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INLEDNING





Kallelse till sessionen

Till Danm arks, Finlands, Islands, Norges och Sveriges regeringar, 
N ordiska m inisterrådet, Färöarnas landsstyre, Å lands landskapsstyrelse 
och valda m edlem m ar och suppleanter i N ordiska rådet

Sedan N ordiska rådets presidium med stöd av rådets bem yndigande 
fattat beslut om tidpunkten för rådets tjugosjätte session, får presidiet 
härm ed enligt arbetsordningens 1 § meddela, att rådets tjugosjätte ses
sion kommer att inledas i Oslo lördagen den 18 februari 1978 och av
slutas onsdagen den 22 februari 1978.

Helsingfors den 21 septem ber 1977

V. J. Sukselainen

Gudmund Saxrud
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Medlemslista
(Upprättad enligt 4 § arbetsordningen och godkänd vid m ötet den 18 februari 1978 m ed änd
ringar vid möten 20, 21 och 22 februari 1978)

Lista godkänd den 18 februari 1978

Regeringsrepresentanter m. f!.

Kleppe, Per
M atthiasen, Niels (närv. 18/2— 21/2) 
M undebo, Ingemar (närv. 20/2— 21/2) 
M yklevoll, Kirsten

Ágústsson, Einar
Andersen, K. B. (närv. 18/2— 19/2) 
Antonsson, Johannes 
Bohman, Gösta (närv. 20/2— 21/2) 
Brundtland, Gro Harlem  
Burenstam Linder, Staffan (närv. 18/2— 

20/ 2)

Dahlgren, Anders (närv. 21/2)
Egeland, K jølv  
Frydenlund, K nut
Fälldin, Thorbjörn (närv. 18/2— 21/2) 
Gestrin, Kristian (närv. 18/2— 21/2)
Gjerde, Bjartmar
Hallgrimsson, Geir
H aukvik, Olav
Hentze, D em m us
Häggblom, A larik
Jensen, Egon (närv. 21/2— 22/2)
Johannesson, Ólafur
Johansson, O lof (närv. 18/2— 19/2)
Jordahl, Asbjørn
Jørgensen, A nker (närv. 18/2— 19/2)
Kivistö, Kalevi (närv. 18/2— 20/2)

Nilsen, Arne
Nordli, Odvar
Nørgaard, Ivar (närv. 18/2)
Olesen, K jeld (närv. 19/2— 20/2)
Olsson, Elvy, (närv. 18/2— 20/2)
Romanus, Sven (intog ej sin plats i rådet) 
Ryste, R uth
Saarto, Veikko (närv. 20/2)
Salo, Tuure (närv. 18/2— 20/2)
Sorsa, Kalevi (närv. 19/2— 20/2)
Söder, Karin (närv. 18/2— 19/2)
Turesson, Bo (närv. 19/2— 21/2)
Työläjärvi, Pirkko (intog ej sin plats i rådet)
Valle, Inger Louise
Virolainen, Johannes
Väyrynen, Paavo (närv. 18/2— 20/2)
W ikström , Jan-Erik (närv. 18/2— 21/2)
Åsling, N ils G. (närv. 18/2— 20/2)
Østergaard, Lise

Adamsson, Erik 
Albertsen, Kristian 
Andersen, Liv 
Ásgrímsson, Halldór 
Benkow, Jo 
Berge, Gunnar 
Björklund, Ilkka-Christian  
Bondevik, K jell M agne 
Bratteli, Trygve 
Brusvang, René 
Carlsson, Eric

Valda medlemmar:

Christensen, Christian 
Christensen, Ib 
Dinesen, Erling  
Eidem, Bjarne M ørk  
Feldt, K jell-O lof 
Fjeldvœr, R o lf 
Friberg, R alf 
Folke, Steen 
Gislason, G ylf i P. 
Gjertsen, Astrid  
Glensgård, L eif
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Hansen, G uttorm  
Haugstvedt, Asbjørn  
Helgadóttir, Ragnhildur 
Hermannsson, Sverrir 
Hernelius, Allan  
Hetemäki-Olander, Elsi 
Holkeri, Harri 
Holmberg, Gustav 
H yvönen, Anna-Liisa  
Håvik, Doris 
Jakobsen, Johan J. 
Johansson, K nut 
Jonasson, Bertil 
Karhuvaara, Sinikka  
Kjartansson, M agnús 
Koivisto, Tellervo 
Korvald, Lars 
Kyllingmark, Håkon  
Lillqvist, Bror 
Lind, Nathalie 
Lund, Thor 
Lundblad, Grethe 
M ellqvist, Sven  
M ørch, Otto 
Nilsson, Jan-Ivan 
Olsen, Johannes M. 
Palm, Sture 
Palme, Olof

Patursson, Erlendur 
Pedersen, Robert 
Risgaard Knudsen, Jens 
Savola, Petter 
Schliiter, Poul 
Sellgren, R o lf 
Skaftason, Jón 
Skytte, Karl 
Steen, R eiu lf 
Stubberud, Liv 
Sukselainen, V. J. 
Sundberg, Ingrid  
Sundman, Per Olof 
Sundqvist, U lf 
Tastesen, Bernhardt 
Tuominen, M irjam  
Tuomioja, E rkki 
Ut kilen, Sigrid 
Voigt, M ogens 
Väänänen, Marjatta  
Werner, Lars 
W esterholm, Raino  
Westerlund, H enrik 
West erlund, Seppo  
Winberg, Håkan  
Willocli, Kåre 
Wirtén, R o lf 
Woivalin, Folke
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Ändringar den 20 februari

Bland de valda m edlem m arna ersattes för denna dag och del av föl
jande dag Kjell-Olof Feldt av Karl-Erik Häll samt för återstoden av 
sessionen H arri Holkeri av llkka  Kanerva  och Per Olof Sundman av 
Ulla Ekelund.

Ändringar den 21 februari

Bland de valda m edlem m arna ersattes för del av denna dag Rolf Sell- 
gren av Gabriel Romanus, för denna dag Erik Adamsson av Tyra Jo
hansson samt för återstoden av sessionen Jan-Ivan Nilsson av Gabriel 
Rom anus och U lf Sundqvist av A im o A jo.

Ändringar den 22 februari

Bland de valda m edlem m arna ersattes för del av 8:e mötet U lla Eke
lund av Ove Nordstrandh  och för 9:e m ötet A llan Hernelius av Ove 
Nordstrandh  samt för återstoden av sessionen Asbjørn Haugstvedt av 
Odd W ith, K nut Johansson av Tyra Johansson, Sven Mellqvist av Karl- 
Erik Häll och Olof Palm e av Bengt W iklund.
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Regeringsrepresentanter och valda medlemmar jämte suppleanter efter länder och partier

(V id  sessionens början)

D a n m a r k s  R i g e s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter m. fl.

(Utsedda den 8 februari 1978)

Jørgensen, Anker, f. 22. Statsminister, K ø
benhavn (S)

Andersen, K . B., f. 14. Udenrigsminister, 
K øbenhavn (S)

Nørgaard, Ivar, f. 22. Handelsminister, Bag
sværd (S)

Jensen, Egon, f. 22. Indenrigsminister, Sla
gelse (S)

M atthiasen, Niels, f. 24. M iljøm inister og 
minister for kulturelle anliggender, K ø
benhavn (S)

Olesen, K jeld, f. 32. M inister for offentlige 
arbejder, Rødovre (S)

Østergaard, Lise, f. 24. M inister uden porte- 
feuille, København (S)

(Utsedd av Føroya landsstyre den 2 augusti 1977)

Hentze, D em m us, f. 23. Landstyrim aður 
(landsstyremedlem), Tórshavn (Fkfl)

Valda medlemmar

(Utsedda av folketinget den 5 oktober 1977 m ed kompletteringsval den 10 januari 1978)

Socialdemokratiet (S)
M edlem m er  

Albertsen, Kristian, f. 17. Landsform and, 
Frederiksberg 

Dinesen, Erling, f. 10. Fhv. minister, Bag
sværd

Risgaard Knudsen, Jens, f. 25. Fhv. minis
ter, Søborg 

M ørch, Otto, f. 22. Politiassistent, Randers 
Pedersen, Robert, f. 21. Cand. polit, Sunds

Tastesen, Bernhardt, f. 26. Assurandør, K ol
ding

Stedfortrædere 
Steenholdt, Otto, f. 36. Lærer, Næstved

Jensen, Hans Jørgen, f. 29. Forbundsfor
mand, N ærum  

Jensen, Henning, f. 38. C igarsorterer, H or
sens

Andersen, Erik, f. 19. M ajor, Haderslev 
Fischer M øller, Inge, f. 39. Socialrådgiver, 

Nivå
Poulsen, Kaj, f. 45. M askinarbejder, Å lborg
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Fremskridtspartiet (FP)
M edlem m er Stedfortrædere

Glensgård, Leif, f. 48. D irektør, Horsens Jensen, Ove, f. 33. Pelsdyravler, Holstebro
Voigt, Mogens, f. 39. Chauffør, H årby Erlendsson, Finnur, f. 13. Læge, Frederiks

havn
Jacobsen, Kirsten, f. 42. Statsautoriseret 

ejendomsmægler, Å lborg (stedfortræder 
for Ib Christensen, (DR))

Venstre (V)
M edlem m er Stedfortrædere

H olmberg, Gustav, f. 11. G årdejer, Sime- Brøndlund Nielsen, Jørgen, f. 39. A djunkt, 
sted, Å lestrup cand. scient, pol., Løgstør

Lind, Nathalie, f. 18. Fhv. minister, Frede- Hansen, Ivar, f. 38. Gårdsejer, Agerbæk 
riksberg

Det konservative Folkeparti (KF)
M edlem  Stedfortræder

Schliiter, Poul, f. 29. Advokat, statsrevisor, Stetter, Ib, f. 17. D irektør, Ålborg 
Klam penborg

Centrum-demokraterne (CD)
M edlem  Stedfortræder

Brusvang, René, f. 26. Konsulent, Hum le- K nudsen, Ingolf, f. 40. Forstander, Stege 
bæk

Danmarks kommunistiske Parti (DKP)
M edlem  Stedfortræder

Nørlund, Ib, f. 17. Sekretær, Brønshøj (Folke, Steen (VS))
(Förfall vid 26:e sessionen; ersatt av Steen Folke; se under Venstresocialisterne, Sted
fortræder)

Det radikale Venstre (RV)
M edlem  Stedfortræder

Skytte , Karl, f. 08. Folketingets form and, Haugaard, Svend, f. 13. Fhv. forstander, 
fhv. minister, H øjrup Skive

Kristeligt Folkeparti (KrF)
M edlem  Stedfortræder

Christensen, Christian, f. 25. Skoledirektør, Honoré, Bent, f. 36. Pastor, Hareskov, Vær- 
Ringkøbing løse
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Danmarks Retsforbund (DR)
M edlem  Stedfortræder

Christensen, Ib, f. 30. Psykotekniker, Ran- (Kirsten Jacobsen (FP)) 
ders

Venstresocialisterne (VS)
Stedfortræder 

Folke, Steen, f. 40. Universitetslektor, F re
deriksberg. (Stedforetræder for Ib N ør- 
lund, DKP)

(Valda av Føroya lagting den 2 augusti 1977)

Sambandsflokkurin (SB)
M edlem  Stedfortræder

Olsen, Johannes M artin, f. 33. Maskinmes- Nielsen, Agnar, f. 28. Dykker 
ter, Strendur

Tjoðvcldisflokkurin (Det republikanske parti) (Tvfl)
M edlem  Stedfortræder

Patursson, Erlendur, f. 13. HagfrøSingur M ikkelsen, Ove, f. 20. Skippari (skibsfører), 
(cand. polit), K irkjubøur Vaag

F i n l a n d s  d e l e g a t i o n  

Regeringsrepresentanter m. fl.

(Utsedda den 10 februari 1978)

Sorsa, Kalevi, f. 30. Statsminister, Helsing
fors (Sd)

Virolainen, Johannes, f. 14. Vicestatsminis
ter, jord- och skogsbruksminister, Gerk- 
näs (K)

Väyrynen, Paavo, f. 46. Utrikesminister, 
Laurila (K)

Gestrin, Kristian, f. 29. Undervisningsminis
ter, Helsingfors (Sv)

Kivistö, Kalevi, f. 41. M inister i undervis
ningsministeriet, Jyväskylä (Skdl)

Salo, Tuiire, f. 21. Justitieminister, Rova
niemi (Lkp)

Työläjärvi, Pirkko, f. 38. Social- och hälso- 
vårdsminister och nordisk samarbetsminis- 
ter, Raum o (Sd)

Saarto, Veikko, f.34. Trafikm inister, Vanda 
(Skdl)

(U tsedd av A lands landskapsstyrelse den 12 januari 1978)

Häggblom, Alarik, f. 14. Lantråd, M arie
ham n
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Riksdagen

(Valda av riksdagen den 3 februari 1978 för tiden intill nästa val) 

Suomen Sosialidemokraattinen Puolue (Finlands Socialdemokratiska parti) (Sd)
M edlem m ar  

Friberg, Ralf, f. 36. Journalist, Helsingfors 
Koivisto, Tellervo, f. 27. Politices kandidat, 

Tam m erfors 
Lillqvist, Bror, f. 18. M ontör, Jakobstad

Sundqvist, Ulf, f. 45. Partisekreterare, Sibbo 
(Förfall vid 26:e sessionen 21— 22/2; 

ersatt av A im o  A  jo; se under Suppleanter) 
Tuoir.ioja, Erkki, f. 46. Politices kandidat, 

Helsingfors

Suppleanter 
Knuuttila, Sakari, f. 30. Ingenjör, Jyväskylä 
Söderman, Jacob, f. 38. Juris licentiat, 

G rankulla
M uurm an, Peter, f. 44. K andidat i samhälls

vetenskaper, V anda 
A jo, A im o, f. 32. Pastor, forstm ästare, R o

vaniemi

Liikanen, Erkki, f. 50. Politices studerande, 
S:t Michel

Suomen Kansan Demokraattinen Liitto (Demokratiska förbundet för Finlands folk) (Skdl)
M edlem m ar Suppleanter

Björklund, Ilkka-Christian, f. 47. Politices Ekorre, M ikko , f. 41. Grundskollärare,
kandidat, Helsingfors Kemi

Ilyvönen, Anna-Liisa, f. 26. Generalsekre- W ahlström, Jarmo, f. 38. G rundskollärare,
terare, Helsingfors Vasa

Tuominen, M irjam , f. 19. Generalsekretera- Peltola, Kaarina, f. 40. Sekreterare för so-
re, Helsingfors cialärenden, Helsingfors

Keskustapuolue (Centerpartiet) (K)
M edlem m ar Suppleanter

Savola, Petter, f. 32. Med. lic., avdelnings- Tenhiälä, H annu, f. 41. Agronom, Tavaste- 
läkare, Kuopio hus

Sukselainen, V. J., f. 06. Förutv. statsminis- Saukkonen, Juhani, f. 37. Pastor, Parikkala 
ter, kansler, Hagalund

Väänänen, M arjatta, f. 23. Avdelningschef, Pihlajamäki, Veikko, f. 22. Distriktsingen- 
Helsingfors jör, K auhava

Kansallinen Kokoomus (Nationella samlingspartiet) (Kok)
M  edlemmar

H etemäki-Olander, Elsi, f. 29. Lektor, Esbo

Holkeri, Harri, f. 37. Politices magister, 
Helsingfors

(Förfall vid 26:e sessionen 20— 22/2; 
ersatt av llkka  Kanerva; se under Supp
leanter)

Karhuvaara, Sinikka, f. 29. Filosofie m a
gister, lektor, Helsingfors

Suppleanter 
M ikkola, Saara, f. 27. Filosofie magister, 

Tavas tehus 
Kanerva, llkka , f. 48. Pol. stud, Åbo

Koski, Irma, f. 26. Filosofie magister, 
Vanda
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Svenska Folkpartiet (Sfp)
M edlem  Suppleant

W esterlund, Henrik, f. 26. Agrolog, jord- Stenbäck, Pär, f. 41. Politices magister, Esbo 
brukare, Pernå

Liberaalinen Kansanpuolue (Liberala Folkpartiet) (Lkp)
M edlem  Suppleant

Westerlund, Seppo, f. 30. Diplomingenjör, Niem inen, Terhi, f. 46. Politices magister, 
H agalund Vanda

Suomen Kristillinen Liitto (Finlands kristliga förbund) (Skl)
M edlem  Suppleant

W esterholm, Raino, f. 19. Forstm ästare, Järvilehto, Ulla, f. 38. Medicine licentiat, 
Kuusankoski Tam m erfors

(Valda av A lands landsting den 2 novem ber 1977 fö r  tiden intill nästa val)

Åländsk samling (ÅS)
M edlem  Suppleant

Woivalin, Folke, f. 28. Bonde, landstingets Dahlman, Nils, f. 14. Borgmästare, lands- 
talman, F inström  tingets förste vicetalman, M arieham n

I s l a n d s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter

(Utsedda den 12 januari 1978)

Hallgrimsson, Geir, f. 25. Forsæ tisráðhcrra Johannesson, Ólafur, f. 13. Doms-, kirkju- 
(statsminister), Reykjavik. (Sj) og viðskiptam álaráðherra (justis-, kirke-

og handelsminister), Reykjavik. (F)
Ágústsson, Einar, f. 22. U tanrikisráðherra 

(utrikesminister), Reykjavik. (F)

Alþingi (altinget)

(Valda den 20 december 1977 för tiden intill nästa val)

Efri deild (överste afdeling) E; neðri deild (nederste afdeling) N.

Sjálfstæðisflokkurinn (Selvstændighedspartiet) (Sj.)
Fulltrúar (m edlem m er) Varafulltriiar (stedfortrædere)

Helgadóttir, Ragnhildur, f. 30. Forseti Jönsson, A xel, f. 22. Bæjarfulltrúi (byråds-
Alþingis (Altingspræsident), Reykjavik. medlem), Kópavogi. E.
N.

Hermannsson, Sverrir, f. 30. Ú tgerðarm a- Bjarnadóttir, Sigurlaug, f. 26. K ennari (læ-
ður (skibsreder), Reykjavik. N. rer), Reykjavik. N.
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Framsóknaflokkurinn (Fremskridtspartiet) (F.)
Fulltrúar (m edlem m er)

Skaftason, Jón, f. 26. H æ staréttarlögm aður 
(höjesteretssagförer), Kópavogur. N. 

Ásgrímsson, Halldór, f. 47. Lektor (lektor), 
Höfn í H ornafirði. E.

Varafulltrúar (stedfortrædere) 
Helgason, Jón, f. 31. Bóndi (bonde), Scgl- 

búðum , V-Skaftafellssýslu. E.
Pétursson, Páll, f. 37. Bóndi (bonde), Höl- 

lustöðum , A-Húnavatnssýslu. N.

Aiþýðubandalagið (Folkealliancen) (Ab.)
Fulltrúi (m edlem ) Varafulltrúi (stedfortræder)

Kjartansson, Magnús, f. 19. Ritstjóri (chef- G udm undsson, Gils, f. 14. R ithöfundur 
redaktör), Reykjavik. N . (forfatter), Reykjavik. N.

Alþýðuflokkurinn (Det socialdemokratiske parti) (A.)
Fulltrúi (medlem) Varafulltrúi (stedfortræder)

Gíslason, G ylfi P., f. 17. Fyrrv. ráðherra Björgvinsson, Sighvatur, f. 42. Fyrrv. ritstjóri 
(fhv. minister), Reykjavik. N. (fhv. redaktör), Reykjavik. N.

N o r g e s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter

(Utsedda av regeringen den 27 januari 1978)

Nordli, Odvar, f. 27. Statsminister, Tangen 
(A)

Frydenlund, K nut, f. 27. Utenriksminister, 
Oslo (A)

Valle, Inger Louise, f. 21. Statsråd, sjef for 
Justis- og politidepartem entet, Hosle (A) 

Kleppe, Per, f. 23. Statsråd, sjef for F inans
departem entet, Oslo (A)

Gjerde, Bjartmar, f. 31. Statsråd og sjef for 
Olje- og energidepartem entet, H øybråten 
(A)

Brundtland, Gro Harlem, f. 39. Statsråd og 
sjef for M iljøverndepartem entet, Oslo (A) 

Egeland, K jølv, f. 18. Statsråd og sjef for 
Kirke- og undervisningsdepartementet, 
Stavanger (A)

Ryste, R uth , f. 32. Statsråd og sjef for So
sialdepartem entet, Oslo (A)

Nilsen, Arne, f. 24. Statsråd og sjef for 
Kom m unal- og arbeidsdepartem entet, 
Voss (A)

H aukvik, Olav, f. 28. Statsråd og sjef for 
Industri- og håndverksdepartem entet, 
Skien (A)

M yklevoll, Kirsten, f. 28. Statsråd og sjef for 
Forbruker- og adm inistrasjonsdeparte
mentet, Tovik (A)

Jordahl, Asbjørn, f. 32. Statsråd og sjef for 
Samferdselsdepartementet, Kristiansund 
(A)
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Valda medlemmar

(Utsedda av Stortinget den 27 oktober 1977 m ed kompletteringsval den 7 februari 1978)

Det norske arbeiderparti (A)
M edlem m er  

Bratteli, Trygve, f. 10, Oslo

Fjeldvær, Rolf, f. 26. Skoleinspektør, Sand- 
stad

Hansen, G uttorm , f. 20. Stortingspresident, 
Namsos

Steen, Reiulf, f. 33. Partiform ann, Oslo
Lund, Thor, f. 21. M ekaniker, Eydehavn
Berge, Gunnar, f. 40. Studieinstruktør, Sta

vanger
Stubberud, Liv, f. 30. Husmor, Rakkestad

Andersen, Liv, f. 19. Husmor, kontordam e, 
Gjøvik

Eiden:, Bjarne M ørk, f. 36. Lærer, Glad- 
stad, N ordland

Varamenn
Bakken, Ingvar, f. 20. Skogsarbeider, M ar

ker
Steinbach, Anne-Lise, f. 35. Tclefullmektig, 

Ringstad
Bøsterud, Helen, f. 40. Lærer, Son

Lie, Engly, f. 19. Oppmåler, Vennesla
Førde, Einar, f. 43. Journalist, Oslo
Ut si, Per A ., f. 39. D istriktssekretær, K ir

kenes
Fredheim, K jell M agne, f. 28. Journalist, 

Kongsvinger
Grøndahl, Kirsti, f. 43. A djunkt, Spikkestad

Hansen, Harry, f. 19. Utbyggingssjef, Ber
gen

Høyre (H)
M edlem m er 

Willoch, Kåre, f. 28. Cand, oecon., Oslo

Kyllingmark, Håkon, f. 15. M ajor, Svolvær

Benkow, Jo, f. 24. Fotografm ester, Bærum 
Utkilen, Sigrid, f. 16. Husmor, Fjell 
Gjersten, Astrid, f. 28. Husmor, Tvede

strand

Varamenn
Tynning, Torstein, f. 32. Gårdbruker. 

Eidanger
Syse, Jan P., f. 30. Assisterende direktør, 

Oslo
Listau, Thor, f. 38. E lektrotekniker, Hesseng 
Schnitler, Gunvor, f. 30. Lærer, T rondheim  
Løvvig, M arit, f. 38. Lærer og spesialpeda

gog, Haugesund

Kristelig folkeparti (Kr. F.)
M edlem m er  

Korvald, Lars, f. 16. Rektor, Råde 
Haugstvedt, Asbjørn, f. 26. Sosialsjef, 

Bergen
(Förfall vid 26:e sessionen 2212; ersatt 

av Odd With; se under Varamenn) 
Bondevik, K jell M agne, f. 47. Cand. theol., 

Molde

Varamenn
With, Odd, f. 21. Finansrådm ann, Selfors 
Haus, K nut, f. 15. Forsøksleder, Kleppe

Sønstebø, Jørgen, f. 22. Lensmann, Kvite
seid
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Senterpartiet (Sp)
M edlem  Varaman

Jakobsen, Johan J., f. 37. Avdelingsbesty- Sælthun, Am bjørg, f. 22. H usm or, Lærdal 
rer, Spillum i N am dal

S v e r i g e s  d e l e g a t i o n

Regeringsrepresentanter

( Utsedda av regeringen den 16 februari 1978)

Fälldin, Thorbjörn, f. 26. Statsminister, 
Ramvik (c)

Söder, Karin, f. 28. M inister för utrikes 
ärendena, Täby (c)

Antonsson, Johannes, f. 21. Statsråd och 
chef för kom m undepartem entet, Heberg 
(c)

Bohman, Gösta, f. 11. Statsråd och chef för 
ekonom idepartem entet, Stockholm (m) 

Burenstam Linder, Staffan, f. 31. Statsråd 
och chef för handelsdepartem entet, 
Djursholm (m)

Dahlgren, Anders, f. 25. Statsråd och chef 
för jordbruksdepartem entet, Valdemars- 
vik (c)

Johansson, Olof, f. 37. Statsråd, Vällingby 
(c)

Olsson, Elvy, f. 23. Statsråd och chef för 
bostadsdepartem entet, Hölö (c)

M undebo, Ingemar, f. 30. Statsråd och chef 
för budgetdepartem entet, Lidingö (fp) 

Romanus, Sven, f. 06. Statsråd och chef 
för justitiedepartem entet, Bromma 

Turesson, Bo, f. 14. Statsråd och chef för 
kom m unikationsdepartem entet, M ora (m) 

W ikström , Jan-Erik, f. 32. Statsråd och chef 
för utbildningsdepartem entet, Stockholm 

(fp)
Åsling, Nils, f. 27. Statsråd och chef för 

industridepartem entet, Trångsviken (c)

Valda medlemmar

(Utsedda av riksdagen den 11 oktober 1977 för tiden intill nästa val)

Sveriges socialdemokratiska arbetarparti (s)
M edlem m ar  

Palme, Olof, f. 27. Partiledare, Vällingby 
(Förfall vid 26:e sessionen 2212; ersatt 

av Bengt W iklund; se under Suppleanter) 
Feld t, K jell-O lof, f. 31. Fil. lic., Nacka

(Förfall vid 26:e sessionen 20/2; ersatt 
av Karl-Erik Häll; se under Suppleanter) 

Adam sson, Erik, f. 16. Riksgäldslullmäktig, 
M almö

(Förfall vid 26:e sessionen 21/2; ersatt 
av Tyra Johansson; se under Suppleanter) 

M ellqvist, Sven, f. 12. Expeditör, Falun
(Förfall vid 26:e sessionen 22/2; ersatt 

av Karl-Erik Häll; se under Suppleanter)

Suppleanter 
Peterson, Thage, f. 33. N acka

Lindahl, Essen, f. 16. D irektör, Lidingö

Håvik, Doris, f. 24. Assistent, Göteborg

Lundblad, Grethe, f. 25. Socialinspektör. 
Helsingborg
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Palm, Stare, f. 19. Redaktör, Sollentuna

Johansson, K nut, f. 11. Förbundsordföran
de, Johanneshov

(Förfall vid 26:e sessionen 22/2; ersatt 
av Tyra Johansson; se under Suppleanter) 

Skantz, Anna-G reta, f. 23. Ombudsman, 
M almö

Jansson, Paul, f. 24. Elektriker, Moholm

Gadd, Arne, f. 32. Revisionsdirektör, U pp
sala

Häll, Karl-Erik, f. 29. Ombudsman, Gälli
vare

W iklund, Bengt, f. 19. Journalist, H ärnö
sand

Johansson, Tyra, f. 28. Kontorist, U ddevalla

Centerpartiet (c)
M edlem m ar  

Nilsson, Jan-Ivan, f. 24. Lantbrukare, Tvä- 
rålund

(Förfall vid 26:e sessionen 21—22/2; 
ersatt av Gabriel Rom anus; se under 
Folkpartiet, Suppleanter)

Carlsson, Eric, f. 14. Lantbrukare, Vik- 
m anshyttan 

Sundman, Per Olof, f. 22. Författare, 
Stockholm

(Förfall vid 26:e sessionen 21—22/2; 
ersatt av Ulla Ekelund; se under Supp
leanter)

Jonasson, Bertil, f. 18. Lantbrukare, Eks
härad

Suppleanter 
Jonäng, G unnel, f. 21. Studieinstruktör, 

Bollnäs

Eriksson, Olle, f. 25. Entreprenör, D als 
Långed

Håkansson, A lfred, f. 21. Lantbrukare, As- 
m undtorp

Ekelund, Ulla, f. 28. Tillsynslärare, Ängel
holm

(Förfall vid 26:e sessionen under del 
av 22/2; ersatt av Ove Nordstrandh; se 
under M oderata samlingspartiet, Sup
pleanter)

Moderata samlingspartiet (m)
M edlem m ar 

Hernelius, Allan, f. 11. F. d. chefredaktör, 
bankofullmäktig, Stockholm

(Förfall vid 26:e sessionen under del 
av 22/2; ersatt av Ove Nordstrandh; se 
under Suppleanter)

Sundberg, Ingrid, f. 25. Fil. kand., Bille- 
berga

Winberg, Håkan, f. 31. H ovrättsråd, Sunds
vall

Suppleanter 
Nordstrandh, Ove, f. 12. Teol. dr, fil. mag., 

lektor, Göteborg

Pettersson, Per, f. 19. Hem m ansägare, Luleå 

Carlshamre, Nils, f. 21. Lektor, Kungälv
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Folkpartiet (fp)
M edlem m ar  

Wirtén, Rolf, f. 31. Folkskollärare, Jönkö
ping

Sellgren, Rolf, f. 17. Transportplanerings
chef, Örnsköldsvik

(Förfall vid 26:e sessionen under del 
av 21/2; ersatt av Gabriel Rom anus; se 
under Suppleanter)

Suppleanter 
Richardson, N . G unnar E ., f. 24. Fil. dr, 

docent, Skara 
Romanus, L. Gabriel, f. 39. Sollentuna

Vänsterpartiet kommunisterna (vpk)
M edlem  Suppleant

Werner, Lars, f. 35. Ombudsman, Tyresö M arklund, Eivor, f. 30. Fru, K iruna
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Saklista
för 26:e sessionen jämte förteckning över i Nordiska rådet an- 
hängiga saker

(Nedan upptages i num m erföljd  alla den 18 februari 1978) i rådet an- 
hängiga saker. På förslag av presidiet har enligt rådets beslut den 18 
februari 1978 å saklistan för sessionen av dessa saker uppförts alla utom  
dem, som här nedan försetts m ed *)

A . M edlemsförlag  
A 493/s Medlemsförslag om samarbete beträffande förbättrad 

hälsovård för jordbruksbefolkningen (väckt av Eric 
Carlsson, Petter Savola och Jón Skaftason)

A 495/j M edlemsförslag om självständig färöisk representation i 
Nordiska rådet (väckt av Erlendur Patursson)

A 496/t Medlemsförslag om sam nordiska åtgärder för att under
lätta handikappades användande av kollektiva trafikm e
del (väckt av K ristian Albertsen, Eric Carlsson, Magnus 
Kjartansson, Reidar T. Larsen, K jeld Olesen och Folke 
Woivalin)

A 497/k M edlemsförslag om samnordisk utbildning av lärare för 
döv-blinda (väckt av Jo Benkow, Gylfi P . Gislason, 
Elsi Hetemäki, K arl-Erik Häll, Bror Lillqvist, Sture 
Palm, Jón Skaftason, A nna-G reta Skantz, M arjatta Ste- 
nius, Ingrid Sundberg och Per Olof Sundman)

A  498/s Medlemsförslag om nordisk insats för att m inska tobaks
rökningen (väckt av Bror Lillqvist, Sture Palm, Gabriel 
Romanus, Jón Skaftason, A nna-G reta Skantz och Raino 
Westerholm)

A 500/s Medlemsförslag om gemensam nordisk insats för a tt få 
till stånd en europeisk miljöskyddskonvention (väckt av 
Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur H elgadóttir, Bertil Jo 
nasson, G rethe Lundblad och Rolf Sellgren)

A 50l/s  M edlemsförslag om internationell konvention om arbets
tiden (väckt av Trygve Bratteli, Erling Dinesen, Gylfi 
P . Gislason, K nut Johansson, Tellervo Koivisto, Bror 
Lillqvist, Thor Lund, Olof Palm e och U lf Sundqvist)

A  502/j M edlemsförslag om tillsättande av utredning om  N or
diska rådets organisation och verksam hetsform er (väckt 
av Kjell-Olof Feldt, Gylfi p . Gislason, Sture Palm, Ro
bert Pedersen och U lf Sundqvist)

A 503/j M edlemsförslag om nordiskt domstolsorgan (väckt av 
Astrid Kristensson, H åkon Kyllingmark, Jan-Ivan N ils
son, K arl Skytte, E rland Steenberg, Pekka Tarjanne och 
Rolf W irtén)

A 504/t M edlemsförslag om nordisk storham n (väckt av Eric 
Carlsson, Rolf Sellgren, Rolf W irtén och Pekka T ar
janne)

A 505/s M edlemsförslag om gemensam nordisk insats för att få 
till stånd en konvention för bevarandet av ozonskiktet
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(väckt av U lla Ekelund, G unnel Jonäng, Jan-Ivan N ils
son och E rland Steenberg)

A 506/e M edlemsförslag om en tioårsplan för utveckling av fis
keprodukter för u-ländernas behov (väckt av Bjarne 
M ørk Eidem, Asbjørn Haugstvedt, H åkon Kyllingmark, 
E rlendur Patursson, Jón Skaftason och Erland Steen
berg)

*A 507/t M edlemsförslag om liberalisering av de nordiska länder
nas regler för fraktcharter (väckt av Eric Carlsson, 
Christian Christensen, Gustav Holmberg, Otto M ørch, 
G unnar Richardson och Rolf Sellgren)

A 508/s M edlemsförslag om nordiskt sam arbete för att före
bygga uppkomsten av handikapp (väckt av Veikko Han- 
hirova, Bertil Jonasson, U lla Järvilehto, Bror Lillqvist, 
Thor Lund, Veikko Pihlajam äki, Petter Savola, Anna- 
G reta Skantz, Bernhardt Tastesen och H annu Tenhiälä)

A 509/e Medlemsförslag om nordisk gemensam insats för åter
vinning av avfall och återanvändning av resurser (väckt 
av Erling Dinesen, K jell-Olof Feldt, Bertil Jonasson, 
Bror Lillqvist, Ib N ørlund, Jens Risgaard Knudsen, 
A nna-G reta Skantz, E rland Steenberg och Rolf W irtén)

A 510/e Medlemsförslag om gemensamma nordiska åtgärder m ot 
arbetslöshet och inflation (väckt av E rlendur Patursson)

A 51 l/s  M edlemsförslag om gemensam nordisk beredskap m ot 
oljekatastrofer (väckt av Poul Hartling, Rolf Sellgren, 
Karl Skytte, P är Stenbäck, Pekka T arjanne och Rolf 
W irtén)

*A 512/k M edlemsförslag om undersökning angående upprättan
det av ett N ordens institut på Å land (väckt av Folke 
Woivalin)

*A 513/k M edlemsförslag om nordiskt sam arbete rörande m e
dicinsk genetik (väckt av Asbjørn Haugstvedt, Bertil Jo
nasson, Jan-Ivan Nilsson, Petter Savola, E rland Steen
berg och Per Olof Sundman)

A 514/k M edlemsförslag om nordiskt samarbete rörande högre 
skoglig utbildning (väckt av Jan-Ivan Nilsson, E rland 
Steenberg, Per Olof Sundman, Folke Woivalin och M ar
ja tta  Väänänen)

*A 515/t M edlemsförslag om samordning av de nordiska bestäm 
m elserna om säkerhet, arbetsmiljö m. m. för fartyg 
(väckt av Rolf Sellgren, Rolf W irtén och Folke W oiva
lin)

A 516/s M edlemsförslag om införande av enhetlig som m artid i 
de nordiska länderna (väckt av Poul Hartling, Per Olof 
Sundm an och Folke Woivalin)

*A 517/s Medlemsförslag om filialundervisning vid N ordiska häl- 
sovårdshögskolan (väckt av Bertil Jonasson, Magnús 
K jartansson, Bror Lillqvist, Petter Savola och Raino 
Westerholm)

*A 518/t M edlemsförslag om sam nordiska åtgärder m ot onykter
het till sjöss (väckt av Eric Carlsson, Rolf Sellgren, 
Seppo W esterlund och Rolf W irtén)

* A 519/e M edlemsförslag om nordisk industrialiseringsfond för
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Färöarna (väckt av Sverrir Hermannsson, M agnús K jar- 
tansson och Erlendur Patursson)

*A 520/k M edlemsförslag om yrkesutbildning för ungdom  m. fl.
grupper (väckt av Erling Dinesen, Gylfi P>. Gislason, 
K nut Johansson, Sture Palm , U lf Sundqvist och Bern
hardt Tastesen)

*A 52l/k  M edlem sförslag om gemensam nordisk arbetsm arknad 
för lärare (väckt av Aimo Ajo, Elsi Hetemäki-OIander, 
Ingrid Sundberg, Per Olof Sundman, U lf Sundqvist, 
M irjam  Tuom inen och M arjatta Väänänen)

*A 522/t M edlemsförslag om en nordisk flyghaverikommission 
(väckt av Ralf Friberg, Sven Mellqvist och Rolf Sellgren) 

*A 523/j M edlemsförslag om ett nordiskt dataråd (väckt av Erik 
Adamsson och Gylfi Þ . Gislason)

*A 524/e M edlemsförslag om valutapolitiskt och m onetärt sam
arbete i N orden (väckt av Kjell-Olof Feldt, Gylfi Þ . 
Gislason, K nut Johansson, Reiulf Steen och U lf Sund
qvist)

B. Ministerrådsförslag
B 23/s M inisterrådsförslag om handlingsprogram  för nordiskt

sam arbete i jäm ställdhetsfrågor (överläm nat av N o r
diska ministerrådet)

B 24 M inisterrådsförslag om program  för N ordiska m inister
rådet (överläm nat av N ordiska m inisterrådet)

B 25/s M inisterrådsförslag om program  för nordiskt samarbete
på m iljövårdsom rådet (överläm nat av N ordiska m inis
terrådet)

B 26/t M inisterrådsförslag om program  för nordiskt samarbete
på turistom rådet (överläm nat av Nordiska m inisterrå
det)

C. 1978. Berättelser
1 Berättelse rörande det nordiska sam arbetet (överlämnad

av N ordiska m inisterrådet)
*2/j Berättelse från  N ordiskt kollegium för viltforskning
*3/e Berättelse från  Nordisk statistisk sekretariat (överläm

nad av N ordiska ministerrådet)
*4/e Berättelse från det tulladm inistrativa rådet (överlämnad

av N ordiska ministerrådet)
*5/k Berättelse från N ordiska sam arbetsnäm nden för m edi

cinsk forskning (överläm nad av N ordiska ministerrådet) 
*6/j Berättelse från  N ordiska sam arbetsorganet för same-

spörsmål och renskötselfrågor (överläm nad av N ordiska 
m inisterrådet)

*7/s Berättelse från N ordiska läkemedelsnämnden (överläm
nad av N ordiska m inisterrådet)

*8/k  Berättelse från  N ordiska samarbetsdelegationen fö r sam 
hällsforskning (överläm nad av N ordiska m inisterrådet) 

*9/k Berättelse om de nordiska språknäm ndernas samarbete
(överlämnad av N ordiska ministerrådet)

* 1 O/s Berättelse om N ordiska hälsovårdshögskolan (överläm
nad av N ordiska ministerrådet)
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* 1 l /e  

*12/e

* 13/k 
*14/k

* 15/j 
16/k 
17/s

*18/s

*19/t 

*2 O/s 

*21/t

*22/k

*23/k

*24/k 

*25/t 

*26 k 

*27/t 

*28/k

*29/k

*30/j
*31/e

*32/s

*33/k

*34/k

35/e

Berättelse från  N ordiska kontaktorganet fö r jordbruks- 
spörsmål (överläm nad av N ordiska ministerrådet) 
Berättelse från  N ordiska kontaktorganet för fiskerifrå- 
gor (överläm nad av N ordiska ministerrådet)
Berättelse från N O RD FO RSK
Berättelse från N ordiska jordbruksforskares förening 
(överläm nad av N ordiska ministerrådet)
Berättelse från  N ordiska utlänningsutskottet 
Berättelse om N ordiska kulturfonden 1976 
Berättelse från  N ordiska näm nden för alkoholforskning 
(överläm nad av N ordiska m inisterrådet)
Berättelse från N ordiska äm betsm annautskottet på livs- 
medelslagstiftningens om råde (överläm nad av N ordiska 
ministerrådet)
Berättelse från N ordiska turisttrafikkom m ittén (NTTK) 
(överläm nad av N ordiska ministerrådet)
Berättelse från  N ordiska näm nden för handikappfrågor 
(överläm nad av N ordiska m inisterrådet)
Berättelse från N ordiska telekonferensen och styrkom 
m ittén för nordiskt telesam arbete (överläm nad av N or
diska m inisterrådet)
Berättelse från N ordiska som m aruniversitetet (överläm
nad av N ordiska ministerrådet)
Berättelse från N ordiska sam arbetsnäm nden för hum a
nistisk forskning jäm te N ordiska publiceringsnämnden 
för humanistiska tidskrifter (överläm nad av Nordiska 
ministerrådet)
Berättelse från N ordiska afrikainstitutet (överlämnad av 
N ordiska m inisterrådet)
Berättelse från N ordiska kom m ittén för transportekono
misk forskning (överläm nad av N ordiska m inisterrådet) 
Berättelse från  finsk-svenska utbildningsrådet (överläm
nad av Sveriges regering)
Berättelse från N ordiska postföreningen (överläm nad av 
Nordiska m inisterrådet)
Berättelse från  Sam arbetsnäm nden för nordisk skogs- 
forskning (SNS) (överläm nad av N ordiska m inisterrå
det)
Berättelse från N ordiska publiceringsnämnden för m e
dicin (överläm nad av N ordiska ministerrådet)
Berättelse från  N ordiska sam arbetsrådet fö r kriminologi 
Berättelse från N ordiska skogsarbetsstudiernas råd 
(NSR) och sam nordiskt skogstekniskt utvecklingsarbete 
(överläm nad av N ordiska ministerrådet)
Berättelse från  N ordiska institutet för odontologisk m a
terialprovning (överläm nad av N ordiska ministerrådet) 
Berättelse från N ordiska kontaktorganet för jordbruks
forskning (överläm nad av N ordiska m inisterrådet) 
Berättelse från  Sam arbetsnäm nden för de nordiska na
turvetenskapliga forskningsråden jäm te N ordiska pu
bliceringsnämnden för naturvetenskap (överläm nad av 
N ordiska ministerrådet)
Berättelse från N ordiska fonden för teknologi och in-
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dustriell utveckling (överläm nad av N ordiska m inister
rådet)

*36/s Berättelse från N ordkalottens arbetsm arknadsutbild-
ningscenter 1977 (överläm nad av N ordiska m inisterrå
det)

*37/s Berättelse från  N ordiska sam arbetsorganet fö r drog
forskning (överläm nad av N ordiska ministerrådet)

*38/k Berättelse från  N ordiska konstförbundet (överläm nad av
N ordiska m inisterrådet)

*39/e Berättelse från  N ordiska skattevetenskapliga forsknings
rådet (överläm nad av N ordiska m inisterrådet)

*40/k a Berättelse från  N ordiska sam fundet för Latinam erika-
forskning, 1973— 1976 (överläm nad av N ordiska m i
nisterrådet)

*40/k b Berättelse från  N ordiska sam fundet för Latinam erika-
forskning, 1977 (överläm nad av N ordiska ministerrådet) 

*41/k Berättelse från  N äm nderna för nordiskt musiksamarbete
(överläm nad av N ordiska ministerrådet)

42/e Berättelse från  N ordiska investeringsbanken (överläm
nad av N ordiska ministerrådet)

Nedanstående berättelser redovisas i C 1 

B IL A G A  6

Berättelser som har direkt anslutning till avsnittet om nordiskt kultu
rellt samarbete 

100/k Berättelse om N ordens folkliga akademi
10 l /k  Berättelse om nordiskt sam arbete inom skolom rådet 
102/k Berättelse från Nordisk journalistkursus
103/k a Berättelse från  N ordiska hushållshögskolan 
103/k b Berättelse från  N ordiska högskolan för hushållsvetenskap 

(NHH)
104/k Berättelse från  N ordiska institutet för samhällsplanering 

(NORDPLAN)
105/k Berättelse om nordiska kurser i språk och litteratur 
106/k Berättelse om N ordiska universitetskurser i historia 
107/k Berättelse från  Nordisk federation för medicinsk under

visning
108/k Berättelse från  N ordiskt kollegium för marinbiologi 
109/k Berättelse från  N ordiska institutet för teoretisk atomfysik 

(NORDITA)
110/k Berättelse från  N ordiska institutet för folkdiktning (NIF)
11 l /k  Berättelse från N ordiska institutet för sjörätt 
112/k Berättelse om nordiska geoexkursioner till Island
113/k Berättelse från  N ordiska samarbetskommittén fö r accelerator- 

baserad forskning 
114/k Berättelse från N ordiskt kollegium för ekologi 
115/k Berättelse från  Centralinstitutet för nordisk asienforsk- 

ning (CINA)
116/k Berättelse från  N ordiskt kollegium fö r fysisk oceanografi
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117/k Berättelse från N ordiska sam arbetskom m ittén för arktisk 
medicinsk forskning 

118/k Berättelse från N ordiska sam arbetskom m ittén för in ter
nationell politik inklusive konflikt- och fredsforskning 

119/k Berättelse om N ordiska sam arbetsorganet för veten
skaplig inform ation (NO RDIN FO )

120/k Berättelse om nordiska forskarkurser
121/k Berättelse från  N ordiskt vulkanologiskt institut
122/k Berättelse om N ordens Hus i Reykajavik
123/k Berättelse om N ordiska teaterkom m ittén
124/k Berättelse från U tskottet för nordiskt ungdomssamarbete
125/k Berättelse från N ordiskt samiskt institut
126/k Berättelse från N abolandslitteraturkom m ittén

B IL A G A  7

127/e Berättelse om N ordel 

B IL A G A  8

128/e Berättelse från N ordiska kontaktorganet för atom energi
frågor

B IL A G A  9

129/t Berättelse från  N ordiska trafiksäkerhetsrådet och dess sam- 
arbetsorgan

D. 1978. M eddelanden i anledning av tidigare rekommendationer 
21/1963/k M eddelande om rekom m endation nr 21/1963 angående 

gemensam utbildning för teater, film, radio och televi
sion (överläm nat av Nordiska m inisterrådet)

24/1964/k M eddelande om rekom m endation nr 24/1964 angående 
vidgat lärarutbyte (överläm nat av N ordiska m inisterrå
det)

5/1965,/s M eddelande om rekom m endation nr 5/1965 angående 
utbildning av arkitekter m. m. (överläm nat av D an
m arks regering)

13/1965/j M eddelande om rekom m endation n r 13/1965 angående 
enhetlig tid för fordringspreskription (överläm nat av 
N ordiska m inisterrådet)

7/1966/k M eddelande om rekom m endation nr 7/1966 angående 
vuxenundervisning i radio och TV  (överläm nat av 
N ordiska ministerrådet)

29/1966/j M eddelande om rekom m endation nr 29/1966 angående 
nordisk språkkonvention (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)

* l/1967/t M eddelanden om rekom m endation nr 1/1967 angående 
gem ensamma riktlinjer för nordisk transportpolitik 
(överläm nade av Danm arks, Norges och Sveriges rege
ringar)

9/1967/s M eddelande om  rekom m endation n r 9/1967 angående 
komplettering av 1955 års konvention om social trygg
het (överläm nat av N ordiska m inisterrådet)
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*2/1968/j M eddelande om rekom m endation nr 2/1968 angående 
jakt- och fridlysningsbestämmelser (överläm nat av N or
ges regering)

8/1968/s M eddelande om rekom m endation nr 8/1968 angående 
utbyte av förvaltningstjänstem än (överläm nat av N or
diska m inisterrådet)

*9/1968/t M eddelande om rekom m endation n r 9/1968 angående 
utbyggnad av transittrafiken över Trondheim  (över
läm nad av N ordiska ministerrådet)

*27/1968/t M eddelande om rekom m endation n r 27/1968 angående 
gemensam trafiklagstiftning (överläm nat av N ordiska 
ministerrådet)

*35/1968/t M eddelande om rekom m endation n r 35/1968 angående 
gemensam resebyrålagstiftning (överläm nat av Finlands 
regering)

7/1969/k M eddelande om rekom m endation nr 7/1969 angående 
skol- och studentbetygs jäm förbarhet (överläm nat av 
N ordiska m inisterrådet)

10/1969/s M eddelande om rekom m endation nr 10/1969 angående 
gemensam skeppsmedicinsk forskning (överläm nat av 
Nordiska m inisterrådet)

11/1969/k M eddelande om rekom m endation nr 11/1969 angående 
Nordisk Journalistkursus (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)

16/1969/s M eddelande om rekom m endation nr 16/1969 angående 
läkemedelssam arbete (överläm nat av N ordiska minister
rådet)

*17/1969/k M eddelande om rekom m endation nr 17/1969 angående 
samarbete på m usikterapins om råde (överläm nat av 
Nordiska ministerrådet)

23/1969/s M eddelande om rekom m endation nr 23/1969 angående 
zigenarnas förhållanden i Finland och Sverige (över
läm nat av N ordiska ministerrådet)

27/1969/k M eddelande om rekom m endation nr 27/1969 angående 
sam arbete rörande de nordiska språklektorerna (över
läm nat av Danm arks regering)

*29/1969/s M eddelande om rekom m endation nr 29/1969 angående 
sam arbete rörande yrkesvägledarutbildning (överläm nat 
av N ordiska ministerrådet)

1/1970/s M eddelanden om rekom m endation nr 1/1970 angående 
vidareutbildning av socialpersonal (överläm nade av 
N ordiska ministerrådet)

9/1970/k M eddelande om rekom m endation nr 9/1970 angående 
m aterial till undervisning i radio och TV (överläm nat av 
Nordiska m inisterrådet)

13/1970/k M eddelande om rekom m endation nr 13/1970 angående 
nordiska skol- och studentbetygs giltighet (överläm nat 
av N ordiska m inisterrådet)

* 14/1970/e M eddelande om rekom m endation nr 14/1970 angående 
forskningsinstitut för fram tidsfrågor (överläm nat av D an
marks regering)

*15/1970/t M eddelande om rekom m endation n r 15/1970 angående 
bro vid K aresuando (överläm nat av Finlands regering)
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32/1970/k

*35/1970/t

* 1/197 l/k  

4/197 l / t  

5/197 l/s

*6/1971/e 

*7/1971/e 

n i/1 9 7 1 /k  

*12/1971/e

* 19/197 l/s  

20/197 l /k

*21/197 l/s

24/1971/k 

27/197 l/j  

*31/1971/e 

*l/1972/e

*30/1970/s M eddelande om rekom m endation nr 30/1970 angående 
åtgärder m ot Östersjöns förorening (överläm nat av 
N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 32/1970 angående 
nordiskt litteraturlexikon (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 35/1970 angående 
utbildning av förare av m otorfordon (överläm nat av 
N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 1/1971 angående 
samarbete inom  forskning och undervisning om Öst
europa (överläm nat av N ordiska m inisterrådet) 
M eddelanden om rekom m endation nr 4/1971 angående 
en mellanriksväg mellan Virtaniem i och Tjærebukten 
(överläm nade av Finlands regering)
M eddelande om rekom m endation nr 5/1971 angående 
nordisk giltighet för recept (överläm nat av Nordiska 
m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 6/1971 angående 
förenkling av tullbehandlingen av skogs- och jordbruks
maskiner (överläm nat av Finlands regering)
M eddelande om rekom m endation nr 7/1971 angående 
sam ordning av elektriska säkerhetsfrågor (överläm nat 
av Finlands regering)
M eddelande om rekom m endation nr 11/1971 angående 
samnordiska arkiv (överläm nat av N ordiska m inisterrå
det)
M eddelanden om rekom m endation nr 12/1971 angående 
gemensamt införande av SI-systemet (överläm nade av 
D anm arks regering)
M eddelande om rekom m endation nr 19/1971 angående 
de finska invandrarnas kontakter med Finland (över
läm nat av Sveriges regering)
M eddelande om rekom m endation n r 20/1971 angående 
utbyggt TV-sam arbete mellan Finland och Sverige 
(överläm nat av Sveriges regering)
M eddelande om rekom m endation nr 21/1971 angående 
samverkan vid bekäm pningen av föroreningarna i Ska
gerack, K attegatt och Öresund (överläm nat av N ordiska 
m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 24/1971 angående 
ökat nordiskt sam arbete på bildkonstens om råde (över
läm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 27/1971 angående 
privatlivets helgd (överläm nat av N ordiska m inisterrå
det)
M eddelande om rekom m endation nr 31/1971 angående 
analysattester rörande fröer (överläm nat av N ordiska 
m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 1/1972 angående 
nordiskt sam arbete rörande bestäm melser och norm er 
avseende tryckkärl och ångpanneanläggningar (över
läm nat av Finlands regering)



*2/1972/e 

3/1972/s 

*5/1972/j 

*7/1972/e 

*8/1972/t 

9/1972/t 

n i/1 9 7 2 / t

* 12/1972/j

* 14/1972/k 

*15/1972/t 

*18/1972/k

19/1972/k 

*20/1972/j 

1/1973/s 

*2/1973/s 

*3/1973/s 

*5/1973/s
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M eddelande om rekom m endation n r 2/1972 angående 
samverkan på det m ättekniska om rådet (överläm nat av 
Nordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 3/1972 angående 
åtgärder m ot vissa luftföroreningar (överläm nat av 
N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 5/1972 angående 
stöd till sam erna (överläm nat av N ordiska m inisterrå
det)
M eddelande om rekom m endation nr 7/1972 angående 
nordisk konsumentupplysning om personbilar (överläm
nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 8/1972 angående 
underlättande av den internordiska flygtrafiken på korta 
ru tter (överläm nat av Finlands regering)
M eddelande om rekom m endation nr 9/1972 angående 
flygtrafiken mellan Å land och Stockholm sområdet 
(överläm nat av Finlands regering)
M eddelande om rekom m endation nr 11/1972 angående 
bättre och billigare trafikförbindelser mellan Island, F ä r
öarna, G rönland och det övriga N orden (överläm nat av 
Nordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 12/1972 angående 
förbud m ot tobaksreklam  (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 14/1972 angående 
utgivande av en nordisk historia (överläm nat av N or
diska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 15/1972 angående 
enhetliga bestäm melser i N orden rörande fritidsbåtar 
(överläm nat av Finlands regering)
M eddelande om rekom m endation nr 18/1972 angående 
sam arbete rörande biologisk bekämpning av skadedjur 
(överläm nat av Norges regering)
M eddelande om rekom m endation nr 19/1972 angående 
samarbete på veterinärmedicinens om råde (överläm nat 
av Sveriges regering)
M eddelande om rekom m endation nr 20/1972 angående 
nordiskt sam arbete rörande havsrätt (överläm nat av Is
lands regering)
M eddelande om rekom m endation n r 1/1973 angående 
försörjarbegreppets utform ning (överläm nat av N or
diska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 2/1973 angående 
auktorisation av optiker (överläm nat av N ordiska minis
terrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 3/1973 angående 
nordisk arbetsm arknad fö r optiker (överläm nat av 
N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 5/1973 angående 
fortbildning av lärare vid socialhögskolor (överläm nat 
av N ordiska m inisterrådet)
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nO /1973/j

n i/1 9 7 3 /j

13/1973/e

15/1973/k

*17/1973/k

19/1973/k

*20/1973/k

*22/1973/j

*24/1973/t

*25/1973/t

26/1973/t

27/1973/t

28/1973/t

*29/1973/s 

30/1973/j 

3 1/1973/j

9/1973/s M eddelande om rekom m endation nr 9/1973 angående 
perm anent sam arbete om njurtransplantationer (över
läm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om  rekom m endation n r 10/1973 angående 
sam ordnad utlänningslagstiftning och utlänningspolitik 
(överläm nat av Sveriges regering)
M eddelande om rekom m endation n r 11/1973 angående 
patentsam arbete (överläm nat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om rekom m endation nr 13/1973 angående 
sam arbete rörande G A TT-förhandlingar (överläm nat av 
N ordiska ministerrådet)
M eddelande om  rekom m endation nr 15/1973 angående 
ökat nordiskt TV-sam arbete (överläm nat av N ordiska 
ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 17/1973 angående 
sam planerad utbyggnad av universitet och högskolor 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 19/1973 angående 
högre lantbruksundervisning och forskning (överläm nat 
av Sveriges regering)
M eddelande om rekom m endation nr 20/1973 angående 
stöd till den färöiska litteraturen (överläm nat av N or
diska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 22/1973 angående 
likartad äktenskapslagstiftning (överläm nat av D an
m arks regering)
M eddelande om rekom m endation n r 24/1973 angående 
förarskydd vid trafikförsäkring (överläm nat av N or
diska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 25/1973 angående 
trafikregler för handikappfordon (överläm nat av N ord
iska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 26/1973 angående 
likartade bestäm melser om terränggående m otorfordon 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 27/1973 angående 
utredning om  m ellanriksväg Skjomen— Stora Sjöfallet 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelanden om rekom m endation nr 28/1973 angående 
flygtrafiken mellan de nordliga delarna av Finland, 
N orge och Sverige (överläm nade av N ordiska m inister
rådet)
M eddelande om rekom m endation n r 29/1973 angående 
nordiskt hälsokortsystem (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r  30/1973 angående 
nordisk kom m unal rösträtt och valbarhet (överläm nat 
av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 31/1973 angående 
samverkan m ot politiska våldsdåd m ed internationell 
bakgrund inom nordiskt om råde (överläm nat av N or
diska ministerrådet)



*32/1973/s 

*2/1974/j 

*3/1974/s 

*6/1974/s 

*8/1974/s 

9/1974/t

*10/1974/t 

* 11/1974/t 

*13/1974/t 

*14/1974/t 

15/1974/e 

*16/1974/e 

*18/1974/k 

19/1974/e 

*20/1974/e 

*21/1974/e 

*22/1974/e
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M eddelande om rekom m endation nr 32/1973 angående 
vård av narkotikam issbrukare (överläm nat av N ordiska 
ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 2/1974 angående 
nordiskt förbud m ot alkoholreklam  (överläm nat av 
N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 3/1974 angående 
nordisk vidareutbildning för fysioterapeuter (överlämnat 
av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 6/1974 angående 
tryggande av patienternas rättssäkerhet (överläm nat av 
Nordiska ministerrådet)
M eddelande om rekomm endation nr 8/1974 angående 
nordisk rusmedelsforskning (överläm nat av N ordiska 
m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 9/1974 angående 
m ärkning av mediciner och andra bedövande äm nen 
som kan utgöra en trafikfara (överläm nat av N ordiska 
m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 10/1974 angående 
byggande av bro över T ana älv vid Utsjoki kyrkby 
(överläm nat av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 11/1974 angående 
begränsning av trafikbuller (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 13/1974 angående 
vidareutbildning inom hotell- och restaurantfacket 
(överläm nat av N ordiska m inisterrådet)
Meddelande om rekom m endation nr 14/1974 angående 
byggande av landsvägsbro vid Kolari (överläm nat av 
Nordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 15/1974 angående 
överläggningar med EG  rörande ömsesidigt erkännande 
av testresultat (överläm nat av N ordiska m inisterrådet) 
Meddelande om rekom m endation nr 16/1974 angående 
samordning av villkor för exportkrediter bl. a. i öst—  
västhandeln (överläm nat av N ordiska m inisterrådet) 
M eddelande om rekom m endation nr 18/1974 angående 
inform ationen om N orden och kurser i nordiska språk i 
Finland m. m. (överläm nat av N ordiska m inisterrådet) 
M eddelande om rekom m endation nr 19/1974 angående 
nordiskt sam råd vid utform ningen av beskattningen av 
fysiska personer (överläm nat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om rekom m endation nr 20/1974 angående 
företagsdem okrati i gemensamma nordiska företag 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 21/1974 angåend« 
nordiskt energisam arbete (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 22/1974 angående 
nordiskt samarbete angående ytkemisk forskning (över
läm nat av N ordiska m inisterrådet)
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*24/1974/j

*25/1974/j

*26/1974/t 

*27/1974/s 

*28/1974/s 

* 1/1975/t 

*2/1975/t 

*3/1975/t 

*4/1975/t 

*5/1975/e 

*6/1975/e 

7/1975/s 

*8/1975/s 

*9/1975/s 

*10/1975/s 

*13/1975/k

*23/1974/e M eddelande om rekom m endation n r 23/1974 angående 
nordisk regionalpolitisk fond för N ordkalotten (över
läm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 24/1974 angående 
samnordisk insats för skydd av m iljön i samernas kär
nom råden (överläm nat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om rekom m endation n r 25/1974 angående 
undersökning av de m ultinationella företagens roll i de 
nordiska ländernas ekonom i (överläm nat av N ordiska 
m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 26/1974 angående 
påbud om bruk av skyddshjälm  (överläm nat av N or
diska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 27/1974 angående 
inrättande av ett nordiskt institut fö r skärgårdsforskning 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 28/1974 angående 
skydd av naturtyper och biotoper av gem ensamt nor
diskt intresse (överlämnat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om rekom m endation nr 1/1975 angående 
färjeförbindelser mellan Vasa och U m eå (överläm nat av 
N ordiska ministerråret)
M eddelande om rekom m endation nr 2/1975 angående 
ökad användning av reflexanordningar (överläm nat av 
N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 3/1975 angående 
N O RD TURIST-biljett (överläm nat av N ordiska m inis
terrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 4/1975 angående 
passagerar- och bilfärja mellan Island, F äröarna och det 
övriga N orden (överläm nat av N ordiska m inisterrådet) 
M eddelande om rekom m endation n r 5/1975 angående 
handlingsprogram  för ökad livsmedelsförsörjning (över
läm nat av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 6/1975 angående 
N ordtests arbetsform er (överläm nat av N ordiska m inis
terrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 7/1975 angående 
rättsligt skydd för m äns och kvinnors lika rättigheter 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 8/1975 angående 
begränsning av utsläpp i Bottniska viken m. m. (över
läm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 9/1975 angående 
förhindrande av skador genom giftiga laster i Östersjön 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 10/1975 angående 
nordiskt sam arbetsorgan på livsmedelsforskningens om 
råde (överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 13/1975 angående 
förbättrad inform ation om de nordiska länderna i eter
m edia (överläm nat av N ordiska ministerrådet)

2—770426. Nordiska rådet



*15/1975/k

*16/1975/k

*19/1975/s

1/1976/t

*2/1976/t

*3/1976/t

*4/1976/t

*5/1976/k

6/1976/k

*7/1976/k

*8/1976/k

*9/1976/k

*10/1976/k

11/1976/k

*12/1976/e

*15/1976/k
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*14/1975/k M eddelande om  rekom m endation nr 14/1975 angående 
språkundervisning för finska barn  i Sverige m. m. (över
läm nat av Sveriges regering)
M eddelande om  rekom m endation nr 15/1975 angående 
utbyggt nordiskt sam arbete beträffande nordisk kom pa
rativ samhällsforskning (överläm nat av N ordiska m inis
terrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 16/1975 angående 
utvidgat nordiskt idrottssam arbete (överläm nat av N or
diska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 19/1975 angående 
nordiskt sam arbetsprogram  på arbetsm arknadsom rådet 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 1/1976 angående 
nordiskt handlingsprogram  för turistsam arbete (över
läm nat av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 2/1976 angående 
utvidgade resealternativ i internordisk flygtrafik (över
läm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 3/1976 angående 
internordisk giltighet fö r körkort (överläm nat av N or
diska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 4/1976 angående 
utvidgade resemöjligheter för pensionärer m. fl. (över
läm nat av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 5/1976 angående 
sam arbete på barnkulturens om råde (överläm nat av 
N ordiska ministerrådet)
M eddelande om  rekom m endation n r 6/1976 angående 
åtgärder rörande nordiskt språksam arbete (överläm nat 
av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 7/1976 angående 
distribution av AV-material (överläm nat av N ordiska 
m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 8/1976 angående 
TV-program  för sjöfolk (överläm nat av N ordiska m inis
terrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 9/1976 angående 
ökat nordiskt samarbete om  fram tidsstudier (överläm nat 
av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 10/1976 angående 
åtgärder på massmediaforskningens om råde (överläm nat 
av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 11/1976 angående 
historiskt verk om den nordiska kvinnan (överläm nat av 
N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 12/1976 angående 
offentliga inköp i N orden (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 15/1976 angående 
åtgärder för att stärka det samiska kulturlivet (överläm
nat av N ordiska ministerrådet)
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*17/1976/j

1/1977/e

2/1977/e

*3/1977/e

4/1977/e 

5/1977/e 

*6/1977/s 

*7/1977/s 

*8/1977/s 

*9/1977/s 

*10/1977/t 

*11/1977/t 

*12/1977/k 

* 13/1977/k

*14/1977/k 

*15/1977/k

*16/1976/j M eddelande om rekom m endation nr 16/1976 angående 
ändrade m edborgarskapsregler för nordbor (överläm nat 
av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 17/1976 angående 
utökat nordiskt sam arbete i det offentliga utredningsvä
sendet (överläm nat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om rekom m endation nr 1/1977 angående 
sam arbete beträffande hantering och lagring av radioak
tivt avfall (överläm nat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om  rekom m endation n r 2/1977 angående 
avtal om kom m unalt sam arbete över de nordiska riks- 
gränserna (överläm nat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om rekom m endation n r 3/1977 angående 
samverkan för att bevara den fria skeppsfarten i interna
tionella samanhang (överläm nat av N ordiska m inisterrå
det)
M eddelande om rekom m endation nr 4/1977 angående 
handlingsprogram  för sam arbete inom  byggsektorn 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 5/1977 angående 
samarbete beträffande utvecklingsländerna (överläm nat 
av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 6/1977 angående 
förkortning av arbetstiden (överläm nat av N ordiska m i
nisterrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 7/1977 angående 
nordiskt institut för arbetsm arknadsfrågor (överläm nat 
av Nordiska m inisterrådet)
M eddelande om  rekom m endation nr 8/1977 angående 
handlingsprogram  på arbetsm iljöom rådet (överläm nat av 
N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 9/1977 angående 
program  för sam arbete på social- och hälsovårdsom rå- 
det (överläm nat av N ordiska m inisterrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 10/1977 angående 
samnordisk insats mot trafikonykterheten (överläm nat 
av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 11/1977 angående 
förbättring av barnens trafikm iljö (överläm nat av N o r
diska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation nr 12/1977 angående 
handlingsprogram  för förbättrad  språkförståelse i 
N orden (överläm nat av N ordiska ministerrådet) 
M eddelande om rekom m endation nr 13/1977 angående 
undervisning i nordiska språk vid utländska universitet 
och läroanstalter (överläm nat av N ordiska m inisterrå
det)
M eddelande om rekom m endation n r 14/1977 angående 
utförsel av antikviteter från  de nordiska länderna (över
läm nat av N ordiska ministerrådet)
M eddelande om rekom m endation n r 15/1977 angående 
forskningssam arbete rörande lantbrukskooperation 
(överläm nat av N ordiska ministerrådet)
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*16/1977/k M eddelande om rekom m endation nr 16/1977 angående 
undersökning av utvecklingen av kulturkonsum tionen i 
de nordiska länderna (överläm nat av N ordiska m inister
rådet)

*17/1977/k M eddelande om rekom m endation nr 17/1977 angående 
sam arbete mellan fonogram arkiven i de nordiska län
derna (överläm nat av N ordiska ministerrådet)

18/1977/k M eddelande om rekom m endation n r 18/1977 angående 
sam arbete för att öka spridningen av nordisk film  inom 
N orden (överläm nat av N ordiska ministerrådet)

E. Frågor
1. F råga till D anm arks och Sveriges regeringar om öresundsförbindel- 

serna (ställd av Sven Mellqvist)
2. F råga till N ordiska m inisterrådet om avgiftslättnader för handikapp

fordon (ställd av Bertil Jonasson)
3. F råga till N ordiska m inisterrådet om spridning av nordisk film inom 

N orden (ställd av Ilkka-Christian Björklund) /D  1978/18/1977/k/
4. F råga till N ordiska m inisterrådet om arkitekternas utbildnings- och 

arbetsvillkor (ställd av Bror Lillqvist) /D  1978/5/1965/s/
5. F råga till N ordiska m inisterrådet om förbättrade flygförbindelser 

mellan Å land och stockholm som rådet (ställd av Folke W oivalin) 
/D  1978/9/1972/t/

6 . F råga till N ordiska m inisterrådet om nordisk språkkonvention (ställd 
av Tellervo Koivisto) /D  1978/29/1966/j/

7. F råga till N ordiska m inisterrådet om flygförbindelserna mellan de 
nordliga delarna av Norge, Sverige och Finland (ställd av Ralf F ri
berg) /D  1978/28/1973/t/

8. Fråga till N ordiska m inisterrådet om alkoholpolitikens samhälls- 
politiska konsekvenser (ställd av Raino W esterholm) /C  1978/17/s/

U tanför saklistan förelägges fö r  rådet:
D okum ent 1 Rapport från  N ordiska rådets presidium
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Sakernas fördelning på utskott

Juridiska utskottet

A. M edlemsförslag

A 495/j M edlemsförslag om självständig färöisk representation i 
N ordiska rådet

A 502/j Medlemsförslag om tillsättande av utredning om N or
diska rådets organisation och verksam hetsform er 

A 503/j Medlemsförslag om nordiskt domstolsorgan
*A 523/j Medlemsförslag om ett nordiskt dataråd

B. Ministerrådsförslag

B 24 M inisterrådsförslag om program  för N ordiska minister
rådet

C. 1978. Berättelser

1 Berättelse rörande det nordiska sam arbetet
*2/j Berättelse från Nordiskt kollegium för viltforskning
*6/j Berättelse från Nordiska samarbetsorganet för samespörs-

mål och renskötselfrågor 
*15/j Berättelse från Nordiska utlänningsutskottet
*30/j Berättelse från Nordiska samarbetsrådet för kriminologi

D. 1978. M eddelanden i anledning av tidigare rekommendationer

13/1965/j M eddelande om rekom m endation nr 13/1965 angående 
enhetlig tid för fordringspreskription 

29/1966/j M eddelande om rekom m endation nr 29/1966 angående 
nordisk språkkonvention 

*2/1968/j Meddelande om rekommendation nr 2/1968 angående jakt-
och fridlysningsbestämmelser 

27/197 l/j M eddelande om rekom m endation nr 27/1971 angående 
privatlivets helgd

*5/1972/j Meddelande om rekommendation nr 5/1972 angående stöd
till samerna

* 12/1972/j Meddelande om rekommendation nr 12/1972 angående för
bud mot tobaksreklam 

*20/1972/j Meddelande om rekommendation nr 20/1972 angående nor
diskt samarbete rörande havsrätt 

*10/1973/j Meddelande om rekommendation nr 10/1973 angående sam
ordnad utlänningslagstiftning och utlänningspolitik 

*ll/1973/j Meddelande om rekommendation nr 11/1973 angående pa
tentsamarbete

*22/1973/j Meddelande om rekommendation nr 22/1973 angående lik
artad äktenskapslagstiftning 

30/1973/j M eddelande om rekom m endation n r 30/1973 angående 
nordisk kom m unal rösträtt och valbarhet 

31/1973/j M eddelande om rekom m endation nr 31/1973 angående 
samverkan mot politiska våldsdåd m ed internationell 
bakgrund inom nordiskt om råde 

*2/1974/j Meddelande om rekommendation nr 2/1974 angående nor
diskt förbud mot alkoholreklam
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*24/1974/j Meddelande om rekommendation nr 24/1974 angående sam
nordisk insats för skydd av miljön i samernas kärnområden 

*25/1974/j Meddelande om rekommendation nr 25/1974 angående un
dersökning av de multinationella företagens roll i de nor
diska ländernas ekonomi

* 16/1976/j Meddelande om rekommendation nr 16/1976 angående änd
rade medborgarskapsregler för nordbor 

*17/1976/j Meddelande om rekommendation nr 17/1976 angående ut
ökat nordiskt samarbete i det offentliga utredningsväsendet

E. Fråga

6. F råga till N ordiska m inisterrådet om nordisk språkkonvention (ställd 
av Tellervo Koivisto) /D  1978/29/1966/j/

Kulturutskottet

A. M edlemsförslag

A 497/k Medlemsförslag om sam nordisk utbildning av lärare för 
döv-blinda

*A 512/k Medlemsförslag om undersökning angående upprättandet av
ett Nordens institut på Åland

*A 513/k Medlemsförslag om nordiskt samarbete rörande medicinsk
genetik

A 5 1 4 /k  M edlemsförslag om nordiskt sam arbete rörande högre 
skoglig utbildning

*A 520 k Medlemsförslag om yrkesutbildning för ungdom m. fl. grup
per

*A 521/k Medlemsförslag om gemensam nordisk arbetsmarknad för
lärare

B. Ministerrådsförslag

B 24 M inisterrådsförslag om program  för N ordiska minister
rådet

C. 1978. Berättelser

1 Berättelse rörande det nordiska samarbetet
*5/k Berättelse från Nordiska samarbetsnämnden för medicinsk

forskning
*8/k Berättelse från Nordiska samarbetsdelegationen för sam

hällsforskning
*9/k Berättelse om de nordiska språknämndernas samarbete
*13/k Berättelse från NORDFORSK
*14/k Berättelse från Nordiska jordbruksforskares förening

16/k Berättelse om N ordiska kulturfonden 1976
*22/k Berättelse från Nordiska sommaruniversitetet
*23/k Berättelse från Nordiska samarbetsnämnden för humanistisk

forskning jämte Nordiska publiceringsnämnden för huma
nistiska tidskrifter 

*24/k Berättelse från Nordiska af rikainstitutet
*26/k Berättelse från finsk-svenska utbildningsrådet
*28/k Berättelse från Samarbetsnämnden för nordisk skogsforsk-

ning (SNS)
*29/k Berättelse från Nordiska publiceringsnämnden för medicin
*33/k Berättelse från Nordiska kontaktorganet för jordbruksforsk

ning
*34/k Berättelse från Samarbetsnämnden för de nordiska natur-
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vetenskapliga forskningsråden jämte Nordiska publicerings
nämnden för naturvetenskap 

*38/k Berättele från Nordiska konstförbundet
*40/k a Berättelse från Nordiska samfundet för Latinamerikaforsk-

ning, 1973—1976
*40/k b Berättelse från Nordiska samfundet för Latinamerikaforsk-

ning, 1977
*41/k Berättelse från Nämnderna för nordiskt musiksamarbete

Nedanstående berättelser redovisas i C 1 

B IL A G A  6

Berättelser som har direkt anslutning till avsnittet om nordiskt kultu
rellt samarbete

100/k Berättelse om N ordens folkliga akademi
101/k Berättelse om nordiskt sam arbete inom skolom rådet
102/k Berättelse från Nordisk journalistkursus
103/k a Berättelse från N ordiska hushållshögskolan
103/k b Berättelse från N ordiska högskolan för hushållsveten

skap (NHH)
104/k Berättelse från N ordiska institutet för samhällsplanering

(NORDPLAN)
105/k Berättelse om nordiska kurser i språk och litteratur
106/k Berättelse om N ordiska universitetskurser i historia
107/k Berättelse från Nordisk federation för medicinsk under

visning
108/k Berättelse från N ordiskt kollegium för marinbiologi
109/k Berättelse från N ordiska institutet för teoretisk atom 

fysik (NORDITA)
110/k Berättelse från N ordiska institutet för folkdiktning

(NIF)
11 l/k  Berättelse från N ordiska institutet för sjörätt
112/k Berättelse om nordiska geoexkursioner till Island
113/k Berättelse från N ordiska sam arbetskom m ittén för acce-

leratorbaserad forskning 
114/k Berättelse från N ordiskt kollegium för ekologi
115/k Berättelse från Centralinstitutet för nordisk asienforsk-

ning (CINA)
116/k Berättelse från N ordiskt kollegium för fysisk oceano

grafi
117/k Berättelse från N ordiska sam arbetskom m ittén för arktisk

medicinsk forskning 
118/k Berättelse från N ordiska sam arbetskom m ittén för inter

nationell politik inklusive konflikt- och fredsforskning 
119/k Berättelse om N ordiska sam arbetsorganet för veten

skaplig inform ation (NO R DIN FO )
120/k Berättelse om nordiska forskarkurser
121/k Berättelse från N ordiskt vulkanologiskt institut
122/k Berättelse om N ordens Hus i Reykjavik
123/k Berättelse om N ordiska teaterkom m ittén
124/k Berättelse från U tskottet för nordiskt ungdomssamarbete
125/k Berättelse från N ordiskt samiskt institut
126/'k Berättelse från N abolandslitteraturkom m ittén
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21/1963/k M eddelande om rekom m endation nr 21/1963 angående 
gemensam utbildning för teater, film, radio och televi
sion

24/1964/k M eddelande om rekom m endation n r 24/1964 angående 
vidgat lärarutbyte

7/1966/k M eddelande om rekom m endation nr 7/1966 angående 
vuxenundervisning i radio och TV 

7/1969/k M eddelande om rekom m endation nr 7/1969 angående 
skol- och studentbetygs jäm förbarhet 

11/1969/k M eddelande om rekom m endation nr 11/1969 angående 
Nordisk Journalistkursus 

*17/1969/k Meddelande om rekommendation nr 17/1969 angående sam
arbete på musikterapins område 

27/1969/k M eddelande om rekom m endation nr 27/1969 angående 
sam arbete rörande de nordiska språklektorerna 

9/1970/k M eddelande om rekom m endation n r 9/1970 angående 
m aterial till undervisning i radio och TV 

13/1970/k M eddelande om rekom m endation nr 13/1970 angående 
nordiska skol- och studentbetygs giltighet 

32/1970/k M eddelande om rekom m endation nr 32/1970 angående 
nordiskt litteraturlexikon 

*l/1971/k Meddelande om rekommendation nr 1/1971 angående sam
arbete inom forskning och undervisning om Östeuropa 

*ll/1971/k Meddelande om rekommendation nr 11/1971 angående sam
nordiska arkiv

20/1971/k M eddelande om rekom m endation nr 20/1971 angående 
utbyggt TV-sam arbete mellan F inland och Sverige 

24/1971/k M eddelande om rekom m endation nr 24/1971 angående 
ökat nordiskt sam arbete på bildkonstens om råde 

*14/1972/k Meddelande om rekommendation nr 14/1972 angående ut
givande av en nordisk historia 

*18/1972/k Meddelande om rekommendation nr 18/1972 angående sam
arbete rörande biologisk bekämpning av skadedjur 

19/1972/k M eddelande om rekom m endation nr 19/1972 angående 
samarbete på veterinärm edicinens om råde 

15/1973/k M eddelande om rekom m endation nr 15/1973 angående 
ökat nordiskt TV-sam arbete 

*17/1973/k Meddelande om rekommendation nr 17/1973 angående sam- 
planerad utbyggnad av universitet och högskolor 

19/1973/k M eddelande om rekom m endation nr 19/1973 angående 
högre lantbruksundervisning och forskning 

*20/1973/k Meddelande om rekommendation nr 20/1973 angående stöd 
till den färöiska litteraturen 

*18/1974/k Meddelande om rekommendation nr 18/1974 angående in
formation om Norden och kurser i nordiska språk i Finland 
m. m.

*13/1975/k Meddelande om rekommendation nr 13/1975 angående för
bättrad information om de nordiska länderna i etermedia 

*14/1975/k Meddelande om rekommendation nr 14/1975 angående språk
undervisning för finska barn i Sverige m. m.

*15/1975/k Meddelande om rekommendation nr 15/1975 angående ut
byggt nordiskt samarbete beträffande nordisk komparativ 
samhällsforskning

* 16/1975/k Meddelande om rekommendation nr 16/1975 angående utvid
gat nordiskt idrottssamarbete 

*5 1976/k Meddelande om rekommendation nr 5/1976 angående sam
arbete på barnkulturens område

D. 1978. M eddelanden i anledning av tidigare rekommendationer
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6/1976/k M eddelande om rekom m endation n r 6/1976 angående 
åtgärder rörande nordiskt språksam arbete 

*7/1976/k Meddelande om rekommendation nr 7/1976 angående distri
bution av AV-material 

*8/1976/k Meddelande om rekommendation nr 8/1976 angående TV-
program för sjöfolk 

*9/1976/k Meddelande om rekommendation nr 9/1976 angående ökat
nordiskt samarbete om framtidsstudier 

*10/1976/k Meddelande om rekommendation nr 10/1976 angående åt
gärder på massmediaforskningens område 

11/1976/k M eddelande om rekom m endation n r 11/1976 angående 
historiskt verk om den nordiska kvinnan 

*15/1976/k Meddelande om rekommendation nr 15/1976 angående åt
gärder för att stärka det samiska kulturlivet 

*12/1977/k Meddelande om rekommendation nr 12/1977 angående hand
lingsprogram för förbättrad språkförståelse i Norden 

*13/1977/k Meddelande om rekommendation nr 13/1977 angående un
dervisning i nordiska språk vid utländska universitet och lä
roanstalter

*14/1977k Meddelande om rekommendation nr 14/1977 angående ut
försel av antikviteter från de nordiska länderna 

*15/1977/k Meddelande om rekommendation nr 15/1977 angående forsk
ningssamarbete rörande lantbrukskooperation 

*16/1977/k Meddelande om rekommendation nr 16/1977 angående un
dersökning av utvecklingen av kulturkonsumtionen i de 
nordiska länderna

*17/1977/k Meddelande om rekommendation nr 17/1977 angående sam
arbete mellan fonogramarkiven i de nordiska länderna 

18/1977/k M eddelande om rekom m endation n r 18/1977 angående 
sam arbete för att öka spridningen av nordisk film inom 
N orden

E. Fråga

3. Fråga till N ordiska m inisterrådet om spridning av nordisk film inom 
N orden (ställd av Ilkka-Christian Björklund) /D  1978/18/1977/k/

Social- och miljöutskottet

A . M edlemsförslag

A 493/s M edlemsförslag om sam arbete beträffande förbättrad 
hälsovård för jordbruksbefolkningen 

A 498/s Medlemsförslag om nordisk insats för att m inska tobaks
rökningen

A 500/s M edlemsförslag om gemensam nordisk insats för att få 
till stånd en europeisk miljöskyddskonvention 

A 501/s M edlemsförslag om internationell konvention om arbets
tiden

A 505/s M edlem sförslag om gem ensam nordisk insats för att få 
till stånd en konvention för bevarandet av ozonskiktet 

A 508/s M edlem sförslag om nordiskt sam arbete för att före
bygga uppkom sten av handikapp 

A 51 l/s  M edlemsförslag om gemensam nordisk beredskap mot 
oljekatastrofer

A 516/s M edlemsförslag om införande av enhetlig som m artid i
de nordiska länderna
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*A 517/s Medlemsförslag om filialundervisning vid Nordiska hälso-
vårdshögskolan

B. M inisterrådsförslag

B 23/s M inisterrådsförslag om handlingsprogram  för nordiskt
sam arbete i jäm ställdhetsfrågor

B 24 M inisterrådsförslag om program  för N ordiska m inister
rådet

B 25/s M inisterådsförslag om program  för nordiskt samarbete
på m iljövårdsom rådet

C. 1978. Berättelser

1 Berättelse rörande det nordiska sam arbetet
*7/s Berättelse från Nordiska läkemedelsnämnden
*10/s Berättelse om Nordiska hälsovårdshögskolan

17/s Berättelse från N ordiska näm nden för alkoholforskning
*18/s Berättelse från Nordiska ämbetsmannautskottet på livsme-

delslagstiftningens område 
*20/s Berättelse från Nordiska nämnden för handikappfrågor
*32/s Berättelse från Nordiska institutet för odontologisk material

provning
*36/s Berättelse från Nordkalottens arbetsmarknadsutbildningscen-

ter 1977
*37/s Berättelse från Nordiska samarbetsorganet för drogforskning

D. 1978. M eddelanden i anledning av tidigare rekomm endationer

5/1965/s M eddelande om rekom m endation nr 5/1965 angående 
utbildning av arkitekter m. m.

9/1967/s M eddelande om rekom m endation nr 9/1967 angående 
komplettering av 1955 års konvention om social trygg
het

8/1968/s M eddelande om rekom m endation nr 8/1968 angående 
utbyte av förvaltningstjänstem än 

10/1969/s M eddelande om rekom m endation n r 10/1969 angående 
gemensam skeppsmedicinsk forskning 

16/1969/s M eddelande om rekom m endation nr 16/1969 angående 
läkemedelssam arbete 

23/1969/s M eddelande om rekom m endation n r 23/1969 angående 
zigenarnas förhållanden i Finland och Sverige 

*29/1969/s Meddelande om rekommendation nr 29/1969 angående sam
arbete rörande yrkesvägledarutbildning 

1/1970/s M eddelanden om rekom m endation n r 1/1970 angående 
vidareutbildning av socialpersonal 

*30/1970/s Meddelande om rekommendation nr 30/1970 angående åt
gärder mot Östersjöns förorening 

5/1971/s M eddelande om rekom m endation nr 5/1971 angående 
nordisk giltighet för recept 

*19/1971/s Meddelande om rekommendation nr 19/1971 angående de 
finska invandrarnas kontakter med Finland 

*21/1971s Meddelande om rekommendation nr 21/1971 angående sam
verkan vid bekämpningen av föroreningarna i Skagerack, 
Kattegatt och Öresund 

3/1972/s M eddelande om rekom m endation nr 3/1972 angående 
åtgärder m ot vissa luftföroreningar 

1/1973/s M eddelande om rekom m endation nr 1/1973 angående 
försörjningsbegreppets utform ning
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*2/1972/s Meddelande om rekommendation nr 2/1973 angående aukto-
risation av optiker

*3/1973/s Meddelande om rekommendation nr 3/1973 angående nor
disk arbetsmarknad för optiker 

*5/1973/s Meddelande om rekommendation nr 5/1973 angående fort
bildning av lärare vid socialhögskolor 

9/1973/s M eddelande om rekom m endation n r 9/1973 angående 
perm anent sam arbete om njurtransplantationer 

*29/1973/s Meddelande om rekommendation nr 29/1973 angående nor
diskt hälsokortsystem 

*32/1973/s Meddelande om rekommendation nr 32/1973 angående vård 
av narkotikamissbrukare 

*3/1974/s Meddelande om rekommendation nr 3/1974 angående nor
disk vidareutbildning för fysioterapeuter 

*6/1974s Meddelande om rekommendation nr 6/1974 angående tryg
gande av patienternas rättssäkerhet 

*8/1974/s Meddelande om rekommendation nr 8/1974 angående nordisk
rusmedelsforskning

*27/1974/s Meddelande om rekommendation nr 27/1974 angående in
rättande av ett nordiskt institut för skärgårdsforskning 

*28/1974/s Meddelande om rekommendation nr 28/1974 angående skydd 
av naturtyper och biotoper av gemensamt nordiskt intresse 

7/1975/s M eddelande om rekom m endation n r 7/1975 angående 
rättsligt skydd för mäns och kvinnors lika rättigheter 

*8/1975/s Meddelande om rekommendation nr 8/1975 angående be
gränsning av utsläpp i Bottniska viken m. m.

*9/1975/s Meddelande om rekommendation nr 9/1975 angående för
hindrande av skador genom giftiga laster i Östersjön 

*10/1975/s Meddelande om rekommendation nr 10/1975 angående nor
diskt samarbetsorgan på livsmedelsforskningens område 

*191975/s Meddelande om rekommendation nr 19/1975 angående nor
diskt samarbetsprogram på arbetsmarknadsområdet 

*6/1977/s Meddelande om rekommendation nr 6/1977 angående för
kortning av arbetstiden 

*7/1977/s Meddelande om rekommendation nr 7/1977 angående nor
diskt institut för arbetsmarknadsfrågor 

*8/1977s Meddelande om rekommendation nr 8/1977 angående hand
lingsprogram på arbetsmiljöområdet 

*9/1977/s Meddelande om rekommendation nr 9/1977 angående pro
gram för samarbete på social- och hälsovårdsområdet

E. Frågor

4. F råga till N ordiska m inisterrådet om arkitekternas utbildnings- och 
arbetsvillkor (ställd av Bror Lillqvist) /D  1978/5/1965/s/

8. F råga till N ordiska m inisterrådet om alkoholpolitikens samhälls- 
politiska konsekvenser (ställd av Raino W esterholm) /C  1978/17/s/

Trafikutskottet

A. M edlemsförslag

A 496/t M edlem sförslag om sam nordiska åtgärder för att under
lätta handikappades användande av kollektiva trafikm e
del

A 504/t M edlemsförslag om nordisk storham n 
*A 507/t Medlemsförslag om liberalisering av de nordiska ländernas

regler för fraktcharter 
*A 515/t Medlemsförslag om samordning av de nordiska bestämmel

serna om säkerhet, arbetsmiljö m. m. för fartyg
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*A 518/t Medlemsförslag om samnordiska åtgärder mot onykterhet
till sjöss

*A 522/t Medlemsförslag om en nordisk flyghaverikommission

B. Ministerrådsförslag

B 24 M inisterrådsförslag om program  för N ordiska m inister
rådet

B 26/t M inisterrådsförslag om program  för nordiskt samarbete
på turistom rådet

C. 1978. Berättelser

1 Berättelse rörande det nordiska sam arbetet
*19/t Berättelse för Nordiska turisttrafikkommittén (NTTK)
*21/t Berättelse från Nordiska telekonferensen och styrkommittén

för nordiskt telesamarbete
*25/t Berättelse från Nordiska kommittén för transportekonomisk

forskning
*27/t Berättelse från Nordiska postföreningen

Nedanstående berättelse redovisas i C 1

B IL A G A  9

129/t Berättelse från N ordiska trafiksäkerhetsrådet och dess
samarbetsorgan

D. 1978. M eddelande i anledning av tidigare rekom m endationer

*l/1967/t Meddelanden om rekommendation nr 1/1967 angående ge
mensamma riktlinjer för nordisk transportpolitik 

*9/1968/t Meddelande om rekommendation nr 9/1968 angående ut
byggnad av transittrafiken över Trondheim 

*27/1968/t Meddelande om rekommendation nr 27/1968 angående ge
mensam trafiklagstiftning 

*35/1968/t Meddelande om rekommendation nr 35/1968 angående ge
mensam resebyrålagstiftning 

*15/1970/t Meddelande om rekommendation nr 15/1970 angående bro 
vid Karesuando

*35/1970/t Meddelande om rekommendation nr 35/1970 angående ut
bildning av förare av motorfordon 

4/1971/t M eddelanden om rekom m endation nr 4/1971 angående 
en mellanriksväg mellan Virtaniem i och Tjærebukten 

*8/1972/t Meddelande om rekommendation nr 8/1972 angående under
lättande av den internordiska flygtrafiken på korta rutter 

9/1972/t M eddelande om rekom m endation n r 9/1972 angående 
flygtrafiken mellan Å land och Stockholm sområdet 

*ll/1972/t Meddelande om rekommendation nr 11/1972 angående bättre 
och billigare trafikförbindelser mellan Island, Färöarna, 
Grönland och det övriga Norden 

*15/1972/t Meddelande om rekommendation nr 15/1972 angående en
hetliga bestämmelser i Norden rörande fritidsbåtar 

*24/1973/t Meddelande om rekommendation nr 24/1973 angående fö- 
rarskydd vid trafikförsäkring 

*25/1973/t Meddelande om rekommendation nr 25/1973 angående tra
fikregler för handikappfordon 

26/1973/t M eddelande om rekom m endation n r 26/1973 angående 
likartade bestäm melser om terränggående m otorfordon 

27/1973/t M eddelande om rekom m endation nr 27/1973 angående 
utredning om mellanriksväg Skjomen— Stora Sjöfallet
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28/1973/t M eddelanden om rekom m endation nr 28/1973 angående 
flygtrafiken mellan de nordliga delarna av Finland, 
N orge och Sverige 

9/1974/t M eddelande om rekom m endation nr 9/1974 angående 
m ärkning av m ediciner och andra bedövande äm nen 
som kan utgöra en trafikfara 

*10/1974/t Meddelande om rekommendation nr 10/1974 angående byg
gande av bro över Tana älv vid Utsjoki kyrkby 

*ll/1974/t Meddelande om rekommendation nr 11/1974 angående be
gränsning av trafikbuller 

*13/1974/t Meddelande om rekommendation nr 13/1974 angående vi
dareutbildning inom hotell- och restaurangfacket 

*14/1974/t Meddelande om rekommendation nr 14/1974 angående byg
gande av landsvägsbro vid Kolari 

*26/1974/t Meddelande om rekommendation nr 26/1974 angående på
bud om bruk av skyddshjälm 

*l/1975/t Meddelande om rekommendation nr 1/1975 angående färje-
förbindelser mellan Vasa och Umeå 

*2/1975/t Meddelande om rekommendation nr 2/1975 angående ökad
användning av reflexanordningar 

*3/1975/t Meddelande om rekommendation nr 3/1975 angående
NORDTURIST-biljett 

*4/1975/t Meddelande om rekommendation nr 4/1975 angående passa
gerar- och bilfärja mellan Island, Färöarna och det övriga 
Norden

1/1976/t M eddelande om rekom m endation nr 1/1976 angående 
nordiskt handlingsprogram  för turistsam arbete 

*2/1976/t Meddelande om rekommendation nr 2/1976 angående utvid
gade resealternativ i internordisk flygtrafik 

*3/1976/t Meddelande om rekommendation nr 3/1976 angående inter
nordisk giltighet för körkort 

*4/1976/t Meddelande om rekommendation nr 4/1976 angående ut
vidgade resemöjligheter för pensionärer m. fl.

*10/1977/t Meddelande om rekommendation nr 10/1977 angående sam
nordisk insats mot trafikonykterheten 

*ll/1977/t Meddelande om rekommendation nr 11/1977 angående för
bättring av barnens trafikmiljö

E. Frågor

2. Fråga till N ordiska m inisterrådet om avgiftslättnader för handikapp
fordon (ställd av Bertil Jonasson)

5. F råga till N ordiska m inisterrådet om förbättrade flygförbindelser 
mellan Å land och stockholm som rådet (ställd av Folke Woivalin) 
/D  1978/9/1972/t/

7. F råga till N ordiska m inisterrådet om flygförbindelserna mellan de 
nordliga delarna av Norge, Sverige och Finland (ställd av Ralf F ri
berg) /D  1978/28/1973/t /

Ekonomiska utskottet

A . M edlemsförslag

A 506/e M edlem sförslag om en tioårsplan för utveckling av fiske
produkter för u-ländernas behov 

A 509/e M edlemsförslag om nordisk gemensam insats för åter
vinning av avfall och återanvändning av resurser
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A 510/e M edlemsförslag om gem ensamma nordiska åtgärder mot 
arbetslöshet och inflation 

*A 519/e Medlemsförslag om nordisk industrialiseringsfond för Fär
öarna

*A 524/e Medlemsförslag om valutapolitiskt och monetärt samarbete
i Norden

B. Ministerrådsförslag

B 24 M inisterrådsförslag om program  för N ordiska m inister
rådet

C. 1978. Berättelser

1 Berättelse rörande det nordiska sam arbetet
*3/e Berättelse från Nordisk statistisk sekretariat
*4/e Berättelse från det tulladministrativa rådet
* ll/e  Berättelse från Nordiska kontaktorganet för jordbruksspörs-

mål
*12/e Berättelse från Nordiska kontaktorganet för fiskerifrågor
*3 l/e Berättelse från Nordiska skogsarbetsstudiernas råd (NSR)

och samnordiskt skogstekniskt utvecklingsarbete 
35/e Berättelse från  N ordiska fonden för teknologi och in

dustriell utveckling 
*39/e Berättelse från Nordiska skattevetenskapliga forskningsrådet

42/e Berättelse från  N ordiska investeringsbanken

Nedanstående berättelser redovisas i C 1

B IL A G A  7

127/e Berättelse om N ordel

B IL A G A  8

128/e Berättelse från  N ordiska kontaktorganet för atom energi
frågor

D. 1978. M eddelanden i anledning av tidigare rekom m endationer

*14/1970/e Meddelande om rekommendation nr 14/1970 angående forsk
ningsinstitut för framtidsfrågor 

*6/1971/e Meddelande om rekommendation nr 6/1971 angående för
enkling av tullbehandlingen av skogs- och jordbruksmaskiner 

*7/1971/e Meddelande om rekommendation nr 7/1971 angående sam
ordning av elektriska säkerhetsfrågor 

*12/1971/e Meddelanden om rekommendation nr 12/1971 angående ge
mensamt införande av SI-systemet 

*31/1971/e Meddelande om rekommendation nr 31/1971 angående ana
lysattester rörande fröer 

*l/1972/e Meddelande om rekommendation nr 1/1972 angående nor
diskt samarbete rörande bestämmelser och normer avseende 
tryckkärl och ångpanneanläggningar 

*2/1972/e Meddelande om rekommendation nr 2/1972 angående sam
verkan på det mättekniska området 

*7/1972/e Meddelande om rekommendation nr 7/1972 angående nor
disk konsumentupplysning om personbilar 

13/1973/e M eddelande om rekom m endation nr 13/1973 angående 
samarbete rörande G A TT-förhandlingar
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*16/1974/e

19/1974/e

*20/1974/e 

*21/1974/e 

*22/1974/e 

*23/1974/e 

*5/1975/e 

*6/1975/e 

; 12/1976/e 

1/1977/e

2/1977/e

;>3/1977/e

4/1977/e

5/1977/e

15/1974/e M eddelande om rekom m endation nr 15/1974 angående 
överläggningar m ed E G  rörande ömsesidigt erkännande 
av testresultat
Meddelande om rekommendation nr 16/1974 angående sam
ordning av villkor för exportkrediter bl. a. i öst—västhan- 
deln
M eddelande om rekom m endation n r 19/1974 angående 
nordiskt sam råd vid utform ningen av beskattningen av 
fysiska personer
Meddelande om rekommendation nr 20/1974 angående före
tagsdemokrati i gemensamma nordiska företag 
Meddelande om rekommendation nr 21/1974 angående nor
diskt energisamarbete
Meddelande om rekommendation nr 22/1974 angående nor
diskt samarbete angående ytkemisk forskning 
Meddelande om rekommendation nr 23/1974 angående nor
disk regionalpolitisk fond för Nordkalotten 
Meddelande om rekommendation nr 5/1975 angående hand
lingsprogram för ökad livsmedelsförsörjning 
Meddelande om rekommendation nr 6/1975 angående Nord
tests arbetsformer
Meddelande om rekommendation nr 12/1976 angående of
fentliga inköp i Norden
M eddelande om rekom m endation n r 1/1977 angående 
sam arbete beträffande hantering och lagring av radio
aktivt avfall
M eddelande om rekom m endation n r 2/1977 angående 
avtal om kom m unalt sam arbete över de nordiska riks- 
gränserna
Meddelande om rekommendation nr 3/1977 angående sam
verkan för att bevara den fria skeppsfarten i internationella 
sammanhang
M eddelande om rekom m endation n r 4/1977 angående 
handlingsprogram  för sam arbete inom  byggsektorn 
M eddelande om rekom m endation n r 5/1977 angående 
sam arbete beträffande utvecklingsländerna
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Översikt över sessionen

Rådets plenarm öten hölls i Stortingssalen. Platsfördelningen i salen 
fram går av planen sist i bandet. Också för utskottens, delegationernas 
och presidiets sam m anträden, för sekretariatens och pressens arbete 
m. m. disponerades olika lokaler i Stortinget.

Plenarmöten

Lördagen den 18 februari kl. 10.30— 12.30 och 14.30— 18.30 
Söndagen den 19 februari kl. 12.30— 17.50 
M åndagen den 20 februari kl. 10.— 12.30 och 14.00— 17.10 
Tisdagen den 21 februari kl. 09.30— 11.30 och 14.00— 16.10 
Onsdagen den 22 februari kl. 09.30— 12.10 och 14.00— 16.05

Utskottsmöten

Juridiska utskottet

Lördagen den 18 februari kl. 09.30— 10.20 
M åndagen den 20 februari kl. 09.15— 09.40 
Onsdagen den 22 februari kl. 08.45— 09.00

K ulturutskottet

Fredagen den 17 februari kl. 11.50— 13.50 
Lördagen den 18 februari kl. 09.35— 10.10 
M åndagen den 20 februari kl. 09.50— 09.55 
Tisdagen den 21 februari kl. 11.40— 12.00

Social- och m iljöutskottet 

Fredagen den 17 februari kl. 12.45— 14.30 
Lördagen den 18 februari kl. 09.30— 09.45 
Tisdagen den 21 februari kl. 11.35— 11.50

Trafikutskottet

Lördagen den 18 februari kl. 09.30— 10.15 
M åndagen den 20 februari kl. 09.15— 09.50 
Tisdagen den 21 februari kl. 13.00— 13.15

Ekonom iska utskottet 

Fredagen den 17 februari kl. 17.00— 18.00 
Lördagen den 18 februari kl. 09.30— 10.15 
Söndagen den 19 februari kl. 12.15— 12.30 
M åndagen den 20 februari kl. 09.15— 10.00 
Tisdagen den 21 februari kl. 11.30— 12.30
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Särskilda arrangemang

Lördagen den 18 februari:

Söndagen den 19 februari 

Tisdagen den 21 februari:

Supé (värdar: Danm arks, Finlands, Is
lands och Sveriges ambassader)
Utdelning av N ordiska rådets litteratur
pris och musikpris (Oslo konserthus) 
M ottagning i Oslo rådhus (värd: Oslo 
kommun)
M iddag på H otel Scandinavia (värd: 
Norges regjering)





PROTOKOLL
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Protokoll

l : a  m ötet

Lördagen den 18 februari 1978 kl. 10.30

Presidenter: V. J. Sukselainen (1— 4) och Trvgve Bratteli (5— 16)

18 februari

Dagordning
1. öppningsanförande av N ordiska rå 

dets president
2. N am nupprop: godkännande av m ed

lemslista
3. Val av presidium
4. Val av suppleanter för presidiemed- 

lem m arna
5. A nförande av den nyvalde presiden

ten
6. U tsändningen av handlingar till ses

sionen
7. Fastställande av saklista till sessionen
8. M eddelande om voteringsordningen
9. Val av budgetkom m itté

10. Val av inform ationskom m itté
11. Fyllnadsval till N ordiska kulturfon

dens styrelse för resten av 1978
12. Val av m edlem m ar och suppleanter i 

styrelsen för Nordiska kulturfonden 1979— 
1980

13. Val av utskott för granskning av N or
diska kulturfondens förvaltning

14. Fyllnadsval till N ordiska investerings
bankens kontrollkom m itté

15. Bemyndigande för de fasta utskotten 
att lägga sådana berättelser, med undantag 
för C 1, och m eddelanden till handlingarna, 
vilka ej upptagits på saklistan för sessionen 
eller vilka icke slutbehandlats vid sessionen

16. C l :  Berättelse rörande det nordiska 
sam arbetet

D okum ent 1: R apport från N ordiska rå
dets presidium

B 24: M inisterrådsförslag om program  
för N ordiska m inisterrådet (generaldebatt)

1
öppningsanförande av Nordiska rådets pre
sident

V ärderade rådsm edlem m ar, m ina damer 
och herrar! D å vi igen en gång skall inleda 
rådssessionen i det norska stortingshuset, 
som under rådets kvartssekellånga verksam
het har blivit också oss parlam entariker från 
de övriga nordiska länderna förtroget, går 
våra tankar tillbaka till det gångna året, dess 
segrar och nederlag, glädjeäm nen och sor
ger.

Rådets senaste session präglades av rå
dets jubileum, till vilket vi hade fått flere 
gäster från  den krets, som för ett kvartssekel 
sedan hade varit med om att grunda rådet 
och dra upp riktlinjerna för dess verksamhet. 
H ändelserna för ett år sedan återkallas i 
m innet när vi idag nödgas konstatera, att 
liemannen under det gångna året har sko
nat rådets nuvarande medlem m ar, men tagit 
sin tribut i den krets, som vid den föregåen
de sessionen satt på den för hedersgästerna 
reserverade bänken. Vi hade i Helsingfors 
glatt oss över att professor Nils Herlitz, som 
hade fört pennan när den första rådsstadgan 
skrevs och som också var rådets första pre
sident, trots sin höga ålder ännu kunde hed
ra jubileumssessionen m ed sin närvaro. För 
några dagar sedan nådde oss budskapet, att
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han vid en ålder av 89 år gått ur tiden. Så 
hade redan tidigare skett med John Lyng, 
vars insats vid undanröjandet av de hinder, 
som vid tiden fö r rådets inrättande förelåg i 
hans eget hem land, är känd.

John Lyng hade också varit medlem av 
presidiet och deltog i jubrleumssessionen. 
N är vi med en tyst minut hedrar dessa två 
förtjänta veteraners minne, låt oss samtidigt 
ägna hela den banbrytargeneration en tack
sam tanke, till vilken våra band år för år 
alltm er uttunnas.

D å det föll på min lott att öppna N ordis
ka rådets tjugosjätte session här i Oslo drog 
jag mig till minnes, att jag i tiden här på 
samma plats öppnade också rådets sjätte 
session. M in nyfikenhet väcktes och jag 
grävde fram  m ina gam la papper och kan 
inte låta bli att göra ett par plock ur dem, 
för att belysa de dåvarande stämningarna.

U nder de åren för tjugo år sedan var vi 
i vårt arbete ännu huvudsakligen beroende 
av medlemsförslag. Regeringarnas förslag 
var sällsynta, em edan regeringarna inte ha
de ett sådant beredningsmaskineri, som mi
nisterrådet och biträdande organ i dag är. 
M an hade redan börjat överväga om det 
vore klokast att rådet skulle sam m anträda 
bara vartannat eller vart tredje år. Samtidigt 
betonade m an dock, att de m indre enheter
na —  utskotten och kom m ittéerna —  också 
i det fallet fortlöpande borde utföra sitt be
redande arbete.

D å den sjätte sessionen i novem ber 1958 
samlades i Oslo kunde m an konstatera, att 
ett experiment med förlängd tid mellan ses
sionerna nästan omärkligt hade blivit u t
fört. F rån  den femte sessionen hade det för
löpt m er än ett och ett halvt år utan att 
näm nvärda klagomål över dröjsm ålet med 
sessionen hade framförts.

M an levde nämligen mitt i det mest hek
tiska skedet av planerna på gemensam nor
disk m arknad. D et av regeringarna tillsatta 
nordiska ekonomiska sam arbetsutskottet för
beredde med iver de begärda utredningarna 
och alla hade den känslan, att arbetet var i 
full gång. Också vi finnar kunde när vi kom 
till Oslo meddela, att vi under mellantiden 
sedan föregående session hade kunnat fri
göra oss från reglementeringen av utrikes
handeln och i många avseenden hade kom 

m it närm are de övriga nordiska ländernas 
utgångspunkter.

Även om praktiken hade visat, att det inte 
är lika nödvändigt att varje år hålla en ses
sion som att de gemensamma verksamhets
organen fortgående bereder ärendena, tala
de m an inte längre om att hålla sessionerna 
med längre tidsmellanrum. D et intensiva be
redningsarbetet började bära frukt och till
handahöll tillräckligt med m aterial för sak
behandlingen.

N är m an sedan hade hållit på i ett drygt 
decennium började m an redan närm a sig 
den andra gränsen, det höjdes röster för att 
rådet borde hålla session två gånger om 
året. M an experim enterade med detta redan 
åren 1973 och 1974, men var inte nöjd. U n
der de senaste åren har m an försökt begrän
sa antalet sessionsdagar genom att man 
inte har gett utskotten stora möjligheter att 
mötas under sessionerna utan har strävat till 
att de skulle få sitt arbete färdigt i god tid 
före sessionen.

Vi vet emellertid alla, att stor uppm ärk
samhet också framdeles bör ägnas utveck
landet av organisationen, så att deltagaran
talet vid sessionerna kan hållas inom rim 
liga gränser och sakernas behandling göras 
så smidig som möjligt. Då ett dylikt ratio- 
naliseringsarbete inte kan uppskjutas alltför 
mycket vore det önskvärt, att var och en av 
oss också vid denna session skulle försöka 
bilda sig en personlig uppfattning om de å t
gärder, som kunde vara lämpliga.

Om m an jäm för med rådets första tider 
har rådsutskottens arbete blivit betydligt ef
fektivare, särskilt i fråga om de utskott som 
har fått heltidsanställda sekreterare. Trots 
det tro r jag att det återstår en hel del att gö
ra i fråga om utskotten, som intar en nyc
kelposition inom rådsorganisationen. M inis
terrådets tillkomst har under de senaste åren 
gett utskotten en betydligt större arbetsbör
da än tidigare. Vi som var med för tjugo år 
sedan väntade oss något m era av tunga re
geringspropositioner än de stundom  ganska 
avrundade programskisser, m inisterrådsför
slag, som med alltför kort varsel på senaste 
tid har förelagts rådet utan att ge detta nå
gon möjlighet att behandla dem ordentligt. 
Allt detta kräver em ellertid förstärkta sek- 
retariatsresurser i alla utskott men också 
fastare och m era detaljerade direktiv fö r ut-
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skottsarbetet. De nuvarande paragraferna i 
arbetsordningen är mycket avrundade och 
praktiken har gett vid handen, att när det 
uppstår m eningsskiljaktigheter söker alla 
vägledning i sitt eget parlam ents praxis och 
regler, men de är ju  inte sam nordiskt stan
dardiserade. Jag tror att vi kan konstatera, 
att det särskilt i år har förekom m it flere fall 
av oklarhet i fråga om utskottsarbetet än ti
digare, med beklagliga konsekvenser för fär
digställandet av sakm aterial för sessionen. 
Ju grundligare utskotten är i tillfälle att be
handla sakerna före sessionen, desto mindre 
blir också behovet att kalla sakkunniga till 
sessionen.

Inom  rådet har m an varit nöjd med de re
form er som budgetkommitténs arbete har 
m edfört, även om m an samtidigt bör konsta
tera, att detta med hänsyn till rådets kon
trollbefogenheter och budgetarbetets bety
delsefulla nya organ ännu inte funnit sina 
slutliga arbetsform er. Också frågan om dess 
sekretariatshjälp är olöst. Dessa och andra 
organisationsfrågor pockar på sin lösning. 
För att vinna ytterligare erfarenheter vill 
man tydligen idag ännu skjuta på förslagen 
om att om form a arbetsprocedurerna med 
några år. D et kan vara riktigt m ot bakgrund 
av att två så om fattande utredningar genom
förts inom ett decennium som Fagerholm - 
och K. B. Andersen-komm itéernas. N ågon 
längre tidsperiod kan det dock inte bli frå 
ga om och det kan hända att det skulle vara 
på sin plats att redan inom en nära framtid 
som skrivbordsarbete inleda utarbetandet av 
sådana ändringar i de nuvarande stadgarna, 
som skulle föra med sig snabbare sessions- 
rutiner.

Vi har nu kommit så långt att vi öppnar 
den sjätte fem årsperiodens första session. 
Det vore kanske skäl att som ett mål för 
denna femårsperiod uppställa en lugn, väl 
övervägd organisationsreform , vid vilken all 
hittills vunnen erfarenhet såvitt möjligt skul
le beaktas. F ör det första borde m an sträva 
att dra försorg om att en session på fem da
gar förslår för en omsorgsfull behandling av 
sakerna och att sessionen inte får svälla ut 
och bli onödigt stor och betungande för a r
rangörerna. Lyckas m an inte häri kunde 
man också tänka sig att grundligt undersöka 
möjligheterna att behandla en del ärenden

utan att behöva föra dem till sessionen. Så 
länge sam arbetet form ellt är ett samarbete 
mellan nationella delegationer, är m an tyd
ligen inte beredd a tt ändra på det nuvaran
de presidiets uppgifter och ställning. D är
emot kunde m an vid behov överväga en så
dan ändring av stadgan, att rådet före ut
gången av varje års session skulle till presi
diet utse ett visst antal sådana tilläggsmed- 
lemmar, vilka som ett utvidgat presidium 
på hösten skulle kunna behandla sådana 
ärenden, som inte anses behöva föras till 
följande session, utan som sessionen kan de
legera till detta organ. Den möjlighet som 
redan nu finns att lå ta presidiet avlåta en 
skrivelse i en fråga är inte tillräckligt. Det 
skulle gälla att finna en form  mellan denna 
och plenarbehandlingen, men med tillräck
lig formell och politisk tyngd.

D å rådsm edlem m arna num era har orga
niserat sig i åsiktsgrupperingar som går över 
de nationella gränserna skulle m an på det 
här sättet kunna åstadkom m a ett organ, som 
skulle m otsvara dessa grupperingars politis
ka styrkeförhållanden. N ågot sådant har 
m an då och då efterlyst och det har också 
berett tekniska svårigheter att utrusta det 
nuvarande presidiet m ed dessa egenskaper. 
På det här sättet vore det kanske möjligt att 
åstadkom m a en betydligt behändigare och 
detoaktat politiskt representativ verksam
hetsform.

Som ni observerar, m ina dam er och her
rar, har jag uppehållit mig närm ast vid or
ganisatoriska frågor, och inte velat lyfta 
fram  sådana frågor, kring vilka den före
stående generaldebatten förm odligen kom
m er att kretsa. D etta beror inte därpå, att 
jag skulle undervärdera dagens stora frågor, 
utan snarare därpå, att jag är rädd för att de 
organisatoriska frågorna lätt blir förbisedda. 
Ä ndå vet vi alla, att vi ännu i åratal måste 
arbeta ihärdigt på att utveckla vår organisa
tion, förrän vi är m ogna för de verkligt sto
ra  besluten och för att behärska deras följd
verkningar.

I dessa tecken, mina dam er och herrar, 
ber jag att få hälsa er välkom na och förkla
ra N ordiska rådets tjugosjätte session öpp
nad.
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2 Wikström, Jan-Erik
Namnupprop: godkännande av medlems- Åsling, Nils G.
listan Østergaard, Lise

N am nupprop företogs enligt följande Valda m edlem m ar
medlemslista, upprättad enligt § 4 i arbets- Adamsson, Erik
ordningen: Albertsen, Kristian 

Andersen, Liv
Regeringsrepresentanter Ásgrímsson, H alldór
Ágústsson, Einar Benkow, Jo
Andersen, K. B. Berge, G unnar
Antonsson, Johannes Björklund, Ilkka-Christian
Bohm an, G östa1 Bondevik, K jell Magne
Brundtland, G ro H arlem Bratteli, Trygve
Burenstam  Linder, Staffan1 Brusvang, René
Dahlgren, A nders1 Carlsson, Eric
Egeland, K jølv Christensen, Christian
Frydenlund, K nut Christensen, Ib
Fälldin, Thorbjörn Dinesen, Erling
Gestrin, Kristian Eidem, Bjarne M ørk
Gjerde, B jartm ar Feldt, Kjell-Olof
Hallgrimsson, G eir1 Fjeldvær, Rolf
Haukvik, Olav Friberg, Ralf
Hentze, Demmus Folke, Steen
Häggblom, Alarik Gislason, Gylfi Þ .
Jensen, Egon1 Gjertsen, Astrid
Johannesson, Ólafur Glensgård, Leif
Johansson, Olof Hansen, G uttorm
Jordahl, Asbjørn Haugstvedt, Asbjørn
Jørgensen, Anker H elgadóttir, Ragnhildur
Kivistö, Kalevi Hermannsson, Sverrir
Kleppe, Per Hernelius, A llan
M atthiasen, Niels Hetem äki-Olander, Elsi
M undebo, Ingem ar1 Holkeri, H arri
Myklevoll, K irsten1 Holmberg, Gustav
Nilsen, Arne Hyvönen, Anna-Liisa
Nordli, Odvar Håvik, Doris
N ørgaard, Ivar Jakobsen, Johan J.
Olesen, K jeld1 Johansson, K nut
Olsson, Elvy Jonasson, Bertil
Romanus, Sven1 K arhuvaara, Sinikka
Ryste, R uth1 Kjartansson, Magniis
Saarto, V eikko1 Koivisto, Tellervo
Salo, T uure1 Korvald, Lars
Sorsa, K alevi1 Kyllingmark, H åkon
Söder, Karin Lillqvist, Bror
Turesson, Bo1 Lind, Nathalie
Työläjärvi, P irkko1 Lund, Thor
Valle, Inger Louise Lundblad, G rethe
Virolainen, Johannes1 Mellqvist, Sven
Väyrynen, Paavo Mørch, O tto1 

Nilsson, Jan-Ivan
1 Ej närvarande vid namnuppropet. Olsen, Johannes M.



Lördagen den 18 februari 1978 kl. 10.30 57

Palm, Sture 
Palme, Olof 
Patursson, Erlendur 
Pedersen, Robert 
Risgaard Knudsen, Jens 
Savola, Petter 
Schliiter, Poul 
Sellgren, Rolf 
Skaftason, Jó n 1 
Skytte, Karl 
Steen, Reiulf 
Stubberud, Liv 
Sukselainen, V. J. 
Sundberg, Ingrid1 
Sundman, Per Olof 
Sundqvist, U lf 
Tastesen, Bernhardt 
Tuominen, M irjam 
Tuomioja, Erkki 
Utkilen, Sigrid 
Voigt, Mogens 
Väänänen, M arjatta 
W erner, Lars 
W esterholm, Raino 
Westerlund, H enrik 
W esterlund, Seppo 
Winberg, H åkan 
Willoch, Kåre 
W irtén, Rolf 
Woivalin, Folke

3 
Val av presidium

Arbetsutskotten hade föreslagit, att till 
president skulle väljas Trygve Bratteli, 
Norge, och till vice presidenter N athalie 
Lind, D anm ark, V. J. Sukselainen, Finland, 
Jón Skaftason, Island, och Olof Palme, Sve
rige.

Arbetsutskottens förslag bifölls.

4 
Val av suppleanter för presidiemedlem- 
marna

Arbetsutskotten hade föreslagit, att till 
suppleanter för presidiem edlem m arna skulle

1 Ej närvarande vid namnuppropet.

väljas Erling Dinesen, D anm ark, Bror Lill
qvist, F inland, Ragnhildur H elgadóttir, Is
land, Lars Korvald, Norge, och Jan-Ivan 
Nilsson, Sverige.

Arbetsutskottens förslag bifölls.

Trygve Bratteli övertog härefter ledningen 
av förhandlingarna.

5
Anförande av den nyvalde presidenten:

Jeg takker rådet for den oppgave som er 
betrodd det nettopp valgte presidium. D et er 
m itt håp at vi ved felles arbeid i rådet og 
dets utvalg skal kunne gjøre det 26. råds
møte til et nytt positivt kapittel i utviklingen 
av det nordiske samarbeid.

E tter de siste hendinger i F inland er det 
med tilfredshet at vi noterer oss at våre 
finske venner har sinnsro til likevel å være 
med oss i rådssesjonen.

Det foreligger en om fattende sakliste også 
for denne sesjonen. Ikke noen enkelt sak 
dom inerer program m et. I samsvar med tra 
disjonen innbyr de foreliggende forberedte 
saker til et bredt arbeid med varierte opp
gaver fra våre folks daglige hverdagsliv.

Om saklisten ikke innkretser noen dom i
nerende enkeltsak, så er det likevel under 
noe særegne om stendigheter vi møtes til 
dette meget representative nordiske møte 
nettopp nå.

H vert enkelt nordisk land er sterkt på
virket av de nye trekk som har m arkert seg 
i storparten av verden i de siste årene. Det 
har ført til virkninger som gjør at visse øko
nomiske og sosiale problem er står i sentrum 
for oppm erksom heten også i alle nordiske 
land.

Søkelyset kretser om kring vår tids sentrale 
samfunnsspørsmål, som teknologisk og øko
nomisk utvikling, den fulle sysselsetting, 
energispørsmålene, trygghet for arbeid og 
inntekt. Som forholdene er, er N ordisk Råd 
ikke blitt form et som et senter for felles 
praktiske løsninger og tiltak på slike sentrale 
og fundam entale områder.

M en ettersom vi hver i vårt land er opp
ta tt med samme slags problem er, kan det
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være nyttig at vi møtes nettopp nå. De nor
diske land er høyt utviklet også i sam funns
vitenskapene. Likevel er hvert lands ressur
ser her begrensede, og under arbeidet bør vi 
ta sikte på maksimalt å kunne dra nytte av 
erfaringer som blir gjort også av gode na
boer.

Tidssituasjonens ikke helt lyse bakgrunn 
vil vel komme til å sette preg på denne se
sjonen, kansje særlig i generaldebatten, m en 
også ellers. D et minste krav situasjonen stil
ler til det ganske godt utviklede nordiske 
samarbeid, er a t vi hver for oss unngår 
å ta  noe skritt som øker vanskelighetene for 
noen nabo. K an vi på noen om råder i hver
dagens praktiske virke øyne om råder hvor 
i sak og tid sam ordnede tiltak kan være til 
nytte, er det en naturlig bruk av det nor
diske samarbeid.

F ra rådets fem utvalg foreligger en rekke 
praktiske forslag i politiske detaljspørsmål 
som dette rådsm øte skal ta  stilling til.

Det utkast til arbeidsprogram  som fore
ligger fra M inisterrådet, er en nyttig impuls, 
både til prøving av saksområdene i nordisk 
samarbeid og til en aktuell vurdering av for
holdet mellom det nordiske parlam entariske 
samarbeid og regjeringenes samarbeid. Det 
innbyr også til noen avklaring av forholdet 
mellom Nordisk Råd og M inisterrådet i den 
praktiske nordiske virksomheten.

Jeg hilser rådet velkommen til disse dager 
i Oslo, dager hvor mye arbeid venter, men 
som også gir plass for hyggelig samvær, 
muligheter for å friske opp eldre og til å 
etablere nye bekjentskaper i et sunt og nyt
tig flernasjonalt miljø.

Vi går så til sesjonens arbeid.

6
Utsändningen av handlingar till sessionen

Arbetsordningen stadgar att allt doku- 
mentationsm aterial som skall behandlas vid 
sessionen skall ha utsänts senast två veckor 
före sessionens början. Den stadgar också, 
att utsändande kan ske senare om särskilda 
skäl föreligger. Före denna session har allt 
m aterial inte kunnat sändas ut i tid bl. a. på 
grund av att utskotten har m åst lägga sina 
sam m anträden till en osedvanligt sen tid
punkt.

Presidiet föreslår att även de förslag som 
utsänts senare än två veckor före sessionens 
början kan behandlas vid sessionen. Beslu
tet kräver 2/3 flertal.

Presidiets förslag bifölls.

7 
Fastställande av saklista för sessionen

Presidiet föreslår att de saker, som inte 
är m ärkta med asterisk i den utdelade för
teckningen över i N ordiska rådet anhängiga 
saker sam t i nedanstående tillägg till denna 
förteckning, upptas på saklistan för sessio
nen.
Tillägg till Förteckning över anhängiga sa
ker

*C 41/k Berättelse från N äm nderna för 
nordiskt musiksamarbete (överläm nad av 
Nordiska ministerrådet)

C 42/e Berättelse från  N ordiska investe
ringsbanken (överläm nad av N ordiska mi
nisterrådet)

Ytterligare föreslås, att m eddelande om 
rekom m endation nr 8/1976 angående TV- 
program  för sjöfolk förses med asterisk och 
upptas inte på saklistan för sessionen.

Presidiets förslag bifölls.
Saklistan för sessionen fastställdes i en

lighet m ed presidiets förslag.

8
Meddelande om voteringsordningen

Presidenten: Voteringen i Stortinget skjer 
med hjelp av voteringsapparat. I samsvar 
med § 11 i Nordisk Råds arbeidsordning 
kan medlem votere ja eller nei eller avstå 
fra  å votere.

Stortingets voteringsapparat har kun en 
voteringsknapp. U nder en votering registre
res först ja-stem m er eller for-stemmer. E tter 
et lite opphold varsler presidenten at man 
vil gå over til å registrere nei-stemmer. Da 
trykker de som önsker å stemme nei eller 
mot, på knappen. N år voteringen er av
sluttet, summeres tallene, og summene kom 
mer frem  på skjerm ene i salen, en på hver 
side.

Av tekniske grunner kan voteringsappara- 
tet ikke registrere de m edlem m er som vil



Lördagen den 18 februari 1978 kl. 10.30 59

avstå fra  votering. D erfor foreslås at et 
medlem som önsker å avstå fra  å votere, 
tilkjennegir det ved å reise seg på anmoding 
av den fungerende president. De som av
står, bör etter at voteringen er avsluttet, 
dessuten kontrollere hos sekretæren at av
ståelsen er innfört i protokollen.

9
Val av budgetkoinmitté

Arbetsutskotten hade föreslagit, att N or
diska rådet till m edlem m ar i rådets budget
kom m itté för tiden intill nästa ordinarie ses
sion väljer:
från juridiska utskottet:

Kristian Albertsen och H åkan Winberg 
från kulturutskottet:

Gylfi Þ . Gislason och K arl Skytte 
från social- och m iljöutskottet:

Asbjørn Haugstvedt och Bror Lillqvist 
från trafikutskottet:

Seppo W esterlund och Bjarne M ørk 
Eidem
från ekonomiska utskottet:

Kjell-Olof Feldt och Ragnhildur Helga- 
dóttir.

Arbetsutskottens förslag bifölls.

10
Val av informationskommitté

Arbetsutskotten hade förslagit, a tt N or
diska rådet till m edlem m ar i rådets infor
m ationskom m itté för tiden intill nästa ordi
narie session väljer: 
från D anm ark:

Chr. Christensen och Robert Pedersen 
från Finland:

Ilkka-Christian Björklund och Petter Sa
vola
från Island:

Gylfi Þ . Gislason och H alldór Ásgríms- 
son
från Norge:

Jo Benkow och G uttorm  Hansen 
från Sverige:

Sture Palm  och Per Olof Sundman

A rbetsutskottens förslag bifölls.

11
Fyllnadsval till Nordiska kulturfondens sty
relse för resten av 1978

N ordiska rådet valde vid sin 24:e session 
fem m edlem m ar osh fem suppleanter i sty
relsen för N ordiska kulturfonden för åren 
1977— 78. Sedermera har Poul Hartling 
läm nat sin plats som suppleant för Karl 
Skytte i denna styrelse.

Arbetsutskotten hade föreslagit, att som 
ny suppleant för K arl Skytte i N ordiska kul
turfondens styrelse för den återstående delen 
av 1978 väljs René Brusvang.

Arbetsutskottets förslag bifölls.

12
Val av medlemmar och suppleanter i sty
relsen för Nordiska kulturfonden 1979—  
1980

A rbetsutskottet hade förslaget, att N ordis
ka rådet till m edlem m ar och suppleanter i 
styrelsen för N ordiska kulturfonden för åren 
1979— 1980 väljer: 
från Danmark:

Karl Skytte med René Brusvang som 
suppleant 
från Finland:

Olavi Lähteenm äki med Ilkka-Christian 
Björklund som suppleant 
från Island:

Sverrir H erm annsson med Gils G uð- 
mundsson som suppleant 
från Norge:

Jo Benkow med Rolf Fjeldvær som 
suppleant 
från Sverige:

G unnar Richardsson med Bengt W iklund 
som suppleant.

Arbetsutskottens förslag bifölls.

13
Val av utskott för granskning av Nordiska 
kulturfondens förvaltning

A rbetsutskotten hade föreslagit, a tt ett 
särskilt utskott för granskning av N ordiska 
kulturfondens förvaltning tillsättes.

A rbetsutskotten hade föreslagit, a tt till 
m edlem m ar i utskottet för tiden intill nästa 
session skulle väljas:
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från Danmark:
Robert Pedersen med Svend H augaard 

som suppleant 
från Finland:

U lf Sundqvist med Elsi Hetemäki-Olan- 
der som suppleant 
från Island:

Gylfi Þ . Gislason med Ragnhildur Helga- 
dóttir som suppleant 
från Norge:

Kjell M agne Bondevik med Trygve Brat
teli som suppleant 
från Sverige:

Sture Palm  med Eric Carlsson som supp
leant.

Arbetsutskottens förslag bifölls.

14
Fyllnadsval till Nordiska investeringsban
kens kontrollkommitté

N ordiska rådet har vid sin 25:e session 
för perioden 1977-06-01 till 1979-04-30 u t
sett fem representanter att ingå i Nordiska 
investeringsbankens kontrollkom m itté. Se
derm era har Poul H artling läm nat kom m it
tén. På förslag av den danska delegationen 
har presidiet 1978-01-20 utsett K nud Eng- 
gaard att ersätta H artling från  dennes av
gång fram  till den 26:e sessionen.

Arbetsutskotten hade föreslagit, a tt till 
medlem i N ordiska investeringsbankens kon
trollkom mitté för perioden 1978-02-18 till 
1979-04-30 skulle väljas K nud Enggaard.

Arbetsutskottens förslag bifölls.

15
Bemyndigande för de fasta utskotten att 
lägga sådana berättelser, med undantag av 
C 1, och meddelanden till handlingarna vil
ka ej upptagits på saklistan för sessionen el
ler vilka icke slutbehandlats på sessionen

Presidiet föreslår att utskotten bem yndi
gas att lägga till handlingarna sådana be
rättelser, med undantag av C 1, och m ed
delanden, vilka ej upptagits på saklistan för 
sessionen eller vilka icke slutbehandlats vid 
sessionen.

Presidiets förslag bifölls.

16
C 1: Berättelse rörande det nordiska sam
arbetet, Dokument 1: Rapport från Nor
diska rådets presidium och B 24: Minister
rådsförslag om program för Nordiska mi
nisterrådet (generaldebatt)

Palme: H err president! D et är möjligt att 
det nordiska sam arbetet vid ingången till 
70-talet kunde fram stå som en något bräck
lig byggnad.

D et var vid denna tidpunkt vi hade miss
lyckats med N O RD EK. Samtidigt stod vi 
alla inför problem et att finna lösningar på 
vårt sam arbete med EEC. Eftersom  vi följde 
olika vägar bidrog detta till att stärka de 
centrifugala krafterna i N orden. K ort där
efter skulle våra länder drabbas av oljekri
sen. I dess spår skulle följa efterkrigstidens 
svåraste lågkonjunktur. D et fanns många 
som trodde att det nordiska sam arbetet 
skulle påverkas starkt negativt av denna 
händelsekedja.

Men farhågorna om en tillbakagång vi
sade sig överdrivna. Den mängd av doku
ment som vi skall arbeta oss igenom här i 
Oslo under en vecka innehåller tvärtom  
besked om den väldiga bredd som det nor
diska sam arbetet har erövrat under 70-talet.

Det innebar något av ett genom brott när 
Nordiska rådet för sex år sedan i Helsing
fors beslöt att inrikta sam arbetet på kon
kreta handlingsprogram  inom om råden där 
m an tyckte sig se fram kom liga vägar. Det 
visade sig snabbt vara ändamålsenligt. Inom 
loppet av några år gjordes viktiga framsteg, 
med skapandet av en m iljökonvention, in
rättandet av investeringsbanken, upprättan
det av industrifonden och uppbyggandet av 
kultursam arbetet. Samtidigt skapades en ny 
samarbetsorganisation genom inrättandet av 
ministerrådet och de tre sam nordiska sekre
tariaten.

M ed de nya arbetsm etoderna och den ny
vunna organisatoriska styrkan kunde efter
hand det ena om rådet efter det andra häg
nas in i den nordiska samfälligheten. G e
nom att i praktiska, ändamålsenliga form er 
gå till offensiv avvärjde m an risken för till
bakagång. I dag är, med de svårigheter och 
kom plikationer som otvivelaktigt hör till 
bilden, det nordiska sam arbetet en betydligt 
stabilare byggnad än vid 70-talets början.
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Till denna session har m inisterrådet lagt 
fram  tre nya förslag till handlingsprogram :

M iljöprogram m et bygger vidare på det 
samarbete som med stor fram gång inleddes 
redan i början av 70-talet. D et är en viktig 
komplettering till det tidigare antagna pro
gram m et om arbetsm iljön och den unika 
miljöskyddskonventionen.

Turistprogram m et innebär att vi efter 
m ånga års diskussioner äntligen kommit 
fram  till en gemensam rekom m endation på 
ett om råde som är viktigt för att våra m ed
borgare skall kunna utnyttja sin växande 
fritid.

Program m et för jäm ställdhet utgör där
em ot början till något nytt i det nordiska 
samarbetet. D et är u tm ärkt att denna fråga 
resulterat i ett handlingsprogram. M en låt 
mig till detta konstaterande foga en kritisk 
anm ärkning. Vi har i de olika länderna var 
för sig kommit betydligt längre än vad vi 
tycks kunna bli överens om i ett nordiskt 
sammanhang. Om ett sådant förhållande 
blir bestående riskerar vi att sam arbetet på 
detta om råde ham nar i kölvattnet i stället 
för att bli pådrivande.

I  det kritiska skede som jäm ställdhets- 
strävandena nu befinner sig —  när den 
ekonomiska krisen hotar kvinnans nyligen 
erövrade positioner i arbetslivet —  måste 
viljan till framsteg skärpas. D ärför är det 
nödvändigt att jäm ställdhetsfrågorna kon
kretiseras ytterligare i det nordiska sam ar
betet och att det förslag till handlingspro
gram som vi har fram för oss vid denna 
session på detta sätt vidareutvecklas.

Jag sade här i Oslo för fem år sedan att 
debatten om kvinnornas frigörelse och ställ
ning i de nordiska länderna är ett hälso
tecken för våra dem okratier. M en ur debat
ten måste det också växa fram  inte bara 
attityder och en välvillig inställning till fö r
ändringar utan också konkreta åtgärder för 
att rä tta  till förhållandena. Vi måste med 
allvar och kraft undanröja den klasskillnad 
rakt igenom våra samhällen som den bris
tande jäm likheten mellan m än och kvinnor 
utgör.

Med all respekt förefaller mig handlings
program m et om jäm ställdhet som ett något 
blekt och könlöst dokument.

U nder rådets första decennier saknade vi 
den organisatoriska uppbyggnad som kräv;

för att genom föra våra gem ensamma strä
vanden. I dag står vi därem ot väl rustade. 
Samordnings- och kontrollfrågorna har 
kommit att få en allt viktigare funktion i 
rådsarbetet. I detta sam m anhang kan m an 
peka på de viktiga resultat som uppnåddes 
av det s k KB Andersen-udvalget och på 
den allt viktigare roll som m inisterrådets 
olika sektorprogram  kommit att spela.

Av vad jag nu sagt kan m an kanske dra 
slutsatsen att det kunde vara en tillräcklig 
uppgift för oss nu att inrikta oss på att prak
tiskt genom föra de program  som vi har an 
tagit. Det är naturligtvis viktigt att konsoli
dera det som redan åstadkommits. Men 
människornas intresse —  och deras oro —  
är fästad vid verkningarna av den ekono
miska kris som nu härjar även i våra län
der. De frågar sig vad de nordiska länderna 
gemensamt kan göra för att bem ästra pro
blemen.

H ärom dagen uttryckte m an i en dansk 
tidning oro för den försäm rade situationen 
i Sverige —  ” vår främ sta exportm arknad” . 
D enna oro avspeglar att den nordiska sam- 
handeln under hela 70-talet fortsatt att 
blomstra. Vi är i dag utan tvivel varandras 
viktigaste handelspartners. Den nordiska 
integrationen vilar på en fast produktiv 
grund. D etta innebär en väsentlig trygghet 
för de nordiska folken. M en kom m er den
na trygghet att bli bestående?

I ett utom ordentligt intresseväckande an 
förande i Hässelby för en tid sedan ställer 
G uttorm  Hansen frågan: ”Kom m er vi om 
ett tiotal år att fråga oss om det var så att 
det nordiska sam arbetet var en produkt av 
överflödssamhället och icke en verkligt 
djupgående process?” Jag tolkar det så att 
han vill säga att det nordiska sam arbetet 
har gått bra så länge vi alla expanderade. 
M en när krisen kom m er kan det nordiska 
sam arbetet bli ett av krisens offer.

Vi känner alla vad krisen innebär. I 
m ånga rika industriländer bekämpas infla
tionen genom att m an tillåter en arbetslös
het som var otänkbar för 10— 15 år sedan. 
De rika länderna söker lösa sina yttre ba
lansproblem  genom att skjuta över dem på 
varandra.

U nder senare år har diskussionen om en 
ny ekonomisk världsordning väckt betydan
de intresse i våra länder. D ärm ed brukar vi
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avse de fattiga ländernas befrielse från eko
nom iskt beorende och en produktion som 
fram för allt är inriktad på den egna befolk
ningens grundläggande behov. I stället upp
lever m ånga fattiga länder ett ökat beroende 
av utländska privata ekonom iska intressen 
och en produktion inriktad på att konkur
rera  fram för allt på de rika ländernas m ark
nader. I första hand väljer man sådana stater 
där m an erbjuds befrielse från nationell lag
stiftning och sociala hänsyn.

I dessa länder genom förs —  i hägnet av 
politisk diktatur —  en snabb industrialise
ring som är ensidigt inriktad på export till 
västvärlden vars m arknader samtidigt blivit 
allt trängre. D etta är enligt min mening icke 
någon ny världsordning utan en förstärk
ning av en gammal.

F ör de nordiska länderna har den ekono
m iska krisen redan betytt stora påfrestning
ar. Små nationer blir lätt lekbollar i det sto
ra  ekonomiska skeendet. Tryggheten för a r
bete och inkomst hotas för m ånga m änni
skor. K raven på om edelbara insatser till 
skydd mot dessa hos växer. Sådana åtgärder
—  i den m ån de innebär kortsiktiga skydds
åtgärder —- ger i allmänhet ett mycket kort 
andrum . D et kan m edföra att m an för att 
vinna detta korta andrum  skjuter över pro
blemen på sina handelspartners. D et är up
penbart att det skulle vara utom ordentligt 
farligt för det nordiska sam arbetet om m an 
steg för steg gav efter för sådana krav. Det 
skulle kunna leda till en gradvis fram växan
de protektionism  i N orden. Och då skulle 
G uttorm  Hansens fråga få stark aktualitet.

M en m an kan också vända på resone
manget. G uttorm  Hansen gör det själv och 
säger att en ny internationell arbetsfördel
ning som tvingar sig fram  kommer att leda 
till en sm ärtsam  process för de nordiska 
länderna under omställningstiden men att 
detta också erbjuder N orden en särskild 
möjlighet. Vi kan ju  genom sam arbete söka 
lösa de strukturproblem  som de m oderna in
dustriländerna står inför, och Hansen me
nar att en rad av dessa problem kan lösas 
bättre på nordisk basis än om vi var och en 
söker lösa dem för oss själva.

M ed detta synsätt skapar den ekonomiska 
krisen en ny utgångspunkt för det nordiska 
samarbetet. D ärför är det viktigt att ta  fasta 
på de förslag till nya samarbetsprojekt på

det ekonomiska om rådet som förts fram  un
der senare tid.

Odvar N ordli redovisade för några vec
kor sedan ett förslag om  en gemensam nor
disk analys av krisens orsaker. E tt sådant 
initiativ bör snabbt förverkligas. E n gem en
sam bedöm ning av vad som sker betyder att 
m an bör kunna undvika åtgärder som inte 
ligger i gem ensamt nordiskt intresse. Det 
kan också ge anvisningar om fram åtsyftande 
gem ensamma insatser.

Jag vill också direkt knyta an till det m ed
lemsförslag om sam arbete på valutaom rådet 
som nyligen väckts inom vår partigrupp. 
Förändrade växelkurser är ett medel som 
ligger nära till hands att tillgripa för att 
undvika att en situation förvärras. M en ris
ken med återkom m ande åtgärder av detta 
slag är att de nordiska länderna glider in i 
ett nytt slags konkurrensförhållande som 
inte leder till några långsiktiga fördelar utan 
i stället skadar vårt samarbete i en om fatt
ning som kan ta mycket lång tid att repa
rera.

Kjell-Olof Feldt kommer att beröra det 
här förslaget m era i detalj under sitt anfö
rande i morgon. Låt mig bara tillägga att 
syftet med valutasam arbetet ligger nära 
N ordlis förslag om en gemensam analys. I 
båda fallen handlar det om att vi skall söka 
skydda oss mot alltför stora påfrestningar 
från omvärlden med gem ensamma åtgärder 
i stället för att bolla problem en m ellan var
andra.

E tt tredje om råde för ökat ekonomiskt 
samarbete är industripolitiken. M inisterrådet 
kallar sitt program förslag ”M änniskan och 
resurserna i N orden” . D et är en utm ärkt 
formulering. De nordiska länderna hör till 
världens mest fram gångsrika industrinatio
ner. N um era kan det visserligen lå ta  som 
om själva förekomsten av en välutvecklad 
industri skulle vara en kvarnsten om halsen 
på våra länder. Och visst spenderas nu stora 
summor för att hålla krisdrabbade företag 
levande. Men det är naturligtvis ett u tm ärkt 
utgångsläge för ett land att ha en välutveck
lad industri. Problem et är i stället a tt vi inte 
förm år utnyttja hela denna väldiga resurs. 
Arbetslösheten och den outnyttjade industri
kapaciteten innebär i sig ett väldigt slöseri.

U nder de senaste tio åren har en stor del 
av den politiska energin fått tas i anspråk
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för diverse debatter om industrisamhällets 
framtid. Teorierna om sönderfall och för- 
tvining har avlöst varandra.

Först fram tonade visionen om det postin
dustriella samhället. Ingen skulle längre be
höva jobba och slita —  det skötte m aski
nerna i detta teknologiska drömrike. Men 
visionen visade sig vara en hägring. Ögonen 
öppnades nu i stället för hur det egentligen 
var beställt m ed förhållanden på industrins 
arbetsplatser och vi lärde oss något om hur 
man skulle skapa en mänsklig arbetsmiljö.

Så kom m ålet om nolltillväxt. I stället för 
att rusa in i det postindustriella samhället 
skulle vi få sjunka tillbaka i stillastående, 
lugn och ro. Men snart upptäckte man att 
stillastående betydde tillbakagång, kvardrö
jande orättvisor och arbetslöshet. De so
ciala och ekonom iska problem en fanns kvar, 
men det fanns inte resurser att lösa dem.

N u m öter man rä tt o fta föreställningar 
om att de nordiska industrisam hällena kom
m er att förtvina i något slags ödesbestämd 
utveckling därför att de icke längre kan 
konkurrera, är döm da att överflyglas av 
nya, fram växande aggressiva nationer. Och 
man ta r fram  de m örka penslarna för att 
måla vår fram tid.

Stäm ningarna växlar snabbt och debat
törerna följer varandra som sparvar som 
flockas på ständigt nya telefontrådar. M än
niskorna som står ute i vardagen torde ha 
haft svårt att följa med i svängarna. De ät 
förankrade i verkligheten. De har svårt att 
tänka sig en fram tid där man inte skall be
höva arbeta. De har lika svårt att tänka sig 
en fram tid u tan  en gradvis förbättring av de 
gem ensamma resurserna och av levnads
villkoren. De kräver verkligen inte att in
dustrisam hället skall förtvina. M änniskorna 
samlas i dag inte för att kräva att industrier
na ska läggas ned. De kräver att de skall 
räddas. De vill vara med och bygga upp 
industrisamhällets framtid.

D etta betyder på intet sätt att vi ska ned
värdera svårigheterna. Vi står i alla våra 
länder inför mycket betydande omställnings
problem. Den fråga vi bör ställa oss är 
denna: är det inte sannolikt att vi bättre 
kan bem ästra dessa problem om vi samlar 
krafterna, gem ensamt u tnyttjar resurserna, 
så långt möjligt ser N orden som en enhet

industriellt sett, helt enkelt prövar krafter
na på en nordisk industripolitik.

Det kom m er att bli svårt, inte m inst på 
grund av alla förståeliga nationella bind
ningar, och därför är det naturligt om 
m ånga känner tveksamhet. M en alternativet
—  att vi gradvis glider isär och försöker 
lasta problem en över på varandra —  leder 
med största sannolikhet till sämre resultat 
för alla våra länder.

M ånga av förutsättningarna för en ge
mensam nordisk industripolitik finns redan. 
Vi har den nordiska investeringsbanken, in 
dustrifonden och de gem ensamma forsk
ningsresurserna.

M en andra delar måste utvecklas paral
lellt. Vi kan gemensamt trygga tillgången 
på energi för våra industrier genom en nor
disk energipolitik som främ st baseras på 
våra egna råvarutillgångar. Bara genom rik
lig tillgång på energi till rimlig kostnad kan 
vi utnyttja de resurser som i dag står oan
vända till ingen nytta. A tt inte utnyttja re
surser är slöseri —  inte sparsamhet. I en 
nordisk energipolitik bör också ingå ett ge
m ensam t ansvar för forskningen om nya 
fram tida energikällor. G enom  att vidare 
fullfölja den miljöpolitik där våra länder 
varit föregångare kan vi länka in utveckling
en i banor som ger oss drägliga levnadsför
hållanden i arbete, boende och fritid.

Vi har haft ett skede av stegvis, ihärdigt 
sam arbete i Norden. D et har varit föga 
glamoröst, föga uppm ärksam m at, men med 
stora fram gångar. Vi står nu inför ett nytt 
skede. V år vilja och förm åga att sätta oss 
över samarbetets besvärligheter skall prö
vas i en tid av ekonomisk kris för industri
nationerna. D et är hur denna kris skall 
hanteras som m änniskorna är bekym rade 
för, beroende av och intresserade av. Och 
många frågar sig om det nordiska sam ar
betet kan ge någon hjälp i kristiden.

I det tal som jag redan citerat ställer 
G uttorm  Hansen frågan om de nordiska 
länderna har de politiska resurserna, den 
politiska viljan att gripa sig an med dessa 
gem ensamma problem. Den debatt som nu 
inleds i N ordiska rådet kommer att ge en 
anvisning om hur långt parlam entariker och 
regeringsledam öter i N orden är beredda 
att gå, en anvisning om m åttet på den poli
tiska viljan och beredskapen till praktiskt
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handlande. Jag är övertygad om att många 
kom m er att lyssna med intresse och förvän
tan.

Statsråd Gjerde: D et organiserte sam ar
beidet mellom de nordiske land har som 
form ål å utvikle videre det nære fellesskap 
som eksisterer mellom våre folk. D et gjelder 
så vel i synet på kultur som i utbyggingen 
av sam funnet på andre om råder. Å rsberet
ningen som M inisterrådet legger fram  for 
Nordisk Råds sesjon, har nettopp som for
m ål å vise utviklingen i sam arbeidet siden 
forrige sesjon. Samtidig beskriver den pla
nene for det fortsatte samarbeidet.

M en la oss i denne sammenheng ikke 
glemme selve fundam entet for samarbeidet: 
de mange vennskaps- og slektskapsbånd som 
krysser grensene og vever våre folk sammen. 
D ette er en del av det nordiske samarbeid 
som ikke er beskrevet i M inisterrådets års
beretning.

Jeg vil også peke på de direkte forbin
delser mellom organisasjoner, institusjoner 
og næringer på tvers av grensene mellom 
våre land. Denne om fattende virksomhet er 
heller ikke å finne i M inisterrådets årsberet
ning. M en den föyer seg naturlig inn i det 
m önster som utgjör det nordiske samarbeid.

M inisterrådet har denne gang lagt fram  
et program forslag —  M ennesket og ressur
sene i Norden. Program m et er ikke bare en 
oppsummering av de hittil oppnådde resul
tater, m en trekker også opp visse retnings
linjer for det fortsatte samarbeid. M inister
rådet söker dessuten å vise hvordan m an 
vil komme videre m ot de mål som ligger i 
Helsingfors-avtalen.

M inisterrådet gjör i dette program m et si
ne bedömmelser ut fra  et helhetssyn. P ro
gram m et ta r  utgangspunkt i sektorprogram - 
mene, og peker på de ulike samarbeidssek- 
torenes innbyrdes avhengighet. Samarbeids- 
m inistrene har m ed dette program  ikke til 
hensikt å gripe inn i arbeidet innen de en
kelte sektorer. Virksomheten innen M inister
rådets ram m e kommer som hittill til å ba
sere seg på sektorprogram , allerede eksi
sterende og nye. Fagministrene skal ta  hånd 
om den operative delen av virksomheten. 
D et er dog samarbeidsministrenes håp at 
dette program m et skal kunne gi visse re t

ningslinjer for hvordan en önsker å före 
det nordiske samarbeid videre. Om dette 
program  kan gi disse retningslinjer, kan det 
bidra til en bedre koordinering mellom for
skjellige sam arbeidsom råder.

N år vi dröfter nordisk samarbeid, gjör vi
—  tror jeg —  også klokt i å erkjenne at 
det finnes begrensninger. Vi er tross alt fem 
sjölstendige land med hver vår egenart, kul
turelt og materielt, samtidig som vi har ulike 
ökonomiske og sikkerhetspolitiske lösninger. 
Som ethvert samarbeid mellom sjölstendige 
og likeverdige parter kreves det a t en viser 
respekt og tar hensyn.

E t program  som det vi her legger fram, 
m å være gjenstand for revisjon. M inisterrå
det har derfor lagt opp program m et med 
et ”m ellom langt” perspektiv. Samtidig har 
vi försökt å ta  hensyn til enkelte allment 
akspeterte utviklingstendenser på lengre sikt, 
Vi håper forövrig at program m et også skal 
kunne tjene som et inform asjonsdokum ent 
som kan nå så mange som mulig.

Vi håper at program utkastet vil gi grunn
lag for en helhetsdröfting av det nordiske 
samarbeid her i Nordisk Råd för program 
met endelig fastsettes. M inisterrådet vil i 
denne forbindelse legge stor vekt på de syns
punkter som kom m er fram  fra parlam enta
rikerne.

M inisterrådet har sett det som sin opp
gave å stötte tiltak som ta r sikte på å styrke 
samhörigheten og solidaritetsfølelsen i N o r
den. D et har også vært viktig å treffe tiltak 
for å stimulere direkte sam arbeid mellom 
mennesker, grupper, organisasjoner, institu
sjoner og næringer. I denne forbindelse har 
samarbeidsministrene nylig hatt et möte med 
Foreningene N ordens Forbund i K öbenhavn 
hvor en nettopp dröftet organisasjonenes 
plass i det nordiske samarbeidet. Stignings
takten i de nordiske budsjetter eller om 
fanget av samarbeidsprosjektene er derfor 
alene ikke noen god målestokk for utviklin
gen av det nordiske samarbeidet.

Det er vel ikke vanlig at parlam entarikere 
og regjeringsrepresentanter som er tillagt en 
betydelig del av ansvaret for det nordiske 
samarbeidet, gir hverandre blomster. M en 
om vi tillater oss å gjöre visse betraktninger 
om dette samarbeidet, m å konklusjonen bli 
at det på mange m åter er enestående i in te r
nasjonal sammenheng. D et finns neppe et så
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om fattende samarbeid mellom fem sjölsten
dige stater i N orden, med tilsvarande enig
het om samfunnsutviklingen.

U tviklingen av det nordiske samarbeid 
er i de senere år blitt trukket opp gjennom 
sektorprogram m er som nå nær dekker alle 
samarbeidsfelter. M inisterrådet har i 1977 
fastsatt sektorprogram m er for områdene 
sosialpolitikk, arbeidsmiljö og byggepolitikk. 
M inisterrådet har dessuten lagt fram  forslag 
til sektorprogram m er for turistom rådet, like
stillingsområdet og m iljövernområdet. Disse 
program forslagene er utform et bl. a. gjen
nom dröftinger mellom fagstatsrådene og 
N ordisk Råds ulike utvalg. Årets program 
forslag vil bli endelig fastlagt etter behand
lingen ved denne sesjon. Ved å dröfte pro
gram m er på denne m åte har Nordisk Råd 
en avgjörende innflytelse på utviklingen av 
det nordiske samarbeidet.

Samarbeidsform ene mellom parlam entari
kerne og regjeringssiden om budsjettene har 
også etter hvert funnet sin form  gjennom 
de m öter som finner sted mellom Nordisk 
Råds budsjettkom ite og M inisterrådet. Vi 
har dessuten funnet sam arbeidsform er mel
lom de ulike fagkom iteer og fagministrene 
slik at det også er god kontakt mellom par
lam entarikere og regjeringssiden mellom se
sjonene. Jeg antar at parlam entarikerne sjöl 
vil gi til kjenne sitt syn på sam arbeidsfor
mene. M ålet bör være stadig bedre og mer 
effektive m åter å utvide det nordiske sam 
arbeid på.

Ser vi på resultatene som er nådd gjen
nom vårt nordiske samarbeid, vil vi finne at 
reform ene ofte er ta tt opp av parlam entari
kerne. Opprettelsen av Nordisk M inisterråd 
har imidlertid m edfört at regjeringene er 
kom m et sterkt med når det gjelder å ta ini
tiativ. På denne m åten er grunnlaget for den 
tidligere kritikk m ot regjeringssiden for 
passivitet borte.

Nordisk samarbeid har utviklet seg gjen
nom lang tid og under skiftende forhold. 
M inisterrådets årsberetning for 1977 gjelder 
for et år der hele den vestlige verden var 
ram m et av en lavkonjunktur som vi ikke 
har hatt make til i etterkrigstiden. Om lag 
en halv million arbeidsvillige nordiske m ed
borgere er i dag kastet ut i arbeidslöshet, og 
et stort antall blir m idlertidig engasjert gjen
nom ekstraordinære sysselsettingstiltak. Sær-
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lig fölsom blir arbeidsløsheten når den ram 
m er ungdom og næringssvake om råder der 
alternativet for menneskene ofte er fraflyt
ting. Krisen i de vestlige lands ökonomi er 
bl. a. en fölge av svakheter i vårt ökonomis- 
ke system og manglende samarbeid og or
ganisering i vår del av verden. Alle land 
bærer ansvaret for den situasjon som er opp
stått —  i forhold til den innflytelse det en
kelte land över på internasjonal ökonomi. 
De nordiske land kan hver for seg gjöre lite 
for effektivt å påvirke den uheldige utvik
ling. Spörsm ålet er derfor stilt om at N or
den gjennom felles analyse av den ökono- 
miske situasjon samlet bör gjöre en sterkere 
innflytelse gjeldende for å påvirke den 
uheldige utvikling i internasjonal ökonomi og 
i konkurranseforholdene. D et er også be
sluttet å ta disse problem ene opp til dröfting 
i en planlagt konferanse hösten 1978 m el
lom de nordiske regjeringer og arbeidslivets 
organisasjoner. U ten at det innen rimelig 
tid lykkes å snu utviklingen, vil lavkonjunk
turen kunne bli en trusel ikke bare mot det 
nordiske samarbeidet, men mot internasjo
nalt samarbeid generelt.

U nder en langvarig lavkonjunktur som 
den vi opplever nå, oppstår mange proble
mer: underskott på betalingsbalansen, sterk 
prisstigning og ikke minst en om fattende 
arbeidslöshet. D et enkelte land söker å m ö
te denne situasjonen med ulike stötte- og sti
m uleringstiltak overfor sitt næringsliv. Dette 
förer i neste omgang til uro over konkur- 
ranseforvridning landene imellom, et p ro
blem som også er reist i nordisk sammen
heng. Jeg skal ikke nå gå nærm ere inn på 
dette ettersom saken er ta tt opp til u tred
ning av M inisterrådet.

Jeg finner det heller ikke nödvendig her 
i detalj å gå inn på M inisterrådets trykte 
årsberetning. På vegne av samarbeidsmi- 
nistrene vil jeg heller forsöke å trekke ut 
noen prinsipper som ligger til grunn for vårt 
nordiske samarbeid.

D et som fram for noe binder de nordiske 
land sammen, er stort sett et felles syn på u t
viklingen av dem okratiet og på utviklingen 
av rettsbevisstheten. De nordiske land var 
for bare noen tiår siden blant de fattige i 
Europa, med store sosiale skillelinjer. D et er 
gledelig å kunne konstatere at solidaritets
tanken har slått igjennom, og at sosial og
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ökonomisk rettferd er blitt det bærende 
prinsipp både nasjonalt og i nordisk sam
menheng.

Med sektorprogram m ene for sosialpoli
tikk, arbeidsmiljö, likestilling, miljövern og 
turisme er sökelyset satt på viktige om råder 
for det enkelte menneske. Den aktive inn
sats for full sysselsetting både nasjonalt og i 
nordisk sammenheng er også i höyeste grad 
et spörsmål om å understötte menneskever
det. H er i N orden blir ikke en jobb bare 
vurdert som et bidrag til nasjonalproduktet. 
E t meningsfylt arbeid er först og fremst et 
spörsmål om menneskelig utfoldelse og det 
enkelte individs fölelse av å bety noe i sam 
funnet. Om utviklingen skulle gå i den ret
ning at behovet for menneskelig arbeids
kraft skulle avta, m å det være en oppgave å 
fordele arbeidet fram for å kaste grupper ut 
i arbeidslöshet.

Årsberetningen bærer bud om at det også 
i nordisk politikk blir lagt ökt vekt på vern 
av nærmiljø og kulturaktiviteter. Den ved
tatte konvensjon om grenseregionalt sam
arbeid har som siktemål å skape större kon
takt mellom folk i grenseområdene. Den får 
spesiell betydning for folk i disse ofte tynt 
befolkede områdene. D et blir lagt spesiell 
vekt på å opprettholde og utvikle kom m u
nikasjonene i disse områder. Öresundspro- 
sjektet viser at det også blir lagt vekt på 
miljöspörsmål i tett befolkede grenseom rå
der. Av helt spesiell betydning fram står sam
arbeidet på N ordkalotten. I denne forbin
delse vil jeg nevne oppgavene som har til
knytning til bevaring av den samiske kul
tur.

I det nye program m et for byggesektoren 
har en også sökt å komme fram  til et felles 
nordisk syn på bevaring og forandring av 
verdifull eldre bebyggelse —  et viktig miljö
politisk tiltak. På kultursektoren for öv
rig står tiltak for å styrke språkforståelsen 
i Norden. Jeg tar vel ikke mye feil når jeg 
sier at mye av interessen under denne sesjo
nen kommer til å dreie seg om den nordiske 
TV-satellitten. Uansett utfallet av denna sa
ken vil radio og fjernsyn iallfall være verdi
fulle media for utbredelse av forståelsen og 
kontakten på tvers av grensene i Norden.

Jeg skal ikke gå nærm ere inn på kultur
sam arbeidet ettersom  andre av mine regje

ringskolleger vil behandle dette emne spe
sielt.

Et siste prinsipp som jeg vil trekke fram  
fra M inisterrådets årsberetning, er et stigen
de ansvar for et fornuftig ressursbruk. D en
ne sesjon har fått seg forelagt et revidert 
handlingsprogram for sam arbeidet på miljø
vernom rådet. Jeg vil spesielt fram heve ar
beidet med avfallsproblemene. H er har en 
å gjöre med et av det m oderne sam funns 
problem som ennå ikke er tilfredsstillende 
löst. I den sluttrapport som en nordisk ar
beidsgruppe har lagt fram  i 1977, er gjen
vinning av avfall betonet sterkt samtidig 
som behandlingsformene for problem avfall 
er utredet.

De nordiske statsministre tok i 1975 ini
tiativet til en nordisk råvare- og ressursut- 
redning. Den ble lagt fram  i 1976. I 1977 
er det konkretisert nærm ere en rekke u t
valgte om råder der m an anser det mulig å 
få i stand et utvidet nordisk samarbeid om 
råvare- og ressursutnyttelsen. D et pekes på 
samarbeidsmuligheter når det gjelder korn 
og fórstoffer, frukt og grønnsaker, lege- 
ringsmetaller, råvarer til gjødselindustrien, 
tilsetningsstoffer til papir- og pappindu- 
strien og samarbeid om prosjekteksport og 
gjenvinning av avfall. Statsministrene har 
allerede truffet vedtak om å føre arbeidet 
videre til et av de viktigste råvareom råder 
som N orden rår over, nemlig trevirke. Sam
tidig har statsministrene understreket mulig
hetene for økt nordisk engasjement når det 
gjelder prosjekteksport.

Energiressursene har stått sentralt i den 
politiske debatt i de nordiske land. U sikker
het med hensyn til kjernekraft og oljepriser 
og uvilje m ot fortsatte naturinngrep som 
følge av vannkraftutbygging har ført til at 
spørsmålet om alternative energikilder er 
reist også i nordisk sammenheng. Således 
drøftes for tiden et svensk forslag om u t
videt samarbeid på om rådet alternative 
energikilder. Spørsm ålet om dette sam ar
beid skal utøves gjennom oppretting av et 
nordisk institutt eller gjennom  en arbeids
deling mellom de nordiske land, er nå til 
vurdering i M inisterrådet.

D et som imidlertid kan gi resultater på 
kortere sikt, synes å være tiltak for energi
økonomisering. Flere land har lansert tilbud 
om energisparelån, samtidig som bruk av
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prismekanismen for å begrense forbruket er 
aktualisert. På nordisk basis har en satt i 
gang utredninger om å begrense energifor
bruket i eldre hus. N ytt er det også at det 
skal utredes hvorvidt det kan tas energihen
syn ved prosjektering av veger.

Som norsk industrim inister gav jeg på 
Nordisk Råds møte i Helsingfors i fjor en 
oversikt over de tosidige energi- og industri- 
drøftinger som var innledet mellom Norge 
og de andre nordiske land. Jeg fram holdt 
at den norske regjering har positiv vilje til 
å  styrke det industrielle grunnlag for de 
nordiske land ved et utvidet energi- og in- 
dustrisam arbeid med utgangspunkt i olje- 
og gassreservene på den norske kontinental
sokkel.

D røftingene mellom N orge og de andre 
nordiske land er i året som er gått, blitt 
ført videre, men det har generelt vist seg 
vanskelig å komme fram  til konkrete sam
arbeidsprosjekter. N år det gjelder drøf- 
tinger med Sverige, har en felles norsk
svensk komite søkt å følge opp den proto
koll som ble undertegnet av de to lands 
energi- og industrim inistre 2. m ars i fjor. 
Diskusjonen er særlig knyttet til samarbeid 
om olje og raffinerte produkter samt tre 
foredling. Jeg har håp om at de videre drøf- 
tinger på disse om råder vil kunne føre til 
etablering av et balansert samarbeid.

Drøftingene med D anm ark har i hoved
sak vært knyttet til et mulig naturgass-sam- 
arbeid i tilknytning til en eventuell samle- 
ledning fra norsk kontinentalsokkel. Disse 
diskusjoner har i det siste året foreløpig 
ligget i bero som følge av at man ikke ennå 
har tilstrekkelige forekomster på norsk kon
tinentalsokkel for bygging av en slik rø r
ledning.

N år det gjelder de norsk-finske drøf- 
tinger, arbeider en felles arbeidsgruppe vi
dere med sikte på å undersøke mulighetene 
for et utvidet samarbeid innen olje og en 
del industriom råder.

Resultatene av de tosidige energi- og in- 
dustridrøftinger det siste året har kanskje 
ikke helt nådd opp til de forventninger som 
ble stilt. Jeg vil imidlertid understreke be
tydningen av at drøftingene føres videre. 
Med de utfordringer som alle de nordiske 
land står overfor i dag, vil et utvidet energi-

og industrisam arbeid bli av vesentlig betyd
ning for våre land.

I dette innlegget har jeg gjort et kort 
streiftog innenfor aktuelle nordiske sam ar
beidstiltak. D et har ikke vært til å unngå at 
enkelte trekk i det nordiske bilde også må 
bli preget av den vedvarende lavkonjunk- 
tursituasjon. D et er ingen grunn til å skjule 
de problem er som også N orden har, i likhet 
med resten av den vestlige verden.

Våre problem er til tross kan vi iklce fo r
nekte det faktum  at N orden samlet befinner 
seg på solsiden i verdenssam funnet. D et vi 
snakker om som problemer, er kanskje når 
alt kom m er til alt, ikke noe anr.et enn en 
midlertidig brist i våre am bisjonsrike fo r
ventninger om en videre velstandsutvikling. 
Det er sjølsagt ikke noe galt i å ha am bi
sjoner. Økt velstand kan gi oss mulighet til 
å løfte opp grupper som ennå ligger til
bake. Men på samme m åte som vi har søkt 
å utvikle våre sam funn med solidariteten 
som det bærende prinsipp, m å vi erkjenne 
at behovet for solidaritet er mer aktuelt enn 
noensinne om vi ser oss om i verden.

En stor del av jordens befolkning kan 
ikke få dekket sine mest elementære behov. 
Underernæring er fortsatt viktigste årsak 
til at mennesker dør i altfor tidlig alder. 
I denne sammenheng hviler det et betydelig 
ansvar på oss i N orden til å yte bistand til 
lidende medmennesker.

I tillegg til den hjelp som hvert enkelt 
land yter direkte og gjennom internasjonale 
organer, har det kom m et i stand et betyde
lig nordisk bistandssamarbeid, med prosjek
ter i Kenya, Tanzania og Mosambik. Dess
uten samarbeides det i alle internasjonale 
organer som behandler forholdet mellom 
den rike og den fattige del av verden. D riv
kraften i den nordiske innsatsen på dette 
om råde må nettopp være å utvikle solidari
tet også med den fattige verden.

Skytte: H r. præsident! Nordisk Råds ar
bejde har altid været og vil fremdeles blive 
det at virke for frem m e af sam arbejdet mel
lem de nordiske lande. N år vi ser tilbage, 
tro r jeg, alle vil erkende —  og det fremgik 
også i nogen grad af de taler, der er holdt
—  hvilke store resultater der er nået i de 
25 år, Nordisk Råd har bestået. D er er for
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mig ingen tvivl om, at store opgaver fore
står for Nordisk Råd, det viser også det 
handlingsprogram, som foreligger. Der er 
for mig heller ikke tvivl om, at de vil kunne 
løses på fællesnordisk basis, blot m an også 
i frem tiden mestrer samarbejdets kunst.

D et er min erfaring fra  mere end 30 
års arbejde i parlam entet, at de bedste og 
mest varige resultater opnås, når menin
gerne bøjes mod hinanden og m an finder 
frem  til et fælles standpunkt. D et gælder i 
alt parlam entarisk arbejde, at det er flertal
let, der i tvivlstilfælde afgør beslutningerne. 
D et kan ikke anfægtes ud fra  demokratiske 
principper, men der er ingen, der vil be
stride flertallets ret til også at tage hensyn til 
m indretallet.

Nordisk Råd har ikke besluttende m yn
dighed, og det får det nok heller ikke, i 
hvert fald ikke i min tid. Des mere vigtigt 
er det, at de henstillinger, Rådet retter til 
de forskellige landes regeringer, er af en 
sådan art og indhold, at de har gode chan
cer for at blive ført ud i livet. D et har de 
lettest ved, når der står et bredt flertal bag 
dem. D er er jo heller ingen af de nordiske 
lande, der har et klart flertal hjemme, og 
som kan gennemføre, hvad de vil. De 
m å alle sammen, om jeg så m å sige, nøjes 
med at gennemføre, hvad de kan enes med 
andre om. Sam arbejdet er altså både en 
kunst og en nødvendighed.

Herm ed m ener jeg ikke, at politiske —  
vi kan også sige partipolitiske —  synspunk
ter skal udelades i drøftelsen af spørgsmål 
af fællesnordisk interesse. D et ville være una
turligt og uden bund i virkeligheden, hvis vi 
i drøftelserne i Nordisk Råd så bort fra, at 
der i alle lande er forskellige partier, der 
har hvert sit udgangspunkt og hvert sit idé
grundlag, der ikke kan undgå at præge 
medlem merne af de forskellige partier og 
præge deres standpunkttagen også her i 
Nordisk Råd.

D et er vel efterhånden en realitet, al 
Nordisk Råd er på vej til at blive m ere og 
m ere partipolitisk præget. I hvert fald er der 
en udvikling i gang, som jeg ud fra mine 
praktiske og politiske erfaringer er noget be
tænkelig ved. N u vel, nogle mener, at der 
vil blive mere offentlig interesse om Rådets 
arbejde, der vil politiseres mere end før. Jeg 
skal da heller ikke nægte, a t hvis det ud

vikler sig til et partipolitisk storopgør, kan 
det godt give større referater, men derfor 
er det ikke sikkert, a t det giver større prak
tiske resultater, og det er det sidste, der vir
kelig tæller.

D et er mit håb —  og i D anm ark siger vi, 
at håbet beskæmmer ingen —  at vel må et 
arbejde af politikere præges af politik, en
gang imellem også af partipolitik; m en vi 
m å aldrig glemme, at de store resultater, vi 
hidtil har nået i Nordisk Råd, er nået i 
sam arbejde på tværs af politiske og natio
nale skel. D et er m it håb, at det også i frem 
tiden må blive ledetråden for Nordisk 
Råds arbejde.

Korvald: En indisk journalist karak teri
serte for fire år siden de skandinaviske land 
slik at de synes å ha löst alle vesentlige pro
blemer når det gjelder ökonomisk fordeling 
og alminnelig velferd. Det er vel på en måte 
sant at det er slik. Im idlertid står de nordi
ske land nå sammen med den vestlige ver
den for övrig oppe i meget vanskelige öko- 
nomiske problemer.

N orge så en tid u t til å kunne greie seg 
bra på forventede oljeinntekter. N å m å vi 
erkjenne at vi også har fått vår del av de 
ökonomiske problem er. Alle de skandina
viske land har drevet sin levestandard meget 
höyt opp, vi har ökt omkostningsnivået i vår 
produksjon, og vår utenlandsgjeld har steget 
så sterkt at den er blitt et problem , fordi 
den vil begrense vår handlefrihet i frem ti
den. Dette er særlig bekym ringsfullt fordi 
vi samtidig taper m arkedsandeler både hjem 
me og ute. D ette ser vi typisk 1'or en stor 
del av norsk industri i dag, og det er pa
rallelle problem er i våre naboland.

Norske m yndigheter synes å ha bygd på 
den teori at konjunkturene nok skulle bed
re seg slik at vi bare kunne fortsette å öke 
vår egen levestandard. Selv om utslagene av 
den ökonomiske krise er forskjellige i våre 
land, er det et felles trekk at eksportindu
strien arbeider tungt, og at det er en lönn- 
somhetskrise i svært mange bransjer.

Den ökonomiske krise vi nå opplever, er 
en særlig utfordring til det ökonomiske sam
arbeidet i N orden. Jeg tro r vi står overfor 
en situasjon da vi må söke nærm ere sam
men, og hvor vi m å finne nye og m er fo r
pliktende form er for vårt ökonomiske sam-
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arbeid. Jeg viser i denne forbindelse til va- 
lutaspörsmålene, hvor vi har opplevd i löpet 
av meget kort tid at de ulike nordiske land 
foretar devalueringer av sin valuta, som set
ter de andre land i en meget vanskelig situa
sjon. Selv om Finland i alle tilfelle ville gått 
til devaluering, opplever vi akkurat i dag re
sultatet av den finske devaluering som 
fulgte um iddelbart etter den norske. Jeg hö- 
rer personlig til dem som vurderer det slik 
at en stadig endring av valutaen ikke förer 
til det önskede resultat, og at det i alle fall 
bare er en dellösning av de ökonomiske pro
blemer. Jeg tro r lett vi narrer oss sel v på 
denne måte. D et er derfor all grunn til at 
de nordiske land står i nært samarbeid med 
hverandre og ikke endrer sine valutaer en
sidig. M an bör i det hele tenke seg meget vel 
om för man går hen og bruker valutaen i 
krisesituasjoner, lik de vi har i dag. Det er 
et meget kortvarig hjelpemiddel, som har en 
rekke betenkelige bivirkninger.

E t annet om råde vi bör koordinere vårt 
samarbeid på, er hjelp til vanskeligstilt in
dustri og å planlegge nödvendige omleg
ninger f. eks. innen verkstedindustrien. Det 
må slås fast at også innen det nordiske om 
råde har det vært brukt stötteform er til na
sjonal industri som har ökt konkurransefor
holdene og forskjövet disse mellom våre 
nordiske land. Det er ikke ukjent for noen 
av oss at det går en bölge av proteksjonisme 
gjennom den industrialiserte verden. Dette 
har bl. a. gjort seg gjeldende på tekoindu
striens område i Norden. Vi ser at vi önsker 
å legge restriksjoner på im port fra andre 
land. N å er dette riktignok i förste rekke et 
spörsmål om im port fra  fjerne land med 
lave lönnsomkostninger.

I våre nordiske land har skipsverftenes 
arbeidsvilkår vært et vanskelig problem å 
takle innenfor de O ECD -avtaler som gjelder 
i dag. Japan har gjennom sin politikk med 
lavere lönninger enn våre og ved å bygge 
skip delvis uten fortjeneste, övet et press på 
verkstedindustrien i Vest-Europa. Vi har i 
det siste også m erket konkurransen fra öst
europeiske verft.

Jeg nevner dette som eksempler på pro
blemer, og at vi her har en stor grad av fel
les interesser i de nordiske land. Vi kon
kurrerer om de samme m arkeder og om de 
samme kontrakter. D et er av denne grunn

det har kom m et skarpe reaksjoner fra ulike 
interessegrupper i våre land mot den nasjo
nale subsidiering som har foregått, og som 
delvis bryter m ed OECD-reglene.

N å skal vi fra  norsk side være forsiktig 
med kritikk på dette område, idet vi kan
skje har vært det land som har fört denne 
politikk lengst ved å trekke veksler på frem 
tidige oljeinntekter.

Vi har også et annet om råde hvor vi kan 
före sam arbeidet videre, det gjelder selv
forsyningen av landbruksvarer innen N or
den. Dette sett i global sammenheng vil på 
lang sikt kunne komme til å få stor betyd
ning.

Jeg vil også i denne sammenheng nevne 
det arbeid som er i gang i N orden når det 
gjelder energiforsyningen og industriutvik
lingen. N orge har her erklært sin vilje til 
samarbeid på tosidig basis med de ulike nor
diske land. H er er om råder hvor vi har 
gjensidige interesser, og hvor N orden kan 
komme til å utgjöre en betydelig ressurs 
samlet sett.

Om vi ser på energiforsyningen, har de
batten ikke minst i Sverige dreid seg om 
atom kraft. Personlig hörer jeg til dem som 
m ener at vi i langt större grad i N orden må 
ökonomisere med vår energi. En rekke til
tak er i denne forbindelse tatt opp i nordisk 
sammenheng. N år det dreier seg om atom 
kraftdebatten, kjenner jeg en blanding bå
de av tilfredshet og ubehag når jeg må 
konstatere at vi i N orge nyter godt av over- 
skuddskraft fra svensk kjernekraft. Jeg m e
ner at vi bör være restriktive til utbyggingen 
av kjernekraft under de rådende forhold, og 
at m oralen m å være den samme uansett på 
hvilken side av grensen kraftverkene be
finner seg.

N år det gjelder energiforsyningen, står vi 
overfor et meget om fattende problem. Jeg 
stiller meg skeptisk til at industrilandene 
skal sikre seg en stadig större andel av ver
dens begrensede energiressurser. N år vi i 
Norge har sluttet oss til 1EA gjennom en 
spesialavtale, er det under den forutsetning 
at dette ikke h indrer det vi oppfatter som 
en fornuftig energipolitikk, bl. a. når det 
gjelder utnyttelsen av oljeressursene i Nord- 
sjöen. Det må legges vekt på at olje- og 
gassressurser ikke er fornybare, og at de i 
frem tiden kan anvendes til helt andre ting
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enn bare til energiforsyning, transport og 
industriråstoff. Det er grunn til å spörre om 
ikke en del av disse ressurser bör bevares 
som en proteinkilde med tanke på en mat- 
forsyningskrise regionalt og globalt i frem 
tiden.

Ved siden av å tilstrebe en dem pet stig
ning i forbruket av energi i vår del av ver
den bör vi intensivere forskningen om andre 
energikilder. Det må etter min mening være 
hevet over tvil at m an vil nå fram  til slike 
reserver i uoverskuelig fremtid.

E t annet stort og meget betydningsfullt 
om råde som kaller på nordisk samarbeid, 
er arbeidsledigheten og da særlig ungdom s
ledigheten. Den er for övrig et verdensom 
spennende problem. Im idlertid ser jeg det 
særlig viktig at vi i den teknologiske utvik
ling vi er inne i, og under de vanskelige 
ökonomiske forhold vi har, bör intensivere 
vårt arbeid for å skaffe beskjeftigelse, sær
lig for ungdom. D et samfunn som ikke har 
bruk for sin ungdom, har ingen fremtid. 
Den mest sörgelige av all arbeidsledighet 
er den som går ut over unge fam ilieforsør
gere og tryggheten for deres familie og 
fremtid.

Enkelte har med rette betegnet vår tid 
som usikkerhetens tidsalder. Jeg tror ikke 
at slit eller tungt arbeid er det verste et 
menneske kan oppleve. Langt verre er det 
at et ungt menneskes dröm m er og illusjoner 
blir drept lenge för det får prövd seg i det 
hele. Mange unge med og uten utdannelse 
får i dag en fölelse av å være överflödige. 
D et er ingen oppgaver som kaller på deres 
innsats. I kjölvannet av disse problem er föl- 
ger identitetskrise, sosiale problem er og ofte 
også rusgiftproblem er av verste slag.

N år vi vurderer vår ökonomi også i disse 
perspektiver, kan vi bli stilt overfor valget 
mellom velstandsvekst eller arbeidsplasser. 
Valget vil i så fall etter min vurdering ikke 
være vanskelig. Vi må for övrig forsöke å 
legge om vår ökonomi slik at den blir til
passet stabile konjunkturer og ikke bygger 
på en stadig vekst. Sett i global sammen
heng er for övrig stadig vekst ikke noen 
lösning. På tross av de rådende forhold må 
vi konstatere at vi i N orden lever i et pri
vilegert område som på mange m åter er 
vel forsynt med det meste av det vi trenger. 
M ålet med vårt nordiske samarbeid må jo

ikke være å bygge en kinesisk m ur om vår 
egen velstand!

Det synes nå klart at flere og flere u-land 
trekkes med i den teknologiske utvikling. 
På en måte kan vi si at i-landenes og u-lan
denes problem er m öter hverandre i behovet 
for å skape nye arbeidsplasser. De nåværen
de ökonomiske problem er er en stor u tford
ring til oss, og de bör löses innen ram m en 
av en ny ökonomisk verdensorden.

Vi står også overfor spörsmålet om det 
totale omfang av det offentlige engasje
ment. D et har vært gjort forsök på sam- 
funnsökonomiske analyser av de utgifter 
som fölger av det endrede kjönnsrollemöns- 
ter og större offentlig ansvar for barna. Jeg 
vil ikke på noen m åte underkjenne betyd
ningen av og behovet for kvinners engasje
m ent i et yrke utenfor hjemmet. N ökterne 
vurderinger viser imidlertid at ektefeller som 
oppdrar barn  eller ivaretar omsorg for and
re i hjemmet, sparer sam funnet for enorme 
utgifter. I tillegg kom m er så de menneske
lige forhold som etter min vurdering er de 
viktigste. D et må et minimum av tid til i 
ethvert hjem for samvær mellom foreldre 
og barn. Det er det som er det beste grunn
lag for utvikling av personligheten, og som 
gjör livet mer verdifullt å leve. Jeg tror at vi 
i de nordiske land her er på vei inn i en 
tenkning som ikke er god. Vi trenger igjen 
å få syn for den medmenneskelige, sam
funnsmessige verdi av om sorgsarbeidet i 
hjem m et uansett kjønnsroller. Forskere har 
påpekt at intet kjent sam funn har overlevd 
uten en eller annen form  for familieliv. Vi 
har gode tradisjoner i N orden som vi bör 
söke å bevare. M idt i en pluralistisk tid er 
det om å gjöre at m an velger det som m an 
m ener er best, og at man ikke bare lar seg 
drive med i en utvikling hvor alt er like 
godt, og hvor man söker å innrette lovene 
etter en slik sam funnsoppfatning.

For mitt vedkommende og ut fra K riste
lig Folkepartis synspunkt er det å bevare 
ekteskapet og familielivet en hovedsak for 
menneskelig samliv og for det dem okrati 
som vi önsker å utvikle.

Statsminister Anker Jørgensen: Hr. præ
sident! Nordisk Råds session er den årlige 
markering af det nordiske samarbejdes in-
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tensitet og den politiske m anifestation af 
samførelsen og kulturfællesskabet mellem de 
nordiske lande. D et giver dem en lejlighed 
til at göre status og drøfte nye veje frem  i 
det nordiske samarbejde.

Sam arbejdet mellem de nordiske lande cr 
sjældent dramatisk. D et frem træder som et 
afslappet og naturligt samarbejde, der byg
ger på den fællesnordiske følelse, solidarite
ten mellem de nordiske lande. D et har sit 
udtryk i konkrete sam arbejdsprojekter, som 
imidlertid bunder dybt i det personlige p!an 
og i talrige kontakter mellem institutioner, 
organisationer og mennesker på alle sam 
fundslivets områder.

Denne samhørighed melder sig ikke 
mindst, når verden udenfor interesserer sig 
for de nordiske lande. Vi oplever noget in
stinktivt fælles i vore reaktionsmønstre. På 
dette plan er den nordiske samfølelse så 
stærk som nogen sinde.

1 D anm ark m ærker vi dette i diskussionen 
som nordisk nation i De europæiske Fælles
skaber. Jeg mener, at vi har fundet en måde 
at håndtere disse ting på, som både er til 
gavn for N orden og for landene i EF.

Vi har altid m ødt både forståelse og 
respekt for den særlige rolle, den nordiske 
samhørighed spiller for dansk politik. F or
ståelse, fordi vor nordiske holdning giver sig 
tydelige udslag i vor praktiske politik. Det er 
ikke blot noget, vi taler om.

Respekt, fordi det nordiske samarbejde 
med rette vurderes som dybtgående og vel
lykket, og vel også fordi der er respekt om 
det, som de nordiske dem okratier står for 
ude i verden. De nordiske lande har hver 
valgt deres piads i det internationale og 
sikkerhedspolitiske mønster. Vi forstår og 
respekterer hinanden. Vi kan og bør hver 
for sig være tilfredse med vor egen og vore 
broderfolks placering. Jeg føler, at vi kan 
være i det bevidstheden om, at vi dermed 
også bidrager til stabiliteten i Europa i det 
hele taget.

Det er en væsentlig opgave for os at 
gøre dette klart i vore kontakter med 
verdenen omkring os. En øget respekt om 
den nordiske balance er m ed til at forstærke 
dens positive virkninger for vore egne lande. 
Derved styrkes Nordens rolle som et stabili
serende element i den internationale sikker
hedspolitiske situation.

D et er tidligere ved Nordisk Råds ses
sion blevet sagt, at det nordiske samarbejde 
i en vis forstand er blevet et offer for sin 
egen succes, for sin egen selvfølgelighed. I 
et af H. C. Andersens eventyr siger hoved
personen:

”N u har jeg berejst D anm ark på ret
ten og på vrangen, kender alle mennesker 
og kender ingen. N u er jeg gået til Sve
rige, og gør jeg her lykke og fortjener 
gode penge, så bliver jeg skandinav —• 
ellers ikke!”
Virkeligheden har vist, a t den nordiske 

fællesskabsfølelse ikke på denne bastante 
måde har været knyttet til det økonomiske 
—■ eller for den sags skyld til det sikker
hedspolitiske. Vi erkender simpelt hen os 
selv som nordiske, foruden som finner, 
islændinge, nordmænd, svenske og danske.

På det sikkerhedspolitiske om råde har vi 
nu snart længe levet under afspændingens 
tegn, i al fald sammenlignet med den kolde 
krigs værste perioder. Ganske vist er der 
tegn i tiden, der tyder på, at m odsætnin
gerne stadig væk trives, og at afspændingen 
visselig ikke er noget én gang for alle givet. 
Vi kan vel sige, at verden er i færd med 
at lære sig selv afspændingsprocessen, at 
vænne sig til sam arbejde og gensidig respekt 
og forståelse frem for mistænksomhed og 
konfrontation.

Ingen må tro, at dette er let eller farefrit. 
M en jeg viger tilbage fra at forestille mig 
muligheden af en tilbagevenden til den kolde 
krigs atmosfære. Ligesom verden vist nok 
har indset, at varm  krig er en verdens- 
katastrofe, således er vi vel også på vej til 
at indse, at verden simpelt hen ikke kan til
lade sig den uansvarlighed at føre kold 
krig igen. Vi m å i stedet søge at løse de 
virkelige problem er, som truer m enneske
heden: befolkningseksplosionen, forholdet 
mellem nord og syd, ressourceproblemerne 
og den internationale økonomiske krise.

Det er også afspænding, hvis vi i in ter
national målestok kan og vil tage kampen 
op mod vor klodes sociale, økonomiske og 
menneskelige problem er, mod undertryk
kelse af både politisk og økonomisk karak
ter.

De nordiske lande, og ikke mindst F in
land som vært for Helsingforskonferencen i 
1975, har spillet en konstruktiv rolle i af-
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spændingspolitikken. Vi er alle indstillet på, 
at der er tale om en langsigtet proces, hvor 
vi hele tiden må være rede til at gøre en ind
sats.

Alle de nordiske lande er stillet over for 
de alvorlige virkninger af den økonomiske 
krise, som begyndte i slutningen af 1973. 
Den har vel påvirket os på lidt forskellig 
måde, alt efter de strukturelle forhold i de 
enkelte lande. M en uanset det er vi alle 
stillet over for de samme grundlæggende 
problemer.

D et er af afgørende betydning, at vi kan 
drøfte disse problem er på nordisk plan og 
handle sådan, at vi ikke vælter problem erne 
over på hinanden —  at vi ikke skader hin
anden. D et er også uhyre vigtigt, hvis flere 
land kan samarbejde og koordinere deres 
valutapolitik. D et vil i sig selv være et 
bidrag til stabilitet. D er er behov for mere 
forpligtende samarbejde.

Hvis vi på længere sigt ikke alene skal 
overvinde den nuværende krise, men også 
skal skabe et solidt grundlag for den økono
miske og menneskelige udvikling i de nor
diske lande, så er der en række problemer, 
vi skal have løst, og som vi måske bedst kan 
løse, hvis vi forstår at samarbejde om det.

Hele vækstproblemet har fået en ny di
mension i de senere år. M iljøproblem atik
ken er kommet ind i billedet på en måde, 
som vi ikke tidligere har kendt det. Vi er 
inde i en proces, hvor bevarelsen og forbed
ringen af miljøet m å indtage en stadig mere 
central plads, også i den økonomiske plan
lægning. Hvis vi ikke form år i de nærmeste 
år at skabe harm oni mellem vækst- og 
miljøhensyn, så kan det i 1980erne stille os 
over for nye og næsten uovervindelige kri- 
seskabende problemer.

I sin yderste konsekvens er løsningen af 
m iljøproblemerne et globalt eller i hvert 
fald europæisk problem. Men det er min 
overbevisning, at det vil være af afgørende 
betydning for vor placering i løsningen af 
dette problem, hvis vi forstår at gennemføre 
en stærk udbygning af det nordiske sam
arbejde på dette område. De nordiske lande 
under ét er et bedre samlet om råde at 
anskue m iljøproblemerne ud fra end de en
kelte nordiske lande isoleret set.

D et samme gælder energi- og råstofpro
blemerne. De lå jo direkte bag den nuvæ

rende krise. Vi m å forudse, a t disse proble
mer vil vokse i de kommende år, hvis ikke 
der sker strukturændringer, som kan bidra
ge til at lette vor energiforsyning og vor 
råstofforsyning.

I samme forbindelse vil jeg nævne arbej
det med at løse atomenergiens sikkerheds- 
og affaldsproblemer.

Også her gælder det, at der er behov for 
globale løsninger. D et er f. eks. min over
bevisning, a t energi- og råstofproblem erne 
ikke kan løses alene i de industrialiserede 
lande. Hvis ikke vi form år at opbygge det, 
vi har kaldt en ny økonomisk verdensorden, 
så er jeg bange for, a t vi i 1980erne kan 
komme til at stå over for uløselige proble
mer med hensyn til energi og visse råstoffer. 
Og netop i den situation, vi står i, med D an
m ark som medlem af EF  og det øvrige N or
den uden for EF, er det vigtigt, at vi fast
holder, at der ikke ved løsningen af disse 
problem er går en grænse ved Øresund og 
Skagerrak.

Desto stærkere et samarbejde vi form år 
at opbygge mellem de nordiske lande, f. eks. 
på det energipolitiske område, desto større 
sikkerhed er der for, at N orden som helhed 
får den rette placering i løsningen af den 
mere om fattende energipolitik.

D et tredje problem, vi er stillet over for, 
er at få skabt den nødvendige impuls til øget 
vækst. D et er der ingen af os, der kan kla
re isoleret. Vi er hverken økonomisk eller 
valutarisk stærke nok til det.

M en heller ikke de nordiske lande under 
ét vil form å at løse denne opgave, hvis de 
skal gøre det isoleret.

D et gælder her, som jeg ofte har peget 
på, at den opgave kun kan løses, hvis de 
valutarisk og økonomisk stærke lande vil gå
i spidsen m ed en m ere ekspansiv politik, 
som også godt kan koordineres med de sva
gere lande. D et er noget vi ofte har peget 
på, og vi har også rettet direkte opford
ringer til en række lande.

M en vi m å erkende, at det er en svaghed 
blot at presse på, at opfordre dem, hvis ikke 
vi har et svar på det dilemma, som hele den 
vestlige verden føler sig stillet over for. Det 
dilemma, der finder udtryk i, at når vi for
øger den økonomiske vækst tilstrækkeligt til 
at skabe fuld beskæftigelse, så truer infla
tionen.
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Vi må nok i dag gøre os fortrolige med, 
at hvis vi vil tilbage til fuld beskæftigelse 
igen, så må vi pege på løsninger af infla
tionsproblemet inden for de industrialisere
de lande selv.

Jeg tror, at det er nødvendigt, at vi siger 
det helt åbent: det forudsætter en ændret 
holdning i fagbevægelsen i vore lande.

Det forudsæ tter lige så vel en ændret 
holdning hos erhvervslivet og arbejdsgiver
ne. De to  ting hænger meget nøje sammen. 
Jeg er overbevist om, at vi ikke får en hold
ningsændring hos fagbevægelsen, hvis det 
skal være isoleret. Vi får heller ikke en 
holdningsændring i erhvervslivet, hvis det 
skal være en isoleret foreteelse. M en hvis 
begge parter er tilstrækkelig åbne og for
domsfrie, så er det muligt, at vi i fællesskab
— som Stellan Arvidsson har skrevet det —  
er i stand til at ”opgive én frihed for at opnå 
en anden og større” .

Det er disse synspunkter, der ligger bag 
de tanker, der bl. a. er frem sat i D anm ark
—  og også i en vis udstrækning er prakti

seret —  om direkte drøftelser mellem rege
ringen og arbejdernes og arbejdsgivernes 
organisationer.

M en der er meget snævre økonomiske 
bånd mellem de nordiske lande. Strukturen 
på arbejdsm arkedet har mange lighedspunk
ter, og i mange henseender er der tale om en 
fælles holdning. Det kan gøre det naturligt, 
at vi tager denne tanke op på nordisk plan, 
og måske bør de nordiske parlam entarikere 
også drøfte disse problem er. D er er i dag så 
store skred i udviklingen, og vi er stillet 
over for så alvorlige problem er, at det er 
nødvendigt at tænke nyt og søge at finde 
nye veje.

M å jeg med en let omskrivning bruge den 
tanke, som H enrik Ibsen i ”Kongsem nerne” 
lader Kong H aakon give udtryk for: ” Vi 
skal ikke blot gøre N ordens sag om igen!”

D er er behov for, at vi skaber noget nyt, 
som kan bringe udviklingen fremad.

Sedan generaldebatten avbrutits, avsluta
des mötet kl. 12.30.
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Presidenter: Trygve Bratteli (1— 2) och Nathalie Lind (2)

Dagordning
1. Anm älan om utskottens sam m ansätt

ning och val av förm än och vice förm än
2. C l :  Berättelse rörande det nordiska 

sam arbetet
Dokum ent 1: Rapport från N ordiska rådets 
presidium
B 24: M inisterrådsförslag om program  för 
N ordiska m inisterrådet (fortsatt generalde
batt)

Anmälan om utskottens sammansättning och 
val av förmän och vice förmän

Anmäldes att delegationerna till medlem
m ar av de fem  utskotten utsett följande 
medlem mar:

Juridiska utskottet:
Danmark

Kristian Albertsen (S)
Ib Christensen (DR)
Mogens Voigt (FP)

Finland
Anna-Liisa Hyvönen (Skdl)
Sinikka K arhuvaara (Kok)
Tellervo Koivisto (Sd)

Island
H alldór Ásgrímson (F)

Norge
Astrid Gjertsen (H)
G uttorm  Hansen (A)
Liv Stubberud (A)

Sverige:
Erik Adamsson (s)
H åkan W inberg (m)
Lars W erner (vpk)

Kulturutskottet:
Danmark

René Brusvang (CD)
Johannes M. Olsen (Sb)
Robert Pedersen (S)
Karl Skytte (RV)

Finland
Elsi H etem äki-O lander (Kok) 
Ulf Sundqvist (Sd)
M irjam Tuom inen (Skdl) 
M arjatta V äänänen (K)

Island
Gylfi Þ . Gislason (A)

Norge
Jo Benkow (H)
Kjell Magne Bondevik (Kr. F.) 
Trygve Bratteli (A)
Rolf Fjeldvær (A)

Sverige
Sture Palm (s)
Olof Palme (s)
Ingrid Sundberg (m)
Per Olof Sundman (c)

Social- och m iljöutskottet:
Danmark

Erling Dinesen (S)
Ib N ørlund (DKP)
Bernhardt Tastesen (S)
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Finland
Bror Lillqvist (Sd)
Petter Savola (K)
Raino W esterholm (Skl)

Island
Sverrir Herm annsson (Sj)

Norge
Liv Andersen (A)
Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.) 
Sigrid Utkilen (H)

Sverige
Paul Jansson (s)
Bertii Jonasson (c) 
A nna-G reta Skantz (s)

Trafikutskottet:
Danmark

Chr. Christensen (KrF) 
Gustav Holm berg (V)
Otto Mtírch (S)

Finland
Ralf Friberg (Sd)
Seppo W esterlund (Lkp) 
Folke W oivalin (ÅS)

Island
Magniis K jartansson (Ab.)

Norge
Bjarne M ørk Eidem (A) 
Håkon Kyllingm ark (H) 
Thor Lund (A)

Sverige
Eric Carlsson (c)
Sven Mellqvist (s)
Rolf Sellgren (fp)

Ekonomiska utskottet:
Danmark

Leif Gler.sgård (FP) 
Nathalie Lind (V)
Erlendur Patursson (Tvfl) 
Jens Risgaard Knudsen (S) 
Poul Schiiiter (KF)

Finland
Ilkka-Christian Björklund (Skdl) 
H arri Holkeri (Kok)
V. J. Sukselainen (K)
Erkki Tuom ioja (Sd)
H enrik W esterlund (Sfp)

Island
Ragnhildur H elgadóttir (Sj)
Jón Skaftason (F)

Norge
G unnar Berge (A)
Johan J. Jakobsen (Sp)
Lars Korvald (Kr. F.)
Reiulf Steen (A)
Kåre Willoch (H)

Sverige
Kjell-Olof Feldt (s)
Knut Johansson (s)
Allan Hernelius (m)
Jan-Ivan Nilsson (c)
Rolf W irtén (fp)

U tskotten hade vid konstituerande möten
samma dag till förm än och vice förm än valt
följande:
juridiska utskottet:

förm an: Kristian Albertsen 
vice förman: H alldór Ásgrímson

kulturutskottet:
förm an: Gylfi Þ . Gislason 
vice förman: Per Olof Sundman

social- och m iljöutskottet: 
förm an: Asbjørn Haugstvedt 
vice förm an: Bror Lillqvist

trafikutskottet:
förm an: Seppo W esterlund 
vice förm an: Gustav Holmberg

ekonom iska utskottet: 
förm an: Kjell-Olof Feldt 
vice förm an: G unnar Berge
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2
C 1: Berättelse rörande det nordiska sam
arbetet, Dokument 1: Rapport från Nor
diska rådets presidium och B 24: Minister
rådsförslag om program för Nordiska mi
nisterrådet (fortsatt generaldebatt)

Erlendur Patursson: H r. president! N år 
vi nå har gått inn i det andre kvartsekel av 
N ordisk Råds tilværelse, vil det være på sin 
plass med en nærm ere analyse av vårt ar
beid. I m itt innlegg i dag vil jeg især holde 
meg til en enkelt side av dette samarbeid, 
nemlig det som vedrörer de små nasjoners 
stilling.

H er kan vi tale fritt, og jeg vil tale fritt. 
Vi tro r alle på den nordiske idé, nemlig at 
landene her i N orden og det folk som her 
bor, har noe felles som har så stor verdi at 
vi gjör noe for det. Og når vi gjör det, må 
vi også være beredt til å handle i samsvar 
med det og gjöre en innsats. Riktige ord i 
denne sammenheng m å være solidaritet, 
som bygger på gjensidig anerkjennelse og 
respekt for hverandre. H ertil bör da tilföyes 
likestilling og frihet for alle folk og folke
grupper uten hensyn til störrelse eller geo
grafisk beliggenhet.

Först noen enkle fakta:
N ordens folk teller ca. 22 millioner inn

byggere. Vi er sju nasjoner, regnet fra vest 
m ot öst: grönlendere, islendinger, fær- 
øyinger, nordm enn, dansker, svensker, fin
lendingen Hertil kommer så samene, som 
innehar en særstilling. G rönland er störst, 
ca 2 millioner km2. Dernest kom m er Sverige 
med 400 000 km 2, og så rekken nedover. 
Sist kommer Færöyene med 1 400 km 2. 
Sverige har 8 millioner innbyggere, Fær- 
öyene 40 000. F ra  den sörligste del av D an
m ark til den nordligste del av G rönland 
og Svalbard er avstanden ca. 4 000 km og 
fra V est-Grönland til Öst-Finland 3 000 km.

De fire land Finland, Sverige, N orge og 
D anm ark ligger alle tett sammen og er en 
del av det europeiske kontinent. De andre, 
Færöyene, Island og G rönland, er över 
spredt over N ordatlanteren. Dette er geo
grafisk sett vårt —  om jeg så m å si —  
operasjonsområde. Språkene er grönländsk, 
islandsk, færöysk, norsk, dansk, svensk, finsk 
og samisk. I N orge er det dessuten to språk.

D et nytter ikke f. eks. for en finne å tale 
sitt morsmål i denne forsamling. Ingen av 
de andre vil forstå ham . D et samme kan 
sies om grönlenderen, islendingen, færöying- 
en og samen. Islendingen og færöyinger kan 
forstå hverandre, m en ikke uten vanskelig
heter. F or å gjöre seg forståelig i dette 
forum  blir disse nödt til å tale et annet 
språk enn sitt eget. Sannheten er den at i 
nordisk samarbeid er i virkeligheten bare 
tre språk fullt anerkjent: dansk, norsk og 
svensk.

U ten å gå for vidt kan m an si at i det 
nordiske sam arbeid er det fire sentra: KÖ- 
benhavn, Oslo, Stockholm og Helsinki. Pe- 
riferiene er N ord-N orge, Nord-Sverige, 
N ord-Finland og så Færöyene, Island og 
G rönland.

I gamle dager hadde vi skandinavismen. 
P å ett vis var det m er balanse i den. Folke
tallet var ikke så forskjellig, språkene om 
tren t de samme, landene lå tett inn til 
hverandre, næringsliv og levevillkår meget 
like, det kulturelle sam band nært. M en skan
dinavismen gikk ”all kjödets gang” . I dens 
sted fikk vi så nordisk samarbeid, dvs. 
samarbeid mellom alle N ordens folk. Slik 
het det iallfall. Likevel m å vi se i öynene at 
vi ennå skim ter levninger av den gamle 
skandinavisme i vårt arbeid og vår hold
ning.

Sannheten er nå engang den at de 
nasjoner som mest preger det nordiske sam 
arbeid, er de gamle skandinaviske nasjoner: 
D anm ark, Sverige og Norge. Finlendingene 
er med, naturligvis. Periferien i vest, Island, 
også, fordi Island var blitt en selvstendig 
stat man ikke kunne komme utenom. Og en 
eller annen samvittighet har man overfor 
færöyingene. De får lov til å være med —  
med reservasjoner. D et får også ålendinger, 
som likevel ikke er et eget folk, en egen 
nasjon, men en svensk minoritetsgruppe, 
som bor på öyer som tilhörer Finland, men 
slett ikke grönlendingene og samene. Likevel 
bor færöyinger, grönlendinger og sam er in
nenfor Nordens grenser.

Samene har en særstilling. De er ganske 
visst ikke en egen nasjon, slik vi vanligvis 
definerer dette begrepp. Men de er u t
vilsomt en egen nasjonal gruppe, og overfor 
samene har N orden —  og da i förste rekke 
Norge, Sverige og F inland —  forpliktelser
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som vi ikke kan se bort fra  uten å gjöre 
brudd på de premisser som jeg för omtalte.

Så er det grönlendingene. D a den norske 
prest Hans Egede ” fan t” G rönland, tok det 
den danske kongem akt ikke land tid å 
erobre dette land, gjöre det til sin koloni og 
velsigne det siden med sin kultur: ufrihet, 
monopol, brennevin og kjönnssykdommer. 
D et skulle så pent hete at grönlendingene 
fikk sin frihet med grunnlovsendringen i 
1953, men i realiteten er G rönland ennå en 
dansk koloni, og den danske kolonipolitikk 
i G rönland fortsetter med uform insket kraft.

Verken samer eller grönlendere har noen 
representasjon i Nordisk Råd. D et var på 
et hengende hår at det samme skjedde på 
Færöyene som på G rönland, m en m ot
standskraften hos oss var sterkere. Fær- 
öyingene fikk reddet sin nasjonalitet og har 
derfor ennå håpet i behold. M en istedenfor 
å få den frihet som de hadde krav på, og 
som de önsket, fikk de et slags hjem m e
styre. Og istedenfor færöysk representasjon 
i Nordisk Råd fikk de dansk representasjon 
der.

Til slutt har vi så Å land og ålendingene. 
Vi m å spörre: H vorfor i all verden holder 
finlendingene fast på Å land og gir ålen
dingene en eller annen form  for hjem m e
styre, istedenfor å la öyene gå til Sverige, 
slik ålendingene har önsket, og som er den 
eneste anstendige lösning på dette spörs
mål? Slik færöyingenes representasjon i N or
disk Råd er dansk, er ålendingenes finsk.

F ra m itt synspunkt er det mer enn selv
motsigende at den kolonipolitikk som det 
skulle være slutt med, og som de nordiske 
land har m edvirket til å få bukt med andre 
steder i verden, ennå drives innenfor egne 
rekker. M en slik er det jo. Vi m å spörre 
oss selv:

H vor er den nordiske solidaritet?
Hvor er den gjensidige anerkjennelse og 

respekt for hverandre?
H vor er likestillingen og friheten?
H vor er alle disse kjennetegn, fundam en

tet i hele den nordiske idé, når det gjelder 
grönlendingene, færöyingene, samene og 
ålendingene?

De eksisterer ikke.
Jeg m ener at de forhold jeg her har gjort 

til gjenstand for omtale, er en fundam ental 
feil ved det nordiske samarbeid. A ndre vil

kanskje betrakte dette bare som en liten 
skjönnhetsfeil. M en en feil er det i alle fall, 
en feil som bör rettes. D et er ikke for tidlig 
at vi tar de förste skritt under denne se
sjonen.

Vi holder denne sesjon i F rid tjof N an
sens hjem land. Denne store nordm ann 
kjempet bl. a. for de små nasjoners rettig
heter. H an sa at det å undertrykke de små 
nasjoner var en forbrytelse, ikke bare mot 
de små nasjoner selv, m en mot hele m en
neskeheten. La oss ha disse ord i tankene 
i vårt arbeid her i Nordisk Råd. D et vil 
bety lykke ikke bare for de små nasjoner, 
men også for oss alle sammen i vårt felles
skap.

Det er et annet spörsmål jeg vil nevne. 
D a EEC-spörsm ålet for noen år tilbake var 
til debatt her i rådet, uttalte en av de dan
ske representanter at dansk medlemskap 
ville være til fordel for de nordiske land 
som stod utenfor. Jeg tillot meg den gangen 
å dra denne påstand i tvil, og sa tvert om at 
de land som stod utenfor, ikke kunne på
regne noen stötte fra  det land som stod 
innenfor, men at det land som var innenfor, 
mer ville trenge hjelp fra  dem som var 
utenfor. De år som har gått siden da, har 
bestyrket denne oppfatning.

Hva har så skjedd?
Danm arks medlemskap tvang et annet 

land inn i EEC. Stikk imot den overveiende 
del av de grönlandske velgeres önsker ble 
G rönland trukket med inn i EEC. Slik re
spekterer m an her i N orden folkenes selv
bestemmelsesrett, dem okratiet og den så
kalte forståelse for det grönlandske folks 
önsker. En, bare en fölge —  for det er 
mange —  er at det grönlandske havom råde 
nå tilhörer EEC-landene, ikke grönlenderne 
selv.

Siden 1925 har færöyingene fisket ved 
Grönland. D et grönlandske standpunkt i 
denne sak er at fisken i förste rekke til
hörer grönlendingene selv, hvilket er over
ensstemmende med internasjonal rett. Dette 
får de ikke lov til. Dernest at hva grönlen
dingene ikke selv fisker, först og fremst skal 
komme færöyingene til gode. Også dette er 
i full overensstemmelse med anerkjent in
ternasjonal rett. H eller ikke dette får de lov 
til.

Altså: F or det förste får grönlendingene
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ikke selvbestemmelsesrett over egne fiske
forekom ster til fordel for seg selv. For det 
annet blir nå Færöyene av EEC i grön
landske farvann betraktet som tredjeland. 
D et vil si: Först etter at EEC  har fått det 
som de selv önsker, får Færöyene som tred
jeland tildelt en kvote i de grönlandske fa r
vann —  ikke fra G rönland, ikke fra D an
m ark, men fra Brussel. Og ikke nok med 
det, for denne færöyske kvote i G rönland 
forlanger EEC  hård valuta i færöyske far
vann. Deres krav betyr et inngrep i fær- 
öyingenes internasjonale rettigheter. Og den 
overfisking som i ly av denne tvang foregår 
i færöyske farvann, desimerer vår fiske
bestand og er dessuten et brudd på in terna
sjonal rett. Slik er konsekvensene for grön
lendingene cg færöyingene av et av de nor
diske lands medlemskap i EEC.

Keine Hexerei, nur Behändigkeit.

Bernhardt Tastesen: Hr. præsident! De 
udtalelser, som her er frem sat af hr. E r
lendur Patursson vedrørende Danm arks po
litik over for G rønland, kan ikke stå uim od
sagte. H r E rlendur Patursson sagde, a t den 
danske kolonipolitik i G rønland fortsætter 
med uform indsket styrke. D ette er ikke rig
tigt. F or det første har G rønland været en 
ligeberettiget del af det danske rige siden 
grundloven af 1953. F or det andet har man 
i øjeblikket efter grønlandsk ønske en fælles- 
kommission af danske og grønlandske poli
tikere, der er på vej med et arbejde for at 
indføre hjemmestyre på G rønland helt i 
overensstemmelse med principperne for det 
hjemmestyre, man har på Færøerne. D er 
er tale om, at man inden for en måned af
giver en betænkning om indførelse af hjem 
mestyre på G rønland med virkning fra 1. 
mai 1979.

Det er helt klart, at det, m an når derved, 
er et hjemmestyre på linje med det hjem m e
styre, man har på Færøerne, og som efter 
min vurdering har fungeret vældig godt.

N år m an får dette hjemmestyre indført, 
vil G rønland have en status, der svarer til 
Færøernes, og den danske statsminister har 
erklæret, at hvis det er grønlændernes ønske 
efter indførelsen af hjemmestyret, så vil 
D anm ark støtte kravet om, at G rønland kan 
udmelde sig af EF  og få samme status i fo r

hold til De europæiske Fællesskaber, som 
Færøerne har.

Jeg synes, a t disse udtalelser fra hr. E r
lendur Patursson bør modsiges med det 
samme, for de er ikke i overensstemmelse 
med den virkelighed, der præger danske po
litik på dette område.

Udenrigsminister K. B. Andersen: Jeg 
skal ikke gå ind i nogen polemik, hr. præsi
dent, jeg synes blot, at jeg skylder at oplyse 
forsamlingen om, at den fiskeriordning mel
lem EF  og Færøerne, som hr. Erlendur 
Patursson omtalte, er tiltrådt af et enigt 
landsstyre på Færøerne og af en stor m a
joritet i lagtinget iberegnet en stor m ajo
ritet i hr. E rlendur Paturssons eget parti, så 
stor, at han er den nærmeste til at sige, 
hvem den ene var, der var imod.

Erlendur Patursson: Jeg skal ikke innlate 
meg på polemikk med mine danske venner. 
Jeg vil bare gjenta det jeg sa i m itt förste 
innlegg. D et er et faktum  man ikke kan 
komme utenom, at G rönland blev brakt inn 
i EEC mot et stort flertall av de grönlandske 
velgeres önske.

Magnus Kjartansson: Hr. præsident! Det 
var nu ikke min mening at ville gribe ind 
i denne debat, m en jeg hørte før en påstand, 
som jeg ikke kunne høre på uden at komme 
med en bemærkning. D et blev hævdet fra 
denne talerstol, at G rønland var en ligebe
rettiget del af det danske rige siden 1953. 
Jeg har været i G rønland. Jeg har rejst 
ganske meget på vestkysten af G rønland, 
og det er første gang i mit liv —  og jeg 
har rejst meget i verden —  hvor jeg kom 
til et land, hvor der var direkte kolonitil- 
stande.

D er var en stor difference mellem lønnen 
for grønlandske arbejdere og danske arbej
dere, som arbejdede side ved side. På alle 
om råder var kolonim entaliteten herskende. 
Jeg synes, det var skandaløse tilstande, det 
må jeg sige lige ud, og det er helt urigtigt at 
tale om, at G rønland nogen sinde har været 
en ligeberettiget del af det danske rige. 
Tværtimod, det var netop i året 1953, at
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kolonitilstanden indtrådte i G rønland. Før 
den tid var grønlænderne frie fangere, men 
de blev flyttet, dels ved tvang, til byer ved 
kysten, og deres kulturelle liv blev direkte 
revet op m ed rode.

Jeg har været vidne til dette, og derfor 
kan jeg ikke tåle at høre en sådan påstand.

Folke: H r. formand! Jeg havde egentlig 
ikke tænkt mig at tage ordet i generalde
batten, men da der nu er blevet dette lille 
replikskifte mellem forskellige repræsentan
ter fra  D anm ark, Færøerne og Island, vil 
jeg gerne sige, at der også iblandt danske 
politikere, i hvert fald på venstrefløjen, er 
nogle, som støtter de synspunkter, som hr. 
Patursson har givet udtryk for.

Jeg er selv medlem af den kommission 
om hjemmestyre i G rønland, som hr. Tas- 
tesen refererede til, og jeg vil gerne sige, at 
efter min overbevisning løser den hjem m e
styreordning, som flertallet i udvalget agter 
at foreslå om ganske kort tid, på ingen 
m åde de problem er, som hr. Patursson 
ganske rigtigt gjorde opmærksom på.

Jeg mener, det er rigtigt at sige —  og det 
er meget beklageligt ■— at der fortsat har 
været tale om et koloniforhold mellem 
D anm ark og G rønland også efter, at G røn
land form elt blev en ligeberettiget del af 
det danske rige med grundlovsændringen af 
1953. Jeg synes, det er et problem, som 
Nordisk Råd i allerhøjeste grad burde følge 
også i fremtiden, fordi den hjem m estyre
ordning, der vil blive planlagt og indført, 
bl. a. fortsat vi! give direkte indflydelse til 
den danske stat på udnyttelsen af ressour
cerne i den grønlandske undergrund, noget, 
som den danske stat efter min opfattelse —  
og det er der altså nogle politiske kredse 
i D anm ark der m ener —  ikke har nogen 
form  for adkom st til.

Udenrigsminister K. B. Andersen: Jeg 
er ked af, hr. præsident, at presse grænsen 
for replikker, men jeg synes alligevel, det 
m å siges endnu en gang ganske klart, at de 
oplysninger, der blev givet før af hr. Taste
sen om den kommende hjem m estyreord
ning, der bliver udform et, som G rønland 
gerne vil, og hvorefter grønlænderne kan

er korrekte. Jeg synes, det er nødvendigt at 
tage stilling til f. eks. deres forhold til EF, 
bekræfte disse oplysninger efter hr. Magnus 
K jartanssons indlæg. M an kan måske som
me tider ønske —  det gælder også hr. Folke
—  at de, der interesserer sig vældig meget 
for dem okratiet i vor del af verden; og det 
bør vi alle interessere os for —• også in
teresserede sig for det i den del af verden, 
der står dem nær, og hvor der er endnu 
større brug for det.

Meddelande
D et meddelades, at statsrådet Staffan 

Burenstam Linder intagit sin plats i rådet.

Statsminister Fälldin: H err president! H e
la  industrivärlden har nu under bortåt fyra 
år i sträck präglats av ett uppseendeväckan
de dåligt utnyttjande av de produktiva re
surserna. Arbetslösheten har legat på en 
mycket hög nivå och näringslivets kapaci
tetsutnyttjande har förblivit lågt. Därmed 
har det tidigare konjunkturm önstret under 
efterkrigstiden brutits. Det har visserligen 
inte heller efter oljekrisen saknats ansatser 
till uppgång. M en den spontana tillväxt
kraften har hittills varit alltför svag. Den 
har dessutom m otverkats av den restriktiva 
ekonomiska politik, som flera ledande län
der genom gående fört. K onjunkturen har 
därm ed aldrig fått möjligheten att skjuta 
fart på samma sätt som efter tidigare pe
rioder med avmattning.

Ekonom iska kriser och djupa lågkonjunk
turer har funnits förr. D et är ett självklart 
konstaterande, men det kanske bör göras 
för att motverka en pessimism, som skulle 
kunna leda tiil handlingsförlamning.

M en den nuvarande ekonom iska situa
tionen uppvisar trots det drag, som är fun
dam entalt nya. D et första är att arbetslös
het och inflation tycks gå hand i hand på 
ett sätt som strider mot läroböckernas tra 
ditionella teorier.

Jag skall inte här försöka utreda dessa 
sam band eller kom m a med någon ny teori. 
En sak förefaller klar. Vi har att göra med 
en serie problem, som rö r anpassningen av 
näringslivets struktur till realiteter av tek
nologisk, ekonomisk och miljömässig natur.
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Vad än analysen är måste den politiska 
slutsatsen i alla händelser bli att m an inte i 
längden kan leva med en så hög arbetslös
het som den m an nu har. Massarbetslöshet 
har för första gången sedan 1930-talet blivit 
en realitet även i avancerade industriländer. 
Arbetslöshetssiffrorna har med få undantag 
hållit sig mellan fem och åtta procent. Det 
innebär, a tt sam m anlagt 5— 7 miljoner m än
niskor regelbundet gått arbetslösa i V äst
europa de senaste åren.

Samtidigt har industriinvesteringarna u t
vecklats svagt till följd av överkapacitet 
och fram för allt dålig lönsam het i m ånga 
branscher. Inflationstakten har efterhand 
pressats ned i de länder som medvetet ac
cepterar en viss grad av arbetslöshet för att 
få ned priserna men genomsnittligt har än 
då takten i prisstegringarna legat kvar på 
en hög nivå. Sist men inte minst har den 
internationella handeln kraftigt störts av det 
alltm era vidgade gapet mellan länder med 
överskott i sin utrikeshandel och länder 
med underskott.

D et rör sig inte bara om en grundläg
gande snedvridning av betalningsström m ar
na genom OPEC-ländernas kraftiga över
skott som för en överskådlig fram tid kan 
beräknas till m inst 25 m iljarder dollar per 
år. Vi kan som redan nämnts notera en be
tydande obalans även inom  OECD-om rådet. 
Dessa bytesbalansproblem har också utgjort 
den viktigaste grogrunden för de återkom 
m ande valutakriserna och under senare tid 
också för en spirande protektionism.

Allt tyder på att även 1978 internatio
nellt sett blir ett ekonomiskt svagt år. 
Världsekonomin har sedan våren 1977 u t
vecklats betydligt långsam mare än vad de 
flesta bedöm are funnit anledning att räkna 
med. Det mest oroande är att avsaktningen 
i tillväxten främ st gör sig gällande i de 
västeuropeiska industriländerna, dvs. i de 
delar av världen där de nordiska ländernas 
exportindustri har sina viktigaste avsätt
ningsområden.

E tt gemensamt inslag i de nordiska län
dernas ekonomiska politik under de senaste 
åren har varit en strävan att genom en eko
nomisk expansion söka överbrygga vad vi 
från  början uppfattade som en konjunktur
nedgång av m era normalt snitt. Tanken var 
a tt genom en stimulerad inhemsk konsum 

tion och produktionsuppehållande åtgärder 
tem porärt ersätta en svag utländsk efterfrå
gan och därigenom hålla arbetslösheten i 
möjligaste mån nere. V år politik byggde 
även på insikten att kostnaden för arbets
kraften med våra dagars betraktelsesätt från 
samhällsekonomisk synpunkt är att jäm 
ställa med en fast kostnad och att därför 
ett upprätthållande av den fulla sysselsätt
ningen är den från alla synpunkter lyckli
gaste lösningen.

Jag har redan pekat på, att den draghjälp 
från överskottsländerna, som vi hoppats på, 
i stor utsträckning hittills uteblivit och att 
klyftan mellan över- och underskottsländer
na närm ast tenderat att öka. F rån  nordisk 
synpunkt intar därvid Västtyskland en stra
tegisk roll, men även ett land som Japan 
tycks i stort sett vara berett att bibehålla sin 
restriktiva politik trots rekordstora överskott 
både i handeln med andra länder och i by
tesbalansen. Även överskotten i Schweiz och 
i N ederländerna synes ha fått en perm a
nent karaktär. A ndra länder åter, såsom Ita
lien och Storbritannien, har elim inerat sina 
underskott. De m indre industriländerna —  
särskilt de nordiska —  har få tt vidkännas 
kraftigt försäm rade externa balanser med 
ökad utlandsupplåning som följd.

U nderskottsländerna har ibland kritiserats 
för att ej tillräckligt beakta inflationsfaran. 
Jag vågar icke desto m indre påstå, att vår 
m era aktiva ekonomiska linje, om än m ar
ginellt, varit till nytta för vår omvärld. Om 
också vi här i N orden hade fört en restrik
tiv politik hade situationen vad gäller p ro
duktion och arbetslöshet varit värre utan 
att fördenskull O ECD -om rådets samlade 
underskott gentemot omvärlden varit m ind
re. D etta underskott bestämmes ju  främ st 
av OPEC-ländernas bristande kapacitet att 
u tnyttja sina stora valutainkom ster för im
port av varor och tjänster.

Högt upp på listan över prioriterade upp
gifter vill jag placera ett fortsatt bevarande 
av frihandeln. D et är ett faktum , att den 
fortgående liberaliseringen på handelsom rå
det varit en förutsättning för efterkrigstidens 
snabba ekonomiska tillväxt. F ör små länder 
med starkt utrikeshandelsberoende, såsom 
de nordiska, är det angeläget att m ed alla 
medel slå vakt om de landvinningar som 
gjorts till förm ån för frihandeln. En för da
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gen angelägen uppgift är därför att föra de 
pågående G A TT-förhandlingarna till ett 
snabbt och fram gångsrikt slut.

Dagens svårigheter i industrivärlden är, 
enligt min uppfattning, uttryck för en mer 
varaktig global omställning. Vad jag tänker 
på är den ökande insikten om våra natu r
resursers knapphet och de m iljörisker en 
fortsatt ohäm m ad exploatering innebär. 
Därtill kom m er att med de högre priserna 
på främ st olja m en också kaffe och andra 
råvaror så har en del av de fattiga länderna 
ekonomiskt tagit ett litet steg närm are de 
rika. Samtidigt har ”nya industriländer” i 
stark utveckling alltm er börjat arbeta sig in 
på färdigvarum arknaderna i industriländer
na. En rad länder i Sydostasien, såsom Syd
korea, Singapore och M alaysia samt i Latin
amerika, såsom Mexico och Brasilien blir nu 
allt starkare konkurrenter för oss i Norden. 
De konkurrerar inte bara med lägre priser 
utan också med hög kvalitet och offensiva 
försäljningsmetoder. D et är sannolikt en 
konkurrenssituation, som kom m er att bestå. 
D enna utveckling är också exempel på kon
kreta steg på vägen mot en ny ekonomisk 
världsordning.

Det är en utveckling som vi alla sagt oss 
vilja medverka till. M en då måste vi också 
vara beredda att som enskilda och individer 
och som grupper ta konsekvenserna härav.

D et kan naturligtvis sägas att de länder 
som gjort dessa framsteg inte har den dem o
kratiska utveckling som vi skulle önska, men 
det är viktigt att komma ihåg att ekonomisk 
utveckling nästan alltid är en förutsättning 
för en politisk utveckling till öppnare och 
m er dem okratiska samhällen. D et är också 
värt att komma ihåg att export är en nöd
vändighet också för dessa länder, inte minst 
därför att de under m ånga år har byggt 
upp en stor internationell skuldbörda.

En del av de industripolitiska åtgärder 
som Sverige vidtagit bör ses mot bakgrund 
av denna utveckling som vi bedöm er vara 
av långsiktig karaktär. De svenska bransch
insatserna har inriktats på rationalisering 
av livskraftiga företag inom t. ex. textil och 
konfektion. Inom branscher som varv och 
stål bidrar statliga åtgärder till en struktur
rationalisering och en sänkning av produk
tionskapaciteten. Omvandlingen i de berör
da branscherna slår hårt mot m ånga orter,

bygder och enskilda m änniskor och därför 
är det angeläget att en neddragning kan ske 
i socialt acceptabla form er och att regional
politiska hänsyn kan tas. De vidtagna åt
gärderna ligger i linje med våra internatio
nella åtaganden och torde inte heller skada 
våra grannländers intressen. Jag välkomnar 
det samråd i konkurrensfrågor som inletts 
mellan våra industrim inistrar.

Utvecklingen i de skilda nordiska länder
na uppvisar m ånga gem ensamma drag. Vår 
standard hör till de högsta i världen sam
tidigt som vårt kostnadsläge i en interna
tionell jäm förelse ligger högt. Som små 
ekonom ier är vi starkt exportberoende men 
har successivt m ött ökade svårigheter att 
finna avsättning för våra varor utomlands.

Vi har i de nordiska länderna gemensamt 
en grundläggande syn på uppläggningen i 
stort av den ekonomiska politiken. Vi vill 
t. ex. alla satsa på en ambitiös arbetsm ark
nadspolitik. Även valet av ekonomisk-poli
tiska åtgärder för att kom m a tillrätta med 
nu aktuella problem  har i stora stycken 
sammanfallit. T em porärt har vi sökt över
brygga svårigheterna genom en ökad upp
låning utom lands, en lösning som dock inte 
kan stå till buds på längre sikt. Devalve
ringar har befunnits erforderliga för att 
vända utvecklingen.

Det är viktigt att vi i fortsättningen, lik
som hittills, håller en nära kontakt vid u t
formningen av den ekonomiska politiken i 
varje land för att ej onödigtvis försvåra för 
varandra.

Jag tror vidare att det är angeläget för 
oss alla att tillsammans överväga de nor
diska ländernas m era långsiktiga roll i 
världshushållet. Sådana överväganden bör 
grundas på en ingående analys av vår sam
lade teknisk-industriella kompetens gent
emot omvärlden. T rots de svårigheter som 
m ånga branscher i våra länder nu befinner 
sig i bör vi ha anledning ta  itu med de lång
siktiga frågorna m ed en viss tillförsikt, för 
att inte säga optimism.

Holkeri: H err president! Den politiska 
situationen som uppstått i Finland har klav- 
bundits med finska m arkens kursföränd- 
ringsbeslut. D rivkraften till detta var för sin 
del valutabeslutet som fattades av Norges
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regering för en vecka sedan, eller närm are 
sagt för åtta dagar sedan.

M an kan dock ingalunda påstå att orsa
ken till Finlands inrikespolitiska kris skulle 
vara av norskt ursprung. Valutapolitiska 
beslut här i Oslo har högst satt fart på hän
delsernas gång i Finland. De problem som 
förorsakade regeringens upplösning i H el
singfors fanns nog där och krävde åtgärder, 
vilka alla inte ville vidtaga.

U nder dessa dagar har dock nordiska 
valutafrågor varit i brännpunkten, både 
skilt och samfällt.

F ör vissa delar har m an också försökt ge 
en sådan uppfattning, att det hittillsvarande 
samarbetet enbart skulle vara en samling av 
bristfälligheter. På det viset förhåller det 
sig emellertid inte.

Jag skall nu i det följande kort beskriva 
det valutapolitiska samarbetet mellan de 
nordiska länderna samt kom m a med några 
kom m entarer och synpunkter på möjlighe
ter till förbättringar.

N ordiska Finansutskottet, som ju har 
upprättats på initiativ av N ordiska Rådet, 
är ett aktivt forum för utbyte av åsikter och 
erfarenheter i valutapolitiska frågor. U t
skottet, där centralbankerna och övriga för 
penning- och kreditpolitiken ansvariga m yn
digheter brukar vara representerade, sam 
m anträder vid behov, vanligen flera gånger 
om året.

Utskottets m edlem m ar brukar vid mötena 
ge översikter över sina respektive länders 
valutapolitiska åtgärder och problem. U n
der de senaste åren har största delen av u t
skottets arbetstid dock åtgått till koordine
ring av de nordiska ställningstagandena 
inom valutafonden.

De nordiska länderna representeras ju av 
en gemensam exekutivdirektör i valutafon
dens direktion. Även om de olika ländernas 
m ålsättningar inte alltid överensstämmer, 
har den nordiska medlemmen av direktio
nen dock representerat en för alla nordiska 
länder acceptabel linje. Den dagliga utform 
ningen av denna linje har skett genom fort
gående kontakter mellan respektive tjänste
män.

De ekonomiska banden mellan de nor
diska länderna är starka, och en åtgärd i ett 
land har alltid återverkningar på de övriga 
länderna. M an är därför medveten om vik

ten av att inform era på förhand om bety
delsefulla åtgärder, i synnerhet valutakurs
förändringar.

Sålunda har m an inom ram en för ett 
gentlemens agreement strävat att i ett så 
tidigt skede som möjligt underrätta de and
ra länderna om kom m ande åtgärder. T ids
fristen mellan m eddelandena och åtgärder
na blir av naturliga skäl kort, och det är 
därför ytterst viktigt att de andra ländernas 
myndigheter omedelbart underrättas. På se
nare tid har detta system inte alltid funge
rat tillfredsställande.

De nordiska länderna har också samar- 
betsform er med helt konkret innebörd. Re
dan år 1962 undertecknades mellan de nor
diska centralbankerna ett låneavtal, det s. k. 
swap-avtalet, som senast förnyades år 1976. 
Inom  ram en för detta avtal kan de övriga 
länderna för perioder om sex m ånader ställa 
medel til! förfogande för ett land som har 
svårigheter med betalningsbalansen eller va
lutareserven. D etta avtal har dock aktive
rats bara en gång, år 1968.

Ledningen för de nordiska centralban
kerna brukar också sam m anträda till ett å r
ligt diskussions- och inform ationsmöte. Vid 
dessa möten diskuterar m an vanligen hu
vudlinjerna för de olika ländernas politik, 
det internationella ekonomiska läget samt 
sam arbetet t. ex. inom valutafonden.

De senaste åren har de nordiska länderna 
valt att följa delvis olika valutapolitiska lin
jer. Norge, D anm ark och tidigare även 
Sverige anslöt sig till den s. k. valutaorm en 
m edan Island och Finland har följt mera 
oberoende kurspolitiska linjer.

Sederm era har Sverige valt att lösgöra sig 
från ormen och följa en egen kurspolitisk 
linje i form  av en valutakorg av sam m a typ 
som det index m an i Finland tilläm par för 
fastställandet av m arkens externa värde.

Den nordiska valutapolitik som bedrivits 
under det gångna året har aktualiserat vissa 
problem. De kurspolitiska besluten har kan
ske fattats utan att man i tillräcklig grad 
beaktat återverkningarna i övriga nordiska 
länder. Det ursprungliga kurspclitiska be
slutet har kunnat utlösa valutakurspolitiska 
beslut i övriga nordiska länder, åtgärder 
som det förorsakande landet kanske inte 
har förutsett och som egentligen inte har 
varit önskade i de övriga länderna. Ibland
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har dessa följdåtgärder nästan haft karak
tären av m otåtgärder.

Det är därför viktigt att i fram tiden kan
ske m era än hittills fästa uppm ärksam het 
vid detta problem. U nder inga om ständig
heter borde en situation tillåtas uppstå, där 
de nordiska länderna utför konkurrerande 
devalveringar.

En ökad kännedom  om och beaktande 
av övriga nordiska länders ekonomiska si
tuation är därför önskvärd också vid u t
formningen av valutapolitiska beslut.

De senaste årens betalningsbalansproblem 
har också skapat ett större nordiskt låne
behov än tidigare på den internationella ka
pitalm arknaden.

Det finns säkert plats för ett samarbete 
som strävar till att förebygga samtidiga 
låneemissioner av flera nordiska låntagare 
på samma m arknader.

Som helhet beaktat är det nordiska sam 
arbetet i valutapolitiska frågor gott. Dock 
torde man kunna påstå att det finns rum 
för förbättringar —  detta gäller både infor
m ationsutbytet länderna emellan och koor
dineringen vid utform ningen av de kurspo
litiska besluten i respektive länder.

H err president! N är debatten fortsätter, 
bör m an emellertid dra försorg om att man 
inte söker efter sam arbetsform er enbart för 
deras egen skull och inte heller för att be
gränsa nagon enda parts rörelsefrihet.

NathaSEc Lind övertog härefter ledningen 
av förhandlingarna.

Knut Johansson: H err president! Årets 
session med N ordiska rådet har bl. a. före
lagts ministerrådets förslag till program  för 
det nordiska samarbetet. Det är ett försök 
till summering av hur långt det nordiska 
sam arbetet avancerat. Samtidigt är program 
met en ansats till riktlinjer för hur detta 
samarbete bör utvecklas åren framöver.

Helt naturligt är program m et allm änt 
hållet. Det är särskilt i de fram åtsyftande 
delarna något av en ”m insta gemensamma 
näm nare” för de länder och partier som är 
företrädda i rådet. Så mycket viktigare är 
det därför att diskussionen kring program 
met förs vidare i syfte dels att konkretisera

de mål som anges på olika områden, dels 
att anvisa de vägar på vilka m an bör gå 
fram. D et är en både krävande och svår 
process.

De politiska partierna eller grupperna i 
rådet bör rimligen känna sig förpliktade att 
ta  en aktiv del i den diskussionen. Rådets 
socialdem okrater har gjort ett försök i den 
riktningen i och med att m an i novem ber
1976 antog ett program utkast, som täcker 
vissa av de delom råden som nu återfinns i 
ministerrådets program . Bakom det social
dem okratiska program m et står för övrigt 
också m erparten av de fackligt organiserade
i Norden. I några fall har det redan avsatt 
medlemsförslag här i N R. I stort gäller 
dock att resurserna för ett systematiskt upp
följningsarbete varit alltför begränsade. 
Inom  vår partigrupp är vi emellertid in
ställda på att föra program arbetet vidare. 
Vi skulle gärna se att fler åsiktsriktningar 
samlade sig till likartade program  och ställ
ningstaganden.

U töver dessa generella kom m entarer vill 
jag gärna göra några punktvisa sådana.

Det gläder mig i hög grad att program 
mets upphovsmän poängterat möjligheterna 
för ökat internordiskt byggande. Det är för 
mig personligen ett kärt skötebarn. Men det 
är nu av underordnat intresse. Viktigare är 
det faktum  att det samarbete, som ligger 
inom räckhåll, kan ge oss alla stora förde
lar. Det finns för det första rationaliserings
vinster att häm ta inom den egentliga bygg
nadsindustrin; det finns för det andra m öj
ligheter att genom samverkan trygga basen 
för m aterialindustrin; och det finns uppen
bara chanser att tekniskt, organisatoriskt 
och adm inistrativt slagkraftiga enheter för 
det tredje kan vinna fram gångar på den 
internationella m arknaden. De nordiska 
byggnadsindustriernas kunnande i de här 
avseendena är nämligen av högsta kvalitet. 
Det gör oss konkurrensdugliga, bara vi kan 
mobilisera också ekonom iska resurser och 
politiskt stöd i en del situationer.

M inisterrådets program  redovisar också 
helt kort den nordiska industrifondens ar
bete. Dess 5-åriga försöksperiod är snart till 
ända och fondens kapital når nu, vill jag 
minnas, upp till förutbestäm da 50 miljoner 
svenska kronor. D et vore fel att beskriva 
fondens och dess verksam het som någon
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succé. M en det är lika oriktigt att fram 
m ana tvivel på dess berättigande och att 
avvisa varje tanke på en ökning av fondens 
resurser. Inte för ett ögonblick tvivlar jag 
på att den har en viktig uppgift att fylla på 
det teknologiska och industriella sam arbe
tets område. Svagheten i den hittills bedriv
na verksamheten är, att fondens existens 
och ändam ål är alltför litet känd.

H är finns utrym m e för ett ministerråds- 
initiativ i exempelvis den formen, att man 
etablerar ett närm are och direkt samarbete 
med näringslivsorganisationer och forsk
ningsinstitutioner i dc olika länderna för att 
effektivisera inform ationen om vad fonden 
kan medverka i.

Slutligen, herr president, några ord med 
anknytning till vad program m et säger om 
ökat sam råd kring den ekonomiska politi
ken. D är konstateras bl. a.:

”De nordiska ländernas betydande in
bördes beroende gör det nödvändigt att 
hålla en nära kontakt om den internatio
nella utvecklingen och om utform ningen 
av den ekonomiska politiken. M inister
rådet kommer även i fortsättningen att 
verka för ett ökat inform ationsutbyte om 
den ekonomiska politiken.”
D et är utm ärkt sagt! Om jag inte visste 

bättre skulle jag frestas tro att det vore 
häm tat u r det program  som rådets social
dem okrater antagit och som följts upp bl. a. 
med ett förslag om att inrätta ett nordiskt 
arbetsm arknadsinstitut. Den sistnämnda 
tanken har anförtrotts m inistrarna, och mot 
bakgrunden av frågans behandling och 
m ottagande i utskottet räknar jag med att 
vi redan före nästa session ska få se resul
taten av deras tankemöda.

Låt mig emellertid i detta sammanhang 
fästa rådsm edlem m arnas uppm ärksam het 
på det handlingsprogram  Föreningarna 
N orden antog i september 1977. Det pre
senterades för övrigt m era ingående för 
sam arbetsm inistrarna vid ett möte i början 
av denna månad. I det förordas bl. a. ett 
gem ensamt nordiskt konjunkturråd eller 
konjunkturorgan. Föreningarna N orden er
inrar bl. a. om hur sammanvävda de nor
diska ekonom ier är med varandra och hur 
om fattande handeln länderna emellan är.

Jag citerar några som jag tycker värde
fulla meningar ur detta program:

” U nder rådande lågkonjunktur med 
kännbara konsekvenser för alla nordiska 
länders sysselsättning, prisutveckling och 
utrikeshandel finns behov av inte bara 
tillförlitliga bedöm ningar av konjunktu
ren för varje enskilt nordiskt land, vilka 
nu utarbetas nationellt, u tan  också sam 
lade nordiska bedöm ningar, som skulle 
kunna bidra till en större klarhet om hur 
aktuella förändringar internationellt och 
internt nordiskt påverkar de enskilda län
dernas ekonom iska liv och samarbete. 
Även på sikt torde sådana bedöm ningar 
vara av värde. E tt m aterial av denna art 
torde i det närm aste helt saknas i dag. 
Vad som sker är att de redan existerande 
organen för konjunkturbedöm ning och 
därtill finansdepartem enten utväxlar in
form ationer. Men något försök att utifrån 
ett samlat nordiskt betraktelsesätt analy
sera befintligt m aterial och eventuellt 
också söka göra någon form  av förutsä
gelser, alternativt avge direkta rekom 
m endationer till regeringarna, torde inte 
ha gjorts.”
Det konjunkturorgan som föreningarna 

N orden pläderar för skulle alltså kom plet
tera existerande nationella analyser. D et 
skulle också kunna bidra till en diskussion 
och en samordning av den ekonomiska po
litiken.

Två huvuduppgifter anges för konjunk
turorganet. D et skall:

1 ” . . .  vara initiativtagare till och hu 
vudansvarigt för fortlöpande analyser 
av sådana trender inom den internatio
nella och därtill den nordiska ekonomin 
som är av betydelse för de enskilda län
dernas ekonomiska politik samt för sam
arbetet i vidaste mening.

2 ” . . .  särskilt inrikta studierna på den 
fjärdedel av ländernas utrikeshandel som 
berör N orden samt på kapitalm arknads-, 
lönebildnings- och sysselsättningsproblem 
som har effekt u tanför de enskilda län
dernas gränser.”
D etta är motiveringar, som jag gärna gör 

till m ina och brukar som stöd för kravet på 
ett nordiskt arbetsm arknadsinstitut. N är vi 
på socialdemokratiskt håll argum enterade 
för ett sådant, gjorde vi det främ st med 
tanke på att effektivt kunna följa upp a r
betsmarknads- och åtgärdsprogram m et. Men
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där fanns också det vidare perspektiv som 
Föreningarna N orden så väl tecknat i sitt 
program.

Jag är, herr president, utom ordentligt till 
freds med att i denna fråga befinna mig i 
den goda åsiktsgemenskap som Föreningar
na N orden tillhandahåller!

N u avvaktar vi ministerrådets svar, som 
jag utgår från kommer att gå i positiv rik t
ning.

Statsminister Nordli: Den økonomiske 
krise vi står overfor, er ikke spesielt nor
disk. Den har ikke oppstått i N orden, men 
vi må bære vår del av den.

1 vinter er det over 16 millioner arbeids
løse i OECD-landene. D ette er et uhyggelig 
tall. Ved siden av dette finner vi uorden og 
mangel på stabilitet i internasjonale beta- 
lings- og valutaforhold. Produksjonsutvik
lingen er ikke tilfredsstillende, og mange 
land har ennå en prisstigning som er et al
vorlig problem for dem.

Enkelte farlige tegn til proteksjonisme er 
kommet til syne. D et er i den vestlige ver
den gjennom ført et åpent frihandelssystem. 
De nordiske land er en del av dette. Et 
åpent frihandelssystem har gitt betydelige 
muligheter for utvikling og vekst. Men 
samtidig gir det oss den situasjon at i øko
nomiske krisetider strøm m er problem bøl- 
gene fritt over landegrensene.

Vi ser samtidig at det ikke er etablert til
strekkelig effektive internasjonale organer 
som kan regulere balanseforholdene mellom 
de enkelte land innenfor frihandelssystemet. 
Forskjell i politiske målsettinger bidrar 
sterkt til å skape mangel på balanse landene 
imellom. Dette avleses best i uroen på valu
tam arkedene. Denne mangel på internasjo
nal styring og balansering innenfor frihan- 
delssystemene tvinger fram  nasjonale tiltak 
for vern om den nasjonale økonomi og de 
nasjonale politiske målsettingene. Dette 
skjer ikke fordi m an ikke ser verdien i fri
handel. D et skjer ikke fordi m an overser 
betydningen av internasjonalt samarbeid. 
Det skjer ikke fordi de enkelte land tro r at 
nyproteksjonisme kan løse de grunnleg
gende problem ene vi står overfor. D et skjer 
fordi vi ikke har internasjonale organer og 
organisasjoner som en kan ha tillit til når

det gjelder å verne om og gjenomføre sent
rale og vitale politiske målsettinger, som 
f. eks. stabilitet i økonomi og full sysselset
ting. D et bør være en sterk oppfordring til 
de nordiske land innenfor sam arbeidet i 
N orden å søke i fellesskap å nå fram  til 
synspunkter på en strategi som kan løse 
dette internasjonale dilemma.

Vi kan spore utviklingen av de økono
miske problem ene tilbake til 1973— 74, da 
de ble utløst av de organiserte pris- og le- 
veringstiltak fra  de oljeproduserende land. 
De høyere oljepriser skapte en akutt pris
stigning med tilhørende valutaproblem er i 
mange land. Dette prøvde regjeringene å 
skjerme seg m ot ved å føre en restriktiv 
økonomisk politikk, men derved kom raskt 
produksjonsutvikling og sysselsetting i 
ulage. Vi oppfattet en tid dette som et kon
junkturtilbakeslag av om lag samme type 
som vi tidligere har erfart.

D et sies om generaler at de er ivrig 
opptatt av på ny å forberede seg til den fo
regående krig. Det kan kanskje nå i betyde
lig grad sies om økonom er og politikere at 
de i de siste par år har vært sterkt engasjert 
i på nytt å bekjempe de økonomiske kriser 
som vi for lengst har lagt bak oss.

D et begynner etter hvert å bli klarere at 
de økonomiske problem ene vi nå sliter med, 
slett ikke bare skyldes konjunkturtilbake
slag. I virkeligheten er totalproduksjonen i 
de fleste industriland i svak oppgang, selv 
om industriproduksjonen stagnerer eller går 
ned. D et alvorlige er at selv med en svak 
oppgang går ikke arbeidsløsheten ned, tvert 
imot, det ser ut til at den fortsatt øker.

I en større sammenheng er det et alvorlig 
paradoks vi står overfor. M ens flertallet av 
verdens befolkning lever i økonomisk nød 
med et nesten umettelig behov for kapital
varer og forbruksvarer, ser det u t til at vi i 
industrilandene ikke har råd til å holde vårt 
produksjonsapparat i full gang. Vi har aldri 
før hatt ett så godt og effektivt produksjons
apparat. Samtidig er det sterke politiske øn
sker om å holde full sysselsetting. Likevel 
har vi nå i flere år uten tilløp til bedring 
sett at produksjonskapasiteten er svakt u t
nyttet, og at millioner av hender er ledige, 
samtidig med at verden trenger de varer 
som vi unnlater å produsere.

Vi må bare med beklagelse konstatere at
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vi for første gang siden 1930-årene har fått 
massearbeidsløsheten tilbake i de vestlige 
industriland. Hittil har arbeidsløsheten ikke 
vært ledsaget av den samme sosiale nød 
som man opplevde i 1930-årene. Men like
vel, arbeidsløshet er fortsatt et uverdig fe
nomen for en moderne velferdsstat. D et er 
uverdig og uakseptabelt for et m oderne 
sam funn ikke å kunne tilby en jobb til m en
nesker som ønsker det, og som er vel kvali
fisert for det.

Vi kan her komme til å stå overfor et av 
de alvorligste problem er våre vestlige de
m okratier har m ött på lang tid. D et kan 
komme til å stå om noe så alvorlig som 
vern om våre dem okratier og vern om vår 
form  for samfunnssystemer.

Langvarig massearbeidslöshet og ökono- 
misk og sosial uro bryter ned et samfunn 
innenfra. I sam funn som preges av langva
rig massearbeidslöshet, vil det uvegerlig ska
pes en bitterhet mot dette samfunnet, og 
dette er en bitterhet det også er grunnlag 
for.

I enkelte europeiske land har vi i den se
nere tid sett tillöp til voldsomheter, til visse 
form er for m asseopptrinn og tilsynelatende 
meningslöse voldshandlinger. Slike tenden
ser kan være de förste tegn til at sam funns
formene blir etset opp innenifra på grunn 
av mangel på sosialt og menneskelig inn
hold.

M ange av våre regulære politiske oppga
ver blir meningslöse hvis vi skulle gå inn i 
en slik utvikling. Sentrale deler av vår n a
sjonale politikk og også de sam arbeidsopp
gaver vi står overfor landene imellom, blir 
nærmest uinteressante i forhold til den 
grunnleggende oppgave å gjenreise tilliten 
til samfunnet, folkestyret og velferdspolitik
ken. Hvis den nåværende mangel på stabili
tet og driv i de vestlige industrilands økono
miske systemer fortsetter i årevis, er jeg 
redd for at dette problem et kan bli påtren
gende.

Industrilandenes problem  er påvirket av 
forholdet til utviklingslandene. Innenfor 
flere næringer ser vi allerede at utviklings
land kan produsere like billig og effektivt, 
ja, i flere tilfeller billigere og m er effektivt 
enn vi kan i vår del av verden. Vi er ennå 
ikke klare til å gjennomføre de tilpassinger i 
vår egen næringsstruktur som skal til for å

gi de fattige landene de sjansene som de må 
få.

Jeg sa at disse problem ene ikke er 
oppstått i de nordiske land, ei heller er de 
nordiske land berört på noen spesielt annen 
måte enn andre industriland. M en likevel, i 
denne kretsen av land som økonomisk, so
sialt og politisk står hverandre så nær, tro r 
jeg det er behov for å dröfte disse spörsmå- 
lene nærmere.

I mange land og i flere internasjonale or
ganisasjoner settes det nå krefter inn for å 
trenge til bunns i disse spörsmål. Det arbei
des med å klarlegge problem ets sammenset
ning, slik at vi kan stille en best mulig dia
gnose. Dette er nödvendig for at man i de 
enkelte land skal kunne forme den riktigst 
mulige politikk.

Denne krisen er internasjonal i sitt vesen 
og må derfor bekjempes på det internasjo
nale plan. M en i mangel av et samlende in
ternasjonalt organ er det i de enkelte lan
dene vi må utvikle den nödvendige erkjen
nelse, forståelse og vilje til å sette i verk de 
nödvendige tiltak.

Jeg vil antyde som forslag at vi gjennom 
M inisterrådet setter i verk visse tiltak. F or 
det förste bör det skaffes en oversikt over 
de viktigste studier, utredninger m. v. som 
for tiden utföres nasjonalt og internasjonalt 
omkring de økonomiske hovedproblemene. 
For det andre bör vi deretter vurdere hvor
dan vi i de nordiske land bör supplere dette 
utredningsarbeid for å få et mest mulig rea
listisk bilde av situasjonen, og det best m u
lige grunnlag for nödvendige politiske til
tak. Særlig gjelder dette de spörsmål som 
berörer de nordiske land på en spesiell måte. 
F or det tredje bör vi deretter vurdere hvilke 
nasjonale og internasjonale tiltak som vi i de 
nordiske land bör söke å få iverksatt. D et er 
i denne sammenheng av interesse å finne 
fram  til tiltak som også kan påvirke forhol
det mellom rike og fattige land i verden.

De nordiske land har lenge hatt et nært 
samarbeid i de internasjonale organer hvor 
vi er med. Det er med utgangspunkt i dette 
samarbeid vi har m uligheter til å  vinne 
fram  med vårt syn i større internasjonale 
organisasjoner. D et er kanskje rimelig a t vi 
i denne sammenheng først og frem st tar 
sikte på å arbeide gjennom eksisterende o r
ganisasjoner og institusjoner. Men vi bør
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også ha øynene åpne for behovet for å vur
dere nye organer hvis det alt i alt er behov 
for dette.

I de tiltak jeg her har antydet, er det for
utsatt at det i første rekke er regjeringene 
som må engasjere seg. I sammenheng med 
dette vil det være en styrke å kunne få en 
bredere drøfting med parlam entariske re
presentanter i Nordisk Råd og Nordisk 
Råds organer.

M en det er ikke bare de nasjonale og 
nordiske politiske organer som må aktivise
res i dette sentrale spørsmålet. Vi må også 
bringe inn partene i arbeidslivet. På hvert 
enkelt trinn av arbeidet fram over m å det 
vurderes på hvilken m åte m an best mulig, 
nasjonalt og internasjonalt, kan bringe inn 
sentrale organisasjoner som fagbevegelse og 
arbeidsgiverorganisasjoner.

Justis-, kirke- og handelsm inister Ólafur 
Johannesson: Fru president! I dagens läge 
är det naturligt att de ekonomiska frågorna 
intar en fram stående plats i våra diskussio
ner på N ordiska rådets session. Världseko
nomins långsam m a återhäm tning efter de
pressionsåren 1974— 75 har vållat oss besvi
kelse och m edfört olika slags svårigheter. 
Den ekonomiska utvecklingen har em eller
tid inte varit densamm a i de olika länderna. 
Utvecklingen i Island har på vissa områden 
varit m era gynnsam än i de andra nordiska 
länderna. Bytesförhållande har förbättrats, 
produktionen ökats och det har varit m öj
ligt att behålla full sysselsättning. D ärem ot 
har Island behövt brottas med större svårig
heter än de andra nordiska länderna när det 
gäller prisutvecklingen, vilken m edfört flera 
och större kursförändringar av den is
ländska kronan än någon annan nordisk va
luta. Senast i den här m ånaden blev det än 
en gång nödvändigt för Island att devalvera 
kronan, nu med 13 % , för att bevara den 
ekonomiska aktiviteten.

På grund av den svåra situationen på ar
betsm arknaden har regeringar i flera länder 
varit tvungna att gripa till olika föranstalt- 
ningar i syfte att stim ulera näringslivet och 
minska arbetslösheten. N ågra av de nor
diska ländernas regeringar har således också 
behövt vidta åtgärder för att särskilt bistå 
de industriarenar som råkat i stora svårig

heter till följd av m inskad efterfrågan på 
deras produktion jäm te ökad konkurrens 
från andra länder. Det är ofta ofrånkomligt 
och nödvändigt att vidta sådana stödåtgär
der, men i denna vår tid, som präglas av 
frihandel och nära ekonomiskt samarbete, 
är det ofta inte möjligt att gripa till sådana 
föranstaltningar utan att de inverkar på and
ra  länders handel och ekonomi. Även om 
våra nationella intressen vanligtvis kommer 
att styra våra handlingar, så kan m an dock 
önska att vid beslut om ekonomiska åtgär
der det också kommer att tas hänsyn till de 
andra nordiska ländernas intressen, så att 
man inte förorsakar näringsgrenarna i 
grannländerna skada eller snedvrider kon
kurrensen, vilket kan hota den fortsatta fri
handeln. E tt stort beroende av den in terna
tionella handeln är gemensamt för de nor
diska länderna, och det är därför också av 
gemensamt intresse att försöka bevara den 
fria internationella handeln, vilken haft en 
betydande del i de sista decenniernas eko
nomiska framsteg och välstånd.

Som jag förut näm nde intar den ekono
miska utvecklingen i Island ofta något av en 
särställning. Som exempel kan det nämnas, 
att samtidigt som de andra nordiska länder
nas export endast undergick en liten ökning 
under det senaste året, ökade deras export 
till Island med ca 42 %. D ärm ed ökade de
ras andel av totalim porten från 26,3 % till 
29,3 %. Även om det inte rör sig om någon 
stor m arknad, så är det i alla fall ett intres
sant faktum , att Island per capita —  jag 
upprepar: per capita —  utgör den största 
m arknaden i världen för dansk export och 
tillhör också Norges och Sveriges största 
exportm arknader.

Tyvärr kan vi inte vara lika nöjda med 
vår export till de nordiska länderna som 
med vår im port därifrån. Endast 8,9 9c av
1977 års export gick till de nordiska län
derna, och det var 1 % ökning från före
gående år. Det rör sig här om ett betydande 
underskott i handelsbalansen, och även i 
detta hänseende står Island i särklass, då 
det annars för det m esta råder jämvikt i 
handeln mellan de nordiska länderna. Vi är 
synnerligen intresserade av att öka exporten 
til! det övriga N orden och på så vis minska 
underskottet. Eftersom  handeln til! största 
delen är utan hinder, är det här först och
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främ st en uppgift för oss själva, m en vi för
väntar oss att de nordiska myndigheterna, 
nu liksom förr, med välvilja behandlar de 
m öjligheter som finns till att öka handeln 
inom de om råden där ännu vissa hinder 
förekommer.

Det är särskilt glädjande att se hur myc
ket det nordiska sam arbetet ökats sedan 
N ordiska rådet sam m anträdde första 
gången. D et senaste exemplet på konkret 
och effektivt samarbete är grundläggandet 
av N ordiska investeringsbanken, vilken re
dan bevisat sitt berättigande. Island var för 
sin del mycket intresserat av bankens stif
tande, och jag vill uttrycka min tillfredsstäl
lelse över dess verksamhet. N u föreligger 
bankens första verksamhetsberättelse inför 
denna session. I den fram kom m er det, hur 
snabbt verksam heten utvecklats och hur 
den nått till alla de nordiska länderna, vil
ket lovar gott för framtiden.

Jag vill sluta med några få anm ärkningar 
rörande det nordiska sam arbetet på lagstift
ningens område. D etta samarbete, som har 
pågått sedan de sista årtiondena av förra 
århundradet, har troligen m era än något 
annat fält av det nordiska sam arbetet m öj
liggjort bildandet av det N ordiska rådet och 
dettas tjugofem åriga utveckling.

D etta samarbete startades med stora fö r
hoppningar och stor optimism i följd med 
uppvaknandet efter världskrigets kaotiska 
förhållanden. M an tyckte väl under de förs
ta  åren att denna optimism visat sig väl 
begrundad, och även om m an i ett visst 
skede trodde sig kunna konstatera ett visst 
stelnande i dialogen mellan parlam entariker 
och ämbetsmän, så tror jag att m an nu kan 
m ärka en uppm untrande förbättring i detta 
förhållande, kanske ett resultat av N ordiska 
rådets organisatoriska utveckling efter Hel- 
singforsavtalet.

De politiska idealen, stundom rätt svagt 
definierade, och den praktiska dogmatiken, 
stundom  rätt trög, har efter hand lett fram  
till ett effektivare sätt att sam arbeta på. Jag 
tro r därför, när vi nu står här i samma fe
bruaridagar som under den första sessionen 
för tjugofem år sedan, att N ordiska rådet 
kan vänta en allt snabbare utveckling av sin 
förenande verksam het för de nordiska fol
ken. Jag vill fram häva att Island, med sina 
begränsade möjligheter till praktiska insat

ser, önskar att deltaga i denna gem ensamma 
utveckling, som är lika viktig för de m ånga 
som för de få.

Udenrigsminister K. B. Andersen: F ru  
præsident! Jeg skal forsøge at fatte mig no
genlunde kort, jeg har jo  allerede brugt 
forsamlingens tid på et par replikker, og jeg 
ser, at min ven hr. M agnus K jartansson går 
nu for ikke at komme i slagsmål med mig 
også i denne omgang.

Den danske statsminister brugte et citat 
af H. C. Andersen, derfor er jeg næsten tø 
vende over for at gøre det samme. Man 
kunne måske tro, at vi i dansk politik går 
sådan lidt i en eventyrverden, og det er 
sandt at sige ikke tilfældet. M en i et meget 
lidt kendt eventyr af H. C. Andersen, der 
hedder ”Storm en flytter skilt” , og som hand- 
ler om en vældig storm, der byttede om på 
alle skilte i byen, sådan at alt blev forvir
ring, slutter han med at sige: ”Sådan en 
storm har nu aldrig blæst i vore dage, det 
er kun m orfar, som har oplevet den, og det 
var som ganske lille; en sådan storm  kom 
m er måske ikke i vor tid, m en i vore børne
børns; da må vi rigtignok håbe og bede om, 
at de holde sig inde, mens storm en flytter 
skilt.”

Jeg har villet tage udgangspunkt i dette 
citat, fru præsident, for at sige, at selv om 
vi er i stormvejr i øjeblikket nationalt, 
nordisk, internationalt, så har storm en ikke 
flyttet Danm arks skilt og kom m er ikke til at 
flytte D anm arks skilt. Jeg synes, det er vig
tigt at sige det netop nu. Som bekendt har 
D anm ark form andskabet i EF  i disse m å
neder, og netop på denne baggrund har jeg 
gerne villet bekræfte, at vort skilt stadig er, 
hvor det hele tiden har været, at vi har vil
jen til det nordiske samarbejde, at vi på alle 
om råder, hvor det er naturligt, ønsker at 
finde nordiske løsninger.

Jeg m øder af og til det spørgsmål, som 
mange andre vel møder, om  det nordiske og 
det europæiske da ikke udelukker hinanden 
eller står i modsætning til hinanden. Jeg 
skal sige i parentes, at dette spørgsmål nok 
oftest stilles af folk, der måske hidtil ikke 
har interesseret sig så forfærdelig meget for 
det europæiske og heller ikke så forfærdelig 
meget for det nordiske, men sen opvågnen
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er bedre end ingen opvågnen. Jeg m øder 
altså en gang imellem dette spørgsmål, og 
jeg m ener virkelig at kunne sige nu efter 5 
års erfaring, efter 5 års medlemskab a f  EF 
for Danm arks vedkommende, at vor delta
gelse i det europæiske sam arbejde ikke har 
svækket vor deltagelse i det nordiske sam
arbejde. Jeg kan også sige, at jeg er glad 
for, at vi, hver gang vi har bilaterale nor
diske kontakter ved besøg i vort land eller 
besøg i andre lande, får bekræftet, at det 
også er andre landes opfattelse.

Jeg vil også gerne sige, at vi føler efter 
disse 5 år, at vi har ret, når vi siger, at det 
ikke er en modsætning, der er imellem det 
europæiske og det nordiske, det er et sam
arbejde, der supplerer hinanden. D anm ark 
er et nordisk land, og det vil sige, at vi er 
et europæisk land lige så godt som andre 
nordiske lande. Vi har valgt at gå ind i EF- 
samarbejdet, vel at mærke et åbent EF. Det 
viser sig på mange måder, ikke alene i vort 
forhold til udviklingslandene, m en også i 
forhold til de nye vestlige lande, der ønsker 
optagelse af en grund, som vi kun kan 
glæde os over, nemlig ikke først og frem 
mest af økonomiske grunde —  de vil så- 
mænd få besvær nok, og det vil vi alle, 
men det må vi finde ud af —  men af poli
tiske grunde for at stive deres nye dem okra
tier af; og de nye lande siger til os, som vi 
siger til dem, at prisen for udvidelsen er 
ikke et udvandet sam arbejde i E F; det er 
ikke et udvandet EF, de beder om at blive 
m edlemmer af.

Vi får også somme tider stillet spørgsmå
let: ja  men hvordan går det med jeres 
selvstændighed? N u  kunne man, hvis der 
var tid, men jeg har lovet ikke at tage for 
meget tid, spørge: hvad er national 
selvstændighed i det m oderne, integrerede, 
globale sam fund? Men jeg skal lade det 
ligge og nøjes med at sige: javel, vi har jo 
vor vetoret, vi har den i udenrigspolitik
ken, vi har den i det traktatmæssige sam ar
bejde, vi kan bruge den, når vi finder, vi er 
nødt til at bruge den, og når det så er sagt, 
vil jeg gerne føje til netop i Nordisk Råd, at 
jeg har endnu aldrig set regionalt sam ar
bejde bygget op ved hjælp af vetoer, og det 
skulle vi måske også i Nordisk råd skrive os 
bag øret. M en vi har den, vi kan bruge den, 
hvis vi ønsker at bruge den.

Jeg vil også gerne sige, at vi har den er
faring efter de 5 år, a t der ikke er kunstige 
skillelinjer mellem N orden og Vesteuropa, 
EF-landene, og der bliver det heller ikke. 
Jeg synes derimod, m an kan se i de senere 
år på mange felter, a t de vestlige lande, det 
gælder EF-landene, det gælder de nordiske 
lande, og det gælder vestlige lande uden for 
disse grupper, i højere og højere grad finder 
sammen om nogle synspunkter, der ligger 
vældig nær. D et ser vi f. eks., når vi studerer 
tendenserne i stemmeafgivningen i FN . Det 
møder vi, når vi har debatterne i Europarå
det, de stadig m ere vigtige og stadig mere 
interessante debatter i Europarådet, hvor vi 
desværre må undvære vore finske kam m e
rater, også dér m ærker vi en større og 
større samstemmighed, og jeg kan måske 
sige i en parentes, at når vi nu  den 7. m arts 
skal have kommunevalg i D anm ark, er det 
første gang, at også statsborgere fra  de an
dre nordiske lande både kan vælge og op
stilles, og jeg ved også, at der er blevet op
stillet folk fra  andre nordiske lande til det 
valg, der forestår den 7. marts.

D et var den ene ting, jeg gerne ville sige, 
fru  præsident: at storm en har ikke flyttet 
skiltet, og jeg tro r heller ikke, den kommer 
til det.

D en andet, jeg gerne vil sige, er, at det, 
der er det mest typiske, hvis man skal 
nævne én ting, som er helt typisk for det 
samfund, vi lever i i øjeblikket, og som skil
ler det fra alle andre sam fund og alle andre 
tidsperioder, er den hastighed, hvorm ed ud 
viklingen sker, det er den hastighed, hvor
med forandringerne sker, og det er klart, at 
det at leve i et så omskifteligt samfund, et 
sam fund i den grad i ændring, giver nogle 
vældige m uligheder for at skabe et bedre 
samfund, men netop også kun muligheder. 
D et går ikke automatisk.

I en sådan omskiftelig verden er der be
hov for øget solidaritet, der er behov for 
øget solidaritet indadtil i de enkelte lande, 
der er behov for øget solidaritet regionalt, 
der er behov for øget solidaritet globalt, og 
netop m idt i en sådan vanskelig omstilling 
gælder det om, at vi ikke lukker os inde i de 
enkelte lande eller i de enkelte regioner og 
er os selv nok. Vi kan ikke klare denne si
tuation ved økonomisk at skærme os bag 
protektionistiske m ure, vi kan ikke klare os
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uden at tage en dialog op med udviklings
landene.

D en om form ning af verden, som vi her 
er m idt i, rum m er også en verdensomspæn
dende krise. Vi taler så meget om m enne
skerettigheder f. eks. Hvis jeg var statsborger 
i et af de lande, vi plejer at snakke m enne
skerettigheder over for —  og jeg synes, vi 
skal gøre det, det er rigtigt —  kunne det 
være, at jeg ville spørge: hvordan er det for 
resten —  og hermed kommer jeg ind på no
get af det, statsminister N ordli var inde på 
før —• med jeres samfund, det er de sam
fund, hvor unge mennesker, der gerne vil 
have arbejde, ikke kan få det. M on det ikke 
også er en slags menneskerettighed, og mon 
vi ikke somme tider skulle feje lidt for vores 
egen dør, før vi taler for meget om andres 
problem er på m enneskerettighedsområdet?

N etop denne krise stiller særlige krav til 
samfund som de nordiske, og det er grun
den til, at jeg gerne ville nævne det her 
i dag. Hvorfor?

Jeg mener, at svarene ligger i følgende 
spørgsmål: hvordan kan vi i vore lande be
vare og udbygge vort velfærdssamfund byg
gende på tryghed for den enkelte, på tryg- 
hed for familien, den tryghed, som netop nu 
er vigtig, fordi omstillingen i sig selv skaber 
utryghed? H vordan kan vi fortsætte vor 
nordiske velfærdspolitik uden at sætte den 
dynam ik over styr, der er en nødvendig fo r
udsætning for fortsat fremgang? Det er 
nødvendigt med en dynamisk sam fundsud
vikling, så vi ikke stagnerer. Vækst er ikke 
et mål i sig selv, men er nøglen, og den nød
vendige nøgle, til fremskridtene. Vækst og 
dynam ik er den nødvendige baggrund for 
en mere menneskelig tilværelse for store 
grupper i vore egne lande og for endnu 
større grupper i den øvrige verden.

D et kræver styring på mange områder, 
det kræver også en bevidst indsats for at 
bygge bro mellem den enkelte borgers del
tagelse, mellem nærdem okrati og løsningen 
af disse vældige problemer, der ikke kan lø
ses lokalt, der ikke kan løses nationalt, men 
kun regionalt og måske somme tider glo
balt, og da må vi igen spørge: hvordan fore
ner vi dem okratiets styreform, som vi gerne 
vil bevare, men som desværre netop i vore 
lande i disse år viser en ikke ringe grad af 
mangel på stabilitet, hvordan forener vi be

varelsen af dette dem okrati med den lang
tidsplanlægning, der er nødvendig for p ro
blemernes løsning? Vi må huske, at dem o
kratiet —  det glemmer vi nok en gang imel
lem —  kun kan overleve, hvis det stadig kan 
skabe mere rimelige menneskelige vilkår. 
Det kan ikke overleve i kraft af en politisk 
filosofi. Vi må heller ikke tro, at vi kan 
sælge —  hvis jeg må bruge det udtryk —  
dem okratiet til de nye lande i den tredje 
verden, hvis ikke denne styreform  kan løse 
hverdagens problem er. Vi kan ikke overleve 
blot i kraft af, at andre styreform er, som vi 
ikke bryder os om, jeg var lige ved at sige 
heldigvis har bygget et bureaukrati op, der 
gør det vanskeligt for dem at løse mange 
opgaver. Og her er det udfordringen til de 
nordiske lande i dag kommer: med dem o
krati, med tryghed, med solidaritet som ba
sis at skabe et dynamisk samfund, der kan 
løse problem erne i en verden i hastig udvik
ling, så vi ikke blot lader os lede af udvik
lingen uden nogen klar målsætning. Her 
har N orden noget at yde, og også her 
gælder det —  og det er derfor, jeg h a r taget 
det frem i dag —  at det er en udfordring, 
der ikke kender grænser mellem de 5 nor
diske lande under hensyn til den ene eller 
anden form  for europæisk samarbejde. Det 
er en fælles opgave, det er en opgave for 
den sociale, den demokratiske velfærdsfilo- 
sofi, den velfærdspolitik, som er fælles for 
vore 5 nordiske lande.

Björklund: F ru  president! K vartssekelju
bileet i Helsingfors för ett år sedan över
skuggades av den svenska devalveringen. 
En överrumplad rådsförsamling fick beske
det om det svenska beslutet mitt under den 
festliga regeringsmiddagen och exempelvis 
Finlands dåvarande statsminister bekände 
inför journalisterna att han ingenting vetat 
på förhand.

Jag tror, att alla då hade en känsla av att 
det nordiska sam arbetet rätt dem onstrativt 
hade satts på sin plats av den svenska rege
ringen.

N u har först N orge och sedan Finland 
devalverat sina valutor inför denna session. 
En diskussion om ett samarbete på valu
taom rådet är m insann påkallad här och 
nu. Ty om de glidande konkurrerande de
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valveringarna blir kutym så kan de snabbt 
ha negativa följder för våra länders inbör
des —  och förstås också för gemensamma
—  åtgärder mot en stigande och till en stor 
del strukturell arbetslöshet.

Det gäller alltså att komma överens om 
åtgärder som i fortsättningen förhindrar att 
ett nordiskt land medvetet skjuter över sina 
ekonomiska problem på sina grannar.

I utarbetandet av form erna för ett effek
tivare valutasam arbete bör m an vara försik
tig, ty den som hyser baktanken att denna 
vidgning, denna effektivering av valutasam 
arbetet genom köksingången skulle för
verkliga planerna på en sådan samnordisk 
ekonomisk bindning till EG som inte kla
rade paradentrén, den kan försvåra möjlig
heterna att uppnå den nödvändiga enighe
ten.

Låt mig här hänvisa till en avslöjande 
formulering i ministerrådets handlingspro
gram, en form ulering som inte är ny, men 
som förekom m er i ett sam m anhang där den 
inte borde vara, i kapitlet om ett viktigt om 
råde inom det ekonomiska samarbetet, 
”Nordisk internhandel” . D etta kapitel in
leds med konstaterandet: ”De nordiska län
derna har valt olika form er av anknytning 
till de Europeiska G em enskaperna.” D et är 
så sant som det är sagt, men vad har an
knytningen till de europeiska gem enska
perna att göra som inledning till det stycke 
som form ulerar målen för vårt interna eko
nomiska samarbete? Form uleringen är av
slöjande, den är genomskinlig. Textförfat
tarna visar här att de fortfarande inte ens 
kan definiera det interna ekonomiska sam 
arbetet utan förhållande till E G  och det var 
ju just denna oförm åga att definiera ett 
självständigt nordiskt ekonom iskt sam ar
bete, som inte bara är ett bihang till EG, 
som fick N O R D EK -planerna att lida 
skeppsbrott.

Om ett effektivare valutasam arbete skall 
planeras så att ingenting har glömts och 
ingenting lärts så kunde det lika gärna vara 
ogjort.

D ärför viil jag för min del utnyttja detta 
forum  att samtidigt som jag vill understryka 
nödvändigheten av att skapa ett system för 
att förhindra de glidande konkurrerande 
devalveringarna också uppm ana till efter
tanke. D et tycks ju  vara ett särdrag för det

nordiska sam arbetet att man med regel
bundna m ellanrum  entusiasmeras av planer 
och projekt där sinnet för proportioner har 
gått förlorat. Jag hoppas innerligt att ett ef- 
fektiverat valutasam arbete inte blir ett led i 
detta.

NORDSAT, den nordiska TV-sateliiten, 
är därem ot klart en symbol för just den så 
typiska nordistiska megalomanin, ty mången 
ivrig NORDSAT-entusiast tycks ha låtit sig 
bländas av den m oderna rymdteknikens 
m öjligheter till den grad att m an avstått 
från att nyktert betrakta huruvida det tek
niskt möjliga verkligen är ekonom iskt ge
nom förbart och —  vilket är mest väsentligt
—  om det är samhällspolitiskt meningsfullt.

N ORD SAT skulle bli en pyrrusseger för 
nordismen, isynnerhet för kulturnordism en. 
En storsatsning på TV-satelliten skulle tro 
ligtvis leda till att medlen för radio- och 
TV-verksamheten i fortsättningen skulle 
komma att dirigeras till sateliitprojektet 
m edan de nationella kanalerna skulle åder
låtas på resurser.

Resursknappheten skulle tvinga de natio
nella TV-bolagen att ytterligare utöka det 
billiga och tyvärr kvalitativt underm åliga 
im portm aterialet. Och så skulle N O R D 
SAT, avsedd att öka det som kallas för den 
nordiska kulturgemenskapen, urarta  till ett 
instrum ent för spridning av utom nordiskt, 
kommersiellt seriematerial.

Jag låter bli att här i dag gå in på den väl
kända men olösta problem atiken kring den 
parlam entariska program kontrollen, an
svarsfrågan, upphovsrätten, den säkerhets
politiska aspekten mm. Jag tro r att den de
batten kommer på måndagen.

D ärem ot vill jag redan nu kort beröra det 
fram förda argum entet a tt NO RD SA T 
skulle vara svaret på de språkliga m inorite
ternas behov av TV-program . Rent språk
ligt sett skulle det förstås vara berikande 
fö r finlandssvenskarna att kunna följa med 
Sveriges TV. Och sverigefinnamas utveck
ling till halvspråkighet skulle säkerligen 
däm pas av ett rikt program utbud från det 
forna fosterlandet.

Men det är inte bara viktigt för en språk
lig m inoritet att få se TV -program  på det 
egna språket. Minst lika viktigt är det att få 
program  om den egna verkligheten. Fin- 
landsfinskt TV -program  för sverigefinnam a
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blir lätt ett surrogat som ytterligare ökar 
främ lingskapet i det nya hem landet. Sveri- 
gefinnarna behöver finskspråkigt TV -pro
gram  producerat om och i Sverige. D et är 
glädjande att en sådan produktion har in
letts.

Men jag är rädd för att NO RD SA T —  
och här är vi nu åter inne på resursknapp
hetens följder —  skulle användas som ett 
argum ent, och ett övertygande argum ent, 
m ot en utökad finskspråkig program pro
duktion vid Sveriges TV  och lika så mot 
finlandssvenskarnas rättm ätiga krav på en 
utbyggnad av den svenska program verk
samheten inom Yleisradio, Finlands Rund
radio.

Inte ens lösningen av de språkliga m ino
riteternas skriande behov av bättre TV-ser- 
vice tycks tala för NORDSAT. M en det här 
är ju  frågor som vi ännu hinner återkom m a 
till under denna session.

Bernhardt Tastesen: F ru  præsident! N år 
vi skal vurdere, på hvilke om råder det er 
særlig påkrævet at M inisterrådet gør en ind
sats i den kommende tid, må man efter 
min mening prioritere indsatsen imod ung- 
domsledigheden særlig højt.

I program udkastet fra Nordisk M inister
råd  nævnes så pænt under afsnittet om a r
bejdslivet, at

”alla måste ha samma rätt till ett m e
ningsfullt arbete. D enna rätt skall vara obe
roende av kön, ålder, fysisk och psykisk u t
rustning, bostadsort och utbildning.”

M en denne ret til arbejde er bare ikke en 
realistisk virkelighed i dagens nordiske sam
fund for alle, der ønsker et arbejde.

I kølvandet på den internationale økono
miske krise har vi en stigende arbejdsløs
hed. Denne ledighed ram m er de unge mel
lem 18 og 25 år med særlig styrke.

En undersøgelse foretaget af Nordisk ar- 
bejdsmarkedsudvalg fra  novem ber 1975 be
kræfter den samme tendens i alle de nor
diske lande. I novem ber 1975 var der 120 000 
unge ledige mellem 16 og 25 år, der hver
ken var under uddannelse eller i beskæfti
gelse. Siden dengang er udviklingen des
værre blevet alvorligt forværret. Procenten 
af unge arbejdsløse er dobbelt så stor som

procenten for arbejdsløsheden for befolk
ningen som helhed.

Vi må i dag regne med, at omkring 
200 000 unge m ennesker i N orden vokser 
op i et samfund, hvor de føler, a t der ikke 
er brug for dem.

Vi kan naturligvis m ed rette være stolte 
over det høje sociale og uddannelsesmæs
sige niveau, vi har nået i vore nordiske 
velfærdssamfund, m en denne stolthed ople
ves ikke af de m ere end hundredtusinde af 
unge, der nu snubler på vejen ind i voksen
livet.

Vi kan gennem socialpolitikken give 
penge til disse unge, m en det giver ingen 
glæde, når det, m an har brug for, er me
ningsfyldt arbejde.

K ender vi ikke vort ansvar over for disse 
unge, forværres de tendenser til selvdestruk
tion, m an i nogen grad har set tendenser til 
i de seneste år.

Jeg tænker her på narkotikam isbruget og 
det stigende alkoholmisbrug blandt unge. 
Jeg tænker også på den trussel imod vort 
etablerede samfund, som finder sin næring 
i hadet mod det voksensamfund, der sky
der sine unge fra sig. Symptomerne vil være 
stigende vold og frygt i befolkningen.

Egentlig kan m an vel ikke forundres 
over, at de unge tager sig selv til rette, hvis 
vi styrer vore samfund så dårligt, a t vi ikke 
fordeler opgaverne på en rimelig måde 
imellem os.

Vi har i social- og miljøudvalget drøftet 
disse alvorlige problem er, og vi mener, at 
det kan blive nødvendigt med et særligt 
nordisk handlingsprogram  rettet imod ung
domsarbejdsløsheden.

U nder alle omstændigheder m å M inister
rådet i forstærket grad rette sin opm æ rk
somhed imod den fare, som ungdom sar
bejdsløsheden indebærer. Og dér glædede 
det mig at høre den danske udenrigsm inis
ter K. B. Andersen, der for kort tid siden 
sagde, at vi m åtte feje for egne døre, når vi 
snakker med om forholdene ude i verden. 
Hvis vi skal have menneskeværd i vore sam 
fund, må vi løse dette alvorlige problem. 
Det skal vi ikke gøre alene af hensyn til de 
unge, men også af hensyn til, a t vore sam 
fund kan udvikle en stigende livskvalitet.

M agter vi ikke problem et m ed at bruge 
vore unge, vil de vende sig imod os med
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foragt. I virkeligheden er det selve vor de
m okratiske styreform, vi udsætter for en al
vorlig risiko.

I et program  for at bringe de unge i be
skæftigelse kan vi ikke uden videre gå ud 
fra, at alle kan indprogram m eres i en effek
tivitet efter erhvervslivets norm ale normer. 
M ange unge er allerede påvirket af den so
ciale deroute, der er en følge af lang tids le
diggang.

Vi må derfor acceptere de unge, som de 
er, og med de evner, de har, m å vi give dem 
mulighederne inden for ram m erne af vore 
samfund.

Trods den økonomiske krise befinder vi 
os, som den norske samarbejdsminister 
B jartm ar Gjerde udtrykte sig i formiddags, 
på solsiden i verdenssam fundet. M å jeg føje 
til, at netop derfor har vi råd til og pligt til 
at vise solidaritet med dem, som er de sva
gest stillede, og det gælder bl. a. de arbejds
løse unge.

F rem  for at afvise disse måske lidet ef
fektive unge, bør vi anerkende de unges be
hov for omsorg, respekt og opm untring —  
eller med andre ord: det er måske netop 
mangelen på kærlighed fra de veletable
rede, der er den dybeste årsag til, at mange 
unge i vort sam fund mistrives.

Vi m å frem for alt ikke  bekræfte vore 
unge i deres rolle som ubrugelige.

U dfordringen til alle, der har et politisk 
ansvar i N orden, er klar nok. D et er en ud 
fordring, der ikke kender grænser, som 
udenrigsminister K. B. Andersen for et øje
blik siden udtrykte det.

Ønsker vi et N orden for hele folket, så 
m å de unge med i fællesskabets varm e 
frem for at skydes ud i ubrugelighedens 
kulde.

Statsrådet Johannes Antonsson: F ru  pre
sident! Jag vill här ta  upp en fråga som jag 
personligen finner mycket angelägen i vårt 
gemensamma arbete. Jag tänker på råvaru- 
och resursproblem en från  nordisk syn
punkt. Vi måste fråga oss: H ur skall vi hus
hålla med våra naturresurser och råvaror i 
nordiskt perspektiv och hejda ett resursslö
seri som i längden inte kan försvaras?

Vi börjar alltm er skönja de dram atiska 
följder som en misshushållning när det gäl

ler råvaror och resurser leder till. M ed den 
insikt vi har i dag om detta  problem borde 
vi kunna vara överens om att vi inte kan stå 
till svars inför fram tida generationer, om vi 
hänsynslöst fö rbrukar de resurser som 
byggts upp under en tidlös ekologisk u t
vecklingsprocess.

Vi måste rimligen ha större möjligheter 
a tt m öta dessa problem  tillsammans i den 
nordiska länderkretsen än att göra det varje 
land för sig. D et är vår plikt och skyldighet 
att vända utvecklingen, och vår strävan är 
att göra detta på ett sådant sä tt a tt det trots 
allt skall vara möjligt att upprätthålla en 
hög levnadsstandard m ed en god livskvalitet 
för våra medborgare.

Vi har lagt den första stenen på denna 
samverkansväg i resursfrågorna. D en nor
diska råvaru- och resursutredningen har av
slutat första etappen av sitt arbete, och dis
kussionerna hur vi nu skall gå vidare har 
redan inletts.

E tt annat viktigt sam arbetsom råde gäller 
energin och då särskilt utvecklingen av al
ternativa energikällor. Vi har ännu inte i 
något av våra länder kom m it särskilt långt 
när det gäller denna typ av forskning. Re
dan forskningen om och utvecklingen av de 
alternativa energikällorna kräver stora ka
pitalinsatser och min slutsats blir då att 
fem länder gemensamt borde ha större m öj
ligheter att ställa upp med resurser till detta 
än vad varje land för sig förm år göra.

De energiform er vi i dag använder bygger 
på ändliga råvaror, om m an undantar vat
tenkraften. D etta är skäl tillräckligt för att vi 
redan nu bör behandla denna fråga med all
var och så att vi står väl rustade att m öta 
den efterfrågan på energi som kom m er att 
finnas när de energikällor vi nu använder 
oss av börjar sina eller helt tagit slut.

M inisterrådets ordförande, energiminister 
B jartm ar G jerde, uppehöll sig i sitt anfö
rande bl. a. vid två om råden, som det finns 
anledning att anknyta till.

D et första gäller arbetsprogram m et 
” M änniskan och resurserna i N orden” som 
m inisterrådet nu underställer rådets pröv
ning. Jag vill ansluta mig till synpunkten att 
redan programmets tillkomst är något 
unikt. D et är unikt i så m åtta att det torde 
vara första gången som fem  självständiga 
nationer sam lar sig kring ett gemensamt
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sam arbetsprogram  på ett så stort antal vik
tiga samhällsområden.

Program m et är tänkt att ge en helhetssyn 
vad gäller ekonomi, arbetsliv, miljö, kultur, 
forskning m. m.

Oavsett vad m an tycker om resultatet 
måste vi nu överväga hur vi skall gå vidare. 
Jag vill gärna ställa frågan om vi inte kan 
nå ännu längre.

M åhända har vi, när vi utarbetat pro
gramm et, varit litet väl försiktiga. D et finns 
skäl att vi ställer oss frågorna: K an pers
pektiven förlängas? Kan vi åstadkom ma 
starkare preciseringar som går vidare än 
sektorsprogram men? K an vi, kort uttryckt, 
göra arbetsprogram m et till ett m er konkret, 
m era fram tidsinriktat handlingsprogram, 
till vilket t. o. m. kom m ande program  för 
olika sektorer sedan anpassas? Skulle det 
vara en fördel för samarbetet i fram tiden 
med ett övergripande och styrande hand
lingsprogram, som täcker hela fältet,

F ör min egen del är jag benägen att svara 
jakande på dessa frågeställningar.

Det är min förhoppning att vi utifrån det 
nu fram lagda arbetsprogram m et skall lyckas 
göra ett m era fram tidsinriktat m era konkret 
utform at handlingsprogram för det nor
diska samarbetet.

F ör förnyelsen och mångfalden i vårt 
kulturliv cch samhällsliv över huvud taget, 
är det av mycket stor vikt att det finns ett 
rikt kontaktnät mellan kulturlivet i våra 
olika länder.

Vi i N orden har m ånga gemensamma 
band, inte bara av språklig natur som för
enar de nordiska länderna och underlättar 
ett kulturutbyte. Fortfarande är emellertid 
kulturlivet i Sverige påfallande fattigt på 
impulser som vi kunde få från grannlän
derna. Trots ett nära sam arbete mellan en 
rad institutioner och organisationer existe
rar fortfarande en viss kulturell isolering 
som måste brytas.

D et nordiska kultursam arbetet bör byg
gas ut på alla områden. Utbyggnaden bör 
ske både på gemensam nordisk bas och 
mellan de enskilda länderna.

D et internationella kulturinslag som in
vandrarna utgör bör tas tillvara bättre som 
en tillgång i nordiskt kulturliv.

F ör att stimulera den nordiska kulturge
menskapen har N ordiska rådet tagit flera

initiativ. Bl. a. tillsattes utredningen om 
TV-sam arbete över gränserna. Som en fo rt
sättning på denna utredning har en särskild 
statssekretarargrupp studerat frågan om 
överföring av TV och radioprogram  i 
N orden via stallit, som flera talare berört.

Jag är helt klar över vilket epokgörande 
framsteg för den nordiska samhörigheten 
det skulle innebära om de dagliga händel
serna i våra länders samhällsliv, arbets- och 
kulturliv bildligt talat kunde nå in i varje 
nordiskt hem  genom ländernas televisions- 
kanalar.

Jag anser därför att det finns m ånga skäl 
som talar för ett fortsatt utredningsarbete. 
M en det underlag vi har i dag är alltför 
knapphändigt för att vi skall kunna säga 
ett definitivt ja  eller nej till ett nordiskt sa
tellitprojekt. F ram för allt är det kostnadsas
pekten och de totala ekonomiska insatserna 
som noggrant m åste ses över.

Enligt försiktiga beräkningar skuile en u t
byggd satellitverksamhet för svenskt vid
kom m ande innebära en investeringsvolym 
på minst 8 m iljarder kronor. D en årliga 
kostnaden för T V -tittarna skulle då motsva
ra  vad vi i dag satsar på svensk radio och 
TV via licensavgifter.

Säkerligen kommer m ånga —  båda en
skilda m edborgare och organisationer —  att 
fråga sig om en sådan kostnad står i rimlig 
proportion till de kulturpolitiska effekter 
som kan uppnås.

U tredning om en ökad sam nordisk pro
gram produktion och utbyte av dokum entärt 
material bör därför noga prövas parallellt 
med m öjligheterna att ta in våra länders 
åtta televisionskanaler.

Ett ökat nordiskt televisionssamarbete 
med sam produktion och program utbyte 
skulle göra det möjligt att finansiera ekono
miskt kostsamma kvalitetsprodukter inom 
TV-området.

Det är viktigt att televisions- och radio
sam arbetet inte stannar upp i avvaktan på 
ett ställningstagande i satellitfrågan. E tt så
dant ställningstagande kan inte väntas fö rr
än några år in på 1980-talet.

TV- och radiosam arbetet m åste intensi
fieras under tiden. D et fram står i dag som 
en av de allra viktigaste uppgifterna i det 
nordiska kultursam arbetet.
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Guttorm Hansen: Mens jubileumssesjo- 
nen i Helsingfors i fjor var en velkommen 
anledning til å stille opp en status for det 
nordiske samarbeidet, vil det være like na
turlig at denne sesjonen i förste rekke blir 
brukt til å se framover. Det nordiske sam ar
beidet er blitt en selvfölge, det er hverdag i 
N orden at fem land samarbeider, ja, det er 
blitt så selvfölgelig at få stiller spörsmåls- 
tegn ved fram tida for dette samarbeidet. 
Det eksisterer faktisk en slags utviklingstro 
om at N orden stadig vil vokse seg m er og 
m er sammen. Men vi vet jo samtidig —  i 
alle fall vi som har vært med i dette sam ar
beidet noen år — at det er grenser for sam
arbeidet, og at den politiske og ökonomiske 
situasjon i de enkelte land bestem mer hvor
dan sam arbeidet skal utvikle seg.

D erfor er det nå særlig viktig at spörsmå
let om samarbeidets fram tid settes på dags
ordenen, slik som det i realiteten er skjedd 
gjennom M inisterrådets program  om M en
nesker og ressurser i N orden. D et er viktig 
å se på dette program  som en viljeserklæ- 
ring m er enn et praktisk arbeidsdokument, 
men det er ikke ment som noen kritikk m ot 
programmet, tvert om.

Jeg er av den oppfatning at en slik poli
tisk viljeserklæring er meget viktig, ikke 
minst i dag da også den nordiske skute lig
ger på været og har en vanskelig seilas foran 
seg. Den ökonomiske krisen som også slår 
inn i de enkelte nordiske land, har mange 
sider ved seg, nasjonalt og i vår handelspo
litikk overfor utlandet. M en den har også 
sine virkninger i det nordiske samarbeidet. 
Den virker som en sentrifugalkraft gjennom 
de mange nasjonale tiltak som er satt i verk, 
og som sikkert blir satt i verk i den kom 
mende tid i de enkelte land. De proteksjo
nistiske tiltak, de valutatiltak, de stötteord- 
ninger vi foretar i eget land, må virke inn 
på det ökonomiske samarbeidet.

Men dette er i virkeligheten enda alvorli
gere enn den skade vi påförer hverandre. I 
virkeligheten er N orden i dag en ökonomisk 
enhet, og det vi kan komme til å gjöre, er å 
sage av den gren vi selv sitter på i de en
kelte land. D et at vi i dag er våre viktigste 
handelspartnere, det at vår industri i stor 
grad er innrettet på den nordiske marked, 
gjör oss sårbare, og det er etter min mening 
nödvendig å finne fram  til konsultasjons-

ordninger, ikke bare på det valutapolitiske 
område, men også når det gjelder de virke
midler vi hver for oss vil ta  i bruk for å be
herske krisen. D ette vil stille större krav til 
vår nordiske vilje enn vi i dag kanskje er 
villig til å erkjenne.

M inisterrådets program  bör suppleres 
med slike konsultasjonsordninger og over
legninger så vi bedre kan se den nordiske 
helhet i vår politikk.

Jeg tro r at den veldige forandring vi opp
lever i verdensproduksjonen, og som har 
fått en ökonomisk krise til å ram m e hele 
den rike, industrialiserte del av verden, ikke 
kan avhjelpes bare ved å få opp produksjo
nen igjen i de store industriland og så tro at 
alt dermed er vel. La oss et öyeblikk tenke 
oss tanken at det m an har kalt ”lokom otiv
landene” , Vest-Tyskland, Japan og USA, 
virkelig kom m er i gang for fullt igjen. Hva 
vil da skje med energitilgangen i verden? 
Hva vil skje med råstoffknappheten, som 
også er til stede på andre om råder? H vor
dan vil vi samtidig kunne greie å få til en 
fornuftig politikk når det gjelder ressurser, 
samtidig som en ökt produksjon skulle 
komme i gang overalt i den industrialiserte 
del av verden? Jeg vil få lov å si at de som 
sterkest ropte på null-vekst for noen år si
den, og som nå gir uttrykk for at det gjelder 
å komme i gang på den gamle m åten igjen, 
forbauser meg meget.

Jeg tror at N orden skulle ta opp struk
turproblem ene i produksjonen på en annen 
måte, spörre om vi i dette om råde av ver
den som ökonomisk er så rikt, som politisk 
er så likt, ikke kunne söke å mestre de 
framtidige utfordringer på en bedre måte, 
en m åte som bedre samsvarer med våre 
egentlige önsker om hvordan fram tida skal 
være. D et vi önsker er jo at våre sam funn 
skal utvikle seg bedre, m er menneskelig enn 
vi kanskje synes de på enkelte felter har 
gjort i den rike industrialiseringsperiode vi 
har vært igjennom. D et vi önsker, er både å 
bruke ressurser og samtidig å ta vare på 
dem. D et kan bare skje ved at vi finner an 
dre produksjonsform er, andre produkter, 
m er tilsvarende vår status som höykostland. 
Den internasjonale arbeidsdeling som nå ser 
ut til å komme med sterkere industrialise
ring av en del lavkostland, vil allikevel 
tvinge oss til en slik omstilling. Jeg har gitt
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uttrykk for tidligere, og det er min faste 
overbevisning, at N orden sammen kunne 
greie denne omstilling bedre og kanskje 
m indre smertefull enn vi ellers vil få opp
leve den.

Til slutt vil jeg gjerne si: Spörsmålet om 
full sysselsetting står sentralt i alle nordiske 
land. Vi har en oppfatning av at mennesket 
ikke helt er menneske uten at det har et ar
beid og en mening med sitt liv. En arbeids
löshet i den vestlige verden på 15— 16 mil
lioner er alvorlig, först og frem st fordi 
denne hær av arbeidslöse representerer en 
latent trusel for det politiske system vi har, 
og som vi vil ha. D et er ingen ting som er 
farligere for dem okratiet enn at systemet 
ikke fungerer slik at m ennesker kan tro på 
det. I N orden har dem okratiet fått sin sikre 
forankring i en tro  på at dette systemet var 
i stand til å löse alminnelige menneskers 
problem er. Ikke alle steder i verden er de
m okratiet så grunnfestet. Vi ser i dag ten
denser til at voldsbruk og terrorism e får 
næring. Og det er dessverre grunn til å tro 
at denne terrorisme i enkelte land ikke leng
er bare har sitt utspring fra  frusterte student
politikere fra  1960-åra, men at den er i ferd 
med å vinne gjenklang i bredere lag av fol
ket og nå kan hente sin næring fra den håp- 
löshet som arbeidslösheten er. Selv om de 
rike industrialiserte land kan bære fram  en 
stor gruppe arbeidslöse i b ra ökonomiske 
kår, i motsetning til 20- og 30-åras krise 
med fattigdom og nöd, er det ikke tilstrek
kelig. Arbeidslöshet er et onde uansett og 
kan være grunnlaget for ekstremisme og 
vold og i siste instans fascisme, enten det er 
den ene eller den andre fargesjattering den 
m åtte henge på seg.

D erfor er det nordiske sam arbeidet på 
det ökonomiske område, på det å söke å 
finne årsaker til arbeidslöshet og virkem id
ler mot den m er enn ökonomisk politikk, 
mer enn energi- og industripolitikk, det er 
eller kan være spörsmålet om å verge selve 
det politiske systemet vi i dag har. Jeg vil 
varm t stötte det forslag som statsminister 
N ordli satte fram  om en skikkelig u tred
ning, en virkelig grunnleggende utredning 
om disse problemer.

U t fra  de perspektiver jeg her har sökt å 
trekke opp, bör vi ta  det nordiske sam arbei
dets fram tid på alvor. U t fra  det må vi være

villig til å bruke m ennesker og ressurser i 
N orden for å finne svar på disse alvorlige 
spörsmål.

Seppo Westerlund: Rouva presidentti! 
Pohjoism aiden neuvoston puitteissa tapah- 
tuvasta yhteistyöstä voivat kaikki siinä mu- 
kana olevat valtiot olla ylpeitä. V aikka pää- 
tökset eivät sido yksittäistä valtiota, toteu- 
tuvat neuvoston suositukset suuressa mitas- 
sa. Täm ä yhteistyö on vielä nuorta, joten 
on jatkuvasti ajankohtaista pohtia keinoja, 
kuinka sitä kehitettäisiin edelleen.

N äen kaksi uu tta ulottuvaisuutta, joihin 
tulisi pyrkiä. Pohjoismaiden neuvoston työs- 
kentelyn tulisi m uodostua läheiseksi ja  mer- 
kittäväksi kaikille kansalaisille. Toisena ta- 
voitteena näkisin asian, joka varsinkin vai- 
keina taloudellisina aikoina on tavoittelemi- 
sen arvoinen: yksittäisten valtioitten talou- 
dellisten resurssien vahvistaminen paranta- 
m aan kunkin Pohjoism aan mahdollisuuksia 
kiristyvässä kilpailussa. Tähän kuuluu luon- 
nollisesti kilpailu EE C :n houkutuksia vas- 
taan, joiden lisääntymisestä on ilmassa vä- 
reitä. N iitä ei ole syytä paisutella, m utta 
myöskin tu rha kieltää.

Pohjoismaiden kansalaiset eivät tunne ko
vin paljon Pohjoism aiden neuvoston työtä, 
sen tuloksia ja  siten merkitystä. Vielä vä- 
häisem pää on tiedotus siitä, m iten tavalli- 
nen kansalainen tai kansalaisjärjestö voi vai- 
kuttaa Pohjoism aiden neuvoston työskente- 
lyyn ja  tehdä sille aloitteita. M yös kansan- 
edustuslaitosten tasolla jää m onta kertaa 
huom iotta se, että monet hallitusten antam at 
lakiesitykset perustuvat pohjoismaisiin mie- 
tintöihin.

Eräs epäkohta tavallisen kansalaisen kan- 
nalta on se, että tiedot neuvoston työskente- 
lystä tulevat kerran vuodessa istunnoista ja 
silloin suurina annoksina. Parem pi olisi, jos 
uutisaineisto ja  tiedotettava löytyisi ja tku
vasti koko vuoden ajaksi. Tiedottam isen pai- 
nopisteen tulisi näin ollen siirtyä valiokun- 
tien tasolle.

Kaksi vuotta sitten käytiin keskustelua vä- 
littöm än vaalitavan ottamisesta käyttöön 
neuvoston jäseniä valittaessa. A jatus ei saa- 
nut kannatusta. Syy, miksi vaalitavan kehit- 
telystä luovuttiin, löytynee siitä, että neu
voston työskentely ja  merkitys on kansalai
sille vielä niin vierasta ja  vähäm erkityksel-
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lisiä, ettei äänestysvilkkaus kohoaisi sellai- 
seksi, jolla olisi tarpeeksi edustavuutta. Tä- 
m ä on aivan totta, m utta se sisältää myös 
haasteen Pohjoism aiden neuvoston työsken- 
telylle. Välitön vaalitapa onkin otettava va- 
kavaan harkintaan heti, kun siihen ilmaan- 
tuu edellytyksiä merkityksen ja  edustavuu- 
den puolesta. Tähän tulisi pyrkiä. Pohjois
m aiden neuvoston työskentelystä voi kysyä, 
ovatko siihen uhratut varat ja  käytössä ole
vat henkilökuntaresurssit cpätasapainossa. 
Neuvoston työskentelyä kiusaa valiokunta- 
tasclla avustavan henkilökunnan vähäisyys. 
Sihteeristön tulisikin saada lisää voimia. 
On turhaa sliästämistä, että valiokuntien ko- 
koukset, jotka maksavat vuodessa useita sa- 
tojatuhansia m arkkoja, yritetään hoitaa joko 
yhden tai jopa osapäivätoimisen sihteerin 
avulla. Säästöt ja  kulut eivät aina ole oi- 
keassa suhteessa.

Varsinkin meidän suomalaisten taholta on 
syytä jatkuvasti korostaa niiden keinojen 
suurta merkitystä, joilla helpotettaisiin kieli- 
vaikeuksia. Skandinaavisten kielten ymmär- 
täminen on meille suomalaisille tärkeää ja 
me pidämme pohjoismaista kieliperinnettä 
erittäin suuressa arvossa. Pohjoism aiden yh- 
teistyö on kuitenkin tärkeä kansallisen edun- 
valvonnan forum. Siksi sitä ei voi eikä saa 
pitää kielikouluna. Nykyään on jo käytettä- 
vissä tekniikka. Sim ultaanitulkinta olisikin 
laajennettava käsittäm ään kaiken toim innan 
Pohjoismaiden neuvostossa. Se laajentaisi li
sää suomalaisten osallistumismahdollisuuk- 
sia ja  toisi lisää mielenkiintoa toim intaan.

Pohjoism aiden neuvoston työskentelyyn 
kuuluisi luonnollisena osana Pohjoismaiden 
välisen siirtolaisuuden ongelmien tehostettu 
käsittely. Siirtolaisilla tulisi olla om a edus- 
tuksensa neuvoston sihteeristössä. Heidän 
asiantuntem ustaan olisi käytettävä entistä 
enemmän hyväksi valmistelutyössä ja  asian- 
tuntijoina. Myös Pohjoism aiden neuvoston 
istunnoissa siirtolaisilla tulisi olla huomioit- 
sijan asema. Täm ä pohjoismaalaisten siirto- 
laisten tiiviimpi m ukanaolo saattaisi olla 
osaltaan apuna sen kielteisen ja  uhkaavan 
vaarallisen piirteen poistamisessa, jonka tu- 
loksena on eri maissa syntynyt epäluuloi- 
suutta, jopa fyysistä uhkaa vierasmaalaisia 
ihmisiä kohtaan. Samoin voisi osallistumi- 
nen helpottaa m uuttaneiden ihmisten so- 
peutumista uusiin oloihin. M uutenkin Poh-
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joism aiden neuvoston tulisi yrittää löytää 
ratkaisuja näihin oneglmiin. Tasa-arvoisuut- 
ta  lisäisi myös sen Pohjola-N ordenin esityk- 
sen toteuttam inen, m ikä merkitsisi pohjois- 
maalaisille kahden vuoden oleskelun jäl- 
keen m yönnettyjä asuinm aansa kansalais- 
oikeuksia.

Toinen ulottuvuus, jonka alussa mainitsin, 
on taloudellinen yhteistyö. Varsinkin nykyi- 
nen lam a pakottaa jokaisen yksityisen m aan 
pinnistäm ään voim avaransa äärimmilleen lci- 
ristyvän kilpailun maailmassa. Pohjolan val- 
tioitten pienuus on tosiasia, joka vaikuettaa 
selviytymistämme kansainvälisessä kilpai- 
lussa. Suuruudella tuntuu olevan yhä ratkai- 
sevampi merkitys. Pienuutem m e on tässä 
heikkous, ja  se on eräiltä osin ylitettävissä 
siten, että löydämme yhä useamm in toisem- 
me. Tuskinpa Pohjoismailla on parem pia 
ja tasavertaisempia yhteistyökum ppaneita 
kuin toisensa. Taloutem m e täydentävät toi- 
siaan monella alalla. Yhteiskuntarakenteem - 
me ovat samankaliaisia. Projektikohtainen 
taloudellinen yhteistyö avaisi uusia mahdol- 
lisuuksia, joihin tulisi viivyttelemättä käydä 
käsiksi. N iin tässä kuin m uussakin yhteis- 
työssä on kuitenkin muistettava, että jos 
aikoo saada jotain, on jostain myös luovut- 
tava. N äenkin, että Pohjoism aiden neuvos
ton tulevaisuuden kannalta on hyvin tärkeä- 
tä  hakea mahdollisuuksia löytää kullekin 
m ukana olevalle maalle sopivia projekteja, 
jotka toisaalta antavat työtilaisuuksia ja toi- 
saalta hyödyttävät koko Pohjolaa. Esimer- 
kiksi liikennepolitiikan alueella on olemassa 
mielenkiintoisia projekteja, joilla koko Poh
jolan infrastruktuuria saataisiin kehitettyä 
palvelemaan sekä yksittäisen valtion että yh- 
teisiä etuja. Myös yhteisestä valuuttapolitii- 
kasta tapahtuva keskustelu syventäisi tietoa 
siitä, m itä projektikohtainen yhteistyö voisi 
pitää sisällään.

Suomalaiset nuorisojärjestöt ovat pyytä- 
neet, että Pohjoism aiden neuvosto kiinnit- 
täisi huom iota huolestuttavat mittasuhteet 
saavuttaneeseen nuorisotyöttöm yyteen. Yh- 
teiset nuorisoprojektit, joihin yhdistyisi työn- 
teko ja  naapurin kielen oppiminen, saattaisi 
olla eräs tapa, jolla Pohjolan valtiot voisivat 
lisätä panostaan juuri nuorisotyöttöm yyden 
seurausten helpottamisessa.

Rouva puheenjohtaja! N am ibian kysy- 
myksen ratkaisu on lähivuosina yksi Yhdis-
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tyneiden K ansakuntien ja koko kansainväli- 
sen yhteistyön ydinkysymyksistä. Omaksu- 
m ansa kansallista itsem äärääm isoikeutta ko- 
rostavan linjansa perusteella Pohjoismaiden 
hallituksilla on erityinen tehtävä N am ibian 
kansakuntaohjelm an tukemisessa sen tulevaa 
itsenäisyyttä varten.

Pohjoism aiden hallitusten tulisi ottaa ko- 
rostetusti huom ioon Nam ibia yhteispohjois- 
maisessa kehitysyhteistyötoiminnassa. Sa- 
m oin Lusakassa sijaitseva N am ibia-instituut- 
ti tulisi sisällyttää yhteispohjoismaiseen pro- 
jektiohjelm aan. N äin tehtäisiin mahdolli- 
seksi instituutin koulutus- ja tutkimustoimin- 
nan huom attava tehostaminen. Sam aa pää- 
m äärää tukisi Pohjoism aiden yhteinen sti- 
pendiaattiohjelm a nam ibialaisten nuorten 
opiskelua varten Pohjoismaissa.

Pitkän tähtäim en kehitysyhteistyöpoliitti- 
sena tavoitteena olisi Nam ibian itsenäisty- 
mistä silmällä pitäen se, että Nam ibiasta 
tehtäisiin yksi jokaisen jäsenm aan kehitys- 
avun päävastaanottajam aista.

Y K :n toisessa kauppa- ja kehityskonfe- 
renssissa vuonna 1968 hyväksyttiin yksimie- 
lisesti päätöslauselm a kehitysmaiden hyväksi 
suoritettavasta tullietuusjärjestelmästä. Teol- 
lisuustuotteiden kaupan esteiden vähentämi- 
nen on myös yksi ”uuden kansainvälisen ta- 
loudellisen järjestyksen” keskeisistä tavoit- 
teista. U N C TA D :in piirissä syntyneessä tul- 
lietuusjärjestelm ässä teollisuusmaat ovat kui
tenkin sijoittaneet eräät kehitysmaille tär- 
keät tuoteryhm ät poikkeuslistalle.

Pohjoismaiden tulisi kauppapolitiikassaan 
johdonmukaisesti soveltaa hyväksymiensä 
U N CTA D rin tullietuusjärjestelm än ja  uuden 
kansainvälisen taloudellisen järjestelm än pe- 
riaaatteita. N äiden tulisi vaikeasta taloudelli- 
sesta tilanteesta huolim atta soveltaa tulli- 
etuusjärjestelm ää mahdollisimman tehok- 
kaasti kehitysmaiden tuonnissa. Pohjoismai
den neuvoston tulisikin suorittaa yhteispoh- 
joismaiden tutkimus kehitysm aakaupan aset- 
tam ista haasteista Pohjoismaiden teollisuu- 
delle.

Taloudellisiin vaikeuksiin vedoten ei tule 
missään tapauksessa sallia uudistuksiin täh- 
täävien pyrkimysten jäädä taka-alalle. Us- 
kon, että kehitysm aakauppaa voidaan ke- 
hittää monella alalla vaikeuttam atta oman 
m aan kansalaisten toim eentulomahdolli- 
suuksia. N yt alkanut keskustelu on vasta

ensi askel siinä pitkässä ketjussa, jonka to i
sessa päässä on ylivoimaisen kaukaiselta tun- 
tuva tavoite, kansojen välinen tasa-arvo. Yh- 
dyn niihin puhujiin, joiden m ukaan poh- 
joismaiset dem okratiat ovat luonteensa mu- 
kaisesti luonnollisia täm än kehityksen vauh- 
dittajia —  eivät sen jarruttajia.

Seppo Westerlunds tal i svensk översätt
ning:

F ru  president! Över det inom ram en för 
N ordiska rådet förekom m ande sam arbetet 
kan samtliga däri deltagande stater vara 
stolta. Även om besluten inte är bindande 
för enskild stat, genom förs rådets rekom 
m endationer i hög grad. D etta sam arbete är 
ännu av ungt datum, av vilken anledning 
det fortfarande är aktuellt att överväga 
medel för att utveckla sam arbetet vidare.

Jag ser två nya dimensioner till vilka 
man borde sträva. A rbetet inom N ordiska 
rådet borde bli nära och betydelsefullt för 
samtliga m edborgare. Såsom det andra m å
let skulle jag se en angelägenhet som i syn
nerhet under svåra ekonom iska tider är 
värd att sträva till: förbättrandet av en
skilda staters ekonomiska resurser för att 
fö rbättra varje nordiskt lands m öjligheter i 
den allt stram are konkurrensen. H ärtill hör 
naturligtvis konkurrensen m ot EEC :s lock
elser, om vilkas ökning det finns en aning i 
atmosfären. D et är onödigt att överdriva 
dem, men det är också onödigt a tt neka 
dem.

De nordiska m edborgarna känner inte så 
bra till N ordiska rådets arbete, dess resultat 
och sålunda betydelse. I ännu m indre grad 
finns det uppsikt om hur en vanlig m edbor
gare eller folkrörelse kan påverka arbetet i 
Nordiska rådet och kom m a med initiativ 
till rådet. Även på parlam entsplanet förbi
ses det ofta, att m ånga av regeringarna 
ställda lagförslag grundar sig på nordiska 
betänkanden.

En olägenhet från den enskilda m edbor
garens synpunkt är att uppgifterna om  rå 
dets arbete kom m er en gång om året från 
sessionerna, och då i stora portioner. D et 
skulle vara bättre, om  det vore ständigt 
möjligt att finna nyhetsm aterial fö r infor
mation året runt. Tyngdpunkten i inform a
tionsarbetet borde sålunda förskjutas till ut- 
skottsplanet.
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F ör två år sedan diskuterades införande 
av direkt val vid val av m edlem m ar till 
N ordiska rådet. Tanken fann inte genklang. 
Orsaken till att man lät bli att utveckla 
valproceduren torde ligga däri, att rådets 
arbete och betydelse är för m edborgarna 
ännu så pass främ m ande och av ringa vikt, 
att röstningsprocenten inte skulle bli sådan 
att den uppvisar tillräcklig representativitet. 
D etta är alldeles sant, men det innehåller 
också en utm aning till N ordiska rådets a r
bete. D irekt val bör också tas till allvarlig 
övervägning så fort som förutsättningar för 
direkt val uppenbarar sig med hänsyn till 
betydelsen och representativiteten. D etta 
borde man sträva till. Beträffande N ordiska 
rådets arbete kan m an fråga sig, huruvida 
de därtill satsade pengarna och de tillgäng
liga personalresurserna är i obalans. N or
diska rådets arbete besväras av brist på per
sonal som hjälper till på utskottsplanet. Se
kretariatet borde ges ökade resurser. D et är 
ju alldeles onödigt sparande att försöka 
sköta utskottens möten, som kostar flera 
hundratals tusen m ark per år, med hjälp av 
en sekreterare eller till och med en deltids
arbetande sekreterare. Besparningarna och 
utgifterna är inte alltid i rätt proportion.

I synnerhet för oss finnar är det skäl att 
ständigt betona den stora betydelsen av de 
medel, genom vilka man skulle kunna un
derlätta språksvårigheterna. F ör oss finnar 
är det mycket viktigt att förstå skandina
viska språk, och vi uppskattar den nordiska 
språktraditionen högt. D et nordiska sam ar
betet är emellertid ett viktigt forum  för be
vakandet av nationella intressen. D ärför 
varken kan eller får m an anse den som en 
språkskola. N ur står redan tekniken till 
buds, sim ultantolkningen borde också u t
vidgas till att om fatta al! verksamhet inom 
N ordiska rådet. Den skulle ytterligare öka 
finnarnas möjligheter att deltaga, och den 
skulle m edföra större intresse för verksam 
heten.

I N ordiska rådets arbete skulle som en 
naturlig del ingå effektiverad behandling 
av problem en kring internordisk em igra
tion. Invandrarna borde ha sin egen repre
sentation i rådssekretariatet. D eras sakkun
skap borde i högre grad utnyttjas i bered
ningsarbetet och såsom sakkunniga. Även 
vid N ordiska rådets sessioner borde invand

rarna ha ställning som observatör. Denna 
intimare m edverkan av nordiska invandrare 
skulle kunna bidra till att avskaffa det nega
tiva, till och med hotfullt farliga drag, som 
vars resultat det har i olika länder uppstått 
m isstänksamhet, till och med fysiskt hot 
m ot utländska människor. Likaså skulle del
tagande kunna underlätta invandrarnas an
passning till nya förhållanden. Även för öv
rigt borde N ordiska rådet försöka finna lös
ningar för dessa problem. Jäm likhet skulle 
också ökas av förverkligandet av det förslag 
av N orden-föreningarna som skulle inne
bära att nordbor beviljas m edborgarrättig- 
heter i sitt bosättningsland efter två års vis
telse.

Den andra dimension, som jag näm nde i 
början, är det ekonom iska samarbetet. I 
synnerhet den nuvarande lågkonjunkturen 
tvingar varje enskilt land att anstränga 
sina resurser till det yttersta i världen av 
den allt stram are konkurrensen. A tt de 
nordiska staterna är små, är ett faktum  som 
försvårar våra möjligheter att reda oss i den 
internationella konkurrensen. Storleken 
tycks ha en allt m era avgörande betydelse. 
V år ringa storlek är härvid en svaghet, och 
den kan för vissa delar övervinnas genom 
att vi allt oftare finner varandra. Knappast 
har de nordiska länderna bättre och jäm li
kare sam arbetsparter än varandra. V åra 
ekonom ier kom pletterar varandra på 
många områden. V år sam hällsstruktur är li
kadan. P rojektinriktat ekonom iskt sam ar
bete skulle öppna nya möjligheter, som m an 
utan dröjsmål borde ta itu med. Både i 
detta samarbete och i övrigt samarbete 
måste man em ellertid kom m a i håg, att, om 
man vill få någonting, måste m an också av
stå från någonting. Jag anser också, att det 
med hänsyn till N ordiska rådets fram tid är 
mycket viktigt att försöka för varje delta
gande land finna lämpliga projekt som dels 
ger sysselsättning, dels ger nytta åt hela 
N orden, som en helhet. Till exempel inom 
trafikpolitiken finns det intressanta projekt, 
genom vilka hela N ordens infrastruktur kan 
utvecklas så att den gagnar både den en
skilda statens och hela N ordens gemen
samma intressen. Även en diskussion om en 
gemensam valutapolitik skulle fördjupa in
sikten om vad ett projektinriktat sam arbete 
kunde innebära.
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U ngdom sorganisationerna i Finland har 
anhållit om  att N ordiska rådet m åtte upp
m ärksam m a ungdomsarbetslösheten, som 
nått oroväckande dimensioner. Gem en
samma ungdom sprojekt i förbindelse med 
arbete och inlärning av grannspråken skulle 
kunna vara ett sätt, på vilket de nordiska 
staterna kan öka sin insats enkom för att 
underlätta ungdomsarbetslöshetens följder.

F ru  president! Lösningen av Namibien- 
frågan är under de närm aste åren en av de 
centrala frågorna för Förenta N ationerna 
och för hela det internationella samarbetet. 
M ot bakgrund av den av de nordiska län
derna antagna linje, som betonar den natio
nella självbestäm manderätten, har de nor
diska ländernas regeringar en speciell upp
gift i att stöda Namibiens nationsprogram  
med tanke på landets fram tida självständig
het.

De nordiska regeringarna borde avgjort 
beakta Namibien i den sam nordiska bi
ståndsverksamheten. Likaså borde det i Lu- 
saka belägna Nam ibieninstitutet m edtas till 
det samnordiska projektprogram m et. På 
detta sätt skulle man m öjliggöra en bety
dande effektivering av utbildnings- och 
forskningsverksam heten vid institutet. Sam 
m a mål skulle också stödas av ett gem en
samt nordiskt stipendieprogram för studier 
av namibiska unga studerande i de nordiska 
länderna.

Ett biståndssamarbetspolitiskt mål på lång 
sikt skulle med tanke på Namibiens själv
ständighet vara att Nam ibien görs till ett 
huvudmottagarland  för varje nordiskt lands 
utvecklingshjälp.

Vid FN :s andra handels- och utveck
lingskonferens år 1968 godkändes enhälligt 
en resolution om ett tullpreferenssystem till 
utvecklingsländernas förmån. A tt avskaffa 
hinder för handeln m ed industriprodukter 
är också ett centralt mål för ”den nya in ter
nationella ekonomiska ordningen” . I det 
inom U N C TA D  skapade tullpreferenssyste- 
m et har industriländerna emellertid place
rat vissa för utvecklingsländer viktigaste 
produktgrupper på en undantagslista.

De nordiska länderna borde i sin han
delspolitik konsekvent tilläm pa de av dem 
godkända principerna i U N C TA D :s tull
preferenssystem och i den nya ekonomiska 
ordningen.

Trots den svåra ekonomiska situationen 
borde de så effektivt som möjligt tilläm pa 
tullpreferenssystemet i fråga om im porten 
från  u-länderna. N ordiska rådet borde 
också företaga en sam nordisk undersökning 
angående de utm aningar som ställs av han
deln med utvecklingsländerna för de nor
diska ländernas industri.

Genom  att vädja till ekonomiska svårig
heter får m an i intet fall tillåta att till för
nyelse syftande strävanden förblir p å  bak
grunden. Enligt min uppfattning kan m an 
på m ånga om råden utveckla handeln med 
utvecklingsländerna utan att försvåra u t
kom stm öjligheterna fö r det egna landets 
m edborgare. D en nu inledda diskussionen 
är bara ett första steg i den långa kedja i 
vars ända befinner sig målet, som  tycks 
vara övermäktigt långt borta, näm ligen 
jäm likhet mellan folken. Jag ansluter mig 
till de talare enligt vilka nordiska dem okra
tier i överensstämmelse med sin karaktär 
utgör en drivande och inte en brom sande 
kraft för denna utveckling.

Trygve Bratteli övertog härefter ledning
en av förhandlingarna.

Industrim inistern Åsling: H err president! 
Som bakgrund till den här debatten har vi 
det faktum  att tillväxten i produktionen i 
Västeuropa stannade upp under förra året, 
och tyvärr har utvecklingen varit särskilt 
svag i de nordiska länderna.

De allm änna riktlinjer, som OECD-län- 
derna enade sig om som m aren 1976 och 
som syftade till en minskning av såväl infla
tionen som arbetslösheten, har inte lett till 
önskat resultat.

Å tgärderna för att bekäm pa inflationen 
har lett till en ökning av arbetslösheten. 
Inom  O ECD -länderna räknar m an idag 
med en arbetslöshet på fem procent trots 
am bitiösa åtgärder i flera länder för att slå 
vakt om sysselsättningen.

D etta skapar stora problem  för de nor
diska länderna, problem som i stor u tsträck
ning är gemensamma och som i dag fram 
står som de viktigaste i den politiska debat
ten.

M an kan mot den här bakgrunden i Sve
rige i dag klart spåra en utveckling av in
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dustrins tyngdpunkt från basindustrierna 
till förädlingsindustrierna, fram för allt 
inom verkstadssektorn.

Stålindustrin har stora problem  och en 
viss kapacitetsminskning är oundviklig. Sys
selsättningen och även exporten kommer att 
minska de närm aste åren.

Inom skogsindustrin har m an akuta pro
blem, men också på lång sikt kommer 
knappheten på råvara att innebära att kapa- 
citetsutbyggnaden begränsas.

Sedan lång tid har varvsindustrin, teko
industrin, skoindustrin och glasindustrin 
stora konkurrensproblem  på världsm arkna
den.

Konkurrensen på dessa om råden har suc
cessivt skärpts genom utbyggnaden av in
dustriell kapacitet i de länder som nu befin
ner sig i början av industrialiseringsproces-
sen.

Den svenska teko-industrin har haft 
svåra problem i många år och strukturom 
vandlingen har gått fort. 1965 syssellsatte 
branschen 90 000 personer. I dag har syssel
sättningen minskats till m indre än hälften.

Regeringens åtgärder har inriktats på att 
anpassningen skall ske i sysselsättningsmäs- 
sigt oeh regionalpolitiskt acceptabla former.

Det är viktigt —  och detta är angeläget 
att betona i denna församling —  att stödet 
inte innebär att strukturen inom branschen 
skall konserveras, utan avsikten är att 
hjälpa de livskraftiga företagen till att klara 
sig på egen hand. Vi närm ar oss i dag i rask 
takt den nivå i produktionen, som är nöd
vändig av beredskapsskäl.

En annan bransch med påtagliga problem 
är varven. Överkapaciteten i världen är 
stor.

Den stora kapacitetsminskningen som vi 
genom för i Sverige måste göras på ett så
dan t sätt att en m juk övergång kan ske till 
nya sysselsättnings- och produktionsförhål
landen.

Neddragningen inom varvsindustrin be
rör direkt en tredje bransch med stora pro
blem, nämligen stålindustrin.

Även på detta om råde har den svenska 
regeringen vidtagit åtgärder för att få till 
stånd en ändamålsenlig företagsstruktur, 
vilket innebär minskning av produktionen 
och anpassning till de m arknadsförutsätt
ningar som råder.

Sammanfattningsvis vill jag efter denna 
rapsodiska redovisning fram hålla att det 
branschinriktade stödet till svenska företag, 
syftar till om strukturering som en följd av 
ändrad situation på m arknaden. Konse
kvenserna av denna ändrade situation är vi 
i Sverige beredda att ta. Vi måste acceptera 
minskning av kapaciteten i vissa branscher, 
eftersom detta är den naturliga följden av 
vår grundläggande tro  på fritt ekonomiskt 
utbyte över gränserna. M en förändringarna 
måste, med statens medverkan, ske i ord
nade form er som i möjligaste m ån skyddar 
den enskilde arbetstagaren och bidrar till ett 
effektivare resursutnyttjande.

M ålsättningen är att företagen efter de 
tidsbegränsade stödåtgärderna skall ha upp
nått lönsamhet och en anpassning till den 
förändrade marknadssituationen.

N är det gäller varven och stålindustrin 
har Sverige gått längre i anpassning av sin 
produktionsstruktur än vad hittills några 
andra länder presterat. F ör båda dessa bran
scher söker m an inom OECD uppnå en 
sam ordnad omställning och en kontroll över 
åtgärderna. Vi stöder från svensk sida starkt 
dessa strävanden.

På längre sikt syftar Sveriges politik till 
att stimulera nyföretagande och investering
ar, så att vi kan både bibehålla och bygga 
ut vår industriella kapacitet.

De problem  som vi upplever för närva
rande i Sverige är inte unika. Draghjälpen 
från de stora ekonom ierna är inte tillräcklig 
och den egna industrin dras med överpro
duktion och avsättningssvårigheter.

I spåren följer tendenser ute i världen till 
protektionism  och uppresande av olika slags 
handelshinder. Det är en oroande utveck
ling eftersom Sverige av princip och av nöd
tvång är utpräglat frihandelsvänligt.

Vi har allt att vinna på ett fritt varuut
byte mellan länderna.

Sveriges starka inriktning på fritt han 
delsutbyte m edför att våra internationella 
relationer är av avgörande betydelse för 
ekonomin och näringspolitiken.

E tt litet högindustriaiiserat land med 
stora avstånd och liten befolkning, beläget i 
Europas utm ärker har i själva verket inget 
val.

D et är ett nordiskt intresse att handeln är 
så fri som möjligt och vi tjänar fortfarande
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på det, även om lågprisimporten kan vara 
besvärlig på de om råden den uppträder.

U tom lands har blossat upp en debatt om 
Sveriges ansträngningar att slå vakt om sys
selsättningen.

Sverige anklagas felaktigt för att med 
konstlade medel hålla sina företag under ar
m arna och därm ed orsaka arbetslöshet i 
andra länder.

Kritiken grundas på felaktiga sakuppgif
ter och jag är därför angelägen att bl. a. i 
detta sammanhang ge korrekt inform ation.

D et är inte minst viktigt att noga fram 
hålla att vårt agerande ligger inom ramen 
för Sveriges internationella åtaganden inom 
EFTA , EG, OECD och GATT.

I debatten har ibland presenterats en siff
ra  på 26 m iljarder kronor, som sägs utgöra 
den svenska subventioneringen av näringsli
vet.

H är har man adderat på ett grovt felak
tigt sätt.

Av den sammanställning som åberopas 
består 17 m iljarder av helt norm ala lån och 
lånegarantier som dessutom är fördelade på 
flera år.

Av resten utgör den större delen aktieköp 
och aktieägartillskott, dvs. utökning av ka
pitalet i företag som har staten som ägare el
ler meddelägare.

Helt kort vill jag fram hålla att det 
branschinriktade stödet till svenska företag 
syftar till om strukturering som en följd av 
ändrad situation på marknaden.

M ålsättningen är att företagen efter de 
tidsbegränsade stödåtgärderna skall ha upp
nått lönsamhet i den förändrade m arknads
situationen.

Sverige bedriver en aktiv regionalpolitik, 
som inte skiljer sig från motsvarande åtgär
der i andra länder.

Sverige vill inte vidta åtgärder som även
tyrar vår internationella trovärdighet.

Till detta kan läggas att Sverige medver
kat till att upprätthålla efterfrågan i ett 
läge när de flesta andra länder agerat åter
hållande.

De näringspolitiska stim ulansåtgärderna 
från  svenska sida under de allra djupaste 
åren av lågkonjunkturen bidrog till att hålla 
uppe efterfrågan, inte minst i vår närm aste 
omgivning.

M inisterrådet beslutade i går att tillsätta

en utredning om konkurrensförhållandena i 
de nordiska länderna i ett internationellt 
perspektiv. F rån  svensk sida välkom nar vi 
en sådan utredning och tro r att den väsent
ligt kan bidra till ökad kunskap och förbätt
rad inform ation om de viktiga industripoli
tiska problem en som berör alla våra länder.

Voigt: I W orld H ealth O rganization’s 
(WHO) statistiske rapport nr. 1 fra  1977 
gennemgås ulykkesm ortaliteten i barnealde
ren i 50 udvalgte lande i perioden 1950 til 
1971.

I det danske Ugeskrift for Læger, den 11. 
juli 1977, har den danske trafikm ediciner, 
overlæge Erik L. N ordentoft behandlet rap
porten, og han skriver bl. a.:

”F or en dansker er det forstem m ende 
læsning. I de skolesøgende aldersgrupper
5— 14 år ligger risikoen for at blive dræbt i 
trafikken højere i D anm ark end i noget an
det undersøgt land, for både drenge og pi
ger. Risikoen ligger på omkring det dob
belte af det vesteuropæiske gennemsnit i 
1971. Endnu mere forstem m ende er det at 
se, at også med hensyn til stigningstakt i pe
rioden 1950— 1971 indtager D anm ark en 
førsteplads.

I konklusionen trækkes D anm ark og Sve
rige specielt frem, idet disse lande startede 
på det samme ulykkesniveau, men Sverige 
har kunnet reducere sit, således at det ved 
slutningen af perioden ligger under halv
delen af det danske. D et er usandsynligt, at 
dette kan forklares ved forskelle i befoik- 
ningstæthed, og observationen tages da også 
til indtægt for, at trafiksikkerheden kan for
bedres igennem kvalificerede forebyggende 
foranstaltninger.”

Overlæge Erik L. N ordentoft peger på 
det beskæmmende i, at det er en internatio
nal organisation, der præsenterer disse ube
hagelige kendsgerninger for os, som vi for 
længst havde mulighed for selv at konsta
tere ud fra  foreliggende talm ateriale. 
Overlæge N ordentoft anfører, at det danske 
risikoniveau, der afsløres i W H O -rapporten, 
er helt uacceptabelt, hvis man betragter det 
svenske risikoniveau som realistisk opnåe
ligt —  og hvorfor skulle dette ikke kunne 
nås, spørger han.

Han tilføjer, at D anm ark med en tilsva
rende indsats som Sverige skulle kunne
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redde 50— 60 danske børn årligt fra at blive 
dræbt og formentlig 1 000— 1 500 fra at 
blive kvæstet i trafikken, og han peger på, 
at disse tal er så store, at det berettiger og 
nødvendiggør en massiv dansk indsats.

Det skal her bemærkes, at N orge ligger 
forholdsvis langt nede i ulykkesstatistikken 
pr. køretøj, men med hensyn til bøm etrafik- 
drabene ligger Norge meget, meget højt, 
hvilket jeg om et øjeblik skal komme tilbage 
til.

Den 20. januar 1978, samme dag som 
form anden for det danske færdselssikker- 
hedsråd, forhenværende statsminister H il
m ar Baunsgaard, i København udtalte, at 
Danm ark i bekæmpelse af børnetrafikdøden 
kun bruger 600 000 kr. over en 2-årig pe
riode, medens Sverige bruger 6 mill. kr., 
kunne man i den norske avis Aftenposten 
læse en artikel af Arne Aastrup N arverud. 
Han prøver at give en ansvarsfordeling. 
Forfatteren tager sit udgangspunkt i Kings 
Bay-ulykken, hver 21 arbejdere omkom. 
Han skriver, at de manglende sikkerhedsfor
anstaltninger m edførte, at regeringen måtte 
gå af, og tilføjer, at ingen regering har m åt
tet gå af på grund af de 60— 80 børn, som 
hvert år biiver dræbt på vore veje på grund 
af manglende sikkerhedsforanstaltninger. 
Ingen samfærdselsminister har m åttet gå, ja  
ikke engang vejdirektøren.

Så stærkt kan vi naturligvis ikke stille 
tingene op, men det, der står tilbage, er 
trods alt, at vi alle kan vaske vore hænder 
under dække af, at dødsulykkerne og alle 
kvæstelserne på vore veje er ingen person
ligt ansvarlig for. Det er prisen for at have 
et samfærdselsmønster med bilen i den do
minerende rolle.

Den engelske journalist Peter W aymark, 
trafikm edarbejder ved The Times i London, 
sagde på Rådet for større Færdselssikker
heds årsmøde i København den 30. januar 
1978, at vi ikke kan nå længere ad lovgiv
ningens vej —  lovene er strenge nok. Heri 
har Peter W aym ark utvivlsomt ret, men så 
melder spørgsmålet sig: hvor skal vi sætte 
ind for at bekæmpe ulykkerne, som skaber 
lidelser og sorg i mangt et hjem? F. eks. 
bliver der næsten hver anden dag dræbt et 
barn i trafikken i Danm ark.

Hvad skal vi så gøre, er det spørgsmål, vi 
skal stille os. E fter min opfattelse er svaret

nærliggende. Vi ved, at rapporter fra alle 
lande viser, at omkring 95 pct. af alle ulyk
ker ligger der en menneskelig fejl bag. Vi 
må derfor sætte ind på en bedre uddannelse 
af kom m ende m otorførere. Vi m å stille 
krav om, at m otorførerne forstår de na
turkræ fter, der påvirker et køretøj. Jeg 
tænker her på centrifugalkraft, inerti, vind
modstand, friktion m. m.

Vi må også stille krav om, at det i 
færdselsundervisningen igen og igen ind
skærpes: vis hensyn, tolerance og for
ståelse over for den m edtrafikant, der er 
kommet på gale veje og derm ed bragt i en 
situation, hvor han kan medføre en ulykke. 
Vi må også stille det spørgsmål, om det kan 
være rimeligt, a t et kørekort skal være en 
menneskeret, om det skal gælde for livstid.

D et er og bliver en skandale, at et køre
kort kan erhverves for livstid, når man er 
fyldt 18 år, uden at m an i de mellemlig
gende år op til det 70. skal dokumentere, at 
m an har forstået de gældende regler. Vi må 
som lovgivere vise mod til at fremkomme 
med forslag, der i befolkningen er upo
pulære. Ét dræbt barn er ét for mange!

Men vi må også som lovgivere holde op 
med at brandskatte bilen. D et er hyklerisk, 
når man f. eks. i D anm ark gennem en re
gistreringsafgift på 180 pct. også lægger 
180 pct. afgift på sikkerhedsudstyret i bi
lerne. A utom obilfabrikkerne ofrer enorme 
summer på at sikre bilisterne, men når bilen 
skal importeres til Danrnark, bliver sikker
hedsudstyret beskattet, hvilket bevirker, at 
enten aftager im portøren ikke bilen eller 
også kan han ikke sælge den, fordi den uvil
kårligt bliver dyrere end bilen uden de på
gældende sikkerhedsforanstaltninger.

I D anm ark blev der alene i aldersgrup
pen 0— 17 år i 1976 dræbt 171, og 5 463 
blev kvæstet, heraf mange så alvorligt, at de 
aldrig kom m er til at føre en norm al tilvæ
relse. Alligevel gør m an i D anm ark ■—• fo r
uden brandskatningen af bilerne —  den tå 
belige ting, at m an pr. 1. oktober 1979 for
byder de knallerter, som alle vore trafikeks
perter i D anm ark har sagt er de mest trafik
sikre. Hvor er fornuften og logikken i en så
dan handling, når vi ved, at aldersgruppen 
15— 18-årige er den, som hovedsagelig be
nytter disse gode køretøjer? H vorfor kan 
den danske justitsminister på dette om råde
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ikke tage ved lære af vore nordiske venner 
fra  Sverige, N orge og Island samt vore EF- 
partnere, der samstemmende siger: det af
gørende er motorens ydelse. H vorfor kan 
m an i politiske kredse i D anm ark ikke 
forstå, at jo mere robust en knallert er, jo 
m indre er risikoen for, at en af vore unge 
bliver dræbt i trafikken.

Jeg tror og håber på, at denne beslutning 
ikke får lov til at træde i kraft. G ør den det, 
påtager lovgiverne sig et ansvar, som bliver 
uhyre tungt at bære.

Jeg håber, at jeg med disse bem ærk
ninger, hvor jeg har frem draget børnenes 
sikkerhed, m otorførernes manglende uddan
nelse og hensynsfuldhed, og lovgivernes 
dobbeltmoral, når de pålægger sikkerhed 
afgifter og forbyder de bedste køretøjer, har 
m edvirket til, at der kan komme en dialog i 
gang til gavn for færdselssikkerheden.

D et er nemlig uhyre vigtigt, at så mange 
som muligt tager del i den offentlige debat 
om trafiksikkerhed. Kun derved kan vi 
komme ti! en forståelse med hinanden. D et 
drejer sig ikke om at stå stejlt på sine egne 
meninger, men om, at vi alle lytter til h in
anden og derigennem kommer frem til 
gode og sikkerhedsmæssige beslutninger, 
som kan spare unødvendige lidelser.

Den offentlige debat i D anm ark om det 
store antal trafikdræbte børn har nu m ed
ført, at der er blevet nedsat et m inisterud
valg til at se på problem et. D er er al mulig 
grund til at ønske ministrene held og lykke 
m ed på veien. Især er der grund til det, når 
vi ser på de seneste statistiske oplysninger 
om børnenes andel af det samlede antal tra 
fikdræbte i de forskellige lande fra  1975. 
De viser, at N orge og D anm ark har den 
største andel af trafikdræbte børn. Med 
henholdsvis 16,3 og 13,9 pct. børn af sam t
lige trafikdræbte er disse to lande nr. 1 og
2 af i alt 15 lande, mens Finland med 9,2 
pct. og Sverige med 8,6 pct. placeres som 
nr. 11 og 12 i rækken.

D et er min opfattelse, at de trafikale for
hold og vore børns situation i de nordiske 
lande er af så ensartet karakter, at et udred
ningsarbejde på dette felt med fordel skulle 
kunne gennemføres som et fællesnordisk 
projekt. Herved vil vi kunne få et væsent
lig bredere grundlag for undersøgelsen, og 
jeg vil henstille til Nordisk M inisterråd at

være opmærksom herpå.
Jeg er bekendt med, at der i anledning af 

N ordisk Råds rekom m andation på den 25. 
session om forbedring af børnenes trafik
miljø forberedes et nordisk seminar om 
børns trafiksikkerhed, og at Nordisk T rafik
sikkerhedsråd derefter vil tage stilling til, 
hvilke foranstaltninger der bør vedtages for 
at opfylde rekom m andationens mål.

Effektive indsatser på dette om råde kan 
få den største betydning for vore børns 
frem tid og velfærd, og det er naturligt, at 
mange politikere er optaget heraf. Jeg vil 
derfor gerne benytte lejligheden til at fo 
reslå, at m an overvejer at indbyde nordiske 
parlam entarikere til det planlagte seminar.

E t menneskeliv er der ingen, som endnu 
har turdet sætte en pris på. Vi m å derfor 
acceptere større bevillinger til kontrol med 
trafikken. M it parti har til finansloven stil
let et ændringsforslag, der betyder —• hvis 
det bliver vedtaget —  at færdselspolitiet får 
en merbevilling på 15 mill. kr. Jeg håber 
meget på, at de øvrige partier i D anm ark vil 
forstå, at disse penge er givet godt ud, for 
som sagt: et menneskeliv har ingen pris.

Halldor Árgríinsson: D et er en spesiell 
glede å være her i N orge under Nordisk 
Råds 26. sesjon og fornye bekjentskapet 
med Norge.

Å være m ed i det nordiske sam arbeidet 
er ikke bare å se konkrete resultater på for
skjellige om råder, men også å utveksle m e
ninger om fortid og frem tid, styrke venn
skapet og den gjensidige forståelsen.

Hver enkelt nasjon har lært av erfaringer 
at m an til sist ikke har noen annen å stole 
på enn seg selv. I den store verden er det få 
som har interesse for de små nasjoner der
som det ikke tjener vedkommendes ökono
miske eller politiske interesser. Sett på 
denne bakgrunn tror jeg at vårt samarbeid 
har fört til större trygghet for folket i 
N orden, og at nettopp dette sam arbeidet 
har gjort oss m er gjeldende i verdenspolitik
ken.

Det nordiske sam arbeidet og dets form 
har påvist hvor viktig samarbeid kan være 
ikke bare for de land det gjelder, m en også 
for andre land sett i internasjonal sam m en
heng. Så vidt jeg har kunnet se, bygger 
dette samarbeidet på, og det bör i fremtiden
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först og fremst bygge på, vennskap, samfö- 
lelse og gjensidig forståelse frem for på öko
nomiske interesser. Men vi har selvfölgelig 
også et voksende ökonomisk samarbeid som 
bör styrkes og utvides. Det vi önsker å gjöre 
i vårt samfunn, er jo tross alt avhengig av 
vår ökonomi og den ökonomiske politikk 
som föres.

I M inisterrådets forslag til program  for 
Nordisk M inisterråd har m an lagt opp til et 
om fattende program  for det fremtidige ar
beidet. M ange vil nok synes at dette p ro
gram er overfladisk og altfor ordrikt. Jeg 
anser det imidlertid som viktig og grunnleg
gende for de önskemål vi tilstreber i det 
nordiske sam arbeidet i tiden fremover. I 
dette program  legger m an stor vekt på det 
ökonomiske samarbeidet, som m å ses i sam 
menheng med de store ökonomiske proble
mer i Norden. Det sies i program m et at det 
sentrale form ål med det ökonomiske sam ar
beidet er å gjöre det mulig for alle å få et 
trygt, meningsfullt arbeid. Flere er sikkert 
enig i dette hovedform ål, m en vi vet at öko
nomisk politikk som bygger på full syssel
setting, er en vanskelig vei å gå. Den krever 
stor forståelse i samfunnet, spesielt i arbei
derforeningene. D ette er en vei som få har 
greid å gå i lengre tid. Samarbeid og m e
ningsutveksling mellom de forskjellige in
teressegrupper i N orden vil sikkert styrke 
forståelsen for en ökonomisk politikk som 
bygger på full sysselsetting.

Vi har gått denne vei i Island i de siste 
år, men det har ikke vært uten uheldige 
virkninger og skuffelser på andre om råder, 
f. eks. sterk inflasjon, underskudd på vår 
handelsbalanse og en for sterk utnyttelse av 
våre fiskeressurser, etter ekspertenes m e
ning. M en vi har ment at retten til arbeid 
og det å gjöre en innsats i sam funnet må 
komme i förste rekke.

I M inisterrådets program  sies det at m u
ligheten til å öke den internordiske handel 
undersökes kontinuerlig, og at hvert nordisk 
land har en fjerdedel av sin eksport til an
dre nordiske land —  noe som ikke stemmer 
i Islands tilfelle. I 1977 utgjorde omkring 
1/3 av landets totale im port im port fra  
Norden, mens vår eksport til de nordiske 
land er m indre enn 1/10 av vår samlede 
eksport. Dette feltet er av stor interesse for 
Island. Spesielt må vi forsterke vår konkur

ranseevne i forhold til N orden og andre 
land, men dette er ikke bare avhengig av 
våre egne tiltak. Statsstötte til industrien i 
andre land og spesielt når det gjelder fiske
rinæringen f. eks. i Norge, har stor innfly
telse på vår konkurranseevne på de forskjel
lige m arkeder. D ette blir særdeles fölsomt i 
et lite land som mer enn andre bygger på 
fiske og fiskeindustri.

Slik kan en lösning på ökonomiske og re
gionale problem er i ett land skape store 
problem er for et annet land. Slike overvelt- 
ninger av ökonomiske problem er innenfor 
N orden bör vi unngå, m en det krever et 
nærm ere samarbeid. Vi står i forsvar over
for en slik overveltningsprosess fra de store 
industriland, og på dette feltet bör vi samle 
kreftene og bygge opp en felles politikk som 
tar hensyn til virkninger av ökonomiske til
tak innenfor Norden.

Det har kom m et fram  at man må öke 
sam arbeidet i valutaspörsm ål. I denne sam
m enheng må vi huske at valutapolitikken er 
avhengig av forskjellige hendelser i ökono- 
mien. D et kan derfor ikke foregå et effek
tivt valutasam arbeid uten nært ökonomisk 
samarbeid på forskjellige felter.

M an har i de siste årene lagt vekt på par
tipolitisk samarbeid innen Nordisk Råd. 
D ette er en utvikling m an ikke kan eller bör 
stå imot. Dette sam arbeidet har sine mulig
heter, men også sine begrensninger —  det 
er vanskelig å sammenligne partier og poli
tisk virksomhet landene imellom og å grup
pere forskjellige partier. Jeg ser ikke hen
sikten med og har ikke noe önske om et 
bredt partipolitisk sam arbeid innenfor 
Nordisk Råd. Og hvor om fattende skal 
dette sam arbeidet være? Skal m an f. eks. 
påvirke det politiske liv i andre land med 
ökonomisk stötte mellom såkalte broderpar
tier?

Det har kom m et fram  at en slik utvikling 
har begynt ved at enkelte sosialdem okra
tiske partier i N orden, enten alene eller i 
fellesskap, har gitt ökonomisk stötte til poli
tisk virksomhet, bl. a. pressestötte. Eksem
pelvis på dette gjelder det sosialdem okra
tiske parti i Island. D ette har vært opplyst 
av ansvarlige ledere for partiet. Jeg vil be
nytte denne anledning til å advare mot den
ne utvikling.

Arbeiderpartiet i Norge, sosialdemokra-
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tene i D anm ark og Sverige eller andre p a r
tier har ikke m oralsk rett til å påvirke poli
tisk arbeid i andre land med sine penger, og 
det vil ödelegge det gode samarbeid som el
lers har bestått mellom alle partier innenfor 
Nordisk Råd. D et er imidlertid nödvendig å 
opplyse om slike stötteordninger og beslutte 
å stoppe dem för m an går lenger på denne 
farlige vei i politisk samarbeid. M ed slike 
ordninger går m an nemlig langt utover de 
grenser det nordiske sam arbeidet skal og 
bör bygge på.

Vi må först og fremst legge vekt på å öke 
helhetssam arbeidet mellom landene og ikke 
få en utvikling mot et partipolitisk sam ar
beid med skarpe linjer.

Sundqvist: H err president! N ordiska rå 
dets session hålles denna gång vid en tid 
punkt, då det finns sällsynt litet positivt att 
notera rörande den internationella ekono
miska eller politiska utvecklingen.

Mig förefaller också som om dagsläget 
skulle ha färgat av sig på det nordiska kli
matet. Trots den igen rätt digra saklisten på 
denna rådsession förefaller det som om 
perspektiven sm alnar av, vilket i och för sig 
inte är överraskande, men trots det värt och 
nödvändigt att notera.

Jag vill först med några ord beröra den 
internationella situationen.

Den process som startades i samband 
med Europas säkerhets- och samarbetskon- 
ferens i Helsingfors år 1975 har nu kommit 
så långt, att uppföljningsm ötet i Belgrad 
håller på att komma till ända.

Det är inte mycket som finns att säga om 
avspänningsprocessen i dag. K lim atet har 
tyvärr svalnat, och trots att det inte finns 
något skäl att hänge sig åt djup pessimism, 
är det klart, att den beröm da politiska vil
jan nu behövs för alt målmedvetet föra av
spänningen vidare på olika sam hällsom rå
den. Sådan som världen nu ser ut med allt 
m er tilltagande ekonomiska och sociala 
problem, skulle en återgång till ett kyligare 
klim at definitivt föra utvecklingen bakåt.

De nordiska länderna har skött avspän- 
ningsutvecklingen utgående från sina 
grundvärderingar. D enna inställning bör 
också i fortsättningen vara vägledande för 
de nordiska ländernas agerande på världs- 
arenan.

Nedrustningen är det lalt där konkreta 
åtgärder nu är av nöden. Jag tänker inte i 
detta sammanhang gå in på detaljer i fråga 
om nedrustningsförhandlingarna på olika 
plan. M en jag betonar starkt, att de nor
diska länderna m åste hysa ett aktivt intresse 
för att få till stånd framsteg i en situation 
där alla fakta talar em ot den vansinniga si
tuationen att i en värld av allt djupare so
ciala, ekonomiska och hum ana problem  allt 
större och större sum m or slängs bort på 
upprustning och utvecklandet av nya vapen, 
som neutronbom ben och andra förintelse
vapen.

Det behövs politisk aktion för att få in 
resuranvändningen i världen på nya banor 
som skulle gynna mänskligheten. F rågor 
som den Nya Internationella Ekonom iska 
Världsordningen, energi- och miljöpolitik 
har bara kommit in som rubriker i debat
ten. Dessa begrepp kom m er länge än att 
finnas med på saklistan i många internatio
nella sammanhang.

De stora internationella spörsmålen har 
hittills varit av m era marginell betydelse i 
den nordiska sam arbetsdebatten vid N ord
iska rådets sessioner. M in uppfattning är att 
vi under kommande år i allt större utsträck
ning får vänja oss vid att bredare in terna
tionella problem kommer in i vår debatt, 
vilket jag uppfattar som helt nödvändigt.

De ekonomiska problem en står klart i 
förgrunden under denna session. A lla de 
nordiska iänderna har svårigheter, p roduk
tionen sjunker, arbetslösheten stiger, flera 
årskullar av ungdom ar har redan fått nöja 
sig med att se en allt m er tilltagande arbets
löshet. Sådan förefaller också utvecklingen i 
fortsättningen att se ut. D ärför är det av 
central betydelse att allt som kan göras för 
att förhindra läget nu måste göras. Olof 
Palm e inledde debatten genom att fö ra vi
dare det resonemang som G uttorm  Hansen 
hade inlett och som utm ynnande i en efter
lysning av en större politisk vilja och stor 
politiskt beslutsamhet. Jag ansluter mig till 
dessa inlägg.

Det har väl knappast vid någon annan 
tidpunkt funnits ett större behov av att höja 
oss över vår i m ånga avseenden —  om 
också gedigna och etablerade —  men ack så 
byråkratiska sam arbetskutym  för att få 
fram  nya linjer och perspektiv. M en inte
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heller detta betyder dram atik utan m ålm ed
vetet praktiskt arbete som gynnar våra 
medborgare, ökar tryggheten, minskar klas
skillnaderna och ökar solidariteten.

För Finlands del är det lätt a tt säga att 
de ekonomiska problem en står i den abso
luta förgrunden. V årt beroendeproblem  är 
en allt mer ökad arbetslöshet, och därför 
måste vi göra allt som kan göras för att u t
veckla det ekonomiska sam arbetet i avsikt 
att stärka ekonomin i de olika nordiska län
derna. F ör vår del är frågan om en utred
ning och en korrigering av konkurrenssitua
tionen mellan de nordiska länderna av cen
tral betydelse, 200 000 arbetslösa och en 
fortsatt emigration till Sverige, 11 000 se
naste år, förpliktar till snabba åtgärder.

Det har många gånger sagts i nordiska 
sammanhang att kapitalet måste röra på sig 
i stället för arbetskraften. D et här är den 
ena sidan av vår gem ensamma problem atik, 
den andra sidan är att de nordiska länderna 
för en hård kam p sinsemellan om m arknads
andelar u tanför N orden i en allt hårdare 
konkurrenssituation. Så kan vi inte fortsätta 
och därför måste alla möjligheter till ökat 
samagerande, gemensam projektexport och 
ökad samordning av m arknadsföringen 
noga genomgås. D et är också i detta sam
manhang betydelsen av ett utvecklat valuta
samarbete skall ses, om vilket m edlem sför
slag gjorts här i N ordiska rådet från soc.- 
dem. gruppen. Hela valutasam arbetet och 
valutapolitiken har naturligtvis sin centrala 
betydelse när det gäller att få till stånd en 
balanserad ekonomisk utveckling på gem en
sam bas i Norden. D etta har också Nordens 
fackliga samorganisation slagit fast då de 
fackliga organisationerna med bestäm dhet 
deklarerat, att det måste bli ett slut på den 
politik som har lett till att länderna exporte
rar arbetslöshet till varandra samtidigt som 
man misslyckas med att få tag på orsakerna 
till inflation, arbetslöshet och handelsun- 
derskott.

H err president! N ordiska rådet kommer 
på denna session att behandla m ånga frågor 
som falier under rubriken ”paktiskt sam ar
bete". Så går vi vidare på m ånga plan. U n
der kulturdebatten skall jag ta upp några 
problem som visar, att vi eventuellt har 
varit för upptagna med att ständigt finna på 
nya sam arbetsprojekt i stället för att stän

digt se till att de beslut vi redan har fått 
också kan förvekligas, följas upp och ha 
den önskade effekten. Jag kommer också 
att i samband med radio- och TV-debatten 
kom m a in på precis detta spörsmål. Min 
uppfattning är att innan nya m iljardprojekt 
startas måste vi ha klart för oss m ålsätt
ningarna, och den debatten är till sin karak
tär politisk. Vi kan tekniken på m ånga om
råden, vi kan också tv-tekniken, men de 
praktiska m ålsättningarna är på många 
punkter fortfarande oklara.

H err president! Politik näm ndes i det 
föregående inlägget, där en isländsk repre
sentant påtalade det faktum  att de nordiska 
socialdemokratiska partierna sam arbetar 
och att de nordiska socialdemokratiska par
tierna u tanför Island sam arbetar med det is
ländska socialdemokratiska partiet.

H err president! Jag vill på det bestäm 
daste meddela att de nordiska socialdemo
kraterna har decennier och åter decennier 
av samarbete bakom  sig och vi kom m er att 
fortsätta med detta sam arbete på många 
olika plan. Vi har u ttryckt förhoppningar 
om att socialdem okraterna också på Island 
skall kunna bli starkare. D et här är en m ål
sättning som de nordiska socialdem okra
terna gemensamt arbetar för.

Johan J. Jakobsen: Selv om Nordisk 
Råds 25. sesjon i Helsingfors i fjor vil gå 
over i historien som ”jubileumssesjonen” , 
m arkerer også denne sesjonen på mange 
m åter en milepæl i det nordiske sam arbei
det. I disse dager er det nemlig nøyaktig 25 
å r  siden rådet trådte sammen til sin første 
sesjon i København i 1953. Den om fattende 
saksliste som foreligger til behandling på 
denne sesjonen, m anifesterer på en illustre
rende måte bredden i Nordisk Råds arbeid i 
dag, og forteller derm ed også en god del om 
utviklingen i rådets engasjement gjennom 
et kvart århundre.

Også på det organisatoriske plan har rå
det gjennom gått en betydelig utvikling, del
vis som en følge av erfaringer en har høstet 
under marsjen, delvis som en naturlig kon
sekvens av rådets utvidede engasjement og 
ønsket om å effektivisere virksomheten. 
E tableringen av M inisterrådet som beslut
ningsorgan synes å ha skapt grunnlag for et
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m er effektivt samarbeid mellom de nordiske 
regjeringer, ikke bare når det gjelder å løse 
felles nordiske oppgaver, men forhåpentlig
vis også m ed tanke på de utfordringer som 
de nordiske land m øter sammen med de øv
rige land i verden. Det brede internasjonale 
engasjement, bl. a når det gjelder forholdet 
til utviklingslandene, hører også med der
som biidet av Nordisk Råd skal bli fullsten
dig.

Nordisk Råd møtes denne gang i en at
mosfære preget av dystre økonomiske utsik
ter. Virkningene av det alvorlige økono
miske tillbakeslaget truer ikke bare de nor
diske land, men berører i større eller mindre 
grad også de fleste øvrige vestlige industria
liserte land. D et er naturlig at generaldebat
ten preges av denne situasjonen, og at m u
lighetene for fellesnordiske tiltak for å 
dempe virkningene av den økonomiske kri
sen står i sentrum for interessen. I så måte 
faller debatten godt innenfor den ramm e 
for nordisk økonomisk samarbeid som er 
stadfestet i Helsingfors-avtalen av 1962. 
Denne avtalen slår fast at det økonomiske 
samarbeidet mellom de nordiske land skal 
fremmes gjennom sam råd i økonomiske 
spørsmål hvor oppmerksom heten må rettes 
mot mulighetene for å sam ordne tiltak av 
konjunkturutjevnende karakter, og videre at 
en skal etterstrebe felles løsninger når det 
gjelder betalings- og valutaspørsmål.

Selv om medlemslandenes varierende 
markedspolitiske løsninger representerer 
visse begrensninger når det gjelder mulighe
tene for økonomisk samarbeid over et bredt 
felt, bør det i tråd med Helsingfors-avtalens 
ånd være en oppgave å utnytte de mulighe
ter som foreligger for økt nordisk økono
misk samarbeid. Ikke minst i dagens situa
sjon bør dette arbeid vies stor oppm erksom 
het. Det økonomiske tilbakeslaget som i dag 
ram m er alle de nordiske land, kaller under 
alle omstendigheter på samarbeid og sam
råd om de tiltak de ulike regjeringer finner 
å m åtte iverksette.

Den internordiske samhandelen har vært 
i sterk utvikling siden EFTA -sam arbeidet 
kom i stand i 1959. Da bestrebelsene på å 
bygge ut det nordiske økonomiske sam ar
beidet ytterligere gjennom etableringen av 
N O RD ØK  m åtte oppgis og D anm ark sluttet 
seg til D et europeiske felleskap, var det

mange som fryktet at det ville oppstå store 
handelspolitiske barrierer innenfor Norden, 
særlig dersom integrasjonsprosessen innen
for E F  skulle skyte fart. D et har imidlertid
—  også de siste årene —  vært en klar og 
sterk utvikling i samhandelen. De tre siste 
årene har det f. eks. skjedd nesten en for
dobling av den internordiske handel.

G jennom  E FT A  er et nordisk fellesm ar
ked for industriprodukter blitt gjennom ført. 
Siden 1967 har tollm urene for industrivarer 
vært avskaffet innenfor N orden, og den 
økte sam handelen er et positivt resultat av 
dette. Hvis en imidlertid splitter opp den 
nordiske samhandelen, vil en finne u t
viklingstrekk som ikke er like oppm unt
rende for alle de nordiske land. F or Norges 
vedkom mende viser f. eks. tallene fra  1976 
at im porten i verdi lå 52 pst. høyere enn 
verdien av eksporten. Og mens im porten til 
N orge fra 1975 til 1976 viste en økning på 
12 pst., viste Norges eksport til de øvrige 
nordiske land en økning på bare 4 pst. N ed
gangskonjunkturene og de tiltak som de en
kelte land setter i verk i denne forbindelse, 
kan dessuten i betydelig grad komme til å 
påvirke —  for ikke å si forskyve —  konkur
ransesituasjonen mellom de nordiske land. 
Subsidier som settes inn til støtte for be
stemte bransjer, og ulike regler og standar
diseringskrav kan i urimelig grad påvirke 
konkurranseforholdene. Jeg tro r dette er et 
generelt problem som ikke ensidig ram m er 
et bestemt land, selv om oppm erksom heten 
på det nasjonale plan naturlig nok vil bli 
sentrert omkring skjevheter som synes å 
ramm e bransjer innenfor ens eget land. La 
dette forhold være nevnt når jeg nå trekker 
fram  den konkurranseforskyvning som 
deler av norsk treforedlingsindustri i de 
siste årene er blitt ram m et av. Som et ek
sempel vi! jeg nevne at im porten av spon
plater fra Sverige til N orge er fordoblet fra 
1973 og fram  til i dag, mens im porten av 
trelast fra Sverige ligger ca. 40 pst. over im 
porten for bare ca. et år siden. Tap av 
hjem m em arked føles selvsagt ekstra tungt i 
en tid hvor eksportm arkedene også svikter.

Den svekkede norske konkurranseevne 
skyldes selvsagt for en stor del den kostnads- 
eksplosjon som vårt næringsliv har gjen
nom gått den siste tiden, men også ulike 
transportbetingelser og avgiftssystemer bi-
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drar til svekket konkurranseevne og derm ed 
tap av innenlandske m arkeder. U ten å gå i 
detaljer vil jeg vise til at både avgiftsnivå, 
fraktregulativ, akseltrykkbestemmelser og 
krav til transportutstyr i betydelig grad p å
virker konkurransesituasjonen. F or andre 
bransjer vil subsidiepolitikken og transport- 
avgiftene kunne påvirke situasjonen lan
dene imellom like sterkt.

Jeg tror dette er et felt hvor de nordiske 
land i større grad burde arbeide for en 
større samordning. ”Harm onisering” har 
vært et stikkord i det nordiske samarbeidet. 
Det bør være i alle lands interesse på noe 
lengre sikt at konkurransesituasjonen innen
for N orden blir mest mulig reell. M inister
rådets vedtak om å la foreta en utredning 
av konkurranseforholdene i N orden er posi
tiv i så måte. D et er selvsagt også en opp
gave for de nasjonale regjeringer å bidra til 
å unngå unødig konkurranseforvridning. 
Dette gjelder ikke minst det konkrete ek
semplet jeg nevnte. M inisterrådsforslaget 
om å arbeide for å avskaffe visse ”icketarif- 
fä ra” hinder er en side av samme sak og 
bør få rådets klare støtte.

Som allerede nevnt forutsetter Helsing- 
forsavtalen samordning av og sam råd om 
felles nordiske konjunktur- og valuta
spørsmål. Også m inisterrådsforslaget til 
handlingsprogram understreker nødvendig
heten av nær kontakt om utform ingen av 
den økonomiske politikken.

På det valutamessige om rådet synes imid
lertid samarbeidet i dag å begrense seg til 
gjensidige inform asjoner om de tiltak som 
settes i verk. K onsultasjoner om og sam 
ordning av denne viktige delen av den øko
nomiske politikken synes ikke å være videre 
utviklet. Tvert imot kan en vel med en viss 
rett si at de valutaendringer som fra tid til 
annen kommer innenfor N orden, i større 
grad synes å være konkurransebetinget enn 
et resultat av konsultasjoner og samarbeid. 
Det burde være i Helsingforsavtalens ånd å 
søke å endre på dette forholdet.

Også når det gjelder det internasjonale 
valutasam arbeidet, har de nordiske land for 
tiden ulik tilknytning, idet D anm ark og 
Norge har valgt å fortsette sam arbeidet in
nenfor den såkalte slangen. F or N orge ville 
trolig en sterkere tilknytning til de nordiske 
valutaer være m er fordelaktig enn den

sterke binding som i dag skjer til den tyske 
m ark gjennom ”slange” -samarbeidet. For 
tiden skjer f. eks. bare ca. 1/4 av vår uten
rikshandel med landene innenfor ” slangen”, 
mens altså 3/4 skjer med land utenfor.

De nordiske lands ulike valutapolitiske 
tilknytning setter i dag visse begrensninger 
for omfanget av valutasam arbeidet i 
N orden. Spørsmålet om et m er omfattende 
valutasam arbeid i N orden bør imidlertid 
vurderes som et seriøst alternativ til den ak
tuelle valutasituasjon. På mange betyd
ningsfulle industrisektorer har de nordiske 
land felles interesser overfor andre industri
land, samtidig som de nordiske landene 
konkurrerer seg imellom på viktige eksport
m arkeder. Valutasvingninger ensidig diktert 
av konkurransemessige hensyn de nordiske 
land imellom vil ikke tjene N ordens interes
ser og de felles interesser vi har om å vide
reutvikle samhørigheten i Norden.

Woivaiin: H err president! E tt av de stora 
och viktiga diskussionsämnena vid denna 
rådssession är frågan om den nordiska ra- 
dio- och TV-satelliten. F rågan som sådan 
är ju  inte ny, men har kommit in i en ny fas 
som knappast ens de största optim isterna 
ifråga om det nordiska TV-sam arbetet ännu 
för något år sedan ansåg ligga inom möjlig
heternas gräns.

Vi på Åland har haft all anledning att 
mycket noga följa med utvecklingen alltse
dan TV slog igenom som ett av de mest be
tydelsefulla av alla massmedia. U nder många 
år har vi på Åland käm pat för att få TV på 
vårt eget modersm ål. Vi har också lyckats 
så till vida att vi fått fullgod sebarhet för 
Sveriges TV över nästan hela landskapet. 
Men därförinnan var det m ånga svåra frå 
gor som m åste lösas, frågor av teknisk, ju ri
disk och fram förallt upphovsm annarättslig 
karaktär. D etta problem kom plex är natur
ligtvis oändligt mycket större när det gäller 
den nordiska TV-satelliten. V i är alltså 
m edvetna om svårigheterna att få till stånd 
en så pass om fattande sak som en gem en
sam nordisk TV-satellit men också överty
gade om att projektet går att genomföra. 
Samtidigt som vi för vår del käm pat för 
våra lagenliga och naturliga rättigheter i 
TV-frågan, varvid vi möts av mycken väl
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vilja från olika myndigheters och organisa
tioners sida, har vi ansett att det nordiska 
TV -sam arbetet som helhet borde utvecklas. 
Av alla de alternativ som förelegat vill jag 
nu bara kort konstatera, att de möjligheter 
som skisserats upp för användningen av en 
TV-satellit kan räkna på de åländska m yn
digheterna och ålänningarnas fulla stöd.

Trots allt löser emellertid inte en satellit 
TV -frågan för alla samhällsgrupper. Det 
finns fortfarande en samhällsgrupp som 
även vid förverkligandet av satellitprogram 
met står utanför TV-satellitens bärvidd och 
det är en grupp, som vågar jag påstå, å ena 
sidan är mest åsidosatt när det gäller TV- 
servicen men ändå den som bäst vore i be
hov av och betjänt av den, nämligen sjöfol
ket.

Då vi i N orden har förhållandevis många 
sjömän borde därför vid sidan av det nor
diska TV-satellit-program m et sjömännens 
TV -fråga vara ett ärende som i nordiskt 
sam m anhang ges allra högsta prioritet. Sjö
folket nås ju inte annat än i undantagsfall 
av nordiska TV -program  från hem landet 
och även med en TV-satellit kommer hu 
vuddelen av sjöfolket och den nordiska han
delsflottan att ligga utanför täckningsom rå
det.

N ordiska rådet har visserligen den 2 
m ars 1976 enhälligt antagit en rekom m en
dation till nordiska m inisterrådet att u treda 
förutsättningarna och form erna för en sam 
nordisk distribution och produktion av TV- 
program  för sjöfolk. Rekommendationen 
baserar sig på ett likaledes enhälligt avgi
vet betänkande från kulturutskottet i de
cember 1975. Också i defta fall måste man 
utgå ifrån att m ålsättningen är att skapa en 
samnordisk TV-service där utbyte av nor
diska program  skall i princip kunna ske fritt. 
F rågan är enligt min mening en betydelse
full del av hela det nordiska TV-samarbetet.

Av m ånga olika skäl synes det emellertid 
som om problem en i denna delfråga vore 
svårare att lösa än i fråga om det stora sa
tellitprogram met. Trots ovannäm nda re
kom m endation från N ordiska rådet har na
tionella myndigheter gått in för olika icke 
m ot varandra utbytbara kasettsystem och, 
vågar jag påstå, därigenom låst frågan på 
ett mycket olyckligt sätt, såvida inte tek
niska lösningar fås fram  som gör kasset

terna användbara också på andra märken. 
Inom den finländska och åländska handels
flottan finns en mycket stor andel svenskta
lande besättningsmän liksom det å andra 
sidan inom Sveriges handelsflotta finnes ett 
icke obetydligt antal finskspråkiga. D et 
skulle ju  även här, liksom Nordiska rådets 
rekom m endation förutsatte, falla sig helt 
naturligt med ett intimt nordiskt samarbete, 
som enligt m in bedöm ning skulle spara re
surser, men samtidigt ge ett fullödigare och 
fullständigare utbud av, i detta fall, mellan 
Sverige och Finland, både finsk- och 
svenskspråkigt material.

Trots dessa om ständigheter har sålunda 
de i Finland och Sverige ansvariga sjömans- 
servicebyråerna, åtm instone hittills, gått in 
för och löst frågan på enbart nationell bas 
och har olika system, som tillsvidare tek
niskt omöjliggör utnyttjande av program  
som producerats i det andra landet.

Synbarligen har m an inom berörda in
stanser heller ingen ambition att lösa frå
gan annat än på nationell bas. En orsak 
härtill är att upphovsm annarättsliga frågor, 
anses ställa oöverstigliga hinder. F rågan 
kan och bör därför enligt min mening lösas 
endast av ett övergripande organ som 
Nordiska rådet och N ordiska ministerrådet. 
Till detta kan ytterligare fram hållas att den 
tekniska utvecklingen i fråga om tv-kasset- 
ter och videobandspelare gått in i ett nytt 
skede. Utvecklingen av nya system som är 
billigare och driftssäkrare än de hittills till- 
läm pade har, som tur är, i detta fall i någon 
mån brom sat en fortsatta utbyggnaden 
längs skilda vägar. Min förhoppning är att 
N ordiska rådet och politiska instanser i de 
olika länderna skall ge frågan högsta priori
tet och att m inisterrådet på basen av den 
näm nda rekom m endationen snabbt och 
kraftfullt ingriper och i det nordiska sjöfol
kets intresse vrider den fortsatta utveck
lingen i rätt riktning. D et är i m ånga av
seenden en viktig social fråga och utan att 
närm are gå in på andra liknande fall önskar 
jag poängtera vikten av att N ordiska rådets 
rekom m endation också fullföljs på verkstäl- 
lighetsplanet.

I m insterrådets berättelse under punkt 5 
näm nt samarbete i gränsregioner hänvisas 
till N ordiska rådets rekom m endation nr 
27/1974 angående inrättande av ett nordiskt
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institut för skärgårdsforskning. Den i ären
det utarbetade förstudien färdigställdes hös
ten 1977. M inisterrådet har inte i detta 
sammanhang redogjort för de vidare pla
nerna i frågan. D ärem ot kan antecknas, att 
i m insterrådets budget upptages 104 000 
norska kronor för projektet, som är be
näm nt ”Å landsprojektet” . Resultatet av det 
i Nordiska rådets rekom m endation för 1974 
har förändrats så att det föreslagna institu
tet för skärgårdsforskning ändrats till ett 
skärgårdsprojekt inom ram en för det gräns
regionala samarbetet. D etta är enligt min 
mening försvarbart och acceptabelt under 
förutsättning att de konkreta förslag som 
framlagts kan förverkligas.

F ör att föra frågan vidare har Ålands 
landskapsstyrelse sammanställt en redogö
relse för projektets utveckling och även 
förelagt förslag om dess fortsatta arbete.

Til! detta kan tilläggas, att N Ä RP ställt 
sig positivt härtill. Jag förutsätter därför, 
att m inisterrådet följer upp frågan i enlighet 
med dessa linjer.

Projektets förverkligande kan även ha be
tydelse för genom förandet av den av trafik
utskottet föreslagna målsättningen för turis
men inom N orden. På Å land har vi med 
tanke på å ena sidan turismens betydelse 
som en av landskapets huvudnäringar och å 
andra sidan riskerna för det känsliga skär
gårdsområdet i en alltför ohäm mad exploa
tering anledning att med tillfredsställelse no
tera både skärgårdsprojektets genom förande 
och luristm ålsättningen som positiva i det 
nordiska samarbetet.

På rådets dagordning finns ett medlems
förslag om självständig representation för 
Färöarna. Då Ålands statsrättsliga ställning 
är likartad med Färöarnas och Ålands och 
Färöarnas anslutning till N ordiska rådet 
skedde på enahanda grund är det skäl att 
från vår sida med några ord belysa frågan. 
Därtill förekom ett uttalande av lagtings- 
m an Patursson i generaldebatten som for
drar ett tillrättaläggande.

D å Åland och Färöarna inom givna om 
råden har självständig beslutanderätt och 
därvid är jäm ställda med de nordiska län
derna stöder vi i princip en självständig an 
slutning till rådet för Färöarna och oss. F ör 
Ålands del anser vi dock att tiden inte är 
mogen för ett sådant steg då den kom pro

miss som ledde till vår anslutning ligger så 
nära i tiden. Därtill har vi inom Finlands 
delegation givits tillfälle att på ett mycket 
självständigt och aktivt sätt delta i rådets 
verksamhet. P å parlam entarikersidan har vi 
således beretts en plats i den nordiska fa
miljen som vi för närvarande är tillfreds
ställda med och också tacksam m a över.

Inom  ministerrådssidan har vi länge helt 
stått u tanför det nordiska sam arbetet men 
sen ett år har vi där fått en observatörsplats 
då åländska frågor handläggs. D etta är ett 
steg i rätt riktning, m en här önskar vi snab
bare förbättringar och en lika fast för
ankring som på parlam entarikersidan.

Lagtingsman Paturssons uttalande om 
ålänningarnas önskan om återförening med 
Sverige var mycket aktuell efter första 
världskriget och var grunden till den själv
styrelse vi har i dag. Självstyrelsen erbjöds 
oss av Finland som en kompromiss i stället 
för anslutning till Sverige. Å länningarna väg
rade först m ottaga självstyrelsen m en frå
gan avgjordes i N ationernas Förbund sedan 
bl. a. Sverige givit oss vissa garantier för 
självstyrelsens fortbestånd. F rån  den tiden 
för över 50 år sedan h ar självstyrelsen på 
A land och relationerna mellan Å land och 
de finländska m yndigheterna utvecklats så 
positivit att vi i dag icke eftersträvar en an
slutning till Sverige utan lägger all vår kraft 
på att bibehålla vår nuvarande statsrättsliga 
ställning och att utveckla Å land inom denna 
ram.

Mprk Eidem: I den tid N ordisk Råd har 
bestått, har det ikke manglet på m indre vak
re ord og uttrykk brukt om dette sam
arbeidsorgan. Jeg finner derfor grunn til å 
stille fölgende spörsmål: Finnes det noe in
ternasjonalt samarbeidsorgan som kan opp
vise maken til de resultater som Nordisk 
Råd kan legge på bordet når det gjelder 
samarbeid? Det kunne kanskje være en idé 
både for dem som har m indre til overs for 
nordisk samarbeid, og for oss som ser be
tydningen av at dette arbeid föres videre og 
forsterkes, at det blir foretatt en sammenlig
nende undersökelse. Som en av dem som ser 
en videre utbygging av sam arbeidet som 
overmåte viktig, er jeg ikke redd resultatet 
av en slik undersökelse. Dersom en skulle
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tillate seg en spådom, m åtte det bli a t alle 
som sier at N ordisk Råd mer eller m indre 
er en fornem  selskapsklubb, ville få seg en 
ganske alvorlig overraskelse.

D et spörres stadig: Hva blir den store sa
ken på dette rådsm ötet? Til det er å si at 
Nordisk Råd ikke er et samarbeidsorgan 
hvor de store saker når sin lösning i ett 
möte, i löpet av én sesjon. N ordisk Råd er 
et organ hvor de små skritts politikk har 
fört og fortsatt vil före de nordiske folk 
nærm ere hverandre. D et er et samarbeids
organ hvis levedyktighet vises når resulta
tene legges sammen over år. D a vil en opp
dage at gjennom dette sam arbeidet er våre 
folks forståelse for hverandre blitt bedre, til 
beste for den enkelte og for sam funnet som 
helhet.

Jeg tro r det er viktig å understreke dette 
nettopp i den ökonomiske situasjon vi i dag 
befinner oss. Jeg tror at vi som står som 
toppen av utvikling i verdenssammenheng, 
maksimalt m å utnytte den kapasitet vi nå 
rår over, til å finne vegen ut av den vanske
lige ökonomiske situasjon som disse land 
befinner seg i. Det kan ha interesse og kan 
glede både akadem isk og politisk å vinne et 
replikkordskifte med basis i etterpåklok- 
skap, m en som bidrag til å lose framtids- 
oppgaver har det minimal interesse. Jeg er 
derfor helt enig i det utspill som statsminis
ter N ordli har tatt når det gjelder å samle 
materiell, sam t å finne mulige rådgjerder 
som kan gi svar på de mange spörsmål som 
i dag stilles. Og svarene på disse spörsmål 
vil kunne bli en forutsetning for videre 
framgang og vekst i vår del av verden. Men 
her m å vi vokts oss vel, slik at vi tar til
strekkelig hensyn til den tredje verden og til 
en ny ökonomisk verdensordning.

Det er mulig at det jeg nå kommer til å 
si, kan bli opptattet feil, m en likevel: Jeg 
har en bestemt fölelse av at dagens ökono- 
m er bruker gårsdagens modell når ökono
misk politikk for morgendagen skal u tfo r
mes. D ette kan gi resultater som ingen öns
ker. Jeg ser det derfor som overmåte viktig 
at krefter settes inn på å analysere hva som 
kan gjöres bedre enn hva tilfellet er i dag. 
En ting föler jeg meg temmelig sikker på 
ikke blir resultatet av en slik analyse, nem 
lig en anbefaling av generelt ökt privat for
bruk og en nedgang av det offentlige for

bruk. D et finnes i våre land både grupper 
og distrikter som ligger tilbake på mange 
om råder, og som ikke gis bedre m uligheter 
alene ved en om prioritering innenfor gjel
dende ökonomiske ramm er.

Det kan derfor i fram tida bli en nödven- 
dighet med en ökning i offentlig forbruk 
både for å rette på gjeldende urettferdighe- 
ter og for å få til en reduksjon av den a r
beidsledighet som har en tendens til å bli 
störst i de svakeste regioner av våre land. 
Vi har en tendens til å bruke en prosentsats 
for arbeidsledighet i hvert enkelt land. Selv 
innenfor en lav prosentsats kan den inne
holde store distriktsvise variasjoner.

Jeg ser det derfor som overmåte viktig at 
vi i den foreliggende ökonomiske situasjon 
styrker regionalpolitikken, både innenfor de 
enkelte land og innenfor det nordiske sam 
arbeid. D et er med skuffelse jeg som repre
sentant for den nordlige del av N orden må 
konstatere at den tverrgående flyforbindel
sen på N ordkalotten er u tsatt på grunn av 
vanskelige ökonomiske forhold. D et repre
senterer en holdning som jeg er redd, og 
som jeg håper ikke blir retningsgivende for 
det övrige samarbeid i Norden. Skal det be
grenses og reduseres, bör disse reduksjoner 
fortrinnsvis skje andre steder enn der det 
fra  för av står dårligst til. D et harm onerer 
dårlig med de linjer de nordiske land til nå 
har fulgt, og som har bragt oss gode resul
tater og et utgangspunkt som det store fler
tall av stater i höy grad har grunn til å mis
unne oss.

Jan-Ivan Nilsson: H err president! I dag 
och under den överblickbara fram tiden m ö
ter vi i N orden en rad problem  och bekym 
mer, som till sin bakgrund, art och effekt är 
i stort sett likartade för respektive länder. 
Dels har problem en samband med den in
ternationella lågkonjunkturen, dels är de ef
fekter av de internationella strukturföränd
ringarna inom betydelsefulla näringsom rå- 
den. De nordiska länderna är alla stark t be
rörda av dessa förhållanden, eftersom vårt 
välstånd och vår utveckling är så starkt be
roende av handeln m ed den övriga världen. 
Vi är samtidigt varandras främ sta handels
partners.

V åra respektive länders situation ger oss
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anledning att på nordisk bas ytterligare 
överväga m öjligheterna att lösa våra ekono
miska problem. Jag vill understryka ekono
miska utskottets uttalande i anledning av 
berättelsen över rådets verksamhet, att den 
ekonomiska situationen i de nordiska län
derna bör leda till ett utökat sam råd beträf
fande den ekonom iska politiken. En viktig 
uppgift i det nordiska sam arbetet är att se 
till att förhandlingarna om energi- och in
dustrisam arbetet snart leder till konkreta 
resultat.

En viktig förutsättning för positiva resul
tat av nordiskt sam arbete är den stora vär
degemenskap på de flesta om råden, bl. a. 
det politiska om rådet, som finns inom den 
nordiska länderkretsen. Rätten till arbete åt 
alla är en sådan mycket viktig fråga, som 
utgör en gemensam ideologisk p lattform  för 
att utvidga och konkretisera det nordiska 
samarbetet. Jag kan, herr president, helt an
sluta mig till statsminister Nordlis uttalande 
i dag. att det inte är värdigt en industristat 
att inte kunna skapa arbete för sina m ed
borgare. Inte minst gäller detta vår förm åga 
att tillvarata ungdomens vilja att arbeta, att 
ge sin kraft och sin entusiasm för sin egen 
fram tid i ett bättre samhälle.

Rätten och möjligheten till arbete är se
dan gam malt ett av de övergripande målen 
för såväl nationell som nordisk politik. Det 
var därför naturligt att ett av de första och 
mest betydelsefulla resultaten av nordiskt 
samarbete var den fria nordiska arbets
marknaden.

Den är dock inte bekymmersfri. U nder 
vissa perioder har t. ex. utvandringen från 
Finland till Sverige varit så stor att den ska
pat bekym mer i de båda länderna. I början 
av 1970-talet skedde en viss återflyttning till 
Finland, men under de två senaste åren har 
nettoinvandringen av finska m edborgare till 
Sverige ökat och är i storleksordningen 
20 000. Det är en hög siffra.

Sedan början av 1970-talet har sam arbe
tet mellan Finland och Sverige intensifierats 
för att lösa problem en med den ensidiga be- 
folkningsströmmen. N ågra m otsättningar i 
målet för detta samarbete finns inte. V i vill 
i samarbete med Finland lösa dessa pro
blem. F ör finska invandrare, som utgör en 
mycket stor grupp bland invandrarna till 
Sverige, försöker vi tillrättalägga olika fö r

hållanden, bl. a. språkfrågan. Sålunda u t
vidgas hem språksundervisningen för att 
barnen skall kunna behålla sitt modersmål.

Men samtidigt kan vi inte begränsa den 
rörelsefrihet som m änniskorna i N orden 
upplevt som en realitet i snart en m ansål
der. Vi måste em ellertid balansera arbets- 
kraftsrörelserna med andra form er av sam
arbete. Hit hör inform ationsinsatser i våra 
respektive länder, engagemang genom fack
liga organisationer och näringslivsorganisa- 
tioner, statliga organ på om rådet och på re
geringsnivå. D et redan inledda samarbetet 
bör kunna ledas i sådana banor att utveck
lingen främ jar såväl de nationella som de 
nordiska målsättningarna.

Anna-Liisa Hyvönen: H err president! Jag 
är för första gången med på N ordiska rå 
dets session, men jag vet mycket väl, att ett 
gemensamt beslut har fattats om att inga 
som helst beslut fattas i detta organ med 
anslutning till säkerhets- och försvarspoli
tik. D et torde inte heller ha varit så sedvan
ligt att tala om dessa angelägenheter. Det 
förefaller mig emellertid omöjligt att be
handla det sam arbete som äger rum  på de 
nordiska folkens olika levnadsom råden och 
att tiga i fråga om de faktorer som har ett 
mycket väsentligt inflytande på våra folks 
fram tid och på m öjligheterna att förverk
liga varje avtal och beslut som åstadkom 
mits på basen av detta samarbete. D ärför är 
det skäl att åtm instone i generaldebattens 
inlägg ge uttryck åt bekym ren om att myc
ket starka krafter är i rörelse för att stoppa 
den avspänningsutveckling som fått sin bör
jan efter den Europeiska Säkerhets- och 
Sam arbetskonferensen i Helsingfors och för 
att skapa en atm osfär för det kalla kriget. 
De fredsälskande folken i N orden kan inte 
glädja sig över det nordiska sam arbetets 
framsteg på lagstiftningens och övriga om 
råden utan att lägga m ärke till att kapprust
ningen håller på att bli häftigare och att 
den från mycket nära  håll hotar den fred
liga utvecklingen av folken inom vår region. 
Jag tro r att m an inte bara i F inland utan 
överallt i N orden och alldeles speciellt här i 
Norge skrämts av den just före NATOs vin
tersession fram förda tanken om att m an 
skulle börja tillverka neutronbom ber och
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placera dem här i Europa. M an har försökt 
m arknadsföra neutronbom ben såsom 
m indre farlig än de övriga kärnvapnen, och 
det har påståtts att dess förödande verkan 
enbart utsträcker sig till levande varelser, 
m edan den därem ot skulle skona miljön. 
Vetenskapsmän på olika håll i världen har 
dem enterat påståendena om att ens miljön 
skulle bevaras och påvisat riskerna med 
denna bomb även för kom m ande generatio
ner. Bl. a. den internationellt kände finske 
experten på kärnvapnens effekter, Jorm a 
M iettinen. har konstaterat, att neutronbom 
berna kan utsätta de kom m ande generatio
nerna i E uropa för mycket ödesdigra risker. 
De som m arknadsför neutronbom ben har ju 
också tydligt uttryckt, att meningen är att 
komma till ett kärnvapenkrig på ett avgrän
sat område, t. ex. enbart på Europas om 
råde. D ärför borde varje invånare i denna 
världsdel definitivt m otsätta sig dessa pla
ner och tillverkningen av neutronbom ben i 
allmänhet.

Så länge som det inte finns internatio
nella avtal som förhindrar dylika kapprust
ningen upphetsande planer, är det tvivelak
tigt om man kan främ ja avspänningsutveck- 
lingen. D ärför bör man med största till
fredsställelse hälsa det av FN  inledda arbe
tet för att åstadkom m a nedrustning och 
även om vi på denna session inte kan fatta 
några som helst beslut i saken, är det enligt 
min uppfattning mycket m otiverat att vi å t
minstone i generaldebatten uttrycker vårt 
önskemål om att Nordens folk och rege
ringarna i våra länder allt m era målmedve

tet m edverkar till åstadkom m ande av en 
allmän nedrustningsutveckling och uttryc
ker sitt definitiva m otstånd till p lanerna på 
en neutronbom b. I detta sammanhang är 
det av president Kekkonen i tiden ställda 
förslaget om ett kärnvapenfritt N orden rätt 
aktuellt och skulle som genom fört mycket 
bättre än vad fallet är för närvarande sä
kerställa fruktbarheten av de resultat som 
m an åstadkom m it i N ordiska rådets sam ar
bete, som redan pågått i över 25 års tid.

Fortsatt avspänningsutveckling och främ 
jandet av nedrustningen var förem ål för 
central uppm ärksam het vid det presidentval 
som nyss hölls i F inland. Vi är glada över 
att här kunna berätta om att presidentvalets 
resultat på det mest övertygande sätt visade 
att den utrikespolitik, vars utgångspunkt 
alltsedan år 1948 varit vänskaps-, samar- 
bets- och biståndspakten mellan Finland 
och Sovjetunionen och konstruktivt sam ar
bete med de nordiska folken sam t strävan 
till att stärka förutsättningarna för freden i 
hela världen, fortfarande stöds av m ajorite
ten bland vårt folk och kommer att fort- 
bestå tack vare nyvalet av president K ekko
nen. I överensstämmelse med denna utrikes
politiska linje kan Finland göra en allt akti
vare insats för att m otsätta sig kapprust
ningen och för att stöda nedrustningssträ- 
vandena och därigenom också bidra till att 
sam arbetet mellan N ordens folk fortsätter 
och blir allt starkare.

Sedan generaldebatten avbrutits, avsluta
des mötet kl. 18.30.
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Presidenter: Trygve Bratteli, V. J. Sukseiainen, Jón Skaftason

19 februari

Dagordning

C 1: Berättelse rörande det nordiska
samarbetet
Dokum ent 1: R apport från N ordiska rådets 
presidium
B 24: M inisterrådsförslag om program  för 
N ordiska m inisterrådet (fortsatt generalde
batt)

Meddelanden

Det meddelades, att statsrådet G östa 
Bohman och statsminister Kalevi Sorsa in
tagit sina platser i rådet.

C 1: Berättelse rörande det nordiska sam
arbetet, Dokument 1: Rapport från Nor
diska rådets presidium och B 24: Minister- 
rådsförslag om program för Nordiska mi
nisterrådet (generaldebatt)

Statsminister Sorsa: H err president! För 
ett år sedan firade N ordiska rådet i Helsing
fors 25-årsminnet av sin tillkomst. U nder 
sessionens generaldebatt uttalade sig m ånga 
talare om N ordiska rådets första kvartsse
kel och det rådde en utbredd enighet om 
den avgörande betydelse N ordiska rådet 
haft —  och har —  för det nordiska sam 
arbetet. D et är lätt att förena sig i detta. 
Rådets verksam het och de resultat den lett 
till överträffar ju betydligt de förväntningar 
man i tiden ställde på rådet. Den skepsis

som på vissa håll var rådande vid tiden för 
N ordiska rådets tillkomst har nu förbytts 
i en allmän uppskattning över vad som 
åstadkommits. N ordiska rådet befinner sig 
i dag i centrum  för det officiella nordiska 
sam arbetet och ger detta sam arbete tyngd 
och kontinuitet. Rådets initiativkraft och 
fram tidsinriktade aktivitet är en central fak
tor för en ytterligare utbyggnad av sam 
arbetet.

D et nordiska sam arbetet präglas i dag 
allt m er av konkreta ekonom iska frågor, 
varför ett självskrivet tem a i ett sam m an
hang som detta är de ekonom iska svårig
heter som alla de nordiska länderna käm par 
med. Å r 1977 m edförde ingen lindring i 
den världsekonomiska kris som nu pågått 
så gott som i en följd ända sedan år 1974. 
U tsikterna för innevarande år är svåra att 
förutspå, men det förefaller uppenbart att 
en avgörande och otvetydig uppgång i 
världsekonomin inte är att förvänta under 
detta år. De tecken på en ökande ekono
misk aktivitet som kunnat iakttagas i vissa 
av de större industriländerna i väst är ännu 
svaga, och de kan knappast läggas till grund 
för en m era uttalad optimism beträffande 
den fram tida utvecklingen. Även om pro
gnoserna om en något snabbare tillväxttakt 
i de viktigaste industriländerna förverkligas, 
är det inte sannolikt att verkan av detta når 
oss ännu detta år. Svårigheterna kommer 
alltså att kvarstå.

Problem en är i mycket likartade i de nor
diska länderna. De tre klassiska indikato
rerna för det ekonom iska läget —  syssel
sättningen, utrikeshandelns balans och in 
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flationen —  uppvisar näslan genomgående 
dystra siffror. Vi har alla strukturella pro
blem på ett antal nyckelsektorer inom in
dustrin och exportens bristande konkurrens
kraft utgör ett gemensamt drag för de nor
diska länderna.

F ör finländskt vidkomm ande kan det 
konstateras att den ekonomiska tillväxten 
senaste år stam pade på stället för tredje 
året i följd, ett fenom en som m an får gå 
tillbaka till trettiotalets depressionsår för att 
finna det fredstida motstycket till. D en sva
ga ekonomiska aktiviteten har lett till att 
arbetslösheten i Finland antagit rekordstora 
proportioner. I januari uppgick antalet ar
betslösa till 196 000 eller 9 procent av ar
betsstyrkan.

Den i särklass mest angelägna uppgiften 
för Finlands regering är mot denna bak
grund att råda bot på arbetslösheten. De 
ekonomiska stim ulansprogram  som rege
ringen lanserade i juni och decem ber se
naste år har till syfte att stärka sysselsätt
ningsläget. Stim ulansåtgärderna förväntas 
minska arbetslösheten redan denna vår.

Den ekonomiska lågkonjunkturen har 
också återspeglats i den regionalpolitiska 
utvecklingen i Finland. Trots att antalet ar
betslösa proportionellt sett fortfarande är 
högst i utvecklingsområdena, är arbetslös
heten nu stor också i södra Finland. Arten 
av de regionalpolitiska problem en har där
igenom i någon mån förändrats. Sysselsätt
nings- och regionalpolitiska m ålsättningar 
har även diskuterats på ett nordiskt plan, 
vilket vi anser viktigt och fruktbart.

Den otillräckligt utvecklade ekonomiska 
strukturen i Finland har lett till, att det i 
vårt land i större utsträckning än i de öv
riga nordiska länderna finns problem om rå
den, där inkomstnivån är låg, sysselsätt
ningen mer eller m indre konstant svag och 
servicenivån bristfällig. I sådana om råden 
är benägenheten för em igration stark. Em i
grationens negativa verkningar har varit 
oroande stora och en fortsatt emigration 
hotar att sätta utvecklingsförutsättningarna 
i dessa om råden ur spel.

D et torde vara självklart, att regleringen 
av em igrationen och eliminerandet av de 
m issförhållanden, som de förorsakar, är 
inte bara en central uppgift på finländskt 
håll utan mycket även kan göras på ett sam

nordiskt plan. På längre sikt bör m an sträva 
till att skapa m era bestående förutsättningar 
än tidigare för en balanserad nordisk regio
nal utveckling. M an kunde härvid tänka sig, 
att vi gemensamt skulle fastställa sådana 
nordiska regionalpolitiska problem om råden, 
vid vilkas utvecklingsförutsättningar man 
skulle fästa större uppm ärksam het än tidi
gare.

Den m inskade efterfrågan på såväl hem 
m am arknaderna som på exportm arknader
na har varit ägnad att fram häva de struktu
rella svagheterna inom enskilda industri
branscher. Skeppsbyggnads-, textil- och 
konfektions- samt stålindustrin käm par i 
alla nordiska länder m ed svårigheter av 
växlande omfattning. Till en del förefaller 
det som om dessa svårigheter vore perm a
nenta och oberoende av en eventuell upp
gång i konjunkturerna. En av de förnäm sta 
orsakerna till svårigheterna torde i själva 
verket vara den omvandling som ägt rum  
i den industrialiserade världen de senaste 
åren. N ya länder har gjort sitt intåg på 
världsm arknaden med påföljd att m ånga 
traditionella industriländer få tt allt svårare 
att hävda sina positioner på flera av indu
strins nyckelområden.

M in uppfattning är att frågor av denna 
art hittills ägnats för liten uppm ärksam het 
inom det nordiska samarbetets ram . D et 
bör givetvis sägas att det handelspolitiska 
sam arbetet mellan de nordiska länderna 
förlöpt väl enligt traditionellt mönster, och 
ett stort m ått av samstämmighet har kunnat 
uppnås, då dessa problem  tangerats inom 
GATT, vid de m ultilaterala textilförhand
lingarna och annorstädes. F rågan har em el
lertid en annan, rent industripolitisk dimen
sion.

Jag tror för egen del att det vore nyttigt 
att underkasta exempelvis tekoindustrins 
problem en samnordisk granskning. De oli
ka nordiska länderna har kanske en något 
olika utgångspunkt, då det gäller den fram 
tida industriella strategin för denna bransch, 
men det finns likafullt också betydande be
röringspunkter, inte minst genom den stora 
sam handeln med teko-varor i N orden. Det 
vore därför m otiverat att få dessa frågor 
allsidigt belysta.

Senaste decem ber var jag i tillfälle att 
tillsammans med de övriga nordiska stats
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m inistrarna diskutera ett antal aktuella nor
diska frågor och därvid främ st frågor av 
ekonomisk art. Samtalen var mycket nyt
tiga och vi kom bl. a. överens om att även 
i fortsättningen hålla en nära kontakt vid 
utform ningen av den ekonomiska politiken 
i varje nordiskt land. Jag och mina stats
ministerkolleger konstaterade härvid, att 
våra finansm inistrars överläggningar om na
tionella och sam nordiska åtgärder för att 
förbättra ländernas ekonomi är mycket vär
defulla.

Gem ensam m a rådplägningar av denna 
art är självfallet av betydelse då det gäller 
att komma till rätta  med den ekonomiska 
kris som råder i alla våra länder. Speciellt 
inom den nordiska kretsen bör man söka 
tillse att utform ningen av enskilda ekono
miska åtgärder inte inverkar menligt på de 
ekonomiska förhållandena i ett annat nor
diskt land. D etta gäller hela skalan av olika 
ekonomiska åtgärder, från  förändringar i 
våra valutors värde till industripolitiska 
stödåtgärder och importbemötande.

U nder den långa och djupa lågkonjunk
turen i m arknadsekonom ierna har allt flera 
länder tytt sig till valutapolitiska åtgärder 
för att trygga efterfrågan och sysselsätt
ningen i det egna näringslivet. Så har också 
varit fallet i de nordiska länderna. Sedan 
oktober 1976 har våra valutor devalverats 
upprepade gånger. I största allm änhet och 
i synnerhet då det gäller länder som är eko
nomiskt så starkt knutna till varandra som 
de nordiska länderna, är det med efterklok- 
het lätt att se, att totalresultatet av alla de 
valutakursjusteringar som har utförts under 
den korta tiden av drygt ett år har blivit 
magert. Exporten har eventuellt i någon 
mån underlättats, men de skadliga inverk
ningarna på kostnads- och prisnivån är san
nolikt större än fördelarna. I den m ån som 
de nordiska länderna exporterar likartade 
produkter, har de konkurrerande devalve
ringarna i huvudsak varit till nytta för av
näm arna i tredje länder.

Ett annat område, där de kortsiktiga stö
dandet av det egna näringslivet alltm er har 
kommit i konflikt m ed m era långsiktiga 
effektivitetskrav, är kostnadssänkande och 
efterfrågeökande åtgärder för enskilda in
dustrier som har råkat i trångm ål. Sådana 
åtgärder kan i och för sig vara väl motive

rade i aktuella situationer, som ofta med 
goda skäl kan bedöm as som övergående. 
Men ju längre uppgången i den ekonomiska 
aktiviteten dröjer, desto m era kommer nack
delarna av punktingripanden in i bilden.

D et som görs i ett land kan inte undgå 
att påverka de avgöranden som träffas i 
andra länder, där problem en är likartade 
och inte sällan ännu svårare. Återigen har 
m an ett läge, där okoordinerade ingripan
den på olika håll tar ut varandra, samtidigt 
som de leder till svårkorrigerade snedvrid
ningar i näringsstruktur och handel.

Den senaste tidens erfarenheter ger en 
tydlig fingervisning om nödvändigheten av 
en återhållsam  inställning till det som man 
på 1930-talet med ett starkt m en ganska 
karaktäristiskt uttryck kallade "beggar-thy- 
neighbour-policies” .

En bättre koordinerad ekonomisk politik 
i N orden är inte uteslutande en teknisk frå
ga. De ekonom iska problem  vi står inför 
har i stor utsträckning sin orsak i im m ate
riella och psykologiska faktorer. Inom  för
vånansvärt vida kretsar i förvaltningen, 
fackföreningsrörelsen och industrin råder 
det ett slags misstro mot fram tiden, en bris
tande tillit till att de problem  vi står inför 
kan lösas. D etta slag av defaitism bör gi
vetvis m otarbetas och detta är i första hand 
en sak för regeringarna i våra länder. Men 
blickarna vänds också m ot det nordiska 
samarbetet. Vi bör kunna påvisa att vi inte 
står ensamma med våra svårigheter, utan 
att m an också på det nordiska planet aktivt 
kan sträva till att finna utvägar u r det nu
varande läget.

Vid statsm inisterm ötet behandlade vi 
även den nordiska råvaru- och resursutred
ningen, vars andra del slutfördes senaste 
höst. M an har i den, inom  ett begränsat an
tal om råden studerat m öjliga samarbetsfor- 
m er rörande utnyttjande av råvaror och re
surser. Av de rekom m endationer som ges 
i utredningen har vi på finländskt håll fäst 
speciellt intresse vid m öjligheterna till sam
arbete inom projektexportens område.

Den handelspolitiska utvecklingen i värl
den har gått i riktning m ot leveranser av 
allt större projekt, varför de enskilda nor
diska länderna kan ha svårt a tt på ett jäm 
bördigt sätt konkurrera med länder med 
större ekonom iska resurser. Sam arbete inom
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projektexporten skulle otvivelaktigt ge de 
nordiska länderna ett bättre utgångsläge. 
H är bör även de möjligheter, som N ordiska 
investeringsbanken erbjuder, beaktas. Ban
ken kan ju  användas för finansiering av 
nordiska projekt, som förverkligas i tredje 
land.

Råvaru- och resursutredningen innehål
ler även en del andra rekom m endationer, 
som Finland kan stöda. U tan att närm are 
gå in på detaljer vill jag gärna näm na, att 
det i Finland finns intresse också för sam 
arbete t. ex. beträffande legeringsmetaller 
och geologisk forskning. En intressant fram 
tidsfråga är sam arbetsm öjligheterna rö ran
de återanvändning av avfall. D et är själv
klart, att råvaru- och resursfrågorna kom 
mer att bibehålla sin aktuaiitet i framtiden, 
varför det är viktigt att vi fortsättningsvis 
ägnar dessa frågor tillräcklig uppm ärksam 
het. Det gäller nu att följa upp de givna 
rekom m endationerna så att de kom m er ett 
samnordiskt intresse till del.

H err president. Det nordiska sam arbetet 
rör sig ju  som vi vet i vidare cirklar än 
rent ekonomiska frågor. Jag har till min till
fredsställelse lagt m ärke till att det vid den
na session föreligger ett m inisterrådsförslag 
till handlingsprogram  på jäm ställdhetsom 
rådet. Även då det gäller att fö rbättra kvin
nornas ställning och bygga ut jämlikheten 
mellan könen har det nordiska sam arbetet 
en viktig roll att fylla. Internationellt sett 
har ju de nordiska länderna kommit mycket 
långt i jäm likhetsfrågor och vi bör natu r
ligtvis inte nöja oss med de nuvarande re
sultaten. Också här kan vi gå vidare. E n 
ligt min uppfattning ligger det nordiska 
samarbetets styrka just i det att m an på så 
gott som alla samhällsområden är beredd 
att arbeta vidare och inte nöjer sig med att 
konstatera att en hel del uppnåtts och låta 
saken bero vid detta. Jag är därför över
tygad om att det nordiska sam arbetet kom 
m er att fortsätta i samma goda anda och 
med samma goda resultat som hittills varit 
fallet.

V. J. Sukselainen övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

Meddelanden

D et meddelades, att statsminister G eir 
Hallgrimsson, O tto M ørch och statsrådet 
Bo Turesson intagit sina platser i rådet.

Feldt: H err president! N ordiska m inister
rådet har vid denna session förelagt Rådet 
ett förslag till handlingsprogram. P rogram 
mets väsentliga förtjänst är att det kort och 
icke utan pregnans sam m anfattar de no r
diska sam arbetssträvandenas mål och medel 
över hela det stora fält, som dessa strävan
den num era om fattar. Ekonom iska utskot
tet har i sitt betänkande över förslaget u t
talat att ministerrådets arbete bör kunna in
rättas efter principerna i program m et. U t
skottet utgår därvid från att program m et 
fortlöpande ses över och att resultaten av 
denna översyn tillställs Rådet.

Ekonom iska utskottet uttrycker em eller
tid också en liten suck av besvikelse, som 
gäller program m ets dom inerande karaktär 
av återblick och beskrivning av pågående 
arbete, m edan de fram tida arbetsuppgifter
na behandlas i allm änna och ofta mycket 
vaga ordalag.

Jag kan för min del förstå de svårigheter 
som möter om m an i ett kort och översikt
ligt program  skall söka konkretisera sam 
arbetets innehåll och inriktning på m ånga 
olika om råden, där m an i dagsläget bara 
kan form ulera mycket allm änna m ålsätt
ningar. D et krävs i m ånga fall ett tålm odigt 
och mödosamt arbete, innan parollerna kan 
transform eras till handfasta och effektiva 
sam arbetsprojekt. I detta avseende kan 
handlingsprogram m et sägas återspegla vad 
som är en styrka i det nordiska sam arbetet
—  återhållsam heten med de stora orden 
och de högtflygande målen till dess m an vet 
att någonting kan uträttas också i praktiken.

Men på åtminstone ett om råde har mi
nisterrådet i m itt tycke drivit denna blyg
samhetens politik för långt. Och vad värre 
är —  program m et speglar här inte verklig
hetens krav på det nordiska sam arbetet. D et 
jag avser är sam arbetet på det ekonom iska 
området.

Sedan N ordiska rådets fö rra  session har 
det ekonomiska läget i de nordiska länder
na påtagligt försäm rats. Praktiskt taget alla 
länder har svåra externa och interna ba
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lansproblem. I flera länder stagnerar eko
nom ierna och arbetslösheten växer. Över 
lag har mer eller m indre sm ärtsam m a om 
prövningar och ingripanden framtvingats i 
den ekonomiska politiken.

Av hela denna bistra verklighet finns i 
ministerrådets handlingsprogram  knappast 
ett spår. Visserligen anges två väsentliga 
mål för det ekonomiska sam arbetet —  full 
sysselsättning och ökad prisstabilitet. Men 
ingenting i program m et antyder att minis
terrådet varit medvetet om vikten av de 
problem  vi står inför —  den ekonomiska 
stagnationen, de utbredda strukturproble
men i våra industrier, den tilltagande p ro
tektionismen i vår omvärld och, sist men 
inte minst, oron på valutam arknaderna, 
som lett till en serie devalveringar också 
i de nordiska länderna.

Intrycket att handlingsprogram m et idyl- 
liserar de ekonom iska förhållandena i N or
den och i världen förstärks av att det enda 
konkreta beslutet om innehållet i sam arbe
tet om den ekonomiska politiken är att det 
ska bestå av ökat samråd. M inisterrådet ut- 
fäster sig sålunda att också i fortsättningen 
verka för ett ökat inform ationsutbyte om 
den ekonomiska politiken. M en det är allt.

G årdagens debatt i rådet speglade en 
helt annan oro inför den ekonomiska situa
tionen och ställde betydligt m er långtgåen
de krav på det ekonomiska sam arbetet i 
Norden. I vissa inlägg beskrevs läget som 
att vi står inför ett val mellan två vägar. 
U tnyttjar vi inte svårigheterna för att skapa 
ökat samarbete och större sammanhållning 
m ellan våra länder, är risken stor att vi i 
stället glider isär. Vi kan tvingas var för 
sig söka nationella lösningar på problem, 
som i grunden är gemensamma och där lös
ningarna därför i bästa fall inte räcker till, 
i sämsta fall flyttar problem en till våra 
grannar.

N u ska det gärna erkännas att det är lätt 
att ställa krav på ökat samarbete om den 
ekonomiska politiken, men det är svårt att 
anvisa vägarna. I ett medlemsförslag från 
socialdemokratiskt håll har nu tanken väckts 
att öppna en sådan väg genom en effektivi
sering och fördjupning av det valutapoli
tiska samarbetet.

Enligt förslaget skulle det ske i tre steg. 
D et första är att systemet med konsultation

och samråd i valutapolitiska frågor ges fas
tare regler och blir ett fortlöpande inslag i 
de nordiska kontakterna. Det andra är att 
m an försöker nå överenskommelser om 
hanteringen av valutapolitiken, så att risken 
för s. k. konkurrensdevalveringar minime- 
ras. Och det tredje är att m an i en sam nor
disk utredning försöker u tröna hur de nor
diska länderna kan lägga grunden för en 
bättre samordning av valutapolitiken, som 
kan bidra till sysselsättning och ekonomisk 
tillväxt.

Den om edelbara bakgrunden till de här 
förslagen är det senaste årets erfarenheter 
av hur de nordiska länderna dragits allt 
djupare in i den internationella valutaoron. 
Den tidigare relativa stabiliteten inom det 
nordiska valutaom rådet har avlösts av en 
rad förändringar i våra valutors inbördes 
relationer. Den svenska regeringens beslut 
att läm na det europeiska valutapolitiska 
sam arbetet i den s. k. valutaorm en föränd
rade i ett betydelsefullt avseende förutsätt
ningarna för det nordiska sam arbetet på det 
här området. Tidigare iakttagna form er för 
konsultation och sam råd har också utsatts 
för påfrestningar under den här oroliga 
perioden.

Det förefaller därför som om utveckling
en på det valutapolitiska om rådet går åt 
rakt m otsatt håll till vad som i det rådande 
krisläget borde eftersträvas, d. v. s. en för
stärkning av sam arbetet mellan de nordiska 
länderna.

En ökad instabilitet mellan de nordiska 
valutorna försvårar utvecklingen av sam- 
handeln och av det industriella samarbetet. 
V alutakursförändringar, som har karaktä
ren av renodlat nationella skyddsåtgärder, 
försvagar utvecklingen i de andra länderna 
och kan fram kalla krav på olika slag av 
kom penserande m otåtgärder. Om dessutom 
de enskilda ländernas valutapolitiska beslut 
tas i form er, som inte tillgodoser önskem å
let om samråd i förväg, kan det knappast 
befräm ja sam arbetssträvanden inom den 
ekonomiska politiken i stort. Och skulle de 
nordiska ländernas politik på det m onetära 
och valutapolitiska om rådet glida allt mera 
isär, m inskar det givetvis våra möjligheter 
att utåt uppträda tillsammans och främ ja 
N ordens intressen i internationella ekono
miska sammanhang.
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G entem ot förslag om valutapolitiskt sam
arbete brukar den invändningen riktas att 
det båtar föga att försöka sam ordna valuta
politiken, om inte sam m a sak sker med den 
ekonomiska politiken i stort, så att förut
sättningar skapas för en valutapolitisk sam
ordning, t. ex. när det gäller pris- och kost
nadsutvecklingen och takten i den ekono
miska tillväxten.

Invändningen är i och för sig relevant. 
M en vad den pekar på är egentligen att 
ekonom isk integration och ekonomiskt sam
arbete måste fortgå samtidigt och parallellt 
på en rad områden. Likaså måste det sam
arbetet för att bli fram gångsrikt leda till en 
harm onisering av vissa grundläggande fö r
utsättningar för sysselsättning och levnads
villkor i våra länder.

M en det är ju just detta som vi allmän! 
säger oss eftersträva med vårt samarbete i 
N orden. Låt oss därför, om vi inte bara 
letar efier förhinder för de obotfärdiga, vän
da på resonemanget och säga oss:

Ekonomiskt-politiskt samarbete måste 
börja någonstans. Och den naturliga u t
gångspunkten är valutapolitiken. D är har 
våra ekonom ier sina mest direkta berörings- 
ytor. D är kan inget land företa sig något 
utan att det får återverkningar för grannar 
och handelspartners. D ärför är valutapoli
tiskt sam arbete något av både en inkörs
port och en grundval för ekonomiskt sam 
arbete i Norden.

Jag underskattar inte de praktiska och 
politiska svårigheterna att genom föra de 
här föreslagen. De är i själva verket bety
dande, både därför att ett m era förpliktan
de valutasam arbete kräver samordning och 
hänsynstagande till nordiska intressen också 
på en rad andra om råden och därför att de 
nordiska länderna genom den senaste tidens 
händelser ham nat i sinsemellan olika valuta
politiska arrangemang. M en alternativet ter 
sig minst lika svårt. Det består inte bara av 
risken för en ekonomisk desintegration i 
N orden utan också av den dystra utsikten 
att våra länder i ökande isolering och utan 
stöd av varandra kan dras djupare in i den 
onda cirkeln av ekonomisk stagnation, in
flation och arbetslöshet.

Statsminister N ordli har föreslagit en ge
mensam nordisk undersökning av den inter
nationella ekonomiska krisen och dess verk

ningar för Norden. Det borde vara natu r
ligt, för att inte säga nödvändigt, att de 
valutapolitiska frågorna får en fram skjuten 
plats i en sådan undersökning. K unskap 
kan ofta fungera som en vägröjare för 
handling. D et är m in förhoppning att det 
kan in träffa också i det här fallet.

H err president! I m inisterrådets förslag 
till handlingsprogram  näm ns över huvud 
taget inte ordet handelspolitik. D et m å fin
nas skäl för detta. M en m inisterrådets tyst
nad på den här punkten kan inte tränga un 
dan det faktum  att sam verkan på det han
delspolitiska om rådet är och förblir en cen
tral arbetsuppgift för våra länder.

I själva verket borde frågan om dc nor
diska ländernas handelspolitiska sam arbete 
tas upp till förnyad diskussion, men nu från 
cn annan synvinkel än under tidigare ske
den. I den internationella handeln kan för 
närvarande två betydelsefulla strukturella 
förändringar iakttas, som också har ett visst 
inbördes samband. Den ena är den snabba 
fram växten av en m er eller mindre dold 
men likväl högst påtaglig protektionism.

Den andra är tillkomsten av de s. k. nya 
industriländerna med en helt exportorien- 
terad industri, uppbyggd och ledd av väs
terländska kapitalintressen. I alla nordiska 
länder m ärker vi konsekvenserna i form  av 
svårigheter för vår export och im portkon
kurrens från länder med kostnads- och p ro
duktionsförhållanden, som radikalt avviker 
från våra.

I den politiska debatten, både här i N or
den och internationellt, finns en benägen
het att försöka gå förbi de här problemen. 
N är det gäller den snabba utbredningen av 
handelshinder och protektionism  är en om 
tyckt metod att försöka tala ihjäl dem ge
nom  att desto m era passionerat och entu
siastiskt predika frihandelns evangelium. 
Om jag ser med en smula skepsis på denna 
metod att bekäm pa protektionism en beror 
det inte på att jag tycker illa om frihandel. 
Tvärtom, för oss mindre, utvecklade indu
striländer har handelns frigörelse under ef
terkrigstiden varit en huvudfaktor bakom  
vår ekonomiska tillväxt. D et beror på att 
jag tror att det bättre skulle gagna hela fri
handelsidén, om vi kritiskt analyserade fri
handelns förutsättningar på det globala p la
net inför de förändringar som världen nu
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går igenom.
Det för mig över till det andra proble

met, fram växten av en exportindustri i ett 
antal länder i Asien och Sydamerika. H är 
tycks det finnas en allvarlig risk för feltolk
ning av innebörden i det som sker. I varje 
fall levererade den svenska statsministern 
en sådan feltolkning, när han i sitt inlägg 
igår bestred industrialiseringen av länder 
som Sydkorea, Hongkong och Brasilien som 
ett led i utvecklingen mot den nya ekono
miska världsordning som u-länderna krävt. 
I själva verket torde det vara tvärtom . Vad 
vi bevittnar är en ny kolonialisering av fat
tiga länder, där industrier byggs upp med 
tillgången på billig arbetskraft som avgö
rande förutsättning. Industrialiseringen sker 
helt på det internationella kapitalets villkor. 
De exploaterade länderna tillförs ingen tek
nologi, ingen bas för sin egen ekonomiska 
utveckling. Allt inriktas, liksom skedde un 
der den gam la kolonialiseringen, på att till
godose de rika ländernas behov. Kapitalet 
och kunnandet och därm ed det avgörande 
inflytandet över industrierna i de här län
derna samlas i samma händer —  de inter
nationella kapitalintressena. M ycket tyder 
på att den nya industrikolonialismen kan 
visa sig bli lika häm m ande för den ekono
miska utvecklingen och oberoendet i u-län
derna som den gam la råvarukolonialismen.

Jag förordar inte någon omläggning av 
de nordiska ländernas handelspolitik. Men 
jag tror att det är nödvändigt att vi gör en 
realistisk värdering av de strukturella för
ändringarna i världshandeln och de påfrest
ningar det skapar för våra länder, och inte 
döljer problem en bakom  allmänt tal om fri
handel och ekonomisk utveckling. I den 
kritiska analysen av Nordens ekonomiska 
läge, som Odvar N ordli förespråkat, borde 
en självklar ingrediens vara de nya kon
kurrensförhållanden vi m öter i den tillta
gande protektionism en och i uppkomsten 
av nya industriländer. Om en sådan kritisk 
analys leder till krav på handling, bör vi 
vara medvetna om att på handelspolitikens 
område gäller det mer än på de flesta and
ra om råden att samverkan och sam m an
hållning ger styrka och ökade möjligheter 
för små länder att hävda sina intressen.

Meddelande

D et meddelades att statsråd Ruth Ryste 
intagit sin plats i rådet.

Willoch: H r. president! De nordiske land 
har i den tid Nordisk Råd har bestått, gjen
nomlevd en rik utviklingsperiode, som har 
bragt oss alle i aller frem ste rekke i verden 
med hensyn til velstand og sosial trygghet.

N å ville det neppe være holdbar historisk 
analyse å tilskrive Nordisk Råd eller nor
disk samarbeid noen avgjørende andel av 
æren for den økonomiske fremgang. I ho
vedsak er den kom m et som et resultat av at 
de enkelte land har funnet lønnsom avset
ning for sin produksjon på verdensm arke
det —  innenfor et videre samarbeid enn 
N ordisk Råd har hatt grunnlag for å tilret
telegge.

Vi er nå, som flere talere har vært inne 
på, inne i en periode som er preget av andre 
tendenser, og som i hvert fall for en tid 
frem over ser ut til å sette snevrere grenser 
for fortsatt vekst, ja, som endog truer med 
tilbakegang i levestandard for mange. I en 
slik situasjon er jeg enig i at det er naturlig 
at vi benytter N ordisk Råds organer til ana
lyse og konsultasjoner og til å presse frem 
slike også i andre organer.

M an vil sikkert kunne finne bekreftelse 
på at de nordiske lands økonomiske proble
m er i ikke liten grad skyldes likeartede feil i 
den interne økonomiske politikk, som det 
også vil være mulig å trekke felles læ rdom 
m er av. D et viktigste er selvfølgelig å drøf
te hva vi i fellesskap kan gjøre for å lette 
virkningene av krisen. I denne forbindelse 
er det ikke minst viktig å drøfte hvilke tiltak 
landene hver for seg bør avstå fra  å ta  i 
bruk, for ikke å forsterke problem ene for 
naboene, på en m åte som bare kan gjøre 
krisen vanskeligere og mer langvarig for oss 
alle.

Den norske regjering vil utvilsomt gjøre 
klokt i å studere den danske partifelle og 
økonominister Hækkerups kritiske m erkna
der om slik industripolitikk som m an er 
havnet i bl. a. her i Norge. M an kan ikke 
lukke øynene for at statsstøtte til eksportbe
drifter ofte vil føles meget urimelig i de 
land som må møte slik subsidiert konkur
ranse på sine egne m arkeder. D ette kan lett
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føre til et press for å oppnå beskyttelse mot 
subsidierte utenlandske konkurrenter, og 
det kan igjen lede til begrensninger i hande
len som gjør krisen verre for alle.

Det er en del som faller for den lettvinte 
argumc-ntasjon at de aktuelle økonomiske 
problem er viser nye sykdomstegn ved selve 
det kapitalistiske produksjonssystem, og 
som ut fra et slikt syn anbefaler nye restrik
sjoner for å møte vanskelighetene. 
N ærm ere analyse vil kunne vise at proble
mene i langt høyere grad er skapt ved feil
aktig politikk, mangel på måtehold, plan
løse inngrep i det økonomiske liv og mangel 
på reelt politisk samarbeid på tvers av lan
degrensene.

Sosialdemokratene har reagert på et av 
de foreliggende internasjonale samarbeids
problem er ved sitt forslag om nærm ere va- 
lutapolitisk samarbeid i N orden. Selv om 
det neppe har vært meningen, kommer 
forslaget på et tidspunkt som nærmest faller 
sammen med den norske regjerings alenc- 
gang på dette om rådet: Den norske deva
lueringen faller i tid nær sammen med et 
krav om utbygging av de nordiske konsul
tasjonene om slike spørsmål, frem satt av 
den ansvarlige regjerings egne partifeller. 
Men disse partifeller har ikke rukket å 
komme med kritiske m erknader mot andre 
enn den borgerlige svenske regjering.

Valutapolitikken er et felt der sam
ordning er viktig, m en også uhyre vanske
lig. De store valutapolitiske avgjørelser i 
N orden er jo dessverre som regel knyttet til 
devalueringer, og de frem kom m er som re
sultat av tidligere lettsindigheter i den øko
nomiske politikken, ofte med rø tter i flere 
års utvikling.

F or Norges vedkommende tror jeg det er 
riktig å søke årsakene til devalueringen i en 
utvikling som begynte i 1974, og det ville 
ikke overraske om analysen gav tilsvarende 
svar i Sverige. D et er som regel meget van
skelig å rette opp igjen slike feil ved andre 
m idler når m an først er kommet så langt at 
devaluering er blitt aktuelt. Både den 
svenske devalueringen i august i fjor og den 
norske i år er eksempler på det.

Reelt fellesskap i valutapolitikken ville 
kreve at hele den økonomiske politikken 
hele tiden innrettes på å holde kostnadsni
vået nede, slik at alle nordiske lands varer

kan selges til de valutakurser som m an er 
blitt enig om. Det virker lite sannsynlig at 
de sosialdemokratiske forslagsstillere vil ak
septere slike bindinger på den økonomiske 
politikken i hvert enkelt land. Men saksom
rådet nordisk valutapolitikk er meget vel 
verdt en grundig behandling i nordisk sam
arbeidsperspektiv, kanskje på et bredere 
grunnlag enn det sosialdemokratiske forslag 
angir.

Både på dette og på de øvrige om råder 
for økonomisk politikk er det imidlertid 
viktig å ha de historiske erfaringer klart for 
seg, slik at vi ikke unødig isolerer oss fra  
våre naturlige sam arbeidspartnere utenfor 
vår egen region.

Det er dem som beklager at det nordiske 
samarbeid har m åttet spille en relativt pas
siv rolle i landenes økonomiske utvikling. 
Jeg ser det ikke akkurat slik. Hovedsaken er 
at vi alle i en lang periode har hatt god 
vekst i vår økonomi, noe som igjen har 
gjort det mulig å gjennom føre reform er på 
det sosiale område og når det gjelder det 
nordiske samarbeids flaggsaker innenfor 
kultur, utdannelse og forskning.

Dessuten bör vi ikke glemme at det nor
diske samarbeid antagelig har sine störste 
muligheter og sin störste verdi utenom  det 
snevre ökonomiske område. D et dreier seg 
om å utvide det om råde hvor hver enkelt 
föler seg hjemme, og det gjör m an i meget 
höy grad ved harm onisering av im m ate
rielle forhold, kanskje særlig utbygging og 
utdyping av det kulturelle og språklige fel
lesskap.

I denne sammenheng må jeg si at jeg 
oppfatter det som skuffende at det vises så 
vidt stor negativitet på mange hold overfor 
de nye muligheter for nordisk TV-fellesskap 
ved satellitt. I vår tid kan et slikt fellesskap 
bety overmåte meget for nordisk fellesskaps- 
fölelse i videre forstand og for nordisk 
enhet.

N ordisk Råd har vist sin store eksistensbe
rettigelse ved kontinuerlig å virke som in
spirasjonskilde til harmonisering uten å for
utsette likhet, men tilstrebe ensartethet og 
uten å stenge for impulser fra  andre sam 
funn og regionale organisasjoner utenfor 
vår egen.

Den arbeidsform  som har utviklet seg i 
rådet i de siste år, har efter m itt skjönn gitt
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rådet bedre muligheter til å analysere u t
viklingen, sektor for sektor. Dessverre er 
ikke alt som legges på rådets bord av sek- 
toroversikter og handlingsprogram m er helt 
godt egnet til realistiske og fruktbare analy
ser, men som arbeidsmetode representerer 
de en nyttig reform  i Nordisk Råds virk
somhet.

Men m an bör ikke i utålm odighet 
glemme at det m å ta  atskillig tid å legge 
frem gode program m er som skal ta sikte på 
å möte situasjonen i fem forskjellige land 
med sam ordnede tiltak. Og m an bör ikke 
f alle for fristelsen til å pröve å vise en 
handlekraft som ikke er reell, ved å negli
sjere kravene til skikkelig forberedelse.

Et eksempel som ikke bör fölges av flere, 
er det forslag som ble hastet igjennom på 
Rådets hittil eneste ekstrasesjon, og som på 
tross av påvist svak forberedelse ble reali
sert i rekordfart. Den förste beretning fra 
styret i Den nordiske investeringsbank vil gi 
muligheter for å komme tilbake til ytterli
gere belysning av hvilke krav som bör stilles 
til saksbehandling, för viktige avgjörelser 
treffes. Banken har nemlig fått så uklare 
retningslinjer for sitt arbeid at den som 
nordisk sam arbeidsinstitusjon har funnet 
det riktig å gi lån til en svensk havn til et 
form ål som —  avkledt utenom snakk —  
kort sagt er å utkonkurrere blant annet 
norske havner. Men reglene m å på den 
annen side forstås slik at berörte norske 
havner ikke vil kunne få lån i den nordiske 
bank for å stå mot konkurransen om trafikk 
til Norge.

Jeg kan dessverre ikke unngå å få en fö- 
lelse av at en del av det m ateriale som vi 
får til behandling på denne sesjon, også 
med fordel kunne ha vært noe grundigere 
gjennomtenkt. Men det er likevel grunn til 
både å håpe og tro at denne sesjon vil föye 
seg inn i rekken av jevne arbeidssesjoner 
som bidrar sitt til å oppfylle Rådets i virke
ligheten meget betydningsfulle formål.

Meddelande

Det meddelades att Jón Skaftason intagit 
sin plats i rådet.

M inister Lise Østergaard: Hr. præsident! 
Det nordiske sam arbejde er vokset frem

gradvist og spontant mellem nært beslæg
tede folk, dels på basis af et i det store og 
hele ensartet syn på menneskets rettighe
der og sam fundets indretning, dels i en er
kendelse af, at små lande m ed stærkt be
grænsede menneskelige og økonomiske re
server sammen kan nå betydeligt længere, 
end de enkelte lande form år hver for sig.

P å denne session har det nordiske m ini
sterråd for første gang frem lagt et samlet 
program  for hele det nordiske samarbejde i 
de nærmest følgende år: ”M ennesket og 
ressourcerne i N orden” .

Et grundlæggende træk i dette program 
er det samme, som er det grundlæggende 
træk i det nordiske sam arbejde i det hele ta- 
get. D et er den høje grad af solidaritet, der 
præger indretningen af det enkelte nordiske 
samfund, og som har ført til en høj leve
standard og ensartede vilkår for det størst 
mulige antal borgere, altså til en klas- 
seudjævning. Denne solidaritet er overført 
til den fællesnordiske politik i form  af et 
fælles arbejdsm arked, fælles sociallovgiv
ning, fælles retningslinjer på kultur- og ud
dannelsesområdet og en fælles miljøbeskyt- 
telsespolitik. D et sidste har meget aktuel be
tydning. D et er først forholdsvis for nylig, 
vi har fået øjene op for, at beskyttelsen af 
det ydre miljø er afgørende, idet m an først 
sent har erkendt, at naturens værdier af 
både m ateriel og åndelig art ikke i det lange 
løb kan klare sig over for en ukontrolleret 
udfoldelse af m oderne teknik.

D a følgerne af miljøskadelig virksomhed 
ofte ikke blot er et lokalt problem , er det 
glædeligt, at m an er nået frem  til en over
enskomst, der binder de fire lande til i de
res miljøpolitik at tage de samme hensyn til 
nabolandenes interesser, som m an tager til 
sit eget lands indre interesser.

Denne baggrund for det nordiske sam ar
bejde har ført til en bemærkelsesværdig høj 
grad af tryghed for de enkelte m ennesker i 
vore lande, en tryghed, der sammen med 
vores frihed til at tænke, tro  og tale og en 
høj social levestandard fører til en tilstand, 
som vi i vore dage om taler med begrebet 
livskvalitet.

En lang række forhold er endnu ikke op
nået, og der er i arbejdsprogram m et angivet 
en række om råder, hvor det kommende ar
bejde må gøres.
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I debatten i går blev retten til arbejde og 
navnlig unge menneskers ret til arbejde ud 
førligt omtalt. Jeg kunne have lyst til til 
dette at føje nødvendigheden af fælles be
stræbelser i de nordiske lande på at be
skytte farnilier med små børn, således at en 
tryg opvækst for den næste generation kan 
sikres. D er er i vore lande parallelle tanker 
fremme om en øget barselorlov og om ord
ninger, hvor både en far og en m or har m u
lighed for en arbejdsfri periode i forbin
delse med hvert barns fødsel.

U nder debatten i går blev adskillige 
gange forholdet til den tredje verden truk
ket frem, og her ser jeg en udvidelse af den 
tendens, der har ført til det internordiske 
samarbejde. D en solidaritet, der har præget 
udviklingen i vore egne lande, og som er 
overført til det nordiske samarbejde, søges 
nu også udstrakt til at om fatte den tredje 
verdens lande. D et er faldet naturligt at 
finde frem  til et nordisk samarbejde på om 
rådet bistand til udviklingslandene, og der 
foregår en række udviklingsprojekter i sam
arbejde mellem de nordiske lande. D et sker 
i særlig grad i Østafrika, i Tanzania og K e
nya, og i M ozambique er der nu startet et 
fællesnordisk bistandsprogram, som med 26 
enkeltprojekter er den hidtil største fælles- 
nordiske bistandsindsats.

Men ud over dette samarbejde, det tosi
dede samarbejde mellem de nordiske lande 
og en række af den tredje verdens lande, 
foregår der også et meget væsentligt nor
disk samarbejde igennem de internationale 
organisationer. De nordiske lande har en 
fælles repræsentation i Den afrikanske U d
viklingsfond, i Den asiatiske Udviklings
bank og i Verdensbankgruppen, og der er et 
meget nært nordisk samarbejde inden for 
FN s forskellige organer, ikke mindst i den 
seneste tid, hvor mange nye strøm ninger er 
kommet frem. I ILO, den internationale ar
bejdsorganisation, i OECD og i V erdens
bankgruppen har det efter min opfattelse 
været af meget stor betydning, at vi har 
denne faste praksis for en udveksling og en 
samordning af nordiske synspunkter inden 
for disse om råder. D et er nemlig således, at 
i flere af de internationale organisationer, 
hvor vi i de nordiske lande er meget 
væsentlige bidragydere, er vi samlet i stand 
til at øve en ganske væsentlig indflydelse på

grund af vores fælles historiske baggrund, 
vores fælles m otivation i politikken over 
for den tredje verdens lande og i kraft af, at 
den nordiske holdning i meget vidt omfang 
ligger på linje med udviklingslandenes egne 
ønsker og eget syn på dette samarbejde.

Men det nordiske arbejde i forbindelse 
med den tredje verdens lande rækker ud 
over det rent bistandsmæssige. D er finder 
også et videregående nordisk sam arbejde 
sted i vor almindelige politiske holdning 
over for undertrykte befolkningsgrupper i 
Sydafrika og andre steder i verden, og 
denne politik, der på samme måde er 
præget af solidaritetshensynet, har fundet 
en række konkrete udtryk, således under 
konferencerne i M aputo og Lagos i 1977, 
og endvidere derigennem at der i øjeblikket 
arbejdes i en fællesnordisk arbejdsgruppe 
på at finde frem  til, hvilke om råder m an i 
fællesskab de nordiske lande imellem kan 
sætte ind på i en ydre politik i retning af at 
støtte de undertrykte befolkningsgrupper i 
den tredje verden, i denne sammenhæng 
særlig i det sydlige Afrika.

F ra  alle sider erkendes det, at vor hold
ning til den tredje verdens lande ikke 
tilstrækkeligt varetages gennem vor bistands- 
politik og vor solidaritetspolitik. Det er 
nemlig således, at introduktionen af begre
bet ”en ny økonomisk verdensorden” med 
al tydelighed viser, hvor bistandspolitikken 
må suppleres med et sam arbejde på det 
handelsmæssige, det industrielle og det tek
nologiske område. Alene herigennem kan 
man øge muligheden for økonomisk vækst i 
udviklingslandene, som kan give disse m u
lighed for at opnå levevilkår, som er mere 
acceptable, end det i øjeblikket er tilfældet. 
Sideordnet med vor positive holdning, og 
den er jo kommet til udtryk mange gange i 
disse dage, vil det blive nødvendigt at fore
tage en industriel tilpasning i vore egne 
lande, som på lang sigt kan frem m e den 
globale økonomiske vækst. Med den nye 
økonomiske verdensorden er der således 
tale om ikke bare en solidaritetstilkendegi- 
velse, men om reelle sociale og økonomiske 
fordele for alle parter, som dog på vejen 
har deres pris.

De protektionistiske forholdsregler til 
afhjælpning af vore aktuelle økonomiske 
problem er virker på kort sigt og kan i me-
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get høj grad hindre både os selv og udvik
lingslandene i at finde de udveje, som kan 
vise sig at være ram m en om kring den lang
sigtede økonomiske politik, der kan frem m e 
økonomisk vækst på verdensplan. D et er 
for mig at se meget væsentligt, at vi ikke la
der en kortsigtet politik på dette om råde 
overskygge vore m uligheder for langsigtede, 
reelle løsninger.

I erkendelse af behovet for at nå frem  til 
en mere ligelig og retfærdig økonomisk ver
densorden er der med udgangspunkt i en 
kcrne af lande bestående af de nordiske 
lande og Holland blevet afholdt en række 
møder mellem industrilande med samme 
positive grundholdning til udviklingslande
nes problem er, de såkaldte ” like-minded 
countries” , de ligesindede lande. D et er gået 
således i denne gruppe, at et stadig vok
sende antal industrilande har ønsket at tage 
del i vore møder, og de sidste af disse har 
fundet sted i vore nordiske hovedstæder. Vi 
opfatter dette som udtryk for, at der ude 
omkring i verden er interesse og sympati for 
det verdenssyn, som de nordiske lande især 
er kommet til at stå som eksponenter for. 
Vi betragter det endvidere som et tegn på, 
at lande på tværs af eksempelvis 
EF/EFTA -grupperingerne på uform el vis 
ønsker at udveksle synspunkter vedrørende 
m ulighederne for at udvikle den nye økono
miske verdensorden, og det er min opfat
telse. at de nordiske lande netop nu vil have 
mulighed for at være form idlere i den nord- 
syd-dialog, som i øjeblikket har så vanske
lige kår.

Hr. præsident! Til slut vil jeg blot nævne 
endnu et eksempel på fællesnordisk sam ar
bejde, som har den samme grundholdning 
som de om råder, jeg indtil nu har omtalt. 
D et drejer sig om et fællesnordisk initiativ i 
F N  om iværksættelse af en dybtgående 
FN-undersøgelse af forholdet mellem ned
rustning og udvikling. Som jeg ser det, fal
der den tanke, der ligger bag Nordisk Råds 
arbejdsprogram  om ”menneskene og res
sourcerne” helt i tråd  med dette initiativ. 
Denne undersøgelse, der i modsætning til 
arbejdsprogram m et vil være af global ka
rakter, altså foregår på verdensplan, skal 
søge at klarlægge militærudgifternes indfly
delse på alle om råder inden for sam funds
økonomien, dvs. oprustningens eller nedrust

ningens konsekvenser f. eks. for økonomisk 
vækst, beskæftigelse, inflation, handelsba
lance, forbrug af råvarer og efterspørgsel 
efter videnskabsmænd og forskere. D et er 
endvidere hensigten, at FN-undersøgelsen 
skal søge at belyse forudsætningerne for og 
frem gangsm åderne ved en planmæssig og 
kontrolleret omfordeling af ressourcer fra 
militære til civile formål, kort sagt de bedst 
egnede m etoder til en om strukturering af 
verdensøkonomien i forbindelse med en 
fremtidig omstilling fra oprustning til ned
rustning.

D et nordiske forslag vil komme til be
handling under FN s ekstraordinære gene
ralforsam ling om nedrustningsspørgsmål 
her i foråret, og vi opfatter det som et m e
get positivt tegn, at den seneste generalfor
samling med consensus har vedtaget, at un 
dersøgelsen skal sættes i gang. F ra  dansk 
side håber vi, at dette nordiske initiativ vil 
blive et konstruktivt bidrag til at vurdere 
nedrustningsspørgsmålenes samfundsmæs
sige sider og de overordentlig indviklede 
økonomiske problem er, som disse rejser.

Feldt: H err president! K åre Willoch 
fortsätter sin kam panj m ot N ordiska inves
teringsbanken. Den här gången valde han 
ett konkret låneärende som utgångspunkt 
för ett nytt angrepp. Men K åre Willochs 
beskrivning av beslutet att låna ut pengar 
för en utbyggnad av containerham nen i G ö
teborg var m inst sagt vilseledande, och det 
är detta som har föranlett m in begäran om 
replik.

Det gäller påståendet att syftet med u t
byggnaden av ham nen i G öteborg är att 
konkurrera ut norska ham nar. Jag ifråga
sätter om norska ham nar verkligen behöver 
frukta en utbyggnad av ham nen i Göteborg. 
Huvudsyftet med den utbyggnaden är att 
till N orden rädda den containertrafik i 
stora tonnage som annars skulle gå till de 
stora kontinentham narna Rotterdam , H am 
burg och Brem erhafen.

Men detta är inte det egentliga problem et 
med K åre Willochs inlägg utan  det är att 
han försöker skapa intrycket att Nordiska 
investeringsbanken ger lånet direkt i syfte 
att konkurrera ut norska ham nar.

Investeringsbanken gjorde utom ordentligt 
noggranna undersökningar av konkurrens
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läget. M an anlitade ett norskt konsultföre
tag, och m an hade nära kontakt med ham n
m yndigheterna bl a här i Oslo. D etta ledde 
bankstyrelsen till uppfattningen att det 
skulle ligga i Nordens intresse att ham nen i 
Göteborg byggdes ut. Den bedömningen 
har sedan ifrågasatts från vissa håll, men 
det är en allvarlig orättvisa m ot investe
ringsbankens styrelse och mot kontrollkom 
mittén, som granskat bankens verksamhet, 
att beskriva syftet bakom låneärendet på 
det sätt som K åre Willoch gjorde, och det 
vill jag ha korrigerat i rådets protokoll.

Willoch: Vi vil heldigvis få anledning til 
å komme tilbake til debatten om den sak 
som hr. Feldt nevnte nå, når vi får innstil
lingen om beretningen om Den nordiske in
vesteringsbanken til behandling her i Rådet. 
M en efter hr. Feldts lange redegjörelse nå 
finner jeg grunn til å utdype mine korte 
merknader.

Jeg har brukt poengterte uttrykk, det er 
riktig. Men når form ålet m ed lånet åpen
bart er å styrke Göteborg havns evne til å 
trekke til seg containertrafikk, m å det efter 
mitt skjönn være klart at dette vil gå på be
kostning av andre nordiske havner som har 
containertrafikk, og blant disse er Oslo. Jeg 
kan legge til at havnemyndighetene i Oslo, 
altså de som er ansvarlige for Oslo havn, er 
meget bekym ret over den virksomhet som 
Göteborg havn utfolder for å trekke til seg 
trafikk, hvilket i praksis nödvendigvis vil si 
fra  bl. a. Oslo.

N å gjorde jeg det i m itt innlegg ved en 
bem erkning klart at dette ikke er Investe
ringsbankens egen fremstilling av forholdet. 
Det regnet jeg som nokså selvsagt. Men jeg 
mente meg berettiget til å fremstille dette 
som en avkledning av utenom snakk i saken. 
Og det som da blir igjen, er at denne låne
transaksjon er et virkemiddel for å ta  con
tainertrafikk fra  bl. a. andre nordiske hav
ner, blant dem Oslo, men også andre nor
diske havner. D et er jeg fullt oppmerksom 
på. Og det må da være tillatt å si hva man 
m ener om dette, og konstatere at Investe
ringsbanken her har gått langt utenfor ram 
men av en rimelig fortolkning av begrepet 
”nordisk interesse.”

N år det så gjelder den interne norske be
handling, er det riktig at denne har vært

meget uklar. Först var det noen som mente 
at dette var i orden. Så var det noen som 
m ente at det ikke var bra. Og så var det fi
skeriministeren som personlig gav et signal 
om at en uttalelse om at man kanskje burde 
se nærm ere på saken, likevel ikke var ment 
som en negativ instruks. Jeg nevner dette 
fordi jeg tro r det er riktig å gjöre klart at 
ansvaret for denne transaksjonen i forholds
vis höy grad faller på den norske fiskerim i
nister, og en del av den norske sentraladm i
nistrasjon. Men det forhindrer jo ikke at 
medlem mer av Rådet er berettiget til å si 
hva de m ener om selve transaksjonen. D et 
har jeg gjort, og jeg skal få komme tilbake 
til det mer utförlig ved en senere anledning.

Feldt: H err president! D et är naturligtvis 
viktigt att bankens handläggning av låne
ärenden ingående granskas. Om bankens 
styrelse skulle fatta beslut som skadar de 
nordiska intressena, bör det påtalas. Men 
det jag invänder m ot är att K åre WTilloch 
använder detta låneärende, som har blivit 
omdiskuterat, till ett allm änt angrepp på in
vesteringsbanken och beskriver den som en 
onödig och farlig institution i Norden.

Jag tycker att detta är allvarligt, herr p re
sident. Vi har samlats här för att försöka 
bygga upp en gemensam politik här i 
N orden också på det ekonomiska om rådet. 
D et tillfället väljer K åre W illoch för att 
fortsätta kam panjen m ot investeringsban
ken. Men K åre Willoch är ganska ensam 
om sin uppfattning. D et tror jag är bra för 
det nordiska samarbetet.

Willoch: Jeg noterer m ed interesse at hr. 
Feld t ikke har et eneste ord å legge til når 
det gjelder den konkrete lånesak, men fin
ner nå å m åtte innfortolke visse m otiver i 
m itt innlegg for desto sterkere å ta  avstand 
fra det. D et er typisk for en debattform  som 
jeg finner det överflödig å karakterisere y t
terligere, men likevel ikke overraskende.

Jeg har også kritiske m erknader til Inve
steringsbanken, det er ganske riktig, og det 
er en selvfölge at vi når vi får beretningen 
fra  Den nordiske investeringsbank til be
handling, også foretar en generell gjennom 
gåelse av långivningen og herunder om 
denne er i overensstemmelse med de fo ru t
setninger som ble etablert da banken ble
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opprettet. D et er helt selvsagt. M en det kan 
da ikke hindre at m an tar en særlig interes
sant lånesak og belyser den, som en anled
ning til å vurdere et konkret tilfelle som 
kan si noe om hva banken bör eller ikke bör 
engasjere seg i. Og når hr. Feldt så reagerer 
med den slags avstandtagen fra  taleren iste
denfor å konsentrere seg om saken, sier det 
mer om hr. Feldt enn det sier om meg. D et 
våger jeg å påstå.

Bratteli: Jeg hadde ventet at denne saken 
ville komme i forbindelse med innstillingen 
fra vedkom mende utskott, og den kom m er 
vel igjen da. Jeg skal komme tilbake til 
selve saken. M en siden det er rullet opp på 
denne m åten, vil jeg gjerne understreke på 
vegne av i hvert fall m in del av den norske 
delegasjon at når det gjelder den form  for 
kritikk i det spesielle tilfelle som hr. W il
loch har tatt opp i det norske Storting og 
fört videre her, står hr. Willoch og hans 
gruppe helt alene om den i det norske Stor
ting.

Willoch: D et er ikke uvanlig at opposi
sjonen eller det störste opposisjonsparti i 
Norge tar opp kritikk som sosialdem okra
tene har vanskelig for å slutte seg til. I dette 
tilfelle er det nödvendig å legge til at tvil 
om berettigelsen av denne lånesak ble u t
trykt av en langt större gruppe enn hr. B rat
teli nevnte, m en det er riktig at det var 
noen forskjell på formen.

Bratteli: Jeg har intet håp om at hr. W il
loch noensinne vil gi avkall på å ha det siste 
ord i et replikkordskifte som dette. Likevel 
vil jeg gjerne föye til at ikke bare sosialde
m okratene, men samtlige andre partier i 
Stortinget ikke sluttet seg til hans form  for 
kritikk.

Willoch: Jeg får bare gjöre oppmerksom 
på at efter reglementet i det norske Storting 
har den hvis tale replikken er rettet til, krav 
på, og efter praksis nærmest plikt til, å svare 
på alle innvendinger som kom m er mot inn
legget, selv om hr. Bratteli ikke liker dette.

Jeg bör kanskje få nevne at i det norske 
Storting uttalte samtlige partier, inklusive 
hr. Brattelis, tvil om riktigheten av denne 
långivning. Jeg vil anbefale rådets m edlem 

mer å lese gjennom vedkom mende innstil
ling fra Stortingets utenrikskomite, så vil de 
se at den kritiske holdning er vesenlig m er 
utbredt enn hr. Brattelis innlegg nå gav inn
trykk av.

Statsminister Geir Hallgrimsson: Hr.
præsident! Idet jeg udtrykker m in glæde 
over at deltage i Nordisk Råds möde her i 
Oslo, vil jeg takke vore norske venner for 
deres store gæstfrihed.

Desværre var jeg forhindret i a t deltage i 
generaldebatten i går, men jeg har erfaret, 
att den var interessant.

Ganske vist hörer 25 års jubilæet og fest
lighederne i forbindelse med det fortiden til, 
men netop derfor bör vi hæve vort blik og 
sigte mod fremtiden.

Vi er inde i en ny epoke. Nordisk Råds 
præsident, Trygve Bratteli, sagde i sin tale 
på mödet i Helsingfors sidste år:

”Nordisk samarbeid skal ikke være noen 
dram atisk engangsoperasjon. Til hver tid 
må den politiske interesse fölge oppm erk
somt det som skjer, og stille de oppgaver 
som kan trygge arbeid og inntekt for de 
brede befolkningsgrupper.”

I den forbindelse må vi spörge os selv, 
om vi i kraft af nordisk sam arbejde kan 
sikre de nordiske landes befolkning forbed
rede arbejdsmuligheder og öget indkomst.

De nordiske landes regeringer har i de 
sidste dögn eller uger foretaget en række 
ökonomiske indgreb for at styrke disses 
hjemlige ökonomi.

Den ottende februar blev det besluttet af 
den isländske regering at gennem före den af 
Centralbanken foreslåede nedskrivning af 
den islandske krone på 13 pct. Denne be
slutning er et led i en række ökonomiske 
indgreb foretaget for tiden af regeringen for 
at sikre fortsat fuld beskæftigelse, söge in
flationen dæmpet og forbedre landets stil
ling over for udlandet.

Det er klart, at alle de nordiske lande har 
ökonomiske problem er, og hvert land for 
sig må tage sine forholdsregler, men på 
samme tid indse nödvendigheden af at stile 
imod en koordinering af de ökonomiske 
foranstaltninger, sådan at de foranstalt
ninger, der træffes i det ene land, ikke ska
der de andre.
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Den störste ökonomiske fremgang er sket 
i perioder, hvor der er tale om frihandel, og 
hvor der ikke forekom m er offentlige ind
greb i m arkedsforingen. D er bör derfor 
lægges særlig vægt på at opretholde dette 
system.

Som m edlem m er af EFTA  og E F  har de 
nordiske nationer som hovedregel forpligtet 
sig til for almenhedens gavn at fölge frihan- 
delsprincippet. D et er dog klart, at de re
spektive landes ökonomiske politik har 
m edfört visse risikomom enter for den ind
byrdes konkurrenceevne dem imellem, i in
dustri, fiskeri og landbrug.

Forskellige subsidier af landbrugsproduk
ter i de enkelte lande forhindrer lönsom 
eksport af disse produkter, men de har 
ganske vist længe haft en vis særstilling.

D et samme subsidie- eller stötteproblem  
er opstået mellem de nordiske lande på 
forskellige industrielle om råder som f.eks. 
skibsbygningsindustrien.

Begge disse om råder berörer Island med 
overproduktion af lammeköd og en ung, 
spirende skibsbygningsindustri.

M å jeg få lov til specielt at nævne fiske
rinæringen, ikke på grund af Islands 
særstilling, men netop for gennem dette ek
sempel at pege på dette problem , N orden 
m å pröve at löse, ikke alene os imellem, 
men også og ikke mindst i vores handel 
med andre nationer.

I nogle af de nordiske lande får fiske
rinæringen betydlige ökonomiske subsidier, 
samtidig med at disse nordiske lande kon
kurrerer med hinandens fiskeprodukter på 
udenlandske markeder. Island kan derimod 
ikke subsidiere fiskeriet, idet det udgör 
grundlaget for al anden ökonomisk aktivitet 
i landet. Subsidier til fiskerinæringen ville 
indebære almen beskatning af befolkningen, 
hvilket sænker levestandarden.

D et er naturligvis også virkningen af 
subsidieringen i andre nordiske lande, selv 
om virkningerne der bliver lettere skjult. Is
lands eksempel er klart på grund af ensidig
heden af Islands erhvervsliv, men genspejler 
ikke desto mindre den nordiske problem atik 
på dette område, hvor m an retfærdiggör 
forskellige stöttetiltag for at bevare be
skæftigelsen og före en bestemt distriktspo
litik.

D ette problem  er blevet diskuteret på

statsm inisterm oder og i M inisterrådet, og 
jeg håber, a t undersögelse af problemet 
förer til samarbejde, i stedet for at m an ska
der hverandre.

Det nære nordiske samarbejde og hyppige 
gensidige besög af repræsentanter fra  den 
brede befolkning i de forskellige sam funds
lag i de nordiske lande m edförer, at der 
foretages en sammenligning af befolknin
gens ökonomiske stilling i de forskellige 
lande i Norden.

En sådan sammenligning kan i og for sig 
være til gavn, selv om nationalindtægterne 
naturligvis er forskellige i de nordiske 
lande, idet den kan opm untre til öget ind
sats, hvis den er bygget på et solidt grund
lag. Denne sammenligning er imidlertid no
get misvisende, idet den ofte er baseret på 
ret forskellige forudsætninger.

I Islands tilfælde henvises der ofte til det 
övrige N orden ved sammenligning af be
folkningens stilling, fordi de andre nordiske 
lande gerne er vores forbillede. D et ville 
klart være en fordel, hvis det ved sam ar
bejde mellem landenes eksperter på dette 
om råde lykkedes at gennemföre en sådan 
sammenligning på en både troværdig og let 
forståelig måde.

Selv om levevilkårene i N orden muligvis 
er forskellige fra ét land til et andet og 
eventuelt fra  én landsdel til en anden, er 
der dog slet ikke tale om den klöft, der er 
en kendsgerning mellem os og udviklings
landene i den henseende.

Hvis vi vil være i overensstemmelse med 
vores erklærede politik over for udviklings
landene, må vi være beredt på i fremtiden 
at möde direkte og indirekte konkurrence 
fra disse lande, efter at bistand til udvik
lingslandene har höstet resultat. Vi kan 
ikke på det tidspunkt bortforklare konkur
rencen med for lave lönninger eller mangel 
på sociale ydelser i udviklingslandene, men 
vi kan naturligvis pröve på at stimulere, at 
der i udviklingslandene sker den samme ud
vikling på disse om råder, som er sket i in
dustrilandene.

D et kan kun virkeliggöres under frihan
del og dem okratisk styreform, som har 
været grundlaget for udviklingen i de fleste 
industrilande. U den at blande os i andre 
landes styreform eller indre anliggender bör 
de nordiske nationer dog tage hensyn til
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dette ved bistandsprojekter i udviklingslan
dene.

Det er ganske vist klart, at Islands bidrag 
til udviklingslandene er alt for beskedent, 
og det ville ikke nytte noget, hvis ikke vi 
deltog i et sam arbejde på dette om råde med 
de andre nordiske lande. Muligvis kan det 
samme siges om flere af de nordiske lande, 
fordi vi hver for sig er små, men af betyd
ning, når vi samarbejder.

Om denne kendsgerning kan stimulere 
nordisk samarbejde på forskellige fronter, 
beror på, at det enkelte menneske og alm en
heden i de nordiske lande föler samhörig- 
hed.

I den forbindelse vil jeg gerne komme ind 
på en sag, som er af en anden karakter, end 
hvad jeg för har berört, men som m an efter 
min mening burde ofre större opmærksom
hed for at styrke samhörigheden, nemlig 
nordisk samkvem inden for sport.

N år jeg kom m er ind på denne sag her og 
nu, er det, fordi jeg mener, at m an netop 
her har den bedste mulighed for at göre en 
indsats til gavn for den unge generation i 
Norden. Samkvem inden for dette om råde 
bevirker, at de unge på en sund og heldig 
m åde lærer deres nordiske frænder og deres 
lande at kende. D et nedbryder sprogbarrie
ren og kan anspore til yderligere sam arbej
de på mange andre områder.

Jeg vil til slut sige, at vi i Island med 
glæde lægger mærke til, at det nordiske 
samarbejde er i stadig vækst, og vi m ærker 
overalt interessen for dets fremgang.

I N ordens Hus i Reykjavik foregår der et 
livligt kulturelt arbejde, og der afholdes 
nordiske konferencer og möder. Men hvad 
der ikke mindst er anledning til at glæde sig 
over, og hvad der m å vække opmærksom
hed, er det faktum , at den brede befolk
ning i vid udstrækning tager aktiv del i 
nordisk samarbejde. Foreningen N orden har 
nu knap 12 000 aktive medlem mer, der fin
des lokalforeninger over hele landet, og det 
siger ikke så lidt. Befolkningens interesse og 
forståelse m å da også være en hovedhjör- 
nesten, hvorpå nordisk samarbejdes frem tid 
bygges.

M ultinationale indtryk og indflydelse 
spiller en större rolle i dag end nogen sinde 
för, og vi i N orden m å ikke kun være m od
tagere på dette område, men samtidig be-

5—770426. Nordiska rådet

vare og form idle vor kulturarv videre in
den for et jævnbyrdigt nordisk og m ultina
tionalt samarbejde.

Hernclius: H err president! En svensk 
statsminister reste en gång under 1950-talet 
till Sydeuropa på semester, och när han 
återvände hem tillfrågades han av pressen 
om det inte var svårt att börja regera igen 
efter denna paus i söderns länder. Svårt —  
sa han; ni förstår nog vem jag talar om —  
det är verkligen inga bekym mer att regera i 
ett land med ständig högkonjunktur.

Det var då det. Ständig högkonjunktur 
och oavbruten tillväxt karakteriserade fak
tiskt N orden, lå t vara med variationer och 
pauser, under 1950-talet och senare. N or
dens stora exportvaror, träprodukter och 
malm, hade god avsättning, sjöfarten 
blom strade och varven levde, internationellt 
sett, i högönsklig välmåga.

I dag är läget ett annat. Tillväxten har 
upphört, betalningsbalanserna visar under
skott och om fattande utländsk upplåning är 
ofrånkomlig. Arbetslösheten är hög —  
skräm m ande hög i fråga om de unga.

Priserna på våra exportvaror sjunker 
alltså. V arför har det blivit så? undrar 
många. Ä r det fel på systemet jäm fört med 
andra system? Förvisso är inget system 
ofelbart, ekonom iskt eller av annan art, 
men de som i dag betvivlar vårt system har 
möjligen råkat tro på att ständig högkon
junktur skulle råda just i N orden. V ar står 
det skrivet att våra länder —  som för några 
århundraden sedan var i ett läge som när
mast kan påm inna om u-ländernas —  skall 
ha den nära nog högsta levnadsstandarden 
på jorden, den bästa sociala tryggheten och 
den rikligaste välfärden för alla tider?

E fter oljekrisen för några år sedan börja
de ju  en gigantisk om fördelning av världens 
rikedom ar. D en om fördelningen är väl 
egentligen bara påbörjad, och för oss som 
lever i länder m ed kyligare klim at är den 
kanske särskilt påkostande. I hägnet av den
na utveckling blev våra stapelvaror mindre 
efterfrågade, sjöfarten och varven kom i 
kris. Läget försäm rades möjligen också där
av att m ånga i det längsta vägrade tro  på 
att något nytt hade in träffat och fortsatte 
att gå vidare i gam la hjulspår. F ör att ta ett 
exempel: u-landshjälpen höjs fortfarande,
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num era med hjälp av upplånade medel.
Delvis kan m an väl tala om en struktur

förändring. H ur om fattande den blir vet 
ingen. Sådana förändringar har inträffat 
förr. Sillfisket försvann en gång i tiden från 
D anm ark och Skåne, östersjöhandeln med 
Gotland som centrum  flyttades till andra 
delar av Europa. Tidigare mycket givande 
koppar- och silvergruvor i Sverige lades på 
sin tid ner, efter att under århundraden ha 
bringat stora rikedom ar i dagen. Alla dessa 
svårigheter kunde emellertid bemästras, och 
så blir nog fallet även denna gång.

H ur är det då i länder med andra system? 
Ingalunda är dessa oberörda av krisen. 
I marxismens och leninismens K ina lär 
också stålverk stängas. I Cuba, ett annat 
marxistiskt-leninistiskt land, löser m an ung
domsarbetslösheten på sitt sätt: uniform en 
sätts på, tusentals män skickas att strida 
över haven.

Levnadsstandarden i länder m ed olika 
ekonomiska system skall jag inte gå in på 
här —  det skulle kräva för lång tid —  men 
arbetsm arknaden i väst kan inte jäm föras 
med den i öst. I öst har fackföreningarna 
ingen eller ringa strejkrätt. A rbetsm arkna
den är sluten. Tvångsarbete kan ibland 
vänta den late, t. o. m. svält m ed hjälp av 
ransoneringssystemet. I öststaterna tar sig 
krisen uttryck i att varorna försvinner från 
butikerna —  som köttet i Polen —  och de 
långa köerna. Aldrig upphör m an att fö r
vånas över -— när man tänker på effektivite
ten i olika system —  att superm akten i öst, 
som kan skicka upp satelliter i skyn, icke 
under 60 år har kunnat på hem m aplan lösa 
de enklaste problem  inom varudistributio- 
nen.

M en de arbetslösa i N orden är inte 
hjälpta med att läget varit värre förut, det 
är sant. M ed all kraft måste m an instämm a 
i vad Tastesen, N ordli och K. B. Andersen i 
går sade om ungdomsarbetslösheten som 
vårt stora problem, ett problem  som vi 
måste komma till rätta med för m änniskor
nas skull m en också för dem okratins skull.

D ärem ot hade jag kanske svårt att följa 
utrikesminister K. B. Andersen när han 
jäm förde systematiska perm anenta under
tryckanden av elem entära mänskliga rättig
heter på sina håll med detta vårt ungdoms- 
arbetslöshetsproblem, som faktiskt icke till

skapats m ed vår vilja eller medvetet, och 
som vi försöker avlägsna så snart som 
möjligt. Jag tror inte att m an i de länder, 
där mänskliga rättigheter förtrycks, har den 
ringaste tanke på att avlägsna detta fö r
tryck.

N u några ord om valutorna.
En talare i går sade att rådet vid förra 

sessionen, i Helsingfors, hade blivit helt 
överraskat av den svenska devalveringen. 
Till det är väl bara att lägga, a tt om icke rå 
det blivit överraskat hade någon devalve
ring inte kunnat göras. V arje devalvering 
och revalvering måste ju hållas hemlig, kan 
icke tillkännages i förväg. D etta är lika n a 
turligt som att riksbanksledningar och fi
nansm inistrar måste underrättas i tid. Så 
torde också ha skett i fråga om de svenska 
devalveringarna. Om det sedan på något 
håll brustit i de inre kom m unikationerna är 
detta en annan sak.

Statsminister Sorsa sade nyss från  denna 
talarstol, a tt det samlade resultatet av de ge
mensam ma nordiska devalveringarna har 
blivit magert. Enligt svensk uppfattning 
stäm m er kanske inte detta vad gäller länder 
utanför N orden —  där bedöms nog resulta
ten av de åtgärder, som blev nödvändiga, 
såsom hittills ganska goda.

H err Feldt kom också in på valutafrå
gorna och den motion som han jäm te andra 
socialdem okrater har väckt. Behandlingen 
av den motionen i ekonom iska utskottet 
skall icke här föregripas, men som H olkeri 
fram höll i går har en del av de åtgärder, 
som herr Feldt efterlyser, redan vidtagits. 
Beträfffande andra är det nog, som herr 
Feldt själv antydde, stora svårigheter i fo rt
sättningen om m an förutsätter den gem en
sam m a politik, den gem ensamma ekono
miska kurs och över huvud taget de gem en
samma ansträngningar i fråga om valu
torna som tecknas i motionen.

H err Feldt gjorde också en del miss
visande antydningar. H an påstod a tt det 
svenska devalveringsbeslutet och beslutet 
att läm na valutaorm en hade träffats utan 
rådslag i förväg. D etta är faktiskt ett miss
tag. D et förekom  diskussioner i principfrå
gan alltsedan juni 1977, även om själva de
valveringsbeslutet icke kunde tillkännages 
förrän några dagar innan det fattades.

E tt annat misstag gjorde herr Feldt när
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han antydde, att Sveriges åtgärder skulle 
vara anledningen till splittringen i N orden i 
fråga om valutorna. D et är faktiskt så, herr 
Feldt, a tt Finland och Island inte har varit 
med i ormen, och ansvaret för det kan fak
tiskt inte Sverige påta sig.

H err Feldt behöver kanske också erinras 
om vad W illoch nyss sade: att valutaänd
ringar som regel är resultat av en före
gående politik. Som exempel på detta kan 
näm nas att då den nya svenska regeringen 
ärvde valutabekym ren i augusti— september 
1976 hade en tredjedel av valutareserven 
försvunnit. D et var i detta läge den nya re
geringen måste handla.

H err president! De ekonomiska proble
m en dom inerar vid denna session. Tidigare 
har säkerhetsproblemen ofta tagit stort u t
rymme. Även denna gång hade det, som 
herr Sundqvist erinrade om i går, funnits 
anledning att behandla säkerhetsproblemen. 
V årt grannskap är ingalunda riskfritt. Vi 
gläds över att avspänningen i stort fortsät
ter, men vi känner ibland också av isiga 
vindar. Svårigheterna i Belgrad är ett utslag 
av detta —  Belgradkonferensens öde är ju 
fortfarande ovisst. Över huvud taget före
faller det som om den am erikanska presi
dentens strävan att föra in frågan om de 
mänskliga rättigheterna på det världspoli
tiska planet har m edfört en påfallande kli
m atförändring, en kyligare atm osfär. F ör 
vårt eget vidkomm ande är det väl riktigt, 
som en av de em inent sakkunniga i Norge 
nyligen uttryckte saken, att en stabilisering i 
Centraleuropa möjligen kan öka trycket på 
flankerna.

Jag skall inte fördjupa mig i dessa ting —  
vi är anbefallda att inte tala under m er än 
åtta minuter. F ör vår del i N ordiska rådet 
är det väl bäst att vi fortsätter att söka 
stärka våra gam la nordiska positioner ge
nom arbetet på traditionella fält: i fråga 
om rättsordning, kulturpolitik och social
lagstiftning, men också att med hjälp av ny 
teknik söka vinna nytt utrym m e för vad 
som kan åstadkom mas tack vare den. Jag 
tänker på den m öjlighet som nu synes stå 
oss till buds, att föra in vår gemensamma 
nordiska kultur i hem m en via TV-satellit. 
K ostnaderna för m iljoner antenner, av vilka 
åtskilliga säkert kan resas som resultat av 
gammal nordisk husflit, väger nog m indre

tungt än det om ätliga värdet av det rikare 
utbud som kan bli vårt och det rikligare och 
mångsidigare flöde av gem ensamma nor
diska kultursatsningar som bör bli vårt.

Statsråd Kleppe: Hr. president! De øko
nomiske problem ene som har ram m et in
dustrilandene, deriblant våre nordiske na
boland, setter også sitt preg på Norges si
tuasjon. V år utenriksøkonom i er ram m et 
med full tyngde. V år skipsfart er inne i sin 
verste krise i vår generasjon, en krise som 
synes å bli langvarig. Store deler av indu
strien er ram m et av sviktende etterspørsel 
og priser.

På grunn av vår m otkonjunkturpolitikk 
har vi unngått at den svekkede utenriks- 
økonomien hittil har fått særlige virkninger 
på sysselsettingen. Vi har i dag et stort sett 
meget stram t arbeidsm arked, med en ar
beidsløshet i fjor på ca. 1 pst. Vi har hatt en 
sterk produksjonsvekst i fireårsperioden 
fram  til 1977, rekordhøye investeringer og 
sterk realinntektsvekst for ulike grupper. 
Baksiden av m edaljen har vært en sterk 
kostnadsvekst, særlig i 1974 og 1975, og 
store og voksende underskott på betalings
balansen overfor utlandet. Så lenge disse 
underskottene for en vesentlig del refererte 
seg til oljesektoren i N ordsjøen og skipsfar
ten, m ente Regjeringen at de var akseptab
le. M en fra og med 1977 har situasjonen 
endret seg. N å er det ”fastlands-N orge” , 
altså N orge bortsett fra  oljesektoren og 
skipsfarten, som får den sterkeste gjeldsøk
ningen. Og vi kan nå konstatere at dette 
bare vil forverre seg om vi ikke greier å 
minske im porten og øke eksporten. O ljeinn
tektene kom m er atskillig langsom m ere enn 
tidligere antatt, og strekker inntil videre 
ikke til for å erstatte bortfall av inntekter 
fra  vareeksport og skipsfart.

Ennå så sent som for ett år siden så vi 
langt m er optimistisk på utsiktene. På linje 
med OECD regnet vi med et klart konjunk- 
turoppsving —  en fortsettelse av veksten i 
1976. OECDs vedtatte strategi for perioden 
fram  til 1980 var som kjent en gjennom 
snittlig vekst på 5 pst.

I dag vet vi at vekstoptimismen ikke har 
slått til for 1977, og at den heller ikke vil 
gjøre det for 1978. Vi har hittil heller ikke
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få tt noen tegn på at 1979 vil bli noe bedre. 
De seneste m ånedene har prognosene grad
vis endret seg i negativ retning.

N år veksten vil bli så svak i 1978, henger 
det bl. a. sammen med at det i de siste m å
nedene ikke har skjedd endringer av betyd
ning i den økonomiske politikk i de ledende 
industriland.

Slike tiltak er heller ikke varslet, og selv 
om det utover våren skulle bli satt i verk 
betydelige ekspansive tiltak i flere av de 
store landene, vil nok dette være for sent til 
å påvirke veksten fra  1977 til 1978 nevne
verdig.

F or de vesteuropeiske landene, som avtar 
m esteparten av de nordiske lands eksport, 
er konjunkturutsiktene spesielt svake. Dette 
gjelder ikke m inst N orden selv. M ens det 
for de europeiske O ECD -land under ett 
ventes en vekst i bruttonasjonalproduktet 
på 2 1/2 pst. i 1978, ventes det ingen vekst 
for Sverige og Finland og bare 1 pst. for 
Danm ark. Også for Norge vil veksten bli 
lav når vi ser bort fra  oljen. Veksten i 
OECD kan lett bli enda lavere enn progno
sen, hvis pessimismen i næringslivet og 
blant lønnsm ottakerne får bre seg. Og dette 
kan lett skje i en situasjon hvor arbeidsle
digheten er økende, industriproduksjonen 
stagnerer og forbrukerne sparer en økende 
del av sin inntekt.

Dersom det ikke blir foretatt snarlige sti
m ulerende endringer i den økonomiske poli
tikk i medlemslandene, vil det være fare for 
at det oppstår en enda vanskeligere beta- 
lingsbalansesituasjon innad i OECD-om rå- 
det. En rekke m indre industriland, deriblant 
de nordiske, har nå hatt store underskott i 
sin utenriksøkonomi så lenge at en omleg
ging til en enda m indre ekspansiv økono
misk politikk i enda flere land kan tvinge 
seg fram.

D et er denne situasjonsbedømmelse som 
ligger til grunn for våre nye prognoser for 
Norges vedkommende. Ved å legge nye og 
vesentlig m er pessimistiske forutsetninger 
om utviklingen på våre eksportm arkeder — 
og her veier utviklingen i våre nordiske na
boland tungt —  får vi en dram atisk forver
ring av våre eksportinntekter. D ette —  
sammen m ed enda dårligere utsikter for 
skipsfarten og en om fattende nedjustering 
av de forventede oljeinntekter —  gir oss

store underskott i utenriksøkonomien. N år 
vi legger om den økonomiske politikken, er 
det spesielt for å minske disse underskot
tene.

Vi tar sikte på å bringe veksten i privat 
konsum, som har stor im porthandel, ned til 
et minimum, samtidig som veksten i inve
steringer og offentlig konsum dempes ned. 
Industriinvesteringene vil vi fortsatt holde 
på et høyt nivå av hensyn til næringslivets 
framtidige konkurranseevne. Spesielt res
surskrevende reform er vil i stor utstrekning 
bli skjøvet på fram tiden.

Disse tiltakene vil føre til en neddemping 
av importen. Enda viktigere er en bedring 
av eksporten. Økt eksport forutsetter stør
re etterspørsel etter våre varer og/eller 
økt konkurranseevne for vår konkurrerende 
industri. Hovedvirkemidlet her m å være en 
sterk neddemping av veksten i nominelle 
kostnader. D ette er en sentral målsetting for 
vår inntektspolitikk fram over. Forskjellen i 
kostnader pr. produsert enhet mellom vår 
industri og konkurrentenes er imidlertid for 
stor til at en bare kan basere seg på dem pet 
kostnadsvekst, om en samtidig vil ha høy 
sysselsetting. D erfor kom  Regjeringen til at 
det i tillegg ville være nødvendig å ned
skrive kronen med 8 pst. D et gir en nesten 
um iddelbar bedring i kostnadssituasjonen 
for norske bedrifter.

D et er grunn til å ha betydelige betenke
ligheter overfor en slik bruk av valutapoli
tikken. U nder norm ale forhold, m ed høy 
sysselsetting, m å en regne m ed risikoen for 
kjedereaksjon av kom pensasjoner og pris
virkninger. D et er im idlertid mye som tyder 
på at det de siste månedene har skjedd en 
holdningsendring hos flertallet i det norske 
folk i retning av å ta  de byrder som situa
sjonen krever. Det er derfor rimelig håp om 
at valutajusteringen denne gang vil bli vel
lykket. A t den skjer som ledd i en større 
pakke av tiltak, er i denne sammenheng av
gjørende.

Dersom vi skal lykkes i å forbedre kon
kurranseevnen varig og derm ed trygge sys
selsettingen i de utsatte næringer, m å ned
skrivningen også kombineres m ed tiltak 
som begrenser pris- og kostnadsstigningen. 
Det e r  derfor iverksatt en m idlertidig meget 
streng prisstopp, som senere vil bli avløst av 
mc.' selektive pris- og avansereguleringer.
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Dette må ses i sammenhang med inntekts
oppgjøret i vår. Regjeringen legger stor 
vekt på at alle grupper viser stor m odera
sjon i dette inntektsoppgjøret.

Sysselsettingsmulighetene i de konkurran
seutsatte næringer vil avhenge av vår in ter
nasjonale konkurranseevne. En hovedopp
gave i den økonomiske politikken blir der
for å bedre vår kostnadssituasjon og å holde 
investeringene i industrien på et høyt nivå. 
Dette innebærer en gradvis omlegging av 
næringspolitikken bort fra  tiltak som bare 
tar sikte på å opprettholde eksisterende ar
beidsplasser, til tiltak som sikter m ot omstil
ling til virksomhet med varige vekstmulig
heter.

Arbeidsmarkedet ventes å bli m indre 
stram t i tiden framover, slik at tallet på re
gistrerte ledige vil stige noe. Regjeringen 
har fortsatt full sysselsetting som det viktig
ste mål i den økonomiske politikken. Et 
mindre stram t arbeidsm arked vil dempe 
lønnsglidningen, noe som etter hvert vil bi
dra til å opprettholde sysselsettingen i de 
konkurranseutsatte næringer.

H vert enkelt land i N orden har gjennom 
om fattende, til dels smertefulle omlegginger 
av den økonomiske politikken, tilpasset seg 
den nye situasjonen i verdensøkonomien. 
For flere av dem har dette bl. a. ført til en 
om fattende arbeidsløshet. D et har ikke vært 
til å unngå at disse nasjonale omstillingene 
har ram m et andre land, ikke minst nabolan
dene. De nye norske tiltakene, med fall i 
im porten i år, kan således ikke unngå å 
virke inn på utviklingen i våre naboland.

Denne uheldige skruen nedover ser vi i 
forholdet mellom alle de industrialiserte 
land. D et er et fenomen nordiske represen
tanter har påvist gang på gang i internasjo
nale fora, og adressen har kanskje særlig 
vært Vcst-Tyskland. Det har hittil hatt liten 
virkning i retning av sterkere ekspansjon i 
de land som i dag har styrke til å makte 
dette.

Blir dette et varig fenomen? Eller vil vi 
igjen oppleve et konjunkturoppsving av 
”gammel type” og i tilfelle når? Eller står 
vi i virkeligheten overfor en systemkrise, 
som er i ferd med å lede oss inn i en ny 
type verdensøkonomi, vesentlig m indre fo r
delaktig ut fra  de små industrilands syns
punkt? D et hersker stor usikkerhet om

dette. De internasjonale organisasjonene 
har bare i begrenset utstrekning bidratt til å 
klarlegge utviklingstendensene. Disse orga
nisasjonene baserer seg nok i de fleste fall 
på forestillingen om at det nåværende tilba
keslaget snart eller etter hvert vil bli avløst 
av en tilbakegang til forholdene som de var 
før krisen, en antakelse som en nok bør 
drøfte.

De nordiske land har i de siste tiårene 
åpnet sine grenser for stadig m er vidt
gående varebytte og arbeidsdeling overfor 
resten av verden. Vi har tjent på dette gjen
nom en sterk og jevn økonomisk vekst ba
sert på en rask teknologisk utvikling og en 
spesialisering m uliggjort av store, åpne ver
densmarkeder. Om vi på en rekke om råder 
ikke lenger ble konkurransedyktige på 
grunn av vår høye og jevnt fordelte leve
standard, har vi uten store problem er kun
net erstatte det tapte med ekspansjon på 
andre områder.

Slik er det ikke lenger. K onkurransen fra 
en økende rekke halvutviklede land i Asia 
og Latin-Am erika føles stadig hardere. Vil 
industrilandene i årene som kommer, makte 
å opprettholde de åpne grensers politikk 
også i forhold til disse landene? Jeg tror, på 
linje m ed det Feldt nettopp var inne på, at 
det er grunn til fordom sfritt å drøfte disse 
nye problemstillingene.

D ette er problem er som med fordel bør 
kunne drøftes og analyseres på nordisk ba
sis.

D et samme gjelder de valutapolitiske 
problemstillingene som er lagt fram  i fo r
bindelse med dette m øtet i rådet. Jeg stiller 
meg tvilende til hensiktsmessigheten ved å 
behandle valutapolitikken for isolert fra  de 
økonomiske spørsmålene som vi ellers har 
behov for å drøfte på felles nordisk basis. 
En praktisk m åte for raskt å få i gang det 
ønskelige samarbeid kan være at M inister
rådet —  samarbeidsministrene —  nå påtar 
seg å følge opp det forslag i tre punkter som 
Odvar N ordli la fram  i sitt innlegg i går. 
Ved den kartlegging og analyse som der an 
tydes, kan m an få et bedre grunnlag for å 
vurdere muligheten både for felles nordiske 
tiltak og tiltak som vi ønsker iverksatt i en 
videre internasjonal sammenheng. M ed vår 
avhengighet av verden om kring oss er ikke 
minst det siste viktig. I en slik felles nordisk
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utredning hører også valutapolitikken na
turlig hjemme.

Marjatta Väänänen: H err president! Av 
Nordisk statistisk årsbok för år 1977, som 
har utkom m it till N ordiska rådets 26:e ses
sion och som vi har fått tillfälle att studera 
under de senaste dagarna, får m an en u t
m ärkt bild av hur om fattande rådets arbete 
är. M edan det år 1960 utkom  två och ännu 
år 1962 bara 10 betänkanden i NU-serien, 
har deras antal sedan mitten av 70-talet år
ligen varit 35 eller flera för att inte tala om 
rådets alla andra publikationer. Som ett 
tecken på att publikationsverksamheten 
verkligen sträcker sig över hela skalan av 
mänsklig aktivitet vill jag bara näm na några 
exempel: ”Straffesystemer i N orden” , ”Lä
kemedel och trafik” , ”Bilmekanikerutbild- 
ningen i N orden” , ”Förorternas kulturliv” 
samt ”Förtids- och invalidpension i 
N orden” .

En medborgare som vill göra sig bekant 
m ed förhållandena i de nordiska länderna, 
har furstliga möjligheter för detta. M en hur 
m ånga gör detta? G år ett gott m aterial fö r
lorat? D å man bedöm er det vida arbete som 
utförts inom N ordiska rådet och dess 
tyngdpunktsom råden skulle man önska, att 
verksam heternas nyttograd också i detta av
seende vore så hög som möjligt. Borde man 
alltså också utöka inform ationen och inte 
bara utredningsarbetet?

I Finland har m an i m ånga avseenden 
varit nöjd med N ordiska rådets verksamhet 
på senare tid. D et beslut som fattades år 
1976 om att ta i bruk sim ultantolkning vid 
rådets sessioner m ottogs i Finland med 
glädje. D et möjliggör att de finskspråkiga 
rådsm edlem m arna nu kan delta i rådets 
verksam het aktivt och fullödigt. P å detta 
sätt blir det möjligt att realisera en utvidg
ning av dem okratin också på detta område. 
M ed tillfredsställelse har vi hälsat förverkli
gandet av den nordiska kom m unalrösträtten 
i Finland och Sverige, liksom de nyaste å t
gärderna, placeringen av N ordiska investe
ringsbanken i Helsingfors och inrättandet 
av det nordiska bildkonstcentret på Svea
borg. D et är också mycket glädjande att 
m an i Sverige har skridit till åtgärder för att 
uppöva och bevara kunskapen av m oders
m ålet och det egna landets kultur bland de

finska invandrarbarnen i Sverige.
Som jag tidigare konstaterade har det 

nordiska sam arbetet under de gångna åren 
utvidgats till de mest olikartade om råden av 
samhällslivet. D et är dock klart, a tt sam ar
betet på kulturens område, dvs. när det gäl
ler konst, undervisning, forskning och nor
diskt kulturutbyte, har varit speciellt bety
delsefullt, om att m an särskilt genom de 
ökade kontakterna inom folkrörelserna har 
kunnat utsträcka sam arbetet till breda med- 
borgarkretsar. Särskilt betydelsefullt har det 
samarbete varit, som har åstadkom m its t. ex. 
genom skapandet av den gemensamma 
nordiska arbetsm arknaden.

N är m an i dessa sam m anhang planerar 
huvuddragen av sam arbetet i fram tiden och 
då m an fastställer nya tyngdpunktsom råden 
är det några problem som fram står som sär
skilt viktiga.

En av dessa är frågan om televisionen 
och radion som förm edlare av den nordiska 
gemenskapen. D enna fråga, som redan har 
behandlats under några år, har kom m it in i 
ett nytt och intressant skede sedan satellit
tekniken har blivit aktuell. E fter det att 
statssekreterarkom m itténs betänkande har 
färdigställts och varit på remiss har det bli
vit klarlagt hur problem atisk frågan är. D et 
som gör saken intressant är att utvecklingen 
på teknikens om råde är speciellt snabb och 
att det just har kommit besked om att ett 
europeiskt land redan håller på att gå över 
till att använda satellitsystemet i sin TV- 
verksamhet. D etta innebär att också de 
nordiska länderna kom m er att nås av dessa 
TV-sändningar förm edlade per satellit.

A tt döma av de 200 remissyttranden, som 
har avgivits om utredningens betänkande, 
kan frågan anses vara tudelad, i tekniska 
problem och i principiella spörsmål. Beträf
fande den principiella sidan av saken kan 
sägas att vissa remissinstanser är bekym rade 
över att eftersom det nya systemet innebär 
ökande program utbud, så kom m er det un- 
derhållningsbetonade program utbudets an 
del att bli ännu m era dom inerande än tid i
gare. Särskilt är man rädd för att det in ter
nationella program utbudet skall ställa i fa 
rozonen den egna produktionen och de 
nordiska delkulturernas liksom i allm änhet 
den nordiska kulturens möjligheter.

Faktum  är —  och det fram går bl. a. av
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utredningar som gjorts inom U NESCO —  
att televisionsverksamheten i världen i varje 
fall på 80-talet kom m er att tillväxa ytterli
gare och att utsändningstiderna kom m er att 
bli allt längre. D et är också säkert att satel
littekniken kom m er att utvecklas snabbt 
och att utbudet av TV-program  kom m er att 
öka på alldeles samma sätt som redan un 
der årtionden har varit fallet när det gäller 
radioverksamheten.

D et existerar faktiskt en fara för att m an 
i de nordiska länderna inte förm år skydda 
sig m ot flödet av alltför mycket internatio
nell massunderhållning och att m an inte i 
tillräcklig grad kan försvara sin egen natio
nella och nordiska särprägel, men å andra 
sidan kan det utländska utbudet också inne
bära en utm aning för den inhemska och 
nordiska produktionen.

U tan att dröja vid andra problem  som 
har kommit fram  i samband m ed denna 
fråga, vill jag endast säga, att utredningen 
av NORDSAT-frågan i varje fall bör föras 
vidare. Samtidigt bör m an dock minnas, att 
frågan om utbytet av televisionsprogram 
mellan de nordiska länderna från  början 
togs upp därför att m an bättre än tidigare 
skulle kunna upprätthålla och utveckla just 
de nordiska kontakterna. F rågan gällde spe
ciellt TV -utbudet för sverigefinnarna och 
finlandssvenskarna.

Frågan om satellitsändningar blev ju  
också aktuell först i det skede, då m an bör
jade undersöka olika tekniska m öjligheter 
att öka TV-utbytet. Om NORDSAT-ut- 
redningen fortsättes såsom för övrigt även 
kulturutskottet förutsätter, måste m an fästa 
särskild uppm ärksam het utom  vid de eko
nomiska juridiska och tekniska frågorna 
också vid att den ursprungliga idén, förstär
kandet av den nordiska gemenskapen och 
förmedlingen av kunskap om N orden i 
N orden samt främ jande av den nordiska 
särprägeln, förverkligas.

Den lätta underhållningen har en ganska 
stor andel av TV -program utbudet i vilket 
land som helst. Ändå kan och bör televisio
nen också i hög grad vara ett undervis
nings- och kulturm edium . Televisionen har 
stora möjligheter att främ ja kulturen, men 
dessa möjligheter har hittills endast ytligt 
utnyttjats.

I de nordiska länderna har vuxenutbild

ningen, fram förallt verksam heten i folk
högskolor och arbetarinstitut, inneburit fö r
medling av nödvändig samhälls- och kultur
kunskap under en tid, då grundutbildningen 
ännu var anspråkslös till sin omfattning. 
Vuxenutbildningen utgör fortfarande ett vä
sentligt inslag i det nordiska utbildningssys
tem et trots att utbildningens omfång och 
standard har ökat i avgörande grad.

Televisionen skulle alldeles väl kunna nu 
inta en ledande roll på vuxenundervisning
ens om råde och skulle kunna fungera som 
ett folkuniversitet för envar —  m an och 
kvinna. I detta avseende skulle den nordiska 
TV -verksam heten verkligen ha stora möjlig
heter fram för sig.

I m ånga sammanhang, bl. a. i N ordiska 
rådets kulturutskott, har m an uttryckt be
kymmer över att m an i de nordiska län
derna fortfarande känner varandra dåligt. 
T. ex. norrm ännen känner F inland mycket 
ytligt och finnarna känner inte tillräckligt 
till Norge.

H ur skall m an t. ex. kunna få  ungdomen 
att bli intresserad av N orden i en tid, då 
den söker sig förbi N orden m ot Europa och 
ännu längre bort. Härvidlag borde m an 
lägga vikt vid att främ ja särskilt de yngsta 
åldersklassernas nordiska umgänge med 
hjälp av skol- och ungdomsturism. M en 
därutver har televisionen m öjlighet a tt göra 
en stor insats för att öka ungdomens nord
iska kunskaper. Undervisningspaket t. ex. 
om de nordiska folkrepresentationernas, 
rättsväsendets, folkkyrkans utveckling till 
nutiden och undervisningsprogram  om 
olika riktningar på olika konstom råden i de 
olika nordiska länderna är bara några ex
empel. Dessa nordiska TV-serier kunde 
kom pletteras med kulturturism  förm edlad 
av vuxenutbildningsorganisationerna, varige
nom den nordiska turism en skulle främjas.

De nordiska sam hällena skulle vidare 
kunna belysas genom att m an skulle presen
tera stora befolkningsgruppers ställning 
t. ex. de som är verksam m a inom servicenä
ringarna, jordbruket och industrin. Presen
tationer av utvecklingstrenderna hos olika 
nordiska institutioner kunde ge våra dagars 
m änniskor förståelse för det nordiska.

Televisionen har slagit igenom särskilt 
som nyhets- och underhållningsförm edlare. 
Den skulle kunna uppställa allt m era äregi
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riga am bitioner för sig. Den behöver inte 
sänka kulturen till den vanliga m edborga
rens nivå, utan kan tvärtom  lyfta den van
liga m edborgaren till den verkligt goda kul
turens nivå. Överhuvudtaget är det i en 
krym pande värld fråga om att bevara och 
utveckla särsprägeln hos den egna kulturen. 
Endast genom att bevara sin orginalitet kan 
de befolkningsmässigt små nordiska län
derna hävda sig i kulturutbytet mellan fol
ken.

H err president! Vid N ordiska rådets ses
sioner har m an under de senaste åren från  
finsk sida ofta blivit tvungen att ta  upp de i 
Sverige bosatta finnarnas speciella problem. 
De finnar som nu bor och arbetar i Sverige 
är en exceptionellt stor befolkningsgrupp, 
till antalet inalles ca 300 000. Antalet finska 
barn  i skolåldern i Sverige är över 50 000 
enligt en statistik från  1976. Av dessa är 
12 000 i förskoleåldern 32 000 i grundsko
leåldern och 7 000 i gymnasieåldern.

Invandrarbarnens skol- och språkfrågor 
har vållat en hel del debatt och besvär för 
att det gäller ett för samtliga samhällen 
nytt, först sedan 60-talet förekom m ande 
problem , för vilket man inte hade förberett 
sig och för vars lösande helt enkelt ingen på 
erfarenhet grundad kunskap stod till buds. 
E fter vidtagna åtgärder, och även m ånga 
misstag, har m an så småningom fått värde
full på erfarenhet grundad kunskap och i 
språkundervisningen för invandrarbarn hål
ler m an på att kom m a till rätta  linjer.

Sveriges riksdag har nyligen godkänt la
gen om språkundervisning för invandrar
barn. D etta är en positiv åtgärd som man i 
Finland hälsat m ed glädje. I detta skede är 
lagens praktiska tilläm pning i kom m unerna 
endast i sin början, och det är förståeligt att 
det inledningsvis förekom m er svårigheter. 
N u är det ju  möjligt att följa med lagens ge
nom förande och, må man hoppas, smidigt 
företaga justeringar som leder till en positiv 
och enhetlig praxis överallt i landet.

Speciellt glada är vi i Finland över att ett 
finskspråkigt gymnasium nu inlett sin verk
sam het i Sverige. Förutom  en principiell be
tydelse har denna skola en betydande prak
tisk betydelse, större än vad m an ännu i dag 
är.

Ibland har m an undrat, varför Finland 
fäster så stor uppm ärksam het vid finska

barns språkförhållanden. V i i F inland upp
fattar saken så, att, på grund av vår u r
gam la nordiska kontakt, de i Sverige bo
satta och arbetande finnarna utgör en m i
noritetsgrupp som inte i alla avseenden kan 
jämställas med de m indre talrika m inori
tetsgrupperna av gästarbetare. I F inland har 
m an försökt sköta den i F inland bosatta 
svenskspråkiga befolkningsdelens språk- 
och kulturförhållanden genom lagstiftning 
på ett sätt som inte ger anledning till klago
mål från vederbörandes sida och som också 
internationellt tilldragit sig positiv upp
märksam het. Vi har för vår del velat anse 
rollen av de sex procent av befolkningen 
om fattande svenskspråkiga m edborgarna 
som en positiv och bl. a. vår kultur beri
kande insats i vårt samhälle.

D et har också varit möjligt att inom  vida 
finskspråkiga m edborgarkretsar med åren 
åstadkom m a en välvillig inställning till den 
svenskspråkiga m inoriteten i Finland. D et 
skulle vara synd om det från  Sverige kom 
m er upplysningar som gör att det finska 
folkets stora m ajoritet ändrar sin välvilliga 
inställning till landets svenskspråkiga m ino
ritet och till den av denna m inoritet före
trädda kulturen.

H err president! I N ordiska rådets arbets
punkter har också placerats verksam het för 
jäm likhetsärenden, och även på denna ses
sion har m an berört denna fråga. Till slut 
vill jag uttrycka ett önskemål om att N or
diska statistiska årsboken, som jag näm nde 
om i början, också skulle kom m a att om 
fatta m aterial om jäm likhet och att till ex
empel i de nordiska länderna verkställda 
val och resultat av dessa val m åtte behand
las både för kvinnors och fö r mäns vidkom 
mande. Tack!

Werner: H err president! N ordsatprojek- 
tet är den viktigaste kulturpolitiska frågan 
på m ånga år som diskuterats både i och u t
anför N ordiska rådets olika organ. D en är 
viktig därför att om förslaget i detta projekt 
blir riktningsgivande, så kom m er det att 
binda stora ekonomiska resurser, samtidigt 
som program inriktningen inom TV och ra 
dio för m ånga år fram åt läggs fast i de be
rörda länderna.

Utredningens tre huvudskäl för satellit
projektet är, säger man, att ”stärka den
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nordiska kulturgem enskapen", att ”öka in
dividens valfrihet” samt att ”ge de nordiska 
invandrarna en m öjlighet att se hemlands- 
program m et” .

Jag skall ta  upp de här argum enten oih 
även diskutera de tre andra frågor som 
måste ställas i sammanhanget, nämligen: 
Vad kostar det? Vad ger det? Vad får det 
för följder?

Det råder säkert stor samstämmighet om 
att berika det nordiska kulturutbudet och 
att stärka den nordiska kulturgemenskapen, 
inte minst mot det kulturtryck som de stora 
nationerna utövar. En berättigad fråga som 
måste ställas är om detta m otstånd stärks 
genom ett utbyte via satellit som i så stor 
utsträckning ökar det im porterade program 
utbud som blir tillgängligt för människor. 
I det remissvar som de nordiska radio- och 
TV-anställdas fackliga samarbetsorgan av
getts påpekas helt riktigt: ”K ulturtrycket 
kommer fram för allt från de stora länder
nas kommersiellas kulturindustri och i det 
ingår den elektroniska m arknaden och det 
massiva m arknadsutbud av anglosachsiska 
TV-serier. M ed tanke på att sam ordnade 
program köp inte är möjligt och att m an å t
minstone under övergångsperioden måste 
räkna med ett osam ordnat och kraftigt ökat 
utbud av sådana serier förefaller införandet 
av nordisk satellit snarast komma att för
stärka detta kulturtryck.”

Man säger vidare i remissvaret: ” Ett av
görande argum ent em ot att försöka öka det 
nordiska kulturutbudet genom att införa 
åtta TV -kanaler är att tittandet på sam
hälls- och kulturprogram  från  såväl grann
länderna som från  det egna landet därvid 
kan förutsättas minska. E rfarenheterna vi
sar att det är andra program  människor väl
jer att titta på. Skälet att stärka gemenska
pen genom att öka kunskaperna om varand
ras kultur och samhälle faller därigenom 
bort. Den tilltalande tanken på ökat nor
diskt kulturutbyte blir därm ed en chim är.”

Jag anser detta vara en i högsta grad rik
tig slutsats.

N är det gäller frågan om ökad valfrihet 
är det riktigt att en rikare tillgång till kultur
aktiviteter och m öjlighet att välja oavsett 
var individen bor och oavsett individens 
ekonomiska förutsättningar är ett viktigt 
mål. I den bem ärkelsen har radio och TV

spelat stor roll för att öka människors val
möjligheter och tillgång till kultur.

A tt försöka öka valfriheten när det gäller 
TV-program m en bara genom att införa 
m ånga kanaler är en skenåtgärd. D et leder 
enbart till flera kollisioner. Flera remissin
stanser pekar på det faktum  att program ut
budet i de olika kanalerna dessutom till stor 
del kom m er att bestå av likartade im porte
rade program , något som gör valmöjlighe
ten meningslös.

Så är det i själva verket med argum entet 
om s. k. ökad valfrihet. Till argum entet om 
att ge de nordiska invandrarna m öjlighet att 
se hem landsprogram m et skall jag återkom 
ma.

N ågra ord om de svenska remissvaren, 
som uppvisar en mycket skiftande skala. 
Bland de organisationer som avstyrker är i 
huvudsak samtliga kulturinstanser inklusive 
statens kulturråd. Övriga organisationer är 
bl. a. LO och TCO. Till dc kritiska hör 
också ABF, Riksförbundet Finska fö r
eningar i Sverige, Sveriges Journalistförbund 
och invandrarverket. Bland dem som till
styrker återfinns Arbetsgivareföreningen, 
Sveriges industriförbund och —  av lättför
klarliga skäl —  Sveriges Radiohandlares 
riksförbund och Sveriges radioleverantörer. 
D et är dessa sistnämnda organisationer som 
Per Olof Sundm an och andra, vilkas övriga 
insatser för ökat kulturutbyte inom N orden 
ingen bestrider, stöder sig på i denna fråga.

Så över till kostnaderna. K ostnaderna för 
ett satellitprojekt drabbar alla människor, 
både på licensen och i hushållsbudgeten ef
tersom  m änniskor tvingas köpa tekniska 
prylar för flera m iljarder i form  av tillsatser 
för textmottagning, nya apparater och dyr
bara antennanläggningar. M an talar vacker 
om valfrihet men inskränker samtidigt m än
niskors ekonom iska valfrihet genom att 
tvinga dem att hänga med. Radiohandlarna 
har redan inlett annonskrig —  de bryr sig 
inte om beslutet om Nordsat.

Vad det handlar om är att välja vad vi 
vill satsa resurserna på, eftersom  det finns 
stor risk för att satellitprojekt skulle bli så 
resurskrävande att det slår ut andra sats
ningar, t. ex. satsningar på bättre program .

M en kulturproblem et med radio och TV 
i de nordiska länderna är just att resurserna 
har skurits ned samtidigt som program m en



138 Söndagen den 19 februari 1978 kl. 12.30

har blivit dyrare att göra. På det sättet har 
t. ex. det som vi 1970-talets början höll på 
att utveckla av verklighetsskildrande TV- 
teater och samhällskritiskt reportage ” spa
rats bort” , så att vi fått pratshow er och bil
liga magasinsprogram i stället.

D etta skulle inte en TV-satellit råda bot 
på u tan  i stället förvärra. Men om m an läg
ger pengarna på program  i stället och i alla 
de nordiska länderna bygger upp resurser i 
stället fö r att skära ned dem så att vi får 
m ånga bra inhemska program , skulle vi ha 
något att byta med. Och får m an bara m öj
ligheter att göra flera bra program  som 
känns angelägna, så är det knappast något 
problem att ordna utbytet. Till det behövs 
ingen satellit. D et sker redan genom N ord
visionen. D et självklara sättet att utöka 
N ordvisionen är att varje land satsar på 
bättre program . Sedan kan m an skicka p ro
gram m en med post till varandra, om så 
vore.

Sedan till frågan om vad projektet ger. 
D et är fara värt a tt ett N ordsatprojekt 
skulle ge oss halvdana och billiga program  
utströdda i åtta kanaler. F rågan är om 
m änniskorna skulle vilja se dessa program. 
G enom  publikforskning vet vi en del om 
den situation som uppstår när m an har 
möjlighet att välja mellan flera kanaler. Se
dan Sverige fick två kanaler tittar m änni
skorna m indre totalt sett på samhälls- och 
kulturprogram  än tidigare. M an kan alltså 
förutse att de viktiga nordiska samhälls- 
och kulturprogram  som skulle kunna smy
gas in i åttakanalsutflödet skulle m änni
skorna inte titta utan välja bort. K an man 
då tala om nordiskt kulturutbyte?

De im porterade serierna skulle därem ot 
få ökat spelrum och fler tittare. V arje ra 
diobolag har ungefär hälften av program 
men i TV  inköpta utom lands med det mas
siva am erikanska och engelska marknads- 
utbudet av serier i dominans. D et skulle fler- 
faldigas genom satellitutbytet, så att det 
praktiskt taget alltid fanns en ”K ojak” eller 
” Fattiga och de rika” att slå över till.

Så till följderna. Av utredningens tre skäl 
för N ordsat har jag tagit upp frågan om att 
stärka den nordiska kulturgemenskapen och 
valfriheten. N är det gäller det tredje argu
m entet, nämligen att ge invandrarna från de 
nordiska länderna möjlighet att se hemlands-

programmen, har jag redan pekat på att 
det inte blir ett nordiskt kulturutbyte utan 
ett im porterat utbud och att valfriheten är 
en illusion. Det är riktigt att t. ex. de finska 
invandrarna i Sverige skulle ha glädje av att 
se program m en hem ifrån. Men det skulle 
kunna ordnas utan dyra satelliter med en 
länk och ett TV3-nät, som för bara drygt 15 
m iljoner kronor skulle ge 80 % av invand
rarna sådan service.

D ärem ot har man från de finska invand- 
rarorganisationerna i Sverige klart sagt 
ifrån att det viktigaste är att få program  på 
det egna språket om förhållandena i Sverige 
och att m an är rädd för att en storsatsning 
på satellit skulle leda till ytterligare försäm 
ring därvidlag i svensk radio och TV. De 
farhågorna m åste kännas ännu starkare för 
de icke-nordiska invandrargrupperna, som 
icke skulle få något utbyte alls utan bara 
drabbas av en snålare programbudget.

Till följderna av ett satellitutbud hör att 
de strävanden som finns hos de anställda i 
de nordiska radiobolagen att ta ansvar för 
sin publik skulle splittras. M an försöker 
genom publikforskningar att få veta mera 
om hur TV  och radio fungerar i m änni
skors vardag, om man försöker utform a en 
program politik som tar fasta på olika grup
pers verkliga situation och behov. Med en 
satellit skulle m an få ett övernationellt by
råkratiskt organ som skulle omöjliggöra att 
arbeta i nära kontakt med publiken, eller 
också skulle m an få en total anarki, där alla 
ambitioner drunknar.

U ndersökningar av barns TV -vanor visar 
att barnen tittar på vuxenprogram  och 
fram för allt väljer ut underhållningspro
gram  med spänning och våld. Barnen är 
alltså mest utläm nade åt den kommersiella 
spekulationen i am erikanska deckare och 
andra serier som skulle ges fritt spelrum. Vi 
vet också genom färska undersökningar att 
det är de barn som kom m er från  otrygga 
hem  och från  socialt och kulturellt fattiga 
m iljöer som tar skada av sådana TV-pro- 
gram, m edan barn som har ett stöd i sin 
miljö m era kan dra nytta av vad TV bjuder 
på. I detta ligger en mycket otäck utslag- 
ning, som ett nordiskt satellitutbyte med 
åtta kanaler kraftigt skulle öka. Vi skulle få 
ett allt ojämlikare samhälle.

A lternativen till N ordsat är relativt enkla
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att se.
Satsa pengarna på bättre inhemska pro

gram i alla de nordiska länderna och byt 
dem i en utökad Nordvision!

Ge invandrarna först och främ st den 
bättre service de begär i form  av program  
på deras språk om det land de kommit till! 
Och ge den servicen utan diskriminering av 
invandrargrupper från länder utanför 
Norden!

U tred i stället frågan om en länk för de 
finska program m en till Sverige!

Det finns vidare en massa om råden i det 
vardagliga nordiska kulturutbyte som på
går, där redan små satsningar kan ge stora 
resultat i m änniskornas egen aktivitet. Ra
dion och fram för allt televisionen spelar en 
viktig roll i kulturutbytet. Det skulle kunna 
spela en ännu större roll om vi fick se och 
höra bra program  från  grannländerna med 
reportage och konstnärliga fram ställningar 
om vårt liv. E tt sådant ökat nordiskt p ro
gramutbyte skulle bättre tillgodose reella 
kulturbehov av de im porterade serieproduk
terna.

Till sist, herr president, en helt annan 
fråga. De nordiska länderna och deras rege
ringar har i olika sammanhang gett uttryck 
för vår inställning till det omänskliga apart
heidsystem som de sydafrikanska m aktha
varna upprätthåller. D et är viktigt att den 
ständigt växande världsopinionen stärks och 
fortsätter att genom påtryckningar och iso
lering av Sydafrika påskynda apartheidsy
stemets fall.

F ör 14 dagar sedan tog Nordens Fackliga 
sam organisation ett initiativ i den rik t
ningen i form  av en skrivelse till styrelsen 
för SAS, där m an uppm anade SAS att in
ställa de flygförbindelser med Sydafri
kanska Republiken som bolaget nu upprätt
håller.

Jag anser att det vore en naturlig gärd av 
solidaritet från de nordiska ländernas sida 
om man på ett samlat sätt genom N ordiska 
rådet gav denna skrivelse sitt stöd. Jag vill 
därför föreslå att presidiet utform ar ett så
dant stöduttalande.

Udenrigsminister Einar Áugústsson: 
N ordisk Råd har en nobel funktion. Det 
skal være et forum  for de nordiske natio
ner, et parlam ent, hvor vi alle kan præsen

tere vore problem er og søge frem  til en 
fælles løsning.

Og det skal straks siges, at på mange om 
råder har dette fælles organ opnået ypper
lige resultater, om end m an også må ind
rømme, at i enkelte sager går udviklingen 
nok så langsomt.

Ikke mindst vi, som tilhører de små na
tioner i den nordiske folkefamilie, vender 
vore blikke mod Nordisk Råd i det håb, at 
herfra kan vi vente støtte i vor kam p for så
vel sociale som økonomiske forbedringer i 
vort daglige liv.

F ra  islandsk side har vi mange grunde til 
at være taknemlige for rådets handlinger. 
Jeg behøver kun her at nævne den uhyre 
vigtige resolution, som præsidiet vedtog un
der vor kamp for fiskerigrænsernes udvi
delse. Den kom netop på det tidspunkt, da 
vi havde allermest behov for den, da krisen 
var på sit højdepunkt, og selv om rådet ikke 
har eksekutiv magt, så har dets beslutninger 
uden tvivl stor indflydelse på m edlem slan
denes regeringer, et faktum , som blev så 
udm ærket understreget i Skyttes tale her i 
går, og som jeg tror, at jeg som regerings
medlem i nogle år kan bekræfte.

Den islandske nation er fåtallig, som vi 
alle ved, og det islandske folk har derfor et 
relativt større udbytte af det nordiske sam
arbejde end de andre m edlem snationer. V or 
selvstændige repræsentation her er af 
største vigtighed for os, og man kan godt 
sige, at det nordiske sam arbejde er grundla
get for vor udenrigspolitik.

Og netop fordi denne kendsgerning står 
så absolut klar for os har vi måske større 
m uligheder for at forstå, at også de endnu 
m indre enheder inden for den nordiske fol- 
kefamilie har lige så stort om ikke større be
hov for aktiv og selvstændig deltagelse in
den for Nordisk Råd.

Jeg skal på ingen m åde blande mig i den
—  hvad skal jeg sige —  livlige diskussion, 
som fandt sted her i går om forholdene på 
enkelte steder i Norden. Jeg ved godt, at sa
gen studeres og undersøges i de respektive 
regeringer, og at m an dér har fuld forståelse 
for vigtigheden af sagen for vedkommende 
folk og den bedste vilje; m en alligevel sker 
der ikke ret meget.

F or mig ser det ud til at være en værdig 
opgave for Nordisk Råd at finde frem  til en
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tilfredsstillende løsning på denne repræsen
tation, og om m an i værste fald skulle be
høve at ændre rådets regler, så skulle heller 
ikke det være nogen uoverstigelig hindring.

Vel ved jeg godt, at smukke og velvillige 
ord er vigtige og af største betydning, men 
til syvende og sidst er det jo handlinger der 
gælder.

I  denne forbindelse kom m er jeg til at 
tænke på en lille historie, der fortælles om 
dr. jur. Stephan Hurwitz, der, som alle jo 
ved, var D anm arks om budsm and i mange 
år, og i den virksomhed gjorde en så stor
slået indsats, at det har vakt beundring ikke 
alene i N orden men i hele verden.

Anekdoten lyder således med præsiden
tens tilladelse:

H urw itz besøgte en åndssvageanstalt, og 
overlægen forsynede ham med en hvid kit
tel, for at han i de følgende dage frit kunne 
gå rundt og tale med patienterne. F ør han 
gik, oplyste overlægen: Nogle af dem er jo 
meget originale. F. eks. er der en m and på 
første sal, der i mange år har haft den 
tvangsforestilling, at han har en knap i 
næsen.

H urw itz begav sig på rundtur og mødte 
også m anden med knappen i næsen, der 
som forudset snøvlende dem onstrerede, 
hvor han havde den ubelejligt placerede 
knap.

Den næste dag ankom  en ny kvindelig 
læge, der ikke på forhånd var instrueret om 
patienternes særheder. Også hun gik straks 
en orienterende runde. Ved frokosten 
spurgte Hurwitz hende, om hun også havde 
m ødt m anden med knappen i næsen. Det 
havde hun. Hvad sagde De til ham , spurgte 
Hurwitz. Hvad jeg sagde? Jeg sagde ikke 
noget, jeg fjernede knappen.

Ville det ikke være muligt for Nordisk 
Råd at fjerne denne irriterende knap, som 
her er på tale? Det, som gælder, er nemlig 
ikke, hvad m an siger. Det, som gælder, er, 
hvad man gør.

Jón Skaftason övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

Bratteli: H r president! M inisterrådet har 
denne gang lagt fram  et program  for det 
nordiske m inisterrådets eget arbeid. Som 
det foreligger, reiser det et spörsmål både

om realitet og om form, bl. a. form en for be
handling av et program  av denne type i 
Nordisk Råd. D et er denne gang sendt 
over til rådets fem  utvalg, som har uttalt 
seg om hver enkelt seksjon. En kommer se
nere tilbake til disse seksjonsuttalelsene om 
programmet.

Jeg vil gjerne understreke at slik p ro
gram m et foreligger, er det i förste rekke et 
program  for M inisterrådets eget arbeid. Og 
en vil lett se ved lesingen av det at det er et 
arbeidsdokument, et dokum ent hvoretter 
det skal arbeides, m er enn en politisk u tad
vendt fane omkring de saker som er be
handlet der. D ette innebærer at de enkelte 
saker som er nevnt i dette arbeidsprogram 
met, etter hvert må behandles av de kom pe
tente organer.

Jeg vil i den sammenheng si litt om fo r
holdet mellom Nordisk Råd og de andre 
nordiske organer som etter hvert har vokst 
fram. D et viktigste, tror jeg, er å være klar 
over at Nordisk Råd med sin brede repre
sentasjon fra nasjonalforsam lingene har den 
beste kontakt i N orden både til de store fol
kegruppene i våre land og til landenes kons
titusjonelle myndigheter. E tter hvert som en 
får bygd ut dette sam arbeidsapparatet tror 
jeg det er grunn til å  legge spesiell vekt på 
at arbeidet på alle om råder og i alle disse 
organer legges slik til rette at Nordisk Råd 
blir en synbar paraply over alle form er for 
offentlig samarbeid i Norden.

Rådet er selvfölgelig ikke noe hjelpeor
gan for M inisterrådet, m en rådet er heller 
ikke noe selvstendig besluttende flernasjo
nalt organ, slik det ble form et meget gjen
nom tenkt da det i sin tid tok  til.

Men like klart er det at under en behand
ling hvor både M inisterrådet og Nordisk 
Råd kom m er inn, vil de endelige beslut
ninger i större saker i det vesentlige m åtte 
treffes av de konstitusjonelle myndigheter i 
de enkelte land. Både Nordisk Råd og minis
term otene kan gjöre mye for å sam ordne i 
sak og i tid utviklingen på de enkelte viktige 
om råder. Utviklingen har her ikke m inst i 
de senere år fört med seg vesentlige fo rand
ringer i arbeidsformene i det en kan kalle 
det offentlige nordiske samarbeid. Saklige 
opplegg fra  det nordiske m inisterrådet har 
etter hvert hatt gunstige virkninger på hele 
rådets arbeidsmengde og på dets arbeids-
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form. Og denne utvikling vil gi ökte mulig
heter for å gi det nordiske samarbeid 
ökendc praktiske resultater.

Vi feiret i fjor 25-årsjubileet, og de be- 
römmelige medlemsförslag, som var rådets 
arbeidsstoff gjennom en årrekke, ble behö
rig og med rette beæret. De gav arbeidsstoff 
og liv til Nordisk Råd gjennom  de förste 
vanskelige grunnleggingsårene. M en rådet 
selv fölte etter hvert behov for en m er sys
tematisk bistand fra  regjeringene og fra  de
res utbygde organer. D et var altså rådet 
selv som engasjerte seg aktivt for å få eta
blert det nordiske ministerråd i den form  vi 
etter hvert har fått det. Og dette var et rik
tig skritt i det videre arbeid, det arbeid vi 
nå står foran.

M inisterrådet er et nödvendig hjelpeor
gan i dette arbeidet, m en samtidig er det 
også viktig, tro r jeg, å være klar over at M i
nisterrådet selvföigeiig ikke er noe overord
net organ, verken i forhold til Nordisk Råd 
eller til de nasjonale regjeringer. D et er ikke 
konstitusjonelt slik plassert at det i og for 
seg har en overnasjonal m yndighet av den 
art en omhyggelig unnlot å legge til rette da 
rådet selv ble iverksatt for 25 år siden. Men 
m ed disse reservasjoner er jeg for min del 
vel tilfreds med det arbeid som har fört 
fram  til det foreliggende program  for M i
nisterrådets arbeid. De praktiske konse
kvenser av det vil en etter hvert forhåpent
lig få se når de m aterialiserer seg i konkrete 
saker, konkrete forslag som vil komme til 
behandling også i rådet. Og som vil komme 
til behandling når det gjelder större saker, 
også i de nasjonale konstitusjonelle organer.

F år jeg i tilknytning til dette bare si at 
meget få innslag også i denne sesjon har et
ter min mening bekreftet visdommen i den 
tradisjon at en ikke pröver å gjöre Nordisk 
Råd til et organ for diskusjon om utenriks
politiske spörsmål. De innslag som kan 
fölge av dette, er til dels perifere, og de be
krefter bare at dette råd ikke er bygd opp for 
å være noe sentralt nordisk forum  for be
handling, enn si for avgjörelse av utenriks
politiske spörsmål.

Johs. M. Olsen: Hr. præsident! Jeg vil fra 
denne talerstol først tale om det, som blev 
sagt i går og også af den sidste taler, der var 
heroppe nu, hvor han sagde, at Nordisk Råd

ikke bør tage skridt, som gør det vanskeligt 
for vore naboer, og derm ed synes jeg der er 
sagt, hvad vi fra  Færøernes side venter fra 
dette råd. N år jeg står på denne talerstol, 
føler jeg mig som en spurv i tranedans, og 
jeg tror, det er sådan, vor lille nation føler, 
når vi kom m er sammen med vennerne her i 
Nordisk Råd.

Levevilkårene og livsbetingelserne fra 
land til land og hos de forskellige folk kan 
være og er i mange tilfælde meget forskel
lige. Udviklingen har m edført, at forbindel
sen mellem de enkelte lande er blevet let
tere, at vi kender mere til hinanden, at vi er 
kom m et hinanden nærmere, og at vi erken
der at have m ere brug for hinanden. Vi er 
kom m et til den erkendelse, at der er visse 
opgaver, som vi bedst kan løse i fællesskab.

Som det er alle dem bekendt, der deltager 
i dette høje råds møde, har vi færinger i 
lange tider haft et særdeles godt samarbejde 
m ed D anm ark. Dette nære sam arbejde har 
vi færinger selv ønsket, og vi ønsker, at sam
arbejdet fortsætter.

I Nordisk Råd fik Færøerne taleret i 
1970 ved rådets 18. session i Reykjavik. 
Denne adgang til at kom m e i direkte kon
takt m ed politikere fra  andre nordiske lande 
har været af stor betydning for os færinger. 
Vi er på denne måde kom m et de andre 
nordiske lande nærmere, lande, som vi har 
haft og fremdeles ønsker at have et næ rt og 
positivt sam arbejde med.

På den færøske politiske hjem m efront 
har særlig det sidste år været præget af, at 
vore ledende politikere har været på stadige 
rejser fra det ene land til det andet. Den, 
som måske ikke er så godt inde i færøske 
forhold, kan med rette spørge: Hvad er 
grunden til denne store politiske rejseaktivi
tet?

Hertil er svaret, at levevilkårene for de 
40 000 mennesker, der bor på Færøerne, er 
så fuldstændig ændret ved gennemførelsen 
af 200 sømils fiskerigrænsen.

D et færøske sam fund har stort set kun 
tre indtægtskilder at øse af: den ene fiske
riet i fjerne farvande, den anden fiskeriet i 
nære farvande og som den tredje det stats
tilskud, vi m odtager fra  D anm ark både til 
varetagelse af forskellige offentlige opgaver 
og som støtte til erhvervslivet.

U anset hvilken position på søkortet over
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det nordlige A tlanterhav med fiskerimulig
heder m an ser på, har færinger til at be
gynde med ved hjælp af vind og sejl og se- 
nere m ed maskinens kraft hentet fangster, 
fangster, der har været nødvendige for at til
vejebringe rimelige levevilkår.

Denne frihed til at fiske er nu helt 
ændret efter fiskerigrænseudvidelserne. N u 
er vi nødt til at forhandle os til fiskerirettig
heder i andre lande, forhandle os til hver 
ton fisk, og hvor meget vi m å yde til 
gengæld.

Denne nye tingenes tilstand har m edført 
alvorlige tilpasningsvanskeligheder for det 
færøske fiskerierhverv, særlig derved, at 
den store og m oderne fjernfiskerflåde kom i 
den situation, at fiskerimulighederne blev 
stærkt reduceret og i visse tilfælde bort
faldt. Jeg vil her benytte lejligheden til at 
takke Island og N orge fo r den forståelse, 
disse to lande har vist for vores vanskelige 
situation i de forhandlinger, der har været 
om  gensidige fiskerirettigheder. Og så vil 
jeg benytte lejligheden til a t takke D anm ark 
for den støtte, D anm ark har givet vores for
handlere under forhandlingerne med EF  i 
argum entationen om, at færinger som 
danske statsborgere ikke i alle relationer er 
at betragte som tredjeland i forhold til EF.

M eningen med dette m it korte indlæg, 
lir. præsident, var dels at henlede opm ærk
somheden på, hvilke vanskeligheder det 
færøske langfartsfiskeri er kom m et i, dels at 
udtrykke min taknemlighed for den sym
pati, vi har m ødt i denne vanskelige situa
tion fra  vore nordiske brødrenationer.

Statsråd Egeland: D ette innlegg vil dreie 
seg om satellittspørsmåiet.

Nordisk radio- og TV-sam arbeid har 
vært en fast post på dagsordenen i Nordisk 
Råd i flere år, og det fins etter hvert en be
tydelig mengde bakgrunnsstoff og innle
dende eller foreløpige utredninger. N å må 
tiden være kom m et til å ta  beslutning om vi 
skal gå mer konkret til verks, dvs. om vi 
skal sette i gang en så grundig utredning at 
den kan gi grunnlag for en bindende beslut
ning om  nordisk radio- og TV-samarbeid 
via satellitt. Sier vi nei til slik videre større 
og sammenhengende utredning, må det et
ter min mening bety at vi legger saken 
vekk. N oen vil nok gjøre nettopp det alt på

dette tidspunkt. Jeg tro r likevel at det er re
lativt få som —  når det kom m er til stykket 
■— tør ta ansvar for å si definitivt nei til 
realiteten, altså satellitten, på det u tred
ningsgrunnlag som fins pr. i dag. D ertil er 
m aterialet for spinkelt. Tilstrekkelig m ate
riale bør det dog være vår plikt å se til blir 
fremskaffet, også —  ja, særlig —  hvis en 
har i sinne å si nei til satellitt. At m ateria
let ikke er godt nok til å danne grunnlag for 
positivt vedtak, det tro r jeg er åpenbart for 
de fleste. D ette kan da etter min mening
—  hensett til begge de foreliggende sluttmu- 
ligheter —  bare bety at vi bør bestemme oss 
for å la saken utrede i ordentlig omfang.

Og vi bør beslutte dette —  altså u tred
ning —  meget snart. Saken selv, ja  eller nei 
til satellitt, vil fremdeles m åtte finne sin av
gjørelse i de respektive nasjonalforsam 
linger én for én når tiden er inne til å gjøre 
det.

U nder studiet av høringsuttalelsene har 
det slått meg at m ange ser u t til å  ha glemt 
eller aldri brydd seg om hoveddimensjonen 
i samarbeidstanken: Nem lig at vi ønsker å 
utvide de nordiske lands kjennskap til og 
kontakt med hverandre. U nder dette ønske 
ligger mange alvorlig begrunnede motiver, 
bl. a. viljen til å overleve som kulturfolk, 
samlet og hver fo r oss. Alle de nordiske 
land er små og utsatt for påvirkning fra 
mange kanter —  på godt og vondt. G jen
nom det nordiske samarbeid kan vi få styr
ket det enkelte lands egenart nettopp gjen
nom kontakt med land som likner vårt eget 
så mye som vi faktisk gjør, og som samtidig 
er så ulike som vi også faktisk er. Og dette 
er altså om trent det motsatte av hva enkelte 
m ener vil bli satellittens retning.

Tanken hos dem som har tatt initiativet 
til denne sak, har nettop vært å styrke det 
nordiske kulturfellesskap ved å få mer  av 
det, form idlet til flere.

Hva kan dette fellesskap konkret bestå i? 
Jeg vil her, om dette hevde bare summarisk 
følgende: D et dreier seg ikke bare, ikke en 
gang først og frem st om å skaffe seg innsyn 
hos og om hverandre; ikke bare ■— neppe 
en gang først og frem st —  om utveksling av 
hverandres kunst og tanker for gjensidighe- 
tens skyld. M en dette dreier det seg særde
les sentralt om: at vi derm ed får tilskott til 
vår opplevelsesfylde i det hele tatt. Den
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svenske sam funnsdebatten kan f. eks. si oss 
noe også om våre egne problem er, og den 
kan si dette på en for oss i N orge kanskje 
ny og annen måte. F or problem ene i 
N orden er i forbløffende grad de samme fra 
land til land. D a hjelper det b ra når flere 
syn er med i betraktningen, flere sinn er 
med i meningsbrytningen.

På samme m åte kan f. eks. danske pro
gram m er fra  den store verden gi oss for
ståelse for og innsikt om vår store samtids- 
virkelighet ganske uansett nordisme. Og slik 
vil samhandling kunne gi tilskudd til viten 
og opplevelse innenfor generelt interessante 
og aktuelle felt. Finske program  har ofte 
gitt meg nye innfallsvinkler til forståelse av 
TV-kunstnerisk form  og uttrykksm åte 
ganske uansett det nordiske aspekt. Og slik 
kunne m an regne opp nokså lenge. Poenget 
i denne sammenheng er at vi til sammen 
har meget større ressurser —  ikke minst hva 
angår talenter —• enn hver for oss alene til 
å lage generelt gode opplevelsesmuligheter. 
Vi står på den annen side så nær hverandre 
i utgangspunkter og hovedposisjoner i 
mange spørsmål, dessuten i opplevelsesmå- 
ter og vurderingsvaner at vi nettopp av den 
grunn kan få m er ut av fellesskapet enn de 
fleste naboland ellers form odentlig ville.

Også glede, også moro, også seriøs kunst
opplevelse ganske uansett tale- og skriftmål 
er verdier vi kan og bør dele med hver
andre.

Jeg nevner dette for å søke å bringe iall
fall litt balanse inn i den tungsindige frem 
tidsvisjon av kulturelt ødeleggelseverk som 
mange har bragt til torgs i denne sak. Jeg 
m ener vi har gode sjanser til å  oppnå det 
motsatte av den forflatning i form  av smak
løse, uestetiske og uetiske kulturprogram 
mer som mange ta r for gitt ville komme fra 
satellitten, særlig via uteniandsproduserte 
underholdningsprogram .

Men skal vi få til noe overveiende godt og 
verdifullt, er programpolitiske og program - 
redaksjonelle fellesgrep ikke bare ønskelige, 
men en forutsetning, så vidt jeg kan be
dömme dette. Jeg m ener for min del jeg ser 
faren i ” slalåm” mellom  underlødighet like 
mye som andre. M en fordi vi alle ser den, 
kan m an også få tak på dette problemet. 
Man kan finne og bruke instrum enter til å 
spille på under stikkordet fellesrefleksjon i

programopplegg. TV-kanalene i seg selv er 
svarte og døde inntil de brukes. Noe må 
sendes ut i form  av stråler. M ennesker be
stem m er over dette. Disse er etter mitt 
kjennskap til dem, norm alt bevisste og dyk
tige fagfolk i alle de nordiske land. Jeg tror 
for min del at det som sendes u t —  dersom 
systemet kom m er —  vil by på en rikere 
variasjonsmulighet, flere kilder å øse av, i 
positiv forstand. Forutsetningen er selvføl
gelig at vi vil dette, a t vi vil en positiv u t
vikling. Og nettopp det er det vi vel even
tuelt vil alle sammen. Den dype pessimisme 
vi kan se uttrykt i denne og i liknende 
spørsmål, skriver seg vel dypest sett fra  til
svarende liten tro  på gehalten i vurderings
evnen hos andre. D ette er iallfall litt oven
fra og nedover, synes jeg.

Jeg vet at mange TV-kanaler, et sett av 
slike kanalsystem, kan bli et kulturpolitisk 
m areritt. Men det er ikke naturgitt at det 
skal bli slik. Fordi jeg synes debatten etter 
hvert kan trenge enkelte glimt av lys og håp 
i framtidsvisjonene, er det jeg bringer inn 
funderinger som disse i dette innlegg.

De som bad om utredningsarbeidet, 
trodde at TV over grensene kunne bli til 
vinning for oss, både nordisk og allmenn- 
kulturelt. Jeg m ener vi fo rtsatt bør ha med 
oss at dette visselig er iallfall en mulighet.

Realitetsstandpunkt til satellitten skal og 
kan vi ikke ta  i dag. Vi må først vite mer. 
Og det enkelte lands nasjonalforsam ling må 
ta  avgjørelsen når den dag kommer: Om 
igjen og om igjen er det nødvendig å slå 
dette fast. Intet er avgjort. Hver enkelt na
sjonalforsamling avgjør for sin del. D et 
nordiske m inisterråd som eventuelt skal ta 
beslutning om videre utredning, består av 
kulturm inistre og kom munikasjonsministre.

Om  dette utvidede m inisterrådet skulle 
beslutte en fortsatt utredning, vil det dreie 
seg om et arbeid over anslagsvis to— tre år. 
De nordiske televerk må ta  ansvar for den 
tekniske delen, mens de øvrige utrednings- 
om rådene, det vil særlig si kultur- og pro
grampolitiske, rettslige og finansielle spørs
mål, m å studeres i sam råd med representan
ter for berørte ministerier og radioselskaper 
og yrkesutøvere.

En sentral del av en eventuell fortsatt u t
redning vil m åtte bestå i utredning av hvor
dan fellesbruk eller utveksling av program -
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m er faktisk vil virke på ulike m ottakergrup
per. Dels vil man da m åtte ta i bruk kjente 
forskningsresultater, dels vil m an m åtte for
anledige ny forskning på området.

Til slutt vil jeg si dette:
Så vel den offentlige debatten som re- 

missvarene angår hovedsakelig det såkalte 
totalalternativet, dvs. at satellitt-teknikken 
utnyttes til overføring av samtlige program. 
M inisterrådet har ikke for sin del ta tt noe 
standpunkt til eller for dette, heller ikke til, 
for eller m ot alternativet redigert kanal. 
Også m indre om fattende varianter av di- 
rektesending er reelie m uligheter som kan 
og bør diskuteres fortsatt.

D et er også viktig at spørsmålet ikke be
handles under isolert nordisk synsvinkel. 
Statssekretærgruppen har latt sammenstille 
en oversikt over foreliggende internasjonale 
planer om å bruke direktesendende satellit
ter. Også denne sammenstilling er blitt lagt 
fram  for denne forsamling. De planer som 
fram for alt landene i N ord-Europa har, må 
bli en vesentlig del av den bakgrunn mot 
hvilken beslutninger om nordisk radio- og 
TV-sam arbeid skal tas.

Som konklusjon i dag vil jeg si følgende:
D ette er ikke en sak som vinner på å bli 

presset på noen måte, og slett ikke i tid. 
Dertil dreier det seg bl. a. om for store in
vesteringer. D et vil dessuten alltid være en 
tidkrevende og om fattende prosess å få til 
et samarbeid mellom fem forskjellige land 
om et prosjekt som er så vidt om fattende 
og kostbart. Jeg tror likevel det kan sies at 
vi vil være tjent med at en eventuell utred
ning føres fram  etter en tidsplan som gjør 
det mulig å sende den endelige utredning på 
høring høsten 1979. D eretter m å vi se hva 
som skjer i den ansvarlige fellesnordiske be
handling og i det enkelte land ett for ett.

D et er —  for å si det enda en gang —  pr. 
i dag verken nødvendig eller mulig å ta 
standpunkt til annet og m er enn om det skal 
settes i gang et videre utredningsarbeid. 
Standpunktet til et eventuelt faktisk p ro
sjekt vil det bli rikelig anledning til å ytre 
seg om, både i Nordisk Råd og i de nasjo
nale parlam enter når et større m ateriale er 
bragt fram. D et er ofte blitt hevdet at i og 
med utredningen binder vi oss til en beslut
ning. Vi har ganske massiv erfaring i 
N orden for at det nettopp ikke trenger å

være tilfellet. M en om vi ikke vil arbeide 
fram  et slikt m ateriale, da må vi skrinlegge 
også prosjektet selv i disse dager.

M ange av oss er spente på debatten om 
denne sak her på møtet. Overfor den nor
ske regjering vil jeg for min del anbefale at 
den tillegger debatten betydelig vekt når vi 
skal ta standpunkt til om N orge vil gå inn 
for om en neste utredningsfase skal settes i 
gang eller ikke. Som nevnt er jeg personlig 
av den mening så langt, a t vi i dag ikke vet 
nok om dette prosjekt, verken til å kunne si 
ja eller nei.

N år jeg har bragt inn i diskusjonen at 
gode m uligheter visselig er til stede, da er 
det ikke minst for å få fram  at hvis de har 
rett som allerede nå kan se bare svart i 
svart, da trengte vi ikke koste på oss mer 
utredning. Men de har ikke uten videre rett 
—- iallfall ikke bare rett.

Statsrådet Wikström: H err president! Vi 
firade förra året N ordiska rådets 25-årsjubi- 
leum  och kunde då med stor tillfredsstäl
lelse se tillbaka på hur det nordiska sam ar
betet vuxit, hur det kommit att om fatta allt 
fler om råden och påverkat vardagslivet för 
de flesta m änniskor i Norden.

Den samhörighetskänsla som är den 
främ sta grunden för vårt sam arbete har vux
it fram  under lång tid. Den har en fast för
ankring genom den stora likheten i våra län
ders sam hällsförhållanden, och den nära 
språkliga och kulturella släktskapen mellan 
de nordiska länderna. Samhörighetskänslan 
har väl alltid funnits. Men intresset för och 
engagemanget i de nordiska frågorna har 
varierat. ”N ordism en” har haft upp- och 
nedgångsperioder. U nder yttre tryck har 
den nordiska gemenskapskänslan stärkts. 
F ör dem som upplevde det andra världskri
get blev den nordiska gem enskapen en 
självklarhet. D et var också den generatio
nen som efter kriget stod bakom  uppbygg
naden av det nordiska samarbetet.

F ör senare generationer har i m ånga hän
seenden kontakter med länder u tanför 
N orden i V ästeuropa och USA liksom en
gagemang för u-länderna kommit att dom i
nera. Man har inte på ett lika direkt och 
naturligt sätt upplevt hur viktig den nor
diska gemenskapen är.

Vi kan därför inte ta  det nordiska sam ar
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betet som något en gång för alla givet. Vi 
som nu verkar i det nordiska samarbetei 
har ett starkt ansvar för att ”nordism en” 
förs vidare, till nya generationer. Jag tror 
nämligen att har m an bara en gång upp
täckt vilken styrka som ligger i en nordisk 
samverkan, och hur mycket vi kan lära av 
varandra och i hur hög grad vi faktiskt är 
beroende av varandra, kom m er m an sedan 
att bli en ”praktiserande nordist” .

Det är min fasta övertygelse att ett ökat 
sam arbete på eterm ediernas om råde verk
sam t skulle kunna bidra till att hos nya ge
nerationer förankra den nordiska tanken. 
Inget medium är så verksamt som TV när det 
gäller att föra oss i nära kontakt med något 
utanför vår vardag. F å m edier kan som TV 
väcka engagemang och skapa intresse. Sa- 
tellit-TV skulle föra grannländerna —  deras 
vardag, deras problem —  direkt in i våra 
egna hem, i vår egen verklighet och på så 
sätt skapa en nordisk m edvetenhet som an
nars är svår att åstadkom ma.

Herr president! D et är mot bakgrund av 
den nordiska sam arbetstanken som vi bör 
diskutera frågan om en nordisk TV-satellit.

Tanken är inte ny —  det vet de flesta av 
oss. D en är nästan lika gammal som eter
m edierna själva. M en först nu när tekniken 
ger oss helt nya möjligheter till ett fullstän
digt program utbyte har frågan blivit före
mål för en m er genom gripande debatt.

Även om det finns delade meningar om 
de kultur- och m ediapolitiska konsekven
serna av ett totalt program utbyte, råder det 
i stort sett enighet om att satellitalternativet 
med sam m anhängande problem om råden 
bör utredas mer ingående.

I diskussionen har riskerna med satelliten 
betonats mycket starkt. M an har talat om 
kulturell utarm ning, ökad konsumtion av 
m assproducerade internationella seriepro
gram m m . Jag tycker att det är synd att de 
positiva möjligheter som satellittekniken 
rym m er inte fått större utrym m e i debatten.

De vinster som står att häm ta ligger både 
i en starkare nordisk gemenskap och i ett 
ökat utbud av program  med större m ång
fald och variation.

T ittarna får möjlighet att se program  
gjorda av fler bolag. De kan få samma äm 
nesområden speglade från  flera håll. D etta 
gäller t. ex. utlandsprogram m en. Det är dyrt

att sända egna reportageteam  till andra län
der. E tt program företag kan därför oftast 
inte förm edla m er än en bild. Den nordiska 
TV-satelliten skulle ge tittarna tillgång till 
program  från flera bolag och de skulle 
därm ed kunna få en mer m ångfacetterad 
bild.

A ndra stora satsningar är teater- och 
operaföreställningar, där det nordiska TV- 
sam arbetet skulle ge vinster och erbjuda tit
tarna fler program.

Med det ökade program utbudet följer 
också större möjligheter att tillgodose 
” sm ala” specialintressen. Och —  fram för
allt —• de språkliga m inoriteterna i t. ex. 
F inland och Sverige skulle kunna få tillgång 
till ett fullständigt program utbud på sitt 
eget språk.

Självklart löser inte detta hela frågan om 
de språkliga m inoriteternas behov av pro
gram  på det egna språket från  det land och 
den miljö som de nu lever i. M en det skulle 
innebära en väsentlig förbättring i förhål
lande till dagsläget.

En TV-satellit för naturligtvis inte auto
matiskt allt detta goda med sig. F ör a tt nå 
fördelarna m ed en satellit krävs ett visst 
sam arbete och en viss sam planering från  ra 
dio- och TV -företagen i de nordiska län
derna. Jag är övertygad om att det går att 
få til! stånd ett sådant sam arbete u tan  att 
därför inkräkta på resp. bolags självständig
het och egna linje.

Satellittekniken är en ung teknik, men 
den är inte ny eller oprövad. I flera euro
peiska länder finns det fram skridna planer 
på egna nationella satelliter. F ör bara några 
veckor sedan beslöt den västtyska rege
ringen att dra i gång en utredning om en 
TV-satellit för tyskspråkiga sändningar i 
mitten av 80-talet. Vi vet att s. k. spill over 
inte går att till alla delar undvika. Mycket 
pekar alltså på att m änniskor i N orden 
inom en tioårsperiod kom m er att kunna ta 
in satellitdistribuerade TV -program  från 
omvärlden vare sig vi vill det eiler inte. D et 
är också m ot bakgrund av denna realitet 
som frågan om nordisk radio- och TV-sam- 
verkan via satellit bör diskuteras. En nor
disk satellit kan —  som G uttorm  Hansen så 
kärnfullt uttryckt det —  bli en viktig länk i 
ett nordiskt kulturellt försvarsförbund. D et 
finns alltså i m itt tycke flera goda skäl för
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ett fortsatt nordiskt utredningsarbete om 
TV -sam arbete via satellit.

Lars W erner försökte i sitt inlägg på ett 
försåtligt sätt koppla samman Per Olof 
Sundm an med radiohandlarna. P er Olof 
Sundman är sjuk och är förhindrad att vara 
här. Lars W erners grepp var inte särskilt ef
fektfullt. Blir herr Sundmans kunnande och 
engagemang i nordiska frågor m indre värt 
eller hans ståndpunkt m era m isstänkt för 
att den delas av norska socialdem okrater el
ler svenska radiohandlare?

N är nu utredningsarbetet skall fortsätta, 
vill vi på svenskt håll ge det en bred för
ankring. Jag avser därför att inbjuda repre
sentanter för oppositionen, arbetsm arkna
dens parter och andra berörda som kultur
arbetarna och journalisterna att ingå i en 
nationell referensgrupp i frågan. De skall 
följa det nordiska utredningsarbetet, ta  del 
av utredningsm aterialet och ge synpunkter 
för det svenska ställningstagandet. V år fö r
hoppning är att på detta sätt medverka till 
att frågan om en nordisk TV-satellit kan få 
en allsidig bedömning.

H err president! Till sist vill jag ta upp en 
fråga som inte form ellt faller inom m itt an
svarsom råde men som är allas vårt ansvar. 
D et gäller jäm ställdheten mellan kvinnor 
och män.

Vi kan kanske säga oss att vi i N orden i 
ett internationellt perspektiv nått relativt 
långt med jäm ställdheten mellan könen. 
K vinnor och m än har samma form ella rä t
tigheter. E tt ständigt växande antal kvinnor 
förvärvsarbetar. U tbildningen står öppen 
för både pojkar och flickor. F ler och fler 
kvinnor deltar i det politiska livet.

Men mycket återstår innan den form ella 
jäm ställdheten blivit en jäm ställdhet i prak
tiken. Och i arbetslivet spelar de traditio
nella könsrollerna en stor roll. Det är i allt
för stor utsträckning så att vi har mans- och 
kvinnoyrken. Och ”kvinnoyrken” betyder 
oftast lägre lön och sämre utvecklingsmöj
ligheter. Fortfarande bär kvinnorna huvud
ansvaret för barnens vård och hemmets 
skötsel. Fortfarande dom inerar m ännen i 
beslutande församlingar —  det må gälla i 
politiken, i det fackliga arbetet eller i de 
stora företagen. Vi behöver bara se oss om 
kring här i N ordiska rådet. Kvinnorna är 
få, t. o. m. färre än i våra resp. länders par

lament.
Vid förra årets session väcktes från  bl. a. 

svensk sida förslaget att u tarbeta ett nor
diskt handlingsprogram  för jäm ställdhet 
mellan kvinnor och män. D etta skedde mot 
bakgrund av att vi i de nordiska länderna i 
allt väsentligt har gem ensamma värderingar 
och en likartad syn på jäm ställdheten m el
lan könen. Sedan några år pågår också i 
alla de nordiska länderna ett aktivt arbete 
för att avlägsna alla form er av diskrimine
ring på grund av kön och för att ge kvinnor 
och män lika möjligheter och lika ansvar i 
arbetslivet, i hem m et och i samhällslivet i 
övrigt.

E tt förslag till nordiskt handlingsprogram  
för jäm ställdhetsom rådet har nu arbetats 
fram  och föreläggs denna session med 
N ordiska rådet. Program m et är relativt 
knapphändigt och inte alltför radikalt.

D et skall emellertid kom pletteras med en 
åtgärdsförteckning, som kom m er att ge p ro
gram m et större konkretion. D et är därför 
med tillfredsställelse jag ser att jämställd- 
hetsfrågorna i och med detta handlingspro
gram förs in som ett centralt om råde i det 
nordiska samarbetet.

Jag hoppas att det skall leda till praktiska 
konsekvenser också i de nordiska samar- 
betscrganen. Jag vill har erinra om det be
slut som de nordiska kultur- och utb ild
ningsm inistrarna fattade i somras. V id varje 
ledigt uppdrag skall en man och en kvinna 
nomineras. Vi vill på det sättet nå en m era 
allsidig sam m ansättning av de olika nor
diska samarbetsorganen.

M iljøminister og minister for kulturelle 
anliggender Niels Matthiasen: Hr. præsi
dent! D et er ikke få gange, jeg fra  Nordisk 
Råds talerstol har talt varm t for et øget 
nordisk TV-samarbejde.

D et gør jeg gerne igen. M en snarere end 
at lade varm en fra  tidligere taler blusse op 
føler jeg, at TV-sagen nu  er på vej ind i en 
realistisk fase, hvor der ikke er behov for 
store ord. D er er mere behov for, at vi ser 
på hovedlinjerne i denne sags nordiske fo r
løb.

TV-sagen har stået på N ordisk Råds dags
orden siden slutningen af 1950erne. Rådet 
og rådets kulturudvalg har taget en lang 
række konkrete initiativer, og der er vedta
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get flere om fattende rekom m andationer.
Mest om fattende var den rekom m anda

tion fra  1973, som er gengivet i meddelelsen 
fra M inisterrådet om sagens forløb. K ort går 
denne rekom m andation ud på, a t Nordisk 
Råd henstiller til regeringerne, at der gøres 
alt, hvad der gøres kan, for, at m an på TV- 
apparatet i det enkelte hjem i N orden kan 
m odtage program m er fra  de nordiske nabo
lande.

Hvad førte denne rekom m andation til? 
Den førte til, at der blev gennem ført de 2 
grundige og om fattende undersøgelser, som 
vi alle kender: ”TV över gränserna” fra 
1974 og ”Nordisk Radio og TV via satellit” 
fra 1977.

F or mig er det et centralt spørgsmål: 
Hvad har der ligget bag ved den klare og 
stærkt m arkerede interesse, som nordiske 
parlam entarikere gennem de mange år har 
vist TV-sagen?

Jeg tror, svaret er, at de fleste har haft en 
helt enkel fornemmelse af:

at vi kunne have udbytte og berigelse af 
at se noget m ere ind ad vinduerne hos hin
anden —  også gennem TV,

at en udveksling af TV -program m er ville 
give os mulighed for —  i en helt anden grad, 
end tilfældet er i dag —  at kunne følge 
med i samfundsudviklingen og sam fundsde
batten i vore nabolande. Jeg tror, det ville 
give en ny rigdom af inspiration,

at vi —  gennem et sådant nordisk TV- 
samarbejde —  også ville få mulighed for at 
se omverdenen uden for N orden med nye 
og andre øjne —  med vore naboers øjne. 
Jeg tror, det ville styrke den kulturelle sam
hørighed, samtidig med at det ville give os 
et rigere og mere nuanceret billede af om
verdenen.

TV -sam arbejdet er en af de virkelig store 
nordiske samarbejdsopgaver.

En af mine danske forgængere ■—- Julius 
Bom holt —  gav denne holdning vingeflugt, 
når han udtalte:

” Vi står over for selve porten til en rigere 
forståelse af de nordiske kulturer og sprog, 
og griber vi ikke til og udnytter de mulighe
der, som foreligger —  ja, så kan meget være 
gået tabt for os i meget lang tid.”

Og jeg tilføjer: måske for altid.
Min udtryksm åde er ikke den samme 

som Bomholts, men jeg tror, at han så rig

tigt. Og problemstillingen er —  på grund af 
den tekniske udvikling —  m ere aktuel end 
nogen sinde.

Jeg kan forstå, at mange næ rer en vis be
kymring ved, at vi får så mange TV -pro
gram m er ind i vore hjem. Ingen af os øn
sker at blive lænket til TV-skærm en eller at 
blive bedøvet af det udbud af program m er, 
der her gives.

Den om fattende remissammenstilling, 
som ligger på vort bord, rejser også andre 
spørgsmål, som m å undersøges mere, inden 
vi kan træffe beslutning.

Men jeg vil gerne fremhæve én ting. 
Hvad vi nu drøfter og overvejer, drejer sig 
ikke om at åbne op for et utal af TV -pro
gram m er af m ere eller m indre kommercielt 
tilsnit, som vi kender det fra  en række store 
lande.

Hvad vi drøfter er, om vi skal udveksle 7 
nordiske TV -program m er, som vi kan have 
den tillid til, at vi ved, at hvert eneste pro
gram  er produceret under dem okratisk 
kontrol og ud fra den dem okratiske livs
holdning, som er fælles for vore lande.

Interessen for inden for en overskuelig 
frem tid at bruge satellitteknikken til TV- 
spredning har hidtil ikke været stor, men 
det er den ved at blive.

Vi ved nu, at den vesttyske regering for 
nylig har besluttet at bruge 6— 7 millioner 
DM  på en 9 m åneders undersøgelse, der 
ligger på linje med, hvad de nordiske lande 
efter ønske fra Nordisk Råd allerede har 
gennemført.

D et viser, at interessen for at bruge satel
litter til TV-spredning er stigende, og også, 
at den tekniske udvikling på dette område 
nu vil gå hurtigt.

Jeg m ener derfor, at det er vigtigt, at vi 
fastholder og hurtigt arbejder videre på de 
resultater, vi har opnået i det nordiske sam
arbejde —  jeg tror, at tidsfristen er rykket 
frem  —  således at der inden for 1 eller 2 år 
kan foreligge fuldt udarbejdede forslag, 
som kan forelægges til behandling i N or
disk Råd og til beslutning i vore nationale 
parlam enter.

Jeg vil gerne også tilføje, at det er mere 
end et kulturelt spørgsmål, der er også et 
andet aspekt: vi skal ikke overse, at der til 
den kulturelle side af spørgsmålet også 
knytter sig en erhvervsmæssig. Den tekno-
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logiske udvikling, den industrielle 
omsætning, den fælles planlægning på disse 
om råder kan få stor betydning for vore 
lande og knytter sig direkte til den proble
matik, som hr. Palm e berørte i sin tale ved 
åbningsmødet i går.

Jeg understreger også dette, idet jeg ken
der både mit eget og de andre kulturm ini
stres betrængte budgetter. D er skal også 
være nogle til at betale for disse ting.

Jeg mener, at vi i de nordiske lande har 
alle kulturelle, demokratiske, tekniske og 
økonomiske forudsætninger for at løse 
denne sag i fællesskab. Lad os da gøre det!

H enrik Westerlund: H err president! Det 
nordiska program sam arbetet inom TV-om- 
rådet inleddes 1959. Utgångspunkt för detta 
program sam arbete var både det starka poli
tiska önskemålet om att TV  genom pro
gram verksam heten skall medverka till att 
stärka den nordiska kulturgem enskapen och 
det rent praktiska och ekonomiska behovet 
för sam produktioner, program utbyte m. m.

N ordiskt radio- och TV-sam arbete har 
varit förem ål för ett flertal utredningar. Av 
den senaste utredningen, Nordisk radio och 
television via satellit, fram går att satellittek
niken får anses som ett realistiskt alternativ 
till tidigare utredd teknik för överföring av 
radio- och TV-program  över de nordiska 
gränserna. Genomgången av de juridiska 
aspekterna visar att inga avgörande hinder i 
detta avseende kan anses föreligga för en 
satellitöverföring.

Den tekniska delen av utredningen visar 
att det också är möjligt att upprätta ett sa
tellitsystem med kapacitet att sprida sam t
liga nordiska radio- och TV -program  till 
alla nordiska länder. Jäm fört med de alter
nativ till internordisk program spridning via 
konventionella distributionsmetoder, som 
har framlagts i tidigare utredningar, har sa
tellittekniken den fördelen att m an uppnår 
så gott som 100-procentig täckning omedel
bart vid systemets start. Också Island, F är
öarna och G rönland kan vara med i pro
gram utbytet, som också kan inkludera inte 
endast TV-program , utan också radiopro
gram.

Satellittekniken möjliggör flera olika al
ternativ för programspridningen. U töver en 
direkt överföring av samtliga existerande

radio- och TV-program  till alla nordiska 
länder är det också möjligt att sända ett be
gränsat antal TV-program  och samtliga exis
terande radioprogram . E tt tredje alternativ 
är a tt sända ett eller två TV -program  be
stående av ett urval av tidigare utsända p ro 
gram, redigerade antingen på nationell basis 
från grannlandsprogram m en för nationell 
sändning eller på gemensam nordisk bas för 
gemensam sändning till samtliga nordiska 
länder. Även i detta fall sänds samtliga exis
terande radioprogram  direkt och så vill jag 
särskilt understryka att, härtill kom m er ett 
speciellt finlandssvenskt önskemål om to ta l
utbyte av program m en mellan Finland och 
Sverige.

En på nordisk bas sam ordnad program re
digering bör kunna lösa de kulturpolitiska 
problem, som onekligen finns och som ett 
utvidgat sam arbete eventuellt kan vålla. 
Den allm änna synen på kulturfrågorna och 
på samhället överhuvudtaget är så lika i 
samtliga nordiska länder att ett samspel an
gående program principerna väl torde kunna 
åstadkommas. P rogram utbytet kan rä tt u t
nyttjat stärka den nordiska kulturgem enska
pen, öka TV -tittarnas och radiolyssnarnas 
valfrihet sam t förbättra språkliga m inorite
ters möjligheter i bl. a. Sverige och Finland 
att få ett tillräckligt program utbud på sitt 
modersm ål. I den tidigare utredningen ”TV 
över gränserna” gavs i både Sverige och 
F inland en hög prioritet åt önskemålen att 
tillgodose respektive språkliga minoriteters, 
alltså finlandssvenskarnas och Sverige-fin- 
ländarnas önskemål om TV -program  på sitt 
eget modersmål.

Satellittekniken gör det möjligt att fullt 
tillgodose detta önskemål, som fortfarande 
bör ges en mycket hög prioritering. TV-sa- 
telliten innebär dock inte ett program poli- 
tiskt alternativ till egen finlandssvensk p ro 
gram produktion, utan den bör fortsättas 
och utbyggas.

I den finansiella delen av utredningen 
fram kom m er att investeringarna för projek
tet kan uppskattas till ca 575 m iljoner skr 
för totalalternativet och 475 m iljoner skr 
för alternativet nordiskt redigerad kanal. 
Den årliga kostnaden för satellitsystemet 
har beräknats till ca 3 respektive 94 m iljo
ner skr. D ärtill kom m er utgifter för de p ri
vata hushållen för investeringar i teknisk
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utrustning för att ta em ot satellitsändningar 
samt text-TV. För att klara av de investe
ringar som delvis måste ske innan systemet 
har etablerats är en möjlig konstruktion att 
de nordsika länderna bildar ett samnordiskt 
organ för detta. Genom  olika form er av lån 
kan betalningsbördan fördelas över en 
längre period. M ed tanke på att projektet 
kom m er att genom föras av de nordiska län
derna gemensamt kan kostnaderna också 
anses vara överkomliga trots allt.

M an kan därför instämm a i N ordiska m i
nisterrådets konstaterande, att det finns 
m ånga skäl, som talar för fortsatt utredning 
av frågan om överföring av radio- och TV- 
program  mellan de nordiska länderna via 
satellit.

H err President! En utredning av hur de 
programpolitiska, rättsliga och ekonomiska 
problem en i anslutning till projektet skall 
kunna lösas bör nu i snabb ordning företas, 
så att ett positivt principbeslut om en nor
disk TV-satellit skall kunna fattas så fort 
som möjligt utan ytterligare onödiga dröjs
mål.

Undervisningsminister Gesírín: H err p re
sident! N ordsat-projektet är ett av de störs
ta och intressantaste nordiska samarbetspro- 
jekt som har stått på N ordiska rådets dag
ordning. Inte m inst av den orsaken är det 
nödvändigt att vi, innan frågan förs till ett 
avgörande på nordiskt och nationellt plan, 
erhåller ett hållbart beslutsunderlag som gör 
det möjligt att grundligt väga det vi har att 
vinna genom N ordsat mot de uppoffringar 
projektets förverkligande kräver.

Både i den offentliga debatten i våra län
der och i de talrika rem issyttranden som 
har tillställts N ordiska m inisterrådet har det 
funnits ett starkt inslag av kritik mot hela 
projektet. På en del håll skräder man icke 
på orden då det gäller att stäm pla N ordsat 
som ett hot mot den nationella integriteten i 
våra länder.

I argum enteringen m ot N ordsat pekar 
man särskilt på det faktum , att ungefär 
hälften av de nordiska TV-företagens p ro 
gram utbud utgörs av im porterat program 
stoff, till stor del av tvivelaktig eller direkt 
undermålig konstnärlig och kulturell kvali
tet. Slås alla nordiska TV -program  sam 

man, så blir m ängden av sådana program 
inslag överväldigande stor och risken 
finns då, att tittarna börjar idka ”slalomåk
ning” mellan dessa program , m edan de 
nordiska och nationella program m en råkar 
i skymundan.

Skulle effekten av den ökade valfriheten 
bli denna, så vore N ordsats värde som ett 
instrum ent för nordiskt kultursam arbete 
verkligen minst sagt tvivelaktig. M en det 
saknas inte medel för att m otverka en sådan 
effekt. Och det är en av den fortsatta u tred
ningens mest angelägna uppgifter att finna 
en sådan lösning på de program politiska 
problemen, som elim inerar eller åtminstone 
betydligt m inskar näm nda risker.

En väsentlig faktor i sam m anhanget är en 
koordinering av de nordiska radioföreta
gens förvärv av utländska, icke nordiska 
program. En betydande del av den interna
tionella underhållningsindustrins produkter 
borde helt enkelt kunna rationaliseras bort, 
då de är tillgängliga i sändningarna från ett 
annat nordiskt land. D ärtill kom m er möjlig
heten att till en viss grad koordinera sänd
ningstiderna.

Om de icke-nordiska program inslagen re
duceras, så innebär detta att program tid 
friställes, det är klart. N ärm ast till hands 
ligger då tanken att i m otsvarande grad öka 
den egna program produktionen. H är kom 
m er emellertid en betydande kostnadsfaktor 
in: de utifrån köpta program m en kostar 
som bekant i allm änhet endast en bråkdel 
av vad den egna produktionen kostar. En 
möjlighet som i detta sam m anhang bör 
övervägas är en kännbar ökning av repris
utsändningar av egna produktioner.

Sändes ett värdefullt program  endast en 
gång, så föreligger det särskilt vid ett starkt 
ökat program utbud, en betydande risk för 
att en enskild tittare skall missa program m et 
därför att det kolliderade med ett annat 
program .

Beträffande det program stoff, som im
porteras från länder u tanför N orden är det 
kanske skäl att understryka, att långtifrån 
allting kan stämplas såsom mindervärdiga 
produkter av den internationella underhåll
ningsindustrin. Åtskilliga im porterade pro
gram hör till de mest värdefulla inslagen i 
TV -utbudet: högklassiga dokum entärpro
gram, operaföreställningar, konserter, kul
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turhistoriska program  och annat som når 
våra tittare genom förmedling av televisio
nen. D en ökade möjligheten att tillgodogöra 
sig sådana program  även från grannlän
derna är värdefull i och för sig även om det 
prim ära syftet med det nordiska TV-utbytet 
givetvis är att genom tillgång till grannlän
dernas egna program  stärka den nordiska 
gemenskapen. A tt man för det sistnämnda 
syftet svårligen kan finna något effektivare 
instrum ent än program spridning via satellit 
syns ganska obestridligt.

M an bör alltså enligt min mening inte 
överdim ensionera hotet från den internatio
nella underhållningsindustrin. G ör man åter 
gällande, att ett ökat inslag i TV-konsum- 
tionen av program  från  de nordiska län
derna skulle äventyra den nationella integri
teten, så ifrågasätter man därm ed själva 
grundvalen för strävandena att öka kontak
ten mellan våra nordiska länder.

D et vore väl att överdriva effekten av ett 
nordiskt TV-utbyte att vi plötsligt skulle ris
kera att bli alltför nordiska.

Men en annan internationell aspekt fö r
tjänar uppm ärksam het. Enligt de senaste in
form ationerna har Västtysklands regering 
nyss fattat beslut om att sätta igång ett na
tionellt TV-satellitprojekt. Den första icke
nordiska satelliten kom m er alltså sannolikt 
att inom en överskådlig tid inleda sina 
sändningar. D et är väl sannolikt, a tt andra 
länder snart följer exemplet. På grund av 
overspill kommer man i stora delar av 
N orden att kunna ta em ot sändningarna 
från angränsande regioner. H ar vi icke då 
vår egen Nordsat, så synes hotet mot den 
nationella integriteten i våra länder vara be
tydligt allvarligare än i en situation med 
samnordisk TV-distribution.

En central punkt i debatten kring N ord
sat gäller valet mellan alternativen total
spridning eller nordiskt redigerad kanal. De 
remissinstanser som har uttalat sig i denna 
fråga har på få undantag när förordat total- 
alternativet. Denna prioritering förefaller 
befogad. Skillnaden i kostnaderna mellan 
de bägge alternativen är ringa. N öjer man 
sig med endast en redigerad nordisk kanal, 
så kan m an fråga sig om resultatet motsva
rar kostnaderna.

Synpunkter som berör invandrare och 
Nordens språkliga minoriteter, t. ex. den

finlandssvenska, ta lar för att N ordsat förs 
vidare. Det har betonats i tidigare anföran
den där m an också har fram hållit att u t
vecklandet av N ordsat-projektet leder till 
bättre service både för språkliga minoriteter 
och för invandrargrupper i de länder som 
berörs. Jag vill här endast påm inna om att 
Nordiska rådet vid en tidigare session i en 
rekom m endation fäste vikt vid att regering
arna i Finland och Sverige skulle vidtaga 
åtgärder för att möjliggöra en utbyggnad av 
TV-sam arbetet mellan länderna och därm ed 
tillgodose den i Sverige bosatta finsksprå
kiga och den i Finland bosatta svensksprå
kiga befolkningens intresse att tillgodogöra 
sig aktuella och mångsidiga program  på sitt 
modersmål. D etta kunde kanske bäst göras 
inom ramen för ett fram tida N ordsat-pro- 
jekt.

H err president! K ostnaderna för N ord- 
sat-projektets genom förande har på en del 
håll betecknats som avskräckande och sär
skilt har uttalats, att dessa stora pengar 
kunde komma till bättre nytta om de skulle 
nyttjas för andra kulturfräm jande syftemål 
än ett ökat TV-utbyte. I detta sam m anhang 
är det väsentligt att beakta, a tt det icke rör 
sig om en massa pengar som ligger på bor
det och om vars användning för det ena el
ler det andra ändam ålet det gäller att be
sluta.

Form erna för finansiering av ett even
tuellt förverkligat N ordsat-projekt är ännu 
helt öppna, men vad man väl med ganska 
stor visshet vågar säga är, att en skrinlägg
ning av N ordsat icke autom atiskt leder till 
a tt en mängd andra kulturaktiviteter skulle 
komma i åtnjutande av därigenom friställda 
medel.

De kostnadskalkyler som hittills förelig
ger präglas för övrigt ännu av ganska stor 
osäkerhet. Denna fråga tarvar ytterligare 
utredning, så att otvetydiga och okontrover- 
sieila beräkningar kan föreligga då slutlig 
ståndpunkt till projektet skall tas.

D et är en naturlig önskan både inom 
N ordiska rådet och på m ånga håll utom  rå
det att frågan om ett utvidgat nordiskt TV- 
samarbete inom en rimlig tid skall kunna 
bringas till en lösning —  den har stått länge 
nog på rådets dagordning. D enna fråga är 
dock i sin nuvarande form  av den storleks
ordningen, att en lösning i en handvänd
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ning inte kan trollas fram. Den utredning vi 
nu har tillgång till har kritiserats för att den 
är ofullständig och icke ger tillräcklig bas 
för ett ståndpunktstagande. Kritiken är väl 
icke i alla delar rättvisande —  utredningen 
var uttryckligen avsedd som en möjlighets- 
studie. Den torde ha visat, att möjligheter 
att föra planerna vidare föreligger. M en det 
vore icke saken till from m a, om de vidare 
utredningar, om vilkas nödvändighet enig
het råder nu, också skulle vara utsatta för 
kritik om bristande grundlighet.

Det gäller nu att förhandla med upphovs
m ännen, att dra riktlinjer för program poli
tiken, att slutligt lösa de tekniska proble
men, att exakt kalkylera kostnaderna, att 
finna formeln för fördelning av dessa och 
mycket annat. Och innan ministerrådet är 
moget att förelägga N ordiska rådet ett slut
ligt förslag, bör även opinionerna kring u t
redningens resultat pejlas i form  av en ny 
remissomgång. U nder sådana förhållanden 
ter det sig icke realistiskt, att ärendet kunde 
kom m a upp för definitivt ståndpunktsta
gande i N ordiska rådet förrän vid sessionen 
år 1981.

Statsrådet Bo Turesson: H err president! 
Intresset för en ökad kulturgem enskap mel
lan våra länder är otvivelaktigt stort cell har 
dokum enterats bl. a. i den långvariga debat
ten om nordiska sam sändningar av TV-pro- 
gram som har tagit stor del av denna efter
middag i anspråk.

Vad man kanske tidigare tvekat inför är 
om det över huvud taget är möjligt u r tek
nisk och ekonomisk synpunkt att åstad
kom m a ett sådant programutbyte. N är tan 
ken på en en TV-satellit först fördes fram  i 
rapporten ”TV över gränserna” mottogs 
den med en viss skepsis. M an ansåg att en 
sådan lösning skulle ligga långt fram  i tiden.

D en svenska regeringen har utnyttjat den 
senaste fyram ånadersperioden till att låta 
teleteknisk och rym dteknisk expertis ge
mensam t undersöka olika genom förandeal
ternativ i fråga om NORDSAT. D et är sta
tens delegation för rym dverksam het som 
haft detta uppdrag och som nu läm nat sin 
redovisning. D ärm ed har den debatt om 
tekniska och ekonomiska förutsättningar 
som följde i spåren på statssekreterargrup-

pens betänkande fått ett värdefullt tillskott. 
Ekvationen har hyfsats. D et gäller främst 
de rikhaltiga och divergerande kostnads
uppgifterna. Vi kan nu se ganska klart en 
tänkbar praktisk handlingslinje.

Redan med dagens teknik kan således ett 
satellitsystem med begränsat program utbyte 
realiseras ungefär fyra år och efter det att 
m an fattat beslut. Å rtalet 1984 har nämnts, 
grundat på förutsättningen att beslutet fat
tas 1980. 1 detta första skede uppnår man 
fyra kanaler för Östnorden, dvs. Danm ark, 
F inland, N orge och Sverige, och en för 
Västnorden, dvs. F äröarna, G rönland och 
Island.

Om erfarenheterna av detta första system 
är geda kan systemet senare kom pletteras 
med ytterligare en eller två satelliter, varvid 
totalt åtta kanaler erhålls för Östnorden och 
två för Västnorden.

K ostnaderna för dessa s. k. rymdsegment 
beror på vilka uppskjutningsanordningar 
som används. F lera alternativ finns. Man 
kan dock räkna m ed att kostnaderna kan 
täckas genom en ökning av den årliga TV- 
licensavgiften —  utslaget på samtliga TV- 
hushåll i N orden —  i storleksordningen 25 
svenska kronor.

Det har från televerkshåll fram hållits att 
m an bör sträva efter att kunna använda 
högre röreffekter än som är tillgängliga i 
dag för att uppnå den effekt som tillåts en
ligt den internationellt fastställda frekvens
planen för rundradiosändningar med satel
lit. Om sådan teknik kan användas i en 
kom m ande satellitgeneration, kan sändning
arna ske med sådana m arginaler som erfa
renhetsmässigt är värdefulla för att kom 
pensera lokala variationer på m ottagarsi
dan.

De kalkyler som gjorts vad gäller anten
ner och annan m ottagarutrustning som hus
hållen får bekosta visar på belopp om 1 700 
— 2 000 svenska kronor för individuella 
m ottagare och 500— 1 500 svenska kronor 
för m ottagare i centralantennförsedda bo
städer. Till det kan komma ytterligare nå
got tusental kronor för individuell m ottagar
utrustning särskilt med hänsyn till anten
nens stabilisering.

Jag vill särskilt fram hålla vikten av att 
rymdsegm entet får en sådan utform ning att 
kraven på m arkm ottagarna och därm ed de
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ras anskaffnings- och underhållskostnader 
minimeras. Därigenom minskas hushållens 
totalkostnader.

Expertisen är enig med flertalet remiss
instanser om att m an i en fortsatt teknisk 
utredning bör precisera vilken systemut
form ning som bäst m otsvarar kraven på 
hög överföringskvalitet och driftsäkerhet. 
D enna vidarestudie bör enligt min mening 
sam ordnas med de fortsatta program poli
tiska, juridiska och finansiella studierna och 
skall tillsammans med dessa studier k lar
göra förutsättningarna för satellitsystemets 
utform ning.

M inisterrådet, i vars arbete jag deltar, 
har anm ält till N ordiska rådet att många 
skäl ta lar för en fortsatt utredning av 
NORDSAT-frågan. M inisterrådet ville 
dock före beslut härom  avvakta denna de
batt i N ordiska rådet.

I dagens debatt anser jag att vi har flera 
tämligen säkra förutsättningar för ett ställ
ningstagande. Vi har således ett gott grepp 
om storleksordningen på de kostnader som 
projektet för med sig, samtidigt som vi vet 
vilken kapacitet vi får.

Vi har också i dag en ökad kunskap om 
vad som återstår att u treda på den tekniska 
sidan inom ram en för en teknisk-ekonomisk 
projektstudie utförd av de nordiska telever
ken. D et är i för sig en rad om råden där vi- 
darestudier behövs. Jag tänker på vågut- 
bredningsförhållanden, lokala mottagnings- 
förhållanden, behovet av kom pletterande 
m arkbundna sändarstationer samt fram för 
allt hur systemet skall komponeras med av
seende på en sådan avvägning mellan rymd- 
ocn marksegment att kostnaderna för det 
enskilda hushållet blir så låga som möjligt.

Även rym dteknologiskt finns problem 
kvar att lösa. H är har vi inom N orden en 
kvalificerad kompetens att använda.

Till sist, herr president, vill jag säga att 
jag tror det skulle vara en stor fram gång för 
nordisk ingenjörsvetenskap och industri om 
N O RD SA T-projektet kunde realiseras som 
ett av de första i sitt slag. D et vore också ett 
tillskott till den kulturpolitiska debatten, 
som kanske hittills något försum m at det 
viktiga tekniska kulturom rådet. Nordens 
länder har på detta om råde —  trots allt, 
skulle jag kunna säga —■ lyckats befästa sin 
ställning världen över.

Benkow: Rådsm edlem m et Palm e som 
åpnet generaldebatten, sa bl. a. i sitt inn
legg at det er slöseri ikke å utnytte til
gjengelige ressurser. D ette synspunkt er 
riktig et stykke på vei, men gjelder selv
fölgelig ikke ubetinget. F o r dersom man 
bruker ressurser som vi ikke selv skaper, 
er det ikke bare slöseri, det er i virkelig
heten å forgripe seg på det som hörer neste 
generasjon til. Jeg vil nödig at det skal frem 
stilles som noe nordisk forbilde eller særlig 
dyd eller noen særnordisk modell å skyve 
problem ene foran seg, eller over på andre, 
som det også ble uttrykt i samme innlegg.

I forbindelse med den såkalte krise kan 
m an selvfölgelig håpe at oppgjörets time 
aldri kommer, eller at krisen rett og slett 
fordam per, löser seg opp av seg selv, men 
den unngås ikke gjennom hverken besver
gelser eller mirakler. D et er bare gjennom 
et forstandig m åtehold vi kan komme vel
berget gjennom den vanskelige periode vi 
alle er inne i.

Blant de ressurser vi selv har skapt, har 
vi de program m er som de nasjonale fjern
synsselskaper kontinuerlig produserer. Å 
stille disse ressurser til rådighet for befolk
ningen i de nordiske land m å være en sen
tral kulturpolitisk oppgave. Og det er viktig 
at rådet b idrar til å löse oppgaver som be
folkningen önsker löst, som rett og slett kan 
bety noe godt og riktig for ganske vanlige 
mennesker. D et er nemlig ingen som behö
ver å tvile på at det er et utbredt önske 
blant befolkningen i alle de nordiske land 
om å komme videre i det nordiske fjern- 
synssamarbeidet, alle påstander fra Lars 
W erner til tross. U ansett hva vi m åtte mene 
i Nordisk Råd, er TV-satellitten en realitet 
som det ikke nytter å  lukke öynene for, og 
gjor man det, hjelper det ikke.

D et vi derfor burde interessere oss meget 
sterkt for, er hvordan vi på nasjonalt og 
nordisk grunnlag kan ruste oss kvalitativt 
til å möte denne utfordringen. Men det lar 
seg ikke nekte at det fortsatt finnes ” kresne 
skjönnånder” som protesterer mot fjernsy
nets eksistens og gjör sin innflytelse gjel
dende ved hårdnakket å motsette seg inn- 
kjöp av apparat. D et er de selvfölgelig i sin 
fulle rett til. M en det er ikke likegyldig 
hvordan m an begrunner sitt negative valg. 
Fjernsynet skal liksom bidra til å  hindre
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edlere og m er höyverdige sysler, det legger 
beslag på for mye tid, det er et anslag mot 
familielivet, det virker passiviserende, det 
er primitivt og vulgært —  særlig i farger — 
og så gjör det alle barn under åtte år til 
forherdede kriminelle. Men alle m å da vite 
at dette ikke har noe med virkeligheten å 
gjöre.

K ritikken av fjernsynet innskrenker seg 
ikke til de m om enter jeg her har nevnt. Det 
blir beskyldt for å ”drepe” teatrene, være 
et anslag mot lesning, tenkning, selvfordy- 
pelse og jeg vet ikke hva —  redusere den 
musikalske selvutfoldelse og kvele lokal 
egenart, naermiljö og utkantkultur. Men det 
er nöyaktig det motsatte som er tilfelle. 
Store deler av vårt folk har opplevd sitt 
förste möte med teatret gjennom fjernsy
net. Selv om ikke alle vårt Fjernsynsteaters 
forestillinger er like glitrende, er det tross 
alt på godt og vondt et godt budskap og et 
godt repertoar og en ny verden som nye 
grupper har fått åpnet for seg. Våre övrige 
teater går stort sett for fulle hus, og jeg er 
personlig ikke i tvil om at fjernsynet har 
inspirert nye grupper til å bli faste teater- 
besökende.

H vordan er det så med litteraturen. Jo, 
saken er i virkeligheten den at aldri har u t
lånene ved våre bibliotek vært så overvel
dende som i dag, og særlig gjelder det hver 
gang en eller annen god bok blir om talt i 
fjernsynet. F jernsynet har vært og er god 
reklame for mye fin litteratur, og böker 
som tidligere stövet bort i magasinene, er 
igjen blitt folkelesning. Nye grupper har 
funnet veien til bibliotekene og er blitt faste 
låntakere. Og det skyldes faktisk det syste
matisk utskjelte fjernsyn.

Også det folkelige musikkliv er blitt sti
mulert. Små ensembler i utbygdene rundt 
om har m ött et stort nasjonalt publikum  for 
förste gang. D et har vært en kolossal in
spirasjon. D et samme kan sies f. eks. når 
det gjelder folkedans og kunsthåndverk i 
bygdene og mange andre ting. Så alle p å 
stander til tross, er det min helt bestemte 
oppfatning at folk flest vet mer, forstår mer 
og kan m er på grunn av det bidrag fjern
synet har gitt oss. Til tross for alle på
stander, som av og til kan være berettiget, 
om ensidighet, venstrevri, höyrevri, usak- 
lighet, og jeg vet ikke hva, har fjernsynet

på godt og vondt gitt kulturform idlingen 
en ny dimensjon og udvidet horisonten for 
oss vanlige mennesker.

N år jeg har dvelt såpass lenge ved fjern
synets fortrinn, er det fordi jeg er nokså 
sikker på at det som gjelder her i landet og 
for vårt fjernsyns vedkom mende, også vil 
gjelde for N orden som helhet.

D et aller siste vi m å gjöre, er å velge en 
slags kulturell forbudslinje som hindrer fri 
inform asjon og m angeartede impulser. Det 
er ingen grunn til å frykte en diffus inter
nasjonal massekultur, som enkelte driver 
og skrem m er med. V år nasjonale egenart 
vil være i behold. Resultatet av et friere 
fjernsynsvalg vil ikke bli nasjonal utarming, 
ei heller m oralsk forfall eller forflatende 
kommersialisert hjernevask. D ette er en gro
tesk overdrivelse.

Så m itt hovedpoeng, og det er viktig for 
meg —  jeg vil si, nesten overordnet. Det er 
at kunnskap om og kjennskap til andre land 
og andre folk, andre kulturytringer og livs
form er gir det aller störste og mest verdi
fulle bidrag til å bygge ned fordom m er, öke 
den ekte toleranse og bringe menneskene 
nærm ere sammen, uavhengig av landegren
ser og nasjonale kanalm onopoler. Jeg tilstår 
gjerne at jeg hörer med til dem som på 
grunn av tradisjon og eget miljö tror på vår 
egen kultur og våre egne verdinorm er. Jeg 
tro r at de tåler et möte med andre ytrings
former.

D ersom  m an frykter en vestlig kultur- 
imperialisme, da burde m an i det rene selv
forsvar gå varm t inn for å styrke den nor
diske samlede innsats som kan gjöre det 
mulig for oss å hevde oss bedre og mer 
likeverdig i fremtiden.

Jeg erkjenner de ökonomiske realiteter, 
men det m å ikke komme til å beröre det 
som skal være grunnleggende kulturpolitiske 
holdninger.

M inister Kivistö: H err president! Be
träffande dokum entet C från  kultur- och 
undervisningsm inistrarna om sam arbetet på 
berörda om råden har m inisterrådets ordfö
rande kommit fram  med synpunkter som 
klarlägger verksam heten på denna sektor. 
Jag ville här beröra endast en kulturfråga, 
som ter sig synnerligen viktig.

Först skall jag dock ta upp en sak som
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också behandlas här i Oslo, när rådet se
nast samlades till session här. Då behandla
des och antogs en rekom m endation angå
ende upprättandet av ett centrum  för konst
förmedling. Jag kan glädja E r som nu åter 
samlas här i Oslo genom att meddela att 
detta centrum  i dag är en verklighet. Vid 
sitt möte i januari detta år fastställde m i
nisterrådet statuterna för N ordiskt konst
centrum  på Sveaborg.

Låt mig, herr president, sedan gå över 
till följande fråga. Vi har inom N ordiska 
rådet redan under en lång rad av år disku
te ra t olika initiativ och förslag, som berört 
utvecklingen beträffande radio- och TV- 
samarbetet.

Det är uppenbart att samnordiska satellit
sändningar skulle stärka den nordiska kul
turgem enskapen. De skulle också kännbart 
öka program utbudet och valmöjligheterna 
sam t tjäna invandrarnas och de språkliga 
m inoriteternas behov.

I remissvaren har man även fäst en po
sitiv uppm ärksam het vid dessa möjligheter, 
som ett eventuellt satellitsamarbete erbju
der. A andra sidan har m an även enligt 
min synpunkt med rätta  fäst uppm ärksam 
heten vid att satellitsam arbetet kan leda till 
att inflytandet från den internationella mass- 
underhållningen ökar. Som känt är ju när
mare hälften av de televisionsprogram som 
sändes i N orden av utländsk produktion. 
Därtill är produktionen av de utländska un
derhållningsprogram, som im porteras till 
de nordiska länderna, mycket kraftigt kon
centrerad till några få m ultinationella bolag 
och radiobolagen i industriländerna i väst, 
främst USA.

Utvecklandet av det nordiska satellitsam
arbetet har även m otiverats med att man 
önskar förbättra servicen till invandrare 
och minoritetsgrupper. Enligt min åsikt bor
de emellertid ansvaret för programservicen 
för invandrarna på deras eget språk ligga 
hos respektive m ottagarland. E tt eventuellt 
utbud av program  från hem landet förändrar 
icke invandrarnas rätt att kräva program 
service av m ottagarländernas massmedia.

I själva betänkandet och i den offentliga 
debatt, som förts i de olika länderna, har 
m an inte tillsvidare dess grundligare sär- 
skådat frågans kulturpolitiska aspekter, om 
t. ex. utvecklingen av TV  och radio i alla

länder skall ställas i förgrunden, så att man 
i fram tiden önskar koncentrera de största 
anslagen på utvecklandet av televisionssa- 
telliterna och därav följande verksamhets
form er såsom program produktion, översätt
ningsarbete och så vidare.

Särskilt under den nuvarande svåra eko
nomiska situationen borde tyngdpunkterna 
inom kulturpolitikens olika om råden un
dersökas mycket noggrannt, även olika al
ternativ för radio- och televisionsverksam- 
hetens inre utveckling borde vägas sins
emellan lika noggrannt. Sett u r finsk syn
vinkel skulle nordiska satellitsändningar å t
minstone till en början tjäna endast m argi
nella grupper. De potentiella brukarna 
skulle utgöras av finlandssvenskar, finska 
invandrare i Sverige och de i Finland som 
skulle ha intresse och ekonomiska m öjlig
heter att skaffa de tilläggsanläggningar som 
krävs för att följa med programmen.

Troligen skulle även språkfrågan vara 
problem atisk för Finland. D et är inte heller 
sagt att m an i de övriga nordiska länderna 
skulle visa intresse för översättning av 
finska program , då m an skulle ha att välja 
mellan åtta till fem program kanaler på ett 
begripligt språk. Finansm inisteriet i F in
land har därför, enligt min mening alldeles 
riktigt, i sitt utlåtande konstaterat, att ett 
projekt av det här slaget inte prim ärt skul
le kunna finansieras med statsmedel. Enligt 
min mening stöder även de kulturpolitiska 
synpunkterna ett dylikt tänkesätt.

Den kulturpolitiska debatten och besluts
fattandet behöver som sitt stöd utrednings
arbete. Jag anser att det skulle vara viktigt 
att utreda, vilken inverkan ett ökat televi
sions- och radioutbud skulle ha på andra 
masskommunikationsmedel, särskilt pres
sen. Statssekreterargruppens betänkande 
innehåller vissa uppgifter om televisionens 
inverkan på användningen av annan kultu
rell service. D enna fråga borde klarläggas 
m era noggrannt med beaktande av mång- 
dubblingen i program utbudet. Likaså borde 
man sträva til! att u treda tittarnas beteende 
i en valsituation mellan m ånga program . 
Resultaten kunde t. ex. utvisa att valm öj
ligheterna leder till en kum ulering av se
ende på internationell massunderhållning.

I flera av de till m inisterrådet inläm nade 
utlåtandena understrykes enligt min mening
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alldeles riktigt de program politiska frågor
nas betydelse. En utredning av dessa borde 
vara förutsättningen för en eventuell prin
ciplösning av satellitsamarbetet. Den pro
grampolitiska planeringen inom de olika 
nordiska radiobolagen och emellan dessa 
borde effektiviseras på ett kännbart sätt, 
om m an med sam arbetet verkligen avser att 
tjäna en ökning av vår nordiska samhörig
het och göra program verksam heten mångsi
digare. E tt mål för sam arbetet borde vara 
en ökning av de nordiska programmen. E n
ligt min mening borde man koordinera pla
neringen av sändningarna, med ett fasthål
lande av radiobolagens självständighet och 
med beaktande av deras särskilda behov. 
Till utredningen av de program politiska 
frågorna hänför sig även en lösning av de 
redan näm nda språkliga problemen.

De nordiska sändningarna borde tiäna 
alla m edborgare inom om rådet oavsett 
språk. I praktiken skulle detta innebära 
anordnande av översättningar och textning. 
Till principerna fö r program politiken i ra 
dio- och TV  i Finland hör även den parla
m entariska kontrollen. De problem som hän
för sig till en lösning av forhåndskontrollen 
av program verksam heten borde även in
begripas i utredningsarbetet.

En utveckling av det nordiska radio- och 
TV-sam arbetet kräver även en undersökning 
av de m ånga juridiska problemen. D etta 
borde göras redan innan m an ens sätter 
igång med att diskutera de principiella be
sluten. Fram för allt behöver vi en utveck
ling av den nationella radiolagstiftningen, 
men möjligen även nya nordiska bestäm 
melser. Helt outredda är tillsvidare ännu 
de upphovsrättsliga frågorna, vilka visar sig 
vara besvärliga för oss även på det nationel
la planet.

I den offentliga debatten har m an fram 
fört olika uppskattningar av kostnaderna 
för satellitsamarbetet. Post- och telemyndig- 
heterna har till exempel förhållit sig kri
tiska till den av statssekreterargruppen fram 
lagda kostnadsberäkningen. Samtliga kost
nader som uppstår på grund av satellitsänd
ningarna har i statssekreterargruppens be
tänkande inte ens uppskattats; t. ex. är kal
kylerna för översättningsverksamheten och 
textningen som är så viktig för Finland 
ofullständiga. K ostnaderna för upphovsrät

tigheterna har man inte ens försökt upp
skatta. I vilket fall som helst kommer man 
vid uppskattningen av de ekonomiska u t
gifterna för satellitverksamheten till ett slut
belopp i m iljarder, vilket i den nuvarande 
ekonom iska situationen verkar omöjligt att 
genom föra. Å andra sidan kan en verksam
het av detta slag i fram tiden visa sig vara 
en ekonomiskt rationell lösning.

Jag har i det föregående granskat några 
problem som jag ansett viktiga i samband 
m ed satellitsamarbetet. Dessa har visser
ligen behandlats i statssekreterargruppens 
betänkande, och de torde ej heller vara 
främ m ande för m ina kolleger här. De har 
likaledes berörts i den offentliga debatten i 
denna sal. Som huvudfråga bör anses, vad 
de nordiska länderna gemensamt kan göra 
för en äkta, på egen tradition byggd, m änsk
ligheten främ jande kultur, mot den standar
diserade, kommersiella och utarm ande mass
kulturen. Även radio- och TV-sam arbetet 
kan tjäna detta mål, m en det kan också 
arbeta mot detsamma. Genom att enbart låta 
oss drivas av tekniken förlorar vi lätt grep
pet om huvudsaken, verksamhetens innehåll, 
och vi blir lätt enbart den kommersiella 
masskulturens tjänare. F ör att detta inte 
skall ske, borde m an ta  sig an en utredning 
av problem en med det allvar dessa kräver.

Ib Christensen: Hr. præsident! Siden N or
disk Råd sidst samledes, er tolden for så vidt 
angår industrivarer faldet væk mellem EF  
og EFTA . D er er dog som bekendt over
gangsordninger med hensyn til papir, jern, 
stål og enkelte andre produkter, men det 
er i sig selv et betydeligt frem skridt, at m an 
har fået dette store europæiske m arked for 
så mange vareom råder.

D er er dog —  det kan ikke nægtes — 
nogen diskussion om kring sam handelen mel
lem de nordiske lande. D er er fra  dansk 
side rettet bebrejdelser mod Sverige på 
grund af spånplade- og lignende produktio
ner, hvor m an siger, at der føres en nypro
tektionistisk politik eller subsidiepolitik, 
fordi disse produkter nyder offentlige sub
ventioner af regionalmæssig og beredskabs- 
mæssig karakter.

D ertil er at sige, at De europæiske Fælles
skaber, som D anm ark nu er medlem af, også 
i høj grad fører subsidiepolitik og nyprotek-
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tionistisk politik. Hvad er De europæiske 
Fællesskabers Kul- og Stålunion andet end 
ét eneste stort, statsdirigeret, protektionistisk 
foretagende, der i øvrigt medvirker til at 
holde stålpriserne oppe på et urimeligt højt 
niveau, hvad dansk industri her på det se
neste bittert har erfaret?

Jeg tro r ikke, der er nogen vej frem, ved 
at vi i de nordiske lande, om jeg så må sige 
retter anklager mod hinanden for at føre 
subsidiepolitik eller nyprotektionisme. Jeg 
tro r i det hele taget ikke, at der er nogen 
vej frem  i en fri verdenshandel, som indtil 
flere ministre også i her i Nordisk Råd har 
bekendt sig til, hvis vi slynger om os med be
skyldninger om statssubsidier, lavere løn
niveau eller lignende konkurrenceforvrid
ninger. D er er i så fald næsten ingen grænser 
for, hvilke restriktioner, hvilke toldsatser 
m an må udstyre sig med for at værne sig 
mod det, og det bevirker, at protektionism en 
får vind i sejlene.

Ikke mindst skader det den fattige verden, 
og jeg mærkede mig, at udenrigsm inister 
K. B. Andersen her erklærede, at m an m åtte 
vende sig imod protektionisme, og da K. B. 
Andersen jo  er form and for De europæiske 
Fællesskabers M inisterråd, er det en ganske 
interessant udtalelse, når m an ser på reali
teterne.

Jeg vil også knytte en bemærkning til m i
nister Lise Østergaard, der talte om N ord- 
Syd-dialogens vanskelige vilkår. Hvad er 
realiteterne? Realiteterne er, at De euro
pæiske Fællesskaber har indskibet sig i en 
nyprotektionistisk politik, der ram m er de 
fattige lande hårdt. É t er, at man for så vidt 
angår landbrugsvarer fører en meget hård 
protektionistisk linje med total aflukkethed. 
N oget andet er, at m an nu også ram m er 
industrivarerne altså: arbejdsdelingen mel
lem de fattige og de rige lande lider under 
at De europæiske Fællesskaber går i spid
sen med hensyn til importbegrænsninger 
over for de fattige landes industrivarer. 
Tekstilvarer er først ram t, senere kommer 
turen til skotøj og lignende.

D erfor synes jeg nok, at disse meget 
utiltalende paroler burde følges op med 
handling, der var af en helt anderledes ka
rakter end den, De europæiske Fællesskaber 
rent faktisk fører.

M en vi kan som sagt glæde os over, at

der for så vidt angår det nordiske om råde 
er tale om en udvidelse af frihandelen, og 
jeg vil gerne henlede opm ærksom heden på 
den udtalelse, som EFTA s m inisterråd 
fremkom med den 13. maj i fjor, hvor man 
opridsede nogle sam arbejdspunkter over for 
De europæiske Fællesskaber. M an sagde, at 
der skulle ske øget konsultation omkring 
den økonomiske politik. M an sagde, at der 
skulle være lettere adgang til samhandel 
med forarbejdede landbrugsprodukter, her
under fisk og fiskeprodukter.

Endelig sagde man, at m an i fællesskab 
skulle prøve at virke for en liberal verdens- 
handelspolitik gennem GATT.

D et er paroler, som i høj grad er tiltræk
kende. De europæiske Fællesskabers P arla
m ent frem kom  i en rapport af den 1. juli 
med en slags svar, der dog indebar opret
telsen af visse kontakter og udvikling af de 
såkaldte udviklingsklausuler, der er i frihan
delsaftalerne mellem de fleste EFTA -lande 
og EF.

Baggrunden herfor er naturligvis, at det 
bekym rer navnlig D anm ark, at E F  ved en 
eventuel udvidelse med G rækenland, T yr
kiet, Spanien og Portugal i højere grad end 
tilfældet er i dag bliver sydvendt og central
europæisk orienteret, men navnlig sydeuro
pæisk orienteret. D et kan ikke være i D an
marks interesse, og derfor må det for D an
marks vedkommende være i høj grad nød
vendigt, at m an åbner for de muligheder, 
der er for sam arbejde med E FT A  og der
med også med de øvrige nordiske lande.

Jeg mærkede mig, a t udenrigsm inister K. 
B. Andersen erklærede, at det nordiske 
og det europæiske sam arbejde for D an
marks vedkom mende supplerede hinanden. 
D et undrer mig for så vidt, at disse forsik
ringer skal til, for det sker hver gang i N or
disk Råd og ved andre lejligheder. Hvis det 
var så selvfølgeligt, så var det vel ikke nød
vendigt at komme med disse forsikringer. 
Vi ved jo da også, at de barske kendsger
ninger er, at D anm ark i afventen på direk
tiver og forordninger fra EF må være til
bageholdende og sige nej til nordiske sam
arbejdsom råder. D et drejer sig om mange 
forskellige forhold, bl. a. valutapolitikken, 
hvor Danm arks deltagelse i begyndelsen til 
en økonomisk-monetær union, dennes op
bygning, er hindrende. D et drejer sig om
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TV-satelitten, hvor der fra visse kredse 
blandt EF-tilhængere i D anm ark er bekym 
ring for, at det spærrer for senere sam ar
bejdsm uligheder med EF  på dette område.

Den kritik af andre nordiske landes han
delspolitik, navnlig Sveriges, der er kom 
met, betragter jeg i nogen grad som en af
ledningsmanøvre for at aflede opm ærksom 
heden fra  den sydvendte politik, som D an
m ark fører, og som ikke harm onerer med 
de bekendelser, som m an ofte frem kom m er 
med, men som jo ikke har ret meget ind
hold i realiteten. D ér anbefaler jeg, at m an 
nærlæser både statsminister A nker Jørgen
sens og udenrigsm inister K. B. Andersens 
taler og ser, hvor mange realiteter m an kan 
finde i dem. D et er overskueligt.

I ministerrådets handlingsprogram  påkal
der m an nødvendigheden af en folkelig 
støtte til det nordiske samarbejde, og dér er 
det min opfattelse, at direkte valg til N or
disk Råd vil være i allerhøjeste grad et væ
sentligt skridt hertil. I det danske folketing 
behandler vi på fredag et forslag til folke
tingsbeslutning fra  socialistisk folkeparti om 
indførelse af direkte valg til Nordisk Råd, 
altså et forslag om, at den danske regering 
skal fare videre med et sådant forslag. Et 
sådant forslag er tidligere diskuteret her i 
N ordisk Råd på opdrag af daværende m ed
lem Ib Stetter fra  det konservative folke
parti.

Der er ingen tvivl om, at hvis Nordisk 
Råd skal udvikle sig til a t blive noget mere 
end en platform  fo r officielle erklæringer, 
hvis interesse jo er så begrænset, som man 
kan se f. eks. på antallet af tilstedeværende 
i dette forum  for tiden, så må der ske no
get. Hvis det skal blive andet og mere end 
oplæsning af officielle erklæringer til inden
rigspolitisk brug og en slags hætte over det 
nordiske samarbejde, der på utallige en
keltom råder, men ofte af begrænset betyd
ning, foregår.

D et er jo ikke nogen kunst at tale posi
tivt om et nordisk samarbejde, der er be
grænset til ganske ukontroversielle ting og 
detailspørgsmål, mens m an på de væsent
ligste om råder i de nordiske lande og da 
navnlig D anm ark er inde i et tæ ttere sam
arbejde med andre lande.

D er er det særlige aspekt for Danm arks 
vedkommende, at m an her netop har gen

nem ført en lov om direkte valg til EF-Par- 
lamentet. D et vil sige, at m an regner med 
at det første direkte valg til EF-Parlam en- 
tet finder sted i 1979. D a dette valg er 
tænkt som et operativt instrum ent til at øge 
overstatsligheden i E F  og dermed mindske 
de enkelte nationers faktiske selvbestem
m elsesret og tænkt som forløber for, a t m an 
på et senere tidspunkt får øget kompetence 
overdraget til dette nye instrum ent, kan m an 
sige sig selv, a t allerede deri ligger det 
største skridt siden 1972 i retning af, at 
D anm ark kan trækkes væk fra det nordiske 
samarbejde.

Jeg m ener derfor, a t tiden m å være inde 
til, at vi alvorligt drøfter direkte valg til 
Nordisk Råd, men jeg m ener det naturlig
vis ikke blot som udtryk for en slags nød
værge for Danm arks vedkom mende, for at 
båndene til de øvrige nordiske lande ikke 
skal briste. M en jeg m ener naturligvis også, 
at der for de øvrige nordiske lande m å være 
knyttet stor interesse til at få gjort de in
direkte valg til direkte valg.

D et er ikke alene D anm arks skyld, at det 
nordiske sam arbejde ikke på alle om råder, 
og navnlig ikke på en række væsentlige om 
råder, fungerer så godt, som det skal, det vil 
jeg gerne understrege, m en jeg mener, at 
for de nordiske lande m å i en konfliktfyldt 
verden med fare og risiko for øgede poli
tiske konfrontationer af global karakter, 
tanken om og interessen for direkte valg til 
Nordisk Råd trænge sig på som en løs
ningsform, for at de nordiske lande kan stå 
tæ ttere sammen i en tid, der kan indebære 
mange farlige og mange foruroligende per
spektiver, og hvor de nordiske landes aktive 
medvirken til en ny økonomisk verdensor
den og til fred mellem landene, også i E u 
ropa, i allerhøjeste grad er nødvendig.

Trygve Bratteli övertog härefter ledning
en av förhandlingarna.

Eisi Hetemäki-Olander: H err president, 
nordiska vänner! De centrala angelägenhe
terna vid N ordiska rådets sessioner har all
tid varit ekonomiska. Ä n har m an hållit tal 
vid Nordeks öppna grav, än har m an in rät
tat nordisk investeringsfond till och med 
vid extrasession, än har m an bekym rat sig
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om olja, än om organisationsfrågor inom 
N ordiska rådet.

Även då det gäller TV-sam arbetet och i 
synnerhet Nordsat, är det i hög grad fråga 
om pengar. Projektets höga kostnader 
skräm m er en. De om kostnaderna utgivna 
med varandra stridiga uppgifterna ger en 
onödigt osäker bild av förberedelserna. D a
gens dåliga ekonomiska utsikter och de 
m agra årens fortbestånd tvingar för sin del 
också till noggranna kalkyler och till exak
ta  siffror angående ekonomiska om ständig
heter.

Ekonom iska om ständigheter får emeller
tid inte vara det hölje av dimma, med vil
ket m an försöker dölja de verkliga motiven.

I fråga om N ordsat gäller det ofantligt 
mycket annat än pengar, fri rörelse av in
form ation. D ärför bör m an lita på ingen
jörskonstens möjligheter att utveckla och 
förenkla, och även göra de olika satellit
systemen billigare.

Vi vet ju, att TV-satelliterna kommer. 
Tyska Förbundsrepubliken har i sin kon
kurrensställning m ed fransk teknik redan 
gjort tidtabellen betydligt stram are för sin 
egen del: det är fråga om bara några år, 
och den första TV-satelliten är i funktion.

Vi i N orden m åste vara med i utveck
lingen, vi får inte bli isolerade. F rån  vissa 
politiska kretsar kom m ande röster, som på 
olika sätt försöker ringakta sateliitfrågans 
betydelse och skyndsamhet, bör tolkas som 
brist på politisk vilja.

E tt dem okratiskt, även nordiskt, sam häl
le förutsätter ett öppet kom munikationssy
stem som ger m änniskorna själva möjlig
heten att skapa sin egen världsuppfattning. 
Kommunikationssystemen måste kunna di
stribuera på olika och mångsidiga värden 
grundad kunskap och skapa möjligheter 
till en debatt som täcker de i samhället fö
rekom m ande olika meningsriktningarna.

Förutom  inform ationsdistributionen er
bjuds m edborgarna i N orden även impul
ser för personlig och spontan kulturverk
samhet, trivsel och kommunicering. Med 
hjälp av kom m unikation är det möjligt att 
sprida kulturella och sociala impulser. In 
form ationsdistributionen bör inte begränsas 
i annat syfte än för att skydda m edborgar
nas privatliv och rättsskydd.

De programpolitiska om ständigheterna

såsom även frågorna om upphovsrätt vän
ta r ännu på sina lösningar såsom minister 
Kivistö också påpekade. I själva verket har 
de förblivit förem ål för till och med ringa 
uppm ärksam het. M an får hoppas, att det 
inte redan nu uppstått felaktiga attityder 
på grund av bristfällig diskussion och kon
takter. Satellitsändningarna m edför nya, 
tillsvidare olösta uppgifter. Olovligt u tny tt
jande av upphovsrätten bör bland annat 
förebyggas. Redan för närvarande begränsas 
ju  m öjligheterna av elektrisk kom m unika
tion av att bland innehavare av upphovs
rä tt m edräknas m ånga personer som tek
niskt m edverkat i arbetets förberedande. 
En nordisk lösning torde kunna finnas för 
att klara denna centrala fråga.

I program politiken är det förstås fören
ligt med det nordiska samarbetets ändam ål, 
att det nordiska stoffet kom m er fram  till
räckligt tydligt. M ed speciell omsorg borde 
m an sätta sig in i den program politik som 
rik tar sig på barn och ungdom.

Det får naturligtvis ej vara meningen att 
vi medvetet ställer en enda m änniska under 
en andlig vägvält. Vi måste bära ansvaret 
för fri inform ation och för så god program 
politik som möjligt.

H err president, ärade m edlem m ar av N or
diska rådet. Jag har alltid varit en kraftig 
förespråkare för jäm likhet i alla dess nyan
ser. D et är på tiden, att både Palme, Sorsa 
och några andra har berört jäm likheten 
mellan könen. Vi har hopp om att komma 
vidare i frågan. H är i N orge har kvinnorna 
tillsvidare lyckats bäst, kvinnlig representa
tion är högst i Norden.

—  Jäm likheten i kom m unikationsväsen
det är även av stort värde. Vi m edlem m ar 
av N ordiska rådet bör göra allt för att fö r
verkliga Nordsat.

Pahn: H err president! 1977 blev ett spän
nande år i TV-satellitfrågan. D et blev ock
så för m ånga ett omprövningens år, något 
som har kunnat avläsas i den kulturpolitiska 
debatt som förts under året.

Vid N ordiska rådets session i Helsingfors 
i fjol trodde m ånga att nu var det k lart för 
en gemensam nordisk TV-satellit. D en skul
le osorterat stråla ner sina program  över 
Norden. Det skulle innebära det mest rad i
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kala greppet för en rationell spridning av 
kulturutbudet.

Tekniken fanns, kostnaderna ansågs då 
mycket små och program utbudet skulle sä
kert ordna sig. D et var bara att få satelliten 
på plats, så var alla problem lösta.

M en det finns en del av oss som ställt 
frågor som inte blivit besvarade. Vi som 
förklarat oss mycket avvaktande för att inte 
säga skeptiska inför ett sådant projekt har 
därför först velat klarlägga vad konsekven
serna blir av ett sådant beslut.

I anslutning till debatten för ett år sedan 
vid Helsingforssessionen är bilden i dag en 
helt annan. V id symposier, konferenser, ge
nom debatt i tidningar och tidskrifter samt 
efter en om fattande remissbehandling har 
allt fler nu tänkt om i denna fråga. U tred
ningen om en nordisk TV-satellit gick ut på 
remiss till ca 300 organ. Svar har lämnats 
i ca 200 remissuttalanden. I dessa uttalas 
några varningens ord till dem —  som utan 
ytterligare utredningar —  vill säga ja  till 
en nordisk TV-satellit.

De m era om fattande diskussionerna bör
jade vid kulturutskottets symposium i Salt
sjöbaden den 12— 13 maj i fjol. där frågan 
diskuterades med en stor grupp sakkunniga 
på detta område. D å förklarade kulturut
skottets vice ordförande P. O. Sundman, 
som tyvärr är sjuk och därför förhindrad 
a tt delta i dagens debatt: ”D et är min tro 
a tt en nordisk satellit kommer att leda till 
högre anslag och bättre kulturutbud” . Sam
ma synpunkter förde han fram  i en ledande 
artikel i Vecko-Journalen den 5 juli, och 
säger: ”Vi har helt enkelt inte råd att avstå 
från den nordiska TV-satelliten” .

Sedan dess har fram toningen blivit be
tydligt försiktigare, något som kan avläsas 
i kulturutskottets enhälliga utlåtande, som 
vi skall behandla i morgon eftermiddag.

Skrivningen är en kompromissprodukt. 
D et väsentliga är emellertid att utskottet 
föreslår sessionen besluta att fler utredning
ar först måste genom föras för att vi på ett 
betydligt bättre sätt skall få de kulturpoli
tiska aspekterna belysta.

Om en sådan utredning görs grundligt 
och med stor omsorg, får vi för första gång
en en plattform  för en debatt om den fram 
tida kulturpolitiken i hela N orden. D etta 
tycker jag är mycket viktigt.

D et har ofta i den politiska debatten ta 
lats om behovet att höja vår livskvalitet. 
Vad som menas med det begreppet har 
aldrig preciserats, men som jag ser saken 
innebär bl. a. en m arsch in i TV-samhället 
åtgärder som i högsta grad kan påverka vår 
kulturella livskvalitet. D etta kan ske både 
i positiv och negativ riktning. D ärför är det 
så viktigt att vi inte endast upplever denna 
satellitfråga som en distributionsfråga  utan 
är m edvetna om att den i ännu högre grad 
är en produktionsfråga, en fråga om att 
producera ett bättre kulturutbud. H ur 
m ånga kalla miljoner är de nordiska län
derna f. ö. beredda att lägga upp för att vi 
skall få ett bättre program utbud?

Frågan om finansieringen är därför en 
utom ordentligt viktig fråga, då vi måste 
veta vad vi skall ”ladda” satelliten med, om 
vi över huvud taget har råd att ladda satel
liten på ett meningsfullt sätt. D et blir ju 
som bekant ledig program tid vid en koor
dinering av program m en som i dag består 
till 50 procent av im porterat m aterial från 
utom nordiska länder. Låt mig exemplifiera 
vad detta handlar om. Jag gör det med er
farenheter från ett om fattande utrednings
arbete om den svenska filmbranschens pro
blem.

U tredningen genom fördes mot bakgrund 
av att tvåkanalsystemet i vårt land m edför
de ökade krav på samhällsinsatser för att 
svensk film produktion skall kunna leva 
även fortsättningsvis. TV hotade bli en över
mäktig konkurrent, då vi bl. a. vet att man 
får fyra am erikanska film er för en svensk. 
D etta tvingade fram  särskilda regler i för
hållandet mellan Sveriges Radio och film 
industrin. D et finns fler exempel än de som 
redovisas på filmens om råde som kan på
verka det egna kulturutbudet. Presstöd, tid- 
skriftsstöd, litteraturstöd och teaterstöd är 
andra exempel på åtgärder för att m otver
ka kulturellt kalhygge i Norden.

N u tycks en del dröm m a om att fylla 
ledig program tid med reklam program . Dess
bättre är säkert den gruppen i minoritet. 
M en problem et kvarstår.

I högtidliga ögonblick talas det om att 
TV-satelliten skulle fungera som en N or
dens kulturella forsvarslinje och att vi på 
detta sätt skall hävda vår kulturella identi
tet. Jag anser det är meningslöst att föra ett
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sådant resonemang om vi inte är beredda 
att satsa stora belopp för nordisk egenpro
duktion. Och skall detta vara möjligt hand
lar det om rejäla ekonomiska insatser! Den 
sidan har icke belysts i något sammanhang 
i den diskussion som förts hittills.

Enligt min mening är det angeläget att vi 
får en vetenskaplig belysning som klarläg
ger sociala och kulturella effekter för den 
enskilde och samhället genom ett starkt 
ökat TV-utbud.

Aspekter på yttrandefrihetens villkor mås
te belysas, och de följdeffekter som ett ökat 
TV -utbud får på filmens, teaterns och lit
teraturens och föreningslivets om råden be
höver också klarläggas.

Så en sak till. Tänk om vi för en gångs 
skull genom tvärvetenskapliga insatser skul
le kartlägga om och vilka behov det finns 
hos m änniskorna själva av ett mycket k raf
tigt ökat TV-utbud i N orden. K ulturkon
sum enterna är enligt min mening den mest 
betydelsefulla gruppen och bör inta en cen
tral ställning vid en sådan analys.

Per Olof Sundman frågade föregående 
som m ar i Vecko-Journalen: ”O rkar vi med 
7 TV -kanaler?” Jag vill fråga: ”Vad väntar 
sig m änniskorna av 7 TV -kanaler?”

I populära klyschor kan m an alltid tala 
om livskvalitet —  i en konkret kulturpoli
tisk målsättning måste det handla om pro
gramkvalitet. M en för detta krävs politisk 
vilja och stora ekonomiska insatser för att 
hela projektet skall bli meningsfullt.

H err president! Som jag ser det är fö ru t
sättningen för att vi skall kunna bli eniga 
i denna fråga, att utredningsarbetet kom 
m er att bedrivas med grundlighet enligt de 
riktlinjer jag här endast kunnat snudda vid.

Justitieminister Salo: H err president; m i
na dam er och herrar. Sedan länge har den 
samnordiska arbetsm arknaden varit en av 
de viktigaste form erna för det intensifierade 
nordiska samarbetet. På basen av den har 
isynnerhet Finland och Sverige fått en be
tydande lindring i de arbetskraftsproblem , 
som det växlande sysselsättningsläget fört 
med sig, Finland närm ast i fråga om ar
betslösheten och Sverige i sin tidvis före
kom m ande brist på arbetskraft. Samtidigt 
har m an kunnat tillförsäkra den enskilde 
emigranten, på grundval av ett särskilt av

tal, samma sociala förm åner som vederbö
rande värdlands egna medborgare.

E tt för em igranterna svårt problem , vid 
deras anpassning till främ m ande förhållan
den, har dock utgjorts av den bristande 
språkkunskapen samt det svårtillfredsställ- 
da behovet av skolundervisning på eget 
språk för em igranternas barn. På grund 
härav har ordnandet av särskild språkser
vice för em igranterna blivit en första rang
ens fråga, vars lösning ännu är tämligen 
öppen.

En lösning på problem et håller på att bli 
aktuell också till följd av de nordiska rege
ringarna uppenbarligen inom  den närm aste 
tiden har att ta  ställning till frågan hur den 
rekom m endation om åstadkom m ande av en 
särskild språkkonvention de nordiska län
derna emellan nu skulle kunna förverkligas.

D å rekom m endationen angående en nor
disk språkkonvention på sin tid godkändes, 
var utgångspunkten närm ast en strävan att 
också därigenom generellt öka den nordis
ka gem enskapskänslan sam t den enskildes 
rättsskydd genom att tillförsäkra envar nor
disk m edborgare rätt att använda sitt eget 
språk vid hänvändelse till m yndighet i an
nat nordiskt land i egen sak.

E fter tidpunkten för avgivandet av re
kom m endationen har dock tyngdpunkten 
för konventionens syftemål i någon m ån 
förskjutits från det behov av språkservice, 
som sådana personer har, som endast till
fälligt vänder sig till m yndighet i egen sak, 
t. ex. turister, till sådant allm änt språk, ser
vicestöd, som uttryckligen em igranter kan 
ha ett mycket stort behov av.

Härvid är det ofta inte i första hand frå 
ga om förverkligande av principen om nor
disk jäm ställdhet eller om juridiskt rätts
skydd, utan fastm er om garanterande av 
social trygghet för en mångtalig befolkning 
med mycket bristande kunskap i värdlan
dets språk och likaså om ett beaktande av 
hum ana synpunkter i fråga om  m änniskor 
i tämligen hjälplöst läge, isynnerhet inom 
sjukvårdens område.

Vi har i Finland med tillfredsställelse 
konstraterat att man i sistnäm nda hänseende 
i det från vår synpunkt viktigaste landet, 
Sverige, t. o. m. mycket målm edvetet avan
cerat riktningen m ot en utvidgad språkser
vice —  även utan något avtal därom.
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Det kan kanske sägas, att det från finsk 
sida är lätt att fram föra också långtgående 
förväntningar om en effektivering av språk
servicen även och isynnerhet på basen av 
den planerade språkkonventionen, emedan 
Finland ju redan sedan gam malt är ett två- 
språkigt land, där de övriga nordiska län
dernas m edborgare har kunnat komma till 
rätta  på sitt eget språk någorlunda tillfreds
ställande.

Själva det faktum , att den fria arbets
m arknaden m edfört en så om fattande emi
gration, att det på vissa orter i Sverige finns 
en mycket betydande andel finskspråkig be
folkning, gör främ jandet av den nordiska 
språkservicen till ett m era om fattande pro
blem än bara en fråga om ett antal enskilda 
individers tillfälliga behov av språkservice.

D et kan också sägas, att de språkpro
blem, som rör de emigranter, vilka vunnit 
svenskt m edborgarskap, är från  juridisk 
synpunkt inomstatliga. D ärem ot bör det 
från finsk synpunkt konstateras, att vi kän
ner ett eget m oraliskt ansvar fö r de flera 
tiotusentals finnar, som äm nat stanna på sin 
arbetsplats i ett annat nordiskt land endast 
tillfälligt. F ör deras del kan m an icke för
vänta sig samma strävan till tvåspråkighet, 
som av den förstnäm nda kategorin av emi
granter.

Jag skulle därför vilja begagna mig av 
detta tillfälle för att från  finsk sida betona 
det önskemålet, a tt då vi nu närm are bör
ja r ta ståndpunkt till de begränsningar av 
den planerade språkkonventionens tilläm p
ningsom råden, vilka i och för sig bör anses 
nödvändiga, m an dock skulle kunna nå 
enighet om inte endast blotta rekom m en
dationer, utan även om en del m era för
pliktande åtaganden, även om det i fråga 
om vissa av dem kan tänkas, att de kunde 
rekom m enderas bli hänförda till särskilda 
bilaterala avtal, närm ast väl mellan Sverige 
och Finland, på basis av konventionen.

H err president! Tidsbegränsningen gör 
att jag inte kan tala om radio- och TV- 
satellitfrågan. Jag vill därför koncentrera 
mig till följande slutsats: I Finland och 
Sverige har vi enligt m itt förm enande all
deles speciella orsaker att bereda befolk
ningen möjlighet att se varandras TV -pro
gram. Bakgrunden härtill är givetvis att i 
Finland ca 300 000 invånare har svenr;ka
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som modersm ål och i Sverige är antalet 
med finska som m odersm ål åtminstone lika 
stort. D et är naturligt av oundgänglig vikt 
att m an i vartdera landet gör egna radio- 
och TV -program  fö r m inoriteterna på de
ras eget språk, men man bör inte heller un
derskatta betydelsen av möjligheten att även 
kunna ta  del av grannlandets program  på 
sitt eget språk.

Haugstvedt: G eneraldebatten denne gang 
om fatter også det program m et M inister
rådet har lagt fram  under tittelen M enne
skene og ressursene i N orden. Deler av 
dette program m et om fatter i sterlc grad en 
rekke ulike problem stillinger som i særlig 
grad berörer sosial- og miljöutvalgets saks
felt. Jeg vil derfor i dette innlegget i hoved
sak konsentrere meg om dette nye program 
met.

Men la meg först få understreke at når 
okonomiske problem er i så sterk grad har 
preget debatten denne gang, må vi likevel 
ikke glemme at selv om vi har okonomiske 
problem er i N orden, ligger levestandarden 
i våre land him m elhöyt over det m enne
skene i andre deler av verden m å klare seg 
med.

Jeg er enig i de betraktninger som Islands 
statsminister gav uttrykk for når det gjelder 
vår holdning til u-landene. En ny ökono- 
misk verdensorden m å utvikles i nöye sam
arbeid med disse land. Og N orden må i 
denne sammenheng finne seg i at det er 
andre nasjoner som har krav på ökonomisk 
fremgang i större grad enn de nordiske 
land.

N år vi dröfter den internordiske okono
miske politikk og valutapolitikk, er det nöd- 
vendig å understreke at ekstraordinære til
tak  i ett land i N orden kan ram m e et annet. 
D et m å derfor understrekes at det sterkere 
enn för er behov for sam ordning av til
takene i N orden. D et nytter lite, dersom vi 
ser N orden under ett, at problem er över
föres fra et land til et annet.

D et har i debatten falt en del kritiske 
m erknader i forbindelse med den nordiske 
investeringsbankens virksomhet. E tte r min 
vurdering kan investeringsbanken bli et godt 
instrum ent til å utvikle nordiske fellestil
tak, först og frem st i N ordkalottom rådet 
eller andre særlig svakt utbygde regioner
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i N orden. D et vil etter min vurdering skape 
problem er om bankens ledelse investerer i 
tiltak som er særlig kontroversielle, og som 
kan være egnet til å forrykke konkurranse
forhold landene imellom. D et må derfor 
være vesentlig å finne fram  til fellestiltak 
som tilfredsstiller de krav som er form ulert 
i statuttene for banken.

D et nordiske sam arbeidet har siden be
gynnelsen av 1970-tallet vært preget av et 
sam arbeid sektor for sektor. En av forde
lene med et slikt sektorsam arbeid er at en 
utbygging kan skje på et om råde uten at 
det foreligger særlig stor risiko for tilbake
gang. I det tilfelle et tilbakeslag skulle skje 
innenfor en samarbeidssektor, er utsiktene 
til at dette m edförer negative konsekvenser 
for nærliggende om råder ganske små.

E n ulempe med å arbeide bare etter sek
torprinsippet er imidlertid at samarbeids- 
nivået kan komme til å skifte sterkt mellom 
de ulike områdene. På en sektor kan den 
være höy og ambisiös, på en annen lav og 
m indre forpliktende. På denne bakgrunn 
an tar sosial- og miljöutvalget at det ville 
vært verdifullt å utarbeide et overordnet 
program  f. eks. på fem års sikt. Et slikt p ro
gram kunne tjene i hvert fall tre hensikter: 
Å  lette koordineringen av de ulike samar- 
beidssektorene, å  gi et helhetsbilde av det 
nåværende samarbeid og å trekke opp ret
ningslinjer for fremtiden.

D en störste fordel ved helhetsprogram- 
m et er kanskje muligheten til å utjevne for
skjellene i ambisjonsnivået mellom de ulike 
samarbeidssektorene og få sammenheng 
mellom program m ene klart fram  og kanskje 
også utlöse en generell debatt om det nor
diske samarbeid i fremtiden.

Im idlertid må det understrekes at det nye 
sam m enfattende program m et ikke peker 
fram  mot nye mål for samarbeidet, i hvert 
fall ikke innenfor sosial- og miljöutvalgets 
saksfelt. D et pekes heller ikke på fremtidige 
konkrete resultater av program m et. Dette 
ville kanskje vært å stille feilaktige krav 
fordi m ål og virkem idler på det sosialpoli
tiske felt i vid mening fastlegges innenfor 
ram m en for de sektorprogram  som er u t
arbeidet de senere år.

U tvalget har notert seg at det fremlagte 
program m et gjelder for Nordisk M inister
råds virksom het og ikke det nordiske sam

arbeidet i sin alminnelighet. I denne sam 
menheng bör en legge m erke til den spe
sielle stilling som N ordisk Råd ifölge av
tale og tradisjon inntar som et sam arbeids
organ for regjeringer og parlam entarikere, 
en transform ator, som Hans H edtoft en 
gang uttrykte det, for samarbeid i spörsmål 
av interesse for samtlige nordiske land eller 
for noen av dem. A t Nordisk M inisterråd 
ble til i 1971 bl. a. etter initiativ fra  N o r
disk Råds side og etter et om fattende u t
redningsarbeid innenfor Fagerholm komi- 
teen, endrer i grunnen ikke Nordisk Råds 
karakter som et unikt organ i internasjo
nalt samarbeid. Nordisk Råd er et helt spe
sielt sam arbeidsforum  mellom regjerings
m edlem mer og parlam entarikere.

Fremleggelsen av stadig flere handlings
program  fra M inisterrådets side stiller öken- 
de krav til parlam entarikerne. Nordisk 
Råds kontrollerende funksjon kom m er der
for i forgrunnen på en annen måte enn för. 
Sam arbeidet om störreisen av og priorite
ringen innenfor M inisterrådets budsjett er 
allerede blitt en viktig oppgave for u tval
gene og budsjettkom iteen. Å  avsette öko
nomiske og personellmessige ressurser er en 
viktig forutsetning for at intensjonene i det 
nordiske sam arbeidet skal kunne omsettes 
til konkret politisk handling. Også ved å 
legge fram  det overordnede handlingspro
gram skapes forventninger i N orden som 
må fölges opp.

De synspunkter jeg hittil har gjort meg 
til talsm ann for, har berört den generelle 
bakgrunnen for arbeidet m ed sektor- eller 
overordnede handlingsprogram  innen M ini
sterrådet. N år det gjelder innholdet i det 
overordnede handlingsprogram , kan utval
get slutte opp om det meste av det som der 
kommer til uttrykk. La meg likevel feste 
oppmerksom heten ved noen punkter som 
det har önsket å understreke.

D et frie nordiske arbeidsm arkedet skal 
vernes og de nordiske m edborgere sikres fri 
bevegelse og lik behandling på arbeidsm ar
kedet innen Norden. Samtidig må m ålet 
være å  oppnå full sysselsetting for alle uan
sett kjönn, alder, bosted eller utdanning. 
M inisterrådet frem la sitt syn på arbeids- 
markedsspörsmålene så sent som i 1975, da 
et program  for nordisk samarbeid innen 
de:'ne sektor forelå i Nordisk råd til utta-
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lelse. En ny fase av arbeidet med dette pro
gram m et kom m er nå. La oss håpe at til
taket mot ungdom sarbeidslöshet blir et vik
tig innslag når det gjelder videreföringen av 
dette program . Jeg sier dette fordi m enne
sket av alle ressurser er den viktigste. Ikke 
for noen andre grupper skaper arbeidslös- 
hetsproblem ene en slik uro som når det 
gjelder vår ungdom. F or unge mennesker 
som overhodet aldri har vært eller öyner 
muligheten av å komme i meningsfylt a r
beid, ligger vegen mot sosiale nederlag 
åpen. Ja, til og med tilliten til dem okratiet 
kan bli rokket dersom arbeidslösheten blant 
ungdom får utvikle seg over lengre tid. En 
mulighet kunne være at de nordiske land 
sammen tok opp de problem er som henger 
sammen med den store ungdomsarbeidslös- 
heten, f. eks. gjennom  å utarbeide et sær
skilt handlingsprogram.

Arbeidet med å revidere konvensjonen 
av 1955 om sosial trygghet pågår innenfor 
M inisterrådets underorganer. Å  sikre nor
diske m edborgere som flytter, samme so
siale rettigheter som innflytningslandets eg
ne borgere har, er en forutsetning for at det 
frie nordiske arbeidsm arked skal fungere. 
U ten denne forutsetning blir det nordiske 
arbeidsm arked illusorisk. E tter min mening 
kan det stilles spörsmål om ikke innsatsen 
på det sosiale om rådet i enda höyere grad 
skulle kunne samordnes landene imellom.

Trygghetskonvensjonens grunnleggende 
tanke er at den som flytter innen Nordens 
grenser, må ta  skikkene slik de er i de fo r
skjellige land. D ette grunnprinsipp er nok 
bra, men det kan i visse tilfelle resultere i 
klare svekkelser i den sosiale sikkerhet for 
dem som flytter, dersom forskjellene er for 
store landene imellom. I den grad det skulle 
være tanker om å forhöye ambisjonsnivået 
i sam arbeidet på sosiallovgivningens om rå
de, er det klart at mulighetene for en har
monisering av sosiallovgivningen er et hen
siktsmessig tiltak i förste omgang.

Til slutt: E t av de nyeste om rådene i M i
nisterrådets arbeid består av sam arbeidet i 
spörsmål som gjelder likestilling mellom 
kvinner og menn. Jeg noterer med tilfreds
het at et spesielt handlingsprogram  innen 
denne sektor er under arbeid. Jeg vil her få 
vise til den uttalelse som sosial- og miljö- 
utvalget har avgitt til ministerrådsforslag

nr. B 23/s. Jeg vil derfor i dag bare under
streke sterkt at m ålet for samarbeid på like
stillingsom rådet m å gjelde all likestilling 
mellom kvinner og menn, og denne m ål
setting bör m unne ut i konkrete tiltak så vel 
fra N ordisk M inisterråds som fra Nordisk 
Råds side.

Meddelande

D et meddelades att Ingrid Sundberg in
tagit sin plats i rådet.

Jón Skaftason: H err president! Inom det 
nordiska sam arbetet har tonvikten legat på 
de ekonom iska frågorna, och så kommer 
det att förbli en lång tid framöver. De nor
diska länderna utgör så små ekonomiska 
enheter och deras invånarantal är så be
gränsat, att de tvingas sträcka sig u t över 
sina egna gränser och får söka utöva infly
tande på andra länders ekonom iska utveck
ling för att skydda egna intressen. E rfaren
heterna från de två senaste åren kan tas 
som ett bevis för detta konstaterande. De 
ekonomiska problem som den västliga värl
den har brottats med de senaste åren har 
haft ett djupgående inflytande på de nor
diska ländernas ekonom iska liv —  som 
fram går bland annat av hur litet national
inkomsten har ökat, av negativ betalnings
balans och av ökande arbetslöshet på m ånga 
håll.

E tt gemensamt drag i de nordiska länder
nas ekonomi är beroendet av utrikeshan
deln. Produktionsförhållanden och efterfrå
gan i de stora industriländerna utövar där
för ett avgörande inflytande på deras eko
nomiska ställning. Följaktligen har det bli
vit en stor besvikelse, hur sakta den ekono
miska återhäm tningen h ar gått i åtskilliga 
av världens mest betydande industriländer
—  inte minst i Västtyskland och Japan. 
D etta är ett faktum , trots dessa länders 
stark betalningsbalans, som skulle ha gett 
dem stora möjligheter att hjälpa till med 
konjunkturuppgången i världen. I det av
seendet är de nordiska ländernas situation 
ytterst dyster. Deras utlandsskulder ökar 
och arbetslösheten är på sina håll oroväc
kande.

D enna utveckling m edför också en all
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varlig fara  för att m ånga länder inför han
delsrestriktioner som skydd m ot en ökad 
im port för att på så sätt försöka upprätt
hålla full sysselsättning. Resultatet blir gi
vetvis en förskjutning av problem en från ett 
land till ett annat. D etta skulle m edföra en 
stor fara för N orden, som i så hög grad är 
beroende av fri internationell handel och 
arbetsfördelning nationer emellan för fo rt
satt välstånd. En sådan utveckling måste 
därför m otarbetas av våra representanter 
på det internationella planet. Vi måste vi
dare med all m akt arbeta på att få de stora 
industriländerna —  kanske speciellt V äst
tyskland —  till att inrikta sig i högre grad 
än hittills på en ökning av efterfrågan och 
produktion.

Samtidigt som vi diskuterar den fara som 
N orden utsätts för på grund av andra län
ders agerande i detta sammanhang, skall vi 
heller inte glömma att vi inte själva får 
kom prom ettera oss i detta avseende. Be- 
klagligtvis tvingas vi konstatera en växande 
tendens att tillgripa skyddsåtgärder på åt
skilliga håll inom Norden. D etta y ttrar sig 
inte m inst i införandet av direkta subsidier 
till de delar av produktionen som har kon
kurrensproblem. F ör Island, som försöker 
bygga upp en mera diversifierad industri, 
utgör denna tendens en allvarlig fara. Reak
tionen inom den isländska industrin har på 
m ånga håll blivit krav på ökade skyddsåt
gärder. Följden av en ekonomisk politik av 
detta slag blir med andra ord en kedjereak
tion, som skadar alla parter.

M en det är här inte endast fråga om pro
blem vad industrin beträffar. U nder många 
år har de andra nordiska länderna —  och 
då i synnerhet N orge —  subventionerat sitt 
fiske och sin fiskeindustri på olika sätt, 
både med direkta subsidier och på annat 
sätt. Dessa åtgärder har givetvis haft en 
ofördelaktig inverkan på den isländska fis
kerinäringen, som utgör basen för landets 
ekonomi och kom m er att göra det en lång 
tid framöver. Även om vi —  till en viss 
grad åtminstone —  har förståelse för de 
olika samhälleliga orsaker som dikterar 
våra grannländers handlande i denna fråga, 
tvingas vi påm inna våra nordiska vänner 
om att när de väljer att lösa de egna p ro
blemen på detta sätt, lastar de svårigheterna 
på sätt och vis över på oss, som i förväg

brottas med svårartade problem—  visserli
gen till stor del självförvållade.

Tillåt mig vidare att i korthet om näm na 
en sak, som i m itt tycke borde utgöra en 
viktig beståndsdel av Nordens ekonomi —  
det vill säga behovet av en nordisk inkom st
politik i sam arbete m ed parterna på arbets
marknaden.

M ed en statlig inkomstpolitik m enar jag 
att det är både naturligt och nödvändigt att 
företrädare för parlam ent och regering del
tar i förhandlingar mellan parterna på a r
betsm arknaden. I m oderna samhällen, som 
de nordiska, deltar det offentligas represen
tanter i hög grad i den kom m unikation —  
de meningsutbyten, den debatt och de fö r
handlingar —  som ständigt pågår mellan 
individer och olika samhälleliga institutio
ner på alla samhällets nivåer. De flesta av 
oss anser detta vara en naturlig sak. Löne- 
beslut utgör en av ekonomins viktigaste 
faktorer och berör alla i samhället. D et är 
därför av stor vikt, att m an från statens 
sida har en m öjlighet att tillvarata sina in 
tressen inom  detta om råde genom att —  
till exempel —  hålla produktionsom kostna
derna nere och inverka på det allm änna 
prisläget —  för att på så sätt kunna säkra 
sysselsättning åt alla, som vill och kan ar
beta.

Enligt de inform ationer som jag har fått. 
kan m an till stor del tacka den inkom st
politik som Labourpartiet har drivit i en rad 
år för den ekonom iska förbättring som man 
just nu upplever i Storbritannien.

D ärför tillåter jag mig att föreslå, att 
m inisterrådet tillsätter ett sakkunnigt u t
skott med uppgift att närm are granska den
na sak för att sedan utforska m öjligheterna 
för ett närm are nordiskt sam arbete inom 
denna sektor av ekonomin.

Mirjam Tuominen: H erra presidentti! Pal- 
jon käsiteltyyn satelliittikysymykseen haluan 
palata huomenna. N yt haluaisin käsitellä 
kaikille Pohjoismaille tärkeätä kansainväli- 
sen lientymisen kehitystä. Liennytysprosessi 
on vaikeassa murrosvaiheessa, ja  siksi aseis- 
tariisuntaneuvottcluihin on kiinnitetttävä en- 
tistä vakavam paa huomiota. Nykyinen py- 
sähdystila voi johtaa uuteen vaaralliseen 
kierteeseen kilpavarustelussa, vieläpä ydin- 
asc’dlvassa. Yhdysvaltain suunnitelm at neu-
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tronipomm in joukkotuotannosta ja  täm än 
ydinaseen luovuttam isesta NA TO -joukkojen 
käyttöön Euroopassa merkitsevät pahaa ta- 
kaiskua pitkäaikaisille ponnisteluille, joita 
m. m. Suomi ja  m uut Pohjoism aat ovat suo- 
rittaneet ydinaseiden leviämisen estämiseksi 
ja  ydinsulkusopimuksen tehokkuuden vah- 
vistamiseksi.

N eutronipom m in käyttöönotto ei jäisi yk- 
sipuoiiseksi toimenpiteeksi. Se sysäisi ihmis- 
kunnan kasvavaan ydinsodan vaaraan. N eu
tronipom m in luokittelu taktiseksi aseeksi, 
kuten on esitetty, poistaisi rajan ydinasei
den ja tavanom aisten aseiden väliltä ja  alen- 
taisi pelottavalla tavalla ydinaseiden käyttö- 
kynnystä. Lukuisat tiedem iehet ovat kiinnit- 
täneet huom iota tähän vaaraan. Hälyttäviä 
ovat lehdissä olleet uutiset, joiden m ukaan 
Yhdysvalloissa harkitaan neutronipom m in 
luovuttam ista Israelille ja  että Chilen fasisti- 
jur.tta sekä Etelä-A frikan fasistinen hallitus 
suunnittelevat ydinaseen hankkimista.

Ruotsin ulkoministeri Söder ja  Suomen 
ulkoministeri Väyrynen ovat yhteisessä jul- 
kilausumassa kiinnittäneet huom iota neu
tronipom m in vaaraan, joka ei suinkaan jät- 
täisi Pohjolaa koskemattomaksi. Pohjoism ai
den tulisi yhteisesti ja  aktiivisesti esiintyä 
neutronipom m in valmistusta vastaan samoin 
kuin vaatia kaikkien ydinaseiden ja  m uiden 
joukkotuhoaseiden kieltoa. Tässä ihmiskun- 
nan elinkysymkysessä ei voi olla enempää 
passiivinen kuin puolueetonkaan. Sitä ei voi 
m yöskään jättää yksinom aan suurvaltojen 
huoleksi, sillä kysymys pienten valtioiden 
kohdalla on jopa niiden eläm än jatkumises- 
ta. On hyvin huolestuttavaa, että vallalle on 
päässyt varsin laajalti eräänlainen pessimis
mi ja skeptisismi aseistariisuntaneuvottelujen 
suhteen. Aseistariisunnan eteneminen vaikka 
vain vaaksan verran, vaikka pieninkin osa- 
toimenpitein, merkitsee kansainvälisen yh- 
teistyön ilm apiirin paranem ista ja  liennytyk- 
sen vahvistumista. Se puolestaan helpottaa 
sellaisten polttavien kansainvälisten ongel- 
mien ratkaisua kuin nälän poistaminen, ym- 
päristönsuojelu- ja  energiaonge!mien seivit- 
täminen, lam an ja  työttöm yyden vähentä- 
minen.

Pohjoismaiden panos on ehdottom asti 
tarpeen liennytyksen edistämiseksi, kilpa- 
varustclun lopettamiseksi ja  varsinkin ydin
aseiden ja m uiden joukkotuhoaseiden torju-

miseksi. Juuri nyt Pohjoism aiden aktiivinen 
esiintyminen näiden pääm äärien puolesta on 
välttäm ätön valmisteltaessa Y K :n yleisko- 
kouksen aseistariisuntakysymyksille omis- 
te ttua erityisistuntoa, joka alkaa toukokuus- 
sa.

Koko nykyinen tilanne vahvistaa, miten 
tärkeä merkitys on myös alueellisilla toimen- 
piteillä jännityksen lieventämiseksi ja kil- 
pavarustelun lopettamiseksi. Pohjolan ydin- 
aseettom an vyöhykkeen m uodostam inen on 
entistäkin tärkeäm pi ajatellen Skandinaviaan 
leviävää ydinaseiden uhkaa. N orjan  ranni- 
kolle sijoitetut ydinohjussukellusalusten ra- 
diosuunnistusasemat vetävät Pohjolaa Yh- 
dysvaltain ydinasestrategian piiriin. Täm ä 
sekä Saksan Liittotasavallan asevoimien 
osallistuminen N A TO :n sotilaallisiin harjoi- 
tuksiin N orjassa kärjistävät tilannetta koko 
Pohjolassa.

Tässä yhteydessä ei voi olla kiinnittäm ättä 
huom iota väitteisiin, joiden m ukaan mo- 
lemmat ns. supervallat ovat sam alla tavoin 
syypäitä suunnattom aan, koko ihmiskuntaa 
uhkaavaan ydinsodan vaaraan. N äin sum- 
m ittainen väite selvittäm ättä ydinsodan vaa- 
ran  poistamiseksi ja  aseistariisunnan edistä
miseksi tehtyjä aloitteita ja toim enpiteitä voi 
vain lisätä skeptisismiä ja  passiivisuutta, jo ta 
sodan voimat ovat aina käyttäneet hyväk- 
seen. Mikäli pyritään Pohjoism aiden etujen 
mukaisesti liennytyksen ja  aseistariisuntatoi- 
mien edistämiseen, edellyttää se tarkkaa pe- 
rehtym istä eri esityksiin ja  sellaisten esitys- 
ten kannattam ista, joissa tarjotaan tasapuo- 
linen mahdollisuus edetä aseriisunta-alalla 
m inkään valtion turvallisuutta vahingoitta- 
m atta, tulevat näm ä esitykset m iltä taholta 
tahansa. Tällainen esitys on Neuvostoliiton 
ehdottam a ensimmäisen ydiniskun kieltävä 
sopimus tai ehdotukset siitä, että kaikki val- 
tiot lopettavat samanaikaisesti ydinaseiden 
tuotannon sekä että m ääräaikaisesti kiellet- 
täisiin kaikki ydinkokeet, myös rauhanom ai- 
siin tehtäviin tarkoitetut ydinräjähdykset. 
Länsivaitojen hallituksille Brezhnev on tar- 
jonnut sopim usta molemminpuolisesta sitou- 
muksesta olla valm istam atta neutronipom - 
rnia.

Suomi, Ruotsi ja Euroopan puolueettom at 
sekä sitoutum attom at m aat ovat Belgradissa 
yhteisessä lausunnossa korostaneet välittö- 
mien aseriisuntaa edistävien toim ien tar-
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peellisuutta alueellisella pohjalla Euroopas- 
sa, m ihin suurin osa sotapotentiaalia on kes- 
kitetty. Tässä lausunnossa kehotettiin Bel- 
gradin seurantakokousta antam aan kaikki 
tuki toukokuussa kokoontuvalle Y K :n yleis- 
kokouksen aseidenriisuntaa käsittelevälle eri- 
tyisistunnolle. Täilainen lausunto olisi mer- 
kittävä. ETY K :in osanottajavaltiot vastaa- 
vat 80 proscntista maailm an varustelume- 
noista.

A jatellen Y K :n toukokuussa kokoontuvan 
erityisistunnon suurta merkitystä on paikal- 
laan, että myös Pohjoismaiden neuvosto an- 
taisi lausunnon neutronipom m ia ja  kilpava- 
rustelua, ”vastaan. Täten Pohjoism aat toimi- 
sivat m inisterineuvoston ohjelmassa maini- 
tulla tavalla eivät ainoastaan omaksi eduk- 
seen vaan myötävaikuttaisivat myös tasa- 
painon ja  lientymisen lisääntymiseen maa- 
ilm assa” .

Mirjam Tuominens tal i svensk översätt
ning: H err president! Till den rikligt be
handlade satellitfrågan vill jag återkom m a 
i morgon. N u skulle jag vilja behandla den 
för de nordiska länderna viktiga utveck
lingen av den internationella avspänningen. 
Avspänningsprocessen befinner sig i ett 
svårt brytningsskede, och därför måste man 
fästa allt allvarligare uppm ärksam het vid 
nedrustningsförhandlingarna. D et nuvaran
de stagnationstillståndet kan leda till en ny 
farlig upptrappning i kapprustningen, till 
och med i kärnvapenkapplöpningen. F ör
enta Staternas planer om massproduktion 
av neutronbom ben och om överlåtande av 
detta vapen åt N A TO -trupperna i Europa 
innebär ett svårt bakslag för långvariga an 
strängningar, som bl. a. Finland och de öv
riga nordiska länderna haft för att hindra 
kärnvapnens spridning och för att stärka 
effektiviteten av avtalet om kärnvapen
spärr.

Införandet av neutronbom ben skulle inte 
förbli en ensidig åtgärd. D et skulle förskju
ta  mänskligheten in i en ökande risk för 
kärnvapenkrig. Neutronbom bens klassifice
ring som ett taktiskt vapen, vilket har före
slagits, skulle avskaffa gränsen mellan kärn
vapen och konventionella vapen och på ett 
skräm m ande sätt sänka tröskeln för kärn
vapnens användning. Talrika vetenskaps
m än har uppm ärksam m at denna risk. Oro

väckande är de i tidningar förekom m ande 
nyheter, enligt vilka m an i Förenta S taterna 
överväger överlåtelse av neutronbom ben åt 
Israel sam t att fascistjuntan i Chile och den 
rasistiska regeringen i Sydafrika planerar 
anskaffning av kärnvapen.

Sveriges utrikesminister Söder och F in
lands utrikesm inister Väyrynen har i en ge
mensam proklam ation fäst uppm ärksam het 
vid neutronbom bens risk, som ingalunda 
skulle läm na N orden oberört. De nordiska 
länderna borde sam fällt och aktivt uppträ
da mot neutronbom bens tillverkning och 
likaså yrka på förbud m ot alla kärnvapen 
och övriga massförintelsevapen. I denna 
livsviktiga fråga för m änskligheten kan m an 
vara varken passiv eller neutral. Den frå
gan kan m an inte heller hänskjuta enbart 
till storm akterna, ty i fråga om små stater 
kan det till och m ed gälla frågan om fo rt
bestånd av deras tillvaro. D et är mycket 
oroväckande att en sorts pessimism och 
skepsis i ganska hög grad vunnit terräng 
i fråga om nedrustningsförhandlingarna. 
Nedrustningens framsteg, vare sig det sker 
bara i små stycken, vare sig det sker genom 
små delåtgärder, innebär en förbättring av 
det internationella samarbetets atm osfär 
och détentens förstärkning. D etta åter un
derlättar lösningen av sådana brinnande in
ternationella problem som avskaffandet av 
hungern, klarläggandet av miljövårds- och 
energiproblemen, lågkonjunkturens och ar
betslöshetens minskning.

De nordiska ländernas insats är absolut 
nödvändig för att m an skall kunna främ ja 
détenten, sluta kapprustningen, och i syn
nerhet för att avvärja risken för kärnvapen 
och övriga massförintelsevapen. Just nu är 
de nordiska ländernas aktiva uppträdande 
för dessa mål nödvändigt, när F ören ta N a
tionernas specialsession för nedrustnings
frågor, som börjar i maj m ånad, håller på 
att förberedas.

Hela det nuvarande läget bekräftar den 
stora betydelse som regionala åtgärder ock
så har för att m inska spänningen och för 
att sluta kapprustningen. A tt göra N orden 
till en kärnvapenfri zon är allt viktigare 
med tanke på kärnvapenhotet som håller p?- 
att sprida sig till Skandinavien. De på den 
norska kusten placerade radiostyrstationer- 
na av Förenta Staterna för kärnmissil-u-bå-
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tar drar N orden till kretsen av Förenta Sta
ternas kärnvapenstrategi. D etta samt del
tagandet av Tyska Förbundsrepublikens va
penm akt i NATOs m ilitära övningar i N or
ge tillspetsar situationen i hela Norden.

I detta sam m anhang kan m an inte låta 
bli att fästa uppm ärksam het vid de påståen
den, enligt vilka bägge så kallade super
m akterna är på sam m a sätt skyldiga till den 
ofantliga risken för kärnvapenkrig, som ho
tar hela mänskligheten. E tt så pass obestäm t 
påstående, utan att redogöra för initiativ 
som har tagits för att avskaffa risken för 
kärnvapenkrig och för att främ ja nedrust
ningen. kan bara öka skepticismen och pas
siviteten, vilket har alltid utnyttjats av kri
gets krafter. Ifall m an i överensstämmelse 
med de nordiska ländernas intressen strä
var till att främ ja avspänningen och ned- 
rustningsåtgärderna, behövs det en nog
grann granskning av de olika förslagen och 
stödande av sådana förslag som erbjuder en 
jämsidig möjlighet att taga framsteg inom 
nedrustningen utan att skada någon som 
helst stats säkerhet, oberoende av från vil
ket håll dessa förslag kommer. E tt dylikt 
förslag är det av Sovjetunionen föreslagna 
avtal, som förbjuder det första slaget med 
kärnvapen, eller förslag om att samtliga 
stater skulle samtidigt sluta kärnvapenpro
duktionen samt att m an tem porärt skulle 
förbjuda alla kärnvapenprov och även för 
fredliga ändam ål avsedda kärnexplosioner. 
Brezhnev har åt de västerländska regering
arna erbjudit ett avtal om en ömsesidig fö r
bindelse att inte tillverka neutronbom ben.

Finland, Sverige och de neutrala och non- 
allierade länderna i E uropa har i Belgrad 
i ett gemensamt utlåtande fram hållit be
hovet av om edelbara nedrustningen främ 
jande åtgärder på regional bas i Europa, dit 
största delen av krigspotentialen koncentre
rats. I detta utlåtande uppm anades upp
följningsmötet i Belgrad att ge allt stöd åt 
FN-generalfcrsam lings specialsession om 
nedrustning, som sam m anträder i maj. E tt 
dylikt utlåtande skulle vara betydelsefullt. 
Deltagarstaterna i ESSK svarar för 80 pro
cent av världens utrustningsutgifter.

Med tanke på F N :s specialsession, som 
sam m anträder i maj, och på dess betydelse, 
är det på sin plats att N ordiska rådet också 
avser ett y ttrande mot neutronbom ben och

kapprustningen. Härigenom  skulle de nor
diska länderna på det i ministerrådets pro
gram  näm nda sättet ” inte bara gagna sina 
egna intressen u tan  bidra även till stabilitet 
och avspänning” .

Steen: Som mange talere har vært inne 
på, har svak produksjonsvekst, ja, til og 
med redusert aktivitet kom binert med rask 
prisstigning vært det karakteristiske trekk 
ved den okonomiske situasjon i de vestlige 
land gjennom en rekke år. D ette viser i seg 
selv at en ikke autom atisk kan trekke noen 
parallell mellom den krise vi nå opplever, 
og den krise som industrilandene gjennom 
levde i 30-årene. E tt hovedtrekk er im idler
tid det samme, en om fattende arbeidsledig
het, som igjen tar preg av masseledighet i 
en rekke land. Sett mot denne bakgrunn, 
men også sett på bakgrunn av den debatt vi 
de siste dagene har hatt i Norge, vil jeg 
allerede innledningsvis slå fast: Full syssel
setting og ökonomisk trygghet er ikke mål 
som vi kan sette på venteliste i påvente av 
bedre tider. Tvert imot er den fulle syssel
setting fortsatt hovedm ålet for den politikk 
Det norske Arbeiderpartis regjering i dette 
landet förer. Vi har vært og er klar over at 
dette er en målsetting som har sin pris.

Den fulle sysselsettings politikk har for 
Norges vedkom mende m edvirket til et höye- 
re kostnadsnivå enn i andre land og derved 
en forverret konkurranseevne og stort un 
derskudd i utenriksökonomien.

I politikk er det et ikke ukjent fenom en 
å uttale seg skråsikkert om frem tiden når 
fremtiden er blitt fortid. D et er det vi langt 
på vei opplever i den norske debatten nå 
om dagen. Som alle andre kunne også vi ha 
önsket oss adgang til sannsigerskens kry- 
stallkule. Muligens ville et og annet ha vært 
gjort annerledes. Ja, for så vidt er det lett 
å se i dag at et og annet burde ha vært 
gjort annerledes, m en ikke i hovedsak.

M otkonjunkturpolitikken har satt det pro
duktive arbeid og menneskets verdighet og 
selvrespekt i sentrum . D et enkelte m enne
skes utkomm e og vekstmuligheter er satt i 
forgrunnen, og på dette punkt vil vi ikke 
vike.

Selv om dagens situasjon kan synes både 
kriseartet og uoversiktlig, bör vi vokte oss 
for psykosens effekter som lett kan före til
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overilte handlinger. Loven om pendelens 
svingninger er under ingen omstendigheter 
noe godt grunnlag for den okonomiske po
litikken. G reier vi å innrette oss med en 
viss fornuft, er det ikke noen grunn til å 
frykte at det vil skje en dram atisk reduk
sjon i den m aterielle standard for m enne
skene i våre land. Og de nordiske land er 
blant de land i verden som har historiens 
og verdens höyeste levestandard!

E tter en periode preget av dommedags
beskrivelser burde vi nå föle det som poli
tikkens ansvar å ta imot de utfordringer vi 
står overfor, og det ligger nok av utford
ringer på bordet til at vi i fellesskap og på 
nordisk plan har tilstrekkelig av arbeids
oppgaver å ta  fatt på. Vi står alle på den 
fulle sysselsettingspolitikk, og vi har i felles
skap krav til en m er ekspansiv politikk i de 
store og dom inerende industrinasjoner. Vi 
önsker handelspolitiske tiltak som kan ska
pe större utenriksökonomisk stabilitet. Det 
burde innebære at de nordiske land i alle 
internasjonale fora sam ordner sine krav i 
en politikk for sysselsetting og ökonomisk 
trygghet. En konkret og avgrenset, men 
vanskelig arbeidsoppgave er å ta  initiativ til 
et m er om fattende og effektivt valutapoli- 
tisk samarbeid enn det vi ser i dag. H yp
pige kursendringer, hvor godt nasjonalt be
grunnet de enn m åtte være, —  og jeg får 
vel for sikkerhets skyld tilföye at den kurs
endring som ble foretatt fra norsk side ny
lig, var meget vel begrunnet —  gir m ang
lende stabilitet i utenriksökonomiske for
hold.

D et er atskillige som hevder —  og med 
god grunn •— at den krise vi nå gjennom 
lever, er resultatet av okonomiske og tek
niske forandringer som er större enn m en
neskene noen gang har opplevd, större enn 
den industrielle revolusjonens forandringer 
i det 18. og 19. århundre. Teknologien er 
fört så langt at begrepet arbeid m å gis en 
ny definisjon og et nytt innhold. Jeg vil 
derfor slutte meg til dem som m ener at et 
slikt perspektiv har mye å gi i debatten om 
den langsiktige samfunnsutviklingen i det 
postindustrielle samfunn. M en samtidig må 
en slik diskusjon fortone seg som noe uvir
kelig for de millioner av m ennesker som 
m angler de mest elementære materielle fo r
utsetninger for et menneskeverdig liv, og

det gjelder fortsatt for flertallet av m enne
skene.

V år utfordring er: F orm år vi å skape det 
politiske og organisatoriske grunnlag for en 
verden som gir arbeid til alle og bröd til 
dem som trenger det? I denne sammenheng 
får den nye okonomiske verdensordning et 
höyst aktuelt perspektiv der det haster med 
å överföre ressurser til de deler av verden 
som nå må låne penger for å skaffe seg de 
mest grunnleggende livsförnödenheter og 
allikevel ikke greier det. Samtidig ser vi at 
de produksjonsm idler som kan skape disse 
livsförnödenheter, står uvirksomme i den 
industrialiserte verden. D et er dette som er 
det store paradoks i det sosiale og okono
miske dram a som vi nå gjennomlever.

Lillqvist: H err president! Sysselsätt
ningen är, som vi redan hört i flera anföran
den, ett av de största och svåraste proble
men i våra länder för närvarande. D et är 
speciellt ungdom en som drabbas. De som ef
ter avslutad skolgång söker sig ut i för
värvslivet, få r för det m esta konstatera, att 
arbete ej finns för oss. D etta måste för de 
unga vara en svår prövning sam t motgång 
och det finns risk för att de får men därav 
för hela livet samt förlorar tron på vårt 
samhällsskick. Av de nordiska länderna 
har, såvitt jag har kunnat följa med utveck
lingen, D anm ark och Finland drabbats hår
dast av arbetslösheten.

Det är nu det fjärde året i följd som den 
pågående lågkonjunkturen, försatt våra län
der i denna svåra och brydsam m a situation. 
Åtgången på våra exportartiklar har mins
kat betydligt och investeringarna har be
roende därav nedgått till ett minimum. F ör
utom  statliga ingripanden skulle sysselsätt
ningsläget fö r Finlands vidkom m ande vara 
ännu mycket sämre. Och statens andel i sys
selsättningsläget i de övriga länderna torde 
även vara på samma sätt.

F ör närvarande ser det ut, som om nuva
rande konjunkturer har kom m it för att 
stanna. Om ett uppsving kommer blir det 
med sannolikhet, mångårig väntan.

Vad kan vi då göra inom N ordiska rå 
dets ram  för att förbättra sysselsättningen i 
Norden? Problem et är förstås mycket svår
löst.

Men eftersom de nordiska länderna nu
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måste ha stor im port för att upprätthålla 
nuvarande levnadsstandard och även ofta 
har underskott i handelsbalansen, borde en 
undersökning och kartläggning ske för att 
utröna, huruvida någon del av de nu im por
terade varorna kunde fram ställas i våra 
egna länder. M ed andra ord, vi skulle strä
va till att höja den egna självförsörjnings- 
graden i N orden i görligaste m ån inom alla 
sektorer. Därigenom  skulle nya arbetsplat
ser skapas och arbetsbehövande få arbete.

F ör min del tror jag, att det finns pro
dukter som nu im porteras men som mycket 
bra bör kunna produceras i våra länder. 
Och med hela N orden som kundkrets blir 
lönsamheten även ofta bättre när större se
rier av samma varuslag kan produceras sam 
tidigt.

H err president! Säkert finns det också 
många andra möjligheter till en högre cch 
förbättrad sysselsättningsgrad i våra länder 
men ovan relaterade åtgärd borde undersö
kas och därför vill jag uttala en förhopp
ning om att M inisterrådet skulle sätta igång 
med den omedelbart.

Ragnhsldur Helgadóttir: Hr. president! 
La meg först få utrykke takk for at vi får 
oppholde oss noen dager i dette vakre lan
det og benytte oss av Stortingets arbeids
plass.

I m itt meget korte innlegg vil jeg beröre 
noen fä trekk ved Nordisk Råds arbeidsut- 
vikling og innflytelse, to enkelte saker på 
listen, og nordisk samarbeids livsvilkår i Is
land.

De nordiske land er rike, internasjonalt 
sett. Og alle disse rike land står overfor 
ökonomiske vanskeligheter, inflasjon og ar- 
beidsiöshet —  det ene eller det andre, eller 
begge deler. Ideologiske og praktiske grun
ner taler fo r at de nordiske stater sam 
ordner sine virkem idler mot de ökonomiske 
svakheter, til gagn og nytte både for dem 
selv og omverdenen. D erfor m å vi hilse 
med glede idéen som diskuteres innenfor 
N ordisk Råd og M inisterrådet om gjennom- 
föring av en nordisk konferanse om infla
sjon og arbeidslöshet. Felies nordisk kart
legging og samordning av idéer på dette 
om rådet kunne föres ut i de enkelte lands 
politikk, före oss nærm ere hverandre og 
derved bidra til en sterkere nordisk stilling i

omverdenen, ökonomisk og politisk.
K onferansene er blitt et fast trekk i rå

dets virksomhet. D et samme gjelder M ini
sterrådets handlingsprogram m er. Begge dis
se arbeidsm etoder innebærer store mulighe
ter, positive og negative. I konferansene 
dröfter vi selve m ålet vi vil nå på vedkom 
mende saksområde, og veier mot dette mål. 
F aren  består i a t vi ikke sörger for å före 
resultatene inn i vår nasjonale og nordiske 
politikk. De positive m uligheter i handlings
program m ene består i sammenstilling og 
presisering av mulige midler m ot mål man 
allerede har vurdert politisk. D et er jo  uten 
mening å ofre tid og arbeid på handlings
program  hvis m an ikke har m ålet klart for 
seg.

De negative m uligheter i disse nevnte ar
beidsm etoder består i en eventuell uttynning 
av saker og en mild form  for saksbegravelse. 
En gjennom dröftet sak på en vellykket kon
feranse er ikke derm ed en ferdigbehandlet 
sak. Det m å dras konklusjoner, og de posi
tive resultater m å settes u t i livet og påvirke 
allmennhetens attityde. Sakkyndighet og er
faring som ligger bak konferanser og hand
lingsprogram mer, m å etter politiske vurde
ringer tas i b ruk i det daglige liv. D et er 
Nordisk Råds og M inisterrådets oppgave å 
före dette videre gjennom påvirkning og del
takelse i vårt nasjonale lovgivningsarbeid. 
D et er ikke nok at sakkyndigheten hviler i 
handlingsprogrammet.

P å vår saksliste står det et handlingspro
gram  som har svakhetstegn av denne art. 
D et er Nordisk M inisterråds handlingspro
gram  på likestillingsområdet. Vedkom 
mende utvalg i Nordisk Råd sluttet seg for 
så vidt til program m et, selv om det er svakt, 
i håp om at det blir en fortsettelse som 
förer til grunnlag for konkrete innsatser i 
sam råd med N ordisk Råd. Selve saken må 
bare ikke drukne i dokum entering og forsk
ning som, så vidt jeg vet, allerede er foretatt 
i årtier.

Blant tenkbare midler m ot m ålet likestil
ling, som M inisterrådet nevner i program 
met, cr noe som heter positiv diskrimine
ring for den svakest stilte part. Jeg håper at 
M inisterrådet ved nærm ere vurdering ser at 
iverksettelse av denne idé ville bringe oss 
mange skritt tilbake. Jeg er klar over at jeg 
ikke er alene om den anskuelse at den slags
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tryllem idler virker im ot likestilling. K ort 
sagt: D et finnes ingen positiv diskrimine
ring, fordi all diskriminering er negativ.

Den andre sak jeg gjerne vil nevne, er 
den nordiske TV-satellitt. E ttersom  teknik
ken på dette om rådet går frem over og flere 
tar den i bruk, får det nordiske prosjekt på 
dette om råde större betydning. F or Island 
vil det ha den kulturelle betydning at det 
blir större valgfrihet i tilbudet av det kultu
relle stoff som vi får fra  forskjellige steder i 
verden. D et skaper större trygghet for at 
Island fortsatt blir en del av det nordiske 
kulturom råde.

La meg til sist henlede oppm erksom heten 
på det nordiske samarbeids tilslutning i Is
land. Landets beliggenhet og landets 
særskilte språk skaper hindringer som vi is
lendinger m å overvinne for å kunne delta i 
dette samarbeidet. La oss holde öynene 
åpne for den spirende fare som består i at 
det, især blant ungdommen i Island, finnes 
m ennesker som setter spörsmålstegn ved 
nödvendigheten av det nordiske samarbeid.

Slike spörsmålstegn settes især av de helt 
unge som skal lære dansk eller et annet 
nordisk språk på skolen som förste uten
landske språk. M en nettopp dette spiller 
en vesentlig rolle. V årt morsmål, islandsk, 
er slett ikke forstått utenfor Island, unntatt 
av dem som enten er språklige genier eller 
originale mennesker som anvender sin tid 
til å samle på språklige kuriositeter. D et er 
en nokså alminnelig påstand blant ungdom 
men at den del av livet som en har til rådig
het fo r å höste språkkunnskaper, heller 
burde anvendes på språk som er mer inter
nasjonalt forstått.

D et er klart at det kreves politisk innsats 
for å bevare den nordiske tanke i Island, 
især blant unge mennesker. D et er ikke nok 
at det nordiske samarbeid er en politisk rea
litet i dag. D et er også realistisk politikk. 
D et er en av de viktigste faktorer i islandsk 
utenrikspolitikk. Som verden er i dag, kan 
jeg ikke innse annet enn at det også er en 
politisk nödvcndighet.

Westerholm: H err president! D å man 
dryftar ärenden i större sammanhang hän
der det ofta att m an diskuterar vidlyftigt 
om frågor som är m indre väsentliga och 
läm nar de mest väsentliga obehandlade. Jag

vill inte påstå att här inte i går och idag 
skulle ha kommit till diskussion ärenden 
som är väsentliga, men jag vill påstå, att de 
mest centrala problem en har få tt stå åt si
dan.

N är m an bygger ett hus skall stenfoten 
ligga på hållbar grund och så är det även 
när m an bygger upp ett samhälle. D et finns 
nämligen vissa grundvärden i livet som vi 
borde följa om vi önskar nå hållbara resul
tat. Om vi icke följer livets lager ruineras 
vårt samhälle fö rr eller senare.

Religionsundervisningen och värdesätt
ningen av Guds ord har tunnats u t både 
kvantitativt och kvalitativt även i de nor
diska länderna. D et har uppstått otaliga ne
gativa verkningar som speciellt syns i upp- 
fostringen av vår ungdom. Taget på livet 
har avslappnat redan i uppväxtåren. Någon 
har sagt att m ånga unga har levat sitt liv 
redan innan de blivit vuxna och är mogna 
att bli pensionerade. D et är även sant. och 
detta kan envar av oss konstatera om vi 
t. ex. besöker någon alkoholistanstalt. Vi 
träffar där patienter som borde leva i sin 
fräschaste ungdom, men som har en blick 
som tyder på att livet är levt.

D ärför har jag även känt mig litet be
klämd då jag har varit tvungen att konsta
tera, att alkoholfrågan som otaliga gånger 
har behandlats i N ordiska rådet och dess 
social- och miljöpolitiska utskott ännu 
denna dag inte har lett till några särskilt 
konkreta åtgärder trots att forskningen har 
varit och ännu i denna dag är rätt så vidlyf
tig. Forskningen borde också inriktas på 
centrala problem av vilka jag tar upp ett 
enda.

En allmän åsikt är att alkoholinkomsterna 
är så stora för samhället, att om dessa in
kom ster faller bort är återverkningarna 
skadliga för samhället. Sanningen är dock 
just den motsatta. Om m an räknar med alla 
de otaliga skadeverkningarna som är en följd 
av alkoholmissbruket, är utgifterna för al
koholmissbruket m ångdubbla jäm förda med 
intäkterna. D etta har redan några forskare 
konstaterat men jag hoppas att en dylik un
dersökning skulle genom föras även som ett 
samnordiskt projekt för att bevisa de skad
liga följderna av den alkoholpolitik som 
förs i de nordiska länderna. Jag hoppas 
även att N ordiska rådet och m inisterrådet
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skrider till åtgärder då det gäller syftet att 
m inska alkoholmissbruket, personligen ser 
jag hela alkoholfrågan närm ast som en av 
kärnfrågorna för ungdomens fram tid och 
som sådan ytterst väsentlig. D ärför har jag 
även gjort en skriftlig fråga i detta ärende 
till m inisterrådet och hoppas att jag får ett 
uppbyggande, positivt svar på min fråga.

En annan central fråga som kom m er upp 
under denna session är familjepolitisk och 
berör bl. a. äktenskapslagstiftningens fören- 
heiligande inom  N orden. Fam iljen är kärn- 
cellen i sam hället och om äktenskapet ned
rivs och äktenskapets grundvalar försvagas 
leder det till en spoliering av hela samhället. 
De allt allm ännare skilsmässorna och de 
allt oftare förekom m ande s. k. papperslösa 
äktenskapen håller på att upplösa sam häl
lets grunder. Inte ens de effektivaste och 
mest positiva åtgärder kan hela de sår som 
uppstår om grundcellen dvs. kärnfam iljen i 
sam hället inte har en sund karaktär. Följ
derna av den etiskt nedrivande s. k. fria 
kärleken och den nya samlevnadsreform en 
har redan nu visat sig vara överm äktigt ne
gativa. D et krävs ett nytänkande i N orden 
för att komma ur denna dal, där vi ham nat.

En av följderna har varit aborternas 
kraftiga ökning och därav har följt att 
abortlagstiftningen har fått nya former. L i
vet värderas icke m era och då livet icke 
m era värderas dör hum aniteten och våldet 
träder i stället. Vi har i detta avseende all
deles tillräckligt med exempel i dagens 
värld även i Norden. D jupast är det fråga 
om bristen på högaktning av Guds ord och 
Guds vilja.

Juridiska utskottet har stäm t för ett för- 
enhetligande av äktenskapslagstiftningen. 
Av allt att döm a skulle de leda till att s. k.
samvetsäktenskap och de traditionella äk
tenskapen skulle jämställas i lagstiftningen 
och dessa skulle möjligen få ett likartat eko
nomiskt stöd. Om vi vill värna våra äkten
skap och även säkra barnens och ungdomens 
fram tid bör vi utgå från  att samvetsäkten
skap aldrig kan bilda den bas som leder till 
hållbara fasta relationer mellan man och 
kvir.na. En kyrkoherde i Finland hade in
tervjuat ungdom ar som hade levat i sam
vetsäktenskap och ville ingå norm ala äkten
skap. På kyrkoherdens fråga, varför de unga 
paren nu ville ingå äktenskap löd svaret: E f
tersom det är en tryggare form  för samlivet 
och även för barnens fram tid. Som kristen 
kommer jag inte att kunna rösta för juridis
ka utskottets betänkande i ovannäm nda 
ärende.

H err president! Jag hade planerat att u t
tala mig kort även om ungdomsarbetslöshe
ten, den nya ekonom iska världsordningen 
och den samnordiska u-hjälpen men den re
kom m enderade tiden går ut.

Hoppas jag på något sätt har kunnat be
lysa det centrala i det vi borde ta i beak
tande då vi sköter de samhälleliga uppgif
terna. Vi bör arbeta på en realistisk bas och 
det bör vi göra sanningsenligt, med ansvars
känsla, mod, uthållighet och m ed respekt 
för våra medmänniskor. Tack!

Sedan generaldebatten avbrutits, avsluta
des mötet kl. 17.50.
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Protokoll

4:e mötet

M åndagen den 20  februari 1978 kl. 10 .00  

Presidenter: Oiof Palme (1— 3) och Erling Dinesen (4— 6)

20 februari

Dagordning

1. C l :  Berättelse rörande det nordiska 
sam arbetet; Dokum ent: R apport från 
N ordiska rådets presidium. B 24: Minister- 
rådsförslag om program  för N ordiska m i
nisterrådet (fortsatt generaldebatt).

2. C l :  Berättelse rörande det nordiska 
sam arbetet (trafikutskottets betänkande) 
C 129/t: Berättelse från  N ordiska trafiksä
kerhetsrådet och dess samarbetsorgan.

3. E 5 : F råga till N ordiska m inisterrådet 
om förbättrade flygförbindelser mellan 
Å land och Stockholm sområdet (D 
1978/9/1972/t)

4. E 1: F råga till Danm arks och Sveriges 
regeringar angående öresundsförbindel- 
serna

5. E 7 : F råga till N ordiska ministerrådet 
om flygförbindelserna mellan de nordliga 
delarna av Norge, Sverige och F inland (D 
1978/28/1973/t)

6. E 3 : Fråga till N ordiska ministerrådet 
om spridning av nordisk film inom N orden 
(D 1978/18/1977/k)

Meddelande
D et meddelades, att statsrådet Ingemar 

M undebo intagit sin plats i rådet.

Ändringar i medlemslistan
Det anmäldes, att Kjell-Olof Feldt läm 

nat sessionen och ersatts av K arl-Erik Häll

för 4:e, 5:e och del av 6:e m ötet sam t att 
H arri Holkeri läm nat sessionen och ersatts 
av Ilkka K anerva och att Per Olof Sund
m an läm nat sessionen och ersatts av Ulla 
Ekelund.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

1
C 1: Berättelse rörande de nordiska sam
arbetet, Dokument 1: Rapport från Nor
diska rådets presidium och B 24: Minister- 
rådsförslag om program för Nordiska mi
nisterrådet (fortsatt generaldebatt)

Bondevik: Hr. president! TV-satellitten 
har svevet rundt også i denne debatten. De 
mest entusiastiske satellitt-tilhengere har 
nærmest fremstilt dem  som anm elder en 
smule skepsis, som om de står for foreldede 
kulturpolitiske holdninger. Og så er det 
kjørt fram  argum enter fo r fjernsyn som så
dant.

Men nå er det ikke innføring av fjernsyn 
som diskuteres. Selv om nesten alle er enige 
i fjernsynets positive kulturpolitiske funk
sjon, er det dermed ikke sikkert at det auto
matisk er et frem skritt at tilbudet i tid og 
antall kanaler stadig utvides. Jeg sier: D et 
er ikke sikkert det autom atisk er et frem 
skritt, men det er m ulig  det er det p å  det 
nåværende stadium. Men akkurat dette bør 
vi kunne diskutere lidenskapsløst.

Jeg tro r for min del ikke det er ut fra  fo r
eldede kulturpolitiske holdninger at f. eks. 
ungdomsorganisasjoner, kulturarbeidere og
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svenske sosialdemokrater, som Sture Palm  
her i går, reiser visse kritiske spørsmål. D et 
kan tvert om være det motsatte: et forsøk 
på å se fremover, til å spørre om vi uten vi
dere skal fortsette en rask utvikling av 
massemediaenes dom inerende rolle i vårt 
kulturbilde.

Saken er at vi står m idt oppe i en ” kul- 
turteknologisk” revolusjon, men uten å ha 
en klar mediapolitikk. D erfor m å vi ta  oss 
tid til å gjennom drøfte sentrale mediapoli- 
tiske spørsmål før vi tar en endelig beslut
ning om et så viktig skritt som et nordisk 
TV-samarbeid, spesielt etter det såkalte to- 
talalternativet, som i første omgang vil bety 
sju paralleltgående fjernsynskanaler.

E t eventuelt ja  til dette som m åtte 
komme etter en skikkelig debatt m ed vurde
ring også av motforestillinger, vil i tilfelle 
være langt sterkere ja enn et ukritisk ja  som 
m åtte komme på grunnlag av en altfor dår
lig og tynn debatt. Og skulle vi finne at det 
er rett, m å vi ha m ot til å  si nei til et slikt 
alternativ. E ller det som kanskje er aller 
mest interessant: at vi virkelig undersøker 
flere alternativer for utnyttelse av en even
tuell satelitt enn det som ti! nå er gjort. En 
satellitt er bare et teknisk hjelpem iddel, og 
er i og for seg verken noe godt eller vondt. 
Det avgjørende er hva en slik satellitt m åtte 
brukes til. Og da er det kulturpolitiske krite
rier som må bli avgjørende.

D et er vel slik at noen i dette ser mulig
heter for en ny, betydelig samarbeidssak i 
Norden. Jeg vil ikke redusere verdien av 
dette.

M en fjernsyn er et så sterkt medium, og 
en utvidelse til sju program kanaler i første 
omgang vil være en så radikal endring i 
flere land at de kulturpolitiske aspekter må 
vurderes meget nøye.

D et å kunne velge mellom flere nordiske 
program  vil selvsagt kunne øke kjennskapet 
til og forståelsen for hverandres sam funns
liv, kultur og språk. M en dette m å veies 
m ot andre virkninger. Saken reiser en rekke 
spørsmål som utredningene til nå ikke gir et 
skikkelig svar på. F. eks. dette: H vordan vil 
de stadig økende kulturinntrykk utenfra 
virke på inform asjonen om og samhørighe
ten med et nærmiljø? Kan det forsterke 
manges følelse av rotløshet og manglende 
identitetsfølelse?

E t aspekt som er vurdert altfor lite, er 
hvordan en slik utvikling vil virke på barn 
og ungdom, ja, på hele familielivet. N å kan 
ikke noen med særlig utbytte se m er enn ett 
program  om gangen. Men den totalt mulige 
seertid for barneprogram  f. eks. vil etter to- 
talalternativet kunne utvides betydelig på 
grunn av tidsforskjellene i våre nordiske 
land. Dette kan komme til å øke barns ”av
hengighet” av fjernsyn, og virkningene av 
dette m å vurderes.

D en nordiske samarbeidssak er ikke tjent 
m ed at vi lar oss ” beruse” av de muligheter 
den nye teknologi på dette om rådet gir. D et 
har vært tendenser til dette også i denne de
batt. Det er de kulturpolitiske og ikke de 
tekniske kriterier som m å bli avgjørende for 
den videre behandling og det endelige 
standpunkt i dette spørsmål.

På den annen side er det ikke mening i å 
si et bestemt nei til dette spørsmål nå. U t
redningen bør gå videre, slik M inisterrådet 
og kulturutskottet er innstilt på. Nye aspek
ter m å trekkes grundig inn i disse u tred
ninger, og andre alternativer for bruk av en 
eventuell satellitt må vurderes. F. eks.: K an 
dette tekniske hjelpem iddel som en fjern- 
synssatellitt er, brukes for å bedre program 
tilbudet til m inoritetsgrupper, f. eks. i våre 
nordiske land? K an den brukes for å gi be
dre program tilbud til frem m edarbeidere? 
K an den brukes til utbygging av radio og 
fjernsyn i distrikter innenfor våre land osv.?

Og endelig: U tgiftene som et prosjekt 
som en felles nordisk TV-satellitt vil m ed
føre, m å vurderes opp mot investeringer vi i 
de enkelte land vil bruke til utbygging av 
lokal radio og TV. I N orge f. eks. h ar vi 
lagt mange planer med höye am bisjoner om 
utbygging av radio og fjernsyn i våre di
strikter, og vi kan komme inn i vanskelige 
ökonomiske avveiningsspørsmål.

Så over til et annet tema: Som ny i N ord
isk Råd har jeg forelöpig ingen klar form e
ning om hvor sam arbeidet i dette forum  
best kan videreutvikles. Men ett vil jeg like
vel understreke som viktig, uansett situa
sjon, og det er at de nordiske land hver for 
seg og i fellesskap forsterker innsatsen til 
hjelp for utviklingsland. Selv om våre land 
nå sliter med ökonomiske problem er, er 
disse små sett i forhold til de grunnleggende 
oppgaver de fattige land står overfor. Vi i
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N orden m å aldri bli så opptatt av vår situa
sjon at perspektivene når det gjelder den li
dende verden, svekkes. D et kan være nöd- 
vendig å understreke dette i en tid som vår.

Nordiske land har på flere vis opparbei
det tillitsfulle relasjoner til utviklingsland. 
D ette er et forhold som m å föres videre. 
M en situasjonen reiser også nye problem 
stillinger for oss. Både den fattige verdens 
problem er og vår egen okonomiske politikk, 
f. eks. når det gjelder utviklingen av vårt 
produksjonsliv. E t spörsmål vi grundigere 
m å gå inn i, er dette: H vordan kan vi 
trekke vårt produksjons- og næringsliv inn i 
et sam arbeid og samvirke med u-landene? 
H er burde det ligge til rette for både forsk
ning og utvikling i Norden.

Kristian Albertsen. Hr. præsident! I mit 
indlæg her under generaldebatten vil jeg 
berøre to spørgsmål. Dels, forholdsvis kort, 
som ordfører for juridisk udvalg kom m en
tere Nordisk M inisterråds forslag B 24 om 
et program  for Nordisk M inisterråd og ju ri
disk udvalgs behandling af forslaget, dels 
som almindeligt medlem af Nordisk Råd 
knytte nogle bem ærkninger til de økono
miske og beskæftigelsesmæssige problem er, 
vi står m idt i.

M inisterrådsforslaget om et program  for 
N ordisk M inisterråd er, som også tidligere 
talere har nævnt, ikke noget epokegørende 
dokument, der peger på helt nye veje eller 
initiativer i det nordiske samarbejde. Spe
cielt for juridisk udvalgs arbejdsom råde har 
udvalget konstateret, at m inisterrådsforsla- 
gets gennemførelse kun vil få beskeden di
rekte indflydelse. D et kan imidlertid ikke 
overraske, at program m et koncentrerer sig 
om de store samfundspolitiske og sam
fundsøkonomiske samarbejdsorganer.

Jeg kan meddele, at en gennemgang af 
forslaget i juridisk udvalg set i relation til 
Helsingforsaftalen har ført til, at udvalget 
ikke um iddelbart har fundet synspunkter, 
som falder uden for Helsingforsaftalens 
ramm er.

F or de i program m et direkte om talte ju 
ridiske sagsområder er det karakteristisk, at 
de allerede er genstand for aktuelt nordisk 
lovgivningssamarbejde, og som sådan figu
rerer i det nordiske lovgivningsprogram, så

ledes som dette også frem træder i m inister
rådets beretning om det nordiske sam ar
bejde.

M inisterrådets program forslag føjer ikke 
noget nyt til denne fremstilling. Forslaget 
fastholder imidlertid på en række centrale 
om råder den prioritering af indsatserne, 
som juridisk udvalg har m edvirket til at 
fremkalde.

E t flertal i juridisk udvalg hilser således 
m ed tilfredshed den vægt, som m inisterrå
det lægger på det konsumentpolitiske a r
bejde, der inden for flere felter stræber 
mod en generelt bedre varetagelse af konsu
menternes interesser.

Juridisk udvalg indstiller i sin betænk
ning, at N ordisk Råd vedtager følgende u d 
talelse:

”Nordisk Råd har ud fra et juridisk syns
punkt ikke indvendinger m od den form  og 
det indhold, som m inisterrådet i sit forslag 
lægger frem  for arbejdet i de kom m ende år. 
Nordisk Råd skal dog understrege den 
vægt, som rådet lægger på H elsingforsafta
lens målsætning om harm onisering af de 
nordiske landes lovgivninger i så vidt 
omfang, som det er muligt.”

Jeg skal herefter vende mig til nogle ak
tuelle økonomiske problem er. U de omkring 
i verden vurderes de nordiske lande som 
samfund, der ikke alene er velorganiserede, 
men også befolket af borgere, der efterlever 
de demokratiske spilleregler indadtil, men 
hvor de respektive regeringer respekterer de 
internationale aftaler, der indgås. D et gæl
der konventioner, trak tater og aftaler, og 
det gælder også den specielle GATT-aftale, 
som snart har virket i 30 år.

Ved denne aftales indgåelse har m an be
vidst tilstræbt at nedbryde alle eksisterende 
toldskranker og derm ed stimulere produk
tion og handel, hvorved m an vil kunne fo r
bedre de materielle vilkår, og dette er fak
tiskt også lykkedes verden over, ikke mindst 
i vore nordiske velfærdsstater.

Vi oplever i disse år en vis stagnation og 
endog en behersket tilbagegang i den øko
nomiske udvikling. D enne tendens m å ses i 
lyset af en betydelig fremgang i hele tiåret 
1960— 70.

Dette beherskede tilbageslag bør ikke fo r
lede vore regeringer til at fravige de in ter
nationale aftaler, som vi højtideligt har ind
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gået, og hvis frugter vi i høj grad har nydt. 
Vi m å ikke af kortsigtede politiske hensyn 
tro, at vi kan fjerne stagnationsperiodens 
byrder ved at lave konkurrenceforvridende 
foranstaltninger, som vil skade partnerne i 
de respektive aftaler. Ikke mindst imellem 
de nordiske lande er sam arbejdet og de øko
nomiske relationer så om fattende, at virk
ningerne af sådanne konkurrenceforvri
dende indgreb omgående vil få ulykkelige 
følger.

D et har glædet mig under debatten at 
bemærke, at også flere frem trædende politi
kere f. eks. fra N orge —  jeg refererer spe
cielt til hr. G uttorm  Hansens indlæg —  har 
været inde på lignende betragtninger dels 
her og dels i den norske presse.

Ud fra  min egen holdning har jeg ikke 
noget imod samfundsovertagelse af visse in
dustrier, og når eksempelvis den borgerlige 
svenske regering i sin korte regeringspe
riode har socialiseret mere, end tidligere re
geringer har gjort over en længere virkende 
regeringsmagt, er det da i orden, m ed
mindre statsovertagelsen eller statskontrol
len benyttes til at yde økonomisk hjælp, der 
må opfattes som direkte statsstøtte til pro
duktionen, for i så fald påfører m an sine 
nabolande eller handelspartnere en ubillig 
konkurrence, hvorved disse lande påtvinges 
yderligere arbejdsløshed.

I den danske presse og den danske offent
lighed har m an nøje fulgt eksempelvis det 
særlige eksportinitiativ med spånplader, som 
meget hurtigt skabte ledighed hos danske 
træindustriarbejdere. Så vidt jeg har fort- 
stået, har man, hvad spånplader angår, re t
tet sig efter kritikken og rettet priserne, men 
det kan kun vurderes som et bevis på, at der 
var tale om statssubvention.

På et andet vitalt område, nemlig inden 
for stålindustrien, har m an oplevet noget 
tilsvarende. I pressen har m an kunnet læse 
om statssubventioner på mange m ia kr. E r 
disse tal rigtige, og er dette i så fald i ove
rensstemmelse med G ATT-aftalen?

Inden for tekstilom rådet yder man rente- 
og afdragsfrie lån, uden at der stilles krav 
om sikkerhed. M an kan få 25 pct. af struk- 
turgarantien afskrevet. D ette initiativ alene 
koster pr. år de svenske skatteborgere 140 
mill. kr.

Ud over denne form  for støtte yder man

særlige beskæftigelsesbidrag til ansatte over 
50 år m ed 15 kr. i timen, og det er nu i 
1978 forøget til 20 kr. i timen, hvilket kos
ter den svenske stat og sam fundet over 100 
mill. kr. D erudover yder m an afskrivnings- 
lån på over 200 mill. kr. samt andre former 
for støtte. Jeg ved meget vel, at m an her har 
argum enteret fra  svensk side, at det er ud 
fra  beredskabshensyn, at disse bevillinger 
ydes, men det skulle da undre mig, om dette 
er i overensstemmelse med G ATT-aftalen.

M ine bem ærkninger her skal forstås dels 
som en kritik af disse i mine øjne kortsy
nede svenske støtteordninger, som i 
længden må være uholdbare, m en også som 
en indtrængende opfordring til at holde op 
med, hvad der endnu m åtte findes af slige 
ting.

Vi er alle som m edlem m er af den nor
diske familie interesserede i fortsat at kunne 
fastholde den internationale respekt, som vi 
nyder, og som ikke skal undergraves af 
kortsigtede og i længden alt for dyre natio
nale støtteordninger. D et vil også svække 
det nordiske samarbejde.

Bertil Jonasson: H err president! H err Al- 
bertsens inlägg m åste grunda sig på något 
missförstånd. V ad vi i Sverige gjort är a tt vi 
vidtagit vanliga arbetsm arknadspolitiska åt
gärder. D et branschriktade stödet syftar till 
om struktureringar, och vi har ingalunda 
subventionerat exempelvis spånplattetill- 
verkning. I övrigt har det gällt aktieinköp 
och aktieägartillskott.

V åra åtgärder skiljer sig inte från  dem 
som vidtagits i andra länder, och vi vill inte 
på något sätt äventyra vår internationella 
trovärdighet. Jag vill i övrigt i denna replik 
hänvisa till industrim inister Åslings anfö
rande i lördags, där han tog upp dessa frå
gor.

Kristian Albertsen: Hr. præsident! Hvis 
der er tale om misforståelser på disse vitale 
om råder, må jeg have lov til at sige, at så 
har den svenske regering i høj grad bidraget 
til, at disse misforståelser er opstået, idet 
der i de andre nordiske lande findes nogle 
stærke fornem m elser af, at m an her yder 
nogle tilskud, hvor man med rette kan være 
i tvivl om, hvorvidt de virkelig kan være i 
overensstemmelse med de internationale af-
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taler, som Sverige og andre lande har un 
derskrevet.

Såfrem t der skulle være tale om m isfor
ståelser, m å jeg gå ud fra, at der på mini- 
sterrådsplan bliver anledning til at følge en 
sådan procedure i de enkelte lande —  i dette 
tilfælde specielt i Sverige —  at dette om 
råde kan blive afklaret og afdækket, således 
at der ikke om dette problem bliver mis
forståelser de nordiske folk imellem.

Bertil Jonasson: H err president! H är är 
inte platsen att i detalj gå in på olika frågor
—  det tillåter inte bestämmelserna. Sådana 
frågor får vi klara ut på annat sätt, men jag 
utgår ifrån att det här föreligger ett rent 
missförstånd.

Sigrid Utkilen: Hr. president! I tilknyt
ning til det nordiske samarbeid som allerede 
er etablert på mange forskningsområder, vil 
jeg gjerne ta opp spörsmålet om m an på 
nordisk basis kan utvikle et nærm ere sam
arbeid innenfor ernæringsforskning i ark
tiske områder. Form ålet med et slikt forsk- 
ningssamarbeid er bl. a. mulighetene for å 
komme fram  til en bedre utnyttelse av po
lare matem ner. I virkeligheten er det vel 
slik at hele N ordkalotten, Svalbard og 
G rönland har behov for en bredere under
sökelse av hvilke ernæringsmessige mulig
heter som ligger i disse områders naturgitte 
forutsetninger. Selvsagt vil det fortsatt være 
slik at disse om råder vil være helt avhengig 
av im porterte m atvarer, men etter min m e
ning er det önskelig å vurdere en bedre u t
nyttelse av de polare m atem ner for om m u
lig å kunne öke selvforsyningsgraden. Også 
i global sammenheng vil det være önskelig 
å kunne öke m atvareproduksjonen av både 
vegetabilske og animalske m atem ner i de 
arktiske om råder som har bosetting.

E t nordisk forskningssamarbeid på dette 
om råde vil imidlertid ikke bare kunne få 
betydning for m atvareproduksjonen. Også 
ut fra  en medisinsk vurdering kan det være 
nyttig å styrke ernæringsforskningen i de 
arktiske områder. D et er en kjensgjerning at 
vi forclöpig vet svært lite om hvorledes de 
klimatiske forhold og spesielle faktorer, 
som den lange m örketiden, virker inn på de 
organiske funksjoner, og om hvorledes

ernæringsforholdene virker inn i denne 
sammenheng.

Sett fra et norsk synspunkt kan det være 
naturlig å antyde at et nordisk forsknings
samarbeid på dette om råde får Universitetet 
i Tromsö som sentrum  på grunn av universi
tetets sentrale beliggenhet på N ordkalotten. 
Det kan i denne sammenheng være verd å 
nevne at man lenge har arbeidet for å få 
etablert en fullverdig ernæringsforskning 
ved Universitetet i Trom sö, uten at jeg i 
dag kan si konkret hvor saken står.

E tter min mening er dette et felt hvor det 
vil være naturlig med et nordisk sam arbeid 
siden dette berörer alle våre medlemsland. 
M an kan jo også tenke seg å trekke inn and
re interesserte nasjoner, og da kanskje i 
förste rekke USA og Canada. F. eks. burde 
universitetet i Fairbanks, Alaska, kunne 
være interessert i et samarbeid. F örst og 
frem st er det im idlertid viktig å få etablert 
et slikt samarbeid, og da bör m an kanskje i 
förste rekke satse på et nordisk samarbeid. 
Jeg håper derfor at M inisterrådet vil ta opp 
dette spörsmål til alvorlig overveielse.

Meddelanden

Det meddelades att trafikm inister Kjeld 
Olesen och trafikm inister Veikko Saarto in
tagit sina platser i rådet.

Tuomioja: H err president! U nder debat
ten har m an karakteriserat de möjligheter 
NORDSAT skulle ge för det nordiska sam 
arbetet bl. a. såsom ”epokgörande” . 
T. o. m. m ånga av dem, som annars ställer 
sig kritiskt till TV-satelliten, har dock inta
git en i viss m ån defaitistisk hållning visavi 
planerna och anser det lönlöst att käm pa 
emot dylika teknikens nyaste vinningar och 
försöker därem ot att påverka planerna i en 
m era dem okratisk riktning med tillräcklig 
samhällelig kontroll utan a tt ifrågasätta 
själva nödvändigheten att överhuvudtaget 
ha ett satellitsystem.

En sådan defaitism finner jag svår att 
förstå. Måste mänskligheten alltid under
kasta sig teknikens s. k. oundvikliga fram 
marsch, en fram m arsch som idag inte styrs 
i främ sta rum m et av mänskliga behov eller 
solidaritetens krav utan av de ekonom iska
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intressen som tjänar den ledande och 
ägande eliten i våra kapitalistiska sam häl
len? A tt sådana ekonomiska intressen också 
finns i TV-satellitfrågan är en självklar sak. 
De fruktansvärt höga kostnaderna, som sti
ger till tiotals m iljarder kronor och som 
m ånga har hänvisat till som basis fö r sin 
skepticism, utgör samtidigt en ny jättem ark
nad för elektronikindustrin i samtliga nor
diska länder —  och m era betydelsefullt —  
för de stora m ultinationella företag som 
också vill bli delaktiga i de monopolvinster 
ett satellitsystem skulle kunna ge.

K ostnaderna skall naturligtvis granskas 
vid sidan av intäkterna. Men kostnadsin- 
täktskalkylerna bör inte vara av enbart pen
ningmässig karaktär. Av mycket större be
tydelse är de samhälleliga, sociala och kul
turella påverkningarna TV-satelliten skulle 
innebära.

I detta sammanhang är det på sin plats 
att citera den finländska liberalen och 
"oliktänkaren” professor Ilm ari H ustich 
som nyss i en tidskriftsartikel har behandlat 
storteknikens negativa aspekter. H an skri
ver bl. a.:

” En påvisbar rädsla för överdim ensione
rad teknik har klart ökats fram för allt i u t
vecklade kulturländer m ed hög kulturnivå. 
Stortekniken leder autom atiskt till centrali
sering av verksamheter.

Den är på sätt och vis en väg till in terna
tionalism, men också ökad benägenhet för 
oro i samhället och närm ast i storstäderna. 
Den leder i de återkom m ande depressionssi- 
tuationerna till svår arbetslöshet samt i rikt
ning m ot polisstat (skydd av kärnkraftverk, 
ökad ADB-kontroll av m edborgarnas akti
viteter och annat).

Ju m era om fattande teknik och ju  m era 
utvecklad elektronik desto större är m öjlig
heterna till att u tm atta dem okratin.

D en tekniska utvecklingens alla prestatio
ner gagnar inte människan.

M an är ju  inte tvungen att använda allt 
som uppfinnes. N ågonstans måste också här 
som i annat finnas den optim ala nivån. D et 
taket ligger i varje fall oss närm are än nå
gonsin förut. Småningom har ekonom ister 
och tekniker också hos oss börjat tala fö r en 
m indre skala.

I den allt m era tekniska världen är de 
små folken utsatta för svår korseld. Även

de behöver teknik för att hålla sig ajour 
med tiden. M en hur noggrant måste de små 
länderna följa med omväxlingar i det tek
niska modet, och har de råd  med det?”

Fastän Hustisch inte behandlar just satel
litfrågan, finner jag dessa ord vara av betyd
lig relevans också i dagens diskussion.

Slutligen vill jag också närm are behandla 
TV-satellitens möjliga påverkningar på det 
nordiska sam arbetet i en viktig detalj.

Finland intar en särställning i Norden. 
E tt av landets starkaste band till de övriga 
nordiska länderna går via en egen finlands
svensk kultur. Bevarandet av denna kultur 
som en speciell finländsk kultur är inte bara 
önskvärt utan rent av nödvändigt för ett 
konkret nordiskt sam arbete mellan vanliga 
m edborgare i N orden. Finlandssvenskarnas 
b lotta existens ger liv åt ett uppriktigt 
intresse för förhållandena i våra länder ock
så hos befolkningen och inte bara i sam- 
arbetsorgan av detta slag.

Vill vi nu verka för en utveckling i annan 
riktning? D et är möjligt att NO RD SA T in
nebär det.

En satellit skulle säkerligen tillfredsställa 
en tekniskt väl upplagd service på det egna 
m odersm ålet både för finnarna i Sverige 
och svenskarna i F inland, som tillsammans 
överskrider en halv m iljon nordbor. Men 
konsekvensen skulle snart bli att m ajorite
ten i Sverige och Finland skulle fråga sig, är 
inte detta nog? V arför skulle vi nu m era be
höva upprätthålla kulturproduktion på 
grannlandets språk inom våra egna gränser? 
Räcker inte N ORDSA T till för att tillfreds
ställa kulturutbudet på svenska för fin
landssvenskarna och på finska för sverige
finnarna? Risken för att svaret blev jakande 
är stor. D etta skulle autom atiskt leda till att 
den finlandssvenska och sverigefinska verk
ligheten skulle falla i skymundan. Intresset 
för de speciella problem  och för denna 
egenartade kultur skulle dö ut. D etta kan 
inte resultera i annat än att svenskan i F in
land inom en obehagligt nära fram tid skulle 
dö ut. D etta måste ha konsekvenser för det 
nordiska sam arbetet. Om krafterna bakom  
NO RD SA T har insett detta sam arbetar vi 
nu med utredare som har syften direkt rik
tade mot oss här i denna sal. Om de inte 
har begripit detta är det vår nordiska plikt 
att stoppa denna utveckling. Tack!
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Glensgård: H r. præsident! De norske, 
svenske og danske skatteydere ejer tilsam 
men halvdelen af aktiekapitalen i luftfarts
selskabet SAS. D et er derfor politikernes 
ansvar —  fordi de er den største enkeltak- 
tionærgruppe —  at sørge for, at SAS drives 
ud fra forretningsmæssige principper, men 
så sandelig også at sørge for, at SAS drives 
ud fra sådanne etiske og moralske begreber, 
som vi kan og vil acceptere.

D et er min opfattelse, at SAS ikke drives 
ud fra  sådanne etiske begreber, som jeg i 
hvert tilfælde som politiker ønsker at ac
ceptere.

U nder Nordisk Råds session i København 
i 1976 frem drog jeg en række problem er, 
der skulle løses i det skandinaviske luftfarts- 
samarbejde, hvis selskabet fortsat skal dri
ves af de tre lande. I D anm ark er vittighe
den om SAS egentlig meget beskrivende. 
D en er kort og enkel: bogstaverne SAS 
omskrives i daglig tale til: '"Svensk Alt Sam
m en” .

Den norske regering, m en i særdeleshed 
den svenske må nu indse, at sam arbejdet 
om kring SAS også skal tage hensyn til de 
danske interesser. I D anm ark har vi tre 
store charterselskaber. De burde have m u
lighed for at operere på samme betingelser 
som SAS, men det er langtfra tilfældet, SAS 
bliver beskyttet på alle leder og kanter.

Det seneste eksempel, der nu her i de 
sidste dage er draget frem, på at SAS er ble
vet beskyttet, er meget beskrivende for 
denne problem atik. Den nu afgående 
norske SAS-direktør K nut H agrup har over 
for den danske regering skriftligt, men også 
m undtligt under et møde fremsat alvorlige 
trusler, trusler der senere viste sig at være så 
grove, at den danske regering ikke turde 
modsætte sig den norske SAS-direktør.

I K astrup har SAS gennem de sidste 
mange år haft rettighederne til at drive den 
toldfri butik. D et har været en guldgrube 
for SAS. Et skønnet overskud på ca. 30 
mill.kr. om året er ikke urealistisk. Dette 
forhold blev der efterhånden rejst politisk 
kritik af. Kritikken kom så langt, at den 
danske trafikm inister besluttede sig til, at 
den toldfri butik i K astrup skulle udlicite
res. M inisteren indhentede tilbud, og der 
indkom i alt 7. Den bedst bydende af de syv 
var det danske charterselskab Sterling A ir

ways, og den ringest bydende var SAS. Ster
ling Airways havde tilbudt næsten 100 
mill. kr. mere end SAS, og det blev for me
get for den norske SAS-direktør K nut Hag
rup. H an truede derfor den danske rege
ring: forretningsm etoder, der nærmest kan 
beskrives som kriminelle og forretningsm e
toder, som jeg i hvert tilfælde norm alt kun 
kender fra  de am erikanske film.

Den danske trafikm inister følte, at han 
ikke kunne m odsætte sig SAS-direktøren 
og aflyste licitationen. D et danske charter
selskab Sterling Airways blev altså vraget 
sammen med fem andre, der var bedre by
dende end SAS.

Den norske direktør har på et møde med 
den danske regering fremhævet, at hvis ikke 
SAS fortsat skulle drive den toldfri butik i 
Kastrup, ville det for det første medføre, at 
SAS ville optage salget af spiritus og ciga
retter på de interskandinaviske ruter, og det 
ville for det andet få alvorlige følger for det 
skandinaviske sam arbejde på luftfartssiden.

H r. præsident, ærede kolleger, det er je
res direktør, som over for den danske rege
ring har sagt, at hvis ikke m an fortsat drev 
den toldfri butik i Kastrup, så fik det alvor
lige følger for SAS. Den norske direktør var 
oven i købet efter min opfattelse så fræk, at 
han spurgte den danske trafikm inister om, 
hvor meget SAS skulle byde m ere fo r at få 
den toldfri butik i Kastrup. D et er under
lige metoder, når der er tale om en norm al 
licitation.

Anderledes stillede det sig dengang N or
diska Kom pagniet i Stockholm skulle have 
salget i flyene. D ér var ingen diskussion, 
salget blev um iddelbart overdraget til NK. 
M en det hænger måske sammen med, at 
N K  i Stockholm ejes af en af de svenske 
private SAS-storaktionærer.

Mine kolleger her i Nordisk Råd bør nu 
snart få øjnene op for, hvor store og alvor
lige problem er, der er inden for det skandi
naviske luftfartssam arbejde. Det sidste pro
blem er så alvorligt, at den danske regering 
nu har besluttet, for at blive renset for poli
tiske bem ærkninger om at den tilgodeser 
SAS, at inddrage den danske rigsrevision. 
M en det er selvfølgelig forhold, som vi skal 
diskutere derhjemme. Jeg synes bare, at det 
var en bemærkning, der skulle med her.

Til sidst skal jeg kun ganske kort berøre-
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et af de væsentligste problem er for det 
skandinaviske luftfartssam arbejde. D et er 
den svenske regerings stærke modstand 
mod, at der bliver liberaliseret for så vidt 
angår charterbestemm elserne. D en svenske 
regering har ved flere lejligheder sagt, at 
man ikke accepterer nogen form  for libera
lisering af charterbestemm elserne. D ette har 
bl. a. resulteret i, at store fragtchartre er 
blevet flyttet til F inland, og det kan jeg da 
kun lykønske finnerne med. Vi har altså 
fået store fragtchartre flyttet til Finland, 
m en vi har også fået store fragtchartre flyt
tet til Luxem bourg, og nu starter de også i 
Vesttyskland. D et vil sige, at D anm ark med 
de store charterselskaber m å se i øjnene, at 
vi er blevet den lille i spillet om fragt- 
chartre, udelukkende fordi den svenske tra 
fikminister Turesson ikke ville have, at vi 
skulle have friere bestemmelser på charter
markedet.

Jeg håber, at den svenske trafikm inister 
nu vil vedstå sit liberale ståsted og accep
tere, at luftfart drives efter almindelige frie 
forretningsprincipper og ikke ud fra nogen 
som helst socialistisk holdning.

Statsrådet Bo Turesson: H err president! 
Min erfarenhet av N ordiska rådets verk
samhet är mycket begränsad, m en jag fö re
ställer mig att angrepp på ett av de nor
diska länderna i så uppseendeväckande fo r
mer som i herr Glensgårds anförande inte 
hör till vanligheterna.

H err Glensgård sade att SAS inte drivs 
efter etiskt acceptabla principer, och han 
riktade våldsam kritik mot SAS-chefen, 
vars handlande han kallade kriminellt och 
fräckt.

F rån svensk sida känner vi oss inte favo
riserade av SAS linjetrafik —- om något av 
länderna skall anses favoriserat, är det väl 
det land som i dag har den stora skandina
viska luftham nen. Vi har dock på svensk 
sida slagit vakt om SAS därför att vi anser 
att företaget är det kanske främ sta exemplet 
på en fram gångsrik samverkan mellan de 
skandinaviska länderna.

Det är inte så, herr Glensgård, att tax- 
freeshoppen i K astrup är en guldgruva. Den 
har givit SAS ett värdefullt tillskott till eko
nomin, SAS kan inte heller betecknas som

en guldgruva. Företagets bokslut väger mel
lan svarta och röda siffror, och om m an av
står från en inkomstpost av den volym som 
avkastningen av den taxfria shoppen i K ast
rup representerar, kan det lä tt bli röda siff
ror i bokslutet. D å kom m er det att behövas 
skattepengar för att driva SAS i fortsätt
ningen. Den svenska regeringen är angelä
gen om att undvika den situationen, och det 
ä r därför m an med rätt kan säga att vad 
som sker med den taxfria shoppen i K ast
rup kan få allvarliga följder för SAS.

I slutet av sitt anförande berörde herr 
G lensgård charterreglerna med uttryckssätt 
som kan få åhörarna att tro  att han har 
synnerligen korrekt insideinformation. H an 
sade att den svenska regeringen inte kan ac
ceptera en liberalisering av charterreglerna 
och utpekade mig som en hård m otståndare 
till en liberalisering.

D etta är totalt fel. H ar herr G lensgård 
varit med om överläggningarna? —  Han 
ruskar på huvudet. Jag har fört ett resone
mang som innebär att vi skall kunna ge
nom föra en liberalisering av reglerna utan 
att det skadar linjeföretaget SAS. F ö r att 
åstadkom m a någonting i den vägen har jag 
och mina kolleger varit överens om att upp
dra åt DAC-udvalget att göra en analys av 
situationen och lägga fram  förslag. Försla
get skall vara färdigt i april i år, och där
efter skall vi på nytt ta upp frågan.

Jag vill avsluta mitt anförande med att 
säga att det är litet förrädiskt när m an från 
denna talarstol u ttalar sig med sådan säker
het som herr Glensgård gör och ger sken av 
a tt veta vad som har sagts i de slutna rum  
där jag och mina skandinaviska kolleger 
diskuterar. D et är inte bra att på det sättet 
ge sken av a tt m an vet m er än m an kan 
veta.

Mørch: Hr. præsident! Jeg vil gerne kort 
m arkere, at det heftige og hetzagtige an
greb, som hr. G lensgård just har leveret fra 
denne talerstol, kan vi fra  dansk side ikke 
være med til. Vi føler netop, at SAS har be
vist, har dokum enteret, at her har vi et 
stykke stærkt og godt praktisk nordisk sam
arbejde, som vi er glade for, og som vi vil 
bevare.

D er findes vel ikke nogen anden virksom 
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hed, der så stærkt har kunnet m arkere 
udadtil netop de nordiske lande, som SAS 
har gjort det igennem årene, og når hr. 
G lensgård vil påstå og kom m er med en 
gam mel vittighed om, at SAS betyder 
’’Svensk A lt Sammen” , er det jo slet ikke 
rigtigt.

Hvis vi ser på vores beskæftigelseskvota, 
hvad vi har ud af det i D anm ark, er det en 
meget, meget betydelig virksomhed også i 
D anm ark, lige så vel som det er det for 
både N orge og Sverige. D erfor må jeg til
bagevise den påstand, som hr. Glensgård 
her gør sig til talsm and for.

M en jeg tror, at alle har fået en opfat
telse af, at hr. Glensgård er særdeles godt 
underrettet, når det drejer sig om charter
virksomhed, og jeg vil heller ikke undlade 
at m arkere, for det har stået i den danske 
presse, at på en rejse, som det danske trafik
udvalg foretog i England, havde hr. Glens
gård travlt med at kontakte disse private 
flyvirksomheder på denne officielle rejse.

Jeg vil altså, hr. præsident, kort m arkere, 
at vi i D anm ark bestemt ikke kan følge det 
angreb, der har været rettet mod SAS. D et 
er ikke nyt for os fra  D anm ark, vi kender 
den virksomhed, som specielt hr. G lensgård 
og hans parti har præsteret på dette om 
råde.

Den aktuelle sag vedrørende den taxfree 
shop i K astrup er stærkt m arkeret i den 
danske debat, og den går på, at det jo ikke 
bare var SAS, der ønskede at korrigere sit 
tilbud; der var 4 af de 7, der ønskede kor
rektion, og derfor var det naturligt, at tra 
fikministeren anm eldte en ny licitation.

Glensgård: Hr. præsident! Den svenske 
trafikminister, Turesson, nævnte, at han ar
bejdede meget stærkt for at liberalisere 
charterbestemm elserne. N u husker jeg godt 
nok et møde, der var med den svenske tra 
fikminister um iddelbart efter hans tiltræden 
som trafikminister, et møde, der blev af
holdt i København og hvoraf det meget 
stæ rkt fremgik, at den svenske trafikm ini
ster ikke mente, at der skulle foregå nogen 
liberalisering.

Det, den svenske trafikm inister gjorde, 
var at udskyde problem et, men sige: vi vil 
gerne snakke om det. D et har m an nu sagt i

mange år, og m an kan sagtens være positiv, 
når det er noget, der skal ske ude i frem ti
den.

Den svenske trafikm inister siger, at hvis 
det er en liberalisering, som ikke vil skade 
linjetrafikken, så har han ikke noget imod 
at liberalisere. H vorfor fik vi ikke en meget 
stærkere liberalisering på fragtcharterom rå- 
det? D et skader overhovedet ikke lin jetra
fikken. C hartertrafikken har overhovedet 
ikke skadet linjetrafikken. D et har vi set på 
den udvikling, chartertrafikken fra  D an
m ark til Sydeuropa har m edført. D ér har vi 
oven i købet set en stigning med hensyn til 
linjetrafikken.

Så siger den svenske trafikm inister, at bu 
tikken i K astrup ikke er nogen guldgrube. 
Hvis ikke den er det, så forstår jeg ikke, at 
m an kan tilbyde den danske stat op til 60 
mill. kr. m ere end m an betaler i dag. 60 
mill. kr. er dog trods alt penge, og det har 
m an fra  SAS’ side sagt, a t m an er villig til 
at betale. 60 mill. kr. er stadig ifølge min 
regnestok mange penge. Jeg ved ikke, om 
det har så stor betydning for den svenske 
regering, men den danske statskasse er i 
hvert fald særdeles tom, og derfor er vi me
get taknemlige for at få en sådan indtægt i 
statskassen.

Så siger den svenske trafikm inister, at 
han ikke kunne lide, at jeg kunne udtale 
mig om mere end jeg kunne have kendskab 
til. N u  har jeg så meget tillid, trods alt, til 
den danske minister, at når han kom m er til
bage og fortæller, a t det og det er foregået 
på et møde, m å jeg —  indtil andet er bevist
—  tro, at det er rigtigt. D erfor er jeg selv
følgelig i stand til at vide, hvad der er fore
gået på sådanne møder, når den danske re
gering har refereret det over for det danske 
folketing.

D et er selvfølgelig beklageligt, at den 
svenske trafikm inister måske ikke har 
samme gode sam arbejde m ed sit parlam ent, 
men det har vi altså i D anm ark, og vi får 
norm alt et referat af, hvad der er foregået. 
Det, jeg har nævnt her, om den svenske re
gerings stilling til disse problem er, er selv
følgelig baseret på den tilbagemelding, vi 
har fået fra den danske regering.

Så sagde hr. M ørch, at jeg var særdeles 
godt underrettet om de danske chartersel
skaber. Ja, det er jeg, og det er jeg glad for.
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Hr. M ørch har samme m ulighed, m en den 
fornægter han.

Og så den lille spøgefulde bemærkning 
fra  hr. M ørch om, at jeg på en officiel rejse 
havde et møde med et charterselskab. D et er 
næsten korrekt. N u var det ikke noget char
terselskab, men det var et ruteselskab, nem 
lig British Island Airlines, og det var ud  fra 
samme betragtning, nemlig at jeg også 
gerne ville være godt inform eret om, hvor
dan m an fra engelsk side stillede sig over 
for en dansk liberalisering på luftm arkedet.

M en det passede selvfølgelig ikke hr. 
M ørch, for der kom en debat i gang der
hjemme på grund af et krav om, at der 
skulle igangsættes direkte flyvninger fra Jyl
land til England. F ra  SAS’ side hævdede 
man, at der overhovedet intet behov var her
for. M an frem lagde tal, som viser, at der i 
løbet af en m åned i 1976 kun var nogle og 
halvtreds passagerer, der skulle fra  Jylland 
til London, men hvis ikke der er flere, kan 
SAS da ikke have noget imod, at et andet 
selskab tager denne flyvning op. M en det 
ville m an altså ikke. N u viste det sig, at 
SAS siger: nu er der kom m et et politisk 
krav, og nu må vi se, om vi ikke skal starte 
op på en rute fra Göteborg over Billund til 
London.

Resultatet var, at SAS blev bange for, at 
et engelsk selskab skulle komme ind og 
snuppe de 50 passagerer om m åneden, og 
det engelske selskab ville endda lave 2 dag
lige flyvninger mellem Billund og London. 
D et ville sige, at de skulle have 1 passager i 
hvert fly. Hvis det skulle være tilfældet, at 
SAS’ oplysninger er korrekte, er jeg sikker 
på, at det pågældende selskab re t hurtigt 
holder op med denne trafik.

Holmberg: H r. præsident! D et var i og 
for sig bare en kort replik til hr. Glens- 
gårds indlæg —  det fortjener nemlig bare 
en kort replik.

Hr. Glensgård må være glad for, at han 
har m åttet få talerstolen her, for hvis vi el
lers skulle have fulgt hr. Glensgårds parti 
med hensyn til Nordisk Råd, havde hr. 
Glensgård ikke haft mulighed for at tale 
her, for så havde Nordisk Råd ikke eksiste
ret.

N år hr. G lensgård rejste spørgsmålet, om 
de 3 lande i det hele taget skal drive SAS,

står det for hr. Glensgårds regning og ikke 
for vores. D et samme gælder, når hr. 
G lensgård gør opmærksom på, at SAS er 
beskyttet på alle leder og kanter. Det 
trænger i høj grad til en nærm ere doku
m entation, som der ikke er tid til her. Og i 
øvrigt vil jeg gøre vore nordiske venner 
opmærksom på, at den proportions
forvrængning, som de her har hørt, ikke be
høver at gøre indtryk her i N ordisk Råd —  
det gør ikke indtryk på os i Danmark!

Statsrådet Bo Turesson: H err president! 
D et är klart att m an ibland kan ha anled
ning att kritisera även ett företag som SAS, 
som man sätter stort värde på ur skandina
visk synpunkt. Jag har gjort det. Jag har 
önskat m er fram förhållning i fråga om an
passning till nya behov och ny teknik, och 
ibland har jag kanske önskat en m er p ro
gressiv politik. Jag förstår därför inte riktigt 
hur herr Glensgård kan påstå att jag vill 
starkt m otarbeta liberalisering. D et är fel.

Jag har inte heller under m ånga år arbe
tat m ot liberalisering. Jag har i knappt 16 
m ånader haft den befattning jag nu har, 
och det är under den tiden jag haft anled
ning att kom m a i kontakt m ed de här frå 
gorna. Jag tycker därför att det är litet onö
digt att herr G lensgård höjer rösten så myc
ket, m en det gör m an ju  ibland när argu
m enten är svaga.

H err Glensgård tro r på de uppgifter han 
fått av den danske trafikm inistern. Jag tror 
också på uppgifter från  den danske trafik 
m inistern —  vi har ett gott samarbete. F ör 
att få  ett bättre beslutsunderlag och för att 
få veta vilka konsekvenser det som vi gör 
kan få har vi bett udvalget att göra denna 
undersökning om behovet hos näringslivet i 
de skandinaviska länderna av en ökad libe
ralisering av fraktcharter och om den kapa
citet som linjeflyget tillhandahåller är till
räcklig för näringslivets behov. Vi väntar 
på resultatet av undersökningen. Enligt 
uppgift skall resultatet föreligga i april m å
nad. Då skall vi träffas på nytt och ta ställ
ning till olika förslag till liberalisering av 
fraktcharter.

Trafikm inister K jeld Olesen: Hr. præsi
dent! N år jeg tager ordet, er det fordi det 
ville virke ejendommeligt, om ikke jeg
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gjorde det, ikke fordi jeg har så forfærdelig 
meget at føje til det svar, min kolleg hr. 
Turesson kom med her i sidste omgang.

Jeg vil bare først og frem m est beklage, at 
hr. G lensgård ligesom har gjort dette til en 
indenrigspolitisk debat ved et Nordisk Råds 
møde. N år m an ikke rigtig vil lytte til hr. 
Glensgård hjemme, må han forsøge, når 
han kommer udenlands. At det optager ti
den, er så en anden sag.

Jeg kan bekræfte det, som trafikm inister 
Turesson var fremme med, om at vi har dis
kuteret liberalisering af fragtcharter adskil
lige gange, at vi er blevet enige om, at vi må 
videre, m en at grundlaget ligesom skal være 
i orden.

Det er klart, at jeg som dansk minister 
som baggrund m å have en vedtagelse i det 
danske folketing om, at vi skal videre med 
hensyn til liberaliseringen. Vi har set siden 
beslutningen, at man i Vesttyskland har li
beraliseret, ikke voldsomt, men i en vis 
udstrækning. Det, som det såkaldte DAC- 
udvalg nu er i færd med, er at undersøge, 
hvad det har betydet, og undersøge hos 
danske erhvervsvirksomheder, hvad det 
praktiske behov er for en yderligere liberali
sering af fragtcharter.

Så vil jeg endelig sige til hr. Glensgård —  
selv om det også er en m ere intern dansk 
bemærkning —  der er taknemlig for beløb i 
statskassen, når det drejer sig om den tax- 
free shop i København, at det er en 
bemærkning, jeg har noteret mig, og som vi 
sikkert får lejlighed til at vende tilbage til.

G lensgård: Den sidste bemærkning fra  
den danske trafikm inister om, at han 
glædede sig til, at jeg ville være taknemlig 
for beløb i statskassen, forstår jeg godt, for 
nu ved SAS jo lige nøjagtig, hvor meget de 
skal byde for at komme ind på markedet.

Jeg kan godt lide at få penge i statskas
sen, men det skal ikke foregå mod, hvad jeg 
vil opfatte som norm ale etiske begreber. 
Det har den danske trafikministers egen ho- 
vedembedsmand sagt, at m an nok i denne 
sag ikke har optrådt etisk korrekt.

Trafikm inister K jeld Olesen beklager, at 
jeg har gjort denne debat til en indenrigspo
litisk debat. N u vil jeg gerne sige til hr. 
K jeld Olesen, at jeg hverken fysisk eller 
psykisk har tvunget hr. M ørch eller hr.

Holmberg på talerstolen. Jeg havde et 
indlæg til mine nordiske kolleger om, hvad 
der rent faktisk er hændt i SAS. A t hr. 
Holmberg og hr. M ørch så laver det til en 
indenrigspolitisk debat, kan hr. K jeld Olesen 
da ikke klandre mig for.

Hr. Holm berg sagde, at frem skridtspar- 
tict ønskede N ordisk råd  nedlagt. Jeg kan 
kun sige til hr. Holmberg, at selv om frem- 
skridtspartiet stiller mange ændringsforslag 
til finansloven —  og det er måske uover
skueligt for hr. Holmberg —  kunne han 
dog, lige inden han gik på talerstolen, have 
spurgt mig, om vi havde stillet ændrings
forslag om at nedlægge N ordisk Råd. Så 
kunne jeg have hvisket ham  i øret, at det 
har vi ikke. D et er selvfølgelig en bem ærk
ning, der er sjov og morsom, m en jeg synes 
ærlig talt, at hr. Holm berg som gammel 
parlam entariker, selv om han er på vej ud af 
folketinget, burde vide, at m an ikke frem 
sætter usandheder fra  Nordisk Råds taler
stol.

Trafikm inister Turesson lagde ligesom op 
til, at jeg skulle have sagt, at hr. Turesson i 
sit første indlæg havde sagt, a t han ville a r
bejde stærkt m od en liberalisering. D et 
sagde jeg ikke. Jeg sagde, at hr. Turesson i 
sit første indlæg sagde, at han ville arbejde 
stærkt for liberalisering. Og så var det jeg 
sagde, at det nytter ikke noget, hvis det kun 
er noget, m an vil undersøge og engang ud i 
frem tiden se på, for der er et behov, der har 
været her i mange år.

Så sagde hr. Turesson, at m an havde bedt 
Nordisk Råds trafikudvalg om at se på sa
gen og lave en udredning om sagen. Ja  men 
trafikudvalget havde et medlemsförslag, 
som m an afskrev sidste år, fordi m an ikke 
mere mente, at der var noget at foretage i 
denne sag. M an kunne jo sidste år have ta 
get denne debat op og sagt: nu undersøger 
vi og fremlægger m edlem sforslaget for ple
narforsam lingen, men det afskrev man.

Så sagde hr. Turesson også, at når argu
mentationen var svag, så var røsten høj, og 
det giver jeg hr. Turesson ret i. M en proble
m et er bare, at selv om røsten er høj, er det 
åbenbart ikke alle, der har forstået, hvilke 
problem er der er i denne sag, og nu har vi 
altså forskellige parlam entarikere siddende, 
som i dansk henseende har et problem . H r. 
Holmberg, som er fra  Vestjylland, og jeg,
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forstår ikke hinanden, og det samme er 
altså tilfældet her, hvor sprogproblemerne 
kan komme ind.

Jeg vil i alt fald gerne være sikker på, at 
man ikke går herfra og siger, at m an ikke 
kunne høre, hvad han sagde, og derfor ikke 
kunne forstå problem erne. N u har man i alt 
fald hørt det. A t m an ikke har forstået p ro 
blemerne, m å jeg indrømme, at jeg ikke kan 
se er m in fejl.

Erling Dinesen: Jeg forstår, at der er lidt 
uenighed om, hvad m an skal forstå ved 
usandheder og løgn. N u blev hr. Holmberg 
beskyldt for at have sagt noget forkert om 
N ordisk råd og frem skridtspartiets hold
ning. D erfor vil jeg for en ordens skyld gøre 
opmærksom på, at på finansloven for 
1975— 76 stillede frem skridtspartiet konkret 
forslag om Danm arks udmeldelse af N or
disk Råd.

Glensgård: Jeg skal til hr. Dinesen sige, at 
vi er ikke stokkonservative, vi tager også 
m od fornuft. D et er korrekt, som hr. D ine
sen sagde, at i 1975 stillede vi et ændrings
forslag om at fjerne alle midler til Nordisk 
Råd. D et skete ikke sidste år, og det sker 
heller ikke på denne finanslov, men det er 
jo klart fra vor side, at vi har indset, at der 
bør være midler tilbage til at opretholde 
N ordisk Råd. Men jeg skal da for en ordens 
skyld sige til hr. Dinesen, at de midler, der 
er afsat på den danske finanslov, m ener vi 
rent faktisk er for rigelige. Jeg h ar også her 
i dag i økonomisk udvalg sagt, at jeg mener, 
vi skal skære ned på budgettet for Nordisk 
Råd, fordi vi i hvert fald i D anm ark har 
store økonomiske problem er. D et er muligt, 
at de andre nordiske lande kan afse så 
store midler, men det kan vi ikke fra D an
marks side.

Jeg vil slutte af med at sige til hr. D ine
sen, at m an skal altid lære af fornuften, og 
det håber jeg også, at hr. Dinesen lærer, for 
så sker der en dag det, a t hr. Dinesen ind
ser, at midlerne er for rigelige.

Erling Dinesen: Jeg tro r personlig ikke 
på, at det er fordi m an i frem skridtspartiet 
er blevet klogere, at m an undlod at gen
fremsætte forslaget om udmeldelse af 
Nordisk råd. M an var klar over, at der in

gen politisk mulighed, var. Å ret efter fore
slog m an en nedsættelse af de udgifter, vi 
havde til Nordisk råd, med 30 pct. og i det 
følgende år med 40 pct. M an vil altså i vir
keligheden kastrere N ordisk Råd og sam ar
bejdet.

Friberg: H err president! F rån  finsk sida 
hade vi ingen anledning att reagera i det 
nordiska brödrakriget om SAS. M en jag 
kan intyga att från finsk sida är vi nöjda 
med det sätt på vilket tax-free shopen på 
K astrup fungerar.

Trafikutskottet har gett mig, H err Presi
dent, det hedrande uppdraget att kort kom 
m entera m inisterrådets program utkast om 
m änniskan och resurserna i Norden. T rafik
utskottet fick del av program m et för en 
m ånad sedan och vårt utlåtande har till
kommit mot perspektivet av en snävt utpor- 
tionerad behandlingstid. D et är mitt intryck 
att hela rådet -—• från presidiet nedåt —  har 
inkopplats relativt sent på denna behand
ling.

I program m ets ingress hoppas m insterrå- 
det på att detta arbete kan ge riktlinjer för 
utarbetande av nya handlings- och arbets
program.

Rer.t allm änt finns det en betydligt större 
möjlighet både till en fortlöpande uppdate
ring av detta allm änna program  och till 
koordinering mellan olika typer av program 
aktivitet än vad som kan utläsas u r akt
styckets text. E n  utom ordentlig förutsätt
ning för detta arbete, som kunde kallas ru l
lande program planering, erbjuds ifall och 
då utskotten fortlöpande kan få årliga posi
tionsbestäm ningar av var m inisterrådets ar
bete befinner sig i detta hänseende. M an 
kan givetvis hänvisa till m inisterrådets C 1 
berättelse, och denna kunde då uppta sär
skilda avsnitt om hur program m en realise
rats och.hållits aktuella.

Trafikutskottet har de senaste åren —  
jäm fört med tidigare —  kunnat notera en 
avsevärt effektiverad kontakt med minist
rarna. U tskottet har en känsla av att kunna 
både ingripa och påverka sam arbetet och 
det är typiskt att vårt utlåtande beträffande 
granskning av nordiska institutioners verk
sam het kom m er att vara positivt form ulerat. 
Desto större har därför besvikelsen inom 
utskottet varit över att program skrivarna
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inte haft am bitionen att skriva samman tra 
fikfrågorna i program m et till ett sam m an
hängande avsnitt. Jag citerar: ”Enligt u t
skottets uppfattning borde detta samarbets- 
om råde ha fått en sam m anfattande och 
m era fram trädande behandling med hänsyn 
till den stora praktiska betydelse som trafik
sam arbetet har fö r den enskilde m edbor
garen.” Och utskottet understryker det nor
diska transportavtalets betydelse. Både med 
hänsyn till det jag sagt tidigare och till m öj
ligheterna att i fram tiden fördjupa samver
kan har transportavtalets artikel 11  särskild 
betydelse. Enligt artikeln bör vederbörande 
organ inom Nordiska rådet beredas tillfälle 
till överläggning innan verksamhetsprogram 
inom m inisterrådet fastställs.

Det är klart a tt ambitionsnivån särskilt 
inom trafiksam arbetet bör vara hög.

D enna höga ambitionsnivå, som trafik
utskottet vill bidra till att upprätthålla, 
återspeglas enligt utskottets m ening inte helt 
i m inisterrådets program . U tskottet säger: 
” 1 det föreliggande program m et saknas fö r
slag om nya sam arbetsom råden eller nya 
idéer om samarbete . .  . M an har dessutom 
underlåtit a tt näm na de om råden inom sjö
farten som berör trafikutskottet” .

U tskottet ser alltså helst, att man vid den 
slutliga utform ningen av m inisterrådets p ro
gram:

1. Sam m anför trafikfrågorna under en 
hatt

2. T ar upp energifrågornas förhållande 
till olika transportlösningar

3. Observerar trafikm iljön i vid bem är
kelse

4. G er en aktiv målsättning för trafikpla
neringen som ett medel för individen att 
fritt välja arbetsplats

5. Bygger in hänsyn i trafikplaneringen 
till de handikappade

6. T ar hänsyn till äldre och barn
Program m et innehåller självfallet inte ex

akta form uleringar om hur bindande detta 
aktstycke kan anses vara inom det nordiska 
samarbetet. M an kan naturligtvis utgå från 
a tt här gäller samma synpunkter som de 
vilka styr de direkta beslutsprocesserna 
inom ministerrådet.

D et är sålunda uppenbart att program m et 
inte kan anses statsrättsligt bindande och att 
detta inte heller är någon avgörande svag

het. N ordiskt sam arbete vilar på politisk 
vilja. Likaledes kan program m et knappast 
anses bindande för nationella tjänstem än 
och organ, ehuru dess betydelse ligger i ett 
fortlöpande samarbetsperspektiv de nor
diska länderna emellan. Vagheten i de 
m ånga m ålsättningarna och form uleringar
na m edverkar för sin del till, a tt spörsmål 
om program m ets egentliga karaktär från  en 
juridisk synpunkt knappast upplevs som ak
tuella.

H err president! Världen kring oss är inte 
skonsam. De nordiska länderna är i dag 
drabbade av en hel serie faktorer som hotar 
att driva djupa kilar i sam arbetet. I dag är 
det naturligt att särskilt fästa vikt vid att 
sätta in det nordiska sam arbetets sektorer
—  till exempel trafiken i vidaste bemärkelse
—  i sitt internationella sammanhang. P er
sonligen upplever jag bekym rad hur lite vi 
har kunnat göra kring t. ex. gem ensamma 
ham nprojekt i N orden, hur den nordiska 
varvsindustrin drivits in i en kris som varje 
nation söker att lösa på egna villkor, hur 
den nordiska arbetsm arknaden fortfarande 
är i djup obalans, hur över tiotusen av de 
finska arbetarna enbart i Sverige i rjol bytte 
m edborgarskap som ett resultat av detta, 
hur m an ta lar om att de nordiska länderna 
håller på a tt inbördes utdevalvera varandra.

D et knivskarpa konkurrensen om export
m arknader särskilt i de nyrika utvecklings
länderna, liksom i den tredje världen över 
huvud motsvaras inte av försök till sam 
nordisk m arknadsföring och samnordisk in
ternationell arbetsfördelning. Fram tidens 
stora ödesfråga —  energiförsörjningen —  
skär djup genom alla våra samhällen och 
nästan alla våra politiska åsiktsriktningar i 
Norden. Å ttiotalet är en enda stor utm a
ning till de nordiska länderna —  denna rika 
och högt industrialiserade statsgrupp —  att 
ta ledningen för att gradvis övergå till en 
rättvisare och m era stabil internationell 
ekonomisk ordning. Vi står i dag vid denna 
session inför denna utm aning delvis avväp
nade eller åtminstone tem porärt lam slagna 
av den internationella ekonomiska krisen.

D et internationella perspektivet borde 
alltså tydligare än tidigare kunna kom m a 
till uttryck i det tidvis tämligen specialise
rade arbete utskotten utför. V arför inte till 
exempel förutse i den fortsatta nödvändiga
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utvecklingen av m inisterrådets program ar
bete och rådets verksam het trafikprojekt 
och procedurer som skulle leda till a tt vi 
skulle få cn verklig internationell procedur 
över vår värld.

H err president! Jag vill för klarhetens 
skull avsluta med att trafikutskottet fö r
ordar program m et M änniskan och resur
serna i N orden. De ändrings- och komplet- 
teringsförslag som vi har lagt fram  stimule
ras av den oerhört krävande rubriken och 
vår förtröstan att m inisterrådet har kapaci
tet att sovra ut det eventuellt värdefulla i 
det som vi velat ha sagt.

Statsråd Gjerde: Hr. president!
D et ökonomiske sam arbeidet har stått sen
tralt i denne debatten som nå skal avsluttes. 
En rekke talere har vært opptatt av önsket 
om og behovet for ytterligere å styrke det 
ökonomiske samarbeidet. D et er i debatten 
blitt understreket a t i den vanskelige inter
nasjonale ökonomiske situasjon vi nå opple
ver, er det viktig at sam arbeidet ikke svek
kes.

D ette spörsmålet har i det siste året stått 
sentralt i mötene mellom de nordiske stats
m inistre og også i m ötene mellom fagmi- 
nistrene. D et er jo slik at det ökonomiske 
samkvem i N orden har utviklet seg meget 
sterkt i de senere år. Jeg viser her til hande
len, jeg viser til en rekke konkrete sam ar
beidstiltak. D et siste tiltaket som er satt ut i 
livet, og som fungerer, er Nordisk Investe
ringsbank. Men også tidligere har vi hatt en 
rekke tiltak som har medvirket til den sam- 
menveving som har skjedd av den nordiske 
ökonomi. D et siste som konkret har skjedd, 
er at M inisterrådet har satt i gang en u tred
ning når det gjelder konkurranseforholdene 
mellom de nordiske land.

M inisterrådet har under denne sesjonen 
på bakgrunn av det jeg her har sagt, dröftet 
hvordan m an konkret skal kunne före denne 
politikk videre, og det gjorde på et möte i 
går et vedtak som jeg m ener det vil være 
riktig å referere for Nordisk Råd. V edtaket
i M inisterrådet lyder slik:

” 1. M inisterrådet vil ta  initiativet til å 
utarbeide en oversikt over de viktigste stu
dier, utredninger m. v. som for tiden utföres 
nasjonalt og internasjonalt om kring de öko
nomiske hovedproblem er i vår del av ver

den.
2. Eventuelt supplere dette med ytterli

gere materiale for å få et mest mulig realis
tisk bilde av situasjonen, særlig i nordisk 
sammenheng.

3. Söke ytterligere å styrke samordningen 
av den ökonomiske politikk i N orden og 
skape et sterkere grunnlag for nordisk inn
flytelse på internasjonal ökonom i.”

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
anm äldes att behandlingen av N ordiska m i
nisterrådets berättelse, C 1, fortsätter i rå 
dets fem utskott.

Rådet beslöt att lägga Rapport från 
Nordiska rådets presidium till handling
arna.

H ärefter skedde votering medelst vote
ringsapparat beträffande utskottens förslag 
till yttranden över M inisterrådsförslag om 
program  för N ordiska ministerrådet.

Ekonom iska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet i anledning av m inisterråds
forslaget måtte antaga följande yttrande:

Ved M inisterrådets fastsettelse av p ro
gram m et bør hensyn tas til:

a) Øket sam råd bør finne sted om den 
økonomiske politikken med sikte på å sikre 
alle m ennesker et trygt og meningsfyllt ar
beid.

b) D et legges vekt på at drøftingene om 
et utvidet energi- og industrisam arbeid 
bringes fram  til et snarlig resultat.

c) De annonserte forslag vedrørende dy
pere samarbeid om bedre utnyttelser av rå- 
varer- og ressurser imøteses. Med hensyn til 
gjenvinning av avfall vises til økonomisk u t
valgs betenkning om medlemsförslag A 
509/e.

d) Nordisk fond for teknologi og indu
striell utvikling bør tillegges stor betydning i 
arbeidet med en m er effektiv utnyttelse av 
nordiske ressurser for teknologi og indu
striell utvikling bl. a. ved å støtte finansie
ringen av prosjekter som har industriell in
teresse i flere nordiske land.

e) Sam arbeidet når det gjelder bistands
virksom het og en ny økonomisk verdens
ordning bør utvikles videre med sikte på en 
utjevning mellom industriland og utvik
lingsland.

f) D et nordiske samarbeid i internasjo-
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nale organisasjoner har stor betydning for 
de nordiske lands m uligheter for å påvirke 
disse organisasjoners virksomhet og bør om 
mulig intensiveres.

För ekonom iska utskottets förslag till y tt
rande röstade:

Erik Adamsson, Kristian Albertsen, Liv 
Andersen, Halldór Ásgrímsson, G unnar 
Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
M agne Bondevik, Trygve Bratteli, Eric 
Carlsson, Christian Christensen, Erling Di- 
nesen, B jarne M ørk Eidem, U lla Ekelund, 
Rolf Fjeldvær, Ralf Friberg, Gylfi Þ . 
Gislason, Astrid Gjertsen, G uttorm  Han- 
sen, Asbjørn Haugstvedt, Sverrir Hermanns- 
son, G ustav Holmberg, K arl-Erik Häll, Jo 
han J. Jakobsen, K nut Johansson, Bertil 
Jonasson, Sinikka K arhuvaara, Magnús 
K jartansson, Tellervo Koivisto, Lars K or
vald, H åkon Kyllingmark, Bror Lillqvist, 
Nathalie Lind, Thor Lund, G rethe L und
blad, Sven Mellqvist, O tto M ørch, Sture 
Palm, Olof Palme, E rlendur Patursson, Ro
bert Pedersen, Jens Risgaard Knudsen, 
Petter Savola, Rolf Sellgrcn, Jón Skafta- 
son, K arl Skytte, Liv Stubberud, V. J. Suk- 
selainen, Ingrid Sundberg, Bernhardt Taste- 
sen, Sigrid Utkilen, Raino W esterholm, H en
rik W esterlund, Seppo W esterlund, H åkan 
W inberg och Folke Woivalin.

M ot y ttrandet röstade: Leif Glensgård, 
M irjam Tuom inen och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Jo Benkow, René Brusvang, Ib Christien- 

sen, Steen Folke, Ragnhildur Helgadóttir, 
A llan Hernelius, Elsie Hetem äki-Olander, 
Anna-Liisa Hyvönen, Doris Håvik, Ilkka 
Kanerva, Jan-Ivan Nilsson, Johannes M. 
Olsen, Poul Schliiter, Reiulf Steen, U lf 
Sundqvist, Erkki Tuom ioja, Lars W erner, 
K åre Willoch, Rolf W irtén och M arjatta 
Väänänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed 55 
röster m ot 3.

Trafikutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet i anledning av ministerrådsför- 
slaget m åtte antaga följande yttrande:

Vid ministerrådets fastställande av pro
gram m et bör hänsyn tas till bl. a. följande 
punkter:

1. T rafikfrågorna bör i m inisterrådets

program  sam m anföras under en rubrik in
klusive de sjöfartsfrågor som kan hänföras 
till utskottet.

2. Energifrågornas förhållande till olika 
transportlösningar bör utredas.

3. Trafikm iljön i vid bemärkelse bör ses i 
relation till olika alternativ i samhällspla
neringen.

4. Samhälls- och trafikplaneringen bör 
främ ja individens frihet a tt välja arbets
plats.

5. Samhälls- och trafikplaneringen m åste 
även ta hänsyn till de handikappade.

6. Samhälls- och trafikplaneringen måste 
också ta hänsyn till barn och äldre.

För trafikutskottets förslag till y ttrande
röstade:

Erik Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 
Andersen, H alldór Ásgrímsson, G unnar 
Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
M agne Bondevik, Trygve Bratteli, E ric 
Carlsson, Christian Christensen, Erling Di- 
nesen, Bjarne M ørk Eidem, U lla Ekelund, 
Rolf Fjeldvær, Ralf Friberg, Gylfi I5. 
Gislason, Astrid G jertsen, G uttorm  Han- 
sen, Asbjørn Haugstvedt, Sverrir Her- 
mannsson, Allan Hernelius, Gustav H olm 
berg, K arl-Erik Häll, Johan J. Jakobsen, 
K nut Johansson, Bertil Jonasson, Sinikka 
K arhuvaara, Magnus K jartansson, Tellervo 
Koivisto, Lars Korvald, H åkon Kylling- 
m ark, Bror Lillqvist, N athalie Lind, Thor 
Lund, G rethe Lundblad, Sven Mellqvist, 
O tto M ørch, Johannes M. Olsen, Sture 
Palm, Olof Palme, E rlendur Patursson, Ro
bert Pedersen, Jens Risgaard Knudsen, P et
ter Savola, Rolf Sellgren, Jón Skaftason, 
Karl Skytte, Liv Stubberud, V. J. Sukselai- 
nen, Ingrid Sundberg, Bernhardt Tastesen, 
M irjam  Tuominen, Sigrid Utkilen, Raino 
W esterholm, H enrik W esterlund, Seppo 
W esterlund, H åkan W inberg och Folke 
Woivalin.

M ot y ttrandet röstade: Leif Glensgård 
och Mogens Voigt.

Frånvarande var:
Jo Benkow, René Brusvang, Ib Chris- 

tiensen, Steen Folke, Ragnhildur Helgadót- 
tir, Elsi Hetem äki-Olander, Anna-Liisa H y
vönen, Doris Håvik, Ilkka Kanerva, Jan- 
Iv.-n Nilsson, Poul Schliiter, Reiulf Steen,
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U lf Sundqvist, Erkki Tuom ioja, Lars W er
ner, K åre Willoch, Rolf W irtén och M ar
ja tta  Väänänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed 58 
röster m ot 2.

K ulturutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet i anledning av m inisterrådsför- 
slaget m åtte antaga följande yttrande:

Nordiska rådet uppm anar N ordiska mi
nisterrådet att vid fastställandet av det sam
lande program m et för m inisterrådets verk
samhet ta  hänsyn till följande:

1. I det nordiska utbildningssam arbetet 
bör mot bakgrund av den stora ungdom s
arbetslösheten särskild vikt läggas vid de 
16— 19-årigas utbildning.

2. E tt samlat handlingsprogram  för för
bättrad  språkförståelse i N orden och i det 
nordiska sam arbetet bör snarast föreläggas 
Nordiska rådet.

3. E tt ministerrådsförslag om utvidgat 
nordiskt radio- och TV-sam arbete bör före
läggas N ordiska rådet.

4. De nordiska folkrörelserna bör bere
das möjlighet till fast m edverkan i det nor
diska kultursam arbetet. Därvid bör särskild 
vikt läggas vid ungdomssamarbete.

För kulturutskottets förslag till yttrande 
röstade:

Erik Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 
Andersen, H alldór Ásgrímsson, G unnar 
Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
M agne Bondevik, Trygve Bratteli, Eric 
Carlsson, Christian Christensen, Ib Chris
tensen, Erling Dinesen, B jarne M ørk Ei- 
dem, U lla Ekelund, Rolf Fjeldvær, Ralf 
Friberg, Gylf i P . Gislason, Astrid Gj ert
sen, G uttorm  Hansen, Asbjørn Haugstvedt, 
Sverrir Hermannsson, A llan Hernelius, 
Gustav Holmberg, K arl-E rik Häll, Johan J. 
Jakobsen, K nut Johansson, Bertil Jonasson, 
Sinikka K arhuvaara, M agnús Kjartansson, 
Tellervo Koivisto, Lars Korvald, H åkon 
Kyllingmark, Bror Lillqvist, N athalie Lind, 
Thor Lund, G rethe Lundblad, Sven Mell- 
qvist, O tto M ørch, Johannes M. Olsen, Sture 
Palm, Olof Palme, Erlendur Patursson, Jens 
Risgaard Knudsen, Petter Savola, Rolf Sell- 
gren, Jón Skaftason, K arl Skytte, Liv Stub- 
berud, V. J. Sukselainen, Ingrid Sundberg,

B ernhardt Tastesen, Sigrid Utkilen, Raino 
W esterholm, H enrik W esterlund, Seppo 
W esterlund, H åkan W inberg, Rolf Wirtén 
och Folke Woivalin.

M ot y ttrandet röstade: Leif G lensgård 
och Mogens Voigt.

Frånvarande var:
Jo Benkow, René Brusvang, Steen Folke, 

Ragnhildur H elgadóttir, Elsi Hetemäki- 
Olander, Anna-Liisa Hyvönen, Doris Hå- 
vik, Ilkka Kanerva, Jan-Ivan Nilsson, R o
bert Pedersen, Poul Schliiter, Reiulf Steen, 
U lf Sundqvist, M irjam  Tuom inen, Erkki 
Tuom ioja, Lars W erner, K åre W illoch och 
M arja tta Väänänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts med 58 
röster m ot 2.

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
a tt N ordiska rådet i anledning av minister- 
rådsförslaget m åtte antaga följande y tt
rande:

Vid ministerrådets fastställande av pro
gram m et bör hänsyn tas till följande punk
ter:

1. E tt program  för nordiskt samarbete i 
syfte att kom m a till rä tta  m ed ungdom sar
betslösheten bör utarbetas i skyndsam 
ordning.

2. Förutsättningarna för en harm onise
ring av de nordiska ländernas sociallagstift
ning bör kartläggas.

3. Reell jäm ställdhet mellan kvinnor och 
m än bör eftersträvas.

För social- och miljöutskottets förslag till 
y ttrande röstade:

Erik Adamsson, Kristian Albertsen, Liv 
Andersen, H alldór Ásgrímsson, G unnar 
Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
M agne Bondevik, Trygve Bratteli, E ric 
Carlsson, Christian Christensen, Ib Chris
tensen, Erling Dinesen, B jarne M ørk Ei- 
dem, U lla Ekelund, Rolf Fjeldvær, Ralf 
Friberg, Gylfi P . Gislason, Astrid G jert- 
sen, G uttorm  Hansen, Asbjørn Haugstvedt, 
Sverrir Hermannsson, A llan Hernelius, G us
tav Holmberg, K arl-E rik  Häll, Johan J. Ja 
kobsen, K nut Johansson, Bertil Jonasson, 
Sinikka K arhuvaara, M agnús K jartansson,
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Tellervo Koivisto, Lars Korvald, Håkon 
Kyllingm ark, Bror Lillqvist, N athalie Lind, 
T hor Lund, G rethe Lundblad, Sven Mell- 
qvist, O tto M ørch, Johannes M. Olsen, Sture 
Palm , Olof Palme, E rlendur Patursson, R o
bert Pedersen, Jens Risgaard Knudsen, Rolf 
Sellgren, Jón Skaftason, K arl Skytte, Liv 
Stubberud, V. J. Sukselainen, Ingrid Sund
berg, Bernhardt Tastesen, Sigrid Utkilen, 
Raino W esterholm, H enrik W esterlund, 
Seppo W esterlund, H åkan W inberg, Rolf 
W irtén och Folke Woivalin.

M ot y ttrandet röstade: Leif Glensgård, 
M irjam  Tuom inen och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Jo Benkow, René Brusvang, Steen Folke, 

Ragnhildur Helgadóttir, Elsi Hetemäki- 
O lander, Anna-Liisa Hyvönen, D oris Hå- 
vik, Ilkka Kanerva, Jan-Ivan Nilsson, Petter 
Savola, Poul Schliiter, Reiulf Steen, U lf 
Sundqvist, Erkki Tuom ioja, Lars W erner, 
K åre Willoch och M arjatta Väänänen.

Yttrande hade sålunda godkänts m ed 58 
röster m ot 3.

Juridiska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet i anledning av ministerråds
forslaget m åtte antaga följande yttrande:

Nordisk R id  har ud fra  et juridisk syns
punkt ikke indvendinger mod den form  og 
det indhold, som m inisterrådet i sit forslag 
lægger frem for arbejdet i de kommende år. 
Nordisk Råd skal dog understrege den 
vægt, som rådet lægger på Helsingforsafta- 
lens målsætning om harm onisering af de 
nordiske landes lovgivninger i så vidt 
omfang, som det er muligt.

Leif G lensgård och Mogens Voigt hade i 
en  reservation, fogad till utskottets betän
kande, gjort följande uttalande:

Undertegnede kan ikke give tilslutning til 
udvalgets forslag til udtalelse om det konsu- 
mentpoiitiske arbejde. Vi vil understrege 
betydningen af frihed på reklame- og m ar
kedsføringsom råderne og ønsker derfor spe
cielt at fremhæve, at vi må tage afstand fra 
et samarbejde, der vil kunne føre til en gen
nemførelse af ensartede regler for reklame 
og m arkedsføring i Norden.

För juridiska utskottets förslag till y tt
rande röstade:

Erik Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 
Andersen, Halldór Ásgrímsson, G unnar 
Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
M agne Bondevik, Trygve Bratteli, Eric 
Carlsson, Christian Christensen, Ib Chris
tensen, Erling Dinesen, Bjarne M ørk Ei- 
dem, Ulla Ekelund, Rolf Fjeldvær, Ralf 
Friberg, Gylfi Þ . Gislason, Astrid G jert- 
sen, G uttorm  Hansen, A sbjørn Haugstvedt, 
Sverrir Herm annsson, A llan Hernelius, 
K arl-Erik Häll, Johan J. Jakobsen, K nut 
Johansson, Bertil Jonasson, Sinikka K arhu- 
vaara, Magmis K jartansson, Tellervo K oi
visto, Lars Korvald, H åkon Kyllingmark, 
Bror Lillqvist, N athalie Lind, T hor Lund, 
G rethe Lundblad, Sven Mellqvist, Otto 
Mørch, Sture Palm , Olof Palme, Robert P e
dersen, Jens Risgaard Knudsen, Rolf Sell
gren, Jón Skaftason, K arl Skytte, Liv Stub
berud, V. J. Sukselainen, Ingrid Sundberg, 
Bernhardt Tastesen, Sigrid Utkilen, Lars 
W erner, Raino W esterholm, H enrik W ester
lund, Seppo W esterlund, H åkan Winberg, 
Rolf W irtén och Folke Woivalin.

M ot y ttrandet röstade: Leif G lensgård, 
Johannes M. Olsen, E rlendur Patursson och 
Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Jo Benkow, René Brusvang, Steen Folke, 

Ragnhildur Helgadóttir, Elsi Hetemäki- 
Olander, Gustav Holmberg, Anna-Liisa H y
vönen, Doris Håvik, Ilkka Kanerva, Jan- 
Ivan Nilsson, Petter Savola, Poul Schliiter, 
Reiulf Steen, U lf Sundqvist, M irjam  Tuo
minen, Erkki Tuomioja, K åre W illoch och 
M arjatta Väänänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed 56 
röster m ot 4.

2
C 1: Berättelse rörande det nordiska 

samarbetet (trafikutskottets betänkande) 
och C 129/t: Berättelse från Nordiska tra
fiksäkerhetsrådet och dess samarbetsorgan

Trafikutskottet hade föreslagit, att N or
di: k a rådet i anledning av det till utskottet
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hänvisade avsnittet m åtte antaga följande
yttrande:

1 1  anledning av de til trafikkutvalget hen
viste avsnitt i M inisterrådets beretning om 
det nordiske sam arbeid C  1/1978, vedtar 
N ordisk Råd følgende uttalelse:

1) Nordisk M inisterråd anmodes om  å 
påskynde forberedelsene for tverrgående 
flyforbindelser mellom de nordlige delene 
av Norge, Sverige og Finland; beslutte sna
rest mulig hvilke ru ter som skal opprettes; 
fastsette et datum  for åpningen av rutene 
samt gi om fattende inform asjon til almen- 
heten om de forestående flyforbindelser.

2) Regjeringene i N orge og Sverige an 
modes om å ta stilling så snart som mulig til 
de forslag som er fram satt i utredningen om 
godstrafikken i ”Trondheim sleden” (NU A  
1977: 10).

3) Nordisk Råd henstiller til Nordisk M i
nisterråd å påskynde det arbeid som er i 
gang med å etablere en tilfredsstillende 
skipsforbindelse mellom Island, Færøyene 
og øvrige Norden.

4) Nordisk Råd legger vekt på at arbei
det med harmonisering av de nordiske lands 
statistikk på samferdsels- og turistom rådene 
gjennomføres snarest mulig.

5) Nordisk M inisterråd anmodes om å 
påskynde arbeidet vedrørende nordisk gyl
dighet for kjørekort.

6) Nordisk M inisterråd anmodes om å 
arbeide for gjennomføring av de forslag 
som er frem ført i Nordisk Trafikksikker- 
hetsråds rapport nr. 13. ” M otorcyklar och 
m opeder —  trafiksäkerhet och konstruk
tion".

II Nordisk Råd ta r de til trafikkutvalget 
henviste avsnitt i M inisterrådets beretning 
om det nordiske samarbeide C 1/1978 samt 
berettelsen fra  N ordisk Trafikksikkerhetsråd 
C  129/t til efterretning.

Seppo Westerlund (trafikutskottets tales
man): H err president! T rafikutskottet läg
ger fram  ett betänkande över de delar av 
ministerrådsberättelsen som berör trafiku t
skottets verksamhetsområde. Jag kommer 
att redogöra för de synpunkter som utskottet 
har angående N ordiska m inisterrådets be
rättelse till N ordiska rådets 26:e session.

Angående det nordiska sam arbetet på 
vägforskningsområdet bör först näm nas att

STIN A -projektet och ett uppföljningspro- 
jekt till STIN A  nu har slutförts och slutrap
porten föreligger i NU-serien. STIN A -pro
jektet är som bekant avsett a tt ge bättre 
grundlag för bedöm ning av hur nordiska 
vägar bör byggas m ed särskild hänsyn till 
klim at och belastning. N Ä T (Nordiska m i
nisterrådets äm betsm annakom m itté för 
transportfrågor) har beslutat att genom föra 
fyra uppföljningsprojekt på vägforsknings
om rådet. S tina-projektet väntas att bli av 
stor betydelse för det fortsatta nordiska 
vägforskningsarbetet. U tskottet betonar att 
sam arbetet på detta om råde bidrar till att 
den nordiska forskningskapaciteten engage
ras på så konstruktivt sätt som möjligt. G e
mensam användning av resurser, teknik och 
organisation leder till lägre kostnader och 
bättre resultat för de nordiska länderna än 
om de hade arbetat var för sig på vägforsk
ningsområdet.

N O RD KO LT-proj ektet, vars syfte är att 
redogöra för och bedöm a utvecklingsmöj
ligheterna för persontransportsystem  i 
m indre och m edelstora nordiska tätorter 
har slutförts och slutrapporten väntas före
ligga i NU-serien i juni i år. Trafikutskottet 
hoppas att resultaten blir användbara och 
utskottet är ense med hänsyn till att fö r
bättra den kollektiva trafiken inom Norden.

E tt annat projekt som har slutförts av 
N Ä T under 1977 är Telem edelprojektet 
som går u t på att underlätta de handikappa
des användning av teletjänster genom att 
främ ja utveckling och m arknadsföring av 
olika utrustningar. T rafikutskottet ser fram  
em ot att få redogörelse för detta projekt på 
ett möte med m inisterrådet i morgon.

Med hänsyn till hur viktig regionalpoliti
ken är för våra samhällen beklagar trafik
utskottet förseningen m ed igångsättningen 
av N Ä T:s projekt om persontransport i 
glesbygd som avsågs påbörjas nu vid års
skiftet.

Vi kom m er idag att votera om ett med- 
lemsförslag om sam nordiska åtgärder för 
att underlätta de handikappades använ
dande av kollektiva trafikmedel. N Ä T  har 
under 1977 tagit intitiativ till åtgärder på 
detta område. Jag hoppas att ovannäm nda 
medlemsförslag och N Ä T:s arbete kom m er 
att resultera i praktiska insatser på detta 
undanskym da område. D et borde vara en
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självklarhet att de handikappade bereds 
möjlighet att fungera i våra samhällen på så 
harm oniskt och nyttigt sätt som möjligt

Angående upprättande av tvärgående 
flygförbindelsr mellan de nordliga delarna 
av Norge, Sverige och Finland upplyste tra- 
fikm inistram a på ett möte m ed trafiku t
skottet i novem ber att av finansiella skäl 
skulle tvärgående flyglinjer inte kunna öpp
nas den 1 april i år vilket avsågs. Inom  
N orden har under de senaste åren gjorts 
stora insatser för att bidra till en fri och in
nehållsrik tillvaro för m änniskor i alla delar 
av N orden. D et är helt otillfredsställande 
att flygförbindelserna mellan de nordliga 
regionerna till stor del går över huvudstä
derna. F lygtrafiken mellan de nordliga de
larna av Finland, N orge och Sverige har 
varit en angelägen sak för trafikutskottet 
genom flera år och en rekom m endation an 
gående saken har varit på rådets dagord
ning sedan 1973.

Trafikutskottet förutsätter att flyglinjerna 
kom m er att öppnas under våren 1979 och 
vi understryker behovet av att regeringarna 
avgör så snart som möjligt vilka linjer som 
kom m er att upprättas.

De flesta aktuella mellanriksvägarna i 
Skandinavien är redan under utbyggnad el
ler utreds ytterligare. U tskottet konstaterar 
m ed glädje att utbyggnaden av vägen mel
lan K iruna och N arvik och vägen mellan 
K aam anen— Sevettijärvi— Neiden har på
börjats.

På ett m öte i april 1977 orienterades tra 
fikutskottet om det nordiska sam arbetet 
som pågår inom ram en för N USA (N or
diska utskottet för samferdselsstatistik). På 
utskottets initiativ kom m er NUSA förm od
ligen att ta  upp frågan om revision och 
ajourföring av N ordtrans-statistiken. Jag 
hoppas att detta arbete kan slutföras under 
1978.

Fasta förbindelser över Öresund har varit 
på rådets dagordning lika länge som rådet 
existerat. Öresundsdelegationerna, vilka 
som bekant har till uppgift a tt sam m an
ställa underlag fö r nya regeringsöverlägg- 
ningar, räknar med att redovisa sina u tred
ningsresultat inom de närm aste m ånaderna. 
Jag vill på utskottets vägnar uttrycka ett 
stort intresse för denna viktiga fråga och u t
skottet förväntar sig att bli inform erat om

resultaten så fort de föreligger.
Trafikutskottet konstaterar med tillfreds

ställelse att N Ä T nu på utskottets anm odan 
i sin berättelse har inkluderat ett avsnitt om 
det nordiska trafiksäkerhetssam arbetet u t
anför vägtrafiken, dvs. säkerheten vid jä rn 
vägstrafik, sjösäkerheten, och flygsäkerhe
ten. D etta sam arbete är inte lika om fat
tande som sam arbetet inom  N ordiska tra 
fiksäkerhetsrådet. Jag räknar m ed att u t
skottet kommer att engagera sig m era på 
detta om råde i fram tiden.

Trafiksäkerhetssam arbetet är ett av de 
allra viktigaste nordiska sam arbetsom rå- 
dena. U nder de senaste tio åren har inom 
N orden nästan 400 000 personer dödats el
ler skadats på grund av vägtrafikolyckor. 
E tt mycket om fattande sam arbete sker 
inom N ordiska trafiksäkerhetsrådets, 
N TR :s ramar.

På grundval av ett förslag av nordiska 
kom m ittén för vägtrafiklagstiftning har tra 
fikutskottet länge arbetat för harm onisering 
av vägtrafiklagstiftningen. N ya regler på 
om rådet har redan trä tt i kraft i D anm ark 
och i Sverige och harm oniserande regler 
väntas träda i kraft i N orge och F inland 
under detta år. En sak som är värd att näm 
nas i detta sam m anhang är den fullständigt 
omotiverade skillnad som finns inom 
N orden i fråga om fartbegränsningar i 
landsvägstrafiken. N T R  har tillsatt en ar
betsgrupp som arbetar med om fattande 
projekt om säkerhetsföranstaltningar fö r 
motorcyklister och mopedister. E n del av 
arbetsgruppens förslag har redan resulterat 
i ändrad lagstiftning på om rådet. Som ex
empel kan näm nas att bestäm melser om 
obligatoriskt bruk av skyddshjälm  för m o
torcyklister och m opedister har trä tt i kraft i 
D anm ark, Island, N orge och på Åland. 
M otsvarande påbud gäller i F inland och 
Sverige för m otorcyklister. E tt projekt om 
utbildning av motorcyklister har slutförts 
och jag har just fått ett exem plar av deras 
rapport. D et nordiska sam arbetet som sker 
inför N TR :s ram ar är värt allt beröm.

Sam arbetet på turistom rådet har varit en 
viktig fråga inom trafikutskottet under de 
senaste åren. Jag konstaterar med glädje a tt 
vi till denna session har fått fram lagt e tt 
program  för nordiskt sam arbete på tu rist
området. Eftersom  detta handlingsprogram
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utgör en särskild punkt på dagordningen 
skall jag inte gå närm are in på denna sak.

Jag vill slutligen konstatera att sam arbe
tet mellan utskottet och m inisterrådet, tra- 
fikm inistrarna och dess organ har varit 
mycket tillfredsställande under det gångna 
året. U tskottet ser fram  em ot ett lika gott 
sam arbete med turistm inistrarna i förbin
delse med turistprogram m ets tillkomst.

Det är av stort värde för regeringarnas 
och parlam entens representanter att träffas 
regelbundet för överläggningar och utbyte 
av idéeer.

H err President, jag yrkar bifall till trafik 
utskottets betänkande om m inisterrådets 
berättelse om det nordiska sam arbetet i C
1/1978.

Voigt: Hr. præsident! I mit indlæg under 
generaldebatten berørte jeg et af de proble
mer, som er om talt her i trafikudvalgets 
betænkning, nemlig det der er anført som 
nr. 6 i den udtalelse, der er kommet. Heri 
siger man, at Nordisk Råds M inisterråd an
m oder om at arbejde for gennemførelse af 
de forslag, som er frem ført i Nordisk Tra- 
fiksikkerhedsråds rapport nr. 13, og det 
drejer sig om m otorcykler og knallerter, 
som vi siger i D anm ark, altså m opeder. Jeg 
skal se, om jeg kan huske at sige mopeder.

M an siger i betænkningens bem ærk
ninger side 5 i rapporten konkluderende, at 
betydelige trafiksikkerhedsmæssige resulta
ter kan nås gennem forskrifter for m ope
ders konstruktion og effektivitet, og det er 
forkert. Sådan kan m an ikke tillade sig at 
skrive i et afsnit, der har overskriften ”Sik
kerhed'".

H er vil jeg gerne vende mig til, a t i Sve
rige forsøgte m an at lave en vægtgrænse for 
mopeder. Hvad skete? Jo, der skete det, at 
konstruktørerne lavede mopeder, så de sta
dig væk havde dette motorcykellignende 
udseende, men de brugte ringere m aterialer 
med m indre brudstyrke.

N u har man i D anm ark lavet en regel 
om, at pr. 1.10.1979 m å m an ikke længere 
sælge knallerter, der vejer over 60 kg, og 
der er rystende forkert at tale om trafiksik
kerhed i den forbindelse, for m otorerne må 
være det afgørende. Jo større mopeden er, 
jo bedre konstruktion og bedre materialer 
den er bygget af —  det siger sig selv —  jo

større sikkerhed giver det; når motoren 
yder 1,4 H K  m å det være det, der er afgø
rende, og så m å det være således —■ det si
ger sund fornuft —■ at jo tungere mopeden 
er, jo m ere sikkert og jo langsommere vil 
den køre.

Jeg forstår ikke, at m an fra  ordførerens 
side er lykkelig over, a t m an er kommet 
med så godt et forslag til a t øge trafiksik
kerheden. D et her er en hån mod de unge 
mennesker, som har brug for en moped til 
at køre på arbejde, til skole osv. H vorfor 
skal de dog af N ordisk Råd fratages det kø
retøj, hvorom alle eksperter ■—■ vi h a r ind
hentet remissudtalelser i D anm ark fra  alle 
eksperter, der har forstand på m opeder —  
siger, at det er den sikreste knallert.

D et eneste land i N orden, der har gen
nem ført en tåbelig regel på dette område, er 
F inland, der har en øvre vægtgrænse på 50 
kg-

Jeg anbefaler stærkt, a t m an siger nej til 
punkt 6. D et kan m an eventuelt gøre ved at 
undlade at stemme, idet nogle måske synes, 
at de 5 første punkter kan være nok så ri
melige.

Den danske trafikm inister sagde her for 
en lille times tid siden, at der var jo ikke så 
mange, der ville lytte til frem skridtspartiet i 
D anm ark, og derfor ville vi frem føre vores 
synspunkter her. D eri har den danske tra 
fikminister ret et langt stykke hen ad vejen. 
I D anm ark vil m an ikke lytte til frem skridts
partiet. M an griner ad landets største op
positionsparti. Jeg kan høre H olm berg sige: 
det er rigtigt. D et er typisk. D et er det, vi 
så tit hører derhjemme. M en jeg vil til
lade mig at vove den påstand, at af de politi
kere, der sidder her —- ca. 150 —  har kun
20, måske kun 10, læst de 230 sider, vi her 
snakker om; der vil sige, at resten faktisk 
sidder m ed hovedet under armen, når de 
skal stemme, for de har ikke læst m ateria
let igennem. D et er sådan, at N ordisk Råd 
efterhånden er så befængt med papirer, at 
det overstiger både det danske folketing for 
slet ikke at tale om EF. D er er ingen, der 
læser m aterialet igennem. Jeg vil vove den 
påstand, at m an ved ikke, hvad m an stem 
mer om.

N athalie Lind: H r. præsident! Jeg er helt 
enig i udvalgsbetænkningens punkter 1— 5.
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Jeg vil blot gøre opmærksom på —  uden at 
jeg helt ud  deler hr. Voigts stærke argu
m entation —  at jeg har den principielle op
fattelse •—■ det er der refereret til her —  at i 
denne sag er det ikke grænsen for knaller
ters vægt, der er afgørende. D et har været 
min holdning i det danske folketing, og der
for er jeg nødt til at undlade at stemme her.

Mørch: Hr. præsident! Vi skal gøre os 
klart, a t der er ganske unge mennesker, der 
færdes i trafikken på disse knallerter, som 
vi kalder dem i Danm ark. Vi skal også gøre 
os klart, at de ikke får nogen egentlig fører- 
uddannelse, som man får, inden man har 
tilladelse til at køre bil eller motorcykel, og 
derfor m å vi sikre dem bedst muligt.

D en oprindelige moped eller knallert var 
en cykel med hjælpem otor, men den har 
udviklet sig til at være en cam oufleret m o
torcykel. D et er det, vi vil ændre i D an
m ark ved den nye typegodkendelse, og det 
ligger sådan —  og det glemte Voigt at om 
tale —  at netop den typegodkendelse, som 
vi nu får, sikrer en række foranstaltninger, 
brem seeffekt osv., som vi ikke havde sikret 
før.

Vi får altså et bedre og m ere sikkert kø
retøj for de unge mennesker gennem den 
faktiske sanering, som typegodkendelsen 
står inde for, og vi m ener i hvert fald ikke, 
at de unge skal køre på cam ouflerede m o
torcykler. D et er simpelt hen livsfarligt, der
for har vi gennem ført saneringen.

E t argum ent mere: hvis m an ser på andre 
trafikanter, andre svage trafikanter, det kan 
være handicappede eller andre form er for 
svage trafikanter, fodgængere, gamle m en
nesker osv., så er det jo helt klart, at jo 
større køretøjet er, jo tungere køretøjet er, 
jo  mere skade vil det gøre i konflikt med 
andre.

Voigi: H r. præsident! Hr. M ørch siger 
fra denne talerstol nøjagtig det samme fo r
kerte, som han siger fra den danske taler
stol. D et er ikke noget nyt. D et gør hr. 
M ørch tit. D et er således —  hvis m edlem 
m erne lagde mærke til det —  at han sagde, 
at der var kom m et nogle nye typegodken
delser til gavn for sikkerheden. D et bestred 
jeg i m it første indlæg, og jeg skal gerne 
gøre det igen, så at også hr. M ørch kan for

stå det. D et kan ikke være at skabe sikker
hed, når m an vil forbyde de m opeder, som 
alle trafikeksperter, retsm edicinere, F D M , 
Teknologisk Institut, forhandlere og ikke 
mindst forbrugere har erklæret er det bedste 
køretøj. Så står hr. M ørch her og siger, a t 
vi har lavet en typegodkendelse. M en hvad 
er det for noget sludder? D et er sådan, a t 
vi har en typegodkendelse for m otoren, så
ledes at vi får en maksimal ydelse for m o
toren. D et er ikke rigtigt, hvad hr. M ørch 
siger, hvad der desværre ofte er tilfældet.

Mørch: Jeg overlader det til forsamlingen 
at bedømme, hvem der taler sandt, og hvem 
der taler usandt her. Jeg er ked af at bruge 
det, men jeg vil alligevel gøre det: jeg h a r 
m ere end 30 år bag mig i det danske politi 
og har derfor nøje fulgt udviklingen på 
dette trafikom råde, og jeg har specielt inter
esseret mig meget fo r netop den sikkerhed, 
der kan skabes for de unge og for børnene.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande trafikutskottets förslag till y tt
rande till N ordiska m inisterrådet.

För trafikutskottets förslag till y ttrande 
röstade:

Erik Adamsson, Kristian Albertsen, Liv 
Andersen, H alldór Ásgrímsson, Ilkka- 
Christian Björklund, K jell M agne Bonde
vik, Trygve Bratteli, E ric Carlsson, Chris
tian Christensen, Erling Dinesen, B jarne 
M ørk Eidem, Ulla Ekelund, Rolf Fjeldvær, 
Ralf Friberg, Astrid Gjertsen, G uttorm  
Hansen, Asbjørn Haugstvedt, Sverrir H er- 
mannsson, Gustav Holmberg, Anna-Liisa 
Hyvönen, K arl-Erik Häll, Johan J. Jakob
sen, K nut Johansson, Bertil Jonasson, Si
nikka K arhuvaara, Magnús K jartansson, 
Tellervo Koivisto, Lars K orvald, H åkon 
Kyllingmark, Bror Lillqvist, T hor Lund, 
Grethe Lundblad, Sven Mellqvist, O tto  
M ørch, Jan-Ivan Nilsson, Johannes M. 
Olsen, Sture Palm, Olof Palme, E rlendur 
Patursson, Robert Pedersen, Jens Risgaard 
Knudsen, Petter Savola, Rolf Sellgren, K arl 
Skytte, Reiulf Steen, Liv Stubberud, Ingrid 
Sundberg, Bernhardt Tastesen, Sigrid U tk i
len, Raino W esterholm, H enrik W esterlund,
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H åkan W inberg, Rolf W irtén, och Folke 
Woivalin.

M ot trafikutskottets förslag till yttrande 
röstade: Leif G lensgård och Mogens Voigt.

Ib Christensen och N athalie Lind avstod  
från att rösta.

Frånvarande var:
Jo Benkow, G unnar Berge, René Brus- 

vang, Steen Folke, Gylfi P>. Gislason, 
Ragnhildur H elgadóttir, A llan Hernelius, 
Elsi Hetem äki-O lander, Doris Håvik, Ilkka 
Kanerva, Poul Schliiter, Jón Skaftason, 
V. J. Sukselainen, U lf Sundqvist, M irjam  
Tuom inen, Erkki Tuom ioja, Lars W erner, 
Seppo W esterlund, K åre Willoch och M ar
jatta Väänänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed 54 
röster m ot 2. 2 m edlem m ar avstod från att 
rösta.

Utskottets förslag, p. 11, bifölls.

3
E 5: Fråga till Nordiska ministerrådet om 
förbättrade flygförbindelser mellan Åland 
och Stockholmsområdet (D 1978/9/1972/t)1

Woivalin: Hänvisande till motiveringen i 
min skriftliga fråga ber jag att få  ställa fö l
jande fråga till N ordiska m inisterrådet:

Ä r N ordiska m inisterrådet berett att så 
snart som möjligt skrida till sådana åtgärder 
att förutsättningar skulle skapas för bättre 
och billigare flygförbindelser m ellan Åland 
och Stockholmsområdet?

Trafikm inister Saarto: Som svar på ta l
man Folke Woivalins fråga får jag fram föra 
följande: F lygtrafiken mellan M arieham n 
och Stockholm upprätthålls av F innair Oy 
som flyger en daglig direkt tur i båda rikt
ningarna. D ärutöver har m an via Åbo m öj
lighet till relativt snabba förbindelser m el
lan dessa orter.

U nder sommarsäsongen var antalet lokal-

1 Frågan tryckt s. 1824.
1—770426. Nordiska rådet

passagerare på den direkta flygrutten mel
lan M arieham n och Stockholm sammanlagt 
2815, något som innebär i medeltal sex lo
kalpassagerare per flygtur. D ärutöver hade 
rutten ca 10.000 transitpassagerare som 
oftast reste mellan Åbo och Stockholm.

U pprätthållande av flygförbindelsen M a
rieham n— Stockholm förorsakade flygbola
get under somm arsäsongen kostnader sam
m anlagt 2,53 milj Fm k och inkom ster sam
m anlagt 1,47 milj Fm k. Den affärsekono- 
miska förlusten var sam m anlagt 1,1 milj. 
Fm k eller ca 80 Fm k per passagerare inkl. 
transitpassagerarna. Enbart för de förän
derliga kostnadernas del uppgick bolagets 
förlust till ca 200.000 Fm k under som m ar
säsongen 1977. I kostnader som förorsaka
des för flygbolaget för upprätthållandet av 
trafiken under sommarsäsongen 1977 ingick 
landnings-, passagerar- och navigeringsav- 
gifter till staten sam m anlagt 630.000 Fm k 
eller 180.000 Fm k till Finland och 450.000 
Fm k till Sverige.

F ör Finlands del kan konstateras att ta 
riffen för flygtrafikens trafikeringsavgifter 
innebär i internationell trafik  för korta —  
kortare än 360 km —  flygresor en passage
raravgift på endast 11 Fm k per passagerare, 
m edan samma avgift för andra resor upp
går till 23 Fm k per avgående passagerare.

D enna ”lättnad” betydde alltså för ifrå
gavarande rutt sammanlagt ca 150.000 Fm k 
under sommarsäsongen 1977.

Trafikm inisterierna i F inland och Sverige 
anser alltså att det inte finns grund för y t
terligare lättnader för ifrågavarande rutt.

Woivalin: H err president! Jag tackar för 
svaret som i flere avseenden är klarläg
gande. Jag har blott ett par noteranden att 
göra. F ör det första: D et låga passageraran
talet mellan Å land och Stockholm beror gi
vetvis i hög grad på det höga biljettpriset. 
E tt något lägre biljettpris skulle säkert ge 
flere passagerare och därm ed m inst samma 
inkomster som för närvarande. U tveck
lingen av flygtrafiken M arieham n— Åbo be
kräftar detta.

För det andra: Jag måste beklaga att tra 
fikm inistrarna nu skärpt sin attityd till eko
nom iska lättnader för flygtrafiken mellan 
M arieham n och Stockholm m ot tidigare 
svar i frågan. Jag hoppas dock att m an i
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fram tiden kan ta hänsyn till den to tala lön
sam heten för hela ifrågavarande flyglinje 
och den totala lönsamheten för hela flygtra
fiken på Å land varvid flygrutten M arie
ham n— Stockholm borde kom m a i en bättre 
ställning. En brist i svaret är att uppgifter 
om trafikavgifter på A rlanda saknas, vilka 
skulle vara än m era upplysande för hela 
frågan.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
anmäldes, att behandlingen av meddelandet 
fortsätter i trafikutskottet.

Erling Dinesen övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

4
E 1: Fråga till Danmarks och Sveriges rege
ringar angående öresundsförbindelserna1

Meilqvist: President! Jag har tagit mig 
friheten att ställa en fråga till Danm arks 
och Sveriges regeringar angående öresunds
förbindelserna.

F rågan om fasta förbindelser över Ö re
sund har varit ett av de viktigaste ärendena 
på N ordiska rådets dagordning under fler
talet sessioner de gångna 25 åren. En lång 
rad  utredningar och rapporter har presente
rats. Vid N ordiska rådets höstsession i 
Stockholm 1973 hade man kommit så långt, 
att ett avtal mellan de danska och svenska 
regeringarna kunde presenteras för rådet.

D et visade sig emellertid inte möjligt att i 
det danska folketinget sam la en m ajoritet 
för godkännande av avtalet. D ärefter har en 
utredning tillsatts, och enligt vad som erfa
rits bl. a. i pressen skall Öresundsdelegatio- 
nernas beräkningar publiceras i april m ånad 
i år.

D enna fråga måste betraktas som av 
största intresse för N ordiska rådet, då rådet 
alltsedan sin tillkomst varit pådrivande i 
frågan om Öresundsförbindelserna. Utbygg
nad av fasta förbindelser över Öresund 
skulle innebära lösningen på den största tra 
fikfråga som någonsin behandlats inom de 
nordiska länderna och utförandet av det 
kanske största nordiska sam arbetsprojektet i 
m odern tid.

M ot denna bakgrund har jag till Dan- 
1 Frågan tryckt s. 1816.

marks och Sveriges regeringar ställt frågan: 
Vilka upplysningar kan regeringarna redan 
nu ge N ordiska rådet angående slutsatserna 
i Öresundsdelegationernas rapport?

M inisteren for offentlige arbejder Kjeld 
Olesen: Hr. præsident! D a jeg hørte spørge
rens begrundelse, kom jeg til at tænke på, 
at det jo ikke er almindeligt, at m an giver 
julegaver til hinanden i decem ber måned. 
M an venter, indtil stunden er der.

Jeg skal svare på min svenske kollegas og 
egne vegne og sige, som det også fremgik af 
begrundelsen, at de to Øresundsudvalg, som 
nedsattes af den danske og den svenske re
gering i 1975, endnu ikke har afsluttet deres 
arbejde. E fter udvalgenes arbejdsplan vil 
afslutningen ske i april i år m ed aflevering 
af et meget om fattende rapportm ateriale til 
min svenske kollega og mig. Samtidig her
med vil det danske lufthavnsudvalg aflevere 
en rapport til mig om problem erne vedrø
rende Københavns lufthavns fremtid. Og så 
vil jeg føje til, hvilket jeg m ener er vigtigt i 
denne forbindelse, at da rapporterne som 
nævnt endnu ikke foreligger, kan min 
svenske kollega og jeg ikke oplyse noget om 
konklusionerne, og jeg vil i øvrigt gøre 
opmærksom på, at udvalgene ifølge deres 
m andater ikke har til opgave a t komme 
med indstillinger f. eks. med hensyn til valg 
mellem forskellige projekter. Udvalgene 
skal alene tilvejebringe et m ateriale, der kan 
give en sådan belysning af de forskellige 
mulige løsninger og deres konsekvenser på 
forskellige om råder, at det kan danne 
grundlag for nye forhandlinger mellem de 
to landes regeringer og for behandlingen i 
de to lovgivende forsamlinger.

Ingrid Sundberg: H err president! S tatsrå
det Olesens svar på frågan om upplysningar 
på grund av Öresundsdelegationernas rap 
port är givetvis försvarligt. Principen är ju 
att ett statsråd inte skall föregripa pågående 
utredningar. Ä ndå instäm m er jag i herr 
Mellqvists uppfattning att det hade varit 
bra att få veta litet mer i saken, eftersom  
upplysningar faktiskt har läckt u t till pres
sen. Rykten och påståenden har varit m ot
sägande och i vissa fall åstadkom m it stora 
svårigheter bl. a. när det gäller kom m unal 
planering.
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Sveriges riksdag har fattat beslut som in
nebär att frågan om en bro mellan K öpen
ham n och M almö är direkt beroende av 
frågan om en flygplats på Saltholm. N u sä
ger statsrådet att samtidigt med att Öre- 
sundsdelegationernas rapport presenteras 
kom m er den danska luftham nskom m ittén 
att presentera en rapport om problem  an
gående Köpenham ns luftham ns fram tid. 
Enligt vad vi i Sverige erfarit kom m er Salt- 
holm sprojektct inte att realiseras inom 
överskådlig fram tid. D etta har ju  också 
fram förts i samband med projekteringen av 
Stora Bältbron. F rån  svensk synpunkt 
skulle därm ed frågan om byggandet av en 
bro mellan Köpenham n och M alm ö vara 
avförd, såvida inte Sveriges riksdag ändrar 
sitt tidigare fattade beslut.

Riksdagen har emellertid senare i sam
band med förordnandet av Öresundsdelega- 
tionernas undersökningar velat prioritera en 
förbindelse mellan Helsingborg och H el
singör.

Själv tror jag och hoppas att en sådan 
förbindelse skall bli verklighet inom  en 
överblickbar fram tid. Jag kan bara be de 
ärade ledam öterna av N ordiska rådet att slå 
upp s. 312 i Nordisk statistisk årsbok, där 
det finns underlag för en sådan förhopp
ning.

F ör Helsingborgs stad är ett beslut i ena 
eller andra riktningen nödvändigt. H ela sta
dens trafikplanering m åste göras om vare 
sig H-H-leden kom m er till eller inte, och 
m an kan inte vänta mycket längre på be
sked. Järnvägstrafiken går nu tvärs igenom 
staden och skall läggas u tanför staden. En 
ny färjeham n måste byggas i händelse hela 
trafiken framdeles måste gå sjövägen. T ra 
fikförhållandena i sundet m åste också ses 
över.

Jag har alltså, statsrådet Olesen, på ett 
par m inuter velat fram föra hu r oerhört an 
geläget det är bl. a. för Helsingborg att få 
klarhet i hur frågan skall lösas. D ärför 
skulle jag vilja kom plettera herr Mellqvists 
fråga med en bön om att statsrådet ändå 
ville säga något om de förhandlingar som 
skall följa på rapporten. K om m er de fö r
handlingarna att börja om edelbart i april, 
och kom m er de att bedrivas m ed sådan in
tensitet att berörda kom m uner och miljo
nerna berörda m änniskor kan få besked

inom en rimlig tid av folketinget och den 
svenska riksdagen? Eller skall frågan om en 
fast förbindelse mellan D anm ark och Sve
rige bli något av en snöboll -— som egentli
gen växer när den ru llar m en som kanske i 
detta fall, i likhet m ed flertalet snöbollar i 
Öresundsområdet, smälter till ingenting?

Mellqvist: President! Jag är ledsen att be
höva säga till minister Olesen att det inte 
var något direkt upplysande svar vi fick. 
D et erinrar om det svenska talesättet: 
"G oddag —  Y xskaft.”

Jag hade förväntat mig någonting mer 
positivt än en hänvisning till den rapport 
som skall avlämnas i april månad.

Som fru  Sundberg mycket riktigt fram 
höll är detta en mycket angelägen fråga för 
våra två städer M alm ö och Helsingborg. 
Självfallet hade det också varit av intresse 
för m otsvarande städer i D anm ark -— K ö
penham n och Helsingör —  att vi genom 
svaret hade fått litet m er kött på benen.

D et som gjort oss förhoppningsfulla är 
att dessa frågor tagits upp i svensk press se
dan jag fram ställde detta spörsmål till ve
derbörande statsråd. En den svenska kom 
munikationsm inistern mycket närstående 
tidning hade den 16 februari en stort upp
lagd artikel om dessa problem . M an hänvi
sar där inte till kommunikationsministern 
u tan  till industrim inistern. M an frågar i ar
tikeln om  varvsjobbarna i M almö kommer 
att få bygga en tunnel mellan Helsingborg 
och Helsingör. D et skulle skapa arbetstill
fällen åt de varvsarbetare som drabbas av 
krisen vid skånevarven. I artikeln sägs det:

”N är det gäller Öresundsregionen med 
Kockums och Öresundsvarvet diskuteras nu  
p å  fullt allvar m öjligheterna av att sätta 
igång arbetena på en tunnel mellan Helsing
borg och Helsingör för att i någon mån eli
m inera konsekvenserna av stora neddrag
ningar på eller nedsättningar av varven i 
M alm ö och Landskrona.”

M ot denna bakgrund vill jag u tan  att 
vara ironisk fråga hur det är m ed sam
ordningen i Sverige mellan industrideparte
m entet och kom m unikationsdepartem entet. 
M an får här uppfattningen att industride
partem entet är berett att —  kanske u tan  att 
avvakta resultatet av de förhandlingar som 
minister Olesen redovisade i sitt svar och



196 M åndagen den 20 februari 1978 kl. 10.00

som skulle vara färdiga i april m ånad —  ta 
fram  detta tunnelbygge som lämpligt ersätt
ningsarbete för de varvsarbetare som drab
bas av krisen. D etta har gjort min fråga än 
m er aktuell än när den ställdes i januari 
månad.

Sedan skulle jag liksom fru  Sundberg 
vilja fråga hur länge det dröjer innan ett re- 
geringsförslag kan framläggas på grundval 
av delegationernas rapporter. D et är en 
m ycket väsentlig fråga med hänsyn till att 
detta ärende nu har diskuterats i så m ånga 
år.

M an kan inte säga att det svar jag få tt är 
särskilt optimistiskt. Jag hade nog väntat 
mig att de båda kommunikationsminist
rarna i samarbete skulle ha kunnat säga nå
got m er positivt om dessa utredningar, som 
vi hoppas i sinom tid skall resultera i fö r
verkligandet av dessa mycket gam la önske
m ål i hela Öresundsområdet.

D et skulle vidare vara intressant att få 
höra komm unikationsm inister Turessons 
kom m entar till m itt referat av vad hans kol
lega Asling tycks ha sagt. M an har tydligen 
internt i Sverige diskuterat förutsättning
arna för att ganska snart förverkliga tunnel
bygget mellan Helsingborg och Helsingör, 
och det skulle vara värdefullt att få höra 
hur resonemanget har gått.

Till m inister Olesen vill jag säga att 
denna fråga kom m er tillbaka och alltså inte 
är avförd från dagordningen. Jag hoppas 
att vi inte skall behöva uppleva alltför 
många trafikm inistrar innan denna fråga är 
i hamn.

M inisteren for offentlige arbejder Kjeld 
Olesen: Jeg vil tillade mig at svare hr. Mell- 
qvist og fru Sundberg under ét og allerførst 
sige, at der er en ting, jeg tror vi alle fire kan 
være enige om, både de to spørgere, min 
svenske kollega og jeg selv, og det er, at vi 
er meget interesserede i at nå frem  til en af
klaring omkring, hvad der skal ske med 
Øresundsområdet. D et er ikke dér, det lig
ger. Jeg er også meget enig med fru  Sund
berg i, at det selvfølgelig er yderst be
sværligt for Helsingborg kommune ikke at 
kunne planlægge ud fra en eksakt viden om 
de kommende planer. D erfor m ener jeg, at 
der er det positive i det hele, at vi altså, når 
vi kommer frem  til april måned, skulle have

det grundlag, der gør, at vi kan komme vi
dere.

N u har de to udvalg jo arbejdet siden 
1975, og vi skriver i dag slutningen af fe
bruar måned. D et vil sige, at det er et 
spørgsmål om dage og ikke mere om år el
ler måneder.

Jeg håber, at jeg også kan mødes med hr. 
M ellqvist i en opfattelse af, at det ville være 
ganske ejendommeligt og måske vel også 
lidt af en sensation, hvis hr. Bo Turesson og 
jeg på et tidspunkt, hvor m an ikke er ende
lig færdig med dette udredningsarbejde, 
indbød til en stor pressekonference eller 
svarede detaljeret på spørgsmål i Nordisk 
Råd vedrørende enkeltheder om ting, som 
ikke er færdigbehandlet i et udvalg. Jeg tror 
nok, det ville få nogle konsekvenser for 
fremtidige udredninger i et sådant udvalg 
eller i disse to udvalg, om ministre, stats
råd, greb ind og på den m åde vidercbragte 
oplysninger. Jeg kan godt sige både til fru 
Sundberg og til hr. Mellqvist, at jeg har helt 
bevidst ikke ønsket at vide nogen ting om 
status for arbejdet i de to udvalg. Jeg kun
ne nok få noget at vide via mine m edarbej
dere i ministeriet, der sidder i disse udvalg, 
men det har jeg ikke ønsket for at styrke 
mig selv, når m ange journalister og andre 
kom m er og spørger, således som spørgsm å
let er blevet stillet her.

M ed hensyn til spørgsmålet om det tids
mæssige, hvornår rapporterne foreligger, vil 
jeg svare generelt, og jeg håber hr. Bo T u
resson vil kunne svare på lignende måde: at 
vi ikke ønsker at forsinke noget. N år rap 
porterne ligger på bordet, m ener jeg, det 
må dreje sig om hurtigst m uligt at komme 
igennem de processer, vi skal igennem, og 
forhandlinger mellem Sverige og Danm ark, 
og det vil også sige behandling i henholds
vis den svenske riksdag og det danske folke
ting.

N år det drejer sig om min indstilling, 
skal jeg nok gøre mit til, a t der ikke bliver 
tale om forsinkelser af denne proces.

Statsrådet Bo Turesson: H err president! 
Låt mig bara säga att jag helt delar de upp
fattningar som Kjeld Olesen har givit u t
tryck åt dels i svaret på Sven Mellqvists 
fråga och dels nu i sitt senaste anförande då 
h:.n betonade hur angelägna vi är om att
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åstadkom m a en så snabb behandling som 
möjligt sedan utredningen lagts fram.

Jag begärde em eilertid ordet fö r att kom 
m entera Sven Mellqvists farhågor för att 
det inte skulle förekom m a något sam råd 
inom den svenska regeringen mellan depar
tem entscheferna. V ad industrim inister Ås- 
ling har sagt är bara att om  det fattas beslut 
t. ex. om en tunnel mellan Helsingborg och 
Helsingör, kan detta möjligen —  eller rent 
av troligen —  vara en lämplig uppgift för 
de varv i Skåne som nu hotas av brist på ar
betstillfällen.

Mellqvist: Jag har bara att registrera 
denna treenighet mellan de två närvarande 
kom m unikationsm inistrarna och den 
svenske industrim inistern. Om denna sam
stämmighet är så stor, måste det självfallet 
ge till resultat att m an någon gång efter ap
ril är färdig att lägga fram  konkreta förslag 
så att vi kan förvänta oss att de gam la fina 
planerna äntligen ger konkreta resultat i 
form  av byggen.

Diskussionen förklarades härefter avslu
tad.

E 7: Fråga till Nordiska ministerrådet om 
fiygförbindelserna mellan de nordliga de
larna av Norge, Sverige och Finland (D 
1978/28/1973/t)1

Friberg: H err president! Jag vill inte gå 
in på motiveringen annat än att kort under
stryka att trafikutskottet greps av djup be
svikelse när vårt möte med trafikm inist
rarna i K öpenham n i novem ber 1977 fick 
oss att tro, att p lanerna på att upprätthålla 
en flygförbindelse mellan de nordliga de
larna av Finland, N orge och Sverige såg ut 
att skjutas på en obestäm d fram tid. Redan 
nu är det klart att planerna har uppskjutits 
åtminstone med ett år. Samtidigt har den 
existerande tvärförbindelsen i norr blivit 
starkt utsatt, nämligen den mellan Vasa och 
Sundsvall.

D etta leder mig fram  till följande tude- 
lade fråga till M inisterrådet: H ar någon tid
tabell inom regeringsorganen fastställts för 
1 Frågan tryckt s. 1826.

förverkligandet av den projekterade tvär
gående flyglinjen mellan Finland, Sverige 
och N orge på N ordkalotten? H ar M inister
rådet för avsikt att vidtaga åtgärder för att 
förhindra att flygförbindelserna mellan F in
land och Sverige över Kvarken nedläggs?

Trafikm inister Saarto: H err president! 
Som svar på riksdagsm an Ralf Fribergs 
fråga vill jag fram föra följande: P lane
ringen av den tvärgående flygtrafiken m el
lan Finland, Sverige och N orge pågår fo rt
farande inom en arbetsgrupp som har sam
mansatts av representanter från  de berörda 
ländernas trafikm inisterier. A rbetsgruppen 
har som uppgift att precisera de i u tred
ningen NU 1976: 17 gjorda förslagen med 
syfte att finna det ekonom iskt och tekniskt 
bästa alternativet för ifrågavarande trafik. 
Enligt dagens utsikter kunde den föreslagna 
försöksverksamheten påbörjas när anslag 
beviljas för detta ändamål.

Om trafiken över Kvarken kan följande 
konstateras: Enligt en uppgift som har läm 
nats av Finnair-aktiebolaget kom m er bola
get i sin som m artidtabell 1978 att bibehålla 
K varkenrutten oförändrad, om de rabatter 
som har beviljats på trafikeringsavgifterna 
också kom m er att bibehållas. Luftfartsm yn
digheterna i Finland och Sverige är för sin 
del beredda till detta.

Det bör dock fram hävas att ruttens fram 
tid tillsvidare ligger på en rä tt osäker grund. 
Under sommarsäsongen 1977 var ruttens 
om edelbara förlust för trafikbolaget 
642 000 Fm k trots att rabatterna på trafike
ringsavgifterna har tagits med i beräk
ningen: för Sveriges del sam m anlagt Fm k 
75 000 och för Finlands del Fm k 15 000.

U nder sommarsäsongen 1976, då antalet 
flygturer på rutten fördubblades, var förlus
ten 1,3 milj Fmk.

Om rutten i fråga skall trafikeras också i 
fram tiden, bör alltså dess ekonom iska fö ru t
sättningar kunna förbättras avsevärt m era 
än vad de gällande rabatterna på trafike
ringsavgifterna innebär.

D et är klart att flygbolagets förluster inte 
helt kan elimineras genom rabatter på trafi
keringsavgifterna, eftersom dessa avgifter 
enligt den nuvarande trafiken var bara ca 
88 000 F m k under sommarsäsongen 1977. 
E tt annat problem  kom m er att vara att
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Finnair-aktiebolaget i början av 1980-talet 
inte m era kom m er att ha lämpligt materiel 
till förfogande.

D et kan alltså konstateras att ett hinder 
fö r en ekonomisk skötsel av flygtrafiken 
över Kvarken och mellan de nordliga de
larna av Finland, N orge och Sverige i rätt 
stor grad utgörs av bristen på lämplig flyg- 
materiel.

A tt bibehålla flygtrafiken över Kvarken 
är för om rådet i fråga av utom ordentligt 
stor betydelse. Trafikm inisterierna i F in 
land och Sverige anser att efter uppkomsten 
av flygtrafiken mellan de nordliga delarna 
av Finland, Sverige och N orge eventuellt en 
m otsvarande lösning borde undersökas 
också för Kvarken-trafikens del.

Mörk Eidem: Jeg er skuffet over at tverr
forbindelsen Norge, Sverige og Finland ikke 
kom m er i gang 1. april i år. Jeg er videre 
skuffet over at svaret ikke inneholdt en ny 
dato, f. eks. 1. april 1979.

Men når nå denne forbindelsen ikke 
kom m er i år og kanskje heller ikke neste år, 
vil jeg gjerne spörre statsråd Bo Turesson 
om han vil fölge opp tidligere statsråd Rag
nar Christiansens tanke om en SAS-rute 
f. eks. Oslo— Bodö— Kiruna, eventuelt L u
leå— Trom sö og retur, slik at m an på den 
m åten kunne löse noen av de problem er 
m an hadde tenkt å löse ved hjelp av en 
tverrforbindelse. K an statsråd Turesson 
love å ta  dette opp med SAS’ ledelse?

Statsrådet Bo Turesson: H err president! 
M itt svar på denna fråga är ja.

Friberg: H err president! Med anledning 
av trafikm inister Saartos svar och minister 
Turessons uppenbara beredvillighet att 
börja deltaga i debatten ber jag att som 
motivering för min tilläggsfråga få under
stryka att N ordiska m inisterrådet i dag av 
den här församlingen har uppm anats a tt på
skynda förberedelserna för en tvärgående 
flygförbindelse mellan de nordliga delarna 
av Norge, Sverige och Finland. M inisterrå
det har uppm anats att besluta vilka rutter 
som skall upprättas, att fastställa datum och 
att sörja för om fattande inform ation till all
m änheten om den blivande förbindelsen.

M in fråga är: V arför är det så svårt för

m inistrarna att ange ett konkret datum  när 
flygförbindelsen kan öppnas och varför är 
det så utom ordentligt vanskligt a tt ge be
sked om huruvida statsm akterna ä r  beredda 
att kom m a in med subventioner till flygbo
lagen för a tt ru tterna skall kunna inledas 
och upprätthållas? Och varför är det så 
svårt att kom m a fram  till ett slutligt beslut i 
saken när m an vet att flygmaterielen för än
dam ålet uppenbarligen m åste säkerställas 
för trafik på 1980-talet när de närvarande 
typerna som föråldrade måste utgå?

Trafikm inister Saarto: H err president! 
Som svar på riksdagsman R alf Fribergs till- 
läggsspörsmål måste jag bara hänvisa till 
m itt svar som jag här har fram fört.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
anmäldes, att behandlingen av m eddelandet 
fortsätter i trafikutskottet.

6
E 3: Fråga till Nordiska ministerrådet om 
spridning av nordisk film inoin Norden 
(D 1978/18/1977/k)1

Björklund: H err president! Vid förra ses
sionen antogs en rekom m endation med 
syfte att öka spridning av nordisk film inom 
N orden. Av ministerrådets m eddelande till 
denna session fram går det att några kon
kreta åtgärder ännu inte har vidtagits. En 
möjlighet att skapa ett distributionsnät för 
spridning av nordisk film kunde vara att 
försöka engagera läm pliga nationella organ, 
t ex film klubbarnas takorganisationer eller 
film instituten och stiftelserna i en sådan 
verksamhet. E n  försöksordning med stöd 
till ett sådant distributionssam arbete skulle 
kanske vara värd att pröva. Jag får ställa 
följande fråga: V ilka åtgärder äm nar minis
terrådet vidtaga för att öka spridningen av 
nordisk film inom N orden?

Statsråd Egeland: D et nordiske filmsam- 
arbeid under kulturavtalen har til nå vært 
konsentrert om videreutdanningsspørsmål. 
P å bakgrunn av tidligere forsøksvirksomhet 
og utredning av saken i en særskilt arbeids
gruppe vedtok M inisterrådet i 1977 å iverk- 
1 Frågan tryckt s. 1820.
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sette en perm anent støtteordning for en 
nordisk kursvirksomhet for film- og TV -ar- 
beidere i N orden fra og med 1978. Denne 
virksomheten vil bli drevet i nært sam ar
beid med nasjonale film institusjoner og 
med et eget nordisk utvalg som ansvarlig 
organ.

M inisterrådet er innforstått m ed at det 
nordiske film sam arbeidet må søkes utvidet 
til også andre om råder, og er enig i at 
spørsmålet om distribusjon av nordisk film 
må være en viktig oppgave i denne sam
menheng.

Nordisk råds rek. nr. 18/1977 om spred
ning av nordisk film innen N orden er i lø
pet av 1977 blitt behandlet i M inisterrådets 
rådgivende komité for allmennkulturell 
virksomhet (RKK). Denne behandlet spørs
målet bl. a. i forbindelse med utarbeidelsen 
av et forslag til arbeidsprogram  for det all- 
mennkulturelle området. Komitéen sier om 
dette spørsmålet bl. a. følgende:

”U tdanningstiltak for filmm edarbeidere 
bør realiseres i hovedtrekk i samsvar med 
forslag i den spesielle utredning som fore
ligger om saken. Disse tiltak m å imidlertid 
være et første steg i filmsamarbeidet, som 
må utvikles m er organisert etter hvert både 
når det gjelder videreutdanning og på andre 
områder. (Jfr. rek. nr. 18/1977 angående 
samarbeid for å øke spredningen av nordisk 
film innen Norden).

I den nærmeste fram tid bør en konsen
trere den nordiske innsatsen på film om rådet 
til å skape større ressurser og bedre mulig
heter for den om fattende filmvirksomheten 
som er knyttet til organisasjoner, biblio
teker, spesielle filmklubber, skoler m.v. 
Spørsmålet om utvikling av et nordisk 
organ for im port av egnet smalfilm bør u t
redes. D et m å iverksettes støtteordninger 
for produksjon av egnet nordisk smalfilm, 
både barnefilm  og undervisningsfilm.”

Nordisk K ulturfond har gjennom bevilg- 
ninger til nordiske film uker bidratt til 
spredning av nordisk film. En kan her 
nevne en ncrdisk filmuke på Island høsten 
1977, hvortil det ble bevilget 30.000 dkr.

Videre kan nevnes at Nordisk K ulturfond 
har bevilget dkr. 125 000,—  til en nordisk 
filmuke i K øbenhavn i m ars 1978. Denne 
filmuke er kom m et i stand gjennom et sam 
arbeid mellom de nordiske filminstitutter.

Tanken er, om erfaringene blir gode, at til
taket skal bli årlig tilbakevendende og alter
nere mellom de nordiske land.

På bakgrunn av bl. a. RKKs forslag vil 
spørsmålet om et utvidet nordisk filmsam- 
arbeid bli ta tt opp i M inisterrådet i nær 
fram tid. En vil i dette arbeidet være innstilt 
på å søke å få til løsninger på de spørsmål 
som nevnte rekom m andasjon reiser. Bl. a. 
vil m an undersøke m ulighetene for å styrke 
distribusjonssam arbeidet gjennom spesielle 
nordiske tiltak.

Bjiirklund: H err president! Jag tackar 
statsrådet Egeland för svaret som ju  nog ty
värr bekräftar att det inte är så värst m yc
ket m inisterrådet har gjort för att fullfölja 
rekom m endationen. M en jag noterar som 
hoppingivande att man, då kulturfonden 
beviljat medel för särskilda filmveckor, 
också har gått in för ett sam arbete med och 
mellan de existerande filminstituten och att 
man siktar på att göra filmveckorna till en 
årligen återkom m ande institution, men 
detta är förstås otillräckligt med tanke på 
rekom m endationens syfte och därför finns 
det all anledning att i sam arbetet med film 
instituten redan från  början inrikta sig på 
att skapa ett perm anent distributionsnät och 
jag hoppas att tanken om en särskild för- 
söksordning tas till prövning i en nära 
fram tid såsom minister Egeland näm nde. 
Kanske m inisterrådet också kunde överväga 
möjligheten att utnyttja konstcentret i Svea
borg i sammanhanget. D etta konstcentrum  
skall kunna stå för förmedlingsverksamhet 
på bildkonstens område. K unde m an då 
kanske tänka sig att denna distribution även 
skulle kunna om fatta film? Jag vet att man 
har beaktat filmkonsten i planen för Svea
borg även om m an då närm ast haft experi
mentell film produktion och film skapande i 
tankarna. Vore det inte då naturligt att 
också beakta film distributionen? D et egent
liga distributionsnätet skulle kunna byggas 
upp kring redan existerande organ, allt en
ligt riktlinjer för en sådan försöksordning 
som jag nyss näm nde. Sveaborg kunde ta 
hand om koordineringsuppgiften och 
därm ed få en central kom pletterande funk
tion. D etta är förstås bara ett alternativ 
bland olika tänkbara som m inisterrådet bör 
dryfta. Huvudsaken är ju  att frågan får en
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snar och allvarlig behandling så att rådets 
rekom m endation och dess intentioner i en 
eller annan form  kan förverkligas.

D et vore intressant att höra vad minister
rådet och statsrådet Egeland anser om tan 
ken att kom plettera konstcentret i Sveaborg 
i detta sammanhang?

Statsråd Egeland: Hr. president! F år jeg 
først tillate meg å nevne at uttrykket ” inte 
så värst m ycket” pleier å brukes som et av 
eksemplene på hvordan svensker og nord
menn har helt m otsatt oppfatning av ett og 
samme uttrykk. ”Ikke så verst m ye” betyr 
på norsk ”ganske b ra” , men jeg oppfatter 
hr. Bjørklund på svensk, og konstaterer da 
at han finner at det er det m otsatte av 
ganske bra. D et er det første.

D et andre er at jeg erklærer meg helt ut 
enig i den alminnelige betraktning av den 
kulturpolitiske vurdering som er kommet til 
u ttrykk i hr. Bjørklunds skriftlige begrun
nelse. Jeg synes for m in del, som hr. Bjørk
lund, at filmen er et helt spesielt medium 
for meddelelse, for inform asjon, for opple
velse. Dernest at den som selvstendig kunst
art meget ofte er undervurdert, og for det 
tredje at den har en helt enestående rekke
vidde. Alt dette fører til a t jeg personlig har 
de samme oppfatninger som jeg synes å lese 
inn i hr. Bjørklunds begrunnelse og spørs
mål. Hva angår det faktum  at nordisk film 
bør spille en rolle av helt sentral betydning i 
nordisk kulturell samhandling, er det ingen 
uenighet mellom hr. Bjørklund og meg.

N år det så gjelder å finne en ” snabb” løs
ning, så er det vel ikke gitt at fordi om m an

forstår dimensjonene i et problem , så kan 
m an også få til en ” snabb” løsning. Jeg kan 
altså ikke garantere at vi vil få det til 
” snabbere” enn det er mulig. Vi vil gjøre 
vårt beste.

F or det tredje, Sveaborg. I M inisterrådet 
i går ble det oppnevnt styre for Sveaborg. 
Tidligere er det oppnevnt råd med ordfø- 
rande og viseordførande. U t fra  forutset
ningene skal Sveaborg i første instans ar
beide med billedkunst og design. D ernest 
skal Sveaborg etter hvert som ram m ene gjør 
det mulig, og etter hvert som de ansvarlige 
styringsorganer finner også andre enn res
sursmessige muligheter, f. eks. behov, ta 
opp de spørsmål som m åtte melde seg som 
naturlige. Jeg er ganske sikker på at de av 
hr. Bjørklund frem førte synspunkter da vil 
bli ta tt med og bli undergitt den alvorligste 
overveielse.

Björklund: H err president! Jag vill helt 
kort tacka för det svar minister Egeland gav 
på min tilläggsfråga. Jag hoppas att svaret 
kom m er att följas upp inom  m inisterrådet 
och konstaterar också att jäm fört m ed vissa 
andra projekt som behandlats under denna 
session så är det ju fråga om rätt rimliga 
kostnader. Och den kultur som sprids är 
garanterat nordisk.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
anmäldes, a tt behandlingen av meddelandet 
fortsätter i kulturutskottet.

M ötet avslutades kl. 12.40.
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turfonden

17. D 1978/24/197 l/k : M eddelande om 
rekom m endation nr 24/1971 angående ökat 
nordiskt sam arbete på bildkonstens om 
råde

18. D 1978/6/1976/k: M eddelande om 
rekom m endation n r 6/1976 angående åt
gärder rörande nordiskt språksam arbete

19. D 1978/11/1976/k: M eddelande om 
rekom m endation nr 11/1976 angående his
toriskt verk om den nordiska kvinnan

20. A 496/t: M edlemsförslag om sam
nordiska åtgärder för att underlätta handi
kappades användande av kollektiva trafik 
medel

21. A 504/t: M edlemsförslag om nordisk 
storham n
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22. D  1978/4/1971/t: M eddelande om re
kom m endation nr 4/1971 angående en mel
lanriksväg mellan Virtaniemi och Tjære- 
bukten

23. D 1978/26/1973/t: M eddelande om 
rekom m endation n r 26/1973 angående lik
artade bestäm melser om terränggående 
m otorfordon

24. D  1978/9/1974/t: M eddelande om re
kom m endation nr 9/1974 angående m ärk
ning av m ediciner och andra bedövande 
äm nen som kan utgöra en trafikfara

1
B 26/t: Ministerrådsförslag om program för 
nordiskt samarbete på turistområdet och 
D  1978/1/1976/t: Meddelande oin rekom
mendation nr 1/1976 angående nordiskt 
handlingsprogram för turistsamarbete

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett 
sam m anhang

Trafikutskottet hade föreslagit,
a) att N ordiska rådet i anledning av m i

nisterrådsforslaget m åtte antaga följande re
kom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska 
m inisterrådet att antaga ett program  för 
nordiskt samarbete på turistom rådet i enlig
het m ed fram lagt ministerrådsförslag samt 
att kontinuerligt och i fortlöpande samver
kan med N ordiska rådets organ vidareut
veckla och fördjupa det nordiska sam arbe
tet på turistom rådet.

b) att N ordiska rådet m åtte lägga m edde
landet till handlingarna och anse spörsmålet 
för rådets del slutbehandlat.

Kyiiingtnark: (trafikutskottets talesman): 
Hr. president! De første utredningsarbei
dene om organisert offentlig nordisk sam ar
beid på turistom rådet ble gjort opptak til 
fo r fem  år siden. D et var om trent samtidig 
med at arbeidet med å utform e en samlet 
nasjonal reiselivspolitikk nærm et seg viktige 
konklusjoner i flere av våre land.

Jeg vil gjerne innledningsvis gi uttrykk 
for at dette var en naturlig sammenkobling

i tid. De nordiske initiativ kom akkurat i 
rette tid, og har siden kunnet følges opp i 
tak t med de nasjonale beslutningsprosesser. 
Jeg vil tro at denne parallellitet har virket 
gjensidig fruktbar. D et resultat som legges 
fram  til beslutning i rådet i dag i form  av 
en positiv rekom m andasjon av minister- 
rådsforslag B 26, gir et godt tverrsnitt av de 
tankeganger som preger de retningslinjer 
som følges også nasjonalt.

Jeg synes det er grunn til å gi M inisterrå
det kom plim ent fo r den frem drift dette ar
beidet har fått. Jeg synes jo det er ekstra 
hyggelig på denne m åten å kunne returnere 
de hyggelige ord som innleder m inisterråds
forslaget, hvor det heter at arbeidet ” i høy 
grad har vært inspirert av N ordisk Råds 
engasjement i turistspørsm ål” . P å  utvalgets 
vegne vil jeg gjerne bekrefte at det har vært 
et nyttig samspill, hvor vi også h ar hatt u t
bytte av å høre de m ange organisasjoner 
som har vært involvert.

D en arbeidsform  som har vært benyttet, 
har resultert i en meget oversiktlig analyse 
av hovedproblemstillingene, slik de fortoner 
seg i tilknytning til nordisk turistliv. På 
tross av at analysen er ordknapp, gir den, så 
vidt utvalget har kunnet konstatere, de nød
vendige opplysninger m an behøver for å 
kunne vurdere det program  M inisterrådet 
har lagt fram.

F or dem som ønsker ytterligere bak
grunnsmateriale, ikke bare på nordisk plan, 
men også når det gjelder det enkelte land, 
kan det vises til to nordiske utredninger. De 
gjengir dels rapporten fra  en spesialkomite 
nedsatt av M inisterrådet og frem lagt i 1974, 
delvis referatet fra  en meget representativ 
N ordisk Rådkonferanse i 1975. D et kan el
lers vises til Trafikkutvalgets bakgrunnsm a
teriale for rekom m andasjon nr. 1 for 1976.

Offentlig turistpolitikkdebatt har i de 
siste år stadig oftere benyttet betegnelsen 
sosialturisme. M ed det uttrykket m ener vi 
det reiseliv som har som målsetting å gi vår 
fritid et verdifullt innhold og rekreasjon for 
kropp og sinn. Turismen forsøkes gitt et vi
dere sosialt og dem okratisk sikte. F o r de 
skandinaviske lands vedkom mende kreves 
det at vi bevisst skal utvikle turism en først 
og frem st for landets egne innbyggere, m en 
også for andre nordboere.

I sitt forslag sier M inisterrådet det helt
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klart at det fremste mål for det nordiske 
samarbeid på turismens om råde skal være å 
fremme reiser i N orden av nordboerne selv. 
Ved siden av å gi den enkelte m uligheter til 
en rikere fritid tar en slik målsetting også 
sikte på å øke kontakten og dermed bidra til 
å styrke samhørigheten mellom de nordiske 
folk.

Trafikkutvalget noterer med tilfredshet at 
M inisterrådets konkrete planlegging i sterk 
grad er preget nettopp av denne målsetting. 
Det frem går av scsjonsdokumentet. U tval
get har også hatt anledning til å få bekreftet 
i fellesmøter med de ansvarlige m inistre at 
den internordiske reisevirksomhet vil være 
en prioritert arbeidsoppgave under p ro
gramm ets gjennomføring.

Oppgaven vil delvis være av motiverende 
art, og M inisterrådet er innstilt på et u t
strakt samarbeid med de organisasjoner som 
er aktive på om rådet, selvsagt også med 
næringens egne organisasjoner. D ette er en 
klok linje, og jeg vil gjerne understreke at 
man her skal være varsom med å utelukke 
noen meningsberettiget instans fra  å delta i 
utform ingen av den praktiske politikk. 
F. eks. m ener jeg at de næringsorganisasjo
ner som arbeider innenfor reiselivet, er vik
tige sam arbeidspartnere. Ikke fordi det er et 
offentlig ansvar å yte økonomisk støtte til 
næringen som sådan, m en først og frem st 
for å få oversikt over hvordan offentlige 
myndigheter kan unngå å skape problem er 
for næringen. På enkelte felter, som f. eks. 
når det gjelder behovet for en tidsmessig yr
kesutdanning, stiller for øvrig denne næring 
på linje med alt annet arbeidsliv.

Jeg tro r ellers det er realistisk å regne 
med, som M inisterrådets forslag gjør, a t bil- 
turismen er kommet for å bli, med de opp
gaver det pålegger myndighetene, også de 
bevilgende. I denne forbindelse vil jeg gjer
ne peke på den positive rolle bilorganisasjo
nene spiller. Disse organisasjoner er stadig 
m er representative talsmenn for det store 
antall m asseturister som skal motiveres til å 
reise mer i eget land og i nabolandene.

I en rekke sammenhenger har det alle
rede lenge vært aktuelt med regionalpolitisk 
samarbeid cm  turisme, også i de regioner 
som spenner over landegrensene. D et er i 
denne forbindelse grunn til å registrere at 
noen av de formelle hindringer som har

kunnet skape problem er for slikt samarbeid, 
nå kan løses enklere i ly av den grensekom- 
m unale konvensjon. Jeg peker her spesielt 
på de oppgaver som venter på N ordkalot
ten.

Jeg har valgt å konsentrere m itt innlegg 
om det som er turistprogram m ets fremste 
målsetting, nemlig den internordiske reise
virksomhet. Program m et vil efter hvert 
kunne få m erkbar virkning også i arbeidet 
med å m arkedsføre nordisk turism e i u tlan
det. Men her dreier det seg om en viderefø
ring av bestrebelser som allerede er i god 
gjenge, men som nå kan kom m e inn i fa
stere og forhåpentligvis m er effektive fo r
mer.

I program m et foreslås at det nedsettes en 
perm anent komite under M inisterrådets 
stedfortredende komite for å styre og koor
dinere sam arbeidet i turistspørsm ål mellom 
de berørte regjeringsorganer. Trafikkutvalget 
anser at denne komite bør være en embeds- 
mannskom ite som hører direkte under D et 
nordiske m inisterråd, slik at koordineringen 
i sam arbeidet i turistspørsm ål kan bli så ef
fektiv som mulig. U tvalget påpeker behovet 
for at denne komite har et nært samarbeid 
med både N TTK , de nasjonale turistorgani- 
sasjoner og andre organisasjoner, m otor
organisasjoner, arbeidsmarkedsmyndigheter, 
stat og kom m uner m. fl.

Til slutt vil jeg gi u ttrykk for at utvalget 
føler at en av de saker som det har arbeidet 
særlig engasjert med, nå er bragt et godt 
stykke videre, og har foreslått at rådets re 
kom m andasjon fra 1976 nå kan avskrives 
som oppfylt.

På Trafikkutvalgets vegne vil jeg foreslå 
at Rådet vedtar:

”N ordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet a tt antaga ett program  
för nordiskt sam arbete på turistom rådet i 
enlighet med fram lagt ministerrådsförslag 
sam t att kontinuerligt och i fortlöpande 
samverkan med N ordiska rådets organ vi
dareutveckla och fördjupa det nordiska 
sam arbetet på turistom rådet.”

Friberg: H err president! Trafikutskottets 
talesman H aakon Kyllingm ark h ar på ett 
förtjänstfullt sätt presenterat utskottets all
m änna synpunkter på ministerrådets förslag
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till sektorsprogram  om turismen.
D et är en lång process av möten, semina

rier och äm betsm annasam arbete, som nu 
kulm inerar i detta program . N ordiska rå 
dets rekom m endation har burit frukt.

N ordiskt turistsam arbete har bedrivits 
också u tan  program förklaringar. Turistor
ganisationerna har sam arbetat kring m ark
nadsföringen, m inisterrådet har drivit p ro
jekt som bl. a. har gällt utbildning inom tu 
rismen.

Dagens program  visar att detta samarbete 
avsevärt kunde utvecklas. I själva verket är 
utvecklingsmöjligheterna konkret större än 
vad m inisterrådet pekar på. D et faktum  att 
flera av reselivsnäringens problem  är så lik
artade i de nordiska länderna har gjort det 
möjligt att ange en del ledande principer 
för samverkan. D et är naturligt att den ge
m ensam m a resursutnyttjan som ställs först i 
program m et i första hand anges gälla ge
m ensam m a utredningar, undersökningar 
och utbildningsplaner.

E tt stort problem komplex gäller en tids
mässigt jäm nare användning av turistinves
teringarna vilket på ett avgörande sätt 
skulle vända på den svaga lönsamheten 
inom näringen och samtidigt korrigera en 
serie investeringar som åtm instone i F in
land efter oljekrisen slagit fel.

Program m ets viktigaste praktiska m ål
sättning är att öka turismen inom Norden. 
Program m et resonerar emellertid inte kring 
det faktum  att denna strävan delvis står i 
kontrast till den tidvis häftiga debatt som 
har förts om turismens avigsidor i våra län
der. Och därvid är det inte rättvist eller 
riktigt a tt begränsa avigsidorna enbart till 
dc sorgligt nog självförsörjande västtys
karna i sina på autarki byggda husvagnar 
och rullande busshotell.

I dagens ekonomiska krisläge skulle det 
ha varit riktigt att närm are analysera vad 
som kan och borde göras för turism en un 
der förhållanden av en om fattande och svår 
och långvarig ekonomisk depression. Turis
men bringar in valuta, den har en stor och 
välkommen sysselsättande effekt, men i dag 
stryps den av arbetslöshet och avtagande 
firm aresor.

Program m et noterar med tillfredsstäl
lelse att turismen har dem okratiserats de se
naste årtiondena. Breda befolkningsgrupper

kan resa. M en problem et i N orden är n a
turligtvis ju  bredare grupp, desto brunare 
vill den bli.

I den mån massturismen gäller inom 
N orden kanske denna församling tillåter en 
lätt skämtsamhet, där det ligger en god del 
vardagsrealism bakom. D en aktiva turism en 
inom  N orden kan uttryckas i ord som filé
turister, margarinbilister, sockerköpare, in- 
vandrarpendling, tonårsfyllerister på våra 
färjor, svenska som m arstugedanskar och 
vice versa naturligtvis, pensionärsresenärer, 
ödem arksvandrare och fjällrävar, köpen- 
hamnssightseeing till Istedgade och vad allt. 
Med andra ord, reselivet inom N orden låter 
sig inte lätt form uleras i enkla program sat
ser där det bygger på u tpräglat billiga för
bindelser i lämmeltågsaktig skala eller på 
bilism inom ett väl utbyggt, b ra m en spar
samt trafikerat bilnät. E ller kanske m inis
terrådet m enar just detta med den upphöjda 
m en teoretiskt tunna satsen om att man 
måste slå vakt om turismens kvalitet fastän 
m an då varken m enar m argarinets eller fi
léns. Turism en inom N orden är, förutom  en 
funktion av arbetsm arknaden och dess folk
förflyttningar en funktion av en hög och i 
världen påfallande jäm nt fördelad levnads
standard mellan befolkningsgrupperna. 
K ulturturism  talar m an tyvärr sällan om. 
Semesterturism en har sina svårigheter i det 
faktum  att den höga levnadsstandardens 
N orden också för sina gäster har de högsta 
boende- och m atkostnaderna av alla de na
tursköna regioner som vill kalla sig resemål.

E tt drag som är utpräglat för turism 
inom N orden är att den inte bygger på flyg
charter. I själva verket är den interna flyg- 
prisnivån inom N orden påfallande hög åt
minstone om m an jäm för med de prisar
rangem ang som andra icke-nordiska flygbo
lag, som är m edlem m ar av IATA  kan 
ordna på interregionala rutter, t. o. m. på 
ruttlinjer. En äkta parisare till exempel be
talar inte m era än 1.600 francs för att 
kunna resa till M artinique i K aribiska havet. 
Endast studentflyget och tillfällighetschar- 
ter utvisar att här finns en helt obearbetad 
nordisk m arknad —  i stark kontrast till den 
delvis mycket väl utbyggda färjtrafiken 
både inom och tvärs över Östersjön.

M inisterrådets turism program  inrym m er 
värdefulla mål. R ätt förverkligade höjer de
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definitivt livskvaliteten i de nordiska län
derna.

M en vid sidan av resenärerna måste vi 
tänka på dem som jobbar inom  denna n ä
ring. Vi måste alltså lägga vikt vid att 
stärka nordisk språkutbildning inom turis
mens om råde samt för dem som jobbar i 
branschen. Och varför bara ledarutbildning 
som i dag? V arför skall man anse det som 
en självklarhet i program m et att sam nor
disk m arknadsföring av N orden som resmål 
nog kan försiggå i USA m en inte inom det 
som m an blygsamt kallar närm arknader?

D et finns ingen motivering till det bris
tande sam arbetet här och varför glömma 
möjligheten av öststatsturismen till oss, 
som åtminstone för Finlands del raskt u t
vecklats efter undertecknandet av säker
hets- och samarbetskonferensens slutdoku
m ent i Helsingfors, en turism från  de socia
listiska länderna som är utpräglat säsong- 
utjäm nande.

H err president! Jag hoppas det sagda vi
sar att det finns förutsättningar att utveckla 
turism program m et i en konkret riktning, 
fram förallt om m an bibehåller en hälsosam 
kontakt till den konkreta inom nordiska tu 
rismens verklighet.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande trafikutskottets förslag till re
kommendation.

För rekom m endationen röstade:
Erik Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 

Andersen, Halldór Ásgrímsson, G unnar 
Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
Magr.e Bondevik, Trygve Bratteli, Eric 
Carlsson, Christian Christensen, Erling Di- 
nesen, Bjarne M ørk Eidem, U lla Ekelund, 
Rolf Fjeldvær, Ralf Friberg, Gylfi P . G isla
son, Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, As
bjørn Haugstvedt, Sverrir Hermannsson, 
Allan Herr.elius, Elsi Hetemäki-Olander, 
Doris Håvik, K arl-Erik Häll, Johan J. Ja 
kobsen, K nut Johansson, Bertil Jonasson, 
Sinikka K arhuvaara, Magnus Kjartansson, 
Lars Korvald, H åkon Kyllingmark, Bror 
Lillqvist, N athalie Lind, Thor Lund, Grethe 
Lundblad, Sture Palm , E rlendur Patursson, 
Robert Pedersen, Jens Risgaard Knudsen, 
Petter Savola, Rolf Sellgren, Jón Skaftason,

K arl Skytte, Liv Stubberud, U lf Sundqvist, 
Bernhardt Tastesen, E rkki Tuom ioja, Sigrid 
U tkilen, Lars W erner, Raino Westerholm, 
H enrik W esterlund, Seppo W esterlund, H å
kan W inberg och Rolf W irtén.

M ot rekom m endationen röstade: Leif 
Glensgård och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Jo Benkow, René Brusvang, Ib Christen

sen, Steen Folke, Ragnhildur Helgadóttir, 
Gustav Holmberg, Anna-Liisa Hyvönen, 
llkka Kanerva, Tellervo Koivisto, Sven 
Mellqvist, Otto M ørch, Jan-Ivan Nilsson, 
Johannes M. Olsen, Olof Palme, Poul 
Schliiter, Reiulf Steen, V. J. Sukselainen, 
Ingrid Sundberg, M irjam  Tuominen, K åre 
Willoch, Folke Woivalin och M arjatta Vää- 
nänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 54 röster m ot 2.

U tskottets förslag, punkt b, bifölls.

2
D 1978/27/1973/t: Meddelande om rekom
mendation nr 27/1973 angående utredning 
om mellanriksväg Skjomen— Stara Sjöfallet

Mørk Eidem (trafikutskottets talesman): 
Hr. president! D et föreligger i denne sak 
nye opplysninger etter at utvalget avgav sin 
avskrivningsinnstilling. Trafikkutvalget ber 
derfor om at saken angående utredning om 
mellomriksveg Skjomen— Stora Sjöfallet 
blir sendt tilbake til T rafikkutskottet og tatt 
ut av dagens kart.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls utskottets förslag.

C 1: Berättelse rörande det nordiska samar
betet (kulturutskottets betänkande)

K ulturutskottet hade föreslagit,
A. att N ordiska rådet med anledning av 

de avsnitt av N ordiska m inisterrådets berät-
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telse som hänvisats till kulturutskottet antar 
följande yttrande:

N ordiska rådet anser
1 . a tt det i det nordiska utbildningssam

arbetet m ot bakgrund av den stora ung
dom sarbetslösheten bör läggas särskild vikt 
vid de 16— 19-årigas utbildning och yrkes
utbildningen,

2 . att arbetet med utvecklingen av grann- 
språksundervisningen i de nordiska län
derna bör vidareföras,

3. a tt N ordiska rådets kulturutskott bör 
föreläggas förslag till handlingsprogram  för 
inriktningen av det stöd till nordiskt forsk
ningssamarbete som kanaliseras genom den 
nordiska kulturbudgeten,

4. att det bör skapas möjligheter att ta 
till vara det intresse för nordiskt kultursam 
arbete som väckts genom N ordiska kul
turfondens stöd till lokala kulturveckor och

5. att frågan om kultursam arbete mellan 
G rönland och det övriga N orden bör u tre
das allsidigt med utgångspunkt i grön
ländska behov och i sam råd m ed grön
ländska m yndigheter samt

B. att rådet lägger dessa avsnitt till hand
lingarna.

Kjell M agne Bondevik hade i ett särskilt 
uttalande, fogat till utskottets betänkande, 
fram fört följande:

Undertegnede medlem vil slutte seg til 
kulturutvalgets forslag til uttalelse om C 
1/1978.

U nder omtalen av em ner for sammenlig
nende nordisk sam funnsforskning  tar im id
lertid utvalget et standpunkt som jeg m å gi 
uttrykk for at jeg er uenig i. Jeg ser det ikke 
som et naturlig, nordisk forskningsprosjekt 
å arbeide med spørsmålet om ”papirløse ek
teskap” .

Gylfi I». Gislason (kulturutskottets tales
man): Hr. president! Som talesm ann for 
kulturutvalget vil jeg gjerne fremheve visse 
spörsmål som utvalget har behandlet i be
tenkningen til ministerrådsberetningen om 
det nordiske samarbeidet. M en först vil jeg 
si et par ord om et form elt spörsmål som et
ter min mening berörer ikke bare kulturut
valget, men også alle andre utvalg i rådet, 
rådet som helhet og M inisterrådet.

D ette spörsmål gjelder selve behand
lingen av ministerrådsberetningen og de an 
dre beretningene. Utvalgets gjennomgåelse 
av C 1 i slutten av januar ble denne gangen 
vanskeliggjort ved at det korrekturopplag 
som utvalgsmedlemmene fikk i hende, ikke 
var fullstendig, og at de fleste bilagene som 
gjelder utvalgets saksområder, m anglet eller 
först ble ferdig til selve mötet. D et sier seg 
selv at dette ikke er noen tilfredsstillende 
saksbehandling. U tvalget har dette til tross 
likevel foreslått a t de berörte kapitler i m i
nisterrådsberetningen skal vedlegges proto
kollen, men utvalget anser samtidig at m an 
vil fortsette gjennomgåelsen av C 1 og til- 
hörende bilag som m an ennå ikke har hatt 
mulighet for å ta  stilling til.

Spörsmålet om innlevering av meldinger 
og beretninger m å tas opp til alvorlig dröf- 
ting av Rådets og M inisterrådets organer. 
§ 43 i vår arbeidsordning fastslår jo at be
retninger og meldinger skal avgis så vidt 
mulig innen 10. desember. Hvilken grunn er 
det da for at m an ikke på utvalgsm otet den
19.— 20. januar hadde en fullstendig mini- 
sterrådsberetning? Hvis årsakene er at tids
fristene er for korte, m å vi se nærm ere på 
tidsskjemaene og eventuelt justere dem, til 
og med i den grad at sesjonene holdes noe 
senere enn hva vi er vant med.

Og så til utvalgets betenkning:
Det nordiske kulturbudsjettet for 1978 er 

det sjette i rekken siden kulturavtalen tråd 
te i kraft. D ette budsjettet, som er på 64,1 
mill. dkr., er dobbelt så stort som det förste 
fellesbudsjettet for 1973. D et var på 32,1 
mill. dkr. U tviklingen av budsjettet på disse 
seks år kan synes rask nok dersom det ikke 
var spörsmål om en bruttoutvikling. N et- 
toutviklingen har ikke vært tilnærmelsesvis 
så gunstig på grunn av kostnadsutviklingen, 
som har m edfört at m er enn halvparten av 
den årlige ökningen har gått med til å  kom 
pensere den automatiske kostnadsökningen. 
Aktivitetsökningen, som etter min mening 
er det virkelige m ålet på kulturbudsjettets 
utvikling, har derfor vært beskjeden.

I budsjettet for 1978 har bevilgningen til 
Nordisk kulturfond blitt forhöyet m ed 1,5 
mill. dkr. til 8 mill. dkr. D ette er gledelig og 
er blitt hilst med stor tilfredshet av utvalget. 
Av de virksom heter som med fondets m id
ler har kunnet få  stötte, har utvalget særlig
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notert seg de lokale nordiske kulturukene. 
Slike er med stort hell blitt gjennom fört 
rundt i N orden, delvis m ed nordiske midler 
og delvis med andre tilskudd. U tvalget er 
meget interessert i den nordiske kulturinte- 
resse som disse lokale kulturukene har 
skapt og kan ivareta. Jo bredere forankring 
det nordiske kultursam arbeidet kan gi, 
desto bedre resultat kan m an forvente av 
det.

Betydningen av tilstrekkelige bevilgninger 
til Nordisk kulturfond og til M inisterrådets 
disposisjonsmidler er ubestridelig. Faktum  
er at m an med hjelp av disse midler lettest 
og best kan fange opp spontane initiativ. 
M en ökningen av K ulturfondets m idler og 
disposisjonsmidlene, som kulturutvalget 
lenge har ivret for, har samtidig innebåret 
at det er blitt m indre rom  foi utviklingen av 
virksomheten ved de faste institusjoner på 
kulturbudsjettet. D ette kan i frem tiden bli 
en kilde til bekymring. D et m å ikke bli slik 
at virksom heter som startes med ku ltur
fonds- eller disposisjonsmidler, siden ikke 
kan fölges opp når de kom m er inn som 
faste poster på kulturbudsjettet. D erfor må 
kulturbudsjettet gis en basis til utvikling av 
både kulturfond og disposisjonsmidler såvel 
som de faste institusjoner.

Av virksomheter på utdanningsom rådet 
har utvalget på bakgrunn av den store ung- 
domsarbeidslösheten festet særlig oppm erk
somhet ved sam arbeidet om utdanning for 
16— 19-åringene. Ungdomsarbeidslösheten 
er et så alvorlig problem  at ingen anstren
gelser er for store for å löse det. M en det 
kreves innsatser også på andre om råder enn 
utdanningsom rådet. D et gjelder derfor at de 
nordiske innsatsene på så vel utdannings- 
som arbeidsm arkedsom rådet må bli sam 
ordnet på best mulig måte.

Kulturutvalget legger stor vekt på å fo rt
sette anstrengelsene for en forbedret na- 
bospråkundervisning i N orden. Morsmållæ- 
rerne, dansklærerne i Island og svensklæ- 
rerne i F inland inntar her en nökkelrolle. 
Samtidig er det helt klart at disse læ rer
grupper, uansett deres gode vilje, ikke kan 
utrette mye om de ikke stöttes gjennom de 
nasjonale læreplaner. Selv om m an på 
nordisk plan bör og kan gjennom före tiltak 
for å styrke nabospråkundervisningen, er 
det likevel i siste instans innstillingen på na

sjonalt plan som avgjör i hvilken utstrek
ning disse tiltak faktisk förer til bedret 
språkforståelse eller ikke i hvert enkelt land. 
Særlig store anstrengelser kreves på dette 
om rådet naturlig nok i Island og Finland, 
og det er islendingene og finnene selv som 
må sörge for at kunnskapen i dansk, respek
tive svensk, ikke bare bevares, men helst 
forbedres. Disse anstrengelser bör på alle 
m åter stöttes og oppm untres av de nordiske 
organer.

Av M inisterrådets virksom het på forsk
ningsom rådet har vi störst interesse for et 
forslag til et allm ennt handlingsprogram  for 
den stötte til det nordiske forskningssam ar
beidet som kanaliseres gjennom kulturbud
sjettet. Forslaget er nå til uttalelse hos de 
berörte instanser. U tvalget ser fram  til se
nere i vår å kunne ta  stilling til dette hand
lingsprogrammet.

N år det så gjelder det om fattende all- 
m ennkulturelle om rådet, vil jeg bare beröre 
noen få punkter. Spörsm ålet om et utvidet 
nordisk radio- og TV-sam band, som alle
rede er berört under generaldebatten, hörer 
jo også til dette om rådet, m en det spörsmå
let kom m er som eget punkt på dagsorde
nen, og jeg lar det ligge her. D erim ot vil jeg 
med noen ord beröre etableringen av et 
nordisk kunstsentrum  på Sveaborg i F in 
land, som starter opp virksom heten allerede 
i sommer. K unstsentret skal ha oppgaver på 
billedkunstens og ”designens” om rådet, men 
oppgavene skal senere også kunne om fatte 
andre om råder som film, video og teater. I 
spörsmålet om å utvide kunstsentrets virk
somhetsområde har kulturutvalget funnet 
grunn til å minne om den opprinnelige hen
sikt med de rekom m andasjoner som har lig
get til grunn for dette arbeidet, nemlig et 
ökt nordisk samarbeid på billedkunstens 
om råde og et nordisk sentrum  for kunstfor
midling. Det sentrale i sentrets virksomhet 
bör altså være sam arbeidet på billedkun
stens område.

A rbeidet med kultursentret på Færöyene, 
N ordens Hus i Torshavn, går fram  i rask 
takt, og m an regner med at det egentli
ge bygningsarbeidet skal kunne påbegyn
nes neste höst. D a jeg for to år siden, ved 
den 24. sesjon, berörte dette spörsmålet, 
u ttrykte jeg en forhåpning om at sentret 
skulle stå klart för utlöpet av dette tiåret.
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Jeg er overbevist om at min forhåpning skal 
gå i oppfyllelse.

Sist, m en ikke m inst vil jeg peke på at 
kulturutvalget har aktualisert spörsmålet 
om et ökt kultursam arbeid mellom G rön
land og det övrige N orden. D et har vært en 
naturlig arbeidsoppgave å sörge for en be
dring av de kulturelle forbindelsene mellom 
utkantene i N orden. U tvalget har sluttet seg 
til grönlandske synspunkter om at kultur- 
forbindelsene med G rönland bör gi ökt 
oppmerksom het. M en et utvidet kultursam 
arbeid mellom G rönland og det övrige 
N orden bör ubetinget ha de grönlandske be
hov som utgangspunkt. F ör konkrete tiltak i 
iverksettes, m å derfor spörsmålet utredes 
inngående og naturligvis i næ rt samarbeid 
med grönlandske m yndigheter og organisa
sjoner.

Hr. president, jeg foreslår
dels at Rådet godkjenner den uttalelse 

som kulturutvalget har foreslått, og
dels a t Rådet legger de avsnitt av N or

disk M inisterråds beretning som er henvist 
til kulturutvalget, ved protokollen.

Statsråd Egeland: H r. president! Nordisk 
Råds kulturutskott har igjen levert en fyldig 
betenkning til årets beretning om virksom
heten på kultursektoren. I  den forbindelse 
vil jeg gjerne i egenskap av form ann i M i
nisterrådet få komme med enkelte m erkna
der.

K ulturutskottets meningsytringer og be- 
tenkninger er av vesentlig verdi i det 10- 
pende arbeid som foregår i sekretariatet, i 
M inisterrådet og i de andre organer under 
kulturavtalen. D et gjelder både det som sies 
her, det vi kan lese oss til, og det som frem 
kom m er i de löpende kontaktm oter. Jeg er 
viss på at de blir lest og studert m ed störste 
interesse, og at vi alle så langt råd er, vil be
strebe oss på å imötekomme önskene fra 
kulturutskottet.

Jeg er glad for at utvalget hilser ökningen 
i 1978-budsjettet med glede. Vi er vel im id
lertid alle klar over at vi i dagens ökono
miske situasjon knapt kan vente oss en til
svarende ökning i 1979-budsjettet, noe som i 
og for seg kunne være önskelig. A t det hele 
tiden foreligger langt större planer og flere 
behov enn det er penger til, er likevel på sin 
m åte et godt tegn, nemlig på den m åten at

det innenfor de forskjellige interessegrupper 
og institusjoner foregår en rikt skapende 
virksomhet hva angår nettopp ideer og pro
sjektarbeid. D et m otsatte ville virkelig ha 
vært ille og et m angelfullt element. A t be
vilgningsrammen i årene fram over vil bli 
begrensende faktorer, må vi vel alle bare se 
i öynene.

Med disse få m erknader generelt går jeg 
nå over til å  om tale enkelte av de konkrete 
saker som har vært eller er under arbeid.

Jeg vil gjerne trekke fram  enkelte av de 
prosjekter som i 1978 har kom m et betyde
lige skritt fram over m ot en lösning.

Aller först om det N ordiske kunstsen- 
trum  i F inland —  Sveaborg-prosjektet som 
det også kalles.

N ordisk Råd tok på sin 21. sesjon i 1973 
initiativ til opprettelsen av et nordisk kunst
senter. K ort för siste sesjon traff M inister
rådet prinsippbeslutning om å etablere et 
slikt senter på Sveaborg ved Helsingfors, i 
de lokaler i den gamle festningsbebyggelsen 
som den finske stat stilte til disposisjon.

M inisterrådet forutsatte i sin beslutning 
at institusjonen i förste omgang skulle være 
et forum  for arbeid på billedkunstens og 
designens område. I det omfang det senere 
blir budsjettmessig mulighet for det, vil og 
bör det kunne gis rom for andre kulturakti
viteter så som film, video og teater ” som til 
sammen kan utfylle hverandre og berike det 
nordiske kulturm iljö i bred forstand” , som 
det heter i forutsetningsdokum entet.

I den siste tid har m an i forhandling med 
de sammenslutninger og organisasjoner som 
representerer de tradisjonelle kunstform er, 
diskutert institusjonens kommende virksom 
het. D et er nedsatt et bredt sammensatt 
kunstnerisk råd som skal arbeide m ed og gi 
råd om de langsiktige planer for dette sen
ters virksomhet. Dessuten nevner jeg at 
styre er oppnevnt —• det skjedde i går, og 
klar til å tre i funksjon. Selve virksomheten 
forutsettes å ta til 1. juli 1978.

Så noen ord om N ordens Hus på 
Færöyene •—• Torshavn-prosjektet.

M inisterrådet realiserte i årets löp prin
sippbeslutningen om å etablere et nordisk 
kulturhus i Torshavn. V irksom heten fo r in 
stitusjonen er fastlagt, og hovedprinsippene 
for romdisponeringen er klare, institusjonen 
skal ikke bare tilföre nordisk kulturliv til
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Færöyene og form idle færöysk kulturliv til 
Norden, m en også tjene det færöyske kul
turlivs egen hjemlige utfoldelse for det 
færöyske folk.

Et sentralt mål for romdisponeringen av 
huset er å skape et flerfunksjonshus, i sam 
svar med og for å virkeliggjöre de kulturpo
litiske hovedm ål som jeg nettopp antydet i 
stikkords form.

M inisterrådet og Færöyenes Landsstyre 
inviterte sammen til en åpen nordisk arki
tektkonkurranse, som skapte betydelig in
teresse, idet det kom inn over 100 bidrag 
fra  hele Norden. Försteprisen gikk til et 
prosjekt u tfört av en norsk arkitekt i sam ar
beid med en islandsk arkitekt. Huset er nå 
under prosjektering, slik at bygningsarbei
det ventes å kunne påbegynnes i dette år.

Om den store sak Nordisk språksekreta
riat vil jeg si fölgende:

Nordisk Råd oversendte i mars 1976 
N ordisk M inisterråd en rekom m andasjon 
om  nordisk språksam arbeid —  6/1976. 
Denne understreket det store behov for til
tak innenfor det nordiske språkröktsam ar- 
beid. og m an anm odet ministrene om sna
rest å få utredet forslagene om felles nor
disk alfabet, lik bokstavfölge og en eventuell 
opprettelse av en nordisk språknemnd. I 
juni 1976 besluttet M inisterrådet å nedsette 
et hurtigarbeidende utvalg, og dette gav sin 
innstilling om N ordisk språksekretariat i ja 
nuar 1977. I m ars 1977 gjorde M inisterrå
det prinsippvedtak om å opprette et nor
disk språksekretariat fra  1. juli 1978. D et er 
senere besluttet at språksekretariatet skal 
plasseres i Norge og inntil videre i tilknyt
ning til N orsk språkråd.

Ved det norske sekretariat blir det i star
ten bare en nordisk sekretær med kontor
hjelp. Men det er meningen at de nasjonale 
språknem nder hver skal bidra sitt til å fo r
sterke det nordiske samarbeid dem imellom.

Styret for språksekretariatet er nå 
oppnevnt og har holdt konstituerende möte 
ganske nylig, nemlig torsdag 16. februar 
1978 i Bergen. H er skulle man etter planen 
ansette den nordiske sekretær, dessuten dis
kutere arbeidsprogram m et for Språksekre
tariatet i den förste tiden.

Det er et stort m arkarbeid Språksekreta
riatet nå står fram for. Ingen kan eller bör 
tro  at alle de mange og vanskelige proble

m er vi har på dette om råde i Norden, skal 
kunne löses med ett slag i og m ed at Språk
sekretariatet nå er etablert. F ram for alt, hr. 
president: Ingen kan eller bör tro  at alle de 
problem er som vi opplever, skal avskaffes. 
Problem er kan i virkeligheten være rik- 
domstegn, nyanser i det felles språkbilde. 
Men den store sak er å sam ordne det som 
kan samordnes, og å kartlegge det som kan 
kartlegges.Vi har nå fått et godt puff fram 
over. M an har fra Nordisk Råds side i for
bindelse med vedtak av rek. nr. 12/1977 om 
et samlet handlingsprogram  for forbedret 
språkforståelse i N orden pekt på at Språk
sekretariatet var et velegnet organ til å  ta  
opp denne store oppgave. Nordisk Råds 
kulturutvalg har i forbindelse med M inister
rådet i august 1977 bedt om at dette hand
lingsprogram blir forelagt ved Nordisk 
Råds 27. sesjon. I den forbindelse tro r jeg 
det er nödvendig å vurdere realistisk hva 
Språksekretariatet faktisk kan overkomme 
innen neste sesjon. M an m å da huske på at 
en lang rekke andre organer under M ini
sterrådet i en årrekke har arbeidet med del
problem er innenfor dette store felt, f. eks. 
innenfor morsmålspedagogikk, nabospråk- 
undervisning i skolen, de nordiske språk- 
og litteraturkurs og —  som det ganske nylig 
ble nevnt i denne sal —  innenfor reiselivs- 
terminologien. Den viten og erfaring som 
er innsamlet gjennom om fattende og m an
gesidig arbeid, må naturligvis også tas m ed 
ved utarbeidelsen av et samlet handlings
program.

M inisterrådet vil nå i förste omgang an
mode Språksekretariatet om å utföre en 
analyse av de vesentligste problem er som 
reiser seg i forbindelse med språkforståelsen 
mellom de nordiske land. N år en slik ana
lyse er utarbeidet, vil M inisterrådet dröfte 
denne med Nordisk Råds kulturutvalg, og 
på bakgrunn av det m ateriale som således 
fram kom m er —• ikke m inst under forutsatt 
m edvirkning av K ulturutskottet —  kan man 
gå i gang med å tilrettelegge et egentlig 
handlingsprogram. At dette neppe kan bli 
ferdig til den 27. sesjon, står for meg i dag 
som nokså klart, hensett til oppgavens di
m ensjoner og de begrensede mannskapsres- 
surser vi faktisk har til rådighet.

Det siste enkeltproblem  jeg her vil be- 
röre, gjelder utdanning for 16— 19-åringer
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sett i sammenheng med ungdomsledighets- 
problem er.

Blant V est-Europas mange millioner ar
beidsledige er ca. en tredjedel under 25 år. 
N å er ungdomsledighet som kjent ikke bare 
et fenomen som finnes under lavkonjunktu
rer. Den er der også i gode tider, men i så
kalt dårlige tider er ungdomsledighet ekstra 
alvorlig, og den vokser i takt med ned
gangen, altså omvendt proporsjonalt med 
godhet i tidene.

I undcrsökelser som er gjort, har en ment 
å kunne konstatere en sammenheng mellom 
ungdomsarbeidsledighet og utdanningsbak
grunn, arbeidslivserfaring, kjönn, geogra
fiske variasjoner på arbeidsmarkedet, sosial 
tilpasning, funksjonshemninger og andre 
variabler, bl. a. bakgrunn som innvandrer i 
et land.

De mest utsatte grupper synes å bestå av 
unge som har gått ut av organisert 
opplæring allerede i grunnskolen, videre 
slike som ikke har fått noen yrkesutdan
nelse, og endelig slike som ikke har kunnet 
få den utdannelse de har önsket seg.

N asjonalt har m an i alle de nordiske land 
så vel på sentralt som lokalt plan satt i verk 
eller planlegger en rekke tiltak av forskjellig 
karakter, både kortsiktede og langsiktede, 
fo r å motvirke ungdomsarbeidsledigheten. 
Bl. a. kan her nevnes særlige undervisnings
tilbud, arbeid for å tilrettelegge flere ar
beidsplasser, intensivert yrkesorientering og 
arbeidsformidling samt spesielle okono
miske stötteordninger.

I en sum vil jeg om dette si at m an i alle 
de nordiske land med större bevissthet enn 
tidligere arbeider ut fra erkjennelsen av 
sammenhengen mellom utdannelsesproble- 
m er og arbeidsm arkedsproblem er for unge.

P å det fellesnordiske plan har m an i år 
vedtatt å ta opp et prosjekt som skal kunne 
forsyne de besluttende m yndigheter i 
N orden m ed et inform asjonsgrunnlag om 
de forskjellige tiltak som igangsettes i de en
kelte land, både i utkantom rådene og i de 
tettere befolkede strök.

Disse studier skal ses i relasjon til det 
prosjekt som Nordisk Arbeidsmarkedsut- 
valg planlegger innledet i dette år. I dette 
studiet kom m er det til å inngå en undersö- 
kelse av de kategorier ungdom  som ung
domsarbeidsledigheten hårdest ram m er, en

kartlegging også av de utdannelses- og ar- 
beidsmarkedspolitiske tiltak som er blitt 
vedtatt i de nordiske land, og som har rettet 
seg mot ungdomsarbeidsledigheten, videre 
en beskrivelse av de form er fo r samarbeid 
som finnes mellom skole, arbeidsliv og ar
beidsformidling, dels i det tradisjonelle u t
dannelsessystem og dels i de ekstraordinære 
tiltak som er iverksatt. U t fra  dette vil 
m an stille forslag for å avhjelpe ungdoms- 
arbeidslösheten med hovedvekt på den ut- 
dannelsespolitiske side.

Som jeg sa innledningsvis, hr. president: 
Dette gjaldt noen av de saks- og problem 
om råder hvor arbeidet er i gang eller un 
der planlegging. Jeg har da latt den störste 
av alle saker ligge i denne omgang, nemlig 
nordisk TV-satellitt og diskusjonen om kring 
den. D et er en stor diskusjon for seg, hvil
ket vi alle har erfart og fortsatt vil kunne få 
bekreftelse på.

Elsi Hetemäki-Olander: H err president, 
ärade nordiska vänner! L itteratur- och m u
sikpriset har inom det nordiska kultursam 
arbetet varit de mest konkreta, m est all
m änt diskuterade händelserna. Kanske inte 
alltid på första plats i TV -nyheterna —  som 
vi i går också fick höra, men en ovanligt 
god plats har diskussionen dock få tt på kul
tursidorna.

Vi finnar är förstås glada över Sallinens 
musikpris, det är inte —  såsom på finskt 
håll anses —  enbart ett pris för honom  och 
Ratsumies, ”R yttaren”, utan även ett pris 
för vår operakonst, som blom strat upp om 
kring den för oss finnar så viktiga Savonlin- 
na-opera-festivalen.

I går på kvällen blev jag tillfrågad av 
m ånga hur kandidaterna till pristagarna 
väljs. K ulturutskottet gör alltså inte valet.

N ordiska rådets litteraturpris till exempel 
utdelas för ett skönlitterärt verk som utväl- 
jes av prisnäm nden för nordiska rådets lit
teraturpris. N äm nden består av tio m edlem 
m ar, vilka undervisnings- och kulturm inist
rarna i varje land har valt för tre år. N äm n
den gör sitt beslut på grund av förslagen av 
de nationella kommittéerna. De nationella 
kom m ittéerna i sin tu r består av m edlem 
m arna i bedöm ningskomm ittéerna och en 
suppleant. Priset har från 1977 varit 75 000 
dkr.
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K lart medveten om de svårigheter m ed
lem m arna i kom m ittéerna har, då de försö
ker hitta prisvärda skönlitterära verk turvis 
för vart och ett land, skulle man gärna 
vänta litet m era aktualitet av prisen och de
ras delning. Förgäves har jag väntat att spe
ciellt på grund av Förenta N ationernas 
kvinnoår kom m ittén hade funnit en kvinn
lig författare värd priset eller att problem a
tiken i jäm likhetsfrågorna på något sätt 
hade kom m it fram  i värderingarna. L ittera
turpriset har utdelats sedan 1962 varje år. 
Ingen kvinna har fått priset hittills. Klaus 
Rifbjerg vann ju priset med sin bok om 
Anna. Få det här sättet har kvinnan nog 
varit med.

År 1979 är Förenta N ationernas interna
tionella barnår. På grund härav vill jag spe
ciellt fram föra önskan att litteraturpriset 
nästa år skulle utdelas till en bra barnför
fattare. Vi har ett stort ansvar för den and
liga näring vi m atar våra barn med. M ed
lem m arna i N ordiska rådet kan ha dåligt 
samvete inför barnet. Vi har inte riktat till
räckligt mycket uppm ärksam het på det.

Litteraturpriset är inte heller mycket, 
kanske bara någonting i stil med de godis
slantar eller biobiljettpengar, med vilka vi 
löser oss u t u r de fordringar barnet med 
rätta  har mot oss. M en genom att rikta upp
m ärksam heten på barnlitteraturen kunde 
även litteraturpriset göra en tjänst som en 
del i den diskussion, som jag hoppas kom 
m er att bli både innehållsrik och djup under 
det internationella barnåret och som även 
skall leda till konkreta förslag till barnets 
väl.

I vårt välmående nordiska samhälle har 
vi gjort oss skyldiga inför barnet, vi har 
nästan glöm t bort det!

Anna-Liisa Hyvönen: H err president! 
F N  har förklarat året 1979 för det in terna
tionella barnåret och förberedelserna pågår 
överallt i världen, uppenbarligen även i 
Norden. Å tminstone har i Finland nyligen 
inrättats en kom m itté för det internationella 
barnåret som arbetar på parlam entarisk ba
sis. D et väcker därför förundran, att saken 
av någon orsak inte uppm ärksam m ats inom 
ramen för N ordiska rådet.

Det internationella kvinnoåret visade sig

vara mycket resultatrikt trots att det också 
fick kritik. D et höjde kvinnornas samhälle
liga självmedvetande för att inte tala om 
hur det kartlade olika problem  och värde- 
ringsskillnader när det gäller kvinnans ställ
ning i olika länder. D et internationella 
kvinnoåret gav en impuls till, a tt m an också 
inom ramen för N ordiska rådet började 
klarlägga och söka gem ensamma åtgärder 
för att främ ja jämställdhet.

Redan detta exempel visar att det är skäl 
att tro, att det internationella barnåret kan 
leda till resultat, när det strävar till a tt be
lysa barnens ställning i världens olika län
der och att främ ja regeringarnas strävan till 
att öka barnens rättigheter och förutsätt
ningar att växa till harm oniska samhälls- 
byggare. I denna mening finns det verkligen 
mycket att göra i världen, inte endast där 
barnen saknar de m est elem entära m ate
riella förutsättningar för utveckling, utan 
även där det inte råder brist på m ateriella 
resurser, men där konsumtions- och kon
kurrenssam hället har dragit barnen och de
ras rättigheter ned i smutsen och allt mera 
försvårar barnens möjligheter till välbalan
serad utveckling.

Så sker det också här i Norden, där som 
följd av den ökande m ateriella välfärden 
störningar bland barn och ungdom ar har 
ökat, vilket klart visar, att det behövs spe
ciell uppm ärksam het och åtgärder för att 
förbättra barnens och ungdomens ställning.

Enligt vad jag förstår är nordiskt sam ar
bete på detta om råde mycket lämpligt, ef
tersom våra barns problem i m ånga avseen
den helt överensstämmer m ed varandra och 
alla nordiska länder erkänner principen, att 
samhället borde vara barnvänligt.

I praktiken torde dess genom förande 
bero mycket på sam m a faktorer i alla nor
diska länder. Särskilt mycket torde det fin
nas sådant som gem ensamt kan utredas och 
utvecklas på sam nordisk basis till barnkultu
rens främ jande. M ed tanke på problem  som 
m igrationen m edför för barnen, skulle sam 
nordiska praktiska åtgärder för att främ ja 
barnkulturen h a  m öjlighet att bygga många 
broar och därför är de rentav brådskande. 
De kunde också vara ett effektivt medel 
m ot den kiosk- och våldsunderhållning, som 
nu fördärvar barn och ungdom  i våra län
der.
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H err president! Såsom jag konstaterade, 
innehåller program m en för N ordiska rådets 
kom m ande verksamhetsperiod inga spe
ciella åtgärder för förberedelse av det inter
nationella barnåret på sam nordisk basis. 
Vi kom m er att under de närm aste dagarna 
läm na ett medlemsförslag om, att ärendet 
dock snarast borde tas upp till dryftning. I 
detta sam m anhang ville jag också uttala 
önskemålet att m inisterrådet skulle upp
m ärksam m a det internationella barnåret så, 
att det skulle stöda nordiska åtgärder som 
främ jar förberedelserna för detta år och att 
man vid utdelningen av nordiska kulturpri
ser i synnerhet skulle gynna författare och 
konstnärer som främ jar barn- och ung
domskulturen.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande kulturutskottets förslag till y tt
rande till N ordiska ministerrådet.

För kulturutskottets förslag till yttrande 
röstade:

E rik Adamsson, Kristian Albertsen, Liv 
Andersen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
K jell M agne Bondevik, Trygve Bratteli, 
René Brusvang, Eric Carlsson, Christian 
Christensen, Erling Dinesen, B jarne M ørk 
Eidem, Ulla Ekelund, Rolf Fjeldvær, Gylfi 
I3. Gislason, Astrid Gjertsen, G uttorm  
Hansen, Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur 
Helgadóttir, Sverrir Hermannsson, Allan 
Hernelius, Gustav Holmberg, Anna-Liisa 
Hyvönen, Doris Håvik, K arl-Erik Häll, Jo 
han J. Jakobsen, K nut Johansson, Bertil Jo 
nasson, Sinikka K arhuvaara, Magnus K jar
tansson, Tellervo Koivisto, Bror Lillqvist, 
N athalie Lind, Thor Lind, G rethe Lund- 
blad, Sven Mellqvist, Otto M ørch, Jan-Ivan 
Nilsson, Johannes M. Olsen, Sture Palm, 
E rlendur Patursson, Robert Pedersen, Jens 
Risgaard Knudsen, Petter Savola, Jón Skaf- 
tason, Karl Skytte, Liv Stubberud, Ingrid 
Sundberg, U lf Sundqvist, Bernhardt Taste
sen, M irjam Tuominen, Erkki Tuomioja, 
Sigrid Utkilen, Lars W erner, Raino Wester- 
hoim, Henrik W esterlund, Seppo W ester
lund, H åkan Winberg, K åre Willoch, Rolf 
W irtén, Folke Woivalin och M arjatta V ää
nänen.

M ot y ttrandet röstade: Leif G lensgård 
och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Ib Christensen, Ralf Friberg, Steen 

Folke, Elsi Hetem äki-O lander, Ilkka Ka- 
nerva, Lars Korvald, H åkon Kyllingm ark, 
Olof Palme, Poul Schliiter, Rolf Sellgren, 
Reiulf Steen och V. J. Sukselainen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed  64 
röster m ot 2.

Utskottets förslag, punkt B, bifölls.

4
A 497/k: Medlemsförslag om samnordisk 
utbildning av lärare för döv-blinda

K ulturutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet i anledning av medlemsförslaget 
m åtte antaga följande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska 
ministerrådet att lägga fram  förslag till 
samnordisk utbildning av lärare för döv
blinda.

Benkow (kulturutskottets talesman): Hr. 
president! D et foreligger et medlemsförslag 
om samnordisk utbildning av lærere for 
dövblinde. En skulle tro at denne saken er 
så oversiktlig og grei at den ikke fordrer 
mange kom m entarer —  det skal det da hel
ler ikke bli.

Behovet er selvsagt. G ruppen det dreier 
seg om, er så liten at det er av betydning å 
legge sammen de nordiske ressurser for å 
gjöre det mulig å skape en så god utdan
nelse som mulig på et så höyspesiaiisert, 
men samtidig snevert om råde som det det 
dreier seg om.

Som det frem går av papirene, er samtlige 
remissuttalelser for forslaget, og det skulle 
derfor ikke være nödvendig å si særlig mer 
om dette. Saken er i virkeligheten udiskuta
bel. Det er ikke et forslag som går u t på å 
få vurdert om det er nödvendig m ed hand
ling, men K ulturutvalget går enstemmig inn 
for å anbefale fölgende rekom m andasjon:

”N ordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet att lägga fram  förslag
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till samnordisk utbildning av lärare för döv
blinda.”

Det ville nesten være å  undervurdere rå 
det å gi en ytterligere begrunnelse for et så 
åpenbart riktig medlemsförslag.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande kulturutskottets förslag till re
kommendation.

För rekom m endationen röstade:
Erik Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 

Andersen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
Kjell M agne Bondevik, Trygve Bratteli, 
René Brusvang, Christian Christensen, E r
ling Dinesen, Bjarne M ørk Eidem, Ulla 
Ekelund, Rolf Fjeldvær, Gylfi I3. Gislason, 
Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, Asbjørn 
Haugstvedt, Ragnhildur Helgadóttir, Sverrir 
Hermannsson, A llan Hernelius, Elsi Hete- 
m äki-Olander, Anna-Liisa Hyvönen, Doris 
Håvik, K arl-Erik Häll, Johan J. Jakobsen, 
K nut Johansson, Bertil Jonasson, llkka K a
nerva, Sinikka K arhuvaara, Tellervo Koi- 
visto, Bror Lillqvist, N athalie Lind, Thor 
Lund, G rethe Lundblad, Sven Mellqvist, 
Otto M ørch, Jan-Ivan Nilsson, Johannes M. 
Olsen, Sture Palm, Olof Palme, Robert P e
dersen, Jens Risgaard Knudsen, Petter Sa
vola, Rolf Sellgren, Jón Skaftason, Karl 
Skytte, Liv Stubberud, Ingrid Sundberg, U lf 
Sundqvist, Bernhardt Tastesen, M irjam  
Tuominen, Erkki Tuom ioja, Sigrid Utkilen, 
Raino W esterholm, Seppo W esterlund, H å
kan Winberg, K åre Willoch, Rolf W irtén, 
Mogens Voigt och M arjatta Väänänen.

M ot rekom m endationen röstade: Leif 
Glensgård.

Frånvarande var:
Eric Carlsson, Ib Christensen, Ralf F ri

berg, Steen Folke, Gustav Holmberg, 
Magnús K jartansson, Lars Korvald, H åkon 
Kyllingmark, Erlendur Patursson, Poul 
Schliiter, Reiulf Steen, V. J. Sukselainen, 
Lars W erner, H enrik W esterlund och Folke 
Woivalin.

Rekom mendationen hade sålunda anta
gits m ed 62 röster m ot 1.

5
A 514/k: Medlemsförslag om nordiskt sam
arbete rörande högre skoglig utbildning

K ulturutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet i anledning av medlemsförslaget 
m åtte antaga följande rekomm endation:

N ordiska rådet rekom m enderar de nor
diska regeringarna att skapa förutsättningar 
för ett utvidgat nordiskt samarbete kring 
högre skoglig utbildning.

Marjatta Väänänen (kulturutskottets ta 
lesman): H err president! M edlemsförslaget 
om högre skoglig utbildning går tillbaka på 
en tidigare rekom m endation i N ordiska rå
det, nämligen rek. n r 18/1973, som syftade 
till en nordisk utredning av möjligheterna 
till ökad integration och samverkan inom 
högre skoglig utbildning och forskning. 
D enna utredning genomfördes sedermera 
och resulterade i decem ber 1973 i ett betän
kande med förslag till nordisk samverkan 
beträffande den högre skogliga utbild
ningen. U tredningen hade koncentrerat sig 
på utbildningsfrågorna, då det redan 1972 
bildats ett särskilt organ för forskning kring 
skogsbruket i N orden kallat Sam arbets
näm nden för nordisk skogsforskning. 
Denna näm nd avger för övrigt årlig berät
telse till N ordiska rådet.

Det nu aktuella medlemsförslaget syftar 
till att förverkliga de rekom m endationer 
som den tidigare näm nda utredningen pre
senterat. d. v. s. större samverkan inom den 
högre skogsutbildningen. D et råder fullstän
dig enighet bland remissorganen, som tagit 
del av utredningens rekom m endationer, om 
behovet av ökat sam arbete inom denna u t
bildning. Även kulturutskottet är enigt om 
detta behov. Av naturliga skäl känns beho
vet som störst i Finland, N orge och Sverige, 
m en även i D anm ark är m an intresserad av 
ett utvidgat samarbete inom denna utbild- 
ningsgren.

Det skulle ju vara fråga om att rationellt 
utnyttja de trots allt begränsade resurserna i 
de enskilda länderna.

Vilken typ av utbildningssamarbete skulle 
det då vara fråga om? U tskottet understö
der planerna på sam ordning inom speciali- 
seringsdelen av grundutbildningen och
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inom den teoretiska delen av forskarutbild
ningen. V idare skulle samordningen kunna 
gälla fram ställning av studielitteratur, bild
material, filmer och andra hjälpm edel i 
själva undervisningen. Y tterligare skulle u t
bildningen av skogsexperter för u-lands- 
tjänst kunna anordnas samnordiskt. D etta 
med så mycket större skäl som utbildning 
fö r sådan tjänst ställer speciella krav, vilka 
givetvis är lättare att uppfylla om utbild
ningen anordnas på nordiskt plan än om 
vart och ett land anordnar sådan för sig.

E tt intimare samarbete inom den högre 
skogliga utbildningen leder givetvis till 
större likformighet mellan nordiska skogliga 
examina, vilket i sin tu r är ägnat att minska 
eller i bästa fall helt avlägsna examensgiltig- 
hetsproblemen.

U nder remissbehandlingen av medlems- 
förslaget har det fram gått att ett flertal av 
de organ som uttalat sig för en utvidgning 
av sam arbetsom rådet till att om fatta inte 
bara den högre utbildningen, u tan  också 
den skogsutbildning som ges u tanför hög
skolorna. M an m enar nämligen att behovet 
av samarbete är ännu större inom den lägre 
utbildningen.

K ulturutskottet har dock inte i detta 
skede, fram för allt m ot bakgrund av den 
företagna utredningen, ansett sig kunna fö r
ordna en sådan utvidgning av sam arbetsom 
rådet. utan anser att denna utvidgning bör 
kunna åstadkom mas senare.

Vad slutligen gäller organisationen av 
sam arbetet har utskottet pekat på att det ju  
finns en särskild sam arbetsnäm nd för nor
disk skogsforskning, som bl. a. har till upp
gift att arbeta för samverkan inom den 
skogliga forskningsutbildningen. U tskottet 
anser att m an först borde pröva på att u t
vidga den existerande näm ndens verksam 
hetsom råde för a tt därigenom få fram  om 
utbildnings- och forskningssam arbetet kan 
adm inistreras av en enda näm nd eller om 
det behövs två särskilda näm nder, en för u t
bildningen och en för forskningen.

H err president! Jag vill på kulturutskot
tets vägnar föreslå att N ordiska rådet re
kom m enderar de nordiska regeringarna att 
skapa förutsättningar för ett utvidgat nor
diskt sam arbete kring högre skoglig utbild
ning.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande kulturutskottets förslag till re
kommendation.

För rekom m endationen röstade:
Erik Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 

Andersen, H alldór Äsgrimsson, Jo Benkow, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
Kjell M agne Bondevik, Trygve Bratteli, 
René Brusvang, Eric Carlsson, Christian 
Christensen, Erling Dinesen, B jarne M ørk 
Eidem, U lla Ekelund, Rolf Fjeldvær, Gylfi
I3. Gislason, A strid G jertsen, Asbjørn 
Haugstvedt, Ragnhildur H elgadóttir, Sverrir 
Hermannsson, A llan Hernelius, Elsi H ete
mäki-Olander, Gustav Holmberg, Anna- 
Liisa Hyvönen, Doris Håvik, K arl-E rik  
Häll, K nut Johansson, Bertil Jonasson, Si
nikka K arhuvaara, Tellervo Koivisto, Bror 
Lillqvist, N athalie Lind, Thor Lund, G rethe 
Lundblad, O tto M ørch, Jan-Ivan Nilsson, 
Johannes M. Olsen, Sture Palm , Olof 
Palme, Robert Pedersen, Jens Risgaard 
Knudsen, Petter Savola, Rolf Sellgren, K arl 
Skytte, Liv Stubberud, Ingrid Sundberg, U lf 
Sundqvist, Bernhardt Tastesen, M irjam  
Tuominen, E rkki Tuomioja, Sigrid Utkilen, 
Lars W erner, Raino W esterholm, H enrik 
W esterlund, Seppo W esterlund, H åkan 
W inberg, K åre Willoch, Rolf W irtén, Folke 
Woivalin och M arjatta Väänänen.

M ot rekom m endationen röstade: Leif 
Glensgård och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Ib Christensen, Ralf Friberg, Steen F ol

ke, G uttorm  Hansen, Johan J. Jakobsen, 
Ilkka K anerva, M agnús K jartansson, Lars 
Korvald, H åkon Kyllingmark, Sven M ell
qvist, E rlendur Patursson, Poul Schliiter, 
Jón Skaftason, Reiulf Steen och V. J. Suk- 
selainen.

Rekom m endationen liade sålunda anta
gits m ed 61 röster m ot 2.
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D 1978/15/1973/k: Meddelande om rekom
mendation nr 15/1973 angående ökat nor
diskt TY-samarbete

K ulturutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet m åtte lägga meddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelan
den i spörsmålet till nästa ordinarie session.

Benkow (kulturutskottets talesman): Hr. 
president! K ulturutvalget har hatt til be
handling og forberedelse fo r rådet de m ed
delelser som M inisterrådet har avgitt i de
sember 1977 og januar 1978 med sikte på 
behandling ved denne sesjon.

N ordisk M inisterråds møte i januar dette 
år er tydeligvis innstilt på fortsatt u tred
ningsarbeid om det økte TV-samarbeid, 
men anser det selvsagt riktig å avvente se
sjonens behandling av spørsmålet før man 
går videre, bl. a. m ed å fastsette timeplan, 
som det står.

I kulturutvalgets betenkning om dette 
spørsmål frem går det med all ønskelig tyde
lighet a t m an i utvalget ønsker at u tred
ningsarbeidet skal fortsette og med fornyet 
kraft. U tvalget vil imidlertid peke på visse 
problem om råder som m an anser det nød
vendig å vise særskilt oppmerksom het.

K ulturutvalget har vært inne på om det 
fortsatte utredningsarbeid bør få en bredere 
forankring enn hittil, slik at arbeidet ikke 
bare finner sted på embetsmannsnivå, med 
teknisk og juridisk ekspertise, m en at det i 
tillegg kan nedsettes nasjonale referanse
grupper med allsidig sammensetning, slik 
som det også fra  statsrådshold ble utvist 
forståelse for i gårsdagens debatt.

I denne sammenheng finner kulturutval
get det meget viktig å understreke at uav
hengig av på hvilken m åte m an velger å o r
ganisere den videre utredning, vil kulturut
valgets rolle som parlam entarisk organ fo r
bli uforandret.

Økt TV-samarbeid i N orden er debattert 
og utredet gjennom mange år. Flere større 
betenkninger er avgitt og diskutert. D et er 
særlig grunn til å  minne om utredningene 
”TV over grensene” fra  1974 og ”Nordisk 
radio og fjernsyn via satellitt” , som kom i 
fjor. Den siste har som kjent vært ute til en 
meget om fattende høring. I  alt ble 300 hø

6 ringsinstanser forespurt, hvorav ca. 200 har 
gitt sine svar. Remissvarene er så om fat
tende at de faktisk foreligger i bokform  og 
er tilgjengelige både for rådet og allm enn
heten.

Det er ikke så enkelt å sortere svarene og 
å trekke entydige konklusjoner. Ulikhetene 
i synspunkter kan ikke tilbakeføres til nasjo
nale holdninger som er representative og 
gjennom løpende for det enkelte land. Sva
rene er utpreget tverrnasjonale og fordeler 
seg først og fremst på faglige, dels også på 
politiske grupperinger uavhengig av de 
nordiske landegrenser. M en selv om det 
som sagt dreier seg om høyst ulike grader 
av entusiasme, og selv om  premissene vari
erer, er det en overveldende m ajoritet som 
vil at utredningsarbeidet skal fortsette.

K ulturutvalget vil i likhet med flere 
ganger tidligere understreke hvor viktig det 
er å holde kontakt med opphavsmennenes 
organisasjoner. Problem er med opphavsret
ten kan ikke skyves til side, slik at vi f. eks. 
kan risikere forsinkelser fordi spørsmål på 
dette om råde er uavklart. Og dette bringer 
meg på en m åte direkte over til de såkalte 
kulturpolitiske spørsmål knyttet til TV  i sin 
brede alminnelighet og til nordisk TV-sam- 
arbeid i særdeleshet. Kulturpolitiske hold
ninger og TV-sam arbeidet ble jo inngående 
drøftet og belyst i en rekke innlegg i ge
neraldebatten i går, hvor både statsråder, 
rådsm edlem m er og representanter for kul
turutvalget deltok. Jeg skulle derfor tro  at 
det ikke foreligger noe behov for en reprise 
i dag. K ulturutvalget vil likevel betone et 
sterkt ønske om å utvide og forsterke det 
nordiske kulturfellesskap ved hjelp av eter
media, bidra til å øke språkforståelsen, 
styrke valgfriheten og gi et økt tilbud til de 
nordiske innvandrere. D et siste m å anses 
for et tosidig problem. Innvandrerne vil an
takelig føle et behov både for å se sitt opp
rinnelige hjem lands program m er og de pro
gram m er som angår det sam funn de for ti
den befinner seg i og bor i. E t utvidet sam
arbeid bør svært lett og enkelt kunne 
komme begge disse utm erkede form ål til 
gode.

K ulturutvalget har i sin betenkning pekt 
på at det er viktig å studere nærm ere virk
ningene av et m er om fattende TV-tilbud og 
lengre sendetid og å ha dette aspekt med i
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det videre utredningsarbeid. E t slikt stu
dium  vil ha krav på betydelig allmenn inte
resse, nesten uavhengig av hvilke nordiske 
planer som realiseres. D et er derfor svært 
vanskelig å ha noen motforestillinger mot 
dette.

K ulturutvalget synes det er viktig å peke 
på at Island har et meget beskjedent p ro
gram tilbud i fjernsyn sam menliknet med de 
øvrige nordiske land, og at det i det hele 
ta tt ikke finnes noe program tilbud verken 
på Færøyene eller Grønland. Jeg tro r ikke 
kulturutvalget ønsker å se bort fra at disse 
spesielle forhold bør bli gjenstand for egne 
utredninger. Dersom debatten om fjern- 
synssamarbeidet skal bli virkelig nordisk, er 
det maktpåliggende ikke å fortape seg i en 
slags sentralskandinavisk nærsynthet, men 
være særskilt opptatt av hvordan Nordens 
øyriker i full bredde og med maksim alt u t
bytte trekkes inn i det utvidede fellesskap 
man håper at eteren skal kunne bidra til.

På ett om råde gir de innkomne remissut- 
talelser et helt entydig svar. På alle hold i 
N orden er det er sterkt ønske om å styrke 
det nordiske kulturfellesskap. M en det står 
vel ikke til å nekte at vi i altfor stor grad 
har unnlatt å diskutere på hvilken m åte 
disse bestrebelser kan komme konkret til u t
trykk. Kanskje er den enkle, men litt skuf
fende forklaring at vi ikke har tilstrekkelig 
klart for oss hva kulturfellesskap er, og hva 
det ikke er, noe mange av gårsdagens inn
legg faktisk kan tyde på.

Kulturutvalget må imidlertid nå som før 
føle et sterkt selvstendig ansvar for både å 
klarlegge sin oppgave og gjennom føre den 
med konkrete virkemidler som kan bety noe 
for N ordens befolkning.

Det går ingen klar grense mellom de kul
turpolitiske og de programpolitiske proble
mer. Det er imidlertid klart at det blir nød
vendig med en viss koordinering, som det 
heter, på programsiden. Men det sier seg 
selv at denne koordinering ikke må gå ut 
over de nasjonale selskapers fulle selvsten
dighet og integritet.

For egen regning vil jeg gjerne legge til: 
det verste som kan hende, er at m an prø
ver seg på å redigere en slags samnordisk 
kanal. D et vil etter alt å dømme bli det slet
test tenkelige blandingsprodukt blottet for 
nerve, fantasi, spenstighet og frem for alt for

frimodige ytringer. N oen later til å  ha 
særskilte bekym ringer over at det innkjøpes 
vesteuropeiske serier som blir sendt i alle de 
nordiske land. Til dette knytter det seg i 
virkeligheten ikke noen problem er. Dersom  
man sender ”Fattig og rik” , ”Forsythesa- 
gaen” eller ”D ronning Elizabeth” på én av 
de flere kanaler som står til rådighet for 
hele Norden, er i virkeligheten problem et 
løst. D et er ikke derm ed sagt at all ledig tid 
på alle andre kanaler nødvendigvis m å fyl
les med andre program , hva enten de er av 
nordisk, nasjonal eller utenlandsk opprin
nelse.

Jeg er selvsagt klar over at det ikke er 
vanskelig å finne motforestillinger og nega
tive innfallsvinkler til enhver tenkelig re
form. De som ønsker å bevege seg inn i sa- 
tellittalderen med hodet vendt bakover, de 
må gjerne gjøre det, men det er synd at så 
mye verdifull åndskraft blir brukt til noe 
som er så lite fruktbart.

K ulturutvalget er tross sin positive inn
stilling klar over at de tekniske og økono
miske forutsetninger må klarlegges videre. I 
det videre arbeidet m å det derfor etter u t
valgets oppfatning legges betydelig vekt på 
å komme fram  til noe m er entydige tekniske 
løsninger med tilsvarende entydige økono
miske beregninger. Varierende teknikk og 
varierende tall har faktisk hittil gjort det 
umulig med en realistisk og konkret debatt 
hvor alle diskuterer de samme ting. D et må 
legges vekt på å klarlegge omkostningene, 
ikke bare for det offentlige, m en også for 
seerne, som når det kom m er til stykket, vil 
vise seg å være den viktigste part i dette ar
beid.

I det videre arbeid bør m an også forsøke 
å skaffe seg oversikt over de konsekvenser 
det kan få dersom N orden står uten et satel- 
littsystem i en tid da tilgrensende ikke-nor- 
diske land har et slikt system til rådighet. 
Det bør være et tankekors for dem som nø
ler.

Til slutt føler jeg behov for å si at en 
eventuell realisering av en nordisk satellitt 
først og fremst må være kulturpolitisk be
grunnet og ikke komme i stand av hensyn 
til nordisk industri eller økonomi, selv om 
vi selvsagt vil hilse økte muligheter for vårt 
produksjonsliv som en fruktbar og velkom 
men bivirkning av våre overordnede bestre-
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beiser.
På denne bakgrunn og med henvisning til 

utvalgets skrivelse anbefales det
att N ordiska rådet lägger m eddelandena 

om rekom m endationen nr 15/1973 till hand
lingarna i avvaktan på nya m eddelanden i 
spörsmålet till nästa ordinarie session.

Form elt betyr dette at saken vedlegges 
protokollen. M en reelt betyr det at ku ltu r
utvalget støtter kravet om en fortsatt u t
redning, som m å finne sted så raskt som 
nødvendig grundighet kan gjøre det mulig.

Sundqvist (kulturutskottets talesman): 
H err president! Frågan om en eventuell 
fram tida nordisk TV-satellit har ju  intagit 
en fram skjuten plats i debatten vid denna 
rådssession —  och det med rätta. D et är 
ju  faktiskt fråga om ett projekt med stor 
politisk bärvidd. K ulturutskottet har skri
vit sig samman till ett enigt betänkande. 
D et är riktigt att bred enighet rådde i u t
skottet om att det är nödvändigt a tt föra u t
redningen vidare innan frågan blir mogen 
för beslut. D etta innebär naturligtvis inte 
att utskottsm edlem m arna skulle ha en och 
samma uppfattning om TV-satellitfrågan 
som sådan, tvärtom . Åsikterna skiljer sig 
t. o. m. mycket. D etta är också bakgrunden 
till att kulturutskottet har utsett två tales
män. Personligen anser jag att detta är en 
lyckad metod. N är det gäller viktiga poli
tiska frågor är det att föredra att olika syn
sätt redovisas klart fram om  att m an till 
varje pris försöker sopa meningsm otsätt
ningarna under mattan. N ordiska rådet är 
ju  ett politiskt organ och bör fungera som 
ett sådant. Av det som jag har sagt bör m an 
naturligtvis dra slutsatsen att jag har utsetts 
till andre talesman för kulturutskottet för 
att presentera kulturutskottets betänkande 
med socialdemokratiska betoningar på det 
som står där.

Till att börja med vill jag slå fast, a tt TV- 
satelliten som en teknisk fråga i och för sig 
är föga värdeladdad. Den tekniska utveck
lingen går fram åt, och den brukar kunna slå 
igenom oberoende av de eventuella h in
der m an brukar bygga upp för den. Den 
snabba tekniska utvecklingen på om rådet 
exemplifieras ju  också av nyheten om att en 
eventuell N ordsat inte kom m er att bli en
sam i rym den ovanför N orden. D et är klart

att alla de kommersiella intressena som 
finns inbyggda i hela satellitprojektet både 
på nordiskt plan och på ett bredare interna
tionellt plan försöker ta  ut sin rätt. V årt an
svar som parlam entariker och regeringsre- 
presentanter måste vara att under den fo rt
satta behandlingen av satellitfrågan nog
grant reda u t vilka privatintressen, spekula
tiva och kommersiella intressen som ligger 
bakom frågan. Vi vet alltför litet om detta 
för att kunna ta beslut om ett projekt som 
kom m er att kosta våra skattebetalare stora 
summor.

Som sagt tekniken är inte i och för sig 
värdeladdad. D et är därem ot teknikens till- 
lämpningar, det vill säga substansen i f rå 
gan. Satellitdebatten är fram förallt en kul
turpolitisk debatt. Om vi i fram tiden går in 
för att bygga upp ett TV-satellitsystem, 
måste vi se till att vi inte låter tekniken leda 
oss, att vi inte faller till föga för kom m er
siella och privata intressen, utan att vi får 
ett system, där samhället genom sin dem o
kratiska styrningsprocess har den dom i
nerande rollen, och de önskade kultur- och 
m ediapolitiska m ålsättningarna ställs i fö r
grunden.

Som finländsk socialdem okrat vill jag för 
vår del deklarera, att partiet inte har tagit 
definitiv ståndpunkt fö r eller emot Nordsat. 
D etta beror främ st på två saker: dels är 
det fråga om en investering, som kräver 
sådana resurser att det i nu rådande ekono
miska läge närm ast vore ansvarslöst att slå 
fast en ståndpunkt utan föregående och 
fortsatt grundlig utredning. D et andra skä
let är att de kulturpolitiska övervägandena 
ännu inte kan göras på ett tillräckligt gott 
beslutsunderlag.

Socialdem okraterna i N orden kom m er 
att fortsätta sina diskussioner i TV-satel
litfrågan. Jag anser det särskilt viktigt att 
diskussionen förs vidare just på detta plan 
■—• på det politiska planet. Enligt min m e
ning är det nödvändigt och önskvärt att de 
andra politiska m eningsriktningarna i N or
den initierar m otsvarande politiska diskus
sion sinsemellan och med oss.

E fter dessa m era allm änna reflexioner 
skall jag gå över till att kom m entera en del 
synpunkter i utskottets betänkande: En del 
av synpunkterna fördes fram  av Jo Benkow 
och jag kan förena mig med vad han sade i
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vad som faller tillbaka på utskottets betän
kande. U tskottet fram håller att utrednings
arbetet om radio- och TV-sam arbetet hit
tills har genom förts på tjänstem annanivå 
m ed hjälp av teknisk och juridisk expertis. I 
fortsättningen måste utredningsarbetet få en 
bredare förankring. D etta kan göras t. ex. 
genom kontinuerliga diskussioner med n a
tionella referensgrupper som representerar 
olika intressegrupper i samhället. K ulturut
skottet självt som genom åren har spelat en 
mycket aktiv roll i TV- och radiopolitiken i 
N orden, är givetvis inställt på att även i 
fortsättningen utöva den m edverkan som 
tillkom m er det enligt kulturavtalet.

D et har ju  redan sagts, att kulturutskottet 
tillråder fortsatt utredning av satellitfrågan. 
Vi ser ingen anledning att i detta fall for
cera utvecklingen. M ånga viktiga kultur
politiska och andra sam arbetsprojekt har 
stötts och blötts i åratal innan de eventuellt 
har lett till resultat, trots att det i inget fall 
har varit frågor av TV-satellitens storleks
ordning. V arför skulle vi inte då u treda 
denna fråga ordentligt? K ulturutskottet 
fram höll redan 1974 —  således innan TV- 
satelliten ännu hade blivit aktuell —  med 
skärpa att de upphovsrättsliga problem en 
måste beaktas i utredningsarbetet om radio- 
och TV-sam arbetet och att direkta kontak
ter måste tas med upphovsmännens organi
sationer. N ågot sådant kontakttagande, som 
borde vara en självklar sak, har inte ägt 
rum. U tskottet anser att detta nu ofördröjli- 
gen måste ske. F rågorna om upphovsrätten 
och ersättningarna till upphovsmännen 
måste lösas på nordiskt plan, alldeles obe
roende av om det blir någon TV-satellit el
ler inte.

D et nordiska sam arbetet har kommit 
längst när det gäller kulturpolitiken. D et be
ro r ju  i grunden på att våra samhällen är 
likartade, både till den kulturella traditionen 
och de grundläggande samhällsvärderingar 
som reglerar förhållandena mellan m änni
skorna i våra länder. Dessa principer måste 
vi hålla fast vid och utbygga också i ett 
fram tida utbyggt TV-samarbete. Den nor
diska traditionen, som bygger på att kul
turarbetet har en bred folklig fram toning 
genom folkrörelserna, måste stärkas om vi 
får en TV-satellit, inte försvagas.

H är vill jag hänvisa till ett avsnitt i u t

skottets betänkande, där det framhålles, 
”att det råder en stark önskan i N orden att 
på allt sätt stärka den nordiska kulturge
menskapen” . Samtidigt betonar dock u t
skottet a tt det så gott som helt saknas ”en 
diskussion om de konkreta uttrycken för 
denna gem enskap” . K ulturutskottet anser 
vidare, att detta kräver en bred fortlöpande 
debatt om kulturpolitikens m ålsättningar 
och den nordiska kulturgem enskapens inne
håll. D enna debatt är politisk och den bör 
alltså uppm untras.

U tskottet betonar också i sitt betänkande, 
att den nödvändiga program koordineringen 
mellan radioföretagen i våra länder kräver 
mycket utredningsarbete än. Sam m a sak 
gäller ju också behovet av och kostnaderna 
för en egen ökad program produktion. D et 
är ju  helt självklart, a tt de kulturpolitiska 
m ålsättningarna m ed en TV -satellit kan fö r
verkligas endast om andelen nordiska p ro 
gram  ökar i våra distributionsnät. D et är 
mycket litet av kulturpolitiska framsteg, 
ökad språkförståelse och stöd för minori- 
tetskulturerna som uppnås genom en fo rt
satt ensidig program im port av det slag som 
hittills pågått. U tan att gå närm are in på 
problem atiken om program produktion vill 
jag också än en gång föra fram , att den fin
ländska Reklam-TV:s existens utgör ett sär- 
problem, som det är värt att notera i de öv
riga nordiska länderna, där m an har kom 
mit så långt, a tt den kommersiella TV-verk- 
samheten har kunnat undvikas.

En annan sak som noga bör utredas är 
effekterna av ett ökat TV -utbud för barn 
och yngre tonåringar. Jag vill erinra om, att 
rådet har antagit en rekom m endation om 
barnkulturen i N orden och utredning av 
den internationella skräpkulturens inverkan 
på vår vardag. TV -debatten m åste nu 
kunna påskynda denna utredning, för att vi 
inte skall stå inför fullbordat faktum  och 
vara tvungna att konstatera att det är för 
sent att satsa på vår barn- och ungdom skul
tur.

Vi har under denna session varit starkt 
upptagna med de ekonomiska problem  som 
alla de nordiska länderna är drabbade av. 
Vi har också varit tvungna att konstatera, 
att redan existerande nordiska samarbets- 
form er liksom också de nya projekt som 
förs vidare under denna session kan fö r
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verkligas i en långsam m are takt än vad vi 
har hoppats på, på grund av allt knappare 
spelrum i budgeten.

Jag har redan under denna session fört 
fram, att det är mycket viktigare i dagens 
kultursam arbete att se till att redan tagna 
rekom m endationer och fattade beslut till 
alla delar kan förverkligas än att jäm t 
spana efter nya projekt och samarbetsfor- 
mer. D etta betyder inte att vi skall stanna 
upp, men vi har redan m ånga exempel på 
funktioner som kunde fungera betydligt ef
fektivare med bredare genomslag och ser
vice för stora folkgrupper än vad som nu är 
fallet. D etta gör att jag ställer mig skeptisk 
till ett snabbt utbyggande av satellitsam ar
betet som skulle binda upp stora resurser 
som kunde användas för andra ändamål.

F ör en finländare kom m er den ekono
miska aspekten i den absoluta förgrunden, 
och därför kan jag inte låta bli a tt uttrycka 
min förvåning över att så m ånga av mina 
landsmän på den borgerliga sidan går på 
som om vi hade vilka resurser som helst att 
ta till, både i vår nationella budgetpolitik 
och i Finlands rundradio. Sanningen är ju 
den helt motsatta. D ärför anser jag det vara 
något ansvarslöst att gå på som några kolle
ger här har gjort utan att ta  tillräcklig hän
syn till de eknom iska konsekvenserna av 
förslagen.

Till slut, herr president, vill jag fram 
hålla, att utredningsarbetet hittills på minis- 
terrådsnivå har förts utan tillräcklig politisk 
förankring. N u är det dags för den kultur
politiska, upphovsm annarättsliga och eko
nomiska debatten, som bör föras ut på ett 
brett folkligt plan, för att behandlingen av 
detta ärende till alla delar skall motsvara 
våra dem okratiska principer.

Mirjam Tuominen: H erra presidentti! 
N ordsatia on perusteltu kansojen ja kult- 
tuurin vuorovaikutuksen lisäämisellä, suu- 
rem m alla valinnan vapaudella sekä saata- 
vissa olevan tiedon m äärän lisäämisellä. 
Täm ä hanke sitä lähemm in tarkasteltaessa 
suuntautuu kuitenkin näitä kannatettavia 
pääm ääriä vastaan eikä niiden puolesta.

Pohjoismaissa television lähetysajasta 
40— 50 % käytetään ulkomaisiin ohjelmiin. 
Täysin hallitsevassa asemassa ovat ennen 
kaikkea Yhdysvalloissa tuotetut sarjaeloku-

vat ja  yleensä ulkomaisen viihdeteollisuu- 
den tuotteet. M onet tutkim ukset eri maista, 
mm. Ruotsissa tehty ” tvåkanalsutred- 
ningen” sekä K anadassa tehty tutkimus, 
osoittavat, että vaikka tarjon ta lisääntyy, 
niin katsojakohtainen keskim ääräinen kat- 
seluaika ei m uutu. Sen sijan saavat sarja- 
elokuvat ja yleensä massaviihde entistä suu- 
rem m an osan katseluajasta. Lisääntynyt tar
jonta olisi silloin tiedonvälityksen kannalta 
hyödytön ja jopa kielteinen.

Satelliitin vaikutus ei ilm an m uuta lisää 
Pohjoism aiden kansojen ja  heidän kulttuu- 
rinsa vuorovaikutusta, vaan jopa vähentäisi 
sitä. Ylikansallisen viihdeteollisuuden kau- 
pallisen tarjonnan levitys useam pia kanavia 
m yöten johtaisi kaikella todennäköisyydellä 
ulkomaisen massaviihteen osuuden nousuun 
pohjoismaisten katsojien ohjelmistossa mai- 
nitusta 40 % :sta  jopa lähemm äksi 100 %.

Tiedetään, että liiallisella sarjafilmien 
yms. tv-massaviihteen katselulla on  vahin- 
gollisia vaikutuksia erityisesti lapsiin, joiden 
parissa lisääntyy uuslukutaidottom uus ja 
väkivaltainen käyttäytym inen. Yhdysval
loissa puhutaan jopa tv-taudista, johon sai- 
rastuneet lapset saavat erityishoitoa ja heille 
opetetaan mm. sellainen uusi ja  outo asia 
kuin leikkiminen. Tällaisiakaan asioita ei 
saa unohtaa satelliittipäätöstä tehtäessä.

Valtiosihteeriryhm än mietinnössä esite- 
tään mahdollisuus, että ulkomaisen viihde
teollisuuden tuotteiden ylitarjonnasta johtu- 
vat vaarat estettäisiin tai niitä ainakin vä- 
hennettäisiin järjestäm ällä radioyhtiöiden 
ohjelm apolitiikan ja  ulkom aisten ostojen 
koordinointia. V aikka ostoja vähennettäi- 
siinkin käytännössä, massaviihteen katselu 
lisääntyisi jo sen johdosta, että sitä voisi ha
kea useam m alta kanavalta. M itä taas tulee 
ohjelm a-ajan koordinointiin niin, että sarja- 
filmeillä ei voisi täyttää koko katsomisai- 
kaa, se tuntuu varsin epärealistiselta. Suo- 
messa on vain kaksi tv-kanavaa eikä tällai- 
nen koordinointi ole koskaan onnistunut 
niiden välillä. M iten se voisi onnistua koko 
Pohjolan alueella kaikkien kanavien kes- 
ken?

On väitetty, että N ordsat olisi aivan eri- 
koisen tärkeä suom enruotsalaisten ja ruot- 
sinsuomalaisten kannalta, jo tta  he voisivat 
katsoa koko illan ohjelm aa om alla kielel- 
lään. Kuitenkin satelliittihanke saattaisi
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tulla kohtalokkaaksi juuri suomenruotsalai- 
selle kulttuurille, sen omaleimaiselle kehi- 
tykselle. Satelliitin kautta ruotsinkielinen 
ohjelm a olisi riikinruotsalaista, suomenruot- 
salaisen kulttuurin esiintymis- ja  kehitys- 
m ahdollisuudet vähenisivät, suomenruotsa- 
laiset loittonisivat omasta ympäristöstään, 
heidät siirrettäisiin kulturellisesti Ruotsiin. 
Ruotsissa olevat suomalaiset siirtotyöläiset 
taas saisivat entistä vähem m än ohjelm aa 
om alla kielellään varsinaisesta asumis- ja  
työym päristöstään Ruotsista, koska sitä kos- 
kevia vaatim uksia ilmeisesti tultaisiin vä- 
hentäm ään viittaam alla Suomesta tulevaan 
ohjelm aan. N äin suomalaiset siirtotyöläiset 
jäisivat entistä irrallisemmiksi ym päristös
tään  ja  tästä johtuvat jo nyt vakavat vaikeu- 
det lisääntyisivät.

Suomen yleisradiotoiminnassa on voi- 
massa parlam entaarisen valvonnan periaate. 
Se on tarkoitettu ohjelmapolitiikan demo- 
kraattisuuden turvaksi. N ordsatin free-flow 
merkitsisi täm än periaatteen lopullista mur- 
tamisia. Parlam entaarisessa valvonnassa 
olisi silloin vain kaksi kanavaa seitsemästä. 
Seurauksena olisi myös kansallisen itsemää- 
rääm isoikeuden vähenem inen tv-toimin- 
nassa. Tv-ruudun kautta voitaisiin puuttua 
toisen m aan sisäisiin asioihin, esimerkiksi 
hyökätä Suomen virallista ulkopolitiikkaa 
vastaan, mikä myös on Suomen yleisradion 
ohjelm asäännöstön vastaista toimintaa.

Tv-toim innalla on ulkopoliittisia ja  kan- 
sainvälispoliittisia ulottuvuuksia, jotka voi- 
vat johtaa arveluttaviin seurauksiin. Ajatel- 
kaam m e esimerkiksi spillover ilmiötä. N ord
satin lähetykset ulottuvat yli Pohjoism aiden 
rajojen. Jos NATO käyttäisi tä tä mah- 
dollisuutta levittääkseen Neuvostoliitolle 
vihamielistä propagandaa Neuvostoliiton 
alueelle, niin kuin se tekee tv-lähetyksissä 
Saksan Liittotasavallan alueelta DD Rrään, 
ei se olisi suinkaan kansojen ystävällistä 
vuorovaikutusta edistävää eikä missään ta- 
pauksessa hyväksyttävää Suomen virallisen 
politiikan kannalta. M yöskään näitä kysy- 
myksiä ei voi sivuuttaa.

Tv-satelliittitoiminnasta ei ole vielä kan- 
sainvälisiä lakeja tai säännöksiä. Y K :n 
yleiskokouksen käsittelyssä on ollut yhdek- 
sän komitean valmistama periaate-ehdotus. 
Sen käsittely jatkuu komiteassa, ja  asiassa 
on suuria erimielisyyksiä.

N ordsatin toteuttam inen on si ten kaikkea 
m uuta kuin kypsä asia. V aikuttaa siitä, että 
eräiltä tahoilta tä tä  hanketta pyritään  to- 
teuttam aan samalla tapaa kuin Suomessa 
toteutetaan kaapelitelevisiota, jo ta rakenne- 
taan, vaikka koko hankkeesta ei ole sovittu 
millään lailla tai säännöksellä. Päätöksente- 
kijöitä pyritään asettam aan tapahtuneiden 
tosiasioiden eteen.

Taustalla onkin nähtävissä pääom apii- 
rien, ennen kaikkea elektroniikkateollisuu- 
den pyrkimys liikevoittojen lisäämiseen. 
Niille kysymys onkin hyvin suuresta ja  tuot- 
toisasta kaupasta. M ietinnössä on käytetty 
ruotsalaisen Rym dbolagetin arviota, jonka 
m ukaan satelliitti-kantorakettijärjestelm ä 
maksaisi noin 500 milj. mkr. T ätä  lukua on 
sitten jatkuvasti esitelty julkisuudessa. To- 
siasiassa pelkästään avaruussegm entin kus- 
tannukset tulevat olemaan noin kaksi kertaa 
suuremm at. Täm än toteaa mm. Suomen 
posti- ja  lennätinlaitos huom auttaen, että 
järjestelm ään tulee kuulua alusta alkaen 
yksi tai usempia radalla olevia varasatel- 
liitteja. Lisäksi Rym dbolagetin m ukaan jou- 
duttaisiin koko satelliittijärjestelmä uusi- 
m aan joka seitsemäs vuosi ja  lähetys- ja  
valvonta-asemia joka kymmenes vuosi. Lä- 
hetys- ja valvonta-asem at maksavat arviolta 
70 milj. mk. Tähän on lisättävä myös erilli- 
set henkilökuntam enot. Suomessa tarvitaan 
kääntäjien m äärän suurta lisäämistä. Teki- 
jänoikeudet on turvattava. Lisäksi tulevat 
vastaanottim iin tarpeelliset lisälaitteet, jotka 
varovasti arvioiden maksaisivat noin 1 000 
mk vastaanotinta kohden. Sen päälle tulevat 
vastaanottoantennien hinnat noin 500—
2 000 m k ja lisäksi vastaanottim een tarvitta- 
vat tekstilisälaitteet noin 100 mk. Pelkäs
tään Suomessa vastaanottim ien m uuttam i- 
nen satelliittikäyttöön maksaisi kaikkiaan 
noin 3 mrd. mk. E i siis ihme, että m äärätyt 
teolliset ja  kaupalliset piirit puhuvat suu- 
rella innolla ”valinnanvapauden” kannalta 
tärkeästä satelliitista.

T äm ä valtavia varoja vaativa N ordsat- 
toim inta ei poistaisi eikä korvaisi yhtään 
nykyistä yleisradion laitteistoa tai toim in
taa. Se tulisi olemaan lisätoiminta, johon 
vaaditaan tällaisia varoja, sam aan aikaan 
kuin yleisradio toimii tavattom issa taloudel- 
lisissa vaikeuksissa ja  varojen puutteessa on 
estjity  kaikki kiireelliset uudistukset, mm.
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alueellisen toim innan kehittäminen. Säästö- 
toim innan seurauksena on ryhdytty yleisra- 
dion ohjelm atoim innan puitteita huononta- 
maan. Ja sam aan aikaan esitetään satelliit- 
tiprojektia, jonka Suomen kohdalle koitu- 
viila menoilla voitaisiin pitää koko Suomen 
yleisradiota toiminnassa kym m enkunta 
vuotta samalla luopuen kokonaan lupam ak- 
suista.

Jo tähänastisten selvitysten nojalla on 
hylkäävä päätös N ordsat-hankkeesta perus- 
teltu. K un kuitenkin selvitystä halutaan jat- 
kaa, esitän että jatkoselvittelyssä on kiinni- 
tettävä erityistä huom iota seuraviin kohtiin, 
jotka haluan sanella pöytäkirjaan seuraa- 
vien Pohjoism aiden neuvoston jäsenten ni- 
missä: M irjam  Tuominen, Ilkka-Christian 
Björklund, Anna-Liisa Hyvönen, Lars W er
ner.

Esitämme, että on yksityiskohtaisesti sel- 
vitettävä kaikki satelliitin perustamis-, yllä- 
pito- ja toim intakustannukset, jotka alkupe- 
räisessä arviossa on täysin alimitoitettu.

Selvityksessä on kiinnitettävä erityistä 
huom iota satelliitin suurten kustannusten 
kielteisiin seurauksiin Pohjoism aiden om an 
tv-ohjelmiston kehittämiselle samoin kuin 
tästä sekä kanavien lisääntymisestä aiheutu- 
vaan halvan ulkomaisen sarjaviihteen katso- 
misajan kasvuun.

Selvityksen piiriin on otettava myös 
hankkeen aiheuttam a yleisradiotoiminnan 
parlam entaarisen valvonnan vähenem inen 
ja  kansallisen itsem äärääm isoikeuden ka- 
ventuminen.

Pääpaino selvityksessä tulee panna mui- 
den vaihtoehtojen tutkimiselle. On selvitet- 
tävä, millä muilla keinoin kuin satelliitilla 
A'oidaan kehittää Pohjoism aiden radio- ja  
tv-toim intaa niin, että se palvelee lcunkin 
m aan kar.sallisten kulttuurien edistämista 
ja kulttuurivuorovaikutuksen vahvistamista 
kansainvälisen yhteisymm ärryksen, rauhan 
ja  edistyksen hyväksi.

M irjam  Tuominens anförande i svensk 
översättning. H err president! N ordsat har 
motiverats med att den ökar växelverkan 
mellan folk och kulturer, med större valfri
het samt med ökad mängd av tillgänglig in
form ation. Om man granskar detta projekt 
närm are, m ärker m an att det riktar sig mat

och inte fö r  dessa m ålsättningar, som är 
värda att stödas.

I de nordiska länderna används 40— 
50 % av sändningstiden för utländska pro
gram. En helt dom inerande ställning intas 
av fram för allt från  USA im porterade serie
film er och i allm änhet produkter av u t
ländsk underhållningsindustri. M ånga un 
dersökningar från  olika länder (bl. a. den 
svenska ”Tvåkanalsutredningen” och en i 
K anada u tförd  undersökning) visar att, 
även om tillgången ökar, den genom snitt
liga tittartiden per tittare inte ökar. D är
em ot får seriefilm erna och massunderhåll- 
ningen i allm änhet en allt större andel av 
tittartiden. D et ökade utbudet skulle då 
vara från inform ationsförm edlingens syn
punkt onyttigt och till och m ed negativt.

Satellitens inflytande ökar inte autom a
tiskt växelverkan mellan de nordiska folken 
och deras kulturer, utan skulle till och med 
minska denna. Spridningen av den överna
tionella underhållningsindustrins kom m er
siella utbud på flere kanaler skulle med all 
sannolikhet leda till en ökning av den u t
ländska m assunderhållningen bland de 
nordiska tittarnas program  från  näm nda 40 
procent till och med till inemot 100 p ro
cent.

M an vet, a tt överflödigt tittande av serie
filmer och annan massunderhållning på TV 
har skadliga verkningar i synnerhet på 
barn, bland vilka nyanalfabetism  och våld
samt beteende ökar. I F ören ta Staterna ta 
lar m an till och med om TV-sjuka. Barn 
som insjuknar i denna sjuka får speciell 
vård och de får undervisning bl. a. i en så
dan ny och okänd sak som att leka. Även 
dylika saker får m an inte glömma, när man 
fattar beslut om satelliten.

I statssekreterargruppens betänkande 
fram förs en möjlighet, att m an förebygger 
eller åtminstone m inskar riskerna, som föl
jer av överutbudet på den utländska under
hållningsindustrins produkter, genom att 
anordna en koordinering av radiobolagens 
program politik och inköp av utländska p ro
gram. Även om  m an minskade utländska 
program köp, skulle tittandet av massunder- 
håilningen i praktiken öka redan till följd 
av att m an skulle kunna söka den på flere 
kanaler. Vad åter program tidens koordine
ring beträffar, så att det inte skulle vara
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möjligt att fylla hela tiden för TV -tittande 
m ed seriefilmer, förefaller sådan koordine
ring rä tt orealistisk. F inland har bara två 
TV-kanaler, och inte ens denna koordine
ring har någonsin lyckats mellan kanalerna. 
H ur skulle den kunna lyckas inom  hela 
N orden mellan samtliga kanaler?

D et har påståtts, att N ordsat skulle vara 
alldeles speciellt viktig m ed tanke på fin
landssvenskarna och sverigefinnarna, för att 
dessa skall kunna se på program  hela kväl
len på sitt eget språk. Em ellertid skulle sa
tellitprojektet kunna bli ödesdigert enkom 
för den finlandssvenska kulturen, för dess 
egenartade utveckling. Via satelliten skulle 
det svenskspråkiga program m et vara riks
svenskt, finlandssvenskarnas kulturs m öjlig
heter att uppträda och att utvecklas skulle 
minska, finlandssvenskarna skulle bli främ 
m ande för sin egen miljö, de skulle förflyt
tas till Sverige kulturellt sett. De i Sverige 
bosatta finska arbetarna skulle åter få allt 
m indre program  på sitt eget språk från 
sin egentliga bostads- och arbetsmiljö i Sve
rige, emedan därpå syftande krav uppen
barligen skulle minskas genom att hänvisa 
till från F inland kom m ande program . H är
igenom skulle de finska arbetarna bli allt
m er lösgjorda från  sin omgivning, och de 
härav redan nu följande svårigheterna skul
le alltm er öka.

I rundradioverksam heten i Finland gäller 
principen av parlam entarisk kontroll. Den 
är avsedd som skydd för programpolitikens 
dem okrati. Nordsats free-flow skulle inne
bära en slutgiltig nedbrytning av denna 
princip. Endast två kanaler av inalles sju 
skulle då stå under parlam entarisk kontroll. 
En annan följd skulle vara minskning av 
den nationella självbestäm m anderätten i 
TV-verksamheten. Genom TV -rutan skulle 
m an kunna blanda sig i ett annat lands inre 
angelägenheter och till exempel göra anfall 
m ot Finlands officiella utrikespolitik, vilket 
skulle också vara m ot Finlands rundradios 
program regler stridande verksamhet.

TV-verksamheten har utrikespolitiska 
och internationell-politiska dimensioner, 
som kan leda till betänkliga resultat. Låt oss 
till exempel tänka på spill-over fenomenet. 
N ordsats utsändningar sprids över de nor
diska ländernas gränser. Om N A TO  utnytt
jade denna m öjlighet fö r att sända sov-

jetfientligt program  till Sovjetunionens om 
råde, såsom N A TO  gör i TV -utsändningar 
från Tyska Förbundsrepublikens om råde 
till D DR, skulle detta ingalunda främ ja en 
vänskaplig växelverkan m ellan folk, och det 
skulle ingalunda vara godtagbart från  syn
punkten av Finlands officiella politik. 
Dessa frågor kan inte heller förbises.

Tillsvidare finns det inga internationella 
lagar eller regler om TV-satellitverksamhet. 
E tt av nio-landskom m ittén förberett prin
cipförslag har varit uppe för behandling vid 
F N :s generalförsamling. Förslagets behand
ling fortsätter i en kommitté, och det råder 
stor oenighet i frågan.

Nordsats förverkligande är sålunda allt 
annat utom  en mogen sak. D et förefaller att 
m an försöker genom föra detta projekt på 
samma sätt som m an i F inland förverkligar 
kabeltelevisionen. Den håller på a tt byggas, 
även om någon som helst överenskommelse 
inte har träffats om  hela projektet genom 
lag eller regler. M an försöker ställa besluts
fattarna inför ett fullbordat faktum .

M ot denna bakgrund kan m an ju  se kapi
talkretsarnas, fram för allt elektronikindu
strins strävan till att höja sina affärsvinster. 
F ör dem är det ju  fråga om en stor och 
produktiv affär. I betänkandet har använts 
det svenska Rymdbolagets uppskattning, en
ligt vilken satellit-bärraketsystem et skulle 
kosta om kring 500 miljoner m ark. D enna 
siffra har sedan ständigt fram förts offent
ligt. I själva verket kom m er enbart rym d
segmentets kostnader att vara omkring dub
belt så höga. D etta konstateras bl. a. av F in 
lands post- och telegrafverk med påpekande 
om att systemet alltsedan början bör om 
fatta  en eller flere uppe på sin bana belägna 
reservsatelliter. Y tterligare skulle det enligt 
Rym dbolaget gälla att förnya hela satellit
systemet vart sjunde år och kontrollstatio
nerna vart tionde år. Sändar- och kontroll
stationerna kostar uppskattningsvis om kring 
70 miljoner mark. H ärtill bör läggas också 
olika personalutgifter. I F inland är det nöd
vändigt att i hög grad öka översättarnas an 
tal. Upphovsrätten bör säkerställas. D ärtill 
kom m er nödiga tilläggsutrustningar till 
mottagare, vilka enligt försiktiga uppskatt
ningar skulle kosta om kring 1 000 m k per 
mottagare. D ärutöver är m ottagarantenner- 
nas pris om kring 500— 2 000 m k sam t dess-
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utom för m ottagaren nödig tilläggsutrust
ning för text om kring 100 mk. E nbart i 
Finland skulle omvandlingen av m ottagarna 
till satellitbruk kosta inalles om kring 3 000 
miljoner mark. D et är alltså intet under, att 
vissa industriella och kommersiella kretsar 
med stor iver talar om den fö r ”valfrihe
ten” viktiga satelliten.

D enna Nordsat-verksam het, som kräver 
ofantliga summor, skulle avskaffa eller er
sätta en enda nuvarande apparatur eller 
funktion av Rundradion. Den skulle utgöra 
en tilläggsfunktion, som kräver dylika 
pengar, samtidigt som Rundradion arbetar 
med stora ekonom iska svårigheter och, i 
brist på pengar, alla brådskande förnyelser, 
bl. a. den regionala verksamhetens utbygg
nad, har uteblivit. Till följd av besparings- 
program m et har m an börjat försäm ra ra 
men för Rundradions program verksam het. 
Och samtidigt föreslår m an ett satellitpro
jekt, genom vars kostnader för Finlands del 
det skulle vara möjligt att upprätthålla 
Rundradions verksam het i ett tiotal år och 
samtidigt helt avskaffa licensavgifterna.

Redan på basen av de hittillsvarande u t
redningarna är ett förkastande beslut i 
N ordsatprojektet motiverat. N är m an em el
lertid vill fortsätta utredningen, föreslår jag, 
att vid den fortsatta utredningen särskild 
uppm ärksam het m åtte fästas vid följande 
punkter, som jag får diktera till rådets p ro
tokoll i följande rådsm edlem m ars namn: 
M irjam  Tuominen, Ilkka-Christian Björk
lund, Anna-Liisa Hyvönen, Lars W erner.

En detaljerad utredning av samtliga m ed 
satelliten sam m anhängande investerings-, 
underhålls- och driftkostnader bör äga rum, 
vilka kostnader helt underdim ensionerats i 
den ursprungliga uppskattningen.

I utredningen bör m an fästa särskild upp
m ärksam het vid de negativa följderna av 
satellitens höga kostnader för utvecklingen 
av de nordiska ländernas egna TV-program , 
såsom också vid den därav sam t av det 
ökade kanalam alet följande ökningen av tit
tartiden för billig utländsk serieunderhåll
ning. U tredningen bör också om fatta den 
av projektet åsamkade minskningen av 
rundradioverksam hetens parlam entariska 
kontroll och begränsningen av den natio
nella självbestämmandei ätten.

Huvudvikten i utredningen bör läggas på

undersökningen av övriga alternativ. D et 
bör utredas, genom vilka andra medel utom  
satelliten m an kan utveckla de nordiska län
dernas radio- och TV -verksam het så, att 
den betjänar främ jandet av varje lands na
tionella kulturer, och en stärkning av kul
turväxelverkan sam förståndet, freden och 
framsteg till gagn.

Benkow: Hr. president! D en vanlige 
frem gangsm åte ved saker av denne type er 
vel at de som er m ed i utvalget, reserverer 
seg m ot det forslag som blir frem lagt hvis 
m an har et annet synspunkt enn det kom i
teen står for. N å er forholdet det at råds- 
medlem m et Tuom inen er medlem av kul
turutvalget, men har der ikke foretatt noen 
reservasjon hva angår forslaget som kultur
utvalget her har lagt fram.

Jeg ville gjerne gjöre rådet oppmerksom 
på hvordan dette har skjedd, og så får m an 
selv bedömme det. D et står selvfölgelig en
hver fritt å gjöre det på sin måte. M en det 
svekker i aller höyeste grad et utvalgs inn
stilling og dets troverdighet dersom det 
skal stå ethvert utvalgsmedlem fritt, etter å 
ha vært med på en samlet innstilling, å 
være med på en annen. D et er i hvert fall i 
dette parlam ent, slik vi opererer, regnet for 
å være en —  for å si det forsiktig ■—• noe 
uvanlig parlam entarisk bordskikk. Jeg vil 
for men del gjerne henlede oppm erksom he
ten på dette forhold.

Mirjam Taominen: H erra presidentti! 
H erra Benkowin puheenvuoron johdosta 
haluan huom auttaa, että sivistysvaliokun- 
nassa olen tuonut esille juuri näitä sam oja 
perusteluja, joita esitin puheenvuorossani, 
m utta koska kysymys on asian edelleen sel- 
vittämisestä, en katsonut tarpeelliseksi liit- 
tää eriävää mielipidettä sivistysvaliokunnan 
lausuntoon. Sitä vastoin puheenvuorossani 
samoin kuin ehdotuksessa selvityksistä, 
jonka tein useampien edustajien nimissä, 
halusin korostaa juuri niitä tekijöitä, joihin 
nyt edessä olevissa selvityksissä on kiinnitet- 
tävä huomiota.

Mirjam Tuominens anförande översatt 
till svenska: H err president! M ed anledning 
av herr Benkows inlägg vill jag påpeka, att 
jag inom kulturutskottet fram fört just dessa
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sam m a motiveringar, som jag kom med i 
m itt inlägg, men eftersom det gäller att u t
reda saken ytterligare, har jag inte ansett 
det nödvändigt att ansluta en reservation 
till kulturutskottets betänkande. D ärem ot 
har jag i m itt inlägg, såsom också i förslaget 
om utredningar som jag ställde i flere råds
m edlem m ars namn, önskat betona just de 
faktorer som man bör uppm ärksam m a vid 
de nu förestående utredningarna.

Benkow: Hr. president! Jeg finner det i 
og for seg ganske forståelig at m an frem set
ter ytterligere et forslag. Men kan jeg da 
gå u t fra  at representanten Tuom inen vil 
stemme fo r det forslag hun selv har vært 
med på å sende over til rådet? I så fall har 
jeg större forståelse for at det kommer et 
forslag i tillegg.

Hvis det er slik å forstå, er det m er sma- 
kelig. M en det vil være litt selsomt om man 
först er med på å underskrive et forslag til 
votering og så, deretter, ikke stötter det ved 
voteringen. Men hvis det er meningen å 
gjöre det, og samtidig ta  opp ytterligere et 
forslag, er det form elt akseptabelt.

N athalie Lind: Hr. præsident! Jeg kan på 
m it partis vegne give tilslutning til, at kultur
udvalgets forslag om, at der sker en fortsat 
udredning af både de program politiske og 
de økonomiske konsekvenser af spørgsmålet 
om det øgede nordiske TV-samarbejde, føl
ges. Sagen har efter min opfattelse et sådant 
form at, en sådan betydning for det nordiske 
samarbejde, at det kun er rimeligt, at m an 
får den bedst mulige belysning af det.

Men når jeg tager ordet her i dag, er det, 
fordi jeg gerne vil have givet en art tekst- 
forklaring, for af denne tilslutning til den 
fortsatte udredning vil m an ikke på forhånd 
kunne udlede andet, end at m it parti er af
ventende, at vi endnu ikke har taget endelig 
stilling. D ette er der forskellige årsager til.

Ingen af os kan jo se bort fra  de økono
miske årsager. Vi diskuterer i det danske 
parlam ent spørgsmålet om en investerings- 
liste, men økonomien spiller også ind i dette 
projekt på en anden måde. D et har været 
nævnt af andre talere, at skal vi have det 
nordiske udbytte af en øget nordisk TV- 
virksomhed, da forudsætter det højere grad 
af egen produktion i de enkelte lande, og vi,

der arbejder lidt m ed mediepolitik, ved jo , 
hvordan relationerne er mellem prisen p å  
egen og frem m ed produktion. D ertil kom 
mer, at vi ikke kan bortse fra, at hele denne 
sag for os også m å vurderes i sammenhæng 
m ed vores ønske om en dag i D anm ark at 
få et nationalt TV 2.

Vi finder, a t disse hensyn m å gå m ed ind 
i den endelige stillingtagen, og derfor er det, 
jeg i dag m å gøre disse foreløbige reserva
tioner. Jeg synes, det er glædeligt, a t ku ltur
udvalget nu understreger, at et udrednings
arbejde m å have en bredere folkelig forank
ring. Jeg har en fornem m else af, i hvert 
fald for Danm arks vedkom mende, a t den 
brede, folkelige debat, den engagerede le
vende debat om, hvorvidt vi f. eks. i D an
m ark skulle have et TV 2, eller om vi skal 
have en nordisk TV-satellit, endnu ikke e r  
kom m et op af starthullerne.

Jeg tror, der er brug for, a t ikke m indst 
de politiske partier —  samtidig m ed a t 
udredningsarbejder pågår —  tager disse 
spørgsmål op og søger virkelig at få  en vur
dering frem  af: hvad er befolkningens øn
sker?

H r. præsident! Vi er indstillet på en åben 
vurdering, men jeg har taget ordet her fo r  
at sige, at også de andre hensyn, som jeg 
har trukket frem, vil indgå i vores endelige 
stillingtagen.

Sinikka Karhuvaara: H err president! Jag 
skall alldeles kort gå in på den nordiska 
TV-satellitdebatt, som vid denna session 
tilldragit sig livlig uppm ärksam het, trots att 
här inte fattas något beslut om saken.

I meningsutbytet har dock förekom m it 
några fördom sfulla drag, som enligt min 
mening är omotiverade. Dessutom har någ
ra representanter för den extrem a vänstern 
kom m it med inlägg, som präglats av m era 
politisk ändam ålsenlighet än omsorg om 
lämpligheten av en ny m öjlighet till infor
mationsutbyte i de nordiska länderna. K ul
men härvidlag nåddes i riksdagsledam ot 
Tuominens anförande.

D et är naturligtvis nödvändigt, a tt varje 
nation värnar sina egna kulturtraditioners 
originalitet och livskraft. M en kulturer le
ver och frodas endast om de får visa sin 
inre kraft i öppen växelverkan m ed andra. 
Begränsningar, för att inte tala om  isole-
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ring, är oroande bevis på blodbrist och bris
tande självtillit.

Då det gäller att tillägna sig sådana nya 
tekniska metoder, som andra anlitar, är det 
också fråga om antingen viljan till växelver
kan eller viljan till isolering.

I detta sam m anhang är det vår uppgift 
att skapa en sådan andlig grund för satellit
samarbete, som i sinom tid skall inledas, att 
alla parter kan lita på jäm lik behandling. 
D et är inte, och får inte heller vara fråga 
om tvångsmatning av några främ m ande el
ler m otbjudande faktorer.

De enda verkliga problem en är enligt 
min mening tekniska och fram för allt eko
nomiska. D eras omfång tvingar oss att än så 
länge dra andan och hoppas, att ingenjörs
kunskapen skall kunna utveckla konstruk
tiva lösningar, som minskar de kostnadskal
kyler som ännu i detta skede ser tunga ut. 
Herr president, att så också kom m er att ske, 
är jag säker på.

Johan J. Jakobsen: Hr. president! Den 
foreliggende sak er ingen ny sak i Nordisk 
Råd-sammenheng. G jennom  en årrekke har 
et utvidet nordisk radio- og TV-samarbeid 
vært diskutert som ledd i en politikk som 
har en styrking av kulturfellesskapet og økt 
språkforståelse i N orden som hovedmål. 
Det spørsmål som i dag står i sentrum  for 
interessen, nemlig et nordisk satellittsamar- 
beid, er som sak konkret nok. M en den rei
ser også en rekke spørsmål, og stiller oss 
overfor nye utfordringer som bør tilsi at en 
må gå varsomt fram. Dessuten trenger en et 
m er fullstendig og dyptgripende vurderings- 
m ateriale lagt på bordet før avgjørelse tas. 
F or til tross for at det foreligger et om fat
tende grunnlagsm ateriale på delegatenes 
bord, preges dette først og fremst av de tek
niske mulighetene for et nordisk satellitt- 
samarbeid. I m indre grad er de program po
litiske og kulturpolitiske sidene av et slikt 
samarbeid analysert og vurdert. Ikke minst 
viser den om fattende høringsrunden at de 
kulturpolitiske sidene ved satellittsamarbei- 
det vies stor oppmerksom het. Hovedinn
trykket av remissrunden er —  som det står i 
meddelanden fra  M inisterrådet, at

”Ett fåtal remissinstanser är oreserverat 
positiva och beredda att redan på grundval 
av det föreliggande underlaget tillstyrka, att

8—770426. Nordiska rådet

ett nordiskt satellitsystem för överföring av 
radio- och TV -program  upprättas.”

N år viktige beslutninger skal tas, bør 
dette skje på et mest mulig reelt og fullsten
dig grunnlag. M ot en slik bakgrunn kan jeg 
også gi min tilslutning til betenkningen fra 
kulturutvalget, som forutsetter at nærmere 
angitte sider av satellittsam arbeidet skal 
granskes og analyseres inngående gjennom 
et fortsatt utredningsarbeid.

I gårsdagens debatt sa statsråd Egeland 
bl. a. ” at vi i dag ikke vet nok om dette pro
sjekt verken til å kunne si ja  eller nei” . Ikke 
desto mindre kan det synes som om enkelte 
allerede har tatt et klart standpunkt til for
del for et om fattende satellittsamarbeid, og 
derfor betrakter det videre utredningsarbeid 
m er som et ledd i arbeidet for å løse de tek
niske og praktiske problem er og svekke de 
motforestillinger som er fram kom m et, bl. a. 
under remissbehandlingen. D et er derfor 
grunn til å understreke at en tilslutning til 
kulturutvalgets konklusjoner selvsagt ikke 
innebærer noen endelig og prinsipiell stil- 
lingtaken til den ytterst kompliserte og vidt
rekkende sak som satellittsam arbeidet re
presenterer.

D et videre utredningsarbeidet bør gis en 
ram m e og en form  som ikke innebærer at 
en står på bar bakke dersom den endelige 
konklusjon skulle gå i cn annen retning enn 
det mest vidtrekkende satellittsamarbeid. Vi 
bør unngå å skape det inntrykk at det fram 
tidige radio- og TV-sam arbeid i N orden 
står og faller med alternativet om full pro- 
gramutveksling over sju-åtte kanaler di
stribuert over satellitt. A lternativ bruk av 
satellitt bør vurderes, samtidig som det a r
beid som er i gang med hensyn til sam nor
disk produksjon og utveksling av radio- og 
fjersynsprogrammer, bør videreutvikles 
uavhengig av utredningsarbeidet. D et vil 
under alle om stendigheter ta  lang tid før sa
tellittsam arbeidet vil kunne være en realitet 
i praksis.

Flere talere berørte under generaldebat
ten de økonomiske sidene ved et utvidet 
nordisk TV-samarbeid. En m er fullstendig 
utredning om de økonomiske konsekven
sene av satellittsam arbeidet bør foreligge 
til neste gang Nordisk Råd skal behandle 
saken, og det gjelder kostnadene så vel for 
det offentlige som for forbrukerne. D et un-
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derstrekes i det bakgrunnsm ateriale som fo
religger, a t planene om økt nordisk TV- 
sam arbeid bl. a. har som mål å styrke kul
turfellesskapet i N orden, med andre ord at 
de m idler som stilles til disposisjon for dette 
arbeidet, er et ledd i den samlende kultur
politikk i N orden. D et spørsmål en da bør 
stille seg, er bl. a. følgende: T jener vi det in
ternordiske kulturfellesskapet og den nasjo
nale kulturpolitikken best ved å binde de 
betydelige økonomiske ressurser det her vil 
bli snakk om, til utbyggingen av et system 
med full programutveksling mellom de 
nordiske land? Og på det nasjonale plan 
kan vi spørre: Vil en slik prioritering falle 
sammen m ed en kulturpolitikk hvor den 
kulturelle egenaktivitet er forutsatt å gis 
høyere prioritet? Og videre: Vil en full p ro
gramutveksling med sju fjernsynskanaler 
være et tilbud som vil kunne gi et rikere 
heimemiljø og styrke familiebåndene?

Dette er noen av de spørsmål som den fo
religgende sak reiser, og som jeg for min 
del —  med utgangspunkt i bakgrunnsm ate
rialet —  i dag har vanskelig for å svare po 
sitivt bekreftende på. Jeg synes kulturutval
get har avlevert en vel balansert betenkning, 
ikke m inst når det gjelder denne side ved 
sakskomplekset, og jeg håper den videre u t
redning vil komme til å legge avgjørende 
vekt på å få slike spørsmål belyst.

Jeg vil til slutt benytte anledningen til å 
ta  avstand fra de uttalelser som har falt un
der debatten som nærmest prøver å be
skrive den uttalte skepsis som bakstreversk. 
En del av de —  skal vi si —  lett nedlatende 
uttalelser som er blitt skeptikerne til del, 
ram m er etter min oppfatning i like stor 
grad den balanserte betenkning som kultur
utvalget har levert.

Bondevik: Hr. president! N år det gjelder 
denne saken, vil jeg i hovedsak vise til det 
innlegg jeg holdt i begynnelsen av general
debatten i dag, hvor jeg gikk noe nærmere 
inn på de spörsmål som etter m itt skjönn er 
de sentrale i denne saken. Som medlem av 
kulturutvalget vil jeg derfor nå bare komme 
m ed et par, tre presiseringer i forbindelse 
m ed det vedtak Nordisk Råd er innbudt til 
å stemme over.

Jeg vil i likhet med det siste taler nå un
derstreket, presisere at det det i dag er tale

om, er en videre utredning av saken som 
skal være m ed og gi oss alle et grunnlag for 
å ta et standpunkt i denne saken i fram tida.

Jeg har i likhet med hr. Jakobsen en fö- 
lelse av at enkelte av de mest engasjerte ta 
lere i dag allerede har ta tt sitt standpunkt. 
D ette legger i hvert fall ikke kulturutskottet 
opp til. Kulturutvalget har derim ot avgitt 
en svært balansert innstilling som refererer 
de vurderinger som er kom m et inn under 
remisshöringen, både positive uttalelser til 
et framtidig satellittsamarbeid og uttalelser 
fra  dem som stiller seg kritisk.

D et går videre klart fram  av kulturutval
gets innstilling at det ikke bare er de tek
niske og ökonomiske forhold som skal vide- 
reutredes, slik det også kunne höres u t på 
enkelte. D et går helt klart fram  av innstil
lingen at også kulturpolitiske og program - 
politiske spörsmål skal ha en bred plass i 
den videre utredning av denne saken.

Personlig vil jeg gjerne peke spesielt på 
det kulturutskottet sier om den utredning 
som bör foretas når det gjelder de virk
ninger et slikt totalalternativ —  som er det 
mest aktuelle —  vil kunne ha på barn, på 
ungdom og på familielivet generelt. Denne 
saken illustrerer at vi står m idt oppe i en 
teknologisk revolusjon, som vil få veldige 
konsekvenser på kulturom rådet. Jeg tro r for 
min del at den omtalte fjernsynssatellitten 
bare vil være et av flere eksempler som vi 
vil få se i åra framover, på at teknologien 
kan komme til å snu opp-ned på mye av det 
kulturbildet og de kulturm edia vi rår over i 
dag.

Noe av problem et er at vi går inn i denne 
teknologiske revolusjonsfasen —  om vi kan 
kalle den det —  uten å ha en klart definert 
mediapolitikk. D erfor er det påkrevd at vi 
nå framover, både de enkelte nordiske land 
og på nordisk basis, grundig dröfter media- 
politiske spörsmål og tar oss den tid vi 
trenger til det, för vi fatter vidtrekkende be
slutninger som kan få store konsekvenser 
for kulturbildet både nasjonalt og i N orden. 
Det må være kulturpolitiske og ikke tekno
logiske kriterier som blir avgjörende for det 
standpunkt vi tar.

Enkelte talere har i dag holdt sterkt enga
sjerte innlegg for fjernsyn som sådant. D et 
har jo vært interessant å höre på. D et kan 
sjölsagt sies mye godt og riktig om fjernsy-
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nets positive kulturelle virkninger. M en la 
meg da gjenta det som jeg også forsökte å 
presisere i generaldebatten i dag: D et er 
ikke innföring av fjernsyn som nå diskute
res. Sjöl om nesten alle er enige om fjernsy
nets positive kulturpolitiske virkning, er det 
derm ed ikke sikkert at det autom atisk er 
et fram skritt at tilbudet i tid og i antall ka
naler stadig utvides. Jeg sier at det er ikke 
sikkert at det autom atisk er et fram skritt, 
men det er mulig at det er det på det nåvæ
rende stadium. M en dette er spörsmål vi bör 
kunne diskutere lidenskapslöst uten å blåse 
av enhver m otforestilling som blir reist i 
denne sak. E t ja til en nordisk TV-satellitt 
som m åtte komme etter en skikkelig de
batt, hvor en har vurdert motforestillingene, 
vil etter min vurdering være et langt ster
kere og mer betryggende ja enn et ukritisk 
ja  som m åtte komme på det nåværende 
tidspunkt. Og om vi skulle finne at det er 
rett, må vi ha mot også til å si nei i denne 
sak.

La meg til slutt da peke på noe som jeg 
også var inne på i generaldebatten i dag, at 
en gjennom videre utredning også virkelig 
forsöker å undersöke flere alternativ for u t
nyttelse av en eventuell satellitt enn de to 
alternativ som er u tredet fram  til i dag, 
nemlig det såkalte totalalternativ eller alter
nativet med en redigert nordisk kanal.

Av de grunner som jeg nå har vært inne 
på, og som jeg var inne på i generaldebat
ten, vil jeg konkludere med det samme som 
kulturutvalget gjör, nemlig at vi trenger en 
videre utredning av denne saken, og vi får 
ta  oss den tid på den utredningen som 
grundigheten forlanger av oss.

Fjeldvær: Hr. president! Jeg skal være 
kort. D et er sagt så mye for og imot i denne 
saka at jeg finner det ikke nödvendig på 
dette tidspunkt å komme m ed noen reprise 
på argumenter. Ellers m å jeg si at statsråd 
Egeland i sitt innlegg i generaldebatten gav 
uttrykk for de synspunkter som jeg deler. 
M en et par m om enter vil jeg trekke fram.

N ordisk TV-samarbeid har nå vært de
battert i mange år, men hittil har det först 
og frem st vært ekspertenes debatt. D et har 
vært politikernes, teknikernes og kultu rar
beidernes debatt. Vanlige m ennesker i de 
nordiske land har fått liten anledning til å

fortelle om sin mening. D et kan være vår 
skyld. D ebatten om nordiske saker har lett 
for å bli en debatt mellom nordiske politi
kere. D et er vi som har mulighet for å 
komme sammen og til å utveksle meninger i 
et felles forum . N oen samlet meningsytring 
fra  de nordiske folk vil vanskelig kunne re
gistreres. D et betyr imidlertid ikke at vi 
kan se bort fra opinionen i våre land i dette 
spörsmålet. Hva den alminnelige m ann og 
kvinne mener, bör tillegges vel så sterk vekt 
som det forskjellige slags ekspertgrupper in
nenfor sine miljöer finner formålstjenlig og 
önskverdig.

Sjöl om jeg er medlem av kulturutvalget 
og er med på den enstemmige innstillinga 
som det legger fram, vil det med utgangs
punkt i det som jeg nettopp har sagt, for 
meg være slik at spörsmålet neppe dreier 
seg om hvorvidt vi skal ha ett satellittsam- 
arbeid i fram tida eller ei. Jeg tror spörs
m ålet heller er når vi skal få det samarbei
det og på hvilken måte. F or meg ligger det i 
dette en stor politisk utfordring. D et er ikke 
noe ukritisk ja, som hr. Bondevik for litt si
den sa, nei, det ligger en veldig politisk u t
fordring i det. Teknikken skal ikke være vår 
herre, men vår tjener. Teknikken er på den 
andre siden kom m et for å bli.

D et har vært fört mange slags argum en
ter og til de!s —• er jeg redd —  vikarierende 
argum enter m ot det bredere radio- og TV- 
samarbeid i N orden. F or meg er det ganske 
uforståelig når det framstilles som om et 
nordisk samarbeid i denne sektor nærmest 
skulle være en slags kapitulasjon overfor 
teknikken. D et er det m otsatte vi önsker skal 
skje. Vi vil ta  i bruk de nye m uligheter tek
nikken gir oss, til å skape et best mulig, 
nyanserikt og riktig bilde av våre nabolands 
sosiale, kulturelle og politiske hverdag.

Ser vi på de kilder vi i dag har for m e
nigmann til å få inform asjoner fra  de nor
diske land, slår det en hvor begrenset disse 
egentlig er. Vi har liten utveksling av de 
forskjellige lands aviser. Vi har en relativt 
liten dekning i våre eterm edier når det gjel
der våre naboland. Dessuten er det slik at 
den dekning vi får gjennom våre egne ra 
dio- og TV-sendinger, stort sett er foretatt 
av våre egne landsm enn og er sett gjennom 
våre nasjonale öyne.

D et er etter min oppfatning ikke tvil om
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at den beste beskrivelse av våre nabofolks 
liv og utvikling gis av dem som selv lever 
midt i denne virkelighet. E t utstrakt radio- 
og TV -sam arbeid vil kunne bli et åpent 
vindu til forståelse og kunnskap om våre 
nabofolks tilværelse og utvikling. F or det 
nordiske samarbeids videre utvikling tror 
jeg få prosjekter kan få större betydning 
enn det vi nå i dag diskuterer.

Statsråd Egeland: Slik denne diskusjonen 
er blitt ført, føler jeg et visst behov for å 
prøve å bidra med visse oppklarende be
m erkninger om karakteren av den utredning 
som hittil er lagt fram. Den er drøftet i form  
av en stor, bred remissrunde dessuten her i 
dag. Opphavet til utredningen er egentlig å 
finne i denne forsamling. M an ønsket en 
studie angående hvilke m åter TV kunne 
føres over grensene på. Det er dette som har 
skjedd, og det som er blitt lagt fram, er en 
studie i muligheter.

En rekke representanter har fört fram  for 
oss hvilke spörsmål som ikke er besvart. 
M inisterrådet er det förste til å bekrefte at 
også vi for vår del ser begrensningen i det 
m ateriale som er lagt fram. Det har aldri 
gitt seg ut for å være et så bredt omfattende 
materiale at m an er i stand til å si ja  eller 
nei til realiteten. D et er akkurat det som er 
et hovedpoeng i saken fra M inisterrådets 
side, og det var det jeg prövde å få fram  i 
mitt innlegg i generaldebatten.

Så et par ord om begrensningen som er 
påstått —  og sannsynligvis med rette —  i 
hvem som har utfört arbeidet hittil. D et har 
vært for liten tilknytning til politikerne, det 
har i for m arkert grad vært et ekspertar- 
beid. Ja, la meg få si at ansvaret for u tred
ningen har vært M inisterrådets, og M inister
rådet består av kulturm inistrene og under
visningsministrene i de nordiske land med 
forsterkning fra kommunikasjonsmini- 
strene, og de er alle uten unntak politikere. 
Selve utvalget som har hatt ansvaret direkte 
for utredningsarbeidet, er statssekretærer. 
Også de er politisk forankret i systemet. 
D ette hindrer ikke at vi tar med oss i det 
videre arbeid hva som her er sagt om hvilke 
tilknytninger vi nå skal pröve å få til.

Jeg kommer nå til konklusjonen. M ini
sterrådet vil oppfatte den diskusjon som er 
blitt fört her både i går og i dag, særlig den

enstemmige uttalelse fra  kulturutskottet, 
som et oppdrag til å  före utredningen vi
dere, og da nettopp i det spor at vi så godt 
som mulig, så bredt som mulig og så an 
svarlig som mulig skal fremskaffe et m ate
riale på grunnlag av hvilke m an skal si ja 
eller nei til realiteten. D et vi har bedt om 
tilslutning til, er slett ikke å skyte opp et 
himmellegeme nå, m en nettopp til å arbeide 
ut et materiale til hvilket m an så skal si ja 
eller nei. Om m an så siden skal faktisk 
skyte opp satellitten, vil de neste omganger 
av debatt vise. Vi vil ta  med oss ikke bare 
den skriftlige innstilling fra  kulturutskottet, 
som er enstemmig, men også alle de m o
menter, argum enter, tanker og resonnem en
ter som er frem fört i denne sal og i denne 
sak, så vidt vi har kunnet oppfatte det. Og 
jeg tör forsikre at vi har fulgt nöye med.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls utskottets förslag.

I) 1978/20/1971/k: Meddelande om rekom
mendation nr 20/1971 angående utbyggt 
TV-samarbete mellan Finland och Sverige

K ulturutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelan
den i spörsmålet till nästa ordinarie session.

Marjatta Väänänen (kulturutskottets ta 
lesman): H err president! E fter den långa 
diskussion som under de två senaste tim 
m arna har upptagit oss kan det ha sitt in
tresse att se hur det förhåller sig i två län
der i N orden just nu. D enna relation har 
varit orsaken till att frågan om en TV-satel- 
lit har kommit upp.

Föreliggande angelägenhet härleder sig 
från år 1971 då N ordiska rådet godkände 
rekom m endationen till regeringarna i F in 
land och Sverige att vidta åtgärder för att 
möjliggöra en utbyggnad av TV -sam arbetet 
mellan länderna för att tillgodose den i Sve
rige bosatta finskspråkiga och den i F inland 
bosatta svenskspråkiga befolkningens in 
tresse att tillgodogöra sig aktuella och 
mångsidiga program  på sitt modersm ål.
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Samtidigt kom m an överens om att koordi
nerande land skulle vara Sverige beträffan
de denna fråga.

E tt särskilt m eddelande om denna re
kom m endation har nu lämnats på finska 
och svenska regeringens vägnar den 11  ja 
nuari 1978. M eddelandet är det skäl att 
anse som en positiv åtgärd, som utgör ett 
bevis på att frågan om TV-program  på eget 
språk för ifrågavarande befolkningsdelar i 
Finland och Sverige inte enbart förenats 
med det nordiska satellitprojektet.

Enligt av Sveriges regering given u tred
ning har Sveriges Radios TV 1 alltsedan år 
1968 sänt finskspråkigt program  producerat 
av Finlands Rundradio i omkring 2 tim 
mars tid per vecka. Praktiskt taget alla p ro 
gram  har varit producerade i Finland. 
Dessa program  har samtidigt försetts med 
svensk text, varigenom även svenskspråkiga 
har kunnat följa programmen. Avsikten 
med program m en har varit att bevara de i 
Sverige bosatta finska tittarnas kontakter 
med det ursprungliga hemlandet.

Historiken av dessa program  är följande:
År 1969 började m an i Finland produ

cera ett för sverigefinnarna avsett Uutis- 
viikko (Nyhetsveckan) program , som sändes 
varje söndag och innehöll m aterial om de 
viktigaste händelserna i Finland. År 1972 
började m an i Finland producera ett Ta- 
pahtum ia (Det som hänt) program . D et 
förstnäm nda har producerats på Sveriges 
Radios och det sistnämnda på Finlands 
Rundradios bekostnad. Senare har rubriker 
och sändningstiden ändrats, men principen 
ä r  fortfarande densamma. Inform ationen 
til] sverigefinska tittare har skötts genom en 
i Helsingfors verksam nyhetsredaktion.

Övrigt för sverigefinnar avsett program  
har bestått av ett barnprogram , som redige
rats av Finland rundradios barnredaktion 
en gång i veckan. Inom  ram en för nordvi- 
sionsutbytet har Sveriges Radio sänt n ä r
mast för rikssvensk publik avsedda finska 
och finlandssvenska program  under norm al 
sändningstid. D etta program  har förstås 
också kunnat följas av i Sverige bosatta fin
nar.

Från 1978 års början har Finlands R und
radio minskat sitt för sverigefinnar avsedda 
program  och Sveriges Radio håller på att 
med motsvarande andel öka sin egen pro

duktion för sverigefinnar. I detta samman
hang är det inte fråga om att sändningsti
den skulle ökas.

För att redogöra för den finländska par
tens arrangem ang för finlandssvenskarna, 
sker detta huvudsakligen genom en i sam
band med Finlands Rundradio verksam 
svenskspråkig program enhet. D enna TV- 
enhet sänder svenskspråkiga program  12 
tim m ar i veckan till finlandssvenskar. 
H ärav är 60 procent egen produktion och 
40 procent im porterade program , som är 
delvis producerade i Sverige, D anm ark och 
Norge. H ärförutom  sänder de finskspråkiga 
TV -enheterna i F inland dagligen Nordvi- 
sionsprogram samt långa filmer, vilka också 
kan följas på svenska. Svenskspråkiga ny
hetssändningar ses två gånger om dagen 
alla veckodagar. Dessa sändningar äger rum  
klockan 18.55 samt omkring klockan 22.

Såsom man m ärker, har regeringarna i 
Finland och Sverige inte vidtagit åtgärder i 
ifrågavarande angelägenhet, u tan  bägge län
dernas radiobolag har tillgodosett sverige- 
finnarnas och finlandssvenskarnas TV-ser- 
vice på eget initiativ. Både program m en 
och deras sändningstider och program läng
der sam t det till program m en använda per
sonalantalet får fritt övervägas och avgöras 
av vartdera radiobolaget. D et måste konsta
teras, att det råder ett uppenbart m issför
hållande mellan den åt sverigefinnarna er
bjudna m ängden av program  på eget språk 
och den åt finlandssvenskarna erbjudna 
mängden av program  på eget språk, genom 
att sverigefinnarna får nöja sig med betyd
ligt m indre program  på eget språk.

Utvecklingen har de senaste tiderna 
emellertid gått i en såtillvida god riktning, 
att för sverigefinnar avsett program  nu 
också kommer att produceras i Sverige och 
att denna verksam het sålunda inte m era en
bart koncentreras i Helsingfors.

H err president, kulturutskottet föreslår 
att rådet lägger m eddelandet om rekom 
m endation nr 20/1971 till handlingarna och 
avvaktar nya m eddelanden i ärendet till 
nästa ordinarie session. Tack!

Björklund: H erra puheenjohtaja! Haluai- 
sin kysyä edustaja Väänäseltä, kun hän nyt 
on perehtynyt tähän Suomen ja Ruotsin te- 
levisio-ohjelmavaihtoon, mikä hänen käsi-
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tyksensä tästä N ordsat-hankkeesta on. Eikö 
ole pelättävissä, että sinä hetkenä, kun täl- 
iainen N ordsat-hanke toteutuu jos se on to- 
teutuakseen, sitä silloin esim. Suomessa suo- 
menkieliseltä taholta ryhdytään käyttäm ään 
perusteluna sille, että ruotsinkielistä ohjel- 
m atoim intaa varten ei enää varoja myön- 
nettäisi? Voiko edustaja V äänänen esim. 
om an poliittisen ryhm änsä puolesta antaa 
sen takuun, että N ordsat-hankkeesta ei tule- 
vaisuudessa tehdä tekosyytä, jolla pyritään 
vähentäm ään ruotsinkielisen ohjelmatoi- 
m innan varoja Suomessa tai pitäm ään niitä 
nykyisellä tasolla jäissä?

Björklunds anförande i svensk översätt
ning: H err president! Jag ville fråga V ää
nänen, när hon nu är bevandrad i detta 
TV-program byte mellan Finland och Sve
rige, vad som är hennes uppfattning om 
detta N ordsatprojekt, är det inte att frukta, 
att så fort som ett sådant N ordsatprojekt 
förverkligas, om det förverkligas, börjar 
detta projekt då till exempel i Finland från 
finskspråkigt håll användas som motive
ring för att medel inte längre skulle beviljas 
för svenskspråkig programverksamhet. Kan 
fru  V äänänen t. ex. på sin egen politiska 
grupps vägnar garantera, att Nordsatprojek- 
tet i fram tiden inte görs till en förevändning 
med vars hjälp m an försöker minska m ed
len för den svenskspråkiga program verk
samheten i Finland eller hålla dessa medel 
på nuvarande nivå som infrusna?

Marjatta Väänänen: H erra presidentti! 
H erra Björklundin kysymykseen haluan vas- 
tata, että N ord-satelliitin osalta kysymykset 
ovat vielä ratkaisem atta. Keskustelussa, joka 
tänään on tässä asiassa vielä käyty, on mo- 
nissa eri puheenvuoroissa todettu, miten 
auki todellakin monet asiat ovat. K un asian 
jatkoselvitystä hoidetaan, tulee toki ottaa 
huom ioon kaikki m ahdolliset tekijät, jotka 
vaikuttavat televisiotoiminnan nykyiseen 
tilanteeseen Pohjoismaissa ja  jotka mah- 
dollisesti vaarantavat kotim aista tarjontaa 
ja kotimaisia mahdollisuuksia.

M itä tulee om aan puolueeseeni, niin kes- 
kustapuolue Suomessa ei ole vielä ottanut 
asiassa kantaa, m utta ymmärtäisin, että se 
on valmis siihen kuten minäkin henkilökoh-

taisesti, että asia pannaan jatkokäsittelyyn 
ja  huolellisesti punnitaan eri vaihtoehtoja. 
Nykyinen tilanne Suomen ja  Ruotsin osalta 
televisiotoiminnassa erityisesti suomalaista 
vähem m istöä ajatellen ei ole tyydyttävä. 
Täm ä on ollut eräs syy, m inkä vuoksi ky- 
symys Nordsatelliitista on tullut ajankohtai- 
seksi.

Marjatta Väänänens anförande i svensk 
översättning: H err president! På herr 
Björklunds fråga vill jag svara, att frågorna 
beträffande N ordsat tillsvidare är olösta.
I den debatt, som ännu idag förts i denna 
sak, har i många inlägg konstaterats, hur 
oavgjorda m ånga om ständigheter verkligen 
är. N är saken utreds ytterligare, bör man 
väl beakta alla möjliga faktorer som in
verkar på TV-verksamhetens nuvarande si
tuation i de nordiska länderna och som 
eventuellt riskerar det inhemska utbudet och 
de inhemska möjligheterna.

Vad m itt eget parti angår, har C enterpar
tiet i F inland inte ännu tagit ställning till 
saken, men jag skulle förstå, a tt det är be
rett, såsom jag personligen är, till att saken 
tas upp till fortsatt behandling och olika al
ternativ noga övervägs. D et nuvarande lä 
get för Finlands och Sveriges vidkom m ande 
i TV-verksamheten i synnerhet med tanke 
på den finskspråkiga m inoriteten i Sverige 
är inte tillfredsställande. D etta har varit en 
orsak varför frågan om N ordsat blivit ak
tuell.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls utskottets förslag.

8
D 1978/21/1963/k: Meddelande om rekom
mendation nr 21/1963 angående gemensam 
utbildning för teater, film, radio och televi
sion

K ulturutskottet hade föreslagit, a tt N ord 
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå 
dets del slutbehandlat.

U tsk o t te t s  fö r s la g  bifölls.
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D 1978/24/1964/k: Meddelande om rekom
mendation nr 24/1964 angående vidgat 
lärarutbyte

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ord 
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå 
dets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

9 13
D 1978/7/1969/k: Meddelande oin rekom
mendation nr 7/1969 angående skol- och 
studentbetygs jämförbarhet

K ulturutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelan
den i spörsmålet till nästa ordinarie session.

U tskottets förslag bifölls.

10
1) 1978/11/1969/k: Meddelande om rekom
mendation nr 11/1969 angående Nordisk 
Journalistkursus

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
bandi ingarna och anse spörsmålet för rå 
dets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

14
D 1978/13/1970/k: Meddelande om rekom
mendation nr 13/1970 angående nordiska 
skol- och studentbetygs giltighet

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelan
den i spörsmålet till nästa ordinarie session.

Utskottets förslag bifölls.

11
D 1978/27/1969/k: Meddelande om rekom
mendation nr 27/1969 angående samarbete 
rörande de nordiska språklektorerna

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet fö r rå 
dets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

12
D S97« 32 1970 k: Meddelande om rekom
mendation nr 32/1970 angående nordiskt 
litteraturlexikon

Kulturutskottet hade föreslagit, att N ord 
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå
dets del slutbehandlat.

U tsk o t te t s  fö rs la g  bifölls.

15
D 1978/19/1972/k: Meddelande om rekom
mendation nr 19/1972 angående samarbete 
på veterinärmedicinens område och D  
1978/19/1973/k: Meddelande om rekom
mendation nr 19/1973 angående högre lant- 
bruksundervisning oeh forskning

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett 
sammanhang.

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet m åtte lägga m eddelandena till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelan
den i spörsmålen till nästa ordinarie session.

Utskottets förslag bifölls.

16
C 16/k: Berättelse från Nordiska kulturfon
den

Utskottet för granskning av N ordiska 
kulturfondens förvaltning hade föreslagit,



232 M åndagen den 20 februari 1978 kl. 14.00

1. att N ordiska rådet godkänner N ord
iska kulturfondens räkenskaper för år 1976 
och beviljar fondens styrelse ansvarsfrihet 
för år 1976, samt

2 . att rådet lägger berättelsen till hand
lingarna.

Utskottets förslag bifölls.

17
D  1978/24/197]/k: Meddelande om rekom
mendation nr 24/1971 angående ökat nor
diskt samarbete på bildkonstens område

Kulturutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå
dets del slutbehandlat.

U tskottets förslag bifölls.

18
D  1978/6/1976/k: Meddelande om rekom
mendation nr 6/1976 angående åtgärder rö
rande nordiskt språksamarbete

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå 
dets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

19
D 1978/11/1976/k: Meddelande om rekom
mendation nr 11/1976 angående historiskt 
verk oin den nordiska kvinnan

K ulturutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelan
den i spörsmålet till nästa ordinarie session.

Elsi Hetemäki-Olander: H err president, 
kära nordiska vänner, för två år sedan, i 
början av det internationella kvinnoåret 
godkände N ordiska rådet följande rekom 

m endation av kulturutskottet: N ordiska rå
det rekom m enderar N ordiska M inisterrådet 
att vidtaga åtgärder för att u tarbeta ett his
toriskt verk som allsidigt belyser den nord
iska kvinnans sociala, politiska och kultu
rella ställning och funktioner i samhället.

N u har till kulturutskottet sänts ett m ed
delande av N ordiska m inisterrådet om 
denna rekom m endation. D et fram går av 
m inisterrådets m eddelande att det av eko
nomiska och arbetsmässiga prioriterings- 
hänsyn inte varit möjligt att ge sig i kast 
med uppgiften, men att m inisterrådet kom
m er att uppm ärksam m a rekom m endationen 
i det m era långsiktiga planeringsarbetet på 
det allm änkulturella området.

Till N ordiska rådet har riktats en skri
velse från  Arbetsgruppen för nordisk kvin- 
nohistorisk forskning. Skrivelsen innehåller 
förslag till allm änna riktlinjer för ett histo
riskt verk om den nordiska kvinnan jäm te 
disposition samt en prelim inär kostnadskal
kyl för åren 1978— 81. Arbetsgruppen, som 
bildats spontant oberoende av rådets re
kom m endation i ärendet anför att det före
ligger goda praktiska och institutionella fö r
utsättningar på det nationella planet att rea
lisera ett sådant samnordiskt projekt. Slutli
gen anhåller gruppen om medel för att 
kunna sammanställa ett historiskt verk om 
den nordiska kvinnan i enlighet med N ord
iska rådets rekom m endation nr 11/1976.

K ulturutskottet finner att arbetsgruppens 
förslag väl m otsvarar de uppfattningar som 
kom till uttryck vid behandlingen av det 
medlemsförslag som sederm era ledde till re
kom m endationen om ett historiskt verk om 
den nordiska kvinnan. D et skulle nu  gälla 
att ta vara på det spontana intresset för 
nordisk kvinnohistorisk forskning som kom
mit till uttryck i arbetsgruppens detaljerade 
förslag till ett sådant verk. Genom att ar
betsgruppen bildats är det första och samti
digt viktigaste steget att genom föra projek
tet redan taget. D et faktum  att rådets re 
kom m endation inte påverkat bildandet av 
denna grupp visar tydligt att det existerar 
ett faktiskt intresse att även på nordiskt 
plan bedriva forskning kring kvinnans ställ
ning i Norden.

Med hänvisning till vad som ovan anförts 
får kulturutskottet i alla fall föreslå att rå 
det lägger ärendet till handlingarna i avvak-
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tan på ytterligare m eddelanden i ärendet till 
nästa rådssession.

Herr president! K ulturutskottet kom m er 
att med stort intresse följa med i saken och 
väntar att något också skall hända.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls utskottets förslag.

20
A 496/i: Medlemsförslag om samnordiska 
åtgärder för att underlätta handikappades 
användande av kollektiva trafikmedel

Trafikutskottet hade föreslagit, att N ord
iska rådet i anledning av medlemsförslaget 
måtte antaga följande rekom m endation:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inister
råd å stille nødvendige ressurser til rådighet 
for hurtig gjennomføring og utbygging av 
det utredningsarbeid som Nordisk embets- 
mannskom ité for transportspørsm ål har in 
itiert vedrørende mulighetene for å tilpasse 
kollektivtrafikken i høyere grad enn hittil til 
de handikappedes behov samt på dette 
grunnlag å arbeide for at felles nordiske 
norm er innføres på om rådet så snart som 
mulig.

Eric Carlsson (trafikutskottets talesman): 
H err president! N är vi väckte det medlem s
förslag som ligger till grund för detta trafi
kutskottets betänkande utgick vi från  den 
självklara förutsättningen att samhällets u t
veckling måste anpassas så, att det blir m öj
ligt för handikappade och rörelsehindrade 
att fungera på ett så norm alt sätt som m öj
ligt. En väsentlig del häri är att anpassa 
miljön och särskilt trafiken till de handi
kappades förutsättningar. I förslaget hänvi
sades bl. a. till den s. k. HAKO-utredningen 
i Sverige. U tskottet har vid behandlingen av 
förslaget noterat, att liknande utredningar 
utförts både i Danm ark, F inland och 
Norge. Dessa utredningar har icke sam 
ordnats på nordiskt plan och de lösningar 
som föreslagits har därför blivit olikartade.

De nationella utredningarna kan bilda u t
gångspunkt för vissa projekt på nordiskt 
plan. D et skulle kunna m öjliggöra be
sparingar och större spridning av resultat i

form  av norm er m. m. U tskottet vill särskilt 
understryka behovet av sam ordnat nordiskt 
forsknings- och utvecklingsarbete. Sålunda 
bör trafikmedel, term inaler och hållplatser 
utform as med tanke på de handikappades 
och rörelsehindrades behov. U tskottet anser 
att man bör eftersträva en nordisk princip
lösning vad gäller lämpliga transportsätt för 
olika slag av handikappade. Gemensamma 
nordiska normer, som bör utform as som 
minimikrav, bör införas i N orden så att tra 
fikmedlen i alla de nordiska länderna i 
samma och ökad grad kan utnyttjas av han
dikappade.

Jag vill i detta sam m anhang erinra om 
det i Sverige —  både i riksdagen, i massme
dia och inom handikapporganisationerna -—• 
diskuterade fallet m ed de nya järnvägsvag
narna, som Statens järnvägar i Sverige har 
beställt. Den utform ning som dessa nya 
vagnar avses att få måste betraktas som 
klart otillfredsställande u r de handikappa
des synpunkt. Dessa vagnar är ett exempel 
på vad m an skulle kunna undvika om en 
nordisk standard för handikappanpassade 
trafikm edel tillämpades.

U tskottet noterar att den nordiska äm- 
betsm annakom m ittén för transportfrågor 
förbereder projekt på handikappom rådet 
vad avser buss- och järnvägstransporter, 
och utskottet vill starkt understödja ämbets- 
mannakom m itténs insatser på detta om råde 
och att —  det vill jag särskilt betona — det 
är angeläget att insatserna sker snart.

H är bör påpekas att för den stora grup
pen handikappade och rörelsehindrade är 
de kollektiva trafikm edlen ofta de enda 
kom munikationsmedel som lämpligen kan 
användas. D et gäller handikappade, det gäl
ler åldringar och andra vars rörlighet av 
olika anledningar är nedsatt.

Av utvalgets betänkande fram går att de 
handikappade och rörelsehindrade är be
tydligt flera än vi vanligen tror, nämligen 
drygt 3 milj. m änniskor i N orden —  därav 
600 000 allvarligt handikappade. Med and
ra ord, herr president, är det ca 15 % av 
Nordens befolkning som direkt berörs av 
problem en med ändamålsenliga trafikmedel.

Det kan i dagens kostnadsläge stöta på 
vissa svårigheter att införa m era ambitiösa 
norm er med tanke på de handikappade, så
som bredare ingångsdörrar, p lattform ar
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m. m. D et måste dock vara ett absolut m ini
m ikrav att vid ny- och ombyggnad av kol
lektiva transportm edel trafikm edlen u tfo r
mas med hänsyn till de rörelsehindrades be
hov. Särskilt med hänsyn till att det vanli
gen ställer sig dyrt och ofta nästan omöjligt 
att ändra etablerade trafiklösningar i en 
m era handikappvänlig inriktning, bör det 
nordiska arbetet med norm er för handikap- 
panpassad kollektivtrafik påskyndas. U t
skottet understryker därför vikten av att 
tillräckliga medel ställs till förfogande för 
nödvändiga utredningar och praktiskt ar
bete.

M edlemsförslaget har mottagits synnerli
gen positivt av remissinstanserna. U tskottet 
har även i samband med ministerrådets 
program  ”M änniskorna och resurserna i 
N orden” särskilt understrukit att de handi
kappades intressen måste tillvaratagas i 
samhälls- och trafikplaneringen. U tskottet 
vill därför varm t anbefalla medlem sförsla
get och hem ställer att rådet antar följande 
rekom m endation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska 
m inisterrådet att ställa nödvändiga resurser 
till förfogande för att snabbt genom föra 
och utbygga det utredningsarbete, som 
N ordiska äm betsm annakom m ittén för 
transportfrågor har initierat vad gäller m öj
ligheterna att anpassa kollektivtrafiken i 
högre grad än hittills till de handikappades 
behov samt att på detta underlag verka för 
att gemensamma nordiska norm er införes 
på om rådet så snabbt som möjligt.

Magniis Kjartansson: H err president! Jag 
tillhör de ursprungliga förslagsställarna, och 
jag var med när trafikutskottet behandlade 
saken.

M in vän Eric Carlsson har noga redo
gjort för själva ärendet, och jag vill bara 
tillfoga en liten suck. Jag har nu arbetat här 
i huset i tre dagar och har konstaterat att en 
som är svårare handikappad än jag inte 
kunde delta i arbetet. Huvudingången är så 
att den som är bunden till rullstol inte alls 
kan kom m a in där. D et finns en bakdörr, 
som verkar vara hemlig. Jag får knacka på 
där, och då kommer en tjänstem an och 
öppnar dörren. Men det finns två trappor 
där också, så man kan inte komma in i 
huset med rullstol.

N är vi rekom m enderar bättre service för 
de handikappade tycker jag att vi måste 
tänka också på våra riksdagar. Jag kom m er 
ihåg Finlands riksdag. T rapporna där är 
m onum entala men omänskliga. Jag vet inte 
om man kom m a in i det finska riksdagshu
set med rullstol. Vi hade förra  året ett u t
skottsmöte i D anm ark, och ingen kan 
komma in med rullstol i den danska riksda
gen. I Island är situationen den att vi icke 
ens har hiss i huset, så en som är litet svå
rare handikappad än jag kan inte ails arbeta 
där.

D et är en gammal god regel att m an först 
skall sopa rent u tanför sin egen dörr. Om vi 
nordiska parlam entariker önskar att våra 
samhällen skall bli tillgängliga för handi
kappade, måste vi utform a våra riksdagshus 
så att handikappade kan arbeta där.

De handikappade har ju  samma kvalifi
kationer som andra människor. D et finns 
m ånga utom ordentligt skickliga m änniskor 
som är svårt handikappade. H är i kretsen 
av politiker kan jag väl få erinra om att en 
av de största politikerna under detta å r
hundrade, Franklin Delano Roosevelt, var 
förlam ad långt innan han blev president. 
Om han hade varit riksdagsman här i 
N orge hade han inte kunnat fortsätta sitt 
arbete som politiker.

Jag har inte något förslag; detta är bara 
en liten suck. Jag hoppas att m ina nordiska 
vänner tänker på den här saken. Det är 
möjligt att göra en ändring utan att det kos
tar för mycket.

Sedan diskussionen hade förklarats avslu
tad, skedde votering medelst voteringsappa- 
rat beträffande trafikutskottets förslag til! 
rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Erik Adamsson, Kristian Albertsen, Liv 

Andersen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
Trygve Bratteli, Eric Carlsson, Christian 
Christensen, Erling Dinesen, Bjarne M ørk 
Eidem, Ulla Ekelund, Roif Fjeldvær, Astrid 
Gjertsen, G uttorm  Hansen, Asbjørn Haugs- 
tvedt, Ragnhildur H elgadóttir, Sverrir H er
mansson, Allan Hernelius, Elsi Hetem äki- 
Olander, Gustav Holmberg, Anna-Liisa Hy- 
vönen, Doris Håvik, K arl-Erik Häll, K nut



M åndagen den 20 februari 1978 kl. 14.00 235

Johansson, Bertil Jonasson, Ilkka Kanerva, 
Sinikka K arhuvaara, Magnus K jartansson, 
Tellervo Koivisto, Lars Korvald, Bror 
Lillqvist. N athalie Lind, T hor Lund, G rethe 
Lundblad, Otto M ørch, Johannes M. Olsen, 
Sture Palm, E rlendur Patursson, Robert P e
dersen, Jens Risgaard Knudsen, Rolf Sell- 
grcn. Jón Skaftason, K arl Skytte, Liv Stub
berud, V. J. Sukselainen, Ingrid Sundberg, 
U lf Sundqvist, Bernhardt Tastesen, M irjam  
Tuominen, Erkki Tuomioja, Sigrid Utkilen, 
Raino W esterholm, Seppo W esterlund, H å
kan Winberg, Rolf W irtén, och Folke W oi
valin.

M ot rekom m endationen röstade:
Leif Glensgård och Mogens Voigt.

Frånvarande var:
Kjell Magne Bondevik, René Brusvang, 

Ib Christensen, Ralf Friberg, Steen Folke, 
Gylfi I5. Gislason, Johan J. Jakobsen, H å
kon Kyllingmark, Sven Mellqvist, Jan-Ivan 
Nilsson, Olof Palme, Petter Savola, Poul 
Schliiter, Reiulf Steen, Lars W erner, H enrik 
W esterlund, K åre Willoch och M arjatta 
Väänänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 58 röster m ot 2.

21
A 504/i: Medlemsförslag om nordisk sior- 
hamn

Trafikutskottet hade föreslagit, a tt N or
diska rådet icke företar sig något i anledning 
av medlemsförslaget.

W oivalin (trafikutskottets talesman): 
H err president! Förslagsställarna har tagit 
upp ett problem kom plex som måste anses 
vara både centralt och angeläget för de 
nordiska länderna så avhängiga av sjöfarten 
som dessa är. F rågan har också tidigare 
varit förem ål för betydande uppm ärksam 
het inom rådet, särskilt i samband med den 
s. k. Nordtransutredningen, som genom för
des på initiativ av trafikutskottet. Tyvärr 
ledde inie den till några näm nvärda kon
kreta resultat. Bland annat den aktuella kris

som har drabbat sjöfarten också i Norden 
ligger till bakgrund för det aktuella m ed
lemsförslaget. D et utm ynnar i ett förslag 
om att m inisterrådet skulle få i uppdrag att 
utreda den lämpligaste ham nstrukturen i 
N orden med hänsyn till den transoceana 
trafiken och därvid särskilt beakta frågan 
om en nordisk centralham n för contai
nertrafik.

Trafikutskottet, som har erhållit ett om 
fattande remissmaterial i ärendet, förenar 
sig om förslagsställarnas uppfattning om 
sjöfartens betydelse för de nordiska länder
nas ekonom i och sysselsättning. Trafikut
skottet noterar också, att utvecklingen runt 
om i världen och också i N orden har gått 
mot färre och större containerham nar. U n
der utskottets behandling av denna fråga 
har utskottet varit i tillfälle att besöka G ö
teborgs ham n och blivit orienterat om G ö
teborgs ham ns investeringsplaner, varvid 
det framgick att m an också ansökt om 
medel från N ordiska investeringsbanken.

U tskottet har under arbetets gång erfarit, 
att m an för närvarande på det nationella 
planet i flera av länderna är sysselsatt med 
en om fattande nationell ham nplanering. 
Trafikutskottet har med anledning härav 
beslutat föreslå, att rådet inte m åtte före
taga sig något i anledning av m edlem sför
slaget.

H err president! Jag får yrka bifall till u t
skottets förslag.

Sellgren: H err president! D et medlem s
förslag N ordiska rådet nu har att behandla 
skall ses som en uppföljning av resultat och 
förslag som redovisades i NORDTRANS- 
utredningen från  1969. U tredningen be
dömde frågan om nordiska storham nar som 
en viktig fråga i det nordiska samarbetet.

E tt särskilt stöd för sam nordiska insatser 
på kom m unikationsom rådet ger den nor
diska transportöverenskom m elsen som un
dertecknades den 6 novem ber 1972 och 
trädde i kraft den 1 m ars 1973. Artikel 2 an
ger syftet på följande sätt:

”Denna överenskommelse har till syfte 
att stärka och utveckla sam arbetet med 
sikte på rationellt ordnade och effektiva 
transporter och kommunikationssystem, att 
genom samordning, samverkan och arbets
fördelning få till stånd ett bättre utnytt-
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jande och en större samlad effekt av arbe
tet på transport- och kom m unikationsom rå
det.”

I artikel 3 anges verksamhetens inrikt
ning och de uppgifter som faller på minis
terrådet och ämbetsmannakommittén.

M edlemsförslagets syfte är alltså väl för
ankrat inom den nordiska gemenskapen. 
N ära  tio år efter NO RD TRA NS synes det 
vara väl m otiverat att göra en översyn be
träffande N ordens ställning inom den trans
oceana containerhantcringen. Avsikten var 
självfallet inte att begära en utredning som 
skulle ingripa i de enskilda ländernas ham n
planering. Då betoningen var lagd på den 
transoceana ccntainertrafiken låg däri en 
begränsning till detta godsflöde.

Trafikutskottet har efter sin prövning 
funnit anledning föreslå att N ordiska rådet 
inte företar sig något i anledning av m ed
lemsförslaget. U tskottets redovisning om 
bakgrunden till ställningstagandet är osed
vanligt kortfattad och begränsar sig till en 
summering av delar av medlemsförslaget 
och att utskottet i sam band med sitt möte i 
Göteborg blivit orienterat om Göteborgs 
ham ns investeringsplaner. Motiveringen till 
avslagsyrkandet begränsas till konstateran
det att i flera nordiska länder pågår en om 
fattande nationell ham nplanering.

Såsom inom andra om råden i näringslivet 
kännetecknas sjöfarten av en pågående 
strukturrationalisering. D enna utveckling 
påverkar självfallet ham nstrukturen, inte 
minst när det gäller den transoceana contai
nertrafiken. De allt större fartygen söker sig 
till allt större ham nar.

M ot den här bakgrunden ansåg förslags
ställarna att tiden borde vara mogen för en 
ny översyn av ham nstrukturen i N orden 
med hänsyn till den transoceana contai
nertrafiken. Jag vill särskilt betona att det 
är fråga om containertrafik till avlägsna 
ham nar och inte trafik på kontinentham nar.

U nder den senaste tioårsperioden har 
m oderna containerham nar anlagts på flera 
olika håll i Norden. Dessa har i de flesta 
fall tillgodosett närtrafikens behov. I fråga 
om den transoceana containertrafiken är 
det endast Göteborgs ham n som i någon 
större om fattning trafikeras av oceantonna
get. Utvecklingen har visat att de nordiska 
transoceana containerrederierna nästan un

dantagslöst baserar sin verksam het i 
N orden på direktanlöp i Göteborg.

De övriga nordiska ländernas trans
oceana containertrafik ombesörjes också i 
hög grad genom Göteborg. Speciella block
tåg trafikerar dagligen inte bara Skandia- 
ham nen —  Stockholm utan också Skandia- 
ham nen —  Oslo. N orge är det land som 
mest u tnyttjar Göteborgs ham n för transite
ring. Norges andel av den totala om sätt
ningen transitgods i Göteborg har också 
ökat under de senaste åren och är i storleks
ordningen 60 % . Omkring hälften av det 
norska transitot beräknas vara transoceant 
gods som till stor del fraktas med de s. k. 
blocktågen. Om detta gods råder inte kon
kurrens med annan nordisk ham n. Sedan
1976 förekom m er också en m era sporadisk 
blocktågstrafik mellan ham nen och D an
mark. D et finska transitgodset transporteras 
bl. a. med en regelbunden feederlinje m el
lan finska ham nar och Göteborg.

Göteborgs ham n fungerar alltså redan nu 
i viss om fattning som en nordisk central
ham n för det transoceana containergodset. 
Det förhållandet att viss del av detta gods 
hanteras i andra nordiska ham nar antingen 
i direkttrafik eller feedertrafik, dvs. matar- 
trafik, innebär en valfrihet för befraktarna 
som är positiv.

Jag har ingen avsikt att här diskutera 
N ordiska investeringsbankens lån till G öte
borgs hamn. Jag vill bara betona att huvud
syftet med utbyggnaden är att inom N orden 
behålla och förstärka den containertrafik i 
stora tonnage till avlägsna ham nar, som an
nars skulle gå till de stora kontinentham 
narna Rotterdam , H am burg och Bremerha- 
fen.

Det borde vara ställt utom  allt tvivel att i 
N orden finns behov av minst en konkur
renskraftig ham n när det gäller den trans
oceana containertrafiken. De nordiska rede
riernas möjligheter att hävda sig internatio
nellt torde också vara störst så länge de kan 
stödja sig på en egen hem m aham n. D et är 
också av stort värde för näringslivet i 
N orden att ha tillgång till direktanlöp för 
det transoceana containertonnaget. H är
igenom kan fraktsatser och transportservice 
i den transoceana trafiken bibehållas på ni
våer som är likvärdiga den som gäller för 
näringslivet i E urcpa i övrigt. D etta är om
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något ett nordiskt intresse.
H err president! Jag har för dagen inget 

yrkande utöver trafikutskottets.

Mörk Eidem: Hr. president! F or å hindre 
eventuelle misforståelser dette:

Forslaget fra  representantene Carlsson, 
Sellgren, W irtén og Tarjanne gikk u t på å 
få en utredning. Trafikkutskottet har en
stemmig tilrådd at ”N ordiska rådet inte 
företar sig något i anledning av medlems- 
förslaget” .

D erfor undrer det meg sterkt at hr. Sell
gren i dag går opp og motiverer forslaget og 
ikke den rekom m andasjon som Rådet er inn
budt til å vedta. D ette vil i tilfelle bli en ny 
måte å behandle medlemsförslag på som jeg 
tro r vil være litt uheldig å innföre. D a kan 
m an jo f. eks. kutte ut at forslagene går til 
de forskjellige utvalg, og det er vel ikke 
hensikten.

Sedan diskussionen förklarats avslutade, 
bifölls utskottets förslag.

22
D 1978/4/1971/t: Meddelande om rekom
mendation nr 4/1971 angående en mellan- 
riksväg mellan Virtaniemi och Tjærebukten

Trafikutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå 
dets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

22
D 1978/26/1973 't: Meddelande om rekom
mendation nr 26/1973 angående likartade 
bestämmelser om terränggående motorfor
don

Trafikutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå
dets del slutbehandlat.

U tsk o t te t s  fö r s la g  bifölls.

24
D 1978/9/1974/t: Meddelande om rekom
mendation nr 9/1974 angående märkning 
av mediciner oeh andra bedövande ämnen 
som kan utgöra en trafikfara

Trafikutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå
dets del slutbehandlat.

Holmberg (trafikutskottets talesman): 
Hr. præsident! U d fra  erkendelsen af, at 
trafikulykkerne i alle dc nordiske lande må 
betragtes som et af de virkelig alvorlige 
samfundsproblemer, har m an i Nordisk 
Råd gennem årene forsøgt at give forskel
lige bidrag til løsning af dette problem. R å
det har således vedtaget en række rekom 
m endationer i forbindelse med trafiksikker
heden, og der blev i 1970 afholdt en råds- 
konference, hvor de forskellige problem er i 
forbindelse med trafiksikkerheden blev be
lyst og drøftet mellem ledende politikere, 
eksperter og sagkyndige fra  alle de nordiske 
lande.

På konferencen kom m an også ind på 
den risikofaktor, der er opstået ved brugen 
af medicin, som nedsætter en persons eg
nethed som trafikant. D er er grund til at 
antage, at anvendelsen af sådan medicin er 
øget gennem de seneste år, uden at m an har 
ofret tilstrækkelig opm ærksom hed på de 
uheldige bivirkninger, der kan være tale 
om; et specielt risikom om ent synes at være 
en sammenblanding af sådan medicin med 
selv små mængder alkohol.

F or at få medicinproblemet nærm ere be
lyst, stillede en række m edlem m er i 1973 et 
forslag om oplysning til brugerne gennem 
en særlig m ærkning af sådan medicin og 
om en alsidig undersøgelse af de foranstalt
ninger, der kunne blive tale om for at m od
virke trafikale følger.

D ette medlemsförslag blev på sædvanlig 
måde sendt til udtalelse til en lang række 
m yndigheder og organisationer. I samtlige 
udtalelser blev der givet udtryk for stor 
forståelse for de bestræbelser, der fra  alle 
sider gøres for at løse dette særlige problem.

På grundlag af medlemsforslaget og de



238 M åndagen den 20 februari 1978 kl. 14.00

indkom ne udtalelser foreslog trafikudvalget 
til den 22. session 1974, at rådet skulle ved
tage en rekom m andation til Nordisk M ini
sterråd om hurtigst muligt at udrede spørgs
m ålet om m ærkning af medicin og andre 
stoffer, som nedsætter evnen til at optræde 
som trafikant.

Den foreslående rekom m andation blev 
enstem migt vedtaget af Nordisk Råd.

Af m inisterrådets meddelelse til denne 
session om arbejdet med rekom m andatio
nen frem går, at en særlig ekspertgruppe, 
der i 1975 var blevet nedsat af nordisk 
lægemiddelnævn til a t foretage denne un
dersøgelse, nu har afsluttet sit arbejde. Eks
pertgruppens rapport blev afgivet i april
1977 og er optrykt i Nordisk Udredningsse- 
rie som N U  Á 1977:11.

I ekspertgruppens udredning er foretaget 
en opstilling af potentielt trafikfarlige læge
midler, og m an har stillet forskellige fo r
slag, bl. a. om, hvorledes mærkningen skal 
foretages, om, hvilke lægemidler der bør 
mærkes, og om en inform ation til patienten.

Udredningen er i øjeblikket til udtalelse hos 
lægemiddelnævnene i de enkelte lande.

Nordisk Råds rekom m andation, der går 
ud på en udredning, er således fuldt 
opfyldt, og trafikudvalget har derfor i sin 
betænkning til denne session foreslået, at 
Nordisk Råd tager meddelelsen til efterret
ning og anser rekom m andation nr. 9/1974 
som færdigbehandlet for rådets vedkom 
mende. Jeg foreslår, at rådet følger udval
gets indstilling.

Jeg vil imidlertid gerne tilføje, at trafik 
udvalget er meget, meget interesseret i det 
videre arbejde med dette spørgsmål og fo r
venter, at udvalget bliver inform eret herom, 
f. eks. gennem en redegørelse i m inisterrå
dets beretning eller på et af de fællesmøder, 
der afholdes mellem udvalget og m inister
rådet.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls utskottets förslag.

M ötet avslutades kl. 17.10.
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21 februari

Dagordning

1. E 2: F råga till N ordiska m inisterrådet 
om avgiftslättnader för handikappfordon

2. E 4: F råga till N ordiska m inisterrådet 
om arkitekternas utbildnings- och arbets
villkor (D 1978/5/1965/s)

3. E 6 : F råga till N ordiska m inisterrådet 
om nordisk språkkonvention (D 
1978/29/1966/j)

4. E 8: F råga till N ordiska m inisterrådet 
om alkoholpolitikens samhällsekonomiska 
konsekvenser (C 1978/17/s)

5. C l: Berättelse rörande det nordiska 
samarbetet (social- och m iljöutskottets be
tänkande)

6 . B 23/s: M inisterrådsförslag om hand
lingsprogram för nordiskt samarbete i jäm- 
ställdhetsfrågor

7. B 25/s: M inisterrådsförslag om pro
gram för nordiskt samarbete på m iljövårds
om rådet

M eddelande

D et meddelades, att statsrådet Anders 
Dahlgren intagit sin plats i rådet.

Ändringar i medlemslistan

D et anmäldes, att E rik  Adamsson för 
denna dag läm nat sessionen och ersatts av 
Thyra Johansson, att U lf Sundqvist läm nat 
sessionen och ersatts av Aimo Ajo samt att

Erling Dinesen, Steen Folke och M arjatta 
V äänänen läm nat sessionen.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

1

E 2: Fråga till Nordiska ministerrådet om 
avgiftslättnader för handikappfordon1

Bertil Jonasson: F ru  president! Nordiska 
rådet antog år 1967 en rekom m endation 
angående befrielse för handikappade från 
tull m. m. vid m otorfordonsinköp (rek. nr 
17/1967). Rådet rekom m enderade därvid 
regeringarna att undersöka förutsättning
arna för ett förenhetligande av bestäm mel
serna om befrielse för handikappade av tull 
och andra avgifter vid anskaffande av m o
torfordon. Det ansågs naturligt att handi
kappade, som för sitt arbete eller utbildning 
var beroende av bil, befriades från extraav- 
gifter i form  av tull och skatt. Rådet av
skrev rekom m endationen 1970 med hänvis
ning till att vissa åtgärder vidtagits natio
nellt för att befria handikappade från  sådan 
avgift. D ärem ot syntes några initiativ inte 
ha tagits mellan de nordiska länderna i an 
ledning av rekom m endationen. E n sam m an
jäm kning av de oiika bestäm m elserna på 
om rådet i de nordiska länderna syntes icke 
för tillfället kunna uppnås.

De gällande reglerna i de nordiska län
derna är i stort sett att handikappade åtnju
ter befrielse från tull, avgifter m. m. vid an
skaffande av m otorfordon i det egna landet. 
D ärem ot föreligger en lucka i bestämmel-

1 Frågan tryckt s. 1818.
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serna på så sätt, att handikappade som flyt
ta r från ett nordiskt land till ett annat, ej 
kom m er i åtnjutande av befrielse från tull 
och liknande avgifter för det fordon han för 
med sig. Reglerna om avgiftsbefrielse till- 
läm pas sålunda endast inom vart och ett av 
de nordiska länderna, lå t vara med vissa 
variationer, men därem ot ej vid flyttning 
från ett nordiskt land till ett annat. Denna 
brist i tilläm pningen har illustrerats av ett 
fall, där en norsk handikappad studerande 
som flyttat till D anm ark blivit instämd in
för domstol och avkrävd avgifter för tull, 
omregistrering av fordonet samt dessutom 
böter för försök till smuggling av samma 
fordon.

Konsekvenserna av tull- och avgiftsbe- 
stäm m elserna kan sålunda i sådana fall bli 
mycket olyckliga. D et bör i sam m anhanget 
erinras att reglerna om avgiftsbefrielse för 
handikappade införts av sociala skäl och att 
de bör kunna tillämpas på samma sätt som 
andra sociala regler i enlighet med den 
nordiska socialkonventionen. Enligt denna 
skall ju m edborgare i vart och ett av de 
nordiska länderna i annat nordiskt land 
vara likställd med landets egna m edborgare 
vad gäller förm åner som utgår vid nedsatt 
arbetsförm åga, sjukdom, olycksfall m. m.

Mot bakgrund av detta vill jag ställa föl
jande fråga till m inisterrådet:

Är ministerrådet uppm ärksam t på de 
problem som tillämpningen av regler om 
avgifter m. m. för fordon kan vålla handi
kappade vid flyttning mellan nordiska län
der och vilka åtgärder kan vidtagas för att 
underlätta situationen?

Statsråd Arne Nilsen: Vørde president! 
Som presidenten gjorde merksam på, har 
cg fått i oppdrag å svare på dette spørsmå
let i statsråd Kleppes fråvere, og dette sva
ret vil derfor bli bore fram  på eit anna m ål
føre enn det som er m itt vanlege, men inn
haldet vil sjølvsagt vere det same.

Det grunnlag som spørsmålet fra  repre
sentanten Jonasson bygger på, er, så vidt 
jeg skjønner, noe sviktende. Det heter i be
grunnelsen for spørsmålet at det foreligger 
et hull i bestemmelsene på det viset at han
dikappede som flytter fra ett nordisk land 
til et annet, ikke får fritak for toll og lik

nende avgifter for det kjøretøy som ved
kommende bringer med seg. D et faktiske 
forhold er imidlertid at en handikappet ved 
flytting til Norge kan få fritak for toll og 
avgifter av personbil i henhold til generelle 
bestemmelser på om rådet. Vilkårene er bl. a 
at bilen har vært registrert i hans navn på 
ordinære kjennetegn i fraflytningslandet i 
minst 6 m åneder, og at han har b rukt bilen
i dette tidsrom. H an må videre ha til hen
sikt å bosette seg i N orge og må beholde bi
len til eget bruk i minst 2 år.

Så vidt jeg kjenner til, har de øvrige 
nordiske land bestemmelser som i sin virk
ning fører tii noenlunde samme resultat. 
Den vesentligste ulikhet i regelverket er de 
frister som gjelder for opphold og regi- 
streringstid før flytting. V idere samtykkes 
det i D anm ark bare i fritak for toll og o r
dinære avgifter, mens den spesielle bilavgift 
må betales.

N år det gjelder den konkrete sak som det 
her er henvist til, skyldes de ekstra vansker 
som den handikappede har møtt, etter de 
opplysninger som foreligger, at han ikke 
meldte fra til Tollvesenet om at han hadde 
bragt med seg bil ved flyttingen til D an
m ark, og at han fortsatte å kjøre med de 
norske kjennetegn i lengre tid.

Bortsett fra  særavgiften for Danm arks 
vedkom mende skulle det etter min oppfat
ning ikke foreligge særlige problem er for 
handikappede om de m edbringer bil ved 
flytting innen de nordiske land, og noen 
spesielle fellestiltak skulle ikke være nød
vendig.

Bertil Jonasson: F ru  president! Jag ber 
att få tacka statsrådet Nilsen för svaret. A n
ledningen till min fråga är ett till utskottet 
inkomm et speciellt fall. D et skulle här föra 
för långt att gå in på alla dess detaljer.

Den regeln bör väl ändå gälla att handi
kappade skall befrias från tullar, avgifter 
m. m. enligt den nordiska socialkonventio
nen.

Lagar och förordningar måste omgärdas 
av villkor. Dessa kan leda till a tt den en
skilde —- i detta fall en handikappad —  kan 
råka ut för oförutsedda svårigheter på 
grund av bristande kännedom  om regler 
och förordningar. A tt så varit fallet fram 
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går också av svaret. D et är för den skull en
ligt min mening nödvändigt att både m yn
digheter och den handikappade själv erhål
ler de upplysningar som behövs för undvi
kande av konflikter i sådana här fall.

Jag tackar ännu en gång för svaret och 
uttaiar förhoppningen att min fråga och det 
svar jag fått skall leda till a tt sådana upp
lysningar ges i sakfrågan att handikappade 
kan tillägna sig de fördelar som avsetts med 
den nordiska socialkonventionen.

Statsråd Arne Niisen: V örde president! 
Eg vil bare kort seia meg samd med hr. Jo 
nasson i at det er viktig at vi gjennom infor
masjonstiltak til kvar tid kan gjera kjent 
kva det aktuelle regelverket går ut på, slik 
at ein då kan unngå dei vanskar som av 
denne grunn m åtte oppstå for handikapte.

Diskussionen förklarades härefter avslu
tad.

2
E 4: Fråga till Nordiska ministerrådet om 
arkitekternas utbildnings- och arbetsvillkor
(D 1978,'5/1965/s)1

Lillqvisí: N ordiska rådet antog redan 
1965 en rekom m endation om vissa frågor 
som rör arkitekternas utbildnings- och a r
betsvillkor i Norden. Rekom m endationen 
består av tre punkter. Den sista av dessa 
förklarade rådet för sin del slutbehandlad 
redan 1968.

I den andra punkten uppm anade rådet 
regeringarna att undersöka förutsättning
arna för att få till stånd en enhetlig benäm 
ning för kvalificerade utövare av arkitektyr
ket i N orden. F rågan hänsköts av regering
arna till de nationella arkitektförbunden. 
A rkitektförbunden ingick 1972 ett avtal, 
vars innehåll finns refererat i m eddelandet 
om rekom m endationen. D etta avtal över
sändes till N ordiska rådet, vars presidium 
samma år i en skrivelse uppm anade N or
diska m inisterrådet att uppta saken till 
skyndsam behandling, när det gällde de för
slag till åtgärder från  staternas sida som av
talet förutsatte. I D anm ark har en lag om 
registrering av kvalificerade arkitekter i en-

1 Frågan tryckt s. 1S22.

lighet med förslaget antagits 1975, medan 
Island redan tidigare har skyddat arkitektti
teln i lag. I de övriga länderna i N orden har 
saken inte förts vidare på det statliga pla
net.

Den första och kanske viktigaste punkten 
i rekom m endationen gäller en utredning om 
förutsättningarna fö r en specialiserad vida
reutbildning för arkitekter på nordisk basis. 
År 1969 tillsatte regeringarna en kommitté 
som skulle arbeta med saken. E fter en lo
vande start avsomnade kom m ittén dock 
ganska snart. Sedan rådets socialpolitiska 
utskott 1972 hade tagit upp saken till dis
kussion lovade N ordiska m inisterrådet att 
man skulle överväga att på nytt inkalla 
kommittén. Vid sessionen 1974 ställde råds
medlem m en G erda M øller en fråga till m i
nisterrådet om saken. I svaret hänvisades 
till att N ordiska institutet för samhällspla
nering gav vidareutbildning för ca 50 stads- 
och regionplanerare per år. M inisterrådets 
representant medgav dock att detta inte 
fyllde någon väsentlig del av behovet av vi
dareutbildning för arkitekter, m en trodde 
att det från  alla regeringars sida fanns en 
positiv vilja till att nå fram  till resultat i 
frågan.

Sedan dess har dock ingenting inträffat, 
och de senaste åren har m eddelandena över 
huvud taget inte innehållit någonting om 
denna del av rekom m endationen. Av de 
upplysningar, som m inisterrådet i sina all
m änna berättelser har läm nat om vidareut- 
bildningssam arbetet, finns heller ingenting 
som tyder på att arkitekternas vidareutbild
ning skulle ha tagits upp till övervägande.

Då jag tro r att det vore värdefullt att få 
ett definitivt avgörande till stånd, vill jag 
ställa följande fråga till m inisterrådet:

H ar N ordiska m inisterrådet för avsikt att 
låta utreda förutsättningarna för gemensam 
nordisk vidareutbildning för arkitekter och 
för att införa en gemensam benäm ning på 
kvalificerade utövare av arkitektyrket i 
Norden?

Statsråd Arne Nilsen: Vørde president! 
N år det gjeld legalisering av arkitekttittelen 
eller registrering av kvalifiserte arkitektar, 
så har hr. Lillqvist stort sett korrekt rekapi
tulert kva som er skjedd med saka sidan
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N ordisk Råd i 1965 gav sin rekom m anda
sjon.

Sosialpolitisk utvalg i Nordisk Råd ved
tok 16. august 1972 å fram føra til Nordisk 
Råds presidium at saka burde behandlast 
snøgt i regjeringane. Presidiet behandla 
spørsmålet 1 1 . september same år og overle
verte dokum entasjonen til Nordisk M ini
sterråd i samsvar med framlegget frå  Sosial
politisk utvalg.

I samsvar med avtalen mellom dei nor
diske arkitektforbunda er det skipa eit N or
disk Register fo r A rkitekter (NRA) i børjin- 
ga av 1973. Registeret er heilt uoffisielt.

Situasjonen er i augneblinken slik:
Island har sidan 1937 ei lovgjeving som 

vernar arkitekttittelen.
I D anm ark er det kome ei lov i 1975 om 

registrerte arkitektar.
I Finland har arkitektforbundet vendt seg 

til Undervisningsministeriet om ei lov til
svarande den danske. Dette har ikkje ført til 
noko tiltak.

I Noreg og Sverige er det ikkje levert inn 
noko framlegg til styresmaktene.

Av det resymé eg her har gitt, kan vi 
konstatera at ikkje alle nordiske land har 
sett det slik at saka hasta så mykje som 
Nordisk Råds presidium føresette.

I det noverande kalde økonomiske klima 
kan spørsmålet få ein annan aktualitet og 
betydning enn det har hatt til no. G lobalt 
sett har arkitektnem ninga på ein eller annan 
måte blitt verna ved lov i dei fleste land —  
som oftast ved registrering. Slike legaliserte 
yrkesregister, eller mangelen på slike, kan i 
ein hard internasjonal konkurranse brukast 
til og med som handelspolitisk instrument, 
t. d. i knowhow-eksporten.

N år det gjeld spørsmålet om etter- og vi- 
dareutdaning av arkitektar, vil eg visa til 
beretninga frå M inisterrådet, C 1, og tidle
gare meldingar om rek. 5/1965.

Eg vil elles peike på at N ordiska institu
tet för samhällsplanering —  N O RD PLA N  
•—• har til oppgåve å få i stand vidareutda- 
ning for yrkesutøvarar frå ulike planleg
gingsmiljø. V idareutdaninga ved N O R D 
PLAN er eittårig og er lagt opp i tre kurs
perioder.

Til kursa i 1977 søkte 100 samfunnsplan- 
leggarar frå  dei nordiske landa —  av desse 
kunne 50 takast opp. To tredelar av desse

hadde teknikarbakgrunn, dvs. dei var arki
tektar eller sivilingeniørar.

Talet på søkjarar til N O RD PLA N s vida- 
reutdaningskurs i år var 140.

E tter oppdrag av organ under kulturavta
len har Riksrevisjonen i Sverige føretatt ei 
oppfølging av verksemda ved N O R D 
PLAN.

Rapporten frå Riksrevisjonen blir no be
handla i kultursekretariatet.

Lillqvist: F ru  president! Samtidigt som 
jag ber att få tacka minister Nilsen fö r sva
ret vill jag ytterligare fråga om M inisterrå
det har för avsikt att fortsätta med förverk
ligandet av de i rekom m endationen näm nda 
ännu inte förverkligade frågorna och om så 
är fallet, när kommer detta då att ske?

Arne Nilsen: V örde president! Som svar 
på det tilleggsspörsmålet hr. Lillqvist stilte, 
vil eg seia at skal ein koma vidare her, m å 
det venteleg skje gjennom  initiativ på det 
nasjonale planet. Eg er noko i tvil om det er 
særleg meir å oppnå gjennom nye initiativ 
frå  M inisterrådet i si tid.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
anmäldes att behandlingen av m eddelandet 
fortsätter i social- och miljöutskottet.

3
E 6: Fråga till Nordiska ministerrådet om 
nordisk språkkonvention (D 1978'29/ 
1966/j)1

Tellervo Koivisto: D enna m er än ett de
cennium gamla rekom m endation syftar till 
att nordiska m edborgare då de vänder sig 
till domstol eller annan offentlig m yndighet 
i N orden skall kunna använda sitt eget 
språk, något av de nordiska språken. Jag 
skall inte här gå in på de olika skeden 
denna fråga tidigare har genomgått. D å re
geringarna inte hade kunnat peka på något 
praktiskt resultat i saken ställde jag vid se
naste session en fråga i ärendet. På basen av 
det svar jag fick kunde man förvänta sig att 
något framsteg skulle kunna redovisas detta 
år. Så är dock inte fallet. Årets meddelande, 
1 Frågan tryckt s. 1824.
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som är mycket m indre uttöm m ande än mi
nisterrådets svar i fjol, tycks ge vid handen 
att förhandlingarna ännu kommer att kräva 
en oöverskådlig tid. Jag ser mig därför 
tvungen att så här snart på nytt ställa en 
fråga i denna sak.

M ot bakgrund bl. a. av att denna fråga är 
mycket angelägen särskilt i förhållandet 
mellan Finland och Sverige på grund av 
den stora rörlighet inom arbetskraften som 
har ägt rum  och pågår mellan våra länder 
och därför verkligen har en stor praktisk 
betydelse för ett mycket stort antal nordiska 
m edborgare får jag till N ordiska m inisterrå
det ställa följande fråga:

Är N ordiska m inisterrådet redo att 
skyndsamt slutföra klarläggandet av föru t
sättningarna för att genom föra en nordisk 
språkkonvention och fram lägga förslag 
härom  före N ordiska rådets 27:e session?

Statsråd Inger Louise Valle: Æ rede presi
dent! F ru  Koivisto har spurt om N ordisk 
M inisterråd er forberedt på snarlig å slutt
føre klarleggingen av forutsetningene for å 
gjennom føre en nordisk språkkonvensjon, 
og å legge fram  forslag om dette for N or
disk Råds 27. sesjon.

Som fru Koivisto har påpekt, har spørs
målet om en nordisk språkkonvensjon stått 
på dagsorden i mer enn et tiår. D et er ikke 
her mulig å gå inn på den tidligere behand
ling av saken. La meg imidlertid få minne 
om at det er blitt foretatt om fattende u tred 
ninger fram for alt i Finland og Sverige, 
som jo i særlig høy grad vil bli berørt av en 
nordisk språkkonvensjon, for å klarlegge de 
praktiske og økonomiske problem er som fo
religger. D et som er kommet fram, peker i 
retning av at m an neppe kan regne med en 
så om fattende konvensjon som forutsatt i 
Nordisk Råds rekom m andasjon nr. 
29/1966. De nordiske justisministre har 
også vært enige om at konvensjonens rekke
vidde må begrenses på forskjellige måter.

Det har nå i en tid pågått drøftinger mel
lom representanter for de svenske og finske 
regjeringene om avgrensingen av om rådet 
for den planlagte konvensjonen. E t finsk 
forslag i saken ble diskutert på et møte i 
mai 1977 mellom de finske og svenske re
presentantene. I disse dager er det fra

svensk side blitt overlevert et utkast til kon
vensjon. D et er meningen at dette utkastet 
skal diskuteres på et møte i slutten av mars 
dette år mellom de svenske og finske repre
sentantene. D eretter skal spørsmålet tas opp 
på nytt i den nordiske arbeidsgruppen som 
ble satt ned i 1973. På denne bakgrunn er 
det ikke mulig for M inisterrådet å angi når 
et endelig forslag til overenskomst kan leg
ges fram, og hvordan forslaget kommer til å 
se ut.

Det er grunn til å understreke at mens ar
beidet med språkkonvensjonen har pågått, 
er det på flere viktige om råder gjort betyde
lige frem støt for å bedre forholdene for de 
innvandrere som ikke behersker vertslan
dets språk. Disse frem støtene er i godt sam
svar med N ordisk Råds rekomm andasjon. I 
Sverige har dom stoler og forvaltningsmyn
digheter heretter plikt til å  ta imot partsinn
legg som er avfattet på et frem m ed språk. 
Tolk- og oversetterservicen er bygd meget 
kraftig ut i den senere tid. Videre kan nev
nes at det nylig er innledet et samarbeid 
mellom de svenske og finske sosialmyndig- 
heter for å forsøke å løse de problem er som 
m øter de finskspråklige innvandrerne på 
helse- og sykehusvesenets område.

Også i Finland er det i den senere tid satt 
i gang og planlagt tiltak som tar sikte på å 
øke de praktiske mulighetene for at non  
diske statsborgere kan bruke sitt eget språk 
hos alle landets myndigheter. D ette skjer 
med forankring i landets offisielle to-språk- 
lighet.

Den tiltenkte språkkonvensjonen har 
selvsagt sin verdi for den enkelte borger og 
for følelsen av sam hørighet mellom de 
nordiske folk. D et er imidlertid M inisterrå
dets oppfatning, særlig etter de forhand
linger som har skjedd siden N ordisk Råds 
forrige sesjon, at en slik konvensjon m å bli 
utform et nokså generelt for å kunne bli ak
septert av samtlige nordiske land.

F or flere av de nordiske land vil en mer 
vidtgående språkservice kunne komme til å 
støte på store problem er. U nder slike foru t
setninger kunne m an tenke seg å utfylle en 
allm enn språkkonvensjon med m er detal
jerte bilaterale overenskomster, tilpasset 
forholdene i hvert enkelt land. Også slike 
bilaterale overenskomster kan komme til å 
få stor betydning.



244 Tisdagen den 21 februari 1978 kl. 09.30

Tellervo Koivisto: F ru  president! Jag ber 
tacka minister Valle för svaret och hoppas 
a tt frågan om språkkonventionen kan be
handlas vid rådets nästa session, men jag 
få r ännu vördsam t ställa två tilläggsfrågor:

1) En av N ordiska rådets huvudprinciper 
har alltid varit, att alla nordbor skall ha en 
jäm ställd rättslig ställning oberoende av i 
vilket nordiskt land de vistas. Ä r det så, att 
Sverige num era gör ingen skillnad —  när 
det gäller språkservice —  mellan de invand
rare som flyttat till Sverige från ett nordiskt 
land och de som kommit från länder u tan
för Norden?

2) Det framgick av minister Valles svar, 
att det har pågått överläggningar mellan 
svenska och finländska myndigheter om ge
nom förandet av en sådan språkkonvention 
som avses i rekom m endation nr. 29/1966. 
N u ville jag gärna veta, huruvida spörsm å
let har behandlats av m inisterrådet som hel
het och, om så har skett, vilka ståndpunkter 
som har lagts fram från dansk och norsk 
sida?

Statsråd Inger Louise Valle: Æ rede presi
dent! N år det gjelder det förste spörsmålet 
som representanten Koivisto reiste, kan jeg 
for så vidt vise til det jeg sa i m itt förste 
inniegg, at i Sverige har domstolene og for
valtningsmyndighetene heretter plikt til å ta 
imot partsinnlegg som er avfattet på et 
frem m ed språk. M itt kjennskap ti! Sveriges 
regelverk er begrenset, og det ligger derfor i 
sakens natur at jeg ikke kan alle detaljer 
der, men jeg m ener dette skulle gi et rimelig 
svar på spörsmålet.

N år det så gjelder M inisterrådets behand
ling av språkkonvensjonen, kan jeg nevne at 
det har vært oppe på justisministermötene 
med jevne mellomrom, uten at jeg her kan 
gi en detaljert redegjörelse for synspunk
tene. Men rådets holdning til dette mener 
jeg frem går av det som ble sagt i m itt förste 
svar. Og med det utkast som nå foreligger 
fra svensk side til en rekomm andasjon, ser 
det etter min mening u t til at denne saken 
nærm er seg sin avslutning.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
anmäldes, att behandlingen av meddelandet 
fortsätter i juridiska utskottet.

4
E 8: Fråga till Nordiska ministerrådet om 
alkoholpolitikens samhällsekonomiska kon
sekvenser (C 1978/17/s)1

Westerholm: Forskningen rörande alko
holbruket och dess följder utgör en viktig 
del av det nordiska sam arbetet på den so
cialpolitiska sektorn. N ordiska rådet m ottar 
årligen en berättelse från  det särskilda sam- 
arbetsorgan, N ordiska näm nden för alko
holforskning, som koordinerar sam arbetet 
på detta område. Årets berättelse visar att 
näm nden utför ett nyttigt arbete. De forsk
ningsresultat som uppnås kan säkert vara 
till nytta då vi i de olika länderna utform ar 
vår alkoholpolitik.

En fråga, som enligt min mening väl 
skulle läm pa sig för forskningssam arbete på 
nordiskt plan, är en utredning av förhållan
det mellan de totala kostnader, som sam
hällsekonomin åsamkas genom alkoholkon
sumtionen, och samhällets intäkter från al
koholfram ställning och alkoholförsäljning. 
Saken har aktualitet åtm instone i Finland, 
men säkerligen också i de andra nordiska 
länderna.

Jag är övertygad om att en sådan under
sökning, u tförd i nordiskt samarbete mellan 
kvalificerade forskare, kunde ge oss poli
tiska beslutsfattare viktiga fingervisningar 
när det gäller utform ningen av alkoholpoli
tiken och ge oss en helhetsbild av de social
ekonomiska konsekvenserna av alkoholbru
ket. Undersökningen borde om fatta beräk
ningar både av kostnaderna för den offent
liga sektorn —• vårdkostnader, kostnader 
för om händertagande och brottspåföljder 
osv. -— och för näringslivet —- förlorade ar
betsdagar, skadegörelse osv. D ärem ot kan 
kostnaderna för de enskilda fam iljerna vara 
svårare att kalkylera. Jag vet att motsva
rande undersökningar har gjorts i USA och 
i åtminstone ett nordiskt land. Dessa under
sökningar gav till resultat a tt de samhälls
ekonomiska kostnaderna med 6 respektive 3 
gånger översteg samhällets in täkter från  al
koholhanteringen. Vad som nu skulle behö
vas är en undersökning av det aktuella lä
get. De nordiska ländernas likartade sam 
hällspolitik gör att en sådan undersökning 
enligt min mening med fördel kunde göras 
1 Frågan tryckt s. 1828.
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samnordiskt. Om undersökningen görs 
grundligt kan dess resultat bli ett viktigt in
slag i debatten om mål och medel i alkohol
politiken och kunde leda till omprövning av 
de m etoder som används för att råda bot på 
alkoholproblemen.

Med hänvisning till vad jag här har fram 
fört, får jag rikta följande fråga till N or
diska ministerrådet:

Ä r N ordiska m inisterrådet berett att 
m edverka till att ett forskningsprojekt på 
nordiskt plan genom förs rörande relationen 
mellan samhällets intäkter från alkoholhan
teringen och de kostnader som alkoholkon
sumtionen åsam kar samhällsekonomin?

Statsråd Ruth Ryste: Æ rede president! 
Forskning omkring bruk av alkohol og 
narkotika og om virkningene for enkelt
mennesker, familien og sam funnet har i 
lang tid vært høyt prioritert i det nordiske 
samarbeid omkring sosial- og helsepolitiske 
spörsmål.

Som spørsmålstilleren også fremhever, er 
et hovedform ål m ed forskning som tar 
sikte på å belyse dette problem om rådet, å gi 
politikere og andre m ed ansvar for å fatte 
beslutninger, kunnskaper som kan danne 
grunnlag for utform ingen av en m ålrettet 
og rasjonell alkohol- og narkotikapolitikk, 
samt gi underlag bl. a. fo r å utform e bedre 
behandlingstiltak.

Vi vet at alkoholen fører m ed seg høye 
økonomiske kostnader innen mange deler 
av samfunnsøkonomien, m en vi savner mer 
eksakte kunnskaper. At forskningen på om 
rådet er såpass begrenset skyldes nok i første 
rekke de metodiske og praktiske proble
mene som er knyttet til gjennomføringen av 
et slikt forskningsprosjekt. D et er i praksis 
meget vanskelig å beregne mange av kost
nadene både for den offentlige sektor og for 
næringslivet —  nce som bl. a. skyldes van
skene med å måle alkoholens direkte og in
direkte virkninger.

I tillegg kom m er at det vel er nærmest 
umulig å måle de sosiale konsekvensene i 
økonomiske størrelser på en forsvarlig 
måte. H vordan skal vi f. eks. vurdere en 
skilsmisse eller den fysiske og psykiske be
lastningen som bl. a. ektefeller, barn og for
eldre utsettes for?

Det er imidlertid viktig å understreke at

dette ikke m å tas som uttrykk for at det 
ikke skal forskes, men derim ot som uttrykk 
for at vi bør være klar over de begrens- 
ninger som fins. Innen ram m en av disse be- 
grensningene, spesielt de som er knyttet til 
måling av sosiale konsekvenser, er det sam
funnsmessig sett viktig å få belyst bl. a. den 
problemstilling spørsmålstilleren har tatt 
opp. Som kjent dreier spørsmålet seg om å 
få belyst forholdet mellom de totale kostna
der som samfunnsøkonomien belastes med 
som følge av alkoholforbruket, og sam fun
nets inntekter av alkoholproduksjon og salg.

N å er det både i Finland og i Sverige i 
gang forskningsprosjekter som nettopp tar 
sikte på å analysere de økonomiske konse
kvensene av alkoholforbruket. I Finland  har 
man avsluttet en om fattende undersøkelse 
som skulle belyse hvordan alkoholforbru
ket belaster institusjons-helsetjenesten. En 
rapport skal foreligge i vår. På initiativ fra 
Social- og hälsovårdsministeriet er det dess
uten gjennom ført en kartlegging av de di
rekte kostnadene alkoholforbruket påfører 
den offentlige sektor. I Sverige gjennom fø
res nå en undersøkelse for å forsøke å klar
legge kostnadene slik de m anifesterer seg i 
form  av somatiske virkninger, trafikkska
der, yrkesskader, drukningsulykker og 
brannfare. Prosjektet skal etter planen være 
avsluttet i 1979.

Spørsmålstilleren gir klart uttrykk for at 
det er behov for ” fingervisningar” når det 
gjelder utform ingen av alkoholpolitikken, 
og kunnskap som kan gå inn som en viktig 
del av debatten om mål og midler på dette 
spesielle området. M inisterrådet vil under
streke nettopp dette. D et innebærer bl. a. at 
man bør forsøke å gå lengre i forskningen 
enn til en analyse av kostnader og inntekter. 
I Norge har m an nå gjennom ført et større 
prosjekt —  en program analyse —  som et 
første forsøk på å vurdere virkningene av 
ulike alkoholpolitiske tiltak på en systema
tisk m åte og sett i et helhetsperspektiv. P ro
sjektet avsluttes i m ars i år.

På bakgrunn av de metodiske proble
mene vi står overfor i forskningen på dette 
problem om rådet, og de prosjekter som alle
rede er i gang, kan m an etter M inisterrådets 
syn i dag ikke uten videre ta endelig stand
punkt til det spørsmål som er stilt. D et er 
viktig at vi nå får klarlagt erfaringer og re-
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sultater fra  den pågående forskningen og 
får vurdert om det fins metodemessige fo r
utsetninger for å gjennomføre et prosjekt 
av denne art.

M inisterrådet kom m er derfor i første 
omgang til å be Nordisk nemnd for alko
holforskning om å foreta en faglig vurde
ring av disse spørsmålene og at en slik vur
dering oversendes som rapport til M inister
rådet innen utgangen av 1978.

W esterholm: Ärade president! Jag ber att 
få tacka socialminister Ryste för det givna 
svaret, som i stort sett i detta skede till
fredsställer mig. Jag är ytterst bra medveten 
om det, a tt det är m ånga problem som är 
sam m anknippade med forskningen av kost
naderna som förorsakas av alkoholmissbruk 
och jag ansluter mig för denna del i ärade 
ministerns åsikter. Det är verkligen svårt att 
m äta de sociala konsekvenserna i ekono
miska term er som minister Ryste uttrycker 
det.

Speciellt vill jag ansluta mig till den 
delen av minister Rystes svar där hon u n 
derstryker, att man bör söka gå längre än 
till en rent samhällsekonomisk analys i 
forskningen. Dock anser jag det även vara 
nödvändigt att belysa ifrågavarande ärende 
med kalla siffror som skulle bevisa hur fel
aktig den ofta propagerade åsikten om de 
stora inkomsterna och de små utgifterna i 
verkligheten är. De kalla siffrorna skulle då 
gälla bara sådana skador som m an direkt 
kan få ut u r statistiken. Då man plockar ut 
dessa och därtill tillägger de otaliga andra 
konsekvenserna alkoholmissbruket m edför 
torde envar förstå varthän alkoholmissbru
ket leder. Konsekvenserna bör därefter leda 
till aktiva, synliga åtgärder för att häm ma 
missbruk av alkohol. M inister Rystes svar 
ger mig icke full säkerhet om att min fråga 
leder till nödiga åtgärder, men tillfredsstäl
ler mig i detta skede. Jag återkom m er i 
ärendet efter ett år om saken inte har lett 
till konkreta åtgärder före nästa års rådsses
sion i Stockholm. Tack!

Olof Palme övertog härefter ledningen av 
förhandlingarna.

Eric Carlsson: H err president! Det är en 
utom ordentligt viktig och angelägen fråga

som herr W esterholm har ställt här. Jag vå
gar påstå att alkoholfrågan är vårt största 
sociala problem  i dagens samhälle.

H är talas om alkoholmissbruk. F år jag 
säga att problem et ligger i alkoholbruket. 
U r alkoholbruket växer alkoholmissbruket 
fram  —  det sam bandet skall vi inte glöm 
ma.

Alkoholkonsum tionens ökning —  Sverige 
hade år 1976 den högsta konsum tionen vi 
haft under hela 1900-talet, över å tta  liter 
hundraprocentig, ren alkohol per invånare 
över 15 år —  talar tydligt om vilket pro
blem vi här står inför. Tendensen till ökad 
konsumtion av alkohol är densam m a i alla 
de nordiska länderna.

Den ökade alkoholkonsum tionen leder i 
sin tur till en ständigt ökad efterfrågan på 
sjukvård. Kan inte alkoholkonsum tionen 
begränsas och trängas tillbaka kom m er 
sjukvårdsproblem en att öka ytterligare. D et 
innebär att sjukvårdens och socialvårdens 
resurser inte kom m er att räcka till för att 
klara av efterfrågan på vård.

Vi har ett m aterial som visar att vid
25 % av intagningarna till akutsjukhusen 
finns alkohol med i bilden, även om diagno
sen pekar på andra sjukdom ar. Av intag
ningarna till mentalsjukvården har 50 % al
koholen med som orsak.

Varför använder m änniskor alkohol? Ja, 
orsakerna därtill är många. D et kan vara 
ekonomiska eller sociala skäl, det kan vara 
fråga om att finna sysselsättning, som det 
påpekades här i generaldebatten —  och det 
kan vara personliga bekym mer och svårig
heter att finna en mening med tillvaron. A l
koholen ger tydligen en verklighetsflykt som 
dövar och skjuter undan problemen. Be
roendet av alkoholen blir många gånger ett 
medicinskt problem, och det gäller att 
kunna befria sig från detta beroende.

Men får jag också säga, herr president, 
att det finns ett personligt ansvar m ed i den 
här frågan. D etta personliga ansvar visade 
pionjärerna i nykterhetsrörelsen när den 
växte fram under senare delen av 1800-ta- 
let. De mycket svåra sociala problem en då 
gjorde att m änniskorna sade sig: ”H är 
måste vi ta ett personligt ansvar.” Jag måste 
säga att det finns anledning att också i dag 
betona detta personliga ansvar.

Det anses fint med alkohol i m ånga sam 
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manhang. D et talas om ”alkoholkultur” och 
så vidare, som om det skulle vara någonting 
alldeles extra förnämligt. F år jag bara säga: 
där alkoholen går in, där går kulturen ut.

H är har sagts att de signalerade u tred
ningarna under 1978 skall ge ett underlag 
för beslutsfattande. D et är angeläget att u t
redningsresultaten förs u t på ett sådant sätt 
a tt m änniskorna blir klart m edvetna om de 
problem som följer med alkoholen. Poli
tiska beslutsfattare har ett ansvar för att 
medverka till att m an kan bryta seden, ett 
personligt ansvar.

Jag har velat säga dessa ord, herr presi
dent, därför att jag betraktar alkoholfrågan 
som den har utvecklats i dag såsom en 
ödesfråga för den enskilda m änniskan, för 
familjen, för samhället och för vår fram tid 
över huvud taget. D et är därför det är så 
utom ordentligt angeläget a tt vi försöker 
kom m a till rä tta  med alkoholproblemen.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
anmäldes, a tt behandlingen av berättelsen 
fortsätter i social- och miljöutskottet.

Ändring i medlemslistan

D et anmäldes, att Rolf Sellgren läm nat 
sessionen för resten av detta möte och del 
av nästa möte och ersatts av Gabriel Ro
manus.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

C 1: Berättelse rörande det nordiska samar
betet (social- och miljöutskottets betän
kande)

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit,
1. att N ordiska rådet beträffande kapitel 

I: D et nordiska sam arbetet —  m inisterrå
dets verksamhet, i tillämpliga delar, kapitel 
IV: Socialpolitiskt samarbete, kapitel V: 
Arbetsm arknadssam arbete, kapitel VI: A r
betsmiljösamarbete, kapitel VII: Miljö- 
vårdssamarbete, kapitel XVI: Samarbete i 
övriga frågor, i tillämpliga delar, samt kapi
tel XVII: Organisatoriska förhållanden, i

tilläm pliga delar, i m inisterrådets berättelse 
antager följande yttrande:

I: Y tterligare åtgärder bör vidtagas på 
nordiskt plan i syfte att kom m a till rätta 
med missbruket av tunga narkotiska prepa
rat.

II: F rågan om sammanslagning av N or
diska sam arbetsorganet för drogforskning 
och N ordiska näm nden för alkoholforsk
ning bör under året bringas till ett avgö
rande.

III: U tredningen om  förutsättningarna 
för införandet av en gemensam nordisk ar
betsm arknad för olika kategorier av social- 
och medicinalpersonal bör slutföras i 
skyndsam ordning.

IV: De åtgärder om vilka enighet upp
nåtts beträffande ett nordiskt hälsokortsy
stem bör snarast omsättas i praktiken.

V: N ordiska rådet och arbetsmarknadens 
parter bör ges m öjlighet att m edverka vid 
det försatta arbetet med det nordiska ar- 
betsm arknadsprogram m et.

VI: Intensifierade åtgärder bör vidtagas 
på nordiskt plan, eventuellt genom utarbe
tande av ett särskilt handlingsprogram, för 
att komma till rätta med ungdomsarbetslös
heten.

VII: U tredningen om upprättandet av en 
nordisk databank för lediga platser bör slut
föras under innevarande år.

VIII: A rbetet m ed att förverkliga det 
nordiska handlingsprogram m et på arbets
m iljöom rådet bör vidareföras, men på en 
högre ambitionsnivå.

IX: De nordiska länderna bör samhällt 
verka för att konventionen om skydd av Ös
tersjöns m arina miljö i skyndsam ordning 
ratificeras av samtliga icke-nordiska signa
tarm akter.

2. att N ordiska rådet lägger kapitel I, i 
tillämpliga delar, kapitel IV, V, VI. VII, 
XVI och XVII, i tillämpliga delar, i m inis
terrådets berättelse till handlingarna.

Haugstvedt (social- och miljöutskottets 
talesm an):

Hr. president! “D et er min oppgave i dag 
å presentere sosial- og miljöutvalgets syns
punkter på de avsnitt som gjelder sosialpo
litikk, miljövern, likestilling og formelle 
spörsmål i ministerrådsberetningen. Min
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kollega Bror Lillqvist kommer til å  ta  opp 
de kapitler i C 1 som vedrörer arbeidsm ar
ked og arbeidsmiljö.

N år M inisterrådets beretning nå fremleg
ges for sjuende gang, har forutsetningene 
for behandlingen i Nordisk Råd endret seg 
först og fremst ved at M inisterrådet har 
frem lagt et sam ordnet program  for hele sin 
virksomhet. De synspunkter som sosial- og 
miljökomiteen frem kom m er med på dette 
samlingsprogram, berörte jeg i generalde
batten for noen dager siden. De generelle si
der ved sam arbeidet har komiteen kom
m entert i sin betenkning over handlingspro
gram m et M enneskene og ressursene.

Ved ai det nå fremlegges to sektorpro
gram m er for henholdsvis miljövern og li
kestilling dekkes hele sosial- og miljöutval- 
gets virksomhet av löpende, aktuelle hand
lingsprogram. Dette er en utvikling som u t
valget er fornöyd med. Men dermed kom 
mer også spörsmålet om rollefordelingen 
mellom de offisielle nordiske sam arbeidsor
ganer. Nordisk Råd og Nordisk ministerråd
—  i forgrunnen og på en ny måte, særlig 
når det gjelder de initiativ som skal foretas 
innenfor det nordiske samarbeidet. Det kan 
derfor være grunn til å slå fast fra  denne 
talerstol at utarbeidelse av sektorprogram 
innenfor M inisterrådet ikke på noen m åte 
m å utelukke initiativ fra Nordisk Råds side, 
f. eks. i form  av medlemsförslag. Minister- 
råds- og medlemsförslag er like berettiget 
og må ha plass ved siden av hverandre i rå 
dets arbeid. D et kan ikke bli tale om et en
ten/eller, men et både-og.

Ved den forrige rådssesjon ble det lagt 
fram  et program  for nordisk samarbeid på 
sosial- og helsevernom rådet i form  av et 
ministerrådsförslag. F ö r program m et ble 
fastlagt, ble det avholdt to möter mellom 
M inisterrådet ved sosial- og helseministrene 
og sosial- og miljöutvalget i rådet. På disse 
mötene ble det oppnådd en stor grad av 
enighet om programmets formål, omfang og 
innhold. Jeg vil gjerne på utvalgets vegne 
understreke at de sam arbeidsform er en fant 
fram  til i denne sammenheng, kan tjene 
som et m önster for de fremtidige kontakter 
mellom utvalget og M inisterrådet.

De nordiske sosialpolitiske ministermo
tene skal i fremtiden holdes hvert år, mot 
tidligere annet hvert år. Utvalget ser dette

som en ytterligere effektivisering av sam ar
beidet på ministerplanet, men vil samtidig 
uttrykke håpet om at Nordisk Råd også i 
frem tiden får anledning til å sende observa
törer til disse mötene for å kunne fölge u t
viklingen innenfor dette vesentlige sam ar
beidsområde på best mulig måte.

En sak som komiteen har lagt stor vekt 
på, er at den nordiske rusm iddelforskningen 
samordnes i ett nordisk samarbeidsorgan. 
Det bör snarest fattes beslutning om  en 
sammenslåing av den nordiske komiteen for 
alkoholforskning og det nordiske sam ar
beidsorganet for narkotikaproblem . U tval
get har tidligere vist til grunner som taler 
klart til fordel for en samordning av disse 
organer. Jeg skal ikke gjenta disse her i dag.

Innenfor ram m en for det nordiske sam ar
beidsprogram m et på sosial- og helsevern
om rådet finner utvalget det önskelig sna
rest mulig å få u tredet mulighetene fo r en 
utvidelse av det nordiske arbeidsm arked for 
ulike kategorier av sosial- och helseperso
nell. Denne utredning bör ikke bare gjelde 
leger, tannleger, sykepleiere, tannteknikere. 
F or mange av yrkeskategoriene i sosial- og 
helsevernsektoren er det dessuten behov for 
videre- og etterutdanning. Samtidig kan det 
antall personer som önsker slik utdanning, 
være forholdsvis lite i de enkelte land. En 
vil da vinne betydelige fordeler gjennom  et 
slikt samarbeid på det nordiske plan.

Til det m er gledelige som har hendt i lö
pet av det siste år innenfor det nordiske so
sialpolitiske samarbeid, er bl. a. at en inter
nordisk reseptgyldighet er blitt gjennom fört. 
Dette er en reform  av konkret betydning 
for alle dem som reiser mellom de nordiske 
land, og som har behov for å kjöpe medisin 
uten at de har direkte behov for å oppsöke 
lege. Innforingen av et nordisk helsekortsy- 
stem for spesielle alders- og sykdomskatego
rier —  et spörsmål som har vært diskutert 
i mange år —  bör etter vår vurdering settes 
i verk snarest mulig.

Samarbeidet på miljövern- og likestil
lingsområdet vil jeg omtale ganske kort, da 
de tiltak som M inisterrådet vil gjennom före 
innenfor begge disse samarbeidssektorer, 
presenteres i særskilte handlingsprogram  
som står på rådets dagsorden senere i dag. 
La meg bare peke på at sosial- og miljövern- 
utvalget ser det som en oppgave å med-
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virke til at intensjonene i den nordiske mil- 
jövernkonvensjonen föres videre på det in
ternasjonale plan. Så raskt som overhodet 
mulig, må vi nå fram  til en alleuropeisk 
miljövernkonvensjon. Forurenset luft og 
vann stopper ikke ved landegrensene. D er
for er det nödvendig at alle de europeiske 
nasjoner kom m er med i dette positive mil- 
jövernsamarbeid som nå er under utvikling 
i Norden.

Ved forrige rådsessjon minnet utvalget 
om at konvensjonen om vernetiltak av 
Østersjoens m arine miljö ennå ikke var rati
fisert av samtlige deltakerland. N å har alle 
berörte nordiske land ratifisert avtalen. 
Dessverre har dette ikke skjedd for de öv- 
rige Østersjoland. U tvalget vil enda en gang 
understreke betydningen av at denne kon
vensjonen snarest kan settes ut i praktisk 
handling. U tvalget vil derfor be M inisterrå
det ta disse spörsmål opp igjen med de öv- 
rige Østersjöm akter som ennå ikke har ra ti
fisert avtalen.

N år det gjelder det nordiske samarbeid 
for likestillingsspørsmål, befinner vi oss 
ennå i startfasen. D et frem går av M inister
rådets beretning at utveksling av inform a
sjoner og erfaringer utgjör hovedinnslaget i 
dette samarbeidet. Enkelte m indre sam ar
beidsprosjekt er dog blitt satt i gang. Am bi
sjonsnivået i sam arbeidet innenfor denne 
sektor må ökes betydelig for å komme på 
linje med övrige sektorer. F or å försöke å 
bidra til en slik utvikling har sosial- og mil- 
jöutvalget önsket å få i stand et m öte med 
M inisterrådet for å diskutere konkrete tiltak 
innenfor ram m en av likestillingsprogram- 
met. Med de gode erfaringer utvalget har 
hatt fra  de m öter som fant sted mellom M i
nisterrådet og utvalget når det gjelder ar- 
beidsm arkedsprogram m et i 1975, sosial- og 
helsevernprogram m et i 1976 og det revi
derte m iljövernprogram m et i 1977, tror jeg 
at det kan oppnås positive resultater ved et 
samarbeid mellom M inisterrådet og u tval
get også på dette felt. De synspunkter som 
kommer fram  i rådet i dag under behand
lingen av det vi kan kalle ram m eprogram  
for likestillingsspörsmål, vil også komme 
som direkte tilskudd til den debatt som skal 
föres mellom M inisterrådet og sosial- og 
miljöutvalget på et senere tidspunkt i dette 
år.

D ette var i korthet en sammenfatning av 
sosial- og miljöutvalgets synspunkter på de 
avsnitt i m inisterrådsberetningen som om
handler sosialpolitikk, miljövern- og likestil
lingsspörsmål.

Lillqvist: H err president! Social- och mil
jöutskottets förm an fram förde i sitt anfö
rande en rad av de synpunkter som utskottet 
har anlagt på m inisterrådets berättelse. Jag 
har för min del av utskottet fått i uppdrag 
att presentera dess syn på de avsnitt i berät
telsen som gäller sam arbetet på arbetslivets 
område, dvs. frågor om arbetsm arknad och 
arbetsmiljö.

I fråga om arbetsm arknadssam arbetet är 
ju  utgångspunkterna ganska klara, sedan 
sam arbetsprogram m et för arbetsm arknads
om rådet av år 1975 med tillhörande åt- 
gärdsprogram  fastställts. N ordiska rådet 
medverkade ju  i tillkomsten av program m et 
och har form ulerat sina synpunkter och 
önskemål på detta samarbete.

D et som nu är det viktigaste är att åt- 
gärdsprogram m et förverkligas. Av minister
rådets berättelse fram går att detta är i full 
färd med att ske. Sam arbetet synes ha be
drivits energiskt och den m etod som m an 
använt, nämligen att lägga ut förverkligan
det av olika delprojekt till nationella m yn
digheter och institutioner, men med säkrad 
nordisk kontakthållning, synes ha lett till 
goda resultat. Första etappen av förverkli
gandet beräknas vara avslutad före utgång
en av 1978. I m inisterrådets berättelse sägs 
att de olika projekten i denna första etapp 
av arbetsm arknadsprogram m ets förverkli
gande naturligtvis i m ånga fall leder till nya 
impulser, och förslag till ytterligare projekt. 
En revision och kom plettering av åtgärds- 
förteckningen har därför inletts hösten 
1977.

M inisterrådet skall också snart besluta 
om förverkligandet av den andra etappen 
av åtgärdsprogram m et. Den revision som 
pågår kommer naturligtvis att inverka på 
utform ningen av detta beslut. Social- och 
m iljöutskottet anser att det är viktigt att så
väl N ordiska rådet som arbetsm arknadens 
parter ges tillfälle att m edverka i u tform 
ningen av det fortsatta program arbetet, 
både när det gäller de nära förestående av



250 Tisdagen den 21 februari 1978 kl. 09.30

göranden som jag nyss näm nde om, och på 
längre sikt. D etta har utskottet tagit upp 
som en punkt i sitt förslag till yttrande om 
C 1.

Social- och m iljöutskottet tar i sitt betän
kande upp en hel rad konkreta spörsmål 
inom arbetsmarknadspolitiken, där utskot
tet anser att speciella ansträngningar är 
nödvändiga från sam arbetsorganens sida. 
Jag skall inte beröra dem alla, utan nöja 
mig med att näm na de två som har tagits 
upp i utskottets förslag till yttrande om mi- 
nisterrådsberättelsen.

Den ena frågan är ungdomsarbetslöshe
ten, som har fått ständigt ökad aktualitet i 
nästa alla nordiska länder. Frågan har ju 
både en arbetsmarknadspolitisk och en ut- 
bildningspolitisk aspekt. D en utbildningspo- 
litiska aspekten är förem ål för utredning av 
m inisterrådet sedan N ordiska rådets kultur
utskott för några år sedan tog upp saken i 
ett C 1-betänkande. Den arbetsm arknadspo- 
litiska sidan, som jag berörde i ett anfö
rande vid förra sessionen, har under året 
alltm er tilldragit sig uppm ärksam het både 
nationellt, nordiskt och internationellt. So
cial- och m iljöutskottet anser att allt bör 
göras som kan göras också på nordiskt plan 
för att bekäm pa ungdomsarbetslösheten. 
U tskottet anser att m inisterrådet bör vidta 
intensifierade åtgärder på detta område, 
eventuellt genom att låta u tarbeta ett sär
skilt handlingsprogram.

En annan sak som utskottet fäst avsevärd 
vikt vid är införandet av en nordisk data
bank för lediga platser. N ordiska rådet har 
önskat en utredning om denna sak. I årets 
berättelse sägs ingenting om vad som even
tuellt har uträttats för att förverkliga en så
dan utredning. I sitt förslag till yttrande sä
ger utskottet därför att denna utredning bör 
slutföras under 1978.

Personligen vill jag begagna detta tillfälle 
till att uttrycka min tillfredsställelse över att 
det svensk-finländska avtalsprotokollet av 
år 1973 om kanalisering av den flyttande 
arbetskraften genom den offentliga arbets
förmedlingen under fjolåret har kom plette
rats så att överenskommelsen num era gäller 
också landstingen och kom m unerna i Sve
rige —  en väsentlig förbättring, eftersom 
just dessa arbetsgivare rekryterar bl. a. 
mycken hälso- och sjukvårdspersonal i F in

land.
Vid rådets förra session i Helsingfors 

stod arbetsm iljöfrågorna i förgrunden när 
det gällde social- och miljöutskottets arbets
område, em edan rådet då kunde behandla 
ett m inisterrådsförslag om handlingspro
gram  för detta samarbetsfält. A rbetsm il
jöom rådet är en relativt ny sam arbetssektor 
för m inisterrådet, men av C 1 fram går att 
m inisterrådet prioriterar detta om råde högt. 
Social- och miljöutskottet delar denna upp
fattning.

D å N ordiska rådet i fjol uppm anade m i
nisterrådet att fastställa ett handlingspro
gram för arbetsm iljöom rådet, pekade man 
på åtta punkter som därvid borde beaktas. 
En del av dessa önskemål har tillgodosetts, 
bl. a. när det gäller förbättrad statistik över 
yrkessjukdom ar och nordisk databank för 
arbetsmiljöforskning. D ärem ot har m inis
terrådet ställt sig avvisande till förslaget om 
att låta u tarbeta en nordisk arbetsm iljökon
vention. Social- och m iljöutskottet som tidi
gare fram lagt motiven för detta förslag, 
motiverar i årets betänkande ytterligare 
varför utskottet anser denna sak vara vä
sentlig. U tskottet har också en annan upp
fattning än m inisterrådet när det gäller for
m erna för arbetsm arknadsparternas och 
forskningsmiljöernas m edverkan i arbets- 
miljöforskningens utform ning. U tskottet 
har föreslagit att ett partssam m ansatt nor
diskt sam arbetsorgan för arbetsm iljöforsk
ning tillsätts, m edan m inisterrådet anser att 
ansvaret fortsatt skulle bäras av N ordiska 
äm betsm annakom m ittén för arbetsm iljöfrå
gor och att kontakterna till arbetsm arkna
dens parter och forskningsinstitutionerna 
skall upprätthållas på projektnivå. Även när 
det gäller tanken på en nordisk arbetsm iljö
fond, som ingick i N ordiska rådets önske
mål, har m inisterrådet intagit en avvisande 
hållning.

Sammanfattningsvis säger social- och 
miljöutskottet i sitt förslag till yttrande om 
arbetsmiljöavsnittet i m inisterrådsberättel- 
sen, att arbetet m ed att förverkliga det 
nordiska handlingsprogram m et på arbets
miljöområdet bör vidareföras, m en på en 
högre ambitionsnivå.

H err president! Jag föreslår att social- 
och miljöutskottets förslag till yttrande god
kännes av rådet.
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Statsråd Arne Nilsen: Hr. president! I 
dette innlegget vil eg konsentrere meg om 
spørsmål som går på arbeidsm arknadspoli
tikk og sysselsetting. D ertil vil eg kome litt 
inn på arbeidsmiljøspørsmålet.

Vi opplever i dag store regionale skilna
der i sysselsettingsbiletet i Norden. Statsmi
nister Sorsa opplyste her i Nordisk Råd for 
nokre dagar sidan at Finland har ei arbeids
løyse på heile 9 pst. Dette er seks gonger 
meir enn i Noreg. I eit nøtteskal viser dette 
den store utfordring vi står fram for innan 
det nordiske felleskapet. Skulle dei finske 
tilhøva overførast på vårt land, ville vi i 
Noreg hatt ca. 130 000 arbeidsledige.

I skuggen av den internasjonale økono
miske krise slår såleis trygging av den 
fulle sysselsettinga som den viktigaste og 
mest krevjande politiske oppgåva. I vårt 
land har vi prøvt å møte denne situasjonen 
gjennom det vi meiner har vore ein effektiv 
m otkonjunkturpolitikk. Vi har greidd å 
halde arbeidsløysa på eit svært lågt nivå i 
forhold til mange andre industriland. Vi har 
valt denne lina ut frå den overordna poli
tiske målsettinga om full sysselsetting.

M en vi veit alle at etter kvart er føreset
nadene for denne politikken blitt endra. Ei 
omlegging har synt seg nødvendig, fordi vi i 
aukande grad står fram for eit strukturpro
blem.

Dette får følgjer for sysselsettingspolitik
ken og dei virkemiddel vi skal bruke. Vi må 
sjå i augo at vi ikkje lenger med støttetiltak 
av ymse slag kan hjelpe alle bedrifter å 
halde fram. Somme vil m åtte innskrenke, 
leggje ned eller omstille seg til annan p ro
duksjon. Både i Noreg og i N orden elles 
skulle vi ha eit godt utgangspunkt til å ta 
fatt på den utfordring som ligg i å takle dei 
strukturproblem  vi ser i kjølvatnet til det 
moderne industrisamfunnet.

Eit sers viktig mål i denne samanheng —• 
slik vi ser det frå norsk side —  er å styre 
dei nødvendige endringane lengst mogleg. 
Vi må skape tryggleik også i omstillingane. 
Det er inga lett oppgåve. Eg tru r dei siste 
års m otkonjunkturpolitikk, mellom anna ei 
rekkje av dei bedriftsretta tiltaka, framleis 
kan nyttats, og no som eit aktivt ledd i ei 
omlegging. Samstundes tru r eg vi i større 
monn enn før må nytte oss av det eg vil 
kalle tradisjonelle arbeidsmarknadspolitiske

virkemiddel, t. d. arbeidsformidling i vanleg 
tyding av ordet.

Eg tru r det er dobbelt viktig at vi i dag, i 
ein situasjon med trugande aukande ar
beidsløyse, held fast på samarbeidet. Vi må 
spele saman så vi ikkje freistar å løyse pro
blema med å ”eksportere” dei frå eitt land 
til eit anna. Særleg viktig er det at vi står 
sam la utetter for å påvirke politikken i an
dre land gjennom dei internasjonale sam ar
beidsorgana.

Vi kan sjølsagt ikkje lukka augo for at 
den sams arbeidsm arknaden også kan føre 
med seg visse problem. Eg tru r likevel ikkje 
dei er større enn at vi kan meistre dei. Eit 
døme på det er den særskilte avtalen om 
form idlingssamarbeid mellom Finland og 
Sverike. F or tida pågår det og direkte drøf
tingar på em betsm annsplanet mellom N o
reg og Finland for å finne fram  til ei 
ordning som kan sikre at den sams arbeids
m arknaden virkar til størst mogleg bate for 
dei to landa.

Ved utgangen av 1978 er første fasen i 
gjennom føringa av det nordiske handlings
program m et for arbeidsm arknadspolitik
ken frå novem ber 1975 ferdig.

Nordisk arbeidsm arknadsutvalg har alt 
sett ned ei arbeidsgruppe som førebur neste 
etappe i gjennom føringa av handlingspro
gramm et. Arbeidet er nett starta, og det er 
såleis for tidleg å seie noko om innhaldet i 
program m et. D et vil bli drøfta på breitt 
plan. Eg er kjent med at arbeidsgruppa skal 
ha eit møte i København i nær framtid. 
Partane i arbeidslivet vil då bli trekte med. 
Arbeidsm arknadsm inistrane skal etter pla
nen ha det opp på møte i mai i år. Nordisk 
Råd vil få høve til å drøfte dette på neste 
sesjon.

Spørsmål i samband med entrepriser og 
utleigeverksemd er eit anna felt der det har 
vore visse vanskar. Som kjent er det no in
nan ram m a av det nordiske arbeidsmark- 
nadssam arbeidet sett ned eit utval som skal 
utarbeide framlegg til sams føresegner for 
slik verksemd i N orden så langt dette er 
mogleg. Innstillinga er venta no på vårpar
ten.

Eg er kjent med at ei prosjektgruppe vil 
gjere framlegg om fleire nye tiltak, og eg 
vonar at desse kan vere med å setje oss be
tre i stand til å få kontroll med verksemda
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til leigefirma. D et er likevel grunn til å 
streke under at tiltak frå styresmaktene si 
side ikkje vil vere effektive utan at vi har 
eit tillitsfullt samarbeid med partane i ar
beidslivet. Desse spelar her ein særs viktig 
rolle. Dei har eit medansvar for å hindre 
misbruk og halde oppe respekten for lov og 
rett.

T iltak retta m ot den akutte faren for ned
legging av bedrifter og å motvirke arbeids
løyse må sjølvsagt stå sentralt i sysselset
tingspolitikken i dag. Likevel m å vi ikkje 
gløyme det utvida m ålet som vel alle dei 
nordiske landa har sett seg: Arbeid for alle. 
Eg er redd for at vi må sette ned takten 
noko fram  m ot realisering av dette målet. 
Men vi m å ikkje kome dit at vi spør om  vi 
framleis skal arbeide for eit slikt mål. 
Spørsmålet må vera korleis vi kan prøve å 
nå det i ei endra økonomisk stode.

D ette kom då og klart fram  på møtet 
mellom dei nordiske arbeidsmarknadsmi- 
nistrane sist haust då dei drøfta arbeidsløysa 
blant ungdom. Som kjent gav dette møtet 
mellom anna som resultat at dei nordiske 
landa sto fram  som ei blokk på høgnivåkon- 
feransen om ungdomsarbeidsløyse som 
OECD heldt i desember i fjor. Vi freista å 
få gjennomslag for ein politikk der sam fun
net skal gi all ungdom garanti for arbeid el
ler opplæring. Noreg har på si side i mel
dinga om sysselsettingspolitikken som Re
gjeringa ia fram  i fjor, sett opp eit program  
for å setia ein slik garanti ut i livet i løpet 
av dei kom ande fire åra.

Det grunnleggande prinsippet er å få til 
likskap i den behandling sam funnet gir ung
dom under utdaning og dei unge som går 
rett ut i arbeidslivet.

I arbeidet med ungdomstiltak har vi hatt 
nytte av den nordiske utgreiinga om ung
domsarbeidsløyse. Denne utgreiinga er no 
ført vidare gjennom ei utgreiing om føre
buande tiltak i skoleverket.

Høveleg arbeidstid og gode miljøvilkår 
elles utgjer viktige faktorar for både m en
neskeleg trivsel og for produktivitet på den 
einskilde arbeidsplassen. Ettersom  arbeids
tida også er ein del av dei generelle vilkåra 
på arbeidsm arknaden, vil eg seie meg glad 
for tilrådinga om å ta  opp spørsmålet om 
ein ny konvensjon cm  arbeidstida gjennom 
den internasjonale arbeidsorganisasjonen —-

ILO.
Vi kan vel no seie at vi har nådd eit nivå 

når det gjeld arbeidstid, der ei ny generell 
nedkorting av arbeidsveka truleg har liten 
verknad ut frå  reine vernesynspunkt. D et 
vil likevel vere nyttig å få ein gjennom gri
pande diskusjon om retningslinene for 
framtidige reform er når det gjeld arbeids
tida.

Eg er samd i at ein ny konvensjon må ta 
utgangspunkt i kravet om fleksibilitet mel
lom inntektsgjevande arbeid, omsorgsarbeid 
i heimen, utdaning og fritid. Nye arbeids- 
tidsreduksjonar m å sjåast i samanheng med 
kravet om at menn skal utføre større del av 
om sorgsarbeidet heime. Eg tru r det er 
grunn til å understreke dette perspektivet i 
lys av det aukande kravet om større likestil
ling mellom kjønna.

Det er vidare viktig at berre eit in te rna
sjonalt samarbeid omkring arbeidstidsspørs- 
m ålet vil kunne gi løysingar på somme av 
problem a kring arbeidsløysa i ei rekkje 
land. Om eit land åleine skulle korte ned a r
beidstida for å auke sysselsettinga, vil kon
kurranseevna lett bli svekka av dei auka 
kostnadene. D et er derfor viktig at nye ned
kortingar av arbeidstida skjer gjennom  eit 
breitt internasjonalt samarbeid.

N år det gjeld arbeidsmiljøspørsmål, har 
det vore samarbeid i N orden i fleire år. I 
Danm ark, F inland, Sverike og Noreg har 
det kome nye lover på dette området, på Is
land er lovarbeidet sett i gang. U nder u ta r
beidinga av desse lovene har det skjedd ei 
viss harmonisering av dei nordiske reglane. 
D et har også vore samarbeid på eit meir 
praktisk plan i arbeidet med eins forskrif
ter.

På forrige sesjon behandla Nordisk Råd 
eit framlegg til handlingsprogram  for ar
beidsmiljøspørsmål. D et som no har skjedd
—  og som eg må seie meg svært nøgd med
—  er at handlingsprogram m et er vedteke. 
Dermed har vi kome over i ein meir kon
kret fase i sam arbeidet om arbeidsmiljøsa- 
ker.

Eg ser det som viktig at det er så like re
glar som mogleg i N orden av omsyn til a r 
beidstakarane. Vi veit at det flytter ein god 
del landa mellom. Med eins reglar vil dei 
problem a arbeidstakarane m øter på arbeids
plassane, oftast vere dei same, og ikkje
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noko land vil ha konkurranseførem oner av 
ei meir liberal arbeidsmiljølovgjeving. Ei 
harm onisering av reglane vil også styrkje 
handlekrafta til dei nordiske landa i in ter
nasjonal samanheng.

N år det gjeld arbeidsmiljøforsking, mei
ner eg det er viktig at både nasjonal og fel
lesnordisk forsking blir gjort mest mogleg 
tilgjengeleg, slik at forskingsresultata lett 
kan omsettast til praktiske forbetringar i a r
beidsmiljøet. Oppretting av ein nordisk da
tabank for arbeidsmiljøforsking står sentralt 
i dette arbeidet.

La meg til slutt få seie at det er gledeleg 
å kunne slå fast at arbeidsmiljøspørsmåla 
no er mellom dei høgast prioriterte sam ar
beidsområde innan verksemda til N ordisk 
M inisterråd.

D ette viser at Nordisk Råd kan vere på 
høgd med tida ved å ta  fatt på aktuelle og 
samfunnspolitisk viktige spørsmål som går 
direkte på den einskilde borgar i hans nor
diske kvardag.

På den andre sida er det klart at den 
praktiske gjennomføring av hovudprinsippa 
i arbeidsmiljølovene —  eg tenkjer her ikkje 
minst på den norske —  til kvar tid m å til
passast den aktuelle økonomiske stoda for 
ulike bransjar og bedrifter.

Tem poet i gjennom føringa av slike øn
skjelege standardforbetringar må med andre 
ord skje innafor den økonomiske bereevne 
og i lys av den kostnadssituasjon vi har.

Men sjølv innafor slike ram m er vil det 
etter m itt syn også i dagens meir vanskelege 
økonomiske situasjon vere rom for ei jam n 
og rimeleg forbetring av miljøsida ved ar
beidsplassane våre.

Savola H erra presidentti! On tyydytyk- 
sellä todettava se yhä voim akkaam pi huo- 
mio, jo ta Pohjoismaissa kohdistetaan työter- 
veyshuoltoon ja  työhuoltoon. Pohjoism aat 
ovat kulkeneet kärjessä lapsi- ja  äitiyskuol- 
leisuuden vähentämisessä. M eillä on kor- 
keasti kehittynyt nuorisoterveydenhuolto 
m utta työeläm ään siirtyvät ihmiset useimmi- 
ten katkaisevat siteensä järjestyneeseen ter- 
veyskontrollin usein vuosikymmeniksikin. 
Suomessa csimerkiksi 20:n ja 40:n ikävuo- 
den välillä ihmisille tapahiuu jotain, joka ai- 
heuttaa sen, että 40-vuotiaalla miehellä 
Suomessa on odotettavissa edessään Euroo-

pan lyhyimpiin kuuluva jäljellä oleva eli- 
nikä.

Työperäiset sairaudet ovat kohonneet tä- 
m än aj an keskeisimmäksi terveysongel- 
maksi, kansantaloudelliseksi ja  sosiaaliseksi 
ongelmaksi. Täm än hetken työelämässä on 
m ukana työperäisten sairauksien invalidi- 
soimia työntekijöitä, joiden työkyvyn ja  an- 
siokyvyn säilyttämiseksi tarvitaan runsaasti 
erilaisia kuntoutuspalveluja. Työterveyspal- 
velujen keskeisenä tehtävänä on saattaa nuo- 
ret, vielä terveet työntekijät terveydenhoito- 
kontrollin alaisiksi. Terveyden säilyttämi- 
nen työelämässä on hyvin laajam ittainen 
haaste yhteiskunnalle, ja  juuri tässä mie- 
lessä pohjoismaisten voim avarojen yhdistä- 
minen tutkimusyhteistyöksi on kauaskantoi- 
nen ja m erkittävä asia.

Työterveyteen liittyvät hyvin luonnolli- 
sena toimenpiteet, joilla edistetään työym- 
päristön pitäm istä terveydelle vaaratto- 
mana. Tycterveyshuolto on luonnollinen 
osa kansanterveystyötä eikä sitä ole syytä 
siitä erityisesti irroittaa. Käsityksemme mu- 
kaan työterveyspalvelut kuuluvat myös 
omaa työtään tekeville ja yrittäjille. Suo
messa täm ä asia onkin otettu m ukaan 
tulevaan työterveyslainsäädäntöön. Tässä 
asiassa on nähtävä työeläm än tasa-arvoky- 
symys, josta asiasta näissäkin istunnoissa 
vielä puhutaan.

Pohjoism aiden neuvosto on kiinnittänyt 
runsaasti huom iota kehitysvammaisuuden 
ongelmiin. K uten jo mainitsin Pohjoism aat 
ovat päässeet erinomaisiin tuloksiin lapsi- ja 
äitiyskuolleisuuden vähentämisessä. Luon- 
nollisena tähän liityvänä pyrkimyksenä 
on jatkettava ponnisteluja pohjoismaisel- 
la tasolla myös kehitysvammaisuuden eh- 
käisemissessä ja vähentämisessä. Kehitys- 
häiriöiden ehkäisytyö m uodostaa niin laajan 
tutkimus- ja  työkentän, että se edellyttää 
taloudellisten voim avarojen yhdistämistä. 
O dottava äiti elää nykyään kemiallisen 
maailm an keskellä. Ravinnon lisäaineet, al
koholi, tupakka ja  niiden liittyminen kehi- 
tysvammaisuuteen ovat vielä osin selvittä- 
m ättöm iä asioita. Esim erkkinä ympäristö- 
myrkyistä voidaan mainita, että Suomessa- 
kin on todettu tupakoivien äitien maidossa 
runsaasti DDT-hyönteism yrkkyä. On aina 
oltava varuillaan uusien m arkkinoille tule- 
vien lääkeaineiden suhteen. Lääkeaineet ja
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kehitysvammaisuus kulkevat usein käsi kä- 
dessä ja  pohjoismaisen seurantajärjestelm än 
kehittäm inen on nähdäkseni välttäm ätön 
asia.

Vuodesta 1973 alkaen on Pohjoismaiden 
neuvoston toim esta käynnistetty Scandia- 
transplant-ohjelm a. Pohjoismaiden munuais- 
pankin toim inta on päässyt vähitellen hy- 
vään vauhtiin ja se tarjoaa munuaissairaille 
aikaisem paa parem m an mahdollisuuden 
saada sopiva vaihtom unuainen. Vuoden
1978 alusta on valmisteltu toim innan rahoi- 
tusta uudelta pohjalta. M utta on edelleen- 
kin syytä täm än toim innan vakiinnuttami- 
seksi valppaasti seurata uuden järjestelm än 
antam ia kokemuksia. Pohjoism aiden neu
voston ja  ministerineuvoston on pidettävä 
edelleenkin Scandiatransplant-projekti kiin- 
teässä neuvoston yhteistyöohjelmassa.

H erra presidentti! H aluan myös tässä yh- 
teydessä puhua eräästä asiasta. Viime vuosi- 
nahan on urheilueläm ään pesiintynyt arve- 
luttavia piirteitä lähinnä lääketieteellisessä 
mielessä. Anabolisilla steroideilla urheilijat 
ovat etsineet oikoteitä huipulle varsinkin 
voimalajeissa. Lääketieteessä anabolisilla 
steroideilla pyritään tehostouneeseen valku- 
aisaineiden hyväksikäyttöön ja  niillä on eri- 
tyistä m erkitystä erilaisten näivetystilojen 
hoidossa. Anabolisia steroideja urheilijat 
käyttävät kehonsa rakentamiseen jopa sata- 
kertaisin annoksin lääketieteessä käytettä- 
vien annosten sijasta. Anabolisten steroidien 
lopullista vaikutusmekanismia solutasolla ei 
tunneta, m utta ne ovat erityisen vaarallisia 
kasvavalle elimistölle. Pohjolassakin ikäkau- 
siurheilu on voimakkaassa nousussa ja 
vanhempien esimerkkiä seuraten vielä kas- 
vuiässä olevat nuoret urheilijat ovat sortu- 
neet käyttäm ään näitä horm oneja. IA A F on 
vuonna 1974 kieltänyt anabolisten steroi
dien käytön, m utta diagnostiikka edellyttää 
huippuun kehitettyä laboratoriotekniikkaa. 
Lisäksi osa käytettävistä horm oneista on 
vielä analyysitekniikan ulottumattomissa.

Pohjoismaiden on nähtävästi myös päättä- 
väisesti käynnistettävä voimakas kam panja 
tä tä urheilueläm än lääketieteellistä lieveil- 
m iötä vastaan. Suomen Urheiluliitto on ot- 
tanut näihin horm oneihin kielteisen kannan 
ja  tältä pohjalta voidaan pohjoism aista yh- 
teistyötä jatkaa täm än asian hoitamiseksi. 
Olen tänään jättänyt asiaa koskevan jäsen-

aloitteen Pohjoism aiden neuvostolle.
Sairaanhoidon kustannukset ovat nousset 

kaikissa Pohjoismaissa huom attavasti. Kus- 
tannusten hillitsemiseksi olisi hyvä edelleen 
tehostaa yhteistyötä sairaalasuunnittelussa 
taloudellisten ja  toimivien sairaalayksiköi- 
den aikaansaamiseksi. Erityisesti sairaaloi- 
den käyttökustannukset ovat voimakkaasti 
nousset ja  sairaaloiden suunnitteleminen 
sellaiseksi, että niissä käyttökustannukset 
voisivat alentua, on keskeinen täm än hetken 
lääkintähuollon investointiongelma.

Göteborgin terveydenhuoltokorkeakoulu 
antaa jatkokoulutusta sairaalahoidon johta- 
ville virkamiehille, sairaanhoitajille, sairaa- 
lainsinööreille, suunnitteliljoille jne. Sen 
ohjelmiin olisi syytä entistä enem m än ottaa 
sairaalasuunnitteluun liittyvä problem atiik- 
ka. Göteborgin terveydenhuoltokorkeakoulu 
ei ota riittävästi ehkä huom ioon kursseillaan 
kansallisia terveydenhuolto-om inaispiirteitä. 
Sen vuoksi onkin syytä käynnistää filiaali- 
tyyppinen adhockurssim uotoinen koulutus- 
toim inta tarkoitukseen soveltuvissa muissa- 
kin pohjoismaisissa yliopistoissa tai korkea- 
kouluissa. On myös syytä kiinnittää huo- 
hiota siihen asiaan, että näissä yhteispoh- 
joismaisissa erilaisissa korkeakouluissa ja  
oppilaitoksissa opettaja- ja  professorivoi- 
missa toteutetaan riittävän hyvin kansalli- 
nen jakautum a.

Savoias anförande i svensk översättning: 
H err president! M an måste m ed tillfreds
ställelse konstatera den allt större uppm ärk
samhet som fästs vid arbetsnygien och ar
betsvärd i Norden. De nordiska länderna 
har stått i spetsen för minskningen av barn- 
och mödradödligheten. Vi har en högt u t
vecklad ungdomshälsovård, m en m änniskor 
som inträder i arbetslivet bryter ofta sina 
band till den organiserade hälsokontrollen 
för flera årtionden. Till exempel händer det 
mellan de 20 :e och 40 :e levnadsåren för 
m änniskor i Finland någonting som medför, 
att en 40-årig m an i F inland kan räkna m ed 
en återstående livstid som hör till de kor
taste i Europa.

Arbetsbetingade sjukdom ar har blivit det 
mest centrala problem et i dag, ett national
ekonomist och socialt problem . I dagens a r
betsliv finns arbetstagare som invalidiserats 
på grund av arbetsbetingade sjukdom ar.
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För att bevara deras arbets- och förvärvs
förm åga behövs det flera olika rehabilite
ringst jänster. Arbetshälsoservicens centrala 
uppgifter är att få unga, ännu friska arbets
tagare under arbetshälsokontroll. Bevaran
det av hälsan i arbetslivet är en mycket om
fattande utm aning för samhället och just i 
denna mening är samordningen av de nor
diska resurserna till ett forskningssam arbete 
en vittgående och betydande sak.

Till arbetshygienen ansluter sig som na
turliga inslag åtgärder, som håller arbets
m iljön ofarlig för hälsan. Arbetshygienen är 
en naturlig del av folkhälsovården och det 
är inte skäl att lösgöra den till ett separat 
system. Enligt vår uppfattning angår arbets- 
hälsotjänster även dem som utför eget arbe
te och företagare. I Finland har detta tagits 
med i arbetshälsolagstiftningen. I denna sak 
måste m an se en jäm ställdhetsförm åga i a r
betslivet, som också diskuteras ännu vid 
denna session.

N ordiska rådet har fäst mycket uppm ärk
sam het vid de utvecklingsstördas problem. 
Såsom jag redan näm nde har de nordiska 
länderna nått utm ärkta resultat i m insk
ningen av barna- och mödradödligheten. 
Som en naturlig del här måste man fortsätta 
ansträngningarna på nordisk nivå även för 
att förebygga och minska utvecklingsstör
ningar. Förebyggandet av utvecklingsstör
ningar bildar ett så om fattande forsknings- 
och arbetsfält, att det förutsätter sam 
ordning av nordiska ekonomiska resurser. 
En havande kvinna lever i dag mitt i en ke
misk värld. Tilläggsämnen i näringen, alko
hol, tobak och deras anslutning till utveck
lingsstörningar är ännu delvis outredda sa
ker. Som ett exempel på m iljögifter kan 
nämnas, att man även i F inland påträffat 
insektsgiftet D D T  i rökande mammors 
mjölk. M an måste alltid taga sig i akt för 
nya läkemedel som kommer ut på m arkna
den. Läkemedel och utvecklingsstörningar 
går ofta hand i hand och ett utvecklande av 
det nordiska uppföljningssystemet är enligt 
min mening nödvändigt.

Sedan år 1973 har man på N ordiska rå 
dets initiativ igångsatt ett Scandiatrans- 
plant-program . Den nordiska njurbankens 
verksamhet har småningom kom m it i god 
fart och den erbjuder njursjuka en bättre 
möjlighet än tidigare att få en lämplig

njure. Sedan början av år 1978 har verk
samhetens finansiering förberetts på ny ba
sis. M en det är fortfarande, för att stabili
sera denna verksamhet, skäl att vaksamt 
följa med erfarenheterna av det nya syste
met. N ordiska rådet och m inisterrådet bör 
fortfarande hålla Scandiatransplant-projek- 
tet i rådets fasta sam arbetsprogram .

H err president! Jag vill också i detta 
sammanhang tala om  en särskild sak. U n
der de senaste åren har idrottslivet före
kommit betänkliga drag närm ast i medi
cinsk mening. M ed hjälp av anabola steroi
der har idrottsm än försökt hitta en genväg 
till toppen, i synnerhet inom grenar som 
kräver stora kroppskrafter. Inom  medicinen 
försöker m an med anabola steroider effekti
visera utnyttjandet av proteiner och de är 
av betydelse i synnerhet i vården av olika 
tvinsoter. Idrottsm ännen använder anabola 
steroider för ”body building” , till och med 
hundrafaldiga doser mot vad m an använder 
inom medicinen. Den slutliga påverknings- 
mekanismen av anabola steroider känner 
m an inte till men de är särskilt farliga för 
den växande organismen. Också i N orden 
är idrotten för yngre åldersgrupper i sti
gande och efter de äldres exempel har de 
idrottsm än som ännu håller på att växa för
fallit till att använda anabola steroider. 
IA A F har år 1974 förbjudit användningen 
av anabola steroider, men diagnostiken fö r
u tsätter utom ordentligt väl utvecklad labo
ratorieteknik. Dessutom når analystekniken 
inte en del av tillbudsstående steroider.

De nordiska länderna m åste uppenbarli
gen tillsammans beslutsamt igångsätta en 
intensiv kam panj m ot denna medicinska bi
företeelse i idrottslivet. Finlands idrottsför
bund har intagit en absolut negativ ställning 
till dessa horm oner och på denna basis kan 
nordiskt samarbete för denna sak fortsätta. 
Jag har idag läm nat ett medlemsförslag i 
ärendet till N ordiska rådet.

K ostnaderna för sjukvården har stigit i 
alla nordiska länder. F ör att stävja kostna
derna vore det b ra att fortfarande effektive
ra sam arbetet i sjukhusplaneringen för att 
åstadkom m a ekonomiska och fungerande 
sjukhusenheter. I synnerhet har sjukhusens 
driftskostnader stigit kraftigt, och att få till 
stånd en sådan sjukhusplanering att sjukhu
sens driftskostnader kunde sänkas, är ett



256 Tisdagen den 21 februari 1978 kl. 09.30

centralt investeringsproblem i m edicinalvår
den för tillfället.

Göteborgs hälsovårdshögskola ger vida
reutbildning för sjukhusadministrationens 
ledande tjänstem än, sjukvårdare, sjukhus
ingenjörer, planerare osv. I dess program  
borde också ingå sjukhusplaneringsproble- 
matiken. Göteborgs sjukvårdshögskola har 
inte i sina kurser tillräckligt uppm ärksam 
mat de nationella karakteristiska hälso- 
vårdsdragen. D ärför är det också skäl att 
igångsätta utbildningsverksamhet på filial
basis och i ad hoc-form också vid andra för 
ändam ålet lämpliga nordiska universitet el
ler högskolor. Det är också skäl att fo rtfa
rande fästa uppm ärksam het vid, att en till
räcklig nationell fördelning genomförs 
bland Göteborgs lärar- och professorsperso- 
nal.

Ändring i medlemslistan

Det anmäldes, att K jell-Olof Feldt åter
tagit sin plats i rådet och att K arl-Erik Häll 
läm nat sessionen.

R ådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

Sedan diskssionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och miljöutskottets fö r
slag till yttrande till N ordiska ministerrådet.

För social- och miljöutskottets förslag till 
yttrande röstade:

Aimo Ajo, Kristian Albertsen, Liv A nder
sen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, G un
nar Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
Magne Bondevik, Trygve Bratteli, Christian 
Christensen, U lla Ekelund, Kjell-Olof Feldt, 
Rolf Fjeldvær, Astrid Gjertsen, G uttorm  
Hansen, Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur 
Helgadóttir, Sverrir Herm annsson, Allan 
Hernelius, Elsi Hetemäki-Olander, Gustav 
Holmberg, Anna-Liisa Hyvönen, Doris Hå- 
vik, Johan J. Jakobsen, K nut Johansson, 
Thyra Johansson, Bertil Jonasson, Sinikka 
Karhuvaara, Tellervo Koivisto, Lars K or
vald, Bror Lillqvist, N athalie Lind, Grethe 
Lundblad, Sven Mellqvist, Sture Palm , Olof 
Palme, Erlendur Patursson, Robert Peder
sen, Jens Risgaard Knudsen, Gabriel Ro

manus, Petter Savola, Jón Skaftason, K arl 
Skytte, V. J. Sukselainen, Ingrid Sundberg, 
Bernhardt Tastesen, Erkki Tuom ioja, Sigrid 
Utkilen, Raino W esterholm, Seppo W ester
lund, H åkan W inberg, K åre W illoch, Rolf 
W irtén och Folke Woivalin.

M ot y ttrandet röstade: Leif Glensgård 
och Mogens Voigt.

Frånvarande var:
René Brusvang, Eric Carlsson, Ib Chris

tensen, Erling Dinesen, Bjarne M ørk Ei- 
dem, Ralf Friberg, Steen Folke, Gylfi p . 
Gislason, Ilkka K anerva, Magnus K jartans
son, Håkon Kyllingmark, Thor Lund, Otto 
M ørch, Jan-Ivan Nilsson, Johannes M. 
Olsen, Poul Schliiter, Reiulf Steen, Liv 
Stubberud, M irjam  Tuominen, Lars W er
ner, H enrik W esterlund, och M arja tta V ää
nänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed 54 
röster m ot 2.

Utskottets förslag, p. 2, bifölls.

6
B 23/s: Ministerrådsförslag om handlings
program för nordiskt samarbete i jäm- 
ställdhetsfrågor

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet i anledning av minister- 
rådsförslaget m åtte antaga följande rekom 
m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska 
m inisterrådet

1 . att fastställa ett handlingsprogram  för 
nordiskt samarbete i jäm ställdhetsfrågor i 
enlighet med fram lagt ministerrådsförslag 
samt

2. att efter sam råd m ed N ordiska rådets 
social- och m iljöutskott lå ta u tarbeta en 
förteckning över de konkreta åtgärder som 
handlingsprogram m et föranleder.

Bernhardt Tastesen (social- och m iljöut
skottets talesman): H r. præsident! D et fore
liggende ministerrådsförslag om handlings
program  for nordisk sam arbejde i ligestil-
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lingsspørgsmål er blevet til efter ønske fra 
Nordisk Råd, som på sin 25. session sidste 
år efter forslag fra  social- og miljøudvalget 
udtalte, at tiden nu var inde til at udarbejde 
et sådant handlingsprogram.

Debatten om ligestilling har accelereret 
overalt i verden gennem de senere år, ikke 
mindst foranlediget af FN -kvindeåret i 
1975 og verdenskonferencen samme år, 
hvor der blev vedtaget en aktionsplan til 
fremme af ligestillingen.

Allerede på sessionen for fem år siden 
her i Oslo var kvindernes ligestilling med 
mændene et af em nerne i generaldebatten. 
Det blev faststlået —  af hr. Olof Palm e —  
at kvindernes frigørelse ikke blot er kvinder
nes sag, men hele samfundets, og at det er 
politikernes opgave ikke blot at støtte kvin
derne i deres bestræbelser på ligestilling, 
men frem for alt at lede og sam ordne det ar
bejde for kvindernes ligestilling, som må 
finde sted på alle om råder af samfundslivet.

Debatten om kvindernes frigørelse og 
stilling, som er ført i alle vore nordiske 
lande, har givet anledning til, a t en række 
konkrete foranstaltninger til regulering af 
forholdene efterhånden er vokset frem. I 
alle landene er der ligestillingsdelegationer 
eller ligestillingsråd, der har til opgave at 
vejlede regeringerne i spørgsmål, der kan 
have indflydelse på ligestillingen.

Et nordisk samarbejde på dette felt har 
længe fundet sted, specielt i form  af fælles- 
nordiske udredninger og konferencer og til 
udbygning og koordinering af samarbejdet 
har der siden 1974 virket en særlig kontakt
gruppe, som er et sam arbejdsorgan placeret 
under samarbejdsministrenes stedfortræder
komité.

Gennem  årene har Nordisk Råd vist li- 
gestillingsproblemerne betydelig opm ærk
somhed. En rådskonference har været holdt 
om forsørgerbegrebet, flere medlemsförslag 
er behandlet, rekom m andationer og udtalel
ser er afgivet, og en historisk udstilling om 
kvinden i N orden er fremstillet af rådet og 
vist i de nordiske og andre lande i 1976.

Ligestillingen er et af de sam arbejdsom 
råder, der senest er taget op i nordisk regie. 
Det befinder sig således endnu i en indle
dende fase. Ikke desto m indre —  eller 
måske snarere netop derfor —  har vi i so
cial- og miljøudvalget fundet, at der var be-

9—770426. Nordiska rådet

hov for et samlende program , der klart 
kunne angive form ålet, indholdet, arbejds
felterne og virkem idlerne i det samarbejde, 
der skal udvikle sig i de kommende år for 
fuldt ud at gennemføre ligestillingen mellem 
kønnene i familieliv såvel som samfundsliv. 
Vi er derfor m inisterrådet taknemmelige 
for, at m an har udarbejdet et handlingspro
gram  for sam arbejdet på dette vigtige om 
råde.

D er er næppe tvivl om, at mange uden 
for N orden betragter de nordiske lande som 
det sted i hele verden, der er nået længst 
med hensyn til gennemførelse af fuld lige
stilling. D er er det rigtige heri, at vi i vidt 
om fang har fået form el ligestilling mellem 
kvinder og mænd. Selv om m an stadig kan 
finde om råder med regler om form el særbe
handling, kan m an vel fastslå, at særbe
handling af kvinder og mænd i høj grad er 
aftagende.

M en spørgsmålet er så, om den formelle 
ligestilling er blevet fulgt op af en reel lige
stilling. Ser vi på forholdene på arbejdsm ar
kedet og i familierne, m å vi nok erkende, at 
dette ikke er tilfældet i store befolknings
grupper. Vi har fået gennem ført ligeløns
princippet, men det har endnu ikke været 
tilstrækkeligt til at hindre, at kvinderne 
gennemgående er placeret i de dårligst be
talte erhverv. Kvinderne avancerer ikke i et 
omfang, der svarer til deres andel i den 
samlede arbejdsstyrke. D eltidsarbejde fin
des næsten udelukkende blandt kvinder. 
Kvinderne benytter sig ikke i samme grad 
som mændene af uddannelses- og efterud- 
dannelsestilbuddene, selv om de ofte er dår
ligere uddannede end mændene, og selv om 
kvindernes forståelse for betydningen af at 
være organiseret nu er stigende, er deres or
ganisationsgrad dog stadig væsentlig lavere 
end mændenes.

Vi har altså stærke traditioner. K vinder 
såvel som mænd vælger stadig fortrinsvis 
traditionelt kønsbestemte uddannelser og 
erhverv, og i familielivet er der stadig de 
fleste steder en traditionel fordeling af an 
svar og opgaver, der ofte m edfører, at 
mange kvinder har en dobbelt arbejdsbyrde. 
Også i det politiske liv er det traditionelt 
mændene, som dom inerer for meget.

D er er således et stort behov for en 
forstærket indsats i ligestillingspolitikken,
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og en øget forskning, inform ationsudveks
ling og projektvirksom hed mellem de nor
diske lande er påkrævet.

Et handlingsprogram  som det forelig
gende vil kunne skabe muligheder for at 
styre m inisterrådets virksomhed på om rå
det. Vi har bemærket, at styringsgruppen 
ikke som på så mange andre om råder er en 
embedsm andskomité med direkte reference 
til de ansvarlige ministre —  i dette tilfælde 
ministre med ligestillingsspørgsmålene un 
der deres ansvarsområde. Men, hr. præsi
dent, vi håber, a t denne konstruktion ikke 
skal opfattes, som om m an prioriterer dette 
sam arbejdsom råde lavere end andre vigtige 
sam arbejdsom råder.

Handlingsprogram m et har hos udvalgets 
medlem m er vakt forventninger om en 
række konkrete foranstaltninger fra  minis- 
sterrådets side, og vi ville gerne have haft 
lejlighed til at drøfte program m ets enkelte 
dele med de ansvarlige ministre —  som 
tilfældet har været i forbindelse med be
handling af andre handlingsprogrammer.

Dette har desværre ikke været muligt, 
men vi kan nu glæde os over, at det efter
følgende vil være muligt, idet social- og 
miljøudvalget er inviteret til et fællesmøde 
med m inisterrådet for at gennemdrøfte, på 
hvilke punkter m an vil være i stand til at 
opfylde handlingsprogrammets målsætning. 
Og i denne forbindelse kom m er m an vel 
ikke uden om at drøfte vel nok et af de 
mest omdiskuterede spørgsmål, hvorvidt det 
i en overgangsperiode vil være rigtigt med 
en diskriminering med modsat fortegn, en 
speciel diskriminering til fordel for kvin
derne for på denne måde i en overgangspe
riode at fremme ligestillingen på en række 
om råder. D et er i al fald et af de mest kon
troversielle spørgsmål, der må indgå i en så
dan drøftelse.

Jeg skal derfor tillade mig under henvis
ning til udvalgets betænkning på udvalgets 
vegne at anbefale samlingen at vedtage føl
gende rekom m andation i anledning af mi- 
nisterrådsforslag B 23/3:

”Nordisk Råd anbefaler Nordisk M ini
sterråd

1 . at fastsætte et handlingsprogram for 
nordisk samarbejde i ligestillingsspørgsmål i 
overensstemmelse m ed det frem lagte mi- 
nisterrådsforslag, samt

2. efter sam råd m ed Nordisk Råds social- 
og miljøudvalg at lade udarbejde en forteg
nelse over de konkrete foranstaltninger, som 
handlingsprogram m et foranlediger.”

Statsråd Kirsten MyklevoII: H r. presi
dent! Nordisk Råd gav i sin betenkning til 
M inisterrådets beretning om virksom heten 
på likestillingsområdet i 1976 uttrykk for at 
tiden nå var inne til å  utarbeide et hand
lingsprogram på dette om rådet. N ordisk 
ministerråd deler denne oppfatning, og har 
utarbeidet et forslag til program  i den hen
sikt å skape en ram m e om sam arbeidet og 
grunnlag for en tilfredsstillende styring av 
arbeidet på dette om rådet under M inisterrå
det.

Full likestilling, det vil si like m uligheter 
og lik status for kvinner og m enn i u tdan
nelse, arbeidsliv og familieliv, organisa
sjonsliv og samfunnsliv for övrig, er en m ål
setting som vel er allment akseptert i våre 
land. D et er imidlertid ennå et stykke igjen 
för m ålet er nådd, og det er m ed varierende 
innsats hver enkelt av oss ■— kvinner som 
menn —  i de nordiske land bidrar til at 
målsettingen skal oppfylles. D et er frem de
les en rekke praktiske og kanskje först og 
fremst holdningsmessige hindringer i veien.

En rekke forskjellige grupper og organi
sasjoner arbeider på forskjellige m åter for å 
fremme likestilling i våre sam funn og gjör 
et verdifullt arbeid. Regjeringsmyndighe
tene i N orden h ar også opprettet egne orga
ner til å ta  seg av spesifikke likestillings- 
spörsmål, samtidig som likestillingsprinsip
pet gjelder i alle offentlige organer og all 
offentlig virksomhet. D et er denne offent
lige delen av likestillingsarbeidet som sam
arbeidet under M inisterrådet gjelder, og det 
er denne virksomheten likestillingsprogram- 
met angår. D et offentlige har, som det også 
står i program forslaget, et ansvar som  lov
giver, som adm inistrasjon og som opinions- 
påvirker og også som landenes störste a r
beidsgiver.

M ålsettingen for det nordiske sam arbei
det under M inisterrådet m å være å effekti
visere og berike denne virksom heten foru
ten å gjennom före full likestilling i M ini
sterrådets egne organer og virksomhet. Jeg 
finner det riktig i denne forbindelse å peke 
på den klare dominans av m enn som vi hit-
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til har hatt i M inisterrådets egne organer. 
D et er et bevis på at oppslutning om like
stilling som et bærende prinsipp ikke av seg 
selv sikrer gjennomföringen av prinsippet. 
Det må derfor være viktig å gjennom före li
kestilling innenfor våre egne rekker.

E t problem  m an står overfor når m an 
skal utarbeide et samarbeidsprogram , er 
den form  program m et skal ha. M inisterrå
det har funnet det lite hensiktsmessig å ta 
inn en rekke detaljtiltak i program m et og 
således binde utviklingen på et overordnet 
nivå for flere år framover. På denne bak
grunn har program forslaget fått form  av et 
ram m eprogram , med begreper, m ålset
tinger, hovedprinsipper og retningslinjer 
for samarbeidet, samt angivelse av de vik
tigste innsatsområdene. Program forslaget 
om handler likestillingen innen arbeidslivet, 
familien og sosialpolitikken, politisk og 
samfunnsmessig virksomhet og ikke minst 
utdannelse og opplæring.

Innen disse om råder vil flere virkemidler 
være aktuelle. Jeg nevner holdningspåvirk
ning, lovgivning, dokumentasjon, forskning, 
utvikling og koordinering av de nordiske 
lands innsats og holdninger i internasjonale 
fora.

jeg  konstaterer med glede at Nordisk 
Råds sosial- og miljöutvalg i sin uttalelse 
om det fremlagte forslag til program  slutter 
seg til den form  program m et har fått, og 
også til de m ålsettinger og hovedom råder 
som er angitt. I uttalelsen sier utvalget sam
tidig at program m et skaper visse forvent
ninger til m åten program m et blir fulgt opp 
på i praksis. Jeg skal derfor knytte noen ord 
til den mer konkrete virksomheten på dette 
området.

Som det går fram  av det jeg tidligere har 
sagt, er forslaget et program  for det nor
diske sam arbeidet og altså ikke et program  
for de nordiske lands samlede virksomhet 
på likestillingsområdet, heller ikke de nor
diske regjeringers totale virksomhet innen 
likestillingsarbeidet. M inisterrådet legger 
vekt på at man på nordisk plan finner fram  
til de problem er som best kan löses nettopp 
gjennom nordisk samarbeid, og som kan ut- 
löse konkrete tiltak utarbeidet i fellesskap. 
Men vi må erkjenne at betydningsfulle til
tak nasjonalt ikke alltid er relevante i nor
disk sammenheng. Jeg antar at det hersker

enighet mellom M inisterrådet og Nordisk 
Råd om et slikt utgangspunkt.

De enkelte sam arbeidstiltak som skal 
oppfylle program m ets intensjoner, vil 
fram gå av den tiltaksfortegnelse som skal 
föres på grunnlag av program m et. Denne 
fortegnelsen skal kunne ajourföres jevnlig, 
og det er en selvfölge at så vel parlam enta- 
rikersiden i Nordisk Råd som arbeidsm ar
kedets parter får m ulighet til å medvirke i 
planleggingen av prosjektvirksomheten. Et 
möte er allerede avtalt mellom rådets sosial- 
og miljöutvalg og samarbeidsministrene i 
slutten av mai i år for å dröfte gjennom fö
ringen av program m et.

Samtidig med at M inisterrådet önsker å 
intensivere det spesifikke likestillingssamar- 
beidet, legger m an vekt på at likestillingen 
ikke behandles som noe isolert område, 
m en integreres i sam arbeidet på de övrige 
sam funnsom råder. En del prosjektvirksom- 
het med klare likestillingsaspekter vil man 
finne igjen, ikke som likestillingsprosjekter, 
men f. eks. som arbeidsm arkedsprosjekter 
eller sosialpolitiske prosjekter. D ette er jo 
også i pakt med målsettingen om full like
stilling på alle sam funnsom råder.

Det er også viktig å se arbeidet i offentlig 
regi i sammenheng med den virksomhet 
som bl. a. foregår innen de nordiske lands 
kvinnesaksorganisasjoner. Disse har lagt et 
solid grunnlag for det arbeidet som nå fore
går i offentlig regi, samtidig som organisa
sjonene spiller rollen som sam funnets våkne 
samvittighet på dette om råde ved å rette sö- 
kelyset på felter som er blitt forsem t, eller 
som kommer skjevt ut gjennom den ge
nerelle samfunnsutviklingen. Jeg vil i den 
forbindelse vise til en rapport fra  De nor
diska kvinnosaksföreningars samorganisa- 
tion over em net ”A rbetsm arknad på lika 
vilkor” som ble overrakt meg på vegne av 
M inisterrådet i dag.

Vi trenger å forene alle gode krefter i a r
beidet for å bedre kvinnenes kår og for å 
fremme likestilling. Det offentlige, arbeids
livets organisasjoner, kvinnesaksorganisa- 
sjonene og det enkelte individ —  m ann og 
kvinne —  må med i dette samspillet. D em o
kratiet kan vanskelig bli fullkomm ent, men 
vi kan nå enda et skritt på denne vei ved å 
gi også kvinnene m uligheter til å bruke sine 
borgerrettigheter fullt ut.
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Det er også slike hensyn som står bak det 
handlingsprogram m et for likestilling som 
M inisterrådet har foreslått. Ved å gjennom- 
före likestilling gir vi også dem okratiet en 
bredere basis, og dette er to m ål som det vel 
er full oppslutning om i denne sal. D et er 
da også viktig at de som her i generaldebat
ten har etterlyst konkrete tiltak til fremme 
av likestilling, nå kanaliserer sine idéer inn i 
det videre arbeid med å gi handlingspro
gram m et et konkret innhold.

D et har vært rettet kritikk m ot et av de 
virkem idlene som er foreslått i handlings
program m et for å rette opp de skjeve fo r
hold som vi finner i kvinners muligheter på 
en rekke om råder i samfunnet. D ette virke
midlet har vi om talt som positiv forskjells
behandling, dvs. å gi særfordeler til det sva
kest stilte kjönn i en overgangsperiode for å 
rette på et skjevt forhold. Vi m ener det er 
et av de mange virkemidlene vi nå m å sette 
inn dersom vi skal kunne få fortgang i li
kestillingsarbeidet.

G abriei Rom anus: H err president! Den 
som kommer ny till N ordiska rådet har 
mycket att lära. Bland annat tycks vissa u t
tryck ha en speciell nordisk betydelse. Det 
dokum ent som vi nu behandlar benämns 
handlingsprogram. N orm alt väntar m an sig 
av ett handlingsprogram  att det skall inne
hålla förslag till åtgärder. Så är det inte i 
detta fall, utan de förslagen skall kom m a i 
en särskild åtgärdsförteckning, som inte 
skall behandlas av den folkvalda försam 
lingen, utan möjligen i ett gemensamt möte 
m ellan social- och m iljöutskottet och m inis
terrådet.

Det som vi nu behandlar skulle man med 
vanligt språkbruk snarare kalla ett idépro
gram eller målprogram. D et är knappast 
kontroversiellt i den allm änna form  som det 
här har fått. D et vore naturligt att frågor 
om vilka åtgärder som konkret skall vidtas 
för att främ ja jäm ställdhet diskuterades i rå 
det, där de olika politiska grupperna och 
därm ed också olika meningar är företrädda.

Ni sade, herr president, i ett inledande 
anförande i den allm änna debatten i lör
dags, att det finns risk att sam arbetet för 
jäm ställdhet ham nar i kölvattnet efter det 
nationella arbetet i de nordiska länderna, i

stället för a tt vara pådrivande. Den risken 
är uppenbar.

D et tycks för dagen också vara så, att det 
internationella sam arbetet i andra organ har 
kommit avsevärt längre än det nordiska på 
jäm ställdhetsom rådet. Både Förenta N atio
nernas världsaktionsplan och ILO :s hand
lingsprogram innehåller m er av konkreta 
ställningstaganden och förpliktelser än det 
dokum ent som vi i dag inbjuds att antaga. 
Detsamm a gäller vad m an har uppnått 
inom det europeiska sam arbetet, i vart fall 
inom den gem ensamma m arknaden.

Man m ärker ibland en viss tendens till 
nordisk självgodhet när det gäller sociala 
förhållanden och sociala reform er. E n så
dan antydan finns också i detta sam m an
hang. D et nordiska länderna sägs h a  kom 
mit långt på jäm ställdhetsom rådet och vi 
bör sam arbeta för att få bättre gehör för 
våra idéer i internationella organisationer.

Ett sådant fastare samarbete är säkert 
värdefullt när vi kommer u tanför Norden. 
Men det finns också anledning, som jag re
dan har antytt, till en viss självkritik. Vi är 
erkänt fram stående i N orden när det gäller 
progressiva idéer, m en hur lyckas vi för
verkliga dem?

Vi har haft goda förutsättningar att 
åstadkom m a jäm likhet tack vare en expan
derande arbetsm arknad. V i har också kun
nat notera höga siffror för kvinnornas fö r
värvsfrekvens. Till glädjeäm nena för dagen 
hör, att denna tendens tycks kunna stå emot 
påfrestningarna av den utdragna ekono
miska lågkonjunkturen.

M en vi har anledning att fråga oss, för 
det första om vi har tagit till vara förmågan 
hos de kvinnor som sökt sig ut på arbets
m arknaden på ett riktigt sätt, och för det 
andra om vi har givit kvinnorna en chans 
att hävda sig och utvecklas genom att dela 
på ansvaret för hem m et och barnen.

Svaret på båda frågorna är, som vi alla 
vet, nej. Vi har inte låtit samhället fullt u t 
få del av kvinnornas kapacitet. D e flesta 
kvinnorna finns fortfarande i ett m indre an 
tal yrken, med m indre kvalificerade uppgif
ter, mindre inflytande, lägre status och na
turligtvis lägre lön.

K vinnorna har vid sitt utträde på arbets
m arknaden fått ta på sig en dubbel arbets
börda, som har gjort a tt m ånga i dag ifråga
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sätter jämlikhetens värde och säger att på 
de här villkoren, på männens villkor, vill de 
inte vara med.

Vi behöver alltså åtgärder som bryter den 
föråldrade uppdelningen av arbetsm arkna
den i en manlig och en kvinnlig del. Vi be
höver också en sådan anpassning av arbets
livet till familjelivets krav, att det blir m öj
ligt för både m än och kvinnor att förena yr
kesarbete och en aktiv insats som förälder. 
Vi behöver dessutom tillräckligt med pla t
ser i samhällets barnomsorg, så att alla barn 
till förvärvsarbetande och studerande för
äldrar kan få en god omvårdnad.

Dessa mål antyds i dagens dokument, 
men ingen närm are diskussion förs om hur 
de skall kunna uppnås.

De kritiska synpunkter som jag har an
fört bör inte tolkas så, att jag skulle anse att 
ett nordiskt samarbete om jäm ställdhet mel
lan kvinnor och m än skulle vara obehövligt 
eller ointressant. Tvärtom  —  ett sådant 
samarbete kan tillföra det nationella arbetet 
på jäm ställdhet betydande värden.

Jag kan som exempel peka på ett om råde 
som nu är aktuellt i flera länder. Jag tänker 
på frågan om att använda lagstiftning som 
instrum ent för att främ ja jämlikheten, i 
första hand på arbetsm arknaden.

Island har ju  som första nordiskt land an
tagit en jämställdhetslag. I N orge och D an
mark har regeringarna lagt fram  för stor
tinget och folketinget förslag till sådana la
gar, som nu är under behandling och kan 
bli antagna under våren, om det vill sig väl.

Det är uppenbart för mig att i vart fall 
Sverige skulle ha mycket att vinna på ett 
närm are samarbete inom lagstiftningens 
område. Jag vill ansluta mig till den tanke 
som den norska förbruknings- och admi- 
nistrationsm inistern fram förde här, a tt det 
också måste finnas utrym m e för positiva, 
aktiva åtgärder för att främ ja det eftersatta 
könet.

A ndra exempel skulle kunna ges där 
sam arbete kan vara till fördel kanske också 
för andra länder än Sverige.

N är Nordiska rådet nu tar upp jämställd- 
hetsfrågorna i ett handlingsprogram, skapar 
det —  som utskottet påpekar —  förvänt
ningar om konkreta åtgärder. Om vi skulle 
gå ut till de m ånga kvinnoföreningar och 
andra som arbetar för jäm likhet mellan 
kvinnor och m än i våra länder, och berätta 
att det här betänkandet är N ordiska rådets 
program  för jämställdhet, skulle reaktionen 
bli förvåning och besvikelse.

Jag vill därför stryka under vad utskottet 
säger: en åtgärdsförteckning är nödvändig, 
och ekonom iska och personella resurser 
måste ställas till förfogande vid genom fö
rande av programmets intentioner —  an
nars blir program förslaget utan mening.

Jag har i dag inget yrkande. D et blir an
ledning att återkom m a när m inisterrådet re
dovisar sina åtgärder med anledning av 
programmet.

Förhandlingarna avbröts kl. 11.30.
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B 23 s: Ministerrådsförslag om handlings
program för nordiskt samarbete i jäm- 
ställdhetsfrågor (fortsatt behandling)

Benkow: D et foreliggende produkt om li
kestilling er ikke et handlingsprogram, men 
et skriftlig uttrykk for sympati, godvilje og 
totalt fravær av konkrete virkemidler. D et 
er ikke etiketten, men flaskens innhold det 
kom m er an på. N å er jo ikke dette noe nytt 
verken i N ordisk Råd eller i de nasjonale 
parlam enter, men det gjør egentlig ikke sa
ken bedre. D et denne debatt forhåpentligvis 
kan bidra til, er å gi anvisninger på hva et 
handlingsprogram  bør inneholde, og hvor
dan det kan komme i stand. Forholdene 
skulle ligge godt til rette i N orden for felles 
fremstøt. Ikke bare har vi en betydelig felles 
politisk dem okratisk tradisjon, vi har også i 
det alt vesentlige det samme menneskesyn. 
D erfor vil holdningsskapende tiltak ha store 
m uligheter for å virke på samme gode måte 
i alle de nordiske land.

Det første som bør gjøres, er å kartlegge 
hvilke tiltak som allerede er satt i verk i de 
forskjellige land, og hvilke organer som skal 
frem m e likestillingsbestrebelsene. Dernest 
tro r jeg at vi m å vie den nasjonale lovgiv
ning stor oppmerksom het. Mange av de 
fremstøt som er gjort i ett land kan med 
hell overføres til de andre. D et vil med and
re ord ha cn betydelig egenverdi å foreta 
en kartlegging av hva som faktisk er gjen
nomført. og hva som er under planlegging.

Jeg personlig hører med til dem som me
ner det er riktig og nødvendig å få en lov 
om likestilling mellom kjønnene. N å er det 
jo slik at de nordiske land alle sammen er 
tuftet på rettsstatens prinsipper. D erfor vil 
gjeldende lov på sikt vise seg å være den 
sterkeste holdningsskapende faktor som ten
kes kan. Gjeldende lov bidrar til å forme 
folks oppfatning av hva som er riktig, og 
hva som er galt.

Lovgivningens norm ative kraft kan vans
kelig overvurderes. D et er i grunnen i denne 
sammenheng en likestillingslov får betyd
ning. Som kjent har vi i lengre tid vært i 
gang med dette arbeid her hjemme. E tter 
alt å dømme vil det bli vedtatt en likestil
lingslov innen sommeren. D et er nokså 
mange som stiller seg temmelig likegyldig

til og trekker på skuldrene av likestillingsar
beidet. Men jeg tro r nok at de siste års de
batt har bidratt til at stadig flere får øynene 
opp for de eksisterende skjevheter. E t sti
gende antall av dem som fordom sfritt tar 
sitt forhold til likestilling opp til vurdering, 
kommer faktisk til at det er behov både for 
et sterkere politisk og et sterkere personlig 
engasjement.

Jeg har først og frem st ta tt ordet for å gi 
M inisterrådets kommende bestrebelser min 
fulle støtte. N år det gjelder lovgivningen, 
vil jeg imidlertid understreke et vesentlig 
punkt. Dersom en lov om likestilling ikke 
åpner adgang til å gi det kjønn som står 
svakest på et område, visse begrensede fo r
deler, vil det formelle krav til likestilling bli 
et dødelig våpen i hendene på dem som 
ikke ønsker noen som helst endringer. D er
for må ikke lovgivningen hindre at det 
f. eks. ved opptak til kurs, skole og studium 
og ved andre tiltak som tar sikte på yrke el
ler profesjon, kan gis fordeler til det ene 
kjønn dersom dette på lengre sikt er egnet 
til å rette opp en m arkert mangel på like
vekt mellom kjønnene. Selvsagt m å denne 
adgang ti! positiv diskriminering ha en 
noenlunde rimelig og forstandig begrens
ning. Men jeg føler likevel behov for å un 
derstreke at en lovgivning som ikke åpner 
slik adgang, vil kunne virke stikk mot sin 
hensikt.

Til slutt vil jeg gjerne understreke at den 
lov vi arbeider med her hjemme —  og det 
har vel også gyldighet i andre nordiske land
—  er en lov som ikke først og frem st tar 
sikte på å gi fellesskapet økt m akt over det 
enkelte individ. Snarere det m otsatte, det 
dreier seg om en lov til beskyttelse av det 
enkelte individ. Slike lover —  synes jeg i 
hvert fall —  representerer det beste i den 
tradisjon som m itt eget parti bygger sin po 
litikk på —  og ønsker M inisterrådet lykke 
til!

Liv Stubberud: Hr. president! E tter forslag 
fra sosial- og miljöutvalget vil M inisterrå
dets utkast til et nordisk handlingsprogram 
om likestillingspörsmål ikke bli realitetsbe
handlet ved denne sesjon. U tvalget önsker å 
gi handlingsprogram m et et m er konkret 
innhold enn det som nå foreligger. Jeg er
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enig i dette.
Likevel synes jeg det er riktig å under

streke betydningen av det foreliggende u t
kast som et förste skritt på veien mot et 
fruk tbart nordisk samarbeid på likestillings
om rådet. Rammen er nå trukket opp. I det 
videre arbeid gjelder det å finne fram  til 
praktiske samarbeidsoppgaver som vi best 
kan löse i fellesskap.

D et kan på mange m åter være en fordel 
m ed et program  som legger ram m en for 
sam arbeidet uten å gå for mye i detalj. På 
den annen side vil en tiltaksliste knyttet til 
program m et gi större mulighet til å form u
lere de praktiske tiltak i takt med u t
viklingen. Situasjonen i de nordiske land 
har så mange likhetspunkter at det neppe 
vil være vanskelig å finne fram  til om råder 
som egner seg for praktisk nordisk sam ar
beid.

Innenfor den ramm e som handlingspro
gramm et trekker opp, finnes det et m ang
fold av oppgaver å ta fatt på. D et er derfor 
viktig at de forskjellige samarbeidsorganer, 
hvert på sitt område, sörger for å virkelig- 
gjöre programmets intensjoner. D et er i 
denne sammenheng viktig å understreke det 
som statsråd Myklevoll sa om at M inister
rådet selv bör legge likestillingssynspunktet 
til grunn for all sin virksomhet, og jeg vil 
gjerne tilföye at det samme selvsagt også 
m å gjelde Nordisk Råd.

På enkelte om råder kan det være forskjel
lig syn på hvilke praktiske tiltak som kan 
være mest tjenlige innen det enkelte land. I 
generaldebatten, hvor handlingsprogram m et 
ble berört av flere talere, sa blant andre den 
islandske delegaten Ragnhildur Helgadóttir 
seg uenig i å bruke positiv forskjellsbehand
ling som et virkemiddel i likestillingsarbei
det. I det norske forslaget til likestillingslov 
er positiv særbehandling foreslått som et av 
de mange virkem idler som bör settes inn i 
arbeidet med å rette opp de eksisterende 
urimelige skjevheter, dette ut fra  den vurde
ring at lik behandling ikke alltid frem m er 
likestilling. Positiv forskjellsbehandling kan 
f. eks. ha betydning for å jevne u t forskjel
ler mellom kvinner og menn både i utdan
ning og arbeid.

Små forskjeller i oppfatningen av virke
midler vil imidlertid etter min mening ikke 
være til hinder for et positivt samarbeid på

dette område. Jeg håper derfor at det videre 
samarbeid om handlingsprogram m et snarlig 
vil resultere i konkrete sam arbeidsprosjek
ter som vil tjene likestillingsarbeidet i 
Norden.

Liv Andersen: I 1971 hadde vi Kvinne
året. M ange var det som m oret seg over 
dette året, og det var også m ange som syn
tes det var bra at det tok slutt. M en saken 
er den at det tok ikke slutt. Vi har nemlig 
startet på et kvinnetiår og er inne i det 
tredje året. Jeg tror at det handlingspro
gram fra M inisterrådet som foreligger her i 
dag, er et resultat av Kvinneåret og de ak
sjoner vi da hadde.

Jeg er enig med dem som sier at det u t
kastet som foreligger, trenger m er kjött og 
blod. D et er nödvendig m ed konkrete tiltak 
og med en tempoplan. Likestillingsproble- 
mene behandles ulikt også i N orden til tross 
for at landene har det samme kulturgrunn
lag og lik sosial og ökonomisk struktur. 
Kvinner over hele verden har mange felles 
problem er, og det gjelder særlig m aktstruk
turen i samfunnet. Ikke i noe land har vi 
kvinner en innflytelse som står i forhold til 
vårt antall, verken i organisasjoner eller i 
politiske partier, heller ikke i statsanliggen
der eller her i Nordisk Råd. D et er en 
kjensgjerning at utviklingen i hovedsak av- 
gjöres av menn. En slik ubalansert m aktfor
deling er fullstendig i strid med rettferdig
het og grunnleggende dem okratiske rettig
heter.

Sentralt i likestillingsproblematikken står 
kvinners mulighet til lönnet arbeid. D et 
dreier seg om et fundam entalt behov, en 
menneskerett. H er står vi overfor store u t
fordringer. Svært mange gifte kvinner öns
ker arbeid u tenfor hjemmet, særlig de unge 
kvinnene. Undersökelser bekrefter dette. Vi 
skal m erke oss at vi her står overfor store 
generasjonsforskjeller. D e som er unge i 
dag, har langt bedre utdanning enn sine 
mödre. De får ikke så mange barn, og de 
nyter godt av de store lettelser i hushold- 
ningsarbeidet.

Vi sier at kvinnene skal ha et valg, hvor
vidt de önsker å være hjem m e eller gå u t i 
arbeidslivet utenfor hjemmet. D et faktiske 
forhold er at mange kvinner ikke har noe
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valg i dag. Med de store arbeidslöshetspro- 
blemer som eksisterer, også i N orden, er det 
meget vanskelig og til dels umulig for kvin
nene å få et lönnet arbeid. Dette er alvorlig. 
H vordan skal vi takle disse problem ene? 
Kvinners rett til lönnet arbeid må ikke gjö- 
res konjunkturbestem t. Selv i den vanske
lige ökonomiske perioden N orden og E u
ropa for övrig er inne i, må målsettingen 
være at menn og kvinner skal ha like mulig
heter på arbeidsmarkedet.

I Norge diskuterer vi om vi skal gå inn 
for en kvoteordning. D et norske A rbeider
partis kvinner har dette på sitt handlings
program. I mange tilfeller m ener vi at dette 
er riktig. D et norske A rbeiderpartis kvinne- 
sekretariat har også foreslått overfor Regje
ringen at det stilles midler til rådighet for 
en undersökelse av kvinnenes leveår.

La oss ikke glemme hva vi egentlig vil 
med våre reform er. Vi ønsker et samfunn 
der kvinner og m enn har like muligheter for 
å deita i omsorgen for barn og i oppgavene 
i hjemmet, like muligheter for å velge ar
beid utenfor hjemmet. La oss heller ikke 
glemme at vi også må arbeide for likestil
ling mellom kvinner på samme måte som vi 
arbeider for likestilling mellom ulike grup
per i samfunnet. I dagens situasjon burde vi 
prioritere de ressurssvake kvinner og menn. 
Vanskeligheten med å kombinere arbeid 
utenfor hjem m et med familieforpliktelser 
ram m er hardest de minst privilegerte. En 
industriarbeider som begynner på jobben kl.
7 om morgenen, kan vanskelig tenke seg at 
kona skal gjøre det samme.

Derfor,  uten reform er i arbeidslivet kan 
vi regne med at det mønster vi har i dag, vil 
fortsette. K vinner og menn med høy u tdan
ning vi! fortsatt være blant de privilegerte. 
Vi taler om fleksibel arbeidstid, om deltids
jobber  og om at m ann og kone skal kunne 
dele jobben. Men det fins et utall av yrker 
hvor dette i dag er helt umulig med det or
ganisasjonsmønster vi har i vårt arbeidsliv.

Det er nettopp slike konkrete utspill med 
spørsmål om  kvotering, med spørsmål om å 
organisere arbeidslivet på en annen måte, 
med spørsmål om annen verdiprioritering 
og om bruk  av virkem idler for å påvirke 
gamle innarbeidede holdninger som hindrer 
likestilling. Vi m å få med dette på program 
met om likestilling på nordisk plan.

Statsråd Kirsten Myklevoll: Hr. presi
dent! D et har i debatten vært u tta lt at det 
foreliggende program utkast er noe svakt. 
Delegaten Rom anus oppfattet det som lite 
konkret og derfor svakt i forhold til de 
handlingsprogram  som tidligere er vedtatt 
f. eks. av FN  og av D et europeiske felles
skapet.

N år det gjelder FN s handlingsprogram  
fra kvinneårskonferansen i Mexico, kan jeg 
ikke erklære meg helt enig i at det er særlig 
mer konkret. Riktig nok finner vi her en 
om fattende og detaljert liste over problem 
om råder, men det overlates til det enkelte 
medlem sland å vurdere sin egen situasjon 
og ut fra det å finne fram  til egnede virke
midler.

I Mexico-planen lå det en oppfordring til 
landene om å lage nasjonale handlingspla
ner til fremme av likestilling.

Den norske regjering har forelöpig valgt 
å bringe likestillingssynspunkter inn i sin 
naturlige sammenheng i den generelle sam
funnsplanlegging. Også i nordisk sam m en
heng oppfatter jeg det som hensiktsmessig 
at likestillingsaspektet innarbeides i sam ar
beidsprosjekter på alle om råder innen det 
nordiske samarbeid. I denne forbindelse vil 
en tiltaksliste i forbindelse med den nordis
ke handlingsplanen være nyttig, ikke minst 
som en huskeliste for alle som arbei
der med nordiske prosjekter, og en påm in
nelse om at arbeidet for å frem m e likestil
ling er viktig i alle sammenhenger innen det 
nordiske samarbeid. Hr. Rom anus sa at vi i 
N orden er flinkere til å lansere ideer enn til 
å gjennom före dem i praksis. D et er nok å 
kaste et blikk på listen over representanter i 
denne forsamling for å erkjenne at det er en 
sannhet.

Ragnhiídur Heigadóttir: Hr. president! 
Jeg vil gjerne få lov å komme med noen få 
bem erkninger, særlig på bakgrunn av det 
fru  Liv Stubberud sa om den positive dis
kriminering, som er det nye navnet som nå 
brukes.

Hvis vi skal ha likestilling, skal menn og 
kvinner ha samme rettigheter, samme m u
ligheter og samme forutsetninger for å u t
føre de forskjellige oppgaver i samfunnet, 
og i den henseende må det stiiies samme 
krav til menn og kvinner. Hvis m an ikke
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går inn for det, kan m an slutte opp om den 
såkalte positive diskriminering. Den positive 
diskriminering regner ikke med at m an stil
ler samme krav til menn og kvinner, og da 
kan det heller ikke sies å være tale om li
kestilling. Jeg tror at hvis m an går inn for å 
diskriminere positivt, kan det i fremtiden 
före til at man regner med at en kvinne som 
u tförer det og det arbeid eller den og den 
oppgave i samfunnet, gjör det ikke fordi 
hun er i stand til det, men kun fordi hun er 
kvinne, og at man ikke kan stille samme 
krav til henne som til mannen. D et synes 
jeg er å före oss mange skritt tilbake bort 
fra  den utvikling som vi burde ha oppnådd 
på likestillingsområdet. D ette vil jeg gjerne 
understreke. Jeg har allerede gjort det i 
generaldebatten, men jeg synes det er sterke 
grunner til å gjöre det igjen.

Benkow: Æ rede president! De synspunk
ter som Ragnhildur H elgadóttir gav uttrykk 
for nå, er selvfölgelig prinsipielt uangripe
lige, men i det öyeblikk vi begir oss ut i den 
praktiske virkelighet, viser det seg at dette 
med positiv diskriminering har foregått og 
foregår i vårt land, men hittil har det fore
gått til fordel for menn. D et er nok å nevne 
at på ellers like vilkår vil menn bli foretruk
ket på en rekke om råder fordi det er en 
m arkert kjönnsmessig ubalanse. Jeg kan 
bl. a. nevne at vi i vår barneskole etter 
manges mening har en for sterk dominans 
av kvinnelige lærere. Der har m an uten at 
noen har trukket prinsippene inn i debatten, 
akseptert nödvendigheten av å gi menn en 
viss forrang.

Jeg vil gjerne ha nevnt dette. Vi står altså 
her overfor valget mellom å opprettholde et 
prinsipp uavkortet eller å tilpasse det til den 
virkelighet som omgir oss. Men det må 
være klart at der det skal være adgang til 
visse fordeler, må m an ikke gi slipp på de 
formelle krav. M an skal ikke helt ubetinget 
overordne kjönnsmessige hensyn alle andre 
formelle krav. D et sier seg selv. Men på i 
hvert fall tilnærmet like vilkår m å det være 
adgang til en slik positiv diskriminering. 
Blir det ikke det, synes jeg i grunnen at lov- 
givningsbestrebelsene her er hensiktslöse og 
kommer i et selsomt lys.

Sedan diskussionen förklarats avslutad,

skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och miljöutskottets för
slag till rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Aimo Ajo, K ristian Albertsen, Liv A nder

sen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, G un
nar Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
Magne Bondevik, Trygve Bratteli, René 
Brusvang, Ulla Ekelund, K jell-Olof Feldt, 
Rolf Fjeldvær, Gylfi Þ . Gislason, Astrid 
Gjertsen, G uttorm  Hansen, Asbjørn H augst
vedt, Ragnhildur H elgadóttir, Sverrir Her- 
mannsson, Allan Hernelius, Elsi Hetem äki- 
Olander, Anna-Liisa Hyvönen, Doris Håvik, 
K nut Johansson, Thyra Johansson, Bertil 
Jonasson, Sinikka K arhuvaara, Tellervo 
Koivisto. Bror Lillqvist, N athalie Lind, 
G rethe Lundblad, Sture Palm, E rlendur 
Patursson, Jens Risgaard Knudsen, Gabriel 
Romanus, Petter Savola, Jón Skaftason, 
K arl Skytte, Liv Stubberud, V.J. Sukselai- 
nen, Ingrid Sundberg, Bernhardt Tastesen, 
M irjam Touminen, Erkki Tuomioja, Sigrid 
Utkilen, Raino W esterholm, H enrik W ester
lund, H åkan Winberg, K åre Willoch och 
Rolf Wirtén.

M ot rekom m endationen röstade:
Leif Gensgård och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Eric Carlsson, Christian Christensen, Ib 

Christensen, Erling Dinesen, Bjarne M ørk 
Eidem, Ralf Friberg, Steen Folke, Gustav 
Holmberg, Johan J. Jakobsen, Ilkka K a
nerva, Magniis K jartansson, Lars Korvald, 
Håkon Kyllingmark, T hor Lund, Sven 
Mellqvist, O tto M ørch, Jan-Ivan Nilsson, 
Johannes M. Olsen, Olof Palme, Robert Pe
dersen, Poul Schliiter, Reiulf Steen, Lars 
W erner, Seppo W esterlund, Folke Woivalin 
och M arjatta Väänänen.

Rekom m endationen liade sålunda anta
gits m ed 50 röster m ot 2.

2
B 25/s: Ministerrådsförslag om program för 
nordiskt samarbete på miljövårdsområdet.

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet i anledning av m inister-
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rådsförslaget m åtte antaga följande rekom 
mendation:

Nordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet att antaga ett p ro
gram för sam arbete på m iljövårdsom rå
det i enlighet m ed fram lagt m inisterråds
förslag samt att kontinuerligt och i fo rt
löpande samverkan med N ordiska rådets 
organ vidareutveckla och fördjupa det 
nordiska sam arbetet på m iljövårdsom rå
det.

Bernhardt Tastesen (social- och m iljöut
skottets talesman): Hr. præsident! Den 5. 
oktober 1976 trådte den nordiske miljøbe- 
skyttelseskonvention mellem Danm ark, F in
land, N orge og Sverige i kraft. Vi fik her
med et nordisk redskab til forbedring af 
kvaliteten i vore livsvilkår.

Denne aftale har vakt opsigt som et 
eksempel på nordisk samarbejde, der vil 
kunne danne grundlag for andre internatio
nale overenskomster om ansvar for miljø
skader. Sådanne aftaler vil være nødvendi
ge, hvis det i de kommende år skal lykkes at 
få bedre hold på de miljøproblemer, der har 
relation til flere lande, og som derfor m å lø
ses af disse i fællesskab.

Da Nordisk Råd forrige gang samledes til 
session i Oslo, i 1973, forelå det første 
handlingsprogram  fra  m inisterrådet for det 
nordiske miljøpolitiske samarbejde. E t af 
resultaterne heraf var netop —  med N or
disk Råds anbefaling —  gennemførelsen af 
miljøkonventionen. H erudover indeholdt 
handlingsprogram m et en række forslag til 
initiativer, som senere er blevet gennemført, 
og som i de følgende år har givet det nor
diske miljøbeskyttelsessamarbejde en bety
delig bredde.

På baggrund af den hurtige udvikling på 
miljøpolitikkens om råde fandt social- og 
miljøudvalget, at der var behov for en syste
matisk revision af handlingsprogram m et fra 
1973. og efter forslag fra udvalget udtalte 
Nordisk Råd på den 25. session, sidste år, 
ønske om udarbejdelse af et revideret pro
gram til forelæggelse på rådets 26. session.

Et sådant program forslag foreligger nu i 
form  af m inisterrådsförslag B 25/s. Vi tak 
ker for det arbejde, der er udført i m inister
rådet på grundlag af Nordisk Råds ud ta
lelse.

Program forslaget er udarbejdet siden 
sidste session af em bedsm andskomiteen for 
miljøspørgsmål, og der er i den formulering, 
vi nu har for os, taget hensyn til synspunk
ter, frem sat af arbejdsm arkedets parter og 
frem ført af social- og miljøudvalgets m ed
lemmer, som havde lejlighed til at drøfte 
program forslaget med de nordiske m iljøm i
nistre i oktober sidste år på et møde her i 
Oslo. Denne arbejdsform  har vist sig hen- 
sigtmæssig, og den har været medvirkende 
til, at m inisterrådets forslag har fået et ind
hold, som udvalget kan tilslutte sig.

Miljøpolitik er et om råde, der i væsentlig 
grad berører mange forskellige sam funds
områder. D et er derfor ikke mærkeligt, at 
handlingsprogram m et behandler en række 
vidt forskellige emner. Jeg vil gerne knytte 
nogle bem ærkninger til nogle af dem, idet 
jeg i øvrigt henviser til udvalgets trykte 
betænkning.

Hvad angår sam arbejdet om forurenings
bekæmpelse, kan m an næppe overvurdere 
betydningen af den nordiske miljøkonven
tion, men for at denne overenskomst skal 
kunne fungere helt efter sin hensigt, er det 
afgørende, at de nordiske landes love og be
stemmelser vedrørende miljøbeskyttelse i 
størst mulig grad gøres ensartede. D et er 
nødvendigt, at der sættes kraftigt ind på 
harmoniseringsarbejdet. M en jeg vil dog 
gerne understrege, at dette ikke m å føre til, 
at man tilpasser sig det land, der har den 
mest liberale miljølovgivning.

Beskyttelse af luft og vand m od forure
ning er en meget væsentlig del af miljøpoli
tikken. Samtidig er der her tale om et om 
råde, der forudsæ tter et næ rt sam arbejde 
med lande uden for de nordiske, og vi ser 
gerne, at de nordiske landes regeringer sø
ger gennem ført aftaler herom  med de på
gældende lande. Vi finder det f. eks. vigtigt, 
at konventionen om beskyttelse af Øster
søens maritime miljø, der endnu m angler 
ratifikation i visse lande uden for Norden, 
snarest kan komme i kraft, og vi har i ud
valget under behandlingen af medlemsfor- 
slag A 500/s besluttet at rette en henstilling 
til regeringerne om gennemførelse af en eu
ropæisk miljøbeskyttelseskonvention.

Også støjbekæmpelse er et område, som 
vi finder bør prioriteres højt. Vi finder, at 
der sammen med bl. a. spørgsmål vedrø
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rende produktkontrol her er tale om et af
snit af miljøpolitikken, der har nær forbin
delse med sam arbejdet fo r at forbedre a r
bejdsmiljøet. Vi har i udvalget lagt stor 
vægt på, at m an er opmærksom på forbin
delsen mellem det ydre og det indre miljø, 
og at m an i størst muligt omfang søger at få 
gennem ført helhedsløsninger til gavn for 
begge disse miljøområder.

Vi vil også gerne understrege betyd
ningen af, at der tages økologiske hensyn i 
samfundsplanlægningen, og ikke mindst vil 
vi påpege, at der ved lokaliseringen af m il
jøfarlige virksomheder m å forudsættes en 
indgående hensyntagen til samt forudgåen
de konsultationer med nabolande, der kan 
blive berørt af sådanne virksomheders drift.

E t eksempel herpå er Barsebackværket i 
Øresundsom rådet. D et må være en naturlig 
ting, at der mellem myndighederne i de 
lande, der berøres af en sådan virksomhed, 
er et nært samarbejde.

Selv om der er forskellige meninger om, 
hvorvidt et atom kraftværk er en forure
nende virksomhed eller ej, er det vigtigt, at 
der foregår et samarbejde ved planlæg
ningen, når lignende situationer opstår.

Vi har med tilfredshed bemærket, at man 
i m inisterrådet er opmærksom på de p ro 
blemer, der er forbundet med balancen m el
lem ønskerne om økonomisk vækst og de 
hensyn, som miljøbeskyttelsen nødvendig
gør. Vi har konstateret, at m odforestillin
gerne mod en ukontrolleret økonomisk ud
nyttelse af vore naturressourcer bliver 
særlig stærke, når m oderne produktionsm e
toder fører til åbenbare skadevirkninger i 
form  af forurening og miljøforstyrrelser.

I denne forbindelse kan det være rimeligt 
også at pege på energiproblematikken. Det 
vil være naturligt også at se nærmere på 
forholdet mellem miljøbeskyttelsesindsats 
og energiforbrug. En undersøgelse heraf vil 
sikkert være hensigtsmæssig, således som 
det er foreslået af en af remissinstanserne.

På den 25. session i Helsingfors vedtog 
Nordisk Råd en rekom m andation om et 
nordisk handlingsprogram  på arbejdsmil
jøom rådet. D ette e r  senere blevet fastsat af 
ministerrådet. Jeg har før peget på den 
nære forbindelse mellem miljø- og arbejds
m iljøom råderne og vil gerne udtrykke ud 
valgets tilfredshed med den foreliggende

form ulering af program forslaget, der klart 
understreger den nære sammenhæng mel
lem ansvarsom råderne for det indre og 
ydre miljø.

Vi finder, a t det program , som minister
rådet har foreslået, i det store og hele er 
velegnet til at udgøre grundlaget for det 
fortsatte nordiske sam arbejde på miljøbe
skyttelsesområdet. Også den påtænkte pro
cedure for program m ets gennemførelse kan 
udvalget tilslutte sig, idet vi går ud fra, at 
de årlige revisioner af fortegnelsen over 
projekter og foranstaltninger vil give N or
disk Råd en god lejlighed til at følge p ro 
grammets virkeliggørelse.

Social- og miljøudvalget lægger stor vægt 
på, at det foreslåede handlingsprogram  gen
nemføres, og jeg tillader mig under henvis
ning til udvalgets betænkning på udvalgets 
vegne at anbefale forsamlingen at vedtage 
følgende rekom m andation i anledning af 
ministerrådsförslag B 25/s:

” Nordisk Råd anbefaler Nordisk M ini
sterråd at fastsætte et program  for sam ar
bejdet på miljøbeskyttelsesområdet i over
ensstemmelse med det frem lagte minister- 
rådsforslag samt kontinuerligt og i løbende 
samvirke m ed Nordisk Råds organer at vi- 
derudvikle og uddybe det nordiske sam ar
bejde på miljøbeskyttelsesom rådet.”

Nathalie Länd övertog härefter ledningen 
av förhandlingarna.

Statsråd G ro H arlem  Brundiland: Æ rede 
president! Det program  for videreføring av 
det nordiske miljøvernsamarbeidet som nå 
foreligger, reflekterer et sterkt fellesskap i 
interesser og holdninger i de nordiske land. 
De sam arbeidsprosjekter som er i gang eller 
som vil bli ta tt opp i de nærmeste år, er re t
tet mot å oppnå praktiske og konkrete re 
sultater og vil gi viktige bidrag til de beslut
ninger som treffes i m iljøvernpolitikken i de 
enkelte land.

Program m et ble dröftet på et m öte den 
25. oktober i Oslo mellom Nordisk Råds so
sial- og miljöutvaig og de nordiske m iljø
vernministre. I en oppsummering av denne 
diskusjonen pekte jeg på de tre hovedom rå
der som var blitt spesielt fremhevet, nemlig 
behovet for tiltak mot spredningen av lu ft
forurensninger i Europa, gjenvinning av av-
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fall og kontroll med helseskadelige stoffer 
og ressursforvaltning og energispörsmål.

Også på andre om råder er det nordiske 
sam arbeidet viktig og gir konkrete resulta
ter. D et gjelder bl. a. naturvern, forvaltning 
av vannressursene, håndtering av avfall og 
regler for å begrense stöyforstyrrelser. D ette 
sam arbeidet vil bli viderefört, samtidig som 
det vil bli lagt större vekt på om råder som 
produktkontroll, forvaltningen av naturres
surser, konsekvensanalyser foruten frilufts
liv.

Tilförslene av svovelforurensninger fra 
andre land skaper alvorlige problem er for 
bl. a. N orge og Sverige. La meg derfor kort 
nevne hvor vi står når det gjelder spred
ningen av svovelforurensninger.

M ålet må nå være å få en regional sam
ordning av utslippspolitikken for alle stoffer 
som kan spres over store avstander. Vi må 
få en utvikling på luftforurensningsom rådet 
som er parallell m ed den internasjonale 
samordning vi har fått for å begrense u t
slipp av havforurensninger.

E t slikt program  kan bare ventes gjen- 
nom fört over et antall år. Desto m er haster 
det derfor rned å komme i gang. Hvis intet 
gjöres, må vi regne m ed at stadig större om 
råder av E uropa blir m er og m er foruren
set.

E t viktig skritt i utviklingen av et sam ar
beid er opprettelsen av det europeiske over
våkningsprogram for luftforurensninger, 
om fattende 2.2 land, som trådte i kraft 1 . 
oktober.

Innen ram m en av FN s ökonomiske kom 
misjon for E uropa er en nå også i ferd med 
å forberede forhandlinger om tiltak for å 
redusere utslippene av svovelforurensninger 
i Öst- og Vest-Europa.

N ordisk m inisterråd har gitt en arbeids
gruppe i oppdrag å sam ordne de nordiske 
forberedelser til slike forhandlinger. G rup
pen hadde sitt förste möte i Oslo 1. og 2. 
februar. D et foreligger nå et arbeidsutkast 
til forhandlingsopplegg som vil bli behand
let videre på gruppens neste möte i mars. 
Det vil kunne være av vesentlig betydning 
for å nå fram  i den större internasjonale 
sammenheng at vi lykkes i vårt nordiske 
samarbeid på dette felt.

Avfalls- og gjenvinningsspörsmålene er 
fört opp som egen sak på rådets saksliste.

Jeg er enig i den tilråding som foreligger fra 
det ökonomiske utvalg. E t viktig felt i for
bindelse med avfallsproblem ene er kontrol
len med helsefarlige stoffer som er ta tt opp 
som et sentralt sam arbeidsom råde i M ini
sterrådets embetsmannskom ite for miljö- 
vernspörsmål.

I det foreliggende program  er nordisk 
samarbeid om ressursforvaltningsspörsmå- 
lene gitt sterkere betoning enn tidligere.

Av særlig viktighet er det at M inisterrå
dets program  tar opp også miljösiden av 
energiproblemene. M iljövernproblem ene 
står sentralt i energidebatten, og for miljö- 
vernmyndighetene blir det en hovedopp
gave å medvirke i de valg og beslutninger 
som treffes innen energipolitikken. Viktige 
avgjörelser her m å ta  tilstrekkelig hensyn til 
innvirkninger på helse- og naturm iljö, res
sursutnytting, regional utvikling og boset
ting.

Vi må bidra til at det blir bragt fram  et 
mest mulig objektivt materiale om de fo r
skjellige energikilders m iljöforstyrrende og 
helsemessige virkninger. Jeg er derfor over
bevist om at det er nyttig og nödvendig m ed 
et nordisk samarbeid når det gjelder å u t
rede og vurdere energikildenes miljøvirk
ninger. D et er lagt opp til at disse spörsmål 
skai bli et hovedtem a på det kommende 
möte i em betsmannskom iteen til våren. Det 
vil også være naturlig at de nordiske lands 
regjeringer holder kontakt m ed hverandre i 
slike spörsmål som tiltak for å dem pe vek
sten i energiforbruket, tiltak for å sikre 
energiökonomisering og forskningsprosjek
ter som kan avklare mulighetene for utvik
ling av alternative energikilder.

Vanskeligheter for eksportnæringene og 
trusler mot sysselsettingen er naturlig nok 
blitt ofret bred oppm erksom het under 
denne sesjonen. U te i verden er de nordiske 
land kjent for sin velferds- og sysselsettings
politikk. På det nordiske miljövern- og res- 
sursforvaltningsom rådet er det i de nordiske 
land også bygd opp en politikk og oppnådd 
resultater som blir sett på som et eksempel i 
mange andre land. D et som er gjennom fört 
i N orden på dette om rådet, har perspektiver 
langt utover dagens situasjon. Vi har derfor 
ansvar for å sörge for at også disse resulta
ter blir bevart og viderefört, og at sving
ninger i konjunktursituasjonen ikke förer ti!
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uheldige tilbakeslag i arbeidet m ed ressurs
forvaltning og miljövern.

Hr. president, jeg vil gjerne kort kom 
m entere to saker som har nær tilknytning 
til de spörsmål jeg har berört. Den förste 
gjelder tanken om en europeisk miljövern- 
kon vensjon.

Prinsippene i den nordiske miljövernkon- 
vensjon er i dag en selvfölgelig del av det 
nordiske miljövernsamarbeid. Konvensjo
nen har utgangspunkt i de prinsipper om 
nabohensyn og forurensningssam arbeid 
over landegrensene som ble nedfelt i dekla
rasjonen fra  FN s m iljövernkonferanse i 
Stockholm i 1972. De nordiske regjeringer 
har siden, og med enda större styrke etter at 
den nordiske m iljövernkonvensjon trådte i 
kraft, arbeidet for at disse prinsipper må 
gjelde mellom alle berörte land. Vi har fått 
tilslutning til dette i anbefalinger som er 
vedtatt i OECD. Arbeidet med å videreut
vikle og konkretisere internasjonale samar- 
beidsregler på dette om rådet pågår stadig 
både i OECD og andre internasjonale orga
nisasjoner.

Jeg betrakter den uttalelse om en euro
peisk miljövernkonvensjon som foreligger 
fra sosial- og miljöutvalget, som en viktig 
stötte til videreföring av dette arbeidet.

N år dei gjelder den foreliggende uttalelse 
fra  sosial- og miljöutvalget om et nordisk 
forsknings- og utrcdningssam arbeid om fo r
urensninger som påvirker osonlaget, går 
jeg ut fra at M inisterrådets embetsmannsko- 
mite for miljövernspörsmål i samsvar med 
sitt m andat bör ha hovedansvaret for at 
nödvendig nordisk kontakt og samordning 
finner sted. D et er grunn til å overveie om 
ikke den arbeidsgruppe som foreslås av so- 
sial- og miljöutvalget bör knyttes til embets- 
mannskomiteen, idet det for tiden arbeides 
med disse spörsmål i de enkelte land. D et er 
også kontakt mellom de nordiske land, og 
fra nordisk side har vi engasjert oss for å få 
etablert et internasjonalt avtalefestet sam ar
beid til beskyttelse av osonlaget. Jeg vil der
for hilse velkommen stötte fra Nordisk 
Råds side til arbeidet for å få i stand en in
ternasjonal konvensjon, slik sosial- og m il
jöutvalget foreslår.

Undervisningsminister Gesirin: Det 
nordiska sam arbetet på miljövårdsområdet

har utvecklats mycket positivt under 1970- 
talet. D et är bara åtta år sedan N ordiska rå 
det rekom m enderade ett fastare miljövårds- 
samarbete mellan regeringarna och initiati
vet til den s. k. nordiska miljövårdskonven- 
tionen togs. I sam band med inrättandet av 
N ordiska m inisterrådet tillsattes år 1972 en 
äm betsm annakom m itté för miljövårdsfrå- 
gor. G runden för det nordiska sam arbetet 
mellan regeringarna, dvs., samarbetsöver- 
enskommelsen mellan D anm ark, F inland, 
Island, N orge och Sverige —• det s. k. Hel- 
singforsavtalet —  utvidgades år 1974 med 
tre artiklar angående miljövårdssamarbetet. 
Två år senare trädde m iljövårdskonventio- 
nen i kraft och i år är det meningen att m i
nisterrådet skall fastställa det långtidspro- 
gram för m iljövårdsom rådet som under vin
tern har remissbehandlats i N ordiska rådet.

Sam arbetsform erna har snabbt utvecklats 
och mångfaldigats. Samarbetets innehåll 
har också blivit m era mångsidigt, vilket tyd
ligt fram går av handlingsprogram m et, som 
om fattar praktiskt taget alla miljövårdens 
sektorer. Den snabba expansionen visar 
också att det finns ett konkret behov av att 
utbyta tankar och erfarenheter kring m iljö
frågor och att betydande fördelar kan upp
nås genom nordiskt samarbete.

M iljövårdslagstiftningen —  liksom även 
miljövårdsadm inistrationen —  i Finland är 
inte lika utvecklad som i de övriga nordiska 
länderna. D etta förorsakar naturligtvis p ro 
blem som vi em ellertid hoppas finna en lös
ning på inom en nära fram tid. D e övriga 
nordiska ländernas erfarenheter —• både de 
positiva och de negativa —  av olika m iljö
politiska åtgärder är i det sam m anhanget 
mycket värdefulla och de impulser det 
nordiska sam arbetet ger oss, av stor bety
delse.

Det forsknings- och utredningsarbete som 
utförs i ett nordiskt land kom m er i allm än
het också de övriga nordiska länderna till 
godo. Vi har utan tvekan kommit en god bit 
på väg när det gäller att undvika onödigt 
och kostsamt dubbelarbete. Jag har em eller
tid en känsla av att vi trots allt ännu kunde 
göra mycket för att sam ordna m iljövårds- 
forskningen i de nordiska länderna. Inga 
hinder för ett ökat forskningssam arbete 
föreligger och en ytterligare satsning på 
detta gem ensamma arbetsfält är väl m otive
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rad. D et program  för m iljövårdsom rådet, 
som ännu i vår skall fastställas av nordiska 
m inisterrådet, borde kunna utgöra en bra 
utgångspunkt för utarbetandet av konkreta 
förslag till ett utbyggt nordiskt forsknings
samarbete också på m iljövårdsområdet.

D et nordiska samarbetets arbetsform er 
har utvecklats positivt under 1970-talet. 
Trots detta kan vi ännu göra mycket för att 
ytterligare fördjupa verksam heten och öka 
det ömsesidiga utbytet av vårt samarbete. 
En koordinering av forsknings- och p lane
ringsverksamheten fram står därför som en 
speciellt lämplig och aktuell uppgift för de 
nordiska länderna under de kommande 
åren.

Tack, fru president.

Meddelande

D et meddelades, att indenrigsminister 
Egon Jensen intagit sin plats i rådet.

Lillqvisi: F ru  president! N ordiska rådet 
uppm anade under sin 25:e session i H el
singfors 1977 N ordiska m inisterrådet att 
göra upp ett program  för sam arbetet på 
m iljövårdsom rådet. M inisterrådets ämbets- 
m annakom m itté för m iljövårdsfrågor arbe
tade under våren och somm aren fram  ett 
förslag, som prelim inärt behandlades av 
m iljöm inistrarna och N ordiska rådets so
cial- och m iljöutskott på ett gemensamt 
möte i Oslo i oktober senaste år.

Jag fram höll vid m ötet på social- och 
m iljöutskottets vägnar bl. a. att det nära 
sam bandet mellan arbetsm iljön och den 
yttre miljön borde poängteras i program 
met. Både bullerproblem en och organise
ringen av produktkontrollen borde behand
las gemensamt av de myndigheter som sva
rar för skyddet av arbetsmiljön respektive 
den yttre miljön.

I den reviderade versionen av arbetspro
grammet har m an preciserat och också u t
vidgat vissa delar av texten. Jag är dock 
fortfarande av den åsikten, att program m et 
på ett otillfredsställande sätt belyser de p ro
blem, som ligger på gränsen mellan skyddet 
av arbetsmiljön och den yttre miljön. Oftast 
är de båda sektorernas m ålsättning och å t
gärder lätta att förena —  bl. a. när det gäl

ler att m inska buller från industriell u trust
ning —  men ibland kan det uppstå konflik
ter mellan skyddet av arbetsm iljön och den 
övriga miljövården. D et gäller t. ex. vid 
ventilation av fabrikslokaler, då m an ofta 
måste välja mellan att hålla den inre eller 
den yttre m iljön fri från skadliga gaser och 
partiklar.

A dm inistrationen av skyddet av arbets
m iljön och den yttre m iljön är i alla de 
nordiska länderna mer eller m indre klart åt
skilda och ofta är sam arbetet m ellan m yn
digheterna otillfredsställande. D etta borde i 
alla fall inte utgöra något hinder för att för
bättra  sam arbetet mellan äm betsmanna- 
kom m ittéerna på nordisk nivå när det kan 
anses ändamålsenligt. F ör närvarande är 
kontakterna mellan äm betsmannakommit- 
tén för arbetsm iljöfrågor och ämbetsman- 
nakom m ittén för m iljövårdsfrågor mycket 
sporadiska. N uläget beskrivs b ra bl. a. av 
det faktum  att de båda kom m ittéerna 
gjorde upp sina sektorprogram  utan  a tt ta  
kontakt med varandra. Jag skulle därför 
vilja fram föra förhoppningen, att kom m it
téerna förbättrar den inbördes inform atio
nen i detta avseende. En förbättring av in
form ationen mellan äm betsm annakom m it- 
téerna och parlam entarikerna skulle säkert 
också bidra till att öka nyttan av det nor
diska sam arbetet inom m iljösektorn och tro 
ligen även inom andra områden.

I m inisterrådets m iljövårdsprogram  ingår 
avfallshantering inklusive återvinning u r  av
fall. D ärem ot behandlas inte i program m et 
reningen av avloppsvattnet eftersom den 
hör till N ordforsks verksamhetsområde. 
Men enligt vad jag har hört sysslar N ord- 
fosk endast med att fö rbättra gam la och i 
bruk varande avloppsreningsverk.

Det här betyder, att forskning och fö r
söksverksamhet för att åstadkom m a bättre, 
billigare och ändamålsenligare reningsm eto
der vid uppförande av nya avloppsverk inte 
förekom m er inom N ordiska rådets ram. 
D etta är en brist enligt min uppfattning. 
Dylik verksam het borde mycket b ra kunna 
ske inom det nordiska sam arbetet. D et kan 
inte heller vara ekonom iskt förnuftigt att 
varje land gör egna grundutredningar om 
reningens teknik, ekonomi och organisation. 
Skillnaden mellan olika tätorter i N orden 
måste väl vara så pass liten att ett gemen
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samt forsknings- och projekteringsarbete 
för reningen av kom m unernas avloppsvat
ten mycket väl bör kunna ske i gemensam 
nordisk regi.

Såvitt jag kan förstå, skulle en sådan ge
mensam forskningsverksam het vara till 
nytta och gagn för alla som bor och verkar 
i N orden i såväl ekonomiskt som tekniskt 
avseende.

Ilaugslvedi: Æ rede president! Jeg regi
strerer m ed glede den enstemmighet og 
oppslutning som det synes å være i rådet 
omkring de miljöpolitiske samarbeidssaker. 
Statsråd H arlem  Brundtlands innlegg viste 
at det i realiteten ikke er noen forskjell i 
syn på de sentrale saker i handlingspro
grammet. Jeg håper at dette vil före til at vi 
kan rykke raskt fram  med konkrete tiltak 
som kan före til forsterket vern om vår na
tur i årene fremover.

N år det gjelder problemstillingene om 
kring naturressursene, er det klart at det 
kan bli en interessemotsetning, en avveining 
mellom ökonomiske hensyn og hensynet til 
bevaring av sentrale og viktige naturom rå
der. M inisterrådet har selvfölgelig en van
skelig oppgave når det gjelder å skape ba
lanse mellom vekst og miliöbevaring.

I Norge blir disse problemstillinger særlig 
aktualisert i spörsmålet om ytterligere vann- 
kraftutbygging eller vern av om råder som 
særlig de unge som vokser opp i dag, mener 
i höyeste grad er verneverdige. Denne van
skelige avveiningen vil vi stå overfor i årene 
som kommer. Den gir seg særlig uttrykk i 
debatten i Norge. I alie fall registrerer jeg 
med stor glede den oppslutning om miljöut- 
valgets forslag som det er gitt u ttrykk for 
her i dag, og jeg vil i likhet med saksordfö- 
rcren anbefale at utvalgets rekom m anda
sjon blir vedtatt av rådet.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och miljöutskottets fö r
slag till rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Aimo Ajo, K ristian Albertsen, Liv A nder

sen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, G un
nar Berge, Ilkka-Christian Björklund, Tryg

ve Bratteli, U lla Ekelund, K jell-Olof Feldt, 
Rolf Fjeldvær, Gylfi t>. Gislason, Astrid 
Gj ertsen, G uttorm  Hansen, Asbjørn Haugst- 
vedt, Ragnhildur H elgadóttir, Sverrir Her- 
mannsson, A llan Hernelius, Elsi Hetem äki- 
Olander, Anna-Liisa Hyvönen, D oris Hå- 
vik. K nut Johansson, Thyra Johansson, 
Bertil Jonasson, Ukka Kanerva, Sinikka 
K arhuvaara, Lars Korvald, Bror Lillqvist, 
N athalie Lind, G rethe Lundblad, Sture 
Palm, Jens Risgaard Knudsen, P etter Sa- 
vola, Rolf Sellgren, K arl Skytte, V. J. Suk- 
selainen, Ingrid Sundberg, B ernhardt Taste- 
sen, M irjam Tuominen, E rkki Tuom ioja, 
Sigrid Utkilen, Raino W esterholm, H enrik 
W esterlund, H åkan W inberg och Rolf W ir
tén.

M ot rekom m endationen röstade:
Leif Glensgård och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Kjell M agne Bondevik, René Brusvang, 

Eric Carlsson, Christian Christensen, Ib 
Christensen, Erling Dinesen, B jarne M ørk 
Eidem, Ralf Friberg, Steen Folke, Gustav 
Holmberg, Johan J. Jakobsen, Magnus 
K jartansson, Tellervo Koivisto, H åkon Kyl- 
lingmark, T hor Lund, Sven Mellqvist, O tto 
Mrirch, Jan-Ivan Nilsson. Johannes M. 
Olsen, Olof Palme, E rlendur Patursson, R o
bert Pedersen, Poul Schliiter, Jón Skafta- 
son, Reiulf Steen, Liv Stubberud, Lars W er
ner, Seppo W esterlund, K åre Willoch, 
Foike W oivalin och M arja tta Väänänen.

R ekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 45 röster m ot 2.

A 500/s: Medlemsförslag om gemensam 
nordisk insats för att få tiil stånd en euro
peisk miljöskyddskonvention

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet i anledning av medlems- 
förslaget m åtte antaga följande rekom m en
dation:

N ordiska rådet rekom m enderar de 
nordiska ländernas regeringar a tt verka 
för utarbetande och antagande av en 
europeisk miljöskyddskonvention.
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för utarbetande och antagande av en eu
ropeisk miljöskyddskonvention.

Sigrid Utkilen: (social- och m iljöutskot
tets talesman): Æ rede president! Miljøvern 
er på tross av den oppmerksom het som har 
vært omkring dette spørsmål, et relativt 
nytt begrep i praktisk politik. Vi skal ikke 
mer enn et par tiår tilbake, før begrepet var 
temmelig ukjent. Vern om det ytre miljø er 
blitt virkelig aktualisert i løpet av de siste 
tiår, m en i løpet av denne tiden har det til 
gjengjeld meldt seg med meget stor styrke. 
Selv om en av hovedoppgavene for våre 
land i dag er å unngå om fattende arbeidsle
dighet og å få økonomien og produksjonen 
på fart frem over igjen m å vi ikke glemme 
at arbeidet for å bedre det ytre og indre 
miljø og å redusere de miljøskadelige virk
ninger som kan følge med økonomisk og 
teknisk utvikling, fortsatt må ha høy prio
ritet. Vi har rett og slett ikke lov til å la 
problem ene ligge.

Som statsråd H arlem  Brundtland sa, har 
man på nordisk basis kom m et et godt 
stykke når det gjelder sam arbeidet om m il
jøpolitikken. Nordisk Råd anbefalte i 1972 
at man skulle inngå en nordisk miljøvern- 
konvensjon. Konvensjonen trådte i kraft i 
oktober 1976. og sikrer at nabolandsinteres- 
sen blir iikestillt med det egne lands interes
ser når det gjelder behandling av m iljø
spørsmål som kan få innvirkning på nabo
landet.

D et er blitt sagt at den nordiske miljø- 
vernkonvensjonen både i form  og innhold 
er epokegjørende ny som miljøverninstru- 
ment i internasjonal sammenheng. E tter 
min mening er det mye riktig i en slik ka
rakteristikk. Samtidig m å vi imidlertid er
kjenne at viktige miljøspørsmål ikke kan lø
ses på nordisk basis. Forurensninger kjenner 
ingen grenser, iallfall ikke på et så lite kon
tinent som Europa. D et er derfor nødvendig 
å fortsette arbeidet for å få en koordinert 
innsats for bedre m iljøvern også u tenfor 
ramm en av det nordiske samarbeide. D ette 
er bakgrunnen for at det foreliggende med- 
lemsforslag tar til orde for at regjeringene 
bør arbeide videre etter linjene fra den 
nordiske miljøvernkonvensjon og få i stand 
en videre europeisk miljøvernkonvensjon. 
Sosial- og m iljøutvalget har ikke hatt noe

problem med å slutte seg til medlemsforsla- 
gets intensjoner. Forslaget har da også i 
prinsipp fått tilslutning fra  de fleste m yn
digheter og organisasjoner, selv om det ikke 
skal legges skjul på at enkelte har uttrykt en 
viss skepsis til den konkrete verdi av en 
formell internasjonal ramm ekonvensjon. 
F. eks. peker det norske M iljøverndeparte
m ent på at m an muligens vil komme frem 
til raskere løsninger ved å ta  opp forhand
linger om konkrete tiltak for å få en gradvis 
nedtrapping av de viktigste utslipp. Jeg 
tror likevel det vil være riktig å si at ingen 
av remisseinstansene går imot at m an arbei
der for å få en europeisk m iljøvernkonven
sjon. D erim ot blir det understreket at m an 
ikke m å la  arbeidet m ed å finne frem  til 
konkrete tiltak på kort sikt ligge mens m an 
arbeider for å få til en konvensjon. Dette 
synspunkt har jeg for min del ingen proble
m er med å slutte meg til. D et er ikke her 
tale om et enten/eller. E tter m in oppfatning 
er det en selvfølge at forhandlingene med 
sikte på en konvensjon kan gå parallelt med 
bestrebelsene for å få til raske løsninger på 
akutte forurensningsproblemer.

Som følge av at forurensninger —• og da 
særlig luftforurensninger og sur nedbør —• 
er et felleseuropeisk problem , understreker 
utvalget at en miljøvernkonvensjon må om 
fatte både Øst- og Vest-Europa. Utvalget 
tilkjennegir i denne sammenheng sin posi
tive vurdering av det arbeid som allerede er 
i gang innenfor FN s økonomiske kom m i
sjon for E uropa og innenfor OECD. D et 
kan også være grunn til å huske a t nettopp 
samarbeid om bekjempelse av miljøvern- 
problem er er blinket u t som et av de sen
trale om råder i sluttdokum entet fra  den eu
ropeiske sikkerhetskonferanse.

En konvensjon ville på en bindende m åte 
pålegge landene en gjensidig inform asjons
plikt om miljø- og ressursskadelig virksom 
het. Derved vil m an oppnå en kartlegging 
av miljøproblemene, og en slik kartlegging 
er den første forutsetning for å kunne ta 
opp forhandlinger om konkrete mottiltak.

Utvalget peker også på at arbeidet med 
en europeisk miljøvernkonvensjon i seg selv 
vil virke opir.ionspåvirkende og derved bi
dra til en større forståelse for betydningen 
av et effektivt arbeid på dette område.

M ed disse ord vil jeg anbefale rådet å
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slutte seg til utvalgets enstemmige innstil
ling om at

Nordisk Råd rekom m anderer de nor
diske regjeringer å arbeide for at det 
inngås en europeisk miljøvernkonvensjon.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och miljöutskottets för
slag tili rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Aimo Ajo, K ristian Albertsen, Liv A nder

sen, H alldór Ásgrírnsson, Jo Benkow, Kjell 
M agne Bondevik, Trygve Bratteli, U lla 
Ekelund, K jell-Olof Feldt, Rolf Fjeldvær, 
Astrid Gjertsen, Asbjørn Haugstvedt, Ragn
hildur Helgadóttir, Sverrir Hermannsson, 
Allan Hernelius, Gustav Holmberg, Anna- 
Liisa Hyvönen, Doris Håvik, K nut Johans
son, Thyra Johansson, Bertil Jonasson, Si
nikka K arhuvaara, Lars Korvald, Bror 
Lillqvist, N athalie Lind, Thor Lund, Grethe 
Lundblad, Sven Mellqvist, Otto Mørch, 
Sture Palm, Robert Pedersen, Jens Risgaard 
Knudsen, Gabriel Romanus, Petter Savola, 
Liv Stubberud, V. J. Sukselainen, Ingrid 
Sundberg, M irjam  Tuom inen, Erkki Tuo- 
mioja, Sigrid Utkilen, Raino W esterholm, 
Henrik W esterlund, Seppo W esterlund, H å
kan W inberg, Rolf W irtén och Folke W oi
valin.

M ot rekom m endationen röstade:
Leif G lensgård och Mogens Voigt.

Frånvarande var:
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björk

lund, René Brusvang, E ric Carlsson, 
Christian Christensen, Ib Christensen, E r
ling Dinesen, Bjarne M ørk Eidem, Ralf F ri
berg, Steen Folke, Gylfi I3. Gislason, G u t
torm  Hansen, Elsi Hetem äki-Olander, Jo 
han J. Jakobsen, Ilkka Kanerva, Magnús 
K jartansson, Tellervo Koivisto, Håkon 
Kyllingmark, Jan-Ivan Nilsson, Johannes 
M. Olsen, Olof Palme, E rlendur Patursson, 
Poul Schliiter, Jón Skaftason, Karl Skytte, 
Reiulf Steen, Bernhardt Tastesen, Lars 
W erner, K åre Willoch, och M arjatta V ää
nänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 46 röster m ot 2.

4
D 1978/3/1972/s: Meddelande om rekom
mendation nr 3/1972 angående åtgärder 
mot vissa luftföroreningar

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet 
till handlingarna och anse spörsmålet för 
rådets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

5
A 505/s: Medlemsförslag om gemensam 
nordisk insats för att få till stånd en kon
vention för bevarandet av ozonskiktet

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet i anledning av medlems- 
förslaget m åtte antaga följande rekom m en
dationer:

1. N ordiska rådet rekom m enderar 
Nordiska m inisterrådet att tillsätta en

arbetsgrupp för att följa den in ternatio
nella forskningen angående klorfluorm e- 
tanföreningarnas inverkan på ozonskiktet 
samt undersöka i vilken utsträckning and
ra faktorer, t. ex. fossila bränslen, har 
skadlig inverkan på ozonskiktet

2. N ordiska rådet rekom m enderar
de nordiska ländernas regeringar att 

verka för en internationell konvention till 
skydd för ozonskiktet.

Westerholm, (social- och miljöutskottets 
talesman): Ärade president! D et förslag om 
gemensamt nordiskt agerande till skydd för 
ozonskiktet i stratosfären, som fyra med- 
jtemmar av rådet har väckt, gäller en i hög 
grad betydelsefull, ja rentav livsviktig ange
lägenhet.

Jordklotet omges på 15— 50 km :s höjd av 
ett lager ozongas. D etta ozonskikt fungerar 
som ett naturligt skydd mot solens u ltravio
letta strålning. Om ozonlagret skulle fö rtun
nas eller försvinna, så skulle detta, anser ve
tenskapsm ännen, öka cancerriskerna, o r
saka oanade genetiska och andra skadeverk
ningar på människor, djur och växter och 
även påverka klimatet.
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Det skräm m ande är att det livsviktiga 
ozonskiktet tycks kunna skadas av ett antal 
faktorer som orsakas av människans egen 
verksamhet i vår tid. Förslagsställaren har 
näm nt tre: klorfluorkolväteföreningarna, 
främst de s. k. freongaserna, som används 
som drivmedel i sprayflaskor, överljudsflyg 
och kvävegödsel. Förslagsställarna vill att 
N ordiska rådet skall uppm ana m inisterrådet 
dels att verka för a tt en internationell kon
vention till skydd för ozonskiktet utarbetas 
och antas, dels att kraftigt begränsa an 
vändningen av freongaser i Norden.

Social- och miljöpolitiska utskottet har 
behandlat medlemsförslaget med allt det in
tresse och det allvar det förtjänar. U tskottet 
har kunnat konstatera att alla rem issinstan
ser är positiva till själva syftet att skydda 
ozonskiktet —  och något annat var väl inte 
heller att vänta.

U tskottet har också noterat, att freonga
serna anses vara det farligaste hotet mot 
ozonskiktet. D etta är inte med full evidens 
bevisat, men indicierna är så starka att ett 
om fattande forskningsarbete har igångsatts 
i de stora industriländerna för att fastställa 
dels själva risksambanden, dels också storle
ken av freongasernas inverkan och med vil
ken snabbhet de påverkar ozonskiktet. 
Inom  industrin har redan ersättningspro
dukter fö r freongaserna utvecklats och 
detta arbete fortsätter.

Mot bakgrunden av att ett om fattande 
forskningsarbete om freongasernas inverkan 
på ozonskiktet pågår, har social- och mil
jöutskottet ansett det riktigast att inte i 
detta skede föreslå om edelbara begräns
ningar i användningen av klorfluorm etan- 
föreningar. såsom förslagsställarna önskade. 
I stäilet föreslår utskottet att m inisterrådet 
rekomm enderas att tillsätta en arbetsgrupp 
med uppgift att följa den internationella 
forskningen om dessa frågor. En annan vik
tig uppgift för denna arbetsgrupp är enligt 
utskottets åsikt att undersöka i vilken u t
sträckning andra faktorer är skadliga för 
ozonskiktet. U tskottet avser med detta inte 
bara överljudsflyg och kvävegödselämnen, 
vilka näm ns av förslagsställarna, u tan  också 
t. ex. fossila bränslen, d. v. s. kol och olja. 
Dessa avger nämligen oxider, som anses 
vara skadliga för ozonskiktet, även om 
detta inte har undersökts vetenskapligt.

D ärem ot ansluter sig utskottet till för
slagsställarnas andra kläm, nämligen att de 
nordiska länderna borde verka för att en in
ternationell konvention till skydd för ozon
skiktet utarbetas och antas. D etta kan ju 
förefalla litet ologiskt, eftersom utskottet 
inte vill förorda om edelbara begränsningar 
av freongasbruket i N orden. N u är det dock 
så, att det tar lång tid att få till stånd nya 
internationella konventioner. D et forsk
ningsarbete som nu pågår kan väntas ge re 
sultat inom inte alltför lång tid. Dessa resul
tat kom m er att kunna ge underlag för vad 
en konvention skall innehålla. D ärför anser 
utskottet att de nordiska länderna redan nu 
i internationella sammanhang bör inleda 
förberedelser för att åstadkom m a en sådan 
konvention.

Social- och miljöutskottets betänkande 
utm ynnar i förslag till två skilda rekom 
m endationer, vilket h a r sin form ella bak
grund. Den ena rekom m endationen, som 
gäller tillsättandet av den arbetsgrupp som 
jag tidigare talade om, riktas till m inisterrå
det. Den andra, som avser gemensamt nor
diskt agerande för att få till stånd en inter
nationell konvention till skydd av ozonskik
tet, riktas till de nordiska regeringarna, ef
tersom det i alla fall rö r sig om verksamhet 
på det internationella planet.

Ärade president! Jag yrkar bifall till so
cial- och miljöutskottets förslag. Tack!

Statsrådet Dahlgren: F ru  president! Den 
svenska regeringen beslutade i decem ber 
1977 att förbjuda im port och tillverkning av 
sprayförpackningar innehållande s. k. freo
ner. Genom detta initiativ har den svenska 
regeringen velat m arkera betydelsen av att 
åtgärder vidtas för a tt m inska sådana skad
liga utsläpp som kan m edföra risker för att 
ozonlagret skadas.

Å tgärder i några enskilda länder är emel
lertid inte tillräckliga. Som fram går av 
medlemsförslaget har vi h ä r att göra med 
ett miljöproblem av global omfattning. U t
släppen i ett land eller en region påverkar 
ozonskiktet runt hela jorden. D etta förhål
lande har lett till den svenska inställningen 
att problem en kring ozonlagret främ st bör 
angripas genom internationellt samarbete 
när det gäller forskning och utredningsar
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bete sam t genom internationella åtgärder 
för a tt m inska utsläppen av äm nen som kan 
skada ozonlagret.

Sverige har därför liksom andra nordiska 
länder aktualiserat dessa frågor i olika in
ternationella organisationer, t. ex. OECD 
och F N :s miljöstyrelse. O m fattande arbete 
pågår nu inom dessa organisationer.

Vid en internationell konferens om ozon
frågorna i W ashington i m ars 1977 utarbe
tades en särskild aktionsplan. D enna ak
tionsplan som bl. a. om fattar fortsatt forsk
ningsarbete antogs vid FN :s miljöstyrelses 
femte möte i maj 1977 som också beslöt att 
sätta upp en särskild kom m itté med uppgift 
att bl. a. sam ordna pågående forskning. Det 
är angeläget att vi från  de nordiska län
derna även i fortsättningen aktivt stödjer 
detta arbete. E tt aktivt nordiskt agerande 
kan ytterligare förstärka denna insats. Jag 
föreställer mig att den nordiska ämbetsman- 
nakom m ittén för m iljövårdsfrågor bör 
kunna spela en viktig roll i detta sam m an
hang.

D et räcker emellertid inte med att vi 
forskar och utreder mera. Vi måste så snart 
som möjligt också få till stånd internatio
nella åtgärder för att begränsa de skadliga 
utsläppen. Sverige har i F N :s miljöstyrelse 
verkat för att en internationell konvention 
till skydd för ozonlagret skall komma till 
stånd. D et är viktigt att de nordiska län
derna fortsätter att gemensamt driva denna 
fråga både inom F N :s miljöarbete och på 
annat sätt. Den svenska regeringen ser 
därför mycket positivt på det initiativ som 
här tagits i Nordiska rådet.

Ändringar i medlemslistan

D et anmäldes, att Rolf Sellgren återtagit 
sin plats i rådet och att Gabriel Rom anus 
läm nat sessionen samt att Jan-Ivan Nilsson 
läm nat sessionen och ersatts av Gabriel Ro
manus.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och miljöutskottets för
slag till rekomm endationer.

F ör rekom m endationsförslag 1 röstade:
Aimo Ajo, Kristian Albertsen, Liv A nder

sen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, G un
nar Berge, Ilkka-Christian Björklund, Kjell 
Magne Bondevik, Trygve Bratteli, Eric 
Carlsson, Christian Christensen, U lla Eke
lund, Kjell-Olof Feldt, Rolf Fjeldvær, Ralf 
Friberg, Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, 
Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur Helgadót- 
tir, Sverrir Herm annsson, Allan, Hernelius, 
Anna-Liisa Hyvönen, Doris Håvik, K nut 
Johansson Thyra Johansson, Bertil Jonas
son, Sinikka K arhuvaara, M agnús K jartans
son, Tellervo Koivisto, Lars Korvald, Bror 
Lillqvist, N athalie Lind, T hor Lund, 
Grethe Lundblad, Sven Mellqvist, Sture 
Palm, Robert Pedersen, Jens Risgaard 
Knudsen, Gabriel Rom anus, Petter Savola, 
Rolf Sellgren. K arl Skytte, Liv Stubberud, 
V. J. Sukselainen, Ingrid Sundberg, Bern
hardt Tastesen, M irjam  Tuom inen, Erkki 
•Tuomioja, Sigrid Utkilen, Raino W ester
holm, Henrik W esterlund, Seppo W ester
lund, H åkan W inberg, Rolf W irtén och 
Folke Woivalin.

M ot rekom m endationen röstade: Mogens 
Voigt.

Frånvarande var:
René Brusvang, Ib Christensen, Erling 

Dinesen, Bjarne M ørk Eidem, Steen Folke, 
Gylfi P . Gislason, Leif G lensgård, Elsi He- 
tem äki-Olander, Gustav Holmberg, Johan 
J. Jakobsen, Ilkka Kanerva, H åkon Kylling- 
mark, O tto M ørch, Johannes M. Olsen, 
Olof Palme, E rlendur Patursson, Poul 
Schliiter, Jón Skaftason, Reiulf Steen, Lars 
W erner, K åre W illoch och M arja tta V äänä
nen.

Rekommendationen hade sålunda anta
gits med 55 röster mot 1.

För  rekom m endationsförslag 2 röstade:
Aimo Ajo, K ristian Albertsen, Liv A nder

sen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, G un
nar Berge, Ilkka-Christian Björklund, K jell 
M agne Bondevik, Trygve Bratteli, E ric 
Carlsson, Christian Christensen, U lla E ke
lund, Kjell-Olof Feldt, Rolf Fjeldvær, Ralf 
Friberg, Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, 
Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur Helgadót-
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tir, A llan Hcrnelius, Anna-Liisa Hyvönen, 
K nut Johansson, Thyra Johansson, Bertil 
Jonasson, Sinnikka K arhuvaara, Magnus 
Kjartansson. Tellervo Koivisto, Lars K or
vald, Bror Lillqvist, N athalie Lind, Thor 
Lund, G rethe Lundblad, Sven Mellqvist, 
Sture Palm, Robert Pedersen, Jens Risgaard 
Knudsen, Gabriel Romanus, Petter Savola, 
Rolf Sellgren. K arl Skytte, Liv Stubberud, 
V. J. Sukeslainen, Ingrid Sundberg, Bern
hardt Tastesen, M irjam  Tuominen, Erkki 
Tuomioja, Sigrid Utkilen, Raino W ester
holm, H enrik W esterlund, Seppo W ester
lund, H åkan Winberg, Rolf W irtén och 
Folke Woivalin.

M ot rekom m endationen röstade: Mogens 
Voigt.

F rånvarande var:
René Brusvang, Ib Christensen, Erling 

Dinesen, B jarne M ørk Eidem, Steen Folke, 
Gylfi p .  Gislason, Leif Glensgård, Sverrir 
Hermannsson, Elsi Hetem äki-Olander, Gus
tav Holmberg, Doris Håvik, Johan J. Ja 
kobsen, llkka Kanerva, Håkon Kylling- 
m ark, Otto M ørch, Johannes M. Olsen, 
Olof Palme, E rlendur Patursson, Poul 
Schliiter, Jón Skaftason, Reiulf Steen, Lars 
W erner, K åre Willoch och M arjatta V äänä
nen.

R ekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 53 röster m ot 1.

6
A 511/s: Medlemsförslag om gemensam 
nordisk beredskap mot oljekatastrofer

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit 
att N ordiska rådet icke m åtte företaga sig 
något i anledning av medlemsförslaget.

Liv Andersen (social- och miljöutskottets 
talesman): Æ rede president! Bakgrunnen for 
medlemsförslaget er utblåsningen fra Bravo- 
plattform en på Ekofisk-feltet i N ordsjøen i 
april 1977. D et anføres at beredskapen var 
for dårlig, og at det frem kom  kritikk over 
at eksperter for å bekjem pe den ukontrol
lerte utblåsning —  det som populært kal

les ”brønndrepere” —  m åtte hentes fra u t
landet.

D et pekes på at landene rundt Nordsjøen 
og Skagerak inngikk en avtale i 1969, kalt 
Bonn-avtalen, eller Nordsjø-avtalen, om 
gjensidig hjelp ved større oljeutslipp, videre 
at Københavnavtalen om samarbeid om til
tak mot større oljeforurensning av havet ble 
vedtatt i 1971. D enne siste avtalen har fun
gert i praksis flere ganger ved oljeforurens
ning i Øresundsregionen og i Bottenviken, 
m en utblåsningen på Bravoplattform en i 
april 1977 representerte det første tilfelle 
hvor praktisk samarbeid i N ordsjøen mel
lom Norge, Sverige og D anm ark ble satt i 
verk.

D et foreslås at det utarbeides et sam nor
disk program  for beredskap mot oljekata
strofer og bekjempelse av oljeutslipp.

M edlemsförslaget om fatter:
a) kartlegging av disponible ressurser og 

av mulighetene for å sam ordne innsatsen 
ved oljekatastrofer i N ordsjøen,

b) samarbeid om forskning om ulike me
toder for å vinne kontroll over utblåsninger 
ved boreplattform er og utarbeiding av sik
kerhetsbestemmelser,

c) en avansert utdanning på oljebe- 
kjempningsom rådet.

Høringsrunden på dette medlem sforslaget 
viser at det er svært delte m eninger om be
hovet for ytterligere avtaler om beredskap 
og sikkerhet for forurensning av olje m. m. 
på nordisk plan i tillegg til de avtaler og det 
arbeid som allerede er i gang på dette om 
rådet. Flere høringsinstanser og også sosial- 
og m iljøutvalget uttaler at det kan oppstå 
problem er om to så relativt ulikeartede hav
om råder som N ordsjøen og Østersjøen skal 
om fattes av samme program , og m an u t
taler tvil om et begrenset sam arbeidsom råde 
vil ha noen særlig verdi. D et foregår alle
rede et u tstrakt og intenst sam arbeid om 
oljevernberedskap på et bredere internasjo
nalt plan som gjelder både forskning, tiltak 
m ot oljesøl og varslingssystemer. Som alle
rede nevnt ble Bonn-avtalen inngått i 1969, 
hvor samtlige N ordsjø-land er tilsluttet. 
København-avtalen av 1971 er en sam
arbeidsavtale vedrørende tiltak mot for
urensning av sjøen, inngått mellom de nor
diske land, unntatt Island.

Helsingfors-konvensjonen av 1974 gjelder
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beskyttelse av det m arine miljø i Østersjøen 
og gjelder utslipp av ulike slag, flytende 
gift, olje og andre skadelige stoffer og gjel
der de 7 kyststater omkring Østersjøen. 
Denne avtale ventes ratifisert om kort tid. 
Det er viktig at de nordiske land nå kan 
bruke den kapasitet de har, og få den ro de 
trenger, for å arbeide med de eksisterende 
avtaler, og ikke m å splitte opp sin arbeids
kraft på for mange områder.

Sosial- og miljøutvalget er tilfreds med at 
det nordiske samarbeid kom fort i gang i 
sam band med Bravo-ulykken, og utvalget 
forutsetter at myndighetene i de nordiske 
land videreutvikler sitt samarbeid med u t
gangspunkt i disse erfaringer.

Sosial- og miljöutvalget vil understreke 
behovet for et bredt nordisk samarbeid 
både når det gjelder oljeutslipp fra skip og 
ved oijekatastrofer f. eks. ved utblåsing på 
oljefelt i Nordsjöen. Av de remissuttalelser 
som foreligger, særlig fra D anm ark og 
Norge som i sterkest grad er involvert, ble 
det gjort klart at det allerede er i gang et 
nært samarbeid på disse felt, ikke bare in
nen Norden, men også med Storbritannia. 
U nder den forutsetning går utvalget inn for 
at det ikke foretas noe ytterligere med fo r
slaget. U tvalget forutsetter imidlertid at det 
allerede innledede samarbeid styrkes i störst 
mulig grad.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls utskottets förslag.

A 493/s: Medlemsförslag om samarbete be
träffande förbättrad hälsovård för jord
bruksbefolkningen

Social- och miljöutskottet hade föreslagit, 
att Nordiska rådet i anledning av medlems
förslaget m åtte antaga följande rekom m en
dation:

N ordiska rådet rekom m enderar N or
diska m inisterrådet att u tarbeta gemen
samma riktlinjer för åtgärder för att för
bättra arbetsmiljö, hälsovård och rehabi
litering för de i jordbruket sysselsatta i 
Norden.

Savola: Rouva presidentti! Ammatissa 
olevan viljelijäväestön keski-ikä on korkea 
kaikkialla Pohjoismaissa. Niissä verrattain 
harvoissa tutkimuksissa, joita on eri Poh
joismaissa tehty koskien viljelijäväestön sai- 
rastuvuutta ja terveydentilaa, on voitu to- 
dcta korkeita sairastuvuuslukuja. Sydän- ja 
verisuonisairaudet, nivelten ja tukirangan 
sairaudet ja  ruoansulatuselinten sairaudet 
erityisesti vaivaavat viljelijäväestöä. Maail- 
m an terveysjärjestön käynnistämässä Poh- 
jois-Karjala-tutkim uksessa on voitu todeta 
samanlaisia iimiöitä. Jäsenaloitteen pohjalta 
annetuissa asiantuntijalausunnoissa eri Poh- 
joismaista todettiin, että tehdyt tutkim ukset 
Pohjoismaissa ovat verrattain  harvoja eikä 
ole olemassa yhtenäistä statistiikkaa vilje
lijäväestön sairauksista, sairastavuudesta ei
kä yhteisiä tutkim usm etodeja. M aatalouden 
teknillistyminen, jatkuva raskaiden taakko- 
jen nosteleminen, erilaiset myrkyt, torjunta- 
aineet, pöly ovat tuoneet uusia ammattisai- 
rauksia maatalousväestön pariin. A siantun
tijalausunnoissa todettiinkin selvästi työ- 
suojelun ja työterveydenhuollon tarve m aa
talousväestön parissa ja  näiden tarpeiden 
pohjoismaisen selvittelyn aiheellisuus.

Lausunnoissa koskien viljelijäväestön so- 
siaaliturvaa todettiin, että viljelijäväestö 
joutuu pakostakin työsidonnaisuudesta joh- 
tuen tekem ään työtä myös sairaana. Se on 
taas osaltaan aiheuttanut pitkäaikaissairauk- 
sia, työperäisiä sairauksia ja  lyhentänyt työ- 
kykyistä elinikää. Lausunnoissa todettiin 
tarpeelliseksi luoda m ahdollisuudet viljeli- 
jäväestölle sairastaa parantum ista edistäväl- 
lä tavalla. Todettiin, että tähän päästään 
lom ittajajärjestelm än kautta. A siantuntija
lausunnoissa viitattiin myös naispuolisen 
viljelijäväestön sosiaaliturvassa esiintyviin 
epäkohtiin, mm. sairausvakuutulcsessa, tulo- 
perusteissa ja  riittäm ättöm ässä lomassa. Vil
jelijäväestön sosiaaliturvan heikkouden to
dettiin myös kuvastuvan riittäm ättöm ässä 
eläketurvassa. Jäsenaloitetta koskevat lau- 
sunnot käsittelivät myös viljelijäväestön 
kuntoutustarvetta. K un aktiivissa työssä ole
van viljelijäväestön keski-ikä Pohjolassa on 
hyvin korkea, merkitsee se suurta riskiä sai- 
rastua ja  m enettää työkyky pysyväisesti. 
Sen vuoksi työterveyshuollon ja  kuntoutus- 
tarpeen selvittelyä pohjoismaisella tasolla 
pidettiin tarpeellisena ja  hyvänä asiana.
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Aloitetta koskevien lausuntojen perus- 
teella sosiaali- ja  ym päristövaliokunta kat- 
soi, että oli syytä koota ja  yhdistää kaikki 
se tietous, mikä on Pohjoismaissa viljelijä- 
väestön sairauksista, sairastavuudesta, työ- 
olosuhteista, työperäisistä sairauksista, työ- 
tapaturm ista, kuntoutustarpeesta ja  sosiaali- 
turvasta. T ätä tarkoitusta varten Pohjois
m aiden neuvoston sosiaali- ja  ym päristöva
liokunta järjesti lokakuussa 1977 Kuopiossa 
Suomessa kaksipäiväisen seminaarin käsitte- 
lem ään näitä m ainittuja asioita. Valiokun- 
nalla oli siten tilaisuus perehtyä koko vilje- 
lijäväestön terveydenhuoltokenttään koko- 
naisuudessaan, ja  se esittää seuraavanlaisia 
yhteispohjoismaisia toim enpiteitä m aatalou- 
dessa työskentelivien terveydentilan edistä- 
miseksi.

Seminaarissa todettiin, että Pohjoism ai
den viralliset tilastot koskien m aatalous- 
väestön sairastavuutta olivat niin erilaisia, 
ettei voitu tehdä yhtenäisiä johtopäätöksiä 
m aatalousväestön sairastuvuudesta Pohjois
maissa kokonaisuudessaan, ja valiokunta 
suositteleekin, että pohjoismaiset tilastot yh- 
denmukaistettaisiin. Tavallisimpien m aata
lousväestön sairauksien kuten selkäsairauk- 
sien, nivelsairauksien, sydän- ja  verisuoni- 
sairauksien, ruoansulatuselinten sairauksien 
esiintyminen tulisi selvittää ja  esittää suun- 
taviivoja, joilla näitä sairauksia voidaan 
myös torjua ja  jo tta  viljelijäväestöä voidaan 
myös kuntouttaa. V aliokunta suositteleekin 
yhteispohjoismaisia toim enpidelinjoja kun- 
toutustoim innan kohdistamiseksi viljelijä- 
väestön työkyvyn säilyttämiseksi rinnan 
m uiden väestöryhmien sam ankaltaisten toi- 
menpiteiden kanssa. Viljelijäväestön työter- 
veyshuollon katsottiin seminaarissa myös 
olevan järkevintä kytkeä kansanterveystyö- 
hön.

Seminaarissa käsiteltiin perusteellisesti 
maataloudessa esiintyviä työtapaturm ia, nii
den laatua, frekvenssiä ja  olosuhteita, missä 
onnettom uudet esiityvät. Todettiin, että vil- 
jelijäväestö joutuu käsittelem ään hy vin 
useita erilaatuisia koneita, ja  se on myös 
lisäämässä työtapaturm ien alttiutta ja  lukua. 
Valiokunta suositteleekin yhteispohjoismai
sia toim enpiteitä onnettom uustapauksien re- 
kisteröimiseksi ja  tutkim uksia olosuhteista, 
joissa työtapaturm ia erityisesti esiintyy.

Seminaarissa todettiin niin ikään, että

työympäristö m aataloudessa on m uuttunut 
sikäli, että joudutaan käyttäm ään hyvin pal- 
jon erilaisia kemiallisia yhdisteitä, lannoit- 
teita, kasvimyrkkyjä ja  viljelijäväestö joutuu 
myös tekemisiin erilaisten kaasujen kanssa. 
Sen vuoksi yhteistyö työym päristön selvittä- 
miseksi ja  parantam iseksi on hy vin tärkeä 
asia pohjoismaisella tasolla. V aliokunta to- 
teaa myös, että työperäisten sairauksien eh- 
käisemiseksi on parhaillaan käynnissä jo eri
laisten työvälineiden ergonominen selvittely 
ja  että traktoreitten ja m oottorisahojen tur- 
vallisuuskysymyksiä selvitellään myös poh- 
joismaisessa yhteistyökomiteassa. Sosiaali- 
ja  ym päristövaliokunta toteaakin, että maa- 
talouden työterveys-, työsuojelu- ja  työtur- 
vallisuuskysymykset on otettava jatkuvaksi 
pohjoismaiseksi yhteistyökohteeksi. Tieto- 
jen ja  kokem usten vaihtam inen näillä alueil- 
la on varm asti jokaiselle osapuolelle hyö- 
dyksi.

Sosiaali- ja  ym päristövaliokunta toteaa 
myös käydyn sem inaarin perusteella, että 
maatalousväestön sosiaaliturvaa on kehi- 
tettävä siten, että syntyy edellytykset sairas- 
taa  parantum ista edistävällä tavalla ja  ettei 
tarvitse tehdä työtä sairaana. Asia edellyt- 
tää lom ittajajärjestelm än synnyttämisen 
myös sairaustapauksissa. Täm ä asia on jo 
osittain Pohjoismaissa toteutettu. V aliokun
ta myös saattoi todeta, että viljelijäväestön 
sosiaaliturva eläkkeen suhteen on riittäm ä- 
tön. K uopion seminaarissa todettiin niin 
ikään, että Pohjoismaissa viljelijäväestön 
vuosiloma ja  sen pituus ei ole samantasoi- 
nen kuin muilla väestöpiireillä. Pisimmälle 
tässä asiassa on ehditty Norjassa. Jatkuvaa 
yhtäjaksoisen työn keskeyttäminen lomalla 
merkitsee valiokunnan käsityksen m ukaan 
edellytysten luom ista myös viljelijäväestön 
parem paan terveydentilaan.

Sosiaali- ja  ym päristövaliokunta toteaa 
yhteenvetona, että lausuntokäsittely ja  sitä 
seurannut seminaari Kuopiossa ovat anta- 
neet hyvän pohjan jatkotyölle m aatalous
väestön terveydenhoidon, työtervsvdenhoi- 
don, työympäristön, kuntoutuksen ja so- 
siaaliturvan kehittämiseksi ja  parantam isek
si Pohjoismaissa. Sosiaali- ja ym päristöva
liokunta esittää, että Pohjoism aiden neu- 
vosto suosittaa Pohjoism aiden ministeri- 
neuvostolle, että ministerineuvosto laatisi 
yhteiset suuntalinjat toimenpiteille, joilla
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parannetaan maataloudessa työskentelevien 
työympäristöä, terveydenhoitoa ja  kuntou- 
tusta Pohjoismaissa.

Rouva presidentti! Ehdotan, että Poh
joism aiden neuvosto hyväksyy sosiaali- ja 
ym päristövaliokunnan esityksen.

Savolas anförande i svensk översättning: 
F ru  president! Den yrkesaktiva jo rdbrukar
befolkningens genom snittsålder är hög 
överallt i N orden. I de jämförelsevis få ta 
liga undersökningar, som företagits i de 
olika nordiska länderna angående jordbru
karbefolkningens sjukdomsfrekvens och 
hälsotillstånd, har m an kunnat konstatera 
höga sjukdomsfrekvenser. H järt- och blod- 
kärlssjukdomar, ledsjukdom ar och rygg
sjukdom ar samt sjukdom ar i m atsm ält
ningsorganen är sådana som speciellt före
kom m er hos jordbrukarbefolkningen. I det 
av Världshälsoorganisationen igångsatta 
N ordkarelenprojektet har m an kunnat 
konstatera liknande fenomen. I remissytt
randen som i de olika nordiska länderna gi
vits med anledning av medlemsförslaget 
konstaterades, att de i nordiska länder före
tagna undersökningarna är rä tt fåtaliga och 
att det inte finns någon enehetlig statistik 
över jordbruksbefolkningens sjukdom ar och 
sjukdomsfrekvens och inte heller gem en
samma undersökningsmetoder. Jordbrukets 
teknisering, ständigt lyftande av tunga bör
dor, olika gifter, bekämpningsmedel, damm 
har m edfört nya yrkessjukdom ar hos jo rd
brukarbefolkningen. I expertutlåtanden 
konstaterades också tydligt behovet av arbe
tarskydd och arbetshygien bland jordbru
karbefolkningen liksom också angelägenhe
ten av en samnordisk utredning av dessa be
hov.

1 y ttrandena angående jordbrukarbefolk
ningens socialskydd konstaterades att jo rd
brukarbefolkningen på grund av arbetsbun- 
denheten också måste arbeta när de är 
sjuka. D etta har åter för sin del åstadkom 
mit långtidssjukdomar, arbetsbetingade 
sjukdom ar och förkortat den arbetsföra 
livstiden. Í yttrandena konstaterades beho
vet att för jordbrukarbefolkningen skapa 
möjligheter att vara sjuk på ett tillfrisknan
det främ jande sätt. D et konstaterades, att 
detta kan åstadkom mas genom ett system 
av avlösare. I expertutlåtanden hänvisades

också till olägenheter som förekom m er i 
den kvinnliga jordbrukarbefolkningens so
cialskydd, bl. a. i fråga om sjukförsäkring, 
inkom stgrunder och otillräcklig semester. 
D et konstaterades, a tt det otillräckliga so
cialskyddet för jordbrukarbefolkningen 
också återspeglas av det otillräckliga pen
sionsskyddet.

I rem issyttranden m ed anledning av m ed
lemsförslaget berördes även jordbrukarbe
folkningens behov av rehabilitering. D å ge
nom snittsåldern av jordbrukarbefolkningen 
i aktivt arbete i N orden är mycket hög, in
nebär detta en stor risk att bli sjuk och att 
perm anent förlora arbetsförm ågan. D ärför 
ansågs en utredning av arbetshygien och re- 
habiiiteringsbehovet på nordiskt p lan  som 
en nödig och god angelägenhet.

På grund av yttrandena angående m ed
lemsförslaget ansåg social- och m iljöutskot
tet, att det var skäl att samla och förena all 
den kunskap som förekom m er i de nordiska 
länderna angående jordbrukarbefolkningens 
sjukdomar, sjukdomsfrekvens, arbetsförhål
landen, arbetsbetingade sjukdom ar, arbets
olyckor, rehabiliteringsbehov och social
skydd. F ör detta ändam ål anordnade N or
diska rådets social- och m iljöutskott i okto
ber 1977 i K uopio i F inland ett två dagars 
seminarium för att behandla dessa ärenden. 
U tskottet hade sålunda m öjlighet a tt stifta 
bekantskap med jordbrukarbefolkningens 
hälsovårdsfält i dess helhet och utskottet 
föreslår följande sam nordiska åtgärder för 
att främ ja hälsotillståndet hos folk som ar
betar inom jordbruket.

D et konstaterades på seminariet, att de 
nordiska ländernas officiella statistiker över 
jordbrukarbefolkningens sjukdomsfrekvens 
var så pass olika, att m an inte kunde dra 
gem ensamma slutsatser angående jo rdbru
karbefolkningens sjukdomsfrekvens i de 
nordiska länderna som helhet, och utskottet 
rekom m enderar också, att de nordiska sta
tistikerna m åtte förenhetligas. Förekom sten 
av de vanligaste sjukdom arna hos jo rdbru 
karbefolkningen, såsom ryggsjukdomar, 
ledsjukdomar, hjärt- och blodkärlssjukdo- 
m ar och sjukdom ar i m atsm ältningsorga
nen, borde utredas och riktlinjer borde an
ges för dessa sjukdom ars förebyggande och 
även för jordbrukarbefolkningens rehabili
tering. U tskottet rekom m enderar också
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sam nordiska åtgärdslinjer fö r att inrikta re- 
habiliteringsverksamheten så att jo rdbru
karbefolkningens arbetsförm åga kan beva
ras jämsides med liknande åtgärder för öv
riga befolkningsgrupper. Vid seminariet an 
sågs också, att det är förnuftigast att an
sluta jordbrukarbefolkningens arbetshygien 
till folkhälsoarbetet.

Vid seminariet behandlade m an ingående 
de inom jordbruket förekom m ande arbets
olyckorna, deras natur, frekvens och förhål
landen för olyckornas förekomst. D et kon
staterades att jordbrukarbefolkningen måste 
hantera mycket talrika maskiner av olika 
typer, och detta är också ägnat att öka ten
densen till och antalet av arbetsolycksfall. 
U tskottet rekom m enderar också sam nor
diska åtgärder för registrering av olycksfal
len samt undersökningar av förhållanden 
under vilka olycksfall speciellt förekommer.

Vid seminariet konstaterade m an likaså, 
att arbetsmiljön inom jordbruket har såtill
vida förändrats, att m an i mycket hög grad 
m åste använda olika kem iska föreningar, 
gödselämnen, växtgifter och jordbrukarbe
folkningen kommer också i kontakt med 
olika gaser. D ärför är sam arbetet för att 
förbättra och u treda arbetsm iljön en m yc
ket angelägen sak på nordiskt plan. U tskot
tet konstaterar också, att för att förebygga 
arbetsbetingade sjukdom ar en ergonomisk 
utredning om diverse arbetsredskap redan 
är i gång och att säkerhetsfrågor kring trak 
torer och m otorsågar också klarläggs inom 
en nordisk sam arbetskom m itté. Social- och 
m iljöutskottet konstaterar också, a tt jo rd 
brukets arbetshygiens-, arbetarskydds- och 
arbetssäkerhetsfrågor bör tas upp till ett 
ständigt nordiskt samarbetsförem ål. U tbyte 
av inform ation och erfarenheter på dessa 
om råden är säkert till nytta för varje part.

Social- och m iljöutskottet konstaterar 
även på grundval av det anordnade sem ina
riet, att jordbrukarbefolkningens social
skydd bör utvecklas så, a tt det uppstår för
utsättningar att vara sjuk på ett tillfrisk
nandet främ jande sätt och att m an inte be
höver arbeta när m an är sjuk. D etta fö ru t
sätter att det skapas ett system av avlösare 
även för sjukdomsfall. D enna sak är redan 
delvis genom förd i de nordiska länderna. 
U tskottet kunde också konstatera, att jo rd
brukarbefolkningens socialskydd i fråga om

pensionen är otillräckligt. Vid seminariet i 
K uopio konstaterades också att årsemestern 
och dess längd för jordbrukarbefolkningen i 
de nordiska länderna inte är av samma nivå 
som för övriga befolkningskretsar. Längst 
har m an kommit i denna sak i Norge. A tt 
få avbryta ett ständigt oavbrutet arbete med 
semester innebär enligt utskottets uppfatt
ning skapande av förutsättningar för ett 
bättre hälsotillstånd även hos jordbrukarbe
folkningen.

Social- och m iljöutskottet konstaterar 
sammanfattningsvis, att remissbehandlingen 
och det därpå följande sem inariet i Kuopio 
har gett en god grund för fortsatt arbete för 
att utveckla och förbättra jordbrukarbefolk
ningens hälsovård, arbetshygien, arbets
miljö, rehabilitering och socialskydd i de 
nordiska länderna. Social- och miljöutskottet 
hem ställer, att N ordiska rådet m åtte rekom 
m endera N ordiska m inisterrådet att u ta r
beta gemensamma riktlinjer för åtgärder för 
att fö rbättra arbetsmiljö, hälsovård och re
habilitering för de i jordbruket sysselsatta i 
Norden.

F ru  president! Jag föreslår att Nordiska 
rådet godkänner social- och m iljöutskottets 
förslag.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och m iljöutskottets fö r
slag till rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Aimo Ajo, K ristian Albertsen, H alldór 

Ásgrímsson, Jo Benkow, G unnar Berge, 
Ilkka-Christian Björklund, K jell Magne 
Bondevik, Trygve Bratteli, Eric Carlsson, 
Christian Christensen, B jarne M ørk Eidem, 
Ulla Ekelund, K jell-Olof Feldt, Rolf Fjeld- 
vær, Ralf Friberg, A strid G jertsen, G uttorm  
Hansen, Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur 
Helgadóttir, Sverrir H erm annsson, Allan 
Hernelius, Elsi Hetem äki-O lander, Anna- 
Liisa Hyvönen, Doris Håvik, K nut Johans
son, Thyra Johansson, Bertil Jonasson, llkka 
Kanerva, Sinikka K arhuvaara, Magnús 
K jartansson, Lars K orvald, Bror Lillqvist, 
N athalie Lind, T hor Lund, G rethe L und
blad, Sven Mellqvist, Sture Palm , Erlendur 
Patursson, Robert Pedersen, G abriel R o
manus, Petter Savola, Poul Schliiter, Rolf
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Sellgren, Liv Stubberud, V. J. Sukselainen, 
Ingrid Sundberg, Bernhardt Tastesen, M ir
jam  Tuom inen, Erkki Tuomioja, Sigrid Ut- 
kilen, Raino W esterholm, Seppo W ester
lund, H åkan Winberg, K åre Willoch, Rolf 
W irtén och Folke Woivalin.

M ot rekom m endationen röstade: Leif 
G lensgård och Mogens Voigt.

Frånvarande var:
Liv Andersen, René Brusvang, Ib Chris

tensen, Erling Dinesen, Steen Folke, Gylfi 
p . Gislason, Gustav Holmberg, Johan J. J a 
kobsen, Tellervo Koivisto, H åkon Kylling- 
m ark, O tto M ørch, Johannes M. Olsen, 
Oiof Palme, Jens Risgaard Knudsen, Jón 
Skaftason, K arl Skytte, Reiulf Steen, Lars 
W erner, H enrik W esterlund och M arjatta 
Väänänen.

Rekom mendationen hade sålunda anta
gits m ed 56 röster m ot 2.

Trygve Bratteli övertog härefter ledning
en av förhandlingarna.

8
A 498/s: Medlemsförslag om nordisk insats 
för att minska tobaksrökningen

Social- och miljösutskottet hade föresla
git, att N ordiska rådet i anledning av m ed
lemsförslaget antager följande rekom m en
dation:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska 
ministerrådet, att

1 . bygga upp ett nordiskt samarbete på 
tobaksupplysningsområdet i enlighet med 
den nordiska tobaksgruppens betänkande 
(N U  1975: 24),

2 . undersöka form erna för nordisk 
m edverkan vid arrangerandet av den 
fjärde världskonferensen om rökning och 
hälsa 1979.

Bertil Jonasson: (social- och miljöutskot
tets talesman): H err president! Tobaksrök
ning som en föroreningskälla och hälsorisk 
har under senare år allt m era uppm ärksam 
mats. Bl. a. beror detta på det ökade intres

set för arbetsmiljöfrågor. Växelverkan mel
lan olika miljögifter förstärker de olika gif- 
ternas skadliga inverkan. A tt även tobaks
rökningen spelar en sådan roll har upp
m ärksam m ats fram för allt i diskussionen 
om kom binationen av tobaksrök och asbest. 
Det borde vara en rättighet för alla m änni
skor att ha tillgång till en rökfri arbetsmiljö, 
men m ånga saknar i dag denna rättighet. 
M ot denna bakgrund konstaterar vi med 
tillfredsställelse att ny lagstiftning införts i 
många länder. Särskilt erfarenheterna i F in 
land av förbudet m ot tobaksrökning i of
fentliga lokaler och förbud m ot försäljning 
av tobaksvaror till ungdom ar under 16 år 
följs med intresse.

Frågan om tobaksbruket har vid flera 
tillfällen behandlats i N ordiska rådet. Rådet 
antog 1972 en rekom m endation om  förbud 
m ot tobaksreklam  och inform ation om to 
baksrökningens skadliga verkningar, bl. a. 
genom varudeklaration på tobaksförpack- 
ningarna. En arbetsgrupp har sedan fram 
lagt förslag till sam arbete angående tobaks- 
upplysning. G ruppen föreslår att e tt sam ar
bete skall byggas upp inom om rådena doku
mentation, inform ationsplanering, fram 
ställning av inform ationsm aterial och sam 
ordning. D et medlemsförslag som social- 
och m iljöutskottet nu behandlat ligger i 
linje m ed arbetsgruppens förslag. Vi konsta
terade vid behandlingen av förslaget att nå
gra remissinstanser var tveksamma om en 
uppbyggnad av ett arbetsorgan för tobaks- 
frågor. Vi har dock kunnat konstaterna att 
ett sådant fastare sam arbete bara blir ak 
tuellt om erfarenheterna av sam arbetet i 
första skedet tyder på att så är lämpligt. U t
skottet anser att sam arbetet i varje fall be
höver ges en fastare form  än det för närva
rande har. D etta skulle underlättas om  det 
redan från  början finansierades över m inis
terrådets budget, något som arbetsgruppen 
också föreslagit.

I medlemsförslaget föreslås också a tt m i
nisterrådet uppm anas att medverka till att 
samnordiskt arrangera en fjärde världskon
ferens om rökning och hälsa. D enna konfe
rens, som är ett uttryck för att m an även på 
internationellt plan inser vilka stora hälso
problem rökningen utgör, planeras a tt äga 
rum  i Stockholm den 18— 21 juni 1979. 
Förberedelsearbetet handhas av en svensk
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organisationskommitté. I dess sam m anträ
den deltar sakkunniga från D anm ark, F in 
land och Norge. U tskottet finner detta till
fredsställande och vill understryka att arbe
tet inför konferensen bör ges samnordisk 
prägel. Sam nordiska bidrag till konferensen 
skulle utgöra en värdefull manifestation. I 
detta sam m anhang vill utskottet bl. a. peka 
på den möjlighet som det svenska bistånds
organet SIDA anvisat genom att medverka 
med stipendier för att göra det möjligt för 
u-landsrepresentanter att delta i konferen
sen. D et vore i hög grad lovvärt om övriga 
biståndsorgan följde detta exempel.

H err president! M ot bakgrund av vad jag 
här anfört hem ställer jag att rådet antar so
cial- och miljöutskottets förslag till rekom 
mendation.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och miljöutskottets fö r
slag till rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Aimo Ajo, Kristian Albertsen, Halldór 

Ásgrímsson, Jo Benkow, G unnar Berge, 
Ilkka-Christian Björklund, Kjell Magne 
Bondevik, Trygve Bratteli, Eric Carlsson, 
Christian Christensen, Bjarne M ørk Eidem, 
Ulla Ekelund, Rolf Fjeldvær, Ralf Friberg, 
Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, Asbjørn 
Haugstvedt, Ragnhildur Helgadóttir, Allan 
Hernelius, Elsi Hetem äki-O lander, Anna- 
Liisa Hyvönen, Doris Håvik, K nut Johans
son, Thyra Johansson, Bertil Jonasson, Ilkka 
Kanerva, Sinikka K arhuvaara, Bror Lill
qvist, T hor Lund, G rethe Lundblad, Sven 
Mellqvist, Sture Palm, Erlendur Patursson, 
Robert Pedersen, Gabriel Romanus, Petter 
Savola, Rolf Sellgren, Liv Stubberud, V. J. 
Sukselainen, Ingrid Sundberg, Bernhardt 
Tastesen, Erkki Tuom ioja, Sigrid Utkilen, 
Raino W esterholm, Seppo W esterlund, H å
kan Winberg, K åre Willoch, Rolf W irtén 
och Folke Woivalin.

M ot rekom m endationen röstade: Mogens 
Voigt.

F rånvarande var:
Liv Andersen, René Brusvang, Ib Chris

tensen, Erling Dinesen, Kjell-Olof Feldt,

Steen Folke, Gylfi Þ . Gislason, Leif Glens
gård, Sverrir Hermannsson, Gustav Holm
berg, Johan J. Jakobsen, M agnús K jartans
son, Tellervo Koivisto, Lars Korvald, H å
kon Kyllingmark, N athalie Lind, Otto 
Mørch, Johannes M. Olsen, Olof Palme, 
Jens Risgaard Knudsen, Poul Schliiter, Jón 
Skaftason, K arl Skytte, Reiulf Steen, M ir
jam  Tuom inen, Lars W erner, H enrik Wes
terlund och M arjatta Väänänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 49 röster mot. 1.

9
A 501/s: Medlemsförslag om internationell 
konvention om arbetstiden

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet i anledning av medlems- 
förslaget antager följande rekom m endation: 

att N ordiska rådet rekom m enderar de 
nordiska ländernas regeringar a tt verka 
för att frågan om en ny internationell 
konvention om arbetstiden aktualiseras 
inom ILO.

Grethe Lundbiad: (social- och m iljöut
skottets talesman): H err president! Arbets- 
tidsfrågan är ett ämne som N ordiska rådet 
behandlade även vid sin förra session. R å
det antog då en rekom m endation •— nr 
6/1977 —  där rådet rekom m enderade 
N ordiska m inisterrådet a tt u treda de sam
hällsekonomiska och sociala konsekvenser 
som en betydande arbetstidsförkortning 
kom m er att medföra.

På ett vidare internationellt plan behand
las arbetstidsfrågor i Internationella arbets
organisationen ILO, som redan 1919 antog 
sin första arbetstidskonvention. N uvarande 
konvention är från 1935, men den anses så 
föråldrad att man inte kan förvänta sig att 
nya stater ratificerar den. F rån  1962 finns 
en ILO -rekom m endation med 40 tim mars 
arbetsvecka som social målsättning.

I m inisterrådets handlingar till årets ses
sion och i många andra sam m anhang i 
Nordiska rådet betonas vikten av ett ge
mensam t nordiskt handlande i internatio
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nella organ. Social- och miljöutskottets för
slag är därför i linje med en allmän hand
lingslinje nordiska länder emellan.

Förslaget att nu på nytt ta  upp arbetsti
den grundas på uppfattningen att det också 
i fram tiden blir naturligt a tt se en successiv 
arbetstidsförkortning som en väg att fördela 
ett ökat produktionsresultat. Diskussionen 
har inletts i m ånga länder, och en huvud
strömning i denna diskussion har varit tan
ken på en förkortning av veckoarbetstiden 
till 30 tim mar, fördelade på 6 tim m ar per 
dag. E tt viktigt motiv är strävan a tt uppnå 
ökad jäm ställdhet mellan m än och kvinnor 
i arbetslivet, i samhällsarbetet och i om 
sorgen om barnen.

Om både m än och kvinnor skall kunna 
förena inkomstbringande arbete med god 
omsorg om barn måste på sikt arbetstidsför
kortningar komma till stånd. Även andra 
vårduppgifter i hem m et kan behöva lösas.

Social- och m iljöutskottet fram håller i 
sitt betänkande att arbetstidsförkortningar 
kan ske på m ånga sätt, såsom deltidsarbete, 
flexibel arbetstid, partnerarbeten —  d. v. s. 
att två personer delar på ett arbete —  skift
arbete i kortare perioder per dag, arbets
scheman som ger ledig vardag med olika in
tervaller, olika antal arbetade tim m ar per 
dygn, ökad semester o. s. v. A llm änt har i 
diskussionen framhållits vikten av flexibla 
arbetstider, d. v. s. arbetstider som förläggs 
på så sätt att de bättre överensstämmer med 
individens eller vissa arbetstagargruppers 
önskemål.

Det förefaller inte ändamålsenligt att nu 
uppstäila detaljerade mål för olika sätt att 
ta ut en arbetstidsförkortning på lång sikt. 
D ärem ot bör man ta  till vara möjligheterna 
att öka individens valfrihet i arbetslivet i 
allmänhet. En utökning av flexibiliteten i 
arbetslivet skulle också kunna främ ja ar- 
betsmarknadspolitiska m ålsättningar.

M edlemsförslaget om en gemensam nor
disk fram stöt i ILO är en frukt av diskussio
ner inom arbetarrörelsen i Norden, och för
slaget har tillstyrkts av alla organisationer 
för anställda i Norden. I den svenska riks
dagen har ett liknande förslag enhälligt till
styrkts. Förslaget har alltså en bred för
ankring i Norden.

Även om om fattande arbetstidsreform er 
inte betraktas som aktuella på kort sikt an 

ser utskottet att det kan vara nyttigt m ed en 
internationell diskussion om riktlinjerna för 
fram tida reform er genom att frågan om en 
ny konvention redan nu tas upp inom 
ILO. A tt få ändringar i arbetstiden genom 
internationella rekom m endationer ta r lång 
tid. Internationella organ är kvarnar som 
mal långsam t —  N ordiska rådet kan fö re
falla som ett effektivt beslutsorgan i den 
jämförelsen. E n arbetstidsförkortning kan 
tidigast behandlas i ILO 1980. M en det är 
viktigt att sätta i gång en internationell dis
kussion om form erna för kom m ande arbets
tidsförkortningar —  en diskussion om fö r
delningen i tid mellan arbete, fritid och u t
bildning. Det kan i detta fall vara läm p
ligast att föreslå en ram kom vention som ger 
utrymme för både individer och grupper att 
på ett m er elastiskt sätt avväga valet mellan 
ökad inkomst och ökad fritid.

Som ett argum ent m ot att arbeta fö r en 
ny ILO-konvention har anförts att det är 
små utsikter för att en ny arbetstidskonven- 
tion skulle kom m a att få en bredare anslut
ning och att sådana konventioner därför 
saknar betydelse fö r arbetstidsfrågorna i 
medlem sstaterna. M en m an bör inte under
skatta den norm bildande verkan som kon
ventionerna har även för länder som inte 
ratificerar dem. Även rekom m endationer 
av ILO kan ha en avsevärd norm bildande 
betydelse.

U tskottet anser att m an samnordiskt bör 
verka för en ökning av flexibiliteten, valfri
heten och den ekonomiska anpassningsför
mågan i arbetslivet och att ett sätt är att ta 
upp frågan om arbetstiden på ett internatio
nellt plan genom att de nordiska ländernas 
regeringar riktar en fram ställning till ILO 
att påbörja förberedelsearbetet för en ny ar- 
betstidskonvention.

H err president! Jag vill härm ed yrka bi
fall till social- och miljöutskottets hem stäl
lan att N ordiska rådet rekom m enderar de 
nordiska ländernas regeringar att verka för 
att frågan om en ny internationell konven
tion om arbetstiden aktualiseras inom ILO.

Glensgård: Hr. præsident! I en tid, som 
den vi lever i, er det selvfølgelig interessant 
nu at se, at et så godt som enigt N ordisk Råd 
vil diskutere en arbejdstidsforkortelse. D et 
skal selvfølgelig, som der er lagt op til her
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fra udvalget, ske gennem ILO. Jeg vil godt 
for en ordens skyld lige nævne, at USAs 
præsident, Jim my Carter, har truffet beslut
ning om at udm elde USA af ILO. Årsagen? 
A t ILO i dag er infiltreret af kræfter, som 
ikke trækker på samme ham m el som vi i 
den vestlige verden. D et er nu ganske klart, 
at ILO har én eneste målsætning: at få in
dustrisam fundet brudt ned.

Hvis m an tæ nker sig, at m an i fremtiden
—  i hvert fald i den nærmeste frem tid —  
begynder at diskutere en arbeidstidsforkor
telse, så vil de nordiske lande blive endnu 
fattigere, end de er i dag. D et er forkert at 
tro, at m an kan fordele arbejdsløsheden ved 
at forkorte arbejdstiden.

Skal vi i de nordiske lande ud af vor øko
nomisk dårlige situation, så skal det ske 
ved, at der produceres noget mere. Man 
producerer ikke m ere ved at arbejde 
mindre. M an producerer m ere ved a t ar
bejde mere.

Skulie m an endelig tage det rent saglige i 
denne sag, så burde m an fra  udvalgets side 
have anbefalet, a t de nordiske lande be
gyndte at vurdere arbejdstiden i sam
menhæng med den økonomiske situation, vi 
befinder os i, og derm ed også anerkende, at 
det kan være nødvendigt, at vi sætter a r
bejdstiden op.

Jeg er godt klar over, at det er ikke no 
get, man fra mange sider vil anerkende som 
en udvej, m en der er efter min opfattelse 
kun den ene mulighed, at skal de nordiske 
lande ud af den økonomiske situation, så 
skal produktionen sættes i vejret, og det 
sker altså nem mest ved at sætte arbejdsti
den op.

Jeg kan nævne, at frem skridtspartiet selv
følgelig stemmer imod forslaget om den 
internationale konvention om arbejdstid.

G rethe Lundblad: H err president! D et 
tycks ha förbigått herr G lensgård och hans 
parti, att under de senaste tio åren har vi 
bl. a. i de nordiska länderna ständigt ökat 
vårt produktionsresultat samtidigt m ed att 
vi sänkt arbetstiden. Den ökade produktio
nen har alltså haft helt andra grunder än 
just arbetstidens längd.

Vi har också i alla de nordiska länderna 
den erfarenheten och den uppfattningen, att 
speciellt de sociala förhållanden varunder

arbetet försiggår har stor betydelse. Och ar
betstidens längd är en viktig faktor i dessa 
sociala förhållanden. D et finns alltså ingen 
anledning att här d ra en direkt parallell 
mellan arbetstidens längd och produktions
resultatets utveckling, u tan  det är helt andra 
förhållanden —• särskilt rationaliseringen, 
mekaniseringen inom arbetslivet —  som 
ofta avgör produktionsresultatet.

Jag vill återigen yrka bifall till social- och 
miljöutskottets förslag.

G lensgård: I D anm ark har vi kun ét rå 
stof, og det er de næver, vi skal arbejde 
med. Vi er ikke i besiddelse af olie, gas eller 
andre råstofforekom ster.

D et er korrekt, at i de glade 60ere, da 
produktionen steg, havde m an stadig væk 
mulighed for at sætte arbejdstiden ned. Jeg 
sagde udtrykkeligt i m it første indlæg, at 
når vi skulie diskutere eventuelt i stedet at 
øge arbejdstiden, så var det ud fra  den be
tragtning, at vi nu befandt os i sådanne øko
nomiske kår, at vi ikke kunne klare proble
merne på anden m åde end ved at sætte p ro
duktionen op. Produktionen bliver naturlig
vis sat op, som den foregående taler ganske 
rigtigt sagde, ved at m an øger investering
erne, men det er ikke nok. I D anm ark er vi 
i dag ude i en økonomisk krise, som ikke 
kan klares ved, at vi fortsæ tter m ed at p ro
ducere, i den udstrækning vi gør. Vi skal 
have øget produktionen. Øg dette sker som 
sagt både ved øgede investeringer og ved 
øget arbejdstid.

Jeg er godt klar over, at hvis m an vil 
va;re med til at drive en politik, hvor m an 
fører landet længere og længere ud i en 
større og større gældsætning, så kan det 
godt gøres ved at lave en kortere arbejdstid. 
M en vi har en anden opfattelse af økono
misk politik, nemlig den, at vi ikke skal leve 
på gældsætning, at vi ikke skal leve på det, 
vore børn engang kom m er til a t tjene ind, 
men på det, vi producerer, og derfor har vi 
i D anm ark kun den mulighed at arbejde os 
ud af den økonomiske krise.

H augstvedt: Jag vil bare kort si til siste 
ærede taler i forbindelse med den karak
teristikk han gav av ILO, at ILO-organisa- 
sjonen har som målsetting nærmest å bryte 
ned våre industrisam funn, at jeg meget be-
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stem t vil ta  avstand fra  en slik uttalelse -— 
selv om jeg er kjent med president Carters 
beslutning om å melde Am erika u t av orga
nisasjonen.

D et var i grunnen ikke særlig overras
kende det hr. Glensgård sa, at han ville 
stemme m ot denne resolusjonen. Hr. G lens
gård har stemt m ot samtlige resolusjoner 
som vi har behandlet i dag. D et ville kan
skje være mer naturlig om han meddelte 
når han ville stemme for en av de sakene 
som blir behandlet her i rådet.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande social- och miljöutskottets fö r
slag till rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Aimo Ajo, Kristian Albertsen, H alldór 

Ásgrímsson, Jo Benkow, G unnar Berge, 
Ilkka-Christian Björklund, Kjell Magne 
Bondevik, Trygve Bratteli, Eric Carlsson, 
Christian Christensen, B jarne M ørk Eidem, 
Ulla Ekelund, Kjell-Olof Feldt, Rolf F jeld
vær, Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, As
bjørn Haugstvedt, Ragnhildur Helgadóttir, 
Sverrir Herm annsson, A llan Hernelius, E!si 
H etemäki-Olander, Gustav Holmberg, 
Anna-Liisa Hyvönen, Doris Håvik, K nut 
Johansson, Thyra Johansson, Bertil Jonas
son, Ilkka Kanerva, Sinikka K arhuvaara, 
Magnús Kjartansson, Tellervo Koivisto, 
Lars Korvald, Bror Lillqvist, Thor Lund, 
Grethe Lundblad, Sven Mellqvist, Sture 
Palm, Erlendur Patursson, Robert Pedersen, 
Jens Risgaard Knudsen, Gabriel Romanus, 
Petter Savola, Poul Schliiter, Rolf Sellgren, 
K arl Skytte, Liv Stubberud, V. J. Sukselai- 
nen, Ingrid Sundberg, Bernhardt Tastesen, 
M irjam  Tuominen, Erkki Tuom ioja, Sigrid 
Utkilen, H enrik W esterlund, Seppo W ester
lund, H åkan Winberg, Rolf W irtén och 
Folke Woivalin.

M ot rekom m endationen röstade: Leif 
G lensgård och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Liv Andersen, René Brusvang, Ib Chris

tensen, Erling Dinesen, Ralf Friberg, Steen 
Folke, Gylfi P . Gislason, Johan J. Jakob
sen, H åkon Kyllingmark, N athalie Lind,

Otto M ørch, Johannes M. Olsen, Olof 
Palme, Jón Skaftason, Reiulf Steen, Lars 
W erner, Raino W esterholm, K åre Willoch 
och M arjatta Väänänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 57 röster m ot 2.

10
A  508/s: Medlemsförslag om nordiskt sam
arbete för att förebygga uppkomsten av 
handikapp

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
a tt N ordiska rådet i anledning av medlems- 
förslaget m åtte antaga följande rekom m en
dation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska 
m inisterrådet

1 . att låta utreda orsakerna till upp
komsten av handikapp under barns tidiga 
utvecklingsskeden samt

2. att på grundval av denna utredning 
dra upp riktlinjer för åtgärder fö r att fö r
hindra uppkom sten av handikapp.

Doris Håvik (social- och miljöutskottets 
talesman): H err president! Social- och mil
jöutskottet har behandlat ett m edlem sför
slag om åtgärder för att h indra uppkom sten 
av handikapp. M ed handikapp förstår vi i 
detta sam m anhang skador vilka uppstår un
der fosterstadiet, under eller om edelbart ef
ter födelsen samt under senare stadier av 
barnets utveckling.

F ör att u tröna orsaken till att barn drab
bas av handikapp har bl. a. föreslagits u t
veckling och koordinering av nu  förekom 
m ande register, t. ex. av handikappregister, 
födelsemeddelanden, register över miljögif
ter, läkemedelsregister inklusive biverk- 
ningsregister etc. Slutmålet bör vara ett en
hetligt nordiskt register m ed alla de data 
som kan vara av värde då det gäller att be
lysa och förebygga orsakerna till handi
kapp.

D å detta  kräver om fattande insamling 
och bearbetning av data, vill u tskottet in
stäm m a i förslagsställarnas uppfattning att 
en arbetsgrupp bör tillsättas. Till gruppen 
bör knytas forskare och annan sakkunskap
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samt representanter för m yndigheter och 
handikapporganisationer. D enna grupp bör 
som sin första uppgift kartlägga pågående 
arbete för att förebygga handikapp i 
N orden och form ulera de problem ställ
ningar, som bör tas upp nationellt eller på 
nordiskt plan. Vi vill erinra om att det 
också kan finnas behov att sam ordna dia
gnostik. förebyggande åtgärder och uppfölj
ning beträffande barn  som riskerar funk- 
tionshämningar. Genom en samordning av 
redan pågående verksamhet torde m an 
kunna uppnå bättre planläggning och större 
kunskap om orsakerna till funktionshäm - 
ningar. Vi vill dessutom särskilt under
stryka vikten av pågående undersökningar 
om äm nen i miljön, som kan förorsaka 
missbildningar.

En sam arbetspartner i detta arbete bör 
vara N ordiska medicinalstatistikkomm ittén 
(NOM ESKO), som har en särskild grupp 
för medicinsk födelseregistrering.

1 ett utredningsarbete för att klarlägga 
orsakerna till handikapp bör m an sålunda 
hålla kontakt med NOM ESKO m en även 
med internationella organisationer som 
världshälsoorganisationen (WHO), som har 
en central för läkemedelsbiverkningar fö r
lagd till Sverige. K ontakt bör också hållas 
med N ordiska näm nden för handikappfrå
gor. Vi får i detta sammanhang inte 
glömm a bort att handikapp i mycket är ett 
socialt begrepp och att m an därför kan be
höva lita till ett m era tvärvetenskapligt 
samarbete och även klarlägga t. ex. sociolo
giska aspekter.

M en vi får inte stanna vid kartläggning 
och forskning om orsakerna utan m åste u t
form a konkreta åtgärder på grundval av 
den kunskap som vi redan idag har. D ärför 
bör vi jäm föra och utvärdera m etoder för 
förebyggande arbete, t. ex. uppsökande 
verksamhet, som bl. a. äger rum  i form  av 
årliga hälsokontroller av alla barn i försko
leåldern och utbyggnad av hälsokontrollen i 
skolorna. Om vi tidigt kan identifiera barn 
som riskerar att drabbas av handikapp, 
finns chansen att i tid sätta in förebyggande 
åtgärder som nu ofta blir insatta först efter 
flera år.

Det finns forskning som tyder på att 
många miljöbetingade förståndshandikapp 
kan förebyggas genom en tidig stimulerande

behandling. U tskottet hem ställer a tt denna 
möjlighet särskilt beaktas.

Vi bör alltså redan nu i större utsträck
ning sätta in förebyggande åtgärder. För 
detta m åste vi engagera social, pedagogisk 
och psykologisk expertis och även d ra  nytta 
av föräldrarnas erfarenheter.

H err president! Jag får yrka bifall till u t
skottets hem ställan att rådet rekom m enderar 
N ordiska m inisterrådet

1 . a tt låta utreda orsakerna till upp
komsten av handikapp under barns tidiga 
utvecklingsskeden samt

2. att på grundval av denna utredning 
dra upp riktlinjer för åtgärder för att fö r
hindra uppkom sten av handikapp.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering m edelst voteringsapparat 
beträffande social- och m iljöutskottets fö r
slag till rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Aimo Ajo, K ristian Albertsen, H alldór 

Ásgrímsson, G unnar Berge, Ilkka-Christian 
Björklund, K jell M agne Bondevik, Trygve 
Bratteli, Eric Carlsson, B jarne M ørk Eidem, 
U lla Ekelund, Rolf Fjeldvær, Astrid Gjert- 
sen, G uttorm  Hansen, Sverrir Herm annsson, 
Allan Hernelius, Elsi Hetem äki-O lander, 
Gustav Holmberg, Anna-Liisa Hyvönen, 
Doris Håvik, K nut Johansson, Thyra Jo 
hansson, Bertil Jonasson, Ilkka K anerva, 
Sinikka K arhuvaara, M agnús K jartansson, 
Tellervo Koivisto, Lars Korvald, Bror Lill- 
qvist, N athalie Lind, T hor Lund, G rethe 
Lundblad, Sven Mellqvist, Sture Palm , Er- 
lendur Patursson, Robert Pedersen, Jens 
Risgaard Knudsen, G abriel Rom anus, P et
ter Savola, Poul Schliiter, Rolf Sellgren, 
K arl Skytte, Liv Stubberud, V. J. Sukse- 
lainen, Ingrid Sundberg, B ernhardt Taste- 
sen, M irjam  Tuom inen, Erkki Tuom ioja, 
Sigrid Utkilen, Raino W esterholm, H enrik 
W esterlund, Seppo W esterlund, H åkan 
W inberg, Rolf W irtén och Folke Woivalin.

M ot rekom m endationen röstade: Mogens 
Voigt.

F rånvarande var:
Liv Andersen, Jo Benkow, René Brus- 

vang, Christian Christensen, Ib Christensen,
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Erling Dinesen, Kjeli-Olof Feldt, Ralf F ri
berg, Steen Folke, Gylfi P . Gislason, Leif 
G lensgård, Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur 
Helgadóttir, Johan J. Jakobsen, H åkon Kyl- 
lingmark, Otto M ørch, Johannes M. Olsen, 
O lof Palme, Jón Skaftason, Reiulf Steen, 
Lars W erner, K åre W illoch och M arjatta 
Väänänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 54 röster m ot 1.

11
A 516/s: Medlemsförslag om införande av 
enhetlig sommartid i de nordiska länderna

Social- och m iljöutskottet hade anmält, 
a tt behandlingen av medlem sförslaget fo rt
sätter i utskottet.

Utskottets anmälan lades till handling
arna.

12
D  1978/9/1967/s: Meddelande om rekom
mendation nr 9/1967 angående komplette
ring av 1955 års konvention om social 
trygghet

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet m åtte lägga meddelandet 
till handlingarna och anse spörsmålet för 
rådets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

13
D  1978/8/1968/s: Meddelande om rekom
mendation nr 8/1968 angående utbyte av 
förvaltningstjänstemän

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet m åtte lägga meddelandet 
till handlingarna och anse spörsmålet för 
rådets del slutbehandlat.

14
D 1978/10/1969/s: Meddelande om rekom
mendation nr 10/1969 angående gemensam 
skeppsmedicinsk forskning

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
a tt N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet 
till handlingarna och anse spörsm ålet för 
rådets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

15
D  1978/16/1969/s: Meddelande om rekom
mendation nr 16/1969 angående läkeme- 
delssamarbete

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet 
till handlingarna och anse spörsmålet fö r 
rådets del slutbehandlat.

U tskottets förslag bifölls.

16
D 1978/23/1969/s: Meddelande om rekom
mendation nr 23/1969 angående zigenarnas 
förhållanden i Finland och Sverige

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet 
till handlingarna och anse spörsm ålet fö r 
rådets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

17
D  1978/1/1970/s: Meddelanden om rekom
mendation nr 1/1970 angående vidareut
bildning av socialpersonal

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet m åtte lägga m eddelan
dena till handlingarna i avvaktan på nya 
meddelanden i spörsmålet till nästa o rd ina
rie session.

Utskottets förslag bifölls. Utskottets förslag bifölls.
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D 1978/5/1971/s: Meddelande om rekom
mendation nr 5/1971 angående nordisk gil
tighet för recept

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
a tt N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet 
till handlingarna och anse spörsmålet för 
rådets del slutbehandlat.

U tskottets förslag bifölls.

18 20

D 1978/9/1973/s: Meddelande om rekom
mendation nr 9/1973 angående permanent 
samarbete om njurtransplantationer

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
a tt N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet 
till handlingarna och anse spörsmålet för 
rådets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

19
D 1978/1/1973/s: Meddelande om rekom
mendation nr 1/1973 angående försörjarbe- 
greppets utformning

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
att N ordiska rådet

1 . m åtte lägga m eddelandet avseende 
punkterna 2 och 3 till handlingarna i avvak
tan på nya m eddelanden till nästa ordinarie 
session,

2. m åtte lägga m eddelandet till handling
arna och anse punkt 1 för rådets del slutbe
handlat.

Utskottets förslag, p. 1 och 2, bifölls.

21
I) 1978/7/1975/s: Meddelande om rekom
mendation nr 7/1975 angående rättsligt 
skydd för mäns och kvinnors lika rättigheter

Social- och m iljöutskottet hade föreslagit, 
a tt N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet 
till handlingarna och anse spörsm ålet för 
rådets del slutbehandlat.

U tskottets förslag bifölls.

M ötet avslutades kl. 16.10.

10—770426. Nordiska rådet
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Presidenter: Trygve Bratteli (1

Dagordning
1. A nm älan om de fasta kom m ittéernas 

val av förm än och vice förm än
2. D  1978/7/1966/k: M eddelande om re

kom m endation n r 7/1966 angående vuxen
undervisning i radio och TV

D 1978/9/1970/k: M eddelande om re
kom m endation nr 9/1970 angående material 
till undervisning i radio och TV

3. C 1: Berättelse rörande det nordiska 
sam arbetet (ekonomiska utskottets betän
kande)

C 35/e: Berättelse från  N ordiska fonden 
för teknologi och industriell utveckling 

C 127/e: Berättelse om N ordel 
C  128/e: Berättelse från  N ordiska kon

taktorganet för atom energifrågor 
D 1978/13/1973/e: M eddelande om re

kom m endation nr 13/1973 angående sam ar
bete rörande G A TT-förhandlingar 

D  1978/15/1974/e: M eddelande om re
kom m endation nr 15/1974 angående över
läggningar m ed E G  rörande ömsesidigt er
kännande av testresultat 

D  1978/1/1977/e: M eddelande om rekom 
m endation nr 1/1977 angående samarbete 
beträffande hantering och lagring av ra 
dioaktivt avfall 

D  1978/2/1977/e: M eddelande om re
kom m endation nr 2/1977 angående avtal 
om kom m unalt sam arbete över de nordiska 
riksgränserna

D  1978/4/1977/e: M eddelande om re
kom m endation nr 4/1977 angående hand
lingsprogram för sam arbete inom byggsek

22 februari

torn
D  1978/5/1977/e: M eddelande om re

kom m endation n r 5/1977 angående sam ar
bete beträffande utvecklingsländerna

4. C  42/e: Berättelse från  N ordiska in
vesteringsbanken

5. A  506/e: M edlemsförslag om  en 
tioårsplan för utveckling av fiskeprodukter 
för u-ländernas behov

6. A  509/e: M edlemsförslag om nordisk 
gemensam insats fö r återvinning av avfall 
och återanvändning av resurser

7. A  510/e: M edlemsförslag om gem en
sam m a nordiska åtgärder m ot arbetslöshet 
och inflation

8. D  1978/19/1974/e: M eddelande om 
rekom m endation n r 19/1974 angående 
nordiskt sam råd vid utform ningen av be
skattningen av fysiska personer

9. D  1978/27/1973/t: M eddelande om re
kom m endation n r 27/1973 angående utred
ning om mellanriksväg Skjomen— Stora Sjö
fallet

Ändringar i medlemslistan
D et anmäldes, a tt E rik  Adamsson återta

git sin plats och att Thyra Johansson läm 
nat sessionen sam t att Asbjørn Haugstvedt 
läm nat sessionen och ersatts av Odd W ith, 
att K nut Johansson läm nat sessionen och 
ersatts av Thyra Johansson, a tt Sven M ell
qvist läm nat sessionen och ersatts av K arl- 
E rik Häll och att Olof Palm e läm nat ses
sionen och ersatts av Bengt W iklund.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

—5) och Jón Skaftason (5—9)
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Anmälan om de fasta kommittéernas val av 
förmän och vice förmän

Presidenten: Ved sitt konstituerende 
m öte har budsjettkom itéen valgt til fo r
m ann K jell-Olof Feldt og til viseformann 
K arl Skytte, og Inform asjonskom itéen har 
valgt Jo Benkow til form ann og Sture Palm 
til viseformann.

Anm älan lades till handlingarna.

1

2
D 1978/7/1966/k: Meddelande om rekom
mendation nr 7/1966 angående vuxen
undervisning i radio och TV och D  
1978/9/1970/k: Meddelande om rekommen
dation nr 9/1970 angående material till un
dervisning i radio och TV

Rådet företog ovannäm nda två saker i ett 
sammanhang.

K ulturutskottet hade föreslagit, a tt N or
diska rådet m åtte lägga m eddelandena om 
rekom m endationerna n r 7/1966 och 9/1970 
till handlingarna i avvaktan på nya m edde
landen till nästa ordinarie session.

Wiklund (kulturutskottets talesman): 
H err president! D å jag hade tillfälle att re
presentera kulturutskottet vid den konfe
rens i Rungsted i D anm ark den 8— 10 fe
bruari i år som redovisas i meddelandet 
skall jag säga några ord. Jag skall em eller
tid fa tta  mig kort, eftersom ärendet kom 
m er tillbaka vid en senare session.

Vid konferensen redovisades det s. k. 
N O VU -projektet, som gäller forsknings- 
och utbildningsinsatser. D en största frågan 
vid konferensen var om vi skall ha en nor
disk sam produktion för undervisningsmate
riel för vuxenutbildning inom  radio och 
TV. P å den frågan svarade konferensen ett 
ganska oreserverat ja. D et skedde bl. a. mot 
bakgrunden av att behovet av lärom edel för 
vuxenundervisningen fortfarande är ganska 
litet på detta område. I regel påverkas pro
duktionen av lärom edel fö r vuxna av de lä
romedel som används inom ungdomsskolan. 
D etta är förhållandet i samtliga nordiska 
länder.

K onferensen diskuterade härefter ganska 
ingående de ekonom iska förutsättningarna 
fö r en sam produktion. D et ansågs att de 
sam produktioner som hittills förekommit 
hade blivit kostsamma. M an näm nde härvid 
språkkursen S tart och NOVU-projektet. 
A ndra exempel på kostnadskrävande pro
dukter var hem tagning av undervisningsma
terial från  avlägsna eller svåråtkomliga 
platser. M an konstaterade också vid konfe
rensen att vissa om råden var m era lämpade 
än andra för sam produktion. M an näm nde 
härvid särskilt det naturvetenskapliga om rå
det.

D et näm ndes att Sveriges Radio hade 
producerat ett utbildningsm aterial som he
ter Tellus. D etta var avsett fö r vuxna, men 
det hade visat sig att det även hade intresse 
för de yngre i deras utbildning.

D et näm ndes vidare att stora områden 
inom det estetiska fältet var lämpliga för 
sam produktion.

M an konstaterade vid konferensen att det 
kvarstod en hel del problem  att diskutera 
och lösa.

Bland annat diskuterades vilka m ålgrup
per m an borde vända sig till och vilka be
hov dessa hade.

Projektledarnas ställning i sam produktio
nen diskuterades också ingående, och m an 
betonade starkt projektledarnas centrala 
roll i det fortsatta arbetet.

Slutligen diskuterade m an vid konferen
sen de upphovsm annarättsliga frågorna, vil
ka har särskilt stor betydelse när det gäller 
en produktion som skall täcka hela det nor
diska fältet.

H err president! M ed denna korta presen
tation föreslår jag att N ordiska rådet i en
lighet med kulturutskottets förslag lägger 
dessa m eddelanden till handlingarna.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls utskottets förslag.

3
C 1: Berättelse rörande det nordiska samar
betet (ekonomiska utskottets betänkande), 
C 35/e: Berättelse från Nordiska fonden 
för teknologi och industriell utveckling, 
C 127/e: Berättelse om Nordel, C 128/e: 
Berättelse från Nordiska kontaktorganet för
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atomenergifrågor, D 1978/13/1973/e: Med
delande om rekommendation nr 13/1973 
angående samarbete rörande GATT-för- 
handlingar, D  1978/15/1974/e: Meddelande 
om rekommendation nr 15/1974 angåen
de överläggningar med EG rörande öm
sesidigt erkännande av testresultat, 
D 1978/1/1977/e: Meddelande om rekom
mendation nr 1/1977 angående samarbete 
beträffande hantering och lagring av radio
aktivt avfall, D  1978/2/1977/e: Meddelande 
om rekommendation nr 2/1977 angående 
avtal om kommunalt samarbete över de 
nordiska riksgränserna, D 1978/4/1977/e: 
Meddelande om rekommendation nr 4/1977 
angående handlingsprogram för samarbete 
inom byggsektorn och D  1978/5/1977/e: 
Meddelande om rekommendation nr 5/1977 
angående samarbete beträffande utveck
lingsländerna

Rådet beslöt att företaga ovannäm nda sa
ker i ett sammanhang.

Ekonom iska utskottet hade föreslagit,
I. at Nordisk Råd i anledning av de til u t

valget henviste avsnitt i beretning C 1/1978 
vedtar følgende uttalelse:

1) Rådet støtter de nordiske statsm ini
stres oppfatning at de nordiske land gjen
nom  felles tiltak på lengre sikt kan b idra til 
en gunstigere økonomisk situasjon i de en
kelte land. D et bør derfor være en nær kon
takt ved utform ingen av den økonomiske 
politikken.

Rådet har med interesse notert seg opp
lysningene om de industri- og energidrøf- 
tinger som har funnet sted mellom N orge 
og de andre nordiske land i de siste to år. 
Rådet legger vekt på at disse forhandlinger 
så snart som mulig fører til konkrete resul
tater.

Rådet ser med tilfredshet at det foregår 
en fortløpende dialog i M inisterrådet og i 
Embetsmannskomitéen for industri- og 
energipolitikk om aktuelle industripolitiske 
spørsmål.

2) Nordisk Råd henstiller til M inisterrå
det å følge utviklingen i den nordiske sam
handel med sikte på å legge forholdene best 
mulig til rette for en utvidelse av denne. 
D et er viktig at samarbeidet med sikte på å 
løse praktiske handelshindrende problem er i 
E uropa fortsetter. D et er av betydning at de

nordiske land sam arbeider om eksportfrem 
mende tiltak.

3) Rådet m ener det er viktig at de nor
diske land fortsetter det nåværende sam ar
beid på det handels- og valutapolitiske om 
rådet m ed sikte på å sam ordne landenes 
forberedelser og standpunkter i internasjo
nale fora.

4) Rådet har ikke noe å innvende mot 
Nordisk Industrifonds forslag når det gjel
der innretningen av fondets virksomhet i 
kommende 5-årsperiode.

Rådet er enig i prinsippet om innføring 
av Nordisk Industrifond i M inisterrådets al
mene budsjett fra  og med 1979. Rådet har 
ikke noe å bem erke til beslutningen om å 
tilføre fondet 15 mill. s. kroner for 1979. 
Fondet bør tilføres økede m idler i kom 
mende 5-årsperiode sam menholdt m ed fore
gående periode.

5) Rådet vil prinsipielt understreke be
tydningen av en øket integrasjon av det 
nordiske byggmarked uten dermed å ta  stil
ling til de forskjellige spørsmål som det er 
redegjort for på dette om rådet i C 1/1978.

6) Rådet vil understreke betydningen av 
det regionalpolitiske samarbeid og konstate
rer at det grenseregionale samarbeid i tråd 
med rådets syn, har vært høyest prioritert.

7) Rådet har notert seg at et forslag til 
handlingsprogram  for samarbeid på fo rb ru 
kerom rådet vil bli utarbeidet i 1978. Rådet 
forutsetter at forslaget vil bli forelagt N or
disk Råd til uttalelse.

8) Rådet konstaterer at de fellesnordiske 
bistandsinnsatser i 1977 har holdt seg på 
samme relative nivå som i det foregående 
år. N år det gjelder samarbeid vedrørende 
de multinasjonale bistandsspørsmål legger 
rådet vekt på at de nordiske land i størst 
mulig utstrekning kommer fram  til felles
nordiske holdninger og beslutninger.

II. a t Nordisk Råd tar til etterretning de 
til Økonomisk utvalg henviste deler av ka
pittel I, D et nordiske samarbeid —  M ini
sterrådets virksomhet, og kapitlene V III: 
Handels- og valutapolitisk samarbeid, IX: 
Industri- og energipolitisk samarbeid, kapit
tel X: Samarbeid innen byggsektoren, kapit
tel XI: Regionalpolitisk sam arbeid, kapittel 
XII: Samarbeid om konsumentspørsmål, og 
kapittel XV: Samarbeid om og spørsm ål 
vedrørende bistand til utviklingslandene.
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III. at Nordisk Råd tar meldingene om 
rek. nr. 2/1977 om avtale om kom m unalt 
samarbeid over de nordiske riksgrenser og 
rek. nr. 4/1977 om handlingsprogram  for 
samarbeid innen byggesektoren til etterret
ning og anser sakene ferdigbehandlet for rå 
dets vedkommende.

IV. at Nordisk Råd tar beretningen om 
Nordisk Industrifond C 1978/35/e til etter
retning.

V. at Nordisk Råd tar meldingene om 
rek. nr. 13/1973 angående samarbeid ved
rørende G A TT-forhandlinger, reg. nr. 
15/1974 angående drøftinger med E F  ved
rørende gjensidig erkjennelse av testresulta
ter, rek. nr. 1/1977 angående samarbeid 
vedrørende handtering og lagring av ra
dioaktivt avfall, og rek. nr. 5/1977 an 
gående samarbeid vedrørende utviklingslan
dene til etterretning og imøteser nye mel
dinger til neste sesjon.

Feldt (ekonomiske utskottets talesman): 
H err president! I rådets generaldebatt kom 
det ekonom iska sam arbetet att spela en 
fram trädande roll. K rav fördes fram  från 
m ånga håll om att regeringarna m åtte ta  de 
initiativ som är nödvändiga för att vi skall 
kunna m öta den ekonomiska krisen m ed ge
mensam ma och sam ordnade insatser. Av 
besked som vid debattens slut lämnades 
från ministerrådets sida framgick att rege
ringarna avser att ta  vissa initiativ i den 
önskade riktningen. D et finns alltså utsikter 
för att önskemålen från  generaldebatten om 
ett utvidgat och fördjupat ekonom iskt sam
arbete kan ge vissa praktiska resultat.

D ärm ed skulle också en del av de syn
punkter kunna tillgodoses, som ekonomiska 
utskottet anför i sitt betänkande över minis
terrådets verksamhetsberättelse. U tskottet 
betonar vikten av att en nära kontakt upp
rätthålls mellan de nordiska länderna vid 
utform ningen av den ekonomiska politiken. 
U tskottet tillm äter därvid gemensamt upp
trädande i internationella sam m anhang be
tydelse både för att hävda nordiska intres
sen och som ett led i en bättre koordinering 
av de nordiska ländernas politik på det eko
nomiska området.

M inisterrådets berättelse speglar den 
snabba utvecklingen av det nordiska sam ar
betet i ett annat avseende, nämligen på de

industriella och näringspolitiska områdena. 
U tskottet har med intresse följt arbetet 
inom N ordiska industrifonden, NORDEL, 
N O RD TEST o. s. v. N är det gäller över
enskommelser om tilläm pningen av testre
sultat understryker utskottet betydelsen av 
ökade insatser för att få sådana över
enskommelser mellan flera länder än vad 
man hittills har lyckats uppnå. Beträffande 
industrifonden biträder utskottet m inisterrå
dets beslut a tt ge fonden ökade möjligheter 
att långsiktigt p lanera sin verksamhet 
genom att fonden får rä tt att ta på sig fler
åriga förpliktelser.

U tskottet har nu i ett par år följt de fö r
handlingar om olje- och energisamarbete 
som pågår mellan N orge och övriga n o r
diska länder vart för sig. I sitt betänkande u t
trycker utskottet förhoppningen att dessa 
förhandlingar så snart som möjligt kan leda 
till konkreta resultat.

Jag vill här göra det tillägget, att den för
hoppningen inte ter sig i alla delar realistisk 
efter de upplysningar i ärendet som under 
sessionen har läm nats till ekonom iska u t
skottet från m inisterrådets sida. I varje fall 
verkar det inte troligt att förhandlingarna 
om leveranser av naturgas från de norska 
N ordsjöfälten till D anm ark och Sverige kan 
kom m a att leda till snara resultat, detta av 
både tekniska och ekonomiska skäl. I själva 
verket fram går att det här kan vara fråga 
om ett decennielångt arbete innan några så
dana resultat framkommit. M en desto vikti
gare borde det då vara att förhandlingarna 
om andra projekt på detta om råde drivs 
med så stor kraft och skyndsam het som 
möjligt. F rån  svensk synpunkt är då energi- 
försörjningsmotivet inte det prim ära, utan 
det gäller vårt intresse att klarlägga fö ru t
sättningarna för utvecklingen av den petro
kemiska industrin i N orden; och det må 
vara ett intresse som även andra länder 
delar.

I utskottets betänkande tas också det re 
gionalpolitiska sam arbetet upp. U tskottet 
fäster där särskild uppm ärksam het vid det 
gränskom m unala samarbetet. Vi gör den 
markeringen, att det nu förefaller vara dags 
att låta det allm änna kartläggningsarbete, 
som pågått en ganska lång tid, övergå i ett 
skede där konkreta åtgärder successivt väx
er fram.
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M ed detta, herr president, vill jag yrka 
bifall till ekonomiska utskottets betänkande 
över m inisterrådets verksamhetsberättelse.

Nathalie Lind (ekonomiska utskottets ta 
lesman); Hr. præsident! Beretning fra 
N ordel om  dens virksomhed i 1977 har 
været behandlet i økonomisk udvalg. D et er 
oplyst i beretningen, a t arbejdet er foregået 
kontinuerligt i de faste udvalg og i sekreta
riatet.

F o r de enkelte landes vedkom mende er 
der udarbejdet oversigter over aktuelle 
kraftforsyningsspørgsmål og mulighederne 
for at dække det fremtidige energibehov.

F oruden  disse årlige rapporter er der to 
delrapporter, hvoraf den ene om fatter pro
gnoser fo r elkonsumet inden fo r Norden 
frem  til året 1990, og den anden behandler 
elvarmens rolle i energiforsyningen i 
N orden. Økonomisk udvalg foreslår, at 
N ordisk Råd tager beretning C/127 e om 
N ordel til efterretning.

Jón Skaftason (ekonomiska utskottets ta 
lesman): H err president! Ekonom iska u t
skottet har diskuterat berättelsen från  det 
nordiska kontaktorganet för atom energifrå
gor. U tskottet har speciellt noterat att kon
taktorganet har igångsatt forskningsarbete 
rörande kärnkraftens säkerhetsspörsm ål på 
tre aktuella områden: kvalitetssäkring, 
kontrollrum sutform ning och radioaktivt av
fall.

I utskottet råder det enighet om att under 
hänvisning till vad som står i betänkandet 
föreslå N ordiska rådet att ta  berättelsen 
128/e från  N ordiska kontaktorganet för 
atom energifrågor till efterrättning.

Willoch: H r. president! Innstillingen fra 
ökonomisk utvalg er enstemmig, og m an 
kan vel også trygt si lite kontroversiell. D er
til kom m er at de ökonomiske problem er i 
N orden jo  ble gjenstand for en om fattende 
debatt under generaldebatten. D et er derfor 
ikke så meget jeg har å legge til nå, men jeg 
föler trang til å knytte et par bemerkninger 
til ett punkt i instillingen.

U tvalget fester der oppmerksom heten 
ved mulighetene for å bygge ut et olje- og 
energisam arbeid på grunnlag av norske 
olje- og gassfunn. Jeg hörte med tilfredshet

at også utvalgets form ann nå var inne på 
dette og nevnte at m an kanskje bör være 
noe varsom med å feste for store forvent
ninger til dette. Jeg ville gjerne peke på 
dette, for jeg finner det uheldig hvis man 
bygger opp forventninger som det senere vi
ser seg ikke å være grunnlag for.

Jeg tror m an må regne med at m an bare 
kan foretrekke nordiske lösninger når det 
gjelder utnyttelse av olje og energi på den 
norske sokkel, hvis disse ikke frem trer som 
m indre praktiske og hensiktsmessige enn 
samarbeid m ed andre land. Og når man 
vurderer dette, m å m an ta i betraktning at 
beliggenhet og oppgavefordeling når det 
gjelder de oljefunn som er gjort hittil på 
den norske kontinentalsokkelen, ikke synes 
å gi spesielle m uligheter for nordisk sam ar
beid om utnyttelsen av disse. Vi er selvföl- 
gelig alle interessert i å utbygge et nordisk 
samarbeid på disse om rådene dersom det 
viser seg mulig, men man kan dessverre ikke 
ennå regne m ed at forholdene vil vise seg å 
ligge spesielt godt til rette for dette.

Ellers var det spörsmålet om felles be
kjempelse av den ökonomiske krise i 
N orden som dom inerte den ökonomiske del 
av generaldebatten. E tter det som er sagt 
om dette, föler jeg trang til bare å  si a t selv 
om vi alle deler önsket om felles innsats 
her, bör vi selvfölgelig igjen være oppm erk
som på de begrensninger i mulighetene som 
foreligger.

D et nordiske ökonomiske om råde er så 
vidt lite at tiltak for å stimulere efterspörse- 
len i N orden lett slår ut i ökt im port i en 
grad som vi på grunn av tidligere lettsindig- 
heter i den ökonomiske politikk har lite råd 
til. M an kan derfor ikke kom m e bort fra  at 
nordisk samarbeid ikke kan svekke behovet 
for de m er smertefulle deler av den ökono
miske politikk med sikte på å begrense kost- 
nadsstigningen og styrke konkurranseevnen, 
hvilket synes å være et felles problem  for 
alle de nordiske land.

D et er klart a t samarbeid om valutapoli
tikken også er viktig, bl. a. når det gjelder 
å trygge full sysselsetting. D et forslag om 
dette som sosialdem okratene h ar lagt frem, 
tillot blant andre jeg meg å kom m entere i 
generaldebatten. D ette forslag inneholder jo 
önsker om en del tiltak som for lengst er 
gjennomfört. Likevel er det klart at forsla-
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get vil bli grundig overveid. Jeg vil im idler
tid gjerne få feste oppm erksom heten ved en 
påstand i det som jeg synes m an like godt 
burde kunne tilbakevise m ed det samme. 
H er skriver forslagsstillerne, blant andre 
form annen i N ordisk Råds ökonomiske u t
valg, at devalueringen av den svenske krone 
”skedde dessutom utan nordiskt rådslag på 
förhand” . D et er nå, så vidt jeg vet, bekref
tet fra  flere hold at dette ikke er riktig. Og 
da bör vel den uriktige påstand korrigeres 
snarest, også fra  en av forslagsstillerne.

Sedan diskussionen förklarats avslutad 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande ekonom iska utskottets förslag 
till y ttrande till N ordiska ministerrådet.

För ekonom iska utskottets förslag till y tt
rande röstade:

Erik Adamsson, Aimo Ajo, K ristian A l
bertsen, Liv Andersen, H alldór Ásgrímsson, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
Kjell Magne Bondevik, Trygve Bratteli, Eric 
Carlsson, Christian Christensen, Bjarne 
M ørk Eidem, Kjell-Olof Feldt, Rolf 
Fjeldvær, A strid Gjertsen, G uttorm  Han- 
sen, Ragnhildur H elgadóttir, Sverrir Her- 
mannsson, A llan Hernelius, Elsi Hetemäki- 
Olander, Anna-Liisa Hyvönen, Doris Hå- 
vik, K arl-Erik Häll, Johan J. Jakobsen, 
Thyra Johansson, Bertil Jonasson, Ilkka 
K anerva, Sinikka K arhuvaara, Lars Korvald, 
H åkon Kyllingmark, Bror Lillqvist, N atha
lie Lind, T hor Lund, G rethe Lundblad, 
Otto M ørch, Sture Palm , E rlendur Paturs- 
son, Jens Risgaard Knudsen, G abriel Ro
manus, Poul Schluter, Rolf Sellgren, Jón 
Skaftason, K arl Skytte, Liv Stubberud, V. J. 
Sukselainen, Ingrid Sundberg, Bernhardt 
Tastesen, Sigrid Utkilen, Lars W erner, Rai- 
no W esterholm, Seppo W esterlund, Bengt 
W iklund, H åkan W inberg, K åre Willoch, 
Rolf W irtén, Odd W ith och Folke Woivalin.

M ot ekonomiska utskottets förslag till 
yttrande röstade:

Leif G lensgård och Mogens Voigt.

F rånvarande var:
Jo Bcnkow, René Brusvang, Ib Christen

sen, Erling Dinesen, U lla Ekelund, Ralf 
Friberg, Steen Folke, Gylfi P . Gislason,

Gustav Holmberg, M agnus Kjartansson, 
Tellervo Koivisto, Johannes M. Olsen, Ro
bert Pedersen, Petter Savola, Reiulf Steen, 
M irjam  Tuom inen, Erkki Tuomioja, Henrik 
W esterlund och M arja tta Väänänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed 57 
röster m ot 2.

U tskottets förslag, p. II— V, bifölls.

4
C 42/e: Berättelse från Nordiska investe
ringsbanken

Ekonom iska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet m åtte lägga berättelsen C 
42/e om N ordiska investeringsbankens 
verksam het 1 juni 1976— 31 decem ber 1977 
och kontrollkom m itténs revisionsberättelse 
till handlingarna.

Poul Schliiter och K åre Willoch hade i 
ett säruttalande, fogat till utskottets betän
kande, kritiserat riktlinjerna fö r N ordiska 
investeringsbankens utlåningsverksamhet.

Leif Glensgård hade i en reservation, fo 
gad till utskottets betänkande föreslagit, 

at Nordisk Råd i anledning af beret
ningen C 42/e om Nordisk Investerings
banks virksomhed 1. juni 76— 31. decem ber 
77 og i anledning af kontrolkom iteens revi
sionsberetning

udtaler, at udlånet til Göteborgs contai
nerhavn er i strid m ed statutterne for inve
steringsbanken, og at investeringsbanken i 
frem tiden kun m å foretage udlån, der har 
en fælles nordisk interesse.

Nordisk Råd tager på denne baggrund 
beretningen til efterretning.

W illoch: Hr. president! Nordisk Råd kan 
i dag for förste gang dröfte en beretning om 
den nordiske investeringsbankens virksom 
het. D et m å da være naturlig å starte med 
vurderingen av om det m an ser av bankens 
praksis, svarer til forventninger og forutset
ninger som ble knyttet til den da den ble 
opprettet.

Blant de forventninger som ble nevnt för 
Den nordiske investeringsbank ble oppret
tet, var at den ville bli betydningsfull for u t
byggingen av tilbakeliggende distrikter i
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N orden. Denne forventning var for så vidt 
klart urealistisk, idet det ble understreket på 
forhånd at banken skal drives på ren t bank
messige vilkår og ikke foreta noen form  for 
subsidiering av utlån, og ikke gi noen form 
for subsidier til virksomhet som kunne 
trenge slik stötte for å komme i gang. Ban
kens beretning viser da også klart at dette 
ikke er en bank for regionalutvikling, eller 
distriktsutbygging som vi kaller det i Norge. 
M en dette er som sagt bare hva m an m åtte 
regne med. D e som er skuffet over dette, 
burde ikke være overrasket over a t banken i 
denne henseende har virket som m an m åtte 
vente efter de regler og forutsetninger som 
den fikk å arbeide innenfor.

Blant de vilkårene som ble stilt opp for 
banken, var imidlertid at lån og garantier 
skulle gis til tiltak av nordisk interesse. E r
faringer allerede nå viser at det ville ha 
vært meget nyttig om m an i det minste 
hadde tatt seg tid til å gjöre det litt klarere 
hva m an egentlig m ener med dette, för ban
ken ble satt i gang.

Investeringsbankens beretning inneholder 
en oversikt over de lån som er gitt i beret
ningsperioden. Som låntagere her finner 
m an en liste over kjente nordiske storfore- 
tak m ed datterforetagender samt enkelte of
fentlige eller halvoffentlige prosjekter.

Beretningen inneholder dessuten styrets 
forsök på å uttrykke noe nærm ere hva det 
kan bety i praktisk bankpolitikk at bankens 
utlån skal avgrenses til prosjekter av nor
disk interesse. Sam m enfattende kan m an si 
a t denne fortolkningen er slik at bedrifter 
som er så store at de naturlig virker i flere 
land, vil kunne få lån til forholdsvis normal 
forretningsmessig virksomhet uten spesielt 
nordisk preg. Styret strekker seg endog så 
langt at det åpner for lån til prosjekter som 
bare hörer hjemme i et land hvis prosjektet 
bare krever store leveranser fra et annet 
nordisk land, eller förer til varig eksport til 
et annet nordisk land. M ed dette har man 
gitt begrepet ”av nordisk interesse” en så 
vid fortolkning at det m ister meget av sin 
betydning som avgrensning av virksom he
ten, til tross for at det ble lagt stor vekt på 
denne avgrensningen da banken ble oppret
tet. Virkningen vil bli at storprosj ekter som 
regel vil kunne få lån i denne nye bank selv 
om prosjektene i og for seg er temmelig lite

nordiske, mens banken vil bli av liten 
interesse for m indre bedrifter. D ette under
bygger for så vidt ytterligere det som  ble 
varslet av kritikerne på forhånd: D ette blir 
en bank for prosjekter som kunne finansie
res uten noen slik ny institusjon, mens det 
vil bli sm ått m ed bidrag til sam arbeidstiltak 
som ikke ville komme i stand uansett om 
m an opprettet denne institusjonen eller ikke.

De uklare tanker bak banken har —  som 
jeg tidligere har vært inne på —  m anifestert 
seg i et om stridt lån til Göteborg. Som be
grunnelse for dette lånet er som kjent bl. a. 
anfört at Göteborg havn har en betydelig 
transittrafikk til andre nordiske land, særlig 
til Norge. Transittrafikken til N orge skjer 
imidlertid i k lar konkurranse m ed andre 
nordiske havner, særlig da Oslo. D et virker 
unektelig eiendommelig at det skulle være 
av nordisk interesse å styrke Göteborgs 
havn i denne konkurranse med blant andre 
Oslo. De konkurrerende nordiske havner vil 
derim ot som regel falle u tenfor bankens vir
keom råde fordi de ikke har opparbeidet 
særlig stor trafikk til Sverige, hvilket jo er 
den tenkelige transisttrafikk fra  nordiske 
havner utenfor Sverige. Overforing av tra 
fikk fra norske havner til Göteborg förer 
også til m er trailertrafikk på veiene, som 
ikke er önskelig fra  miljösynspunkt. Man 
har her erfaringer å bygge på.

Jeg finner det i denne forbindelse natu r
lig å nevne at havnemyndighetene i Oslo ser 
med bekymring på Göteborgs bestrebelser 
for å trekke til seg trafikk fra  andre nor
diske havner. N å må jeg legge til at G öte
borgs m yndigheter selvfölgelig står fritt til å 
arbeide for sine interesser i sunn konkur
ranse. Men det kan ikke være noen oppgave 
for en nordisk sam arbeidsinstitusjon å stötte 
den ene part i et slikt konkurranseforhold.

Jeg vil imidlertid ikke unnlate å nevne 
igjen hva jeg gjorde allerede i et replikk
ordskifte söndag, at ansvaret for dette lå
net i höy grad faller på den norske fiskeri
ministeren, som gav et slags uklart klarsignal 
da han ble spurt om saken på forhånd. Ban
kens egne organer burde imidlertid efter 
m itt skjönn ha kom m et til at dette prosjek
tet ligger utenfor deres naturlige virkeom 
råde.

D et er blitt anfört a t undertegnede —  
eller m an har vel strukket seg til hele det
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parti jeg har den ære å representere —  står 
helt alene om sin kritikk m ot denne disposi
sjonen. D et er ikke riktig. D et vil m an for 
det förste se i innstillingen fra  ökonomisk 
utvalg, idet også representanten for det 
danske konservative parti der har en sæ rut
talelse sammen m ed undertegnede.

Det jeg her spesielt vil nevne, er im idler
tid at denne saken har vært dröftet også i 
D et norske storting. Og der gir for det fö r
ste Höyres representanter klart uttrykk for 
at lånet ikke burde vært gitt, og da m ed den 
foranledning at de ville forebygge at banken 
fortsetter med flere lån til samme formål. 
Jeg vil imidlertid henlede oppm erksom he
ten på at samtlige andre partiers represen
tanter samtidig uttalte bl. a. ”tvil om delta
gelse i finansieringen av et prosjekt som 
dette er et naturlig engasjement for ban
ken” . Og sakens ordförer, hr. Johan Jakob
sen, u ttalte i Stortinget at dette var et klart 
signal til banken.

Mot denne bakgrunn må jeg si at jeg fin
ner det noe underlig at en rekke av de 
samme norske representanter uttaler seg så 
overmåte uklart i innstillingen fra  Nordisk 
Råds ökonomiske utvalg. D en veiledning 
bankens organer får fra  disse representan
ter, lyder bl. a. slik:

”E tter utvalgets mening finnes det med 
denne behandling av lånesaken fortsatt 
mulighet for proving av havneutbyg
gingen i N orden, slik at ulike lands behov 
kan tilgodesees. Hensyn hertil bör tas ved 
prövingen av Investeringsbankens fo rt
satte engasjement i det nå aktuelle p ro 
sjektet.”
Med andre ord: Hvis banken skulle 

spörre hva Nordisk Råd mener, er svaret 
javel nei.

Jeg må erkjenne at jeg ikke forstår hva 
flertallet mener. D et kan selvfölgelig være 
min feil. M en på denne bakgrunn vil jeg 
gjerne tillate meg å spörre: Betyr denne u t
talelsen at flertallet vil finne det i samsvar 
med forutsetningene om Nordisk investe
ringsbank gir enda et lån ti! utbyggingen av 
Göteborg havn, eller betyr det noe annet, 
eller betyr det at flertallet ikke har noen 
mening om saken? D et siste er kanskje det 
mest sannsynlige.

Representanten Glensgård har i innstil
lingen varslet et forslag som gir uttrykk for

synspunkter som jeg delvis er enig i, men i 
en slik form  og med en slik overdreven rek
kevidde at jeg ikke kan stemme for det. Hr. 
G lensgårds forslag m å så vidt jeg kan se, 
bety at han vil a t Nordisk Råd skal konsta
tere at bankens organer h ar opptrådt i strid 
med statuttene. Som jeg har prövd å under
streke, er feilen först og frem st begått av de 
politikere som har gitt banken så uklare sta
tutter som den har fått, så uklare at man 
faktisk ikke kan konstatere —• i hvert fall 
ikke med noe element av juridisk innhold
—  om statuttene er overtrådt eller ikke. Og 
derfor kan ikke politikerne velte ansvaret 
over på bankens ledelse på denne måten, 
som jo m åtte bety avskjed for dem alle — 
og kanskje mer enn det.

Jeg finner derfor at den naturlige reak
sjon fra min side har vært å delta i den 
særuttalelse som hr. Schliiter og jeg selv har 
avgitt, og som rådets m edlem m er vil finne i 
innstillingen, og begrunne denne debatten 
og derefter la det ha sitt forblivende med 
det i denne omgang.

Jeg faller for fristelsen for å legge til, selv 
om det ikke vedrörer denne sak, at hr. 
Glensgård selv om han nå vil stemme for 
noe, nemlig sitt eget forslag, nettopp stemte 
mot et forslag som var m edundertegnet av 
hans partifelle K irsten Jacobsen. Jeg forstår 
at hans motvilje går ikke bare mot alle an 
dre partier i denne sal, m en også m ot deler 
av hans eget.

Björklund: H err president! H err Willoch 
inledde med att konstatera att regionalpoli
tiska hänsyn inte slagit igenom i den m ån 
den politiska debatten inför grundandet av 
N ordiska Investeringsbanken skulle ha fö r
utsatt. H err W illoch har förstås rä tt när han 
konstaterar detta och även när han redogör 
för orsaken, när han säger att orsaken till 
det här är att m an i Investeringsbankens 
stadgar har om öjliggjort ett subsidie-ele- 
ment. D etta är förstås orsaken till att ban
ken i dagens läge inte h ar de bästa föru t
sättningarna att verka som ett aktivt instru
ment i regionalpolitiken.

Jag representerar själv en politisk grup
pering som skulle ha ställt sig betydligt po
sitivare till Investeringsbankens inrättande 
om m an från första början skulle ha gjort
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det m öjligt att ta  med subsidie-elementet 
och över huvud taget göra banken till ett 
aktivt instrum ent för en m ålmedveten in
dustrialiserings- och regionalpolitik. Men 
jag förstår att det är just m otståndet från 
högerkretsarna som har tvingat till en situa
tion där bankens stadgar alltför mycket 
m otsvarar vilket kommersiellt bankföretags 
som helst.

Willoch: H r. president! Hr. Björklund tar 
nok ganske kraftig feil når han tro r at det 
var m otstanden fra  höyrekreftene, som han 
kaller det, som förte til a t denne bank ikke 
fikk anledning til å  gi subsidier —  hvis han 
da ikke i begrepet ”höyrekreftene” nå in
kluderer også sosialdemokratene. D et er 
im idlertid en språkbruk jeg ikke er vant til.

D et var en forutsetning helt fra  forslaget 
ble frem lagt —  og da uten m edvirkning av 
såkalte höyrekrefter i det hele tatt, så vidt 
jeg vet —  at m an klart presiserte at det ikke 
skulle være subsidieelementer i bankens u t
lån. Jeg er forbauset over at så m ange like
vel trodde at denne bank ville bli virknings
full i regionalpolitisk henseende. Men det 
kunne den med denne forutsetning neppe 
bli. Årsakene til at m an tok dette forbehold 
tro r jeg er helt andre, nemlig at enkelte 
land nölte med å påta seg finansielle byrder 
av denne art til tiltak som de ikke kunne ha 
full oversikt over på forhånd.

N år det gjelder bruk  av subsidier i di
striktspolitisk hensikt, vil jeg gjerne under
streke at det norske H öyre aldeles ikke er 
m otstander av dette, og det gjelder -— så 
vidt jeg vet •— alle höyrepartier i Norden. 
M en jeg anser det som lite hensiktsmessig å 
la  en institusjon av denne type disponere 
skattyternes m idler til slike tiltak. Jeg vil 
anta at b ruk av skattemidler til subsidier i 
regionalpolitisk hensikt bör skje under 
kontroll av andre organer enn slike som 
m an her har opprettet, hvor den parlam en
tariske kontroll nödvendigvis m å bli meget 
svak.

G lensgård: H r. præsident! Jeg vil starte 
m ed at sige, at jeg beklager meget, a t præsi
diet h a r taget en, synes jeg, særdeles uhel
dig beslutning, nemlig den, at rådet ikke 
skal udtale sig i denne sag. Jeg har fået re

fereret fra  m it præsidiemedlem, at man 
altså ikke får nogen afstemning her i rådet 
om den nordiske investeringsbank, og jeg 
har fået det forklaret på den måde, at m an 
ikke kan foretage afstemning om m in reser
vation, fordi den m under ud  i, a t Nordisk 
R åd på denne baggrund tager beretningen 
til efterretning.

D a jeg nu  forstår, a t det er sådanne 
spidsfindigheder, som skal få  rådet her til at 
afstå fra  at tage stilling til problem et om 
G öteborg havn, skal jeg herved, hr. præsi
dent, meddele, a t sætningen: ”N ordisk Råd 
tager på denne baggrund beretningen til ef
terretning” , udgår af min klemme, hvoref
ter der ikke vil være nogen mulighed fo r 
præsidenten for at nægte afstemning om 
den egentlige udtalelse, nemlig at banken 
har handlet i strid m ed statutterne om kring 
havnen i Göteborg.

Om selve bem ærkningerne til banken vil 
jeg stort set henholde mig til hr. W illoch, 
selv om han måske senere vil blive fornæ r
m et over, a t jeg sådan um iddelbart tilslutter 
mig hans bemærkninger, men det skal alli
gevel ske.

Dog er der en enkelt ting, jeg godt vil 
drage den anden af reservanterne, nemlig 
hr. Schliiter, ind i, for hr. W illoch sagde, at 
der ikke var noget, der direkte kunne vise, 
a t banken handlede i strid m ed statutterne, 
da den gav lånet til Göteborg havn. Jeg vil 
gerne spørge den anden reservant, hr. 
Schliiter, om han kan bekræfte, a t den 
danske regering i folketinget har udtalt, at 
den nordiske investeringsbank ikke vil gå 
ind i projekter, som forretningsbankerne 
kan klare, og at den nordiske investerings
bank kun vil gå ind i fællesnordiske projek
ter.

Hvis hr. Schliiter kan bekræfte denne ud 
talelse fra  den danske regering, ligger det 
helt klart, at den nordiske investeringsbank 
i Göteborgsagen har handlet i strid m ed sta
tutterne, fordi andre forretningsbanker er 
inde i finansieringen af Göteborg havn, og 
derm ed er investeringsbanken altså gået ind 
på forretningsbankernes område.

M en som sagt, jeg vil gerne henstille til 
præsidenten, at den sidste sætning i min 
klemme går ud, sådan at rådet her kan tage 
stilling til, om banken har handlet i strid 
med statutterne eller ej.
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Schliiter: Hr. præsident! Jeg tror, at mine 
kolleger i N ordisk Råd vil forstå, a t det øje
blik er nær, hvor jeg glæder mig til at 
vende tilbage til m it eget land for under 
hjemlige himm elstrøg og i det rette forum  
at kunne føre debatten med hr. G lensgård; 
men siden hr. Glensgård har stillet mig et 
spørgsmål, bør jeg svare her.

Hr. Glensgård har spurgt, om  ikke det 
kan bekræftes, at ved vedtagelsen af beslut
ningen om N ordisk Investeringsbank i det 
danske folketing var det klarlagt, at investe
ringsbankens virksomhed skulle koncentrere 
sig om sådan långivning, der ikke norm alt 
kunne finde sted inden for den almindelige 
banksystem.

D et kan bekræftes. D et er korrekt. Det 
problem , vi imidlertid behandler i dag, fo 
rekom m er mig at være et andet. Hr. W il
loch har så udm ærket påvist, at m an van
skeligt kan støtte hr. Glensgårds reservation 
eller udtalelse, fordi hr. Glensgård hævder i 
sin tekst, at banken har handlet i strid med 
statutterne.

N u er det for det første en alvorlig ud ta
lelse, som m åtte få  de stærkeste juridiske 
konsekvenser. F o r det andet er den efter 
min bedste opfattelse urigtig. Jeg m ener ik
ke, at banken har handlet i strid m ed sine 
statutter, m en jeg mener, at bankens beslut
ning om lånet til Göteborg havn af andre 
grunde er uhensigtsmæssig og burde være 
undgået.

D et ene grund er hensynet til andre nor
diske havne. Jeg m ener som hr. W illoch, at 
beslutningen om lånet til udbygning af G ö
teborg havn med hensyn til containertrafik 
påfører andre havne, først og frem m est K ø
benhavns havn, Århus havn og Oslo havn, 
en utidig konkurrence på et urimeligt grund
lag.

Den anden grund til mine betænkeligheder 
ved lånet er, a t sker der dette, at Nordisk 
Investeringsbank nu i ét, måske senere i 
flere, tilfælde, yder lån af tvivlsom karakter 
og med dårlige begrundelser til projekter, 
som ikke er ganske klart fælles nordiske, så 
tror jeg, vi over en årrække kom m er til at 
opleve, at de enkelte nordiske lande stort 
set får de samme lånem idler tilbage fra 
banken, som de hver især har indskudt i 
banken. Denne tendens kendes jo fra  andre 
internationale låneinstitutioner, og det ville

være meget uheldigt. F rem  og tilbage er 
som bekendt lige langt —  bortset fra at der 
bruges kræfter.

Jón  Skaftason: H err president! Tyvärr 
var jag inte med när ekonomiska utskottet 
diskuterade N ordiska investeringsbankens 
verksam het under perioden 1 juli 1976—-
31 decem ber 1977. Om jag hade varit med 
på det mötet, skulle jag gärna ha underteck
nat flertalets yttrande.

M an har speciellt diskuterat lånet till G ö
teborgs containerham n, och några av m ed
lem m arna i N ordiska rådet har sagt även i 
plenum, att detta lån ligger u tanför ram en 
för bankens verksamhet. F å r jag som m ed
lem av N ordiska rådet och som medlem av 
kontrollkom m ittén säga några få ord om 
den saken.

M an har i diskussionen näm nt de reser
vationer som kontrollkom m itténs medlem
m ar Kyllingm ark och Enggaard gjorde vid 
kontrollkom m itténs möte i Helsingfors den 
10 februari. I dessa reservationer finns inte 
något direkt påstående om att bankens sty
relse har överskridit låneram en genom lånet 
till Göteborg. Tvärtom  har alla medlem mar 
av kontrollkom m ittén underskrivit att ban
kens verksam het under räkenskapsperioden 
bedrivits i överensstämmelse med stadgarna 
och att styrelsen och verkställande direktö
ren bör beviljas ansvarsfrihet för förvalt
ningen av bankens angelägenheter under 
den av oss granskade redovisningsperioden.

D etta är den första punkt som jag vill 
nämna.

D en andra punkten är att m an innan 
bankens styrelse fattade beslut om detta lån 
till Göteborg hade kontakt bl. a. med den 
norske fiskerim inistern och m ed landshav- 
nerådet i K öpenham n och ham ndirektören i 
Århus. I  ett brev som jag har här och som 
är skrivet av bankdirektör Bert Lindström 
står bl. a.:

”Sammen med kontorchef Erik N iel
sen, H andelsm inisteriet (suppleant i 
N IB :s bestyrelse) besøgtes Københavns 
Havnevæsen den 28. septem ber 1977. 
H avnedirektør Eigil Andersen og hans 
underdirektør Carl Veng deltog i mødet, 
hvor der blev redegjort for Gøteborgs 
Havns planlagte investeringer i Skandia- 
og Alvsborgshavnene. D en planlagte ka-
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pacitetsudvidelse og de dertil knyttede in
vesteringer, som en fulstændig udbygning 
af begge havne ville medføre, forekom 
både Andersen og Veng at være i over
kanten af det forsvarlige. De fremhævde 
bl. a. Gøteborgs høje omkostningsniveau i 
form  af havneafgifter. M an var im idler
tid opmærksam på Gøteborgs betydning 
som transithavn for oversøisk trafik  for 
andere nordiske lande end Sverige, bl. a. 
gennem bloktogstransporter til og fra  K ø
benhavn.

U d fra  denne betydning mente m an fra 
K øbenhavn havns side ikke, at der skulle 
være noget i vejen for et lån til Gøteborg 
fra  NIB, idet et sådant lån jo ikke er for
bundet m ed særligt fordelagtige betingel
ser. D a m an fra  NIB:s side endvidere an
førte, a t lånet utvivlsomt ville blive be
grænset til et vedrøre Gøteborgs plan
lagte investeringer frem  til 1981, således 
at Skandiahavnen kunne færdiggøres 
havde m an fra  K øbenhavn havns side in
gen indvendinger mod N IB :s eventuelle 
engagement. M an havde ikke overvejet at 
lånefinansiere investeringerne i en udvi
delse af København havns containerhavn 
i N ordhavnen.”
Vidare säger han:

”Jag besökte den 15 september 1977 
ham ndirektören i Å rhus och två av hans 
m edarbetare och dikterade efter besöket 
följande anteckningar:

”Beträffande Å rhus ham ns nordiska 
trafik  finns statistik som visar att enbart 
någon procent av ankom m ande gods om 
lastas för vidare transport till annat nor
diskt land. F inncarrier anlöper Å rhus en 
gång i veckan och tar containers med sig. 
Östasiatiska K om paniet koncentrerar sin 
V ästafrika-trafik till Å rhus som enda 
nordisk ham n, varvid feedertrafik kom 
m er från  Oslo, Göteborg m. m., totalt 
bara några procent av totala utgående 
godstrafiken av nordisk karaktär. M ånga 
båtar stannar i Å rhus på väg till G öte
borg. D ärför är Å rhus intresserad av att 
Göteborg som ham n ej går tillbaka. Å r
hus konkurrerar i så fall m era med K ö
penham n där planer föreligger att bygga 
ut norra ham nen till en mycket stor con
tainerham n. Å rhus är främ st exportham n 
liksom Esbjerg (industrin i D anm ark går

västerut). Köpenham ns ham nplaner bör 
undersökas.

Å rhus ham n har y ttra t sig om  utbygg
naden av Göteborgs containerham n och 
Göteborg som central nordisk contai
nerham n.”
F ör det tredje har m an här i debatten u t

talat tvivel om att det finns ett nordiskt in
tresse av detta lån till Göteborgs ham n. D et 
nordiska intresset i detta sam m anhang be
står i att Göteborgs ham n riskerar att få en 
försvagad ställning som basham n i konkur
rensen m ed de stora kontinentham narna 
Amsterdam, Rotterdam , H am burg och Bre- 
m erhafen. M ed en investering i Skandia- 
ham nen och Älvsborgsham nen i Göteborg 
tro r m an att hanteringskostnaderna kom 
m er att gå ner. D ärför har även andra 
nordiska länder som u tnyttjar Göteborg 
som transitham n direkta finansiella intres
sen i denna utbyggnad.

Så ytterligare några få ord om det nor
diska intresset. Näringslivets intresse är bil
liga, snabba, driftsäkra, flexibla och regel
mässiga transporter av gods mellan N orden 
och resten av världen. Den pågående struk
turförändringen i skeppsfarten kom m er att 
fortsätta. Alternativen för näringslivet är 
därför att utnyttja en europeisk central
ham n i ett EG -land eller att utnyttja G öte
borg som centralham n.

Vad beträffar kostnaderna ger Göteborgs- 
alternativet enligt N ordtransutredningen 
näringslivet i N orden en ekonomisk vinst på 
cirka 60 m iljoner svenska kronor år 1969 i 
förhållande till att u tnyttja en europeisk 
centralham n. Dessa beräkningar är mycket 
osäkra, och svenska redare har senare kal
kylerat vinsten till 300 miljoner svenska 
kronor.

K ontakten mellan centralham nen och 
m ottagare/avsändare blir bäst enligt Göte- 
borgsalternativet. Om man använder block
tåg kom m er prioriterat gods som ankom 
m er till Göteborg att vara tillgängligt i Oslo 
nästa morgon.

En satsning på Göteborg ger transport
m önstret en större grad av flexibilitet, an 
tingen det gäller kostnader, tempo eller lo
kala driftstörningar. D et har t. ex. hävdats 
att en monopolisituation för ham narna i 
EG -länderna kan resultera i ökade avgifter 
för transitgods till och från Norden.
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Till sist vill jag säga att banken genom att 
ge lånet till Göteborg enligt min mening 
inte har tagit ställning för att Göteborg ab
solut skall vara N ordens största bashamn. 
D et står fritt för alla andra som är intres
serade av a tt bygga ut sina ham nar att an 
söka om lån hos N ordiska investeringsban
ken. Jag är helt övertygad om att styrelsen i 
banken granskar alla sådana ansökningar 
med stor välvilja.

Berge: H r. president! D et m å innrömmes 
at uttalelsen fra  Ökonomisk utvalg om 
N ordisk investeringsbanks lån til utbygging 
av Göteborgs havn ikke utm erker seg med 
hensyn til å være klar og konsis. Årsaken til 
dette er ganske enkelt at det nok er nyanser 
i syn b lant dem i utvalget som står bak 
denne uttalelsen, og det er altså det store 
flertallet. N ordisk Råd har jo ikke ta tt stil
ling til Göteborg som en storhavn for 
N orden, m en at denne havn som trans- 
oseansk containerhavn er av stor betydning 
og stor verdi for de övrige nordiske land, 
kan det ikke være tvil om. A t den så sam ti
dig som den gir fordeler, kan gi visse ulem 
per fo r enkelthavner i de övrige nordiske 
land, kan en jo ikke se bort fra, m en hvis 
det i alle forhold skal være en hindring for 
at Investeringsbanken skal kunne gi lån til 
et prosjekt, tror jeg det skal bli vanskelig i 
det hele ta tt å finne prosjekter som denne 
banken kan engasjere seg i.

Jeg synes dessuten det er et vesentlig 
poeng at en havn av denne type, som kan ta 
im ot de store transoseanske containerskip, 
vil det ikke være hensiktsmessig å etablere 
flere steder i N orden. Egentlig vil jo dette 
derfor i hovedsak være en havn som 
opptrer i konkurranse utelukkende med de 
store containerhavner på kontinentet. På 
denne bakgrunn m å dette være et prosjekt 
som er til fordel for N ordens interesser, når 
en vurderer det ut fra  N orden som helhet.

I m oderne sjötransport tro r jeg at de 
store containerskipene er kom m et for å bli. 
De gir muligheter for m er effektiv og rim e
lig transport. De representerer med andre 
ord et tidsmessig transportopplegg, og jeg 
kan ikke se at det er noen ulem per ved at 
Nordisk Råd for sin del stim ulerer til en 
slik utvikling.

Av hr. W illochs argum entasjon kan en 
nærm est få det inntrykk at denne havnen i 
Göteborg er bygd i den hensikt å skade 
Oslo havn. M en det er jo selvfölgelig ikke 
tilfellet. Jeg tror nok en m å vurdere hr. 
W illochs spesielle holdning til denne saken 
u t fra  at han og hans parti har vært imot 
opprettelsen av denne banken, og en kan jo 
derfor ikke se helt bort fra  at en nå leter et
ter argum enter som kan underbygge et slikt 
standpunkt. Jeg er derfor fo r min del for så 
vidt ikke overrasket over hr. W illochs kon
klusjon, m en han bör heller ikke være over
rasket over at andre kan ha en annen kon
klusjon.

Hr. president, så kan en vel spörre om 
jeg med det som nå er sagt, egentlig distan
serer meg fra  flertallet i ökonomisk utvalg. 
D et gjör jeg ikke, men jeg m å nok si at hvis 
det hadde vært mulig å få  til en noe mer 
positiv uttalelse i ökonomisk utvalg, så ville 
i hvert fall jeg for min del ikke vært til h in
der for det. U ttalelsen m å oppfattes som et 
minste felles m ultiplum  for flertallet i öko
nomisk utvalg, og det får være unnskyld
ningen for uttalelsens noe uklare innhold.

Johan J. Jakobsen: H r president! Betenk
ningen fra  ökonomisk utvalg om Investe
ringsbankens virksom het fra  starten og ut 
5rPt 1977 inneholder i tillegg til flertallsinn
stillingen en særuttalelse og en reservasjon. 
Flertallsinnstillingen konkluderer m ed at 
beretningen om Investeringsbankens virk
somhet og K ontrollkom m iteens revisjonsbe
retning tas til etterretning.

D et er imidlertid ingen grunn til å legge 
skjul på at det både bak den enstemmige 
beretningen fra  kontrollkom iteen og u tval
gets flertallsinnstilling skjuler seg nyanser i 
synet på en bestem t sak, nemlig Investe
ringsbankens lån til utbyggingen av G öte
borg havn. I beretningen er det imidlertid 
gjort rede for at det både i Kontrollkom i
teen og i det ökonomiske utvalget eksisterer 
ulike oppfatninger m ed hensyn til bankens 
engasjement i det nevnte prosjekt.

D et norske storting har, som allerede 
nevnt, nylig berört denne konkrete saken i 
forbindelse med behandlingen av den årlige 
melding om det nordiske samarbeidet. Også 
i forbindelse med denne behandlingen kom 
det til uttrykk tvil om deltagelse i finansie-
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ringen av utbyggingen av Göteborg havn er 
et naturlig engasjement for banken. I tillegg 
gav et m indretall u ttrykk for at det nevnte 
lån ikke samsvarer m ed de forutsetningene 
Investeringsbankens virksomhet er tuftet 
på.

N år det gjelder selve saksbehandlingen, 
er det syn også kom m et til u ttrykk at det 
ville ha vært naturlig å avvente behand
lingen av medlemsforslaget om en utred
ning av behovet for en nordisk storhavn, 
fö r banken ferdigbehandlet lånesöknaden. 
D ette forhold er også nevnt i utvalgets be
tenkning. Som kjent fattet Nordisk Råd på 
m andag vedtak om at rådet ikke skal foreta 
seg noe i anledning det nevnte medlems- 
forslag.

N år det bl. a. fra  undertegnede har vært 
gitt u ttrykk for tvil om en her har å gjöre 
m ed et naturlig engasjement fo r Investe
ringsbanken, har dette sin bakgrunn i bl. a. 
disse forhold: Trafikken over Göteborg 
havn skjer til en viss grad i konkurranse 
med andre havner, bl. a. Oslo havn. D et bör 
utvises forsiktighet når det gjelder fellesnor
diske tiltak som kan tenkes å  påvirke kon
kurranseforholdene. I dette tilfelle kan dess
uten en ökning av transittrafikken over G ö
teborg före til at transporten på veg f. eks. 
fra  Göteborg til det sörlige N orge öker ster
kere enn det er önskelig, sett fra  et trafikk- 
miljösynspunkt. A llerede i dag er Norges 
andel av transitthandelen over Göteborg an
slått til mellom 45 og 50 pst.

Jeg ser imidlertid ingen grunn til å d ra
matisere denne saken. En kan selvsagt hel
ler ikke på et slikt grunnlag felle noen dom 
over Investeringsbankens utlånspolitikk. U t
valget sier da også at det dreier seg om et 
begrenset lånetilsagn, og peker på at styret 
ikke har ta tt standpunkt til Göteborg havn 
som nordisk storhavn. Jeg er personlig av 
den oppfatning at D en nordiske investe
ringsbank fortsatt har en betydelig oppgave 
å fylle innenfor det samlede nordiske sam
arbeidet.

D et foreligger som nevnt en særuttalelse 
som uttrykker det syn at lånet til Göteborg 
havn ligger utenfor det arbeidsom råde som 
banken burde konsentrere seg om. I tillegg 
finnes det også en reservasjon som konklu
derer m ed at det nevnte lån er i strid med 
statuttene.

Hovedvekten i disse uttalelsene legges på 
at prosjektet ikke oppfyller forutsetningen 
om ” felles nordisk interesse” . E tter min 
oppfatning har banken gjort et grundig for
arbeid når det gjelder å bringe de ulike 
lands interesser på bane. Konklusjonene 
som kan trekkes av de undersökelser ban
ken har gjort, er om trent fölgende: F ra  Sve
rige og F inland er det u ttryk t en klart posi
tiv interesse. D e signaler som ble gitt fra 
norsk side, var at ”der var en viss norsk in
teresse i utbyggingen, m en at den ikke var 
påfallende stor.” F ra  D anm ark og Island 
ble det ikke —  så vidt jeg kjenner til —  gitt 
negative reaksjoner.

F ra  norske styresm akter ble det altså an
m eldt ”en viss interesse” i utbyggingen. Sty
ret skal selvsagt fatte sin beslutning på et 
selvstendig grunnlag, men det må vel også 
anses som naturlig og også riktig at styret la 
vekt på resultatet av de konsultasjoner som 
er foretatt.

Den tvil som har kom m et til uttrykk 
både i Kontrollkom m iteen og i utvalget 
med hensyn til dette konkrete prosjektet, 
bör ikke oppfattes som et uttrykk for det 
syn at Den nordiske investeringsbank ikke 
skal kunne engasjere seg i havneutbyggings- 
prosjekter i N orden. Tvert imot har det vel 
vært en forutsetning at banken skal kunne 
engasjere seg ikke m inst i kom m unikasjons
prosjekter. Ved vurderingen av slike pro
sjekter m å de ulike lands behov tillgodeses. 
Hensynet til de ulike lands behov m å også 
ivaretas ved vurderingen av spörsmålet om 
fortsatt engasjement fra  bankens side i det 
aktuelle prosjektet. D ette syn står selvsagt 
ikke i m otstrid m ed de synspunkter bl. a. 
undertegnede har gitt til kjenne i Innst. S. 
nr. 166 for 1977— 78 og i debatten om 
denne.

Korvald: H r. president! Denne sak står 
vel nå i fare for å bli overdim ensjonert i 
forhold til de andre saker vi diskuterer i 
Nordisk Råd i denne sesjonen. Jeg hörer til 
dem som har sett positivt på beslutningen 
om å opprette Nordisk investeringsbank. 
Sammen med det nordiske industrifond tror 
jeg at den vil medvirke til en styrkelse av 
sam arbeidet om nordisk industri og til det 
industripolitiske samarbeid. Disse to institu-
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sjoner hörer til de eksakte om råder hvor vi 
hittil delvis h a r m aktet å gjennom före et 
samarbeid.

N å er Investeringsbanken et ganske nytt 
tiltak. D et er förste beretning som foreligger 
for Nordisk Råd. D et er klart a t denne be
retning derfor er blitt studert nved den aller 
störste interesse fo r at en kan se om ban
kens virksomhet faller innenfor de form er 
og form ål som var tanken da den ble opp
rettet. D ebatten omkring dette spörsmål og 
den foreliggende innstilling m ener jeg bör
—  ved siden av de regler som foreligger for 
virksomheten —  være retningsgivende for 
det styret for banken og bankens ledelse for 
övrig bör söke å fölge i frem tiden. D et vil 
av beretningen og innstillingen frem gå at 
det er liten uenighet om de tiltak som ban
ken har m edvirket til å sette i gang. D et er 
G öteborg containerhavn som her danner 
unntakelsen og som dom inerer debatten.

D a dette spörsm ålet like fö r N ordisk Råd 
begynte her i Oslo, ble behandlet i Stor
tinget, hadde den norske utenrikskom ite av
gitt en innstilling hvor den peker på at det 
etter komiteens mening ville være naturlig å 
aw en te  Nordisk Råds vurdering av behovet 
for en nordisk storhavn. Og flertallet i u ten
rikskomiteen pekte på at selv om m an var 
i tvil om deltakelse i finansieringen av et 
prosjekt som dette er et naturlig engasje
m ent for banken, ville flertallet imidlertid 
peke på at det her dreier seg om et begren
set lånetilsagn, og at styret i banken ikke 
har ta tt standpunkt til Göteborg havn som 
nordisk storhavn.

Jeg hadde sykdomsforfall da denne inn
stilling ble avgitt og behandlet her i Stor
tinget, m en jeg er enig i det som den norske 
utenrikskomites flertall her uttalte.

D et samme synet som den norske u ten
rikskomite kom med, er kom m et til u t
trykk i den foreliggende innstilling fra öko
nomisk utvalg i Nordisk Råd. D et er der 
anfört —  som allerede sitert i debatten —  
at det er kom m et til u ttrykk tvil om Inves
teringsbankens lån til utbyggingen av G öte
borg havn er et naturlig engasjement for 
banken. Jeg kunne personlig ha önsket meg 
at dette hadde vært form et som en reserva
sjon fra  dem som ville stå for en slik u t
talelse, slik at det kunne ha kom m et klart 
fram  at det her har vært reist en virkelig

tvil. N år det nå bare sies at det under be
handlingen av saken i ökonomisk utvalg er 
kom m et til u ttrykk tvil, virker jo  det noe 
kjönnslöst. Jeg m å si meg enig m ed hr. 
Berge når han sier at innstillingen er noe 
uklar. D et andre alternativet hadde selvföl- 
gelig vært at flertallet i utvalget hadde ut
trykt denne tvil, men det klarte m an altså 
ikke å komme fram  til i utvalget. Im idlertid 
m å det sies at form uleringen er helt i over
ensstemmelse med det som skjedde da 
Stortinget behandlet saken. Utvalgets m ed
lem m er vil vite at det er den norske delega
sjon som har vært i tvil og har villet ha 
denne formulering. N år m an så har kunnet 
få  praktisk talt hele utvalget med, har m an 
funnet at m an på den m åte styrket u ttalel
sen, så vidt jeg forstår. Jeg gjör i denne fo r
bindelse oppm erksom  på —  og det vil 
frem gå av innstillingen at jeg ikke var til 
stede da den ble avgitt, så jeg h ar altså ikke 
undertegnet den. Jeg skal ikke gå inn på at 
dette var et ekstraordinært möte, og at m an 
ikke fant fram  til alle representaritene for 
utvalget. Jeg har m ed dette klargjort hva 
som ligger i uttalelsen sett fra  m itt syns
punkt. Jeg slutter meg til vedtaket og gir 
derm ed en viss godtakelse av det som er fo
retatt.

Jeg m å si meg uenig i den særuttalelse 
som hr. Schliiter og hr. W illoch har avgitt i 
innstillingen. Jeg tenker da spesielt på at de 
hevder at banken bare virker som en bank 
for storbedrifter. Jeg vil i så fall anbefale 
styret at det ser seg meget nöye for i frem ti
den, og at det söker å tilgodese m indre og 
m iddelsstore bedrifter. D et er jo slik at stor
bedrifter vil greie seg bedre på lånem arke
det enn m indre bedrifter.

D et er selvsagt meget vanskelig å tolke 
hva som ligger i u ttrykket ”av nordisk in
teresse” . Jeg vet ikke om det vil lykkes for 
banken i frem tiden å finne fram  til tiltak 
som kan sies å ha interesse for to eller flere 
nordiske land samtidig. Hvis m an imidlertid 
ta r hensyn til en relativ fordeling mellom 
landene, skulle jeg tro at m an også på den 
m åten ivaretar hva m an kaller nordiske in
teresser.

La meg til slutt understreke at vi på 
norsk side ikke på noen m åte har godkjent 
at Göteborg havn skal være en felles tran- 
sitthavn for de nordiske land. N orge står
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selvsagt fritt også i frem tiden til å vurdere 
hvordan landet vil bygge ut sine egne hav
ner. N å  tro r jeg riktig nok ikke —  og det vil 
jeg förnye til til slutt, hr. president —  at 
banken har vært særlig heldig med argum en
tasjonen i denne sammenheng. D et er kan
skje en av grunnene til all den uklarhet som 
har frem kom m et i denne forbindelse.

Statsråd Gjerde: Hr. president! Som fo r
m ann i M inisterrådet finner jeg grunn til 
först å trekke fram  noen generelle syns
punkter.

F o r det förste: D et vil være verdifullt for 
D en nordiske investeringsbank at dens virk
som het med jevne m ellomrom kan bli 
gjenstand for debatt, både i de enkelte na
sjonalforsam linger og i Nordisk Råd. M en 
for at banken skal kunne drive sin virksom
het på bankmessige vilkår og i samsvar med 
samfunnsmessige interesser, er det nödven
dig å stå fast på at det er bankens styre som 
utöver alle funksjoner, og at styrets låne- 
vedtak ikke kan endres ved påtrykk eller u t
talelse fra  noe organ. D ette gjelder bl. a. for 
at en skal ha et klart forhold mellom ban
ken og dens internasjonale långivere og kjö- 
pere av bankens obligasjoner.

Nordisk Råd og de enkelte medlem mer i 
rådet har full rett til å —  og bör —  disku
tere bankens virksom het og kontrollkom i- 
teens uttalelse. Jeg synes også det er viktig å 
poengtere at diskusjon om  enkeltlån bare 
bör gi grunnlag for prövning av de prinsi
pielle spörsmål i forbindelse med styrets og 
kontrollkom iteens virksomhet. La meg 
imidlertid igjen understreke både m edlem 
menes rett til og önskeligheten av at m an 
frem m er synspunkter også på enkeltsaker.

N år bankens styre skal vurdere om et 
prosjekt er i nordisk interesse, m å det bl. a. 
holde seg til de retningslinjer som er fast
lagt i proposisjonen om opprettelsen av 
banken. H er er begrepet ”nordisk interesse” 
gitt en meget vid tolkning, m en forutset
ningene er også angitt forholdsvis konkret.

D et prosjekt som er blitt gjenstand for 
spesiell oppm erksom het under denne sesjo
nen i Nordisk Råd —  lånet til contain
erhavn i Göteborg —  er av styret vurdert 
på dette grunnlag, og kontrollkom iteen har 
godkjent lånet. D et er der ikke hevdet at

det er i strid med forutsetningene, men 
spörsmålet er reist om hvorvidt det er en 
naturlig oppgave. En ting er im idlertid å 
vurdere hvorvidt en oppgave er naturlig for 
banken å engasjere seg i. E n helt annen sak 
er hvorvidt et tiltak er i samsvar m ed sta
tuttene.

D ette prosjektet har ■— i likhet m ed ban
kens övrige lånesaker —  vært gjenstand for 
en meget samvittighetsfull behandling av så 
vel administrasjon som styre. Banken har 
behandlet dette som en söknad om et be
grenset lånetilsagn til et stort prosjekt som 
var under utförelse. Styret har selvsagt ikke 
tatt standpunkt til Göteborg som storhavn. 
Styret har derim ot sett det slikt at det har 
behandlet en söknad om et konkret lån til 
en spesialhavn.

D et har i debatten vært påstått a tt den 
svenske containerhavn vil utkonkurrere an 
dre havner i N orden, og at Investeringsban
ken således ikke burde ha gitt dette lånet. 
D et kunne sies mye, og det er sagt mye om 
en slik påstand. La meg begrense meg til å 
peke på at investeringen i G öteborg havn 
ikke gjöres m ed sikte på å utkonkurrere an
dre nordiske havner, m en fordi Göteborg 
havn ligger i hard  konkurranse m ed de 
store havner på kontinentet. D et dreier seg 
om havner som Am sterdam , Rotterdam , 
Brem erhaven og Hamburg. I  denne konkur
ransen er det naturligvis ingen lösning at de 
nordiske havner unnlater å investere for å 
unngå å endre konkurranseforhold mellom 
nordiske havner. D et vil i så fall innebære 
at de nordiske havner mister trafikkgrunn
lag i forhold til de kontinentale havner. Jeg 
tro r det er nödvendig at vi også har dette 
klart for oss, når vi går inn på en vurdering 
av denne spesielle lånesak.

Representanten W illoch har i debatten 
her gjerne villet tillegge den norske fiskeri
minister er helt spesielt ansvar for dette lå
net. Jeg synes det er en lite rimelig påstand. 
D ette lånet er —  som alle andre lån —  gitt 
av styret i banken, ikke av den norske fiske
riminister. K ontakten mellom banken og 
den norske fiskerim inister var bare en av 
flere kontakter som gikk foru t for bankens 
avgjörelse. Den norske fiskerim inister har 
naturligtvis aldri önsket —  og heller ikke 
kunnet —  gi noen direktiver til bankens 
styre i en konkret lånesak.
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La meg ellers få lov til på M inisterrådets 
vegne å gi u ttrykk for håpet om at diskusjo
nen omkring lånet i Göteborg ikke m å over
skygge det faktum  at Nordisk Investerings
bank etter halvannet års virksomhet synes å 
ha etablert seg på et sikkert grunnlag i sam 
svar med de intensjoner som så vel Minis
terrådet som Nordisk Råd hadde da banken 
ble opprettet.

Det er gitt 15 investeringslån til til dels 
meget interessante prosjekter, og det er gitt 
flere tilsagn om eksportkreditter. Banken 
har introdusert seg på det internasjonale k a 
pitalm arked. Den har en betydelig grunnka
pital, den har en vel sammensatt låneporte- 
följe og gode låntakere. D ette bör kunne 
gjöre banken til et betydningsfullt instru
m ent når det gjelder å skaffe lån på fordel
aktige vilkår u tenfor N orden, til beste for 
nordiske prosjekter.

Det er ellers, hr. president, urimelig å 
avsi noen endelig dom for et foretak som 
bare har virket i halvannet år. Bare virk
somheten frem over vil kunne gi svar på om 
banken svarer til de forventninger vi hadde 
da den ble opprettet.

Ragnhildur Helgadóttir: D et er av stor 
betydning å diskutere innenfor Nordisk Råd 
N ordisk Investeringsbanks virksomhet, 
ikke spesielt med hensyn til den bankm es
sige side av bankens virksomhet men den 
nordisk-politiske. Jeg tro r fremdeles at ban
ken er av stor betydning for det nordiske 
samarbeid og for de nordiske lands 
næringsliv på grunn av sin lånevirksomhet 
når det gjelder foretak som er i felles eie, 
felles d rift og av felles interesse for to eller 
flere av de nordiske land.

D et er derim ot stor tvil om lånebevilg
ningen til Göteborg havn er i overensstem
melse med bankens opprinnelige retnings
linjer. I den henseende er det prinsippet og 
ikke störreisen på lånet som er av betyd
ning. Personlig tror jeg ikke det er önskelig 
at lånet til Göteborg havn danner et preju
dikat for bankens virksomhet. Jeg er klar 
over at det er mange som har dette syn. 
Men det står i flertallsuttalelsens siste del 
noen ord som kan fortolkes dithen at u tval
get likevel går inn for at dette eventuelt 
burde være et prejudikat, dvs. hvis det fin

nes muligheter for ”havneutbygging i 
N orden, slik at ulike lands behov kan til
godeses” , som det sies i uttalelsen. I det hele 
tatt kan dette siste avsnitt sies å være en 
form  for tilslöret anerkjennelse av prinsip
pet som man likevel kritiserer.

D et er helt klart a t havneutbyggingen i 
N orden er et av de viktigste om råder våre 
land beskjeftiger seg med. Hvis et slikt fore
tak skal være av nordisk interesse, kan man 
jo si at det er det hvis skip fra  de övrige 
nordiske land anlöper angjeldende havn. 
M en der er meget vid fortolkning av 
kravet om nordisk interesse. D et er ifölge 
uttalelsen ikke nödvendig at havnen eies el
ler drives av flere enn et av de nordiske 
land —  og kanskje heller ikke av flere enn 
en kommune.

D et er klart at dette dreier seg om foretak 
som det er nödvendig å iverksette, men det 
er ikke klart at de nordisk-politiske krav 
blir oppfylt. D ertil kom m er at hvis m an 
går inn på dette prinsipp, så kan jeg ikke 
forstå det annerledes enn at det ganske visst 
vil bli av stor interesse, men kun for de fire 
av de nordiske land, de, som ligger i nær
heten av hverandre geografisk sett.

P å grunnlag av det jeg nå har sagt, burde 
jeg ha avgitt særuttalelse. M en dels av tek
niske, dels av formelle grunner som jeg ikke 
skal gå nærm ere inn på her i plenum, 
gjorde jeg det ikke. M itt navn står under 
flertallsuttalelsen, som jeg på mange m åter 
kan slutte meg til. Jeg er bare ganske be
tenkt når det gjelder nest siste del og siste 
del av uttalelsen.

Steen: Hr. president! I stor grad er dette 
blitt en trafikkpolitisk debatt om Göteborg 
havn, og det er ikke unaturlig.

N år jeg bad om ordet, var det fordi hr. 
W illoch benyttet lånet som utgangspunkt 
for et mer generelt angrep på banken og de 
retningslinjer som er trukket opp for ban
kens virksomhet. Jeg la merke til a t han 
selv presiserte at m ålet for hans angrep ikke 
er bankens ledelse eller dens styre, men dels 
retningslinjene og dels norske myndigheter.

En kunne imidlertid også av hr. Willochs 
innlegg i dag få inntrykk av at det er större 
bredde i hans kritikk enn hva det i virkelig
heten er. Siden han refererte til behand
lingen i D et norske storting, vil jeg på
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sam m e m åte som hr. Jakobsen presisere at 
W illoch og H öyre var alene i Stortinget om 
sin kritikk, på samme m åte som han og 
Poul Schliiter er det i ökonomisk utvalg. 
D ersom  han tolker flertallets uttalelse som 
tilslutning til sin kritikk, hvorfor da denne 
særuttalelse, og hvorfor den sterke presise
ring av de premisser som ligger til grunn 
for den kritikk han har fram fört her?

F lertallet i den norske utenrikskom ite har 
u ttalt en viss tvil om Göteborg havn er et 
naturlig engasjement for banken —  ikke 
noe annet enn det. D et ligger heri ingen k ri
tikk m ot retningslinjene eller m ot bankens 
generelle virksomhet, og fram for alt er det 
intet angrep på banken som sådan, noe hr. 
Jakobsen og hr. Korvald tilstrekkelig sterkt 
har understreket för meg. Jeg sier dette 
også fordi jeg oppfatter det som positivt når 
det gjelder bankens virksomhet, at det kan 
kom m e bem erkninger av den karakter som 
her er kom m et fra  ökonomisk utvalg. Jeg 
skulle faktisk önske at flere banker kunne 
vært om fattet av slik gjennomgang og be
lysning av sin virksomhet i full offentlighet 
som tilfellet har vært med den nordiske in
vesteringsbanken under debatten her i dag. 
Jeg har en fornemmelse av at vi da kunne 
fått enda m er interessante diskusjoner om 
forretningsbankers disposisjoner, men m uli
gens ikke m ed en slik aktiv kritisk delta
kelse fra hr. W illochs side.

Jeg har også sagt dette fordi jeg vil un 
derstreke det som er min oppfatning. N år 
jeg har deltatt i uttalelsen som uttrykker tvil 
om  Göteborg havn er et naturlig prosjekt 
for bankens virksomhet, har jeg ikke med 
det hatt noe önske om å hemme bankens 
handlefrihet og bevegelsesfrihet. Jeg vil for 
m in del uttale det håp at bankens styre og 
ledelse ikke föler at den debatt som her har 
funnet sted, vil ha en slik hem mende virk
ning på bankens virksomhet.

Savola: H erra presidentti! Suomessa käy- 
dään parhaillaan näinä kahtena päivänä 
eduskunnassa energiapoliittista keskustelua. 
Suomen energiaomavaraisuus on tällä het- 
kellä noin 26 %, ja  tarkoitus on saattaa se 
ainakin noin 40 % :n  tasolle. On varmasti 
koko Pohjolan, sen jäsenkansojen edun mu- 
kaista, että pääsemme sekä koko Pohjolas- 
sa että sen jäsenm aiden parissa mahdolli-

simman suureen om avaraisuuteen energian 
tuotannon suhteen. Kuitenkin täm ä tulee 
vaatim aan hyvin suuria investointeja.

M eillä Suomessa ja  Ruotsissa ollaan par
haillaan käyttäm ässä omia kotoisia voima- 
varoja, mm. turvetta, energian tuottam i- 
seen, ja  tähän tullaan tarvitsem aan paljon 
rahaa. On m ielenkiintoista todeta se, millä 
tavoin Pohjoism aiden investointipankki tu 
lee täm än kaltaisiin hankkeisiin suhtautu- 
m aan, katsooko se, että omavaraisuus ener
gian suhteen on todellakin yhteispohjois- 
mainen etu. M ielestäni tässä asiassa P oh
joism aiden investointipankki voisi toim ia 
myöskin Pohjolan kehittäm ispankkina.

Savolas anförande i svensk översättning: 
H err president! I F inland pågår som bäst 
under dessa dagar en energipolitisk debatt i 
riksdagen. Finlands energisjälvförsörjnings- 
grad är fö r närvarande ca 26 % , och avsik
ten är att få upp den till en nivå på ca 
40 % . D et är säkert till fördel för hela 
N orden, för dess olika folk, att vi både i 
N orden som helhet som i de skilda länderna 
uppnår en så hög självförsörjningsgrad som 
möjligt när det gäller energiproduktionen. 
D etta kom m er dock att kräva mycket stora 
investeringar.

Hos oss i Finland och i Sverige håller 
m an som bäst på att använda egna in
hem ska resurser, bl. a. torv, till energipro
duktion, och till detta kom m er det att be
hövas mycket pengar. D et är intressant att 
konstatera, på vilket sätt N ordiska investe
ringsbanken kom m er att förhålla sig till 
projekt av denna typ, d. v. s. huruvida ban
ken kom m er att anse att självförsörjning 
när det gäller energi verkligen är ett sam 
nordiskt intresse. Enligt m in mening kunde 
Nordiska investeringsbanken i denna fråga 
också fungera som en nordisk utvecklings
bank.

Willoch: H r president! Jeg har sjelden el
ler aldri hört m edlem m er av et utvalg u ttale 
seg så kritisk om sin egen innstilling som 
det som er skjedd i dag. Flere talere fra 
flertallet har åpent sagt at flertallets egen 
uttalelse er uklar, og at den dekker over 
ulikheter i synspunkt.

E fter m itt skjönn bör innstillinger gi fo r
ståelig uttrykk for hva medlem mene mener.
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E fter de uttalelser som er falt i denne de
batt, synes det å være en meget utbredt, 
kanskje bortim ot enstemmig oppfatning at 
ökonomisk utvalgs flertall ikke har tilfreds
stilt dette enkle krav under behandlingen av 
Investeringsbanken. Innleggene fra  flertal
lets side i denne debatt har ikke vært særlig 
klarere.

H øydepunktet av utenom snakk represen
terer vel hr. Steen, som fant tiden moden 
til, under behandlingen av beretningen om 
N ordisk investeringsbank, å hevde at man 
burde ha m er inngående dröftelser av andre 
banker. D et må i tilfelle skje under andre 
poster på dagsordenen.

Jeg vil gjöre oppmerksom på at represen
tantene Schliiter og jeg ikke har önsket at 
denne debatt skulle bli en ensidig debatt om 
ett enkelt lån. Vi har åpnet vår særuttalelse 
m ed en gjennomgåelse av bankens utlånspo
litikk i sin alminnelighet, og jeg m å for min 
egen del si at jeg er noe skuffet over at ne
sten ingen av talerne fra flertallets side har 
funnet grunn til å gå inn på denne problem 
stilling —  bortsett fra  hr. Korvald, som den 
förste, og senere også statsråd Gjerde.

Statsråd G jerde var inne på at det var 
naturlig når m an skulle dröfte et enkelt 
lån, at m an brukte dette som utgangspunkt 
for en prinsipiell vurdering. Og det er jo ak
kurat det representantene Schliiter og jeg 
har prövd å få til.

Jeg stilte i m itt förste innlegg spörsmålet 
om  hva flertallets uttalelse egentlig betyr, 
og da med bakgrunn i at dette jo bare er det 
förste av flere planlagte lån til Göteborgs 
havn. D et m åtte da være av interesse, skulle 
jeg tro, å få vite om  denne lånetype har rå 
dets tilslutning eller ikke. Dessverre er vel 
dette ennå ikke å betrakte som avklart. Rik
tignok uttalte hr. Jakobsen i Stortinget at 
han med sin uttalelse der hadde villet gi et 
klart signal, men på spörsmål om hva dette 
klare signalet gikk ut på, fikk vi ikke noe 
svar. M an m å derfor si a t han her har fulgt 
m ottoet om å uttale seg klart og tvetydig — 
og med atskillig eleganse, i likhet m ed en 
rekke andre talere i debatten.

Denne kombinasjon av klarhet og tvety
dighet lyktes imidlertid ikke like godt for 
hr. Berge, som efter atskillig sirkelgang lan
det på å hevde at det er hensiktsmessig å ha 
bare én havn for store transoseane skip i

N orden, og a t dette da naturlig m åtte være 
Göteborg. Jeg m å si jeg er meget overrasket 
over denne uttalelse fra Arbeiderpartiets 
fremste talsm ann i saken. E fter m itt skjönn 
er det ikke unaturlig at også norske havner 
ta r imot store transoseane containerskip, og 
så vidt jeg vet, er det en viktig bestrebelse 
for myndighetene bl. a. i Oslo.

H r. Berge sa til slutt a t hadde det vært 
mulig å få til en m er positiv uttalelse fra  u t
valget, ville ikke han ha vært til hinder for 
dette. Jeg er ikke riktig klar over hva hr. 
Berge m ener med en m er positiv uttalelse. 
Hvis han hadde önsket en m er positiv u t
talelse om ytterligere lån til Göteborg, må 
jeg bare få si at dette efter mitt skjönn ikke 
er i samsvar med norske interesser.

Statsråd G jerde mente det var urimelig å 
legge ansvaret på fiskeriministeren, idet han 
ikke har önsket å instruere styret. Denne u t
talelse illustrerer igjen uklarheten og delvis 
indre selvmotsigelser i flertallets argum en
tasjon. Först blir det argum entert til forsvar 
for banken m ed at banken h ar sökt kontakt 
med angjeldende norske myndigheter, og 
dette brukes da som et efter m itt skjönn be
rettiget argum ent for å minske bankens an
svar for transaksjonen. N år så underteg
nede trekker den konsekvens av dette at da 
m å det påhvile et ansvar på den norske fis
kerim inister, förer det til at statsråd G jerde 
synes dette er urimelig. D ette virker som en 
ren pulveriseringsprosess overfor det ansvar 
som et eller annet sted m å foreligge for 
transaksjonene, uansett om m an er enig el
ler ikke enig i dem.

H er er forholdet, som jeg har sökt å rede- 
gjöre for så nöyaktig som mulig, a t fiskeri
m inisteren ble spurt om en bestemt uttalelse 
var å konstatere som en negativ instruks, og 
til dette svarte at det var den ikke. Denne 
uttalelse var for så vidt også temmelig 
uklar, men kan ikke ha falt uten at fiskeri
m inisteren dermed påtar seg noe ansvar for 
disposisjonene.

Hr. Steen hadde med dette utgangspunkt 
m erket seg at jeg önsket å rette angrepet 
ikke mot bankens styre og ledelse, men mot 
norske myndigheter. P å dette punkt hadde i 
grunnen Steen en del rett. Jeg m ener det er 
uriktig å la valgte styrem edlemmer eller an
satte i banken bære det fulle ansvar for en 
disposisjon som egentlig, efier m itt skjönn,
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skyldes dels uklare retningslinjer, dels uklar 
opptreden fra  politiske m yndigheters side. 
Og d a  synes jeg det er fair at disse politiske 
m yndigheter også får den kritikk som efter 
m itt skjönn er berettiget i saken.

Til slutt: Jeg vil gjenta beklagelsen av at 
denne ene sak fra  flertallets side er den bo rt
im ot eneste som har vakt interesse under en 
gjennomgåelse av bankens politikk.

Jeg synes derim ot ikke det er rimelig å 
avfeie argum entene fra  mindretallets side 
med at disse egentlig ikke var enig i oppret
telsen av banken. Jeg synes m an bör inn- 
röm m e også herrene Schliiter og meg rett 
til å delta i en debatt om hvorvidt bankens 
lånepolitikk er i samsvar med de forutset
ninger flertallet har trukket opp. Denne re t
ten vil jeg i hvert fall praktisere også i 
årene fremover. Jeg synes da det burde 
være av interesse å finne u t om man er enig 
i den tendensen til konsentrasjon om  storbe
drifter og den forholdsvis minimale region- 
politiske interesse og interesse for mindre 
bedrifter som allerede synes tydelig i beret
ningen, og om m an ikke er det, hva man 
egentlig kan gjöre for å rette opp kursen.

Steen: H r. president! Jeg har anledning 
til å møte hr. Willoch i mange forbindelser: 
i stortingskomité, i Stortinget, i valgkamper 
og andre steder. Jeg kan forsikre våre nor
diske venner om at han som regel er langt 
mer presis i sine form uleringer enn han var 
da han i dag siterte hva jeg hadde uttalt i 
m itt innlegg om Den nordiske investerings
bank og andre forretningsbankers virksom 
het. H an sa at jeg representerte høydepunk
te t av utenom snakk ved å hevde at m an i 
denne debatt også burde ha debattert andre 
banker. D et har jeg ikke hevdet. Hva jeg 
har sagt, er at det i andre forbindelser selv
følgelig kunne være interessant å få en like 
om fattende gjennomgåelse og belysning av 
andre forretningsbankers virksomhet som 
den vi har fått her i Nordisk Råd av Den 
nordiske investeringsbank. D et er ikke min 
mening at vi skal forlate dagsordenen på 
det punkt. Jeg har tvert imot hevdet at det 
er et positivt trekk ved bankens virksomhet 
at vi her i Nordisk Råd har anledning til å 
få en slik åpen debatt om alle sider av virk
somheten, og uttalte at det kunne ha vært 
interessant om vi i den økonomisk-politiske

debatten i våre land hadde fått en tilsva
rende belysning av andre bankers virksom
het.

Hr. Willoch ble imidlertid presis mot 
slutten: D et er banken han ikke liker, og det 
er den som er målet for hans angrep.

Willoch: H r. president! Jeg takker hr. 
Steen for den kom plim ent som han innledet 
sin replikk med, selv om jeg ikke er helt 
overbevist om at det var ganske frivillig.

Jeg må bare henvise til at hr. Steen i 
denne debatt har funnet tiden inne til å 
hevde at det ville være ønskelig med en mer 
inngående drøftelse av andre bankers virk
somhet. Jeg fastholder at dette ligger langt 
på siden av den foreliggende sak. M en jeg 
vil gjerne benytte anledningen til å legge til 
at jeg synes det er noe nær en selvfølge at 
m an her vier større oppm erksom het til en 
bank som er opprettet av denne forsamling, 
og hvor beretningen som følge av dette fo
relegges denne forsamling, enn m an vier til 
banker som de politiske organer ikke har 
tilsvarende nært ansvar for.

H r. Steens bem erkning til slutt hadde 
ikke det presisjonsnivå som m an venter i 
parlam entariske forsam linger —  ifølge en 
av hans partifeller. Den lå vel nærm ere det 
m an venter i valgkam per —  for fremdeles å 
bruke vedkom mende partifelles bilde. D et 
er ganske riktig at jeg var mot opprettelsen 
av denne banken, men jeg hadde håpet at 
hr. Steen og andre var i stand til å vurdere 
de argum enter vedrørende bankens drift 
som fremkommer, uavhengig av om 
taleren m ener banken burde vært opprettet 
eller ikke. Banken er nå et faktum , og da 
har vi en felles plikt til å delta i en kontroll 
av dens virksomhet.

Feldt: H err president! Jag tror att det 
varit värdefullt för N ordiska Investerings
banken att den här debatten har ägt rum i 
N ordiska rådet i dag. D ebatten har slagit 
fast a tt banken i sin verksam het faktiskt har 
lyckats uppfylla sin allm änna m ålsättning, 
nämligen att tillgodose nordiska intressen. 
N är banken inrättades var det nämligen det 
som ifrågasattes att det skulle vara möjligt 
för en internationell institution att göra av
vägningar mellan nationella och sam nor
diska intressen i en så pass besvärlig hante-
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ring som det här är fråga om. D ärför är det 
en fram gång för banken och dess ledning 
att den efter ett och ett halvt års verksam 
het och efter att ha lånat ut 125 m iljoner 
dollar inte m ött kritik på m er än en enda 
punkt, nämligen när det gäller det i dag 
om diskuterade lånet till Göteborg.

Dessutom tycker jag mig ha upplevt de
batten så att kritiken i allt väsentligt är fel
aktig. D et har fram gått att åtm instone tre 
nordiska länder visat positivt intresse för 
projektet. D et har också fram gått att avsik
ten med projektet inte är att skada något 
nordiskt intresse. Tvärtom  har det visat sig 
att N orden som helhet kan spara pengar 
och öka sin slagkraft på transportom rådet 
om detta projekt genomförs. Jag tycker att 
vi i N ordiska rådet —  från vilket land vi än 
kom m er —  har anledning att notera som 
väsentligt att en kommun i N orden nu är 
beredd att ta  upp konkurrensen med de eu
ropeiska storham narna om en trafik  som 
annars skulle gå N orden förbi.

Av hela den stort upplagda attacken mot 
investeringsbanken återstår alltså enligt min 
mening inte mycket. Rådets debatt har när
m ast gett det m otsatta resultatet. Investe
ringsbanken har fått ett brett stöd för vad 
den hittills u trättat från  representanter för 
alla länder och för de flesta partier.

Kanske det till och med är så, att debat
ten varit nyttig också för herr Willoch. Nu 
beskriver han inte längre banken som skad
lig eller farlig för nordiska intressen. Inte 
heller har banken enligt herr Willoch brutit 
m ot riktlinjerna för sin verksamhet. Om det 
nu återstår något för herr Willoch att fo rt
sätta kam panjen med skulle det vara att an
gripa vad han anser vara oklara och dåliga 
riktlinjer för banken, något som faktiskt är 
en fråga som det ankom m er på Nordiska 
rådet att handlägga. Om han nu fram härdar 
i uppfattningen att riktlinjerna är oklara 
och dåliga borde den rimliga slutsatsen vara 
att han försöker åstadkom m a bättre riktlin
jer. En sådan insats från  herr Willochs sida 
skulle i så fall vara ett m era konstruktivt bi
drag till det nordiska sam arbetet än vad 
han velat åstadkom ma idag. D et är i så fall 
ett bidrag som vore värdig den begåvning 
och vitalitet, som herr W illoch enligt min 
mening slösar bort i det nordiska sam arbe
tet på alltför negativa uppvisningar.

W illoch: E fter opfordring om å være 
kort skal jeg bare konstatere at det hr. Feldt 
utgav som referat fra min uttalelse, selvföl- 
gelig ikke var det. M en det ville rådets m ed
lem m er vel ha oppdaget uten min inngri
pen. La meg da bare legge til —  det er and
re gang jeg föler trang til å si det —  at jeg 
tro r det vil være en fordel om hr. Feldt hol
der seg til saken istedenfor til taleren.

Seppo Westerlund: H erra presidentti! 
Pohjoism aat ova hyvin monessa mielessä 
toistensa kaltaisia. M uun muassa devalvaa- 
tiokilpailu osoittaa, että me koemme poh- 
joiset naapurim m e m erkittävim pinä kilpai- 
lijoinamme, ja  se on myöskin ehkä tosiasia. 
Tuotantorakenteem m e, elinkeinorakenteem- 
me ja  liikenteellinen rakenteem m e ovat niin 
lähellä toisiaan, että on todennäköistä, että 
lähes jokainen m ainittavam pi lainoituspää- 
tös Pohjoism aiden investointipankista 
m uuttaa kilpailuasetelmia Pohjoismaiden 
joidenkin instituutioiden välillä.

K uten jo yleiskeskustelussa mainitsin, 
Pohjolan valtioiden pienuus on tosiasia, 
joka vaikeuttaa selviytymistämme kansain- 
välisessä kilpailussa. Suuruudella tuntuu 
olevan yhä ratkaisevam pi merkitys. Pienuu- 
temme on tässä heikkous, ja se on eräiltä 
osin ylitettävissä siten, että löydämme yhä 
useammin toisemme. Projektikohtainen ta- 
loudellinen yhteistyö avaisi uusia mahdolli- 
suuksia, joihin tulisi viivyttelem ättä käydä 
käsiksi. Esimerkiksi liikennepolitiikan 
alueella on olemassa mielenkiintoisia pro- 
jekteja, joilla koko Pohjolan infrastruktuu- 
ria saataisiin kehitettyä palvelemaan sekä 
yksittäisen valtion että yhteisiä etuja. N iin 
tässä kuin muussakin yhteistyössä on kui- 
tenkin muistettava, että jos aikoo saada jo- 
takin, on myös jostakin luovuttava.

K un keskustelu täällä on käsitellyt pää- 
osin Göteborgin satam aa, on syytä todeta, 
että Pohjoismaiden liikenteen rakenteesta, 
suorituskyvystä ja  hiukan mvös tulevaisuu- 
desta on suoritettu Pohjoism aiden neuvos- 
tossa tutkimus, N ordtrans. Täm ä on nyt jo 
vuosia vanha, eikä se ole enää täysin ajan- 
kohtainen, ja olisikin varm aan svytä uusia 
täm ä tutkimus m itä pikimmin, jotta mm. 
suuret liikennepoliittiset ratkaisut voitaisiin 
tehdä siten, että myös ajankohtainen ja
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ajan  tasalla oleva pohjoismainen näkemys 
olisi päätöksentekijöiden tiedossa. Suurilla 
ratkaisuilla tarkoitan satam arakentam isen 
lisäksi luonnollisesti myös maa- ja ilmalii- 
kenteen investointeja.

Toistan vielä sen, että toimivan taloudel- 
lisen yhteistyön on oltava jatkuvaa ja  luot- 
tam uksellista vuorovaikutusta eri valtioiden 
välillä. Pitkällä aikavälillä siitä hyötyvät 
kaikki m ukana olevat, vaikka yksittäisten 
ratkaisujen kohdalla voivat intressit ainakin 
teoriassa tuntua olevan jyrkästi toisiaan vas- 
taan. K uinka onnistumme ratkaisem aan 
juuri näm ä yksityiskohdat ja kuinka onnis
tum m e ylittäm ään ne yhteistyössä, osoittaa 
aikanaan, kuinka toimiva pohjoismainen yh- 
teistyö on taloudellisella sektorilla.

Seppo Westerlunds anförande i svensk 
översättning: H err president! De nordiska 
länderna är i mycket m ånga avseende lika 
varandra. Bland annat devalvationstäv- 
lingen visar, att vi upplever våra nordiska 
grannar som de mest betydande konkurren
terna, och detta är kanske också ett faktum. 
V år produktionsstruktur, näringsstruktur 
och sam färdselstruktur är så pass nära var
andra, att det är sannolikt, a tt så gott som 
varje m era näm nvärt kreditbeslut från 
N ordiska investeringsbanken förändrar täv- 
lingsställningarna mellan några institutioner 
i Norden.

Såsom jag redan näm nde i generaldebat
ten, är den ringa storleken av de nordiska 
staterna ett faktum , som gör det för oss svå
rare att reda oss i den internationella kon
kurrensen. Storleken tycks ha en allt mera 
avgörande betydelse. V år ringa storlek är 
härvidlag en svaghet, och den kan för vissa 
delar överskridas så, att vi allt oftare finner 
varandra. E tt projektinriktat ekonomiskt 
sam arbete skulle öppna nya möjligheter, 
som m an utan dröjsmål borde ta itu med. 
Till exempel inom trafikpolitiken finns det 
intressanta projekt, genom vilka hela N or
dens infrastruktur skulle kunna utvecklas för 
att gagna både den enskilda statens och 
N ordens gemensamma intressen. Såväl i 
detta som också i övrigt samarbete bör m an 
dock komma ihåg att, om man vill få n å
gonting, m an också måste avstå från någon
ting.

N är diskussionen här har främ st berört

Göteborgs ham n, är det skäl a tt konstatera, 
a tt en undersökning, N ordtrans, har företa
gits inom N ordiska rådet beträffande den 
nordiska trafikens struktur, kapacitet och i 
någon m ån även fram tid. D enna undersök
ning är nu redan flera år gam mal och inte 
m era helt aktuell, och det skulle säkert vara 
på sin plats att m ed det snaraste förnya 
denna undersökning, för att bl. a. stora tra 
fikpolitiska lösningar skall kunna träffas så, 
a tt även en aktuell och tidsenlig nordisk syn 
är känd för beslutsfattarna. Förutom  ham n
bygget avser jag med stora lösningar förstås 
även jord- och flygtrafikens investeringar.

Jag upprepar ännu, att verksam t ekono
miskt sam arbete m åste vara ständig och 
förtrolig växelverkan mellan de olika sta
terna. På lång sikt gagnar den alla m edver
kande, även om  det i fråga om enskilda lös
ningar kan förefalla, att intressena åtm ins
tone i teorin strider rakt mot varandra. Hur 
vi lyckas lösa just dessa detaljer och hur vi 
lyckas överskrida dem i samarbete, kommer 
i sinom tid visa hur verksam t det nordis
ka sam arbetet är på den ekonomiska sek
torn.

Statsråd Gjerde: Jeg oppfattet represen
tanten W illoch slik at han m ente jeg pulve
riserte ansvaret for bankens virksomhet ved 
å imötegå hans kritikk m ot den norske fis
keriminister. Ja, slik kan man tydeligvis snu 
en sak opp ned.

I  m itt innlegg forsökte jeg klart å vise 
hvilke organer som har m yndighet og der
m ed ansvar når det gjelder å ta standpunkt 
til enkelte saker. N år så hr. Willoch forsö
ker å tillegge ansvaret i dette tilfellet den 
norske fiskeriminister, håper jeg det må 
være klart for forsamlingen hvem det er 
som i så fall forsöker å pulverisere ansvaret.

D et som har skjedd i forbindelse med de 
norske myndigheters behandling av saken, 
er at bankens representanter i et m öte med 
norske myndigheter hvor K ystdirektoratet, 
F iskeridepartem entet og Sam ferdselsdepar
tem entet var representert, kom til den kon
klusjon at det var en viss norsk interesse i 
utbygging av containerhavn i Göteborg, 
men at den ikke var påfallende stor. Senere 
kom K ystdirektoratet -— i et brev —  til at 
denne containerhavnen neppe kan være i 
samsvar m ed norske transport- og havnein-
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teresser, og Fiskeridepartem entet, som da 
viste til dette, gav uttrykk for at man på det 
nåværende tidspunkt er i tvil om en utbyg
ging av Göteborg havn vil tjene norske in
teresser. D ette ble bankens organer orien
tert om, og fiskerim inisteren ble spurt om 
dette betyr en instruks overfor banken. Til 
dette svarte fiskeriministeren naturligvis 
helt klart nei, det er ikke en instruks.

Benkow: D ette skal ikke være noe provo
serende innlegg, og det skal være meget 
kort.

D et har i dag blitt m innet om at det var 
noen som var im ot å opprette selve banken. 
Jeg hörte med til dem. Jeg vil da for min 
del si fölgende: D et kan ikke fremstilles 
som et bevis på at de som den gang var 
imot banken, tok feil, at banken fungerer i 
dag. D et er nemlig ingen spesiell prestasjon 
at m an er i stand til å låne u t penger, det er 
meget enkelt. D et har m an altså maktet. 
S tort m er er det ikke å si om det. Jeg vil 
altså reservere meg m ot den oppfatning at 
en ting fungerer, er et bevis på at de som 
var imot opprettelse, tok feil. Jeg fastholder 
fortsatt a t de hensyn som banken har ivare
tatt, kunne ivaretas av det allerede eksiste
rende kredittvesen. Jeg sier dette fordi jeg 
synes m an i debatten har prövd å bevise at 
en motstand m ot banken i sin tid, er m otbe
vist med det som senere er skjedd.

Ändring i medlemslistan
D et anmäldes, att U lla Ekelund läm nat 

sessionen för resten av detta möte och er
satts av Ove Nordstrandh.

Rådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

Presidenten: D ebatten er slutt, og vi går 
til votering.

Utvalget har foreslått at beretningen tas 
til etterretning. D et er i innstillingen også 
en særuttalelse og en reservasjon. Reserva
sjonen, som er fra  hr. G lensgård, har til 
slutt en form ulering som likner et forslag. 
Forslaget er blitt forandret fra  talerstolen 
her i dag og er ytterligere redusert til et 
benkeforslag. D et understreker enda ster

kere det som var presidiets oppfatning da 
det dröftet denne sak. M ed de meget 
strenge regler som er i rådets statutter for 
hvordan forslag skal fremmes, forberedes 
og behandles fö r det blir realitetsvotert 
over dem  i rådet, er det etter presidentens 
oppfatning ganske klart at det ikke kan bli 
noen realitetsvotering over hr. Glensgårds 
forslag. Önsker hr. G lensgård å fremme 
forslag om banken i den retning som anty
det, har han full anledning til å  fremme 
medlemsförslag, som da vil bli behandlet et
ter statuttenes meget konsise regler på dette 
område. Presidenten akter derfor her bare å 
ta  opp til votering det som er utvalgets for
slag, m en på grunn av den forutgående de
batt skal presidenten legge voteringen opp 
litt annerledes enn m an ellers har gjort her. 
Hvis noen önsker å stemme m ot utvalgets 
forslag om at beretningen tas til etterret
ning, skal de få anledning til det.

D et stemmes da slik at de som stemmer 
for utvalgets forslag, forholder seg rolig, og 
de som stem m er m ot utvalgets forslag, rei
ser seg.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering enligt presidentens förslag.

Utskottets förslag bifölls.

5
A 506/e: Medlemsförslag om en tioårsplan 
för utveckling av fiskeprodukter för u-län- 
dernas behov

Ekonom iska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet i anledning av m edlem sför
slaget m åtte antaga följande rekom m enda-

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk 
M inisterråd å forberede en plan for

a) overføring av kunnskaper og teknikk 
til utviklingslandene for bedre utnyttelse av 
havets ressurser,

b) utvikling og tilvirkning av nordiske 
fiskeprodukter med sikte på utviklingslan
denes aktuelle behov.

K orvald (ekonomiska utskottets tales
m an): Hr. president! D et frem satte forslag 
er meget interessant. D et påviser nemlig at 
vi i N orden har et overskudd av fiskepro



312 Onsdagen den 22 februari 1978 kl. 09.30

dukter, og at dette i stor utstrekning burde 
kom m e utviklingslandene til gode. Disse 
land er i mangel av m atvarer, ikke minst 
proteinrik mat. I tillegg til dette er det slik 
at nordisk produksjon av fisk og fiskepro
dukter langt overstiger Nordens eget kon
sum. Vi har altså et overskudd å disponere. 
I en verden full av nöd og hvor hundrer av 
millioner m ennesker sulter, og tusenvis av 
barn  dör av undernæring hvert år, må det 
være en stor oppgave å kunne medvirke til 
en snarlig hjelp. Selv om de nordiske land 
figurerer höyt på listen når det gjelder å yte 
utviklingshjelp i forhold til landenes befolk
ning, kan vi nok sikkert gå enda lenger uten 
skade for vår egen velstand. Forslagsstil
lerne peker på at vår egen velferd og sikker
het på lengre sikt bare kan trygges i en ver
den der fred og rettferdighet rår. Vi ber 
derfor om at det m å bli utarbeidet et nor
disk handlingsprogram  der vi krever ressur
ser så vel for forskningen som for m arkeds
foringen.

Av remissmaterialet vil det fremgå at i 
enkelte svar, bl. a. fra  U tenriksdepartem en
tet i Oslo og N orsk Utviklingshjelp, er det 
pekt på at en stor del av verdens uutnyttede 
fiskeressurser befinner seg utenfor en rekke 
u-lands kyster. Det m å derfor være av 
störste viktighet å satse på tiltak som kan 
bidra til å sette disse land selv i stand til i 
större omfang å utnytte egne fiskeforekom
ster til menneskeföde. Ökonomisk utvalg har 
ta tt konsekvensen av dette syn og foreslått 
at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk 
M inisterråd å forberede en plan for

a) overforing av kunnskaper og teknikk 
til utviklingslandene for bedre utnyttelse av 
havets ressurser,

b) utvikling og tilvirkning av nordiske 
fiskeprodukter med sikte på utviklingslan
denes aktuelle behov.

Det er i denne forbindelse viktig at man 
tilförer utviklingslandene kunnskaper og 
teknikk som er tilpasset utviklingslandenes 
behov til enhver tid og deres muligheter for 
å utnytte de kunnskaper og den teknikk de 
blir tilfört. D et at utviklingslandene selv 
kan utnytte de ressurser som finnes like 
utenfor deres kyster, er en virkelig utvikling 
og sikter fremover. D et er altså et rent u t
viklingssamarbeid, som vel ikke direkte var 
tilsiktet fra forslagsstillerne.

Im idlertid er den akutte nöd så stor at vi 
bör tilföre utviklingslandene m atprodukter 
som vi selv ikke kan utnytte på en tilfreds
stillende måte. D ette er forslagsstillernes 
egentlige anliggende. Forslaget sikter på en 
sterkere og riktigere utnyttelse av fiske
fangsten til menneskeföde. D et er i dag bare 
en liten del f. eks. av den norske fangsten 
som nyttes til menneskeföde, mens ca. 75 
pst. går til råstoff for fiskeolje- og fiske- 
melproduksjonen.

Et stort antall utviklingsland er i dag av
hengig av im port av m atvarer. Til tross for 
dette er det vanskelig å få om satt en stor 
del av norsk törrfisk og andre fiskeproduk
ter til utviklingslandene. D ette har forskjel
lige årsaker, som jeg skal gå inn på her. D et 
er grunn til å se nærm ere på disse spörsmål, 
slik at m an virkelig kan få brukt disse p ro 
dukter mer til menneskeföde enn tilfellet er 
i dag. D ette krever opplysning i utviklings
landene. Erfaringene ved å anvende fiske
produkter som en del av utviklings- eller ka
tastrofehjelp har vist at det ofte i m ottaker
landene er liten forståelse for disse produk
ter og den proteinverdi de har. D et har der
for i de siste 10 år i N orge vært forsket at
skillig for å fremstille form er for fiskemel 
som er egnet som menneskeföde, og da med 
en mer tiltalende smak og lukt. D et er bl. a. 
utviklet et produkt som kalles N orse Fish 
Powder som inneholder 70— 75 pst. protein 
av höyverdigkvalitet, og som er særlig egnet 
som tilleggsföde.

Som kjent er grunnföden i de fleste u t
viklingsland ris. Disse land har ganske en
kelt ikke råd til å skaffe seg proteinrike 
m atstoffer i tillegg. Fiskem el av den type 
som jeg har nevnt, vil dersom det blir mar- 
kedsfört i stor stil til overkommelige priser, 
kunne bli den tilleggsföden som det er 
sterkt behov for i disse land i dag, og kan
skje vil bli ökende behov for. En sekk fiske
mel vil rekke til et stort antall mennesker 
pr. dag. D ette vil före til at transport- og 
frakteproblem er skulle være overkom m e
lige.

E t felles nordisk prosjekt burde kunne 
tjene til å utvikle og m arkedsföre flere ver
difulle fiskeprodukter tilpasset utviklings
landenes behov. D et störste arbeidet ligger 
kanskje i å skape större forståelse fo r ernæ- 
ringsspörsmål så vel i industriland som i ut-
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viklingsland. Vi lever på feil ernæring på 
grunn av overflod, mens den störste del av 
verdens befolkning er tvunget til det på 
grunn av fattigdom  og uvitenhet.

Jeg tror at en tiårsplan for å kunne hjelpe 
utviklingslandene m ed föde som er tilpasset 
deres behov, samtidig som vi aktiviserer 
vårt arbeid for å hjelpe dem til selv å u t
vikle fiskerier og til å bruke fisk, vil ha 
uhyre stor verdi. E t samarbeid skulle garan
tere for at prosjektet kan gjennomföres på 
en positiv måte, selv om det i utgangspunk
tet ikke har samme interesse for alle nordi
ske land.

Jón Skaftason övertog härefter ledningen 
av förhandlingarna.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande ekonom iska utskottets förslag 
till rekomm endation.

För rekom m endationen röstade:
Erik Adamsson, Aimo Ajo, Liv Andersen, 

H alldór Ásgrímsson, G unnar Berge, Ilkka- 
Christian Björklund, Kjell M agne Bondevik, 
Trygve Bratteli, Eric Carlsson, Ib Christen
sen, Bjarne M ørk Eidem, Kjell-Olof Feldt, 
Rolf Fjeldvær, Ralf Friberg, Gylfi Þ . G isla
son, Astrid Gjertsen, Leif Glensgård, Ragn
hildur H elgadóttir, Sverrir Herm annsson, El- 
si Hetem äki-O lander, Doris Håvik, Karl- 
Erik Häll, Thyra Johansson, Bertil Jonasson, 
Ilkka Kanerva, Sinikka K arhuvaara, Teller
vo Koivisto, Lars Korvald, Bror Lillqvist, 
Thor Lund, G rethe Lundblad, Ove N ord- 
strandh, Sture Palm, E rlendur Patursson, 
Gabriel Romanus, Petter Savola, Rolf Sell
gren, Jón Skaftason, Liv Stubberud, V. J. 
Sukselainen, Ingrid Sundberg, Bernhardt 
Tastesen, M irjam  Tuom inen, Erkki Tuo- 
mioja, Raino W esterholm, Seppo W ester
lund, Bengt W iklund, Rolf W irtcn, Odd 
W ith, Mogens Voigt och Folke Woivalin.

Frånvarande var:
Kristian Albertsen, Jo Benkow, René 

Brusvang, Christian Christensen, Erling Di- 
nesen, Steen Folke, G uttorm  Hansen, Allan 
Hernelius, Gustav Holmberg, Anna-Liisa 
Hyvönen, Johan J. Jakobsen, M agnús K jar
tansson, H åkon Kyllingmark, N athalie

Lind, O tto M ørk, Johannes M. Olsen, R o
bert Pedersen, Jens Risgaard Knudsen, Poul 
Schliiter, K arl Skytte, Reiulf Steen, Sigrid 
Utkilen, Lars W erner, H enrik W esterlund, 
H åkan W inberg, K åre Willoch och M ar
ja tta  Väänänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 51 röster.

6
A 509/e: Medlemsförslag om nordisk ge
mensam insats för återvinning av avfall och 
återanvändning av resurser

Ekonom iska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet i anledning av medlemsför- 
slaget m åtte antaga följande rekom m enda
tion:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk 
M inisterråd å utarbeide en plan for en felles 
nordisk innsats som i det vesentlige bør 
kunne bygge på eksisterende forsknings- og 
planleggingsresurser for hantering og gjen
vinning av avfall og gjenbruk av ressurser.

Wirtén (utskottets talesman): President! I 
det m oderna industrisam hället produceras 
m ängder av varor, men vid produktionspro
cesserna uppstår också avfall i stora voly
m er och av mycket artskilt slag. På lämpligt 
sätt måste dessa avfallskvantiteter tas om 
hand. Och när varorna använts uppstår frå 
gan om hur m an skall bli kvitt skräpet.

N u är det här med ”kvittblivning” många 
gånger en felsyn: avfallet är i stället en rå 
vara som bör användas på nytt. D et är det 
som är filosofin bakom  det medlemsförslag 
vi nu skall ta  ställning till, ett förslag om 
återvinning av avfall och återanvändning av 
resurser.

Avfallsvolymerna växer snabbt. En u t
redning som utförts inom EEC  visar på en 
avfallskvantitet på 4 ton per år och invå
nare. Och m an räknar med en årlig ökning 
av 5 % per år.

Av resursskäl liksom av ekonom iska och 
miljömässiga skäl m åste krafttag tas för att 
kom m a till rä tta  m ed det växande avfalls- 
berget. Åtskilligt har också gjorts och 
många saker är på gång. Industrin eftersträ-
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var m era resurssnåla processer. P roduktio
nen och produkterna utform as så att m insta 
m öjliga avfall uppstår. M en avfall uppstår, 
och det gäller att få  en bra insamlingsappa- 
ra t och finna form er för hur avfallet skall 
tas om hand och om möjligt återanvändas.

E tt om fattande forskningsarbete är 
igångsatt run t om i världen för a tt vinna 
fram gångar i avfallshanteringen.

P å  det nordiska planet har de här frå 
gorna berörts vid skilda tillfällen. F år jag 
erinra om 1972 års m iljöskyddsprogram 
och om det program  för nordiskt samarbete 
på m iljövårdsom rådet —  ”M änniskan och 
resurserna i N orden” —  som behandlades 
vid gårdagens plenum. U r det senare p ro
gram m et vill jag citera följande:

” Sam arbetet avser frågor om renhållning 
och avfallshantering inklusive återvinning 
ur avfall. Såväl hushållsavfall som indu
striavfall inbegripes.

U nder perioden skall prioriteras sam ar
bete om återvinning ur avfall och frågor om 
miljöfarligt avfall. Dessa frågor har nära 
anknytning till naturresurs- och produkt- 
kontrollproblematiken.

Beträffande återvinning skall problem en 
behandlas såväl från avfallshanteringssyn- 
punkt som från  resurshushållningssynpunkt. 
Stor vikt skall läggas vid m öjligheterna för 
avsättning av m aterial och produkter som 
återvunnits u r avfall. Även ekonom iska och 
juridiska problem beträffande återvinning 
skall studeras.

I fråga om hälso- och miljöfarligt avfall 
skall särskilt beaktas m öjligheterna till sam
ordning av utnyttjande av i N orden befint
liga behandlingsanläggningar samt vid p la
nering av nya anläggningar.” 

Avfallshanteringen är ett av de priorite
rade om rådena under programperioden, 
och det gäller därför, president, att nu 
kom m a vidare och finna praktiska samver- 
kansform er mellan de nordiska länderna.

Ekonom iska utskottet har med anledning 
av medlemsförslaget förordat följande re
kommendation:

”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk 
M inisterråd å utarbeide en plan for en felles 
nordisk innsats som i det vesentlige bør 
kunne bygge på eksisterende forsknings- og 
planleggingsresurser for hantering og gjen
vinning av avfall og gjenbruk av ressurser.”

Voigt: H r. præsident! D et var m it ind
tryk, at da vi havde afstemningen ved det 
foregående forslag, gik der et sus gennem 
salen, fordi der ikke var nogen nej-stem- 
mer, og flere sagde: hvordan kan det dog 
være, at I  stem m er ja? A ndre sagde: det 
kunne være rart, hvis frem skridtspartiet 
kunne begrunde, hvorfor de stemmer ja  en 
gang imellem. D et skal jeg gøre, især som 
en orientering til hr. Holmberg, som  i går 
gav udtryk for, a t det var mærkeligt, frem 
skridtspartiet ikke begrundede, hvorfor de 
stemte, som de gjorde.

Jeg skal derfor sige til hr. H olm berg —  
og selvfølgelig også til det øvrige Nordisk 
Råd —  at hvis hr. Holm berg læser forsla
get, som det står på side 3, udform et af 
forslagsstillerne, er det et dårligt forslag, 
men hvis hr. Holm berg blader om til side 
16 —  dér tro r jeg ikke, hr. Holm berg er 
nået om endnu —  vil han kunne se, at fo r
slaget er undergået en stor forandring gen
nem  udvalgsarbejdet, således at m an nu si
ger i rekom m andationen, at m an skal bygge 
på de bestående forsknings- og planlæg- 
ningsressourcer. D et er vores opfattelse, at 
gør man det, vil det ikke blive den store 
økonomiske udgift, og det vil betyde, at 
m an vil få  en samfundsøkonomisk gevinst 
ved at lave en genbrugsordning som her fo
reslået.

D et er blot til orientering for hr. H olm 
berg fra  D anm ark, så han ved, hvordan 
frem skridtspartiet stemmer, og at vi læser 
forslagene igennem.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande ekonomiska utskottets förslag 
till rekom m endation.

För rekom m endationen röstade:
Erik Adamsson, Aimo Ajo, Kristian A l

bertsen, Liv Andersen, H alldor Ásgrímsson, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
Kjell M agne Bondevik, Eric Carlsson, Chris
tian Christensen, Ib Christensen, B jarne 
M ørk Eidem, Kjell-Olof Feldt, Rolf F jeld
vær, Ralf Friberg, Gylfi Þ . Gislason, Leif 
G lensgård, Ragnhildur Helgadóttir, Sverrir 
Herm annsson, A llan Hernelius, Elsi Hete- 
mäki-Olander, Gustav Holm berg, Anna- 
Liisa Hyvönen, Doris Håvik, K arl-E rik  Häll,
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Thyra Johansson, Bertil Jonasson, Ilkka 
Kanerva, Sinikka K arhuvaara, Magnus 
K jartansson, Tellervo Koivisto, Lars K or
vald, Bror Lillqvist, T hor Lund, G rethe 
Lundblad, Ove N ordstrandh, Sture Palm , 
Erlendur Patursson, Robert Pedersen, Jens 
Risgaard Knudsen, Gabriel Rom anus, Rolf 
Sellgren, Jón  Skaftason, K arl Skytte, Liv 
Stubberud, V. J. Sukselainen, Ingrid Sund
berg, B ernhardt Tastesen, M irjam  Tuom i
nen, Erkki Tuom ioja, Sigrid Utkilen, Raino 
W esterholm, Seppo W esterlund, Bengt Wik- 
lund, H åkan W inberg, K åre Willoch, Rolf 
W irtén, Odd W ith, Mogens Voigt och Folke 
Woivalin.

Frånvarande var:
Jo Benkow, Trygve Bratteli, René Brus

vang, Erling Dinesen, Steen Folke, Astrid 
Gjertsen, G uttorm  Hansen, Johan J. Jakob
sen, H åkon Kyllingm ark, N athalie Lind, 
O tto M ørch, Johannes M. Olsen, Petter 
Savola, Poul Schliiter, Reiulf Steen, Lars 
W erner, H enrik W esterlund och M arjatta 
Väänänen.

Rekom m endationen hade sålunda anta
gits m ed 60 röster.

7
A 510/e: Medlemsförslag om gemensamma 
nordiska åtgärder mot arbetslöshet och in
flation

Ekonom iska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet icke m åtte företaga sig nå
got i anledning av medlemsförslaget.

E rlendur Patursson hade i en reservation, 
fogad till utskottets betänkande, föreslagit, 
att N ordiska rådet anledning av medlem s
förslaget antager följande rekom m endation:

Nordisk Råd rekom m anderer minister
rådet å sam ordne de nordiske m yndighe
ters tiltak m ot arbeidsløshet og inflasjon 
med det siktemål å oppnå full sysselset
ting og stabil pengeverdi.

Tuomioja (ekonomiska utskottets tales
man): H err president! I m edlem sförslaget 
hemställdes att rådet skulle rekom m endera

m inisterrådet att sam ordna de nordiska 
myndigheternas åtgärder m ot arbetslöshet 
och inflation i syfte a tt uppnå full syssel
sättning och ett stabilt penningvärde. En ge
nomgång av rem issm aterialet visar, att man 
allm änt förenar sig om medlemsförslagets 
m ålsättningar, som betecknas som centrala, 
m en att m an i flertalet fall förhåller sig 
skeptisk till m öjligheterna att genom ett 
ökat nordiskt sam arbete på ett m ärkbart 
sätt kunna påverka utvecklingen i positiv 
riktning. M an hänvisar förutom  till det re
dan väl utbyggda nordiska sam arbetet på 
detta om rådet icke m inst till faktorer u tan
fö r det nordiska sam arbetets räckvidd som i 
hög grad har bidragit till den nuvarande 
ekonomiska krisens uppkomst.

Också ekonomiska utskottet understryker 
i sitt betänkande att de nordiska ländernas 
stabiliseringspolitik i hög grad är avhängig 
av den politik som förs i de sto ra icke-nor- 
diska länderna. M ed det system för utrikes
handeln som de nordiska länderna följer är 
dessa starkt avhängiga av strävandena att 
sam ordna konjunkturpolitiken på ett m era 
globalt plan. De nordiska länderna deltar 
också i det sam arbete som försiggår mellan 
industriländerna i internationella organisa
tioner som OECD, E FT A  och IM F. U t
skottet finner det viktigt att de nordiska 
länderna så vitt möjligt sam ordnar sina syn
punkter med sikte på att söka påverka u t
vecklingen i dessa internationella fora.

E n  sak som m an i detta sammanhang 
skall kom m a ihåg —  fastän utskottet av fin- 
känslighetsskäl inte h ar näm nt denna —  är 
naturligtvis D anm arks särställning som 
medlem i EG, vilket betyder att det är svårt 
a tt föreställa sig en om fattande sam ordning 
av de nordiska ländernas ekonom iska poli
tik  som i någon m ån kunde strida m ot poli
tiken i EG.

M an kan också fråga sig, om brist på 
koordination i åtgärderna m ot arbetslöshet 
och inflation verkligen är det m est bråds
kande problem et i den ekonom iska politi
ken i samtliga nordiska länder eller om  det 
största problem et i själva verket är oförm å
gan att åtm instone i de flesta länderna i 
N orden kom m a överens om  den rä tta  prio
riteringen av m ålen för den ekonom iska po
litiken och dess rä tta  innehåll i allmänhet. 
Innan m an uppnått enighet kring dessa eko-
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nomiskpolitiska substansfrågor förefaller 
det ganska meningslöst att ge uttryck för 
from m a önskningar om politikens sam
ordnande.

D enna m er personliga skepticism oaktat 
redovisar utskottet de kanaler som idag står 
till buds för att på nordiskt plan diskutera 
sam ordningen av ekonomisktpolitiska åtgär
der och konstaterar, att de senaste årens er
farenheter visar att m an med deras tillhjälp 
kan uppnå en viss grad av samordning. U t
skottet anser också att resultaten ytterligare 
kan förbättras genom en intensifiering och 
ett fördjupande av samarbetet. U tskottet är 
dock inte övertygat om att en så generellt 
hållen rekom m endation som den föreslagna 
skulle öka möjligheterna till samordning, 
u tan  den skulle snarare få  en deklaratorisk 
betydelse. U tskottet anser att förslagets in
tentioner bör kunna tillvaratas ändå, till ex
empel vid genom förandet av det nordiska 
handlingsprogram m et på arbetsm arknads
om rådet. U tskottet har därför beslutat 
föreslå att rådet icke m åtte företa sig något 
i anledning av medlemsförslaget.

Till betänkandet har fogats en reserva
tion.

H err president! Jag får yrka bifall till u t
skottets förslag.

Erlendur Patursson: H r president! Den 
herskende arbeidslöshet er langt det alvor
ligste problem i våre samfunn. Den er en 
svöpe for våre folk, og jeg vil si en skam
plett på dem som har ansvaret for denne til
stand —  hvem det så enn er.

En nokså sterk ökonomisk vekst, en 
nokså rikelig arbeidslöshetsunderstöttelse 
kan aldri oppveie de tragedier som fölger 
med arbeidslöshet. D et finnes bare en lös
ning på dette spörsmål: Arbeidslöshetens 
fullstendige avskaffelse.

Ingen ansvarlig politiker kan krype u ten
om dette spörsmål. D et er i förste rekke et 
menneskelig spörsmål —  et spörsmål om 
sikkerhet eller usikkerhet, et spörsmål om 
trivsel eller vantrivsel i samfunnet. D en ar- 
beidslöse er faktisk satt utenfor samfunnet
—  han er drevet ut av det. Den arbeidslöse 
må bli en fiende av det samfunn som har 
utstött ham , istedenfor å være solidarisk 
med samfunnet.

Den andre fundam entale brist i vårt sam
funnsliv er så pengeverdiens stadige forrin
gelse —  denne forurensning i vårt sam
funnsliv, som professor Bertil Ohlin så tref
fende har kalt denne foreteelse —  som for
årsaker ulikevekt i hele det ökonomiske liv, 
urettferdighet og m isforhold i fordelingen 
av samfunnets goder og usunne spekulasjo
ner av mange slag.

Vi politikere m å ha jordforbindelse med 
de mennesker vi lever blant, og som vi re
presenterer. De hittidige anstrengelser har 
ikke gitt tilstrekkelige resultater. Både ar- 
beidslösheten og inflasjonen er blitt perm a
nente tilstander i våre samfunn.

M edlemsförslaget er et forsök på å 
komme disse onder til livs. Idet jeg henviser 
til motiveringen for forslaget og de vedhef
tede statistiske data fra samtlige nordiske 
land, vil jeg anbefale forslaget til vedtagelse 
her i rådet.

M edlem sförslaget er i samsvar m ed art. 
18 i Helsingforsavtalen, hvoretter Nordisk 
Råd skal sam ordne de foranstaltninger som 
iverksettes i konjunkturutjevnende öyemed.

Jeg vil til slutt si at jeg har no tert meg 
ordförerens bem erkninger om konsekvensen 
av D anm arks medlem skap i E E C  fo r det 
ökonomiske samarbeid i N orden.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande utskottets förslag.

För utskottets förslag röstade:
Erik Adamsson, Aimo Ajo, K ristian A l

bertsen, Liv Andersen, H alldor Ásgrímsson, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
Kjell M agne Bondevik, Eric Carlsson, Ib 
Christensen, B jarne M ørk Eidem, Rolf 
Fjeldvær, Gylfi Þ . Gislason, Ragnhildur 
Helgadóttir, Sverrir Herm annsson, Allan 
Hernelius, Elsi Hetem äki-O lander, Doris 
Håvik, K arl-Erik Häll, Thyra Johansson, 
Bertil Jonasson, Ilkka Kanerva, Sinikka 
K arhuvaara, Lars K orvald, Bror Lillqvist, 
T hor Lund, G rethe Lundblad, Ove N ord- 
strandh, Sture Palm , Gabriel Rom anus, P et
ter Savola, Rolf Sellgren, Jón Skaftason, Liv 
Stubberud, V. J. Sukselainen, Ingrid Sund
berg, Bernhardt Tastesen, M irjam  Tuom i
nen, Erkki Tuom ioja, Sigrid Utkilen, Raino 
W :sterholm , Bengt W iklund, H åkan Win-
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berg, K åre Willoch, Rolf W irtén, Odd 
With, Mogens Voigt och Folke Woivalin.

M ot utskottets förslag röstade:
Magnús K jartansson och E rlendur Pa- 

tursson.

F rånvarande var:
Jo Benkow, Trygve Bratteli, René Brus

vang, Christian Christensen, Erling D ine
sen, K jell-Olof Feldt, Ralf Friberg, Steen 
Folke, Astrid Gjertsen, Leif Glensgård, 
G uttorm  Hansen, Gustav Holmberg, Anna- 
Liisa Hyvönen, Johan J. Jakobsen, Tellervo 
Koivisto, H åkon Kyllingmark, N athalie 
Lind, Otto M ørch, Johannes M. Olsen, Ro
bert Pedersen, Jens Risgaard Knudsen, Poul 
Schliiter, K arl Skytte, Reiulf Steen, Lars 
W erner, H enrik W esterlund, Seppo W ester
lund och M arjatta Väänänen.

Utskottets förslag hade sålunda god
känts m ed 48 röster m ot 2.

8
D 1978/19/1974/e: Meddelande om rekom
mendation nr 19/1974 angående nordiskt 
samråd vid utformningen av beskattningen 
av fysiska personer

Ekonom iska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet m åtte lägga meddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå
dets del slutbehandlat.

U tskottets förslag bifölls.

9
D 1978/27/1973/t: Meddelande om rekom
mendation nr 27/1973 angående utredning 
om mellanriksväg Skjomen— Stora Sjöfallet.

Trafikutskottet hade föreslagit, att N or
diska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelan
den i spörsmålet till nästa ordinarie session.

U tskottets förslag bifölls.

M ötet avslutades kl. 12.10.
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22 februari

Dagordning
1. C 1: Berättelse rörande det nordiska 

sam arbetet (juridiska utskottets betänkande)
D 1978/13/1965/j: M eddelande om re

kom m endation nr 13/1965 angående enhet
lig tid för fordringspreskription

D 1978/30/1973/j: M eddelande om  re
kom m endation nr 30/1973 angående nor
disk kommunal rösträtt och valbarhet

2. A  495/j: M edlemsförslag om självstän
dig färöisk representation i N ordiska rådet

3. A  502/j: M edlemsförslag om tillsät
tande av utredning om N ordiska rådets o r
ganisation och verksamhetsformer

4. A  503/j: M edlemsförslag om nordiskt 
domstolsorgan

5. D  1978/27/1971/j: M eddelande om re
kom m endation nr 27/1971 angående privat
livets helgd

6 . D 1978/31/1973/j: M eddelande om re
kom m endation nr 31/1973 angående sam 
verkan mot politiska våldsdåd m ed interna
tionell bakgrund inom nordiskt om råde

7. Bemyndigande för presidiet a tt tillsätta 
kom m ittéer

8. Fastställande av tidpunkt och plats för 
nästa ordinarie session

9. Sessionen avslutas

1
C 1: Berättelse rörande det nordiska sam
arbetet (juridiska utskottets betänkande), 
D 1978/13/1965/j: Meddelande om re
kommendation nr 13/1965 angående en
hetlig tid för fordringspreskription och 
D 1978/30/1973/j: Meddelande om rekom
mendation nr 30/1973 angående nordisk 
kommunal rösträtt och valbarhet

R ådet företog ovannäm nda saker i ett 
sammanhang.

Juridiska utskottet hade föreslagit,
I. at Nordisk Råd i anledning af de til ju 

ridisk udvalg henviste afsnit af m inisterrå
dets beretning C 1/1978 vedtager følgende 
udtalelse:

1) N ordisk R åd tager indtil videre de 
oplysninger til efterretning, som N ordisk 
M inisterråd har givet om arbejdet m ed og 
planerne for gennemførelsen af nye ensar
tede regler om ægteskabets økonomiske rets
virkninger, idet rådet samtidig understre
ger sin tidligere frem satte anm odning om, 
at Nordisk M inisterråd, i det omfang der 
m åtte vise sig behov derfor, tager de nød
vendige initiativer til at koordinere arbejdet 
m ed forberedelsen af ny lovgivning, således- 
at såvel indhold som tidspunkt for lovfor
slags fremsættelse bliver sam m enfaldende i 
så vidt omfang, som det er muligt.

2) Nordisk Råd anser det som en foreløbig 
tillfredsstillende ordning på spørgsm ålet om 
koordinering af sam arbejdet vedrørende de
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ikke-ægteskabelige forholds problem er, at 
dette arbejde varetages ved regelmæssige 
drøftelser mellem de nordiske ægteskabsud- 
valg, idet Nordisk Råd påregner, a t Nordisk 
M inisterråd, på samme måde som i spørgs
m ålet om ægteskabets økonomiske retsvirk
ninger, tager de nødvendige initiativer til at 
koordinere arbejdet m ed forberedelsen af 
ny lovgivning, hvis der m åtte vise sig behov 
derfor, og samtidig opfordrer m inisterrådet 
til særlig at søge arbejdet m ed at skabe 
grundlag for gennemførelse af ensartede 
retsregler på det økonomiske om råde frem 
met.

3) N ordisk Råd opfordrer Nordisk M ini
sterråd til at undersøge mulighederne for 
gennemførelse af den samme m yndighedsal
der i alle de nordiske lande.

4 Nordisk Råd anm oder N ordisk M ini
sterråd om at følge udviklingen i lovgiv
ningen om handelsrepræsentanter uden for 
N orden, og, i det om fang der m åtte vise sig 
behov derfor, tage de nødvendige initiativer 
til a t søge lovgivningen i de nordiske lande 
tilpasset denne udvikling sam t til Nordisk 
Råds session i 1979 afgive en vurdering af 
behovet for ny lovgivning på området.

5) Nordisk Råd tilltræder, at der, så snart 
de t er muligt, etableres et praktisk adm ini
strativt sam arbejde mellem organer i de 
nordiske lande, som skal behandle sager om 
udførsel og indførsel af registre og data, og 
at der træffes foranstaltninger til a t ind
samle og systematisere erfaringer fra  p rak 
sis.

6) N ordisk Råd opfordrer Nordisk M ini
sterråd til at afslutte overvejelserne af, hvor
ledes et nærm ere nordisk sam arbejde vedrø
rende m ulighederne for at videreføre den 
udvikling af de strafferetlige sanktioner, 
som har fundet sted i de seneste år, kan eta
bleres, og fremlægge en rapport om disse 
overvejelser snarest og om m uligt inden 
N ordisk Råds session 1979.

II. at Nordisk R åd tager til efterretning 
de til juridisk udvalg henviste dele af kap. I,
II, XVI och XVII.

III. at Nordisk Råd tager meddelelserne 
om  rekom m andation nr. 13/1965 om ensar
te t tid for forældelse a f  fordringer og om 
rekom m andation nr. 30/1973 om nordisk 
kommunal stem m eret og valgbarhed til ef
terretning og anser rekom m andationerne

for færdigbehandlede for rådets vedkom
mende.

Leif G lensgård och Mogens Voigt hade i 
en reservation, fogad till utskottets betän
kande, u tta la t följande:

U ndertegnede kan ikke give tilslutning til 
udvalgets forslag til udtalelse om  minister
rådets beretning om  det nordiske sam ar
bejde. Vi finder, at udvalgets betænkning er 
et kortfattet sammenkog af nogle få  af be
retningens m angfoldige em neom råder på 
tilsammen 230 sider, som vi for langt de 
flestes vedkom m ende ikke vil kunne till- 
træde.

Kristian Albertsen (juridiska utskottets 
talesman): Hr. præsident! Jeg skal som ord
fører for det overvejende flertal af medlem
m erne i juridisk udvalg knytte nogle 
bem ærkninger til de spørgsmål i m inisterrå
dets beretning, som vedrører juridisk ud 
valg.

Juridisk udvalg har ved behandlingen af 
dette års beretning med tilfredshed konsta
teret, at m inisterrådet har givet prioritet til 
de spørgsmål, som særlig blev frem draget i 
juridisk udvalgs betænkning til sidste ses
sion.

Lovgivningsprogramm et frem står nu 
k lart som et arbejdsdokum ent, på grundlag 
af hvilket der kan arbejdes med de proble
mer, som program m et forudsæ tter løst, og 
som samtidig udvikles og udvides m ed nye 
program punkter, som det er naturligt at 
medtage.

De forslag til udtalelser, som juridisk ud 
valg anbefaler Nordisk Råd at vedtage i 
dag, er derfor nok i højere grad end tidli
gere udtalelser præget af en tilslutning til de 
af m inisterrådet angivne retningslinjer for 
lovgivningssamarbejdet end udtryk for, at 
juridisk udvalg har synspunkter, der på 
væsentlige punkter afviger fra  N ordisk M i
nisterråds.

M inisterrådets beretning indeholder 
oplysninger og redegørelser for eksisterende 
og planlagte sam arbejdsprojekter på en lang 
række om råder. Redegørelsen indgiver tillid 
til, a t det traditionelt nære sam arbejde m el
lem vore lande på det lovgivningsmæssige 
om råde fortsat vil være et af de om råder, 
hvor vi kan forvente reelle resultater —  re-
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sultater, der direkte vedrører hverdagen for 
de borgere, hvis interesser vi er sat til at va
retage i vore respektive lande og på nordisk 
plan.

Vi har tidligere frem draget det spørgs
mål, som har en umådelig betydning for de 
enkelte borgere i de nordiske lande, nemlig 
den nordiske ægteskabslovgivning; jeg gør 
ingen undtagelse i så henseende ved denne 
lejlighed. Jeg nævnte sidste år ved sessionen 
i Helsingfors, at det juridiske udvalg inden 
denne session ville søge direkte kontakt med 
m edlem m er af de nordiske ægteskabsud- 
valg. Udvalget har på et sådant møde i 
Stockholm i fjor m ødt repræsentanter for 
ægteskabsudvalgene i alle fem  nordiske 
lande og med disse og de nordiske justitsm i
nistre drøftet den fremtidige regulering af 
form ueforholdene mellem gifte personer.

D er blev fra repræsentanterne i ægte
skabsudvalgene givet meget klart udtryk for, 
at man såvel på nationalt plan som gennem 
regelmæssige kontakter mellem ægteskabs
udvalgene søger at arbejde henim od løs
ninger, der vil medføre, at der ikke i praksis 
opstår vanskeligheder for nordiske statsbor
gere.

F ra  de nordiske justitsministres side blev 
det understreget, at det nordiske sam ar
bejde om ægteskabets økonomiske retsvirk
ninger ikke afsluttes med ægteskabsudval- 
genes afgivelse af betænkninger. Sam arbej
det vil altså fortsætte på departem entsplan, 
hvorefter der efter ministrenes vurdering vil 
være gode muligheder for at koordinere de 
lovforslag, som revisionsarbejdet vil resul
tere i.

Juridisk udvalg har foreløbig taget dette 
til efterretning, idet udvalget drager den 
konklusion, at der er et sammenfaldende 
ønske mellem de nordiske justitsministre 
om at se så vidt muligt ensartede regler gen
nem ført så hurtigt, som arbejdet i det natio
nale ægteskabsudvalg og i de nordiske ju 
stitsdepartem enter kan afsluttes.

Vedrørende arbejdet med spørgsmålet om 
ensartede retsregler til løsning af økono
miske tvister, der kan udspringe af ikke- 
ægteskabelige samlivsforhold, kan jeg 
oplyse, at den koordinering af arbejdet, som 
juridisk udvalg tidligere har efterlyst, nu 
synes at have fundet en form , som indtil vi
dere m å anses for tilfredsstillende. A rbejdet

foregår parallelt i de nordiske ægteskabsud
valg, og der holdes regelmæssige fællesmø
der mellem udvalgene.

Vi har i de nordiske lande forskellige 
myndighedsaldre. Juridisk udvalg konstate
rer i sin betænkning, at med de nugældende 
myndighedsaldre kan det ikke undgås, at 
der som følge af den stadig øgede grænse
trafik —  såvel i form  af turistbesøg som i 
form  af kortere eller længere bosætning —  
vil opstå problem er, der skyldes de forskel
lige aldersgrænser, der er afgørende for ind
træden af myndighed.

Juridisk udvalg opfordrer derfor Nordisk 
Råd til at anm ode m inisterrådet om på 
baggrund a f  erfaringerne fra  D anm ark, 
Finland og Sverige, hvor myndighedsalde
ren er 18 år, at overveje m ulighederne fo r 
ens aldersgrænser i N orden som afgørende 
for, hvornår en person opnår fuld personlig 
og økonomisk myndighed.

I en henvendelse til N ordisk råd har sam
menslutningen af nordiske handelsagenter 
anm odet Nordisk Råd om at tage initiativ 
til en revision af de nordiske love om han- 
delsrepræsentanter.

Udvalget har drøftet sagen med de nor
diske justitsministre, der har givet udtryk 
for, at m an bør have en bredere erfaring 
med den eksisterende relativt nye lovgiv
ning, før der tages skridt til nye revisioner.

D et materiale, der er forelagt juridisk ud
valg, viser, at der er behov fo r en overvåg
ning af lovgivningen på dette område. Juri
disk udvalg opfordrer derfor til, at m inister
rådet anmodes om af følge udviklingen.

En fællesnordisk arbejdsgruppe, som har 
haft til opgave at kortlægge de retlige pro
blemer i forbindelse med såkaldt dataflugt 
og overføring af persondata mellem lan
dene, har afgivet beretning.

Juridisk udvalg kan tilslutte sig m inister
rådets indstilling til beretningen, hvorefter 
der snarest bør etableres et praktisk adm i
nistrativt sam arbejde mellem de organer, 
som er eller vil blive etableret i de nordiske 
lande til behandling af sager om udførsel og 
indførsel af registre og data, og at m an bør 
tage sigte på at samle og systematisere erfa
ring fra praksis med henblik på forbed
ringer og eventuelt harm onisering af lo
vene.

A ndre spørgsmål vil blive nærm ere un-
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dersøgt i forbindelse med behandlingen i 
Nordisk Råd af det medlemsförslag om et 
nordisk dataråd, der er frem sat for rådet 
fo r ganske nylig. N ordisk Råds konference i
1977 havde som tem a ”Straffesystemer i 
N orden” . R apporten fra  denne meget inter
essante konference foreligger nu og vil i
1978 blive gjort til genstand for nærmere 
drøftelse i juridisk udvalg m ed henblik på 
overvejelse af, hvilke konkrete initiativer 
konferencen m åtte give anledning til fra 
Nordisk Råds side.

U nder drøftelserne med de nordiske ju 
stitsministre har der fra  juridisk udvalgs side 
været rejst spørgsmål om en harm onisering 
af de strafferetlige aldersgrænser fo r sek
suelle forhold.

Hvis vi ser på de nugældende al
dersgrænser, er forholdet det, a t m an i Sve
rige og D anm ark har en aldersgrænse på 15 
år og i N orge og F inland en aldersgrænse på 
16 år. I Sverige har m an gennem nogen tid 
været inde på overvejelser om at nedsætte 
aldersgrænsen til 14 år.

D ette problem  har vi i juridisk udvalg 
drøftet m ed de nordiske justitsministre, og 
jeg har som form and for udvalget gjort mig 
til talsm and for, at m an her virkelig alvor
ligt tilstræber fællesnordisk ensartethed.

D et er derfor en stor glæde at erfare, at 
m an ikke um iddelbart i Sverige vil nedsætte 
aldersgrænsen til 14 år, og at m an  kan 
konstatere en lignende nordisk holdning hos 
den norske justitsminister, der har lovet at 
overveje spørgsmålet om en nedsættelse af 
den norske aldersgrænse fra 16 til 15 år.

D et er m it håb og min forventning, at der 
er grundlag for en behersket optimisme 
vedrørende dette spørgsmål.

Jeg skal m ed disse bemærkninger, hr. 
præsident, anbefale rådet at stemme for de 
udtalelser, som udvalget har foreslået i sin 
betænkning, og derm ed tage m inisterrådets 
beretning til efterretning.

Sinikka Karhuvaara: H err president! 
Samhällsutvecklingen tycks ha lett till att de 
olika nordiska länderna inte längre har lika
dana uppfattningar om äktenskapet såsom 
en samhällelig institution. D etta gäller spe
ciellt reglerna om äktenskapets upplösning 
samt inställningen till utom äktenskapligt 
sammanboende. M inisterrådets inställning,

11—770426. Nordiska rådet

enligt vilken det inte är möjligt att genom
föra en sam nordisk lagstiftning om förfa
randet beträffande äktenskapets ingående 
och upplösning, är riktig. D ärem ot förefal
ler det, efter det i de nordiska länderna u t
förda förberedelsearbetet, som om det vore 
möjligt, a tt m an i de olika nordiska län
derna är långtgående enig om m akarnas 
egendom sförhållanden och deras reglering. 
Sålunda är det skäl att effektivera lagsam
arbetet på detta område.

Juridiska utskottet och m inisterrådet har 
ansett det möjligt, att m an även beträffande 
sammanboende inom  ram en för tillräckligt 
sam arbete skulle kunna åstadkom m a enhet
liga regler i de olika nordiska länderna. In 
ställningen till sam m anboende är emellertid 
fortfarande en kontroversiell fråga, även 
om denna form  av utom äktenskaplig sam
levnad har blivit allm ännare. Meningsskilj- 
aktigheterna gäller både principfrågorna och 
de juridiska svårigheter som härrö r sig från 
sammanboende. D et är sannolikt att en en
hetlig reglering av utom äktenskapligt sam
m anboende inte kan genom föras i samband 
m ed den igångvarande revisionen av äk- 
tenskapslagstiftningen.

Även om sam m anboende inte i närm aste 
fram tid kan regleras enhetligt, har frågan 
blivit aktuell i sam band med revision av an 
nan lagstiftning. Som exempel kan näm nas 
beskattningslagstiftningen och lagstiftningen 
om faderskap. I sam band m ed revisionen av 
lagstiftningen om adoptivbarn har man 
bl. a. diskuterat, huruvida u tanför äkten
skap sam m anboende tillsammans kan ta  ett 
adoptivbarn. N är m an överväger den här 
saken materiellt, bör m an beakta, a tt u t
omäktenskapligt sam m anboende alltid utgör 
en osäkrare och lösare fam iljeförbindelse än 
äktenskap. D et praktiska problem et är att 
det är svårt att konstatera ett utom äkten
skapligt sam m anboende på grundval av yttre 
om ständigheter på sam m a sätt som ett 
äktenskap. D et har varit omöjligt att inne
fatta  en entydig definition i så gott som någ
ra  som helst regler, när avsikten har varit 
att på ett m era om fattande sätt reglera sam
m anboendets rättsverkningar. D etta är 
också den, på sätt och vis, tekniska grund
orsaken till att det in te är möjligt a tt ge
nom föra en enhetlig med äktenskapslagstift- 
ning jäm förbar lagstiftning.
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Utom äktenskapligt sammanboende är 
onekligen ett problem  i det m oderna sam 
hället. Innan m an börjar lösa sam m anboen
dets delproblem, borde m an ju  utreda sam
hällsm edlem m arnas principiella ställning 
till denna samlevnadsform, som på sätt och 
vis väsentligt förvandlar begreppet av sam
hällets grundenhet, familjen. Synpunkter 
kan säkert fram föras både för och emot. 
U ppfattn ingarna h ar i intet fall ännu blivit 
så kristalliserade, a tt en övergripande lag
stiftning, som täcker sammanboendets sam t
liga rättsverkningar, skulle vara möjlig.

P å avtals- och handelslagstiftningens om 
råde har den nordiska lagstiftningen sedan 
gam m alt varit enhetlig till sina grunder. 
F rån  Finlands synpunkt är det nordiska 
sam arbetet på detta om råde synnerligen 
viktigt, em edan Finlands lagstiftning redan 
är föråldrad. D en nya konsumentskydds
lagstiftningen kräver i Finland revision av 
handelslagstiftningen sam t i synnerhet 
åstadkom m ande av så kallade produktan
svarsregler. D et är klart, a tt nordisk enhet
lighet på detta om råde är speciellt viktig, 
men å andra sidan är det förståeligt, om  till 
exempel näringsstrukturens olikheter fö r
orsakar avvikelser från  den nordiska lag- 
stiftningsformeln. Lagberedningsarbetet på 
detta, såsom också på bolagsrättens om 
råde, befinner sig i F inland i ett sådant 
skede, att nordiskt sam arbete har en speciell 
betydelse.

I F inland har krim inalrättskom m ittén i 
slutet av senaste år avgett sitt betänkande. 
D et innehåller ett pricipförslag om krim i
nallagens revidering sam t en så kallad 
ram plan till ny kriminallag. Finlands krim i
nallag är, trots om fattande delrevisioner, till 
m ånga delar föråldrad och förnyelsebeho
vet är uppenbart. D et förefaller emellertid 
som om det vore svårt a tt nå enighet i fråga 
om reform arbetets centrala principer.

D e nordiska ländernas krim inallagstift
ning är långtgående enhetlig. Em ellertid har 
deras tilläm pning i praktiken, åtminstone 
statistiskt sett, lett till rä tt olika resultat. En 
viktig orsak till olikheter kan vara den u t
veckling som ägt rum  i fråga om sanktions- 
systemen. N är krim inalitetsstatistikerna på
visar en ökning av antalet brott och brotts
lingar, h a r det uppstått ovisshet om sank- 
tionssystemens verkningar. M ången har till

och m ed helt förlorat tron  på straffens re
glerande effekt p å  kriminaliteten. I ett sam
hällssystem m ed nutida form  är de t i varje 
fall klart, att m an in te kan avstå från  att 
använda straff. D ärfö r borde m an koncen
trera sig på att utveckla sanktionssystemet 
åtm instone i Finland.

I krim inalpolitiken är det en central fråga 
att hålla antalet fångar inom tolerabla 
gränser. D etta grundar sig på en ny syn på 
brottslighetens orsaker och också helt enkelt 
på den belastning som  åsamkas statens eko
nomi. M an diskuterar också flitigt brottslig
hetens m enliga inverkningar och härvid 
uppm ärksam m ar m an speciellt brottslingen, 
m edan den som blivit offer för brottshand- 
lingen blir förem ål för m indre uppm ärk
samhet. Oberoende av vilken åsikt m an har 
angående sanktionssystemet och straffens 
stränghet, tycks det vara klart, a tt den m a
teriella gottgörelsen åt den som blivit offer 
för b ro tt o fta inte är tillräcklig. D et väsent
liga är naturligtvis att brottslingen inte upp
repar sitt brott.

D et nordiska sam arbetet för sanktions- 
systemets utvecklande h ar varit mycket in 
tensivt. Trots detta förefaller det som om 
problem en har kunnat lösas enbart delvis. 
D et är också uppenbart, a tt det i de nord
iska länderna råder olika uppfattningar på 
vilket sätt sanktionssystemet borde utveck
las. En väsentlig fråga är att förena straffen 
med vårdåtgärder, vilket ofta åsam kar stats
hushållningen ansenliga kostnader.

Som en positiv åtgärd bör m an konsta
tera, a tt nödiga arrangem ang beträffande 
rättshjälp i brottm ål har kunnat förverkli
gas mellan de nordiska länderna och, inom 
ram en fö r en europeisk konvention, också 
med talrika andra länder.

Synnerligen aktuella frågor inom  krim i
nalrätten är att förebygga ekonomisk krim i
nalitet och a tt allt effektivare förhindra ter
rorhandlingar.

H err president! Sammanfattningsvis kan 
m an konstatera, a tt det inom ram en för 
nordiskt sam arbete är ändam ålsenligt att 
behandla talrika till juridiska utskottets a r 
betsom råde hörande problem . D et förefaller 
också som om  det inom N ordiska rådet u t
förda arbetet h a r varit till värdefull hjälp 
vid utvecklandet av nationell lagstiftning.
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Ändringar i medlemslistan
D et anmäldes, att U lla Ekelund återtagit 

sin plats i rådet och a tt Ove N ordstrandh 
läm nat sessionen och a tt A llan Hernelius 
läm nat sessionen och ersatts m ed Ove 
N ordstrandh.

R ådet beslöt att ändra medlemslistan i 
enlighet härmed.

Anna-Liisa Hyvönen: H err president! Ju 
ridiska utskottet var enigt om, att The F ed 
eration of N ordic Com mercial Agents’s be
gäran om att N ordiska rådet skulle taga ett 
inititativ till revidering av den nordiska 
lagstiftningen om handelsrepresentationer 
inte ger anledning till sådana åtgärder. I 
F inland, N orge och Sverige har denna lag
stiftning genom förts först för fem  år sedan 
och fastän lagstiftningen om handelsrepre- 
sentanter i andra länder u tanför N orden 
även kan innehålla saker, som den nordiska 
lagstiftningen inte innehåller, ansåg utskot
tet, att det inte är skäl a tt nu vidta åtgärder 
för a tt ändra vår egen lagstiftning. D ärem ot 
anses det vara nödvändigt, att m an inom 
m inisterrådet följer m ed situationen i andra 
länder i detta hänseende och m an fö ru t
satte, att m inisterrådet till 1979 års session 
på basis av utredningar bedöm er om  det är 
skäl att börja revidera lagstiftningen.

Juridiska utskottets betänkande om ären
det (bilaga nr 14) m otsvarar dock inte fullt 
denna enhälliga uppfattning av utskottet. I 
dokum entet samt i m otiveringen och be
slutsdelen förutsättes utom  det ovansagda, 
att m inisterrådet v idtar nödvändiga initiativ 
för ändring av lagstiftningen om handels- 
representanter, om utredningar visar att det 
är nödvändigt.

Om utskottets beslut hade innehållit en 
sådan förutsättning, hade vi från  Finlands 
sida reserverat oss redan vid m ötet, efter
som vår ställning i relation t. ex. till E G  inga
lunda är densam m a i varje nordiskt land. 
D ärfö r bör ändringar i lagstiftningen om 
handelsrepresentanter t. ex. enligt EG-m o- 
dellen övervägas först på nationell nivå på 
basis av utredningar och bedöm ningar u t
förda i N ordiska rådet.

D å utskottets beslut trots reservationen 
av finska utskottsm edlem m ar innehåller en 
sådan förutsättning, vill vi genom detta an 

förande u tta la  vår uppfattning. Vi hoppas, 
att m inisterrådet endast nöjer sig med att 
följa med utvecklingen av lagstiftningen om 
handelsrepresentanter u tanför N orden och 
att värderingen som gjorts på basis av u t
redningen föreligger vid nästa års session.

Winberg: H err president! Så här i slutet 
av sessionen skall jag inte förlänga debatten 
mycket u tan  bara göra några korta  kom
m entarer på e tt par punkter som tas upp i 
juridiska utskottets betänkande.

Även jag vill säga ett par ord om lagstift
ningen om handelsrepresentanter. F lera ta 
lare har tidigare fäst uppm ärksam heten på 
de ändringar som skett under den senaste 
fem årsperioden i åtm instone tre länder. 
Ä ndringarna h ar haft den inrikntingen att 
de gett handelsrepresentanterna en starkare 
ställning i förhållande till huvudm annen än 
vad de hade tidigare. D et gäller bl. a. u t
form ningen av reglerna om s. k. efterprovi- 
sion eller m otsvarande när handelsrepresen- 
tanternas uppdrag har upphört. Dessa reg
ler fick i varje fall i Sverige en icke helt 
tillfredsställande lösning vid de ändringar i 
kommissionslagen som vidtogs 1974. Såvitt 
fram går av den fram ställning som de nor
diska handelsagenternas organisation gjort 
till N ordiska rådet anser m an att en översyn 
i det här avseendet alltjäm t är erforderlig i 
de nordiska länderna. I Sverige intog riks
dagen hösten 1977 en i viss utsträckning an
nan ståndpunkt än 1974, i det att riksdagen 
uttalade att en ändring av denna lagstift
ning bör övervägas och då i sam arbete m ed 
de andra nordiska länderna.

D etta är, herr president, en liten lagstift
ningsfråga, såtillvida att det torde vara för
hållandevis få m änniskor som direkt berörs 
av den. Rättspraxis är mycket begränsad. 
D e flesta av oss kom m er sannolikt sällan i 
kontakt med handelsrepresentanterna och 
deras verksamhet. M en frågan kan likväl 
för dem  den berör vara nog så viktig.

Jag har, herr president, med dessa syn
punkter velat stryka under det uttalande 
som juridiska utskottet föreslår N ordiska 
rådet a tt göra på denna punkt.

Den andra frågan som jag vill säga några 
ord om  tillhör ett lagstiftningsom råde som 
betydligt oftare diskuteras i våra länder,
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näm ligen krim inalpolitiken. Jag tänker här 
närm ast på påföljdssystemet. D et p å
gående utredningsarbetet på detta område 
ä r  om fattande, och det kan åtm instone till 
viss del tyda på en medvetenhet om att det 
påfölj dssystem och de straff orm er som f. n. 
tilläm pas inte tillräckligt ofta eller —  för 
a tt skärpa det något —  alltför sällan ger 
önskvärt resultat fö r den dömde, nämligen 
social återanpassning och utebliven fortsatt 
brottslig verksamhet.

D et är väl inte rätta  tiden att nu ta  upp 
det gam la problem et om individualpreven- 
tion eller allmänprevention. Jag vill bara 
näm na a tt vi inom det parti jag företräder 
m ånga gånger hävdat att kriminalpolitiken 
länge varit alltför ensidigt inriktad på åtgär
der som något förenklat kan sam m anfattas 
som individualpreventiva, m edan de krav 
som allm änpreventionen m å kunna ställa 
inte på sam m a sätt tillgodosetts.

N u  har en arbetsgrupp inom Brottsföre
byggande rådet i Sverige lagt fram  ett be
tänkande som i allt väsentligt ger indivi- 
dualpreventionen och den därm ed förknip
pade behandlingsideologin underkänt. Vi 
håller därm ed i Sverige på att få en krim i
nalpolitisk debatt m ed nya infallsvinklar. 
D et bör m an hälsa m ed tillfredsställelse. 
D en kriminalpolitiska pendeln är därm ed 
på väg åt rä tt håll, men m an bör kanske då 
besinna a tt det i regel inte är b ra om  den 
slår för långt. Om jag förenklar det hela 
kan jag säga a tt inte allt som kan hänföras 
till individualprevention är dåligt och inte 
allt som kan hänföras till allmänprevention 
bra. D et särpräglade ordet ” lagom” kan 
passa in här för att ge uttryck fö r en önskan 
om att nå en rimlig balans mellan dessa 
båda teorier.

E n  strävan i det här sam m anhanget bör 
em ellertid vara att genom att hitta alterna
tiv till frihetsstraff ge möjlighet att begränsa 
frihetsstraffen. D et finns här olika form er 
a tt pröva —  veckoslutsstraff av skilda m o
deller, som prövats i N ya Zeeland, eller 
Com m unity Service, dvs. samhällstjänst, 
som prövats i England, för att näm na någ
ra.

I  likhet m ed utskottets ordförande tror 
jag att rapporten om straffsystemen i 
N orden från N ordiska rådets konferens i 
D anm ark 1977 tillsammans med andra be-

tänkanden bör kunna utgöra ett underlag 
fö r en nyanserad och balanserad debatt i 
dessa —  för att använda en truism  —  u t
om ordentligt svårlösta frågor.

Slutligen, herr president, ett par ord om 
sexuella åldersgränser. Jag kan på denna 
punkt instäm m a med utskottets ordförande. 
Även om det fö r närvarande inte finns u t
sikt till harm onisering av de straffrättsliga 
åldersgränserna för sexuella förhållanden, 
måste det vara ett önskemål att spännvid
den mellan åldersgränserna inte ökar. D e 
tankegångar som tidigare kommit fram  i 
Sverige i ett betänkande om en sänkning av 
åldersgränsen fö r otukt m ed barn  från  15 
till 14 år bör därför enligt m in mening 
stanna på papperet.

H err president! Jag har inget annat y r
kande än om  bifall till utskottets hem stäl
lan.

Korvald: Jeg vil gjerne si et par ord om 
avsnittet i M inisterrådets beretning om  ek- 
teskapslovgivningen og om ikke-ekteskape- 
lige samlivsforhold og avsnittet om farskap 
og foreldremyndighet.

Ved behandlingen av samme spörsmål 
under sesjonen i K öbenhavn for to år siden 
gikk jeg inn på de prinsipielle sider ved ek
teskapet og den opplösning vi kan se av 
denne institusjonen i våre nordiske land. 
Jeg pekte på betydningen av et rettslig 
ordnet samlivsforhold, slik det stort sett har 
vært vanlig i våre nordiske land, og jeg un 
derstreket betydningen av det förste taler sa 
i debatten, hva dette betyr for familielivet. 
D et er klare fordeler ved en slik samlivs
form  når det gjelder fam ilieforhold og 
barna, og den er etter min vurdering også 
av stor betydning fo r de dem okratier vi 
gjerne vil bygge opp.

U nder behandlingen i K öbenhavn avstod 
representantene for de kristne dem okratiske 
partier ved avstemningen over innstillingen 
fra  juridisk utvalg for ikke å bli ta tt til inn
tekt for en utvikling som vi ikke hadde 
oversikt over på det daværende tidspunkt. 
På samme m åte avstod disse representanter 
under rådets sesjon i fjor.

På side 29 i beretningen fra  M inisterrådet 
blir det vist til tidligere meldinger til rådet, 
23., 24. og 25. sesjon, som trakk  den kon-
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klusjon at det for tiden ikke er aktuelt å 
oppnå ensartede nordiske regler om inn
gåelse og opplösning av ekteskap. M ini
sterrådet m ener derfor at det spörsmål bör 
utstå til resultatet av utredningsarbeidet i de 
forskjellige land er nærm ere avklart. Jeg er 
enig i a t m an ikke tar disse spörsmål opp på 
det nåværende tidspunkt. Jeg m ener for öv
rig personlig at disse spörsmål ikke er 
særlig egnet fo r samordning i de nordiske 
land slik situasjonen ligger an i dag. D et vil 
i så fall, er jeg redd, före til sterk strid inn
ad i de enkelte land.

D et andre forhold som er tatt opp, er ek
tefellers form uesforhold. Jeg kan godt innse 
betydningen av at m an finner fram  til mest 
mulig ensartede regler på dette om råde i de 
nordiske land. Jeg har bare en prinsipiell 
innvending m ot det M inisterrådet går inn 
for, nemlig at m an skal ta  de nödvendige 
initiativ til å koordinere arbeidet allerede 
under forberedelsen av en ny lovgivning om 
ekteskapets ökonomiske rettsvirkninger, slik 
at både innhold og tidspunkt fo r frem set
telse blir sammenfallende i de forskjellige 
land så langt som mulig.

Jeg ser det prinsipielt slik at hvert enkelt 
land må få lov å arbeide med sin egen lov
givning og komme fram  til det hvert enkelt 
land finner er best. D et kan virke slik fra  
M inisterrådets side og dermed fra  de re
spektive regjeringers side at når de frem m er 
sine forslag, vil de frem m e likeartede fo r
slag i de forskjellige nordiske land samtidig. 
Jeg må si jeg nödig vil tas til inntekt for de 
resultater de m åtte kom m e fram  til på fo r
hånd, og for den arbeidsm åte som det her 
legges opp til. D et föyes jo endog til a t man 
bör söke på departem entsplanet å fjerne 
eventuelle uoverensstemmelser mellom  de 
forslag ekteskapslovutvalgene i de ulike 
land m åtte kom m e fram  til.

Jeg vil sterkt understreke betydningen 
av at det nordiske samarbeid er bygd opp 
på den m åte at vi hver for oss får vedta de 
lovgivninger som vi m ener er riktige, og så 
får m an undersöke muligheten av i hvilken 
grad diss kan tilpasses til hverandre.

N år det gjelder spörsmålet om ikke-ek- 
teskapelige samlivsformer, blir det i M ini
sterrådets beretning pekt på at store deler av 
virkningene av faktisk sam m enboenhet ikke 
hörer naturlig inn under ekteskapsretten,

men bör bedöm mes for seg, f. eks. innen 
ram m en av sosiallovgivningen. D et har 
vært tilfellet hittil. Så langt jeg i dag har 
oversikt, tro r jeg det vil være den riktige 
m åte å behandle dette spörsmål på også i 
fremtiden.

Også på dette felt er jeg betenkt over at 
m an henviser til fellesmoter mellom de 
nordiske ekteskapslovutvalg, og at det så 
vidt mulig sökes skapt ensartede regler i de 
nordiske land for ikke-ekteskapelig samlivs
form er gjennom det arbeid som foregår in
nen ekteskapslovutvalgene. D et utvalg som i 
denne sammenheng er nedsatt her i Norge, 
er ikke nedsatt for å koordinere arbeidet i 
N orden, men for å komme med forslag til 
den norske regjering som den, i fall den 
önsker det, kan legge fram  som forslag fo r 
Stortinget.

Endelig nevner jeg avsnittet om farskap 
og foreldremyndighet. U nder dette er det 
henvist til a t m an i N orge har hatt et såkalt 
barnelovutvalg hvis utredning nå er på re
miss i Norge. D ette er et meget kontrover
sielt forslag som er sterkt debattert her i 
landet. Innvendingene m ot utkastet har 
bl. a. vært at det overhodet ikke ta r  opp 
spörsmålet om ekteskap eller ikke, og m an 
er engstelig for at det vil være m ed ytterli
gere å undergrave ekteskapsinstitusjonen. 
Videre tar forslaget opp det som er nevnt i 
M inisterrådets innstilling, nemlig at farskap 
skal fastslås ved dom eller erkjennelse i alle 
tilfelle, også der m oren er gift.

D ette er et forslag jeg personlig er sterkt 
imot, og som jeg m ener undergraver ekte
skapet som institusjon. D e fleste ekteskap i 
N orge er fremdeles inngått ved en kirkelig 
vielse, hvor ektefellene lover hverandre 
gjensidig og livslangt troskap. Så skal det 
altså komme en lovgivning som stiller dette 
forhold likt med hva m an i N orge nå delvis 
kaller avtalt samliv. Barnefaren skal altså 
erkjenne skriftlig, også innenfor ekteskapet, 
at han er far til det barn som hans ektefelle 
har födt. D et er et forslag som Kristelig 
Folkeparti ikke kan gå med på. Jeg skal 
ikke gå videre inn på dette forslag, m en vil 
kom m entere innstillingen.

U nder I, punkt 2 i forslaget uttales det at 
N ordisk Råd anser det som en forelöpig til
fredsstillende lösning på spörsm ålet om 
koordinering av sam arbeidet vedrörende de
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ikke-ekteskapelige forholds problem er, at 
dette arbeid ivaretas ved regelmessige dröf- 
tinger mellom de nordiske ekteskapslovut- 
valg, idet Nordisk Råd regner med at N or
disk m inisterråd på samme måte som i spörs
m ålet om ekteskapets ökonomiske rettsvirk- 
ninger ta r  de nödvendige initiativ og koor
dinerer arbeidet med forberedelsen av en ny 
lovgivning hvis det skulle vise seg å være 
behov for det, og samtidig oppfordrer M i
nisterrådet til særlig å söke frem m et arbei
det m ed å skape grunnlag for gjennomfö- 
ring av ensartede regler p å  det ökonomiske 
om rådet.

Jeg finner denne form ulering så uklar —  
dessuten har den med seg det jeg nettopp 
nevnte, en oppfordring til de nordiske ek- 
teskapslovutvalg om sam arbeid —  at jeg 
ikke kan votere for den. Og jeg m å bruke 
samme begrunnelse som i Köbenhavn for to 
år siden, nemlig den at jeg ikke vil tas til 
inntekt for en oppfordring til et fremtidig 
samarbeid på dette om råde som jeg ikke 
kjenner resultatet av. N år vi gjentatte 
ganger kan lese i dokum entene a t det har 
vært felles m öter mellom ministrene om 
dette, og at ekteskapslovutvalgene holder 
regelmessige m öter uten at vi får vite noe 
om hva m an kom m er fram  til på disse m ö
ter, synes jeg dette er en betenkelig arbeids
m åte, og jeg vil reservere meg m ot å skulle 
bli ta tt til inntekt fo r det de m åtte komme 
fram  til underveis.

F or övrig tro r jeg det er riktig, iallfall fra 
norsk synspunkt, a t m an får ekteskapslovut- 
valgets innstilling ferdig, slik at m an kan se 
alle de problem er som her er ta tt opp, un 
der ett når m an skal vurdere saken.

Endelig er det —  uten at utvalget har tatt 
det opp —  under punkt 1.7 i M inisterrådets 
beretning ta tt opp spörsmålet om navnelov
givning, og det er der henvist til hva en ar
beidsgruppe i N orge er kom m et fram  til. 
Også på dette punkt vil jeg reservere meg 
uten å gå nærm ere inn på det. Jeg tro r også 
dette er av de forslag som vil være med og 
undergrave de bånd som m å eksistere innen 
familielivet dersom det skal fungere. Jeg er 
altså ikke m ed på en —  om jeg kunne kalle 
det det —  helt fri lovgivning når det gjelder 
navnespörsm ålet innenfor ekteskap, og for 
den del også innenfor samboenhet, uten at 
jeg skal ha sagt noe om det.

Endelig ble det nevnt i debatten her —  
uten  at jeg har kunnet finne noe om  det i 
dokum entene —  spörsmålet om seksuell lav
alder og straffbarhet i den sammenheng, 
og at vi i N orge har en aldersgrense på 16 
år. Jeg tro r ikke at det vil være mulig i 
N orge å senke denne aldersgrense. N år det 
gjelder nordisk samarbeid, er dette spörs
målet et meget godt eksempel. F or det er 
klart at skal det bli et sam arbeid her, m å 
grensen settes ned til den grense som det 
land har som har den laveste aldersgrense. 
D et er ikke spörsmål om å gå opp til den 
höyeste grense. H er ser m an da et av resul
tatene av et sam arbeid på om råder av spe
siell karakter.

I likhet med hva jeg gjorde i K öbenhavn 
for to  år siden, gjör jeg det da klart på 
vegne av representantene for de kristen-de- 
mokratiske partier at vi vil avstå ved av
stemningen over I, punkt 2. Vi har overveid 
om vi skulle stemme m ot, m en siden det 
ikke er noen klar beslutning i det som fore
ligger her, m ener vi at vi får m arkert vårt 
synspunkt ved å avstå. Og fo r å lette presi
dentens arbeid m ed dette noe tungvinte vo- 
teringsapparat som vi har her i Stortinget, 
kan det ordnes slik fra  vår side at vi avstår 
under voteringen her, men gjör det klart at 
det betyr at det er punkt 2 under I  vi egent
lig avstår på.

Johannes M . Olsen: H r. præsident! Jeg 
kan tilslutte mig det synspunkt, som hr. 
K orvald frem førte. D et er jo sådan for mit 
vedkommende, at vi i m it land, Færøerne, 
ligesom N orge og ligesom Island har grund
fæstet vor lovgivning på en fælles tro, 
nemlig på den kristne tro. D et er på dette 
synspunkt, vor lovgivning h ar hvilet indtil 
denne dag, og jeg vil gerne have lov at ci
tere, hvad der står i indstillingens punkt 2:

” . . .  tager de nødvendige initiativer til at 
koordinere arbejdet m ed forberedelsen af 
ny lovgivning, hvis der m åtte vise sig behov 
derfor, og samtidig opfordrer m inisterrådet 
til særlig at søge arbejdet m ed at skabe 
grundlag for gennemførelse af ensartede 
retsregler på det økonomiske om råde frem 
m et.”
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Vi taler så meget om kultur i Nordisk 
Råd, og der er mange kulturelle fortællinger 
fra  gamle dage. D et fortælles således om et 
folk, at der oprandt en dag, hvor dette folk 
følte, at det m åtte gå til kam p; m en den 
dag, kam pen skulle stå, viste det sig, a t fjen
den havde erobret alle landets smede og 
derm ed alle dem, der kunne smede våben. 
Historien fortæller, at kun kongen og hans 
søn havde våben i hånd, da de skulle gå 
fjenden i møde.

Jeg vil udtrykke det på den måde, når jeg 
tæ nker på denne beretning, at vi her i 
N orden aldrig m å komme til at savne de 
” smede” , der skal lave vore love i frem 
tiden. Det, vi har brug for, og det, vi så 
inderligt ønsker, er, at vi må have mænd, 
som har visdom og evne til fremdeles at 
smede og skabe vore love, ikke mindst når 
det gælder dette område, som hele vort 
sam fund hviler på, nemlig ægteskabet.

Kristian Albertsen: Hr. præsident! Jeg 
skal ikke forlænge denne debat i anledning 
af den stilling til beretningen, som de m ed
lemmer af juridisk udvalg, der her har ud 
talt sig, har givet udtryk for. D et var rent 
personlige betragtninger, og jeg har opfattet 
deres indslag i debatten sådan, a t de gerne 
har villet m arkere særlige afsnit på en så
dan måde, at de vil have frem ført nogle 
mere principielle ting, men at det ikke giver 
anledning til, at de tager afstand fra beret
ningen, men vil godkende den, som udval
get som sådant har indstillet den.

N år jeg beder om ordet, er det m ere i øn
sket om at gøre et par bem ærkninger til det, 
som er frem ført fra  hr. Korvalds side.

Jeg forstår ganske den baggrund og den 
holdning, som hr. K orvald og andre, der re
præsenterer de såkaldt kristelige partier i de 
enkelte lande, har, men jeg vil gerne sige, at 
henstillingen om, at juridisk udvalg ikke be
tragter det som sin opgave at drøfte ægte- 
skabslovgivningen med de nationale ægte- 
skabsudvalg og de respektive justitsministre, 
vil jeg ikke anbefale, at m an imødekommer 
fra  udvalgets side. Jeg anser det for at være 
a f  vital betydning, at der på disse felter, 
som vedrører titusinder af borgere i de 
nordiske lande, er en så ensartet lovgivning 
som overhovedet muligt for derved at

undgå mange af de vanskeligheder og men
neskelige problem er, der opstår, når lovgiv
ningen om disse stærkt personlige ting er 
forskellig, hvad den altså stadig væk er net
op inden fo r det juridiske område. Hr. K or
vald ved lige så vel som jeg og andre her i 
Nordisk Råd, at inden for det juridiske om 
råde har relationerne mellem de nordiske 
lande en langt stærkere og længere historie 
end den, som N ordisk R åd kan nævne for 
sit vedkom mende, og det er netop udtryk 
for det ønskelige i, a t der hersker en så 
stærk ensartethed på dette om råde som 
overhovedet muligt. Jeg anser det for vitalt 
og betydningsfuldt, og jeg opfordrer i denne 
forbindelse hr. K orvald til i sin vurdering af 
disse forhold at udvise tolerance og forståel
se for synspunkter og vitale interesser, som 
andre mennesker m åtte have på dette felt. 
Det tro r jeg ikke vil være en appel, der er 
forgæves, til en så frem ragende politiker 
som hr. Korvald.

Jeg skal derfor anbefale, at man stemmer 
for beretningen og derm ed også sanktione
rer den arbejdsform , vi inden for juridisk 
udvalg har ønsket at efterleve.

Korvald: Jeg vil henvise utvalgets tals
mann, hr. Albertsen, til det som står på side
2 i innstillingen, tredje avsnitt:

” Udvalget har under sit m øde den 1. 
novem ber 1977 m ødt repræsentanter for 
ægteskabsudvalgene i alle fem  nordiske 
lande og med disse og de nordiske justits
ministre drøftet den fremtidige regulering 
af form ueforholdene gifte personer 
imellem.”
Jeg går da ut fra at det bare var dette be

grensede om råde —  som det rett og riktig 
står her —  dette gjelder, siden det er det 
som er nedfelt her.

Jeg har ikke hatt noen innvending, som 
jeg sa i innlegget mitt, m ot den dröftelse 
som foregår av de ökonomiske forhold in
nen ekteskapet, men det er andre form ule
ringer —  som jeg var inne på i innlegget 
mitt, og som jeg ikke behöver å gjenta — 
som inngir meg en engstelse for at det også 
er andre om råder som m an m ener det skal 
samarbeides på innen utvalgene.

Hva de enkelte regjeringer m åtte önske å 
gjöre når de skal frem m e sine saker enten 
nasjonalt eller i Nordisk Råd, står dem selv-
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fölgelig fritt. H r. Albertsen sa at m an hadde 
gam m el tradisjon for sam arbeidet på det ju 
ridiske om råde i N orden. D et har jeg da 
heller ikke bestridt. Jeg har ta tt opp spe
sielle om råder her, og jeg tro r jeg har utvist 
den nödvendige toleranse, fo r jeg har ikke 
anklaget andre for å ha andre synspunkter 
enn mine, hvilket de har full rett til, det hö
rer dem okratiet til, m en jeg har hevdet m itt 
syn i denne sammenheng.

Willoch: Hr. president! Selv om jeg godt 
forstår de synspunkter som leder frem  til at 
enkelte av rådets m edlem m er önsker å avstå 
ved voteringen over en del av juridisk u t
valgs betenkning, kan jeg ikke si meg enig i 
konklusjonen. Jeg vil gjerne kort gi en be
grunnelse, idet jeg gjerne vil forebygge den 
mulige mistolkning at det å stemme for 
denne utvalgsinnstilling, skal kunne oppfat
tes som noe standpunkt til fordel for såkalte 
papirlöse ekteskap, eller noe standpunkt til 
noen av de andre saker som har vært nevnt 
som del av begrunnelsen fo r å avstå ved 
denne voteringen.

F o r m itt vedkom mende, og jeg tro r det 
gjelder svært mange her, betyr det at vi 
stemmer for denne tilråding, ikke noen 
form  for m oralsk eller annen anerkjennelse 
av de såkalte papirlöse forhold. D et inne
bæ rer ikke noen anerkjennelse av noe skritt 
i retning av å likestille disse forhold m ed de 
form elt stiftede ekteskap, som vi også i 
höyeste grad regner som den mest önskver- 
dige form  for samliv. M en det kan ikke 
tjene noen hensikt å lukke öynene for at 
sam boforhold uten ekteskap eksisterer, og 
slike forhold reiser da en del juridiske p ro 
blem er som jeg for min del m å si jeg ville 
synes det var uriktig ikke å söke å löse. 
Hvis m an ikke löser disse juridiske proble
mer, vil nemlig mangelen på lovgivning re
gelmessig bli til skade for den svakeste part
i forholdet —  når problem er oppstår.

Jeg synes lovgiveren m å ha plikt til å un- 
dersöke om m an også i slike forhold kan 
unngå overgrep eller —  m an kan si —  un
dergravning av det som burde være den 
svake parts naturlige rettigheter. D ette kan 
gjelde ökonomiske forhold, det kan gjelde 
forholdet til barna, og en rekke andre spörs
m ål hvor det er bedre på forhånd å ha klar
lagt hvilke konsekvenser et slikt sambofor-

hold må före med seg også juridisk sett.
Jeg vil som sagt gjerne ha presisert dette. 

Jeg forstår meget godt de grunner som le
der frem  til at noen finner det riktig å  avstå 
ved voteringen her. D et eneste jeg da ville 
forebygge ved dette innlegg, var den mis
forståelse at det å slutte seg til denne inn
stilling, skulle kunne tolkes som noen til
slutning til de form er for sam boforhold som 
enkelte talere her —  og efter m itt skjönn 
m ed rette —  har benyttet anledningen til å 
ta  avstand fra.

Korvald: Jeg vil etter W illochs innlegg 
da gjöre det helt klart at jeg ikke lukker öy
nene for at sam boenhet eksisterer, og at det 
derfor vil være uriktig ikke å söke å löse 
disse spörsmål, idet det i så fall vil gå ut 
over den svakeste part. D et jeg har reser
vert meg mot, er at m an her allerede på et 
tidlig forberedende stadium forsöker å 
komme fram  til lösninger som vi kanskje 
ikke vil finne tjenlige i frem tiden. Og vi vil 
derfor se den norske lösning för vi går inn 
på en nordisk.

Willoch: Jeg har faktisk glemt et poeng 
som, hvis jeg hadde nevnt det, kanskje 
kunne ha förebygget ytterligere debattbe
hov.

Jeg ser det også slik at dersom m an först 
önsker å löse de rettsspörsm ål som her fore
ligger, vil det være naturlig i de nordiske 
land å söke frem  til enhetlige lösninger. Jeg 
ser det som en viktig del av det nordiske 
samarbeid at m an söker rettsfellesskap så 
langt som mulig. M en dette betyr ikke at 
m an godtar hva som helst, det betyr aldeles 
ikke at m an lukker öynene for den mulighet 
a t forholdene vil vise seg å være så forskjel
lige at det ikke blir noe rettsfellesskap. Ved 
å stemme for det forslag som her foreligger, 
har ikke jeg, og sikkert ikke noen annen 
heller, på forhånd godkjent hvilke senere 
forslag dette m å kunne lede frem  til. V i har 
bare godkjent at m an undersöker mulighe
tene for å etablere rettsfellesskap også på 
dette område.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
skedde votering medelst voteringsapparat 
beträffande juridiska utskottets förslag till 
y ttrande till N ordiska m inisterrådet.
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F ö r juridiska utskottets förslag till y tt
rande röstade:

Erik Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 
Andersen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
Trygve Bratteli, Ib Christensen, Bjarne 
M ørk Eidem, Rolf Fjeldvær, Ralf Friberg, 
Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, Ragnhil
dur H elgadóttir, Sverrir Hermannsson, Elsi 
Hetem äki-O lander, Anna-Liisa Hyvönen, 
Doris Håvik, K arl-Erik Häll, Johan J. Ja 
kobsen, Thyra Johansson, Bertil Jonasson, 
Ilkka K anerva, Sinikka K arhuvaara, 
Magnús K jartansson, Tellervo Koivisto, 
H åkon Kyllingm ark, Bror Lillqvist, N ath a
lie Lind, T hor Lund, G rethe Lundblad, Ove 
N ordstrandh, Sture Palm , E rlendur Paturs
son, Jens Risgaard Knudsen, Petter Savola, 
Rolf Sellgren, Jón Skaftason, K arl Skytte, 
Liv Stubberud, V. J. Sukselainen, Ingrid 
Sundberg, Bernhardt Tastesen, Sigrid U tk i
len, Lars W erner, Seppo W esterlund, H å
kan W inberg, K åre Willoch, Rolf W irtén 
och Folke Woivalin.

M ot y ttrandet röstade: Leif Glensgård 
och Mogens Voigt.

Kjell-M agne Bondevik, E ric Carlsson, 
Lars Korvald, Johannes M. Olsen, Raino 
W esterholm och Odd W ith avstod från att 
rösta.

Frånvarande var:
Aimo Ajo, René Brusvang, Christian 

Christensen, Erling Dinesen, U lla Ekelund, 
Kjell-Olof Feldt, Steen Folke, Gylfi Þ . G is
lason, Gustav Holmberg, O tto M ørch, R o
bert Pedersen, Gabriel Rom anus, Poul 
Schliiter, Reiulf Steen, M irjam  Tuom inen, 
Erkki Tuom ioja, H enrik W esterlund, Bengt 
W iklund och M arja tta Väänänen.

Yttrandet hade sålunda godkänts m ed 51 
röster m ot 2. 6 m edlem m ar avstod från  att 
rösta.

U tsk o t te t s  förs lag ,  p. I I  o ch  I I I ,  bifölls.

2
A  495/j: Medlemsförslag om självständig 
färöisk representation i Nordiska rådet

Juridiska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet icke m åtte företaga sig nå
got i anledning av medlemsförslaget.

Leif G lensgård och Mogens Voigt hade i 
reservation 1, fogad till utskottets betän
kande, föreslagit,

at Nordisk Råd anm oder præsidiet om at 
udarbejde og fremlægge forslag til sådanne 
ændringer i aftalen om N ordisk Råd, at 
Færøerne få r en selvstændig repræsentation 
i Rådet.

Lars W erner hade i reservation 2, fogad 
till utskottets betänkande, föreslagit,

att N ordiska rådet uppdrar åt presidiet 
att ta initiativ till en utredning rörande m öj
ligheterna till självständig representation i 
N ordiska rådet för självstyrande om råden 
och etniska grupper.

Erik Adamsson (juridiska utskottets ta 
lesman): H err president! Jag ber om tillgift 
om jag nu vid denna tidpunkt p å  rådets 
möte fa ttar mig kort i det ärende som nu 
föreligger till behandling.

F rågan om en självständig färöisk repre
sentation i N ordiska rådet har redan i ge
neraldebatten varit förem ål för ett ganska 
livligt meningsutbyte. D en salva som E rlen
dur Patursson levererade visste var den tog, 
även om den vad jag förstår missade att 
träffa  juridiska utskottet. M en det var m å
hända inte heller avsikten.

H ur som helst vore det givetvis frestande 
a tt här göra några m era personliga kom 
m entarer till Paturssons argum entering för 
sitt medlemsförslag. D et skall jag em ellertid 
avstå från  som talesm an fö r juridiska u t
skottets m ajoritet. Jag skall i stället så kon
centrerat som det är mig möjligt söka ange 
de sakskäl som varit bestäm m ande för ju ri
diska utskottets ställningstagande till det 
väckta medlemsförslaget. Låt mig em eller
tid —  för undvikande av alla missförstånd
—  ha sagt att vi inom juridiska utskottet 
har den största respekt och känsla för det 
intresse och den strävan att fö rd jupa det 
nordiska sam arbetet som bär upp det av P a
tursson väckta medlemsförslaget,

N är detta är sagt vill jag fästa rådets
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uppm ärksam het p å  rådets statuter och 
konstitution. D et för utskottsm ajoritetens 
ställningstagande helt avgörande har varit 
a tt det inte vid beredningen —  och inte hel
ler nu  under generaldebatten —- fram kom 
m it något nytt som ändrat förutsättningarna 
fö r den värdering som gjordes av den s. k. 
K lingkom m ittén, som förde fram  till den 
nuvarande representationen för Färöarna 
och Å land i N ordiska rådet.

A tt m an från  Färöarnas sida icke är till
freds m ed den nuvarane ordningen är i sig 
ingen nyhet. Redan vid inträdet i rådet 
1970 gav lagman D jurhuus uttryck härför. 
H an fram höll med skärpa att m an från  fä r
öisk sida strävade efter —  som han u t
tryckte det —  en självständig representation 
likställd m ed de andra nordiska landens.

E tt tillmötesgående härav skulle em eller
tid  betyda en ändrad status för N ordiska rå 
det. D et skulle betyda att vi är beredda ge 
avkall på rådets principiella ståndpunkt att 
det nordiska sam arbetet på politiskt plan 
bör försiggå mellan suveräna staters folk
försam lingar och regeringar.

D et skulle enligt utskottsm ajoritetens m e
ning kunna försvaga rådets ställning och 
m inska dess inflytande om olika folkgrup
per u tan  någon författningsmässig särställ
ning kunde uppnå representation i rådet, en 
mening som så sent som vid fjorårets möte 
delades av juridiska utskottet och biträddes 
av rådets flertal vid behandlingen av m ed
lemsförslaget om representation i N ordiska 
rådet för den samiska befolkningen.

Som jag näm nt har fö r närvarande inte 
redovisats omständigheter, som utgör skäl 
fö r en ändrad inställning till de fastlagda 
principerna. Skulle sådana tillkomma, är u t
skottet givetvis öppet för förnyade övervä
ganden.

M ed det anförda ber jag, herr president, 
få  yrka bifall till utskottets hemställan.

Trygve Bratteli övertog härefter led
ningen av förhandlingarna.

Yoigt: H r præsident! Jeg skal henvise til 
vores reservation på side 6 og derudover 
yderligere tilføje, at ved det her forelig
gende medlemsförslag har vi fået et usvige
ligt bevis på, at den megen tale om solidari
teten og samhørighedsfølelsen ikke er en

pind værd, hvilket kom m er til udtryk i ju ri
disk udvalgs flertalsafvisning af forslaget.

D et m å være indlysende rigtigt, som hr. 
Patursson frem førte det på et udvalgsmøde 
i Stockholm den 24. januar 1978, at be
handlingen af forslaget m å have skabt dyb 
skuffelse og bitterhed hos det færøske folk. 
D et er også forkert, a t den danske statsm i
nister, A nker Jørgensen, forsøger at blande 
G rønland ind i spørgsmålet. H an påberåber 
sig, a t en selvstændig færøsk repræsentation 
i Nordisk Råd skal ses i forbindelse med 
den kommende hjem m estyreordning i 
Grønland. M an er fristet til at påstå, at den 
danske statsminister ikke er bekendt med, 
at Færøerne har haft hjemmestyre i 30 år, 
m en mon ikke det færøske folk har ventet 
længe nok på at blive repræsenteret 
selvstændigt her i rådet.

I juridisk udvalgs flertalsudtalelse siges 
det bl. a., at Nordisk R åd er et sam arbejds
organ mellem suveræne staters folkefor
samlinger og regeringer, og at dette princip 
bør fastholdes, da det vil kunne svække rå 
dets stilling og mindske dets indflydelse, 
hvis forskellige folkegrupper uden nogen 
forfatningsmæssig særstilling kunne opnå 
egen repræsentation i rådet.

A ltså kan m an konstatere, at en folke
gruppe som det færøske folk skulle kunne 
svække rådets stilling og form indske dets 
indflydelse. D ertil vil jeg gerne anføre, at 
det er uheldigt at frem føre, at det færøske 
folk blot er en folkegruppe.

Jeg m å gøre de dam er og herrer fra  de 
andre nordiske lande opmærksom på, at 
ved næsten hver eneste lovgivning i D an
m ark bliver der indføjet en sidste paragraf, 
hvori der bl. a. står: Loven gælder ikke for 
Færøerne. D et vil sige, at Færøerne selv be
stemmer lovgivningen i deres land, og så si
ger man, at dette bare er en folkegruppe. 
D et synes jeg ikke er pænt sagt om det 
færøske folk.

Dernæst vil jeg påpege, at en selvstændig 
færøsk repræsentation ikke på nogen måde 
kan svække rådets indflydelse. Tværtim od 
m å det være sådan, at jo flere nordiske 
lande, der deltager i arbejdet, jo m ere vil 
alle disse taler, som vi har hørt her under 
sessionen, om solidaritet og sam hørighed 
måske blive opfattet som ægte. M en det ser 
ud til, at denne samhørighed kan ligge på et
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meget lille sted.
Hr. præsident og N ordisk Råd, lad mig 

her på denne sidste dag, da det vel nok er 
sidste gang, jeg er på talerstolen, sige, at be
handlingen af dette forslag viser, at frem- 
skridtspartiet har ret, når det gang på gang 
har påpeget, at denne årlige festival, hvor 
m an på skift i de nordiske lande opfører 
denne forestilling, er uden berettigelse og 
kun tjener det formål, at parlam enterikere 
og embedsmænd mødes på skatteborgernes 
regning til et hyggeligt møde. M en o. k., det 
var smukt at se kongressen svinge sig i går 
aftes.

Werner: H err president! Jag har i min 
reservation fram hållit att ytterst litet gjorts 
under de senaste åren för att skapa under
lag till ett beslut i den här frågan vid årets 
session. Jag skall inte gå in på orsakerna till 
detta —  det kom m er säkert andra att göra 
och har redan gjort i debatten.

I reservationen pekar jag också på att när 
den nu gällande ordningen fö r Färöarnas 
representation i rådet fastställdes, betrak
tades den som en tillfällig ordning.

Den nuvarande ordningen innebär att 
F äröarna faktiskt är avskuret från  det vik
tiga arbetet som försiggår i m inisterrådet, 
presidiet, olika kom m ittéer osv. Utskotts- 
m ajoritetens betänkande innebär att m an 
också avvisar tanken att de b itarna av m ed
lemsförslaget skall diskuteras, och jag tyc
ker inte att det är någon b ra  ordning.

Bl. a. därför har jag avgivit min reserva
tion med hem ställan att N ordiska rådet 
uppdrar åt presidiet a tt ta  initiativ till en u t
redning rörande m öjligheterna till självstän
dig representation i N ordiska rådet inte 
bara för F äröarna utan också för andra 
självstyrande om råden och etniska grupper.

M ed detta vill jag yrka bifall till m in re
servation 2 vid juridiska utskottets betän
kande.

Landsstyresm and Hentze: Hr. præsident! 
U nder sidste års session i Helsingfors, da 
det foreliggende forslag endnu var til be
handling i juridisk udvalg, kom jeg under 
generaldebatten med en kort redegørelse om 
det færøske landsstyres stilling til spørgsmå
let om selvstændig færøsk repræsentation i 
Nordisk Råd. Forhistorien for den re

præsentation, Færøerne har i dag, er ganske 
kort følgende:

I 1960erne blev der arbejdet ganske ener
gisk og positivt på at finde en løsning på re- 
præsentationsspørgsmålet, men m an mente 
at støde imod både folkeretlige og statsret
lige hindringer herfor, og hertil kom, at 
N ordisk Råd i henhold til vedtægterne var 
et sam arbejdsorgan mellem suveræne staters 
folkeforsam linger og regeringer.

M an anså det dog fo r værdifuldt, a t det 
delvis selvstyrende Færøerne kom med i det 
nordiske sam arbejde på en eller anden 
måde, og m an kom  frem  til en slags kom 
promisløsning, dvs. den nuværende ordning, 
hvorefter Færøernes lagting vælger to par
lam entarikere, og en repræsentant vælges af 
det færøske landsstyre. D e indgår som en 
del af den danske delegation. D enne løsning 
af spørgsmålet blev vedtaget i 1969 af det 
færøske lagting. Denne status har vi så haft, 
siden Færøerne første gang gav møde i 
Nordisk Råd i Reykjavik i 1970.

E fter lagtingsvalget på Færøerne i 1974 
blev der dannet et koalitionslandsstyre af 
tre partier, og et af dettes program punkter 
var at arbejde videre på spørgsmålet om en 
selvstændig repræsentation, og den 16. 
m arts 1977 blev følgende lagtingsbeslutning 
enstemmigt vedtaget:

”Lagtinget er enigt i, at spørgsmålet om 
selvstændig færøsk repræsentation i N or
disk Råd på ny behandles i rådet, og anm o
der landsstyret om at optage forhandlinger 
herom .”

I denne forbindelse vil jeg ikke undlade 
at gøre opmærksom på, at hr. E rlendur Pa- 
turssons forslag er dateret i august 1976, 
medens den lige nævnte lagtingsvedtagelse 
er fra m arts 1977.

I ordene i lagtingsvedtagelsen ”om at op
tage forhandlinger” ligger ganske logisk og 
selvfølgelig det, at landsstyret skulle starte 
denne sag med et sam råd mellem den 
danske regering og landsstyret, da 
Fæ røerne netop ikke har nogen selvstændig 
repræsentation her i rådet.

D et skal indrømmes, at nogen særlige 
forhandlinger har der ikke været m ed den 
danske regering. Årsagen hertil er den, at 
den danske regerings svar på lagtingsvedta
gelsen straks var —  således som også refe
reret i juridisk udvalgs betænkning —■ at
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spørgsm ålet om ændring af form en for den 
færøske repræsentation i N ordisk R åd må 
ses i sammenhæng m ed spørgsmålet om 
gennemførelse af grønlandsk repræsentation 
i rådet i forbindelse m ed indførelse af hjem 
mestyre i Grønland.

Endskønt både lagting og landsstyre står 
bag forslagsstillerens rekom m andation, bli
ver jeg desværre nødt til a t komme med en 
lille kritik til min landsmand, hr. E rlendur 
Patursson. D et er af den måde, hvorpå han 
h ar startet denne sag her i Nordisk Råd, 
hvilket, efter hvad jeg kan skønne, gør, a t vi 
færinger kom m er til at overvære begravel
sen af denne sag her i dag.

M ed hensyn til de to reservationer skal 
jeg ganske kort bemærke, at hvad angår re
servation 2 fra  Lars W erner, så finder jeg 
ikke, at den h ar noget m ed Færøerne at gø
re, da Færøerne i denne sammenhæng 
hverken er et ”om råde” eller en ”gruppe”, 
men et folk.

M ed hensyn til reservation 1 fra  frem- 
skridtspartiets repræsentanter, de herrer 
G lensgård og Voigt, så vil jeg takke dem 
for, a t de vil støtte tanken om selvstændig 
færøsk repræsentation, men jeg skal ikke 
lægge skjul på, at jeg har en ikke ringe 
anelse om, at der er tale om ironi fra  deres 
side, når m an kom m er i hu  den nedsabling, 
hr. Glensgård for to år siden i København 
prøvede at give forslaget om at bygge et 
N ordens Hus i Tórshavn.

Hr. Præsident! Selve udvalgets betænk
ning er en lille, pæn juridisk afhandling om, 
hvem der er et folkeretssubjekt; m en hvad 
et folk er, har udvalget ikke m agtet at defi
nere. D et er, som den danske digter Jeppe 
A akjær har sagt i en strofe i sangen om 
havren: ”D et kan kolde hjerner ej forstå.”

Kristian Albertsen: Hr. præsident! D et er 
jo  ikke første gang, det problem , vi her 
drøfter, er ført frem. D et er ikke alene et 
problem  D anm ark og Færøerne imellem. 
Det, den danske statsminister har besvaret i 
så henseende, har været relationerne til 
D anm ark og Færøerne, men vi befinder os i 
et nordisk forum , og jeg kan dårligt tænke 
mig, at man i denne forsamling vil vurdere 
spørgsmålet om  selvstændig repræsentation 
for Færøerne som et isoleret dansk-færøsk 
problem . D ette vil i givet fald, såfrem t man

kunne anbefale det, få virkninger fo r andre 
dele inden for det nordiske område.

H er tillader jeg mig at henvise til det, 
som hr. W oivalin anførte. H r. W oivalin re
præsenterer jo de ålandske synspunkter, og 
han gav i princippet i sin tale her forleden 
dag k lart udtryk for sympati fo r det 
færøske forslag, men lagde jo på ingen 
m åde —  det beder jeg bem ærket —  skjul på, 
at ”for Å lands vedkom m ende anser vi dog, 
at tiden ikke er m oden for et sådant skridt, 
da det kompromis, som førte til vor tilslut
ning, ligger så nær i tiden” . Og samtidig 
sagde han nogle venlige ord om sam arbej
det i den finske delegation.

D erfor vil jeg gerne sige, at det, der er 
frem ført på vegne af juridisk udvalg af kol
lega Adamsson, også er en holdning, som, 
så vidt jeg kan skønne, dækker det langt 
overvejende flertal i den danske delegation.

Hr. Patursson ved bedre end andre —  og 
det ved også den øvrige repræsentation for 
Færøerne —  at spørgsmålet om Færøernes 
tilknytning til D anm ark er en afgørelse, der 
ligger hos det færøske folk, hos dem alene. 
D er har kun ved en enkelt lejlighed været 
et flertal for den holdning, som hr. Paturs
son repræsenterer —  ellers har der ikke 
været det. M en den dag, der i givet fald 
m åtte blive det, er det klart, a t det er en 
holdning, som m an m å respektere, og jeg er 
overbevist om, at den danske regering, det 
danske folketing, vil respektere det.

Hr. Voigts nedsættende bemærkninger 
om N ordisk Råd synes jeg skal stå fo r sig 
selv. D et er klart sagt, hvad m an m ener om 
vort arbejde. D et er ret så ra rt at få  det at 
vide som en slags efterkom m entar, når man 
tager i betragtning, at de forleden dag san
delig ikke ville nedlægge N ordisk Råd, eller 
noget i den retning. D et beder jeg om, at 
m an erindrer sammen m ed hr. Voigts ned
vurdering her.

Jeg vil gerne sige til den færøske re
præsentant for det færøske landsstyre, hr. 
Hentze, at jeg beder ham  forstå, a t der er 
ikke tale om ud fra  det, jeg repræsenterer, 
det, jeg står for i så henseende, at vi her be
graver den tanke, som er fø rt frem  på den 
måde, som det nu er sket. D er er tale om, at 
vi ikke med den holdning, vi har, og med 
de uopklarede problem er, vi har, f. eks. for 
G rønlands vedkom mende, m en også m ed de
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bem ærkninger, som jeg i høj grad beder 
ham  erindre, nemlig det, der er frem ført fra 
Ålandsøernes side, for nærværende kan 
tage stilling dertil. M en nogen begravelse 
opfatter jeg det ikke som. Jeg anser det for 
en nyttig drøftelse af et vitalt og vigtigt p ro 
blem, som vi nok ad åre kan få  en løsning 
på, som måske også svarer til hr. Hentzes 
forventninger.

Erlendur Patursson: Hr. president! D et 
sies i premissene for m edlem sförslaget at 
den nåværende ordning for færöysk repre
sentasjon i N ordisk Råd, hvoretter det 
færöyske lagting velger to m edlem m er til 
den danske delegasjon og det færöyske 
landsstyre et medlem, hele tiden på 
Færöyene er blitt betraktet som en ren t fo
reløpig ordning.

D ette ble u tta lt allerede under sesjonen i 
Reykjavik i 1970, hvor den færøyske lag
m ann bl. a. sa at det fra  færøysk side var 
blitt presisert at ”m an ønskede en selvstæn
dig repræsentation og ikke en repræsenta
tion, der form elt frem trådte som en del af 
D anm arks” .

Videre u ttalte lagm annen at han følte seg 
”forpligtet til at understrege, at resultatet, 
hvorefter Færøerne har to medlem mer 
valgt af lagtinget og et medlem udpeget af 
landsstyret, men at alle tre indgår i D an
m arks riges delegation, ikke tilfredsstillende 
opfylder det, m an fra  færøsk side stræber 
efter, en selvstændig repræsentation ligestil
let m ed de andre nordiske landes” .

D et er da åtte år siden nordiske politikere 
ble presentert for det færøyske ønske som 
inneholdes i det foreliggende medlemsfor- 
slag.

M edlem sförslaget var til behandling i det 
færøyske lagting i m ars 1977, og 16. m ars 
samme år fattet et enstemmig lagting føl
gende beslutning:

”LøgtingiS tekur undir i, at spurningurin 
um sjålvstø5uga føroyska um boðan í N orð- 
urlanda R áðnum  verður tikin uppaftur til 
v iðgerðar í ráðnum , og heitir á landsstýrið 
um  at taka upp neyðugar sam ráðingar 
hesum viðvíkjandi.”

Jeg m ener herm ed å ha dokum entert 
færøyingenes klare og enstemmige vilje i 
denne saken.

F or øvrig vil jeg henvise til motiveringen

fo r forslaget hvori det uttales a t det skulle 
være ganske unødvendig å påpeke det na
turlige, ja, selvfølgelige i det færøyske 
ønske. ”Færøyingene er en av de nordiske 
nasjoner og bør derfor i det nordiske sam
arbeide ikke ha ringere stilling enn de øv
rige.”

N å foreslår et flertall av juridisk utvalgs 
m edlem m er at N ordisk Råd intet skal fo
reta seg i anledning av medlemsförslaget.

Av sakens akter frem går at denne nega
tive innstillingen er diktert av en uttalelse 
fra  det danske statsministerium hvori det 
sies at spørsmålet om endring av form en for 
den færøyske representasjon i N ordisk Råd 
m å ses i sammenheng med spørsmålet om 
gjennom føring av grønlandsk representa
sjon i rådet i forbindelse med innføring av 
hjemmestyre i G rønland. Ser m an det!

Jeg kan im idlertid ikke se at færøysk re
presentasjon i N ordisk råd  skulle være noen 
hindring for at grønlendingene fikk sitt 
hjemmestyre, eller at denne vår representa
sjon skulle være noen hindring for at også 
grønlendingene fikk representasjon her i rå 
det. M an har her blandet sammen to spørs
mål som ikke har noen forbindelse med 
hverandre.

I  saken har et medlem av juridisk utvalg, 
Lars W erner, frem satt følgende forslag:

”N ordiska rådet uppdrar åt presidiet att 
ta  initiativ till en utredning rørande m öjlig
heterna till självständig representation i 
N ordiska rådet för självstyrande om råden 
och etniska grupper.”

F or det förste er form uleringen meget 
forsiktig og vag —  jfr. ordene ”utredning” 
og ”m öjligheterna” . F o r det andre er jeg 
ikke klar over hva forslagsstilleren m ener 
m ed uttrykket ”om råden” . Færöyene er i 
hvert fall et land, og det er jo G rönland 
også.

Jeg kan også stemme fo r dette forslaget, 
men for Færöyene vil det ikke være til
fredsstillende. Tilfredsstillende er bare selve 
medlemsförslaget, som i en litt annen for
m ulering stöttes av to av juridisk utvalgs 
medlem mer, Leif Glensgård og Mogens 
Voigt.

F ra  denne talerstol skal det lyde en takk 
til Islands utenriksm inister, E inar 
Ágústsson, for hans innlegg i generaldebat
ten her i salen. Hr. Ágústsson påpekte at da
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islendingene var en fåtallig nasjon, var Is
lands selvstendige representasjon i Nordisk 
R åd av störste viktighet for islendingene. 
U ten direkte å nevne Færöyene kom så hr. 
Ágústsson inn på spörsmålet om færöyinge- 
nes representasjon her i rådet, og siden den 
færöyske nasjon tallmessig sett er enda 
m indre enn den islandske, var det tydelig 
hr. Ágústssons oppfatning at det vil være av 
enda större viktighet for færöyingene å få 
en selvstendig representasjon i Nordisk 
Råd.

D en islandske utenriksm inister sa videre 
at det ville være en verdig oppgave for 
N ordisk R åd å finne fram  til en tilfredsstil
lende lösning på denne representasjon, og at 
en endring av rådets regler i den henseende 
ikke skulle være noen uoverstigelig hind
ring.

U nder henvisning til disse veloverveide 
ord fra  den islandske utenriksminister, og 
under henvisning til hva det fra  færöysk 
hold er frem fort i denne sak, vil jeg, ennå 
en gang appellere til våre venner her i N or
disk Råd om med sin stemme å stötte det 
færöyske forslag. D et kan, som det også ble 
sagt, være godt med smukke og velvillige 
ord, men til syvende og sist er det handlin
gene som teller.

Såfrem t det utrolige skulle skje at m ed
lemsförslaget blir nedstemt, vil dette hos 
mine landsmenn på Færöyene vekke fo r
undring, skuffelse, ja bitterhet.

Jeg tillater meg å ytre tvil om flertallet av 
juridisk utvalgs medlem mer har gjort seg 
klart hva saken dreier seg om.

I 1100 år har dette nordiske folk bodd på 
öyer der vest i havet. U nder ublide og 
trange levevilkår har dette nordiske folket 
kjem pet for å bevare sin nordiske identitet
—  jeg vil hevde like godt, for ikke å si bed
re enn mange av de andre. M ed nedstem 
ning av m edlem sförslaget får vi så kvitte
ringen for denne vår nordiske trofasthet. 
K an m an være seg en sånn kvittering be
kjent?

D et ble begått en urett mot det færöyske 
folket i 1970 —  en nedvurdering, en degra
dering av dette nordiske folk. N å —  åtte år 
senere —  har m an mulighet for å gjöre 
denne u rett god igjen.

Til slutt vil jeg bare si at det færöyske 
folk nok skal klare seg uten denne solidari

tet i Nordisk Råd. Vi skal nok klare oss 
uten —  vær ikke redd for det. F or finner 
vi ikke venner her, kan vi saktens finne 
venner andre steder. D et finnes jo en ver
den utenfor V erona —  det finnes en ver
den utenfor N ordisk Råd, og denne verden, 
den er stor.

Glensgård: Hr. præsident! M in kollega, 
hr. Voigt, har på ganske udm ærket måde 
redegjort for vor holdning til denne sag. 
N år jeg alligevel går på talerstolen, gør jeg 
det frem provokeret af hr. Hentzes indlæg.

D er skal ikke herske nogen som helst 
tvivl om, at når frem skridtspartiet støtter 
hr. E rlendur Patursson i dette forslag, så 
hænger det nøje sammen med, at Færøerne 
i vor politiske idéverden er en selvstændig 
nation. D et giver sig også udtryk ved, at 
frem skridtspartiet på den danske finanslov 
fjerner tilskuddene til Færøerne.

Vi har altså den opfattelse, at Fæ røerne 
ikke er en naturlig del af D anm ark, og når 
vi har den politiske opfattelse, er det også 
helt naturligt, a t vi så forsøger at hjælpe 
Færøerne til —  hvis de ønsker det —  at 
blive ordinært medlem af Nordisk Råd.

N år hr. Hentze drager kulturhuset i 
Torshavn ind i debatten her i dag og siger, 
at vor sympati kunne måske ligesom ligge 
på et lille sted, så h a r hr. Hentze re t så 
langt, at vi —  og det skal både hr. Hentze 
og hr. Erlendur Patursson vide —  i frem ti
den, den dag Færøerne kom m er i Nordisk 
Råd, ikke vil være m ed til a t yde støtte til 
Færøerne, hverken direkte eller indirekte. 
D et vil sige, at den dag Færøerne bliver 
repræsenteret som ordinært medlem i N or
disk Råd, da vil vi fortsat kæmpe mod, at 
man får institutioner, som den I fik med 
kulturhuset i Torshavn. D et er der helt 
klart lagt op til på nuværende tidspunkt fra 
vor side, og så kan m an kalde det bagtanke, 
hvis m an vil, m en det er i hvert fald  ikke 
sådan, at m an fra  dansk side ikke har været 
bekendt med, at vi har haft denne holdning 
til Færøerne.

Vi ønsker Færøerne fortsat held og lykke 
med deres arbejde på at blive en selvstæn
dig nation, og så håber vi, at det kan lykkes 
ved hjælpe af Nordisk Råd at give dem en 
lille smule vind i sejlene i retning af det, jeg 
går ud fra, at de arbejder henimod.
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Landsstyresm and Hentze: Hr. præsident! 
Jeg skal ganske medgive hr. Glensgård, det 
ikke er naturligt, at Færøerne er en del af 
D anm ark i kraft af den afstand, der er m el
lem de to  lande, strukturen og opbygningen 
af erhverv osv. osv., men jeg kan ikke fatte 
den konklusion, som hr. G lensgård kom m er 
frem  til, når han siger, a t m an vil støtte 
Fæ røem e til at få en selvstændig repræsen
tation her i Nordisk Råd, men m an vil ikke 
p å  nogen som helst m åde støtte andet end 
det. Og når m an har gjort det, så vil m an 
ikke give støtte til de kulturelle og andre ak
tiviteter, som er en så væsentlig del af det 
samarbejde, som finder sted her i rådet.

Glensgård: H r. præsident! H r. H entze og 
rådets øvrige m edlem m er og —  forstår jeg 
nu  —  også en tidligere præsidiesekretær, 
Helge Seip, er det gået op for, at vi under 
denne session har stemt imod de fleste af de 
rekom m andationer, der er fremsat, så jeg 
kan sige til hr. Hentze, a t når vi ikke vil 
give tilskud til kulturhuset på Færøem e, 
så kan hr. H entze være ganske rolig for, 
a t skulle der komme en tilsvarende anm od
ning fra  Sverige, fra  N orge, fra  Å land eller 
fra  F inland, så vil den få samme behand
ling.

Vi ønsker altså ikke med danske skatte
yderkroner at gå ind i noget finansieringstil
skud, så hr. Hentze får her samme stilling 
som ethvert andet medlem af N ordisk Råd.

Halldor Ásgrímsson: Jeg var ikke med 
på det utvalgsmote hvor denne saken ble 
sluttbehandlet, m en jeg vil gjöre det helt 
k lart at jeg stötter utvalgets formulering, 
selv om jeg gjerne skulle sett a t form ule
ringen var litt m er positiv. I denne sam m en
heng vil jeg understreke det form annen for 
utvalget, hr. Albertsen, sa, og gjöre det 
ganske klart a t m an i utvalget ikke har tatt 
standpunkt til den fremtidige representasjon 
for Færöyene innen N ordisk Råd. Som for
m annen sa, har m an ikke begravet denne 
tanken. M an h ar altså konstatert a t det på 
det nåværende tidspunkt ikke finnes fo r
melle forutsetninger for å innlede nye un- 
dersökelser om N ordisk Råds sammenset
ning.

D et frem går av remissuttalelsen fra den 
danske statsminister at man i det færöyske 
lagting har gitt sin tilslutning til a t spörsmå
let om  selvstendig færöysk representasjon i 
N ordisk Råd tas opp til behandling i rådet. 
D et frem går også av remissuttalelsen at 
D anm ark h ar ta tt opp forhandlinger med 
Færöyenes hjem m estyre om denne sak. Jeg 
vil i tilslutning til hva hr. Hentze sa i denne 
sammenheng, si a t det m å være helt k lart at 
den riktige frem gangsm åte i denne saken er 
å aw en te  disse forhandlinger, og så ta  sa
ken opp igjen fra  færöysk side om m an ön- 
sker det —  som jeg vet m an önsker —  når 
resultatet av disse forhandlinger foreligger.

Presidenten: D ebatten er slutt.
D et er her underhånden frem kom m et 

visse önsker om nyanser i voteringen som 
form elt vil gjöre den litt annerledes enn det 
som er vanlig her, m en fo r at slike ytringer 
skal kunne komme fram  underveis, vil p re
sidenten fölge de oppfordringer som er 
kom m et om voteringsmåten.

D et foreligger tre forslag —• innstillingen 
fra  utvalget, en reservasjon fra  Leif G lens
gård og Mogens Voigt og en reservasjon fra  
Lars W erner. Voteringen vil bli foretatt via 
voteringsapparatet på den m åten at vi först 
voterer over reservasjon 1. Om den ikke 
blir vedtatt, voterer en over reservasjon 2, 
og til slutt voteres det over utvalgets innstil
ling.

Reservasjon 1 fra  Leif G lensgård og M o
gens Voigt er ta tt opp til votering.

För  reservationsförslag 1 röstade:
Leif G lensgård, M agnús K jartansson, Jo

hannes M. Olsen, E rlendur Patursson och 
Mogens Voigt.

M ot reservationsförslag 1 röstade:
E rik  Adamsson, K ristian Albertsen, Liv 

Andersen, H alldór Ásgrímsson, Jo Benkow, 
G unnar Berge, Ilkka-Christian Björklund, 
K jell M agne Bondevik, Trygve Bratteli, 
E ric Carlsson, B jarne M ørk Eidem, Rolf 
Fjeldvær, R alf Friberg, A strid Gjertsen, 
G uttorm  Hansen, Anna-Liisa Hyvönen, 
D oris Håvik, K arl-Erik Häll, Johan J. Ja 
kobsen, Thyra Johansson, Bertil Jonasson, 
Ilkka K anerva, Lars Korvald, H åkon Kyl-
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lingm ark, Bror Lillqvist, N athalie Lind, 
T hor Lund, G rethe Lundblad, Sture Palm, 
Jens Risgaard Knudsen, Gabriel Romanus, 
K arl Skytte, Liv Stubberud, Ingrid Sund
berg, B ernhardt Tastesen, Sigrid Utkilen, 
Raino W esterholm, Seppo W esterlund, H å
kan W inberg, K åre W illoch och Odd With.

Ragnhildur Helgadóttir, Sverrir Her- 
m annsson, Jón Skaftason, Lars W erner och 
Folke W oivalin avstod från att rösta.

Frånvarande var:
Aimo Ajo, René Brusvang, Christian 

Christensen, Ib Christensen, Erling Dinesen, 
Ulla Ekelund, K jell-Olof Feldt, Steen Folke, 
Gylfi Þ . Gislason, Elsi Hetemäki-Olander, 
G ustav Holmberg, Sinikka K arhuvaara, 
Tellervo Koivisto, O tto M ørch, Ove N ord- 
strandh, Robert Pedersen, Petter Savola, 
Poul Schliiter, Rolf Sellgren, Reiulf Steen, 
V. J. Sukselainen, M irjam  Tuom inen, Erkki 
Tuom ioja, H enrik W esterlund, Bengt Wik- 
lund, Rolf W irtén och M arjatta Väänänen.

Reservationsförslag 1 hade sålunda fö r
kastats m ed 41 röster m ot 5. 5 m edlem m ar 
avstod från att rösta.

H ärefter skedde votering medelst vote- 
ringsapparat beträffande reservationsför
slag 2.

För reservationsförslag 2 röstade:
Ilkka Christian Björklund, Leif G lens

gård, Anna-Liisa Hyvönen, Magnus K jar
tansson, E rlendur Patursson, Lars W erner 
och Mogens Voigt.

M ot reservationsförslag 2 röstade:
Erik Adamsson, Aimo Ajo, K ristian A l

bertsen, Liv Andersen, H alldór Ásgrímsson, 
Jo Benkow, G unnar Berge, Kjell Magne 
Bondevik, Trygve Bratteli, Eric Carlsson, 
B jarne M ørk Eidem, Rolf Fjeldvær, Ralf 
Friberg, Astrid Gjertsen, G uttorm  Hansen, 
R agnhildur H elgadóttir, Sverrir Herm anns- 
son, Doris Håvik, K arl-Erik Häll, Johan J. 
Jakobsen, Thyra Johansson, Bertil Jonasson, 
Ilkka Kanerva, Sinikka K arhuvaara, Tel
lervo Koivisto, Lars Korvald, H åkon Kyl- 
lingm ark, Bror Lillqvist, N athalie Lind,

T hor Lund, G rethe Lundblad, Ove N ord- 
strandh, Sture Palm, Gabriel Rom anus, Jens 
Risgaard Knudsen, Jón Skaftason, K arl 
Skytte, Liv Stubberud, V. J. Sukselainen, 
Ingrid Sundberg, B ernhardt Tastesen, Sigrid 
U tkilen, Raino W esterholm, Seppo W ester
lund, Odd W ith, H åkan W inberg och K åre 
Willoch.

Folke Woivalin avstod från att rösta.

Frånvarande var:
René Brusvang, Christian Christensen, Ib 

Christensen, Erling Dinesen, U lla Ekelund, 
K jell-Olof Feldt, Steen Folke, Gylfi P . 
Gislason, Elsi Hetem äki-O lander, Gustav 
Holmberg, O tto M ørch, Johannes M. Olsen, 
Robert Pedersen, Petter Savola, Poul Schlii- 
ter, Rolf Sellgren, Reiulf Steen, M irjam  
Tuominen, Erkki Tuom ioja, H enrik W es
terlund, Bengt W iklund, Rolf W irtén och 
M arjatta Väänänen.

Reservationsförslag 2 hade sålunda fö r
kastats m ed 47 röster m ot 7. 1 m edlem  av
stod från att rösta.

H ärefter skedde votering medelst vote- 
ringsapparat beträffande utskottets förslag.

För utskottets förslag röstade:
Erik Adamsson, Aimo Ajo, K ristian A l

bertsen, Liv Andersen, H alldór Ásgrímsson, 
Jo Benkow, G unnar Berge, Ilkka-Christian 
Björklund, K jell M agne Bondevik, Trygve 
Bratteli, E ric Carlsson, Ib Christensen, B jar
ne M ørk Eidem, Rolf Fjeldvær, R alf F ri
berg, Astrid G jertsen, G uttorm  Hansen, 
Ragnhildur H elgadóttir, Sverrir Herm anns- 
son, Anna-Liisa Hyvönen, K arl-Erik Häll, 
Johan J. Jakobsen, Thyra Johansson, Bertil 
Jonasson, Ilkka Kanerva, Sinikka K arhu
vaara, Tellervo Koivisto, Lars K orvald, 
H åkon Kyllingmark, Bror Lillqvist, N ath a
lie Lind, T hor Lund, G rethe Lundblad, 
Jan-Ivan Nilsson, Ove N ordstrandh, Sture 
Palm, Jens Risgaard Knudsen, Jón  Skafta
son, K arl Skytte, Liv Stubberud, V. J. Suk
selainen, Ingrid Sundberg, Bernhardt Tas- 
tesen, Sigrid Utkilen, Raino W esterholm, 
Seppo W esterlund, Odd With, H åkan W in
berg och K åre Willoch.
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M ot utskottets förslag röstade:
Leif Glensgård, M agnús K jartansson, Jo 

hannes M. Olsen, E rlendur Patursson, Lars 
W erner och Mogens Voigt.

Folke Woivalin avstod från att rösta.

Frånvarande var:
René Brusvang, Christian Christensen, 

Erling Dinesen, U lla Ekelund, Kjell-Olof 
Feldt, Steen Folke, Gylfi p .  Gislason, Elsi 
Hetem äki-O lander, Gustav Holmberg, D o
ris Håvik, O tto M ørch, Robert Pedersen, 
Petter Savola, Poul Schliiter, Rolf Sellgren, 
Reiulf Steen, M irjam  Tuom inen, Erkki 
Tuom ioja, H enrik W esterlund, Bengt Wik- 
lund, Rolf W irtén och M arja tta Väänänen.

U tskottets förslag hade sålunda godkänts 
m ed 49 röster m ot 6. 1 m edlem  avstod från  
att rösta.

3
A  502/j: Medlemsförslag om tillsättande av 
utredning om Nordiska rådets organisation 
och verksamhetsformer

Juridiska utskottet hade föreslagit att 
N ordiska rådet icke m åtte företaga sig nå
got i anledning av medlemsförslaget.

E rik Adamsson, Tellervo Koivisto, Lars 
W erner och H åkan W inberg hade i en re 
servation, fogad till utskottets betänkande, 
föreslagit,

att N ordiska rådet anm odar presidiet att 
tillsätta en parlam entarisk utredning med 
uppgift a tt undersöka och om möjligt fram 
lägga förslag angående utskottens kontroll
uppgifter inom utskottens egna arbetsom 
råden, angående m öjligheterna för att ge
nom föra en politisk och juridisk kontroll av 
m inisterrådet rörande beslut som fattats el
ler åtgärder som m inisterrådet underlåtit a tt 
vidtaga sam t angående presidiesekretaria- 
tets organisationsförhållanden.

Guttorm Hansen (juridiska utskottets ta 
lesman): Hr. president! E t m indretall i ju ri
disk utvalg har på vegne av en av delegasjo
nene frem m et en anm odning her under råds- 
sesjonen om at utvalget skal be om at med-

lemsforslag 502/j om en ny utredning om 
organisasjonsforholdene i N ordisk Råd blir 
sendt tilbake til utvalget for ny vurdering. 
F lertallet i utvalget vil ikke motsette seg 
denne anmodning, men jeg vil som tals
m ann for flertallet gi uttrykk for og presi
sere at det i dette ikke ligger noen endring 
av det standpunkt flertallet har gitt uttrykk 
for i den rekom m andasjon om saken som 
foreligger på rådssesjonen i dag.

Jeg tillater meg m ed dette på vegne av 
juridisk utvalg å foreslå at medlemsförslag 
502/j blir tilbakesendt juridisk utvalg for 
fortsatt behandling.

Sedan diskussionen förklarats avslutad, 
bifölls G uttorm  Hansens förslag.

4
A  503/j: Medlemsförslag om nordiskt 
domstolsorgan

Juridiska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet icke m åtte företaga sig nå
got i anledning av medlemsförslaget.

Halldór Ásgrímsson (juridiska utskottets 
talesman): H r. president! M edlem sförslaget 
om et nordisk domstolsorgan er frem satt 
den 3. april 1977.

Forslagsstillerne henstiller at N ordisk 
R åd rekom m anderer N ordisk m inisterråd å 
undersöke mulighetene fo r å innrette et 
nordisk domstolsorgan til avgjörelse av 
slike tvister mellom nordiske organer og de 
ansatte som ikke hörer inn under noen n a
sjonal domstols kom petanseom råde.

I flere av de avgitte remissuttalelser hen
vises til a t det i avtalene mellom de nor
diske land om det nordiske m inisterråds se
kretariater og om de ansattes rettsstilling 
ved nordiske institusjoner er fastsatt at det 
opprettes voldgiftsnemnd til behandling av 
tvister om fortolkningen eller anvendelsen 
av en ansettelsesavtale. Disse remissinstanser 
gir uttrykk for at det allerede er instituert 
frem gangsm åter til avgjörelse av rettstvister 
vedrörende ansettelsesforhold. D a det fo r
mentlig ikke kan være tanken at tvister av
gjort etter disse retningslinjer skal kunne 
innankes for den foreslåtte fellesnordiske
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domstol, vil en slik domstol neppe komme 
til å avgjöre rettstvister som vedrörer anset
telsesforhold.

Juridisk utvalg deler det synspunkt som
—  slik det klart frem går av forslaget —  har 
vært en av beveggrunnene til at forslaget er 
frem satt for Nordisk Råd, nemlig önsket 
om en fortsatt og styrket nordisk integra
sjon innenfor rettslivet.

Juridisk utvalg er ikke uenig i at det også 
på det döm m ende om råde kunne være ver
difullt å pröve et nordisk samarbeid av 
praktisk karakter. Juridisk utvalg har tidli
gere i forbindelse med behandlingen av 
spörsmålet om offentlighetsprinsippets an
vendelse i de nordiske organer gitt uttrykk 
fo r dette synspunkt.

M ed bakgrunn i de avgitte remissuttalel- 
ser og etter dröfting i juridisk utvalg er det 
ikke tilveiebragt opplysninger som etter u t
valgets mening oppfyller forutsetningene 
for at utvalget kan anbefale igangsettingen 
av et större utredningsarbeid.

U tvalget har herved særlig lagt vekt på at 
de tvister om fortolkningen av de nordiske 
offentlighetsregler som utvalget i sin tid fo r
utså muligheten av, tilsynelatende har kun
net löses innenfor offentlighetsreglenes egne 
ram m er. U tvalget har også lagt vekt på 
opplysningene om at det i forbindelse med 
personalansettelser i nordiske institusjoner 
fastlegges prosedyrer for avgjörelse av tvils- 
spörsmål, og at disse prosedyrene ikke har 
vist seg utilstrekkelige til å  avblåse de pro
blemer som er oppstått i de nordiske anset
telsesforhold. U tvalget h a r endelig henvist 
til at det i forholdet mellom de nordiske 
land ikke er påvist et behov for et særlig 
organ til bedömmelse av rettsspörsmål. D et 
er for övrig utvalgets oppfatning at oppret
telsen av et organ som med bindende virk
ning skulle kunne avgjöre rettsspörsmål 
som oppstår mellom to eller flere nordiske 
land, m åtte forutsette en betydelig endring 
av de forutsetninger for det nordiske sam ar
beid som inngår i Helsingforsavtalen.

Hr. president, utvalget vil på denne bak
grunn innstille at Nordisk Råd ikke foretar 
seg noe videre i anledning av medlemsfors- 
lag A  503/j om et nordisk domstolsorgan.

Sedan diskussionen fö rk la r a ts  avs lu tad ,
b i fö l ls  u t s k o t t e t s  förslag .

5
D 1978/27/1971/j: Meddelande om rekom
mendation nr 27/1971 angående privatlivets 
helgd

Juridiska utskottet hade föreslagit, a tt 
N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå 
dets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

6
D 1978/31/1973/j: Meddelande om rekom
mendation nr 31/1973 angående samverkan 
mot politiska våldsdåd med internationell 
bakgrund inom nordiskt område

Juridiska utskottet hade föreslagit, att 
N ordiska rådet m åtte lägga m eddelandet till 
handlingarna och anse spörsmålet för rå 
dets del slutbehandlat.

Utskottets förslag bifölls.

7
Bemyndigande för presidiet att tillsätta 
kommittéer

Presidiet föreslår att plenarforsamlingen i 
överensstämmelse m ed § 49 i arbetsord
ningen ger presidiet fullm akt att tillsätta 
kom m ittéer för att företa utredningar av 
särskilda saker.

Presidiets förslag bifölls.

8
Fastställande av tidpunkt och plats för 
nästa ordinarie session

Palm: H err president! D å den svenska 
delegationens ordförande tyvärr är förhind
rad att delta i sessionens avslutning har det 
blivit min uppgift att fram föra ett varm t 
tack för de u tm ärkta arrangem angen under 
dessa dagar i Oslo. Jag gör det inte endast 
som representant för den svenska delegatio
nen utan gör det på samtliga sessionsdelta- 
gares vägnar.
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Vi riktar oss i första hand till den norska 
delegationen och den norske rådspresiden- 
ten, som har en utom ordentligt stor erfaren
het av nordiska sam arbetsfrågor. H an har 
lett förhandlingarna på ett förnäm ligt sätt 
under dessa dagar i sam arbete m ed sina 
kolleger i presidiet. Vi gläder oss också över 
a tt vi har fått u tnyttja den traditionsrika 
stortingsbyggnaden för årets session.

Vi vet alla vilket om fattande arbete som 
ligger bakom  genom förandet av en session. 
Det är resultatet av ett gott lagarbete, som 
inte bara inbegriper stortingets personal 
utan också i hög grad det norska sekretaria
te t under ledning av dess generalsekrete
rare. Till alla övriga som också m edverkat 
till att allt fungerat så b ra  ber vi även a tt få 
fram föra vårt tack. V i rik tar oss också till 
pressens och övriga massmedias represen
tanter, som genom sin rapportering av vad 
som förevarit här i så hög grad bidragit till 
att öka kännedom en om olika frågor som 
nu är aktuella i det nordiska sam arbetet, ett 
sam arbete som på olika sätt berör över 20 
miljoner m änniskor som bor i denna del av 
Europa.

Till sist, herr president, ber jag att på den 
svenska delegationens vägnar få  önska 
hjärtligt välkommen till Stockholm 1979, 
där vi håller rådets 27 :e session vid tid 
punkt som presidiet senare fastställer.

Ännu en gång: ett varm t tack och på 
gjensyn!

Sessionen avslutas

Presidenten: Presidenten takker for de 
hyggelige ord og for innbydelsen til å legge 
neste sesjon til Stockholm. D et nærm ere 
tidspunkt vil bli fastlagt av presidiet i sam 
arbeid med de nasjonale delegasjonene. Vi 
er da kom m et fram  til sesjonens avslutning.

Jeg vil gjerne på vegne av presidiet få 
takke for arbeidet og sam arbeidet i disse 
dagene. Både institusjonen og dens arbeid 
har fått litt varierende attester også fra 
denne talerstol i löpet av disse dagene. Jeg 
skal ikke gå nærm ere inn på det. M en jeg 
har av og til, når noen synes at det er for 
lite dram atikk i forbindelse med Nordisk

R åd og det arbeid en etter hvert har u t
viklet, kom m et til å  tenke litt på hva det 
egentlig er som bringer små nasjoner inn i 
de store overskriftene i pressen og som för
ste stoff i radio og fjernsyn. D et er nemlig 
stadig rundt i verden en rekke områder, 
også med m indre stater, som gir nok av den 
slags stoff. Og det er de om råder hvor sta
tene ikke har funnet fram  til et slik samliv i 
fred og samarbeid, hvor det av og til er 
spennende nyheter som at en krig settes i 
gang eller avsluttes, og at det sluttes en m er 
eller m indre varig fred igjen osv., som er 
headlines i nyhetene hos dem som söker 
dem. Jeg syns alminnelig fornuft og etter
tanke sier oss at vi ikke har noen grunn til å 
beklage oss over at det om rådet vi represen
terer her i N ordisk Råd, ikke er stoffkilde 
for nyheter av det slag. Og når det ikke er 
det, er det fordi en ikke m inst i de siste 100 
årene h ar utviklet den evne til samliv og 
sam arbeid som preger N orden, og som 
N ordisk Råd både er et symbol og et organ 
for. D et er derfor det eksisterer.

Alle som har kontakter også utenfor 
N orden, vet at det er svært mange som mis
unner de nordiske stater den evne til å leve 
i fred sammen som preger dem. Så får det 
da heller stå hen at vi h ar våre m øter i 
N ordisk Råd hvert år uten stor dramatikk, 
uten de store nyheter.

Jeg vil gjerne, i likhet med hva Palm  nett
opp gjorde, takke dem som ved sitt arbeid i 
andre rom  i dette hus i disse dagene har 
vært kontakten mellom  rådssesjonen og de 
mange m ennesker som lever i våre land. 
D et har vært en utpreget arbeidskongress, 
slik vi vil ha den. D et er ikke noe ulykkes
tilfelle som gjør disse rådskonferansene til 
slike arbeidsm øter som de er, og som dette 
er ett av. Jeg tro r for m in del det var en 
lykke at vi når en kongress ble holdt nå, 
fikk anledning til å drøfte sammen de rela
tivt likeartede problem er som de nordiske 
land i stor utstrekning nå er stilt overfor i 
sam band med den internasjonale økono
miske utvikling. Jeg tro r det er nyttig at en 
får gjennom diskutere dette, og at en er opp
merksom  på den nytte en kan ha av kontakt 
med hverandre, når det gjelder løsningen av 
en rekke av de problem er som etter hvert 
presser seg inn på oss, og som vi ikke riktig 
ennå vet hvordan en skal gripe an.
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I sammenheng m ed det tro r jeg også det 
er nyttig som et praktisk tiltak —  jeg holdt 
på å si, m ed all sine eventuelle innholds- 
messige ufullkom m enhet pr. i dag —  det ar- 
beidspapir for M inisterrådets videre virk
som het som har vært behandlet i dette råds
m øte av utvalgene, og som vil bli behandlet 
senere. D et er på det praktiske plan vi gri
per arbeidet an. D et er en begynnelse, og 
det vil på vesentlige om råder kunne utvikle 
seg et videre arbeid på det punkt.

Jeg kunne foretrukket —- det legger jeg 
ikke skjul på ■—- en litt annen form  på de
batten om Den nordiske investeringsbank 
enn den vi fikk i denne sesjon. Men en kan 
vel ha rett i at det i hvert fall er godt at sø
kelyset ble satt på den på en slik m åte at en 
ble fullt k lar over bankens eksistens og dens 
virksomhet. F o r min del regner jeg m ed at 
den er kom m et for å bli, og de vansker en 
m åtte ha her i starten, er ikke verre enn at 
det er fullt mulig å overvinne dem.

Også på en rekke andre om råder har en 
gått et skritt videre i det arbeidet som tillig
ger dette råd. D et har vært en praktisk nyt
tig samling. Den fører sam arbeidet videre 
på de om råder der dette er mulig. Dessuten 
er det nyttig for arbeidet i våre land gjen
nom  året at så mange politikere gjennom 
arbeidet i rådet lærer hverandre å kjenne og 
kan samarbeide om de spørsmål som etter 
hvert oppstår.

Takk til presse og andre massemedia. 
Takk til de sakkyndige, som —  henvist til et 
annet sted her i huset —  har væ rt oss til 
hjelp under arbeidet. Takk til delegasjonsse- 
kretærer og sekretariater, som h ar vært 
m ed og gjort sitt arbeid. Og endelig en takk 
til de mange som på forskjellig m åte rundt i 
dette huset har arbeidet for oss mens vi har 
vært her.

Jeg ble i går kveld klar over a t blant dem 
som har vært våre hjelpere her, er det i re
ferentkollegiet en representant som har 
vært med i alle rådsm øter. Form odentlig er 
han den eneste som var med allerede da 
N ordisk Råd ble etablert i København, altså 
fø r det første ordinære m øtet i N ordisk 
Råd. Jeg har valgt å ta denne vår trofaste 
følgesvenn som adresse og symbol fo r min 
takk til de mange som har arbeidet for oss 
her. H an har vært m ed hvert år. N å 
nærm er det seg så vidt jeg skjønner, siste 
gang for ham . Jeg vil be første stenograf 
Arnold Eriksson komme her opp og ta imot 
en symbolsk takk til dem  alle og en takk og 
hilsen til ham  selv ved denne anledning.

Rådsm øtet er så slutt. Jeg takker for sam
været og ønsker alle god reise.

M ötet avslutades kl. 16.05.
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Godkännande av protokollen

Foranstående protokoll, som om fattar stenografiske referater av for
handlingene ved Nordisk Råds 26. sesjon i Oslo den 18.— 22. februar 
1978, er ført av rådets fungerende sekretær under sesjonen, sekretær i 
den norske delegasjon, generalsekretær Gudvin Låder Ve.

I samsvar med § 16 i arbeidsordningen for rådet godkjennes proto
kollen hermed.

F or Nordisk Råds presidium

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud





SAKER M. M.
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Medlemsförslag
om samarbete beträffande förbättrad hälsovård för jordbruks
befolkningen

(Väckt av Eric Carlsson, Petter Savola och Jón Skaftasori)

I F inland gjorda undersökningar har visat, a tt sjukdoms- och olycks- 
fallsfrekvenserna hos jordbruksbefolkningen är höga. O rsakerna till den 
stora sjukligheten h ar därem ot ännu inte i högre grad blivit förem ål 
för utredning, varför m an i diskussionen om sam bandet mellan arbete 
och sjukdom  ofta får ty sig till antaganden. I  det av W HO  initierade 
forskningsprojektet i N orra  K arelen i F inland har m an även kunnat 
konstatera att sjukdom sfrekvensen är hög inom lantbruksbefolkningen 
och inom landsbygdsbefolkningen över huvud taget.

U nder förra årtiondet konstaterades det i F inland a tt 43 procent av 
de manliga jordbrukare i arbetsför ålder, vilka innehade en gård på 
högst 14 hektar åker, led av någon sjukdom  eller något handikapp som 
inverkade menligt på arbetsförm ågan. Frekvensen av kroniska sjukdo
m ar var vid denna tidpunkt ca 3,5 gånger så hög hos jordbruksbefolk
ningen som hos den friskaste befolkningsgruppen i landet.

Likaså betalar Lantbruksföretagarnas pensionsanstalt i Finland i detta 
nu  ut invaliditetspension åt m er än 43.000 personer som arbetat inom 
jordbruket. D etta  tal utgör nästan 15 procent av to talantalet yrkesverk
sam m a inom näringen. M otsvarande siffra för den övriga befolkningen 
är ca 8 procent.

Jordbruket är jäm te skogs- och byggnadsarbete den mest olycksfalls- 
drabbade näringsgrenen i F inland. Uppskattningsvis var åttonde yrkes
verksam inom jordbruket tvingades enbart på grund av olycksfall att 
vara arbetsoförm ögen ca två m ånader per år. Jordbrukets mekanisering 
har under de senaste tio åren ökat kraftigt. D etsam m a gäller skogsbru
ket, som i stor utsträckning utförs av jordbrukare. Trots mekaniseringen 
är jordbruksarbetet fortfarande i m ånga stycken tungt och tä r snabbt 
på hälsan. Användningen av hälsofarliga äm nen h ar ökat. Utvecklingen 
har ställt nya krav på arbetet för att öka jordbruksbefolkningens trygg
het. Behovet av arbetsskydd inom jordbruket bör analyseras utgående 
från  den allm änna utvecklingen inom denna näringsgren och i belys
ning av jordbruksbefolkningens sjukdomsbenägenhet.

Problem en ä r  likartade också i de övriga nordiska länderna. I Sverige 
har en av Lantbrukarnas riksförbund tillsatt utredning konstaterat att
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lantbrukets arbetsmiljö är mycket skiftande och rik på faktorer som kan 
utgöra risker för hälsan. Olycksfallsfrekvensen är hög och särskilt hand
skador är relativt vanliga. A nsträngande arbete och obekväm a arbets
ställningar bidrar till att skador och symtom från  rygg och stödjevävnad 
är  vanliga, liksom nedsatt hörsel på grund av starkt bullrande miljö. 
O lika kemiska äm nen och substanser som förekom m er i lantbruks- 
m iljön kan också m edföra hälsorisk. U tredningen fram håller också att 
lantbrukets arbetsmiljö har studerats i mycket ringa grad och a tt försök 
till förebyggande åtgärder m ot ohälsa inte har gjorts i sam m a utsträck
ning som inom andra branscher.

En utbyggnad av grundtryggheten på hälsovårdens om råde för lant- 
bruksbefolkningen är en angelägen uppgift i alla nordiska länder. E tt 
led häri är den förebyggande hälsovården, som för lantbruksbefolk- 
ningen skulle innebära en ökad likställighet med sådana arbetstagare 
som åtnjuter företagshälsovård. E tt steg i strävandet att likställa egen
företagare/lantbrukare m ed arbetstagare har tagits i Sverige i samband 
med antagande under våren 1976 av en lag om arbetsskadeförsäkring. 
Härvid har regeringen ställt i utsikt efter beslut i riksdagen, att den nya 
lagen kommer att om fatta även egenföretagare/lantbrukare.

De nordiska länderna bör sam fällt sträva till att kartlägga orsakerna 
till och finna m etoder a tt förebygga sjukdom arna. D etta arbete, som 
faller även inom arbetsskyddets om råde, är en viktig faktor när det 
gäller främ jandet av jordbruksbefolkningens allm änna välbefinnande 
i Norden. D et har också betydelse för bevarandet av de nordiska län
dernas självförsörjning i fråga om livsmedelsproduktionen.

D en delegation som tillsatts i F inland för att främ ja forskning om 
arbetsskydd inom lant- och skogsbruket har för att få i gång forsknings
arbetet u tarbetat en förteckning över de mest brådskande forsknings
objekten inom lantbruket. Eftersom  någon statistik inte har förts över 
olycksfall som drabbar den del av lantbruksbefolkningen som utför 
eget arbete, bör utredningsarbetet i inledningsskedet inriktas på en 
kartläggning av de problem, som för andra branscher fram går av färdig 
statistik.

Till de mest brådskande arbetsuppgifterna hör, utöver åstadkom m an
det av registrering av olycksfallen, bl. a.:

forskning rörande arbetets och arbetsm etodernas inverkan vid upp
komsten av inom jordbruket typiska sjukdom ar,

forskning rörande av arbetet fram kallade sjukdom ar inom jordbruket 
och rörande m etoderna att råda bot på dem,

kartläggning av särskilt belastande arbeten och arbetsmetoder, 
fram sökande av m etoder för att fö rbättra den rådande hälsosituatio- 

nen,
utredning av verkningarna på hälsotillståndet av den ständiga bunden

heten vid arbetet och det otillräckliga socialskyddet samt av m etoderna 
för att åstadkom m a en förbättring i detta avseende,
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utredning av jordbruksbefolkningens rehabiliteringsbehov och av m e
toderna att tillgodose detta.

I F inland har m an hos jordbruksbefolkningen konstaterat rikligt med 
ryggskador, halskoteskador och ledskador på de övre och nedre extre- 
miteterna. V idare drabbas denna befolkning av blodkärlssjukdom ar, al
lergier och lungsjukdom ar.

Enligt undertecknades m ening står m ycket att vinna på nordiskt sam
arbete vid u tredandet av de ovan anförda frågorna. Som ett naturligt 
första steg i denna riktning fram står arrangerandet av ett nordiskt semi
narium  om denna problem atik.

M ed hänvisning till vad som ovan anförts hem ställer undertecknade

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att
1. verkställa en utredning rörande jordbruksbefolkningens sjuk- 

dom sbenägenhet, hälsovård, arbetsplatshälsovård, arbetsskydd 
och rehabiliteringsbehov i de nordiska länderna, sam t a tt

2. på grundval av denna utredning antaga gem ensamma riktlin
jer för nödiga åtgärder på det nationella planet.

Stockholm, Helsingfors och Reykjavik i juni 1976

Eric Carlsson (c) Petter Savola (K)

Jón Skaftason (F)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se Supplementband, s. 5)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över medlems
förslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats ett m ed
lemsförslag om sam arbete beträffande förbättrad  hälsovård för jo rd 
bruksbefolkningen. M edlemsförslaget —  som behandlats av utskottet vid 
m öten under 1976 och 1977, däribland på ett av utskottet arrangerat 
symposium i Kuopio den 12— 13 oktober 1977 —  slutbehandlades av 
utskottet vid dess möte i Stockholm den 19 januari 1978.

1. M edlemsförslaget

I förslaget hänvisas till att undersökningar som gjorts i F inland visar 
att sjukdoms- och olycksfallsfrekvensen hos jordbruksbefolkningen är 
hög. Orsakerna till den stora sjukligheten inom  denna yrkesgrupp har 
dock ännu ej klarlagts. Frekvensen av kroniska sjukdom ar var sålunda 
under förra årtiondet 3,5 gånger så hög som inom de friskaste befolk
ningsgrupperna i Finland. Lantbruksföretagarnas pensionsanstalt beta
lar ut invaliditetspension till 43 000 personer som arbetat inom lantbru
ket. D enna siffra m otsvarar 15 %  av det totala antalet yrkesverksamma 
inom näringen, m edan m otsvarande siffra för den övriga befolkningen 
är om kring 8 %.

Jordbruket är vid sidan av skogsbruk och byggnadsverksamhet den 
mest olycksdrabbade näringsgrenen i Finland. V ar åttonde yrkesverk
sam person inom lantbruket var arbetsoförm ögen på grund av olycks
fall i cirka 2 m ånader per år. Användningen av hälsofarliga äm nen har 
ökat.

Problemen är likartade i de nordiska länderna. I Sverige har L ant
brukarnas riksförbund tillsatt en utredning, som kunnat konstatera att 
lantbrukets arbetsmiljö dels är mycket skiftande, dels rik på faktorer 
som kan m edföra hälsorisker. D enna utredning har fram hållit, a tt lant
brukets arbetsmiljö varit förem ål för studium  i ringa grad. Försök att 
genom förebyggande insatser minska förekom sten av sjukdom ar har 
inte gjorts i samma utsträckning som inom andra näringsgrenar.

Enligt förslagsställarna borde en utbyggnad av grundtryggheten på 
hälsovårdsom rådet för lantbruksbefolkningen i de nordiska länderna 
vara en angelägen uppgift. De nordiska länderna bör tillsammans efter
sträva en kartläggning av orsakerna till och finna m etoder för att före
bygga sjukdom ar inom lantbruksom rådet. På så sätt skulle jordbruks
befolkningens allm änna välbefinnande kunna ökas. M öjligheterna till
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att trygga de nordiska ländernas självförsörjning vad gäller livsmedel 
skulle stiga. I medlem sförslaget skisseras ett antal brådskande arbets
uppgifter. Dessa är utöver registrering av olycksfall inom lantbruket:

—  forskning rörande arbetets och arbetsm etodernas inverkan vid upp
komsten av inom jordbruket vanliga sjukdom ar,

—  forskning beträffande av arbetet fram kallade sjukdom ar och m etoder 
för att råda bot på dem,

—  kartläggning av särskilt belastande arbete och arbetsm etoder,
—  utredning av effekterna på hälsotillståndet av den ständiga bunden

heten vid arbetet och det otillräckliga socialskyddet sam t m etoder 
för att åstadkom m a en förbättring härav samt

—  kartläggning av jordbruksbefolkningens rehabiliteringsbehov och m e
toder för att tillgodose detta.

Hos jordbruksbefolkningen i F inland har m an funnit rikligt med 
ryggskador, halskoteskador och ledskador i övre och nedre extrem i
teter, blodkärlsjukdom ar, allergier samt lungsjukdomar.

M ycket står a tt vinna m ed ett nordiskt sam arbete inom  detta om 
råde och ett naturligt led i dessa strävanden utgör anordnandet av ett 
nordiskt seminarium.

U nder hänvisning till vad som ovan sagts hemställes i m edlem sför
slaget att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att

1. verkställa en utredning rörande jordbruksbefolkningens sjuk- 
domsbenägenhet, hälsovård, arbetsplatshälsovård, arbetsskydd 
och rehabiliteringsbehov i de nordiska länderna, sam t att

2 . på grundval av denna utredning antaga gem ensamma rik t
linjer för nödiga åtgärder på det nationella planet.

2. Remissyttranden

Remissyttranden har inkom m it från  följande m yndigheter och orga
nisationer:

N ordiska hälsovårdshögskolan (NHV)

D anmark
Landbrugsministeriet
Indenrigsm inisteriet
A m tsrådsforeningen i D anm ark
De samvirkende danske Landboforeninger
Specialarbejderforbundet i D anm ark
Danske Husm andsforeninger
Assurandør-Societetet
D en almindelige danske Lægeforening
Sammenslutningen af Landbrugets Arbejdsgiverforeninger

Finland
Jord- och skogsbruksministeriet 
Social- och hälsovårdsministeriet 
J ordbruksstyrelsen
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Folkpensionsanstalten
Arbetarskyddsstyrelsen
Socialstyrelsen
M edicinalstyrelsen
Ålands landskapsstyrelse
Lantbruksföretagarnas pensionsanstalt
Lantbruksproducenternas centralförbund (MTK)
Finlands fackförbunds centralorganisation (FFC)
Finska försäkringsbolagens centralförbund 
Institutet för arbetshygien 
F inlands läkarförbund 
Å lands producentförbund

Norge
Sosialdepartem entet
Den norske lægeforening
De norske livforsikringsselskapers forening

Sverige
Socialstyrelsen
Professor G unnar Lindgren, socialstyrelsens vetenskapliga råd
Riksförsäkringsverket
Arbetarskyddsstyrelsen
Landstingsförbundet
Lantbrukarnas riksförbund (LRF)
F  örsäkringskassef örbundet 
Uppsala läns allm änna försäkringskassa 
Malmö allm änna försäkringskassa 
Östergötlands läns allm änna försäkringskassa 
V ärm lands läns allm änna försäkringskassa 
N orrbottens läns allm änna försäkringskassa 
Svenska lantarbetareförbundet 
Sveriges läkarförbund 
Svensk sjuksköterskeförening

Remissmaterialet h a r indelats i tre huvudkategorier: de som tillstyrker 
medlemsförslaget, de som tillstyrker medlem sförslaget m ed vissa förbe
håll och de som avstyrker medlemsförslaget. D ärtill kom m er de som 
avstår att y ttra  sig i saken. I det följande genomgås rem issm aterialet en
ligt denna disposition.

2.1. Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget
2.1.1. Nordiska

Nordiska hälsovårdshögskolan (N H V )  finner en utredning av skador 
och sjukdom ar hos jordbruksbefolkningen vara angelägen. Dock kan 
avgränsningen av hälsoproblem  fö r en yrkeskategori som lantbrukare 
ifrågasättas u r forskningssynpunkt. M ekanism en bakom  uppkom sten av 
en skada torde vara väsentligare än en viss arbetsmiljö. D ärtill kommer 
a tt jordbruksbefolkningens arbetsm iljö är relativt omväxlande alltifrån 
traditionellt sm åbruk till maskinellt storjordbruk. Forskningsresurser
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finns för närvarande ej vid N H V, m en skall tillföras högskolan i be
gränsad omfattning. D ärvid m åste en hård  prioritering av arbetsupp
gifterna ske. Forskning m ed inriktning på lantbruksbefolkningens hälso
problem förekom m er dock vid socialmedicinska institutionen vid Lunds 
universitet.

2.1.2. D anm ark

Indenrigsministeriet finner, a tt igångsättandet av en undersökning av 
lantbruksbefolkningens sjukdomsrisker, hälsotjänst, arbetsm iljöförhål
landen, arbetarskydd och rehabiliteringsbehov ter sig ändamålsenligt vid 
en tidpunkt då m an i allt större utsträckning har uppm ärksam m at de 
skador som sam m anhänger med arbetsmiljön. F ö r a tt en nordisk under
sökning skall vara lönande bör den koordineras inte bara med nationella 
utan  också m ed EF-aktiviteter på området.

D e sam virkende danske Landboforeninger anser, a tt m an positivt bör 
överväga om det kan uppnås förbättringar i hälsoskyddet för lantbruks- 
befolkningen genom det från  finländsk sida fram förda m edlem sför
slaget.

Den almindelige danske Lægeforening  anser att det också i D anm ark 
finns speciella arbetsm iljöproblem  fö r lantbruksbefolkningen, som till 
stor del är självständiga företagare. Dessa kan inte tillgodoses i den nu
varande arbetsmiljölagen. M ot denna bakgrund är det ytterst viktigt 
att dessa problem  får sin lösning på nordisk basis. M edlemsförslaget till- 
styrkes. •

Danske H usmandsforeninger stöder medlemsförslaget. NBC, N ordens 
Bondeorganisationers Centralråd, har i augusti 1975 tillsatt en arbets
grupp vid uppgift a tt kartlägga de sociala förhållandena inom lant
bruket i de nordiska länderna samt u tarbeta förslag till riktlinjer för 
ett gem ensamt program  som syftar till a tt fö rbä ttra  förhållandena för 
lantbruksbefolkningen.

Rapporten förelåg i färdigt skick i februari 1976, varvid NBC an
m odade arbetsgruppen om att följa den vidare utvecklingen på om 
rådet.

Specialarbejderforbundet meddelar, att m an m ed intresse skall del
taga i det i medlem sförslaget om talade sem inariet sam t i de vidare 
strävandena fö r a tt verkställa de om talade undersökningarna. I sam 
m anhanget understryks a tt Teknologirådet håller på med ett projekt 
om registrering av undersökningar inom  det aktuella om rådet. Skov- 
teknisk Institut är också inne på samma problem atik.

2.1.3. Finland

Social- och hälsovårdsministeriet anser a tt medlem sförslaget föru t
sätter enhetliga riktlinjer för åtgärder på det nationella planet efter verk
ställande av den föreslagna utredningen, något som kan bli svårt att
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få till stånd i F inland. Em ellertid vore det påkallat a tt genom föra u t
redningen till den del problem atiken kan klaras av m ed enhetliga di
rektiv sam t med utnyttjande av expertisen i de lokala instituten för 
arbetshygien.

Jordbruksstyreisen delar m edlem sförslagsställarnas uppfattning a tt 
jordbruksbefolkningen jäm fört m ed m ånga andra yrkesgrupper är sär
skilt u tsatt fö r sjukdom ar och olycksfall. T ill detta kan flera orsaker 
bidraga: a tt m edelåldern bland jordbruksbefolkningen är synnerligen 
hög, a tt jordbruksarbetet ä r  tungt, a tt väderleksförhållandena —  som 
ofta är omväxlande —  påverkar arbetet i hög grad, a tt m an inom m o
dernt jordbruk använder hälsofarliga kem iska äm nen, att förekom sten 
av buller är hög, att vibrationsskador förekom m er, att näringsvanor- 
n a  hos jordbruksbefolkningen kan m edföra h järt- och kärlsjukdom ar, 
a tt riskerna för stress stigit i samma utsträckning som fordringarna på 
tekniskt yrkeskunnande ökat, a tt olycksrisken ökat i tak t m ed m e
kaniseringen, att de arbetsredskap som kom m er till användning t. ex. 
m otorsåg, yxa, gaffel, spade —  kan ge bestående m en eller nötnings- 
skador samt att jordbrukaren ofta deltager i byggnadsarbete.

F ö r att erhålla en tillförlitlig bild av den aktuella situationen på om 
rådet synes den föreslagna utredningen vara synnerligen viktig. D e 
uppgifter som insamlas om den m anliga befolkningens hälsotillstånd 
under värnplikten bör kunna kom m a till användning i sammanhanget. 
Till detta y ttrande ansluter sig jord- och skogsbruksministeriet.

Arbetarskyddsstyrelsen  påpekar, att jordbruksbefolkningen är en u t
satt grupp i olycksfallshänseende. A ntalet invalidpensionärer inom den
na kategori är oroväckande högt. Brist på grundforskning föreligger 
dock när det gäller arbetarskyddsverksam heten inom jordbruket. De 
statistiska uppgifterna som föreligger avser endast 4 % av de som är 
syselsatta i jordbrusnäm nden, då de som u tför arbete åt sig själva 
utgör m ajoriteten eller 96 %.

Arbetarskyddsstyrelsen anser, a tt m an genom sam nordiskt u tred
ningsarbete skulle kunna uppnå fördelar. I  sam m anhanget erinras om 
den organiserade företagshälsovården, som m an för lantbruksbefolk- 
ningens del bäst tillgodoser om den får ingå som en del i det kom m u
nala folkhälsoarbetet. M edlem sförslaget tillstyrkes.

Socialstyrelsen erinrar om, att m an försökt a tt m inska de risker som 
sjukdom eller olycksfall förorsakar lantbruksföretagare. M öjlighet har 
getts a tt lösgöra lantbraksbefolkningen från  de uppgifter som gäller 
skötsel av hem  och företag vid sjukdom eller olycksfall. E rfarenheterna 
av denna verksam het tyder på att de i medlem sförslaget föreslagna 
åtgärderna är behövliga.

M edicinalstyrelsen  finner ett nordiskt sam arbete som syftar till a tt 
fö rbä ttra  jordbruksbefolkningens hälsotillstånd vara riktigt. D en före
slagna kartläggningen och forskningsverksam heten är sakligt m otiverad
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och hör i Finland närm ast in under verksam hetsom rådet fö r institutet 
för arbetshygien i Kuopio.

Ålands landskapsstyrelse fö rordar medlemsförslaget. Landskapsstyrel
sen hänvisar till det yttrande som avgivits av Å lands producentförbund, 
men är av åsikten att den tredje punkt som producentförbundet föreslår 
skall tas upp, näm ligen sociala förm åner, bör kunna besvaras genom 
hänvisning till de i m edlem sförslaget ingående förslagen (se nedan).

Lantbrukarnas pensionsanstalt finner de i medlem sförslaget påtalade 
m ålsättningarna beträffande lantbruksbefolkningens hälsovård vara cen
trala och värda understöd. D en planerade obligatoriska olycksfallsför
säkringen för lantbruksföretagare skulle till stor del täcka de brister 
som nu finnes. En totalutredning av frågan om rehabilitering av lan t
bruksföretagare är synnerligen viktig. Pensionsanstalten är beredd att 
främ ja den föreslagna nordiska utredningen.

Finska försäkringsbolagens centralförbund  finner ett nordiskt sam
arbete som syftar till a tt kartlägga jordbruksbefolkningens hälsovårds- 
problem  vara ytterst behövlig och ansluter sig till medlemsförslaget.

Institu tet fö r  arbetshygien understryker, att enhetliga uppgifter om 
lantbruksbefolkningens sjukdomsfrekvens, sjukdom ar och hälsotillstånd 
inte finns att tillgå i F inland. Å r 1975 var 297 000 personer försäkrade 
i Lantbruksföretagarnas pensionsanstalt och anstalten hade beviljat 
48 152 personer invalidpensioner. Vid en jäm förelse av sjukdom sföre- 
komsten m ed den övriga befolkningen befanns att de förhärskande sjuk
dom sgrupperna i stort sett var desamma.

N äst byggnadsarbete och skogsbruk är lantbruket den mest olycksfalls- 
drabbade näringen. Enligt arbetarskyddsstyrelsens statistik in träffade år 
1974 1 834 olycksfall varav 40 m ed dödlig utgång. D enna statistik gäller 
dock enbart de anställdas olycksfrekvens. F ör de övriga 96 % av lant- 
bruksbefolkningen saknas uppgifter. M an räknar dock med att om kring
32 000 olycksfall in träffar varje år, d. v. s. ett inom  vart åttonde jo rd 
bruk.

Olycksfall och yrkessjukdom ar förblir o fta orapporterade genom att 
de självständiga jordbrukarna inte är försäkrade m ot olycksfall. Institu
te t för arbetshygien h ar genom fört undersökningar beträffande olycksfall 
med traktorer och dödsfall i sam band m ed användning av dem. 1975 
avled sålunda 26 personer till följd av olyckor m ed trak torer i Finland. 
E tt annat om råde som institutet uppm ärksam m at är förekom sten av 
dam m halter i skördetröskornas förares andningszon. H är har m an fun
nit resultat som låg två till tre gånger över tillåtna gränsvärden. F ör att 
kunna kom m a till rä tta  m ed en del av dessa svårigheter borde en bättre 
m askinkontroll åstadkom mas. De nordiska ländernas sam arbete m ed in
ternationella expertorganisationer för sam manställning av anvisningar 
för arbetsredskap och m askiner borde utökas. Även om olycksfallsfre- 
kvensen inom  jordbruksbefolkningen tenderar att m inska kom m er denna

12—770426. Nordiska rådet
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grupp säkerligen att också fortsättningsvis vara beaktansvärd. I sam m an
hanget erinras om att forskningsbyrån vid institutet för arbetshygien 
kom m er att överföras till Kuopio regioninstitut för arbetshygien. Genom 
detta institut kan F inland deltaga i de samnordiska utredningsprojekten. 
Institu tet lägger stor vikt vid de punkter som hänför sig till det egna 
verksam hetsfältet och vill gärna deltaga i den samnordiska utredningen, 
som m an anser borde inledas med att ett seminarium anordnas i syfte att 
göra en första kartläggning.

Finlands läkarförbund  finner sam nordisk forskning om jordbruks
befolkningens sjukdom sbenägenhet vara angelägen. Em ellertid torde 
N ordiska m inisterrådet inte själv ha resurser att genom föra undersök
ningen, utan bör istället u tfärda rekom m endation om att den skall u t
föras. I Finland har folkpensionsanstalten redan insamlat ett material, 
som är under behandling. En rekom m endation från N ordiska minister
rådet torde sannolikt främ ja jäm förelsen mellan det hittills insamlade 
m aterialet och det som finns tillgängligt i de övriga nordiska länderna. 
Forskning på likartade grunder skulle därigenom stimuleras.

Ålands producentförbund  betonar, att de sociala frågorna för lan t
bruksbefolkningen ännu inte på långt när blivit lösta. Förslagsställarna 
ä r därför ute i ett angeläget ärende. Vad m an kan ifrågasätta är dock 
om det verkligen förekom m er en onorm alt stor sjukledighet bland lan t
bruksbefolkningen, trots att det ofta förhåller sig så att denna yrkeskår 
måste arbeta, även om hälsan kan vara sviktande. Påståendet m åste an 
ses vara sökt. Enligt vad som hittills fram kom m it har jordbruksbefolk
ningen fått ställa sig sist i kön när det gäller att kom m a i åtnjutande av 
fri hälsovård. Till de två punkterna i medlemsförslaget bör läggas en 
anm odan om en utredning om i vilken utsträckning som lantbruksbefolk
ningen verkligen erhållit del av de sociala förm åner som enligt gällande 
lagstiftning kommer övriga m edborgare i N orden till del.

Lantbruksproducenternas centralförbund (M T K )  välkom nar medlem s
förslaget. Av praktiska hänsyn talar mycket för att jordbruksbefolk
ningen bör behandlas som en grupp. Inom  boskapsskötseln saknas m öj
ligheter till vila och semester. D ärtill kom m er att befolkningen bor u t
spritt med långa avstånd till sjukvården. Läkarkårens inställning till 
lantbrukare som söker sjukledighet eller invaliditetsintyg tycks vara 
otillåtligt skiftande.

F ör dem som står i ett avtalsförhållande är saken förhållandevis lätt 
att ordna, men för dem som utför eget arbete har m an inte hittills kun
nat utveckla en fungerande modell. Enighet råder om att hälsotjänsten 
för lantbruksbefolkningen bör bygga på det kom m unala hälsovårdsnätet. 
E tt nordiskt samarbete skulle m ot denna bakgrund vara nyttigt. F ö r
hållandena länderna emellan påm inner om varandra. M TK  anser att 
m an bör fatta  ett positivt beslut och sätta i gång forskning på om rådet 
så snart som möjligt. Därvid bör den förebyggande vården prioriteras.
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M TK  är berett att deltaga i det praktiska arbetet med förverkligandet av 
forskningsarbetet.

Folkpensionsanstalten  pekar på att den fortsatta flyttningsrörelsen 
från  land till stad m edfört problem  för lantbruksbefolkningen i närings- 
hänseende. F ör att kom m a till rä tta  med dessa problem  krävs långsiktig 
planering. Vissa inneboende m otsättningar finns dock i det nuvarande 
läget. Å  ena sidan finns på landsbygden personer i yrken och arbeten 
som är typiska för jordbruket och söm ställer krav på fysisk prestations
förmåga, krafter och uthållighet. Dessa yrken har en hög sjukdom s
frekvens. Å  andra sidan är det svårt a tt finna sysselsättning för dessa 
personer u tanför lantbrukssektorn. D etta gäller även i fall där bestående 
handikapp begränsar aktiviteten eller vederbörande lider av kronisk 
sjukdom. F lera om ständigheter bidrager till att binda dessa personer vid 
bosättningsorten t. ex. levnadsödet, fam iljeförhållandena och andra 
mänskliga relationer.

M an bör därför å  ena sidan sträva efter a tt utveckla arbeten och ar
betsförhållanden i en sådan riktning att de riskfaktorer som hotar aktivi
tets- och arbetsförm ågan begränsas. Å  andra sidan bör åtgärder vidtagas 
i syfte att m öjliggöra rehabiliteringsåtgärder så att var och en under sak
kunnig ledning kan ledas in i u r medicinsk och andra individuella fak
torers synpunkt lämpligt arbete.

M edlem sförslaget syftar till ett helhetsprogram  inom  detta område. E tt 
nordiskt sam arbete är m otiverat bland annat för att bevara jordbrukets 
ställning samt av omsorg om dem som arbetar däri.

Innan det nordiska utredningsarbetet sättes igång bör m an kartlägga 
vilka utredningar som redan genom förts i de olika länderna sam t under
söka jäm förbarheten i de dataregister som existerar i de nordiska län
derna. D enna kartläggning kan lämpligen ske vid ett seminarium. Folk- 
pensionsanstaltens central för rehabiliteringsforskning i Åbo utför forsk
ning inom det aktuella om rådet. Dessa resultat kunde rapporteras vid 
det om näm nda seminariet.

2.1.4 Norge

Sosialdepartementet i N orge vill se jord- och skogsbruksbefolkningen 
som en enhet u r hälsovårdssynpunkt. D et föreligger i N orge endast få 
taliga exakta upplysningar om frekvensen av yrkessjukdom ar och olyckor 
för dessa grupper, vilket delvis beror på bristande hälsoövervakning och 
registrering. M an ägnar em ellertid speciell uppm ärksam het åt de ökade 
hälsorisker som förorsakas av förändringar i arbetsm iljön i tak t med 
ökad mekanisering, användning av kem ikalier och gifter m. m. Jord
bruksnäringen är undantagen från  arbetarskyddslagens bestämmelser. 
Enligt sosialdepartem entet måste m an vid inrättandet av en eventuell 
hälsoservice för jordbruksbefolkningen ta  i betraktande dessas spridda 
bosättning. E n egen hälsoservice för denna befolkningsgrupp skulle där
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för knappast vara ändamålsenlig. Genom  utbyggnad av den allm änna 
servicen bör m an också kunna nå u t till denna utspridda del av befolk
ningen. Jordbruksbefolkningen skulle kunna vara en lämplig m ålgrupp 
för särskild upplysningsverksamhet. D epartem entet vill emellertid till
styrka m edlem sförslaget och ser fram  m ot ett sam arbete om förbättrad 
hälsovård för jordbruksbefolkningen.

Den norske lægeforening stöder medlemsförslaget, men påpekar att 
e tt bättre hälsoskydd för lantbruksbefolkningen så långt möjligt bör 
byggas upp inom ram en för den lokala hälsovården. M an bör således 
undvika att etablera en ny och fullständig säromsorg.

2.1.5 Sverige

Socialstyrelsen, som inhäm tat yttrande från medlemmen av styrelsens 
vetenskapliga råd, professor G unnar Lindgren, tillstyrker m edlem sför
slaget. Projektgruppen Jordbrukets socialmedicin har hittills redovisat 
sitt forskningsarbete i 17 stycken meddelanden.

Professor Gunnar Lindgren, socialstyrelsens vetenskapliga råd, under
stryker, att forskning inom de i medlemsförslaget berörda om rådena be
drivits i Sverige i begränsad om fattning och till för några år sedan utan 
någon egentlig koordinering. D ärför bildades under 1960-talet inom  ra 
men för jordbrukets skyddspropaganda en projektgrupp som benämnes 
Jordbrukets socialmedicin. F ör samordning av den forskning som pågår 
inom lantbrukshögskolan har en särskild samarbetskommitté bildats. E tt 
utkast till projektrapport föreligger i form  av ” Jordbrukets arbetsmiljö —  
en problem inventering” av G unnar Sundgren. D et fram går sålunda att 
det i Sverige finns en betydande potential för en intensifierad forskning 
beträffande lantbrukets arbetsmiljö. D et är sålunda en angelägen sak att 
underlätta och förstärka det sam arbete som redan finns de nordiska 
länderna emellan. M edlemsförslaget tillstyrkes och det påpekas att re
dan insamlat m aterial bör bearbetas och utnyttjas i första hand. Om de 
nordiska länderna inom detta om råde uppträder som en enhet utåt 
skulle m öjligheterna att påverka förhållandena i andra länder och fram 
för allt produktionen av lantbruksm askiner tilltaga.

Riksförsäkringsverket påpekar, att några uppgifter i den löpande sta
tistiken om yrkesgrupper inte finns. Statistiken utvisar ett lägre ge
nomsnittligt antal sjukdagar för samtliga egna företagare jäm fört med 
gruppen anställda. D en yrkesskadestatistik som verket för, bygger på 
anm älningar om skador som drabbat personer vilka ä r  obligatoriskt 
försäkrade enligt yrkesskadeförsäkringslagen. D enna lag om fattar dock 
inte egna företagare som t. ex. jordbrukare. Enligt yrkesskadeförsäk- 
ringskommitténs betänkande, som nyligen framlagts, skall även egna 
företagare om fattas av den från  1 juli 1977 gällande yrkesskadeför
säkringslagen. Om det inform ationssystem som föreslås av utredningen 
upprättas kom m er m öjligheterna a tt kartlägga olycksfall eller annan
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skadlig inverkan inom jordbruksnäringen a tt öka. Riksförsäkringsverket 
finner det vara angeläget att m an tar upp frågan om arbetsmiljö, ar
betarskydd och hälsovård för alla grupper i arbetslivet. Jordbruket 
utgör en av de grenar som det därvid finns skäl a tt specialstudera. Som 
ett led i studiet av denna problem atik föreslår verket att ett semi
narium  anordnas. I övrigt har m an inga invändningar m ot de i m ed
lemsförslaget fram förda synpunkterna.

Lantbrukarnas riksförbund (LRF) finner det vara ett naturligt led i 
det föreslagna nordiska sam arbetet beträffande lantbruksbefolkningens 
hälsoplan att ett seminarium anordnas. U tbyte av kunskaper och er
farenheter forskare och praktiker emellan är av stort värde. Förslaget 
om att genom föra en utredning om jordbruksbefolkningens sjukdoms- 
benägenhet i de nordiska länderna och på grundval därav anta gem en
samma riktlinjer fö r nationella åtgärder, m enar LR F m åste bedöm as i 
ljuset av vad som fram kom m er vid seminariet. U nderlaget för den 
föreslagna utredningen är i varje fall för Sveriges del mycket be
gränsat.

Uppsala läns allmänna försäkringskassa tillstyrker medlemsförslaget 
och förordar en utredning om de skador och sjukdom ar som ådragits 
under jordbruksarbete. Också personal inom skogsbruket bör uppm ärk
sammas.

Östergötlands läns allmänna försäkringskassa tillstyrker m edlem sför
slaget liksom Värmlands läns allmänna försäkringskassa  och N orrbot
tens allmänna försäkringskassa. Sjukkassan i V ärm land understryker 
dock att förekom sten av sjukdom ar hos jordbruksbefolkningen erfaren
hetsmässigt inte är större än vad som gäller för den övriga befolkning
en. D et m otsatta förhållandet är troligen sannolikt.

Svenska lantarbetareförbundet konstaterar med största tillfredsstäl
lelse att det efter flera år av i det närm aste total händelselöshet nu 
finns ett stigande intresse för hälsovårdsfrågorna även bland jordbrukets 
egna företagare. F örbundet erinrar om att lantarbetareförbundet och 
Jordbrukets skyddspropaganda initierat en utredning i slutet av 1960- och 
början av 1970-talet. Dessa studier behöver dock utvidgas och fö r
djupas. Lantarbetarorganisationerna i de nordiska länderna har be
drivit sam arbete inom  N ordiska sekretariatet för arbetare inom jord
bruk och trädgårdsnäring i syfte att klarlägga vilka bestäm melser som 
idag finns såväl i lag som i kollektivavtal på arbetsm iljöom rådet. Av
sikten har varit a tt uppnå så likartade bestäm melser som möjligt. F ö r
bundet tillstyrker medlem sförslaget och anser det föreslagna seminariet 
vara ett lämpligt första steg. T ill detta seminarium bör såväl företagare 
som de anställda inom  lantbruket inbjudas.

Sveriges läkarförbund  tillstyrker en utredning om arbetsm iljön inom 
lantbruksnäringen i de nordiska länderna. D enna bör inledas m ed en 
kartläggning av vad som eventuellt redan gjorts på andra håll i världen
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och då givetvis beträffande lantbruk av den typ som återfinns i Norden.
Svensk sjuksköterskeförening  anser, a tt förebyggande hälsovård måste 

kom m a också de arbetande inom  jordbruksnäringen till del. Genom  den 
snabba mekaniseringen h ar olycksfallsriskerna inom lantbruket ökat. 
G enom  användningen av olika bekämpningsmedel har förekom sten av 
allergier tilltagit.

E leverna vid lantbruksskolorna bör få utbildning i kritiskt tänkande 
och göras m edvetna om de olycksrisker som finns inom lantbruket.

2.2. Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget m ed vissa förbe
håll
2.2.1. D anmark

Sam menslutningen a f Landbrugets Arbejdsgiverforeninger ansluter sig 
i princip till tankarna i m edlem sförslaget men under förutsättning att 
arbetet i anslutning till lagen av den 23 decem ber 1975 om arbetsmiljö, 
och vilken träder i k raft den 1 juli 1977, blir koordinerat m ed arbetet i 
branschsäkerhetsråden som upprättas för jordbruket.

2.2.2. Sverige

Arbetarskyddsstyrelsen  pekar på att en rad forskningsprojekt igång
satts i Sverige inom detta område. De har gällt i första hand helkropps- 
vibrationer, förarsto lar och ergonomisk utform ning av förarplatser. 
V id lantbrukshögskolans styrelse h ar tillsatts en forsknings- och för- 
söksorganisation under vilken en rad  sam arbetskom m ittéer arbetar. I 
denna huvudkom m itté ingår en representant för arbetarskyddsstyrelsen. 
Den svenska regeringen har fa tta t beslut om tillsättandet av en u t
redning om företagshälsovården och den yrkesmedicinska verksam 
heten. Arbetarskyddsstyrelsen kan idag inte ta  ställning till i vilken u t
sträckning som ett nordiskt samarbete beträffande lantbruksbefolk
ningens hälsoproblem är motiverat. U nder nordiska äm betsm annakom - 
m ittén för arbetsm iljöfrågor arbetar en grupp med yrkesmedicin och 
yrkeshygien, som skall försöka effektivisera det nordiska sam arbetet på 
dessa områden.

Försäkringskasseförbundet anser, a tt m öjlighet saknas att konsta
tera om m otsvarande förhållanden råder i Sverige som synes råda i 
F inland för jordbruksbefolkningen. Erfarenhetsm ässigt torde sjukdom s
frekvensen hos jordbruksbefolkningen snarare understiga än överstiga 
genom snittet för landets befolkning. Om det beror på en lägre faktisk 
sjuklighet eller på a tt m an i vissa fall ändå känner sig tvingad att utföra 
sina sysslor har förbundet ingen uppfattning om. G enom  riksförsäk
ringsverkets försorg pågår i Sverige en utredning om den för varje år 
ökade sjukfrånvaron. Vid detta utredningsarbete kom m er sjukligheten 
inom olika branscher att analyseras. Förbundet anser att denna u tred 
ning borde bidraga med värdefulla resultat. D e problem  som tas upp
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i m edlem sförslaget bör först bli förem ål fö r överläggningar vid ett nor
diskt seminarium innan ställning tas till genom förandet av den åsyf
tade utredningen. I huvudsak sam m a synpunkter anförs av M alm ö all
männa försäkringskassa.

2.3. Remissinstanser som avstyrker medlemsförslaget
2.3.1. Finland

Finlands fackförbunds centralorganisation (FFC) anser, a tt m an bör 
skilja mellan den allm änna sjukligheten och den arbetsbetingade sjuk
ligheten. Den fö rra  påverkas norm alt av hälsopolitiken, som under se
nare år varit inriktad på landskom m unerna. Sålunda bör hälsovården 
för jordbruksbefolkningen ha skötts bättre än för stadsbefolkningen. 
A rbetarskyddet fö r dem som är anställda inom  jordbruket bör organi
seras i enlighet m ed stadgandena i lagen om skydd i arbetet. N är det 
gäller företagare som u tfö r eget arbete gäller dock inte denna lag, 
vilket betyder att det finns en lucka. D e nordiska sam arbetssträvandena 
bör utsträckas till också dem som utför eget arbete, vilket skulle m öj
liggöra inrättandet av arbetsplatshälsovård. D å erfarenhet från  andra 
branscher där grundutredningar saknas på nationell nivå är dåliga kan 
ett inledande sam arbete på nordiskt plan lätt leda in i en återvänds
gränd. Av detta skäl kan en samnordisk utredning ej prioriteras.

2.3.2. Sverige

Landstingsförbundet erinrar om att flertalet av de frågor som tas upp 
i medlemsförslaget är förem ål för utredning eller behandling i Sverige. 
Redan den år 1967 träffade överenskommelsen om riktlinjer för före
tagshälsovård mellan Svenska arbetsgivareföreningen och Landsorga
nisationen belyser detta. 1971 års riksdagsbeslut ligger till grund för 
företagshälsovårdens nuvarande inriktning. Å r 1976 tillsattes därtill 
en parlam entarisk utredning som bland annat skall pröva lämplig 
organisation för företagshälsovården i små och geografiskt spridda 
företag. D et måste anses vara synnerligen angeläget att jordbruksbefolk
ningen får sina hälsovårdsproblem  lösta. G enom  att dessa frågor för när
varande är förem ål för uppm ärksam het i olika avseenden kan förbun
det inte, u tifrån de intressen som m an företräder, finna någon anled
ning att påbörja ytterligare utredningsverksam het på nordiskt plan på 
detta område.

2.4. Remissinstanser som avstår från att yttra sig över medlemsförslaget
2.4.1. Danmark

Landbrugsministeriet finner ej anledning a tt kom m a med särskilda 
kom m entarer då berörda lantbruksorganisationer hörs direkt av N or
diska rådets danska delegation.
A ss ur an dé r-Societetet har inga synpunkter a' t anföra i saken.



360 A 493/s: Bilaga 2

Am tsrådsforeningen i D anm ark  har inga synpunkter på m edlem sför
slaget.

2.4.2. Norge
D e norske livforsikringsselskapers forening  påpekar att m an vanligtvis 

inte engagerat sig speciellt i frågor som rö r yrkessjukdom ar och arbets
olyckor och har därför inga kom m entarer till medlemsförslaget.

3. U tskottet
M edlemsförslaget, som under 1976 rem itterades till ett stort antal 

m yndigheter och organisationer i de nordiska länderna, tillstyrktes av 
det övervägande antalet remissinstanser. M ånga instanser ansåg att, 
innan det föreslagna utredningsarbetet inleddes, de undersökningar som 
gjorts inom om rådet i de olika nordiska länderna borde kartläggas samt 
erforderliga jäm förelser av ADB-register m. m. göras. E tt gemensamt 
sem inarium  skulle kunna bidra till detta.

U tskottet beslöt därför inbjuda experter från  olika m yndigheter och 
organisationer för att belysa de problem som aktualiserats i medlem s
förslaget. Seminariet hölls i K uopio den 12— 13 oktober 1977. U tskottet 
fick därigenom en grundlig orientering av hela problem om rådet och vill 
på grundval av seminariets resultat fram hålla nedanstående om råden 
som ägnade fö r sam nordiska åtgärder för att förbättra hälsovården och 
arbetsmiljön för de i jordbruket sysselsatta.

Vid seminariet konstaterades, att den officiella statistiken i de nor
diska länderna var så olika utform ad, att några slutsatser beträffande 
lantbruksbefolkningens sjukdom sbenägenhet i N orden som helhet inte 
kunde dras, m en att en harm onisering av statistiken, genom förbar inom 
5— 7 år, kunde ge ett sådant bedömningsunderlag. Em ellertid kunde 
man redan nu fastställa a tt ryggsjukdomar, ledsjukdomar, hjärt- och 
blodkärlssjukdom ar, m entala sjukdom ar och sjukdom ar i matsmältnings
organen var de oftast förekom m ande. Undersökning av utbredningen av 
dessa var nödvändig för en säkrare bild av lantbruksbefolkningens häl
sotillstånd, liksom även gemensamma m etoder för hälsoundersökningar. 
U tskottet kan instäm m a häri och vill dessutom understryka vad som 
fram kom m it angående konkreta åtgärder för att förbättra hälsoläget för 
lantbruksbefolkningen. Dessa borde i främ sta rum m et sättas in på det 
generella planet, dels preventivt genom förändring av levnadsvanor, 
kostvanor och arbetsförhållanden, dels genom utbyggnad av den all
m änna hälsovårdsservicen, så att en m inim istandard för denna service 
uppnåddes för samtliga nordiska länder, för olika landsdelar och för 
olika yrkeskategorier.

Rehabiliteringsbehovet torde vara mycket stort inom jordbruksnä
ringen och ett samarbete angående m etoder för att återställa arbetsför
m ågan är därför av stor vikt.
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Vidare vill utskottet erinra om det förslag som fram fördes beträffan
de åtgärder för att åstadkom m a enhetlighet i begreppen när det gällde 
olycksfallen i lantbruket.

E tt gemensamt nordiskt form ulär för registrering av olycksfall borde 
sålunda utarbetas. Förutom  personalia och data rörande tidpunkt borde 
genom form uläret kunna insamlas uppgifter rörande olycksfallets olika 
skeden, d. v. s. innan olyckan skedde, olycksperioden, perioden efter 
olyckan. V idare borde form uläret innehålla en beskrivning av det u tför
da arbetets art och den typ av maskin som använts. Genom  användande 
av ett sådant form ulär skulle statistikinsamlingen rörande olycksfall un
derlättas. U tskottet vill tillstyrka detta förslag.

U tskottet vill även tillstyrka stöd till det nordiska forskningssam arbete 
som pågår mellan medicinska forskare på delom råden som berör jo rd 
bruksbefolkningens hälsoproblem  och genom förande av samnordiska 
utredningsprojekt.

U tskottet noterar, att utform ningen av maskinerna, fram för allt trak 
torn, som den dom inerande arbetsmaskinen inom jordbruket, anses som 
det viktigaste problem et i arbetsm iljön inom jordbruket. Förbättringar 
är angelägna och pågående arbete därm ed bör följas och vid behov 
understödjas. L ikartade norm er och bestäm melser bör eftersträvas vad 
gäller traktorer och m askiner inom jordbruket. I detta sam m anhang bör 
även erinras om vikten av att de nordiska länderna i det internationella 
sam arbetet på standardiseringsom rådet uppträder gemensamt. D etta äm 
nesområde behandlas av rådets ekonom iska utskott.

A ndra arbetsm iljöproblem  hänför sig till t. ex. fukt, buller m. m. Vi
dare påtalades att kom binationen av dam m  och gaser, svavelväte m. m. 
kunde antas ha ogynnsamma effekter. En undersökning för att bestäm 
m a toleransnivån för dessa faktorer, enskilt och i kom bination, är enligt 
utskottets uppfattning en angelägen åtgärd. D et konstaterades att an 
vändningen av olika kemikalier kraftigt ökat inom jord- och skogsbru
ket samt inom  trädgårdsnäringen, t. ex. konstgödsel (kväve, fosfor, kalk 
m. m.). Användningen av bekämpningsmedel inom skogsbruket har vål
lat avsevärd oro.

U tskottet fick vid seminariet tillfälle att konstatera att m ånga under
sökningar rörande kemiska behandlingsmedels inverkan på arbetsmiljön 
gjorts och pågår i flera länder. Samordning för att undvika dubbelarbete 
och förbättra inform ationsutbudet torde öka effekten av det arbete som 
utförs.

M ånga av hälsoproblem en för de i jordbruket sysselsatta torde kunna 
hänföras till brister i arbetsmiljön. De i jordbruket m est fram trädande 
skadorna är skador på stöd- och rörelseorgan, som torde ha förorsakats 
av långvarig hantering av tunga säckar och olämplig arbetsställning, 
t. ex. på traktorn. M ot bakgrund av att i m ånga fall läkarexpertisen ej 
kunnat ange vilka långsiktiga följder som sådana arbetsm iljöfaktorer
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som dam m , gas etc. ger, vill utskottet fororda en epidemiologisk under
sökning för att klarlägga dessa samband i Norden. D enna undersökning 
bör sedan bilda grundval för bestäm melser om utform ningen av red
skap m. m. U tskottet noterar i detta sam m anhang med tillfredsställelse, 
a tt inom  ram en för den nordiska styrgruppen för arbetarskyddsföre- 
skrifter, ett organ som bildats av arbetarskyddsm yndigheterna, u tarbe
tas föreskrifter för t. ex. maskinell transport av tim merstockar, anlägg
ningar för flytande gödsel, motorkedjesågar, användning och förvaring 
av bekämpningsmedel samt hörselskydd och skyddshjälmar.

U tskottet vill vidare fram hålla nyttan av att pågående ömsesidiga 
rapportering och inform ation mellan myndigheter och forskningsanstal
ter utvidgas, t. ex. genom att kontaktm än utses i de olika länderna som 
ansvarar fö r ömsesidig inform ation. F ram för allt vill utskottet under
stryka seminariets bedöm ning att det mest väsentliga är att inform atio
nen om läm pliga lösningar på arbetsm iljöproblem en sprids till dem som 
berörs därav, d. v. s. de i jordbruket sysselsatta, och att dessa blir m ed
vetna om existerande skyddsanvisningar och behovet av att tilläm pa 
dem.

Vid seminariet diskuterades frågorna om form en fö r jordbrukarnas 
anslutning till sjukförsäkringen, karenstider sam t lantbrukarhustruns 
ställning inom sjukförsäkringen. D et konstaterades, att sjukförsäkringens 
om fattning var total men att skillnader fanns i graden av obligatorium 
samt beträffande antalet karensdagar. D et uttalades, a tt miniminivån 
beträffande sjukpenningens storlek borde anpassas så att jordbrukaren 
h ar ekonomisk m öjlighet att redan från  första sjukdagen skaffa av
lösare. V idare framhölls, att kvinnans insats i jordbruksarbetet borde 
beaktas i större om fattning än vad som var fallet. F ör närvarande var 
hennes försäkringsskydd i flera länder sämre än mannens.

F rån  lantbrukarhåll underströks att jordbrukare borde ha samma fö r
säkringsskydd vid ålderdom  och vid nedsatt arbetsförm åga som lön
tagare, och att m an borde sträva efter en sådan flexibilitet i pensions
systemen att jordbrukaren gavs möjlighet att erhålla pension före den 
norm ala pensionsåldern, vilket skulle vara till fördel t. ex. vid genera
tionsskifte. V idare borde jordbrukare om fattas av obligatorisk olycks
fallsförsäkring. U tskottet no terar att dessa synpunkter kan behöva be
aktas vid arbetet med reform er i försäkrings- och pensionssystemen i de 
nordiska länderna.

Seminariet diskuterade frågan om ledighet för jordbruksbefolkningen 
och det konstaterades att det förelåg stort behov av en insats för att 
skaffa de i lantbruket sysselsatta, oavsett om de var företagare eller lön
tagare, samma rekreationsm öjligheter som i dag åtnjutes av större delen 
av befolkningen. F rågan om semester och fritid för jordbruksbefolk
ningen torde enligt seminariet på det mest effektiva sättet kunna lösas 
genom en form  för avbytarordning.
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U tskottet erinrar om att i N orge ett sådant system införts, som till
försäkrar jordbrukarna det nödvändiga ekonomiska och praktiska bi
ståndet vid sjukdom. M ot bakgrund av erfarenheterna av detta system 
bör enligt utskottets uppfattning ekonom iska och organisationsmässiga 
aspekter på avbytarsystem utredas med sikte på att ge lantbruksbefolk
ningen samma möjligheter till ledighet som övriga befolkningsgrupper. 
E tt avbytarsystem måste även tillgodose intresset hos dem som anställs 
som avbytare vad gäller fasta arbetsförhållanden och en tillfredsstäl
lande arbetsmiljö.

Sammanfattningsvis konstaterar utskottet, att rem issbehandlingen och 
det efterföljande seminariet givit en god grundval för vidare arbete för 
att förbättra hälsovård och arbetsmiljö för de i jordbruket sysselsatta. 
En god arbetsmiljö i vidaste mening torde vara av betydelse för att 
trygga en tillfredsställande rekrytering till denna näring.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får utskottet föreslå att rådet 
antar följande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u t
arbeta gem ensamma riktlinjer för åtgärder för att fö rbättra  a r
betsmiljö, hälsovård och rehabilitering för de i jordbruket syssel
satta i Norden.

Stockholm den 19 januari 1978

Liv Andersen (A ) Asbjørn Haugstvedt (Kr.F.)
Förman

Ragnhildur Helgadóttir (Sj.) 

Hans Jørgen Jensen (S)

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Paul Jansson (s) 

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Skl)
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A 495/j

Medlemsförslag
om självständig färöisk representation i Nordiska rådet

( Väckt av Erlendur Patursson)

E tter at det færøyske landsstyre i henhold til en av lagtinget fattet 
beslutning hadde henvendt sig til den danske regjering om å få i stand at 
det færøyske landsstyre og det færøyske lagting ble representert i Nordisk 
Råd, ble det foretatt slike endringer i avtalen om Nordisk Råd, at det 
færøyske lagting velger to av den danske delegasjons m edlem m er mens én 
representant blir oppnevnt av det færøyske landsstyre.

Færøyene har da siden 1970 deltatt i Nordisk Råds arbeide under de 
givne betingelser, men på Færøyene har m an hele tiden betraktet denne 
ordning som rent foreløpig og alltid ønsket en endring i den, således at 
Færøyene ble selvstendig medlem av rådet likestilt m ed de nåværende 
fem. I den samarbeidsavtale, som den 11. januar 1975 ble inngått mellem 
tre av lagtingets partier, og som teller 18 av lagtingets 26 medlemmer, 
uttales da også at m an fortsatt skal arbeide henim ot en likestilling av 
Færøyene i Nordisk Råd.

D et skulle være ganske unødvendig å påpeke det naturlige, ja selv
følgelige i dette ønske. Færøyingene er en av de nordiske nasjoner og 
bør derfor i det nordiske samarbeide ikke ha ringere stilling enn de øvrige. 
Rett nok har de to færøyske representantene samme tale-, forslags- og 
stem m erett som de øvrige representanter, m en noen selvstendig represen
tasjon er dette likevel ikke. D ertil kommer, at meget av det nordiske sam
arbeide etter hvert foregår u tenfor selve rådet —  i m inisterrådet, presidiet, 
kommisjoner, kom itéer m. v. —  og der er Færøyene helt avskåret fra 
medvirken og deltakelse.

I henhold hertil foreslås
at Nordisk Råd rekom m anderer presidiet å utarbeide og forelegge 

rådet forslag om sådanne endringer i avtalen om Nordisk Råd, 
at Færøyne blir selvstendig medlem av rådet like stilt med de 
øvrige.

K irkjubøur, 8. august 1976

Erlendur Patursson (Tvfl)
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B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över medlemsför
slaget

Til juridisk udvalg er henvist medlemsförslag A  495/j om selvstændig 
færøsk repræsentation i Nordisk Råd.

Udvalget har behandlet spørgsmålet på m øder den 18. januar 1977 i 
Stockholm, den 31. m arts og 2. april 1977 i Helsingfors, den 3. august
1977 i A kureyri, den 31. oktober 1977 i Stockholm og den 23. og 24. januar
1978 i Stockholm.

1. M edlemsförslaget

M edlemsförslaget er frem sat af lagtingsmedlem Erlendur Patursson. 
Det er dateret august 1976 og frem sat for N ordisk R åd den 25. oktober 
1976.

D et foreslås i medlemsförslaget, a t N ordisk R åd anm oder præsidiet om 
at udarbejde og forelægge rådet forslag til sådanne ændringer af aftalen 
om Nordisk Råd, a t Fæ røem e bliver selvstændigt medlem af rådet lige
stillet m ed de øvrige medlemmer.

D et anføres, at den nugældende ordning fo r færøsk repræsentation, 
hvorefter det færøske lagting vælger to m edlem m er til den danske delega
tion og det færøske landsstyre én, hele tiden på Fæ røerne er blevet be
tragtet som en foreløbig ordning. D er henvises til, a t partier, der repræsen
terer et flertal i lagtinget, senest i januar 1975 h ar vedtaget en sam arbejds
aftale, hvori indgår en udtalelse om, at m an fortsat skal arbejde henim od 
ligestilling af Fæ røem e i N ordisk Råd.

D et fremhæves endvidere, a t Færøerne er afskåret fra  a t medvirke og 
deltage i den del af det nordiske samarbejde, som foregår uden fo r selve 
rådet, dvs. i m inisterrådet, præsidiet, kommissioner, kom iteer m. v.

2. Regeringsforslag B 4/j om repræsentation fo r  Færøerne i N ordisk Råd  

U nder den behandling i Nordisk Råd, som fandt sted af det i 1967
frem satte regeringsforslag om repræsentation for Færøerne i N ordisk Råd 
nedsatte de nordiske statsministre i 1967 en særlig komité til udredning af 
form erne for de selvstyrende om råders repræsentation i N ordisk Råd.

Kom iteen svarede i sine undersøgelser bl. a. benægtende på et spørgsmål 
om, hvorvidt nationale m inoritetsgrupper —  sproglige, etniske eller re t
lige —  var særskilte folkeretssubjekter. K om iteen kunne ikke fremvise 
eksempler på, a t ikke-suveræne om råder skulle have deltaget i interparla- 
mentariske organer. Således indeholdt hverken statutterne for E uropa



366 A 495/j: Bilaga 2

rådet, Rom- og Paristraktaterne eller statutterne for D en interparlam en- 
tariske U nion m uligheder for et sådant arrangem ent.

I en redegørelse fo r Færøernes og Å lands statslige stillinger inden for 
D anm arks rige og republikken F inland udtaler kom iteen bl. a.:

Färöarnas statsrättsliga ställning har inte fastlagts i D anm arks rikes 
grundlag. Loven af den 23. M arts 1948 om Färöarnes H jem m estyre kan 
därfö r form ellt-juridiskt upphävas och ändras ensidigt av de danska lag- 
stiftningsm yndighetem a. Politiskt och m oraliskt m åste Hjem mestyreloven 
em ellertid anses jäm ställd med en överenskommelse som inte kan ändras 
u tan  lagtingets samtycke.

D en centrala befogenheten i Färöarnas och Å lands självstyrelse ä r  det 
faktum  att de båda om rådena har rä tt a tt genom sina dem okratiskt valda 
parlam entariska organ och genom adm inistrativa myndigheter, som är 
ansvariga inför dessa parlam entariska organ, stifta lagar om och adm ini
strera vissa rättsliga angelägenheter.

Om rådenas särställning kom m er alltså i första hand till uttryck genom 
denna m öjlighet att, inom vissa i lag närm are angivna ram ar, adm ini
strera vissa angelägenheter u tan  inblandning av riksmyndigheterna. Dessa 
ram ar är för båda om rådena mycket vida eller, annorlunda uttryckt, 
självstyrelsen måste —  även vid en internationell jäm förelse —  anses vara 
mycket vidsträckt.

Såväl Färöarnas som Ålands självstyrelse om fattar vissa delar av om 
rådenas inre angelägenheter. D et kan därför vara riktigt a tt karakterisera 
de båda ögrupperna som delvis självstyrande. Utrikespolitiska frågor, t. ex. 
ingående eller upphävande av internationella avtal, faller under riksmyn- 
digheternas kompetens. Om en internationell överenskommelse angår frå 
gor som om fattas av respektive områdes självstyrelseslagstiftning kan den 
em ellertid inte appliceras på F äröarna och Å land annat än efter beslut av 
självstyrelsesmyndighetema.

En viss skillnad finns mellan Färöarnas och Ålands ställning såvitt angår 
m edverkan vid förhandlingar med främ m ande m akt. F ö r Å land gäller att 
den tjänstemässiga handläggningen av utrikesärenden undantagslöst är 
förbehållen riksmyndigheterna. F äröarna därem ot kan, när det gäller fö r
handlingar om handels- och fiskeriavtal, efter överenskommelse i varje 
särskilt fall få möjlighet att tillvarata särskilda färöiska intressen.

De angelägenheter som enligt de båda självstyrelselagarna förbehållits 
riksm yndigheterna är —  som fram går av denna redogörelse —  för båda 
ögrupperna i stort sett utrikesärenden, statsrätt, familje- och arvsrätt, de 
allm änna civilrättsliga reglerna på sak- och obligationsrättens område, 
straffrätt och processrätt.

3. Medlemsförslag A 456/j om repræsentation i Nordisk Råd for den 
samiske befolkning

I sin betænkning af 19. januar 1976 over medlemsförslaget henviste 
juridisk udvalg bl. a. til den undersøgelse, der i 1969 var blevet indhentet 
fra  Nordisk Organisationskomité om det samme spørgsmål.

I denne udtalelse fremhævedes det, a t Nordisk Råd i henhold til ved
tægterne er et sam arbejdsorgan mellem suveræne staters folkeforsamlinger 
og regeringer. D ette princip burde fastholdes, da det ville kunne afsvække
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rådets stilling og mindske dets indflydelse, hvis forskellige folkegrupper 
uden nogen forfatningsmæssig særstilling kunne opnå egen repræsentation 
i rådet.

Juridisk udvalg fandt, a t disse synspunkter også i 1976 burde m edføre, 
a t der ikke tilvejebragtes mulighed for en selvstændig samisk repræsenta
tion i Nordisk Råd.

Nordisk Råd tiltrådte under rådets 24. session 1976 denne indstilling.

4. Nordisk M inisterråd

I anledning af henvendelser fra Færøernes landsstyre og Ålands land- 
skabsstyre har m inisterrådet den 22. oktober 1976 vedtaget a t besvare 
henvendelserne således:

Nordisk M inisterråd har m odtaget Å lands landskabsstyres og Fæ røer
nes landsstyres brev dateret henholdsvis 28. april og 20. maj 1976 med 
anm odning om uden stem m eret a t blive repræsenteret ved ministerråds- 
m øder m. m., hvor sager af interesse for de selvstyrende om råder er til 
behandling, sam t løbende at blive orienteret om M inisterrådets beslut
ninger og foranstaltninger iværksat som følge heraf.

M inisterrådet er indforstået med, at der etableres direkte kontakter til 
Å lands landskabsstyre og Færøernes landsstyre om em ner, der vedrører 
de to om råder, for derigennem på et tidligt stadium  af sagernes behandling 
at få synspunkter og forslag til brug i det videre arbejde.

M inisterrådet h ar derfor besluttet, at repræsentanter for Å lands land
skabsstyre og Færøernes landsstyre kan deltage uden stem m eret i minister- 
rådsm øder og embedsm andskomitém øder, der behandler sager af interesse 
for Å lands landskabsstyre og Færøernes landsstyre.

R epræsentanterne forudsættes i disse tilfælde at indgå i den finske 
respektive danske delegation.

M inisterrådet m ener videre, a t formidlingen af ovenfor nævnte kontak
ter og af inform ation om det nordiske regeringssam arbejde bør ske via det 
finske respektive det danske stedfortræderkontor.

5. M edlemsforslagets behandling i juridisk udvalg

I sin betænkning af 31. m arts 1977 tilkendegav et flertal i juridisk ud 
valg, at man under hensyn til, at der ikke forelå nogen officiel udtalelse 
fra  den danske regering og fra  det færøske landsstyre, ikke fandt, a t der 
for udvalget var tilvejebragt et m ateriale, som gjorde det forsvarligt at 
afgive en endelig indstilling til Nordisk Råd. R ådet tog til efterretning, at 
sagen viderebehandledes i juridisk udvalg.

6. Remissudtalelse over medlemsförslag A  495/j

D et danske statsministerium har i en udtalelse af 7. decem ber 1977 
meddelt, a t forslaget af rigsombudsm anden på Færøerne har været fo re
lagt Færøernes landsstyre, på hvis foranledning sagen har været behandlet 
i det færøske lagting. D en 16. m arts 1977 har lagtinget m ed 21 stemmer 
mod 0 tilsluttet sig, a t spørgsmålet om selvstændig færøsk repræsentation
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i N ordisk R åd tages op til ny behandling i rådet. Statsministeriet udtaler, 
a t spørgsmålet om ændring af form en fo r den færøske repræsentation i 
N ordisk R åd m å ses i sammenhæng m ed spørgsmålet om gennemførelse 
af grønlandsk repræsentation i rådet i forbindelse m ed indførelse af h jem 
m estyre i G rønland. D er er på denne baggrund optaget forhandlinger m ed 
Færøernes hjemmestyre.

7. Juridisk udvalg

N ordisk Råd har senest i 1976 under behandlingen af medlemsförslag 
A  456/j om repræsentation i Nordisk R åd fo r den samiske befolkning 
overvejet spørgsmålet om principperne for N ordisk R åd som et in te r
nationalt samarbejdsorgan. Nordisk R åd fastholdt som sit principielle 
synspunkt, a t N ordisk R åd er et sam arbejdsorgan mellem suveræne staters 
folkeforsamlinger og regeringer, og a t dette princip burde fastholdes, da 
det ville kunne svække rådets stilling og mindske dets indflydelse, hvis 
forskellige folkegrupper uden nogen forfatningsmæssig særstilling kunne 
opnå egen repræsentation i rådet.

Nordisk Råds vurdering havde bl. a. sin baggrund i de foran under 
pkt. 2 og 3 refererede synspunkter fra  tidligere grundige undersøgelser af 
de samme spørgsmål, hvoraf det bl. a. fremgik, at nationale m inoritets
grupper —■ sproglige, etniske eller retlige —  ikke kunne anses som sær
skilte folkeretssubjekter.

D et er juridisk udvalgs opfattelse, a t forudsætningerne ikke er ændret 
fo r den vurdering, som blev foretaget af den arbejdsgruppe, som de n o r
diske statsministre og N ordisk Råds præsidium nedsatte i forbindelse m ed 
behandlingen af regeringsforslaget B 4, som førte til den nuværende repræ 
sentation for Færøerne og Å land i N ordisk Råd. Juridisk udvalg er derfor 
fortsat af den opfattelse, a t det nordiske sam arbejde på politisk plan som 
udgangspunkt bør foregå mellem suveræne staters folkeforsam linger og 
regeringer.

Juridisk udvalg konstaterer på denne baggrund, a t der på nuværende 
tidspunkt ikke findes formelle forudsætninger fo r a t indlede nye under
søgelser om Nordisk Råds sammensætning.

Juridisk udvalg indstiller derfor til Nordisk Råd,
at Nordisk R åd ikke foretager videre i anledning af medlemsförslag 

A  495/j om selvstændig repræsentation fo r Færøerne i Nordisk 
Råd.

Stockholm, den 24. januar 1978

E rik A dam sson (s) Astrid  Gjertsen (H)
Fung. formand 

Anna-Liisa H yvönen (Skdl) 

L iv Stubberud (A)

Tellervo Koivisto (Sd) 

H åkan Winberg (m)



A 495/j: Bilaga 2 369

Reservation 1

Vi henviser til Mogens Voigts udtalelse af 31. m arts 1977 (25. session 
p. 755) hvori det blev dybt beklaget, at forslaget ikke kom til behandling 
på Nordisk Råds 25. session og samtidig påpeget, a t en afvisning m åtte 
m edføre den danske regerings omgående optagelse af forhandlinger med 
det færøske styre, således at forslaget kunne være sikret behandling på 
Rådets 26. session.

Først ved udtalelse af 9. decem ber 1977 har den danske statsminister 
meddelt, a t forslaget om en selvstændig færøsk repræsentation i Nordisk 
Råd skal ses i sammenhæng med spørgsmålet om gennemførelse af 
grønlandsk repræsentation i Rådet i forbindelse med indførelse af h jem 
mestyre i G rønland, og at der på denne baggrund er optaget fo rhand 
linger med det færøske styre.

D et er vor opfattelse, at den danske regering har udvist en komplet 
m anglende forståelse og forhandlingsvilje over for det færøske folk i 
denne sag ved således at trække sagen i langdrag, og vi erindrer om, at 
det færøske lagting den 16. marts 1977 enstemmigt har vedtaget en an
m odning om forhandlinger m ed den danske regering om selvstændig 
repræsentation i Nordisk Råd.

Vi finder ikke, at statsminister A nker Jørgensens oplysninger om for
handlingerne er særlig befordrende for det nordiske samarbejde, og fin
der heller ikke, at spørgsmålet om den færøske repræsentation kan have 
en pind at gøre med, om G rønland får hjem m estyre eller ej.

P å denne baggrund støtter vi forslagsstilleren E rlendur Patursson, der 
under juridisk udvalgs møde i Stockholm den 24. januar 1978 udtalte, 
a t udvalgets behandling af forslaget var en dyb skuffelse for ham  og 
ville vække stor bitterhed hos det færøske folk.

U nder henvisning til ovenstående skal undertegnede derfor i anled
ning af medlemsförslaget indstille,

at N ordisk Råd anm oder præsidiet om at udarbejde og frem 
lægge forslag til sådanne ændringer i aftalen om Nordisk Råd, 
at Færøerne får en selvstændig repræsentation i Rådet.

Stockholm, den 24. januar 1978 

L eif Glensgård (FP) M ogens Voigt (FP)
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Reservation 2

Förslaget från  E rlendur Patursson om självständig färöisk representa
tion i N ordiska rådet framlades i oktober 1976. Sedan dess har mycket 
litet gjorts för att skapa förutsättningar för ett beslut vid kom m ande 
session i Oslo 1978.

I förslaget anförs att den nu gällande ordningen för färöisk represen
tation hela tiden på Färöarna betraktades som en tillfällig ordning. En 
huvudm otivering för en annan representation synes vara att med nu gäl
lande ordning är F äröarna avskuret från  att medverka och deltaga i den 
del av det nordiska sam arbetet som försiggår u tanför själva rådet, 
dvs. i m inisterrådet, presidiet, kommissioner, kom m ittéer osv. En 
sådan ordning är enligt min mening otillfredsställande.

Den 16 m ars 1977 har det färöiska lagtinget enhälligt uttalat sig för 
att frågan om självständig färöisk representation tas upp till ny behand
ling i N ordiska rådet. Trots detta har uppenbarligen mycket litet blivit 
gjort från den danska regeringens sida för att föra denna fråga framåt.

U nder hänvisning till ovanstående hemställes,
att N ordiska rådet uppdrar åt presidiet att ta  initiativ till en u t

redning rörande m öjligheterna till självständig representation i 
N ordiska rådet för självstyrande om råden och etniska grupper.

Stockholm den 24 januari 1978

Lars Werner (vpk)
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A 496/t

Medlemsförslag
om samnordiska åtgärder för att underlätta handikappades användande 
av kollektiva trafikmedel

( Väckt av Kristian Albertsen, Eric Carlsson, M agnús Kjartansson, Reidar 
T. Larsen, K jeld  Olesen och Folke Woivalin)

E tt led i den sociala omsorgen om  m edborgarna är åtgärder för att 
underlätta för handikappade personer a tt leva ett norm alt liv. H ärvid är 
bl. a. av vikt att anpassa trafiken till de handikappades förutsättningar.

I Sverige har en utredning rörande det allm änna kom m unikations
väsendets anpassning till de handikappades situation —  den s. k. HAKO- 
utredningen —  lagt fram  förslag i betänkandet Handikappanpassad kol
lektivtrafik (SOU 1975: 68). M ålsättningen för utredningen har varit att 
en så stor handikappanpassning som möjligt av de kollektiva färdm ed
len skall uppnås. U tredningen definierar som handikapp den som på 
grund av nedsatt fysisk eller psykisk förm åga inte kan utnyttja de nu 
varande allm änna trafikm edlen eller som m öter m era betydande svå
righeter vid förflyttning och resa. Som allm än slutsats konstaterar u tred 
ningen, att trafikm yndigheterna m åste lägga ner stora ansträngningar på 
insatser för att göra det lä ttare för handikappade personer att anlita all
m änna färdm edel. D et utvecklingsarbete som kan behövas måste främ 
jas. V idare måste också tillverkare av fordon ha sin uppm ärksam het rik
tad på hithörande problem.

U tredningen ger en uppfattning om storleken av behovet av åtgärder 
för de handikappade när den konstaterar, att ca 250 000 personer i Sve
rige, d. v. s. något över 3 % av befolkningen, har en sådan begränsning 
i sin fysiska eller psykiska utrustning att de i kom m unikationssam m an- 
hang är gravt handikappade. Andelen i övriga nordiska länder torde lig
ga i närheten av det svenska antalet. A ntalet trafikanter m ed lindrigare 
handikapp som bedöm s få direkt ny tta och glädje av en allm änt ökad 
tillgänglighet och standard utgör över en tiondel av befolkningen.

På grundval av en kartläggning av de handikappades svårigheter i 
kollektivtrafiken konstateras att de har svårigheter att kom m a på och 
av färdm edlen. M ånga handikappades m öjligheter att på egen hand resa 
kollektivt är för närvarande praktiskt taget obefintliga. Personer med
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nedsatt syn eller hörsel och utvecklingsstörda m. fl. har svårigheter så
vitt gäller inform ation om destinationer, avgångs- och ankom sttider 
m. m.

U tredningen lägger fram  ett antal förslag som om fattar ett ram pro
gram  fö r anpassningsåtgärder avseende färdm edel, term inaler och n är
miljö sam t fö r forskning och utveckling och införande av riksfärdstjänst 
som kom plem ent till den nuvarande kom m unala färdtjänsten som u tny tt
ja r taxibilar.

U töver konkreta tekniska anpassningsåtgärder på färdm edel föreslår 
utredningen en intensifierad forsknings- och utvecklingsverksam het på 
trafikom rådet för att finna lösningar på de handikappades speciella 
transportproblem .

1975 fram lades även en rapport av en dansk kommitté, Udvalget ved
rørende bevægelsehemmedes transport med offentlige transportm idler. 
D en danska rapporten  har en något vidare definition av begreppet han
dikappad än den svenska, och dess rekom m endationer är m er generellt 
utform ade.

De nordiska länderna ligger vid en internationell jäm förelse väl fram 
m e vad gäller omsorgen om de handikappade i trafiken. N ordiska rådet 
har antagit ett antal rekom m endationer som berör deras problem . Så
lunda rekom m enderade rådet 1958 regeringarna a tt vidta åtgärder för 
genom förande av tullfrihet eller tullättnader vid im port av proteser, in
validvagnar och andra hjälpm edel fö r vanföra (rek. nr 33/1958). N io 
år senare rekom m enderade rådet regeringarna att undersöka förutsätt
ningarna fö r ett förenhetligande av bestäm m elserna om befrielse för 
handikappade från tull- och andra avgifter vid anskaffande av m otor
fordon (rek. nr 17/1967). Sam m a år tillställde presidiet de nordiska flyg
bolagen en hänvändelse om harm onisering av reglerna för rabatter för 
passagerare med handikapp. E ndast förstnäm nda rekom m endationen 
kan sägas ha genomförts.

1973 antog rådet en rekom m endation (nr 25) till m inisterrådet att 
genom föra enhetliga trafikregler fö r eldrivna invalidfordon med särskild 
hänsyn till trafiksäkerheten. Rekom m endationen är under arbete inom 
ministerrådet.

U nder m inisterrådet bedrivs även ett projekt som bl. a. är inriktat på 
att få fram  bättre tekniska hjälpm edel för handikappade. I detta syfte 
har ansökts om bidrag från  den nordiska fonden för teknologi och in
dustriell utveckling för ett sam nordiskt projekt avseende telekom m unika
tioner fö r döva och dövblinda sam t för ett annat projekt som avser sam
nordisk testning av vissa hjälpmedel. Initiativ har vidare tagits till att de 
organ i de nordiska länderna som sysslar med inköp av handikapphjälp
m edel närm are skall dryfta m öjligheterna till gem ensamma inköp. F rå 
gan om  m öjligheterna till större likform ighet vid tilldelning av handi
kapphjälpm edel har även uppm ärksam m ats.
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U nder m inisterrådet h a r nyligen ett nytt sam nordiskt organ, N ordiska 
näm nden för handikappfrågor, bildats. N äm nden h ar u tfö rt en registre
ring av projekt i N orden på handikappom rådet. P å  trafikom rådet har 
därvid noterats ett svenskt projekt som avser anvisningar fö r lyftplattor, 
en svensk kontaktgrupp fö r handikappfrågor i sam band m ed resor på SJ, 
samt ett norskt projekt som avser en sam lad värdering av de funktions- 
häm mades problem  vid transporter.

D e ovannäm nda danska och svenska u tredningarna synes ge utgångs
punkten för ett antal projekt som med fördel borde kunna ges en sam 
nordisk uppläggning. M ånga av dessa projekt —  inte m inst trafik- och 
färdm edelstekniska —  är av så specifik teknisk karak tär a tt för att kon
kreta förslag till anpassningsåtgärder skall kunna läm nas krävs detalj
studier eller särskilt utvecklingsarbete, som i sin tu r förutsätter tillgång 
av expertis på flera sakom råden, bl. a. medicin, handikappfrågor, färd- 
medelstillverkning och trafikutövning. D et ä r  enligt utredningen ange
läget att utvecklingsarbetet sam ordnas inom  och mellan de olika trafik
slagen.

H är vill vi understryka att en sam ordning av nordiska resurser för 
sådana studier och utvecklingsarbete bör vara en självklarhet. Den ny- 
upprättade N ordiska näm nden fö r handikappfrågor h ar här ett viktigt 
arbetsfält.

E tt led i ett sådant utvecklingsarbete bör även vara att gem ensamma 
nordiska norm er utarbetas för de anpassningsordningar som skall vidtas 
på färdm edel och term inaler, som t. ex. trappsteg, lyftplattor, handi
kappsäten, breddade dörrar etc. Regler om  tilläm pningen av sådana nor
m er bör utform as enhetligt och i alla nordiska länder och m ed sikte på 
att ge trafikm edel sam t järnvägs- och flygstationer m. m. en standard 
som underlättar de handikappades resande i N orden.

Vi har sålunda no tera t a tt N ordiska m inisterrådet initierat ett antal 
projekt på handikappom rådet och att e tt särskilt organ, N ordiska näm n
den fö r handikappfrågor, bildats för a tt effektivisera det nordiska sam 
arbetet på handikappforskningens och hjälpm edelsförsörjningens om rå
den. E ndast ett fåtal pågående projekt berör dock trafikom rådet. Enligt 
vår mening är det av vikt a tt m an på nordiskt plan i detta skede upp
m ärksam m ar behovet av insatser fö r a tt anpassa trafikm edlen och tra 
fikterm inaler till de handikappades förutsättningar. Särskilt vill vi fram 
hålla betydelsen av förbättrade resem öjligheter och ökad rörlighet som 
ett led i rehabiliteringen för handikappade, inte m inst genom att de 
handikappades integrering i sam hället härigenom  underlättas och ökade 
möjligheter till yrkesverksamhet ges.
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M ed hänvisning till vad som ovan anförts får vi hemställa,

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att 
undersöka m öjligheterna fö r att genom  gem ensamma nordiska 
norm er och sam ordnat forsknings- och utvecklingsarbete an 
passa kollektivtrafiken till de handikappades behov.

København, Stockholm, Reykjavik, Oslo och Helsingfors den 28 oktober
1976

Kristian Albertsen (S) Eric Carlsson (c)

M agniis Kjartansson (Ab.) Reidar T. Larsen (SV)

K jeld  Olesen (S) Folke Woivalin (ÅS)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se Supplementband, s. 42)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över medlemsförslaget

Til trafikkutvalget er henvist m edlem sförslag A 496/t om felles nor
diske tiltak fo r å lette funksjonshem m edes bruk av kollektive trafikk- 
midler. Forslaget har vært drøftet p å  utvalgets m øter i Oslo den 25. 
april 1977 og på Å land den 21. juni 1977.

1. M edlemsförslaget

I medlem sförslaget anbefales at N ordisk R åd rekom m anderer Nordisk 
M inisterråd å undersøke mulighetene for å tilpasse kollektivtrafikken 
til de uføres behov gjennom  felles nordiske norm er og sam ordnet forsk- 
nings- og utviklingsarbeide.

Innledningsvis konstaterer forslagsstillerne a t tiltak for å gjøre det 
lettere fo r funksjonshem m ede å leve et norm alt liv er et ledd i den 
sosiale omsorg for medborgerne. I  denne forbindelse er det viktig å 
tilpasse trafikken til de funksjonshemmedes forutsetninger.

Forslagsstillerne henviser til den svenske H A KO -utredning (Handi- 
kappanpassad kollektivtrafik SOU 1975: 68), som hadde til mål å bidra 
til kollektivtrafikkens størst mulige tilpasning til funksjonshemmedes 
behov. I  utredningen konstateres at om trent 3 % av befolkningen i Sve
rige (ca. 250 000 personer) er alvorlig hem m et psykisk eller fysisk når 
det gjelder kom m unikasjoner —  om kring 10 % av befolkningen vil ha 
nytte og glede av öket standard og tilgjengelighet av trafikkmidlene. 
D et antas at forholdene er likedan i de andre nordiske land. I  u tred
ningen foreslås foruten konkrete og tekniske tiltak at forsknings- og 
utviklingsarbeidet forsterkes.

Forslagsstillerne er også oppm erksom  på en dansk rapport som ”U d
valget vedrørende bevægelseshemmedes transport m ed offentlige tran 
sportm idler” frem la i 1975. Begrepet ”bevegelseshemmet” i denne rap 
port er videre enn begrepet ”handikappad” i H AKO -utredningen. De 
danske forslagene er form ulert forholdsvis generelt.

Nordisk R åd har tidligere vedtatt rekom m andasjoner på området. 
Forslagsstillerne peker på:

Rek. n r 33/1958 ang. tollfrihet og tollettelser ved im port av proteser, 
invalidvogner og andre hjelpem idler for uføre 

Rek. n r 17/1967 ang. funksjonshem m edes befrielse fra  toll m. m. ved 
kjøp av m otorkjøretøyer 

Rek. n r 25/1975 ang. trafikkregler for handikappkjøretøyer.



376 A  496/t: Bilaga 2

K un den førstnevnte har vært gjennom ført mens den sistnevnte fo rt
satt behandles under M inisterrådet.

E t prosjekt med henblikk på å få frem  bedre tekniske hjelpem idler 
for uføre gjennomføres i M inisterrådets regi.

M ulighetene for felles innkjöp av hjelpem idler vil form odentlig snart 
drøftes av vedkom m ende nordiske instanser.

Forslagsstillerne er oppm erksom  på at Nordisk nem nd for handikapp- 
spørsmål har vært opprettet under M inisterrådet. N em nden har gjennom 
ført registrering av nordiske prosjeker på handikappom rådet. N em nden 
ventes å effektivisere det nordiske sam arbeide såvel når det gjelder 
handikappforskning som forsyningen m ed hjelpem idler.

D e ovenom talte utredninger bør etter forslagsstillernes mening kunne 
gi utgangspunkt for en del prosjekter som m ed fordel kan gjennom 
føres i nordiske fellesskap. M ange av disse forutsetter nærm ere detalje- 
studier —  hvorledes utviklingsarbeide bør samordnes innenfor og imel
lom de forskjellige trafikkm idler.

Forslagsstillerne understreker at samkjøring av nordiske ressurser i 
forbindelse med disse studier og utviklingsarbeide bør være en selvfølge. 
U tarbeidelse av felles nordiske norm er for tilpasningsanordninger på 
kjøretøyer og term inaler bør være et ledd i utviklingsarbeidet. Regler 
om praktisk gjennomføring av norm ene bør være ensartet med henblikk 
på at trafikkm idlene og term inalene får en standard som gjør det lettere 
for bevegelseshemmede å reise i Norden.

Til slutt gjør forslagsstillerne oppm erksom  på betydningen av bedre 
reisemuligheter og øket bevegelighet for de uføres rehabilitering gjen
nom øket integrering i sam fundet og øket sysselsettingsmuligheter.

2. Remissuttalelser

2.1 Innkom ne remissuttalelser

M edlemsförslaget har på vanlig m åte vært sendt til berørte m yndig
heter og organisasjoner til uttalelse. D et er innkom m et uttalelser fra 
følgende instanser:

Nordiske:
Nordisk trafikksikkerhetsråd 
N ordiska näm nden för handikappfrågor 
N ordiska handikappförbundet 
Nordisk forening fo r rehabilitering 
SAS

Danmark:
M inisteriet for offentlige arbeider 
Hovedstadsom rådets Trafikselskab 
Landsforeningen D anm arks Bilruter 
Landsforeningen af Vanføre
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Folkepensionistforeningernes og Invalideorganisationernes K ontakt
udvalg

Danske Privatbaners Fælleskontor 
D anair
D anm arks Rederiforening

Finland:
Inrikesm inisteriet
T  rafikm inisteriet
Social- och hälsovårdsministeriet
J ärn vägsstyrelsen
Ålands landskapsstyrelse
Helsingfors stads trafikverks tekniska planeringsbyrå
Finlands stadsförbund
Finlands svenska kom m unförbund
Delegationen för vården av utvecklingshämm ade
Invalidförbundet
F innair
Finlands rederiförening 
Linja-autoliitto r.y 
Bilfærgernes Rederiforbund

Norge:
Sam ferdselsdepartem entet 
Sosialdepartem entet 
V egdirektoratet 
Luftfartsdirektoratet 
Norges statsbaner 
Norges rutebilforbund 
Ruteskipenes rederiforening

Sverige:
Socialstyrelsen 
Statens järnvägar 
Luftfartsverket
Styrelsen for teknisk utveckling 
Statens handikappråd 
Svenska kom m unförbundet 
Landstingsförbundet

Stort sett alle innkom ne rem issuttalelser gir sin tilslutning til med- 
lemsforslagets intensjoner.

2.2 N ordiske uttalelser

N ordisk trafikksikkerhetsråd (N T R )  er beredt til å  bistå ved even
tuelle undersøkelser såvidt de vil berøre trafikksikkerhetsm essige proble
mer. N T R  gjør oppm erksom  på at N ordisk em betsmannsnemnd for 
transportspørsm ål har til hensikt å oppnevne en arbeidsgruppe fo r funk
sjonshemmedes transport- og kom m unikasjonsproblem er.

N ordiska näm nden fö r  handikappfrågor konstaterer at de fleste tiltak 
som er blitt gjennom ført nasjonalt ikke har vært sam ordnet i N orden.
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D et er viktig å komme fram  til retningslinjer for forsknings- og utvik
lingsarbeidet m ed henblikk på at investeringer for å øke funksjons
hem medes m obilitet ofte er store og langsiktige. N em nden har vært 
særlig interessert i spørsmål vedrørende sikkerhetsaspektene samt p ro 
blem er i tilknytning til den såkalte 'färd tjänst’. N em nden er villig til, i 
sam arbeid m ed N ordisk em betsmannskom ité for transportspørsm ål 
(NET), å foreslå en oppdeling av slik utviklings- og forskningsvirksom
het mellom de nordiske land.

N år det gjelder flyreiser hilser nem nden den nye og m er liberale defi
nisjon av begreppet ’fysiskt handikappad person’ velkommen. De i D an
m ark vedtatte og i N orge og Sverige foreslåtte bestem melser for funk
sjonshemmedes flyreiser er et godt eksempel på et om råde der nordisk 
samarbeid, i dette tilfelle mellom luftfartsm yndigheter, sosiale m yndig
heter og funksjonshemmedes organisasjoner, bør være en selvfølge.

N em nden understreker til slutt viktigheten av N E T ’s initiativ angå
ende oppnevning av en særskilt nordisk arbeidsgruppe for å behandle 
funksjonshemmedes transportproblem er. To personer fra hvert land 
inngår i arbeidsgruppen hvorav den ene er representant for handikapp- 
virksomhetene.

N em nden gir sin tilslutning til medlemsförslaget.
Nordiska handikappförbundets (N H F) medlem sforeninger gir sin til

slutning til den foreslåtte harm onisering av norm er for trafikkm idlenes 
tilgjengelighet for handikappede. N H F  konstaterer at det faktum  at 
m inst 10 % av befolkningen slett ikke eller kun m ed store vanskelig
heter kan benytte seg av busser, tog og flytrapper er grunnen til at disse 
spørsmål nå behandles på forskjellig hold. Forbundet gjør oppmerksom 
på at man alt har oppnådd positive resultater på enkelte om råder. E fter
som trafikkm idlene i N orden bør ha samme tilgjengelighetsstandard, bør 
felles nordiske norm er på om rådet utarbeides. N H F  gir sin tilslutning til 
medlemsförslaget.

N ordisk forening for rehabilitering (N F R )  konstaterer at medlems- 
forslaget er helt på linje med foreningens virksomhet. En av grunnene til 
a t disse spørsmål bør beaktes er tendensen til å bygge to  forskjellige 
trafikksystemer, det ene for handikappede og det andre fo r ikke-handi- 
kappede.

N F R  henviser til forsøk m ed handikappvennlige busser såvel i som 
utenfor N orden (f.eks. Chalmerbussen). N F R  m ener at det ville være 
av stor verdi —  m ed tanke på konkretisering av medlemsförslaget —  
hvis de nordiske land bevilget midler til felles prosjekter (anskaffelse av 
'tätortsbuss och långfärdsbuss’ som utgangspunkt for sam nordisk forsk
nings- og utviklingsarbeide).

N F R  ser m ed tilfredshet på N E T ’s initiativ til å oppnevne en arbeids
gruppe på om rådet. Forbundet gir sin tilslutning til medlemsförslaget.

SA S  ser positivt på medlemsförslaget, men gjør samtidig oppmerksom
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på at enkelte flyselskaper har meget små muligheter til å påvirke at 
flyene utform es i m er handikappvennlig retning. Av tekniske, sikkerhets
messige og økonomiske grunner er m ulighetene til å ombygge eksiste
rende flytyper meget begrensede.

De aktuelle skandinaviske regler om arbeides for nærværende med hen
blikk på å skape mest mulig liberale regler uten at sikkerhetskravene 
tilsidesettes. D ette arbeide bør sluttføres før ytterligere utredninger på 
flyom rådet besluttes.

Til slutt hevder SAS at det er viktig at regler for flytransport av han
dikappede samt begrepet 'handikappet’ får en internasjonal forankring.

2.3 Danske uttalelser

M inisteriet for offentlige arbejder gjør oppm erksom  på at allerede før 
medlemsförslaget ble frem satt hadde N E T  vedtatt å ta  et prosjekt ved
rørende funksjonshemmedes transport- og kom m unikasjonsproblem er 
opp på sitt virksom hetsprogram  for 1978. D et er N E T ’s hensikt å opp
nevne en arbeidsgruppe m ed representanter for hvert av de nordiske 
land for å forberede prosjekt på om rådet i løpet av 1977.

Hovedstadsområdets Trafikselskab (H T) henviser til den rapport som 
i 1975 ble frem lagt av ”udvalget vedrørende bevægelseshæmmedes 
transport m ed offentlige transportm idler” . H T  var representert i u t
valget og tiltreder prinsipielt innholdet.

Landsforeningen D anmarks Bilruter vil gjerne medvirke til nordisk 
samarbeide på dette området. Forøvrig henviser landsforeningen til den 
i 1975 i D anm ark fremlagte rapport vedrørende bevegelseshemmedes 
m uligheter i den kollektive trafikk.

Landsforeningen a f Vanføre gir sin tilslutning til medlemsförslaget 
samtidig som den gjør oppmerksom på at den danske lovgivning vedr. 
ytelse av støtte til kjøp av m otorkjøretøy avviker fra  de andre nordiske 
lands lovgivning. E tter foreningens mening innebærer den nugjeldende 
danske lovgivning en økonomisk forringelse i forhold til tidligere. 
Landsforeningen har anbefalt den danske regjering å ratifisere 
U NESCO's reviderte Florenskonvensjon hvoretter visse hjelpem idler 
for handikappede kan innføres tollfritt.

Folkepensionistforeningernes og Invalideorganisationernes K on takt
udvalg støtter forslaget og peker på at på en rekke om råder er forhol
dene i de senere år blitt vanskeligere for handikappede i forbindelse 
med rasjonaliseringer —  eksempelvis enmannsbetjening av S-togene og 
overganger til billettmaskiner. K ontaktudvalget henviser til den erfaring 
som Boligudvalget for Bevægelseshemmede har på området.

Danske Privatbaners Fælleskontor har ingen bem erkninger til med- 
lemsforslaget.

Danair slutter seg til SAS’ uttalelse (Jfr. pkt. 2.2).
Danmarks Rederiforening  ønsker ikke å uttale seg i saken.
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Bilfærgernes Rederiforbund, tok ikke stilling til medlemsförslaget, men 
oversendte uttalelser fra  sine medlemmer. D et frem går av disse u ttalel
ser at rederiene har allerede innført forbedringer på de nyere ferger.

2.4 Finske uttalelser

Inrikesministeriet frem fører at likestilling angående tilgjengeligheten 
er et av de viktigste målene når det gjelder samfunnsmiljøets kvalitet. 
M inisteriet henviser til den av Invalidförbundet utgivne bok ” Planera 
och bygg för alla” hvori det opplyses at over 15 % av Finlands befolk
ning er foreløpig og perm anent bevegelseshemmet.

”Byggnadsförordningen” ble i 1973 kom plettert med bestemmelser 
om  at ved utform ingen av rom  for almenhetens bruk skal hensyn tas til 
de bevegelseshemmedes forutsetninger.

M inisteriet henviser til en rekom m andasjon om byggeforskrifter ved
rørende bevegelseshemmedes miljø, som N ordisk komité for byggbe- 
stemmelser godkjente i 1974. Forskrifter utarbeides i m inisteriet på 
grunnlag av rekom m andasjonen. D e vil bl. a. gjelde term inaler o. 1. 
mens planlegging eller bygging av veier eller fotgjengerom råder ikke be
røres. M inisteriet m ener at fortsatt nordisk utviklingsarbeid på om rådet 
er hensiktsmessig og gir sin tilslutning til medlemsförslaget. Samtidig 
foreslås at det overveies hvorvidt utredningen bør utvides for å om fatte 
hvilke krav bevegelseshemmede stiller til miljøet, såvel på trafikkom rå
det som på andre områder.

Trafikministeriet frem fører at det er viktig, innenfor de gitte økono
miske ram m er, å gjøre alt for å lette handikappedes bruk av kollektive 
trafikkm idler. D et vil være såvel vanskelig som dyrt å tilpasse trafikken 
til de sterkt handikappedes behov, mens det bør være mulig å gjennom 
føre m indre tekniske endringer som vil forbedre m indre handikappedes 
og eldre menneskers situasjon.

N år det gjelder standardisering bør m an etterstrebe en felles nordisk 
prinsippløsning av den mest hensiktsmessige transportform  for de for
skjellige grader av bevegelseshemming. Sannsynligvis vil det økonomisk 
sett være best at handikappedes transporter arrangeres for seg, f. eks. 
med drosjer eller spesielt konstruerte biler.

M inisteriet henviser til N E T ’s initiativ på området.
Social- og hälsovårdsministeriet betrakter det som viktig at kollektiv- 

trafikkm edlene, term inaler, holdeplasser m. m. utredes med tanke på 
forskjellige handikappgruppers behov. D ertil kom m er utarbeidelse av 
norm er som vil bidra til å gjøre det lettere for flest mulig bevegelses
hem m ede å bruke kollektivtrafikken. Slike norm er er viktige bl. a. fordi 
spesialløsninger er kostbare. Spesialløsninger er mangelfulle med hen
blikk på de handikappedes behov —  de arrangeres f. eks. hovedsaklig 
lokalt. Forbedringer for handikappede vil også være av nytte for andre 
grupper —  gamle personer, personer med barnevogn m. m.
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M inisteriet m ener at det er viktig at det foreslåtte utredningsarbeid 
sam t utarbeidelsen av norm er skjer i nordisk samarbeid. M inisteriet 
henviser til Invalidförbundets publikasjon ”Bygg och planera för alla” .

Järnvägsstyrelsen gir prinsipielt sin støtte til m edlem sförslaget om 
nordisk standardisering av tiltak for å tilpasse kollektivtrafikken til de 
funksjonshemmedes forutsetninger. Høye hastigheter, dimensjonerings- 
spørsmål og sikkerhetskrav begrenser mulighetene til standardisering. Y t
terligere detaljstudier og produktutvikling er nødvendig. M an bør opp
nå enighet om en prinsippløsning angående hovedtransportform en av 
funksjonshemmede i forhold til deres invaliditetsgrad. Järnvägsstyrelsen 
er enig i de anbefalinger som den svenske Design-gruppen har frem satt 
om  nødvendige tiltak på området.

Ålands landskapsstyrelse gir sin tilslutning til medlemsförslaget.
Helsingfors stads trafikverk  sam arbeider næ rt med organisasjoner 

som representerer bevegelseshemmede. Sam arbeidet har b idratt til at 
m an har forsøkt å ta  hensyn til handikappedes forutsetninger i forbin
delse med planlegging av holdeplasser, døråpninger m. m. Bystyret har 
på forsøk pålagt ”vårdverket” å sørge for bevegelseshemmedes transpor
ter. Transporttjenestene bestilles fra  private bedrifter og kostnadene 
deles mellom byen og staten. Trafikverket m ener at disse behov bør 
tilfredsstilles gjennom særtiltak ettersom  det krever spesielt konstruerte 
kjøretøyer.

Trafikverket gir sin tilslutning til a t m an søker å tilpasse kollektiv
trafikken til de m indre bevegelseshemmedes behov gjennom felles nor
diske norm er og sam ordnet forsknings- og utviklingsarbeid.

Finlands stadsförbund  konstaterer at spørsmålet om handikappedes 
m uligheter til å bruke kollektive trafikkm idler er såvel om fattende som 
vanskelig å løse. Stadsförbundet m ener at et normsystem for å tilpasse 
kollektivtrafikken til de handikappedes behov bør utvikles og gir sin 
tilslutning til at behovet og mulighetene for sam nordisk forsknings- og 
utviklingsarbeid utredes.

Finlands svenska kom m unförbund  frem fører at m an i den senere tid 
innen sosialomsorgen har gått inn for a skape forutsetninger for alle 
mennesker til å  leve et norm alt liv, uansett fysiske eller psykiske handi
kapp. D et er klart at kollektivtrafikken ikke kan tilpasse alle typer av 
handikapp, men det bør være mulig å gjennom føre mange forbedringer. 
Forbundet gir sin støtte til medlemsförslaget både for å oppnå best m u
lig samordning av økonomiske ressurser og tekniske sakkunskap og på 
grunn av den livlige samferdsel mellom de nordiske land.

Delegationen fö r  vården av utvecklingshämm ade gir sin tilslutning 
til medlemsförslaget.

Invalidförbundet opplyser at ca. 725 000 eller over 15 % av Finlands 
befolkning er enten perm anent eller foreløpig bevegelseshemmet. P er
m anent bevegelseshemmet er bevegelseshandikappade (ca. 120 000) og
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synsskadade, psykisk utviklingshemmede og en del eldre personer (ca. 
340 000). Foreløpig bevegelseshemmede er f. eks. ulykkesskadede, fore
løpig syke og barn 0— 3 år (ca. 265 000).

Forbundet gjør oppmerksom på at hele vårt trafikkm iljø er planlagt 
og oppbygget med henblikk på ikke-bevegelseshemmede. D et er nød
vendig å endre trafikkm iljøet med tanke på de bevegelseshemmedes be
hov. Forbundet har forsøkt å påvirke samfunnsplanleggingen i denne 
retning. I 1965 utga Forbundet boken ”Anvisningar för eliminering av 
rörelsehinder” og i januar kom boken ”Planera och bygg för alla” u t på 
finsk.

Forbundet konstaterer at nordisk samarbeid om forskning og utvik
lingsarbeid vil være fordelaktig, og gir sin tilslutning til medlemsforsla-

Finnair har liksom andre nasjonale flyselskaper forsøkt forsåvidt de 
tekniske forutsetninger og sikkerhetsbestemmelser tillater det, å fo r
bedre transportm ulighetene fo r syke og handikappede. D et etterstrebes 
f. eks. at syke, gamle og handikappede går ombord før andre passasjerer. 
Rullestoler transporteres alltid m ed i lasterum m et og på nesten alle in
ternasjonale flygplasser står rullestoler til disposisjon. Ekstra flyvertinner 
står til tjeneste hvis nødvendig. Lederhunder til blinde passasjerer trans
porteres gratis med i kabinen.

F innair transporterer også bårepasienter i overensstemmelse med de 
retningslinjer som IATA-selskapene har godkjent i sin M edical M anual.

Finlands rederiforening gir sin tilslutning til medlemsförslaget og 
gjør oppmerksom på at m an forsøker å ta  hensyn til følgende faktorer 
i forbindelse med bygging av nye ferger eller term inaler:

—  tillräckligt breda hissdörrar, så att rullstolar kan transporteras mel
lan våningarna ombord.

—  anordningar har installerats, vilka möjliggör rullstolars förflyttning 
över av klassificeringssällskap och m yndigheter fordrade trösklar.

—  invalidhytter finns, i vilka kojer, toaletter och badrum  form ats och 
utrustats så, a tt handikappades rörelser underlättas maximalt.

—  term inalgångar, hissar m. m. är rym liga och saknar trösklar o. d. 
hinder.

—  term inalerna har utrustats med rullstolar.

T il tross for disse forsøk er forholdene fortsatt mangelfulle, også 
ombord på de nyeste ferger. D et skyldes bl. a. personalets og m edpas
sasjerenes innstilling når det gjelder å forstå og hjelpe funksjonshem 
mede. Passasjerrederiene betrakter det som viktig å gi personalet u t
dannelse og inform asjon vedrørende korrekt behandling av funksjons
hemmede.

Generelle norm er om fartøyenes og term inalenes tekniske utrustning er 
ønskverdige liksom hensiktsmessig og ensartet utdannelse av personalet. 
Rederiföreningen deltar gjerne i eventuelt samarbeide i denne retning.
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Linja-autoliitto r.y. (Bussförbundet) konstaterer at m ålet å hjelpe 
handikappede til et norm alt liv ved å tilpasse trafikken etter deres 
forutsetninger er i riktig retning. Problem et er m eget om fattende, og 
om fatter ikke kun den kollektive trafikk. Hvis bevegelseshemmede 
skal kunne bevege seg forholdsvis fritt, gjelder spørsm ålet i grunnen 
hele livsmiljøet.

Bussförbundet frem fører at det er teknisk vanskelig å gjøre bussene 
lettere tilgjengelige for handikappede. Veinettet e r  slik a t bussenes di
mensjoner knapt kan økes —  bredere dører ville derfor ikke forbedre 
forholdene nevneverdig. L øfteplattform  i bussene er knapt nok mulig 
av kostnadsmessige grunner, og rullestolenes konstruksjon er så svak a t 
spesialordninger for kopling av rullestoler i busser ikke er realistiske.

Sterkt funksjonshemmedes m obilitet bør løses på en annen måte. 
Sam fundet bør erstatte funksjonshemmedes taxikostnader helt eller del
vis. Sam funnet bør også gi tilskudd i de tilfelle særanordninger an 
skaffes, f.eks. til personer som er helt bundne til rullestol.

D et bør være mulig å  forbedre forholdene for m indre handikappede 
personer når det gjelder kollektive trafikkm idler. Felles nordiske regler 
og sam ordnet forsknings- og utviklingsarbeide vil kunne bidra til bedre 
forhold for disse personer. P rodusenter av trafikkm idler og trafikk- 
utøvere bør være representert i slikt sam arbeide for å forsikre at even
tuelle forslag blir realistiske såvel teknisk som økonomisk.

Til slutt gjør Bussførbundet oppm erksom  på viktigheten av persona
lets utdannelse og innstilling til handikappede —  faktorer som er meget 
vesentlige når det gjelder de handikappedes trivsel.

2.5 N orske uttalelser

Samferdselsdepartementet opplyser at en forskningsgruppe ved N or
ges tekniske høgskole i 1976 fram la en rapport om uføretransport, hvor 
opplysninger om etablerte transporttilbud for funksjonshem m ede (uføre) 
er samlet, og forslag er gitt til retningslinjer for uføretransporttilbud.

D epartem entet legger stor vekt på det nordiske sam arbeid som er 
etablert på dette om rådet innen N ordisk em betsmannskom ité for tran- 
sportspørsmål (NET).

En arbeidsgruppe er under oppsetting for å gjennomgå og vurdere det 
arbeid som er gjort/eller er under utvikling i de nordiske land vedr. 
tilpasning av transport- og kom m unikasjonsm idlene i videste forstand 
til de grupper som idag h ar vansker m ed å nytte disse. Arbeidsgruppens 
virksom het tar sikte på å få igang et eller to prosjekter på om rådet i 1978. 
Departem entet ser m edlem sförslaget som en støtte til det påtenkte arbeid.

Parallelt m ed det nordiske sam arbeid vil en søke å få til en forsterket 
innsats for å få praktiske resultater av det nordiske og nasjonale u tred 
ningsarbeid som utføres.
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Sosialdepartementet er enig med forslagsstillerne vedrørende behovet 
for øket innsats m ed sikte på å bedre funksjonshemmedes m uligheter til 
å  nytte kollektive transportm idler og at det synes fordelaktig å sam 
ordne de nordiske innsatser. Nordisk sam arbeide på om rådet får ikke 
m edføre forsinkelse med hensyn til å sette i verk bedringer innen Norge, 
hvor situasjonen føles lite tilfredsstillende.

Vegdirektoratet gjør oppm erksom  på de forskjellige grader av beve
gelseshemning —  fra personer som m å transporteres liggende/sittende 
til personer som kan bevege seg ved hjelp av stokk eller personer f.eks. 
m ed barnevogn.

En m arkert bedring av de handikappedes transportsituasjon kan del
vis oppnås ved m er differensiert offentlig transporttilbud og dels ved en 
teknisk tilpasning av kjøretøy og term inaler til de bevegelseshemmedes 
behov. N ordisk bilteknisk komité, under N ordisk trafikksikkerhetsråd, 
u tarbeider fo r nærværende forslag til felles nordiske forskrifter for 
busser. Forslaget vil sannsynligvis påby spesielle plasser i bussene for 
handikappede.

V egdirektoratet legger stor vekt på at det kom m er i gang et godt 
nordisk samarbeid på alle om råder som  angår de handikappedes situa
sjon. Forskning og utvikling synes her å ligge spesielt godt tilrette for 
nordisk samarbeid.

Luftfartsdirektoratet har ingen bem erkninger til medlemsförslaget.
Norges Statsbaner (NSB) opplyser at i 1976 ble det oppnevnt en in

tern arbeidsgruppe ved NSB som fikk følgende m andat:

—  Å gjøre seg kjent m ed de viktigste hindringer for funksjonshem m e
des bruk av NSB i dag og følge med i de tiltak som andre steder 
er ta tt i bruk eller anbefalt for bedring av forholdene.

—  Å foreslå hvilket servicenivå NSB skal holde for denne trafikkgrup
pen ved nybygging eller vesentlige ombygginger av stasjoner og 
rullende materiell inntil disse forhold b lir regulert gjennom offent
lige forskrifter eller UIC-avtaler.

—  Å foreslå enklere tiltak som kan gjennomføres ved eksisterende byg
ninger og materiell.

A rbeidsgruppen har, for å unngå unødig parallellkjøring, gått inn for 
et næ rt samarbeid m ed forskergruppen ved Norges tekniske høgskole. 
(Jfr. Sam ferdselsdepartementets uttalelse ovenfor). I løpet av første 
halvdel 1977 skal rapport om handikapptilpasning av kollektivtransport 
foreligge.

Jernbaneforvaltningen arbeider også internasjonalt m ed disse p ro
blemer.

NSB gjør oppm erksom  på at noen tiltak vil kreve betydelige investe
ringsmidler.

Til slutt gir NSB sin støtte til at forsknings- og utviklingsarbeidet skjer 
i nordisk fellesskap, m en påpeker samtidig at det vil likevel være nød



A  496/t: Bilaga 2 385

vendig at de enkelte trafikkselskap vurderer tiltak med sikte på bedre 
løsninger.

Norges rutebilforbund  (NRF) gir sin støtte til medlemsförslaget. N R F  
deltar i den rådgivende gruppen for det prosjekt som utføres ved Norges 
tekniske høgskole (jfr. Sam ferdselsdepartem entet ovenfor) sam t i et u t
valg som skal utarbeide retningslinjer for karosserioppbygging m ed nød
vendig hjelpeutstyr for vogner for uføretransport.

Ruteskipenes rederiforening  ser med sympati på medlemsförslaget, 
men understreker at eventuelle m erutgifter som  påføres de kollektive 
transportm idler ved eventuelle tiltak bør dekkes over det enkelte lands 
sosialbudsjetter.

2.6 Svenske uttalelser

Socialstyrelsen henviser til de handikappedes voksende integrering i 
sam funnet som øker kravene på tilgjengelighet og tilpasning av det 
fysiske miljø. Felles nordiske tiltak for å bedre trafikkm iljøet er m oti
verte og styrelsen gir medlem sförslaget sin støtte.

Statens järnvägar (SJ) understreker at handikappedes reiser bør vur
deres i sin helhet, og sam funnets tiltak for de forskjellige trafikkm idler 
og -bedrifter bør være ensartet. D e enkelte trafikkm idler bør kunne u t
vikles med henblikk på eksisterende teknikk og økonomiske forutset
ninger.

” Färdtjänsten” bør betraktes som et kom plem ent for personer som 
har store vanskeligheter for å  bruke kollektive trafikkm idler. I HA KO - 
utredningen ble ”riksfärdtjänst” foreslått som kom plem ent til den kom 
munale. ”Färdtjänstreiser” m ed bil eller buss bør kunne kombineres 
med individuelle jernbanereiser.

Prinsipielt bør eventuelle tiltak utform es slik at ikke-handikappede 
ikke minsker sitt bruk av kollektive trafikkm idler —  tiltakene bør ikke 
føre til lengre reisetider, forsinkelser eller økte kostnader for andre 
passasjerer.

Luftfartsverket gjør oppm erksom  på at gjeldende bestemmelser i Sve
rige om flytransport av handikappede er form ulert med henblikk på 
flysikkerheten, eksisterende utrustning og de handikappedes behov. 
Selve reglene utform es av flyselskapene, hvilket stort sett har fungert bra.

De skandinaviske luftfartsm yndigheter studerer mulighetene for å 
utgi skandinaviske bestem melser på om rådet.

Luftfartsverket henviser til sin uttalelse om HAKO -utredningen hvor 
verket bl. a. sier seg villig til å  arbeide for m er handikappvennlige fly- 
maskiner på det internasjonale plan. I denne sammenheng er det viktig 
at handikapporganisasjonene ta r kontakt m ed sine m otsvarigheter i 
andre land for å påvirke m yndigheter og produsenter.

I Sverige har luftfartsverket gjennom ført tiltak for å tilpasse svenske 
lufthavnterm inaler til handikappedes behov.

13—770426. Nordiska rådet
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Luftfartsverket gir sin tilslutning til medlemsförslaget.
Styrelsen for teknisk utveckling  (STU) legger stor vekt på tiltak for 

å  gjøre det lettere for funksjonshem m ede å bruke dem. STU ser med 
tilfredsstillelse på medlemsförslaget ettersom  det kan bidra til økte 
innsatser og større spredning av resultatene.

STU  gir støtte til et prosjekt vedrørende bussystemer i te tt bebygde 
strøk, hvilket ventes å føre til økt kom fort og tilgjengelighet fo r en stor 
gruppe funksjonshemmede. Eventuelle tiltak kan også være aktuelle for 
jernbanetrafikken.

Statens handikappråd frem fører at det finnes et stort behov fo r godt 
gjennom tenkt kollektivtrafikk. R ådet er stort sett enig med de forslag 
som reises i medlemsförslaget.

N ordisk sam arbeid på om rådet kan føre til ensartet standard, fortere 
resultater og delvis påvirke det aktuelle internasjonale arbeid. Sam ar
beidet får ikke forsinke nasjonale prosjekter ettersom  konkrete løs
ninger skjer på nasjonalt, regionalt og lokalt nivå. N ordisk samarbeide 
bør rettes m ot løsninger som bør betraktes som et minimum.

Svenska kom m unförbundet u ttaler at kollektive trafikkm idler såvidt 
praktisk mulig bør gjøres tilgjengelige for handikappede personer. F o r
bundet henviser til H A K O -utredningen og konstaterer at dens forslag 
til ram m eprogram  kan bli et nordisk prosjekt, hvilket vil gjøre det 
lettere for handikappede å reise internordisk. Forbundet støtter m ed
lemsförslaget.

Landstingsförbundet henviser til forskjellige prosjekter fo r å  gjöre 
trafikkm idlene tilgjengelige for handikappede, og konstaterer a t nor
diske m yndigheter i voksende grad har engasjert seg for handikappedes 
integrasjon i samfundet.

Forskning på om rådet er i høy grad et felles nordisk spørsmål og det 
er ønskelig at det pålegges et nordisk organ å initiere sam kjøringen og 
å gi støtte til hensiktsmessige prosjekt.

Forbundet ser positivt på medlemsförslaget.

3. Trafikkutvalget

Trafikkutvalget er ikke i besittelse av m ateriale m ed hensyn til an 
tallet nordboere som ikke eller kun m ed vanskeligheter kan benytte seg 
av kollektive trafikkm idler. Hvis Invalidförbundets opplysninger om fo r
holdene i F inland antas å gjelde for hele N orden, dreier det seg om 
over 3 millioner mennesker. Av disse er omkring 2 millioner perm anent 
bevegelseshemmet hvorav 600 000 alvorlig. Om kring 1 million er fore
løpig bevegelseshemmet —  f. eks. foreløpig syke, folk m ed barnevogn 
og barn i alderen 0— 3 år.

M an har i den senere tid innenfor sosialomsorgen i økende grad gått 
inn for å skape forutsetninger for alle m ennesker til å leve et norm alt
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liv, uanuett fysiske eller psykiske handikapp. I denne forbindelse er det 
viktig, såvidt mulig, å tilpasse trafikkutbudet til de uføres forutsetninger 
ettersom  øket bevegelighet er av stor betydning såvel for deres rehabili
tering i sam funnet som for deres sysselsetningsmuligheter.

T rafikkutvalget er oppm erksom  på at m an i de enkelte land allerede 
har oppnådd positive resultater på visse om råder. N asjonalt er det også 
gjennom ført utredninger av disse problem er —  f. eks. rapport om beve- 
gelseshemmedes transport med offentlige trafikkm idler (Danm ark), pla
nera och bygg för alla (Finland), rapport om uføretransport (Norge) og 
H A KO -utredningen (Sverige). H verken utredningene eller delløsningene 
er sam ordnet på nordisk basis.

Trafikkutvalget er enig med forslagsstilleren vedrørende behovet for 
sam ordnet nordisk forsknings- og utviklingsarbeide på dette om rådet. 
De nasjonale utredninger kan gi utgangspunkt for en del prosjekter som 
med fordel kan gjennomføres i nordisk fellesskap, hvilket vil bidra til 
økonomisering av ressursene, større spredning av resultatene og hurti
gere gjennomførelse av nødvendige tiltak.

Trafikkm idlene, term inaler, holdeplasser m. m. bør utredes m ed tan 
ke på de forskjellige handikappgruppers behov. U tvalget er oppm erk
som på at det kan være innviklet å gjennom føre standardiseringer n å r 
det gjelder trafikkmidlene. D et er derfor viktig at sakkunnskap fra  såvel 
produsenter av trafikkm idler, trafikkutøvere og representanter for han- 
dikapporganisasjoner inngår i prosjektene.

Etter trafikkutvalgets mening bør m an etterstrebe en nordisk prin- 
sippløsning av den mest hensiktsmessige transportform  fo r de forskjel
lige grader av bevegelseshemning. D et er ønskelig at trafikkm idlene i 
N orden har samme tilgjengelighetsstandard, hvilket forutsetter at det 
utarbeides felles nordiske normer. Slike norm er bør utform es som m i
nimumskrav. Sam arbeidet bør ikke m edføre forsinkelser av nasjonale 
forbedringer på om rådet. Felles løsninger bør heller ikke utform es slik 
a t ikke-bevegelseshemmede m insker sitt bruk av kollektive trafikkm idler
—  eventuelle tiltak bør derfor ikke føre til lengre reisetider, forsinkelser 
eller økte billettpriser. M ålet bør være å gjøre kollektivtrafikken mest 
mulig attraktiv for flest mulig mennesker. I denne forbindelse bør per
sonalet få inform asjon og utdannelse vedrørende korrekt behandling av 
uføre. Samtidig bør m an med utbygget inform asjon forbedre m edpassa
sjerenes innstilling til handikappede.

Trafikkutvalget er av den mening at samtidig som m an arbeider for 
å legge kollektivtrafikkutbudet til rette fo r bevegelseshemmede, bør 
også den individuelle trafikk dras inn i overveielsene, eksempelvis tele
foner i handikappkjøretøyer.

Trafikkutvalget er oppm erksom  på at N ordisk em betsmannskom ité 
for transportspørsm ål (NET) har oppsatt en arbeidsgruppe med det fo r
mål å forberede prosjekt vedrørende uføres transport- og kom m unika
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sjonsproblemer. N E T  venter å få i gang et eller to prosjekter på om rå
det i 1978. Trafikkutvalget gir sin fulle støtte til N E T ’s aktiviteter på 
om rådet.

M ed henvisning til remissinstansenes positive uttalelser og m ed hen
blikk på kom m unikasjonsom rådets hurtige utvikling m ener trafikkutval
get at arbeidet med disse spørsmål bør påskyndes. D ette er viktig, ikke 
m inst på grunn av at det vanligvis er dyrt og ofte nesten umulig å endre 
allerede etablerte trafikkløsninger i m er handikapp vennlig retning. T ra 
fikkutvalget understreker derfor betydningen av at det stilles tilstrekke
lige midler til disposisjon slik at nødvendige utredninger kan forseres og 
praktiske sam arbeidsresultater oppnås så snart som mulig.

M ed henvisning til det som er sagt ovenfor gir trafikkutvalget sin til
slutning til medlemsforslagets intensjoner, og foreslår at Nordisk Råd i 
anledning av dette vedtar følgende rekom m andasjon:

N ordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd å stille nødvendige 
ressurser til rådighet fo r hurtig gjennom føring og utbygging 
av det utredningsarbeid som Nordisk em betsmannskom ité for 
transportspørsm ål har initiert vedrørende mulighetene fo r å 
tilpasse kollektivtrafikken i høyere grad enn hittil til de h an 
dikappedes behov sam t på dette grunnlag å arbeide for at fel
les nordiske norm er innføres på om rådet så snart som mulig.

M arieham n, den 21. juni 1977

Eric Carlsson (c) Christian Christensen (KrF)

Bjarne M ørk E idem  (A ) Gustav H olm berg (V)

M agnús Kjartansson (Ab) H åkon Kyllingm ark (H)

Reidar T. Larsen (SV) Otto M ørch (S)

R o lf Sellgren (fp) Pekka Tarjanne (Lkp)
Formann

Seppo Tikka (Sd) Folke Woivalin (AS)
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Medlemsförslag
om samnordisk utbildning av lärare för döv-blinda

( Väckt av Jo Benkow, G ylfi P. Gislason, Elsi Hetem äki, Karl-Erik Häll, 
Bror Lillqvist, Sture Palm, Jón Skaftason, Anna-G reta Skantz, M arjatta  
Stenius, Ingrid Sundberg och Per O lof Sundman)

M ed term en m ultihandikapp (dubbelhandikapp) avses att en person 
har flera olika handikapp. D et kan t. ex. röra sig om döv-blinda, u t
vecklingsstörda-rörelsehindrade eller blind-hörselskadade-utvecklings- 
störda. De m ultihandikappade lever ofta under mycket dåliga och otill
fredsställande förhållanden utan  m öjlighet till självständigt liv. M ånga 
är hänvisade till en livslång vistelse vid någon vårdinstitution och får 
inte den sysselsättning, träning och vård de har behov av. Först under 
senare år har de m ultihandikappades situation börjat bli uppm ärksam 
mad. M an har upptäckt att de är m ånga fler än m an tidigare anat och 
har startat med uppspårande verksam het och försök till aktivering och 
rehabilitering.

M änniskor med m ultihandikapp har svårigheter i mycket varierande 
grad och av olika slag. F ör att förstå t. ex. en döv-blinds situation kan 
man inte ” lägga ihop” de dövas och de blindas svårigheter. En helt ny 
problem atik uppstår i stället. Som exempel kan näm nas att tekniska 
hjälpmedel för synskadade ofta bygger på auditiv inform ation m edan 
hjälpm edel för döva ofta bygger på visuell inform ation. Dessa h jälp
medel kan alltså inte utnyttjas av en döv-blind.

År 1976 fanns det ca 1 100 personer i N orden som kan betecknas som 
döv-blinda. Döv-blind definieras som en person som på grund av en 
kom binerad syn- och hörselnedsättning inte kan taga em ot inform ation 
via tidningar, radio och TV. Dessa utgör em ellertid ingen enhetlig 
grupp. De flesta döv-blinda är inte helt döva eller helt blinda. Antingen 
är de prim ärt döva eller prim ärt blinda. D et kan vara svårt att avgöra 
vad som är det prim ära handikappet, syn- eller hörselnedsättningen. 
Dessutom kan de även ha andra handikapp t. ex. rörelsehinder.

Såväl vid vård som vid utbildning utgår m an ifrån vad man kallar 
prim ärhandikapp. Den m ultihandikappade ham nar då i en grupp där 
m an vet rä tt mycket om ett av hans handikapp, kanske något litet om 
övriga, m en ofta ingenting om vilka konsekvenser och kom plikationer 
som en viss kom bination av handikapp m edför. Likaså är det svårt för 
den som har att vårda en m ultihandikappad att få del av erfarenheter 
som rimligtvis måste ha gjorts av andra.
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D et vore fei att påstå att ingenting görs för m ultihandikappade men 
det finns ingen sam m anbindande länk, ingen tvärkom m unikation, ingen 
sam m anhållande instans. D et finns rehabiliteringsteam, lärare, sjukgym
naster, talpedagoger och andra som var för sig käm par m ed samma 
problem  på sitt håll, gör erfarenheter, skaffar sig kunskap m en den 
kom m er sällan vidare.

I Sverige finns en statlig specialskola för synskadade med ytterligare 
handikapp, Ekeskolan i Örebro. Den vanligaste kom plikationen till ele
vernas synskador är psykisk utvecklingsstörning. A ndra handikapp kan 
vara rörelsehinder och hörselskador. Skolan har hela landet som upp
tagningsom råde och för närvarande finns ca 63 barn på skolan varav
11 är döv-blinda. Ekeskolan sam arbetar med skolor i de övriga nordiska 
länderna. N orge och D anm ark har liknande skolor som den i Sverige 
m edan F inland saknar speciell skola för döv-blinda.

Undervisningen för de döv-blinda måste för att kunna utföras på ett 
tillfredsställande sätt utövas av lärare som har en utbildning för att be
härska kom m unikationen m ed denna form  av dubbelhandikappade. De 
nordiska länderna saknar emellertid utbildningsmöjligheter för dessa 
lärare. De som önskar utbilda sig till lärare för döv-blinda får i dag 
söka sig utom lands närm ast till N ederländerna där denna utbildning ges.

F lertalet av nu tjänstgörande lärare har en grundutbildning för att 
undervisa antingen döva eller blinda barn m en saknar utbildning för 
att undervisa barn med dubbelt handikapp. D en nationella grundutbild
ningen i de nordiska länderna är så närbesläktad att en gemensam nor
disk utbildning av lärare för döv-blinda med fördel torde kunna anord
nas. Underlaget av tänkbara kursdeltagare är i respektive land alltför 
begränsat för att m otivera en utbildning enbart på nationell grund. 
Dessutom torde en sam nordisk utbildning m ed lärare och elever från 
alla de nordiska länderna verka m era stim ulerande än en rent nationell 
utbildning med begränsat elevantal. En gemensam nordisk utbildning 
synes även m otiverad med hänsyn till kostnaderna för den enskilde 
eleven, för vilken det måste ses som en fördel att kunna erhålla utbild
ning inom Norden.

V id ett nordiskt äm betsm annam öte år 1975 diskuterades frågan om 
en gemensam nordisk vidareutbildning av lärare som undervisar döv
blinda. M ot denna bakgrund utarbetade Aalborgskolan i D anm ark, som 
är en specialskola liknande den svenska Ekeskolan, ett förslag till stu
dieplan för en dylik utbildning. Å r 1976 planerade Aalborgs universitet 
en kurs fö r lärare som undervisar döv-blinda. D enna utbildning kom 
dock aldrig till stånd på grund av att antalet elever ansågs vara fö r litet.

M ot bakgrund av ovan angivna skäl om behov i samtliga nordiska 
länder av utbildning av lärare för döv-blinda och det alltför ringa un 
derlaget för nationell utbildning på om rådet synes det angeläget att de
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nordiska länderna gemensamt finansierar och organiserar en sådan u t
bildning.

U nder åberopande av vad som ovan anförts får vi hem ställa
att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att 

undersöka m öjligheterna att få till stånd en sam nordisk u t
bildning av lärare för döv-blinda.

Oslo, Reykjavik, Helsingfors och Stockholm den 23 novem ber 1976 

Jo Benkow (Ii)  G ylfi P. Gislason (A.)

Elsi H etem äki (K ok) Karl-Erik Häll (s)

Bror Lillqvist (Sd) Sture Palm (s)

Jón Skaftason (F.) Anna-G reta Skantz (s)

M arjatta Stenius (Skdl) Ingrid Sundberg (m)

Per O lof Sundm an (c)
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B IL A G A  1. Y ttranden {se Supplementband, s. 74)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsförslaget

Till kulturutskottet har hänvisats medlem sförslaget om samnordisk 
utbildning av lärare för dövblinda. Förslaget har behandlats vid möte 
den 20 januari, den 31 m ars och den 15— 16 augusti 1977.

1. M edlemsförslaget

I m edlem sförslaget hemställes att N ordiska rådet rekom m enderar 
N ordiska m inisterrådet att undersöka m öjligheterna att få till stånd 
sam nordisk utbildning av lärare för dövblinda. Som skäl anförs att den 
nationella grundutbildningen i de nordiska länderna är så närbesläktad 
att gem ensam nordisk utbildning med fördel kunde ordnas samt att un
derlaget av tänkbara kursdeltagare i respektive land är alltför begränsat 
för att m otivera utbildning enbart på nationell grund. V idare anförs att 
sam nordisk utbildning med lärare och elever från  samtliga nordiska län
der skulle verka m era stim ulerande än utbildning på rent nationell 
grund. U tbildning inom  N orden skulle dessutom ställa sig billigare för 
den enskilde.

2. Remissyttrandena

Följande myndigheter, institutioner och organisationer har avgivit y tt
rande om medlemsförslaget:

N ordiska näm nden för handikappfrågor 
N ordiska handikappförbundet

Danmark
U ndervisningsministeriet 
Socialstyrelsen, Særforsorgsafdelingen 
Aalborgskolen, Statens Specialskole for N ordjylland 
Dansk Blindesamfund
Institutionen for unge og voksne døve og svært tunghøre

Finland
Undervisningsministeriet 
Skolstyrelsen 
Y  rkesutbildningssty relsen
Työväen sivistysliitto TSL r.y. —  A rbetarnas bildningsförbund ABF r.f. 
Invalidförbundet r.f.
Sokeain keskusliitto r.y. —  De blindas centralförbund
Svenska blindskolan
K uurojen liitto r.y. (De dövas förbund)
K uulonhuoltoliitto r.y. (Hörselvårdsförbundet)
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Norge
Kirke- og undervisningsdepartem entet
Skådalen skole
Norges handikappforbund

Sverige
Socialstyrelsen 
Skolöverstyrelsen 
Statens handikappråd 
H andikappinstitutet 
Ekeskolan i Örebro
H andikappförbundets centralkom m itté (HCK)
Föreningen Sveriges dövblinda (FSDB)

Av de avgivna yttrandena är samtliga positiva till medlemsförslaget, 
varför i rem issam manställningen endast de olika instansernas särskilda 
synpunkter på förslaget redovisas. Nordiska handikapp förbundet och 
Norges handikappförbund  har avstått från  a tt avge yttrande, medan 
undervisningsministeriet i F inland m eddelat sig ta  slutlig ställning till 
förslaget vid behandling av frågan i de med stöd av kulturavtalet in rä t
tade samarbetsorganen.

Nordiska remissyttranden

N ordiska nämnden fö r  handikappfrågor anför att det på initiativ av 
näm nden m. fl. i oktober 1976 anordnats en nordisk konferens om döv
blindas problem , särskilt i fråga om utbildning, arbete och boende. K on
ferensen föreslog bl. a. att det skulle bildas en nordisk arbetsgrupp för 
dövblinda. D enna kom m er enligt y ttrandet att påbörja sitt arbete inom 
den närm aste tiden med stöd av de departem ent som ansvarar för handi
kappnäm ndens verksamhet. N äm nden påpekar att den undervisning 
som finns för närvarande till stor del är inriktad på barn, fastän det 
skulle finnas behov av undervisning av personer som blivit dövblinda 
som vuxna. Bristen på utbildning för vuxenlärare är ännu större än bris
ten på utbildning för dövblindlärare för barn. Slutligen meddelas att ett 
nordiskt äm betsm annam öte om specialundervisning tagit upp frågan 
om utbildning av lärare för lågfrekventa handikappgrupper, däribland 
dövblindlärare (Reykjavik 17— 18 februari 1977; beslut om att upp
m ana sekretariatet för nordiskt kulturellt sam arbete att efter kontakt 
med nordiska kontaktgruppen för specialundervisning tillsätta en arbets
grupp bestående av två representanter från vart land med uppgift att u t
arbeta förslag till innehåll, finansiering och placering av samnordisk 
lärarutbildning för dövblinda barn; se även danska socialstyrelsens y tt
rande).

Danska remissyttranden

Undervisningsministeriet upplyser om att behovet av lärarutbildning 
för dövblinda torde vara 3— 4 lärare årligen under de första åren och
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därefter m era perm anent 1— 2 lärare. Scerforsorgsafdelingen vid social
m inisteriet anför att Aalborgskolen  (se särskilt yttrande) 1971 arrange
ra t en nordisk två veckors kurs med nordiskt deltagande undantaget F in
land. Försöken att därefter återuppta kursverksam heten har misslyckats. 
Avdelningen hänvisar också till a tt frågan behandlats vid ett nordiskt 
äm betsm annam öte om specialundervisning (jfr ovan). Slutligen anser 
avdelningen att Aalborgskolen skulle vara väl ägnad att fungera som 
prim är utbildningsplats, även om skolan inte har medel att täcka en 
sådan utbildning.

I  sitt eget yttrande m eddelar Aalborgskolen  att det i m ars 1977 hållits 
ett nordiskt seminarium på Ekeskolan i Örebro, vilket även stannat för 
a tt utpeka Aalborgskolen som utbildningsplats. Kursen borde riktas till 
pedagoger m ed ett par års erfarenhet av undervisning av dövblinda barn, 
dock med beaktande av behovet av utbildning för elevhemspersonal i 
vuxenvården. D et finns dessutom behov av undervisningsmaterial, vilket 
måste förberedas innan själva kursen etableras.

Enligt Dansk B lindesam fund  ä r det fråga om en mycket liten grupp, 
80— 100 personer av vilka största delen utgörs av äldre. Institutionen  
fo r  unge og voksne døve og svært tunghøre understryker betydelsen av 
fortsatt utbildning vad gäller språkförståelse, träning till större själv
hjälp, underlättad mognadsprocess och slutligen yrkesuppläring. D et 
borde också kunna erbjudas utbildning åt sådana pedagoger som önskar 
arbeta bland unga och vuxna dövblinda. Även andra personalgrupper, 
särskilt vårdpersonal, har behov av specialutbildning.

Finländska remissyttranden

Enligt skolstyrelsen  föreligger det behov av omkr. 1— 2 finskspråkiga 
lärare under en femårsperiod och 1 svenskspråkig lärare under en tio 
årsperiod. Y tterligare skulle i någon m ån behövas annan personal för 
undervisning och vård av dövblinda, vilkas utbildning även skulle kun
na ordnas samnordiskt. Styrelsen anser det dock viktigt a tt frågan u t
reds noggrant på försorg av den av kultursekretariatet eventuellt tillsatta 
arbetsgruppen (jfr ovan samt bihang till skolstyrelsens yttrande). Yrkes- 
utbildningsstyrelsen konstaterar att det i yrkesskolor för syn- och hö r
selskadade fö r närvarande studerar 3— 5 dövblinda årligen. N ågon u t
bildning som skulle göra lärarna förtrogna med undervisning av döv
blinda har inte anordnats, u tan  undervisningen handhas av lärare som 
förvärvat sin kompetens genom praktisk övning.

Arbetarnas bildningsförbund  stöder förslaget liksom också ett even
tuellt förverkligande av detta, m edan invalidförbundet inte anser sig ha 
tillräcklig sakkunskap för att kunna ge ett detaljerat utlåtande om m ed
lemsförslaget. Förbundet understryker dock undervisningsspråkets bety
delse fö r deltagare från  F inland och uttrycker förhoppningen att under
visningen kunde ske på svenska, såsom från  Finlands synpunkt fördel-
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aktigast. De blindas centralförbund  påpekar att läraren ofta får spela 
rollen av rehabiliterare och att behovet av kom m unikation ofta väcks 
hos dövblinda barn först som resultat av ett digert arbete, ett arbete som 
omöjligt kan ge goda resultat utan specialutbildning. I dagens läge 
tvingas de dövblinda eleverna att fungera som ett slags försöksobjekt. 
Förbundet finner det dock omöjligt att anordna specialutbildning för 
lärare i Finland på grund av det relativt låga elevantalet.

Svenska blindskolan  anför a tt behovet av lärare för dövblinda inte 
är akut på finlandssvenskt håll, m en att det skulle vara synnerligen vik
tigt att m inst en finlandssvensk lärare kunde delta i en sådan utbild
ning. I Finland har m an enligt hörselvårdsförbundet redan skridit till 
åtgärder vad gäller den tidiga träningen av svårt dövblinda barn. D enna 
tidiga träning ho tar att omintetgöras, om barnen inte bereds möjlighet 
till grundutbildning på grund av avsaknaden av speciallärarutbildning.

Norska remissyttranden

Kirke- og undervisningsdepartementet upplyser om att det tillsam
mans med Sosialdepartem entet och en del organisationer arbetat med 
frågor rörande dövblinda. H elsedirektoratet har igångsatt en kartlägg
ning av behovet av särskilda insatser för dövblinda. K irke- og undervis
ningsdepartem entet kan få en klar bild av behovet av lärarutbildning för 
dövblinda i N orge först när denna kartläggning är slutförd, men departe
m entet kan redan nu understöda medlemsförslaget.

Skådalen skole  betonar att gruppen dövblinda är mycket heterogen, 
vilket speglar sig i behovet av undervisning, habilitering/rehabilitering 
och vård. G ruppen är dessutom liten med vuxna och äldre dövblinda 
i klar majoritet. A lla har dock ett gem ensamt problem  i fråga om kom 
munikation och att m ottaga inform ation. Skolan förm odar att det är 
riktigt med en ettårig lärarutbildning med stort praktiskt inslag. U tbild
ningen borde förläggas till en ort med högskola/universitet och erfaren
het av specialpedagogik. Skolan räknar med ett nordiskt behov av 
8— 10 studieplatser.

Sve?iska remissyttranden

Även socialstyrelsen understryker att de dövblinda är en mycket 
blandad grupp, dock med ett gem ensamt drag, nämligen att de är be
roende av teckenspråk och/eller handalfabet för sin kontakt m ed om 
världen. Styrelsen ger en kortfattad redogörelse fö r olika kom m unika
tionsmetoder för kontakt mellan dövblinda och omvärlden, sam t på
pekar att det även finns dövblinda på institutioner som är födda med 
det dubbla handikappet och som inte kan kom m unicera alls. Social
styrelsen föreslår att de nordiska länderna gem ensamt finansierar och 
organiserar sam nordisk utbildning av lärare för dövblinda, både barn 
och vuxna med beaktande av skillnaderna i teckenspråket och hand-
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alfabetet mellan länderna. Skolöverstyrelsen  anser a tt utredningen bör 
om fatta också utbildning av lärare för vuxna dövblinda, där problem en 
är andra. Betydelsen av att lärare som skall undervisa flerhandikappade 
elever får en praktiskt förankrad utbildning understryks med hänvisning 
till att det vid flera skolor i N orden finns lärare som har såväl kunska
per om som lång praktisk erfarenhet av undervisning av dövblinda ele
ver. Y tterligare fram hålls att det finns andra personalgrupper som skall 
delta i verksam heten och som behöver speciella kunskaper om en kom 
bination av syn- och hörselhandikapp. D etta skulle gälla även personal 
u tan  pedagogisk grundutbildning.

Samnordisk utbildning av lärare för dövblinda skulle enligt statens 
handikappråd  även betyda ökade möjligheter till kontakter och utbyte 
av erfarenheter över gränserna. Rådet understryker det stora behovet 
av utbildning som vuxna dövblinda har, emedan de i stort sett saknar 
lärare. D et skulle även behövas fortbildning för alla personalgrupper 
som i större om fattning kom m er i kontakt m ed dövblinda. Flexibilitet 
vid dimensioneringen av lärarutbildningen behövs på grund av svårig
heterna att få fram  säkra uppgifter om antalet dövblinda i olika åldrar. 
H andikapprådet påpekar att m an av erfarenhet vet att handikappgrup
per vars om fång m an tro tt sig känna till i realiteten visat sig vara större 
än beräknat. Behovet av att forskningsresurser skapas understryks.

Enbart utbildning av lärare för barn- och ungdomsskolan löser inte 
alla de problem  som dövblinda har under sin utbildningstid, fram håller 
handikappinstitutet. Lärarassistenters och elevassistenters utbildningsbe
hov bör också förstärkas, liksom resurserna för fram ställning av peda
gogiska hjälpm edel och undervisningsmaterial. Ekeskolan i Örebro 
fram håller a tt läraren är den största resursen i skolsituationen för de 
flerhandikappade barnen m ed syn-hörselskador och att denne därför 
behöver en gedigen utbildning utöver ett starkt engagemang för elever
na. På grund av specialskolornas isolerade ställning har under en följd 
av år inform ella besök på skolorna gjorts och konferenser har arrange
rats över veckoslut. Skolan finner det önskvärt att denna form  av nor
disk samverkan utökas och förstärks med ekonomiska resurser och 
föreslår att konferenserna ingår i en kontinuerlig fortbildning för vilken 
statliga bidrag utgår. Ekeskolan presenterar ett detaljerat förslag i åtta 
punkter till en samnordisk utbildning av dövblindlärare. D etta förslag 
baserar sig på synpunkter som kommit fram  vid ett möte i slutet av 
m ars 1977 på skolan med deltagande av speciallärare från  de nordiska 
länderna. Y tterligare föreslås samverkan mellan de olika lärarhögsko
lornas utbildningsledare för speciallärarutbildning, samnordisk utbild
ning av lärare för vuxna dövblinda liksom av vårdpersonal. Slutligen 
anför skolan att styrelsen fö r  Ekeskolans föräldraförening  inte funnit 
den i medlem sförslaget brukade definitionen på en dövblind person 
vara adekvat för skolans syn-hörselskadade elever.
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H andikappförbundens centralkom m itté  fram håller att det krävs resur
ser i form  av utbildade lärare, lärarassistenter och andra personalgrup
per för att utbildningen skall få den avsedda effekten. Föreningen Sve
riges dövblinda  anser att de dövblindas torftiga tillgång till utbildning 
är följden av en lång rad samverkande faktorer, såsom bristen på u t
bildade lärare, lärarassistenter och andra personalgrupper, bristen på 
anpassat studiem aterial och utbildningsanordnarnas bristande ansträng
ningar att göra sin verksam het i övrigt tillgänglig för dövblinda. D ärför 
måste det totala behovet av lärare och annan personal uppm ärksam m as. 
Det behövs lärare för barn och vuxna liksom för olika utbildningsfor- 
mer. Ytterligare finns det behov av kontinuerligt sam råd och erfaren
hetsutbyte mellan dem som i N orden arbetar med dövblinda inom u t
bildningsområdet.

3. U tskottet

De dövblinda hör till en stor, m en samtidigt heterogen grupp av per
soner som har att käm pa med fler än ett handikapp, de multi- eller 
flerhandikappade. Enligt medlemsförslaget anses en person vara döv
blind som inte kan tillgodogöra sig inform ation genom tidningar, radio 
och television. Denna beskrivning har dock inte på alla håll befunnits 
vara fullt adekvat, även om förslag till ändringar inte fram förts. M an 
torde dock kunna säga att de dövblinda har gem ensamma problem  när 
det gäller kom m unikation och att m ottaga inform ation, liksom att de är 
beroende av teckenspråk och/eller handalfabet för sin kontakt med om 
världen. U tskottet finner visserligen inte a tt en diskussion av definitio
nen skulle vara nödvändig på grund av gruppen dövblindas heteroge
nitet, men utgår givetvis ifrån att definitionen inte utestänger någon 
från möjlighet till hjälp.

Såväl medlemsförslaget som av de om detta avgivna rem issyttrandena 
fram går klart den eftersatta ställning som de dövblinda befinner sig i. 
Inte nog med att de bland de flerhandikappade utgör en liten grupp, 
de har dessutom svårt att hävda sina intressen på grund av de uppen
bara kom m unikationsproblem en. Dessa åter vidmakthålls genom otill
räcklig utbildning av de dövblinda, vilket i sin tur beror på lärarbrist, 
som bottnar i avsaknaden av möjligheter till speciallärarutbildning. Inte 
heller har de dövblinda kunnat ty sig till tekniska hjälpm edel i sam m a 
utsträckning som andra handikappade, därför att det inte ansetts lönan
de att utveckla sådana fö r en så liten grupp.

Samtliga remissinstansers inställning till m edlem sförslaget är tveklöst 
positiv. Vissa av dem nöjer sig inte med att rekom m endera en under
sökning av m öjligheterna till sam nordisk utbildning av lärare för döv
blinda, utan föreslår utan omsvep att de nordiska länderna i samråd 
organiserar och finansierar utbildning av lärare inklusive vårdpersonal 
för dövblinda barn  och vuxna. D et råder likaså full enighet om förde-
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larna m ed att sam nordiskt arrangera sådan specialutbildning, m ed tanke 
p å  det låga antalet lärarkandidater det årligen skulle bli fråga om. Som 
exempel har näm nts att en till hösten 1976 i Å lborg planerad kurs av
lysts på grund av att ” endast” nio lärare anm ält sig. A v rem issm ate
rialet fram går em ellertid att det inte ens m ed hela N orden som rekryte
ringsbas kan bli fråga om fler än 8— 10 lärarkandidater årligen. G e
mensam  nordisk utbildning skulle ytterligare erbjuda ekonom iska fö r
delar, inte m inst för de blivande dövblindlärarna, vilka hittills få tt lov 
skaffa sig specialistutbildning i N ederländerna eller t. o. m. u tanför 
Europa.

K ulturutskottet om fattar odelat dessa synpunkter.
Enligt rem issm aterialet är de som har drabbats av sitt handikapp i 

vuxen ålder i m ajoritet bland de dövblinda, m edan barn  och ungdom  
blott utgör en liten del. Utbildningssituationen för vuxna dövblinda är 
dock lika vansklig på grund av avsaknaden av lärare med specialistut
bildning för vuxenundervisning. N är det i medlem sförslaget talas om 
utbildning av lärare för dövblinda, bör det således enligt kulturutskot
tets mening gälla utbildning av lärare för såväl barn-, ungdoms- som 
vuxenundervisningen. D et har vidare fram gått att det utöver ett behov 
av utbildning av egentliga lärare, också finns ett stort behov av special
utbildning för personal som arbetar bland dövblinda. U tskottet anser 
att även denna personal med fördel skulle kunna utbildas på nordisk 
bas.

En viktig grupp för de dövblinda utgör de personer t. ex. i fam ilje
kretsen som dagligen får lov att fungera som tolk och förbindelselänk 
med omvärlden. A tt även dessa personer är i behov av utbildning eller 
åtminstone handledning är givet. F rågan är om det skulle vara möjligt 
a tt ordna kurser för anhöriga o. a. samnordiskt, utöver dem som arran 
geras nationellt.

En av förutsättningarna för fram gångsrik lärarutbildning är tillgång 
till undervisningsmaterial och pedagogiska hjälpm edel särskilt anpassa
de för dövblinda. U tskottet finner det naturligt att fram ställningen av 
sådant m aterial och sådana hjälpm edel sker genom nordisk samverkan. 
H ärvid bör de skillnader i teckenspråket och handalfabetet som råder 
mellan länderna självfallet beaktas. I vilken m ån det skulle vara möjligt 
att u tplåna dessa skillnader genom förenhetligande undandrar sig dock 
utskottets bedöm ande.

D en samnordiska utbildningen av lärare och annan personal för döv
blinda bör dessutom kom pletteras m ed möjligheter till utbyte av er
farenheter av undervisningsmetoder, undervisningsmaterial och liknan
de. Specialskolornas och speciallärarnas isolering på grund av att de är 
ensamm a gör det absolut nödvändigt m ed regelbundna kontakter med 
m otsvarande institutioner och personer i de andra nordiska länderna.

E tt nordiskt äm betsm annam öte om specialundervisning tog i februari



A 497/k: Bilaga 2 399

1977 upp frågan om utbildning av lärare för sällan förekom m ande 
handikappgrupper, däribland dövblindlärare. M an föreslog därvid en 
arbetsgrupp med uppgift att u tarbeta förslag till innehåll, finansiering 
och placering av samnordisk utbildning av lärare för dövblinda barn. 
Enligt uppgift från  kultursekretariatet skall det tillsättas kontaktgrupp 
för specialundervisning inom ram en för det nordiska skolsamarbetet.

U tskottet har vid behandlingen av olika medlemsförslag noterat att 
det bland remissinstanserna då och då uttalas farhågor för att nordiska 
initiativ skulle kunna ha en uppbrom sande effekt på det nationella pla
net, särskilt under utredningsskedet. Dessa farhågor delas inte av u t
skottet. Syftet m ed det nordiska kultursam arbetet är inte blott a tt vi
dareutveckla den nordiska kulturgem enskapen, utan även att öka den 
samlade effekten  av ländernas insatser i utbildning, forskning och annan 
kulturell verksamhet.

M ed hänvisning till vad som ovan anförts får kulturutskottet föreslå 
att rådet antar följande rekom m endation:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att lägga
fram  förslag till samnordisk utbildning av lärare för dövblinda.

Stavanger den 16 augusti 1977
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Medlemsförslag
om nordisk insats för att minska tobaksrökningen

( Väckt av Bror Lillqvist, Sture Palm, Gabriel Rom anus, Jón Skaftason, 
Anna-G reta Skantz  och Raino W esterholm)

D et kan nu anses vara vetenskapligt bevisat att all tobaksrökning —  
cigarrettrökning, piprökning och cigarrökning —  är förenad m ed be
tydande hälsorisker. Redan under 1960-talet konstaterades i en engelsk 
expertundersökning en klar överdödlighet i lungcancer bland cigarrett
rökare. E n am erikansk rapport som publicerades år 1964, den s. k. Terry- 
rapporten, visade sam m a resultat. Forskningen har visat a tt samband 
existerar m ellan cigarrettrökning och bl. a. lungcancer, struphuvudcancer, 
kronisk bronkit, lungemfysen (skador på lungblåsorna) samt hjärtinfarkt 
och andra hjärt- och kärlsjukdomar.

En allvarlig konsekvens av tobaksrökningen är att även icke-rökare 
drabbas av dessa risker på sina arbetsplatser, i offentliga lokaler etc. 
I rökiga lokaler kan partikelhalten i den u tspädda tobaksröken uppnå 
värden, som icke är acceptabla från medicinsk-hygienisk synpunkt.

Världshälsoorganisationen (WHO) har under senare år vid flera 
tillfällen tagit upp tobaksrökningsfrågan. Sålunda har W HO åren 1970 
och 1971 antagit rekom m endationer i vilka m an uppm anade medlem s
länderna att ta initiativ i syfte att bekäm pa tobaksrökningen. Dessa re
kom m endationer har vidareutvecklats och konkretiserats i en av W HO 
år 1975 publicerad expertrapport ”Smoking and its Effects on H ealth” . 
Enligt W HO torde i industriländerna ingen enskild åtgärd kunna ha 
större betydelse för förbättring av den nuvarande folkhälsosituationen 
än minskning av tobakskonsumtionen.

N ordiska rådet antog vid sin 20:e session år 1972 i Helsingfors en re
kom m endation till regeringarna i D anm ark, F inland, N orge och Sverige 
att införa förbud m ot tobaksreklam och att starta en effektiv inform ation 
om tobaksrökningens skadliga verkningar bl. a. genom bestäm melser om 
uttöm m ande varudeklaration på tobaksem ballage (rek. nr. 12/1972). Med 
anledning av rekom m endationen tillsattes en särskild arbetsgrupp med 
uppgift att bl. a. undersöka i vilka form er ett nordiskt sam arbete beträf
fande upplysningsverksamhet om tobakens skadeverkningar, speciellt 
m ed avseende på barn och ungdom, kan förverkligas.

A rbetsgruppen har år 1975 avläm nat ett betänkande (N U  1975:24). 
I betänkandet föreslås att ett nordiskt samarbete beträffande denna in
form ationsfråga byggs upp successivt inom om rådena dokum entation,
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inform ationsplanering, m aterialproduktion och koordineringsverksamhet. 
G runddragen i m ånga projekt kan planeras gemensamt. Viss m aterial
produktion kan göras gem ensamt och vissa koordinerande aktiviteter 
kan genomföras. E tt nordiskt sam arbete i fråga om  tobaksupplysning, 
bekostat m ed m edel från  N ordiska m inisterrådets budget, kan enligt a r
betsgruppen stödja och effektivisera det nationella arbetet i de olika 
länderna.

D en på kortare eller längre sikt idealiska lösningen torde enligt arbets
gruppen vara ett organiserat över N ordiska m inisterrådets budget finan
sierat samarbete. A rbetsgruppen föreslår att detta utvecklas stegvis, med 
början i form  av nordiska kontaktm öten. T ill denna kontaktverksam het 
knyts senare en fast sekretariatsfunktion och resurser för viss projekt
verksamhet. E rfarenheterna från  denna form  av verksam het får sedan 
enligt arbetsgruppens mening visa om det är läm pligt att in rätta ett fast 
sam arbetsorgan för tobaksupplysning.

U tredningen synes hittills inte ha lett till några m era konkreta å t
gärder.

I de nordiska länderna har m an i allm änhet begränsat tobaksreklam en 
genom olika frivilliga branschavtal. D å dessa inte har givit önskade 
resultat, har så småningom krav på andra, effektivare restriktionsåtgärder 
förts fram.

Finland, Island och N orge har infört lagar om förbud för tobaksre- 
klam och om varningstext på vissa tobaksförpackningar. I  Sverige träder 
1977 en lag i kraft om varningstext och innehållsdeklaration på tobaks- 
varor.

E tt upplysningsarbete på tobaksom rådet bör medgivas även i sam 
arbete med en vidare internationell krets i synnerhet som större delen 
av forskningen på om rådet bedrivs u tanför N orden. Världskonferenser 
om  rökning och hälsa har arrangerats av organisationer som har ett spe
ciellt ansvar för upplysning om tobakens skadeverkningar, nämligen 
American Cancer Society i USA och H ealth  Educational Council i Stor
britannien. De har därvid sam arbetat m ed berörda statliga organ och 
frivilliga organisationer sam t med världshälsoorganisationen (WHO). 
K ostnaderna har i huvudsak betalats av arrangörslandets hälsovårds- 
departem ent.

De världskonferenser om rökning och hälsa som hölls i N ew Y ork 
1967, i London 1971 och i N ew  Y ork 1975 har varit viktiga inslag i de 
senaste årens arbete för minskning av tobakens skadeverkningar. D et 
anses önskvärt att en fjärde världskonferens om rökning och hälsa kan 
hållas 1979. Eftersom  de nordiska länderna —  vid sidan av de länder 
som redan arangerat världskonferenser om rökning och hälsa —  allm änt 
betraktas som ledande i arbetet för m inskad tobaksrökning, är det natu r
ligt att en världskonferens om rökning och hälsa förläggs till något nor
diskt land.
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I en m otion till Sveriges riksdag 1976 föreslogs att Sverige —  om m öj
ligt i sam arbete med de övriga nordiska länderna —  skulle erbjuda sig 
a tt stå som värd för en fjärde världskonferens om rökning och hälsa 
år 1979. M otionärerna ville vidare bl. a. att N ationalföreningen för upp
lysning om tobakens skadeverkningar (NTS) skall få i uppdrag att i sam 
verkan med socialstyrelsen och andra berörda organ arrangera konferen
sen. Riksdagen ansåg det i och för sig m otiverat att Sverige stod som 
värd  för en sådan världskonferens m en att initiativet därtill borde tas av 
vederbörande enskilda organisation.

Enligt vår uppfattning skulle en konferens dock få större tyngd och 
uppnå större publicitet om ett sam nordiskt organ kunde ställa sig bakom 
det ovannäm nda initiativet. E tt samnordiskt arbete med en sådan världs
konferens vore ett lämpligt led i det nordiska sam arbetet i tobaksupp- 
lysningsfrågor som föreslås i den nordiska tobaksarbetsgruppens betän
kande (N U  1975: 24).

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får vi därför hem ställa 
att N ordiska rådet
1) rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att bygga upp ett nor

diskt sam arbete på tobaksupplysningsom rådet i enlighet med 
den nordiska tobaksgruppens betänkande (N U  1975: 24),

2) uppm anar N ordiska m inisterrådet att medverka till a tt sam 
nordiskt arrangera en fjärde världskonferens om rökning och 
hälsa.

Helsingfors, Stockholm och Reykjavik den 23 novem ber 1976

Bror Lillqvist (Sd) Sture Palm (s)

Gabriel Rom anus (fp) Jón Skaftason (F.)

Anna-G reta Skantz (s) Raino W esterholm (Skl)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se Supplementband, s. 99)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats ett medlem s
förslag om nordisk insats för att m inska tobaksrökningen. Förslaget har 
behandlats vid utskottets möten i Beitostølen den 9 augusti 1977 och i 
Kuopio den 11 oktober 1977.

1. M edlemsförslaget

I förslaget, som väckts av Bror Lillqvist, Sture Palm, Gabriel Romanus, 
Jón  Skaftason, A nna G reta Skantz och Raino W esterholm hemställes 
a tt N ordiska rådet

1) rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att bygga upp ett nordiskt 
samarbete på tobaksupplysningsområdet i enlighet med den nordiska to- 
baksgruppens betänkande (N U  1975: 24),

2) uppm anar N ordiska m inisterrådet att medverka till att samnordiskt 
arrangera en fjärde världskonferens om rökning och hälsa.

Förslagsställarna hänvisar till forskning som visat att samband existe
ra r mellan cigarrettrökning och bl. a. lungcancer, strupcancer, kronisk 
bronkit, lungemfysen (skador på lungblåsorna) sam t h järtinfarkt och an
d ra  h järt- och kärlsjukdom ar. Dessutom anses att även icke-rökare drab
bas av dessa risker på sina arbetsplatser, i offentliga lokaler etc., där 
partikelhalten i den utspädda tobaksröken kan uppnå värden, som icke är 
acceptabla från medicinsk synpunkt. V idare hänvisas till att Världshälso
organisationen (WHO) antagit rekom m endationer i vilka m an upp
m anat m edlem sländerna att ta initiativ i syfte att bekäm pa tobaksrök
ningen.

N ordiska rådet antog vid sin 20:e session år 1972 i Helsingfors en re
kom m endation till regeringarna i D anm ark, Finland, N orge och Sverige 
att införa förbud m ot tobaksreklam  och att starta en effektiv inform ation 
om  tobaksrökningens skadliga verkningar bl. a. genom bestäm melser om 
uttöm m ande varudeklaration på tobaksemballage (rek. nr 12/1972). Med 
anledning av rekom m endationen tillsattes en särskild arbetsgrupp som 
1975 avläm nat ett betänkande (N U  1975: 24), där m an bl. a. föreslår att 
ett nordiskt sam arbete beträffande denna inform ationsfråga byggs upp 
successivt inom om rådena dokum entation, inform ationsplanering, m a
terialproduktion och koordineringsverksamhet. D en idealiska lösningen 
torde enligt arbetsgruppen vara ett organiserat, över N ordiska minister-
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rådets budget finansierat samarbete. D etta kan utvecklas stegvis med bör
jan i form  av nordiska kontaktm öten vartill senare knyts en fast sekreta
riatsfunktion och resurser för viss projektverksam het. Eventuellt kan se
nare inrättas ett fast sam arbetsorgan för tobaksupplysning.

I förslaget erinras om att världskonferenser om rökning och hälsa ar
rangerats av organisationer som Am erican Cancer Society i USA och 
H ealth  Educational Council i Storbritannien i samarbete med berörda 
statliga organ och frivilliga organisationer sam t med världshälsoorganisa
tionen (WHO).

D å det kan anses önskvärt att en ny (fjärde) världskonferens om rök
ning och hälsa hålls 1979 och de nordiska länderna allm änt betraktas som 
ledande i arbetet för minskad tobaksrökning anser förslagsställarna det 
naturligt att en världskonferens om rökning och hälsa förläggs till något 
nordiskt land.

Enligt deras uppfattning skulle en konferens få större tyngd och uppnå 
större publicitet om ett samnordiskt organ kunde stå som värd för kon
ferensen än om ett enskilt land gjorde det.

2. Remissyttranden

Rem issyttranden har inkomm it från nedanstående myndigheter och 
organisationer:

N ordiska hälsovårdshögskolan

Danmark
Indenrigsministeriet
Tobakshandlernes Landsforening
Provinshandelskam m eret
Forbrugerrådet
Butikshandelens Fællesraad
D en almindelige danske Lægeforening
Landsforeningen til Tobakssygdommenes Bekæmpelse
D ansk Sygeplejeråd

Finland
Social- och hälsovårdsministeriet
Arbetarskyddsstyrelsen
Medicinalstyrelsen
Skolstyrelsen
Yrkesutbildningsstyrelsen
Finlands akademi
Väestöliitto (Finska befollcningsförbundet)
Svenska befolkningsförbundet i Finland r. f.
Finlands läkarförbund

Norge
Sosialdepartementet
Tobaksfabrikkernes landsforening av 1901 
Landslaget m ot tobakkskadene 
N orsk sykepleierforbund
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Sverige
Socialstyrelsen 
Skolöverstyrelsen (SÖ)
Statens medicinska forskningsråd 
Konsum entverket 
Arbetarskyddsstyrelsen 
Sveriges läkarförbund
N ationalföreningen för upplysning om tobakens skadeverkningar (NTS)

2.1. Remissinstanser som helt tillstyrker förslaget

Nordiska hälsovårdshögskolan instäm m er i allt väsentligt i de synpunk
ter, önskemål och förslag som fram ställts i förslaget. Behovet av ökad 
forskning och ökad inform ation på om rådet rökning— hälsa är uppenbar 
och en nordisk samverkan på dessa om råden torde vara av stort värde, då 
m an härigenom sannolikt kan göra besparingar samt åstadkom m a viss 
likformighet i olika åtgärder.

F ör den världskonferens som avses hållas i Sverige år 1979 anser hög
skolan det vara realistiskt att ett samnordiskt organ skapas så snart som 
möjligt och i nära samarbete med N ordiska m inisterrådet, den svenska 
N ationalföreningen för upplysning om tobakens skadeverkningar (NTS), 
samt den svenska socialstyrelsen. Som en möjlighet vid valet av lokal för 
en världskonferens borde N ordiska hälsovårdshögskolan i Göteborg kun
na ifrågakomma.

Forbrugerrådet i D anm ark välkom nar förslaget om ett samarbete för 
tobaksupplysning finansierat över N ordiska m inisterrådets budget, något 
som torde kunna stödja och effektivisera det nationella arbetet på om rå
det. Likaledes stöder forbrugerrådet uppm aningen till m inisterrådet att 
medverka till att sam nordiskt arrangera en världskonferens.

Indenrigsministeriet ansluter sig till förslaget om sam arbete på tobaks- 
upplysningsrådet med kontaktm annam öten i en första etapp men anser 
att resultatet av dessa bör få avgöra ställningstagandet till den fram tida 
utform ningen. M inisteriet har inga invändningar m ot förslaget att N or
diska m inisterrådet m edverkar till att arrangera en världskonferens om 
övriga länder rekom m enderar detta m en anser det i och för sig m er na
turligt om något av de etablerade nationella organen stod som initiativ
tagare till en sådan konferens.

Positiva till förslaget är också Butikshandelens Fællesraad, Den al
mindelige danske Lægeforening, Landsforeningen til Tobakssygdom me- 
nes Bekæmpelse, och D ansk Sygeplejeråd.

Social- och hälsovårdsministeriet och medicinalstyrelsen  i F inland fin
ner att hittillsvarande nordiska samarbete närm ast bestått av inbördes 
kontakter mellan m edborgar- och patientorganisationer och av nödtvång 
blivit osam m anhängande och bristfälligt varför det vore fruktbart att u t
veckla sam arbetet mellan myndigheterna. F ör Finland kom påskyndandet
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av sam arbetet tidsmässigt mycket lämpligt då inom medicinalstyrelsen en 
byrå för hälsofostran grundats 1977.

K oordinering av projekt och delvis också u tarbetandet av m aterial fin
ner styrelsen önskvärd, men den får inte vara för bindande och innebära 
övernationell bestäm m anderätt i fråga om m aterial som används inom 
landet. Styrelsen föreslår fortsatt nordiskt sam arbete om tobakshälsofost- 
ran till en början i en tidvis sam m anträdande samarbetsgrupp, senare 
möjligen via ett perm anent sekretariat och på sikt ett perm anent samar- 
betsorgan bestående av m edlem m ar valda av de nordiska hälsomyndig- 
heterna.

M edicinalstyrelsen anser det önskvärt, att den fjärde världskonferen
sen om tobak och hälsa hålles i de nordiska länderna m en vill förorda 
Sverige som värdland år 1979. Landets hälsomyndigheter bör ha huvud
ansvaret för arrangementet.

Skolstyrelsen  och yrkesutbildningsstyrelsen  i Finland anser det viktigt, 
att ett nordiskt samarbete förverkligas speciellt i fråga om koordineringen 
av forskningen och av de erfarenheter m an fått av verksam heten för 
minskning av tobaksrökningen, men finner ej skäl föreligga att åtminstone 
i större utsträckning producera övernationellt inform ationsm aterial. 
Styrelserna anser anordnandet i N orden av fjärde världskongressen om 
tobaksrökning och hälsovård år 1979 fö r nyttigt bl. a. för att fästa upp
m ärksam het vid tobaksproblem en speciellt då det gäller barn och ung
domar. T idpunkten förefaller lämplig, då m an fått erfarenheter av tobaks
lagen, som 1979 kommer att ha varit i kraft i F inland under ett par år.

Finlands akademi, vetenskapliga centralkommissionen  anser att V ärlds
hälsoorganisationens initiativ och rekom m endationer för att m inska to 
baksrökningen bör understödas då m inskad tobaksrökning är väsentlig 
för förbättring av folkhälsosituationen. Akademin finner även, att det 
om fattande nordiska sam arbetet borde fortsätta och vidareutvecklas. Den 
föreslagna världskonferensen vore viktig inte bara för fortsatt internatio
nellt samarbete utan även för förbättring och effektivisering av det nor
diska samarbetet.

Arbetarskyddsstyrelsen  har ingen erinran mot förslagets innehåll och 
anser att det nordiska sam arbetet på tobaksupplysningens om råde samt 
anordnandet av en världskonferens om rökning och hälsa skulle kunna 
bidra till minskad tobaksrökning.

Finska befolkningsförbundet anser medlemsförslaget m otiverat och 
värt understöd.

Förbundet hoppas, att m an i nordiskt samarbete m åtte betona aspekter 
som berör familjen, t. ex. barnens och ungdomens tobaksrökning, hur 
föräldrarnas exempel inverkar på barnen, sam t tobaksrökningens skade
verkningar under graviditet. Å r 1979 har förklarats ett internationellt 
barnår. D ärför bör enligt förbundet just dessa frågorna betonas vid den 
världskonferens om rökning och hälsa som planeras.
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Sosialdepartementet i N orge instäm m er i ett uttalande av statens to- 
bakkskaderåd som anser att de nordiska sam arbetsuppgifterna huvudsak
ligen bör ligga inom om rådena dokum entation, inform ationsplanläggning, 
m aterielproduktion och samordning. D ärem ot kan m an f. n. inte fast
ställa hur upplysningsarbetet på lång sikt skall organiseras, även om ett 
gynnsamt alternativ kunde vara att in rätta ett särskilt nordiskt samarbets- 
organ för tobaksupplysning. V idare förordas att N ordiska rådet m edver
kar till att en världskonferens om rökning och hälsa arrangeras t. ex. i 
Sverige, inte m inst m ot bakgrund av det intresse som andra länder visat 
för det nordiska arbetet på detta område.

Landslaget m ot tobakkskadene vil starkt stödja den nordiska tobaks- 
gruppens betänkande och anser att N ordiska rådet snarast bör praktiskt 
genom föra dess förslag. Samtidigt måste det dock vara klart att nordiskt 
samarbete inte får h indra att varje enskilt land vidtar de vid varje tidpunkt 
nödvändiga åtgärderna för att effektivisera insatserna inom landet mot 
tobaksskadorna. Landslaget stöder också förslaget att N ordiska rådet 
aktivt m edverkar till ett sam nordiskt arrangerande av en världskonferens 
om rökning och hälsa. Den bästa lösningen finner landslaget vara, att 
N ationalföreningen för upplysning om tobakens skadverkningar (NTS) 
får i uppdrag att tillsammans med socialstyrelsen i Sverige, Statens to 
bakksskaderåd i N orge och representanter för frivilliga organisationer i 
de nordiska länderna arrangera världskonferensen i Stockholm 1979.

N orsk sykepleierforbund  ger sin fulla tillslutning till förslaget.
Socialstyrelsen i Sverige påpekar att, för att kom m a till rä tta  med to- 

baksbrukets skadeverkningar —  utöver ökade inform ations- och utbild
ningsinsatser —  krävs lagstiftningsåtgärder, m arknadsreglerande åtgär
der, rökfrihet i offentliga lokaler och kom m unikationsmedel och utbyggd 
rökavvänjningsverksamhet.

1977 trädde i Sverige en lag i kraft om m ärkning av tobaksvaror med 
varningstext och innehållsdeklaration och en inform ationskam panj har 
genomförts via TV och broschyrer i offentliga lokaler. Socialstyrelsen 
ställer sig positiv till ett u tökat nordiskt sam arbete för att begränsa rök
ningen. Sam arbetet bör ta sikte på alla ovannäm nda typer av åtgärder och 
förankras hos de m yndigheter som har ett sam ordnande ansvar i dessa 
frågor (i Sverige socialstyrelsen, i Finland social- och hälsovårdsministe
riet, i Norge statens tobakkskaderåd).

Som ett första led i detta samarbete tillstyrks nordiska kontaktm öten 
i enlighet med förslaget.

Sveriges läkarförbund  anför liknande synpunkter, men anser att troli
gen krävs också någon form  av ”djupare” attitydbearbetning för att 
åstadkom m a en för individen tillräcklig motivation att sluta röka respek

tive inte börja röka. Läkarförbundet bedöm er alltså att det krävs ett in
gående studium  av fram förallt psykologiska aspekter på rökningen som 
underlag för fram tida, m era fram gångsrika åtgärder i syfte att minska 
tobaksrökningen.
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Socialstyrelsen vill för närvarande ej ta  ställning till förslaget om in
rättandet av en fast sekretariatsfunktion m ed resurser för viss gemensam 
projektverksam het och m aterialproduktion. F ö r detta krävs en allsidig 
belysning av de erfarenheter som hittills vunnits i arbete med tobaksupp- 
lysning inom de olika länderna.

V ad gäller förslaget om ett sam nordiskt arrangem ang av en 4:e världs
konferens om rökning ställer sig socialstyrelsen positiv. Som gemensam 
inbjudare till konferensen bör respektive lands centrala hälsovårdande 
m yndighet stå. Socialdepartem entet har i Sverige övertagit det organisa
toriska ansvaret för projektet.

Statens medicinska forskningsråd  tillstyrker varm t att e tt nordskt sam
arbete i fråga om tobaksupplysning påbörjas, till en början i form  av 
nordiska kontaktm öten, till vilka berörda intressenter inviteras. K ontakt
m ötena kunde äga rum  vart eller vartannat år, med omväxlande placering 
i de nordiska länderna. M ötena bör bekostas med medel från  Nordiska 
m inisterrådets budget. E fter hand bör m an genom detta sam arbete få 
klarhet i om en fastare organisation för internordiskt sam arbete är m o
tiverad. V idare tillstyrks att N ordiska m inisterrådet m edverkar till att på 
samnordisk bas arrangera en fjärde världskonferens om rökning och häl
sa. En världskonferens förlagd till de nordiska länderna skulle vara av 
stort globalt intresse m ed tanke på de speciella insatser i tobaksfrågan, 
som gjorts i de nordiska länderna.

Arbetarskyddsstyrelsen  ansluter sig till syftet med medlemsförslaget 
och vill samtidigt fram hålla att, om de föreslagna aktiviteterna kom m er 
till stånd, m an också överväger a tt ta  upp frågan om de särskilda hälso
risker som rökning i kombination med inverkan av vissa äm nen i arbets
miljön kan innebära.

2.2. Remissinstanser som tillstyrker förslagets punkt 1 m en avstyrker 
punkt 2

Finlands läkarförbund  erinrar om den tobakslag, som trädde i kraft i 
början av 1977 och tycktes ha m edfört att cigarrettrökningen höll på att 
minska. Den allmänna opinionen erkände tobaksrökningens skadlighet 
och höll på att ta  avstånd från  den. F ö r att följa situationen och stöda den
na utveckling var nordiskt samarbete enligt tobaksarbetsgruppens förslag 
på sin plats. D ärem ot anser förbundet att arrangerandet av en internatio
nell konferens antingen i Sverige eller med gem ensamma nordiska insatser 
inte under nuvarande förhållanden hade näm nvärd praktisk betydelse, 
eftersom m an på olika håll aktivt följde tobaksrökningens skadliga verk
ningar bl. a. genom världshälsoorganisationens åtgärder och inom ram en 
för rapporter om pågående forskning. A lla uppgifter var i allm änhet lätt 
och snabbt tillgängliga och en världskonferens skulle knappast ge bety
dande ny inform ation.
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Svenska befolkningsförbundet i Finland anser, att ett nordiskt sam ar
bete på tobaksupplysningsområdet är synnerligen önskvärt, inte minst för 
Finlands del, där insatserna på om rådet hittills varit små. Dock borde 
överorganisation, som kan kräva stora ekonom iska insatser, undvikas, en 
risk som kunde föreligga i den av nordiska tobaksgruppen föreslagna 
modellen.

D å den senaste världskongressen om rökning och hälsa hölls så sent 
som 1975, anser befolkningsförbundet det inte önskvärt att splittra resur
ser på en världskongress i samnordisk regi.

K onsum entverket i Sverige tillstyrker det förslag som framlagts av den 
nordiska tobaksgruppen och som innebär att sam arbetet finansieras över 
N ordiska m inisterrådets budget och börjar i form  av nordiska kontakt
möten som sedan kan vidareutvecklas stegvis.

Vad gäller frågan om en världskonferens påpekas att, som omnämnas 
i medlemsförslaget, Sveriges riksdag ansett det i och för sig m otiverat att 
Sverige -— om möjligt i sam arbete med de övriga nordiska länderna —  
står som värd för en fjärde världskonferens om rökning och hälsa år 1979, 
men att initiativet därtill borde tas av N ationalföreningen för upplysning 
om tobakens skadeverknngar (NTS). Enligt vad konsum entverket erfarit 
har den svenska regeringen nu beslutat att tillkalla en arbetsgrupp med 
uppgift att i sam arbete med NTS förbereda en sådan konferens, varför 
konsum entverket saknar anledning att y ttra  sig över förslaget om sam
nordiskt arrangem ang av en världskonferens.

Nationalföreningen för upplysning om  tobakens skadeverkningar ( NTS)  
beklagar att hittilsvarande arbete på nordiskt plan på tobaksupplysnings
om rådet ej kommit att leda till resultat. F ör att det aktuella sam arbetet 
skall kunna fungera på ett verkligt effektivt sätt och fylla befintliga behov 
är det enligt N TS’s uppfattning helt nödvändigt att sam arbetet ges den 
fastare form  som en finansiering över N ordiska m inisterrådets budget 
utgör. NTS vill sålunda helhjärtat instämm a i medlemsförslagets punkt 1.

Vad beträffar medlemsförslagets andra yrkande att den fjärde världs
konferensen om rökning och hälsa skulle arrangeras på samnordisk 
bas, påpekas att sedan m edlem sförslaget väckts, den svenska rege
ringen beslutat tillsätta en arbetsgrupp för a tt i sam råd med NTS för
bereda arrangerandet av en världskonferens om rökning och hälsa som 
m aren 1979.

NTS noterar m ed stor tillfredsställelse detta svenska initiativ. Själv
fallet har NTS inget att erinra m ot en utvidgning som innebär att konfe
rensen arrangeras på samnordisk bas, om detta kan ske utan att det nu 
igångsatta förberedelserbetet försenas. D et väsentliga är dock att garan
tier skapas för att konferensen kom m er till stånd enligt nu föreliggande 
planer inom N orden som m aren 1979. N TS förutsätter således att det in
ledda arbetet fortsätter utan att avvakta behandlingen av medlemsförslget 
i Nordiska rådet.
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Av praktiska skäl kan det visa sig svårt a tt efter behandling av m ed
lem sförslaget göra en sådan ändring i planerna för konferensen att ett 
nordiskt organ inträder som arrangör. NTS förutsätter under alla förhål
landen ett aktivt deltagande från  de nordiska länderna i planeringen och 
genom förandet av konferensen. D etta kan och bör givetvis ske även om 
Sverige står som ensam arrangör.

2.3. Remissinstanser som avstyrker eller ställer sig tveksam ma till m ed
lemsförslaget

Provinshandelskammeret i D anm ark anför som sin uppfattning att 
upplysningsverksamhet på tobaksom rådet bör handhas av varje land för 
sig . M an kan därför inte ansluta sig till förslaget om nordiskt samarbete 
med de konsekvenser detta skulle få, bl. a. inrättande av en fast sekreta
riatsfunktion etc. Vad beträffar anordnandet av en världskonferens om 
rökning och hälsa finner handelskam m aren att detta icke kan vara en 
uppgift som rätteligen med hänsyn till uppgiftens om fattning och kost
nader bör handhas av N ordiska ministerrådet.

Tobakshandlernes Landsforening  i D anm ark bestrider den i medlems
förslaget fram förda uppfattningen att reklam förbud erfordras därför att 
de frivilliga överenskommelserna om begränsning av tobaksreklam en icke 
gett önskade resultat utan finner att, såvitt m an har sig bekant, dessa 
överenskommelser efterlevs. Föreningen varnar för ett generellt reklam 
förbud. Dels finns enligt föreningens uppfattning ingen dokum entation 
som visar att ett förbund skulle m edföra minskad konsumtion, dels skulle 
ett generellt reklam förbud strida m ot den allm änna rättsuppfattningen i 
Danm ark. Föreningen vill inte m otsätta sig förslagets målsättning att nå 
fram  till en gemensam nordisk insats på upplysningsområdet, särskilt 
gentemot barn och ungdom, men en absolut förutsättning är att upplys
ningsarbetet sker på grundval av de vetenskapliga undersökningar, som 
kan föreligga.

Tobaksfabrikernes landsforening av 1901 i N orge har förståelse för 
tanken på upplysningsarbete om tobak i nordisk regi, m en utgår från att 
det blir fråga om saklig och nykter inform ation och att man undgår varje 
form  av skrämselpropaganda. Föreningen anser det väsentligt a tt det in
te skapas någon form  av hets mot dem som föredrar a tt behålla sina 
rökvanor eller mot dem som producerar och saluför tobaksvaror. F ö r
eningen presenterar även en undersökning som motsäger uppgifterna 
om faran  av ”passiv rökning” , d. v. s. att vistas i rökiga lokaler. M an 
m enar även att tobaksbranschen långt före reklam förbudet följt en fri
villig överenskommelse genom att bl. a. undvika reklam speciellt riktad 
till ungdomen.

Skolöverstyrelsen  i Sverige instäm m er i den bedömning, som ligger 
till grund för förslaget, nämligen att all tobaksrökning innebär betydande
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hälsorisker och anser att i opinionsarbetet finns idéer och uppslag som 
med fördel kan direkt överföras mellan de olika nordiska länderna. D etta 
utbyte kan em ellertid ske genom fortlöpande inofficiella kontakter över 
gränserna. Problem en kan dessutom variera mellan de olika länderna.

Styrelsen finner det angeläget att dokum entation, planering och m ate
rialproduktion handhas inom respektive land och anpassas till de behov 
som finns där.

E rfarenheter av försök till gemensam utform ning av hjälpm edel för 
inform ation visar enligt styrelsens uppfattning att mycket litet vinns på 
en sådan gemensam produktion.

Skolöverstyrelsen avstyrker därför inrättandet av ett gemensamt sekre
tariat. D ärem ot bör N ordiska m inisterrådet uppm untra till ökat utbyte 
av idéer och dokum entation mellan länderna samt underlätta för enskil
da personer att deltaga i arrangem ang m ot tobaksrökning i andra nor
diska länder. Vad gäller förslaget att N ordiska m inisterrådet skall m ed
verka till a tt sam nordiskt arrangera en världskonferens erinras om att 
socialdepartem entet i Sverige fatta t beslut om att världskonferensen skall 
genom föras i Sverige och att en arbetsgrupp tillsatts för att planera den
samma. Skolöverstyrelsen vill därför endast tillstyrka att konferensen 
genomförs enligt planerna.

3. U tskottet

N ordiska rådet antog vid sin session 1972 en rekom m endation till rege
ringarna i D anm ark, F inland, N orge och Sverige att införa förbud mot 
tobaksreklam och att starta en effektiv inform ation om tobaksrökningens 
skadliga verkningar bl. a. genom bestäm melser om uttöm m ande varude
klaration på tobaksförpackningar (rek. nr 12/1972). M ed anledning av 
rekom m endationen tillsattes därefter en särskild arbetsgrupp med upp
gift att bl. a. undersöka i vilka form er ett nordiskt sam arbete beträffande 
upplysningsverksamhet om tobakens skadeverkningar, speciellt med avse
ende på barn och ungdom, kunde förverkligas. A rbetsgruppen avlämnade 
år 1975 ett betänkande i äm net (N U  1975: 24). I betänkandet föreslås att 
ett nordiskt samarbete i tobaksupplysningsfrågan byggs upp successivt 
inom om rådena dokum entation, inform ationsplanering, m aterielproduk
tion och koordineringsverksamhet. D et nu aktuella m edlem sförslaget av
ser i sin första del uppbyggande av ett sam arbete i enlighet med arbets
gruppens förslag.

U tskottet noterar med tillfredsställelse, att insikten om att tobaksrök
ning utgör ett viktigt folkhälsoproblem i varje fall i några av de nordiska 
länderna lett till konkreta åtgärder för att förhindra eller minska riskerna 
för skador till följd av tobaksbruk. N ordiska undersökningar synes be
kräfta världshälsoorganisationens (WHO) konstaterande att ingen an
nan förebyggande åtgärd kan bidra m era till ökad hälsa i i-länderna än 
förhindrande av tobaksrökning.
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U tskottet noterar att ny lagstiftning införts i de flesta nordiska länder 
på tobaksom rådet. Sålunda har i F inland införts förbud m ot tobaksre- 
klam, m ot försäljning av tobaksvaror till personer under 16 år samt mot 
tobaksrökning i vissa offentliga lokaler. I Island gäller reklam förbud och 
statliga bestäm melser om att viss del av offentliga kommunikationsmedel 
reserveras fö r icke-rökare. N orge har reklam förbud och förbud m ot för
säljning till personer under 16 år. I Sverige har införts en lag om varnings
text och innehållsdeklaration på tobaksvaror. Reklam en för alkohol och 
tobak regleras i en överenskommelse mellan branschen och konsum ent
om budsm annen. E n kom m itté har tillsatts för att pröva hur m an får fram  
flera rökfria miljöer. Förbud m ot rökning i allm änna transportm edel och 
i offentliga lokaler i kom bination med inrättande av speciella rökavdel
ningar resp. rökrum  övervägs.

U tskottet har tagit del av den nya lagstiftningen i dessa länder och 
därvid diskuterat lämpligheten att föreslå en rekom m endaion som går 
längre än medlemsförslagets yrkande och att förorda t. ex. rökförbud i 
vissa offentliga lokaler och sam ordning av de nordiska ländernas lag
stiftning om  tobaksrökning. D et har dock därvid konstaterats, a tt det 
knappast i alla nordiska länder finns reella förutsättningar att lagstifta 
om  rökförbud, reklam förbud och varudeklarationer på cirgarrettpaketen.

M edlemsförslagets yrkande som avser ett utbyggt nordiskt samarbete 
på tobaksupplysningsområdet i enlighet med tobaksgruppens betänkande 
synes därför i dagens läge u tgöra den mest realistiska m ålsättningen. E tt 
om fångsrikt vetenskapligt m aterial finns tillgängligt som kan utgöra grun
den för ett samnordiskt upplysningsarbete. U tskottet vill särskilt betona 
a tt det ofta fram förda kravet på rökförbud har samband med det ökade 
intresset för arbetsmiljön. N ordiska rådet antog 1976 en rekom m enda
tion angående giftiga och farliga äm nen i arbetslivet (rek. nr 13/1976). 
F lera undersökningar har i detta sam m anhang påpekat de speciella risker 
som tobaksrök innebär i kom bination m ed olika äm nen i arbetsmiljön, 
t. ex. asbest m. fl. Dessa s. k. additionseffekter borde enligt utskottets 
uppfattning särskilt uppm ärksam m as i inform ationsarbetet om  rökning 
och hälsa.

V ad gäller den organisatoriska uppbyggnaden av inform ationssam ar- 
betet finner sig utskottet kunna förorda den i tobaksgruppens betänkande 
föreslagna formen. M ed hänvisning till bl. a. de rationaliseringsvinster ett 
välorganiserat nordiskt sam arbete skulle m edföra föreslås ett sam arbete 
som ett första skede uppbyggs kring tre element, nämligen regelmässiga 
kontaktm annam öten, uppdrag åt något av de existerande nationella orga
nen i tobaksfrågor att om händerha sekretariatsfunktionen fö r kontakt- 
m annam ötena, sam t vissa resurser fö r sm ärre projekt i kontaktm anna- 
gruppens regi.

U tskottet noterar att några remissinstanser uttryckt viss tvekan om upp
byggnad av ett fast nordiskt sam arbetsorgan för tobaksfrågor, men kon
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staterar att detta endast blir aktuellt om erfarenheterna från  initialskedet 
skulle tyda på att så vore lämpligt. D ärem ot anser utskottet att sam arbetet 
bör få en fastare form  än vad som för närvarande är fallet, något som 
skulle underlättas av att det nordiska sam arbetet redan i första skedet 
finansierades över N ordiska ministerrådets budget, såsom arbetsgruppen 
förutsatt.

Vad beträffar medlemsförslagets punkt 2., sam nordiskt arrangem ang 
av en fjärde världskonferens om rökning och hälsa, konstaterar utskottet 
a tt förberedelsearbetet leds av den svenska s. k. organisationskom m ittén 
för den fjärde världskonferensen om rökning och hälsa. I kom m it
téns sam m anträden deltar som sakkunniga experter från D anm ark, 
Finland och Norge. I dessa diskussioner har bl. a. fram förts tanken att 
det svenska biståndsorganet SIDA m edverkar med stipendier till delta
gare från u-länder i konferensen. D enna idé bör följas upp därigenom 
att de övriga nordiska biståndsorganen ställer medel till förfogande för 
stipendier till u-landsrepresentanter vid konferensen.

U tskottet vill understryka det önskvärda i att så stor del av arbetet som 
möjligt inför konferensen ges en sam nordisk prägel. Y tterligare sam nor
diska bidrag skulle förstärka en samnordisk insats fö r att fästa uppm ärk
samheten på riskerna med tobaksrökning och därm ed m edverka till att 
förverkliga medlemsförslagets syfte, något som utskottet finner i hög grad 
önskvärt.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts, hem ställer utskottet att N or
diska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att

1) bygga upp ett nordiskt sam arbete på tobaksupplysningsområdet 
i enlighet med den nordiska tobaksgruppens betänkande (N U  
1975: 24),

2) undersöka form erna för nordisk medverkan vid arrangerandet 
av den fjärde världskonferensen om rökning och hälsa 1979.

K uopio den 11 oktober 1977

Paul Jansson (s) Bertil Jonasson (c)

Bror Lillqvist (Sd) Petter Savola (K)
Vice förman

Anna-G reta Skantz (s) Bernhardt Tastesen (S)

Raino W esterholm (Skdl)
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Medlemsförslag
om gemensam nordisk insats iör att få till stånd en europeisk miljö- 
skyd dskonvention

(V äckt av Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur Helgadóttir, Bertil Jonasson, 
Grethe Lundblad och R o lf Sellgren)

N ordiska rådet rekom m enderade 1972 N ordiska m inisterrådet att 
fram lägga förslag till en nordisk m iljöskyddskonvention syftande till att 
i nationell lagstiftning likställa grannländernas miljöskyddsintressen 
m ed det egna landets och till en harm onisering av ländernas miljö- 
vårdsregler (rek. nr 4/1972).

Samma år antog N ordiska rådet en rekom m endation angående åt
gärder m ot vissa luftföroreningar (rek. nr 3/1972), vari regeringarna 
bl. a. rekom m enderades a tt snarast vidtaga åtgärder för att m inska u t
släppen av svaveldioxid i luften i N orden och för a tt däm pa skade
verkningarna av dessa. Den nordiska miljöskyddskonventionen, som 
trädde i kraft i oktober 1976, är tillämplig p å  utsläppande av avlopps
vatten m. m. från  m ark, byggnad eller anläggning i vattenom råde samt 
användning av m ark, havsbotten, byggnad eller anläggning på annat 
sätt som m edför eller kan m edföra störning av m iljön genom vatten
förorening eller annan inverkan på vattenförhållanden, luftförorening, 
buller eller joniserande strålning m. m.

Vid prövning av tillåtligheten av miljöskadlig verksam het skall stör
ning som sådan verksam het kan m edföra i annan fördragsslutande stat 
likställas m ed störning i det egna landet.

F örutom  fortsatta nationella ansträngningar a tt m inska svavelut
släppen har rekom m endation n r 3/1972 följts upp med nordiskt sam
arbete på ett vidare internationellt plan. 1975 startades ett nordiskt p ro
jekt m ed syfte att u tarbeta lämpliga m etoder att användas i ett in ter
nationellt regionalt övervaknings- och utvärderingsprogram  för luft
föroreningar i Europa. En rekom m endation om att upprätta ett sådant 
program  ingick i slutakten från  Helsingforskonferensen 1975 om sam 
arbete och säkerhet i Europa.

Program m et innebär en utvidgning av det sam arbete som sedan år 
1970 ägt rum  inom OECD rörande spridning av svaveldioxid, dels 
genom a tt sam arbetet avses om fatta även europeiska länder som inte 
är med i OECD, dels genom en utökning av antalet förorenande ämnen 
m ed bl. a. nitrogenoxid och partiklar. I projektet går de nordiska län
derna sam m an för att u tarbeta och testa metoder, vilka sedan kan pre

A 500/s



A 500/s 415

senteras för övriga europeiska länder som ett bidrag a tt påskynda upp
rättandet av ett europeiskt övervakningssystem för luftföroreningar.

A tt åtgärder på ett vidare europeiskt plan är av nöden fram går inte 
minst av en våren 1976 företagen utredning inom jordbruksdeparte
m entet i Sverige, som understryker, att försurningen av m ark och 
vatten för närvarande är det kanske största akuta m iljöproblemet. V ar 
tionde sjö i Sverige —  eller 10 000 sjöar -—• har under vinterhalvåret ett 
mycket lågt pH-värde. E tt fortsatt syranedfall i nuvarande om fattning 
kommer att leda till att skadorna förvärras i dessa sjöar och a tt y tter
ligare sjöar kom m er att drabbas. M ånga sjöar saknar num era helt fisk. 
A tt Sverige vidtar åtgärder för att begränsa utsläppen av svavel har be
gränsad verkan, då den svenska nederbörden är mycket beroende av de 
utsläpp som sker på kontinenten. M edan m an i Sverige varje år släpper 
u t 750 000 ton svaveldioxid, släpper länderna i V ästeuropa ut 22 m il
joner ton i lufthavet och Ö steuropa 38 miljoner ton. Utsläpp kan åstad
kom m a försurning av nederbörden på upp till ett par hundra mils 
avstånd.

Räknat i rent svavel faller varje år omkring 370 000 ton över Sverige. 
Av detta svavel kom m er två tredjedelar —  d. v. s. 250 000 ton —  u t
ifrån. I vissa om råden, som på västkusten, räknas med att tre fjärde
delar av svavlet har utländskt ursprung. F ör Norges del har ännu 
högre andel angivits.

Ökade utsläpp på kontinenten kan av den anledningen m edföra att 
inhemska ansträngningar att m inska skadorna av försurningen blir 
helt verkningslösa.

F ör att försurningen effektivt skall kunna motverkas måste sålunda 
både N ordens och kontinentens länder minska sina utsläpp. F ör att 
kom m a till rätta  med de allvarliga miljöproblemen som orsakas av de 
ökade svavelutsläppen torde vara nödvändigt a tt få  till stånd någon 
form  av internationell lagstiftning på miljöområdet.

Under senare år har i viss m ån grunden lagts för en fram tida u t
veckling av en internationell miljölagstiftning. F ör att åstadkom m a 
internationella bestäm melser krävs dock om fattande arbete. Enhetlighet 
kan bäst säkerställas genom att globalt giltiga dokum ent utarbetas, 
varigenom de grundläggande reglerna blir erkända över hela världen. 
Å ena sidan är det lättare att genom föra konkreta bestäm melser på re
gional bas, där ett antal länder har ett gemensamt intresse att skydda 
sin egen regionala miljö. Regionala konventioner kan sättas i kraft 
snabbare än generella, globala avtal. Å  andra sidan vore det olyckligt 
om  den internationella rätten på m iljöom rådet skulle utvecklas på så
dan t sätt a tt vissa regler blir tilläm pliga inom en region och inte i en 
annan. D ärför måste det regionala och det internationella arbetet 
samordnas.

E tt led i utvecklingen av internationella bestäm melser är det konfe
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rensarbete som bedrivs inom  FN . I förlängningen av denna utveckling 
ligger avslutande av regelrätta internationella konventioner och fördrag.

E n viktig grundprincip för staternas beteende på m iljöom rådet anges 
i den deklaration som antogs av F N :s konferens om den mänskliga 
m iljön i Stockholm i juni 1972. Enligt denna har m edlem sstaterna den 
suveräna rätten a tt u tnyttja sina resurser i enlighet m ed sin interna 
m iljöpolitik men även ansvaret a tt tillse att verksam het under deras 
jurisdiktion eller kontroll ej förorsakar skador på m iljön inom  andra 
stater eller områden. I en annan princip anges staternas plikt att sam 
arbeta i syfte att vidareutveckla den internationella rätten vad gäller 
ansvar och kompensation fö r offer för förorening och annan m iljö
skada som  förorsakas av verksam het inom respektive lands jurisdik
tion. Endast genom konventioner som undertecknats och ratificerats 
kan stater bli bundna av sådana internationella regler på ett m er direkt 
och konkret sätt än vad som blir fallet m ed breda deklarationer av 
ovannäm nda typ. Dessutom krävs att dessa konventioner tillämpas, 
vilket vanligen sker genom att avtalsreglerna införes som gällande lag 
inom  respektive land.

E fter m iljökonferensen i Stockholm 1972 har flera konventioner 
slutits fö r a tt skydda och förbättra  miljön. N ågra exempel är konven
tionen m ot dumpning av avfall i haven, konventionen om förbud m ot 
handel m ed utrotningshotade arter av vilda d jur och växter och kon
ventionen om  föroreningar från  fartyg. F N ’s generalförsamling u t
talade 1975 sin oro över att de internationella m iljökonventionerna 
ännu inte tilläm pas i önskvärd utsträckning eftersom  m ånga stater inte 
anslutit sig till konventionerna. Försam lingen uppdrog åt F N ’s miljö
sekretariat i N airobi att årligen rapportera om  vilka länder som har 
eller som under året äm nar ansluta sig till konventionerna sam t att 
bistå de stater som så önskar m ed att u tform a lagar och andra åtgärder 
som kan behövas fö r att dessa stater skall kunna ansluta sig till kon
ventionerna.

D et internationella sam arbetet för skydd av den m arina m iljön är 
ganska om fattande, liksom även sam arbetet vad gäller a tt skydda le
vande resurser och vildmark. D ärem ot är skyddet m ot luftföroreningar 
det m inst utvecklade om rådet inom  det internationella sam arbetet på 
miljöområdet. Enskilda länder, t. ex. de nordiska, h ar infört interna 
bestäm melser fö r a tt m inska luftföroreningarna från  industrier och 
andra installationer. Problem  vållas på detta om råde av att bestäm m el
serna inom angränsande länder kan vara olika rigorösa sam tidigt som 
föroreningar lä tt sprids genom luften från  ett land till ett annat.

T vå internationella konventioner behandlar luftföroreningar. Enligt 
Helsingforskonventionen om  skydd av östersjöom rådets m arina miljö 
å tar sig de deltagande staterna att m otverka införandet av skadliga 
äm nen i östersjöom rådet både via luften, vattnet eller på andra sätt.
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Den nordiska m iljöskyddskonventionen är som ovan näm nts tilJämplig 
på vattenförorening, luftförorening, buller, tem peraturförändring, joni
serande strålning m. m. Den som drabbas av störning från miljöskad- 
lig verksamhet i annat land skall enligt den nordiska miljöskyddskon
ventionen få föra talan  hos vederbörande domstol eller adm inistrativa 
m yndighet i det landet beträffande verksamhetens tillåtlighet i samma 
utsträckning som rättssubjekt i verksamhetslandet. D etta gäller också 
talan om ersättning på grund av miljöskadlig verksamhet.

Inom  Norges och Sveriges regeringar har intresse uttalats för att i 
internationella sam m anhang aktivt driva frågan om begränsning av 
svavelutsläppen.

Dessa strävanden bör stödjas av alla nordiska länder. M ålsättningen 
bör vara att kom m a fram  till en alleuropeisk miljöskyddskonvention. 
Vi är givetvis m edvetna om att detta är en mycket ambitiös m ålsätt
ning som kräver ett tålm odigt arbete på lång sikt. Vad som torde er
fordras är en långtgående harm onisering av de europeiska ländernas 
miljölagstiftning genom att de centrala bestäm melserna i en m iljö
skyddskonvention m åste bli delar av den in terna lagstiftningen. Även 
andra lagstiftningsändringar kan bli nödvändiga för att möjliggöra för 
utländska rättssubjekt att föra talan i mål som rör m iljöskador. Sam t
liga europeiska länder som deltog i m iljökonferensen i Stockholm 1972 
har dock godkänt de ovannäm nda principerna vid konferensen. Endast 
genom att de stora industriländerna antar dessa principer som en bin
dande konvention torde det bli möjligt a tt kom m a till rätta  med de 
problem som t. ex. överföring av svavelföroreningar över stora av
stånd genom luften innebär.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får vi därför hem ställa
att N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas rege

ringar att verka för utarbetande och antagande av en euro
peisk miljöskyddskonvention.

Oslo, Reykjavik och Stockholm den 19 januari 1977

Asbjørn H augstvedt (KrF) Ragnhildur Helgadóttir (Sj)

Bertil Jonasson (c) Grethe Lundblad (s)

R o lf Sellgren (fp)

14— 770426. Nordiska rådet
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B IL A G A  1, Y ttranden (se Supplementband, s. 120)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över inedlems- 
förslaget

Till N ordiska rdets social- och m iljöutskott har hänvisats ett medlem s
förslag om gemensam nordisk insats för att få till stånd en europeisk mil- 
jöskyddskonvention.

M edlemsförslaget har behandlats inom utskottet vid utskottets möten i 
Beitostølen den 9 augusti 1977 och i Kuopio den 11 oktober 1977.

1. M edlemsförslaget

I ett medlemsförslag väckt av Asbjørn Haugstvedt, Ragnhildur Helga- 
dóttir, Bertil Jonasson, G rethe Lundblad och Rolf Sellgren hemställes, 

att N ordiska rådet
rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar att verka för 

utarbetande och antagande av en europeisk miljöskyddskon- 
vention.

Förslagsställarna hänvisar inledningsvis till N ordiska rådets rekom 
m endation nr 4/1972 om en nordisk miljöskyddskonvention och nr 3/1972 
angående åtgärder m ot vissa luftföroreningar. Den nordiska miljöskydds
kon ventionen, som trädde i kraft i oktober 1976, är tillämplig på använd
ning av mark, havsbotten, byggnad eller anläggning på sätt som m edför 
eller kan m edföra störning av m iljön genom vattenförorening eller annan 
inverkan på vattenförhållanden, luftförorening, buller eller joniserande 
strålning m. m. Huvudregeln är, att vid prövning av tillåtligheten av mil- 
jöskadlig verksamhet störning som sådan verksam het kan m edföra i an
nan fördragsslutande stat skall likställas med störning i det egna landet.

Rådets rekom m endationer har även följts upp med nordiskt samarbete 
på ett vidare internationellt plan. 1975 startades ett nordiskt projekt med 
syfte att u tarbeta m etoder att användas i ett internationellt regionalt över
vaknings- och utvärderingsprogram  för luftföroreningar i Europa. En 
rekom m endation om att upprätta ett sådant program  ingick i slutakten 
från  Helsingforskonferensen 1975 om samarbete och säkerhet i Europa 
(ESSK).

Behovet av åtgärder på ett alleuropeiskt plan belyses av förslagsstäl
larna med uppgifter om  stora svavelnedfall över de nordiska länderna 
med bl. a. försurning av sjöarna som följd. Huvuddelen av detta svavel 
har sitt ursprung utanför N orden i de kontinentaleuropeiska industriom 
rådena.
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F ör att försurningen effektivt skall kunna m otverkas måste sålunda 
både N ordens och kontinentens länder minska sina utsläpp, m enar fö r
slagsställarna som vidare anser att det torde vara nödvändigt att få till 
stånd någon form  av internationell lagstiftning på miljöområdet. En viss 
grund för en fram tida utveckling av en internationell miljölagstiftning 
kan sägas ha lagts genom arbetet inom F N , särskilt den deklaration som 
antogs av FN :s konferens om den mänskliga miljön i Stockholm i juni
1972. Enligt denna har medlem sstaterna den suveräna rätten att utnyttja 
sina resurser i enlighet med sin interna miljöpolitik men även ansvaret att 
tillse att verksam het under deras jurisdiktion eller kontroll ej förorsakar 
skador på miljön inom andra stater eller områden. V idare anges staternas 
plikt att sam arbeta i syfte att vidareutveckla den internationella rätten på 
miljöområdet.

Endast genom konventioner som undertecknats och ratificerats kan 
dock stater bli bundna av sådana internationella regler på ett m er direkt 
och konkret sätt än vad som blir fallet med allm änna deklarationer. Dess
utom  krävs att dessa konventioner tillämpas, vilket vanligen sker genom 
att avtalsreglerna införes som gällande lag inom respektive land, påpekar 
förslagsställarna.

E fter m iljökonferensen i Stockholm 1972 har flera konventioner slutits 
för att skydda och förbättra miljön. N ågra exempel är konventionen mot 
dumpning av avfall i haven, konventionen om förbud mot handel med 
utrotningshotade arter av vilda djur och växter och konventionen om 
föroreningar från fartyg.

D et internationella sam arbetet för skydd av den m arina miljön är så
lunda ganska om fattande, liksom även sam arbetet vad gäller levande re
surser och vildmark. D ärem ot är skyddet m ot luftföroreningar ett föga 
utvecklat område. Enskilda länder, t. ex. de nordiska, har infört interna 
bestämmelser för att minska luftföroreningarna från industrier och andra 
installationer. Problem  vållas på detta om råde av att bestämmelserna 
inom angränsande länder kan vara olika rigorösa samtidigt som förore
ningar sprids genom luften från ett land till ett annat. Luftföroreningar 
behandlas endast i Helsingforskonventionen om skydd av östersjöom rå
dets m arina miljö och i den nordiska miljöskyddskonventionen.

Bästa sättet a tt m otverka svavelutsläpp över nordiskt om råde med de 
miljöproblem dessa m edför är enligt förslagsställarna att få till stånd en 
alleuropeisk miljöskyddskonvention, något som kräver ett tålm odigt ar
bete på lång sikt. Vad som bl. a. erfordras är en harm onisering av de 
europeiska ländernas miljölagstiftning genom att de centrala bestäm mel
serna i en m iljöskyddskonvention blir delar av den interna lagstiftningen. 
Även andra lagstiftningsändringar kan bli nödvändiga för att möjliggöra 
för utländska rättssubjekt att föra talan i mål som rö r miljöskador på 
samma sätt som kan ske inom N orden i enlighet med den nordiska miljö
skyddskonventionen. Samtliga europeiska länder som deltog i miljökon-
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ferensen i Stockholm 1972 har godkänt de ovannäm nda principerna vid 
konferensen, fram håller förslagsställarna. Endast genom att de stora in
dustriländerna antar dessa principer som en bindande konvention torde 
det enligt deras uppfattning bli möjligt att kom m a till rä tta  med de pro
blem som t. ex. överföring av svavelföroreningar över stora avstånd ge
nom luften innebär.

2. Remissyttranden

Rem issyttranden har inkomm it från  nedanstående myndigheter och 
organisationer:

N ordforsk
N ordel
N ordisk kontaktorgan for atomenergispørgsmål 
N ordiska industriförbundens miljövårdskomm itté (NIM )
Föreningarna Nordens Förbund

Danmark
Udenrigsministeriet
M iljøministeriet
D anm arks N aturfredningsforening 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd

Finland
M inisteriet för utrikesärendena 
Handels- och industrim inisteriet 
M inisteriet för inrikesärendena 
Jord- och skogsbruksministeriet 
Finlands akademi 
Å lands landskapsstyrelse

Norge
M iljøverndepartem entet 
Norges naturvernforbund

Sverige
Statens naturvårdsverk 
Koncessionsnämnden för miljöskydd 
Institutet fö r vatten- och luftvårdsforskning 
Svenska naturskyddsföreningen

2.1. Remissinstanser som helt tillstyrker medlemsförslaget

Föreningarna N ordens Förbund  delar helt förslagsställarnas grund
uppfattning om behovet av en internationell lagstiftning för att skydda 
och främ ja en bättre miljö. Den miljövårdskonvention som antagits i 
N orden är i ljuset av situationen i övriga E uropa ett instrum ent för skydd 
av miljön. U tan samordning av insatserna för miljöskydd sätts vitala delar 
av den nordiska konventionen ur spel, anför förbundet.

D et problem som tas upp i medlemsförslaget har för övrigt uppm ärk
sam m ats i de handlingsprogram  för nordiskt samarbete som förbundet 
antagit.
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Förbundet ställer sig sålunda helt bakom  medlemsförslagets hem stäl
lan. Med hänsyn till att de nordiska regeringarna gem ensamt antagit den 
nu gällande nordiska miljöskyddskonventionen, anser förbundet att dessa 
i syfte att ge större eftertryck åt sin ståndpunkt också gemensamt borde 
verka för att en europeisk konvention kom m er till stånd.

De nordiska industriförbundens m iljövårdskom m itté (N IM )  fram hål
ler att m an alltm er kommit till insikt om att det finns ett hot från svavel
dioxid i luften m ot människans hälsa, m ot skogsmark, sjöar, vattendrag 
och fisk, samt att m erparten av det svavel som faller i N orden ” im porte
ras” från den europeiska kontinenten.

Fram för allt Norge och Sverige har agerat i OECD i syfte att förmå 
Västeuropa att vidta åtgärder i begränsande syfte men de förhandlingar 
som förts kan enligt N IM  knappast betecknas som framgångsrika.

Om man inom ram en för en europeisk m iljöskyddskonvention skulle 
kunna uppnå en reduktion av svavelutsläppen i Västeuropa, ställer sig 
N IM  självklart positiv till att de nordiska länderna verkar härför. Enligt 
N IM :s uppfattning måste dock en europeisk miljöskyddskonvention bli 
annorlunda och enklare utform ad än den nordiska Enligt den nordiska 
miljöskyddskonventionen kan t. ex. ett nordiskt rättssubjekt föra talan 
i ett miljöärende i samtliga nordiska länder. A tt tilläm pa en sådan o rd
ning i Europa ter sig betydligt svårare.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd  och Danmarks N aturfredningsf or
ening stödjer de strävanden som anföres i medlemsförslaget.

M inisteriet fö r utrikesärendena i Finland fram håller att en effektiv mil
jövård inom Europa förutsätter ett koncentrerat internationellt samarbete. 
I den nordiska m iljöskyddskonventionen har m an skapat norm er angåen
de miljöskadlig verksamhet. En förutsättning för denna konvention har 
dock varit den tämligen enhetliga miljöskyddslagstiftningen i de nordiska 
länderna, fram håller ministeriet. E tt förenhetligande och ett stärkande av 
den internationella miljöskyddslagstiftningen bör emellertid understödjas 
även i vidare utsträckning än endast på en regional nivå. I detta sam m an
hang hänvisas till slutdokum entet för konferensen om säkerhet och sam 
arbete i Europa (ESSK) där m an fram lagt m ålsättningarna och samar- 
betsom rådena för samarbete på miljövårdens om råde samt behandlat 
form erna och m etoderna härför. De deltagande staterna har vid under
tecknandet av slutdokum entet bekräftat sig understöda dess m ålsättning
ar. En närm are definition rörande dessa m ålsättningar samt en överens
kommelse om de åtgärder, som är nödvändiga för att uppnå dessa m ål
sättningar, skulle kunna vara ett följande steg i sam arbetet på miljövår
dens om råde mellan ifrågavarande stater.

Särskilt fram håller ministeriet att m an i ESSK:s slutdokum ent rätt k raf
tigt betonat den ställning, som FN :s Ekonom iska kommission för Europa 
(ECE) har som ett sam arbetsforum  på miljövårdsom rådet mellan staterna 
i Europa och Nordam erika. Vid ECE:s 32. generalförsamling 1977 över-
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enskoms att påbörja förberedelserna för en miljökonferens på hög nivå.
I sam band med detta beredningsarbete bör m an utreda vad en eventuell 

konferens skall behandla. Finlands åsikt har varit att konferensen bör 
leda till internationella avtal eller till andra bindande beslut.

En strävan att få till stånd en m iljövårdskonvention gällande hela E uro
pa står u tan  tvivel i harm oni med de nordiska ländernas miljöpolitik, 
fram håller ministeriet, som avslutningsvis påpekar, att de nordiska län
dernas verksam het i internationella organisationer även syftar till ett stär
kande och förenhetligande av folkrätten angående miljövård.

Handels- och industriministeriet i F inland, som tillstyrker förslaget, 
påpekar särskilt att separation av svavel från  fossila bränslen och från 
rökgaser av fossila bränslen och industrins avfallsslam, är dyr och svår 
att u tföra m ed dagens teknik. D et föreslagna avtalet, som skulle om fatta 
alla europeiska länder, borde därför h a  ett sådant innehåll, a tt kostnader 
för svavelseparationen rättvist skulle delas mellan dem, som förorenar 
mest.

Finlands akademi understöder förslaget om samnordisk insats att åstad
kom m a en europeisk miljöskyddskonvention, som snarast borde utveck
las till konkreta åtgärdsförslag.

D en avsedda miljöskyddskonventionen borde enligt akadem ien utöver 
luftskyddet innehålla också principer om skydd av vatten och m ark. Den 
gällande nordiska miljöskyddskonventionen torde ge goda utgångspunk
ter för arbetet att utveckla den europeiska miljöskyddskonventionen.

V idare påpekar akademien, att förberedningsarbetet förutsätter u tnytt
jande av de i olika länder redan tillgängliga resultaten av miljöskydds- 
forskning, sam t ett, möjligen mellan olika länder sam ordnat, program  
för grundforskning, observation, föregripande och utvärdering av miljö
förändringar. D e olika parterna borde också kom m a överens om en upp- 
följningsforskning sedan konventionen trä tt i kraft.

Alands landskapsstyrelse stödjer m edlem sförslaget och anför, att även 
på Åland, där luftförorenande industri saknas, har utförts provtagningar 
vilka givit vid handen att landskapet m er eller m indre regelbundet d rab
bas av luftföroreningar som tillförs om rådet från mer avlägsna regioner.

Norges naturvernforbund  understödjer starkt medlemsförslaget. Dess
utom  föreslår m an att rekom m endationen utvidgas till att om fatta u ta r
betande av en organisations- och tidsplan för en konventions genom fö
rande, vari även bör ingå en rekom m endation hur de m ånga ideella opi
nionsbildande organisationerna bäst kan m edverka fö r att främ ja kon
ventionen. Förbundet anser, att svårigheterna att förm å deltagande stater 
att ratificera internationella konventioner ofta beror på bristande opinion 
för saken. D etta beror i sin tu r ofta på att det inform ationsarbete, som är 
ett led i opinionens mognad, uteblir. På detta om råde kan de m ånga euro
peiska natur- och miljövårdsorganisationerna, som utvecklat ett gott ar
bete, göra en insats, förutsatt att de får ekonomiska m öjligheter härför.
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Förbundet hänvisar till en deklaration från  det europeiska naturvårdsåret 
1970 och en av rekom m endationerna vid F N :s m iljövårdskonferens 1972 
om behovet att stödja de frivilliga opinionsbildande organisationerna och 
u ttalar förhoppningen, att N ordiska rådet kan bidra till att så sker.

Svenska naturskyddsföreningen  understrykar miljösituationens allvar 
och betonar att en lång rad ytterligare sam ordnande och skydsamma åt
gärder är av nöden för att kom m a till rä tta  med de allra m est akuta m iljö
hoten.

Parallellt m ed arbetet att undanröja de allra mest akuta m iljöhoten 
måste ett m era långsiktigt internationellt m iljövårdsarbete bedrivas. F ö r
eningen delar förslagsställarnas uppfattning att ett mål för detta arbete 
bör vara att kom m a fram  till en europeisk miljöskyddskonvention. En 
rekom m edation från  N ordiska rådet till de nordiska ländernas regeringar 
att på allt sätt verka för att en sådan konvention kom m er till stånd kan 
bidra till att föra frågan fram åt. Föreningen tillstyrker sålunda m edlem s
förslaget.

2.2. Remissinstanser som i första hand förordar en m er begränsad lösning

Nordel anser att det vore värdefullt att få till stånd en europeisk miljö
skyddskonvention i enlighet med medlemsförslaget.

Em ellertid bör en sådan konvention grundas på om fattande utredning 
av den typ som pågår bl. a. inom OECD. De nordiska länderna bör därför 
i första hand satsa på fullföljande av pågående arbete inom OECD och 
FN -organ som t. ex. ECE och ta  upp frågan om en europeisk miljöskydds
konvention i dessa organ. Saken kan enligt N ordel bäst främ jas via de be
stående internationella organen.

Slutligen vill N ordel påpeka, att endast en ringa del av de interna sva
velutsläppen i N orden härrör från  värm ekraftverk, bl. a. på grund av de 
restriktiva regler som gäller beträffande svavelhalten i eldningsolja. I en 
bilaga till N ordels yttrande framhålls, a tt det av ekonom iska och tek
niska skäl är svårt att på kort sikt förbättra situationen vad gäller utsläpp 
i andra västeuropeiska länder. Med ett europeiskt avtal torde m an enligt 
N ordel kunna uppnå att den ständiga ökningen av utsläppen brom sas upp 
och att det första därefter kan finnas hopp om en verklig minskning av 
utsläppen.

M inisteriet för inrikesärendena i F inland gör en internationell exposé 
och hänvisar till att OECD givit en rekom m endation angående principer 
rörande förorening av miljön över gränserna och en rekom m endation om 
utlännings likställdhet i ärenden som gäller förorening av m iljön över 
gränserna. Rekom m endationerna om fattar OECD :s medlem sstater så 
som dessa närm are kom m er överens om i särskilda bilaterala eller m ulti
laterala avtal. Större betydelse i sam m anhanget tillm äter ministeriet, att 
man i slutdokum entet från den europeiska säkerhets- och samarbetskon-
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ferensen 1975 presenterat m ålen och sam arbetsom rådena för samarbetet 
på miljövårdens om råde mellan deltagarstaterna samt form erna och me
toderna fö r detta samarbete.

I ESSK:s slutdokum ent har m an poängterat ECE:s ställning som ett 
forum  fö r sam arbetet mellan Europas och N ordam erikas stater på miljö
vårdens område. U nder ECE:s session 1977 träffades en överenskom
melse om  att börja förbereda en m iljökonferens på hög nivå. Finlands 
åsikt har varit, att konferensen helst borde leda till internationella avtal 
eller andra bindande beslut.

E n m iljövårdskonvention mellan Europas stater skulle enligt ministeriet 
vara ett högst konkret uttryck för andan i ESSK:s slutdokument. Sam
tidigt skulle det vara ett konkret tecken på en praktisk tilläm pning av 
deklarationen från  F N :s miljökonferens 1972.

D ärem ot vill m inisteriet erinra om, att förutsättningen för miljövårds- 
konventionen mellan Finland, D anm ark, N orge och Sverige närm ast 
varit en relativt enhetlig miljövårdslagstiftning. Läget är inte lika fördel
aktigt vad gäller Europas alla industristater. E tt motsvarande avtal om 
fattande hela E uropa skulle därför synbarligen vara en mycket svår och 
tidskrävande uppgift. På lång sikt kan och bör denna uppgift utföras. 
P å  kort sikt borde m an försöka nalkas m ålet genom att ta upp miljövår
dens olika internationella specifika problem och särskilt de mest skadliga 
företeelserna, till vilka svavelutfallet hör.

I  avtalsarbetet bör m an enligt ministeriet kunna dra nytta av erfaren
heterna från  tillämpningen av de internationella konventionerna rörande 
skyddet av havsmiljön. A vtalsrätten borde i första hand utvecklas i speci
fika frågor, exempelvis rörande fjärrtransport av svaveloxider, sam ord
ning av åtgärderna för skyddet av havsmiljön, samordning av bekäm p
ningen av m iljöskador förorsakade av skadliga äm nen och produkter 
samt bilateralt och m ultilateralt utbyte av inform ation om miljövården.

Jord- och skogsbruksministeriet anser att det uppenbart svåraste miljö
problem et för de nordiska länderna är spridningen av svaveldioxid från 
M ellaneuropas industricentra. Även i Finland har kunnat konstateras 
ökad försurning av regnvatten.

Viktigare än en allmän m iljövårdskonvention, som möjligen skulle u t
arbetas efter de nordiska ländernas avtalsmodell, vore enligt ministeriet 
en sådan konvention, som kunde begränsa spridningen av svaveldioxid 
över stora områden. Redan detta snävare mål kan i och för sig vara till
räckligt svårt a tt uppnå. Sålunda anser jord- och skogsministeriet, att 
konventionsinnehållets om fattning noga bör övervägas, innan m an vidtar 
aktiva åtgärder för att få till stånd en europeisk miljöskyddskonvention, 
och att det vore ändamålsenligt att koncentrera sig endast på de viktigaste 
problemen.

M iljøverndepartementet i N orge erinrar om att N orge i internationella 
fo ra arbetat för att begränsa luftföroreningar över gränserna i Europa.
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Inom ECE strävar man från norsk sida sålunda efter att få till stånd så 
bindande bestäm melser som möjligt i form  av ett avtal, t. ex. att fram läg
gas för de ovannäm nda m iljövårdsm ötena på hög nivå inom ECE. D e
partem entet påpekar också, att den nordiska m iljövårdskonventionen 
tjänat som m önster för de principiella riktlinjer som OECD utfärdat. 
Inom  FN :s m iljövårdsprogram  (UN EP), som blev resultatet av miljö- 
vårdskonferensen i Stockholm 1972, pågår ett sam arbete om gränsöver
skridande föroreningar. F rån  norsk sida har m an därvid särskilt betonat 
vikten av att som ett första steg förm å flera stater att tilläm pa principen 
om inform ationsplikt gentemot varandra vad gäller planerad verksamhet 
som kan inverka på utnyttjandet av naturresurserna eller m iljön i andra 
länder. F N :s generalförsamling och U N EP:s styrelse har antagit denna 
princip, men globalt bindande regler härom  torde vara en m ålsättning på 
längre sikt.

Bland annat m ot bakgrund av erfarenheterna inom OECD antar de
partem entet att det kan ta tid innan m an får till stånd en europeisk miljö- 
vårdskonvention med så förpliktande bestäm melser att den får praktisk 
betydelse för föroreningsproblemen i Europa. D ärför anser ministeriet, 
att överläggningar med sikte på konkreta lösningar i form  av gradvis ned- 
trappning av de viktigaste utsläppen vore ett sätt att kom m a snabbare 
fram. A rbetet med en europeisk miljö vårdskonvention bör enligt departe
m entet tills vidare fortsätta inom ram en för OECD. och om möjligt föras 
vidare i ECE.

D et norska departem entets synpunkter delas helt av statens natur
vårdsverk i Sverige som erinrar om att en svensk-norsk samarbetskom- 
mitté bildats i syfte att förbereda ländernas deltagande i det internatio
nella arbetet, främ st inom ECE.

Verket fram häver att ett om fattande arbete på en allmän europeisk mil
jökonvention bör intensifieras och stödjas. Samtidigt bör dock det mest 
trägande problem et, försurning genom atm osfärisk svaveltransport, be
handlas som ett prioriterat delproblem och begränsas så att konkreta re
sultat kan nås inom en överskådlig fram tid. Både nödvändighet och m öj
lighet av åtgärder föreligger främ st regionalt, d. v. s. inom Europa. D et 
bör även betonas att, m ed tanke på den roll östra Europa spelar i sam
manhanget, en organisation som om fattar även detta om råde synes vara 
ett lämpligt forum, d. v. s. ECE.

Koncessionsnämnden för m iljöskydd  delar uppfattningen att en h a r
monisering av de europeiska ländernas miljölagstiftning är önskvärd och 
anser att u tarbetande av en miljöskyddskonvention kan vara en lämplig 
metod att främ ja detta önskemål. Med hänsyn till de stora m otsättningar 
inom och mellan de olika staterna som måste övervinnas innan en kon
vention kan bli verklighet, anser näm nden inte realistiskt att räkna med 
en allmän miljöskyddskonvention annat än som ett mål på mycket lång 
sikt. A rbetet med att få tillstånd internationella överenskommelser av mer



426 A 500/s: Bilaga 2

begränsad räckvidd —  t. ex. rörande försurningsproblem en —  måste där
fö r fortsätta parallellt m ed ansträngningarna a tt åstadkom m a en allmän 
konvention.

Institutet fö r  vatten- och luftvår ds forskning (IV L )  anser att en sådan 
konvention, som skall ha verklig tyngd, blir svår att åstadkom ma, då kon
tinentländerna samtidigt pressas av oljebrist och därm ed i än högre grad 
kom m er att lita till fasta fossila bränslen. Institutet erinrar om att, där 
föroreningsfrågorna varit en m era påtaglig gemensam näm nare, nämligen 
på det m arina om rådet, har det emellertid varit möjligt att uppnå överens
kommelser, t. ex. om Östersjön, där skyddet avses bli mycket om fattande 
och även avse påverkan av Östersjön genom luftförorening. K lausulen 
om luftföroreningspåverkan på det gemensamma innanhavet borde dock 
vara tillräcklig för att möjliggöra diskussioner om harm onisering av rikt
linjer på luftvårdssidan mellan östersjöländerna. Dessa diskussioner kan 
föras m ot bakgrund av ett än fullständigare undersökningsmaterial, både 
för N orden och övriga Europa, av luftm assornas transport av olika föro- 
reningspaket.

D et stegvisa förfarande som IV L vill rekom m endera borde givetvis 
inte förhindra sonderingar för att åstadkom m a en alleuropeisk konven
tion på sikt, t. ex. via ECE, som om fattar alla aktuella stater. Förslagsvis 
kunde ECE anordna en konferens där en redovisning av dagens vetande 
i fråga om transport och nedfall gjordes och där detta vetande togs till 
utgångspunkt för någon form  av principbeslut om en konvention.

2.3. Remissinstanser som stödjer medlemsförslagets syfte men ej vill 
binda sig för en viss lösning m ed  hänsyn till pågående internationella fö r
handlingar m. m.

Enligt N ordforsks  uppfattning kan m ellanstatliga överenskommelser 
av olika slag vara värdefulla instrum ent för föroreningsbekämpning. Med 
tanke på spridningen av svavelhaltiga och andra luftföroreningar från 
Europas stora industricentra till de nordiska länderna och den ökande 
försurningen av nederbörden fram står överenskommelser som begränsar 
utsläppen av luftföroreningar såsom speciellt angelägna.

F ö r att få avsedd verkan m åste sådana överenskommelser dock grunda 
sig på tillräckliga kunskaper om  föroreningarnas skadeverkningar och 
spridning under olika förhållanden sam t så enhetliga och internationellt 
accepterade m etoder för provtagning och analys. Helst bör m an enligt 
N ordforsk ha tillgång till ett perm anent men flexibelt internationellt över
vakningssystem, m ed vars hjälp föroreningssituationen kontinuerligt kan 
bevakas, prognoser uppställas och överenskommelsernas efterlevnad kon
trolleras.

N ordforsk hänvisar till det i förslaget beskrivna sam arbetet bl. a. inom 
O EC D  och erinrar om att politiska insatser av de nordiska länderna lett 
till att F N :s ekonomiska kommission för Europa (ECE) fattat ett princip
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beslut om upprättande av ett övervakningssystem för luftföroreningar 
om fattande både Öst- och Västeuropa.

I detta läge anser N ordforsk därför att det föreligger erforderliga fö ru t
sättningar för ingående av m ellanstatliga överenskommelser rörande u t
släpp av luftföroreningar och att de nordiska länderna bör göra en kraft
full gem ensam insats för a tt få  till stånd dylika överenskommelser.

H uruvida en europeisk miljöskyddskonvention är den bästa lösningen 
eller om andra slag av internationella överenskommelser bör eftersträvas, 
eventuellt i ett första skede avseende enbart luftföroreningar, är dock frå 
gor som i första hand m åste bedömas utgående från  politiska synpunkter 
och ligger u tanför N ordforsks kompetens. Till sist vill N ordforsk under
stryka vikten av att FoU -sam arbetet mellan de nordiska länderna om olika 
aspekter på föroreningsproblem atiken fortsätter med oförm inskad inten
sitet inom  alla de organ som är engagerade i sådant samarbete, inte minst 
med tanke på att nya föroreningsproblem  kan väntas bli aktuella. En väl 
planlagd nordisk beredskap är då en förutsättning för att problem en skall 
kunna lösas på ett acceptabelt sätt.

Nordiska kontaktorganet fö r atomenergispörsmål (N K A )  anför som 
sin uppfattning att, därest N ordiska rådet beslutar i enlighet m ed m ed
lemsförslaget, hänsyn bör tas till det redan väl etablerade sam arbete som 
finns i Europa på strålskyddsområdet. Som exempel näm ner m an sam ar
betet inom den internationella kommissionen för strålskydd (ICRP), det 
internationella atom energiorganet IAEA, E G -Euratom  sam t inom N or
den.

Udenrigsministeriet i D anm ark ansluter sig med stöd av m iljøm iniste
riet till medlemsförslagets målsättning, m en vill påpeka att ECE på sin 
helt nyligen avslutade session på grundval av ett sovjetiskt förslag beslutat 
överväga hållande av m öten på hög nivå om m iljöfrågor. Dessa möten 
skall utgöra en del av uppföljningen av säkerhetskonferensen i Helsing
fors 1975 (ESSK). M ed hänsyn till att detta beslut representerar en med 
svårighet uppnådd politisk kompromiss, bör enligt udenrigsministeriet 
tidpunkten för eventuella initiativ från  N ordiska rådet noga övervägas 
och arten av dessa initiativ anpassas till arbetet inom ECE. Enligt m iljø
ministeriet skulle man kunna uppm ana m inisterrådet att ständigt upp
m ärksam m a m öjligheterna att genom sam nordiskt uppträdande på euro
peiskt plan eftersträva harm onisering av miljöbestämmelser.

3. U tskottet

U tskottets genomgång av rem issm aterialet ger vid handen, att samtliga 
remissinstanser understödjer medlemsförslagets syfte att m inska nedfal
let av svavel i N orden. Likaså är m an enig om att åtgärder enbart inom 
N orden ej är till fyllest, då den övervägande delen av svavlet härrö r från 
de kontinentaleuropeiska industriom rådena. Som särskilt lämpligt forum  
för samnordiskt agerande anges F N :s europakommission ECE, som om-
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fattar både Öst- och Västeuropa, d. v. s. alla de länder där de aktuella 
svavelutsläppen sker. Remissinstanserna är sålunda eniga i förslagsstäl
larnas bedöm ning att det bästa sättet att m otverka svavelutsläpp över 
nordiskt om råde med de miljöproblem dessa m edför torde vara att få till 
stånd en alleuropeisk miljöskyddskonvention. D ärem ot går uppfattning
arna isär om vad som skulle erfordras för att få till stånd och verkligen 
tilläm pa en sådan konvention och om utsikterna att genom en samnordisk 
aktion uppnå detta syfte. Vad som bl. a. torde erfordras är en harm onise
ring av de europeiska ländernas miljölagstiftning genom att de centrala 
bestäm melserna i en miljöskyddskonvention blir delar av den interna lag
stiftningen. D e principer som samtliga europeiska länder som deltog i 
miljökonferensen i Stockholm 1972 då godkände borde sålunda omsättas 
i en bindande konvention.

I  detta sam m anhang har även hänvisats till slutdokum entet för konfe
rensen om säkerhet och samarbete i Europa (ESSK) där m an fram lagt 
m ålsättningarna och sam arbetsom rådena för samarbete på miljövårdens 
om råde sam t behandlat form erna och m etoderna härför. De deltagande 
staterna har vid undertecknandet av slutdokum entet bekräftat sig under
stöda dess m ålsättningar. D et finns sålunda åtm instone två instrum ent 
som skulle kunna bilda utgångspunkten för ett arbete med att åstadkom 
m a en allmän europeisk miljöskyddskonvention. D etta arbete bör full
följas genom att m an utarbetar en närm are definition rörande dessa m ål
sättningar samt en överenskommelse om de åtgärder, som är nödvändiga 
för att uppnå dem.

Den gällande nordiska miljöskyddskonventionen torde kunna utgöra 
en förebild i arbetet att utveckla en europeisk miljöskyddskonvention. 
F lera remissinstanser erinrar om, att förutsättningarna för miljövårds- 
konventionen mellan Finland, D anm ark, N orge och Sverige närm ast varit 
en relativ enhetlig miljövårdslagstiftning. Situationen är en annan vad 
gäller Europas alla industristater. E tt m otsvarande avtal om fattande hela 
Europa torde därför innebära en svår och tidskrävande uppgift. Även om 
arbetet med en konvention kräver tålam od och m ålsättningen får ses på 
lång sikt —  i synnerhet som den skulle förutsätta harm onisering av flera 
länders lagstiftning om miljöskydd, om inform ationsplikt beträffande mil- 
jöskadlig verksam het m. m. —  skulle en nordisk viljeyttring dock ha sitt 
värde inte minst i opinionsbildningsavseende. Som ett första steg kunde 
överläggningar upptas med sikte på konkreta lösningar i form  av gradvis 
nedtrappning av de viktigaste utsläppen, fram för allt beträffande svavel
dioxid.

Som en första åtgärd bör sålunda eftersträvas en konvention, som be
gränsar spridningen av svaveldioxid över stora områden. E tt arbete som 
kan utgöra en viktig del därav pågår redan i form  av ett projekt under 
äm betsm annakom m ittén för m iljövårdsfrågor avseende nordisk samver
kan fö r förberedelse och drift av ett europeiskt övervakningssystem för
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luftföroreningar enligt ett beslut av ECE, som tillkommit inte minst tack 
vare de nordiska ländernas agerande inom ECE. Samverkan avser huvud
sakligen m etoder för provtagning och analys av långväga transporterade 
luftföroreningar. Förutsättningar torde sålunda kunna skapas för till- 
lämpning av ett avtal om svavelföroreningar. I detta sam m anhang vill 
utskottet erinra om N ordiska rådets rekom m endation nr 3/1972 angående 
åtgärder m ot vissa luftföroreningar som främ st avsåg att m inska utsläp
pen av svaveldioxid i Norden.

Utskottet no terar med tillfredsställelse de insatser som redan görs i de 
nordiska länderna inom ramen för ECE. Finlands regering har bl. a. på
pekat att slutdokum entet från den europeiska säkerhetskonferensen var 
en lämplig källa för äm nesom råden som kunde tas upp av ECE på m iljö
rådet. Särskilt gällde det sådana äm nesom råden där m an kunde dra nyt
ta  av att de lyftes upp på politisk nivå. Så har också skett vid överlägg
ningar inom ECE, främ st från norsk sida.

Norges regering har därvid hänvisat till det ovannäm nda program m et 
inom ramen för EC E vad gäller svaveldioxid. Enligt norsk uppfattning 
borde en gemensam öst-väst-överläggning om frågor som berörde lu ft
föroreningar utgöra ett lämpligt nästa steg m ot närm are samarbete 
inom ECE. Vidare har härvid fram förts tanken att diskussion skulle på
börjas angående regional harm onisering av åtgärder för kontroll av u t
släpp samt att ett handlingsprogram  för begränsning av utsläpp skulle 
utvecklas och att detta helst skulle genom föras i form  av en internationell 
konvention. F rån  finsk och svensk sida har u ttalats stöd för det norska 
förslaget. Visst intresse uttalades av andra delegationer, främ st S torbri
tannien.

D et sam arbete inom OECD, som bl. a. omnämnes i medlemsförslaget, 
har lett fram  till en rapport, grundad på en femårig undersökning av sva
velnedfallet i medlem sländerna. Rapporten har bekräftat de farhågor som 
särskilt från  svensk och norsk sida fram förts i internationella sam m an
hang och där ofta m ötts med skepsis. D et har sålunda nu, medelst m ät
ningar på ett 70-tal m arkstationer i V ästeuropa och regelbundna luftpro
ver från flygplan, bekräftats att svaveldioxid sprids långt över landgrän
serna. De nordiska länderna, som jäm fört med övriga Europa har en 
mycket restriktiv lagstiftning m ot svavelutsläpp, missgynnas av detta för
hållande. I synnerhet N orge och Sverige får ta  emot åtskilligt större sva
velföroreningar än deras egen industri släpper ut.

En annan målsättning som både har ett värde i sig och skulle utgöra en 
etapp i arbetet på en allmän konvention vore att förm å fler stater att till- 
läm pa principen om inform ationsplikt gentem ot varandra vad gäller p la
nerad verksamhet som kan inverka på naturresurserna eller miljön i andra 
länder. FN :s generalförsamling och U N EP:s styrelse har antagit denna 
princip, men juridiskt bindande regler härom  saknas på de flesta håll.

U r denna synvinkel kan det vara värdefullt om en nordisk insats för en
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allm än m iljökonvention även innefattar stöd till de organisationer som 
kan bidra till att skapa en opinion för antagande och tillämpning av ett 
m iljöavtal.

Nordisk samverkan på europeiskt plan ter sig naturlig mot bakgrund 
av de nordiska ländernas relativt ensartade miljölagstiftning och likartade 
syn på värdet av att skydda natur och miljö.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får utskottet föreslå att rådet 
antar följande rekomm endation:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas regeringar
att verka för utarbetande och antagande av en europeisk miljö
skyddskonvention.

K uopio den 11 oktober 1977

Paul Jansson (s) 

Bror Lillqvist (Sd)

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K)
Vice förman 

Anna-Greta Skantz (s) Bernhardt Tastesen (S)

Raino W esterholm (Skl)
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A 501/s

Medlemsförslag
om internationell konvention om arbetstiden

(Väckt av Trygve Bratteli, Erling Dinesen, G ylfi Þ . Gislason, K nu t 
Johansson, Tellervo Koivisto, Bror Lillqvist, Thor Lund, O lof Palme 
och U lf Sundqvist)

I sitt betänkande över ett till social- och m iljöutskottet hänvisat m ed
lemsförslag angående förkortning av arbetstiden (A 452/s), vilket före
ligger till behandling vid N ordiska rådets 25:e session, anför utskottet 
inledningsvis:

”Arbetstidens längd och förläggning utgör en viktig del av arbets
miljön. De nordiska länderna har nu alla i allm änhet förverkligat kravet 
på en 40-timm ars arbetsvecka. M en arbetstidsfrågorna är därm ed inte 
avförda från de fackliga handlingsprogram m en. Också i fram tiden blir 
det naturligt att se en successiv arbetstidsförkortning som en väg att för
dela ett ökat produktionsresultat.”

I detta konstaterande vill vi oförbehållsam t instämma.
N u gällande ILO-konvention om 40 tim m ar som m ål för veckoarbets

tidens längd antogs i mitten av 1930-talet. U tvecklingen m ot en 40- 
tim m ars arbetsvecka har gått snabbt även i länder u tanför den nordiska 
kretsen. F lertalet industriländer av betydelse torde under 1970-talet 
komma ned till en norm al veckotid på 40 tim mar.

Y tterligare kraftiga begränsningar av arbetstidens längd hör till de 
reform er som inte kan förverkligas i ett nära tidsperspektiv. Diskussio
nen om hithörande problem  har emellertid redan inletts i m ånga länder, 
vilket för övrigt fram går av nyss näm nda m edlem sförslag och utskotts
betänkande.

D et är m ot bl. a. den bakgrunden hög tid att frågan om en ny arbets- 
tidskonvention aktualiseras inom  ILO. E n  sådan konvention bör dra 
upp riktlinjer för arbetstidsreform em a, och i denna bör ett stöd skapas 
för kravet på flexibilitet mellan arbete, fritid och utbildning.
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M ed hänvisning till vad som anförts hemställes
att N ordiska rådet beslutar rekom m endera regeringarna i de nor

diska länderna a tt verka fö r a tt frågan om  en ny internationell 
konvention om  arbetstiden aktualiseras inom ILO.

Oslo, København, Reykjavik, Stockholm och Helsingfors den 28 mars
1977

Trygve Bratteli (A )  

G ylfi P. Gislason (A.) 

Tellervo Koivisto (Sd) 

Thor L und  (A)

Erling Dinesen (S) 

K nu t Johansson (s) 

Bror Lillqvist (Sd)

O lof Palme (s)

U lf Sundqvist (Sd)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se Supplementband, s. 146)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till social- och m iljöutskottet har hänvisats ett medlemsförslag om 
internationell konvention om arbetstiden. M edlem sförslaget har behand
lats vid utskottets möten i Beitostølen den 10 augusti, i Kuopio den 11 
oktober, i Oslo den 25 oktober och i K öpenham n den 13 decem ber
1977.

1. M edlemsförslaget

I  ett medlemsförslag, som väckts av Trygve Bratteli, Erling Dinesen, 
Gylfi Þ . Gislasson, K nut Johansson, Tellervo Koivisto, Bror Lillqvist, 
Olof Palm e och U lf Sundqvist, hemställes a tt N ordiska rådet beslutar 
rekom m endera regeringarna i de nordiska länderna att verka för att 
frågan om en ny internationell konvention om arbetstiden aktualiseras 
inom ILO.

Förslagsställarna hänvisar bl. a. till att gällande ILO-konvention om 
40 tim m ar som m ål fö r veckoarbetstidens längd antogs i m itten av 
1930-talet. U tvecklingen m ot en 40-tim m ars arbetsvecka har gått snabbt 
även i länder u tanför den nordiska kretsen. Y tterligare kraftiga begräns
ningar av arbetstidens längd hör em ellertid till de reform er som inte 
kan förverkligas i nära tidsperspektiv, även om diskussionen om hithö
rande problem redan inletts i m ånga länder.

Bl. a. m ot den bakgrunden anser förslagsställarna det vara hög tid att 
frågan om en ny arbetstidskonvention aktualiseras inom ILO. En sådan 
konvention bör d ra  upp riktlinjer för arbetstidsreform erna, och i denna 
bör ett stöd skapas för kravet på flexibilitet mellan arbete, fritid och 
utbildning.

2. Remissyttranden

Y ttranden har inkomm it från  följande m yndigheter och institutioner: 
Nordens fackliga sam organisation (NFS)
N ordiska arbetsledareunionen (NAU)
Nordisk A kadem ikerråd

Danmark:
Arbejdsministeriet 
Am tsrådsforeningen i D anm ark
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D ansk Arbejdsgiverforening 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd

Finland:
Arbetskraftsm inisteriet 
Arbetarskyddsstyrelsen 
Å lands landskapsstyrelse 
Arbetsgivarnas i F inland centralförbund 
A ffärsarbetsgivarnas centralförbund 
Finlands svenska kom m unförbund
Työväen taloudellinen tutkimuslaitos (Arbetarrörelsens ekonomiska 
forskningsinstitut)

Norge:
Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet 
Kom m unal- og arbeidsdepartem entet 
Sosialdepartem entet 
Statens arbeidstillsyn, D irektoratet 
Landsorganisasjonen i Norge 
Norske kommuners sentralforbund 
N orsk arbeidsgiverforening 
Skibsfartens arbeidsgiverforening

Sverige:
Arbetsm arknadsstyrelsen
Arbetarskyddsstyrelsen
Institutet för social forskning
ILO-kommittén
Sysselsättningsutredningen
Delegationen för arbetstidsfrågor
Svenska kom m unförbundet
Landstingsförbundet
Svenska arbetsgivareföreningen
SACO/SR

2.1. Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget

N ordens fackliga samorganisation (NFS) ansluter sig till medlem s
förslaget och hänvisar till att gällande ILO-konvention om 40 tim m ar 
som mål för veckoarbetstidens längd antogs redan i mitten av 1930-talet 
och att utvecklingen m ot kortare veckoarbetstid gått snabbt. I flera 
av de nordiska länderna förekom m er nu en debatt om ytterligare kraf
tiga begränsningar i arbetstiden. I N FS’ tidigare remissvar över m ed
lemsförslag A  452/s angående förkortning av arbetstiden anfördes 
bland annat att de fackliga organisationerna och löntagarna hade be
hov av att göra vissa branschmässiga anpassningar vid genom förandet 
av arbetstidsförkortningar m ed hänsyn till de speciella förhållanden 
som rådde inom olika sektorer av arbetslivet. V idare borde genom fö r
handlingar prövas hur avvägningen mellan generella arbetstidsförkort
ningar och andra standardhöjningar för löntagarna skall göras. D etta
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krav torde enligt N FS ligga i linje m ed medlemsförslag A  501/s där det 
sägs att en ILO-konvention bör ge utrym m e för kravet på flexibilitet 
mellan arbete, fritid och utbildning.

Nordiska arbetsledareunionen (N A U )  finner det vara riktigt att man 
i en ILO-konvention skapar ett stöd fö r berättigade krav på flexibilitet 
m ellan arbete, fritid och utbildning. N A U  vill erinra om att en ny se
mesterlag i Sverige som träder i kraft 1978 medger ett flexibelt uttag av 
semestern och en m öjlighet för arbetstagare att samla viss del av se
mestern till en längre sam m anhängande ledighet ett år. V idare vill N A U  
fram hålla a tt m an i Sverige har laglig rä tt till ledighet för studier. Dessa 
exempel på svensk lagstiftning kan efterhand kom m a att påverka lagstift
ningen i andra länder, i första hand i N orden. En konvention enligt 
medlem sförslaget m åste därför ge m öjligheter till minskning av arbets
tiden även på annat sätt än genom en begränsning av veckoarbetstiden. 
Konventionen får heller inte förhindra andra grupper att genom avtal 
förkorta sin arbetstid. Enligt N A Us uppfattning måste en konvention 
sålunda utform as så att den ger de fackliga organisationerna full frihet 
a tt genom förhandlingar avgöra hur de vill disponera en förkortning av 
arbetstiden.

N ordisk Akadem ikerråd  tillstyrker medlemsförslaget.
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd  i D anm ark ansluter sig till m ed

lemsförslaget.
N orske K om m uners sentralforbund  tillstyrker medlemsförslaget.

Arbetskraftsm inisteriet i Finland instäm m er med medlemsförslaget i 
a tt det gällande arbetstidsavtalet är förlegat, då 40-timm arsveckan re
dan genom förts i de flesta industriländer. E tt avlägsnande av arbets
livets olägenheter genom reglering av arbetstiden kvarstår emellertid 
som ett centralt mål för samhällsutvecklingen. I vilken form  detta 
kom m er att ske beror på vilka frågor i samhällspolitiken som betonas 
mest och hur den ekonomiska utvecklingen gestaltar sig. D å den eko
nomiska tillväxttakten förefaller att bli långsam, ter sig möjligheterna 
a tt förkorta arbetstiden sämre. Takten i arbetstidsförkortningen och fo r
m erna för utökningen av fritiden torde variera från  land till land. D et 
förefaller därför inte ändamålsenligt att uppställa detaljerade mål på 
lång sikt. D ärem ot finns möjligheter att öka individens valfrihet i a r
betslivet. Tanken på en selektiv, på särskilda villkor företagen förkort
ning av arbetstiden torde i allt högre grad kom m a att föras fram.

Vidare påpekar arbetskraftsm inisteriet, att även de arbetskraftspoli- 
tiska synpunkterna noga bör beaktas. Enligt ministeriets åsikt skulle en 
utökning av arbetslivets flexibilitet samt en selektiv förkortning av a r
betstiden väl kunna befräm ja även de arbetskraftspolitiska målen. M i
nisteriet tillstyrker m edlem sförslaget och anser det dessutom vara av 
nöden, a tt en utredning om arbetstidsförkortningens samhällsekonomiska
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och sociala konsekvenser verkställs i enlighet med N ordiska rådets re
kom m endation nr 6/1977. A rbetstidsförkortningar bör kunna ses som 
ekonom iska och sociala val, vilka är inbördes beroende och det centrala 
i m ålet bör vara en utökning av arbetslivets flexibilitet.

Arbetarskyddsstyrelsen  i F inland anser allmänt, a tt en förkortning av 
arbetstiden lagstiftningsvägen är en m ångskiftande fråga, som ter sig 
olika för olika yrken och arbetsförhållanden. I vissa yrken är fortsatta 
studier en så väsentlig faktor, att även det borde beaktas vid uträkning 
av den totala arbetstiden. Regleringen av denna fråga är även förknip
pad med, hur ILO-avtalet om studieledighet m ed lön förverkligas i den 
nationella lagstiftningen. Styrelsen finner sålunda, att förverkligandet av 
en enhetlig reform  av arbetstiden fordrar grundlig beredning. Denna 
uppgift är på grund av sin allm änna betydelse mycket lämplig för ILO. 
Sålunda förordar arbetarskyddsstyrelsen medlemsförslaget.

Arbetarrörelsens ekonom iska forskningsinstitut i F inland erinrar om 
att nu gällande ILO-konvention ställer en 40-timm ars arbetsvecka som 
m ål, vilket redan uppnåtts i m ånga länder. Inom  en del branscher har 
m an redan övergått till ännu kortare arbetsvecka. D etta innebär, att 
ifrågavarande ILO-konvention, som m ålsättning för arbetstiden, har 
föråldrats i ett flertal länder. D å m an ytterligare beaktar, att en förkort
ning av arbetstiden erbjuder en av de viktigaste m öjligheterna att fö r
dela den ökande produktiviteten anser institutet det naturligt att ta upp 
frågan om en ny internationell arbetstidskonvention inom  ILO.

Institutet förenar sig med m edlem sförslaget däri, att m an bör sträva 
till en konvention, vilken definierar arbetstidsreform ens riktlinjer och 
vilken stöder kraven på flexibilitet mellan arbete, utbildning och fritid. 
Konventionen bör därtill erbjuda m öjligheter till a tt i olika situationer 
och under olika förhållanden välja de mest ändamålsenliga medlen att 
utveckla arbetstidslagstiftningen i frågor såsom t. ex. en allmän resp. 
selektiv arbetstidsförkortning, ökning av arbetstidernas flexibilitet eller 
frågor gällande pensionsåldern.

Alands landskapsstyrelse erinrar om att såväl arbetsavtalslagstift- 
ningen som arbetarskyddslagstiftningen undergått betydande reform er 
åtminstone sedan 1960-talet och reform eras alltfort, varför gällande 
ILO-konvention i äm net måste anses vara föråldrad för nordiska för
hållanden. Styrelsen, som i detta avseende dock ej tar ställning till ar
betstidens längd, förordar därför medlemsförslaget.

K om m unal- og arbeidsdepartementet i N orge anser att den allm änna 
arbetstiden nått en nivå där ytterligare generell förkortning skulle ha 
m indre betydelse ur arbetarskyddssynpunkt. D ärför borde åtgärder för 
att fö rbättra  arbetsmiljön och minska belastningen för arbetstagarna 
prioriteras högre. Den nya arbetsmiljölagen förutsätter t. ex. strängare 
krav vad gäller arbetsplatsens utform ning, användning av kemiska 
äm nen och organisation av arbetet, något som kom m er att lägga be-



A 501/s: Bilaga 2 437

slag på betydande resurser i den närm aste fram tiden. T rots detta anser 
departem entet det vara nyttigt att få till stånd en genom gripande dis
kussion om riktlinjerna för fram tida arbetstidsreform er och vill därför 
förorda att frågan tas upp inom  ILO. D epartem entet vill särskilt peka 
på vikten av att en föreslagen konvention utgår från  kravet på flexibi
litet mellan inkom stbringande arbete och vårdarbete i hemmet. Hänsyn 
m åste tas både till vårdbehövande och till dem som handhar vårdsyss
lorna. Dessa är i dagens läge oftast kvinnor, som på detta sätt får ett 
tungt dubbelarbete. F rågan om arbetstidsförkortning bör även ses i 
relation till m annens roll och möjligheter att u tföra en större del av 
vårdsysslorna, samt i relation till jäm ställdhetsfrågorna.

Forbruker- og administrasjonsdepartement tillstyrker medlem sförsla
get.

Statens arbeidstilsyn anser att frågan om en ny konvention m ot bak
grund av den teknologiska utvecklingen bör tas upp inom ILO i en
lighet med förslaget. M an bör em ellertid också ha klart för sig frågans 
sysselsättningsmässiga sida. V idare pekas på frågan att ordna förhål
landena för grupper som har behov av reducerad arbetstid, något som 
bör utredas närm are.

Landsorganisasjonen i Norge har i sitt handlingsprogram  för perioden 
1977— 1981 som målsättning a tt genom föra arbetstidsreduktion i form  
av längre semester samtidigt som m an vill d ryfta  frågan om lägre pen
sionsålder för vissa grupper och sänkt arbetstid för sm åbarnsföräldrar. 
I program m et har m an inte tagit upp frågan om reduktion av arbets
veckan. F ö r att få  till stånd en fruktbar diskussion om dessa frågor 
anser LO det lämpligast att m an ta r upp en genom gripande interna
tionell diskussion genom att frågan väcks inom ram en för ILO. LO 
stöder därför medlemsförslaget.

Arbetsmarknadsstyrelsen  i Sverige hänvisar bl. a. till sitt yttrande 
över en riksdagsmotion i samma ärende och fram håller att utvecklingen 
på arbetsm arknaden m edför allt större krav på anpassning till önske
mål från  nytillkom m ande sökandegrupper bl. a. i fråga om arbetets 
organisation och arbetstidens förläggning.

Vad som i m otionen sades om sam råd mellan de nordiska ländernas 
regeringar anser styrelsen ligga i linje m ed dess yttrande angående 
m edlem sförslaget om förkortning av arbetstiden (A 452/s). ”Konse
kvenserna av en större arbetstidsförkortning torde bli relativt likartade 
i de nordiska länderna. D et synes därför värdefullt att i möjligaste mån 
sam ordna utredningsverksam heten kring dessa frågor i de nordiska 
länderna. En sådan samordning skulle också bidra till att skapa fö ru t
sättningar för en harm onisering av den nordiska arbetsm arknaden även 
i detta avseende” .

Arbetarskyddsstyrelsen  i Sverige finner att frågan om arbetstidsför
kortning num era inte prim ärt är en arbetarskyddsfråga. Den svenska
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arbetstidslagen har inte i första hand utform ats utifrån skyddssynpunk
ter, u tan  dess syfte är fram för allt att ange de norm er som enligt all
m änt accepterad uppfattning bör gälla i fråga om  arbetstidens längd.

D en hittills genom förda arbestidsförkortningen har åstadkom mits 
genom  en växelverkan mellan lagstiftning och kollektivavtal som läm 
n at utrym m e för särlösningar för olika avtalsom råden och arbetstagar- 
grupper. M ot bakgrund av det inom  Sverige pågående utrednings
arbetet angående arbetstidsförkortning vill styrelsen tillstyrka bifall 
till medlemsförslaget.

Institutet fö r  social forskning  anser a tt den föreslagna nordiska fram 
stöten till ILO bör kunna utform as på sådant sätt att den bl. a. bidrar 
till insikten att arbetslösheten kan vara lika hög eller låg vid 40 eller 
35 som vid 48 tim m ars norm alarbetstid. ILO skulle därför uppmanas 
a tt undersöka om inte en arbetslöshetsbekäm pande effekt skulle kunna 
uppnås säkrare genom en ordning som t. ex. innebure utvidgad utbild
ningsverksamhet och andra uttag av ledighet under perioder eller på 
om råden med nedgång i arbetskraftsbehovet, så a tt i gengäld tillgången 
på arbetskraft komme att bibehållas eller ökas vid hög efterfrågan. 
U tredningsarbetet bör dessutom främ ja en klargörande diskussion i 
frågan huruvida sociala framsteg i ett land nödvändigtvis måste inne
bära en försäm ring av dess konkurrensförm åga. M an bör samtidigt 
studera hur arbetstidsordningen skulle behöva utform as för att om 
möjligt förena de ekonomiska och sociala framstegsintressena. V idare 
påpekas att insatser för att främ ja ett m era m edvetet och differentierat 
val mellan de olika form erna inte behöver utesluta konventioner om 
riktlinjerna fö r ev. fortsatta nedskärningar av livsarbetstiden, m en dessa 
behöver då vara dispositiva, så att sådana val möjliggöres och upp
m untras, både med tanke på kollektiva uppgörelser och individuell 
tillämpning.

Förberedelsearbetet för en ILO-konvention måste bl. a. gå u t på att 
undersöka tilläm pningen av både de strikta regler, som alltjäm t oftast 
gäller, m en som ofta i praktiken blir starkt m odifierade av praxis, och 
av de flexibilitetsfrämjande bestäm melser som existerar m ed tanke på 
både näringslivets och den enskildes behov. I  den m ån m ålkonflikter 
av den typen föreligger måste förberedelsearbetet kartlägga dessa, 
och ge underlag fö r utform ningar som på bästa sätt övervinner m ål
konflikterna eller åtminstone innebär väl övervägda kompromisser. 
V idare framhålles, att det gäller problem  som skulle behöva under
sökas närm are m ed tanke på de olika ekonomiska och sociala förhållan
dena i olika länder. D et är t. ex. uppenbart att olika form er för variabi
litet i uttaget av den totala livsarbetstiden kan ha mycket olika, positiva 
eller negativa, effekter både på samhällsekonom in och den sociala väl
färden. Till y ttrandet har fogats en reservation av Svenska arbetsgivare
föreningens representant i institutets styrelse.
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Centralorganisationen SA C O /SR  i Sverige u ttalar liksom tidigare sitt 
principiella stöd för att ta ut en arbetstidsförkortning i form  av kortare 
arbetsdag (6 tim m ar) fram för andra alternativ, t. ex. fyradagarsvecka. 
Organisationen är dock medveten om att en generell arbetstidsförkort
ning sannolikt inte kan genom föras snart. Som ett steg på vägen m ot 
en generell sextimmarsdag bör man enligt SACO/SR prioritera de 
grupper som är i störst behov av en sådan reform  —  heltidsarbetande 
sm åbarnsföräldrar är en sådan grupp. V idare kan det ifrågasättas om 
inte arbetstagarna själva bör ges möjlighet att individuellt bestäm m a 
hur arbetstidsförkortningen skall förläggas. SACO/SR finner hittills 
vunna erfarenheter av flexibel arbetstid övervägande positiva och att 
effekterna av en individuell valfrihet beträffande arbetstidsförkort
ningens förläggning närm are bör utredas.

SACO/SR delar uppfattningen att den nu gällande ILO-konventionen 
med 40 tim m ars arbetsvecka som mål mist sin aktualitet och tillstyrker 
förslaget om att en ny arbetstidskonvention aktualiseras inom ILO.

2.2. Remissinstanser som  m ed vissa förbehåll tillstyrker medlemsförsla-

ILO -kom m ittén  i Sverige erinrar om att ILO genom åren från 
1919 antagit ett stort antal instrum ent om arbetstiden. D en i m edlem s
förslaget åberopade konventionen (nr 47) om fyrtiotim m arsvecka har 
uppnått mycket begränsad formell anslutning, nämligen fem ratifika
tioner (Australien, N ya Zeeland, Sovjetunionen, U kraina och Vitryss
land). K om m ittén anser att detta instrum ent num era är om odernt och 
inte inbjuder till ratifikation. V ad gäller frågan om en ny konvention 
påpekar kom m ittén att antagande av en ILO-konvention norm alt k rä
ver en tvåårsbehandling av arbetskonferensen. Dennas dagordning be
gränsas vanligen till ett litet antal äm nen (två nya äm nen per år) och 
fastställs av ILO:s styrelse mycket lång tid i förväg. Sålunda fastställer 
styrelsen i novem ber 1977 dagordningen för 1979 års konferens, och 
valet av nya äm nen kommer att ske från en lista med äm nen i vilka 
föreskrivna s. k. law practice reports föreligger.

Frågan om antagande eller revision av en arbetstidskonvention kan 
sålunda tas upp tidigast år 1980 och leda till beslut tidigast år 1981.

ILO-kom m ittén vill vidare fästa rådets uppm ärksam het vid ILO:s 
trepartsstruktur. I ILO -arbetet deltar som självständiga och oberoende 
parter företrädare för regeringar, arbetsgivare och arbetstagare. En el
ler flera företrädare representerande en eller flera av de tre parterna 
kan fritt ta initiativ. F ör att en regeringsinitiativ skall bli fram gångsrikt 
i ILO:s styrelse krävs i regel stöd också från arbetsgivar- och arbets- 
tagargrupperna.

Enligt kommitténs uppfattning bör m öjligheterna att vinna sådant
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stöd sonderas på ett tidigt stadium. K om m ittén finner inget hinder 
föreligga för närm are sondering hos partierna om intresset för en revi
sion av konventionen nr 47.

Svenska kom m unförbundet hänvisar till sitt yttrande över en motion 
i Sveriges riksdag (1976/77: 190) i samma ärende som medlemsförslaget 
sam t över den svenska rapporten ”K ortare arbetstid —  när? hur?” 
(SOU 1976: 34) från delegationen för arbetstidsfrågor. De synpunkter, 
som i det sam m anhanget fram förts om de särskilda om ständigheter som 
föreligger på den kom m unala sektorn särskilt beträffande sjuk- och 
hälsovård samt social service inklusive barnom sorg m ed den konflikt
situation som finns mellan bem anningsproblem och m edborgarnas allt
m er ökade krav på service, anser förbundet nu om möjligt än m er ac
centuerad. Arbetstids- och bem anningsproblem kan på den kom m unala 
arbetsm arknaden f. n. och möjligen även på sikt vara dom inerade av 
strävandena dels att söka tillskapa m öjligheter till nedsättning av a r
betstid i samband med delpension, dels att söka uppnå ökade m öjlig
heter till deltidsanställningar och/eller öka sysselsättningsgraden i redan 
befintliga anställningar av denna typ.

I sina tidigare yttranden fram höll förbundet som sin åsikt a tt frågan 
om anställningsvillkor inklusive arbetstid hörde hem ma i avtalsförhand
lingar mellan parterna, och a tt dessas prioritering av sina önskemål 
bland flera kostnadskrävande förm åner inte torde vara statsmakternas 
sak att styra. Den skyddsaspekt som ingick i tidigare diskussion om 
arbetstidens tillåtna längd kan enligt förbundet inte längre anses ak
tuell. Den flexibilitet mellan arbete, fritid och utbildning, som en ny 
ILO-konvention om arbetstidens längd skulle ge ett stöd för, finner 
förbundet redan aktuell och delvis förverkligad på den svenska arbets
m arknaden. D en anses dessutom i princip hem m ahörande under arbets
m arknadens parters domvärjo; parter vars agerande och kompetens suc
cessivt stärks bl. a. genom ILO :s arbete.

Landstingsförbundet i Sverige anser att en arbetstidsförkortning bl. a. 
kan vara ett steg mot m ålet att uppnå ökad jäm ställdhet mellan män och 
kvinnor. En förkortning av arbetstiden måste dock genom föras succes
sivt och vara en reform  på mycket lång sikt. E tt alltför snabbt genom
förande av arbetstidsförkortningen skulle allvarligt försvåra eller t. o. m. 
göra det omöjligt för landstingen att fullgöra sina sjukvårdspolitiska 
skyldigheter och ambitioner. Personalbristen var mycket stor inom vissa 
yrkesgrupper. V idare understryker förbundet den enighet som råder i 
Sverige om att det är parterna på arbetsm arknaden som avgör i vilken 
takt arbetstidsförkortning skall genom föras och hur generella arbets
tidsförkortningar skall vägas m ot andra resurskrävande arbetstidsre- 
form er och m ot andra standarduttag i form  av löneökningar m. m. 
Landstingsförbundet har dock inga invändningar em ot att frågan om 
en ny arbetstidskonvention aktualiseras inom ILO.
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2.3 Remissinstanser som avstyrker medlemsförslaget
Arbejdsministeriet i D anm ark anser att tiden icke är mogen att på 

nytt ta  upp frågan om arbetstidsförkortning inom  ILO. M inisteriet hänvi
sar till att den danska ILO-kom m ittén hösten 1977 dryftat frågan om 
vilka äm nen som borde tas upp på ILO :s arbetskonferens 1979. F rå 
gan om arbetstiden hörde därvid icke till de äm nen som man bland a r
betsm arknadens parter tilldelade prioritet. A llm änt anför ministeriet, att 
frågor om arbetstidens längd i D anm ark traditionellt icke är en lagstift
ningsfråga utan förem ål för avtal mellan arbetsm arknadens parter.

Dansk Arbejdsgiverforening  anser det belagt, att ytterligare begräns
ning av arbetstiden icke vunnit större internationell anslutning och pekar 
på att endast fem länder ratificerat den gällande ILO-konventionen. 
F rågan om en ny konvention bör sålunda först aktualiseras när den gäl
lande ratificerats av ett betydande antal medlemsstater. B ara i vissa 
västliga industriländer torde det finnas intresse för en ny konvention, 
m edan för de flesta m edlem sstater en 40-timm ars vecka fortfarande 
fram står som en föga realistisk målsättning. Arbetsgivareföreningen 
pekar vidare på kostnadsaspekten hos en arbetstidsförkortning och anser 
att många tendenser tyder på att det skulle vara värdefullare än en ge
nerell arbetstidsförkortning att undersöka m öjligheterna att individuellt 
anpassa arbetstiden efter olika yrkens och arbetstagares behov. M edlem s
förslaget bör sålunda enligt föreningens uppfattning avslås.

Enligt Finlands svenska kom m unförbunds  åsikt har Finland inte rea
listiska m öjligheter att förverkliga arbetstidsreform er genom förkortning 
av arbetstiden, då de ekonomiska förutsättningarna för närvarande och 
enligt fram tidsprognoserna är mycket oförm ånliga under de närm aste 
åren. U tsikterna till en ökning i totalproduktionen är svaga, varför den 
ständigt reducerade avkastningen inte kan fördelas i form  av förkortad 
arbetstid. I stället för begränsningar av arbetstiden kunde problem en i 
anslutning till arbetstidens användning tas upp till diskussion. Sådana 
problem kan förekom m a till exempel i oavbrutet treskiftsarbete. Vad 
frågorna om arbetstidens längd på det kom m unala planet beträffar fin
ner förbundet det inte möjligt och inte ens befogat att söka lösningar 
som avviker från de övriga samhällssektorerna. Speciella problem i an
slutning till arbetstiden saknas inom den kom m unala sektorn.

Arbetsgivarnas i F inland centralförbund  och Affärsarbetsgivarnas 
centralförbund  påpekar, att konvention n r 47, som på sin tid var avsedd 
att spela en central roll i arbetstidsregleringen, närm ast är av policy- 
karaktär. I den ställs allm änna mål för alla branscher, som är avsedda 
att realiseras först i en fjärran  fram tid. A tt standarden för m ålsätt
ningen var alltför hög fram gick tydligt då ILO :s rekom m endation nr 
116 om arbetstidsförkortning färdigställdes år 1961— 1962. I synnerhet 
var det omöjligt för utvecklingsländerna, som utgör m ajoriteten inom 
ILO, att då godkänna tanken på att ersätta konvention nr 47 med en
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ny. Inte ens den punkt i rekom m endationen, som uppställer som mål 
att om edelbara åtgärder skall vidtas ifall arbetsveckan överskrider 48 
tim m ar, har kunnat genom föras i alla utvecklingsländer.

D et m ål som uppställts i medlemsförslaget bör enligt arbetsgivarnas 
uppfattning granskas m ot denna verklighetsbakgrund. D et är möjligt att 
förslaget inte kunde föras igenom i ILO:s adm inistrativa och beslutande 
organ ens så att det inom  en överskådlig fram tid skulle tas upp på gene
ralförsamlingens föredragningslista. Även om så skulle ske är det mycket 
antagligt att m an inte kan besluta sig för en konvention i denna sak 
och i varje fall torde m an klart kunna förutspå att ratificeringsgraden 
av densamm a skulle bli mycket låg.

I  debatter inom ILO har utvecklingsländerna synnerligen starkt fört 
fram  åsikten om att en alltför högt spänd normeringsnivå inte är önsk
värd och inte heller gagnar en stegring eller stabilisering av förhållande
na i dessa länder. Samma inställning kan m an förutspå i fråga om en 
revision av arbetstidsstadgandena. Föreningarna hänvisar även till sitt 
y ttrande över det tidigare medlemsförslaget om förkortning av arbets
tiden (A 452/s) och anser för Finlands del att förslag som går ut på en 
allm än förkortning av arbetstiden är fullkomligt orealistiska. Trots att 
40-timm ars arbetsveckan kunnat genom föras i de nordiska länderna 
anser arbetsgivareföreningarna det varken befogat eller ändamålsenligt 
a tt ta  det initiativ som avses i medlemsförslaget.

Sosialdepartementet i N orge erinrar om att erfarenheterna inom ILC 
av behandling av arbetstidsfrågor inte varit särdeles uppm untrande. 
N orm alt antas ILO -rekom m endationer efter behandling på två konfe
renser. D en senaste rekom m endationen om arbetstiden, nr 116, fick 
först efter tre års behandling tillräckligt stöd. De flesta arbetsgivar
representanter liksom flera av u-landsdelegaterna avstod vid om röst
ningen. U -länderna förklarade att de m åste prioritera den ekonomiska 
utvecklingen och att det därför inte var aktuellt att förkorta arbetstiden. 
V idare påpekade departem entet att den i förslaget om näm nda konven
tionen n r 47 endast ratificerats av fem  länder. A ndra konventioner om 
arbetstiden, som gällde vissa näringsgrenar (handel, kolgruvor, glasbruk 
och textilindustri) hade också fått begränsad anslutning. Enligt sosial
departem entets uppfattning finns inga skäl att tro  att u-länderna ändrat 
sin inställning och antalet u-landsrepresentanter inom ILO har ökat av
sevärt under senare år. D et torde sålunda finnas små möjligheter att ta  
upp arbetstidsfrågan på ILO :s dagordning under de närm aste åren. D e
partem entet påpekar också att en rad viktiga ärenden väntar på att bli 
upptagna på konferensens dagordning, bl. a. uppföljningen av världs- 
sysselsättnings-konferensen. M an måste enligt departem entets uppfatt
ning överväga på vilket sätt arbetstidsfrågorna bör prioriteras i förhål
lande till dessa ärenden.

N orsk arbeidsgiverforening m enar att den ringa anslutningen till 1935
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års konvention visar att konventionen ställer för stora krav och för spe
ciella villkor för att ett större antal länder skulle kunna ratificera den. 
E tt initiativ avseende ännu strängare krav beträffande arbetstiden torde 
därför inte vara en lämplig väg på arbetsm arknaden. Arbetstidsföränd- 
ringar bör f. ö. enligt föreningens uppfattning anpassas till förhållanden 
i de enskilda länderna och förhandlas av parterna på arbetsm arknaden 
i respektive land. U tanför de nordiska och några andra industriländer 
har tanken på ytterligare lagfäst begränsning av arbetstiden inte vunnit 
internationell anslutning, och fackföreningarna synes enligt arbetsgivare
föreningen m er intresserade av andra reform er än arbetstidsförkortning.

M ed hänvisning till att ett förslag till reviderad arbetstidskonvention 
med ett lägre tim tal, i synnerhet i dagens ogynnsamma ekonomiska 
läge, knappast skulle falla väl ut, avstyrker föreningen m edlem sför
slaget.

Svenska arbetsgivareföreningen anser, a tt åtskilliga frågor som sam
m anhänger m ed en kraftig begränsning av arbetstidens längd måste göras 
till förem ål för ingående utredningar innan ställning kan tas till en 
sådan reform . D etta gäller inom Sverige och i minst lika hög grad på 
det internationella planet eftersom diskussionen om ytterligare bety
dande förkortningar av veckoarbetstiden ännu inte kan sägas ha vunnit 
någon större internationell spridning. Särskild vikt bör enligt arbets
givareföreningen läggas vid beräkningar av de samhällsekonom iska kon
sekvenserna av olika arbetstidsreform er.

Föreningen vill starkt understryka att arbetstidsfrågorna har en vä
sentlig kostnadsaspekt som måste beaktas. D etta gäller i särskilt hög 
grad frågan om en förkortning av veckoarbetstiden till 30 tim m ar, som 
varit förem ål för viss diskussion i Sverige. E n sådan sänkning av vecko
arbetstiden m otsvarar en realinkom stökning på 33 %. D e resursanspråk 
en sådan reform  ställer bör ses m ot bakgrund av den under de senaste 
åren i jäm förelse m ed tidigare perioder mycket svaga produktionstill
växten. Föreningen finner sålunda anledning att för Sveriges del ifråga
sätta m öjligheterna överhuvudtaget för ytterligare arbetstidsreform er för 
närvarande.

Föreningen finner det vidare angeläget med en diskussion huruvida 
en arbetstidsreform ering även fortsättningsvis skall ske genom gene
rella förändringar. E tt m era okonventionellt grepp på arbetstidsfrågan 
vore värdefullt, t. ex. borde m öjligheterna att i ökad utsträckning kunna 
erbjuda individuellt anpassade arbetstider utredas.

En fortsatt reform ering av arbetstiden kom m er att kräva en större 
flexibilitet i arbetstidernas förläggning. E n  sådan flexibilitet uppnås lä t
tast genom att arbetsm arknadens parter får bestäm m a takten i och 
form erna fö r fram tida arbetstidsreform er. M ed hänsyn härtill och mot 
bakgrund av de starkt skiftande förhållandena i olika länder, inte minst 
i arbetstidshänseende, kan enligt föreningens uppfattning en fortsatt ar-
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betstidsreform ering via internationella konventioner inte anses påkallad. 
I detta sam m anhang pekar arbetsgivareföreningen på att den nu gällande 
ILO-konventionen om 40 tim m ar som mål för veckoarbetstidens längd 
från  1935 hittills endast ratificerats av fem  medlemsländer. Först sedan 
gällande konvention ratificerats av ett större antal länder anser för
eningen det lämpligt att aktualisera frågan om en ny konvention. F ör 
m ånga länder inom ILO torde redan en veckoarbetstid på 40 tim m ar 
fram stå som orealistisk. M edlemsförslagets hem ställan bör sålunda en
ligt föreningens uppfattning avslås. Föreningen vill emellertid i detta 
sam m anhang fram hålla att de internationella aspekterna på arbetstids- 
frågorna har stor betydelse. Inte minst gäller detta effekterna av olika 
arbetstidsreform er på de olika ländernas internationella konkurrens
kraft.

2.4 Remissinstanser som ej tar ställning till medlemsförslaget

Am tsrådsforeningen i Danmark finner ej anledning att anföra några 
synpunkter på förslaget.

Sysselsättningsutredningen  i Sverige avstår från att yttra sig över 
förslaget. Sysselsättningsutredningen skall i sam arbete med delegationen 
fö r arbetstidsfrågor bedöm a arbetstidsförkortningens effekter på bl. a. 
produktion och sysselsättning. D etta arbete har ännu inte kommit så 
långt att utredningen kan göra några bedöm ningar.

Delegationen fö r  arbetstidsfrågor i Sverige anser, att takten och in
riktningen av fram tida generella arbetstidsförkortningar i första hand 
måste bestämmas av arbetsm arknadens parter. Delegationen finner det 
inte möjligt att på nuvarande stadium  av sitt arbete ta ställning till m ed
lemsförslaget om internationell konvention av arbetstiden och avstår 
därför från  att yttra sig.

Skibsfartens arbeidsgiverforening  i Norge påpekar, att diskussioner 
om en eventuell revision av ILO-konventionen ej bör om fatta sjöfar
tens arbetstidsförhållanden, som behandlas i Joint M aritim e Commis- 
sion.

3. U tskottet

U tskottet vill erinra om att N ordiska rådet vid sin 25:e session i 
april 1977 antog en rekom m endation (rek. nr 6/1977) enligt vilken rå 
det rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u treda de samhällseko
nomiska och sociala konsekvenser som en betydande arbetstidsförkort
ning kom m er att medföra.

I det utskottsbetänkande, som låg till grund för denna rekom m enda
tion, konstateras att arbetstidens längd och förläggning utgör en viktig 
del av arbetsmiljön, att samtliga nordiska länder i allm änhet förverk
ligat kravet på en 40-timmars arbetsvecka samt att det också i fram -
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tiden blir naturligt att se en successiv arbetstidsförkortning som en väg 
att fördela ett ökat produktionsresultat.

U tskottet underströk dock att, när det gällde frågan om arbetstidens 
längd och tem pot i förkortningen av arbetstiden, avgörandena i prakti
ken kom att ske efter nationella överväganden och norm alt blir resul
tatet av fria förhandlingar mellan arbetsm arknadens parter. U tskottet 
konstaterade vidare att arbetet med reform er på detta om råde pågår 
oavbrutet som ett led i en kontinuerlig process.

U tskottet förordade en samnordisk utredning av alla de konsekvenser 
som en betydande arbetstidsförkortning skulle m edföra. En nordisk u t
redning skulle ge en överblick över arbetstidsförkortningens ekono
miska effekter vad beträffar produktion och produktivitet, samhälls
ekonomin i stort sam t arbetsm arknadseffekter, t. ex. vad avser utbudet 
av arbetskraft, sysselsättningen och arbetsmiljön. U tskottet lade vikt 
vid att de sociala effekterna av en arbetstidsförkortning av typ fritid, 
effekterna på barntillsyn, jäm ställdhetsaspekter samt arbetstidsförkort
ningens effekter beträffande m edborgerligt engagemang av politisk, 
facklig eller ideell natu r också blev undersökta.

D et nu aktuella m edlem sförslaget går ut på att m an inom ILO bör 
aktualisera frågan om en ny konvention om riktlinjer för kommande 
arbetstidsreform er, vari bl. a. ett stöd skulle skapas fö r kravet på flexi
bilitet mellan arbete, fritid och utbildning. U nder förslagets remiss
behandling har bl. a. understrukits att yrkandet berör problem som 
torde behöva undersökas närm are med tanke på olika ekonomiska och 
sociala förhållanden i olika länder, innan slutlig ställning kan tas till den 
närm are utform ningen av en ny arbetstidskonvention. Oavsett i vilken 
takt fram tida nedsättningar av arbetstiden kan kom m a att genomföras, 
är det sålunda viktigt att olika alternativ blir utredda m ed avseende 
på sina sociala och ekonomiska konsekvenser.

U tskottet har noterat att det i flera länder har förts en livlig debatt 
om en ytterligare förkortning av arbetstiden sam t om ett flexibelt ar
betsliv i allm änhet, så att arbetstiderna arrangeras så, a tt de bättre 
överensstäm m er med individens och olika gruppers önskemål. Sannolikt 
torde takten m ed vilken arbetstiden förkortas och form erna för utök
ningen även framledes kom m a att variera från  land till land, beroende 
på olika värderingssätt och skillnader i den ekonom iska utvecklings
graden. D et förefaller därför inte ändamålsenligt a tt uppställa detaljera
de mål på lång sikt. D ärem ot bör m an ta  till vara m öjligheterna att öka 
individens valfrihet i arbetslivet i allmänhet. En utökning av arbetslivets 
flexibilitet skulle även kunna främ ja arbetsm arknadspolitiska m ålsätt
ningar.

Även om det i dagens läge ej anses aktuellt att genom föra ytterligare 
kraftiga minskningar av arbetstiden, kan det vara nyttigt att få till 
stånd en internationell diskussion om riktlinjerna för fram tida arbets-



446 A 501/s: Bilaga 2

tidsreform er, genom att frågan om en ny konvention redan nu  tas upp 
inom  ILO. Med hänsyn till de stora olikheterna mellan olika länder kan 
det därvid vara lämpligt a tt föreslå en konvention av en något annor
lunda typ än m ånga av de tidigare, vars inriktning på fixerade regler 
kan vara en orsak till den i flera fall ringa anslutningen bland ILO:s 
m edlem m ar kring dem. M an kunde t. ex. föreslå en ram konvention 
som ger utrym m e fö r både individer och grupper a tt på ett m er elas
tiskt sätt avväga valet mellan ökad inkomst och ökad fritid. A rbetstids
förkortningar kan tas ut på m ånga sätt såsom deltidsarbete, flexibel 
arbetstid, partnerarbeten, vilka innebär att två personer delar på ett 
arbete, skiftarbete i kortare perioder per dag, arbetsscheman som ger 
ledig vardag med olika intervaller, olika antal arbetade tim m ar per 
dygn, ökad semester o. s. v. E n  aspekt som särskilt kan behöva beaktas 
är frågan om möjligheten att kom binera inkomstbringande arbete och 
vårdarbete, t. ex. av barn och andra vårdbehövande i hemmet. Sist
näm nda är inte m inst av betydelse från  jäm ställdhetssynpunkt, då det 
erbjuder en möjlighet att undgå att den som handhar vårdsysslorna i 
hem m et får ett tungt dubbelarbete.

D et har under remissbehandlingen anförts, a tt tidigare konventioner 
delvis utgått från  att likform ighet länderna emellan är en förutsättning 
fö r sociala framsteg. V idare har erinrats om att delegaterna från  u- 
länderna inom ILO förklarat att de m åste prioritera den ekonomiska 
utvecklingen och att det därför inte var aktuellt att förkorta arbets
tiden i deras länder. U tskottet vill i detta sammanhang ifrågasätta nöd
vändigheten av likform ighet mellan länder med helt olika förutsätt
ningar. U tredningsarbetet bör av denna anledning även om fatta frågan 
om förhållandet mellan sociala framsteg i olika länder och deras in
bördes konkurrensm öjligheter.

M edan m ånga av hittills antagna konventioner och rekom m enda
tioner om dags- och veckoarbetstid, semester, studieledighet och pen
sionsålder sökt åstadkom m a standardiserade regler var och en på sitt 
område, tämligen oberoende av deras ömsesidiga samband, kan det i 
dagens läge vara lämpligt att överväga i vilken utsträckning länder, 
grupper och individer kan tänkas föredra olika, i tid och rum  va
rierande alternativ för ett val av form en för arbetstidsreglering.

Det kunde även vara värt att undersöka m öjligheterna att bekäm pa 
arbetslösheten genom en ordning som t. ex. innebär utvidgad utbild
ningsverksamhet och andra uttag av ledighet under perioder eller på 
om råden med nedgång i arbetskraftsbehovet, så att i gengäld tillgången 
på arbetskraft kom m er att bibehållas eller ökas vid hög efterfrågan.

U tskottet anser, att m an samnordiskt bör verka för en ökning av 
flexibiliteten, valfriheten och den ekonomiska anpassningsförmågan i 
arbetslivet och att ett sätt att främ ja dessa syften är a tt ta  upp frågan 
om  arbetstiden till diskussion på internationellt plan. Första steget
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härtill bör vara att de nordiska ländernas regeringar i den form  de 
finner lämpligast rik tar en fram ställning till ILO om att påbörja för
beredelsearbetet för en ny arbetstidskonvention.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts hem ställer utskottet
att N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas rege

ringar a tt verka för att frågan om en ny internationell kon
vention om arbetstiden aktualiseras inom ILO.

København den 13 decem ber 1977

Asbjørn Haugstvedt (Kr.F.) 
Förman

Paul Jansson (s)

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bror Lillqvist (Sd)

Ib N ørlund (DKP) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm  (Ski)

Bertil Jonasson (c) 

Kirsten M y klev oil (A)
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A 502/j

Medlemsförslag
om tillsättande av utredning om Nordiska rådets organisation och 
verksamhetsformer

(Väckt av K jell-O lof Feldt, G ylfi Þ . Gislason, Sture Palm, Robert Peder
sen och U lf Sundqvist)

De önskemål som fram förts beträffande behovet av ökad klarhet om 
kostnaderna för den verksam het som bedrivs av N ordiska rådet resulte
rade i a tt rådets presidium tillsatte en särskild arbetsgrupp i december
1973. G ruppen —  som fick en bred parlam entarisk sam m ansättning —  
skulle i första hand överväga form erna för behandlingen av de nordiska 
budgeterna samt utövande av rådets kontrollerande funktion. K om m it
téns rapport överlämnades till presidiet den 3 februari 1975. Rapporten 
godkändes av plenarforsam lingen den 18 februari sam m a år. Rådets 
budget- och kontrollkom m itté tillsattes.

Budget- och kontrollkom m ittén har nu fungerat under några år och 
erfarenheterna —  när det gäller budgetarbetet —  är mycket goda. P ar
lam entarikerna har num era full insyn med möjligheter att på ett tidigt 
stadium påverka det fortlöpande budgetarbetet. De rutiner som utveck
lats för kontakterna mellan dels budgetkom m ittén •— samarbetsminist- 
rarna vad avser ministerrådets allm änna budget, dels mellan kulturut
skottet —  kulturm inistrarna när det gäller kulturbudgeten, har m edfört 
att anslagsfrågorna num era får en tillfredsställande behandling.

D etta nya organ fick em ellertid dubbla funktioner. U töver själva bud
getarbetet skulle kom m ittén dessutom, i samverkan med utskotten, u t
föra ett gransknings- och kontrollarbete inom respektive verksamhets
områden. D etta skulle innebära en värdefull uppföljning av de beslut 
som fattas vid sessionerna m en också av andra sam nordiska samarbets- 
organ vilka sorterar under rådet.

Erfarenheterna har visat att denna dubbla funktion hos ett parla
m entariskt sam m ansatt organ —  som det nu fungerar —  är mycket tids- 
och arbetskrävande. D et kan också ifrågasättas om m an får ut den effekt 
som utredningen avsåg. M ot denna bakgrund anser vi att N ordiska rå 
dets arbetsform er generellt borde bli förem ål för en analys och en u t
värdering. Syftet bör därvid vara att undersöka om verksamheten skulle 
kunna bedrivas m ed större effektivitet. D en erfarenhet som nu  vunnits 
av tjugofem  års verksam het inom N ordiska rådets ram  ger enligt vår 
mening fullgott underlag för en sådan bedömning. U tredningen borde
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ges stor frihet att föreslå förbättringar och rationaliseringar såväl beträf
fande organisation som verksam hetsform er i syfte a tt göra N ordiska 
rådet bättre rustat för att m öta de nya krav som ett alltm er utvecklat 
nordiskt sam arbete kom m er att ställa.

Bland de exempel på konkreta frågor —  utöver allm änna arbetsfor
m er —  som borde behandlas i detta utredningsarbete kan näm nas u t
skottens gransknings- och kontrollverksam het inom  sina respektive om 
råden, presidiesekretariatets organisation och i sam band härm ed frågan 
om utskottssekreterarnas placering sam t arbetsordningens nuvarande in
skränkning när det gäller presidiesekreterarens nationstillhörighet, de- 
chargefrågor osv.

U tredningen föreslås bestå av parlam entariker och biträdas av er
farna rationaliseringsexperter. A rbetet borde bedrivas skyndsamt så att 
eventuella förslag till förändringar, som kräver rådssessionens beslut, 
kan föreläggas rådets 26:e session.

U nder åberopande av vad som ovan sagts får vi hem ställa

att N ordiska rådet uppdrar åt presidiet att tillsätta en parlam en
tarisk utredning med uppgift att fram lägga förslag om ratio
naliseringar vad avser rådets organisation och verksam hetsfor
mer.

Stockholm, Reykjavik, K øbenhavn och Helsingfors den 23 mars 1977

Kjell-O lof Feldt (s) 

Sture Palm (s)

G ylfi P. Gislason (A.) 

Robert Pedersen (S)

U lf Sundqvist (Sd)

15—770426. Nordiska rådet
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B IL A G A  1

Betänkande 1 av Nordiska rådets juridiska utskott över medlems- 
förslaget

Til juridisk udvalg er henvist medlemsförslag A  502/j om en udredning 
af N ordisk Råds organisation og virksomhedsformer.

Udvalget har behandlet forslaget på m øder den 31. m arts og 2. april 
1977 i Helsingfors, den 3. august 1977 i A kureyri, den 31. oktober 1977 
i Stockholm og den 23. januar 1978 i Stockholm.

1. M edlemsförslaget

M edlemsförslaget er frem sat den 23. m arts 1977. D et foreslås, a t N or
disk Råd pålægger præsidiet at nedsætte en parlam entarisk komité med 
den opgave a t fremlægge forslag om rationaliseringer m ed hensyn til rådets 
organisation og virksomhedsformer.

D er henvises til, a t erfaringerne med budget- og kontrolkom iteens a r
bejde —  når det gælder budgetarbejdet —  er meget gode. K om iteen har 
imidlertid dobbelte funktioner og skal i sam arbejde m ed udvalgene udføre 
et undersøgelses- og kontrolarbejde inden for de respektive virksomheds
om råder. D et anføres, a t erfaringerne har vist, a t denne dobbelte funktion 
hos et parlam entarisk sammensat organ er meget tid- og arbejdskrævende. 
D er stilles spørgsmålstegn ved, om m an får den effekt ud af arbejdet, som 
forudsættes.

P å denne baggrund m ener forslagsstillerne, at rådets arbejdsform er 
generelt bør blive genstand fo r en analyse og vurdering med det sigte, at 
virksomheden skulle kunne drives m ere effektivt. Foruden dette foreslås 
det, at undersøgelsen skal om fatte udvalgenes undersøgelses- og kontrol
virksomhed inden for deres respektive om råder, præsidiesekretariatets 
organisation og i tilslutning hertil spørgsmålet om udvalgssekretærernes 
placering samt arbejdsordningens nuværende indskrænkning, når det 
gælder præsidiesekretærens nationalitetstilhørsforhold.

D et foreslås, at komiteen skal bestå af parlam entarikere og erfarne 
rationaliseringseksperter.

2. Remissudtalelser

D er er i perioden 6. oktober 1977— 15. januar 1978 afgivet remissud
talelser fra  den danske, finske, islandske, norske og svenske delegation.

Den danske delegation fraråder, at der for tiden iværksættes en parla
mentarisk udredning vedrørende Nordisk Råds organisation og virksom 
hedsformer.

D er henvises til, a t den udbygning af det nordiske samarbejde, der fandt 
sted på grundlag af forslag fra  Nordisk Organisationskomité, var så gen
nem tænkt og om fattende, at der ikke for tiden er g rand til a t sætte et nyt 
udredningsarbejde i gang. M an forventer, a t budgetkomiteen selv tager
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initiativ til en udredning, hvis der viser sig behov herfor for så vidt angår 
rådets kontrollerende funktioner.

De konkrete spørgsmål, som i m edlem sförslaget foreslås taget op, anser 
delegationen som afgjort fo r tiden.

D et anføres endelig, a t m an er bekendt med, at præsidiesekretariatet 
agter at tage sin organisations- og arbejdsform  op til overvejelse.

Den finske  delegation finder ikke, a t det under hensyn til, a t budget- 
komiteen hidtil har virket i m eget kort tid, er m otiveret a t indlede en særlig 
undersøgelse af budgetkomiteens virksomhed. D erim od bør virksomheden 
udvikles gennem delreform er, f. eks. udbygning af sekretariatshjælpen. 
Vedrørende Nordisk Råds virksomhed i almindelighed anser delegationen, 
at rådet kan siges at fungere på en måde, som m odsvarer dets målsætning, 
men det er m uligt yderligere at udvikle virksomheden gennem delrefor
mer. D er peges på, at udvalgenes øgede arbejdsbyrde skulle forudsætte 
heltidsansatte udvalgssekretærer, men delegationen finder ikke en over
flytning til præsidiesekretariatet egnet til a t forbedre sekretærernes a r
bejdsmuligheder. Delegationen finder praksis vedrørende præsidiesekre- 
tærens nationale tilhørsforhold tilfredsstillende. Som et eksempel på ud 
viklingen af praktiske virksom hedsform er nævnes sim ultantolkninger, som 
der udtrykkes håb om vil kunne udvides. D er henvises til, a t der fo r for
holdsvis nylig —  i 1971 og 1975 —  er gennem ført grundige undersøgelser 
af det nordiske samarbejdes organisation, og det konstateres, a t ændringer, 
som har været af stor betydning for rådsarbejdet, har kunnet gennemføres 
som partielle reform er. Delegationen går ud fra, at der også i fremtiden 
er grund til at iagttage denne fremgangsmåde. M an kan dog i princippet 
tilslutte sig tanken om, a t der nu  og da kan være grund til m ere generelt 
at undersøge samarbejdet. M an finder dog, at overvejelser om nye udred
ninger bør afvente resultatet af de igangværende overvejelser om de in
terne virksom hedsform er ved præsidiesekretariatet.

D en islandske delegation kan ikke støtte forslaget. M an mener, at der 
er gået for kort tid, siden der sidst blev foretaget en ændring af rådets a r 
bejdsmetoder, til a t det er m uligt k lart at vurdere resultaterne. Delega
tionen anser det for naturligt, a t m an indhøster m ere erfaring, før m an 
tager beslutning om at sætte et nyt udredningsarbejde i gang.

Den norske delegation anbefaler, at rådet ikke foretager sig noget i an
ledning af medlemsförslaget. V edrørende decharge-spørgsmålet henvises 
der bl. a. til, a t budget- og kontrolspørgsm ål blev drøftet så sent som i 
1975, og at rådet og de nationale parlam enter i de sidste par år har fået 
bedre kontrolmuligheder. Delegationen er klar over, at det videre arbejde 
med de organisatoriske og administrative forslag fra  1975 endnu ikke er 
tilfredsstillende løst, men finder, a t det næppe skyldes mangel på effektivi
tetsanalyser, at det har taget tid a t gennem føre ændringer i den del af 
rådets adm inistration, der h ar nordisk status.

D en svenske delegation finder, at selv om  det er tvivlsomt, om  der er 
behov for en stor, parlam entarisk udredning, bør der iværksættes en un-
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dersøgelse af visse konkrete punkter. D er peges bl. a. på spørgsmålet om 
udvalgssekretariaternes organisation, idet m an ikke antager, a t den nu
værende udvalgsorganisation muliggør, at rådet kan gennem føre en ef
fektiv kontrolvirksom hed. Tiden anses endvidere for m oden til en gen
nem gang af præsidiesekretariatets organisation, og det samme anses for 
tilfæ ldet vedrørende inform ationsvirksomheden. U nder hensyn til, at 
dechargespørgsm ålet ikke er taget op af præsidiet, finder delegationen 
endvidere, at dette spørgsmål bør tages op til fornyet behandling i rådet.

3. Udvalget
E t flertal i udvalget deler de synspunkter som er kom m et til udtryk i 

udtalelserne fra  den danske, islandske og norske delegation, og som også 
er udtrykt i den finske udtalelse, nemlig, a t det er for tidligt kun tre  år 
efter et ganske tilsvarende udredningsarbejdes afslutning på ny a t foretage 
en gennemgribende undersøgelse af rådets organisation og virksom heds
form er. Resultaterne af de forslag og initiativer, som K. B. Andersen- 
udvalget fremlagde i 1975, begynder først a t vise sig nu  og kan næppe 
siges alle a t have fundet deres endelige form . D et er vigtigt, a t arbejdet 
m ed disse problem er får lejlighed til a t udvikle sig endnu i nogen tid, inden 
der tages fat på nye generelle overvejelser af rådets samlede virksomhed. 
Igangsætningen af nye generelle overvejelser vil kunne risikere a t virke 
hæm mende på delreform er og andre m ere begrænsede revisioner og jus
teringer i det omfang, hvor sådanne ændringer af begrænset rækkevidde 
ville være om fattet af det undersøgelsesmandat, en ny udredning ville få.

F lertallet m ener heller ikke, de mere konkret angivne om råder, som 
forslagsstillerne nævner, på nuværende tidspunkt er egnede til a t blive gjort 
til genstand for formaliserede overvejelser i en egentlig udredning. D er er 
dels tale om spørgsmål, som enten er under udredning eller som løbende 
kan forventes at blive overvejet i forbindelse m ed præsidiets og udvalgenes 
drøftelser af rådets administrative og kontrollerende funktioner. Dels er 
der —  således som det også frem går af remissudtalelserne —  tale om 
spørgsmål, hvorom  der fremdeles gør sig forskellige opfattelser gældende. 
D et er flertallets opfattelse, a t et fornyet udredningsarbejde vedrørende 
disse spørgsmål allerede på nuværende tidspunkt ikke er en hensigtsmæssig 
m åde a t søge disse problem er løst på.

P å denne baggrund indstiller juridisk udvalg til N ordisk Råd,
a t Nordisk R åd ikke foretager videre i anledning af medlemsförslag 

A  502/j om udredning af Nordisk Råds organisation og virksom 
hedsformer.

Stockholm, den 23. januar 1978

Kristian Albertsen (S)
Formand 

Astrid G jertsen (H)
G uttorm  Hansen (A)
L iv Stubberud (A)

Halldór Asgrimsson (F)

L eif Glensgård (FP) 
Anna-Liisa H yvönen (Skdl) 

M ogens Voigt (FP)
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Reservation

U ndertecknade är i princip eniga med förslagsställarna om att den u t
veckling som under senare år har präglat det nordiska sam arbetet gör det 
naturligt att på nytt granska N ordiska rådets organisation. Oavsett att 
relativt kort tid har förflutit sedan rådet senast företog en om fattande u t
redning av dessa problem, anser vi att skäl föreligger för en fortsatt u tred 
ning om om rådets organisation och verksamhetsformer.

Vi m enar emellertid inte att tiden är mogen för en övergripande u tred 
ning om rådets arbetsform er i enlighet med förslagsställarnas önskemål. 
D ärem ot anser vi att vissa konkreta frågor bör tas upp för närm are be
handling.

Vi anser att en översyn beträffande utskottssekretariatens organisation 
bör ske. Rådets kontrollerande funktion ställer stora krav på utskotts- 
sekreterarna såvitt gäller beredning och genomgång av berättelser och 
meddelanden. M ed nuvarande utskottsorganisation är detta inte möjligt. 
En effektiv kontroll kan genom föras först när samtliga utskott har heltids
anställda utskottssekreterare.

M ed tanke på a tt presidiesekretariatet varit verksamt i sex år får tiden 
anses mogen för en utvärdering av sekretariatets organisation och arbets
former. Vi vill i detta sam m anhang hänvisa till den organisationsöversyn 
som företagits vid N ordiska ministerrådets sekretariat i Oslo.

Vidare anser vi att en översyn av inform ationsverksam heten borde före
tas, varvid frågan om en samordning av N ordiska ministerrådets och N or
diska rådets inform ationsverksam het borde övervägas.

Vi vill slutligen peka på att arbetsgruppen för budget- och kontrollfrågor 
i sin slutrapport till rådets presidium (K. B. A ndersen-rapporten) tog upp 
frågan om att genom ett décharge-förfarande pröva m inisterrådets poli
tiska och juridiska ansvar vad gäller beslut som fattas eller åtgärder som 
ministerrådet underlåtit att vidtaga. Av tidsskäl kunde arbetsgruppen in
te framlägga förslag i syfte att form ellt få till stånd en utvidgning av 
kontrollm öjligheterna. Arbetsgruppen beslöt därför hem ställa att presi
diet eller det organ som presidiet utser tog upp denna fråga till behand
ling. D å inte någonting skett i denna fråga anser vi att också frågan om 
ett décharge-förfarande bör tas upp till förnyad behandling i rådet.

Med anledning av vad som ovan anförts får vi hemställa,
att N ordiska rådet anm odar presidiet att tillsätta en parlam entarisk 

utredning med uppgift att undersöka och om möjligt framlägga 
förslag angående utskottens kontrolluppgifter inom utskottens 
egna arbetsom råden, angående m öjligheterna för att genom föra 
en politisk och juridisk kontroll av m inisterrådet rörande beslut 
som fattats eller åtgärder som m inisterrådet underlåtit a tt vid-
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taga sam t angående presidiesekretariatets organisationsförhål-

B IL A G A  2

Betänkande 2 av Nordiska rådets juridiska utskott över medlems- 
forslaget

Udvalget har på et møde i Oslo den 22. februar 1978 under Nordisk 
Råds 26. session på ny drøftet medlemsförslaget.

U nder henvisning til den under sessionen stedfundne debat om N or
disk Råds organisation m. v. er det udvalgets opfattelse, at der bør gives 
udvalget lejlighed til på ny at drøfte sagen på baggrund af de syns
punkter, som er kom m et til udtryk bl. a. under generaldebatten. U d
valget finder derfor, at sagen bør henvises til fornyet behandling i ud 
valget, inden den gøres til genstand for drøftelse i plenarforsamlingen.

Udvalget understreger, at der ikke herm ed i udvalget er givet udtryk 
for anden indstilling til sagens realitet, end hvad der frem går af ud 
valgets betænkning af 23. januar 1978 med reservation af 24. januar

Juridisk udvalg skal på denne baggrund indstille,
at medlemsförslag A  502/j om en udredning af Nordisk Råds 

organisation og virksom hedsform er henvises til fornyet be
handling i juridisk udvalg.

Oslo, den 22. februar 1978

Erik Adam sson (s) Kristian Albertsen (S)

landen.

Stockholm den 24 januari 1978

Erik Adam sson (s) 

Lars W erner (vpk)

Tellervo Koivisto (Sd) 

Håkan Winberg (m)

1978.

Formand
Halldór Ásgrímsson (F) 

G uttorm  Hansen (A) 

Sinikka Karhuvaara (K ok) 

Liv Stubberud (A)

Lars Werner (vpk)

Anna-Liisa H yvönen (Skdl)

Tellervo Koivisto (Sd) 

M ogens Voigt (FP) 

Håkan Winberg (m)

A strid  Gjertsen (H)
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Medlemsförslag 
om nordiskt domstolsorgan

(Väckt av A strid  Kristensson, H åkon Kyllingmark, Jan-Ivan Nilsson, 
Karl Skytte, Erland Steenberg, Pekka Tarjanne och R o lf Wirtén)

U nder de senaste åren har den nordiska sam arbetsapparaten byggts 
ut och effektiviserats. Fasta nordiska institutioner har upprättats med 
nordiska tjänstem än. M ånga m änniskor arbetar nu  helt med nordiska 
frågor. F ör detta om råde fordras rättsregler av olika slag. D et gäller 
institutionernas relationer till omvärlden, deras inbördes förhållanden 
samt de anställdas villkor. Vi har t. ex. få tt särskilda föreskrifter om 
handlingars offentlighet och hem lighållande, en särskild skatteordning 
för nordiskt anställda, bestäm melser om anställningsvillkor för dessa, 
nordiskt resereglemente osv. Y tterligare exempel på regler av detta 
slag kan häm tas ur den årliga publikationen Nordisk statutsamling.

F ör tolkningen av dessa stadganden och för lösningen av tvister om 
tilläm pningen av dessa finns för närvarande ingen rättslig instans. Denna 
brist observerades av N ordiska rådets juridiska utskott vid behandlingen 
av rapporten från  A rbetsgruppen för offentlighetsprincipens användning 
i nordiska samarbetsorgan. U tskottet föreslog därför i sitt betänkande 
den 14 januari 1975 att rådets presidium och N ordiska m inisterrådet 
skulle söka in rätta ett för N ordiska rådet och N ordiska m inisterrådet 
gemensamt organ med uppgift att avgöra tvister rörande offentlighets
principens tilläm pning hos de båda rådens sekretariat. U tskottet tog ej 
ställning till om organet skulle ha beslutsrätt eller endast ha rådgivande 
funktion. Icke heller till frågan om organets sammansättning —  av 
jurister eller av parlam entariker —  tog utskottet slutlig ställning.

Juridiska utskottets förslag godkändes av rådet. N ågra åtgärder av 
presidiet eller m inisterrådet synes ej ha vidtagits.

Det finny nu anledning att vidga det uppdrag som N ordiska rådet 
1975 läm nade sitt presidium  och ministerrådet. En rättslig instans av 
det slag Nordiska rådet förordade bör kunna ta upp alla rättsliga frågor 
som kan behöva lösas hos nordiska institutioner och beträffande deras 
anställda.

De nordiska länderna är alla rättssam hällen. I sådana stater ankom 
m er uppgifter av denna art på domstolar. N ågon sådan finns för n ä r
varande icke med kompetens att döma beträffande nordiska organ. På 
detta specifika nordiska om råde saknas den tillgång till domstolsbe- 
dömning av rättsfrågor, som på det nationella planet är en självklarhet.
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Juridiska utskottets tanke att fylla denna lucka med något slag av 
nordiskt domstolsorgan bör nu förverkligas. E tt sådant kan också upp
rättas u tan  större omgång och kostnad. E n nordisk domstol kan t. ex. 
bestå av två dom are från  varje land, utsedda av de nordiska ländernas 
högsta dom stolar inom sig. Dom stolen som kunde vara dom för med 5 
m edlem m ar skulle blott mötas, då någon tvist som behövde avgöras, 
förefinns. D e praktiska spörsmålen kunde skötas av N ordiska minister
rådets sekretariat. N ågra kostnader av betydelse skulle ett organ av 
detta slag ej medföra.

Samtidigt som organet skulle fylla ett praktiskt behov, skulle det 
vara värdefullt att också på det döm ande om rådet pröva ett nordiskt 
sam arbete av praktisk natur. Om erfarenheterna blir goda, kunde dom- 
stolsorganet ges vidgade uppgifter, exempelvis då behov av ett organ för 
lösande av rättsliga tvister uppkom m er på ett nytt nordiskt samarbets- 
fält. En fortsatt nordisk integration inom rättslivet kan på detta sätt på 
sikt främjas.

Tankens förverkligande kräver viss utredning. Eventuellt bör regler 
om ett sådant nytt nordiskt organ föras in i Helsingforsavtalet.

U nder hänvisning till det anförda hem ställer vi,

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att 
undersöka m öjligheterna att inrätta ett nordiskt domstolsorgan 
för avgörande av sådana tvister rörande nordiska organ och 
där anställda vilka ej tillhör någon nationell domstols kom pe
tensområde.

Helsingfors den 3 april 1977

A strid Kristensson (m) H åkon Kyllingmark (H)

Jan-lvan Nilsson (c) Karl Skytte (R V )

Erland Steenberg (Sp) Pekka Tarjanne (Lkp)

R olf Wirtén (fp)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se supplementband, s. 185)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över medlemsför
slaget

Til juridisk udvalg er henvist medlemsförslag A  503/j om et nordisk 
domstolsorgan.

Udvalget har behandlet forslaget på m øder den 3. august 1977 i A kur
eyri, den 31. oktober 1977 i Stockholm og den 23. januar 1978 i Stock
holm.
1. M edlemsförslaget

M edlemsförslaget er frem sat den 3. april 1977.
Forslagsstillerne henstiller, at Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk 

M inisterråd at undersøge mulighederne for at indrette et nordisk dom 
stolsorgan til afgørelse af sådanne tvister mellem nordiske organer og de 
ansatte, som ikke henhører under nogen national domstols kom petence
område.

Forslaget henviser til, a t de seneste års udbygning af det nordiske sam 
arbejde m ed faste institutioner og nordiske embedsmænd h ar nødvendig
gjort retsregler af forskellig karakter. Til a t fortolke disse bestemmelser 
og til løsning af tvister om anvendelsen af reglerne findes der på nuvæ
rende stade ingen retslig instans. D er henvises til, a t juridisk udvalg i sin 
betænkning af 14. januar 1975 vedrørende offentlighedsprincippet fore
slog, at m an skulle søge oprettet et fælles organ med den opgave at afgøre 
tvister vedrørende offentlighedsprincippets anvendelse ved såvel Nordisk 
Råds som Nordisk M inisterråds sekretariat. D er synes ikke i anledning 
af forslaget, der blev godkendt af Nordisk Råd, a t være vedtaget foran
staltninger. Forslagsstillerne mener, opdraget nu  bør udvides til a t gælde 
oprettelse af et organ, der kan tage alle retlige spørgsmål op, som der kan 
være behov for at løse, hos nordiske institutioner og vedrørende deres 
ansatte.

Forslaget vil kunne gennemføres uden større vanskelighed og uden 
større omkostninger.

D et anføres endvidere, at samtidig med at organet ville imødekomme 
et praktisk behov, ville det være værdifuldt også på det døm m ende om 
råde at prøve et nordisk sam arbejde af praktisk natur.

2. Remissudtalelser

D er er i perioden 14. september— 11. oktober 1977 indkom m et remiss
udtalelser fra  følgende:
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Danmark:
Justitsministeriet
Finansm inisteriet (Lønnings- og pensionsdepartementet)

Finland:
M inisteriet för utrikesärendena
Justitiem inisteriet
Ålands landskapsstyrelse

Norge:
Justis- og politidepartem entet 
U tenriksdepartem entet

Sverige:
Justitiekanslern 
Arbetsdomstolen 
Svea hovrätt

De afgivne udtalelser kan sammenfattes således:
Flere remissinstanser henviser til, at det i aftalerne mellem de nordiske 

lande om det nordiske ministerråds sekretariater og om de ansattes rets
stilling ved nordiske institutioner er fastsat, at der oprettes voldgiftsnævn 
til behandling af tvister om fortolkningen eller anvendelsen af en ansæt
telseaftale. Disse remissinstanser giver udtryk for, at der allerede er insti
tueret frem gangsm åder til afgørelse af retstvister vedrørende ansættelses
forhold. D a det formentlig ikke kan være tanken, at tvister afgjort efter 
disse retningslinjer skal kunne indankes for den foreslåede fællesnordiske 
domstol, vil en sådan domstol næppe komme til at afgøre retstvister, der 
vedrører ansættelsesforhold. En sådan tankegang kommer til udtryk i 
udtalelserne fra  justitsm inisteriet, finansm inisteriet, justisdepartem entet, 
U tenriksdepartem entet og arbetsdom stolen , der således ikke finder til
strækkeligt grundlag for oprettelse af et domstolsorgan til afgørelse af 
sådanne tvister.

Også over for forslagets videre perspektiver næres der betænkeligheder. 
Justitieministeriet nævner, at oprettelsen af et særligt domstolsorgan —  
selv om dets kompetence efter det foreliggende forslag er snævert be
grænset —  må forudsætte indgående overvejelser af mere principiel ka
rak ter om Nordisk Råds organisatoriske struktur. D er næres betænkelig
hed ved —  med udgangspunkt i medlemsförslaget —  at iværksætte en 
selvstændig udredning af den generelle problemstilling. Justisdepartemen
tet finder ikke, at der er påvist noget behov for et domstolsorgan med ud
videde beføjelser.

M inisteriet för utrikesärendena, Utenriksdepartementet, Svea hovrätt 
og Ålands landskapsstyrelse stiller sig principielt positivt over for tanken 
om et nordisk domstolsorgan, og der henvises til forslagsstillernes be-
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m ærkninger om ønsket om en øget nordisk integration inden for retslivet. 
Svea hovrätt drager imidlertid ligesom justitiekanslern  den konklusion, at 
der på nuværende tidspunkt ikke synes at foreligge tilstrækkeligt behov 
for en nordisk domstol. Utenriksdepartementet, der som nævnt stiller sig 
tvivlende over for forslaget for så vidt angår ansættelsesaftaler, finder det 
ikke urimeligt, at tvister vedrørende offentlighedsprincippets gennem 
førelse afgøres af et organ som det foreslåede. M inisteriet för utrikesären- 
dena finder, at endelig stilling til, om et nordisk domstolsorgan er m oti
veret og ønskværdigt, først kan tages, når spørgsmålet om en sådan dom 
stols saglige jurisdiktion, partshabilitet, struktur og beføjelser er udredet. 
Også spørgsmålet om en sådan domstols kom petence i relation til suve- 
rænitets- og grundlovsspørgsmål må udredes.

Også justitieministeriet peger på suverænitets- og grundlovsproblemer. 
D et nævnes, at der inden for flere internationale organisationer virker 
forvaltningstribunaler, hvis opgave det er at behandle spørgsmål, der har 
sammenhæng m ed organisationens forvaltning, m en som ikke har kom 
petence til at behandle tvister mellem medlem sstaterne. M inisteriet finder 
ikke, at der er grundlag for at forberede oprettelsen af en domstol, til hvis 
kompetence der skulle henhøre tvister om fortolkningen af organisatio
nens retsgrundlag, spørgsmål mellem m edlem sstaterne, der udspringer af 
medlemsskabet, eller sager, som hører under en medlemsstats domstols 
kompetence. En udredning bør kun om fatte eventuelle tjenesteadm ini
strative problem er inden for samnordiske organisationer.

3. Udvalget

Juridisk udvalg deler det synspunkt, som det af forslaget klart frem går 
har været en af bevæggrundene til, at forslaget er frem sat for Nordisk 
Råd -— nemlig ønsket om en fortsat og styrket nordisk integration inden 
for retslivet.

Juridisk udvalg er ikke uenig i, at det også på det døm m ende område 
kunne være værdifuldt at prøve et nordisk sam arbejde af praktisk karak
ter. Juridisk udvalg har tidligere i forbindelse med behandlingen af spørgs
m ålet om offentlighedsprincippets anvendelse i de nordiske organer givet 
udtryk for dette synspunkt.

En forudsætning for at kunne anbefale Nordisk Råd at tage initiativet 
til en sådan udvidelse af de nordiske sam arbejdsom råder m å imidlertid 
være, at der er et reelt og ikke ubetydeligt behov for en udvidelse. D et må 
endvidere være en forudsætning, at de sager, som et sådant domstolsorgan 
forudsættes at skulle behandle, er af en sådan karakter, at det ud fra et 
alment nordisk integrationssynspunkt er rimeligt og fornuftigt at lade 
sådanne sager afgøre netop ved et nordisk domstolsorgan  i stedet for ved 
andre eksisterende ikke-fællesnordiske organer med beføjelse til at træffe 
afgørelser. Endelig m å det være en forudsætning, at der fø r oprettelsen 
af et nordisk domstolsorgan foreligger en grundig udredning af de stats-
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og folkeretlige konsekvenser såvel i relation til de enkelte medlemslandes 
nationale lovgivninger som i henseende til Helsingforsaftalen.

M ed baggrund i de afgivne remissudtalelser og efter drøftelse i juridisk 
udvalg er der ikke tilvejebragt oplysninger, som efter udvalgets mening 
opfylder de to førstnævnte forudsætninger for, at udvalget kan anbefale 
igangsætningen af et større udredningsarbejde.

Udvalget har herved særlig lagt vægt på, at de tvister om fortolkningen 
af de nordiske offentlighedsregler, som udvalget i sin tid forudså mulig
heden af, tilsyneladende har kunnet løses inden for offentlighedsregler- 
nes egne ramm er. Udvalget har også lagt vægt på oplysningerne om, at 
der i forbindelse med personaleansættelser i nordiske institutioner fast
lægges procedurer for afgørelse af tvivlsspørgsmål, og at disse procedurer 
ikke har vist sig utilstrækkelige til afklaring af de problem er, der er opstået 
i de nordiske ansættelsesforhold. Udvalget har endelig henvist til, at der 
ikke i forholdet mellem de nordiske lande er påvist et behov for et særligt 
organ til bedømmelse af retsspørgsmål. D et er i øvrigt udvalgets opfattelse, 
at oprettelsen af et organ, der med bindende virkning skulle kunne af
gøre retsspørgsmål, der opstår mellem to eller flere nordiske lande, måtte 
forudsætte en betydelig ændring af de forudsætninger for det nordiske 
samarbejde, som er indeholdt i Helsingforsaftalen.

Udvalget skal på denne baggrund indstille,
at Nordisk Råd ikke foretager videre i anledning af medlemsfor- 

slag A 503/j om et nordisk domstolsorgan.

Stockholm, den 23. januar 1978

Erik Adamsson (s) Kristian Albertsen (S)
Formand

Halldór Ásgrímsson (F)

L eif Glensgård (FP) 

Anna-Liisa H yvönen (Skdl)

Astrid  Gjertsen (H) 

G uttorm  Hansen (A) 

Tellervo Koivisto (Sd) 

M ogens Voigt (FP)  

Håkan Winberg (m)

L iv Stubberud (A) 

Lars Werner (vpk)
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Medlemsförslag 
om nordisk storhamn

(Vcickt av Eric Carlsson, R o lf Sellgren, Pekka Tarjanne och R olf Wirtén)

Det råder i de nordiska länderna stor enighet om sjöfartens stora be
tydelse för ekonom i och sysselsättning. Sjöfartsnäringen genom går emel
lertid för närvarande en av sina svåraste kriser, som ställer krav på an 
passning till ett kärvare klim at präglat av protektionistiska strömningar, 
som t. ex. den föreslagna U N CTA D -coden enligt vilken handelspartners 
kan dela på 80 % av transporterna och endast 20 % överlåts åt fri kon
kurrens.

D et är angeläget att m an från  regeringarnas sida vidtar åtgärder för 
att stödja sjöfartsnäringen. Inom  N ordiska rådet har sjöfartsfrågorna 
därför också aktualiserats. D et är således att förvänta att rådet vid sin 
25 :e session kom m er att anta en rekom m endation om nordisk insats för 
bevarande av den fria sjöfarten.

Förutom  av sjöfartspolitiska förhållanden påverkas sjöfartens utveck
ling i de nordiska länderna av ländernas ham nsituation. E n väsentlig 
fråga är nämligen om de nordiska länderna kan hävda sig p å  ham nom 
rådet i konkurrens med de kontinentala ham narna och i synnerhet om 
det blir möjligt att upprätthålla en eller flera transoceana ham nar i 
Norden.

En nordisk transocean ham n för t. ex. containertrafik torde ej kunna 
tävla med kontinentham narna när det gäller turfrekvens men skulle 
kunna m otsvara m oderna krav kostnads- och servicemässigt. D et före
ligger för närvarande en tendens till a tt ham nar och rederier på kon
tinenten försöker locka till sig det nordiska godset under lågkonjunk
turer. U nder högkonjunkturer finns inget ledigt utrym m e och den nor
diska trafiken återgår till de nordiska rederierna. Inom  Sveriges redar- 
förening har gjorts en beräkning av h u r mycket m an för svensk del 
sparar genom att ha direktanlöp för transocean trafik  i t. ex. Göteborg. 
D et har därvid konstaterats, att en förlust av denna transoceana trafik  
skulle leda till en m erkostnad på 350 milj. kr. om året. Fraktkostnaden 
blir nämligen densamm a om m an från  USA går till Göteborg eller till 
Rotterdam . T ransport via R otterdam  skulle m edföra en ny transport
kostnad för m atartrafiken från R otterdam  till nordisk ham n med en total 
årskostnad på 350 milj. kr. M öjligheterna att bibehålla en nordisk cen
tralham n fö r anlöp av transoceant containertonnage är beroende av



462 A 504/t

huruvida lastunderlaget i de nordiska länderna är så stort att det m oti
verar direktanlöp i Skandinavien. D etta  hänger i sin tu r samman med 
industrins internationella konkurrensförm åga.

E n annan förutsättning är att N orden kan hålla jäm na steg i tekniskt 
och ekonom iskt avseende med de stora ham narna på kontinenten. F ram 
synta investeringar och rationaliseringar av godshanteringen i ham n 
torde vara erforderliga härför.

N ordiska ham nar befinner sig emellertid i en ofördelaktig konkur
renssituation jäm fört m ed kontinentala ham nar även på grund av höga 
statliga sjöfartsavgifter och på grund av att de transoceana ham narna 
på kontinenten får stora statliga subsidier och kom m unalt stöd av de 
kom m uner där ham narna finns. D et gäller H am burg, R otterdam  och 
även de franska ham narna, där staten i stort sett svarar för hela investe
ringskostnaden.

I  den utredning som på uppdrag av N ordiska rådet företogs 1969 om 
N orden som en gemensam lokaliserings- och kommunikationsregion 
(NORDTRANS, N U  1969:13) görs vissa kostnadsjäm förelser vid alter
nativ som utredningen bedöm er som de enda realistiska är att godset 
antingen föres till en eller flera kontinentham nar eller samlas i en ham n 
i Norden.

U tredningen ansåg sig på grundval av då föreliggande m aterial och 
gällande förutsättningar kunna dra slutsatsen att det fanns ett reellt 
underlag för transocean godstrafik från  en ham n i N orden även år 1980 
med en någorlunda god turtäthet. De kostnadsbesparingar som kunde 
uppnås vid alternativet ”en nordisk storham n” uppgick till i storleks
ordningen 60 milj. s. kr. gentem ot alternativet ” via en kontinentham n” . 
D et poängterades em ellertid att godsunderlaget endast var tillräckligi 
för en enda nordisk storham n. Till detta kom att en direkttrafik för 
transocean handel med i huvudsak nordiskt tonnage utgjorde en större 
prisgaranti och m edförde bättre fraktkonkurrens än om enbart konti
nentala ham nar och rederier fick om besörja trafiken.

Vid remissbehandlingen anfördes kritiska synpunkter på N O R D 
TRANS, t. ex. att beräkningarna av fraktkostnader, tillförseltrafik m. m. 
utförts ensidigt till fördel för G öteborg och att relevanta alternativa 
möjligheter ej redovisats. F ortsatta  undersökningar borde företas med 
beaktande av alla intressenters synpunkter. Storham nsfrågan borde över
vägas med utgångspunkt från  fler alternativ än de N O RD TRA NS pre
senterat och utredning företas om de ekonom iska verkningarna av en 
storham n.

Som fram går av ovanstående stannade N O RD TRA NS-utredningen för 
att rekom m endera en koncentration av det transoceana godset till en 
nordisk storham n. M öjligt är att de skäl som åberopats av N O R D 
TRANS för en storham n ter sig ännu starkare i dag.
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D et kan emellertid inte utan en ny utredning, grundad på ett aktuel
lare faktam aterial, bedömas om N O RD TRA NS-utredningens slutsatser 
fortfarande är tilläm pliga m ot bakgrund av de förändringar som olje
krisen och dess följdverkningar m edfört. De av Sveriges redarförening 
presenterade siffrorna antyder att kostnadsfördelen m ed en nordisk 
transocean storham n skulle bli avsevärt större i dagens läge. Samtidigt 
bör dock hänsyn tas till utvecklingen av konjunkturer och handel.

E tt realistiskt alternativ till en nordisk storham n är satsning på ökad 
m atartrafik  d. v. s. omlastning av våra produkter i de kontinentala nord- 
sjöham narna för vidare befordran till de avlägsna världsdelarna.

En satsning på m atartrafik  till dessa nordsjöham nar skulle te sig m o
tiverad, om det kan göras sannolikt att det nordiska godset inte ensamt 
kan ge tillräckliga godsvolymer för de stora fartyg som i fram tiden kan 
kom m a att insättas och som m an kan kom m a att behöva hela norra 
Europa som uppland och centrala ham nar på kontinenten som baser. 
För alternativet m atartrafik  ta lar även, att små m atarfartyg inte genom 
går lika snabb generationsväxling som oceanfartygen utan kan betjäna 
trafiken mycket längre med bibehållen konkurrensförm åga. H am narna 
kan för förhållandevis små kostnader hantera m atarfartyg och, även 
om trafiken inte kan spridas på hur m ånga ham nar som helst, erbjuder 
systemet stora fördelar på landtransportsidan genom närheten till p ro
ducent och konsument.

A lternativet m atartrafik  innebär em ellertid även nackdelar såsom 
t. ex. fler omlastningar, längre transporttider och hö jda transportkostna
der. V idare torde ett system med m atartrafik  m edföra att de nordiska 
länderna kom m er vid sidan av det transoceana transportm önstret med 
de konsekvenser detta kan få för ländernas utrikeshandel.

Såsom ovan anförts befinner sig den nordiska sjöfarten i en krisartad 
situation på grund av bl. a. ändrade kostnadsförhållanden och m arknads
utsikter. D et syns därför m otiverat att företa en ny utredning eftersom 
N O RD TRA NS-utredningen inte i alla avseenden kan anses aktuell i 
dagens läge. Den nya utredningen bör kartlägga genom vilka ham nar 
de nordiska sjötransporterna till och från  transoceana om råden bör ske. 
Vidare bör utredas hur statliga avgifter skall anpassas så att ham narnas 
konkurrenskraft i förhållande till kontinentham nam a kan förbättras på 
kort och lång sikt. U tredningen bör ge en uppfattning om i vilka p ro
portioner sjötransporter u r nationalekonom isk synpunkt bör ske i di
rekttrafik respektive genom omlastning med m atartrafik.

Vi får sålunda hem ställa
att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att 

låta företa en utredning om den lämpligaste ham nstrukturen i 
N orden med hänsyn till den transoceana trafiken och därvid



särskilt beakta frågan om en nordisk centralham n för contai
nertrafik.

Helsingfors den 1 april 1977

Eric Carlsson (c) R o lf Sellgren (fp) Pekka Tarjanne (Lkp)

R o lf W irtén (fp)
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B IL A G A  1, Y ttranden {se supplem entband, s. 195)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över medlemsförslaget

Til trafikkutvalget er henvist m edlem sförslag A  504/t om nordisk 
storhavn. Forslaget har vært behandlet på utvalgets m øter i Gøteborg 
den 24. oktober 1977, København den 23. novem ber og Stockholm den 
17. og 18. januar 1978.

I forbindelse m ed sitt møte i G øteborg besøkte utvalget havnen, og 
ble orientert om dens utvikling.

1. M edlemsförslaget

I  m edlem sförslaget anbefales at N ordisk Råd anbefaler N ordisk M i
nisterråd å la en utredning bli foretatt om den mest hensiktsmessige 
havnestruktur i N orden vedrørende den transoceane trafikk, i hvilken 
spørsmålet om en nordisk sentralhavn for containertrafikk også be
handles.

Innledningsvis gjør forslagsstillerne oppm erksom  på sjøfartens betyd
ning for N orden, og påpeker at næringen for nærværende går igennom 
en av sine verste kriser. Forskjellige sjøfartspolitiske forhold spiller en 
viktig rolle i denne forbindelse, og de nordiske lands havnesituasjon er 
også av betydning. Spørsm ålet om de nordiske land på havneom rådet 
kan konkurrere m ed de kontinentale havner — og om det er mulig å 
opprettholde en eller flere transoceane havner i N orden —  reises m ot 
denne bakgrunn.

Forslagsstillerne opplyser at m an i Sveriges redareförening har regnet 
u t a t hvis den transoceane trafikk går via de kontinentale havner, vil 
m erkostnadene for Sverige utgjøre Skr 350 millioner sammenlignet med 
en situasjon med direktanløp i Gøteborg. En nordisk storhavn vil neppe 
kunne konkurrere m ed de kontinentale havner når det gjelder turhyp- 
pigheten, men kostnads- og prisnivået bør kunne være om trent det 
samme.

M ulighetene for å beholde en nordisk sentralhavn for transocean 
container tonnasje er avhengig av at lastunderlaget i N orden er tilstrek
kelig stort til å motivere direktanløp i Skandinavia. N orden må dessuten 
kunne holde tritt med den tekniske og økonomiske utvikling i de store 
kontinenthavnene. Høye offentlige sjøfartsavgifter i N orden og statlige 
investeringssubsidier på kontinentet vanskeliggjør de nordiske havners 
konkurransesituasjon.
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Forslagsstillerne henviser til N O RD TRA NS-utredningen fra 1969, 
hvori det bl. a. ble rekom m andert at det transoceane gods skulle kana
liseres til en nordisk storhavn. E tter deres mening er det mulig at argu
m entene for en slik konsentrasjon nå er blitt ennu sterkere.

E t realistisk alternativ til en nordisk storhavn er å satse på feeder- 
trafikk til de kontinentale Nordsjø-havner. Slik feedertrafikk vil være 
m otivert hvis det nordiske transportbehov ikke er tilstrekkelig stort for 
de store skip som kan bli ta tt i bruk i fram tiden, og som vil trenge hele 
N ord-E uropa som oppland. Fordelene med feederløsningen er bl. a. at 
feederskipene ikke gjennom går så hurtig generasjonsutveksling som 
oceanskipene samt at den krever m indre investeringer i havnene. Blant 
ulem per kan nevnes flere omlastninger, lengre transporttider og høyere 
transportkostnader.

Forslagsstillerne frem fører til slutt at ettersom N O RD TRA N S-utred
ningen ikke lenger kan betraktes som helt aktuell på alle om råder, bør 
en ny utredning foretas. I utredningen bør m an kartlegge til hvilke hav
ner de nordiske transoceane transporter bør konsentreres samt hvordan 
de offentlige avgifter i de nordiske havner kan endres for å bedre deres 
konkurranseevne vis a vis kontinenthavnene. U tredningen bør også klar
gjøre i hvilket omfang, nasjonaløkonomisk betraktet, sjøtransportene 
bør gjennomføres i direkttrafikk eller gjennom omlasting og feeder
trafikk.

2. Remissuttalelser

2.1 Innkom ne remissuttalelser

M edlemsförslaget har på vanlig m åte vært sendt berørte m yndigheter 
og organisasjoner til uttalelse. D et er innkomm et uttalelser fra følgende 
instanser:

Nordiske
N ordplan
Nordisk komité for transportøkonom isk forskning (NKTF)
N ordR EFO
SAS
Nordisk speditørforbund 

Danske
M inisteriet for offentlige arbejder
Handelsministeriet
Miljøministeriet
Provinshandelskam m eret
Industrirådet
Sammenslutningen af danske Havne 
Københavns Frihavns-Aktieselskab 
Københavns Havnevæsen 
D anm arks Rederiforening
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Finske
M inisteriet för inrikesärendena 
T  raf ikministeriet 
Handels- och industrim inisteriet 
Sjöf artsstyrelsen 
Järnvägsstyrelsen 
Centralhandelskam m aren 
Industrins centralförbund 
Finlands ham nförbund 
Finlands rederiförening 
Finlands speditörförbund 
Ålands redarförening

N orske
Fiskeridepartem entet 
K ystdirektoratet 
Norges arbeidsgiverforening 
Norske kom m uners sentralforbund 
Transportbrukernes fellesorgan 
Norges rederforbund
Dampskipsekspeditørenes arbeidsgiverforening

Svenske
Statens järnvägar (SJ)
Statens vägverk 
Sjöfartsverket 
Statens naturvårdsverk 
Kommerskollegium
Sveriges exportråd, Sveriges grossistförbund og Sveriges industriför
bund
Stockholms handelskam m are 
Skånes handelskam m are
H andelskam m aren i Göteborg —  Västsvenska handelskam m aren 
Ingenjörsvetenskapsakadem ien (IVA)
T ransportf orskningsdelegationen 
Svenska ham nförbundet 
Svenska arbetsgivareföreningen 
Sveriges redareförening 
Göteborgs ham nstyrelse 
Befrakterrådet 
Sveriges speditörförbund 
Sveriges stuvareförbund

2.2 N ordiske uttalelser

Nordisk kom ité fo r  transportøkonomisk forskning  (NK TF) henviser 
til konferansen ”H am n- och sjöfartsutvecklingen i N orden” , som ko
miteen arrangerte i 1974 og hvor m an behandlet planlegging av havner, 
styring av deres utvikling, den tekniske utvikling sam t organisasjons
spørsmål.

N K TF frem fører at NORD TRA NS-utredningen m å kompletteres før 
m an kan ta stilling til den mest hensiktsmessige havnestruktur i Norden.
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D en foreslåtte utredning kan være av stor betydning ved at den kan 
initiere forskjellige FOU -aktiviteter på om rådet og bedre kunnskapene 
om disse saksforhold generelt.

N K T F  påpeker at den nordiske havnestruktur utform es suksessivt 
gjennom  et komplisert samspill av forskjellige tekniske, økonomiske, 
organisatoriske og politiske faktorer, og at disse faktorer kan påvirkes 
i forskjellig grad. M ulighetene for å styre utviklingen m ot en bestemt 
havnestruktur kan derfor betraktes som begrensede. I Sverige studeres 
den transoceane linjetrafikken for nærværende.

M ed henvisning til det som er sagt ovenfor stiller komitéens flertall 
seg tvilende til den foreslåtte rekom m andasjon. Hvis Nordisk Råd har 
til hensikt å avgi en rekom m andasjon om utform ingen av fremtidens 
havnestruktur, så bør dette bygge på et om fattende fellesnordisk bak
grunnsm ateriale. N K T F  deltar gjerne i arbeidet når det gjelder p lan
legging og opplegg av forsknings- og utredningsarbeidet.

N ordisk speditørforbund  meddeler at forbundets m edlem m er står 
splittet i denne sak. Sverige støtter medlem sförslaget helhjertet mens 
m an i N orge ikke støtter det, idet m an anser spørsmålet om en nordisk 
storhavn ikke m odent for avgjørelse. F or D anm arks vedkom mende 
gjelder at de pågående overveielser om faste forbindelser over Øresund, 
Store Bælt og delvis også mellom Lolland— Fehm arn gjør det vanskelig 
å ta  stilling til spørsmålet på nåværende tidspunkt. F ra  finsk hold frem 
føres at en transocean storhavn i Skandinavia muligens kan forlenge 
og fordyre feedertrafikken til og fra  Finland.

S A S  er av den oppfatning at den fremtidige havnestruktur i N orden 
kun i begrenset omfang påvirker flyfraktens utvikling. D et virker å være 
i det skandinaviske næringslivets interesse at regelmessig flytrafikk u t
vikles direkte til og fra  vedkom mende land. Samlasting av frakt på 
kontinentet kan kun svekke grunnlaget for etablering av regulære fly- 
fraktforbindelser. SAS er positivt innstilt til den foreslåtte utredning 
ettersom det virker som om sjøfarten står overfor liknende problem 
stilling.

Nordplan  gir sin støtte til den foreslåtte utredning og frem fører at 
såvel regionalpolitiske som transportøkonom iske aspekter bør vurderes
i forbindelse med de forskjellige alternativer.

N ordRE F O  avgir ingen uttalelse ettersom arbeidsgruppen ikke har 
noen pågående utredninger på det aktuelle område.

2.3 Danske uttalelser

Handelsministeriet henviser til N O RD TRA NS-utredningen og m ed
deler at det for sitt vedkom mende stiller seg tvilende overfor nytten av 
at spørsmålet om etablering av en nordisk storhavn tas opp igjen innen
fo r Nordisk Råd.
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M inisteriet for offentlige arbejder ta r avstand fra tanken om en ny 
undersøkelse av det eventuelle grunnlag for en nordisk storhavn. F ra  
dansk side vil m an ikke kunne bidra til en slik utredning før man har 
utarbeidet en landshavneplan, ettersom den foreslåtte utredning vil være 
meget ressurskrevende og m an fra  dansk side prioriterer landshavne- 
planen. Landshavneplanen ventes å foreligge om ca. 2— 3 år.

M iljøministeriet henviser til boligministeriets til dels kritiske bem erk
ninger 12.1.1970 vedrørende NO RD TRA NS-utredningen. M inisteriet 
opplyser at med den nye havnelov er det skapt grunnlag for en dansk 
havneplanlegging. De disponible danske ressurser bør konsentreres om 
landshavneplanleggingen som også må betraktes som en nødvendig for
utsetning for et dansk bidrag til en eventuell nordisk utredning om 
havnestrukturen.

Ministeriet gjør oppmerksom på at den foreslåtte utredning vil være 
meget ressurskrevende og at den også må klarlegge hvorvidt en sam 
ordning av den transoceane containertrafikken er praktisk mulig og i så 
fall på hvilken måte. Indirekte kostnader bør også undersøkes da man 
utreder fordelene med konsentrasjon av trafikken (miljømessig belast
ning, øket energiforbruk). M iljøministeriet anser det hensiktsmessig 
foreløpig å utsette den nordiske utredning, m en tilføyer at enkelte em- 
nesom råder muligens kan tas ut for hurtigere behandling.

Sammenslutningen a f danske Havne  har ikke noe imot at det foretas 
en fornyet undersøkelse for å supplere NORDTRANS-utredningen. 
Den nordiske havneplanlegging bør fra  dansk side avvente den kom 
mende danske landshavneplan. Hensyn m å også tas til eventuell harm o
nisering innenfor EF.

Industrirådet uttaler at det stiller seg tvilende til nytten av at spørs
målet om etablering av en nordisk storhavn tas opp igjen innenfor N or
disk Råd. Industrirådet henviser til den pågående havneplanlegging i 
Danm ark, og anser det rimelig at man avventer resultatene av arbeider 
innen man foretar en nordisk utredning om behovet for en storhavn. 
Tanken om etablering av en slik storhavn er ikke særlig tiltrekkende for 
D anm ark for nærværende ettersom den ville ha uheldige konsekvenser 
for de danske basishavner, København og Arhus. Industrirådet foreslår 
at representanter for nordiske Shippers Councils trekkes inn i arbeidet 
hvis utredningen foretas.

Københavns Havnevæsen  uttaler at det i prinsippet ikke har noen 
innvendinger imot at det foretas en ny utredning for å supplere NO RD - 
TRANS-utredningen. Forøvrig m ener havnevæsenet at spørsmålet er så 
viktig at det bør behandles av Landshavnerådet samt at man fra dansk 
side ikke bør ta stilling til en nordisk plan før det foreligger en dansk 
landshavneplan. Havnevæsenet gjør oppmerksom på pågående drøftel
ser innenfor EF  om eventuell harm onisering av medlemslandenes havne- 
politikk.
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Københavns Frihavns-Aktieselskab  m eddeler at det kan henholde seg 
til havnevæsenets uttalelse.

Provinshandelskammeret anser at man neppe vil kunne motsette seg 
at den foreslåtte utredning foretas. Likesom havnevæsenet m ener kam 
m eret at m an fra  dansk side bør vente m ed å ta stilling til eventuelle 
resultater av utredningen til den danske landshavneplanlegging er av
sluttet.

D anm arks Rederiforening  uttaler sin tvil om det er rimelig å ofre 
ressurser på en ny undersøkelse av nordiske havneproblem er med det 
form ål å støtte krefter som søker å sentralisere oversjøisk container
trafikk  på en eneste nordisk havn. Rederiforeningen anser det for viktig 
at de nordiske lands havnepolitikk er fleksibel —  konkurranse mellom 
de større havner bidrar til at såvel rederienes som avskipernes interesser 
kan ivaretas ut fra  konversielle hensyn byggende på såvel kortsiktige 
som langsiktige vurderinger av pris- og kostnadsrelasjoner.

2 A  Finske uttalelser

Handels- och industriministeriet har ingen invendinger m ot en no r
disk utredning om den mest hensiktsmessige havnestruktur i Norden, 
m en understreker at en slik utredning m å foretas på fritt grunnlag.

M inisteriet fö r  inrikesärendena anser, med henvisning til a t NORD- 
TRANS-utredningen ikke lenger er helt aktuell, a t en utredning om den 
mest hensiktsmessige havnestruktur i N orden vil være nyttig. U tred
ningen bør behandle a) lønnsom heten av og mulighetene for å konsentre
re de transoceane transporter til en eller flere havner, b) påvirkningen av 
slik konsentrasjon på de enkelte lands sjøfarts- og havnfunksjoner, 
c) nødvendige endringer i landenes handelsflotte, havneanlegg og a r
beidsfordelingen mellom de forskjellige havner og d) de viktigste end
ringer som konsentrasjonen ville bety for næringslivet, de forskjellige 
transportform er, sysselsettinger m. m.

Utredningen vil gjøre det lettere for havnene å tilpasse sine planer til 
de generelle utviklingstendenser.

Trafikministeriet anser at hvis den foreslåtte utredning foretas, må 
den også behandle landtransportene for å få  et helhetsbilde av even
tuelle endringers innvirkning på de enkelte lands transportforhold.

Sjöfartsstyrelsen  betrakter den foreslåtte utredning som nødvendig, 
og understreker at den på nasjonalt nivå bl. a. bør klarlegge hvilken 
andel Finland vil ha i storhavnens transoceane trafikk samt hvilke m u
ligheter Finland har til å utvikle egen transocean trafikk i fremtiden. 
De i tilknytning til en nordisk storhavn nødvendige investeringer bør 
kartlegges på nasjonalt nivå etter sjøfartsstyrelsens mening.

Finlands ham nförbund  m ener at den foreslåtte utredning er motivert 
m ed henblikk på at N O RD TRA NS-utredningen ikke lenger er aktuell. 
U tredningen bør foretas på fritt grunnlag. Transportene utvikles natu r
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lig hele tiden. F or nærværende er det sannsynligvis Göteborg som er av 
størst betydning for Finland for omlasting av eksportvarer mens det er 
Ham burg på importsiden.

N år det gjelder kontakten med finske havner i forbindelse med u t
redningen, anser havnforbundet at det ville best kunne ivareta funksjo
nen som kontaktorgan.

Finlands speditörförbund  konstaterer at den mest sentrale havnen 
ville bli Göteborg, men tilføyer at eksportindustriene i Nord-Sverige og 
Finland neppe vil benytte seg av havnen i større grad enn de allerede 
gjør hvis ikke det tilkom m er betydelige subvensjoner.

Finlands feedertrafikk på kontinenthavnene vil kunne svekkes av en 
skandinavisk omlastingshavn. Feedertransportene kan derfor ta  lengre 
tid og bli dyrere. Speditörförbundet anser at spørsmålet om en felles 
nordisk storhavn fra  finsk side behandles m er av idéell samarbeidsvilje 
enn med henblikk på økonomiske aspekter.

Järnvägsstyrelsen frem fører at utredningen ved siden av havner og 
skipstrafikk også bør behandle helhetsplanlegging av transportkjeder 
ettersom sentralisering av transportene også påvirker landtransporter. 
Styrelsen tror ikke at utvikling av nordisk storhavn vil påvirke je rn 
banens virksomhet i større grad forutsatt at feedertrafikken sam t havne- 
funksjonene på finsk side ikke også sentraliseres. Hvis utredningen 
foretas, bør konsekvensene av de forskjellige alternativer kartlegges.

Industrins centralförbund  påpeker at største delen av Finlands sjø- 
eksport og -im port skjer i form  av direkte skipninger gjennom finske 
havner. Forbundet anser ikke at den foreslåtte utredning er viktig fra 
finsk synspunkt ettersom  finsk bruk av en nordisk storhavn ikke i noen 
større grad vil økes i forhold til nåværende bruk av f. eks. Göteborg. 
Hvis utredningen foretas bør befraktere delta såvel i planleggingen som 
i gjennomføringen.

Finlands rederiforening gir sin støtte til den foreslåtte utredning med 
henblikk på at N O RD TRA NS-utredningen er blitt forholdsvis gammel. 
Ettersom  det er urealistisk å vente at en nordisk storhavn plasseres i 
Finland vil landet også i fremtiden m åtte satse på feedertrafikk.

En nordisk storhavn i Sverige kan være fordelaktig for Finland foru t
satt at offentlige avgifter ikke blir høyere enn de på kontinentet samt 
at servicenivået blir om trent det samme. Spørsm ålet om konsentrering 
av transoceantrafikken til en storhavn bør også betraktes med henblikk 
på eventuelle kongestion-problemer såvel til lands som til sjøs. Arbeids
kraftsituasjonen m å også beaktes.

Ålands redarförening gir sin tilslutning til den foreslåtte utredning.
Centralhandelskammeren konkluderer, uten å ta  stilling til Gøteborg 

som nordisk havn, at andre alternativer neppe ville være til noen fordel 
for finsk utenrikshandel. E tter kam m arens mening har nåværende system 
følgende fordeler frem for en nordisk storhavn:
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—  større valgmuligheter for avskipere
—  større selvstendighet og m indre risiko for forstyrrelser på grunn av 

eventuelle streiker o. 1. i andre havner
—  større uavhengighet når det gjelder behandlingskostnader i transit- 

havnene. E n nordisk storhavn ville dessuten neppe kunne konkur
rere med kontinenthavnene når det gjelder linje- og turhyppigheten

—  største delen av den transoceane containertrafikken til og fra  Finland 
omlastes i tyske, hollandske, engelske og svenske havner.

Centralhandelskam m aren konstaterer derfor at fordelene med en 
nordisk storhavn ikke ville overveie ulem pene eller motivere nødven
dige tilleggsinvesteringer i handelsflåten eller de finske havner. D en 
foreslåtte utredning er, med henvisning til det som er sagt ovenfor, 
umotivert.

2.5 N orske uttalelser

Fiskeridepartementet henviser til K ystdirektoratets uttalelse (neden
for) og tilføyer at departem entet for sitt vedkom mende vil finne det 
gunstig at det blir foretatt en utredning i samsvar med medlem sfor- 
slaget. Departem entet antar at det kan komme tilbake til spørsmålet om 
hvordan utredningen bør foregå.

Kystdirektoratet an tar at havnenes utvikling m å skyldes et stort an
tall faktorer som er lite klarlagt gjennom utredning og forskning. D irek
toratet er i tvil om det er mulig og hensiktsmessig å styre denne utvik
ling etter et på forhånd oppsatt mønster. Forskning og utredning ved
rørende havner og sjøtransport ligger etter direktoratets mening tilbake 
for andre sektorer og at det derfor vil være av stor interesse med en 
aktivisering av FO U  innen dette felt i N orden. Slikt arbeid vil kreve en 
betydelig arbeidsinnsats og bevilgninger. D et bør eventuelt styres og 
koordineres gjennom en styringsgruppe sammensatt av representanter 
for de fagdirektorater som havnene sorterer inn under.

Norges arbeidsgiverforening henviser til nedenfor nevnte uttalelse fra  
Dampskipsekspeditørenes arbeidsgiverforening.

Norges rederforbund  an tar at en ny utredning vil konkludere med 
anbefaling om at det allerede eksisterende m ønster legges til grunn. Sett 
på denne bakgrunn vil et større utredningsarbeid om dette spørsmål ha 
liten verdi. Rederforbundet ville på den annen side hilse med tilfredshet 
en rekom m andasjon fra Nordisk Råd om å arbeide for og bevare den 
frie sjøfart.

N orske kom m uners sentralforbund  m ener at det kan være nyttig med 
en utredning om spørsmål som knytter seg til de nordiske lands stilling 
i den transoceane sjøtrafikk. Forbundet peker på at det vil få betydelige 
nasjonale, økonomiske, distrikts- og havnepolitiske konsekvenser om en 
nordisk storhavn besluttes utbygget, og anm oder om å få anledning til 
å  avgi uttalelse til de spørsmål utredningen m åtte foranledige før saken
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blir behandlet i Nordisk Råd med sikte på en anbefaling overfor de nor
diske regjeringer.

Dampskipsekspeditørenes arbeidsgiverforening henviser til at m an i 
Norge er avhengig av sjøveisforbindelse såvel innenlands som i forhol
det til oversjøiske land. D et er viktig å søke å opprettholde trafikken 
i norske havner. Foreningen er i tvil om m an skal arbeide for en nor
disk storhavn og frem fører at opprettholdelse av skipstrafikken i havne
ne, eventuelt som feedertrafikk, kanskje best blir hjulpet ved at man 
baserer seg på en storhavn på kontinentet.

Foreningen finner imidlertid denne sak av så stor betydning at den 
anbefaler at spørsmålet utredes som foreslått i medlemsförslaget.

Transportbrukernes fellesorgan gir forslaget sin fulle støtte og under
streker at det er viktig at utredningen ledes av en allsidig sammensatt 
styringsgruppe hvor såvel de forskjellige havnebrukerinteresser som de 
nordiske land er representert.

2.6 Svenske uttalelser

Statens järnvägar (SJ) henviser til sin uttalelse om N ORDTRANS- 
utredningen hvori SJ uttalte at en konsentrasjon av transportene ville 
muliggjøre rasjonelle transportløsninger på jernbanesiden. Forutset
ningene er fortsatt de samme, slik at SJ har ingen innvendinger mot at 
den foreslåtte utredning foretas.

Statens vägverk har ingen bem erkninger til medlemsförslaget.
Sjöfartsverket har ingen innvendinger mot at det foretas en utredning 

om hensiktsmessig opplegg av den nordiske transoceane trafikk. Sjö
fartsverket frem fører at muligens bør utredningsarbeidet samordnes 
med de i Sverige nylig nedsatte sjøfartspolitiske utredninger som bl. a. 
skal behandle den transoceane linjetrafikk.

Statens naturvårdsverk anser det viktig at en containerhavn lokali
seres i tilknytning til likartet virksomhet. I en eventuell utredning bør 
m iljøspørsmålene behandles, hvilket ikke var tilfelle vedrørende NO RD - 
TRANS-utredningen.

Transport forskningsdelegationen m ener at det ikke er grunn til å u t
rede igjen spørsmålet om den nordiske havnstruktur. En ny utredning 
vil i meget begrenset omfang kunne påvirke havneutviklingen i Norden.

Kom m erskollegium  henviser til behandlingen av NO RD TRA NS-ut- 
redningen og gir uttrykk for tvil om det kan være realistisk å vente at 
en ny utredning kan gi resultat som kan gjennomføres. Spørsmålet er 
likevel av stor interesse og en eventuell utredning bør gjennomføres på 
fritt grunnlag. Den bør ikke rettes ensidig m ot spørsmålet om en nor
disk storhavn. Spørsmål som de forskjellige lokaliseringsalternativer, 
kostnadene for den internordiske tilslutningstrafikk samt tilslutningstra- 
fikkens kapasitet er viktige i denne forbindelse.

Ingenjörsvetenskapsakademien  (IVA) m inner om  sin uttalelse om
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NORD TRA NS-utredningen hvori akadem ien bl. a. ga sin støtte til tan
ken om å konsentrere den transoceane containertrafikk til Göteborgs 
havn. IVA gjorde samtidig oppm erksom  på behovet for kompletterende 
undersøkelser. Akadem ien redegjør for utviklingen av fraktstrøm m en 
gjennom  Göteborgs havn, prognoser samt finansieringsbehov. D et gjø
res oppm erksom  på mulige konkurrenthavner samt det høye kostnads
nivå i N orden. IVA peker på forskjellige problem er som må behandles 
og kommer til det resultat a t det ville være verdifullt og dessuten mest 
naturlig å foreta en svensk utredning om Göteborg som storhavn. Den 
verdi ville økes hvis en nordisk referansegruppe, sam m ensatt av repre
sentanter for sjøfarts- og transportkonsum entkretser, deltok i arbeidet.

Sam m enfattende foreslår IV A  at oppdraget begrenses til å utarbeide 
et program utkast til en utredning.

Svenska hamnförbundet konstaterer at den foreslåtte utredning er 
meget innviklet. D et bør være klart a t direkt transocean linjesjøfart over 
en nordisk havn er til fordel for nordisk rederivirksomhet. D et er også 
klart at det vil være vanskelig å tilrettelegge felles nordisk havnepolitikk 
i den hensikt å kanalisere forholdsvis attraktiv trafikk fra  mange nasjo
nale havner til en eneste nordisk havn. Til dette tilføyes at D anm ark 
i sin trafikkpolitikk må ta hensyn til sitt medlemsskap i EF.

Gøteborg har ikke helt uten konkurranse kunnet utvikle seg til N or
dens største containerhavn. A ndre havner har også lagt seg til container
term inaler hovedsakelig for å betjene feedertrafikken. H avneforbundet 
anser at myndighetenes m uligheter er små, innenfor ram m en av gjel
dende sjøfartspolitiske prinsipper, for å påvirke trafikkoppleggingen —  
lavere sjøfartsavgifter f. eks. vil kun endre situasjonen marginalt. Den 
eneste effektive mulighet er å subvensjonere sentralhavnen med in
vesteringsmidler.

H avneforbundet henviser til pågående svenske utredninger på om 
rådet (trafikkpolitiske utredninger og sjöfartspolitiske utredninger), men 
anser spørsmålet så viktig at det gir sin støtte til den foreslåtte utredning.

Sveriges exportråd, Sveriges grossistforbund og Sveriges industriför
bund  gir i en fellesuttalelse sin tilslutning til den foreslåtte utredning. 
Vedlagt uttalelsen er en uttalelse fra

Befrakterrådet, som gjør oppmerksom på at N O RD TRA NS-utred- 
ningen ikke førte til noen beslutning i Nordisk Råd. Befrakterrådet 
konstaterer at den direkte transoceane trafikken over Göteborg har u t
viklet seg til tross for kraftig konkurranse fra  kontinenthavnene, som er 
statlig eller kom m unalt subvensjonerte. Feedertrafikken har økt sam 
m en med den voksende nordiske trafikk i Göteborg. Hele containertog 
går hver dag til Oslo og regelmessig skipstrafikk opprettholdes med 
Finland. D et forekom m er også containertransporter med jernbane til 
Danm ark.

B efrakterrådet gir sin tilslutning til den foreslåtte utredning og frem 
fører at muligens bør utredningens tyngdepunkt være å vurdere verdien
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av Göteborg som nordisk storhavn, og hvordan denne virksomhet kan 
støttes i den hårde konkurranse.

Svenska arbetsgivareföreningen  henviser til stuvareforbundets u tta 
lelse og har ikke noe å tilføye til den.

Sveriges stuvarförbund  påpeker at spørsmålet om en nordisk stor
havn kun er en del av de problem er som sjøfarten kjem per imot. F o r
bundet har ingen innvendinger m ot den foreslåtte utredning, m en fore
slår at spørsmålet utvides for å om fatte sam ordnet nordisk trafikkpoli- 
tikk. N år det gjelder en nordisk storhavn m å m an være særlig oppm erk
som på synspunkter fra  industrien og rederiene.

Stockholm s handelskammare er i tvil om en nordisk storhavn kan 
konkurrere med kontinenthavnene om de transoceane transporter og 
peker i den forbindelse på de problem er som Göteborg for tiden kjem 
per med. Feedertrafikken er dessuten særlig viktig for havnene på øst
kysten —  den er hensiktsmessig med tanke på varenes destinasjon. D et 
er såvel transportøkonom iskt som miljømessigt tvilsomt om transpor
tene bør konsentreres på en havn. H andelskam m aren h ar ingen innven
dinger mot den foreslåtte utredning, men tviler på at den vil føre til 
mulige eller ønskverdige resultater.

H andelskammaren i Göteborg  —  Västsvenska handelskammaren  har 
ingen innvendinger mot den foreslåtte utredning —  den bør gjennom 
føres av sakkyndig som ikke er tilknyttet noen av de eventuelle inte
ressegrupper for å sikre den objektivitet som er nødvendig for at den 
skal få tilfredsstillende forankring i Nordisk Råd. U tredningstiden bør 
være så kort som mulig.

Skånes handelskammare konstaterer at sjøfartsnæringen nå arbeider 
under helt andre betingelser enn i 1969 da N O RD TRA NS-utredningen 
ble foretatt. Bransjen er for nærvarende gjenstand for en svensk u tred
ning.

Sjøfartsnæringen arbeider under voksende internasjonal tendens til 
proteksjonisme. Skipsmaterialet utvikles stadig og fram tidens container
skip vil formodentlig kreve meget store investeringer —  investeringer 
som vil stille store krav til havnene. H andelskam m aren gir sin støtte til 
den foreslåtte utredning. U tredningen bør ta  hensyn til de sjøfartspoli- 
tiske overveielser som nå pågår.

Göteborgs hamnstyrelse henviser til N O RD TRA NS-utredningen 
hvori direkte transocean rutetrafikk på en nordisk havn ble betraktet 
som verdifull for nordisk næringsliv. D et ble også frem ført at Gøteborg 
hadde de beste forutsetningene for å bli denne havn.

Havnstyrelsen viser med diagram  at transittrafikk med tørrlast gjen
nom havnen har øket fra  ca. 300 000 tonn i 1965 til over en million 
tonn i 1975. Prognoser hentyder at denne utvikling vil fortsette. I  sam 
me periode økte transittrafikkens andel i havnens omsetning av tørrlast 
fra  ca. 5 % til ca. 15 % . Feedertrafikken til og fra  de andre nordiske 
land har øket samtidig som den nordiske trafikk gjennom  havnen er
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gått opp. Varegrunnlaget er allerede så stort at godstog går hver hverdag 
til og fra  Oslo. Regelmessig feedertrafikk opprettholdes ad sjøveien til 
de andre nordiske land, især Finland.

Havnstyrelsen m ener at den foreslåtte utredning er meget viktig, såvel 
som oppfølging av N O RD TRA NS-utredningen som med hensyn til nye 
og endrede faktorer er av betydning for utviklingen. U tredningen bør 
foruten å klarlegge den aktuelle situasjon gi en klar målsetting samt 
fastslå med hvilke midler dette kan oppnås.

Sveriges speditörförbund. henviser til N O RD TRA NS-utredningen og 
konstaterer at til tross for at utredningens forslag og rekom m andasjoner 
ikke har ført til noen beslutning innen Nordisk Råd, så har den nor
diske transittrafikk over Göteborg øket vesentlig siden 1969. C ontainer
trafikkens utvikling og utbygging av Skandiahavnen h ar gjort Göteborg 
til transithavn for nordisk gods.

Göteborg er basishavn for et om fattende linjenett til alle verdensdeler 
og feedertrafikken har utviklet seg i takt m ed den voksende nordiske 
trafikk. Göteborgs utvikling viser at det er viktig å beholde havnen som 
et alternativ til kontinenthavnene.

Speditörförbundet gir sin fulle støtte til den foreslåtte utredning. 
Tyngdepunktet i utredningen bør være å vurdere verdien av Göteborgs 
utvikling til nordisk containerhavn samt hvordan virksomheten kan 
fremmes i den hårde konkurranse. V idere bør utredningen studere på
gående konsentrasjon av havntrafikken og overveie ytterligere effektivi
sering og rasjonalisering av havn- og stuverivirksomheten.

Sveriges redareförening  frem fører at hvis de transoceane transporter 
til og fra N orden ble om lastet i kontinenthavnene, ville nordisk nærings
liv på sikt lide betydelige tap.

De kontinentale rederier ville da få gode m uligheter til å overta 
oceantransportene. Redareföreningen anslår at hvis direkttrafikken 
skulle opphøre, så ville nordisk næringsliv belastes med ytterligere 
transportkostnader på ca. 350 millioner Skr./år. Redareföreningen m e
ner at de allerede om fattende nordiske transittransporter over Göteborg 
viser hvor viktig det er for de nordiske land å arbeide for at skipningene 
kanaliseres over én havn i N orden. Göteborg har også den nødvendige 
infrastruktur.

Redareföreningen betrakter det som viktig at Nordisk Råd anbefaler 
Nordisk M inisterråd å la en utredning foretas om hvilken havn man 
skal satse på som nordisk storhavn.

3. Trafikkutskottet

Trafikutskottet är enigt med förslagsställarna rörande sjöfartens be
tydelse för de nordiska ländernas ekonomi och sysselsättning.

Sjöfarten går för närvarande igenom en av sina värsta kriser.
Förslagsställarna påpekar att ham nstrukturen i N orden är av stor be-
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tydelse, inte minst när det gäller den transoceana containertrafiken. 
Trafikutskottet är uppm ärksam t på att utvecklingen runt om i världen 
och också i N orden har gått mot färre och större containerham nar.

Tanken om en gemensam nordisk centralham n för den transoceana 
linjetrafiken aktualiserades i m itten av 1960-talet. Bakgrunden härtill 
var a tt rederierna, inte minst de i de nordiska länderna, ofta gem en
sam t planerade investeringar i stora m oderna containerfartyg och en 
drastisk nedskärning av antalet ham nanlöp. I detta skede ifrågasattes 
om godsunderlaget i N orden var tillräckligt för att motivera direktanlöp 
av de nya fartygen eller om utvecklingen skulle m edföra a tt godset 
skulle kom m a att feedras till de stora ham narna på kontinenten.

I den utredning som på uppdrag av N ordiska rådet företogs 1969 om 
N orden som en gemensam lokaliserings- och kommunikationsregion 
(N O R D T R A N S , N U  1969:13) utfördes kostnadsjäm förelser mellan 
kontinentham nar och nordiska centralham nar. De kostnadsbesparingar 
som enligt utredningen kunde uppnås vid alternativet ”en nordisk stor
ham n” uppgick till i storleksordningen 60 milj. skr.

Trafikutskottet blev i oktober 1977 i samband med sitt möte i G öte
borg orienterat om Göteborgs ham ns investeringsplaner. Därvid upp
lystes om att m an ansökt om att dessa investeringar skulle delvis finan
sieras med medel från den N ordiska Investeringsbanken. D enna an
sökan har sederm era beviljats.

U tskottet har inform erats om att i flera nordiska länder pågår en 
om fattande nationell ham nplanering.

M ed hänvisning till det ovan anförda föreslår trafikutskottet därför 
att N ordiska rådet inte företar sig något i anledning av m edlem sför
slaget.

Stockholm den 18 januari 1978

Ingvar Bakken (A) Eric Carlsson (c)
C hr. Christensen (KrF) Bjarne M ørk Eidem  (A)
R alf Friberg (Sd) Gustav H olm berg (V)
M agnus Kjartansson (Ab) Sven M ellqvist (s)
Otto M ørch (S) R o lf Sellgren (fp)
Seppo W esterlund (L kp ) Folke Woivalin (ÅS)

Förman
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Medlemsförslag
om gemensam nordisk insats för att få till stånd en konvention för 
bevarandet av ozonskiktet

(Väckt av Ulla Ekelund, G unnel Jonäng, Jan-Ivan Nilsson och Erland  
Steenberg)

U nder senare år har olika ämnens negativa inverkan på ozonskiktet 
varit förem ål för forskning och debatt.

Ozongas finns på en höjd av mellan 15— 50 km och fungerar som ett 
skydd m ot den ultravioletta strålningen från  solen. Ozonskiktet upp
fångar det mesta av solens skadliga ultravioletta strålar. U tan detta 
skikt skulle liv vara praktiskt taget omöjligt på jorden. En förändring 
av ozonskiktet kan enligt am erikanska undersökningar öka cancerris
kerna, orsaka svårberäkneliga genetiska effekter och få betydande skade
verkningar på växternas fotosyntes och på djurlivet.

Enligt F N :s miljöstyrelse är det huvudsakligen tre aktiviteter som kan 
utgöra risk för skada på ozonskiktet, nämligen drivgasen i sprayflaskor, 
vilken går under nam net freon, överljudsflyg och kvävegödsel. I synner
het freongaserna är kraftigt verksamma. D e stiger långsamt —  kanske 
under 20 år —  och upplöses först d å  de når stratosfären, varvid de an
griper ozonet. Föroreningarna uppehåller sig länge i atmosfären. De hin
ner därför spridas över stora delar av jorden. D et innebär att deras på
verkan på ozonskiktet inte är begränsad till de om råden där utsläppen 
äger rum  utan berör mycket stora landom råden.

I en am erikansk forskarrapport som publicerades i juni 1975, konsta
teras bl. a. a tt den freon som släppts u t i luften har m edfört en minsk
ning av ozonhalten med om kring 1 procent och att även om inga fler 
utsläpp äger rum  kom m er ozonhalten så småningom sjunka med upp 
till 3 procent. Om utsläppen tillåts fortsätta i sam m a om fattning som 
sker i dag, kom m er ozonhalten efter några årtionden att m inska med 
ca 7 procent. I rapporten sägs vidare att det är troligt att den ökade 
mängd ultravioletta strålning som genom de minskade ozonhalterna når 
jorden, leder till en ökning av hudcancerfrekvensen. Även klim atet kan 
påverkas.

F rågan om  m iljöeffekterna av gaser från  sprayförpackningar har 
rönt stort intresse under de senaste åren. D et vetenskapliga underlaget 
som finns för dessa diskussioner måste ännu betecknas som ofullstän
digt och utgörs i huvudsak av teoretiska beräkningar. Stora forsknings
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insatser görs, främ st i USA, för att ytterligare kartlägga problem en. Det 
fordras m ycket om fattande forskningsinsatser fö r att klarlägga frågor 
av den om fattning det h ä r gäller, så om fattande att de svårligen kan 
utföras av något enskilt land. Sådana undersökningar måste komma till 
stånd genom internationellt samarbete. Studier rörande dessa problem 
har också påbörjats inom  bl. a. OECD och F N :s m iljöprogram.

Frågan om förbud m ot användning av sprayflaskor är aktuell i Sve
rige. Svenska vetenskapsakadem ien har således i en skrivelse till jo rd
bruksdepartem entet u tta la t att det forskningsunderlag som för närva
rande finns tillgängligt är fullt tillräckligt för att rekom m endera ett för
bud m ot sprayflaskor.

N ågon fullständig kartläggning av vilka äm nen som påverkar ozon
skiktet finns inte. M ycket talar dock för att denna påverkan är så stor 
att den på sikt kan bli ett hot m ot mänskligheten. D et är viktigt att 
sträva efter att få till stånd internationella åtgärder för att motverka 
ozonförstörande föroreningsutsläpp. Som ett led i detta arbete bör en 
samlad redovisning göras. En särskild utredning bör enligt vår mening 
tillsättas med uppgift a tt redovisa de utsläpp som sker i N orden och 
som kan påverka ozonskiktet. U tredningen bör också redovisa om och 
i så fall vilka åtgärder som vidtagits eller kan vidtagas fö r att begränsa 
dessa utsläpp. M ed ett sådant m aterial som grund bör de nordiska län
derna kunna aktualisera frågan om en internationell konvention till 
skydd av ozonskiktet.

Användningen av nya äm nen och produkter har i olika avseenden 
m edfört ökade risker för vår miljö, vilket nödvändiggör en styrning av 
utvecklingen. Insatser krävs således för att avlägsna farliga och ned
brytande äm nen i vår miljö, av vilka en stor mängd introducerats 
under senare tid. Deras effekter är okända och det kan dröja flera år 
innan deras farlighet blir känd. De nordiska länderna är små och saknar 
resurser att var för sig göra alla de utredningar och initiera all den 
forskning som behövs för a tt kom m a till rä tta  med förekom sten av 
giftiga och farliga äm nen i vår miljö.

De nordiska länderna bör medverka till att i internationella sam m an
hang på olika om råden ta  initiativ till och m edverka i bevarandet av en 
god hälsofräm jande miljö. E tt led i detta arbete synes oss vara att fö r
söka kom m a till rä tta  med hotet m ot ozonskiktet och föreslå konkreta 
åtgärder härför t. ex. ett förbud i de nordiska länderna mot användning 
av sprayflaskor drivna med freongaser.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får vi därför hemställa
1) att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet 

att verka för utarbetande och antagande av en internationell 
konvention till skydd för ozonskiktet samt
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2) att med hänsyn till klorfluorm etanföreningarnas farliga m iljö
konsekvenser kraftigt begränsa dessa föreningars användning 
i Norden.

Helsingfors den 2 april 1977

Ulla Ekelund (c) G unnel Jonäng (c) Jan-Ivan Nilsson (c)

Erland Steenberg (Sp)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se Supplementband, s. 235)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats ett m ed
lemsförslag om gemensam nordisk insats fö r att få till stånd en konven
tion för bevarandet av ozonskiktet. Förslaget har behandlats vid utskot
tets m öten i Oslo den 25 oktober 1977, i K öpenham n den 13 decem ber 
1977 och i Stockholm den 19 januari 1978.

1. M edlemsförslaget

I ett medlemsförslag väckt av U lla Ekelund, G unnel Jonäng, Jan-Ivan 
Nilsson och Erland Steenberg, hemställes

1) att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att verka 
för u tarbetande och antagande av en internationell konvention till skydd 
för ozonskiktet samt

2) att med hänsyn till klorfluorm etanförningarnas farliga m iljökonse
kvenser kraftigt begränsa dessa föreningars användning i N orden.

Förslagsställarna hänvisar till a tt olika ämnens negativa inverkan på det 
s. k. ozonskiktet är förem ål för forskning och debatt. D etta lager av ozon
gas finns på en höjd av mellan 15— 50 km  och fungerar som ett skydd mot 
den ultravioletta strålningen från  solen. U tan  detta skikt skulle liv vara 
praktiskt taget omöjligt på jorden. E n  förändring av ozonskiktet kan be
faras öka cancerriskerna, orsaka svårberäkneliga genetiska effekter och 
få betydande skadeverkningar på växternas fotosyntes och på djurlivet. 
Även klim atet kan påverkas. Enligt F N :s miljöskyddsstyrelse är det h u 
vudsakligen tre faktorer som kan utgöra risk för skada på ozonskiktet, 
nämligen drivgasen i sprayflaskor, vilken går under nam net freon, över- 
ljudsflyg och kvävegödsel. I  synnerhet freongaserna är kraftigt verksam 
ma. D e stiger långsam t —  kanske under 20 år —  och upplöses först då 
de når stratosfären, varvid de angriper ozonet. D eras påverkan på ozon
skiktet är inte begränsad till de om råden där utsläppen äger rum  u tan  berör 
mycket stora landom råden.

Även om studier påbörjats inom F N  och OECD  har någon fullständig 
kartläggning av vilka äm nen som påverkar ozonskiktet inte gjorts. F ö r
slagsställarna anser det viktigt a tt få till stånd internationella åtgärder för 
att m otverka ozonförstörande utsläpp. Som ett led i detta arbete bör en 
samlad redovisning göras. En särskild utredning bör enligt deras mening

16—770426. Nordiska rådet
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tillsättas med uppgift att redovisa de utsläpp som sker i N orden och som 
kan påverka ozonskiktet. U tredningen bör också redovisa om i så fall vilka 
åtgärder som vidtagits eller kan vidtagas för att begränsa dessa utsläpp. 
M ed ett sådant m aterial som grund bör de nordiska länderna aktualisera 
frågan om en internationell konvention till skydd av ozonskiktet. Allm änt 
fram håller förslagsställarna, att användningen av nya äm nen och produk
te r m edfört ökade risker fö r miljön, vilket nödvändiggör en styrning av 
utvecklingen. Insatser krävs för a tt avlägsna farliga och nedbrytande äm 
nen av vilka en stor mängd introducerats under senare tid. Deras effekter 
ä r  okända och det kan dröja flera år innan deras farlighet blir känd. De 
nordiska länderna är små och saknar resurser att var för sig göra alla de 
u tredningar och initiera all den forskning som behövs fö r a tt kom m a till 
rä tta  m ed förekom sten av giftiga och farliga äm nen i vår miljö.

De nordiska länderna bör m edverka till a tt i internationella sam m an
hang på olika om råden ta initiativ till och medverka i bevarandet av en 
god hälsofräm jande miliö. E tt led i detta arbete ä r  enligt förslagsställarna 
a tt söka kom m a till rätta  med hotet m ot ozonskiktet och föreslå konkreta 
åtgärder t. ex. ett fcrbud i de nordiska länderna m ot användning av spray
flaskor drivna m ed freongaser.

2. Remissyttranden

Remissyttranden har inkom m it från  följande m yndigheter och orga
nisationer:

Scandinavian Airlines System 
Föreningarna Nordens Förbund

Danmark:
M iljøministeriet
Instituttet for Frem tidsforskning 
Industrirådet
D anm arks N aturfredningsforening 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd

Finland:
M inisteriet för inrikesärendena
Trafikm inisteriet
Handels- och industrim inisteriet
Finlands akademi, statens naturvetenskapliga kommission
Luftfartsstyrelsen
F innair Oy
Ålands landskapsstyrelse 
Industrins centralförbund

Norge:
M iljøverndepartem entet 
Norges industriförbund 
Norges kooperative landsforening
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Norges handelsstands forbund 
A erosolforbundet Norge

Sverige:
Socialstyrelsen 
Konsum entverket 
Svenska naturskyddsföreningen 
Sveriges industriförbund

2.1. Remissinstanser som helt tillstyrker medlemsförslaget
Föreningarna N ordens Förbund  finner, att den redovisning för aktuel

la forskningsrön som görs i medlemsförslaget klart visar på angelägen
heten i att intensifierande åtgärder vidtas för att bem ästra problem et.

E tt viktigt skäl till a tt de nordiska länderna i denna såväl som i andra 
miljöfrågor sam fällt bör verka för internationella överenskommelser är 
enligt förbundets uppfattning att länderna tillsammans antagit en unik 
miljöskyddskonvention enligt vilken grannländernas miljöskyddsintressen 
likställs med det egna landets. Förbundet ansluter sig följaktligen till m ed
lemsförslagets huvudtanke om en internationell konvention men också 
beträffande det påtalade behovet av ett nordiskt förbud m ot sprayflaskor 
drivna m ed freongas. Slutligen erinras om, att Produktkontrollnäm nden 
i Sverige aviserat att freonerna kom m er att regleras från och med 1 januari 
1979.

D anm arks Naturfredningsforening  och Arbejderbevægelsens Erhvervs
råd tillstyrker medlemsförslaget.

M inisteriet fö r  inrikesärendena i F inland påpekar, a tt en sänkning av 
ozonskoncentrationen i statosfärens ozonskikt ökar atm osfärens genom- 
släpp för ultraviolett strålning. D etta för åter m ed sig en mängd biologiska 
effekter, av vilka den u r människans synvinkel allvarligaste torde anses 
vara att vissa elakartade hudtum örer sannolikt ökar i antal. En ännu all
varligare följd skulle vara de klim atförändringar som ökningen av den 
ultravioletta strålningen möjligen förorsakar.

K lorfluorkolvätena, vilka huvudsakligen härstam m ar från bruket av 
dem som kylmedel i kylm askiner och drivgaser i aerosolförpackningar, 
stiger relativt långsam t upp till stratosfären. Även om m an skulle sluta 
använda dessa äm nen om edelbart skulle det kom m a allt större mängder 
klorfluorkolväten till stratosfären under ca tjugo års tid. Dessutom skulle 
det ta  flera år i anspråk att eventuellt ersätta klorfluorkolväten inom kyl- 
tekniken m ed andra kylmedel. Sålunda får t. o. m. stränga åtgärder för 
att hindra klorfluorkolvätena från att nå stratosfären effekt först efter en 
lång tid. M an borde därför enligt ministeriets uppfattning inte uppskjuta 
åtgärder angående skydd av ozonskiktet m ot den mest uppenbara fara 
som hotar det m ed motiveringen att det ännu behövs undersökningar och 
sålunda också tid för a tt få fram  ett oantastligt vetenskapligt belägg för 
den kvantitativa betydelsen av den skada som klorfluorkolvätena fö ro r
sakar ozonskiktet.
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K lorfluorkolvätenas skadliga inverkan på stratosfärens ozonskikt kan 
knappast avlägsnas utan internationella åtgärder. Trots användningen av 
näm nda föreningar i de nordiska länderna inte är m er än drygt två procent 
av hela världens konsumtion, borde bruket av dem inskränkas kraftigt 
även här. Finlands lagstiftning ger redan nu en m öjlighet a tt ingripa mot 
de kem ikalier som används som drivgaser genom att handels- och industri
m inisteriet (num era det tekniska inspektoratet) har rä tt a tt övervaka de 
drivm edel som används i aerosolerna.

F inland borde i de internationella organisationerna, såsom F N :s eko
nom iska kommission för E uropa (ECE), organisationen för ekonom iskt 
sam arbete och utveckling (OECD) och i N ordiska rådets verksamhet, 
verka för att internationella rekom m endationer för en begränsning av 
användningen av m onofluortriklorm etan och difluordiklorm etan skulle 
fås till stånd. Finland borde dessutom vara berett a tt vid behov snabbt 
u tfärda ett beslut angående begränsning av bruket av dessa föreningar 
i Finland.

M inisteriet anser sålunda att antagande av en internationell konvention 
till skydd för ozonskiktet, som avses i den första delen av N ordiska rådets 
medlemsförslag, skulle främ ja miljövården.

Även den andra delen av m edlem sförslaget tillstyrkes av ministeriet. 
M an borde sträva till a tt alla de nordiska länderna samtidigt skulle fatta 
ett beslut, som skulle leda till a tt bruket av m onofluortriklorm etan och 
difluordiklorm etan som drivgaser i aerosoler skulle upphöra i dessa länder 
inom en så nära fram tid som möjligt. E tt sådant beslut borde inte göras 
beroende av eventuella internationella åtgärder rörande ett m era om fat
tande om råde än de nordiska länderna.

Trafikministeriet anser med hänvisning till en bifogad prom em oria som 
uppgjorts av meteorologiska institutet a tt förslagställarnas m otiveringar 
ä r vetenskapligt och sakligt korrekta och att den fara som hotar atm os
färens ozonskikt är reell.

Tillbudsstående inform ation tyder på att man i hela världen kommer 
a tt vidta selektiva åtgärder fö r a tt begränsa produktionen och använd
ningen av klorfluorkolföreningar dvs. halom etan, som i handeln går under 
nam net freon ( F - l l  och F-12) och som anses vara den huvudsakliga o r
saken till ozonsvinnet. Även de aerosolprodukter där drivgas används 
kom m er sannolikt att ersättas med andra produkter. Om m an i de no r
diska länderna anser det vara nödigt a tt u tföra en utredning eller forsk
ningsarbete t. ex. i fråga om andra föreningar av olika ämnen, som hotar 
ozonskiktet, ä r  trafikm inisteriet för sin del redo att främ ja en gemensam 
finansiering av denna forskning.

I fråga om kläm m arna i medlemsförslaget konstaterar trafikm inisteriet 
a tt det förhåller sig positivt till strävandena a tt åstadkom m a internatio
nella avtal som syftar till skydd för ozonskiktet. D ärtill är trafikm inisteriet 
berett att vid behov främ ja det nationella förberedelsearbetet, så a tt Fin-
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land i fram tiden kan ansluta sig till eventuella nordiska överenskommelser 
om begränsning av användningen av äm nen som påverkar ozonskiktet.

Finlands akademi, statens naturvetenskapliga kom m ission, anser, att 
enligt tillbuds stående sakkunskap är medlemsförslagets fakta både om de 
som drivgaser använda klorfluorm etanföreningarnas natu r och om deras 
m iljöverkningar riktiga. A tm osfärens ozonskikt kom m er att m inska även 
om drivgasemas användning om edelbart skulle begränsas och de redan 
vållade m iljöförändringarna torde kom m a att bestå ännu tiotals år. P rob
lemet är globalt till sin natur. D ärför är det m ycket m otiverat a tt åstad
kom m a internationella konventioner på området.

Å andra sidan har m an enligt naturvetenskapliga kommissionen redan 
upphört att använda freongaser. Problem et har varit störst i Förenta sta
terna, där m an dock redan vidtagit åtgärder både fö r a tt stoppa den p ro
duktion som använder dessa aerosoler och fö r a tt stoppa exporten av dessa 
äm nen under år 1978. Även de nordiska länderna borde enligt luftskyddets 
m ålsättningar vidtaga åtgärder fö r att begränsa och förbjuda freongaser 
gradvis. Den praktiska övervakningen av åtgärderna förutsätter, a tt de 
nyaste forskningsresultaten i ärendet ständigt är tillgängliga i Finland och 
i de övriga nordiska länderna. V ederbörande forskningsinstitut bör få 
förutsättningar a tt följa m ed den internationella vetenskapliga diskussio
nen samt möjlighet a tt utnyttja vetenskapliga resultat. D ärem ot torde det 
ej finnas prim ära behov av egen forskningsverksam het vare sig i Finland 
eller i de övriga nordiska länderna. Sålunda tillstyrks båda delarna av 
medlemsförslaget.

D et torde dock inte vara nödvändigt att tillsätta en speciell arbetsgrupp 
för att genom föra förslagen, u tan  saken torde kunna skötas inom de redan 
förefintliga organen, anser kommissionen.

Ålands landskapsstyrelse anser det angeläget att ett internationellt sam
arbete inom miljöskyddets om råde kan fås till stånd för att förhindra 
skadliga förändringar av det fö r m änskligheten och växt- och djurlivet 
livsviktiga ozonskiktet. Enligt det föreliggande medlem sförslaget skulle 
detta förutsätta bland annat a tt effekterna på ozonskiktets stabilitet till 
följd av olika form er av utsläpp utreds sam t att berörda länder redovisar 
i vilken om fattning de svarar fö r olika sådana utsläpp som kan tänkas på
verka ozonskiktet.

De nordiska länderna h ar tidigare i olika sam m anhang vidtagit gem en
samma åtgärder avsedda a tt förbättra förhållandena inom miljöskyddets 
och miljöforskningens område. Bland sådana insatser kan bland andra 
näm nas antagandet av en nordisk m iljöskyddskonvention till vilken 
Ålands landsting även givit sitt bifall. Enligt landskapsstyrelsens uppfatt
ning är det därför naturligt att de nordiska länderna tillsammans strävar 
till att få till stånd internationella åtgärder även för a tt förhindra utsläpp 
av föroreningar i luften i den om fattning a tt ozonskiktet förstörs. Sålunda 
om fattar landskapsstyrelsen i princip de förslag till åtgärder som fram förs 
i medlemsförslaget.
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Finnair, som instäm m er i förslagsställarnas åsikt om vikten av att ozon
skiktet bevaras, anser sig ej kom petent att u ttala sig om drivgasernas eller 
kvävegödselns effekt. D ärem ot påpekar F innair, att forskningen angående 
inverkan på ozonskiktet vid flygning på höga höjder är bristfällig. D etta 
gäller speciellt flygplanens inverkan jäm förd med åska, vulkanutbrott och 
dylikt som orsakar naturliga växlingar i ozonskiktet. Forskningen på detta 
om råde borde främjas.

Eventuella internationella avtal borde baseras på tillräckliga och sak
kunniga forskningsresultat m ed beaktande förutom  av civilflyget även av 
militärflyget.

Luftfartsstyrelsen, som i princip understöder all verksam het som syftar 
till skyddandet av omgivningen, har inga anm ärkningar angående fö r
slaget.

M iljøverndepartementet i N orge erinrar om att ett förslag att utarbeta 
en sådan konvention redan fram förts från norsk sida under förberedande 
m öten om ozonproblemen i USA. D epartem entet antar att m an under 
loppet av 1978 får en klarare uppfattning om m öjligheterna till e tt brett 
internationellt sam arbete om begränsning av fluorkarbonutsläpp. M an 
ställer sig vidare positiv till konkreta åtgärder på nordiskt plan i detta syfte 
förutsatt att detta inte negativt påverkar eventuella nationella planer för 
begränsning av utsläppen.

Vad beträffar utrednings- och forskningssidan erinrar departem entet 
om att F N .s miljöskyddsorgan U N EP antagit en världsom spännande ak 
tionsplan för att sam ordna forskningsinsatserna. M an bör enligt departe
m entet på nordiskt plan till en början invänta en kartläggning i U N EP:s 
regi innan m an igångsätter ett regionalt forskningsprogram.

Norges handelsstands forbund  stödjer mot bakgrund av det vetenskap
liga m aterialet förslaget om att m an verkar för en internationell konven
tion. Förbundet anser sig ej ha sakkunskap att uttala sig om de i förslaget 
om näm nda kemiska ämnen, men anser att det finns skäl att även stödja 
förslagets andra del om de har så farliga verkningar som det hävdas i för
slaget. Norges kooperative landsforening tillstyrker förslaget.

K onsum entverket i Sverige erinrar om, att Produktkontrollnäm nden 
nyligen föreslagit en reglering av fullständigt halogenerade klorfluorkol- 
väten i avsikt att m inska ozonreduktionen. Förslaget går u t på förbud m ot 
aerosolförpackningar med s. k. freoner som drivgas. Samma förbud över
vägs också i vissa andra länder. Konsum entverket har tillstyrkt detta. 
Verket h ar därvid hänvisat till att ersättningsprodukter i de flesta fall finns. 
F ör att åtgärder i syfte att skydda ozonskiktet i stratosfären skall få någon 
väsentlig verkan krävs självfallet a tt de sker på bredast m öjliga internatio
nella bas. D et är därför angeläget att en internationell konventionsreg- 
lering kom m er till stånd på om rådet. En gemensam nordisk hållning är 
säkerligen en styrka i arbetet på en sådan reglering. Konsum entverket till
styrker därför medlemsförslaget.
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Socialstyrelsen anser, att av de orsaksfaktorer som är  aktuella, dvs. an
vändningen av freon, överljudsflyg och kvävegödsling, torde den första 
faktorn vara lättast åtkomlig. N ågot civilt överljudsflyg över N orden fö re
kom m er knappast m en väl m ilitärt. Vilken inverkan det m ilitära över- 
ljudsflyget har på ozonskiktet kan emellertid socialstyrelsen inte bedöma. 
Kvävesgödslingen har mycket stor betydelse för god produktivitet inom 
lantbruket. Även om riskerna för negativ m iljöpåverkan vid kvävesgöds
ling är begränsade anser styrelsen likväl den om ständigheten att kväves- 
gödslad jord  avger nitrösa gaser, som kan påverka ozonskiktet, utgöra skäl 
för att begränsa användningen av detta gödningsmedel så mycket som 
möjligt. A llm änt anser styrelsen att det som föredöm e och exempel för 
andra länder torde vara mycket värdefullt att m an i de nordiska länderna 
genom för konkreta begränsningsåtgärder. Socialstyrelsen tillstyrker där
för förslaget att begränsa användningen av fullständigt halogenerade klor- 
fluoralkaner till ett minimum. Styrelsen vill dock påpeka vikten av att 
undantag medges för förpackningar avsedda för medicinska eller liknande 
angelägna ändamål. Styrelsen kom m er även att söka bevaka miljöskydds
aspekten i fråga om läkemedel.

Svenska naturskyddsföreningen  har tidigare verkat för begränsning av 
användandet av klorfluorm etangaser (freoner) och välkom nar förslaget. 
Enligt föreningen bör N ordiska rådet i detta sammanhang kunna aktuali
sera även andra konventioner för bevarande av den globala atm osfären i 
livsviktiga hänseenden. Föreningen instäm m er i uttalandet att det tillgäng
liga forskningsunderlaget är fullt tillräckligt för att motivera ett förbud 
m ot freoner som drivgas i sprayförpackningar. Med tanke på risken för 
allvarliga m iljöstörningar kan det inte vara rimligt a tt invänta en y tter
ligare ökad säkerhet i bedöm ningen på grundval av internationella forsk
ningen, som måste bli tidskrävande.

Även den i förslaget angivna utredningen torde enligt föreningen knap
past erfordras. Redovisningen bör utföras av N ordiska rådet m ed hjälp 
av de nordiska ländernas egna naturvårdsm yndigheter. D et bör dock vara 
möjligt att m ed redan tillgängliga data som grund driva frågan om en 
internationell konvention till skydd av ozonskiktet.

Föreningen erinrar även om att produktkontrollnäm nden föreslagit reg
lering av bruket av freoner i sprayförpackningar i Sverige. E n  nordisk 
uppföljning och öppen redovisning av även andra regionala utsläpp med 
inverkan på den globala atm osfären (t. ex. svaveldioxid och nitrösa gaser) 
kunde också i detta sam m anhang övervägas.

2.2. Remissinstanser som väsentligen avstyrker medlemsförslaget

Scandinavian Airlines System  (SAS) ser sig ej kom petent att bedöm a 
frågan om freongasers eventuella inverkan på stratosfärens ozonskikt men 
finner det förvånande a tt både vetenskapsakadem ien och de internatio
nella rapporterna inte näm nvärt berör m öjligheterna a tt ersätta freon
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gaserna i sprayflaskom a m ed något annat drivmedel. D et kan inte rim 
ligen vara så att inte forskning och vetenskap tillsammans skulle kunna 
åstadkom m a drivgaser som inte har denna oförm ånliga inverkan på a t
m osfären. Om andra drivgaser kan framställas bör konsekvenserna för 
de industrier och de konsum enter som använder sprayflaskor bli av en 
helt annan storleksordning än om ett generellt förbud skulle införas innan 
ersättningsgaser finns tillgängliga. SAS rekom m enderar därför a tt en 
lämplig tidsfrist lämnas innan ett eventuellt förbud träder i kraft.

M iljøministeriet i D anm ark anser att teorierna om de aktuella förening
arnas inverkan på ozonlagret i atm osfären inte är fullständigt belagda.

M inisteriet hänvisar till a tt en konferens hållits i W ashington av F N :s 
miljövårdsorgan U N EP, som rekom m enderar världsom fattande planlägg
ning av forskning om ozonlagret under koordinering av U N EP. F rån 
dansk sida deltar m an i denna forskning, bl. a. genom sam arbetet i EG. 
D en danska forskningen skall intensifieras under de närm aste åren och 
om fattar bl. a. m ätstationer sam t m ätningar i atm osfären över Grönland. 
M an avser att stödja internationella strävanden för att begränsa använd
ningen av fluorkarboner. F ör närvarande finner m inisteriet det dock icke 
ändamålsenligt att föreslå ett förbud m ot användning av dessa föreningar 
som drivmedel i sprayflaskor, då m an inte kan förvissa sig om att even
tuella ersättningsäm nen inte kom m er a tt innebära andra riskmoment. 
Användningen av sprayflaskor är ett gott exempel på en produkt som 
lämpligen borde kunna regleras i samband med en m era m odern kemi- 
kalielagstiftning.

Industrirådet i D anm ark anser, att även om m an i ett par år dryftat 
teorier om fluorkarbonernas skadliga verkningar på ozonlagret är dessa 
teorier varken vetenskapligt bevisade eller experimentellt prövade. OECD 
och EG  m. fl. organisationer har beslutat om utvidgat forskningsarbete 
som kan väntas bli färdigställt under 1978— 1979 varefter m an kan ta 
vittgående beslut om begränsningar av fluorkarboner. Industrin har upp
m anats att bedriva forskning om alternativa drivmedel.

Den danska officiella hållningen i dessa frågor har varit försiktig och 
m an har enligt industrirådet betonat att ytterligare några års forskning 
skulle ge ett bättre beslutsunderlag, att det är fråga om ett globalt förore
ningsproblem samt att ensidiga regleringsåtgärder i D anm ark skulle kun
na leda till näringsmässiga problem och även till hälsoproblem om de 
alternativa drivmedel som skulle tas fram  ej på förhand kunde garanteras 
vara ofarliga. Industrirådet anser därför att de nordiska länderna bör 
vstå från ensidiga åtgärder och istället följa O EC D ’s exempel och invänta 
pågående undersökningar.

Norges industriforbund  hänvisar till att en expertkommitté i USA kom
mit fram  till att klorfluorm etaner torde ha inverkan på ozonskiktet, men 
att den kvantitativa uppskattningen därav anses osäker varför man bör 
vänta m ed drastiska åtgärder innan forskning pågått i ett par år, en tid
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som för övrigt också kan användas till a tt förbereda den erforderliga lag
stiftningen. Industriforbundet instäm m er häri och erinrar om att använd
ningen klorfluorm etanföreningar i N orden är mycket begränsad i förhål
lande till världsförbrukningen. En begränsning av användningen skulle 
knappast ha några större sysselsättningsmässiga effekter men skulle kun
na uppfattas som en lättvunnen dem onstration av hur miljömedveten 
m an är i N orden och kunna försvåra för de am erikanska m yndigheterna 
att arbeta fram  en välgrundad lösning av problem en. Industriforbundet 
finner sålunda det föreslagna initiativet onödigt och föreslår att de nor
diska länderna istället aktivt stöder arbetet inom O ECD  på detta område.

Aerosolförbundet i Norge  ställer sig på grundval av sin kännedom  
om det komplicerade i saken tveksamt till nödvändigheten av ett initiativ 
från N ordiska rådet. Förbundet anser det lämpligare att invänta interna
tionellt forsknings- och utredningsarbete innan m an inför eventuella 
restriktioner m ot användningen av klorfluorkarboner.

Sveriges industriförbund  citerar sifferm aterial som utvisar att den 
svenska konsumtionen av klorfluoralkaner svarar för ca 0,5 °/o av världs
förbrukningen. D etta tal överskrids enligt förbundet knappt om man räk
nar in övriga nordiska länder. Förbundet har konstaterat att man känner 
oro för att de aktuella föreningarna kan tänkas skada stratosfärens ozon
innehåll och m an måste därför ytterst noga följa resultaten av de fo rt
satta undersökningarna på detta område, främ st i USA men även inom 
EG. Om  dessa undersökningar kom m er att visa att påverkan på ozon
skiktet kan befaras, stöder förbundet åtgärder för att få  till stånd en 
reduktion av de näm nda äm nena i aerosolerna. D en tillståndsprövning 
som föreslås kan vara en lämplig handlingsberedskap och accepteras av 
förbundet.

Vad gäller regleringen av dessa produkter på det internationella planet 
har m an i USA lagt fram  förslag till ett tidsschema för avveckling av 
klorfluorföreningar som drivgas med vissa undantag. Inom  EG  ställer 
m an sig något m era avvaktande i väntan på fler undersökningsresultat. 
D et är ännu ej aktuellt med reglering, men en genomgång av frågan skall 
göras av EG-kommissionen i mitten av 1978. Inom  EFTA -kretsen har 
saken ej tagits upp.

EG :s ställningstagande gör det svårt för förbundet a tt förstå varför 
m an från nordisk sida nu m åste vidta åtgärder. D et finns enligt förbun
dets uppfattning knappast miljö- eller hälsoskäl som talar för att situatio
nen i (ovanför) N orden är allvarligare än i E G  och USA. M ed hänsyn 
bl. a. till im portandelen är det angeläget att de nordiska länderna anpas
sar sig till sina handelspartners.

Vidare hänvisas till både inom EG  och i Sverige i olika sam m an
hang uttalade önskemål att så långt möjligt harm onisera regleringar av 
allehanda slag inom m iljövårdsom rådet sam t till ett uttalande från  jo rd 
bruksutskottet att m an förutsätter att regeringen verkar för en inter
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nationell sam ordning av insatserna till skydd för ozonskiktet. En sådan 
sam ordning bör gälla hela Norden.

Förbundet vill sålunda avråda från  att m an i N orden ensidigt vidtar 
åtgärder i stället för att avvakta den reglering som otvetydigt kom m er i 
övriga E uropa och USA inom kort. Förbundet vill alltså föreslå att even
tuella ingrepp m ot fullständigt halogenerade klorfluoralkaner samordnas 
med EGs åtgärder.

2.3. Remissinstanser som föreslår en rekom m endation av annat innehåll 
än medlemsförslagets yrkande

Handels- och industriministeriet i F inland, som följt debatten angående 
klorfluorutsläpp, konstaterar, a tt m yndigheterna i de flesta länder tills
vidare om fattat ståndpunkten, att fortsatta undersökningar är erforder
liga i saken, och har undvikit att införa förbud m ot användningen av 
klorfluorkol som drivgas i aerosoler. Som ett exempel hänvisas till den 
resoluton som E G  antog efter det internationella m ötet om ozonpro
blemet i W ashington i april 1977, då m an rekom m enderade att vänta 
åtm instone till slutet av år 1978 på resultaten av dylika undersökningar, 
innan m an skrider till några särskilda åtgärder för förbjudande av an
vändningen av klorfluorkol som drivgas.

M inisteriet har också stått i kontakt med andra berörda myndigheter 
i saken, i första hand m ed medicinalstyrelsen. Enligt dessa m yndigheters 
och ministeriets uppfattning finns det i nuskedet ännu inte anledning att 
kategoriskt förbjuda användningen av klorfluorkol såsom drivgas i aero
soler, utan m an bör vänta på resultaten av det forskningsarbete som u t
förs. Em edan de nordiska länderna inte har tillräckligt med resurser för 
att gemensamt verkställa undersökningar rörande de ändringar som sker 
i atm osfärens ozonskikt, borde den rekom m endation som rådet kan anta 
enligt ministeriet gå u t på att:

1) M an tillsätter en samnordisk arbetsgrupp för att följa m ed dels de 
ändringar som sker i ozonskiktet på olika håll i världen, dels resultaten 
av de undersökningar som verkställs för utredande av de orsaker som 
lett till sådana ändringar. Arbetsgruppen borde om fatta representanter 
för berörda myndigheter och industrier i varje land.

2) Arbetsgruppen förpliktas att förelägga N ordiska rådet ett förslag 
till sådana åtgärder som näm nda undersökningar och internationella o r
ganisationers rekom m endationer i saken kan ge anledning till.

Industrins centralförbund  erinrar om att som en potentiell huvudfaktor 
i den misstänkta fara som riktar sig mot ozonskiktet i atm osfären anses 
som känt syntetiska klorfluorkolväten. K lorfluorväten använs a) som 
kylmedier i kyl- och luftkonditioneringsmaskiner, b) i fram ställning av 
skumplast, c) som industriella lösningsmedel sam t d) som drivmedel i 
aerosoler. På grund av sina tekniska egenskaper är de u tm ärkt lämpade 
fö r dessa bruksändam ål och de har på sin tid inneburit ett betydande
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framsteg i den tekniska och produktutvecklingen. Resultat, som skulle 
leda till säkra ställningstaganden angående deras skadliga inverkan på 
ozonskiktet har hittills inte publicerats. Förenta Staternas nationella veten
skapsakademi (NAS) konstaterade i m ellanrapport 1976, att ett slutligt 
ställningstagande förutsatte om fattande tilläggsundersökningar, vilka an 
sågs kräva 2 år. D ärför fanns under de två närm aste åren inte skäl att 
vidta några begränsningsåtgärder. Problem en var inte av akut karaktär. 
F örbundet fram håller vidare att de nordiska ländernas användning av 
klorfluorväten är obetydlig i det globala sam m anhanget och dessutom 
i minskande, något som gäller även u tanför Norden.

Europeiska ekonomiska gemenskapens kommission h ar sålunda för 
industrin rekom m enderat begränsning av klorfluorväteläckage och andra 
onödiga utsläpp, avstående från planer med avseende på utökning av 
ifrågavarande produktion och effektivisering av sökandet av surrogat
ämnen.

C entralförbundet erinrar om att medicinalstyrelsen, som ur hälso
synpunkt granskat klorfluorm etanproblem et i augusti 1977, ansåg att 
hälsoskäl åtm instone inte tillsvidare gav anledning till att u tfärda ett fö r
bud m ot att använda ifrågavarande ämnen. Också av handelspolitiska 
skäl förordar centralförbundet harm onisering av de föreskrifter som syf
tar på ozonskiktets bevarande i hela Europa.

Aerosolindustrin har inlett utredning av m öjligheterna att använda 
alternativa drivmedel och att söka lösningar till problem  i anslutning till 
dem. En del problem  återstår, bl. a. måste de nya produkternas bruks
egenskaper utredas och m an bör försäkra sig om, att de inte m edför 
skada för m änniskor eller för miljön.

Em ellertid anser Industrins centralförbund sam nordisk aktivitet i u t
redningen av ozonfrågan potitiv såväl u r forskningsresurssynpunkt som 
av handelspolitiska skäl. D å em ellertid karaktären av den misstänkta 
risksituationen och utvecklingen av klorfluorkolväteproduktionen är så
dana att de inte inger akuta bekymmer, utan m an kan avvakta färdig- 
blivandet av närm are forskningar, anser C entralförbundet att det i sakens 
nuvarande läge inte föreligger särskild anledning att vidta åtgärder för 
åstadkom m andet av ett internationellt avtal eller att begränsa använd
ningen av klorfluorm etaner i de nordiska länderna.

Enligt Industrins centralförbunds uppfattning vore det ändamålsenligt 
för de nordiska länderna att vidta följande åtgärder:

1. U ppfölja noggrant den forskningsverksamhet, som i olika delar av 
världen utförs med avseende på ändringar i ozonskiktet och orsakerna 
härtill, och i m ån av möjlighet främ ja denna verksamhet.

2. Tillsätta för förenäm nda uppgift en sam nordisk arbetsgrupp eller 
något annat organ, i vilket även meteorologien, övriga naturvetenskaper, 
läkarvetenskapen sam t industrin ges en tillräcklig representation.

3. Ålägga olika länders m yndigheter att i samverkan med vederbörande 
industriorganisationer u treda konsum tionsm ängderna av m isstänkta för-
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eningar för olika ändam ål och m öjligheterna att ersätta dem med andra 
ämnen.

4. Reservera sig för alla de åtgärder, som ovannäm nda forskningar och 
u tredningar samt eventuella på bred bas u tarbeta internationella rekom 
m endationer kan ge anledning till.

3. U tskottet

U tskottet noterar, att remissinstanserna är positiva till m edlem sför
slagets syfte att skydda ozonskiktet i stratosfären. Enighet synes också 
föreligga vad gäller riskerna med en uttunning av ozonskiktet. En fö r
ändring av ozonskiktet kan sålunda befaras öka cancerriskerna, orsaka 
svårberäkneliga genetiska effekter och få betydande skadeverkningar på 
växternas fotosyntes, på djurlivet och på klimatet. Förslagsställarna har 
erinrat om tre faktorer som kan utgöra risk för skada på ozonskiktet, 
nämligen drivgasen i sprayflaskor, vilken går under nam net freon, över
ljudsflyg och kvävegödsel. De har i synnerhet betonat freongaserna som 
kraftigt verksamma.

Utskottet noterar, att de flesta remissinstanser godkänner förslagsstäl
larnas beskrivning av det faktiska läget, ehuru några anser att riskerna 
med freongas ej är helt vetenskapligt belagda. U tskottet vill i sam m an
hanget erinra om N ordiska rådets rekom m endation nr 16/1971 angående 
förbud mot överljudsplan i Norden. Förbud mot civilt överljudsflyg har 
sedermera införts i de nordiska länderna. Diskussionen i samband med 
denna rekom m endation berörde huvudsakligen bullerproblem, men även 
verkan på ozonskiktet av flygning på höga höjder var ett bidragande 
motiv. Rekom m endationen avskrevs 1973 då den ansågs uppfylld genom 
det i D anm ark, Finland, N orge och Sverige införda förbudet m ot över
ljudsflyg. Sverige deltar i den internationella luftfartsorganisationen 
ICA O ’s samarbete rörande överljudsflyg. U tskottet vill understryka be
tydelsen av att överljudsflyget även behandlas mot bakgrund av den nu 
aktuella miljöaspekten. D enna fråga synes böra ingå i övervägandena när 
de nordiska länderna beslutar aktualisera frågan om en internationell 
konvention till skydd av ozonskiktet.

M ånga remissinstanser anser, inte minst m ot bakgrund av den nordiska 
miljöskyddskonventionen, att de nordiska länderna internationellt bör 
verka för en sådan konvention. U tskottet kan instämm a häri men noterai 
a tt t. ex. EG  ställer sig avvaktande med hänsyn till att forskningsresultat 
på internationellt plan kan väntas under de närm aste två åren. USA hai 
intagit den ståndpunkten, att freongas torde ha inverkan på ozonskiktet 
m en att den kvantitativa uppskattningen därav anses osäker. M an vill 
därför vänta m ed reglerande åtgärder till dess forskning pågått i ett par 
år, en tid som f. ö. också kan användas till att förbereda lagstiftnings
arbetet. E tt tidsschema för avveckling av freoner som drivgas har dock 
framlagts.
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Utskottet anser att rådet redan nu bör kunna rekom m endera de nor
diska regeringarna att verka för en konvention till skydd av ozonskiktet 
med hänsyn till att arbete med en ny internationell konvention är erfaren
hetsmässigt tidskrävande och till att de väntade resultaten av den inter
nationella forskningen med stor sannolikhet torde ge stöd för arbetet med 
en konvention.

Vad beträffar förslagets andra del, som avser åtgärder för att kraftigt 
begränsa klorfluorm etanernas användning i N orden, noterar utskottet 
att industrin bedriver forskning om ersättningsprodukter. Sprayflaskor 
med andra drivmedel än freon föreligger redan i handeln. V idare noteras, 
att Produktkontrollnäm nden i Sverige föreslagit förbud m ot aerosolför
packningar med s. k. freoner som drivgas. Konsum entverket har tillstyrkt 
och hänvisat till att ersättningsprodukter i de flesta fall finns. F lera pro
ducenter anser sig enligt rem issuttalanden behöva viss tid att ta  fram  fler 
ersättningsprodukter och att pröva dessas egenskaper innan ett eventuellt 
förbud m ot freongaser införs. U tskottet noterar, att m an även inom 
industrin uttalat förståelse för oron för att de aktuella föreningarna kan 
tänkas skada stratosfärens ozoninnehåll och förklarat sig beredd att, om 
resultaten av de fortsatta undersökningarna på detta om råde i USA och 
inom EG  kom m er att visa att påverkan på ozonskiktet kan befaras, under
stödja åtgärder för att få till stånd en reduktion av de näm nda äm nena i 
aerosolerna.

D et kan vidare noteras att EG-komm issionen rekom m enderat begräns
ning av onödiga utsläpp, avstående från utbyggnad av produktionen av 
freongaser och effektivare forskning angående ersättningsprodukter.

På internationellt plan bedrives sålunda om fattande forskning angå
ende freongaserna och m an förefaller i de stora industriländerna beredd 
till om fattande regleringsåtgärder, därest forskningsresultat under de när
maste åren gör dessa motiverade. U tskottet, som noterar att den nordiska 
användningen av freongaser globalt sett är obetydlig, att vissa ersättnings
produkter redan kommit till användning, men att m an av handelspoli
tiska skäl kan vilja avvakta med införande av förbud mot freongaser, 
vill förorda att de nordiska regeringarna utarbetar enhetliga bestäm m el
ser om förbud som samtidigt kan införas i N orden så snart m an anser det 
erforderligt. Bestämmelser om sådant förbud torde utgöra en naturlig 
del i en internationell konvention om skydd för ozonskiktet. Önskvärd
heten av en internationell samordning av reglerna på miljöskyddsom
rådet ta lar för att m an på nordiskt håll arbetar för en internationell sam 
ordning av insatserna till skydd för ozonskiktet.

U tskottet noterar, att även andra faktorer än överljudsflyg och freon
gaser kan antas inverka på ozonskiktet. I medlemsförslaget nämns kväve
gödsel inom lantbruket. Kvävegödslad jord är en av de faktorer som anses 
avge nitrösa gaser som kan påverka ozonskiktet. H ärem ot får vägas kvä
vegödslingens betydelse för lantbrukets produktivitet. F rån  miljövårds-
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synpunkt vore det önskvärt om kvävegödslingen kunde begränsas. A n
vändning av fossila bränslen som olja och kol, som aver oxider som kan 
skada ozonskiktet, ä r  en faktor som även m ed hänsyn till övriga miljö
intressen bör begränsas. De här näm nda faktorernas inverkan på ozon
skiktet anses m indre än freongasernas, ehuru någon vetenskaplig under
sökning därav ej torde ha gjorts. U tskottet anser att även dessa ämnens 
effekter på ozonskiktet gör undersökas.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får utskottet föreslå att rådet 
an tar följande rekom m endationer:

1. N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att till
sätta en arbetsgrupp för att följa den internationella forsk
ningen angående klorfluorm etanföreningarnas inverkan på 
ozonskiktet samt undersöka i vilken utsträckning andra fak
torer, t. ex. fossila bränslen, har skadlig inverkan på ozon
skiktet

2. N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska ländernas rege
ringar att verka för en internationell konvention till skydd för 
ozonskiktet.

Stockholm den 19 januari 1978

L iv  Andersen (A) Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.)
Förman

Ragnhildur Helgadóttir (Sj.) 

Hans Jørgen Jensen (S)

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Paul Jansson (S) 

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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Medlemsförslag
om en tioårsplan för utveckling av fiskeprodukter för u-ländernas 
behov

(Väckt av Bjarne M ørk Eidem, Asbjørn Haugstvedt, H åkon Kylling- 
mark, Erlendur Patursson, Jón Skaftason och Erland Steenberg)

Kravene om en mer ressursbevisst økonomisk politikk gjelder idag alle 
verdens land. Den tid er forbi da nasjonene kunne basere velstand og 
vekst på ”høstningsbruk” i en verden der ressursene tilsynelatende var 
ubegrensede i forhold til den menneskelige aktivitet. Spesielt m å vi som 
hører til land m ed høy levestandard og høyt forbruk se vårt ansvar for 
den fram tid man nå går i møte.

Parallelt med den økende ressursbevissthet gjør det seg gjeldende et 
sterkt behov for en jevnere og m er rettferdig fordeling av verdens goder. 
Spesielt må kam pen m ot hungerkatastrofer og feilernæring appellere til 
økt innsats fra oss alle.

D et er et faktum  at de nordiske land gir forholdsvis større bidrag til u t
viklingshjelp og særlig til den hjelp som ytes gjennom De Forente N asjo
ner enn nesten alle andre land. Likevel er det grunn til å spørre om vi 
yter nok og om vi satser på om råder og i form er der N ordens land har 
de beste forutsetninger for å gjøre en innsats.

Vi har idag en nordisk m atproduksjon som spesielt når det gjelder 
fisk og fiskeprodukter langt overstiger våre lands eget konsum. D et har 
ført til at vi er storeksportører av fisk. Samtidig viser det seg imidlertid 
at en meget stor del av de fangster som tas opp, ikke går til menneske
føde men nyttes til dyrefor, i visse tilfelle endog til gjødning.

M ed sitt rike proteininnhold representerer fisk og fiskeprodukter en 
næringsverdi som kunne hjelpe store grupper av sultende og feilernærte 
m ennesker til et godt og balansert kosthold. I enkelte tilfelle har leve
ringer av fiskeprodukter herunder også spesielle kvaliteter av fiskemel 
til menneskeføde inngått i nordiske lands utviklingshjelp og kriseinn
sats under hungerkatastrofer. E rfaringene bekrefter at det her ligger 
betydelige m uligheter for en innsats som både kunne utvikle dispone
ringen av de nordiske lands fiskefangster og ressurstilganger fra havet i 
en ressursøkonomisk bedre retning, og samtidig bidra til en endring av 
ernæringspolitikken i de land der proteinm angel og feilernæring repre
senterer alvorlige problemer.

E tter vår mening er tiden nå inne til å ta opp spørsmålet om vår fram 
tidige utnytting av N ordens fiskeressurser med sikte på at vesentlig mer
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av havets rikdom m er direkte kommer mennesker til gode som mat, og at 
vi i denne sammenheng særskilt h a r m ennesker i land m ed protein- 
m angel for øyet. Vi foreslår at m an nå søker å utarbeide en nordisk 
handlingsplan på dette området. D et vil kreve ressurser så vel på forsk
ningens om råde som når det gjelder produktutvikling og markedsføring 
av hensiktsmessige fiskeprodukter. D et bør også bli tale om en innsats 
som koordinerer forskningen og utviklingen av fiskeprodukter mellom 
de nordiske land og også eventuelt om felles forsknings- og utviklingspro
sjekter der det anses hensiktsmessig. De pengemidler som m å til vil 
kreve bevilgninger på landenes forskningsbudsjetter, og dessuten må 
m an regne med at en del av bevilgningene til utviklingshjelp, katastrofe- 
innsats m. v. naturlig kan gå til formidling av produktene til forbrukere 
som trenger dem. D et er samtidigt viktig at utviklingsland med egen fi
skeproduksjon kan bli gjort delaktige i resultatene av nordisk forskning 
og produktutvikling, slik at de i større grad kan dra nytte også av sine 
egne fiskefangster.

En plan for et slikt arbeid må nødvendigvis ta  noe tid. Skal m an både 
vinne erfaringer og gjennom føre nødvendige forskningstiltak kan en 
tiårsperiode synes rimelig, med gradvis økning av innsatsen.

V år egen velferd og sikkerhet kan på lengre sikt bare trygges i en 
verden der fred og rettferdighet rår. Kam pen mot sult og feilernæring 
hører idag til menneskehetens største utfordringer. Som et nordisk bidrag 
til å løse disse problem ene og som en videreføring av synspunkter N or
disk Råd bl. a. tidligere har gitt sin tilslutning gjennom rek. 5/1975 an 
gående et ”handlingsprogram  för ökad livsmedelsförsörjning” , vil et 
konkret opplegg for bedre utnytting av fiskeproduksjonen og utbudet av 
hensiktsmessige fiskeprodukter være av betydelig verdi.

U nder henvisning til det som her er fram holdt, henstilles at
Nordisk Råd rekom m enderer Nordisk M inisterråd å forberede 

en tiårsplan for utvikling og tilvirkning av fiskeprodukter med 
spesiell sikte på utviklingslandenes behov.

Oslo og Reykjavik, 13. april 1977

Bjarne M ørk Eidem  (A ) Asbjørn Haugstvedt (Kr.F)

Håkon Kyllingmark (H) Erlendur Patursson (Tvfl)

Jón Skaftason (F.) Erland Steenberg (Sp)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se supplementband, s. 261) 

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslaget

Til Økonomisk utvalg er henvist ovennevnte medlemsförslag, som er 
behandlet av utvalget 21. novem ber 1977 i Oslo og 17. januar 1978 i 
Stockholm.

1. M edlemsförslaget

I medlemsförslag A  506/'e henstilles at Nordisk Råd rekom m anderer 
N ordisk M inisterråd å forberede en tiårsplan for utvikling og tilvirkning 
av fiskeprodukter med spesielt sikte på utviklingslandenes behov.

Forslagsstillerne peker på at kravene om en m er ressursbevisst økono
misk politikk gjelder i dag i alle land. Parallelt m ed dette er det sterkt 
behov for en jevnere og mer rettferdig fordeling av verdens goder.

Den nordiske m atproduksjon, særlig av fisk og fiskeprodukter, er 
langt større enn landenes eget konsum. D et har ført til en storeksport av 
fisk. Samtidig viser det seg at en meget stor del av de fangster som tas 
opp, ikke går til menneskeføde, men til dyrefór, i visse tilfelle endog till 
gjødning.

M ed sitt rike proteininnhold representerer fisk og fiskeprodukter en 
næringsverdi som kunne hjelpe store grupper av sultende og feilernærte 
mennesker til et godt og balansert kosthold.

Etter forslagsstillernes mening er tiden nå inne til at en søker å u t
arbeide en nordisk handlingsplan på dette område. D et vil kreve res
surser på forskningens om råde og når det gjelder produktutvikling og 
m arkedsføring av hensiktsmessige fiskeprodukter. D et er viktig at u t
viklingsland med egen fiskeproduksjon kan bli gjort delaktig i resulta
tene av nordisk forskning og produktutvikling, slik at deres egne fiske
fangster kan utnyttes bedre.

Som et nordisk bidrag i kam pen m ot sult og feilernæring og som en 
videreføring av synspunkter Nordisk Råd bl. a. tidligere har gitt sin til
slutning til gjennom rek. nr. 5/1975  angående et ”handlingsprogram  for 
øket m atforsyning” , vil et konkret opplegg for bedre utnytting av fiske
produksjonen og utbudet av hensiktsmessige fiskeprodukter være av 
betydelig verdi.
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2. Remissuttalelser

Remissuttalelser er m ottatt fra følgende m yndigheter og organisa
sjoner:

Nordiske:
Nordisk industrifond 
N ordisk Andelsforbund

Danmark:
Udenrigsministeriet
Fiskeriministeriet
Handelsministeriet
M iljøministeriet
Provinshandelskam meret
Industrirådet
D anm arks Havfiskeriforening
D anm arks Fiskeindustri- og Eksportforening

Finland:
M inisteriet för utrikesärendena 
Å lands landskapsstyrelse 
Fiskeriforeningen i Finland 
Finlands Sjömans-Union rf

Island:
Fiskeindustriens Forskningsinstitutt

Norge:
U tenriksdepartem entet 
H andelsdepartem entet 
Fiskeridepartem entet 
N ORAD
Fiskeridirektoratets Havforskningsinstitutt 
Norges Eksportråd 
Norges Fiskarlag

Sverige:
SIDA
Fiskeristyrelsen 
Havsfiskelaboratoriet 
Statens jordbruksnäm nd 
Kommerskollegium 
Stockholms handelskam m are
H andelskam m aren i Göteborg —  Västsvenska handelskam m aren 
Sveriges grossistförbund 
Sveriges industriförbund 
Svensk Fisk
Sveriges fiskares riksförbund

I det følgende skal en først omtale de remissuttalelser som støtter 
medlemsförslaget, deretter de som går imot det og til slutt de som 
stiller seg avventende eller ikke tar noe standpunkt.



A 506/e: Bilaga 2 499

Remissuttalelser som  i det vesentlige støtter medlemsförslaget

Danm ark:

Handelsministeriet og M iljøministeriet har m eddelt at de ikke har 
m ent å kunne uttale seg om konkrete punkter i forslaget, men ministe- 
riene ser med velvilje på alle slike forslag til forbedring av verdens m at
vareforsyning.

Fiskeriministeriet kan også i prinsippet anbefale forslaget. M inisteriet 
vil imidlertid fremheve at hovedvekten bør legges på å form idle opp
lysninger til u-landene om fiskeriteknikk og om den bl. a. i D anm ark 
allerede eksisterende produksjonsteknikk m ed sikte på å frem m e disse 
lands egen utnyttelse av fiskeressursene.

En slik prioritering vil formodentlig harm onere bedre med ressurs- 
utnyttelsesteorien bak forslaget frem for å sikte på øket overførsel til 
u-landene av varer, som i stigende grad kommer fra  de knappe ressurser 
i Danm ark.

M inisteriet viser også til et innlegg vedrørende produksjon av lagring- 
stabile tørrede fiskeproteinprodukter utarbeidet av laboratorieforstander 
Poul Hansen.

D anm arks Fiskeindustri- og Eksportforening  er enig i den oppsatte 
målsetting om en bedre og m er rettferdig fordeling av verdens matvare- 
ressurser. Foreningen er også enig i at en stor del av fiskefangstene er 
gått til produksjon av dyrefor. D ette forhold er imidlertid etter inn
førelsen av bl. a. strenge kvoteringsregler i internasjonale avtaler for 
konsumfisk og industrifisk i ferd med å endre seg.

Denne omlegging er nødvendig for bare i beskjedent omfang å kun
ne dekke de nåværende avtakerlands behov for fiskeprodukter til m en
neskelig konsum.

D et er derfor ikke mulig for foreningen som bransjeinstitusjon innen
for konsumfiskomsetning, å medvirke til en senkning av foredlings
graden av spisefisk f. eks. gjennom fremstilling av spiselig fiskemel av 
konsumfisk.

D erim ot vil foreningen foreslå at fiskem elorganisasjonene i N orden 
m edvirker til løsning av noen av de oppstilte problem er ved anven
delse av fiskesorter, som ikke anses å kunne inngå i hittil kjente fo r
edlingsprosesser m ed henblikk på anvendelse til menneskelig konsum.

Finland:

Ministeriet fö r utrikesärendena viser til a t i de utviklede lands øko
nomiske liv tas det m er hensyn til utviklingslandenes behov i fo r
bindelse m ed det internasjonale samarbeid. M edlem sförslagets in ten
sjoner anses derfor ønskelige for utviklingslandenes vedkom mende.

Sammenholdt m ed andre nordiske land er fisket av liten betydning 
i Finland. L andet har dog i sitt utviklingssamarbeid ytet hjelp også
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innen fisket. Tanzania har således skaffet seg fisketrålere fra  F inland 
på utviklingskreditt. Besetningen på disse trålere har få tt utdannelse i 
F inland. På samme m åte planlegges samarbeid med Zambia.

Fiskeriforeningen i F inland  peker på at selv om Finland ikke hører 
m ed blant de store eksportland, har F inland problem er med utnyttelsen 
av såvel fisketilgangen som av oppnådde fangster. E n  forutsetning for 
en effektiv utnyttelse av de finske fiskeressurser er at slik fisk som hit
til har vært av m indre betydning, kan fiskes og m arkedsføres på en 
økonomisk lønnsom måte.

Fiskeriforeningen har i lengre tid undersøkt ulike m uligheter for å 
u tnytte disse fiskesorter. Blandt de praktiske tiltak som er iverksatt 
nevnes et forskningsprosjekt som på fiskeriforeningens initiativ utføres 
ved Helsingfors Universitet og ventes avsluttet i 1978.

Resultatene av forskningsprosjektet vil etter fiskeriforeningens me
ning sikkert kunne anvendes i utviklingsland.

D e nordiske lands fisketilgang bør m er effektivt enn tidligere u t
nyttes som menneskeføde. D erfor er det berettiget å koordinere er
faringene fra  de nordiske land i spørsm ålet om m arkedsføring og pro
duktutvikling av fisk, sam t at det i de enkelte land bevilges nødvendige 
m idler for såvel ”enskilda som gem ensamma” prosjekter. D et er grunn 
til å anta at de resultater som da oppnås kan tilpasses i utviklings
landene når de utvikler sin egen fiskerinæring.

Finlands sjömans-union r. f. m ener at saken først bør granskes nær
m ere for Finlands vedkommende. F inland kan uten videre sammen
lignes med u-land, når det gjelder m ottaking av fisk og fiskeforedling. 
Landet har fo r få fryselagre og en uutviklet fiskeindustri. All tilgang 
av fisk bør anvendes til m enneskeføde med unntak av fiskeavfall som 
kan gå til f. eks. fór. Ved å utvikle det finske fisket sam t øke for
edlingsgraden kan Finland gi egen innsats og erfaring til det nordiske 
samarbeid innen fisket. A llerede nå vil det være bra at F inland deltar 
i sam arbeidet med de andre nordiske land og utveksler inntrykk og 
erfaring med fiskerilandene.

Å lands landskapsstyrelse m ener a t utviklingen av m etoder fo r frem 
stilling av billige fiskeprodukter med høy næringsverdi, som lett kan 
anvendes som menneskeføde, vil muliggjøre en m er rettferdig fordeling 
av havets ressurser fra  overproduksjonsom råder til utviklingsland med 
mangel på frem for alt proteinrik mat. Fiskeressursene er knappe, hvor
for det er et sterkt behov fo r at alle fiskefangster varetas på en for
nuftig måte.

Landskapsstyrelsen støtter derfor medlemsförslaget.

Island:

Fiskeindustriens Forskningsinstitutt anser at utkastet til rekom m anda
sjon er positivt og ønsker å påpeke at i instituttets budsjett for neste
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år søker m an om en forsøksfabrikk, hvor det kan foretas eksperim enter 
med produktutvikling av fiskeavfall og fiskeindustriens biprodukter.

Hvis rekom m andasjonen blir vedtatt tillater Forskningsinstituttet seg 
å  gjøre M inisterrådet oppm erksom  på lederen av Forskningsinstituttet 
i Lundby, Poul H ansens kjennskap og erfaring angående forberedelse 
og iverksettelse av dette spørsmål.

Norge:

Utenriksdepartementet og N O R A D  anser det positivt at det nå er 
kom m et et initiativ på nordisk basis for å få en handlingsplan for u t
vikling av fiskeprodukter for u-landenes behov.

F ra  et utviklingssynspunkt er det vesentlig å peke på at en stor del 
av verdens uutnyttede fiskeressurser synes å befinne seg u tenfor en 
rekke u-lands kyster. D et m å derfor være av største viktighet å satse på 
tiltak som kan bidra til å sette disse land selv i stand til i større omfang 
å utnytte egne fiskeforekom ster til menneskeføde.

D et vil im idlertid inntil videre være behov fo r overføring av norske 
eller norsk-tilvirkede fiskeprodukter til en rekke u-land. D et kan her 
nevnes N orges leveranser av bl. a. tørrfisk og klippfisk, kommersielt 
og gjennom  Verdens M atvareprogram , sam t bestrebelsene på å in tro
dusere fiskeproteinkonsentrat (FPC —  type B) i en del u-land. M an 
bør im idlertid h a  for øyet u-landenes egne potensielle m uligheter for 
i frem tiden selv å kunne produsere eller skaffe seg disse produkter på 
en forholdsvis rimelig måte. D et bør ikke skapes behov for forbruks
varer som vil gjøre u-landene avhengig av kostbar import.

D et synes grunn til å overveie ytterligere tiltak  på norsk side eller 
på nordisk basis innen forskning og produktutvikling som kan komme 
u-landene til gode. En slik forsknings- og produktutvikling som even
tuelt vil bli stim ulert på felles nordisk basis, bør allerede fra  starten av 
foregå i næ rt samarbeid m ed næringslivet, sam t berørte myndigheter 
og institusjoner i utviklingslandene selv.

Handelsdepartementet uttaler at det foreliggende medlemsförslag 
ta r sikte på et handlingsprogram  for utvikling av visse fiskeprodukter 
som gjennom internasjonale m atvareprogram m er eller annen bistand 
kan tilstilles utviklingsland til dekning av deres ernæringsmessige be
hov. M idlene til dette, herunder nedskrivning av produktpriser, fo r
utsettes ta tt fra  forskningsbudsjetter, utviklingshjelp, katastrofeinnsats, 
o. 1.

Dersom de produkter som eventuelt utvikles slår an, vil grunnlaget 
være lagt også fo r kommersiell utnyttelse og under alle om stendigheter 
en m er effektiv utnyttelse av norske naturressurser.

D et må derfor være naturlig at N orge støtter medlemsförslaget.
Fiskeridepartementet anser det positivt at det er ta tt et initiativ på 

nordisk basis for å få en handlingsplan for utvikling av fiskeriprodukter 
for u-landenes behov.
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D et vises til det arbeid som er u tført av Nordsildm el og Sildolje- 
og Sildemelindustriens Forskningsinstitutt i forbindelse med utvikling 
og produksjon av FPC. D e oppgaver som en i denne forbindelse står 
overfor i tiden frem over vil kunne gå inn i et nordisk handlingsprogram. 
I tillegg til forskning og produktutvikling i N orden er det viktig at inn
satsen øker på dette felt ved oppfølging i u-landene. Ved felles nordiske 
anstrengelser vil vi ha økte m uligheter til å oppnå frem skritt på om 
råder som transport, lagring og distribusjon, og i arbeidet for å gjøre 
folk i u-landene kjent med produktene for å få dem akseptert og gå inn 
som en del av kostholdet.

Fiskeridirektoratets havforskningsinstitutt uttaler at både globale 
ernæringspolitiske vurderinger og analyse av fiskeressursenes karak
ter og fordeling tilsier at det er en særdeles viktig oppgave å utvikle 
fiskeprodukter som kan finne plass i ernæringen i u-land i betyd
ningsfulle mengder.

FAO er også sterkt opptatt av oppgaver i forbindelse med en bedre 
utnyttelse av fiskeproduktene og -ressursene, og har nylig foreslått 
et globalt prosjekt med slike m ålsettinger for finansiering gjennom 
UN DP.

Instituttet opplyser at særlig D anm ark og Island med sine betydelige 
fiskeindustrier og fiskeforskningsressurser burde kunne yte viktige bi
drag til forskning og utrustning på dette felt.

Norges eksportråd  m ener at det på lenger sikt må være en m ål
setting å utvikle produkter og m arkeder som kan gi grunnlag foi 
lønnsom het basert på regulær eksport. D et er gjort betydelig innsats fra 
næringslivets side for å introdusere fiskeprotein til menneskeføde på 
flere m arkeder i A frika og Asia.

En vesentlig økning av aktiviteten på dette om råde vil kreve en inn
sats innen forskning, produktutvikling og m arkedsføring som over
stiger enkeltbedrifters kapasitet og ressurser. Som regel dreier det 
seg også om ustabile og lite kjøpekraftige m arkeder, hvilket innebærer 
stor risiko for tap på de nødvendige grunninvesteringer.

På denne bakgrunn kan det være nyttig med koordinering av virk
somheten i de nordiske land. D et m å være en forutsetning at næringsli
vet trekkes aktivt inn fra  starten av.

Norges fiskarlag  støtter medlemsförslaget.
Fiskeristyrelsen viser til at den internasjonale utviklingen på hav

rettens om råde har i 1977 m edført radikalt endrede forutsetninger for 
svensk fiske. F or å kunne fortsette fisket i N ordsjøen må Sverige kom 
me fram  til overenskomster med berørte kyststater.

D et er m uligheter for i en viss utstrekning å skape kompensasjon 
i Østersjøen for bortfall av svensk fiske i Nordsjøen.

U nder nåværende fiske er det periodevis vanskelig å få avsatt
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småstrømning. Skarpsild fra  Østersjøen har m an ikke kunnet selge 
i Sverige hverken på ferskfiskm arkedet eller til konservesindustrien.

Fangstene av skarpsild i Skagerak og K attegat går for den vesentligste 
del til tilvirkning av fór.

D et er overordentlig viktig at verdenshavenes proteinreserver tas 
vare på. Til det kreves det imidlertid et meget langsiktig arbeid med u t
vikling av ny teknologi for fangst og tilvirkning. Store investeringer 
m å gjøres i fangstfartøyer og fabrikkfartøyer.

På kort sikt synes den beste hjelp som Sverige kan tilby, være å 
stille passende tilberedt overskottsfisk til forføyning. I denne forbin
delse er det viktig at smakstilsetting i størst mulig utstrekning til
passes de lokale kostvaner.

Fiskeristyrelsen tilrår at Sverige stiller midler til disposisjon for 
frembringelse av en for u-landene passende fiskekonserver med over
skottet av skarpsild eller strømning som råvare. På grunn av råvarenes 
opprinnelse synes det hensiktsmessig at den vesentligste del av utvik
lingsarbeidet skjer innen landet. I  størst mulig utstrekning bør arbeidet 
koordineres med lignende innsats i de andre nordiske land. D et nye 
produkt bør introduseres i land med proteinm angel innen ram m en 
for bistandsprogrammet.

Havsfiskelaboratoriet viser til at verdens fiskefangst utgjorde i 
1976 i alt 72 millioner tonn hvorav 2/3 ble anvendt til konsum og 
1/3 til industrifisk. Ved FAO-sesjonen i Rom  1977 forutså m an at 
andelen av fisk til industrifisk ville synke til 1/6 i år 2000.

M edlemsförslaget har til hensikt å satse på utviklingen av nye pro
dukter som kan spises direkte eller i form  av foredlede varer. D et må 
imidlertid etter Havsfiskelaboratoriets mening dreie seg om nye pro
dukter som passer de ulike u-lands sm aksretninger og øvrige tradisjo
ner. P roduktene må være billige fo r å kunne m arkedsføres på en 
fremgangsrik måte.

Utviklingen av nye fiskeprodukter er således ikke noe spesielt 
nordisk problem, men et internasjonalt. I N orden har man imidlertid 
bedre forutsetninger enn på mange andre hold for å kunne lede og 
gjennom føre et 10-årsprogram som det skisserede. Ved en nordisk 
aksjon bør m an fra  begynnelsen prøve å knytte sakkyndige fra  u-land 
til prosjektet. Ved gjennom føringen av program m et bør spesielle hen
syn tas til de varme lands naturlige forutsetninger slik at resultatet ikke 
bare kan anvendes for industrifiskressurser i N orden, men også for 
ressurser i varm ere havom råder og i Sydatlanterhavet.

Statens jordbruksnäm nd  viser til at Sverige i mange år har levert 
tilberedte fiskeprodukter til u-land. Disse lands behov særlig av pro- 
teinrike m atvarer øker fra  år til år. Forutsetningene finnes for økede 
leveranser av svenske fiskeprodukter til u-land. På denne bakgrunn 
støtter jordbruksnäm nden medlemsförslaget.
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H andelskammaren i Göteborg  støtter i det alt vesentlige forslaget og 
m inner om mulighetene for å utnytte de erfaringer som allerede i dag 
finnes ved hjelpevirksom het der fiskekonserver er blitt anvendt.

Sveriges fiskares riksförbund  er helt enig i at fisken, som er p ro
teinrik mat, bør tas bedre vare på til menneskeføde. Forskning m å til 
fo r å finne passende produkter fo r m ottakeren og i en form  som han 
kan akseptere. Forbundet tro r at det vil være til stor fordel om den 
samlede nordiske erfaring ble ta tt vare på og dertil at forskning iverk
settes for å få fram  enda bedre produkter.

Forbundet støtter derfor medlemsförslaget helt ut.
Svensk fisk  viser til at Sverige i mange år har levert betydelige kvanta 

helkonserver fremstillet av svensk industri med sild som hovedråvare. 
Disse sildkonserver er levert gjennom SIDA’s bistandsvirksomhet, men 
også via W orld Food Program m e og andre hjelpeorganiasjoner.

D enne proteinrike og holdbare m at egner seg usedvanlig godt som 
bistandsprodukt. H jelpen bør kunne utbygges vesentlig. D ette forutsetter 
en planlegging vedrørende produksjon og distribusjon. De ulike 
u-lands konsumsjonsvaner vedrørende fiskeprodukter samt u-landenes 
ønskemål og behov bør gjøres til gjenstand fo r spesielle studier.

D et er utvilsomt meget å vinne om de berørte og lignende spørsmål 
løses gjennom et nordisk samarbeid. D et finnes innen de nordiske land 
en likeartet teknologi og stort sett samme råvarer som er aktuelle når 
det gjelder u-hjelp.

Svensk Fisk støtter derfor medlemsförslaget.
Sveriges industriförbund  stiller seg klart positivt til forslaget, m en 

finner en 10-års planleggingsperiode urovekkende lang og vil anbefale 
a t m an alvorlig undersøker mulighetene for å arbeide i et kortere tids
perspektiv.

Prosjektet bør være m arkedsorientert. Produktutviklingen m å der
for ta sikte på fiskeprodukter som er tilpasset u-landenes konsum 
sjonsvaner. På denne bakgrunn stiller forbundet seg tvilende til en kon
sentrert satsing på fiskemel eller fiskeproteinkonsentrat.

Industriforbundet tror mer på videreutvikling og modifisering av 
produkter med fisk-karakter tilsvarende dem  vi vil ha på vårt eget 
marked.

D et innebærer for svensk vedkom mende at man går videre på den 
innslåtte vei med ”SIDA-sill” o. s. v. samtidig som m an naturligvis 
fortsetter også på fiskeprotein-Iinjen.

Sveriges grossistforbund m ener at en utviklingsplan på forskningens 
om råde ikke bør innebære opprettelsen av en særskilt forskningsinn- 
retning på grunn av de betydelige investeringer dette vil medføre. 
Dessuten er det knapphet på kvalifisert personell.

Forbundet finner det i stedet m er hensiktsmessig å undersøke m u
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lighetene for å gi en arbeidsgruppe på nordisk nivå i oppdrag å utvikle, 
stille sammen og tilpasse det forskningsarbeid som allerede pågår i de 
enkelte nordiske land.

Remissinstanser som ikke støtter eller som går im ot medlemsförslaget

Nordiske:

N ordisk Andelsforbund  u tta ler a t det er riktig at en stor del av 
fangstene hittil er gått til produksjon av dyrefor.

De endrede og strengere kvoteregler for industrifisk og konsumfisk 
vil imidlertid endre dette forhold, slik at spisefisk bare vil bli foredlet 
til menneskeføde.

D ertil kom m er at en senkning av foredlingsgraden vil m edføre 
betydelige sysselsettingsproblemer.

D erfor går forbundet imot medlemsförslaget.

Danm ark:

Provinshandelskammeret viser til de usikre forhold vedrørende fis
keriene, herunder ikke m inst hvilke fiskesorter som vil kunne fiskes 
noenlunde kontinuerlig i de kom m ende 10 år. D et er derfor tvilsomt 
om det er rimelig å benytte arbeidskraft og penger til utarbeidelse av 
den 10-årsplan som er foreslått.

H andelskam m eret tilføyer at ingen forberedende skritt bør tas uten 
forutgående meget nøye konsultasjon med ikke bare fiskerivervet, 
men også produsentene av fiskevarer. V idere er handelskam m eret i 
tvil om produksjonsapparatet er så ensartet i de nordiske land at det 
vil være lønnsomt å utarbeide et felles nordisk produksjons- og avset- 
ningsprogram.

Sverige:

K om m erskollegium  m ener det er uklart om forslaget tar sikte på 
en utvidelse av m atvarebistanden til u-land ved større kvanta fiske
produkter og/eller en utvidelse av m arkedet for disse produkter ved å 
forsøke å utvikle dem for salg i u-landene.

F or så vidt forslaget gjelder m atvarebistand viser kollegiet til er
faringene vedrørende denne form  fo r bistand som det er redegjort 
for i den bistandspolitiske utredningens betenkning (SOU 1977: 13), 
hvor det bl. a. frem holdes at tiltak for å  oppnå en bedre nærings- 
standard i u-landene m å utgå fra  innenlandsk produksjon og tradisjo
nelle kostvaner. En langsiktig løsning av u-landenes m atvareproblem er 
m å bygge på en økning av deres egen produksjonskapasitet, påpeker 
utredningen videre.

Kollegiet m ener derfor at bistanden m å innrettes på disse tiltak.
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D erim ot bør m atvarebistand begrenses til mangelsituasjoner og u tfor
mes slik at den ikke hindrer u-landenes anstrengelser for å øke innen
landsk produksjon av mat.

G jelder forslaget derim ot å utvikle nordiske fiskeprodukter som pas
ser for avsetning til u-land, m ener kollegiet at dette neppe er et så 
viktig behov for u-landene at m an bør anvende forsknings- og bi
standsm idler hertil.

Kollegiet finner at det neppe er grunn til å støtte det fremlagte 
medlemsförslag.

Stockholm s handelskammare anser at fiskeriom rådet passer for 
felles nordiske anstrengelser fo r internasjonal utviklingshjelp. De nor
diske land bør dog innrette seg på å gi u-landene totalløsninger innen 
fisket som svarer til deres behov. H andelskam m eret m ener bestemt 
at det i N orden allerede i dag finnes kunnskap og teknologi på disse 
om råder som kan anvendes som en effektiv hjelp til selvhjelp. H andels
kam m eret er derim ot ikke overbevist om at et decenniums forskning 
m ed sikte på å øke ivaretakelsen av fangstoverskott i N orden utgjør 
det optim ale handlingsalternativet for å avhjelpe u-landenes protein- 
mangel.

Handelskam m eret kan derfor ikke støtte at det foreliggende forslag 
legges til grunn for bevilgning av midler.

Remissinstanser som ikke tar standpunkt til medlemsförslaget

Nordiske:

Nordisk industrifond  anser seg ikke kom petent til å  avgi uttalelse.

Danm ark:

Udenrigsministeriet har ingen m erknader til medlemsförslaget.
Industrirådet har ingen m erknader til medlemsförslaget.

Sverige:

Utrikesdepartementet tar ikke standpunkt til medlemsförslaget.
Styrelsen för internationell utveckling (SID A)  peker på sine erfa

ringer vedrørende fisk og fiskeprodukter i bistandssammenheng som 
viser betydelige vanskeligheter. Produktprisene er fo r høye. Svenske 
fiskeprodukter aksepteres ikke u t fra  smakssynspunkter. T ransport og 
lagring er ytterligere en komplikasjon.

M edlemsförslaget må bearbeides videre innen det behandles i M ini
sterrådet bl. a. vedrørende u-landenes ønskemål, avveining mellom 
nordisk bistand i form  av leveranser av fiskeprodukter og produk-
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sjonsstimulerende tiltak i u-land, forutsetningene for felles nordisk 
opptreden og innholdet i et eventuelt nordisk program . SIDA er be
redt til å medvirke ved en slik utredning.

3. Utvalget

Utvalget vil i likhet med forslagsstillerne henlede oppmerksom heten 
på kravene om en m er ressursbevisst økonomisk politikk. Parallelt 
herm ed gjør det seg gjeldene et sterkt behov for en jevnere og 
m er rimelig fordeling av verdens goder. K am pen m ot hungerkatastrofer 
og feilernæring appellerer til økt innsats fra de nordiske land.

Den nordiske produksjon av fisk og fiskeprodukter overstiger langt 
N ordens eget konsum, og alle de nordiske land har noe å bidra med 
til endring av ernæringspolitikken i de underutviklede land, hvor p ro
teinmangel og feilernæring representerer alvorlige problem er. U tvalget 
vil her peke på de nordiske lands m uligheter til verdifulle bidrag på 
forskningens og produktutviklingens område. D et samme gjelder fangst
metodene, ved bedre utnyttelse av redskapene og anvendelse av fangst
fartøyene på mest hensiktsmessig måte.

F ra  et utviklingspolitisk synspunkt er det viktig at m an tar i betrakt
ning at en stor del av verdens uutnyttede fiskeressurser synes å befinne 
seg utenfor kysten av en rekke av utviklingslandene. En sentral oppgave 
m å derfor være å satse på tiltak som kan bidra til å sette disse land selv 
i stand til i større omfang å utnytte egne fiskeressurser til menneskeføde. 
D ette kan bl. a. skje ved at de nordiske land stiller opplysninger til 
rådighet om fiskeriteknikk, om eksisterende produksjonsteknikk og om 
resultatene av nordisk forskning og produktutvikling.

U tvalget vil i denne forbindelse vise til a t FAO også er sterkt opp
tatt av problem er i forbindelse med en bedre ressursutnyttelse. O rga
nisasjonen har nylig foreslått et eget globalt prosjekt med slik m ål
setting for finansiering gjennom U N D P. De nordiske land bør under 
sin aktivitet samarbeide med FAO. Likeledes bør aktiviteten skje i 
nær kontakt med fiskernes og fiskeriindustriens organisasjoner i de 
nordiske land.

U nder henvisning til a t overføring av kunnskaper og utvikling av 
egne ressurser i utviklingslandene nødvendigvis tar tid, bør planleg
gingen også innrettes på utviklingslandenes aktuelle behov for nye og 
bedre næringsmidler. D et vil være hensiktsmessig å  legge hovedvekten 
på fisk og fiskeprodukter som er kjent i utviklingslandene og på nye 
produkter som kan tilpasses de ulike utviklingslands m atvaner og øvrige 
tradisjoner. P roduktene m å dessuten være billige for å kunne m arkeds
føres på en fremgangsrik måte. D et er viktig i denne forbindelse at man 
har for øyet utviklingslandenes fremtidige m uligheter til selv å kunne 
produsere eller skaffe seg disse produkter på en forholdsvis rimelig 
måte.
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Utviklingen av nye fiskeprodukter er ikke noe spesielt nordisk pro
blem, m en N orden har bedre forutsetninger enn mange andre land 
for å kunne gjøre en innsats på dette område. Ved program m ets 
gjennom føring bør spesielle hensyn tas til ressursene i de varmere 
havom råder.

U nder henvisning til det som er nevnt ovenfor, foreslår utvalget at 
rådet i anledning medlemsförslag A  506/e vedtar følgende rekom m an
dasjon:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å forberede en 
plan for

a) overføring av kunnskaper og teknikk til utviklingslandene 
for bedre utnyttelse av havets ressurser,

b) utvikling og tilvirkning av nordiske fiskeprodukter med sikte 
på utviklingslandenes aktuelle behov.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A ) Ilkka-Christian B jörklund (Skdl)

K jell-O lof Feldt (s) Sverrir Hermannsson (Sj)
Formann

Allan Hernelius (m) 

Johan J. Jakobsen (Sp) 

K nut Johansson (s)

Lars Korvald (Kr.F.) 

Jan-Ivan Nilsson (c)

Jón Skaftason (F.)

V. J. Sukselainen (K) 

Henrik W esterlund (Sfp)

Erlendur Patursson (Tvfl)

Kirsten Jacobsen (FP) 

H enning Jensen (S)

E rkki Tuomioja (Sd) 

Kåre Willoch (H)

llkka  Kanerva (K ok) 

Nathalie L ind  (V)

R eiu lf Steen (A)

R o lf Wirtén (fp)
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Medlemsförslag
om nordiskt samarbete för att förebygga uppkomsten av handikapp

(Väckt av V eikko Hanhirova, Bertil Jonasson, Ulla Järvilehto, Bror Lill
qvist, Thor Lund, V eikko Pihlajamäki, Petter Savola, Anna-G reta  
Skantz, Bernhardt Tastesen och H annu Tenhiälä)

Finlands riksdag har nyligen behandlat ett lagförslag angående spe
cialom sorger om utvecklingsstörda. Bland de i lagförslaget avsedda spe
cialom sorgerna ingår också förebyggandet av utvecklingsstörningar. A r
betet på att förebygga utvecklingsstörningar utgör ett vidsträckt forsk- 
nings- och arbetsfält. Endast genom insatser på detta om råde kan m an 
nå reella resultat om m an vill m inska antalet handikappade människor. 
D et finns starka motiv för att igångsätta ett energiskt nordiskt sam arbete 
när det gäller förebyggandet av utvecklingsskador och för att sam m an
föra de redan befintliga kunskaperna och ekonom iska resurserna på om 
rådet.

U tvecklingsskador uppstår såväl på fosterstadiet som i sam band med 
födseln och under tiden om edelbart därefter. M etoderna för att bota en 
utvecklingsskada efter det att den uppstått är alltjäm t begränsade. M an 
vet att flera faktorer m edverkar till uppkom sten av utvecklingsskador, 
antingen som bidragande eller direkta orsaker. Sådana faktorer är 
exempelvis åtgärder som sätts in under graviditeten eller vid födseln, nä
ringstillförseln, infektioner, giftiga äm nen i omgivningen, njutningsm e
del, sjukdom ar och läkemedel som används under graviditeten eller i 
samband med födseln. I fråga om flera av dessa faktorer är orsakssam
m anhanget i relation till utvecklingsskadom a ofullständigt utrett. Ändå 
kom m er nästan alla väntande m ödrar och föderskor under inflytande 
av dessa faktorer.

U nder de senaste åren har m an fäst stor vikt vid skador som orsakats 
under fosterstadiet av olika läkemedel och som leder till handikapp. E tt 
exempel på detta är thalidom id-katastrofen. D et är nödvändigt att med 
detta för ögonen fortlöpande utforska och kontrollera läkemedlen, eme
dan det ständigt görs forskningsrön som visar att läkemedel förorsakar 
teratogena störningar under fosterstadiet. D et finns skäl att tillskapa ett 
nordiskt register över teratogena läkemedel och att även på detta om 
råde få igång ett nordiskt forskningssamarbete.
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U nder födelseprocessen och under dagarna omedelbart efter födelsen 
utsätts barnet för stor risk att få sådana skador, som senare leder till 
handikapp. På senare tid har stor uppm ärksam het fästs vid det faktum  
att lindriga hjärnskador i relativt stort antal påträffas hos nyfödda. Så
dana skador leder senare till lindrig nedsättning av utvecklingssnabb- 
heten, till anpassningssvårigheter och även till karaktärsstörningar. D etta 
mbd-sym ptom kom plex (minimal brain damage) synes vara relativt all
m änt. Som fram hållits har m an först de senaste åren fäst större upp
m ärksam het vid detta.

I Finland har ett register över m edfödda missbildningar förts sedan år 
1964. Tills dato har uppgifter om ca 5 000 födda med missbildningar 
bokförts i detta register. De vid utvecklingsskador synliga organiska fö r
ändringarna är m era ovanliga och skadan kan ofta påvisas först långt 
efter födelsen. Registret över missbildningar kan således inte användas 
vid fortlöpande kontroll av utvecklingsskador och vid utredandet av 
orsaks-påföljdsrelationen.

D et finländska registret över missbildningar anses till sin uppbyggnad 
och sin verksam het vara ett av de bästa i världen. D et är uppenbart att 
m an genom att tilläm pa dess uppbyggnad skulle kunna skapa ett register 
över utvecklingsskador, genom vilket m an lika väl skulle kunna följa, 
påvisa och utforska störningar i sam band m ed utvecklingsskador och de 
faktorer som förorsakar dem. Genom  kunskap om dessa och genom att 
avlägsna deras skadeverkningar uppnår m an den tidigare näm nda m ål
sättningen att m inska antalet handikapp.

Enligt undertecknades mening bör en nordisk arbetsgrupp tillsättas 
för att undersöka hur m an skulle kunna vidareutveckla de handikapp
register som finns i de nordiska länderna eller eventuella nya m ot
svarande register i syfte att utforska orsakerna till utvecklingsskador 
och för att förebygga dessa.

Inledandet av ett nordiskt sam arbete inom det förebyggande arbetet 
när det gäller utvecklingsstörningar för att h indra uppkom sten av han
dikapp är ett intresse för samtliga nordiska länder. Sam m anförande av 
de ekonomiska forskningsresurserna och utnyttjande av den redan be
fintliga kunskapen samt upplysningsarbete är de m etoder som bör kun
na användas i ett samnordiskt preventivt arbete när det gäller utveck
lingsskador.

M ed hänvisning till vad som ovan anförts föreslår undertecknade att 
N ordiska rådet antar följande rekom m endation:
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N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att igång
sätta ett nordiskt sam arbete i syfte att förhindra uppkom sten 
av handikapp.

Helsingfors, Stockholm, Oslo och K øbenhavn den 10 maj 1977

V eikko Hanhirova (K) Bertil Jonasson (c)

Ulla Järvilehto (Skl) Bror Lillqvist (Sd)

Thor L und  (A ) V eikko Pihlajamäki (K)

Petter Savola (K ) Anna-G reta Skantz (s)

Bernhardt Tastesen (S) H annu Tenhiälä (K)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se Supplementband, s. 294)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats ett m edlem s
förslag om  nordiskt samarbete för att förebygga uppkom sten av handi
kapp. Förslaget behandlades vid utskottets möten i K öpenham n den 13 
decem ber 1977 och i Stockholm den 19 januari 1978.

1. M edlemsförslaget

I ett medlemsförslag, som väckts av Veikko Hanhirova, Bertil Jonas
son, U lla Järvilehto, Bror Lillqvist, Thor Lund, Veikko Pihlajamäki, P et
ter Savola, A nna-G reta Skantz, B ernhardt Tastesen och H annu Tenhiälä 
hemställes, att

N ordiska rådet m åtte rekom m endera N ordiska m inisterrådet att igång
sätta ett nordiskt samarbete i syfte att förhindra uppkom sten av handi
kapp.

Förslagsställarna anser, att det finns starka motiv för att igångsätta ett 
energiskt nordiskt samarbete när det gäller förebyggandet av utvecklings- 
skador och för att sam m anföra de redan befintliga kunskaperna och eko
nom iska resurserna på området. M etoderna för att bota en utvecklings- 
skada efter det a tt den uppstått är alltjäm t begränsade. O rsakerna får 
sökas på fosterstadiet och i samband med eller om edelbart efter födseln. 
Sådana faktorer är exempelvis åtgärder som sätts in under graviditeten 
eller vid födseln, näringstillförseln, infektioner, giftiga äm nen i omgiv
ningen, njutningsmedel, sjukdom ar och läkemedel som används under 
graviditeten eller i samband med födseln. I fråga om flera av dessa fak
torer är orsakssammanhanget i relation till utvecklingsskadorna ofull
ständigt utrett. I förslaget erinras vidare om den ökade debatten om ska
dor som orsakats under fosterstadiet av olika läkemedel och som leder 
till handikapp. E tt exempel på detta är thalidom id-katastrofen. D et är 
därför nödvändigt att fortlöpande utforska och kontrollera läkemedlen, 
em edan det ständigt görs forskningsrön som visar att läkemedlen föror
sakar s. k. teratogena störningar under fosterstadiet. D et finns skäl att 
tillskapa ett nordiskt register över teratogena läkemedel och att även på 
detta om råde få igångsatt ett nordiskt forskningssamarbete.

Förutom  riskerna under fosterstadiet utsätts barnet under födelsepro
cessen och under dagarna om edelbart efter födelsen för stor risk att få
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sådana skador, som senare leder till handikapp. P å senare tid har stor 
uppm ärksam het fästs vid det faktum  att lindriga hjärnskador i relativt 
stort antal påträffas hos nyfödda. Sådana skador leder senare till lindrig 
nedsättning av utvecklingssnabbheten, till anpassningssvårigheter och 
även till karaktärsstöm ingar. Registrering av missbildningar förekom m er 
i de nordiska länderna m en kan inte användas vid fortlöpande kontroll av 
utvecklingsskador och vid utredandet av orsaks-påföljdsrelationen.

De vid utvecklingsskador synliga organiska förändringarna ä r  m era 
ovanliga och skadan kan ofta påvisas först långt efter födelsen.

Enligt förslagsställarna bör därför en nordisk arbetsgrupp tillsättas för 
att undersöka hur m an skulle kunna vidareutveckla de handikappregister 
som finns i de nordiska länderna eller eventuella nya m otsvarande regis
ter i syfte att utforska orsakerna till utvecklingsskador och för att före
bygga dessa.

Inledandet av ett nordiskt sam arbete inom det förebyggande arbetet 
när det gäller utvecklingsstörningar för att h indra uppkom sten av handi
kapp finner förslagsställarna vara ett intresse för samtliga nordiska län
der. Sam m anförandet av de ekonomiska forskningsresurserna och utnytt
jande av den redan befintliga kunskapen sam t upplysningsarbete är de 
m etoder som bör kunna användas i ett samnordiskt preventivt arbete när 
det gäller utvecklingsskador.

2. Remissyttranden

Rem issyttranden har inkomm it från  nedanstående myndigheter och 
organisationer:

Nordiska hälsovårdshögskolan 
Nordiska läkemedelsnämnden 
N ordiska näm nden för handikappfrågor 
6 :e N ordiska kongressen för perinatal medicin

Danmark:
Indenrigsministeriet 
Socialministeriets internationale kontor 
Socialstyrelsen
D en almindelige danske Lægeforening 
Dansk Sygeplejeråd
De samvirkende Invalideorganisationer (DSI)
Den almindelige danske Jordem oderforening

Finland:
Finlands akademi, vetenskapliga centralkom missionen
M edicinalstyrelsen
Ålands landskapsstyrelse
M annerheim s bam skyddsförbund
Invalidförbundet
Väestöliitto (Finska befolkningsförbundet)
Finlands läkarförbund

17—770426. Nordiska rådet
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Finlands sjuksköterskeförbund
Kehitysvam m aliitto —  Förbundet utvecklingshämning 
Invalidstiftelsen

Norge:
Sosialdepartem entet
A potekkontoret
K ontoret for psykiatri
Hygienekontoret
Institutt for farm akoterapi
Universitetet i Oslo, Hygienisk institutt
Universitetet i Oslo, Institutt for medisinsk genetikk
Rikshospitalet, Barnekirurgisk service
Rikshospitalet, Barneklinikken
Rikshospitalet, Kvinneklinikken
Rikshospitalet, N evrokirurgisk avdeling
Oslo kommune, Ullevål sykehus
Sophies m inde ortopedisk hospital
Sentralsykehuset i Akershus
Stadsfysikus i Oslo
Sentralinstituttet for cerebral parese
Funksjonshemmedes fellesorganisasjon (FFO)
N orsk Sykepleierforbund 
Den norske lægeforening

Sverige:
Socialstyrelsen 
Statens handikappråd 
M edicinska forskningsrådet
Svenska hälso- och sjukvårdens tjänstem annaförbund 
H andikappförbundens centralkom m itté 
D e handikappades riksförbund (DHR)

2.1. Remissinstanser som tillstyrker medlemsförslaget

Nordiska hälsovärdshögskolan tillstyrker helt förslaget och anför att 
sam arbete mellan de nordiska länderna kan med sannolikhet öka möjlig
heterna att förhindra uppkomsten av utvecklingsstörningar och m edfödda 
missbildningar, genom att tillgängliga forskningsresurser, ekonomiska så
väl som personella, kan utnyttjas m era rationellt. Hälsovärdshögskolan 
finner det också angeläget och rationellt a tt all befintlig kunskap i äm net 
systematiskt samlas och sammanställs på en plats, a tt ett nordistk register 
över teratogena läkemedel etableras, samt att likformiga nationella re
gistreringssystem i de olika nordiska länderna över utvecklingsskador 
utform as.

Nordiska läkemedelsnämnden  erinrar om att under senare år bl. a. som 
följd av talidom idkatastrofen generellt ställts större krav på undersökning 
av eventuell teratogen ( =  missbildande) effekt vid registrering av läke
medel. Beträffande äldre läkemedel finns ej någon systematisk prövning. 
A ntalet läkemedel med idag känd teratogen verkan är enligt näm nden
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relativt litet. Dessa finns redovisade i internationella uppslagsverk. N äm n
den ser därför ej något behov av ett separat nordiskt register över terato
gena läkemedel.

N äm nden vill sålunda ej rekom m endera större projekt inom  läkem e
delsområdet. N äm nden är dock beredd att, om så erfordras, bidraga till 
att förm edla biverkningsinform ationer från de nordiska länderna och att 
härvid ta  initiativ till en samordning av ländernas biverkningsrapporter. 
D etta som ett komplement till det samarbete som redan idag finns såväl 
på nordiskt plan som innanför W HO, vars biverkningscentral från 1978 
placeras i Sverige.

Beträffande förslaget om att tillsätta en nordisk arbetsgrupp med upp
gift att bl. a. vidareutveckla de nordiska handikappregister som finns eller 
att ta fram  nya register ansluter sig näm nden till förslaget. Dock fram 
hålls att arbetet redan från  början bör inriktas på en vidareutveckling i 
i sam arbete med andra internationella organisationer.

Indenrigsministeriet i D anm ark som i ärendet hört sundhedsstyrelsen, 
pekar på pågående verksamhet för förhindrande av födselskador, t. ex. 
som ett led i havandeskapsprofylaxen samt forskningen inom om rådet 
prental genetik. Verksam het pågår också inom den s. k. biverknings- 
näm nden. E fter födseln tillkommer profylaktiska läkarundersökningar, 
vaccinationsprogram m. m., som står under sundhedsstyrelsens kontroll. 
Viss verksamhet pågår för att upprätta register över m edfödda missbild
ningar. Sundhedsstyrelsen fram håller med stöd av ministeriet a tt ömse
sidig orientering på nordiskt plan skulle vara givande. T. ex. kunde man 
upprätta en lista över de institutioner och m yndigheter som skulle vara 
intresserade av upplysningar i det aktuella äm net från  andra nordiska 
länder.

Den almindelige danske Lægeforening  erinrar om att i de enskilda 
länderna och även inom E G  pågår visst registrerings- och forsknings
arbete. En noggrann registrering av alla pågående aktiviteter anser fö r
eningen vara ett nödvändigt första steg. N ationellt beviljade forsknings
anslag måste vidare fullföljas. Föreningen vill dock i övrigt tillstyrka för
slaget med hänsyn till m öjligheterna att utnyttja samlade erfarenheter.

D ansk Sygeplejeråd och Den almindelige danske Jordemoderforening  
tillstyrker medlemsförslaget. De samvirkende Invalideorganisationer väl
kom nar förslaget att på nordiskt plan upprätta register över barn med 
m edfödda handikapp, något som är en förutsättning för effektiv profylax. 
M edlemsförslaget begränsas till foster- och födselskador. Em ellertid bör 
enligt organisationernas uppfattning forskning även om invalidiserande 
sjukdom ar och andra invaliditetsorsaker intensifieras. V idare näm ns ett 
antal exempel på aktiviteter som berör medlemsförslagets område, till 
exempel att det arvsbiologiska institutet vid Köpenham ns universitet 
forskar angående genetiskt betingade handikapp, att register upprättats 
över blinda barn samt att i de nordiska länderna på nationellt plan pågår
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sam arbete mellan ögonläkare och blindorganisationer för att främ ja of- 
talm ologisk forskning och förebyggande arbete. D etta arbete borde sam
ordnas på nordiskt plan m ed deltagande av offentliga myndigheter.

Finlands akademi, vetenskapliga centralkommissionen  anser att den 
medicinska forskningen rörande de faktorer, som m enligt påverkar fost
rets och barnets utveckling och möjligen orsakar bestående utvecklings
skador, de senaste årtiondena gjort avsevärda framsteg. M ycket kan dock 
ännu göras och akadem ien finner därför medlemsförslaget m otiverat och 
värt understöd. Akadem ien påpekar, att m an vad avser genetiska faktorer 
i förebyggandet av handikapp redan har nordiskt samarbete. A tt fördjupa 
och stöda detta sam arbete skulle främ ja verksam heten på om rådet på 
m ånga olika sätt. V idare erinras om det i F inland verksam m a registret 
över missbildningar vilket ansluter sig till handikappfrågor och fram hål
ler att m an bör u treda m öjligheterna att harm onisera de nordiska registren 
sam t i synnerhet u treda hur m an kunde utnyttja registren i det förebyg
gande arbetet.

Ålands landskapsstyrelse förordar medlemsförslaget.
M edicinalstyrelsen anser förslaget värt understöd och att saken till en 

början borde utredas i en nordisk arbetsgrupp.
Finska befolkningsförbundet anser att förebyggandet av handikapp 

även inom  ram en för hela befolkningen är mycket önskvärt u r mänsklig 
synpunkt, m edicinskt möjligt och nationalekonom iskt lönsam t och till
styrker därför förslaget. I  praktiken är em ellertid förebyggande arbete 
svårt. Vissa handikappgrupper, vilkas orsaker är kända, kan förebyggas 
i den m ån just för dem kunnat utvecklas en lämplig teknik, som också kan 
genom föras i praktiken. M an bör inte in rätta de i m edlem sförslaget näm n
da registren på alltför lätta grunder, utan m an bör noggrant överväga, 
om  m an med några register kan nå praktiska resultat. Så anser förbundet 
a tt t. ex. ett handikappregister, som skulle förutsätta en noggrann orsaks- 
diagnos (etiologisk diagnos), redan i förväg döm t att misslyckas.

Förbundet ställer sig frågan vilka förebyggande åtgärder som skulle 
lyckas bättre på nordiskt plan än på nationellt plan. Å tm instone skulle 
t. ex. register över läkemedlens skadeverkningar dra nytta av att registret 
på detta sätt skulle om fatta flera än i varje enskilt land för sig. Å  andra 
sidan kunde en nordisk arbetsgrupp aktivera även till sådana åtgärder, 
som m an lika b ra kunde vidta inom  nationella ram ar, m en som m an av en 
eller annan orsak inte har få tt i gång. Förbundet vill sålunda förorda m ed
lemsförslaget åtm instone så långt, att m an skulle tillsätta en arbetsgrupp 
för att grundligt dryfta m öjliga praktiska åtgärder på detta område.

Förbundet utvecklingshämning  u ttrycker förhoppningen, att m an ge
nom  behandlingen av saken bistår forskningen och inform ationen rörande 
handikapp i de nordiska länderna. Enligt förbundets uppfattning borde 
det planerade sam arbetsorganet ha möjligast bred bas med representanter 
både fö r politiska beslutsfattare och tjänstem anna- och expertgrupper 
sam t för de centrala organisationerna på området.
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Utvidgning av register över missbildningar till register över utveck
lingsskador i varje land finner förbundet ändamålsenlig m en den föru t
sätter m ånga förberedande åtgärder. D e är nödvändiga också i Finland, 
även om systemet till vissa delar redan är i bruk.

Slutligen pekar förbundet på de etiska och sociala aspekterna på före
byggandet av handikapp, vilka borde utredas i detta sammanhang.

Invalidstiftelsen  påpekar att varje nordiskt land representerar en så 
liten befolknings- och resursgrundval, att krafterna inte räcker till för 
en fullödig handikappforskning i varje land för sig. D et är nödvändigt 
med samarbete i fråga om forskning och profylax. Stiftelsen stödjer fö r
slaget om att skapa ett register över utvecklingsstörningar på samnordisk 
bas och vill fästa speciell uppm ärksam het vid tvärvetenskapligt samarbete, 
varvid m an utom  det rent medicinska m aterialet i tillräcklig m ån skulle 
klarlägga t. ex. de sociologiska aspekter, som är förknippade med planen 
i fråga och med andra pågående om fattande undersökningar fö r att be
käm pa och förebygga bl. a. som folksjukdom ar ansedda sjukdom ar. Det 
nya registret kunde användas tillsammans med andra register. U tom  med 
det i medlemsförslaget näm nda registret i F inland över missbildningar 
vore det skäl att i det förberedande skedet bekanta sig med t. ex. Finlands 
cancerregister som anses mycket bra.

Invalidstiftelsen föreslår, a tt m an överväger, huruvida m an på N or
diska rådets initiativ i samband med detta ärende eller som ett separat 
samnordiskt projekt borde u tarbeta en modell för sjukdomsregister. Om 
man skapar ett register för varje ändam ål utan att ta  hänsyn till behovet 
av koordinering, kan det visa sig vara en övermäktig uppgift att sedan 
ändra de redan förefintliga registren. V idare vore det ändamålsenligt att 
på nordiskt plan dryfta behovet av olika sjukdom sregister även m era 
generellt. M an borde klarlägga, för vilka sjukdom ar eller symptomkom
plex m an i dag har registeruppgifter, uppgifternas täckningsom råde och 
pålitlighet sam t över vilka sjkdom sgrupper sådana register borde skapas 
och prioritetsordningen dem  emellan.

Sosialdepartementet i Norge, som inhäm tat ett stort antal underrem is
ser, stöder i princip medlemsförslaget men hänvisar till att ett stort antal 
alternativa synpunkter vad gäller den praktiska uppläggningen av arbetet 
har inkommit. Bland dessa underrem isser fö rordar A potekkontoret fö r
bättrad registrering av läkemedlens betydelse för missbildningar hos de 
nyfödda. En förutsättning för att en sådan registrering skulle vara värde
full är, att den om fattar ett mycket stort antal gravida kvinnor. Den skul
le kräva stora ekonomiska och personella resurser och en om fattande 
insamling och bearbetning av data. F ör närvarande har man inte på na
tionellt plan tillräckliga resurser härför.

Kontoret fo r psykiatri stöder helt medlemsförslaget liksom även H y- 
gienekontoret, som pekar på att det norska födelseregistret och Sentral- 
registret för ärftliga skador skulle kunna vara till nytta i ett föreslaget 
nordiskt samarbete.
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Instituttet for farm akoterapi anser det mycket påkallat att varje läkare 
eller läkarm ottagning, som kontrollerar gravida kvinnor, systematiskt 
registrerar vilka läkemedel som vederbörande nyttjar (utöver andra fak
torer som kan leda till fosterskador). Institutet stöder därför förslaget, 
särskilt med hänsyn till läkemedel, och anser att sådan registrering bör 
genom föras snarast och helst på nordisk basis för att den skall få den 
bredd som erfordras. Förslaget befinns något diffust u tform at m en insti
tu te t tolkar det att gälla att förhindra fosterskador som kan m edföra 
handikapp. Sådana skador registreras t. ex. vid institutet för hygien och 
socialmedicin i Bergen.

Universitetet i Oslo, H ygienisk institutt, hänvisar till det arbete för ko
ordinering av den medicinska registreringen som utförs av NOM ESKO. 
Registreringen av de nyföddas och småbarnens hälsotillstånd är ett nöd
vändigt första steg för att finna orsakerna till sjukdom ar och funktions- 
häm ningar hos barn. Institutet finner det önskvärt att etablera ett nordiskt 
sam arbete på detta område. E tt sådant samarbete skulle också verka sti
m ulerande på den etiologiska forskningen, något som är erforderligt. 
M edlemsförslagets definition av handikapp förefaller institutet något 
oklar. En första uppgift för den föreslagna arbetsgruppen bör vara att 
vidareutveckla existerande handikappregister och undersöka huruvida 
nya register kan upprättas för att belysa orsakerna till utvecklingsskador.

Rikshospitalet, B arnekirurgisk service och Barneklinikken  tillstyrker 
förslaget. D et erinras om att m edfödda missbildningar registreras i Norge 
genom födselanmälningar, varigenom m an erhåller ett varningssystem 
som reagerar om en viss missbildning skulle öka på ett påfallande sätt. 
Det föreslagna registret över teratogena läkemedel skulle förutsätta 
tillgång till ett stort m aterial för att med säkerhet kunna påvisa den te ra
togena effekten. D et är därför lämpligt med nordiskt samarbete härvidlag. 
Barneklinikken finner att form uleringen om skador i anslutning till födel
sen är något diffust utform ad och tvivlar på att detta område läm par sig 
för nordiskt samarbete utöver det som redan pågår.

Rikshospitalet, K vinneklinikken, anser att ett gemensamt registrerings- 
schema för havandeskapskontroll, födelsens förlopp och neonatalperio- 
den vore önskvärt och stöder därför förslaget.

Rikshospitalet, Nevrokirurgisk avdeling, anser knappast att förbättrad 
registrering skulle bidra till kunskapen om orsakerna till hjärnskador. 
I ”Nordisk Pediatrisk Selskap” , pågår redan ett samarbete. E tt eventuellt 
utvidgat forskningssam arbete borde företas i regi av ett redan existerande 
organ och måste utgå från helt andra premisser än en ensidig registrering.

Oslo kom m une, Ullevål sykehus (professor Ole J. Malm) stöder m ed
lemsförslaget och anser att en nordisk samarbetsgrupp för vidareutveck
ling av handikappregistren snabbt bör kunna tillsättas. G ruppen bör också 
behandla frågan om ett nordiskt register över teratogena läkemedel och 
gärna även teratogena m iljöfaktorer. V idare erinras om medlemsförslaget
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A 513/k om ett nordiskt medicinskt-genetiskt institut. E n samordning av 
de båda medlemsförslagen torde vara till fördel för deras praktiska ge
nomförande.

Stadsfysikus i Oslo anser att förslaget kan innebära ett metodologiskt 
mycket svårt arbete, som kräver insatser av avsevärda intellektuella och 
ekonomiska resurser. En rekom m endation bör ej ges m ed m indre man 
säkerställer att tillräckliga anslag kan beviljas. Som ett första steg bör 
anslaget till det norska födelseregistret ökas.

Funksjonshem m edes fellesorganisasjon och N orsk sykeplejeforbund  
tillstyrker medlemsförslaget.

Den norske lægeforening anser att ett sam arbete på forskningsområdet 
skulle betyda ökade möjligheter till fördelning och samordning av forsk
ningsuppgifter. Föreningen erinrar om pågående sam arbete inom ramen 
för NOM ESKO vad avser födelseregistrering. M ålet för detta  samarbete 
är samordning av denna registrering i de nordiska länderna, så att den 
blir en gemensam bas för jämförelse och bearbetning av data. Arbetet 
med medlemsförslaget bör enligt föreningens uppfattning sam ordnas med 
detta pågående samarbete. Föreningen anser att en nordisk arbetsgrupp 
bör tillsättas med representanter för hälsomyndigheter, gynekologer, pe
diatriker, födelseregister och gentiker för att åstadkom m a bästa möjliga 
samordning av pågående arbete och forskningsprojekt.

Svenska hälso- och sjukvårdens tjänstemannaförbund, som tillstyrker 
förslaget, anser att de faktorer som misstänks kunna orsaka utvecklings
störning tenderar att öka. D et är därför m ycket angeläget a tt forskningen 
inom detta om råde intensifieras. V idare erinras om att rationalisering och 
den alltmer komplicerade tekniken på arbetsplatserna har en benägenhet 
a tt slå ut de lättare utvecklingsstörda från  arbetsm arknaden. En gem en
sam nordisk satsning på förebyggande åtgärder bör enligt förbundet kunna 
ge resultat i form  av minskade antal handikappade.

De handikappades riksförbund, D H R, ställer sig mycket positiv till ett 
vidgat nordiskt samarbete. Forskningsresurserna kan därigenom utnyttjas 
bättre, liksom de redan befintliga kunskaperna. Enligt D H R :s uppfattning 
behövs en vidgad nordisk samverkan även när det gäller a tt förebygga 
andra handikapp än utvecklingsskador och dess förhoppning är a tt sam 
arbetet senare skall vidgas till a tt gälla andra forskningsfrågor inom handi
kappom rådet.

2.2. Instanser som tillstyrker och dessutom fram för särskilda yrkanden  
och förslag

6:e Nordiska kongressen för perintal medicin  som ej erhållit förslaget 
på formell remiss, erinrar om att i N orge och Sverige finns likartade m edi
cinska födelsemeddelanden som i dessa länder utgör basen fö r perinatal-
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statistiken. Om detta födelsemeddelande gjordes enhetligt inom de nor
diska länderna skulle m an erhålla en utom ordentligt värdefull bas för 
bredare och säkrare bestäm ning av de faktorer som är  av betydelse för 
m odem s, fostrets och den nyföddes hälsa.

F ö r a tt på bästa sätt utnyttja fördelarna av ett enhetligt nordiskt m edi
cinskt födelsemeddelande bör enligt kongressens uppfattning ett centralt 
nordiskt perinataltregister upprättas. Till detta register skulle då enhetligt 
insamlade uppgifter inflyta, och samtidigt som vart land kan ta  fram  den 
statistik som det önskar, skulle m an också få  fram  enhetligt bearbetade 
data av största värde för förbättring av perinatalvården.

Socialministeriet i D anm ark, som inhäm tat yttrande från socialstyrel
sen, ansluter sig till dennas synpunkter. Styrelsen anser, att det f. n. ej 
föreligger tillräckligt underlag för att tillsätta en nordisk arbetsgrupp. 
Om m an ändå tillsätter en arbetsgrupp, bör dess direktiv vara m era vid
sträckta än vad som anges i medlemsförslaget. Styrelsen anser det vara 
bättre att i första hand tillsätta en grupp för a tt kartlägga pågående ar
bete fö r att förebygga handikapp i N orden samt för att form ulera de 
problem ställningar, som bör tas upp nationellt eller på nordiskt plan.

Invalidförbundet r. f. i F inland tillstyrker förslaget. D å problem en i de 
olika länderna till stor del sam m anfaller finner m an det ändamålsenligt att 
sträva till att gem ensamt klarlägga dem. Förbundet konstaterar, att av 
m otiveringarna fram går att strävan är utredning av faktorer som föror
sakar psykisk utvecklingsstörning. Å  andra sidan anses i förslaget, a tt be
greppet utvecklingsstörning om fattar också m edfödda fysiska handikapp, 
som fram trätt i barndom såldern. D etsam m a gäller om m otiveringarna 
till den nya lagen om vård för utvecklingsstörda i F inland. I  dem  finns 
en m otstridighet mellan begreppet utvecklingsstörning och specialom 
sorgens vårdåtgärder. Om det föreslagna sam arbetet förverkligas, borde 
i det även ingå förebyggande av fysiska utvecklingsskador.

Finlands läkarförbund  anser det absolut nödvändigt, att m an med alla 
m öjliga medel försöker h indra uppkom sten av utvecklingsskador. D etta 
förutsätter dock intensivt forskningsarbete, som redan enligt de nuvarande 
kunskaperna kraftigt bör förankras i medicinsk grundforskning. Även 
internationellt sam arbete ä r  nödvändigt.

Förbundet anser a tt m an under beaktande av att utvecklingsskadom a 
uppkom m er antingen som ärftlig sjukdom, eller på grund av skador som 
uppkom m it i sam band m ed graviditeten eller födseln, bäst avhjälper dessa 
skador genom att fö rbättra  m ödravården, födselbevakningen och vården 
av sjuka nyfödda. I fråga om ärftliga och teratogena faktorer kan m an 
därem ot organisera m ycket m era än m an nu  gör i Finland. F inska be- 
folkningsförbundet som sköter ärftlighetsrådgivningen lider dock brist 
på arbetskraft. Läkarförbundet finner, a tt vårdprincipem a under gravi
diteten, födseln och av de nyfödda är enhetliga i de nordiska länderna, 
vilket möjliggör insamling av ett hom ogent databestånd. D ata i alla nor-
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diska länder kunde följaktligen sam m anföras till ett representativt m ate
rial. Finlands erkänt utom ordentliga register över missbildningar kunde 
fungera som grundmodell, men utvidgningen av dess verksam het skulle 
kräva avsevärda ekonom iska arrangemang.

Förbundet vill erinra om att en annan form  för fruktbart sam arbete 
vore en central i stil m ed det nya fostervattenlaboratoriet på K vinno
kliniken vid Helsingfors universitets centralsjukhus, där man i sam 
arbete m ed andra forskningscentraler systematiskt kunde kartlägga i 
olika länder förekom m ande avvikelser och försöka förebygga dem. L ika
så kunde m an i testningen av diagnostiska vård- och apparatlösningar 
sträva till allt djupare samarbete.

Finlands sjuksköterskeförbund  tillstyrker förslaget m en vill fästa upp
m ärksam heten vid ett antal synpunkter:

H andikapp uppstår, förutom  i de sam m anhang som fram förs i m ed
lemsförslaget, också till följd av genetiska störningar. I medlemsförslaget 
anförs, a tt handikapp uppstår bl. a. under perioden om edelbart efter fö 
delsen. De uppstår också senare. Också dylikt senare uppkom m et handi
kapp bör beaktas då m an planerar förebyggandet av utvecklingsstörningar. 
I förslaget konstateras vidare, a tt organiska förändringar ofta kan kon
stateras först långt efter födelsen, och registret över missbildningar kan 
sålunda inte bistå vid uppföljningar av handikappet och vid utredningen 
av förhållandet mellan orsak och verkan. Enligt sjuksköterskeförbundets 
åsikt borde em ellertid handikappregistret utvecklas så, a tt de kunde ge 
bistånd i ovannäm nda frågor.

M annerheims barnskyddsförbund  tillstyrker och föreslår dessutom att 
ytterligare om råden tas m ed i sam arbetet, främ st åtgärder för a tt före
bygga prem aturer (dvs. fö r tidiga födslar), i synnerhet utvecklande och 
harm onisering av lagstiftningen på om rådet sam t harm onisering av grun
derna för sjukledighet på grund av sjukdom ar och störningar under gravi
ditet, kartläggning av sam arbetsbehoven inom  ärflighetsforskning och 
-rådgivning, harm onisering och stabilisering av vaccinering m ot röda 
hund. Förbundet anser även att m an kunde utreda m öjligheterna att 
m inska antalet aborter sam t sträva till a tt upphöra a tt använda dessa som 
preventivmedel, eftersom även lagliga aborter konstaterats ha skadliga 
verkningar på senare graviditeter sam t m edföra risk för skador hos senare 
födda barn. U tom  läkemedelsregistret och forskningssam arbetet borde 
också läkemedelsupplysningen utvecklas.

Sentralsykehuset i Akershus  erinrar om den registrering, som utförs i 
medicinsk födelseregister i Norge, som kontinuerligt övervakar m ed
födda missbildningar, för tidiga födslar och dödfödslar, som ger m öjlig
het a tt slå larm  om de skulle visa en oväntad ökning. D etta system syftar 
också till att spåra orsaksfaktorer och synes m otsvara intentionerna i m ed
lemsförslaget. I sam m anhanget erinras även om det sam arbetet som pågår 
inom NOM ESKO, som har en särskild grupp fö r medicinsk födelseregist-
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rering. M ålsättningen för denna grupp är en samordning av den m edi
cinska födelseregistreringen i N orden för att ge en gemensam grundval 
fö r jäm förelse och bearbetning av data. Behandlingen av medlem sförsla
get bör därför samordnas med detta arbete inom NOM ESKO och grun
das på redan förefintliga födelseregister. U pprättandet av nya register 
torde endast komplicera förhållandena och vara onödigt resurskrävande. 
E n  lösning bör således avse existerande födelseregister och syfta till att 
arbetet kan koordineras och erfarenheterna samordnas.

Professor Sverre Halvorsen vid Ullevål sjukhus anser att det finns stort 
behov av samordning i olika form er av diagnostik och uppföljning be
träffande barn som riskerar funktionshäm ningar. Sådana undersökningar 
pågår i de flesta länder. Genom en samordning skulle man kunna uppnå 
bättre planläggning och större kunskap om orsakerna till funktionshäm 
ningar. E tt alternativ till medlemsförslagets modell vore att in rätta en 
styrningsgrupp, som m edverkar i organiseringen och samordningen av de 
undersökningar som pågår för att m era i detalj klarlägga orsakerna till ut- 
vecklingshämningar.

M edicinska forskningsrådet i Sverige konstaterar sammanfattningsvis 
att det finns ett stort behov av en utökad bred grundforskning till tilläm 
pad forskning vad gäller uppkom sten av olika handikapp; a tt det i Sverige 
finns flera centrala register och kom m ittéer som kan utnyttjas fö r en 
planering och samordning av forskning inom vissa delar av forsknings
fältet; sam t a tt försök till en internationell sam ordning vad gäller främ st 
epidemiologiska aspekter av morfologiska missbildningar pågår.

M edicinska forskningsrådet finner att ett nordiskt sam arbete vad gäller 
forskning rörande förebyggande av handikapp kan vara motiverat. E fter
som erfarenheterna av samordning av forskning på detta fält på nationell 
nivå ännu är begränsade och då ett samarbete på bredare internationell 
bas påbörjats vad gäller morfologiska missbildningar bör ett sådant sam 
arbete först ske försöksvis och då berörda begränsade, relativt konkreta 
och väldefinierade projekt som utvärderas kontinuerligt. D etta skulle 
kunna ske genom att man skapar nordiska planerings- eller initiativgrup
per, eller genom att ett pilotprojekt genomförs. E tt sam m anförande av 
nordiska ekonomiska forskningsresurser på detta om råde bör enligt rådets 
mening ej ske, åtm instone inte för närvarande. M ot bakgrund av redan 
tillgängliga register av olika slag sam t det stora utbudet av litteratur i 
internationella tidskrifter eller databanker finner rådet det inte lämpligt 
att i dagens läge starta ytterligare nordiska register över handikapp eller 
teratogena läkemedel. D ärem ot kan det vara befogat med ett utökat u t
byte av inform ation till exempel mellan existerande register och plane
ringsorgan.

H andikappförbundens centralkom m itté  som tillstyrker förslaget, kon
sta terar att det väsentligen avser frågan om att förebygga handikapp hos 
barn, och anser att det finns goda skäl att utveckla ett m era intensivt
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internordiskt utbyte av erfarenheter och forskningsresultat på detta om 
råde.

Inte minst anser centralkom m ittén det av värde a tt jäm föra och u t
värdera m etoder och organisation fö r detta förebyggande arbete. U t
gångspunkten m åste vara en uppsökande verksamhet, bl. a. i form  av 
årliga hälsokontroller av alla barn  i förskoleåldern och utbyggnad av 
hälsokontrollen i skolorna. Till de m etoder som här kan behöva utvecklas, 
utvärderas och användas hör det s. k. BOEL-testet (bilcken orienterar sig 
efter ljud). Även med tätare kontroller och bättre m etoder i det diagnos
tiska arbetet är det dock svårt a tt ställa en säker diagnos hos små barn. 
D et kom m er sålunda alltid att bli svårt att förutsäga den intellektuella 
utvecklingen hos m ånga små barn. D et gör a tt de flesta läkare föredrar 
att avvakta innan de rekom m enderar någon åtgärd om ett barn visar sen 
utveckling. Men följden av detta är a tt de särskilda insatser, i form  av 
intensiv barnom org eller annat, som borde sättas in så tidigt som möjligt 
blir uppskjutna i flera år i en stor del av fallen. Och även om barnet 
aldrig blir diagnosticerat som utvecklingshämm at utan ”bara” som svag- 
begåvat, skulle en tidig stim ulerande behandling kunna göra stor nytta. 
Centralförbundet pekar på att viss forskning gör det sannolikt a tt många 
m iljöbetingade förståndshandikapp kan förebyggas genom en tidig stim u
lerande behandling av god kvalitet. Förbundet noterar, att i förslaget ta 
las väsentligen om olika medicinska och medicinskt statistiska åtgärder. 
D et finns därför anledning att mycket m er understryka att även social, 
pedagogisk och psykologisk expertis måste engageras i det uppsökande 
och förebyggande arbetet, inte minst föräldrars erfarenheter.

I anledning av förslagets form ulering om handikappregister uttrycker 
förbundet förhoppningen att därm ed icke avses något allm änt handikapp
register. D ärm ed kan i vissa fall speciella register för särskilda ändam ål 
vara till nytta.

2.3. Remissinstanser som väsentligen avstyrker förslaget

Sentralinstituttet for cerebral parese i Norge anser att existerande regi
strering av skador hos nyfödda ger små möjligheter till förståelse av o r
sakerna till olika typer av handikapp. Registreringen är ett föga lämpligt 
instrum ent fö r a tt förebygga sådana skador, utom  i helt speciella fall. 
En vidareutveckling av registreringen skulle därför inte ge något väsentligt 
bidrag till kunskapen om handikapp. En bättre sam ordning av pågående 
forskning i N orden skulle vara lämplig men borde ske genom fackliga 
kanaler och ej genom politiska beslut.

Institutt fo r medisinsk genetikk anser att medlemsförslaget i första hand 
avser samarbete angående effekten av yttre faktorer och om registrering 
av teratogena effekter. En betydande del av m edfödda missbildningar 
är emellertid helt eller delvis genetiskt betingade och arbetet för a tt fö re
bygga sådana skulle ej vara m eningsfullt u tan ett betydande inslag av
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m edicinsk-genetisk forskning. Institutet vill därför se det aktuella m ed
lem sförslaget i sam band m ed förslaget om sam arbete rörande medicinsk 
genetik (A 513/k). D etta förslag kan sägas vara m era om fattande än för
slaget A  508/s och anses betydligt m era lovande, vad gäller förebyggande 
av m edfödda sjukdom ar och missbildningar. Institutet anser därför att 
förslaget bör dras tillbaka eller i varje fall invänta behandlingen av fö r
slaget om ett institut för mecinsk genetik. Förslaget A  513/k ä r  under 
behandling i rådets kulturutskott.

Socialstyrelsen i Sverige erinrar om att det pågår arbete inriktat på de 
problem som m otionen avhandlar, både i ett organ inrättat av Nordiska 
rådet (NOM ESKO) och på det internationella planet. D et fram står m ot en 
sådan bakgrund inte m otiverat a tt tillstyrka m otionen utan  en närm are 
undersökning av förutsättningarna. Dubblering m åste undvikas. Social
styrelsen betonar önskvärdheten av a tt redan förefintligt sam arbete fo rt
sätter och fördjupas.

Vad gäller det internationella sam arbetet påpekas att den ideella inter
nationella organisationen ”National Foundation —  M arch of D im es” in
rä tta t en organisation för inform ationsutbyte innebärande a tt deltagande 
länders sam m anställningar av m issbildningsrapporter samordnas, repro
duceras och redistribueras. Denna uppgift kom m er sannolikt att över
tas av W HO som följt detta arbete.

I Sverige har socialstyrelsen nyligen inlett en utvärdering av och över
syn över av staten fastställda form ulär till journaler inom m ödrahälso
vård, förlossningsvård och barnhälsovård sam t till medicinskt födelse
meddelande.

M ed hjälp av uppgifterna i det medicinska födelsemeddelandet och 
missbildningsregistret kan i dag ett begränsat totalregister upprättas över 
de nyföddas sjukdomstillstånd och m edfödda missbildningar, som kan 
vara av betydelse fö r kännedom en om utvecklingsskador. Härigenom  
skulle m an kunna följa, påvisa och utforska störningar i samband med 
utvecklingsskador och de faktorer som förorsakar dessa. Tyvärr kan i 
ett sådant totalregister inte ingå alla utvecklingsskador hos barn  eftersom 
dessa skador till viss del kan diagnostiseras först senare under barndom en. 
De hälsokontroller som förekom m er om fattar ej alla barn  i sam m a årskull 
och m ånga av de handikappregister som förs är ofullständiga och ojäm 
förbara.

D et föreligger enligt socialstyrelsen en risk i att m an övervärderar be
tydelsen av ett missbildningsregister i syfte att förebygga handikapp. D etta 
register måste därför fogas in i ett större sammanhang där m an gärna på 
nordisk nivå får större möjligheter att inform era om de m etoder och prin
ciper som gäller för sekundär prevention eftersom dessa är förem ål för 
en snabb utveckling i de olika länderna.
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3. Övriga

Nordiska nämnden för handikappfrågor är positiv till alla åtgärder 
som kan förebygga uppkom sten av handikapp. Sådana strävanden måste 
få ett ökat genomslag på m ånga områden. Som exempel kan näm nas å t
gärder för säkrare trafik-, bostads- och arbetsmiljöer. Y tterligare an
strängningar torde vara m otiverade också på det medicinska området.

N äm nden finner dock a tt den inom sig inte rym m er tillräcklig och ade
kvat kompetens fö r att klara ställningstaganden i det aktuella förslaget, 
eftersom frågorna närm ast synes vara av medicinsk art. F ö r a tt rä tt kunna 
värdera förslagen krävs betydande insikter om sam bandet m ellan ett u t
byggt registreringsförfarande beträffande skadliga läkemedel och m ed
födda handikapp och m öjligheterna att m ed m edicinska och andra insatser 
begränsa den fortsatta uppkom sten av m edfödda skador. D å förslaget 
underkastats en om fattande underremissbehandling, och då näm nden inte 
anser sig kunna eller böra redovisa egna synpunkter i frågan, har näm nden 
avstått från  ett sådant förfarande.

4. U tskottet

U tskottet noterar, att den helt övervägande delen av remissinstanserna 
understödjer medlemsförslagets syfte. U tskottet delar denna uppfattning 
och no terar samtidigt a tt olika synpunkter anförts angående lämpliga å t
gärder för a tt förverkliga detta. V idare har några remissinstanser inom 
forskningsom rådet påpekat, a tt rådets kulturutskott behandlar ett m ed
lemsförslag om sam arbete rörande medicinsk genetik (A 513/k) och anfört 
att förslagen borde sambehandlas. U tskottet vill dock erinra om a tt sist
näm nda förslag avser ett m ycket m er vidsträckt forskningssam arbete än 
det i u tskottet föreliggande förslaget, som berör även andra faktorer än 
de genetiska och är m er praktiskt m ålinriktat än A  513/k. Som handikapp 
definieras i detta sam m anhang skador vilka uppstår under fosterstadiet, 
under eller om edelbart efter födelsen sam t under senare stadier av orga
nismens utveckling.

En sambehandling av de båda förslagen skulle enligt utskottets uppfatt
ning kunna fördröja åtgärder på handikappom rådet som skulle kunna 
vidtas redan på grundval av existerande kunskapsm aterial. I ett senare 
skede skulle detta sam arbete kunna dra ny tta av ett nordiskt institut för 
medicinsk genetik, därest ett sådant skulle kom m a att upprättas, såsom 
föreslås i medlem sförslaget A 513/k.

Utveckling och koordinering av nu förekom m ande registrering, t. ex. 
av handikappregister, födelsemeddelanden, register över miljögifter, läke- 
medelsregister inklusive biverkningsregister etc., avsett att leda till ett en
hetligt nordiskt register som kan belysa orsakerna till handikapp torde 
förutsätta om fattande organisering av datainsam ling och bearbetning och 
är enligt utskottets mening en fråga som först bör utredas av en särskild 
arbetsgrupp. U tskottet instäm m er sålunda i förslagsställarnas uppfattning
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att en arbetsgrupp bör tillsättas. Till gruppen bör knytas forskare och 
annan sakkunskap sam t representanter för m yndigheter och handikapp
organisationer. D enna grupp bör som sin första uppgift kartlägga p å
gående arbete för a tt förebygga handikapp i N orden i syfte a tt form ulera 
de problem ställningar, som bör tas upp nationellt eller på nordiskt plan. 
F örutom  registrering torde det finnas behov av samordning i olika form er 
av diagnostik, möjlig profylax och uppföljning beträffande barn som ris
kerar funktionshäm ningar. G enom  en sam ordning av redan pågående 
verksam het torde m an kunna uppnå bättre planläggning och större kun
skap om orsakerna till funktionshäm ningar. I sam m anhanget vill utskottet 
särskilt understryka vikten av pågående undersökningar om äm nen i m il
jön, som kan förorsaka missbildningar. En samordning med de data som 
forskningen om dessa äm nen ger torde erfordras.

U tskottet h ar noterat, a tt N ordiska medicinalstatistikkomm ittén (N O 
M ESKO) har en särskild grupp för medicinsk födelseregistrering. M ål
sättningen för denna grupp är en samordning av den medicinska födelse
registreringen i N orden för att ge en gemensam grundval för jämförelse 
och bearbetning av data. D et sam arbete som kan kom m a att inledas på 
grundval av medlemsförslaget bör därför samordnas med detta arbete 
inom NOM ESKO och av praktiska skäl grundas på redan förefintliga 
födelseregister.

I ett utredningsarbete fö r att klarlägga orsakerna till handikapp bör 
sålunda hållas kontakt m ed NOM ESKO och även internationella orga
nisationer som världshälsoorganisationen (WHO), vars central för läke- 
medelsbiverkningar från  och m ed 1978 förläggs till Sverige. K ontakt bör 
också hållas med N ordiska näm nden fö r handikappfrågor.

U tskottet vill i detta sam m anhang erinra om att handikapp i m ycket är 
ett socialt begrepp och understryker vikten av tvärvetenskapligt samarbete. 
D ärvid bör m an utom  de rent medicinska aspekterna även klarlägga t. ex. 
de sociologiska aspekter, som även brukar beaktas i om fattande under
sökningar för att bekäm pa och förebygga bl. a. som folksjukdom ar an 
sedda sjukdom ar. Även på detta om råde finns skäl a tt utveckla ett m era 
intensivt intem ordiskt utbyte av erfarenheter och forskningsresultat. D et 
vore vidare av värde a tt jäm föra och utvärdera m etoder och organisation 
fö r förebyggande arbete, t. ex. uppsökande verksamhet, som bl. a. äger 
rum  i form  av årliga hälsokontroller av alla barn  i förskoleåldern och u t
byggnad av hälsokontrollen i skolorna. Förbättrad  diagnostik kan m ed
föra att särskilda insatser, i form  av intensiv barnom sorg eller annat, kan 
sättas in så tidigt som möjligt i stället för a tt som nu ofta är fallet bli insatta 
först efter flera år.

I ett av remissvaren pekas på att viss forskning gör det sannolikt att 
m ånga miljöbetingade förståndshandikapp kan förebyggas genom en tidig 
stim ulerande behandling av god kvalitet. U tskottet vill hem ställa a tt denna 
m öjlighet särskilt beaktas och instäm m er därför i a tt en undersökning



A  508/s: Bilaga 3 527

även bör om fatta frågan hu r m an i större utsträckning skall kunna enga
gera social, pedagogisk och psykologisk expertis i uppsökande och före
byggande arbete, och även dra nytta av föräldrars erfarenheter. E tt annat 
om råde där praktiska åtgärder kan vidtas redan på grundval av nu till
gängliga kunskaper är ökad inform ation om de skadliga verkningarna på 
foster av alkohol- och narkotikam issbruk, rökning och användning av 
vissa läkemedel hos gravida kvinnor. Forskning på detta om råde pågår 
för att u tröna de exakta skadeverkningarna, men åtgärder för a tt sprida 
inform ation om sådana medel som antas vara skadliga och som kan und
vikas torde ej behöva invänta slutliga forskningsresultat.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts föreslår utskottet a tt rådet antar 
följande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. a tt låta u treda orsakerna till uppkom sten av handikapp under 

barns tidiga utvecklingsskeden samt
2. a tt på grundval av denna utredning dra upp riktlinjer fö r åtgär

der för a tt förhindra uppkom sten av handikapp.

Stockholm den 19 januari 1978

L iv  Andersen (A ) Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.)
Förman

Ragnhildur Helgadóttir (Sj.) 

Hans Jørgen Jensen (S)

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Paul Jansson (S) 

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)

B IL A G A  3, I efterhand inkom m et y ttrande (se Supplementband, s. 339)
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A 509/e

Medlemsförslag
om nordisk gemensam insats för återvinning av avfall och återanvänd- 
ning av resurser

( V äckt av Erling Dinesen, K jell-O lof Feldt, Bertil Jonasson, Bror Lill- 
qvist, lb  Nørlund, Jens Risgaard K nudsen, Anna-G reta Skantz, Erland  
Steenberg, H enrik W esterlund och R o lf Wirtén)

D e økende m engder av avfall fra  produksjon og forbruk i vår del 
av verden har brakt gjenvinningsperspektivet fram  i første rekke under 
vurderingen av vår fram tidige ressurspolitikk. D et forhold at de nor
diske land på en rekke om råder idag er avhengige av im port av rå 
stoffer m. v. til industri og annen produksjonsvirksomhet, understreker 
ytterligere at vi her står overfor spørsmål av sentral økonomisk betyd
ning.

I  de fleste industriland arbeider m an idag med spørsmål om avfalls
håndtering og utnytting av de meget store verdier fra  avfall som hittil 
bare i begrenset grad har vært gjenstand for økonomisk gjenutnytting. 
Miljøpolitiske overveielser kom m er inn i bildet i flere sammenhenger. 
Dels dreier det seg om avfall som krever spesiell behandling for ikke å 
gjøre skade på omgivelsene. En lang rekke kjemiske stoffer må f. eks. 
lagres eller destrueres slik at m an unngår forgiftninger og ødeleggelser. 
Støy og stank i forbindelse med avfallshåndtering må bekjempes. De 
avfallsmengder m an idag står overfor reiser lagrings- og plasserings- 
problem er o. s. v.

Samtidig vet vi at det ligger store m uligheter i utnyttingen av avfall 
for produktive form ål innen landbruk, industri, energiproduksjon o. s. v. 
Skal disse muligheter utnyttes, kreves det så vel et videre forsknings- og 
utviklingsarbeid som en systematisk innsats for å ta  hånd om, forbe- 
arbeide og distribuere utnyttbare ressurser fra  avfallsmengdene.

4 tonn avfall pr. innbygger årlig

F or å illustrere hvilke mengder det dreier seg om, kan nevnes at en 
utredning som EF-kom m isjonen nylig foretok i forbindelse med opp
rettelsen av et utvalg ”for forvaltning av avfallsstoffer”, kom til at det 
årlige avfallskvantum  i E F-om rådet løper opp i 1 500 millioner tonn 
eller ca. 4 tonn pr. innbygger. Dessuten øket avfallsmengdene gjen
nom snittlig 5 prosent pr. år, slik at m an i begynnelsen av 1980 årene 
nom snittlig 5 prosent pr. år, slik at m an i begynnelsen av 1980-årene
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Av disse avfallsmengdene falt ca. 63 pst. på landbruket, 13 pst. på 
renseslam, 18 pst. på industri (utvinnings- og bearbeidingsindustri til
sammen) og 6 pst. på husholdningene.

Om m an regner med tilsvarende avfallsmengder pr. innbygger i de 
nordiske land vil det samlede avfallskvantum  ligge opp im ot 100 mil
lioner tonn årlig. Vi har således å gjøre med så vel et håndterings- 
problem som en ressurstilgang av meget stort omfang.

En nordisk avfallsbørs

ble for noen år siden opprettet etter initiativ fra  industriforbundenes 
side. D et h ar virket positivt på en rekke om råder, og har vært til gjen
sidig interesse fo r næringslivet i de forskjellige nordiske land.

Forøvrig har man, dels gjennom offentlige og dels gjennom privat- 
organiserte ordninger, utviklet forskjellige opplegg for å ta hånd om og 
utnytte avfall fra  næringsvirksomhet, husholdninger etc. i de enkelte 
land. D et later til at D anm ark er det land i N orden, som hittil har gitt 
disse oppgavene høyest prioritet.

D et er im idlertid åpenbart a t m an her står overfor felles problem er 
og spørsmål som m ed fordel kan tas opp i samarbeid mellom de nor
diske land. D en om stendighet at det nå pågår et utvalgsarbeid innen 
EF, der også D anm ark ta r aktiv del, bør ikke være noen hindring fo r et 
samlet nordisk initiativ på dette miljø- og ressurspolitisk så viktige felt. 
D erim ot m å m an slå fast a t så vel oppfølgingen av den nordiske miljø- 
vernavtalen som det sam arbeid m an har etablert om kring den bebudede 
nordiske råvare- og ressursutredning gjør det naturlig og nødvendig å 
bringe avfallsdisponeringen inn i overveielsene på en m er systematisk og 
om fattende m åte enn tidligere. I  den foreløpige betenkning ”Nordisk 
råvare- og ressursutredning” av 8. oktober 1976 (trykt som N U  1976: 
26) foreligger det ingen nærm ere behandling av gjenvinningsaspektene 
og utnytting av avfall i produktive øyemed. D erm ed aktualiseres y tter
ligere behovet for en spesiell innsats på nordisk plan innenfor nettopp 
dette område.

En usikker næring

I dagens situasjon m å m an se i øynene at så vel økonomiske som ad
m inistrative og praktiske usikkerhetsm om enter legger begrensninger på 
virksomheten innen de bedrifter som ta r  seg av innsamling og omset
ning av avfall. U ten en bred medvirkning fra  det offentliges side og et 
ansvar for at arbeidet m ed å ta  vare på de ressurser det her gjelder, kan 
m an neppe vente en vesentlig bedring av dagens forhold på området. 
D et vil si a t bare en brøkdel av de m uligheter som foreligger, blir u t
nyttet, og at virksomheten ofte blir spredt og tilfeldig.

D en økende bevissthet om at alle industriland idag må vurdere res
sursproblemene på en annen m åte enn før, og om at en sam ordning av
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regler og bestemmelser for håndtering av avfall er viktig så vel fra 
m iljøvern som ressursutnyttingssynspunkt, bør få de nordiske land til 
i fellesskap å utarbeide en plan for videre fram støt innen disse om råder 
av ressurs- og miljøpolitikken.

U nder henvisning til det som her er anført foreslås følgende rekom 
m andasjon:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utarbeide en
plan for en felles nordisk innsats for håndtering og gjen
vinning av avfall og gjenbruk av ressurser.

København, Stockholm, Helsingfors og Oslo, 14. juni 1977

Anna-G reta Skantz (s) 

Henrik W esterlund (Sfp)

Erling Dinesen (S) 

Bertil Jonasson (c) 

Ib N ørlund (DKP)

Kjell-O lof Feldt (s) 

Bror Lillqvist (Sd) 

Jens Risgaard Knudsen (S) 

Erland Steenberg (Sp) 

R olf Wirtén (fp)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se supplem entband, s. 340)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslaget

Til Økonomisk utvalg er henvist ovennevnte medlemsförslag, som er 
behandlet av utvalget 21. novem ber 1977 i Oslo og 17. januar 1978 i 
Stockholm.

1. M edlemsförslaget

I medlemsförslag A  509/e rekom m anderes Nordisk M inisterråd å 
utarbeide en plan for en felles nordisk innsats for håndtering og gjen
vinning av avfall og gjenbruk av ressursen

Forslagsstillerne viser til at de økende m engder avfall fra  produksjon 
og forbruk i vår del av verden har bragt gjenvinningsperspektivet fram  
i første rekke ved vurderingen av ressurspolitikken. Som følge av at de 
nordiske land på en rekke om råder er avhengig av im porterte råstoffer 
m. v. til industri og annen produksjonsvirksom het, er avfallsspørsmålet 
av stor økonomisk betydning.

D ertil kom m er den miljømessige side. Delvis dreier det seg om avfall 
som krever spesiell behandling for ikke å gjøre skade på omgivelsene. 
En lang rekke kjemiske stoffer m å således lagres eller destrueres slik at 
m an unngår forgiftninger og ødeleggelser. Støy og stank i forbindelse 
med avfallshåndtering må bekjempes.

D et er videre store m uligheter for utnytting av avfall for produktive 
form ål innen landbruk, industri, energiproduksjon o. s. v. Skal disse 
muligheter utnyttes, kreves både et videre forsknings- og utviklingsar
beid og en systematisk innsats for å ta  hånd om, bearbeide og distribuere 
utnyttbare ressurser fra  avfallet.

Forslagsstillerne gir en illustrasjon av de m engder som det dreier seg 
om. D e viser til en utredning som EF-kom m isjonen lot utarbeide for 
en tid siden. D en kom  til at det årlige avfallskvantum  i EF-om rådet 
løper opp i 1 500 millioner tonn eller ca. 4 tonn pr. innbygger. Dess
uten øker avfallsmengdene m ed 5 % pr. år, slik at m an i begynnelsen 
av 1980-årene m å regne med å være oppe i 2 000 millioner tonn. Av 
disse avfallskvanta faller ca. 63 % på landbruket, 13 % på renseslam, 
18 % på industri (utvinnings- og bearbeidingsindustri tilsammen) og 
6 % på husholdningene.

E tter initiativ fra  de nordiske industriforbund ble det for noen år si
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den opprettet en nordisk avfallsbørs. D en har virket positivt på en rekke 
om råder.

Forøvrig har m an, dels gjennom  offentlige og dels gjennom privat- 
organiserte ordninger, utvekslet forskjellige opplegg for å ta  hånd om 
og utnytte avfallet.

D et er åpenbart a t man står overfor felles problem er og spørsmål 
som med fordel kan tas opp i samarbeid mellom de nordiske land.

Oppfølgningen av den nordiske miljøvernavtalen og det samarbeid 
m an har etablert omkring den nordiske råvare- og ressursutredning 
gjør det naturlig og nødvendig å bringe avfallsdisponeringen inn i over
veielsene på en m er systematisk og om fattende måte enn tidligere. I den 
foreløpige betenkning ”Nordisk råvare- og ressursutredning” av 8. ok
tober 1976 foreligger det ingen nærm ere behandling av gjenvinnings- 
aspektene og utnytting av avfallet i produktive øyemed.

Slik forholdene ligger an i dag legger så vel økonomiske som adm i
nistrative og praktiske usikkerhetsm om enter begrensninger på virk
somheten innen de bedrifter som tar seg av innsamling og omsetning av 
avfall. Skal m an oppnå en vesentlig bedring av situasjonen, m å det of
fentlige medvirke og ta  et visst ansvar for at ressursene det her gjelder, 
blir ta tt vare på.

Forslagsstillerne viser tilslutt til den økende bevissthet i alle industri
land om nødvendigheten av å vurdere ressursproblemene på en annen 
m åte enn før og om betydningen av en samordning av regler og be- 
utnyttbare ressurser fra avfallet.

D e nordiske land bør i fellesskap utarbeide en plan for videre fram 
støt innen disse om råder av ressurs- og miljøpolitikken.

2. Remissuttalelser

Remissuttalelser er m ottatt fra følgende myndigheter og instanser:

Nordiske:
Nordisk industrifond
Nordens fackliga samorganisasjon (NFS)
Nordisk Andelsforbund
Nordiska industriförbundens miljövårdskommité

Danmark:
U denrigsministeriet
Handelsministeriet
M iljøministeriet
Industrirådet
Håndværksrådet
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd 
Provinshandelskam meret
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Finland:
Ministeriet för inrikesärendena 
Handels- och industrim inisteriet 
Finlands akadem i 
Industrins centralförbund 
Centralhandelskam m aren 
Finlands stadsförbund
Työväen taloudellinen tutkimuslaitos (Arbetarrörelsens ekonomiska 

forskningsinstitut)
Ålands landskapsstyrelse

Norge:
Milj øverndepartem entet
Industridepartem entet
Handelsdepartem entet
Landbruksdepartem entet
Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet
Norges almenvitenskapelige forskningsråd
Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd
Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd
Norges handelsstands forbund
Norges kooperative landsforening

Sverige:
Lantbruksstyrelsen 
Statens naturvårdsverk 
Kommerskollegium 
Statens industriverk
N äm nden för energiproduktionsforskning
N aturvetenskapliga forskningsrådet
Ekologikom mittén
Skånes handelskam m are
Jernkontoret
Sveriges grossistförbund
Kooperativa förbundet

I det følgende skal en først omtale de remissuttalelser som støtter 
medlemsförslaget, deretter de som går imot det og tilslutt de som stiller 
seg avventende eller ikke tar noe standpunkt.

Remissinstanser som i det vesentlige støtter medlemsförslaget. 

N o r d i s k e :

Nordens fackliga samorganisation, (NFS)), u ttaler a t for å oppnå best 
mulig økonomisering både miljø- og ressursmessig kreves innsats på 
ulike stadier i produksjons- og konsumprosessen. F or det første er det 
viktig at produksjonsprosesser og produkter utform es slik at en får så 
lite avfall som mulig. F or det andre m å effektive innsamlings- og hånd- 
teringssystemer utform es for det avfall som tross alt oppstår. F or det
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tredje m å produksjonsprosessene tilpasses for gjenanvendelse av av
fall.

N FS m ener at felles nordisk innsats fo r gjenvinning av avfall og 
gjenanvendelse av ressurser bør støttes såvel fra  miljø- som ressurspo- 
litisk synspunkt. D ette er dessuten av verdi fra  teknologisk synspunkt, 
da industrilandene innen en ikke altfor fjern  frem tid kom m er til å et
terspørre teknikk for gjenanvendelse og gjenvinning. N FS støtter der
for medlemsförslaget, m en anser samtidig at mulighetene for å dempe 
avfallsekspansjonen gjennom prosess- og produktforandringer også bør 
undersøkes.

N ordiska industriförbundens m iljövårdskom m itté (N IM )  viser til at 
det arbeides i mange land med spørsmål som vedrører avfallshåndte
ring og gjenvinning. Som eksempel på fremgangsrik forskning nevnes 
gjenvinningsanlegg for avispapir i stor skala, som relativt nylig er tatt 
i bruk ved visse papirfabrikker i F inland, N orge og Sverige.

V idere omtales den nordiske avfallsbørs.
I  EF  har m an konstatert a t avfallsbørser bidrar aktivt til å senke 

mengden av m iljøfarlig avfall.
N IM  har ikke noe å innvende m ot at Nordisk M inisterråd tar fram  

en plan for ytterligere innsats på gjenvinningsom rådet i Norden. M an 
bør imidlertid konsentrere seg om det miljøfarlige avfallet. I avfalls- 
børsens 3-årsrapport er det nevnt noen forslag som bør inngå som 
prosjekter i det kom m ende handlingsprogrammet, f. eks. undersøk
ning av:

kommersielle hindringer av betydning,
tekniske hindringer av m aterialspesifikk karakter,
sosio/økonomiske hindringer for øket gjenvinning,
m arkeder for tenkbare produkter basert på råvarer av sekunda kvali

tet.

D a n m a r k :

Handelsministeriet gir u ttrykk  for positiv stilling til gjenbruk og gjen
vinning av avfall hvor dette er samfundsmessig hensiktsmessig. D et fin
ner at et internasjonalt samarbeid herom vil være av vesentlig betyd
ning for oppnåelse av resultater.

M iljøministeriet anbefaler medlemsförslag uten særlige kommenta-

Industrirådet u tta ler seg stort sett som Nordiska industriförbundens 
m iljövårdskomm itté ovenfor.

Industrirådet m ener forøvrig a t m an på nordisk basis bør undersøke 
mulighetene for en forøkelse av gjenbruket ved fra  husholdningsavfal
let å utskille og innsamle m aterialer for gjenbruk.

M an bør støtte en utbygging av allerede etablerte returkanaler, og
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undersøke om m an ved standardisering av f. eks. flasker for øl, vin og 
mineralvann m. m. kan øke gjenbruket.

Håndværksrådet er enig i medlemsförslaget. D et er forøvrig rådets 
oppfatning at den danske ervervsstruktur med mange små virksom he
ter, gjør innsatsen forholdsvis lettere i D anm ark, idet utnyttelsen av 
materialer og ressurser foregår på en slik m åte at avfallet minimali
seres.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd  er meget interessert i a t forslaget 
fremmes.

F i n l a n d :

M inisteriet fö r inrikesärendena om taler først de tiltak som er truffet 
og det arbeid som er igang på nasjonalt grunnlag når det gjelder gjen
vinning av avfall og gjenbruk av ressurser. D eretter pekes på at F in 
land deltar i det internasjonale forskningsarbeid. Særlig aktivt har 
sam arbeidet vært på nordisk nivå, f. eks. i Embetsmannskomiteen for 
miljøspørsmål og i en særskilt arbeidsgruppe for avfallsbransjen. Denne 
arbeidsgruppe sam arbeider med de nordiske industriforbunds miljø
komité. Arbeidsgruppen har nylig ta tt standpunkt til den nordiske 
råvare- og ressursutredning.

Ministeriet m ener at under hensyntaken til spørsmålets om fatning og 
kompleksitet, er det på sin plass at m an også i Nordisk Råd tar stilling 
til de spørsmål som fremføres i medlemsförslaget. U ten politisk beslut
ning i disse saker er det ikke mulig å gå videre m ed tilstrekkelig effek
tivitet. M inisteriet stiller seg derfor positivt til det foreslåtte plan
leggingsarbeid og anser det viktig at arbeidet koordineres m ed det 
eksisterende nasjonale og nordiske forsknings- og planleggingsarbeid.

Handels- och industriministeriet viser innledningsvis til de tiltak som 
ministeriet har iverksatt i de senare år med sikte på å frem m e utnyttel
sen av industriavfall. D et nevner også den nordiske avfallsbørsen.

Den felles nordiske forskning og utredningsarbeid spesielt innen om 
rådet for avfall fra  sam funnet krever antakelig en effektivisering og yt
terligere bevilgninger. Samtidig er det hensiktsmessig å effektivisere det 
nordiske samarbeid vedrørende utviklingen av en behandlingsteknikk 
for det såkalte farlige industriavfall.

Finlands akadem i m ener a t de utredninger som er gjort og de konfe
ranser som er holdt både på nasjonalt og nordisk plan, viser at det alle
rede finnes interesse og beredskap for å føre arbeidet vedrørende gjen
vinning av avfall videre. F or å iverksette konkrete tiltak og praktisk 
arbeidsfordeling anser akadem iet a t medlemsförslaget er aktuelt og 
nødvendig.

Industrins centralförbund  slutter seg til uttalelsen fra  Nordiska indu
striförbundens milj övårdskommitté.

Centralhandelskammaren  finner a t medlem sförslaget er verd å un-
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derstøtte. D e felles nordiske innsatsene hittil har ikke vært tilstrekkelig 
eller m edført de ønskede resultater. F or å løse avfallsproblemene bør 
vitenskapens og teknikkens siste landevinninger anvendes. M ed et nor
disk sam arbeid bør m an kunne skape forutsetninger for en effektiv 
videregående behandling og foredling av avfall ved å fjerne de hind
ringer som skriver seg fra  bl. a. transport, beskatning og finansierings- 
spørsmål innen handelen på dette om rådet. Omsetningen av avfall bør 
bli tilstrekkelig jevn for at prinsippene for gjenvinning av råm aterialet 
kan  virkeliggjøres på en lykkelig måte.

E n forutsatt utvikling av den nordiske forskningsvirksomheten er 
av største betydning på lang sikt.

Finlands stadsförbund  finner det viktig a t den i medlem sförslaget an 
befalte plan blir utarbeidet. I planen bør oppm erksom heten konsentre
res spesielt om å frem m e forsknings- og utviklingsvirksomheten med 
sikte på gjenanvendelsen av avfall sam t behandlingen av problemav- 
fall.

Arbetarrörelsens ekonom iska forskningsinstitut understreker den po
sitive sysselsettingseffekt som en aktiv miljøvernpolitikk kan medføre i 
dagens vanskelige sysselsettingssituasjon. Videre vil instituttet særlig 
poengtere betydningen av foran en kom m ende høykonjunktur å utvikle 
en god beredskap fo r å ta hånd om og behandle eller gjenvinne avfall.

Nordisk Råd bør derfor gi spørsmålet om håndtering og gjenvinning 
av avfall og spesielt opprettelsen av behandlingsanlegg for problemav- 
fall høy prioritet.

Ålands landskapsstyrelse anser det hensiktsmessig med samnordiske 
regler og bestemmelser for håndtering, lagring og destruering av kje
miske avfallsstoffer. D et kan her bli tale om kostbare og spesialinnret- 
tede arrangem enter som kan fordeles mellom de nordiske land og som 
er særlig viktig av såvel helsemessige som miljøhygieniske synspunk
ter.

Landskapsstyrelsen anser det derfor verdifullt med en felles nordisk 
plan som foreslått.

N o r g e :

M iljøverndepartementet opplyser a t avfallsgjenvinning er ta tt opp av 
flere nordiske samarbeidsorganer. Nordisk arbeidsgruppe under N or
disk em betsmannskom ite for miljøvernspørsmål vil i løpet av 1977 leg
ge frem  en rapport med forslag til felles nordisk innsats på dette felt. 
Ressursgjenvinningsspørsmålet vil dessuten bli om talt i en rapport fra 
styringsgruppen fo r nordisk råvare- og ressursutredning. Denne rap
porten vil inneholde en nærm ere presisering av N U  1976: 26 Nordisk 
råvare- og ressursutredning.

M iljøverndepartem entet mener at felles nordisk innsats for avfalls-
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og ressursgj en vinning bør bygge på de sam arbeidsorganer og den virk
somhet som allerede er kom m et igang.

E tter departem entets vurdering bør følgende oppgaver inngå i en 
plan for felles nordisk innsats:

1. U tarbeiding av en prioriteringsliste for hovedtyper av avfall og 
brukte ressurser.

2. Kartlegging av tilbud og etterspørsel fo r hovedtypene.
3. U tvikling av teknologi knytte t til gjenvinning av avfall og brukte 

ressurser.

Handelsdepartementet støtter tanken om utarbeidelse av en plan for 
felles nordisk innsats for håndtering og gjenvinning av avfall og gjen
bruk av ressurser. Forholdene bør legges best mulig til rette for en løs
ning av disse oppgavene.

Forbruker- og administrasjonsdepartementet har ikke noe å innven
de m ot at det utarbeides en slik plan som er foreslått i medlemsforsla- 
get og vil gjem e delta i dette planleggingsarbeidet.

Industridepartem entet viser til det nordiske samarbeid som er igang 
og som er nevnt ovenfor av M iljøverndepartem entet. Industrideparte
m entet gir sin tilslutning til arbeidet m ed å få istand et utvidet nordisk 
samarbeid når det gjelder avfalls- og ressursgjenvinning. D epartem en
tet peker imidlertid på a t det er viktig å få  en grundig vurdering av 
kostnadene forbundet m ed aktuelle tiltak. T ransportkostnadene kan 
f. eks. i mange tilfeller vanskeliggjøre et sam arbeid over grensen.

D et er flere om råder hvor sam arbeidet kan være til gjensidig nytte. 
D et gjelder f. eks. felles nordisk anlegg for gjenvinning av problemav- 
fall (kvikksølv etc.) og klarlegging av mulighetene for utnyttelse av av
fall for produksjon av varm e og elektrisitet.

Landbruksdepartem entet stø tter forslaget om en felles nordisk inn
sats for avfalls- og ressursgjenvinning og presiserer at Landbruksdepar
tem entet m å være representert b lant de faginstanser som skal delta i 
arbeidet.

Departem entet slutter seg forøvrig til uttalelsen fra  Norges Land
bruksvitenskapelige forskningsråd som er gjengitt nedenfor.

Norges almenvitenskapelige forskningsråd (N A V F ))  m ener a t tildels 
betydelige ressurser kan gjenvinnes ved enkle tiltak. D et synes nødven
dig m ed en medvirkning fra  det offentliges side for å få etablert et på
litelig system.

Tiltaket m ed nordisk avfallsbørs bør gjøres bedre kjent. M ange av 
problem ene når det gjelder resirkulering og avfallsbehandling kan best 
løses i fellesskap. N A V F støtter medlemsförslaget.

N A V F peker på at det er et k lart behov for utvidelse av forsk- 
ningsvirksomheten vedrørende avfallsbehandling, som bør ligge vel til 
rette for koordinering på nordisk plan.
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Norges teknisk-naturvitenskapelige forskningsråd (N T N F )  finner at 
utarbeidelsen av en plan for felles nordisk innsats for handtering og 
gjenvinning av avfall og gjenbruk av ressurser, representerer en natur
lig videreføring av det pågående nordiske samarbeid om kring avfalls
problemene. N T N F  støtter derfor medlemsförslaget.

Norges landbruksvitenskapelige forskningsråd (N L T F )  peker på at 
rasjonaliseringen i landbruket har frem tvunget en teknologi som har 
forårsaket avfallsproblem er i denne næring. Avfallsproblemene er 
imidlertid for en stor del funksjon av næringspolitiske retningslinjer. 
Således vil f. eks. fabrikkmessig husdyrhold basert på im portert kraftfor 
uten naturlig tilknytning til egen planteproduksjon lett føre til akkum u
lering av avfallsstoffer. E t annet eksempel er de sentrale barkeanlegg i 
skogsbruket.

D et er i første rekke urbaniseringen som har skapt de store avfalls
problem er i vår tid. D et er nærliggende å drøfte i hvilken grad land
bruket kan bli avtaker av tettstedenes organiske avfallsstoffer og med
virke til å føre disse tilbake til den biologiske produksjon.

Landbruksforskningen har forsøkt å ta konsekvensen av at sam fun
net vil kunne komme til å pålegge landbruket visse funksjoner. Forsk
ningens oppgave blir å undersøke i hvilken grad dette kan gjennom
føres.

N år det gjelder avfallsproblem atikken må m an se politiske avgjørelser 
og forskning i sammenheng. Forskningen m å forsøke å påvise mulig
heter og analysere konsekvensene. N LV F tror at m an er kom m et godt 
igang når det gjelder forskningen, og man har også organer for nordisk 
forskningssamarbeid som virker tilfredsstillende. En annen sak er om 
man behøver nordiske organer med tanke på de politiske tiltak.

N LV F vil gjerne at også landbruksforskningen må bli representert 
i organer som m åtte bli opprettet.

Norges kooperative landsforening (N K L )  finner medlemsförslaget 
interessant og gir det sin tilslutning. N K L  viser også til ”Program  for for
brukersam virket 1977— 80” som ble vedtatt på foreningens kongress 
1977 og hvor m an i et kapitel om taler ressurser og miljø. Dette faller 
helt i tråd med det som er siktepunktet for medlemsförslaget.

S v e r i g e :
Statens naturvårdsverk er enig med forslagsstillene i at det er behov 

for en bred medvirkning fra  det offentliges side når det gjelder gjen
vinning av avfall og gjenbruk av ressurser. Det er to sektorer som må 
vies særlig interesse.

Den ene består av visse overgripende spørsmål av økonomisk
politisk natur, som bruk av ulike styringsmidler for å virkeliggjøre en 
tilbakeføring av m aterialer fra  avfall/restprodukter til ny anvendelse.
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Den andre sektor består hovedsakelig av tekniske og miljømessige 
faktorer i sam band med virksomhet og prosesser. Aktivitetene innen 
denne sektor bør kunne handteres av arbeidsgrupper eller prosjekt
grupper av vanlig karakter.

Kommunenes ansvar for avfallshandteringen øker. D et som særlig 
savnes er et noenlunde stabilt m arked fo r gjenvundne produkter. D et 
er her behovet for en utredning av økonomisk-politisk karakter er 
påtagelig.

Innsats på prosessiden er også motivert.
N aturvårdsverket støtter medlemsförslaget.
Statens industriverk m ener at spørsmålet om gjenvinning av avfall 

og gjenbruk av ressurser er meget aktuelt. Med hensyn til skrapjern og 
returpapir skjer det allerede nå en betydelig gjenvinning, men virksom 
heten er forbundet med mange problemer. På andre om råder er gjen
vinningen liten, mens avfallshandteringen i visse tilfeller skaper store 
problemer.

Industriverket støtter medlemsförslaget.
Kom m erskollegium  viser til remissvar fra  Lantbruksstyrelsen og 

Skånes handelskam m are og vil for sin del ikke motsette seg u tarbei
delsen av den foreslåtte felles nordiske plan fo r gjenvinnings- og av
fallshandtering.

Lantbruksstyrelsen viser til sin tidligere uttalelse av 13. januar 1975 
til jordbruksdepartem entets sjef om den betenkning som ble avgitt av 
arbeidsgruppen for avfallsspørsmål og m ener at m edlem sförslaget på 
mange m åter stemmer overens med styrelsens oppfatning vedrørende 
gjenanvendelse av jordbrukets avfall.

Lantbruksstyrelsen frem holder dessuten at for unngåelse av dobbelt- 
anbud bør det utredes om andre internasjonale organisasjoner har til 
hensikt å behandle disse spørsmål. Styrelsen og noen svenske viten
skapelige institusjoner deltar nå i FAO-prosjekt med tilknytning til 
avfallshandteringsproblemer.

Skånes handelskammare stiller seg positivt til en øket satsning på 
felles nordiske tiltak og til en bred medvirkning fra  den offentlige 
sektors side.

N äm nden för energiproduktionsforskning (N E ) deler de synspunkter 
som er kom m et tili uttrykk i medlemsförslaget.

Hovedgrunnen til at virksomheten bør samordnes nordisk er råvare
nes følsomhet for høye transportkostnader. D ette gir mulighet for å 
oppnå bedre systemløsninger.

N E viser til a t de store avfallsmengdene fra  jordbruket også om fatter 
biomasse i form  av halm. Denne biomasse inngår som en vesentlig del 
av N E ’s program  BIOSYSTEM. F or å stim ulere internasjonalt sam ar
beid på dette om råde arbeider N E  aktivt innen IEA  (International 
Energy Agency). N E  m ener a t IE A  er hensiktsmessig også for å  stim u
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lere og initiere nordisk samvirke på dette område. N E  viser også til 
STU ’s program  ”Återvinning av energi av avfall m. m .”

Jernkontoret opplyser at innen stålindustrien har gjenbruk forekom 
m et i lange tider og i stort omfang. M ange restprodukter er av en slik 
art a t de ikke kan tas hånd om innen den etablerte industri, idet spe
sielle opparbeidingsindustrier m å bygges. I slike tilfeller m å opparbei- 
dingskostnadene stilles opp m ot miljørisikoen ved deponering og om de 
frem stilte produkter er av forsyningsmessig betydning.

Jernkontoret har vist stor oppm erksom het i 1970-årene overfor rest- 
produktspørsmålene.

Restprodukthandtering og -opparbeiding er et forholdsvis nytt om 
råde og dagens teknikk kan forbedres betydelig. D a problem ene er de 
samme innen samme industrigren i de ulike land, vil Jem kontoret 
støtte forslaget om felles nordiske innsatser fra  det offentliges side.

Sveriges grossistforbund, slutter seg til den uttalelse som N ordiska in
dustriförbundens m iljövårdskomm itté har avgitt.

Kooperativa förbundet u tta ler a t det i mange å r  h a r vist stor inte
resse for miljøvernsspørsmål. D ette gjenspeiler seg bl. a. i det konsu
mentkooperative handlingsprogram m et hvor miljøvern utgjør et hoved
område.

M ed utgangspunkt i miljøvernsspørsmålene har konsumentkoopera- 
sjonen i Sverige på flere om råder forsøkt å finne praktisk anvendbare 
metoder for gjenvinning og gjenanvendelse av avfall. D et nevnes flere 
konkrete eksempler på det.

Kooperativa förbundet er positivt innstilt til a t miljøvernsspørsmål 
blir allsidig belyst, samt at miljøvern i størst mulig utstrekning bør være 
generell gjennom f. eks. samordning av regler og bestemmelser for av
fallshåndtering.

Forbundet støtter derfor medlemsförslaget.

Remissinstanser som ikke tar standpunkt eller stiller seg avventende til 
medlemsförslaget.

N o r d i s k e :
Nordisk industrifond  frem holder a t mulighetene for øket gjenvinning 

av avfall og gjenanvendelse av ressursene beror i større grad på økono
miske og markedsmessige forhold enn på tekniske muligheter. D et k re
ves betydelig oppbygging av de adm inistrative ressurser. Dessuten må 
det treffes markedsstabiliserende tiltak. En forutsetning er også at det 
fastsettes kvalitetskontroll for gjenvunne råvarer.

Nordisk industrifonds form ål er bl. a. å støtte en mer effektiv u t
nyttelse av nordiske ressurser for teknologi og industriell utvikling. Fon
det har støttet en rekke prosjekter, f. eks. Nordisk avfallsbørs. Et for
prosjekt angående tilpasning av gjenanvendelsesteknologien innen bygg-
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og anleggsvirksomheten er gjennom ført. U tnyttelse av avfallsfiber under 
fiberproduserende skogsindustri undersøkes nærm ere ved et særskilt 
prosjekt. Dessuten har fondet støttet flere prosjekter med sikte på å 
minske utslipp av avfall ved industriinterne tiltak.

M ed hensyn til det foreliggende forslag m ener fondet at det prim ært 
ville være hensiktsmessig å kartlegge de konkrete problem er som med 
fordel kan løses i nordisk samarbeid på de om råder som tas opp i for
slaget. Først deretter kan det tas stilling til om en spesiell plan bør ut
arbeides sam t om fanget av en slik plan.

N ordisk A ndelsforbund  tar ikke standpunkt til medlemsförslaget.

D a n m a r k :

Udenrigsministeriet ta r  ikke standpunkt til forslaget.
Provinshandelskammeret finner ingen foranledning til å  uttale seg 

om forslaget.

N o r g e :
Norges handelsstands forbund  går ut fra at den foreslåtte plan pri

m æ rt vil berøre andre næringer enn handelsnæringen. Bl. a. av den 
grunn avstår forbundet fra  å uttale seg nærm ere om saken.

Remissinstanser som ikke støtter eller som går im ot medlemsförslaget. 

S v e r i g e :
Naturvetenskapliga forskningsrådet slutter seg til de synspunkter som 

forskningsrådets økologikomité har avgitt nedenfor.
Ekologikom m ittén  peker på at en av de store vanskeligheter med av

fallshandteringen, er at det dreier seg om meget store m engder og at 
avfallet er spredd over store om råder. En sentral og endog regional 
avfallshandtering vil bli meget kostbar. Dertil kom m er at vi har meget 
store lokale og regionale ulikheter i spørsm ålet om avfallssituasjonen.

Kom iteen m ener derfor at avfallsom rådet neppe egner seg for en 
utvikling som innebærer en nordisk samordning. D et forhindrer ikke 
at et nordisk samarbeid kan være nyttig og nødvendig i visse tilfeller, 
f. eks. opprettelsen av den nordiske avfallsbørsen for visse typer avfall.

3. Utvalget

I det m oderne tekniske sam funnet foregår produksjons- og konsum- 
prosessen på mangfoldige m åter. Avfallsmengdene øker fra  år til år. 
D et har m edført at gjenvinningsaspektet er brakt fram  i første rekke 
under vurderingen av vår fremtidige ressurspolitikk. Saken har stor 
betydning både fra  en økonomisk og en miljømessig synsvinkel.

F or å oppnå en størst mulig økonomisering er det nødvendig med 
innsats på de ulike stadier i produksjons- og konsumprosessen. D et er



542 A 509/e: Bilaga 2

ønskelig at produksjonen og produktene utform es slik at m an får så 
lite avfall som mulig. Effektive innsamlings- og handteringssystemer 
bør utform es fo r det avfall som m å oppstå. Dessuten bør p roduk
sjonsprosessene tilpasses for gjenbruk av avfall.

D et arbeides i mange land m ed sikte på å finne løsning på de mange 
problem er som er forbundet m ed gjenvinning av avfall og gjenbruk av 
ressurser. Forskningsarbeidet pågår på det internasjonale plan bl. a. i 
ECE, OECD og W HO. Økonomisk utvalg konstaterer med tilfredshet 
at de nordiske land deltar i dette arbeid og kan ikke se at det vil være 
noen hindring for et nærmere nordisk samarbeid.

P å det nordiske plan har sam arbeidet om miljø- og ressurspolitikken 
pågått i noen år. Oppfølgingen av den nordiske miljøvernavtale og 
videreføringen av de planer som m å bli et resultat av N U  1976: 26. 
Nordisk råvare- og ressursutredning vil, etter utvalgets mening, gjøre 
det naturlig å bringe avfallsproblemene inn i overveielsene på en mer 
systematisk m åte enn tidligere. I likhet m ed flere remissinstanser m e
ner utvalget at betydelige ressurser kan gjenvinnes ved enkle tiltak. En 
medvirkning fra  det offentliges side synes påkrevet for å få etablert et 
pålitelig system som både leverandører og avtakere av resirkulerbart 
avfall kan basere sin virksomhet på.

Utvalget har notert seg opplysningene fra  flere remissinstanser om at 
avfallsgj en vinningen er ta tt opp av flere nordiske samarbeidsorganer. 
Således skulle en arbeidsgruppe under Nordisk em betsmannskom ité for 
miljøvernspørsmål i løpet av 1977 legge fram  en rapport m ed forslag 
til felles nordisk innsats på dette område. En rapport fra  styringsgrup
pen for nordisk råvare- og ressursutredning som ventes avgitt i nær 
fram tid, vil omtale ressursgjenvinningsspørsmålet. D ette er en videre
føring av den ovennevnte nordiske råvare- og ressursutredning.

Utvalget vil i denne forbindelse understreke at det er viktig å få en 
grundig vurdering også av kostnadene som vil være forbundet med kon
krete tiltak. T ransportkostnadene kan f. eks. i mange tilfeller vanskelig
gjøre et samarbeid over grensen.

F ra  enkelte instanser fremholdes det a t mulighetene for øket gjen
vinning av avfall og gjenbruk av ressurser beror i større grad på 
økonomiske og markedsmessige forhold enn på tekniske muligheter. Det 
pekes også på betydningen av markedsstabiliserende tiltak. En fo ru t
setning synes, ifølge vedkom mende remissinstans, også å være etable
ring av kvalitetskontroll for gjenvunne råvarer.

Utvalget antar at det kan være hensiktsmessig m ed en kartlegging av 
hvilke problem er som med fordel kan løses i nordisk samarbeid på 
angjeldende om råder før det tas stilling til den konkrete plan for felles 
nordisk innsats.

Med hensyn til avfallsproblematikken m å man etter utvalgets m e
ning, se politiske avgjørelser og forskning i sammenheng. Forskningen
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må søke å påvirke mulighetene og analysere konsekvensene. U ten po
litiske beslutninger i disse saker synes det ikke mulig å gå videre med 
tilstrekkelig effektivitet.

U nder henvisning til det som er nevnt ovenfor, foreslår utvalget 
at rådet i anledning medlemsförslag A 509/e vedtar følgende rekom 
m andasjon:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utarbeide en 
plan for en felles nordisk innsats som i det vesentlige bør kun
ne bygge på eksisterende forsknings- og planleggingsressurser 
for hantering og gjenvinning av avfall og gjenbruk av ressurser.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A ) Ilkka-Christian B jörklund (Skdl)

K jell-O lof Feldt (s) Sverrir Hermannsson (Sj.)
Formann 

Allan Hernelius (m) 

Johan J. Jakobsen (Sp) 

K nu t Johansson (s)

Lars Korvald (Kr. F.) 

Jan-Ivan Nilsson (c)

Jón Skaftason (F.)

V. J. Sukselainen (K) 

Henrik W esterlund (Sfp)

Erlendur Patursson (Tvfl) 

R eiulf Steen (A)

Kirsten Jacobsen (FP) 

H enning Jensen (S)

llkka  Kanerva (K ok) 

Nathalie L ind (V)

E rkki Tuomioja (Sd) 
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R olf Wirtén (fp)
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A 510/e

Medlemsförslag
om gemensamma nordiska åtgärder mot arbetslöshet och inflation

(Väckt av Erlendur Paturssori)

I N orden som i store deler av verden iøvrig hersker det i det økono
miske liv ustabilitet og usikkerhet som bl. a. gir seg uttrykk i arbeids
løshet og pengeverdiens forringelse. Foruten  den forstyrrelse som disse 
forhold m edfører i det økonomiske liv i det hele tatt, m edfører de tillike 
mistrivsel, frustrasjon og utrygghet i de enkelte menneskers og familiers 
liv.

Foruten  at det m å være et ønskverdig m ål å tilveiebringe en stabil 
samfunnsøkonomi, m å det være et ikke m indre ønskverdig mål å skape 
trivsel og trygghet for det enkelte menneske og det enkelte hjem. En 
av hovedbetingelsene herfor er stabil sysselsetting og stabile prisforhold.

I de enkelte nordiske land utfoldes det da også store og om fattende 
anstrengelser for å bekempe arbeidsløshet og inflasjon med det siktemål 
å oppnå full sysselsetting og stabilt prisnivå.

E tter forslagsstillerens mening er disse spørsmål imidlertid av så vital 
betydning for de nordiske landes sunne sam funnsøkonomi og de nor
diske folks trivsel og trygghet, a t de bør tas opp til behandling på felles 
nordisk plan, således at m an sam ordner de nordiske myndigheters tiltak 
m ot arbeidsløshet og inflasjon med det siktemål å oppnå full syssel
setting og stabil pengeverdi.

I henhold hertil stilles følgende forslag:
Nordisk Råd rekom m anderer m inisterrådet å sam ordne de nordiske 

myndigheters tiltak m ot arbeidsløshet og inflasjon med det siktemål å 
oppnå full sysselsetting og stabil pengeverdi.

K irkjubøur 6. juni 1977

Erlendur Patursson (Tvfl)
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T IL L Ä G G

PM om åtgärder för sysselsättning och prisstabilitet i Norden

H ithörande problem  är inte med säkerhet väsentligen desamm a i de 
nordiska länderna som t. ex. i de stora industristaterna. De organisato
riska och sociala förhållandena är ganska annorlunda i Norden. F ö r
ståelse mellan olika folkgrupper är därför kanske lättare att åstadkom 
m a än på m ånga andra håll och erfarenheterna därifrån kan troligen 
inte direkt tilläm pas hos oss i Norden.

D et uppenbara gem ensamma intresset fö r de olika folkgrupperna i 
varje land av en i stort sett stabil sysselsättning och avsevärt minskad in
flation kan skapa en grogrund för en viss likartad inriktning och partiell 
samordning av de relevanta ekonomisk-politiska åtgärderna. En väg till 
en m era tillfredsställande utveckling vore a tt de berörda parterna vid 
sina förhandlingar på arbetsm arknaden sam t m ellan organisationer och 
statsm akt började tänka m era på vad som kan uppnås i realvärde än på 
stora förm åner i pengar räknat vilka till följd av den i senare fallet 
oundvikliga fördyringen av varor och tjänster ger föga verklig fö rbätt
ring av levnadsförhållandena.

Om alla berörda folkgrupper eftersträvar a tt uppnå den av national
inkomsten bestäm da möjliga reella inkom stförbättringen m ed en begrän
sad höjning av inkom sterna i pengar räknat skulle detta starkt begränsa 
prisstegringen. D et skulle därem ot inte innebära några verkliga upp
offringar av eljest m öjliga reella inkom stförbättringar. Snarare skulle 
”den kaka som finns a tt dela” för hela folket i varje land bli större än 
eljest därför a tt en minskad prisstegring skulle skapa m era valutastabi
litet, ökad konkurrensförm åga samt bättre förutsättningar för produk
tion och handel.

Godtyckliga överföringar av inkom ster och kapital från  sparare och 
pensionärer till andra folkgrupper skulle minskas, vilket så småningom 
skulle öka kapitalbildningen och troligen påskynda produktionens till
växt och levnadsstandardens stegring. A tt lösa dessa spörsmål kan emel
lertid m öta svårigheter. D ärfö r ä r  det läm pligt a tt m inisterrådet upp
drager åt experter av olika slag att utreda dem  och att fram lägga för
slag till åtgärder som bl. a. ta r  sikte på m öjligheterna av en nordisk 
samordning.

Stockholm den 22 juli 1977

Bertil Ohlin

18—770426. Nordiska rådet
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B IL A G A  1, Y ttranden (se supplementband, s. 380) 

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över medlems
förslaget

Til Økonomisk utvalg er henvist ovennevnte medlemsförslag, som er 
behandlet av utvalget 21. novem ber 1977 i Oslo og 17. januar 1978 i 
Stockholm.

1. M edlemsförslaget

I medlemsförslag A /510/e henstilles at Nordisk R åd rekom m anderer 
Nordisk M inisterråd å sam ordne de nordiske m yndigheters tiltak mot 
arbeidsløshet og inflasjon med det siktemål å oppnå full sysselsetting og 
stabil pengeverdi.

Forslagsstilleren peker på a t i N orden, som i store deler av verden 
forøvrig, hersker det ustabilitet og usikkerhet i det økonomiske liv. 
D ette gir seg bl. a. u ttrykk  i arbeidsløshet og pengeverdienes forringel
se. Foruten  den forstyrrelse som disse forhold m edfører i det økonomis
ke liv i sin alm innelighet, fører de til mistrivsel, frustrasjon og utrygg
het i de enkelte m enneskers og familiers liv.

I  hvert av de nordiske land utfoldes det stor og om fattende aktivitet 
for å bekjempe arbeidsløsheten og inflasjonen med sikte på å  oppnå 
full sysselsetting og stabilt prisnivå.

E fter forslagsstillerens m ening er disse spørsmål av så vital betydning 
fo r de nordiske lands sunne sam funnsøkonom i og de nordiske folks 
trivsel og trygghet, a t de bør tas opp til behandling på felles nordisk 
plan.

Forslagsstilleren henstiller derfor at Nordisk Råd rekom m anderer 
M inisterrådet å sam ordne de nordiske m yndigheters tiltak m ot arbeids
løshet og inflasjon med sikte på å oppnå full sysselsetting og stabil 
pengeverdi.

Forslagsstilleren har til støtte for sitt forslag lagt ved en uttalelse fra 
professor Bertil Ohlin, hvor det bl. a. heter at det er en åpenbar felles 
interesse for de ulike folkegrupper i hvert land å oppnå en stort sett sta
bil sysselsetting og en vesentlig m insket inflasjon. D ette kan skape gro
bunn for en viss ensartet innretning og partiell samordning av de rele
vante økonomisk-politiske tiltak. En vei til en mer tilfredsstillende u t
vikling ville være at de berørte parter ved sine forhandlinger på arbeids
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m arkedet sam t mellom organisasjoner og statsm akten begynte å tenke 
m er på det som kan oppnås i realverdi enn på store økninger m ålt i kro
ner, som på grunn av den uunngåelige prisstigning gir få virkelige for
bedringer i levestandarden.

Hvis alle berørte folkegrupper bestrebet seg på å oppnå den av nasjo
nalinntekten bestem te reelle inntektsforbedring m ed en begrenset for
høyelse av inntektene m ålt i penger, ville det sterk t begrense prisstig
ningen. D et ville ikke innebære noe virkelig offer av ellers mulige inn- 
tektsforbedringer. Snarere ville ”den kake som finnes til fordeling” 
blant hele folket i hvert land bli større enn ellers. D ette fordi en redu
sert prisstigning ville skape m er valutastabilitet, øket konkurranseevne 
sam t bedre forutsetninger for produksjon og handel.

Overføringer av inntekt og kapital fra  sparere og pensjonister til and
re folkegrupper ville bli redusert, hvilket etterhvert ville øke kapital
dannelsen og trolig påskynde produksjonens vekst og levestandardens 
stigning.

Alle disse spørsmål kan imidlertid ifølge professor Bertil Ohlin støte 
på vanskeligheter. D erfor er det hensiktsmessig at M inisterrådet gir 
eksperter av ulike slag i oppdrag å u trede og fremlegge forslag til tiltak 
som bl. a. ta r  sikte på m ulighetene av en nordisk samordning.

2. Remissuttalelser

Rem issuttalelser er m ottatt fra  følgende myndigheter og instanser:

Nordiske:
N ordisk Andelsforbund 
Nordens fackliga samorganisation

Danmark:
U denrigsministeriet 
Økonomiministeriet 
Industrirådet
D en danske Bankforening 
Provinshandelskam meret 
Arbejderbevægelsens Erhvervsråd 
Dansk Arbejdsgiverforening

Finland:
Finansm inisteriet
Arbetskraftsm inisteriet
Ålands landskapsstyrelse
Arbetsgivarnas i F inland centralförbund
Affärsarbetsgivarnas centralförbund
Arbetarrörelsens ekonomiska forskningsinstitut
Industrins centralförbund
Keskusosuusliike OTK (Centralhandelslaget OTK)
Centrallaget för handelslagen i Finland
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Norge:
Finansdepartem entet
H andelsdepartem entet
Industridepartem entet
K om m unal- og arbeidsdepartem entet
Norges bank
Norges industriforbund
Norges kooperative landsforening
D en norske bankforening
Norges rederforbund
N orsk arbeidsgiverforening

Sverige:
K onjunkturinstitutet 
Arbetsmarknadsstyrelsen 
Statens industriverk 
Sveriges riksbank 
Sveriges industriförbund 
Svenska bankföreningen 
Sveriges grossistforbund 
Svenska arbetsgivareföreningen 
Kommerskollegium 
Skånes handelskam m are 
Sveriges redareförbund

I det følgende skal en først om tale de rem issuttalelser som stø tter 
medlemsförslaget, deretter de som går im ot det og til slutt de som stiller 
seg avventende eller ikke ta r  noe standpunkt.

Remissinstanser som i det vesentlige stötter medlemsförslaget. 

F i n l a n d :

Centrallaget fö r  handelslagen i Finland  synes beskrivelsen av proble
m et er kortfattet. H eller ikke berøres noen konkrete virkem idler for å nå 
målet. I  prinsippet anser foreningen naturligtvis at bestrebelsene med 
sikte på et nordisk samarbeid på dette om råde er riktige og verd all opp
merksomhet.

Centrallaget fö r  handelslagen i Finland  støtter medlemsförslaget. F o r
eningen er enig i a t en m åte å kom m e u t av den økonomiske krisen er 
å dempe inflasjonen. D et vil virke positivt på sparevilligheten, investe
ringen og sysselsettingen. Forskjellen i inflasjonsgrad og sysselsetting i 
de nordiske land leder til en ujevn utvikling i Norden.

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund  og Affärsarbetsgivarnas Cen
tralförbund  u tta ler i et felles remissvar at tross ulikheter med hensyn til 
sysselsetting og inflasjonstakt i N orden er det ønskelig med en samnor
disk bestrebelse for en bedre balanse.

Selve problem et og tiltakene for å løse det er u tredet og utredes best 
innen de internasjonale organisasjoner. Spørsmålet har vist seg å være 
m eget vanskelig.
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Hvis man ved hjelp av samnordisk arbeid kan oppnå resultater, er 
den forskningsinnsats som gjøres nyttig.

Alands landskapsstyrelse h a r fo r sin del ikke noe å innvende m ot 
medlemsförslaget.

N o r g e :

Industridepartem entet sier a t det ser positivt på medlemsförslaget, 
men stiller seg noe tvilende til hvor langt en slik samordning lar seg 
gjennom føre i praksis.

En viss form  for samordning eksisterer allerede gjennom samarbeidet 
i OECD, E FT A  og IM F. D et er viktig at N orden står sammen i disse or
ganer. D ette er kanskje det beste bidrag vi kan gi til den internasjonale 
bekjempelse av arbeidsløshet og inflasjon.

Sterkere vekt på nordisk samordning av tiltak for å oppnå full sys
selsetting og stabilt prisnivå krever en sterkere samordning av den øko
nomiske politikk generelt. D e nordiske land har imidlertid forskjellig 
internasjonal tilknytning og forskjellig handelsmønster. Disse forhold 
skulle tilsi a t det nødvendigvis drives noe forskjellig økonomisk poli
tikk i de enkelte nordiske land.

Handelsdepartementet peker på a t en fra  norsk side deltar aktivt på 
det internasjonale plan bl. a. i OECD i forsøkene på å bekjempe ar
beidsledighet og inflasjon.

Også innen EFT A  har N orge tatt aktivt del i arbeidet m ed disse 
spørsmål, jfr. E FT A ’s konsultative komités møte i Stockholm d.å., hvor 
også regjeringsrepresentanter deltok.

På norsk side bør en hilse velkommen ethvert positivt tiltak som kan 
bidra til å  redusere inflasjon og arbeidsløshet. D et vil være nyttig om 
en drøftelse kunne finne sted om i hvilken grad Nordisk R åd kan delta 
i dette arbeid.

Kom m unal- og arbeidsdepartementet u tta ler a t sam ordningen av sys
selsettingspolitikken med den generelle økonomiske politikk både på 
nasjonalt, nordisk og internasjonalt plan bør utvikles videre.

D epartem entet anbefaler videre at mulighetene fo r å få utredet hvilke 
arbeidsmarkedspolitiske tiltak som kan få en gunstig virkning på pris- 
stegningen blir undersøkt i M inisterrådets regi.

D et kan også være aktuelt m ed en felles nordisk vurdering av den 
virksomhet som foregår i OECD. Spørsm ålet vil også kunne bli disku
tert på den nordiske arbeidsmarkedspolitiske konferansen som er plan
lagt i 1978.

Arbeidet m ed fornyelsen av det nordiske handlingsprogram  på ar- 
beidsmarkedsområdet er satt i gang. I  denne forbindelse vil forslags
stillerens spørsmål bli nærm ere vurdert.

Norges kooperative landsforening  slu tter seg til medlemsförslaget.
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S v e r i g e :

Arbetsm arknadsstyrelsen  u ttaler a t i den nåværende økonomiske si
tuasjon i N orden, er avveiningen mellom tiltak med sikte på å holde 
arbeidsløsheten nede og tiltak med sikte på å  minske inflasjonen spe
sielt viktig. H vert nordisk land må ta  hensyn til virkningen på de andre 
ved utform ingen av sin økonomiske politikk. D et er derfor viktig å 
finne og utvikle form er fo r samvirke og inform asjonsutbytte mellom 
m yndighetene i de nordiske land.

Arbetsmarknadsstyrelsen anser det hensiktsmessig at anstrengelsene 
m ed sikte på å styrke det nordiske samarbeid på den økonomiske poli
tikkens og arbeidsmarkedspolitikkens om råde fortsetter. De i medlems- 
forslaget berørte spørsmål bør derved egnes særskilt oppmerksom het.

Statens industriverk  viser til a t de nordiske land er alle sterk t av
hengige av sin utenrikshandel. D en internordiske handel er av særlig 
stor betydning. En ekspansiv finanspolitikk fører till øket im port fra 
grannelandene og får ekspansive virkninger også i disse. D et er ikke 
mulig å føre en helt autonom  stabiliseringspolitikk i hvert av de nordis
ke land. En samordning av stabiliseringspolitiske tiltak i N orden ville 
derfor være verdifull.

Stabiliseringspolitiske tiltak i et nordisk land kan få sterke virkninger 
på enkelte bransjer eller regioner i grannelandene. E t øket kjennskap 
om disse burde være en forutsetning for felles tiltak enten det gjelder 
stabiliseringspolitikk eller strukturpolitikk. Industriverket støtter derfor 
det forslag til utredningsarbeid i disse spørsmål som frem lagt av Bertil 
Ohlin i tillegget til medlemsförslaget.

Sveriges industriförbund  viser til de store anstrengelser som gjøres 
nasjonalt og internasjonalt for å begrense inflasjon og arbeidsløshet. 
Vanskene med å få i stand en sam ordnet økonomisk politikk har u t
vilsomt vært en årsak til den begrensede fremgang som hittil er opp
nådd. Forutsetningene for en slik koordinering burde likevel være noe 
bedre innen et så pass begrenset og for arbeidsmarkedets vedkommende 
homogent om råde som Norden.

Industriforbundet stiller seg positivt til a t en undersøkelse av tiltak 
m ed sikte på å oppnå en utvidet samordning av den økonomiske poli
tikken på dette om råde mellom de nordiske land, blir foretatt.

Svenska bankföreningen  deler de synspunkter som frem føres i m ed
lemsförslaget.

Svenska arbetsgivareföreningen m ener a t en internasjonal sam ord
ning av tiltak m ot inflasjon og arbeidsløshet er ønskelig. Likheten mel
lom  de nordiske land burde lette en slik samordning i høyere grad enn 
innen andre grupperinger. De praktiske muligheter for å oppnå en ef
fektiv samordning synes dog å være begrenset i den nærmest oversikt
lige tid.
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Västsvenska handelskammaren  støtter medlem sförslaget i det vesent
lige.

Skånes handelskammare m ener at det synes uunngåelig at økonom isk
politiske og arbeidsløshetsbekjem pende tiltak som vedtas i ett land i 
visse situasjoner kan kom m e til å stå i strid m ed andre lands interesser. 
Som eksempel nevnes valutakursendringer og proteksjonistiske tiltak. 
Samtidig påpekes vanskelighetene endog i et enkelt land å sam ordne 
arbeidsmarkedspolitiske, skattepolitiske, næringspolitiske, kredittpolitiske 
og finanspolitiske tiltak.

I et videre perspektiv burde imidlertid en nordisk sam ordning av til
tak  m ot inflasjon og arbeidsløshet kunne innlemmes i et institusjonalisert 
nordisk økonomisk samarbeid.

Remissinstanser som går im ot medlemsförslaget.

D a n m a r k :

Ø konomiministeriet har avgitt uttalelse som også er basert på be
m erkninger fra  arbejds- og handelsministeriet. M inisteriet Viser til at 
det er tradisjon gjennom  en lang tid for gjensidig orientering og sam
arbeid innenfor tilretteleggelsen av pris- og arbeidsmarkedspolitikken. 
Dessuten tillegges økonomisk politikk stor betydning. D et vises også til 
det i 1975 vedtatte program  fo r nordisk samarbeid på arbejdsmarkeds
om rådet og til det europeiske valutasam arbeid siden 1973.

Under hensynstaken til det allerede eksisterende nordiske samarbeid 
vedrørende tiltak m ot arbeidsløshet og inflasjon finner m an på dansk 
side at vedtakelse av medlemsförslaget ikke er påkrevet.

Dansk Arbejdsgiverforening  m ener a t den nåværende krise er av et 
slikt omfang at selv ikke et nærm ere nordisk samarbeid eller endog et 
bredere europeisk samarbeid vil kunne løse krisen. D et særlige nordiske 
problem at lønn og andre omkostninger er blitt for høye, er en sak som 
i et visst samarbeid med regjeringen i det enkelte land også i kommende 
år må søkes løst.

En fortsettelse av erfaringsutveksling på nordisk plan vil være nyttig. 
I  den forbindelse kan ekspertutredning på delom råder som foreslås i 
vedlegget til medlemsförslaget, være nyttige.

En samordning av planer om påtenkte bestrebelser i Nordisk Minis
terråds regi er ikke ønskelig eller praktisk i en overskuelig fremtid.

Provinshandelskammeret m ener at det ikke vil være mulig å gjennom 
føre positive felles forholdsregler til bekjempelse av arbeidsløshet og 
inflasjon på grunn av den meget uensartede situasjon i de nordiske 
land.
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F i n l a n d :

Finansministeriet u ttaler a t sysselsetting og stabil pengeverdi er sen
trale m ålsettinger i den økonomiske politikk, men på grunn av de ulike 
forhold er det ikke mulig å koordinere tiltak på M inisterrådets nivå 
m ed sikte på å nå disse mål. Finansm inisteriet anser derfor at m ed
lemsförslaget ikke gir foranledning til særskilte tiltak.

Arbetskraftsm inisteriet viser til at da bekjempelsen av arbeidsløshet 
og inflasjon i samtlige nordiske land behandles i flere ulike forvalt
ningsenheter, vil en koordinering på nordisk plan kreve samarbeid mell
om flere av embetsmannskomiteene. E t slikt samarbeid er både nød
vendig og lønnsomt. E n  rekom m andasjon herom  inngår også i M inister
rådets arbeidsm arkedsprogram  fra  1975. Saken vil bli diskutert under 
den nordiske konferanse på høyt nivå som skal arrangeres i 1978 og 
hvor tem aet blir ”full sysselsetting i et endret økonomisk klim a” .

Arbeidskraftsm inisteriet stiller seg i prinsippet positivt til medlems- 
forslaget, men anser det dog m ere hensiktsmessig ikke å påbegynne 
et særskilt forskningsprogram på grunnlag av forslaget. Saken bør 
heller sammenkobles intim t med gjennomføringen av det nordiske 
arbeidsm arkedsprogram m et.

Arbetarrörelsens ekonom iska forskningsinstitut m ener a t det nåvæ
rende samarbeid på den økonomiske politikkens om råde er tilstrekke
lig for å koordinere de nordiske lands økonomiske politikk når det k re
ves. D en nåværende økonomiske krisen kan ikke løses gjennom øket 
samarbeid eller koordinering i N orden, da krisens årsaker skyldes for
hold u tenfor det nordiske samarbeids rammer.

Industrins centralförbund  viser til a t i de nordiske land avviker a r
beidsløshetens omfatning og inflasjonshastigheten. Avhengig av ulike 
utgangspunkter og muligheter blir den økonomiske politikken som fø
res for å bekjempe arbeidsløshet og inflasjon, forskjellig. Forskjellen 
innvirker også på mulighetene for å sam ordne felles nordiske tiltak. 
Hvis m an ønsker å forbedre disse muligheter, bør forberedende arbeid 
i stor omfatning først utføres.

Sentralforbundet anser det mulig at m an kan kom m e fram  til en viss 
samordning av den økonomiske politikken. På den annen side går fo r
bundet likevel u t fra  at koordinering og samnordiske tiltak for å be
kjem pe arbeidsløshet og inflasjon kan tas under overveielse når erfa
ring og sakoppgaver i tilstrekkelig mengde er samlet inn.

N o r g e :

Finansdepartementet u ttaler at den om fattende liberalisering av det 
internasjonale økonomiske samkvem har økt landenes avhengighet av 
hverandre. Samtidig har teknologisk evne, sammen med økt innsikt i



A 510/e: Bilaga 2 553

hvordan det økonomiske system virker, gitt bedre muligheter til å på
virke den økonomiske utvikling. Industrilandene vil i vesentlig grad 
kunne bidra til å styre konjunkturutviklingen.

D et er F inansdepartem entets syn a t dybden i og varigheten av til
bakeslaget etter 1974 er tegn på at enkelte nasjoners økonomiske poli
tikk har vært utilstrekkelig til å mestre de nye oppgaver og utfordring
er. P å prinsipielt grunnlag vil departem entet støtte bestrebelser med 
sikte på bedre samordning over landegrensene, f. eks. innenfor OECD.

D epartem entet er imidlertid i tvil om hensiktsmessigheten av den 
konkrete samordning som er foreslått. H vert av de nordiske land har en 
handel med land utenfor N orden som er langt større enn landets handel 
med de øvrige nordiske land. Utviklingen i hvert av de nordiske land 
vil derfor i høy grad være avhengig av at det finnes gunstig løsning for 
samordning av konjunkturpolitikken på et mer globalt plan.

D et er viktig at N orden så langt det er mulig sam ordner sine syns
punkter m ed sikte på å bedre mulighetene fo r å øve påvirkning i for
bindelse med deltakelsen i et bredere internasjonalt økonomisk sam ar
beid. D ette bør prioriteres frem for en internordisk samordning av kon
junkturtiltak.

F inansdepartem entet m ener derfor —  uavhengig av vurderingen av 
selve behovet for samordning —  a t en samordning i den form  som 
frem går av medlemsförslaget bør frarådes.

Norges industriforbund  u ttaler a t det synes alm ent erkjent a t det er 
behov for en sam ordnet, konjunkturtilpasset økonomisk politikk i de 
forskjellige land. En betydelig del av virksomheten f. eks. i OECD har 
akkurat dette formål.

Hvorvidt det i praksis vil være mulig, p. g. a. et vedtak i Nordisk 
Råd, å oppnå noe m er m. h. t. en samordning av de nordiske lands 
økonomiske politikk og om dette i tilfelle vil bety noe fra  eller til for å 
oppnå full sysselsetting og prisstabilitet, kan det stilles spørsmålstegn 
ved.

Industriforbundet m ener at forslaget, dersom det blir vedtatt, i første 
rekke vil få deklaratorisk verdi eller lede til enkelte pro form a sam ord
ningstiltak. D et synes derfor bedre at Nordisk R åd spesielt henleder de 
nordiske lands regjeringers eller finansm inisteres oppm erksom het på sa
ken og ber om at de, som et ledd i sine norm ale kontakter, søker å 
sam ordne politikken mest mulig med sikte på å oppnå full sysselsetting 
og prisstabilitet.

Norges rederforbund  slutter seg til Norges industriforbunds uttalelse. 
F or øvrig gjør rederforbundet oppmerksom på at det gjelder såvidt spe
sielle regler for tjenestegjøring på skip at det er m er naturlig å behand
le sysselsettingen for sjøfolk på nasjonal basis.

N orsk arbeidsgiverforening u ttaler a t hvis en kunne kom m e fram  til 
effektive tiltak på nordisk basis som kunne føre til bedre balanse m el
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lom  prisutvikling og arbeidsløshet, ville foreningen selvsagt hilse det med 
glede. Erfaringen tyder imidlertid på at i en krisesituasjon vil hvert land 
naturlig nok la nasjonale hensyn være avgjørende. Foreningen synes 
derfor at medlemsförslaget er noe forhastet og at en trenger en nær
m ere vurdering av spørsmålet før en trekker konklusjonen.

S v e r i g e :

Sveriges riksbank viser til a t de nordiske lands stabiliseringspolitikk i 
høy grad er avhengig av den politikk som føres i de store ikke-nordiske 
land. Isolerte nordiske tiltak med sikte på å bekjem pe arbeidsløshet og 
prisstigning vil ikke få særlig stor gjennomslagskraft.

Riksbanken peker videre på det om fattende økonomisk-politiske sam
arbeid mellom industrilandene som foregår i de internasjonale organi
sasjoner. De nordiske lands anstrengelser for å oppnå de ovennevnte 
mål gjennom samarbeid over grensene må i høy grad ta form  av en 
sam ordnet opptreden i disse organisasjoner.

D e problem er som tas opp i medlemsförslaget er av en slik karakter, 
at det samarbeid landene imellom som kan frem m e deres løsning, bør 
være av en mer internasjonal karakter enn forslagsstilleren forutsetter. 
Riksbanken finner derfor ingen grunn til å støtte medlemsförslaget.

Sveriges grossistforbund  uttaler at selv om forbundet har et positivt 
grunnsyn på tankegangen i medlemsförslaget, bør m an ikke ha noen 
større forventninger om mulighetene for å nå positivt resultat. Forhol
dene i de nordiske land er tross alt så forskjellige at en samordning av 
politikken blir vanskelig å oppnå.

Forbundet viser forøvrig til professor Bertil Ohlins henstilling om at 
m an m er enn hittil bør tenke på hva som kan oppnås i realverdi enn 
på store inntekter m ålt i penger. H ans forslag at M inisterrådet skal på
legge ulike eksperter å u trede problem ene i denne forbindelse og å 
fremlegge forslag til tiltak m ener forbundet er hensiktsmessige.

Remissinstanser som stiller seg avventende eller som ikke tar standpunkt 
til medlemsförslaget.

N o r d i s k e
N ordens fackliga samorganisation (NFS) oversender som remissvar 

en sam m enfatning av rapporten ”NFS och den internationella eko
nomiska politiken” .

V idere vises det til N FS’s aksjonsprogram  for å påvirke den inter
nasjonale økonomiske politikken. D et ble vedtatt på N FS’s styremøte 
den 15. september 1977 på bakgrunn av prognosene for økonomi- og 
sysselsettningsutviklingen innen OECD-om rådet, som viser stor risiko 
for ytterligere sterkt forverret sysselsetting og øket arbeidsløshet i 1978.

N FS skal ta opp konkrete diskusjoner med de nordiske økonomi- og
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arbeidsm arkedsm inistrene om den økonomiske krisen og frem føre fag
lige krav om å sam ordne nordiske aksjoner for å påvirke den inter^ 
nasjonale økonomiske politikken.

Videre skal N FS medlem sorganisasjoner i kontakt med regjeringer, 
arbeidsgiverorganisasjoner og industriforbund virke for internasjonale 
aksjoner som ta r sikte på en ny økonomisk politikk i V est-Europa inn
rettet på full sysselsetting og økonomisk vekst.

Endelig skal N FS presentere dokum entet ”N FS och den interna
tionella ekonom iska politiken” samt sitt aksjonsprogram  for de nor
diske sosialdemokratiske partiene og foreslå at disse i fellesskap og i 
samarbeid med N FS arbeider videre med en plan for å påvirke den 
internasjonale økonomiske utviklingen.

N FS vil også henvende seg til EFS og andre organisasjoner med 
diverse forslag.

Nordisk A ndelsforbund  tar ikke selv standpunkt, men oversender u t
talelser fra  dets medlem mer Norges Kooperative Landsforening, Kes- 
kusosuusliike OTK og Suomen Osuuskauppojen Keskuskunta.

D a n m a r k :

Udenrigsministeriet ta r  ikke standpunkt til forslaget.
Industrirådet er i prinsippet enig i det ønskverdige i å  bekjempe a r

beidsløshet og inflasjon, men har ingen kom m entarer til det fremsatte 
medlemsförslag.

Den danske Bankforening  meddeler a t under hensynstagen til forsla
gets generelle natur, finner foreningen ingen foranledning til å uttale 
seg.

Arbejderbevægelsens Erhvervsråd  er enig i forslagsstillerens intensjo
ner, men finner ingen foranledning til å knytte kom m entarer til forsla
get.

N o r g e :

Norges bank  ta r ikke direkte standpunkt til medlemsförslaget. Den 
viser til at i den nåværende internasjonale konjunktursituasjon hersker 
det bred enighet om at den økonomiske politikk må utform es med sikte 
på samtidig å  øke sysselsettingen og å redusere prisstigningen. F or land 
med en åpen økonomi, som de nordiske land, er det i første rekke 
konkurranseevnen overfor utlandet som setter grensen for hvor godt 
produksjonsressursene kan utnyttes.

F or de nordiske land vil en relativ sterk kostnadsstigning være en fel
les trussel mot høy sysselsetting i fremtiden. Verken det enkelte land 
eller N orden samlet kan i det lange løp føre en uavhengig pris- og sys
selsettingspolitikk.
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Skal høy sysselsetting og rimelig prisstabilitet kunne oppnås samti
dig, må sam menknytningen mellom høy etterspørsel og høy prisstig
ning brytes. D ette kan bare skje ved at inntekter og priser påvirkes di
rekte. Inntektspolitikken forutsetter i høy grad nasjonale løsninger og det 
er lite aktuelt med en samordning på dette område.

F o r å bedre de internasjonale sysselsettingsforhold er det fra  ulike 
hold reist krav om at land med størst handlefrihet, både med hensyn til 
prisutvikling og betalingsbalanse, bør føre en m er ekspansiv økonomisk 
politikk. I  internasjonale fora har nordiske representanter gjentatte 
ganger påpekt det ansvar disse land har for at sysselsettingen i de vest
lige land skal kunne bringes opp på et høyt nivå.

Den norske bankforening  ønsker ikke å uttale seg om medlemsfor- 
slaget.

S v e r i g e :

K onjunkturinstitu tet ta r  ikke direkte standpunkt til medlemsforsla- 
get. D et viser innledningsvis til det nordiske samarbeid som allerede på
går. G jennom  dette utbygde samarbeid er det skapt plattform er for 
diskusjoner om felles tiltak f. eks. for å motvirke arbeidsløshet og in
flasjon. Rent teknisk skulle en også kunne tenke seg at en ekspertgruppe 
kunne få  i oppdrag m ed visse tidsintervaller å analysere den økono
miske situasjon i N orden og avgi forslag til passende felles økonomisk
politiske tiltak. Flere grunner taler dog for at mulighetene er begren
sede for å oppnå betydelige resultater.

Små land —  som de nordiske ta tt hvert for seg —  har neppe noen 
m ulighet for å drive en ekspansiv politikk i en omverden der en kon- 
traktiv politikk er fremherskende. Slike små og høyt industrialiserte land 
er betydelig mer avhengig av utenrikshandelen enn de store industri
nasjoner.

En gjennom ført samordning av den fremtidige økonomiske politikken 
og en langt drevet integrasjon skulle i konjunkturpolitisk henseende 
gjøre N orden jevnstilt med et middelstort industriland med vesentlig 
større handlingsfrihet enn de nordiske land nyter hver for seg.

I  sin oppsummering sier instituttet a t det økonomisk-politiske sam
arbeid som nå foregår mellom de nordiske land, har økt effektiviteten 
av landenes stabiliserings- og konjunkturpolitikk. En videre dreven 
samordning bør i og for seg være egnet til å øke stabiliseringspolitik
kens virkningsgrad. D et synes dog tvilsomt om det i den nærmeste over
skuelige frem tid finnes forutsetninger for en i langt økt grad dreven 
integrasjon av landenes politikk. D et er også uvisst om ytterligere skritt 
som kunne overveies, kan gi mer enn et m arginalt resultat.

K om m erskollegium  ta r  ikke direkte standpunkt til forslaget. D et 
peker på det internasjonale samarbeid som allerede forekom m er, f. eks.
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i OECD og EFTA . H ertil kom m er uform elle økonomiske drøftinger 
mellom de nordiske regjeringer på samrådsbasis fo ru t fo r viktige øko- 
nomisk-politiske endringer, sam t det institusjonaliserte sam arbeid som 
finner sted i Nordisk M inisterråds finansutvalg om sam ordning av den 
nordiske pengepolitikken. Dessuten sam arbeider de nordiske land i an
ledning det felles arbeidsmarked.

Av særlig interesse ville det være å få i stand diskusjoner på regje
ringsplan vedrørende virkningene på de øvrige nordiske lands økonomi 
av slike støttetiltak til egen industri som regjeringene vedtar av syssel
settingshensyn. H erved skulle en slik koordinering bli lettere som for
slagsstilleren ta r sikte på. Innbyrdes m otvirkende effekter kunne derved 
bli mildere.

Sveriges redareförening  anser forslaget prisverdig i og for seg, men 
reiser spørsmålet om ikke utviklingen bl. a. på valutaom rådet innebærer 
at den foreslåtte samordning er vanskelig å gjennomføre.

3. Utvalget

H øy sysselsetting og stabil pengeverdi er sentrale m ålsettinger i den 
økonomiske politikk i alle nordiske land. I den nåværende internasjo
nale konjunktursituasjon hersker det bred enighet om at den øko
nomiske politikk m å utform es med sikte på samtidig å øke sysselsett
ingen og å redusere prisstigningen.

D e nordiske lands stabiliseringspolitikk er im idlertid i høy grad av
hengig av den politikk som føres i de store ikke-nordiske land. Isolerte 
nordiske tiltak for å bekjem pe arbeidsløshet og prisstigning vil neppe 
få  særlig stor gjennomslagskraft. Deres handel m ed land utenfor 
N orden er således langt større enn landets handel m ed de øvrige 
nordiske land. Den økonom iske utvikling i N orden vil derfor være 
sterkt avhengig av at det finnes en gunstig løsning for sam ordning av 
konjunkturpolitikken på et m er globalt plan.

De nordiske land deltar i det om fattende økonomisk-politiske sam
arbeid mellom industrilandene som foregår i internasjonale organisa
sjoner. D et gjelder f. eks. det økonomiske sam arbeid i OECD, EFTA  
og IM F. N orden har relativt sam m enfallende syn på en rekke sentrale 
spørsmål. D et synes viktig at N orden så vidt mulig sam ordner sine 
synspunkter med sikte på å bedre mulighetene for å øve påvirkning i 
disse internasjonale fora.

D et eksisterer i dag en rekke kanaler og fo ra fo r drøfting av inter
nordisk samordning av økonomisk-politiske tiltak. D et gjelder f. eks. 
kontakter på såvel regjeringsnivå som på ekspertnivå, nordiske finans- 
ministermøter, nordisk finansutvalg, internordisk samvirke om kon- 
junkturovervåking, sam arbeidsorganer om sysselsettingsspørsmål, m. v. 
D et vises også til det i 1975 vedtatte program  for nordisk samarbeid
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p å  arbeidsm arkedsom rådet og til det europeiske valutasam arbeid siden

E tte r utvalgets mening viser de seneste års erfaringer a t m an ved å 
utnytte disse organer kan oppnå en viss grad av sam ordning av den 
økonom iske politikken i N orden. U tvalget er samtidig overbevist om 
a t en intensivering og utdyping av sam arbeidet ytterligere kan forbedre 
sam ordningen og dens forutsetninger fo r en felles nordisk opptreden i 
alle internasjonale sammenheng.

U tvalget anser at forslagets intensjoner bør søkes ivaretatt, bl. a. 
ved gjennom føringen av det nordiske handlingsprogram  fo r Nordisk 
M inisterråd og det nordiske handlingsprogram m et på arbeidsm arkeds
om rådet.

U nder henvisning til det som er nevnt ovenfor, foreslår utvalget
a t N ordisk Råd ikke foretar seg noe i anledning av medlems- 

forslag A  510/e om felles nordiske tiltak m ot arbeidsløshet og 
inflasjon.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A ) Ilkka-Christian B jörklund (Skdl)

K jell-O lof Feldt (s) Sverrir Hermannsson (Sj.)

1973.

Formann 
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K n u t Johansson (s)
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H enning Jensen (S) 

llk ka  Kanerva (K ok) 

Nathalie L ind (V)

Jan-Ivan Nilsson (c) 

Jón Skaftason (F)

V. J. Sukselainen (K)

R eiu lf Steen (A ) 

E rkki Tuomioja (Sd)

H enrik W esterlund (Sfp) Kåre Willoch (H)

R olf Wirtén (fp)
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Reservation

E rlendur Patursson deler ikke flertallets tvivl om hvorvidt medlems- 
forslaget vil øke mulighetene for ytterligere sam ordning av de nordiske 
lands økonomiske politik, m en m ener tværtim ot, a t medlemsforslagets 
vedtakelse vil bety en forstærking av de nordiske lands samarbeide i 
bekæmpelsen av arbeidsløshet og inflasjon.

Som det frem går av vedlagte statistiske oversikter1 har de hittidige 
insatser m ot arbeidsløshet og inflasjon ikke gitt tilfredsstillende resul
tater. Forslaget er desuten i nøye overensstemmelse m ed art. 18 i Hel- 
singforsavtalen: ”D e kontraherende parter skal m ed henblik på at 
frem m e det økonomiske sam arbejde på forskjellige om råder rådføre sig 
m ed hinanden i spørgsmål vedrørende den økonomiske politik. I denne 
forbindelse bør opmærksom heden rettes m od m ulighederne for at 
samordne de foranstaltninger, som  iværksettes i konjunkturudjævnende  
øjem ed.”

U nder henvisning hertil anbefales m edlem sförslaget til rådets ved
takelse.

Erlendur Patursson

i Se Bihang.

BIHANG

Norge
Konsumprisindex. 1974 =  100 Registrerte arbeidsløse. 1 000
1968 65,5 16,5

69 67,5 15,6
70 74,7 12,5
71 79,3 12,2
72 85,1 14,8
73 91,4 12,8
74 100,0 10,7
75 111,7 19,6
76 121,9 19,9
77 sept. 135,4 14,3

Sverige
Konsumentprisindex. 1949 =  100 Arbetsløsa. 1 000
1968 215,1

69 220,9 72
70 236,4 70
71 253,9 101
72 269,1 107
73 287,3 98
74 315,7 80
75 346,6 67
76 382,2 66
77 okt. 440,5 88
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Danmark
Forbrugerprisindex. 1964 — 100 Arbejdsløse
1968 131,9

69 136,5
70 145,4
71 153,9 A n  tal Prosent
72 164,0 33 tus. 1,7
73 179,3 21 ” 1,1
74 206,6 50 ” 2,5
75 226,5 124 ” 6,0
76 246,9 126 ” 6,1

(77 279,0) okt. 77 1531 ” 7,3

Island
Væksten i konsumentprisindexet
1973 22,1 %

74 42,8 ”
75 49,4 ”
76 32,2 ”
77 34,0 ”

1 Desuden i okt. 77 12 tus. deltidsforsikrede arbejdsløse.

Grønland
I  skrivelse fra  arbejds- og socialdirektoratet i G rønland af 23. des. 

1977 opplyses bl. a. følgende om  arbejdsløsheden:
G rønland kæm per m od en meget stor udvikling i arbejdsløsheds

tallene, en strukturarbejdsløshed.
A ntal ledige blandt faglærte og ufaglærte, mænd og kvinder var 761 

pr. 30. nov. 1977, hvilket er en tilvækst på 30,7 % i forhold til samme 
tidspunkt 1976. A ldersgruppen 15— 24 år udgør 48,8 % av den regi
strerede arbejdsløshed.

Beregnet efter procentm etoden, der anvendes a f  EF, udgør den re
gistrerede ledighed 8,3 % af den erhvervsaktive befolkning i de om 
råder i hvilke registrering finder sted.

(I bygderne, hvor der ikke finder registrering sted, bor ca. 25 % af 
befolkningen.)

Færøyene
Leveom kostningsindex. 1970 =  100. (Pr. 1. jan.)
1970 100

71 107
72 118
73 128
74 144
75 169
76 176
77 188
78 202
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Finland
Konsumentprisindex. 1967 =  100
1968 109

69 112
70 115
71 122
72 131
73 146
74 172
75 202
76 231
77 dec. 271

Arbetslösa
Antal (1 000) Proi
1968 85 3,9

69 61 2,8
70 41 1,9
71 49 2,3
72 55 2,5
73 51 2,3
74 39 1,7
75 51 2,2
76 90 4,0
77 nov. 1521 7,0

1 torde stiga till 200 000 arbetslösa under vårvintern 1978.

Finska arbetstagare i Sverige
Enligt statistiken i Sverige fanns det 120 000 finska m edborgare an 

ställda i Sverige år 1976. Räknas fam iljem edlem m arna med, torde 
siffran stiga till ca 200 000. Räknas dessutom med de finländare, som 
tagit svenskt m edborgarskap, rö r sig siffran i dag (inkl. fam iljem ed
lemmar) vid 300 000.
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Medlemsförslag
om gemensam nordisk beredskap mot oljekatastrofer

(Väckt av Poul Hartling, R o lf Sellgren, Karl Skytte, Pär Stenbäck, Pekka  
Tarjanne och R o lf Wirtén)

O ljekatastrofen vid plattform en Bravo på Ekofiskfältet i N ordsjön 
kom som en överraskning för allm änheten och även för de ansvariga 
myndigheterna. U tflödet pågick från  den 22 till 30 april 1977, då det 
stoppades av am erikanska experter.

K atastrofens verkningar blev begränsade m en den visade hur sårbara 
oljeplattform ar är och att beredskapen inte stod i nivå med riskerna. 
M an räknar med att cirka 20 000 ton olja ström m ade ut under dessa 
dagar. D etta är ingen stor kvantitet. Den kan t. ex. jäm föras med de n är
m are 120 000 ton som flöt u t vid brittiska kusten när tankern ”Torrey 
Canyon” förliste 1967. Oljan från Bravoplattform en var dessutom myc
ket lä tt och kunde till stor del fördunsta ganska snabbt eller brytas ned 
av havet.

D et torde för närvarande ej vara möjligt att ange vilka skador på det 
m arina livet som orsakats eller kan komma att orsakas av oljeutsläppet. 
Redan före det stora oljeläckaget hade dock norska fiskare rapporterat 
att 85 procent av vissa fiskebankar i N ordsjön num era var omöjliga 
att tråla till följd av oljespill på havsbotten som läckt ut från  oljeutvin
ningen.

Havets betydelse som näringskälla och dess sårbarhet för utsläpp gör 
att alla åtgärder måste vidtas för att förhindra skador på den m arina 
miljön. M ed den num era perm anenta oljeutvinningen i N ordsjön ställs 
större krav på de nordiska ländernas beredskap m ot oljeutsläpp. A tt ska
dorna denna gång kunde begränsas berodde på att läckaget kunde stop
pas av experter. Om detta inte hade varit möjligt, hade m an varit 
tvungen att borra upp ett avlastningshål, vilket torde ha dröjt mellan 
40 och 60 dygn. I så fall skulle mellan 150 000 och 400 000 ton olja ha 
hunnit läcka ut, vilket inneburit världens största oljekatastrof hittills.

K ritik har uttalats över att experter på bekämpning av s. k. utblås- 
ning från  borrplattform ar inte finns tillgängliga i N orden utan måste 
häm tas från  Texas. K ritik har även riktats m ot bristerna i den m ateriella 
beredskapen för att bekäm pa oljeutflödet och om händerta den utrunna 
oljan.
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D anm ark har anskaffat ett antal kom pletta system för mekanisk upp
tagning av utrunnen olja. De danska systemen är i första hand avsedda 
för insatser i Bälten och Öresund. V idare finns viss utrustning för an 
vändning bl. a. i N ordsjön och en utredning pågår om utbyggnad av 
oljeskyddsberedskapen.

Norge förfogar över några kom pletta system för mekanisk oljeupp- 
tagning till havs. F ram  till april 1978 kommer en avsevärd utbyggnad 
av resurserna att ske.

Sverige förfogar över ett avsevärt antal fartyg och andra anordningar 
för oljebekämpning fördelade utefter kusten samt i V änern och M äla
ren. F rån  kritikerhåll har dock ifrågasatts om existerande typer av hög- 
sjölänsor kan fungera tillfredsställande i N ordsjön med dess ofta stora 
vindstyrkor.

Samtliga länder kring N ordsjön och Skagerack träffade år 1969 en 
överenskommelse om bl. a. ömsesidigt bistånd vid åtgärder m ot större 
oljeutsläpp (Nordsjöavtalet). M ellan de nordiska länderna gäller sedan 
1971 en överenskommelse om sam arbete i fråga om åtgärder m ot större 
oljeföroreningar av havet. D enna överenskommelse, till vars tillkomst 
N ordiska rådet medverkade genom rekom m endation nr 20/1969 angåen
de beredskap vid katastrofer i inre farvattnen, har vid flera tillfällen 
kommit till praktisk tilläm pning vid oljebekämpning i Öresundsregionen 
och Bottenhavet. O ljebekämpningen i de nordiska farvattnen har hittills 
endast behövt inriktas på oljeutsläpp från  fartyg, m edan m an har be
gränsad erfarenhet av utsläpp i samband med oljeborrningar. Hittills 
har sam arbetet skett bilateralt. Vid Bravokatastrofen tilläm pades för 
första gången norsk-svensk-danskt sam arbete i N ordsjön som en sam
ordnad operation. U tvärderingen av erfarenheterna av detta samarbete 
torde ge riktlinjer för fram tida utbyggnad därav.

På norsk sida har från regeringshåll fram hållits att den stora olje- 
olyckan kom m er att föranleda en allmän översyn av norsk oljepolitik, 
särskilt i förhållande till beredskapen som m an redan var i färd  med 
a tt bygga upp vid olyckan. V idare skall m an klarlägga om säkerhetsför- 
hållandena på produktionsplattform arna är tillfredsställande i förhållan
de till det riskfyllda arbetet. OECD  har i en rapport nyligen förordat 
internationella säkerhetsbestämmelser för oljeproduktionen på konti
nentalsockeln inkluderande bl. a. skärpt kontroll på plattform arna.

Vad gäller åtgärder på nordiskt plan bör m an på kort sikt göra en 
kartläggning av disponibla resurser och av m öjligheterna att sam ordna 
insatserna vid oljekatastrofer av denna typ. I en sådan inventering bör 
förutom  traditionell oljebekäm pningsutrustning ingå resurser som kan 
användas för sådana uppdrag. Resurser finns i de nordiska länderna hos 
marinen, sjöräddningen, sjöfartsm yndighetem a samt bogser- och bärg- 
ningsbolag. Dessutom finns fiskebåtar med besättningar som är läm pade 
för arbete under svåra sjöförhållanden. Vid en inventering som gjordes
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på svensk sida i samband med den norska oljekatastrofen fram kom  att 
m an utöver kustbevakningens specialiserade resurser inom två dygn 
kunde dra ihop ett betydande antal fartyg, helikoptrar m. m. till väst
kusten. D en föreslagna sam nordiska kartläggningen borde kunna kom 
pletteras m ed beredskapsutbildning, t. ex. av fiskelag, i användning av 
lämplig utrustning för a tt genom trålning eller på annat sätt ta  upp olja.

D et nordiska sam arbetet på längre sikt bör inriktas på forskning rö 
rande olika m etoder att vinna kontroll över utflöde vid borrplattform ar 
sam t på utarbetande av säkerhetsbestämmelser för borrplattform ar och 
oljefartyg. Undersökning av utform ningen av lämpliga fartyg är även en 
forskningsuppgift på längre sikt liksom fram tagande av läm pligt m a
terial, t. ex. högsjölänsor, av sådan hållfasthet som erfordras vid stora 
vindstyrkor i Nordsjön.

Till sam arbetsuppgifterna på längre sikt hör också att skapa föru t
sättningar för en avancerad utbildning på oljebekämpningsom rådet. En 
sådan utbildning bör avse både bekäm pning av utrunnen olja och m e
toder för att stoppa utblåsningar på oljeplattform ar. D et måste beteck
nas som otillfredsställande att det bara finns fem experter i U SA som är 
i stånd att klara sådana tekniska problem  som oljekatastrofen vid p la tt
form en Bravo nu orsakade.

D et är naturligt att de nordiska länderna sam verkar för att bekäm pa 
oljekatastrofer som hotar de nordiska ländernas kuster och gemensamt 
svarar för de kostnader som är förenade med sådana åtgärder.

M ot bakgrund av ovanstående får vi därför hem ställa

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u t
arbeta ett nordiskt program  för att förbättra beredskapen mot 
oljekatastrofer, innefattande dels inventering och samordning 
av tillgängliga resurser för oljebekämpning och dels åtgärder 
för att förbättra m etoderna och resurserna för bekämpning 
av oljeutsläpp.

København, Stockholm och Helsingfors den 14 juli 1977

Poul Hartling (V)
Karl Skytte  (R V )  
Pekka Tarjanne (Lkp)

R o lf Sellgren (fp) 
Pär Stenbäck (Sfp) 

R o lf Wirtén (fp)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se supplementband, s. 409)

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott h a r hänvisats ett m ed
lemsförslag om gemensam nordisk beredskap m ot oljekatastrofer. M ed
lemsförslaget har behandlats av utskottet i Stockholm den 19— 20 ja 
nuari 1978 samt i Oslo den 17 februari 1978.

1. Inledning

I m edlem sförslaget hemställes,

att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u tar
beta ett nordiskt program  för att fö rbättra  beredskapen m ot oljekatastro
fer, innefattande dels inventering och samordning av tillgängliga re
surser fö r oljebekämpning och dels åtgärder för att förbättra m etoderna 
och resurserna för bekämpning av oljeutsläpp.

V erkningarna av olyckan vid Bravo-plattform en på Ekofiskfältet i 
N ordsjön blev begränsade, m en visade dels h u r sårbara oljeplattform ar- 
na är, dels att beredskapen ej är tillräcklig. K ritik  fram kom  m ot att 
experter på s. k. utblåsning inte fanns tillgängliga i N orden utan måste 
häm tas från  USA. Havets betydelse som näringskälla och dess sårbar
het för utsläpp gör att alla åtgärder m åste vidtas för a tt förhindra ska
dor på den m arina miljön, fram håller förslagsställarna.

Å tgärder som på kort sikt bör vidtagas på nordiskt plan är att kart
lägga vilka resurser som står till förfogande och m öjligheterna till a tt 
sam ordna insatserna vid oljekatastrofer. V id en sådan inventering bör 
förutom  traditionell oljebekäm pningsutrustning ingå resurser som kan 
användas för sådana uppdrag. Resurser finns i de nordiska länderna hos 
marinen, sjöräddningen, sjöfartsm yndigheterna sam t bogser- och bärg- 
ningsbolag. Dessutom finns fiskebåtar m ed besättningar som är vana att 
arbeta under svåra sjöförhållanden.

Den föreslagna sam nordiska kartläggningen bör kom pletteras med 
beredskapsutbildning, t. ex. av fiskelag, när det gäller användning av 
lämplig utrustning för att genom trålning eller på annat sätt ta  upp olja. 
På längre sikt bör sam arbetet inriktas på forskning rörande olika m eto
der att vinna kontroll över utflöde från  borrplattform ar och oljefartyg.
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Undersökning av utform ningen av läm pliga fartyg ä r  även en forsk
ningsuppgift på längre sikt liksom fram tagande av lämplig utrustning.

Till sam arbetsuppgifterna på längre sikt hö r också att skapa föru t
sättningar för en avancerad utbildning på oljebekämpningsom rådet, som 
borde avse både bekämpning av olja och m etoder för att stoppa utblås- 
ningar på oljeplattform ar.

Förslagsställarna anser det naturligt att de nordiska länderna sam
verkar för att bekäm pa oljekatastrofer som hotar de nordiska ländernas 
kuster och gemensamt svarar för de kostnader som är förenade med 
sådana åtgärder.

2. Rem issyttranden

Rem issyttranden har inkomm it från  följande m yndigheter och orga
nisationer:

N ordforsk
N ordiska oljeskyddsunionen
De nordiska industriförbundens miljöskyddskommitté (NIM )

Danmark:
Udenrigsministeriet 
Statsministeriet 
Indenrigsministeriet 
Handelsministeriet 
M inisteriet for G rønland 
Miljøstyrelsen 
Sundhedsstyrelsen 
Civilforsvarsstyrelsen 
Kom m unernes Landsforening 
Oliebranchens Fællesrepræsentation 
D anm arks Havsfiskeriforening 
D anm arks Rederiforening 
D anm arks Naturfredningsforening 
Sammenslutning af danske Havne 
Færøernes Landsstyre

Finland
M inisteriet för inrikesärenden 
Handels- och industrim inisteriet 
Finlands sjömansunion 
Oljebranschens centralförbund 
Ålands landskapsstyrelse 
Ålands redarförening r.f.
Sjöfartsstyrelsen 
Finlands redarförening 
N este Oy
Fiskeriforeningen i F inland 
Industrins centralförbund 
Finska kom m unförbundet
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Finlands svenska kom m unförbund 
Finlands stadsförbund

Norge
Industridepartem entet
M iljøverndepartem entet
Norges teknisk- naturvitenskapelige forskningsråd
Norske kom m uners sentralforbund
Norges naturvernforbund
O ljedirektoratet
Statoil

Sverige
Sjöfartsverket
Sveriges m eteorologiska och hydrologiska institut (SMHI)
General tullstyrelsen 
Statens naturvårdsverk 
Statens industriverk 
1977 års oljeskyddskommitté 
Svenska kom m unförbundet 
Svenska naturskyddsförbundet 
Svenska petroleum institutet (SPI)
Svenska ham nförbundet 
Sveriges industriförbund 
Sveriges fiskares riksförbund

2.1. Remissinstanser som  tillstyrker medlemsförslaget

2.1.1. Danmark

Civilforsvarsstyrelsen tillstyrker i princip att existerande anordningar 
för beredskap m ot oljekatastrofer förstärks bl. a. genom att redan på
gående utbyte av erfarenheter och strävanden till samordning av dispo
nibla resurser sam t förbättring av bekäm pningsm etoder och m aterial 
m. m., fortsätter. Styrelsen ser inga hinder för a tt personal från  civil
försvaret kan sättas in i alla nordiska länder fö r bekäm pning av olje
katastrofer.

Handelsministeriet vill inte m otsätta sig en rekom m endation i linje 
med medlem sförslaget om det föreligger behov för ett sam arbete som 
går utöver redan existerande avtal.

M inisteriet fo r  Grønland  erin rar om att beredskapen m ot oljeutsläpp 
i havet u tanför V ästgrönland grundas på de krav som ställs på inneha
vare av oljekoncessioner som villkor för deras prospekteringsverksamhet, 
t. ex. krav i skyddssyfte vad gäller borrningar, krav på viss utrustning 
mm. Förhållandena u tanför G rönland och i N ordsjön är så olika att 
man knappast kan dra några jäm förande slutsatser. Sam arbete för be
käm pning av oljeutsläpp torde för G rönlands del lämpligen ske med 
Canada. D ärem ot kan åtgärder för allmän förbättring av m etoder och
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utrustning sam t forskning härom  vara av betydelse för oljebekämpning 
u tanför Grönland.

Statsministeriet, Færøernes Landsstyre, Danmarks H avfiskeriforening  
och D anmarks Naturfredningsforening  ställer sig helt bakom  förslaget.

2.1.2. Finland

M inisteriet fö r  inrikesärendena anser a tt det för Finlands del närm ast 
är fartygshaverier sam t utsläppen av spillvatten som är av betydelse.

I F inland har m an sedan 1972 byggt upp en skyddsorganisation för 
bekäm pande av oljeskador. K ustkom m unerna har haft m öjlighet a tt få 
bidrag fö r anskaffandet av skyddsmateriel från  fonden för oljeskade- 
ersättningar.

A nskaffad m ateriel är avsedd för bekämpning av ytmässigt begrän
sade oljeskador främ st i den inre skärgården. Skyddskapaciteten vid sto
ra oljeskador är därem ot synnerligen otillräcklig.

M inisteriet anser, a tt m ed beaktande dels av det stora antalet olje- 
transporter på Östersjön, dels a tt tankfartygen blivit större borde olje- 
bekämpningsberedskapen väsentligt förbättras. A nskaffandet av m ate
riel, skapandet av transportsystem  samt bruk av nytt m ateriel vid sidan 
av det gam la förutsätter en koordinerad verksamhet. Genom internatio
nellt samarbete kan m an nå såväl ekonom iska som miljövårdsmässiga 
fördelar. M inisteriet anser därför, att N ordiska rådet bör rekom m en
dera m inisterrådet att skrida till åtgärder fö r att inventera existerande 
oljeskyddsmateriel, koordinera nya m aterielanskaffningar sam t fö r att 
skapa ett sam nordiskt bekämpningssystem m ot oljeskador, särskilt i de 
fall oljeskadorna uppstår som följd av skeppsbrott.

Finska kom m unförbundet tillstyrker m edlem sförslaget och anser a tt 
uppm ärksam het bör fästas också vid m öjligheterna till a tt koordinera 
bekämpningen av oljeskador orsakade av fartyg.

Finlands svenska kom m unförbund  fram håller, att beredskapen för att 
begränsa skadorna ännu inte är tillfredsställande. Särskilt gäller detta 
oljekatastrofer i samband med oljeborrningarna i Nordsjön. E tt nära 
nordiskt sam arbete rörande bekämpningen av oljekatastrofer är därför 
angeläget.

Finlands stadsförbund  påpekar, att gällande bestäm melser beträffande 
bekämpningsorganisation och utrustning främ st avser bekämpning av 
oljeskador i kustvatten. D en är i allm änhet olämplig för användning till 
havs, i synnerhet vid stora katastrofer.

Oljeskador till havs kan m edföra risk fö r att olja driver m ot land 
och sprider sig över stora områden. Förbundet anser det sålunda önsk
värt att Finland deltar i skapandet av en samnordisk bekämpningsbered- 
skap.

Finlands sjömansunion  ä r av den åsikten att utvinningen av Nordsjö- 
oljan bör göras så säker som möligt. D å betydande oljem ängder trans
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porteras på de havsom råden som gränsar till de nordiska länderna borde 
då oljeolyckor inträffar effektiva räddnings- och bekäm pningsåtgärder 
kunna vidtas för att kom m a till rä tta  med såväl oljeutsläpp från  fartyg 
som läckor från  oljeriggar.

Fiskeriforeningen  i F inland fram håller, att en gemensam nordisk be
redskap m ot oljekatastrofer bör byggas upp snarast och avse också Ös
tersjön. D et är ytterst angeläget, i synnerhet vid oljeutsläpp och olje
katastrofer, att åtgärder kan sättas in för att på ett planmässigt sätt be
käm pa skadorna.

2.1.3 Sverige

Sveriges meteorologiska och hydrologiska institut (SMHI) som i sam
arbete med bl. a. tullverket deltager i en provisorisk prognosberedskap 
avseende spridningen av olja och andra skadliga äm nen i sam band med 
katastrofartade utsläpp, anser att behovet av en fungerande oljeskydds- 
beredskap inkl. spridningsprognoser är uppenbart, liksom att ett behov 
av nordiskt sam arbete föreligger på området. SM HI, som förordar en in
ventering av resurser och m öjligheter till samordning kan för egen del 
bidraga med erfarenheter på det mät- och prognostekniska området. Den 
föreslagna inventeringen bör om fatta tekniska och organisatoriska erfa
renheter av hittillsvarande nordiskt sam arbete på om rådet, speciellt 
Bravoolyckan, liksom översyn av kanaler för ledning och sam ordning av 
gem ensamma insatser.

P å längre sikt föreslås ett forskningssam arbete, främ st på det tekniska 
planet. H är kan kunskaper och erfarenheter i de olika länderna tas till 
vara.

Statens naturvårdsverk anser det självklart att sträva till samordning 
och sam arbete grannstater emellan för a tt uppnå en så god oljebekämp
ning och beredskap som möjligt. Samarbete på oljebekämpningens om 
råde finns redan etablerat mellan östersjö- och Nordsjöstaterna.

Kemisk bekämpning av löskommen olja bör undvikas. Existerande me
toder för att mekaniskt insamla utsläppt olja i öppen sjö räcker inte till 
vid sjöhävning och blåst. En förbättring av befintliga mekaniska bekämp- 
ningsm etoder och en utveckling av nya m etoder är därför önskvärd.

Svenska kom m unförbundet erinrar om att det i Sverige är kom m u
nerna som svarar för avvärjning eller begränsning av skador som 
uppstår till följd av oljeutflöde eller annat skadligt ämne. U ndantag gäl
ler för hav, eller kustvatten, V änern eller M älaren, där ansvaret åvilar 
Tullverket.

K om m unerna förfogar bl. a. över vissa resurser som använts vid olje
skador u tanför kom m unernas ansvarsområde, t. ex. vid insatser till 
havs och i kustvatten. Kustbevakningens resurser har på m otsvarande 
sätt utnyttjats inom det kom m unala ansvarsområdet. E rfarenheterna av 
detta samarbete är goda.
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K om m unförbundet har inte någon erinran m ot att ett nordiskt pro
gram  utarbetas för att fö rbättra  beredskapen m ot oljeskador särskilt vad 
gäller utvecklande av rutiner för sam arbetet vid bekämpningsinsatser. 
Kostnadsfördelningsfrågor m. m. bör behandlas i särskild ordning.

1977 års o ljeskyddskom m itté  konstaterar, att utvecklingen på olje- 
bekäm pningsom rådet varit snabb de senaste åren och att variationerna i 
förhållandena vid oljeutsläpp kräver differentierade bekämpningsmeto- 
der. M etodförbättringar är önskvärda, inte minst på materialsidan. E r
farenhetsutbyte med andra länder påskyndar utvecklingen och stärker 
beredskapen.

Samnordiska bekämpningsinsatser och övningar har varit värdefulla. 
D et föreslagna program m et innebär en önskvärd utvidgning av redan 
fungerande nordiskt samarbete på oljebekämpningsområdet.

Sveriges fiskares riksförbund  håller med om att en kartläggning av 
disponibla resurser och möjligheter att sam ordna insatserna vid oljekata
strofer är nödvändig. D et bör utredas i vad m ån m an kan använda 
fiskelag för bekämpning av oljeutsläpp. Sjösäkra båtar finns som med 
kort varsel kan ta  sig ut till katastrofplatser. Förbundet förutsätter att 
frivilliga överenskommelser skall kunna träffas och att ersättning utgår 
med skäligt belopp.

2.2. Remissinstanser som tillstyrker medlemsförslaget och dessutom an
för särskilda yrkanden

2.2.1. Nordiska
Nordiska Oljeskyddsunionen  anser att oljeskyddsberedskapen är ett 

gemensamt nordiskt intresse dels därför att oljeutflöde i N ordsjön kan 
få svåra konsekvenser även för andra än N ordsjöstaterna, dels för att 
oljekatastrofen kan in träffa även i Östersjön och angränsande farvatten 
till följd av såväl oljeborrning som haverier m ed tankfartyg m. m.

Förslaget synes gälla en formell överenskommelse om oljebekämp- 
ning. O ljeskyddskommiisionen vill därför särskilt fram hålla, att en över
enskommelse för att bli effektiv måste om fatta även andra länder vid 
N ordsjön resp. Östersjön än de nordiska. V idare kan varken de nordiska 
länderna eller de övriga kuststaterna samtliga antagas vara villiga att 
ingå avtal om praktisk samverkan inom samtliga ifrågavarande vatten
om råden eller reservationslöst förbinda sig att bestrida kostnader härför. 
D et torde därför vara fråga om regionala överenskommelser m en även 
i sådant fall kan skilda intressen föreligga de nordiska länderna emellan. 
D ärför bör redan existerande överenskommelser tagas i beaktande. F ör 
Nordsjöns del träffades år 1969 avtalet om samarbete vid oljeförorening 
i Bonn, för Östersjöns vidkomm ande finns ett liknande år 1971 ingånget 
avtal mellan de nordiska länderna (utom Island) om samarbete avseende 
oljebekämpning (Köpenham nsavtalet). Båda dessa avtal är dock av re-
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lativt begränsad betydelse. V idare finns Helsingforskonventionen av år
1974 om skydd för Östersjöns m arina miljö som ännu icke trä tt i kraft.

Oljeskyddsunionen finner det angeläget att förbättra beredskapen mot 
oljekatastrofer, m en unionen vill även erinra om behovet av åtgärder i 
syfte att förhindra oljeutflöde på havet.

Vid skilda tillfällen har unionen fram fört förslag i saken till de n o r
diska regeringarna som ännu ej föranlett någon åtgärd. E tt av dessa 
gällde risken för oljekatastrofer i Östersjön och angränsande farvatten 
till följd av oljetransporter med stora tankfartyg. E rfarenheterna från 
tankfartygshaverier har länge m otiverat en begränsning av tankfar
tygens storlek. F lera fram ställningar i saken har gjorts såväl av olje
skyddsunionen som av de nordiska naturskyddsföreningarna. Resultatet 
har blivit förslag om begränsning av de enskilda tankarnas storlek samt 
om sådan placering av dem att högst 30 000 ton olja beräknas kunna u t
flöda vid ett och samma olyckstillfälle.

I samband med ett par stora haverier vid svenska ostkusten har fö r
hållandevis små m ängder olja kommit lös särskilt i skärgårdsom råden 
och vållat mycket allvarliga skador. Betydande saneringskostnader har 
uppstått såsom följd därav.

Oljeskyddsunionen har fram fört förslag om att stävja fartygens 
praxis att befria sig från  oljerester genom avsiktliga utsläpp av olje- 
förorenat spol- eller barlastvatten m. m. De straff som stadgats för dy
lika förseelser är i stort sett verkningslösa, anser unionen. Det svenska 
sjöfartsverket har därför föreslagit, att dom stolarna skulle åläggas att 
i samband m ed utdöm ande av böter föreskriva uttagande av en särskild 
vattenföroreningsavgift av lämplig storlek i syfte a tt neutralisera even
tuell vinst genom förseelsen.

Sammanfattningsvis m enar oljeskyddsunionen, att överenskommelser 
om sam arbete mellan de nordiska länderna vid bekäm pning av på havet 
löskommen olja redan föreligger liksom att förberedelser pågår för u t
vidgning och ytterligare reglering av denna samverkan. I m edlem sför
slaget fram lagda synpunkter och önskemål bör beaktas i sam band med 
detta arbete.

2.2.2. Finland.

Å lands landskapsstyrelse anser att det nordiska sam arbetet fungerat 
b ra och erinrar om att representanter för de nordiska oljeskyddsmyn- 
digheterna har hållit gem ensamma överläggningar årligen.

F ör Ålands del är det av vikt att detta sam arbete fortgår och vidare
utvecklas. G enom  den tä ta  fartygstrafiken i Å lands hav finns en ständig 
risk för oljekatastrofer. Landskapet måste då få hjälp även från  Sverige 
som har stora resurser för bekäm pande av oljeutsläpp. Styrelsen önskar 
att det nordiska sam arbetet utvecklas ytterligare inom ram en för be-



572 A 511/s: Bilaga 2

fintliga samarbetsorgan. K onkreta exempel på förbättringar vore in rä t
tande av mottagningsanläggningar för oljehaltigt vatten i ham nstäderna.

Alands redareförening  tillstyrker medlemsförslaget. Den föreslagna 
verksam heten bör dock kom pletteras med undersökningar om hur olika 
riskfaktorer i samband m ed oljehantering kan reduceras eller elimineras. 
D etta  är särskilt viktigt för Å land som har ett u tsatt läge.

Stora delar av oljetransporten sker under så kallad ”bekvämlighets- 
flaggtonnage” . V arken säkerhetsutrustningen eller kvaliteten/behörig
heten på befälet uppfyller nordiska krav. Dessutom saknar befälet på 
dessa fartyg lokalkännedom, vilket utgör ytterligare riskfaktorer.

S tora enhetslaster gör att konsekvenserna av en totalkatastrof är 
omöjliga att överblicka. Föreningen anser, att riskerna m ed oljetrans- 
porter i Östersjön reduceras till ett m inimum om nordiskt tonnage i 
storleksklassen 100 000 ton används. D etta vore även fördelaktigt ur 
navigationssynpunkt och skulle innebära, a tt frekvensen av transporter 
optimeras. Även transportekonom iskt skulle användandet av denna far- 
tygsstorlek vara fördelaktig, då läktring för a tt m inska djupgåendet inte 
blir nödvändig.

2.3. Remissinstanser som  avstyrker medlemsförslaget

2.3.1. Danmark

M iljøministeriet anser, a tt m an bör understödja alla strävanden att 
effektivisera och sam ordna insatserna för a tt bekäm pa oljekatastrofer, 
vilket lämpligast kan ske inom  ram en för dels den s. k. Bonn-överens- 
kommelsen från  1969 om bekämpning av oljeförorening i N ordsjön 
som om fattar alla nordsjöländer, dels den nordiska överenskommelsen 
från  1971 om bekämpning av oljef öroreningar i havet. M inisteriet har 
även hört miljøstyrelsen, som ansvarar för beredskapen m ot oljeför- 
oreningar. Miljøstyrelsen finner sam arbetet mellan de nordiska län
derna effektivt och ordnat på ett praktiskt sätt. D et är därför inte 
m otiverat att nu vidtaga ytterligare åtgärder för att aktivera eller fö r
ändra det nordiska sam arbetet om bekäm pning av oljeföroreningar.

Indenrigsministeriet hänvisar till inhäm tade yttranden från  sund
hedsstyrelsen och civilförsvarsstyrelsen. Sundhedsstyrelsen  anser att en 
sam ordnad insats från alla N ordsjöländer skulle vara att föredra fram 
för ett program  som grundas på enbart nordiska resurser.

2.3.2. Finland

Oljebranschens centralförbund  noterar, att de föreslagna åtgärderna 
väsentligen är inriktade på oljeletning och -produktion i Nordsjön. D är
för synes det förbundet inte ändamålsenligt att bygga upp ett samarbete 
uteslutande på nordiskt plan, u tan  m era naturligt är ett samarbete mel
lan alla de stater, som omger N ordsjön samt de företag och gruppe-
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ringar som utför oljeborrning i Nordsjön. Finlands deltagande i nor
diskt sam arbete vid oljebekämpning bör begränsas till Östersjöområdet.

U ppm ärksam het bör fästas vid de förpliktelser som följer av gäl
lande internationella avtal och kontakt bör hållas, icke bara m ed olje- 
och sjöfartsbranscherna, u tan  också med internationella organ som 
IM CO, som arbetar för utvecklande av säkerhetsåtgärder och före
skrifter.

Förbundet finner det icke naturligt att de nordiska länderna gem en
sam t skulle svara för kostnader orsakade av åtgärder för bekäm pning av 
oljekatastrofer som hotar de nordiska ländernas kuster.

Sjöfartsstyrelsen, i vars yttrande handels- och industriministeriet in
stämmer, erinrar bl. a. om 1971 års överenskommelse mellan Finland, 
Norge, Sverige och D anm ark om sam arbete m ot oljeföroreningar i h a
vet. Inom  ram en för denna överenskommelse har årligen m öten ägt rum  
varvid inform ation om oljebekämpningsresurser och m etoder, erfaren
heter utbytts etc. D enna sam arbetsform  är tillräcklig.

V idare erinras om 1974 års konvention om skydd av den m arina m il
jön i Östersjön. I oktober 1977 hölls i G dansk i Polen det första mötet 
för oljebekämpningsexperter från  alla östersjöstater.

Styrelsen ifrågasätter lämpligheten av att i N orden utbilda experter 
för att klara oljeläckage i samband med oljeborrning som är helt fri
stående från den egentliga oljebekämpningstekniken. F ör den egentliga 
oljebekämpningsverksamhetens del är existerande sam arbetsform er till
räckliga för närvarande. N ya behöver inte skapas inom en nära framtid.

Finlands rederiförening anser, a tt det i medlem sförslaget näm nda 
program m et motsvaras av östersjökonventionens artikel 11 —  Sam ar
bete vid bekämpning av m arina föroreningar — , jäm te därtill hörande 
bilaga IV. Saken är under behandling i en arbetsgrupp, som konventio
nens interimkommission tillsatt. E tt särskilt nordiskt program  för att 
förbättra beredskapen m ot oljekatastrofer är inte påkallat, åtminstone 
inte beträffande Östersjön.

3.3.3. Norge

M iljøverndepartementet som sam rått m ed industridepartem entet, redo
gör för pågående internationellt sam arbete beträffande oljeskyddsbe- 
redskap inom ramen för de s. k. Bonn- och Köpenham nsavtalen. E tt 
bilateralt avtal om norskt-brittiskt sam arbete om oljef öroreningar i 
N ordsjön väntas träda i kraft under 1978. D et internationella sam ar
betet torde kom m a att intensifieras på grundval av erfarenheterna från 
Bravoolyckan. Även om sam arbetet m ellan de nordiska länderna har 
kommit i andra hand sedan de ovannäm nda avtalen trä tt i kraft har det 
emellertid under senare tid  aktiverats. D et finns därför all anledning 
att tillm äta ett utvidgat sam arbete mellan de nordiska länderna på olje- 
skyddsom rådet stor vikt. Om behov föreligger av att utvidga det nor-
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diska sam arbetet bör detta ske i första hand i anknytning till de inter
nationella avtalen. D epartem entet anser sålunda, att det inte finns be
hov av att utarbeta ett nordiskt program  på detta område.

Industridepartementet som inhäm tat yttranden från  Norges teknisk- 
naturvitenskapelige forskningsråd, Statoil och Oljedirektoratet, anser att 
internationellt sam arbete rörande beredskap m ot oljekatastrofer gene
rellt sett bör ges stor vikt. E tt om fattande sam arbete har etablerats både 
på bilateralt och m ultilateralt plan. D epartem entet hänvisar till det 
bilaterala sam arbetet mellan N orge och Storbritannien sam t de s. k. 
Bonn- och K öpenham nsavtalen och ställer sig positivt till närm are över
läggningar om ett eventuellt nordiskt samarbete inom ett eller flera av 
de i m edlem sförslaget näm nda delområdena.

D ärem ot är departem entet mycket tveksam t till nyttan av en väsent
lig utvidgning enbart av det nordiska sam arbetet utöver ovannäm nda 
avtal. D et är m era ändamålsenligt a tt bygga vidare på redan existerande 
samarbete.

V ad gäller de olika delproblem en anser departem entet a tt en kart
läggning av beredskapsresurserna i och för sig vore nyttig, men av be
gränsat värde om den bara avsåg de nordiska resurserna. En översyn bör 
innefatta också den utrustning som enskilda bolag disponerar över och 
som m ed kort varsel skulle kunna sättas in i N ordsjön. F rågan om u t
nyttjande av fiskefartyg är under utredning inom  en arbetsgrupp. F orsk
ning angående säkerhet och beredskap pågår inom ram en fö r Oljedirek
toratet och Norges Teknisk- Naturvitenskapelige Forskningsråd. E tt 
forskningsprogram igångsätts under 1978 för en tid av fem år. Forsk
ningen om kontinentalsockeln skall ske i sam arbete med länderna kring 
N ordsjön. N ordiskt sam arbete kan äga rum  inom N ordforsk och inom 
k lart avgränsade projekt, m en får inte hindra sam arbete med andra 
N ordsjöländer. D epartem entet vill ej tillstyrka ett utökat nordiskt forsk
nings- och utredningsprogram  angående säkerhet och beredskap på 
kontinentalsockeln. E tt sådant skulle försvåra det nationella sam ord
ningsarbetet i det uppbyggnadsskede m an nu befinner sig i.

D epartem entet ställer sig dock positivt till ett eventuellt samarbete 
vad gäller utbildning för bekäm pning av spillolja, m en tvivlar på att 
utbildning av personal för bekäm pning av utblåsning är möjlig att genom
föra på nationell eller nordisk basis.

2.3.4. Sverige

Generaltullstyrelsen erinrar om  det sam arbete som ägde rum  efter 
Bravoolyckan. Personal, fartyg och utrustning från  Sverige ställdes då 
till norskt förfogande.

A larm ering liksom upptagande av direktkontakt mellan norska ak
sjonsledelsen och svenska kustbevakningsledningen fungerade utan an
m ärkning. E n  förfrågan från  norsk sida om vilka resurser som kunde
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ställas till förfogande besvarades inom  någon timme. K ontakten mellan 
den norska aktionsledningen och deltagande svenska enheter säkerställ
des genom en samverkansofficer. Enligt styrelsens uppfattning visar 
erfarenheterna av detta samarbete, a tt om inte m öjlighet föreligger att 
före aktuell bekäm pningsoperation samöva över gränserna med precis 
den m ateriel (fartyg och bekäm pningsanordningar) och den personal 
som tillsammans skall form a ett integrerat oljebekämpningssystem så är 
det mest rationellt att assisterande land ställer kom pletta bekämpnings- 
system till förfogande, vars befälhavare underställs det assisterande lan 
dets ledningsorganisation.

Styrelsen anför vidare, att användningen av fiskefartyg för oljebe- 
käm pning på mekanisk väg är begränsad. F iskefartyg anses dock vid 
behov bli utnyttjade som plattform ar för portabla anordningar för dis- 
pergering i de fall då denna m etod blir aktuell.

Styrelsen finner sålunda a tt den i medlem sförslaget åsyftade k art
läggningen av resurser för oljebekämpning sedan länge är u tförd  och 
a tt den fortlöpande uppdateras. F ör a tt ytterligare förbereda gem en
samma bekämpningsinsatser t. ex. vid oljekatastrofer har en av de nor
diska oljebekämpningsm yndigheterna tillsatt arbetsgrupp utarbetat m o
deller för gemensamma alarm-, beredskap- och praktiska oljebekämp- 
ningsövningar som också kom m it till praktiskt utförande.

Sammanfattningsvis anser generaltullstyrelsen att det nordiska sam 
arbetet i fråga om inventering av tillgängliga resurser liksom övriga 
förberedelser för gem ensamma bekäm pningsanordningar utvecklats så 
långt som praktiska om ständigheter gjort detta möjligt. N ågra ytterligare 
åtgärder är icke erforderliga. Ej heller finns behov av någon ändring i 
nuvarande väl utvecklade sam arbetsform er mellan de nordiska länder
nas oljebekämpningsmyndigheter.

Svenska petroleum  institutet (SPI) anser samverkan de nordiska län
derna emellan till förebyggande och bekäm pning av oljekatastrofer na
turlig och värdefull. Sådant arbete förekom m er redan nu såväl när det 
gäller planering som ömsesidigt bistånd enligt avtal. Sam arbetet om 
fattar utbyte av inform ationer rörande organisation, utrustning, utbild
ning, alarm ering m. m. sam t praktisk samverkan.

I fallet Bravoolyckan var de åtgärder som inte redan täcks av Köpen- 
ham nsavtalet huvudsakligen inriktade på oljeletning och -produktion i 
Nordsjön. D ärför borde, enligt SPI:s uppfattning, sam arbetet inte be
gränsas till de nordiska staterna u tan  utvidgas till a tt om fatta alla de 
stater som omger N ordsjön och uttryckligen inkludera de företag och 
företagsgrupperingar som u tför oljeborrningar i Nordsjön.

SPI påpekar vidare att oljeutsläpp i N ordsjön, kan kom m a att beröra 
norska, danska och svenska kuster m en icke någon del av den finska 
kusten. På m otsvarande sätt kan oljeutsläpp i Östersjön inte komma 
att beröra någon del av den norska u tan  endast delar av den danska,
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finska och svenska kusten. M ot denna bakgrund kan institutet inte fin 
n a  det m otiverat a tt de nordiska länderna gem ensamt skall svara för 
kostnader, som är förenade m ed bekäm pning av oljekatastrofer, som 
ho ta r de nordiska ländernas kuster.

2.4. Remissinstanser som  avstyrker medlemsförslagets huvudyrkande  
m en föreslår en alternativ rekom m endation

D e nordiska industriförbundens m iljöskyddskom m itté, N IM , finner 
att m edlem sförslaget innehåller ett antal konstruktiva idéer, som bör 
integreras i det redan etablerade sam arbetet. Exem pel härpå är att 
m yndigheterna kan förbättra beredskapen genom att utbilda besätt
ningarna på fiskefartyg och förbättra  deras utrustningar. M ed hänsyn 
till redan pågående sam arbete mellan de nordiska länderna är det emel
lertid onödigt a tt u tarbeta ett nordiskt program  för samordning av in
satserna på detta område. D e centrala m yndigheterna uppm anas i stället 
att gå igenom det etablerade sam arbetet och sam ordna utbyggnaden av 
beredskapen med deltagande i privata institutioners m ateriel och exper
tis. En avsevärd forskning och utveclding pågår, i synnerhet i Norge. 
Gem ensam t utnyttjande av resurserna kunde vara till fördel och det bör 
enligt N IM  undersökas om det finns möjligheter till nordiska projekt, 
t. ex. i N ordforsks regi.

Sjöfartsverket erinrar om att dess uppgifter i beredskapen m ot olje
katastrofer ligger främ st på det förebyggande om rådet samt beredskapen 
ombord. D etta  arbete bedrivs på internationellt p lan inom IM CO sedan 
länge.

Bekämpning av oljeutsläpp gäller ofta förhindrande av fortsatt olje- 
utflöde från  fartyg. H ärvid tillhandahåller verket skeppsteknisk kun
skap.

Sjöfartsverket anser sam arbete i syfte att öka beredskapen m ot olje
katastrofer väsentligt och vill ej m otsätta sig att saken tages upp i N or
diska rådet. D ock bör icke de nordiska ländernas förhandlingskapacitet 
ytterligare splittras genom  att ett nytt forum  för dessa frågor skapas. 
Saken kunde främ jas genom ett uttalande från  N ordiska rådet till res
pektive regeringar om  intensifiering av arbetet inom  Bonn-avtalets och 
östersjökonventionens ram ar.

Svenska ham nförbundet finner a tt det både i N ordsjön och i ö ste r- 
sjön är naturligt att operativt sam arbeta m ed andra länder än de nor
diska. Bl. a. av denna anledning ställer sig ham nförbundet tveksam t till 
den del av förslaget som innebär att de nordiska länderna solidariskt 
skall svara för kostnaderna fö r bekäm pning av inträffade oljeutsläpp. 
V idare anser förbundet att det knappast ä r  ett nordiskt problem  att 
inventera säkerhetsförhållandena på produktionsplattform ar sam t att 
utveckla m etoder för a tt få kontroll över utflöden. De enskilda länderna
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bör dock m edverka i det internationella organ (IM CO) som har ansvaret 
för säkerheten till sjöss.

De gem ensamma nordiska resurserna bör i stället inriktas på m era 
närliggande nordiska problem . D et forsknings- och utvecklingsarbete 
som föreslås bör därför främ st inriktas på att ta  fram  medel, metoder, 
utrustning och organisation för att förebygga och bekäm pa oljeutsläpp 
från  fartyg eller från  anläggningar i land. Bl. a. bör oljebekämpning 
kunna ske i öppen sjö på ett m era effektivt sätt än hittills. En väsentlig, 
positiv fördel m ed ett vidgat nordiskt sam arbete inom detta fält torde 
vara att skaffa en totalöverblick över och en neutral värdering av de 
olika m etoder och hjälpm edel som utvecklats på olika håll i N orden.

2.5. Övriga
N ordforsk, D anm arks Rederiforening, Sammenslutningen af danske 

Havne, K om m unernes Landsforening  och N orske kom m uners sentral
forbund  har inga kom m entarer till förslaget. Även statens industriverk 
i Sverige avstår från att ta ställning till medlemsförslaget. Dock vill 
verket fram hålla betydelsen av att samverkan så långt som möjligt eta
bleras mellan Sverige och berörda grannstater för a tt bekäm pa oljeut
släpp som ho tar de nordiska länderna eller övriga stater run t Östersjön.

3. U tskottet

I m edlem sförslaget förordas utarbetandet av ett sam nordiskt program  
för beredskap m ot oljekatastrofer och bekäm pning av oljeutsläpp. P ro 
blem kan, såsom påpekats av flera remissinstanser, uppkom m a om två 
så relativt olikartade havsom råden som N ordsjön och Östersjön om 
fattas av ett samlat program . V artdera om rådet om fattas av en internatio
nell konvention m ed deltagande av även utom nordiska länder, nämligen 
för N ordsjön det s. k. Bonn-avtalet (1969) och fö r Östersjön konven
tionen om åtgärder m ot Östersjöns skydd av dess m arina miljö (1974). 
Sistnämnda konvention h ar dock ej ännu ratificerats av samtliga icke
nordiska signatärm akter. P å nordiskt plan gäller mellan D anm ark, F in
land, N orge och Sverige en överenskommelse från  1971 (Köpenham nsav- 
talet) om sam arbete m ot oljeförorening av havet. D et kan sålunda kon
stateras att ett av avtalen —  östersjö-konventionen —  ännu inte trätt 
i kraft m edan de övriga huvudsakligen avser ömsesidig inform ation om 
resurser för oljebekämpning sam t olyckor och större olj ef öroreningar i 
angränsande farvatten. Stat som behöver hjälp för att bekäm pa olja som 
hotar dess kust får begära sådan i första hand  av annan stat som kan 
väntas också bli berörd av oljan. M edlem sförslaget avser emellertid 
m era långtgående sam arbete de nordiska länderna emellan, en sam ord
nad inventering av tillgängliga resurser sam t åtgärder fö r att förbättra 
m etoder och m ateriel m. m.

Inom  N ordiska rådet har åtgärder i anledning av oljeutsläpp m. m.

19—770426. Nordiska rådet
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behandlats vid olika tillfällen. I rekom m endation n r 20/1969 angående 
beredskap vid katastrofer i inre farvatten togs frågan om större utsläpp 
från  fartyg upp. I rekom m endation nr 8/1975 angående begränsning av 
utsläpp i Bottniska viken m. m. aktualiserades en begränsning av u t
släppen både från  land och från  fartyg. Rekom m endation nr 9/1975 
angående förhindrande av skador genom giftiga laster i Östersjön avsåg 
bland annat tilläm pningen i östersjö-om rådet av den konvention som 
IM CO  antagit år 1973 om förhindrande av vattenföroreningar från  fa r

tyg-
Inte så få remissinstanser —  fram för allt i D anm ark och N orge —  har 

u tta la t tveksam het beträffande ändam ålsenligheten av ett samarbete på 
oljebekämpningens om råde som begränsas till a tt enbart om fatta de 
nordiska länderna. Inom  ram en för Bonnavtalet och Köpenhamnsav- 
talet förekom m ande sam arbete h ar ansetts fungera tillfredsställande. 
D ärtill kom m er att östersjökonventionen väntas bli ratificerad inom 
inte alltför avlägsen tid. Ej heller, har det fram hållits, bör de nordiska 
ländernas förhandlingskapacitet i frågor som rö r skydd m ot utsläpp av 
all slags olja i havet splittras upp genom att fö r m ånga fo ra för sam
arbete och sam råd etableras.

U tskottet no terar m ed tillfredsställelse, a tt ett nordiskt samarbete 
synes h a  kunnat igångsättas snabbt i sam band m ed den s. k. Bravo- 
olyckan. U tskottet förutsätter, att m yndigheterna i de nordiska länderna 
vidareutvecklar sitt sam arbete m ed utgångspunkt från  erfarenheterna 
vid detta tillfälle i syfte att ta  till vara de praktiska samarbetsmöjlighe- 
ter som föreligger.

Vid bekämpning av föroreningar som kan uppstå som en följd av 
oljekatastrofer kan det redan existerande nordiska sam arbetet behöva 
kom pletteras m ed samverkan på ett vidare regionalt plan.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts hem ställer utskottet,
a tt N ordiska rådet icke m åtte företaga sig något i anledning av 
medlemsförslaget.

Oslo, den 18 februari 1978

Liv Andersen (A ) Bror Lillqvist (Sd)

Erling Dinesen (S) Grethe Lundblad (s)

Steen Folke (VS) Petter Savola (K)

Asbjörn Haugstvedt (Kr. F.) Bernhardt Tastesen (S)
Förman 

Doris H åvik (s)

Bertil Jonasson (c)

Sigrid Utkilen (H) 

Raino W esterholm (Skl)
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Medlemsförslag
om nordiskt samarbete rörande högre skoglig utbildning

(Väckt av Jan-Ivan Nilsson, Erland Steenberg, Per O lof Sundman, Folke 
Woivalin och M arjatta Väänänen)

A r 1973 antog N ordiska rådet en rekom m endation (rek. nr 18/1973) 
med hem ställan till regeringarna i D anm ark, F inland, Norge och Sve
rige att u treda m öjligheterna till ökad integration och sam verkan vad 
gäller högre skoglig utbildning och forskning.

I anledning av rekom m endationen tillsatte regeringarna år 1974 en 
kom m itté för att u treda förutsättningarna för ett nordiskt samarbete rö 
rande högre skoglig utbildning och forskning. I decem ber 1975 avgav 
kom m ittén sitt betänkande med förslag till nordisk samverkan beträf
fande den högre skogliga utbildningen. K om m ittén har i sitt betänkande 
endast behandlat frågan rörande sam ordning av den högre skogliga u t
bildningen. A r 1975 hade nämligen ett särskilt nordiskt sam arbetsorgan 
för skogsforskning bildats.

K om m ittén har diskuterat olika form er för samarbete rörande den 
högre skogliga utbildningen och konstaterat a tt stora fördelar kan vin
nas genom ett sam arbete härvidlag. E n  form  för sam arbete som kom 
m ittén diskuterat är inrättandet av en gemensam nordisk skogshögskola. 
K om m ittén har emellertid avvisat denna sam arbetsform  med hänvisning 
till de m ånga nackdelar som en sådan skola skulle innebära. H ärvid har 
bl. a. pekats på språksvårigheter, naturgeografiska skäl och brist på an
knytning till skogshögskolan närstående undervisning.

D en nordiska sam ordningen bör därem ot kunna ske inom  grundut
bildningens specialiseringsnivå och forskarutbildningens teoretiska del. 
Sam arbete bör även kunna ske vid fram ställning av studielitteratur, bild
m aterial, film er och andra hjälpm edel i undervisningen. Förutsättning
arna för en samordning av den högre skogliga utbildningen i N orden är 
goda och ekonom iskt gynnsamma. K om m ittén har stannat för att före
slå att ett fast sam arbetsorgan tillsätts för en försöksperiod av tio år 
samt att erforderliga medel ställs till sam arbetsorganets förfogande. Sam- 
arbetsorganet bör organiseras m ed en näm nd bestående av en lärare och 
en student från varje land, och ett sekretariat jäm te tillfälliga ämnes- 
kommittéer.

Kom m ittén fram för i sitt betänkande att både skogsforskningen och 
skogsutbildningen hittills nästan uteslutande varit inriktad på virkespro
duktion. F ö r att bl. a. m öta kraven på effektivare användning av och hus
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hållning m ed naturresurserna, uppnå större anpassning av aw erknings- 
och drivningsteknik till rekreationsm öjlighetem a sam t fullständigare och 
alternativt utnyttjande av råvarorna anser kom m ittén a tt den fram tida 
forskningen och utbildningen i högre grad än hittills bör inriktas på 
ekonom i och ekologi. D enna målsättning förutsätter att såväl den skog
liga forskningen som utbildningen utvidgas till dessa ämnesom råden. 
D etta  i sin tu r kräver en förbättrad  basutbildning och en starkare ämnes- 
specialisering.

V i delar kom m itténs uppfattning att ett sam arbete på detta om råde 
skulle m edföra en högre utbildningsnivå och ett bättre u tnyttjande av 
den på skogsbrukets om råde sam lade forskar- och lärarkapaciteten. D et 
synes uppenbart att detta sam arbete även skulle m edföra ekonomiska 
fördelar. Såvitt gäller specialinriktade äm nesstudier där rekryterings
underlaget i varje enskilt land oftast är begränsat, ter det sig naturligt att 
u tnyttja de fördelar, som ett nordiskt sam arbete kan erbjuda. Den här 
aktuella högre skogliga utbildningen är ett sådant specialområde.

U nder åberopande av det ovan anförda får vi hemställa,
att N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska regeringarna 

a tt upprätta  ett nordiskt sam arbetsorgan fö r högre skoglig u t
bildning.

Stockholm, Oslo och Helsingfors den 7 septem ber 1977

Jan-Ivan Nilsson (c) Erland Steenberg (Sp)
Per O lof Sundm an (c) Folke Woivalin (AS)

M arjatta Väänänen (K)
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B IL A G A  1, Y ttranden (se supplementband, s. 454)

B IL A G A  2, Förutsättningarna för nordiskt sam arbete rörande högre 
skoglig utbildning (se supplem entband, s. 478)

B IL A G A  3

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över medlemsför
slaget

Till kulturutskottet har hänvisats m edlem sförslag om nordiskt sam
arbete rörande högre skoglig utbildning. Förslaget h a r behandlats vid 
möte den 19 januari 1978.

1. M edlemsförslaget

I m edlem sförslaget hemställs att N ordiska rådet rekom m enderar de 
nordiska regeringarna a tt upprätta ett nordiskt sam arbetsorgan för högre 
skoglig utbildning. Förslagets utgångspunkt är en 1974 påbörjad u tred 
ning om m öjligheterna till ökad integration och samverkan vad gäller 
högre skoglig utbildning och forskning. U tredningen hade tillsatts av 
regeringarna i D anm ark, Finland, N orge och Sverige efter rekom m en
dation av N ordiska rådet (rek. nr 18/1973). D et i decem ber 1975 av
givna betänkandet behandlar endast frågan om samordning av den 
högre skogliga utbildningen, em edan ett särskilt nordiskt sam arbets
organ fö r skogsforskning redan bildats. K om m ittén för integrering av 
den högre skogliga utbildningen i N orden, som genom fört utredningen 
och som anser a tt förutsättningarna för en sådan samordning är goda 
och utan tvekan lönande, föreslår att en fast sam arbetsnäm nd för högre 
skoglig utbildning tillsätts för en försökstid av tio år, att erforderliga 
medel, årligen 400 000 skr. jäm te ett engångsanslag på 30 000 skr. 
ställs till näm ndens förfogande samt att stadgar för näm nden fastställs 
i enlighet med förslag.

Enligt medlemsförslaget, som baserar sig på ovannäm nda utredning, 
skulle nordisk samordning av den högre skogliga utbildningen kunna 
ske på grundutbildningens specialiseringsnivå och inom forskarutbild
ningens teoretiska del. Dessutom skulle m an inom den högre skogliga 
utbildningen kunna sam arbeta vid fram ställning av studielitteratur, bild
material, film er och andra hjälpm edel i undervisningen. Förslagsstäl
larna anser att förutsättningarna härfö r är goda och ekonom iskt gynn
samma och m enar att det ter sig naturligt att u tny ttja  de fördelar som 
ett nordiskt sam arbete kan erbjuda i fråga om specialinriktade ämnes- 
studier där rekryteringsunderlaget i varje enskilt land oftast är begränsat. 
E tt sam arbete på detta om råde skulle enligt förslagsställarna leda till 
högre utbildningsnivå och ett bättre utnyttjande av den på skogsbrukets 
om råde samlade forskar- och lärarkapaciteten.
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2. Remissyttrandena

Följande myndigheter, institutioner och organisationer har avgivit 
y ttrande om medlemsförslaget:

Sam arbetsnäm nden för nordisk skogsforskning (SNS)
N ordiska skogsarbetsstudiem as råd (NSR)

D anm ark
Undervisningsministeriet

Finland
Jord- och skogsbruksministeriet 
Helsingfors universitet

A grikultur-forstvetenskapliga fakulteten 
Finlands akademi

Statens agronomie- och forstvetenskapliga kommission 
Forststyrelsen 
Ålands landskapsstyrelse

Norge
Kirke- og undervisningsdepartementet
Landbruksdepartem entet
Norges landbrukshøgskole
N orska deltagare i en nordisk konferens om skoglig utbildning 

Sverige
Universitets- och högskoleäm betet (UHÄ)
Skolöverstyrelsen (SÖ)
Skogsstyrelsen 
U ppsala universitet 

Rektorsäm betet 
N äm nden för biologlinjen 

Lunds universitet 
Rektorsäm betet
Biologisk-geografiska sektionsnämnden 

Stockholms universitet 
Rektorsäm betet 

U m eå universitet
M atem atisk-naturvetenskapliga fakultetsnäm nden 
Linjenäm nden för m atem atisk-naturvetenskaplig utbildning 
Institutionen för skoglig produktionslära 

Tekniska högskolan i Stockholm 
Linjenäm nden för lantm äteri 

Skogsindustriernas sam arbetsutskott 
Sveriges skogsägareföreningars riksförbund

Eftersom  samtliga remissinstanser förhåller sig positiva till medlems
förslagets yttersta syfte, nämligen ökat nordiskt sam arbete inom  högre 
skoglig utbildning, h a r någon särskild gruppering av y ttrandena inte 
företagits. I  stället redovisas landsvis remissinstansernas inställning till 
det föreslagna sam arbetsorganet och dess uppbyggnad, sam arbetets om 
fattning sam t eventuella andra synpunkter på förslaget.
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I medlemsförslaget anförs helt kort att utredningen tagit avstånd från  
tanken på en gemensam nordisk skogshögskola under hänvisning till 
språksvårigheter, naturgeografiska skäl och brist på anknytning till en 
sådan skogshögskola närstående undervisning. Statens agronomie- och 
forstvetenskapliga kommission  vid Finlands akademi, Norges land- 
brugshøgskole och svenska skogsstyrelsen ansluter sig uttryckligen till 
denna uppfattning, m edan de övriga inte u ttalar sig om frågan och 
alltså får anses hysa samma uppfattning.

Nordiska remissyttranden

Samarbetsnämnden fö r  nordisk skogsforskning  diskuterar förhållandet 
mellan näm nden och det tilltänkta sam arbetsorganet. M an anför att det 
från flera håll föreslagits att det nya organet borde ingå i sam arbets
näm nden för skogsforskning, eftersom näm nden också har represen
tanter för den högre skogsbruksundervisningen. Inom  näm nden är båda 
åsiktsriktningarna företrädda, de som stöder medlemsförslaget i oför
ändrad form  och de som önskar ett gemensamt sekretariat för sam ar
betsnäm nden för skogsforskning och det tilltänkta sam arbetsorganet 
för högre skogsutbildning. Sam arbetsnäm nden hänvisar också till en 
nordisk konferens om skogsbruksutbildning (7— 9 novem ber 1977 i 
Skokloster) (se även nedan), som önskat utvidga det föreslagna sam
arbetsorganet till att om fatta alla nivåer inom denna utbildning, men 
m enar att en sådan åtgärd skulle kräva ändring av samarbetsnämndens 
statuter liksom dess sammansättning. D enna fråga borde dock dryftas 
särskilt.

Nordiska skogsarbetsstudiernas råd utgår från  kravet på en fortsatt 
specialisering inom utbildningen, men anser att specialiseringen inte bör 
begränsas till ekonomi och ekologi, utan att den bör om fatta skogen 
som miljö för m änniskan i arbete och fritid. Geografiska, klim atolo
giska och strukturm ässiga variationer i N orden ta lar em ot en över- 
nationell fast koordinering och styrning av forskning och undervisning, 
men för en utbyggnad och förstärkning av kontakterna mellan de nor
diska ländernas undervisningsorgan genom ökat inform ationsutbyte och 
utbyte av forskare, lärare och studenter. Skogsarbetsstudiernas råd fruk
tar att det föreslagna sam arbetsorganet, såfram t det ges styrande be
fogenheter, kan åstadkom m a interna m otsättningar och spänningar, 
som kan inverka menligt på redan etablerat, liksom fram tida samarbete. 
Vidare anses den föreslagna representationen vara alltför begränsad 
för att kunna garantera tillräcklig kännedom  om de komplicerade för
hållandena inom det samlade skogsbruket. Största positiva effekt ger 
också i fortsättningen de nära nordiska kontakterna mellan forskare 
och lärare inom samma fackliga sektor.

Vad gäller försökstiden anser skogsarbetsstudiernas råd fem år vara 
tillräckligt lång tid, under vilken m an även borde studera effekten av
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den förbättrade kontakten mellan de existerande sidoordnade organen, 
fö r a tt bättre kunna bedöm a i vilken utsträckning ett gemensamt kon
taktorgan borde supplera de existerande.

Skogsarbetsstudiernas råd avråder från att för närvarande och under 
de förutsättningar som är givna i utredningen utvidga förslaget till att 
om fatta skogsutbildning på andra nivåer.

D anska remissyttranden

Undervisningsministeriet, som också u ttalar sig på vägnar av land
brugsministeriet och miljøministeriet, är intresserat av utvidgat nordiskt 
sam arbete kring skogsbruksutbildning, m en anser att sam arbetet kan 
försiggå genom förm edling av existerande nordiskt organ, vars verk
sam het skulle utvidgas. M inisteriet nam nger sam arbetsnäm nden för 
nordisk skogsforskning, vars om råde skulle utsträckas till skogsbruks- 
utbildningen. T ill denna åsikt ansluter sig Dansk Skovforening, Skov
styrelsen  och Den kgl. Veterinær- og Landbohøjskole, vilka ministeriet 
har hört.

Finländska remissyttranden

Jord- och skogsbruksministeriet anser att m an i fråga om den sam 
nordiska forskarutbildningen borde övergå från  ord till handling. D et 
borde efter grundutbildningen anordnas handledd utbildning av dok
torander, både av blivande forskare och blivande lärare. D et torde enligt 
ministeriet också vara möjligt att i sam arbete anordna vidareutbildning 
av forstm ästare. M inisteriet fram kastar tanken på en utvidgning av kret
sen av samutbildade fackm än till att om fatta alla experter inom jord
bruket. Särskilt beaktansvärd skulle sam nordisk utbildning av folk 
fö r u-landstjänst vara. M inisteriet föreslår en försöksperiod på fem 
år, i stället för tio, för det tilltänkta samarbetsorganet. Forststyrelsen 
stöder medlem sförslaget i det styrelsen förenar sig om de i förslaget 
fram förda m otiveringarna.

Agrikultur-forstvetenskapliga fakulteten  vid Helsingfors universitet 
ställer sig oförbehållsam t bakom  förslagen i det betänkande som kom 
m ittén fö r integrering av den högre skogliga utbildningen i N orden 
fram lagt. Statens agronomie- och forstvetenskapliga kommission  vid 
Finlands akademi påpekar att behovet av en koordinering av den nor
diska skogliga forskningen har accentuerats genom bildandet av sam 
arbetsnäm nden fö r nordisk skogsforskning och förm odar att sam ord
ning av utbildningsresurserna kan leda till ett bättre u tnyttjande av de 
enskilda ländernas liksom N ordens totala utbildningsvolym. Kom m is
sionen anser a tt samordningen kan inledas m ed gemensam lärom edels
produktion, koordinering av terminologin, anordnande av specialkurser, 
t. ex. utbildning för u-landstjänst, anordnande av exkursioner och prak
tikarbeten. P å  längre sikt borde m an sträva till en m er långtgående sam-
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ordning i fråga om utbildningsinnehållet och -nivån. Kommissionen för
m odar att en ökad sam ordning eventuellt kräver sam arbete kring ter- 
minsindelning, poäng- och betygsättning m. m. sam t att en viss styrning 
av forskningen inom vissa äm nesom råden kan kom m a ifråga.

Ålands landskapsstyrelse, som till alla delar om fattar förslaget, kan 
om fatta tanken på a tt den högre skogliga utbildningen i högre grad än 
hittills skulle inriktas på ekonomi och ekologi endast under förutsätt
ning att ingen väsentlig inskränkning görs i de äm nen som behandlar 
virkesprodukten. Landskapsstyrelsen tar även upp examensgiltigheten 
inom den skogliga utbildningen och anser a tt den högre skogliga u t
bildningen i de nordiska länderna bör göras så likformig att slutexamen 
förvärvad i ett nordiskt land bör gälla i samtliga nordiska länder.

Norska remissyttranden

Kirke- og undervisningsdepartementet h ar fäst sig vid att det i bud
getanslaget för det nordiska organet inte har förts upp medel för under- 
visnings- eller forskningsverksamhet, utan a tt det förutsätts utnyttjande 
av de utbildningsresurser som står till förfogande för den högre skog
liga utbildningen i N orden. D epartem entet anser dock att m an inte 
bör utesluta att ett nordiskt sam arbetsorgan också skall kunna söka 
medel som beviljas generellt till nordiska forskarkurser för utbildnings
verksamhet. Dessutom föreslås en fast kontaktordning m ed Sekretaria
tet fö r nordiskt kulturellt samarbete. Till detta y ttrande liksom till 
y ttrande av Norges landbrukshøgskole (se nedan) ansluter sig landbruks
departementet, som också hänvisar till u ttalande av norska deltagare i 
en nordisk konferens om skogsutbildning (se nedan), enligt vilket fö r
slaget borde utvidgas till a tt om fatta skogsbruksundervisning vid skogs- 
skolorna och annan kursverksam het inom skogsbruket.

Norges landbrukshøgskole anser a tt nyttan  av samordning inom 
grundutbildningen i första hand ligger i m öjligheterna till utveckling 
av gem ensamt undervisningsmaterial. D ärutöver kan gem ensamt an
ordnas fältundervisning, d. v. s. praktiskt betonad övningsundervisning, 
som m arövningar och u tfärder samt undervisning inom nya fackom 
råden såsom miljövård. D e största fördelarna uppnås dock inom forskar
utbildningen. E tt visst finansiellt stöd behövs för att studenterna skall 
kunna delta i kurser i andra nordiska länder. Högskolan understryker 
nödvändigheten av ett fast samarbetsorgan. Likaså anser högskolan att 
man bör se närm are på frågan huruvida det tilltänkta samarbetsorganet 
kan täcka både undervisning och forskning. Slutligen föreslår högskolan 
ett am bulerande sekretariat, 3— 5 år i varje land.

I ett spontant yttrande till landbruksdepartem entet med anledning av 
medlemsförslaget anför norska deltagare i en nordisk konferens om  
skogsbruksutbildning  (november 1977 i Skokloster) aktuella samarbets- 
uppgifter inom denna utbildning. Som exempel näm ns lärarutbyte,
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efterutbildning av lärare, samarbete om undervisningsmaterial, sär
skilda kurser och programväxling. M edlemsförslaget understöds, men 
samtidigt påpekas att nordiskt samarbete om grundutbildning och efter
utbildning är lika viktigt som sam arbete om högre utbildning samt an
befalls att det föreslagna sam arbetet utvidgas i denna riktning.

Svenska remissyttranden

Universitets- och högskoleämbetet anser det angeläget att det före
slagna organet i sin verksam het försöker sam ordna inte bara nordisk 
skoglig utbildning, u tan  också denna utbildnings möjligheter att u t
nyttja universitetens och andra högskolors forsknings- och utbildnings
kapacitet. Äm betet understryker vikten av detta mot bakgrund av att 
synen på skoglig utbildning vidgas. Dessutom påpekar äm betet att det 
finns m ånga andra utbildningar som skulle vinna på en ökad sam ord
ning och m enar att erfarenheterna av det nu föreslagna organets verk
sam het kom m er att bli av stort värde för planeringen av den fram tida 
nordiska samordningen på utbildningsområdet.

Rektorsäm betet vid Stockholm s universitet tillstyrker i fråga om den 
skogliga grundutbildningen önskemålen om ökad inriktning m ot eko
logi. Beträffande forskarutbildningen anförs tveksam het inför vissa av 
förslagen i den som grund för medlemsförslaget liggande utredningen. 
N äm nden för biologlinjen vid Uppsala universitet, i vars yttrande även 
representanter fö r  forskningen  instämmer, fram kastar en förm odan att 
en förstärkning av sam arbetet mellan skogsvetenskaplig fakultet vid 
lantbruksuniversitet och universiteten särskilt i Uppsala och U m eå 
skulle vara ett m era närliggande mål än en nordisk integrering inom den 
skogliga grundutbildningen. N äm nden instäm m er livligt i den vidgade 
synen på skoglig utbildning som fram förts av kom m ittén för integrering 
av den högre skogliga utbildningen i N orden. D et måste vara angeläget 
fö r det tilltänkta sam arbetsorganet att arbeta för att den forsknings- 
och utbildningspotential som finns vid universitetens fria fakulteter 
utnyttjas. Samarbetsorganet måste ges ekonomiska möjligheter att själv 
anordna och stödja kurser vid universitet eller andra högskolor. N äm n
den för biologlinjen anser att utbildning av skogsexperter för u-lands- 
tjänst bör ske samnordiskt, men påpekar att uppgiften är högst kontro
versiell. Särskilda krav på skoglig utbildning för u-landstjänst bör där
för ställas.

Biologisk-geografiska sektionsnämnden  vid Lunds universitet, vars 
yttrande rektorsämbetet ansluter sig till, anför att grundtanken i fö r
slaget till ett samarbetsorgan för högre skoglig utbildning är god, men 
att det föreligger vissa risker med samarbetsorgan av denna typ, vilka 
inte har några egentliga befogenheter utan på eget initiativ skall fö r
söka få till stånd samarbete i form  av speciella kurser. M ed hänvisning 
till de redan existerande nordiska kollegierna inom det biologiska om-
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rådet (Nordiskt kollegium för ekologi och N ordiskt kollegium för m a
rinbiologi) föreslår sektionsnäm nden i stället att en m indre styrnings- 
grupp inrättas för att m ed kollegierna som modell sörja för att det 
väl motiverade behovet av gem ensamma kurser inom den skogliga u t
bildningen tillfredsställs, överföring av medlen för adm inistration till 
direkta åtgärder skulle sålunda på sikt bättre gagna den skogliga ut 
bildningen. Slutligen anser näm nden att sam arbetet inom grundutbild 
ningen kan sträcka sig längre än till m aterialfram ställning och hävda; 
att det bör kunna anordnas sam nordiska kurser av övergripande natur, 
exempelvis inom ekonomi och ekologi.

Institutionen fö r  skoglig produktionslära  vid Umeå universitet har 
avgivit ett yttrande, som om fattas av matematisk-naturvetenskapliga  
fakultetsnäm nden  och linjenämnden fö r  matematisk-naturvetenskaplig  
utbildning. Institutionen understryker att det i Sverige finns fler än 
en läroanstalt för högre skoglig utbildning och att U m eå universitet 
sedan 1971 bedriver en ettårig skoglig utbildning för akadem iker. En 
kortfattad beskrivning av denna utbildning lämnas. M ed utgångspunkt 
däri föreslås att m an allvarligt överväger att vid genom förandet av 
sam arbetet kring högre skoglig utbildning använda Um eåmodellen, 
d. v. s. att ge de akadem iker som redan specialiserat sig i ekonomi eller 
biologi en skoglig påbyggnad av lämplig omfattning. F ör övrigt under
stöds medlem sförslaget om att upprätta ett nordiskt sam arbetsorgan för 
högre skoglig utbildning.

Tekniska högskolan, sektionen för lantmäteri finner det rimligt att 
m an under en försöksperiod prövar m öjligheterna att få till stånd ett 
organiserat samarbete kring den högre skogliga utbildningen, även om 
sektionen anser det vara tänkbart att de praktiska svårigheterna med 
en samordning underskattats. Exempel inom högskoleområdet, där sam- 
ordningsförsök givit gott resultat är det nordiska institutet för samhälls
planering.

Skolöverstyrelsen  ansluter sig till medlemsförslagets uppfattning om 
behovet av ökat sam arbete kring högre skoglig utbildning, m en fö r
m odar att det finns ett ännu större behov av sam arbete inom den skogs- 
utbildning som bedrivs u tanför universitet och högskolor. Som exempel 
nämns lärarfortbildning, pedagogiskt utvecklingsarbete rörande främ st 
arbetsform er och läroplaner, planering och utrustning av skolor samt 
ömsesidig inform ation om utbildning, vilken kan ligga till grund för 
samordning av sådana specialkurser som kräver särskild sakkunskap 
eller där deltagarantalet är litet. V idare anförs att utvecklingen på det 
arbetsrättsliga om rådet ta lar m ot att isolera sam arbetet till enbart den 
högre utbildningen. D et väsentliga i sam arbetet borde vara den kon
kreta verksamheten, varvid tillgängliga medel i så stor utsträckning 
som möjligt borde användas för arbetskonferenser och studieresor 
samt bidrag till studerande. Adm inistrativa och organisatoriska upp-
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gifter borde kunna handhas av befintliga skolor och myndigheter. Skol
överstyrelsen anser det vara naturligt a tt det nordiska sam arbetet orga
niseras så a tt föreliggande behov av samverkan och utbyte inom skogs- 
utbildningen kan tillgodoses utan hänsyn till utbildningsstadium.

Enligt skogsstyrelsen ä r samordningsbehovet störst inom  forskarut
bildningen, där rekryteringsunderlaget i varje land är m ycket litet. D et 
kan också gälla äm nen m ed ett relativt stort antal studenter i ett land, 
men där antalet i övriga länder ä r  marginellt. Skogsstyrelsen finner det 
m ycket angeläget att forskningsresultaten snabbt förm edlas länderna 
emellan, inte bara till respektive högskolor och forskningsinstitutioner 
u tan  också till de praktiskt verksamma.

R edan nu  skulle det enligt skogsindustriernas samarbetsutskott finnas 
vissa sam ordningsmöjligheter i fråga om organisatoriska åtgärder. Även 
sam arbetsutskottet anser att sam arbetet borde utvidgas till a tt gälla all 
eftergym nasial skoglig utbildning. U tskottet avråder från  a tt in rätta ett 
särskilt fast kansli och föreslår att den tilltänkta näm ndens sekretariat 
am bulerar på viss tid mellan respektive högskolors centrala förvaltningar 
eller annan instans. D et finns enligt sam arbetsutskottet tills vidare inte 
anledning till särskilda åtgärder vad gäller utbildningsplaner, termins- 
indelning, betygssystem och liknande. Sveriges skogsägareföreningars 
riksförbund  hör även till dem som anser a tt det föreslagna sam arbetet 
borde utvidgas till a tt gälla också annan skoglig utbildning. R iksförbun
det föreslår att m an i sam råd m ed sam arbetsnäm nden fö r nordisk skogs
forskning organiserar lämplig förm edling av forskningsresultat mellan 
de nordiska länderna. Berörd personal borde snarast få kännedom  och 
kunskaper om uppnådda forskningsresultat.

3. U tskottet

Till grund fö r m edlem sförslaget ligger en utredning, som företagits 
efter rekom m endation i N ordiska rådet {rek. nr 18/1973). E fter att ha 
tagit del av resultatet av utredningen konstaterade kulturutskottet i sitt 
betänkande om m eddelandet till 25:e sessionen att de åsikter som u t
skottet uttalat i sitt betänkande om  Sak A  357lk , som ledde till rekom 
m endationen, m otsvarades av de resultat som utredningen redovisade. 
U tskottet fann inga skäl a tt längre kvarhålla rekom m endationen på 
rådets dagordning, eftersom syftet med denna uppnåtts i och med att 
utredningen genomförts. D ärem ot ansåg utskottet att det kunde väckas 
ett medlemsförslag om förverkligande av de förslag som utredningen 
lagt fram , vilket alltså nu föreligger.

Såsom tidigare i detta betänkande konstaterats råder det bland re
missorganen enighet om behovet av ökat nordiskt sam arbete inom den 
högre skogliga utbildningen. K ulturutskottet delar denna uppfattning. 
I det följande anlägger utskottet synpunkter på utform ningen av detta 
sam arbete.
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U tredningen har diskuterat två m öjligheter för samordning av utbild
ningsresurserna, en gemensam nordisk skogshögskola eller sam arbete 
inom vissa läm pliga om råden. Även om utredningen m edger att en ge
m ensam skogshögskola skulle innebära enklare adm inistration och ef
fektivare u tnyttjande av lärarkrafter och utbildningsm aterial, finner den 
dock nackdelarna vid en sådan lösning alltför stora. Härvidlag näm ns 
språksvårigheter, naturgeografiska olägenheter för såväl forskning som 
utbildning, decentraliseringssträvandena inom  utbildningen i N orden, 
bristen på anknytning till sådan undervisning (bl. a. lantbruksundervis- 
ning) som står skogshögskolorna nära, svårigheter att upprätta diffe
rentierade kontakter m ed det skogliga näringslivet på orten.

Inget av remissorganen fö ro rdar en sådan lösning av frågan. Inte 
heller kulturutskottet kan se a tt upprättandet av en gemensam nordisk 
skogshögskola skulle vara det bästa sättet a tt tillfredsställa behovet av 
ökat sam arbete inom den högra skogliga utbildningen.

M edlemsförslaget ta r  fasta på den av utredningen presenterade m o
dellen fö r en utvidgning av detta samarbete. D et gäller sam ordning på 
grundutbildningens specialiseringsnivå och i fråga om forskarutbild
ningens teoretiska del. Samordning bedöms såsom möjlig även vid fram 
ställning av studielitteratur, bildm aterial, film er och andra hjälpm edel i 
undervisningen. I tillägg till dessa åtgärder på kort sikt anser u tred
ningen a tt m an på längre sikt bör sträva till en fullständigare sam ord
ning av de olika ländernas utbildningsinnehåll och utbildningsnivå. U t
redningen fram håller a tt en viss styrning av forskning och utbildning 
är viktig inom  sådana äm nesom råden som anses kom m a att utvecklas i 
fram tiden.

Även kulturutskottet finner de kortsiktiga åtgärderna ändam ålsen
liga. D ärem ot förhåller sig utskottet tveksam t till önskem ålet om en full
ständigare sam ordning på längre sikt m ed tanke på den trots allt varie
rande skogliga situationen i de nordiska länderna. U tredningen h ar själv 
pekat på att naturgeografiska olikheter i alla fall kräver viss differen
tiering av utbildningens innehåll. Å  andra sidan anser utskottet a tt det 
ä r naturligt a tt det inledda sam arbetet byggs u t i den takt som nya be
hov dyker upp och förutsättningar fö r en utvidgning skapas. E ftersträ
vansvärda är givetvis gemensam terminsindelning, gemensam eller om- 
räkningsbar poäng- eller betygsättning, inte bara inom den skogliga u t
bildningen, u tan  inom all utbildning i Norden.

I medlem sförslaget fram hålls särskilt kraven på effektivare använd
ning av och hushållning med naturresurserna sam t kraven på större 
anpassning av avverknings- och drivningsteknik till rekreationsmöjlig- 
heterna. D etta  betyder a tt den fram tida forskningen och utbildningen 
i högre grad än hittills bör inriktas på ekonom i och ekologi. Till denna 
uppfattning ansluter sig även kulturutskottet.

En del av rem issinstanserna har föreslagit a tt utbildningen av skogs-
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experter för u-landstjänst anordnas samnordiskt. D etta förslag finner 
utskottet vara utm ärkt, inte m inst med tanke på de särskilda krav på 
utbildningen som u-landstjänst ställer.

V idare anser utskottet det vara viktigt att det skapas en ordning 
som gör det möjligt för skogsstuderande i de enskilda länderna, sär
skilt D anm ark, att skaffa sig praktik i annat nordiskt land.

M edlemsförslaget syftar till en rekom m endation om att upprätta ett 
nordiskt sam arbetsorgan för högre skoglig utbildning, vars uppgift en 
ligt utredningen skulle vara att verka för samordning och bästa u t
nyttjande av de utbildningsresurser som står till förfogande för den 
högre skogliga utbildningen i N orden samt att föreslå riktlinjer för hur 
detta skall ske. N äm nden skulle också ges befogenheter att påverka 
utvecklingen.

F ör att förm edla och stöda samnordisk forskning om skogsbruket i 
N orden upprättades år 1972 en sam arbetsnäm nd för nordisk skogs
forskning (SNS), som avger särskild berättelse till N ordiska rådet 
(C 28/k). N är det gäller sam ordningsfrågor inom utbildning och forsk
ning påpekar utredningen att dessa måste lösas i sam förstånd mellan 
SNS och det organ som kan kom m a att inrättas på utbildningsområdet, 
inte m inst för att SNS enligt sina stadgar bl. a. har till uppgift att under
lätta samverkan inom den skogliga forskningsutbildningen. V idare fram 
håller utredningen att nya forskningsområden fordrar utbildningsin
satser liksom att nya utbildningsom råden kräver forskningsinsatser.

M ot denna bakgrund skulle det kunna förefalla naturligt att inte in
rä tta  en särskild sam arbetsnäm nd för den högre skogliga utbildningen, 
utan att i stället ombilda och utvidga den existerande näm nden till en 
nordisk sam arbetsnäm nd för högre skoglig utbildning och forskning. 
Sådana tankar har även fram förts inom SNS, även om dessa inte er
hållit odelat stöd. K ulturutskottet finner att en dylik lösning först borde 
prövas innan m an inrättar en särskild näm nd för utbildningen, allra 
helst som två parallella näm nder sannolikt till stor del skulle rekrytera 
samma medlemmar. En försöksperiod bör kunna ge besked om huru
vida det är nödvändigt m ed två särskilda skogliga sam arbetsnäm nder, 
en för utbildning och en för forskning, eller om en gemensam näm nd 
förslår.

U tredningen har föreslagit en försökstid på tio år. U tskottet finner 
detta vara taget i överkant och erinrar om att de nordiska försöks- 
ordningarna i allm änhet gått på betydligt kortare tid. En försökstid 
på 5— 7 år bör rimligtvis vara till fyllest i detta fall.

Slutligen går kulturutskottet in på de förslag till utvidgning av sam
arbetets omfång som flera remissinstanser gjort sig till tolk för. De 
båda medlemsförslagen liksom utredningen om fattar blott samverkan 
inom den högre skogliga utbildningen. De som önskar utvidgning av 
sam arbetsom rådet förm odar att det finns ett ännu större behov av sam
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arbete inom den skogsutbildning som bedrivs u tanför högskolorna och 
m enar att behovet av sam verkan och utbyte bör tillgodoses u tan  hänsyn 
till utbildningsnivå. K ulturutskottet kan givetvis i princip om fatta dessa 
åsikter. U tskottet ser dock inga m öjligheter att inom  ram en för det nu 
aktuella medlem sförslaget och m ed hänsyn till den företagna u tred 
ningen förorda en så drastisk utvidgning av sam arbetsom rådet. D är
em ot anser utskottet att när sam arbetet kring den högre skogliga utbild
ningen väl har kom m it igång, detta bör kunna utvidgas till a tt om fatta 
även andra nivåer i enlighet med de förslag som framställts.

M ed hänvisning till vad som ovan anförts få r kulturutskottet föreslå 
att rådet an tar följande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska regeringarna att
skapa förutsättningar fö r ett utvidgat nordiskt sam arbete kring 
högre skoglig utbildning.

Stockholm den 19 januari 1978 

A im o A jo  (Sd) Jo Benkow (H) 

K jell M agne Bondevik (KrF) 

R o lf Fjeldvær (A) 

Sv end Haugaard (R V )

Niels Bollm ann (CD) 

Trygve Bratteli (A) 

G ylf i P. Gislason (A)
Förman

Elsi Hetem äki-O lander (K ok) 

Sture Palm (s)

Ingrid Sundberg (m)

Karl-Erik H äll (s) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundm an (c)

M arjatta Väänänen (K)

B IL A G A  4, I efterhand inkom na yttranden (se Supplementband, s. 497)
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A 516/s

Medlemsförslag
om införande av enhetlig sommartid i de nordiska länderna

(Väckt av Poul Hartling, Per O lof Sundm an och Folke W oivalin)

Frågan om införande av somm artid, alternativt ny somm artid, i N or
den har m ed stort intresse diskuterats under m ånga år i N ordiska rådet 
och i de nordiska ländernas parlam ent, dock utan resultat. N u  har frå 
gan fått ny aktualitet m ot bakgrund av överväganden att införa som 
m artid  inom  hela EG . Frågan behandlas för närvarande i den tyska 
förbundsdagen. E n positiv inställning i förbundsdagen till förslaget om 
införande av som m artid torde få  en om edelbar effekt i D anm ark och 
innebära införandet även där av m otsvarande tidsberäkning.

M ed som m artid avses vanligen i N orden en fram flyttning av tidsbe- 
räkningen med en timme under hela eller delar av som m arhalvåret, fö r
slagsvis under april— september. M ed ändrad norm altid avses m otsva
rande tidsförskjutning under hela året. Införande av som m artid eller ny 
norm altid skulle i D anm ark, N orge och Sverige innebära en anpassning 
under som m arhalvåret, alternativt under hela året, till den norm altid 
som tillämpas i F inland, s. k. östeuropeisk tid.

I  N ordiska rådet antogs redan 1958 en rekom m endation om att un 
dersöka förutsättningarna för att införa som m artid efter enhetliga reg
ler. F rågan fick ökad aktualitet sedan N orge beslutat införa somm artid 
från  1959. En ny rekom m endation om att införa som m artid antogs, 
sedan den nordiska undersökningen slutförts. F rågan avskrevs em eller
tid  från  rådets dagordning 1966 med hänvisning till a tt N orge hade 
upphört m ed som m artidsordningen och att den inte var aktuell att in
fö ra i D anm ark och Sverige.

Frågan om som m artid i de nordiska länderna aktualiserades på nytt 
under energikrisen vid årsskiftet 1973— 1974., eftersom införande av 
somm artid förm odades kunna leda till m inskad elenergiförbrukning för 
belysningsändamål. Bl. a. ställdes fråga till N ordiska m inisterrådet vid 
N ordiska rådets 22: a session i Stockholm.

En av m inisterrådet tillsatt utredning avgav betänkande om som m ar
tid /ny norm altid i N orden i maj 1974 (Nordisk utredningsserie 1974: 
12). Inte heller denna utredning, även om den beträffande m ånga om 
råden pekade på det positiva i att införa som m artid eller ny norm altid, 
gav något resultat. M inisterrådet konstaterade nämligen att förutsätt
ningar saknades för a tt gemensamt införa en ändrad tidsberäkning i
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D anm ark, N orge och Sverige, vilket var en viktig utgångspunkt för 
genom förande av reform en.

D en arbetsgrupp, som utarbetat betänkandet i N U  1974: 12, kom 
fram  till att införande av som m artid eller ny norm altid endast skulle ge 
marginella effekter på energiförbrukningen m en underströk att även 
dessa effekter m otsvarade betydande ekonom iska värden, som beräkna
des uppgå till mellan 40— 60 m iljoner för de berörda länderna. Bland 
fördelarna pekade arbetsgruppen också på en förväntad nedgång av an
talet trafikolycksfall sam t på de positiva effekterna när det gäller hälsa 
och fritid, eftersom  ändrad tidsberäkning skulle göra det möjligt att u t
nyttja solljuset bättre och ge bättre förutsättningar fö r friluftsliv. T ill de 
negativa effekterna räknades svårigheter sam m anhängande m ed arbets
tidens förläggning bl. a. för jordbruket. V idare fram hölls a tt en ändring 
av  tidsberäkningen skulle återverka negativt på kom m unikationssektorn 
m ed bl. a. kostnadsökningar som följd.

A rbetsgruppen konstaterade a tt vid införande av som m artid i D an
m ark, N orge och Sverige under perioden april— septem ber de någor
lunda m ätbara kostnaderna i stort sett balanserade m ätbara fördelar. 
V id införande av ny norm altid i sam m a länder skulle fördelarna sanno
likt överväga i varje fall i N orge och Sverige. V idare fann arbetsgrup
pen att, om endast ett av de tre länderna skulle införa ändrad tidsbe
räkning, kostnaderna för de tre berörda länderna skulle vara större än 
fördelarna. A rbetsgruppen ansåg därför väsentligt att, om ändrad tids
beräkning infördes i någon form, detta skedde på sam m a sätt och vid 
samma tidpunkt i de berörda länderna.

Som inledningsvis näm nts har frågan om som m artid m. m. också be
handlats i de nordiska parlam enten. I  maj 1976 uttalades i den svenska 
riksdagen med anledning av m otioner i äm net, att det inte fanns grund 
för att frågan om som m artid eller ny norm altid ånyo skulle aktualiseras 
på det nordiska planet. H ärvid hänvisades till det resultat som den no r
diska arbetsgruppen kom m it fram  till och till m inisterrådets beslut med 
anledning av arbetsgruppens resultat. In te heller fanns anledning att 
förorda en prövning av frågan bara för Sveriges del. D et tillades emel
lertid att E G  1975 tog upp frågan om införande av som m artid. Om 
m an kom fram  till en lösning som innebar att som m artid skulle tilläm 
pas i medlem sländerna, fanns det självfallet anledning att även i Sverige 
åter ta upp till behandling frågan om annan tidsberäkning.

I D anm ark behandlade folketinget år 1974 ett förslag om införande 
av sommartid. G enom  lag nr 223 den 24 april 1974 beslöts att efter för
handling med folketingets näringsutskott för del av året kan träffas be
slu t om att tidpunkten fö r dygnets början förskjuts 1 tim me i förhållan
de till norm al tidsberäkning (sommartid). D etta bem yndigande betyder 
a tt somm artid kan införas genom en förhållandevis enkel och snabb 
procedur om det av hänsyn till sam arbetet m ed de omkringliggande
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länderna kan anses önskvärt. D et har förväntats att Förbundsrepubli
ken Tyskland skulle införa som m artid år 1978, m en enligt senaste upp
lysningar kom m er detta inte att ske. D et föregår em ellertid inom  E G  
förhandlingar i syfte att få till stånd en eventuell gemensam som m artid 
i EG -länderna från  1979.

U töver de av arbetsgruppen anförda skälen för en ändrad tidsberäk- 
ning vill vi särskilt understryka de trafiktekniska. Olika tidsberäkningar 
i D anm ark i förhållande till Sverige och N orge skulle m edföra stora 
olägenheter för resenärer från  dessa länder till D anm ark och kontinen
ten. I tidigare sam m anhang har särskilt åberopats a tt införande av 
som m artid skulle ha negativa effekter från  kommunikationssynpunkt. 
F ram för allt har m an då pekat på nackdelar i förhållande till den inter
nationella trafiken. D enna invändning bortfaller helt i och m ed att län
derna inom den europeiska gem enskapen inför en enhetlig somm artid, 
till vilken de nordiska länderna också skulle anpassa sig.

Även de svårigheter som enligt arbetsgruppen skulle uppstå fö r jo rd 
bruket vid en ändrad tidsberäkning torde enligt vår uppfattning ha mins
kat genom jordbrukets mekanisering.

Genom  den föreslagna som m artiden kom m er de skandinaviska län
derna också att få  sam m a tidsberäkning som Finland under som m ar
halvåret, vilket också måste ses som en fördel särskilt u r resandes syn
vinkel m en även för befolkningen i gränstrakterna.

M ed hänsyn till att D anm ark såsom medlem i EG  står inför beslut 
att införa somm artid anser vi att frågan redan på detta stadium  bör 
väckas i N ordiska rådet fö r att även N orge och Sverige skall vara be
redda att fatta  ett liknande beslut om somm artid. H ärvid hänvisas bland 
annat till det uttalande som gjorts av den svenska riksdagen om att, för 
den händelse m an når fram  till en lösning som innebär att somm artid 
skall tilläm pas inom EG,, det självfallet finns anledning att även i Sve
rige åter ta  upp till behandling frågan om en annan tidsberäkning. Vi 
utgår från  att m an från  norsk sida kom m er att in ta sam m a ståndpunkt.

M ed hänvisning till vad ovan anförts får vi föreslå
att N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i N orge och 

Sverige att efter beslut härom  i D anm ark införa som m artid 
enligt enhetliga regler.

K øbenhavn, Stockholm och M arieham n den 5 oktober 1977

Poul Hartling (V) Per O lof Sundman (c) Folke Woivalin (AS)



A 516/s: Bilaga 595

B IL A G A

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över med
lemsförslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats ett m ed
lemsförslag om införandet av enhetlig som m artid i de nordiska länderna. 
U tskottet har behandlat m edlem sförslaget vid sitt möte i Oslo den 17 
februari 1978. I avsaknad av ett fullständigt rem issm aterial h a r u t
skottet inte ansett det möjligt att i nuvarande skede slutbehandla m ed
lemsförslaget. U tskottet vill härm ed anm äla att det önskar fortsätta 
sin behandling av medlemsförslaget.

Oslo den 17 februari 1978

L iv Andersen (A ) Steen Folke (VS)

Asbjörn H augstvedt (Kr. F.) Doris H åvik (s)
Förman

Bror Lillqvist (Sd) 

Petter Savola (K) 

Sigrid Utkilen (H)

Grethe Lundblad (s) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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B23/S

Ministerrådsförslag
om handlingsprogram iör nordiskt samarbete i jämställdhetsfrågor

(iÖverlämnat av Nordiska ministerrådet)

M ålsetningen om likestilling mellom kvinner og menn deles av alle de 
nordiske land.

Likestillingsspørsmål ble i tillegg opprettet som eget samarbeidsfelt da 
N ordisk M inisterråd i 1974 besluttet at det i hver regjeringsadministrasjon 
skulle utses en person til å holde kontakt med andre nordiske regjerings- 
adm inistrasjoner i likestillingsspørsmål. Disse personene har siden hatt 
regelmessige m øter der inform asjon og erfaringsutveksling h ar stått i 
sentrum  samtidig som flere nordiske likestillingsprosjekter er gjennom
ført.

Nordisk Råd uttaler i sin ytring over beretningen om sam arbeidet på 
likestillingsområdet i 1976 at tiden er inne for å  utarbeide et handlings
program  for nordisk samarbeid i likestillingsspørsmål. M inisterrådet er 
enig i dette og anser at et slikt program  vil være et godt grunnlag å bygge 
det videre likestillingssamarbeidet på.

Vedlagte forslag til handlingsprogram  er bearbeidet på grunnlag av 
remissuttalelser fra  N ordens faglige samorganisasjon (NFS) og de sen
trale arbeidsgiverforeningene i Norden.

Nordisk M inisterråd foreslår med dette:
at Nordisk Råd avgir uttalelse om det vedlagte forslag til hand

lingsprogram for nordisk samarbeid i likestillingsspørsmål.

M inisterrådet har til hensikt å fastsette program m et etter Nordisk Råds 
sesjon 1978, under hensynstagen til de synspunkter som blir fram ført.

Stockholm den 9. desember 1977

Bjartmar Gjerde
Olli Bergman
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B IL A G A  1

Forslag til handlingsprogram for nordisk samarbeid i likestillingsspørsmål

1. Innledning

D et offisielle nordiske sam arbeidet i likestillingssaker er form elt av 
relativt ny dato. Likevel h a r nærheten mellom de nordiske land gitt m ulig
het til gjensidig inspirasjon på et m er uform elt plan helt siden det offent
lige begynte å beskjeftige seg med spesifikke likestillingsspørsmål. E t 
samarbeid har i lengre tid funnet sted mellom faglige organisasjoner, 
kvinneorganisasjonene, likestillingsrådene (-delegationene) og andre or
ganisasjoner i de nordiske land.

De nordiske landenes felles kulturbakgrunn og likhet i m entalitet, so
sial struktur og politiske am bisjoner gjør at både begreper, problem opp- 
fatninger og vilje til aktiv handling i likestillingsspørsmål er nokså ens
artet og gir et naturlig grunnlag fo r nordisk sam råd og samarbeid i disse 
spørsmål. De ulikheter i erfaringer og oppfatninger som likevel finnes 
innen ram m en av et felles ambisjonsnivå gjør samtidig et slikt sam ar
beid fruktbart for alle parter.

N ordisk M inisterråd besluttet i 1974 å ta  opp likestillingsspørsmål som 
eget samarbeidsområde. D ette ble gjort ved at det i hver regjeringsadmi- 
nistrasjon ble utsett en person til å holde kontakt med de andre nordiske 
regjeringsadm inistrasjoner i likestillingsspørsmål.

K ontaktpersonene kom til å danne en kontaktgruppe, som kommer 
sammen 4— 5 ganger årlig. K ontaktgruppen fungerer først og frem st som 
inform asjonsforum , m en arbeider også med planlegging og gjennom 
føring av konkrete prosjekter.

Bl. a. kan nevnes et sem inar om likestilling i arbeid og familieliv, som 
ble avholdt i Glumslöv, Sverige (1976), en kartlegging av grunnlaget for 
en samordning av arbeidet m ed å skape en tilfredsstillende rettsbeskyt
telse av likestillingen sam t et seminar om samme emne med represen
tanter for myndigheter, likestillingsorganer og arbeidsmarkedets parter.

N ordisk Råd uttaler i sin betenkning over beretningen om  sam arbeidet 
på likestillingsområdet i 1976 at ” . . .  tiden er inne for å utarbeide et 
handlingsprogram  fo r nordisk samarbeid i likestillingsspørsmål.”

M inisterrådet er enig i a t et slikt handlingsprogram  vil være et godt 
hjelpemiddel i det videre sam arbeidet om disse spørsmålene.

2. Hensikten m ed handlingsprogrammet

Handlingsprogram m et skal gi grunnlag for en tilfredsstillende styring
av M inisterrådets virksomhet på likestillingsom rådet ved at m an oppnår 
en oversikt over om rådet og fastlegger visse overordnede prinsipper og
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m ålsetninger som grunnlag for arbeidet. Samtidig skal program m et danne 
en program erklæring utad.

M ålgrupper for program m et er altså først og fremst M inisterrådets 
egne organer og dernest utenforstående som har interesser i virksomheten, 
spesielt Nordisk Råd og arbeidsm arkedets parter.

Program m et utform es som et overordnet program  og skal derm ed ikke 
danne en liste over detaljtiltak og enkeltprosjekter. H andlingsprogram 
m et må ikke ses som et program  for de nordiske lands totale virksomhet 
på likestillingsområdet, men som et program  for samarbeidet mellom de 
nordiske land på dette området.

3. Likestillingsbegrepet —  målsetninger for virksomheten

Som grunnlag for de målsetninger som kan settes opp for virksomheten 
legges følgende likestillingsbegrep til grunn:

Likestilling innebærer like m uligheter og lik status for kvinner og menn 
i utdannelse, arbeidsliv og familieliv, organisasjonsliv og samfunnsliv for 
øvrig.

A rbeidet for likestilling skal innrettes på en reell og ikke bare en fo r
mell likestilling. I en overgangsperiode kan derfor såkalt positiv forskjells
behandling brukes til støtte for den dårligst stilte part. Slike tiltak kan 
behøves både for kvinner og for menn.

D en overordnede målsetning fo r de statlige myndighetenes virksomhet 
på likestillingsområdet generelt må være å, med de midler som står til 
rådighet, gjennom føre full likestilling mellom kvinner og m enn ut fra  de 
prinsipper hvert land legger til grunn. D et offentlige har et ansvar både 
som lovgiver, adm inistrasjon og opinionspåvirker, m en også som landenes 
største arbeidsgiver.

M ålsetningen fo r det nordiske sam arbeidet under M inisterrådet på 
likestillingsområdet er å effektivisere og berike hvert av de nordiske lands 
streben etter å oppnå full likestilling, samt å gjennom føre full likestilling 
i M inisterrådets egne organer og virksomhet.

4. H ovedfelter for likestillingsarbeidet

Likestillingsarbeidet under M inisterrådet kan for oversiktens skyld 
deles inn i disse hovedfeltene:

Arbeidslivet

Tiltak for likestilling i arbeidslivet vil være et av de vesentligste felter 
i det offentliges arbeid på likestillingsområdet. Eget yrkesarbeid m ed
fører økonomisk selvstendighet, noe som er en vesentlig forutsetning for 
likestilling mellom kvinner og menn. Likestilling er, og vil fortsatt være, 
en viktig del av det nordiske sam arbeidet i arbeidsmarkedsspørsmål. D ette 
går bl. a. frem  av det handlingsprogram  som er vedtatt for sam arbeidet på
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dette om rådet. Også innen sam arbeidet på det sosialpolitiske om råde og 
på arbeidsm iljøom rådet er m an opptatt av likestillingsaspekter.

De nordiske land er kom m et langt når det gjelder formell likestilling i 
arbeidslivet, m en det er ennå et stykke igjen før vi kan si full reell like
stilling eksisterer.

M ålsetningen er like m uligheter for kvinner og m enn hva angår valg 
av utdannelse og yrke, m uligheten for å gå ut i arbeidslivet, lønnsvilkår, 
mulighetene for utvikling i arbeidet sam t mulighet til å kombinere yrkes- 
og familieliv med andre samfunnsfunksjoner.

Av spesiell betydning er like m uligheter og likartet motivasjon for y r
kesutdannelse for kvinner og m enn samt tilretteleggelse av praktiske m u
ligheter for å delta i arbeidslivet.

En rekke virkem idler står til rådighet for det offentlige i denne sam
menheng. På nordisk plan vil en erfaringsutveksling om virkningen av de 
tiltak de ulike land iverksetter være av stor betydning. Likeså forskning 
om forhold som ligger til grunn for mangelen på likestilling.

På dette hovedfeltet m er enn noe annet må virksom heten skje i nært 
sam råd med arbeidsmarkedets parter.

Familien og sosialpolitiske tiltak

I nær sammenheng med arbeidslivet står familielivet, dvs. det som har 
med samlivsregler, barn, arbeidsfordeling i hjem m et og økonomi å gjøre. 
M ålet m å være å stimulere til jevnere ansvars- og arbeidsfordeling i 
hjem m et og aktivt foreldreskap for begge foreldre. M ulighetene for li
kestilling i familien er i stor grad påvirket av det offentliges virksomhet 
hva angår arbeidsmarkedspolitikk, ekteskapslovgivning, utbygging eller 
mangel på utbygging av barneinstitusjoner, skattepolitikk, sosialpolitikk 
osv.

Spesielt interessant på nordisk plan er forskning om farens betydning 
for barns utvikling og om arbeidsfordelingen i hjemmet. U tredningen om 
forsørgerbegrepet i sosiallovgivningen er et eksempel på nordisk sam ar
beid på dette feltet.

Politikk og samfunnsmessig virksomhet

Innflytelse på sam funnets utvikling i stor og liten sammenheng er et 
annet viktig område. Full likestilling i det politiske liv, både på lokalpoli
tisk, rikspolitisk og internasjonalt plan er en målsetning som ennå ikke 
er nådd. Også innen de faglige bevegelser, som spiller stor rolle i sam
funnsutviklingen, er det ennå et stykke igjen før kvinner og menn er likt 
representert i aktivt arbeid og ledende funksjoner.

Full likestilling på dette om rådet er viktig både av hensyn til utvik
lingen av et sam funn som tjener alle og for den enkeltes tilfredsstillelse 
ved å delta i en verdifull prosess. D et er et rettferdighetskrav at alle grup
per —  kvinner og m enn —  deltar i den dem okratiske prosess.
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Erfaringsutveksling og forskning om hva som påvirker rollefordelingen 
er tiltak som det ofte vil være hensiktsmessig å drive på nordisk plan.

Utdannelse og opplæring

Utdannelsespolitikken er av vesentlig betydning i likestillingsbestre- 
belsene n år det gjelder form ing av holdninger til likestilling og kvinners 
og menns like rettigheter og m uligheter i arbeidsliv, familieliv og sam
funnsliv for øvrig.

Forholdet utdannelse/likestilling er utdypet nærm ere i den uttalelse 
Nordisk M inisterråd frem satte ved sitt m øte i Helsingfors 30. september 
1974 i forbindelse m ed betenkningen ”K jønnsroller i utdannelsen” . H er 
understrekes bl. a. a t de nordiske land på alle nivåer i utdannelsessystemet 
bør sette i verk tiltak som øker menneskers mulighet for å velge u tdan
nelse, yrke og voksenrolle ubundet av kjønnsrollebestemte forventninger.

5. V irkem idler og samarbeidsformer

Holdingspåvirkning vil alltid være en viktig del av arbeidet med å 
oppnå full likestilling. F ra  det offentliges side vil det være naturlig å gå 
inn på den holdingsskapende prosess som skjer gjennom utdannelse, 
massemedia, lovgivning og egen personalpolitikk.

På nordisk plan vil inform asjonsutveksling gjennom sem inarer o. 1. gi 
muligheter for et styrket arbeid nasjonalt med hensyn til å påvirke hold
ningene. Symposiet om kjønnsroller og utdannelse (Kungälv, juni 1977) 
er et eksempel på dette. Likeledes vil forskning og utvikling på dette om 
rådet ofte med fordel kunne drives på nordisk plan.

Lovgivningsspørsmål

Lovgivning er et av de viktigste virkem idler i reguleringen av sam 
funnsforhold og i opinionspåvirkningen.

Særlig i fokus står tem aet rettsbeskyttelse av likestillingen mellom kvin
ner og menn. Hensiktsmessigheten av og eventuelt form ene for rettsbe
skyttelse av likestilling har vært gjenstand for en grunnleggende kart
legging og et oppfølgende seminar i M inisterrådets regi, og vil fortsatt 
være et aktuelt tem a på nordisk plan.

M inisterrådet vil ikke søke å gjennom føre like lovbestemmelser på 
dette om råde i N orden, m en søke å bidra til at hvert land kan finne de 
form er for lover og avtaler som er best tj enelig for likestillingen. I dette 
ligger også den beste nordiske harm onisering av forholdene i praksis.

Som et spesielt aktuelt emne for nordisk sam råd bør nevnes de regler 
som gjelder for de statlige myndigheter som arbeidsgivere.

D okum entasjon, forskning og utvikling

I mange tilfeller vil det være nødvendig med forskning for å kartlegge 
problem enes natur og skape grunnlag for løsninger. Dokumentering,
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forskning og utvikling vil som oftest være meget ressurskrevende og i 
mange tilfeller være avhengig av et bredt underlagsmateriale. D ette vil 
derfor ofte være viktige virkem idler i det nordiske samarbeidet.

Samtidig legger M inisterrådet avgjørende vekt på at forskningsresul
tatene omsettes i praktiske resultater innen likestillingsarbeidet.

Koordinering på internasjonalt plan

De nordiske land er kommet langt i likestillingsspørsmål, og det kan 
iblant være vanskelig å vinne gehør for de nordiske likestillingsidéene. 
D erfor er det på dette om rådet spesielt aktuelt m ed nordisk samarbeid 
og en sam ordnet opptreden i ulike internasjonale organisasjoner. Også 
innhøsting av erfaringer og inform asjon fra  andre land kan styrkes ved 
koordinering og samarbeid på nordisk plan i internasjonale fora.

Spesielt tenkes her på FN  og ILO. U tredningen ”ILO og kvinner i ar
beidslivet” er et eksempel på slikt samarbeid.

Likestillingsorganer og virksom het under M inisterrådet

M inisterrådet legger vekt på at likestilling søkes frem m et også innen 
den virksomhet og de organer som inngår i det nordiske sam arbeidet un
der M inisterrådet på alle fagom råder. Likestilling skal ikke ses som et 
sam arbeidsom råde isolert fra  de øvrige, men integreres i alle de sam
funnsom råder der nordisk samarbeid finner sted. Likestillingsaspekter 
skal også fortsatt overveies ved utform ning av handlingsprogram m er på 
de ulike samarbeidsområdene.

I dette arbeidet står kontaktpersonene for likestillingsspørsmål sentralt.
M inisterrådet skal innen sin egen virksomhet ta  likestillingshensyn ved 

utnevnelse av m edlem m er i nordiske komiteer, arbeidsgrupper o. 1. samt 
i de enkelte samarbeidsprosjektenes innhold og organisasjon.

M inisterrådet vil gjennom kontaktgruppen eller på annen praktisk 
m åte søke å finne fram  til rutiner som frem m er en jevnere fordeling av 
kvinner og m enn i alle sine organer.

K ontaktgruppen for likestillingsspørsmål vil få anledning til i nødven
dig omfang å uttale seg om prosjekter og annen virksomhet under M inis
terrådet fra  et likestillingssynpunkt. D en skal også i prosjekter som be
rører likestillings- og familiespørsmål i den utstrekning det er hensikts
messig være representert i prosjektets styringsgruppe. Kontaktgruppens 
m edlem m er forutsettes nasjonalt å ha den nødvendige kontakt med de 
organisasjoner og institusjoner som det er naturlig å  samarbeide med.

Valget mellom de virkem idler og sam arbeidsform er som står til dis
posisjon er av avgjørende betydning for resultatet av virksom heten og 
bør avgjøres på grunnlag av
—  hva som i størst grad bidrar til å oppfylle de form ulerte m ålset

ningene
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—  hvor langt utviklingen på om rådet er kom m et generelt
—  hvor langt det nordiske sam arbeidet på om rådet er utviklet
—  de praktiske m uligheter som foreligger.

M inisterrådet legger vesentlig vekt på at m an på nordisk plan finner 
frem  til de problem er som i størst grad krever en løsning nettopp på nor
disk plan. I  dette ligger erkjennelsen av at betydningsfulle tiltak nasjonalt 
ikke nødvendigvis er relevante i fellesnordisk sammenheng og at priori
teringer og tiltak i det nordiske sam arbeidet derfor ikke nødvendigvis av
speiler virksomhet og prioriteringer i de enkelte land eller i N orden sett 
under ett.

G rovt sett kan man dele samarbeidsformene inn i tre, der ett stadium 
vanligvis vil være en forutsetning for å gå til det neste:

a) Informasjonsutveksling, som skjer ved fellesnordiske symposier, 
konferenser, kontaktgrupper etc. og ved uform elle personlige kontakter 
og utveksling av skriftlig materiale. F oruten  den verdi dette har i seg selv 
vil det også berede grunnen for videre samarbeid ved at m an får kjenn
skap til hverandres problem er, prioriteringer og ressurser.

b) Arbeidsfordeling, som f. eks. nordisk samordning av nasjonale pro
sjekter, avtalt deling av oppgaver i et nordisk prosjekt eller den mer til
feldige arbeidsdeling som skjer ved at landene bruker hverandre som fo r
bilder og utveksler materiale som direkte kan anvendes i andre nordiske 
land. E n bevisst arbeidsdeling vil kunne bety store innsparinger i de 
nasjonale ressurser.

c) Felles nordiske prosjekter, dvs. prosjekter som i sin helhet drives på 
fellesnordisk basis vil ofte være spesielt ressurskrevende. D et er derfor 
viktig at grunnlaget er beredt gjennom de to  tidligere stadier. Fellespro
sjekter bør overveies når
—  problem et på grunn av sitt innhold eller ressursforbruk er for om fat

tende til å realiseres nasjonalt
—  problem et er av utpreget internasjonal karakter og resultatene er av 

um iddelbar nytte for flere land, som derfor bør dele kostnadene
—  en tilfredsstillende løsning av problem et er avhengig av ressurser eller 

en sammenstilling av m ateriale fra  flere land.

6. H øyt prioriterte områder

På kortere sikt vil M inisterrådet spesielt legge vekt på dokum entasjon 
og forskning ang. massemedias virkninger og hvordan massemedia kan 
påvirkes til å bidra aktivt til å frem m e likestilling. Som et første ledd i 
dette arbeidet er det i 1977 igangsatt en kartlegging av allerede utført 
massemediaforskning som grunnlag fo r innretningen av det videre arbei
det. V idere ønsker m an å se nærm ere på rollefordelingen i hjemmet, spe
sielt farens rolle for barnets utvikling og spørsmål i forbindelse med bar- 
selspermisjon.

D et konkrete samarbeidet vil bli utform et på grunnlag av dette hand-
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lingsprogram met og i nær kontakt med organisasjoner som er opptatt med 
likestillingsspørsmål på nordisk plan. Spesielt skal nevnes arbeidsm arke
dets parter, som beskjeftiger seg spesielt med disse spørsmål og sitter inne 
med verdifulle erfaringer og synspunkter. Sam arbeidet skal skje ved felles 
m øter med K ontaktgruppen for likestillingsspørsmål, inform asjonsut
veksling, sekretariatskontakter og ellers i de form er M inisterrådet fastset
ter. Bl. a. vil arbeidsmarkedets parter i de fleste tilfeller fungere som re
missorganer og vil kunne delta i arbeidet i overensstemmelse med de re t
ningslinjer M inisterrådet fastsetter.

7. Oppfølging av handlingsprogrammet

Den fremtidige prosjektvirksom het skal utform es på basis av de m ålset
ninger og prioriteringskriterier som angis i dette handlingsprogrammet. 
En fortegnelse over planlagte tiltak vil bli utarbeidet på grunnlag av pro
grammet.

D e mer detaljerte prosjekter vil frem gå av kontaktgruppens forslag til 
budsjett- og virksom hetsprogram  to år før budsjettåret og dens forslag til 
konkrete prosjekter høsten før budsjettåret, i overensstemmelse med 
M inisterrådets budsjettrutiner.

F or å sikre et funksjonsdyktig grunnlag for virksomheten skal dette 
handlingsprogrammets struktur, målsetninger, prinsipper og innhold for 
øvrig vurderes på ny tt etter en toårsperiode på bakgrunn av de erfaringer 
man har vunnet nasjonalt og i det nordiske samarbeidet. Diskusjonene 
om dette bør innledes så snart som mulig.
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B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över minister- 
rådsförslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats ett minis
terrådsförslag, B 23/s, om  handlingsprogram  för nordiskt samarbete i 
jäm ställdhetsfrågor. M inisterrådsförslaget har behandlats på utskottets 
m öte i Stockholm den 19— 20 januari 1978, varvid avdelingssjef Osmo 
Kaipainen och konsulent Terje Sundby, båda från N ordiska minister
rådets sekretariat i Oslo, läm nade utskottet kom pletterande upplys
ningar i saken.

1. Inledning

M ot bakgrund bl. a. av N ordiska rådets y ttrande nr 3/1977 har N or
diska m inisterrådet låtit u tarbeta förslag till handlingsprogram  för nor
diskt sam arbete i jäm ställdhetsfrågor. D etta har skett trots att sam ar
betet inom detta om råde —  i varje fall form ellt sett —  är av sent da
tum. M inisterrådet understryker emellertid, a tt de nordiska ländernas 
gem ensamma kulturella bakgrund sam t likhet i mentalitet, social struk
tu r och beträffande politiska am bitioner gör ett sam arbete också i jäm 
ställdhetsfrågor fruktbart. Dessa frågor togs upp i m inisterrådets verk
sam het år 1974, då en person inom  varje lands regeringsadministration 
utsågs till att hålla kontakt i jäm ställdhetsfrågor. Dessa kontaktpersoner 
har sedan dess mötts om kring 4— 5 gånger per år.

Syftet m ed handlingsprogram m et är (1) a tt skapa underlag för styr
ning av ministerrådets verksam het i jäm ställdhetsfrågor, (2) att lägga 
fast vissa övergripande principer för sam arbetet sam t (3) att tjäna som 
en program förklaring utåt. M ålgrupper för program m et är i första hand 
ministerådets egna organ, N ordiska rådet och arbetsm arknadens parter. 
Avsikten ä r  inte a tt handlingsprogram m et skall utgöra en lista över 
konkreta åtgärder som m inisterrådet tänker vidtaga, utan i stället läggs 
tonvikten vid de övergripande m ålen för verksamheten. M inisterråds
förslaget är avsett att u tgöra ett program  fö r samarbete och täcker så
ledes ej den totala verksamheten på jäm ställdhetsom rådet i de enskilda 
nordiska länderna.

M inisterrådet definierar begreppet jäm ställdhet på följande sätt: lika 
möjligheter och lika status för kvinnor och m än vad beträffar utbild
ning, arbete, familjeliv, organisations- och samhällsliv. M ålet är att nå 
fram  till reell jäm ställdhet. Jäm ställdhet i formell mening är inte till
räcklig. S. k. positiv diskriminering kan kom m a i fråga, m enar m inister
rådet, om den användes för att stärka positionen för den sämst ställda
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parten. F ör samhällets organ står olika m edel till buds fö r a tt främ ja 
utvecklingen mot jäm ställdhet: lagstiftning, opinionspåverkan etc.

Fem  om råden anges i m inisterrådsforslaget såsom betydelsefulla för 
arbetet med jäm ställdhetsfrågorna: arbetsm arknaden, familjen, det poli
tiska livet, samhällslivet i övrigt sam t utbildningssektorn.

Inom arbetslivet är strävan a tt m än och kvinnor skall beredas lika 
möjligheter vid val av yrke, erhålla sam m a chans a tt verka i förvärvs
livet, uppnå samma lönevillkor etc.

En jäm nare ansvars- och arbetsfördelning i hem m et eftersträvas lik
som ett från både mäns och kvinnors sida aktivt föräldraskap. Inom  
politiken och på det fackliga om rådet bör lika m öjligheter till delta
gande skapas. P å  utbildningsom rådet skall åtgärder vidtagas i syfte att 
befräm ja m öjligheterna att, u tan  bundenhet till traditionella könsrolls
uppfattningar, välja utbildningsriktning och yrke.

För att uppnå dessa m ål skall inform ationsutbyte ske de nordiska 
länderna emellan bl. a. vid sem inarier och m otsvarande. Läm pliga å t
gärder på lagstiftningens om råde bör övervägas nationellt, då varje land 
självt bör söka finna de form er som bäst passar. Forskning om jäm- 
ställdhetsfrågor kan bidraga till att klarlägga problem en. I  internatio
nella fora skall ett sam ordnat nordiskt uppträdande eftersträvas.

M inisterrådet fram håller vidare, att arbetet m ed jäm ställdhetsfrågor
na inte får ske isolerat från  nordiskt sam arbete på övriga om råden, utan 
fastm er bör integreras i detta. F ör egen del avser m inisterrådet att be
akta jäm ställdhetssynpunkter vid tillsättandet av kommittéer, arbets
grupper etc. M ålet är att försöka uppnå en jäm nare fördelning mellan 
kvinnor och män inom m inisterrådets egna organ.

T re typer av sam arbetsform er anges i ministerrådsforslaget: infor- 
mationsutväxling, arbetsfördelning sam t gem ensamma nordiska projekt.

Till de om råden som m inisterrådet avser att prioritera högst hör 
massmedias roll för attitydbildningen i jäm ställdhetsfrågor och arbets
fördelningen mellan kvinnor och m än i hemmet.

Sam arbete med berörda organisationer skall äga rum, fram håller 
ministerrådet.

E tt åtgärdsprogram  kom m er att utarbetas och detaljplaneringen ske 
i anslutning till behandlingen av N ordiska ministerrådets budget. En 
utvärdering av handlingsprogram m et skall äga rum  efter två år.

2. För utskottet tillgängligt bakgrundsmaterial

Genom m inisterrådssekretariatets försorg h ar utskottet erhållit till
gång till de yttranden i saken som avgivits av N ordens fackliga sam- 
organisation (NFS), Dansk Arbejdsgiverforening (DAF), Arbetsgivarnas 
i Finland Centralförbund (AFC) och A ffärsarbetsgivarnas Centralför
bund (AAC) (gemensamt yttrande), N orsk Arbeidsgiverforening (NAF) 
samt Svenska arbetsgivareföreningen (SAF), samtliga från  november
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1977. I  det följande sam m anfattas de synpunkter som fram förts av 
ovannäm nda arbetsm arknadsorganisationer. Ä tt m ärka är att dessa re
missyttranden hänför sig till ett tidigare utkast till handlingsprogram.

2.1. N ordens fackliga samorganisation

N FS delar ministerrådets grundläggande värderingar beträffande 
jäm ställdhet mellan könen sam t önskar att jäm ställdhetsarbetet i varje 
nordiskt land effektiviseras. Jäm ställdhet mellan kvinnor och m än 
grundas, m enar NFS, på allas rä tt a tt genom arbete bli ekonomiskt 
oberoende.

N FS kräver, att den nordiska kontaktgruppen i jäm ställdhetsfrågor 
ombildas till en arbetsgrupp med representation också för arbetsm ark
nadens parter.

Jäm ställdhet mellan kvinnor och m än uppnås genom att de arbets- 
m arknadspolitiska åtgärderna görs lika fö r alla och inte genom att gene
rella särbestämmelser för kvinnor införs. Positiv diskriminering i syfte 
a tt uppnå jäm ställdhet på sikt kan em ellertid tänkas under en över
gångsperiod. Förhållandena i arbetslivet är av central betydelse för 
strävandena till jäm ställdhet. På arbetsm arknaden förekom m ande köns- 
uppdelning måste brytas. Inom  familjens ram  bör kvinnan och m annen 
tillsammans svara fö r de gem ensamma sysslorna. P å  utbildningsom rå
det bör skolan arbeta för att könsrollsbetingade yrkesval ifrågasättes. 
Vuxenutbildningen kan vara ett m edel a tt uppnå jäm ställdhet mellan 
kvinnor och män. F ler kvinnor bör stimuleras till att åtaga sig fö r
troendeuppdrag i fackliga och politiska sammanhang.

Jäm ställdhetsarbetet bör integreras m ed annan verksam het och ej be
drivas isolerat. Lagstiftning kan vara ett verksam t medel fö r att uppnå 
det åsyftade målet. F ör att vinna ökat inflytande i internationella sam
m anhang bör en nordisk koordinering eftersträvas. I  det konkreta a r
betet bör dokum entation och forskning kring massmedias sätt att på
verka attityder till jäm ställdhet prioriteras. V idare bör forskning kring 
jäm ställdhetsproblem atiken på arbetsm arknaden tas upp på nordiskt 
plan. I det fortsatta program arbetet önskar N FS medverka.

2.2. De nordiska arbetsgivareföreningarna

De nordiska arbetsgivareföreningarna finner det naturligt för de nor
diska länderna att sam arbeta också i jäm ställdhetsfrågor. D et fram 
lagda program m et avser inte den totala verksam heten i jäm ställdhets
frågor, u tan  sam arbetet länderna emellan. D A F uttrycker tveksamhet 
till användningen av s. k. positiv diskriminering sam t understryker att 
utvecklingen på den privata och offentliga arbetsm arknaden bör löpa 
någorlunda parallellt.

A FC /A A C  pekar på att skillnaderna mellan olika branscher kan m ed
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föra svårigheter vid jäm förelser beträffande hur långt jäm ställdheten 
nått.

Införandet av särskild lagstiftning om  jäm ställdhet ställer flera av 
arbetsgivareföreningarna sig tveksam m a till och rekom m enderar i stäl
let att detta sker genom att kollektivavtal sluts mellan arbetsm arkna
dens parter. D A F fram håller, a tt jäm ställdhetssträvandena i N orden och 
inom EG  inte står i konflikt m ed varandra, u tan  snarare verkar ömse
sidigt inspirerande.

Sambandet mellan jäm ställdhet i arbets- och familjeliv tas upp i flera 
av remissvaren. A FC /A A C  finner det riktigt att handlingsprogram m et 
inte syftar till att införa likadana lagbestämmelser i de nordiska län
derna. Trepartssam verkan —■ d. v. s. sam arbete mellan statliga myndig
heter och arbetsm arknadens parter —  läm par sig inte bara inom  In ter
nationella Arbetsorganisationen (ILO), u tan  även på nordiskt plan vid 
genom förandet av jämställdhetsprogram m et.

Av de föreslagna sam arbetsåtgärderna betraktas sam nordiska projekt 
med skepsis av flera arbetsgivareföreningar, som ger sam arbetet på in
form ationsplanet prioritet. Också en arbetsfördelning de nordiska län
derna em ellan kan vara till nytta, fram håller arbetsgivareföreningarna.

3. U tskottet

I N ordiska rådets yttrande nr 3/1977  fram fördes önskemål om att ett 
nordiskt handlingsprogram  för sam arbete i jäm ställdhetsfrågor borde 
utarbetas och föreläggas rådets 26:e session år 1978. Social- och miljö
utskottet anförde som skäl för detta att sam arbetet i jäm ställdhetsfrå
gor, även om det ännu befann sig i en inledande fas, hade kommit så 
pass långt att ett samlande program  borde kunna utarbetas.

Social- och m iljöutskottet har under senare år strävat efter att nå 
fram  till övergripande program  för sam arbetet inom  de sektorer som 
berör dess arbetsom råde: social- och hälsovård, arbetsmarknadspolitik, 
arbetsmiljö-, miljövårds- och jäm ställdhetsfrågor. Som ett led i arbetet 
med att nå fram  till dylika handlings- eller sam arbetsprogram  har di
rekta överläggningar mellan utskottet och m inisterrådet ofta spelat en 
stor roll. U tskottet vill i sam m anhanget erinra om de överläggningar 
som ägde rum  i februari 1975 om arbetsm arknadsprogram m et, i mars 
och november 1976 om social- och hälsovårdsprogram m et sam t i okto
ber 1977 om m iljövårdsprogram m et. U tskottet hade ansett det vara en 
fördel om ett sådant för utskottet och m inisterrådet gem ensamt möte 
hade kunnat äga rum  också beträffande jäm ställdhetsprogram m et. U t
skottet vill därför föreslå att ett dylikt möte kom m er till stånd vid läm p
lig tidpunkt efter den 26:e sessionen. På så sätt ges möjligheter för u t
skottet att kom m a med ytterligare synpunkter på det konkreta inne
hållet i det nordiska sam arbetet i jäm ställdhetsfrågor.

N ordiska rådet har genom åren ägnat jäm ställdhetsfrågorna betydan
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de uppm ärksam het. 1972 års rådskonferens ägnades åt en behandling 
av försörj arbegreppet och vid den 21: a sessionen året efter behandlades 
tre  medlemsförslag i äm net: ett om försörj arbegreppet, ett om förbättrat 
socialskydd för husm ödrar sam t ett om utvidgning av familjebegreppet 
i lagstiftningen. I rekom m endation nr 1/1973 sam m anfattades N ordiska 
rådets synpunkter i dessa frågor.

Vid den 23 :e sessionen antogs en rekom m endation, nr 7/1975, om 
rättsligt skydd för mäns och kvinnors lika rättigheter. I  ett annat m ed
lemsförslag hade inrättandet av ett nordiskt sam rådsorgan i jämställd- 
hetsfrågor föreslagits. M ot bakgrund av att i flertalet av de nordiska 
länderna redan nationella jäm ställdhetsdelegationer upprättats och nor
diska kontaktpersoner i jäm ställdhetsfrågor utsetts av ministerrådet, 
läm nade N ordiska rådet förslaget u tan  åtgärd. En historisk utställning 
om  kvinnans ställning i N orden utarbetades av N ordiska rådet och 
visades run t om i N orden m ed början  hösten 1976.

D et fram lagda förslaget till handlingsprogram  för sam arbete i jäm 
ställdhetsfrågor har inte av tidsskäl kunnat rem itteras på sedvanligt sätt 
i N ordiska rådets regi. Social- och m iljöutskottet har således inte haft 
tillgång till något egentligt remissmaterial i saken även om minister- 
rådssekretariatet välvilligt överläm nat de synpunkter som arbetsm ark
nadens parter fram fört beträffande tidigare utkast till handlingsprogram.

U tskottet kan för sin del, i likhet med arbetsm arknadens parter, an
sluta sig till syftet m ed handlingsprogram m et; (1) att skapa möjligheter 
fö r styrning av m inisterrådets verksam het i jäm ställdhetsfrågor, (2) att 
fastlägga vissa övergripande principer för detta arbete sam t (3) a tt få 
till stånd en program förklaring utåt. U tskottet finner det em ellertid vara 
en brist a tt någon åtgärdsförteckning ej fogats till m inisterrådsforslaget. 
Därigenom  saknas möjligheter för utskottet att bedöm a det praktiska 
resultatet av handlingsprogrammet. Som en allmän synpunkt önskar 
utskottet fram hålla, a tt u tarbetandet av ett handlingsprogram  på ett 
naturligt sätt skapar förväntningar om konkreta åtgärder från  m inister
rådets sida. Personella och ekonomiska resurser m åste därför ställas till 
förfogande vid genom förandet av handlingsprogram m ets intentioner. 
Annars blir program förslaget utan mening.

Den definition av begreppet jäm ställdhet —  lika m öjligheter och lika 
status fö r kvinnor och m än inom utbildning, arbetsliv, familj, organisa
tions- och samhällsliv —  som använts i handlingsprogram m et kan u t
skottet ansluta sig till. Am bitionen att nå fram  till inte bara formell utan 
även reell jäm ställdhet delas av utskottet. S. k. positiv diskriminering 
bör kunna kom m a i fråga för att stärka den sämst ställda partens ställ
ning i olika avseenden.

D e fem  huvudom råden som arbetet i jäm ställdhetsfrågor skall kon
centreras till är arbetslivet, familj e- och socialpolitiken, utbildningssek- 
torn , politiken och samhällsverksamheten i övrigt. Preciseringen av dessa
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om råden är rimlig. U tskottet kan vidare ansluta sig till fö r sam arbetet 
uppsatta mål.

N är det gäller de konkreta insatser som m åste till fö r att handlings
program m ets intentioner skall kunna omsättas i praktisk verklighet no
te rar utskottet att inform ationsutväxling och koordinering står i fö r
grunden. D etta är i och fö r sig naturligt för en verksam het som befinner 
sig på begynnelsestadiet, m en bör inte på sikt utesluta sam verkan i p ro
jektform , när så bedöms ändamålsenligt.

Attitydbildningens återverkningar på inställningen i jäm ställdhets
frågor är av fundam ental betydelse. D et verkar därför väl m otiverat att 
massmedieforskning ges prioritet. Rollfördelningen m ellan kvinnor och 
m än inom fam iljen ä r  också av grundläggande betydelse och bör ägnas 
uppm ärksam het på nordiskt plan.

Sammanfattningsvis finner utskottet det värdefullt att e tt förslag till 
handlingsprogram  för sam arbete i jäm ställdhetsfrågor i form  av ett 
ministerrådsförslag förelagts N ordiska rådets 26 :e session. U tskottet kan 
tillstyrka att det fram lagda handlingsprogram m et fastställes i enlighet 
med fram lagt ministerrådsförslag, m en förutsätter att de konkreta å t
gärder som handlingsprogram m et ger anledning till kan dryftas vid ett 
för utskottet och m inisterrådet gemensamt m öte efter den 26 :e sessio
nen. N ågon m era påtaglig försening av arbetet m ed den s. k. åtgärds- 
förteckning, som regelmässigt brukar fogas till fram lagda m inisterråds
förslag, torde knappast bli följden om ett dylikt sam rådsm öte kom m er 
till stånd.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts hem ställer utskottet a tt N or
diska rådet antager följande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att fastställa ett handlingsprogram  för nordiskt samarbete i 

jäm ställdhetsfrågor i enlighet m ed fram lagt m inisterrådsför
slag samt

2. att efter sam råd med N ordiska rådets social- och miljöutskott 
låta u tarbeta en förteckning över de konkreta åtgärder som 
handlingsprogram m et föranleder.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (K r.F .) Ragnhildur Helgadóttir (Sj.)
Förman

Paul Jansson (s) Hans Jørgen Jensen (S)

Bertil Jonasson (c) Bror L illqvist (Sd)

Petter Savola (K) Anna-G reta Skantz (s)

Bernhardt Tastesen (S) Sigrid Utkilen (H)

Raino W esterholm (Skl)

20—770426. Nordiska rådet
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B 24

Ministerrådsförslag
om program iör Nordiska ministerrådet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

Frågan om ett samlande program  fö r N ordiska ministerrådets verk
sam het aktualiserades under N ordiska rådets 24:e session i K öpenham n 
1976.

M inisterrådet inledde arbetet m ed ett sådant program  våren 1976 och 
riktlinjerna för arbetet presenterades fö r de nordiska statsm inistrarna vid 
deras m öte i Helsingfors i decem ber 1976. Statsm inistrarna konstaterade 
att sam arbetet nu fått en sådan bredd a tt behov föreligger att u tarbeta ett 
sam m anhållande program  fö r hela det nordiska samarbetet. M an emotsåg 
att det arbete som m inisterrådet inlett skulle slutföras till nästa statsminis
termöte.

Statsm inistrarna behandlade m inisterrådets förslag vid sitt m öte i 
Stockholm den 9 decem ber 1977 och konstaterade att program m et är 
avsett a tt underlätta en fram tida koordinering m ellan de olika samarbets- 
sektorerna. D et praktiska arbetet inom m inisterrådets ram  kom m er att 
baseras på sektorprogram . Avsikten med det nu  föreliggande program 
m et är att ge en helhetsbild av det hittillsvarande arbetet och d ra  upp 
vissa riktlinjer för det fram tida nordiska samarbetet.

M inisterrådet avser a tt fastställa program m et efter N ordiska rådets 
session 1978, med beaktande av de synpunkter som där fram förts.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts hem ställer N ordiska minister
rådet

att N ordiska rådet m åtte avgiva yttrande över bifogat program 
förslag för N ordiska ministerrådet.

Stockholm den 9 decem ber 1977

Bjartmar Gjerde
Glli Bergman
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B IL A G A  1

Förslag till Nordiska ministerrådets program

Människan och resurserna i Norden

I. Inledning  

N orden ett begrepp
M ålsättningar för samarbetet, angivna i Helsingforsavtalet 
Samarbetets syften och medel
Samarbetets förankring —  kontakter och inform ation 
Fram tiden

II. E konom iskt samarbete 

Gem ensam m a huvudsyften
Ökat sam råd om den ekonom iska politiken
Nordisk internhandel
Energi —  olja och gas
Råvaru- och resursutnyttjande
Återvinning och avfall
Balanserad regional utveckling
N ordiska investeringsbanken
N ordiska industrifonden
N ordiska företagssamverkan
Statistiskt sam arbete
Likartade provningsm etoder och standarder
Transportsam arbete
Samarbete på turistom rådet

III. Arbetslivet 

Rätten till arbete
1954 års överenskommelse 
Frihet att välja arbetsplats 
Å tgärdsprogram
Program m ets uppföljning och komplettering
Utbildning för arbetslivet
Arbetsmiljön

IV. Trygghet fö r  alla

Samarbete på social- och hälsovårdsom rådet 
Konsum entpolitiskt sam arbete 
Undersökning av varor och tjänster
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Reklam  och m arknadsföring
Produktsäkerhet
Glesbygdsservice
Trafiksäkerhet
Rättslikhet —  rättssäkerhet
Lagstiftning och samhällsutveckling
Integritetsskydd
Jäm ställdhet mellan könen

V. Utformningen av miljön  

Milj öskyddskonventionen 
V attenvård
Luftvård
Buller
N aturvård  och friluftsliv 
D en lokala m iljön —  bostäder 
Trafikförsörjning och samhällsmiljö

VI. Utbildning, forskning och kultur 

U tbildning
Forskning
K ultur

VII. N orden och omvärlden  

G em ensam m a principer
Sam arbete i internationella organisationer 
Nordisk biståndssamverkan

Inledning

Avsikten med detta program  är att ange hur N ordiska m inisterrådet 
utifrån en helhetssyn önskar fö ra vidare de politiska viljeyttringar som 
finns uttalade bland annat i samarbetsöverenskommelsen mellan de nor
diska länderna (Helsingforsavtalet). Program m et, som ta r sikte på de 
närm aste åren, bör ses i sam band med de sektorsprogram  som utarbetats 
inom  m inisterrådets ram. D et kan också ge riktlinjer fö r utarbetandet av 
nya handlings- och arbetsprogram  och på så sätt bidra till en förbättrad 
sam verkan mellan de olika samarbetssektorerna.

Norden ett begrepp

D en geografiska närheten, gem ensamma traditioner, språkliga band 
och likartad kulturell utveckling h ar skapat en naturlig samhörighet. I 
grundläggande frågor om samhällets utveckling har länderna likartade
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värderingar. De ekonomiska förbindelserna mellan länderna är intensiva 
och därm ed är det inbördes beroendet starkt.

N orden är ett begrepp, även i andra delar av världen. D enna bild har 
förstärkts genom skapandet av de centrala nordiska samarbetsorganen. 
N ordiska rådet tillkom redan 1952 och är ett sam arbetsorgan m ellan de 
nordiska ländernas folkrepresentationer. N ordiska m inisterrådet som 
grundades 1971, ä r  regeringarnas sam arbetsorgan. Dessa organs uppgifter 
och de grundläggande m ålen för det nordiska sam arbetet fram går av 
Helsingforsavtalet som ingicks 1962. D etta kom pletteras med ett stort 
antal andra konventioner och avtal såsom arbetsmarknadsöverenskom - 
melsen, konventionen om  social trygghet, kulturavtalet, transportavtalet, 
m iljöskyddskonventionen och avtalet om  N ordiska investeringsbanken.

M ålsättningar fö r  samarbetet, angivna i Helsingforsavtalet 

Länderna önskar främ ja den nära gemenskap, som i fråga om  kultur 
samt om rätts- och sam hällsuppfattning råder mellan de nordiska folken, 
och ytterligare utveckla sam arbetet mellan de nordiska länderna.

Regeringarna strävar efter att på alla om råden, där förutsättningar 
finns, åstadkom m a en ändamålsenlig arbetsfördelning mellan länderna. 
Regeringarna eftersträvar att bevara och ytterligare utveckla sam arbetet 
mellan länderna på det rättsliga, kulturella, sociala och ekonom iska om 
rådet samt i fråga om sam färdseln och miljövården.

Samarbetets syften  och m edel

Det har ett egenvärde att vidareutveckla sam hörigheten i N orden. D et 
nordiska sam arbetet skapar förutsättningar för de enskilda länderna att 
uppnå m ål som det är svårt att uppnå på egen hand. I  m ånga frågor är ett 
gem ensamt uppträdande internationellt till fördel fö r länderna.

Sam arbetet syftar till ett fö rbättrat och välaw äg t resursutnyttjande. 
D etta kan exempelvis ske ifråga om råvaror och energi, utbildning och 
forskning, samhällsservice och transport, planerings- och utredningska- 
pacitet m. m.

M inisterrådet ser det nordiska sam arbetet som en del av ett vidare in
ternationellt samarbete. Ö ppenhet och vilja till sam arbete med andra län
der präglar det nordiska samarbetet. D ärm ed gagnar de nordiska länder
na inte bara sina egna intressen u tan  bidrar även till stabilitet och avspän
ning.

M inisterrådet fortsätter arbetet för att uppnå största m öjliga rättsliga 
likställighet m ellan m edborgarna i de nordiska länderna oberoende av 
vistelseland.

M inisterrådet verkar fö r att främ ja det ekonom iska sam arbetet på olika 
områden, bl. a. genom sam råd i fråga om den ekonom iska politiken. M i
nisterrådet önskar främ ja produktions- och investeringssamarbetet m el
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lan länderna och verkar för att undanröja existerande hinder för den 
nordiska samhandeln.

Samarbetets förankring  —  kontakter och information

Sam arbetet mellan regeringarna och parlam entarikerna är av den störs
ta  betydelse för ministerrådets arbete. N ordiska rådets initiativ och dess 
granskning av ministerrådets arbete ger detta en djupare politisk fö r
ankring. A llteftersom  det nordiska sam arbetet vidgas och fördjupas ska
pas ytterligare behov av nära kontakter mellan regerings- och parlam en
tarikerorgan.

F ö r att ytterligare stärka den folkliga förankringen fö r det nordiska 
sam arbetet strävar m inisterrådet att upprätthålla nära kontakter med in 
tresseorganisationer och folkrörelser som exempelvis N ordens fackliga 
sam organisation, de nordiska arbetsgivarorganisationerna, folkbildnings- 
organisationer och Föreningarna N orden. F ö r att öka kännedom en om 
m ålsättningarna för det nordiska sam arbetet och de hittills uppnådda re
sultaten och för att öppna kanaler till impulser utifrån kommer m inister
rådet att vidareutveckla inform ationsverksam heten.

Framtiden

D en ekonomiska framtidsutvecklingen i de nordiska länderna kommer 
att präglas av ett ökat internationellt och inte minst internordiskt beroen
de. E tt huvudm ål för de nordiska ländernas ekonom iska politik kommer 
att vara att slå vakt om allas rätt till ett meningsfullt arbete. Såväl sam 
hället som de enskilda företagen har här sitt ansvar.

Utveckling och tillväxt måste styras så a tt de gagnar de viktigaste be
hoven och leder till större jäm likhet och m era frihet för de enskilda m ed
borgarna. En m ålmedveten koordinering av olika samarbetssektorers 
verksamhet krävs.

De nordiska ländernas ökande beroende av varandra förstärker beho
vet av sam råd vad gäller utform ningen av ekonomisk politik och syssel
sättningspolitik. -!

Energi- och resursfrågor kom m er att spela en dom inerande roll för 
alla de nordiska länderna och därm ed för ministerrådets arbete under de 
kom m ande åren. De norska gas- och oljeförekom sterna utgör en naturlig 
grund för ett bredare industri- och energisam arbete i N orden. N ordiska 
intressen vid ilandföring och distribution av olja och gas kom m er att 
tillgodoses, bl. a. för att främ ja ett bredare industrisamarbete.

N ordiska insatser på energiforskningens område, särskilt beträffande 
energihushållning och alternativa energikällor, kom m er att utvidgas. F ö r
slag har väckts om inrättandet av ett nordiskt forskningsinstitut för u t
veckling av alternativa energikällor.

Sam arbetet om utnyttjande av råvaror och andra resurser kommer att 
intensifieras bl. a. m ot bakgrund av fortlöpande utvärdering av de nör-
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diska ländernas resurser och behov. H ärvid kom m er att beaktas att vissa 
resurser är begränsade m edan andra f. n. endast ä r  begränsat tillgängliga 
av ekonomiska, miljömässiga och/eller andra skäl. Vid utform ningen av 
den nordiska råvaru- och resurspolitiken bör dessa frågor ses i sitt in ter
nationella ekonom iska sammanhang.

D e nordiska länderna vill verka för en sam hällsekonom iskt balanserad 
utveckling i N orden. M an eftersträvar att genom läm pliga industri- och 
regionalpolitiska åtgärder undvika a tt ren t företagsekonom iska avgöran
den leder till alltför stark inflyttning till ett begränsat antal tä torter och 
tillväxtregioner. E n sådan inflyttning kan skapa problem  såväl fö r ut- 
flyttningsom rådena som fö r inflyttningsom rådena m ed negativa konse
kvenser fö r de enskilda m edborgarna och hela samhällsekonomin. F ör 
a tt ofrivilliga flyttningsrörelser skall undvikas krävs insatser såväl inom 
näringspolitik och sysselsättningspolitik som ifråga om kom m unikationer, 
samhällsservice, kulturutbud, boendem iljö och miljövård. E tt samarbete 
över riksgränserna kan ge m öjligheter att på olika om råden förbättra 
villkoren, särskilt i glesbygder. D en nordiska konventionen om gräns- 
kom m unalt sam arbete underlättar kom m unalt och regionalt sam arbetet 
över riksgränserna.

Utvecklingen ställer allt större krav på utbildning fö r alla grupper i 
samhället. D e nordiska ländernas konkurrenskraft i förhållande till andra 
industrialiserade länder är bl. a. beroende av utbildningsnivån hos arbets
kraften och de resurser länderna är villiga att satsa på såväl grundforsk
ning som tilläm pad forskning. U tbildning och forskning är om råden som 
är väl läm pade för nordiskt samarbete.

D en ökande kännedom en om effekterna av nu använda råvaror och 
andra produktionsmedel, en förutsedd ökad användning av nya produk
ter sam t det högt uppskruvade produktionstem pot med risker för stör
ningar i olika form er, ställer sam hället inför betydande arbetsm iljöm äs
siga problem . U tbyggnaden av industrin m åste i fram tiden ske m ot bak
grund av m edborgarnas rä tt till en god och trygg arbetsmiljö.

M edborgarna i de nordiska länderna kom m er i fram tiden att ställa 
ökade krav på miljöinsatser, såväl av sam hället som av berörda företag. 
De nordiska ländernas geografiska närhet gör att vissa problem  endast 
kan lösas i samverkan. D en nordiska m iljöskyddskonventionen som träd 
de i k raft 1976 skapar det form ella underlaget för sådan samverkan. Sam 
arbete mellan de nordiska länderna krävs för att hävda nordiska intres
sen på det internationella planet. H ärvid eftersträvas särskilt a tt Nordens 
grannländer skall acceptera konventionens principer. Forskningsinsatser 
fordras för att ytterligare förbättra  m öjligheterna att skydda miljön.

M änniskom as fritid i form  av längre semester och förkortad arbetstid 
kom m er att öka. E n  del av denna fritid kom m er att utnyttjas fö r turism 
i det egna landet och i de nordiska grannländerna. M inisterrådet kommer 
att m öta denna utveckling genom att aktivt verka fö r åtgärder som un
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derlä ttar turism  i de nordiska länderna för alla m edborgargrupper.
Ökad frihet innebär också att samhället m åste kunna erbjuda ett växan

de och brett upplagt utbildnings- och kulturutbud, så långt möjligt jäm nt 
fördelat på alla regioner.

D e nordiska länderna är högt utvecklade och internationellt sett rika 
sam hällen och har därför ett ansvar och speciella m öjligheter fö r att i 
olika form er verka för en utjäm ning mellan i-länder och u-länder. Bi
ståndsverksam heten kom m er även i fram tiden att syfta till a tt förbättra 
och utveckla de ekonom iska och sociala villkoren fö r de fattigaste be
folkningsgrupperna. U-ländernas egna önskemål ställs i centrum.

Strävan efter en ny ekonomisk världsordning stöds av alla de nordiska 
länderna. D en väntas bl. a. m edföra vissa omställningsproblem i de nor
diska länderna samt behov av stöd i vissa fall för u-ländernas exportsträ
vanden.

II. Ekonomiskt samarbete

Gem ensamm a huvudsyften

E tt centralt syfte m ed sam arbetet i ekonomiska frågor är att genom 
sam verkan göra det möjligt för alla att få ett tryggt, meningsfullt arbete. 
A rbetet skall så långt det är möjligt vara anpassat till den enskildas föru t
sättningar och i m ån av m öjlighet vara placerat inom ett rimligt avstånd 
från  bostaden. F ör att denna m ålsättning skall kunna nås fordras sam 
verkan mellan den ekonom iska politiken varm ed avses också regional
politik, industripolitik, resurspolitik, kommunikationspolitik och syssel
sättningspolitik.

Ökat samråd om den ekonomiska politiken

D en ekonomiska politiken i de nordiska länderna måste inriktas på att 
däm pa pris- och kostnadsökningen för att fö rbättra  de nordiska ländernas 
konkurrenskraft i förhållande till andra industriländer och säkerställa en 
hög sysselsättning. De nordiska ländernas betydande inbördes beroende 
gör det nödvändigt att hålla en nära kontakt om den internationella u t
vecklingen och om utform ningen av den ekonomiska politiken. M inister
rådet kom m er även i fortsättningen att verka för ett ökat inform ations
utbyte om den ekonomiska politiken.

N ordisk internhandel

D e nordiska länderna har valt olika form er av anknytning till de Euro
peiska gemenskaperna. Trots detta äger ett om fattande sam arbete rum  i 
handelspolitiska frågor i internationella organisationer. Tullfrihet råder 
m ed vissa undantag för handeln med industrivaror mellan de nordiska 
länderna. V arje nordiskt land sänder om kring en fjärdedel av sin export 
till andra nordiska länder. Eftersom  de totala exportandelarna i de nor
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diska ländernas produktion är relativt höga, innebär detta att produk
tionen fö r export till andra nordiska länder spelar en betydande roll för 
totalekonom in och sysselsättningen i alla de nordiska länderna. M öjlig
heterna att ytterligare utöka den interna nordiska handeln undersöks kon
tinuerligt. Inom  m inisterrådets ram  arbetas m ed att avskaffa vissa s. k. 
icke-tariffära hinder för handeln. D et nordiska sam arbetet inom bygg
sektorn, för vilken ett nytt handlingsprogram  fastställts 1977, inriktas 
bl. a. på att underlätta m öjligheterna för ökat internordiskt byggande.

Energi —  olja och gas

Sam arbetet på energisidan är nära förknippat med industrisam arbetet. 
De norska olje- och gasresurserna ger m öjlighet till sam arbete exempelvis 
om raffinering och petrokem isk industri, till sam arbete ifråga om leve
ranser för såväl utvinning som transport sam t annat industriellt sam ar
bete. E tt nordiskt energiforskningsprogram har utarbetats och forsk
ningsprojekt påbörjats dels inom  ram en för den N ordiska industrifonden 
och dels inom det N ordiska kontaktorganet för atom energifrågor. D et 
nordiska sam arbetet bl. a. ifråga om möjligheter till energihushållning 
och om s. k. alternativa energikällor kom m er att vidareutvecklas.

Råvaru- och resursutnyttjande

Produktionen och konsum tionen måste utform as så att största möjliga 
sparsam het iakttas vid användning av knappa råvaru- och energiresurser. 
Härvid måste de globala problem en beaktas, liksom också de ekologiska. 
Läm pliga medel fö r att åstadkom m a sådana besparingar kom m er att un 
dersökas. Särskild försiktighet krävs ifråga om utnyttjande av resurser 
som ej heller endast i viss utsträckning kan förnyas. Samarbetsmöjlighe- 
terna ifråga om lämpligaste utnyttjande av produktiv jord, skog och fiske- 
resurser bör granskas. D et är under övervägande på vilket sätt samarbetet 
inom vissa sektorer på lantbruksom rådet kan utvecklas.

Inom  m inisterrådets ram  h ar en allm än kartläggning av råvaru- och 
resurssituationen i N orden utförts. H ärvid har konstaterats att det på 
olika om råden är möjligt att fö rbättra  råvaruförsörjningen. U tredarna 
har fått i uppdrag att fortsätta arbetet och lägga fram  förslag om om rå
den där ett djupare nordiskt sam arbete är möjligt. Sam arbetsnäm nden 
för nordisk skogsforskning utreder frågan om bättre utnyttjande av skogs- 
resurserna i de nordiska länderna. Insatser fö r a tt i större utsträckning 
kunna utnyttja fiskeprodukter som m änniskoföda kom m er att övervägas 
liksom även utvidgat samarbete på jordbruksforskningens område.

Återvinning och avfall

De nordiska länderna kom m er att fortsätta och utöka sitt samarbete 
ifråga om återvinning u r avfall. Den nordiska ”avfallsbörsen” ger m öj
ligheter till återanvändning av avfall.
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Ifråga om  miljöfarligt avfall skall särskilt beaktas m öjligheterna till 
sam ordning av u tnyttjandet av i N orden befintliga behandlingsanlägg- 
ningar sam t av investeringar i nya anläggningar.

Balanserad regional utveckling

D et regionalpolitiska sam arbetet syftar till en balanserad utveckling 
mellan de nordiska länderna och inom de enskilda länderna. D enna m ål
sättning gäller bl. a. sysselsättningen, inkomst- och servicenivån samt ort
systemet. Förändringar i näringsstrukturen och skillnader i produktions
förhållandena har lett till en regional obalans i utvecklingen och en om 
form ning av ortsystemet. Näringspolitiska insatser är viktiga för att åter
ställa balansen. Inom  de flesta sam arbetsom rådena, t. ex. arbets-, m ark
nads-, social-, kom m unikation- och byggsektorn, m åste de regional
politiska m ålsättningarna beaktas.

I den första fasen av det regionalpolitiska sam arbetet har vikt lagts på 
kartläggning av nuläget i den regionala utvecklingen och m öjligheterna 
till konkret regionalpolitiskt sam arbete i gränsom rådena sam t på utväx- 
ling av inform ation om forskning, planering och försöksverksamhet. En 
utvärdering av sam arbetet hittills på det regionalpolitiska om rådet har 
nyligen inletts. A rbetet avses bli fullföljt under 1978 och utm ynna i förslag 
till inriktning av det fortsatta regionalpolitiska samarbetet. I samband 
härm ed övervägs behovet av en särskild regionalpolitisk fond.

D et regionalpolitiska sam arbetet i gränsom råden skall intensifieras och 
konkretiseras. I  maj 1977 undertecknades en konvention om gränskom- 
m unalt samarbete, som kom m er att ge bättre m öjligheter till sam arbete 
på det lokala planet —  m ellan kom m uner och regioner —  över riksgrän
serna. Inom  m inisterrådet pågår en genomgång av tänkbara fram tida 
samarbetsmöjligheter.

Nordiska investeringsbanken

N ordiska investeringsbanken upprättades 1976 genom en överenskom
melse mellan de nordiska länderna.

Bankens tillkomst utgör ett exempel på den praktiska och konkreta 
utvecklingen av det nordiska samarbetet. Banken förväntas bli ett viktigt 
instrum ent i den fortsatta utvecklingen av sam arbetet mellan företag i 
olika nordiska länder och beträffande finansieringen av de nordiska län
dernas fortgående utbyggnad av produktion och export.

Investeringsbankens uppgift är att stärka N ordens ekonomi genom att 
ge lån och ställa garantier på bankm ässiga villkor och i överensstämmelse 
m ed samhällsekonom iska hänsyn för genom förandet av investeringspro
jek t och export av nordiskt intresse. Begreppet nordiskt intresse ges en 
vidsträckt tolkning, m en utlåningspolitiken skall stå i överensstämmel
se m ed deltagarländernas samhällsekonom iska mål. Sålunda kan banken 
även m edverka till att finansiera projekt som sträcker sig över riksgrän
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serna, t. ex. kom m unikationsprojekt, eller regionalpolitiska projekt i syfte 
att stim ulera utvecklingen i ett gemensamt gränsområde.

Nordiska industrifonden

1973 skapades den N ordiska industrifonden för en prövotid på 5 år för 
att främ ja ett effektivt utnyttjande av nordiska resurser ifråga om tekno
logi och industriell utveckling. Fonden har främ st inriktat sig på miljö- 
vårdsteknik, energiteknik, transportteknik och resursteknik.

Nordisk företagssamverkan

Samverkan inom industrisektorn sker främ st direkt mellan berörda 
företag. M inisterrådet kom m er emellertid att även i fram tiden söka un
derlätta sådan samverkan mellan två eller flera nordiska länder. Särskilt 
bör m an uppm ärksam m a de små och m edelstora företag för vilka den 
nordiska m arknaden har betydelse.

En nordisk underleverantörsbörs fungerar inom  verkstadsindustrin. 
M inisterrådet avser att stödja denna typ av samarbete, både så att resul
taten inom verkstadsindustrin förbättras och så att systemet utvidgas till 
andra branscher. Förutsättningarna för att stödja utökat branschsam ar
bete över gränserna skall prövas. D etsam m a gäller sam arbete mellan fö
retag om sam m ansatta, större order, exempelvis s. k. ” turn-key” projekt. 
I fram tiden kan export av tekniskt kunnande exempelvis i form  av kon
sulttjänster från  de nordiska länderna öka. M inisterrådet kom m er också 
att stödja samverkan mellan nordiska företag ifråga om sådan export.

Statistiskt samarbete

M ed stöd av det N ordiska statistiska sekretariatet sker ett om fattande 
nordiskt sam arbete på det statistiska om rådet. D etta sam arbete har stor 
betydelse för den nordiska samverkan inom de flesta sektorer och inte 
minst inom det ekonom iska området.

Likartade provningsm etoder och standarder

Gem ensam m a nordiska provningsm etoder och regler utform as bl. a. 
inom N ordtest. N ordiskt standardiseringsarbete pågår inom  INSTA  —  
Internordisk standardisering. M ättekniska m etoder utarbetas nordiskt 
och är härigenom  av stor vikt för den nordiska industrin. H ärutöver kom 
mer de att få betydelse på bl. a. miljövård-, arbetsmiljö- och byggom
rådena. A rbetet sker m ot bakgrund av ett vidare internationellt sam
arbete och anpassas så att m etoder och regler inte strider mot in terna
tionella åtaganden.

T ransportsamarbete

Sam arbetet inom transport- och kom m unikationssektorn bidrar till ett 
ändamålsenligt utnyttjande av de samlade resurserna. Samverkan har be
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tydelse bl. a. u r regionalpolitisk synpunkt —  bättre kom m unikationer i 
glesbygder, u r  turistsynpunkt —  för att öka den internordiska turismen 
och ur m iljösynpunkt —  för att fö rbättra den fram tida trafikmiljön. T ra 
fiksam arbetet har vidare stor betydelse för de nordiska företagens sam
arbete över gränserna. Utvecklingen av lämpliga kollektiva trafiksystem 
för fram tiden, samarbete om  vägforskning, bl. a. rörande sam bandet 
m ellan kom m unikationer och energiåtgång sam t om mellanriksvägar, 
färjförbindelser och tvärgående flygförbindelser är viktiga exempel på 
sam arbetsom råden.

Samarbete på turistområdet

M inisterrådet har u tarbetat ett handlingsprogram  fö r turistsektorn.
D et främ sta m ålet för ett sam arbete på turismens om råde skall vara att 

främ ja resandet i N orden av nordbor. Förutom  att turismen ger den en
skilda m öjligheter till en rikare fritid, är internordisk turism  ett sätt att 
skapa bättre kontakter och därigenom bidra till att stärka samhörigheten 
mellan de nordiska länderna. Vid sidan av arbetet med att främ ja det 
internordiska resandet bör sam arbetet också inriktas på åtgärder för att 
främ ja utländsk turism i Norden.

Bland de åtgärder som är ägnade för nordiskt sam arbete på detta om 
råde kan näm nas gemensam m arknadsföring, effektiva m ellannordiska 
kom m unikationer, likartad trafiklagstiftning och likartade trafiksäker
hetsbestämmelser osv.

III. Arbetslivet

Rätten till arbete

Alla måste ha sam m a rä tt till ett meningsfullt arbete. D enna rätt skall 
vara oberoende av kön, ålder, fysisk och psykisk utrustning, bostadsort 
och utbildning. R ätten till arbete innefattar också att arbetsplatsen så 
långt som möjligt är trygg och trivsam. H äri innefattas en rättvis inkom st
fördelning.

D etta är grundläggande värderingar i alla de nordiska länderna. En 
stark ekonom i tillförsäkrar de nordiska länderna en jäm n och hög syssel
sättning. D en ekonom iska politiken —  däribland närings- och regional
politiken —• bör inriktas på full sysselsättning. E tt aktivt samspel mellan 
arbetsm arknadspolitiken å ena sidan och arbetsmiljö- och socialpolitiken 
å andra sidan fordras för a tt de allt högre kraven på trygghet och kvalitet 
i arbetet skall kunna tillfredsställas. Sam bandet mellan utbildning och 
arbetsliv bör förstärkas för att förhindra obalans på arbetsm arknaden.

1954 års överenskommelse

Överenskommelsen av år 1954 om gemensam nordisk arbetsm arknad 
är av väsentlig betydelse för m edborgarna i de nordiska länderna genom
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att den tillförsäkrar dem fri rörlighet och lika behandling på arbetsm ark
naden inom N orden. D e fram gångar som vunnits genom överenskom
melsen skall värnas. De problem  som tilläm pningen av överenskommel
sen m edfört under de senaste åren skall studeras närm are och åtgärder 
vidtagas för att m inska och förebygga dem.

A rbetsm arknadssam arbetet innehar en central plats i det nordiska sam 
arbetet. Som fram går i 1975 års program  på arbetsm arknadens om råde 
förenas de nordiska länderna i uppfattningen att arbetet och dess villkor 
har ett avgörande inflytande på m änniskornas välfärd. D et är av central 
betydelse för samhället som helhet att alla, som så önskar, får möjlighet 
att delta i arbetslivet.

D en internationella ekonom iska utvecklingen påverkar såväl ström 
m arna på den nordiska arbetsm arknaden som prioriteringarna i nationell 
och nordisk arbetsm arknadspolitik. P å grund av likheterna i struktur och 
funktionssätt slår de internationella problem en igenom på likartat sätt på 
de nordiska ländernas arbetsm arknader. Sam arbete är också av dessa 
orsaker en nödvändig sak.

Frihet att välja arbetsplats

Utgångspunkten för arbetsm arknadssam arbetet skall även i fortsätt
ningen vara att m edborgarna i de nordiska länderna fritt kan ta  arbete och 
bosätta sig i annat nordiskt land. F ö r a tt denna fria  rörlighet också skall 
innebära en reell valfrihet vill varje land m edverka till att upprätthålla 
full sysselsättning och trygghet i anställningen.

En balanserad utveckling av arbetsm arknaden mellan de nordiska län
derna och inom  de enskilda länderna förutsätter nordiska och nationella 
regional- och näringspolitiska insatser som också påverkar kapitalrörel
serna i riktning mot regional balans. Inom  m inisterrådets ram  har igång
satts en utredning av det samhällsekonomiska förhållandet mellan arbets
kraftens och kapitalets rörlighet.

Å tgärdsprogram

M inisterrådet har fastställt vissa delmål för ett fördjupat arbetsm ark- 
nadssamarbete. De viktigaste delom rådena berör åtgärder fö r att främ ja 
sysselsättningen och åtgärder fö r att fö rbättra  underlaget för beslut. Å t
gärder har vidtagits för en förstärkning av arbetsförmedlingen, utveck
ling av yrkesvägledningen, arbetsm arknadsutbildningen och praktikant
utbytet, åtgärder till förm ån fö r eftersatta grupper, ekonom iskt skydd 
vid arbetslöshet och förbättring av invandrarnas situation.

Samtliga nordiska länder söker efter medel att bekäm pa ungdom s
arbetslösheten. D etta  aktualiserar behov av gem ensamma samarbetspro- 
jekt, där såväl sociala som utbildningsm yndigheter deltar vid sidan av 
arbetsm arknadsm yndigheterna.



622 B 24: Bilaga 1

Programmets uppföljning och kom plettering

D en första etappen av arbetsm arknadsprogram m ets genom förande be
räknas i stort sett vara slutförd vid utgången av år 1978. D etta  innebär 
att en uppföljning och komplettering av åtgärdsprogram m et redan har in
letts i de berörda länderna. D en första etappen av arbetsm arknadspro
gram m ets genom förande koncentrerades på arbetsm arknadsorganens 
service. N ästa fas inriktas på utveckling av sysselsättningsfrämjande å t
gärder, på frågor i gränsom rådena mellan utbildnings- och arbetsm ark
nadspolitiken samt på frågor som har beröring m ed såväl arbetsm ark
nadspolitiken som den ekonom iska politiken, härunder kapitalets rö r
lighet.

Utbildning fö r  arbetslivet

E tt väsentligt motiv för utbildningen är att den skall leda fram  till en 
meningsfull sysselsättning. D etta förutsätter a tt den enskilda människan 
ges möjligheter att utveckla individuella anlag och intressen samtidigt 
som utbildningen bör utform as så att den svarar m ot de krav yrkesliv 
och samhälle ställer.

Samhällsutvecklingen m ed snabba förändringar i arbetslivet kräver en 
fortgående utbildning. M inisterrådet kom m er därför att stim ulera en 
utbyggnad av vuxenutbildningssektorn och öka beredskapen för den om 
skolning som genom strukturom vandlingen i sam hället b lir nödvändig.

Arbetsm iljön

E tt intensifierat sam arbete fö r a tt förbättra  arbetsm iljön i de nordiska 
länderna bör ses i sam m anhang med den sociala och teknologiska utveck
lingen i samhället.

M ålsättningen för all verksam het på arbetsm iljöom rådet är a tt säkra 
en arbetsmiljö m ed full fysisk och psykisk trygghet fö r arbetstagarna, 
dessutom att säkra trygga anställningsförhållanden och en meningsfylld 
arbetssituation för den enskilda arbetstagaren. A rbetsplatserna skall så 
långt möjligt vara anpassade till den enskilda arbetstagarens förutsätt
ningar. D etta fram går av det handlingsprogram  på arbetsmiljöns om råde 
som m inisterrådet godkände 1977.

M inisterrådet fäster stor vikt vid forskning och utveckling på arbets
miljöns område. D enna forskning m åste inriktas på praktiska resultat 
vilket kräver en nära kontakt mellan forskningsmiljön och arbetslivet. 
I detta sam m anhang önskar m inisterrådet utnyttja den kunskap och e r
farenhet som finns hos arbetsm arknadens parte r vid val av och prioritering 
av forskningsuppgifterna. Speciell vikt kom m er a tt läggas på forskning 
om kem iska och farliga äm nens kort- och långsiktiga inverkan på den 
fysiska och psykiska hälsan.

F ö r a tt skapa en trygg arbetsmiljö krävs sakkunskap hos offentliga 
organ och på den enskilda arbetsplatsen, dvs. hos företagsledare, förtro-
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demän, skyddsombud och hos den enskilda arbetstagaren. D et är vidare 
av avgörande betydelse a tt det finns utbildnings- och inform ationsm öj
ligheter för dem som sysslar med arbetsm iljöfrågor. A rbetstagarna, re
presenterade genom skyddsom bud och miljö- och skyddsutskott, måste 
beredas plats i de grupper som utform ar arbetsplatserna.

IV. Trygghet för alla

De nordiska samhällena ger sina m edborgare en hög grad av trygghet. 
M en detta innebär inte att m an nått m ålet —  samhällen som är lika trygga 
för alla.

Begreppet trygghet innefattar inte bara social trygghet u tan  också trygg
het på arbetsplatsen, liksom tillfredsställande bostad och service, en ren 
yttre miljö, rättssäkerhet och rättsskydd, trygga produkter och säkerhet i 
trafiken.

Samarbete på social- och hälsovårdsområdet

F ör att ytterligare öka m edborgarnas trygghet strävar de nordiska län
derna var för sig a tt bygga u t social- och hälsovårdsväsendet och a tt göra 
detta efter gem ensamt accepterade principer.

Genom den nordiska trygghetskonventionen som ingicks 1955 garan
teras nordiska m edborgare vistelselandets sociala trygghet. D etta gör det 
lättare för m änniskor a tt arbeta och bo i samt besöka andra nordiska 
länder.

Sociallagstiftningen i de nordiska länderna revideras kontinuerligt och 
nya reform er på det sociala om rådet genom förs i snabb takt. D et är därvid 
av mycket stor vikt att den nordiska trygghetskonventionen anpassas till 
sociallagstiftningens utveckling i de nordiska länderna. D etta u tgör därför 
en av de viktigaste arbetsuppgifterna i det nordiska socialpolitiska sam 
arbetet.

M ålen fö r hälso- och sjukvårdspolitiken är gemensamma. M an siktar 
i alla länder efter a tt tillförsäkra alla m edborgare oavsett bostadsort och 
ekonom iska villkor en fullgod hälso- och sjukvård. M an strävar efter a tt 
en helhetssyn kom m er till u ttryck fram för allt i insatser n är det gäller 
förebyggande åtgärder och i en utbyggnad av närhetsservicen i den de
centraliserade öppna hälso- och sjukvården.

Utvecklingen av den sociala tryggheten och servicen inom hälsovårds- 
sektorn i länderna är m ycket kostnadskrävande. E tt effektivt utnyttjande 
av resurserna kräver därför samordning av utredningsarbete, sam arbete 
ifråga om planering, gem ensamma projekt sam t sam verkan om  forsk
nings- och utvecklingsverksamhet, vilket fram går av 1977 års socialpoli
tiska samarbetsprogram .

D et etablerade sam arbetet rörande forskning på handikappvårdens om-
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råde kom m er a tt byggas u t inom ram en för det särskilda organ, N ordiska 
näm nden för handikappfrågor, som m inisterrådet upprättat år 1976.

Sedan 1962 h ar N ordiska hälsovärdshögskolan varit ett centrum  fö r den 
gem ensam m a forsknings- och utbildningsverksamheten. F rån  1978 kom 
m er utbildningen i första hand att ta  sikte på specialutbildning av social- 
och hälsovårdspersonal på ledarnivå. Samtidigt kom m er en utredning rö 
rande kursverksam het inom  social- och hälsovårdssektorn i länderna att 
genom föras. M öjligheterna att på sam nordisk basis u tnyttja nationell u t
bildningsverksam het skall särskilt undersökas.

Övriga om råden som kom m er a tt ägnas speciell uppm ärksam het är 
sam arbetet på sjukvårdens område, läkemedelssam arbete och inform a- 
tions- och dokum entationssam arbete.

K onsum entpolitiskt samarbete

E tt av m ålen fö r de nordiska länderna ä r  a tt stärka konsum enternas 
ställning. D etta betyder bl. a. a tt konsum enternas inflytande över produk
tionsinriktningen och över andra frågor som har betydelse fö r konsum en
terna måste ökas.

Syftet m ed det nordiska sam arbetet inom om rådet ä r  vidare a tt verka 
fö r en koordinering av konsumentskyddet, konsumentupplysnings- och 
konsum entforskningsverksam heten inom  N orden sam t att generellt till
varata konsum enternas intressen.

En annan uppgift är sam ordningen av de N ordiska ländernas in terna
tionella uppträdande i organ där konsum entfrågor behandlas.

Undersökning av varor och tjänster 

D enna verksam het läm par sig väl för nordiskt sam arbete då produkt
sortim ent liksom konsum enternas krav och önskemål vad gäller funktio
nell kvalitet visar stora likheter i de nordiska länderna. I  varje land kan 
de till buds stående resurserna utnyttjas bättre om fram tagning av prov- 
ningsm etoder för olika produkter genom förts på nordisk basis. M ålet är 
att prövning och godkännande av en produkt i ett nordiskt land skall få 
giltighet även i de övriga länderna.

R eklam  och marknadsföring

D etta om råde är relativt ny tt i det nordiska sam arbetet inom konsu
m entom rådet. Konsum entom budsm än finns i D anm ark, N orge och Sve
rige och snart även i Finland. D et existerande sam arbetet ta r  sikte på att 
utväxla erfarenheter, såvitt möjligt göra praxis likformig sam t undersöka 
m öjligheterna till fördelning av större uppgifter mellan länderna.

Produktsäkerhet

I  flera av de nordiska länderna är problem et m ed produktsäkerhet ak 
tuellt både i lagstiftningssamm anhang och på andra sätt. Problem et har 
också getts hög prioritet i det nordiska sam arbetet på konsum entom rådet.
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Inom  ram en fö r m iljövårdssam arbetet har m inisterrådet också inlett 
e tt sam arbete som syftar till a tt få fram  inform ation om egenskaper och 
effekter hos varor som på grund av sin kem iska sam m ansättning kan m ed
föra risker för människors hälsa och fö r miljön.

K onsum entorganen i de nordiska länderna h ar under senare tid  alltm er 
börjat uppm ärksam m a problem et m ed produkternas livslängd. M ånga 
produkters tekniska livslängd har blivit kortare, samtidigt som allt fler 
produkter blir utbytta innan de är utslitna.

Glesby gdsservice

Glesbygdsproblematiken i länderna ä r  i m ånga avseenden likartad och 
ländernas erfarenheter av bl. a. regionalpolitiken kan  utnyttjas nordiskt. 
E n kommersiell service i glesbygderna ser m inisterrådet som ett viktigt 
jäm likhetskrav. M inisterrådet strävar till a tt i gränsom råden där direkta 
nordiska lösningar kan nås ytterligare underlätta denna form  av gles- 
bygdsservice.

T rafiksäkerhet

F örbättrad  trafiksäkerhet, som även innebär stora samhällsekonomiska 
fördelar, kräver betydande insatser i fråga om inform ation och utbildning, 
investeringar i forskning, utrednings- och försöksverksamhet, lagstiftning, 
vägtrafikregler och krav på utrustning av m otorfordon. D etta gäller såväl 
samhälls- och trafikplanering som den konkreta utform ningen av de olika 
kom munikationsmedlen. Problem en i de nordiska länderna är likartade, 
de nordiska ländernas m ålsättningar är i stort sett sam m anfallande och 
den redan m ycket om fattande internordiska trafiken kan väntas öka y tter
ligare. D e nordiska länderna sam verkar i det nordiska trafiksäkerhets
rådet. Betydande insatser på detta om råde h ar redan gjorts m en det nor
diska sam arbetet i dessa frågor kom m er a tt ytterligare utvecklas.

Rättslikhet —  rättssäkerhet

G enom  bl. a. konventionen om social trygghet, avtalet om gemensam 
arbetsm arknad sam t genom upphävandet av passtvång är nordbor som 
flyttar till ett annat nordiskt land i huvudsak säkrade sam m a rättigheter 
som inflyttningslandets egna m edborgare. D et är m inisterrådets m ålsätt
ning a tt arbeta vidare för a tt garantera nordiska invandrare sam m a eko
nomiska och sociala standard som landets egna m edborgare. I  detta sam 
m anhang kan också näm nas möjligheten till direkt politiskt inflytande 
för nordiska invandrare genom kom m unal rösträ tt som m inisterrådet fa t
tade principbeslut om 1975. D enna möjlighet föreligger redan i D anm ark, 
Finland och Sverige och beräknas gälla i N orge nästa kom munalval.

F ör närvarande utreds m öjligheterna fö r nordiska m edborgare att, så
som i Sverige, erhålla m edborgarskap i annat nordiskt land efter 2 års 
vistelse i landet.
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G enom  lagstiftningssam arbetet har de nordiska länderna på centrala 
rättsom råden nått en betydande rättslikhet. D enna rättslikhet utgör en 
värdefull bas för kontakterna över gränserna —  på det privata området, 
på det ekonom iska om rådet, mellan m yndigheter osv. Rättslikheten har 
också fö rbä ttrat m öjligheterna för gem ensamt nordiskt uppträdande i 
internationella sammanhang och således givit nordiska synpunkter större 
genomslagskraft.

Lagstiftningen och samhällsutvecklingen

M ålet för den vidare utvecklingen av sam arbetet är dels ett fortlöpande 
sam arbete om aktuella problem, dels en harm onisering eller såvitt möjligt 
likartad utform ning av lagstiftningen. Sam arbetet om fattar såväl de trad i
tionella om rådena för lagstiftningssamarbetet som nya om råden där sam
hällsutvecklingen i N orden nödvändiggör lagstiftningsinsatser. D et förbe
redande arbetet bör i m ån av m öjlighet bedrivas parallellt i de nordiska 
länderna. H ärvid kom m er m öjligheterna fö r att nedsätta gem ensamma 
nordiska utskott a tt värderas sam t bästa möjliga kontakt mellan nationella 
utredningar att säkras.

Integritetsskydd

Ifråga om integritetsskyddet i sam band m ed den snabba utvecklingen 
inom datatekniken står m an inför ett nytt lagstiftningsområde. D et är 
angeläget att de nordiska länderna på detta om råde söker nå fram  till 
likartade lösningar.

Jämställdhet mellan könen

D et saknas fortfarande i m ånga fall en reell jäm ställdhet mellan könen. 
K vinnorna är således sparsam t representerade i politiska, fackliga och 
andra organisationers beslutande organ.

M ännen erhåller yrkesutbildning i betydligt högre grad än kvinnorna 
och arbetsm arknaden är präglad av en könsuppdelning där kvinnorna 
sysselsätts inom om råden m ed lägre lön. Trots likalönsprincipen är kvin
norna delvis sämre betalda än m ännen även i samma arbete.

Skapandet av en jäm ställdhet mellan könen såväl i arbetslivet som u tan
för detta är en y tterst angelägen uppgift fö r alla de nordiska länderna, 
och det nordiska sam arbetet på om rådet kom m er a tt stimulera och effek
tivisera strävandena efter full jämställdhet.

V. Utformningen av miljön

Utform ningen av m iljön är av central betydelse för m änniskornas trivsel 
och trygghet. F ö r att säkerställa kvalitativt bättre samhällen i N orden i 
fram tiden krävs en aktiv miljöpolitik sam t att tillväxten sker under fullt 
hänsynstagande till miljön och den ekologiska balansen. H äri inbegripes



B 24: Bilaga 1 627

den s. k. yttre m iljön —  insatser mot föroreningar i luft och vatten och 
m ot buller, återvinningsåtgärder, produktkontroll, balanserat resursutnytt
jande sam t vård  av den mänskliga miljön. M an m åste vara beredd att 
snabbt ingripa m ot olika form er av hot m ot miljön.

Produktion och annan verksam het som utgör hot m ot väsentliga m iljö
intressen kan inte godtas i de nordiska länderna.

M iljöskyddskonventionen

Den nordiska m iljöskyddskonventionen trädde i k raft hösten 1976. Vid 
prövning om viss verksam het skall tillåtas kom m er miljöstörning som kan 
uppstå i annat nordiskt land att likställas med störning i det egna landet. 
M inisterrådet avser a tt fortlöpande följa utvecklingen och ta de initiativ 
som erfarenheterna av tilläm pningen av överenskommelsen kan kräva. 
Konventionen förutsätter tämligen likartade miljöskyddskrav.

Projektverksam heten inom m inisterrådet kom m er därför a tt inriktas 
på sam arbete om det grundläggande forsknings- och utredningsarbete 
som krävs som underlag för beslut om åtgärder.

Vattenvård

Färskvatten för konsum tion, icke förorenade sjöar, älvar och stränder 
för fiske och rekreation är knappa resurser. I fram tiden krävs ökade sam 
hällsinsatser fö r a tt säkerställa de nordiska m edborgarnas behov härför.

A rbetet på att skydda vattenom rådena run t de nordiska länderna mot 
föroreningar bedrivs inom ram en för flera internationella konventioner 
och bilaterala överenskommelser. M inisterrådet är berett a tt vid behov 
ta initiativ till ytterligare åtgärder.

Luftvård

A rbetet mot luftföroreningar från den europeiska kontinenten till de 
nordiska länderna kom m er att fortsätta som ett led i det europeiska över
vakningssystem som håller på a tt etableras i anknytning till F N :s ekono
miska kommission för E uropa (ECE). D et nordiska sam arbetet syftar till 
a tt u tarbeta m etoder för provtagning och analys och för övervakning av 
långväga transporter av luftföroreningar, samt till att sam ordna den nor
diska delen av ett europeiskt nät av m ätstationer.

E tt projekt rörande luftföroreningar i tätortsm iljö kom m er att påbörjas 
varvid särskild vikt lägges vid analys av potentiella cancerfram kallande 
ämnen.

Buller

En effektiv bekäm pning av buller bl. a. från  trafik  och på arbetsplatser 
ä r angeläget. D et gäller bl. a. forsknings- och utredningssam arbetet beträf
fande vägtrafikbuller, emissionsföreskrifter för buller från  industriell u t
rustning liksom forskningssam arbetet rörande bullers effekter på m änni
skan.
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Naturvård och friluftsliv

V ården av naturen  kom m er a tt kräva stora insatser såväl av enskilda 
som av samhället. H ärvid måste fästas stort avseende vid allmänhetens 
möjligheter för friluftsliv vid stränder, i större naturom råden i anknytning 
till tä to rter och i skärgårds- och fjällom råden. Samordning eftersträvas 
om avsättning av naturskydds- och friluftsom råden sam t om skydd av 
växter och djur.

E tt flerårsprogram  har utarbetats som syftar till a tt upprätta  en nordisk 
lista över representativa naturtyper och hotade biotoper i e tt antal 
regioner.

Gemensam forsknings- och undersökningsverksam het genom förs för 
att klarlägga situationen fö r vissa hotade djur- och växtarter i Norden.

Sam hällsplaneringen måste utgå från  en ekologiskt riktig användning 
av naturresurserna. Lokalisering av industri i de nordiska länderna kräver 
u tredningar om miljökonsekvenserna.

Den lokala m iljön  —  bostäder

M ålet för samhällsplaneringen ä r  a tt skapa bästa m öjliga föru tsätt
ningar för en meningsfull tillvaro fö r m änniskom ä. D ecentraliserat be
slutsfattande erfordras för att göra det möjligt för m edborgarna att 
på det lokala och regionala planet påverka utform ningen av miljön. En 
balanserad utveckling av lokalsam hällena i de olika regionerna i N orden 
skall eftersträvas.

K ontakterna om samordning av byggbestämmelser, hygienisk standard, 
brandskydd, förebyggande av olycksfall och anpassning till de handikap
pades behov kom m er att intensifieras. D e nordiska länderna kom m er 
vidare att sam arbeta i syfte att uppnå regler fö r ett m er effektivt och eko
nomiskt resursutnyttjande inom byggsektorn, fram för allt ifråga om 
materialinsats och energihushållning. M inisterrådet h a r våren 1977 fast
ställt ett reviderat handlingsprogram  för byggsektorn. Sam arbetet på 
detta om råde skall utöver den egentliga byggsektorn även innefatta frå 
gor om bebyggelsemiljö och bostadspolitik.

Trafikförsörjning och samhällsmiljö

K om m unikationerna i de nordiska länderna kräver mycket stora resur
ser såväl av sam hället som av de enskilda. E n långsiktig och b rett upplagd 
planering ger m öjlighet a tt spara stora resurser och förbättra  servicen. 
H ärvid bör bl. a. energibesparingsmöjligheter beaktas. A lla regioner m åste 
tillförsäkras en tillfredsställande trafikförsörjning. Särskilda insatser krävs 
i glesbygder och för ö- och skärgårdsbefolkningen. N ordiskt sam arbete 
bl. a. ifråga om trafik  över riksgränserna innebär förbättrad  service och 
bättre resursutnyttjande. F örbättrade kom m unikationer mellan länderna 
underlättar dessutom kontakter i olika form er och ger bättre m öjlighet till 
internordisk turism för alla grupper. En förstärkning av den kollektiva
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trafiken erfordras. M inisterrådets utredning om kollektiva trafiksystem  i 
tä torter —  N ordkolt —  ger ett gott underlag för det fo rtsatta arbetet.

Ökad sam ordning erfordras av olika trafikgrenar. V ägnät och trafik
system, särskilt i tätorter, måste i större utsträckning utform as m ed iak t
tagande av miljö och trafiksäkerhet. Särskilt måste de gåendes och cyk- 
landes problem  beaktas och de speciella svårigheter som gäller fö r de 
äldre, fö r barn och handikappade i trafiken.

VI. Utbildning, forskning och kultur

D et nordiska kultursam arbetet är av unik karak tär genom den särpräg
lade, historiskt betingade nordiska kulturgem enskapen, som visserligen 
utgör bakgrunden fö r allt nordiskt samarbete, m en på kulturom rådet ingår 
som en del av själva sam arbetets innehåll och omfattning.

F ör kultursam arbetets del är målsättningen u ttryckt i kulturavtalets 
inledning. D et understryks där att syftet m ed verksam heten är a tt stärka 
och intensifiera kulturellt sam arbete i vid bem ärkelse mellan avtalspar
terna för att vidareutveckla den nordiska kulturgem enskapen och öka den 
samlade effekten av ländernas insatser i utbildning, forskning och annan 
kulturell verksamhet.

K ulturavsnittet i föreliggande program  baserar sig på riktlinjer fast
ställda i enlighet m ed kulturavtalets syften.

Utbildning

U tbildningssam arbetet i N orden bygger väsentligen på en gemensam 
hållning till utbildningens mål och på gem ensamma värderingar av utbild
ningens betydelse fö r samhällsutvecklingen.

D et pedagogiska forsknings- och utvecklingssam arbetet sker genom 
samordning och arbetsfördelning. N ationella forsknings- och utvecklings
projekt bör i ökad utsträckning planeras så a tt de blir av större intresse 
också för de övriga nordiska länderna.

Specialundervisningen om fattar flera olika små grupper. D et ä r  svårt 
fö r de nordiska länderna var fö r sig a tt tillgodose alla små utbildnings
gruppers behov. E n nordisk satsning på fram ställning av gemensamma 
lärom edel och andra hjälpm edel är en naturlig inriktning av samarbetet.

Sam arbetet kring utbildning av ungdom  i å ld ram a 16— 19 år inriktas 
på yrkesutbildningen. D en proportionellt stora ungdom sarbetslösheten i 
flertalet nordiska länder ses idag delvis som ett utbildningsproblem  när 
det gäller de ungdom ar som endast har grundskolebakgrund eller som 
avbryter sina studier. Problemets lösning förutsätter ett fastare sam arbete 
mellan utbildnings- och arbetsm arknadsm yndigheter och frågan kom m er 
att vara viktig också i det fram tida nordiska skolsamarbetet.

M inisterrådet fattade i juni 1976 beslut om att genom föra e tt nordiskt 
projektprogram  om vuxenutbildning. Program m et om fattar bl. a. vuxen
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utbildningen i relation till arbetslivet, vuxenutbildningen genom radio och 
TV  och ILOs konvention om betald studieledighet. M inisterrådets beslut 
skall ses m ot bakgrund av den utbyggnad av vuxenutbildningen som pågår 
i samtliga nordiska länder.

F rågan om grannspråksundervisning har hög prioritet. Förslag finns om 
såväl åtgärder på nordiskt plan som nationella n är det gäller läroplaner, 
vidareutbildning av lärare, lärom edel osv.

Den grundläggande kunskapen om vattenvård, luftföroreningar, resurs
utnyttjande, naturvård, arbetsmiljö m. m. erhålls i skolan. Inom  nordiskt 
skolsamarbete har m an under flera år arbetat m ed miljöundervisningen i 
grundskolan. M aterial och program  inom  detta om råde har utarbetats och 
vidareförts vid kurser för nationella fortbildare. E tt liknande arbete skall 
startas för undervisningen på gymnasienivå.

Utbildningspolitiken är ett viktigt redskap för jäm likhetssträvandena. 
U tbildningsåtgärder är inte tillräckliga i sig själva, m en de är av stor be
tydelse för a tt uppnå jäm likhet på andra om råden.

F ör att det nordiska sam arbetet inom utbildningsom rådet skall ha 
önskad effekt i en större krets av skolintresserade i de nordiska länderna 
bör inform ationsarbetet utvecklas. En viktig del av detta samarbete är att 
främ ja de enskilda ländernas möjligheter att föra ut resultatet av de nor
diska utbildningssam arbetet på olika nationella nivåer.

Forskning

Form erna för det nordiska sam arbetet på forskningsom rådet anges i 
kulturavtalet. K ulturavtalet om fattar i princip alla forskningsom råden och 
alla form er för nordiskt forskningssam arbete, men en tillämpning av kul
turavtalet innebär i praktiken att en avgränsning måste ske när det gäller 
ansvarsfördelningen mellan olika nordiska samarbetsorgan. Ansvaret för 
klart sektorsorienterad m ålforskning av tilläm pad karaktär (rörande t. ex. 
industriell utveckling, sociala frågor, arbetsm arknadsfrågor etc.) bör i 
regel åvila de nordiska sam arbetsorgan som svarar fö r dessa sektorer. 
Inom  kulturavtalets ram  bör i första hand tas upp forskningsuppgifter av 
m er långsiktig karaktär som inte tar sikte på om edelbara tilläm pningar, 
och generella åtgärder för stöd till nordiskt forskningssamarbete. V idare 
är det naturligt att forskning med anknytning till utbildnings- och kultur
politiska frågor särskilt beaktas.

De forskningsresurser som kanaliseras genom den nordiska budgeten 
utgör endast en liten del av den totala forskningsinsatsen i de nordiska 
länderna. S törre delen disponeras av forskningsråden och andra nationella 
organ, i synnerhet universitet och högre läroanstalter. En aktiv samverkan 
mellan det nordiska kulturavtalets organ och bl. a. forskningsråden är 
därför en förutsättning för att kulturavtalets intentioner skall kunna fö r
verkligas.

M inisterrådets insatser för stöd till forskningssam arbete inom kultur
budgetens ram  bör inriktas på
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— att genom stöd till ökade vetenskapliga kontakter inom N orden fö r
stärka grundvalen fö r nordiskt forskningssam arbete,

— att genom stöd till gem ensamma nordiska insatser befästa och vidare
utveckla forskningssam arbetet i N orden,

— att genom stöd till gemensam planering bidra till en bredare nordisk 
inriktning av forskningsinsatsen.

D et är önskvärt att m an inom den nordiska kulturbudgetens ram  i fram 
tiden skapar ett större utrym m e för tidsbegränsade projekt och att dessa 
är sådana att de kan utgöra ett kom plem ent till forskningsrådens insatser.

K ultur

Kulturpolitiken i de nordiska länderna har starka gem ensamma drag. 
Viktiga huvudsyften i kulturpolitiken är
—  att kulturutbudet skall göras tillgängligt fö r så m ånga som möjligt 

oberoende av bosättningsort och ekonom iska förutsättningar,
—  att ett brett spektrum  av kulturyttringar skall accepteras och upp

muntras,
—  att det skall finnas möjlighet till skapande och utövande kulturakti

viteter för alla sam hällsgrupper på deras egna betingelser.
K ultursam arbetet i N orden spänner över ett brett arbetsfält. D et finns 

långa traditioner för intim t sam arbete mellan skapande och utövande 
konstnärer på ett stort antal områden. O rganisationerna på kulturom 
rådet har också långa och solida traditioner för ett samarbete som sträcker 
sig över gränserna. D et frivilliga sam arbetet mellan organisationer och 
enskilda är om fattande och utgör ett väsentligt element i den nordiska 
kulturgemenskapen.

Genom  flera utredningar har m öjligheterna för utbyggnad av TV- och 
radiosam arbetet mellan de nordiska länderna klarlagts från teknisk, 
ekonomisk och program politisk synvinkel. U nder den närm aste tiden 
kommer det att vara en central uppgift a tt finna acceptabla lösningar, 
som gör det möjligt för flera i N orden att följa grannländernas radio- 
och TV-program . D etta skulle öka kännedom en om förhållandena i de 
övriga länderna, främ ja språkförståelsen och öka de gem ensamma upp
levelserna på viktiga om råden, varvid ett utbyggt nordiskt radio- och 
TV-sam arbete kunde förstärka grunden för den nordiska kulturgem en
skapen.

De kulturpolitiska problem  som särskilt ett utvidgat TV-sam arbete kan 
m edföra kom m er i det fortsatta arbetet att särskilt beaktas.

N ordiska kulturfonden, som årligen ger ett stort antal anslag till sam- 
arbetsinitiativ på kulturavtalets alla om råden, har stor betydelse när det 
gäller kultursam arbetet. V idare har m an etablerat stödordningar för sam
arbetet mellan folkbildningsorganisationerna och ungdom sorganisatio
nerna. F rågan om stöd till idrottssam arbetet prövas f. n. D et är aktuellt 
att stödja sam arbetet mellan de stora am atörrörelsem a i de nordiska 
länderna bl. a. på musik- och teaterom rådet.
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M ed upprättandet av det nordiska konstcentret i F inland, som först 
och främ st skall arbeta med förm edling av bildkonst, vill m an stärka 
sam arbetet på ett om råde där behoven är stora.

Särskilt för de m indre nordiska länderna är det svårt a tt på nationellt 
p lan utveckla utbildning och vidareutbildning för specialiserade yrkes
kategorier på kulturom rådet. M ot denna bakgrund har utbildningssam
arbete satts igång bl. a. på film- och teaterom rådet.

Inom  kultursam arbetet har genom institutionerna N ordiskt samiskt 
institut, N ordens Hus i Reykjavik och N ordens Hus på Färöarna, det 
sistnäm nda på etableringsstadiet, lagts vikt på att öka m öjligheterna att 
utveckla de nationella kulturerna, skapa kontaktm öjligheter m ed de öv
riga nordiska länderna och sprida kännedom  om de nationella kulturerna 
i resten av Norden.

P å viktiga om råden som inom  litteratur, bildkonst, film och musik är 
det angeläget att genom sam arbete försöka trygga och utveckla produk
tionen och distributionen på nationell och nordisk grundval.

K ulturutbudet för barn har ändrats väsentligt p. g. a. den internationella 
kulturindustrins utbud. I den kom m ande tiden avser m an att undersöka 
sam arbetsform er som kan främ ja ett utbud som i ökad utsträckning har 
sin utgångspunkt i barnens egen miljö.

P å alla dessa om råden är problem en gem ensamma fö r alla de nordiska 
länderna. Gemensam forskning och kartläggning är därför nyttig och 
nödvändig.

VII. Norden och omvärlden

Gemensamma principer

D e nordiska länderna har valt olika form er för sin säkerhetspolitik. 
Danm ark, Island och N orge är m edlem m ar av NA TO m edan Finland 
och Sverige är neutrala stater. Säkerhetspolitiska och ren t utrikespolitiska 
frågor beröres inte av sam verkan inom  ministerrådets ram . I många, 
viktiga utrikespolitiska frågor har dock de nordiska länderna en gem en
sam inställning. F N :s principer om alla m änniskors lika värde och rä tt till 
politisk och kulturell frihet måste ligga till grund för utvecklingen. P rin 
cipen om  icke-våld skall gälla i internationellt umgänge. Konsekvenserna 
av åtgärder för social och ekonomisk utjäm ning mellan världens länder 
m åste bäras solidariskt av alla stater. N ordiska utrikesm inisterm öten hålls 
regelbundet 2 gånger om året för diskussion om FN -frågor och andra 
internationella frågor som berör de nordiska länderna.

Samarbete i internationella organisationer

I  enlighet m ed tidigt etablerad praxis och Helsingforsavtalet sam råder 
och i m ånga fall sam ordnar de nordiska länderna ställningstaganden i 
frågor som behandlas i internationella organisationer. D et nordiska sam 



B 24: Bilaga 1 633

arbetet inom raden för F N , dess generalförsamling och dess olika organ 
är betydelsefullt. Arbetsuppgifter, ordförandeskap i kom m ittéer etc. fö r
delas systematiskt mellan de nordiska länderna. G em ensam m a stånd
punkter och u ttalanden utarbetas där så är möjligt. D et sker även en 
om fattande sam verkan i de olika internationella organisationerna för 
ekonomiskt samarbete. Samverkan ger de nordiska länderna större möjlig
het att påverka utvecklingen inom  organisationerna och m arkera N orden 
som en enhetlig grupp i internationella sammanhang.

N ordisk biståndssamverkan

Solidaritet med de ekonom iskt fattiga länderna präglar samtliga nor
diska regeringarnas politik. D enna solidaritet tar sig bland annat uttryck i 
en om fattande biståndsverksamhet. De nordiska länderna har likartade 
mål för biståndssam arbetet med utvecklingsländerna. U-ländernas egna 
önskemål och prioriteringar ställs i centrum. Utvecklingssamarbetet in
riktas bl. a. på att bidra till u-ländernas ekonom iska oberoende, förbättra 
och utveckla de ekonom iska och sociala villkoren fö r de fattigaste be
folkningsgrupperna, ökade utbildningsmöjligheter, fö rbättrad  närings
standard och på olika åtgärder i syfte att m otverka arbetslöshet och un
dersysselsättning. Samverkan mellan de nordiska länderna baseras på en 
gemensam syn på målen.

Biståndssamverkan mellan de nordiska länderna sker i flera olika for
mer. M an har gem ensamma representanter i V ärldsbankgruppen, i den 
afrikanska utvecklingsfonden och i den asiatiska utvecklingsbanken. En 
n ära samverkan äger också rum  i biståndsfrågor inom FN :s ram, exempel
vis i generalförsamlingen, i Ekonom iska och sociala rådet, i styrelsen för 
F N :s utvecklingsprogram och i F N :s handels- och utvecklingskonferens. 
D etta m ultilaterala sam arbete i biståndsfrågor leder till a tt de nordiska 
ländernas synpunkter får ökad vikt.

De nordiska länderna sam råder ifråga om bilateralt bistånd till sådana 
utvecklingsländer som får bistånd från flera än en nordisk nation. En 
mycket stor del av de nordiska ländernas bilaterala bistånd berörs av 
sådant samråd.

D e nordiska länderna sam verkar genom gem ensamma projekt i T an
zania, Kenya och M ocambique.

Ökade avsättningsmöjligheter fö r produkter från  u-länderna är nöd
vändiga för dessa länders ekonom iska och sociala utveckling. D e nordiska 
länderna stöder u-ländernas strävanden att säkerställa rim liga inkomster 
från  sin råvaruexport. O lika stödåtgärder för deras export krävs i form  
av rådgivning, hjälp med m arknadsundersökningar etc. V idare krävs av
veckling av återstående handelshinder i i-länderna. N ordisk samverkan 
kan här ge bättre resultat.
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B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets ekonomiska utskott över minister- 
rådsförslaget

Til Økonomisk utvalg er henvist visse deler av ovennevnte minister- 
rådsforslag, som er behandlet av utvalget 17. januar 1978 i Stockholm.

1. Ministerrådsforslaget

I m inisterrådsförslag B 24 henstiller N ordisk M inisterråd at Nordisk 
Råd uttaler seg om det tilsendte program forslag for Nordisk M inister
råd.

M inisterrådet innledet arbeidet med et slikt program  våren 1976. 
Retningslinjene for arbeidet ble forelagt for de nordiske statsministre 
i desember 1976. Statsministrene fan t at behovet var tilstede for å u t
arbeide et sammenhengende program  for hele det nordiske samarbeid.

M inisterrådets forslag ble behandlet på statsministrenes m øte 9. de
sember 1977 og det ble konstatert a t program m et vil lette en fremtidig 
koordinering mellom de ulike samarbeidssektorene. D et praktiske ar
beid innen M inisterrådets ram m e vil bli basert på sektorprogram m er. 
I  oversendelsesbrevet fra  M inisterrådet uttales det at hensikten med det 
nå foreliggende program m et er å gi et helhetsbilde av arbeidet hittil og 
å trekke opp visse retningslinjer fo r det fremtidige samarbeidet.

2. Remissbehandling

M inisterrådet har til hensikt å  vedta program m et etter N ordisk Råds 
sesjon 1978. D et har derfor ikke vært mulig å sende forslaget på remiss.

U tvalget vil i det følgende avgi uttalelse om de avsnitt i forslaget som 
særlig angår Økonomisk utvalgs saksområde.

3. Utvalget

Utvalget har hatt liten tid til behandlingen av program m et. D et har 
derfor ikke vært mulig å  foreta en dyptgående og detaljert vurdering. 
M ed hensyn til betydningen av at M inisterrådets arbeid så snart som 
mulig innrettes efter prinsippene i program m et, h a r utvalget imidlertid 
ikke noe im ot at det vedtas som et program  for M inisterrådet. U tvalget 
går derved ut fra  at program m et fortløpende ses over og at resultatene 
av sådanne oversyn tilstiles Rådet.

U tvalget vil dog ikke unnlate å bem erke at enkelte avsnitt i program 
m et bærer for meget preg av ting som er gjort eller er under utførelse.
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Derved er det blitt lagt for lite vekt på oppgavene i den nærmeste frem 
tid.

D et innledende avsnitt er vesentlig en utdyping av pream blet i Hel- 
singforsavtalen, hvilket utvalget kan slutte seg til. E n  utvidelse i for
hold til pream blet er m erknadene i innledningen om en utjevning mellom 
industriland og utviklingsland når det gjelder bistandsvirksomheten og 
en ny økonomisk verdensordning, som utvalget gir sin fulle støtte.

E tter utvalgets mening er muligheten for alle m ennesker til å få et 
trygt og meningsfylt arbeid et av de sentrale mål under det økonomiske 
samarbeid. D et er derfor nødvendig med øket sam råd om den økono
miske politikken. U tvalget har i sin betenkning om C 1/1978 under
streket dette. D ette syn er i samsvar med artiklene 18 og 19 i Helsing- 
forsavtalen.

Utvalget er enig i at mulighetene for å øke den internordiske handel 
m å undersøkes kontinuerlig fo r å oppfylle hensikten med artiklene 
21— 23 i Helsingforsavtalen. Sam arbeidet i handelspolitiske spørsmål 
bør imidlertid ikke begrenses til den internordiske handel, men de nor
diske land bør også gå sammen om å utnytte mulighetene i det nye fri
handelsom rådet med EF- og EFTA -landene, slik utvalget har gitt u t
trykk for i sin betenkning om C 1/1978.

U tvalget vil understreke betydningen av det energisam arbeid som er 
om talt i avsnittet om energi —  olje og gass. U tvalget viser forøvrig til 
sine m erknader til C 1/1978.

Utvalget slutter seg til det som er anført i avsnittet om  råvare- og 
ressursutnyttelse og imøteser de annonserte forslag vedrørende om råder 
hvor et dypere samarbeid er mulig.

M ed hensyn til avsnittet om gjenvinning av avfall viser utvalget til 
sin betenkning om medlemsförslag A  509/e vedrørende nordisk felles 
innsats for gjenvinning av avfall og gjenbruk av ressurser. D et foreslår 
der at det bør utarbeides en plan for en felles nordisk innsats som i det 
vesentlige bør kunne bygge på eksisterende forsknings- og planleggings
arbeid for handtering og gjenvinning av avfall og gjenbruk av ressurser.

D et nordiske sam arbeidet i internasjonale organisasjoner er av stor 
betydning. D et gir de nordiske land større mulighet til å påvirke utvik
lingen innen organisasjonene og m arkere N orden som en ensartet 
gruppe i internasjonale spørsmål. U tvalget har derfor ikke noe å inn
vende mot dette avsnittet.

U nder henvisning til det som er nevnt ovenfor foreslår Økonomisk 
utvalg at rådet vedtar følgende uttalelse:

Ved M inisterrådets fastsettelse av program m et bør hensyn tas til:

a) Øket sam råd bør finne sted om den økonomiske politikken med 
sikte på å sikre alle m ennesker et trygt og meningsfyllt arbeid.

b) D et legges vekt på at drøftingene om et utvidet energi- og indu- 
strisamarbeid bringes fram  til et snarlig resultat.



636 B 24: Bilaga 2— 3

c) De annonserte forslag vedrørende dypere samarbeid om bedre ut- 
nyttelser av råvarer og ressurser imøteses. M ed hensyn til gjenvinning 
av avfall vises til økonomisk utvalgs betenkning om  medlemsförslag 
A  509/e.

d) Nordisk fond for teknologi og industriell utvikling bør tillegges 
stor betydning i arbeidet m ed en m er effektiv utnyttelse av nordiske 
ressurser for teknologi og industriell utvikling bl. a. ved å støtte finan
sieringen av prosjekter som har industriell interesse i flere nordiske land.

e) Sam arbeidet når det gjelder bistandsvirksomhet og en ny økono
misk verdensordning bør utvikles videre med sikte på en utjevning 
mellom industriland og utviklingsland.

f) D et nordiske samarbeid i internasjonale organisasjoner h a r stor 
betydning for de nordiske lands muligheter for å påvirke disse organi
sasjoners virksomhet og bør om mulig intensiveres.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A)

K jell-O lof Feldt (s) 
Formann 

Allan Hernelius (m) 

Johan J. Jakobsen (Sp) 

K nu t Johansson (s)

Lars K orvald (Kr.F.) 

Jan-lvan Nilsson (c)

Jón Skaftason (F.)

V. J. Sukselainen (K) 

H enrik W esterlund (Sfp) 

R o lf

Ilkka-Christian B jörklund (Skdl) 

Sverrir Hermannsson (Sj.)

Kirsten Jacobsen (FP) 

H enning Jensen (S) 

Ilkka Kanerva (K ok) 

Nathalie L ind  (V) 

Erlendur Patursson (Tvfl)  

R eiu lf Steen (A ) 

E rkki Tuomioja (Sd) 

Kåre Willoch (H)

W irtén (fp)

B IL A G A  3

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över ministerrådsför- 
slaget

Inledning

N ordiska m inisterrådet har tillställt N ordiska rådet ett m inisterråds
förslag om program  för N ordiska m inisterrådet och hem ställt att 
N ordiska rådet m åtte avgiva yttrande över program förslaget. T rafik
utskottet har av rådspresidiet anm odats a tt behandla de delar av pro
gram m et som berör dess sakområde. M inisterrådet avser att fastställa 
program m et efter N ordiska rådets session 1978, m ed beaktande av de 
synpunkter som där fram förts.
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Programmet
Frågan om ett samlande program  för N ordiska m inisterrådets verk

samhet blev aktuell under N ordiska rådets 24:e session i K öpenham n 
1976.

M an har konstaterat från  ministerrådets sida att program m et är av
sett att underlätta en fram tida koordinering m ellan de olika samarbets- 
sektorerna, att ge en helhetsbild av det hittillsvarande arbetet och dra 
upp vissa riktlinjer för det fram tida nordiska sam arbetet. M an anför 
vidare i program m ets inledning att program m et, som ta r sikte på de 
närm aste åren, bör ses i samband med de sektorsprogram  som utarbe
tats inom ministerrådets ram. D et kan också ge riktlinjer för utarbetan
det av nya handlings- och arbetsprogram  och bidra till en förbättrad 
samverkan mellan de olika sam arbetssektorerna.

Program m et är uppdelat i sju avsnitt, Inledning —  Ekonom iskt sam
arbete —  Arbetslivet —  Trygghet för alla —  U tform ningen av m iljön —  
Utbildning, forskning och kultur —  N orden och omvärlden.

Trafikfrågor behandlas på flera ställen i ovannäm nda kapitel.
M an konstaterar inledningsvis att eftersom m änniskornas fritid kom 

mer att öka kom m er m inisterrådet att m öta denna utveckling genom 
att aktivt verka för åtgärder som underlättar turism  i de nordiska län
derna för alla m edborgargrupper.

I avsnittet om ekonom iskt samarbete konstaterar m an behovet och 
förm ånerna m ed sam arbetet inom  transport- och kom m unikationssek
torn. Samverkan inom  transport- och kom m unikationssektorn har be
tydelse ur regionalpolitisk synpunkt, turistsynpunkt och miljösynpunkt. 
Trafiksam arbetet har vidare betydelse fö r de nordiska företagens sam
arbete över gränserna. M an pekar på utvecklingen av läm pliga kollek
tiva trafiksystem, vägforskning, mellanriksvägar, färjeförbindelser och 
tvärgående flygförbindelser som viktiga exempel på samarbetsområden.

Om sam arbetet på turistområdet påpekar m an att huvudsyftet inom 
detta om råde skall vara att främ ja internordiskt resande. Bland de åt
gärder som läm par sig för nordiskt sam arbete på detta om råde näm ner 
man gemensam m arknadsföring, effektiva m ellannordiska kom m unika
tioner, likartad trafiklagstiftning och likartade trafiksäkerhetsbestäm 
melser.

I avsnittet trygghet fö r alla konstaterar man att förbättrad  trafik
säkerhet kräver betydande insatser i fråga om inform ation och utbild
ning, investeringar i forskning och utredningsverksam het, lagstiftning 
och krav på utrustning av m otorfordon. Problem en i de nordiska län
derna är likartade, m ålsättningarna i stort sett sam m anfallande och den 
internordiska trafiken väntas öka. Betydande insatser har redan gjorts 
men det nordiska sam arbetet på detta om råde kom m er att öka.

I  avsnittet utform ning av miljön  deklareras att alla regioner måste 
tillförsäkras en tillfredsställande trafikförsörjning. Särskilda insatser
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krävs i glesbygd. N ordiskt sam arbete i fråga om trafik  över riksgrän- 
serna innebär förbättrad service och bättre resursutnyttjande. E n  för
stärkning av den kollektiva trafiken erfordras. N ordkoltprojektet ger 
ett gott underlag för det fortsatta arbetet. V ägnät måste i större u t
sträckning utform as m ed iakttagande av miljö och trafiksäkerhet. De 
problem  som gäller för de äldre, barn  och handikappade i trafiken 
måste beaktas särskilt.

I  avsnittet kultur  konstaterar m an att m öjligheterna för utbyggnad 
av TV- och radiosam arbete mellan de nordiska länderna klarlagts från 
teknisk, ekonomisk och program politisk synvinkel. U nder den närm aste 
tiden konstateras det i program m et att det kan bli en central uppgift 
att finna acceptabla lösningar som gör det möjligt för flera i N orden 
att följa grannländernas radio- och TV-program .

Trafikutskottet
D et föreliggande program förslaget ger en viss översikt över nordiskt 

samarbete inom trafiksektorn, sett i förhållande till de andra nordiska 
sam arbetsom rådena. U tskottet konstaterar, att sam arbetet inom  trafik
om rådet inte om fattas av något särskilt kapitel i program m et. Enligt 
utskottets uppfattning borde detta sam arbetsom råde ha fått en sam m an
fattande och m era fram trädande behandling med hänsyn till den stora 
praktiska betydelse som trafiksam arbetet har för den enskilde m ed
borgaren.

Program m et, som tar sikte på optim alt utnyttjande av resurserna och 
samhällsekonomiskt balanserad utveckling, har tre syften, näm ligen att 
underlätta en fram tida koordinering mellan de olika sam arbetsom rå
dena, att ge en helhetsbild av det hittillsvarande sam arbetet och att ange 
vissa riktlinjer för det fram tida samarbetet. U tskottet ansluter sig till 
dessa syften. U tskottet hade dock önskat att dessa syften i högre grad 
konkret hade präglat beskrivningen av trafiksam arbetet.

I  program m et betonas Helsingforsavtalets grundläggande ställning för 
det nordiska samarbetet. Likaså understryks betydelsen av andra sam- 
arbetsavtal såsom socialkonventionen och arbetsmarknadsöverenskom - 
melsen i de avsnitt som behandlar dessa sam arbetsom råden. D ärem ot 
näm ns transportavtalet endast i det inledande avsnittet. U tskottet anser 
att avtalets betydelse bör poängteras i det delavsnitt som behandlar 
transportsam arbetet.

Sam arbetet inom trafiksektorn kom m er i fram tiden att baseras på, 
förutom  detta föreliggande program , transportavtalet och eventuella 
sektorsprogram . Inom  trafikutskottets om råde har ett sektorsprogram 
redan framlagts, nämligen på turismens område. U tskottet em otser sek
torsprogram  också på andra områden. U tskottet betonar, att sam arbetet 
i trafikfrågor bör hålla en hög ambitionsnivå. U tskottet erinrar om hit
tills uppnådda samarbetsresultat, vilka i hög grad vunnits tack vare det 
n ära sam arbetet som trafikutskottet varit angeläget om att h a  med mi-
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nisterrådets organ. U tskottet hänvisar härvid särskilt till tilläm pningen 
av nordiska transportavtalets artikel 11.

Trafikutskottet finner att i det föreliggande program m et saknas för
slag om nya sam arbetsom råden eller nya idéer om sam arbete inom de 
nuvarande sam arbetsom rådena på trafik- och turistsektorerna. M an har 
dessutom i program m et helt underlåtit a tt näm na de om råden inom 
sjöfarten som berör trafikutskottet. Trafikutskottet hade gärna sett m era 
preciserade prioriteringar bland projekten inom dessa sam arbetsom rå
den. Energifrågor, trafikförsörjning och miljö, friheten att välja arbets
plats, de handikappades problem  i trafiken och forskning är delom råden 
som trafikutskottet särskilt vill fram hålla i detta sammanhang.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts föreslår utskottet för sitt vid
kommande att N ordiska rådet antar följande yttrande:

Vid ministerrådets fastställande av program m et bör hänsyn tas till 
bl. a. följande punkter:

1. Trafikfrågorna bör i m inisterrådets program  sam m anföras under 
en rubrik inklusive de sjöfartsfrågor som kan hänföras till utskottet.

2. Energifrågornas förhållande till olika transportlösningar bör u t
redas.

3. Trafikm iljön i vid bemärkelse bör ses i relation till olika alternativ 
i samhällsplaneringen.

4. Samhälls- och trafikplaneringen bör främ ja individens frihet att 
välja arbetsplats.

5. Samhälls- och trafikplaneringen måste även ta  hänsyn till de handi
kappade.

6. Samhälls- och trafikplaneringen måste också ta  hänsyn till barn 
och äldre.

Stockholm den 18 januari 1978

Ingvar Bakken (A)

Chr. Christensen (Kr.F.)

R a lf Friberg (Sd)

M agnús Kjartansson (Ab)

Otto M ørch (S)

Seppo W esterlund (Lkp)
Förman

B IL A G A  4

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över minis- 
terrådsförslaget

Till N ordiska rådets social- och m iljöutskott har hänvisats m inister
rådsförslag om program  för N ordiska m inisterrådet: ”M änniskan och 
resurserna i N orden” . M inisterrådsförslaget har behandlats vid utskot
tets möte i Stockholm den 19— 20 januari 1978.

Eric Carlsson (c) 

Bjarne M ørk E idem  (A) 

Gustav H olm berg (V) 

Sven M ellqvist (s) 

R o lf Sellgren (fp) 

Folke Woivalin (AS)
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1. A llm än inledning

Syftet med det av m inisterrådet fram lagda sam m anhållande program 
m et är trefaldigt, dels att underlätta en fram tida koordinering mellan 
de olika sam arbetssektorerna, dels att ge en helhetsbild av det hittills
varande sam arbetet, dels att d ra upp vissa riktlinjer fö r det fram tida 
nordiska samarbetet. Program m et skall ses i samband m ed de sektors- 
program  som num era täcker i stort sett hela det nordiska samarbets- 
fältet.

Social- och m iljöutskottet finner det värdefullt a tt e tt dylikt, över
gripande dokum ent presenterats av m inisterrådet även om  det konkreta 
nordiska sam arbetet även fortsättningsvis måste vila på i särskild ord
ning utarbetade handlings- och arbetsprogram . U nder 1970-talet h a r en 
avsevärd förstärkning av den nordiska sam arbetsapparaten på rege- 
ringssidan ägt rum . Särskilda m inisterrådssekretariat har inrättats i K ö
penham n (1972) för kulturella frågor och i Oslo (1973) för allm änna 
frågor. Också N ordiska rådets organisation har förstärkts genom till
komsten av presidiesekretariatet (1971).

Sedan försök att i helhetsplanens form  utveckla det nordiska sam
arbetet, fram för allt på det ekonom iska om rådet inte visat sig kunna 
förverkligas, har sam arbetet sedan början av 1970-talet få tt byggas ut 
sektor för sektor. G enom  tillkomsten av N ordiska m inisterrådet år 1971 
fick regeringssam arbetet en fastare form  än förut. I  dag täcks det nor
diska sam arbetsfältet också av ett finförgrenat nät av äm betsmanna- 
kommittéer, f. n. 15 stycken till antalet. G enom  förekom sten av ett 
m inisterråd, två särskilda sekretariat sam t ett inte obetydligt antal äm- 
betsm annakom m ittéer föreligger i dagens läge alla förutsättningar för 
a tt det nordiska sam arbetet skall kunna byggas ut sektor för sektor på 
om råden där så är möjligt. N ya om råden som t. ex. turism , bistånds
politik, jäm ställdhetsfrågor och arbetsm iljöfrågor har också de senaste 
åren blivit förem ål för nordiska samarbetsinsatser.

E tt sam arbete enligt sektorsprincipen löper knappast några betydande 
risker att råka u t för bakslag. Skulle dylika bakslag ändå uppkom m a 
ter det sig knappast sannolikt att dessa skulle kom m a att påverka sam 
verkan ens inom näraliggande sektorer. E n nackdel m ed det sektors- 
samarbete som utvecklats under 1970-talet har em ellertid varit att am 
bitionsnivån kunnat variera kraftigt mellan de olika sektorerna. D etta 
har i sin tu r hängt samman med att sam arbetet försiggått inom  de rela
tivt strikt avgränsade fält för sam arbete som uppdelningen i ämbets- 
m annakom m ittéer resulterat i. G enom  tillkomsten av ett övergripande 
program  för m inisterrådet kan dessa olikheter kom m a att jäm nas ut 
och sam bandet mellan de olika sektorerna att fram stå m era klart. N å
gon ny samarbetsmodell eller några nya m ål för sam arbete ger dock 
program m et knappast någon antydan om.

G enom  fram läggandet av det sam m anhållande program m et för mi-
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nisterrådets verksam het har t. ex. social- och m iljöutskottet samtidigt 
m åst behandla tre olika typer av dokum ent, som vart och ett har sina 
särskilda karakteristika. I  sedvanlig ordning har utskottet granskat mi- 
nisterådets årliga berättelse —  C l  —  i vilken 1977 års samarbetsin- 
satser redovisas och planer för det fram tida sam arbetet dras upp. V i
dare har utskottet a tt ta  ställning till två sektorsprogram  —  ett på miljö
vårdsom rådet och ett beträffande jäm ställdhetsfrågor —  båda tillkomna 
efter önskemål från  N ordiska rådets sida. F ö r det tredje och slutligen 
skall ståndpunkt tas till det föreliggande sam m anhållande program m et 
för ministerrådets verksamhet.

U tskottet får konstatera, att det fram lagda sam m anhållande program 
m et inte innehåller något nytt vad beträffar m ål för verksam heten inom 
de socialpolitiska sektorerna eller när det gäller konkreta planer för 
fram tiden. F ör ett utskott vars hela verksam hetsfält efter den 26:e ses
sionen kom m er att täckas av löpande handlingsprogram  är detta inte 
heller möjligt, då dessa m ål redan fastslagits vid arbetet m ed sektors- 
program m en.

D et grundläggande m ålet vid utarbetandet av ministerrådets nya 
sam m anhållande program  synes ha varit a tt u tifrån  en helhetssyn vi
dareutveckla, inom och inte utom  Helsingforsavtalets ram , det nordiska 
sam arbetet under de närm aste åren.

U tskottet vill i sam m anhanget fästa uppm ärksam heten vid den sär
skilda ställning som N ordiska rådet enligt avtal och av tradition innehar 
genom att däri sam arbetar inte blott parlam entariker u tan  även före
trädare för de nordiska regeringarna. E fter att under lång tid ha varit 
det enda officiella sam arbetsorganet av perm anent slag ändrades situa
tionen i vissa avseenden år 1971, då m inisterrådet tillskapades, vilket 
skedde inte m inst m ot bakgrund av inom N ordiska rådet fram förda 
önskemål. D et faktum  att i dagens läge regeringarnas sam arbete sker 
också inom ram en för m inisterrådet är dock inte ägnat a tt ändra N or
diska rådets karaktär av sam arbetsorgan för parlam entariker och rege
ringsmedlem mar.

N ordiska rådets huvudfunktioner är av initiativtagande och rådgivan
de karaktär. Som ett forum  för debatt om nordiskt sam arbete är dess 
ställning unik. N ordiska m inisterrådets huvudfunktioner är av beslu
tande/beredande och verkställande karaktär, men på senare tid har ock
så dess initiativtagande funktion kom m it m era i förgrunden. Nordiska 
rådet, återigen, utövar i flera avseenden en kontrollerande funktion 
visavis ministerrådet, u tan  att denna har inslag av dechargenatur. F ram 
läggandet av det sam m anhållande program m et för m inisterrådets verk
samhet aktualiserar på flera sätt rollfördelningen mellan de två offi
ciella nordiska sam arbetsorganen. I  en situation, när alltflera sektorer 
kommer att täckas av inom  m inisterrådets organ utarbetade handlings
program , m åste m öjligheterna till att få till stånd parlam entarisk kon-

21—770426. Nordiska rådet
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tro ll av sam arbetets inriktning och utform ning kom m a i förgrunden. 
Av särskild betydelse blir även i fortsättningen sam rådet i budgetfrågor 
m ellan m inisterrådet-sam arbetsm inistrarna och N ordiska rådets budget
kommitté. Över huvud taget b lir storleken av de ekonom iska och per
sonella resurser som ställs till m inisterrådets förfogande vid förverkli
gandet av intentionerna i det nu fram lagda program m et av helt avgö
rande betydelse.

G enom  fram läggandet av ett dylikt övergripande program  skapas 
förväntningar hos en bred nordisk allm änhet om en ordentlig satsning 
på nordiskt sam arbete i framtiden.

2. Utskottets arbetsområde

R ätten till ett meningsfullt arbete för alla oavsett kön, ålder, fysisk 
och psykisk utrustning, bostadsort och utbildning slås fast av m inister
rådet. D en ekonomiska politiken skall inriktas på full sysselsättning. 
D etta kan utskottet ge sin fulla anslutning till. 1954 års överenskom
melse om en gemensam nordisk arbetsm arknad utgör en av grundpe
larna inom  efterkrigstidens nordiska samarbete. G enom  denna överens
kommelse har nordiska m edborgare tillförsäkrats fri rörlighet och lika 
behandling på arbetsm arknaden run t om i N orden. M inisterrådet som 
fastslår, att dessa vinningar skall värnas, betonar att valfriheten fö r den 
enskilda m edborgaren skall vara reell. U tskottet finner detta vara en 
riktig bedömning.

A rbetsm arknadsprogram m ets (1975) första etapp håller på att slut
föras. E tt fram gångsrikt sam arbete på m ånga om råden h ar kom m it till 
stånd under de två år som gått sedan program m et antogs. A tt N ordiska 
rådet och arbetsm arknadens parter beredes m öjlighet att deltaga vid 
nästa fas av arbetsm arknadsprogram m ets förverkligande får anses vara 
en självklarhet. F ör egen del önskar utskottet att ungdomsarbetslösheten 
b lir ett fram trädande tem a i det fortsatta program arbetet. K nappast 
någon företeelse run t om i N orden inger sådan oro som den höga an
delen arbetslösa ungdom ar. Sam bandet mellan ungdomsarbetslösheten 
och social utslagning har betonats i m ånga sammanhang. U tskottet öns
kar i sam m anhanget peka på m öjligheten att låta sam m ankalla samtliga 
berörda m inisterrådsorgan för a tt dryfta denna allvarliga fråga. U tarbe
tandet av ett särskilt nordiskt handlingsprogram  för att kom m a till rätta  
med ungdomsarbetslösheten avtecknar sig också som en möjlighet.

P å arbetsm iljöom rådet råder långtgående enighet mellan social- och 
m iljöutskottet och m inisterrådets organ om de mål som bör gälla för 
verksamheten. V id valet av medel fö r a tt nå fram  till dessa mål har 
meningsskiljaktigheter fram kom m it. Dessa kvarstår ännu. A tt arbets
platserna skall vara säkra så a tt full fysisk och psykosocial trygghet 
råder fö r arbetstagarna ifrågasattes knappast från  något håll. Trygghet
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i anställningen och m eningsfulla arbetsuppgifter synes också vara en 
samfälld strävan.

I  nära kontakt mellan forskning och arbetsliv skall prioriteringar 
företas på arbetsmiljöforskningens område. U tskottet vill i sam m an
hanget peka på de fördelar som förekom sten av s. k. rådgivande kom 
m ittéer m edfört på andra sam arbetsom råden. Inom  ram en för dylika 
rådgivande kom m ittéer skulle de erfarenheter arbetsm arknadens parter 
besitter kunna tas till vara.

1955 års trygghetskonvention var en naturlig uppföljning av 1954 års 
arbetsmarknadsöverenskommelse. Därigenom  tillförsäkrades flyttande 
nordiska m edborgare sam m a sociala rättigheter som inflyttningslandets 
egna. Om inte denna grundprincip hade vunnit tilläm pning hade den 
fria nordiska arbetsm arknaden säkerligen förblivit en illusion. I  takt med 
att sociallagstiftningen i de nordiska länderna förändras revideras den 
nordiska trygghetskonventionen. Social- och m iljöutskottet har tidigare 
givit uttryck för uppfattningen att även om den nordiska trygghetskon
ventionen utgör en viktig beståndsdel inom  det nordiska sam arbetet, så 
är de am bitioner som däri kom m er till uttryck knappast långtgående.

En av svagheterna är att de flyttandes förm åner beräknas enligt det 
regelsystem som gäller i inflyttningslandet, vilket stundom  m edför för
sämringar fö r individen. E n strävan att höja am bitionsnivån inom det 
sociala om rådet utm ynnar på ett naturligt sätt i önskemål om en har
monisering av de nordiska ländernas sociallagstiftning.

En av de viktigaste uppgifterna inom  nordiskt sam arbete fram över 
blir att tillförsäkra kvinnorna en med m ännen jäm ställd representation 
i de nordiska samarbetsorganen. D enna strävan bör föranleda konkreta 
åtgärder såväl från  m inisterrådets som N ordiska rådets sida. D ärtill bör 
jäm ställdhetsaspekter genom syra det nordiska sam arbetet på alla rele
vanta områden.

Sam arbetet beträffande den yttre m iljön har kommit relativt långt de 
nordiska länderna emellan. D en nordiska m iljöskyddskonventionen är 
ett internationellt sett unikt dokument. M inisterrådet bör i sitt fortsatta 
arbete m ed miljö vårdsfrågorna eftersträva att miljöskyddskonventionens 
grundprincip —  att grannländernas miljöskyddsintressen likställes m ed 
det egna landets —  vinner godkännande på internationellt plan. Vården 
av naturen kräver stora insatser av samhället, varför en ökad nordisk 
samordning här är nödvändig.

M ot bakgrund av vad som ovan anförts får utskottet föreslå att N or
diska rådet antager följande yttrande:

Vid m inisterrådets fastställande av program m et bör hänsyn tas 
till följande punkter:

1. E tt program  för nordiskt sam arbete i syfte att kom m a till rä tta  
med ungdomsarbetslösheten bör utarbetas i skyndsam ordning.
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2. Förutsättningarna fö r en harm onisering av de nordiska län
dernas sociallagstiftning bör kartläggas.

3. Reell jäm ställdhet m ellan kvinnor och m än bör eftersträvas.

Stockholm den 19 januari 1978 

L iv Andersen (A)

Ragnhildur Helgadóttir (Sj.)

Hans Jørgen Jensen (S)

Bror Lillqvist (Sd)

Anna-G reta Skantz (s)

Sigrid Utkilen (H)

B IL A G A  5

Betänkande av Nordiska rådets kulturutskott över ministerrådsfor
slaget

N ordiska rådets presidium  har till kulturutskottet hänvisat minister
rådsförslag om program  fö r N ordiska m inisterrådet benäm nt ”M änni
skan och resurserna i N orden” . U tskottet h ar behandlat m inisterråds
forslaget vid m öte den 19 januari 1978 i Stockholm.

1. Inledning

Inledningsvis erinras om att kulturutskottet som m aren 1977 till dis
kussion upptog det då pågående arbetet m ed ett allm änt handlingspro
gram  för N ordiska m inisterrådet. U tskottet påpekade i sin prom em oria 
om aktuella frågor inom  det nordiska kultursam arbetet (se bihang  till 
utskottets betänkande om C 1/1978) a tt det för kultursam arbetets del 
redan fanns handlingsprogram, vilka utgjorde riktlinjer fö r detta  sam
arbete. D ock fanns det enligt utskottets mening behov av en samlad 
värdering av de erfarenheter som gjorts av kultursam arbetet under den 
fem årsperiod som avtalet om  nordiskt kulturellt sam arbete varit i kraft. 
U tskottet ansåg att en sådan värdering skulle kunna utgöra en utm ärkt 
grund fö r en utveckling och konkretisering av de riktlinjer som fö r kul
tursam arbetets del slogs fast 1974 (”Riktlinjer fö r nordiskt kulturellt 
sam arbete”, N U  1974: 24).

2. Ministerrådsforslaget

Avsikten m ed m inisterrådets program  är enligt förslaget a tt ge en 
helhetsbild av det hittillsvarande arbetet och att d ra upp vissa (här kur

Asbjørn H augstvedt (Kr.F.) 
Förman 

Paul Jansson (s)

Bertil Jonasson (c)

Petter Savola (K)

Bernhardt Tastesen (S)

Raino W esterholm (Skl)
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siverat) riktlinjer för det fram tida nordiska sam arbetet. I fråga om kul
tursam arbetet anförs helt kort att kulturavsnittet, kapitel VI, baserar 
sig på de riktlinjer som fastställts i enlighet med kulturavtalets syfte. 
D etta syfte är ju  a tt stärka och intensifiera kulturellt sam arbete i vid 
bemärkelse mellan avtalsparterna för att vidareutveckla den nordiska 
kulturgem enskapen och öka den samlade effekten av ländernas insatser 
i utbildning, forskning och annan kulturell verksamhet.

En något fylligare presentation av grunderna för kulturavsnittet i 
program m et ges em ellertid i m inisterrådets berättelse över verksam heten 
1977 ( C l ) .  D et fram går av denna att utgångspunkten har varit de två 
principskisserna på kulturom rådet som m inisterrådet lagt fram , näm 
ligen ”Planer för kultursam arbetet 1973— 1975” ( NU 1972:8)  samt 
ovannäm nda riktlinjer för kultursam arbetet från  1974. Y tterligare an
förs att ministerrådets rådgivande kom m ittéer var för sig utarbetat sam- 
arbetsprogram  för kulturavtalets tre huvudom råden, utbildning, forsk
ning och allm änkultur, vilka ingår i m inisterrådets överväganden vid 
planeringen av den fortsatta verksamheten.

3. Utskottet

E fter att ha genom gått förslaget till program  för m inisterrådet, sär
skilt kulturavsnittet, konstaterar kulturutskottet att det nordiska kultur
samarbetet, dess mål och medel, givits en sum m arisk presentation, som 
till sitt om fång är mycket m indre än den som ges i m inisterrådets årliga 
berättelse till N ordiska rådet. D en av utskottet efterlysta samlade värde
ringen av erfarenheterna av kultursam arbetet under kulturavtalets första 
femårsperiod har inte heller gjorts. D å så är och då kulturutskottet tidi
gare avgivit betänkande om de två ovannäm nda principskisserna på 
kulturom rådet (se betänkande om C 1/1973  och C 1/1975), avstår u t
skottet från  en detaljgranskning av m inisterrådets program . U tskottet 
önskar dock anlägga några allm änna synpunkter på program m et.

I program m ets inledning fram hålls att skapandet av de centrala 
nordiska sam arbetsorganen förstärkt bilden av N orden som  ett be
grepp. D enna uppfattning instäm m er kulturutskottet till fullo i. 
D ärefter presenteras N ordiska rådet som ett sam arbetsorgan för de 
nordiska ländernas folkrepresentationer och N ordiska ministerrådet 
som ett regeringarnas samarbetsorgan. D enna presentation ä r  ofullstän
dig. Enligt artikel 44 av Helsingforsavtalet sam arbetar i N ordiska rådet 
de nordiska ländernas folkrepresentationer och (här kursiverat) rege
ringar, vilket är unikt och okänt för andra m otsvarande internationella 
organ. Väsentligt för det officiella nordiska sam arbetet och dess orga
nisation är även a tt de självstyrande om rådena F äröarna och Å land 
deltar i rådets arbete genom lagting och landsstyre resp. landsting och 
landskapsstyrelse. D et ä r  en klar brist a tt detta faktum  inte fått något 
om näm nande i program m et.
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I fråga om samarbetets syften  och medel konstateras enligt kultur
utskottets uppfattning helt riktigt a tt det ligger ett egenvärde i att u t
veckla samhörigheten i N orden sam t att sam arbetet skapar förutsätt
ningar fö r de enskilda länderna att genom förbättrad  och välavvägd 
resursanvändning uppnå m ål som det är svårt att uppnå på egen hand. 
D et bör dock påpekas att det här inte är fråga om två olika syftemål, 
på grund av att allt nordiskt samarbete, även det icke-ideella, är ägnat 
att utveckla samhörigheten i N orden. Sålunda kom m er sådant sam arbete 
som prim ärt bedrivs i ett resursinbesparande syfte, t. ex. inom utbild
ning och forskning, även att utveckla samhörigheten mellan de delta
gande parterna.

N är det gäller det nordiska samarbetets förankring  vill också kultur
utskottet kraftigt understryka betydelsen av att m inisterrådets arbete är 
väl fö rankrat bland parlam entarikerna i N ordiska rådet. D et ä r  bara 
genom tä ta  och nära kontakter mellan rådet och m inisterrådet som det 
är möjligt att skapa den grund utan vilken samarbetsinitiativen inte kan 
förverkligas.

F ö r kultursam arbetets del stadgas uttryckligen i kulturavtalet att 
detta sker genom N ordiska m inisterrådet och under m edverkan av N or
diska rådet. D et är m inisterrådet (kultur- och undervisningsministrarna) 
som låter u tarbeta och beslutar om kulturbudgeten, men innan detta 
sker skall enligt kulturavtalet berört organ inom  N ordiska rådet beredas 
tillfälle till överläggningar. K ulturutskottet har av rådets presidium  u t
pekats som det organ som på rådets vägnar deltar i sam arbetet kring 
den nordiska kulturbudgeten. Såväl kulturutskottet som m inisterrådet 
(kultur- och undervisningsministrarna) har uttryckt sin tillfredsställelse 
över den utveckling som budgetsam arbetet har genom gått under den tid 
som kulturavtalet varit i kraft. D et är väsentligt för kultursam arbetet 
att detta liksom hittills kan utform as i samråd, av kulturavtalets organ 
och N ordiska rådet genom dess kulturutskott.

Viktigt för det nordiska samarbetets fortbestånd är vidare den folk
liga förankringen. K ulturutskottet har städse betonat vikten av att en 
allt vidare krets av m edborgare i de nordiska länderna dras med i kul
tursam arbetet. Sedan 1976 gäller en försöksordning för stöd till sam
arbete mellan de nordiska folkbildningsorganisationerna, vilken utlöper
1978. I  fråga om fortsättningen har kulturutskottet uttalat att det bör 
skapas en perm anent stödordning med erforderliga medel för folkrörel
sernas fasta m edverkan i det nordiska kultursam arbetet.

I  detta sam m anhang önskar kulturutskottet även peka på stödet till 
nordiskt ungdomssamarbete, vilket inte fått något om näm nande i m i
nisterrådets program . Sam arbetet mellan ungdom sorganisationerna i 
N orden är väl så viktigt, inte m inst för att tidigt väcka intresset för det 
nordiska hos ungdomen. Stödet till ungdom ssam arbetet blir allt vikti
gare ju  starkare den internationella m asskulturen påverkar de nordiska
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länderna och särskilt ungdom arna. Ju tidigare ett nordiskt intresse kan 
väckas hos ungdomen, desto fastare blir den grund som det nordiska 
sam arbetet i fram tiden kan byggas på.

I fråga om att förankra det nordiska sam arbetet önskar kulturutskot
tet fram hålla att betydelsen av sam arbete mellan folkrörelserna i all
m änhet inte kan överbetonas. Ju starkare den folkliga förankringen av 
det nordiska sam arbetet kan göras, desto bättre resultat av detta sam
arbete kan då även förväntas.

Vad gäller fram tida samarbetsuppgifter i N orden anförs i minister
rådets program  bl. a. a tt utbildning och forskning är om råden som är 
väl läm pade för nordiskt samarbete. D ärom  råder fullständig enighet 
i de nordiska länderna, vilket har manifesterats redan i det nordiska 
kulturavtalet av 1972. Avtalet om fattar förutom  utbildning och forsk
ning också allm änkultur, ett om råde där sam arbetsm öjligheterna är 
hart när obegränsade.

K ulturutskottet önskar för utbildningssamarbetets del peka på den 
stora ungdomsarbetslösheten i N orden, som drabbat fram förallt ung
dom ar utan annan utbildning än grundskola samt ungdom ar som av
brutit sina studier. D et nordiska sam arbetet kring 16— 19-åringars u t
bildning, särskilt yrkesutbildning, kom m er därför a tt kräva allt större 
uppmärksamhet.

En av de viktigaste beståndsdelarna i den nordiska gemenskapen är 
den ömsesidiga språkförståelsen. D enna kan dock inte upprätthållas 
utan stora insatser i grannspråksundervisningen. D et kom m er därvidlag 
att krävas åtgärder på nordiskt lika väl som på nationellt plan inom 
såväl själva undervisningen som forskningen om problem rörande språk
förståelsen i Norden. Vid 25:e sessionen antog N ordiska rådet en re
kom m endation till m inisterrådet om ett samlat handlingsprogram  för 
förbättrad språkförståelse i N orden och i det nordiska sam arbetet. E tt 
sådant handlingsprogram  bör med det snaraste framläggas.

Betydelse för en ökad språkförståelse i de nordiska länderna, men 
också för en bättre kännedom  om grannländerna överhuvudtaget, har 
otvivelaktigt ett utvidgat radio- och TV-samarbete i N orden. En väsent
lig, styrd utvidgning av detta sam arbete skulle i avgörande grad m ed
verka till a tt stärka grunden för den nordiska gemenskapen.

M ed ovanstående kom m entarer får kulturutskottet för sin del föreslå 
att N ordiska rådet antar följande yttrande:
N ordiska rådet uppm anar N ordiska m inisterrådet att vid fast

ställandet av det samlande program m et för ministerrådets 
verksam het ta hänsyn till följande:

1 .1 det nordiska utbildningssam arbetet bör mot bakgrund av 
den stora ungdomsarbetslösheten särskild vikt läggas vid de 
16— 19-årigas utbildning.
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2. E tt sam lat handlingsprogram  fö r fö rbättrad  språkförståelse i 
N orden och i det nordiska sam arbetet bör snarast föreläggas 
N ordiska rådet.

3. E tt m inisterrådsförslag om utvidgat nordiskt radio- och TV- 
sam arbete bör föreläggas N ordiska rådet.

4. De nordiska folkrörelserna bör beredas m öjlighet till fast m ed
verkan i det nordiska kultursam arbetet. D ärvid bör särskild 
vikt läggas vid ungdomssamarbete.

Stockholm den 19 januari 1978

A im o  A jo  (Sd) Jo Benkow (H)

N iels Bollm ann (CD) K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

Trygve Bratteli (A ) R o lf Fjeldvær (A)

Gylf i  Þ . Gislason (A ) Svend Haugaard (R V )
Förman

Elsi Hetemäki-O lander (K ok) Karl-Erik H äll (s)

Sture Palm (s) Kaarina Peltola (Skdl)

Ingrid Sundberg (m) Per O lof Sundm an (c)

M arjatta Väänänen (K)

B IL A G A  6

Betänkande av Nordiska rådets juridiska utskott över ministerråds- 
forslaget

Til juridisk udvalg er henvist dele af ovennævnte ministerrådsförslag, 
som er behandlet af udvalget den 23.— 24. januar 1978 i Stockholm.

1. M inist errådsforslaget

I  ministerrådsförslag B 24 henstiller N ordisk M inisterråd, at Nordisk 
R åd udtaler sig om det tilsendte program forslag fo r Nordisk M inister
råd.

M inisterrådet indledte arbejdet m ed et sådant program  i foråret 
1976. Retningslinjerne fo r arbejdet blev forelagt fo r de nordiske stats
m inistre i decem ber 1976. Statsministrene fandt, a t behovet var til 
stede fo r at udarbejde et sammenhængende program  fo r hele det nor
diske samarbejde.

M inisterrådets forslag blev behandlet på statsministrenes møde den
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7. decem ber 1977, og det blev konstateret, a t program m et vil lette en 
fremtidig koordinering mellem de forskellige sam arbejdssektorer. D et 
praktiske arbejde inden fo r m inisterrådets ram m er vil blive baseret på 
sektorprogram m er. I oversendelsesbrevet fra  m inisterrådet udtales det, 
a t hensigten m ed det nu  foreliggende program  er a t give et helheds
billede af arbejdet hidtil, og at trække visse retningslinjer op for det 
fremtidige samarbejde.

2. Juridisk udvalg

Juridisk udvalg er form entlig det af N ordisk Råds udvalg, for hvis 
arbejdsom råde ministerrådets forslag vil få  m indst direkte betydning. 
D et kan im idlertid ikke overraske, a t program m et koncentrerer sig om 
de store samfundspolitiske og sam fundsøkonomiske samarbejdsopgaver. 
Overskrifterne til de enkelte afsnit giver klart udtryk herfor —  Øko
nomisk samarbejde, Arbejdslivet, Tryghed for alle, U dform ningen af 
miljøet, U ddannelse, Forskning og ku ltur sam t N orden og omverdenen.

Juridisk udvalg har vurderet forslaget ud  fra  tre  synsvinkler:
1) En vurdering af program forslaget i relation til det retsgrundlag, 

det nordiske sam arbejde hviler på,
2) E n  vurdering af de sagsområder, som direkte vedrører udvalgets 

arbejdsom råde, og
3) En alm en politisk vurdering.

Juridisk udvalg går ud  fra, at m inisterrådet nøje har vurderet fo r
holdet til Helsingforsaftalen. Juridisk udvalg h ar ikke um iddelbart 
fundet synspunkter i forslaget, som falder uden fo r Helsingforsaftalens 
ordlyd. Forslaget tager således i vidt om fang udgangspunkt i de fo r
muleringer, der forekom m er i Helsingforsaftalen, og det vil næppe 
kræve ændringer i de eksisterende forudsætninger fo r det nordiske sam
arbejde at føre program m et ud i livet.

Om vurderingen af de sagsområder, som direkte vedrører ud 
valgets arbejdsom råde, bemærkes indledningsvis, a t målsætningen for 
sam arbejdet på lovgivningsområdet i overensstemmelse m ed Helsing
forsaftalens ordlyd angives at være dels et fortløbende sam arbejde om 
aktuelle problem er, dels en harm onisering eller så vidt m uligt ensartet 
udform ning af lovgivningen.

Om selve lovgivningssamarbejdet gives der i program forslaget u d 
tryk for følgende vurdering: G ennem  lovgivningssam arbejdet har de 
nordiske lande på centrale om råder nået en betydelig retsenhed. Denne 
udgør en værdifuld basis for kontakterne over grænserne —  på det p ri
vate område, på det økonomiske område, mellem m yndighederne o. s. v. 
Retsenheden har også forbedret m ulighederne for fælles nordisk op
træden i internationale sammenhæng og således givet nordiske syns
punkter større gennemslagskraft.

Juridisk udvalg er enig i denne vurdering.
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F o r de i program m et om talte juridiske sagsområder er det karak
teristisk, a t de allerede er genstand fo r aktuelt nordisk lovgivningssam- 
arbejde og som sådanne figurerer i det nordiske lovgivningsprogram, 
således som dette frem træ der i m inisterrådets beretning om det nordiske 
sam arbejde C 1/1978. M inisterrådets program forslag føjer ikke noget 
nyt til denne fremstilling.

Forslaget fastholder imidlertid på en række centrale om råder den 
prioritering af indsatserne, som juridisk udvalg har m edvirket til at 
frem kalde.

Juridisk udvalg hilser således med tilfredshed den vægt, som m i
nisterrådet lægger på dét konsumentpolitiske arbejde, der inden for 
flere felter stræber mod en generelt bedre varetagelse af konsum en
ternes interesser. D et samme er tilfæ ldet i arbejdet om kring reklame- 
og m arkedsføringsproblemerne.

Juridisk udvalg er også enig m ed m inisterrådet i, a t det er vigtigt, at 
det forberedende lovgivningssamarbejde, så vidt det er muligt, foregår 
parallelt og i fælles nordiske udvalg.

Juridisk udvalg skal på denne baggrund indstille, at Nordisk Råd 
vedtager følgende udtalelse:

N ordisk Råd har ud fra  et juridisk synspunkt ikke indvendinger 
mod den form  og det indhold, som m inisterrådet i sit forslag 
lægger frem  for arbejdet i de kom m ende år. Nordisk R åd skal 
dog understrege den vægt, som rådet lægger på Helsingfors- 
aftalens målsætning om harm onisering af de nordiske landes 
lovgivninger i så vidt omfang, som det er muligt.

Stockholm den 24. januar 1978

E rik Adam sson (s) A strid  Gjertsen (H)
Fung. formand 

Anna-Lisa H yvönen (Skdl) 

Liv Stubberud (A)

Tellervo Koivisto (Sd) 

Lars Werner (vpk)

Håkan Winberg (m)
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Reservation

Undertegnede kan ikke give tilslutning til udvalgets forslag til ud 
talelse om det konsumentpolitiske arbejde. Vi vil understrege betyd
ningen af frihed på reklame- og m arkedsføringsom råderne og ønsker 
derfor specielt a t fremhæve, a t vi m å tage afstand fra  et samarbejde, 
der vil kunne føre til en gennemførelse af ensartede regler for reklam e 
og m arkedsføring i Norden.

Stockholm, den 24. januar 1978

L eif Glensgård (FP) M ogens Voigt (FP)
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B25/S

Ministerrådsförslag
om program för nordiskt samarbete på miljövårdsområdet

(Överlämnat av Nordiska ministerrådet)

D et nordiske samarbeid på m iljøvernom rådet kom inn i organiserte 
form er i 1971 ved opprettelsen av Nordisk kontaktorgan for m iljøvern
spørsmål. I  1973 ble kontaktorganet om dannet til N ordisk embetsmanns- 
kom ité for miljøvernspørsmål. Siden 1974 er det over Nordisk M inister
råds budsjett bevilget m idler til prosjekter på miljøvernområdet.

Retningslinjer for sam arbeidet på m iljøvernom rådet ble trukket opp 
ved opprettelsen av kontaktorganet. I 1972 vedtok M inisterrådet et hand
lingsprogram  for samarbeid på visse om råder, bl. a. for m iljøvernområdet. 
G jennom  fastleggelsen av arbeidsordningen for em betsmannskomitéen 
fo r miljøvernspørsmål i 1973 ble de nordiske samarbeidsoppgaver på 
m iljøvernom rådet ytterligere presisert. I  1974 ble det innført tre nye ar
tikler vedrørende sam arbeidet på miljøvernom rådet i Helsingforsavtalen 
av 1962.

Handlingsprogram m et på m iljøvernom rådet fra  1972 er i hovedsak 
gjennom ført. Nordisk Råd vedtok på sin 25. sesjon følgende uttalelse i 
tilknytning til M inisterrådets beretning fo r 1976:

”E tt reviderat nordiskt handlingsprogram  på m iljövårdsom rådet bör 
u tarbetas till rådets 26:e session.”

Nordisk embetsmannskomité for miljøvernspørsmål har i løpet av 
1977 utarbeidet et forslag til revidert program  for det nordiske samarbeid 
på miljøvernområdet. Forslaget er bearbeidet på grunnlag av rem issut
talelser fra  arbeidsmarkedets parter og et møte 25. oktober 1977 mellom 
Nordisk M inisterråd (miljøvernministrene) og N ordisk Råds sosial- og 
miljøutvalg.

Nordisk M inisterråd (miljøvernministrene) foreslår med dette:
at Nordisk Råd avgir uttalelse om vedlagte forslag til program  for 

det nordiske samarbeid på m iljøvernområdet.

M inisterrådet vil, under hensyn til Nordisk Råds uttalelse, gjøre en
delig vedtak om program m et i 1978.

Oslo, 7. desember 1977
F or Nordisk M inisterråd

Gro Harlem Brundtland  
Miljøvernminister

Olli Bergman 
Generalsekretær
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B IL A G A  1

Program för nordiskt samarbete på miljövårdsområdet

1. Inledning

G runden för det nordiska sam arbetet m ellan regeringarna är den sam- 
arbetsöverenskommelse som 1962 ingicks m ellan D anm ark, F inland, Is
land, N orge och Sverige, det s. k. Helsingforsavtalet, och som 1974 u t
vidgades med tre  artiklar avseende sam arbetet på m iljövårdsom rådet.

Genom  tillkomsten 1971 av N ordiska kontaktorganet fö r miljövårds- 
frågor fick sam arbetet mellan regeringarna och centrala m yndigheter i de 
nordiska länderna en fastare form  på detta område. I sam band m ed in
rättandet 1972 av N ordiska m inisterrådet, som en sam arbetsform  fö r de 
nordiska ländernas regeringar, omvandlades kontaktorganet 1973 till en 
äm betsm annakom m itté under m inisterrådet. 1972 beslöt m inisterrådet 
om  ett handlingsprogram  för sam arbetet på vissa sektorer, bl. a. fö r mil- 
jövårdssektorn.

M ed början 1974 fördelas medel till sam nordiska projekt på miljö
vårdsom rådet från  m inisterrådets allm änna budget.

M ot bakgrund av den hittillsvarande verksamheten, som gett goda re
sultat, har m inisterrådet funnit behov av att u tarbeta ett nytt program  på 
några års sikt fö r fo rtsatt vidare utveckling av samarbetet.

Sam arbetet baseras på de deltagande ländernas nationella politik och 
m åste beakta de internationella förpliktelser som de deltagande länderna 
har gentem ot stater och internationella organisationer u tanför N orden.

Program m et skall utgöra en grund fö r den form aliserade och m er pro- 
jektorienterade delen av det nordiska sam arbete som bedrivs inom minis
terrådets ram . Vid sidan härav förekom m er ett om fattande form ellt och 
inform ellt sam arbete direkt m ellan m yndigheter och institutioner. M i
nisterrådet anser det värdefullt a tt detta  sam arbete fortsätter.

F ör a tt uppnå ett effektivt sam arbete på nordiskt plan bör koordine
ringen av de olika sam arbetsorganens verksam het förstärkas. D etta är 
speciellt viktigt inom  m iljövårdssam arbetet som p. g. a. sin tvärfackliga 
karaktär har anknytningspunkter inom  flera av m inisterrådets ämbets- 
m annakom m ittéer. En effektiv koordinering förutsätter att u tbytet av 
inform ation både mellan kom m ittéerna och övriga sam arbetsorgan effek- 
tiveras.

Av speciell betydelse i detta sam m anhang är arbetsfördelningen mellan 
m inisterrådets organ fö r yttre och inre miljö. Ä m betsm annakom m itténs 
för miljö vårdsfrågor ansvarsom råde om fattar alla frågor som rö r skydd 
och vård av den yttre miljön. Äm betsm annakom m itténs fö r arbetsmiljö
frågor ansvarsom råde om fattar alla faktorer i arbetssituationen som m än
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niskan reagerar fysiskt eller psykiskt på. M inisterrådets handlingsprogram  
fö r arbetsm iljöom rådet fastställdes år 1977. Ansvarsom rådena för äm- 
betsm annakom m ittén för m iljövårdsfrågor och äm betsm annakom m ittén 
för arbetsm iljöfrågor h ar nära anknytning när det gäller förorenings
frågorna, speciellt beträffande buller, hälso- och miljöfarligt avfall och 
produktkontroll.

2. Program för verksamheten

2.1 Allm änt

Program m et utgör grund för m inisterrådets projektorienterade verk
sam het inom  hela det om råde som rö r skydd och vård av den yttre miljön.

Vid prövning av nya projekt skall m ed program m et som grund följande 
kriterier iakttas
—  bredden av intresset bland m edlem sländerna
—  sannolikheten för att projektet skall leda till praktiska resultat
—  samband med planerade eller pågående aktiviteter inom andra inter

nationella organ.
G rundläggande vid prövningen bör vara att sam arbetet skall underlätta 

uppnåendet av gem ensamma miljöpolitiska mål.

2.2 Föreningsfrågor

2.2.1 A llm änt

Den nordiska m iljöskyddskonventionen trädde i kraft den 5 oktober
1976. Enligt konventionens grundläggande bestämmelse skall, vid pröv
ning av tillåtligheten av miljöskadlig verksamhet, störning som sådan 
verksam het kan m edföra i annat fördragsslutande land likställas med 
störning i det egna landet. Tilläm pningen av konventionen kom m er att 
m edföra en fördjupad kontaktverksam het m ellan berörda m yndigheter i 
D anm ark, Finland, N orge och Sverige. M inisterrådet avser att fortlöpan
de följa utvecklingen och ta  de initiativ som erfarenheterna av tilläm p
ningen kan kom m a att kräva.

D en nordiska miljöskyddskonventionen, liksom även samarbetsavtalet 
mellan alla de fem  nordiska länderna, förutsätter materiellt tämligen lik
artade miljöskyddskrav. Projektverksam heten inom  m inisterrådet bör 
m ed hänsyn till detta bl. a. inriktas på sam arbete om det grundläggande 
forsknings- och utredningsarbete som krävs som underlag för beslut om 
åtgärder. G enom  att de beslutande nationella organen har ett sam ordnat 
beslutsunderlag kan arbetet på att successivt få fram  m era enhetliga åt- 
gärdskrav underlättas.

2.2.2 Vattenvård

Sam arbete i vattenvårdsfrågor har hittills bedrivits i begränsad om fatt
ning i N ordiska m inisterrådet. Skälet härtill är bl. a. att arbetet till skydd 
m ot föroreningar av vattenom rådena runt de nordiska ländernas kuster
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bedrivs inom ram en för flera internationella konventioner och bilaterala 
överenskommelser, bl. a. konventionen om skydd av östersjöom rådets 
m arina miljö, Oslo- och Paris-konventionerna rörande dumpning från  
fartyg respektive utsläpp från  land, forskningsavtalet mellan F inland och 
Sverige rörande föroreningsförhållandena i Bottniska viken och avtalet 
mellan D anm ark och Sverige för att skydda Öresund m ot föroreningar. 
E tt särskilt avtal från  1971 m ellan D anm ark, Finland, N orge och Sverige 
har bestäm melser om åtgärder m ot olj ef öroreningar av havet.

Ansvariga m yndigheter i de nordiska länderna sam arbetar vidare rö 
rande åtgärder fö r att fö rbättra  föroreningssituationen i de för de nor
diska länderna gem ensamma vattenom rådena i Östersjön med Bottniska 
viken, Öresund, K attegatt och Skagerack.

Inom  N O RD FO RSK  försiggår ett sam arbete mellan ansvariga m yn
digheter och vattenforskningsinstitut, m ed tyngdpunkten på utveckling 
av övervakningsmetodik och reningsteknologi.

M inisterrådet följer verksam heten fortlöpande i syfte a tt —  i de fall 
det är ändamålsenligt —  ta  initiativ till åtgärder.

2.2.3 L uftvård

Inom  delom rådet luftvård skall arbetet rörande långväga transport av 
luftföroreningar från  den europeiska kontinenten till de nordiska länderna 
fortsätta. Sam verkan skall utgöra ett nordiskt bidrag till det europeiska 
övervakningssystemet som håller på a tt etableras i anknytning till FN :s 
ekonomiska kommission för Europa (ECE). D et nordiska sam arbetet 
syftar dels till att u tarbeta och testa m etoder för provtagning och analys, 
läm pliga att brukas i det europeiska övervakningssystemet, dels till att 
utveckla m etoder för övervakning av den långväga transporten av luft
föroreningar, dels ock till att sam ordna den nordiska delen av ett euro
peiskt nät av mätstationer.

U nder den kom m ande perioden kom m er ett projekt rörande luftföro
reningar i tätortsm iljön att påbörjas. P rojektet ä r  främ st tänkt fö r sam 
ordning av de projekt som bedrivs eller kom m er att initieras nationellt 
beträffande organiska föreningars förekom st m en även för a tt direkt ge
nom föra vissa metodstudier. Såväl fram tagandet av nya analysm etoder, 
sökandet efter potentiella toxiska äm nen som ren m onitoring av specifika 
kolväten är tänkta a tt ingå i projektet. Speciell vikt bör läggas vid analys 
av potentiella cancerfram kallande äm nen som polyarom ater och nitrosa
miner m en andra äm nesgrupper som klorerade kolväten av skilda slag 
skall medtagas.

2.2.4 Buller

Sam arbetet behandlar frågor rörande s. k. omgivningsbuller, främ st 
buller från  trafik  och industriell utrustning, sam t frågor om bullers effek
ter på människan.
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U nder program perioden kom m er det påbörjade forsknings- och utred- 
ningssam arbetet beträffande vägtrafikbuller att fortsätta. Sam arbete kom 
m er att påbörjas beträffande bl. a. flyg och spårbunden trafik.

D et påbörjade arbetet m ed a tt ta  fram  beslutsunderlag fö r a tt u tfärda 
em issionsföreskrifter för högsta tillåtna buller från  industriell utrustning 
skall fullföljas.

D et påbörjade forskningssam arbetet rörande bullers effekter på m änni
skan skall fortsätta.

U töver dessa m era forsknings- och utredningsinriktade insatser avser 
m inisterrådet a tt fördjupa samverkan i fråga om det arbete som krävs för 
a tt u tfärda anvisningar beträffande olika bullrande verksamheter. D etta 
gäller såväl emissions- som immissionsanvisningar.

2.2.5 A vfa ll och återvinning

Sam arbetet avser frågor om renhållning och avfallshantering inklusive 
återvinning u r avfall. Såväl hushållsavfall som industriavfall inbegripes.

U nder perioden skall prioriteras sam arbete om återvinning u r  avfall och 
frågor om miljöfarligt avfall. Dessa frågor h a r nära anknytning till na tu r
resurs- och produktkontrollproblem atiken (jfr. avsnitt 2.5 och 2.3 nedan).

Beträffande återvinning skall problem en behandlas såväl från  avfalls- 
hanteringssynpunkt som från  resurshushållningssynpunkt. Stor vikt skall 
läggas vid m öjligheterna fö r avsättning av m aterial och produkter som 
återvunnits u r  avfall. Även ekonom iska och juridiska problem  beträffande 
återvinning skall studeras.

I fråga om hälso- och m iljöfarligt avfall skall särskilt beaktas m öjlig
heterna till samordning av utnyttjande av i N orden befintliga behandlings- 
anläggningar sam t vid planering av nya anläggningar.

2.3 Produktkontroll

Sam arbetet avser varor som på grund av sin kem iska sam m ansättning 
kan m edföra risker fö r människans hälsa och fö r miljön. Sådant som reg
leras i speciallagstiftning, t. ex. livsmedel, om fattas inte. Kemiska risker 
som främ st är a tt se som yrkeshygieniska problem  behandlas i sam arbetet 
på arbetsmiljöområdet.

E tt konkret sam arbete i projektform  inom om rådet fö r produktkontroll 
h ar inletts under 1977. Projektsam arbetet bör kunna utsträckas till flera 
olika aktiviteter och gälla såväl själva den adm inistrativa kontrollen och 
inform ationen som riskvärderingar av hälso- och miljöfarliga äm nen och 
fram tagande av underlag för riskvärderingar. Eftersom  grunden fö r den 
kem iska produktkontrollen m åste vara kunskap om kemiska äm nens egen
skaper och effekter fäster m inisterrådet i detta sam m anhang speciellt av
seende vid verksam heter som syftar till a tt få fram  sådan inform ation,
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såväl vad gäller åtkom st av befintliga data som fram skaffande av nya data 
genom direkta undersökningar av enskilda ämnen.

Vissa frågor kan även aktualiseras inom ram en för avsnitten 2.7 ”Miljö- 
vårdsforskning” och 2.8 ”Miljö- och resursdata” .

2.4 N aturvård och friluftsliv

I sam arbetet inom  naturvården eftersträvas samordning i fråga om av
sättning av naturskydds- och friluftsom råden sam t i fråga om skydd av 
växter och djur.

M ed utgångspunkt i den på m inisterrådets uppdrag u tarbetade natu r
geografiska regionindelningen av N orden (N U  B 1977: 34) har utarbe
tats ett flerårsprogram  som syftar till a tt upprätta en nordisk lista över 
representativa naturtyper och hotade biotoper i ett antal regioner. V i
dare skall läm nas rekom m endationer om  åtgärder för att rädda de akut 
hotade objekten.

Enligt ett gem ensamt klassifikationssystem har utarbetats en nordisk 
lista över hotade djur- och växtarter i N orden. L istorna skall revideras 
vart annat å r  m ot bakgrund av rapporter från  respektive land. Dessa rap 
porter skall innefatta uppgifter om vilka åtgärder m. m. som vidtagits för 
a tt skydda de hotade artem a. M inisterrådet avser även a tt —  vid behov 
och när det är ändamålsenligt —  genom föra gemensam forsknings- och 
undersökningsverksam het för att klarlägga situationen för vissa arter.

U nder program perioden skall tas upp till behandling frågor om utny tt
jande av naturresurser för friluftsliv över riksgränserna. H äri ingår frågor 
om förutsättningarna för befolkningarna a tt utöva friluftsliv i andra nor
diska länder, belastningen på värdlandets natu r och de egna m edborgarnas 
möjligheter till friluftsliv. Även frågor om  disponering av värdefulla om 
råden för friluftsändam ål utifrån intressen hos befolkningen i intilliggande 
land skall behandlas.

Sam arbetet i fråga om friluftsliv skall bedrivas i nära  kontakt m ed m i
nisterrådets kom m itté för turistfrågor.

2.5 Naturresursfrågor

E tt ökat intresse visas problem  m ed anknytning till tillgång och förbruk
ning av naturresurser. Inom  m inisterrådets arbete m ed ”Nordisk råvaru- 
och resursutredning” (N U  A  1977:14) behandlas problem  u tifrån  ett 
önskemål att uppnå ett m er effektivt utnyttjande av de samlade nor
diska resurserna. De resurser som behandlas är de som är ekonomiskt 
exploaterbara. Tyngdpunkten ligger på energiresurser, m ineraler, skogs- 
bruksråvaror, fisk och liknande.

M inisterrådet anser att naturresursfrågorna, som hittills h ar behandlats 
i tämligen liten utsträckning inom ram en fö r m iljövårdssam arbetet, i fo rt
sättningen bör ägnas större uppm ärksam het. De frågor som därvid bör 
behandlas torde främ st anknyta till m etoder för systematisering av
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analys av naturresursförhållanden för sådana resurser som m ark, vatten, 
sand, grus och torv, m. m. Av speciell betydelse är energifrågorna värde
rade i m iljösammanhang. Verksam heten bör inledas m ed en förstudie.

2.6 Ekologisk kunskap i samhällsplanering

I alla de nordiska länderna har m yndigheterna k lart u tta la t principen 
att samhällsplaneringen bör utgå från  en ekologiskt riktig användning av 
naturresurserna och med iakttagande av de naturliga gränserna för m änni
skans verksamhet.

Lokalisering av m iljöfarlig industri i de nordiska länderna kräver ofta 
om fattande utredningar om miljökonsekvenserna. E tt sam arbete om  u t
veckling av konsekvensanalysmodeller skall inledas.

Behovet av inventerings- och kartläggningsm etoder m ed vilka m an kan 
uppskatta ett områdes naturliga förutsättningar fö r olika aktiviteter är 
stort i alla de nordiska länderna. Även i dessa frågor skall ett samarbete 
övervägas.

2.7 M iljövårdsforskning

I varje land bedrivs forskning för a tt identifiera och åtgärda m iljö
problem. De resurser som varje land kan avsätta fö r m iljövårdsforskning 
är begränsade varför det är rationellt a tt d ra  ny tta av varandras resurser. 
Sam arbetsform em a varierar och kan avse t. ex. utbyte av forskningsresul
tat, arbetsfördelning och gem ensamma projekt.

Genom  N O RD FO RSK  bedriver de nationella tekniska forskningsråden 
(motsv.) sedan länge ett om fattande, huvudsakligen projektinriktat sam 
arbete på miljövårdsområdet. Verksam heten om fattar såväl egentlig miljö- 
vårdsteknisk forskning och utveckling, som bakgrundsforskning m ed tek
nologiska aspekter eller perspektiv.

Enligt beslut av m inisterrådet i februari 1974 har påbörjats ett miljö- 
vårdsforskningssamarbete under äm betsm annakom m ittén fö r m iljövårds
frågor. M inisterrådet anser a tt sam arbetet skall fortsätta. Sam arbetet skall 
avse tilläm pad miljövårdsforskning och i första hand söka tillgodose miljö- 
vårdsförvaltningens behov av sådan forskning. Verksam heten skall inrik
tas på a tt efter behov sam ordna planering av huvudsakligen nationellt fi
nansierad forskning.

2.8 M iljö- och resursdata

Sam arbetet syftar till a tt utveckla det hjälpm edel för m iljövårdsarbetet 
som dokum entations- och inform ationsservice utgör. D elom rådet om 
fattar data om  föroreningar, produktkontroll och naturresurser. I  verk
sam heten behandlas bl. a. regler fö r insamling av miljö- och resursinfor
m ation, bearbetning, analys och presentation av data, utredningar och
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metodstudier, dokum entations- och biblioteksservice och internationellt 
samarbete.

M inisterrådet fäster stor vikt vid sam arbetet i frågor om  övervakning 
av miljökvalitet, varvid det bör eftersträvas att göra det möjligt a tt studera 
miljökvaliteten i N orden som helhet.

M inisterrådet fäster även stor vikt vid en sam verkan om  de praktiska 
insatser som de nordiska länderna m åste göra inom ram en fö r det inform a- 
tionssam arbete som bedrivs i F N :s m iljövårdsprogram  och som går under 
samlingsbegreppet Earthw atch.

Inom  delom rådet skall även aktiva insatser göras för förbättring av ut- 
växling av inform ation och dokum entation om m iljöförhållanden och 
kemiska ämnens effekter.

2.9 M iljövårdsutbildning

N ordiskt sam arbete om miljövårdsutbildning bedrivs huvudsakligen 
inom ram en för det nordiska kultursam arbetet. Sam arbetet inom ram en 
för sakom rådet m iljövård kom m er a tt begränsas till direkt yrkesanknuten 
miljövårdsutbildning.

2.10 Internationellt samarbete

De nordiska länderna har i allm änhet ett inform ellt sam råd i anslutning 
till deltagande i internationellt utom nordiskt m iljövårdssam arbete. Sam
rådet syftar till ömsesidig orientering och så långt som möjligt till sam 
ordning av ländernas uppfattningar.

D e nordiska ländernas deltagande i internationellt m iljövårdsarbete 
m edför vidare ofta a tt de m åste bidra m ed praktiska insatser t. ex. u tred 
ningar. I vissa fall h a r det visat sig ändamålsenligt att de nordiska länderna 
samverkat fö r a tt lösa sådana praktiska uppgifter. Exem pel på samverkan 
som redan påbörjats är metodutveckling inom ram en för det europeiska 
systemet för övervakning av luftföroreningar inom  F N :s ekonom iska 
kommission fö r E uropa (jfr. p. 2.2). Samnordisk insats på detta om råde 
kom m er även i fortsättningen a tt vara ett högt p rioriterat område.

Inom  ram en fö r m inisterrådets verksam het på m iljövårdsom rådet skall 
även i fortsättningen —  i de fall det är ändamålsenligt —  sam verkan ske 
vid genom förandet av praktiska insatser som krävs av de nordiska län
derna inom F N :s m iljöprogram  (UN EP), F N :s ekonom iska kommission 
för E uropa (ECE), E uroparådet och O rganisationen fö r ekonom isk u t
veckling och sam arbete (OECD), regionala kommissioner till skydd m ot 
föroreningar av havet, m. fl.

2.11 Sam m anfattande prioritering

U nder de senaste åren har projektverksam het bedrivits i fråga om luft
vård, vattenvård, buller, avfall, produktkontroll, naturvård, miljö- och 
resursdata och forskning. Projektverksam heten skall även i fortsättningen
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bedrivas på dessa om råden liksom på de nya aktualiserade om rådena som 
friluftsliv, naturresursfrågor och ekologisk kunskap i samhällsplaneringen. 
I första hand skall satsningar göras på om rådena luftvård, buller, p rodukt
kontroll, avfall och återvinning, naturresursfrågor och naturvård.

3. Genomförande av programmet

Ä m betsm annakom m ittén för m iljövårdsfrågor ansvarar under m inister
rådet fö r a tt ta  fram  förslag till och genom föra projekt fö r a tt förverkliga 
program m ets intentioner. K om m ittén skall bl. a. upprätta  en åtgärdsför- 
teckning m ed utgångspunkt i program m et. Förteckningen b ö r om fatta 
flera år och bör revideras årligen i sam band m ed att kom m ittén utarbetar 
budgetprogram  för det kom m ande året.

B IL A G A  2

Preliminär åtgärdsförteckning för det nordiska samarbetet på miljö
vårdsområdet

Ä m betsm annakom m ittén för m iljövårdsfrågor har med utgångspunkt 
i sitt den 13— 15 juni 1977 utarbetade förslag till program  för det nor
diska sam arbetet på m iljövårdsom rådet u tarbetat föreliggande prelim i
nära förteckning över planerade åtgärder och projekt under en fem års
period. E n  definitiv förteckning beslutes av kom m ittén n är m inister
rådet (miljöministrarna) slutligt fastställt program m et (beräknas ske 
våren 1978).

Tanken är att åtgärdsförteckningen skall revideras i samband med 
att kom m ittén u tarbetar årliga budgetprogram . Vad som kom m er att 
kunna genom föras är beroende bl. a. av de medel som tilldelas från 
m inisterrådets budget.

I  förteckningen har med x utm ärkts vilka år en aktivitet planeras. 
Aktiviteten kan avse planering eller genom förande. G enom förandet in
nebär i de flesta fall behov av medel från  ministerrådets budget. Teck
net (x) anger att viss osäkerhet råder om aktiviteten kan eller bör ge
nom föras. I  denna prelim inära förteckning har satts (x) för de två se
naste åren d. v. s. 1980 och 1981.
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1. Föroreningsfrågor 
Allmänt
— Rapport om erfarenheterna av tillämp

ningen av den nordiska miljöskyddskon
ventionen (vartannat år) x x

— Utredning om uppnådda resultat beträf
fande samordning och harmonisering
av miljövårdsåtgärder x

Vattenvård
— Samordning av forskning och under

sökningsverksamhet om förorenings-
situationen i Skagerack och Kattegatt x x x (x) (x) 

Luftvård
— övervakningssystem för luftförore

ningar. Utveckling av metoder för att 
mäta och analysera långväga transpor
terade föroreningar. Samarbetet bedrivs 
som ett gemensamt nordiskt bidrag till 
det europeiska övervakningssystemet
för luftföroreningar x x x (x) (x)

— Samarbete i fråga om luftföroreningar
i tätortsmiljön x x (x) (x)

Buller
— Vägtrafik, bl.a. utvärdering av buller-

reducerande åtgärder x x x (x) (x)
— Flygtrafik, bl.a. avseende beräknings

metoder x x (x) (x)
— Spårbunden trafik x x (x) (x)
— Samarbete för att ta fram faktaunderlag 

för bestämmelser/riktlinjer för högsta 
tillåtna buller från industriell utrustning
bl.a. x x x (x) (x)
— kompressorer
— fläktar
— tryckluftsverktyg
— grävmaskiner
— anläggningsmaskiner (dumpers, 

dozers)
— hjullastare
— gräsklippare

— Utarbeta förslag till bestämmelser/
riktlinjer för högsta tillåtna bullernivå (x) x (x) (x)

— Forskningssamarbete om bullers
effekter på människan x x (x)

— Gemensamt ta fram faktaunderlag för 
bestämmelser/riktlinjer rörande buller- 
immission från fasta anläggningar
såsom x x (x) (x)
— industrianläggningar
— byggplatser
— skjut banor
— motorsportbanor

Renhållning och avfall
— Fortlöpande information om behand- 

lingsanläggningar för problemavfall i 
Norden. Informationsverksamheten är
anknuten till Nordiska avfallsbörsen x x x (x) (x)

— Utredning om vilka särskilda avfalls
typer som lämpar sig för gemensam
behandling x

— Förstudie för att utröna förutsättningar
för samarbete om återvinning ur avfall x

1977 1978 1979 1980 1981
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— Genomförande av åtgärder, bl.a. under
sökningar om användningsområden för
återvunna produkter x (x) (x)

2. Produktkontroll
— Undersökningsresurser för produkt

kontroll. Handbok över tillgängliga 
resurser i form av experter och labora
torier x

— Samarbete vid utnyttjande och utbygg
nad av undersökningsresurserna x (x) (x)

— Normer för produkttillverkning inom 
den kemisk-tekniska branschen (good
manufacturing practice) x x (x)

— Produktrelaterad information hos myn
digheterna x (x) (x)

— Produktundersökningar. Samarbete, 
t.ex. i form av arbetsfördelning, beträf
fande undersökningar av enskilda äm
nen eller grupper av ämnen — såväl 
laboratorieundersökningar som sam
manfattning av litteratur x x (x) (x)

— Övriga åtgärder, bl.a. rörande kemiska
ämnens egenskaper och effekter x x (x) (x)

3. Naturvärd och friluftsliv
— Representativa naturtyper. Upprätta en 

förteckning över representativa resp. 
hotade naturtyper i Norden. Urvalet
görs efter en enhetlig metod x x x (x) (x)

— Hotade djur- och växtarter i Norden.
Revidera vartannat år den 1977 fram
tagna listan över hotade djur- och växt
arter i Norden x x

— Vid behov utföra eller samordna utred
ningar att klarlägga status för enskilda
arter x (x)

— Studie av förutsättningarna för befolk
ningarna att utöva friluftsliv i andra 
nordiska länder, belastningen på värd
landets natur och på de egna medbor
garnas möjligheter till friluftsliv (x) x (x) (x)

4. Naturresursfrågor
— Förstudie (x)
— Genomförande av projekt, exempelvis 

metodstudier för naturresursräken
skaper x (x) (x)

5. Ekologisk kunskap i samhällsplaneringen
— Förstudie x x
— Utarbetade av gemensamma metoder 

och principer för uppgörande av kon
sekvensanalyser vid förläggning av mil
jöfarlig verksamhet och andra större an-
läggningsprojekt x (x) (x)

6. Miljövårdsforskning
— Samarbete mellan miljövårdsforsknings- 

administrationerna, främst på plane
ringsstadiet x x x (x) (x)

1977 1977 1979 1980 1981
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— Polycykliska aromatiska hydrokarboner
(PAH) x x x (x)

— Symposium om genbanker x x

7. Miljö- och resursdata
— Regler för insamling av miljö- och

resursinformation
— Karakterisering av miljödata

— Internationellt samarbete
— Förstudie om möjligheterna till 

samverkan för att effektivisera för
hållandet till UNEP:s Earthwatch 
speciellt däri ingående informations 
system IRS (International Referral 
System for Sources of Environ- 
mental Information)

— Övervakning av miljökvalitet

1977 1978 1979 1980 1981

B IL A G A  3

Betänkande av Nordiska rådets social- och miljöutskott över minis- 
terrådsförslaget

Till social- och miljöutskottet har överläm nats ett ministerrådsförslag 
om program  för nordiskt samarbete på m iljövårdsom rådet, innebärande 
en revision av 1973 års handlingsprogram . E tt utkast till detta program , 
som presenterats för utskottet vid dess m öte i Beitostölen den 10 augusti
1977, behandlades vid ett gemensamt m öte mellan social- och m iljöut
skottet och m iljövårdsm inistrarna den 25 oktober 1977.

M inisterrådsforslaget slutbehandlades vid utskottets m öte den 19 
januari 1978. K om pletterande upplysningar lämnades vid detta möte av 
avdelningschef Osmo Kaipainen och konsulent M orten Thornquist.

1. Inledning

E tt första handlingsprogram  på det miljöpolitiska om rådet fram lades 
till N ordiska rådets session i Oslo 1973. D et om fattade tre huvuddelar, 
nämligen

—  beslut om ingående av en nordisk miljöskyddsöverenskommelse
—  sam arbetsåtgärder i fråga om den yttre miljön
—  nordiskt organ för arbetsm iljöfrågor

E tt särskilt handlingsprogram  för arbetsm iljöom rådet fram lades till 
1977 års session.

D en nordiska m iljöskyddskonventionen undertecknades i oktober
1976 och Helsingforsavtalet utvidgades 1974 m ed tre artiklar om miljö-

X x

x
x (x) (x)
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vårdssam arbete. D e i program m et innefattade sam arbetsåtgärderna i 
fråga om  den y ttre  m iljön avsåg bl. a. föroreningssituationen i Östersjön, 
Öresund, Skagerack och Kattegatt, avfallshantering, buller, miljövårds
utbildning, miljövårdsforskning, åtgärder för att m inska utsläppen av 
svaveldioxid i luften, luftföroreningar genom bilavgaser, samt naturfred
ning och friluftsliv. D e tre  förstnäm nda sam arbetsom rådena gavs hög 
prioritet.

N ordiska rådet uttalade i sitt y ttrande över C l/1973 på förslag av 
socialpolitiska utskottet sin tillstyrkan av m inisterrådets beslut avse
ende handlingsprogram m ets miljövårdsavsnitt a tt ingå en nordisk mil- 
jöskyddsöverenskommelse, vidta sam arbetsåtgärder om den yttre mil
jön samt upprätta ett nordiskt organ fö r arbetsm iljöfrågor. Tillväga
gångssättet vid harm oniseringen av nordiska m iljövårdsregler borde 
em ellertid preciseras. Avtal borde ingås med övriga strandstater om 
vidgande av åtgärder för bekäm pning av föroreningen i Östersjön. N or
diska kontaktorganet fö r m iljövårdsfrågor borde ges förstärkta sekre- 
tariatsresurser. D e av m iljöskyddskonventionen föranledda förändring
arna i Helsingforsavtalet borde göras efter förslag i särskild ordning 
från  de nordiska regeringarna.

Dessa önskemål från  utskottet h a r uppfyllts genom sam arbetet under 
åren efter 1973. V id sin genomgång av C l/1977 fann social- och m iljö
utskottet, a tt det nordiska sam arbetet på m iljövårdsom rådet på relativt 
kort tid uppnått en betydande bredd. F ö r a tt få  till stånd en systematisk 
genomgång av hela detta sam arbetsfält borde en revision av 1973 års 
handlingsprogram  övervägas. P å utskottets förslag uttalade N ordiska 
rådet i sitt y ttrande över C l, a tt ett reviderat nordiskt handlingspro
gram  på m iljövårdsom rådet borde utarbetas till rådets 26:e session.

2. Ministerrådsforslaget B 25/s

N ordiska m inisterrådet överläm nade vid utskottets m öte i Beitostölen 
den 10 augusti 1977 för förtrolig kännedom  till N ordiska rådet e tt u t
kast till nordiskt program  på m iljövårdsom rådet daterat den 21 juni
1977. D etta utkast var identiskt m ed det som sänts u t på remiss till 
arbetsm arknadens parter. Sedan remissvaren från arbetsm arknadens 
parter inkomm it (beträffande dessa se under punkten 5 nedan) hölls ett 
m öte i Oslo den 25 oktober 1977 mellan N ordiska m inisterrådet —  mil- 
jövårdsm inistram a och social- och miljöutskottet. På grundval av de 
synpunkter som fram kom m it dels i rem issyttrandena dels vid m ötet 
mellan m inisterrådet och utskottet har ett m inisterrådsförslag överläm 
nats till N ordiska rådet med begäran om rådets yttrande.

M inisterrådsforslaget består tekniskt sett av två delar: dels en skri
velse, som utgör det egentliga ministerådsförslaget, dels N ordiska äm- 
betsm annakom m ittén för miljövårdsfrågor: förslag till program  för det
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nordiska sam arbetet på m iljövårdsom rådet. M inisterrådet kommer, med 
beaktande av N ordiska rådets synpunkter, att fatta  slutligt beslut om 
program m ets utform ning under 1978.

F ör kännedom  har därtill till m inisterrådsförslaget fogats en åtgärds- 
förteckning fö r vilken äm betsm annakom m ittén också bär ansvaret. D en
na åtgärdsförteckning är form ellt sett ej a tt betrakta som en del av 
m inisterrådsförslaget. D en form ella uppläggningen är därm ed den
sam m a som kom till användning vid behandlingen av m inisterrådsför- 
slagen B 18 Is om nordiskt program  för arbetsm arknadssam arbete och 
B 19Is om nordiskt handlingsprogram  på arbetsm iljöom rådet.

3. Å m betsm annakom m itténs programförslag

3.1. Inledande avsnitt

I det inledande avsnittet har ett par nya stycken införts efter remiss
behandlingen och överläggningarna med utskottet den 25 oktober 1977. 
I detta avsnitt konstateras sålunda, att för att uppnå ett effektivt sam
arbete på nordiskt plan bör koordineringen av de olika samarbetsorga- 
nens verksam het förstärkas. D etta är speciellt viktigt inom miljövårds- 
sam arbetet som p. g. a. sin tvärfackliga karaktär h ar anknytningspunk
ter inom flera av m inisterrådets äm betsm annakom m ittéer. En effektiv 
koordinering förutsätter att utbytet av inform ation både mellan kom 
m ittéerna och övriga sam arbetsorgan effektivieras.

Av speciell betydelse i detta sam m anhang är arbetsfördelningen mel
lan ministerrådets organ fö r yttre och inre miljö. Ä m betsm annakom 
m ittén för m iljövårdsfrågor handhar frågor som rö r den yttre miljön. 
Åm betsm annakom m itténs fö r arbetsm iljöfrågor ansvarsom råde om fattar 
alla faktorer i arbetssituationen som m änniskan reagerar fysiskt eller 
psykiskt på. A nsvarsom rådena för äm betsm annakom m ittén för miljö
vårdsfrågor och äm betsm annakom m ittén för arbetsm iljöfrågor har nära 
anknytning när det gäller föroreningsfrågorna, speciellt beträffande 
buller, hälso- och miljöfarligt avfall och produktkontroll.

I övrigt sägs i det inledande avsnittet, a tt program m et skall utgöra 
en grund för den formaliserade och m er projektorienterade delen av det 
nordiska sam arbetet som bedrivs inom ministerrådets ram . Vid sidan 
härav förekom m er ett om fattande form ellt och inform ellt samarbete 
direkt mellan myndigheter och institutioner.

Vid prövning av nya projekt skall följande tre kriterier iakttas

—  bredden av intresset bland m edlem sländerna
—  sannolikheten för att projektet skall leda till praktiska resultat
—  samband med planerade eller pågående aktiviteter inom andra inter

nationella organ.

V idare säges, att grundläggande vid prövningen bör vara att sam
arbetet skall underlätta uppnåendet av gem ensamma miljöpolitiska mål.
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3.2. Föroreningsfrågor

Tilläm pningen av den nordiska m iljöskyddskonventionen kom m er att 
m edföra en fördjupad kontaktverksam het mellan berörda myndigheter. 
M inisterrådet avser a tt fortlöpande följa utvecklingen och ta  de initiativ 
som erfarenheterna av tilläm pningen kan kom m a att kräva.

V idare framhålles, a tt m iljöskyddskonventionen förutsätter tämligen 
likartade miljöskyddskrav. Projektverksam heten inom  m inisterrådet bör 
med hänsyn till detta bl. a. inriktas på samarbete om  det grundläggande 
forsknings- och utredningsarbete som krävs som underlag för beslut om 
åtgärder.

3.2.1. Vattenvård

Sam arbete i vattenvårdsfrågor har hittills bedrivits i begränsad om 
fattning i N ordiska ministerrådet. Skälet härtill ä r  bl. a. att arbetet till 
skydd mot föroreningar av vattenom rådena run t de nordiska ländernas 
kuster bedrivs inom ram en för flera internationella konventioner och 
bilaterala överenskommelser.

Sam arbetet förs vidare mellan ansvariga m yndigheter och inom 
NO RD FORSK, i sistnämnda fall med tyngdpunkten på utveckling av 
övervakningsmetodik och reningsteknologi.

M inisterrådet följer verksam heten fortlöpande i syfte att —  i de fall 
det är ändamålsenligt —  ta initiativ till åtgärder.

3.2.2. Luftvård

D et 1975 påbörjade projektet rörande långväga transport av lu ft
föroreningar från den europeiska kontinenten till de nordiska länderna 
skall fortsätta. Samverkan skall u tgöra ett nordiskt bidrag till det euro
peiska övervakningssystemet som håller på att etableras i anknytning 
till FN :s ekonom iska kommission för E uropa (ECE).

I program m et aviseras fö r 1978 ett projekt rörande luftföroreningar 
i tätortsm iljön. Projektet avser främ st sam ordning av de projekt som 
bedrivs eller kom m er att initieras nationellt beträffande organiska för
eningars förekom st m en även att direkt genom föra vissa metodstudier. 
F ram tagandet av nya analysm etoder och sökande efter potentiella gif
tiga äm nen är tänkta att ingå i projektet. Speciell vikt bör enligt p ro
gram m et läggas vid analys av potentiella cancerfram kallande äm nen 
som polyarom ater och nitrosam iner, m en andra äm nesgrupper som klo
rerade kolväten av skilda slag skall medtagas.

3.2.3 Buller

Frågan  om trafikbuller behandlas av rådets trafikutskott. U nder p ro
gram perioden kom m er det påbörjade forsknings- och utredningssam-
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arbetet beträffande vägtrafikbuller att fortsätta. Samarbete kom m er att 
påbörjas beträffande bl. a. flyg och spårbunden trafik.

Påbörjat arbete med att ta fram  beslutsunderlag för att u tfärda emis- 
sionsföreskrifter för högsta tillåtna buller från  industriell utrustning 
liksom forskningssam arbete rörande bullers effekter på m änniskan skall 
fullföljas. De står på åtgärdsförteckningen upptagna för 1978.

U töver dessa m era forsknings- och utredningsinriktade insatser avser 
m inisterrådet att fördjupa samverkan i fråga om det arbete som krävs 
för att u tfärda anvisningar beträffande olika bullrande verksamheter. 
D etta gäller såväl emissions- som immissionsanvisningar.

3.2.4. A vfa ll och återvinning

D etta avsnitt kallades i det tidigare förslaget ” Renhållning och av
fall” . E fter överläggningarna med utskottet har rubriken ändrats och 
två meningar lagts till. Sålunda erinras nu om att återvinningsfrågor och 
frågor om miljöfarligt avfall har nära anknytning till naturresurs- och 
produktkontrollproblem atiken. Beträffande återvinning säges att p ro
blemen skall behandlas såväl från  avfallshanteringssynpunkt som från 
resurshushållningssynpunkt. Såväl hushållsavfall som industriavfall in
begrips. U nder program perioden skall prioriteras sam arbete om åter
vinning ur avfall och frågor om miljöfarligt avfall. Beträffande återvin
ning skall tyngdpunkten läggas vid m öjligheterna för avsättning av 
m aterial och produkter som återvunnits u r avfall. Även ekonom iska och 
juridiska problem  beträffande återvitining skall studeras. I fråga om 
miljöfarligt avfall skall särskilt beaktas m öjligheterna till samordning 
av utnyttjande av i N orden befintliga behandlingsanläggningar samt av 
investeringar i nya anläggningar.

3.3. Produktkontroll

Sam arbetet avser varor som på grund av sin kemiska sammansättning 
kan m edföra risker för människans hälsa och för miljön, med undantag 
av sådana som regleras i speciallagstiftning, t. ex. livsmedel. Kemiska 
risker som främ st är att se som yrkeshygieniska problem behandlas i 
sam arbetet på arbetsm iljöom rådet. Projektsam arbetet inleddes 1977 och 
bör enligt program m et kunna utökas till flera olika typer av verksam 
het, såväl adm inistrativ kontroll och inform ation som riskvärderingar 
och fram tagande av underlag för riskvärderingar. D å produktkontroll 
grundas på kunskap om kemiska ämnens egenskaper och effekter fäster 
ministerrådet speciellt avseende vid åtgärder för att få fram  sådan in
formation. 3 nya projekt planeras till 1978.

3.4. N aturvård och friluftsliv

Samordning eftersträvas i fråga om avsättning av naturskydds- och 
friluftsom råden samt i fråga om skydd av växter och djur.
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I  enlighet med rådets rek. n r 28/1974 om  skydd av naturtyper och 
biotoper av gemensamt nordiskt intresse har på m inisterrådets uppdrag 
utarbetats en naturgeografisk regionindelning av N orden och därefter 
ett flerårsprogram  som syftar till a tt upprätta en nordisk lista över re 
presentativa naturtyper och hotade biotoper i ett antal regioner. Avsik
ten är a tt kom m a fram  till rekom m endationer om  åtgärder för att rädda 
de akut hotade objekten.

Enligt ett gem ensamt klassifikationssystem har utarbetats en nordisk 
lista över hotade djur- och växtarter i N orden. L istorna skall revideras 
vart annat år. M inisterrådet avser även att vid behov genom föra gem en
sam forsknings- och undersökningsverksam het för a tt klarlägga situa
tionen för vissa arter.

U nder program m et skall även tas upp frågor om  utnyttjande av na
turresurser för friluftsliv över riksgränserna, bl. a. vad avser förutsätt
ningarna fö r befolkningarna a tt utöva friluftsliv i andra nordiska län
der, belastningen på värdlandets natu r och de egna m edborgarnas m öj
ligheter till friluftsliv. Sam arbetet skall bedrivas i nära kontakt med 
m inisterrådets kom m itté för turistfrågor.

3.5. Naturresursfrågor

D et erinras om den nordiska råvaru- och resursutredningen (NU  
1976: 26), som behandlar ekonom iskt exploaterbara resurser som energi
resurser, m ineraler, skogsbruksråvaror, fisk och liknande.

M inisterrådet anser a tt naturresursfrågor även bör tas upp inom ra 
men fö r miljövårdsarbetet. D e frågor som därvid bör behandlas torde 
främ st anknyta till m etoder fö r systematisering av analys av naturre
sursförhållanden för sådana resurser som m ark, vatten, sand, grus och 
torv, m. m. Verksam heten bör inledas m ed en förstudie.

3.6. Ekologisk kunskap i samhällsplaneringen

D et erinras om att m yndigheterna i alla de nordiska länderna klart 
uttalat principen, a tt samhällsplaneringen bör utgå från  en ekologisk 
riktig användning av naturresurserna och m ed iakttagande av de natu r
liga gränserna för människans verksamhet.

Som exempel nämnes, a tt lokalisering av miljöfarlig industri i de nor
diska länderna ofta kräver om fattande utredningar om  miljökonsekven
serna. E tt sam arbete om utveckling av konsekvensanalysmodeller skall 
inledas 1979. Sam arbete skall övervägas beträffande inventerings- och 
kartläggningsm etoder m ed vilka m an kan uppskatta ett om rådes natu r
liga förutsättningar för olika aktiviteter.

3.7. M iljövårdsforskning

D et erinras om att de resurser som varje land kan avsätta fö r miljö-
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vårdsforskning är begränsade varför det är rationellt att d ra nytta av 
varandras resurser. Sam arbetsform erna varierar och kan avse t. ex. u t
byte av forskningsresultat, arbetsfördelning och gem ensamma projekt. 
V idare erinras om arbetet inom  NORD FO RSK .

1974 påbörjades ett m iljövårdsforskningssam arbete under ämbets- 
m annakom m ittén. M inisterrådet anser att sam arbetet skall fortsätta. 
Sam arbetet skall avse tilläm pad miljövårdsforskning och i första hand 
söka tillgodose miljö vårdsförvaltningens behov av sådan forskning. 
Verksam heten skall inriktas på att efter behov sam ordna planeringen 
av huvudsakligen nationellt finansierad forskning. Bland de konkreta 
projekten kan näm nas, att ett symposium om genbanker skall hållas år 
1978.

3.8. M iljö- och resursdata

Sam arbetet syftar till a tt utveckla dokum entations- och inform ations
service vad gäller data om föroreningar, produktkontroll och naturre
surser. Verksam heten avser bl. a. regler för insamling av miljö- och 
resursinform ation, bearbetning, analys och presentation av data, u tred
ningar och m etodstudier, dokum entations- och biblioteksservice och 
internationellt samarbete.

Vad gäller nya projektom råden uttalas att m inisterrådet fäster stor 
vikt vid sam arbetet i frågor om övervakning av miljökvalitet, varvid det 
bör eftersträvas att göra det möjligt att studera m iljökvaliteten i N or
den som helhet.

M inisterrådet fäster även stor vikt vid en sam verkan om de praktiska 
insatser som de nordiska länderna måste göra inom ram en för det in- 
form ationssam arbete som bedrivs i FN :s m iljövårdsprogram  och som 
går under samlingsbegreppet Earthw atch. P rojekt förutses under 1979 
inom dessa båda nya områden.

3.9. M iljövårdsutbildning

N ordiskt sam arbete om m iljövårdsutbildning bedrivs huvudsakligen 
inom ram en för det nordiska kultursam arbetet. Sam arbetet inom miljö
vårdsprogram m et kom m er att begränsas till direkt yrkesanknuten miljö
vårdsutbildning.

3.10 Internationellt samarbete

Inform ellt sam råd äger rum  i anslutning till deltagande i internatio
nellt utom nordiskt miljövårdssamarbete. Sam rådet syftar till ömsesidig 
orientering och så långt möjligt till samordning av de nordiska länder
nas uppfattningar.

O fta bidrar de nordiska länderna m ed praktiska insatser, t. ex. u tred
ningar, i vissa fall i samverkan som t. ex. sker vid metodutveckling inom
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ram en för det europeiska systemet för övervakning av luftföroreningar 
inom  F N :s ekonom iska kommission för Europa. —  E fter överläggning
arna med utskottet har en mening tillagts enligt vilken samnordisk in
sats på detta om råde även i fortsättningen kommer att vara ett högt 
prioriterat område. Inom  ram en för m inisterrådet skall även i fo rtsätt
ningen —  i de fall det är ändamålsenligt —  samverkan ske vid genom 
förandet av praktiska insatser inom F N :s m iljöprogram  (UN EP), FN :s 
ekonom iska kommission för E uropa (ECE), E uroparådet och Organisa
tionen för ekonomisk utveckling och sam arbete (OECD), regionala 
kommissioner till skydd m ot föroreningar av havet m. fl.

3.11. Sam m anfattande prioritering

U nder de senaste åren har projektverksam het bedrivits i fråga om 
luftvård, vattenvård, buller, avfall, produktkontroll, naturvård, miljö- 
och resursdata och forskning. Projektverksam heten skall även i fo rtsätt
ningen bedrivas på dessa om råden liksom på de nya aktualiserade om 
rådena som friluftsliv, naturresursfrågor och ekologisk kunskap i sam
hällsplaneringen. I första hand skall satsningar göras på om rådena luft
vård, buller, produktkontroll och naturvård. —  E fter överläggningarna 
med utskottet har till den sistnämnda gruppen lagts avfall och återvin
ning samt naturresursfrågor.

4. G enom förandet av programmet

Äm betsm annakom m ittén för m iljövårdsfrågor ansvarar under minis
terrådet för att ta  fram  förslag till och genom föra projekt för att fö r
verkliga program m ets intentioner. K om m ittén skall bl. a. upprätta en 
åtgärdsförteckning med utgångspunkt i program m et. Förteckningen 
skall om fatta flera år och revideras årligen i samband med att kom m it
tén u tarbetar budgetprogram  för det kom m ande året.

En prelim inär åtgärdsförteckning bifogas program utkastet.

5. Remissyttranden

Yttranden över utkastet till program  inhäm tades under sommaren 
1977 från  arbetsm arknadens parter.

N ordens fackliga samorganisation (NFS) vill till de kriterier som 
gäller vid prövningen av nya projekt foga att m an bör beakta sam
bandet mellan yttre och inre miljö och m öjligheterna att uppnå god
tagbara helhetslösningar fö r såväl yttre som inre miljö. Vad gäller den 
i den nordiska miljöskyddskonventionen fastslagna principen att stör
ning genom miljöskadlig verksam het som drabbar annat land skall be
traktas på samma sätt som om störning skett i det egna landet påpekar
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N FS att detta inte får innebära att m an anpassar sig till det land som 
har den mest liberala lagstiftningen.

De föreslagna projekten gällande vård av vatten  runt de nordiska län
derna bör enligt N FS ges hög prioritet. Inom  luftvårdens om råde finns 
stora möjligheter till gem ensamt nordiskt utvecklingsarbete då det 
gäller analys och mätteknik. N FS hänvisar till i Sverige pågående pro
jekt inom miljövårdsforskningen  som syftar till a tt sam la och syste
matisera alla befintliga miljö- och resursdata och förordar ett utvidgat 
nordiskt sam arbete på detta område. D et är enligt N F S ’ uppfattning 
vidare angeläget att ministerrådets kom m ittér för arbetsmiljö och yttre 
miljövård ges resurser att ytterligare sam ordna och utveckla de nor
diska forskningsinsatserna kring produktkontrollfrågor, hygieniska 
gränsvärden och andra projekt som syftar till att eliminera farliga äm 
nen i arbetsmiljö och yttre miljö. Även specialistutbildningen inom 
m iljövårdsom rådet bör med fördel samordnas mellan de nordiska län
derna.

NFS fram håller slutligen att m inisterrådets program förslag är väl 
ägnat att ligga till grund för det fram tida arbetet inom miljövårdsom 
rådet och att den föreslagna projektprioriteringen i stort sett överens
stäm m er med N FS’ syn på dessa frågor.

De nordiske industriforbundenes m iljøvernkom ité (N IM )  anser all
m änt att den bristande kontakten med näringslivet utgör en svaghet i 
ministerrådets arbete. Näringslivet, i första hand industrin, bör enligt 
N IM :s uppfattning dras in mer aktivt i de enskilda projekten och i de 
olika arbetsgrupperna.

Vad gäller det aktuella program förslaget är industrin mest intresserad 
av projekt som avser föroreningsfrågor, produktkontroll och resursdata. 
N ågra av de föreslagna projekten kan kom m a att utgöra grunden för 
bestäm melser och riktlinjer som skall tillämpas gentem ot industrin. 
De i arbetet deltagande m yndigheterna m å ha sakkunskap om en del 
av de aspekter av teknisk, ekonomisk och handelspolitisk natur som 
berörs, m en det är inom industrin som den mest praktiska erfarenheten 
och kunskaperna finns.

Beträffande enskilda projekt ställer sig N IM  mycket positivt till ar
betet med övervakningssystem fö r  luftföroreningar. A rbetet med nor
mer för produktutveckling  och konsekvensanalysmodeller fö r  etablering 
av miljöfarlig verksamhet bör enligt N IM  ske i nära kontakt med in
dustrin. N IM  anser att N ordforsk kanske vore ett lämpligare sam arbets
organ än äm betsm annakom m ittén för m iljövårdsfrågor i projekt av 
teknisk karaktär, t. ex. industribuller och projektkontroll.

Som ett lämpligt nytt projektom råde vill N IM  föreslå ”m iljöskydd  
och energiförbrukning”. I alla nordiska länder har intresset ökat för den 
energiförbrukning som nya m iljövårdsåtgärder kom m er att kräva, både
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vad gäller begränsning av föroreningarna och förbättring av arbetsmil
jön.

Svenska arbetsgivareföreningen, (SAF) påpekar a tt problem en i stor 
utsträckning är likartade inom  arbetsm iljön och i den yttre miljön. 
D et är därför angeläget att en övergripande planering kontinuerligt 
äger rum.

Föreningen finner den i program m et uttryckta nordiska samarbets- 
strävan riktig, m en vill också betona att det nordiska sam arbetet hittin- 
tills haft en alltför ensidig begränsning till myndighetssidan.

Inom  m iljövårdsom rådet finns det enligt SAF för m yndigheterna 
anledning till ett kontinuerligt sam arbete m ed näringslivet. V idare 
hänvisas till arbetet inom  ILO som utarbetat ett stort antal konventio
ner och rekom m endationer som rör arbetsmiljön. Föreningen finner 
alltså att förslaget, som i och för sig upptar angelägna, gem ensamma 
nordiska frågeställningar, inte tillräckligt beaktat fördelarna av ett 
sam arbete med företagen.

Inom  vatten- och luftvårdsområdena  kan de erfarenheter, som nä
ringslivet förfogar över, vara av stort värde, särskilt när det gäller 
kriterier för emissionsbegränsningar samt emissionsbegränsande tekno
logier. Inom  bullerområdet har över 40-talet arbetsgrupper, sam m an
satta av representanter för arbetsgivare och arbetstagare, som utnyttjat 
externa konsulter och specialister, sedan m itten av 1960-talet fram 
gångsrikt arbetat m ed industriella bullerproblem. N är det gäller frågan 
om investeringar i nya anläggningar för avfallshantering och återvin
ning ur avfall liksom produktkontroll kan näringslivet läm na betydande 
bidrag.

Föreningen anser a tt sam ordningen mellan åtgärder inriktade på 
arbetsmiljön och den yttre m iljön  ä r av fundam ental betydelse fö r både 
myndighetssidan och näringslivet och erinrar om det svenska avtalet 
om företagshälsovård.

Näringslivets erfarenheter är enligt SAF även av praktisk betydelse 
för uppläggning av nordiska projekt rörande naturresurser och sam 
hällsplanering. En samlad bedöm ning av frågor rörande energi, m ine
ral, skogsråvaror etc. liksom lokalisering av miljöfarliga industrier 
torde inte kunna göras u tan  en betydande m edverkan från  näringslivets 
sida. Inom  om rådena forskning, utveckling och utbildning sam t in
form ation krävs inte bara utbyte av forskningsresultat utan även u t
byte av praktiska erfarenheter och ett nyttiggörande av den tilläm pade 
forskning som bedrivs inom  näringslivet.

Sammanfattningsvis finner föreningen att program m et för verksam 
heten innefattar väsentliga om råden av gemensamt intresse för de nor
diska länderna. Föreningen anser att ett sam arbete på myndighetssidan 
inte är tillräckligt för de viktiga frågor det här gäller. Föreningen vill 
därför förorda att en systematiserad samverkan m ed företagen kom 
m er till stånd.
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I enlighet med N ordiska rådets yttrande över berättelsen C 1/1977 
har ett förslag till nordiskt program  för sam arbete på m iljövårdsom 
rådet utarbetats. U tskottet konstaterar inledningsvis med tillfredsstäl
lelse att program m et i likhet med program m en på social- och hälso- 
vårdsom rådet och arbetsm iljöom rådet förelagts N ordiska rådet i form  
av ett m inisterrådsförslag. G enom  att m inisterrådet lägger fram  pro
gram m et som ett ministerrådsförslag bereds N ordiska rådets organ 
möjlighet att komma med sina synpunkter innan slutligt beslut fattas i 
saken.

Vad gäller förberedelsearbetet för program m et konstaterar utskottet 
med tillfredsställelse att det vid ett tidigt skede i arbetet beretts tillfälle 
att ge sina synpunkter på utkastet vid ett möte den 25 oktober 1977 
mellan utskottet och m inisterrådet samt att arbetsm arknadens parter 
beretts m öjlighet att inkom m a med synpunkter på utkastet. U tskottet 
anser sig därför ha tillräcklig bakgrund för att kunna ia  ställning till 
förslaget.

Program m et har liksom de tidigare handlingsprogram m en fått form en 
av ett ram program . D et skall utgöra grunden för ministerrådets pro- 
jektorienterade verksamhet. D et konkreta innehållet i program arbetet 
blir därm ed de projekt som återges i den åtgärdsförteckning som fogats 
till program m et. D enna skall revideras efterhand som äm betsm anna
kommittén u tarbetar årliga budgetprogram . U tskottet finner denna 
ordning tillfredsställande, då den ger m öjlighet för N ordiska rådets 
organ att via budgetkom m ittén m edverka i revisionsarbetet. U tskottet 
har heller inga invändningar m ot de allm änt form ulerade kriterier som 
enligt program m et skall iakttas vid prövning av nya projekt, men vill 
betona att de är allm änna riktlinjer och inte bör tolkas så att m an i 
förväg binder sig för en viss typ av projekt i fram tiden. U tskottet fö r
behåller sig också att vid granskning av budgetprogram  och projekt
budget bedöm a föreslagna projekt från  fall till fall.

I det inledande avsnittet noterar utskottet, a tt två stycken tillkommit 
i det slutliga förslaget, där det bl. a. talas om behovet av förstärkt 
samordning av de olika samarbetsorganens verksam het och om arbets
fördelningen mellan organen för yttre och inre (arbets)miljö. U t
skottet no terar att detta tillägg tillkom m it med hänsyn till synpunkter 
fram förda i N FS’ rem issyttrande och från  utskottets sida vid över
läggningarna med m inisterrådet den 25 oktober 1977. D et nära sam
m anhanget mellan yttre miljö och arbetsmiljö inom  flera delom råden 
hade därvid understrukits. U tskottet vill därför uttala sin tillfreds
ställelse med den nya form uleringen att ansvarsom rådena för de båda 
äm betsm annakom m ittéerna för resp. yttre miljö och arbetsmiljö har 
nära anknytning när det gäller föroreningsfrågorna, speciellt beträf
fande buller, hälsofarligt avfall och produktkontroll.

22—770426. Nordiska rådet

6. Utskottet
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Beträffande föroreningsfrågorna vill utskottet starkt understryka 
betydelsen av den nordiska miljöskyddskonventionen. U tskottet ser 
konventionen som en av de förnäm sta landvinningarna inom nordiskt 
sam arbete under det senaste decenniet. F ör att miljöskyddskonventio- 
nen skall fungera på ett tillfredsställande sätt måste dock lagar och 
bestäm m elser på m iljöskyddsom rådet i de nordiska länderna i möjli
gaste m ån vara likartade, något som även antyds i program m et. U t
skottet konstaterar med tillfredsställelse att en jäm förande översikt 
över den nordiska miljöskyddslagstiftningen utarbetats (N U  1976:25) 
och förutsätter, att harmoniseringsarbete vad beträffar miljöskyddsbe
stämmelser fullföljs på grundval härav.

Till 1980 emotses enligt den prelim inära åtgärdsförteckningen en 
rapport om erfarenheterna av tillämpningen av den nordiska miljö
skyddskonventionen samt en utredning om uppnådda resultat beträf
fande samordning och harm onisering av miljövårdsåtgärder.

inom  delom rådet vattenvård  noterar utskottet att ett avsevärt antal 
internationella avtal ingåtts. U tskottet vill också uttala sin tillfreds
ställelse över att D anm ark nu ratificerat konventionen till skydd av 
Östersjöns m arina miljö, m en noterar att den ej ratificerats av Polen, 
Sovjetunionen och Västtyskland. D et finns därför anledning att upp
repa N ordiska rådets hem ställan i sitt y ttrande över C 1/1977 att de 
nordiska regeringarna samfällt borde verka för att även dessa länder 
ratificerar konventionen.

Luftvård  har av utskottet givits hög prioritet och utskottet stödjer det 
projekt som avser att bidra till ett europeiskt övervakningssystem för 
långväga transport av luftföroreningar som skall etableras inom FN :s 
ekonomiska kommission för Europa (ECE). F ör att bygga vidare på 
detta projekt och i syfte att vidareföra intentionerna i den nordiska 
miljöskyddskonventionen har ett medlemsförslag, A  500/s, om en ge
mensam nordisk insats för att få till stånd en europeisk miljöskydds
konvention, väckts och ett förslag till rekom m endation framläggs till 
rådets 26 :e session.

Förslag framläggs även om rekom m endation i en annan fråga som 
nära berör luftvården nämligen skyddet av ozonskiktet (A 505/s).

U tskottet uttalade vid överläggningarna med miljövårdsm inistrarna 
den 25 oktober 1977 att det projekt som avser luftföroreningar i tä t
o rter ä r  angeläget och noterar att huvuddelen av dessa föroreningar 
torde härröra från bilismen. I sam m anhanget kan erinras om att de 
N ordiska industriförbundens miljöskyddskommitté (NIM ) föreslagit 
ett nytt projektom råde, miljövård och energiförbrukning. E tt samarbete 
m ellan olika forskningsgrenar och industrin torde erfordras för ett så
dant projekt.

U tskottet noterar, att arbetet med att ta fram  beslutsunderlag för att 
u tfärda emissionsföreskrifter för högsta tillåtna buller från industriell
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utrustning liksom forskningssam arbete rörande bullers effekter på 
människan skall fullföljas enligt åtgärdsförteckningen för 1978. U töver 
dessa m era forsknings- och utredningsinriktade insatser avser m inister
rådet att fördjupa samverkan i fråga om det arbete som krävs för att 
utfärda anvisningar beträffande olika bullrande verksamheter. Vissa av 
de projekt som tidigare skisserades har konkretiserats i den till utkastet 
fogade åtgärdsförteckningen.

U tskottet underströk vid överläggningarna med miljövårdsministrar- 
na sam bandet mellan bullerproblem  i den yttre m iljön och i arbets
miljön.

Rubriken ”renhållning och avfall” har ändrats till ”avfall och åter
vinning” och ett tillägg gjorts i detta stycke om dessa frågors anknyt
ning till naturresursproblem atiken, samt att återvinningsfrågorna skall 
behandlas såväl från  avfallshanteringssynpunkt som från resurshushåll- 
ningssynpunkt. U tskottet noterar dessa ändringar med tillfredsställelse 
då de ligger i linje med de synpunkter som utskottet fram förde vid 
överläggningen med miljövårdsministrarna.

U tskottet ser fram  em ot fortsatt projektverksam het på återvinnir.gs- 
området.

Produktkontrollen  är ett om råde där sam bandet mellan yttre miljö 
och arbetsmiijö är väsentligt, något som för övrigt även noteras i det 
inledande avsnittet av program m et. G ränsdragningen kan i m ånga fall 
vara svår då t. ex. lösningsmedel används både inom industrin och i 
hushållen. G enom  den intensivare exponeringen för m ånga äm nen inom 
industrin kan dessa dock bäst studeras i arbetsmiljösam manhang. U t
skottet delar m inisterrådets uppfattning om vikten av ökade kunskaper 
om kemiska ämnens egenskaper och effekter.

U tskottet har med intresse följt m inisterrådets projekt angående 
biotoper och naturtyper. U tskottet har vid flera tillfällen påpekat vikten 
av skydd för myr- och kärrom råden och noterar, att ett arbete även 
utförts inom  ram en fö r det s. k. europeiska våtm arksåret och att m an 
särskilt från  norsk sida verkat för att fästa uppm ärksam heten på be
hovet att inte missbruka våtm arkerna.

U tskottet noterar att m inisterrådet uppm ärksam m ar behovet av kon
takt med ministerrådets kom m itté för turistfrågor vad gäller arbetet för 
att främ ja friluftslivet över gränserna. M inisterrådets handlingsprogram  
på turismens om råde behandlas i N ordiska rådets trafikutskott. Gem en
samma riktlinjer för turistanläggningar där hänsyn även tas till beva
randet av naturom råden bör enligt utskottets uppfattning utarbetas.

Vad beträffar naturresursfrågorna har från  utskottets sida fram 
hållits att det kan föreligga en intressem otsättning mellan ekonomiska 
hänsyn och sådana icke-ekonomiska hänsyn som bevarande av natu r
värden. U tskottet noterar, att m an inom m inisterrådet förefaller väl 
medveten om problem et att avväga balansen mellan tillväxt och miljö
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skydd sam t att resursfrågorna tilldelas prioritet i det fram lagda pro
gramm et.

Fortsättningen av den nordiska råvaru- och resursutredningen torde 
föreligga före sessionen och kom m a att utgöra grundvalen fö r det vi
dare arbetet med resursfrågor. U tskottet anser, att de nordiska länderna 
gem ensamt borde utnyttja sina resurser och gem ensamt fram föra sin 
syn på resurs- och m iljöfrågor i internationella sammanhang.

U tskottet följer med intresse den förstudie som inletts inom om rådet 
ekologisk kunskap i samhällsplaneringen. Behovet av omsorgsfull pla
nering vid lokalisering av miljöfarlig industri har klart dokum enterats 
av flera aktuella fall, inte minst i Öresundsregionen.

Inom miljöforskningens om råde kan utskottet med tillfredsställelse 
konstatera, a tt medel num era beviljas för forskning angående poly
cykliska arom atiska hydrokarboner (PAH), ett om råde som utskottet 
givit hög prioritet. Dessa ämnens cancerfram kallande effekter gör dem 
till e tt allvarligt miljögift. D å det endast finns begränsade säkra forsk
ningsresultat angående andra cancerrisker i miljön, är detta ett viktigt 
forskningsområde. A rbetet att klarlägga inverkan av enskilda m iljö
kom ponenter ställer stora krav på resursinsats och vetenskaplig m e
todik. U tskottet har noterat att avsevärd forskning pågår särskilt på det 
medicinska om rådet angående cancerrisker, m en vill ändå ta  detta till
fälle att fram hålla att sam ordning av data och forskningsprojekt torde 
öka effekterna av forskningen.

U tskottet noterade vid sin överläggning m ed miljövårdsm inistrarna 
att de försiktiga form uleringarna i program förslaget om internationellt 
arbete syntes återspegla den allm änna begränsningen i program m et. 
D etta skulle om fatta ministerrådets samarbete och inte det totala 
m iljövårdssamarbetet i de nordiska länderna. U tskottet efterlyste dock 
en klarare viljeyttring i program m et vad gäller det internationella age
randet. D et fram lagda ministerrådsförslaget innehåller jäm fört m ed det 
tidigare utkastet endast det tillägget att den sam nordiska insatsen inom 
ram en för ECE:s system för övervakning av luftföroreningar även i 
fortsättningen kommer att vara ett högt prioriterat område. U tskottet 
anser emellertid, att program m et bör kunna innehålla en utåtriktad 
m anifestation av att de nordiska länderna företräder en i stort sett 
enhetlig syn på värdet av åtgärder till skydd för varandras miljövårds- 
intressen. D enna likartade syn kom m er till uttryck i den nordiska 
miljöskyddskonventionen, som är av unikt slag och borde kunna u t
göra en förebild för andra länder. D et är bl. a. mot denna bakgrund 
som utskottet till rådets 26:e session föreslår en rekom m endation till 
de nordiska ländernas regeringar att verka för utarbetande och an ta
gande av en alleuropeisk miljöskyddskonvention.

M inisterrådet bör sålunda enligt utskottets uppfattning i program 
met, utan att därför behöva binda sina regeringar inför kom m ande
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förhandlingar i olika internationella fora, kunna uttala ett allm änt 
önskemål om ett starkare sam nordiskt uppträdande i internationella 
miljövårdsfrågor.

U tskottet har noterat att program m et skall utgöra basen för den 
projektverksam het som bedrivs i fråga om  luftvård, vattenvård, buller, 
avfall, produktkontroll, naturvård, miljö- och resursdata och forskning 
liksom även om råden som friluftsliv, naturresursfrågor och ekologisk 
kunskap i samhällsplaneringen. Som prioriterade om råden hade i det 
första utkastet angivits luftvård, buller, produktkontroll och naturvård. 
U tskottet konstaterar m ed tillfredsställelse att om rådena avfall och åter
vinning samt naturresursfrågor medtagits bland de prioriterade om 
rådena.

Sammanfattningsvis finner utskottet det av m inisterrådet föreslagna 
program m et i stort sett väl ägnat att u tgöra grundvalen för det vidare 
nordiska sam arbetet på m iljövårdsom rådet. U tskottet vill samtidigt u t
tala förhoppningen att program m et skall få en stor genomslagskraft 
och även, liksom den nordiska miljöskyddskonventionen, kunna utgöra 
en förebild för ett vidare internationellt samarbete.

U tskottet vill även ge sin tillslutning till den tilläm nade proceduren 
för program m ets genom förande enligt vilken äm betsm annakom m ittén 
för m iljövårdsfrågor upprättar en åtgärdsförteckning med utgångspunkt 
i programmet. Förteckningen om fattar flera år och revideras årligen i 
samband med att kom m ittén utarbetar budgetprogram . D enna procedur 
synes lämplig, inte minst då den ger goda möjligheter för N ordiska 
rådet att genom sin budgetkom m itté följa program m ets genom förande.

U nder hänvisning till vad som ovan sagts hem ställer utskottet att 
N ordiska rådet i anledning av m inisterrådsförslaget m åtte antaga föl
jande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att an
taga ett program  för samarbete på m iljövårdsom rådet i enlig
het med fram lagt m inisterrådsförslag samt att kontinuerligt 
och i fortlöpande samverkan med N ordiska rådets organ vi
dareutveckla och fördjupa det nordiska sam arbetet på miljö
vårdsom rådet.

Stockholm den 19 januari 1978

L iv Andersen (A ) Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.)
Förman

Ragnhildur Helgadöttir (Sj.) 
Hans Jørgen Jensen (S)
Bror Lillqvist (Sd) 
Anna-G reta Skantz (s)
Sigrid Utkilen (H) Raino W esterholm (Skl)

Bernhardt Tastesen (S)

Paul Jansson (s) 
Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K)
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Ministerrådsförslag
om program  för nordiskt samarbete på turistområdet

(Väckt av Nordiska ministerrådet)

D et nordiske sam arbeidet på turistom rådet var i 1973 gjenstand for 
en utredning som bl. a. tok for seg restriksjoner og hindre for inter
nordisk turisme, planlegging og naturvern, felles nordisk markedsføring 
samt form ene for nordisk samarbeid på området.

U tredningen gav grunnlag for et intensivert samarbeid om turistspørs- 
mål i M inisterrådets regi, bl. a. ved at det i 1974 ble nedsatt et m idler
tidig utvalg for turistspørsmål. Foruten  det sam råd og den erfarings- og 
informasjonsutveksling som har skjedd, har en rekke fellesnordiske pro
sjekter være gjennom ført, bl. a. på utdannelsesom rådet innen sektoren.

Virksomheten har i høy grad vært inspirert av Nordisk Råds engasje
ment i turistspørsm ål, noe som har kom m et til uttrykk i bl. a. flere re
kom m andasjoner og den konferanse om turisme som ble arrangert i 
1975. Spesielt skal nevnes rekom m andasjon nr. 1/1976 om nordisk h and ' 
lingsprogram for turistsamarbeid.

Nordisk M inisterråd er enig i a t tiden er inne for å etablere et pro
gram for det nordiske sam arbeidet på området. E t slikt program  vil 
bl. a. kunne lette et langsiktig opplegg av turistsam arbeidet innen M i
nisterrådet.

Et utkast til program  har tidligere vært til remissuttalelse hos bl. a. 
arbeidsmarkedets parter og N ordisk turisttrafikkom ité, foruten at et 
felles møte har vært avholdt mellom turisttrafikkom itéen og turistut- 
valget. Den 23. novem ber 1977 ble dessuten program m et drøftet mellom 
Nordisk Råds trafikkutvalg og enkelte av turistm inistrene. D et forelig
gende program forslag er utarbeidet under hensyntagen til de syns
punkter som er kom m et fram.

Nordisk M inisterråd foreslår med dette
at Nordisk Råd avgir uttalelse om det vedlagte forslag til program  

for nordisk samarbeid på turistom rådet.
M inisterrådet har til hensikt å fastsette program m et etter Nordisk 

Råds sesjon 1978, under hensyntagen til de synspunkter som blir fram 
ført.

Oslo den 20. desember 1977

F or Nordisk M inisterråd
Ragnar Christiansen

Olli Bergman



B 26/t: Bilaga 1 679

B IL A G A  1

Förslag till program för nordiskt samarbete på turistområdet

1. Bakgrund till och syfte ined ett program för samarbetet inom Nordiska  
ministerrådet på turismens område

Samarbete i frågor som rör turism har sedan länge bedrivits mellan de 
nordiska länderna. Bl. a. har inom nordiska turisttrafikkom m ittén (NTTK) 
bedrivits samverkan i m arknadsfrågor i utlandet. På uppdrag av de för 
turistfrågor ansvariga m inistrarna i de nordiska länderna utarbetade en 
kommitté år 1973 en utredning N U  1974: 22 (Nordiskt samarbete i turist
frågor). Som ett resultat av rapporten tillsatte ministerrådet i november 
1974 ett tillfälligt utskott för turistfrågor. N ordiska rådet har vid flera 
tillfällen u ttalat sig för ett intensifierat samarbete på turistom rådet. 1973 
avgavs rekom m endation 23/73 angående ökad turism i N orden och stöd 
till NTTK. 1975 arrangerade N ordiska rådet en konferens om turism. 
Konferensrapporten är publicerad i N U  1975: 13. 1976 avgavs rekom 
m endationen 1/76 om handlingsprogram  för turistsamarbete.

M inisterrådet delar N ordiska rådets uppfattning att ett program  för 
sam arbete på turistom rådet bör utarbetas. Syftet med program m et är att 
underlätta en långsiktig uppläggning av arbetet på detta om råde inom 
ministerrådet. D et ger även N ordiska rådet en utgångspunkt för förslag 
och rekomm endationer.

Föreliggande program  har utarbetats utifrån redan existerande u tred
ningar och där läm nade synpunkter och förslag. Av särskild betydelse har 
härvid varit 1974 års utredning inom m inisterrådet sam t N ordiska rådets 
rekom m endation 1/76. Samråd har ägt rum  med NTTK.

M inisterrådet vill betona att här fram lagt program  är ett program  för 
samarbetet mellan de nordiska länderna, ett sam arbete som beaktar de 
enskilda nordiska ländernas nationella turistpolitik. De olika ländernas 
turistpolitik är naturligen inte helt överensstämmande sinsemellan. N ågra 
länder satsar främ st på utlandsturism en i det egna landet, medan några 
lägger större vikt på att främ ja turism för det egna landets m edborgare i 
det egna landet. Trots dessa skiljaktigheter är förutsättningarna goda för 
ett nära nordiskt sam arbete på turismens område. En anledning härtill 
är bl. a. det förhållandet att tillresande nordbor utgör den ojämförligt 
största gruppen turister i Danm ark, Finland, N orge och Sverige. I Island 
är turister från övriga N orden den största gruppen efter turister från 
Nordamerika.

En annan faktor som gör det naturligt att samverka nordiskt är att 
många turister u tanför N orden ser på N orden som ett enda resemål och 
således besöker flera nordiska länder under samma resa.
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D e organ som är involverade i utform ningen av turism en spänner över 
ett brett typregister, från  det ansvariga departem entet via olika form er 
för verk och icke-statliga organ, regionala och lokala m yndigheter till de 
enskilda företagen. D en största delen av den löpande verksamheten till
varatas av resenäringen själv och dess organisationer.

N ordiska m inisterrådet är ett sam arbetsorgan för de nordiska ländernas 
regeringar och sam arbetet skall därför ske inom ram en för regerings- 
m yndigheternas verksamhetsfält.

2. A llm änt om mål för samarbetet

I N orden har under de senaste decennierna människornas fritid ökat 
påtagligt på grund av förkortning av arbetstiden och förlängning av se
mestern. D et är att förvänta att denna ökning fortsätter. V ärdet av ökad 
fritid beror av det sätt på vilket den kan utnyttjas.

I samtliga nordiska länder genomförs åtgärder för att främ ja varia
tionen av utbudet av fritidsaktiviteter. En viktig del av denna verksamhet 
är stöd och stimulans för resandet —  turismen. Traditionellt har statens 
stöd till turismen främ st varit inriktat på att främ ja besök av utlänningar 
för att därvid tillföra landet valuta. I vissa fall har stödet m otiverats av 
sysselsättningsskäl eller lokaliseringspolitiska hänsyn.

U nder senaste tiden har samhällets politik i några nordiska länder mer 
och mer kommit att dikteras av önskemålet att ge det egna landets m ed
borgare och även m edborgare i övriga nordiska länder möjlighet att tu 
rista i det egna landet. M inisterrådet anser att det främ sta m ålet för ett 
nordiskt samarbete på turismens om råde skall vara att främ ja resandet 
i N orden av nordbor. Förutom  att turism en ger den enskilde möjlighet till 
en rikare fritid är internordisk turism  ett sätt att skapa bättre kontakter 
och därigenom bidra till att stärka samhörigheten mellan de nordiska 
länderna.

D et är viktigt att främ ja resandet bland breda m edborgargrupper. M i
nisterrådet anser det därför av vikt att verksam heten inriktas på ett brett 
spektrum  av m ålgrupper med en målsättning att alla grupper skall kunna 
ha m öjligheter att resa i N orden. Som exempel på grupper med speciella 
behov och möjligheter kan näm nas ungdom, barnfam iljer, pensionärer 
och handikappade.

M inisterrådet lägger stor vikt vid att nordisk turism  skall innebära 
värdefull rekreation samt m änskliga och kulturella kontakter fö r den 
resande. D et är därför av avgörande betydelse att m an förbättrar tu 
rismens kvalitet och att en ökning av turismen inte sker på bekostnad av 
denna kvalitet.

M inisterrådet vill erinra om att det inom  det nordiska samarbetet 
sedan länge varit viktigt att underlätta m änniskom as möjligheter att 
arbeta och bo i sam t besöka andra nordiska länder. A nsträngningarna på 
detta om råde har manifesterats i särskilda konventioner inom ram en för
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arbetsm arknadssam arbetet och sam arbetet inom socialpolitiken. A ndra 
exempel är inrättandet av nordisk passfrihet och rätten att ha med sig sin 
bil i upp till ett års tid i ett annat nordiskt land.

Samarbetet bör också liksom hittills inriktas på åtgärder för att främ ja 
att utlänningar turistar i N orden. En ökad tillström ning av utländska 
turister kan m edföra ömsesidig förståelse mellan folken och ett ökat 
kulturutbyte. D et m edför också ökade valutaintäkter, en för näringens 
lönsamhet välkommen säsongutjämning samt bättre sysselsättningsför- 
hållanden och service på lokal nivå.

E tt sam arbetsom råde som har nära anknytning till turistfrågor är frå 
gan om friluftsliv och m arkanvändning och finansiering i anslutning h är
till. M inisterrådet anser att dessa frågor bäst behandlas i sammanhang 
med sam arbetet på naturvårdsom rådet, som i sin tur ingår inom sam ar
betet på miljövårdsområdet. F rågor om friluftsliv m. m. har därför läm 
nats åt sidan vid u tarbetandet av detta program . M inisterrådet vill fram 
hålla vikten av att åtgärder för att befräm ja turism en vidtas under hän
synstagande till natur- och miljöskydd.

H uvudpunkterna i det nordiska sam arbetet utvecklas närm are i det 
följande. Förslag framläggs även till lämplig organisation inom minister
rådet vad gäller handläggning av turistfrågor.

2.1. Främjande av internordiskt resande

M inisterrådets arbete bör inriktas, dels på att motivera m änniskor att 
resa internordiskt, dels på att avlägsna —  så långt möjligt —  förhållan
den som häm m ar internordiskt resande.

M inisterrådet stöder även samarbete i turistfrågor i gränsregionerna, 
bl. a. genom bidrag till verksamheten i N ordkalottkom m itténs arbetsut
skott för turism och reseliv.

Kom m unikationsm öjligheterna mellan de nordiska länderna är av den 
största betydelse för utvecklingen av den internordiska turismen. M inis
terrådet verkar för rationella och effektiva kom m unikationer samt för ett 
bättre utnyttjande av arbetet på transportom rådet genom samordning 
och arbetsfördelning. D etta sam arbete är inriktat på att tillgodose alla 
typer av transportbehov i N orden, såväl i som mellan de nordiska län
derna. M inisterrådet fäster härvid stor vikt vid de transportbehov som 
har samband med internordisk turism.

M inisterrådet anser att arbete på de s. k. ”m ellanriksvägarna” mellan 
Norge— Sverige, F inland— Sverige och N orge— Finland är av stor bety
delse för internordisk bil- och bussturism och följer noga detta arbete. 
Trafikförsörjningen i glesbygder har en viss relevans fö r turism en och 
är föremål för en särskild undersökning.

Tvärgående flygförbindelser mellan de nordliga delarna av Finland, 
Norge och Sverige kan ha betydelse även för turismen. I en av Nordiska 
äm betsm annakom m ittén för transportfrågor —  N Ä T —  gjord utredning
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analyseras behovet av nya flygförbindelser i om rådet samt lämnas förslag 
vad avser bl. a. flygrelationer, flygplanstyper, trafikuppläggning och or
ganisatorisk ram.

Färjeförbindelser mellan Island och F äröarna och det övriga N orden 
är av betydande värde främ st för turism en till och från  Island och F ä r
öarna. (En passagerar- och bilfärja har sedan som m aren 1975 fungerat 
mellan Färöarna, Island och Norge, sedan 1976 också till Skottland.)

M ot bakgrund av en rekom m endatiton från  N ordiska rådet under
söker en arbetsgrupp under N ordiska äm betsm annakom m ittén för tra 
fikfrågor förutsättningarna för en utökad linjetrafik med en kombinerad 
passagerar- och godsfärja.

Rabattordningar för kollektiva transportm edel för olika kategorier av 
resande torde ha en positiv inverkan på den internordiska turismen. V ä
sentliga rabatter för resor m ed järnväg och flyg har införts. F rågan om 
rabattordningar måste emellertid ses m ot bakgrund av en samlad be
dömning av transportbehov mellan de nordiska länderna, kapacitetsut
nyttjande, lönsamheten för de olika transportm edlen och internationella 
åtaganden. Olika typer av rabattordningar prövas kontinuerligt av be
rörda instanser. M inisterrådet anser att den liberalisering av charterbe
stämmelser för flyg som företagits har positiva konsekvenser för den in
ternordiska turismen.

Likartad väglagstiftning och likartade trafiksäkerhetsbestämmelser är 
av stor betydelse för internationell bilturism. De nordiska ländernas sam 
arbete i detta sammanhang är av stor betydelse.

Bland andra faktorer som är av betydelse för internordiskt resande kan 
näm nas språkskillnader, restriktioner för gränshandeln, lagstiftning m. m. 
om m ilitära skyddsområden, veterinärbestäm melser, valutatekniska för
hållanden. F lera av dessa restriktioner grundas på hänsyn som ur sam
hällssynpunkt är av sådan tyngd att de inte uppvägs av de nackdelar det 
innebär för turismen. M inisterrådet avser att inom ram en för sin verk
samhet fortlöpande vara uppm ärksam  på dessa faktorer och deras even
tuella häm m ande effekt på resandet.

2.2. G em ensamt utrednings- och utvecklingsarbete fö r  turistfrämjandet

I samtliga nordiska länder arbetar m an med att göra turisttjänsterna 
bättre tillgängliga och bättre anpassade till människornas behov. De pro
blem m an därvid m öter kan ibland vara desamma, varför det kan vara 
rationellt att försöka lösa dem i samarbete. Genom  sam arbete i dessa frå 
gor blir det möjligt att bättre utnyttja de resurser som står till förfogande 
för varje enskilt land. I vissa fall kan utredningar eller försök bli möjliga 
eller ekonomiskt rimliga att genom föra endast om de genomförs i sam
verkan mellan flera länder. Exempel på gem ensamma problem är den 
korta beläggningsperioden för de flesta turistanläggningar och därmed 
dålig lönsamhet. A ndra exempel där samverkan kan vara fördelaktig är
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undersökningar om m änniskors behov av turisttjänster, metodutveckling 
vid turistundersökningar och utbildningsfrågor.

2.3. Samarbete om  marknadsföring utom  Norden (N T T K )

N ordiska turisttrafikkom m ittén (NTTK) är ett nordiskt sam arbetsorgan 
sammansatt av Danm arks turistråd, Centralen för turistfräm jande i F in
land, Islands turistråd, Landslaget for reiselivet i N orge och Sveriges tu 
ristråd. N TTK  arbetar med ett sekretariat, plenarm öten och direktörs- 
möten, där nordiskt samarbete sker.

En av N TTK :s viktigaste uppgifter är samarbete om marknadsföring 
utom N orden och erfarenhetsutbyte. G enom  gem ensamma satsningar 
kan den totala utdelningen bli större än om varje land går fram  för sig. 
Skilda förhållanden i de nordiska länderna bl. a. geografiskt läge, m edför 
att sam arbetet inte alltid är möjligt i varje fall inte mellan alla de nordiska 
länderna. D ärtill finns en konkurrens mellan de nordiska länderna om 
utländska turister.

Sam arbetsform er är gemensamma m arknadsundersökningar i utlandet, 
kam panjer, broschyrer, annat gemensamt inform ationsm aterial, besöks
verksamhet, säljkonferenser och erfarenhetsutbyte. E tt nordiskt sam ar
bete på det här om rådet bör naturligen bygga på det som redan har etab
lerats och prövats. De nordiska turisttrafikförbunden har t. ex. kontors- 
gemenskap i USA m edan det inte visat sig ändamålsenligt att samarbeta 
om gemensamma kontor på närm arknader i Europa.

2.4. N ordisk samverkan i internationella organisationer

Liksom på andra om råden kan det vara av värde att de nordiska län 
derna samverkar i samband med deltagande inom internationella orga
nisationer. D et kan dels gälla sam ordnad hållning vid diskussion och be
slut, dels samverkan vad gäller praktiska insatser inom internationella 
organisationer. De organisationer där sam ordning och samverkan kan 
vara aktuella på turismens om råde ä r  Organisation for Econom ic Co- 
operation and Developm ent (OECD) och Econom ic Commission for 
Europe (ECE) och European Travel Commission (ETC).

3. Samarbetsformer

M inisterrådet anser det väsentligt att koncentrera verksam heten på 
frågor som är lämpligare att behandla på ett nordiskt plan än på ett na
tionellt plan. H är bör m an lägga m ärke till att nationellt betydelsefulla 
åtgärder inte nödvändigtvis är relevanta i nordiskt sammanhang och att 
prioriteringar och åtgärder inom det nordiska sam arbetet därför inte nöd
vändigtvis avspeglar verksamheten och prioriteringarna i de enskilda 
länderna.

Sam arbetsform erna kan grovt indelas i tre steg, varav ett stadium van
ligtvis utgör en förutsättning för det nästa:
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1.  I n f o r m a t i o n s u t b y t e

som sker i sam nordiska symposier, konferenser, kontaktgrupper osv. 
samt genom inform ella personliga kontakter och utbyte av skriftligt m a
terial. Förutom  att detta i sig är värdefullt, bereder det också grunden 
för vidare sam arbete genom att m an får kännedom  om varandras pro
blem, prioriteringar och resurser.

2. A r b e t s f ö r d e l n i n g
som t. ex. nordisk samordning av nationella projekt, avtalad uppgifts

fördelning inom ett nordiskt projekt eller en arbetsfördelning av m era 
tillfällig karaktär, vilket sker genom att länderna använder varandra som 
förebilder och utbyter m aterial som direkt kan användas i de övriga nor
diska länderna. En medveten arbetsfördelning innebär stora nationella 
resursbesparingar.

3. G e m e n s a m m a  n o r d i s k a  p r o j e k t
dvs. projekt som i sin helhet drivs på samnordisk basis är ofta speciellt 

resurskrävande. D et är därför viktigt att m an har berett grunden på de 
två tidigare stadierna. G em ensam m a projekt bör övervägas då
— problem et p.g. a. sitt innehåll eller resursbehov är för om fattande för 

att lösas nationellt
—  problem et är av utpräglat internationell karaktär och flera länder har 

om edelbar nytta av resultaten och därför också bör dela kostnaderna
■— en tillfredsställande lösning på problem et är avhängig av resurser eller 

en sammanställning av m aterial från  flera länder

4. Organisatorisk ram för det nordiska samarbetet på turismens område

I sina överväganden har turistkom m ittén undersökt m öjligheterna att
organisatoriskt samla behandlingen av nordiska turistfrågor i ett organ. 
K om m ittén för turistfrågor har kommit fram  till slutsatsen att det inte är 
möjligt att vare sig N T TK  eller m inisterrådets beredande kommitté kan 
sköta samtliga funktioner enligt ovan. N TTK , som med undantag för 
Finland icke är regeringsorgan, kan av m inisterrådet inte tilldelas ansvar 
för beredning av ministerrådets beslut. Å  andra sidan är inte m inisterrå
dets beredande organ ägnade att sköta exekutiva uppgifter av det slag som 
N T TK  handhar i form  av gemensamma utlandskontor, inform ations
kam panjer m. m.

4.1. Organisation

En perm anent kommitté tillsätts under M inisterrådets ställföreträdare
kom m itté för att styra och koordinera sam arbete i turistfrågor mellan de 
berörda regeringsorganen sam t att utgöra ett forum  för erfarenhetsutbyte 
om verksam het som kan vara av betydelse för turismen. Kom m ittén u t
arbetar också budgetförslag för den projektverksam het på turistom rådet 
som finansieras u r ministerrådets budget.
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Kom m ittén skall bestå av en medlem från  varje nordiskt land. Varje 
medlem skall vid behov kunna sam råda med en eller flera sakkunniga. 
A rbetet i kom m ittén skall ske i nära sam arbete med N TTK , bl. a. genom 
att representanter för N T T K  i stort utsträckning deltar i kommittémöten 
som de nationella representanternas sakkunniga och genom gemensamma 
möten med N TTK . N T TK  kan även i fortsättningen initiera och tillvarata 
det praktiska genom förandet av projekt som finansieras ur m inisterrådets 
budget.

5. Prioriterade verksamhetsområden

I det följande läm nas en översikt över de om råden som avses behand
las för att uppfylla program m ets intentioner. Årligen föreslås genom mi
nisterrådets utskott för turistfrågor projekt inom de olika om rådena ba
serade på prioriteringar och givna ekonom iska ramar.

M inisterrådet har sedan projektverksam heten påbörjades år 1975 ge
nom fört projekt rörande utarbetande av en nordisk lärobok i reseliv,
2 gem ensamma nordiska sem inarier för lärare i turistäm nen samt en u t
redning rörande semesterspridning. Dessutom är en utredning rörande 
ledarutbildning inom hotell- och restaurangbranschen och ett seminarium 
om sociala, ekonomiska och miljömässiga följder av turism igångsatt.

5.1. Främjande av internordiskt resande

Å tgärder för att främ ja ett ökat internordiskt turistresande bedrivs på 
flera plan. Tillgång och efterfrågan på turisttjänster i annat nordiskt land 
samt förutsättningarna för turister att resa till annat nordiskt land under
söks. U tifrån uppgifter om dessa faktorer bedrivs en m otivationsskapande 
verksam het och åtgärder inriktas på att genom inform ation och på annat 
sätt hjälpa turister över de praktiska problem som kan finnas och som kan 
försvåra resandet.

5.1.1. Tillgång och efterfrågan på turisttjänster i annat nordiskt land 

M ot bakgrund av målsättningen att underlätta resandet bland breda
konsum entgrupper skall en undersökning göras för att u tröna vilka typer 
av internordiska resor som efterfrågas, bl. a. av olika delgrupper t. ex. 
pensionärer, barnfam iljer, sam t vilka krav som ställs på logi, transporter, 
prissättning på resor, valutatransfereringar m. m. Inom  undersökningen 
skall även kartläggas den potentiella efterfrågan under för- och eftersä- 
song, då lägre priser erbjuds vid turistanläggningar.

En undersökning av intresset för spridning av sem estrarna har genom 
förts i regi av N TTK . Rapporten visar att det föreligger ringa intresse och 
möjligheter hos myndigheter, arbetsgivare och arbetstagare för genom
förande av ytterligare spridning.

F ör att kunna effektivisera de motivationsskapande åtgärderna för ett 
ökat internordiskt resande och för att kunna avläsa resultaten av insatta
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åtgärder bör en analys av N orden som resmål i nordbornas resemönster 
göras. Verksam heten utgör en utvidgning och intensifiering av vad som 
redan sker i samverkan mellan de nordiska turistm yndigheterna. Å tgär
den innebär analys av inkvarteringsstatistik, resestatistik från transport
företag och researrangörer. M an vill försöka att i samarbete med de na
tionella statistiska centralbyråerna genom föra attitydundersökningar, 
konsum entundersökningar (households’ surveys) och visitors’ surveys.

5.1.2. M otivationsskapande verksamhet

En serie av insatser för att inform era nordbor om N orden som turist
mål och för att påverka producenter och distributörer att inrikta sig på 
internordiskt resande. Å tgärderna som f. n. går under arbetsnam net 
N O R D E N  N U  -—• projektet organiseras av N T T K  i samverkan med 
Föreningarna N orden och fack- och andra intresseorganisationer som 
verkar inom turistsektorn. (Åtgärderna finansieras delvis med nationella 
medel från  de nordiska myndigheterna.)

I anslutning till allm änna kam panjer av typ N O R D EN  N U  genom
förda av turistorganisationerna och turistnäringen ser m inisterrådet gärna 
en ökad inform ation rörande fack- och yrkesmässigt intressanta händelser 
och en uppm untran till studiebesök för olika yrkesgrupper samt utbyte 
inom fack- och andra organisationer.

5.1.3. Inform ation för att underlätta resandet mellan de nordiska länderna 

Inform ationsm aterial utarbetas företrädesvis av de nationella turist
organisationerna men ministerrådet kom m er att beakta särskilda infor
mationsbehov.

M inisterrådet ser gärna att inform ationsbehovet hos de breda konsu
m entgrupperna i N orden uppm ärksam m as och att ytterligare inform ation 
om det stora utbud som finns av billiga rese- och inkvarteringsmöjligheter 
sprids genom lämpliga organisationer.

I sam arbete med biblioteken avses utarbetas listor över lättillgängliga 
böcker, faktainform ation och bakgrundsupplysningar rörande kultur, 
historia och samhällsliv i de enskilda länderna. D etta kan användas vid 
m indre utställningar i biblioteken, t. ex. i anslutning till N O R D EN  N U - 
projekten.

5.2. G em ensamt utrednings- och utvecklingsarbete

Inom  varje nordiskt land pågår kontinuerligt åtgärder för att främ ja 
turismen. Genom olika form er av samverkan kan de nordiska ländernas 
resurser för detta arbete ge bättre resultat.

5.2.1. M arknadsundersökningar

Inom  N T T K  äger fortlöpande sam arbete rum  rörande m arknadsun
dersökningar för utbyte av resultat och erfarenheter av resultaten m. m.
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5.2.2. Planering och utveckling av områden och anläggningar

I tre etapper över åren 1978— 81 planeras att genom föras ett projekt 
om samhällets insatser för turismen. U nder 1978 hålls ett seminarium i 
Sverige om miljömässiga, sociala och ekonom iska följder av turism. D är
efter följer en nationell uppföljning baserad på seminariematerialet. E tt 
uppföljande seminarium planeras för 1980 eller 1981.

5.2.3. Utveckling av bokningssystem

Med utgångspunkt från redan genom förda undersökningar och försök 
med bokningssystem övervägs ett projekt rörande behovet av och m öj
ligheterna för bokningssystem i Norden.

5.2.4. Utbildning

Ledarutbildning inom hotell- och restaurangbranschen utreds för be
stämning av behov samt av intresse och förutsättningar för gemensamma 
åtgärder för att fö rbättra  utbildning av ledare inom branschen.

Med utgångspunkt i en utredning om nordisk ledarutbildning inom 
hotell- och restaurangbranschen (Nordisk lederuddannelsesprojekt for 
hotel- og restaurationsfaget, N U  B 1977: 2) vill m an undersöka m öjlig
heterna för att bygga upp utbildningsmoduler på nordiskt och nationellt 
plan.

Seminarier för lärare verksam m a inom turistutbildningen arrangerades 
år 1976 i Lilleham mer och år 1977 i Borgå. Även i fram tiden avser man 
arrangera liknande seminarier.

Utbildningsm aterial: En lärobok ”Reiseliv i N orden” förelädes i no
vem ber 1977. Eventuellt kan det bli aktuellt att om några år revidera bo
ken eller att ta  fram  annat utbildningsmaterial i ett samnordiskt projekt.

5.3. Nordisk samverkan i utomnordiska sam manhang

5.3.1. Fortlöpande kontakt och samråd mellan regeringarna och de cen
trala turistmyndigheterna vid m edverkan i internationella organisationer 
där turistfrågor behandlas bl. a. i OECD, E C E  och European Travel 
Commission (ETC).

5.3.2. Samarbete vid marknadsföring utom  Norden. I  Nordiska turist- 
trafikkom m ittén bedrivs fortlöpande ett praktiskt samarbete för att främja  
turistresandet till Norden.

5.4. Regionalt samarbete

Inom  ram en för det nära samarbete som äger rum  på regional och 
kommunal nivå i gränstrakter bedrivs ett fortlöpande praktiskt samarbete 
bl. a. för att främ ja turismen. På N ordkalotten bedrivs flera turistprojekt.

En särskild arbetsgrupp för turism har tillsatts av N ordkalottkom m ittén 
för att styrka och sam ordna verksamheten.



688 B 26/t: Bilaga 2

B IL A G A  2

Betänkande av Nordiska rådets trafikutskott över ministerrådsför
slaget

Till N ordiska rådets trafikutskott har hänvisats ett ministerrådsförslag 
om program  för nordiskt sam arbete på turistom rådet. M inisterrådet av
ser att fastställa program m et efter N ordiska rådets session 1978 med 
hänsyn till de synpunkter som blir fram förda.

På ett m öte i Helsingfors den 31 m ars 1977 orienterade direktör Bengt 
Pihlström  trafikutskottets m edlem m ar om det arbete som pågick med 
turistprogram m ets förberedelser. U tkastet till det föreliggande minister
rådsförslaget har behandlats på utskottets m öte i K öpenham n den 23 
novem ber 1977 varvid handelsm inister Ivar N ørgaard, samferdsels
minister Ragnar Christiansen och berörda tjänstem än läm nade kom plet
terande upplysningar och diskuterade program m et med utskottets m ed
lemmar.

M inisterrådsförslaget slutbehandlades för utskottets del på utskottets 
möte i Stockholm den 18 januari 1978.

Inledning

E tt medlemsförslag om ökat turistsam arbete i N orden väcktes i no
vem ber 1971 och hänvisades till trafikutskottet. U tskottet behandlade 
medlemsförslaget på en rad  m öten under perioden novem ber 1971 till 
januari 1973, då utskottet avgav betänkande nr 1 över medlemsförslaget. 
A r 1973 antog N ordiska rådet i anledning av ovannäm nda betänkande 
en rekom m endation angående ökad turism i N orden och stöd till N or
diska turisttrafikkom m itté (NTTK) (rek. nr. 23/1973/t).

Samtidigt som utskottet avgav detta betänkande, anm älde utskottet att 
behandlingen av medlemsförslaget skulle fortsätta. D en 14 maj 1973 höll 
de nordiska turistm inistrarna en konferens i Helsingfors och trafikutskot
tet hade vid detta tillfälle ett m öte med m inistrarna. Å r 1975 arrange
rade N ordiska rådet på trafikutskottets initiativ en turistkonferens i Salt
sjöbaden 5— 6 maj 1975 (N U  1975:13).

N ordiska ministerrådets kommitté för turism har u tarbetat en rapport 
om nordiskt sam arbete i turistfrågor (N U  1974: 22).

M ed utgångspunkt från  ovannäm nt m aterial fortsatte trafikutskottet 
sin behandling av medlemsförslaget och år 1976 antog N ordiska rådet 
rekom m endationen n r 1/1976 som har följande lydelse:

N ordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd
1. at udarbejde og fremlægge et nordisk handlingsprogram  for sam 

arbejdet på turismens om råde med udgangspunkt i de forslag som trafik-
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udvalget har frem ført sam t de forslag som er fram lagt af N ordisk M inis
terråds komité for turisme (N U  1974: 22), og de synspunkter som er 
frem kom m et ved Nordisk Råds turistkonference 1975 (N U  1975:13) 
samt

2. at vurdere og fremlægge forslag til en organisatorisk ramm e for det 
fremtidige nordiske turistsamarbejde.

Remissuttalanden

U tkast till handlingsprogram m et som utarbetades av N ordiska m inis
terrådets turistkom m itté förelåg under som m aren 1977 och rem ittera
des till berörda nordiska organisationer. Vissa justeringar och tillägg har 
gjorts i utkastet till handlingsprogram m et efter remissbehandlingen. De 
föreliggande remissvaren hänför sig således icke till det slutliga minister- 
rådsförslaget.

Svar föreligger från  följande organisationer:

Nordisk turisttrafikkom m itté (NTTK)
Nordens fackliga sam organisation (NFS)
Svenska arbetsgivareföreningen (SAF)
Dansk Arbejdsgiverforening
Nordisk Hotell- og R estaurantforbund

N T T K  ger sitt stöd till huvudlinjerna i förslaget. N T T K  m enar att ett 
offentligt nordiskt handlingsprogram  prim ärt bör bygga på och stödja 
både de nationella turistorganisationernas aktuella verksam het och deras 
gemensamma organ N TTK . N T TK  vill gärna m edverka både vid plan
läggningen och med den praktiska genom föringen av handlingsprogram 
met. N T TK  understryker att de vill ha ett nära sam arbete m ed den per
m anenta kommitté som föreslås tillsättas och föreslår att N TTK :s direk
törer och N TTK :s sekreterare bör vara m edlem m ar av den perm anenta 
kommittén.

Nordens fackliga samorganisation (NFS) anser det vara en riktig m ål
sättning att utveckla turism en mellan de nordiska länderna och turismen 
från  länder u tanför N orden. N FS understryker behovet av inform ation 
om de olika resemöjligheterna. N FS m enar att i program m et bör införas 
ett avsnitt som klart deklarerar de nordiska ländernas ansvar som värd
land för turister som söker efte r friluftsliv och rekreationsm öjligheter i 
naturen och påpekar behovet av att ta  hänsyn till miljökrav.

De svenska och danska arbetsgivareföreningarna avstår från  a tt yttra 
sig om förslaget.

Nordisk H otell og- Restaurantforbund  tillkännager sin positiva ställ
ning till program m et. Förbundet föreslår att få bli representerat i N TTK .

Utskottet

Trafikutskottet kan i huvuddrag ansluta sig till det föreliggande minis- 
terrådsförslaget om program  fö r nordiskt sam arbete på turistom rådet.
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D et bör enligt utskottets mening läggas till grund för verksam heten un
der de närm aste åren.

D et ligger i sakens natu r att ett nordiskt handlingsprogram  inte kan 
vara ett uttryck för den totala verksam heten som de nordiska länderna 
önskar utveckla inom ett speciellt samarbetsområde.

Syftet m ed handlingsprogram m et är sålunda icke att täcka alla i de 
nordiska länderna förekom m ande aktiviteterna på turistom rådet utan 
inriktning h ar skett på de om råden där samarbete är möjligt och önsk
värt. Syftet är vidare att underlätta en långsiktig uppläggning av arbetet 
på detta om råde inom m inisterrådet. A tt det ger N ordiska rådet en u t
gångspunkt för förslag och rekom m endationer på detta om råde även i 
fram tiden anser utskottet vara av stor betydelse.

På sitt möte i K öpenham n i novem ber 1977 hade trafikutskottet m öj
lighet att diskutera utkastet till program m et m ed turistm inistrarna och 
berörda tjänstem än som redan anförts. F rån  utskottets sida önskade man 
att de sociala aspekterna framhävdes ytterligare i program m et. E tt rese- 
liv som ger den enskilda människans tillvaro ett värdefullt innehåll, fy
sisk och psykisk rekreation, bör eftersträvas. K ulturella och mänskliga 
kontakter för den resande är viktiga. Syftet för turismen bör delvis vara 
att öka kännedom en om de länder och nationer som besöks. D et är av 
avgörande betydelse att m an fö rbä ttrar turismens kvalitet och a tt en 
ökning av turism en inte sker på bekostnad av denna kvalitet. M ålsätt
ningen skall vara att erbjuda de breda folkgrupperna rekreations- och 
resealternativ som m otsvarar deras ekonom iska möjligheter. V idare p å
pekade m an från utskottets sida behovet av ökad inform ation om de 
resemöjligheter som finns inom Norden.

Viss hänsyn har tagits till dessa synpunkter i m inisterrådsforslaget som 
det nu är utform at, men utskottet vill ändock fram hålla denna punkt 
ytterligare.

I  program förslaget föreslås att en perm anent kom m itté tillsätts under 
M inisterrådets ställföreträdarekom m itté för att styra och koordinera sam
arbete i turistfrågor mellan berörda regeringsorgan. Trafikutskottet an
ser att denna kommitté bör vara en äm betsm annakom m itté som hör 
direkt under N ordiska m inisterrådet för att koordineringen i sam arbetet
i turistfrågor skall bli så effektiv som möjligt. U tskottet påpekar behovet 
av att denna kom m itté nära sam arbetar m ed både N TTK , de nationella 
turistorganisationerna och folkliga organisationer, m otororganisationer, 
arbetsm arknadsm yndigheter, stat och kom m un m. fl.

U nder hänvisning till vad som ovan sagts hem ställer trafikutskottet 
att N ordiska rådet i anledning av m inisterrådsforslaget m åtte antaga 
följande rekom m endation:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att an 
taga ett program  för nordiskt samarbete på turistom rådet i en
lighet med fram lagt ministerrådsförslag samt att kontinuerligt
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och i fortlöpande sam verkan m ed N ordiska rådets organ vida
reutveckla och fördjupa det nordiska sam arbetet på turistom rå
det.

Stockholm den 18 januari 1978 

Ingvar Bakken (A)

C hr. Christensen (KrF) 

Ralf Friberg (Sd)

M agnús Kjartansson (Ab) 

Sven M ellqvist (s)

R o lf Sellgren (fp)

Eric Carlsson (c) 

Bjarne M ørk E idem  (A) 

Gustav H olm berg (V) 

H åkon K yllingm ark (H) 

Otto M ørch (S) 

Seppo W esterlund (Lkp)
Förman

Folke Woivalin (ÅS)
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C l

Berättelse
rörande det nordiska samarbetet

tÖverlämnad av Nordiska ministerrådet)

N ordisk M inisterråd avgir herm ed i overensstemmelse med artikkel 
64 i sam arbeidsavtalen av 23. mars 1962 (Helsingforsavtalen) sin beret
ning om nordisk samarbeid til Nordisk Råds 26. sesjon.

Stockholm i desember 1977

P å Nordisk M inisterråds vegne: 

Bjartmar Gjerde
OUi Bergman



693

Innehållsförteckning

K ap I. D et nordiska sam arbetet —  ministerrådets 
verksam het

K ap II. Samarbete på lagstiftningsområdet
Kap III. K ulturellt sam arbete
K ap IV. Socialpolitiskt sam arbete
K ap V. Sam arbete i arbetsm arknadsfrågor
K ap VI. Sam arbete i arbetsm iljöfrågor
K ap VII. M iljövårdssamarbete
K ap V III. Handels- och valutapolitiskt sam arbete
Kap IX. Industri- och energipolitiskt samarbete
K ap X. Sam arbete inom byggsektorn
K ap XI. Regionalpolitiskt samarbete
K ap XII. Sam arbete i konsum entfrågor
K ap X III. Samarbete i fråga om transport, kom m unikation 

och trafiksäkerhet

K ap XIV. Sam arbete i turistfrågor
K ap XV. Samarbete i fråga om bistånd till 

utvecklingsländer
Kap XVI. Sam arbete i övriga frågor
K ap XVII. Organisatoriska förhållanden etc.

Bilagor:

1 Översikt över användningen av dispositionsmedel för projekt 
på m inisterrådets allm änna budget för 1976— 1977

2 Presskom m unikéer från  m inisterrådsm öten 1977
3 Budgeten för nordiskt kulturellt sam arbete 1978 jäm te m ot

svarande uppgifter i budgeten för 1977 och bokslutet för
1976

4 N ordiska ministerrådets dispositionsmedel 1977
5 Sam nordiska utredningar på kulturom rådet 1977
6 Berättelser som har direkt anslutning till avsnittet om nor

diskt kulturellt samarbete
7 Berättelse om N ordel
8 Berättelse från  N ordiska kontaktorganet för atom energi

frågor
9 Berättelse från  N ordiska trafiksäkerhetsrådet
10— 14 Betänkanden av N ordiska rådets utskott

Sid.

695
719
739
770
789
796
805
814
831
850
856
867

873
899

902
908
914

924
932

938
939
940

945
1186

1190
1196
1211



694

Innledning

I M inisterrådets beretning er det gjort rede for utviklingen i det no r
diske sam arbeidet i 1977 samt for planene om det fortsatte samarbeidet.

Arbeidet er lagt til rette med hensyn tagen til artikel 64 i N ordisk Råds 
arbeidsordning, hvor det heter at M inisterrådets beretning skal oversen
des Nordisk Råd senest den 10. desember.

D ette betyr at beretningen på noen om råder kun dekker perioden 
fram  til m idten av oktober.

Beretningens utform ing er i store trekk den samme som i fjor. F or å 
kunne gi bredest mulig inform asjon, gjøres det rede for arbeidssituasjo
nen i cm betsmannskom iteene og arbeidsgruppene innen flere områder, 
selv om M inisterrådet ikke har ta tt stilling til spørsmål som der er 
linder behandling.

Inform asjon om tiltak i forbindelse med rådsrekom m andasjonene blir 
gitt der hvor relevant inform asjon på en hensiktsmessig m åte kan inn
arbeides i beretningen. Samtidig behandles disse rekom m andasjoner i 
egne meldinger. Supplerende opplysninger om visse samarbeidsorganer 
gis i bilagene. (Jfr særlig fortegnelse over rådsrekom m andasjoner, beret
ninger og bilag som er referert her.)

I de respektive kapitlene i denne beretning omtales de tiltak som 
M inisterrådet har gjennom ført i anledning av Nordisk Råds uttalelser 
om fjolårets beretning.

Gjennom føringen av M inisterrådets planlagte tiltak forutsetter for 
flere om råders vedkom mende respektive nordiske parlam enters god
kjenning, særlig når M inisterrådets avgjørelser skaper finansierings
behov.
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Kapittel I 

Det nordiske samarbeid — ministerrådets 
virksomhet

G runnlaget for det nordiske sam arbeidet finnes i Helsingforsavtalen 
fra 1962, K ulturavtalen fra 1971 og i Transportavtalen fra 1972.

M inisterrådet har i 1977 fastsatt sektorprogram m er fo r om rådene so
sialpolitikk, arbeidsmiljø og byggepolitikk. M inisterrådet har dessuten 
lagt fram  forslag til sektorprogram m er for turistom rådet, likestillings
om rådet og miljøvernområdet.

Sektorprogram m er eller forslag til sektorprogram m er finnes nå på 
samtlige sam arbeidsom råder unntatt på forbrukerom rådet og på han
dels-, valuta- og bistandsom rådene som i første rekke dreier seg om 
kontakt m ed ikke-nordiske land. På forbrukerom rådet har M inister
rådet besluttet at et sektorprogram  skal utarbeides.

I tillegg til disse har M inisterrådet lagt fram  forslag til program  for 
M inisterrådet. Program m et tar sikte på å vise hvordan N ordisk M inis
terråd skal føre videre de politiske viljeerklæringer som kom m er til u t
trykk bl. a. i Helsingforsavtalen. M inisterrådet legger, u t fra  et helhets
syn, vekt på den innbyrdes sammenhengen mellom de ulike sam funns
sektorer, og hvordan tiltak på en eller flere sektorer kan kreve konse
kvenstiltak på andre samfunnssektorer. H ensikten er å klargjøre visse 
retningslinjer for hele det nordiske sam arbeidet og en felles basis for et 
samvirke mellom de ulike samarbeidssektorene.

Blant øvrige viktige resultater av M inisterrådets arbeid i år kan nev-

— undertegningen av konvensjonen om grensekom m unalt samarbeid
—  innføring av fire nordiske institusjoner på det allmenne 

budsjett for 1979
Nordisk statistisk sekretariat 
Nordisk Industrifond 
N ordtest
N ordisk komité for byggebestemmelser 

På kulturom rådet h a r M inisterrådet
—  behandlet et handlingsprogram  for forskningsom rådet som utgangs

punkt for konkrete tiltak de nærmeste år,
—  for å støtte nabospråkundervisningen og det nordiske språksamarbei- 

det for øvrig, startet flere tiltak, hvorav man nevner beslutningen om 
å opprette et nordisk språksekretariat

—  besluttet å opprette et nordisk kunstsentrum  i Finland.
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Statsministrene fra  D anm ark, F inland, Island, Norge og Sverige m øt
tes i Stockholm fredag 9. desember 1977. I  en del av drøftelsene del
tok samarbeidsministrene.

E tter invitasjon fra  Sveriges statsminister Thorbjörn Fälldin møttes 
statsministrene fra  de fem  nordiske land til drøftelser i Stockholm fredag 
9. desember 1977. I en del av drøftelsene deltok også de nordiske sam
arbeidsministrene.

Statsministrene diskuterte først og frem st Nordisk M inisterråds p ro
gram  og i sammenheng med dette den internasjonale økonomiske situa
sjon, sysselsettingssituasjonen i de nordiske land og det økonomiske sam
arbeidet mellom landene. M an diskuterte også den nordiske råvare- og 
ressursutredningen, hvis annen fase ble presentert for statsministrene ved 
drøftelsene.

Statsministrene konstaterte at samarbeidsministrenes arbeid m ed M i
nisterrådets program  nå var kom m et så langt at program m et kan komme 
opp til behandling ved N ordisk Råds neste sesjon i Oslo 18.— 22. februar 
1978. M an uttrykte sin tilfredshet m ed samarbeidets mål og den dybde 
og det omfang det nå har fått. D et om fatter praktiskt talt alle sam funns
om råder. M inisterrådets program  gir et helhetsbilde av de resultater som 
hittill er oppnådd og vil gjøre det lettere å koordinere og avveie de ulike 
samarbeidssektorene i fremtiden.

M an noterte at program m et peker på tiltak som er egnet til å styrke de 
nordiske lands økonomi og derved bidra til å bedre sysselsettingssitua
sjonen i N orden samt at mennesket og dets livsmiljø står sentralt i p ro
grammet.

1 diskusjonen mellom statsministrene hersket det enighet om  at det i 
de nordiske land skal føres en politikk som kan sikre sysselsettingen både 
på kort og lang sikt. Tiltak for å sikre ungdom m en arbeid skal studeres 
i fellesskap.

Statsministrene fant det verdifullt at de nordiske industrim inistrene har 
ta tt initiativet til en undersøkelse av konkurranseforholdene mellom de 
nordiske land sett i et internasjonalt perspektiv.

Den internasjonale konjunktursituasjonen kjennetegnes fortsatt ved 
stor usikkerhet. Inflasjonen bør bringes ned til et rimeligere nivå. En 
altfor lav kapasitetsutnyttelse preger situasjonen i et flertall industriland. 
Statsministrene var enige om at land m ed gunstig betalingsbalanse bør 
sette i verk stim ulansetiltak for å påskynde en internasjonal konjunktur
oppgang. Videre var m an enig om at de nordiske land gjennom felles 
tiltak på lengre sikt kan bidra til en gunstigere situasjon i de enkelte 
land. I  denne sammenhang inntar energi-, industri- og regionalpolitikken 
en frem tredende stilling. D e norske gass- og oljeforekomstene utgjør et 
naturlig grunnlag for et bredere samarbeid på disse områdene. Den 
nordiske investeringsbanken er her et middel til å oppnå konkrete re
sultater. Statsministrene var enige om også i frem tiden å holde en nær
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kontakt ved utform ingen av den økonomiske politikken i hvert land. 
Finansm inistrenes drøftelser om nasjonale og samnordiske tiltak for å 
bedre landenes økonomi er verdifulle i denne sammenhang.

Ved sitt møte i Oslo i januar 1975 tok statsm inistrene initiativet til 
en nordisk råvare- og ressursutredning. E tter at første fase av arbeidet 
ble sluttført høsten 1976 ba statsm inistrene ved sitt møte i Helsingfors 
i desember samme år om en nærm ere presisering av de om råder hvor 
et utdypet nordisk samarbeid er mulig.

A nnen fase av arbeidet ble nå presentert for statsministrene. D e fant 
at utredningens spesifisering av samarbeidsmuligheter gir konkret un 
derlag for videre bearbeidelse. Statsministrene m ente at forslagene til 
utvidet samarbeid bl. a. innen landbrukssektoren, geologisk forskning, 
prosjekteksport og gjenvinning av avfall bør bearbeides videre. Sam
arbeidet om prosjekteksport kan i frem tiden vise seg å tiltrekke stor 
interesse og bør derfor studeres nærmere.

Statsministrene ba samarbeidsministrene om å ta  opp til spesiell be
handling en kartlegging av sam arbeidsmulighetene vedrørende den vi
dere utvikling av treforedlingsindustrien i Norden.

På grunn av naturressursenes betydning fant statsministrene at det vil 
være hensiktsmessig med regelmessige kontakter i tiden fremover. Sam
arbeidsministrene bør derfor så snart som mulig overveie hvilken form  
disse kontakter skal få.

E tter invitasjon fra  D anm arks statsminister besluttet m an at neste 
ordinære statsministerm øte skal holdes i K øbenhavn høsten 1978.

Kapittel 1.2.

Finansiering av det nordiske samarbeidet.

M inisterrådet finansierer sam arbeidet over det allmenne budsjett, det 
nordiske industrifond, kulturbudsjettet og gjennom nasjonale bidrag til 
de nordiske bistandsprosjekter. N ettobidragene fra  de nordiske land 
frem går av tabell 1.

Tabell 1. Finansiering av M inisterrådets virksom het 1976, 1977 og 1978 
(de nordiske lands nettobidrag i nkr.)

1976 1977 1978
1 000 1 000 1 000

Ministerrådets allmenne budsjett 19 806 26 149 46 684
Kulturbudsjettet 40 630 ‘46 675 >54 880
Nordisk industrifond 11 440 11 440 11 440
Nordiske bistandsprosjekter 23 000 26 000

1 Ekskl. kompensasjon for autom atiske lønnsstigninger.

M inisterrådet har fo r perioden 1977— 79 besluttet å fordele kostna
dene mellom de nordiske land i forhold til deres bruttonasjonalprodukt:
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D anm ark 23,4 %, Finland 15,8 %, Island 0,9 % , N orge 17,0 %, og 
Sverige 42,9 %. Kostnadene for de nordiske bistandsprosjekter fordeles 
derim ot i forhold til de nordiske lands bidrag til De Forente Nasjoner. 

F ra  og med 1978 er det seks institusjoner på det allmenne budsjett: 
Nordisk sam arbeidsorgan for drogeforskning 
N ordisk legemiddelnemnd 
N ordiska hälsovärdshögskolan 
N ordisk institutt for odontologisk m aterialprøving 
Samarbeidsnemnden for nordisk skogforskning 
Nordiske skogsarbeidsstudiers råd
Institusjonene har et budsjett på til sammen 13,8 mill. nkr for 1978. 
M inisterrådet besluttet å innføre følgende institusjoner på budsjettet 

fra  og med 1979:
Nordisk statistisk sekretariat 
Nordisk Industrifond 
Nordtest
Nordisk komité for byggebestemmelser
D et er truffet beslutning om å arbeide videre med spørsmålet om 

innføring av ytterligere noen institusjoner.
M inisterrådet står kun fo r en del av finansieringen av det nordiske 

samarbeidet. Visse prosjekter finansieres bare delvis via M insterrådet og 
delvis direkte fra  de nasjonale budsjetter. V idere finansieres en del av 
det nordiske sam arbeidet utelukkende over de nasjonale budsjetter.

Kapittel 1.3.

Den nordiske investeringsbank

Den nordiske investeringsbank ble opprettet i 1976 ved en overens
komst mellom de nordiske land.

Bankens form ål er å yte lån og stille garantier på forretningsmessige 
vilkår og i overensstemmelse med samfunnsøkonomiske hensyn med 
henblikk på gjennomføring av investeringsprosjekter og eksport av nor
disk interesse.

Bankens grunnkapital beløper seg til 400 mill. SDR (det internasjo
nale valutafonds spesielle trekkrettigheter) og tilsvarer ca. 2 600 mill. 
nkr., hvorav 1 /4  skal innbetales av de fem  medlemslandene. Den ikke 
innbetalte del tjener som medlemslandenes garanti for bankens forplik
telser. G runnkapitalen utgjør også basis for bankens låneopptak og 
garantiforpliktelser. Banken kan gi lån og stille garantier opp til et 
totalbeløp som tilsvarer 2,5 ganger grunnkapitalen. I august 1977 ble
2 . rate av grunnkapitalen innbetalt, hvilket betyr at den innbetalte 
grunnkapital for øyeblikket beløper seg til 66,7 mill. SDR, som tilsva
rer ca. 410 mill. nkr.

Kapital til utlån skaffes gjennom å ta opp lån, først og frem st på de
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internasjonale, men senere form entlig også på de nordiske kapitalm ar
keder. Den innbetalte del av grunnkapitalen kan også lånes ut. Våren
1977 em itterte banken sitt første obligasjonslån på 40 mill. US dollar 
på europam arkedet. Rentesatsen er 7 3 /4  % , og utlånstiden er 7 år uten 
amortisering. Lånevilkårene bedømmes også i frem tiden å bli gode.

F ram  til septem ber 1977 har banken bevilget 8 lån på i alt 75,5 mill. 
SDR. D ette tilsvarer ca. 500 mill. nkr., hvorav 2/3 er blitt utbetalt. 
Lånene er bevilget til bl. a. utbygging av den fellesnordiske elkraftfor- 
syning samt data-, ferrolegering- og bilindustrien.

Ca. 20 prosjekter er fo r øyeblikket til behandling. Disse berører in
vesteringer i infrastruktur, energiforsyning, kommunikasjonssystemer, 
utnyttelse av medlemslandenes naturressurser, sam t utvikling av under- 
leverandørvirksomhet. Dessuten drøfter banken et antall større eksport
prosjekter som dreier seg om tung verkstedsindustri og byggeindustri 
til både nordiske og ikke-nordiske land.

Banken har i årets løp bygget opp et funksjonsdyktig organisasjons
apparat m ed personale fra  fire medlemsland. Samtidig er det innledet 
et om fattende samarbeid med de nasjonale investeringsbanker med hen
blikk på prosjekt- og virksomhetsvurdering i forbindelse med behand
lingen av lånesøknader.

Kapittel 1.4.

Råvarer og andre ressurser

Initiativet til råvare- og ressursutredningen ble ta tt av de nordiske 
statsministrene i januar 1975. E t første resultat av utredningsarbeidet 
var ”Nordisk råvare- og ressursutredning” (NU  1976:26) som ble lagt 
fram  i 1976 og som beskriver de faktiske råvare- og ressursforhold i 
Norden. En fortsettelse av denne utredning er blitt utarbeidet i 1977 
under navnet ”Nordisk råvare- og ressursutredning —  en presisering 
av noen sam arbeidsm uligheter” . Denne konkretiserer nærmere en rekke 
utvalgte om råder der m an anser det mulig å få i stand et utvidet sam
arbeid om råvare- og ressursutnyttelsen. Den peker på samarbeids
m uligheter når det gjelder korn og forstoff, fruk t og grønnsaker, lege- 
ringsmetaller, geologisk forskning, råvarer til gjødselindustrien, til- 
settingstoffer til papir- og pappindustrien, prosjekteksport og gjenvin
ning av avfall.

U tredningen ble behandlet på stats- og samarbeidsministermøtet den 
9. desember 1977 i Stockholm, jfr. Kap. 1.1.

Kapittel 1.5.

Lovgivningsspørsmål

På bakgrunn av bl. a. Nordisk Råds rekom m andasjon nr. 1/1974 om 
nordisk samarbeid om lovgivning og drøftelser mellom M inisterrådet og
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N ordisk Råds juridiske utvalg har M inisterrådet i sine årlige beret
ninger til Nordisk Råd lagt fram  et langsiktig lovgivningsprogram. P ro 
gram m et skal løpende suppleres og revideres bl. a. på bakgrunn av de 
årlige drøftelser mellom de nordiske justisministre og juridisk utvalg.

Sam arbeidet er i 1977 blitt utvidet til å om fatte nordisk kjøpslovgiv- 
ning, herunder reglene om forbrukerkjøp. F or øvrig har m an konsen
trert seg om arbeidet for å gjennom føre de prosjekter som er tatt inn i 
program m et. Samarbeidet på erstatningsrettens om råde har fortsatt i 
samsvar m ed de retningslinjer som er angitt tidligere. D et er her bl. a. 
innledet et nordisk samarbeid om produktansvaret. N år det gjelder inte- 
gritetsvern har m an konsentrert seg om de problem er som kan oppstå 
i forbindelse med datateknikken. M inisterrådet har bl. a. drøftet de 
rettslige problem er i forbindelse med såkalt dataflukt og overføring av 
data over grensene. P å  strafferettens om råde har m an innledet drøftel
ser og utveksling av erfaringer m ed hensyn til alternativer til frihets
straff.

D et har som tidligere funnet sted et betydelig og utstrakt samarbeid 
på om råder som ikke direkte er ta tt opp i lovgivningsprogrammet.

Kapittel 1.6.

K ulturelt samarbeid

Samarbeidet mellom Nordisk Råds kulturutvalg og Nordisk minister
råd  samt dettes organer h ar i løpet av året foregått etter tidligere ved
tatte retningslinjer. Sam arbeidet har ført til viktige resultat, og re t
ningslinjer og hovedpunkter i det kulturelle sam arbeidet e r  utform et 
etter felles drøftinger. D et har vært av positiv betydning for sam arbei
dets utvikling at m an har vært enige om de prioriteringer som nå pre
ger samarbeidets videre utvikling.

Ungdomsarbeidsløsheten har, i den grad den er et utdannelsespro- 
blem, stått i forgrunnen for sam arbeidet når det gjelder 16— 19 åringers 
utdannelse i 1977. På ministerrådets initiativ har sekretariatet avviklet 
et antall konferenser med parlam entarikere, utdannelsesmyndigheter og 
representanter for arbeidsmarkedsorganisasjonene fra  de nordiske lan
dene. M ålet har vært å analysere de faktorer innen skolevesenet som 
fører til at stadig flere ungdom sgrupper blir arbeidsløse. K onkrete te
m aer for konferansene har vært overgangen fra  grunnskole til gym na
sial utdannelse —  m ed størst vekt på riskgruppeproblem atikken —  fo r
holdet mellom teori og praksis i gymnasiale utdannelser og forsknings- 
og utviklingsvirksomheten innen gymnaset. G jennom  dette arbeidet har 
m inisterrådet lagt grunnen til et flerårig prosjektprogram , der sentrale 
tem aer er ungdomsarbeidsløshet og utdannelse, samspillet mellom ar
beidsliv samt rådgivningsvirksomheten i gymnaset. U tover dette inne-
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holder prosjektprogram m et forslag om å utrede spørsmålet om gymnas 
i utkantstrøkene.

Innenfor det nordiske prosjektprogram m et om voksenopplæring har 
man i løpet av 1977 satt i gang viktige delprosjekter. I samarbeid med 
departem enter, arbeidsm arkedorganisasjoner, folkeopplysningsorganisa- 
sjoner og forskningsinstitusjoner behandles sentrale spørsmål på om rå
det. Av sakene kan nevnes bl. a. voksenopplæring i forhold til arbeids
livet, nordiske voksenopplæringstiltak gjennom utnyttelse av radio og 
TV, studiestøtte og utdannelse av voksenopplærere. G jennom føringen 
av prosjektprogram m et vil gi resultater som kan utnyttes til å styrke det 
nordiske sam arbeidet på voksenopplæringsområdet.

Av de midler som bevilges til nordisk forskningssam arbeid er det 
bare en liten del som avsettes over det nordiske forskningsbudsjettet. 
Største delen av midlene kom m er via de nasjonale forskningsrådene og 
andre nasjonale organ som universiteter og høyskoler. F or at de totale 
midlene til nordisk forskningssam arbeid skal kunne utnyttes i samme 
øyemed, er det viktig at et aktivt samarbeid kan etableres m ellom  ku l
turavtalens organer og de nasjonale organer, blant annet forskningsrå
dene. P å denne bakgrunn har ministerrådets rådgivende komité for 
forskning ta tt opp spørsmålet om samarbeid mellom de nordiske og de 
nasjonale organ i sitt handlingsprogram. M inisterrådet forventes å ta 
dette forslaget opp til behandling i løpet av 1978.

I 1977 er det blitt ta tt atskillige initiativ for å styrke språkfelles
skapet i N orden. D et e r  fattet vedtak om å opprette et nordisk språk
sekretariat i løpet av 1978. Sekretariatet skal fungere som samarbeids
organ for språknem ndene og tilsvarende organ i de enkelte nordiske 
land. Som nordisk koordinerende organ skal sekretariatet arbeide for å 
bevare og forsterke det nordiske språkfellesskap og frem m e den nor
diske språkforståelsen.

Det er i 1977 bevilget midler til en forstudie angående opprettelsen 
av en nordisk dokumentasjonssentral fo r  språkvitenskap. Institusjonens 
hovedoppgave vil være å registrere allerede igangværende forskning i 
de nordiske landene på om rådet nordiske språk, ut fra  den oppfatning at 
en effektiv informasjons- og dokum entasjonstjeneste på dette felt vil 
være verdifull støtte til de tiltak som settes i gang innenfor det nordiske 
språksamarbeidet.

På språkom rådet er det videre satt i gang tiltak for å realisere et 
samnordisk symposieprogram for tillempet nordisk språkvitenskap i den 
hensikt å finne fram  til forskningsresultater av grunnleggende karakter 
med tilknytning til språkrøkt og den internordiske språkforståelse.

I denne sammenheng kan også nevnes at en særskilt styringsgruppe 
har lagt fram  forslag til samnordiske tiltak for å forsterke nabolands- 
språkundervisningen. Blant forslagene kan nevnes ønsket om effektiv 
videreutdannelse av morsmålslærere, øket sam produksjon av læremidler 
samt bedre utveksling av informasjon.
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På det allm enkulturelle om rådet er planene om opprettelsen av to 
nye institusjoner ytterligere konkretisert i løpet av 1977. Nordisk kunst
senter på Sveaborg i Finland vil begynne sin virksomhet i 1978. Sent- 
rets hovedoppgave i den første tiden vil være å fungere som form id- 
lingsinstitusjon på utstillingsområdet. Videre er det blitt holdt en arki
tektkonkurranse om et Nordens Hus på Færøyene. Detaljplanleggingen 
av huset beregnes å kunne avsluttes i 1978, da m an også regner med å 
komme i gang med byggearbeidet.

U tredningsarbeidet om utnyttelse av satellitt for å forsterke det nor
diske radio- og T V -samarbeidet h a r i 1977 resultert i en om fattende 
rapport, en mulighetsstudie, som belyser utbyggingsmulighetene fra 
rettslige, tekniske og kulturpolitiske sider. U tredningen konstaterer at 
m an ikke står overfor avgjørende hindringer på ovenfor nevnte punkter 
fo r å bygge u t radio- og TV-sam arbeidet i N orden gjennom en felles 
nordisk satellitt. M inisterrådet har vedtatt å sende utredningsrapporten 
på remiss til et større antall myndigheter, organer og organisasjoner 
i N orden. Planen er å ta  satellittspørsm ålet opp til debatt på Nordisk 
Råds sesjon i februar 1978 i Oslo, på bakgrunn av utredningen om re
missvarene.

Kapittel 1.7.

Sosialpolitikk

A rbeidet med å utform e et sosialpolitisk samarbeidsprogram , som ble 
påbegynt i 1976, ble avsluttet i 1977.

M inisterrådets forslag til sam arbeidsprogram  ble behandlet på N or
disk Råds 25. sesjon, etter å ha vært til høring hos arbeidsmarkedets 
parter. Nordisk Råd anbefalte Nordisk M inisterråd å vedta program 
met, hvilket ble gjort på M inisterrådets m øte 18. august 1977 i Ronne
by, Sverige.

Samarbeidet skal i første rekke danne grunnlag fo r utform ingen og 
utviklingen av de felles nordiske aktiviteter på det sosialpolitiske om 
rådet. M inisterrådet har, i likhet m ed den sosialpolitiske komité, til 
hensikt kontinuerlig å revidere program m et. D ette vil fortrinnsvis skje 
ved de såkalte sosialpolitiske m inisterm øter, som M inisterrådet h a r be
sluttet skal holdes en gang i året fra  og m ed 1978.

Planleggingen av virksomheten vil således ha sitt utgangspunkt i sam 
arbeidsprogram m et. M ålene i sam arbeidsprogram m et blir veiledende 
for nye samarbeidsprosjekter. E tt ledd i realiseringen av program m et 
var den nordiske konferanse om forskningens rolle for sosial- og helse
politikken som ble arrangert av M inisterrådssekretariatet. E t annet var 
innføringen av den nordiske reseptgyldigheten, som trådte i kraft 1 . 
septem ber 1977.

Tyngdepunktet i det nordiske sosialpolitiske sam arbeidet har som 
tidligere ligget på sosialkonvensjonsamarbeidet, sam arbeidet om droge-
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og alkoholforskning, legemiddel- og transplantasjonssam arbeidet, sosial- 
og medisinalstatistisk sam arbeid samt utvikling av sam arbeid i handi- 
kappspørsmål.

De undersøkelser som er i gang om et felles arbeidsm arked for so
sialt og medisinsk personale har pågått gjennom hele året. Kartlegging 
av videreutdanning av sosialt og medisinsk personale er påbegynt siste 
halvår.

Vurderingen av virksomheten i Nordisk sam arbeidsorgan for droge
forskning og Nordisk nem nd for alkoholforskning er påbegynt, og skal 
være ferdig i juni 1978.

E tter den omorganisering av Hälsovårdshögskolan som ble besluttet 
i fjor, er forberedelsene til overføringen av denne og Nordisk institutt 
for odontologisk materialprøving (NIOM ) til M inisterrådets allmenne 
budsjett i årets løp blitt avsluttet. Dessuten er et nytt finansieringssys
tem for nyretransplantasjonssam arbeidet utarbeidet og vedtatt.

M inisterrådet har drøftet spørsmål knyttet til delpensjonering og 
fleksibel pensjonsalder, mulighetene fo r å frem m e sosialpolitiske m ål
settinger innenfor andre sektorer av sam funnspolitikken samt narko
tikaspørsmål. P å et arbeidsmøte om narkotikaspørsm ål den 12. desem
ber i år drøftet M inisterrådet spørsmålet om tvang/frivillighet i be
handlingen, forebyggende tiltak og behandlingsspørsmål ut fra  sosiale, 
medisinske og pedagogiske aspekter sam t mulige innsatser i det inter
nasjonale samarbeid om narkotikaspørsmål.

M inisterrådet har i 1977 bevilget nkr 1 840 000: —  til sam arbeidet 
på det sosialpolitiske om rådet. Den indikative budsjettram m en for 1978 
er nkr 2 100 000: — .

Kapittel 1.8.

Arbeidsmarkedssamarbeid

I 1977 har det nordiske arbeidsm arkedssam arbeidet vært konsentrert 
om gjennom føringen av program m et fo r nordisk samarbeid på dette 
om rådet som M inisterrådet vedtok 26. novem ber 1975.

A rbeidsm arkedsprogram m et har ført til en sterk ekspansjon av det 
nordiske sam arbeidet på dette området. U tredninger og andre pro
sjekter er satt i gang. G jennom føringen av arbeidsm arkedsprogram m et 
skjer etappevis i regi av Nordisk Arbeidsm arkedsutvalg (NAUT) og i 
kontakt med arbeidsm arkedets parter. D en første etappe vil i hovedsak 
være gjennom ført i slutten av 1978. M ange prosjekter vil føre til nye 
impulser og initiativ. En revisjon og komplettering av tiltaksfortegnel- 
sen ble innledet høsten 1977. P å denne m åte vil nye deler av M inister
rådets arbeidsm arkedsprogram  bli behandlet.

1 løpet av 1977 er det bl. a. gjennom ført et samnordisk prosjekt om 
utvikling av tiitak for å forebygge og redusere ungdomsarbeidsløsheten.
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R apporten ble behandlet på M inisterrådets møte i novem ber i år. Vi
dere har m an utarbeidet en oversikt over arbeidsm arkedsutdanningen 
i de nordiske land for å finne form er for en videreutvikling av sam
arbeidet om disse spørsmål.

I 1977 har m an avsluttet arbeidet m ed å systematisere og effektivi
sere informasjonsutvekslingen i N orden om arbeidsmarkedsspørsmål. 
Prosjektet tar sikte på å bygge u t et nordisk informasjonssystem på 
arbeidsm arkedsom rådet. E t prosjekt om samordning av arbeidsform id- 
lingsmetodene i N orden ble satt i gang i 1977 og planlegges fø rt videre 
i 1978.

I 1976 ble en om fattende utredning om arbeidskraftens og kapitalens 
bevegelighet i N orden satt i gang. I utredningen som ventes avsluttet i
1978, forsøker m an å peke på hindringer, muligheter, virkninger og 
problem er i sam band m ed en slik bevegelighet. En sammenlignende 
analyse av arbeidsmarkedspolitikkens m ål og midler i N orden er av
sluttet og skal bl. a. bidra til å danne grunnlag fo r den arbeidsmarkeds- 
politiske konferansen i 1978.

Høsten 1976 ble en utredning satt i gang for å kartlegge faktiske 
forhold, regler og avtaler om utenlandske utleie- og entreprenørbedrif
ters virksomhet i de nordiske land når det gielder problem er i samband 
m ed ”grå arbeidskraft.” Form ålet m ed prosjektet er å utarbeide forslag 
til felles retningslinjer for denne virksomheten. M an skal videre forsøke 
å definere hva som bør bli betraktet som seriøs virksomhet, og hva 
som m å betraktes som ikke ønskelig utleievirksomhet. Prosjektet, som 
gjennomføres i sam råd med arbeidsm arkedets parter, blir avsluttet før 
sommeren 1978.

Samarbeidet har også om fattet bl. a. videreutdanning av tjeneste
menn, arbeidsløshetsforsikringer, arbeidsmarkedsstatistikk og inform a- 
sjonsspørsmål.

D et er satt i gang et prosjekt om den personlige veiledningsmetodikk 
og om inform asjonsvirksomhet på yrkesveiledningens område.

M inisterrådet bevilget nkr 1714 0 0 0 :—  til det nordiske arbeidsmar- 
kedssamarbeidet i 1977. D en indikative budsjettram m en for 1978 er 
nkr 1 950 000: — .

Kapittel 1.9.

Arbeidsmiljø

D en høye prioritering av arbeidsmiljøspørsmål som har funnet sted 
i de nordiske land de siste år h ar fo rtsatt i 1977. Også arbeidsmiljø- 
sam arbeidet under M inisterrådet h ar økt både i omfang og effektivitet.

E t forslag til handlingsprogram  fo r sam arbeidet på dette om rådet ble 
behandlet på N ordisk Råds 25. sesjon i Helsingfors. Program m et, som 
ble vedtatt av M inisterrådet i slutten av 1977, i overensstemmelse med
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Nordisk Råds rekom m andasjon nr. 8/1977  er bygget opp som et over
ordnet program  fo r det nordiske sam arbeidet på dette om rådet. D et 
definerer begrepet arbeidsmiljø og angir m ålsettinger, kriterier og 
prinsipper for det nordiske samarbeidet. Program m et vil danne grunnlag 
for den videre utvikling av sam arbeidet på dette om rådet. I forbindelse 
med rekom m andasjon nr. 8/1977 har M inisterrådet også vurdert næ r
m ere de forslag til enkelttiltak som angis i rekom m andasjonens 2. del.

Også i 1977 har arbeidsm edisin/yrkeshygiene vært den mest frem tre
dende sektoren innen samarbeidet. D ette kan ses i sammenheng med 
den vekt man legger på problem ene m ed giftige og farlige stoffer. Et 
om fattende nordisk prosjekt, som har til hensikt å gi m yndighetene best 
mulig faktaunderlag for å fastsette yrkeshygieniske grenseverdier, ble 
påbegynt i siste halvdel av året. Sam arbeidet mellom de yrkeshygieniske 
enhetene har fortsatt og et samarbeid om utdanningsspørsm ål innen 
sektoren har begynt. U tdanning av spesialister er av flere grunner sær
lig egnet for nordisk samarbeid.

På om rådet psykososial arbeidsmedisin er tre større prosjekter i gang, 
bl. a. m ed nærm ere undersøkelser av grunnskolelæreres psykososiale 
arbeidsmiljø og arbeidsm iljøet i prosessindustrien (høyt autom atiserte 
produksjonsprosesser). Psykososiale arbeidsm iljøfaktorer inngår dess
uten i en betydelig del av den øvrige virksomheten under M inisterrådet.

I sam arbeidet mellom arbeidstilsynene har arbeidsfordelingen i fo r
bindelse m ed utarbeidelsen av verneforskrifter utviklet seg videre etter 
en modell som har vist seg meget hensiktsmessig.

Kostnadene fo r prosjekter innen arbeidsm iljøom rådet var i 1977 nkr 
1 150 000: — . F or år 1978 er den indikative planleggingsrammen nkr 
1 600 000: — .

Kapittel 1.10.

M iljøvern

I  1977 har M inisterrådet utarbeidet forslag til handlingsprogram  for 
sam arbeidet på m iljøvernom rådet, som en revisjon av handlingspro
gram m et av 1972 (jfr. uttalelse nr. 3/1977). Program m et ble drøftet 
mellom M inisterrådet og N ordisk Råds sosial- og miljøutvalg høsten
1977 og vil bli lagt fram  på Nordisk Råds 26. sesjon 1978. Handlings
program m et vil danne grunnlaget for M inisterrådets prosjektorienterte 
virksomhet på m iljøvernom rådet.

Prosjektvirksom heten innen M inisterrådet har i 1977 vært konsen
trert om delom rådene avfall, støy, luftforurensningsspørsm ål, m iljødata, 
produktkontroll, naturvern og m iljøvernforskning. Også i 1978 vil det 
bli gjennom ført prosjekter på disse delområdene.

P å avfallsom rådet er det i 1977 gjennom ført prosjekter om alterna
tive m etoder fo r behandling av kom m unalt avfall, gjenvinning av kom-
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m unalt avfall og informasjonsutveksling om behandlingsanlegg for pro
blemavfall.

På trafikkstøyom rådet har sam arbeidet vært konsentrert om to p ro
sjekter: utvikling av en felles nordisk beregningsmodell for vegtrafikk
støy, og m etoder for måling av støyemisjon fra vegtrafikk. I 1978 
vil det bli gjennom ført prosjekter om vurdering av støyreduserende til
tak og om beregningsmetoder for flystøy og sporbunden trafikk.

Sam arbeidet om støy fra  visse typer industrielt utstyr har fortsatt i
1977. D et er gjennom ført utredninger om vifter, mobile kom pressorer 
og hjullastere. V irksomheten i 1978 vil i hovedsak gå ut på å sluttføre 
andre påbegynte utredninger, sam t å utarbeide et program  fo r sam
arbeid om støy fra  industrianlegg, byggeplasser, m otorsport- og skyte
baner.

D et nordiske sam arbeidsprosjektet ”Overvåkningssystem for luftforu
rensninger” har fortsatt i 1977. Form ålet med prosjektet er gjennom 
sam nordisk innsats å bidra til bestrebelsene for å fastsette et europeisk 
program  for overvåking av luftforurensninger. Prosjektet vil fortsette 
også i 1978.

M iljødatasam arbeidet har fortsatt i 1977, særlig konsentrert om pro
sjektet ”K arakterisering av m iljødata” . Prosjektet forutsettes sluttført i
1978.

P å produktkontrollom rådet er det i 1977 arbeidet m ed to prosjekter: 
”Kartlegging av undersøkelsesressurser fo r produktkontroll” og ”N or
m er for produkttilvirkning” . I 1978 vil arbeidet fortsette på det sist
nevnte prosjektet, videre vil det bli startet to nye prosjekter: ”Produkt- 
relatert inform asjon hos myndighetene” og ”Produktundersøkelser — 
brannim pregneringsm idler’ ’.

P å naturvernom rådet er det i 1977 startet et om fattende prosjekt om 
representative naturtyper og truede biotoper i N orden. Prosjektet vil 
fortsette også i 1978.

Arbeidet m ed et forprosjekt om økologisk kunnskap i sam funnsplan
leggingen vil bli sluttført i 1978.

N år det gjelder miljøvernforskning vil m an fortsette vurderingen av 
mulighetene for sam nordisk planlegging og arbeidsdeling av miljøvern- 
forskningprosjekter. V idere vil arbeidet fortsette på e t prosjekt om poly- 
sykliske arom atiske hydrokarboner (PAH), som ble påbegynt i 1977. 
P A H  er en gruppe kjemiske luftforurensninger som dannes ved forbren
ning av organisk materiale, og som antas å m edføre alvorlige miljøskader 
og kan være kreftfrem kallende. I 1977 er det også gjennom ført forbere- 
delsesarbeid til et nordisk symposium om geebanker som vil bli avholdt 
våren 1978.

Bevilgningen til prosjekter på m iljøvernom rådet var i 1977 nkr 
1 621 000: — . Den indikative budsjettram m en for 1978 er nkr 
1 750 000: — .
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Handels- og valutapolitiske spørsmål

Utviklingen i den nordiske sam handelen har i de to siste år vært 
preget av den internasjonale økonomiske krise som i forskjellig grad 
har m edført vanskeligheter for samtlige nordiske land.

F or å utjevne virkningene av den internasjonale lavkonjunkturen,
— sviktende utenlandsk etterspørsel — , fulgte de nordiske land i 1975 
og delvis i 1976 en økonomisk politikk med sikte på å stimulere den 
innenlandske etterspørsel. D ette resulterte i økt im port. D et ble imid
lertid etter hvert tydeligere at den internasjonale konjunkturnedgangen 
var større og m er langvarig enn forutsatt. Samtidig hadde de nordiske 
land pådratt seg større underskudd på handelsbalansen, noe som be
grenset den økonomisk-politiske handlefrihet.

På det markedspolitiske om rådet er det fra  1. juli 1977 opprettet et 
stort frihandelsom råde fo r industrivarer som om fatter de 16 E F- og 
EFTA -landene. D e siste 20 %  av de opprinnelige tollsatser er opphevet 
for industrivarenes vedkom mende, bortsett fra visse følsomme varer, 
bl. a. papirprodukter. F or Islands im port fra E F  forutsettes tollavvik- 
lingen å være avsluttet 1. januar 1980.

M inisterrådet anser at det er av stor betydning at sam arbeidet om 
løsningen av praktiske problem er i forbindelse med handelen mellom 
E F  og EFTA  fortsetter.

De nordiske land har fortsatt holdt nær kontakt på en rekke sentrale 
handelspolitiske om råder som i løpet av året er aktualisert i internasjo
nale organisasjoner.

Likeledes er sam arbeidet mellom de nordiske land på det eksport
frem m ende om rådet ført videre. D ette sam arbeidet finner sted mellom 
landenes eksportfrem m ende organisasjoner og mellom landenes repre
sentanter i utlandet.

G jennom  sam arbeidsorganet for de nordiske lands handelsprose- 
dyrekomitéer, N O RD IPRO , har det vært arbeidet på en rekke prosjek
ter om forenklingen av prosedyrer i internasjonal handel, f. eks. hoved
prosjektet Interface (dataoverføring i internasjonal handel) som ble 
avsluttet i 1977. Interface vil bli etterfulgt av et nytt prosjekt, D EDIST, 
som har til form ål å utvikle m etoder og vurdere utstyr til b ruk ved 
overføring av datam eldinger, dvs. et prosjekt som skal gjøre det mulig 
å trekke praktisk nytte av de teoretiske resultater fra  prosjektet In ter
face. Videre kan nevnes prosjektene handelsprosedyreguiden og det 
felles nordiske fraktbrev. M inisterrådet har for 1977 bevilget 275 000 
nkr til prosjektvirksom heten på det handelspolitiske om rådet. I 1978 
vil prosjektet ”Pilot-test av autom atisk datakom m unikasjon i utenriks
handelen” bli gjennom ført. D ette prosjektet må sies å være nær knyttet 
til Interface-prosjektet og er en begynnelse i arbeidet med å prøve

Kapittel 1.11.
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avanserte autom atiske systemer for overføring av data i internasjonal 
handel. Prosjektet er viktig, idet det gir m uligheter for å tilby data
systemer som på forhånd er gjennomprøvet. F or 1978 er det hittil be
vilget nkr 550 000: -—.

M inisterrådet anser at det er av stor betydning at de hyppige kon
takter mellom de nordiske adm inistrasjoner på det handels- og valuta- 
politiske om rådet fortsetter, slik at det er mulig å løse praktiske pro
blem er mellom de nordiske land og å sam ordne landenes forberedelser 
og holdninger i internasjonal sammenheng.

Kapittel 1.12.

Ener gis pø rsmål

M inisterrådet besluttet i 1976 å gi Nordisk Industrifond ansvaret for 
det fortsatte nordiske forsknings- og utviklingssamarbeidet på energi
om rådet. E t slikt utvidet sam arbeid vil kunne gi en bedre utnyttelse av 
økonomiske og personalmessige ressurser i N orden. Samtidig skal det 
tas fortløpende hensyn til det om fattende planleggings- og utviklings
arbeid som pågår internasjonalt og nasjonalt i N orden. Nordisk Indu
strifonds arbeid på om rådet har vært konsentrert om produksjon, distri
busjon, akkum ulering og bruk av energi i industrien. Innen denne prio
riteringsplan har Nordisk Industrifond ivaretatt prosjektvurderingen og 
fordelingen av nordiske m idler til energiforskning og -utvikling og tek
nologiformidling i 1977.

M inisterrådet anser at det er av stor betydning at det nordiske energi- 
FoU (Forskning og U tvikling)sam arbeidet fortsatt prioriteres høyt. Til 
dette sam arbeidet er det i 1977 bevilget nkr 3 122 0 0 0 :—  og for 1978 
utgjør den indikative budsjettram m en nkr 3 024 000: — .

P å  kjernesikkerhetsom rådet er det i 1977 innledet et utvidet nordisk 
sam arbeid innen Nordisk K ontaktorgan for Atomenergispørsmål. I 
1976 er det bevilget nkr 800 000: —  til igangsetting og forberedelse av 
kjernesikkerhetssamarbeidet. Den indikative bevilgningsrammen for
1978 er nkr 2 160 000: — .

Sam arbeidet på kjernesikkerhetsom rådet om fatter en rekke betyd
ningsfulle prosjekter som kan bidra til en belysning og vurdering av 
aktuelle kjem esikkerhetsspørsm ål. D et nordiske sam arbeid om energi
økonomisering og alternative energikilder skal utvikles videre.

Kapittel 1.13.

Industrielt samarbeid

M inisterrådet anser at en utvikling av det energipolitiske sam arbeidet 
på lengre sikt kan ha en stimulerende virkning på det industripolitiske 
samarbeidet. M inisterrådet behandler derfor det industripolitiske om 
rådet i tilknytning til de energipolitiske spørsmål.
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I M inisterrådet diskuteres regelmessig aktuelle industripolitiske spørs
mål både i tilknytning til nordiske land og i forhold til ikke-nordiske 
land. Arbeidet innen N ordisk Industrifond og den standardiserings- og 
prøvingsvirksomhet som drives i N ordtest er blitt fø rt videre i 1977.

M inisterrådet har besluttet å tilføre Nordisk Industrifond 10 mill. 
sv. kr. i 1978 utover de anførte m idler på energiom rådet nkr
3 024 000: — .

F ondet har til og m ed septem ber 1977 bevilget til sammen 39,5 mill. 
skr. fordelt på 88 prosjekter. I  Nordisk Industrifond har m an fått et 
viktig instrum ent fo r nordisk samarbeid om konkrete forsknings- og 
utviklingsprosjekter av betydning for industrien i de nordiske land.

Den nordiske råvare- og ressursutredningen vil gi ytterligere grunn
lag for vurdering av konkret nordisk samarbeid også på det industrielle 
området.

Kapittel 1.14.

Byggesektoren

Handlingsprogram m et for byggeom rådet fra  1972 er blitt ajourført 
og kom plettert i det nye handlingsprogram  som M inisterrådet vedtok
1. mai 1977. I tilknytning til dette er et prosjektprogram  for de nær
meste år lagt fram.

En økt integrasjon av det nordiske byggem arkedet er fortsatt et vik
tig mål for samarbeidet. En aktuell oppgave er å harm onisere de tek
niske byggeregler. E t nordisk’ sam arbeid om dette gir en m er effektiv 
utnyttelse av utredningskapasiteten og en forenkling av handelen med 
byggevarer over grensene. D et skal utarbeides forslag til avtale om 
nordisk samvirke på prøve-, godkjennings- og kontrollom rådet. Av
talen skal gå u t på at prøveresultater samt godkjente og tilvirknings- 
kontrollerte produkter fra ett land kan godtas i de øvrige land uten 
kom pletterende prøver eller tungvinte godkjennings- og kontrollprose
dyrer.

Handlingsprogram m et understreker dessuten betydningen av å øke 
utvekslingen av idéer og planer om fremtidig bebyggelse. D et legges 
også vekt på utvide kontaktvirksom heten når det gjelder erfaringer og 
undersøkelser på byggeområdet. Bl. a. bør inform asjonsutvekslingen og 
sam arbeidet om allm enne m ålsettinger i byggesektoren og byggelovgiv
ningen utdypes. V idere bør det internasjonale byggesamarbeidet som 
de nordiske regjeringer deltar i, først og frem st i FN -organet ECE, i 
særlig grad vises oppmerksom het. M ulighetene fo r å  lette et utvidet 
nordisk samarbeid i forbindelse med byggeeksport u tenfor N orden skal 
også undersøkes.

I  det nye program m et understrekes videre betydningen av å finne 
fram  til et felles nordisk totalsyn på bevaring og forandring av eksiste-
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rende bebyggelse og spørsmål om byggeteknisk betingede arbeidsmil
jøer.

Energiøkonom isering på byggeom rådet er det samarbeidsfelt M inis
terrådet prioriterer høyest i prosjektprogram m et. D et er utferdiget be
stem m elser fo r nybygg om energibesparende tiltak i D anm ark og Sve
rige, og i de øvrige nordiske land er et lignende arbeid i gang. I p ro 
sjektprogram m et har M inisterrådet særlig understreket behovet for et 
næ rt sam arbeid om energisparing i den eksisterende boligmasse. Av 
andre aktuelle oppgaver kan nevnes utviklingen av oppvarmings- og 
ventilasjonsinstallasjoner som har god funksjon og effekt og som også 
er lette å passe og holde ved like.

M inisterrådet regner med at det vil kreve stor innsats for at man 
skal kunne finne fram  til effektive tiltak for energisparing.

P å et m øte i Finland i septem ber 1977 behandlet M inisterrådet aktu
elle boligpolitiske spørsmål, sam arbeidet om energiøkonomisering, det 
nye handlingsprogram m et for byggesektoren, de nordiske lands m ed
virkning i ECE-sam arbeidet på bolig- og byggeom rådet samt mulig
hetene for å forbedre m iljøet i eldre og halvgammel boligmasse. I 1977 
har de nordiske boligdepartementene også utvekslet erfaringer om bolig
finansiering og mulighetene for å nå fram  til m er variert bebyggelse.

Til byggesamarbeidet h a r M inisterrådet i 1977 bevilget nkr 
1 460 000: — . F or 1978 er den indikative budsjettram m en på nkr 
1 500 000: — .

Kapittel 1.15.

Regionalpolitisk samarbeid

I det regionalpolitiske sam arbeidet har det grenseregionale samarbeid 
hittil vært høyest prioritert. U ndertegningen av den nordiske konven
sjon om grensekommunalt samarbeid den 26. mai 1977 har ytterligere 
bedret mulighetene for dette samarbeidet.

F o r å frem m e grenseregionalt samarbeid er forskjellige prosjekter 
satt i verk. Lengst er m an kom m et i om rådet Enontekiö og M uonio 
kom m uner i Finland, K autokeino kom m une i N orge og K aresuando- 
delen av K iruna kom m une i Sverige. I  dette forsøksom rådet er flere 
konkrete samarbeidsprosjekter i gang. I 1977 er det utarbeidet forslag 
om drift av en felles bibliotekbuss og om tiltak innen eldreomsorgen.

I Øresundregionen er samarbeidsprosjektet om utbedring av somm er
husom råder og iverksettelse av fritidsaktiviteter blitt konkretisert og 
m an planlegger en utvidelse av sam arbeidet til andre samfunnssekto
rer. A land og ARKO-prosjektene er blitt satt i gang i 1977. Begge har 
resultert i kartleggingsrapporter. Alle disse prosjektene skal fortsette 
i 1978.

Sam arbeidet har ellers ta tt sikte på å skape et inform asjonsgrunnlag
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for å oppnå en tilfredsstillende sam ordning av regionalpolitikken og 
regionalpolitisk planlegging mellom de nordiske land. Organiseringen 
av og innholdet i det regionalpolitiske sam arbeidet har i 1977 vært ta tt 
opp til fornyet overveielse for å vurdere om det regionalpolitiske sam
arbeidet har svart til forventningene. Undersøkelsen skal være ferdig 
i begynnelsen av 1979. V idere skal m an vurdere den nåværende orga
niseringen av sam arbeidet og eventuelt sette fram  forslag om fornyelse 
av det regionalpolitiske program m et og om regionalpolitiske tiltak.

N ordkalottkom itéen har til oppgave å virke for et utvidet samarbeid 
på N ordkalotten på det regionalpolitiske og arbeidsmarkedspolitiske 
om rådet og for andre sam arbeidsprosjekter av betydning for sysselsett
ingen på N ordkalotten.

Næringspolitiske spørsmål har dom inert virksom heten de siste år. 
M an har i særlig grad hatt oppm erksom heten rettet mot industri og tu 
risme og i økende om fang også m ot primærnæringene.

Utveksling av inform asjon har vært en viktig oppgave i N ordkalott- 
virksomheten. Samarbeid om konkrete prosjekter har likevel etter hvert 
fått større betydning. Sem inarer på N ordkalotten om bl. a. reindrift og 
forhold innen byggesektoren har vært avholdt. D et er nedsatt en a r
beidsgruppe som skal behandle resultatene av sem inaret og frem m e for
slag om konkrete samarbeidsprosjekter. D et er meningen å utvide den
ne virksomheten til andre delom råder de nærmeste år.

Nordisk arbeidsgruppe for regionalpolitisk forskning (NORDREFO) 
har arbeidet videre m ed sitt forskningsprogram . D ette om handler spørs
mål om mål og midler i regionalpolitikken. F or det regionalpolitiske 
sam arbeidet i 1977 er det hittil to talt bevilget nkr 2 209 000: — . Den 
indikative budsjettram m en for 1978 er nkr 2 400 000: — .

Kapittel 1.16.

Forbrukerspørsmål

Den organisasjonsform for sam arbeidet på forbrukerom rådet som 
ble vedtatt i 1974 har vært gjenstand for inngående gransking i 1977 
på basis av en intern vurdering av virksomheten.

M inisterrådet h ar besluttet å utarbeide et forslag til handlingspro
gram  fo r sam arbeidet på forbrukerom rådet i 1978 m ed det form ål å 
sikre og forbedre forbrukernes stilling på litt lengre sikt.

Prosjektsam arbeidet har siste år vært konsentrert om de sentrale om 
råder der forbrukerne har hatt størst behov for økt innflytelse og hvor 
man har m ent at felles nordisk virksom het har vært formålstjenlig. 
Sammenlignbare empiriske data om produkters levetid utgjør en av 
forutsetningene for forbrukernes m uligheter for reell påvirkning av 
hvilke produkter næringslivet produserer, produktutviklingen og salgs- 
og servicevirksomheten. E t forprosjekt om kartlegging av produkters
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levetid og de faktorer som i avgjørende grad påvirker denne er avslut-

Sam ordningen av undersøkelser om varer og tjenester på forbruker
om rådet h a r i 1977 hovedsakelig vært konsentrert om å undersøke 
m ulighetene fo r å gjennomføre felles testsystemer og en videreføring 
av sam arbeidet for de produkters vedkom mende hvor det allerede 
foreligger testmetoder.

Produktsikkerhetssam arbeidet har fortsatt i 1977. Prosjektet om et 
system for rapportering av ulykker i hjemmene og deres omgivelser 
ventes avsluttet ved årsskiftet. Prosjektet skal kartlegge ulykkenes år
saker og om fang samt gi beslutningsunderlag for tiltak m ed sikte på 
å senke hyppigheten av ulykkene. Arbeidet med å sam ordne nordisk og 
annet internasjonalt test- og standardiseringsarbeid er også ført videre.

P å opplysningsområdet har m an i årets løp avsluttet en undersøkelse 
av behov og forutsetninger for et nordisk samarbeid om forbruker- 
undervisning i skolen. E t forslag er lagt fram  om et utvidet samarbeid 
mellom de nordiske lands forbruker- og undervisningsmyndigheter. Det 
er pekt på lærerutdaningen som det mest egnede området. I et nytt 
prosjekt skal bruken av kommersielt materiale i grunnskolen kartlegges 
som grunnlag for forbrukerorganenes tiltak på dette området.

Innen reklam e og m arkedsføringssektoren har m an fortsatt erfarings
utvekslingen om bruken av de nordiske m arkedsføringslover. M an fo r
utser et intensivert samarbeid i de kom m ende år på bakgrunn av at fire 
av de nordiske land har svært likeartede markedsføringslover. Sam
arbeidsprosjektet har berørt prissammenligninger i reklam e og annen 
m arkedsføring i lys av gjeldende regler og forbrukernes bedømmelse. 
O m fattende planer for et om fattende prosjekt om selskaper med nor
disk m arkedsføring er blitt utarbeidet i årets løp.

M inisterrådet har bevilget nkr 2 033 000: —  til 14 prosjekter på for
brukerom rådet i 1977. F or 1978 er det fastsatt en indikativ budsjett
ram m e på nkr 2 035 000: — .

Kapittel 1.17.

Transport, kom m unikasjon og trafikksikkerhet

Sam arbeidet innen transport og kom m unikasjonsom rådet reguleres 
av nordisk transportoverenskom st av 6. novem ber 1972.

Vegforskningen er et sam arbeidsom råde for lønnsom me tiltak, da selv 
relativt beskjedne rasjonaliseringer kan bety at store beløp spares på 
de nordiske vegbudsjetter. I  STINA-prosjektet har m an utredet betyd
ningen av først og frem st trafikklast, undergrunn og klim a ved dim en
sjoneringen av veger. Sluttrapporten ble publisert i mai 1977. Videre 
har en gjennom ført et kom pletteringsprosjekt om betydningen av ulike 
faktorer, som påvirker vegbyggingskostnadene. Sluttrapport er publi-
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sert i 1977. De gode erfaringer m ed disse prosjekter har ført til at m an 
ønsker å videreføre sam arbeidet gjennom nye vegforskningsprosjekter, 
bl. a. om måling av akseltrykk hos lastebiler i N orden og om energi- 
rasjonalisering ved vegbygging.

N O RD KO LT-prosjektet har til hensikt å gjøre rede for og bedømme 
utviklingsmuligheter for persontransportsystem er, særlig kollektivtra
fikk. i m indre og mellomstore byer. Studier i åtte utvalgte byom råder
i N orden av ulik karakter og størrelse er fullført i 1977. Sluttrapporter 
fra  prosjektet beregnes å foreligge trykt i juni 1978.

Prosjektet TELEM ED E L  ta r sikte på å lette de funksjonshemmedes 
bruk av teletjenester ved å frem m e utvikling og m arkedsføring av ulike 
hjelpemidler. En sluttrapport vil foreligge i første halvår 1978.

En utredning om tverrgående flyforbindelser mellom de nordlige de
lene av Finland, N orge og Sverige har vært gjenstand for en om fattende 
remissbehandling. En arbeidsgruppe med representanter for de norske, 
svenske og finske sam ferdselsdepartem enter arbeider med prosjektets 
videreføring.

Mellom Finland, N orge og Sverige finnes et stort antal mellomriks- 
veger. Mellomriksvegene forbedres suksessivt innen ram m en for det en
kelte lands vegbyggingsprogram. Bygging av vegen K iruna —  N arvik 
er påbegynt på svensk side. De finske og svenske vegm yndigheter arbei
der med prosjektering av broer i K aresuando og Kolari. D et pågår u t
redninger om mulighetene til å bedre vegforbindelsene mellom Nord- 
N orge og N ord-Finland.

Spørsmål i forbindelse med godstrafikken i Trondheim sleden er u t
redet i rapport lagt fram  høsten 1977. Den er under behandling i de
partem entene i N orge og Sverige.

En arbeidsgruppe har gitt en oversikt over offentlige tiltak for å bedre 
transportforholdene i tynt befolkede om råder. En første fase av et sam
arbeidsprosjekt planlegges gjennom ført i 1978.

Forutsetningene for rutetrafikk med kom binert passasjer/bilferge 
mellom Island, Færøyene og N orden for øvrig er under utredning.

Utredningene om forbindelsene mellom D anm ark og Sverige over 
Øresund er inne i sluttfasen. Resultatene ventes lagt fram  i begynnelsen 
av 1978 samtidig med en dansk flyplassutredning om bl. a. K astrup og 
Saltholm.

Et nytt prosjekt om tilpassing av transportm idler for å lette funk
sjonshemmedes og eldres reiser skal settes i gang. I første omgang søker 
man å nå fram  til forslag til utform ing av fremtidige jernbanevogner 
og busser i fjerntrafikk. Senere vil man overveie prosjekter som gjel
der reiser med fly og skip.

En arbeidsgruppe er opprettet for å klarlegge behovet fo r en har
monisering av reglene fo r transportstøtten i Norge, F inland og Sverige.

D et er i løpet av året gjennom ført tre forskersem inarer og en bru- 
kerkonferanse om trafikk og miljø samt en konferanse om STINA-pro-
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sjektet. F o r 1978 planlegges bl. a. konferanser om energisparing i trans
portsektoren og om kystsjøfart.

Sam arbeidet om trafikksikkerhetsspørsm ål skjer gjennom Nordisk 
Trafikksikkerhetsråd og påvirker de nordiske lands nasjonale vegtrafikk
lovgivning. Særlig kan nevnes arbeidet for ensartede vegtrafikkregler, 
bestem melser om obligatorisk bruk av bilbelter, påbud om styrthjelm er 
fo r motorsyklister og mopedister, og påbud om varsellys for m otor
sykler og biler.

D et er utarbeidet en rapport som frem m er en rekke forslag til fo r
bedring av utdanningen av motorsykkelførere. A rbeidsgrupper er ned
satt for å undersøke forskjeller i de nordiske lands utdanning av og 
kjøreprøver fo r førere av m otorkjøretøyer, og for å studere hvordan 
syklisters sikkerhet i vegkryss kan forbedres.

Første fase av et prosjekt om m etoder for innsamling og undersøkel
se av ulykkesdata (MIRO) avsluttes ved årsskiftet 1977/78. I annen 
fase skal m an utrede innsamling av data om hvor utsatt trafikantene 
er fo r ulike risikonivåer. Dessuten planlegges en statistisk sammenlig
ning av de risker barn utsettes for i trafikken. Som en videre oppfølging 
planlegges et prosjekt med form ål å finne m etoder til å måle effekten 
av tiltak som frem m er trafikksikkerheten.

F or 1977 har M inisterrådet budsjettert med totalt 1 448 000 nkr til 
prosjekter på om rådene samferdsel og trafikksikkerhet. I tillegg kom 
m er 708 000 skr til delvis finansiering av N ordkoltprosjektet over de 
nasjonale budsjetter. M inisterrådets planleggingsramme for 1978 er
2 106 000 nkr.

Kapittel 1.18.

T uristspørsmål

E t utkast til program  for nordisk samarbeid på turistom rådet ble 
i slutten av året oversendt Nordisk Råd for behandling på rådets 26. 
sesjon i 1978. Program m et angir de viktigste innsatsom rådene i det 
nordiske turistsam arbeidet. D et inneholder også forslag til organisering 
av det nordiske sam arbeidet samt en tiltaksfortegnelse.

Prosjektvirksomheten har også i 1977 vært konsentrert om utdan
ningsspørsmål. Fase 2 av utredningen om lederutdanning i hotell- og 
restaurantnæringen ble avsluttet. En rapport med forslag til videre
behandling fikk positiv respons ved høringsrunden. Prosjektet blir vi
dereført i 1978. I  Borgå ble det i august 1977 arrangert et møte for 
lærere i turistfag. Samtidig ble lærerboken ”Reiseliv i N orden” presen
te rt som sluttresultatet av prosjektet som startet i 1975.

E n utredning om kapasitetsutnyttelse ved turistanlegg ble sluttført i
1977. E t seminar om miljømessige, sosiale og økonomiske følger av 
turism e er planlagt å bli gjennom ført i 1978.
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I 1978 vil dessuten utredningen om lederutdanning i hotell- og restau
rantnæringen avsluttes og sem inaret om turismens følger gjennomføres. 
Prosjektbudsjettet var i 1977 på nkr 440 000: — . Budsjettram m en for 
1978 er nkr 430 000: — .

Kapittel 1.19.

Bistand til utviklingsland

De nordiske land har et nært samarbeid i bistandsspørsmål. Bistands
sam arbeidet baseres på ønsket om å gi støtte til prosjekter utviklings
landene selv prioriterer med sikte på å oppnå større økonomisk selv
stendighet, bedre levevilkår for de fattigste deler av befolkningen, bedre 
utdannelsesmuligheter for alle befolkningsgrupper, bedre ernæringsfor
hold og en nedgang i antall arbeidsløse og underbeskjeftigede. Det 
nordiske sam arbeidet gir større muligheter for også internasjonalt å 
arbeide for disse mål.

D et er nedsatt en nordisk arbeidsgruppe til utredning av det nordiske 
bistandssamarbeidet.

Fellesfinansierte bistandsprosjekter er i gang i Kenya, Tanzania og 
M ozambique.

F or 3-årsperioden 1978— 80 er det bevilget 50 mill. US $ i felles 
nordisk bistand til jordbrukssektoren i M ozambique. Den svenske orga
nisasjonen SIDA skal ivareta bistandsprosjektets adm inistrasjon på de 
nordiske lands vegne.

Prosjektene om fatter utdanning, landbruk og kooperasjon. E n per
m anent samordningsgruppe er nedsatt.

De nordiske land har felles representanter i verdensbankgruppen, 
hvor særlig det internasjonale utviklingsfondet har betydning sett ut fra 
et rent bistandssynspunkt, samt i det afrikanske utviklingsfondet og den 
asiatiske utviklingsbanken. V idere har de nordiske land felles represen
tasjon i den utviklingskomité som ble opprettet nylig innen Verdens
banken og D et Internasjonale Valutafond.

D e nordiske land har også et næ rt samarbeid innen en rekke inter
nasjonale bistandsorganisasjoner, først og frem st innen FN s hovedfor
samling, FN s økonomiske og sosiale råd, FN s utviklingsprogram og 
FN s konferanse for handel og utvikling. Sam arbeidet m unner u t i felles 
politiske holdninger som gir de nordiske lands standpunkter økt vekt.

Kapittel 1.20.

Likestillingsspørsmål

Samarbeidet om likestillingsspørsmål har fortsatt i regi av kontakt
gruppen for likestillingsspørsmål samtidig som likestillingsaspekter også 
har vært tillagt vekt på M inisterrådets øvrige sam arbeidsom råder.

Som en oppfølging av fjorårets kartleggende utredning om rettsbe-
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skyttelse av likestillingen mellom kvinner og menn, ble det i juni 1977 
avholdt et sem inar der rettsbeskyttelse som virkemiddel i likestillings
arbeidet ble diskutert. I siste halvdel av året startet et om fattende pro
sjekt om massemedia og likestilling, som skal kartlegge eksisterende 
forskning om  massemedias funksjon i likestillingssammenheng og vur
dere behovet for fremtidige forskningsinnsatser.

E t forslag til program  for sam arbeidet på likestillingsområdet vil bli 
lagt fram  til behandling på Nordisk Råds 26. sesjon. Forslaget er u t
form et som et overordnet program  med målsettinger, prinsipper og kri
terier for sam arbeidet og det angir de viktigste innsatsområdene.

Prosjektkostnadene i 1977 på om rådet var nkr 140 000: — . Budsjett
ram m en for 1978 er nkr 200 000: — .

N ordisk kom m unal stem m erett og valgbarhet

M inisterrådet gjorde i oktober 1975 en prinsippbeslutning om u t
form ingen av en reform  om nordisk kommunal stem m erett og valg
barhet. Reform en går ut på at nordiske innvandrere som i en viss 
m insteperiode (maksimalt 3 år) har hatt fast bopel i tilflytningslandet, 
innrøm m es stem m erett og valgbarhet ved kom m unale valg.

I Sverige er reform en gjennom ført ved endring i kommunalloven 
med virkning fra 1. januar 1976. Den om fatter alle innvandrere uansett 
nasjonalitet.

Finland har gjennom ført ordningen (med unntak for Åland) for nor
diske borgere ved endring av kommunalloven og den kom m unale valg
lov i april 1976.

I  D anm ark er loven vedtatt og tråd t i kraft. Den får således anven
delse ved kommunevalget i 1978.

I N orge forberedes de nødvendige lovendringer og reform en foru t
settes gjennom ført før neste kommunevalg i 1979.

Island har ikke tatt prinsipiell stilling til spørsmålet.

M ultinasjonale selskaper

M inisterrådets undersøkelse av de m ultinasjonale selskapers rolle 
i de nordiske lands økonomi ble påbegynt i 1976 som et nordisk pro
sjekt. A rbeidet skjer i kontakt med arbeidsmarkedets parter. U ndersø
kelsen skal tjene som grunnlag for senere politiske beslutninger og den 
forventes avsluttet i 1978. De samlede kostnader beregnes til omkring 
nkr 625 000: — .

Kapittel 1.21.

K ontaktene m ed N ordisk Råd

Sam arbeidet mellom Nordisk Råd og Nordisk M inisterråd har fore
gått etter de retningslinjer som ble vedtatt i 1976.
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Det har i 1977 vært avholdt 3 m øter mellom Nordisk Råds budsjett- 
komité og Nordisk M inisterråd. I februar behandlet m an M inisterrådets 
allmenne budsjett for 1978. På bakgrunn av de kom m entarer og forslag 
som kom fram  på m øtet foretok M inisterrådet flere endringer fø r bud
sjettet ble endelig vedtatt i mars. I novem ber behandlet m an spørsmålet 
om fordelingen av prosjektm idler for 1978 innenfor de tidligere ved
tatte ramm er.

I løpet av året har følgende m øter vært holdt mellom Nordisk Råds 
utvalg og m edlem m er av Nordisk M inisterråd:

Juridisk utvalg —  justisministrene 
K ulturutvalget —  kultur- og undervisningsministrene 
Sosial- og miljøutvalget —  m iljøministrene 
Trafikkutvalget —  trafikk /turistm instrene
Nordisk Råds sekretærkollegium, Nordisk M inisterråds stedfortreder- 

komité og sekretariatetssjefene ved M inisterrådssekretariatene har hatt 
to møter. Videre har m an holdt tre sekretariatssjefsmøter.

Kapittel 1.22.

K ontakter m ed arbeidsmarkedets parter

K ontaktene mellom M inisterrådet og arbeidsm arkedets parter er u t
viklet videre i 1977. Partene har fungert som høringsorgan for M inister
rådet i en rekke saker, bl. a. i forbindelse med sam arbeidet vedrørende 
likestillingsspørsmål, turistspørsm ål og miljøvernspørsmål.

G jennom føringen av program m et for nordisk samarbeid på arbejds
m arkedsom rådet er skjedd i kontakt med arbeidsm arkedets parter. P ar
tenes organisasjoner har bl. a. medvirket i undersøkelsen av arbeids
kraftens og kapitalens bevegelighet i N orden, samt i det nordiske pro
sjektet om bedrifter med ”grå arbeidskraft” .

De har også deltatt i prosjektvirksom heten på andre sam arbeidsom 
råder, særlig i spørsmål om de m ultinasjonale selskapers rolle i N orden 
og på likestillingsområdet.

Representanter for arbeidsm arkedets organisasjoner har deltatt så
vel under planleggingen som under gjennom føringen av det nordiske 
prosjektprogram m et for voksenundervisning. De deltok også ved et 
symposium om betalt studiepermisjon i N orden som ble avholdt i K ø
benhavn i mai 1977. De har dessuten hatt nær kontakt med sekretaria
tet for Nordisk kulturelt samarbeid når det gjelder spørsmålene om 
videreutdanning og utdanning av ungdom i 16— 19 års alderen.

I oktober ble det holdt et møte mellom samarbeidsministrene og ar- 
beidsmarkedspartene, hvor m an diskuterte M inisterrådets program , det 
nordiske samarbeidets økonomi og konsekvensene av en betydelig ar
beidstidsforkortelse. I novem ber var det et møte mellom arbeidsmar-
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kedsm inistrene og partene. D et var særlig sysselsettingssituasjonen og 
den økonomiske situasjonen som ble drøftet.

M inisterrådet stiller seg fortsatt positiv til nære kontakter med ar
beidsm arkedets parter i form er som muliggjør et smidig og effektivt 
nordisk samarbeid.

Kapittel 1.23.

Inform asjonsvirksom het

Inform asjon om M inisterrådets virksomhet spres først og fremst 
gjennom  pressen og andre massemedia. D ette skjer ved pressemel
dinger, pressekonferanser og direkte kontakt med journalister. Hensik
ten  m ed inform asjonsvirksom heten er å gjøre resultatene av det nor
diske sam arbeidet kjent i og u tenfor Norden.

I 1977 er de politiske partiers tillitsmenn og funksjonærer, fagfore
ningsfolk og personer innen opplysningsarbeid viet spesiell oppm erk
somhet. D enne virksomheten skjer i nært samarbeid m ed Nordisk Råd.

F o r å øke kjennskapen til M inisterrådets virksomhet blir M inister
rådets beretning oversendt alle parlam entarikere, politiske partier og 
massemedia, til F inland også i finsk oversettelse. I 1977 ble innlednings
kapitlet oversatt til engelsk for distribusjon u tenfor N orden og til u ten
landske am bassader og korrespondenter i Norden. Denne virksomheten 
vil fortsette.

I  1977 har M inisterrådssekretariatet i Oslo hatt besøk av flere grup
per som er blitt orientert om M inisterrådets virksomhet. G ruppedelta
kerne har bl. a. vært journalister, fagforeningsfolk og personer fra  fol- 
keopplysningsvirksomheten.

Brosjyren om M inisterrådet er i 1977 utkom m et i en revidert utgave. 
Likeledes er en kom m entert brosjyre om miljøvernkonvensjonen utgitt 
på svensk og på engelsk. M inisterrådets program  for byggesektoren er 
utgitt på engelsk og russisk. M inisterrådets program  vil bli oversatt til 
finsk og engelsk og vil få om fattende distribusjon. Pressekonferanser vil 
som hittil bli arrangert ved behov.

N år det gjelder spesialinformasjon om de forskjellige prosjekter, vi
ses til de respektive kapitler i det følgende.
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Kapittel II 

Samarbeid på lovgivningens område

Innledning

Nordisk Råd vedtok på sin 22 sesjon i februar 1974 rekom m anda
sjon nr 1/1974  om nordisk lovgivningssamarbeid. I rekom m andasjonen 
ble blant annet forutsatt a t m inisterrådet i sine årlige beretninger til 
Nordisk Råd legger fram  et program  fo r det nordiske lovgivningssam- 
arbeidet på lengre sikt. Program m et forutsettes stadig supplert og revi
dert bl. a. på bakgrunn av årlige drøftelser mellom de nordiske justis
m inistre og juridisk utvalg. Rek.nr 1/1974  ble besluttet avskrevet på 
Rådets 24 sesjon i m ars 1976, etter at m inisterrådet i Cl 1976 la fram  
et lovgivningsprogram som kom pletterte tidligere program .

Det program m et som ble lagt fram  i 1976 om fattet særlig områdene 
ekteskapslovgivning, ”papirløse ekteskap” , erstatningslovgivning og tra- 
fikkforsikring, integritetsvern og datalovgivning, rettslige problem er i 
forbindelse med boreplattform er, kausjon, berikelsesforbrytelser, økono
misk krim inalitet og alternativer til frihetstraff.

Den beretning m inisterrådet med dette legger fram  til N ordisk Råds 
26 sesjon, innebærer en oppfølging av dette arbeidet. Beretningen har 
vært behandlet i em betsmannskom iteen for lovgivningsspørsmål og har 
vært drøftet på et møte mellom juridisk utvalg og de nordiske justis
m inistre 1 novem ber 1977 i Stockholm.

M inisterrådet h a r siden fjorårets beretning ble avgitt ført opp det 
nordiske sam arbeidet på kjøpslovgivningens område, herunder reglene 
om forbrukerkjøp, som nytt prosjekt på det nordiske lovgivningspro
gramm et. F o r øvrig har m inisterrådet konsentrert seg om arbeidet for 
å gjennom føre de prosjekter som i øyeblikket er ta tt inn i program m et. 
Samarbeidet på erstatningsrettens om råde har fortsatt i samsvar med de 
retningslinjer som er angitt tidligere. D et er her bl. a. innledet et nordisk 
samarbeid om produktansvaret. N år det gjelder integritetsvern, h a r m an 
konsentrert seg om de problem er som kan oppstå i forbindelse med 
datateknikken. M inisterrådet har drøftet den rapport som i løpet av året 
er avgitt fra en arbeidsgruppe som ble satt ned for å drøfte de rettslige 
problem er m ed såkalt dataflukt og overføring av data over grensene. 
På strafferettens om råde har m an innledet drøftelser og utveksling av 
erfaringer med hensyn til alternativer til frihetstraff.

Det har også som tidligere funnet sted et betydelig og utstrakt sam
arbeid på om råder som ikke direkte er ta tt opp i lovgivningsprogram
met.
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1. Person-, familie- og arverett

1.1. Ekteskap

I rekom mandasjon nr 22/1973 henstilte Nordisk Råd til regjeringene å 
tilstrebe utbygging av den ensartede nordiske ekteskapslovgivning og å 
undersøke alle m uligheter fo r å finne en felles tilfredsstillende løsning.

a) Inngåelse og oppløsning av ekteskap.
I Sverige ble reglene om inngåelse og oppløsning av ekteskap endret 

ved lovendring som trådte i kraft i 1974. I D anm ark avga ekteskaps- 
utvalget i 1973 betenkning n r 691 om ekteskapsinngåelse og betenkning 
n r 697 om  ekteskapsoppløsning. I Finland overveier m an ennå spørs
m ålet om lovgivningstiltak på grunnlag av ekteskapslovkomiteens be
tenkning I (1972: A 21).

Som anført i tidligere meldinger i Rådets 23, 24 og 25 sesjon, synes 
det for tiden ikke aktuelt å  oppnå ensartede nordiske regler om inn
gåelse og oppløsning av ekteskap.

M inisterrådet m ener fortsatt at arbeidet med å revidere den nordiske 
ekteskapskonvensjon bør utstå til resultatet av utredningsarbeidet i de 
forskjellige land er nærm ere avklart.

b) Ektefellers form uesforhold.
Også dette spørsmålet har vært behandlet av ekteskapslovutvalgene 

i de nordiske land. Den danske komiteen avga innstilling i 1974 (nr 
716/1974), den finske i 1976 (1976: 29). Spørsmålet om ekteskapets 
økonomiske rettsvirkninger har vært drøftet på m øter mellom ekte
skapslovutvalgene (og representanter for justisdepartem entene) på m øter 
i mai 1977 i K øbenhavn og septem ber 1977 i Reykjavik. Representanter 
fo r utvalgene har dessuten deltatt i et fellesmøte mellom justisministrene 
og juridisk utvalg i Stockholm i novem ber 1977.

Juridisk utvalg h a r fram holdt a t spørsm ålet om ekteskapets økono
miske rettsvirkninger er så viktig at m inisterrådet bør utnytte alle m u
ligheter for å oppnå den ønskede ensartethet. U tvalget har også reist 
spørsm ålet om  utvalgenes direktiver bør stram mes inn for å sikre dette 
resultat. M inisterrådet h a r fo r sin del avvist dette og fram holdt at den 
nødvendige sam ordning i tilfelle bør skje på departementsnivå. I sin u t
talelse om  fjorårets beretning (uttalelse n r 1, pkt 1) oppfordrer Nordisk 
R åd m inisterrådet til å ta  de nødvendige initiativer til å koordinere a r
beidet m ed forberedelsen av ny lovgivning om ekteskapets økonomiske 
rettsvirkninger slik at både innhold og tidspunkt fo r fremsettelse blir 
sammenfallende så langt det er mulig. M inisterrådet kan her peke på —  
som også fram hevet under drøftelsene m ed juridisk utvalg —  at tids
planen for utvalgenes arbeid med disse spørsmål synes å åpne gode 
m uligheter for at m an på departem entsplanet søker å fjerne eventuelle 
uoverensstemmelser mellom de forslag utvalgene vil komme med. Denne 
m ulighet for også i frem tiden å bevare en høy grad av rettsenhet mellom 
de nordiske land på dette vesentlige om råde må klart foretrekkes.
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1.2. Ikke-ekteskapelige samlivsforhold

Juridisk utvalg har tidligere oppfordret m inisterrådet til å prioritere 
det nordiske sam arbeidet om de rettslige og økonomiske problem er i 
forbindelse m ed ikke-ekteskapelige samlivsforhold høyt, og til å sikre 
den nødvendige koordinering, jf her også uttalelse n r 1, pkt 2 fra  25 
sesjon. I beretningen til siste sesjon m eddelte m inisterrådet at proble
mene om kring faktisk samboende er gjenstand fo r undersøkelser i de 
nordiske ekteskapslovutvalg for så vidt angår problem er av samme type 
som dem som kan oppstå i et ekteskap. Store deler av virkningene av 
faktisk sam boenhet hører imidlertid ikke naturlig inn under ekteskaps
retten, men bør bedøm mes for seg, f. eks. innen ram m en av sosiallov
givningen. Det ble i den sammenheng vist til Nordisk Sosialpolitisk ko
mite og utredningen Ekteskap og forsørgelse i Norden.

Den finske utredningen som ble lagt fram  i mars 1976 har ikke tatt 
opp spørsm ålet om ikke-ekteskapelige samlivsforhold, men spørsmålet 
vil bli vurdert i forbindelse med bl. a. revisjon av formynderskapsloven 
og adopsjonslovgivningen. I D anm ark er ekteskapsutvalget i gang med 
behandlingen av disse problemer.

I N orge h ar Justisdepartem entet etter anm odning fra  Ekteskapslov- 
utvalget få tt u tført en intervjuundersøkelse for å kartlegge den faktiske 
utbredelse av de såkalte papirløse ekteskap. Spørsm ålet har vært drøf
tet på de fellesmøter de nordiske ekteskapslovutvalg har hatt i 1977.

På samme m åten som juridisk utvalg finner m inisterrådet det ønske
lig at det såvidt mulig søkes skapt ensartede regler i de nordiske land 
for ikke-ekteskapelige samlivsforhold. Arbeidet i de nordiske ekteskaps- 
utvalg skjer parallelt og m ed regelmessige fellesmøter mellom utvalgene, 
slik at koordineringen skjer helt naturlig. I ekteskapsutvalgenes arbeid 
inngår overveielser om koordineringen med lovgivning og utredningsar
beidet på tilgrensende om råder som et naturlig ledd. M inisterrådet fin
ner derfor at det på det nåværende tidspunkt neppe kan påvises noe 
vesentligt behov for ytterligere koordinering.

1.3. Farskap og foreldremyndighet

Et nordisk samarbeid om revisjon av reglene om farskap ble innledet 
i 1950 og førte til lovgivning i N orge i 1956, i D anm ark i 1960 og i 
Sverige i 1969. I Finland fikk man en ny lov om farskap som trådte i 
kraft 1 oktober 1976.

I Sverige er bestemmelsene endret gjennom en lov som trådte i kraft 
1 januar 1977. Samtidig fikk m an nye bestem melser om foreldrem yn
dighet. Om innholdet i disse endringer vises til C l 1977.

I Norge har barnelovutvalget avgitt utredning i septem ber 1977 
(NOU 1977: 35). U tkastet foreslår en felles lov for barn født i og u ten
for ekteskap og at disse betegnelser for øvrig skal avskaffes. Det foreslås 
at farskap skal fastslås ved dom eller erkjennelse i alle tilfelle, også der
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m oren er gift. D et foreslås videre at foreldrem yndigheten som utgangs
punkt skal deles av begge foreldre når de lever sammen eller har levet 
sammen.

I D anm ark har justisdepartem entet i 1977 anm odet ekteskapsutval- 
get om foreløpig å behandle spørsmålet om hvorvidt de gjeldende reg
ler om foreldrem yndighet til et barn født u tenfor ekteskap bør endres, 
slik a t det i større grad enn etter gjeldende rett åpnes m ulighet fo r å 
tillegge faren  foreldrem yndigheten, og å avgi en særskilt innstilling om 
dette. U tvalget skal herunder overveie, om det bør foreslås en foreløpig 
lovendring som kan gjelde inntil en bredere løsning av spørsmålet i fo r
bindelse m ed foreldrem yndighet kan gjennomføres.

E tte r a t den nye finske loven kom i stand ble det innledet fellesnor
diske forhandlinger om anerkjennelse av nordiske farskapsavgjørelser og 
arbeidet er i 1977 i det a lt vesentlige fullført. D et ble holdt et m øte i 
Oslo i septem ber 1977 hvor m an kom  fram  til enighet om et opplegg 
som i første omgang går u t på å satse på ensartet lovgivning på om 
rådet. D et vil bli utarbeidet lovutkast med motiver i de enkelte land. 
U tkastene skal deretter remissbehandles.

1.4. M yndighetslovgivningen

En senking av myndighetsalderen til 18 år har, blant annet etter d røf
ting mellom de nordiske justisministre, blitt gjennom ført i Sverige i 1974 
og i D anm ark og i F inland i 1976. I N orge foreligger ikke tilsvarende 
planer om å endre m yndighetsalderen, som i dag er 20 år.

Spørsm ålet om  forvaltning av umyndiges midler har vært gjenstand 
for utvalgsutredning i F inland, Sverige og Norge. P å grunnlag av dette 
er det vedtatt lovendringer i N orge i 1972 og i Sverige i 1976. I F in
land vil det bli satt fram  proposisjon i første halvdel av 1978.

1.5. Adopsjon

I D anm ark og Sverige ble det, på bakgrunn av nordiske departe- 
m entsforhandlinger, gjennom ført visse endringer i adopsjonslovgivningen 
i årene 1970— 72. I  D anm ark er det også gjennom ført visse organisa
sjonsmessige endringer etter at mødrehjelpsinstitusjonene ble lagt ned 
i 1976.

I F inland er det i 1977 lagt fram  et forslag til proposisjon om adop
sjonslovgivningen. Forslaget har vært rem issbehandlet og proposisjon 
kan ventelig settes fram  i begynnelsen av 1978.

N orge og Sverige har ratifisert Europarådskonvensjonen om adopsjon 
fra  1967. D anm arks ratifikasjon vil sannsynligvis finne steg i nær fram 
tid.

1.6. Arvelovgivningen

D et foregår i øyeblikket ikke noe lovgivningssamarbeid på arvelovgiv-
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ningens område. I Finland er det i 1975 lagt fram  en betenkning fra  
arverettskomiteen (1975: 84), som blant annet vil gi gjenlevende ekte
felle rett til å beholde boet uskiftet, på samme m åte som i de øvrige 
nordiske land. Remissbehandlingen er avsluttet, men m an h ar ennå ikke 
ta tt standpunkt til hvilke lovgivningstiltak som skal treffes.

Den nordiske dødsbokonvensjonen ble endret delvis med virkning fra 
1 juli 1976. En m er generell revisjon av dødsbokonvensjonen kan bli 
aktuell når overveielsene om endringer i ekteskaps- og arvelovgivningen 
er avsluttet i de nordiske landene.

1.7. Navnelovgivning

P å grunnlag av nordisk lovgivningssamarbeid i 50-årene og begyn
nelsen av 60-årene ble det i årene 1961— 64 vedtatt nye navnelover i 
Danm ark, N orge og Sverige. F inland deltog ikke i dette samarbeidet.

I D anm ark har likestillingsrådet henstilt a t visse kjønnsdiskrim ineren
de bestemmelser i navneloven endres. Spørsm ålet overveies i justisde
partem entet.

I Sverige fikk en sakkyndig i 1972 i oppdrag å revidere den svenske 
navnelovgivningen. U tredningen ventes avsluttet i første halvdel av 
1978.

I F inland ble det i 1973 satt ned en arbeidsgruppe på bakgrunn av 
en sakkyndig utredning. Arbeidsgruppens innstilling ble avgitt samme 
år. U tkastet ble deretter sendt på høring men det videre arbeid har u t
stått blant annet i påvente av de norske og svenske forslagene. P ropo
sisjon ventes im idlertid nå satt fram  i 1978.

I N orge la en arbeidsgruppe i m ars 1976 fram  et utkast til endring i 
navneloven. U tkastet har vært på høring og proposisjon ventes satt 
fram  i første halvdel av 1978.

D et har vært nordiske drøftelser om  innholdet av endringsforslagene. 
Sam arbeidet ble avsluttet i et m øte i Stockholm i juni 1977. D et ble der 
klarlagt at de norske, svenske og finske forslagene ventelig vil bygge på 
samme hovedprinsipper når det gjelder ektefellers og barns slektsnavn: 
Det foreslås at ektefeller som utgangspunkt beholder sine slektsnavn når 
de gifter seg og at barn får morens slektsnavn om ikke foreldrene vel
ger annet. På samme m øte ble drøftelsene om utarbeiding av en nor
disk overenskomst om anerkjennelse av navneavgjørelser fortsatt. Dette 
arbeidet er ennå ikke sluttført.

2. Avtalerett, kjøpsrett og konsumenvern

2.1. Generelt

Om det generelle på dette om rådet, vises til redegjørelse i Cl 1977.
D et norske standardkontraktutvalget har i 1976 lagt fram  delinnstil

ling om  regulering og kontroll av standardkontrakter (NOU 1976: 7).
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Utvalgsarbeidet ventes avsluttet i 1978 ved instilling om en form ueretts- 
lig generalklausul om lemping av avtalevilkår i avtaleloven.

I F inland inngår bestemmelser om regulering av avtalevilkår i fo r
brukerforhold i regjeringens proposisjon om forbrukervernlovgivning 
som ble satt fram  i februar 1977. M an overveier også å sette ned en u t
redning fo r å forberede en liknende generalklausul som er innført i 
N orge, Sverige og Danm ark.

2.2. M arkedsføring

I D anm ark, N orge og Sverige er det gjennom ført særskilte lover om 
vern m ot utilbørlig markedsføring. I henhold til dette er det i de tre 
land utnevnt en forbrukerom budsm ann som skal føre kontroll m ed at 
reglene etterleves. D et er også opprettet et dømmende organ i slike 
saker. I  Sverige er loven erstattet av en ny markedslov fra  1975 som 
også inneholder bestemmelser om inform asjonsplikt og produktsikker
het.

I F inland blir spørsmålet om m arkedsføring i forbrukerforhold re
gulert i den proposisjon om ny forbrukervernlovgivning som ble satt 
fram  i februar 1977. Den komiteen som har vurdert revisjon av lov
givningen om  illojal konkurranse har foreslått regulering av m arkeds
føring utenfor forbrukerforhold (1977: 40).

2.3. K jøp

D et nordiske komitesamarbeidet om kjøpslovgivningen ble form elt 
avsluttet i 1975. D et foreligger nå utredninger i Sverige, F inland og 
Norge, i og med at utredningene fra  den svenske komiteen og den 
finske arbeidsgruppen ble avgitt i 1977. Den norske komiteen avga inn
stilling i 1976. D et danske utvalg har ennå ikke avgitt utredning. De 
nordiske justisministre har på et m øte i septem ber 1977 besluttet a t det 
bør innledes departem entsforhandlinger om den videre bearbeiding av 
kjøpslovene, for å  sikre en størst mulig ensartethet. De foreliggende 
forslag er i det vesentlige likeartet når det gjelder innholdet, men det 
er en del strukturelle forskjeller. M inisterrådet har også besluttet at 
sam arbeidet på kjøpsrettens om råde bør tas inn i det nordiske lovgiv
ningsprogram. D et nærmere sam arbeidet vil bli innledet etter høringsbe- 
handlingen av det finske utkastet, som ventes å avsluttes i januar 1978.

N år det spesielt gjelder reglene om forbrukerkjøp, har disse vært 
gjenstand for særlige utredninger i D anm ark, F inland, N orge og Sve
rige. D et har vært løpende departem entskontakt på området. I Sverige 
fikk m an lov om forbrukerkjøp i 1973. De norske bestemmelsene om 
forbrukerkjøp ble vedtatt i 1974. I Finland inngår bestemmelsene om 
forbrukerkjøp i proposisjonen om forbrukervernlovgivning. I D anm ark 
vil et lovforslag kunne settes fram  i 1978. M inisterrådet har i 1977 ved
ta tt a t også reglene om forbrukerkjøp bør være gjenstand for videre-
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nordiske drøftelser på departem entsplanet og at også dette arbeidet bør 
inngå i det nordiske lovgivningsprogrammet.

2.4. K redittkjøp

Reglene om avbetalingskjøp og kredittkjøp, jf  Cl 1977 har vært 
eller er gjenstand for utredning. D et danske utvalg vil ventelig avgi be
tenkning i løpet av 1977, slik at lovforslag kan settes fram  i 1978. Den 
finske komiteen h ar avsluttet sitt arbeid i 1977. I Sverige har m an i 
1977 lagt fram  proposisjon med forslag til konsum entkredittlov. Videre 
arbeider m an m ed en proposisjon om  avbetalingskjøp i kommersielle 
forhold. Proposisjon ventes lagt fram  tidligst i 1978. I N orge vil man 
frem m e proposisjon våren 1978.

2.5. Rente

Spørsmålet om rentelov har vært drøftet mellom utvalg i N orge og 
Sverige og D anm ark. På grunnlag av disse utvalgs utredninger er det 
vedtatt nye rentelover i Sverige i 1975 og i N orge i 1976. I D anm ark 
er forslag til lov om renter ved forsinket betaling m. v. satt fram  i 1977. 
I Finland arbeider m an med et lovforslag i justisdepartementet.

2.6. Foreldelse

N ordisk Råd har i rekommandasjon nr 13/1965 henstilt til regjering
ene å inføre felles nordisk lovgivning om preskripsjon, basert på en 
lengre alminnelig foreldingsfrist på 10 år og en kortere frist for daglig
livets krav på 3 år.

På bakgrunn av blant annet forskjellige nordiske drøftinger på om 
rådet vil m an i N orge frem m e proposisjon i løpet av 1977. I Sverige 
la m an i august 1976 fram  en proposisjon til Riksdagen om spørsmålet. 
Proposisjonen ble senere forkastet av Riksdagen som mente at det ikke 
var behov for nye regler om preskripsjon, annet enn i forbrukerforhold. 
M an arbeider nå med en departem entsprom em oria om foreldelse i 
forbrukerforhold som bygger på en preskripsjonstid på 3 år. Proposisjo
nen vil eventuelt bli lagt fram  i løpet av 1978. D et norske utkastet 
bygger i likhet m ed den svenske proposisjonen som ble forkastet av 
Riksdagen, på en hovedregel med foreldelsesfrist på 3 år, men med
10 års frist for skriftlige fordringer o. 1.

I D anm ark og Finland har m an ikke til nå funnet å kunne prioritere 
arbeidet med ny foreldelseslov.

På denne bakgrunn vil m inisterrådet reise spørsmålet om ikke rekom 
m andasjon nr 13/1965 nå kan avskrives.

2.7. Kausjon

Om det nordiske prosjektet for undersøkelse av hvilken faktisk betyd
ning de forskjellige form ene for kausjon har for enkeltindividet og for
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den alminnelige kredittpolitikken, vises til Cl 1977. Prosjektet er satt 
i gang i 1977 og det er utpekt kontaktpersoner fra  justisdepartem entene 
i de nordiske land til å bistå på det nasjonale plan. Prosjektet ventes 
avsluttet om kring årsskiftet 1977— 78, og m an vil deretter ta  stand
punkt til spørsm ålet om eventuell kodifisering og revisjon av gjeldende 
regler i de enkelte land.

2.8. Handelsrepresentanter

Norge og Sverige gjennom førte i 1973 og 1974 etter nordiske drøf- 
tinger visse endringer i kommisjonsloven m ed sikte på å styrke agen
tenes og handelsrepresentantenes stilling. F inland fikk tilsvarende reg
ler i 1976. I  D anm ark avga et utvalg betenkning i 1974 (nr 79/1974).

Spørsm ålet om å frem m e proposisjon på grunnlag av betenkningen 
beror på arbeidet i E F , hvor kommisjonen i 1974 har satt fram  et fo r
slag om  direktiv. P å  bakgrunn av en henvendelse fra  det nordiske agent- 
forbundet har juridisk utvalg ta tt opp m ed M inisterrådet om reglene 
bør revideres på ny, både fo r å sikre et bedre vern fo r agentene og for 
å  sikre den nordiske rettsenhet. M inisterrådet har imidlertid svart a tt 
det fo r tiden finner det vanskelig å  anvende ressurser for revisjon av 
denne lovgivning og at m an bør få  en bredere erfaring m ed lovene før 
det gjøres noe. F o r D anm arks vedkom mende må has fo r øye at det p å 
går utredningsarbeidet innenfor EF.

2.9. Forsikringsavtaler

Det er bestemt at forsikringsavtalelovene i de nordiske land skal tas 
opp til revisjon ved at det settes ned utvalg som skal arbeide parallellt. 
Slike kom iteer er nå satt ned i D anm ark, F inland, Sverige og Norge. 
Det svenske utvalget har i 1977 avgitt utredning om forbrukerforsik- 
ringsavtaler. D et har vært fellesnordisk m øte mellom utvalgene i K ø
benhavn i m ai 1977 og for form ennene i Oslo i septem ber 1977.

2.10. Forbrukertjenester

Behovet for regler til beskyttelse av forbrukere ved avtaler om tjenes
ter er under vurdering av utvalg i Norge, Sverige og D anm ark og av en 
arbeidsgruppe i F inland. D en svenske utredningen ventes å foreligge tid 
lig i 1978. D en norske komiteen ventes å avslutte sitt arbeid i løpet av 
1978. Komiteene ta r  så vidt mulig sikte på felles nordiske regler og 
det har vært holdt felles m øter i Oslo i m ai 1977 og i Stockholm i sep
tem ber 1977. D et er holdt et møte mellom det svenske og det norske 
utvalget i oktober 1977.



727

3. Transportreít

3.1. Sjøtransport

Om sam arbeidet vedrørende konvensjonen av 1969 om erstatnings
ansvar fo r oljesølskade og konvensjonen av 1971 om opprettelse av et 
internasjonalt fond for erstatning av oljesølskade sam t Brusselkonven- 
sjonen 1967 om sjøpanterett, vises til Cl 1977.

I Finland vil m an frem m e proposisjon i løpet av 1977 eller i begyn
nelsen av 1978.

G jennom  endringer i sjøloven har bestemmelsene om fartøys nasjona
litet og om partrederi blitt endret i D anm ark, Sverige og Norge. I F in 
land har sjølovkomiteen avsluttet sitt arbeid med å utarbeide forslag til 
regler om fartøyers nasjonalitet.

Som nevnt i Cl 1977 har spørsmålet om en privatrettslig regulering 
av borefartøyer vært under utredning i Sverige og Norge. Tilsvarende 
spørsmål er nå under utredning i Danm ark.

I Sverige har m an valgt inntil videre å avvente resultatet av det på
gående arbeidet m ed en internasjonal konvensjon om oljeboringsplat- 
formenes rettslige status, før m an legger fram  forslag til ny lovgivning 
om dette.

I N orge avga Sjølovkomiteen en utredning om spørsmålet i 1976 
(Privatrettslige regler for borefartøyer N O U  1976: 59).

En konvensjon om ansvar fo r skader på grunn av oljeutslipp i fo r
bindelse m ed utforsking av havbunnen eller utvinning av mineraltil- 
ganger fra  denne ble vedtatt på en diplom atisk konferanse i London i 
desember 1976.

I Sverige er en departem entsprom em oria m ed forslag til lovgivning 
på grunnlag av denne konvensjonen under utarbeiding i justisdeparte
m entet. D en ventes å foreligge våren 1978. I N orge venter m an en 
proposisjon om disse spørsmål i løpet av 1978.

Det er i 1977 vedtatt å innlede et samarbeid mellom sjølovkomiteer 
i Danm ark, Sverige, F inland og N orge om revisjon av sjøfartslovgiv- 
ningens bestem melser om begrensning av rederens ansvar og om be
fordring av passasjerer og reisegods. Kom iteene skal blant annet vur
dere om landene skal slutte seg til London-konvensjonen av 1976 om 
begrensning av ansvaret for sjørettslige krav og til Athenkonvensjonen 
1974 om passasjerbefordring til sjøs.

3.2. Jernbanetransport

I D anm ark overveier et utvalg en endring av reglene om erstatnings
ansvar fo r skader voldt ved jernbanedrift.

I Sverige fikk m an med virkning fra  29 juni 1976 nye regler om jern 
baneansvar ved passasjerbefordring. M an overveier i øyeblikket bl. a. 
spørsmålet om ny lovgivning om godsbefordring og reisegodsbefordring 
samt spørsmålet om forsinkelsesansvar ved befordring av reisende.
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I N orge er en ny lov om jernbaneansvar overfor reisende vedtatt i 
juni 1977. I juli 1977 ble det satt ned et utvalg m ed oppdrag å u ta r
beide nye befordringsvedtekter fo r N orge Statsbaners godstransport. 
U tvalget skal også vurdere om det skal gis lovregler om innenriks jern
banetransport av gods.

3.3. Landevegstransport

Regjeringene i F inland, N orge og Sverige har vært enig om å gjen
nom føre ensartet lovgivning om innenriks befordring av gods på veg. 
Lovgivning m ed dette form ål er allerede gjennom ført i N orge og Sve
rige. I Finland vil m an fremme proposisjon høsten 1978.

I D anm ark overveies spørsmålet av et utvalg som ventelig vil avgi u t
redning i begynnelsen av 1978.

3.4. Lufttransport

M an har i D anm ark, N orge og Sverige arbeidet m ed å forberede de 
nødvendige lovendringer for en ratifikasjon av G uatem alaprotokollen 
og av M ontrealprotokollene, 1974 nr 3 og 4. Arbeidet m ed denne re
visjon er im idlertid stilt i bero i påvente av at m an i USA tar stand
punkt til om landet vil ratifisere protokollene.

D et er også i Norge og Sverige utarbeidet utkast til regler om ansvar 
ved privat lu ftfart og om ansvarsforsikring. Tilsvarende arbeid er satt 
i gang i Finland. Også dette arbeidet er im idlertid stilt i bero i påvente 
av USA’s stillingstaken til M ontrealprotokoll n r 3.

D anm ark, Norge og Sverige har i 1976 ved lovendring gjennom ført 
en forhøyning av ansvarbegrensningsbeløpet for h. h. v. danske, norske 
og svenske fraktførere (luftfartsselskaper) ved passasjerskader.

I Finland er forhøyningen gjennom ført på frivillig basis.
I N orge er det i april 1977 satt ned et utvalg fo r å vurdere luftfarts

loven, særlig lovens bestemmelser om ervervsmessig luftfartsvirksomhet.

3.5. A nnet

I D anm ark, F inland, N orge og Sverige vil det i løpet av vinteren 
1977— 78 bli satt fram  lovforslag om å endre den transportrettslige lov
givningen m ed henblikk på å erstatte gullfranc som begrensningsenhet 
med D et internasjonale valutafonds ”spesielle trekkrettighet” . D er hvor 
gullfrancbeløpene av folkerettslige grunner vil m åtte opprettholdes vil 
det bli gitt fullm akt til å fastsette hvordan omregning til nasjonal valuta 
skal skje.

4. Immaterialrett

4.1. Opphavsrett

Som nevnt i Cl 1977 vedtok m inisterrådet i mai 1975 nye retnings
linjer for det opphavsrettslige reform arbeid. D et ble videre vedtatt at
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det fortsatte arbeidet på om rådet skulle foregå i nasjonale utvalg, hvis 
form enn skulle utgjøre et særlig arbeidsutvalg som hadde til oppgave å 
sam ordne utredningsarbeidet.

D et er nå satt ned slike kom iteer i D anm ark Sverige, F inland og 
Norge. Om m andatene til de danske, svenske og finske utvalg vises til 
Cl 1977. I Sverige ble det i februar 1977 utferdiget et tilleggsdirektiv 
til komiteen. I dette understreker m an sterkere enn tidligere at m an bør 
ta  hensyn til de m uligheter som finnes til løsninger gjennom avtaler og 
såkalte avtalelisensbestemmelser. D et understrekes videre at det er av 
største vekt at m an i det fortsatte arbeidet forsøker å beholde ensartet 
nordisk lovgivning. D et norske utvalget ble satt ned i januar 1977. 
Ifølge m andatet skal utvalget arbeide u t fra  de fellesnordiske direkti
vene og i sam arbeid m ed utvalgene i de øvrige nordiske land. F or 
øvrig står det fritt til å  ta opp alle spørsmål hvor det finnes påkrevet 
med regulering eller reform . De spørsmål som er ta tt opp i N U  1973: 
21 og N U  A 1977: 7 er foreløpig holdt u tenfor mandatet.

D et arbeidsutvalget som utgjøres av form ennene i de nasjonale opp- 
havsrettskom iteer har hittil hatt to m øter i 1977, ett i april i København 
og ett i august i Stockholm. D et vil dessuten bli holdt et møte i Oslo i 
novem ber 1977. Island deltar på m øtene som observatør.

Den delbetenkning om fotokopiering og båndopptak som ble avgitt av 
den samnordiske opphavsrettskom iteen i 1974 —  N U  1973: 21 —  er nå 
lagt til grunn for delendringer av opphavsrettslovene i D anm ark, F in
land og Norge. I D anm ark ble opphavsrettsloven og fotografiloven så
ledes endret m ed virkning fra  1 juli 1977. I Sverige er spørsmålet om 
den videre behandling av betenkningen fortsatt under overveielse. I 
N orge ble åndsverkloven § 16 m. m. endret i 1977. Endringene ventes 
satt i kraft fra  1 januar 1978. I F inland skal opphavsrettskom iteen avgi 
en delbetenkning i 1978.

D en særskilte fellesnordiske satelittutredningen som er om talt i Cl 
1977 har avgitt innstilling i juni 1977, jfr N U  A 1977: 7— 9. Utredningen 
er i øyeblikket på høring i de nordiske land. Spørsm ålet om de opp- 
havsrettslige problem er som kan oppstå i forbindelse med nordisk sa- 
telittfjernsyn ble drøftet på et fellesmøte mellom de nordiske justis
ministre og juridisk utvalg i novem ber 1977.

4.2. Varemerker

D et vises til redegjørelsen i Cl 1977.

4.3. Firma

D et vises til redegjørelsen i Cl 1977.
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5. Erstatningsrett

5.1. Generelt

Som nevnt i Cl 1977 hører lovgivningen på erstatningsrettens område 
til de felter som kom inn i det nordiske lovgivningsprogram allerede i 
1946. M inisterrådet er enig i a t sam arbeidet skal fortsette og at det fo rt
satt skal ha en sentral plass i det nordiske lovgivningsprogrammet. R et
ningslinjene for det videre reform arbeidet vil bli fram stilt nærmere 
nedenfor.

Om de utredninger som er i gang i de nordiske land vedrørende de 
alminnelige erstatningsrettslige regler vises til Cl 1977.

I D anm ark har erstatningslovutvalget i 1973 avgitt betenkning om 
erstatning for personskade og tap av forsørger (nr 679/1973). Utvalget 
vil antakelig i 1977 avgi betenkning om spørsmålene om skadelidtes 
medvirkning, forsikringsselskapets regressrett og om en alminnelig 
lempningsadgang. Lovforslag på grunnlag av 1973-betenkningen er 
satt i bero i påvente av utvalgsarbeidet.

I Sverige avsluttet erstatningskomitéen sitt arbeid i 1975 ved å legge 
fram  forslag om forsikringsgivers regressrett m. v. Forslaget har vært 
remissbehandlet og overveies for tiden i Justisdepartementet.

I Finland utredes spørsmålet om regressrett av forsikringsavtalekomi- 
téen.

I N orge har erstatningslovutvalget i 1977 lagt fram  innstilling om 
lemping av skadevolders ansvar, forsikringsgivers regressrett, skade 
voldt av flere og skadelidtes medvirkning. U tkastet er i øyeblikket på 
høring. U tredningen er skjedd i sam råd med de tilsvarende utvalg i de 
øvrige nordiske land.

D et har vært samarbeid mellom utvalgene i de forskjellige nordiske 
land og man har så vidt mulig ta tt sikte på fellesløsninger. D et er 
planlagt departem entsforhandlinger om den videre oppfølging når sam t
lige utvalg har avgitt utredning.

M inisterrådet har ellers flere ganger fram hevet at det framtidige 
reform arbeidet innen erstatningsretten bør konsentreres om erstatnings- 
systemer som i likhet m ed sosialforsikringen egner seg bedre til å fo r
dele de tilgjengelige ressurser på et m er rettferdig og rasjonelt vis enn 
hva som kan skje innen ram m en av den tradisjonelle erstatningsrett. 
Slike systemer bør vurderes for hvert enkelt område. De er allerede 
gjennom ført på flere felter og overveies på andre, f. eks. når det gjelder 
produktansvar. D et overveies også for forurensingsskader fra  oljebor- 
ingsfartøyer. Om dette ble det i 1976 utarbeidet en internasjonal kon
vensjon som bygger på disse synspunkter. I D anm ark overveier man 
for tiden spørsmålet om tiltredelse til konvensjonen.
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5.2. Produktansvar

I Sverige overveier m an i Justisdepartem entet det forslag til erstat- 
ningssystem fo r legemiddelskader som produktansvarskom itéen la fram  
i 1976. Komitéen har i 1977 fått i oppdrag også å overveie om Sverige 
skal tiltre Europarådskonvensjonen om produktansvar fo r personska
der. D en skal også vurdere om det bør innføres et alminnelig objektivt 
ansvar for eiendomsskader som påføres den enkelte forbruker.

I D anm ark har Justitsministeriet nedsatt en arbeidsgruppe som skal 
følge arbeidet innenfor EF, hvor kommisjonen i 1976 har fram satt et 
forslag til direktiv.

I F inland ble det satt ned en produktansvarskom ité i 1976. Komitéen 
skal avslutte sitt arbeid før utgangen av 1977.

I Norge ventes utvalget som er oppnevnt til å vurdere produktan
svaret å avgi utredning i 1978— 79.

M inisterrådet har besluttet at det skal etableres et nordisk samarbeid 
på om rådet og det ble holdt et møte i Oslo i mai 1977, med represen
tan ter for komitéene m. v. i Norge, Sverige, D anm ark og Finland. E t 
nytt møte ble avholdt i Helsingfors i novem ber 1977.

5.3. Ansvar for trafikkskader

I rekommandasjon nr 24/1973  henstilte Nordisk Råd til regjeringene 
i D anm ark, F inland, Sverige og N orge å undersøke hensiktsmessigheten 
av eventuelt å utvide motorvognforsikringen til også å dekke eier/fører 
ved skadetilfelle i et annet nordisk land.

D enne rekom m andasjonen berører, foruten spørsmålet om erstatning 
til eier/fører, også spørsmålet om objektivt erstatningsansvar for trafikk
skader. I F inland og Norge har m an bygget på et system m ed objektivt 
ansvar. I  Finland har m an lenge, og i N orge siden 1974, ytt erstatning 
også til føreren.

I Sverige bygget m an tidligere på et subjektivt ansvar, og det ble ikke 
ytt erstatning til fører. I 1975 ble det imidlertid vedtatt en ny trafikk- 
skadelov, som innfører erstatning på objektivt grunnlag for personska
der, og som også dekker fører og eier. Loven trådte i kraft 1 juli 1976.

I D anm ark har m an fortsatt samme ordning som den tidligere sven
ske, m en spørsmålet om å innføre tilsvarende regler som i de øvrige 
nordiske land er under utredning av et utvalg.

5.4. A tom ansvar

I D anm ark, F inland, Sverige og N orge har m an lover om atom- 
ansvar som bygger på Pariskonvensjonen 1960 om erstatningsansvar på 
atomenergiens om råde m ed senere tilleggskonvensjon og protokoll.

D anm ark, F inland, N orge og Sverige har også ratifisert konvensjonen 
1971 om sjøtransport av kjernefysisk materiell.
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Videre overveier m an i nordisk samarbeid å forberede en eventuell 
ratifikasjon av atom fartøykonvensjonen 1952. En svensk departem ents
prom em oria som skal danne grunnlaget for slike drøftelser ventes i 
løpet av 1978.

5.5. Erstatning til ofre for forbrytelser

I N ordisk Råds rekommandasjon nr 19/1968  ble det henstilt til regje
ringene å undersøke mulighetene for å fastslå samnordisk ensartede 
prinsipper, ifølge hvilke det kan adm inistrativt utbetales en billighets
erstatning av offentlige m idler for skader som forvoldes av personer 
overfor hvem sam funnet har truffet foranstaltninger av strafferettslig 
eller omsorgspreget karakter.

Om de tiltak som er satt i gang i anledning av rekom m andasjonen vi
ses til Cl 1977. I tillegg nevnes at m an i Sverige i 1977 har fått betenk
ning fra det utvalg som ble satt ned til å revidere den tilsvarende o rd
ningen. U tredningen foreslår a t erstatning for personskader p. g. a. forbry
telser skal ytes uten behovsprøvning. Ifølge forslaget skal også tingsska- 
der erstattes i begrenset utstrekning, selv når de er forårsaket av andre 
enn rømlinger e. 1. Proposisjon på grunnlag av betenkningen ventes i be
gynnelsen av 1978.

Redegjørelsen viser etter ministerrådets oppfatning at rekom m enda- 
sjon nr 19/1968 i det vesentlige m å anses oppfylt. Den må derfor kun
ne avskrives.

6. Selskapsrett og bokføring

6.1. Aksjeselskaper

Med utgangspunkt i nordisk lovsamarbeid på kom itéplanet er det i 
tidsrom m et 1974— 77 tråd t i kraft nye aksjelover i D anm ark, Sverige 
og Norge. I  F inland behandles en proposisjon m ed forslag til ny aksje
lov for tiden av riksdagen.

Om den oversikt som ble utarbeidet i 1975 over den nye aksjelov
givningen i D anm ark, F inland, Sverige og N orge vises til Cl 1977.

6.2. A ndre selskapsformer

D et foregår utredninger i D anm ark, Sverige og Norge om handels
selskaper og kommandittselskaper, ved en utredningsm ann i D anm ark 
og utvalg i Sverige og Norge. U tredningene skjer i nordisk samarbeid, 
blant annet med bakgrunn i rapporten fra  en internordisk arbeidsgruppe 
som ble satt ned i 1974 fo r å vurdere behovet fo r ytterligere nordisk 
sam arbeid på selskapsrettens område. D en svenske selskapskomitéen 
ventes å avgi sluttbetenkning i slutten av 1978.
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Også spørsm ålet om stiftelser er under utredning i de nordiske land. 
I Sverige utredes spørsm ålet av stiftelsesutredningen. I D anm ark akter 
m an å sette ned et utvalg som skal vurdere spørsmålet om lovgivning 
fo r stiftelser.

I Finland ble et forslag til lovgivning om stiftelser ferdig i 1975. F o r
slaget har nå vært remissbehandlet, m en beslutning om lovgivnings- 
tiltak er ennå ikke truffet.

I N orge vil m an frem m e proposisjon om lov om stiftelser i første 
halvdel av 1978.

I Sverige har m an besluttet etter remissbehandlingen, ikke å fremme 
det forslag som ble utarbeidet i Justisdepartem entet om ny lov om 
økonomiske foreninger. I stedet vil m an legge fram  forslag til regn
skapsregler for slike foreninger.

6.3. Bokføring

På bakgrunn av nordiske drøftelser er det vedtatt nye lover om bok
føring i Finland i 1973, i Sverige i 1976 og i Norge i 1977.

7. Personvern og EDB

7.1. Personvern generelt

Delbetenkningen fra  den svensk integritetsvernkomitéen Reklam och 
integritet (SOU 1976: 48) blir for tiden vurdert av regjeringen.

F or øvrig vises til redegjørelsen i Cl 1977.

7.2. Datalovgivning

I Rekom mandasjon nr 13/1972 henstilte Nordisk Råd til regjeringen 
i de nordiske land å tilstrebe enhet i spørsm ålet om virkningene av de 
regler m an hadde tenkt å gjennom føre om private personregistre.

I Sverige er dataloven under oversyn av et parlam entarisk utvalg. U t
valget ventes å legge fram  en diskusjonsprom em oria i februar 1978. 
Lovforslag vil ventelig kunne legges fram  i 1979.

I D anm ark ble forslag til lov om  private registre og lov om offent
lige m yndigheters registre satt fram  i folketinget våren 1977. Forslagene 
om fatter m anuelle og EDB-registre i den private sektor og EDB-registre 
i den offentlige sektor og det foreslås opprettet en tilsynsmyndighet — 
registertilsynet. Lovforslagene er satt fram  på ny høsten 1977.

I Finland utredes datalovgivningen av en arbeidsgruppe.
I N orge ble proposisjon til lov om personregistre lagt fram  i juni

1977. U tkastet gjelder både private og offentlige registre. D et blir fo re
slått en konsesjonsordning fo r EDB-registre og registre som inneholder 
særlig følsomme opplysninger, og for visse typer privat virksomhet.
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V idere skal det etter forslaget opprettes et nytt organ, Datatilsynet, som 
skal delta i konsesjonsbehandlingen og også ha en rekke andre oppgaver 
fo r å sikre personvernet.

Em betsm annkom itéen for lovgivningsspørsmål satte i mai 1976 ned 
en internordisk arbeidsgruppe m ed oppgave å kartlegge de rettslige pro
blem er i forbindelse med såkalt dataflukt og overføring av persondata 
mellom landene. Arbeidsgruppens hovedkonklusjon er at det ikke er 
mulig og heller ikke nødvendig å gjennomføre ensartet lovgivning på 
om rådet i de nordiske land. Arbeidsgruppen har heller ikke funnet det 
nødvendig å søke gjennom ført en konvensjon mellom de nordiske land. 
D erim ot kan en tilfredsstillende beskyttelse oppnås ved at landene inn
fører lover som fyller visse m inim um sstandarder m ed hensyn til integri- 
tetsbeskyttelse, og som åpner m uligheter for gjennomføring av et adm i
nistrativt samarbeid mellom de enkelte lands tilsynsmyndigheter.

I sitt vedtak om Cl 1977 har Nordisk Råd oppfordret m inisterrådet til, 
også etter avslutningen av arbeidsgruppens arbeid, perm anent å la disse 
spørsmål være undergitt særlig oppmerksom het med henblikk på å sikre 
den best mulige koordinasjon av nasjonal lovgivning sam t å overveie og 
ta  initiativ til eventuelle fellesnordiske løsninger i form  av f. eks. en 
konvensjon, hvis det m åtte oppstå fare for integritetskrenkelser som 
ikke tilstrekkelig effektivt kan imøtegås gjennom anvendelse av de n a
sjonale rettsforskrifter. (Uttalelse n r 1 pkt 3.)

Arbeidsgruppens rapport og N ordisk Råds vedtak har vært drøftet 
på et nordisk justisministermøte i september 1977 og på et fellesmøte 
mellom justisministrene og juridisk utvalg i novem ber 1977. M inister
rådet har besluttet å sette opp følgende hovedretningslinjer for det 
videre arbeid:

D et er i øyeblikket ikke nødvendig med særlige tiltak i form  av en 
konvensjon, og rapporten kan for så vidt tas til etterretning. D erim ot 
bør m an snarest etablere et praktisk adm inistrativt samarbeid mellom 
de organer som er eller vil bli etablert i de nordiske land for behand
ling av saker som gjelder utførsel og innførsel av registre og data. M an 
bør videre ta  sikte på å samle og systematisere erfaring fra  praksis og 
p å  grunnlag av dette kan m an eventuelt ta  skritt fo r å forbedre og hvis 
nødvendig harm onisere lovgivningen. Hvis nødvendig bør den internor
diske arbeidsgruppen kunne kalles sammen igjen for å vurdere dette.

8. Kriminalpolitikk

8.1. Kriminalisering og kriminalitetsforebyggende tiltak

Om den generelle utvikling på det strafferettslige og krim inalitets
forebyggende område i de nordiske land vises til Cl 1977.

I Finland har strafferettskom itéen lagt fram  sin betenkning i begyn
nelsen av 1977 (1976: 72). Betenkningen inneholder bl. a. prinsipielle
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synspunkter på behovet for strafferettslig vern og på reaksjonssystemet. 
Betenkningen er sendt på remiss.

I Sverige har arbeidsgrupper under rikspolisstyrelsen og riksåklagaren 
lagt fram  forslag til visse tiltak for å bekjempe bl. a. grovere økonomisk 
kriminalitet. Forslagene, som er overlevert regjeringen, gjelder i stor 
grad organisatoriske og utdanningsmessige spørsmål. Rikspolisstyrelsen 
har også reist spørsmålet om en om fattende granskning av den aktuelle 
lovgivningen ved organisert økonomisk kriminalitet. Regjeringen har 
derfor anm odet brottsförebyggande rådet (BRÅ) om å overveie dette. 
BRÅ har i septem ber 1977 foreslått a t oversynet skal skje innen ram 
men av BRÅ, men under ledelse av en parlam entarisk forankret sty
ringsgruppe og m ed tre arbeidsgrupper for ulike spørsmål på området. 
Forslaget overveies nå av regjeringen.

Som nevnt i fjorårets beretning har m inisterrådet ment at det, for så 
vidt gjelder nyere form er for økonomisk krim inalitet, har vist seg at 
det er ulikt behov for lovgivning i de forskjellige nordiske land, og at 
det derfor ikke vil være hensiktsmessig å forsøke å oppnå felles n o r
diske løsninger. M inisterrådet fram hever imidlertid nytten av fortsatt 
utveksling av erfaringer og opplysninger på området.

Denne utveksling har fortsatt i 1977 og det har blant annet vært 
holdt en kriminalpolitisk konferanse i Nordisk Råds regi i Nyborg, 
D anm ark i mai 1977. (Jfr. NU B 1977: 25 Straffesystemer i Norden.)

N år det gjelder den tradisjonelle kriminalitet, har m inisterrådets syn 
vært a t selve gjemingsbeskrivelsen er m indre egnet for å tas opp i no r
disk sammenheng. D erim ot bør det settes i gang et samarbeid når det 
gjelder reaksjonssystemet, jfr  nærmere under punkt 8.2.

8.2. Reaksjonssystem et/A lternativer til frihetstraff

Som nevnt i Cl 1977 har m inisterrådet an tatt a t det er grunn til å 
overveie et nærm ere nordisk samarbeid vedrørende mulighetene til å 
videreføre den utvikling av reaksjonene som har skjedd i de seinere år. 
En slik undersøkelse bør om fatte hele reaksjonssystemet og ha som 
målsetting å minske bruken av frihetstraff. Nordisk R åd har i sin u t
talelse om Cl 1977 (uttalelse n r 1 pkt 4) oppfordret m inisterrådet til å 
avslutte overveielsene av hvordan et nærmere nordisk samarbeid på 
dette om råde kan settes i gang, og til å legge fram  en rapport om disse 
overveielsene snarest og om mulig innen N ordisk Råds sesjon i 1978.

M inisterrådet bem erker her at det fortsatt pågår utredninger om 
spørsmålet i de nordiske land.

I Sverige ventes den kriminalpolitiske arbeidsgruppe som har vurdert 
hele reaksjonssystemet å avgi sin utredning i novem ber 1977. I desem
ber 1977 venter m an at ungdomsfengselsutredningen, som har hatt som 
m andat å avskaffe ungdomsfengsel, skal avgi utredning. D et vil deretter 
bli aktuelt å ta kontakt med de øvrige nordiske land. Av øvrige utred-
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ninger om reaksjonssystemet nevnes betenkningen Psykisk störda lag
överträdare (SOU 1977: 23). I denne sammenheng bør også nevnes at 
den svenske sosialutredningen i 1977 har avgitt betenkningen Social
tjänst och socialförsäkringstillägg (SOU 1977: 40— 41). H er foreslår fler
tallet å  avskaffe bruken av tvang m ot voksne i sosiallovgivningen. I de
partem entet pågår også et arbeid m ed form ål å avskaffe eller begrense 
bruken av straffeform en interneringsstraff.

I F inland h ar lovgivningen om iverksetting av bøtestraff blitt endret 
m ed virkning fra  1978. En arbeidsgruppe i justisdepartem entet har lagt 
fram  et forslag om løslatelse på prøve. Bl. a. foreslås halvtidsfrigivning. 
En annen arbeidsgruppe foreslår en revisjon av sanksjonssystemet for 
unge lovovertredere og foreslår bl. a. to nye reaksjoner, straffovervåking 
og straffeadvarsel. D et vil på grunnlag av dette bli innkalt til departe- 
m entsforhandlinger i begynnelsen av 1978.

I N orge kom m er disse spørsmålene til å bli ta tt opp i en videre sam 
m enheng i en stortingsmelding om kriminalpolitikken som ventes lagt 
fram  i løpet av 1978.

I D anm ark har den arbeidsgruppe som ble nedsatt i 1975 vedrøren
de alternativer til frihetsstraff fram lagt sin betenkning. På grunnlag av 
betenkningen har det i oktober 1977 vært holdt en krim inalpolitisk kon
feranse om  spørsmålet om en ytterligere begrensning i anvendelsen av 
frihetsstraff. D et m å ventes at betenkningen sammen m ed betenkningen 
fra  1975 om K rim inalforsorg —  Sosialforsorg i løpet av kort tid vil bli 
forelagt straffelovrådet med henblikk på en samlet gjennomgang av 
det strafferettslige sanksjonssystem.

I 1977 har det regelmessig vært kontakt mellom de nordiske land 
vedrørende de endringer i sanksjonssystemet som overveies i de fo r
skjellige land. Spørsm ålet om en økt anvendelse av alternative sank
sjoner har således vært drøftet på N ordisk Råds konferanse i Nyborg, 
D anm ark i mai 1977. Likeledes har dette spørsmål vært drøftet i til
knytning til Nordisk Strafferettskomités m øter om prøveløslatelse (jfr 
pkt 8.5). U tover dette har det i vesentlig utstrekning vært mere u fo r
melle kontakter, blant annet i forbindelse m ed den danske krim inal
politiske konferanse i oktober 1977, hvor det også deltok representanter 
fra  de øvrige nordiske land.

D et kan således konstateres at den kontakt som tidligere har vært 
etablert på området, er blitt fulgt opp. D et er ministerrådets oppfatning 
at denne kontakt bør fortsettes i videst mulig omfang.

8.3. Utlevering

D et vises til redegjørelsen i Cl 1977. Som nevnt der ble m an i be
gynnelsen av 1974 enige om å gjøre visse endringer i de ensartede 
nordiske utleveringslovene. Slike endringer trådte i kraft i D anm ark 1 
august 1975, i Sverige 1 juli 1975 og i Norge 1 august 1975.
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Om utlevering i forbindelse m ed Europarådskonvensjonen 1977 om 
bekjempelse av terrorism e vises til 9.1. nedenfor.

8.4. Konvensjonen 1964 om tilsyn m ed betinget døm te

Ved drøftelser i 1976 med representanter fo r justisdepartem entene 
i D anm ark, F inland, Sverige og N orge har m an fra  dansk, norsk og 
svensk side blitt enig om å aktualisere spørsmålet om å slutte seg til 
denne konvensjonen, eventuelt med visse forbehold. I Sverige er spørs
målet deretter behandlet i en departem entsprom em oria (Ds Ju 1977: 4) 
om internasjonalt samarbeide om krim inalom sorg i frihet. Hensikten er 
a t spørsmålet om Sveriges ratifikasjon av konvensjonen samt forslag 
til de nødvendige lovendringer, etter sam råd med de øvrige nordiske 
land, skal forelegges riksdagen i 1978.

8.5. Den nordiske straff erettskomité

Den nordiske strafferettskom itéen har i 1977 vesentlig arbeidet med 
spørsmålet om prøveløslatelse. D et har vært holdt ett m øte i m ars 1977 
i Helsingfors og ett i oktober 1977 i Island. Innstilling om saken ventes 
i løpet av 1978— 79.

9. Prosessrett

9.1. Internasjonalt samarbeid

Europarådskonvensjonen om overføring av straffesaker er nå, på bak
grunn av nordiske drøftelser, ratifisert av Sverige og D anm ark. I N orge 
vil den bli ratifisert innen utløpet av 1977. Konvensjonen vil tre i kraft 
i begynnelsen av 1978.

D anm ark, Sverige og Norge har undertegnet Europarådskonvensjo
nen 1977 om bekjempelse av terrorism e. G jennom  konvensjonen fo r
plikter de stater som slutter seg til den seg blant annet til enten å 
imøtekomm e begjæring om utlevering av noen som har begått te rro r
handlinger av nærm ere bestem t slag, eller selv å sette i gang tiltak for 
straffeforfølgning av vedkommende. En uforbeholden tilslutning til 
konvensjonen betyr at en stat ikke kan nekte utlevering for en slik fo r
brytelse under henvisning til a t den er politisk. Konvensjonstatene påtar 
seg også å gi hverandre rettslig bistand ved straffeforfølgning m ot per
soner som har gjort seg skyldig i terrorhandlinger.

Sverige har ratifisert konvensjonen i 1977, men med forbehold for så 
vidt gjelder plikten til å utlevere for politiske forbrytelser (art. 13). I 
Danm ark vil det i folketingsesjonen 1977/78 bli satt fram  lovforslag 
med henblikk på ratifikasjon av konvensjon. M an vil som i Sverige ta 
forbehold i henhold til konvensjonens art 13.

I Norge har m an også planer om å ratifisere konvensjonen. D et vil 
b lant annet bli ta tt tilsvarende forbehold som i Sverige og D anm ark.

24—770426. Nordiska rådet
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9.2. Fullbyrding av dom m er

D en revisjon av den nordiske domskonvensjon som er om talt i Cl 
1977 er nå avsluttet. En konvensjon om anerkjennelse og fullbyrdelse 
av nordiske dom m er på privatrettens om råde ble undertegnet av Norge, 
D anm ark, F inland, Island og Sverige i oktober 1977 og vil tre i kraft 
1 januar 1978. De nødvendige lovendringer er samtidig gjennom ført i 
de forskjellige nordiske land. Konvensjonen avløser den nordiske dom s
konvensjon av 1932, som ellers vil bli avløst av ensartede lovregler i de 
nordiske land.

D en nye fullbyrdingskonvensjonen om fatter også særregler for full
byrding av avgjørelser om foreldrem yndighet og samværsrett m ed barn.

9.3. K onkurs

D et nordiske sam arbeidet som har funnet sted på kom itéplanet på 
konkursrettens om råde er avsluttet. I D anm ark vil en ny konkurslov 
tre i kraft 1 april 1978.

I Sverige revideres konkursloven i etapper. En ny delreform  er aktuell 
i 1978 og vil eventuelt tre i kraft 1 juli 1978.

I F inland ventes en prinsipputredning om konkurslovgivningen våren
1978.

I  N orge ventes proposisjon om ny konkurslov lagt fram  i sesjonen 
1977/78.

E tter en tids stillstand vil arbeidet med revisjon av den nordiske kon- 
kurskonvensjon nå bli ta tt opp igjen.
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Kapitel III 

Kulturellt samarbete

1. Inledning

1.1 M inisterrådets program 1978— 1983

D et nordiska kultursam arbetet är av unik karaktär genom den sär
präglade, historiskt betingade nordiska kulturgemenskapen. D enna u t
gör bakgrunden för allt nordiskt samarbete, men på kulturom rådet in
går den dessutom som en del av själva sam arbetets innehåll och har 
kunnat ge detta en om fattning såväl beträffande äm nesom råden som 
samhällsgrupper, utan motsvarighet på de övriga sam arbetsom rådena.

F ör kultursam arbetets del är målsättningen uttryckt i kulturavtalets 
inledning. D et understryks där att syftet med verksam heten är att stär
ka och intensifiera kulturellt sam arbete i vid bemärkelse mellan avtals
parterna för att vidareutveckla den nordiska kulturgem enskapen och 
öka den samlade effekten av ländernas insatser i utbildning, forskning 
och annan kulturell verksamhet.

M inisterrådet har på kulturom rådet lagt fram  två principskisser fö r 
sam arbetet, nämligen ”Planer för kultursam arbetet 1973— 1975” (N U  
1972: 8) och ” Riktlinjer för nordiskt kulturellt sam arbete” (N U  1974: 
24). De rådgivande kom m ittéerna har var för sig u tarbetat förslag till 
sam arbetsprogram  inom kulturavtalets tre huvudom råden. Dessa p ro
gram  ingår i ministerrådets överväganden vid planeringen av den fo rt
satta verksamheten. De har sålunda även utgjort utgångspunkten för 
de delar av ministerrådets program  1978— 83, ”M änniskan och resur
serna i N orden” (ministerrådsförslag B 24), som behandlar sam arbetet 
på kulturom rådet.

1.2. Kulturbudgeten

K ulturbudgeten för 1977 fastställdes av m inisterrådet i decem ber
1976 till sam m anlagt 52 milj. dkr exklusive kompensation för autom a
tiska löneökningar, som under året fastställts till 2,89 milj. dkr på grund
val av faktiska kostnader. E fter sam råd med N ordiska rådets kulturut
skott godkände m inisterrådet vid sam m anträde i m ars 1977 sitt förslag 
till kulturbudget för 1978 m ed ett totalbelopp på 61,14 milj. dkr (exklu
sive autom atiska löneökningar). Bruttoökningen av budgeten utgör 
17,5 % (bilaga 3).

En av de väsentligaste ökningarna av en anslagspost på 1978 års 
verksamhetsbudget utgör höjningen av N ordiska kulturfondens årliga 
dispositionsbelopp (jfr Nordiska rådets yttrande nr 5/1977). D etta var 
oförändrat (6,5 milj. dkr) under budgetåren 1976 och 1977. Beloppet
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har fö r 1978 höjts till 8 milj. dkr, vilket överensstäm m er med de öns
kem ål om  en reell ökning av dessa medel som fram förts från  N ordiska 
rådets kulturutskotts sida. Likaledes har, i överensstämmelse med u t
skottets prioriteringar, m inisterrådets dispositionsmedel ökats med 
500 000 dkr till 5,5 milj. dkr i jäm förelse m ed 1977.

Fördelningen av verksamhetsbudgeten på kulturavtalets olika sam- 
arbetsom råden under de två senaste åren fram går av följande översikt:

1 000-tal danska kronor 19771 19781 Brutto Aktivitets
ökning ökning

Utbildning 7 685 8 608 12,0 % 2,8 %
Forskning 18 790 22 755 21,1 % 12,9 %
Allm änkulturell verks. 8 990 10 722 19,3 % 11,0 %

1 Exklusive kompensation för autom atiska löneökningar.

Bortsett från  pristalsom räkningar uppvisar budgetförslaget 1978 för 
kulturavtalets sam arbetsom råden endast m indre aktivitetsökningar, 
främ st inom  forskning och allm änkulturell verksamhet. P å  forsknings
om rådet upptas två nya projekt, som starkt prioriterats av N ordiska 
rådets kulturutskott, nämligen sam arbetet inom  masskommunikations- 
forskningen och inrättandet av ett nordiskt språksekretariat. D en fo rt
satta tendensen till förstärkningar av det allm änkulturella om rådet är 
likaså i överensstämmelse m ed de synpunkter som fram förts av kultur
utskottet. Aktivitetsökningarna innebär förstärkning av verksamheten 
inom  N O R D IN FO , N ordiska forskarkurser, N ordiskt vukanologiskt in
stitut, N ordens Hus i Reykjavik och vissa andra fasta projekt.

Av bilaga 4 fram går hur anslagen ur ministerrådets dispositions
medel för 1977 fördelar sig på olika sam arbetsprojekt och sam arbets
områden. Av dispositionsmedelsanslagen har 2,98 milj. dkr eller 54,6 % 
gått till projekt på det allm änkulturella om rådet. Både beträffande dis- 
positionsmedlen och N ordiska kulturfonden (se avsnitt 1.6) har det getts 
hög prioritet åt sam arbetet på detta område, en utveckling som också 
överensstämmer m ed de prioriteringsdiskussioner som förts inom kul
turutskottet.

U töver den nordiska kulturbudgeten anslår de skilda nordiska län
derna betydande belopp över de nationella budgetarna till nordiskt kul
turellt samarbete.

1.3. Budgetproceduren

M inisterrådet kunde i sin berättelse över 1976 års verksamhet kon
statera att N ordiska rådets kulturutskott uttryckt sin tillfredsställelse 
med den gemensamma proceduren för budgetöverläggningar. F rån  par
lam entariskt håll har därför också framhållits vikten av att proceduren 
inte utvecklas så att sam arbetet mellan kulturutskottet och ministerrådet
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förändras i detta avseende. Bl. a. m ot denna bakgrund stadgas i det 
m andat som fastställdes för det utskott som skall behandla såväl minis
terrådets allm änna budget som kulturbudgeten att det endast skall ha 
rådgivande funktion och svara för finansiella och organisatoriska syn
punkter i sam band med den årliga budgetbehandlingen. V idare skall 
kom m ittén bistå med råd i tekniska och principiella budgetfrågor. D är
em ot skall de tidsfrister och procedurer som hittills följts fortsätta att 
gälla såväl för den allm änna budgeten som för kulturbudgeten. V idare 
bör prioriteringsdiskussionerna inom ram en för kulturavtalet såsom 
hittills föras inom kulturavtalets organ och i sam råd mellan minister
rådet och kulturutskottet.

1.4. Statuter m. m. för nordiska institutioner1

Som tidigare m eddelats (jfr ministerrådets berättelse för 1975) fast
ställde m inisterrådet i decem ber 1975 riktlinjer för en om fattande revi
sion av statuter m. m. för de nordiska institutioner som finansieras över 
kulturbudgeten. Beslutet innebar dels att en rad regler om budget och 
räkenskaper, revision och rapportering fastställdes gälla generellt 
fr. o. m. 1.1.1976, dels att man angav riktlinjer för en successiv över
syn av samtliga statuter.

M ed utgångspunkt i dessa riktlinjer har under året fastställts nya 
statuter fö r Centralinstitutet för nordisk Asienforskning (CINA), N or
diska institutet för teoretisk atomfysik (NORDITA), N ordiska institutet 
för folkdiktning sam t N ordiska institutet för sjörätt.

N ordiska hushållshögskolans nam n ändrades till N ordiska högskolan 
för hushållsvetenskap i de stadgar som m inisterrådet fastställde i januari
1977. Samtidigt minskades antalet m edlem m ar i styrelsen (jfr avsnitt 
2 . 1 .8 ) .

Vidare har ministerrådet fastställt instruktioner för N ordiska samar- 
betsorganet för vetenskaplig inform ation (N O R DIN FO ), N ordiskt kol
legium för ekologi, nordiskt film sam arbete och N ordiska språksekreta
riatet. I januari 1977 fastställdes vidare nya bestäm melser för de nor
diska geoexkursionerna till Island. Samtidigt fattade m inisterrådet be
slut om isländsk representation i N ordiska sam arbetskom m ittén fö r ark
tisk medicinsk forskning och fastställde ett tillägg till de tidigare gällan
de stadgarna för denna organisation.

Enligt m inisterrådets beslut i januari 1977 kom m er N ordens folkliga 
akademi att få fortsatt finansiering på kulturbudgeten som en fast insti-

1 1 bilaga till ministerrådets berättelse lämnas redogörelser för verksam
heten under 1977 inom ett flertal av de institutioner, projekt m. m., som fi
nansierats över verksamhetsbudgeten. Ministerrådet har inte haft möjlighet 
att i sin berättelse för 1977 ta ställning till synpunkter och önskemål i dessa 
årsrapporter. De kommer dock givetvis att beaktas i det fortsatta planerings
arbetet.
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tution. N ya stadgar har därefter utarbetats och fastställts av minister
rådet (jfr  avsnitt 2.1.8).

1.5. N ya m edlem m ar i de rådgivande kom m ittéerna

M inisterrådet utsåg vid sitt möte i novem ber 1977 m edlem m ar i de 
rådgivande kom m ittéerna fö r perioden 1.1.1978— 31.12.1979. Vid m ötet 
rådde enighet om att eftersträva ett m indre antal m edlem m ar i kom m it
téer, styrelser m. m. som m inisterrådet utser i syfte att skapa bättre 
arbetsform er för dessa organ. M ot denna bakgrund minskades m ed
lem santalet i den rådgivande kom m ittén för utbildning (RKU) med en 
m edlem  från  varje land med undantag för Island. D ärm ed är antalet 
m edlem m ar i denna kommitté detsam m a som i den rådgivande kom 
m ittén för forskning (RKF). Enligt ministerrådet fanns denna gång inte 
m öjligheter att m inska antalet m edlem m ar i den rådgivande kom m it
tén för allm änkulturell verksamhet (RKK).

M edlem santalet i de rådgivande kom m ittéerna är fr. o. m. den 1 ja 
nuari 1978 följande:

R K U  14 m edlem m ar
R K F  14 m edlem m ar
R K K  20 m edlem m ar (inklusive en representant för föreningarna 

Norden)

Vid tillsättningen av nya m edlem m ar i de rådgivande kom m ittéerna 
ökades den kvinnliga representationen. D etta skedde m ot bakgrund av 
ministerrådets beslut vid sam m anträdet i Húsavik den 14 juni 1977 om 
att främ ja en jäm nare könsfördelning i de kom m ittéer m. m. som mi
nisterrådet tillsätter.

1.6. Nordiska kulturfonden

K ultursekretariatet har fortsatt a tt sköta kulturfondens sekretariats- 
uppgifter och adm inistration.

Kulturfondens dispositionsbelopp har under 1977 varit detsamma 
som för 1976, nämligen 6,5 milj. dkr. Av nedanstående tabell fram går 
fördelningen av de beviljade anslagen under 1976 och 1977.

Anslag 1976 
i dkr procent

Anslag 1977 
i dkr procent

Utbildning 1 038 250 15,5 1 020 000 11,9
Forskning 1 107 600 16,5 629 550 7,3
Allmänkulturell verksamhet 

(inkl. nordiska kultur
veckor) 4 556 750 68,0 6 938 300 80,8

Summa 6 702 600 100,0 8 587 850 100,0

U nder de senaste åren har en ökad satsning på det allm änkulturella 
om rådet starkt förordats av kulturfondens styrelse. En särskild m arke-
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ring har sam arbetet på detta om råde fått av de belopp som avdelats för 
att stödja aktiviteter av speciell karaktär. Sådana projekt har under
1976 och 1977 varit lokala nordiska kulturveckor. F ör detta ändam ål 
disponerades under 1976 drygt 800 000 dkr och under 1977 ca 1,2 
milj. dkr. P relim inärt har för 1978 beräknats 1,5 milj. dkr. Stödet var 
i begynnelseskedet avsett för kom m uner, som genom egen delfinansie
ring arrangerade kulturveckor m ed aktiviteter från  flera nordiska län
der. Stödet har sederm era byggts ut till att om fatta även föreningslivet 
och andra särskilda grupper. Förutom  att öka den geografiska sprid
ningen av samnordiska kulturaktiviteter har kulturfonden med detta 
initiativ bidragit till att dra större befolkningsgrupper m er aktivt in 
i det nordiska kultursam arbetet (jfr egen berättelse från kulturfondens 
styrelse).

2. Utbildning

2.1. Verksamheten 1977

Utbildningen för 16— 19-åringar, projektprogram m et på vuxenutbild
ningens område, erfarenhetsutbytet rörande återkom m ande utbildning 
och projektet rörande grannspråksundervisning har utgjort tyngdpunkten 
i undervisningssektorns arbete under 1977. Kring bl. a. problem ställ
ningar inom dessa om råden har under året arrangerats ett relativt stort 
antal konferenser och symposier. Förutom  nationella, statliga och kom 
m unala utbildningsmyndigheter har även arbetsm arknadsorganisatio
nerna och folkbildningsförbunden deltagit i dessa konferenser. Vid en 
del konferenser har även anlitats experter från ILO eller OECD.

Speciell uppm ärksam het har ägnats utbildningen för 16— 19-åriga, 
bl. a. beträffande utbildningspolitiska aspekter på ungdomsarbetslös
heten. M ed bl. a. nationella rapporter från  alla de nordiska länderna 
som utgångspunkt anordnades i juni ett symposium med tem at ”Över
gången från grundskola till gymnasial utbildning” (jfr 2.1.2).

Arbetet med det nordiska projektprogram m et på vuxenutbildningens 
område, som inleddes hösten 1976, har fortsatt under året. F ör att 
stärka inform ationsutbytet publiceras inform ationsbulletiner om nor
disk vuxenutbildning och för närvarande planläggs en årsbok för vuxen
utbildning, vilken skall utkom m a under våren 1978. Samtidigt har u t
arbetats en översikt över allt forsknings- och utvecklingsarbete som på
går på nordiskt plan såväl centralt som lokalt. Projektet om möjligheter 
till betald studieledighet i N orden har avslutats med en rapport om nu
läget i de enskilda länderna. Beträffande projektet om vuxenutbildning
en i relation till arbetslivet utförs för närvarande en undersökning om 
utbildningssituationen inom vissa utvalda företag. Slutligen har sam
m anställts en rapport om utbildningen av vuxenutbildare inom den 
kompetensgivande vuxenutbildningen i N orden (jfr 2.1.5.).
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Erfarenhetsutbytet mellan länderna rörande återkom m ande utbild
ning har fortsatt under året. Med bl. a. rapporten ”Å terkom m ande u t
bildning i N orden” som bakgrundsm aterial anordnades under hösten 
ett symposium om arbetsm arknads- och socialpolitiska förutsättningar 
fö r återkom m ande utbildning. Rekom m endationer från  de arbetsgrup
per som arbetat under symposiet kom m er att behandlas bl. a. inom 
vuxenutbildningsprojektet (jfr 2.1.6.).

Inom  det s. k. grannspråksprojektet, som inleddes 1976, har två olika 
arbetsgrupper lagt fram  förslag till åtgärder som kan bidra till att stärka 
undervisningen i grannspråk i N orden. D en ena arbetsgruppen belyste 
förhållandena i Danm ark, N orge och Sverige och den andra arbetade 
m ed förhållandena i Finland. Också ett avsnitt avseende Island har u t
arbetats (jfr 2.1.7.).

De tyngdpunktsom råden inom undervisningssektorn under verksam 
hetsåret 1977 som ovan antytts har ingående behandlats i m inisterrå
dets rådgivande kommitté för undervisning (RKU). Sålunda grundar 
sig t. ex. projektprogram m en för vuxenutbildning och de 16— 19-årigas 
utbildning direkt på överväganden inom RK U  och de undergrupper 
som tillsatts för att u tarbeta förslag. RK U  har även följt upp verk
samheten och förslagen genom att enskilda m edlem m ar deltar i de 
flesta kontakt- och arbetsgrupper på utbildningsområdet. RK U  har även 
varit representerat vid samtliga symposier och konferenser inom utbild
ningsområdet.

2.1.1. D et nordiska skolsamarbetet

D et nordiska skolsamarbetet, tidigare kallat harmoniseringsarbetet, 
arbetar för första året med ett av m inisterrådet fastställt m andat. D etta 
innebär dock ingen ändring av verksamhetens inriktning, vilken även 
i fortsättningen skall gälla pedagogiskt forsknings- och utvecklingsarbe
te inom förskola, grundskola, de 16— 19-årigas utbildning samt lärarfort
bildning på dessa skolstadier. E tt starkt prioriterat om råde utgör för 
närvarande de 16— 19-årigas utbildning. E tt speciellt projektprogram  
utarbetas för närvarande inom detta utbildningsom råde och kom m er att 
behandlas av m inisterrådet i januari 1978 (jfr 2.1.2.). På grundskole
om rådet är specialundervisningen av särskilt intresse genom projektet 
”Barn med inlärningssvårigheter” (Bergen-projektet). (Se vidare berät
telsen om  nordiskt skolsamarbete.)

2.1.2. Den gymnasiala utbildningen och yrkesutbildningarna

I det av m inisterrådet fastställda m andatet för ledningsgruppen för 
nordiskt skolsamarbete upptas sam arbetet kring 16— 19-åringarnas u t
bildning som ett väsentligt område. U töver de i budgeten fö r nordiskt 
skolsam arbete upptagna medlen fö r denna sektor beviljade m inisterrå
det 150 000 dkr. u r dispositionsmedlen för 1977 för avhållande av tre
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konferenser kring 16— 19-åringarnas utbildningssituation. En speciell 
referensgrupp nedsattes för planeringen av dessa konferenser samt u t
arbetande av ett treårigt projektprogram  kring det nordiska sam arbetet 
för detta stadium. I  referensgruppens m öten har deltagit representanter 
för ledningsgruppen och för RKU.

Den första konferensen hölls den 9— 10 juni i Køge. Tem at var 
övergången från grundskola till gymnasieskola, härunder speciellt risk
grupper och ungdomsarbetslöshet. Vid konferensen gavs en utförlig be
skrivning av de kategorier ungdom ar som under 70-talet vandrat ut i 
arbetslösheten i de nordiska länderna.

I grunden har ungdomsarbetslösheten sin orsak i att antalet arbets
platser i de nordiska länderna minskar, m en den kan också till vissa 
delar ses som ett utbildningsproblem. De ungdom ar som först drabbas 
av ungdom sarbetslöshet är sådana som saknar yrkesutbildning, har av
brutit sin yrkesutbildning eller i övrigt har en svag skolbakgrund. M an 
konstaterade även att det är nödvändigt med ett fastare samarbete mel
lan skola och arbetsliv. De försök som gjorts på nationell nivå med 
ökad sam verkan skola— arbetsliv, härunder speciellt rådgivningsverk
samhet, har visat sig ge goda utslag. En rapport från  symposiet i Køge 
den 9— 10 juni har publicerats.

Den andra konferensen kring 16— 19-åringarnas utbildningssituation 
behandlade tem at ”Teori och praktik i de gymnasiala utbildningarna” . 
Konferensen arrangerades i K öpenham n den 22— 23 septem ber 1977. 
Konferensen hade karaktären av expertm öte mellan de nationella m yn
digheternas läroplansexperter. Till konferensen hade utarbetats ett om 
fattande bakgrundsm aterial kring teori/praktik-problem atiken. En kon
ferensrapport publiceras. Den sista konferensen om forsknings- och u t
vecklingsarbete kring de gymnasiala utbildningarna arrangeras vid års
skiftet 1977— 1978.

Referensgruppen har även lagt fram  ett förslag till projektprogram  
för åren 1978— 80. Referensgruppens förslag bygger på de diskussioner 
som förts inom kulturavtalens olika organ. Tyngdpunkten i projektpro
gram m et ligger i en studie av utbildningspolitiska och arbetsm arknads- 
politiska åtgärder m ot ungdomsarbetslösheten. P rojektprogram m et be
handlas inom äm betsm annakom m ittén för nordiskt kulturellt sam arbe
te i decem ber 1977. M inisterrådet ta r ställning till förslaget vid sitt 
första möte 1978.

2.1.3. Högre utbildning

Utvecklingen av den högre utbildningen har varit något olikartad 
i de skilda nordiska länderna under de senaste åren. Bl. a. m ot bak
grund av N ordiska rådets rek. nr 17/1973  tillsattes i slutet av 1975 en 
departem ental arbetsgrupp med uppgift att utreda olika möjligheter till 
åtgärder på nordiskt plan inom den högre utbildningen.
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A rbetsgruppen har försökt finna om råden där gemensamma åtgärder 
bör ligga i alla länders intresse. Bl. a. har man diskuterat samverkan 
rörande universitetspedagogiskt utvecklingsarbete och forskning om 
högre undervisning. En kartläggning rörande lågfrekventa studieinrikt
ningar inom de filosofiska fakulteterna har genomförts.

Beträffande sam arbetet mellan universiteten och högskolorna på 
N ordkalotten kan näm nas att anslag har beviljats u r ministerrådets dis
positionsmedel för ökat sam arbete mellan institutioner i N ordkalott- 
regionen samt för ett symposium om bl. a. utbyggnad av undervisnings- 
utbudet inom regionen.

En ny utgåva av handledningen ”A tt studera i N orden” utkom  un 
der som m aren 1977. Cirkulärbestäm m elser rörande den nordiska tenta- 
mensgiltigheten väntas för samtliga länders del ligga färdiga vid års
skiftet 1977/78.

M ot bakgrund av Nordiska rådets rek. nr 13/1970  ang. nordiska 
skol- och studentbetygs giltighet beslöt N ordiska m inisterrådet (kultur- 
och undervisningsministrarna) vid sitt möte den 14 juni 1977 följande:

N ordiska ministerrådet rekom m enderar att det vid högre utbildning 
med intagningsbegränsning i de nordiska länderna reserveras möjlighet 
att anta kvalificerade utländska och nordiska studerande till ett bestämt 
antal eller inom en bestämd andel av tillbuds stående platser vid en 
utbildningsgren. D enna kvot eller andel av totala antalet studieplatser 
bör fastställas med beaktande av antalet ansökningar om inträde från 
det egna landet till utbildningsgrenen/studieinriktningen.

M inisterrådet fram höll i samband med uttalandet och i enlighet med 
kulturavtalet att speciell uppm ärksam het bör fästas vid de nordiska stu
derande som önskar få sin utbildning vid universitet eller högskola i ett 
annat nordiskt land än hem landet.

Genom att en speciell kvot rekom m enderas vid intagning till högre 
studier torde eventuella hinder att bedriva studier i annat nordiskt land 
än hem landet undanröjas.

M ot bakgrund av N ordiska rådets rek.nr 7/1969  ang. skol- och stu
dentbetygs jäm förbarhet h a r medel beviljats för utarbetande av en ter
minologinyckel rörande grundläggande studieorganisatoriska begrepp 
inom den högre utbildningen i Norden. Terminologinyckeln skall även 
innehålla en kom parativ översikt över normeringssystemen vid betygs- 
sättningen i grundskola och gymnasieskola i de nordiska länderna. T er
minologinyckeln väntas föreligga vid årsskiftet 1977/78.

A rbetet med examensgiltigheten med hänsyn till förskollärare och 
grundskollärare som söker tjänst i annat nordiskt land än hem landet är 
förem ål fö r utredning inom kulturavtalets organ. Ä rendet remissbe- 
handlas och tas upp till förnyad behandling under verksamhetsåret
1978.
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2.1.4. Fortbildning och vidareutbildning

I ministerrådets riktlinjer för det nordiska kultursam arbetet (N U  
1974:24) har b l.a . fortbildning och vidareutbildning prioriterats som 
ett viktigt sam arbetsom råde på nordiskt plan. Den verksam het som för 
närvarande förekom m er på detta utbildningsom råde har påbörjats an
tingen på basen av rekom m endationer från  N ordiska rådet eller genom 
initiativ från  enskilda grupper och organisationer. I kulturbudgeten 
finns medel upptagna för fasta institutioner som bl. a. har fort- och 
vidareutbildning på sitt program . Sådana institutioner är bl. a. N ordiska 
institutet för samhällsplanering, Nordisk federation för medicinsk un
dervisning och Nordisk journalistkursus.

Den tvååriga försöksverksamheten med vidareutbildning av konser
vatorer avslutades i novem ber 1975. Vidareutbildningen av konservato
rerna upptas nu i kulturbudgeten under Kursverksamhetsanslaget lik
som vidareutbildningen av socialhögskolelärare.

En departem ental kontaktgrupp tillsattes 1976 för att i samarbete 
med kultursekretariatet närm are undersöka m öjligheterna till övrig sam
nordisk fort- och vidareutbildning. M an har beslutat att låta kartlägga 
lärarfortbildningen inom vissa lågfrekventa industri- och hantverks
yrken. Kartläggningen och förslag till åtgärder väntas föreligga kring 
årsskiftet 1977/78.

F ör att inhäm ta erfarenheter och underlag för eventuell fortsatt kurs
verksamhet arrangerades under april 1977 försöksvis en två-veckors 
fortbildningskurs för adm inistratörer som handlägger frågor rörande 
vidareutbildning för lärare inom yrkesinriktade ämnen. Kursen om fat
tade såväl teoretisk undervisning om de adm inistrativa systemen i de 
olika nordiska länderna (med särskild tyngdpunkt på utbildningsadmini- 
strationen), som studiebesök vid relevanta institutioner och skolor. I 
kursen, som avhölls i Danm ark, deltog sam m anlagt 20 adm inistratörer 
från samtliga nordiska länder.

2.1.5. Vuxenutbildning

Vid sitt m öte i Oslo i juni 1976 fattade m inisterrådet beslut om att 
under en tvåårig försöksperiod genom föra ett nordiskt projektprogram  
på vuxenutbildningens område. Projektprogram m et leds av en nordisk 
evalueringsgrupp m ed företrädare för bl. a. ministerier, arbetsm arknads
organisationer, folkbildningsförbund och forskningsinstitutioner. D etta 
program  har varit en av huvuduppgifterna inom undervisningssektorn 
under verksam hetsåret 1977. Följande projekt ingår i program m et:

1. Utarbetandet av en översikt av forsknings- och utvecklingsprojekt 
på nordiskt plan. Översikten sammanställs f. n. och föreligger i tryck 
i januari 1978.

2. Vuxenutbildningen i relation till arbetslivet. Arbetsplanen för p ro
jektet har utarbetats av en sakkunnig i varje nordiskt land. Dessa har
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inlett en undersökning av internutbildningen, dess struktur och dess 
karak tär inom 5— 6 olika typer av företag i varje land. Undersöknings
rapporterna sammanställs och publiceras under verksam hetsåret 1978.

3. M öjligheter till nordiskt samarbete inom vuxenutbildning genom  
radio och T V  (jfr. Nordiska rådets rek. nr 9/1970 och rek.nr 7/1966). 
Avsikten är att i februari 1978 hålla en arbetskonferens med deltagare 
från  de nordiska radiobolagen och olika brukargrupper för att diskutera 
den nuvarande situationen och de möjligheter som finns till ett u tökat 
nordiskt samarbete. In fö r konferensen utarbetas ett dokum entations- 
m aterial från  radiobolagens sida över de nuvarande organisationsfor
m erna rörande vuxenutbildningsprogram och existerande sam arbete på 
området.

4. Problemställningar på nordiskt plan rörande lLO :s konvention om  
betald studieledighet. En konferens hölls den 4 och 5 maj 1977 i K ö
penham n m ed deltagare bl. a. från m inisterier och arbetsm arknadsorga
nisationer samt ILO och OECD. Inför konferensen utarbetades natio
nella rapporter beträffande utvecklingen av möjligheter till studieledig
het och studiestöd i en utbildningssituation. En rapport från  konferen
sen har utkom m it (N U  B 1977: 30).

5. Stärkande av informationsutväxlingen mellan länderna på vuxen
utbildningens område. P å försök utges en inform ationsbulletin om nor
disk vuxenutbildning som i korta notiser ger aktuella nyheter. D et förs
ta num ret utkom  i maj 1977. Samtidigt planeras en nordisk årsbok för 
vuxenutbildning, vilken beräknas utkom m a våren 1978.

6. M öjligheter till gemensamma åtgärder vid utbildningen av vuxen
utbildare. En översikt av m etoder och kursinnehåll vid utbildningen av 
vuxenutbildare i N orden har utarbetats. Översikten innehåller bl. a. ak
tuella utvecklingstendenser i de enskilda länderna och en jämförelse 
av de olika utbildningarna. Undersökningen gäller främ st kompetens- 
givande utbildning. Översikten trycks i början av 1978.

D et nordiska vuxenutbildningsprojektet (NOVU), vilket dels varit 
ett forskningsprojekt, dels ett undervisningsprojekt, har avslutats våren 
1977 med sammanställning av en om fattande nordisk rapport som nu 
föreligger i tryck (N U  B 1977: 23). Rapporten om fattar dels en be
skrivning av den program produktion, som utarbetats nationellt och fö r
medlats genom radio och TV i de enskilda länderna, dels en värdering 
av de problem ställningar och erfarenheter som projektet medfört.

M ed bl. a. N O VU -projektet som en utgångspunkt har fortsatta m öj
ligheter till ett nordiskt sam arbete inom vuxenutbildningen genom ra 
dio och TV tagits upp inom ram en för det nordiska projektprogram 
m et för vuxenutbildningen (se ovan punkt 3).

2.1.6. Å terkom m ande utbildning

En arbetskonferens om återkom m ande utbildning arrangerades av 
kultursekretariatet i K öpenham n den 19— 20 maj 1976. Rapporten 
”Å terkom m ande utbildning i N orden” (N U  B 1977:18) innehåller en 
översikt från  varje land över nuläge och fram tidsplaner beträffande 
återkom m ande utbildning samt inledningarna från  den nordiska konfe
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rensen. Rapporten har även utkom m it på engelska (N U  B 1977:18 E).
Gem ensam m a nordiska problem ställningar i fråga om återkom m an

de utbildning är bl. a. följande:

a) Relationer till ungdomsutbildningen.
H ur skall skolan bäst organiseras för att befordra principen om åter

kom m ande utbildning? D et har fram förts åsikten att ändringar måste 
ske redan i grundskolan, t. ex. att den teoretiska delen bör minska till 
fördel för de praktiska m om enten m ed anknytning till arbetslivet för att 
ge eleverna en reell kännedom  om förhållanden på arbetsm arknaden.

b) Vuxenutbildningen och arbetslivet.
I samtliga nordiska länder har det konstaterats att förhållandena i 

arbetslivet är viktiga i samband med återkom m ande utbildning. F ör att 
få största möjliga effekt borde en sam planering av utbildning och a r
betsm arknad eftersträvas. Även konjunkturväxlingarna borde beaktas 
vid diskussionen om återkom m ande utbildning.

c) Ekonom iska aspekter.
I m ånga avseenden kom m er ett system med återkom m ande utbild

ning inte att fordra annat än om strukturering av redan etablerade un
dervisningsformer, vilket i och för sig inte behöver få allt för stora 
ekonomiska konsekvenser. Samtidigt m edför principen om rätt till åter
kom m ande utbildning m er kostnadskrävande reform er såsom effektiv 
uppsökande verksam het och betald studieledighet.

Ovannäm nda problem ställningar är under diskussion i samtliga nor
diska länder. K ultursekretariatet eftersträvar ytterligare intensifiering 
av inform ations- och dokum entationsutbytet mellan länderna rörande 
återkom m ande utbildning.

E tt större nordiskt symposium kring tem at ”Arbetsm arknadspolitiska 
och socialpolitiska förutsättningar för återkom m ande utbildning” an
ordnades den 11— 13 oktober 1977 på Frostavallen i Sverige. En rap
port från symposiet väntas föreligga i början av 1978.

2.1.7. Grannspråksundervisning

Ledningsgruppen för det grannspråksprojckt som pågått under 1976 
— 77 avgav under våren sin rapport med förslag till åtgärder för stär
kande av grannspråksundervisningen i N orden. Ledningsgruppen för 
grannspråksprojektet föreslår bl. a. att en harm onisering av läropla
nerna i modersm ålet i D anm ark, N orge och Sverige genomförs. Av
sikten med förslaget är att grannspråksundervisningen skall sättas in 
på samma stadium, dvs. lågstadiet, i alla tre länderna. Bland förslagen 
kan ytterligare näm nas att m odersm ålslärarna bör få m öjlighet till en 
mer effektiv fortbildning för undervisning i grannspråk. U töver det
ta föreslås att sam produktion av lärom edel för grannspråksundervis
ning intensifieras samt att de utredningar och den lärarhandledning 
som utarbetats, trycks och distribueras genom sekretariatets försorg.

M ot bakgrunden av N ordiska rådets rek.nr 18/1974  ang. inform a
tion om N orden och kurser i nordiska språk i F inland fram håller led
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ningsgruppen att en av de största bristerna i Finland, när det gäller 
såväl kursutbud som undervisningsmaterial i svenska och andra nor
diska språk, är bristen på ett institut som bedriver verksamhet med bl. a. 
utlåning av litteratur och AV-material. A rbetsgruppen har därför före
slagit inrättandet av ett inform ationscentrum  i Finland för de nordiska 
språken. Inform ationscentrets huvudsakliga uppgift skulle vara distri
bution av undervisningsmaterial, inform ationsverksam het, biblioteks
verksamhet, språkkurser, översättningshjälp osv.

Förslaget om ett inform ationscentrum  för de nordiska språken i F in
land behandlas inom kulturavtalets organ i samband med de övriga för
slagen till förstärkt grannspråksundervisning i de nordiska länderna.

Vid sitt möte den 9 novem ber 1977 beviljade m inisterrådet 160 000 
dkr. för bl. a. tryckning och distribution av lärarhandledningen för 
grannspråksundervisning samt för en pilotkonferens för huvudm ännen 
inom m odersm ålslärarfortbildningen i Norden. V idare beslöt minister
rådet att m öjligheterna till en harm onisering av läroplanerna skall u t
redas.

2.1.8. Övriga frågor, evaluering m. m.

U tredningsarbetet rörande lärar- och elevutväxling i Norden (jfr 
rek.nr 24/1964) avslutades under våren 1975 då ett betänkande i ären
det avgavs. I  betänkandet ställs förslag om en avsevärd utökning av de 
nationella anslagen för detta ändam ål. U nder 1976 har remissvaren i 
anledning av utredningen dryftats i kulturavtalets organ och det har 
bl. a. betonats att det i stor utsträckning sker en elevutväxling mellan 
vänorterna i N orden i kommunal regi.

I  samtliga nordiska länder sker idag en decentralisering i fråga om 
beslutsprocessen för skolväsendet. Det betyder också ändringar i de 
statliga stödordningarna för skolväsendet. M ot denna bakgrund har u t
redningarnas förslag om avsevärda nya statliga bevillningar inte be
dömts som ändamålsenlig.

I utredningsarbetet pekas på lägerskolverksamheten som ett medel 
för att stimulera lärar- och elevutbyte mellan de nordiska länderna. 
Lägerskolan ger eleverna och lärarna möjlighet att umgås utöver den 
egentliga undervisningstiden och löser inkvarteringsproblem en som har 
visat sig vara stora inom lärar- och elevutbytet.

U nder verksamhetsåret 1977 har inom kultursekretariatet utarbetats 
förslag till stödordning för lärar- och elevutbytet på lägerskolverksam
hetens bas. Stödordningen skulle avse resegottgörelse och täckande av 
uppehållskostnader. Stödordningen är en försöksverksamhet. Enligt m i
nisterrådets uppfattning bör utfallet av denna försöksverksamhet på 
nordiskt plan utgöra grund för nationella statliga resp. kommunala 
överväganden.
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M inisterrådet beviljade 250 000 dkr. för stödordningen vid sitt möte 
i novem ber 1977.

M ot bakgrund av N ordiska rådets rek.nr 14/1972  ang. utgivande av 
N ordens historia tillsattes 1975 en redaktionskom m itté som skulle sva
ra för utgivandet av en serie häften om N ordens historia.

U nder verksam hetsåret 1977 har tre av de sex planerade häftena u t
arbetats och redigerats. Dessa tre häften behandlar följande ämnen: 
N orden under andra världskriget, Godspolitik och jordegendom sförhål
landen i N orden 1550— 1750 samt F rån  K alm ar brev till Stockholms 
blodbad, nordisk union, statsbildning, allians och bro tt 1397— 1521 
(preliminära titlar).

Första häftet beräknas vara klart för distribution i början av 1978.
Evalueringsarbetet rörande de gemensamma institutionerna på kul

turbudgeten  har fortsatt under verksamhetsåret. På uppdrag av ämbets- 
m annakom m ittén har verksamheten vid N ordiska institutet för sam 
hällsplanering (NORDPLAN) granskats av riksrevisionsverket i Sverige. 
Riksrevisionsverket föreslår bl. a. att m an utreder möjligheten att göra 
N O R D PLA N  till en nordisk institution, att man vid sidan av den ordi
narie kursen inför kortare symposier och att den nuvarande forsknings- 
veksamheten vid N O R D PLA N  knyts fastare till det som är N O R D 
PLANS huvudsakliga uppgift, nämligen vidareutbildning. Riksrevisions- 
verkets rapport har sänts på remiss till relevanta nationella myndighe
ter. N är remissbehandlingen avslutats tas evalueringsrapporten av 
N O RD PLA N  upp till behandling i kulturavtalets organ.

N ordiska socialpolitiska kom m ittén har till äm betsm annakom m ittén 
för nordiskt kulturellt samarbete översänt utredningen Vidareutbildning 
i social administration och planläggning (jfr rek.nr H1970). U tred
ningens förslag tas upp till behandling i kulturavtalets organ i samband 
med evalueringsrapporten om N O RD PLA N .

M inisterrådet konstaterade vid sitt möte 19.1.1977 att Nordens fo lk 
liga akadem i under sin tioåriga försöksperiod utfört ett värdefullt a r
bete inom det nordiska sam arbetet rörande vuxenutbildning och folk
bildning. Vid samma m öte beslöt m inisterrådet att akadem ins arbete nu 
skall övergå från  försöksordning till perm anent verksam het på den nor
diska kulturbudgeten.

Styrelsen för akadem in har under verksam hetsåret u tarbetat förslag 
till nya stadgar för akadem in samt förslag till avtal mellan Nordiska 
folkhögskolan i Kungälv och akademin. Förslagen godkändes av minis
terrådet vid m ötet den 9 novem ber 1977.

Vid m ötet i januari 1977 godkände m inisterrådet även nya stadgar 
för Nordiska högskolan fö r  hushållsvetenskap. Bland annat innebar 
detta att antalet m edlem m ar i styrelsen minskades från  2 till 1 från 
varje land. Högskolans nam n ändrades från N ordiska hushållshögsko-
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lan till N ordiska högskolan för hushållsvetenskap. M inisterrådet har be
viljat medel för en försöksverksamhet m ed en ettårig dietikerkurs i 
G öteborg under en treårsperiod. D en första kursen inleds i januari
1978.

I sam band med att frågan om fortsatt anslag till lektoratet i modern 
nordisk historia vid University College i London  behandlades i kultur
avtalets organ 1976 fram lades även ett förslag avseende en utredning 
kring de nordiska utlandslektorernas verksamhet (rek.nr 13/1977  ang. 
undervisning i nordiska språk vid utländska universitet och läroanstal
ter). Sedan en prelim inär översyn av befintligt nationellt m aterial rö 
rande lektorsverksam heten utförts beviljades 1976 medel för genom fö
randet av en undersökning av m öjligheterna till nordiskt sam arbete på 
om rådet. En sakkunnig har engagerats för att undersöka hur undervis- 
ningsutbudet i nordiska språk vid utländska universitet och andra läro
anstalter är organiserat och hur en samordning och utbyggnad skulle 
kunna ske genom gemensamma nordiska insatser. U tredningsresultaten 
väntas föreligga vid årsskiftet 1977/78.

M ot bakgrund av ministerrådets uttalande om könsroller och utbild
ning 1974 och de diskussioner som förts i ärendet på nationellt plan 
anordnades ett symposium kring detta tem a i juni 1977 på Nordens 
folkliga akademi i Kungälv. Vid symposiet redovisades de nationella 
utvecklingstendenserna och fram fördes förslag till sam nordiska åtgär
der. I symposiet, som hade ca 60 deltagare, var bl. a. utbiidningsmyn- 
digheter, lärarorganisationer och arbetsm arknadsorganisationer repre
senterade.

M ot bakgrund av N ordiska rådets rek.nr 11/1969  ang. Nordisk jour
nalistkursus har en om strukturering av kursverksam heten skett under 
1977. Huvudkursen har fått en m era modulindelad uppläggning och 
kortare specialkurser har införts i program m et. U nder verksam hetsåret
1977 hölls ett kortare seminarium med tem at ”Havet och vår fram tid” 
samt en kurs rörande direkta val till Europa-parlam entet. E rfarenheter
na m ed kortare seminarier tyder på att denna form  av journalistutbild
ning röner stort intresse.

I den nordiska kulturbudgeten för verksam hetsåret 1977 upptogs på 
utbildningssektionen ett nytt moment, N ordisk kursverksamhet på ut
bildningsområdet. Till detta m om ent fördes dels kurser som tidigare 
hade varit fasta institutioner på kulturbudgeten, dels kurser som hade 
beviljats anslag ur dispositionsmedlen. F ör verksam hetsåret 1977 be
viljades medel för följande kurser:

N ordiska fältsem inarier för etnologistuderande
Vidareutbildning av konservatorer
N ordiska kurser i språk och litteratur
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U töver detta beviljades följande kurser planeringsbidrag för kurs
verksamheten 1978:

N ordiska universitetskurser i historia
Vidareutbildning av socialhögskollärare
Nordiskt seminarium för arkeologistuderande.

I samband med den årliga budgetberedningen tas ställning till vilka 
kurser som kan anordnas under berörda budgetår (jfr Nordiska rådets 
yttrande nr 5/1977  ang. nordiska historiekurser).

2.2. Planeringen fö r  de närmaste åren

Beträffande nya initiativ inom utbildningssektorn har under senare 
år en förskjutning skett från  samarbete rörande grundskolenivån till 
gymnasial utbildning, högre utbildning och vuxenutbildning. D et har 
under hösten 1976 och 1977 tillsatts en rad  nordiska arbetsgrupper 
inom dessa verksamhetsområden. Arbetsgruppernas uppgifter har varit 
dels att u tföra vissa kartläggnings- och utredningsarbeten för att säkra 
ett idé- och erfarenhetsutbyte mellan de nordiska länderna, dels att på 
grundval av detta m aterial utreda m öjligheter till nya samarbetsformer.

En avsevärd del av de nya initiativ, som tas inom  utbildningssektorn 
under de närm aste åren, kom m er att koncentreras till nordiskt sam
arbete rörande utbildning för 16— 19-åringar, grannspråksundervisning, 
vuxenutbildning och återkom m ande utbildning.

På grundval av erfarenheterna från  det nordiska projektprogram m et 
för vuxenutbildning, där den tvååriga försöksverksamheten avslutas 
som m aren 1978, kom m er nya initiativ till sam arbetsåtgärder att före
slås. Bland annat har m an från arbetsm arknadsorganisationerna fram 
hållit att det är av betydelse att projektet ”Vuxenutbildningen i rela
tion till arbetslivet” få r en förlängning och fördjupning.

U nder 1977 har utbildningen av 16— 19-åringar utgjort ett viktigt 
arbetsfält. F ör närvarande planeras ett nordiskt projektprogram  som 
kom m er att sträcka sig över de närm aste åren. Väsentliga frågeställ
ningar utgör bl. a. förhållandet mellan teori och praktik inom olika 
utbildningar, lärom edelssam arbete och utbildningspolitiska aspekter på 
ungdomsarbetslösheten.

De diskussioner som under senare tid förts i alla länder rörande prin
cipen om återkom m ande utbildning har betydelse såväl för utbildningen 
i ungdomsskolan som vuxenutbildningen. Eftersom  denna princip på 
längre sikt kan påverka hela den nuvarande utbildningsstrukturen är 
det av stor betydelse a tt erfarehetsutbyte och gem ensamma överlägg
ningar mellan länderna sker kontinuerligt.

I övrigt kom m er verksam heten inom det nordiska skolsamarbetet 
under de närm aste åren i första hand att koncentreras till koordinering 
av pedagogiskt forsknings- och utvecklingsarbete.
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3. Forskning

3.1. Retningslinjer for kulturbudgettets indsats i det nordiske 
forskningssamarbejde

På bagggrund af Nordisk Råds ønske (rek.nr. 6/1975) om en ud
redning om ansvarsfordelingen mellem kulturaftalens organer og forsk
ningsrådene angående det nordiske forskningssamarbejde, har kultur
sekretariatet —  som nævnt i m inisterrådets seneste beretning til N or
disk råd —  ladet foretage en kortlægning af den nuværende situation 
og en analyse af de problem er, som bliver aktuelle i denne sam m en
hæng.

På grundlag af denne kortlægning har den rådgivende komite for 
forskning (RKF) udarbejdet et forslag til visse retningslinjer for kultur
budgettets indsats i det nordiske forskningssamarbejde. RK Fs forslag 
har fået form en af et generelt handlingsprogram  for indretningen af 
det nordiske kulturbudgets ressourcer til forskningssamarbejde. Ud over 
relationer til forskningsrådene tages også en række andre principielle 
spørgsmål op.

Handlingsprogram m et indledes m ed en m ål/m iddeldiskussion, som 
tager sit udgangspunkt i kulturaftalens m ålform ulering og i de af M ini
sterrådet i decem ber 1974 fastsatte retningslinjer for det nordiske kul
tursam arbejde (N U  1974:24). På grundlag af denne diskussion drages 
visse konklusioner om ønskværdige omfordelinger af det nordiske kul
turbudgets ressourcer til forskning og de deraf betingede forandringer 
af budgetstrukturen. I dokum entet skitseres endvidere visse generelle 
retningslinjer for rollefordelingen mellem kulturaftalens organer og 
forskningsrådene i Norden. Handlingsprogram m et afsluttes m ed et fo r
slag til forsøgsvirksomhed med en ny model fo r sam arbejde med forsk
ningsrådene i form  af nordiske planlægningsgrupper inden for et antal 
udvalgte tem aom råder.

En hovedtanke i handlingsprogram m et er, at m an ønsker en større 
fleksibilitet i udnyttelsen af det nordiske kulturbudgets ressourcer til 
forskning. Et væsentligt m ål er endvidere at tilvejebringe en frugtbar 
vekselvirkning mellem det nordiske budgets midler og de ressourcer, 
som satses nationalt bl. a. via forskningsrådene. D e ikke-bundne res
sourcer i kulturbudgettet burde derfor anvendes således, a t de bidrager 
til at nationale forskningsressourcer i større udstrækning tages i anven
delse for nordiske samarbejdsprojekter.

RK Fs forslag til handlingsprogram  blev prælim inært drøftet ved M i
nisterrådets møde i juni 1977. H andlingsprogram m et er på remiss hos 
de berørte forskningsråd samt en række andre organer. De pågældende 
instanser er blevet anm odet om svar senest 15.4.1978. D et overvejes i 
forbindelse herm ed at afholde en konference i 1978 for yderligere at 
diskutere problem erne omkring rollefordelingen i det nordiske forsk
ningssamarbejde.
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3.2. Nordisk samarbejde vedrørende sprogrøgt og sprogvidenskab

3.2.1. N ordisk sprogsekretariat

Den udredning om sam arbejde mellem sprognævnene i N orden, som 
blev nedsat på baggrund af Nordisk Råds rek.nr. 6 /1976  har i januar
1977 afleveret sin betænkning (N U  A  1977:1). P å  grundlag af betænk
ningens forslag har M inisterrådet i m arts 1977 besluttet at indrette et 
nordisk sprogsekretariat, som skal træde i funktion 1.7.1978. Sprog
sekretariatet, som skal være et organ for sam arbejde mellem sprognæv
nene og tilsvarende organer i de nordiske lande, skal have til opgave at 
arbejde for at bevare og forstærke det sproglige fællesskab i N orden 
og frem m e den nordiske sprogforståelse. Sprogsekretariatets arbejds
opgaver skal først og frem m est være at

a. være rådgivende og koordinerende organ i sprog- og term spørgs
mål, som om handler m ere end ét nordisk sprog

b. tage initiativ til udredninger og forskning af fællesnordisk interesse 
indenfor om rådet sam t arbejde for at spørgsmål vedrørende sprogrøgt, 
sprogforståelse m. m. gøres til genstand for opmærksomhed i universi
tetsuddannelserne

c. følge udviklingen af nabolandsundervisning på alle uddannelses
niveauer i de nordiske lande, samt

d. i sam arbejde med massem edierne arbejde for at frem m e den nor
diske sprogforståelse.

D et nordiske sprogsekretariat skal ledes af en styrelse repræsenteren
de samtlige sprog i N orden. Inden fo r styrelsen udnævnes et arbejds
udvalg.

Sekretariatet får en begrænset adm inistration (kansli) —  i første om 
gang en nordisk sekretær ■—• m en M inisterrådets beslutning forudsætter 
samtidig, at m an i hvert land bestræber sig på at øge de nationale sprog
nævns ressourcer til nordisk samarbejde.

M inisterrådet fastsatte i august 1977 instruktion for det nordiske 
sprogsekretariat og besluttede samtidig, at adm inistrationen indtil videre 
skulle placeres ved N orsk sprogråd.

3.2.2. Nordisk samarbejde inden for anvendt nordisk sprogvidenskab

Som tidligere meddelt, har m an inden for kulturaftalens organer be
handlet et forslag om et sam arbejdsprogram  vedrørende anvendt nor
disk sprogvidenskab, bl. a. med sigte på modersmålspædagogik. K ultur
udvalget har i sin betænkning over medlemsförslag A  4 8 4 /k  udtalt, at 
udvalget finder det væsentligt at sprogforståelse og andre sprogproble
m er i N orden gøres til genstand fo r forskning, og m an har samtidig 
fremhævet, at kom m ende bestræbelser på øget sprogforståelse bør for
ankres i holdbare forskningsresultater.
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M inisterrådet har i m arts 1977 truffet beslutning om støtte til nor
disk sam arbejde inden for dette felt. M inisterrådets beslutning bygger 
på det forslag som blev frem lagt 1975 (se N U  1975:28). F o r den ind
ledende fase af et nordisk symposieprogram inden for dette om råde 
er der blevet bevilget 175 000 dkr. Beløbet skal dække det første års 
virksomhed. M an har forudsat, a t ressourcer i samme størrelsesorden 
senere skal stilles til rådighed fo r yderligere et års virksomhed. Sigtet 
med dette symposieprogram er at frem m e kontakt og inform ationsud
veksling på tværvidenskabelig basis, bl. a. med sigte på planlægning og 
sam ordning af konkrete forskningsopgaver. Virksomheden skal i første 
omgang tage sigte på forskningsopgaver af grundlæggende karakter med 
relevans fo r sprogrøgtsarbejdet og den internordiske sprogforståelse, 
m ed særlig vægt på spørgsmål af betydning for modersm ålsundervisning 
i de nordiske lande, undervisning for indvandrere m. fl. Symposiepro- 
gram m et skal gennemføres under ledelse af en planlægningskomite, som 
har ansvaret for emnevalg, planlægning og gennemførelse af symposier
ne. Kom iteen skal bl. a. være ansvarlig fo r at forslag til nordiske sam
arbejdsprojekter og konkrete forskningsopgaver formidles til de rele
vante forskningsfinansierende organer. A rbejdet i komiteen går støt 
frem ad, og m an forventer, at det første symposium kan afholdes i 
løbet af 1978.

3.2.3. N ordisk dokumentationscentral for sprogvidenskab

M inisterrådet har i juni 1977 besluttet at bevilge 125 000 dkr. til et 
forstudie for en nordisk dokum entationscentral for sprogvidenskab for 
perioden 1.7.1977— 31.12.1978.

D okum entationscentralen skal i første række registrere igangværende 
forskning inden for feltet nordiske sprog i de nordiske lande. D et er 
indlysende, at en effektiv inform ations- og dokum entationstjeneste om 
sprogforskningen i N orden på flere m åder kan udgøre en værdifuld 
støtte til de øvrige initiativer vedrørende nordisk sprogsamarbejde, som 
for tiden er aktuelle. Bl. a. bør det understreges at den inform ations
udveksling, som indgår som et betydningsfuldt del af det nylig vedtagne 
sam arbejdsprogram  inden for anvendt nordisk sprogvidenskab, vil lettes 
væsentligt via den service, som en sådan dokum entationscentral kan 
give. Også for den sprogvidenskabelige forskning i almindelighed kan 
en dokum entationscentral af denne type, være af stor betydning. D oku
mentationscentralen bør endvidere ses som et led i opfyldelsen af N or
disk Råds rek.nr. 6/1976  om nordisk sprogsamarbejde. Det forstudium, 
som m an nu har indledt er blevet udform et i sam råd m ed det nordiske 
sam arbejdsorgan for videnskabelig inform ation (NO R DIN FO ) og tager 
sigte på at udarbejde retningslinjer for et perm anent dokum entations
system.
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3.2.4. Handlingsprogram fo r  forbedret sprogforståelse i Norden

Nordisk Råd har for nylig antaget en rekom m endation (rek.nr. 12/ 
1977) om et samlet handlingsprogram  fo r forbedret sprogforståelse i 
N orden og i det nordiske samarbejde. I kulturudvalgets betænkning 
over dette medlemsförslag, som lå til grund for rekom m andationen, 
fremhævede man, at opgaven m ed at udform e et handlingsprogram  for 
øget sprogforståelse i N orden og at fremsætte forslag til hvorledes den- 
de kunne gennemføres burde være en naturlig arbejdsopgave fo r det 
kommende nordiske sprogsekretariat.

Selv om en del af de spørgsmål, som tages op i medlemsförslaget, 
ligger uden for sprogsekretariatets kom petenceom råde, er det klart at 
sprogsekretariatet m å få en central rolle ved udform ningen af et sådant 
handlingsprogram. E n  af de væsentligste opgaver fo r dette organ er at 
søge at sam ordne alle de bestræbelser, der findes på det nordiske sprog
samarbejdes om råde. Sprogsekretariatet vil derfor få til opgave at ud 
arbejde et forslag til e t sådant handlingsprogram.

3.3. M assemedieforskning

På baggrund af Nordisk Råds rek.nr. 10/1976  tilkaldtes i 1976 en 
sagkyndig for at udrede organisationen og finansieringen af det nor
diske sam arbejde inden for massemedieforskningen. Udredningsarbejdet 
skulle tage sit udgangspunkt i det, som N ordisk Råds kulturudvalg hav
de anført i sin betænkning om spørgsmålet.

Betænkningen blev frem lagt i januar 1977 (N U  1976:33). U dred
ningens forslag indebar, at en nordisk samarbejdskomite for masse- 
kom m unikationsforskning burde indrettes per 1.1.1978. Organets op
gaver skulle være at dokum entere og inform ere om nordisk massekom- 
munikationsforskning til forskere og andre, der m åtte være interesse
rede i området, samt at lette og form idle kontakter mellem nordiske 
massemedieforskere og mellem forskere og interesserede på området. 
Dokum entationsvirksom heden —  som i forsøgsperioden har været orga
niseret via den interimistiske nordiske dokum entationscentral for masse- 
kom m unikationsforskning (NORDICOM ) —  bør efter forslaget fra  og 
med 1978 organiseres således, a t registreringsarbejdet knyttes til rele
vante nationale institutioner i hvert land og finansieres nationalt, m e
dens de fælles funktioner finansieres via samnordiske midler.

Samarbejdskomiteen skal efter forslaget bestå af ni medlem mer, fire 
repræsenterende de berørte forskere og fire repræsenterende dagblads- 
udgiverforeningerne, journalistforbundene, radio- og TV-institutionerne 
samt journalisthøjskolerne. Form anden skal repræsentere alm eninte
ressen. U nder komiteen skal findes en referencegruppe for dokum enta
tionsspørgsmål, som skal have ansvaret for samordningen af de natio
nale dokum entationscentralers virksomhed.

Udredningen h ar beregnet om kostninger for samarbejdskomiteens 
virksomhed til 675 000 dkr. per år.
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Betænkningen har været på remiss i foråret 1977. Samtlige remiss- 
udtalelser giver udtryk for en positiv bedømmelse af den dokum enta
tionsvirksomhed, som har været udført af N O RDICOM , og m an m ener 
at denne virksomhed bør fortsætte efter udgangen af den nuværende 
forsøgsperiode, som udløber 1977. I  nogle udtalelser peges dog på, at 
visse praktiske problem er kan opstå, når dataindsamlingen i hvert land 
skal føres over til national finansiering. F lertallet af remissinstanser m e
ner også, at der findes et behov for nærmere kontakter mellem masse
medieforskere i N orden, og støtter forslaget om en nordisk inform a- 
tionsbulletin for massemedieforskning, der kan ersatte det danske 
” M edia-forsk orienterer” og som er blevet udgivet af de danske forsk
ningsråds sekretariat for massekommunikationsforskning, men som op
hører med at udkomme i slutningen af 1977.

Derimod råder der delte meninger blandt remissinstanserne om vær
dien af et nyt sam arbejdsorgan på dette om råde, som skal disponere 
over midler til konferencer, stipendier, gæsteforelæsninger m. m. Pres
sens interesseorganisationer mener, at forslaget bør betragtes som et 
minimumsforslag, og at m an på længere sigt bør stille væsentlig større 
ressourcer til rådighed. Lignende synspunkter frem føres af de forsker
sammenslutninger, som har udtalt sig. D erim od m ener f. eks. de sam
fundsvidenskabelige forskningsråd ligesom også N O R D IN FO , at den 
foreslåede organisation er overdimensioneret, og at m an i princippet 
bør indskrænke sig til a t føre den allerede etablerede dokum entations
tjeneste videre.

M inisterrådet forventes i foråret 1978 at tage stilling til udrednings- 
forslaget. F or tiden undersøges mulighederne for overgang til national 
finansiering af dokum entationscentralernes virksomhed. I det nordiske 
kulturbudget for 1978 har m an i første omgang optaget et beløb på 
400 000 dkr. for nordisk samarbejde inden for massemedieforskningen. 
Beløber svarer i hovedsagen alene til om kostningerne for en videre
førelse af den hidtidige dokumentationsvirksomhed.

3.4. Nordisk samarbejde vedrorende fremtidsstudier

I Nordisk Råds rek.nr. 9/1976 anbefaledes M inisterrådet at udrede 
forudsætningerne for et øget nordisk samarbejde inden for om rådet 
fremtidsstudier. Som det blev m eddelt ved Nordisk Råds sidste session 
afholdtes i efteråret 1976 på initiativ af begge m inisterrådssekretariater- 
ne et møde m ed repræsentanter fo r de berørte nationale organer, hvor 
m an overvejede hvilke retningslinjer for udredningsarbejdet, der ville 
være relevante. D et blev konstateret, at det næppe var meningsfyldt fra 
starten at stræbe mod et samordningsprogram for alle frem tidsstudier i 
N orden. M an burde i stedet sigte på at udvikle form er for kontakt og 
meningsudveksling inden for visse afgrænsede em neom råder. M ed ud
gangspunkt heri kan man så derefter lidt efter lidt intensivere sam arbej
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det bl. a. også i form  af sam ordnet projektarbejde. I en indledningsfase 
burde forudsætningerne fo r nordisk sam arbejde prøves ved hjælp af et 
antal samnordiske sem inarer om kring udvalgte emner. D en gruppe, 
som forudsattes at få  ansvaret for planlægningen af disse seminarer, 
burde i sit m andat også få til opgave at overveje forudsætningerne og 
form erne for et m ere form aliseret nordisk sam arbejde inden for spørgs
m ålet om kring fremtidsstudier.

D er blev i maj 1977 stillet m idler til rådighed fo r et tidsbegrænset 
sem inarprogram  omkring aktuelle tem aer inden fo r om rådet frem tids
studier. M an har udnævnt en nordisk planlægningsgruppe, som skal 
have ansvaret for planlægning og gennemførelse af dette program  og 
som også har til opgave a t overveje forudsætningerne og form erne for 
et m ere form aliseret nordisk sam arbejde sam t fremlægge forslag om, 
hvorledes dette skal organiseres og finansieres.

Sem inarprogram m et vil blive gennem ført i fo råre t 1978. G ruppens 
rapport, hvori også overvejelser og forslag om form erne for det frem 
tidige nordiske sam arbejde på dette om råde indgår, skal afgives til M i
nisterrådet om m uligt fø r 1.7.1978.

3.5. Øststatsforskning

I m inisterrådets seneste meddelelse om Nordisk Råds rek.nr. 111971 
angående sam arbejde inden for forskning og undervisning om Østeuropa 
konstateredes det, a t der på initiativ af de berørte forskere er blevet 
dannet et inform elt nordisk sam arbejdsorgan for Østeuropa-forskning. 
Ved hjælp af dette organ, som har fået navnet Nordisk komite for Øst
europa-forskning, synes forudsætningerne at være blevet skabt for et 
væsentligt m ere intensiveret nordisk sam arbejde inden fo r især sam
fundsvidenskabelig forskning med sigte på Sovjetunionen og Østeuropa.

Efter ansøgning af komiteen blev der i m arts 1977 bevilget et bidrag 
på 50 000 dkr. til komiteens arbejde i 1977 og 1978. D et er blevet fo r
udsat, at spørgsmålet om eventuelle fremtidige bidrag m å bero på en 
evaluering af komiteens hidtidige virksomhed.

3.6. K om parativ nordisk sam fundsforskning

Nordisk Råds kulturudvalg h ar i sin betænkning over M inisterrådets 
seneste beretning erindret om, at Nordisk Råds konference om ”Det 
politiske dem okrati i søgelyset” i septem ber 1976 bl. a. berørte behovet 
for en bred sammenlignende nordisk forskning om kring dem okratiets 
vilkår. I  Nordisk Råds udtalelse nr. 5 /1977  blev det fremhævet, at sam
arbejde vedrørende kom parativ nordisk sam fundsforskning bør bygges 
ud i overensstemmelse m ed Nordisk Råds rek.nr. 15/1975. Som anført 
i ministerrådets beretning om det nordiske sam arbejde 1976 h ar det 
nordiske samarbejdsnævn for sam fundsforskning (de sam fundsviden
skabelige forskningsråds nordiske sam arbejdsorgan) søgt at definere et
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antal om råder som kan være særligt egnede for kom parative studier 
idet sam arbejdsnævnet finder, a t der er behov fo r et udbygget sam ar
bejde på dette område.

I samarbejdsnævnets regie har der i en vis tid foregået et planlæg
ningsarbejde angående et nordisk sam arbejdsprojekt inden for tem a
om rådet ”familieforskning” . D en nedsatte arbejdsgruppe har form ule
ret følgende mulige projekter:

1 . undersøgelse af forandringer i nordiske familiers livsmønstre
2 . undersøgelse af de konsekvenser familiens forsørgelsesgrundlag og 

det sociale sikringssystem har for familiemedlemmers indbyrdes forhold 
og for deres oplevelse

3. undersøgelse af større forandringer i familien med udgangspunkt 
i separations- eller skilsmissesituation

Arbejdsgruppen arbejder nu med den endelige projektform ulering og 
opstilling af budget.

D et videre arbejde fortsætter indenfor samarbejdsnævnets regie. Sam
arbejdsnævnet har endvidere nedsat en arbejdsgruppe til a t forberede 
eventuel nordisk kom parativ forskning inden for om rådet fællesnordisk 
datatjeneste for samfundsforskning. Arbejdsgruppen har ved et første 
møde opstillet en liste over mulige samarbejdsfelter.

Desuden drøftes for tiden muligheden fo r at etablere fælles projek
ter inden for yderligere nogle felter idet de nationale råd  vil blive bedt 
om  at komme m ed motiverede forslag.

Inden for om rådet kom parativ nordisk statsvidenskabelig forskning 
har det nyligt dannede N ordiske forbund fo r statsvidenskab etableret
4 samnordiske forskningsgrupper:
— partiforskning
— sociale og politiske ændringsprocesser i de nordiske lande
—  kom parativ udenrigspolitik
— kom parativ nordisk offentlig forvaltning

D e forskningsfelter, som tages op i disse projektgrupper, har nær 
tilknytning til de ønsker, N ordisk Råd har frem ført om sammenlignen
de forskning vedrørende dem okratiets vilkår. Nordisk forbund for stats
kundskab har hidtil m odtaget bidrag fra  N ordisk K ulturfond til den ind
ledende planlægningsfase af virksomheden. K ulturfonden h ar fornylig 
bevilget midler til forskningsgruppernes fortsatte virksomhed i perio
den 1977— 78.

3.7. Videnskabelig information

D et nye nordiske sam arbejdsorgan for videnskabelig inform ation 
(NO R D IN FO ) er tråd t i funktion 1.1.1977. N O R D IN FO s budget for
1978 indebærer en forøgelse fra  1,6 mil. dkr. til 2,2 mil. dkr. D en tem 
melig kraftige budgetforøgelse sigter i første række m od at give større 
mulighed for N O R D IN FO s projektvirksomhed. D erudover er der ble-
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vet bevilget midler til en udbygning af N O R D IN FO s sekretariat til den 
størrelse som m an oprindelig planlagde. Angående udviklingen af m o
derne inform ationstjenester koncentrerer anstrengelserne sig i dag, både 
på det nationale og det internationale plan, om etablering og anven
delse af on-line databaser. Inden for N orden er dette især blevet forstær
ket ved opbygningen af det af N O RD FO RSK  etablerede inform ations
net SCANNET. N O R D IN FO  ser det som sin opgave at udvide nettets 
anvendelse med sigte på at nye biblioteker og inform ationscentraler 
slutter sig til nettets brugerkreds, og at nye databaser gøres tilgængelige 
via nettet. Tilslutningen af nye databaser til SCA N N ET forudsætter 
udviklingsarbejde i særdeleshed i 1978 og 1979. D en største del af be
hovet for m idler udgøres af engangsomkostninger og forudsætter ikke, 
at N O R D IN FO  binder sig til vedvarende finansiering af databaserne. 
D et faktum , at finansieringsbehovet koncentrerer sig i SCA NN ETs be
gyndelsesfase har gjort det nødvendigt med en relativt stor engangs- 
forøgelse af N O RD IN FO s budget.

3.8. Fremtidsplaner

Udviklingen af den nordiske forskningssam arbejde inden for kultur
budgettets ram m er vil bero på resultaterne af drøftelserne af det i af
snit 3.1 om talte handlingsprogram. E t øget sam arbejde med forsknings
råd og andre organer som initierer og driver forskning i N orden burde 
under alle om stændigheder finde sted. D erudover synes det særligt vig
tigt at forbedre de internordiske forskerkontakter dels ved, i det om 
fang der viser sig økonomisk mulighed derfor, at udvide kontakterne 
i form  af seminarer, symposier o. 1. omkring em ner hvor udvekslingen 
af erfaringer specielt mellem nordiske forskere er af betydning. En 
særlig vægt m å også lægges på de unge forskeres m uligheder fo r at 
skabe sig nordiske kontakter. E t middel hertil er de nordiske forsker- 
stipendier, der er en central bestanddel af forslaget til retningslinjer 
for det fremtidige forskningssam arbejde. E t andet væsentligt om råde 
er bestræbelser på at inddrage de m indre om råders forskere i det fe lles
nordiske forskningssamarbejde. D ette kan ske dels ved at give tilskud til 
forskningsprojekter, som er af særlig interesse for disse om råder, og ved 
a t støtte forskere fra  disse regioner i deres deltagelse i det nordiske 
forskningssamarbejde.

4. Allm ennkultur

4.1. Retningslinjer fo r  samarbeidet på det allmenkulturelle området 

M inisterrådets rådgivende komité for allm ennkulturelle spørsmål 
(RKK) la m ot slutten av 1975 fram  en langtidsbedømmelse av sam
arbeidet på det allm ennkulturelle om rådet (N U  1975:14).

M inisterrådet har ikke ta tt stilling til den samlede innstillingen, men
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R K K ’s vurderinger er i vesentlige spørsmål lagt til grunn for den u t
vikling som er skjedd på området.

D et har imidlertid vært behov for en klarere og strengere priorite
ring og en bedre vurdering av hvilke hovedlinjer som skal følges på 
lengre sikt, enn tilfellet er i arbeidet med de årlige budsjetter.

På denne bakgrunn h ar R K K  utarbeidet et forslag til arbeidsprogram  
fo r de nærmeste tre år (1978— 80). Program m et drøfter både de mer 
prinsipielle sider av virksomheten og hvilke saker som bør prioriteres 
i perioden. D et legges vesentlig vekt på at kultursam arbeidet i den 
nærmeste fram tid bør konsentreres om arbeidsoppgaver som kan skape 
et bredere grunnlag for samarbeidet, særlig ved at de frivillige orga
nisasjoner og de store am atørgruppene trekkes med i arbeidet. Dette 
program  har ennu ikke vært forelagt ministerrådet.

4.2. Radio- og TV-samarbeidet

Sluttinnstillingen fra  statssekretærgruppa, som har u tredet spørsmålet 
om et utvidet nordisk TV- og radiosam arbeid via satellitt, ble avgitt juni
1977. Rapporten foreligger trykt (N U  A  1977: 7— 9: ”Nordisk radio 
och television via satellit”). Den konkluderer med at et nordisk radio- 
og TV-satellittprosjekt kan realiseres til rimelige kostnader innenfor 
en rimelig tidsramme. I  henhold til rapporten er satellittteknikken et 
realistisk alternativ til de tidligere tekniske løsninger som h ar vært drøf
tet for overføring av radio- og TV -program m er over de nordiske gren
sene.

Den tekniske delen av sluttrapporten viser at det er mulig å iverk
sette et sattellittsystem som har kapasitet for spredning av samtlige nor
diske radio- og TV-program  til alle de nordiske landene. Sammenlignet 
m ed de muligheter til internordisk program spredning ved konvensjo
nelle distribusjonsmetoder som er foreslått i ”TV  över gränserna” (N U  
1974:19), har satellitt-teknikken den fordel at m an oppnår så godt som 
100 % dekning allerede fra  starten av. Også Island, Færøyene og G røn
land kan være med i programutvekslingen, som inkluderer ikke bare 
TV-program  men også radioprogram .

De nordiske televerkene og radioselskapene har gitt foreløpige syns
punkter på utkastet til den tekniske delen av utredningen. Disse går, i 
samsvar med statssekretærgruppas bedømming, ut på at satellitt-tek- 
nikken vil være et realistisk alternativ i nær fram tid. N år det gjelder 
den nærmere utform ingen av systemet, introduksjonstidspunkt og øko
nomi er det en viss meningsforskjell. Disse synspunkter vil m an kunne 
ta  hensyn til ved et eventuelt fortsatt utredningsarbeid.

For et system med kapasitet til å spre samtlige nordiske radio- og 
TV-program  til alle de nordiske landene, kan investeringskostnadene 
for satellittene og markstasjonene beregnes til 575 mill. skr. Tilsvaren
de kostnader for spredning av et nordiskt redigert TV-program  og
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samtlige radioprogram  er beregnet til 475 mill. skr. I tillegg til dette 
kan det komme andre utgifter f. eks. til oversetting av TV-program m e- 
ne. En detaljert oversikt over samtlige kostnader er det ikke mulig å 
få på det nåværende stadium i utredningsarbeidet. F or TV-lisensbeta- 
lere i N orden er imidlertid kostnadene for gjennom føring av prosjek
tet, etter statssekretærgruppas vurdering, overkommelige.

N år det gjelder de rettslige spørsmål, først og frem st radiolovgiv
ningen, spørsmålet om straffe- og erstatningsansvar for innhold i radio- 
og TV-program , opphavsretten og den internasjonale folkeretten, er 
det helt klart at det ikke foreligger noe direkte hinder fo r et nordisk 
programsamarbeid.

De programpolitiske problem ene som kan oppstå i forbindelse med 
en økt nordisk programutveksling, f. eks. spørsmålet om innkjøp av 
ikke-nordiske program m er, sendingstider og oversettelser, bør kunne 
løses gjennom et samarbeid mellom radioselskapene.

De kulturpolitiske aspektene ved økt program utveksling er diskutert 
forholdsvis inngående i rapporten. En har forsøkt å klarlegge både 
fordeler og svakheter ved gjennom føring av prosjektet.

Den kulturpolitiske vurderingen viser at prosjektet kan gi positive 
effekter i forhold til de kulturpolitiske m ålsettinger som er gitt i minis
terrådets direktiv for et utvidet nordisk radio- og TV-samarbeid. Disse 
m ålsettinger samsvarer m ed de som gjentatte ganger er kom m et til u t
trykk fra Nordisk Råds kulturutvalg. De m indre heldige virkninger som 
en kan få av et utvidet program tillbud, bør etter statsekretærgruppas 
vurdering i det vesentlige kunne løses gjennom kulturpolitiske og pro
grampolitiske virkemidler.

Statssekretærgruppas sluttrapport ble lagt fram  for m inisterrådet 14. 
juni 1977. M inisterrådet vedtok i sitt m øte at statssekretærgruppas slutt
rapport skal sendes til uttalelse til et stort antall nasjonale og nordiske 
instanser. I sitt vedtak understreker m inisterrådet betydningen av en 
bred offentlig debatt om spørsmålet.

N år uttalelsene er kom m et inn, er det ministerrådets hensikt å be
handle saken på nytt med sikte på en videre debatt ved Nordisk Råds 
sesjon i Oslo i februar 1978. M inisterrådet anbefaler at prosjektet blir 
gjenstand fo r en bred nordisk behandling før den blir ta tt opp til ende
lig avgjørelse i noen av de nordiske land.

M inisterrådet vedtok at statssekretærgruppa skal fortsette sitt arbeid 
og at den i sitt videre arbeid skal knytte til seg representanter fra  andre 
departem enter og institusjoner som er berørt av spørsmålet.

4.3. Frivillige organisasjoner
4.3.1. Ungdomssamarbeidet

M inisterrådet har med virkning fra  1978 vedtatt nye retningslinjer 
for det nordiske ungdomssamarbeidet. E tter de nye bestemmelsene ut-
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vides støtteordningen til å om fatte også det organisatoriske samarbeidet. 
D enne organisasjonsstøtten er forbeholdt organisasjoner m ed et fast 
organisert sam arbeid mellom m inst tre  land og regelmessig virksomhet 
ellers. D e nye retningslinjene understreker klarere enn de tidligere at 
u tadvendt prosjektvirksom het som ta r  sikte på de brede ungdom sgrup
per skal prioriteres.

Bevilgningen til det nordiske ungdom ssam arbeidet var i 1977 på 1,3 
mill. dkr. M idlene fordeles av U tvalget fo r nordisk ungdomssamarbeid, 
som etter de nye bestemmelsene er et besluttende organ.

N år det gjelder prosjektvirksom het innkom  det i 1977 i alt 180 søk
nader til et samlet ansøkt beløp på ca. 6,8 mill. dkr. og det ble be
vilget i alt 925 000 dkr. til 41 prosjekter fordelt på alle de nordiske 
land. M idlene er fortrinnsvis gått til seminarer, kurser og leirvirksom- 
het.

N år det gjelder organisasjonsstøtte, innkom det i alt 26 søknader og 
det ble bevilget i alt 295 000 dkr. til 12 organisasjoner.

D et vises fo r øvrig til egen beretning om ungdomssamarbeidet.

4.3.2. Folkeopplysningssamarbeidet

Støtteordningen fo r nordisk sam arbeid mellom folkeopplysningsorga- 
nisasjonene, som ble iverksatt fra  1976 og gjelder på forsøksbasis i en 
treårsperiode, har i 1977 fortsatt etter de samme retningslinjer som 
tidligere.

Av den årlige bevilgning på 1 mill. dkr. sam t overførte m idler fra
1976 har m inisterrådet i 1977 fordelt 1 270 000 dkr. til 18 prosjekter.

D et er gjennom ført forholdsvis m ange betydelige tiltak innenfor 
ram m en av støtteordningen, bl. a. kan nevnes prosjektene Oppsøkende 
virksomhet og K ulturdager for bestemte yrkesgrupper, begge under 
ledelse av ABF i N orden. D et er imidlertid forholdsvis få av de større 
organisasjonsgrupper som til nå har frem m et forslag om prosjekter.

M an har derfor også i inneværende år lagt vekt på å styrke inform a
sjonen om støtteordningen, og det er avholdt inform asjonsm øter med 
opplysningsorganisasjonene i hvert av de fem  nordiske land.

4.3.3. Idrett

M ot bakgrunn av Nordisk Råds rek. nr. 1611975 om utvidet nordisk 
idrettssam arbeid og en kartlegging av landenes offentlige støtte til 
idrettsarbeid, utført av en nordisk arbeidsgruppe i 1976, oppnevnte m i
nisterrådet våren 1977 et nordisk utvalg på fem m edlem m er til å u t
rede spørsmålet om eventuelle nordiske støttetiltak på idrettsom rådet. 
I  følge sitt m andat skal utvalget særlig vurdere mulige støttetiltak for 
et idrettssam arbeid i bredden, sam t behovet fo r særlige initiativ for å 
bedre utkantom rådenes m uligheter til å delta i idrettssamarbeidet.
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Utvalget forventes å  kunne avgi sin innstilling i løpet av første halv
år 1978.

4.4. Nordisk kunstsenter

M inisterrådet vedtok i desember 1975 å opprette et nordisk kunst
senter i F inland. Vedtaket ble gjort på bakgrunn av N ordisk Råds 
rek. nr. 2411971 om nordisk sam arbeid på billedkunstens om råde og 
rek. nr. 21/1973  om et nordisk kunstformidlingssenter, samt innstil
lingen ”Nordisk samarbeid om billedkunst” (N U  1975:10).

M inisterrådet nedsatte samtidig et utvalg til nærm ere å utrede saken, 
herunder ta  stilling til spørsm ålet om geografisk plassering i F inland og 
legge fram  forslag til virksom hetsom råde for sentret.

På grunnlag av utvalgets innstilling (N U  B 1977:3) vedtok minister
rådet i januar 1977 nærm ere retningslinjer fo r opprettelsen av et kunst
senter i F inland. Ifølge vedtaket skal sentrets virksomhet om fatte akti
viteter på billedkunstens og designens om råde og etter hvert andre kul
turaktiviteter m ed sikte på å skape et bredest mulig kulturm iljø.

Sentret skal ledes av et styre på sju medlem mer, som utpekes av 
ministerrådet. V idere skal det opprettes et råd  på fem ten medlemmer. 
Rådets form ann og viseform ann vil inngå som m edlem m er av sentrets 
styre.

Virksomheten kom m er i gang i 1978.
Virksom heten i den første tida og fram  til sentret får perm anente 

lokaler på Sveaborg vil i første rekke bli konsentrert om videreføring 
av den nordiske utstillingsvirksomhet som til nå er drevet av Nordisk 
kunstforbund. Forhandlinger er derfor i løpet av året ført med Nordisk 
kunstforbund fo r å  kom m e fram  til avklaringer både når det gjelder 
forbundets fram tidige arbeidsoppgaver og adm inistrativ ordning.

Statutter fo r styringsorganene er under utarbeidelse og vil komme 
opp til behandling i m inisterrådet i begynnelsen av 1978.

4.5. K idturforbindelsene m ed  Færøyene

På grunnlag av utredningen ”Nordens Hus på Færøyene” (N U  
1977:4) vedtok m inisterrådet i januar 1977 at det oppføres et nordisk 
kultursenter i Torshavn i overensstemmelse m ed utredningens forslag 
når det gjelder virksomhetsprogram og romdisposisjon, sam t å basere 
oppførelsen av huset på en åpen nordisk arkitektkonkurranse.

Den nordiske utredningsgruppen er av m inisterrådet prolongert som 
styringsgruppe for prosjektet i byggefasen, supplert med en represen
tant for Færøyenes landsstyre.

Arkitektkonkurransen ble utskrevet 1. mai 1977 og vakte betydelig 
interesse blant nordiske arkitekter. Til bedømmelsen, som fant sted 
i Torshavn 6.— 12. oktober 1977, innkom  det i alt 140 prosjekter. Kon-
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kurransens 1. pris ble tildelt arkitekt M N A L Ola Steen, N orge og arki
tekt AI K olbrún Ragnarsdóttir, Island.

E tter tidsplanen skal detaljprosjekteringen være avsluttet i løpet av 
våren 1978, slik at man etter lisitasjon av oppgaven kan påbegynne 
byggingen i løpet av høsten 1978 m ed sikte på å få huset ferdig i 1980.

4.6. M usikksam arbeidet

D et nordiske musikksamarbeidet har i de siste ti år vært preget av 
en sterk utvikling. D et gjelder særlig innenfor den m er etablerte del 
av musikklivet. Denne utvikling er blitt finansiert over det faste virk- 
somhetsbudsjett, m inisterrådets disposisjonsmidler og N ordisk K ultur
fond.

I toårsperioden 1975— 77 er musikksamarbeidet i sam råd med 
NOM US-nem ndene blitt vurdert u t fra  et helhetssynspunkt. Denne 
vurdering har ført til en del endringer av de eksisterende samarbeids
prosjekter. Den har også ført til utvikling av nye m usikkaktiviteter på 
de m indre etablerte om råder. V urderingen har også fø rt til en styrkelse 
av det adm inistrative grunnlag for musikksamarbeidet m ed en u t
bygging av NOM US-nemndenes fellessekretariat.

4.7. Teatersamarbeidet

På bakgrunn av sin beslutning i novem ber 1976 om en sam m en
slåing av de to tidligere teaterkom itéer, G jestespillkomitéen og Vasa- 
komitéen, oppnevnte m inisterrådet i januar 1977 en ny nordisk teater
komité, som skal ha ansvaret for i første rekke gjestespillmidlene og 
videreutdanningsvirksomheten.

Komitéen har i løpet av første halvår 1977 med utgangspunkt i den 
tidligere virksomhet foretatt en samlet vurdering av mulighetene for et 
nordisk teatersam arbeid og i en innstilling av august 1977 lagt fram  
forslag til retningslinjer for såvel gjestespillmidlene som videreutdan
ningsvirksomheten. Saken ventes å bli behandlet i m inisterrådet i be
gynnelsen av 1978.

Vasakomtéen har vært prolongert i første halvår 1977, men uten for
pliktelse til å arrangere kurs. D et har således ikke funnet sted noen 
videreutdanning på teaterom rådet i 1977, m en slik virksomhet ventes 
å komme i gang i 1978 etter nye retningslinjer.

Gjestespillmidlene er i løpet av våren blitt fordelt av den tidligere 
Gjestespillkomitéen, som ble prolongert fo r første halvår 1977. F o r
delingen i oktober 1977 ble foretatt av den nye teaterkom itéen.

D et vises for øvrig til egen beretning om gjestespillmidlene.

4.8. Litteratursamarbeidet, støtteordningen fo r  oversettelse av 
nabolandslitteratur

N ordisk Råds litteraturpris er øket til 75 000 dkr. Forslag om den
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fram tidige adm inistrasjonsordningen og andre spørsmål i forbindelse 
med litteraturprisen, vil bli ta tt opp i m inisterrådet ved årsskiftet.

Til m inisterrådets m øte i januar 1977 la fordelingsgruppen fo r støtte 
til oversettelse av nabolandslitteratur fram  en melding m ed beskrivelse 
og foreløpig vurdering av de to første års virksom het innenfor støtte
ordningens fireårige forsøksperiode.

Meldingen er positiv og slår fast a t støtteordningen stort sett m å opp
fattes som et positivt tiltak for utgivelse av nordisk litteraur. E n  mer 
utførlig vurdering av støtteordningen vil skje ved slutten av den første 
fireårsperioden.

Fordelingsgruppen har også i 1977 bestrebet seg på å øke den nyere 
skjønnlitteraturens andel av midlene. Samtidig har m an sterkere ønsket 
å tilgodese de m indre språkom råder samt bokm arkeder som tradisjo
nelt ikke har hatt nær forbindelse med hverandre.

D et vises for øvrig til egen beretning om støtteordningen.

4.9. Filmsamarbeidet

M inisterrådet vedtok i 1976 å nedsette et m indre utvalg til å vurdere 
behovet for videreutdanningstiltak for nordiske filmarbeidere, på bak
grunn av forsøksseminarene i 1973— 75 (jfr. Nordisk Råds rek. nr. 
21/1963). U tvalget som avga sin innstilling i juni 1977, fram holder at 
det er et reelt behov til stede for fellesnordisk virksomhet på om rådet 
og foreslår at det iverksettes en perm anent ordning med årlige film
seminarer.

E tter at det forelå positiv uttalelse fra  RKK, kom saken i november
1977 opp i m inisterrådet, som vedtok å iverksette et nordisk samarbeid 
om  kurs for film arbeidere fra  og med 1978.

Virksomheten vil være åpen for TV -arbeidere i den grad tem aet gjør 
slik deltakelse hensiktsmessig.

Ansvarlig for virksomheten blir en filmkom ité bestående av ett m ed
lem fra hvert av de fem land.

Virksomheten vil i 1978 bli finansiert over disposisjonsmidlene. Til 
form ålet er avsatt inntill 200 000 dkr.

4.10. Støtte til de små språksamfunn

De små språksamfunns særlige problem er har vært gjenstand for en 
voksende interesse i de senere år. D enne interesse er især kom m et til 
uttrykk i utdelingen av støtte til oversettelse av nabolandenes litteratur. 
H er sikrer særlige kvoter at små språksam funn blant annet får mulig
het til å presentere deres litteratur i den øvrige del av N orden. In te
ressen er også kommet til u ttrykk i Nordisk K ulturfonds styre, som har 
imøtekomm et flere søknader om støtte til de små språksam funn. Dette 
gjelder blant annet en bevilgning til undersøkelse av små språksamfunns 
litteratur.
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4.11. K u ltursam arbeid  m ellom  sam ene

D et kulturelle sam arbeidet mellom samene har også i 1977 i første 
rekke vært preget av virksomheten ved Nordisk samisk institutt i K auto
keino. Virksomheten er om fattende og har i de tre år instituttet har 
eksistert blitt betydelig utvidet (jfr. egen beretning om virksomheten i 
1977). I budsjettet for 1978 har en lagt vekt på å få dekning til slutt
føring av noen av de større prosjekter som er i gang. E n m ener at 
dette bør prioriteres fram for igangsetting av nye prosjekter.

På bakgrunn av tidligere bevilgninger til Nordisk sameråd og same
konferansene samt Nordisk Råds rek. nr. 1 5 /1 9 7 6  angående tiltak til 
styrking av det samiske kulturliv, har det i løpet av året vært en løpende 
kontakt m ed samenes organisasjoner. Spørsmålet om opplegg, utvidelse 
og koordinering av samarbeidet ble drøftet bl. a. på en konferanse m el
lom berørte nordiske organer og nasjonale, regionale og lokale m yn
digheter i de nordiske land i løpet av desember.

4.12. Barn og kultur

Et utvalg under Nordisk m inisterråd som har utredet mulighetene 
for et nordisk samarbeid om kulturtilbud for barn har avgitt sin inn
stilling (jfr. N ord isk  R åds rek. nr. 5 /1 9 7 6 ). Innstillingen inneholder en 
kartlegging av situasjonen på barnekulturom rådet i hvert enkelt land og 
vurderer konkrete forslag til sam arbeidsprosjekter på forskjellige om 
råder.

Innstillingen ventes å bli behandlet i m inisterrådet i første halvdel av
1978.

4.13. V irksom heten i den nærmeste fram tid

En m å rekne med at de om fattende utredningsarbeider som ennå 
gjenstår for å klarlegge spørsmålet om nordisk TV-programutveksling 
via satellitt vil være den dom inerende oppgave på kultursektoren også 
i tida som kommer.

E tter at m inisterrådet har fattet vedtak om retningslinjene for teater- 
sambeidet, m å en rekne med at særlig videreutdanningsvirksomheten 
for de forskjellige personellgrupper ved det profesjonelle teater og m u
lighetene for samarbeid mellom am atørteatre vil bli styrket. Spørsmålet 
om større innsats for samarbeid mellom m usikkteatrene h ar vært stilt 
i bero inntil innstillingen fra  teaterutvalget forelå. E n m å rekne m ed at 
dette kompliserte spørsmål vil bli avklart i løpet av første del av 1978.

Kultursekretariatet forbereder for tida spørsmålet om en utredning 
av den internasjonale kulturindustriens innflytelse i det nordiske kultur
liv i samsvar med den rekom m andasjon som ble vedtatt av Nordisk 
Råds 25. sesjon i Helsingfors (rek. nr. 16 /1977 ). E n m å rekne m ed at 
gjennom føring av rekom m andasjonens ønskem ål vil kreve en meget 
om fattende utredning. E tte r sekretariatets vurdering er det imidlertid
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sentralt for den videre utvikling i alle land å få nærmere klarhet i hvor
dan internasjonale kommersielle krefter influerer på og muligens fak
tisk bestem mer kulturutviklingen på viktige om råder i N orden. En 
rekner med at dette utredningsarbeidet kom m er i gang i løpet av 1978.

F ør forsøksperioden fo r støtte til folkeopplysningsorganisasjoner går 
ut pr. 1.1.1979 skal det foretas en evaluering av virksom heten hittil og 
avgjøres hvorvidt og i tilfelle i hvilken form  en slik støtteordning skal 
fortsette (jfr. yttrande 5/1977).

Nordisk K ulturfonds initiativ med nordiske kulturuker vil være av
viklet i løpet av 1978. En kan allerede nå fastslå at kulturukene har gitt 
verdifulle erfaringer som bør kunne nyttes i en diskusjon om tilsvarende 
tiltak i tida som kommer. D et er viktig å hindre at den interesse og 
aktivitet som er skapt gjennom kulturukene går tapt fordi tiltaket ikke 
følges opp. I  tråd  m ed R K K ’s anbefaling vil en anse det som viktig å 
få i stand et samvirke mellom kom m uner og organisasjoner i opp
følgingen av kulturukene.

I løpet av 1978 vil en ha kommet fram  til en forenkling av arbeidet 
ved at en på de fleste viktige fagom råder har et utvalg eller en komité 
som kan vurdere og prioritere innenfor fagom rådet og samtidig ha et 
visst styringsansvar for gjennomføring av tiltak.

25— 770426. Nordiska rådet
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Kapitel IV 

Socialpolitiskt samarbete

1. Inledning

U nder den inledande perioden av det nordiska sam arbetet på social- 
och hälsovårdsom rådet inriktades ansträngningarna huvudsakligen på 
att skapa en nordisk konvention om social trygghet. Arbetet har efter 
hand kom m it att om fatta ett flertal andra områden.

Sam arbetet mellan N ordiska m inisterrådets ansvariga organ och N or
diska rådets social- och m iljöutskott har spelat en central roll vid u t
vecklingen av verksamheten inom social- och hälsovårdssektorn på no r
diskt plan. Som ett led i detta samarbete har m öten mellan social- och 
hälsovårdsm inistrarna och N ordiska rådets socialpolitiska utskott vid ett 
flertal tillfällen ägt rum.

Sam arbetet inom den socialpolitiska sektorn har under år 1977 kän
netecknats dels av aktiviteter inom talrika gem ensamma organ, projekt
grupper m. m. samt dels av planläggning av fram tida insatser på social- 
och hälsovårdsområdet. De olika insatser som beslutades vid tiden för 
N ordiska socialpolitiska kommitténs ombildning till äm betsm annakom - 
m itté under m inisterrådet har nu kunnat utform as i praktiken.

2. Samarbetsprogram för ministerrådets verksamhet på social- och 
hälsovårdsområdet

Förutom  de kontakter m inisterrådet fortlöpande haft med N ordiska 
rådets social- och m iljöutskott har sam råd mellan m inisterrådet och ar
betsm arknadens parter ägt rum. Vid dessa överläggningar har m inister
rådets arbete avseende utform andet av ett sam arbetsprogram  för det 
nordiska sam arbetet på social- och hälsovårdsom rådet diskuterats. E tt 
förslag till ett sådant program  h ar i slutet av år 1976 genom ett minis- 
terrådsbeslut överlämnats till N ordiska rådet för behandling vid N ordis
ka rådets 25:e session i Helsingfors 1977.

Förslaget har varit på remiss hos arbetsm arknadens parter. N ordiska 
rådet rekom m enderade m inisterrådet att fastställa program m et, vilket 
skedde i m inisterrådet (social- och hälsovårdsm inistrarna) den 18 au 
gusti 1977 i Ronneby, Sverige. N ordiska rådets rekom m endation nr 
9/1977  är därm ed uppfylld.

Sam arbetsprogram m et skall i första hand utgöra en bas för utform 
ning och utveckling av de gem ensamma nordiska aktiviteterna på so
cial- och hälsovårdsområdet.
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Bland de insatsom råden som behandlas i sam arbetsprogram m et läggs 
stor vikt vid en revision av den nordiska trygghetskonventionen, som i 
första hand har till uppgift a tt ge de nordiska m edborgarna social, m e
dicinsk och ekonomisk trygghet vid vistelse eller bosättning i annat nor
diskt land än hem landet.

E tt annat insatsom råde utgörs av forsknings- och utvecklingssam ar
bete. M ålsättningen är att befräm ja ett praktiskt samarbete för att göra 
resultaten bättre, m era pålitliga och eventuellt billigare.

A ndra om råden som ingår i program m et är gemensam arbetsm ark
nad och efter- och vidareutbildning av social- och medicinalpersonal, 
läkemedelssam arbete, sam arbete på sjukvårdens om råde och samverkan 
vad gäller dokum entation och inform ation.

3. Socialpolitiskt ministermote 1977

M öten mellan de nordiska ländernas socialm inistrar har hållits med 
jäm na m ellanrum  sedan år 1926.

Vid det socialpolitiska ministermötet, som genom fördes 17— 19 au
gusti i Ronneby, Sverige, var en av huvudfrågorna vilka möjligheter det 
finns att främ ja socialpolitiska mål genom insatser på andra sektorer 
inom samhällspolitiken. D etta gäller särskilt arbetsm arknads-, utbild
nings-, bostads- och m iljöpolitiken där det bör tas socialpolitiska hän
syn i beslutsprocessen. Beslut inom dessa om råden kan få vittgående 
konsekvenser när det gäller att förverkliga sociala målsättningar.

Social- och hälsovårdsm inistrarna tog också upp frågor om utveckling 
av pensionssystemen. Bland annat underströks de ökade m öjligheterna 
till flexibilitet vid val av pensioneringstidpunkt och pensionsform.

M inisterrådet (social- och hälsovårdsm inistrarna) beslutade i Ronneby 
beträffande det socialpolitiska m inisterm ötet bland annat 
att det socialpolitiska ministerm ötet från och med år 1978 skall arran

geras årligen (försöksperiod 1978 och 1979)

att det socialpolitiska ministerm ötet disponeras
a) dels som ett diskussionsforum vid vilket ett begränsat antal frågor 

(tema) behandlas och
b) dels som ett m inisterrådsm öte vid vilket överläggningar och be

slut om bl. a. sam arbetsprogram m et på social- och hälsovårds- 
om rådet äger rum.

N ästa socialpolitiska ministermöte kommer att hållas i N orge år 1978.
M inistrarna beslutade också i Ronneby att narkotikafrågor skulle tas 

upp vid ett särskilt arbetsm öte med de nordiska social- och hälsovårds
m inistrarna.

Arbetsm ötet skall genom föras i Oslo den 12 december. Vid m ötet 
skall behandlas bl. a. tvång/frivillighet i behandlingen, förebyggande 
och behandlingsfrågor utifrån  sociala, medicinska och pedagogiska as-
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pekter sam t möjliga gem ensamma nordiska insatser i det internationella 
sam arbetet kring narkotikafrågor.

4. Den nordiska trygghetskonventionen

G enom  den nordiska trygghetskonventionen söker man lösa de p ro
blem på den sociala trygghetens om råde som kan m öta nordiska m ed
borgare som arbetar eller är bosatta i ett annat land än det egna. D et 
krävs av konventionen att den ger goda lösningar på dessa frågor, som 
berör bl. a. sjukförsäkring, pensioner, barnförm åner och socialhjälp. 
Samtidigt förändras frågeställningarna ständigt till följd av den snabba 
utvecklingen på sociallagstiftningens område.

U nder socialpolitiska kom m ittén arbetar sedan år 1973 ett nordiskt 
socialkonventionsutskott som har till främ sta uppgift a tt göra en över
syn av 1955 års nordiska trygghetskon ven tion.

I m ars 1975 lade socialkonventionsutskottet fram  ett förslag till re
vision av den nordiska trygghetskonventionens bestämmelser om grund
pension. Förslaget innebär en anpassning av konventionens bestäm m el
ser om rätt till grundpension till de lagändringar som under senare år 
företagits först i N orge och därefter i D anm ark och Island. Ä ndringar
na i konventionen har sederm era ratifiserats av samtliga nordiska län
der och träder i kraft 01.01.1978.

I enlighet med sitt m andat, som bl. a. anknyter till N ordiska rådets 
rekommendation nr 9/1967 angående komplettering av 1955 års kon
vention om social trygghet, fortsätter socialkonventionsutskottet sitt 
arbete m ed en allmän revision av den nordiska trygghetskonventionen.

I socialkonventionsutskottets m andat ingår också att överväga spörs
mål som sam m anhänger med de nordiska ländernas anslutning till m era 
om fattande socialförsäkringskonventioner. Till följd härav är utskottet 
för närvarande även sysselsatt m ed att från  gemensam nordisk syn
punkt granska och ta  ställning till en inom E uroparådet u tarbetad eu
ropeisk konvention om social trygghet och dess förhållande till den 
nordiska trygghetskonventionen.

5. Forskning och utveckling

Det nordiska sam arbetet på forskningsom rådet regleras av det s. k. 
kulturavtalet. K ulturavtalet om fattar i princip alla forskningsområden 
och alla form er av nordiskt forskningssamarbete. I praktiken har dock 
skett en viss fördelning av forskningsuppgifterna mellan kulturavtalets 
organ och andra nordiska samarbetsorgan.

D etta har lett till a tt sam arbetet på social- och hälsovårdssektorn del
vis berört forskning. D enna forskning har oftast varit av praktisk ka
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raktär med huvudvikten lagd på utvecklingsaspekten. D å forsknings- 
och utvecklingsarbetet vanligtvis är mycket resurskrävande talar vägan
de skäl för ett nordiskt samarbete.

5.1. D rogforskning

5.1.1. N ordiska sam arb et sorganet fö r  drogforskning (N SfD )

Det existerar nu en ansats till långsiktigt upplagt forskningsprogram 
för nordisk drogforskning. Det hör till NSfD :s uppgifter bl. a. att kom 
ma med förslag till forskningspolitiska riktlinjer. NSfD bereder förslag 
till konkreta forskningsprojekt åtm instone så långt att de kan ligga till 
grund för anslagsansökningar. Den föreslagna forskningsinriktningen 
har sin bakgrund dels i tidigare utredningar om nordisk drogforskning, 
dels i av styrelsen prioriterade områden.

Behandlingsforskningen har givits högsta prioritet i NSfD:s forsk
ningsprogram. Forskning omkring kontrollpolitikens utform ning och 
tillämpning kan bidraga till förståelse av uppkom stm ekanism er, miss- 
bruksförlopp och skador.

Hittills har N SfD  initierat forskning på några av de ovannäm nda om 
rådena (se t. ex. ”K ontrollpolitik och psykofarm aka” , ett förslag till 
forskningsprogram , Nordisk Utredningsserie B 1977: 11). D et föreligger 
systematiska förarbeten om uppkom stsituation, m issbruksförlopp och 
skadeverkningar, som blir förem ål för diskussioner i expertgrupper vin
tern 1977/78. De väntas bilda underlag för ytterligare förslag till forsk
ningsprojekt. F lera förslag finns nu på olika delom råden inom  behand
lingsforskningen, t. ex. om missbrukares identitetsproblematik. M an har 
också intresserat sig för bl. a. evalueringsfrågorna och vad m an egent
ligen vet om verkningarna av tvångsvård respektive vård i frivilliga 
former.

F ör att kunna göra bedöm ningar av kort- och långsiktiga tendenser 
i fråga om utbredning och om fattning av bruk och missbruk har sam- 
arbetsorganet sam m ankallat nordiska forskare och u tfört studier i m e
todfrågor. M an sam arbetar med det svenska socialdepartementets kom
mitté för kartläggning av narkotikamissbruket.

Till NSfD :s uppgifter hör även inform ation och dokum entation om 
drogforskning. D et pågår för närvarande en inventering av olika nor
diska och internationella inform ations- och dokum entationscentraler.

5.1.2. Forskningssym posier

Det tredje nordiska narkotikasymposiet i Røros, Norge, hösten 1975 
resulterade i ett antal rekom m endationer för behandlingsforskningen i 
N orden av särskilt intresse m ot bakgrund dels av N ordiska rådets 
rekom m endation  nr 32 /1973  angående vård av narkotikam issbrukare, 
dels av nödvändigheten av att skyndsamt vidtaga åtgärder för en orga
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niserad samverkan kring utvärdering av förekom m ande behandlings
m etoder för missbrukare i de nordiska länderna m. m.

D en 6— 7 decem ber 1976 sam m anträffade ett 15-tal forskare från 
sam tliga nordiska länder för att dryfta olika problem i samband med 
befolkningsundersökningar av droganvändning. E tt sam m anträffande 
mellan kartläggningskom mittén och nordiska forskare har planerats 
första veckan i december 1977. Den 14 decem ber 1977 träffas nor
diska forskare till ett seminarium om uppkomstbetingelser och vidm akt
hållande av missbrukskarriärer, som syftar till förslag om forsknings
projekt på dessa områden. E tt seminarium i frågan om tvång/frivillighet 
i vården av drogmissbrukare förbereds för närvarande av en nordisk 
expertpanel att äga rum  i dec/jan 1977/78.

5.1.3. K ontaktm annaorganet fö r  narkotikafrågor

Å r 1971 upprättade justitiem inistrarna i N orden en äm betsmanna- 
grupp bl. a. för ömsesidig inform ation om det aktuella läget på nar
kotikafronten.

Den tidigare iakttagna utvecklingen i befolkningsundersökningarna i 
riktning m ot en minskande andel ungdom ar som prövat narkotiska 
preparat, har fortsatt och förstärkts. Tendensen synes vara gemensam 
för alla de nordiska länderna. D et är ovisst om utvecklingen kan hän
föras till ett minskat utbud av narkotiska ämnen. D ärem ot synes före
byggande åtgärder i form  av upplysning och en ändrad inställning 
bland ungdom en bidra till de sjunkande siffrorna.

En m otsatt utveckling har ägt rum  såvitt gäller de s. k. hårda n ar
kotiska preparaten som morfin, morfinbas och heroin i det etablerade, 
grava missbruksklientelet. Enligt tillgängliga uppgifter saluförs nu 
heroin regelmässigt i Sverige. D et har förekom m it i N orge och är 
introducerat i D anm ark i m indre omfattning. Tecken finns som tyder 
på att heroin förekom m it i enstaka fall i Finland. Umgänget i de 
kretsar där det tunga m issbruket sker, kännetecknas av en tilltagande 
brutalitet och kriminalitet. Dödsfall förekom m er på grund av svårig
heter vid dosering och orena preparat. E rfarenheterna av behandling 
av heroinister är små. Å tgärder vidtas för att m öta denna nya situation. 
D e rättsvårdande m yndigheterna har ytterligare utökat sitt internatio
nella samarbete, som redan tidigare varit om fattande.

5.2. A lkoholforskning

U nder år 1975 inledde N ordiska näm nden för alkoholforskning en 
inventering av alkoholforskningen i Sverige. D etta arbete avslutades 
år 1976 och resultaten redovisades i rapporten ”Alkoholforskning i 
Sverige 1975” . U nder år 1977 har liknande inventeringar genom förts i 
F inland och Norge.
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Under år 1977 har verksamheten i näm nden bl. a. koncentrerat sig 
kring förberedelserna för sam t genom förandet av sem inarier om bl. a. 
kvinnor och alkohol och alkoholbiologisk forskning.

Å ret 1977 har också ägnats åt att initiera gem ensamma nordiska 
alkoholforskningsprojekt. M ot bakgrund av den forskning som bedrivs 
vid de existerande nationella alkoholforskningsinstitutionerna, både på 
det samhällsvetenskapliga och naturvetenskapliga om rådet, sam t på
gående forskning vid andra institutioner, har näm nden kommit fram  
till att initiera och detaljplanera projekt inom följande problem om rå
den: attityder till och konsekvenser av alkoholbruk och alkoholproblem, 
alkoholskador, dryckesmönster samt rattfylleri.

I m ars 1977 arrangerade näm nden i K öpenham n ett forskarm öte 
om alkohol och trafik. Därvid fram kom  ett starkt behov av ett utveck
lat samarbete. D etta resulterade i ett forskarm öte, som genomfördes 
i Stockholm i oktober, beträffande utbyte och utveckling av gem en
samma m etoder på samnordisk bas.

Som ett led i attitydstudierna har näm nden under året publicerat 
en bok om utvecklingen av ungdomens alkoholvanor i de nordiska 
länderna.

Verksam heten på kortare sikt skall i första hand inriktas på pro
blem som berör aktuella äm nen i den allm änna debatten, där resulta
ten kan väntas inom en relativt begränsad tidsrymd. F rågorna bör ha 
direkt anknytning till omvärlden och i de nordiska länderna aktuella 
sociala och kulturella problem. Först i ett senare skede skall m era 
tekniska problem av grundforskningskaraktär angripas.

5.3. E valuering av rusm edelsforskningssam arbetet

N ordiska evalueringskommittén för rusmedelsforskning har under 
året sam rått med företrädare för såväl N ordiska sam arbetsorganet för 
drogforskning som N ordiska näm nden för alkoholforskning sam t sökt 
befräm ja kontakterna mellan dessa organ. Härvid har N ordiska rådets 
rekom m endation  nr 8 /1974  angående en förutsättningslös prövning av 
en organisatorisk samordning av det nordiska sam arbetet på rusmedels- 
forskningens om råde särskilt uppm ärksam m ats. Evalueringskommittén 
har under år 1977 anställt projektledare och lagt fast ett arbetsprogram  
för evalueringen.

5.4. H andikappforskning och hjälpm edelsförsörjning

M ot bakgrund av bl. a. N ordiska rådets rekom m endation  nr 8/1973  
angående en utvidgad forskning på handikappvårdens om råde upprät
tade m inisterrådet för en försöksperiod om tre år med början år 1976 
en nordisk näm nd fö r handikappfrågor.

Verksam heten i näm nden syftar i första hand till en effektivisering 
av det nordiska sam arbetet på handikappforskningens och hjälpm edels
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försörjningens område. N äm nden skall i övrigt inom sitt ansvarsområde 
fungera som ett expertorgan för m inisterrådet.

N äm nden har under året i samarbete med handikappinstitutet i Sve
rige genom fört en ny inventering av pågående projekt inom handikapp
om rådet i de nordiska länderna. Inventeringen redovisas i år i publika
tionen Registrering av nordiska projekt inom handikappområdet 1977. 
V idare har näm nden under året arbetat vidare med ett projekt rörande 
klassifikation och registrering av tekniska hjälpm edel i N orden. P ro 
jektet beräknas kunna redovisas för m inisterrådet i början av år 1978. 
A rbete pågår också bl. a. med frågor rörande provning av tekniska 
hjälpmedel.

En viktig uppgift för N ordiska näm nden för handikappfrågor är att 
söka överblicka och koordinera insatser på skilda om råden inom  ram en 
för det nordiska sam arbetet som har en handikappaspekt. Samverkan 
har här etablerats med bl. a. nordiska organ inom transport- respektive 
byggsektorn.

E rfarenheterna av näm ndens treåriga försöksperiod skall värderas 
under år 1978.

5.5. Samarbete om  forsknings- och utvecklingsverksamhet på social- och 
hälsovårdsområdet

M ålsättningen för forsknings- och utvecklingssamarbetet är bl. a. att 
finna’ m etoder för effektiv identifikation av olika behov av forsknings- 
och utvecklingsarbete, belysa sam bandet mellan forsknings- och utveck
lingsarbete och planläggning samt stim ulera inform ationen om detta 
arbete i länderna genom bl. a. samverkan rörande dokum entation om 
forskningsverksamhet m. m.

F ör att befräm ja denna målsättning beslöt socialpolitiska kommittén
1976 att en expertkonferens skulle avhållas år 1977. Tem a för kon
ferensen, som genomfördes 26.6-— 1.7 på H anaholm en, F inland, var 
” Forskningens roll för social- och hälsovårdspolitiken” . En särskild 
organisationsgrupp under socialpolitiska kom m ittén hade förberett kon
ferensen genom att u tarbeta ett bakgrundsdokum ent, ”Forskningens 
roll för social- och hälsovårdspolitiken” , publicerat i Nordisk u tred
ningsserie (NU B 1977: 12). Konferensen samlade 50 deltagare från 
D anm ark, Finland, N orge och Sverige —  forskningsadm inistratörer, 
forskare, representanter för kom m unförbunden m. fl.

6. Social- och hälsovårdspersonalens arbetsmarknad

Sedan den allm änna nordiska överenskommelsen om gemensam ar
betsm arknad slöts 1954, har ett antal särskilda överenskommelser trä f
fats fö r yrkesgrupper inom medicinalpersonalen, för vilka gäller legi- 
tim ationskrav, som tidigare omöjliggjort fri arbetsm arknad. F ör åtskilli-
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ga yrkesgrupper inom medicinalpersonalen saknas emellertid fortfaran
de särskilda överenskommelser och därm ed möjlighet till fri arbets
m arknad inom Norden.

Socialpolitiska kommittén har våren 1976 beslutat att tillsätta en 
ad hoc arbetsgrupp rörande gemensam arbetsm arknad för social- och 
medicinalpersonal.

U tredningsuppdraget h a r utform ats med hänsyn till bl. a. N ordiska 
rådets rekom m endationer nr 2 och 3/1973  angående auktorisation och 
arbetsm arknad för optiker, rekom m endation  nr 3 /1974  angående vida
reutbildning av fysioterapeutlärare sam t m edlem sförslag A 474/s  om ge
mensam arbetsm arknad för tandtekniker m. m.

Enligt arbetsgruppens m andat skall gruppens arbete syfta till en över
syn av förutsättningarna för yrkesutövning i länderna och på nordiskt 
plan för olika kategorier av social- och medicinalpersonal. U tifrån en 
sådan översyn skall förutsättningarna och form erna för en utbyggnad 
av den nordiska arbetsm arknaden för näm nda yrkeskategorier allm änt 
bedömas. G ruppen skall särskilt undersöka m öjligheterna att genom
föra gemensam arbetsm arknad för yrkesgrupper, för vilka krävs legi
tim ation endast i vissa länder, utan att legitim ationskrav införts i sam t
liga länder. Till de yrkesgrupper som uppdraget om fattar hör arbets
terapeuter, socionomer, psykologer, barnm orskor, distriktssköterskor, 
tandtekniker och optiker.

Arbetsgruppen, som påbörjade sitt arbete septem ber 1976, har in
ledningsvis företagit en inventering av yrkesgrupper inom social- och 
m edicinalpersonalen där rättsliga krav på legitim ation eller någon annan 
form  av kompetensvillkor finns uppställda. D enna inventering har 
gruppen redovisat i den lägesrapport med plan för det fortsatta arbetet 
som gruppen enligt sitt m andat har avläm nat i m ars 1977.

M era ingående har gruppen hittills behandlat förutsättningarna för 
införande av gemensam arbetsm arknad ifråga om  arbetsterapeuter, 
barnm orskor, distriktssköterskor, optiker och tandtekniker. V idare har 
gruppen påbörjat en översyn av gällande överenskommelser för dels 
tandläkare, i syfte att ge möjlighet att erkänna specialistbehörigheter i 
de olika länderna, och dels sjuksköterskor. Översynen av den sistnämn
da överenskommelsen har påkallats av den uppdelning av sjuksköterske- 
utbildningen i grund- och vidareutbildning som införts i vissa länder 
sedan överenskommelsen träffades. Genom beslut av socialpolitiska 
kommittén under 1977 har gruppens m andat utvidgats att om fatta 
yrkesgrupperna veterinärer och receptarier.

7. Vidare- och efterutbildning av social- och medicinalpersonal

Utbildningssektorn har länge utgjort ett viktigt insatsom råde i det 
nordiska sam arbetet på hälso- och sjukvårdens område. En av orsa
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kerna till detta har varit att det i länderna har funnits behov av efter- 
och vidareutbildning på ett stort antal olika och ibland mycket speciella 
ämnesom råden. Eftersom  det ofta gällt relativt små yrkesgrupper har 
både ekonomiska och personella skäl talat för nordiska alternativ till 
den nationella utbildningsverksamheten.

7.1. N ordiska  hälsovårdshögskolan i G öteborg

N ordiska m inisterrådet (social- och hälsovårdsm inistrarna) har den 
9 novem ber 1976 fattat beslut om utbyggnad av verksam heten vid 
hälsovårdshögskolan. G enom  utbyggnaden av verksamheten från och 
med år 1978 avser man att för nordiskt behov skapa en institution 
med en ambitionsnivå m otsvarande den vid existerande Public H ealth 
Schools i länder med längre tradition i specialutbildning av social- och 
hälsovårdspersonal. Utbildningen kom m er i första hand att rikta sig till 
sjukvårdschefer, tandvårdschefer, sjuksköterskor i ledande befattning, 
adm inistratörer, socialvårdstjänstemän m. fl. tjänstem än i ledande ställ
ning. En viktig uppgift för hälsovårdshögskolan kommer att vara att 
fungera som kurscentrum  för ad hoc-kurser av olika slag. En annan 
uppgift för hälsovårdshögskolan avses vara att medverka i forskarut
bildningen i de olika nordiska länderna bl. a. genom anordnande av 
tvärvetenskapliga doktorandkurser eller genom att skolans lärare och 
forskare m edverkar i handledning av doktorander vid andra universitet.

De tre  nya professurerna vid hälsovårdshögskolan ledigförklarades i 
februari 1977 och samlade 48 sökande. N ågon eller några av profes
sorerna beräknas tillträda i början av år 1978.

Hälsovårdshögskolans utbildningsprogram  om fattar 400, 450 respek
tive 500 elevmånader de närm aste tre åren.

F ör verksamheten vid N ordiska hälsovårdshögskolan har anslagits
4 600 000 nkr under år 1978, då hälsovårdshögskolan överförs till 
M inisterrådets allm änna budget.

7.2. V idareutbildning i social adm inistration och planläggning

M ot bakgrund av N ordiska rådets rekom m endation  nr 1 /1970  an
gående vidareutbildning av socialpersonal har en särskild arbetsgrupp 
fungerat sedan år 1972. D enna arbetsgrupp avlämnade år 1975 sitt slut
betänkande till ministerrådet. A rbetsgruppen föreslår att en vidareut
bildning rörande social adm inistration och planläggning skall genom fö
ras på nordiskt plan på försöksbasis under en treårsperiod.

Som målgrupp för den vidareutbildning som föreslås anges i första 
hand socialtjänstem än från  den lokala, regionala och centrala förvalt
ningen med erfarenheter från adm inistration och planläggning. U tbild
ningen skall ha till huvudm ål att ge deltagarna ökade förutsättningar 
att fylla sina uppgifter i social planering och social sektorsplanering. 
U tbildningen anges vidare kunna vara till gagn för den vidare utveck-
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lingen av utbildningen i social adm inistration och planering samt för 
vidareutveckling av den sociala planeringen och de sociala organens och 
befattningshavarnas m edverkan i denna.

Arbetsgruppen föreslår a tt en ev. försöksverksamhet skall förläggas 
till det år 1968 i Stockholm inrättade N ordiska institutet för samhälls
planering (Nordplan).

U nder våren 1976 har en nationell remissbehandling av utredningen 
genomförts. F rågan har därefter ytterligare beretts genom kontakter 
mellan dels m inisterrådssekretariatet och N ordplan och dels mellan mi- 
nisterrådssekretariatet och kultursekretariatet i Köpenham n.

M inisterrådet har vidare hösten 1976 beslutat tillsätta en särskild a r
betsgrupp med uppgift att u tarbeta ett konkret förslag till vidareutbild- 
ningsverksamhet rörande social adm inistration och planläggning.

U tredningsgruppen överläm nade sin rapport till socialpolitiska kom 
mittén i april. På förslag av utredningsgruppen har N ordiska social
politiska kom m ittén beslutat förorda

a) att det vid N ordplan fr. o. m. år 1979 skall under en treårig fö r
söksperiod anordnas en förändrad vidareutbildning i samhällsplanering 
och

b) att denna vidareutbildning skall bygga vidare på och integreras i 
den utbildning i samhällsplanering som norm alt förm edlas vid N ord- 
plan och att utbildningen får till huvuduppgift att utifrån en helhets
syn på sam hällsplaneringen förm edla ökade insikter om medel och m öj
ligheter att bidraga till att förbättra levnadsvillkoren för m änniskorna 
i Norden.

Rapporten har av socialpolitiska kom m ittén överlämnats till kultur- 
äm betsm annakom m ittén för vidare behandling.

7.3. U tredning rörande efter- och vidareutbildning av social- och  
m edicinalpersonal

Vid sidan av de efter- och vidareutbildningsfrågor som berörts ovan 
under avsnitt 7.1. och 7.2. föreligger ett behov att u treda möjligheter 
till ökade nordiska insatser inom denna sektor. M inisterrådet har därför 
under hösten 1976 beslutat att en sådan utredning skall företas.

U tredningen skall bl. a. söka kartlägga utbudet av efter- och vidare- 
utbildningstillfällen i länderna för olika kategorier av social- och medi
cinalpersonal. M öjligheterna att på samnordisk basis utnyttja nationell 
utbildningsverksamhet skall särskilt undersökas. F rågor rörande etable
ring av ett gemensamt nordiskt system för inform ation om utbildnings
verksamhet på social- och hälsovårdsom rådet skall uppmärksammas. 
De möjligheter N ordiska hälsovårdshögskolan erbjuder i ett sådant sam 
m anhang skall härvid belysas.

U nder år 1977 har en särskild utredare engagerats, som skall genom
föra en översiktlig redovisning av pågående vidareutbildning inom so-
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cial- och hälsovårdsområdet. Denna inledande kartläggning genomförs 
under första halvåret 1978.

8. Läkemedelssamarbete

8.1. N ordiska  läkem edelsnäm nden

N ordiska läkemedelsnämnden har till uppgift att verka för harm oni
sering av lagstiftning och adm inistrativ praxis på läkem edelsom rådet i 
Norden. N äm nden upprättades av m inisterrådet fr. o. m. den 1 januari 
1975. N ordiska rådets rekom m endation  nr 16/1969  är därm ed delvis 
uppfylld.

N äm nden har under året som grund för harm oniseringsarbetet in
fört ett notifikationssystem beträffande vidtagna och planerade åtgärder 
vad gäller lagstiftning och adm inistrativa frågor samt inform ation om 
läkemedel.

Sam arbetet mellan specialitetskontrollerna har utökats med utbyte av 
utredningsprotokoll. Gemensamma nordiska riktlinjer för m ärkning av 
farm aceutiska specialiteter har utarbetats. N äm nden har rekom m ende
ra t de nordiska hälsovårdsm yndigheterna att lägga dessa riktlinjer till 
grund för nationella bestämmelser.

D en expertgrupp som näm nden tillsatt med anledning av N ordiska 
rådets rekom m endation  nr 9 /1974  om ”märkning av m ediciner och 
andra bedövande äm nen som kan utgöra trafikfara” har överlämnat 
sin rapport. Den finns publicerad med titeln ”Läkemedel och trafik” i 
N ordisk Utredningsserie (NU  A 1977: 11) och har av näm nden över
läm nats för nationell remissbehandling inom läkemedelsområdet.

A rbetet med att utform a en nordisk läkemedelsstatistik fortsätter lik
som insamlingen av uppgifter för en sådan publikation. Beslut har fa t
tats om gemensamt klassifikationssystem och m åttenhet.

N äm nden arbete på farm akopé- och standardiseringsom rådet har 
fortsatt inom det underutskott som finns för dessa frågor. U tskottet 
har fungerat som ett förberedande och sam ordnande organ inför sam
m anträden i den europeiska farmakopékommissionen. M an har u ta r
betat förslag till uppläggning av det fortsatta nordiska sam arbetet på 
om rådet. Dessutom pågår utarbetande av latinska och nationella be
näm ningar på läkemedelsformer, vilket är en förutsättning för genom 
förande av en gemensam nordisk märkning av farm aceutiska speciali
teter.

8.2. Internordisk receptgiltighet

M ot bakgrund av N ordiska rådets rekom m endation  nr 5/1971  an
gående nordisk giltighet för recept har under året genomförts lagänd
ringar i länderna som innebär ett uppfyllande av rekomm endationens 
syfte.
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Från  och med 1 septem ber 1977 infördes sålunda den nordiska re- 
ceptgiltigheten. Den nordiska receptgiltigheten innebär att recept u t
ställt av auktoriserad nordisk läkare upp till ett år efter förskrivningen 
kan expedieras i samtliga nordiska länder. Recept som innehåller nar
kotika får inte expedieras. Detsam m a gäller bland annat sprithaltiga 
preparat. A poteken kom m er att ta  ut fullt pris för läkemedlen. Even
tuella återbetalningar sker i patientens hem land.

M ed tanke på den starka rörligheten mellan de nordiska länderna, 
både vad gäller arbete och turism, kan reform en förväntas få stor prak
tisk betydelse.

9. Hälso- och sjukvårdssamarbete

Förhållandena inom sjukvårdssektorn i de nordiska länderna företer 
stora likheter. Ansvaret för sjukvårdsverksam heten har em ellertid inte 
reglerats på enahanda sätt i länderna. D etta har dock inte utgjort h in
der för ett fruk tbart sam arbete mellan länderna om hälso- och sjuk
vårdsfrågor.

Det nordiska hälsodirektörsm ötet som regelbundet avhållits under en 
lång följd av år har utvecklats till ett viktigt forum  för erfarenhetsut
byte och sam råd rörande aktuella hälso- och sjukvårdsfrågor. V id häl
sodirektörsm ötet har även en förberedande behandling av i N ordiska 
socialpolitiska kom m ittén aktuella hälso- och sjukvårdsfrågor kunnat 
ske. De nordiska hälsodirektörerna har under 1977 sam m anträtt i H el
singfors.

9.1. Sam arbete om  njurtransplantationer

N jurtransplantationsprojektet Scandiatransplant, vilket leds av en nor
disk expertkom m itté för transplantationssam arbete tillsatt år 1968 av 
de nordiska hälsodirektörerna, har fortgått planenligt.

Scandiatransplantprojektet syftar prim ärt till att förbättra m öjlig
heterna för Nordens njursjuka att få n jurar med så god vävnadsöver- 
ensstämmelse som möjligt. Expertkom m ittén har fortlöpande samlat in
form ation om dialys och transplantationsverksam heten i Skandinavien, 
och har genom tre utredningar kommit med synpunkter på utbyggna
den av denna verksamhet.

Registreringen av njursjuka har inte i första hand ett vetenskapligt 
intresse utan fram förallt ett socialmedicinskt intresse. Den ger möjlighet 
att få ett faktaunderlag till bedöm ning av resultaten av de u tom ordent
ligt stora insatser som gjorts för de njursjuka under det senaste decen
niet. Genom  att vården av de svårast njursjunka är bättre utbyggd i 
Skandinavien än på andra håll i världen är det också ur global syn
punkt viktigt att resultatet av verksamheten dokum enteras så utförligt 
som möjligt.
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M inisterrådets stöd till denna verksamhet bör ses m ot bakgrund av 
N ordiska rådets rekom m endation nr 9 /1973  angående perm anent sam
arbete om njurtransplantationer.

U nder året har frågan om  ett nytt finansieringssystem förberetts. 
D etta träder i kraft från  och med år 1978 och innebär att sjukvårds
huvudm ännen i fortsättningen debiteras samtliga faktiska kostnader för 
Scandiatransplants tjänster. M inisterrådet kom m er att förskottera kost
naderna.

9.2. Sjukhuslaboratoriesam arbete

N ordiskt sam projekt för klinisk kemi (NORDKEM ) igångsattes på 
grundval av N ordiska rådets rekom m endation  nr 6/1973  för att organi
sera kvalitetskontroll och uppsamling av norm alvärden inom de nor
diska sjukhuslaboratorierna för klinisk kemi. Samarbetets om fång och 
form er definierades i N ordiska m inisterrådets socialpolitiska kommittés 
arbetsgruppsrapport ”Slutrapport fra  arbejdsgruppen for klinisk-kemisk 
sygehuslaboratoriesamarbejde nedsat af Nordisk socialpolitisk kom ite” , 
utgiven 23.2.1976.

Projektets konstituerande möte hölls i januari i Helsingfors. Projektet 
startades först den 1 april då styrelsen tillsatte en heltidsanställd bi
trädande projektledare och godkände projektets verksamhetsplan.

N O R D K EM  har påbörjat sin verksamhet med sex projekt, av vilka 
fyra kom m er att vara i gång redan under det första verksamhetsåret. 
D e två andra är under planering och kom m er att fullföljas år 1978.

9.3. S jukhusfysikersam arbete

I en rekom m endation  nr 33 /1970  angående nordiskt sjukhusfysiker
sam arbete uppm anar N ordiska rådet ländernas regeringar till en ökad 
sam verkan på sjukhusfysikens område. En särskild arbetsgrupp som till
sattes för att undersöka m öjligheterna till ett sådant sam arbete avläm 
nade år 1975 sitt slutbetänkande i frågan. M ed hänsyn till förslagen i 
betänkandet har m inisterrådet beslutat att en gemensam nordisk kurs i 
klinisk dosimetri skall hållas under år 1977. Kursen, som genomfördes 
vid Statens strålskyddsinstitut i Stockholm i samband med den m edi
cinska riksstämman, skall ses som en engångsföreteelse. En uppföljning 
av denna kurs förväntas ske inom ram en för N ordiska hälsovårdshög- 
skolans utbyggda verksamhet. M inisterrådet avser inte företaga y tter
ligare åtgärder m ed anledning av rekomm endationen.

9.4. Skeppsm edicinsk forskning

N ordiska rådet antog å r  1969 en rekom m endation  nr 10/1969  i vil
ken medlem sländernas regeringar uppm anas vidga m öjligheterna för 
en gemensam skeppsmedicinsk forskning. Rekom m endationen har sedan 
år 1974 varit förem ål för överväganden i bl. a. N ordiska samarbets-
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näm nden för medicinsk forskning, hälsodirektörsm ötet och N ordiska 
socialpolitiska kommittén.

I maj 1975 beviljade m inisterrådet 43 700 nkr för genom förande av 
ett symposium om skeppsmedicinsk forskning. Vid symposiet som hölls 
i N ordiska sam arbetsnäm ndens för medicinsk forskning regi i juni i Oslo 
behandlades bl. a. frågor rörande

första hjälp för sjöfolk, hälsolära fö r sjöfolk, trivsel om bord, hälso
problem och familjeliv, registrering av sjuklighet och dödlighet samt 
hälsokrav vid anställning av sjöfolk.

I symposiet deltog ett stort antal experter inom om rådet samt tjänste
m än från hälsovårdssektorn.

M inisterrådets finansiering av ovannäm nda symposium bör ses m ot 
bakgrund av rekom m endationen angående skeppsmedicinsk forskning.

Vid N ordiska rådets 25:e session redovisades de överväganden som 
varit avgörande som svar på frågan varför ett åtgärdsprogram  på detta 
om råde inte utform ats. Särskilt fram hölls i svaret att en av m ålsätt
ningarna för det nordiska sam arbetet på hälsovårds- och sjukdomsbe- 
handlingens om råde är a tt identifiera behovet av och förutsättningarna 
för konkreta insatser för särskilt utsatta riskgrupper i arbetslivet.

Det synes såväl sakligt som adm inistrativt sett välövervägt att an
gripa medicinska problem  och liknande hos olika riskgrupper i arbets
livet genom att ta  utgångspunkt i sådana riskgruppers behov. D etta an 
greppssätt bör föredras fram för att söka identifiera dessa grupper 
genom att etablera en speciell medicinsk disciplin, som m ot bakgrund 
av dess utpräglade tvärvetenskapliga karaktär kom m er att ställa mycket 
stora krav på de myndigheter, forskningsorgan m ed flera som skall 
verka för att ansträngningarna genomföres.

Förslagsställaren hoppades på a tt m inisterrådet till nästa session 
skulle fram lägga ett förslag när det gäller denna rekom m endation.

Rekom m endationen h ar återigen varit förem ål fö r överläggning i 
Nordiska socialpolitiska kommittén. K om m ittén ställer sig bakom  det 
svar som läm nades vid N ordiska rådets 25 :e session. M inisterrådet an
ser därm ed att rekom m endationen inte bör föranleda ytterligare åtgär
der från m inisterrådets sida.

9.5. Patienters rättssäkerhet

I rekom m endation nr 6/1974 angående tryggande av patienternas 
rättssäkerhet rekom m enderar N ordiska rådet m inisterrådet a tt låta u t
värdera erfarenheterna från  de utredningar och den försöksverksamhet 
som pågår i de nordiska länderna i syfte a tt finna lämpliga form er för 
att trygga patienternas rättssäkerhet och behov av inform ation vid m e
dicinsk behandling.

Denna fråga är förem ål för utredning eller remissbehandling i flera 
av länderna. M inisterrådet följer frågans utveckling.
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9.6. Ö vrig t hälso- och sjukvårdsarbete

A r 1975 läm nade den s. k. N ordiska tobaksskadegruppen sitt slutbe
tänkande till m yndigheterna i länderna. Betänkandet som bl. a. innehöll 
förslag till e tt utbyggt nordiskt sam arbete om  tobaksupplysning m. m. 
remissbehandlades under våren 1976. P å grundval av den nationella 
remissbehandlingen överläde härefter de nordiska hälsodirektörerna om 
de fram tida form erna fö r nordisk samverkan rörande tobaksupplysning. 
M ed hänsyn till förslagen i betänkandet och frågans vidare beredning 
enades N ordiska socialpolitiska kommittén vid sitt vårm öte 1976 om att 
sam arbetet om tobaksupplysning skulle integreras i det löpande sam 
arbetet mellan ländernas centralförvaltningar. Frågans behandling inom 
m inisterrådsorganen får ses m ot bakgrund av N ordiska rådets rekom 
m endation nr 12/1972  angående förbud m ot tobaksreklam.

10. Nordiskt hälsoformulär

M ed anledning av N ordiska rådets rekom m endation  nr 29/1973  an
gående nordiskt hälsokortsystem h ar en arbetsgrupp arbetat sedan hös
ten 1975. A rbetsgruppen har haft i uppdrag a tt undersöka behovet och 
utform ningen av särskilda hälsoform ulär på nordisk basis för olika ål
dersgrupper och sjukdom skategorier som kan bedömas vara i behov av 
sådan hälsodokum entation. Arbetsgruppen har bl. a. sökt avgränsa 
dessa ålders- respektive sjukdom skategorier och har m ot bakgrunden av 
denna avgränsning företagit en enkätundersökning i länderna rörande 
bruket av olika sjukdomssymboler och s. k. ID-kort.

Arbetsgruppen har vidare genom gått relevant internationellt m aterial 
rörande hälsodokum entation. S lutrapporten överlämnades till socialpo
litiska kom m ittén i juni. A rbetsgruppen föreslog bl. a.

1 . a tt ett särskilt nordiskt sam arbete etableras rörande dokum ente
ring av barns och skolungdom ars hälsotillstånd m. m.,

2. att ett hälsokort för vissa riskgrupper utarbetas för bruk i de nor
diska länderna enligt enahanda principer,

3. att hälsokortet kan kom pletteras m ed en symbol gemensam för 
alla riskgrupper,

4. att det internationella vaccinationsintyget utnyttjas som hälsodo- 
kum ent genom att intyget kom pletteras m ed särskilda adekvata upplys
ningar,

5. a tt samarbete inleds på nationellt och nordiskt plan mellan intres
seorganisationerna fö r olika riskgrupper och berörda m yndigheter 
m. fl. rörande utform ning samt tillverkning m. m. av en gemensam 
symbol för de avsedda riskgrupperna att kunna användas tillsammans 
med hälsokort resp. vaccinationsintyg.

Socialpolitiska kommittén beslutade vid sam m anträde i oktober att
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utredningen skall sändas ut på remiss. F rågan kommer att tas upp till 
förnyad prövning i socialpolitiska kommittén under våren 1978.

11. Statistiskt samarbete

F ö r planering av hälso-, sjuk- och socialvårdens servicefunktioner 
krävs ett om fattande och detaljerat statistiskt underlag. D etta underlag 
skall redovisa efterfrågan på olika form er av vård och hur efterfrågan 
tillgodoses genom olika slag av åtgärder. Oavsett vilken organisations
form  som gäller i det enskilda landet finns det alltid ett stort behov av 
inform ation beträffande om fattningen och effekten av verksamheten.

11.1. Socialstatistiskt sam arbete

Avsikten med det nordiska sam arbetet på socialstatistikens om råde är 
bl. a. a tt koordinera statistiken rörande sociala utgifter i de nordiska 
länderna.

D et nordiska socialstatistiska sam arbetet leds av Nordiska socialsta- 
tistikkomm ittén, som tillsattes år 1946, med en representant fö r vart 
och ett av de nordiska länderna.

Socialstatistikkommittén publicerar vartannat år, i sam band m ed det 
s. k. socialpolitiska ministermötet, översikten ”Social trygghed i de nor
diske lande” i Nordisk statistisk skriftserie. Utgivningen om fattar h it
tills åren 1948— 1972. N ästa rapport publiceras i årsskiftet 1977/1978 
och avser förhållandena år 1974. De flesta rapporterna har också u t
givits på engelska.

Vissa centrala om råden inom i synnerhet pensionssektorn och rö ran
de intäkt vid sjukdom, har hittills inte berörts av den nordiska social
statistiken. Beslut har därför fattats om att utvidga den nordiska so
cialstatistiken i synnerhet vad gäller frågan om pensioner och intäkt vid 
sjukdom.

11.2. M edicinalstatistiskt sam arbete

A rbetet m ed a tt sam ordna den nordiska medicinalstatistiken sker i 
första hand inom N ordiska m edicinalstatistiska kom m ittén (NOMES- 
KO), som bildades år 1966. Kom m itténs uppgift är att åstadkom m a 
bättre jäm förbarhet mellan medicinalstatistiken i de nordiska länderna 
och ett ökat utbyte av erfarenheter sam t att verka för en utveckling 
av medicinalstatistiken.

F ör närvarande ansvarar D anm ark för en nordisk arbetsgrupp om 
individbaserad patientstatistik, F inland för en arbetsgrupp som diskute
rar databanker och inform ationssystem och Sverige för en grupp med 
äm net definitioner och klassifikationer. Norge ansvarar fö r en arbets
grupp som h ar i uppdrag att handlägga publiceringsfrågor rörande 
medicinalstatistik och verka för jäm förbarhet och enhetlighet vid sam-
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tidig presentation av sådan statistik. Ytterligare en nordisk arbetsgrupp 
har planerats för att under isländsk ledning svara för analys och vidare
utveckling av den medicinska födelseregistreringen.

Sedan år 1975 stöder m inisterrådet ett av N OM ESKO initierat p ro
jekt m ed m ålsättning att utveckla ett hälsoinform ationssystem fö r pri
m ärvård i Island, det s. k. Egilstadirprojektet. M inisterrådet har under 
år 1977 avsatt 225 000 nkr för detta projekt. Projektet har beviljats 
medel för fortsatt verksam het under år 1978. U nder år 1978 skall in
samlade data analyseras och projektet utvärderas i sin helhet.

M ot bakgrund av de nordiska ländernas betänkligheter beträffande 
den av W HO föreslagna 9:e revisionen av den internationella klassifi
kationen av sjukdom ar, skador och dödsorsaker har NOM ESKO på
börjat en m indre översyn av den för sjukhusbruk anpassade version av 
den sjukdomsklassifikation som används i de nordiska länderna.

12. Barnträdgårds- och förskoleverksamheten

M inisterrådet har under perioden 1975— 1977 beviljat medel för av
hållande av symposier mellan företrädare för ländernas ansvariga m yn
digheter för barnträdgårds resp. förskolesektorn.

Sam arbetet har haft sin upprinnelse i ett stort behov av inform ation 
hos dessa m yndigheter om verksamheten i N orden inom denna sektor. 
Samarbetet har letts av en kontaktkom m itté som bl. a. ansvarat för u t
givandet av en nordisk inform ationstidskrift. K ontaktkom m ittén består 
av företrädare för ländernas socialmyndigheter. Kom m ittén planerar 
ett symposium år 1978 kring tem at ”Förskola-hem -närm iljö i samver
kan” .

13. Informationssamarbete

En grundförutsättning för befräm jande av den nordiska samverkan 
såväl på social- och hälsovårdsom rådet som på andra om råden är att 
ett erfarenhetsutbyte kan ske så effektivt som möjligt mellan länderna.

V idare är det viktigt att inform ationsm aterial om det nordiska sam
arbetet på om rådet utarbetas. D etta bl. a. med tanke på m aterialets 
användning i ett vidare internationellt sammanhang.

Under N ordiska socialpolitiska kommittén har en särskild arbets
grupp fö r social inform ation u tarbetat en ny utgåva av publikationen 
”N ordiska medborgares sociala rättigheter” . Publikationen, som publi
cerades i december, har finansierats med medel från ministerrådets 
budget.
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14. Utredningssamarbete

14.1. U tredning om  försörja /begreppet i de nordiska ländernas o ffen t
ligrättsliga regler

N ordiska socialpolitiska kom m ittén tillsatte år 1973 en särskild ar
betsgrupp för att företaga en utredning om försörjarbegreppet i de 
nordiska ländernas offentligrättsliga lagstiftning. Arbetsgruppens m an
dat utvidgades år 1975 innebärande att utredningen även skulle gälla 
samlivsformer av äktenskapsliknande karaktär vilka har återverkan på 
försörjarbegreppet. A rbetsgruppen har i slutet av septem ber 1976 av
läm nat slutrapport.

U tredningsarbetet bör ses m ot bakgrund av N ordiska rådets rekom 
m endation nr 1 /1973  angående försörjarbegreppets utform ning. Rekom 
m endationen innehåller en uppm aning till länderna att företaga en ge
nomgång av ländernas rättsregler m ed avsikt a tt avskaffa bestämmelser 
som leder till en olika behandling av m än och kvinnor i försörjarhän- 
seende. Samtidigt uppm anas länderna till a tt ge försörjarbestäm m elser- 
na ett likartat innehåll som skulle gälla på samma sätt för m än och 
kvinnor och skulle rik ta försörj arplikten m ot barnen. Rekom m enda
tionen innehåller även en uppm aning rörande utform ningen av social
försäkringssystemen i länderna.

U tredningen visar bl. a. a tt m an i de nordiska länderna allt m era 
sällan stöter på försörj arbestäm melser som verkar olika för m än och 
kvinnor. D ärem ot finns det fortfarande i stor utsträckning regler som 
gäller äkta m akars inbördes försörj arpliktigheter.

De krav som ställes för att försörjarbestäm m elserna skall tillämpas 
varierar starkt t. ex. beroende på om det krävs form ellt äktenskap, fak 
tiskt underhåll m. m. Vissa olikheter kan registreras mellan ländernas 
försörjarbestämmelser. O fta förekom m er även stora olikheter rörande 
försörjarbegreppets innebörd i olika rättsregler i samma land.

U tredningen som innebär att ett av syftemålen i rekom m endationen 
uppfyllts har publicerats i N U -serien (NU  1976: 30, Ekteskap og fo r
sørgelse i Norden). M inisterrådet avser härefter att fortsätta rekom 
m endationens handläggning med hänsyn till det som fram kom m er i 
sam band med att utredningen kom m er att diskuteras med berörda de
partem ent och ministerier.

15. Nordisk institutt for odontologisk materialprøvning (NIOM)

N IO M  inrättades år 1969 efter en överenskommelse mellan D an
m ark, F inland, N orge och Sverige. Institutet är en självständig och oav
hängig institution.

N IO M  har till uppgift a tt genom systematisk utprovning och därtill 
hörande m ålinriktad forskning arbeta för att m aterial och andra bruks
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förem ål som användes eller avses bli använda i verksamhet och tand
hälsovård i de nordiska länderna fyller de hälsomässiga och tekniska 
krav som till följd av utvecklingen ställs från  tid till annan. D ärtill 
kom m er arbetet med utvecklingen av bättre m aterial och m etoder samt 
upplysningsverksamhet.

U nder år 1977 har frågan om N IO M :s överföring till ministerrådets 
allm änna budget förberetts, överföringen sker fr. o. m. år 1978.
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Kapittel V 

Arbeidsmarkedssamarbeid

1. Innledning

Det nordiske arbeidsm arkedssam arbeid om fatter spørsmål vedrørende 
det felles nordiske arbeidsm arked samt sysselsettnings- og arbeidsm ar
kedspolitikken i de nordiske land. Sam arbeidet baserer seg først og 
fremst på 1954 års overenskomst om felles nordisk arbeidsmarked, på 
Helsingforsoverenskomsten samt på de beslutninger som Nordisk Minis
terråd fattet den 8. februar 1974 i forbindelse m ed vedtaket om arbeids
ordning for Nordisk arbeidsmarkedsutvalg. M inisterrådets virksomhet 
på dette om rådet om fatter spesielt de tiltak som vedtas i Nordisk a r
beidsmarkedsutvalg (NAUT) og dets underorganer. Også samarbeidet 
innen arbeidsmiljøets, sosialpolitikkens, regionalpolitikkens og N ord- 
kalottsam arbeidets ram m e om fatter tiltak som berører arbeidsmarkeds- 
politiske problemstillinger. Sam arbeidet er under senere år blitt utvidet 
også til andre organer, spesielt arbeidsm arkedets parter.

N A U T gir i en egen rapport i NU-serien en oversikt over arbeids
m arkedssituasjonen i de enkelte land og den arbeidsm arkedspolitikk som 
har vært ført. Rapporten beskriver den økonomiske utvikling, bevegel
sene på arbeidsm arkedet herunder også den utenlandske arbeidskraft og 
tilslutt de arbeidsmarkedspolitiske tiltak.

Spørsmålet om et Nordisk arbeidsm arkedsinstitutt er ta tt opp av N or
disk råd  (rekommandasjon nr 711977Is) og er til vurdering i N A U T s 
underutvalg og vil bli ta tt opp til nærmere behandling i forbindelse med 
fornyelsen av handlingsprogram m et på arbeidsm arkedsom rådet.

I 1977 har det nordiske arbeidsm arkedssam arbeid vært konsentrert 
om gjennom føringen av det program  for fram tidig nordisk samarbeid 
på arbeidsm arkedsom rådet som M inisterrådet vedtok i novem ber 1975. 
Prosjektvirksom heten har vært innrettet på delom rådene arbeidsmar- 
kedsservice, utdanning, arbeidsmarkedsforskning og -statistikk samt ar- 
beidsmarkedsinformasjon. Et om fattende utredningsarbeid har dessuten 
fortsatt vedrørende arbeidskraftens og kapitalets bevegelighet i Norden. 
Høsten 1977 har spesielt tiltak m ot ungdomsarbeidsløshet vært diskutert.

M inisterrådet bevilget 1 819 000 N kr til det nordiske arbeidsm arkeds
samarbeid i 1977. I 1978 er det fra M inisterrådets almene budsjett h it
til bevilget 1 600 000 Nkr.
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2. Gjennomføringen av Ministerrådets arbeidsmarkedsprogram

I henhold til Nordisk Råds rekom m andasjon nr 1 9 /1 9 7 5  vedtog M i
nisterrådet den 26. november 1975 et program  for fram tidig nordisk 
sam arbeid på arbeidsm arkedsom rådet. A rbeidsm arkedsprogram m et og 
dets bakgrunn ble presentert i M inisterrådets beretning i 1975 (C l /1976  
side 97— 99 og 110— 115 (vedlegg A til kap. 5). Arbeidsm arkedspro
gram m et betyr en fordypning og videreutvikling av det nordiske arbeids- 
m arkedssam arbeid innen ram m en for 1954 års overenskomst om felles 
nordisk arbeidsmarked. I program m et har m an ta tt hensyn til de for
andringer på arbeidsm arkedet og i arbeidsmarkedspolitikken som fun
net sted siden overenskomsten ble vedtatt.

A rbeidsm arkedsprogram m et har ført til en sterk ekspansjon av det 
nordiske sam arbeidet på området.

D en organisatoriske utvikling og koordinering av det nordiske arbeids- 
m arkedssam arbeidet har satt økte krav til personressurser både på nasjo
nal og nordisk nivå. G jennom føringen av handlingsprogram m et skal skje 
i form  av en etappevis konkretisering av de forskjellige program punkter 
i M inisterrådets program  og en tilsvarende redegjørelse for resultater 
av gjennom førte prosjekter til M inisterrådet. I henhold til N A U T ’s ved
tak  skal gjennomføringen av dette program  også skje i nær kontakt med 
arbeidsmarkedets parter etter form er som er vedtatt av M inisterrådet.

Den første etappe av gjennomføringen av arbeidsm arkedsprogram 
m et er den tiltaksfortegnelse som Nordisk arbeidsmarkedsutvalg 
(NAUT) vedtok den 26. novem ber 1975 etter a t M inisterrådet god
kjente arbeidsm arkedsprogram m et (vedlegg B til kap. 5 i C 1 fo r  år
1975, sid. 115— 123). Tiltaksfortegnelsen som inneholder over 30 for
skjellige prosjekter er i 1977 blitt behandlet i N A U T ’s underutvalg med 
sikte på gjennomføring av de forskjellige delprosjekter. Denne første 
etappe av arbeidsm arkedsprogram m ets gjennom føring vil stort sett være 
sluttført i løpet av 1978. De forskjellige delprosjekter i tiltaksfortegnel
sen kom m er naturligvis i mange tilfeller å føre til nye impulser og 
initiativ og forslag til ytterligere prosjekter. En revisjon og kom plette
ring av tiltaksfortegnelsen er innledet høsten 1977.

Ved gjennomføringen av de forskjellige prosjekter er det praktiske 
ansvar for utredningsarbeidet m. m. for det meste tildelt noen av ar- 
beidsmarkedsmyndighetene. M an har også forsøkt få en jevn ansvars
fordeling mellom landene. De nordiske lands medvirkning i de fleste 
prosjekter er sikret gjennom nordiske prosjektgrupper, styringsgrupper 
eller kontaktm enn, eller slikt at prosjektlederen gjennom besøk i de 
øvrige land blir kjent med landenes forskjellige interesser i prosjektet. 
En slik ansvarsfordeling har fungert bra. Prosjektvirksomheten har 
derm ed blitt knyttet til det nasjonale utredningsarbeid i hvert land. 
Samtidig blir det mer sannsynlig at prosjektets resultater kan gjennom 
føres i hvert enkelt land.
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F or noen prosjekter har m an gitt utredningsoppdraget til utenom- 
stående institusjoner, bl. a. forskningsinstitusjoner og universiteter, spe
sielt når det gjelder m ere forskningsmessige prosjekter og oppdrag.

2.1. A rbeidsm arkedsservice

Området arbeidsmarkedsservice om fatter sam arbeidet om arbeids- 
markedsmyndighetenes kundeorienterte virksomhet innen arbeidsfor
midling, yrkesveiledning, attføring/yrkesinnrettet rehabilitering og ar- 
beidsmarkedsutdanning. På denne sam arbeidssektor er følgende p ro 
sjekter prioritert. G jennom  prosjektet om attføringsinnrettet utdanning 
av personale utenfor arbeidsformidlingen forsøker m an å finne mål
grupper og et utdanningsopplegg for slike grupper som arbeidsform id
lingen sam arbeider med (f. eks. arbeidsledere). E t annet prosjekt har 
utredet tiltak m ot ungdomsarbeidsløsheten. Videre har m an utarbeidet 
en oversikt over arbeidsm arkedsutdanningen i de nordiske land og for
søkt å finne form er for en videreutvikling av sam arbeidet i disse spørs
mål.

I 1977 er det sluttført et prosjekt i arbeidsm arkedsprogram m et om 
systematisering og effektivisering av inform asjonsutvekslingen mellom 
arbeidsm arkedsorganene i Norden. N A U T  planlegger nå å etablere en 
nordisk inform asjonstjeneste på arbeidsm arkedsom rådet. I løpet av 
1977 skal også inform asjonsvirksomheten på yrkcsveiledningens område 
vurderes. Samtidig er et prosjekt igangsatt for å utvikle den personlige 
veilednings metodikk. D ette prosjekt skal dels kartlegge hvordan indi
viduelle forutsetninger tas i betraktning innen arbeidsformidlingen ved 
kundens valg av arbeid og utdannelse, dels utvikle veiledningsmetodik
ken slik at den best svarer til den søkendes behov.

Et prosjekt om samordning av arbeidsformidlingsmetodcnc i N orden 
er igangsatt i 1977. D ette prosjektet skal utrede det kvantitative og inn- 
holdsmessige behov for inform asjon om arbeidsplasser for arbeidssøkere 
med sikte på å utarbeide forslag og rekom m andasjoner. Prosjektet skal 
også skape grunnlaget for fortsatt utredningsarbeid om inform asjon om 
ledige stillinger i hjem landet og annet nordiskt land i forbindelse med 
orienteringsbesøk på innflyttningsstedet.

Av andre spørsmål som har vært diskutert kan nevnes samarbeid mel
lom m yndigheter og arbeidsm arkedspartene i yrkesveiledningsspørsmål 
og videre utvikling av utveksling av praktikanter mellom landene. Et 
nytt prosjekt vedrørende ikke yrkesaktive kvinners inntrede eller gjen- 
inntrede på arbeidsm arkedet cr planlagt for 1978.

I denne sammenheng skal også innvandrerkvinnenes situasjon vurde
res. En rekke av de prosjekter som er gjennom ført i 1977 har gitt grunn
lag for nye prosjekter i 1978. Det gjelder harm onisering av innholdet 
i arbeidsmarkedsutdanningen, samordning av arbeidsformidlingsmeto- 
dene og forebyggende tiltak mot ungdomsarbeidslöshet i skoleverket.
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2.2 A rbeidsm arkedsforskning og -statistikk

I  N ordisk Råds uttalelse nr 411976  om M inisterrådets beretning C 1 /
1976 anbefales at en utredning igangsettes om arbeidskraftens og kapi
talens bevegelighet i Norden. Denne utredning har pågått i hele 1977 
og vil fortsette også i 1978. Utredningens viktigste spørsmål er om og 
i hvilken grad flyttning av arbeidskraft kan erstattes m ed flyttning av 
kapital. Nordisk Råd er høsten 1977 blitt inform ert om prosjektets 
status.

P å forskningsom rådet er det u tført en sammenlignende analyse av 
arbeidsmarkedspolitikkens mål og m idler i N orden. R apporten utgjør 
underlag for fortsatt utredningsarbeid og en nordisk arbeidsmarkeds- 
politisk konferanse som planlegges i 1978.

D et er avsluttet et prosjekt om dokum entasjon av arbeidsm arkeds
forskning i N orden som vil resultere i en verdifull katalog.

D et foregår også et utviklingsarbeid om kring arbeidsmarkedsstatistik- 
ken, dels gjennom  en sammenlignende utredning om arbeidsmarkeds- 
statistikk, dels gjennom et utviklingsarbeide på forskjellige delområder, 
bl. a. m igrasjonsstatistikken og attføringsstatistikken. M an drøfter også 
mulighetene fo r å sette igang et nordisk arbeid for å oppnå sam m en
lignende regionale m ålinger av sysselsettingen.

I  Sverige arbeider m an m ed å opprette en ny sysselsettningsnomen- 
klatur. I N A U T:s underutvalg for arbeidsmarkedsforskning og -stati
stikk har m an diskutert mulighetene for å på nordisk basis utnytte den 
svenske utredningen.

Innen denne samarbeidssektoren er kontakter også ta tt med de nor
diske sjefsstatistikkernes tilsvarende organ.

I 1978 er det planlagt å videreføre spesielt arbeidet med å utvikle 
arbeidsformidlingsstatistikken.

2.3. Innvandrerspørsm ål

Innen dette om rådet har m an diskutert spørsmål i forbindelse med 
inn- og utvandring både innen N orden og mellom N orden og tredje
land. D et er tidligere drøftet mulighetene for en koordinering av de 
nordiske lands innvandringspolitikk. En har kom m et fram  til a t det 
verken er mulig eller formålstjenlig med en generell harm onisering eller 
koordinering av de nordiske lands innvandringspolitikk. Im idlertid kan 
det på visse delom råder i innvandringspolitikken finnes muligheter og 
behov for en koordinering. E t fortsatt utredningsarbeid i dette spørsmål 
pågår.

E n spesielt utsatt gruppe på det nordiske arbeidsmarked er innvand
rerkvinnene, og særlig ikke nordiske innvandrerkvinner. En kartlegging 
av disse gruppers problem er er integrert i det tidligere nevnte prosjekt 
om kvinnenes situasjon på arbeidsmarkedet. På samme m åte er innvand
rerungdom m ens spesielle arbeidsm arkedsproblem er sam ordnet med et
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prosjekt som planlegges i 1978 om forebyggende tiltak i skoleverket mot 
ungdomsarbeidsløshet. M an har også diskutert andre spørsmål som be
rører en forbedring av innvandrernes situasjon og tilpassing, bl. a. pen- 
sionsspørsmål og overflytting mellom de nordiske lands sosialsystemer. 
K ontakter i disse spørsmål har funnet sted m ed aktuelle organer. M an 
har ogå diskutert spørsmålet om forbedret migrasjonsstatistikk samt 
spørsmålet om et utvidet samarbeid mellom m igrasjonsforskerne i N or
den.

2.4 Arbeidsløshetsforsikringer

D en 1. juli 1976 trådte en ny overenskomst i kraft mellom Danm ark, 
Finland, Island, N orge og Sverige om regler om godskrivning av av
gifts- og arbeidsperioder for arbeidsløshetsforsikrede som flytter mel
lom respektive land. Overenskomsten erstatter den s. k. Fevikoverens- 
komsten av år 1959 av arbeidsløshetsforsikringer.

En oversikt over de nordiske lands arbeidsløshetsforsikringer er u t
arbeidet. E t prosjekt om forbedring av arbeidsløshetsforsikringsstatistik- 
ken er planlagt for 1978.

2.5. Videreutdanning av tjenestemenn innen arbeidsmarkedsorganene

D en samnordiske videreutdanning av arbeidsmarkedsorganenes tje
nestemenn er et viktig instrum ent for en videreutvikling av arbeidsm ar
kedsorganenes feltarbeid. Av ressursshensyn er den nordiske videreut
danningen av betydning for såvel myndighetene som for de deltagende 
tjenestemenn.

H vert år arrangeres et em neseminar for tjenestemennene. Høsten 
1977 var em net ”arbeidsm arkedsutdanning som ledd i voksenopplæ
ringen” som bygger på det ovennevnte prosjektet om harm onisering av 
innholdet i arbeidsm arkedsutdanningen (se kap. 2.1.). Emneseminariet 
i 1978 skal behandle de unges tilpasning i arbeidslivet.

A rbeidet med en nordisk-engelsk ordliste om arbeidsmarkedstermino- 
logi nærm er seg produksjonsstadiet. Denne ordliste skal inneholde over
settelse både mellom de nordisk språk og fra  de nordiske språk til 
engelsk. E t prosjekt om framstilling av utdanningsm ateriale for arbeids
markedsorganenes tjenestemenn på intervjuom rådet er avsluttet. D et er 
også gjennom ført et symposium om vernet sysselsetting, bl. a. m ot bak
grunn av den utvikling av vernede bedrifter som h ar funnet sted i de 
nordiske land.

N år det gjelder nordisk samarbeid vedrørende yrkesveilederutdan- 
ningen, (Jfr. Nordisk Råds rek. 29/1969  og uttalelse nr. 3 I V  ved N or
disk Råds 25. sesjon), er et prosjekt vedrørende nordisk utdanning av 
personell med veilederfunksjoner under planlegging. Prosjektet skal 
gjennomføres i 1978.

M an har også drøftet spørsmålet om deltakelse i andre nordiske lands
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tjenestem annsutdanning, felles utdanning av lærere for den nasjonale 
tjenestem annsutdanningen, m. m. Videre har m an drøftet tjenestemanns- 
utdanningens situasjon og fram tidsutsikter i de nordiske land.

2.6. Ø vrig  arbeidsm arkedssam arbeid

H østen 1976 ble en utredning igangsatt for å kartlegge gjeldende 
faktiske forhold samt regler og avtaler som gir retningslinjer for uten
landske uteleie- og entreprenørsforetaks virksomhet i de nordiske land 
(foretak med s. k. grå arbeidskraft). Hensikten m ed prosjektet er å u t
arbeide forslag om enhetlige retningslinjer for denne virksomhet. P ro 
sjektets oppgave er bl. a. å definere hva som bør betraktes som seriøs 
entreprenørvirksom het og hva som bør betraktes som ikke ønsket utleie. 
U tredningen konsentreres om arbeidsmarkedspolitiske og arbeidsrettslige 
problem er, m en skal også kunne peke på eventuelle problem stillinger 
i tilknytning til bl. a. skattelovgivning, etableringslovgivning og sosial-, 
industri- og handelspolitikk. Eftersom  den virksomhet som utredningen 
gjelder baseres på nasjonale bestemmelser og avtaler og slike avtaler 
som regel ikke gjør forskjell på nasjonale og utenlandske foretak, gjel
der utredningsoppdraget både foretak som opererer innen landenes gren
ser og foretak som opererer mellom landene. Prosjektet gjennomføres i 
sam råd med arbeidsmarkedets parter og pågår i 1977 og avsluttes i løpet 
av første halvår 1978.

En adressekatalog over de nordiske lands sentrale og regionale ar- 
beidsformidlingsorganer er ajourført.

E t bilateralt samarbeid mellom Sverige og F inland om kanalisering 
av den flyttende arbeidskraften via den offentlige arbeidsformidling har 
pågått også i 1977. D ette sam arbeid reguleres av den svensk-finske av- 
taleprotokollen av 1973 mellom de to lands myndigheter og arbeids
markedets parter. Ved en komplettering av overenskomsten i 1977 har 
det svenske kom m uneforbundet og landstingsförbundet tiltrådt over
enskomsten. Derved er samtlige offentlige som private arbeidsgivere i 
Sverige unntatt private arbeidsgivere som ikke er tilsluttet den svenske 
arbeidsgiverforeningen bundet av avtalen. Den svensk-finske samarbeids
gruppe som er etablert har konstatert at den del av både ut- og tilbake- 
flyttede personer som har anvendt den offentlige arbeidsformidlingen 
har økt siden avtaleprotokollen ble vedtatt. Retningslinjene for den 
internordiske arbeidsformidling ble fastsatt av N A U T i novem ber 1973.

M ellom Finland og Sverige har det siden 1971 foregått en kontinuer
lig utveksling av arbeidsformidlingstjenestemenn, som i 2— 4 m åneder 
tjenestegjør på steder i Finland resp. Sverige, hvor migrerende arbeids
kraft finnes. Oppgavene er i første rekke å inform ere om situasjonen 
i det andre land, og hensikten med utvekslingen er å forbedre arbeids
formidlingens service og den inform asjon som formidles til de personer 
som ønsker å flytte til et annet land.
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Et praktisk og resultatrikt nordisk samarbeid om arbeidsmarkedsut- 
danningen har siden år 1970 foregått ved N ordkalottens AM U-senter 
i Övertorneå. F. o. m. år 1975 er denne virksomhet blitt perm anent 
gjennom en avtale som er inngått mellom Finland, N orge og Sverige.

3. Kontakter med arbeidsmarkedets parter

K ontakter mellom M inisterrådet og arbeidsm arkedets parter har i 
1977 funnet sted på alle nivåer av M inisterrådets virksomhet. Den gene
relle utvikling av disse kontakter behandles i kapitel 1 .22.

Ved fastsettelsen av det nordiske arbeidsm arkedsprogram m et uttalte 
M inisterrådet at det fortsatte program arbeid skal utføres i kontakt med 
arbeidsmarkedets parter. A rbeidsm arkedets parter har hatt mulighet å 
delta i prosjektarbeidet, eksempelvis i forbindelse m ed prosjektet ved
rørende arbeidskraftens og kapitalens bevegelighet og prosjektet om 
foretak med grå arbeidskraft. Partene er også anvendt som remissorgan, 
bl. a. i sammenheng med utform ingen av M inisterrådets beretning. Dess
uten har løpende kontakter funnet sted på sekretariatsnivå.
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Kapittel VI 

Arbeidsmiljøsamarbeidet

1. Innledning

1977 har vist en fortsatt ökt oppm erksom het og innsats i arbeids- 
miljøspørsmål i alle de nordiske landene. D ette synes bl. a. av at sam t
lige nordiske land er i ferd med å innføre helt nye og vidtrekkende 
arbeidsmiljøloven Arbeidsmiljøet er også fortsatt blant de høyest priori
terte samarbeidsområdene i Nordisk M inisterråds virksomhet.

Prosjektvirksomheten på om rådet i M inisterrådets regi startet i 1975 
og virksomheten hittil har naturlig nok for en stor del bestått i kontakt- 
og utredningsvirksomhet for å berede grunnen for et solid fundert og 
effektivt samarbeid. Samarbeidet i 1977 bærer preg av at m an nå for 
alvor er kommet inn i et konkret og vel fundert samarbeid, med en 
rekke større, praktisk anlagte prosjekter med høy prioritet.

E t handlingsprogram  for sam arbeidet på om rådet ble i slutten av året 
vedtatt av arbeidsmiljøministrene, etter at et utkast hadde vært til be
handling på Nordisk Råds 25. sesjon i Helsingfors.

Planene for 1978 bygger i vesentlig grad videre på virksomheten i
1977, samtidig som de erfaringer m an fikk gjennom  utarbeidelsen og 
behandlingen av handlingsprogram m et har spilt en stor rolle.

Prosjektbudsjettet på om rådet var i 1977 på N kr 1 150 000, eller
1,5 ganger større enn budsjettet i 1976. I 1978 vil prosjektbudsjettet 
være på ca. N kr 1 600 000: — . I  tillegg kom m er også for dette om rå
det midler til m øter i perm anente grupper og visse deler av prosjekt
virksomheten som bekostes nasjonalt og ikke gir utslag i M inisterrådets 
budsjett.

2. Nordisk handlingsprogram på arbeidsmiljøområdet

E t nordisk handlingsprogram  på arbeidsm iljøom rådet ble i siste halv
del av året vedtatt av M inisterrådet (arbeidsmiljøministrene). U tarbei
delsen av program m et hadde bl. a. sin bakgrunn i en rekomm endasjon 
fra Nordisk Råd.

U tkast til handlingsprogram m et ble høsten 1976 oversendt Nordisk 
Råd med et ministerrådsförslag for behandling på rådets 25. sesjon i 
Helsingfors. D et hadde da vært til remissuttalelse hos Nordens Faglige 
Samorganisasjon (NFS) og de sentrale arbeidsgiverforeningene i N or
den. Nordisk Råd anbefalte på sesjonen i sin rekommendasjon nr. 8 /
1977 at et handlingsprogram  skulle vedtas i overensstemmelse med
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fremlagte forslag, sam t at visse tiltak ble beaktet i forbindelse m ed pro
grammet.

Handlingsprogram m et er bygget opp som et overordnet program  for 
det nordiske samarbeidet på om rådet. D et inneholder definisjon av be
grepet arbeidsmiljø og angir målsetninger, prinsipper og kriterier for 
det nordiske samarbeidet. De viktigste hovedom rådene er belyst hva 
gjelder faglig innhold og i relasjon til nordisk samarbeid. I program m et 
sies at hensikten med det nordiske sam arbeidet på arbeidsm iljøom rådet 
er ved utnyttelse av felles ressurser og kunnskaper å effektivisere de 
nordiske lands bestrebelser i retning av den målsetning som er form u
lert for virksomheten på arbeidsm iljøom rådet generelt.

I tilkytning til handlingsprogram m et slik det er vedtatt i sin endelige 
form  vil em betsmannskom itéen for arbeidsmiljøspørsmål som sitt ar
beidsdokument føre en tiltaksfortegnelse med konkrete og skisserte tiltak 
for et antall år fram over. Utviklingen av tiltaksfortegnelsen vil skje i 
nær kontakt med bl. a. arbeidsmarkedets parter.

N ordisk R åd har i sin rekom m andasjon nr 8/1977s, foruten å anbe
fale at et handlingsprogram  vedtas i overensstemmelse med det forslag 
som ble behandlet ved rådets 25. sesjon, også satt frem forslag om en 
rekke enkelttiltak og -prosjekter.

M inisterrådet deler de m ålsetninger og det høye ambisjonsnivå som 
kommer til u ttrykk gjennom de forslag rekom m andasjonen inneholder. 
N ettopp på grunn av den vekt og aktualitet arbeidsmiljøspørsmål har 
fått i alle de nordiske land er det av stor betydning å finne frem  til de 
tiltak som best oppfyller de bakenforliggende intensjoner og å nøye 
vurdere om de forventede resultater står i rimelig forhold til de ressurs
innsatser som de enkelte tiltak vil kreve. Ikke minst viktig er det å få 
en rasjonell fordeling mellom virksomheten på nordisk plan og virksom
heten på nasjonalt plan.

I rekom m andasjonens del 2 gis uttrykk for at det bør utarbeides et 
forslag til en nordisk arbeidsmiljøkonvensjon. I bakenforliggende u tta 
lelser, først og fremst Nordisk Råds sosial- og miljøutvalgs betenkning 
over medlemsförslag A 483/s om arbeidsmiljøpolitiske innsatser, frem 
går flere motiver for en slik konvensjon. Blant disse er at arbeidstakere 
som flytter mellom landene bør finne likeartete arbeidsmiljøbestemmel- 
ser, at en ulik arbeidsmiljølovgivning kan skape ubalanse i arbeidsm ar
kedet, a t problem ene i de nordiske land er av lik natur, at intet nordisk 
!ands næringsliv skal dra konkurransem essig nytte av en mer liberal 
arbeidsmiljølovgivning, at en harm onisering vil kunne m edføre forbed
ringer for arbeidstakerne samt at en harm onisert arbeidsmiljølovgivning 
vil kunne styrke de nordiske lands handlekraft i internasjonal sammen
heng.

Nordisk M inisterråd er enig i at disse faktorer er vesentlige og bør 
beaktes i det nordiske samarbeidet. I tidligere beretninger til Nordisk
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Råd, b l.a . i beretningen om arbeidsmiljøsam arbeidet i 1976 (C l/1977), 
har M inisterrådet pekt på den harmonisering som har funnet sted på det 
forberedende plan under utarbeidelsen av de nye arbeidsmiljølover og 
forslagene til slike i alle de nordiske land, og på den harm onisering 
dette har ført til i praksis. M inisterrådet anser at denne harm oniseringen 
og det samarbeid som skjer ved utarbeidelse av verneforskrifter i til
strekkelig utstrekning tilgodeser de ønsker som ligger til grunn for fo r
slaget om en nordisk arbeidsmiljøkonvensjon. M an finner det forøvrig 
vanskelig å trekke en parallell til den nordiske miljøvernkonvensjonen, 
i det negative eller positive arbeidsm iljøfaktorer ikke kan få effekt over 
de geografiske landegrensene på samme m åte som forurensninger i vann 
eller luft.

Nordisk Råd anbefaler videre at det opprettes et partssam m ensatt 
sam arbeidsorgan for arbeidsmiljøforskning. M inisterrådet innser klart at 
arbeidsm arkedets parter m ed sin innsikt i problem ene i arbeidsmiljøet 
bør ha vesentlig innflytelse på den overordnede styring av forsknings
strategien, også på den relativt begrensede del av forskningen som skjer 
som fellesnordiske prosjekter. Styringen av disse enkeltprosjektene bør 
imidlertid fortsatt ligge i den N ordiske embedsmannskomitéen for ar- 
beidsmiljøspørsmål. F or å ta  hensyn til arbeidsm arkedspartenes ønsker 
og dra nytte av deres kunnskaper er en utstrakt kontakt på form elt og 
uform elt plan utviklet mellom M inisterrådets organer og arbeidsm arke
dets parter. M inisterrådet har til hensikt å utbygge denne kontakten 
videre ved utvidet sam råd mellom arbeidsm arkedspartene og em beds
mannskomitéen for arbeidsmiljøspørsmål. A rbeidsm arkedspartene vil 
utover dette også til enhver tid være velkommen til å frem m e konkrete 
prosjektforslag vedr. problem er som bør tas opp på nordisk basis. M i
nisterrådet anser at denne kontakten, sammen med den kontakt som 
skjer på nasjonalt plan, vil gi arbeidsmarkedets parter en reell innflytel
se, uten at noe nytt organ opprettes i tillegg til de allerede eksisterende.

I denne sammenheng bør presiseres den vekt M inisterrådet legger på 
at det nordiske samarbeidet få r en så enkel, oversiktlig og rasjonell 
organisasjon som mulig. E rfaring fra  internasjonalt samarbeid ellers 
tilsier stor forsiktighet ved utbyggingen av det internasjonale byråkra
tiet. Foruten den tungroddhet og de koordineringsproblem er et stort 
antall delvis overlappende organer uvegerlig m edfører, betyr det også 
at oversiktligheten, og derm ed muligheten for å dra praktisk nytte av 
samarbeidet, reduseres. I den grad det er behov for det, ønsker M inister
rådet istedet en kontrollert styrking av de allerede eksisterende organer.

D et er bl. a. på denne bakgrunn at M inisterrådet stiller seg tvilende 
til om det er meningsfyllt å utrede mulighetene for et eget nordisk fond 
for arbeidsmiljøforskning. E t slikt fond ville kreve en egen adm inistra
sjon og en betydelig grunnkapital for å kunne gi en rimelig årlig av
kastning til forskningsformål. M inisterrådet anser det ikke er noe mål
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i seg selv at finansieringsmulighetene utbygges på nordisk plan, men at 
en utbygget arbeidsmiljøforskning bør skje nasjonalt m ed en styrket 
nordisk koordinering og arbeidsdeling. De midler som kanaliseres til fel
lesnordiske forskningsprosjekter på arbeidsm iljøom rådet bør også fo rt
satt kanaliseres først og fremst over M inisterrådets prosjektbudsjett og 
Nordisk Industrifonds budsjett.

En utbygget forskning, såvel nasjonalt som fellesnordisk, m å etter 
M inisterrådets mening gjøres mest mulig tilgjengelig, slik at forsknings
resultatene i maksimal utstrekning kan omsettes i praktiske forbedringer 
av den enkeltes arbeidsmiljø. Spørsm ålet om opprettelsen av et nordisk 
kartotek eller en databank for arbeidsmiljøforskning står sentralt i dette 
arbeidet. Foruten  det behov og den tilgang arbeidsm iljøforskerne selv 
har på resultater og inform asjon fra eksisterende forskning bør det leg
ges stor vekt på å øke den muligheten arbeidslivets folk har til å ta del 
i forskningsresultater fra hele N orden. M inisterrådet vil derfor utrede 
nærmere hvordan inform asjon om forskningsprosjekter i alle berørte in
stitusjoner i N orden kan samles og gjøres lett tilgjengelig for personer 
og institusjoner som ønsker det.

I forslaget om en forbedring av statistikken for yrkessykdom mer og 
sykdomssymptomer pekes det på et viktig problem . Nåværende statistikk 
på dette om rådet er meget varierende både hva angår kvalitet og sam
ordning mellom landene. M inisterrådet vil ta opp dette problem et på 
nordisk plan, i første omgang ved at det arrangeres et nordisk sympo
sium for å drøfte de erfaringer og m uligheter som foreligger.

I alle de nordiske land er m an nå i ferd med å bygge opp nasjonale 
produktkontrollorganer. Opprettelsen av slike registre har vist seg å støte 
på mange vanskeligheter også på nasjonalt plan. En av grunnene til dette 
er de konfidensialitetshensyn som foreligger. Disse problem ene vil i 
langt større grad gjøre seg gjeldende på nordisk plan, og M inisterrådet 
anser ikke at det i dagens situasjon har noen hensikt å utrede opprettel
sen av et sentralt nordisk produktkontrollregister. Im idlertid bør det 
skje en utvidet nordisk koordinering ved utviklingen av inform asjons
systemene, etterhvert som nye produktkontrollorganer bygges opp på 
ulike om råder. D ette vil gi en betydelig rasjonaliseringsgevinst og styrke 
utbyggingen av slike organer.

O m rådet psykososial arbeidsmedisin har få tt en frem tredende plass 
i det nordiske handlingsprogram m et på arbeidsm iljøom rådet. D et nor
diske sam arbeidet på dette feltet har også etterhvert fått en vesentlig 
plass i arbeidsmiljøvirksomheten under M inisterrådet. To større forsk
ningsprosjekter pågår vedr. grunnskolelærernes psykososiale arbeidsm il
jø og psykososiale arbeidsm iljøproblem er i prosessindustri. Foruten  de 
spesielt utskilte prosjekter på om rådet inngår psykososiale arbeidsmiljø- 
faktorer også i de øvrige delom råder. F . eks. om fatter sam arbeidet om 
verneforskrifter også psykososialt arbeidsmiljø.
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Et vel så høyt prioritert problem om råde er de helsefarlige stoffene 
i arbeidsmiljøet. Sentralt her står vurdering av grunnlaget for fastsettel
sen av hygieniske og biologiske grenseverdier. E t vesentlig nordisk sam
arbeidsprosjekt på dette om råde ble i 1977 iverksatt i den hensikt å sikre 
det best mulige faktaunderlag for å fastsette slike grenseverdier. D et er 
meningen dette sam arbeidet skal utvikles på grunnlag av de erfaringer 
m an vinner i løpet av de første årene.

3. Samarbeid om lovgivning og forskrifter

M inisterrådet har tidligere pekt på det sam råd og samarbeid som har 
skjedd mellom de nordiske land under utarbeidelsen av de nye arbeids- 
miljølover som trådte ikraft i D anm ark og N orge 1. juli 1977 og er nært 
forestående i F inland og Sverige, og den harm onisering dette har ført til 
i praksis. Også i Island er nå arbeidet med en ny arbeidsmiljølov igang
satt. Nordisk Råd gir i sin betenkning over beretteisen for sam arbeidet 
i 1976 uttrykk for tilfredshet over at harm oniseringen har skjedd på 
det forberedende nivå og ikke ved etterjustering av eksisterende lover. 
Rådet ønsker samtidig at en sammenlignende oversikt over lovene leg
ges fram. En slik oversikt er nå utarbeidet vedrørende den svenske, 
danske og norske loven, og vil bli oversendt Nordisk Råd og arbeids
markedets parter.

3.1. Sam arbeid om  verneforskrifter

Samarbeidet om utarbeidelsen av de verneforskrifter som skal utfylle 
arbeidsmiljølovgivningen er forankret i Styringsgruppen for arbeider- 
vernforskrifter, og har pågått i M inisterrådets regi siden 1975. Styrings
gruppens hovedoppgave er å sam ordne og prioritere arbeidet med verne
forskrifter i N orden. G jennom  en løpende aksjonsplan fordeles arbeidet 
med utarbeidelsen av forskrifter på de enkelte land. D et ferdige forslag 
og materiale i tilknytning til dette blir så stilt til fri disposjon for de 
øvrige land. Ved utgangen av 1977 står over 40 enkeltprosjekter opp
ført på gruppens aksjonsplan, hvorav innpå halvparten er sluttført.

M inisterrådet anser at denne form  for arbeidsdeling er meget hen
siktsmessig, og det regnes med en fortsatt ekspansjon i virksomheten. 
Hverken styringsgruppens virksomhet eller de enkelte prosjekter be
lastes M inisterrådets budsjett.

3.2. Sam nordisk dokum entasjon  vedrørende arbeidervernforskrifter

I  tilknytning til arbeidsfordelingen ved utarbeidelsen av verneforskrif
ter ble det i 1975 opprettet en dokum entasjonssentral i tilknytning til og 
som en videreutvikling av det danske arbeidstilsyns dokum entasjons
tjeneste. Sentralen skal forsyne de nordiske arbeidstilsynsmyndigheter 
med ønsket nordisk og internasjonal dokum entasjon vedrørende arbei-
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dervernforskrifter. I 1977 ble sentralen ytterligere utbygget og den dri
ver kontinuerlig tilpasning for å kunne yte best mulig service overfor 
forbrukerne.

De variable kostnadene ved bestilling av dokum entasjon debiteres 
brukeren mens faste kostnader til driften finansieres over M inisterrådets 
budsjett.

4. Samarbeid om arbeidsmedisin/yrkeshygiene

Arbeidsmedisin/yrkeshygiene har også i 1977 vært det høyest priori
terte delom rådet innen sektoren. D ette henger ikke m inst sammen med 
den vekt som legges på problem ene rundt giftige og andre farlige stoffer 
i arbeidsmiljøet.

Det nordiske sam arbeidet på delom rådet er forankret i A rbeidsgrup
pen for arbeidsmedisin/yrkeshygiene, som består av sjefene for de yrkes
hygieniske enhetene i D anm ark, F inland, N orge og Sverige. G jennom  
gruppen skjer en aktiv erfarings- og inform asjonsutveksling som i prak
sis fører til en koordinering av den nasjonale virksomhet. G ruppen står 
også for utviklingen av en rekke nordiske sam arbeidsprosjekter og føl
ger opp de prosjekter som drives innen dette samarbeidsområdet.

4.1. Nordisk samarbeid i grenseverdispørsmål

Et høyt prioritert problem om råde er grunnlaget for fastsettelsen av 
yrkeshygieniske grenseverdier, dvs. største mengde av et skadelig stoff 
man kan tillates utsatt for. På grunnlag av et forprosjekt ble prosjektet 
”Nordisk gruppe for dokum entasjon av yrkeshygieniske grenseverdier” 
iverksatt i siste halvdel av 1977.

Prosjektets hensikt er å gi de nordiske lands m yndigheter det best 
mulige faktaunderlag for fastsettelse av hygieniske og biologiske grense
verdier. Prosjektet består av 3 hovedelem enter som trer inn etter hver
andre ved behandlingen av et stoff:

1. En dokum entasjonssentral for søking og sortering av relevant do
kumentasjon.

2. Videre behandling og vurdering fordeles på nasjonale eksperter 
eller ekspertgrupper, som legger m aterialet fram  for den nordiske ek
spertgruppens møter.

3. Behandling i den nordiske ekspertgruppen som avgir uttalelse til 
bruk for de administrative myndigheterne.

Dokum entalist og assistent for prosjektet er tilknyttet Arbetarskydd
styrelsen i Sverige. Ekspertgruppen består av to frem stående eksperter 
fra  hvert land. G ruppen regner i innledningsfasen med å kunne avgi 
faktaunderlag for ca. 12 stoffer pr. år. De første resultater vil etter pla
nene foreligge annen halvdel av 1978.

26—770426. Nordiska rådet
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4.2. Sam virke mellom  de yrkeshygieniske enhetene

F or å effektivisere sam arbeidet mellom de yrkeshygieniske enheter ble 
det i 1976 innledet et utvidet samarbeid i de nordiske grupper som var 
etablert i tilknytning til det årlige yrkeshygieniske instituttm øtet. P ro 
sjektet besto i 1977 i et antall sem inarier på om rådene kjemiske ana
lyser, støvproblemer, fysikalsk yrkeshygiene og arbeidsmedisin, sam t et 
m øte i program kom itéen for det yrkeshygieniske instituttm øtet, i tillegg 
til den aktivitet som fra før skjedde i gruppene. En viktig del av prosjek
tet var en assistentfunksjon som sto for samordningen av aktiviteten i de 
nevnte undergruppene, sam t for arrangem entet av det yrkeshygieniske 
instituttm øtet, som i 1977 fant sted i Helsingfors.

F ra  og m ed 1978 blir opplegget noe endret, idet virksomheten i un
dergruppene norm alt ikke tenkes finansiert over ministerrådets budsjett. 
D en koordinerende funksjonen vil imidlertid bli styrket.

4.3. Helsefare ved trestøv

F or visse typer yrkessykdom mer er det m ateriale som finnes i hvert 
enkelt land for spinkelt som grunnlag for vurdering av helsefaren. P ro 
sjektet ”Helsefare ved trestøv” går konkret ut på å undersøke mulig
hetene for samordning av nasjonale prosjekter i den hensikt å kartlegge 
og motivere helsefarer ved trestøv, spesielt faren for cancer i nese og 
bihuler, m en danner samtidig et pilotprosjekt for en sam ordnet u tnyt
telse av inform asjon fra  de nordiske cancerregistrer generelt. Prosjektet 
startet i 1976 og vil fortsette i 1978.

4.4. Utdannelse innen arbeidsmedisin/yrkeshygiene og 
bedriftshelsetjeneste

Et høyt prioritert om råde der samarbeid på nordisk plan vil ha store 
fordeler, er etterutdannelse av spesialister innen flere kategorier. D ette 
har sin bakgrunn i bl. a. at de faglige miljøer og dermed tilgangen på 
lærerkrefter er begrenset i hvert enkelt land, at det vil være urasjonelt 
å bygge opp utdannelsessystemer i hvert enkelt land og at felles kompe- 
tansedefinisjoner og utdannelsesopplegg vil gi et høynet kvalitetsnivå og 
en harmonisering av utdannelsen.

Investering i utdannelsesopplegg er dessuten en type prosjekter som 
har høy reproduksjonseffekt, idet de som deltar i utdannelsen vil gi stø
tet til en autom atisk videreutvikling gjennom berikelse av sine egne fag
lige miljøer, og gjennom at de selv vil kunne virke som lærere. P ro
sjekter som har en slik langsiktig og reproduserende effekt bør etter 
M inisterrådets syn prioriteres på nordisk plan. D ette avspeiler seg i den 
vekt M inisterrådet legger på forsknings- og utdannelsesamarbeid.

I  1977 gjennomførtes et prosjekt med tittelen ” Yrkeshygienisk spesia
listutdannelse” med det form ål å utrede mulighetene for felles retnings
linjer og nordisk samarbeid hva gjelder spesialistutdannelse og yrkes-
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hygienikere. Prosjektet hadde sin bakgrunn i et stort og økende behov 
i alle de nordiske land for kvalifiserte yrkeshygienikere innen bl. a. 
arbeidstilsynsmyndighetene, arbeidsforskningsinstituttene og ved yrkes- 
medisinske sykehusenheter og bedriftshelsetjenesteorganisasjoner. P ro 
sjektet innebar en definiering av kom petanseom rådet, kartlegging av n å
værende utdannelse på om rådet og skissering av et nordisk utdannelses
program  som gir den ønskede kompetansen.

Prosjektets resultater vil bli videreført i 1978 og sam ordnet med et 
større prosjekt med tittel ”Nordisk videreutdannelse av spesialister innen 
yrkeshygiene og bedriftshelsetjeneste” .

E t annet prosjekt innen utdannelsessektoren gjelder et kom pendium  
i yrkeshygiene og en lærebok i arbeidsmedisin, som begge er utarbeidet 
i Finland, og som vil foreligge senere i 1978. D et vil i 1978 også bli 
arrangert et symposium om bedriftshelsetjeneste.

4.5. Scandinavian Journal o f W ork, Environm ent & Health

Også i 1977 gav M inisterrådet bidrag til driften av Scandinavian Jou r
nal of W ork, Environm ent & Health. Tidsskriftet er et engelspråklig 
fellesnordisk vitenskapelig organ som behandler arbeidsmiljø- og helse
spørsmål. D et inneholder først og fremst rapporter fra vitenskapelige 
undersøkelser innen arbeidsmedisin, toxicologi, epidemiologi, arbeids- 
hygiene, arbeidspsykologi, ergonomi og arbeidssosiologi.

5. Psykososial arbeidsmedisin

5.1. Samnordisk symposie- og kontaktvirksom het

I 1975 innledet ledende forskere innen om rådet psykososial arbeids
medisin en symposievirksomhet i M inisterrådets regi. Symposiene tok 
sikte på å gi en erfaringsutveksling og å komme fram  til felles problem 
om råder som burde tas opp på nordisk plan. Symposiene har foruten 
den verdi de har hatt i seg selv utkrystallisert øvrige prosjekter. I 1977 
er det i tilknytning til symposievirksomheten utarbeidet en prosjektkata
log over pågående virksomhet innen sektoren.

5.2. Psykososiale arbeidsmiljøproblemer (stress) i prosessindustri

D ette prosjektet ble startet i 1977 på grunnlag av symposievirksom
heten innen sektoren, og har til hensikt å kartlegge stress og helserisker 
ved overvåking av høyt autom atiserte produksjonsprosesser. Prosjektet 
er sammensatt av nasjonale prosjekter som er koordinert på nordisk 
plan.

5.3. Psykososialt arbeidsmiljø, helse og velbefinnende for  
grunnskolelærere

Også dette prosjektet er utkrystallisert av symposievirksomheten på
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om rådet. Prosjektet dannet i 1977 en planleggingsfase av selve hoved
prosjektet, som vil bli iverksatt i 1978. Planleggingen har foregått som 
et samarbeid mellom forskerne og representanter fo r N ordens faglige 
iam organisasjon (NFS) og Nordiske lærerorganisasjoners sam råd (NLS), 
og prosjektet vil danne en nordisk overbygning og koordinering av na
sjonale forskningsprosjekter.

6 . Annet

Av nye prosjekter for 1978 bør nevnes at 1. fase av et nytt prosjekt 
vil innledes, som går ut på å utvikle modeller for bedriftenes egen lang
tidsplanlegging av arbeidsmiljøet på grunnlag av de krav som stilles i 
de nye arbeidsmiljølover.
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Kapittel VII 

Miljøvernsamarbeid

1. Innledning

M iljøvernsamarbeidet om fatter spørsmål vedrørende vern og forvalt
ning av det ytre miljø. Prosjektvirksomheten har i løpet av året vært 
konsentrert til delområdene avfall, støy, luftforurensningsspørsmål, m iljø
data, produktkontroll, naturvern og miljøvernforskning. Videre h a r m i
nisterrådets organer fortløpende fulgt utviklingen med hensyn til in ter
nasjonale og bilaterale tiltak for å verne de nordiske lands felles kyst- 
og havom råder m ot forurensninger.

I 1978 vil det bli gjennom ført prosjekter på delom rådene avfall, støy, 
luftforurensningsspørsmål, havforurensningsspørsmål, m iljødata, pro
duktkontroll, naturvern og miljøvernforskning.

2. Handlingsprogram for samarbeidet på miljøvernområdet

Nordisk m inisterråd vedtok i 1972 et handlingsprogram  på miljøvern
området. Nordisk Råd har i sin uttalelse til m inisterrådets beretning for 
1976 bedt om at et revidert program  blir utarbeidet til rådets 26. sesjon 
(uttalelse nr. 3/1977). M inisterrådet har i 1977 utarbeidet forslag til et 
slikt handlingsprogram. Program m et har vært drøftet mellom minister
rådet (miljøvernministrene) og Nordisk råds sosial- og miljøutvalg høsten
1977, og vil bli fram lagt på Nordisk råds 26. sesjon 1978, før det blir 
endelig vedtatt av ministerrådet.

3. Nordisk miljøvernkonvensjon

Den nordiske miljøvernkonvensjonen ble undertegnet 19. februar 1974. 
Konvensjonens form ål og innhold ble det redegjort for i M inisterrådets 
beretning til N ordisk Råds 22. sesjon 1974 (Cl/1974).

Konvensjonen trådte ikraft 5. oktober 1976. G jennom føringen av kon
vensjonen forutsettes å m edføre en forsterket kontaktvirksom het mellom 
miljøvernmyndighetene i de nordiske land. M inisterrådet vil fortløpende 
følge utviklingen og ta  de initiativ som erfaringene m ed gjennomføringen 
av konvensjonen kom m er til å kreve.
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4. Forurensningssituasjonen i Østersjøen, Øresund, Skagerak og 
Kattegat

4.1. Generelt

Forurensningssituasjonen i den nordiske kyst- og havom råder krever, 
foruten nasjonal innsats, såvel bilaterale og nordiske tiltak som et sam 
arbeid m ed ikke-nordiske kyststater. Nordisk Råd har aktualisert disse 
problem er i rekommendasjon nr. 30/1970 vedrørende tiltak m ot Øster- 
sjøens forurensning, nr. 21/1971 vedrørende samarbeid ved bekjempning 
av forurensningene i Skagerak, K attegat og Øresund, nr. 8/1975  ved
rørende begrensning av utslipp i Bottenviken m. v. og nr. 9/1975 ved
rørende bekjempelse av skader fra giftige laster i Østersjøen.

M inisterrådets organer følger fortløpende hva som skjer innen ram 
men av aktuelle internasjonale og bilaterale overenskomster, bl. a. kon
vensjonen om  vern av det m arine miljø i Østersjøen, Oslo-konvensjonen 
om dumping fra  skip og fly, Paris-konvensjonen om utslipp fra  land, Kø- 
benhavn-avtalen og Bonn-konvensjonen om  samarbeid ved oljeforurens- 
ningsulykker, samarbeidet mellom Finland og Sverige vedrørende fo r
urensningssituasjonen i Bottenviken — , sam arbeidet innen ram m en for 
avtalen mellom D anm ark og Sverige for å  verne Øresund m ot forurens
ninger, og innen de dansk-svenske undersøkelsene i Øresund, Beltene og 
Kattegat.

4.2. Samordning av undersøkningsvirksomheten i Skagerak og Kattegat

M insterrådets embetsmannskomité for miljøvernspørsmål tok i 1975
initiativ til et utvidet forskningssamarbeid vedrørende K attegat og Skage
rak. D ette initiativ innebar bl. a. at M inisterrådet finansierte dels en for
studie over visse fakta vedrørende Kattegat/Skagerak, dels et symposium 
om utvidet samarbeid vedrørende forsknings- og undersøkningsarbeid.

Symposiet, som fant sted i 1976, m unnet u t i en rekke rekommenda- 
sjoner. Hovedkonklusjonen var at det finnes store fordeler — både faglig 
og økonomisk — m ed en koordinering av den m arine forsknings- og 
undersøkningsvirksomhet i Skagerak/K attegatom rådet og spesielt med 
hensyn til forurensningsspørsmål. Årlig satser Danm ark, N orge og Sve
rige ca. 10 mill. kroner på forsknings- og undersøkningsvirksomhet i 
om rådet. M inisterrådet har for 1978 bevilget kr 105 000 til et prosjekt 
med følgende oppgaver:

1) å utarbeide forslag til et informasjonssystem fo r pågående og plan
lagt forskningsvirksomhet i Skagerak og K attegat (f. eks. for å utarbeide 
en prosjektkatalog)

2) å undersøke muligheten til en samordning av miljøundersøkelsene 
i Skagerak og K attegat i relasjon til konvensjonene for vern av det 
m arine miljø, og i relasjon til allerede eksisterende organer (f. eks. ICES 
og de nordiske kollegene for fysisk oseanografi respektive m arin biologi)
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3) å kartlegge ressursene i de nordiske havforskningsinstitusjoner ved
rørende mulighetene for å utnytte utstyr og personell til arbeide i 
Skagerak og K attegat

4) å undersøke mulighetene for å gjennom føre samnordiske prosjek-

4.3. Konvensjonen om vern av det marine m iljø i Østersjøen

Konvensjonen ble undertegnet i Helsingfors 22. m ars 1974 av sam t
lige 7 Østersjøstater. Konvensjonens form ål og innhold m. v. er det rede
gjort for i Cl/1975.

I 1977 er konvensjonen blitt ratifisert av D anm ark, slik at alle de tre 
nordiske land som er parter i konvensjonen, dvs. D anm ark, Finland og 
Sverige, nå har ratifisert konvensjonen (uttalelse nr. 3/1977).

I løpet av året er det skjedd betydelige frem skritt i de tre arbeids
grupper som er nedsatt av interimskomm isjonen for Østersjøkonvensjo- 
nen. Den vitenskapelig-teknologiske arbeidsgruppen har konsentrert seg 
om å utarbeide felles kriterier og forslag til standarder, samt å fremme 
utvikling av vannforurensningsteknologi. Den biologiske forskning på 
om rådet ble behandlet på et møte i Forbundsrepublikken Tyskland og 
tilstanden i Østersjøen ble drøftet på et møte organisert av Polen. A r
beidsgruppens årlige møte ble avholdt i august 1977.

D en såkalte m aritim e arbeidsgruppen har avholdt to m øter i Sverige 
samt et ekspertmøte i Polen. Dessuten har m an på et m øte i Sverige 
drøftet opplegget til et felles prosjekt vedrørende identifisering av olje
spill fra tankfartøy.

4.4. Bilateralt samarbeid mellom Finland og Sverige vedrørende fo ru 
rensningsforholdene i Bottenviken

Forsknings- og utredningsarbeidet i Finland og Sverige vedrørende 
forurensningsforholdene i Bottenviken har siden desember 1972 blitt 
sam ordnet innen ramm en av en samarbeidsavtale mellom Statens natur
vårdsverk i Sverige og Havforskningsinstituttet og Vattenstyrelsen i F in
land. En spesielt nedsatt komité fastlegger på sine årlige m øter ettårige 
forskningsprogram som om fatter bl. a. felles monitoringvirksomhet ved
rørende hydrografiske, hydrokjemiske og biologiske forhold, samt felles 
undersøkelser av materialsubstansen i Bottenviken.

4.5. Avtale mellom  Danmark og Sverige om  vern av Øresund m ot 
forurensninger

Avtalen mellom D anm ark og Sverige om vern av Øresund mot fo ru 
rensninger ble undertegnet 5. april 1974 (jfr. Cl/1975 side 108). Avtalen 
er ratifisert av begge parter.

Den dansk-svenske kommisjonen som er opprettet for å overvåke 
gjennomføringen av avtalen har hatt to m øter i 1977. Kommisjonen utga
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i april 1977 en rapport om sin virksomhet. E t teknisk utvalg som spesielt 
skal vurdere behov for ytterligere rensetiltak har hatt to m øter i løpet 
av året.

5. Avfall

Sam arbeidet vedrørende avfallsspørsmål som ble drevet under M inis
terrådet i 1973 og 1974 er det redegjort for i en rapport som ble avgitt 
i juli 1974 (jfr. Cl/1975 side 110). En særskilt arbeidsgruppe for avfalls
spørsmål ble nedsatt i januar 1975. G ruppens m andat, som om fatter 
visse oppgaver vedrørende kom m unalt avfall (bl. a. husholdningsavfall), 
problem avfall (bl. a. kjemisk) og gjenvinningsspørsmål er det redegjort 
for i CU1976 side 135.

I  løpet av 1977 er det gjennom ført tre prosjekter på avfallsområdet: 
1) alternative m etoder for behandling av kom m unalt avfall 2) gjenvinning 
av kom m unalt avfall 3) behandlingsanlegg for problem avfall —  rutiner 
for informasjonsutveksling. V idere har Institutet för vatten- och luft- 
vårdsforskning i Sverige (IVL) fortsatt arbeidet med innsamling og 
distribusjon av inform asjon vedrørende behandlingsanlegg for problem- 
avfall.

Arbeidsgruppen for avfallsspørsmål har ansett at den i hovedsak har 
løst de oppgaver som den ble tildelt ved opprettelsen i 1975 gjennom 
de prosjekter som er gjennomført. G ruppen har i 1977 utarbeidet en 
sluttrapport til embetsmannskomitéen. I rapporten foreslår den bl. a. at 
det nordiske samarbeidet om gjenvinning av avfall prioriteres og at det 
nedsettes en særskilt prosjektgruppe for gjenvinningsspørsmål.

6. Støy

6.1. Trafikkstøy

I  1974 ble det foretatt en utredning om  mulighetene for nordisk sam
arbeid på støyområdet. E t av utgangspunktene for utredningsarbeidet var 
Nordisk Råds rekommendasjon nr. 11/1974 om begrensning av trafikk
støy.

I  utredningsrapporten ble det pekt på en rekke spørsmål vedrørende 
emisjon og immisjon av støy fra  m otorkjøretøyer som egnet seg for 
nordisk samarbeid. Bl. a. tok m an opp spørsmålet om harm onisering og 
skjerping av grenseverdiene fo r emisjon av støy. M ed hensyn til forsk
nings- og utredningsvirksomhet på trafikkstøyom rådet ble det foreslått 
en prioritering av de tre områder: målemetoder, beregningsmetoder samt 
virkninger av støy på menneskene.

Samarbeidsmulighetene på disse om råder er senere blitt undersøkt 
nærm ere av en nordisk arbeidsgruppe for trafikkstøyspørsmål. I  1975 ble 
det foretatt en kartlegging av pågående og planlagt institusjonell forsk-
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ning vedrørende trafikkstøy i Norden. Videre ble det foreslått en rekke 
samnordiske støyprosjekter.

M inisterrådet har i 1977 bevilget totalt N kr. 470 000 til trafikk- 
støyprosjekter, herunder Nkr. 163 000: — til et prosjekt for utvikling av 
en felles nordisk beregningsmodell for veitrafikkstøy, og N kr. 286 000 
til et prosjekt om m etoder for måling av støyimmisjon fra  vegtrafikk.

For 1978 har M inisterrådet bevilget Nkr. 82 000 til et prosjekt om 
vurdering av støyreduserende tiltak. K unnskap om støyreduserende tiltaks 
virkelige effekter er begrenset. Prosjektets form ål vil være å klarlegge 
de subjektive og objektive konsekvenser for menneskene av forskjellige 
støyreduserende tiltak. Videre er bevilget N kr. 54 000 til et seminar 
om beregningsmetoder fo r flystøy og N kr. 39 000 til et seminar om 
støy fra  sporbunden trafikk. Hensikten med seminarene er å samle 
eksperter og myndighetsrepresentanter for å vurdere hensiktsmessige 
samnordiske forsknings- og utredningsprojekter vedrørende disse typer 
trafikkstøy.

6.2. Støy fra industrielt utstyr

sorten 1975 er det over M inisterrådets budsjett bevilget midler for å 
utarbeide underlag for bestemmelser og retningslinjer for høyest tillatte 
støynivå fra industrielt utstyr. Bl. a. er det gjennom ført utredninger ved
rørende vifter, mobile kompressorer, trykkluftsverktøy, knusere, ulike 
typer anleggsmaskiner, gravemaskiner og gressklippere. U tredningene 
vedrørende mobile kompressorer, vifter og hjullastere er sluttført.

I 1977 blev det bevilget Nkr. 88 000 over M inisterrådets budsjett. 
I tillegg til disse midler har de nasjonale myndigheter bevilget midler til 
utredningene.

I 1978 er det avsatt N kr. 79 000 som i hovedsak vil gå med til 
sluttføring av de pågående aktiviteter. I tillegg vil det bli utarbeidet et 
program for nordisk samarbeid vedrørende spørsmål om støyimmisjon 
fra  industrianlegg, bygge- og anleggsvirksomhet, m otorsportsbaner og 
skytebaner.

7. Luftforurensningsspørsm ål

Nordisk samarbeid på luftforurensningsom rådet ble akualisert av N o r
disk Råds rekommendasjon nr. 3/1972  vedrørende tiltak mot visse lu ft
forurensninger. Rekom m andasjonen er slutbehandlet.

Siden 1975 har M inisterrådet bevilget m idler til prosjektet ”Overvåk
ningssystem for luftforurensninger” som har til form ål gjennom sam
nordisk innsats —  i form av utvikling av m etoder for måling og ana
lysering av luftforurensninger —- å bidra til etablering av et europeisk 
program  for overvåking av luftforurensninger.

Et slikt program  kom igang 1. oktober 1977. M en selv etter at syste-
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met er etablert er det mye å vinne på en fortsatt felles nordisk innsats 
for metodeutvikling for på sikt å muliggjøre at flere typer av foruren
sende stoffer —  utover svovelkomponenter —  kan studeres i det euro
peiske overvåkningssystemet.

F or 1978 er det videre bevilget Nkr. 63 000 over M inisterrådets 
budsjett til et forprosjekt om luftforurensninger i tettstedsmiljøer.

8. Miljø- og ressursdata

I 1975 ble det nedsatt en arbeidsgruppe for m iljødata under embets- 
mannskom itéen for miljøvernspørsmål. G ruppen har utredet mulig
hetene for nordisk samarbeid om m iljødata. Siden 1976 har den ledet 
prosjektet ”Karakterisering av m iljødata” som tar sikte på å utarbeide 
forslag til prinsipper og norm er for karakterisering av visse typer 
m iljødata. M iljødatagruppen har videre arbeidet m ed nordisk sam ord
ning av m iljødataarbeid i internasjonale organisasjoner, særlig i F N ’s 
m iljøvernprogram  (UNEP).

Videre vil miljødatagruppen i 1978 arbeide med planlegging av et 
større prosjekt om overvåkning av miljøkvalitet i Norden.

9. Produktkontrol!

I 1975 ble det nedsatt en arbeidsgruppe for produktkontroll med 
oppgave å undersøke interesser og forutsetninger for et nordisk sam
arbeid om produktkontroll. Hovedvekten skulle legges på kontroll av 
kjemiske produkter. G ruppen avga rapport i 1976 og konkluderte med 
at det foreligger gode muligheter for et utvidet nordisk samarbeid om 
produktkontroll.

I 1977 er det igangsatt to prosjekter. D et ene prosjektet — ”K art
legging av undersøkningsressurser for produktkontroll” —  har som fo r
mål å kartlegge og å presentere i en publikasjon eksisterende ressurser 
for toksikologiske undersøkelser for produktkontroll i N orden. Prosjek
tet beregnes avsluttet i 1977. D et andre prosjektet —  ”N orm er for p ro
dukttilvirkning” —  har som form ål å utarbeide forslag til norm er for 
den kjemisk/tekniske bransjen for produkttilvirkning (”good m anu
facturing practice”).

Prosjektet ”N orm er for produkttilvirkning” vil fortsette også i 1978. 
I tillegg vil det startes to nye prosjekter. Prosjektet ”Produktrelatert in
form asjon hos myndighetene” har som form ål å foreta en utredning om 
de nordiske lands regler og praksis om offentlighet og taushetsplikt for 
dokum entasjonsmateriale som innleveres til myndighetene i forbindelse 
m ed behandling av produktkontrollsaker. En vil i første rekke ta  for seg 
bekjempningsmidler. Spørsmålet er aktuelt for produktkontrollmyndig- 
hetene i samtlige nordiske land. D et andre prosjektet ”Produktunder-



811

søkelser vedrørende brannim pregneringsm idler” har som form ål å foreta 
en felles nordisk utredning om risiko ved brannim pregneringsmidler. 
Bruken av brannim pregneringsm idler i N orden forventes å øke kraftig. 
Slike midler utgjøres av en heterogen gruppe kjemiske stoffer med svært 
skiftende egenskaper og potensielle risikomomenter.

10. Naturvern og friluftsliv

N aturvernsam arbeidet om fatter spørsmål vedrørende vern av natur- 
og friluftsom råder samt vern av dyr og planter.

M inisterrådet fastla i februar 1974 retninglinjer fo r samarbeidet på 
naturvernom rådet. D ette om fattet utredninger og tiltak vedrørende:

1. N aturgeografisk regioninndeling.
2. Truede dyr og planter samt naturtyper.
3. M etoder for landskapsanalyser.
En arbeidsgruppe for naturvernspørsm ål ble nedsatt under embets- 

m annskomitéen for miljøvernspørsmål for å lede arbeidet m ed utred
ningene. I løpet av 1976 og 1977 er samtlige utredninger i hovedsak 
sluttført.

På grunnlag av utredningene er det vedtatt et nytt ram m eprogram  og 
over M inisterrådets budsjett bevilget m idler til et om fattende prosjekt 
om ”Representative naturtyper og truede biotoper i N orden”. Prosjektet 
ble påbegynt i 1977 og er basert på følgende fem  punkter:

1. De naturtyper og biotoper som finnes i N orden klassifiseres på 
grunnlag av et felles klassifikasjonssystem.

2. På grunnlag av den naturgeografiske regioninndelingen av Norden, 
opprettes i hvert land en fortegnelse av de naturtyper/biotoper som 
finnes representert i hver region.

3. Representative og truede naturtyper/biotoper i hver region utvelges 
innen hver land og en særskilt objektfortegnelse opprettes.

4. De nasjonale objektfortegnelsene samordnes til en nordisk liste.
5. En rapport om representative og truede objekter og arter utarbeides, 

inkludert forslag til tiltak for å  redde de akutt truede artene.
U nder arbeidet med å gjennomføre ovennevnte 5 punkter kommer en 

særlig til å  ta  hensyn til Nordisk Råds rekommendasjon nr. 28/1974 ved
rørende vern av naturtyper og biotoper av felles interesse, samt en rap 
port om våtm arker i N orden som tidligere er utarbeidet i samarbeid 
mellom naturvernm yndighetene i de nordiske land. A rbeidet m ed vern 
av våtm arker er også aktualisert av Nordisk Råds uttalelse nr. 3/1977.

Vedrørende Nordisk Råds rekommendasjon nr. 26/1973 ang. likartede 
bestemmelser om terrenggående m otorkjøretøyer vises det til Cl/1976, 
side 141.

M inisterrådet vil ta  opp spørsmålet om  interesser og forutsetninger for 
et samarbeid om friluftsliv mellom de nordiske land. Særlig vil en
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vurdere spørsmål vedrørende utnyttelse av naturressurser for friluftsliv 
over riksgrensene, herunder befolkningens forutsetninger fo r å utøve 
friluftsliv i andre nordiske land og belastningen på vertslandets natur.

11. Økologisk kunnskap i samfunnsplanleggingen

På M inisterrådets budsjett for 1977 er det bevilget Nkr. 55 000 til 
et forprosjekt ”Økologisk kunnskap i samfunnsplanleggingen” . I alle 
de nordiske land har myndighetene klart gitt u ttrykk for prisippet om 
at samfunnsplanleggingen bør baseres på en økologisk riktig anvendelse 
av naturressursene og med spesiell hensyntagen til de naturlige grenser 
fo r menneskets virksomhet. Lokalisering av m iljøfarlig industri i de 
nordiske land krever ofte om fattende utredninger av miljøkonsekvensene. 
D et vil derfor være fordelaktig med et samarbeid mellom de nordiske 
land om utvikling av konsekvensanalysemodeller. Prosjektet ”Økologisk 
kunnskap i samfunnsplanleggingen” er tenkt som et forprosjekt for videre 
samarbeid om disse spørsmål. Forprosjektet forutsettes avsluttet 1. halvår 
1978.

12. Miljøvernutdanning

I januar 1974 ble det nedsatt en arbeidsgruppe for m iljøvernut
danning under embetsmannskomitéen for miljøvernspørsmål. R apport 
ble avgitt i juni 1975. Innholdet i rapporten er det redegjort for i 
C l/1976 side 137. Bl. a. på grunnlag av rapportens forslag ble det i de
sember 1976 avholdt en konferanse i Lund om m iljøvernutdanning ved 
universitet og høyskoler i Norden.

Nordisk samarbeid om m iljøvernutdanning vil i fram tiden hoved
saklig finne sted innenfor ram m en for det nordiske kultursam arbeidet 
(jfr. kap. III). Samarbeidet på miljøvernom rådet kommer til å bli be
grenset til direkte yrkestilknyttet miljøvernutdanning.

13. Miljøvernforskning

I  hvert land drives det forskning for å  identifisere og løse miljøvern- 
problemer. De ressurser som de enkelte land kan anvende på miljøvern
forskning er imidlertid begrenset, slik at det er rasjonelt å dra nytte av 
de andre lands ressurser. Samarbeidsform ene varierer og kan ta form  av 
f. eks. utveksling av forskningsresultater, arbeidsfordeling og felles pro
sjekter.

G jennom  N O R D FO R SK  driver de nasjonale tekniske forsknings
rådene et om fattende miljøvernteknisk samarbeid.

Siden februar 1974 har det vært drevet miljøvernforskningssamarbeid 
også under embetsmannskomitéen for miljøvernspørsmål, under ledelse
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av samordningsgruppen for miljøvernforskning. Sam arbeidet om fatter 
anvendt miljøvernforskning og skal i først rekke dekke miljøvernfor- 
valningens behov for forskning. V irksomheten ta r sikte på å skape bedre 
kontakt mellom de organer i de nordiske land som nasjonalt finansierer 
miljøvernforskning og etter behov sam ordne planleggingen av slik forsk
ning. Hensikten er å kunne utarbeide forslag til problem om råder der en 
nordisk samordning kan m edføre vitenskaplige og økonomiske fordeler.

I 1976— 77 ble det gjennom ført et prosjekt vedrørende undersøkelse 
av forutsetningene for et nordisk samarbeid om felles utnyttelse av 
prøver av jord, vann, luft og biologisk m ateriale (”Nordisk miljøprøve- 
bank”). Rapporten er publisert i nordisk utredningsserie (NU B 1977: 6).

En forstudie for å undersøke forutsetningene for et nordisk samarbeid 
om genebanker er gjennomført. I 1978 vil det bli avholdt et nordisk 
symposium om genebanker.

På grunnlag av en forstudie ble det i 1977 startet e t prosjekt om 
polysykliske aromatiske hydrokarboner (PAH) er en gruppe kjemiske 
luftforurensninger som dannes ved forbrenning av organisk m ateriale, og 
som antas å m edføre alvorlige miljøskader og kan være kreftfrem kal
lende. Prosjektet tar for det første sikte på å gjennomføre en felles nor
disk ringtest basert på en bestemt metode, som anses å være den mest 
effektive for å analysere mengder av PA H  i prøver fra  luft, vann og 
biologisk m ateriale. F or det annet å gjennom føre planlegging av et 
større nordisk koordinerende forskningsprogram. D et er forutsatt at 
hoveddelen av program m et vil utgjøres av nasjonalt finansiert forskning, 
mens en viss del av sam ordnede funksjoner bekostes over M inister
rådets budsjett.
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Kapittel VIII

Handels- og valutapolitiske spørgsmål

Indledning

Gennem  m øder mellem de nordiske handelschefer (de cheftjeneste- 
mænd i de nordiske landes udenrigsforvaltninger, som h ar ansvaret for 
handelspolitiske spørgsmål), Em bedsm andskom iteen for handelspolitiske 
spørgsmål, Em bedsm andskom iteen fo r valutaspørgsm ål og finansielle 
spørgsmål eller ved andre kontakter, følger de nordiske lande udvikling
en på det handelspolitiske og valutapolitiske område.

M inisterrådet lægger stor vægt på, at de hyppige kontakter mellem de 
nordiske adm inistrationer på det handels- og valutapolitiske om råde 
fortsætter, og at det gennem disse kontakter er muligt at løse praktiske 
problem er og konkrete sager mellem de nordiske lande, ligesom m an på 
denne m åde søger at sam ordne de nordiske landes forberedelser og 
holdninger i internationale fora.

1. Den økonomiske udvikling i de nordiske lande

Udviklingen på dette om råde vil blive skitseret gennem en sum m a
risk oversigt over de vigtigste økonomiske foranstaltninger og hoved
træk i udviklingen i de enkelte lande.

Danmark
Den økonomiske situation i D anm ark i 1977 er karakteriseret ved en 

relativt lav aktivitet, en høj og stigende arbejdsløshed, en stigende ten
dens i inflationstakten sam t et betydeligt underskud på betalingsbalan
cens løbende poster. D er er ikke udsigt til en afgørende vending i po
sitiv retning i 1978.

U nderskuddet over for omverdenen lægger snævre grænser for en 
generel ekspansion i den økonomiske politik til bekæmpelse af arbejds
løsheden. I august 1977 gennem førte folketinget selektive foranstalt
ninger i form  af en finanspolitisk stram ning samt en beskæftigelsesplan. 
Hensigten var dels at reducere betalingsbalanceunderskuddet dels at 
mindske ledigheden.

N ettoeffekten af forliget ventes at blive en beskæftigelsesforøgelse på 
ca. 20 000 i hvert af årene 1978— 80 og en forbedring af betalings
balancen på 0,5 mia kr. i 1977 og på mellem 1,7— 2,6 i de efterfølgende

U nder indtryk af virkningen af det økonomiske forlig sam t af de
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m oderate internationale konjunkturer vil den mængdemæssige stigning
1 Danm arks samlede produktion næppe overstige 1 Vi % i 1977 og
2 % i 1978. D er kan kun ventes en m indre forbedring af investerings
klimaet, og det private forbrug vil tendere m od at falde som følge af 
den finanspolitiske stramning, herunder en stigning i momsprocenten 
fra  15 til 18.

Stigningen i forbrugerpriserne var i som m erm ånederne 1977 på ca. 
11— 12 % i forhold til samme periode året før. Som følge af m om sfor
højelsen og kronedevalueringen i august på 5 % m å stigningen i fo r
brugerpriserne skønnes at blive på m ere end 10 % i 1978.

A ntallet af arbejdsløse lå medio 1977 på niveauet 140 000, svarende 
til ca. 6 % af arbejdsstyrken. Tendensen i antallet af arbejdsløse er sti
gende og beskæftigelsesplanen vil form entlig højst hindre en yderli
gere stigning.

U nderskuddet på betalingsbalancens løbende poster var i 1976 på
11,5 m ia kr og skønnes i år at blive mindst 9 m ia kr.

Finland
Bruttonationalproduktens tillväxttakt i Finland har avtagit under det 

första halvåret 1977 och jäm fört med andra hälften av 1976 h ar to 
talproduktionens volym till och med sjunkit något. Orsaken har varit 
att nedgången i den inhemska efterfrågan fortsätter även i år. Både kon
sumtionen och i synnerhet investeringarna sjunker i volym från  i fjol. 
Den svaga investeringsverksamheten har utom  av de svaga avsättnings- 
utsikterna även orsakats av det stora kapacitetsöverskottet. Totalefter
frågan har därm ed upprätthållits enbart av exporten som återhäm tat sig 
under loppet av 1976 och 1977. Dess stim ulerande impulser på pro
duktion och sysselsättning blir dock rä tt små under slutet av detta år. 
Som en följd av den svaga inhemska efterfrågan har im porten vuxit 
långsam mare än exporten och därm ed bidragit till att Finlands externa 
balans förbättrats ytterligare i år. U nderskottet i handelsbalansen har 
sjunkit betydligt och uppskattas i år uppgå till endast en fjärdedel av 
fjolårets. K onjunkturutsikterna för industriproduktionen är därem ot då
liga. Den torde inte i år stiga alls från  nivån i fjol.

D å den ekonom iska aktiviteten fortfarande är svag, dels beroende på 
den förda stram a ekonom iska politiken och dels på att återhäm tningen 
i exporten inte i tillräcklig grad har kunnat stöda produktionen, har ar
betslösheten stigit oroväckande i år. A rbetslöshetsgraden är i år i genom
snitt 6 %, m en sysselsättningsutsikterna för nästa år ser u t att bli ännu 
dystrare. Inflationstakten har därem ot något avtagit men är dock ännu 
hög i jäm förelse med våra konkurrentländer och genom snittet för 
OECD-om rådet. D evalueringarna av den finska m arken som gjorts i 
år och som varit en följd av nedskrivningarna av de övriga nordiska
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ländernas valutor förstärker vår konkurrenskraft endast i förhållande 
till övriga länder.

I syfte att fö rbättra sysselsättningsläget och produktionen har rege
ringen fa tta t beslut om stimuleringsåtgärder. Dessa ingår i en tilläggs
budget för detta år och i budgetpropositionen för 1978. F ör a tt en sta
dig tillväxt och en hög sysselsättning skall kunna uppnås sam t att den 
externa och interna obalansen i vår ekonom i skall kunna avlägsnas 
krävs dock tid och fortsatta ansträngningar.

Island
Islands eksport har i 1976 og 1977 draget fordel af den begyndende 

bedring i den økonomiske situation i industrilandene. Den positive ud 
vikling i Islands udenrigshandel har i 1977 været stærkere end ventet. 
Udviklingen i 1976 og 1977 er i høj grad m arkeret ved et k lart øko
nomisk opsving, hvorved underskuddet på betalingsbalancen blev k raf
tig t formindsket, eller fra  1 1 — 12 % i forhold til bruttonationalproduktet 
i 1974— 1975 til 1— 2 % i de sidste 10 %. B ruttonationalproduktet, der 
faldt med 2 % i 1975, steg i 1976 med 2 % og forventes at stige med 
yderligere 4 % i 1977. Igennem hele det økonomiske tilbageslag i 1974 
og 1975 har dog situationen på arbejdsm arkedet været præget af en lav 
arbejdsløshedsprocent, hvor arbejdsløsheden har været omkring Vi % 
i forhold til arbejdsstyrken.

Eksportproduktionen forventes at stige m ed 13 % , men eftersom 
lagrene muligvis vil øges i 1977 efter en reduktion i 1976, beregnes 
væksten i eksporten dog at blive noget lavere, om kring 10 %.

D e relativt gunstige forhold for eksporten sam m enholdt m ed væksten 
i realindkom sterne ventes at bidrage til, at den private efterspørgsel vil 
stige m ere end ventet, eller med omkring 8 %.

Indenlandsk efterspørgsel ventes at stige med om kring 7 % i 1977, 
eksporten med omkring 10 % og im porten med ca. 16 % , hvorved bru t
tonationalproduktets stigning på 4 % er nogenlunde på højde med gen- 
nemsnitsstigningen i de seneste årtier. En ventet forbedring i byttefor
holdet på 9— 10 % m edfører en yderligere forhøjelse i bruttonational- 
indkomsten, som ventes at blive på nærm ere 7 % , hvilket ligger over 
den tidligere tendens.

Udsigterne for 1978 synes at pege i retning af, a t bytteforholdet ikke 
vil blive forringet i forhold til udviklingen i 1977. Bruttonationalpro
duktet ventes at stige med 3 Vi— 4 %, og idet bytteforholdet ventes at 
blive uforandret, ventes bruttonationalindkom sten at stige m ed samme 
3 Vi—  4 %.

Eksportudsigterne for 1978 er af forskellige grunde præget af usik
kerhed, mens selve eksportproduktionen ventes at ville stige med 2 % i 
forhold til 1977. D en totale fiskefangsts økonomiske værdi ventes også
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a t ville stige med 2 % , hvilket form odes at ville m edføre en lige så stor 
forøgelse af den slutlige produktion af fiskeprodukter.

M an regner med, at det nuværende prisniveau for fiskeprodukter vil 
stige m oderat i 1978, og at dette regnet i udenlandsk valuta vil ligge 
6— 7 % højere end i 1977. De øvrige eksportpriser ventes også at ville 
stige 6— 7 % i 1978, regnet i udenlandsk valuta. D a im portpriserne 
ventes at stige tilsvarende, vil bytteforholdet i 1978 stort set blive ufor
andret set i forhold til 1977.

Inflationsraten, der henimod m idten af 1977 var om kring 2 6 % ,  er 
siden blevet forstærket bl. a. som følge af kraftige lønstigninger i som 
meren 1977 og ventes i 1978 at komme til a t ligge på noget over 30 %.

De totale investeringer ventes i 1978 at ville mindskes med 1— 2 % 
i forhold til 1977, hvor de offentlige investeringer form entlig vil blive
5 % mindre, og investeringer inden for industrien ventes at falde med
3 %,  medens boligbyggeri ventes at stige med 5— 6 %.

Norge
I N asjonalbudsjettet 1977, som ble lagt fram  for Stortinget høsten

1976, ble det regnet med en m oderat oppgang i de internasjonale kon
junkturer gjennom 1977. En ventet gode avsetningsmuligheter for norsk 
eksport og økte fortjenester i eksportindustrien. Tradisjonell vareeksport 
(vareeksporten utenom  skip, olje og oljeplattform er) ble antatt å øke 
med 12 pst. i volum. F ordi oppgangen ute er blitt svakere enn ventet, er 
dette anslaget justert ned; i Revidert nasjonalbudsjett 1977 ble veksten 
satt til 6 pst., i N asjonalbudsjettet 1978 er det regnet m ed en ned
gang på 4 pst. Nedjusteringene av eksportanslaget fo r 1977 henger 
sammen med svikt i etterspørselen etter slike varer som N orge særlig 
eksporterer, m en i noen grad er også m arkedsandeler gått tapt.

I N asjonalbudsjettet 1978 er det regnet med fortsatt svak tendens i 
internasjonal konjunktur. F or tradisjonell vareeksport ventes en volum 
vekst i 1978 på om lag 3 pst. D et er da lagt til grunn at eksporten vil 
stige om lag i takt med im porten i de land N orge eksporterer til.

Svikten i vareeksporten, sammen med produksjonsforsinkelser og 
kostnadsstigninger i oljevirksomheten og fortsatt dårlig m arked for 
skipsfrakter, har ført til oppjusteringer av underskottet på driftsbalan
sen.

Underskottet for 1977, som i det opprinnelige nasjonalbudsjett var 
anslått til 13,2 m illiarder kroner, ble i Revidert nasjonalbudsjett anslått 
til 18,8 milliarder kroner og videre til 27,5 m illiarder kroner i N asjonal
budsjettet 1978. F or 1978 er underskottet foreløpig satt til 16 milliarder 
kroner. Nedgangen fra 1977 skyldes særlig økt produksjon av olje og 
gass i Nordsjøen.

Ved bl. a. om fattende m otkonjunkturtiltak har produksjon og syssel
setting blitt holdt godt oppe under de seneste års lavkonjunktur. T il
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takene har for en stor del hatt karakteren av midlertidig hjelp, i på
vente av en oppgang ute som gradvis ville gjøre tiltakene overflø
dige. Fordi oppgangen i internasjonal økonomi er blitt svakere enn 
forutsatt, med m er varig svikt i eksportinntektene som følge, vil m ålet 
om full sysselsetting i årene fram over i sterkere grad enn før bli søkt 
sikret gjennom tiltak for å bedre den relative konkurranseevnen overfor 
utlandet.

F or å bedre konkurranseevnen vil en søke å dempe stigningen i de 
nominelle kostnader. I samarbeid m ed organisasjonene vil Regjeringen 
gå inn for å oppnå lave tillegg ved inntektsoppgjørene og en demping 
av lønnsglidningen. En annen viktig del av opplegget går ut på å bidra 
til produktivitetsstigning. Opprettholdelse av et høyt investeringsnivå 
vil sette bedriftene i bedre stand til å  bære et høyt kostnadsnivå. D et vil 
også bli stim ulert til ekspansjon i de deler av næringslivet som lettest 
kan bære høye kostnader.

Den økonomiske politikk som føres i 1977, og opplegget for 1978 er 
preget av disse synsmåtene.

Bruttonasjonalproduktet er regnet å stige med 4,3 pst. i 1977 og 6,8 

pst. i 1978. Holdes sjøfart og oljevirksomhet utenfor blir stigningen 
henholdsvis 3,7 og 2,5 pst. Arbeidsledigheten vil fortsette å være lav, 
om lag 1 pst. i begge år.

Enhetskostnadene i industrien har hittil i 1970-årene økt sterkere i 
N orge enn i den gruppe av land som vi har størst samhandel med. I 
1976 var den norske kostnadsøkingen særlig stor, om lag 10,5 pst. Om 
en justerer for kursendringer betyr dette at de norske kostnader steg 
m er enn dobbelt så sterkt jam ført med stigningen hos viktige handels
partnere. Også i 1977 ventes en relativ forverring av kostnadsposisjo- 
nen, m en ikke like sterk som i 1976.

Sverige

Den svenska ekonomin präglades under 1977 av en svag inhemsk 
efterfrågan. Till detta kom en utebliven exporttillväxt, dels till följd 
av den svaga och utdragna internationella konjunkturåterhäm tningen, 
dels till följd av förlorade m arknadsandelar på viktiga exportm arkna
der. Endast den offentliga sektorn, särskilt den kom m unala delen, vi
sade en klar volymtillväxt. F ör 1977 beräknas bruttonationalprodukten 
ha minskat med ca 2 procent. Men arbetslösheten har förblivit låg: 
bl. a. till följd av fortsatt sysselsättningsökning inom den offentliga sek
torn  och till följd av arbetsm arknadspolitiska insatser.

Exporten av varor och tjänster beräknas ha minskat med ca 0,5 pro
cent 1977 men för 1978 väntas en tillväxt med drygt 4,5 procent. T jäns
terna, främ st sjöfarten, antas utvecklas svagare än varuexporten. Im 
portm inskningen 1977 uppskattas till en dryg procent, ökningen 1978 
antas bli av ungefär samma storlek. D å im portpriserna beräknas stiga
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snabbare än exportpriserna, begränsas förstärkningen av handelsba
lansen till ca 600 milj. kr. Tjänste- och transfereringsbalansem a förutses 
em ellertid försämras, varför bytesbalansens underskott fö r 1977 upp
skattas till ca 16,5 miljarder, antas förbli av ungefär sam m a storleks
ordning.

Utvecklingen av den inhem ska efterfrågan förutses förbli svag 1978. 
Den privata konsum tionen minskade marginellt 1977 och antas visa 
en liknande minskningstakt också 1978. De disponibla realinkom stem a 
minskade med ca en halv procent 1977. K onsum entpriserna ökade un
der loppet av 1977 med runt 13,5 procent. I år väntas takten avta till 
ca 8 procent. Den offentliga konsum tionen väntas expandera snabbare
1978. K om m unerna förutses bli den del, som även 1978 svarar fö r den 
starkaste inhemska efterfrågan.

Investeringarna avtog to talt med drygt 2 procent 1977. En något 
lägre minskningstakt förutses för 1978. Industrins investeringar uppvi
sade den mest negativa trenden i fjol och kom m er sannolikt a tt falla 
m ed ytterligare ca 10 procent i år. Företagens inkom ster har av allt att 
döm a fortsatt att falla kraftigt. En svag återhäm tning kan skönjas för
1978. Lagerutvecklingen väntas representera ett betydligt m indre efter- 
frågebortfall än under fjolåret. Med den begränsade ökning av to ta l
produktionen, som väntas, förutses sysselsättningen sjunka något. N ed
gången är delvis en följd av semesterförlängningen med en vecka, nå
got som också påverkar arbetskraftsutbudet.

D en bestående svaga utlandsefterfrågan, speciellt i Europa, förvär
rade obalansen i den svenska ekonomin. U nder våren 1977 lades där
för den ekonomiska politiken om i en restriktiv riktning. Stabiliserings
program m et syftar till att m inska underskottet i bytesbalansen, ned
bringa inflationstakten och trygga sysselsättningen. E tt viktigt inslag i 
stabiliseringsprogrammet är att anpassa nivån på den inhemska kon
sumtionen för att föra över medel till utrikessektorn.

2. Markedsspørsmål

Tollavviklingen mellom de nordiske land og E F  har fortsatt etter den 
vedtatte plan. 1. juli 1977 ble de siste 20 % toll avskaffet for de fleste 
industrivarer. F o r disse varer var derm ed etablert et europeisk frihan- 
delsm arked på 300 mill. mennesker. F or de såkalte følsomme varer 
gjelder det for Finland, N orge og Sverige særlige regler om forlenget 
avtrappingstid fram  til 1980 og 1984.

N år det gjelder EFs tollinnrøm m elser overfor Island på fiskepro
duktom rådet, ble protokoll nr. 6 iverksatt ved rådsforordning (EØF) 
av 18. juli 1976. Reduserte tollsatser fo r fiskeprodukter ble anvendt fra  
1. juli 1976 som om bestemmelsene i protokollen hadde vært i kraft fra 
1973. Islands toll på industrivarer ble 1.1.77 redusert til 30 % av basis-
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tollsatsen og vil 1.1.78 gå ned til 20 %, 10 % den 1.1.79 og tollfrihet 
fra  1.1.1980.

Færøyenes spesielle ordning med E F  som trådte i kraft 1. september
1974 innebærer at tollnedtrappingen vil skje i samme takt som den ned
trapping de øvrige nordiske land er underkastet. Tollen for industri
varer ble således fjernet 1.1.77. F or fisk gjelder en særlig ordning. E t
ter ønske fra  D anm ark gir de nordiske land tollfrihet for de fleste eks
portvarer av betydning for Færøyene.

Samtidig som tollen 1.7.77 bortfalt for de fleste industrivarer mellom 
Finland, Norge, Sverige og EF, foretok D anm ark (og Storbritannia) den 
siste tilpasning til EFs felles ytre tolltariff. D et betød at tollen for de 
følsomme varer (spesielt papir) som er tollfrie i E FT A  gradvis har økt. 
Tollen er nå på det høyeste og vil bli avviklet. Som følge av tollkon- 
tingenter er dog hoveddelen av eksporten fortsatt tollfri.

Pågående samarbeid

G jennom  de nordiske handelssjefer, em betsmannskom itéen for han
delspolitiske spørsmål eller andre kontakter, følger de nordiske land 
utviklingen i avtalene med EF. Praktiske løsninger søkes enten gjennom 
å innvirke på utform ingen av EFs regler eller ved sam ordnet gjen
nom føring av tiltak i de enkelte nordiske land. D er holdes regelmes
sige nordiske konsultasjoner mellom Danm ark, N orge og Sverige før 
m øter i Den blandede Komité mellom de enkelte nordiske land og EF.

På kull- og stålom rådet har Finland, Norge og Sverige inngått avtale 
med CECA som betyr at de nordiske land har gjennom ført prisreg
ler som svarer til CEC A ’s på sine m arkeder. Representanter fo r de 
ansvarlige m yndigheter i de enkelte land har løpende sam råd om 
gjennomføringen av bestemmelsene.

Tilskyndet av D anm ark har EF  i 1976 arbeidet videre med spørsmålet 
om en utvidelse av tollfrihetsom rådet med sikte på at dette kan om fatte 
en rekke bearbeidede landbruksvarer som i EFTA -handelen var og er 
tollfrie. Saken er komplisert og det holdes nær kontakt mellom berørte 
nordiske land om dette spørsmål.

De nordiske drøftinger om opprinnelsesreglene i avtalene med E F  
og i EFTA-konvensjonen har fortsatt. E F T A ’s ekspertkomité for opp
rinnelsesregler og tollspørsmål har fortsatt gjennomgåelsen av opprin
nelsesreglene og fremlagt en rekke endringsforslag. Forhandlingene om 
disse forslag med E F  har ført til beslutninger om visse endringer av 
reglene. Forhandlinger om de m er generelle forslag fortsetter.

M inisterrådet legger vekt på at sam arbeidet om løsning av praktiske 
problem er i forholdet EF-landene fortsetter.

M inisterrådet vil også følge utviklingen i den nordiske samhandel og 
drøfte tiltak som kan utvikle handelen.
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3. Det nordiske GATT-samarbeide (rek.nr. 13/1973)

M øter mellom tjenestem enn i de ministerier i de nordiske land, som 
har ansvaret for GATT-forhandlingene, fortsetter. P å møtene orienterer 
de enkelte land hverandre om de interne opplegg i forbindelse med 
forberedelsene til forhandlingene og utveksling av opplysninger om 
landenes holdninger. D anm ark deltar i de generelle, orienterende mø-

Island, Finland, Norge og Sverige har etablert et nærm ere samarbeid 
om forhandlingene. Disse land har fordelt forhandlingsgruppene, slik at 
ett land har hovedansvaret for å fremlegge disse lands synspunkter i en 
bestemt gruppe og for sam råd mellom de nordiske land om de saker som 
gruppen behandler. D et tas i størst mulig utstrekning sikte på felles 
standpunkter. D et land som har talsm annsfunksjonen og koordinerings
ansvaret i en bestemt gruppe, er imidlertid ikke alene om å represen
tere de fire land i gruppen. Også de øvrige deltar i større eller mindre 
utstrekning. M an har ikke noe form elt opplegg m ed felles forhand
linger.

4. Nordisk samarbejde for at bevare den frie søfart (rek.nr. 3/1977)

D er foregår et næ rt og effektivt virkende sam arbejde mellem de nor
diske lande vedrørende bestræbelserne for at bevare den frie søfart. 
D ette sam arbejde pågår inden for O EC D ’s søtransportkom ite og i den 
konsultative skibsfartsgruppe.

5. Nordisk samarbejde inden for andre internationale organisationer på 
det økonomiske og handelspolitiske område

De nordiske landes optræden i de forskellige internationale organer, 
hvor spørgsmål i forbindelse med en ny økonomisk verdensorden er un 
der behandling, koordineres i vid udstrækning gennem fælles forbere
delser, fælles udtalelser og indlæg. Forud for U N C TA D  IV  nedsattes en 
nordisk em bedsmandsgruppe, hvori de nordiske landes holdning blev 
drøftet og afstemt. D anm ark deltog også heri, selvom D anm ark som 
medlem af E F  kun i begrænset omfang kunne deltage i fællesnordisk op
træden på U N C TA D  IV. E n række af de væsentlige spørgsmål, som be
handles i U N CTA D, er desuden genstand for løbende konsultationer 
blandt de nordiske lande.

I konferencen om Internationalt økonomisk Samarbejde (SIEC) i 
Paris deltog af de nordiske lande alene Sverige, og D anm ark indgik i en 
fælles EF-delegation. Bl. a. på handelschefsm øderne blev der givet in
form ationer og fandt meningsudvekslinger sted om drøftelserne i 
CIEC.
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6. Gensidig godkendelse af testresultater (rek.nr. 15/1974)

De nordiske lande er enige om, at man må søge at benytte de kon
takter, som er mulige for at nå længst m uligt i en sam ordning og god
kendelse af testresultater for at lette den internationale handel. P å  nor
disk plan behandles en del af disse problem er i N ordtest og i E m 
bedsmandskom iteen for sam arbejde inden for byggesektoren. De nor
diske EFTA-m edlem slande deltager aktivt i E F T A ’s arbejde fo r a t få 
nye om råder ind under ordningen m ed gensidig godkendelse af testre
sultater og kontrol. Således er der hidtil indgået konventioner og over
enskom ster for trykbeholdere, farmaceutiske produkter, ædelmetaller, 
skibsfartsudstyr, landbrugsm askiner og traktorer, gasudstyr, elevatorer, 
kraner og opvarmningsudstyr til anvendelse i forbindelse m ed flydende 
brændsel. Den metode, der anvendes, er den såkaldte ”gensidige god
kendelse af testresultater”, som inden for visse ram m er sætter nationale 
m yndigheder i stand til at godkende testresultater leveret af korrespon
derende myndighed i et andet land. EFTA -ordningerne er åbne for 
andre lande, de tidligere EFTA -lande Storbritanien og D anm ark del
tager i de fleste overenskomster. De ansvarlige m yndigheder i de fleste 
a f  overenskomsterne har indbudt de modsvarende myndigheder i de 
EF-lande, som ikke deltager, til at tilslutte sig.

Irland har derefter tilsluttet sig lægemiddelkonventionen, H olland har 
tilsluttet sig skibsudrustningsoverenskomsten og Italien har tilsluttet sig 
gasapparatoverenskom sten.

7. Kortlægning af gældende bestemmelser og praksis med hensyn til 
offentlige indkøb i Norden (rek.nr. 12/1976)

D er er i 1977 foretaget en kortlægning af de regler og bestemmelser, 
der gælder i de respektive nordiske lande med hensyn til offentlige ind
køb. Denne kortlægning består i en redegørelse for hovedtrækkene i de 
i de enkelte nordiske lande gældende bestemmelser på om rådet. Den 
nævnte kortlægning er oversendt til Nordisk Råd.

8. Samråd vedrørende eksportkreditter (rek.nr. 16/1974)

De internationale forhandlinger om harm onisering af vilkårene for 
offentligt støttede eksportkreditter fortsætter. Særskilt kan nævnes ar
bejdet i OECD, hvor Danm ark, Finland, N orge og Sverige sam arbejder 
med andre stater for at modvirke tendenser til anvendelse af offentlige 
støtteforanstaltninger på eksportkreditom rådet, hvilke bl. a. kan føre til 
forvridning af handelen.

9. Forenkling af procedurer i international handel

I tilknytning til det internasjonale arbeid med prosedyreforenklingen 
— som bl. a. foregår i regi av FN s økonomiske kommisjon for Europa,
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ECE —  har de nordiske handelsprosedyrekom itéer ta tt op spesielle 
sider av dette arbeid i felles nordiske prosjekter. Arbeidet blir koordinert 
gjennom N O RD IPRO , som er et felles utvalg fo r de nordiske handels
prosedyrekom itéer.

Ved utgangen av året ble det største prosjektet avsluttet. I dette p ro 
sjektet, som har hatt navnet Interface, har m an bl. a. uarbeidet standard
meldinger for overføring av opplysninger uten dokumenter. Interface vil 
bli etterfulgt av et nytt prosjekt (DED IST (D ata Elem ent Distribution)), 
hvor en vil utvikle m etoder og vurdere u tstyr fo r overføring av slike 
meldinger. I forbindelse m ed dette arbeid er det planlagt å utføre en 
”Pilot-test av autom atisk datakom m unikation i utrikeshandeln” for å 
kunne tilby de forskjellige brukergrupper i N orden et system som er 
utprøvet på forhånd.

Av andre prosjekter som det arbeides m ed kan nevnes et felles frakt- 
brev for de nordiske land, sam t en internasjonal handelsprosedyre- 
guide. Disse prosjekter regnes å være sluttført i løpet av 1978. Likeledes 
er det etablert en egen prosjektgruppe som skal kartlegge og finne løs
ninger på juridiske problem er som forhindrer prosedyreforenklinger i 
internasjonal handel.

10. Samarbejdet mellem de nordiske lande på det eksportfremmende 
område

Dette sam arbejde finder sted løbende mellem de fem landes eksport- 
frem m eorganisationer og mellem landenes repræsentanter i udlandet.

Eksportfrem m eorganisationem e mødes i de enkelte lande på skift. 
D er afholdes norm alt et årligt møde på chefplan, 3— 4 årlige m øder i en 
særlig arbejdskomité og en række m øder mellem eksperter inden for 
særlige em neområder.

De nordiske repræsentanter i udlandet mødes norm alt en gang om 
måneden i de respektive byer for at drøfte sam arbejdsm uligheder på 
eksportfrem m eom rådet.

H ovedform ålet m ed m øderne både hjem m e og ude er at udveksle er
faringer samt udbygge det konkrete sam arbejde om særlige opgaver af 
fælles interesse.

Som eksempler på de erfaringsom råder, der behandles, kan nævnes 
eksportfremstød, kontakter mellem organisationer og firm aer, personale
politik, placering af poster i udlandet, styring af repræsentationerne og 
samhandel m ed Østlandene. A f konkrete sam arbejdsprojekter kan næv
nes udveksling og planlægning af publikationer, fælles salgsfremstød 
uden for N orden fo r varehuse, udarbejdelse af kalender over messer 
og udstillinger i udlandet og kursusdeltagelse.



824

Udviklingen i de nordiske landes udenrigshandel 1976/77 m å siges at 
have været præget af den fortsatte internationale økonomiske krise.

I nedenstående tabeller gives en oversigt over den nordiske sam han
del, samt de nordiske landes handel med EFTA , E F  og Verden i 1975, 
1976 og 1. halvår 1977.

Til trods for de vanskeligheder, som den internationale økonomiske 
krise har givet, er den nordiske samhandel vokset, om end beskedent, fra
1975 til 1976, som det frem går af tabel I.

Hvad angår den nordiske samhandel i 1. halvår 1977, ses denne, ta 
bel II, at have ændret sig set i forhold til 1. halvår 1976, dog med 
visse variationer landene imellem.

Ser m an på Nordens handel med Verden under ét, kan man kon
statere, tabell I, at N ordens im port fra Verden er forøget ikke ube
tydeligt fra  1975 til 1976, mens N ordens eksport til Verden i samme 
periode er steget noget m indre end væksten i importen. Anskues N or
dens handel med Verden fra  en værdimæssig synsvinkel ses det, at 
N ordens im port fra Verden i 1976 er betydeligt større end Nordens 
eksport til Verden. N orden har følgelig haft et handelsunderskud over
for Verden som helhed, og dette underskud var af størrelsesordenen 
8 266 mio US $. I 1975 var der også tale om et handelsunderskud i 
forhold til Verden, hvilket androg 7 067 mio US $. Regnet i årets p ri
ser har der med andre ord været tale om en ikke ubetydelig stigning i 
N ordens handelsunderskud overfor Verden.

Ser m an på N ordens handel med EF, ses det, tabel I, at Nordens 
im port fra E F  relativt er vokset ikke ubetydeligt fra  1975 til 1976, mens 
eksporten fra  N orden til EF  relativt dog er steget noget m ere end 
importen. Anskues Nordens samhandel med EF  ud fra en værdimæssig 
synsvinkel, ses det, at N orden har haft et handelsunderskud overfor 
E F  på 3 580 mio. US $, mens der i 1975 var tale om et underskud på
4 079 mio US $, hvilket betyder, a t der regnet i årets priser har været 
tale om en bedring i N ordens handelsbalance overfor EF.

Sammenfattende kan det således konstateres, at der i perioden 1975 
til 76 har været tale om en beskeden relativ stigning i Nordens im port 
fra  de nordiske lande, men stigningen har dog været m indre end den 
relative stigning i N ordens im port fra  Verden og fra EF. D et samme 
m ønster gør sig gældende for så vidt angår eksportsiden, idet der også 
her har været tale om en svagere relativ stigning i eksporten til N orden 
fra  de nordiske lande end til Verden og EF  fra Norden. Endvidere må 
det konstateres, at N orden også i 1976 har haft et betydeligt handels
underskud over for Verden og EF.

H er er det på sin plads at gøre opmærksom på, at der ved om 
regningen til US $ er blevet anvendt et gennemsnit af de omregnings-

11. Udviklingen i den nordiske samhandel 1976/77



Tabel I. De nordiske landes import fra  og eksport til Norden, EFTA, EF og Verden i 1795 og 1976 og procentvis andring 1975— 1976. 
Mill. US-dolIar

Import
Rapporterende
land

Fra:
Norden EFTA E F 1 Verden

Imp. fra Norden 
i % af samlet 
imp. 1976

1975 1976 V/O 1975 1976 V/o 1975 1976 «//o 1975 1976 ° /  / O

Til: D K 2 264 2 706 19,5 2 681 3 175 18,4 4 758 5 854 4-23,0 10 384 12 409 19,5 21,8
F 1 639 1 610 4-1,8 1 729 1 716 -i-0,8 2 808 2 566 4-8,6 7 611 7 390 4-2,9 21,8
I 143 124 4-13,3 103 88 4-14,6 221 204 4-7,7 493 470 4-4,7 26,4
N 2 700 2915 8,0 2 481 2 680 8,0 4 211 4 924 16,9 9 646 11 087 14,9 26,3
S 3 477 3 627 4,2 3 133 3 226 3,0 9 452 9 748 3,1 18 010 19 110 6,1 19,0

Norden 10 223 10 982 7,4 10 127 10 885 7,5 21 450 23 296 8,6 46 144 50 466 9,4 21,8
O

Eksport
Rapporterende
land

Til:
Norden EFTA E F 1 Verden

Eksp. til 
Norden i % 
af samlet 
eksp. 19761975 1976 % 1975 1976 % 1975 1976 °//O 1975 1976 °//O

Fra: D K 2 110 2 280 8,1 2 369 2 555 7,9 3 897 4 137 6,2 8 701 9 104 4,6 25,0
F 1 460 1 566 7,3 1 419 1 467 3,4 1 959 2413 23,2 5 504 6 342 15,2 24,7
I 29 41 41,4 60 84 40,0 77 126 63,6 312 404 29’5 10,2
N 1 913 1 913 0,0 1 522 1 487 4-2,3 3 760 4 466 18,8 7 237 7 936 9,7 24,1
S 4 695 5 080 8,2 3 857 3 988 3,4 7 678 8 574 11,7 17 323 18 414 6,3 27,6

Norden 10 207 10 880 6,6 9 227 9 581 3,8 17 371 19 716 13,5 39 077 42 200 8,0 25,8

1 Danm ark inkl.
Kilde: Nordisk statistisk årsbok.

IO



00
lo

Tabel II. De nordiske landes import fra  og eksport til Norden, EFTA, EF og Verden i 1. halvår 1977 og ændring fo r tilsvarende periode 1976. 
Mill. US-dolIar

Import
Rapporterende
land

Fra:
Norden EFTA E F 1 Verden

Im port fra 
N orden i % 
af total

1. halvår 77 % 1. halvår 77 »// o 1. halvår 77 °// o 1. halvår 77 %

Til: DK 1 452,0 7,2 1 693,0 7,0 3 061,0 8,1 6 667,2 11,4 21,8
F 755,3 2,1 804,0 0,3 1 334,6 12,0 3 678,4 13,0 20,5
I 76,2 30,9 55,8 27,7 130,8 39,4 283,0 36,6 26,9
N 1 574,4 17,3 1 424,6 14,3 2 827,1 27,5 6 359,6 20,9 24,8
S 1 940,3 13,1 1 666,3 8,3 5 275,9 14,6 10 364,3 15,7 18,7

O
Eksport
Rapporterende
land

Til:
Norden EFTA E F 1 Verden

Eksport til 
Norden i % 
af total

1. halvår 77 /o 1. halvår 77 % 1. halvår 77 % 1. halvår 77 %

Fra: DK 1 255,8 14,9 1 418,8 15,5 2 168,5 6,5 4 986,4 12,1 25,2
F 912,5 26,2 869,4 26,8 1 358,0 24,3 3 515,9 24,6 26,0
I 27,4 28,6 34,5 -i-24,5 74,2 47,2 249,3 35,0 11,0
N 974,3 8,4 788,5 9,7 2 380,5 16,0 4 183,4 11,6 23,3
S 2 774,1 13,4 2 202,8 18,3 4 530,9 9,9 9 784,1 9,2 28,4

1 D anm ark inkl.
Kilde: National statistik.



Tabel III. Nordisk samhandel i 1975 og 1976, samt procentvis ændring.
M ill. U S-dollar

Im
port
R ap
porte
rende
land

Til:
D K
F
I
N
S

Fra:
Danmark Finland Island Norge Sverige Norden

1975 1976 % 1975 1976 % 1975 1976 V/o 1975 1976 % 1975 1976 % 1975 1976 5*

— 272,1 354,2 30,2 12,7 13,5 6,3 502,9 581,2 15,6 1 476,4 1 757,3 19,0 2 264,1 2 706,2 19,5
225,8 202,7 -1 0 ,2  — — — 4,6 8,8 91,3 197,0 227,2 15,3 1 211,8 1 171,6 - 3 ,3 1 639,3 1 610,3 -t- 1,8

49,5 44,7 - 9 ,7  11,4 9,5 -1 6 ,7  — — — 52,3 39,3 -2 4 ,9 29,7 30,0 1,0 142,9 123,5 -h l 3,6
559,9 618,9 10,5 278,9 250,6 -1 0 ,2  5,6 10,4 85,7 — — . — 1 854,9 2 034,9 9,6 2 700,4 2 914,8 7,9

1 271,3 1 345,7 5,9 1 004,2 1 094,8 9,0 8,1 13,5 66,7 1 193,2 1 172,7 - 1 ,7 — — — 3 476,8 3 626,7 4,3

Eks- Til:
po rt Danm ark Finland Island Norge Sverige Norden
Rap- ------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------—-— —------------------- -------
porte- 1975 1976 % 1975 1976 % 1975 1976 % 1975 1976 % 1975 1976 %  1975 1976 %
rende
land

Fra:
D K
F
I
N

197,6
12,1

523,9

253,5
12,6

585,4

28,3
4,1

11,7

195,1 182,7

4,6
198,1

6,9
170,8

48,7
8,2

- 6 ,4  41,9 
—  10,1 

50,0 —
-13,8 43,9 33,1

16,2
-18,8

1 494,6 1 797,3 20,3 1 241,4 1 195,4 - 4 ,5  27,0 27,2

571.3
259.3 

5,8
-24,6 — 

0,7 1 932,1

612,4
225,3

10,5

2 069,8

7,2 1 301,4
-13,1 993,5
81,0 6,9

— 1 147,1
7,1 —

1 436,7 
1 078,5 

11,0 
1 124,0

10.4
8,6

59.4 
- 2,0

2 109,7 
1 460,5 

29,4 
1 912,9 
4 695,0

2 280,5 
1 565,7 

41,0 
1 913,3 
5 079,7

8,1
7.2 

39,50,0
8.2

Kilde: Nordisk statistisk årsbok.



Tabel IV. Nordisk samhandel I. halvår 1977 og procentvis ændring fra foregående år.
M ill. U S-dollar

Import 
R apporte
rende land

Fra:
Danmark Finland Island Norge Sverige

»//O % % % %

Til: D K 235,5 28,0 6,2 29,2 320,5 10,8 889,7 1,5
F 97,4 13,8 — — 5,6 43,6 119,6 10,1 532,8 X 1,7
I 25,8 39,5 5,1 18,6 — — 24,9 20,9 20,4 37,8
N 359,5 30,7 169,6 40,8 6,4 23,1 — — 1 038,4 10,9
S 727,4 14,3 582,7 12,5 10,3 18,4 617,4 11,7 — —

O
Eksport 
R apporte
rende land

Til:
Danmark Finland Island Norge Sverige

V/o % % % °//O

Fra: D K _ _ 96,2 3,6 33,4 59,0 363,5 27,5 762,7 9,9
F 144,6 29,6 — — 4,3 4,9 167,1 54,4 596,5 19,5
I 6,6 20,0 5,5 120,0 — — 6,5 1,6 8,8 29,4
N 278,1 6,5 97,8 14,3 20,0 X 3,8 — — 572,6 7,8
S 936,0 3,8 613,0 7,8 19,5 62,5 1 201,8 24,8 — —

Kilde: National statistik.
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kurser, der publiceres i O EC D ’s publikation Statistics of Foreign Trade. 
D ette betyder, at forandringer i valutakurserne påvirker de resultater, 
som frem går af tabellerne. M an skal med andre ord være varsom med 
at tillægge tallene i tabellerne alt for stor betydning, grundet valutakurs
ændringerne.

12. Finansielt og valutapolitisk samarbeid

De nordiske drøftelser om konjunkturutviklingen, budsjettproblemer, 
beskatningsproblemer m. v. har fortsatt etter tidligere mønster. D e nor
diske sentralbanksjefer holder også regelmessige møter.

I styret for V alutafondet og Verdensbanken m ed dens underorgani
sasjoner, D er internasjonale finansieringsinstitutt (IFC) og D et inter
nasjonale utviklingsfond (IDA), er de nordiske land, som tidligere, re
presentert ved sine felles eksekutivdirektører og deres stedfortredere. R e
presentasjonen roterer mellom de nordiske land. Eksekutivdirektørstil- 
lingen i V alutafondet innehas for tiden av direktør F rede Hollensen, 
D anm arks N ationalbank, og i Verdensbanken av direktør E inar Mag- 
nussen, Norges Bank.

I Interim skom itéen er de nordiske land for tiden representert av den 
svenske ekonom iminister G østa Bohm an og i U tviklingskomitéen av 
den danske handelsm inister Ivar N ørgaard.

Interim skom itéen har holdt 2 m øter i 1977, det siste i forbindelse 
med V alutafondets og Verdensbankens årsmøte i W ashington i slutten 
av september. Neste møte er fastsatt til april 1978.

P å grunnlag av Interim skom itéens henstilling på møte i april 1977 
har V alutafondet utarbeidet en ny m idlertidig låneordning (Supple- 
m entary Facility), som vil sette Fondet i stand til å utvide sin finansielle 
bistand til de medlemsland, som i forhold til deres økonomi og kvote 
i Fondet, vil stå overfor store betalingsbalanseunderskudd i de nærmeste 
år. Finansiering vil skje ved Fondets opplåning i land m ed sterk u ten
riksøkonomi. O m trent halvparten av midlene vil komme fra de olje- 
eksporterende land. Ordningen trer i k raft når det er sluttet avtaler med 
potensielle bidragsytere for m otverdien av ikke m indre enn SDR 7,75 
milliarder. D ette antas å  ville skje tidligst i januar 1978. Tilsagn om å 
stille m idler til disposisjon er imidlertid gitt for i alt 8,6 m illiarder 
SDR eller om trent 10 m illiarder US dollars. Ingen av de nordiske land 
deltar i denne låneoperasjon.

P å interimskomitéens møte i septem ber ble man enig om at
a. nedgangskonjunkturen burde bekjempes med økonomisk ekspan

sjon i flere industriland, ikke bare i land m ed sterk økonomi som Ja 
pan, Tyskland og USA,

b. Fondet skulle utrede muligheten av å opprette en rentesubsidie-
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ringskonto til beste for de fattigste land i forbindelse med lån under 
Supplem entary Facility,

c. Fondet skulle utrede spørsmålet om en ny tildeling av SDR ville 
være tilrådelig,

d. Fondet skulle gjennomgå reglene for og bruken av SDR i den hen
sikt å frem m e SDR’s rolle som det viktigste reservemedium i det in ter
nasjonale monetære system.

P å V alutafondets årsmøte var m an særlig opptatt av den meget m o
derate konjunkturoppgang, arbeidsledigheten, prisproblem er, betalings
problem er og utviklingslandenes gjeldsbyrde.

Som nevnt i årsberetningen for 1976 er utkastet til den nye Valuta- 
fondsavtalen og forslag til nye kvoter under den 6. kvoterevisjon sendt 
de enkelte land for ratifisering. Avtalen vil tre i kraft når ratifikasjonen 
er foretatt av m inst 60 prosent av antall medlem sland m ed m inst 80 
prosent av stemmevekten i Fondet. Pr. 12. september 1977 hadde 51 
medlem sland med 54,16 prosent av stemmene ratifisert avtalen. Av
talen vil ventelig tre i k raft i begynnelsen av 1978. De nye kvoter vil 
ikke bli effektive før den nye V alutafondsavtalen trer i k raft og etter 
a t medlemsland med m inst 75 prosent av de gjeldende kvoter har sam
tykket i kvoteøkningene. Pr. 12. septem ber har 38 medlem sland med 
47,97 prosent av kvotene samtykket.

Fondets representantskap (Board of Governors) har tidligere be
sluttet at arbeide med forslag til den 7. kvoterevisjon skal være full
ført 9. februar 1978. Forslaget vil bli frem lagt på Interimskomitéens 
møte i april neste år. De nordiske land går inn for en proporsjonal 
kvoteforhøyelse på minst 50 %.

P å grunnlag av bestemmelser i den nye Valutafondsavtale har Fondet 
utform et prinsipper og frem gangsm åter fo r overvåking av m edlem 
menes valutakurspolitikk. Disse ble godtatt av Interim skom itéen i april 
og um iddelbart deretter av Fondets styre.

P å  V alutafondets årsmøte i W ashington D.C. i septem ber 1977 frem 
holdt Sveriges ekonomiminister, G østa Bohman, i et fellesnordisk inn
legg at dc små land har båret en for stor andel av industrilandenes be
talingsunderskudd siden oljekrisen i 1973. M ens flere viktige land har 
ført en stram  økonomisk politikk, har de små land i alminnelighet 
prøvd å sikre beskjeftigelsen ved en relativt ekspansiv politikk. Hvis 
verdensøkonomien skal komme på riktig kurs igjen, er det viktig med 
en hurtigere vekst i land med sterk utenriksøkonom i og lav prisstig
ning.

Det finansielle støttefond på 20 milliarder SDR som OECD-landene 
vedtok å etablere den 9. april 1975, er ennå ikke tråd t i kraft. Av de 
nordiske land har Danm ark, Island, N orge og Sverige ratifisert avtalen, 
mens USA er blant de land som ikke har ratifisert.
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Kapittel IX 

Industri- og energipolitisk samarbejde

1. Energisamarbejde

1.1. Energisituationen i de nordiske lande

Udviklingen på dette om råde vil blive skitseret gennem en summarisk 
oversigt over de vigtigste energipolitiske foranstaltninger og hovedtræk 
af udviklingen i de enkelte lande.

Danmark

Regeringens plan for Danm arks energiforsyning frem  til 1995, inde
holdt i redegørelsen: ”Dansk Energipolitik 1976”, er i 1977 blevet fulgt 
op af en række gennemførelsesforanstaltninger. Energiplanens primære 
målsætninger er at reducere Danm arks sårbarhed med hensyn til energi
forsyningen ved omlægning til andre energikilder end olie, a t bremse 
væksten i energiforbruget og at intensivere den energiorienterede forsk
ning og udvikling. I august 1977 indgik en række politiske partier med 
flertal i folketinget en aftale ”Beskæftigelsesplan 2” m ed virkning frem 
til og med 1980. Foranstaltninger i energisektoren indgår som et væsent
ligt led i denne plan. Således er det forudsat, at der i m erinvesteringer i 
sektoren frem til 1980 anvendes 8 mia. kroner, hvortil kommer mulige 
investeringer i forbindelse med naturgasforsyning. A f de 8 mia. kroner 
afholder staten ca. 2 mia. og kom m uner 1 mia., mens private finansierer 
de resterende 5 mia. kroner.

På besparelsesområdet blev lov om statstilskud til energibesparende 
foranstaltninger i forbindelse med industrielle processer vedtaget i juni 
1977. Som led i den politiske aftale blev der forudsat ydet tilskud hertil 
frem til og med 1980. På bygningsområdet fortsættes tilskudsordningerne 
til lejerboliger og erhvervsbygninger, men støtten til ejerboliger som led 
i augustaftalen søges ændret til fradrag i den skattepligtige indkomst for 
en vis procentdel af udgifterne til isolering m. v. D er vil i forbindelse 
hermed blive stillet krav om  forhåndsgodkendelse fra  energisparekon- 
sulenter, som er under uddannelse.

I lighed med de forudgående år gennemføres kam pagner for at på
virke forbrugerne til a t spare på energien.

F or at fremme udnyttelsen af overskudsvarme fra  elværkerne hai 
staten siden efteråret 1976 givet tilskud til udbygning af fjernvarm e
forsyningen fra eksisterende kraftvarmeværker. Frem  til 1982 er der 
afsat yderligere midler til udbygning af fjernvarmeforsyningen, såvel til 
bestående som til nye fjernvarm eom råder. A f tilskudsrammen, der blev
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vedtaget ved lov af september 1977, kan desuden ydes tilskud til udnyt
telse af overskudsvarmen fra affaldsforbrænding, industrivirksom heder 
m. v. Tilskuddet vil først og fremmest blive givet til etablering af hoved
ledninger.

Anvendelsen af naturgas indgår som et væsentligt element i regeringens 
energiplan. D er har i de forløbne år over en bred fron t været sat ind 
på at accelerere planlægnings- og projekteringsarbejdet med henblik på 
at være rede, når Dansk U ndergrunds Consortium  afgiver rapport om 
m ulighederne for en dansk naturgasforsyning — senest 1. maj 1978.

Efterforskningen på dansk sokkelområde har inden for de seneste år 
givet tilstrækkelige indenlandske naturgasressourcer til at kunne dække 
det i energiplanen anførte naturgasforbrug. D er vil herigennem være 
skabt grundlag for en betydelig forøgelse af den danske energiforsy
ningssikkerhed.

Beslutning om anvendelse af kernekraft som energikilde i Danmark 
afventer undersøgelser af spørgsmålet om kring oplagring af radioaktivt 
affald og energiinvesteringernes indpasning i samfundets øvrige investe
ringsbehov.

De fire efterforskningsboringer efter olie og gas ud for Grønlands 
vestkyst, der i 1977 er gennem ført af private konsortier, har ikke påvist 
tilstedeværelse af kulbrinter, men de indkomne resultater vil nu nøje 
blive analyseret for at kunne indgå i planlægningen af det videre efter
forskningsarbejde.

Undersøgelse og utnyttelse af Grønlands energiressourcer indgår i ud 
bygningen af det danske energiforsknings- og udviklingsprogram. Som 
led heri er der desuden truffe t beslutning om at foretage prøveboringer, 
der skal klarlægge mulighederne for udnyttelse af geotermisk energi fra 
D anm arks undergrund. A ndre forsknings- og udviklingsprojekter om fat
ter bl. a. bedre energiudnyttelse, energilagring, vindmøller og solvarm e
anlæg samt støtte til industrielle udviklingskontrakter.

Fastlæggelse af hvilken opvarmningsmetode, der bør anvendes af 
energiforbrugere i de forskellige geografiske om råder af landet er en 
forudsætning for samtidig anvendelse af naturgas og fjernvarme p ro
duceret på elværker, geotermiske anlæg, affaldsforbrænding, spildvarme 
fra  industrivirksom heder m. v. M ed henblik på at gennemføre det nød
vendige udredningsarbejde herom nedsattes i april 1977 et varmeplans- 
udvalg. Udvalget har i oktober 1977 afgivet sin første delbetænkning, og 
den endelige redegørelse skal foreligge senest april 1979.

Finland

Den to tala energiförbrukningen, som under år 1974 sjönk och år 1975 
bevarades konstant, steg med 6,2 % år 1976. U nder de första sex m å
naderna av 1977 var totalförbrukningen litet över en procent högre än 
under m otsvarande period av förra året. M otsvarande siffror för el
konsumtionen ä r  9,3 % ökning år 1976 och 1,7 % för första halvåret
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1977. Utvecklingen kan förklaras till största delen av den ekonomiska 
stagnationen under 1977.

Prim ärenergins totalförbrukning under första halvåret 1977 var 11,7 
M toe (hela 1976 22,7 Mtoe), varav oljans andel var 55 % , kolens 11 % , 
gasens 3 % , kärnkraftens 2 % , elimportens 1 % , vattenkraftens 1 2 % , 
torvens 0 ,6%  och andra källors (mestadels ved och lutar) 15 % . Den 
inhemska andelen blir 29,6 % , om m an räknar kärnkraft som inhemsk 
energikälla. Elanskaffningen under första halvåret 1977 var 16,1 TW h 
(hela 1976 31,8 TW h), varav vattenkraften uppgjorde 35 % , mottrycks- 
kraften 28 % , kodenskraften 27 % , kärnkraften 4 % , gasturbinkraften
2 % och nettoim port 4%  .

Baserad på betänkandet ”Eenergipolitikens riktlinjer 1976— 1985”, 
som färdigställdes av den energipolitiska delegationen år 1976, håller 
regeringen på att bereda ett energipolitiskt program  och m eddelande till 
riksdagen. Enligt betänkandet borde man sträva till energisparingar och 
större användning av inhemska energikällor. Dessutom betonas i betän
kandet viktigheten av helhetsplaneringen av energihushållningen samt 
energi-FoU ’s roll i den fram tida utvecklingen.

Regeringen har på våren 1977 givit riksdagen ett förslag till ellag, 
som bl. a. reglerar byggandet av nya kraftverk. Enligt lagförslaget skall 
speciella organ upprättas för att planera elkraftens byggande, och bygg
nadstillstånden av större kraftverk blir beroende av kapacitetsbehovet.

Kraftverkskapaciteten, som den 01.01.1977 var 8 287 M W  fick under 
första halvåret 1977 en ökning av 640 MW, varav 420 MW  i och med 
att det första finska kärnkraftverket Lovisa 1 togs i kommersiellt bruk 
i maj 1977. I  juni 1977 fanns det ytterligare 2 500 MW  elkraft under 
byggande, varav 1 740 MW  kärnkraft.

Energisparkampanjen har fortsatt m ed energianvändning för lokal
kom fort och persontransporter som huvudmål. Som del av det ekono
miska stimulansprogram met beslöt regeringen sommaren 1977 att ställa 
110 M mk lånepengar till förfogande fö r investeringar, som syftar till 
energibesparingar. Största delen av detta, 60 M m k skall användas till 
repareringar i det gam la byggnadsbeståndet, och 50 M mk går till investe
ringar inom industrin.

U nder året har m an fortsättningsvis lagt upp säkerhetslager av olja 
och oljeprodukter, och p. g. a. statsfinansiella orsaker avbrutit byggandet 
av säkerhetslager. Regeringen har i budgeten för 1978 föreslagit, att man 
tillfälligt också avbryter bärandet av säkerhetslageravgifter för andra 
oljeprodukter förutom  bensin, vilket innebär att säkerhetslagringen också 
år 1978 skall uppläggas.

Island

Produktionen af elektrisk energi udgjorde ialt 2 421 G W h i året 1976, 
m od 2 295 året før, hvilket m odsvarer en tilvækst på 5,5 % . H eraf gik 
55,8 % til kraftkrævende industri (56,8 % 1975). D er var i 1976 en

27—770426. Nordiska rådet
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stigning på 3,6 % i dette forbrug, der i året 1975 gik tilbage m ed 10,1 % . 
D et øvrige forbrug voksede med 7,9 % (11,2 % 1975).

V andkraftens andel i totalproduktionen var 97,0 % (96,1 % 1975); 
geotermisk kraft stod for 0,8 % (uforandret) og dieselkraft 2,2 % (3,1 % 
1975).

Ved udgangen af 1976 var den installerede effekt i islandske k raft
værker to talt 503 MW  (496 året før), hvoraf i vandkraftværker 398 MW 
(389 MW); i brændselfyrede varm ekraftværker (diesel, kondens og gas
turbiner) 108 M W  (104 MW) og i geotermiske værker 3 M W  (ufor
andret).

Bygningen af et 150 MW  vandkraftværk ved Sigalda i Syd-Island fo rt
satte i 1976 og det første aggregat (af tre ialt) ventes at komme i drift 
til foråret 1977. Ligeledes fortsatte arbejdet m ed bygningen af et 70 MW 
geotermisk kondenskraftværk ved K rafla i Nord-Island. E fter planen 
skulle det første aggregat (af to) komme i d rift omkring årskiftet, men 
arbejdet er blevet forsinket af forskellige grunde, og desuden har boringer 
efter dam p givet langt dårligere resultater end forventet af årsager, som 
endnu ikke er fuldtud kendte, idet m an dog mener at kunne give nylig 
vulkansk aktivitet i udbygningsområdet en del af skylden. M an håber 
a t komme i gang med prøvedrift af det første aggregat i løbet af som 
meren 1977, men med stærkt reduceret effekt p. g. a. dampmangel.

I 1976 besluttedes udbygningen af Hrauneyjafoss, et 210 M W  vand
kraftværk i Syd-Island, kort fra Sigalda. D et beregnes at blive færdigt i 
1982.

Bygning av en 132 kV forbindelse mellem N ord- og Syd-Island fo rt
satte også i 1976, ligesom bygning af en ledning fra K rafla til Akureyri, 
Nord-Islands største by. Begge disse ledninger, der vil blive færdige i
1977, er led i opbygningen af et landsom fattende samkøringsnet i Island.

I 1975 indgik den islandske stat en aftale m ed den amerikanske kon
cern Union Carbide Corporation om bygning af et ferrosiliciumværk 
på Islands vestkyst. E t selskab blev stiftet, og kraftkontrakt indgået med 
Landsvirkjun og bygningsarbejder ved fabrikken kom igang. I 1976 trak 
U nion Carbide sig ud af samarbejdet. D et norske firm a Elkem-Spiger- 
verket har nu taget U .C.’s plads som m odpart til staten i dette projekt, 
som bl. a. bliver landets største aftager af ikke garanteret kraft.

M edens der synes at være enighed om, at organisationen af den 
islandske elforsyning trænger til en revision, så synes enigheden at være 
m indre om, hvordan den nye organisation skal være. D er har nu været 
arbejdet med dette problem i over fem år, både af den forrige regering 
og den nuværende og en række udvalg er endnu igang.

Norge

Norges totale energiforbruk økte i 1976 med 7 % eller fra  18,9 mill. 
toe til 20,2 mill. toe. Av dette ble ca. 60 % dekket av elektrisitet, 35 % 
av oljeprodukter og 5 % av faste brensler.
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Den gjennomsnittlige årlige vekst i energiforbruket i perioden 1973— 
76 var 2,1 % som er innefor målsettingen i Regjeringens langtidspro
gram  som en årlig stigning på 3 % for perioden 1973— 85.

Denu sterke økning i energiforbruket i 1976 skyldes i vesentlig grad 
en betydelig vekst i forbruket av petroleum sprodukter (8,7 % ), som var 
forårsaket av bl. a. en høy konsumetterspørsel og den relativt kalde vin
teren. Økning i elektrisitetsforbruket lå på 5 ,7 % . (Ikke tem peratur- 
korrigert).

Norge hadde også i 1976 en betydelig eksport av kraft til Sverige på 
ca. 8 % av den totale innenlandske produksjon. Denne situasjon har nå 
snudd seg og en venter at N orge i 1977 vil få en netto im port av elkraft.

D et samlede energiforbruk første halvår 1977 økte m ed ca. 2 % 
sammenlignet med første halvår i 1976. Økningen i oljeforbruket var 
omkring 7 % , mens elektrisitetsforbruket gikk ubetydelig tilbake.

Regjeringen la i september frem  et handlingsprogram fo r energiøko
nomisering. M an vil søke å redusere veksten i det alminnelige elforbruk 
ved å gjennomføre tiltak for å spare energi til oppvarming og hushold
ningene. Tiltakene for energiøkonomisering i industrien og bygnings
sektoren vil også bli utvidet. Som virkem idler foreslås bl. a.

— tilskudd til kraftforsyningen for reduksjon av overføringstap, m o
dernisering av eldre kraftverk etc.,

— skjerping av byggeforskrifter for å oppnå bedre varmeøkonomi,
— støtteordninger for energiøkonomisering i eldre boliger og industri,
— økt innsats for forskning, utvikling og informasjon.
D et er foreslått bevilget 134 mill. kroner for slike tiltak i 1978.
Regjeringen vil legge frem en melding om energiøkonomisering i be

gynnelsen av 1978.
Statskraftprisen til alminnelig forsyning ble forhøyet fra 1. juli 1977 

med 10 % (fra 4,50 til 4,95 øre/kW ).
Oljeproduksjonen på norsk kontinentalsokkel var i 1976 på 13,6 mill. 

tonn olje. Hele produksjonen kom fra Ekofiskområdet. Frem  til u t
blåsingen på Bravo-plattform en i april 1977 utviklet produksjonen seg 
meget tilfredsstillende. Som følge av ulykken var plattform en ute av drift 
til 17. juli. D ette har isolert sett fø rt til en redusert oljeproduksjon på 
ca. 1,6 mill. tonn olje som representerer en brutto  salgsverdi på noe i 
overkant av 900 mill. norske kroner.

Totalproduksjonen fra  den norske kontinentalsokkel er nå anslått til 
ca. 18 mill. toe for 1977, herav ca. 15 mill. tonn olje og ca. 3 m dr m 3 

gass. To nye satellittfelt, Cod og T or i Ekofiskom rådet er forutsatt å bli 
satt i drift i 1977, mens ytterligere 3 felt ventes å bli igangsatt m ot slutten 
av 1978.

Produksjonen i 1978 er beregnet til ca. 37 mill. toe. D et m å under
strekes at det er mange usikkerhetsfaktorer knyttet til denne prognosen.

Gassrørledningen fra Ekofiskom rådet til Emden ble satt i drift i midten
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av septem ber etter at det var inngått overenskomst m ed danske m yndig
heter om  nedgraving av ledningen over dansk territorium .

Produksjonen av gass fra  Friggfeltet startet i midten av september. 
D et er lagt to  gassledninger fra feltet til Skotland, men bare den ene er 
foreløpig fullført og satt i drift.

En proposisjon til Stortinget om tildeling av blokker på den norske 
kontinentalsokkel ble lagt frem  for Stortinget våren 1977. Som følge av 
utblåsingen på Bravo-plattform en ble behandlingen av proposisjonen u t
satt. D et er ventet at proposisjonen vil bli frem m et fo r Stortinget på nytt 
innen utgangen av 1977.

Sverige

I  1975 års energipolitiska program  förutsattes en årlig genomsnittlig 
ökning av den totala energiförbrukningen med 2 % om året under perio
den 1973— 1985. Den totala energiförbrukningen 1985 beräknas till 540 
teraw attim m ar (twh). Ökningen av elförbrukningen antogs till 6 % om 
året. Elförbrukningen 1985 skulle då bli 159 tvvh.

Den utdragna lågkonjunkturen i Sverige har m edfört a tt energiför
brukningen har ökat med endast ca 0,9 % om året under perioden 
1973— 1976 medan elförbrukningen under samma period har ökat med 
nära 4 % om året. Industrins energiförbrukning år 1977 väntas bli unge
fär densamma som år 1973.

N ya prognoser för åren 1985, 1990 och 1995 har publicerats i okto
ber 1977. D et tyder på att såväl energiförbrukningen totalt som elför
brukningen till 1985 kom m er att öka m indre än vad som antogs år 1975. 
Den totala energiförbrukningen 1985 skulle bli 490 twh och elförbruk
ningen 125 twh. En osäkerhetsfaktor är de långsiktiga effekter av nu 
varande kris inom vissa branscher, bl. a. stålindustrin och skogsindu
strin, som svarar för en stor del av industrins energiförbrukning.

E tt om fattande utredningsarbete pågår för att förbereda kommande 
beslut om energipolitiken till omkring år 1990. A rbetet bedrivs främst 
inom den energikommission, som tillsattes efter regeringsskiftet hösten 
1976. Kommissionen har redovisat ett om fattande m aterial som tagits 
fram  av särskilda expertgrupper för frågor rörande säkerhet och miljö, 
energitillförsel, energihushållning, styrmedel samt forskning och utveck
ling. Kommissionen väntas komma att redovisa resultatet av sitt arbete 
under våren 1978.

I avvaktan på beslut om energipolitiken till år 1990 fortsätter arbetet 
med a tt åstadkom m a en bättre energihushållning genom sparåtgärder 
och effektivare utnyttjande.

1975 års energipolitiska beslut om fattade även en vidgning av det 
ekonomiska stödet till energisparande åtgärder, ändringar i byggnadslag 
och byggnadsstadga samt satsning på ett om fattande treårigt forsknings- 
och utredningsprogram  för energiområdet.
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U nder våren antog riksdagen den lag i vilken kom m unerna åläggs ett 
planeringsansvar på energiområdet. D etta planeringsansvar skall om 
fatta såväl hushållningen med, som produktion och distribution av 
energi.

Riksdagen har sedan våren 1974 anvisat sam m anlagt ca 500 milj. skr 
för bidrag till energibesparande åtgärder i näringslivet, varav huvud
delen till åtgärder i industrins processer. F ram  till den 1 oktober 1977 
har sam m anlagt drygt 300 milj. kr beviljats i bidrag till olika företag 
m. m. för energibesparande åtgärder i byggnader och processer, samt 
till prototyper och dem onstrationsanläggningar för bl. a. effektivare 
energianvändning inom industrin.

I  syfte att främ ja den fortsatta utbyggnaden av fjärrvärmeanläggningar 
har kommunernas möjligheter till lån för sådana utbyggnader fö rbätt
rats. V idare förbereds lagstiftning i syfte att begränsa användningen av 
direktverkande elvärme med elradiatorer i om råden där från  energihus- 
hållningssynpunkt lämpligare alternativ såsom t. ex. fjärrvärm e står till 
buds.

Omkring en tredjedel av den nuvarande svenska energiförbrukningen 
går till uppvärmning av bostäder, offentliga lokaler m. m. (exkl. närings
livets byggnader). M öjligheterna att effektivisera denna energianvänd
ning har bedömts vara goda. Stora insatser görs därför på energibespa
rande åtgärder i bostadsbeståndet m. m. U nder de tre  senaste budgetåren 
har för stöd till sådana åtgärder anvisats sammanlagt ca 1 700 milj. kr.

Beträffande kärnkraften gäller a tt arbetena på de sex aggregat som 
var under byggnad eller beställda hösten 1976 t. v. fortsätter, dock i 
långsam mare tempo. N orm er som leder till väsentligt skärpta energi- 
hushållningskrav för nybyggnad har därför utarbetats. U nder 1977 har 
riksdagen dessutom fattat beslut av betydelse för energihushållningen 
i byggnader, bl. a. en förstärkning och förbättring av det ekonomiska 
stödet, ytterligare medel för forskningsinriktat experimentbyggande, för 
kom m unernas inform ations- och rådgivningsverksamhet samt för ut
bildning inom  energiområdet.

I enlighet m ed regeringens allm änna politik på kärnkraftom rådet har 
projekteringen av ett uranverk i Ranstad upphört. Visst forsknings- och 
utvecklingsarbete i syfte att tillvarata de svenska skiffrarnas innehåll av 
kol och andra råvaror kom m er a tt fortsätta.

Förberedelser pågår för att introducera naturgas i Sverige, i första 
hand på grundval av tillförsel från kontinenten. D et gäller t. v. en be
gränsad kvantitet för användning främ st i Skåne. Diskussioner förs m el
lan Swedegas och D ansk Olie & N aturgas rörande bl. a. transitering av 
gasen över danskt område. Även viss komplettering med LN G  kan 
komma att ske från utom europeiska leverantörer.
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1.2. Samarbejde på olie- og naturgasområdet (rek.nr. 21/1974)

H er skal kort omtales industri- og energidrøftelserne mellem Norge 
og de andre nordiske lande, de såkaldte bilaterale industri- og energi
drøftelser.

I løbet af de sidste to år er inledt energi- og industridrøftelser mellem 
N orge og de andre nordiske lande. D et konkrete udgangspunkt for disse 
drøftelser er olie- og gasreserverne på den norske kontinentalsokkel. 
Produktionen af olie ventes at øge fra  vel 17 mio. toe i 1977 til ca. 60 
mio. toe i 1980. Norsk olieproduktion vil i begyndelsen av 1980-erne til
svare om trent 60 % af det samlede olieforbrug i de nordiske lande.

D ette giver Norge en råstof- og energitilførsel og på noget længere 
sigt en kapitaltilførsel, som åbner muligheder for et udvidet energi- og 
industrisam arbejde mellem Norge og de andre nordiske lande. Form ålet 
er at udvikle et bredt samarbejde, som er af gensidig interesse for de 
deltagende lande.

Selv om disse drøftelser er af relativt ny dato, er de kommet godt i 
gang og spænder over et vidt område. F or oversigtens skyld er det derfor 
naturligt at give en kort beskrivelse af disse drøftelser.

Drøftelserne mellem N orge og Sverige blev indledt i februar 1976 
og skulle i første række om fatte olieforsyning og petrokemisk industri. 
U nder arbejdets gang har det imidlertid vist sig at være naturligt at tage 
spørgsmål angående samarbejde også på andre industriom råder op til 
diskussion.

En fælles komité ledet af statssekretærerne i de to industrideparte
m enter afgav en rapport den 2. m arts 1977. Rapporten blev lagt til grund 
for en protokol, som blev undertegnet af de to landes energi- og industri
ministre.

Inden for olieforsyning og petrokemi blev de enige om  at følgende 
spørgsmål skulle tages op:

1. Forhandlinger med de berørte selskaber om
— leverancer af fyringsolier og andre raffinerede olieprodukter fra 

N orge til Sverige på kort og lang sigt
—  norsk markedsføring af raffinerede olieprodukter på det svenske 

marked, og
— drøftelser om en langsigtet principaftale om levering af råolie fra 

N orge til Sverige.
2. D et undersøges, om og i hvilken udstrækning Sverige kan deltage i 

koncessioner om ledning efter og udvinding af olieforekomster på den 
norske kontinentalsokkel.

3. D er optages drøftelser mellem de berørte norske og svenske sel
skaber om udbygningsmulighederne for den petrokemiske industri i de 
to lande med særlig vægt på, at tilgængelige ressourcer udnyttes rationelt. 
Speciel opmærksomhed skal vises de forskellige alternativer for frem 
tidig forsyning med etylen.
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I protokollen bliver der endvidere henvist til de samarbejdsmuligheder 
på industriom råder, som ikke er knyttet til olie og petrokemi, således 
træmasse, stålindustrien, aluminium, fosforråvare, bilindustrien og 
elektronikindustrien.

Drøftelserne mellem N orge og D anm ark om  energi- og industrisam 
arbejde blev indledt foråret 1976. En statusrapport om  sam arbejdet blev 
afgivet i m arts 1977 af en norsk-dansk embedsmandskomité. Spørgsmålet, 
som her har været i fokus, er mulighederne fo r et naturgassamarbejde 
i tilknytning til en samleledning for gas fra  den norske sokkel. Denne 
ledning m å ses inden for et nordisk perspektiv, idet m an her står over 
fo r opbygning af et større distributionssystem fo r naturgas, hvor også 
eventuelt Sverige vil kunne udgøre et vigtigt marked.

Komiteen har foretaget en undersøgelse af alternative veje for en 
samlerrørledning set i sammenhæng med en rørledning fra  de danske 
felter og et distributions- og transportsystem  i Danm ark.

De udførte undersøgelser viser, a t investeringerne ved en sam lerrør
ledning direkt fx til Emden, er af samme størrelsesorden som en iland
føring over Jylland til Hamburg.

Den dansk-norske komités foreløbige konklusion er, at der foreligger 
forudsætninger for efter 1985 at knytte et eventuelt skandinavisk gas
system til en mulig ny gasledning fra  den norske sokkel. D et er imidlertid 
klart, at nye gasreserver m å påvises på norsk sokkel før lægning af en 
sådan ledning kan retfærdiggøres. D er er her tale om et projekt på ca 
20 mia. kroner. U sikkerheden vedrørende reserver, m arkeder og investe
ringer m å være minimale, fø r der tages beslutning om  en investering af 
det nævnte omfang. I  forbindelse m ed Nordisk Råds 25. session i H el
singfors enedes de berørte regeringer om, at de dansk-norske drøftelser 
skulle intensiveres og videreføres på dansk-norsk-svensk basis.

K om iteen har også taget andre sam arbejdsom råder op. D et gælder 
bl. a. langsigtede leverancer af fyringsolier til danske elektricitetsværker 
og andre sider ved en olielevering til D anm ark, køb af Svalbard-kul og 
udvidet dansk-norsk elektricitetssamarbejde.

D er er også indledt et energi- og industrisam arbejde mellem Norge og 
Island. E t fælles industriprojekt, bygning af et ferrosiliciumanlæg, vil nu 
blive realiseret på Island. I  tillæg har N orge tilbudt leverancer o f olie
produkter til dækning af det islandske forbrug, og der vil blive givet 
norsk faglig bistand i forbindelse med eventuel leden efter olie på den 
islandske kontinentalsokkel.

De norsk-finske samarbejdsdrøftelser blev indledt februar 1977 i H el
singfors.

I  første omgang skal m an få bragt på det rene, hvilke praktiske sam 
arbejdsmuligheder, der foreligger mellem de to lande inden for olie og 
naturgas samt en del industriom råder. M ulighederne for et sam arbejde 
om fælles projekter i og eksport til tredjelande skal også undersøges.
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D er er nedsat en fælles arbejdsgruppe, som skal undersøge mulig
hederne for et udvidet samarbejde. Komiteen skal også opm untre til 
kontakter og samarbejde mellem de berørte industribrancher og be
drifter.

1.3. Fælles forskning, udvikling og teknologiformidling på energiområdet 
(rek.nr. 21/1974)

Som om talt i C l fremlagde Nordisk Industrifond den 1. oktober 1976 
en rapport: ”N ordiskt energi-FoU-sam arbete” (FoU  =  Forskning og 
Udvikling) for M inisterrådet. På sit møde den 23. novem ber 1976 be
handlede M inisterrådet denne rapport og besluttede at give Nordisk 
Industrifond ansvaret for det fortsatte nordiske samarbejde inden for 
de sektorer af energi-FoU-om rådet, hvor nordisk samarbejde ikke vare
tages af andre organer. Til finansiering af dette samarbejde på energi
om rådet under Industrifonden har M inisterrådet i 1976 og 1977 totalt 
bevilget 3,6 mio. nkr. og for 1978 er vedtaget en ramm e på 3 024 mio. 
nkr. (1978-priser).

Nordisk Industrifond har fortsat sin tidligere påbegyndte planlægning- 
for at initiere det nordiske samarbejde på energiområdet. Situationen i 
de nordiske lande på nogle energi-FoU om råder er blevet kortlagt. M ed 
hensyn til udbygningen af m odtrykskraftens anvendelse i N orden tyder 
kortlægningen på, at mulighederne for forbedringer gennem fælles p ro
jektarbejde er små. Derim od bedømmes udsigterne for kommunal energi
planlægning og fjernvarm edistribution at være betydelig gunstigere. For 
at kunne initiere FoU-sam arbejde omkring bestående energikilder kræves 
der kom pletterende arbejde i forhold til den meget skematiske kortlæg
ning, der hidtil er foretaget. Der planlægges endvidere et nordisk sym
posium vedrørende geotermisk energi. Inden for om rådet energianven
delse i industrien lader Fonden, i forbindelse med sit planlægningsar
bejde, bl. a. foretage kortlægning af det specifikke energiforbrug inden 
for nogle forskellige typer af industrivirksom hed i ensartede foretagen
der, som er virksomme i de nordiske lande.

Fonden bevilgede desuden i sin normale projektstøttende virksomhed 
midler til samarbejdsprojekter efter sædvanlig ansøgningsprocedure. Med 
hensyn til om fanget af projektvirksomheden henvises til tabel under a f
snittet Nordisk Industrifond.

1.4. Øvrigt energisamarbejde (rek.nr. 21/1974)

H er kan nævnes samarbejdet inden for Nordel, organ for nordisk 
elkraftsamarbejde. N ordelsam arbejdet pågår kontinuerligt, først og 
fremmest i de faste udvalg (drifts-, planlægnings- og kernekraftudvalget) 
og i N ordels sekretariat. D ette sidste er ansvarligt for N ordels udadret
tede vidksomhed og kontakter, udarbejder årsberetning og udgiver andre 
regelmæssige rapporter, statistik etc. Sekretariatet er for perioden 1975—
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78 placeret hos N V E (Norges vassdrags- og elektricitetsvesen) i Oslo, 
men vil fra  efteråret 1978 ligge hos ELSAM  i Danm ark.

Som konkret eksempel på elkraftsam arbejdet kan nævnes jævnstrøms
forbindelsen Jylland— Norge, der blev taget i brug i efteråret 1976, og 
fra  efteråret 1977 med to kabler over Skagerak har en overførings
kapacitet på 500 megawatt.

H erudover er der fra N ordel kom m et to delrapporter, således en der 
indeholder prognoser fo r elforbruget inden fo r N ordelom rådet frem  til 
1990 og en, der behandler elvarmens rolle i energiforsyningen i Norden.

Vedrørende den fremtidige virksomhed kan siges, at der på N ordels 
arbejdsprogram, foruden behandlingen af den videre udvikling af el
produktionen og kraftoverføring i N orden også står bl. a. en udredning 
af problem atikken omkring kom bineret el/varm eproduktion (modtryks- 
kraft) og om anvendelsen af varm epum per til husopvarmning.

1.5. Samarbejde vedrørende kernekraftens sikkerhedsaspekter (rek.nr. 
1/1977)

De nordiske industrim inistre enedes ved deres m øde den 23. november
1976 om, at N K A  (Nordisk K ontaktorgan for Atomenergispørgsmål) 
skulle iværksætte det udvidede nordiske kernesikkerhedsprogram, som 
er beskrevet i udredningen ”U tvidgat nordiskt samarbete inom kärn- 
säkerhetsom rådet” , N U  1976: 28. Å ret 1977 skulle anses for et prøveår, 
hvor m an søger at få et bedre grundlag for vurderingen af om fanget af 
det videre arbejde med gennemførelsen af program m et, samt et nærmere 
grundlag for fastsættelse af tidsplan og finansiering.

M inisterrådet afsatte i overensstemmelse m ed denne beslutning et 
beløb på 800 000 nkr. for året 1977 som tilskud til nationale indsatser til 
dette program.

Arbejdet er i løbet af året igangsat på de tre mest aktuelle af de 
oprindelig foreslåede seks prioriterede om råder: Kvalitetssikring, kon- 
trolrum sudform ning og affald. D esuden vurderes de fremtidige pro
gramm er på radioøkologiom rådet og for sikkerhedsmyndighedernes sam
arbejde. D et samarbejde, som således sættes igang på M inisterrådets 
initiativ, udgør et værdifuldt nordisk supplement til de indsatser, som 
gøres på kernesikkerhedsområdet i de enkelte nordiske lande.

D e nordiske midler har i 1977 været fordelt på følgende måde (angivet 
i tusind norske kroner):

Kvalitetssikring 250
K ontrolrum sudform ning 325
A ffald 150
Andre 75

K ontaktorganet har udarbejdet adm inistrative retningslinjer, ifølge 
hvilke arbejdet fordeles mellem styringsgrupperne samt respektive pro
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jektledere og værtsorganisationer. K ontaktorganet er selv ansvarligt for 
program m ets gennemførelse i sin helhed.

Kvalitetssikringsprogrammet har som form ål a t frem skaffe metoder, 
som sikrer, a t det ønskede kvalitetsniveau opnås ved både udform ning, 
bygning og drift af kernekraftværker og -komponenter. Kvalitetssikrings- 
arbejdet i N orden befinder sig i hurtig udvikling. G ennem  NKA-pro- 
gram m et forsøger m an at omsætte udenlandske regler og erfaringer til 
de nordiske forhold.

I 1977 er en nordisk terminologioversigt udarbejdet. Desuden er fire 
delprojekter igangsat under deltagelse af sikkerhedsmyndigheder og 
kraftindustri i de fire lande. Alle projekter er flerårige.

En styrende gruppe (med finsk form and) er oprettet til koordinering 
a f  nuværende og kommende kvalitetssikringsprojekter.

K ontrolrum sprogram m et har til form ål a t sam ordne det om fattende 
arbejde, som nu udføres i de enkelte nordiske lande vedrørende sikker
hedsmæssige aspekter af kontrol rumsudformning og personalets uddan
nelse og pålidelighed.

I 1977 er der afholdt en række arbejdsm øder af cirka tre dages varig
hed, hvor m an er kom m et frem  til en fælles planlægning af indsatser i 
de forskellige lande. D et planlagte arbejde påregnes a t strække sig over 
en treårsperiode og falder inden fo r om råderne ergonomisk vurdering, 
menneskelig pålidelighed samt operatørtræning.

En styrende gruppe (med dansk form and) er oprettet for at fremme 
koordineringen af nationale indsatser og fo r at lede de nordiske projekter.

På affaldsom rådet har m an i 1977 m åttet begrænse arbejdet til lav- og 
middelaktivt affald fra  den daglige reaktordrift. D er er specielt udført 
et forprojekt, som om fatter en analyse af vigtige led i affaldets behand
lingskæde fra  dets produktion til slutlagringen. Risikoen ved det enkelte 
trin  skal også bedømmes. D ette projekt beregnes påbegyndt i 1978 og 
løbende over mindst tre  år. A rbejdet ledes af et projektråd (med svensk 
form and), som i forvejen var oprettet inden for ram m erne af Nordisk 
A tomkoordineringskomite, som er de fire nordiske atomenergiforsknings
institutters fælles organ.

N K A  har endvidere i 1977 tilsat en ad hoc planlægningsgruppe for 
affaldsprojekter. G ruppen har til opgave at udvælge, hvilke af de mange 
aktuelle projekter, som skal udføres i 1978 m ed økonomisk støtte fra 
M inisterrådet.

2. Industrisamarbejde

2.1. Industripolitisk samarbejde

D et industripolitiske samarbejde finder sted i en række forskellige 
form er. I  M inisterrådet og Embedsmandskomiteen for industri- og 
energipolitik foregår således en fortløbende dialog om aktuelle industri-
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politiske spørgsmål af fælles interesse i og udenfor Norden. Som 
eksempel på et område, der har været diskuteret, kan nævnes forholdene 
omkring den nordiske glasindustri. M inisterrådet har endvidere taget 
problemerne for små og mellemstore virksomheder op til vurdering.

Foruden det arbejde, der pågår i M inisterrådet, er der i de senere år 
sket en udbygning af de nordiske landes bilaterale kontakter på m inister
niveau om  industrispørgsmål af fælles interesse for enkelte af landene. 
Dette samarbejde udgør et værdifuldt supplement til M inisterrådets 
arbejde med spørgsmål af mere almen interesse.

H erudover pågår et praktisk orienteret samarbejde i forskellige insti
tutionelle ram m er først og fremmest i Nordisk Industrifond og i Nord- 
test, men dog også inden fo r andre organisationer. Således kan nævnes 
det arbejde i form  af projektvirksomhed, som foregår under N O R D 
FORSK.

2.2. N ordisk Industrifond

Nordisk Industrifonds opgave er a t fremme en effektiv udnyttelse af 
de nordiske ressourcer med hensyn til teknologi og industriel udvikling 
blandt andet gennem at støtte finansieringen af projekter og program m er, 
som har industriel interesse i to eller flere af medlemslandene. Støtte 
kan gives til foretagender, institutioner, myndigheder og foreninger, der 
virker i de nordiske lande. D et primære mål er udvikling af materialer, 
produkter, processer, m etoder ug udrustning, som inden for en overskue
lig tid beregnes at kunne udnyttes industrielt. Også teknisk virksomhed, 
som på anden vis kan bidrage til a t løse opgaver af fælles industriel 
interesse, kan støttes.

Ved Fondens oprettelse i februar 1973 blev der tru ffe t aftale om, at 
den over en 5-årsperiode skulle tilføres 50 mio. skr. I perioden fra  F on
dens start 1. juli 1973 til 31. december 1976 er den blevert tilført totalt 
30 mio skr., og i 1977 er den tilført yderligere 10 mio. skr., således at 
Fonden hidtil (november 1977) er blevet tilført 40 mio. skr. I henhold 
til tidligere beslutning vil Fonden 1978 få tilført de resterende midler 
inden for den oprindeligt besluttede ramm e på 50 mio. skr. U dover disse 
midler har Fonden som tidligere nævnt fået tilført specielle midler til 
finansiering af indsats på energiområdet.

M ed hensyn til forpligtelser har Fonden i 1977 mulighed for at påtage 
sig flerårige forpligtelser udover de tilgængelige midler inden for et 
beløb på højst 3 mio. skr. for 1978 og højst 2 mio. skr. for 1979.

Fondens virksomhedsberetning for 1976 blev afleveret til M inisterrådet 
i maj 1977 (C35/e 1978). Hidtil er der i 1977 (til og med september) 
indkommet 33 projektforslag til Fonden. D er er blevet bevilget 8,6 mio. 
skr. i sttte/ af disse midler er ca. 2 mio. skr. blevet bevilget til fortsættelse 
of projekter, der tidligere har opnået støtte, og de resterende 5,6 mio. skr. 
er beviiget til 12 nye projekter. Ud over de formelt bevilgede midler er
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Indsatsom råde Antal
projekter

Bevilget 
t. o. m 76 
tSkr

Bevilget 
jan —sept 
77 
tSkr

Totalt
tSkr

Be
vil
geto//0

Ydre miljø 13 6 508 2 198 8 706 22
Arbejdsmiljø 4 3 002 — 3 002 7
Helseværnsteknik 3 262 400 662 2
Transportteknik 6 3 254 175 3 429 9
Energiteknik 17 1 7961 1 0831 2 879' 7
Ressourceteknik
Nordtest

17 4 746 1 910 6 656 17

(prøvningsmetoder) 5 6 250 2 000 8 250 21
Standardisering og måling 15 1 424 390 1 814 4
D atateknik — — _ — _
Øvrigt 8 3 830 421 4 251 11
Totalt 88 31 072 8 577 39 649 100

11 disse beløb indgår de særlige energimidler over Ministerrådets budget.

ca 1,5 mio skr. blevet reserveret til 2 projekter (ét inden for adbejdsmiljø 
og ét inden for ressourceteknik). Fordelingen af midlerne på de for
skellige indsatsom råder frem går af følgende tabel:

M inisterrådet (industrim inistrene) besluttede på sit møde den 23. 
novem ber 1976, at der i første halvår 1977 skulle foretages en vurde
ring af Nordisk Industrifonds fremtidige virksomhed.

På baggrund heraf har Fonden frem lagt en rapport: ” Redogörelse 
för hittills vunna erfarenheter samt förslag till fo rtsatt verksam het.”

I denne rapport fremsættes en række forslag vedrørende indretningen 
og om fanget af Fondens fremtidige virksomhed (dvs. virksomheden i 
den kom m ende 5-årsperiode 1979— 1983). Disse forslag vedrører:

1. indretningen af Fondens virksomhed,
2. kapitalbehov og finansiering og
3. revision af de for Fonden gældende ” A llm änna rik tlin jer” .

A d  1) Indretningen af Fondens virksomhed

F or så vidt angår Fondens industripolitiske opgaver foreslås det i 
rapporten, a t der i den kommende 5-årsperiode (1979— 1983) fortsat 
lægges stor vægt på at stim ulere det teknologiske sam arbejde mellem 
de nordiske industriforetagender. Fondens virksomhed bør i den for
bindelse indrettes på at støtte dels tekniske udviklingsprojekter mellem 
et fåtal industrier, dels branche- eller teknikindrettede projekter, som 
sigter mod at løse problem er af central betydning for visse industri
sektorer.

Fonden finder, a t det må anses for væsentligt, a t der i förbindelse 
med de industrielt m ålrettede projekter, som Fonden støtter, bliver 
iagttaget spørgsmål af samfundsmæssig interesse, som fx projektresul
taternes fremtidige indvirkning på arbejdsm iljøet og det ydre miljø, 
sam t på udnyttelsen af energi- og m aterialressourcer.
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D et foreslås, a t det nordiske sam arbejde angående standardisering, 
prøvningsm etoder og måleteknik bliver stimuleret, og at der i passende 
om fang fortsat gives støtte til sådanne aktiviteter.

Ud over den projektstøttende virksomhed på energi-FoU om rådet 
som Fonden har til opgave at drive, foreslås det, a t Fonden fortsat 
følger den nationale virksomhed på energiom rådet for derved aktivt at 
søge at udvirke yderligere nordisk samarbejde.

D et foreslås videre, a t der, som erstatning for de nuværende priori
terede indsatsområder, i frem tiden skal foretages planlægning og bud
gettering inden for følgende aktivitetsom råder:
— Produkt- og procesudvikling (hovedsagelig støtte til sam arbejde 

mellem de enkelte industrier)
— Branche- og teknikindrettet virksomhed (fx støtte til produktions

teknik, materialeudvikling, energianvendelse, genanvendelse, arbejds
miljø, ydre miljø)

— Prøvning, standardisering, m åleteknik
— Energiforsyning.

A d  2) Kapitalbehov og finansiering  

D et foreslås i rapporten, a t Fonden fo r den kom m ende 5-årsperiode 
1979— 1983 tildeles en kapitalram m e på 95 mio. skr., hvoraf 15 mio. skr. 
foreslås overført til Fonden i 1979, sam t a t Fonden fra  og med 1978 
årligt skal frem kom m e med begæring til M inisterrådet om inden for 
den fastsatte ram m e at få overført m idler for det næstfølgende virk
somhedsår.

Videre foreslås det, a t der fra  og med 1979 gives Fonden følgende 
generelle bemyndigelse vedrørende flerårige forpligtelser ud over de 
tilførte midler: ”Fonden får under e tt verksam hetsår påta sig fleråriga 
förpliktelser som för närm ast följande å r  får uppgå till högst 50 % av 
under året tillförda medel och för därpå följande år till högst 30 % .”

A d  3) Revision a f de for Fonden gældende "A llm änna rik tlin jer”

Fonden h ar udarbejdet forslag til nye ” A llm änna rik tlin jer” . D ette 
forslag er en m ere systematisk opstilling af de hidtil gældende re t
ningslinjer. H erudover er der tale om visse saglige ændringer, hvoraf 
den væsentligste vedrører afgrænsningen af Fondens virksomhedsom
råde. E fter de nugældende retningslinjer kan Fonden blot give finan
siel støtte til projekter af industriel betydning. Inden for energiom rådet 
har M inisterrådet, som nævnt, fra og med 1976 pålagt Fonden at støtte 
FoU  samarbejdet, også selv om  dette ikke skulle have direkte industriel 
tilknytning. Fonden foreslår derfor et tillæg, som giver M inisterrådet 
en generel mulighed for inden for ram m erne af retningslinjerne at 
udvide Fondens virksomhedsområde.

M inisterrådet behandlede på sit møde den 28. novem ber 1977 rap-
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porten fra  Fonden, og m an besluttede, at der var enighed om, at det er 
a f  væsentlig betydning, a t Nordisk Industrifond i forbindelse med den 
fortsatte  virksomhed tilsikres mulighed for a t gennem føre en langsigtet 
planlægning. Fonden bør derfor årligt tilføres pengemidler, som mindst 
m odsvarer det nuværende niveau. F ra  og med 1979 bør de midler, som 
i perioden 1976— 78 er bevilget over M inisterrådets projektbudget, ind
regnes i Fondens ordinære midler.

P å baggrund heraf er M inisterrådet enigt om, a t Fonden fo r 1979 
bør have tilført 15 mio. skr., og at Fonden bør have bemyndigelse til 
a t påtage sig flerårige forpligtelser udover de tilgængelige m idler med 
højst 7,5 mio. skr. for 1979 og højst 4,5 mio. skr. for 1980.

M inisterrådet (industrim inistrene) er i princippet enigt om ind
føring af N ordisk Industrifond på M inisterrådets alm ene budget fra  og 
med 1979, m en finder, a t vilkårene og konsekvenserne heraf m å un
dersøges nærm ere og resultatet fremlægges på næste m inisterråds
møde (industriministrene).

2.3. N ordtest (jfr. rek.nr. 6/1975)

V erksam heten har under åre t bedrivits i styrelse, fackgrupper och 
sekretariat. Styrelsen h ar under åre t hittills hållit 4 sam m anträden i 
Oslo, G lostrup, M arieham n och Bergen. H ärutöver planeras ytterligare 
e tt m öte a tt hållas i Stockholm. A rbete h a r under å re t bedrivits i 6 

fackgrupper fö r om rådena Bygg, Brand, A kustik, N D T (oförstörande 
provning), VVS och Elektronik. Den sistämnda fackgruppen utsågs 
under hösten 1976, m en det egentliga arbetet i gruppen påbörjades 
under innevarande år.

A rbetet i N ordtest bedrivs enligt tidigare uppgjord plan i form  av 
projekt. H ittills har inkom m it sam m anlagt 222 förslag till projekt. Av 
dessa har under å r  1977 inkom m it 72 nya förslag. Av inkom na för
slag har hittills utvalts 35 nya arbeten jäm te fortsättning på e tt tidi
gare påbörjat projekt som beställts vid olika institutioner och företag 
för en sammanlagd kostnad av 1 474 900 skr.

Fördelningen områdesvis av under å re t påbörjade projekt ä r  följande:

Område Antal projekt Kostnad 
(1 000 skr)

Bygg 10 384,5
Brand 6 308,0
Akustik 6 ( +  1 från 1976) 242,0
N D T 1 65,0
VVS 4 94,0
Elektronik 1 10,4
Övriga 7 371,0

35 1 474,9
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Av sam m anlagt 107 beställda projekt har hittills (per 1977-09-15) 
inläm nats slutrapport över 49 arbeten. U nder åre t h ar hittills 17 pro
jekt slutförts.

Igångsättningsår Antal beställda 
projekt

Antal slutförda
projekt
(1977-09-15)

1974 16 15
1975 18 17
1976 38 15
1977 35 (per 1977-09-15) 2

107 49

A rb e te t inom  N O R D T E S T  h a r  h ittills re su lte ra t i 74 rekom m ende-
rade  N O R D T E S T -m etoder. F ö rde ln ingen  fackgruppvis av rekom m en
derade N O R D T E S T -m etoder ä r  fö ljande:

Fackgrupp Antal rekommenderade
NORDTEST-metoder

Bygg 45
Brand 7
Akustik 21 (varav 10 provdonsspecifikationer)
Övriga 1

74

” Register of approved NO RD TEST M ETH O D S” har utgivits som 
NO RD TEST Doc Gen 007.

” A nnual R eport 1976” har utgivits som N O RD TEST Doc Gen 008. 
I denna publikation ges bl. a. kortfa ttad  inform ation om slutförda och 
pågående projekt.

”Förslag till NO RD TEST långtidsplan 1978— 1982” har publicerats 
som N O RD TEST Doc Gen 009. H är h ar N O RD TEST redovisat sitt 
arbetsprogram  fö r de närm aste åren med uppgift om medelsbehov för 
genom förande av detta. Långtidsplanen är baserad på ” NO RD TEST 
prim är behovsanalys” som utfördes 1975 och på detaljerade fackgrupps- 
vis u tförda behovsanalyser.

” N O RD TEST scheme for certifikation of non-destructive testing 
personnel” ä r  under tryckning som N O RD TEST Doc G en 010. F ack
grupp N D T har här u ta rbe ta t ett system för nordisk certificering av 
provningspersonal i anslutning till det internationellt föreslagna U N I- 
CERT-systemet. I  styrelsen h ar intensivt arbete u tförts i syfte a tt upp
ställa en modell för avtal om ömsesidigt godkännande av provnings
resultat. M odellen ä r  främ st avsedd för användning vid upprättande av 
avtal de nordiska länderna emellan.

NO RD TEST har på sekretariatsplanet etablerat kontak t med EEC-
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kommissionen i frågor rörande prövning. K ontakten  förväntas a tt bli 
kanaliserad genom kommissionens ”B ureau Com m unautaire des R e 
ferences” .

F ö r den redovisade verksam hetsperioden som om fattar kalenderåret 
1977 h ar N ordiska fonden för teknologi och industriell utveckling be
viljat 2 milj. skr. F ö r år 1978 har fonden reserverat oförändrat 2 milj. 
skr till N O RD TESTs verksam het, m edan N O RD TEST h ar beräknat 
a tt behovet fö r åre t uppgår till 3,35 milj. skr. Finansieringssituationen 
h ar presenterats fö r M inisterrådet.

2.4. M etrologisk samarbejde (rek.nr. 2/1972)

P å det metrologiska om rådet stödjer Nordiska Industrifonden för 
närvarande e tt projekt inom delom rådet Term om etri. P ro jek te t har 
beviljats ca 275 000 nk r och beräknas pågå drygt två år.

Hovedhensikten med dette prosjekt er å sette i verk optim al in ter
nordisk utnyttelse av gode, eksisterende m aterielle kalibreringsressurser 
som hittil ikke h ar kunnet utnyttes fullt u t i de enkelte land. N år 
prosjektet er fullført, skal det for tem peraturm ålinger kunne fungere 
adekvate kalibreringsm uligheter, u tnyttbare over hele N orden for hvil
ken som helst nordisk institutsjon eller bedrift som ønsker å sam
arbeide på om rådet. P rosjektet vil som direkte konsekvens føre til en 
alminnelig nøyaktighetsøkning av tem peraturm åling med henblik på å 
kunne tilfredsstille de krav som m oderne teknik  i de nordiske land 
stiller.

2.5. Samarbejde vedrørende overflade- og kolloidforskning  
(rek.nr. 2211974)

Stiftelsen ytkemisk forskning er en nordisk industristiftelse med m ål
setting å frem m e kunnskap om grenseflate- og kolloidvitenskap og dens 
industrielle anvendelser. F lertallet av medlemmene er idag svenske 
foretag.

Bakgrunnen til interessen for anvendt grenseflate- og kolloidviten
skap er a t de fleste industrielle prosesser og biologiske system har vik
tige innslag av denne spesialkunnskap. Yitenskapsgrenen blir derved i 
høyste grad tverrvitenskapelig og kan ved problemløsning føre ny kunn
skap sammen.

Idag finnes begrensede kunnskapsressurser i N orden, dog med Yt- 
kem iska Institu tet som den dom inerende institusjon innenfor anvendt 
grenseflate- og kolloidkjemi. D ette institutt som drives av Stiftelsen y t
kemisk forskning, har under året gitt kurser i anvendt grenseflate- og 
kolloidkjem i i D anm ark, Finland, N orge og Sverige. M an har i disse 
kursene såvel som i den anvendte forskningen, forsøkt å samarbeide med 
andre institusjoner m ed interesse for grenseflate- og kolloidkjemi, der-
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iblandt Lunds Tekniska Högskola, Nordisk Institutt for maling og 
trykkfarver, for å nevne noen av de nordiske sam arbeidspartnere.

Styrelsen för Teknisk Utveckling har under året forsøkt å kartlegge 
det industrielle behov for grenseflate- og kolloidvitenskapelige innsatser 
idag og på 5— 10 års sikt i samarbeide med Stiftelsen Y tkem isk Forsk
ning og annen svensk industri. U tredningen har også kartlagt tilgjen
gelige ressurser i og u tenfor Sverige. A rbeidet har resultert i skisse
ringen av ulike teknologioverføringsmodeller.

Stiftelsen Y tkem isk Forskning har selv foreslått å kom plettere u t
redningen for hele Norden.

D et store behovet, både i industrien og innen universiteter og høg
skoler for en forskerkurs i teknisk grenseflate- og kolloidvitenskap har 
under året resultert i utarbeidelsen av et program  fo r et slik kurs. 
Denne er foreslått gitt innenfor ram m en av de nordiske forskerkurser.
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Kapitel X 

Samarbete inom byggsektorn

1. Inledning

Sedan Nordiska rådet vid sin 25:e session rekom m enderat m inister
rådet att anta ett fram lagt förslag till reviderat handlingsprogram, fast
ställde m inisterrådet (bostadsm inistrarna) det nya handlingsprogram m et 
fö r sam arbete inom byggsektorn den 1 maj 1977. Samtidigt fastställde 
m inisterrådet e tt projektprogram , vilket u tarbetats av äm betsm anna- 
kom m ittén för sam arbete inom byggsektorn och innehåller prioriterade 
uppgifter för de närm aste åren.

I det nya program m et sägs a tt sam arbetet för a tt uppnå en ökad 
integration av de nordiska byggm arknaderna skall fortsätta. Väsent
liga nyheter är a tt m an har utvidgat sam arbetet till a tt om fatta de po
litiska m ålsättningarna inom byggsektorn och bygglagstiftningen. A nd
ra nyheter ä r  a tt energisam arbetet har prioriterats högt, a tt man vill 
verka fö r en stärkt nordisk m edverkan i det internationella byggsam- 
arbetet och a tt m an vill möjliggöra ett utvidgat sam arbete mellan 
byggföretag i två eller flera länder vid byggexport utom  Norden. D et 
poängteras a tt sam arbetet även skall om fatta bevarandet och för
ändringen av den befintliga bebyggelsen liksom även frågor rörande 
byggnadstekniskt betingade arbetsmiljöer. D et övergripande m ålet är 
a tt m an vill försöka nå fram  till en gemensam nordisk totalsyn på 
den byggda miljön med hänsyn till hur den bör bevaras, förändras och 
nybebyggas.

U nder 1977 har det pågående sam arbetet baserat på 1972 års hand
lingsprogram förts vidare samtidigt som nya uppgifter enligt 1977 års 
handlingsprogram påbörjats. M edverkande sam arbetsorgan ä r  i första 
hand NKB (Nordiska kom m ittén för byggbestämmelser), N ordtest, 
NBS (Nordiska byggforskningsorganens sam arbetsgrupp) och INSTA- 
bygg (ett sam arbetsforum  för de nordiska byggstandardiseringsorga- 
nen).

E rfarenheterna från arbetet med genom förande av 1972 års hand
lingsprogram visar a tt byggsamarbetet är av en m er kontinuerlig ka
rak tä r än som förutsattes i detta program. Det kan konstateras a tt 
sam arbetet utvecklas och förstärks successivt och a tt handlingspro
gram m en kraftig t bidragit till en intensifiering och koordinering av 
verksam heterna. E tt uttryck för kontinuiteten och utvecklingen är 
a tt projektchefen vid m inisterrådet skall ersättas av en konsulent och 
a tt de m edverkande nordiska sam arbetsorganen under de senaste åren 
har reviderat sina adm inistrationsform er och program.
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D et nordiska byggsam arbetet finansieras med anslag från  såväl m i
nisterrådet som de m yndigheter och institutioner som är  nationellt 
representerade i de nordiska sam arbetsorganen.

2. Nordiska och internationella samarbetsorgan

De nordiska bostadsministrarna  sam m anträdde som m inisterråd, 
NMR-BOS, under septem ber 1977 i Finland. Härvid behandlades ak 
tuella bostadspolitiska frågor, sam arbetet rörande energihushållning, 
det nya handlingsprogram m et för byggsektorn, de nordiska ländernas 
m edverkan i ECE-sam arbetet inom bostads- och byggnadsområdet samt 
m öjligheterna a tt förbättra bostadsmiljön i den äldre och halvgamla 
bebyggelsen. U nder 1977 har de nordiska bostadsm inisterierna även u t
bytt erfarenheter rörande bostadsfinansiering och m öjligheterna a tt 
åstadkom m a en m er varierad bebyggelse.

Ä m betsm annakom m ittén , ÄK-BYGG, som har ansvaret för genom
förande och koordinering av byggsamarbetet, har under å re t u tarbetat 
e tt program  för nya sam arbetsprojekt och in itierat arbete härm ed bl. a. 
beträffande övergripande m ålsättningar inom byggsektorn, energihus
hållning, brandskydd, byggexport utom  N orden sam t godkännande, 
kontroll och provning. Som ovan näm nts skall ÄK-BYGGs projektchef 
ersättas av en konsulent vid m inisterrådssekretariatet från  och med
1978.

N K B, N ordiska kom m ittén för byggbestämmelser, fastställde i no
vember 1976 ett reviderat arbetsprogram  (NKB-skrift n r 27 och 28). 
A ktuella arbetsuppgifter ä r  bl. a. bärande konstuktioner, brandskydd, 
inneklim at, ventilationsinstallationer, vatten- och avloppsinstallationer, 
energihushållning, småhus, skydd m ot olyckor i hem men, trygghet mot 
inbrott, våld sam t godkännande och kontroll.

I  program m et konsta terar NKB a tt byggföreskrifterna i de nordiska 
länderna kan inordnas i ett någorlunda ensartat m önster och NKB har 
redovisat en förenklad m odellstruktur härför med uppdelning på föl
jande nivåer:

1 . Överordnad målnivå, som redovisas i lagar, förordningar o. d. 
utfärdade av parlam enten eller regeringarna och som anger de huvud
egenskaper hos bebyggelsen, vilka från  samhällets och m edborgarnas 
sida betraktas som väsentliga.

2. Funktionsområden, som vanligen redovisas i tillämpningsbestäm- 
melser till lagarna och som anger vilka huvudfunktioner som krävs av 
en byggnad för a tt intentionerna på den överordnade målnivån skall 
uppfyllas.

3. Operativa krav, som redovisas i offentliga byggbestämmelser eller 
i norm er och standarder godtagna av de offentliga m yndigheterna och 
som ger kvantifierade funktionskrav på den färdiga byggnaden.
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4. Verifikationsregler, som anger olika sä tt a tt verifiera a tt funk
tionskraven uppfylls t. ex. medelst godtagna provnings- eller beräk
ningsm etoder eller kontroll av a tt givna kriterier eller generellt god
tagna lösningar följs. V erifikationsm etoder utarbetas av olika organ — 
på nordiskt plan bl. a. av N ordtest och INSTA.

5. Exem pel på godtagbara lösningar, vilka anger dels lösningar som 
får tilläm pas n är kvantifierade funktionskrav saknas, och dels stan
dardiserade lösningar, som uppfyller de kvantifierade funktionskraven.

NKB h ar publicerat en översikt rörande im plem entering av hittills 
fram kom na NKB-resultat och ett nordiskt förslag till brandklassindel
ning.

NKB deltar aktivt i EC E’s program  avseende harm onisering av bygg- 
bestämmelser.

F ö r N K B-utredningar h ar m inisterrådet under 1978 finansierat pro
jekt inom om rådena bärande konstruktioner, brandskydd, inneklimat, 
energihushållning samt godkännande och kontroll.

IN STA-byggs  sam arbete rörande byggstandardisering pågår enligt 
planerna. Sam arbetsprogram m et om fattar för närvarande 46 projekt 
och arbetet härm ed finansieras till största delen över de nationella 
byggstandardiseringsorganens ordinarie budget. M inisterrådet h ar läm 
nat anslag under 1977 till INSTA-organ för utredningar om en ny 
brandklassindelning, arm eringsprodukter, m etoder för beräkning av 
byggnaders energibehov och handikappstandarder.

Under tiden oktober 1976—septem ber 1977 har 11 nordiska förslag 
till byggstandarder sänts u t på remiss och vidare har 56 förslag fast
ställts som standard i ett eller flera länder. Förslagen avser standarder 
om m odulkoordinering, hissar och hisschakt, lättbetongelem ent, fönster 
och fönsterrutor, beklädnadsplattor, brandprovning, golvbeläggningar, 
betongvaror, stålkonstruktioner, radiatorer, ventilationskanaler, yt- och 
volymberäkning i hus, beräkning av byggnaders energibehov, inred- 
ningsenheter och geotekniska provningsmetoder.

Nordtest har som fram går av kapitel IX  avsnitt 2.3 fram lagt en lång
tidsplan för perioden 1978— 82 inkluderande byggområdet. Av planen 
fram går a tt ca hälften av Nordtests projektm edel avser projekt inom 
byggsektorn inklusive byggprojekt inom brand-, akustik- och VVS- 
områdena.

N ordtest har hittills slutfört 33 projekt inom byggområdet och 72 
projekt är under arbete.

Inom  byggområdet har 52 m etoder registrerats som Nordtest-meto- 
der.

Pågående utredningar inom N ordtest om ömsesidigt godkännande av 
provningsresultat inom Norden berör även byggområdet. N ordtest har 
åtagit sig a tt medverka i de särskilda byggutredningarna härom , se av
snitt 3.5 nedan.
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Med bidrag från  Nordiska industrifonden  (se kapitel X I, avsnitt 2.2) 
har p ro jek t rörande fiberarm erade cem entprodukter och byggkompo- 
nen ter i energisnåla hus genomförts.

Inom  NBS, Nordiska byggforskningsorganens sam arbetsgrupp, fo rt
sä tter inform ationsutbytet och kontaktverksam heten. A ktuella sam- 
arbetsom råden ä r  energihushållning, samhällsplanering, samhällseko
nomi, fastighetsförvaltning, bostadsforskning, arbetsmiljö, u-landsforsk- 
ning, ventilation, vatten- och avloppsteknik och provningsm etoder (till
sammans med Nordtest).

N ordkalottkom m ittén  anordnade 1976 en konferens i N arvik för 
byggbranschen på N ordkalotten. Som ett resultat härav h ar det bildats 
en arbetsgrupp för byggsamarbete med uppgift a tt närm are utreda sam- 
arbetsm öjligheterna på N ordkalotten. Aktuella om råden är trävaru- 
och småhustillverkningen.

Sam arbete förekom m er dessutom i ett flertal nordiska branschorgan.
De nordiska länderna sam verkar i internationellt byggsamarbete, 

bl. a. det som pågår inom F N  och dess europaorgan EC E om bosätt
ning, samhällsplanering och byggande sam t inom ISO om byggstandar
der, CIB om byggforskning och inom R IL E M  om byggnadsmaterial 
och provningsmetoder.

3. Sakområden

3.1 A llm änna målsättningar, bygglagstiftning m. m.

U nder 1977 har utarbetats en översikt rörande politiska m ålsätt
ningar sam t nya idéer och planer rörande bygglagstiftningen. Över
sikten skall utgöra bakgrund för det fortsatta  nordiska samarbetet.

A ktuella frågor är — förutom  energihushållning som behandlas i 
annat sam m anhang — följande:

M yndigheternas ansvar för och krav på den äldre bebyggelsen med 
avseende på underhåll, kvalitetsstandard och bebyggelsemiljö;

Arbetsmiljön i den utsträckning den påverkas av byggandet;
E ffektivt u tnyttjande av råvaru- och m aterialresurser inom bygg

sektorn;
Konsumentskydd vid köp av småhus, andelsbostäder och dylikt;
M öjligheten att förenkla sakbehandlingen för byggnadsärenden;
Studium av ansvarsförhållanden och strukturering  av byggregler i de 

enskilda länderna med syfte a tt finna vägar för förenkling av det nor
diska samarbetet.

3.2 Säkerhetsfrågor

N K B-utredningen om ett nytt överordnat säkerhetssystem för bä
rande konstruktioner  beräknas vara slutförd under 1978. A rbetet har 
koordinerats med motsvarande europeiskt och internationellt arbete
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inom  bl. a. ECE respektive ISO. I sam arbete mellan NKB och INSTA  
pågår u tredningar rörande kom pletterande byggregler fö r betong- och 
träkonstruktioner. U nder 1978 startas arbete rörande stål- och alum i
nium konstruktioner.

D et pågående arbetet med NKB-förslaget rörande byggbestämmelser 
om  brandskydd  beräknas kunna avslutas under 1978. A rbetet koordi
neras så långt möjligt med det som pågår inom ECE, ISO och andra 
internationella organ. INSTA-utredningen rörande ny brandteknisk 
klassindelning har avslutats och kom m er a tt utnyttjas i det fortsatta 
nordiska och internationella sam arbetet. D et ökande skadeomfånget 
vid brand i de nordiska länderna har uppm ärksam m ats och förbere
delser pågår för a tt starta ett projekt för a tt studera m öjligheterna a tt 
kunna reducera skadorna.

U nder 1978 ä r  avsikten a tt starta  projekt fö r studium  av olycksfall 
i hem m en, barnsäkerhet och farliga byggmaterial.

3.3 Energihushållning och inom husklim at

Utvecklingen beträffande lagar och byggregler om energihushållning 
i byggnader har nått olika långt i de nordiska länderna beroende på 
de olika nationella förutsättningarna. I Sverige och D anm ark h ar alla 
tillgängliga resurser satts in för a tt snabbt kunna vidta åtgärder för 
a tt reducera energiförbrukningen. D et ömsesidiga inform ationsutbytet 
har ändock varit stort genom det personliga och institutionella kon
taktnät som byggts upp. Viktigare problem om råden har nu utkristallise
rats och under 1978 torde ett planlagt och effektivt sam arbete inom 
energiom rådet kunna bedrivas. Aktuella problem om råden är energi
förbrukningen i äldre hus, åtgärder för att reducera denna, energibe
sparingar genom minskad ventilation och ökad täthet hos byggnaderna 
samt utveckling av pålitliga anordningar och apparater för produktion 
av energi och kontroll av energihushållningen.

NKB avser a tt starta projekt om bl. a. energihushållning i befintliga 
byggnader och allm änna, överordnade byggbestämmelser om energi
hushållning. INSTA-utredningen om m etoder för beräkning av bygg
naders energibehov har slutförts och utsänts på nordisk remiss. Den 
nordiska koordineringen av byggforskningen inom energiom rådet kom 
m er a tt fo rtsätta även 1978 under ledning av NBS’s samarbetsgrupp 
för energifrågor.

NKB anordnade under oktober 1977 e tt symposium angående bygg
bestäm melser om inom husklim at. D et rådde enighet om behovet av 
sådana bestäm melser och om det principiella innehållet. NKB avser 
a tt försöka slutföra det nordiska bestämmelseförslaget under 1978. A r
betet har huvudsakligen inriktats på frågor rörande värm ekom fort 
(term iskt inneklim at) och ventilation och är i de avseendena sam ordnat 
med energiutredningarna.
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3.4 Byggnader, byggnadsdelar, installationer och byggvaror

D et nordiska sam arbetet pågår på bred front bl. a. inom NKB, 
INSTA, N ordtest, NBS och N ordiska industrifonden. (Se även avsnitt
2.) Samarbetet genom förs till största delen utan bidrag från m inister
rådet. N edan redovisas sådant som ej behandlas på annan plats.

Inom  NKB pågår arbete med byggbestämmelser för småhus. U nder 
1977 har NKB u ta rbe ta t förslag till reviderade nordiska riktlinjer för 
vatten- och avloppsinstallationer.

3.5 Godkännande, kontroll och provning

ÄK-BYGG h ar under 1977 u tarbetat program  för det fortsatta nor
diska sam arbetet rörande godkännande, kontroll och provning. NKB 
har åtagit sig a tt i sam råd med N ordtest och andra berörda organ u t
arbeta förslag till avtal rörande ömsesidigt accepterande av godkän
nanden, kontroll och provning inom Norden. A rbetet härm ed startar 
under 1977— 1978 och beräknas kunna vara avslutat under 1979.

3.6 Upphandlingsregler

B eträffande de juridiska och ekonom iska upphandlingsreglerna är 
läget o förändrat sedan föregående år.

Föru tsättn ingarna och m öjligheterna fö r e tt nordiskt sam arbete rö
rande de tekniska upphandlingsreglerna  om m aterial och arbetsutfö- 
rande kom m er a tt studeras under 1978. N äm nda regler kom pletterar 
de statliga byggbestämmelserna och ger upphov till vissa tekniska han
delshinder.

3.7 Samnordisk byggexport

U nder 1977 påbörjas e tt delprojekt som om fattar u tredningar om 
förutsättn ingar och m öjligheter till nordiskt sam arbete vid byggexport 
utom  Norden.
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Kapitel XI 

Regionalpolitiskt samarbete

1. Inledning

D et regionalpolitiska sam arbetet har utvidgats och effektiviserats 
under de senaste åren. R iktlinjerna härfö r har givits i det regional
politiska handlingsprogram m et från  år 1973. Program m et h ar reviderats 
fortlöpande. Syftet ä r  a tt uppnå:

— ökad enhetlighet i den regionalpolitiska planeringen
— utökat inform ationsutbyte i regionalpolitiska frågor
—  samordning av regionalpolitiken
— sam arbete i gränsregionerna

H uvudvikten i sam arbetet har legat på gränsregionala projekt, som 
har prioriterats högst från  m inisterrådets sida. N ordkalott- och Öre- 
sundssam arbetet har varit en central del av denna verksam het i enlig
het med handlingsprogrammet. Avtalet om gränskom m unalt sam arbete 
som träffats i å r  h ar ytterligare ökat m öjligheterna för sådant sam
arbete. U nder året har sam arbetsprojekten ökat i antal och konkretise
rats. M an har startat nya sam arbetsprojekt och förslag till gemensamma 
konkreta aktiviteter har kom m it fram , exempelvis biblioteksbussverk- 
sam het och åldringsvård i vissa gränsregioner.

Sam arbetet har vidare inriktats på a tt skapa underlag för a tt uppnå 
ökad samordning av regionalpolitiken och regionalpolitisk planering 
mellan de nordiska länderna. Den forskningsverksam het som syftar 
härtill h ar dels varit grundforskningsinriktad, dels inriktad m ot att 
skaffa fram  jäm förbar inform ation om de olika ländernas regional
politiska planering och åtgärder. Krav för a tt höja am bitionsnivån rö
rande dessa frågor h ar börjat kom m a fram.

N Ä R P  planerar a tt under 1979 starta  en sam manställning och ana
lys av läns/fylkes/am tsplaneringens resultat. I  alla de nordiska länderna 
ä r  det på denna adm inistrativa nivå som prim ärm aterial produceras för 
regionalpolitisk planering. Strävandena a tt nå ökad enhetlighet måste 
därför baseras på planeringsverksam het på just denna nivå.

Glesbygdspolitiska problem har spelat en dom inerande roll inom re
gionalpolitiskt samarbete. Behandling av andra ortstyper h ar varit av 
m indre omfattning. D å storstadsproblem är aktuella i alla länder cch 
m an har prövat olika slags politik för a tt lösa problemen, skulle det 
vara ändamålsenligt att inleda ett fördjupat inform ationsutbyte om 
sådana problem. Vid behandling av storstadsproblem atik torde det va
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ra lämpligt a tt innefatta även andra större städer än huvudstadsom- 
rådena. P rojektet planeras a tt igångsättas under 1979.

Tyngdpunkten i det regionalpolitiska sam arbetet har hittills legat vid 
samling av inform ation om den regionala utvecklingen i Norden, om 
den regionalpolitiska planeringsprocessen i olika länder och om de re
gionalpolitiska åtgärdernas effekter. Som de ovannäm nda projektpla
nerna visar behövs ännu en kom plettering och fördjupning av denna in
form ation. N är det gäller det gränsregionala sam arbetet börjar nu 
kartläggningsskedet resultera i förslag till konkreta åtgärder. En första 
kartläggande och orienterande fas när det gäller regionalpolitiskt sam
arbete har kom m it så långt a tt behovet av förnyad m ålsättning och 
förverkligande av detsam m a har aktualiserats.

Ä m betsm annakom m ittén för regionalpolitik (N Ä R P) har under 1977 
börjat en utvärdering av det regionalpolitiska sam arbetet. U tvärderings
arbetet beräknas bli k lart i början av 1979 och utm ynna i förslag till 
program  för och organisation av det fo rtsatta nordiska regionalpoli
tiska sam arbetet. U tgångspunkt för arbetet skall vara de aktuella re
gionala problem en i N orden sam t erfarenheterna från  det hittills en
ligt 1973 års handlingsprogram bedrivna sam arbetet. Inom  utvärderings
arbetet skall slutligen behandlas m öjligheter till och behov av en sam
ordning av regionalpolitiken. M öjligheterna för en harm onisering av 
de nationella regionalpolitiska insatserna skall utredas, så a tt effekter
na därav blir så ändamålsenliga som möjligt fö r grannländerna och 
för hela N orden. Även m öjligheterna att utnyttja redan existerande 
nordiska institutioner (t. ex. Nordiska investeringsbanken och Nordiska 
industrifonden) för regionalpolitiska syften skall undersökas. Vidare 
skall man utreda behovet av och förutsättningarna för nya nordiska in
satser (t. ex. N ordiska rådets rekom m endation nr 23/1974 om en utred
ning av en regionalpolitisk fond för N ordkalotten). Behovet av sam
verkan med andra fält inom det nordiska sam arbetet skall också över
vägas. Speciell uppm ärksam het skall vidare ägnas åt de organisatoriska 
sam banden mellan de centrala nordiska organen och regionala organ 
av det slag som främ st N ordkalottkom m ittén representerar. En strävan 
bör därvid vara att finna smidiga sam arbetsform er som ger möjlighet 
till ett effektivt arbete i olika delar av Norden.

2. Ökad enhetlighet i den regionalpolitiska planeringen

N Ä R P h ar tidigare gjort en systematisk genomgång av regional
politisk planering i de nordiska länderna. Den regionalpolitiska plane
ringen befinner sig i ett uppbyggnadsskede i samtliga nordiska länder. 
Även om det finns vissa gem ensamma drag mellan länderna —  tyngd
punkten i planeringsarbetet ligger exempelvis i alla länderna på den 
regionala nivån och basm aterialet som utgör stom men i beslutsunderla
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get är tämligen analogt — så finns det också fundam entala skillnader 
rörande innehåll, organisation och periodisering av planeringen. En 
central del av regionalpolitisk planering i alla länder ä r  befolknings- 
och sysselsättningsfrågorna. E n kom plettering av det insamlade m ate
rialet pågår fö r närvarande. Parallellt härm ed inventerar en arbets
grupp de m etoder som används i olika länder rörande prognoser eller 
planering av regional arbetsplats- och befolkningsutveckling. A rbetet 
planeras bli färdigt i slutet av 1977.

3. Utökat informationsutbyte i regionalpolitiska frågor

System fö r utbyte av inform ation på central nivå har införts. D et
sam m a gäller system för lokalt och regionalt inform ationsutbyte. Som 
en del av utvärderingen av det regionalpolitiska sam arbetet i Norden 
skall förverkligandet av inform ationsutbyte evalueras och förslag ges 
till vidareutveckling härav.

4. Samordning av regionalpolitiken

En första fas av samordningen av de regionalpolitiska insatserna 
mellan de nordiska länderna har varit a tt klarlägga hu r den totala 
stödvolym som utgår vid nylokalisering eller utbyggnad av företag 
varierar inom och mellan länderna. R esultat från  denna verksam het 
har tidigare rapporterats. Därvid kunde m an konstatera a tt det finns 
betydliga skillnader mellan olika länder vad avser stödform, stödvolym, 
stödets regionala fördelning sam t villkoren för a tt få stöd. D å det fanns 
vissa brister i metodiken i den ovannäm nda utredningen och stora för
ändringar i stödförfarandet har skett speciellt i F inland efter förnyan
det av den regionalpolitiska lagstiftningen, har m an under 1977 utveck
lat m etodiken och förnyat prim ärm aterialet. R apport från detta  arbete 
skall vara färdig i m ars 1978.

För att sam ordna regionalpolitiken i N orden är det också nödvändigt 
med en kartläggning av de regionala obalanserna i de nordiska län
derna. Den regionala utvecklingen har under 70-talet förändrats i hela 
Norden. N ettom igrationen har m inskat, m en antalet personer som 
fly ttar är ändå stort, då m otsatta flyttningsström m ar upphäver var
andra. Tillväxten i storstadsom rådena har minskat. Arbetslösheten, 
som har ökat speciellt i D anm ark och Finland, varierar fortfarande 
regionalt. En del stadsområden som tidigare inte drabbats av syssel
sättningsproblem  i någon näm nvärd grad har visat oroväckande höga 
arbetslöshetssiffror. Kartläggning av de regionala förhållandena i de 
nordiska länderna pågår. Svårigheten har varit a tt från de olika län
derna få fram  standardiserad, jäm förbar inform ation i ändamålsenlig 
regionindelning. A rbetet förutsätts vara färdigt vid årsskiftet 1977/1978.
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F ör a tt få underlag för en fortlöpande analys av de regionalpolitiska 
problem ens förändring bör resultatet av den regionalpolitiska plane
ringen i de olika länderna ställas sam m an och analyseras. Tidigare 
har det inte funnits m öjligheter fö r en sådan genomgång av läns/fylkes/ 
am tsplanering på nordisk nivå, då den första planeringsomgången som 
utarbetas enligt den nya lagstiftningen ännu inte blivit slutförd i F in
land och D anm ark. Projektförberedelser ä r  på gång och m an räknar 
med a tt kunna starta  själva genom förandet av projektet under 1979.

U nder 1977 h ar startats ett nytt projekt rörande fiskodling som ett 
medel i regionalpolitiken. Ansvarig för projektet ä r  Økonomisk ut- 
viklingsinstitut i Reykjavik. U nder 1978 skall m an börja försöksverk
sam het rörande laxodling. U r regionalpolitisk synvinkel ä r  det av stor 
vikt a tt försök görs även i andra delar av landet och inte bara i de 
sydvästliga delarna som tidigare varit förem ål för sådan verksamhet. 
Försöksverksam het planeras äga rum  i den västliga delen av Island i 
närheten av Isafjördur i norra Island på halvön Skagi och i sydöstra 
delen av Island. P ro jek te t skall pågå flera år. R apportering skall ske 
kontinuerligt.

5. Samarbete i gränsregionerna

G ränsregionalt sam arbete har haft en central ställning inom nordiskt 
regionalpolitiskt sam arbete. De flesta N Ä R P-projekt tillhör denna kate
gori.

A vtalet om kom m unalt sam arbete över nordiska riksgränser mellan 
D anm ark, Finland, Norge och Sverige, som grundar sig på Nordiska 
rådets rekom m endation nr 2/1977, undertecknades av de respektive län
dernas sam arbetsm inistrar den 26 maj 1977. A vtalet kom m er a tt under
lä tta  kom m unalt och regionalt sam arbete inom gränsregionerna.

Hösten 1974 tillsatte N Ä R P  en särskild arbetsgrupp fö r a tt under
söka m öjligheterna för nordiskt sam arbete inom glesbygdspolitiken. 
Som försöksregion valdes Enontekiö och M uonio kom m uner i F inland, 
K autokeino kom m un i Norge och f. d. K aresuando kom m uns område 
i K iruna kom m un i Sverige. Först gjordes en kartläggning av förhål
landena i om rådet. U nder kartläggningsskedet planerades praktiska för
sök till sam arbetsprojekt. Följande projekt har kom m it i gång:
— kartläggning av varuström m ar i försöksregionen. I år har m an gett 

u t en rapport. Den har skickats u t till myndigheter, företag och 
andra intresserade inom om rådet för a tt inform era om tillgång- och 
efterfrågem öjligheterna;

— serviceplan för försöksregionen. Den innehåller ganska detaljerade 
uppgifter om tillgängliga resurser. M yndigheterna inom om rådet 
har behandlat denna plan;

— studie- och utbildningsverksamhet. Första etappen i denna verk
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sam het om fattar inform ationsm öten på ett antal platser i varje kom 
m un, introduktionsm öten i anslutning till utställningar i skolor och 
studiecirklar rörande inform ation om försöksområdet. A ndra etap
pen i studierna utgörs av fördjupningskurser i olika äm nen, t. ex. 
fiskevård, bygdeturism;

—  samarbetsmöjligheter rörande handikappade;
— konferens om inlandsfiske. Ä ndam ålet ä r  en bred inform ationsut- 

växling om inlandsfiskets nuvarande situation. K onferens hölls i
maj 1977;

—  telefonkatalog med yrkesregister. D en h ar distribuerats till samtliga 
hushåll i försöksregionen;

— åldringsvården. Förslag rörande byggande av K iruna ålderdomshem 
i K aresuando föreligger. Enontekiö och M uonio kom m uner har vi
sat intresse för a tt disponera en del av platserna. M an har u tarbetat 
e tt förslag till praktiskt genom förande av sam arbetet. M öjligheterna 
härför utreds vidare;

— getskötsel och tillverkning av getost. En konsulent har anlitats för 
vidare bearbetning av projektet;

— konsultation till företag. E n konsultfirm a u treder frågan om hur 
teknisk och kommersiell rådgivning till näringslivet inom om rådet 
skall kunna organiseras effektivt;

— biblioteksbussverksamhet. M an planerar starta en gemensam biblio- 
teksbussverksamhet inom om rådet. I bussen skulle finnas böcker på 
finska, svenska och samiska. M an har gjort e tt förslag till praktiskt 
genom förande av verksamheten.

U nder år 1977 har m an startat försöksverksamhet i en annan gräns
region: Strömsund, Lierne, Röyrvik och K rokom  kom m uner vid norsk
svenska gränsen. Verksamheten befinner sig ännu i begynnelseskedet. 
Program  för det fram tida arbetet ä r  nu färdigt och verksamheten be
räknas kom m a i gång i slutet av innevarande år.

Avsikten är a tt börja försöksverksamhet i ytterligare en gränsregion. 
H ittillsvarande resultat från  Öresundsprojektet har redovisats i en fö r

studie som bl. a. behandlar förslag till en undersökning av friluftsliv och 
fritidsbosättning i Öresundsregionen. D enna följs nu  med en kartlägg
ning av nuläget. Projektet avses fortsätta med en studie av den fram tida 
utvecklingen inom området. M an har i år börjat arbetet med kartlägg
ningen.

U nder 1977 har en styrgrupp arbetat vidare m ed förslag till projekt 
som gäller utbyggt gränssamarbete i denna region. G ruppen har bl. a. 
satt i gång två av de undersökningsprogram som skisseras i förstudien. 
En rapport om dessa projekt kan väntas i slutet av året. M an ta r vidare 
sikte på a tt 1978 hålla ett seminarium om tillämpning av fram tidsstudie
m etoder i denna viktiga del av Norden.

I  m inisterrådets planer för 1976 ingick en undersökning av de regional
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ekonomiska sambanden i Arvika-Kongsvingerregionen (ARKO). På 
grund av försening i arbetsplaneringen kunde projektet starta först under 
hösten 1977. Syftet med projektet och dess allm änna uppläggning ä r  föl
jande:
— kartläggning av omfattningen, strukturen och inriktningen av varu

utbyte mellan industriföretagen och deras inköp av företagsservice 
samt av pendlingen över riksgränsen;

— diskussion på grundval av det fram tagna kartläggningsm aterialet om 
dels vilka hinder som förekomsten av riksgräns rent allm änt anses u t
göra, dels och främ st av de övriga förutsättningar som den lokala 
och regionala närings- och befolkningsgeografiska strukturen ger 
samt det intresse för ett u tökat gränsregionalt sam arbete som kan 
finnas bland företagen;

— diskussion om olika åtgärder som kan m edföra en förstärkt närings- 
mässig integration i form  av ett utökat samarbete och ökade kon
takter över riksgränsen mellan företagen sam t förbättrade föru tsätt
ningar för pendling.

P å grundval av N ordiska rådets rekom m endation nr 27/1974 an
gående inrättande av ett nordiskt institut för skärgårdsforskning påbör
jades under 1977 en förstudie om  samarbetsmöjligheterna mellan Stock
holmsregionen, Å land och Åboland. Studien blev färdig hösten 1977. 
Inledningsvis presenteras fakta om skärgården i de tre  näm nda regio
nerna. Sedan behandlas några generella uppslag som anses läm pade för 
nordiskt samarbete eller nordisk forskning när det gäller skärgårdsfrågor. 
D ärpå följande avsnitt presenterar några aspekter på de regioner i D an
m ark och N orge som kan jäm föras med begreppet skärgård i Sverige 
och Finland. Avslutningsvis poängteras de viktigaste samarbetsuppsla- 
gen, varav kan utrönas vilken fortsättning projektet skulle kunna få i 
fortsättningen.

6. Regionalpolitisk forskning

N ordR E FO :s nuvarande verksamhet har utform ats enligt riktlinjerna 
i N ordiska m inisterrådets regionalpolitiska handlingsprogram  från  år 
1973. N ordR E FO :s forskningsprogram syftar därm ed till a tt ge underlag 
för att främ ja ett samarbete i de nordiska ländernas regionalpolitik. 
I skilda arbetsgrupper har hushållens miljöpreferenser och levnadsvill
kor, m ålkonflikter i regionalpolitiken, ortssystemets utveckling, de regio
nalpolitiska medlens effekter och adm inistrativa betingelser för regional 
planering behandlats. N ordR E FO  avser a tt avsluta den nu pågående 
forskningsetappen under år 1978. Som en del av gruppernas slutrapporter 
ingår bl. a. att uppskatta det fortsatta behovet av forskningen inom 
respektive grupps område. Dessa rapporter ligger till grund fö r den sam
lade resultatredovisningen och utvärderingen av verksamheten. E tt större
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nordiskt symposium kom m er att arrangeras under våren 1979 för att 
presentera resultaten och skapa en bas för det fortsatta arbetet.

N ordR EFO  har inlett planeringen av den fram tida verksamheten med 
en rapport i N ordR E FO  1977: 3 som skisserar några tankar och idéer 
kring ett fram tida forskningsprogram. Rapporten har sänts u t till nor
diska och nationella organ inom  planering och forskning för yttrande. 
D ärm ed har N ordR EFO  startat planeringen av den kom m ande verk
samhetsperioden m ed ett brett kontaktutbyte. D et fram tida forsknings
program m et kom m er att preciseras under år 1978.

U nder 1977 har projekten ”Hushållens miljöprefererenser och levnads
villkor” och ”A lternativa m önster för ortssystemets utform ning” läm nat 
en lägesrapport i N ordR EFO -skriften, N ordR EFO  1977: 1— 2 resp. 
N ordR E FO  1977: 3. I rapporten om levnadsvillkorsforskningen presen
te rar projektgruppen Hushållens m iljöpreferenser och levnadsvillkor de 
olika angreppssätt som har använts i den nordiska välfärdsforskningen 
och hur dessa är relaterade till olika form er av planläggning. Två av 
gruppens delprojekt om fattar flyttstudier. D en ena tar upp analyser av 
vad som kännetecknar de som flyttar respektive flyttar tillbaka. I studien 
undersöks bostadspreferensernas betydelse liksom levnadsvillkorens fö r
ändring i samband med flyttningarna. Den andra flyttningsstudien söker 
bl. a. genom analyser av omgivningens tillgångar a tt belysa de faktorer 
i regionernas utveckling som påverkar flyttning, vilka faktorer som 
kännetecknar regioner med flyttningsvinst respektive flyttningsförlustom- 
råden. Dessa studier utgör underlag för att visa hur välfärden förändras 
genom att olika m änniskor reagerar t. ex. på upplevda försäm ringar av 
sin situation genom att flytta. Den andra delen av projektet söker att 
bredda kunskapsunderlaget om andra anpassningsmekanismer vid för
ändrade levnadssituationer. H är belyses hur människor söker a tt på
verka sin situation snarare än att läm na den bl. a. genom egen organise
ring och aktiv handling.

I N ordR EFO  1977: 4 beskriver projektgruppen Alternativa mönster 
fö r ortssystemets utform ning  ortssystempolitikens mål och medel i de 
nordiska länderna. I en tillhörande bilaga granskas utvecklingen av de 
nordiska ortssystemen. Rapporten utgör en fortsättning på de landsvisa 
beskrivningar av ”ortssystempolitiken” som publicerats i N ordR EFO  
1976: 2. I  rapporten granskas de centrala politiska m ålsättningarna — 
lagar, förordningar samt regeringsuttalanden. Huvudvikten läggs vid 
växtcenteridéns genom brott och speciellt vid de nu gällande m ålsätt
ningarna och de allra senaste utvecklingstendenserna. V id jämförelse av 
de gällande m ålsättningarna i de olika länderna har en indelning i fyra 
ortsnivåer tillämpats. M ålsättningsgranskningen kom pletteras med en 
beskrivning av använda regionalpolitiska medel och en analys av deras 
ortssystempolitiska betydelse. Den tillhörande bilagan innehåller en jäm 
förande analys av ortssystemen och deras förändring i de nordiska län
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derna under åren 1960— 1975. I  analysen har en regionindelning som 
består av pendlingsregioner använts.

Huvudsyftet för projektet ”M ålkonflikter i regionalpolitiken” har 
varit att uppskatta om regionalpolitikens och arbetsm arknadspolitikens 
rörlighetsfräm jande åtgärder står i konflikt med varandra. Arbetsgrup
pen har tidigare u tarbetat en rapport som innehåller en empirisk studie 
om konfliktm öjligheter i Danm ark. A rbetet inom gruppen har under
1977 koncentrerats till att belysa frågeställningar genom tillgängligt 
m aterial från  de övriga nordiska länderna. Analysen har också utvidgats 
till att om fatta även andra politikom råden och att belysa m ålhierarkier 
och deras förändring över tiden.

Arbetet inom projektgruppen ”Analys av regionalpolitiska medels ef
fekter” har koncentrerats på m etod- och inform ationsfrågor. Arbetet har 
bedrivits i form  av pilotstudier. En orsak till denna arbetsform  har varit 
att jäm förbart bakgrundsm aterial som skulle ha m öjliggjort m era om 
fattande kom parativa studier inte varit tillgängligt från de olika län
derna. Förhoppningen är att resultaten av de olika studierna kan bidra 
med bättre faktaunderlag och m etodansatser för evaluering av regional
politikens resultat i de nordiska länderna.

Projektet Adm inistrativa betingelser för regional planering har u ta r
betat ett förslag till ett kom parativt nordiskt forskningsprogram som 
består av ett nordiskt och nationella delprojekt. Projektgruppen har också 
överlämnat en ansökan om medel för den nordiska delen av projektet. 
Finansieringen av den nordiska delen anses nödvändig för a tt forsk
ningsprogramm et i övrigt skall kunna kom m a i gång.

Inför utarbetandet av sitt betänkande år 1978 och planeringen av den 
nya verksamhetsetappen har N ordR E FO  utarbetat ett förslag angående 
sin fram tida organisation. I rapporten har N ordR EFO  tagit ställning till 
följande punkter:

1 . uppgifter och ansvarsområde
2. organisationsform
3. sekretariatets lokalisering
4. relationer till andra nordiska organ
5. finansiering

N ordR EFO  anser bl. a. a tt verksamheten bör regleras av arbetsord
ning, att sekretariatet under en forskningsperiod lokaliseras till det land 
som m ed den aktuella inriktningen på forskningsprogram met bäst anses 
kunna ge bidrag till sekretariatets arbete, att N ordR E FO  skall ha nära 
kontakter och samarbete med andra nordiska organ samt a tt Nord- 
REFO :s verksamhet finansieras med medel från Nordiska m inisterrådets 
institutionsbudget och projektbudget.
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7.1. Syfte  och arbetsformer

N ordkalottkom m ittén (NK K ) tillsattes 1970 av arbetsm arknadsm inist
rarna i Finland, N orge och Sverige. N K K :s uppgift är ”a tt verka för ett 
fördjupat sam arbete på N ordkalotten på det regionalpolitiska och ar- 
betsmarknadspolitiska om rådet samt för andra samarbetsprojekt av bety
delse för sysselsättningen på N ordkalotten” .

F rånvaron av resurser försvårade i hög grad N K K : s arbetsmöjligheter 
under de första åren av dess verksamhet. N ordiska m inisterrådets budget 
skapade helt nya möjligheter fö r N ordkalottkom m ittén. Dessa medel är 
förutsättningen för a tt konkreta åtgärder skall kunna genomföras. Bud
getprocessen har också gett stadga åt planeringen av verksamheten.

N K K  har inriktat sitt arbete på a tt engagera sektor för sektor av 
N ordkalottens näringsliv i samarbetet. F ör närvarande är sex arbets
grupper i gång inom lika många sektorer. N K K  tar det första steget för 
a tt få i gång kontaktverksamheten, m en förutsätter att ett egenintresse 
därefter skall driva samarbetet vidare. M öjligheten a tt via anslag från 
N K K  genom föra olika projekt är givetvis en viktig förutsättning för 
samarbetet.

7.2. Industri

Trom sö universitet fick 1975 N ordkalottkom m itténs uppdrag att kart
lägga handelsström m arna på Nordkalotten. I  september 1977 framlades 
slutrapporten. En allmänt om fattad hypotes i arbetet har varit a tt han
deln över gränserna på N ordkalotten är ringa. D etta antagande visade 
sig vara riktigt. Industriföretagens inköp från de andra länderdelarna av 
N ordkalotten uppgår enbart till 0,63 % av de totala inköpen. Siffrorna 
för de tre länderdelarna är: N orrbotten 1,1 % , Lapplands län 0,46 % och 
Nordnorge 0,20 % . Inköpen från den egna länderdelen ä r  därem ot 
stora: Lapplands län 71 % , N ordnorge 44 % och N orrbotten 41 % . Av 
de företag som har tvärgående handel på N ordkalotten uppger 42 % att 
handelshinder av ett eller annat slag föreligger. Av företagen som inte 
deltar i denna handel anger endast 15 % att handelshinder föreligger.

N K K  har tillsatt en arbetsgrupp m ed uppgift a tt på basis av rapporten 
kom m a m ed förslag till åtgärder som kan leda till ökat handelsutbyte 
och exportsamarbete på Nordkalotten.

I augusti genomfördes ett seminarium för träindustrin på N ordkalot
ten. E tt 20-tal företagare deltog. Seminariet genomfördes i samarbete 
med Svenska Arbetsgivareföreningen och Företagareföreningen i N o rr
botten. Diskussionerna utgick från  en företagsledarutbildning med rubri
ken ”Se om  D itt företag”.

Vid två tidigare tillfällen har N K K  arrangerat seminarier för före
tagare från  de södra delarna av de tre länderna. E tt sådant seminarium

7. Nordkalotten
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var planerat även för 1977, m en har på grund av konjunkturläget upp- 
skjutits till 1978.

7.3. Primärnäringarna

Kom m itténs vårsam m anträde kom binerades med ett seminarium om 
rennäringens ekonomi. In fö r seminariet hade en faktasam manställning 
utarbetats. F ör första gången presenterades på så sätt rennäringens eko
nomiska förhållanden på N ordkalotten i ett sammanhang. F ör a tt föra 
vidare de uppslag till sam arbete som fram kom  tillskapades en arbets
grupp. I arbetsgruppen återfinns företrädare för produktion, v idareför
ädling, forskning och administration.

E tt seminarium för jordbruksforskare har genomförts. V idare har en 
studieresa kom binerad m ed föreläsningar och diskussioner arrangerats 
rörande grönsaks- och bärodling.

7.4. Turism

Form erna för sam arbetet på turismens om råde har en tid diskuterats. 
I december 1976 bildades så N ordkalottkom m itténs arbetsgrupp för 
turism/reiseliv. Arbetsgruppen har till skillnad från  N K K :s fem övriga 
arbetsgrupper fått en arbetsordning. D ärm ed är den av en m er perm a
nent karaktär än övriga. Turismen förfogar över 1/3 av N K K :s totala 
finansiering.

En hotellöversikt har utarbetats. E tt sam arbete mellan bussföretagen 
i Lapplands län och N ordnorge har inletts. Bl. a. har tidtabeller och 
biljettköp samordnats. En broschyr utarbetades över några bussresor som 
om fattade både Lappland och N ordnorge och som kunde erbjudas till 
förm ånliga priser.

En s k w ork shop —  turistm ässa — för N ordkalotten genomfördes i 
Helsingfors i oktober.

7.5. Inform ation

Mycket av N K K :s arbete skulle kunna rubriceras som inform ation i 
vid bemärkelse. M en här skall några åtgärder beröras som är inform a
tionsåtgärder i snävare bemärkelse.

En ny upplaga av Befolkning och näringsliv på N ordkalotten har u t
kommit. Den har tryckts på finska, norska, svenska och engelska i en 
sammanlagda upplaga av 18 000 ex. Den sprids till företag, skolor, orga
nisationer och används också i myndigheternas egen utåtrik tade verk
samhet.

N ordkalott-N ytt, som är en ekonomisk bulletin, utges i samarbete med 
Studieselskapet for nordnorsk næringsliv. Den utkom m er med två num 
m er per år och distribueras till flertalet företag på N ordkalotten.

Önskemål om en N ordkalottens industrikalender har fram kom m it vid

28—770426. Nordiska rådet
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skilda tillfällea. Medel fö r en sådan ä r  avsatta i 1977 års budget och 
arbetet m ed kalendern inleddes under året.

7.6. Sammanträden

Kom m ittén sam m anträdde vid två tillfällen — i april och i oktober. 
A prilsam m anträdet kombinerades som näm nts med ett seminarium med 
rubriken Rennäringens ekonomi på N ordkalotten. Vid sam m anträdet i 
oktober deltog chefen för N ordiska investeringsbanken, direktör Bert 
Lindström . Kom m itténs arbetsutskott har dessutom sam m anträtt två 
gånger och beredningsgruppen sex gånger under året.

7.7. Resultat

Beredningsgruppen följer verksamheten i arbetsgrupperna via anteck
ningar från deras sam m anträden och ibland genom att delta i sam m an
trädena. D et är givetvis av stor betydelse a tt projekten och åtgärderna 
undan för undan utvärderas. Förbättringar i det avseendet kan emeller
tid göras.

Beredningsgruppen genom för i början av 1978 en enkät till de företag 
som deltog i seminariet för träindustrin. Syftet är att få en uppfattning 
om  värdet av seminariet och de resultat seminariet eventuellt lett till.

1979 avser beredningsgruppen sam la ledam öterna i arbetsgrupperna 
fö r en genomgång och diskussion av det hittillsvarande samarbetet inom 
N K K ts ram.
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Kapitel XII 

Samarbete i konsumentfrågor

1. Inledning

Samarbetet på konsum entom rådet har under 1977 varit på samma 
höga nivå som föregående år. N ordiska m inisterrådet har anslagit ca 2 
miljoner nkr till fjorton projekt. Av de beviljade medlen har huvuddelen 
(1,35 milj. nkr) gått till kontinuerligt pågående eller tidigare påbörjade 
projekt. De projekt som beslutats vid tiden fö r N ordiska kommitténs 
för konsum entfrågor om bildande till äm betsm annakom m itté under 
m inisterrådet har i huvudsak avslutats. Sam arbetet har kunnat evalueras 
internt varigenom grunden för beslut om det kommande nordiska sam
arbetet stabiliserats.

F ör 1978 har något större anslag beviljats. Beviljningarna avser huvud
sakligen nya projekt.

2. Verksamheten under 1977

2.1. Undersökningar av varor och tjänster

D etta delområde om fattade tidigare huvudsakligen fram tagande av 
gemensamma nordiska provningsmetoder för olika konsum entprodukter. 
Sådana m etoder föreligger nu för flertalet större hushållskapitalvaror, 
antingen som en rekom m endation eller som ett förslag fö r yttrande och 
vidare bearbetning. U nder 1977 har inga nya provningsm etoder fram- 
tagits. I N Ä K  har i stället diskuterats hur sam arbetet på bästa sätt skall 
vidareföras beträffande produkter för vilka nordiska provningsmetoder 
föreligger eller kan väntas föreligga i fram tiden.

K ontakterna med N ordtest har utvecklats under året. Representanter 
fö r konsumentsidan ingår som rådgivande grupp i ett projekt under 
N ordtest för fram tagande av provningsmetoder för mätning av olika 
sulmaterials halksäkerhet.

Undersökningsverksamheten har under 1977 koncentrerats till ett fåtal 
större projekt.

Två under 1976 påbörjade projekt har avslutats. I dessa har ingående 
studier gjorts av kvalitet och funktion hos kokkärl resp. regnkläder för 
barn.

Projektet ”K okkärls bruksegenskaper” har haft till syfte a tt sam ordna 
i de nordiska länderna befintliga m etoder för prövning av kokkärl av
sedda för hushållsbruk, a tt precisera brukarkrav på kokkärl samt söka
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utarbeta norm er för en utvärdering som underlag för inform ation till 
konsumenterna. Inom  projektet har förekom m ande provningsmetoder 
jäm förts och utvärderats och m an har u tarbetat ett förslag till en nor
disk provningsmetodik, om fattande tekniska m ätningar av m aterialegen
skaper, vidbränningsprov samt praktiska hanterlighetsprov. I rapporten 
diskuteras även förslag till utvärdering av resultaten. Inom  undersök- 
ningsutskottet har för 1978 föreslagits ett projekt ”K okkärl —  produkt
profil” m ed syfte a tt m ed utgångspunkt från  resultaten från  det slutförda 
projektet rörande kokkärls bruksegenskaper precisera brukarkrav och 
u tarbeta underlag för ev. konsum entvarustandard på området. (Se vidare
3.1.)

Projektet ”Regnkläder fö r barn” har haft till syfte a tt granska m ark
nadens u tbud av regnplagg för barn ur såväl teknisk som praktisk syn
vinkel. I  den föreliggande rapporten ges en översikt över olika typer och 
modeller av regnplagg för barn upp till 6 å r på den nordiska m arknaden 
sam t resultat från genom förda tekniska och praktiska provningar. Resul
taten från  utredningen kan av konsumentorganen användas som under
lag för kom m ade förhandlingar med producenter och im portörer med 
sikte på att få fram  mer praktiska och ändamålsenliga regnplagg för 
m indre barn.

Vid ett seminarium under sensommaren 1977 har diskuterats konsu
m entproblem  på em ballageområdet. Vid seminariet diskuterades också 
inriktningen av ett fortsatt nordiskt samarbete på om rådet och ett antal 
projektförslag formulerades.

2.2. Produktsäkerhet

A rbetet inom produktsäkerhetsom rådet har fortgått under 1977 och 
i första hand koncentrerats till projektet ”Inrapportering av olycksfall i 
hemmen och deras grannskap” . I samtliga nordiska länder har en fö r
söksverksamhet med inrapportering av till vissa sjukhus inkomm ande 
olycksfall genomförts. Sammanställning av undersökningens m aterial p å 
går. En slutrapport väntas föreligga under första halvåret 1978.

Projektet ”Produktsäkerhet hos hushållskemikalier” med syfte att u t
arbeta gemensamt nordiskt åtgärdsprogram  för att minska riskerna för 
olycksfall i hemmen, orsakade av kemisk-tekniska produkter för hus- 
hållsbruk har avslutats. I  den föreliggande rapporten ges en översikt 
över på m arknaden befintliga preparat och m an diskuterar m ed utgångs
punkt från preparatens användningsom råde ev. risker samt möjligheter 
a tt m inim era dessa. V idare ges i rapporten en översikt över förekom 
m ande lagar och förordningar i de nordiska länderna gällande kemisk
tekniska produkter. En redogörelse för det arbete som pågår inom EG  
på om rådet samt den av EG  fram lagda rekom m endationen gällande 
m ärkning av kemikalier fö r hushållsbruk ingår i rapporten.
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2.3. Produktlivslängd

R apport från  det under 1976 genom förda förprojektet har sam m an
ställts och publicerats i Nordisk Utredningsserie (NU  1977: 17). R ap 
porten har utgjort underlag för diskussioner inom konsumentorganen 
rörande problem i samband med produkters livslängd.

Projektet ”survey-undersökning” m ed syfte a tt dels belysa konkreta 
problem i sam band med produkters livslängd och dels studera olika m e
toder att insam la data kring produkters livslängd har startat. En pilot
undersökningen för att testa frågeform ulär har genom förts i Norge. I 
samtliga nordiska länder genom förs en postalundersökning rörande 
vissa hushållskapitalvaror (tvättmaskiner, spisar, dammsugare, cyklar). 
Resultaten från denna undersökning bearbetas och projektet fortsätter 
under 1978.

2.4. M ärkning

Inom  om rådet märkning har under 1977 genom förts två projekt, ett 
gällande textil skötselmärkning och ett gällande jäm förpriser. D et arbete 
som pågår i de nordiska länderna rörande införande av ett europeiskt 
varukodningssystem har även bevakats.

M ålet för projektet ”textil skötselmärkning” har varit a tt söka sam
ordna synpunkter från  de nordiska länderna beträffande av ISO fram 
lagt förslag till rekom m endation fö r skötselmärkning. Projektledaren har 
deltagit i en av G inetex (Groupem ent international d ’étiquetage pour 
1’entretien des textiles) anordnad konferens rörande textil skötselmärk
ning fö r a tt där fram föra de nordiska konsumentorganens synpunkter 
och önskemål, vilka främ st går u t på en förenkling av ISO:s förslag till 
rekommendation.

Seminarium angående jäm förprism ärkning har genom förts under 
hösten 1977, då m an diskuterade olika system för a tt göra det möjligt 
fö r konsumenten a tt vid köp göra prisjämförelser. En rapport från  semi
nariet är under utarbetande.

2.5. Inform ation och utbildning

U nder 1977 har en undersökning av behov och förutsättningar för 
fortsatt nordiskt sam arbete beträffande konsumentundervisning i skolan 
avslutats. Undersökningen pekar på ett fo rtsatt stort behov av insatser 
och näm ner i detta skede lärarutbildningen som det mest angelägna om 
rådet. (Se vidare 3.2.)

U nder året har också ett nytt projekt startats. I  detta skall kartläggas 
om fattning och art av det kommersiella m aterial som används i grund
skolan i de nordiska länderna. H ärvid skall m aterialet klassificeras och 
närm are analyseras för att tjäna som utgångspunkt för fortsatta åtgärder 
från konsum entorganen. Bl. a. kom m er man i detta sam m anhang a tt stu
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dera hur inform ationen om m aterialet sprids till lärare och elever samt 
hur m aterialet distribueras till skolorna.

Tidskriften ”K onsum entnytt från  N orden” har utkom m it m ed två 
num m er under 1977. Innehållet har sammanställts fö r att ge inform ation 
om  vad som är aktuellt på konsum entom rådet i N orden och inom vilka 
organ denna verksamhet sker.

2.6. R eklam  och marknadsföring

D et under 1976 påbörjade projektet angående otillbörliga prisjäm fö
relser i m arknadsföring har vidareförts under 1977. Projektet syftar till 
a tt inom  ram en för den marknadsföringslagstiftning som finns i de olika 
nordiska länderna föreslå åtgärder för a tt motverka förvirrande, vilse
ledande, ofullständiga eller på annat sätt otillbörliga prisjämförelser i 
m araknadsföringen. I första hand studeras dagligvaruområdet, m en även 
urvals- och sällanköpsvaror ingår i undersökningen. Särskild uppm ärk
samhet ägnas prisjämförelser i detaljistannonsering. En prioritering gjor
des i början av året av vilka typer av prisjämförelser som i resp. land 
var av stort intresse att studera vidare. U nder resten av året har under
sökningar av konsum entreaktioner beträffande dessa prisjämförelsetyper 
gjorts.

U tskottet för reklam- och m arknadsföringsfrågor under Nordiska 
äm betsm annakom m ittén för konsum entfrågor, som bl. a. ansvarar för 
genom förandet av ovannäm nda projekt, fungerar också som nordisk 
referensgrupp för verksamheten i en arbetsgrupp om otillbörliga mark- 
nadsföringsmetoder under OECD:s konsumentkommitté.

U tskottets verksamhet har även om fattat samarbete mellan de nor
diska konsumentombudsm annainstitutionema.

3. Planerad verksamhet

M ed stöd av den interna utvärdering av det nordiska sam arbetet på 
konsum entom rådet som företagits 1977 har redigeringsarbetet på ett 
förslag till handlingsprogram inletts. D et beräknas avslutat efter N or
diska rådets 27:e session.

Indelningen i fyra om råden med fyra utskott bibehålls som organisa
tionsform.

D et har ansetts angeläget att på nordisk basis granska varudistribu- 
tionen och konsum enternas tillgång till kommersiell service. P laner på 
ett samarbete angående samhällsvetenskaplig konsumentforskning ingår 
ytterligare i den föreslagna nya verksamheten.

En närm are samverkan planeras i lagstiftningsfrågor av betydelse för 
konsumenten.

D en fortsatta behandlingen av rekom mendation nr 35/1968 angående 
enhetlig nordisk resebyrålagstiftning har under 1977 överförts för hand
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läggning inom N ordiska ministerrådet. N ordiska äm betsmannakommit- 
tén för konsum entfrågor har funnit a tt en revision av den civilrättsliga 
regleringen på om rådet är aktuell i samtliga nordiska länder, varför ett 
nordiskt sam arbete tillstyrkes.

3.1. Undersökningar av varor och tjänster

A rbetet m ed fram tagande av gemensamma nordiska provningsmetoder 
för olika typer av konsum entvaror kommer i fram tiden a tt bedrivas i en 
m er begränsad omfattning. Samordningsarbetet beräknas under de kom 
mande åren till stor del inriktas m ot genom förande av gemensamma 
provningar sam t för diskussion av norm er för utvärdering och för god
kännande av varandras provningsresultat. U nder 1978 föreligger förslag 
till två projekt, dels ett gällande en utredning av förutsättningarna för 
genom förande av gemensamma provningar, dels ett gällande kokkärl, 
där syftet är att ta  fram  ett underlag för gemensamma nordiska brukar- 
krav samt förslag till konsum entvarustandard.

F ör 1978 har föreslagits ett projekt inom om rådet hushållsekonomi 
gällande framtagning av en modell för beräkning av m atkostnaderna vid 
alternativa hushållningar. Projektet kommer a tt fortlöpa också under 
första hälften av 1979.

Produktsäkerhetsfrågorna  har under de gångna tre åren givits hög 
prioritering och under ledning av en nordisk styrgrupp bedrivs en rela
tivt om fattande projektverksamhet. U nder 1977 pågick i samtliga länder 
en försöksverksamhet rörande ett system för inrapportering av olycksfall 
i hemmen och deras grannskap. D etta projekt beräknas avslutas under 
första halvåret 1978 och under andra halvåret detta år planeras ett semi
narium, då resultaten från försöksverksamheten skall presenteras och 
diskuteras för ev. fortsatt arbete. Inom  om rådet planeras också för 1978 
fram tagande av ett notifikationssystem för underlättande av nordisk 
samordning av verksamheten inom produktsäkerhetsom rådet.

Problemställningar i sam band med produkters livslängd har debatterats 
i de nordiska länderna under de senaste åren. D et har ansetts viktigt att 
försöka konkretisera förutsättningarna för en aktiv konsumentpolitik på 
detta område. På basis av förprojektet rörande inventering av förekom 
m ande utredningar angående produkters livslängd sam t förslag till ge
m ensam t fortsatt arbete (NU  1977: 17) har ett projekt om fattande enkät
undersökning av livslängden hos vissa produkter i hushållen påbörjats. 
U nder den följande treårsperioden föreslås en fortsatt hög aktivitet inom 
området, bl. a. skall under 1978 företas en inventering av u tfö rt arbete 
rörande service och reparationer av hushållskapitalvaror för att ge un 
derlag för ev. fram tida åtgärder.

Beträffande rekom m endation nr 7/1972 angående nordisk konsum ent
upplysning om personbilar utreds möjligheterna att på projektbasis kart
lägga förutsättningarna för ett nordiskt samarbete.
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I nordisk regi avser m an även sam ordna nordiska synpunkter på inter
nationellt standardiseringsarbete.

3.2. Inform ation och utbildning

U nder 1978 planeras ett seminarium om konsum entinform ation för de 
nationella konsumentorganen. Seminariet syftar till bredare idéutbyte för 
en kvalitativt bättre spridning av konsum entinform ation via massmedia 
sam t en kartläggning av möjligheterna för fortsatt arbete.

Inom  undervisningssektorn föreslås en prioritering av lärarutb ild
ningen i syfte a tt form ulera m ålsättningen fö r en lärarutbildning i kon
sum entinform ation och i samarbete med undervisningssektorn diskutera 
innehållet i en sådan utbildning. D enna verksamhet antas visa var behov 
föreligger fö r ett nordiskt samarbete beträffande lärarutbildning i kon
sumentfrågor.

D et under 1977 påbörjade projektet ”Reklam i skolan” planeras hu
vudsakligen genom fört år 1978. S lutrapporten väntas ge konsument- och 
skolmyndigheterna grundlag för värdering av eventuella åtgärder beträf
fande användningen av kommersiellt m aterial i grundskolan.

Tidskriften ”Konsum entnytt från  N orden” avses utkom m a med två 
num m er även under 1978.

3.3. Reklam  och marknadsföring

Erfarenhetsutbytet angående konsumentombudsmännens övervakning 
av m arknadsföring planeras utvidgat under 1978 då i Finland torde in 
rättas en konsum entombudsm annabefattning.

Den planerade undersökningen av näringslivets uppläggning av m ark
nadsföring inom N orden sam t en analys av otillbörlig m arknadsföring 
föreslås genom förd under nästa år. Undersökningen väntas ge en kart
läggning av i vilken om fattning nordiska och utom nordiska inkl. trans- 
nationella företag m arknadsför sina varor och tjänster i två eller flera 
nordiska länder m ed samma eller olika metoder. U tredningen möjliggör 
en utvärdering av i vilken utsträckning det är möjligt och ändamålsenligt 
att sam ordna kontrollen av denna m arknadsföring. Analysen och fö r
slagen till uppföljning beräknas föreligga efter två år.
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Kapitel XIII 

Samarbejde vedrørende transport, kommunikation 
og trafiksikkerhed

Indledning

Virksomhedsområderne om fatter dels samarbejdet på transport- og 
komm unikationsom rådet i henhold til Nordisk transportoverenskomst 
a f 6. november 1972, der trådte i kraft den 1. m arts 1973, og dels sam 
arbejdet om nordisk trafiksikkerhed i de nordiske lande ifølge rege
ringso verenskomst 1971.

M inisterrådet har været samlet til drøftelse med Nordisk Råds tra 
fikudvalg om  aktuelle nordiske samarbejdspørgsmål inden fo r ram 
merne af transportoverenskomsten. Nordisk trafiksikkerhedsråds virk- 
somhedsberetning er overgivet til trafikudvalget.

Nordisk M inisterråds embedsmandskomité for transportspørgsm ål 
(NÄT) varetager ifølge transportoverenskomstens art. 4 udførelsen af 
de hverv, der følger af overenskomsten, som har til form ål at styrke og 
udvikle sam arbejdet med henblik på rationelt tilretelagte og effektive 
transporter og kommunikationssystemer sam t a t sikre en bedre udnyt
telse og en større samlet effektivitet af arbejdet på dette om råde gennem 
samordning, samvirke og arbejdsfordeling.

I henhold til art. 6 bistås Embedsmandskomiteen af Nordisk komité 
for transportøkonom isk forskning (NK TF), der blev oprettet i 1966 og 
som har til opgave at koordinere og stimulere den transportøkonom iske 
forskning i de nordiske lande. Desuden findes arbejdsgrupper under 
N Ä T for særlige opgaver.

F ra  sam arbejde i henhold til transportoverenskom sten er undtaget 
spørgsmål om sikkerheden for vejtrafikken, der behandles af Nordisk 
trafiksikkerhedsråd (NTR), som er central kontakt-, samordnings- og 
planlægningsorgan for trafiksikkerhedsarbejdet i de nordiske lande.

Rådet, der blev oprettet i 1971, har ifølge sina statutter til opgave 
bl. a. a t følge udviklingen på trafiksikkerhedsområdet, virke for ensartet 
nordisk vejtrafiklovgivning, stimulere og sam ordne forskningen på tra 
fiksikkerhedsområdet, virke for inform ation i trafiksikkerhedsspørgsmål, 
fortløbende undersøge egnede nordiske sam arbejdsprojekter angående 
trafiksikkerhed og udarbejde forslag til regeringerne om foranstaltninger 
for øget trafiksikkerhed.

N TR  bistås af tre perm anente sam arbejdsgrupper, Nordisk komité for 
vejtrafiklovgivning (NKV), Nordisk komité for trafiksikkerhedsforsk- 
ning (NKT) og Nordisk bilteknisk komité (NBK). NBK er opprettet ved 
regeringens beslutning i 1975 og har afløst Nordisk bilteknisk arbejds-
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gruppe (NBA). Desuden er der under N ordisk trafiksikkerhedsråd ned
sat arbejdsgrupper til behandling af særlige opgaver. I nordisk trafik
sikkerhedsråd indgår repræsentanter fo r Danm ark, Finland, Norge og 
Sverige. Island holdes fortløbende underrettet om Rådets virksomhed.

1. STINA-projektet

STIN A -projektet har haft till syfte att till nordiska förhållanden, sär
skilt ifråga om undergrund, trafiklast och klimat, söka anpassa utländska 
försöksresultat och då främ st resultaten från det stora am erikanska prov- 
vägsförsöket AASHO R oad Test.

Avsikten har därvid varit a tt projektet dels skall ge ett fö rbä ttrat un 
derlag fö r analytisk dimensionering av vägöverbyggnaden, dels söka 
belysa hur detta underlag kan användas för bedömning av olika trafik 
lasters inverkan på investerings- och driftskostnader.

I  redogörelserna för år 1975 och 1976 har utförligt redovisats bak
grunden till arbetsprogram m et för och organisationen av projektet. P ro 
jektet har num era slutförts. S lutrapporten har i maj 1977 publicerats i 
N ordisk Utredningsserie (N U  A  1977:2— 4).

K ostnaderna för projektet uppgår till 2 300 000 nkr i prisnivå 1975/
1976. H ärtill kommer vissa nationella kostnader fö r anläggning av prov
platser, anskaffning av m ätutrustningar, m. m.

2. Projekt för värdering av olika faktorer, som inverkar vid dimensione
ring av en vägöverbyggnad

Projektet är en kompletteringsstudie till STINA-projektet och har med 
N Ä T  som styrgrupp utförts inom STINA-organisationen under hösten
1976 och våren 1977.

Projektet har om fattat litteraturstudier, insamling av tekniska och eko
nomiska data samt bearbetning och analys av dessa data. Resultaten 
visar för ett antal vägkonstruktioner vilken inverkan variationer hos 
olika faktorer har på den to tala överbyggnadskostnaden. T otalt har tjugo 
faktorer studerats av vilka som exempel kan nämnas undergrundens bä
righet, förstärkningslagrets bärighet, asfaltlagrets tjocklek, trafikvolymen 
och trafiklasten.

Huvuddelen av arbetet har under ledning av en projektchef vid N or
diska ministerrådets sekretariat u tförts av Norges och Sveriges projekt
grupper, m edan datainsamlingen berört samtliga länder.

En redogörelse för projektet har under somm aren 1977 genom projekt
chefens försorg lämnats inför N ordiska rådets trafikutskott.

Studien har redovisats i en rapport till N Ä T  vid halvårsskiftet 1977 
och har under hösten publicerats i N U  A  1977:12.

K ostnaderna för studiens genom förande har uppgått till 239 000 skr 
vartill kommer kostnaderna för projektchef och tryckning av rapporten.
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3. Vlaneringsprojekt för vägforskning og vägforskningen framöver

I STINA-projektets slutrapport anges i ett särskilt kapitel exempel på 
angelägna följdprojekt till STINA. I avsikt att erhålla ett m era detaljerat 
underlag för ställningstagandet till behovet av ytterligare samnordisk 
vägforskning har N Ä T  beslutat a tt under hösten 1977 u tfö ra ett kart- 
läggningsprojekt och tre projektprogram , u tarbetad i sam råd med N o r
disk Vegteknisk Forbund, med nedanstående rubriker.

1. Kartläggning, analys och prioritering av pågående och planerade 
forskningsprojekt inom vägbyggnadsområdet i N orden (planeringspro- 
jekt).

2. M ätning av axeltryck hos lastbilar i Norden. Samnordisk form, 
metodik och utrustning. Projektprogram.

3. Vägbyggandets energirationalisering. Projektprogram .
4. Provning av N  SAMP (nordisk program  för systemteknisk under- 

hållsstrategi). Projektprogram.
Planeringsprojektet utföres med N Ä T  som styrgrupp inom STINA- 

organisationen under ledning av en projektchef vid N ordiska minister
rådets sekretariat.

Kostnaden har beräknats till ca 80 000 skr vartill kommer kostnader 
för projektchef och tryckning av rapport.

Arbetet, som påbörjades i augusti 1977, beräknas kunna redovisas för 
N Ä T omkring årsskiftet 1977/78.

Resultatene av STIN A  og kompletteringen som ble u tfø rt høsten 1976 
og våren 1977, har vist noen av de muligheter som ligger i et organisert 
nordisk forskningssamarbeid på om rådet også i tiden framover. De gode 
kontakter som er etablert mellom forskere gir også et godt grunnlag for 
dyperegående samarbeid. Samfunnsmessig sett er vegforskningen et stort 
om råde for lønnsomme tiltak og selv relativt beskjedne rasjonaliseringer 
kan bety at store beløp spares, etter som det her dreier seg om mange 
milliarder kroner årlig i nordiske veginvesteringer.

N Ä T har undersøkt mulighetene for et utvidet samarbeid i vegforsk
ningen ved at Nordisk Vegteknisk Forbund (NVF) trekkes inn i en 
systematisk videreføring av —  vegforskningsarbeidet. M an har kunnet 
konstatere at NV F, som er en halvoffentlig forening som i vesentlig 
grad virker gjennom medlemmenes frivillige innsats, ikke kan bygge 
ut noe apparat for form ålet, eller skaffe pengemidler. N V F er imidlertid 
interessert i å virke som rådgivende organ for valg av prosjekter og for 
den forskning og de utredninger N Ä T kan organisere med midler fra 
Nordisk M inisterråds budsjett. D et er videre stemning for å skaffe faglig 
bistand til prosjektene fra eksperter som er ansatt i de respektive lands 
vegadministrasjoner. Slike muligheter vil bli undersøkt videre.

Den vegforskning som er under planlegging i forståelse m ed NV F, 
forutsettes ta tt opp på 1978 budsjettet med nkr 500 000, hvorav det
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vesentlige ventes anvendt til måling av akseltrykk hos lastebiler i N orden 
samt energirasjonalisering under vegbygging.

D en kartlegging, analyse og prioritering av pågående og planlagte 
forskningsobjekter innen vegbyggingen i N orden som foretas, spenner 
over et videre om råde enn bæreevneproblematikken. Arbeidet ventes å 
gi et bredt grunnlag for valg av prosjekter som både de enkelte del
takende land ser seg tjent m ed og som et nordisk forskningssamarbeid 
kan gi lønnsomme resultater for. D ette kan f. eks. gjelde vedlikeholdet. 
Sammen m ed en videreføring av akseltrykkmålinger og energirasjonali- 
seringen vil nye tiltak kreve større midler i 1979 enn i 1978.

4. NORDKOLT-projektet

N ordkolt är ett nordiskt utredningsprojekt, vars syfte är att redogöra 
för och bedöm a utvecklingsmöjligheter för persontransportsystem  — 
främ st kollektivtrafiksystem — i m indre och medelstora nordiska tä t
orter.

F ö r projektet, som igångsattes av N Ä T 1973, har målsättningen varit
—  att undersöka tänkbara transportsystem  och kombinationer av så

dana system för persontransporter i medelstora nordiska tätorter, med 
perspektiv fram  till sekelskiftet

— att behandla såväl kollektiv som individuell transport med huvud
vikten lagd på den kollektiva transporten

— att ange krav som bör ställas på olika transportm edel och transport
system

—  att ta  hänsyn till såväl den enskildes som samhällets behov och 
ekonomiska möjligheter

— att påvisa vilka konsekvenser olika transport- och planläggnings- 
politiska målsättningar och åtgärder kan få.

I  etapp I har pågående forsknings- och utredningsarbete i N orden 
kartlagts och som en inledning till problemanalysen har framtidens krav 
på transportsystem  diskuterats med utgångspunkt i studier av resbehov, 
resstandard, miljö och säkerhet. Resultaten har framlagts i en arbets
rapport (N U  1974: 25).

I  etapp II  har företagits studier av samhällsutvecklingens inflytande på 
resbehovet, människors krav och önskemål, transportkostnaderna, energi
tillgångens betydelse, möjlig och sannolik teknisk utveckling med hänsyn 
till säkerhet och andra krav samt sammanhanget mellan bebyggelsen och 
den kollektiva transportservicen. V idare har, som underlag för etapp III, 
redogjorts fö r analysm etoder och värdering av transportsystem. Vidare 
har en framställning av alternativa fram tida trafiksituationer lämnats. 
Resultatet av arbetet har redovisats i N U  1976: 21.

H uvudsyftet med etapp III har varit att genom föra studier i ett antal 
u tvalda tätortsom råden av olika karaktär och storlek m ed sikte på att
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använda de u tförda analyserna till bedömning av alternativa fram tida 
trafiksituationer och transportsystem.

I tätortsstudiem a har skisserats och bedömts lösningar för samlade 
transportsystem innefattande bil-, buss-, gång-, cykel- och mopedsystem 
för tre alternativa fram tida trafiksituationer. Dessa situationer känne
tecknas av ”ökad biltrafik”, ”nära oförändrad biltrafik” respektive 
”minskad biltrafik” . O rter där studierna har u tförts är Aalborg och 
Herning i Danm ark, Jyväskylä och Borgå i Finland, Trondheim  och 
H arstad  i N orge samt Uppsala och K arlstad i Sverige. U töver mer kon
ventionella lösningar har i vissa av dessa orter också studerats alternativa 
form er för främ st kollektivtransporter t. ex. el-buss, spårvagn och taxi
buss sam t översiktligt också anpassning mellan bebyggelse och kollek
tivtrafik. Tätortsstudiem a har avslutats under hösten 1977.

Projektets slutrapport kom m er att framläggas i tre delar
—  Resultat från N ordkoltprojektet
— Tätortsstudier i N ordkoltprojektet
— Sammanfattning av Nordkoltprojektet.

D e två första delarna blir mer om fattande och ger möjligheter till 
detaljerad inblick i tätorternas trafikproblem atik. D en sista delen blir 
koncentrerad och redovisar de viktigaste resultaten i överskådlig form.

I rapporten Tätortsstudier kom m er studierna i de olika tätorterna att 
återges i sin helhet avseende såväl uppläggning som resultat. I  de två 
övriga rapporterna kommer resultaten att redovisas under huvudrubri
kerna:
—  ”Bakgrund och problem ” m ed bl. a. krav på transportsystemet.
— ”M änniskan och trafiken” , hennes förutsättningar, beteende och 

önskemål.
— ”Transportsystemen och deras utveckling” innefattande såväl m otor

fordonens och vägnätens utveckling i allm änhet som utveckling av 
olika delsystem: bilsystem, gång/cykel/moped-system samt linje
bundna, anropsstyrda och helautom atiska kollektivsystem.

—  ”Trafikutveckling i samhällsperspektiv” med diskussion om bl. a. 
samhällets ekonomiska förutsättningar och tillgång på energi, tä t
orterna och deras utveckling samt konsekvenser av olika trafiksitua
tioner baserade på resultat fram kom na från tätortsstudiem a.

—  ”Slutsatser och förslag” avseende bl. a. krav på och utvecklingsmöj
ligheter för olika transportsystem  samt m öjligheter att kombinera 
transportsystem  och anpassa bebyggelse till trafiken i olika tätorter 
och trafiksituationer.

Förslag till rapporter kom m er att framläggas för N Ä T  i början av
1978. Rapporterna beräknas föreligga i tryck i juni m ånad samma år.

N ordkolt är organiserat med N Ä T som styrande organ och med en 
projektchef och en facklig m edarbetare anställda vid N ordiska m inister
rådets sekretariat. Vid sidan av projektchefen finns en rådgivande grupp
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bestående av representanter för vart och ett av de nordiska länderna.
Tätortsstudierna har utförts under ledning av projektchefen och för 

varje land av en projektgrupp i samarbete m ed lokala kom m unala m yn
digheter som också har ställt arbetskraft till disposition.

K ostnaderna för projektets etapp III, som täcks över nationella bud
geter, är budgeterade till 1 666 000 skr i 1977 års prisnivå. U töver des
sa kostnader tillkommer projektchefens och hans m edarbetares löne
kostnader och resor samt kostnader för tryckning av rapporter täckta 
över N ordiska m inisterrådets budget.

5. TELEMEDEL-projektet

Projektet tar sikte på att underlätta handikappades användning av 
teletjänster genom att främ ja utveckling och m arknadsföring av olika 
utrustningar.

D et u tförs av en arbetsgrupp under N Ä T, bestående av represen
tanter för de nordiska ländernas teleförvaltningar och social/medicinal- 
myndigheter. En koordinator har anställts på heltid. TELEM ED EL- 
gruppen sam arbetar med en av teleförvaltningarna tillsatt särskild tek
nisk grupp.

Arbetsprogram m et för TELEM ED EL upptar följande punkter.
1. Inventering och katalogisering av såväl existerande som under u t

veckling varande telekom m unikationsutrustningar fö r olika kategorier av 
handikappade. Vid denna inventering testas, i de fall så erfordras, u trust
ningarna ur såväl teleteknisk synpunkt som användarsynpunkt.

2. K oordinering av den hos de nordiska teleförvaltningarna pågående 
utveckling av handikapputrustningar, så att samma utrustningstyper kan 
användas inom alla nordiska länder. Denna koordinering skall utföras i 
samarbete med berörda handikapporganisationer, så att användarsyn- 
punkter blir tillgodosedda.

3. Analys av behoven av handikapputrustningar, sett från socialpsyko
logiska, ekonomiska och tekniska synpunkter.

4. Diskussion av aktualiserade nya telekom m unikationsutrustningar 
för handikappade med teleförvaltningarna, högskolor, institutioner och 
industrier, så att förslag till lämpliga utvecklingsprocesser erhålls.

En utförlig redovisning av de aktiviteter som har tagits upp av T E L E 
M ED EL lämnades i föregående års redogörelse.

Som har nämnts tidigare har ett m aterial för inventering av olika 
handikapphjälpmedel på teleom rådet sammanställts och systematiserats 
och sänts ut till sociala instanser och handikapporganisationer. Syftet 
med enkäten har varit att klarlägga om  m aterialet är tillräckligt områdes- 
täckande och lämpligt systematiserat och a tt erhålla uppgifter angående 
om fattningen av olika intressegrupper. D e hjälpmedel som enligt enkät
svaren ansetts vara mest värdefulla har blivit förem ål för en djupare
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bearbetning. Problemen kring en lämplig inform ationsverksam het har 
ägnats särskild uppmärksamhet. Handläggningen kan initiera projekt som 
lämpligen bör drivas u tanför TELEM ED ELS ram.

I föregående års redogörelse behandlades frågan om  telekom m unika
tionsutrustningar för döva, dövblinda och talskadade. TELEM ED EL 
har ansett det viktigt att teleförvaltningarna enas om att tilläm pa den av 
internationella teleunionens kom m itté för telegraf- och telefonfrågor 
(CCITT) utarbetade standarden för datakom m unikation. D ärm ed skapas 
på sikt möjlighet till internationell kommunikation. Likaså har behovet 
av en kravspecifikation för dövtelefoner bedömts stort. Sådan kravspeci
fikation har utarbetats och tillställts de nordiska ländernas teleförvalt
ningar för övervägande. TELEM ED EL har därm ed avslutat denna akti
vitet.

N är det gäller alarmeringsanordningar (trygghetslarm) fö r  svårt handi
kappade och åldringar har TELEM ED EL ansett det angeläget att företa 
en värdering såväl från  teknisk synpunkt som från  användarsynpunkt. 
En översikt rörande befintliga systems egenskaper m. m. har gjorts av 
den tekniska gruppen.

Användarnas behov av krav på alarmsystemen har endast i m indre 
m ån klarlagts. D ärfö r har en intervjuundersökning genom förts i vissa 
av de nordiska länderna i samverkan med nationella landsting/kom m un
förbund och med TELEM ED EL som ledningsgrupp. Den utförda 
intervjuundersökningen har inneburit a tt m an fått en klar bild av de 
krav som bör ställas på alarmsystemen liksom vilket behov av sådana 
system som föreligger. M aterialet kan utgöra grund fö r rekom m enda
tioner till kom m uner och landsting när det gäller anskaffning av alarm 
system.

TELEM ED EL läm nade i januari 1977 en redogörelse för sitt arbete 
inför N ordiska rådets trafikutskott.

TELEM ED ELS arbete har avslutats under 1977. En slutrapport 
kommer a tt redovisas fö r N Ä T omkring årsskiftet 1977/78 och kommer 
under första halvåret 1978 a tt publiceras i Nordisk utredningsserie.

K ostnaderna för TELEM ED ELS verksamhet täcks över N ordiska 
ministerrådets budget och uppgår till skr 238 000 på helårsbasis räknat.

6. Flygförbindelser i de nordiska utvecklingsområdena

På uppdrag av N ordiska m inisterrådet tillsatte N ordiska äm betsm anna
kommittén för transportfrågor (NÄT) år 1973 en arbetsgrupp för att 
utreda de frågor som sam m anhänger m ed en utbyggnad av flygförbin
delserna på N ordkalotten och de övriga inlandsom rådena i norr. Till 
grund för utredningsarbetet u tarbetade N Ä T  en prom em oria, U tredning 
om utbyggnad av flygförbindelserna i de nordiska utvecklingsområdena 
(PM  8/1973). Resultat av arbetsgruppens utredningsarbete, Flygförbin
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delserna mellan de norra delarna av Norge, Sverige och Finland (NU  
1976: 77), överlämnades i oktober 1976 av N Ä T  till N ordiska minister
rådet och till de för trafikfrågor ansvariga m inistrarna i resp. land.

Arbetsgruppens betänkande har varit förem ål för en om fattande re
missbehandling.

En särskild grupp bestående av representanter från kom m unikations
departem enten i Norge, Sverige och Finland har bearbetat de inkom na 
remissvaren.

En remissammanställning lades fram  för N Ä T den 20 januari 1977. 
N Ä T  beslutade att sända den till de tre ländernas kom m unikationsm i
nistrar. I anslutning härtill underströk N Ä T vikten av att arbetet fördes 
vidare och förutsatte a tt detta gjordes av representanter från kom m u
nikationsdepartementen i de tre länderna. N Ä T  förutsatte vidare a tt ett 
regeringsavtal borde kunna föreligga i sådan tid att det skulle vara m öj
ligt att etablera flygförbindelserna den 1 juli 1978.

I enlighet med N Ä T:s rekom m endation arbetar en särskild berednings
grupp med representanter från de norska, svenska och finska kom m u
nikationsdepartem enten m ed projektet.

7. Mellanriksvägarna

I NÄT:s verksamhet ingår a tt följa utvecklingen av mellanriksvägarna, 
särskilt de på Nordkalotten. I den följande redogörelsen har som en 
bakgrund tagits med även uppgifter som lämnats i tidigare års redovis
ningar, men speciell vikt har lagts vid arbeten som har u tförts under
1977 och vid de nu aktuella planerna beträffande de olika m ellanriks
vägarna.

Norge— Sverige

Väg E  6 Göteborg—Oslo, väg E  18 Karlstad—Arjäng— Oslo och väg 
61/2 Karlstad—Kongsvinger— Oslo ä r de mest trafikerade m ellanriks
vägarna mellan Norge och Sverige. Trafiken år 1975 uppgick i genom 
snitt till ca 5 000, 1 700 resp. 2 400 fordon/dygn.

Dessa mellanriksvägar förbättras successivt inom ram en för resp. 
lands vägbyggnadsprogram. Sålunda har exempelvis på svensk sida den 
första etappen av ombyggnadsarbetena öster om Årjäng på väg E 18  
m ellan K arlstad och riksgränsen vid Örje avslutats år 1976. En andra 
etapp beräknas öppna för trafik  i slutet av år 1977.

Väg E 7 5  Östersund— Trondheim  är sedan ett par år tillbaka i huvud
sak utbyggd till godtagbar standard. F ör närvarande pågår på svensk 
sida om byggnadsarbeten väster om Östersund vilka beräknas vara färdig
ställda under år 1979. Trafiken på väg E 7 5  uppgick år 1975 vid riks
gränsen till ca 830 fordon/dygn.

I  sam m anhanget kan nämnas att expertgruppen angående Trondheims-
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leden under hösten 1977 fram lade sin rapport G odstrafiken i Trond- 
heimsleden (N u A  1977:10). (Se avsnitt 8.)

Väg E  79 Storum an— U m bukta— M o i Rana, dvs. Blå vägen samt mel- 
lanriksvägen Luleå— Bodö, ”Graddisvägen” , är num era färdigställda.

På svensk sida har utbyggnaden av vägen Kiruna— N arvik  påbörjats. 
I den utbyggnadsplanering som föreligger har hela vägprojektet på 130 
km och till en kostnad av ca 230 milj. skr i 1977 års prisnivå indelats i 
fem utbyggnadsetapper. Den svenska regeringen beviljade under år 1977 
medel för den fösta etappen med 30 milj. skr. U tbyggnaden av denna 
påbörjades under hösten samma år. Vägen i N orge beräknas få en längd 
av 26 km samt kosta ca 71 milj. nkr.

Enligt N ordiska rådets rekom m endation nr 27/1973 bör regeringarna 
i N orge och Sverige u treda frågan om en väg mellan Skjomen och Stora 
Sjöfallet. Bakgrunden till rekom m endationen är de pågående kraftverks- 
utbyggnadem a på såväl norsk som svensk sida.

På norsk sida finns det från väg E 6 vid G rindfjord en ca 30 km lång 
länsväg (fylkesveg) längs Skjomen till Bogholm längst in i Skjomdalen. 
I anslutning till kraftverksutbyggnaden på norsk sida har en enkel an- 
läggningsväg byggts från Bogholm till riksgränsen vid norra änden av 
sjön Sitasjaure. På svensk sida finns en allmän väg längs Stora Lule- 
vattnet till Vietasjokk vid Stora Sjöfallet, en väg i lägre standard längs 
sjöarna Suorva och Akkajaure till Ritsem och en tillfällig anläggnings- 
väg från Ritsem till södra änden av sjön Sitasjaure.

På svensk sida ä r  anläggandet av en mellanriksväg via Ritsem och 
Sitasjaure beroende av ställningstagandena till de obrutna fjällområdenas 
fram tida användning. En sådan väg strider m ot den prelim inära av- 
gränsning av sådana om råden som den svenska riksdagen beslutade år 
1972.

Som fram går av föregående års redogörelse har naturvårdsverket och 
planverket i Sverige u trett frågan. U tredningsarbetet har redovisats i 
rapporten ”O brutna fjällom råden, förslag till avgränsning och diskussion 
av bestäm melser” (Statens naturvårdsverks publikation 1975: 12). Enligt 
verkens förslag till avgränsning har om rådet mellan Ritsem och riks
gränsen klassificerats som obrutet fjällområde, vilket innebär a tt en väg 
mellan Ritsem och riksgränsen inte får anläggas. Rapporten, som har 
remissbehandlats, övervägs f. n. i det svenska regeringskansliet.

F inian d— S ver i ge

Finland och Sverige knyts samman av tre europavägar, nämligen väg 
E 3 Stockholm— N orrtälje/K apellskär— Å land— Å bo/N ådendal— H el
singfors, väg E 79 Um eå— Holm sund— Vasa och väg E 4 H aparanda—- 
Torneå samt av ytterligare fem förbindelser norr om  väg E 4, nämligen 
bro vid Övertorneå, bro vid Pello, färjeled vid Kolari, färjeled vid 
M uonio och färjeled vid Karesuando.
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Beträffande väg E 3  Stockholm —Norrtälje/Kapellskär— Åland—Å bo/ 
Nådendal kan näm nas a tt den första etappen av den i tidigare redogörel
ser angivna ombyggnaden av vägen N orrtälje—Kapellskär num era har 
genom förts och att sträckan är öppen för trafik. A rbetet med den åter
stående etappen pågår f. n.

Längs landgränsen mellan Finland och Sverige sker det största trafik
utbytet över väg E 4  Haparanda— Torneå.

Årsmedeisdygnstrafiken vid riksgränsen uppgick år 1975 till ca 7 300 
fordon/dygn. U tarbetande av arbetsplan för ny väg- och brosträckning 
u tanför tätbebyggelsen i H aparanda pågår på svensk sida. A rbetet med 
delen Vouno—H aparanda har påbörjats i slutet av 1977. På den finska 
sidan har under somm aren 1977 fastställts en väg- och broplan, vars 
genom förande har påbörjats under hösten 1977. Planen avser sträckan 
Torneå—svenska gränsen.

Trafiken över broförbindelserna vid Övertorneå och Pello uppgick år 
1975 till ca 1 600 resp. 1 100 fordon/dygn.

N ordiska rådet har rekom m enderat att färjelederna vid Kolari (rek. nr 
14/1974) resp. Karesuando (rek. nr 15/1970) ersätts med broar.

Beträffande färjelederna vid Kolari, M uonio och K aresuando kon
staterades i tidigare års redogörelser att även om näm nda färjeförbin- 
delser kan anses tillgodose den övervägande delen av det trafikbehov 
som finns längs gränsen mellan Finland och Sverige norr om Pello är 
det angeläget a tt frågan om broförbindelser även på denna del längs den 
finsk-svenska gränsen får en snar behandling. Tillkomsten av en broför
bindelse skulle minska trafikavbrotten på grund av bl. a. m enföre höst 
och vår och göra inskränkningar i fordonens bruttovikt m. m. obehöv
liga. Y tterligare broförbindelser över gränsälven skulle även kunna ge 
fördelar med hänsyn till det lokala näringslivets transporter samt till 
turisttrafiken i Tomedalen.

Som har näm nts i tidigare redogörelser har väg- och vattenbyggnads
verket i Finland och statens vägverk i Sverige gemensamt gjort en u t
redning om  behovet av förbättrade förbindelser över gränsälvarna. De 
båda vägmyndigheterna beslöt i början av år 1976 a tt ersätta färjeför- 
bindelserna i Karesuando och Kolari med broar. Vägmyndigheterna har 
börjat projekteringen för byggande av dels bro över M uonio älv vid 
K aresuando jäm te tillfartsvägar, dels bro över M uonio älv vid Kolari 
jäm te tillfartsvägar.

F ör K aresuando broplats har vägförvaltningen i N orrbottens län u ta r
betat en lokaliseringsplan. V idare har Lapplands vägdistrikt u tfö rt en 
broplatsundersökning. Med utgångspunkt häri skall bl. a. en preliminär 
broplan utarbetas.

F ör bron vid K olari vid M uonio älv har vägförvaltningen i N orr
bottens län u tarbetat en lokaliseringsplan innehållande tre broplatsalter- 
nativ.
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F. n. pågår remissbehandling av de upprättade lokaliseringsplanerna 
avseende broförbindelserna.

Norge— Finland

Längs den norsk-finska gränsen finns det fem mellanriksvägar, näm 
ligen väg E 78 Tom eå—Kilpisjärvi— Skibotn, väg 93 Enontekiö— K auto
keino—Alta, väg 4 Ivalo—Karasjok— Lakselv, väg Inare— Utsjoki— Pol
mak—T ana och en väg i lägre standard K aam anen— Sevettijärvi— 
Neiden.

Vad gäller riksväg 93 pågår f. n. beläggning av sträckan riksgränsen—■ 
Alta.

Beträffande vägen Ivalo—Lakselv har det bedömts viktigt a tt vägen 
förses med beläggning för att möjliggöra helårsförbindelse. Medel härför 
har, såvitt avser den norska sträckan riksgränsen—Lakselv, avsatts för 
perioden 1978— 81.

Nordiska rådet har rekom m enderat (rek. nr 4/1971) a tt väg byggs från 
Tjærebukt i Pasvik, Norge, till Virtaniemi i Finland. En sådan väg (ca 
40 km lång) skulle ge en mellanriksväg från K irkenesom rådet till Ivalo 
och det finska huvudvägnätet. Den norsk/finska utredningen om en 
riksvägsförbindelse mellan V irtaniem i och T jærebukten h ar slutförts 
och har sänts på remiss till berörda län och kom m uner i de båda län
derna. E fter remissbehandlingen kom m er vägm yndighetem a i N orge och 
Finland att gemensamt utvärdera utredningsförslaget. I sammenheng 
herm ed og som alternativ til Virtaniemi— Tjærebukten  vurderes spørs
m ålet om utbygging av vegen Kaamanen—Sevettijärvi—Neiden. N o r
diska rådet har även rekom m enderat (rek. nr 10/1974) a tt bro byggs över 
Tana älv vid Utsjoki. I dag får m an vid Utsjoki göra en färd om ca 150 
km för att kom m a med bil över till andra sidan älven. U tredningsarbete 
rörande brobygge vid Utsjoki pågår och u tförs av en gemensam arbets
grupp från vägm yndighetema i N orge och Finland. En rapport beräknas 
kunna läggas fram  omkring årsskiftet 1977/78.

8. Godsirafiken i Trondheimsleden

I verksamhetsberättelsen för år 1974 redovisade N Ä T behovet av att 
utreda frågor som sammanhänger med transporter på den s. k. T rond
heimsleden. En expertgrupp under N Ä T  har därefter haft till uppgift att 
dels undersöka i vad m ån och på vad sätt utvecklingsförutsättningarna 
för transporter mellan N orge och Sverige över Trondheim sleden p å
verkar kom m unikationerna och valet av transportlösningar i berörda 
delar av länderna, dels värdera effekterna positivt och negativt av olika 
tänkbara åtgärder som syftar till a tt underlätta ifrågavarande kom m u
nikationer. Problem om råden som särskilt skulle beaktas var fordons- 
längder, vägtrafikbeskattning och järnvägstaxor.
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Resultatet av expertgruppens utredningsarbete, rapporten Godstrafiken 
i Trondheimsleden (N U  A  1977:10) överlämnades under hösten 1977 
till N ordiska m inisterrådet och trafikm inistrarna i Norge och Sverige. 
Dessförinnan inform erade N Ä T sommaren 1977 Nordiska rådets trafik
utskott om utredningens huvudförslag.

R apporten är f. n. under behandling i regeringskanslierna.
I utredningen analyseras förutsättningarna för godstransporterna på 

leden samt behovet av åtgärder för att underlätta dessa. En om fattande 
kartläggning av transportström m ar, varuslag m. m. redovisas.

I jämförelse med annan gränsöverskridande trafik mellan N orge och 
Sverige finns enligt expertgruppen inget i de institutionella reglerna som 
direkt missgynnar Trondheimsleden. Snarare har tidigare vidtagna å t
gärder gett leden speciella fördelar fram för annan trafik  mellan Norge 
och Sverige. Samtidigt konstateras att —  vid en jämförelse med alterna
tiva transportlösningar —  Trondheimsledens utvecklingsförutsättningar i 
fråga om främ st transitogods är m indre goda. Orsakerna härtill är dels 
obalansen i transportström m arna, dels att järnvägstaxorna i T rondheim s
leden ligger avsevärt högre än de taxor som tillämpas på svensk sida 
och dels att fordonslängden i N orge är maximerad till 18 m. Skillnaden 
i axeltryck på den norska och svenska delen av järnvägen har också an 
setts u tgöra ett hinder fö r en rationell järnvägstrafik.

N är det gäller fordonslängdfrågan  är man inom expertgruppen å ena 
sidan överens om att skillnaden mellan norska och svenska längdbestäm
melser är en faktor som m otverkar utvecklingsförutsättningarna för 
Trondheimsleden. T ransporter från Sverige till norska m ottagare eller 
ham nar blir dyrare genom begränsningen till 18 m -fordon i N orge än 
om de hade kunnat genom föras m ed 24 m -fordon. Å andra sidan kon
stateras a tt begränsningen av fordonslängden till 18 m  i N orge inte är 
något specifikt för Trondheimsleden utan gäller för all gränsöverskri
dande trafik mellan Sverige och Norge. Även om i och för sig trafik 
ekonomiska vinster säkerligen skulle uppnås om 24 m -fordon skulle till
låtas även på den norska sidan av gränsen finner gruppen inte anledning 
att rekom m endera generellt undantag på Trondheimsleden från de nors
ka längdbestämmelserna för svenska 24 m-fordon.

Belastningsbestämmelserna för fordonstrafiken har diskuterats av 
expertgruppen. M ed nuvarande norska bestämmelser finns en viss skill
nad i förhållande till de svenska bruttoviktsbestämmelserna.

G enom  åtgärder som skall utföras i Norge under år 1978 kommer de 
smärre skillnader som finns beträffande belastningsbestämmelser för 
Trondheim sleden att elimineras.

Frågan om beskattningen av vägtrafiken mellan de båda länderna är 
f. n. förem ål för särskilda förhandlingar mellan N orge och Sverige. Inom  
ram en för dessa förhandlingar har u tförts vissa beräkningar av skatte
belastningen på norska och svenska fordon. Beräkningarna visar enligt
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den rapport som delegationerna sammanställt att beskattningen inte leder 
till någon snedvridning av konkurrensen mellan norska och svenska 
åkare.

D e nuvarande skattesystemen i N orge och Sverige förutsätter att sär
skilda åtgärder vidtas vid varje gränspassering m ed lastbil, buss eller 
släpvagn. Fr. o. m. den 1 januari 1977 gäller ett förenklat system för 
avräkning av svenska fordons körsträcka i N orge i fråga om svensk 
kilometerskatt.

G ruppen föreslår att en ordning liknande den svenska införs även på 
den norska sidan under en prövotid och att den begränsas till norska 
kilometerskattepliktiga fordon som passerar norsk/svenska gränsen vid 
Storliens tullstation för transport till Sverige. Å terresan till Norge kan 
ske vid valfri gränspassage.

F ör att transporter över Trondheimsleden skall kunna bli ett konkur
renskraftigt alternativ till andra transportlösningar är det enligt expert
gruppen väsentligt att åtgärder vidtas för att skapa bättre balans i 
transportström m arna. Den nuvarande obalansen förhindrar ett rationellt 
utnyttjande av transportm edlen, vilket bidrar till ett ogynnsamt kostnads
läge.

F ör att stimulera till en ökad trafik anser expertgruppen att järnvägs
taxan för transitogods till och från  ham nar i T rondheim sfjorden bör 
reduceras genom en särskild rabatt. Den lösning som gruppen stannat 
för innebär en kostnadsutjämning för järnvägstransporter mellan Trönde- 
lagen och Jäm tlands län som i praktiken innebär att östgående transito
gods i vagnslaster via ham n i Trondheim sfjorden debiteras enligt svensk 
inrikes godstaxa. G ruppen föreslår att transitorabatten utform as som en 
undantagstariff till den gällande NET-taxan. F ör a tt stimulera till en 
ökad östgående trafik  m enar expertgruppen att transitorabatten i denna 
riktning bör vara högre än för den västgående trafiken. En sådan rabatt 
bör för det östgående godset sättas till 15 skr per ton.

Som en konsekvens av den föreslagna differentieringen måste rabatten 
för det västgående godset begränsas. Expertgruppen har därför stannat 
vid att föreslå en transitorabatt för det västgående vagnslastgodset upp
gående till 10 skr per ton. Jäm fört med nuläget innebär detta en taxe- 
sänkning med mellan 5— 10 skr per ton.

Den föreslagna rabatten bör enligt gruppen tillämpas under en treårig 
försöksperiod under vilken dess effekter kan studeras och eventuellt 
justeras. U tvärderingen av taxeförsöket får bli avgörande för transito- 
rabattens fortsatta tillämpning.

9. Transportavvikling i tynt befolkede områder

N Ä T opprettet våren 1976 en arbeidsgruppe for transportavvikling i 
tynt befolkede om råder i Norden. G ruppen leverte i februar 1977 sin
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rapport ”Transportbetjeningen i tynt befolkede om råder (Glesbygd)”.
Denne rapporten gir en oversikt over offentlige tiltak til frem m e av 

transportbetjeningen i tynt befolkede områder. E tter anm odning fra 
N Ä T  foretok deretter arbeidsgruppen en konkret utform ing av et nor
disk samarbeidsprosjekt i et P.M. av 13. juni 1977. D et var forutsatt at 
prosjektet kunne startes opp ved årsskiftet 1977/78 og gjennomføres på 
4 år. N Ä T besluttet å søke gjennom ført en første fase i prosjektet, som 
forutsettes å bestå i litteraturstudier (innsamling og presentasjon av data), 
og av m ere teoretiske modelldiskusjoner m ed sikte på å bedre transport
betjeningen ved innføring av ukonvensjonelle transportsystem er. E tter at 
denne fase er gjennom ført m ot slutten av 1978 vil en lettere kunne be
dømme spørsmålet om videreføring av prosjektet og prosjektets totale 
omfang. F or 1978 forutsetter N Ä T anvendt nkr 500 000 til dette formål. 
D ette ble Nordisk Råds Trafikkutvalg orientert om på sitt møte 21. juni
1977.

10. Skipsrute mellom Island, Færøyene og det øvrige Norden

N Ä T nedsatte sommeren 1976 en arbeidsgruppe til å u trede fo ru t
setningene for rutetrafikk med kombinert passasjer —  og bilferge mellom 
Island, Færøyene og N orden for øvrig. Arbeidsgruppen fikk til oppgave 

å utarbeide en prognose over behovet for slik ruteforbindelse fo r de 
nærmeste 10 år og 

å skjønne om det tidsrom på året en kom binert passasjer- og godsferge 
kun skal nyttes til passasjertrafikk

å utarbeide tilsvarende prognose fo r islandske og færøyske innbyggeres 
reiser til det øvrige N orden med slikt skip 

å oppstille alternative ruteopplegg på grunnlag av prognosene 
å undersøke mulighetene for utnyttelse av en passasjer- og bilferge til 

godstransport i perioder hvor passasjertransporten vil være ulønnsom, 
eller eventuelt for utchartring som passasjerskip i andre om råder

å gi overslag over inntekter og u tgifter (drifts- og kapitalutgifter) ved 
gjennomføring av alternative løsninger herunder alternative muligheter 
for anskaffelse av skip.

Arbeidsgruppen har fram lagt en midlertidig rapport som form annen 
presenterte for N Ä T  på møte i Island 24. august 1977.

Verken N Ä T eller arbeidsgruppen har kunnet trekke noen endelige 
konklusjoner på grunnlag av den midlertidige rapport. M an mener bl. a. 
at det vil være av vesentlig betydning å få vurdert om en slik forbindelse 
skal erstatte det færøyske skip Smyril eller om  det vil oppstå et kon- 
kuranse-forhold. Likeledes forutsettes undersøkt andre muligheter for 
anskaffelse av passerende skip til rimeligere pris slik at økonomisk ba
lanse kan oppnås allerede fra starten. D et samme gjelder andre mulig
heter for godstransport. Selv om arbeidsgruppens utredningsoppdrag
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utløper ved utgangen av 1977, kan det bli tale om å få utført ytterligere 
undersøkelser første halvår 1978 innen NÄT.

Til arbeidsgruppens virksomhet er m edregnet nkr 45 OOO i 1976 og 
nkr 100 000 i 1977 på Nordisk M inisterråds budsjett.

11. Samarbeid om transportstatistikken

D et er etablert kontakt mellom N Ä T og Nordisk utvalg for sam- 
ferdselsstatistikk (NUSA). I et m øte i Nordisk Råds Trafikkutvalg 25. 
april 1977 orienterte form annen i NUSA Trafikkutvalget om  N U SA ’s 
virksomhet og arbeidsprogram. Trafikkutvalget u ttrykte på dette møte, 
som tidligere gjennom NÄ T, ønske om at N U SA  skulle følge opp den 
statistikk som var gitt i NORDTRANS-utredningene. Form annen i 
NUSA lovet å ta denne sak opp på kommende m øte og antok at revisjon 
og å jour føring av statistikken kunne bli u tfø rt i løpet av 1978.

NUSA vil for øvrig gjennomgå og å jour føre hele sitt program  for 
samferdselsstatistikk. H erunder vil også tabellverket i Nordisk statistisk 
årbok bli gjennomgått.

De Nordiske statistikere anser at det er behov fo r gjensidig in for
masjonsutveksling for turiststatistikken og for godsundersøkelse, også 
med sikte på enkelte felles tabeller. Program m et for økonomiske data 
er forutsatt drøftet og klarlagt. Økonomiske data er viktige for nasjonal- 
regnskapsberegninger og for andre analyse-formål, f. eks. vedrørende 
økonomi- og effektivitet ved forskjellige transportm åter. Regionale fo r
delinger av statistikkens resultater er etterspurt i økende omfang, spesielt 
fra  planleggersiden i samfunnet. D et er derfor av interesse å få drøftet 
og klarlagt i hvilken grad de enkelte land bearbeider og finner det fo r
svarlig å offentliggjøre statistikk med fordeling på forskjellige typer 
regioner.

12. Öresundsfrågorna

De av regeringarna i D anm ark och Sverige år 1975 tillsatta delega
tionerna, som har till uppgift a tt sammanställa underlag fö r nya rege- 
ringsöverläggningar om  Öresundsfrågorna, ä r  nu inne i slutfasen av sitt 
arbete. U nder utredningsarbetet har en rad olika undersökningar genom 
förts. Sålunda har på grundval av ett av delegationerna fram lagt aktuellt 
basmaterial utarbetats nya prognoser för såväl person- som godstrafiken 
på alternativa förbindelser över Öresund. Dessutom har gjorts under
sökningar för a tt ytterligare söka klarlägga vilken inverkan en tunnel 
på botten av Öresund mellan Helsingör och Helsingborg har på den 
fysikaliska och kemiska vattenm iljön i Öresund och vad denna inverkan 
betyder för de biologiska förhållandena i sundet. V idare har delega
tionerna låtit studera fasta förbindelsers inverkan på näringslivets utveck-
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ling och vad fasta förbindelser betyder fö r kontaktverksam het och pro- 
duktionssam arbete mellan Skåne och Själland. Öresundsförbindelsernas 
effekter på fritidsbosättning och friluftsliv samt på m arkanvändning och 
miljö i Skåne har också studerats.

Öresundsdelegationerna beaktar vid utredningarna om fast förbindelse 
m ellan Köpenham n och M almö de lösningar av flygplatsfrågan i Köpen- 
ham nsom rådet som övervägs av den danska lufthamnsutredningen. D en
na utredning har till uppgift att göra en samlad värdering av de ekono
miska, miljömässiga och andra konsekvenserna av a tt anlägga en flygplats 
på Saltholm eller alternativt att bygga u t den nuvarande flygplatsen i 
K astrup.

Öresundsdelegationerna och den danska luftham nsutredningen räknar 
m ed att redovisa sina utredningsresultat samtidigt. Redovisningen beräk
nas ske i början av år 1978.

13. Handicap-projektet

Projektet, som er startet efter beslutning på N ETs møde den 22.2.1977, 
tager sigte på at frem drage om råder, der kan gennemføres som fælles- 
nordiske projekter til lettelse af handicappedes transport og derved til 
bedring af deres trafiksituation.

Projektet forestås af en arbejdsgruppe under N ET, bestående af 
repræsentanter for de nordiske landes trafikm inisterier (undtagen Islands) 
samt en ekspert i handicapspørgsm ål (handicapforskning) fra henholdsvis 
Sverige, Norge, F inland og Danmark.

Som primære arbejdsopgaver er foreslået iværksat udviklingsprojekter, 
der tager sigte på at lette handicappedes og ældres rejser m ed tog og 
busser i fjerntrafik.

Igennem et forsknings- og udviklingsarbejde vil m an søge at nå frem 
til forslag til udform ning af fremtidige jernbanevogne og busser, der kan 
lette de pågældende personers på- og afstigning. F or jernbanevognenes 
vedkommende vil m an samtidig søge frem  til udform ninger, der kan 
lette handicappedes bevægelse i vognene samt deres toiletbesøg.

Til varetagelse a f  udviklingsarbejdet forudsættes under arbejdsgruppen 
nedsat to særlige projektgrupper, hvortil er knyttet eksperter fra bl. a. 
trafikforetagender, handicapforskningsinstitutter samt handicaporganisa
tioner.

N E T  kom m er senere til a t overveje projekter, der kan føre til lettelser 
fo r handicappedes og ældres rejser m ed fly og skib, hvorved især tænkes 
på problem erne m ed på- og afstigning.

Arbejdsgruppen vil endvidere søge opstillet forslag til rekom m anda
tioner indeholdende retningslinier for
— brochurer udsendt af trafikforetagender m ed vejledninger for svært 

handicappede, der ønsker at benytte kollektive fjerntrafikm idler
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—  henvisningsskilte udform et specielt m ed henblik på svagtseende
—  højttalerinform ation
—  handicapvenlige adgangsveje på større trafikterm inaler
— serviceordninger om fattende assistance til svært handicappede i fo r

bindelse med fjernrejser.
Det samlede budget for arbejdsgruppen og de tilhørende projekt

grupper er 500 000 nkr, i såvel 1978 som 1979.

14. Transportstödsfrågor

N ordiska m inisterrådet har uppdragit å t N Ä T att klarlägga behovet 
av en harmonisering av reglerna för transportstöden i Norge, Finland 
och Sverige.

I anledning härav har N Ä T  under hösten 1977 upprättat en arbets
grupp för att u treda dessa frågor.

Arbetsgruppen har till uppgift
a tt beskriva de olika ländernas stödsystem med avseende på historik, 

syfte, utform ning och adm inistration, 
att redovisa den gränsöverskridande trafikens struktur och om fattning 

samt gällande regler för gränsöverskridande trafik  mellan de tre län
derna,

a tt kartlägga skillnaderna mellan de olika stödsystemen och analysera 
de bestämmelser som kan tänkas häm m a samarbetet mellan näringslivet 
i de tre länderna,

a tt kartlägga och utvärdera olika harm oniseringsåtgärder m ed av
seende på positiva resp. negativa effekter, 

a tt väga samman positiva och negativa effekter eventuellt m ed hänsyn 
till olika branscher och om råden, samt 

att överväga förslag till åtgärder.

15. Vegfinansiering

I yttrande nr. 4 til Nordisk Råds 25. sesjon 1977, anmodes Nordisk 
M inisterråd om å u tform e forslag til finansiering av mellomriksveger 
som frem m er utbygging av slike forbindelser bedre enn någjeldende o rd
ning. N Ä T har drøftet de muligheter som kunne tenkes for anvendelse 
av ekstraordinære midler til vegbygging landene imellom. N Ä T  har 
merket seg at Nordisk Investeringsbank også kan medvirke til å finan
siere prosjekter som strekker seg over riksgrensene, f. eks. kom m unika
sjonsprosjekter. En regner dog m ed a t slike lån, som forutsettes gitt på 
bankmessige vilkår, kun kan gå til veger som påviselig kan gi høy renta
bilitet. Flere av de veger det er tale om, særlig på N ordkalotten, er svakt 
økonomisk begrunnet. N år en rekke slike likevel er bygget, skyldes dette 
dels at en i en del om råder har kunnet nytte sysselsettingsmidler og



890

derigjennom  få en dobbelt nyttevirkning av midlene, dels at andre, ikke- 
okonomiske hensyn, herunder spesielle hensyn til nordisk samarbeid, har 
gjort seg gjeldende med styrke. N år rent nordiske samarbeidshensyn har 
kunnet få slik gjennomslagskraft, vil en anta at dette i høy grad skyldes 
at prosjektene er individuelt behandlet og vurdert og nettopp ikke har 
vært belastet med et generelt stempel som skulle innebære at disse veger 
gis prioritet uansett nasjonale interesser.

N Ä T  vil anbefale a t m an fortsatt behandler mellomriksvegene indi
viduelt, og vurderer såvel den nordiske som nasjonale betydning i hvert 
tilfelle. D ette synes særlig viktig i tider hvor statlig støtte i større grad 
m å settes inn på selektive støttetiltak m ot arbeidsløshet.

16. Nordisk sikkerhetssamarbeid utenom vegtrafikken

Nordisk R åd har henstillet til M inisterrådet å redegjøre også for det 
nordiske sikkerhetsarbeide vedrørende andre trafikksektorer enn veg
trafikken.

N Ä T  har innhentet den følgende første oversikt over samarbeidet om 
sikkerheten ved jernbaner, sjøfart og flytrafikk.

Säkerheten vid järnvägstrafik

För det nordiska sam arbetet när det gäller järnvägstrafikens säker
hetsfrågor svarar i första hand personer i ledande ställning vid ban- 
avdelningarna i berörda länder. Cheferna för de nordiska banavdelning- 
arna håller varje år ett möte, där frågor rörande banavdelningens fack
om råde behandlas. I detta samarbetes tecken har m an bl. a. tillsatt en 
arbetsgrupp, N ordiskt Signaltekniskt Samarbete, som sam m anträder 1— 3 
gånger om året för behandling av frågor rörande signalanordningar. 
Avsikten är att u tföra en koordinering av olika signaltekniska forsk
ningsuppgifter länderna emellan, a tt utöva gemensamt utvecklingssam
arbete inom säkerhetssektorn samt genom standardisering för vissa kom 
ponenters del minska anskaffnings- och underhållskostnader.

I plankorsningsfrågor har det nordiska järnvägssamarbetet varit aktivt. 
F rågor i anslutning till säkerheten i plankorsningar har senast behandlats 
vid de nordiska järnvägarnas generaldirektörsmöte i K öpenham n den 
11.11.1975. Vid m ötet belystes och diskuterades rådande plankorsnings- 
förhållanden i berörda länder samt pågående åtgärder för en lösning av 
ländernas plankorsningsproblem.

Plankorsningsfrågan har också behandlats vid de möten, som ban- 
avdelningarnas chefer har hållit.

Sam arbete i plankorsningsfrågor har även idkats på planerarnivå och 
m an har anordnat bl. a. gästbesök och utbyte av planeringsmaterial har 
förekommit.
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Då plankorsningsproblem et principiellt är likartat i alla de nordiska 
länderna, har m an i dessa länder försökt tilläm pa samma m etoder vid 
lösning av problemet.

Samarbejdet mellem de fire nordiske jernbaner plejes først og 
fremmest gennem de direkte kontakter mellem styrelsernes generaldirek
tører, fagdirektører og øvrige administrative organer. Endvidere finder 
der i forbindelse m ed det internationale samarbejde inden fo r den In ter
nationale Jernbaneunion (UIC) en vis afstemning af de nordiske jern
banestyrelsers synspunkter sted. Men også N ordiska Järnvägsm anna
sällskapet (NJS), hvis form ål er udvikling af samhørigheden mellem de 
nordiske jernbaneansatte m f l  gennem studier af aktuelle em ner af 
fælles interesse, har behandlet spørgsmålet om sikkerhedsproblemer 
f eks i forbindelse med studier vedrørende høje hastigheder, automatisk 
togkontrol, tele- og signalanlæg, niveauoverkørsler m. v. Disse spørgsmål 
er behandlet på nordisk plan af eksperter blandt N JS’s medlemmer, og 
der har her kunnet foregå en udveksling af erfaringer på disse områder, 
som har ført til udarbejdelse af visse løsningsforslag. Disse forslag kan 
tages i betragtning under spørgsmålenes detailbehandling inden for jern
banestyrelserne.

NJS driver sine studier på den måde, at selskabets medlem mer er 
opdelt i fem fagsektioner efter interesse-om råder (adm inistration og øko
nomi, baneteknik, maskinteknik, driftsteknik samt elektroteknik). Disse 
sektioner arbejder dels hver for sig i eget land, dels i fællesmøder for 
medlemmer fra samme sektion fra de fire lande og endelig ved fælles 
m øder mellem flere eller alle fagsektioner i fællessymposier eller lig
nende.

Sjösäkerhet

N är det gäller sjökortsproduktionen täcker denna östersjöområdet, 
Kattegatt, Skagerack och Nordsjön. Sjömätning görs för bl. a. s. k. tung- 
trafik-korridorer i öppen sjö och nymätningar sker i vissa farledsavsnitt 
i skärgårdarna. H är kan särskilt näm nas sjömätning i Flintrännan i södra 
Öresund vilken har skett efter diskussioner mellan D anm ark och Sverige. 
D e m ätningar som sker i Nordsjön har stort intresse fö r såväl D anm ark 
och Norge som Sverige.

Farledsutm ärkningen förbättras kontinuerligt. F yrar autom atiseras och 
ges förbättrad  drifttillförlitlighet. U tprickningen skall för svensk del un 
der de närm aste åren ändras till IALA-system A. Systemet introduceras 
f. n. av nordsjöstaterna. D anm ark och N orge har fö r avsikt att ansluta 
sig till systemet m edan Finland ännu inte har tagit ställning till en an
slutning.

H ela den svenska kusten täcks av radionavigeringshjälpmedel av typ 
Decca Navigatör, vars stationer för svensk del drivs i sjöfartsverkets 
regi. Hjälpmedel av samma typ används också i övriga nordiska länder.
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I Sverige tillhandahålls lotsservice från  ett trettiotal lotsplatser längs 
kusterna. Dessutom ställs lots till förfogande för s. k. långlotsning i 
Östersjöområdet.

Vissa gemensamma frågor som berör dessa långlotsningar är under 
diskussion mellan bl. a. de nordiska länderna. F rån  svensk sida under
söks i samarbete med D anm ark möjligheterna a tt få till stånd en av den 
m ellanstatliga sjöfartsorganisationen IM CO stödd rekom m endation att 
ta  lots fö r genom fartstrafik i Öresund.

Som ett komplement till lotsningen studeras olika form er av trafik
inform ation och trafikövervakning med hjälp av radiotelefoni (VHF) 
och radar. I anslutning till Östersjökonventionen, till vilken Danm ark, 
Finland och Sverige har anslutit sig, utarbetas ett system fö r positions- 
registrering för Östersjön avseende vissa fartyg med farlig last.

Inom  om rådet för sjöräddningen finns ett flertal samarbetsavtal mellan 
de nordiska länderna. V idare bedrivs tidvis gemensamma nordiska sjö
räddningsövningar.

D et är en målsättning a tt sjöfart skall kunna bedrivas på ett säkert 
sätt längs kusterna året runt. Isbrytarflottorna har därför under senare 
å r  förstärkts avsevärt. Avtal har träffats om gemensamt utnyttjande av 
isbrytarresurserna.

Till grund för fartygs konstruktion, utrustning, bemanning m. m. lig
ger i stor utsträckning internationella konventioner och andra internatio
nella överenskommelser. U tvecklingsarbetet på det internationella planet 
bedrivs främ st inom ram en för IM COrs verksamhet. I  flera frågor efter
strävas ett samnordiskt ställningstagande. D etta har m edfört a tt represen
tanter fö r berörda nordiska myndigheter före sam m anträdena med 
IM CO ofta gemensamt diskuterar de frågor som skall behandlas.

Säkerhetsarbetet på sjöfartsom rådet följs ständigt upp och utvecklas 
genom granskning av utredningsm aterial beträffande sjöolyckor och 
yrkesskador till sjöss. H ärvid sker ofta utbyte mellan de nordiska län
derna av sådant material.

I  sam m anhanget kan också näm nas a tt sjölagstiftningen i D anm ark, 
F inland, Norge och Sverige i huvudsak överensstäm m er till sitt inne
håll. Bl. a. innebär reglerna om sjöförklaring a tt sådan förklaring för 
fartyg från  något av dessa länder kan hållas av behörig domstol i an 
nat av de näm nda länderna.

På fritidsbåtssektorn har under senare år typbesiktning av fritids
båtar utvecklats. N ordiskt sam arbete på detta om rådet h ar inneburit 
a tt det num era finns gemensamma nordiska norm er för sådan besikt
ning.

Slutligen bör näm nas a tt det i flera andra frågor av m era detalj- 
artad  natur, där sam nordiskt intresse kan finnas, ofta förekom m er 
direk tkontak ter mellan de ansvariga m yndigheterna i de nordiska län
derna fö r a tt uppnå gemensamma lösningar.
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1. OPS-utvalget
De skandinaviske luftfartsm yndigheters tekniske samarbeidsutvalg 

(OPS-utvalget) er opprettet i henhold til avtalen av 20. desember 1951 
om samarbeide mellom D anm ark, Sverige og Norges luftfartsm yndig
heter.

De tre m yndigheter opprettet 14. juli 1969 et skandinavisk sentral
kontor for tilsyn med SAS’s vedlikeholdsvirksomhet (STK) underordnet 
OPS-utvalget.

U tvalget ivaretar på vegne av de tre  lands luftsfartsm yndigheter
—  alle spørsmål vedrørende det operasjonelle og tekniske tilsyn med 

SAS
— prinsipielle spørsmål av allm enn interesse for de tre myndigheter for 

så vidt angår skandinaviske charterforetagenders tekniske og opera
tive virksomhet

— bearbeidning av IC A O ’s, OPS- og PEL-annekser med henblikk på 
ensartet tilpassning i de tre land og skandinavisk harm onisering av 
det nasjonale forskriftsverket.

Behandling av prinsipielle spørsmål av allmenn interesse og spørs
mål av teknisk og operativ art som skal behandles av ICAO, blir be
handlet i samarbeid med den finske luftfartsm yndighet i den u tstrek
ning de finnes nødvendig, bl. a. av hensyn til Nordic ICAO.

2. Nordiske luftfartsinspeksjonsm øter
for utveksling av erfaringer og synspunkter på det flytekniske og ope
rative om råde i Sverige, D anm ark, F inland, Island og Norge.

3. Nordiske flysikringsmøter
for drøftelse av problem er vedrørende utøvelse av lufttrafikktjeneste i 
forannevnte fem  land.

4. M øter for drøftelse av problem er vedrørende kontrollflyging av 
radionavigasjonshjelpem idler
i Sverige, D anm ark, Finland og Norge.

Sam arbeidet for øvrig skjer som et sak-til-sak samarbeide e tter behov.

17. Nordisk kommitté för transportekonomisk forskning (NKTF)

N K T F  upprättades år 1966 av regeringarna i D anm ark, F inland, N or
ge och Sverige på initiativ av N ordiska rådet. Sedan år 1974 deltar även 
Island i kom m itténs arbete. Kom m ittén har till uppgift a tt sam ordna 
den transportekonom iska forskningen i de nordiska länderna och sti
m ulera utvecklingen av en gemensam forskningsmiljö på om rådet. I 
enlighet med den nordiska transportöverenskom m elsen från  år 1972 
bistår N K TF Nordiska äm betsm annakom m ittén fö r transportfrågor 
(NÄT) i dess verksamhet.

Kom m itténs verksam hetsår sträcker sig över tiden den 1 oktober—

Flysikkerheten
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den 30 september. U nder verksam hetsåret 1976/77 har N K TF arrange
ra t tre  forskarkonferenser på tem at trafik  och miljö:
—  M iljöaspekter vid planering, 12 m aj 1977 i Köpenham n,
— Värderingsm etoder av m iljöförhållanden i planeringen, 26 maj 1977 

i Oslo,
—  Praktiskt hänsynstagande till m iljöförhållanden i planeringen, 2 juni

1977 i Stockholm.
Syftet med dessa tre  konferenser har bl. a. varit a tt mellan de nor

diska länderna sprida kunskap om aktuella forsknings- och u tred
ningsprojekt och därm ed möjliggöra e tt utbyte av erfarenheter och 
synpunkter mellan olika forskare och utredare som är  verksam m a inom 
äm nesom rådet. H ärutöver h ar konferenserna haft en vidare uppgift a tt 
ligga till grund för uppläggningen av den större konferensen om trafik  
och miljö som arrangerades i oktober 1977 i Oslo. I  decem ber 1977 
arrangerades i Helsingfors en större konferens om STINA-projektet. 
U nder arbetsåret h a r N K TF dessutom givit u t en rapport, ”Lang
siktige beslutninger i transportsektoren” .

Kom m itténs verksam het kom m er även fortsättningsvis a tt i huvud
sak ligga på det kontaktskapande planet. Inform ation och menings
utbyte om avslutade, pågående eller planerade FoU -projekt i de nor
diska länderna kan konstateras ha en avgörande betydelse för koordi
neringen av forskningen liksom för a tt ge impulser till uppkomsten av 
en gemensam forskningsmiljö i Norden.

Konferensäm nen som avses behandlas under det kom m ande verk
samhetsåret är:
— M öjligheter till energibesparing inom transportsektorn, februari

1978,
—  Kustsjöfart, april 1978.

D ärutöver planeras konferenser under de närm aste åren på följande 
teman:
— A ttitydundersökningar
—  Trafikplanering under 1980-talet
—  Oskyddade trafikantgrupper 
-— Term inalfrågor

F ö r a tt sprida kunskap från  konferenserna till en vidare krets av 
intressenter i N orden kom m er under innevarande verksam hetsår ett 
antal publikationer a tt ges u t innehållande föredrag och de väsent
ligaste diskussionsresultaten från  konferenserna. H ärutöver planeras i 
anslutning till konferenserna översättningar av vissa aktuella forsk
ningsrapporter till finländska/isländska.

18. Trafiksikkerhed

Nordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR ) er kontakt-, samordnings- og 
planlægningsorgan fo r trafiksikkerhedsarbejdet i de nordiske lande.
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N T R  bistås af 3 perm anente sam arbejdsorganer, Nordisk Kom ité for 
Vejtrafiklovgivning (NKV), Nordisk Komité for Trafiksikkerhedsforsk- 
ning (NKT) og Nordisk Bilteknisk Komité (NBK). D erudover har N TR  
nedsat ad hoc-grupper med henblik på specielle undersøgelser.

Udarbejdelsen af ensartede færdselsregler i N orden h ar i de sidste år 
været et meget væsentligt og vigtigt punkt i hele det nordiske trafik- 
sikkerhedssamarbejde. Forslag til sådanne regler er tidligere afgivet 
(NU 1966: 2 og N U  1970: 10). Gennem  sit sam arbejdsorgan Nordisk 
Komité for Vejtrafiklovgivning (NKV) har Nordisk Trafiksikkerheds
råd (NTR) fulgt arbejdet på dette område. Lovgivning på grundlag af 
det nævnte forslag er allerede gennem ført i D anm ark og Sverige. I 
Finland behandles forslagene i trafikm inisteriet på grundlag a f  den 
parlam entariske trafikkom ités forslag og indhentede udtalelser. E t lov
forslag forventes a t foreligge i løbet af vinteren 1977/78. I Norge vil 
den departem entale behandling blive afslu ttet i løbet af 1977, og reg
lerne forventes a t kunne træde i k raft i løbet af 1. halvdel af 1978.

En af de trafiksikkerhedsfrem m ende foranstaltninger, der i de se
neste år har vakt størst interesse såvel i N orden som i andre dele af 
verden, er anvendelse af sikkerhedsseler. Nordisk R åd vedtog ved sin 
22. sessions første samling i februar 1974 en rekom m andation (nr. 
12/1974) om, a t brug af sikkerhedsseler skulle være obligatorisk i de 
nordiske lande. I alle 4 lande er bestem melser om obligatorisk brug 
af sikkerhedssele nu tråd t i kraft. I  Norge er påbudet om brug af 
sikkerhedssele dog endnu ikke sanktioneret.

I samtlige nordiske lande er og vil der fortsat blive foretaget under
søgelser med henblik på a t måle trafiksikkerhedseffekten og brugs
frekvensen. De undersøgelser, som foreligger indtil nu, kan tyde på, 
a t skadesreduktionen om trent er af den størrelse, som N T R  forudsatte 
i sine undersøgelser.

N T R ’s rapport ” M otorcykel- och m opedhjälm ar” (nr. 8 i rådets 
rapportserie) foreslog, a t brug af styrthjelm e blev gjort obligatorisk. 
Bestemmelser om obligatorisk brug af styrthjelm e for m otorcyklister 
og knallertkørere trådte i kraft den 1. januar 1977 i Danm ark. I F in
land er obligatorisk brug af styrthjelm  tråd t i k raft den 1. juni 1977. 
Loven gælder ikke for knallertkørere. N orge indførte den 15. april
1976 et sanktionsfrit påbud om anvendelse af styrthjelm e for m otor
cyklister og knallertkørere. I Sverige har der siden 1. maj 1975 været 
pligt for m otorcyklister til at anvende styrthjelm . Spørgsmålet om knal
lertkøreres anvendelse af styrthjelme undersøges af Statens Trafiksäker- 
hetsverk efter anm odning fra regeringen.

1 forbindelse med undersøgelser om sikkerhedsfrem m ende foranstalt
ninger for børn i biler har N T R  i sin rapport ”Barn i bil” konkluderet, 
a t det bl. a. ville være af største betydning, om der skabes hjemmel 
til a t forbyde dårligt sikkerhedsudstyr til børn. I  D anm ark, Norge og
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Sverige er der hjemmel til at forbyde alt underlødigt sikkerhedsudstyr.
I  relation til spørgsmålet om fodgængeres anvendelse af reflekser har 

der, efter at N T R  i maj 1975 forelagde en rapport om spørgsmålet, 
i samtlige nordiske lande været iværksat om fattende oplysningskam
pagner for brug a f  refleksbrikker. Disse oplysningskampagner har alle
rede bevirket en forøget udbredelse af refleksbrikkerne. D et er hen
sigten fortsat a t iværksætte oplysningskampagner med jævne mellem
rum. I Sverige er et arbejde om kvalitetskrav til refleksbrikker ved at 
være afsluttet.

I  1974 nedsatte N T R  en arbejdsgruppe med henblik på a t under
søge problem erne om kring kørelys. Arbejdsgruppen har i 1975 afsluttet 
sine undersøgelser om m otorcyklers brug af kørelys. N T R  afleverede 
således i slutningen af 1975 en rapport om ” Varselljus för m otorcyk
la r” (nr. 12 i rådets rapportserie). I  rapporten foreslås det, a t det også 
i dagslys gøres obligatorisk for m otorcykler a t anvende lys, og a t det 
korte lys må anses for bedst egnet som kørelys. I  rapporten ”Varsel- 
ljus —  bilbelysning under dagtid” (nr. 17 i rådets rapportserie), som 
N T R  afleverede til regeringerne i decem ber 1976, foreslås tilsvarende 
foranstaltninger for biler.

I  D anm ark indeholder den nye færdselslov en bestemmelse, som på- 
byder m otorcykler at anvende nærlys (kort lys) uden for lygtetændings- 
tiden. Spørgsmålet om indførelse af påbud om bilers anvendelse af 
varselslys er til høring. I Sverige gælder fra og med den 1. oktober
1977, a t det er obligatorisk både for biler og m otorcykler at anvende 
nærlys eller særligt varselslys i dagtimerne. I Finland overvejes spørgs
m ålet for tiden, og i Norge overvejes spørgsmålet i forbindelse med 
de nye trafikregler.

Arbejdsgruppen har efter afslutningen af undersøgelserne om køre
lys på m otorcykler og biler fortsat sit arbejde med en undersøgelse 
vedrørende andre køretøjers synbarhed.

Inden for ram m en af det i 1974 vedtagne projekt om m otorcyklisters 
og knallertkøreres sikkerhed i trafikken har N T R  i 1975 afgivet sin 
første rapport, rapport nr. 13 i rådets rapportserie, ”M otorcyklar og 
m opeder —  trafiksäkerhet och konstruktion” . R apporten konkluderer, 
a t betydelige færdselssikkerhedsmæssige resultater kan opnås gennem 
ændrede forskrifter for motorcyklers og knallerters konstruktion og 
effekt. I  D anm ark er der adm inistrativt gennem ført nye regler om god
kendelse af knallerter, som i vidt omfang bygger på rapportens syns
punkter. I Sverige er rapporten sammen med indhentede udtalelser 
overgivet til trafiksäkerhetsutredningen. I  Norge vil nye bestemmelser 
om m otorcykler blive givet i 1978.

Arbejdsgruppen har efter afgivelsen af rapport nr. 13 fortsat sit a r
bejde med en undersøgelse a f  uddannelsessituationen for motorcyklis
ter. Arbejdsgruppen har afsluttet dette projekt i efteråret 1977. Resul



897

ta te t vil inden Nordisk Råds 26. session i 1978 foreligge i Nordisk 
Trafiksikkerhedsråds rapportserie som rapport nr. 19 ”Uddannelse af 
m otorcykelførere” .

R apporten, der er under behandling i de enkelte landes departe
m enter, indeholder en række forslag af både generel og konkret ka
rak te r til forbedring af uddannelsen af kom m ende m otorcyklister med 
henblik på a t form indske den høje ulykkesrisiko, som denne trafikan t
gruppe har. D et foreslås bl. a. a t modtagelse af teoretisk og praktisk 
køreuddannelse gøres obligatorisk som forudsætning for a t kunne ind
stille sig til køreprøve. Hele undervisningen foreslås lagt til re tte  efter 
principper, der i højere grad end tidligere tager udgangspunkt i de 
faktiske faresituationer i trafikken, og at der på denne baggrund søges 
udviklet et beredskab og en kørestil, som i rapporten sam m enfattes i 
begreberne defensiv færdselstaktik og defensiv motorcykelkørsel. D et 
foreslås, at væsentlige dele af den praktiske køreoplæring foregår på 
arealer, der er lukket for almindelig færdsel, og at der på disse arealer 
opøves en m ere avanceret bremse- og undvigeteknik, end det hidtil 
h a r været tilfældet i motorcyklistuddannelsen. D et foreslås endvidere, 
a t der opstilles særlige krav i henseende til uddannelse og tidligere er
faring i m otorcykelkørsel som betingelse for a t kunne erhverve ret til 
a t føre de største motorcykler.

R apporten  er afgivet til de respektive m inistre og er under behand
ling i departem enterne.

Arbejdsgruppen fortsæ tter sit arbejde med yderligere undersøgelser 
af m otorcyklers og knallerters trafiksikkerhed. Gennem førelse af reg
ler om nordisk gyldighed af kørekort h ar været behandlet af N TR , 
der i sin rapport ”K örkort i N orden” h ar frem sat forslag om sådanne 
regler. I D anm ark er der ved den nye færdselslov skabt hjemmel 
til a t gennem føre reglerne. D et samme vil være tilfæ ldet i Finland, 
når de nye vejtrafikregler er gennemført. I N orge dækker de gældende 
bestem melser i det væsentlige de foreslåede regler. De gældende be
stemmelser skal i øvrigt underkastes en om fattende revision i efteråret
1978. I Sverige h a r rigsdagen i fo råre t 1976 principielt godkendt for
slagene. NKV følger det fo rtsatte arbejde med henblik på a t skabe 
fælles løsninger på de praktiske problem er, som dukker op.

N T R  har nedsat en arbejdsgruppe, der skal undersøge forskelle i de 
nordiske landes uddannelse af og køreprøver for førere af m otor
køretøjer sam t årsagerne til eventuelle forskelle. Undersøgelsen om
fatter tillige forskellene i uddannelseskrav til erhvervschauffører.

F ra  flere sider indsamles der statistisk m ateriale om færdselsuheld. 
N T R  har i januar 1976 godkendt første del af et program  for et p ro
jekt om m etoder for indsamling og undersøgelse af ulykkesdata (pro
jekt M IRO). N T R  har samtidig udpeget en projektleder samt en refe
rencegruppe for projektet.

29—770426. Nordiska rådet
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Projektets 1. fase, der h ar om fattet litteraturstudier, planlægning af 
forsøgsvirksomhed, kortlægning og udredning vedrørende indsamling 
m. v. af ulykkesdata og studier af undersøgelsesteknik, forventes af
slu ttet inden udgangen af 1977. P rojektets 2. fase skal om fatte en 
kortlægning og udredning vedrørende indsamling m. v. af eksponerings
data  for forskellige trafikantgrupper sam t en praktisk efterprøvelse af 
de i fase 1 opnåede resultater. D er påtænkes en sammenligning af sta
tistiske data mellem de nordiske lande, herunder eventuelt en sam
menligning af de risici børn udsættes for i trafikken i de nordiske lande.

N T R  h ar endvidere overvejet en opfølgning af M IRO -projektet. 
Opfølgningen skal ske i form  af et nyt projekt, hvis form ål skal være 
at finde m etoder til måling af effekten af trafiksikkerhedsfrem m ende 
foranstaltninger. P rojektet skal resultere i udarbejdelsen af en m indre 
håndbog over, hvilken grundstatistik og hvilke analysem etoder der 
kræves, for at m an kan belyse aktuelle trafiksikkerhedsforanstaltninger.

Interessen for cykling er i de seneste å r  steget voldsomt. Spørgsmålet 
om  cyklisternes vilkår i trafikken er derfor taget op a f  N TR . Som 
et led heri h a r N T R  nedsat en ad hoc-arbejdsgruppe, der skal under
søge, hvorledes cyklisters sikkerhed i kryds kan forbedres.
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Kapitel XIV 

Turistspørsmål

1. Innledning

I slutten av 1977 ble et forslag til program  for nordisk samarbeid over
sendt Nordisk Råd for behandling på rådets 26. sesjon i 1978. Videre har 
et antall prosjekter vært gjennom ført, først og frem st innen utdannelses- 
området.

Sam arbeidet på turistom rådet under M inisterrådet finner sted i U t
valget for turistspørsm ål og drives i nært samarbeid med N ordisk Turist- 
trafikkom ité (NTTK), som er et sam arbeidsorgan for de sentrale turist
rådene og tilsvarende i de nordiske land. D ette sam arbeidet vil bli y tter
ligere styrket i tiden fremover.

Spørsmål vedrørende transporters tilgjengelighet og kapasitet etc. be
handles i kapittel X III ” samarbeid vedrørende transport, kom m unika
sjon og trafikksikkerhet” og spørsmål vedrørende regionalt samarbeid i 
turistspørsm ål i kapittel X I ”Regionalpolitisk sam arbeid” .

2. Program for nordisk samarbeid på turistområdet

E t forslag til program  for nordisk samarbeid på turistom rådet har 
vært under utarbeidelse i M inisterrådets organer i løpet av året. E t utkast 
til program m et ble sendt på remiss til N ordens Faglige Samorganisasjon, 
de sentrale arbeidsgiverforeningene i N orden og Nordisk turisttrafik- 
komite (NTTK). Program forslaget h a r også vært drøftet i et møte m el
lom  Nordisk Råds trafikkutvalg og representanter for N ordisk M inister
råd. I desember 1977 ble et m inisterrådsförslag oversendt Nordisk Råd 
fra  Nordisk M inisterråd (turistministrene) for behandling på rådets 26. 
sesjon.

Program forslaget har som utgangspunkt først og frem st utredningen 
”N ordiskt sam arbete i turistfrågor” (NU  1974: 22) og N ordisk Råds 
rekommandasjoner nr. 23/1973  om øket turism e i N orden og støtte til 
N T TK  og nr. 1/1976  om nordisk handlingsprogram  for turistsamarbei- 
det. De synspunkter som kom frem  ved N ordisk Råds turistkonferanse i
1975 har også vært iakttatt.

Program forslaget angir de viktigste innsatsom rådene for det nordiske 
turistsam arbeidet og inneholder forslag til organisasjon for det nordiske 
samarbeidet samt en tiltaksfortegnelse.

Endelig vedtak om program m et vil gjøres av M inisterrådet i 1978 etter 
behandlingen i Nordisk Råd.
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3. Prosjektvirksoniheten i 1977

M inisterrådets prosjektvirksom het på turistom rådet har i 1977 vært 
konsentrert om utdannelsesspørsmål. I august 1977 ble det arrangert et 
sem inar for lærere i turistfag i Borgå i Finland. Seminarets hovedte
m aer var undervisning om fysisk planlegging og regionalplanlegging fra 
turismens synspunkt, pedagogiske synspunkter på voksenutdannelsen 
sam t bruk av hjelpem idler i reiselivsundervisningen. Ved seminaret ble 
også diskutert mulighetene for å etablere en sam nordisk modell for 
reiselivsundervisningen. Ved sem inaret ble også diskutert mulighetene 
for å etablere en samnordisk modell for reiselivsutdannelse.

I løpet av året ble også en lærebok i turism e ferdig under tittelen 
” Reiseliv i N orden —  en håndbok for turistutdanningen” . Prosjektet ble 
påbegynt i slutten av 1975. Hensikten med prosjektet har vært å bidra 
til å avhjelpe den mangel på undervisningsmateriale i turistundervis
ningen som finnes i alle de nordiske land.

D et mest om fattende prosjektet i 1977 har vært ”Nordisk videreut- 
dannelsesprosjekt for hotell- og restaurantfaget” , som har tilknytning til 
rekommandasjon nr 1311974. En rapport som dekker fase 2 er u tarbei
det og denne konstaterer et stort behov for lederutvikling innen bransjen 
i hele N orden. D et foreslås at utdannelsesm oduler for ledere bygges opp 
på fellesnordisk m ønster og at disse delvis drives på nordisk og delvis på 
nasjonalt plan. Rapportene har vært på remiss til berørte instanser i de 
enkelte land. Fase 3 som innebærer utform ing av utdannelsesmodulene, 
vil bli startet i 1978.

En utredning om kapasitetsutnyttelse ved turistanlegg og spredning av 
ferieperiodene har vært gjort i N T T K ’s regi.

E t seminar om sosiale, økonomiske og miljømessige følger av turisme 
er under året planlagt og vil bli avholdt i Sverige i 1978. Hensikten er å 
få til en problem analyse i forbindelse med offentlige tiltak på turistom 
rådet.

4. Nordisk samarbeid i internasjonale organisasjoner

De nordiske land har også på turistom rådet funnet det hensiktsmessig 
å  samarbeide innen internasjonale organisasjoner, bl. a. ECE, OECD og 
European Travel Commission (ETC). Sam arbeidet skjer ved en sam ord
net holdning ved diskusjoner og beslutninger og ved felles praktiske inn
satser innen organisasjonene.

I internasjonal forbindelse bør pekes på den O EC D -rapport som ble 
publisert i 1977 vedrørende ”Tourism  for retired persons” .

D ette er et em neom råde som også i nordisk sammenheng har stor 
interesse.
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5. Annet

Samarbeidet med Nordisk Turisttrafikkom ité har i 1977 blitt styrket 
og et antall felles m øter er blitt avholdt mellom N T T K  og turistutvalget 
for å koordinere virksomheten og innretningen på den fremtidige akti
viteten.
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Kapitel XV 

Samarbejde om bistand til udviklingslandene

1. Det nordiske bistandssamarbejdes baggrund og organisation

I overensstemmelse m ed N ordisk Råds rekom m andation nr. 3 af den
22. februar 1961 nedsatte regeringerne i D anm ark, F inland, N orge og 
Sverige en m inisterkomité med henblik på at sam ordne bistanden til 
udviklingslandene. I den såkaldte Oslo-overenskomst af den 18. juli 1968 
findes de gældende retningslinier for det nordiske bistandssamarbejde. 
I et tillæg til overenskomsten af den 3. decem ber 1971 tilsluttede Island 
sig ovennævnte overenskomst.

D et centrale ansvar for forvaltningen af de fællesnordiske bistands
projekter ligger hos N ordisk M inisterråd og Styrelsen for nordiske bi
standsprojekter, mens den løbende adm inistration af de enkelte projek
ter varetages af bistandsmyndighederne i de enkelte nordiske lande.

M ed det form ål at frem m e en forenkling og effektivisering af den 
nordiske sam rådsprocedure i bistandspolitiske spørgsmål besluttede N or
disk M inisterråd ved sit møde i Rovaniemi den 20.— 21. maj 1976 at 
oprette en embedsmandskomité for bistandsspørgsmål. Herved samlede 
m an behandlingen af m ultilaterale og bilaterale bistandsspørgsmål, som 
tidligere behandledes hver for sig, i et forum , hvilket muliggør et bedre 
overblik over det bistandspolitiske område.

Embedsmandskomiteen er forberedelsesorgan for Nordisk M inisterråd 
i spørgsmål af fællesnordisk interesse, som vedrører det m utilaterale og 
bilaterale udviklingssamarbejde. Komiteen skal bl. a. behandle rekom 
m andationer og andre henvendelser fra  N ordisk R åd og rapportere til 
dette. Embedsmandskomiteens m øder giver også de nordiske lande m u
lighed for m ere uform elt at udveksle synspunkter i spørgsmål som ved
rører det udviklingspolitiske samarbejde. Embedsmandskomiteen holdt 
sit første møde i september 1976.

Nedsættelsen af en embedsmandskomité for bistandsspørgsmål inde
bar ikke forandring af de arbejdsopgaver, som ifølge Oslo-overens- 
komsten påhviler styrelsen for nordiske bistandsprojekter. Løbende kon
takter mellem tjenestemænd fra  de nordiske landes bistandsadministra- 
tioner vil også fortsætte som hidtil.

Em bedsm andskom iteen har til opfølgning af Nordisk Råds rek. 5/
1977 nedsat en arbejdsgruppe til undersøgelse af det fremtidige nordiske 
bistandssamarbejde.

Ligeså arbejder Nordisk M inisterråd videre på at opfylde de mål, der 
indeholdes i Nordisk Råds rekom m andation nr. 5/1977, der går ud på
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en udvidelse af sam ordningen af de nordiske landes bistandsindsatser og 
på at de nordiske lande fortsat aktivt sam virker for at udviklingslande
nes berettigede interesser tilgodeses ved internationale handelspolitiske 
forhandlinger.

2. De fellesnordiske bistandsprojekter

2.1 Landbrugsprojektet i M beya, Tanzania

De nordiske lande indgik i 1970 en aftale med Tanzania om plan
lægningen af et landbrugsinstitut og en regional central landbrugsforsk
ning, som m an ville oprette i M beya i det sydvestlige Tanzania. E fter 
endt planlægningsarbejde indgik m an en 5-årsaftale i 1972 om nordisk 
bistand til oprettelsen af den om handlede institution. Indsatsen adm i
nistreres af afdelingen for udviklingssam arbejde i Finlands udenrigs
ministerium. De nordiske landes indsats beløber sig i aftaleperioden til 
ca. 45 mill. skr. hvoraf om kring 1/3 anvendtes til finansiering af perso
nalehjælp svarende til ca. 145 arbejdsår og resten til investeringer i in 
stitutionens faste anlæg, dens landbrugsbedrift sam t m askiner og anden 
udrustning.

Instituttet uddanner elever op til agrolog-niveau.
Forsknings- og forsøgsvirksomheden gælder såvel planteavl som hus

dyrproduktion, og målsætningen er først og frem m est at frem m e lev
nedsm iddelproduktionen inden for om rådet, der om fatter provinserne 
Mbeya, Ivringa, Ruvum a og Rukwa. Bygningsprogrammet afsluttedes i 
1976 og instituttet er således etableret efter den indgåede aftale. I okto
ber 1977 havde instituttet om kring 580 ansatte, deraf 23 inden for ram 
m erne af den nordiske personalehjælp. E fter de eksisterende planer vil 
der i juni 1978 være om kring 15 personer inden for den nordiske ram 
me for personalehjælpen.

En resultatvurdering af projektet gennemførtes i juni— juli 1976 af 
en nordisk-tanzaniansk vurderingsgruppe. G ruppen konstaterede, at cen
teret, der indviedes officielt den 1. maj 1977 af Tanzanias præsident Ju 
lius Nyerere, idag opfylder et behov i Tanzania, og at virksomheden har 
fået en lovende start. Evalueringsgruppen har også frem ført kritiske 
synspunkter og fremhæver særligt de problem er, det kan m edføre, at 
m an søger at opretholde en høj mekaniseringsgrad ved instituttet.

D et betones, at hovedvægten i de nærmeste år bør lægges på en kon
solidering af virksomheden for at garantere det bestående resultat af de 
investeringer, der er gjort i bygninger, udrustning og personale og et 
stipendieprogram for skoling af tanzaniansk personale. Endvidere har 
evalueringsgruppen foreslået et antal tillægsinvesteringer, bl. a. i perso
naleboliger, garanteret vandforsyning samt opbygningen af et be
tryggende reservedelslager for landbrugsm askiner. Tanzanias regering 
har i det store og hele været enig i de synspunkter og rekom m andatio-
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ner, som er blevet frem ført i forbindelse med resultatvurderingen, og en 
anm odning om fortsat støtte til centeret er allerede blevet rettet til de 
nordiske lande. Styrelsen for de nordiske bistandsprojekter har på et 
møde den 10. oktober anbefalet overfor m inisterrådet, at en sådan nor
disk bistandsindsats gennemføres i årene 1978— 81.

2.3 Andelsprojektet i Kenya

Planlægningen af andelsprojektet i Kenya indledtes i år 1965. Den 
første 5-årsaftale blev indgået i 1967 og den anden 5-årsaftale i 1972. 
I følge begge disse aftaler har de nordiske lande bevilget K enya en per- 
sonalehjælp, som sammenlagt beløber sig til over 450 arbejdsår. Ind 
satsen er et sektorprogram  og er intimt forbundet med virksomheden i 
Kenyas m inisterium for kooperativ udvikling og den kooperative bevæ
gelses særlige institutioner. M ålsætningen har under hele perioden været 
at udvikle den andelsbevægelse, som betjener landbrugserhvervet og 
særlig småbrugernes økonomiske foreningsvirksomhed. Inden for ram 
m erne for bistandsindsatsen er endog Cooperative College og Kenya 
blevet etableret, hvortil de nordiske landes indvesteringsindsats beløb sig 
til 80 % af investeringen. Indsatsen har op til 30.6.1977 kostet de nor
diske lande 87 milj. Dkr. Indsatsen administreres af D ANIDA.

Indsatsen er blevet vurderet tre gange, nemlig 1969, 1973 og 1976 af 
nordisk-kenyanske vurderingsgrupper. D en nuværende aftale udløber i 
juni 1977, men på basis af den resultatvurdering, som gennemførtes i 
1976 har Kenyas regering allerede rettet anm odning om, at personale
hjælpen forlænges ud over den nuværende aftaleperiode med yderligere 
tre år frem til 1980.

I år 1976 har man lavet standardiserede undervisningssystemer, ud 
viklet spare- og kreditvirksomheden i de lokale foreninger og Coopera
tive Bank of Kenya, særlige indsatser i centralorganisationen Kenya 
N ational Federation of Cooperatives samt virksomhedsøkonomisk plan
lægning, rådgivning og uddannelse på nationalt såvel som på provins- 
og distriktsniveau. D en seneste vurderingsgruppe henledte særligt op
mærksomheden på, at indsatsen har haft en bemærkelsesværdig effekt i 
de om råder, hvor markedsøkonom ien har vundet teræn, men kun be
skeden effekt i de om råder, som endnu domineres af selvhusholdning.

I  1977 er der indgået en ny treårig aftale om en fortsættelse af bistan
den til den kenyanske andelsbevægelse til midten af 1980. F or tiden 
arbejder 28 rådgivere under projektet hvortil kommer 9 konsulenter, 
som bistår med planlægningen af i første række by-kooperationens ud
vikling.

2.4 Andelsprojektet i Tanzania

Indsatsen i Tanzania er i lighed med den tilsvarende indsats i Kenya 
et sektorprogram  for udvikling af landbrugets økonomiske forenings-
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virksomhed og har form  af en flerårig personalehjælp, som samordnes 
af et ministerium, der sorterer under statsministeren. V irksom heden ind
ledtes i år 1968 i form  af en dansk-svensk indsats, som i år 1972 udvi
dedes, hvorved N orge og Finland og i år 1973 også Island tilsluttede sig 
indsatsen. I perioden 1972— 1975 om fattede bistanden 116 eksperter. 
Indsatsen er forlænget i 1976, og det er blevet vedtaget at fortsætte ind
satsen også i 1977.

Tanzania afgav i 1975 en anm odning om en 5-årig personalehjælp i 
perioden 1977— 81 om fattende ca. 300 arbejdsår. A nm odningen blev 
vurderet af en nordisk-tanzaniansk gruppe. I 1976 —  inden den nye 
aftale blev afsluttet —  gennemførte Tanzanias regering initieret om 
fattende strukturforandringer inden for den kooperative bevægelse i året 
1976, hvorved bl. a. centralforeningerne på landsniveau opløstes, og 
deres funktioner blev overtaget af statslige opkøbs- og distribuerings- 
virksomheder. Ligeså er de tidligere lokalforeninger blevet integre
ret i den virksomhed, som organiseres inden for ram m en for de p lan
lagte byer og ujam aa-byerne, som efter Tanzanias udviklingspolitik ud 
gør basisenheder for landsbyerne og mobiliseringen af disses befolk
ning. På denne baggrund har der indtil videre rådet usikkerhed om fo r
merne for en fremtidig nordisk indsats inden for denne sektor for øko
nomisk virksomhed. Den tanzanianske regering har anm odet om en vi
dereførelse af den nordiske bistand i perioden 1978— 81, og det er blevet 
besluttet, at en fælles nordisk-tanzaniansk mission på baggrund af denne 
anm odning skal vurdere behovet for bistand og de nordiske landes m u
ligheder for at yde støtte til Tanzanias andelsbevægelse, der i 1976 gen
nemgik de om talte meget om fattende strukturændringer.

D er er endvidere tru ffe t aftale om at forlænge den gældende overens
komst indtil udløbet af 1978 for at sikre projektets kontinuitet, indtil 
der, på grundlag af fællesmissionens rekom m andationer, kan tages stil
ling til den tanzanianske anm odning om fortsat bistand. Til og med 
30.6.1977 har denne indsats kostet de nordiske lande ca. 30 mill. dkr. 
Indsatsen adm inistreres af DANIDA.

2.5 Institute o f D evelopm ent M anagem ent Tanzania

D anm ark, F inland og Norge har siden 1971 i fællesskab bistået T an
zania med at etablere ovennævnte institut, som er beliggende i M zumbe 
nær M orogoro. Inden for ram m erne for indsatsen er sammenlagt 22,5 
mill. nkr. blevet bevilget til investering i bygninger, og dertil er aftaler 
indgået om en personalebistand, der højst m å beløbe sig til 21 ansatte 
pr. år i fem årsperioden 1972— 76. På baggrund af anm odning fra T an
zania er aftalen om personalebistanden blevet forlænget frem  til år 1981, 
hvorefter antallet af ansatte højst må udgøre 21 pr. år, som efter den 
tidligere aftale.

Ved instituttet studerede ca. 700 elever i året 1975— 76 og antallet
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form odes at stige til ca. 1 000 i 1977. Eleverne har i almindelighed en 
grunduddannelse, der ligger noget lavere end nordisk gymnasieniveau, 
sam t nogen erhvervserfaring, og studierne varer 2— 4 år. D er afholdes 
også kortere kurser og seminarer. E fter endte studier rekrutteres IDM - 
eleverne til stillinger inden for statslig og lokal forvaltning, revision samt 
økonomisk og social planlægning etc.

IDM -indsatsen adm inistreres af N ORAD. Projektadm inistrationen 
(NORAD) har inviteret Island og Sverige til a t deltage i projektet.

2.6 Nordisk bistand til M ozam biques landbrug

I interimsfasen fo r dette projekt, der hidtil har kørt som et bilateralt 
hjæ lpeprogram  fra  de enkelte nordiske landes side, har der op til 1977 
været anvendt i alt ca. 56 mill. skr.

I august i år besluttede Nordisk M inisterråd, at der skal ydes fælles
nordisk støtte til landsbrugssektoren i M ozambique. D et bliver den hid
til største hjælpeindsats de nordiske lande gør i fællesskab. O m kost
ningerne beregnes til ca. 50 mill. US $ i treårsperioden 1978— 1980. 
Støtten skal administreres af den svenske bistandsmyndighed SIDA og 
program m et iværksættes fra  1. januar 1978.

3. Bistandens omfang

Siden indledningen af de fællesnordiske bistandsindsatser år 1963 er 
der til og med 1977 bevilget og anvendt ca. 223 mill. skr. i nordiske 
bistandsm idler til disse projekter. I  år 1977 beløber om kostningerne for 
ovenneævnte fire igangværende indsatser sig til ca. 23 mill. skr. I relation 
til de nordiske landes totale bistand udgør de fælles indsatser for nær
værende ca. 1/2 % . Deres betydning er imidlertid større i relation til 
de nordiske landes sammenlagte personalebistand. I år 1977 svarede per
sonalehjælpen i  de fælles indsatser til ca. 137 arbejdsår, hvilket svarer 
til ca. 7 % af de nordiske landes totale personalebistand. Som perso
naleindsatser repræsenterer de fælles indsatser de største, som over
hovedet er blevet gennem ført af de nordiske lande. E rfaringen har vist, 
at intet enkelt nordisk land ville have haft tilstrækkelige ressourcer til 
at gennemføre tilsvarende indsatser på egen hånd under de nuværende 
forhold. H idtil indvundne erfaringer viser, a t der findes gode forudsæt
ninger for en fortsat og udvidet sam ordning af de nordiske landes per
sonalebistand ud over ram m en for de fælles indsatser.

4. Øvrigt nordisk samarbejde på bistandsområdet

4.1 Samarbejde i multilaterale spørgsmål

De nordiske lande har fælles repræsentation i styrelserne for Den afri
kanske Udviklingsfond, Den asiatiske Udviklingsbank og Verdensbanken 
/ID A  ligesom i den af Verdensbanken og IM F  oprettede udviklings-
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komité. D ette indebærer, a t de nordiske lande sammen tager stilling når 
beslutninger tages i disse organisationer.

E t nært nordisk sam arbejde vedrørende bistandsspørgsmål finder sted 
inden for F N ’s forskellige organer, f. eks. i F N ’s generalforsamling i 
ECOSOC, U N D P og U N CTA D. Sam arbejdet udm under ofte i fælles- 
nordiske holdinger og beslutninger, hvilket giver de nordiske landes 
synspunkter øget vægt. De nordiske lande indtager på skift styrelses- 
pladserne i F N ’s fagorganer og komiteer.

F. eks. inden for U N D P har de nordiske lande i fællesskab med frem 
gang virket for at program m ets ressourcer i stigende udstrækning om 
fordeles til fordel for de fattigste lande.

De nordiske lande har også bidraget til a t nye kriterier, som bl. a. 
vedrører udviklingslandenes sociale udviklingsbestræbelser, har påvirket 
fordelingen af U N D P ’s ressourcer.

4.2 Øvrigt samarbejde i bilaterale spørgsmål

Det konkrete sam arbejde mellem bistandsadm inistrationerne giver sig 
udtryk i et antal sam rådsm øder på tjenestem andsniveau i forskellige 
spørgsmål. D er afholdes regelmæssige sektorkoordineringsm øder og 
landskoordineringsm øder sam t sam rådsm øder om, på den ene side bi- 
standsvirksomheden inden for forskellige sektorer, samt på den anden 
side bistanden til sådanne m odtagerlande hvor flere nordiske lande har 
bilaterale program m er. Disse m øder giver værdifuldt udbytte og erfa
ringer. Endvidere holdes der regelmæssige sam rådsm øder i forskellige 
spørgsmål, som vedrører personalebistanden, såsom rekruttering, uddan
nelse etc.

Det livlige sam arbejde mellem de nordiske bistandsadm inistrationer 
afspejles også i nære kontakter mellem de nordiske repræsentationer i 
sådanne m odtagerlande hvor flere nordiske lande har større bistandspro
grammer.

4.3 Samarbejde i informationsspørgsmål

Sam arbejde i inform ationsspørgsm ål koordineres gennem samråds- 
m øderne på tjenestem andsniveau et par gange pr. år. I fællesskab gen
nem fører m an bl. a. hvert år journalistrejser til udviklingslande. En vis 
fælles produktion af inform ationsm ateriel forekom m er også. F or 1977 
planlagdes en fælles lærerejse til Sri Lanka i sam arbejde med U N IC EF. 
Stillingstagen i spørgsmål inden for ram m erne af F N ’s inform ationsvirk
somhed forberedes i fællesskab. Bl. a. er de nordiske landes frivillige bi
drag til F N ’s Centre for Econom ic and Social Inform ation (CESI) blevet 
forberedt ved sam rådsm øder med inform ationsenhederne.
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Kapitel XVI 

Samarbeid i øvrige spørsmål

Likestillingsspørsmål

Sam arbeidet i likestillingsspørsmål er forankret i en egen kontakt
gruppe for likestillingsspørsmål som har vært i funksjon siden 1975. 
Dens fremste form ål er utveksling av inform asjon, synspunkter og er
faringer, m en gruppen har også vært ansvarlig for flere samarbeidspros
jekter. K ontaktgruppen har også vært spesielt opptatt av likestillings- 
aspekter innen det nordiske samarbeidets virksomhet og organer.

Handlingsprogram for nordisk samarbeid i likestillingsspørsmål

E t utkast til handlingsprogram  for nordisk samarbeid i likestillings
spørsmål har i 1977 vært under utarbeidelse i M inisterrådets organer. 
P rogram m et ble i slutten av året oversendt Nordisk Råd for behandling 
på rådets 26. sesjon i 1978. D et hadde da vært på remiss hos arbeids
m arkedets parter. Endelig vedtak om program m et vil bli gjort av N or
disk M inisterråd i 1978.

Program m et er bygget opp som et overordnet program  med målset
ninger, retningslinjer, prioriteringskriterier og de viktigste innsatsom rå
der for det nordiske sam arbeidet på området.

Rettsbeskyttelse av like rettigheter for m enn og kvinner

M ed bakgrunn i Nordisk Råds rekommandasjon nr 7/1975 igangsatte 
M inisterrådet høsten 1975 en kartleggende utredning om forutsetningene 
for å sam ordne arbeidet med å skape en tilfredsstillende rettsbeskyttelse 
av likestillingen mellom kvinner og menn. Denne er publisert i NU- 
serien som nr. 1976: 31. Tem aet rettsbeskyttelse av likestilling ble fulgt 
opp av et seminar på H anaholm en i Esbo i juni 1977, der utredningen 
utgjorde en vesentlig del av bakgrunnsm aterialet. Seminarets hoved
em ner var lovgivning m ot kjønnsdiskriminering, demokratisering av 
arbeidslivet som middel til å avskaffe kjønnsdiskriminering, ILO ’s like- 
lønnskonvensjon samt arbeidsmiljø og likestilling. Deltagerne var repre
sentanter for myndigheter, likestillingsorganer, arbeidsm arkedspartene 
og Nordisk Råd. Seminarets hensikt var å utveksle inform asjon og syns
punkter om rettsbeskyttelse som virkemiddel i likestillingsarbeidet.

M assemedia og likestilling

Det er i N orden foretatt en god del mediaforskning i tilknytning til 
likestillingsforhold. Både forskere og de som arbeider med likestillings
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spørsmål har imidlertid savnet en samlet oversikt over hva som er gjort, 
og frem for alt en vurdering av hvilke praktiske resultater denne forsk
ningen har ført til for å frem m e likestillingen. I hensikt å avhjelpe dette 
savnet gjennom førte M inisterrådet i 1977 en utredning for å kartlegge 
u tført og pågående forskning og å vurdere forskningsresultatene for å 
klarlegge behovet for videre forskning og grunnlaget for praktisk arbeid 
for å fremme likestilling gjennom massemedia.

A nnet

Et symposium om kjønnsroller og utdannelse ble avholdt i Kungälv
1,— 3. juni 1977.

1 1978 er det planlagt et prosjekt vedr. foreldres og barns behov ved 
graviditet, fødsel og det første leveår, spesielt med tanke på barsels- 
permisjon. Budsjettet for likestillingsområdet i 1978 vil totalt ligge på 
200 000 N kr m ot 147 000 N kr i 1977.

Nordisk kommunal stemmeret og valgbarhed

Henim od 300 000 udvandrede nordiske statsborgere bor i dag i et 
andet nordisk land end statsborgerlandet. Omkring 200 000 af disse har 
opnået stemmeretsalderen i bosætningslandet, men har ikke haft mulig
hed for at øve direkte politisk inflydelse gennem deltagelse i valg til de 
almindelige folkevalgte forsamlinger i vedkom mende land.

E fter et finsk regeringsinitiativ i 1972 henstillede Nordisk Råd i rek.nr. 
30/1973 til N ordisk M inisterråd ” snarest at undersøge spørgsmålet om 
meddelelse af kommunal stem m eret og valgbarhed for nordiske stats
borgere i de nordiske lande fortrinsvis på grundlag af gensidighed” .

P å baggrund af udredningen ”N ordisk kom m unal stem m eret og valg
barhed” (NU  1975:4) og høring af Nordisk Råd, traf M inisterrådet i 
oktober 1975 principbeslutning om udform ningen af en reform  om nor
disk kommunal stemmeret og valgbarhed. Reform en indebærer, at nor
diske indvandrere, som i en vis mindsteperiode (maksimum 3 år) har 
haft fast bopæl i indflytningslandet, indrømmes stem m eret og valgbar
hed ved kom m unale valg. D er blev taget sigte på at gennem føre refor
men fra og med de nærm est forestående kommunevalg i F inland og 
Sverige i 1976, i D anm ark i 1978 og i N orge i 1979. F ra  islandsk side er 
der ikke taget principiel stilling til spørgsmålet. M ed henblik på en bre
dere redegørelse fo r udredningsarbejdet henvises til beretningen for
1975 kap. XVI 2.

I Sverige er reform en gennem ført ved ændring i kommunalloven med 
virkning fra 1. januar 1976. Alle indvandrere uanset nationalitet om 
fattes.

Finland har gennem ført ordningen for nordiske borgere ved ændring 
i kom m unalloven og den kom m unale valglov i april 1976. Statsborgere
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fra  de andre nordiske lande kan indtil videre ikke være medlem af et 
politisk parti i Finland.

F o r Å lands vedkom mende må beslutning om nordisk kommunal stem
m eret og valgbarhed træffes af Å lands egne myndigheder.

En komitébetænkning, som anbefaler gennemførelsen af reform en 
også på Å land, blev afgivet i novem ber 1977 til landskabsstyrelsen. 
M an regner med, at reform en vil kunne gennemføres til efteråret 1979, 
når det ålandske kommunevalg afholdes næste gang.

I D anm ark er reform en gennem ført ved ændring i den kom m unale 
valglov. Loven er tråd t i kraft, og den finder anvendelse ved kom m unal
valgene i 1978. Indtil videre m å der dog tages forbehold for gennem 
førelse af ordningen på Færøerne og Grønland.

I N orge forberedes de nødvendige lovændringer og reform en forud
sættes gennem ført ved næste kommunalvalg i 1979.

Multinationale selskabers rolle i de nordiske landes økonomi

Spørgsmålene omkring m ultinationale selskabers virksomhed er blevet 
aktuelle i forbindelse med den voksende internationalisering af de nor
diske landes økonomi og produktion og de m ultinationale selskabers eks
pansion særlig i de to seneste tiår. I de sidste år har disse selskabers 
rolle og virksomhed udgjort et vigtigt led i sam fundsdebatten.

I novem ber 1974 vedtog Nordisk Råd følgende rekom m andation (nr. 
25/74):

”Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd at gennemføre en under
søgelse af de m ultinationale selskabers rolle i de nordiske landes øko
nomi og at vurdere, om denne undersøgelse giver grundlag for en fælles 
nordisk lovgivning og/eller andre forholdsregler.”

E fter udarbejdelsen af en foreløbig sekretariatsrapport og efter d røf
telser med arbejdsm arkedets parter, vedtog M inisterrådet i decem ber
1975 direktiver for en nordisk undersøgelse som forudsat i rekom m an
dationen. Undersøgelsesarbejdet tager sigte på at tjene som grundlag for 
overvejelser om mulighederne for og hensigtsmæssigheden af at træffe 
fællesnordiske forholdsregler med henblik på løsning af problem er, der 
har relation til m ultinationale selskabers virksomhed. D er bør foretages 
en sammenligning og vurdering af eksisterende nordisk lovgivning og 
andre kontrolinstrum enter fo r at se, om  der er behov for vedtagelse af 
flere eller udførligere regler. Endvidere bør der tages hensyn til, om der 
på visse om råder mest hensigtsmæssigt kan findes løsninger eller tages 
bestemmelser inden for en videre international ramme.

Undersøgelsen er påbegyndt i 1976 som et nordisk projekt. P rojekt
lederen står for gennemførelsen af projektet og M inisterrådets kontakt
gruppe for spørgsmål vedrørende m ultinationale selskaber er styrings-
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gruppe. A rbejdet sker i kontakt m ed arbejdsm arkedets organisationer. 
Undersøgelsen forventes afsluttet i 1978.

Ved nedsættelsen i 1975 af M inisterrådets særlige kontaktgruppe har 
m an etableret et fast forum  for inform ation og spørgsmål vedrørende de 
respektive landes opfattelse af og stillingtagen til spørgsmål, der angår 
m ultinationale selskaber. De vigtigste opgaver for kontaktgruppen i 1977 
har foruden arbejdet som styringsgruppe for M inisterrådets undersø
gelse om de m ultinationale selskabers rolle i de nordiske landes økono
mi, været nordisk sam råd om og koordinering af arbejdet med m ulti
nationale selskaber i internationale organer (særlig inden for FN  
(ECOSOC) og OECD). D er er M inisterrådets forudsætning, at den nor
diske koordinering i forbindelse med internationale drøftelser om m ulti
nationale selskaber udbygges kontinuerligt, bl. a. på basis af det fakta
m ateriale som frem kom m er under arbejdet med den nordiske under
søgelse.
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Tabell 1. Nordisk ministerråds almene budsjett
1 000 N kr

Regnskap Budsjett Budsjett
1976 1977 1978

Nordisk M inisterråds sekretariat 8 377 9 049 9 671
Lønssreserve 1 200 900
Sum administrasjon 8 377 10 249 10 571

Nordisk samarbeidsorgan for
drogforskning 431 400 247

Nordisk legemiddelsnemnd 680 610 691
N ordiska hälsovårdshögskolan 4 600
Nordisk institutt for odonto

logisk materialprøving 4 407
Samarbeidsnemnden for

nordisk skogforskning 796
Nordiske skogsarbeidsstudiers

råd 1 891
Reserve for institusjoner 1 150
Sum institusjoner 1111 1 010 13 782

Ministerrådets disposisjons
bevilgning — 2l 25 000

Prosjekter 10 968 19 609 —
Sum utgifter 20 456 30 870 49 353

De nordiske lands bidrag 19 806 26 149 46 684
Bevilget av ubrukte budsjett

midler foregående år 1 523 2 721
Andre inntekter 1 862 2 000 2 669
U brukte budsjettmidler 2 735 —

Fordelt av Ministerrådets disposisjonsbevilgning på de enkelte områder:
Rammer 
19782

Alminnelige utredninger 242,9 515 216
Sosialpolitikk 1 158,7 1 840 2 268
Arbeidsmarked 996,0 1 842 2 106
Arbeidsmiljø 376,8 1 151 1 728
Miljøvern 1 343,9 1 621 1 750
Likestillingsspørsmål 95,7 147 216
Handelspolitikk 249,9 275 292
Industri- og energi 520,5 3 122 3 024
Kjernesikkerhet — 800 2 160
Ressurspolitikk 281,0 100 —

Byggsektoren 1 159,4 1 460 1 620
Regionalpolitikk, generelt 1 162,6 1 784 1 944
Regionalpolitikk, Nordkalotten 387,8 425 648
Skogforskning 223,7 241 —

Konsumentspørsmål 1 724,8 2 033 2 197
Samferdsel 221,4 9431
Nordkolt 355,0 494 V 1 674
STINA 216,8 l l j
Trafikksikkerhet 432
Turistspörsmål 221,2 440 464
Turisme på N ordkalotten 30,1 206 243
Juridiske spörsmål 159 —
Sum 10 968,2 19 586 22 982

1 Ikke fordelt rest av en total bevilgning på kr. 19 611.
2 Indikative planleggingsrammer for embetsmannskomiteenes utarbeidelse av 
prosjektforslag for fordeling av midler fra Ministerrådets disposisjonsbevilg
ning.
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Tabell 2. Nordisk ministerråds almene budsjett 1978. Utgifter fordelt på kapitler 
og poster
1 000 Nkr.

Kapittel Post 01 
Lønn og 
godt
gjørelser

Post 11 
Varer og 
tjenester

Post 21 
Prosjekt- 
virksom- 
het

Kapittel-
sum

1 Nordisk Ministerråds
sekretariat 5 776 3 645 250 9 671

151 Nordisk samarbeidsorgan
for drogforskning 101,5 82 62,5 247

152 Nordisk legemiddelnemnd 300 191 200 691
153 Nordiska hälsovårdshög

skolan 2 736 1 864 4 600
154 Nordisk institutt for odon

tologisk materialprøving 2 547 1 860 4 407
280 Samarbeidsnemnden for

nordisk skogsforskning 23 73 700 796
281 Nordiske skogsarbeids-

studiers råd 57,5 62,5 1 771 1 891
471 Lønnsreserve for Minister-

rådssekretariatet 900 900
482 Reserve for institusjoner 1 150 1 150
491 Ministerrådets disposi-

sjonsbevilgning 25 000 25 000
Sum utgifter 13 592 7 777,5 27 983,5 49 353
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Kapittel XVII 

Organisatoriske forhold etc.

Frem stillingen i dette kapitel indskrænker sig i det væsentligste til en 
redegørelse for den organisationsmæssige udvikling siden forrige beret
ning. M ht opbygningen af sam arbejdsapparatet under M inisterrådet hen
vises der til tidligere beretninger.

1. Ministerrådet og embedsmandskomiteerne

1.1 M inisterrådet (samarbejdsmitiistrene) har i 1977 haft følgende sam
mensætning

Danm ark: Udenrigsøkonomiminister Ivar N ørgaard til marts 
Udenrigsminister K. B. Andersen og 
M inister Lise Østergaard fra  marts 

Finland: Justitsieminister Kristian Gestrin til maj
Social- och hälsovårdsminister Pirkko Työläjärvi fra  maj 

Island: Statsminister G eir Hallgrimsson 
Norge: Industrim inister B jartm ar G jerde 
Sverige: Statsrådet Johannes Antonsson

M inisterrådet i sammensætningen samarbejdsministrene har haft føl
gende m øder i 1977:

27 januar i Oslo
22 februar i Helsingfors
24 m arts i Stockholm 
30 april i Helsingfors 
26— 27 maj på Færøerne
2 august i Oslo 
13 oktober i Oslo 
17 novem ber i Helsingfors 
8— 9 decem ber i Stockholm

Samarbejdsministrene har haft fællesmøder med Nordisk Råds budget- 
komité 28. januar i Oslo, 23. februar og 17. novem ber i Helsingfors samt 
med arbejdsmarkedets parter den 14. oktober i Oslo.

Samarbejdsministrene og de nordiske landes statsministre mødtes 9. 
decem ber i Stockholm.

I overenstemmelse m ed sina særlige samordningsopgaver har sam ar
bejdsministrene arbejdet videre på at udvikle det nordiske samarbejde og 
koordinere arbejdet mellem de forskellige samarbejdsområder.
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På det organisatoriske plan m å opbygningsfasen af samarbejdsappa- 
ratet med M inisterrådet, em bedsm andskom iteerne og sekretariaterne 
stort set anses for at være afsluttet (jfr. figur 1).

1.2 M inisterrådet har hatt følgende m øter av fagministre i 1977 

K ultur- og undervisningsministrene: 17 januar i Kungälv, 14 mars
i København, 31 m ars (per capsulam), 14 juni i Húsavik, 9 novem ber 
i Stockholm og 14 desember (per capsulam)

Arbeidsmarkedsministrene: 17— 18 januar i Reykjavik, 22— 23 novem
ber i Helsingfors

Arbeidsm arkedsm inistrene og arbeidsm arkedets parter: 22 novem ber i 
Helsingfors

Arbeidsmiljøministrene: 15 novem ber et telefonmøte.
Boligministrene: 29— 30 septem ber på H anaholm en, Finland 
Industrim inistrene: 30 m ars i Helsingfors (uform elt møte), 28. novem 

ber i Oslo
Justisministrene: 21 septem ber i Helsingfors 
M iljøministrene: 25 oktober i Oslo
Sosialministrene: 18 august i Ronneby, Sverige, 12 desember i Oslo 
Trafikkm inistrene: 23 novem ber i København
Fagm inistrene har hatt følgende m øter med Nordisk Råds utvalg i 

1977:
M iljøministrene med social- og miljøutvalget: 25 oktober i Oslo 
Justisministrene med juridisk utvalg: 1 novem ber i Stockholm 
Trafikkm inistrene med trafikkutvalget: 24 novem ber i København.

1.3 M inisterrådet bistås i sin virksom hed af embedsm andskom iteer

I 1977 er der ikke sket nogen organisatoriske ændringar i form  af op
rettelse af eller om dannelse til embedsmandskomiteer.

Visse oplysninger om virksom heden i em bedsm andskom iteerne m. v. 
og om underudvalg og arbejdsgrupper som er opprettet på forskellige 
om råder m ed henblik på at bistå em bedsm andskom iteerne frem går af 
respektive sagkapitler. En oversigt over disse organer findes i publika
tionen ”N ordiska sam arbetsorgan” (revideret udgave 1977).

2. Ministerrådets sekretariater

2.1 M inisterrådssekretariatet i Oslo

M inisterrådssekretariatet i Oslo bistår M inisterrådet og dets embets- 
mannskomitéer, utvalg og arbeidsgrupper på alle samarbeidsområder 
utenom  kultursektoren.

Sekretariatet er fra  etableringen 1. juli 1973 utbygget etappvis og er 
nå organisert med en samordningsavdeling, to fagavdelinger og en in- 
formasjonssekretær direkte underlagt generalsekretæren.
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Samordningsavdelingen er delt i en adm inistrativ enhet og en bud
sjettenhet og har i tillegg to saksbehandlere som bl. a. skal forestå 
sekretærfunksjonen for samarbeidsministrene og stedfortrederkom itéen 
sam t være kontaktleddet med nordiske organer og institusjoner. På 
samordningsavdelingen behandles også lovgivningsspørsmål.

Fagavdeling 1 er ansvarlig for saksområdene økonomisk samarbeid, 
handels- og finansielle spørsmål, ressursspørsmål, industri- og energi
politikk, regionalpolitikk, samferdsel, turisme, byggsektoren, bistands- 
spørsmål og primærnæringene.

Fagavdeling 2 har saksområdene arbeidsmarkedsspørsmål, arbeids
miljø- og likestillingsspørsmål, sosial- og helsepolitikk, forbrukerspørs
m ål og miljøvernspørsmål.

Sekretariatet har i budsjettet for 1977 hatt 32 faste stillinger. I tillegg 
til dette har det vært engasjert en sekretær i deltidsstilling. Som fore
gående år har tre prosjektsjefer, en prosjektassistent og en sekretær vært 
tilknyttet Sekretariatet. F or øvrig er et større antall personer engasjert i 
prosjektvirksom het som utføres på en rekke steder i de fem nordiske 
land.

Den nåværende generalsekretær Olli Bergman, Finland, slutter ved 
sekretariatet den 30. april 1978. H an etterfølges av am bassadør Hans 
Kiihne, Danmark.

Om Sekretariatets budsjett vises til avsnitt 3.

2.2 Sekretariatet for kulturelt samarbeid

K ultursekretariatet i K öpenham n är sekretariat för N ordiska m i
nisterrådet och äm betsm annakom m ittén för nordiskt kulturellt sam
arbete på det nordiska kulturavtalets verksamhetsområde. Enligt m i
nisterrådets beslut och i överensstämmelse med artikel 12 i kulturav
talet är sekretariatet även sekretariat för de tre rådgivande kom m it
téerna och N ordiska kulturfonden.

Kultursekretariatet har under 1977 haft sekretariatsansvar för 10 av 
de 34 fasta institutionerna/projekten på kulturbudgeten. H ärutöver har 
sekretariatet haft det kam erala ansvaret för ett tjugotal av de ca 40 
projekt som finansieras av ministerrådets dispositionsmedel på kultur
budgeten.

De anslag som sekretariatet hade adm inistrativt ansvar för uppgår 
till 24,6 milj. dkr. av den sam m anlagda kulturbudgeten på 52 milj. dkr.

A ntalet fast anställda vid kultursekretariatet har under 1977 uppgått 
till 28 personer. U töver den fast anställda personalen har 3 personer 
varit knutna till sekretariatet som projekthandläggare. I anknytning 
till sekretariatets verksamhet har under 1977 ca 400 personer arbetat i 
kom m ittéer, arbetsgrupper och liknande.

Gustav Skuthälla, F inland, tillträdde som ny sektionschef för u t
bildningsom rådet 1.1.1977, Lilla Voss, D anm ark, som ny sektionschef
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för forskningsområdet 1.7.1977 och Lars Buer, Norge, som ny sek
tionschef för det allm änkulturella om rådet 1.10.1977. Fr. o. m. 1.1. 
1978 inrättas vid sekretariatet en inform ationssekreterartjänst. Till in 
nehavare av denna tjänst har utsetts U lla M agnusson, Sverige.

K ultursekretariatets adm inistrativa budget uppgick 1977 till 5,035 
milj. dkr. exklusive kompensation för autom atiska löneökningar. M ot
svarande belopp i budgeten för 1978 är 5,555 milj. dkr.

3. Budsjettspørsmål vedrørende det allmene budsjettet1

3.1 Innledning

M inisterrådet vedtok i 1975 en ny behandlingsprosedyre for embets- 
m annskomitéenes prosjektvirksom het m ed virkning fra  og med budsjett
året 1977. E tter denne skal em betsmannskom itéene innen 1. novem ber 
(14 m åneder før budsjettåret) levere inn sitt forslag til budsjettprogram . 
D ette skal med sikte på prinsipielle diskusjoner inneholde bl. a. fø l
gende punkter:

1. M ålet for komitéens prosjektvirksom het innenfor sitt arbeidsom 
råde, med henvisning til eventuelle beslutninger fra M inisterrådet etc.

2. Program  for virksomheten inklusive pågående prosjekt i budsjett
året og minst ett år frem over med tilsvarende henvisning til beslut
ninger, prinsipputtalelser m. v. D ette program  skal angi behov fo r u t
redninger etc., om trentlige kostnadsberegninger m. v. herunder utgifts
fordeling på de enkelte år.

På dette grunnlag fremlegger generalsekretæren sitt budsjettforslag 
for M inisterrådet.

D et inneholder forslag til totalram m e for prosjektm idler, som i ho
vedsak skal være fordelt på indikative ram m er til de enkelte embets- 
mannskomitéer. Generalsekretærens forslag behandles i M inisterrådets 
stedfortrederkom ité, som deretter legger fram  sitt forslag.

D ette presenteres for Nordisk Råds budsjettkom ité, og etter drøftel
ser mellom M inisterrådet og budsjettkom itéen fastsetter M inisterrådet 
ram m en for budsjettet, hvilket norm alt skjer i mars året før budsjett
året. Indikative budsjettram m er meddeles deretter til de enkelte em- 
betsm annskom itéer for videre planlegging av deres virksomhet og kon
kretisering av enkeltprosjekter.

F rist for søknader fra em betsmannskom itéene om bevilgning til kon
krete prosjekter er 1. august året før budsjettåret. Disse søknader danner 
grunnlaget for generalsekretærens disponeringsforslag nr 1 for prosjek
ter som skal fremlegges 1. oktober. H er behandles bevilgningsforslag 
til såvel prosjekter med tilsagn fra  foregående år som nye prosjekter. 
M inisterrådets beslutning søkes fattet ca. 15. novem ber året før budsjett
året.

1 Budsjettspörsmål vedrørende Kulturbudsjettet behandles i kap. III.
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Ved den nye behandlingsprosedyre for prosjektbudsjettet ta r en 
sikte på i en første fase å legge opp til m er generelle drøftelser om 
målsetting, kostnader, nytte og prioritering av om råder og oppgaver in
nenfor de enkelte om råder, og i den annen fase legge arbeidet med 
detaljutform ningen av prosjekter til et senere tidspunkt så nær det ak 
tuelle budsjettåret som mulig. Budsjettprogram m ene vil om fatte em- 
betsm annskom itéenes totale prosjektvirksom het for det aktuelle budsjett
året.

G jennom  budsjettprogram m ene vil em betsmannskom itéene på et tid 
lig stadium i planleggingen kunne drøfte og legge opp hovedlinjer for 
arbeidet m ed utform ning av prosjekter. I det videre arbeid såvel innen 
nordiske som nasjonale organer, vil budsjettprogram m ene være hjelp- 
m idler for kommunikasjon og drøfting av em betsmannskom itéens p ro
sjektvirksomhet.

Samtidig med at generalsekretæren legger fram  sitt ovennevnte fo r
slag til ram m ebudsjett fo r prosjektm idler legges det fram  forslag til 
adm inistrativt budsjett fo r M inisterrådets sekretariat i Oslo sam t fo r
slag til budsjett for de nordiske institusjoner som finansieres over M i
nisterrådets almene budsjett (se side 6). Beslutning om sistnevnte deler 
av budsjettet blir også ta tt i m ars som en del av M inisterrådets almene 
budsjett.

D enne budsjettprosedyre har vist seg å gi en god nordisk budsjett
behandling og har ført til en betydelig effektivisering av budsjettar
beidet. F or Nordisk Råds utvalg og spesielt budsjettkom itéen er det blitt 
anledning til på et tidlig stadium  å gi synspunkter på prioritering og 
bevilgning. Frem deles inngår drøftelser om de konkrete prosjektforslag 
i sam rådet mellom M inisterrådet og budsjettkom itéen.

3.2 H ovedtrekk i budsjettutviklingen

De totale utgifter har økt fra  20,5 mill. norske kroner i 1976 til
49,4 mill. norske kroner beviljet for 1978. Veksten i budsjettet er 51 
pst. fra  1976 til 1977 og videre 60 pst. fra  1977 til 1978. Hovedtallene i 
budsjettet er gitt i tabell 1.

N ordisk Ministerråds sekretariat.

Nordisk M inisterråds almene budsjett har siden M inisterrådssekreta
riatet ble etablert i juli 1973 utviklet seg fra  prim ært et sekretariats- 
budsjett til et institusjons- og prosjektbudsjett.

M inisterrådssekretariatet ble i det vesentligste utbygd fram  til 1975 
sammen m ed etablering av em betsmannskomitéer, arbeidsgrupper m. m. 
fo r de ulike om råder under M inisterrådet. I 1975 utgjorde sekretariats- 
utgiftene 48 pst., i 1976 var denne andel gått ned til 41 pst. og for 1978 
er den budsjettert til 21 pst. av totale utgifter.
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Prosjektbudsjettet.

Prosjektvirksom het av noen betydning kom først i gang i 1975, med 
regnskapsførte utgifter på 6,1 mill. norske kroner. F ram  til budsjettet 
for 1978 er det skjedd m er enn firedobling av denne virksomheten. 
P rospektbudsjettet er i 1978 på 25 mill. kroner, eller vel halvparten av 
det totale budsjett.

D et vil nødvendigvis m åtte ta  noe tid før embetsmannskom itéene på 
de ulike om råder finner fram  til egnede samarbeidsoppgaver fo r p ro
sjektvirksomhet. U nder noen kom itéer er det etablert undergrupper el
ler arbeidsgrupper som også skal ta  opp nye oppgaver og finne sine 
arbeidsform er. E tter at felles interesse for nordisk virksom het på visse 
om råder er klarlagt, skal konkrete prosjekter planlegges i samsvar med 
flere lands interesser for problemstillingen, siktemål og tilpassning i tid 
for det enkelte lands primære ønskemål. D eretter blir gjerne en nor
disk styringsgruppe etablert og prosjektet satt i gang.

D er er meget å vinne ved felles nordisk utførelse av utrednings
prosjekter, felles nordiske drøftelser i konferenser m. m. På den annen 
side er det viktig å finne fram  til de mest rasjonelle organisasjonsformer 
for nordiske prosjekter, best mulig styring av prosjektene, felles nytte og 
formidling av resultatene så raskt som mulig til de interesserte organer 
i de enkelte land.

I de år som er gått, er organisasjonsapparatet blitt stadig bedre til
passet disse oppgaver. Sam arbeidsorganene er derfor beredt til å kunne 
m øte en fortsatt utvidelse af prosjektvirksomheten.

3.3 N ordiske institusjoner

De to første institusjoner på M inisterrådets almene budsjett, Nordisk 
samarbeidsorgan for drogforskning og Nordisk legemiddelnemnd ble 
etablert i 1976, i det vesentligste på grunnlag av pågående virksomhet på 
de samme om råder. Disse institusjoner har hatt årlige budsjetter på om 
lag 1 mill. norske kroner. Den virksom het som her drives av Nordisk 
samarbeidsorgan for drogforskning, er under utredning sammen med 
virksomheten til N ordisk nem nd for alkoholforskning.

Spørsm ålet om innføring på M inisterrådets budsjett gjelder i første 
rekke adm inistrasjonsbudsjettet for vedkom mende institusjon m ed den 
planlegging og oversikt over bevilgninger, virksom het og regnskaper som 
følger med dette. Fordelene ved en samling av virksomheten på M i
nisterrådets budsjett kan samm enfattes i følgende hovedpunkter:

— Bedre oversikt over den nordiske virksomhet
— Bedre m uligheter til koordinering og sam arbeid
—  Samlet prioritering
— Rasjonalisering ved samlet behandling av ensartede adm inistrasjons- 

spørsmål og forenkling av budsjettbeslutninger og kanalisering av 
m idler
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—  Felles nordisk revisionsordning med samlet beretning til N ordisk 
Råds budsjettkom ité under medvirkning av de nordiske riksrevi- 
sjonsorganer.

I møte 22. oktober 1976 besluttet M inisterrådet å innføre fire eksiste
rende institusjoner på M inisterrådets almene budsjett f. o. m. budsjettet

N ordiska hälsovårdshögskolan
Nordisk samarbeidsorgan for odontologisk materialprøving
Samarbeidsnemnden for nordisk skogforskning
N ordiske skogsarbeidsstudiers råd.
M ed virkning f. o. m. budsjettet for 1979 har M inisterrådet i møte

9. desember 1977 besluttet å innføre ytterligere fire nordiske institu
sjoner:

Nordisk statistik sekretariat
Nordisk industrifond
N ordtest
Nordisk komité for byggbestemmelser.
M inisterrådet har gitt M inisterrådssekretariatet i oppdrag å arbeide 

videre med spørsmålet om inføring av institusjoner/sam arbeidsorganer 
som fremdeles befinner seg utenfor M inisterrådets budsjett.

F or 1978 utgjør institusjonene 13,8 mill. kroner på M inisterrådets al
mene budsjett. D e institusjoner som innføres f. o. m. 1979 har tilsam 
men budsjetter av om lag samme størrelsesorden.

Utgifter fordelt på art.

Tabell 2 viser utgiftene fordelt på kapitler og poster. D enne viser at 
innenfor adm inistrasjonsbudsjettet og institusjonsbudsjettet samlet u t
gjør lønnspostene i 1978 64 pst. av de totale utgifter til lønn og godt
gjørelser, varer og tjenester. Bevilgningene til prosjektvirksom het er 
verken for M inisterrådets disposisjonsbevilgning eller fo r institusjonene 
konkretisert på utgiftsarter som lønninger, varer og tjenester m. v. i den 
primære budsjettbevilgningen. En gjennomgåelse av pågående prosjek
ter viser at lønnsutgiftene utgjør om lag samme andel av de totale u t
gifter. P å  denne bakgrunn kan en i runde tall anslå sysselsettingen på 
M inisterrådets almene budsjett, beregnet i årsverk til følgende:

for 1978:

1977 1978

N ordisk M inisterråds sekretariat 
Nordiske institusjoner 
M inisterrådets prosjektbudsjett 
Beregnet i alt

32
5

110— 120

147— 157

60—  65 
130— 140 
225— 240

35
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Utgifter fordelt på områder.

P å M inisterrådets almene budsjett er sosialpolitikk innbefattet institu
sjonene blitt det største om rådet, m ed i alt 2,8 mill. norske kroner 
i 1977 og ca. 13 mill. norske kroner i 1978 (iberegnet planleggings- 
ram m cr på prosjektbudsjettet). Industri og energi går opp til 4 mill. 
norske kroner i 1977 og 5,2 mill. norske kroner er planlagt i 1978. 
Arbeidsm arked og arbeidsmiljø utgjør 2,9 mill. norske kroner i 1977 
og 3,8 mill. norske kroner er planlagt for 1978. Regionalpolitikk in
klusive N ordkalotten stiger fra 2,4 til nærm ere 3 mill. norske kroner. 
K onsum entspørsm ål ligger på vel 2 mill. norske kroner, mens sam- 
ferdsels- og byggsektoren hver ligger på vel 1 Vz mill. norske kroner.

Ved vurdering av den økonomiske innsatsen på de ulike om råder må 
en ta i betraktning nordisk virksomhet i institusjoner og andre sam 
arbeidsorganer som ennå ikke er innført på M inisterrådets budsjett. 
Dessuten vil en del av virksomheten også bli delfinansiert ved nasjonale 
bevilgninger.

4. Øvrig

4.1 Ansattes rettsstilling

Den 31. januar 1974 underskrev sam arbeidsm inistrene på de respek
tive regeringers vegne en aftale om de ansattes retsstilling ved nordiske 
institutioner med tilhørende norm alkontrakt. A ftaleudkastet og nor
m alkontrakten har tidligere været forelagt N ordisk Råd og arbeids
m arkedets parter, som har anbefalet teksterne. A ftalen tilsigter først og 
frem m est at skabe mere ensartede og enklere regler for ansættlse ved 
nordiske offenltig-retlige institutioner og at sikre de ansattes rettigheder 
i henseende til pensionsordning, orlov fra  statslig tjeneste m. v.

E fter at samtlige lande har ratifiseret aftalen, har M inisterrådet sat 
aftalen i kraft fra  1. m arts 1976. E fter M inisterrådets beslutning tillem- 
pes aftalen for tiden på følgende institutioner:

N ord forsk
N ordiska hälsovårdshögskolan 
N ordiska industrifonden
N ordiska institutet för odontologisk m aterialprovning
N ordiska läkemedelsnämnden
N ordiska sam arbetsorganet för drogforskning
N ordiska sam arbetsrådet för kriminologi
N ordiska statistiska sekretariatet
Nordtest
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4.2 O ffentlighetsprincippets anvendelse

U dgangspunktet er, at offentlighedslovgivningen i de enkelte nordiske 
lande ikke kom m er til direkte anvendelse overfor selvstændige internor
diske organer.

E fter forudgående undersøgelse (NU  1974: 14) og indgående drøf
telser i og mellem Nordisk R åd og M inisterrådet, h ar Nordisk Råds 
præsidium  og M inisterrådet fastsat regler om  dokum enters offentlighed 
ved henholdsvis Præsidiesekretariatet og m inisterrådssekretariaterne med 
virkning fra  1. januar 1976. Samtidig er der taget skridt til en nød
vendig justering af M inisterrådets og em bedsm andskomiteernes arbejds- 
ordninger for at fastsætte regler for den nye praksis med offentlige 
beslutningsprotokoller.

F o r andre nordiske sam arbejdsorganer end Præsidiesekretariatet og 
m inisterrådssekretariaterne er der ikke frem lagt forslag om regler i 
N U  1974: 14. F or disse organer antydes i rapporten den almindelige 
regel at offentlighedslovgivningen i det land hvor institutionen er belig
gende bør anvendes i tillem pet form. Offentlighedsprincippets nærmere 
forankring for disse organer er fortsat genstand for undersøgelse. Også 
for disse organer vil imidlertid principerklæringen i Helsingforsaftalens 
nye art. 43 om, at der i det nordiske sam arbejde bør herske størst mulig 
offentlighed, være gældende.
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BILAGA 1
Översikt över användningen av dispositionsmedel för projekt på 
ministerrådets allmänna budget för 1976— 1977

Kap./Post Regnskap Bevilget
1976 1977

7,3 }
3 , 0 / 96,0

40 Alminnelige utredninger 
20 Prosjekter generelt

3. Trykkingsutgifter 37,!
4. Finsk oversettelse av Cl 43,1
5. Forberedelse av Nordisk Investerings

bank 34,1
6. Utredning om nordiske kontakter 

mellom myndigheter m.fl. Arbeids
gruppen for nordisk tjenestemannsut-
veksling 66,2

7. Utredning om multinasjonale selskaper,
kan overføres 62,3 311,0

8. Nordisk administrativ tidskrift 108,0
242,9 515,0

150 Sosialpolitikk
20 Prosjekter generelt

1. Nordiske borgeres sosiale rettigheter,
kan överföras 40,0

2. Symposium om sjøfartsmedisinsk
forskning —6,6

3. Nordisk nemnd for alkoholforskning,
kan överföras 205,0 210,0

5. Nordisk nemnd for handikappspørs-
mål, kan överföras 265,0 390,0

6. Nordisk evalueringskomité for
rusmiddelsforskning, kan överföras 1,5 72,0

7. Utredning om forsørgerbegrepet 27,0
8. Symposium om forskolen, kan over

føres 45,0
9. Nordiskt sjukhusfysikersamarbete, kan

överföras 66,0
10. Konferens om FoU, kan överföras 22,0
11. Efter- och vidareutbildning av social-

og medicinalpersonal 50,0
23 Scandiatransplantprosjektet kan overføres 270,2 297,0
24 ILO-prosjektet 28,1
25 NOMESKO-prosjektet

1. Eigilsstadir-prosjektet, kan overføres 223,5 225,0
2. Revisjon av WHO-klass. vedr. syk

dommer 100,0 25,0
26 Nordiskt sjukhuslaboratoriesamarbete,

kan överföras 443,0
1 158,7 1 840,0

160 Arbetsmarknad
20 '  Utbildning

1. Årligt ämnesseminarium 111,1
2. Tryckning av 2 seminarierapporter 30,7
3. Simultantolkning 22,0
4. Adresskatalogen ”Nordiska 

arbetsmarknadsmyndigheter” 30,0
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Kap./Post Regnskap Bevilget
1976 1977

5. Nordisk-engelsk glossar om arbets- 
marknadsterminologi, kan överföras 4,1 169,0

6. Ämnesseminarium 1977, kan överföras 11,6 93,0
7. Undervisningsmaterial för arbets- 

marknadsorganens tjänstemän, kan
överföras 6,6 98,0

8. Symposium om skyddat arbete 62,0
9. Gästlärare vid Nordkalottens

AMU-center 40,0
11. Ämnesseminar 1978, kan överföras 22,0

21 Arbetsmarknadsservice
1. Nordiskt expertsymposium om arbets- 

prövning och -träning 50,0
2. Åtgärder mot ungdomsarbetslöshet 86,9
3. Kartläggning av förhållandena m.m. 

rörande uthyrnings- och entreprenads
företagets verksamhet i Norden 1,3 88,0

4. Harmonisering av innehållet i arbets
marknadsutbildningen 24,8

5. Utredning av den personliga vägled
ningens metodik, kan överföras 221,0

6. Sammanställning över riktlinjesbe- 
stämmelser m.m. rörande arbetslöshets
försäkringar 22,0

7. Förenhetligande av arbetsförmedlings-
metoderna inom Norden 125,0

22 Statistik och forskning
2. Dokumentering av arbetsmarknads-

och socialforskning i Norden 133,4 55,0
3. Jämförande analys av arbetsmarknads

politikens mål och medel i Norden 114,0
5. Utvikling av statistik vedr. erhvervs

mæssig revalidering i Norden, kan
överföras 93,0 96,0

23 Arbetskraft och kapital i Norden
2. Utredning rörande arbetskraftens och 

kapitalets rörlighet i Norden, kan
overføres 240,0 577,0

24 Information
1. Systematisering av informations

utbytet 36,5 97,0
2. Informationsverksamheten på yrkes

vägledningens område, kan överföras 82,0
996,0 1 842,0

170 Arbetsmiljö
20 Projekt generellt
21 Arbetsmedisin/yrkeshygiene

1. Nordisk gruppe for dokumentasjon av 
yrkeshygieniske grensverdier, kan
överföras 185,0

2. Samverkan mellan de yrkeshygieniska 
enheterna, kan överföras
Delprojekt I 1 82,0
Årliga symposier I qq 8
Delprojekt II I
Assistent J 95,0

3. Helsefare ved trestøv, kan överföras 18,0 18,0
4. Yrkeshygienisk spesialistutdannelse,

kan överföras 79,0
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Kap./Post Regnskap Bevilget
1976 1977

5. Nordisk kompendium om arbetsmedisin,
kan överföras 62,0

6. Scandinavian Journal of Work,
Environment and Health 65,0 72,0

7. Arbetsmiljö i sågverk och tråindustri- 
Konferanse 16,1

8. Arbeidsmøte angående responsregistre
ring 8,5

22 Yrkesskader/sikkerhet
1. Dokumentasjon etter den nordiske

arbeidervernkongressen 1976 10,0
23 Psykososial arbetsmedisin

1. Psykososial arbeidsmiljø, helse og vel
befinnende for grunnskolelærare, kan
överföras 55,0

2. Psykososiale arbeidsmiljøproblemer
(stress) i prosessindustri, kan överföras 68,0

3. Psykosocial arbetsmedicin, kan överföras 45,4 77,0
25 Lovgivning/forskrifter

1. Arbetarskyddsföreskrifter, kan överföras 114,0 358,3
376,8 1 151,3

180 Miljövård
20 Projekt generellt

4. Nordisk ordlista för avfallstermer,
kan överföras 80,0

10. Metoder för behandling av kommunalt
avfall 97,8 25,0

12. Nordisk beräkningsmodell för väg
trafikbuller, kan överföras 174,2 218,0

13. Forskarseminarium om bullers biolo
giska effekter 15,0

14. Experthjälp till arbetsgruppen för
trafikbuller 17,0 21,0

15. Buller från industriell utrustning, kan
överföras 85,8 88,0

16. Samarbete rörande miljöprover 76,3
17. Symposium om Skagerack och Katte

gatt, kan överföras 32,9
18. Studie av lagstiftning och administra

tion i Norden 22,2
19. Karakterisering av miljödata, kan

överföras 88,3 126,0
21. Återvinning av kommunalt avfall 77,0
23. Konferanse om miljøvernutdanning 59,9
24. Forstudie om ”polycykliska, aroma

tiska hydrokarboner”, kan överföras 34,2 110,0
25. Information om anläggningar för

problemavfall 14,0
26. Mätning av bulleremmissioner från

vägtrafik, kan överföras 174,0
27. Sekretariatsresurser m.m. till sam

ordningsgruppen för miljövårds
forskning, kan överföras 32,0

30. Symposium om genbanker 16,0
31. Undersökningsresurser för produkt

kontroll, kan överföras 91,0
32. Normer för produkttillverkning,

kan överföras 60,0
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Kap./Post Regnskap Bevilget
1976 1977

33. Symposium rörande metoder för 
genomförande av intervjuundersök
ningar för att kartlägga störningar på
människor av trafikbuller 30,0

34. Utvärdering av effekter av vidtagna
bullerminskande åtgärder 27,0

21. Övervakningssystem för luftförore
ningar, kan överföras 389,7 248,0

22 Naturvård
1. Hotade djur och växter i Norden 58,1 44,0
2. Naturgeografisk regionindelning

av Norden 45,6
3. Landskapsanalyser 66,9
4. Hotade naturtyper i Norden, kan

överföras 1 65,0
5. Ekologisk kunskap i samhällsplaneringen,

kan överföras 55,0
1 343,9 1 621,0

190 Likestillingsspørsmål
20 Prosjekter generelt

1. Rettsbeskyttelse av likestilling mellom
menn og kvinner 26,0

2. Nordisk seminar om likestillings
spørsmål 69,7

3. Seminar om rettsbeskyttelse av
likestilling mellan menn og kvinner 47,0

4. Massmedia og likestilling, kan överföras 100,0
95,7 147,0

210 Handelspolitikk
21 Forenkling av prosedyrer

2. Interface, internasjonal tilknytning,
koordinering og styring, kan överföras 132,0

2. Koordinering, internasjonal tilknytning, 249,9 
sekretariat og informasjon, kan överföras 33,0

3. Nordisk fraktbrev, kan överföras 66,0
4. Handelsprosedyreguide, kan överföras 11,0
5. Juridiske problemer, kan överföras 33,0

249,9 275,0
220 Industri- og energi

20 Prosjekter generelt
1. Utredning om energi of FoU-samarbeid 16,5
3. Energi FoU 504,0 3 122,0

520,5 3 122,0

221 Kärnsäkerhet
20 Projekt generellt

1. Koordinering og forberedelse, kan överföras 75,0
2. Kvalitetssikring, kan överföras 250,0
3. Avfallsspørsmål- kan överföras 150,0
4. Kontrolrumsudformning, kan överföras 325,0

800,0

222 Resurspolitik
20 Projekt generellt

1. Resursutredningen, kan överföras 281,0 100,0
281,0 100,0
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Kap./Post Regnskap
1976

Bevilget
1977

230 Byggsektorn
21 Byggregler

1. Administration 202,0 259,0
6. Existerande standarder 23,0
7. Last — säkerhet, allmänt 159,9 82,0
8. Träkonstruktioner 73,9 72,0
9. Betongkonstruktioner, allmänt 25,2 134,0

10. Betongkonstruktioner, armering, kan
överföras 26,1 33,0

11 . Brandskydd, allmänt 127,4
12. Brandklasser, kan överföras 140,0 302,0
13. Inneklimat, kan överföras 129,1 59,0
14. Energihushållning, bestämmelser, kan

överföras 52,0 22,0
15. Energihushållning, beräkningsmetoder,

kan överföras 62,7 82,0
16. Energihushållning, FoU-samordning 39,7 82.0
17. Handikappstandarder, kan överföras 60,0
18. Vatten- och avloppsinstallationer 33,0
20. Mål och lagstiftning, kan överföras 25,0
23. Brandskydd, kan överföras 15,0
24. Energihushållning, kan överföras 25,0
25. Godkännande, kontroll, prövning, kan

överföras 50,0
27. Samnordisk byggexport, kan överföras 60,0

22 Upphandlingsregler
2. Entreprenadkontrakt 98,4

1 159,4 1 460,0

240 Regionalpolitikk — generelt
21 Embetsmannskomitéen for regional

politikk
1. Kartlegging av det regionalpolitiske 

støttevolumets variasjoner
2. Samarbeid på utkantstrøkpolitikkens 

område, kan overføres
3. Kartlegging av metoder m.m. i den 

regionalpolitiske planleggingen, kan 
overføres

4. Kartlegging av de regionale forhold i 
de nordiske land

5. Kartlegging av de regionaløkonomiske 
forhold i ARKO-regionene 
Forundersøkelse i Öresundsregionen, 
kan overføres
och 10. Utvärdering av regionalpolitiskt 
samarbete och utveckling av det 
regionalpolitiska handlingsprogrammet 
samt utredning av en regionalpolitisk fond 
på Nordkalotten

8. Fiskodling som ett medel i regional
politiken

9. Ålandsprojektet
22 NordREPO

1. 4, 7 Mål i regionalpolitikken, kan 
overføres
2. Oppfølgingsstudier av regional

politiske gjennomsnittseffekter
3. Administrative betingelser for regional 

planlegging, kan overføres
5. NordREFO-informasjon, kan 

overføres

6.

7.

107,1

118,0

56,3

75,0

461,2

173,8

89,0

78,4

330.0

125.0

130.0
35.0

374.0

165.0

50.0
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Kap./Post Regnskap Bevilget
1976 1977

23 Nordplan, kan overføres
1. Informasjonssystem og metoder i

samfunnsplanering 320,0 233,8
2. Metoder for sammenlikning og

vurdering av planalternativ 25,0
Suni Regionalpolitikk — gen. 1 162,6 1 784,0

241 Regionalpolitikk — Nordkalotten
20 Prosjekter generelt

1. Nordkalottkomitéens aprilseminar 6,9 9,0
3. Befolkning og næringsliv 15,0
4. Industriseminar, kan överföras 28,6 44,0
5. Tidsskrift om næringslivet på

Nordkalotten 41,5 42,0
8. Kartlegging av handelshinder, kan

överföras 125,7 148,0
11. Ökt grønnsakdyrking, kan överföras 15,3 78,9
12. Same- og reindriftsspørsmål, kan

överföras 4,8
15. Nordkalottens Industrikalender 63,0
19. Industriresa 33,0
20. Oversiktkarta över Nordkalotten 7,0

21 Nordisk sameråd
1. Nordisk samekonferanse 1976 150,0

387,8 424,9

280 Skogforskning
21 Skogsförvaltning

1. Samspelseffekter mellan gödsling och
gallring, kan överföras 223,7 241,0

223,7 241,0

310 Konsumentfrågor
20 Diverse projekt

4. Seminarium om den samhälls- och 
beteendevetenskapliga konsument
forskningen i Norden

134,0
5. Engelsk översättning av sammanfattning

av "konsumenttjänster” 2,2
21 Undersökningssamordning

1. Undersökningssamordning på kon
sumentområdet 300,8 231,0

2. Köksfläktar — metodförenkling 71,8
3. Hushållskylar och -frysar 28,0
4. Diskmaskiner — framtagning av 

referensmaskin 65,8
5. Bullermätning — metodik 31,6
7. Utombordsmotorer — metodutveck

ling 3,2
10. Kokkärls bruksegenskaper, kan

överföras 109,2 116,0
12. Regnkläder för barn, kan överföras 113,5 144,0
13. Konsumentkrav på emballage. 90,0
14. Produktsäkerhet hos hushållskemika-

lier 155,0 51,0
15. Produkters livslängd — förprojekt 134,7
17. Produkters livslängd-situation,

utveckling, orsaker och konsekvenser,
kan överföras 405,0

30—770426. Nordiska rådet
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Kap./Post Regnskap Bevilget
1976 1977

18. Konsumentkrav på emballage — kon
sumenternas och samhällets styrmedel
på emballageområdet, kan överföras 65,0

22 Information och utbildning
3. Konsumentundervisning i skolan.

Undersökning av förutsättningarna för
fortsatt nordiskt samarbete 11,0 33,0

4. Konsumentnytt från Norden 13,4 22,0
5. Reklam i skolan, kan overføres 110,0

23 Produktsäkerhet
1. Inrapportering av olycksfall i hemmen

och deras grannskap, kan överföras 194,4 531,0
2. Produktsäkerhet — farliga produkter 72,3
3. Seminarium om produktsäkerhet och 

skaderapporteringssystem 16,5
4. Förplanering av kommande verksamhet 25,0 

på produktsäkerhetsområdet
24 Märkning

1. Godkännandemärkning av flytvästar 4,5
2. Behandlingsmerking av tekstiler 15,3
3. Seminarium om jämförprismärkning, kan

överföras 25,0
4. Skötselmärkning av textilier —• ge

mensama kriterier för användandet
av behandlingssymboler 55,0

25 Reklam och marknadsföring
1. Otillbörliga prisjämförelser i reklam 

och annan marknadsföring, kan
överföras 157,6 220,0

1 724,8 2 033,0
320 Samferdsel

20 Prosjekter generelt
1. Färjeförbindelser mellan Island,

Färöerna och övriga Norden 7,5 100,0
2. Parametrar vid vägdimensionering, kan

överföras 396,0
3. Planeringsprojekt för vägforskning, kan

överföras 150,0
21 Telemedel, kan overføres 219,9 297,0

227,4 943,0

321 Nordko/t 355,0 494,0

322 Stina 216,8 11,0

330 Turistspørsmål
20 Prosjekter generelt

1. Fellesnordisk undervisningsmateriale til
bruk for reiselivsutdanningen 57,0

2. Fellesnordisk møte for lærere i
reiselivsutdanningen 46,2 94,0

3. Utredning om kapacitetsutnyttjande 
vid turistanläggningar — effekter av
spridning av skolferier och semestrar 55,0

4. Förprojekt angående nordbors resande
i annat nordiskt land 55,0

5. Seminarium om miljömässiga, sociala 
och ekonomiska följder av turism- 
problenianalys vid offentliga insatser
för turism, kan överföras 110,0
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Kap./Post Regnskap Bevilget
1976 1977

21 Utredning om fellesnordisk videreut
dannelse for hotell- og restaurantledere 
1. Nordisk ledereutdannelsesprojekt for

hotell-og restaurantfaget, kan överföras 118,1 126,0
221,3 440,0

331 Turisme på Nordkalotten 
20 Prosjekter generelt

2. Ny versjon av hotelloversikten 1 30,1 82,0
3. Utredning om utbygningsmuligheter, kan

överföras J
4. Nordkalottens turistråd 35,0
5. Gemensama vandringsleder för

fjällturister, kan överföras 28,0
6. Åtgärder för främjande av interkalottisk

trafik 28,0
7. Översättning av reselivsplanen för

Nord-Norge till finska 11,0
8. Gemensamt uppträdande på nationella

workshops 22,0

30,1 206,0

350 Juridiska spörsmål 
20 Projekt generellt

1. Nordisk undersökelse om de forskjel
lige kausjonsformers faktiska betydning 159,0

159,0
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B I L A G A  2

Presskommunikéer från ministerrådsmöten 1977

Stockholm, den 24 mars 1977

N ordiska ministerrådets budget för 1978 fastställdes vid ministerråds- 
m ötet (samarbetsm inistrarna) den 24 mars 1977 i Stockholm. Total
budgeten, som inte om fattar kultursektorn, uppgår till 49,2 milj. Nkr. 
Projektverksam heten ökar med 33 % till 25 milj. nkr.

Vid fördelning av projektm edel ställer m inisterrådet ökade resurser 
till förfogande bl. a. för arbetsm iljöom rådet, byggsektorn och socialpo
litiken. F ör dessa sektorer lägger m inisterrådet fram  handlingsprogram 
vid N ordiska rådets session i Helsingfors. En fortsatt satsning sker 
på arbetsm arknadssam arbetet där m inisterrådet godkände ett handlings
program  vid årsskiftet 1975— 76. Till det treåriga nordiska program m et 
för forsknings- och utvecklingssam arbete på energiom rådet har för 1978 
anslagits 2,8 milj. nkr.

Medlen för gemensamma nordiska institutioner som finansieras över 
ministerrådets budget ökar från ca 1 milj. till 13,8 milj. nkr. D etta 
hänger samman med att m inisterrådet beslutat införa ett antal institu
tioner, som tidigare finansierats genom olika nationella källor på m i
nisterrådets budget. Genom att på detta sätt samla nordiska institutioner 
på en budget avser man skapa större överskådlighet och bättre redovis
ning av det nordiska samarbetet. Förutsättningar skapas också för bättre 
prioritering och samordning av verksamheten på olika områden.

Bland de institutioner som nu kommer in på ministerrådets budget 
kan näm nas N ordiska hälsovårdshögskolan i Göteborg. Högskolan ger 
specialutbildning av social- och hälsovårdspersonal i ledande ställning. 
F ör denna skola sker en omorganisation och väsentlig ökning av verk
samheten.

De övriga institutionerna som från och med 1978 införs på minister
rådets budget är Institutet för odontologisk materialprovning, Sam ar
betsnäm nden för nordisk skogsforskning sam t N ordiska skogsarbetsstu- 
diers råd.

M inisterrådet behandlade också rapporten från N ordiska Investerings
bankens styrelse. NIB har verkat i 8 m ånader och har hittills beviljat 
fyra lån på sammanlagt 325 milj. fmk.

O rdförande vid ministerrådets möte var Finlands samarbetsminister, 
justitieminister K ristian Gestrin.

F rån D anm ark deltog minister Lise Østergaard, från Island ambassad-
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råd Halla Bergs Vetlesen, från N orge industrim inister B jartm ar G jerde 
och från Sverige kom m unm inister Johannes Antonsson.

Ronneby, Sverige, den 17— 19 augusti 1977

Vid det vartannat år återkom m ande socialpolitiska ministermötet, som 
i år hölls den 17— 19 augusti i Ronneby, Sverige, har N ordiska minister
rådet (social- och hälsovårdsm inistrarna) bekräftat införandet av en nor
disk receptgiltighet från och med den 1 septem ber 1977.

D en nordiska receptgiltigheten innebär att recept utställt av auktori
serad nordisk läkare ett år efter förskrivningen kan expedieras i sam t
liga nordiska länder. Recept som innehåller narkotika får inte expe
dieras. Detsam m a gäller sprithaltiga preparat. Även andra begränsningar 
finns, men de flesta recept blir alltså giltiga i annat nordiskt land från 
den första september. Apoteken kommer att ta  ut fullt pris för recepten. 
Eventuella nedsättningar återbetalas i patientens hemland.

M ed tanke på den starka rörligheten mellan de nordiska länderna, 
både vad gäller arbete och turism, kan reform en förväntas få relativt 
stor praktisk betydelse.

Förslaget om en nordisk receptgiltighet har väckts i N ordiska rådet. 
De nordiska ländernas medicinalförvaltningar har tidigare under året 
förberett frågan.

N ordiskt samarbetsprogram för liälso- och socialvårdsområdet

Vid m inisterrådsm ötet i Ronneby antog social- och hälsovårdsmi
nistrarna också ett sam arbetsprogram  för hälso- och socialvårdsområdet 
som ska ligga till grund för m inisterrådets insatser på dessa områden.

Förslaget till sam arbetsprogram  har utarbetats av N ordiska minister
rådets äm betsm annakom m itté, N ordiska socialpolitiska kommittén. D et
ta  förslag har varit på remiss hos arbetsm arknadens parter och behand
lats av N ordiska rådet vid dess 25 :e session 1977 i Helsingfors. N or
diska rådet rekom m enderade m inisterrådet att fastställa programmet.

Sam arbetsprogram m et skall i första hand utgöra en bas för utform 
ning och utveckling av de gem ensamma nordiska aktiviteterna på social- 
och hälsovårdsområdet, såväl samarbete av m era allmän karaktär som 
avgränsade projekt som finansieras med medel från ministerrådets bud
get. Program m et skall göra det möjligt för m inisterrådet att bedöm a 
behovet av insatser inom olika delom råden och underlätta en priorite
ring av insatserna samt ge närm are vägledning vid utform ning av olika 
samarbetsinsatser.

Bland de så kallade insatsom råden som behandlas i sam arbetspro
gram m et läggs den största vikten vid den nordiska trygghetskonven- 
tionen, som i första hand har till uppgift att ge de nordiska m edborgarna
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social, medicinsk och ekonomisk trygghet vid vistelse eller bosättning i 
annat nordiskt land än hemlandet.

E tt annat insatsområde utgörs av forsknings- och utvecklingssamar
bete. M ålsättningen är att befräm ja ett praktiskt sam arbete för att göra 
resultaten bättre, m era pålitliga eller eventuellt billigare.

A ndra om råden som ingår i program m et är gemensam arbetsm arknad 
och efter- och vidareutbildning av social- och medicinalpersonal, läke- 
medelssamarbete och samverkan vad gäller dokum entation och infor
mation.

Vid det socialpolitiska ministerm ötet var huvudfrågorna i övrigt vilka 
möjligheter det finns att främ ja socialpolitiska mål genom insatser inom 
andra sektorer inom samhällspolitiken samt rörlig pensionsålder — del
pensionering.

Deltagande m inistrar i m inisterrådsm ötet har varit socialminister Eva 
Gredal, D anm ark, statsrådet R uth Ryste, N orge, social- och hälsovårds- 
minister Pirkko Työläjärvi, F inland, socialminister Rune Gustavsson 
och bitr. socialminister Ingegerd Troedsson, Sverige. Island represente
rades av departem entschef Pall Sigurdsson.

Hanaholmen, Finland den 29— 30 september 1977

De nordiska bostadsm inistrarna har den 29 och 30 septem ber 1977 
sam m anträtt som N ordiskt M inisterråd i det finsk-svenska kulturcentret 
på H anaholm en i Esbo utanför Helsingfors.

I mötet deltog kom m unalm inister Leif Aune, Norge (ordförande) 
boligsminister Ove Hove, D anm ark, inrikesminister Eino Uusitalo, F in
land, bostadsm inistrarna Elvy Olsson och Birgit Friggebo, Sverige samt 
äm betsm än från de nordiska bostadsm inisterierna och från  Nordiska 
ministerrådets sekretariat.

I överläggningarna behandlades bostadspolitiska frågor, vissa inter
nationella frågor, energibesparande åtgärder inom byggområdet och det 
utvidgade handlingsprogram m et för nordiskt samarbete inom byggsek
torn, vilket fastställdes den 1 maj 1977.

Bland de bostadspolitiska frågor som diskuterades återfanns bostads
byggandets omfattning, kvalitet och ekonomi samt behovet av förenkling 
och effektivisering av dess adm inistration och reglering. V idare diskute
rades frågor i anslutning till inlösning av hyresbostäder.

I alla länderna har m an uppm ärksam m at behovet av att förbättra 
m iljön i den äldre och halvgamla bostadsbebyggelsen och m inistrarna 
beslöt att utvidga pågående samarbete härom.

M an diskuterade också det vidare internationella sam arbetet inom 
bostadsom rådet, särskilt det europeiska sam arbetet inom F N ’s eko
nomiska europakommission, ECE, och beslöt att understryka vikten av
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att F N ’s generalförsamling i höst kunde enas om en global uppföljning 
av F N ’s bosättningskonferens H abitat i fjol.

M an var överens om att frågan om energihushållning i befintliga 
byggnader är av yttersta vikt och att förstärka det nordiska sam arbetet 
inom detta område. U tredningsarbetet bör bedrivas så snabbt som m öj
ligt.

M inistrarna konstaterade, att det är mycket viktigt att klarlägga om 
och i vilken utsträckning det är möjligt att utarbeta bestämmelser om 
enhetliga och gem ensamma nordiska kontroll- och godkännandepro
cedurer angående byggprodukter samt beslöt att påskynda utrednings
arbetet ifråga.

Oslo, den 28. novem ber 1977

Nordisk M inisterråd (industriministrene) har m an industriminister 
B jartm ar G jerde, Norge, som form and holdt møde i Oslo den 28. no
vember 1977. I mødet deltog desuden handelsm inister Ivar N ørgaard, 
Danmark, handels- och industrim inister Eero Rantala, Finland, industri- 
og socialminister dr. G unnar Thoroddsen, Island, og energiminister Olof 
Johansson, Sverige. Endvidere deltog embedsmænd fra de nordiske lan
des industrim inisterier og fra Nordisk M inisterråds sekretariat.

M inistrene orienterede hinanden om den aktuelle industri- og energi
politiske situation i de nordiske lande. På baggrund af den efterfølgende 
diskussion gav M inisterrådet Em bedsm andskom iteen i opdrag til næste 
ministerrådsm øde (industriministrene) 1. februar 1978 at fremlægge for
slag til m andat for en undersøgelse af konkurrenceforholdene mellem de 
nordiske lande set i en international sammenhæng.

M inistrene drøftede forholdene omkring små og mellemstore virksom
heder. M inisterrådet var enigt om, at det bør igangsættes et fællesnor
disk udredningsprojekt, som skal sigte mod at sammenligne de m indre 
virksomheders situation i de nordiske lande på en række centrale om rå
der. En sådan sammenlignende analyse, der vil give øget inform ation om 
de støtteforanstaltninger, der anvendes i de forskellige nordiske lande og 
resultaterne heraf, vil kunne bidrage til en mere effektiv politik over
for de små og mellemstore virksomheder.

På baggrund af redegørelsen fra  N ordisk Industrifond (Nordisk Fond 
för Teknologi och Industriell Utveckling) ønsker M inisterrådet at give 
udtryk for, at m an finder, at Nordisk Industrifond har opnået betyd
ningsfulde og positive resultater og erfaringer i løbet af den hidtidige 
virksomhedsperiode. M inisterrådet finder endvidere, at Fonden også i 
fremtiden vil være af stor betydning såvel for opfyldelsen af Fondens 
primære form ål som for gennemførelsen af nye initiativer inden for 
Fondens arbejdsfelt.
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M inisterrådet er enigt om, at det er af væsentlig betydning, at Nordisk 
Industrifond i forbindelse med den fortsatte virksomhed tilsikres mulig
hed for at gennem føre en langsigtet planlægning. Fonden bør derfor år
ligt tilføres pengemidler, som mindst m odsvarer det nuværende niveau.

D et blev besluttet at afholde et nyt industrim inistermøde den 1. feb
ruar 1978.

Oslo, den 12. desember 1977

Problem er knyttet til narkotikam isbruk var em net da sosialministrene 
i D anm ark, Sverige og N orge møttes i Oslo 12.12. Finlands og Islands 
sosialministre var forhindret fra  å delta.

P å m øtet ble det lagt fram  rapporter om situasjonen i de enkelte nor
diske land —  videre ble det gitt en orientering om arbeidet i nordisk 
kontaktm annsutvalg for narkotikaproblem er.

H ovedintrykket er at problem ene synes å være noenlunde de samme i 
alle de nordiske land. E t generelt inntrykk er også at det synes å ha fun
net sted en viss stagnasjon av narkotikamissbruket.

Karakteristisk for det nordiske m ønster er et ”blandingsmisbruk” der 
alkohol spiller en stadig m er dom inerende rolle. D et gjelder også i alle de 
nordiske landene at introduksjonen av heroin den senere tid har ført til 
at misbruksmiljøene er blitt hardere. Alle steder har m an ”hard-kjerner” 
av misbrukere som byr på store problemer.

De ”harde” stoffenes inntreden på m arkedet i N orden har ført til at 
politi og tollvesen er blitt tvunget til å konsentrere seg om kam pen m ot 
disse. D et ble imidlertid understreket at det fortsatt er nødvendig å be
kjempe cannabis. Ikke minst i opplysningsarbeidet m å m an ha dette for 
øyet.

E t særlig problem  er at de tungt belastede misbrukere for å kunne 
opprettholde sitt misbruk, selv m å forhandle stoff og naturlig vil være 
orientert i retning av å rekruttere nye misbrukere.

D et er nødvendig å bekjempe den oppfatning at stoffmisbrukere ikke 
kan helbredes. De ”harde” kjernene —  som består av et relativt begren
set antall —• er oftest personer med store, sammensatte hjelpebehov.

Sosialministrene var enige om å få utredet på nordisk basis problem 
knyttet til behandling av ”den harde kjerne” av stoffmisbrukere.

Frivillige instanser kan meget vel ha en rolle i det forebyggende arbeidet, 
likedan i ettervernet. D et dreier seg ikke om et enten eller, men et både 
og. M an m å finne fram  til en forsvarlig funksjonsfordeling og samarbei
det m å struktureres.

D et var også enighet om at m an m å legge særlig vekt på det fore
byggende arbeid og i denne forbindelse tiltak som kan fange opp unge 
som befinner seg i faresonen bl. a. gjennom oppsøkende ungdomsarbeid
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og varierte fritidstilbud. K am p mot ungdomsarbeidsløshet og tiltak for 
å hindre at unge faller ut av utdanningssystemene er viktige forebyggen
de tiltak også på dette området.

D et kom på m øtet fram  at det nordiske sam arbeidet fungerer godt i 
hovedtrekk og m an legger vekt på at sam arbeidet må utdypes.

Det må også skje en styrking av sam arbeidet på det internasjonale 
plan —  bl. a. gjennom at det på nordisk basis blir ta tt initiativ til å frem 
me tiltak gjennom FN.

Eksem pler på dette er de nordiske lands engasjement i aktuelle pro
sjekter i opium produserende land i Asia. D anm ark støtter f.eks. pro
sjekter i Afganistan, Sverige i Pakistan og Laos og N orge i Burma.

D et er viktig å arbeide for at FN  blir satt i stand til å forsterke sitt 
engasjement i kam pen mot narkotika.

Det er også enighet om at de nordiske land bør øve påtrykk for å få 
flest mulige land til å ratifisere konvensjonen om psykotrope stoffer — 
spesielt gjelder dette de store legem iddelproduserende land. Konvensjo
nen innebærer kontroll m ed produksjon og omsetning av visse vanedan
nende stoffer. Det var enighet om å søke få til en effektiv kartlegging 
av og et varslingssystem —  for nye, vanedannende lægemidler.

Sosialministrene var enige om betydningen av en videre utbygging av 
det nordiske samarbeid mellom toll- og politim yndigheter m ed sikte 
på å hindre innførsel og m arkedsføring av narkotika.

Sosialministrene var videre enige om å fortsette sine drøftninger av 
narkotikaproblem ene, herunder spørsmål knyttet til behandling av stoff
misbrukere, ved sitt neste ordinære møte i august 1978.



938 C 1: Bilaga 3

B I L A G A  3

Budgeten för nordiskt kulturellt samarbete 1978 jämte motsvarande uppgifter i budgeten för 1977 
och bokslutet för 1976

Verksamhetsområde Verksamhets- 
budget 1978 
anslag
1 000-tal danska

Verksamhets- 
budget 1977 
anslag 

kronor

Bokslut1
1976

Utbildning 8 608 7 685
Nordens folkliga akademi 2 422 2 020 2 279
Nordiskt skolsamarbete 1 510 1 320 1 039
Nordisk Journalistkursus 550 495 464
Nordiska högskolan för hushållsvetenskap 0 130 100
Nordiska institutet för samhällsplanering 2 676 2 425 2 630
Nordisk federation för medicinsk undervisning 360 315 260
Nordisk kursverksamhet 1 090 980 690

Forskning 22 755 18 790
Nordiskt kollegium för marinbiologi 498 390 402
Nordiskt institut för teoretisk atomfysik 7 665 6 770 6 804
Nordiskt institut för folkdiktning 571 475 488
Nordiskt institut för sjörätt 1 043 875 905
Nordiska geoexkursioner till Island 305 250 202
Nordiskt kollegium för ekologi 443 420 416
Centralinstitutet för nordisk Asienforskning 2 113 1 950 2 135
Nordiskt kollegium för fysisk oceanografi 600 555 616
Nordisk samarbetskommitté för arktisk medicinsk

forskning 573 485 402
Nordisk samarbetskommitté för internationell

politik 764 670 706
Nordiska samarbetsorganet för vetenskapliga

informationer 2 197 1 615
Nordiska forskarkurser 2 300 1 665 1 752
Nordiskt vulkanologiskt institut 1 611 1 360 943
Nordisk samarbetskommitté för accelerator-

baserad forskning 342 310 283
Nordiskt samarbete inom massmediaforskning 400 —

Nordiskt språksekretariat 220 —

Nordiska sommaruniversitetet 1 110 1 000 223

Allmänkulturell verksamhet 10 722 8 990
Nordens Hus. Reykjavik 2 230 1 765 1 712
Nordiskt teatersamarbete 290 265 247
(vidareutbildning och gästspel) 1 260 1 145 963
Nordiska rådets litteraturpris 210 175 141
Nordiska rådets musikpris 135 — 103
Nordiskt musiksamarbete 1 235 1 030 507
Nordiskt samiskt institut 2 442 1 990 1 756
Nordiskt ungdomssamarbete 1 450 1 300 1 205
Stöd till översättning av grannlandslitteratur 1 050 900 0
Nordiska konstförbundet 420 420 300
Ministerrådets dispositionsmedel 5 500 5 000
Nordiska kulturfonden 8 000 6 500
Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete 5 555 5 035
Summa 61 140 52 000
Reservation för beräknade automatiska löne

stegringar 3 000 2 500
Summa 64 140 54 500

1 Valutakurser 31.12.1976. Summa utgifter inkl. kompensation för automatiska lönestegringar.
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Nordiska ministerrådets dispositionsmedel 1977

B I L A G A  4

Beviljade anslag

Anslag 
i dkr

1 Nordiska högskolan för hushållsvetenskap 330 000
2 Samarbete inom folkbildningen 1 000 000
3 Tryckning av rapport om återkommande utbildning 25 000
4 Symposium om återkommande utbildning 120 000
5 Nordiska samfundet för Latinamerikaforskning för

verksamheten 1977 200 000
6 Projekttävling om Nordens hus i Torshavn 175 000
7 Ledningsgruppen angående Nordens hus i Torshavn 50 000
8 Projekt angående information i skolan om funktions-

hämmade 30 000
9 Nordisk dokumentationscentral för masskommunika-

tionsforskning för verksamheten 1977 360 000
10 För mottagning av studiebesök i Köpenhamn 30 000
11 Tilläggsanslag till Nordiskt samiskt institut 65 000
12 Nordisk kommitté för öststatsforskning för verksam

heten 1977 50 000
13 Kontaktgruppen för miljövårdsutbildning vid universitet

och högre läroanstalter 50 000
14 Projekt angående inlärningsproblem hos barn 170 000
15 Samarbetet mellan universiteten på Nordkalotten 100 000
16 Nordiska kurs- och undervisningsplaner inom el-utbild-

ningen 30 000
17 Simultantolkningskurs 35 000
18 Samarbete inom tillämpad nordisk språkvetenskap 175 000
19 Nordiskt deltagande i den internationella minoritets-

konferensen 1977 300 000
20 Nordiskt samarbete inom framtidsstudier 120 000
21 Engelskspråkig broschyr om miljövårdsutbildning 44 000
22 Satellitutredningen 990 000
23 Nordisk dokumentationscentral för språkvetenskap 125 000
24 Distribution av NU B-serien 40 000
25 Nordiska samerådets sekretariat för verksamheten 1977 40 000
26 Handboken Att studera i Norden 30 000
27 Beskattning av stipendier vid NORDITA 5 766,29
28 Nordiskt konstcentrum i Finland 22 191,44
29 Grannspråksundervisning i Norden 160 000
30 Nordiska författarkurser 1978 120 000
31 Nordiskt filmsamarbete 1978 200 000
32 Ung Nordisk Musik 1978 20 000
33 Lärar- och elevutbyte 250 000

Summa 5 461 957,73
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Samnordiska utredningar på kulturområdet 1977

Arbetsgrupp/
sakkunnig

Uppdrag Arbetet
påbörjat

Rapport avgiven Åtgärder

1.1

1.5

2.1

1. Utbildning 
Arbetsgruppen 
för återkom
mande utbild
ning

1.3

1.4 Att studera i 
Norden — na
tionella redak
törer
Ledningsgrup
pen för projek
tet nordisk 
grannspråksun- 
dervisning

2. Forskning 
Planeringsgrup
pen för fram
tidsstudier

Informera och ge 
rekommendationer 
om återkommande 
utbildning i Norden

1975

1.2 Evaluerings
gruppen för 
projektprogram
met för vuxen
utbildning med 
undergrupper

Redaktions
kommittén för 
utgivande av 
häften i Nordens 
historia

Följa utvecklingen 1976 
av det nordiska pro
jektprogrammet för 
vuxenutbildning

Utarbeta och utge sex 1975 
temahäften om olika 
perioder i Nordens 
historia

Utarbeta och utge 1974 
reviderad utgåva av 
handboken "Att 
studera i Norden”
Att med hjälp av ar- 1965 
betsgrupper utarbeta 
förslag till åtgärder 
för stärkande av 
grannspråksunder- 
visningen i de nor
diska länderna och 
utge en lärarhand
ledning för låg- och 
mellanstadiet

Planera och genom- 1977 
föra ett antal sam
nordiska seminarier 
kring aktuella teman 
rörande framtids
studier och härige
nom pröva förutsätt
ningarna för nordisk 
samverkan inom 
detta område

Återkommande ut
bildning i Norden 
(NU B 1977: 18) 
Recurrent Educa- 
tion in the Nordic 
Countries (NU B 
1977:18 E)

Rapporter hittills 
Betald studieledig
het i Norden (NU 
B 1977: 30) Över
sikt av FoU-arbete 
i Norden (jan. 1978) 
Utbildning av vuxen
utbildare i Norden, 
(jan. 1978)
De tre första häf
tena utkommer i 
början av 1978 
De preliminära tit
larna är ”Norden 
under andra världs
kriget”, ”Bonden — 
kronan — adelsman
nen” och ”Fra Kal- 
marbrev til Stock
holms blodbad”
” Att studera i Nor
den” utgiven i 
augusti 1977

Rapport med lä
rarhandledning ut
kommer hösten 
1978

Rapport avges 
före utgången av 
1978

Konferens i Köpen
hamn 19—20.5 1976 
Symposium på Fros
tavallen, Sverige 
Tema: Återkommande 
utbildning i Norden 
och arbetsmarknads- 
och socialpolitiska för
utsättningar för åter
kommande utbildning
Kontinuerlig evaluering 
om verksamheten, ut
ger informationsbulle- 
tiner innehållande 
lagar, förordningar, 
mötestitlar, ny littera
tur o.s.v.

Redaktionskommittén 
föreslår författare 
till temahäftena och 
svarar för den slutliga 
redaktionen av manu
skriptet

Kontinuerlig revision 
företas

Ministerrådets beslut 
i november 1977 om 
fortsatt arbete enligt 
ledningsgruppens för
slag

Dubbelseminarium 
om framtidens ut
bildningspolitik och 
kommunikationssam
hälle 18—20.4.1978 
i Rungsted
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Arbetsgrupp/
sakkunnig

Uppdrag Arbetet
påbörjat

Rapport avgiven Åtgärder

2.2 Planeringsgrup
pen för tilläm
pad nordisk 
språkvetenskap

2.3 Arbetsgruppen 
för utredning av 
språkvårdssam- 
arbetet i Norden

3. Allmenkultur
3.1 Arbeidsutvalg 

til utredning av 
videreutdan- 
ningsspørsmål 
på filmområdet

3.2 Arbeidsutvalg 
til utredning av 
mulighetene for 
et nordisk id- 
drettssamarbeid

3.3 Nordisk teater- 
komité

3.4 Arbeidsgruppe 
for utredning av 
spørsmålet om 
det nordiske 
kultursentrum i 
Finland

3.5 Torshavn-komi- 
teen

Planera och genom- 1977 
föra ett symposiepro- 
gram med tonvikt på 
modersmålspedago- 
gik, internordisk 
språkförståelse m. m. 
och främja konkreta 
forskningsuppgifter 
på detta område
överväga lämpliga 1976 
former för samarbete 
mellan språknämn
derna i Norden

Vurdere behovet for 1976 
permanente nordiske 
videreutdannings- 
tilbud for filmarbei- 
dere i Norden, samt 
mulighetene for en 
koordinering av vi- 
dereutdanningstiltak 
innen film, TV og 
tilgrensende områder
Vurdere mulighetene 1977 
for et nordisk idretts
samarbeid, særlig 
innenfor barne- og 
ungdomsidrett, handi
kapidrett,bedrifts
idrett, samt behovet 
for særlige initiativer 
for utkantområder
Vurdere støtteord- 1976 
ningen for teater- 
gjestespill, utarbeide 
en oversikt over om
råder for nordisk 
videreutdannelse på 
teaterfeltet og frem
komme med forslag 
til den administrative 
struktur for dette 
samarbeidet
Vurdere den virk- 1976 
somhet som det nor
diske kultursentrum 
i Finland skal overta 
samt fremlegge for
slag om kultur- 
sentrets geografiske 
plasering i Finland
Fremsette forslag om 1976 
virksomhets program, 
ramdisponering, etable
rings- og driftskostna
der for et Nordens Hus 
på Færöyene

Rapport avges 
senast 1.4.1978

Nordiskt språksek
retariat (NU A 
1977: 1)

Nordisk filmsam- 
arbeid — videreut
danning juni 1977

Ikke avsluttet

Gjestespill, videre
utdannelse, admini
strasjon, struktur, 
august 1977

Nordisk kultur
sentrum i Finland 
(NU B 1977: 3)

Nordens Hus på 
Færöyene (NU B 
1977: 4)

Symposium 2—6.10.
1978 på Schæffergården 
i Danmark.
Tema: Språkriktighets- 
problemen i skolan
— normerna

Ministerrådsbeslut i 
mars 1977 om inrät
tande av ett nordiskt 
språksekretariat från 
1.7.1978

Ministerrådets vedtak 
i november 1977 om 
en permanent kurs
virksomhet for film- 
og TV-arbeidere

Teaterkomiteens inn
stilling vedtatt av MR. 
Dessuten opprettet en 
stötteordning for nor
disk amatörteatersam- 
arbeid

Ministerrådets be
slutning i januar
1977 om etablering 
av et nordisk kunst- 
sentrum på Sveaborg 
fr. 1.7.78

Nordisk arkitektkon
kurranse avsluttet 
oktober 1977. Detalj- 
prosjektering er på
begynt
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Arbetsgrupp/ Uppdrag Arbetet Rapport avgiven Åtgärder
sakkunnig påbörjat

3.6 Nordisk barne- ” Utvalget skal med 1975 Ventes foreligge
kulturgruppe utgangspunkt i en 

aktuell kartlegging 
av eksisterende for
slag, initiativer og 
samarbeidsmulighe
ter fremlegge kon
krete planer for vi
dereføring av samar
beidet omkring barn 
og kultur. I særlig grad 
forutsettes det, at 
utvalget tar hensyn 
til allerede eksiste
rende muligheter, 
som kan anvendes på 
nordisk basis.”

sommeren 1978
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Utredningar 1977 inom projektet Nordiskt skolsamarbete

943

Arbetsgrupp/ Uppdrag Arbetet Rapport avgiven Åtgärder
sakkunnig påbörjat

Att externt och in- 1974 
ternt informera om 
förskoleverksamhet 
i Norden

Samarbete kring 1975 
problemen om för
skola i glesbygd

1. Lektor 
Liv Vedeler,
Barneverns- 
akademiet, Oslo

2. Forsknings
assistent 
Ulla Wall 
Ped inst, Umeå 
Arbetsgrupp för 
förskola i gles
bygd

3. Arbetsgrupp för 
förberedande av 
konferens för 
förskollärarut- 
bildare

4. Skolkonsulent Att utarbeta en 
Sven-Erik Gode rapport och ett stu- 
Skolöverstyrelsen, diematerial för indi-

Att utarbeta pro
gram för konferensen

vidualisering av un
dervisningen i mate
matik i grundskolan

Sverige
Arbetsgruppen 
för individuali
sering av mate
matikundervis
ning

5. Skolkonsulent Att utarbeta en 
Per Malmberg rapport och ett stu- 
Skolöverstyrelsen, diematerial för indi-

6.

Sverige 
Arbetsgruppen 
för individuali
sering av eng
elskundervis
ning
Samarbetsgrupp 
om sociala 
och emotionella 
effekter av spe
cialundervisning

Kontaktgrupp 
för specialun
dervisning

9. Kontaktgrupp 
för miijölära

1977

1974

1974

vidualisering av un
dervisningen i 
engelska i grund
skolan

Forskningssamarbete 
om sociala och emo
tionella eifekter av 
specialundervisning

1976

7. Kontaktgrupp Utarbeta förslag till 1977 
för specialunder- fortsatt samarbete

Att följa och infor- 1976 
mera om den natio
nella utvecklingen.
Ställa förslag om 
nordiska åtgärder 
Att biträda vid den 1974 
nationella material
utvecklingen, följa 
utvecklingen och 
föreslå revideringar

Notisbladet ” Infor
mation om försko
lan” utkommer 
minst 5 gånger per 
år.
Rapport har publi- 
licerats (NU B 
1977: 22)

Konferensrapport 
vid årsskiftet 
1977/78

Rapport har pub
licerats (NU B 
1977: 20) och på 
finska (NU B 
1977: 23)

Rapport har pub
licerats (NU B 
1977:10) och på 
finska (NU B 
1977: 13)

Sju bulletiner 
har utkommit

Konferensrapport 
(stencil): special
undervisningens 
läromedel

Broschyr pä nor
diska språk och 
engelska

Notisbladet sprids till 
ca 500 adresser. Fort
gående verksamhet

Rapporten har distri
buerats nationellt och 
nordiskt

Konferens om kultur
tillhörighetens och 
modersmålets betydelse 
vid övergången för
skola—skola
En konferens om 
marknadsföring av 
det framtagna ma
terialet har hållits. 
Projektet förs vidare 
i nationell fortbild
ning

En populariserad 
rapportexempelsam
ling sprids som studie- 
dagsmaterial.
En nordisk konferens 
om den nationella 
vidareföringen har 
hållits.

Projektet kommer att 
pågå till 1980

En uppföljningsgrupp 
har vidareutvecklat 
förslagen. Konferens 
om specialundervis
ningens läromedel
Förslag till vidgat sam
arbete behandlas av 
ledningsgruppen för 
nordiskt skolsamar
bete
Broschyr om miljö
undervisningen har 
sänts till alla skolor i 
Norden. Projektet har 
presenterats vid en 
internationell kon
ferens om miljöunder
visning
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Arbetsgrupp/
sakkunnig

Uppdrag Arbetet
påbörjat

Rapporten avgiven Åtgärder

10. Arbetsgrupp för 
miljölära 1—9

Utarbetar material 
och modellkurs för 
årskurs 7—9

1975 Konferensrapporter
(stencil)

Två modellkurser har 
hållits om miljöunder
visningen i grund
skolan. Arbetet fort
sätter på det gym
nasiala stadiet

11. FoU-samverkan Samverkan mellan 
administratörer av 
pedagogiskt forsk
nings- och utveck
lingsarbete

1975 Fortgående verksam
het

12. Rektor
Jostein Osnes
Lærerskolen,
Stord

Att revidera rappor
ten om de gymna
siala utbildningarna

1977 Rapport publiceras i 
NU B 1978

13. Referensgrupp 
för 16—19- 
åringarnas ut
bildningssitua
tion

Att utarbeta ett pro
jektprogram för om
rådet.

1977 Konferensrapporter, 
(bla NU B 1977: 35)

Konferens om ung
domsarbetslöshet och 
om läroplaner

14. Rektor
Jostein Osnes
Lærerskolen,
Stord

Att utarbeta en över
sikt över lärarutbild
ningarna i Norden

1975 Rapporten har pub
licerats (NU B 
1977: 37)

15. Expert-grupp 
och studierektor 
Jan-Sture Karls
son, Folkuniver
sitetet

Att revidera en över
sikt över utbildnings
väsendets styrelse
former

1976 Rapport publiceras 
NU B 1978
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Berättelser som har direkt anslutning till avsnittet om nordiskt 
kulturellt samarbete

C 100/k
1978

Nordens folkliga akademi

Verksamhetsberättelse 1977

A . Navu o g adresse 

Nordens folkliga akademi,
Fontinvägen 1,
S-442 00 Kungälv,
Sverige.

B. Startår 

1968.

C. Formål

Akademiet skal i sin virksomhet streve etter å vekke og utvikle forsk- 
ningsarbeidets utvikling og fornyelse. Akademiets virksomhet skal fremst 
rette seg til lærere og ledere innen folkehøgskolen og det frie og frivillige 
folkeopplysnings- og ungdomsarbeidet.

Nordens folkliga akadem i skal i følge sine lover være ett sentrum for 
studium  av spørsmål som er vesentlige for det nordiske folkeopplys- 
ståelse både fo r det mangfoldige og det som er felles i Nordens kultur- 
og samfunnsliv, sam t for Nordens samvirke med den øvrige verden.

D. Organisasjon

1. Administrasjon

Nordens folkliga akademi ledes av et styre bestående av 9 m edlem 
mer. Av disse utses 2 av hver av regjeringene i D anm ark, F inland, 
N orge og Sverige, samt 1 av regjeringen i Island.

Styret velger selv form ann og viseformann.
Ansvaret for Akademiets daglige virksomhet påhviler rektor.

2. Styret

Styret har under året hatt følgende medlemmer:

Utsett av D anmarks regering:

Professor R oar Skovmand, form ann 
Inspektør Vilhelm Nielsen

B I L A G A  6
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Utsett av Finlands regjering:

Avdelningschef M agnus Kull 
D epartem entssekreterare M arjatta Lehtinen

Utsett av Islands regering:

Konsulent Seynir Karlsson

Utsett av Norges regjering:

Professor Sigmund Skard 
Tilsynsmann Stein Fossgard

Utsett av Sveriges regering:

D epartem entssekreterare Berndt Johansson 
Kanslichef Carl-Erik Virdebrant, vise-formann.

Styrets sekretær har vært rektor Björn H öjer (til 1.7.) og vik. rektor 
M ona Persvold (fra 1.7). A djungerte medlem mer av styret har under 
året vært: studiekonsulent Edith Loiborg, Danm ark, opplysningssjef 
K nut Fjæstad, Norge, rektor M artti Kojonen, Finland, og generalsekre
terare Ralph Uddman, Sverige, representanter for studieorganisasjonenes 
samarbeidsorgan i respektive land.

3. Personale

Rektor Björn Höjer, Sverige (tjensteledig fra 1.7.— 31.12.).
Lektor Sten-Erik Fagerlund, Finland (tjensteledig).
Lektor Sinikka M etsätähti, Finland (vikar).
Lektor Kim M ørch Jacobsen, Danm ark.
Lektor M ona Persvold, N orge (vikarierande rektor fra 1.7.-—31.12.). 
Bibliotekar Carita Forsm an, Finland.
Bibliotekskontorist Inger Blixth, Sverige.
Sekretær Ole Backström, Finland.
Sekretær M iriam Holm, Sverige.
Institusjonstekniker Lennart Holm, Sverige.
Telefonist Sonja Axelsson, Sverige (AMS).
Kontorist Ingebjörg Engelsen, Norge (deltidsansatt vikar).

4. Revisorer

Revisorer for Akademiet, forordnet av Kungl. M aj:t i Sverige har 
vært Karl-Bertil Synnergren og Sten G. Olsson, med varam ennene Algot 
Hedefalk og Gösta Jacobsson.

5. Lokaler

Akadem iet driver sin virksomhet i et anlegg på Fontinvägen 1 i 
Kungälv. Anlegget eies av N ordiska folkhögskolan, med hvem A kade
m iet har en spesiell avtale.
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Denne avtalen ble i 1976 sagt opp fra  31.12.77. Forhandlinger har
vært ført under høsten og ny avtale vil tre i kraft den 1.1.78.

E. Virksomhet

1. Status

D en 17.1.77 var de nordiske lands kultur- og undervisningsministre 
samlet til m øte i Kungälv og besluttet a t A kadem iet skal bli en perm a
nent institusjon på det nordiske kulturbudsjettet.

2. Styret

Styret har hatt fire m øter under perioden. Styrets arbeidsutvalg, 
bestående av R oar Skovmand, K nut Fjæstad, M artti K ojonen og Carl- 
Erik Virdebrant, har hatt 2 møter.

Arbeidsgrupper

Nordisk M inisterråd ga på sitt m øte i Kungälv den 17.1.77 styret i 
oppdrag å gjøre en oversikt over Akademiets lover og utrede forutset
ningene for at Akadem iet også i fram tiden skal dele bygninger med 
N ordiska folkhögskolan i Kungälv.

Styret nedsatte en arbeidsgruppe for å se på lovene, bestående av: 
Roar Skovmand, D anm ark, (form ann), K nut Fjæstad, Norge, M arjatta 
Lehtinen, F inland, Berndt Johansson, Sverige, Reynir Karlsson, Island, 
samt rektor som sekretær.

Forslag til nye lover for A kadem iet ble vedtatt i styremøte den 
26.10.77 og av N ordisk M inisterråd den 9.11.77.

Styret nedsatte en annen arbeidsgruppe for å se på leieavtalen med 
N ordiska folkhögskolan, bestående av: Magnus Kuli, Finland, (formann), 
C arl-Erik V irdebrant, Sverige, direktør Klas Olofsson, Sekretariatet for 
Nordisk K ulturelt Samarbeid, samt rektor som sekretær og revisor 
Christer Ljungsten i M alm ö som konsult.

Forslag til ny leieavtale ble diskutert med Folkhögskolan høsten — 77. 
Ny avtale ble godkjent av begge parter den 26.10.77 og av Nordisk 
M inisterråd den 9.11.77.

3. Kursvirksom heten

Antall åpne kurs, seminar og konferenser for alle interesserte har 
vært 20. D et er en økning med 2 fra  foregående år. K urs i samarbeid 
med ulike organisasjoner har avtatt noe, og var ialt 6. Akademiets egne 
arrangem ent har hatt en varighet på fra  3 til 6 dager. Tem aene har 
fulgt den strukturen som ble lagt opp i foregående år.

Deltakerantallet økte i fjor med 20 % p. g. a. det store antallet sam- 
arbeidskurs. I år er tallet nede på nivået m ed tidligere år —  i alt 659. 
D en prosentuelle fordelingen på de enkelte land har forandret seg en
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del, og forskjellen er noe større enn tidligere år (fra 19— 31 %). Norge 
hadde i 1977 en deltakerandel på Akademiets egne kurs (samarbeids- 
kursene i parentes) på: 31 % (32 %), D anm ark 26 % (24 %), Sverige 
22 % (21 %), Finland 19 % (21 %) og Island 2 % (2 %).

Prosentandelen menn var 46 % og kvinner 54 %. D et er først og 
frem st kvinnekonferansen i m ai med 87 deltakere og kurset om lettleste 
bøker, hvor 34 av 46 deltakere var kvinner, som gir den høye kvinne
andelen.

D et gjennomsnitlige antall deltakere pr. kurs var 25 (1976 —  27).
Folkehøgskolene og studieforbundene er de største deltakergruppene 

(noe over 20 % hver), andre lærere 16 %, bibliotekarer og journalister 
7 %, ungdomsorganisasjoner 3 %. M ens gruppen øvrige var den største 
på hele 28 %.

Kursledere har vært Akademiets rektor, lektorer og bibliotekar, ofte 
i nært samarbeid med tilreisende sakkyndige.

Forelesere har under året, liksom tidligere, kommet fra hele Norden. 
A ntallet forelesere har av både pedagogiske og økonomiske årsaker vært 
begrenset i antall. Tallet er således nå kom m et ned i ca. 50 (i 1976 —  
noe over 100, i 1975 —  157). M ange forelesere har deltatt under hele 
kurset, og med de nye pedagogiske m etoder med deltakerstyring o. 1., 
er det rettere å bruke utrykket m edvirkende i stedet for forelesere.

3.1. Voksenpedagogisk forskning, forsøks- og utviklingsarbeid

Et av de nyere arbeidsom rådene for Akademiet er voksenpedagogisk 
forskning, forsøks- og utviklingsarbeid.

Hovedmålsettingen med denne virksomheten er å virke for en økt 
kontakt og samarbeid mellom voksenundervisningen og den voksenpeda- 
gogiske forskningen, samt for et økt nordisk samarbeid innenfor om rå
det. D ette har dels skjedd gjennom generell kontaktvirksomhet, dels 
gjennom realisering av ulike prosjekter:

1. Kartlegging av voksenpedagogisk forskning, forsøks- og utviklings
arbeid i Norden

M ålsettingen med kartleggingen har vært å få utarbeidet en så full
stendig oversikt som mulig over forskning og utvikling innen voksen
opplæring og folkeopplysning i N orden med tanke på anvendelse av 
praktikere, forskere og adm inistratorer.

Akademiet har planlagt og sam ordnet kartleggingsarbeidet, herunder 
ledet den nordiske samarbeidsgruppen og utarbeidet spørreskjema på
4 nordiske språk, følgeskriv, metodebeskrivelse, samt redigert slutt
rapporten.

Datainnsam lingen er foretatt av de nasjonale institusjoner: Danm arks 
Pedagogiske Institut, Tam m erfors Universitet, Norsk Voksenpedagogisk 
Institutt, Lärarhögskolan i Stockholm. D et er ialt innsamlet opplysninger
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om ca. 300 prosjekter som i sluttrapporten presenteres dels m ed en kort 
beskrivelse, dels med en rekke faktaopplysninger. D et betyr at leseren 
selv kan søke m er opplysning om de enkelte prosjekter, enten ved litte
raturstudier eller direkte kontakt med prosjektm edarbeiderne. Til rap 
porten er det utarbeidet en voksenpedagogisk indeks på 4 nordiske 
språk, og et institusjons- og personregister.

Rapporten gikk til trykking i desember.
Prosjektet utgjør en del av et forsøk med nordisk handlingsprogram  

for voksenundervisningen, som realiseres av Sekretariatet for N ordisk 
Kulturelt Samarbeid.

2. Nordiske nyhetsbrev om  voksenundervisningen

Akademiet har i samarbeid m ed Sekretariatet for Nordisk K ulturelt 
Samarbeid koordinert arbeidet med og redigert 2 nordiske nyhetsbrev 
om voksenundervisningen.

Nyhetsbrevene, som utgis i A 4-form at med et opplag på 5 000 eks., 
har følgende overskrifter:

Lover, forordninger, avtaler —  U tredninger —  Forsknings- og utvik
lingsarbeid —  Litteratur, undervisning, inform asjon —  Kurs, møter, 
seminar —• Allmennkulturell virksomhet —  Organisasjonsnytt —  Insti- 
tusjonsnytt —  Internasjonalt samarbeid —  N ytt i radio og TV.

På nasjonalt plan samles nyhetene inn av D ansk folkeoplysnings sam
råd, Samverkande Bildningsorganisationerna, Sam nem nda for studie
arbeid og Folkbildningsförbundet.

De nordiske nyhetsbrevene er også en del av forsøket med nordisk 
handlingsprogram  for voksenundervisningen.

3. Avprøving av modell for dokumentasjon, bearbeiding, form idling og 
anvendelse av voksenpedagogiske forskningsresultater

Modellen er nærm ere beskrevet i årsmeldingen for 1976. I 1977 har 
vi bestrebet oss på å avslutte arbeidet med deltakerfrafall. D et har 
vært holdt et forskningsseminar om em net og forberedt utgivelsen av en 
rapport.

Oppsøkende virksomhet er et nytt emne i 1977, hvor det har vært 
avholdt et forskningssem inar og et kurs, som vil resultere i en håndbok 
i emnet.

Innenfor begge disse om rådene er det startet lokale forsøksprosjekter 
etter inspirasjon fra  Akademi-aktivitetene.

4. Å  lage et pedagogisk utviklingsarbeid

U nder denne overskriften har det vært gjennom ført en rekke disku
sjoner om hvordan m an i organisasjonene og den enkelte undervisnings
institusjon selv kan gjennom føre et pedagogisk forsøksarbeid som kan 
få praktiske konsekvenser for det daglige arbeidet.
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Som et ledd i aktivitetene har Akadem iet gjennom ført et kurs for 
praktikere, hvor deltakene selv gjennom førte pedagogiske utviklings
arbeid.

3.2. Voksenundervisning for minoritetsgrupper

I alle nordiske land har m an som en sentral voksenundervisnings- 
politisk målsetting at voksenundervisningen i høy grad skal rette seg til 
grupper som har den korteste utdanningen. Undersøkelser har vist at 
nettopp disse gruppene har den laveste deltakerandelen i voksenunder
visningen.

I m ars møttes for første gang på nordisk plan forfattere, illustratører, 
bibliotekarer og representanter for ulike handikappgrupper på et semi
nar på Akadem iet for å diskutere produksjon av lettleste bøker for 
voksne. En nordisk arbeidsgruppe ble dannet. Den har hatt møte i 
forbindelse med et tilsvarende seminar i D anm ark i september. E t fort- 
settelsesseminar med spesiell innretning på syn- og hørselskadde forbe
redes på Akademiet i juni 1978.

Utviklingen av voksenundervisningen for fanger og mulighetene for 
et nordisk samarbeid på dette om rådet ble tatt opp på et seminar på 
Akademiet i januar. H er m øtte representanter for fengsellærerne, fangers 
egne organisasjoner og studieorganisasjonene.

Dette seminaret var det første i sitt slag på nordisk plan. De forsla
gene som her ble fram ført, ble tatt opp til videre behandling under et 
nytt seminar på sommeren. Seminaret ble arrangert av fangenes organi
sasjoner i Stockholm, og Akadem iet var representert på seminaret.

Akademiets innvandrersem inar høsten 1976 ble fulgt opp med et 
seminar på Hanaholm en i Finland. U tgangspunktet for seminaret var 
den resolusjonen som ble skrevet på seminaret i Kungälv. E t tredje 
seminar m ed en noe m er begrenset problemstilling planlegges på A ka
demiet i april 1978.

3.3. Ekstern virksomhet

Akademiet har de siste årene med stort hell forlagt et par kurs uten
for Kungälv. I 1977 var det hele tre slike aktiviteter —  i Finland, Island 
og Norge.

Fjorårets kurs i Finland om prosjektundervisning var en så stor suk
sess at det kom ønsker om et nytt kurs i 1977. D ette ble lagt til Alkio- 
folkhögskola i Korpilahti. D et deltok 20 finner og 5 fra  de andre nor
diske land. Et vellykket tiltak som innebærer at Finland kom m er ennå 
nærmere den aktuelle voksenundervisningsdebatten i Norden.

Til Island reiste Akadem iet med et to-delt opplegg. Første del bestod 
av en ukes rundreise hvor 26 folkeopplysere fra Danm ark, Finland og 
N orge deltok. Turen var lagt opp i samarbeid med islandske folkeopp
lysere, og form ålet var å studere Islands natur, historie og samfunn.
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Andre delen var et kurs på Skålholt folkehøgskole om voksenundervis
ningen i Norden. H er deltok også 9 fra  Island.

D et tredje kurset var lagt til Fosen folkehøgskole i Trøndelag. D ette 
var et opplegg hvor størstedelen av kurset foregikk utendørs. Kurset 
handlet om økologi og friluftsliv, og ble en ny og spennende opplevelse 
for de 22 som deltok.

4. Tolkning

I vårhalvåret har Akadem iet kunnet tilby kvalifisert tolkning på alle 
kurs og konferanser. Med kvalifisert tolkning menes her tolker som har 
perfeksjonert seg på Akademiets tolkekurs høsten — 76 og tolket på flere 
av våre kurs, slik at de etterhvert blir kjent m ed m iljøet og fagområdene. 
Det betyr også at to tolker deltar på hvert kurs. Kursvirksom heten er 
meget konsentrert og dagene intense og lange, så det har vist seg helt 
nødvendig å m åtte bruke to tolker hver gang.

M en dette er en dyr utgift for Akademiet, og for høsthalvåret strakk 
ikke pengene til for to tolker. D et var en sim ultantolk på alle de kurs 
i høsthalvåret som hadde finskspråklige deltakere.

Oversettelse

D en finske lektor på Akadem iet har oversatt kursfolderen, detalj- 
program  og 1 inform asjonsblad. S tørre oversettelsearbeider kan ikke 
belastes denne stillingen, og budsjettet gir heller ingen m idler til slikt 
arbeid, som er både kostbart og tidkrevende. D ette problem et skal tas 
opp till drøfting i løpet av 1978.

5. Informasjon

Etter at Akadem iet fikk en egen institusjonstekniker i fjor, trykker vi 
nå alle våre trykksaker selv, og både variantene og opplaget har kunnet 
øke uten vesentlige økonomiske belastninger. F o r 1977 trykket vi for 
første gang kursfolderen selv, noe som ga en innbesparing på ca. 25 000 
kr. for de to folderene. D et gjorde også at vi kunne sende program m et 
ut 1 m åned tidligere enn vanlig, og på kort varsel kan trykke opp et nytt 
opplag.

Til hvert kurs, seminar og konferanse har det to m åneder før start 
vært sendt ut detaljprogram .

Et inform asjonsblad m ed tekst og bilder fra  Akademiets virksomhet 
ble sendt ut i vårhalvåret.

Det er laget tre rapporter, en fra  konferansen ”Kvinnen og fram 
tiden” , en fra  en forberedende konferanse om folkehøgskolelærernes 
etterutdanning og en om oppsøkende virksomhet. På grunn av en dårlig 
økonomi har det ikke vært laget så mange rapporter som ønskelig i 
løpet av året.

Redaktører av tidsskrifter i studieorganisasjon, folkehøgskole, ung-
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domsorganisasjon og bibliotek møttes til fagkonferanse på Akademiet 
i mai. D et ble besluttet å gjøre Kungälv til fast møteplass for denne 
gruppen, og at Akademiet hvert år legger opp et fagkurs for dem.

6. Nordisk folkehøgskoleråd

D et nordiske folkehøgskolerådet har sitt sekretariat forlagt til A ka
demiet. Den finske lektor, som har vært dets sekretær, har hatt perm i
sjon fra sin stilling på Akadem iet i hele 1977, og hoveddelen av sekre
tariatsarbeidet har derfor vært utført fra  Å land folkehøgskole hvor han 
har sin ordinære tjeneste.

E t forslag til ny avtale mellom Nordisk folkehøgskoleråd og A kade
miet er utarbeidet. Den sier at en av Akademiets lektorer skal tildeles 
ansvaret for sekretariatet, og at arbeidet skal inngå som en prioritert 
del av lektorens stilling. Videre skal alle Akademiets ressurser stå til 
disposisjon for sekretærarbeidet.

Folkehøgskolerådets årlige konferanse i Kungälv i mai tok i år opp 
problem ene med folkehøgskolelærernes videre- og etterutdanning. F ør 
konferansen ble det holdt en forberedende konferanse hvor man utarbei
det en diskusjonsrapport. M ai-konferansen inneholdt videre en rapport 
fra  folkehøgskoleinspektørene om situasjonen for folkehøgskolen i de 
ulike land, en presentasjon av Folkeaksjonen Frem tiden i våre hender 
i Norge, og en orientering om det nordiske kultursam arbeidets adm ini
strasjon.

Rådet har via sitt sekretariat i Kungälv adm inistrert kurset ”M øte 
med F rankrike” i Vanosc i samarbeid med prof. E rica Simon.

Ved hjelp av m idler fra  Nordisk K ulturfond er det under året fo r
beredt en bok med artikler og foredrag, som berører em net G rundtvig 
og Freire.

Brosjyren Folkhögskolor i N orden ble ferdig trykt i mai og er under 
året distribuert til alle folkehøgskoler, folkehøgskoleforeningene og in
form asjonskontorene i hele Norden.

På Akademiet er det bygd opp en inform asjonsbank som inneholder 
program m ene for de nordiske folkehøgskolene. Hensikten med denne 
banken er først og fremst at den skal stimulere til og underlette utveks
lingen mellom folkehøgskolene i Norden.

7. Biblioteket

En meget stram  innkjøpspolitikk har kjennetegnet bibliotekets virk
somhet i 1977. 274 nye bøker er kjøpt inn. Ressursene har bare tillatt 
en større satsning på den pedagogiske litteraturen. D et er imidlertid 
åpenbart at bibliotekets mangsidige boksamling er uvurderlig fo r A ka
demiets virksomhet. Økningen i bevilgningen for 1978 kommer, om ikke 
prisøkningen blir uventet høy, å tillate et noe bredere bokvalg. Biblio
teket har under året m ottatt 180 bind i gave.
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En spesialavtale mellom N ordens folkliga akadem i og N ordiska folk
högskolan planlegges om biblioteket.

I løpet av året har biblioteket arrangert 16 bokutstillinger og u tarbei
det 12 litteraturlister til Akademiets kurs.

F ra andre bibliotek i N orden har vi lånt 240 bøker og 13 fotokopier. 
Vi har gjort 174 forespørelser om litteratur.

Biblioteket abonnerte i 1977 på 92 tidsskrift og fikk 168 i gave. V ide
re abonnerte vi på 33 dagsaviser.

D et er opprettet en spesialsamling med lettlest litteratur i biblioteket. 
Initiativet til dette ble ta tt i forbindelse m ed et sem inar om lettleste 
bøker for voksne, som A kadem iet holdt i m ars i sam arbeid m ed LL- 
gruppen ved Skolöverstyrelsen i Stockholm. Hensikten er at all lettlest 
litteratur i N orden skal være samlet på ett sted. G runnstam m en i m ate
rialet er den litteratur deltakerne hadde med seg til seminaret. D en skal 
etterhvert kompletteres med nyutkom m en lettlest litteratur. Seminaret 
uttalte håpet om at nye nordiske seminar om dette em net kan a rran 
geres i Kungälv, slik at boksamlingen også kan utnyttes. E t nytt seminar 
er planlagt i juni 1978.

Den 28.— 29. m ars deltok bibliotekaren sammen med den finske lek
toren i de nordiske biblioteksforeningenes møte i Fredrikstad, Norge.

Den 30. august— 21. septem ber deltok bibliotekaren i en studiereise 
for bibliotekarer til Kenya og Tanzania arrangert av SIDA, Svenske 
FN -forbundet og SAB.

Den 19. septem ber hadde biblioteket studiebesøk fra bibliotekhøg
skolen i Borås.

Avslutning

Akadem iet har nå avsluttet den første 10-årsperioden av sin virksom
het. Den nye perioden merkes med at Akadem iet fikk perm anent status 
den 17.1.77, og i løpet av året utarbeidet nye lover og ny leieavtale 
med N ordiska folkhögskolan. D en 10.11.77 tilsatte styret M aj-Britt 
Im nander som ny rektor for Akademiet, og den 16.1.78 blir et nytt styre 
oppnevnt av Nordisk M inisterråd.

Kungälv den 12. januar 1978

Roar Skovmand 
Formann

M ona Persvold 
t.f. rektor
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B IL A G A  1

Datum Kurser, seminarier, 
konferenser/NFA

DK SF I N S Övr. Sum
ma

Kursled.

31.1—5.2 Möte med Arnfred 14 1 1 1 — 17 K. M. J.
7.— 12.2 Kursplanläggning 2 10 — 5 3 — 20 M. P.
7,— 11.3 
16—18.3

Lättlästa böcker för vuxna 
Vuxenutbildningspolitiken

10 3 — 14 19 46 C. F.

21—24.3
i Norden
Vuxenpedagogiskt forsk

--- 2 — 3 1 — 6 B. H.

28.3—2.4
ningsseminarium III 
Handen och anden i

5 2 — 7 2 — 16 K. M. J.

18—23.4
undervisningen
Att göra ett pedagogiskt

10 4 — 5 4 — 23 B. H.

25—30.4
utvecklingsarbete 
Kulturarbete i organisa

5 3 — 4 1 — 13 K. M. J.

2—4.5
tionerna
Internationellt samarbete

— 2 — 11 — — 13 B. H.

i vuxenundervisningen 6 9 — 3 7 25 S. M.
6—8.5
9— 12.5

Kvinnan och framtiden 
Fängelse — början eller

26 14 1 24 22 — 87 M. P.

25—27.5
slut
Tidskriftsredaktörs-

3 9 1 7 11 — 31 S. M.

konferens 3 5 — 8 3 — 19 M. P./K .M .J.
3— 17.6 Möte med Island 10 5 9 9 — — 33 M .P./KM J
6— 11.6 Ekologi och friluftsliv 2 1 — 19 — — 22 S. M.
12— 16.9 H ur vuxna lär 6 — — 6 2 1 15 S. M.
19—24.9 Uppsökande verksamhet 10 1 — 3 6 — 20 K. M. J.
3—8.10 Dialogpedagogik 3 4 1 11 13 — 32 M. P.
6— 10.11 Projektundervisning 2 20 — 1 2 — 25 S. M.
21—25.11
27.11—3.12

Studieinstruktörskonferens 
Kreativitet i vuxen

1 — — 9 7 — 17 M. P.

undervisningen
Deltagare totalt vid 
20 NFA-kurser 1977
Procentuell fördelning

12

130

5

99 13

6

156

4

108 1

27

507

M. P.

1977 26 % 19 % 2 % 31 o / 2? 0/ / o /  O 100 %
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B IL A G A  2

D atum  Kurser, seminarier, D K  SF I N S  Övr. Sum- Kursled,
konferenser/samarbete ma

3—5.3 Konferens om nordisk
utbildning/fortbildning av 
folkhögskollärare (i sam
arbete med Nordiska
folkhögskolerådet) 3 1 — 3 2 — 9 B. H.

2—4.5 Nordisk folkhögskolekon-
ferens (i samarbete med 
Nordiska folkhögskole
rådet) 8 8 — 6 6 — 28 S. E. F.

19—25.5 Praktisk vuxenpedagogik
(i samarbete med M A1 — 23 — 1 1 — 25 B. H.

11.6—2.7 Möte med Frankrike 
(i samarbete med Erica
Simon) 3 2 — 9 3 — 17 M. H ./M . P.

1—6.8 U-ländernas industriella 
utveckling (i samarbete 
med FN -förbundet i
Danm ark) 12 6 1 9 17 — 45 K. M. J.

26.9— 1.10 Nordisk litteratur (i sam
arbete med Oslo
Lærerskole) — — — 28 — — 28 M. P./S. M.
Deltagare totalt vid 6
samarbetskurser 1977 26 40 1 56 29 — 152 
Procentuell fördelning
1977 17 % 2 7 % -  3 7 %  1 9 %  100%
Deltagare to talt 1977 156 139 14 212 137 1 659 
(Deltagare to talt 1976) 200 155 15 233 242 1 846
Procentuell fördelning
1977 24 % 21 % 2 % 32 % 21 % 100 %
(Procentuell fördelning
1976) 24 % 18 % 2 % 27 % 29 % 100 %
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B IL A G A  3

Nordens folkliga akademi och Nordiska folkhögskolan har under
1977 disponerats av följande organisationer (förutom egna kurser 
och konferenser och uthyrning av 40 1— 2 dagars arrangemang):

26— 28.1 Göteborgs universitet. 21 delt.
16— 20.2 Sveriges Ungdom sorganisationers Landsråd. 27.
19— 20.3 Fackklubben, Volvo. 18.
25— 26.3 Sveriges Lärarförbund. 30.
2— 3.4 Göteborgs A frikagrupp/Amnesty International. 19.
15— 17.4 Svenska Teaterförbundet. 25.
8— 11.5 Foreningen af Gymnasie- og H F-lærere i historie, 37.
13— 15.5 Svenska Kvinnors Vänsterförbund. 25.
21— 28.5 N ordiska folkhögskolan i Genéve. 39.
22— 28.5 Kertemindeegnens Friskole. 7.
1— 3.6 Sekretariatet for N ordisk K ulturelt Samarbejde. 53.
3— 4.6 Lärarhögskolan, Göteborg. 12.
3— 5.6 Centralinstitutet för Asienstudier (CINA). 41.
4— 5.6 S tudief rämj andet / Chilekom mittén .3 9 .
8— 10.6 ABF, Kungälv. 22.
10— 12.6 B - ll  klubben. 95.
13— 17.6 Lärarhögskolan, M ölndal. 30.
17— 19.6 Teaterkurs med Inga Allwood. 10.
18— 22.6 Föreningen för parsam talare. 43.
27.6— 3.7 Dansk Lærerforening. 64.
24.7—4.8 Lions International. 44.
8— 14.8 Lärarhögskolan, Um eå. 49.
14— 19.8 ABF, Trollhättan, 50.
17— 18.8 Liberalt oplysningsforbund. 21.
21— 22.8 Akademitjänstemännens förening. 17.
21— 30.8 Sekretariatet for Nordisk K ulturelt Samarbejde. 21.
29.8— 3.9 N orrköpings K om m unaltjänstem annaförbund. 12.
6— 9.9 Riksförbundet 4-H. 38.
17— 18.9 SIF-klubben, Volvo. 23.
8— 9.10 Liberalt Oplysningsforbund. 19.
22— 23.10 Studiefräm jandet/A m nesty International. 20.
28— 30.10 Statens Ungdoms- og Idrettsråd, Oslo. 27.
1— 4.11 Kriminalvårdsstyrelsen, Norrköping. 39.
19— 20.11 ABF, Trollhättan/Länsteaterföreningen. 30.
5— 9.12 LO, M ålarförbundets avd. 22. 25.
9— 10.12 Utrikespolitiska Institutet. 15.
10— 11.12 A B F /U nga Örnar, Kungälv. 20.
10— 11.12 Studiefrämjandet. 20.
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B I L A G A  4

Møter, konferanser og kurs utenfor Kungälv som Akademiets per
sonale har deltatt i

6 .— 7.1. K im M ørch Jacobsen på kontaktreise i D anm ark.
12.1. Björn H öjer på møte i K ultursekretariatet i København.
13.1. Björn H öjer på m øte i Folkbildningsförbundet i Stock

holm.
19.1. K im M ørch Jacobsen på møte i K ultursekretariatet i 

København om nordisk info-projekt.
20.1. K im M ørch Jacobsen deltok i voksenpedagogisk semi

nar i Linköping.
21.1. Björn H öjer på møte i Scandinavian Seminar i Stock

holm.
26.— 28.1. Rektor og lektorer på studiebesøk i Helsingfors og møte 

for form enn og sekretærer i de nordiske studiesam råd i 
Tam merfors.

8.2. Kim M ørch Jacobsen holdt foredrag for danske ung
domsskoleinspektører på Örenäs slott, Helsingborg.

13.— 17.2. M ona Persvold deltok i Sam nem nda for studiearbeids 
konferanse på Røros.

18.2. M ona Persvold på planleggingsmøte i N orsk K orrespon
danseskole og Statens ungdom sråd i Oslo.

22.2. Björn H öjer på møte i styrets avtalegruppe i Stockholm.
7.— 8.3. Kim M ørch Jacobsen på kontaktreise i Danm ark.
14.— 15.3. Björn H öjer på møte i K ulturfondet for Sverige og F in

land i Stockholm.
24.3. Björn H öjer på møte i styrets lovgruppe i Stockholm.
25.3. Björn H öjer på planleggingsmøte i AOF, Norge.
28.— 29.3. Sinikka M etsätähti og C arita Forsm an deltok i Nordisk 

Biblioteksforenings møte i Fredrikstad.
28.3.— 1.4. M ona Persvold på studie- og kontaktreise til finske stu

dieorganisasjonen
4.— 6.4. Sinikka M etsätähti deltok i Innvandrersem inarium  II 

på Hanaholmen.
6.4. K im M ørch Jacobsen på møte om nordisk kartlegging 

av voksenpedagogisk forsknings-, forsøks- og utviklings
arbeid.

20.4. Björn H öjer på møte i Folkbildningsförbundet i Stock
holm.

25.4. M ona Persvold på årsmøte i Samnemnda for studie
arbeid i Asker.

26.— 28.4. M ona Persvold og Kim M ørch Jacobsen på redaksjons
møte for nordisk newsletter og kontakt- og planleggings- 
m øter i København.

5.— 6.5. Kim M ørch Jacobsen foreleste ved den svenske skol
överstyrelsens konferanse i Tällberg om pedagogisk 
forsknings- og utviklingsarbeid innen folkeopplysningen.



12.5.

15.— 21.5.

23.5.

1 .6 .

6.6 .

9.6.

27.6.— 3.7. 

3,— 7.8. 

10 ,— 12 .8 .

2 7 .-2 9 .8 .

31.8.
5,— 9.9.

5,— 9.9.
13.9.

15.9.

16.— 24.9. 
2 3 .-2 5 .9 .

28.9.

13.10.

15,— 16.10.

20.10.
27.10.

5,— 7.11.

14,— 15.11.
18.11.

958

6.12.

Kim M ørch Jacobsen på møte med styret for Forening
en af folkehøjskoler i D anm ark, i Åbenrå.
Sinikka M etsätähti deltok i videreutdanningskurs for 
nordiske sim ultantolker i København.
Kim M ørch Jacobsen og M ona Persvold på årsmøte i 
Dansk folkeopplysnings sam råd i København.
Kim M ørch Jacobsen i m øte med Statens pedagogisk 
psykologiske bibliotek i Stockholm ang. nordisk VO- 
kartlegging.
Björn H öjer på styremøte i Folkbildningsförbundet i 
Stockholm.
Björn H öjer på forberedende møte med Folkbildnings
förbundet i Södertälje om det nordiske folkeopplys- 
ningsmøtet i 1978.
Sinikka M etsätähti og Carita Forsm an deltok i ”Meeting 
in F inland” i Orivesi.
M ona Persvold på studiebesøk på Lech Volkshochschule 
og en rekke danske folkehøgskoler.
Sinikka M etsätähti medvirket på N F A ’s og de finske 
medborgar- och arbetarinstitutens samarbeidskurs i Työ- 
väen akatem ia i Kauniainen.
Sinikka M etsätähti deltok i nordisk KRUM -konferanse 
i Stockholm.
M ona Persvold på møte i styrets lovgruppe i Stockholm. 
Kim M ørch Jacobsen på kontakt- og info-reise i D an
mark.
M ona Persvold på kontakt- og info-reise i Norge.
Kim M ørch Jacobsen og M ona Persvold på møte i K ul
tursekretariatet i København.
M iriam Holm  deltok i møte med Trafiksäkerhetskom - 
mittén i Kungälv kommune.
Sinikka M etsätähti på kontakt- og info-reise i Finland. 
M ona Persvold på voksenpedagogisk etterutdannings
kurs ved Universitetet i Oslo, på Klækken.
M ona Persvold på årsmøte i Folkbildningsförbundet i 
Lund.
Kim M ørch Jacobsen på møte om den nordiske VO- 
kartleggingen i Stockholm.
M iriam Holm deltok i konferanse om de nordiske kurs- 
institusjoner på Bohusgården, Uddevalla.
M ona Persvold deltok i pedagogisk seminar i Linköping. 
Kim M ørch Jacobsen på møte om den nordiske VO- 
kartleggingen i Göteborg.
Kim M ørch Jacobsen og M ona Persvold deltok i det 
nordiske folkehøgskolerådets møte på Åland.
Sinikka M etsätähti på planleggingsmøte i Helsingfors. 
M ona Persvold på møte i styrets avtalegruppe i Stock
holm.
Inger Blixth på kortkurs i tekstning på Stadsbiblioteket 
i Göteborg.

C 1: Bilaga 6
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C 101/k

1978

Nordiskt samarbete inom skolområdet

V erksamhetsberättelse 1977

A. N am n och adress

N ordiskt samarbete inom skolom rådet 
Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete 
Snaregade 10 
DK-1205 København K.

B. Startår

1971, i nuvarande form  1972, under nuvarande nam n 1976.

C. Syfte

M ålsättningen för nordiskt sam arbete inom skolom rådet är att främ 
ja det nordiska utbildningssam arbetet rörande förskola, grundskola 
och gymnasiala utbildningar samt fort- och vidareutbildning av lärare 
för dessa om råden. N är det gäller förskoleom rådet skall samarbetet 
gälla sådan verksam het som anknyter till problem en vid övergången 
m ellan förskola och grundskola. M ed gymnasiala utbildningar avses 
här alla utbildningar som bygger på grundskola, bland annat yrkesut
bildningar för 16— 19 åriga.

Sam arbetet skall främ st ske med anknytning till det pedagogiska 
forsknings- och utvecklingsarbetet, antingen genom en samordning av 
de för ändam ålet avsatta nationella resurserna eller genom erfarenhets- 
utväxling om reform arbete och utvecklingstendenser inom de ovan 
näm nda utbildningsområdena. A rbetet skall i första hand ha karaktären 
av initiativtagande och etablering av kontakter och nya verksamheter.

D. Organisation

1. Administration

N ordiskt sam arbete inom skolom rådet leds av en ledningsgrupp med 
en ordinarie representant och en suppleant från de nationella skolm yn
digheterna i varje nordiska land ”Styringsgruppen for nordisk sam
arbejde inden for skoleom rådet” . Ledningsgruppen utses av N ordiska 
m inisterrådet för en period av fyra år.

Sekretariatsfunktionen tillvaratas av Sekretariatet för nordiskt kul
turellt samarbete. F ör de arbetsuppgifter som är förbundna med skol-
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sam arbetet avlönas via institutionens budget två handläggare för p ro
jektplanering och en heltidsanställd assistent.

2. Ledningsgruppens sammansättning 1977

Ordinarie ledamöter: N ationalitet

Undervisningsdirektør Asger Baunsbak-Jensen D
Avdelningschef Magnus Kull F
Avdelningschef H ördur Lárusson I
Ekspedisjonssjef Johan Bjørge N
Undervisningsrådet Bengt Jacobson S

Suppleanter:

Undervisningsinspektør Johan Engelhardt D
Skolrådet Vesa Lyytikäinen F
Professor A ndri Isaksson I
Forsøksleder Elen Lein N
Avdelningsdirektör Inger M arklund S

Ledningsgruppens ordförande har varit undervisningsdirektør Asger 
Baunsbak-Jensen och dess sekreterare fuldmægtig Lisbeth Rudemo.

3. Personal

Över skolsamarbetets budget avlönas två handläggare och en assi
stent. Den ekonomiska redovisningen handhas av kultursekretariatets 
adm inistrativa avdelning.
Fuldmægtig Christen Jordet (från 1.8.1977)
Fuldmægtig Lisbeth Rudemo 
Konsulent Jørgen Villadsen (till 31.7.1977)
Assistent Bente Wagnkilde

4. Revisorer

Revision sker på samma sätt som för kultursekretariatet i övrigt.

E. Verksamhet

1. Bakgrund

Redan 1973 fattade m inisterrådet beslut om en tyngdpunktsförskjut- 
ning från  harmonisering av ram planerna för undervisning i grund
skolan till ett nordiskt sam arbete inom det pedagogiska forsknings- 
och utvecklingsarbetet. Den gam la beteckningen —  Harm onisering av 
skolordningarna i de nordiska länderna —  behölls em ellertid trots att 
den var missvisande i förhållande till de projekt som sedan dess utförts 
inom  harmoniseringsarbetet.

I  novem ber 1976 antog m inisterrådet m andat och riktlinjer för det 
fortsatta  arbetet, vilket därm ed bytte nam n till N ordiskt samarbete inom
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skolom rådet. M andatet innebär i stort sett ett form ellt fastställande av 
redan existerande förhållanden.

D et nordiska skolsam arbetet är uppbyggt på enskilda projekt, vilket 
ger flexibilitet och därm ed m öjlighet till utvidgning eller begränsning 
av arbetets omfång. En m ålinriktad styrning och planläggning sker 
centralt, men det egentliga projektarbetet är decentraliserat. Sakkun
niga, som arbetar med de enskilda projekten, är anställda på korttids- 
förordnande och u tför arbetet i hem landet. I allm änhet svarar också 
arbetsgrupper eller referensgrupper —  vilkas m edlem m ar utsetts av de 
nationella skolm yndigheterna —  för en viktig del av projektarbetet. 
N edan följer en redogörelse för arbetet inom varje projekt och i bilagan 
finns en förteckning över de personer som deltagit i arbetet.

2. Ledningsgruppens verksamhet

Ledningsgruppen har under året hållit fem endagarsmöten och ett 
tvådagarsm öte. E tt av sam m anträdena hölls i anslutning till ett tre
dagars inform ations- och diskussionsmöte i Heinola, F inland, vilket an
ordnats i sam arbete m ed finska utbildningsmyndigheter. I  m ötet deltog 
ett 70-tal finska skoladm inistratörer från undervisningsministeriet, skol
styrelsen, yrkesutbildningsstyrelsen och länsstyrelsernas skolavdelningar. 
Syftet var a tt inform era om och diskutera det pedagogiska utvecklings
arbete som äger rum  på nordiskt plan.

3. Projekt

3.1 Inform ationsverksam het

Stor vikt läggs på inform ationsarbetet, dels genom åtgärder inom 
de olika projekten, dels genom en m era allmän verksamhet. Genom 
sekretariatets försorg fördelas rapporterna i Nordisk utredningsserie 
och andra tryckta produkter till cirka 600 adressater i N orden, där
ibland alla lärarutbildningsanstalter och pedagogiska institutioner. Skol
tidskrifter och större dagstidningar få r därutöver pressm eddelanden och 
bakgrundsm aterial. N U -rapporterna är i allm änhet försedda med sam 
m andrag på finska, isländska och engelska och sprids även till in ter
nationella organisationer.

N ordisk utredningsserie har under året delats upp i en A- och en 
B-serie. Samtliga tryckta rapporter, som utarbetats inom skolsamarbetet 
innevarande år, har utkom m it i B-serien, vilket innebär att varje rap 
port har försetts med individuellt u tform at omslag. Förhoppningsvis 
kommer detta att underlätta m arknadsföringen av rapporterna.

Allmän inform ation om skolsamarbetet och kultursekretariatets ar
bete ges vid de olika typer av m öten i vilka representanter för pro
jektet deltar. D et har också blivit kutym att varje år hålla ett större 
inform ationsmöte. Innevarande år har ett sådant möte hållits i Heinola,

31—770426. Nordiska rådet
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vilket om näm ns i avsnittet om ledningsgruppens verksamhet. I samband 
m ed m ötet utarbetades ett bakgrundsm aterial på finska.

E n om arbetning av den broschyr om utbildningssamarbete som kom
1975 har slutförts. Den nya broschyren har tryckts på danska, finska, 
norska, svenska och engelska i sammanlagt 25 000 ex. Större delen av 
upplagan sprids till grundskolor och gymnasieskolor i N orden via de 
nationella utbildningsmyndigheterna.

Upplysningar om inform ationsåtgärderna som inriktar sig på ett sär
skilt utbildningsområde finns i anslutning till varje projekt.

3.2 M atem atik

F ör m atem atik finns en kontaktgrupp  med en representant från varje 
lands undervisningsministerium eller m otsvarande myndighet. M edlem 
m arna i kontaktgruppen har till uppgift a tt löpande ge inform ation om 
utvecklingen i äm net m atem atik samt att årligen ge en översikt över 
äm nets ställning nationellt genom att peka på aktuella problem ställ
ningar, utvecklingstendenser och resultat av forsknings- och utveck
lingsarbete. K ontaktgruppen har sam m anträtt en gång under 1977. 
V idare har arbetsgruppen för individualisering av matem atikundervis
ningen avslutat sitt arbete. M ed hjälp av en sakkunnig utarbetade 
arbetsgruppen 1976 en rapport om  åtgärder och erfarenheter vid 
individualisering av matem atikundervisningen. Rapporten som har 
karaktären av en lärarhandledning och kan läm pa sig som under
visningsmaterial vid lärarhögskolor eller fortbildningsm aterial för lä
rare, har under året utkom m it i N U  B-serien. I anslutning till rap 
porten har ett program  för en studiedag utarbetats under titeln M a
tem atik för alla.

R apport och studiedagshandledning har presenterats och diskuterats 
vid ett nordiskt symposium. I detta symposium deltog ett 20-tal personer 
från  de nordiska länderna, vilka utsetts av respektive utbildningsmyn- 
dighet att m arknadsföra m aterialet nationellt.

3.3 Miljölära

Sedan flera år pågår ett arbete m ed syfte att lägga grunden till ett 
gemensamt nordiskt undervisningsmaterial för m iljölära samt skapa ett 
underlag fö r nationell fortbildning av lärare. A rbetet har kommit längst 
vad gäller m aterial och fortbildningsprogram  för grundskolans låg- och 
m ellanstadium. N ationella arbetsgrupper finns som har till uppgift att 
vidareutveckla det nordiska m aterialet på nationellt plan.

Parallellt med detta har m aterial utvecklats fö r undervisningen i m il
jölära fö r  årskurs 7— 9. Utvecklingen har skett nationellt, men under 
nordisk ledning och koordinering av en särskild sakkunnig. I anslut
ning till högstadiem aterial har två veckolånga kurser hållits, en på
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våren och en på hösten m ed i stort sett sam m a deltagare vid båda 
tillfällena. Avsikten m ed dessa kurser är att utbilda instruktörer, som 
nationellt skall kunna leda fortbildningskurser för lärare om miljö
problem.

En broschyr om  miljölära i grundskolan, som utarbetades fö rra  året 
har under 1977 tryckts i 25 000 ex. och distribuerats till grundskolorna 
i N orden via de nationella myndigheterna. Särskilt i N orge kommer 
projektet att få stor spridning. D enna broschyr har under året också 
översatts till finska samt till engelska, då intresse för projektet också 
finns u tanför Norden.

Ytterligare en engelskspråkig broschyr, som ger en m era allmän in tro
duktion till nordiskt skolväsende och de naturorienterande äm nena i syn
nerhet, har utarbetats inom miljöprojektet. D enna senare publikation u t
gör bakgrundsm aterial för en U N ESCO-konferens, som hölls i oktober 
och vid vilken kultursekretariatet var representerat.

Ett motsvarande arbete som för grundskolan har startats för det gym
nasiala stadiet. E n kartläggning av de naturorienterande ämnena i gym 
nasiala utbildningen  har påbörjats och beräknas vara genom förd i början 
av 1978. D enna kartläggning kom m er att publiceras under nästkom 
mande år och utgör då grunden för en materialutveckling liknande den, 
som förekom m it för grundskolan.

Arbetet i m iljölära koordineras av en kontaktgrupp med representan
ter för de nationella utbildningsmyndigheterna.

3.4 Översikt grundskola och gymnasiala utbildningar

1974 sammanställdes två allm änna översikter över skolsystemen i N or
den, en om grundskolan och en om de gymnasiala utbildningarna. Av
sikten med dessa kartläggningar var att skapa en bakgrund för det fo rt
satta arbetet, vad gäller m era specifika undervisningsproblem.

Då rapporterna varit mycket efterfrågade har ledningsgruppen beslu
tat att låta om arbeta dem och ta  in de förändringar som skett under de 
senaste åren.

Själva om arbetningen av grundskolerapporten ägde rum  1976, m en 
rapporten har under 1977 utkom m it i N U  B-serien. En revidering av 
kartläggningen av de gymnasiala utbildningarna har också genom förts 
under året och är under tryckning. Båda uppdateringar har gjorts av 
samma sakkunnige, som skrev de ursprungliga rapporterna. M aterialet 
presenterades vid inform ationsm ötet i Heinola.

3.5 Specialundervisning

U nder året har för specialundervisningen utsetts en kontaktgrupp med 
liknande uppgifter som kontaktgrupperna i engelska och matem atik. 
G ruppen skall också utgöra ett kontaktorgan till N ordiskt äm betsmanna- 
möte för specialundervisningen. G ruppen har sam m anträtt en gång och
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diskuterat olika initiativ bland annat fortbildning av speciallärare för 
små handikappgrupper.

E tt m era vittgående projekt har under året kommit in i en aktiv fas. 
M ed utgångspunkt i ett norskt projekt (Bergenprosjektet) om barn m ed  
inlärningssvårigheter har ett sam arbete kom m it till stånd med deltagande 
från  psykologiska institutionen vid U m eå universitet och skolpsykolog
kontoren i två danska kommuner, Lyngby-Tårbæk och Køge/Vallø. P ro 
jektet består av två delar, som delvis är sam m anvävda i varandra. Den 
ena rör barn med läs- och skrivsvårigheter, den andra sociala och känslo
mässiga effekter av specialundervisningen. Den ledande tanken är att 
m an måste studera det enskilda barnet, inte grupper av barn, om m an 
skall nå en djupare kunskap om dessa problem . Stora sum m or har från 
kom m unalt och nationellt håll satsats på detta arbete, där det nordiska 
skolsamarbete går in med medel för själva sam ordningen och för vissa 
inform ationsuppgifter. U nder 1977 har olika typer av diagnostiska prov 
utarbetats och utprövats av de elever som gick i årskurs 1 under våren. 
U nder höstterm inen har den stora kartläggningen av förstaklassarnas 
skolförutsättningar förberetts genom kontakter med föräldrar och lärare.

Sedan 1975 har ett sam arbete pågått kring specialundervisningen i fö r
skolan, närm are bestäm t mellan projekt som behandlar tidig identifiering 
och behandling av barn med särskilda behov. Syftet är att genom ut- 
växling av erfarenheter och analys av resultat, definiera de specialpeda
gogiska åtgärder, som är relevanta vid placering av barn  i förskola eller 
skola. D etta arbete har under året avslutats med rapporten ”Special
undervisning i førskolen” .

3.6 FoU-samverkan

Två gånger under året har sekretariatet samlat de personer som cen
tralt har överblick och ansvar för det pedagogiska forsknings- och u t
vecklingsarbetet på nationellt plan. Avsikten är att på längre sikt åstad
kom m a en koordinering av verksam heterna i de olika nordiska länderna 
så att de nationella forskningsprogram men skall kom plettera och stödja 
varandra. G ruppen adm inistratörer har m edverkat till en revidering av 
sammanställningen D okum entation om pedagogiskt FoU  i Norden, som 
utkom m er årligen.

Sammanställningen om dokum entation av pedagogiskt FoU  har blivit 
mycket efterfrågad, inte m inst av forskare, vars kontakter med andra 
forskningsinstitutioner på detta sätt underlättas.

3.7 Förskola

U nder tre år har det nordiska skolsam arbetet finansierat en särskild 
sakkunnig med uppgift a tt syssla med Inform ation om  förskolan, ett in
form ationsblad innehållande notiser om nyutkom na rapporter, konferen
ser, projektplaner m. m. som har sänts ut till cirka 500 adressater, där-
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ibland samtliga förskollärarsem inarier eller m otsvarande. Notisbladet In 
form ation om förskolan har utkom m it 6 gånger under 1977.

På försök har i år vissa num m er av Inform ation om förskolan blivit 
översatt till finska, danska respektive svenska. D etta tycks ha bidragit 
till en ökad spridning av innehållet.

Rapporten om Förskola i glesbygd har slutjusterats och tryckts i N U  
B-serien. D en har också översatts till engelska och presenterats vid ett 
Europaråds-sem inarium  om ”Preschool in Sparsely Populated Areas” .

I slutet av året hölls på Hässelby slott ett seminarium för lärarutbilda
re och adm inistratörer inom förskoleom rådet. Tem a för seminariet var 
kulturtillhörighetens och m odersm ålets betydelse vid övergång från fö r
skola tiil grundskola. En stencilerad konferensrapport utkom m er i bör
jan av 1978.

3.8 Utbildningar fö r  16— 19-åringar

Den av m inisterrådet 1976 beslutade referensgruppen för de 16— 19- 
årigas utbildning har under året påbörjat sitt arbete. E n  särskild sakkun
nig har under tre m ånader varit anställd för att p lanera arbetet i stort 
och genom föra den första av de konferenser som skall hållas inom detta 
område. D enna konferens behandlade ungdom sarbetslöshet och utbild
ning, speciellt de s. k. restgrupperna, som varken får adekvat utbildning 
eller sysselsättning efter grundskolan. En konferensrapport h ar tryckts i 
NU B-serien.

U nder hösten har hållits ytterligare en konferens om de 16— 19-årigas 
utbildningssituation. D enna gång var tem at teori och praktik i utbild
ning samt integrering av allm änna äm nen och fackämnen.

Referensgruppen har sam m anträtt fyra gånger under året och bl. a. 
antagit ett treårsprogram  för det fortsatta arbetet med de 16— 19-årigas 
utbildningssituation. D etta program  har behandlats i ledningsgruppen 
samt i Rådgivande kommittén för undervisning.

3.9 Främmande språk

Liksom för m atem atikens vidkomm ande finns för främ m ande språk i 
grundskolan en kontaktgrupp  som skall följa utvecklingen på området. 
K ontaktgruppen har under året utvidgats från  att gälla endast engelsk
undervisningen till att om fatta alla främ m ande språk i grundskolan. 
G ruppen har sam m anträtt en gång under året.

A rbetsgruppen för individualisering av engelskundervisningen  har med 
hjälp av en sakkunnig avslutat sitt arbete med lärarhandledningen ”Fem 
undervisningsmodeller vid individualisering i engelska”, som finns på 
fyra nordiska språk.

”Fem undervisningsmodeller vid individualisering i engelska” är en 
förkortad och populariserad form  av rapporten ”Individualisering av 
engelskundervisningen” , vilken utkom m it i N U  B-serien. D en innehåller
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exempel på hur m an på olika sätt kan differentiera språkundervis
ningen i grundskolan och har distribuerats till samtliga skolor i Norden. 
E fter förslag från  kultursekretariatet har nationella arbetsgrupper bildats 
med uppgift att vidareföra resultaten vid studiedagar och på liknande 
sätt. Uppläggningen av denna nationella fortbildning har utarbetats och 
diskuterats vid ett nordiskt symposium. D etta projekt är ett exempel på 
styrningsgruppens strävanden att satsa på sådan verksamhet, som får 
direkt betydelse för de dagliga arbetet i skolan.

3.10 Lärarutbildningen

Den redan tidigare delvis utarbetade rapporten om lärarutbildningen 
i N orden har färdigställts 1977 och tryckts i N U  B-serien. Förutom  kart
läggningar innehåller rapporten en sam m anfattande jäm förelse och dis
kussion av utbildningen.

3.11 Utbildningsväsendets styrelseformer

U nder 1974 utkom en översikt över utbildningsväsendets styrelsefor
m er i N orden, det vill säga en beskrivning av hur undervisningsministe
rier och liknande är uppbyggda. I slutet av 1976 utsågs på nytt en sak
kunnig grupp med en representant från varje ministerium för att ajour- 
föra den tidigare kartläggningen. D etta arbete har genom förts under året 
och resulterat i rapporten "Skolförvaltning i N orden” , vilken är under 
tryckning.

3.12 Nordisk-engelsk ordlista

Försök har gjorts att få till stånd en enhetlig terminologi vid översätt
ning av rapportsam m anfattningar och liknande till engelska. En preli
m inär lista med skolterm er har därför sammanställts och kom m er att 
bearbetas ytterligare.

4. Publikationer

4.1 Rapporter i NU-serien

Grunnskolen i Norden 1976 (N U  B-serien 1977: 5)
En revidering av översikten från 1974 med anledning av de föränd

ringar som inträffat, speciellt i D anm ark och Island. Revidering har lik
som den tidigare rapporten gjorts av Jostein Osnes.

Individualisering av engelskundervisningen (N U  B-serien 1977:10) 
Lärarhandledning innehållande beskrivningar av olika modeller för in

dividualisering av språkundervisning, utarbetad av en sakkunnig, Per 
M almberg, med hjälp av en arbetsgrupp.

En kort form  av denna lärarhandledning, kallad ”Fem undervisnings
modeller vid individualisering i engelska” har också tryckts, se nedan.
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Englannin kielen opetuksen yksilöistäminen (N U  B-serien 1977:13) 
F insk version av Individualisering av engelskundervisningen.

Individualisering av matematikundervisningen (N U  B-serien 1977: 20)
En handbok för lärare av samma typ som den som utarbetats för 

engelskundervisningen. Lärarhandledningen h ar utarbetats av en sak
kunnig, Sven-Erik Gode, tillsammans med en arbetsgrupp.

Yksilöllistäminen matematiikan opetuksessa (N U  B-serien 1977: 21)
Finsk version av ” Individualisering av m atem atikundervisningen” 

{NU B 1977: 20).

Förskola i glesbygd (N U  B-serien 1977: 22)
En sakkunnig, U lla W all, har tillsammans med en arbetsgrupp u t

arbetat en rapport om den försöksverksamhet med förskola i glesbygd 
som försiggår i F inland, N orge och Sverige. R apporten finns också 
på engelska, se nedan.

16— 19-åringars utbildningssituation i N orden I:
Ungdomsarbetslöshet och utbildning (N U  B-serien 1977:35) 

D okum entation från en konferens i Køge, bl. a. innehållande läges
rapporter från  de nordiska länderna.

Lærerutdanningen i Norden  (NU B 1977: 37) En översikt över olika 
lärarutbildningar i de nordiska länderna sam m anställda av rektor Jostein 
Osnes, Stord.

4.2 Rapporter under tryckning  

Skolförvaltningen i Norden (N U  B-serien 1978:17)
En revidering av den tidigare rapporten Utbildningsväsendets sty

relseformer; u tarbetad av studierektor Jan-Sture Karlsson i samarbete 
med en nordisk arbetsgrupp.

16— 19 åringenes utdanningssituation i Norden II:
En kartlegging (NU B 1978)

En revidering av den tidigare kartläggningen De gymnasiale u tdan
nelser i N orden, u tarbetad av Jostein Osnes.

4.3 Övrigt material

Utbildningssamarbete i Norden  ■—- Undervisningssamarbejde i Norden  
— Undervisningssamarbeid i Norden  —  K oulutusyhteistyö Pohjois
maissa —  N ordic Educational Cooperation

En broschyr om utbildningssam arbetet i N orden och i synnerhet 
det nordiska skolsamarbetet; avsedd att spridas till alia skolor i N orden, 
till pedagogiska institutioner, bibliotek m. rn., samt till vissa in terna
tionella organisationer.
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Preschool in Sparsely Populated Areas
Engelsk översättning av Förskola i glesbygd (N U  B-serien 1977:22) 

(Stencil)

Läromedelssainarbete i Norden
D okum entation från  en konferens på Hässleby Slott 13— 14 april. 

(Stencil)

Specialundervisning i førskolen
R apport utarbetat av professor Hans Vejleskov som en avslutning 

av projektet om specialundervisning i förskola.

B e r g e n - P r o s j e k t e t
E t nordisk forskningssamarbeid och lærerproblemer hos barn —  

Virkninger a f specialundervisning.
Inform ationsbulletin n r 3— 7 från  det nordiska forskningssam ar

betet om barn med inlärningssvårigheter. (Stencil)

Externbulletin I (stencil)
Nordisk instruktør skur sus i miljølære —  rapport 
Grundskolens ældste klassetrin —  Første kursusperioder 20.— 25.3.

1977 —  Helsingør. (Stencil)

M iljøvernundervisning i N orden
En kortfattad redogörelse om det nordiska undervisningsmaterialet 

i m iljölära, vilken tryckts i broschyrform  och sänts till alla skolor i 
Norden.

Ympäristökasvatus pohjoismaiden peruskoulussa 
F insk version av ovanstående. T ryckt broschyr.

Environmental Education in N ordic Compulsory Scools 
Engelsk version av ovanstående. Tryckt broschyr.

Environmental Education in the N ordic Countries
Redogörelse för bakgrunden till det nordiska m iljöläraprojcktet av

sedd för en internationell publik. Tryckt broschyr.

D okum entation om  pedagogiskt FoU  i Norden
Redogörelse för de inform ationskällor, kataloger m. m. som finns 

om pedagogiskt forsknings- och utvecklingsarbete. Adresslista till forsk
ningsinstitutioner m. m. (Stencil)

Inform ation om förskolan
Kontinuerligt utkom m ande notisblad om nyutkom na rapporter, kon

ferenser, projektplaner m. m. på förskoleom rådet, utkom m it med 6 num 
m er 1977. (Stencil)
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Nordisk-engelsk ordlista
Prelim inär version. (Stencil)

Individualisering av engelskundervisningen. D okum entation från en kon
ferens 11— 12 okt. 1977 (stencil)

F. Framtidsplaner

F ör 1978 och 1979 räknar ledningsgruppen fö r nordiskt skolsam- 
arbete med i stort sett samma aktivitetsnivå som innevarande år, 1977. 
A tt ökningen i absoluta tal ändå blir större än vad förväntade pris
stegringar, cirka 10 % per år, ger anledning att förvänta beror på att 
personalkostnaderna ökat. F r. o. m. augusti 1977 ä r  personalen an
ställd på samma villkor som övrig personal vid kultursekretariatet, 
vilket i praktiken inneburit bl. a. att utlandstillägg tillkommit.

Två tendenser gör sig gällande i det nordiska skolsam arbetet under 
senare år. Dels ägnas en proportionellt större del av projektverksam 
heten åt 16— 19-åringarnas utbildningssituation, m edan huvudvikten 
tidigare låg på grundskolestadiet. Dels koncentreras verksam heten i 
högre grad kring några större projektprogram , nämligen specialunder
visningen (barn m ed inlärningssvårigheter och lärom edelssam arbete), 
m iljöläran och de 16— 19-årigas utbildningssituation. E tt annat u t
m ärkande drag för skolsamarbetet är att inform ationssidan efterhand 
utvecklas på ett m era m edvetet sätt, både vad gäller den allm änna in 
form ationen och de delar av ett projekt som berör m arknadsföringen 
av resultaten.

Personalstyrkan  1978 är två handläggare och 1 1 / 2  assistent. Personal
styrkan beräknas vara väl avpassad till arbetsvolymen i projekten, under 
förutsättning att ombyte på handläggartjänsterna inte sker för ofta. 
D etta innebär att en faktisk ökning av projektvolym en ej kan ske utan 
en motsvarande ökning på personalsidan.

Den inform ationsverksam het som inte är bunden till ett speciellt 
projekt tas upp som generell information. U nder 1979 beräknas en 
bearbetad upplaga av broschyren ”Utbildningssam arbete i N orden” 
utkom m a, den tredje i ordningen. D enna broschyr utgör en kontakt
länk u t till enskilda skolor och lärare och stim ulerar till att skaffa 
ytterligare inform ation om nordiskt pedagogiskt arbete. En upplaga 
på drygt 20 000 exem plar beräknas kosta ca 50 000 kr. V arje år brukar 
ledningsgruppen hålla ett större inform ationsm öte för lärare och skol
adm inistratörer i ett av de nordiska länderna. Sådana möten kom 
m er att hållas 1978 och 1979. Skolsam arbetet täcker i detta sam m an
hang resor och arvoden för tillresande sakkunniga sam t m aterialkost
nader. Över detta konto tas också kostnaderna fö r översättningar till 
finska, isländska och engelska, vilka ej kunnat planeras in i respek
tive projekt. Slutligen ryms här resor för handläggarna till konferenser 
som arrangeras av andra än kultursekretariatet.
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Med fortlöpande informationsprojekt avses inform ationsbulletiner av 
olika slag. ” Inform ation om förskolan” som startade 1975, har efter 
hand funnit en intresserad publik och efterfrågas både bland forskare 
och skoladm inistratörer. U nder 1978 beräknas verksamheten utvidgas att 
även om fatta andra skolform er och om råden än förskolan. Bland annat 
ä r specialundervisningen aktuell för särskilda inform ationsinsatser lik
som grundskolan i allmänhet. Om de olika inform ationsinsatserna skall 
samordnas i en bulletin, eller om flera specialinriktade inform ationsblad 
skall utges är förem ål för övervägande i ledningsgruppen. Inform ationen 
bör fortsättningsvis riktas in på ett bredare m aterial än vad som är ak
tuellt fö r förskolebulletinen, vilken huvudsakligen refererar forsknings
rapporter. K ostnaderna består dels i arvodering av sakkunniga, som skri
ver notiser, dels i tryckkostnader. Bulletinerna kom m er att maskinskrivas 
och offset-tryckas u tanför kultursekretariatet.

A jourföring av rapporter m åste vara en återkom m ande rubrik i skol- 
sam arbetets budget. De allm änna kartläggningarna av olika skolform er 
m. m. måste med jäm na m ellanrum  förnyas, för att kunna tjäna till all
m än bakgrund till det övriga projektarbetet. Om detta som hittills skall 
ske genom att ajourföra hela rapporter innehållande beskrivningar av 
samtliga nordiska länder är under utvärdering i ledningsgruppen. Even
tuellt kommer den fortsatta ajourföringen att ske genom separata upp
följningar för de länder som just genom fört en skolreform eller liknande. 
I båda fallen rö r det sig om kostnader för sakkunnigarvode och vissa 
resor som är nödvändiga för arbetet.

Förskolan  har tidigare varit ett betydande intresseom råde inom det 
nordiska skolsamarbetet. F ör att bereda plats åt andra trängande behov 
har förskoleverksamheten under senare år avvecklats och återfinns inte 
i 1979 års budget. Förskoleinform ationen tillgodoses dock (se ovan) lik
som möjligheten att inom lärarfortbildningen ta  upp förskoleproblem .

Även inom grundskolan  har tidigare stora projekt avvecklats, näm li
gen rörande matem atikundervisningen och engelskundervisningen. I bå
da dessa fall återstår fasta kontaktgrupper, som träffas en gång om året 
fö r att ömsesidigt inform era om aktuella utvecklingstendenser m. m. och 
uppm ärksam m a behov av särskilda åtgärder.

E n  liknande fast kontaktgrupp finns också inom  specialundervisningen. 
Denna grupp är samtidigt kultursekretariatets kontaktorgan för N or
diska äm betsm annam ötet. Vissa medel ställs på kontaktgruppens upp
maning till förfogande för en utredning om skolpsykolog- och special- 
lärarverksam heten (den psykologisk-pedagogiska tjänsten).

Specialundervisningen är det stora intresseom rådet inom grundskolan. 
D et stora nordiska forskningssam arbetet om barn  m ed inlärningssvårig
heter kom m er att pågå till och med 1981. I detta projekt satsar de fyra 
deltagande kom m unerna och de nationella anslagsgivarna huvudparten 
av resurserna, sammanlagt minst 6 m iljoner dkr. Endast koordinering
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och gemensam rapportering finansieras med nordiska medel.
Även delprojektet lärom edelssam arbete rör specialundervisningen.

1979 beräknas det under 1977 planerade sam arbetet om fram tagning av 
lärom edel för specialundervisningen ha kommit igång, lett av en sär
skild referensgrupp.

Som fram går riktas uppm ärksam heten fortsättningsvis från ämnes- 
bunden verksam het mot grundskolans allm änna problem. Elevernas so
ciala situation och utvärderingsfrågor är exempel på fram tida problem 
områden.

F ör de 16— 19-årigas utbildningssituation finns ett särskilt program  
för åren 1978— 1980 som tar upp olika verksamheter, som dock delvis 
kommer att finansieras med ministerrådspengar.

Vidare planeras någon form  av inform ationsverksam het —  se ovan.
Enligt sin målsättning skall skolsam arbetet inte längre arbeta med 

grundutbildning för lärare, men väl med lärarfortbildning. U nder 1978 
har det inte varit möjligt att inom de snäva ekonom iska ram arna rymma 
ett sam arbete om skolledarutbildningen, vilket är angeläget. 1979 på
börjas därför två olika fortbildningsprojekt, nämligen skolledarutbildning 
och fortbildning av lärare för små handikappgrupper. D et senare är ett 
önskemål från  N ordiska äm betsm annam ötet för specialundervisningen.

N ågra av verksam heterna spänner över flera skolstadier och har sam 
lats under rubriken gemensamt fö r  flera skolstadier. D et stora projektet 
här är miljölära, som 1979 huvudsakligen är inriktat på det gymnasiala 
stadiet. Hösten 1978 hålls första delen av en tvåveckors kurs för att 
utbilda nordiska instruktörer, som kan föra arbetet vidare vid nationell 
fortbildning. A ndra perioden av denna kurs kom m er att hållas våren
1979 och dra en kostnad av minst 150 000 kr. V idare finns fortfarande 
den kontaktgrupp som har överinseende över grundskoleverksamheten.

Ledningsgruppen har ett uppdrag från  m inisterrådet att utveckla m öj
ligheten att koordinera det pedagogiska forsknings- och utvecklingsar
betet. D etta utredningsuppdrag beräknas 1979 att ha lett till någon form 
av praktisk försöksverksamhet, som förmodligen kom m er att sam ord
nas med den mötesverksamhet som nu bedrivs för de centralt placerade 
adm inistratörerna av pedagogiskt forsknings- och utvecklingsarbete 
(FoU-samverkan).

För en vittförgrenad verksamhet av det slag som skolsamarbetet be
driver, är det inte möjligt att förutse alla behov som kan uppstå. E tt p ro
jekt kan under året utvecklas så att det blir nödvändigt att göra en större 
insats än ursprungligen planerat. F ör att m öta sådana behov finns en 
särskild summa upptagen —  dispositionsmedel.

Avslutningsvis vill ledningsgruppen fram hålla att m an nu efter några 
års verksamhet byggt upp en sådan erfarenhet och sådana rutiner att 
det nordiska skolsamarbetet kom m er att underlättas och ge resultat som 
alltm er kommer det praktiska skolarbetet tillgodo.
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G. Finansiering och ekonomi

Översikt över bokslut och budget (1 OOO-tal dkr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budset 
1976 1977 1977 1S78"

Utgifter
Styrelse 61 997 70 000 65 000 70 000
Personal 347 028 320 464 399 549 545 635
Kontor 
Lokaler
Projekt 629 768 978 649 930 000 1 080 000

Summa utgifter 1 038 793 1 369 113 1 394 549 1 695 635 

Inkomster
Anslag 990 000 1 320 000 1 510 000
Lönstegr. kompensation 43 519 47 110
Övrigt 299 725 22 649
Summa inkomster 1 333 242 1 389 759
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F ö rteck n in g  över m ed lem m ar i ledn ingsgrupp  och  a rb e tsg ru p p er 
inom  N o rd isk t sko lsam arbe te

1. ”Styringsgruppen for nordisk samarbejde inden for skoleom rådet” 
Ordinarie medlemmar:
Danmark:

Undervisningsdirektør Asger Baunsbak-Jensen 
D irektoratet fo r folkeskolen, folkeoplysning, seminarier m. v. 
Frederiksholm s K anal 26 
1220 K øbenhavn K.

Finland:
Skolrådet Magnus Kuli 
Skolstyrelsen 
Hagnäsgatan 2 
00530 Helsingfors 53

Island:
Avdelningschef H ördur Lárusson 
Undervisningsministeriet 
Skolforskningsavdelningen 
Reykjavik

Norge:
Ekspedisjonssjef Johan Bjørge 
Kirke- og undervisningsdepartem entet 
Oslo Dep.
Oslo 1

Sverige:
U ndervisningsrådet Bengt Jacobson
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm

Suppleanter:
Danmark:

Undervisningsinspektør Johan Engelhardt
D irektoratet for folkeskolen, folkeoplysning, sem inarier m. v.
Fredriksholm s K anal 26
1220 K øbenhavn K.

Finland:
Skolrådet Vesa Lyytikäinen 
Skolstyrelsen 
H agnäsgatan 2 
00530 Helsingfors 53

Island:
Professor A ndri Isaksson 
Undervisningsministeriet 
Reykjavik

B I L A G A
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Norge:
Forsøksleder Elen Lein 
Forsøksrådet for skoleverket 
Postboks 38 
L inderud 
Oslo 5

Sverige:
Byrådirektör Inger M arklund
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm

2. Sekretariatsfunktioner
Sekretariatet för nordiskt kulturellt samarbete
Snaregade 10
1205 K øbenhavn K.

Personal som avlönas över budgeten för nordiskt skolsamarbete: 
Fuldmægtig Christen Jordet (från 1.8.1977)
Fuldmægtig Lisbeth Rudemo 
Konsulent Jørgen Villadsen (till 31.7.1977)
Assistent Bente W agnkilde.

3. Arbetsgrupper och sakkunniga inom enskilda projekt
3.1 M atem atik
Sakkunnig:
Skolkonsulent Sven-Erik Gode 
K attfortsbacken 18, 162 41 Vällingby/Sverige

Arbetsgruppen för individualisering av matematikundervisningen:
Ledende skolepsykolog Heinrich Fritzel
Skolepsykologisk kontor
Frederiksbergs Rådhus
2000 K øbenhavn F

Rektor Frans H andest 
M etropolitanskolen 
Struensegade 50 
2200 København N

Lektor mag. H annu K orhonen 
Taitom iekantie 15 E  55 
40740 Jyväskylä 74/Finland

Lektor G unnar Andresen,
Ski ungdomsskole 
Postboks 218 
1401 Ski/Norge

Kontaktgruppen för matematikundervisningen: 
Undervisningsinspektør B. K ehlet Nørskov 
D irektoratet for folkeskolen, folkeoplysning, seminarier m. v. 
Frederiksholm s K anal 26 
1220 København K.
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Länsskolkonsulent C. G. W olff 
Björknäsgatan 34 
10600 Ekenäs/Finland

Lektor A lf J. Berntsen 
Skolesjefens veiledningstjeneste 
Trymsevei 13 B 
4600 Kristianssand/Norge

3.2 Miljölära
Kontaktgrupp för årskurs 1— 9: 
Fagkonsulent Ingolf Leth 
Løvetandsvej 57 
2700 Brønshøj

överinspektör Lars Nyström  
Försöks- och forskningsavd. 
Skolstyrelsen 
Hagnäsgatan 2
00530 Helsingfors 53/Finland

Byråsjef Tor H oltan-H artw ig 
K irke- og undervisningsdepartem entet 
Oslo Dep.
Oslo l/N orge

Skolkonsulent Elsa W ahrby
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige

Skolkonsulent Hans-Jörgen Karlsson
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige

Koordineringsgrupp årskurs 1— 9: 
Dosent B jarne Bjørndal 
Pedagogisk forskningsinstitutt 
Postboks 1092 
Blindern 
Oslo 3/Norge

Lektor Sigmund Lieberg 
Pedagogisk forskningsinstitutt 
Postboks 1092 
Blindern 
Oslo 3/Norge

Arbetsgrupp för årskurs 7— 9: 
Seminarielektor Eigil Holm  
Byskovvej 4 
8751 G edved/D anm ark

Fagkonsulent Ingolf Leth
Løvetandsvej 57
2700 Brønshøj/Danm ark
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Læ rer Jørgen M ortensen
Spøttrupvej 38
7400 H erning/D anm ark

Læ rer Søren Vinding 
Kastanjevej 9 
6852 Billum /Danm ark

överinspektör Räihä Laukkanen 
Försöks- och forskningsavd. 
Skolstyrelsen 
Hagnäsgatan 2
00530 Helsingfors 53/Finland

överinspektör Lars Nyström 
Försöks- och forskningsavd. 
Skolstyrelsen 
H agnäsgatan 2
00530 Helsingfors 53/Finland

Docent Bjarne Bjørndal 
Pedagogisk forskningsinstitutt 
Postboks 1092 
Blindern 
Oslo 3/Norge

Lektor Sigmund Lieberg 
Pedagogisk forskningsinstitutt 
Postboks 1092 
Blindern 
Oslo 3/Norge

Lektor Svein K århus 
Norges Idrettshøgskole 
Sognsvn. 220 
Oslo 8/Norge

Universitetslektor Hans Solerød 
Geografisk institutt 
Universitetet i Oslo 
Oslo l/N orge

Lektor K arl Olav Gustavsson
M agasingatan 82
432 00 Varberg/Sverige

Lektor Kjell-Arne G rundström  
Bengt Emils väg 11
430 16 Rolfstorp/Sverige

Sakkunnig fö r  det gymnasiala stadiet: 
Lektor Sven-Anders Björse 
Stadsbudsgatan 15 
222 36 Lund/Sverige



C 1: Bilaga 6 977

3.3 Översikt över grundskola och gymnasieskola 
Sakkunnig:
Avdelningsleder Jostein Osnes 
Universitetet i Tromsø
Avdelningen för praktisk-pedagogisk utdanning
Postboks 635
9001 Trom sø/N orge

3.4 Specialundervisningen
N ordisk kontaktgrupp för specialundervisning: 
Undervisningsinspektør I. Skov-Jørgensen 
Inspektionen for specialundervisning 
Vester Voldgade 117, st.
1552 K øbenhavn V /D anm ark

Byråchef Elias Niskanen 
Skolstyrelsen 
H agnäsgatan 2
00530 Helsingfors 53/Finland

Specialundervisningskonsulent 
Magnus M agnusson 
Undervisningsministeriet 
Rey kj avik/Island

Avdelingssjef E inar Nyhus 
Rådet for videregående opplæring 
Postboks 8170 
Oslo Dep.
Oslo l/N orge

Avdelningsdirektören Folke Elowsson 
S 1: 1
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige

Samarbetsgruppen för specialundervisning i förskolan: 
Professor H ans Vejleskov 
Lanm arks Lærerhøjskole 
Em drupvej 101
2400 K øbenhavn N V /D anm ark

D irektør Jesper F lorander 
D anm arks pædagogiske institut 
H erm odsgade 28 
2200 K øbenhavn N.

Lektor Liss Rasmussen 
Danm arks Lærerhøjskole 
Emdrupvej 101
2400 K øbenhavn N V /D anm ark 

Psykolog F rode Røise
Pedagogisk-psykologisk distriktssenter for M idt-Trom s
Postboks 168
9301 Finnsnes/Norge
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Professor K.-G. Stukát 
Institutionen för praktisk pedagogik 
Göteborgs universitet 
Fack
431 20 Mölndal/Sverige

Fil. kand. Barbro Eneskär 
Universitetet i Lund 
Institutionen för pedagogik 
Fack 220 07 
Lund 2/Sverige

Forskningssamarbete om  barn m ed inlärningssvårigheter (Bergenpro
jek te t)
Professor H ans-Jørgen Gjessing 
Avdelning for pedagogisk psykologi 
Universitetet i Bergen 
Sydnesplass 12 
5014 Bergen/Norge

Amanuensis Ragnar Solheim 
Avdelning for pedagogisk psykologi 
Universitetet i Bergen 
Sydnesplass 12 
5014 Bergen/Norge

Chefspsykolog Johs. Hovden
K om m unehuset
N esttun
Bergen/Norge

Forsker Hans Daniel Nygaard 
Avdeling for pedagogisk psykologi 
Universitetet i Bergen 
Sydnessplass 12 
5014 Bergen/Oslo

Skolepsykolog Per Bisgaard 
Bakkegårdsvej 20, Strøby Egede 
4600 Køge

Skolepsykolog K irsten Torsten Sørensen 
Æ røvej 24, H astrup 
4600 Køge

Skolepsykolog Jens Chr. Jakobsen 
Holmebuen 16 
2690 Karlslunde

Skolepsykolog K nud Larsen 
V ictoriagade 16 st 
1655 København V

Skolepsykolog Børge Jensen 
N ørrebrogade 189, 4 
2200 K øbenhavn N
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Skolepsykolog Mogens Hansen 
Skolepsykologisk kontor 
Jernbanepladsen 22 
2800 Lyngby

Docent Ingvar Lundberg 
Psykologiska institutionen 
U m eå universitet 
902 87 Umeå/Sverige

Psykolog M argit Tornéus 
Psykologiska institutionen 
U m eå universitet
901 87 U m eå/Sverige

Docent Sven Styrborn 
Sociologiska institutionen 
U m eå universitet

3.5 Samverkan mellan administratörer av pedagogiskt forsknings- och
utvecklingsarbete
Professor Kaj Spelling
Folkeskolens Forsøgsråd
Undervisningsministeriet
Frederiksholm s K anal 26
1220 København K ./D anm ark

Lektor Henning Andersen 
Danm arks Lærerhøjskole 
Emdrupvej 101
2400 K øbenhavn N V /D anm ark

Afdelingsleder F inn Rasborg 
D anm arks pædagogiske institut 
Herm odsgade 28 
2200 København N /D anm ark

Byråchef Veikko Lepistö 
Skolstyrelsen
Försöks- och forskningsbyrån 
Hagnäsgatan 2
00530 Helsingfors 53/Finland

Avdelningschef Erkki Kangasniemi 
Pedagogiska forskningsinstitutet 
Jyväskylä universitet 
Skolforskningsavd.
Sem inaarinkatu 15
401 00 Jyväskylä 10/Finland

Cand. real. Claus Kvamme 
Forsøksrådet for skoleverket 
Postboks 38 
Linderud 
Oslo 5/Norge
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K onsulent Inger Anne Kvalbein 
Birch Reichwaldsgate 34 
Oslo 4/N orge —■

Undervisningsrådet Bengt D ahlbom
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige

Avdelningsdirektör Inger M arklund
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige

3.6 Förskola
Sakkunnig för informationsblad:
Lektor Liv Vedeler 
K alkbrennerveien 21 
1347 Hosle/Norge

Sakkunnig för förskola i glesbygd: 
Forskningsassistent U lla W all 
Ringvägen 10
902 54 Umeå/Sverige

Arbetsgrupp för förskola i glesbygd: 
överinspektör Alli Ruuskanen 
Skolstyrelsen
Försöks- och forskningsbyrån 
H agnäsgatan 2
005 30 Helsingfors 53/Finland

Inspektör Silja Lihr
Socialstyrelsen
Broholmsgatan 18 C
005 30 Helsingfors 53/Finland

K onsulent Inger Berg 
Forsøksrådet for skoleverket 
Postboks 21 
Linderud 
Oslo 5/Norge

K onsulent K nut Hongrø
Forbruker- og adm inistrasjonsdepartem entet
Postboks 8004
Oslo Dep.
Oslo l/N orge

Byråsekreterare Britta Holm
Socialstyrelsen
106 30 Stockholm/Sverige

Skolkonsulent Elsa W ahrby
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige
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3.7 Referensgrupp för de 16— 19-årigas utbildning 
Sakkunnig:
Studierektor K enneth N yström  (förordnat för 3 månader)
Josefinasgränd 9
381 00 Kalm ar/Sverige

Undervisningsinspektør A rne Højsten 
D irektoratet for erhvervsuddannelserne 
H øjbro Plads 4 
1200 København K.

Undervisningsdirektør Richard Frederiksen 
D irektoratet for gymnasieskolerne og H F  
H øjbro Plads 4 
1200 København K.

Planerare Ukko Laurila
Undervisningsministeriet
Planeringssekretariatet
M ikaelsgatan 6 C 29
001 00 Helsingfors 10/Fir.land

Avdelningschef H ördur Lárusson 
Undervisningsministeriet 
Skolforskningsavdelningen 
Revkjavik/Island

Ekspedisjonssjef Johan Bjørge 
Kirke- og undervisningsdepartem entet 
Oslo Dep.
Oslo l/N orge

Rektor Johan Kvikstad 
Rådet for videregående opplæring 
Brundalen videreg. skole 
7000 Trondheim /Norge

Konsulent Sigrid Moe 
Kom m unal- og arbeidsdepartem entet 
Postboks 8112 
Oslo Dep.
Oslo l/N orge

D epartem entsrådet Carl Tomas Edam
Utbildningsdepartem entet
Fack
103 10 Stockholm/Sverige

3.S Frammande språk 
Kontaktgrupp:
Fagkonsulent Chresten Skov 
Kongsbjergvej 34 
2830 V irum /D anm ark

överinspektör Jouko A. Räihä
Skolstyrelsen
H agnäsgatan 2
005 30 Helsingfors 53/Finland
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Øvingslærer Liv Skreden 
Forsøksrådet for skoleverket 
Postboks 38 
Linderud 
Oslo 5/Norge

Daglig leder V idar Guldal 
G runnskolerådet 
Boks 8137 
Oslo Dep.
Oslo l/N orge

Skolkonsulent Per M almberg
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige

Sakkunnig för individualisering av engelskundervisningen: 
Skolkonsulent Per M almberg —  Adress som ovan.

Arbetsgruppen för individualisering av engelskundervisningen: 
Fagkonsulent Chresten Skov, adress som ovan 
överinspektör Jouko A. Räihä, adress som ovan 
Øvingslærer Liv Skreden, adress som ovan 
Skolkonsulent Per M almberg —  Adress som ovan.

3.9 Lärarutbildningen 
Sakkunnig:
Avdelingsleder Jostein Osnes
Universitetet i Tromsø
Avdeling for praktisk-pedagogisk utdanning
Postboks 635
9001 Trom sø/N orge

3.10 Utbildningsväsendets styrelseformer 
Sakkunnig:
Studierektor Jan-Sture Karlsson 
Styrm ansgatan 47 
Folkuniversitetets kansli 
114 60 Stockholm/Sverige

Arbetsgrupp:
Fuldmægtig Ernst Gravesen 
Undervisningsministeriet 
Frederiksholm s Kanal 26 
1220 København K.

Byråchef Lasse Hoffm an 
Skolstyrelsen 
H agnäsgatan 2
005 30 Helsingfors 53/Finland

Avdelningschef Arni Gunnarsson (korresponderande medlem)
U ndervisningsministeriet
Reykjavik/Island
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Byråsjef Jon Chr. Løken
Kontoret for yrkesopplæring i handel og kontorarbeid
Kirke- og undervisningsdepartementet
Osio-Dep.
Oslo 1/N orge

Departem entssekreterare C atharina Rudhe 
Statens institut för lärom edelsinform ation 
Box 21059
100 31 Stockholm/Sverige

3.11 Läromedclssamarbete
Arbetsgrupp för uppföljning av läromedelskonferensens förslag: 
Skoleleder Leif K linte 
Holmegårdsvej 17 
4320 Lejre/D anm ark

överinspektör U rpo Koponen 
Skolstyrelsen 
Hagnäsgatan 2
005 30 Helsingfors 53/Finland

Specialundervisningskonsulent 
Magnus Magnusson 
Undervisningsministeriet 
Reykjavik/Island

Avdelingssjef M arit Dahl 
Grunnskolerådet 
Boks 8137 
Oslo Dep.
Oslo 1/Norge

Skolkonsulent Rose-M ari Adeen
L 3: 2
Skolöverstyrelsen
106 42 Stockholm/Sverige
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C 102/k

1978

N o rd isk  Jo u rn a lis tk u rsu s

Verksamhetsberättelse 1977

A . N am n och adress 

Nordisk Journalistkursus 
Vennelystparken 
DK-8000 Å rhus C
Tlf. 06-13 62 33

B. Startår 

1957

C. Syfte

Syftet med Nordisk Journalistkursus är att m eddela undervisning på 
ett vidaregående plan. U tbildningen bör ha såväl en nordisk som en all
män prägel, den bör vara minst tre m ånader, företrädesvis äga rum  i se
m inarieform  och ta  sikte på studerande med några års praktisk erfarenhet 
eller studerande som har genom gått grundutbildning.

D. Organisation

1. Administration

Verksam heten leds av en styrelse vald av pressorganisationerna i de 
nordiska länderna. Styrelsen tillsätter ett arbetsutskott bestående av en 
representant för vart och ett av de deltagande länderna sam t av en av 
styrelsen på 3 år utsedd kursföreståndare.

2. Styrelsens sammansättning 31.12.1977 

Chefredaktør Per W inther 
Redaktionschef K arl Ahlenius 
R edaktör H enrik von Bonsdorff 
Chefredaktør N. Chr. Christensen 
D irektör Tom  Eklöf 
Redaktör E inar K arl Haraldsson 
Om budsm an C. H. H ernlund 
K ontorsjef Reidar Hirsti 
Generalsekreterare Eila H yppönen

N ational!1

D
S
F
D
F
I
S
N
F
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Journalist Bjørn Øvrum Nielsen N
S
D
N
D

C hefredaktör Olle Nilsson 
Journalist Ruth N ørthen 
Disponent M artin Vårvik
Föreståndare för kursen Erik Reske-Nielsen

3. Personal

1 föreståndare (deltid)
1 kursusledare (deltid)
1 kontorist (deltid)
1 biblioteksassistent (deltid)

4. Revisorer

Otto Bjerrum  A/S

E. Verksam het

Nordisk Journalistkursus afholdt i 1977 som sædvanlig et tre måneders 
kursus i tiden 1. februar— 1. maj. K urset optog 18 deltagere, hvoraf én 
meldte afbud og én blev hjem kaldt til bladet. A f disse var 1 fra Finland,
5 fra  Sverige, 6 fra Norge og 4 fra D anm ark. De var af bestyrelsens for
retningsudvalg udpeget blandt et halvt hundrede ansøgere.

U ndervisningen

Undervisningen på kurset i foråret 1977 havde følgende undervisnings
plan, der var tilrettelagt af styrelsen.

I .  Fællesnordiske emner

1. N ordiske sam arbejdsorganisationer ved inform ationschef H arry 
G ranberg, N ordisk Råd.

2. Økonomiske problem er i N orden ved direktør K aare Petersen, Den 
norske Bankforening.

3. Socialpolitik i de nordiske lande ved socialdirektør Jørgen Koch, 
Århus.

4. N ordiske miljø og samfærdselsproblemer ved redaktör Thom as 
Michélsen, Dagens Nyheter.

5. Nordisk kulturpolitik ved kulturm inister Niels M atthiasen, K øben
havn.

II. Politik i de nordiske lande

1. Aktuelle politiske spørgsmål i D anm ark ved professor G unnar Thor- 
lund Jepsen, Å rhus Universitet og chefredaktør H ans Larsen, Skive.

2. Aktuelle politiske spørgsmål i F inland ved professor G öran von 
Bonsdorff og redaktör H enrik von Bonsdorff, Helsingfors.
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3. Aktuelle politiske spørgsmål i N orge ved professor H enry Valen og 
kontorsjef Reidar Hirsti, Oslo.

5. Aktuelle politiske spørgsmål i Sverige ved professor Nils Andrén, 
Stockholm og docent Torbjörn Vallinder, Lund.

III.  International politik

1. Aktuelle verdenspolitiske em ner ved afdelingsforstander Erik Reske- 
Nielsen, Danm arks Journalisthøjskole.

I V .  Massekommunikation

1. Sproget i nordisk dagspresse ved rektor Lars Alvegren, Journalist
högskolan, Göteborg.

2. M assemediernes frihed, ansvar og selvjustits ved pressom budsman 
L ennart Groll, Stockholm og generalsekretær Hans Ihlebæk, Oslo.

3. Ophavsret ved jur. kand. Lars Bruun, Helsingfors.
4. Nye form er for avisfremstilling ved redaktör C.-A. Nycop, Stock

holm.
5. Interviewteknik ved redaktör G ary Engman, Malmö.
6. Kassette- og kabel-TV ved redaktør Paul Ham m erich, København.

V. A ktuel dialog

Aktuelle emner, som på tidspunktet for kursus afholdelse har speciel 
interesse.

K urset blev fulgt af alle i tre m oduler —• med undtagelse af en enkelt, 
der afsluttede deltagelsen efter at m odulet om politik i de nordiske lande 
var gennemført.

Undervisningsplanen blev noget udvidet som følge af folketingsvalget 
i Danm ark. Kursisterne fulgt valgnatten på Christiansborg og der blev 
indlagt yderligere forelæsninger ved professor H. P. Clausen, Å rhus U n i
versitet. Kursisterne tog desuden initiativ til at følge Nordisk Råds sam
ling i Helsingfors. K urset var i det hele taget præget af betydelig selv
stændig aktivitet fra  kursisternes side.

I evalueringen gav kursisterne udtryk for en meget positiv holdning 
over for kurset, hvis specifikt nordiske indhold de understregede som 
særlig værdifuldt. De fandt alle, at kursets varighed var passende og at 
det var vigtigt, at deltagerne gennemførte det i dets helhed.

U d over det norm ale tre m åneders kursus afholdt Nordisk Journalist- 
kursus på grundlag af en særbevilling et specialkursus om ”Havet og vor 
frem tid” . D et fandt sted i Å rhus den 15.— 19. august 1977 og havde sam
let deltagere fra  alle nordiske lande (11 danske, 3 finske, 3 islandske, 10 
norske og 6 svenske). Følgende program  blev gennemført:

A ktuelle politiske spørgsmål om kring havretskonferencen ved havrets- 
minister Jens Evensen, Norge.
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Problem erne om kring den dybe havbund og en international hav- 
bundsmyndighed ved kontorchef Villads Villadsen, Danm ark.

Økonomiske zoner, kontinentalsokkel og søterritorium  ved professor 
Carl August Fleischer, Norge.

H avet som fødevarekilde ved naturværnsinspektør M agnar N order- 
haug, Norge.

EF-havet ved juridisk rådgiver Peter Baumann.
Videnskabelige havundersøgelser og udvikling og overførsel af marin 

teknologi ved mag. scient. Vøgg Jacobsen, D anm ark.
H avforurening fra  fartøjer ved kanslirådet G östa Lind af Hageby, 

Sverige.
Fiskerigrænser ved byråsjef Finn Fostervold, Norge.
N orsk oliepolitik ved kontorsjef Kjell M athiesen, Norge.
Dagens hovedemne ”Interessemodsætninger og konfliktrisici i det nor

diske om råde” .
Barentshavet og Svalbard ved redaktør Ivan Kristoffersen, Norge.
Island ved departem entschef T hordur Asgeirsson, Island.
G rønland ved kontorchef H. M. Netterstrørn.
Færøske fiskeriproblem er og synspunkter på havretskonferencen ved 

lagmand Atli Dam, Færøerne.
Østersøen ved direktör Åke Sparring, Sverige.
D e danske stræder ved redaktør Niels Jørgen Haagerup, Danm ark.
Strategiske aspekter i kapløbet om havet ved kom m endörkapten Cay 

Holmberg, Sverige.
Verdenspolitiske aspekter i kapløbet om havene ved mag. art. Arne 

Olav Brundtland, Norge.
D er blev både fra  kursusdeltagerne og fra  forelæsernes side udtrykt stor 

tilfredshed med dette kursus, både hvad indhold og form  angik. Tilsva
rende kurser eller seminarier over aktuelle em ner bør føjes til de ordi
nære kurser, men gennemførelsen af sådanne kortvarige arrangem enter 
er meget arbejdskrævende for kursusledelsen, som ikke i det lange løb 
har kapacitet til at løse opgaver af denne art.

Endvidere var Nordisk Journalistkursus ram m en omkring et kursus om 
”D irekte valg til E uropa-Parlam entet” i Å rhus den 22.— 26. august. K ur
set havde 24 deltagere og var tilrettelagt og finansieret af Europa-Parla- 
mentets inform ationskontor i København.

Bestyrelsen holdt sit årlige møde i Helsingfors den 4. juni 1977. Besty
relsen fastholdt her det ønske om en udvidelse af Nordisk Journalist
kursus som tidligere er blevet frem ført. E t væsentligt element i arbejdet 
ved Nordisk Journalistkursus er det aktuelle redaktionsarkiv, som rum 
mer en stor mængde klip fra  nordiske aviser om politiske og sam funds
mæssige emner. Stoffet er af interesse langt ud over Nordisk Journalist
kursus og anvendes i stigende grad af studenter og lærerkræfter ved 
Århus Universitet og andre uddannelsesinstitutioner.
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Q et på M inisterrådets møde 4/76 bevilgede beløb på dkr. 75.000 af 
dispositionsmidlerne er ikke m edregnet i 1977-budgettet.

F. Framtidsplaner

Nordisk Journalistkursus styrelse sigter mod at udvide kursets aktivi
teter, i særdeleshed ved at afholde specialkurser og sem inarer af kortere 
varighed. D et ordinære trem ånederskursus bør bevares og helst dubleres.

G. Finansiering och ekonomi

Översikt över bokslut och budget (1 000-tal dkr)

Bokslut Budget Prel.utfall Budget 
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 51 75 75 82
Personal 177 155 174 184
Kontor 27 32 32 35
Lokaler 46 50 50 56
Projekt 176 189 204 208

Summa utgifter 477 501 535 565

Inkomster
Anslag 450 495 495
Lönstegr. kompensation 31 34
Övrigt =  räntor 13
Summa inkomster 494 529
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C 103/k a

1978

N ord iska husliållshögskolan

Verksamhetsberättelse 1.7.1976— 31.12.1976

A. N am n och adress

N ordiska hushållshögskolan (N H H )1 

Topeliusgatan 16 
SF-00250 Helsingfors 25 
Finland

B. Startår 

1963

C. Syfte

N ordiska hushållshögskolan har till syfte att såsom en samnordisk 
institution främ ja och anordna undervisning och forskning inom hus
hållsvetenskap i N orden. Verksam heten bedrivs på sam m a vetenskap
liga nivå som är gällande för universitet och högskolor i övrigt.

D. Organisation

1. Adm inistration

N ordiska hushållshögskolan leds av en styrelse, bestående av en ord
förande som utses efter överenskommelse m ellan de nordiska undervis
ningsm inisterierna samt av två representanter från  vart och ett av län
derna D anm ark, F inland, N orge och Sverige jäm te en representant från 
Island. Ledam öterna utses av N ordiska m inisterrådet.1

2. Styrelsens sammansättning 30.12.1976

Ordförande N ationalitet

Skolrådet M agnus K ull F

Ledamöter:

Sem inarierektor Gustav N edergaard D
Professor Bendt Rørstedt D
Regeringssekreterare U lla Lång F

1 Jfr avsnitt ”Framtidsplaner”.



990 C 1: Bilaga 6

Agroforstdoktor Ritva Seppänen 
Föreståndarinnan Vigdis Jonsdóttír 
Byråsjef H ans Sörbö

F
I
N
N
S
S

D irektör Bergliot Q. W erenskiold 
Avdelningschef M aarit N eym ark 
Byråchef Rolf Rudhe

3. Personal 

Styrelsens sekreterare:

(uppdrag)
Förvaltningsdirektör Holger K ronm an F

Föreståndare för N H H ’s utbildningslinjer:

(anställda av resp. institution)
Professor Bengt Edberg, textillinjen vid Chalmers Tek- S 

niska Högskola, Göteborg 
Professor K aare R. N orum , näringslinjen vid Universite- N  

tet i Oslo
Professor Björn Isaksson, Sahlgrenska sjukhuset i Göte- S 

borg (dietetikerutbildn.)

4. Revisorer

Ekonom ieinspektör Birger Svanljung, undervisningsmi- F 
nisteriet i Helsingfors

1. A llm änt om verksamheten

N ordiska hushållshögskolan har sedan den inledde sin verksamhet år 
1963 haft undervisningsaktiviteter på två linjer. Textillinjen vid Chalmers 
tekniska högskola i Göteborg och näringslinjen vid Universitetet i Oslo 
om fattar bägge 2 1/2 års studier och avslutas med kandidatexam en 
(NHH-kandidat). D ietetikerkurser om 5 m ånader har hållits vid Sahl
grenska sjukhuset i Göteborg åren 1969, 1971 och 1973.

I enlighet med N H H :s stadgar svarar det land där institutionen är be
lägen för utbildningens driftskostnader.

2. Styrelsens verksamhet

Styrelsen för N ordiska Hushållshögskolan har under verksamhetspe
rioden 1.7— 21.12.1976 sam m anträtt 1 gång, 22.10.1976 på Institutionen 
för textilteknologi vid Chalmers tekniska högskola i Göteborg.
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I enlighet med styrelsens beslut har linjeföresiåndarna för N H H :s u t
bildningslinjer samt en representant för N H H :s studentföreningar i G öte
borg (Textilia) och Oslo (Nutritia) såsom tidigare deltagit i styrelsens ar
bete.

Styrelsen har under verksamhetsperioden i främ sta hand inriktat sina 
aktiviteter på frågan om uppföljning av det ingående evalueringsarbetet 
av N H H :s verksamhet, vilket utfördes under den tidigare verksam hets
perioden. Styrelsen har även behandlat frågor som ansluter sig till plane
ringen av en kom m ande dietetikerutbildning. D etta arbete har lett till att 
N ordiska m inisterrådet i januari 1977 såväl antagit nya stadgar för N H H  
som fattat beslut om dietetikerutbildningen. N ärm are redogörelse för 
dessa frågor ges under avsnittet ”Fram tidsplaner” .

U töver ovannäm nt evaluerings- och utredningsarbete har styrelsen 
under verksamhetsperioden i främ sta hand behandlat och tagit ställning 
till ärenden av löpande natur.

3. Högskolans utbildningsaktiviteter

N H H :s utbildningsaktiviteter under läsåret 1975/76 har ingående be
skrivits i verksam hetsberättelsen för näm nda period och eftersom redo
görelse fö r utbildningsverksamheten under läsåret 1976/77 kom m er att 
ingå i verksam hetsberättelsen för år 1977, upptas inte i denna verk
samhetsberättelse, som endast avser höstterm inen 1976, utbildningsaktivi- 
teterna till behandling.

F. Framtidsplaner

På N H H :s fram ställning har N ordiska m inisterrådet vid sitt möte
17.1.1977 godkänt nya stadgar för högskolan. Samtidigt ändrades hög
skolans nam n till ”N ordiska högskolan för hushållsvetenskap” .

I och med att nya stadgar godkänts har m inisterrådet utsett ny sty
relse för N H H .

M inisterrådet har 17 januari 1977 fattat beslut om en treårig försöks- 
utbildning av dietetiker. U tbildningen, som kom m er att bedrivas genom 
ettåriga kurser, förlägges till Göteborgs universitet och Sahlgrenska sjuk
huset. F ör den första kursen beviljade m inisterrådet vid näm nda möte 
medel u r sina dispositionsmedel.

Genom de nya stadgarna ändras verksamhets- och räkenskapsperioden 
för N H H  till kalenderår, vilket föranlett styrelsen att avge denna verk
samhetsberättelse för 1/2-årsperioden 1.7.— 31.12.1976.
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1. Översikt över bokslut och budget (1 OOO-tal, nat. valuta)

Bokslut
1975/76

Budget
1976/77

Bokslut
1976
1.7—31.12

Budget
1977

Utgifter
Styrelse 65,1 33,0 20,0 41,1
Personal 13,8 14,0 7,6 19,3
Kontor 2,2 2,8 1.1 5,5
Lokalei — — —

Projskt 14,0 15,0 — 12,0
Dietetikerkurs — — — 42,3
Övriga kostn. 1.5 1,0 — 1.5
Summa utg. 96,6 65,8 28,7 121,7

Inkomster
Anslag — 63,5 25,7 81,0
Reservering — — — 37,8
Lönstegr. kompensation — — — —

Övrigt 0,7 — 3,0 2,5
Eget kapital 95,9 2,3 — 0,4
Summa ink. 96,6 65,8 28,7 121,7

2. Ev. kommentarer; innevarande års ekonom i och resursfördelning 

U ppgifterna för de olika åren i ovanstående ekonomiska redogörelse 
är inte direkt jäm förbara med varandra, eftersom redovisningsperioden 
ändrats till kalenderår genom m inisterrådets beslut om nya stadgar för 
N H H . Dessutom bör observeras att i 1977 års budget ingår N H H :s andel 
av anslag för dietetikerkurs under 1977— 78.
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B IL A G  A

Resultaträkning 1.7.1976— 31.12.1976

Ordinarie verksamhet 

I n t ä k t e r
1. Anslag av nordiska medel 25 744,92

K o s t n a d e r

1. Styrelsekostnader
2. Personalkostnader
3. Projektkostnader
4. K ontorskostnader

19 980,81 
7 634,00

1 137,87 ./.28 752,68

Verksamhetens underskott 

Placerade medel 

1. Ränteintäkter

3 007,76 

3 007,76

Räkenskapsperiodens resultat 

Balansräkning 31.12.1976

M kr —

A ktiva
Finansieringstillgångar 

—  Banktillgodohavande 40 080,36

Mkr. 40 080,36

Passiva

Reservering

—  Reservering av nordiskt anslag p. g. 
skapsperiod

a. ändrad räken-
37 755,08

Eget kapital 

—  K apital 1.7.1976 2 325,28

M kr. 40 080,36

Helsingfors den 1 februari 1977

M agnus K uli 
Ordförande

Holger K ronm an  
Sekreterare

32—770426. Nordiska rådet
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Revisionsberättelse

U ndertecknad, som av Finlands undervisningsministerium utsetts att 
fungera som revisor för N ordiska Hushållshögskolan (NHH), har i dag 
verkställt revision av Hushållshögskolans räkenskaper och förvaltning för 
verksamhetsperioden 1.1.1976— 31.12.1976 och får häröver avge följan
de revisionsberättelse:

M ed hänvisning till ovanstående föreslår undertecknad
a) att bokslutet för verksamhetsperioden 1.7.— 31.12.1976 m åtte fast

ställas, samt
b) att de redovisningsskyldiga m åtte beviljas ansvarsfrihet för näm nda 

periods verksamhet.

1. Räkenskaperna har öppnats med ledning av bokslutet per 30.6.1976.
2. N H H :s medel har under räkenskapsperioden varit placerade på kon

to i Helsingfors Sparbank, varifrån utbetalningarna även skett. Bok
föringens uppgifter över N H H :s banktillgodohavande överensstäm 
m er med av banken utfärdade kontouppdrag.

3. Den direkta undervisningsverksamheten har finansierats av resp. na
tionell institution, varför uppgifter om dessa kostnader inte ingår i 
N H H :s räkenskaper.

4. De löpande räkenskapsnoteringarna grundar sig på sakenliga verifi
kat.

5. N ordiska m inisterrådet har på N H H :s fram ställning antagit nya stad
gar för N H H . Stadgarna trädde i kraft den 1.1.1977. Enligt stadgarna 
är högskolans nam n i fortsättningen ”N ordiska högskolan för hus
hållsvetenskap” och räkenskapsåret om fattar i fortsättningen kalen
deråret.

6. I enlighet med ovanstående har bokslut för N H H  uppgjorts per 31. 
12.1976 och den tidigare räkenskapsperioden, vilken om fattade iiden 
1.7.— 30.6., sålunda ändrats till kalenderår.

7. I bokslutet, vilket är riktigt härlett u r den löpande bokföringen, har 
på grund av ändrad räkenskapsperiod en reservering av nordiskt an 
slag om 37 755,08 m k beaktats. Bokslutet uppvisar härefter varken 
över- eller underskott för perioden 1.7.— 31.12.1976.

8. NHH-styrelens protokoll har genomgåtts. H ärvid har kunnat konsta
teras att av styrelsen fattade beslut verkställts.

Helsingfors den 22 mars 1977

Birger Svanljung  
Ekonomieinspektör
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Nordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)

Verksamhetsberättelse 1977

A . N am n och adress

N ordiska högskolan för hushållsvetenskap (NHH)
(tid. N ordiska hushållshögskolan N H H )
Topeliusgatan 16 
SF-00250 Helsingfors 25 
Finland

B. Startår 

1963

C. Syfte

N ordiska högskolan för hushållsvetenskap har till syfte att såsom en 
samnordisk institution anordna och främ ja undervisning och forskning 
inom hushållsvetenskap i N orden. Verksam heten bedrives på nivå som 
m otsvarar den vid universitet och högskolor i övrigt.

D. Organisation

1. Adm inistration

N ordiska högskolan för hushållsvetenskap leds av en styrelse bestående 
av en medlem från vart och ett av de fem nordiska länderna samt en stu
dentrepresentant. V arje medlem har en personlig suppleant. N ordiska 
m inisterrådet utser styrelsem edlem m arna och suppleanterna, med un 
dantag av studentrepresentanten och -suppleanten, vilka väljs av de stu
derande. Styrelsen utser inom sig ordförande och vice ordförande.

C103/k b

1978

2. Styrelsens sammansättning 31.12.1977

(Suppleanterna inom parentes) N ationalitet
Skolrådet M agnus Kull, ordförande F
(Docent Ritva Seppänen) F
Kanslichef Nils-Olof Halling, vice ordförande S
(Avd.direktör Bengt Wedel) S
Professor Bendt Rørsted D
(Rektor Gustav N edergaard) D
Byråsjef Hans Sörbö N
(Rektor Inger M arie Svare) N
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Rektor Vigdis Jónsdóttir 
(Elsa Guðjonsson)
Studerande M ona Carlswärd 
(Studerande Anne Liv Evensen)

I
I
S
N

3. Personal

Styrelsens sekreterare:
(uppdrag)
Förvaltningsdirektör H olger K ronm an 
Föreståndare för N H H ’s utbildningslinjer: 
(anställda av resp. institution)
Professor Bengt Edberg, textillinjen vid Chalmers 
tekniska högskola, Göteborg 
Professor K aare R. N orum , näringslinjen vid 
U niversitetet i Oslo
Professor Björn Isaksson, Sahlgrenska sjukhuset 
i Göteborg (dietetikerutbildn.)

N

F

S

S

4. Revisorer

Ekonom ieinspektör Birger Svanljung, undervisningsministeriet

E. Verksam het

1. A llm änt om  verksamheten

N ya stadgar för N ordiska högskolan för hushållsvetenskap antogs av 
N ordiska m inisterrådet 17.1.1977. S tadgarna ersätter de statuter som an
togs av de nordiska ländernas regeringar år 1963. G enom  de nya stadgar
na ändrades högskolans nam n fr. o. m. 1.1.1977. D et tidigare nam net var 
N ordiska hushållshögskolan (NHH).

N H H  bedriver undervisningsaktiviteter på två linjer, textillinjen vid 
Chalmers tekniska högskola som m ed en 2-årig studietid leder till textil
ingenjörsexamen och vid näringslinjen vid Oslo universitet, som om fattar 
2V2 års studier. Fr. o. m. 1.1.1978 inleds för en treårig försöksperiod en 
1-årig dietetikerutbildning vid Sahlgrenska sjukhuset i Göteborg. D enna 
utbildning ersätter de tidigare anordnade ditetikerkurserna.

I enlighet m ed N H H :s stadgar svarar det land där institutionen är be
lägen för utbildningens driftskostnader, förutom  den ovannäm nda diete- 
tikerutbildningen, vilken inleds 1.1.1978, som finansieras över den nor
diska kulturbudgeten (dispositionsmedlen).

2. Styrelsens verksamhet

Styrelsen fö r N ordiska högskolan för hushållsvetenskap har under 
verksam hetsåret sam m anträtt 3 gånger, nämligen

i Helsingfors F
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13.4.1977 på Institutt for Ernæringsforskning vid Oslo universitet,
3.10.1977 på Chalmers tekniska högskola i Göteborg, oc'n
16.11.1977 på Chalmers tekniska högskola i Göteborg.
I enlighet med N H H :s stadgar har linjeföreståndarna för N H H :s u t

bildningslinjer kallats att delta i styrelsens sam m anträden.
Styrelsen har under verksamhetsåret, förutom  handhavandet av den 

adm inistrativa verksam het som ankom m er på styrelsen, i främ sta hand 
inriktat sin verksam het på utvecklandet av högskolans utbildningsaktivi- 
teter, vilka närm are beskrivs i det följande.

M ed hänvisning till ökad arbetsbörda har skolrådet M agnus Kull hos 
ministerrådet anhållit om befrielse från medlemskap i N H H :s styrelse vid 
utgången av år 1977. M inisterrådet har beviljat denna befrielse och till ny 
ordinarie medlem i styrelsen räknat från  1.1.1978 utsett docent Ritva Sep- 
pänen och till hennes suppleant regeringssekreterare Ulla Lång.

3. Högskolans utbildningsaktiviteter

Såsom ovan fram gått har N H H  under verksam hetsåret bedrivit kon
kret undervisningsverksamhet på de två linjerna, textillinjen och närings- 
linjen, m edan en del planerings- och upparbetningsåtgärder vidtagits be
träffande dietetikerutbildningen. N ärm are redogörelse för utbildningsak- 
tiviteterna ges nedan:

A. Textillinjen vid Chalmers tekniska högskola i Göteborg (CTH )

Textillinjen har från och med läsåret 1977/78 om arbetats från  2,5 år 
till 2 års studietid. V idare erhåller de, som enbart genom gått textillinjen, 
tektilingenjörsexamen. Enligt den av N H H :s styrelse den 13.4.1977 fast
ställda studieplanen avser utbildningen vid textillinjen att dana ingenjörer 
med mångsidiga och avancerade kunskaper inom den alltm er tekniskt 
avancerade processindustri, som textilindustrin idag är. Behörig att söka 
är den som har slutbetyg från gymnasium (motsv.) på naturvetenskaplig, 
teknisk eller m atem atisk linje. Lärare på det textila om rådet ges företräde. 
Dessa kan få dispens från full gymnasieexamen.

Genom egna kurser i de flesta grundläggande äm nena har äm nesinne
hållet kunnat avpassas så att studierna av de tilläm pade äm nena under
lättas.

U nder hela första året ges genom äm nena maskinteknologi och kon
struktionsteknik en allsidig ingenjörsmässig träning, bl. a. med tilläm p
ning av arbetsvetenskap. Den textiltekniska skolningen startar redan 
första året men huvuddelen är förlagd till andra läsåret.

Utbildningen är unik för CTH såtillvida att den i sig innefattar både 
en maskinteknologisk och en kemiteknologisk utbildning. U nder första 
studieåret läses egna kurser i oorganisk, fysikalisk och organisk kemi.

A ndra studieåret om fattar främ st textila äm nen, men även andra för 
en process- eller produktionsingenjör viktiga ämnen, såsom inform ations-
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behandling, mat. statistik och elektroteknik, läses. En kurs i industriell 
organisation kan väljas som frivilligt examensämne under andra läsåret.

Exam ensarbetet, som skall utföras under den sista lästerminen, kan 
vara av experimentell eller teoretisk natur. E fter sam råd med förestån
daren för textillinjen väljes examensarbete i något av äm nena: Textil
teknologi, textil provningsteknik, konfektionstcknik eller textilkemi.

Föreståndare för linjen under verksam hetsåret har varit professor 
Bengt Edberg, CTH. Undervisningen sker i samband med CTH :s ordi
narie undervisning av lärarkrafter inom CTH. U töver detta finns special
lärare i m atem atik och kemi samt övningsassistenter.

D en nya tvååriga linjen kan anta 10 studerande per år. F ö r linjen har 
CTH :s utbildningsavdelning utarbetat en ny broschyr, vilken distribue
rats inom de nordiska länderna.

A ntalet sökande till läsåret 1977/78 var 10 stycken varvid 9 fyllde in
trädeskraven. Y tterligare 1 studerande, som antagits på CTH :s väg- och 
vattenbyggnadslinje, sökte vid term insstarten över till textillinjen. Det 
totala antalet antagna elever blev således 10 st, av dessa har 5 påbörjat 
utbildningen och 5 tackat nej av olika anledningar.

Till läsåret 1976/77 sökte 12 st, av dessa antogs 9 st. Endast 4 påbör
jade studierna. Av skilda anledningar slutade 3 av eleverna efter 14 dagar 
och den fjärde sökte över till civilingenjörslinjen för kemi vid CTH. 
D etta innebar att textillinjen saknade elever i denna årskurs. Härigenom  
kunde arbetet med kursutveckling av den redan då diskuterade 2-åriga 
linjen intensifieras, vilket ledde till ovan beskrivna omändring.

Läsåret 1977/78 har textillinjen sålunda 10 aktiva studerande. 3 elever 
har sökt över till civilingenjörsutbildning på maskinteknik. 1 elev har 
alla studier klara och beräknas få diplom under hösten 1977.

B. Näringslinjen vid Universitetet i Oslo

Studietiden är norm alt 2Vä år. Inträdeskrav: Studentexam en (motsv.). 
De som har hushållslärarexamen eller ekonom iföreståndarexam en har 
företräde. H uvudäm nena är: Kemi, biokemi, fysiologi och näringslära. 
Dessutom ges undervisning i: Anatom i, statistik, mikrobiologi och livs- 
medelslagstiftning.

Som linjeföreståndare sedan 1.1.1976 fungerar professor, dr. med. 
K aare R. Norum .

Förutom  linjeföreståndaren är 19 personer knutna till näringslinjen. 
Av dessa är 3 docenter, 3 lektorer, 3 am anuenser, 1 vetenskapsassistent 
och 1 kosthållskonsulent.

Näringslinjen beviljas anslag för täckning av avlöningar o. a. drifts
utgifter direkt vid den norska statsbudgeten. Som tillägg till detta drar 
linjen nytta av sin anknytning till Institutt for ernæringsforskning vid U ni
versitetet i Oslo, både i form  av tillskott till driftsutgifter och genom att 
institutets anställda tar del i undervisningsverksamheten.
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Laboratorierna är förhållandevis små, varför det är svårt att arbeta 
med mer än 16 studenter per gång på kemi- och biokemikursen. Av denna 
orsak är intagningen av studenter till den första term inen begränsad till 
16. U nder den tredje, fjärde och fem te term inen finns det utrym m e för 
något fler studenter och eftersom ansökningarna till dessa term iner är 
rä tt stora har till fysiologi- och näringslärarterm inerna antagits upp till 
20 studenter. Totalt kan det sålunda förekom m a 56 studenter inom 3 
olika nivåer. De studenter som söker om antagning under senare term i
ner är i huvudsak studenter som planerar att ta  näringsfysiologi som hu 
vudämne. Intresset för detta huvudäm ne är mycket stort.

Sedan upprättandet av linjen år 1966 har det t. o. m. våren 1977 totalt 
funnits 536 sökande, varav 210 blivit antagna. Av dessa är 7 danska, 1 
finsk, 1 isländsk, 159 norska, 39 svenska och 3 am erikanska. 132 studen
ter har fullföljt studierna, 23 av dessa hade även annan sådan utbildning 
som berättigade till diplom över N H H -kandidat. Av de antagna studen
terna har 40 avbrutit sina studier, men 2 av dessa har senare fullgjort 
studierna i näringslära i Stockholm.

Hösten 1976 antogs av 75 sökande 20 studenter, varav 2 hade lä ra r
utbildning. H östen 1977 antogs av 75 sökande 15 nya studerande till ter
min 1, 2 till term in 2 och 3 till term in 4. Av sökandena hade 3 st lä rar
utbildning.

I överensstämmelse med antagningsreglemente, som det norska kirke- 
og undervisningsdepartem entet godkänt 6.5.1974, finns en särskild an- 
tagningskommitté för näringslinjen tillsatt. D enna kom m itté består av 2 
NHH-styrelsem edlem m ar, linjeföreståndaren och 1 student från linjen.

C. Dietetikerutbilclningen vid Sahlgrenska sjukhuset i Göteborg

N H H  har åren 1969, 1971 och 1973 genom fört en 5 m ånaders dietiker- 
utbildning. I denna utbildning deltog sam m anlagt 27 studerande.

Som ett resultat av det utredningsarbete styrelsen u tfört och på styrel
sens framställning, beslöt N ordiska m inisterrådet 17.1.1977 ge N H H  i 
uppdrag att anordna 1 -åriga dietetikerkurser vid den kliniska näringslin
jen vid Göteborgs universitet under en treårsperiod 1977— 80. M inister
rådet avsatte samtidigt anslag för den första dietetikerkursen 1977— 78. 
Styrelsen beslöt att denna kurs påbörjas i januari 1978, varvid senare 
delen av 1977 används för att upparbeta kursprogram m et.

Samtidigt som styrelsen fastställde studieplan för dietetikerutbildning- 
en fastställdes följande antagningsvillkor: ”F ör att vinna inträde till kur
sen fordras norm alt genomgång av N H H :s näringslinje i Oslo, agr.forst 
kand.examen vid näringslinjen i Helsingfors eller genomgången utbild
ning i näringslära vid Karolinska institutet. I sistnämnda fall krävs också 
dokum enterade kunskaper i fysiologi m otsvarande fordringarna i m e
dicine kandidatexam en (inom om rådena energimetabolism, digestions-, 
cirkulations- och njurfysiologi). V idare fordras av alla att senast under
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kursens som m aruppehåll dokum entera färdigheter i tilläm pad närings- 
lära, m otsvarande ca 2 m ånaders kurs i matlagning (ej storhushåll). T ill
träde till studierna kan också ges den som har annan sådan utbildning 
som bedöms likvärdig m ed de enligt ovan.”

F ör antagning av studerande till den dietetikerutbildning, som inleds i 
januari 1978, utsåg styrelsen en särskild intagningsnämnd. Inom  ansök
ningstidens utgång den 30 septem ber 1977 inlämnades 26 ansökningar 
(1 från D anm ark, 3 från Finland, 5 från  N orge och 17 från  Sverige). Av 
sökandena antogs 12  som studerande.

Till föreståndare för dietetikerutbildningen har styrelsen utsett profes
sor B jörn Isaksson, som även fungerade som föreståndare för de tidigare 
näm nda 5-månaderskurser, vilka anordnats i N H H :s regi.

F. Framtidsplaner

Beträffande fram tidsplanerna kan konstateras att den dietetikerut
bildning, som N ordiska m inisterrådet fattat beslut om, kom m er att u t
värderas på styrelsens försorg m ot slutet av försöksperioden.

Samtidigt kan konstateras att det för närvarande vid Chalmers tek
niska högskola finns planer på att göra textilingenjörsutbildningen till en 
allmän CTH-linje. Inom  styrelsen har frågan behandlats, varvid det kon
staterats att en dylik utveckling av textillinjen är ändamålsenlig och att 
den även såsom varande adm inistrativt en helt svensk CTH-linie sam
tidigt kan utgöra N H H :s textillinje. Form erna för kopplingen mellan 
CTH och N H H  är under utredning.

G. Finansiering och ekonom i

1. Översikt över bokslut och budget (1 000-tal fmk)

Bokslut Budget Prel.utfall Budget
1976 1977 1977 1978 
1.7—31.12

Utgifter
Styrelse
Personal
Kontor
Lokaler
Projekt

20,0 41,1 42,4
7,6 19,3 15,3 
1,1 5,5 4,3

54,3 57,7

övriga
Summa utgiftei

— 1,5 —,-
28,7 121,7 119,7

Inkomster
Anslag
Reservering
Lönstegr.
Lönstegr.kompensation 
Öviigt 3,0 2,9 2,0

28,7 121,7 120,8

25,7 81,0 81,0
37,8 37,8

Summa inkomster
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2. Kommentarer

U ppgifterna for åren 1976 och 1977 i ovanstående ekonomiska redo- 
gorelse ar inte jam forbara med varandra, eftersom redovisningsperioden 
andrats till kalenderår genom m inisterrådets beslut om nya stadgar for 
N H H . U ppgifterna for 1976 om fattar sålunda endast senare halvåret
1976. Dessutom bor observeras att i 1977 års uppgifter ingår anslag for 
dietetikerutbildningen 1977— 78, vilken gcnom m inisterrådets beslut del
vis skall finansieras av styrelsens medel.
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C 104/k 

1978

Nordiska institutet for sam hallsplanering (N O R D P L A N )

Verksamlietsbercittelse 1977

A . N am n och adress

N ordiska institutet for samhallsplanering (NORDPLAN)
Skeppsholmen 
S -11149 STOCKHOLM  
Tel. 24 63 00

B. Startår 

1968

C. Syfte

N O RD PLA N  har enligt stadgarna foljande uppgifter: V idareutbild- 
ning for yrkesutovare inom samhallsplanering. Forskarutbildning med i 
forstå hand handledning från  lararnas sida.

Forskning med inriktning på planeringsprocessen och dess institutio
nella forutsåttningar och dårvid på problem som ar aktuella for flera av 
de nordiska lånderna.

N O RD PLA N  har nårm are form ulerat som mål att i vidareutbildningen 
ge overblick, fordjupad kunskap om planeringsprocessen, fråm ja tvar- 
facklig forståelse och form åga till tvårfackligt grupparbete. En kritisk 
syn på den rådande planeringen och dess forutsattningar skall efterstråva?

D. Organisation

1. Administration

Institutet leds av en styrelse med foretrådare for D anm ark, Finland, 
N orge och Sverige samt av ett lårarråd  och en foreståndare. L årarrådet 
består av institutets lårare. Som foreståndare tjånstgor en av institutets 
professorer.
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2. Styrelsens sammansattning 31.12.1977 

Professor Erik K aufm ann 
D irektør Vagn Rud Nielsen 
Professor Esko Lehti 
Bitr. professor Bertil Roslin 
Professor Erik Lorange 
D irektor Aage Danielsen 
Professor L ennart Holm 
Fil. dr. Rudolf M eidner

Styrelsens sekret erar e

D epartem entssekreterare Brita Lundh

3. Personal

3 professorer (varav 1 foreståndare)
1 adjungerad professor (Vs-tid)
1 forskarassistent
4 undervisningsassistenter 
1 adm inistrativ assistent

*/* biblioteksassistent 
1 kanslist
3 institutionssekreterare 
1 vaktm astare

V3 vaxeltelefonist (gemensamt m ed A rkitekturskolan och Konsthdg- 
skolan)

H artill en personlig halvtidstjanst for f. d. stadsbyggnadsdirektor G o
ran Sidenbladh som professor vid institutet, bekostad av Stockholms 
stad. D enna tjanst upphor vid 1977 års slut i och med professor Siden- 
bladhs pensionering.

Hartill deltar Arkitekturskolans 2 professorer (deltid).
14 forskare har under året eller delar dårav varit knutna till institutet.

4. Revisorer 

Kam m arkollegiets revisionskontor.

E. Verksamhet 

Vidareutbildningen

Vidareutbildningen ar ettårig och organiserad med tre kursperioder 
om vardera en m ånad då kursdeltagarna år samlade till gemensam un
dervisning m edan ovrig tid upptas av litteraturstudier och vissa andra 
arbetsuppgifter på hem orten. Av de tre m ånaderna med gemensam un

Nationalitet

D
D
F
F
N
N
S
S
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dervisning år den forsta och den sista forlagd till Stockholm m edan den 
m ellersta ar forlagd till någon annan ort i N orden. U nder 1977 har fålt- 
perioden varit forlagd till Odense på Fyn.

U nder den forsta kursm ånaden i Stockholm har forutom  gruppsam- 
arbetstraning i huvudsak behandlats planeringsbegrepp och planerings- 
institutionernas utveckling, planeringens samhålleliga forutsåttningar, in- 
dividens mojligheter i planeringen sam t åtgårder for forandringar.

Fåltperioden har ågnats åt ovning i tvårfackligt grupparbete med upp- 
gifter av principiellt intresse m en med anknytning till Fyn-regionen. 
K ursdeltagarna har varit uppdelade i sju grupper om 6— 8 personer. Ar- 
betet har avslutats med en gemensam rapport enligt redovisning under 
"publikationer” .

D en sista kursm ånaden i Stockholm har i huvudsak behandlat plane- 
ringsteori och forhållandet teori-praktik. Innovationer inom samhålls- 
planeringsom rådet har behandlats specieilt: Ekologi, individorienterad 
planering, kom m unreform  och decentralisering.

I kursen har deltagit 50 personer (av drygt 100 sokande) fordelade på 
12 från Danm ark, 7 från Finland, 11 från N orge och 20 från Sverige. 
U ngefår två tredjedelar av deltagarna har teknikerbakgrund (arkitekter 
och civilingenjorer) m edan ungefår en tredjedel har samhållsvetenskap- 
lig eller humanistisk bakgrund. Enstaka naturvetare och jurister har del
tagit. Antalet sokande till 1978 års vidareutbildning år ca 140.

F  o rskar u tbildningen

U nder år 1977 har 20 personer deltagit i forskarutbildningen som år 
fyraårig. U nder året genom fordes 6 forskarsem inarier over vardera 3 
dagar, varav ett forlagt till Norges lantbrukshogskola (NLH) i Ås utanfor 
Oslo. U nder enstaka sem inariedagar har dessutom ett antal svenska och 
en finsk kommun besokts (Uppsala, Hedem ora, Våsterås och Åbo). I ov- 
rigt har undervisningen bedrivits i Stockholm. U nder året har en av de 
forskarstuderande som deltog i den forsta seminarieomgången avslutat 
sin forskarutbildr.ing med disputation och erhållit doktorsexamen vid 
Lunds Tekniska Hogskola.

Forskning

En grupp av forskare bestående av Kjell Falkborn, Robert Lippoy och 
Stig Hågerstrand och med bistånd av G oran Friberg och Bengt Holm- 
berg har sysslat med trafikplanering.

Projektet "Sam hallsplanering med hånsyn till kollektivtrafik” har fi- 
nansierats av Transportforskningsdelegationen och projektet har avslu
tats under året. Projektets huvudtem a har varit att studera hur samhålis- 
planeringen, fråm st den fysiska, påverkar forutsattningar for den kol
lektiva trafiken. Tyngdpunkten i gruppens arbete har legat på frågor som
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har med standarden i trafiksystem att gora. D elar av resultaten finns re- 
dovisade i B. Holm bergs doktorsavhandling (se under publikationer).

G ruppen ar också engagerad i N ordkolt och har arbetat med metod- 
frågor i samband med analys och bedom ning av transportsystem  i tåt- 
orter. F or narvarande deltar gruppen i N ordkolts m odellstudier och sva
rar for det svenska bidraget.

Vid sidan av N ordkoltprojektet arbetar gruppen med fdljande tre 
m indre projekt: 1) Trafikprognosers anvandning i den kom m unala tra 
fikplaneringen —  en empirisk studie av trafikprognosens roll i p lanpro
cessen, 2) N IM ’s i trafikplaneringen —  krav och onskemål och NIM S- 
systemets fortsatta utveckling ur trafikplaneringens synpunkt, 3) Res- 
standard i kollektiv glesbygdstrafikutveckling av beskrivningsmetodik.

E tt projekt galler utveckling av ett inform ationssystem for oversiktlig 
samhallsplanering i m edelstora tiitortsregioner (NIMS). P rojektet har fi- 
nansierats av N ordiska m inisterrådet. Projektledare ar fil. mag. Owe Salo- 
monsson och i ovrigt m edverkar i projektet fil. kand Anna-Liisa Olsson, 
fil. kand. A gneta Ronnberg och fil. kand. K rister Selander. Syftet ar att 
utform a en prototyp for ett inform ationssystem som kan anvandas vid 
uppbyggnad av lokalt anpassade system. U tvecklingsarbetet med proto
typen ar nu avslutat och arbete med att infora och anpassa systemet i de 
olika nordiska landerna pågår. Inform ationssystem et byggs upp av data
baser, ett databehandlingssystem och en uppsåttning analysmetoder. Den 
del av databehandlingssystemet som består av generella rutiner for lag
ring och sokning av data ar fiirdig och dokum enteras for narvarande. Vi- 
dare inventeras for narvarande sam hållsplaneringsm etoder sektorvis med 
en beskrivning av relevanta metoder, inventering av tillgangliga program  
samt beskrivning av erforderliga data. Som forsoksort i utvecklingsarbe
tet har anvants Linkoping. Forsoksverksam het pågår i Bærum och Melhus 
kom m uner i Norge. Lyngby/Tår’oæk och Helsingør år orter for forsoks- 
verksam heten i Danm ark. I F inland infors systemet i Helsingfors stad. 
I Sverige tas systemet i reguljår drift m ed utgången av 1977. D et anvånds 
då i fackskoledrift i Linkoping, Haninge och N acka kom m uner (samt i 
forsoksdrift i en del av Stockholms kommun). Forsok med regionalt ut- 
nyttjande pågår i Stockholms låns landsting.

E tt projekt som finansieras av Statens råd for byggnadsforskning i Sve
rige avser ”Samhållsplaneringens inform ationsm iljo” . D etta utfors av 
H enrik O. Andersson, Ib Christensen, Åsa Ekm an, Eva H agerstrand, Bri- 
ta Larsson och M arja G ranlund. Projektets problem om råde galler gene- 
rellt hur planerare form ar sin uppfattning av den verklighet de skall be- 
handla, vilka data de uppsoker, vilka inform ations- och data-hanterings- 
rnojligheter de behårskar, hur de våljer inform ationsvågar, sam t vilka 
kunskaps- och idéstrom ningar de kommer i kontakt med och sjålva ak
tivt form edlar. Projektet år inriktat på en empirisk kartlåggning och ana-
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lys av de forhållanden som har nåm nts, sarskilt nar det galler den kom 
m unala planeringen i alla de nordiska landerna.

M ed medel från  Transportforskningsdelegationen (TFD) genom iors ett 
projekt rorande "Transportstruktur och regional organisation —  substitu- 
tionsmojligheter vid begrånsningar i energitillgången” . Studien haller nu 
på att avslutas. F rån  TFD  har också erhållits anslag till två forstudier. D et 
ena avser "Styrmedel for okad energihushållning inom transportsektorn” . 
I  projektet kom m er forhållandena åven i ovriga nordiska lander a tt be- 
aktas. D en andra studien avser att belysa "Fårdm edelsval vid långvåga 
personresor” . F or projektet svarar M ats G. Engstrom  och Bengt Sahlberg.

Projektet "Sam hallsplanering —- teoriutveckling m ed tillåm pning på 
medborgerligt deltagande” drivs av Anders Gullberg m ed "Byggforsk- 
ningsrådet” (BFR) som finansiår. Syftet m ed projektet ar a tt utveckla en 
teoretisk ram  for studium av samhallsplanering som social process. Den 
teoretiska ansatsens fruktbarhet provas på sporsmål om  m edborgardel- 
tagande i fysisk oversiktsplanering.

Konferenser och liknande

N ordplan har tillsammans m ed N ordplan-foreningen genom fort ett se
m inarium  H jørring under 5 dagar i augusti 1977. Tem at for seminariet 
var "Egnsudvikling” .

U nder året har en planeringsteoretisk seminarieserie startats och den 
har anknytning till både forskning och forskarutbildning. Seminarieserien 
som år oppen aven for personer u tanfor institutet ger deltagarna mojlighet 
a tt lågga fram  prelim inåra forskningsidéer och -resultat. Ansvariga for 
serien år K erstin Bohm och Anders Gullberg.

N ordplan arrangerade tillsammans med Svenska NIM S-foreningen en 
tredagars kurs på U to i Stockholms skårgård for anvåndare av NIM S- 
systemet.

Forberedelser har påborjats for ett symposium om N aturresurshushåll- 
ning och -planering. Symposiet å r avsett att avhållas under 1978.

Publikationer

En årsrapport for verksamheten år 1976 har utarbetats m ed en redo- 
gorelse for undervisningens innehåll, sam m anfattningar av fåltperiodens 
grupparbeten, kursprogram , litteraturlista m. m. En gemensam rapport 
om de grupparbeten som genomfordes under fåltperioden på Fyn har u t
arbetats.

I rapportserien har publicerats:

R 1977: 1 Holmberg, Bengt: Standard i lokal kollektivtrafik -— M etoder 
for matning och beskrivning (doktorsavhandling)

R 1977: 2 Andersson, H enrik & Ekm an, Åsa: D en kom m unala plane
ringens personal och utrustning i de nordiska landerna
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R 1917: 3 Bohm, Kerstin: Participatorisk planering 
R 1977: 4 Davidsen, Henrik: Planlægningsform er og procedurer i dansk 

kom m unal planlægning.

I M eddelandeserien har publicerats:

M 1977: 1 Søholt, Svend: Planlægnings- och informationssystem 
M 1977: 2 Eklund, Olle: Beskrivning av åtkom lighet i regionplaner 
M 1977: 3 Holmberg, Bengt: Standard of travel in local public transport

—  M ethod for measuring and describing.

I ovrigt har publicerats:
En sammanstallning på finska av 1976 års grupparbeten: Helsingisså 

kesåliå 1976 pidetyn kenttåjakson ryhm åtyoraporttien yhteenvedot.
Jam forelsem etoder i samhållsplaneringen. R apport från ett nordiskt 

symposium 30 sept.— 1 okt. 1976. N U : B-serien.

Remisser

Y ttrande avgivet till N ordiska rådet betr. ”M edlemsforslag om nor
disk storham n” .

Y ttrande avgivet till Sekretariatet for nordiskt kultureilt sam arbete over 
Riksrevisionsverkets granskning av verksam heten vid N ordiska institutet 
for samhallsplanering (NORDPLAN).

Y ttrande avgivet till Nordisk Industrifond betr. ”Kom m unal energi
planering —  nordiskt utvecklingssam arbete” .

F. Framtidsplaner

De forsta åren av N ordplans verksam het har i forsta hand ågnats en 
utveckling av den ett-åriga vidareutbildningen. U nder de nårm aste åren 
efterstråvas nu en ytterligare kvalitativ forbåttring av denna utbildning 
samtidigt som resurser i okad utstråckning såtts in på forskarutbildning 
och forskning.

V idareutbildningen kom m er sålunda for de nårm aste åren att genom- 
foras i huvudsak med samma upplåggning som under 1977.

Fåltperioden blir forlagd till Island 1978 och året dårefter till N ord- 
Norge.

Inom  forskarutbildningen kom m er fortsåttningsvis a tt provas en for- 
låggning av forskarsem inarierna till olika platser i Norden.

En forsoksverksamhet under 3 år m ed okat inslag av planerare och ad 
m inistratorer från socialsektom  tillsammans m ed en facklig forstarkning 
på den tvårfackliga utvecklingen m ot sociala konsekvenser av planeringen 
forutsåtts påborjas under 1978.

A m net naturresurshushållning kom m er a tt forsoka utvecklas bl. a. ge
nom arrangerandet av en konferens år 1978.
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G. Finansiering och ekonom i

Anslag från  N ordiska m inisterrådet: Skr. 2 173 000.
N ordplan har under samma år forvaltat forskningsanslag från  N ordiska 

m inisterrådet på Skr. 257 150 sam t anslag från  annat håll på sammanlagt 
Skr. 596 870.

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal skr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget
1976 1977 1977 1973

Vtgifter
Styrelse 30,7 18,6 19,0 20,0
Personal 1 528,6 1 855,2 1 805.2 1 921,0
Kontor 209,1 173,0 216,8 266,7
Lokaler 106,9 126,2 132,0 138.0
Projekt 21,0 21,0 120,0— 79,0 29,0* 80,0
--- 198,7

Summa utgifter 1 875 2 273,0 2 273,0 2 744,7

Inkomster
Anslag 1 455,0 1 726,0 1 726,0 2 744,7
Lonstegr. kompensation 295,4 447,0 447,0
Ovrigt 21,0 21,0 21,0

79,0
Summa inkomster 1 896,4 2 194 2 273,0

1 Eftersom ingen verklig budget for 1978 foreligger anges hår åskade belopp 
som dock år justerade efter det verkliga antalet tjånster.

* Av 1974 års overskott på 79 000 som Nordplan fått tillåtelse att disponera i 
enlighet med vad styrelsen beståmmer avses 50 000 anvåndas for 1978 års fålt- 
period på Island.
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C 105/k 

1978

Nordiska kurser i språk och litteratur

V erksamhetsberdttelse 1977

A . N am n och adress

De nordiske spog- og litteraturkurser
c/o generalsekretær, professor, dr. phil. Chr. YVestergård-Nielsen 
væ. 309, Å rhus Universitets hovedbygning 
DK-8000 Å rhus C, tlf. 06/13 67 11, lok. 590

B. Startår

1955 (som nuværende organisation 1963)

C. Syftc

D er afholdes kurser af ca. 4 ugers varighed for danske, finske, norske 
og svenske m odersm ålsstuderende sam t islandske danskstuderende hvert 
å r  ved universiteter i andet nordisk land i dette lands sprog og littera
tur. K urserne slutter norm alt med prøve, der erstatter hjemlandsuni- 
versitetets egen prøve i vedkom mende disciplin. D er afholdes desuden 
for studerende fra  de andre nordiske lande kursus i islandsk sprog og 
litteratur ved Haskoli Islands hvert andet år og kursus i færøsk hvert 
fjerde år ved Frodskaparsetur Føroya i Torshavn.

D. Organisation

1. Adm inistration

Samarbejdsnævnet fo r de nordiske sprog- og litteraturkurser, jf. 2, 
hvor de understregede personer tillige hver for sig er de nationalt an 
svarlige. I øvrigt er organisationens ydre ram m er fastlagt i "Instruktion 
for sam arbetsnåm nden for nordiska språk- och litteraturkurser” (1965), 
vedtaget af de nordiske undervisningsministre.

2. Samarbetsndmndens sammansattning 31.12.1977

N ationalitet
Professor, dr. F . J. Billeskov Jansen D
Professor, dr. Mogens Brøndsted D
Professor, dr. Chr. W estergård-Nielsen.

generalsekretær D
Professor, dr. Lars Huldén F
Professor, dr. Pertti V irtaranta F
Lektor Jon Fridjonsson I
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Professor, dr. Reidar Djupedal N
Professor, dr. E inar Lundeby N
Professor, dr. Lennart Elmevik S
Professor, dr. G osta Holm, vicegeneralsekretær S

3. Revisorer

Regnskaberne føres eller vidimcres ved universiteterne, for Færøer
nes vedkom mende af FroSskaparsetur Føroya.

E. Verksamhet

D er afholdtes i 1977 flg. kurser:

Danmark
Kursus for nordiske stud., Schæffergården, Kbh. Univers., 31 /5—- 

26/6
Kursus for finske stud., Odense Univers., 1 /6— 29/6
Kursus for svenske stud., Aarhus Univers., 7 /6 — 30/6
Kursus fo r islandske dansk-stud., Aarhus Univers., 29 /5— 23/6

Finland
Internationell kurs i finska språket och litteraturen, Kuopio, 6 /7 — 3/8  
Kurs for nyborjare i finska, Nyslott, 25 /7— 13/8 
Kurs i finska språket och Finlands kultur, Tam m erfors, 13/6— 8/7  
Kurs i finska språket och litteraturen for bibliotekarier, Tam m erfors, 

13/6— 23/6
Kurs i finska språket och Finlands kultur, V illm anstrand, 4 /7 — 24/7
V II nordiska kursen i finska, Åbo Akademi, 4 /7 — 23/7
Kurs i samiska språket och litteraturen, Utsjoki kyrkby, 27 /6— 16/7

Færøerne
Kursus i færøsk sprog og litteratur, Torshavn, 6 /6 — 1/7 

Island
Kursus i islandsk sprog og litteratur, Håskoli Islands, Reykjavik, 

26 /7— 27/8

Norge
Kursus i norsk sprog og litteratur for finske studerende, Bergen, 

30 /5— 25/6
Kursus i K nut Hamsuns forfatterskab for danske hovedfagsstuderen

de, Oslo, 23 /5— 18/6 
Kursus i norsk sprog og litteratur for svenske, færøske og islandske 

studerende, Trondheim , 13/6— 8/6

Sverige
17. sommerkursus for finsktalende studenter i nordisk filologi, Umeå, 

24 /5— 17/6
Kursus i svensk sprog og litteratur for danske og norske studenter, 

Uppsala, 31 /5— 24/6



C 1: Bilaga 6 1011

Kursusvirksomheden har overalt i N orden vist sig som et særdeles 
gavnligt, inciterende supplement til de ordinære universitetsstudier, idet 
et relativt stort antal studerende gennem kursusdeltagelse får lejlighed 
til primært og intensivt at lære et andet nordisk universitet, dets lærere 
og undervisning at kende, ligesom kursusdeltagelse altid vil betyde, at 
deltagerne erhverver førstehåndskendskab til e t andet nordisk lanus 
kultur- og næringsliv og de problem er, der optager landets egne ind
byggere. På de ekskursioner, der foretages på ethvert kursus, under 
kyndig ledelse, har vi, der leder kurserne, gang på gang oplevet, hvor
ledes deltagerne får den viden, de har erhvervet gennem læsning om 
ældre tiders kulturtrin, til at gå op i en højere enhed, når de får tingene 
forklaret på stedet. D er er for os, der arbejder med kurserne, ingen 
tvivl om, at kursusvirksomheden har tjent til at knytte ikke blot N or
dens universiteter, m en også landene selv nærm ere hinanden. D ette 
mærkes tydeligt, hvor talen er om de nationale ydersam fund: Island og 
Færøerne og Finland, hvor interessen i øjeblikket er overordentlig stor.

Kursusledelsens fremtidige planer er at give et større antal studerende 
lejlighed til at deltage i kursus i andet nordisk land. Ligeledes er der 
stadig planer om at inddrage flere om råder under kurserne, og i øje
blikket arbejder m an med grønlandsk.

F or de kom m ende år er der allerede lagt ret faste planer m ed hensyn 
til tid og sted for et lignende antal kurser som i 1977, og ledelsen håber, 
at m an bevillingsmæssigt må blive i stand til at tage mindst ét nyt om 
råde op hvert år.

G. Finansiering och ekonom i 

Oversikt over budget (dkr)

Fordeling
1976

Budget
1977

Fordeling
1977

Danmark 112 500 136 400 130 000
Fæi øerne 10 000 30 000 32 000
Finland 190 000 414 000 201 000
Island 50 000 7 875 5 000
Norge 141 000 168 707 166 000
Sverige 116 500 256 114 206 000
Kurs i samiska 30 000 15 000
Summa 650 000 1 013 096 755 000
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C 106/k 

1978

N ordiska universitetskurser i h istoria

(Inga kurser har avhållits 1977)
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C 107/k 

1978

Nordisk federation for m edicinsk undervisning

Verksair.hetsberdttelse 1977

A . N anin och adress

Nordisk Federation for Medicinsk Undervisning 
c/o generalsekretær, læge Jørgen Nystrup 
Psykiatrisk Hospital i Århus 
DK-S240 Risskov

B. Start år 

1966

C. Syfte

Federationens syfte år att frånija den medicinska utbildningen och un
dervisningen i alla dess form er och på alla nivåer av utbildning. F or att 
fylla dctta syfte skall Federationen

a. arrangera, stim ulera till, m edverka till och inform era om symposier 
och sem inarier rorande for medicinsk utbildnings och undervisnings cen
trala och aktuelia problem,

b. stimulera forsoksverksamhet och forskning betråffande medicinsk 
utbildning och undervisning,

c. etablera och uppråtthålla utom nordiska kontakter,
d. stim ulera till och medverka vid anordnandet av sådan utbildning, 

som erfordrar nordisk samverkan, samt
e. vidta andra åtgårder och fram lagga forslag som fråm jar medicinsk 

undervisning och utbildning.

D. Organisation

1. Adm inistration

Federationen år ett kontakt- och sam arbetsorgan for de medicinska 
fakulteterna samt de m yndigheter och organisationer som har anknytning 
till låkarutbildningen i de nordiska landerna. Federationens beslutande 
organ ar generalforsamlingen, som består av reprcscntanter for
—  varje medicinsk fakultet
—  de medicinska studentorganisationerna vid varje medicinsk fakultet
—  det eller de centrala statsorgan i varje land som har att besluta betråf

fande hålso- och sjukvård
—  det nationella lakarforbundet i varje land
■— den nationella yngre låkarorganisationen i varje land.
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Federationen består av sju medlemmar. Fem  av dessa representerar var 
sitt land och våljs efter forslag av landets vid undervisningsmote samlade 
ledam oter. Två av styrelsens m edlem m ar ar studentrepresentanter.

2. Federationens sammansattning 31.12.1977

Læge M ark Krasnik D
Professor Ole W asz-Hockert (ordforande) F
Overlæge, lektor Arinbjorn Kolbeinsson I
Spesiallege Bjørn Østberg N
Professor Nils-Holger Areskog (vice ordforande) 
Studenterrepresentanter:

S

Med. kand. Britt-M arie Ahltin S
Med. kand. Willy Serlo F

3. Personal

Ingen fast anstalld.

4. Revisorer

Revisionskontoret i Å rhus A/S, teknisk revision med. jur. kand.
L'lf Lagerstrom, Stockholm som suppleant
Professor H arald Teir, Helsingfors parlam entarisk revision
med docent Øivind Larsen, Oslo som suppleant.

E. Verksamhet

23.— 25. januar 1977, Helsingfors, F inland: ’T h e  Education of Nursing 
and M edical Students for H ealth” . 70 personer repræsenterende både 
læger, sygeplejersker og uddannelsessøgende mødtes på det svensk/finske 
kulturcenter Hanaholm en. Konferencen blev afholdt på engelsk, idet 
W H O ’s regionale Europakontor var m edarrangør sammen med SSN 
(Sjukskoterskors Samarbete i N orden) og Federationen. På konferencen 
drøftedes aktuel uddannelsesproblematik med særligt henblik på analysen 
af uddannelsesændringer, som tilstræber mere undervisning om sundheds- 
frem m ende forhold i modsætning til den traditionelle undervisning, som 
m ere er orienteret om sygdomen. Den polske læge og psykolog M agda
lena Sokolowska talte om barrierer for tværfagligt samarbejde inden for 
sundhedssektoren. Analysen af sundhedsuddannelserne blev ret strengt 
funktionelt relateret til om råderne promotiv, præventiv, terapeutisk, re
habiliterende og term inal omsorg. Ved at indbygge didaktiske indslag om 
rollespil som undervisningsmetode lykkedes det at få hver gruppe til at 
afgive sin rapport både i form af skriftlige konklusioner og i form  af et 
rollespil, der inspirerede det øvrige plenum. Den endelige rapport fra 
mødet kan så længe oplag haves fås ved henvendelse til generalsekretæren.

14.— 18. marts 1977, Kungiilv, Sverige: ” M odelkursus i Pædiatrisk
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farm akologi’’. 32 yngre læger fra N orden samledes for at m odtage videre
uddannelse og for enkeltes vedkom mende efteruddannelse i pædiatrisk 
farmakologi. De nordiske landes videreuddannelsesm yndigheder var 
fællesansvarlige for projektet, der var koordineret af N ordisk federation 
for medicinsk undervisning. E t nordisk lærerkollegium anført af over- 
låkare, docent Lars Olof Boréus, Karolinska sjukhuset i Stockholm ledte 
undervisningen. D et var en forudsætning for den valgte kursusmodel, at 
kursus kunne foregå på et internat. Samtlige lærere var til stede under 
hele kursus. Lærerne havde ud over fastsatte præsentative funktioner i 
plenum en udpræget konsultativ rolle i grupperne og i plenum. Kursus
vurderingen foregik dels ved faglig bevågenhed af gruppearbejdet og 
resultatpræsentationer dels ved at hver enkelt deltager blev personligt 
interviewet. Deltagernes meninger om kursus kan summeres såsom en 
énstemmig begejstring for det fællesnordiske oplæg. En enkelt mente, at 
der for alle specialister burde arrangeres et nordisk kursus som led i vi
dereuddannelsen. Begejstringen drejede sig ikke blot om det nordiske 
kontaktudbytte, men lige så meget om udbyttet på det faglige plan. M an 
var også meget tilfredse med kursusmodellen, lærernes funktion som 
perm anente konsulenter og med blandingen af specialister og ikke-specia- 
lister blandt kursusdeltagerne. Enkelte ville dog gerne have haft mulig
heder for at være bedre forberedt og f. eks. haft mulighed for at m ed
bringe egen speciallitteratur. Kursusledelsen var imidlertid særdeles til
freds med svar og præsentationer fra  gruppearbejderne. D er fremkom 
også overraskende konkrete og særdeles positive ting om, hvad delta
gerne havde lært under kursus, spændende fra  at m an havde lært at 
tænke på en ny måde om farm akas virkem åde til direkte planer om re
form ation af den hjemlige afdelings rutiner. Se i øvrigt Nordisk Medicin 
8— 9/77 p. 200— 202.

22.— 23. april 1977, Stockholm, Sverige: "Studiedag på Karolinska 
Institutet” . M edicinska Foreningen i Stockholm blev 100 år den 22. april
1977. I den anledning havde m an henvendt sig til K arolinska Institutet 
og til N FM U  om støtte til at indbyde lærere og studenter ved Karolinska 
Institutet til et eksperiment med multidisciplinær undervisning. Det var 
denne studiedags målsætning
—  at repræsentanter fra forskellige institutioner og klinikker fælles kun

ne belyse og diskutere et tem a sammen med studenter fra  alle ni
veauer i uddannelsen

— at udvide kontakten mellem lærerne på K arolinska Institutet i sær
deleshed mellem de prækliniske og kliniske lærere

— at om det ville vise sig muligt ved hjælp at den foreslåede arbejdsform 
at dem onstrere problem orienteret undervisning

•— at skabe diskussioner om uddannelses- og undervisningsformerne.
Der var tale om et gigantprojekt både hvad angår tilrettelæggelse og 

hvad angår gennemførelse. På selve studiedagen deltog om kring 1 200
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personer, heraf 900 studenter. Undervisningen foregik dels på Karolinska 
Institutet dels på Karolinska Sjukhuset og de øvrige universitetssygehuse 
i Stockholm sområdet, dvs. Huddinge Sjukhus, Serafim erlasarettet, Soder- 
sjukhuset og S:t Gorans Sjukhus. Den multidisciplinære undervisning 
fandt sted inden for følgende om råder: Alkohol, arm brott, barnmisshan- 
del, barnvaccination, blodarsjuka, cancer colli uteri, cerebrovaskuliira 
sjukdom ar, diabetes mellitus, hjiirtinfarkt, lungcancer, medicinsk under
visning, onda ryggar, sjukhusinfektioner, suicidproblematik, synfålt och 
våtskebalans.

D er var stor tilfredshed med arrangem entet, som det frem går af en 
skriftlig vurdering, som kan rekvireres fra  Sekretariatet.

I forbindelse med studiedagen havde Federationen den 23. april 1977 
inviteret til et seminar om integreret undervisning, hvor professor Arne 
N ordøy fra  Tromsø i im ponerende veloplagt stil m odererede og fortalte 
om erfaringerne, udviklingerne og håbet om, at det alligevel kan blive 
anderledes i Tromsø.

I skrivende stund er det rygter om, at der ved flere svenske universiteter 
er ønsker om at foretage et sådant eksperiment med multidisciplinær un
dervisning og Karolinska Institutet omgås også med planer om at gentage 
studiedagen på én eller anden måde.

14.— 17. juni 1977, Vadstena, Sverige
27.— 30. juni 1977, Århus, D anm ark
15.— 18. august 1977, Tam pere, Finland
10.— 13. oktober 1977, Reykjavik, Island
24.— 27. oktober 1977, Trom sø, Norge
Nordisk Modelkursusserie: "Øvelser vedrørende patient/læge relatio

nen og samtaleteknik med video-play-back” . Kursusleder var professor 
G erdt W retm ark, Linkoping, Sverige som inspireret af N orm an Kagan, 
M ichigan State University har fremstillet et kursusmateriale og en kursus
form, som harm onerer med nordiske kulturforhold, herunder forhold i 
sundhedsvæsenet. K urset betjente sig voldsomt af videoteknik, som del
tagerne fik færdigheder i ved siden af selve kursustemaet. På hvert kursus 
deltog 25 personer, læger skønsomt repræsenterende det meste af m edi
cinen, sygeplejersker, psykologer, socialrådgivere, pædagoger, medicinske 
studenter og en præst. Frygten for at kursustem aet og gennemførelsen af 
det skulle virke for psykologiserende blev helt gjort til skamme. Ikke 
mindst af somatikerne blev kurset oplevet som særdeles konkret, relevant 
og nyttigt. I den skriftlige evaluering blev deltagerne bl. a. spurgt om, 
hvad der havde gjort størst indtryk på dem under kursus. To glimt fra 
disse besvarelser vil vi citere: "M ojligheten till utnyttjande av audio- 
visuell play-back teknik for att klargora m edvetna och omedvetna reak- 
tionssått och sedan mojligheten att i grupp bearbeta dessa. Indirekt hop
pas och tror jag att detta borde m edfora en battre patient-lakar relation — 
kanske också en båttre m edm ånniska relation.”
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”Størst indtryk gjorde den påvirkning, som de andre gruppem edlem m er 
havde på mig i terapi/øvelsessituationerne. De nye aspekter af fænomenet 
samtale, som jeg er blevet bevidst over for og føler, jeg kan videreudvikle. 
Så hurtigt vi kom til at kende (’kende’ i en ikke-gængs forstand) m en
nesker i gruppen og den enorme sympati, man kom til at føle for hver 
enkelt.”

D et er meningen ved en senere enquete at undersøge, hvorvidt kursus
serien har m edført lokale undervisningsaktiviteter inspireret fra  kursus. 
D er har været nedlagt et stort arbejde lokalt, ikke mindst for at frem 
skaffe den nødvendige tekniske udrustning. På Federationens vegne tak 
ker jeg herm ed herfor.

26. septem ber 1977, Stockholm, Sverige: "Continuing M edieal Educa- 
tion in the N ordic Countries its present structure and present plans” . 
I Svenska Lakarselskapet samledes ca. 120 nordiske og internationale 
medicinske lærere samt enkelte studenter for at udveksle de seneste ny
heder og erfaringer m. v. —  om efteruddannelse af læger. M ødet fore
gik som et heldags sem inar in pleno og indeholdt såvel instruktive foredrag 
som livlige diskussioner. På grund af det følgende nordisk/europæiske 
møde i Uppsala kunne m ødet om de specielle nordiske videre- og efter- 
uddannelsesproblemer befrugtes af internationale synspunkter.

27.— 28. septem ber 1977, Uppsala, Sverige: "Innovations in Medical 
Education” . D ette var en international lægekongres om medicinsk ud 
dannelse i anledning af Uppsala Universitets 500 års jubilæum. A rrange
mentet var kommet i stand ved et sam arbejde mellem A M EE (Association 
for Medical Education in Europe), Svenska Låkarselskapets sektion for 
medicinsk uddannelse, N LV  (Nåm nden for Låkares Vidareutbildning), 
U ppsala Universitet og Nordisk federation for medicinsk undervisning. 
K onferencen rum m ede en række foredrag og workshops og slog fast, at 
”M edical Education” er et fagområde. F ire frem trædende nytænkere in
den for medicinsk uddannelse blev udnævnt til hædersdoktorer ved U pp
sala Universitet. D et var Spyros Doxiadis, A then Universitet, John R. 
Ellis, London Hospital M edical College, John P. H ubbard, Philadephia 
College of Physicians og George E. Miller, University of Illinois Medical 
College.

Den øvrige virksomhed

Federationens medvirken i redaktionskom iteen for tidsskriftet Nordisk 
M edicin har været fortsat også i 1977. Tidsskriftet, der udgives af de 
nordiske landes lægeforeninger koncentrerer sig om sundhedspolitik og 
uddannelse og sendes autom atisk som medlemsblad til samtlige læge
foreningernes medlemmer. Det vil for øjeblikket sige ca. 40 000 nordiske 
læger 10 gange om året. Gennem  dette tidsskrift har Federationen et 
meget fornem t og effektivt talerør.
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Sam arbejdet med en række internationale organisationer er ligeledes 
fortsat. D et drejer sig især om
AAM C (Association of American M edical Coileges), W ashington D.C. 

USA
A M EE (Association for Medical Education in Europe), Edinburgh, Scot- 

land, G reat Britain 
W HO (W orld H ealth Organisation) Regional Office of Europe, K øben

havn.
Endvidere med Federation Panam ericana de Asociaciones de Faculta- 

des de Medicina, Bogotå, D.E. Colombia.
D et skal yderligere nævnes at 1977 har bragt nyt internationalt sam 

arbejde med SSN (Sjukskoterskors Samarbete i N orden) samt British 
Council.

Federationens nyhedsbulletin "Federationen Inform erer” har i år 
været udgivet fire gange og distribueret til 1 500 læger. Gennem  denne 
nyhedsbulletin distribueres en mængde inform ationer om uddannelses- 
ændringer og forespørgsler desangående, som vi på Federationens sekre
tariat i stigende omfang m odtager fra de medicinske uddannelsessteder i 
Norden.

F. Framtidsplaner

1978 vil blive planlagt med sigte på en inventering af en række prie- 
kliniske fags kliniske perspektiver. I første række planlægges at tage fat 
på anatom i og farmakologi, m en biokemi og fysiologi vil formentlig følge 
efter. D et er vigtigt for Federationen i stigende grad at kræve konkrete 
præstationer af mødedeltagere, f. eks. i form  af indbyrdes undervisnings- 
dem onstrationer og diskussion omkring tilstedeværende undervisnings
materiale.

I slutningen af juni 1978 i forbindelse med generalforsamlingen vil der 
blive afholdt et regulært kursus om The Problem  Oriented M edical Re
cord, som indledning til det 7. nordiske medicinske undervisningsmøde, 
der har temaet: ”The Problem  Oriented M edical Record and its Implica- 
tions for M edical Education” . Opfinderen af systemet professor Lavv- 
rence W eed, University of V erm ont vil være tilstede og m arkere 10-året 
for offentliggørelsen af det epokegørende forslag i New England Journal 
of Medicine. På samme møde vil britiske erfaringer og skandinaviske 
blive diskuteret.

Federationen følger stadig opmærksom t udviklingen inden for det 
fællesnordiske arbejdsm arked for læger, specielt udvidelsen af aftalen ti! 
også at om fatte speciallæger. Federationens bevågenhed fokuseres på de 
uddannelsesmæssige aspekter.

Også den forøgelse af aktiviteten på N ordiska hålsovårdshogskolan, 
som kan finde sted med bevillinger af en række nye faste stillinger, følges 
spændt af Federationens styrelse.
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Som tidligere lægger Federationens styrelse vægt på, at de aktiviteter, 
m an investerer i, enten kan bygge på en i forvejen eksisterende interesse, 
eller efter afviklingen kan kanaliseres ind som et naturligt led i allerede 
eksisterende institutioners ram m e og virksomhed.

G. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal dkr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget 
1976 1977 1977 1978

Ut gift er
Styrelse 17 20 15 25
Personal 44 70 40 50
Kontor 7 20 5 20
Lokaler 0 0 0 0
Projekt 209 209 259 270

Summa utgifter 277 319 319 365

Inkomster
Anslag 289 319 319 365
Lonstegr. kompensation 
Ovrigt, råntor 4 4 4 5
Summa inkomster 285 315 315 360
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C 108/k 

1978

Nordiskt kollegium  for m arinbiologi

V  erksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress

N ordiskt kollegium for marinbiologi 
c/o Professor Hans Brattstrom 
Universitetet i Bergen 
Institutt for marinbiologi 
Espegrend
N-5065 Blomsterdalen 
Tel. Bergen 22 62 00

B. Startår

1956

C. Syfte

Kollegiet har til form ål å befordre internordisk marinbiologisk samar- 
beid bl. a. ved å planlegge, organisere og sam ordne ulike slag av kurser, 
ekskursjoner og konferanser, utpeke nordiske utvekslingsstipendiater og 
på annen m åte fremme forskerutdanning og marinbiologisk forskning i 
de nordiske land.

D. Organisation

1. A.dministration

Kollegiet er organisert som et kooperativt organ om fattende folgende 
fire institutter (biologiske stasjoner): Marinbiologisk laboratorium , H el
singør, Tvårm inne zoologiska station, Tvårm inne (Hango), Institutt for 
Marinbiologi, Blomsterdalen (Bergen) og Kristinebergs marinbiologiska 
station, Fiskebåckskil. Styrerne for disse institutter eller en av respektive 
institutt valgt forsker er m edlem m er i kollegiet. Kollegiets virksomhet er 
åpen også fo r andre institusjoner på om rådet. Kollegiet har ansatt en ge
neralsekretær. Ny organisasjonsform er under behandling.
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2. Kollegiets sammansåttning 31.12.1977 

(ordinære m edlem m er kursivert)

Lektor Hans Christensen 
Professor Tom  Fenchel 
Lektor Lars H agerm an 
Afdelingsleder Aage M øller Christensen 
D irektor Jørgen M øller Christensen 
Lektor Claus Nielsen 
T. f. professor R o lf Kristoffersson  
T. f. stationsintendent Saara Broberg 
Bitr. professor Erkki Leppakoski 
Professor Hans Luther 
Professor Åke Niemi
F. d. stationsintendent K. J. (Kalle) Purasjoki 
Forsteam anuensis Torleiv Brattegard 
Professor Hans Brattstrom  (kollegiets generalsekretær)
Professor Egil Baardseth 
Dosent U lf Lie 
Professor G unnar Sundnes 
Professor Jarl-Ove Strdmberg  
Docent Bjorn Ganning 
Professor Bengt-Owe Jansson 
Professor Tore Levring

3. Personal 

1 generalsekretær

4. Revisorer 

D anm ark:
Københavns universitets okonomiske forvaltning.

Finland:
Helsingfors universitets revisorer.

Norge og fellesutgifter:
Riksrevisjonen ved Universitetet i Bergen.

Sverige:
Bohlins revisionsbyrå, Stockholm.

E. Verksam het 

M oten

Å rsm otet ble holdt på Tvårm inne zoologiska station den 2. septem ber 
i forbindelse med stasjonens 75-års jubileum. F oruten  rutinesaker og 
budsjettet fo r 1978— 1979 ble et revidert forslag, fra  Sekretariatet for

Nationalitet
D
D
D
D
D
D
F
F
F
F
F
F
N
N
N
N
N
S
S
S
S
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nordisk kulturelt samarbejde, til ny organisasjon for kollegiet droftet og 
godkjent med noen små forandringer.

Ovrige saker er blitt avgjort per korrespondanse og telefon.

Specialkurser

Kollegiet arrangerte et ca. to-ukers spesialkurs ved hver av stasjonene 
på Tvårminne, Disco, Bergen (Herdla) og Kristineberg. D et var forste 
gang et kurs ble avholdt på Gronland.

Tvårminne. "Specialkurs for biologdykare i ledande stallning” , 27/6— 
3/7, med kursassistent U lf H akon Eklund, Tvårm inne zoologiska station, 
fil. kand. Ilkka Luotamo, Ekenås, och fil. kand. H enrik Rosenius, Helsing
fors som lårare. Deltagare 14, dårav 2 från D anm ark, 1 från  Finland, 8 
från  N orge och 3 från Sverige. Avsikten var att få en oversikt over bl. a. 
såkerhetsfrågor, utrustning, ansvar, forsåkring och utbildning med tanke 
på att eventuellt komma fram  till likartade regler i N orden. K ursdeltagar- 
na har samlat erfarenheterna i en kursrapport, som har sånts till uttalelse 
till alla biologiska institutioner som har dykning på program m et. Avsikten 
år att folja upp kursen ett senare år och då sårskilt ta  for sig dykning i den 
marinbiologiska forskningens tjånst.

A rktisk Station, Disco, 15/7— 12/8 1977. Kurset var en indforing i 
arktisk marin fauna og flora og i okologiske problem er, specielle for det 
arktiske miljo. Folgende lærere med særlig kendskab til arktiske forhold 
deltog: Seniorstipendiaterne Jean Just, Zoologisk M useum, og Poul 
M øller-Pedersen, Institut for Sporeplanter, København, samt cand. scient. 
Ole N orden Andersen, Zoologisk Museum, København. Deltagere 12, 
heraf 3 fra Danm ark, 2 fra F inland, 1 fra Island, 3 fra N orge og 3 fra 
Sverige.

Bergen (Herdla). "Fytoplankton —  bestemmelse av standing stock og 
kjemiske m ålinger i populasjoner” , 4/7— 15/7, med forsteam anuensene 
Egil Sakshaug, Trondheim  biologiske stasjon, og Berit Riddervold Heim- 
dal, Institutt for marinbiologi, Bergen som kursledere. Dessuten deltok 
stipendiat Else N ost Hegeseth, Trondheim  biologiske stasjon, cand. mag. 
Willy Sjovoll, Institutt for marinbiologi, Bergen og forsteamanuensis Tor-

Kurs ved 
stasjon i

Deltakere fra 
Dan- Finland Island 
mark

Norge Sverige Summa

Danmark1 41 48 2 95 49 235
Finland 51 60 0 50 64 225
Norge 60 68 2 69 70 269
Sverige 38 49 1 54 61 203

Summa 190 225 5 268 224 932

1 Inkl. Gronland.
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leiv Brattegard, samme sted, i undervisningen. D eltakere 10, derav 2 fra 
Danm ark, 2 fra Finland, 3 fra N orge og 3 fra  Sverige.

Kristincberg. ”M arina djurs fysiologi, sarskilt respiration, cirkulation 
och exkreticn” , 13/6— 23/6, med professorerna Ragnar Fange, Zoofysic- 
logiska institutionen, Goteborg, och Kjell Johansen, Zoologisk Institut, 
Lab. C., Århus som kursledare. Dessutom deltog i undervisningen docent 
Stefan Nilsson och fil. kand. Susanne H olm gren från Zoofysiologiska insti
tutionen i Goteborg och Dr. Chris Bridges och Dr. Eduardo Bicudo, båda 
gastforskare vid Institut for Zoofysiologi i Århus. 11 deltagare, dårav 1 
från D anm ark, 3 från Finland, 4 från  N orge och 3 från Sverige.

Tabellen på foregående side viser antallet deltakere i spesialkursene 
fra 1958, det år Kollegiet begynte kursvirksomheten, sam t deltakernes 
fordeling på land.

Utvdxlingsstipendiater

Kollegiet har i 1977 hatt folgende stipendiater:
Helsingør. Cand. real. Eivind Oug, N orge, 1/1— 31/8.
Århus. Cand. real. Torbjorn Dale, Norge, 1/8— 31/12.
Tvårminne. Cand. real. Jon Eldon, Island, 10/5— 31/12.
Bergen. Fil. kand. Sven-Bertil Johnson, Sverige, 1/1— 30/11. —  Einar

B. Olafsson, Island, 16/10— 31/12.
Askd. Fil. kand. Annikki Lappalainen, F inland, 1/1— 31/10.
Foruten  å skaffe seg den allsidige utdannelse i marinbiologiske arbeids- 

metoder og m arinbiologisk forskning, som m an får ved å oppholde seg i 
et marinbiologisk forskningsmiljo, har stipendiatene, enten selvstendig 
eller i samarbeid med stasjonenes forskere, foretatt vitenskapelige under- 
sokelser:

Oug har arbeidet med ernæringsbiologi og systematikk hos marine 
polychaeter.

Dale har påbegynt studier av reducerende systemer i marine sedimenter.
Eldon  har undersokt tungmetallers anrikning i orstersjomussla, M a- 

coma baltica, med huvudvikt på inverkan på beteendet.
Johnson  har arbeidet med systematikk, taksonomi og funksjonell m or

fologi hos krepsdyrgruppen Tanaidacea, og med biologi og populasjons- 
struktur hos gruntvannsarten Tanais cavolini.

Olafsson arbeider med populasjonsdynam ikk hos blåskjell i Lindås- 
pollene.

Lappalainen har arbetat med Chara-angarnas biotiska struktur och 
funktion i om rådet kring Asko-laboratorict.

Siden stipendiatvirksom heten begynte i 1956 h ar 84 stipendiater virket 
ved de biologiske stasjonene, de fleste ca. ett års tid. M ange er senere blitt 
ansatt i marinbiologiske stillinger ved stasjonene eller tilsvarende insti
tutter.



1024 C 1: Bilaga 6

Stipendium  till tropiska-subtropiska Am erika

Å rets stipendiat var universitetslektor Kjell Bjorklund fra N orge som 
oppholdt seg 3 m åneder ved Duke University M arine Laboratory, Beau- 
fort, hvor han studerte radiolarier.

19 forskere har hittil vært stipendiater til tropisk-subtropisk Amerika. 
F or de fleste har dette vært den eneste mulighet for å skaffe seg kjennskap 
til tropisk marinbiologi, et viktig ledd i utdannelsen til marinbiologer.

A nnat forskningssamarbete

Arbete med referenssamling pågår på Kristineberg och fil. kand. G u
nilla Ejdung h ar fått visst bidrag for detta arbete.

Kristineberg firade sin hundraårsdag med ett internationellt symposium 
”Deep-sea faunas —  history, differentiation & A daptation” , 14— 17 au- 
gusti. Vid symposiet deltog stationens egna forskare och gåstforskare samt 
34 vetenskapsmån från  annat håll, bl. a. D anm ark, Norge, Frankrike, 
Sovjetunionen, Storbritannien och USA. Symposiet stoddes med 10 000 
nkr. från  Kollegiet. E tt par av Kollegiets m edlem m ar och en nordisk 
stipendiat var bland deltagarna.

Lektor M arianne Køie har fått bidrag for å tilsam men med Jan  Thulin, 
Goteborg utfore undersokelser i G ullm arfjorden av digene trem atoder.

U pplysningsverksamhet 

N O RD M A R har skiftet redaktor. Claus Nielsen stod for udgivelsen af 
nr. 6. Den store internationale eftersporgsel efter dette tidsskrift tyder på 
et reelt behov for inform ation om nordisk marinbiologi.

F. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal nkr)

Bokslut
1976

Budget
1977

Prel. utfall Budget 
1977 1978

Ut gift er
Styrelse 36 34 23 34
Personal — .— — _
Kontor 4 4 2 4
Lokaler — — — —

Projekt 321 470 450 423

Summa utgifter 361 508 475 461

Inkomster
Anslag 347 352 352 445
Lonstegr. kompensation _2 18 283
Ovrigt 139 1424 125 29
Summa inkomster 486 512 505 474
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C 109/k 

1978

Nordiska institutet for teoretisk atom fysik (N O R D IT A )

Verksamhetsberattelse 1977

A . N am n och adress

Nordisk Institut for Teoretisk Atomfysik (NORDITA)
Blegdamsvej 17 
DK-2100 K øbenhavn 0  
Tel. TRia 1616

B. Star tår

1957

C. Syfte

Ifølge de af regeringerne 1970— 1971 godkendte reviderede vedtægter 
(Nordisk statutsamling N U  1970: 22, ss. 82— 84) har instituttet til formål 
at fremme det videnskabelige sam arbejde mellem de nordiske lande inden 
for den videnskabelige og grundlæggende teoretiske atomforskning. Insti
tuttet, hvis arbejdsresultater skal offentliggøres eller på anden måde gøres 
alment tilgængelige, m å ikke befatte sig med virksomhed, der tjener til 
miiitære formål. Instituttets hovedopgave er at frem m e det videnskabelige 
samarbejde mellem nordiske fysikere, bl. a. gennem at drive et nordisk 
institut for teoretisk atomfysik i København.

D. Organisation

1. Administration

N ordita ledes af en styrelse som består af højst tre m edlem m er fra  hvert 
af de deltagende lande. M edlem m erne bør være repræsentanter for den 
teoretiske atomfysik med overblik over den igangværende forskning inden 
for dette område. M edlem merne udpeges for højst fire år ad gangen af 
regeringerne.

Styrelsen udpeger en direktør, som forestår N orditas videnskabelige 
arbejde i overensstemmelse m ed de af styrelsen fastsatte retningslinier, 
og som samtidig er instituttets adm inistrative leder.

33—770426. Nordiska rådet
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2. Styrelsens sammansåttning 31.12.1977
Nationalitet

Professor H. H øjgaard Jensen
Professor J. L indhard
Professor Aage Win ther
Professor K. G. Fogel
Professor P. Jauho
Professor A. Kallio (suppleant)
Professor C. Cronstrom
Professor M. Magnusson
Professor P. Chr. H em m er (suppleant)
Professor J. M. Hansteen
Professor M. Kolsrud
Professor H. Olsen (næstformand)
Professor L. H ulthén (formand)
Professor S. G. Nilsson
Professor S. Lundqvist
K ontorchef Leo Nielsen (sekretær)

D
D
D
F
F
F
F
I

N
N
N
N
S
S
s

D

Styrelsesmøder afholdtes den 29. m arts i Aarhus, og den 4. oktober i
København.

D erudover har N orditas forretningsudvalg holdt m øder den 8. marts,
7. juni, 12. septem ber og 4. oktober 1977.

3. Personal

Professor Aage Bohr —  direktør

Videnskabeligt 

Professor G. E. Brown 
Professor J. Ham ilton 
Professor A. Luther 
Professor B. R. M ottelson 
Professor C. J. Pethick 
Professor B. Stromgren 
Dr. R. Epstein 
D r. I. H am am oto 
Dr. M. Sunjic 
D r. P. D i Vecchia

Adm inistrativt

N. R. Nilsson —  administrationschef
H. Bergen 
V. Clifford
H. Kiilerich
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G. M øller Nielsen 
I. Sondergaard
E. V inther 
I. Wadil 
EDB 
V. Helth

4. Revisorer

J. Bredsdorff, København

E. Verksamhet

1. Inledning

N O R D ITA  har till uppgift att stårka forskningen inom den teoretiska 
atomfysiken och att fram ja nordiskt samarbete på detta område. F orsk
ningen vid N O R D ITA , som pågår i nåra sam arbete m ed Niels Bohr Insti
tutet, spånner over vida om råden av atomfysiken från studiet av elemen- 
tarpartiklarnas och materiens struktur till undersokning av universums 
byggnad. Bredden i aktiviteterna år av storsta betydelse for forsknings- 
miljon vid N O R D ITA  och Niels Bohr Institutet. Trots delområdenas 
skilda karak tår och den dårav foljande specialiseringen finns det djup- 
gående allm ånna problem stållningar, som år gemensamma for hela atom 
fysiken. Nya begrepp och metoder, som utvecklats på ett område, kan ofta 
inspirera utvecklingen på andra fålt. M ånga grundlåggande problem inom 
fysiken kraver for sin losning en kom bination av erfarenheter från många 
av fysikens områden.

Genom en samlad nordisk insats har det varit mojligt att skapa en forsk- 
ningsmiljo, som gor det mojligt att attrahera fram stående forskare från 
hela vårlden till N orden i en utstråckning, som knappast vore mojligt a tt 
nå på annat sått. Den atomfysikaliska forskningen i N orden tillfores dåri- 
genom betydelsefulla impulser och idéer till from m a for utvecklingen på 
området.

2. Stipendiatverksam het

N O R D ITA :s stipendiatverksam het syftar till a tt ge yngre nordiska fy
siker en forskarutbildning, som leder till fordjupade kunskaper om och 
form åga att anvånda den teoretiska fysikens metoder. Stipendiaterna har 
m ojlighet att delta i forskningsarbete på aktuella om råden av den teo
retiska fysiken i sam arbete med erfarna forskare från  olika delar av vårl
den. Bredden i forskningsmiljon vid N O R D ITA  ger vidare stipendiaterna 
tillfålle att stifta bekantskap m ed utvecklingstendenserna inom andra om 
råden ån deras eget specialområde. De får dårm ed m ojlighet a tt uppleva 
fysiken i storre sammanhang.

Verksam heten syftar åven till att ge stipendiaterna tillfålle a tt knyta
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kontakter med den egna generationen fysiker och m ed erfam a fysiker 
från  såvål N orden som den ovriga vårlden. F or att vidm akthålla och for- 
djupa de sålunda erhållna kontakterna ges stipendiaterna m ojlighet att 
aven efter återkom sten till hem m ainstitutionen besoka institutet i Kopen- 
ham n och kolleger i de ovriga nordiska landerna.

M ånga forutvarande stipendiater intar nu betydelsefulla poster inom 
atomfysikalisk forskning i sitt hem land och utgor dårm ed naturliga och 
viktiga kontaktpunkter for N O R D ITA :s verksamhet.

3. Gastforskarprogrammet

O m fattande internationella kontakter mellan forskare år en nodvåndig 
och naturlig ingrediens i dagens fysikaliska forskning. En forutsåttning 
for att m an skall kunna etablera och vidm akthålla intressanta internatio
nella kontakter år emellertid, att den egna m iljon kan attrahera fram- 
stående forskare. D et har visat sig mojligt a tt stårka nordiska institutioners 
internationella kontakter betydligt genom sam arbete och samordning. 
Vetenskapligt får m an dårigenom en storre attraktionskraft och finansie
ringen underlåttas avsevårt, då gåsterna i ett sam m anhang kan besoka 
flera institutioner i samma geografiska om råde.

N O R D ITA  soker fråm ja nordiska fysikers internationella kontakter 
genom ett om fattande gåstprogram. Varje år deltar ett antal fram stående 
utom nordiska och nordiska teoretiska fysiker i forskningsverksam heten 
i Kopenham n. U nder uppehållet dår besoker de också en rad  institutioner 
runt om i Norden. Inom ram en for gastprogram m et finns det också m oj
lighet for nordiska institutioner att inbjuda utom nordiska gåstforskare, 
som kan tillfora vasentliga nya impulser och sakkunskap till den atom- 
fysikaliska forskningen i Norden. Som regel år en sårskild institution vård 
for gåsten, men man lagger stor vikt vid att besoket år av betydelse åven 
for andra institutioner i N orden och att gåsten får tillfålle att besoka dessa 
institutioner.

F or utvecklingen av atomfysiken i N orden och det nordiska sam arbetet 
på om rådet år det naturligtvis av storsta betydelse att åven nordiska fysiker 
bereds tillfålle att besoka varandra. Inom ram en for gåstforskarprogram - 
m et och ovriga projekt soker N O RD ITA  dårfor kontinuerligt fråm ja kon
takterna mellan teoretiska och experimentella institutioner i Norden. En 
detaljerad redogorelse for gastforskarprogram m et 1977 ges i N O RD ITA  
225 (kan rekvireras från NORD ITA).

4. Symposieprogrammet

Fysiken år ett mycket dynamiskt forskningsområde dår strom m en av 
nya resultat och m etoder år så stor, a tt det for den enskilde forskaren ofta 
kan vara svårt a tt folja utvecklingen t. o. m. inom det egna om rådet. Som 
nåm nts får vidare metoder, som utvecklats inom ett område, ofta betydelse 
for utvecklingen inom andra om råden av fysiken. H årtill kom m er bety- 
delsen av att uppråtthålla och fom ya personliga kontakter mellan fysiker.
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D et foreligger darfor ett m ycket stort behov av både konferenser ocn 
symposier med syfte att inform era nordiska fysiker om utvecklingen på 
områden av sarskilt intresse. D etta galler såvål om råden, som redan a r  i 
stark utveckling på någon eller några nordiska institutioner, som nya om 
råden, vilka m an finner det angelåget a tt introducera for nordiska fysiker.

N O R D ITA  arrangerar eller står som m edarrangor till ett antal sådana 
sam m antråffanden varje år, varvid speciella åtgårder vidtas for att moj- 
liggora nordiska fysikers deltagande.

5. Vetenskaplig verksamhet

5.1 Introduktion

Vid N O RD ITA  år forskningen vasentligen koncentrerad till hogenergi- 
fysik, partikelfysik, kårnfysik, den kondenserade materiens fysik och 
astrofysik. I foregående årsberåttelse gavs korta introduktioner till alla 
dessa områden. I år har valts att begrånsa framstållningen till a tt illustrera 
verksamheten inom den kondenserade m ateriens teori.

5.2 Kondenserad materia

M ed kondenserad m ateria forstår m an de anhopningar eller kondensat 
av atom er och molekyler, som m aterien i vår omgivning består av. Be
roende på bl. a. tryck- och tem peraturforhållanden kan m aterien anta 
skilda tillstånd eller faser. I ett glas m ed isvatten forekom m er således vatt- 
net dels i en fast fas —  is —  dels som våtska. O vanfor vattenytan har vi 
slutligen en ”gasfas” i form  av vattenånga.

Inom den kondenserade materiens fysik soker m an forklara materiens 
egenskaper i alla dess upptrådandeform er under varierande yttre be
tingelser. M an utgår hårvid från  kunskapen om de enskilda atom ernas 
och molekylernas egenskaper, sam t de k rafter som verkar mellan dem 
och ger upphov till m akroskopiska kondensat.

D et kan påpekas att m an åven på andra om råden av fysiken har an
ledning att behandla andra typer av "kondensat” .

A tom kårnom a år sålunda sam m ansatta av protoner och neutroner och 
utgor således ett kondensat av dessa s. k. nukleoner. F o r några få år sedan 
upptåcktes den forsta neutronstjarnan. En sådan består vasentligen av 
neutroner. Densiteten hos en sådan "superkårna” år också ungefår den- 
samma som hos m aterien i en atom kårna.

Gemensamt for dessa skilda typer av "kondensat” år, att de år sam m an
satta av ett stort antal ”partik lar” , som våxelverkar med varandra. I samt- 
liga fall har m an att behandla m ångkropparproblem , d. v. s. system med 
många frihetsgrader. D et år darfor inte forvånande att de teoretiska me- 
toderna och m odellerna for att studera de olika systemen har mycket ge
m ensam t och att erfarenheter från ett om råde ofta kan finna tillåm pningar 
inom helt andra fålt av fysiken.
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5.2.1 Fasdvergångar
Rent kol forekom m er i naturen i två form er, grafit och diamant, 

med vitt skilda egenskaper. F igur 1 visar hur kolatom erna i en grafit- 
kristall och en diam antkristall ar anordnade. Som synes ar grafiten 
uppbyggd i skiktform. Bindningskraften mellan kolatom erna i de 
hexagonala ”ringarna” ar m ycket starkare an bindningen mellan 
skikten. Dessa kan darfor latt glida i forhållande till varandra. I dia- 
m antkristallen ar kolatom erna ordnade så att varje kolatom  år omgiven 
i fyra riktningar, och på lika avstånd av fyra andra kolatomer. I  stållet 
for grafitens ” tvådimensionella’ gitter har vi hår ett mycket regelbundet 
rymdgitter. D et år dessa skilda gitterform er som forklarar varfor grafit 
kan anvåndas som ett smorjmedel m edan diam antkristallen år mycket 
hård. Skillnaderna stannar dock inte dårvid; grafit år exempelvis svart 
och en god ledare for elektricitet m edan diam anten år genomskinlig 
och en perfekt isolator. (Fig. 1 se påfoljande sida.)

Vid overgång från en strukturform  till en annan forflyttas atom erna i 
gittret på ett systematiskt sått så att kristallen deformeras. En fasom- 
vandling behover dock inte innebåra en strukturell foråndring. I vissa 
m aterial upptråder atom erna exempelvis som små magneter. M an sager 
att atom erna har ett magnetiskt moment. Dessa våxelverkar med var
andra och kan stålla in sig i beståm da "m onster” . Vilket m onster man 
får beror av tem peraturen. D et mest vålkånda exemplet hårpå år en 
jåm -m agnet dår atom ernas magnetiska m om ent år riktade åt samma 
håll vid rum stem peratur. Varm er m an upp magneten blir den emellertid 
omagnetisk vid en viss kritisk tem peratur d. v s. att de magnetiska mo- 
menten intar godtyckliga riktningar.

Karakteristisk for såvål strukturella som magnetiska fasovergångar 
år att de sker samtidigt over en hel kristall och att de dårfor innebår 
kollektiva rorelser av ett mycket stort antal atom er åven om var enskild 
atom endast våxelverkar med sina nårm aste grannar i gittret. D et år 
detta som gor det så svårt att beråkna forhållanden i nårheten av den 
kritiska tem peratur dår fasovergången sker.

Trots fenomenens svåroverskådlighet har m an funnit overraskande 
enkla och universiella lagar som endast beror av de olika fasernas sym- 
metriegenskaper. En fasovergång kan alltså ofta beskrivas med utgångs- 
punkt från  kånnedom  om de ordnade och oordnade tillståndens egen
skaper, utan att man i detalj behover kånna de mekanismer som styr 
fasovergången.

Fasovergångar forekom m er i alla m aterial och leder ofta till drastiska 
åndringar av materialegenskaperna. Studier av dem år dårfor av storsta 
betydelse ur såvål grundlåggande som teknisk synpunkt.

A rbetena vid N O R D ITA  på om rådet syftar dels till att oka for
ståelsen for fasomvandlingar och kritiska fenom en i allm ånhet dels år 
vissa m aterial forem ål for detaljstudier. I detta sammanhang kan spe-
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Fig. 1: Kolatomernas lagen i en grafit- respektive diamantkristall. Både 
ringarna och de svarta punkterna representerar kolatomer. Hos grafiten 
ligger atomerna ordnade i plan som  dr relativt liitt rorliga i forhållande 
till varandra. (M åtten dr angivna i langdenheten Angstrom  (Å ) 1 Å  — 
10 miljondels m m .) 1 diamantfallet har vi dåremot ett m ycket sym 
metriskt rymdgitter dår varje kolatonx dr omgiven av fyra  andra atomer 
på samma avstånd från varandra. Betraktar man en atom  representerad 
av en ring representeras de ”nårmaste grannerna” av de fyra svarta 
punkter som forbundits m ed ringen (och tvårtom).
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ciellt nåm nas m aterial dår atom erna bildar långa ”kedjor” eller ” strang- 
ar” . Sådana ”endimensionella” m aterial visar sig ha m ånga intressanta 
fysikaliska egenskaper. Exempelvis kan de ha avsevårt båttre elektrisk 
ledningsform åga långs strången ån vinkelrått m ot den. D årtill kommer 
att den m atem atiska behandlingen av teorin fo r sådana m aterial under- 
låttas av att m an våsentligen endast behover beakta en dimension i 
rum m et.

5.2.2 H eliums egenskaper vid låga temperaturer

Redan vid borjan av detta århundrade upptåckte m an att bly blev 
superledande vid tem peraturer nåra absoluta nollpunkten (noll grader 
Kelvin =  0 K  =  —273° C), d. v. s. att en elektrisk strom i en ring av 
bly inte dåm pades utan kunde ledas rund under obegrånsad tid.

D et fortsatta utforskandet av materiens egenskaper vid extrem t låga 
tem peraturer skulle emellertid leda till ytterligare overraskningar. H e
lium som år det enda åmne, som ånnu år flytande nåra absoluta noll
punkten visade sig bli supra-flytande vid drygt 2 grader Kelvin. D. v. s. 
att heliumvåtskan kan rinna ut obehindrat genom sprickor åven om de 
endast år m indre ån en tusendels millimeter vida. M an kan forestålla 
sig experim entatorernas forvåning når heliumet bara flot ut genom for- 
varingskårlets ’Våggar” . I andra forsok kunde man notera att vats-kan 
”flot upp’ långs forvaringskårlets våggar for att rinna ut på kårlets ut- 
sida.

Newtons mekanik, som forklarar fenom enen i vår vanliga vårld år 
ej långre giltig når vi kom m er till atom åra dimensioner. D år måste vi 
anvånda oss av kvantfysikens lagar. Vanligen betraktar m an kvant- 
mekaniken som en teori vilken enbart beskriver skeenden i atomistisk 
eller molekylår skala. N år vi studerar system av m akroskopisk storlek 
t. ex. en metall eller våtska har enstaka "kvanttillstånd” norm alt inte 
någon betydelse. D etta beror på att vid norm ala tem peraturer antalet 
mojliga energi- eller kvanttillstånd år mycket storre ån antalet partiklar.

D et m otsatta kan bli fallet vid mycket låga tem peraturer och kan 
forvåntas leda till speciella tillstånd hos helium av två skål. Dels år 
helium som nåm nts det enda åmne, som ej år i fast tillstånd nåra abso
lu ta nollpunkten, dels år den vanligaste heliumisotopen 4He en s. k. 
boson d. v. s. a tt de partiklar som helium atom en år uppbyggd av alla 
forekom m er i jåm na par. (Kårnan består av två neutroner och två pro
toner, run t kårnan har vi två elektroner.) Bosoner har nu den speciella 
egenskapen att de soker sig till varandra och samlas i samma kvant
tillstånd om de tillåts detta. N år m an dårfor kyler ned helium till till- 
råckligt låg tem peratur borjar vid en viss kritisk tem peratur (2.7 K) 
ett stort antal atom er att samlas i det lågsta energitillståndet. M an er- 
håller ett bosonkondensat, dår alltså ett stort antal partiklar samlas i ett 
enda kvanttillstånd. Vi får en kvanteffekt åven i m akroskopisk skala.
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F or att upplosa ett kondensat måste energi tillforas —  det kravs t. ex. 
betydande energim angder for att forånga vatten. Helium  kan stanna 
kvar i det lagsta energitillståndet aven nar det passerar en mycket fin 
kanal helt enkelt for att den energi, som skulle kunna frigoras genom 
kvantvatskans "frik tion” m ot karlvaggarna inte år tillracklig for att 
” forstora” kvanttillståndet bara våtskans stromningshastighet ar till- 
råckligt låg. Foljden blir att friktionen inte kan gora sig gållande och 
att våtskan utan svårighet kan passera utom ordentligt smala passager.

D et supraflytande tillståndet hos 4He kan alltså forstås med utgångs- 
punkt från ganska allm ånna resonemang. D et finns emellertid annu en 
heliumisotop 3He, vars kårna endast innehåller en netron. 3He ar alltså 
ingen boson. Trots detta finner m an att åven 3He kan uppvisa egen
skaper som år karakteristiska for supraflytande tillstånd. D etta hånger 
samman med att 3H e-atom erna parvis skapar bundna tillstånd och dår- 
med upptråder som bosoner. D et finns flera m ojliga bundna tillstånd. 
M an har också funnit två supraflytande faser av 3He: B-våtskan, som 
upptråder under 0,002 K  och A-våtskan, som upptråder mellan 0,0026 
och 0,002 K. Undersokningen vid N O R D ITA  har bidragit till att 
belysa de magnetiska, mekaniska och term odynam iska egenskaperna 
hos dessa forst på senare år upptåckta kvantvåtskor.

”Fas diagram” for 'He. V id låga tryck dr 3H e flytande åven vid de 
lågsta temperaturer. Under 0,002 K  upptråder en ”kvantvåtska” li- 
vat ska och mellan 0,002 K  och 0,0026 K  en annan s. k. A-våtskan. Over 
ett tryck på c:a 34 bar existerar helium  endast i fast form . (1 bar mot- 
svarar ungefår ett tryck på 1 atmosfår, 1 m K  =  0,001 K)
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5.2.3 Y t fysik
E tt m aterials egenskaper beståms vasentligen av uppbyggnaden av 

elektronholjet runt kårnorna. D et ar naturligt att tånka sig att detta de- 
form eras på ytan av ett m aterial eftersom antalet grannatom er —  
grannatom holjen —  år m indre vid ytan. Vi kan alltså vånta oss andra 
egenskaper hos ”ytatom erna” ån hos de som befinner sig inuti m a
terialet. V idare kan atom erna på en yta lått utsåttas for påverkan från 
utifrån  kom m ande fråm m ande atom er. M an finner dårfor att de pro
cesser —  av fysikalisk, kemisk eller biologisk natur —  som forsiggår i 
naturen ofta år ytprocesser. T rots att kem isterna studerat katalysfeno- 
m en under mer ån 100 år år våra kunskaper om ytors egenskaper 
mycket begrånsade. D etta beror dels på problem ens komplicerade na
tur —  återigen m oter vi ett m ångkropparproblem  —  dels på att man 
forst under de senaste åren funit m etoder att experimentellt studera 
rena ytor. (En ren yta som utsåtts for luft vid atm osfårstryck forore- 
nas genom reaktioner med luftens molekyler på m indre ån en miljon- 
dels miljondels sekund. De prov som skall studeras måste alltså befin- 
na sig i ett karl med utom ordentligt gott vakum for att m an skall få 
tid att studera ytan).

A rbetarna vid N O R D ITA  inom ytfysiken har fråm st syftat till att 
utveckla m odeller for beskrivning av elektronernas rorelser och tåthets- 
fordelning på metallytor. Studier av tvådimensionella atom konfigura
tioner, som kan skapas på ytor, rym m er också allm ånna fysikaliska 
problem stållningar som ligger inom N O RD ITA :s intresseområde.

På långre sikt ger en djupare forståelse av ytors struktur mojligheter 
att finnas forklaringar till katalysforlopp, som det som illustreras i figur
3 dår m etan (CH4) bildas ur kolmonoxid (CO) och våte (H2) genom 
katalys på en yta av nickel (Ni).
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Fig. 3. M etanproduktion:
En katalysator år ett åmne, som påskyndar en kem isk reaktion utan 

alt sjålvt forbrukas.
Figuren visar en atomår hur metan (CH  ,t) skulle kunna tånkas bildas 

(tillsammans m ed vatten (Fl20 )  ur kolm onoxid (CO) och våte ( H2) over 
en nickelyta (katalysator). A lla  detaljer i denna process år ånnu inte 
kånda, men det år karaktåristiskt, att s. k. heterogen katalys innehåller 
flera steg:

1) Från gas- eller våtskefasen infaller de ursprungliga molekylerna  
(reaktanterna, hår H 2 och CO) m ot ytan (substratet);
2) M olekylerna håftar fast vid ytan (adsorption), varvid elektronerna 
kan delas mellan m olekyl (adsorbat) och substrat;
3) Omfordelning av elektronerna kan m edfora sonderdelning av m ole
kylen (dissociation);
4) Sonderdelningsprodukterna år normalt absorberade men har ofta 
viss mojlighet att rora sig långs ytan (diffusion);
5) Dårvid kan en atom  råka stota ihop m ed en annan adsorberad atom  
eller m olekyl och i en kem isk reaktion bilda mellan- och slutprodukter;
6) Slutprodukterna (hår C H i och FI20 )  frigors från ytan (desorption);
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5.6 Avslutande kom m entar  

En uppdelning som den under punkterna 2— 5 ar m ed nodvandighet 
något artificiell. De olika projekten eller program m en ar —  liksom forsk- 
ningsom rådena —  nara sammankopplade.

U nder en foljd av år har N O R D ITA  sam arbetat med lågtem peratur- 
laboratoriet i Otnås. I detta samarbete har forskare från N O RD ITA , 
stipendiater och en rad forskare från så val N orden som ovriga delar av 
vårlden deltagit. N O RD ITA  har åven givit stod till ett nordiskt symposium 
på om rådet. P å ytfysikens om råde har ett om fattande sam arbete skett med 
Institutionen for teoretisk fysik vid CTH, Goteborg och Fysiska Institu
tionen i Århus.

Som exempel på hur N O R D ITA  kan stårka samspelet mellan olika 
forskningsgrenar kan nam nas a tt N O R D ITA  i juni 1976 i sam arbete med 
Fysiska Institutionen vid N TH , Trondheim , anordnade ett symposium 
over ”Renorm aliseringsgruppm etoder i fysiken” . Symposiet samlade 80 
nordiska och 15 utom nordiska deltagare, representerande bl. a. statistisk 
fysik, elementarpartikelfysik, den kondenserade materiens fysik och kårn- 
fysik. En symposium over egenskaperna hos galaxem as centrala delar, 
anordnat i Kopenham n i juli 1977, samlade ca. 100 astrofysiker, karn- 
fysiker, elem entarpartikelfysiker och solid State fysiker.

6. Stipendiater 

1 1977 har N ordita haft følgende stipendiater:

Danmark
P. Bak 1.1— 31.12.77
O. Jepsen 1.1— 31.12.77 
N . K jær Nielsen 1.1— 31.12.77
H. N ørgaard 1.1— 31.10.77 
J. R andrup 1.1— 31.12.77

F
F
E
A
K

Finland
J. von Boehm 1.9— 31.12.77 
P. H oyer 1.9— 31.12.77 
L. Lantto 1.1— 31.8.77
H. M iettinen 1.1— 31.8.77 
R. Niem inen 1.1— 31.8.77 
M. Salomaa 1.1— 31.8.77 
J. T. Tim onen 1.9— 31.12.77

F
E
F
E
F
F
F

Norge
F. M yhrer 1.9— 31.12.77 
P. Papatzacos 1.1— 31.8.77 
J. S. Vaagen 1.1— 31.12.77

K
E
K

Sverige
R. Bengtsson 1.1— 31.12.77
S. G arpm an 1.1— 31.8.77
B. I. Jacobsson 1.9— 31.12.77

K
K
K
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G. Lindell 1.1— 31.8.77 F
P. M innhagen 1.9— 31.8.77 F
A. N ordlund 1.1— 31.12.77 A
S. A. Rosengren 1.1— 31.12.77 F
J. Uschersohn 1.1— 31.12.77 E

=  elementarpartikelfysik
=  kernefysik
=  faststoffysik
=  astrofysik

7. Gæsteforskere 1977

Følgende gæsteforskere har besøgt N ordita i længere tid:
J. Hopfield, Princeton
G. Grinstein, Illinois
A. Jackson, Stony Brook 
R. D. Lawson, Argonne 
V. G. Kaminsky, Moskva 
V. L. Pokrovsky, Moskva
S. Takagi, Sussex 
W. J. Swiatecki, Berkeley

Til længere besøg ved andre nordiske institutioner har N ordita indbudt:
D. G. Ellis, Toledo Lund
W. Davidon, H averford College Trondheim
F. Herm an, San Jose Goteborg
G. D. M ahan, Indiana Goteborg
R. B. Meyer, H arvard Goteborg
E. Pytte, New York Oslo
D. Rainer, Stuttgart Helsinki
A. Russek, Connecticut København
S. Takagi, Sussex Helsinki
R. A. Sorensen, Pittsburgh Stockholm

Oversigt over nordiske og udenlandske gæster findes i NORD
225.

8. Forelæsninger

Ud over de faste forelæsningsserier har en række kollokvier og ufor
melle seminarer været afholdt i sam arbejde med Niels Bohr Institutet. 
N O R D ITA  225.

9. Symposier

I 1977 har følgende symposier og m øder været afholdt med støtte fra 
Nordita.
Symposier uden for N ordita 1977:

Spåtind 3— 7.1, "Interm ediate Energy Physics”
Geilo 7— 11.2, "Scandinavian W inter Symposium on N uclear Structure” 
Uppsala maj, "Symposium over elektronspektroskopi”
Lom a Koli 11— 18.8, "Symposium on the Foundations of M odem  

Physics”
Helsinki aug., ”Summer School in Laser Physics”
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Symposier ved N ordita 1977:
” Quasars and Aetive Nuelei of Galaxies” , 27— 30.6, København 
” Missing M ass” , workshop 1— 5.7, København 
”Scandinavian Dispersion Relations G roup” , 1— 3.2, København.

Se N O R D ITA  225.

10. Publikationer

U nder året har en omlåggning skett av redovisningen av de vetenskap- 
liga resultaten. I stållet for att utsanda sårtryck av publicerade arbeten till 
intresserade forskare och institutioner utges num era samtliga arbeten i 
form  av preprints som framstålls på institutet. Hårigenom  tidigarelagges 
utsåndningen 6— 12 m ånader, vartill kom m er att kostnaderna reduceras 
avsevart.

U nder året har sammanlagt 72 avhandlingar utgivits varav 25 i form  
av sårtryck och 47 preprint.

Se N O R D ITA  225.

F. Framtidsplaner

U nder de senaste åren har N O R D ITA :s verksamhet breddats till att 
om fatta åven den kondenserade materiens teori. D etta initiativ, som fått 
starkt stod från bl. a. forskningsråden i samtliga nordiska lander, har ta- 
gits i syfte att stårka forskningen i N orden på detta betydelsefulla om råde 
av den teoretiska fysiken och att fråm ja kontakterna mellan denna forsk
ningsgren och ovriga om råden av atomfysiken som år representerade vid 
N ORD ITA.

En ledigbliven professur har tillsatts med en foretrådare for den kon
denserade materiens teori och ett fruktbårande samarbete har etablerats 
mellan N O R D ITA  och flera nordiska institutioner, teoretiska och experi- 
mentella, som arbetar på aktuella om råden av den kondenserade m ate
riens fysik. M ed tanke på åm nesom rådets bredd har det hela tiden stått 
klart att en utvidgning av verksamheten år nodvåndig for att skapa en 
tillråckligt livskraftig och sjålvståndig forskningsmiljo vid NO RD ITA . 
De fram lagda planerna for verksamheten inom den kondenserade m a
teriens teori har således från borjan om fattat två professurer. N O R D ITA  
har dårfor under tidigare år anhållit om en forstårkning av resurserna 
som skulle mojliggora inråttandet av en andra professur inom området.

D å en sådan resursforstårkning ej erhållits och m an ej anser det fo r
svarligt att ytterligare skjuta tillsåttandet av denna tjånst på fram tiden 
har N O RD ITA :s styrelse funnit det nodvåndigt att soka losa problem et 
inom den nuvarande budgetramen. Styrelsen har dårfor anhållit att få 
inråtta den onskade heltidstjånsten genom att om vandla en ledigbliven 
deltidsprofessur till en heltidstjånst. K om pletterande medel forutsåttes 
kunna erhållas genom en reduktion av gåstforskarprogram m et. D etta 
m edfor en kånnbar nedskårning av en starkt belastad budgetpost. D et år
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dock styrelsens uppfattning att en sådan omfordelning av resurserna ar 
det mest effektiva sattet att stodja forskningen i N orden och det nordiska 
sam arbetet inom den for N O R D ITA  tillgangliga resursramen.

I det fram lagda budgetforslaget for 1979 och 1980 har det forutsatts 
att tillstånd ges till en sådan omfdrdelning av resurserna. Budgetforslagen 
rymmer inga aktivitetsokningar utan endast okningar motiverade av for- 
vantade stigningar av kostnadsnivån.

Inom  partikelfysiken har under de senaste åren en intensiv utveckling 
ågt rum  som lett till okad kunskap om materiens djupaste strukturer. Des
sa studeras experimentellt vid stora partikelacceleratorer både i Europa 
och andra delar av vårlden. De teoretiska bidragen till forståelse av ele- 
m entarpartiklarnas underliggande struktur år betydande och om rådet år 
under stark utveckling. M ånga grupper i N orden år engagerade inom 
detta forskningsfålt. N O RD ITA , som alltifrån sin start haft teoretisk 
partikelfysik på sitt program  och dårigenom utgjort ett naturligt centrum  
for den nordiska verksamheten, ser som en våsentlig uppgift att fråm ja 
nordiskt deltagande också i denna nya, perspektivrika utveckling.

Inom  kårnfysiken pågår en intensiv utveckling i olika riktningar. I syn- 
nerhet kan m an peka på det nya forskningsfålt, som oppnats genom u t
vecklingen av acceleratorer, som kan accelerera tunga joner till hoga 
energier. M an har dårm ed mojligheter att studera kollisioner mellan 
tunga atom kårnor, varvid kårnm aterien kan undersokas under helt nya 
betingelser dår nya sidor av kårnans dynam ik avslojas. Den kårnfysika- 
liska gruppen vid N O RD ITA  år starkt engagerad i denna utveckling i 
nåra samarbete med den teoretiska och experim entella forskningen vid 
Niels Bohr Institutet och andra nordiska forskningscentra.

På grånsom rådet mellan kårnfysik och partikelfysik sker också en liv
lig utveckling i vilken både teoretiska och experimentella nordiska grup
per deltar. Aven på detta om råde har N O R D ITA  goda forutsåttningai 
att gora en effektiv insats.

Den snabba utvecklingen av observationsm edlen och m etoderna inom 
den astronom iska forskningen har lett till en rad uppm årksam m ade upp- 
tåckter av helt nya fysiska fenomen och objekt i universum. Vid analysen 
av dessa observationer har det visat sig nodvåndigt att utnyttja erfaren- 
heter från så gott som alla om råden av atomfysiken. På grånsom rådet 
mellan fysik och astronom i har det således utvecklats en mycket fruktbar 
forskningsaktivitet i synnerhet i USA och England. D et år hogst sanno- 
likt att denna utvecklingstendens kom m er att forstårkas avsevårt i kom- 
mande år. Den breda forskningsmiljon vid N O R D ITA  ger goda mojlig
heter att bidra till utvecklingen på om rådet. N O R D ITA  har dårfor under 
en långre tid varit engagerat i att bygga upp en forskningsaktivitet inom 
nya om råden av astrofysiken i samarbete med Niels Bohr Institutet och 
andra nordiska institutioner verksamma inom experimentell och teore
tisk astrofysik. Intresset for astrofysiken år mycket stort hos många teore-



1040 C 1: Bilaga 6

tiska fysiker i de nordiska landerna och N O R D ITA  stravar att stodja 
deras deltagande i forskningen inom denna lovande del av fysiken så 
långt N O RD ITA :s resurser medger detta.

G. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal dkr)

Bokslut Budget3 Prel. utfall Budget
1976 1977 19773 1973

Utgifter
Styrelse 204 203 200 211
Personal 982 1 093 1 070 1 045
Kontor 222 210 210 227
Lokaler
Projekt
— vet. stab 1 555 1 810 1 848 2 427
— stip. 1 386 1 755 1 743 1 665
— gåstprogr. 2 134 1 779 i 653 1 600
— publikationer 74 90 96 90
— symposier 247 170 90 300
— EDB 100 100 300

ijverf. nasta år 34 200

Summa utgifter 6 838 7 210 7 210 7 865
Inkomster
Anslag 5 900 6 770 6 770 7 665
Lonstegr. kompensation 403 306 306
Ovrigt 535‘ 134J 1342 200*
Summa inkomster 6 838 7 2103 7 2103 7 865

1 Overforing från 1975; 203+200 från inbesparade medel +  132 råntor.
2 Overforing från 1976; 34+100 från inbesparade medel.
3 Inkluderande lonekompensation 1977.
4 Overforing från 1977.
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C 110/k 

1978

Nordiska institutet for folkdiktning (NIF)

Verksamlietsberattelse 1977

A . N am n och adress

N ordiska institutet for folkdiktning (NIF)
H enriksgatan 3 
SF-20500 Åbo 50 
Finland 
Tel. 921-11523

B. Startår 

1959

C. Syf te

Institutets verksamhetsområde ar nordisk folktradition, sarskilt folklig 
dikt, tro och sed.

Institutets uppgift ar att fråm ja och sam ordna traditionsvetenskaplig 
forskning, utbildning, insamling och arkivering i Norden. Institutet skall 
dessutom efter form åga form edla inform ation om nordiskt stoff till fors
kare och institutioner i och utanfor Norden.

D. Organisation

1. Administration

Institutets hogsta m yndighet år styrelsen, vars m edlem m ar utses av 
regeringarna efter sam råd med universiteten och de folkloristiska institu- 
tionerna. Island utser 1, Danm ark, Finland och N orge 3 samt Sverige 4 
representanter i styrelsen, som våljs for en period av tre år. Styrelsen utser 
inom sig ett arbetsutskott bestående av en representant for varje land.

Den dagliga ledningen av arbetet handhas av en institutsledare, som 
anstålls av styrelsen på forslag av arbetsutskottet.

2. Styrelsens sammansåttning 31.12.1977

Professor Hans Bekker-Nielsen D
M ag.art. Iørn Piø D
Professor Nils Schiørring D
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Professor Lauri Honko F
Professor Nils Storå F
Fil. mag. U rpo Vento (vice ordf.) F
Cand. mag. H allfredur Om  Eiriksson I
Cand. mag. Årni Bjornsson (suppleant) I
D osent Kjell Bondevik N
Professor Olav Bø N
Forste amanuensis Reim und Kvideland N
Professor Nils-Arvid Bringéus S
Docent Bengt R. Jonsson S
G eneraldirektør Edvard Reuterswård (ordf.) S
Professor Anna Birgitta Rooth s

3. Personal

Institutsledare: prof. Lauri Honko (arvoderad, tjanstledig 1.8.— 31.12. 
1977)

T.f. institutsledare 1.8.— 31.12.1977: t.f. prof. Olli Alho 
Institutsassistenter: FM  G un H erranen, FM  Lassi Saressalo 
Kanslisekreterare: M erkonom  Maj-Lis Fagerholm

4. Revisorer 

Overrevisor Erkki Ahokas 
Revisor Pertti Suokas
Overrevisor H annu M attila (suppleant)

E. Verksamhet

1. Adm inistration

Styrelsen har under året sam m antrått två gånger, 26.4.1977 i Lund och 
13— 14 oktober i Åbo. Vid motet i Lund var 10 styrelseledam oter (inkl. 
institutsledaren) narvarande, vid m otet i Åbo narvar 12 styrelseledamoter. 
T.f. institutsledaren deltog i styrelsemotet i Åbo och institutsassistenterna 
har deltagit i bågge motena, varvid den ena institutsassistenten fungerat 
som sekreterare.

A rbetsutskottet har under 1977 bestått av foljande m edlem m ar utsedda 
av styrelsen: professor Nils-Arvid Bringéus (S), cand. mag. H allfredur 
O m  Eiriksson (I), forste amanuensis Reimund Kvideland (N), mag. art. 
Iørn Piø (D) och fil. mag. U rpo Vento (F). Ordforande for arbetsutskot
tet har varit Iørn Piø. I arbetsutskottets moten har forutom  de ordinarie 
m edlem m arna deltagit styrelsens ordforande, institutsledaren och insti- 
tutsassistentem a, av vilka den ena fungerat som sekreterare. U nder verk- 
sam hetsåret har arbetsutskottet sam m antrått tre gånger, 10— 11.2.1977 i 
Åbo, 25.4.1977 i Lund och den 15.9.1977 i Åbo.
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2. Informatitons- och publikationsverksamhet

Inform ationsbladet N IF  Newsletter skall under verksam hetsåret ha ut- 
kommit med 4 num m er (av vilka nr 3/1977 utkom m er i oktober och 
4/1977 i december). D istributionen år enligt kontroll av nr 3/1977 fol-
jande:

N orden 834
Europa 621
Ovriga 303

Sammanlagt 1 758

N IF  Newsletters redaktionella utform ning har foljt samma riktlinjer 
som tidigare och rik tar sig till låsare såvål inom som utom  Norden. In 
form ationsbladet forser sina låsare med uppgifter om kom m ande konfe
renser och forskarm oten, rapporter från dessa konferenser, redogorelser 
for intressanta nordiska och utom nordiska forskningsuppgifter, presen- 
tationer av nordiska tidskrifter och nyutkom na vetenskapliga arbeten 
samt inform ation om traditionsvetenskaplig forskning i N orden i allmån- 
het. Med N IF  Newsletter 2/1977 utsåndes ett forsta cirkulår rorande den 
internationella folkloristkongressen, som skall åga rum  i Edinburgh 1979 
(International Society for Folk-N arrative Research). Inform ationsbladets 
redaktion stråvar till en aktivisering av skribenter på olika håll såvål inom 
som utanfor Norden.

N IF  Publications utokades i januari 1977 med en volym i serien, N IF  
Publications nr 5, Amneskonferens 1976, redigerad av G un H erranen 
och Lassi Saressalo. Slutredigeringen av N IF  Publications nr 6 och tryck- 
ningen av volymen, som innehåller presentationer på engelska om arkiv 
och institutioner i N orden med folkloristiskt prim årm aterial har på grund 
av praktiska och tekniska svårigheter dragit ut på tiden, sker vid årsskif
tet. Volym nr 7 i serien presenterar resultaten från Traditionsekologi- 
projektet med artiklar av Wigdis Espeland (N), Joan P. Joensen (Får- 
oarna), Seppo K nuuttila (F), Orvar Lofgren (S) och med en overgripande 
teoretisk inledning av projektets ansvarige ledare, Lauri H onko. Artik- 
larna år i svensk språkdråkt.

Såvål N IF  Publications som N IF  Newsletter resulterar i bytesforbin
delser av vilka en del, sårskilt osteuropeiska, deponeras i Åbo universi
tets bibliotek.

3. Forskningsprojekt

Traditionsekologiprojektet avslutas enligt planerna med en publikation 
(se ovan under N IF  Publications). Projektet har undersokt den kultur- 
ekologiska forskningsaspektens tillåm pningsmojligheter på utforskningen 
av muntlig tradition och traditionskom m unikation i olika socioekono-
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miska miljoer. Bidragen till publikationen består av fallstudier, vilka kon- 
kretiserar problem atiken och belyser forskningsaspektens m ojligheter 
m ed hjalp av ett empiriskt material.

E tt redaktionellt mote for artikelforfattarna till artiklarna i Traditions- 
ekologiboken åger rum  under november, dår den slutgiltiga granskning
en av m anuskriptet till boken skall ske och m anuskriptet detaljgranskas 
fore tryckningen.

Etnomeclicinprojektet år också inne i sitt avslutningsskede. Den publi
kation, som projektet har resulterat i år en s. k. portråttbok med fallstu
dier av fyra folkbotare, etnomedicinare, en från  vart och ett av de fyra 
lånder, som år representerade inom arbetsgruppen. Fallstudierna bygger 
dels på arkivm aterial och dels på undersokningar i nutid. Boken skall 
publiceras u tanfor N IF ’s publikationsverksamhet.

M edlem m arna av projektets arbetsgrupp Bente Alver (ansvarig ledare) 
och Birgitte Rørbye presenterade projektet for N IF ’s styrelse vid dess 
sam m antråde i april i Lund.

Såvål representanter for N IF  som for arbetsgruppen for Etnomedicin- 
projektet har deltagit i planeringen av ett nordiskt symposium for folk
medicin, vilket ågde rum  i Sideby, Finland i agusti 1977 (se nårm are h år
om under rubriken Konferensverksamhet).

Projektet Hdgfrekventa nutidstraditioner. Arbetsgruppens sammansått- 
ning fastslogs på N IF ’s styrelsemote 26.10.1976 och gruppen konstitue- 
rade sig 27.4.1977 i Lund. Projektet inleddes redan 1975 med medel 
u tanfor N IF ’s budget, och denna inledande del av projektet avslutas en
ligt planerna 1978 med en publikation innehållande fem temastudier. 
Inom  N IF 's  ram  år projektets forsta målsåttning en rapport om arkivens 
problem nar det gåller insamling av stora och allm ånt utbredda nutids
traditioner, frågan om hur m an skall såkra att arkiven får ett represen
tativt urval av traditionen, och i vilken m ån man kan tånkas dra nytta 
av metoder, som utarbetats inom andra vetenskaper.

Projektplanering

Sångaktivitet som folkloristiskt forskningsobjekt var rubriken på ett 
projektforslag som 1976 inlåmnades till N IF  av Brynjulf Alver och Rei
m und Kvideland. Forslaget såndes på remiss for att u trona det nordiska 
intresset for forslaget till institutioner och enskilda forskare. Allm ånt ut- 
tryckte man då onskemål om att forslaget skulle konkretiseras. Remiss- 
ronden gav också vid handen, att ett flertal projekt av motsvarande 
karaktår redan var i gång inom den etnomusikologiska forskningssektorn.

I  augusti 1977 aktualiserades projektforslaget på nytt och m an sande 
u t en fornyad intresseforfrågan till de personer och institutioner, som i 
forsta omgången uppgivit sig vara intresserade av projektet. I denna om- 
gång visade det sig, att projektforslaget fortfarande ågde aktualitet for de
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tillfrågade och m an beslot ge dessa personer mojlighet att konkretisera 
projektforslaget på ett mote, som skall arrangeras i borjan av 1978.

Dansespill på Faroarna. Amanuensis M ortan Nolsøe (Faroarna) hade 
till N IF ’s styrelsemote inlåm nat en ansokan om stod till ett forskningspro
jekt på Faroarna med nåm nda rubrik. Ansokan tillmotesgicks ekonomiskt 
av N IF  till vissa delar, och projektledaren Nolsøe meddelade N IF  per 
brev av den 19.9.1977 att projektet beviljats de resterande medlen av 
Foroya Landsstyri, vilket innebår att projektet kommer att fullfoljas.

Festskikke, teori og metode. U nder senare hålften av verksamhetsåret 
har en arbetsgrupp sam m ansatt av representanter for de nordiska landerna 
u tarbetat planer for ett folkloristiskt metodologiskt seminarium med te
m at Festskikke, teori og metode, under vilken rubrik seminariet skall ta 
upp festsedernas teori och tillåm pa dem på ett empiriskt material. N IF ’s 
t.f. institutsledare, Olli Alho har deltagit i planeringen av seminariet vid 
ett mote i K openham n 2.10.1977. Seminariet upptas i N IF ’s program  en
ligt beslut av N IF ’s styrelse och skall åga rum  i K openham n i februari—  
mars 1978.

4. Konferensverksamhet

1977 har varit ett m ellanår i N IF ’s konferensverksamhet. Planeringen 
av N IF ’s andra folkloristiska arkiv- och dokum entationskonferens har 
ågt rum  under året och planeringsgruppen har bestått av: Carsten Bregen- 
høj, Pekka Laaksonen, M agne Velure och Lassi Saressalo som N IF ’s re- 
presentant och sekreterare. K onferensen skall åga rum  11— 13.1.1978 i 
Åbo och dess huvudtem a bår foljande rubriker:

’Tnsamlings- och kunskapsform edlande praxis; teoretiska, metodiska 
och ideologiska aspekter” ; ”Arkivtekniska problem- arkivsystematik och 
-terminologi” ; "Inform ationsbehovet, upphovsråttsfrågor” .

Folkmedicinsym posiet

U nder 1976 och 1977 har Olav Bø, Lauri Honko, Bente Alver och Gun 
H erranen deltagit i planeringen av ett nordiskt folkmedicinsymposium, 
som arrangerades 3— 5 augusti 1977 av Stiftelsen Kilens Hembygdsgård 
i Sideby i sam råd med Nordisk medicinhistorisk forening, N ordiska in
stitutet for folkdiktning, M edicinhistoriska institutionen vid Helsingfors 
universitet, Etnologiska institutionen vid Jyvåskvlå unversitet och staden 
Kristinestad.

Av N IF ’s representanter på folkmedicinsymposiet holl Olav Bø ett av 
seminariets oppningsforedrag ”Folkm edicin och folklivsforskning” ; Lauri 
Honkos foredrag bar rubriken "Botningsakten och kultureli anpassning” , 
Bente Alvers foredrag hette ”Fortroende och bot” och Birgitte Rørbyes 
"Folkm edicin av idag” . R apport om symposiet har ingått i N IF  News
letter 3/1977 av G un H erranen och inlåggen kom m er att publiceras i regi 
av M edicinhistoriska institutionen vid Helsingfors universitet.
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21 :a nordiska etnolog- och folkloristkongressen

Den 21 :a nordiska etnolog- och folkloristkongressen åger rum  på G ot
land i juni 1978. Enligt beslut av N IF ’s arbetsutskott (10— 11.2.1977 
§ 11b) reserverade N IF  ett m indre anslag att anvåndas for planeringen 
av den folkloristiska sidans innehåll. Tem at for kongressen år "K ultur- 
kom m unikation”, och planeringsm otet ågde rum  i Stockholm 25— 26.
10.1977 varom  rapport ingått till N IF .

5. Forskarkontakter

I samband med N IF ’s arbetsutskotts mote i februari 1977 samman- 
kom redaktionskom m ittén for Svenska litteratursållskapets i Finland se- 
rieverk Finlands svenska folkdiktning till ett diskussionstillfålle med a r
betsutskottet for att dryfta utgivningsprinciper och problem i samband 
med en utgåva i serien benåm nd Vaggvisor. Representanter for Svenska 
litteratursållskapet vid detta tillfålle var sållskapets ordforande, prof. Lars 
Huldén, redaktionskomm itténs ordf. FM  Ann-M ari Håggman och dess 
sekreterare assistent Birgitta Karlsson.

Institutsledaren Honko och institutsassistenten H erranen deltog 11—
12.3.1977 i ett planeringsmote for det nordiska folkmedicinseminariet, 
som ågde rum i Goteborg (se N IF  Newsletter 1/1977 s. 14 f.).

6. Gastforeldsarverksamhet

På sitt mote 25.4.1977 beslot N IF ’s arbetsutskott inbjuda professor 
Linda Dégh, Bloomington, USA, till en nordisk forelåsningsturné i okto
ber 1977. Professor Déghs rundtur i N orden om fattar Reykjavik, Lund, 
Bergen, Oslo, Helsingfors, Åbo (Åbo akadem i och Åbo universitet), 
Stockholm, Uppsala och Kopenham n. Hennes forelåsningar beror ak- 
tuell forskning i fråga om m oderna sågner, etnicitetsforskning i USA 
och nya aspekter på folksagan som uttryck for vårldsåskådning.

7. Ovrigt 

N IF ’s stadgar

Arbetet med nya stadgar for N IF  har pågått under hela verksamhetsåret 
inom såvål N IF ’s styrelse, dess arbetsutskott och inom institutet i samråd 
med NKS. D et slutgiltiga stadgeforslaget insåndes till NKS den 22.8.1977 
och godkåndes av N ordiska m inisterrådet den 9.11.1977

Laromedelskom m ittén

Som resultatet av N IF ’s andra nordiska folkloristiska åmneskonferens 
i Bergen 1976 bildades en kommitté for utredning av behovet av sam nor
disk produktion av lårom edel for bruk inom undervisningen av folklo- 
ristik i Norden. K om m ittén utsånde i sam råd m ed N IF  en frågelista for 
att kartlågga detta behov. Frågelistans svar bearbetas inom institutet och
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sandes for granskning till kommittén i juni 1977. I detta nu arbetar kom- 
mitténs m edlem m ar med svaren på frågelistan och overvågar vilka åt- 
gårder som skall vidtas. D å kom m ittén har ett konkret forslag till hur en 
dylik sam produktion av lårom edel skall ske kom m er den att vanda sig 
till N IF .

Lårom edelskom m ittén sam m antrådde i Stockholm den 29.10.1977 
varvid N IF  foretråddes av Lassi Saressalo.

Finnish Folk Poetry

N IF ’s institutsledare Lauri H onko hade 1974 i N IF ’s nam n tillsam
mans med Finska litteratursållskapet (SKS) ansokt om medel från finska 
undervisningsministeriet for utgivning av volymen Finnish Folk Poetry —  
Epic. D enna volym utkom  under verksamhetsåret.

Enligt av N IF ’s styrelse godkant forfarande har institutsledaren på 
samma sått i N IF ’s nam n stott SKS ansokan om anslag från finska un
dervisningsministeriet for en andra volym i serien, Finnish Folk Poetry —  
Lyric.

Utlåtande

N IF  har enligt arbetsutskottets beslut 15.9.1977 avgett anbefallande 
utlåtande betråffande oversåttning och utgivning av en islandsk del av 
serien Eventyr i Norden.

Nordisk vecka i Tdhy

På begåran av arrangorerna for en nordisk vecka i Tåby, Sverige, har 
N IF  bidragit till deras utstållning med inform ationsm aterial om N IF  
Publications och N IF  Newsletter. Utstållningen var uppstålld på Tåby 
huvudbibliotek 4— 11.10.1977.

Besok på N IF

I samband med ett finskt-sovjetiskt symposium i Helsingfors besoktes 
N IF  av en grupp vetenskapsmån med intresse for språk, folkdiktning och 
litteratur från bl. a. Tallin och Petroskoi.

N IF ’s bibliotek

N IF ’s bibliotek har under 1977 vuxit m ed 89 volymer som resultat dels 
av bytesverksamhet och dels av inkop av facklitteratur som hånfor sig till 
projektverksamheten.

F. Framtidsplaner

Institutets verksamhet har under de senaste åren uppnått den målsått- 
ning betråffande verksamhetens uppbyggnad, som forelegat. Den relativt 
snåva budgetram en har visserligen varit en brom sande faktor, som har



1048 C 1: Bilaga 6

inverkat menligt på ett fullodigt forverkligande av planerna och m edfort 
att vissa verksam hetsform er fått slopas.

Institutet har stabiliserat sin stållning som nordiskt sam arbetsorgan och 
utvecklat kontakterna mellan folkloristiska forsknings-, undervisnings- 
och arkivinstitutioner. V idare har institutet genom sin inform ationsverk- 
samhet nått hela det nordiska traditionsvetenskapliga om rådet och dårtill 
en betydande del av det internationella fåltet. Institutets sekreterarkapaci- 
tet har okats och m otsvarar det våxande verksamhetsområdet. M an kan 
alltså fastslå, att forutsåttningarna for att utveckla institutet till koordi
nator och inform ationskanal for nordisk folkloristisk forskning, under
visning och arkivverksamhet finns. A tt vidareutveckla verksamheten kra
ver dock att resurserna for sjålva arbetet år tillråckliga. I det foljande 
fram hålls en del av de centrala sektorerna av institutets verksamhet och 
deras målsåttning. I detta sammanhang bor påpekas, att till grund for 
resursutråkningen både i fråga om institutets generella verksamhetspla- 
nering och i fråga om den konkreta aktivitetsplaneringen år den okning 
av resurserna som skisserats for 1979.

1. Administration  (Styrelsen och arbetsutskottet)

Enligt institutets nya stadgar år dess styrelse institutets hogsta beslu- 
tande organ. Denna styrelse reprcsenterar en bred, facklig expertis och 
borde enligt institutets åsikt utses bland åm nesom rådets nordiska univer
sitets- och arkivinstitutioners vetenskapliga fackmån. Styrelsens roll som 
beslutsfattande organ i fråga om rutinartade tekniskt-adm inistrativa frå- 
gor blir mindre och dess arbetsutskott får redan 1978 en allt storre roll 
som sorteringsorgan for styrelsen och beslutsfattande organ i fåga om 
administrativa årenden. På så sått ges styrelsen mojlighet att verka som 
expertisgrupp i bredaste fackliga bemårkelse och som vetenskapspolitisk 
och initierande auktoritet. D årfor år det meningen att styrelsens sam 
m antråden i storre utstråckning ån tidigare skall ges prågeln av veten
skapliga diskussionstillfållen. I sam band med styrelsens moten anordnas 
sm årre symposier med nordiskt sett intressanta temata, till vilka man in- 
bjuder representanter for åm net på motesorten.

2. Personal

Institutets personalstruktur har i och med budgeten for 1978 fastslagits. 
D årm ed har N IF ’s sekretariats stållning stabiliserats och lonenivån juste- 
rats till att m otsvara lonenivån i N orden i ovrigt. D etta å sin sida gor det 
mojligt att, efter en overgångsperiod, nordiskt lediganslå och besåtta 
tjånsterna.

U r institutets synvinkel råder dock ett m issforhållande i att institutet 
inte har en heltidsanstålld institutsledare, u tan  institutsledartjånsten år 
en deltidsbefattning. På lång sikt år detta ohållbart och det kommer i 
fram tiden att vara svårt att få någon kom petent nordisk forskare som in-
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stitutsledare på deltidsbasis. D et år dårfor angelåget att poångtera att det 
for institutets utveckling vore av central betydelse att institutsledarbefatt- 
ningen ombildas till en heltidstjånst, icke m inst for att stårka institutet 
som forskningsinstitution. Budgetforslaget for 1979 upptar dårfor anslag 
for en heltidsanstålld institutsledare.

3. Verksamhet

Institutets verksam het kan i huvudsak indelas i foljande huvudsektorer:

3.1 Inform ations- och publikationsverksamhet

N ågra storre foråndringar i publikationsverksam heten kom m er inte att 
vidtas inom nårm aste fram tid. Inform ationsbladet N IF  Newsletters inne- 
håll år forem ål for ståndig fornyelse och aktivering, dårem ot år det inte 
for tillfållet aktuellt att ytterligare oka dess spridning. Betråffande andra 
form er for inform ation kan nåm nas att utredningar om inform atitons- 
behovet mellan nordiska forskare och institutioner år på gång, och resul- 
taten hårav kom m er i forsta hand att tas upp till diskussion under N IF ’s 
andra arkiv och dokum entationskonferens i borjan av 1978. Erfarenhe- 
terna visar redan nu, att institutet kan fungera som ett specialiserat in- 
form ationsorgan och sprida kånnedom  om forskning och folkloristisk 
undervisning i N orden via sina inform atitonskanaler.

Publikationsverksam heten koncentrerar sig på N IF  Publications-serien, 
vari bl. a. ingår rapporter om N IF ’s egen konferensverksamhet samt om 
forskning, som bedrivits med N IF ’s medel. Samnordisk produktion av 
lårom edel for undervisningen inom folkloristiken har under senaste tid 
diskuterats, och kommer att aktualiseras som en form  av publikations
verksamhet som antingen stods av N IF  eller som faller helt inom N IF ’s 
ram.

3.2 Arkivverksam het

Institutet kom m er att i hogre grad ån tidigare fåsta uppm årksam heten 
vid utvecklingen av sam arbetet mellan nordiska traditionsarkiv och deras 
interna inform ationsbehov. D etta arbete år knutet både till konferens- 
verksamheten och till de planerade arkivcentrerade utrednings- och forsk- 
ningsaktiviteterna.

3.3 Konferensverksamhet (bilaga 1)

En viktig sam arbetsform  år institutets konferensverksam het for fors
kare, lårare och arkivpersonal inom åm nesom rådet. N IF ’s konferenser år 
av tre slag och betjånar i princip olika avnåm arkategorier:

a) Amneskonferenser, vilka år avsedda for lårare inom åm nena folk- 
loristik och etnologi och indirekt också for studerande inom dessa åm nen 
i de olika nordiska lånderna. K onferensernas målsåttning år att samla 
dem som har ansvaret for undervisningen till gem ensamma diskussioner
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om disciplinens utveckling samt till evaluering av undervisningen. V idare 
avser m an med dessa konferenser att oka inform ationsutbytet om under
visningsprogram och kursfordringar mellan de nordiska universitetens 
undervisningscentra.

b) Arkiv- och dokum entationskonferenser, vilka tar upp frågor i an 
knytning till traditionsarkivens gem ensamma problem. Konferensernas 
huvudvikt fåsts vid såvål tekniska frågor som insamlingsideologiska frå- 
gestållningar i arkivens arbete samt vid traditionsinsamling som en del 
av den allm ånkulturella samhållspolitiken. V idare ta r  konferenserna upp 
frågor i samband med arkivens forsknings- och publikationsverksamhet.

c) Forskarkonferenser, avsedda for nordiska forskare inom traditions- 
vetenskaperna med målsåttning att ge tillfålle till diskussion om forsk- 
ningspolitiska sporsmål, om nya forskningsidéer och teoriutbildning samt 
for att p lanera projektforskning såvål inom N IF ’s ram  som utanfor N IF . 
Forskarutbildningen år en viktig aktivitet som faller under konferenspla
neringen. Med denna aktivitetsform vill N IF  aktivera yngre forskare 
sam t i samband forskarutbildningen planera nya, realiserbara forsk
ningsidéer for N IF ’s forskningsprojekt. F or yngre forskare år denna typ 
av verksamhet av stor betydelse, både for att forkovra deras forsknings- 
fårdigheter och ge dem nodig inform atiton bl. a. om publiceringsmojlig- 
heter for deras egna alster. Till konferensverksamheten får åven råknas 
de symposier, som i fram tiden kom m er att hållas i samband med styrel
sens moten, samt N IF ’s gåstforelåsarverksamhet, inom ram en for vilken 
m an stråvar till att varje år inbjuda någon internationellt kand forskare 
till en gåstforelåsningsturné till de olika universitetsinstitutionerna i N or
den.

3.4 Stipendiatverksamheten

Stipendiatverksamheten år en ny verksamhetsform, for vilken medel 
foreslagits i budgeten for 1979. D enna verksam het skulle inriktas på 
nordiska forskare inom traditionsvetenskaperna for vetenskapligt arbete 
av sårskilt intresse, som faller inom N IF :s verksamhetsområde.

Institutets styrelse godkånde på sitt mote 14.10.1977 ett stipendieregle- 
mente, som reglerar stipendiernas tekniska ansoknings- och utdelnings- 
procedur. (Bilaga 2)

Med anslag for stipendier i institutets budget vill m an tillforsåkra insti
tu tet de forskarresurser, som måste anses vara av vitalt intresse inte bara 
for forskning inom ramen for N IFs projekteringsverksam het utan åven 
som stod for traditionsvetenskaplig forskning i N orden i ovrigt.

3.5 Forskningsprojekt

Institutets forskningsprojekt år for nårvarande i sina respektive avslut- 
ningsskeden. Å ret 1978 kan anses som ett m ellanår, då huvudvikten inom 
projektverksam heten fåsts vid planering av nya projekt och testande av
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nya projektforslag. E nbart val underbyggda projektuppslag kom m er att 
tas upp inom institutets projektverksam het. I budgetforslaget for 1979 
upptas medel for ett nytt projekt. Budgetforslaget upptar också ett m indre 
anslag for forskning inom  institutet, villcet år tånkt nårm ast att tåcka 
m aterialkostnader i samband m ed institutets eller dess stipendiaters forsk
ning. Den forskningsaktivitet, som skall idkas inom  institutet, kommer 
att ske i enlighet med N IF ’s allm ånna forskningsmålsåttning.

4. Långtidsbudget

N IF s budget- och verksam hetsplaner på lång sikt uppskisserades senast 
på forsorg av institutets styrelse for ansokningen av budgetm edel for år 
1978. Foreliggande sam m andrag av planerna baserar sig på de verksam- 
hetsformer, vilka institutets styrelse ansåg det vara våsentligt att stabilisera 
och utveckla.

Beråkningsgrunden for långtidsbudgeten (bilaga 3) å r institutets bud- 
getåskande for 1979. Om budgetforslaget godkånns enligt åskandet kan 
man redan 1980 forverkliga verksam heten utan att gora nedskårningar 
av 'anslagen i realbudgeten på viktiga punkter. Budgetforslaget for 1979 
upptar en realokning på 5 % och en inflationsokning på 15 %. D årut- 
over åskas medel for en ny verksamhetsform, nåmligen forskningsstipen- 
diatverksamheten, for vilken N IF :s styrelse godkånt ett sårskilt regle- 
mente. V idare bygger långtidsbudgeten på samma personalstruktur som 
budgetforslaget 1979 upptar.

Tabellen uppvisar budgetplanerna for de olika verksam hetsform erna
1980— 1984. Å r 1980 avser m an att styra budgetens realokning till insti
tutets samnordiska forskningsprojekt och till de med jåm na intervaller 
återkom m ande konferensform erna. D en okning, som utråkningen for
1981— 1984 uppvisar, år i enlighet m ed en beråknad inflationsprocent 
(15 % ). Lonekostnader och egna inkom ster upptas u tanfor tabellen.

De olika verksam hetsform ernas fackliga och vetenskapliga innehåll 
fram går av budgetforslaget for 1979 sam t av bilaga F  till N IF :s verk- 
samhetsberåttelse for 1977.
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Bilaga 2

Stipendiereglemente for Nordiska institutet fo r  fo lkdiktn ing

§ I-
Av de medel som N ordiska m inisterrådet årligen ståller till Nordiska 

institutets for folkdiktning forfogande anslår institutet ett belopp avsett 
a tt utdelas som stipendier åt forskare i de nordiska landerna och vilkas 
forskningsuppgifter faller inom institutets verksamhetsområde.

§ 2 .

Ansokan om forskarstipendium  jåm te plan for arbetet inlåmnas till 
N IF ’s sekretariat fore 1 januari.

§ 3.

Beslut om utdelandet av stipendier fattas norm alt vid styrelsens host- 
sam m antrade.

§ 4.

U r det avsatta beloppet kan viss del efter arbetsutskottets forslag anslås 
till forskare som ar verksam inom N IF ’s egna projekt.

§ 5.

Stipendiat åligger att till styrelsen inlåm na redogorelse over stipendiets 
anvåndning senast två m ånader efter det datum  som i ansokningen angetts 
som tidpunkt for arbetets avslutande. F rågan om eventuellt återkravande 
av stipendium avgors av styrelsen.

§ 6.
Stipendium bor anvandas under den period som anges i ansokningen. 

A ndrad forskningsplan skall godkånnas av styrelsen.

§ 7.

Stipendium må aven utdelas for att tåcka kostnader for deltagande i 
nordiska eller internationella forskarkonferenser inom  N IF ’s verksam 
hetsområde. Om anvåndningen av sådant stipendium  skall redogorelse 
inlamnas i likhet med vad som år stadgat ovan i § 5.

§ 8 .
Institutets styrelse eller arbetsutskottet kan åven inom ram en for till- 

gångliga medel bevilja stipendier for andra andam ål på dårvid faststållt 
sått.
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budget
verksamnets- badget anslag forslag
former ig?7 1378 lg7g lg80 lg81 19g2 1983 1984

styrelsen 57.000 60.000 71.000 81.000 93.000 107.000 123.000 141.000

kontor 17 .000 25.000 3 4.000 40.000 47.000 55.000 64.000 75.000

planering och 
koordinering 8.000 16.000 18.000 21.000 24.000 28.000 32.000

information
publikationer 33.000 28.000 51.000 56.000 64.000 74.000 8 5 . 0 0.0 98.000

arkivverksamhet 5.000 8.000 13.000 15.000 17.000 20 .000 23.000 26.000

konferensverks. 3-7.000 53.000 66.000 85.000 100 .000 120.000 120.000 150.000

stipendier 35.000 40.000 45.000 50.000 55.000 60.000

forskningsproj . 44.000 35.000 41.000 68.000 78.000 90.'000 103.000 120 . 000

SUMMA 193.000 217.000 322.000 403.000 465.000 540.000 601.000 702.000

lonekostnaderna 
egna inkomster

135.000
3.000

156 . 000 
5.000

199.000 
5.000

199.000
7.000

199 .000 
8.000

199.000 
10 .000

199.000 
12.000

199.000
12.000
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G. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal fmk)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 49,5 57 65 60
Personal 125,6 107 135 156
Kontor 17,6 17 21 25
Lokaler — — — —

Verksamhet
— planering, koord. 8
— inform., publ, arkivverks. 37,4 38 36 40
— konferensverks. 52,3 37 29 53
— stipendier — — — —
— forskningsprojekt 34,7 45 43 34
Summa utgifter 317 301 329 376

Inkomster
Anslag 267 298 298 371
Lonstegr. kompensation 27 28
Ovrigt 2,3 3 3 5
Summa inkomster 317 301 329 376
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C 111/k

1978

N ordiska institutet for sjoratt

Verksamhetsberåttelse 1977

N am n och adress

Nordisk institutt for sjørett 
K arl Johansgate 47 
N-Oslo 1 
Tel 33 00 70

I. Innledning

Nordisk Institu tt for Sjørett startet sin virksom het 1. januar 1963. 
1977 var således Instituttets femtende driftsår. I denne årsberetningen er 
det forsøkt å gi en uttøm m ende beskrivelse av Institu ttet og dets virk
somhet. M an har videre forsøkt å u ttrykke Instituttets virksom het tall- 
messig på samme m åte som m an gjorde det i årsberetningen for 1976.

II. Styret 

Danmark
Professor dr. jur. Stig Jørgensen, Århus 
Varainann: Professor dr. jur. Allan Philip, København

Finland
Professor jur. dr. Olof Riska, Helsingfors 
Varam ann: Professor jur. dr. Esko Hoppu, Helsingfors

Norge
Høyesterettsadvokat Per G ram , Oslo 
Varam ann: Høyesterettsadvokat Alex. Rein, Oslo

Sverige
Professor jur. dr. K urt Gronfors, Goteborg 
Varam ann: Advokat Claes Palme, Stockholm

Ifølge Institu ttets sta tu tter § 2 er dessuten Instituttets bestyrer med
lem av styret. F ra  og med 1. januar 1973 har professor dr. jur. Erling 
Selvig væ rt Instituttets bestyrer og også form ann i styret. H ans vara
m ann i perioden h ar vært professor dr. jur. T hor Falkanger.

O rdinarie styrem øter i 1977 har vært avholdt 31. januar og 17. okto
ber. Foruten styremedlemmene, bestyreren og hans varam ann, har 
også professor Sjur Brækhus, am anuensis H ans Jacob Bull, adm inistra- 
sjonssekretær Frøydis R othé og kontorfullm ektig A m laug Helseth del- 
ta tt på møtene.
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På styrem øtet i januar godkjente styret Instituttets regnskap og års
beretning for 1976 og foretok dessuten hovedutdelingen av forsknings- 
stipend og ordinære stipend for 1977. Styret gjennomgikk også utkast til 
nye statutter utarbeidet efter retningslinjer som var kom m et fra  K ultur
sekretariatet. Dette utkastet har senere vært diskutert med Sekretariatet 
i København, og på grunnlag av disse drøftelsene vedtok M inisterrådet 
Instituttets nye statutter 9. novem ber 1977.

På styrem øtet i januar ble man videre enig om et opplegg for Nordisk 
Dom m ersem inar som ble avholdt 13.— 15. oktober på Sole Turisthotel, 
Krødsherad.

På styrem øtet i oktober behandlet styret Instituttets budsjett for 1978,
1979 og langtidsbudsjett, og delte ut stipend for vårsemesteret 1978.

Styret diskuterte også opplegget for det 8. nordiske sjørettsseminar 
som finner sted på M unkebjerg Hotel, Vejle, i tiden 17.— 21. september
1978.

Styret ble også inform ert om at Nordisk M inisterråds rådgivende 
komité for forskning (RKF) under sitt møte i Oslo i mars måned, også 
tok seg tid til å avlegge et besøk på Instituttet. Representantene ble vist 
rundt på Instituttet og bestyreren ga en oversikt over Instituttets opp- 
rettelse og dets daglige funksjoner.

111. Ø konom i

Som et nordisk institutt er Instituttet budsjettmessig underlagt Sekre
tariatet for Nordisk Kulturelt Samarbejde i København. Sekretariatet 
opererer med et budsjett hvor alle de nordiske land gir bidrag efter en 
fastlagt fordelingsnøkkel (Danm ark 22 %, Finland 16 %, Island 1 %, 
Norge 16 % og Sverige 45 %). Over Instituttets "nordiske” budsjett dek- 
kes lønn til følgende stillinger: En førsteamanuensis, to forskningsstipen
diater, en vitenskapelig assistent, en adm inistrasjonssekretær og en kon- 
torfullmektig. Dessuten dekkes Instituttets utgifter til stipend, seminarer, 
kontorom kostninger m. v.

For 1977 har Instituttet fått en bevilgning på kr. 790 000,— . Fordi 
lønnsbudsjettet er basert på lønnsnivået pr. 1. mai 1975, har Instituttet 
dessuten fått elterbetalt kr. 52 692,—  til dekning av tariffmessig lønns- 
stigning fra  1. mai 1975 og ut 1977. Reelt sett har således Instituttet 
hatt et "nordisk” budsjett på kr. 842 692,—  i år.

U tenom  det nordiske budsjett dekker N orge gjennom Universitetet i 
Oslo utgiftene til lokaler, eksamensadm inistrasjon m. v. Videre bestrider 
Norge lønnsutgifter for de tre juridiske professorer som er knyttet til 
Instituttet —  de har da også en vesentlig del av sitt arbeidsom råde på 
andre felt enn sjørett og transportrett. Endelig lønnes en vitenskapelig 
assistent over det norske universitetsbudsjett.

Også i 1977 har Instituttet m ottatt generøs økonomisk hjelp fra  A n
ders Jahres Fond til vitenskapens fremme. Disse bevilgninger har i det

34—770426. Nordiska rådet
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vesentlige m edgått til avlønning av en vitenskapelig assistent og til kon- 
torhjelp.

Sosialdepartementet i Norge har også i år gitt støtte til avlønning av en 
vitenskapelig assistent i forbindelse med et særlig forskningsprosjekt som 
ble avsluttet 30. juni.

Instituttet er av Sekretariatet stilt relativt fritt m. h. t. hvorledes det vil 
anvende sitt rene driftsbudsjett. Bundne utgifter gjør det imidlertid vans
kelig å foreta noen reell om prioritering i forhold til budsjett-tallene.

Hittill har amanuensen, adm inistrasjonssekretæren og kontorfullmek- 
tigene vært innmeldt i Statens pensjonskasse i tillegg til alle som er 
"norsk” lønnet. Instituttet arbeider med å få til en tilsvarende ordning 
for de to forskningsstipendiatene og den vitenskapelige assistenten lønnet 
av nordiske midler. D et er godt håp om at saken vil bli bragt i orden i 
løpet av siste halvdel av 1977.

IV . Personale

Foruten bestyreren, professor dr. jur. Erling Selvig og hans varam ann, 
professor dr. jur. Thor Falkanger, har følgende personale vært knyttet 
til Instituttet i 1977:

Professor dr. jur. Sjur Brækhus 
Amanuensis Hans Jacob Bull
Forskningsstipendiat jur. kand. Folke G rauers, Lund. 
Forskningsstipendiat jur. kand. K arl Johan Gombrii, Goteborg.
Stud. jur. H ans Petter G raver (fra 1. aug.)
Stud. jur. Vibecke Groth 
Cand. jur. K jetil Krokeide 
Stud. jur. Jørgen Lund (til 1. aug.)
Stud. jur. Kirsten Sandberg (fra 1. jan.)
Stud. jur. K arin Stang (til 1. april)
Stud. jur. G unnar Sørlie (fra 1. jan.)
Stud. jur. M arit W innem (til 1. juli)
Administrasionssekretær Frøydis Rothé 
Kontorfullmektig K arin Gam borg 
Kontorfullmektig Arnlaug Helseth 
Kontorfullmektig Jorunn Birkedal

Adm inistrasjonssekretæren har hatt stilling med 75 % lønn (5 % 
fondslønnet) fra 1. jan. til 31. juli. F ra  1. august har hun 100 % stilling 
(20 % fondslønnet). Kontorfullmektigene Gam borg og Helseth har beg
ge hatt 60 % stilling. Kontorfullmektig Jorunn Birkedal har hatt 25 % 
stilling hvorav 20 % var fondslønnet fra  1. januar— 31. juli og det hele 
fondslønnet fra  1. august— 31. desember.

Instituttets bibliotekar har vært fakultetsbibliotekar K aare Haukaas. 
Instituttet har hatt særskilt bibliotekshjelp av assisterende bibliotekar 
Torbjørn Navelsaker.

Universitetets bokholder har ført Instituttets regnskaper.
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Et stort antall stipendiater har i 1977 foretatt sjørettsstudier ved Insti
tuttet og flere praktiserende sjørettsjurister fra  inn- og utland har opp- 
holdt seg her i kortere eller lengre tid. Takket være velvillig hjelp fra 
Boligavdelingen ved Studentsamskipnaden i Oslo har det stort sett vært 
mulig å skaffe stipendiater og andre besøkende bolig i studentbyene på 
Kringsjå, Sogn og Bjerke.

V. Stipendier (tall i parentes gjelder 1976)

For 1977 var det opprinnelig budsjettert med kr. 157 500 (140 000) 
til stipendier. I dette beløp inngår ikke avlønning av to nordiske forsk
ningsstipendiater som har arbeidet ved Instituttet, jur. kand. Folke 
G rauers og jur. kand. K arl Johan Gombrii.

Ved å overdra overskudd fra  andre konti til stipendkontoen og dess
uten legge til overskuddet fra  1976 kunne man dele ut kr. 168 000 i 
stipend for 1977. (Kr. 157 550 i 1976).

For 1977 ble det lyst ut stipendier i oktober 1976 med søknadsfrist 
primo januar 1977, i februar (søknadsfrist medio mai) og i august med 
søknadsfrist primo oktober. Kunngjøring sendes alle de nordiske univer
siteter og høyskoler, de nordiske advokat-tidsskrifter og foreninger og 
de nordiske sjørettsforeninger.

I løpet av 1977 er det innkom m et ialt 47 (37) søknader, herunder 
søknadene fra de nordiske forskningsstipendiatene. Det ble innvilget 
stipend til 33 (28) søkere.

Nedenfor er inntatt en oversikt over årets stipendiater med angivelse 
av hvilke beløp de er tildelt og i hvilket tidsrom  de oppholdt seg ved 
Instituttet. D et er også gitt en tabellarisk oversikt hvorledes stipendie- 
midlene fordeler seg på stipendkategoriene og på de enkelte land, sam
menlignet med 1976 og hvor mange ”stipenddøgn” Instituttet har hatt 
i 1977.

F orskningsstipend. Dager Beløp
Jur. kand. Folke G rauers, Lund 360
Jur. kand. K arl Johan Gom brii, Goteborg 360

Kandidat-oppholdsstipend.
David Kolstoe, USA (Oslo) cand. jur. 180 5 000,—
M aaria Nivari, Helsingfors, jur. kand. 21 10 000,—
M arie Louise Rahnboy, M almo, jur. kand. 30 8 000,—
Leif Sevon, Helsingfors, lagstiftningsråd 14 4 000,—
Peter W etterstein, Åbo, jur. lic. 30 4 000,—
Nicholas W ilmot, Bergen, amanuensis 6 000,—
Claes Osterberg, Karis, dipl. ek. 60 6 000,—
Ulf Hellbacher, Uppsala, hovfiskal 21 3 500,—
Vilhjålmur H. W ilhjålmsson, Reykjavik 120 12 000,—
Bo Benell, Karlsham n, jur. kand. 5 000,—
Karen Eg Lodden, København 8 000,—
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Student-oppholdsstipend. Dager Beløp
K arin H ultén, Lund 8 000,—
Torbjorn  Ivarsson, Uppsala 90 8 000,—
Andreas Lehman, København 90 8 000,—
G oran Ohlson, Uppsala 90 8 000,—
Inge Kjems Rasmussen, Århus 90 8 000,—
Ekskursjon av 6 studenter fra  Århus 
universitet till Instituttet 12 1 412,45
Anders Eydal, Blackstad 120 8 000,—
Bjorn Karlstrom , Stockholm 90 8 000,—
Sven Liljestrom, Helsingfors 90 8 500,—
Bjarne Bang Christensen, København 90
H enriette Stokholm, København 120
Lars Christiansen, Oslo 180 5 000,—
Roger Henriksen, København 8 000,—
Immatrikuleringsavgift for 7 stipendiater 800,—
Semester- og eksamensavgift for 8 stipendiater 850,—
Nordisk dom m ersem inar og 66
4 dommerseminar arrangert på Instituttet 24 15 000,—

Stipendiater som ikke har m otta tt økonom isk
hjelp fra Instituttet. Dager
Farouk Malash, Egypt 240
Peter W atson, Scotland 120
Peter Swan, USA 60
M ichael K err, England 6
Erik Bernstrom, Sverige 90
M iom ir Zdrakovic, Sverige 90
Richard Lewandowski, USA 120
John Goldring, Australia 14
Prayag N arayan M isra, India 130
Satindra Paul Singh, India 120
Aboul Fetouh Hifnawy, Egypt 90

Stipendier tildelt i 1976, men benyttet i 1977.
Stud. jur. H enriette Stokholm, København 8 000,—
Stud. jur. Bjarne Bang-Christensen, København 8 000,—

Stipendier tildelt i 1977, m en ennu ikke benyttet.
K arin Hultén, Lund (ank. vårsem. 1978) (jur. stud.) 8 000,—
M aaria Nivari, Helsingfors (jur. kand.) (rest) 7 000,—

Stipendier tildelt i 1977 for bruk i 1978.
Jur. kand. Elisabeth Ankarloo, M olndal 40 000,—
Cand. jur. Arngrfm ur Isberg, Blonduosi 12 000,—
Advokat Ulric Sundstrom, Lund 2 500,—
D ocent Carl-Gustav Bjorkelund, Lund 2 500,—
Jur. stud. Thomas Olofsson, Uppsala 8 000,—
Jur. stud. Magnus Pousette, Helsingfors 4 000,—
Jur. stud. Jan  Runesson, Uppsala 8 000,—
Stud. jur. M ichael Villadsen, København 8 000,—
Jur. stud. Tom as Vollert, Lund 8 000,—
Stud. jur. Svend Wæver, Århus 8 000,—
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Instituttet har hatt 3 428 (2 527) stipendiatdøgn i 1977.

Kandidat
oppholdsstip.

Student
Oppholdsstip.

Ialt

Danmark 9 000 25 412 34412
Finland 29 000 8 500 37 500
Island 12 000 12 000
Norge 7 500 5 000 12 500
Sverige 17 000 40 000 57 000
Andre land 5 000 5 000

79 500 78 912 158 412

Fra Instituttets side har man sterkt oppm untret de stipendiater som 
har oppholdt seg her til å fremstille seg til særskilt eksamen i spesial- 
faget sjørett. D ette har først og fremst vært i de tilfelle kandidaten ikke 
har skrevet spesialfagsavhandling e. 1.

I 1977 har følgende 11 stipendiater fremstilt seg til særskilt eksamen 
i sjørett:

Bjarne Bang-Christensen, København 
Anders C. A. Eydal, Blackstad 
Torbjorn Ivarsson, Uppsala 
Andreas Chr. Lehm an, København 
Inge Kjems Rasmussen, Århus 
H enriette Stokholm, København 
G oran Ohlson, Uppsala 
Erik Bernstrom, Uppsala 
M iomir Zdrakovic, Kristineham n 
Bjorn K arlstrom , Stockholm 
Satindra Paul Singh, India

Instituttet har vurdert om man bør drive en noe mer aktiv stipendie- 
politikk med sikte på å dele ut stipend også til ikke-skandinaver. Inntil 
videre vil Instituttet fortsette den politikk m an hittil har ført, nemlig 
bare å dele ut slike stipend i helt spesielle tilfelle.

Insituttet har i år hatt 10 studerende som har finansiert sine studier 
på annen m åte enn med stipend herfra.

Farouk Malash, Egypt, ankom  til Instituttet allerede i august 1976 
som NORAD-stipendiat. H an avsluttet sitt arbeid i septem ber 77 med 
en avhandling om ”Legal and Commercial Aspects of Seaborne Liqui- 
fied Gas T ransportation” som er innlevert til bedømmelse for norsk 
licentiat-grad. M alash vil kom m e tilbake til Instituttet i januar 1978 for 
å holde de nødvendige forelesninger.

Peter W atson fra University of Edinburgh m ottar statsstipend og vil 
oppholde seg ved Instituttet i ett år fra  september 1977. H an driver 
studier i petroleum srett, særlig når det gjelder arbeidsrettslige spørsmål.

Peter N. Swan, professor i jus fra University of Oregon, USA, ankom  
til Instituttet i november og vil oppholde seg her frem  til juni 1978.
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H an er Fulbright-stipendiat og skal være gjesteprofessor i engelsk/ame
rikansk rett (1/2-stilling).

The Hon. Justice M ichael K err, Royal Courts of Justice, London, 
oppholdt seg en uke på Instituttet i slutten av september. Foruten å holde 
foredrag i D en norske Sjøretts-forening var han også innleder på et av 
Instituttets onsdagsseminarier. Hans besøk ble finansiert av D et juridiske 
fakultet under den såkalte Nicolaysen-planen.

Erik Bernstrom og M iomir Zdrakovic, begge fra  Sverige oppnådde 
ikke stipend ved stipendutdelingen i januar 1977. De ankom likevel til 
Instituttet og tok spesialfagseksamen i sjørett våren 1977 på egen be
kostning.

Richard Lewandowski, USA, som tok spesialfagseksamen i sjørett 
i 1976 har oppholdt seg på Instituttet for videre studier i tre m åneder i
1977 på egen bekostning. H an finansierte også sine studier i 1976 for 
egen regning.

Professor John Goldring, Australia, oppholdt seg for egne midler på 
Instituttet i 14 dager for å studere sjørett.

Prayag N arayan Misra, India, har oppholdt seg på Instituttet for å 
forberede en anmeldelse av "Flyttbare boreplattform er: Forskrifter” og 
"Forskrifter for beregning og dimensjonering av faste bærende kon- 
struksjoner på den norske kontinentalsokkel”.

Satindra Paul Singh, India, har oppholdt seg på Instituttet i høst
semesteret og tatt spesialfagseksamen i internasjonal sjørett. H an har 
selv finansiert sine studier.

Aboul Fetouh Hifnawy, Egypt er NORAD-stipendiat og kom til 
Instituttet i oktober. H an skal studere problem er i forbindelse med sjø- 
forsikring og skal oppholde seg her i ett år.

VI. Bibliotek

1. Januar 1977 bestod Instituttets bibliotek av ca. 8 000 bind og ca. 
900 småtrykk. Instituttet har også i 1977 tatt sikte på å kjøpe det man 
kan komme over av sjørettslig og annen transportrettslig litteratur, for
uten en viss ”støttelitteratur” i tilgrensende juridiske fag. Vi m ener nå å 
ha et av de beste sjørettslige bibliotek i verden og anser det for vesen tlig 
å beholde denne stillingen for fremtiden.

I løpet av 1977 har biblioteket øket med ca. 200 bind og ca. 60 små
trykk.

Instituttet har et næ rt biblioteksmessig samarbeid med Institutt for 
Privatrett, som har hovedbiblioteket for D et juridiske fakultet, med de 
øvrige institutter ved fakultetet og med Universitetsbiblioteket. Institut
tets bokinnkjøp samordnes også i noen utstrekning med bokinnkjøp ved 
andre institusjoner som f. eks. Nobelinstituttet og U tenriksdepartem en- 
tet.

D et juridiske fakultets bibliotekstjeneste utgir tilvekstlister som også 
om fatter vårt Institutts tilvekst.
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VII. Undervisning og seminarier i sjørett og tilknyttede fag

1. Undervisning ved Institu ttet

Undervisningsopplegget i sjørett har i 1977 stort sett fulgt det opp- 
legg man fastla høsten 1976. Vi forsøker å kombinere interessene til 
(student)-stipendiatene og de norske studentene ved å arbeide med en tre 
måneders undervisningstermin hvert semester. Undervisningsterminen 
har startet med såkalte oversiktsforelesninger i sjørett på i alt 16 timer, 
konsentrert over 1 1 /2  uke. Hensikten med forelesningene er å gi stu
dentene en kortfattet innføring i sj øretten, samtidig som de får mulighet 
til å høre Instituttets lærerstab på deres respektive fagområder.

Undervisningen har derefter fortsatt med ordinære forelesninger i 
sjørett. Instituttet har forsøkt å legge opp disse slik at man i løpet av en 
periode på 1— 1 1 /2  år skal dekke de fleste av em nene i pensum.

I vårsemesteret foreleste professor Selvig 20 tim er om rederansvaret, 
og professor Brækhus 20 timer om reglene om skib, reisebefraktning.

I høstsemesteret foreleste professor Selvig i 20 tim er om rederansvar 
og stykkgodsbefordring og professor Brækhus foreleste i 20 tim er om 
tidsbefraktning m. m.

Forelesningene i sjørett ble i vårsemesteret fulgt av 25 studenter og i 
høstsemesteret av 20 studenter.

I tilknytning til det prosjekt som i 1977 ble satt igang for behandling 
av rettslige spørsmål i tilknytning til N orsk G arantiinstitutt for Skip og 
Borefartøyer A /S  ble det i vår- og høstsemesteret holdt et kollokvium på
20 timer under ledelse av professor Selvig i samarbeid med de av det 
vitenskapelige personale som var knyttet til prosjektet. I dette kollokviet 
deltok gjennomsnittlig 15— 20 personer som kom fra G arantiinstituttets 
styre og administrasjon og fra banker og rederier.

På grunnlag av det arbeide som er gjort ved Instituttet de senere år i 
petroleumsrett, og på initiativ fra professor Selvig og amanuensis Bull, 
vedtok Fakultetsrådet i sitt møte 7. juni 1977 å opprette spesialfaget 
petroleum srett ved Universitetet i Oslo.

D et har i høstsemesteret vært holdt en kort innføringsserie i faget ved 
amanuensis Bull og vitenskapelig assistent Krokeide.

8 studenter har deltatt i innføringsserien.

2. Undervisning ved andre institusjoner

Professorene Selvig og Brækhus har i 1977 forelest ved D et norske 
Shippingakademis sjøforsikringskurs i henholdsvis internasjonale kjøp 
og fraktforsikring. Kurset følges av ca. 25 deltagere. Professor Selvig 
deltok dessuten i Shippingakademiets ekskursjon for studentene til Lon
don i mai 1977.

Ved S ID A /U N C TA D -sem inariet i London 15. august til 2. septem ber 
holdt professorene Selvig og Falkanger innledningsforelesninger.
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Professor Selvig og nordisk forskningsstipendiat K arl Johan Gombrii 
foreleste ved Transportpolitisk seminar, som ble arrangert i Kungalv av 
Råttsvetenskapliga Institutionen ved Goteborgs universitet i tiden 22.—  
30. august. F ra  Instituttet deltok forøvrig amanuensis Hans Jacob Bull 
og dc vitenskapclige assistentcne Kirsten Sandberg, Hans Petter Graver 
og G unnar Sørlie.

4. Seminarer

Instituttet har også i 1977 avholdt sin rekke av onsdagsseminarer hvor 
man på grunnlag av en skriftlig innledning diskuterer sjørettslige pro
blemer av felles interesse. Deltagerne på disse seminarene har vært advo
kater, dommere og folk fra  sentraladm inistrasjonen, universitetsjurister, 
jurister med tilknytning til rederi- og forsikringsvirksomhet, og ikke 
minst studenter og stipendiater. D et har til en rekke av seminarene vært 
et stort antall tilreisende fra  andre nordiske land. D et gjelder i særlig 
grad det siste seminar hvert semester hvor det også arrangeres et post
seminar i selskapelige former. Seminarene har vært ledet av professo
rene Brækhus, Selvig og Falkanger. I det følgende skal det gis en over
sikt over de enkelte seminarer med innleder og antall norske og ikke- 
norske deltagere.

Norske Ikke-norske
Onsdag 16. februar

Stipendiat jur. kand. Elisabet Ankarloo:
"Fartygsservice til sjoss.” 19 9

Onsdag 16. mars.
H r. r. advokat Åsmund Simonsen:
"Problem er omkring kontaktspant i skip.” 52 20

Onsdag 30. mars.
H r. r. advokat A rne Rikheim:
"R ederikontrakter.” 19 8

Onsdag 27. april.
Professor jur. dr. K urt Gronfors:
"Papirløse transporter.” 31 30

Onsdag 21. september.
The Hon. Justice M ichael Kerr:
"Problems relating to renegotiation
of a charterparty after "cancellation” 22 14
by the charter.”

Onsdag 26. oktober.
Advokat Øystein Ore:
"Konkursrettslige spørsmål ved kansellering 
av langtidskontrakter.” 45 10

Onsdag 30. november.
Banksjef Erling Naper:
"Långiverens tilsyn og kontroll med rederiets 
virksomhet, herunder pant i aksjer og stemme- 
rettsavtaler.”
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I tilnkytning til seminarene 16. mars, 27. april, 21. september og 30. 
november ble det arrangert dom m ersem inar om efterm iddagen kl. 14.30 
— 16.00. På disse seminarene har m an diskutert nylig avsagte sjøretts- 
dommer på grunnlag av muntlige innledninger fra  Instituttets forskere. 
På seminarene har det gjennomsnittlig deltatt 8 dommere. Instituttet har 
forøvrig i år tildelt stipend til dommere for å gi dem anledning til å 
delta i disse seminarer.

5. Nordisk D om merseminar 13.— 15. oktober 1977

E fter initiativ fra  Instituttets styre ble ovennevnte seminar holdt på 
Sole Turisthotell. Foruten representanter fra  Instituttet og styret, deltok 
6 dommere fra  D anm ark, 2 dommere fra  F inland, 7 dommere fra Sve
rige og 6 dommere fra  Norge. U tgiftene til de danske, norske og svenske 
dommere ble dekket av de respektive lands justitiedepartementer. Insti
tuttet dekket utgiftene til de finske dommere og Instituttets egne del
tagere sam t generalomkostningene.

N edenfor er ta tt inn program m et for seminaret.

Torsdag 13. oktober:
Kl. 15.00: Ankom st Instituttet av deltagerne.

Orientering om Instituttet og dets virksomhet v /E rling  Sel
vig. K affe og kaker.

Kl. 16.00: Avreise Instituttet til Sole Turisthotell.
Kl. 19.30: M iddag på Sole.

Fredag 14. oktober:
Kl. 08.00—

09.00: Frokost.
Kl. 09.15: Hovedlinjer i den rettslige regulering av stykkgodsbeford- 

ringen. Inkorporeringen av Haag-Visby-reglene i de nor
diske sjølovene. UN CITR A L-utkastet til ny konnossements- 
konvensjon. Birgitta Blom.

Kl. 10.00: M /S  UTSIRA —  kort inledning ved Sjur Brækhus.
Kl. 10.15: Diskusjon i sm ågrupper av case-study om M /S  UTSIRA.

Kaffe serveres ca. kl. 10.45 i grupperommene.
Kl. 11.45: Plenumdiskusjon.
Kl. 13.00: Lunch.
Kl. 14.30: Globalbegrensningsreglene. Erling Selvig.
Kl. 14.50: Plenumdiskusjon og spørretim e på grunnlag av foredragene 

om stykkgodsbefordring og globalbegrensning.
Kl. 15.30: Pause’.
Kl. 15.45: Oljesøl — oversikt over den relevante lovgivning i de nor

diske land og de internasjonale konvensjoner på området. 
Hans Jacob Bull.

Kl. 16.30: Problem er vedrørende saksbehandling og domsskrivning i 
sjørettssaker —  plenumsdiskusjon.

Kl. 18.00: Avslutning.
Kl. 19.00: Middag.
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Lørdag 15. oktober:
Kl. 08.00—

09.00: Frokost.
Kl. 09.00: En oversikt over rettslige problem er i forbindelse med gull- 

verdiklausuler i sjørettslige konvensjoner og i de nordiske 
sjølovene. Bengt Nilsson.

Kl. 09.30: Eventuelt diskusjon og spørsmål.
Kl. 10.00: Sammenstøt og bergning. K ort innledning ved Christer 

Rune.
Kl. 10.15: Diskusjon i smågrupper om sammenstøt og bergning.

K affe vil bli servert i grupperom m ene ca. 10.45.
Kl. 11.45: Plenumdiskusjon.
Kl. 13.00: Lunch.
Kl. 14.30: Avreise.

V III. Undervisning m. v. i andre juridiske emner

1. Ved Universitetet i Oslo

Professor Brækhus foreleste i vårsemesteret 40 tim er om omsetning 
og kreditt. I høstsemesteret foreleste han 16 tim er om omsetning og 
kreditt og 20 tim er i obligasjonsrett.

Professor Selvig ledet seminar i obligasjonsrett i vårsemesteret og fore
leste 24 tim er i samme em net i høstsemesteret.

Professor Falkanger holdt både i vår- og høstsemesteret forelesninger 
i tingsrett, panterett og odelsrett.

Vitenskapelig assistent Krokeide ledet i vår- og høstsemesteret et 
lukket seminar i obligasjonsrett, hvert med 12 timer.

2. U tenfor Universitetet i Oslo

Professor Falkanger har vært medleder av og holdt forelesninger 
under en rekke kurser for bankfolk m. fl. om kredittvurdering i lys av 
m oderne registreringslovgivning.

N ordisk forskningsstipendiat G rauers har undervist ved Universitetet 
i Lund og Goteborg om avtale- og kjøpsrett m. m.

Professor Brækhus holdt gjesteforelesning ved Stockholms universitet.
Professor Falkanger holdt i vårsemesteret en gjesteforelesning ved 

Universitetet i Århus om ”Eiendomsretten i det moderne regulerings- 
sam funn”. H an fungerte dessuten som sensor ved eksamen ved univer
sitetet i Århus.

IX . Forskning

1. Publikasjoner

Instituttet har ingen publikasjonsserie. De fleste avhandlinger og ar
tikler Instituttets m edarbeidere skriver i sjørett og tilgrensende fag, blir 
trykket enten i Arkiv for Sjørett eller M arius.

Arkiv for Sjørett utgis av Den norske Sjøretts-Forening. Redaktør for
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Arkivet er professor Falkanger. Arkivet er i 1977 kom m et med bind 14, 
hefte 3 /4  som inneholder M ichael J. M ustill’s foredrag i Sjørettsfor- 
eningen 22. mars 1976: Distinctive features of English com mercial arbi- 
tration, H. r. advokat H. P. Michelet: T idsfrakt. Beregning —  betaling
—  bevaring, og innledningsforedrag ved det 7. nordiske sjørettsseminar, 
nemlig: H. r. advokat Ole Lund: Inflasjon og konjunktursvikt som pro
blem for skipsfartens langtidskontrakter, Docent Lars Gorton: Eskala- 
tionsklausuler i skeppsbyggnadskontrakt, H. r. advokat H. P. Michelet: 
Escalation clauses in long term charterparties, D irektør Nils-Gustaf 
Palmgren: Kancellering av skeppsbyggnadskontrakt, og Advokat Arild 
Ditlev-Simonsen: Kansellering av langtidscertepartier.

M arius utgis av Sjørettsfondet. Professor Falkanger er fondets fo r
m ann og redaktør for M arius er am anuensis Bull.

M arius er i 1977 kom m et med følgende hefter:

Nr. 14. Leikvang, N ina Frisak: Tidstapsbergningen ved off hire. Sær
lig om Esso Time kl. 11. 120 s.

Nr. 15. Krokeide, Kjetil, Kaasen, K nut, Rein, John: Innføring i olje- 
rett I. 68 s.

Nr. 16. K rohn, Mads, Krokeide, Kjetil, Sogn, Petter Chr.: Innføring i 
oljerett II. 69 s.

Nr. 17. Bull, Hans Jacob, Lund, M orten, W innem, Marit: Innføring i 
oljerett III. 50 s.

Nr. 18. K rogdahl, Trygve: Kyststatsjurisdiksjon i lys av utviklingen 
innenfor havets folkerett. 31 s.

Nr. 19. G roth, Vibeke, Lund, Jørgen: N orsk G arantiinstitutt for skip og 
borefartøyer. 45 s.

Nr. 20. Selvig, Erling: Rederansvaret. § 3. Objektivt rederansvar. 36 s. 
Nr. 21. Srivastava, C. P.: International Shipping Law and the Develop- 

ing Countries. 20 s.
Nr. 22. G ronfors, K urt: T ransport documents and computerization. 

28 s.
Nr. 23. Bull, Hans Jacob: Kompendium i sjøforsikringsrett. Del I. 44 s. 
Nr. 24. Selvig, Erling: Skade voldt av borerigger, 24 s.
Nr. 25. Selvig, Erling: Rederansvaret. § 4. Ansvarsbegrensning 43 s.
Nr. 26. Philip, Allan: M aritime Jurisdiction in the EEC. 22 s.
Nr. 27. Bull, H ans Jacob: Fare, årsakssam menheng og tap. Forsikring

ens dekningsfelt. 39 s.

2. A nnen  publisert sjørettsforskning

Professor Selvig har i T fR  1977. 423 flg. trykt en artikel om ”Be- 
driftsansvaret i sjøfartsforhold”.

Amanuensis Bull har gitt en anmeldelse av Sejersted, Haagreglene,
3. utg. i LoR  1977.

3. Forskningsprosjekter

Nordisk forskningsstipendiat Folke G rauers har i 1977 fortsatt arbei
det med sin avhandling ” ForsåIjning av skepp-’.
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Nordisk forskningsstipendiat Karl Johan Gombrii arbeider med en 
avhandling om "sam arbetsform er i internationell sjofart” .

Forskningsgruppen som har arbeidet med rettslige spørsmål i tilknyt
ning til de faste petroleum installasjoner i N ordsjøen, avsluttet sitt ar
beide i 1977. I september 1977 blev gruppens medlem mer John. Rein, 
P etter Chr. Sogn, K nut Kaasen, M ads Krohn og M orten Lund tildelt 
H M  Kongens Gullmedalje for avhandlingen ”Petroleum sutvinning i 
rettslig belysning” . Avhandlingen som er på ca. 650 s. med vedlegg er 
utgitt som bok av Sjørettsfondet. M an arbeider for tiden med en over- 
settelse til engelsk av boken.

Vit.ass. M arit W innem som i 1976 påbegynte et prosjekt for Sosial- 
departem entet om ”En fremstilling og vurdering av trygdelorholdene 
fo r arbeidstagere på borefartøyer og faste oljeinstallasjoner, særlig ved 
arbeid på kontinentalsokkelen u tenfor norsk territorium ” , fortsatte sitt 
arbeide med avhandlingen i 1977. Arbeidet blev avslutiet høsten 1977.

De vitenskapelige assistentene Vibecke G roth  og Jørgen Lund som 
h ar arbeidet med rettslige spørsmål i tilknytning til N orsk Garantiinsti- 
tu tt for Skip og B orefartøyer A/S, avsluttet sitt arbeide i 1977. A vhand
lingen er på ca. 150 s., og det arbeides med spørsmålet om å utgi den 
som egen bok.

Institu ttet har høsten 1977 dannet en ny forskningsgruppe bestående 
av nordisk forskningsstipendiat K arl Johan Gombrii, stipendiat, jur. 
kand. Elisabeth A nkarloo, vit. ass. stud. jur. Kirsten Sandberg og vit. 
ass. stud. jur. Hans Petter Graver. G ruppen skal ta  opp rettslige pro
blemer vedrørende nordisk skipsfart under fremmed flagg.

Vitenskapelig assistent K jetil Krokeide arbeider med et prosjekt fi
nansiert av N A V F om "B orekontraktsforholdet” . Ansvarlig for pro- 
sjektet er professor Falkanger. Krokeide arbeider for tiden spesielt med 
forutsetningslæren og misligholdsbegrepet —  særlig i langsiktige kon
traktsforhold, og har skrevet en større artikkel om dette emne, som er 
inntatt til trykning i TfR.

4. A nnen  publisert forskning

I  R ett og Hum anism e, Festskrift til Kristen Andersen har Instituttets 
medarbeidere skrevet følgende artikler:

Professor Brækhus: Avtalt motregning (23 s.)
Professor Falkanger: "Panthaverens stilling når forkjøpsrett utøves, 28 s. 
Amanuensis Bull i samarbeid med universitetslektor Kirsti Bull: Ektefel- 

ler og andre feller i FAL: Identifikasjonsregelen i Forsikringsavtale- 
lovens § 19, 3. ledd. (21 s.)

Amanuensis Bull har også skrevet en artikkel om "Forsikringsskade- 
nevnden —  et dårlig vern for fo rbrukerne?” som er publisert i LoR 
1977.
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Nordisk forskningsstipendiat G rauers har revidert lærebøkene om 
"Fastighetskop” , 6. uppl. og Norstedts form ularbok, 9. uppl.

5. Artikler innlevert til trykking

Professor Falkanger har innlevert til trykking en artikkel om Pante
re tt og festerett. Videre har han innlevert en artikkel om "Q uantity  
contracts” som vil bli publisert i Scandinavian Studies in Law og artik- 
kelen ” The concept o f ownership” , i en am erikansk antologi om equity.

Professor Selvig har innlevert til trykking avslutningen på "F reigh t 
Risk” med registre til 1. og 2. del. Dermed vil Arkiv for Sjørett bind 7 
være avsluttet.

Vitenskapelig assistent Kjetil Krokeide har skrevet en større artikkel 
om "Sam spillet mellom negativ og positiv kontraktsinteresse ved erstat
ning i et kontraktsforhold.” Artikkelen er innlevert til trykning i TfR.

A'. A nnen  faglig virksom het

1. Lovkom itéer

Professor Brækhus er fo rtsatt form ann i Sjølovkomitéen som nu skal 
ta  fa tt på innarbeidelse av nye regler om begrenset rederansvar, passas- 
jerer m. m.

Professor Selvig er medlem av Sjølovkomitéen. H an er form ann i ut- 
valget til utredning av spørsmålet om lovgivning om forbrukertjenester, 
og form ann i utvalget til revisjon av lovgivningen om verdipapirhandel.

Professor Falkanger er form ann i Tinglysningsutvalget og utred- 
ningsmann for Tvangslovrevisjonen.

Amanuensis Bull er medlem av Forsikringsavtalelovkomitéen.

2. Internasjonalt arbeide

Professor Selvig har også i 1977 vært form ann for den intergovern- 
m entale gruppe som forbereder en konvensjon for multimodale trans
porter. Som leder for den norske delegasjonen deltok han i C M I’s kon- 
feranse i Rio de Janeiro 25.— 30. september. F ra  Institu ttet deltok for
øvrig også am anuensis Bull og vit. ass. Krokeide på konferansen.

3. A nnen  virksom het — ved Universitetet

Professor Selvig har i 1977 representert Institu ttet i Fakultetsrådet. 
Hans vararepresentant h a r vært am anuensis Bull.

Professor Falkanger er form ann i Undervisningsutvalget. Sammen 
med professor Lødrup har Falkanger vært faglig ansvarlig for Vestlia- 
sem inaret og deltatt i studentekskursjon til Gudbrandsdalen. Professor 
Falkanger er også medlem av Fakultetsrådet med professor Brækhus 
som varam ann.

Professor Brækhus var medlem av bedømmelseskomiteen i anledning
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universitetslektor Ole Steen-Olsens ansøkning om fast ansettelse og 
førstelektor-kom petanse. H an er også medlem av bedømmelseskomiteen 
for M ads Andenæs’ avhandling for doktorgraden.

Am anuensis Bull er medlem av forskningsutvalget og stipendutval- 
get. H an er videre medlem av kom itéen til utredning om fri rettshjelp 
ved U niversitetet i Oslo og Instituttstrukturkom itéen.

Vit. ass Krokeide har vært sensor til 2. avdeling både i vår- og høst
sem esteret 1977.

A dm .sekretæ r Frøydis R othé har i 1977 vært medlem av Fakultets
rådet. H un er videre medlem i Undervisningsutvalget og Komitéen til 
utredning om fri rettshjelp ved U niversitetet i Oslo.

4. A nnen  virksom het — utenfor Universitetet

Professor Selvig er fo rtsatt form ann og am anuensis Bull sekretær i 
Den norske Sjørettsforening, som i 1977 holdt 4 medlemsmøter.

Professor Selvig er dessuten form ann i Reklam asjonsnem nda for ra 
dio og TV. H an har også vært sensor i sjørett ved Agder Distriktshøy- 
skole.

Professor Falkanger er viseform ann i N orsk forskerforbund og m ed
lem av styret i Juristforbundet. H an er sensor ved Norges landbruks- 
høyskole.

Amanuensis Bull er varam edlem  i styret i G arantiinstitu ttet for Skip 
og B orefartøyer A/S. H an har videre fungert som sensor ved revisor
eksamen ved Distriktshøyskolene. Professor Selvig har fungert som sen
sor i sjørett ved de samme skolene.

XI. Oversikt over bokslut och budget (1.000-tal nkr)

Bokslut
1976

Budget
1977

Budget
1978

Utgifter
Styrelse 30 000 38 000 40 000
Personal 450 000 463 000 523 000
Kontor
Lokaler

115 000 123 000 133 000

Projekt stip.
— Seminarier
— Nordisk sjøretts

158 000 158 000 169 000

seminar. 57 000 9 000 67 000

Summa utgifter

Inkomster
Anslag
Lonstegr. kompen
sation 
Ovrigt
Summa inkomster

810 000 791 000 932 000
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B l L A G  A 1

Nordisk dom m ersem inar i Sjørett

Rapport

Nordisk Institu tt for S jørett arrangerte i tidsrom m et 13.— 15. okto
ber 1977 et nordisk dom m ersem inar i sjørett på Sole Turisthotell i 
Krødsherad.

Deltagerliste og program  frem går av vedleggene.
Finansiering: for de danske, norske og svenske dom m erne betalte de 

respektive justisdepartem enter reise til/fra Oslo og oppholdsutgifter på 
Sole. F ra  det finske justisdepartem ent var det ikke innkom m et bekref- 
tende svar på Instituttets anm odning om støtte til deltagelse for 2—4 
finske dom m ere, og Institu ttet fan t det på denne bakgrunn riktig å gi 
stipend til dekning av reise og opphold for 2 finske dommere. Institu ttet 
bekostet i tillegg oppholdsutgiftene på Sole fo r Instituttets deltagere, 
reise for samtlige Oslo/Sole— Sole/Oslo sam t leie av konferanselokale 
m. v. Instituttets samlede utgifter i forbindelse med sem inaret beløp seg 
til ca. kr. 12.000,— .

Vurdering: Program m et var lagt opp slik at man skulle få en bland
ing av orienterende foredrag og arbeid i grupper med konkrete saker. 
Det var god og stor aktivitet i gruppediskusjonen.

N år det gjaldt de orienterende foredrag, kom deltagernes ulike forut- 
setninger klarere frem. På den ene side fant enkelte deltagere som bare 
mer sporadisk behandler sjørettssaker at behandlingen av emnene tildels 
lå på et noe for høyt nivå. På den annen side hadde nok foredragene 
for de dommere som arbeider med slike spørsmål til stadighet eller kjen- 
ner dem fra lovningsarbeid e. 1. en viss karak ter av repetisjon uten 
egentlig nyheter, men også for disse ga foredragene i hvert fall en nyt
tig oversikt over rettstilstanden. Samlet sett virket det som om også 
opplegget av de orienterende foredrag falt i de flestes smak.

Ved et eventuelt nytt sem inar er det antagelig grunn til, ved siden av 
orienteringer om eventull ny lovgivning og nye konvensjoner, også å gi 
korte, poengterte oversikter over hovedpunktene i de em ner som disku
teres i grupper. D et bør antaglig også settes av m er tid til selve gruppe- 
diskusjonene.

N y tt seminar: U nder sem inaret innbød hovråttslagm annen B irgitta 
Blom på vegne av Svea H ovrått til et nytt dom m ersem inar i sjørett høs
ten 1979. Institu ttet sa seg for sin del meget interessert i en slik opp- 
følgning, fo ru tsatt a t m an kan få den nødvendige økonomiske støtte 
fra  de respektive justisdepartem enter.
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B l L A G  A  2

Deltagerliste ved seminaret

Nordisk Institu tt for Sjørett 
Brækhus, Sjur. Professor dr. jur.
Bull, H ans Jacob, Amanuensis 
Falkanger, Thor, Professor dr. jur.
Gom brii, K arl Johan, Nordisk forskningsstip.
Hellbacher, Ulf, Hovrattsfiskal, stip. ved NIfS 
K rokeide, Kjetil, Cand. jur. vit. ass.
Rothé, Frøydis, Sekretær 
Selvig, Erling, Professor dr. jur.

Representanter fra  styret i N IfS
Gronfors, K urt, Professor jur. dr., Goteborgs universitet rattsvetenskap- 

liga inst. 411 24 Goteborg.

D A N M A R K
Jensen, Axel Møller, Retsassessor, Sø- og Handelsretten, Bredgade 70, 
1260 København
Jørgensen, Thor, D irektør, R., Classensgade 71, 2100 København 0  
K ruhl, Jørgen, D irektør, Amaliegade 49, 1256 København 
Schelle, T., Vicepræsident, Sø- og Handelsretten, Bredgade 70 1260 K ø
benhavn
Stridsland, Jørgen Daae, K aptajn, Havnegade 55, 1958 København K. 
Topsøe-Jensen, Hans, Retspræsident, Sø- og Handelsretten, Bredgade 70, 
1260 København

F IN L A N D
Rasanen, Jouko, Hovrattsauskultant, M agistraten i Helsingfors, Helsing
fors
Sjostrand, Arne, Viceharadshovding, Helsingfors rådstuvurått, Helsing
fors

N O R G E
Borchsensius, Chr., Lagdommer, Eidsivating Lagm annsrett, Oslo Dep. 
Drabløs, Helge, Byrettsdommer, Oslo Byrett, Oslo Dep.
G aarder, Bård, Lagdommer, H ålogaland lagmannsrett, 9000 Tromsø 
Havrevold, Dag, Byrettsdommer, Oslo Byrett, Oslo Dep.
Nielsen, Ove Kreiner, Byrettsdommer, Oslo Byrett, Oslo Dep.
Nøstebø, Odd, Lagdommer, Frostating lagmannsrett, 7000 Trondheim

SV E R IG E
Blom, Birgitta, Hovrattslagm an, Svea hovratt, 103 10 Stockholm 
Freyschuss, Bertil, Rådm an, Stockholms tingsratt, 104 20 Stockholm 8 
Linder, Erik, H ovrattsråd, Svea hovratt, 103 10 Stockholm
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Lindkvist, Ulf, H ovrattsråd, H ovratten for Våstra Sverige, Boks 5051, 
402 22 Goteborg 2
Nilsson, Bengt, Departem entsråd, Justitiedepaitem entet, 103 10 Stock
holm
Rune, Christer, H ovrattsråd, Justitiedepartem entet, 103 10 Stockholm 
W itt, Frank, Chefsrådm an, Stockholms tingsratt, 104 20 Stockholm 8

B IL A G A  3

Forslag om  opprettelse av en ny forskerstilling i ” m ellom gruppen” 
m ed virkning fra og med 1979

Som kjent vedtok Instituttets styre på møte 31. januar 1977 å endre 
sitt forslag til budsjett for 1978 og foreløpig budsjett for 1979 ved at 
man foreslo å opprette en ny forskerstilling i mellomgruppen (am anu- 
ensis/førsteam anuensis 1. tr. 20—25) ved Instituttet. Ved brev av 25. 
m ars 1977 meddelte De a t em bedsm annskom itéen og senere M inister
rådet ikke hadde funnet å kunne tilltre Instituttets forslag, selvom forsla
get i og for seg syntes vel grunnet.

Instituttets styre h ar på m øte 17. oktober 1977 vedtatt å gjenta fo r
slaget med virkning fra  1979-budsjettet. Den begrunnelse som gis for 
forslage, bygger på begrunnelsen gitt Dem i brevet av 10. februar 1977 
i a jourført form.

1. Institu ttet har fo r tiden følgende nordiske stillinger:

en amanuensis-stilling
en vitenskapelig assistent
en administrasjonssekretær-stilling
en kontorfullmektig-stilling
Disse stillinger er besatt på følgende måte:
Amanuensis: H ans Jacob Bull
Forskningsstipendiater: Folke G rauers og K arl Johan Gombrii 
Vitenskapelig assistent: Vibecke G roth  (50 % ), Hans Petter G raver 
(50 %)
Administrasjonssekretær: Frøydis Rothé (80 %)
Kontorfullmektig: Arnlaug Helseth (60 %)
K ontorfullm ektig K arin Gam borg (60 %)

D et bør i denne sam m enheng påpekes a t Institu ttet opprinnelig had
de en tredje stipendiatstilling på sitt nordiske budsjett, som falt bort i 
1970, bl. a. fordi behovet for korttidsstipendier til studenter og yngre 
forskere var meget stort.

2. Dessuten har Institu ttet følgende norske stillinger knyttet til seg:
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tre professor-stillinger over universitetsbudsjettet 
en vitenskapelig assistent-stilling over universitetsbudsjettet 
en vitenskapelig assistent-stilling over N A VF 
en kontorassistent-stilling (25 %) over Jahre-midler.

Institu ttet håper dessuten å få en ny vitenskapelig assistent-stilling 
over N A V F pr. 1. januar 1978.

De vitenskapelige assistent-stillinger som er eller vil bli lønnet av 
N A V F knytter seg til spesielle forskningsprosjekter, og vil falle bort i 
henholdsvis desember 1979 og eventuelt desember 1980.

De ovenstående stillinger er besatt på følgende måte:

Professorer: Sjur Brækhus, T hor Falkanger, Erling Selvig 
Vitenskapelig assistent U: Kirsten Sandberg (50 % ), G unnar Sørlie 
(50 %)
Vitenskapelig assistent NAVF: Kjetil Krokeide 
Kontorassistent: Jorunn Birkedal (25 %)

Av de vitenskapelige assistenter er det bare Kjetil Krokeide som er 
cand. jur. —  de øvrige er studenter.

3. Stipendiater og studenter

Institu ttet har i 1977 utdelt stipendier til ialt 33 søkere. (i 1976 var 
tallet 28, i 1975 25 og i 1974 23), heri inkludert forskningsstipendiatene. 
Ca. halvparten av disse var stipendier til studenter. De fleste av stipen
diatene har enten arbeidet med avhandlinger under sitt opphold ved In 
stituttet (13 i 1977) eller har tatt norsk spesialfagseksamen i sjorett (11 i 
1977), (i tillegg kom m er en indisk kandidat som tok spesialfagseksamen 
i internasjonal sjørett).

Ved siden av stipendiatene har Instituttet hvert å r  15—20 norske stu
denter (studentassistentene m edregnet) som enten skriver spesialfagsav- 
handling eller tar ordinær sjørettseksamen. 1977 har således 13 studen
ter skrevet avhandling med hel eller delvis veiledning fra Instituttets an
satte.

Dessuten har Instituttet i den senere tid stadig fått flere stipendiater og 
besøkende fra  ikke-nordiske land. I 1977 har således to egyptiske forsk
ningsstipendiater (NO R AD ), to  am erikanske forskere og en skotsk fors
ker (britisk/norsk statsstipend) oppholdt seg i lengre tid ved Institutter. 
I  tillegg kom m er flere besøkende som har oppholdt seg ved Institu ttet i 
kortere eller lengre tid (se forsåvidt årsberetningen).

E t samlet bilde av aktiviteten ved Institu ttet frem går av at det som 
nevnt i årsberetningen for 1977, vil ha i alt vel 3.400 stipendiatdøgn, 
heri m edregnet forskningsstipendiatene. D et bør også nevnes at de stu- 
dentavhandlinger som er om talt ovenfor, gjennomsnittlig har et omfang 
på ca. 120 sider, sam t a t antallet studenter som skriver avhandlinger har 
vist m arkert økning i de senere år. D et kan i denne forbindelse vises til
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skriftserien M arius, som redigeres ved Institu ttet og som i løpet av to 
år har utkomm et med i alt 27 hefter, hvorav en vesentlig del innehoklcr 
arbeider utgitt av studenter ved Instituttet. 10 studenter har vært en- 
gasjert i to gruppeforskningsprosjekter, som begge har fø rt til avhand
linger på godt over 1.200 sider. En annen gruppe er for tiden i ferd med 
å avslutte sitt prosjekt, samtidig som det nylig er startet en ny gruppe 
som ta r sikte på å avslutte sitt arbeid i desember 1978.

4. Undervisning og veiledning for studenter og stipendiater

Undervisning og faglig veiledning av studenter og stipendiater vil i
det alt vesentlige falle på professorene og am anuensen. Professorene er 
imidlertid vanlige m edlem m er av D et juridiske fakultet ved Universi
tetet i Oslo, og har således en stor del av sin undervisnings- og arbeids- 
kapasitet belagt innenfor andre fag enn sjørett (for Selvigs vedkom 
mende særlig avtale- og obligasjonsrett og for Brækhus og Falkangers 
vedkom mende særlig tingsrett, panterett og konkursrett). Professorene 
kan derfor — i tillegg til vanlig undervisning og sem inarvirksom het in
nenfor sjørett — bare i begrenset utstrekning påta seg individuell vei
ledning av stipendiater og studenter. D ette gjelder særlig den arbeids- 
krevende veiledning i forbindelse med de m ange avhandlinger som ut- 
arbeides.

Selv om am anuensen er heltids ”nordisk"’ viser erfaring fra de senere 
å r  at adm inistrasjon, undervisning og veiledning tar såvidt meget tid for 
ham a t det praktisk sett ikke blir tid til eget undervisnings- eller forsk- 
ningsarbeid. D ette er k la rt i strid med forutsetningene og er også uhel
dig på lengre sikt, både for Instituttet og den forsker som innehar stil
lingen, sam t for m ulighetene til å skaffe og beholde kvalifiserte perso
ner som am anuensis ved Instituttet.

Forskningsstipendiatene og de vitenskapelige assistenter vil bare i me
get begrenset utstrekning kunne påta seg veiledning eller undervisning. 
Studentassistentene vil ikke ha den nødvendige kom petanse til å foreta 
slik virksomhet, og for forskningsstipendiatene vil større byrder i un
dervisning og veiledning raskt komme i strid med deres primære opp- 
gaver —  eget forskningsarbeid. R eelt sett betyr derfor forskningsstipen
diatene og assistentene, som jo også konsentrerer seg om egne forsk- 
ningsoppgaver, heller en øket belastning på Instituttets veiledningska- 
pasitet enn en reservekapasitet.

5. N ye arbeidsoppgaver

Samtidig som dette er situasjonen, er det adskillig pågang på Insti
tu tte t for å  få det til å påta seg nye arbeidsoppgaver. D et er således en 
rekke ikke-nordiske jurister, bl. a. fra  utviklingsland, scm har bedt om 
anledning til å studere ved Instituttet. Som et tilbud til disse — og også 
til nordiske sjørettsjurister med internasjonal orientering eller arbeid —
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har Institu ttet laget en internasjonal sjørettseksamen. H ittil har vi imid
lertid ikke kunnet tilby den nødvendige undervisning i faget. D et er 
grunn til å  regne med a t denne siden av virksomheten ved Institu ttet vil 
øke i årene som kom m er —  noe som også har den positive virkning at 
m iljøet ved Institu ttet blir bredere. D et bør særskilt nevnes a t m an un
derhånden har få tt forespørsel fra flere internasjonale organisasjoner 
om bistand til undervisning m. m. beregnet på studenter og kandidater 
fra  utviklingsland.

6. Forslag om en ny forskerstilling

Instituttets styre an tar på bakgrunn av det ovenstående at det vil 
være behov for perm anent å styrke staben ved Institu ttet med en m o
dem  forsker, stillingsmessig plasert i den såkalte "m ellom gruppe” dvs. 
som am anuensis/førsteam anuensis. H ovedform ålet med stillingen vil 
være å sikre tilstrekkelig veiledning til studenter, stipendiater og andre 
yngre forskere, særlig i forbindelse med avhandlingsskrivning, ledelse 
av gruppeforskningsprosjekter, sam t i nødvendig utstrekning deltagelse i 
undervisnings- og seminarvirksomhet. Vedkomm ende m å også sikres 
tid til egen forskning, f. eks. innenfor noen av de nye forskningsoppga- 
ver som er nevnt ovenfor. En slik økning av staben vil bl. a. bety en helt 
nødvendig avlastning av den nåværende am anuensens arbeidsoppgaver, 
slik at han —  i samsvar med gjeldende arbeidsvilkårsinstruks —  kan få 
tid til egen forskning og undervisning.

E fter en samlet gjennomgang av virksom heten ved Institu ttet, bl. a. 
med utgangspunkt i opplysninger styrem edlemmene hadde m ottatt fra  
studenter og stipendiater fra deres respektive hjemland, har styret lagt 
til grunn at man snarest mulig m å søke å løse de påtrengende problem er 
som den perm anente økning i virksomheten ved Instituttet har vist seg 
å skape.
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C 112/k 

1978 

Nordiska geoexkursioner till Island

V erksamhetsberåttelse 1977

A. N am n och adress
N ordiska geoexkursioner till Island 
Sekretariatet for nordiskt kultureilt samarbete 
Snaregade 10 
DK-1205 København K 
Tel. 11 47 11

B. Startår
1964

C. Deltagande lander
Danm ark, Finland, Island, N orge och Sverige

D. Syfte
Syftet med de nordiska geoexkursionerna ar att ge sarskilt yngre fors

kare inom naturgeografi och geologi en inblick i den inte bara for N or
den, utan nara nog for hela jorden unika miljon i fråga om glaciårer, 
vulkaner och andra geomorfologiska agentier som Island erbjuder. De 
sålunda vunna erfarenheterna forutsatts kunna utnyttjas inom forskning 
och undervisning inom respektive hem land, dår antingen motsvarande 
processer val en gång funnits m en icke långre år verksamma, respektive 
arbetar i ett tem po som år oerhort mycket långsammare.

Form ellt fick verksamheten en fastare struktur når Ambetsmannakom- 
mittén for nordiskt kulturellt samarbete i januari 1974 faststållde be- 
ståmmelser for exkursionsverksamheten. Enligt dessa beståm melser kan 
i m ån av behov och resurser också islåndska studerande och forskare be- 
redas tillfålle att inom ram en for verksamheten studera geovetenskapliga 
problem i ovriga Norden.

E. Organisation
I. Administration

Verksam heten leds av en styrelse, som består av två ledam oter från 
vart och ett av de fem nordiska landerna. Varje lands ledam oter bor om 
mojligt utses så att de båda vetenskapliga huvudinriktningar som omfat- 
tas av exkursionsverksamheten blir representerade. Ledam oterna utses 
for en period av tre år i sander av N ordiska m inisterrådet.

Styrelsen utser inom sig ordforande och viceordforande.
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Styrelseledamoterna i respektive land fungerar som nationell kommii- 
té; dennas vrktigaste funktion har varit att årligen utse deltagarna i ex- 
kursionerna, varvid huvudansvaret hela tiden legat på professor Sigurdur 
Thorarinsson.

2. Styrelsens sammansåttning 31.12.1977

Nationalitet
Professor Arne Noe-Nygård D
Lektor Johannes Kriiger D
Professor Kaarlo Neuvonen F
Professor Olavi Grano F
Dr. Thorleifur Einarsson !
Professor Sigurdur Thorarinsson I
Dosent Bjørn Andersen N
Første konservator Johannes A Dons N
Professor V alter Schytt S
Professor Frans Erik W ickman (ordf.) S

3. Personal
Exkursionsledare: professor Sigurdur Thorarinsson, Reykjavik.

F. Verksamhet
I berattelsen for 1974 gavs en redogorelse for verksamheten sedan 

starten 1964.
Exkursionerna, som anordnas varje år, om fattar ca 14 dagar. Antalet 

deltagare per år ar 25, varav 10 från Sverige och 5 från respektive D an
mark, Finland och Norge. V artannat år ar exkursionen huvudsakligen 
vulkanologiskt iniktad; vartannat år år inriktningen geomorfologisk- 
glacioiogisk.

1975 genomfordes en omlaggning av exkursionsrutten med hånsyn till 
att Island num era fått sin ” ringvag” runt landet sedan bron over Skei- 
darårsandur blivit fardig.

Program  for 1977 års exkursion for kvartårgeologer och fysiskgeo
grafer

Tisd. 5 /7  Ankomst till Keflavik.
Onsd. 6 /7  På formiddagen orienterande foredrag i Nordens Hus 

om Islands geologi. På efterm iddagen kort exkursion i 
Reykjaviks omgivningar samt flygtur over sydvåstra Is
land med landning och kort uppehåll på Heimaey. 
F!yg till Akureyri på kvållen.

Torsd. 7 /7  Akureyri— Reykjahlid.
Fnjoskadalurs issjoterrasser. Godafoss.
Skvalrånnor vid Nyvatn. M yvatnsområdets vulkanism.
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Fred.

Lord.

Sond.

Månd.

Tisd.

Onsd.

Torsd.

Fred.

Lord.

Sond.

Månd.

Tisd.

8 /7  Revkjahlid— Husavik.
Vinderosion på inlandshogslåttan. Jokulså’s kanjon. 
Asbyrgi. De kvartara cragavlagringarna på Tjornes's ost- 
sida.

9 /7  Husavik— Tjornes— Husavik— Akureyri.
Pliocena och gam m alkvartara m arina och glacigena av- 
lagringar. Den plio-pleistocena grånsen.

10/7 Akureyri— Reyholt.
Alpin basalttopografi. M arina terrasser. Interglaciala 
våxtavlagringar i Bukkabrunir.

11/7 Reykholt— Tingvellir— Laugarvatn.
Passet mellan Langjokull och Ok. Inlands sandur. Vul- 
kanism (mobcrg-ryggar, skoldvulkaner). Tingvellir’s tek- 
tonik. Seminarium på Laugarvatn.

12/7 Laugarvatn— Jokulheimar.
Tilliter i Tjorsårdalur. Tefrokronologi i Heklaom rådet. 
Storpolygoner. Tungnåroræfi, ett subarktiskt, delvis eda- 
fiskt okenområde.

13/7 Jokulheim ar— Landm annalaugar.
Vatnajdkulls vastrand, en typisk retirande inlandsisrand. 
Storpolyginer i Veidivotnområdet.

14/7 Landm annalaugar— Eldgjå— K irkjubæjarklaustru.
Obsidianlavastrommar. Thyolit- och m obergtopografi. 
Explosionsklyftan Eldgjå. Barranco topografi. Kagagi- 
garlavan från 1783.

15/7 Klaustur— Breidam erkursandur— Klaustur.
Islands kiassiska sandurom råden. Skeidararårsandur och 
Breidam erkursandur. Skaftafell nationalpark.

16/7 Klaustur— Skogar.
M yrdalssandur. Vandring upp på Horleifshofdi. Dyrho- 
laey. På efterm iddagen seminarium i Skogar.

17/7 Alternativt
1) Buss Skogar— Solheimajokull— Skogar.

Dalglaciaren Solheimajokull och Solheimasandur, 
eller:

2) Skogar— Stakkholtsgjå— Skogar.
Dalglaciaren Gigjokull. D et unge (1967) bergraset 
vid Steinsholt. K anjonen Stakkholtsgjå.

18/7 Skogar— M ulakot— Reykjavik.
M arkarfljot's sandur område. H lidarendi (Njåls saga). 
Reykjavik. Sydslåndska lågslåtten.

19/7 Avresa.
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G. Framtidsplaner
F or narvarande foreligger inga planer på en omlaggning av exkur- 

sionsverksamhetens inriktning eller omfattning. Styrelsen har funnit att 
det alltjam t finns ett behov av årliga exkursioner av detta slag for geo- 
vetenskapare i de nordiska landerna. Styrelsen avser att forsoka effekti- 
visera exkursionerna genom att deltagarna i forvag ges en utforligare 
orientering om Islands geologi. F r. o. m. 1977 anordnas en forberedan- 
de inform ationsdag for exkursionsdeltagarna i varje land.

H. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal dkr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget
Udgifter 1976 1977 1977 1978

Styrelse 12 19 — 22
Personal 18 20 20 25
Forberedelser1 9 35 30 33

o. expenser
Projekt2
— resor till Island 58 70 54 80
— exk. på Island 93 125 110 140
— stip. t. isl. geol. 20 5
— ovr. kostn. 12 6 20
Summa utg. 202 289 225 320

Inkomster
Anslag 220 250 250 305
Ovrigt (overskott

från tidigare år) 16 15 15 15
Summa ink. 236 265 265 320

1 Kostnader for framstållning av skriftligt material till exkursionsdeltagarna, 
arvoden och traktamenten till bitrådande exkursionsledare m.m. Fr.o.m. 1977 
tillkommer kostnader for forberedande seminarier i hemlandet for exkursions
deltagarna.

1 Kostnaderna år beråknade for 25 exkursionsdeltagare.
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C 113/k 

1978

Nordiska sam arbetskomm ittén for acceleratorbaserad forskning

Verksamhetsberdttelse 1977

A. N am n och adress

N ordiska samarbetskommittén for acceleratorbaserad forskning 
V /sekreteraren Nils Robert Nilsson 
Blegdamsvej 17 
DK-2100 København 0

B. Star lår 

1974

C. Syfte  

Kommittén skall
a) verka for ett sam ordnat utnyttjande av resurserna for accelerator

baserad forskning i de nordiska landerna samt
b) medverka till nordiskt sam arbete i forskningsprojekt vid accelera

torer utanfor Norden.
I detta syfte skall kommittén
c) inom N orden fråm ja utbyte och utnyttjande av inform ation och tek

niska ron om acceleratorer och deras kringutrustning,
d) stodja eller ta initiativ till gem ensamma nordiska moten, symposier 

och konferenser inom kommitténs verksamhetsområde,
e) genom rese- och uppehållsbidrag eller på annat sått underlåtta for 

forskare, studerande och teknisk personal vid berorda institutioner i N or
den att besoka relevanta institutioner i ovriga nordiska lander,

f) sam ordna och i mån av mojlighet finansiera seminarier, besok av 
utom nordiska gåstforelåsare m. m. samt

g) stodja initiering och planering av gemensamma nordiska projekt 
inom kommitténs verksamhetsområde och till berorda forskningsråd eller 
andra anslagsbeviljande organ inge forslag om finansiering av sådana 
projekt.

D. Organisation

1. Administration

Acceleratorkom m ittén består av två ledam oter från vart och ett av de 
deltagande landerna. K om m ittén våljer sjålv ordforande och vice ord
forande. Dessa tillsammans med sekreteraren bildar ett arbetsutskott.
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2. K om itténs sammansåttning 31.12.1977

Lektor, lie. scient. Bent Herskind 
Professor, dr. phil. K arl Ove Nielsen 
Professor M årten Brenner 
Professor A ntti Siivola 
Professor A rnfinn G raue 
Dosent Ole M artin Lønsjø 
Professor A rne Johansson 
Professor Ingm ar Bergstrom 
Sekreterare:
Docent Nils Robert Nilsson, N O RD ITA

3. Revisorer 

Rigsrevisor J. Bredsdorff, København

E. Verksamhet

Etter bare tre års virksomhet kan den N ordiske akseleratorkomitéen 
konstatere at den har nådd fram  med sin stotte til forskere ved samtlige 
laboratorier i N orden som driver akseleratorbasert forskning. D et vil si at 
minst en, men oftest flere medarbeidere, ved disse laboratoriene har kun
net utnytte sin spesielle kom petanse i sam arbeidsprosjekter der man ef
fektivt utnytter hverandres forskningsutstyr. Riktignok er de økonomiske 
midlene m an får fra  komitéen ytterst beskjedne i forhold til de ressurser 
som laboratoriene selv setter inn, m en stotten har vært helt avgjorende 
for at sam arbeidet kunne etableres. De gode resultatene som allerede er 
oppnådd, vil med sikkerhet fore til nye samarbeidstiltak. H ver for seg kan 
de enkelte forskningslaboratoriene i N orden ikke lenger utelukkende ba
sere sin virksomhet på egne m askininstallasjoner, hvis de skal hevde seg i 
internasjonal sammenheng.

F or å klargjore hvilke samarbeidsmuligheter som foreligger i N orden 
lot komitéen i fjor utarbeide en ressurskatalog som nå er distribuert til 
samtlige impliserte forskningslaboratorier.

Med sikte på å få til en bedre utnyttelse av EDB-ressursene i de nor
diske akseleratorlaboratoriene har komitéen videre hatt et eget utvalg i 
arbeid med disse sporsmål. D et foreligger nå en rapport fra  utvalget der 
det kommer med sine anbefalinger. Kom itéen skal også kunne gi råd ved 
nyinvesteringer på EDB-sektoren dersom det enkelte laboratorium  onsker 
det. U tvalget har hatt en slik henvendelse til behandling i inneværende år.

Av storre prosjekt som komitéen har stottet, vil en spesielt trekke fram  
et samarbeide mellom U ppsala og Jyvaskyla, der en har studert bl. a. 
elektriske m onopoloverganger. H ver for seg begynte en i disse labora
toriene for et par år siden å utvikle elektronspektrom etre (in beam) for

N ationalitet
D
D
F
F
N
N
S
S
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formålet. Men fra begynnelsen av 1976 har gruppene, med okonomisk 
stotte fra  komitéen, hatt anledning til å samarbeide om projektet. Dette 
har ledet til helt nye målem etoder og teknikker, unike i verden, samt 
systematiske eksperimentelle resultater innenfor tinnom rådet. Komitéen 
har i dette samarbeidsprosjektet dekket reise- og oppholdsutgifter for noe 
lengre perioder enn vanlig. Resultatene har vært så gode at en nå er inn- 
stilt på å gi flere muligheter for forskningsopphold av måneders varighet 
ved andre forskningslaboratorier i Norden.

Stort sett kan en si at den virksomhet som akseleratorkom itéen har 
stottet, fortsatt faller inn under folgende tre hovedposter:

1. Fellesnordiske forskningsprosjekt
2. K onferanser og symposier
3. G jesteforelesere og invitasjon av ikke nordiske forskere

1. Fellesnordiske forskningsprosjekt

Hittil i år har komitéen bevilget kr. 213.957 fordelt på 20 prosjekter. 
Det dreier seg her nesten utelukkende om reisestotte til internordiske sam- 
arbeidsprosjekter. Å få dekket utgifter til utenlandsreiser på de nasjonale 
forskningsbudsjetter er fortsatt like vanskelig som for. Prosjektsoknadene 
dekker en rekke felter innenfor akseleratorbasert forskning med hoved- 
vekt på eksperimentell kjernefysikk og atomfysikk.

2. Konferanser og symposier

Komitéen har i 1977 stottet folgende konferanser og symposier med 
tilsammen kr. 64 000

a) Scandinavian W inter Symposium on N uclear Structure, Geilo 7—
11 February, 1977

b) N ordic Meeting on ”Atomic and M olecular Transition Probabili- 
ties”, Lund 28— 29 M arch, 1977

c) "M ultiple Atomic Collision Phenom ena” , Copenhagen 9— 10 D e
cember, 1977

Som planlagt av komitéen, fikk den store kjernefysikk-konferansen på 
Geilo i år storsteparten av bevilgningen. M idlene ble brukt til å dekke 
reise- og oppholdsutgifter til inviterte foredragsholdere og deltagere på 
motet, en post det vanligvis er meget vanskelig å få dekket på annen måte. 
Akseleratorkomitéen hadde også ved denne anledning et godt samarbeid 
med N O R D ITA  som stilte m idler til rådighet for teoretiske fysikere som 
deltok på motet. Den neste store kjernefysikk-konferanse vil bli arrangert 
i Sverige i 1979.

3. Gjesteforelesere og invitasjon av ikke nordiske forskere

D et er i 1977 bevilget kr. 18 600 under denne posten. F or relativt be- 
skjedne midler har en på denne m åten tilfort forskningsmiljoene verdi- 
fulle impulser og internasjonale kontakter.
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F. Framtidsplaner

Etter at komitéen i sitt arbeide nå har lagt etableringsfasen bak seg, er 
det særlig viktig at den får utvidet sin virksomhet slik at sam arbeidet kan 
få en storre faglig bredde. En forutsetning for dette er okte bevilgninger. 
M ed storre okonomisk tyngde vil komitéen ha tilsvarende storre mulig- 
heter for å bygge opp under samarbeidsbestrebelsene innen fagom rådet i 
Norden.

I årene som kommer m å fortsatt storstedelen av midlene gå til felles 
nordiske forskningsprosjekt. Komitéen vil arbeide for en utvidet utveks- 
ling av forskere og tekniske spesialister, og også gi stotte til forsknings- 
opphold av noe lengre varighet når dette viser seg nodvendig.

I 1979 vil det bli påkrevet å avsette noe storre midler til posten sympo
sier, da den neste store kjernefysikkonferensen er planlagt (i Sverige) i 
dette året.

En gjor fortsatt regning med at bare en m indre del av komitéens m id
ler vil gå med til adm inistrasjonsutgifter. En vil således priive å ha bare 
ett mote i året hvor hele komitén blir samlet. På dette m otet fordeles 
m esteparten av de bevilgete midler og arbeidsutvalget får retnings
linjer å arbeide etter for resten av året.

G. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal dkr)

Bokslut Budget Prel.utfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 17 20 26 25
Personal
Kontor 22 15 15 20
Lokaler
Projekt Symposier 70 65 64 60
Nordiskt utbyte 155 216 213 212
Nordiskt utbyte ej redovisat vid
revisionen 63
Inbjudan av utomnordiska
forskare 19 20 18 25
Overskott 26
Summa utgifter 372 336 336 342

Inkomster
Anslag 280 310 310 342
Lonstegr. kompensation
Ovrigt 92* 26 26
Summa inkomster 372 336 336 342

1 Rantor 920 k r  +  overforing från foregående år (huvudsakligen vid revisions- 
tillfållet oredovisade anslag) 90 881 kr. avser bokslutet 1976.
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C 114/k 

1978

Nordiskt kollegium  for ekologi

Verksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress 

Nordiskt kollegium for ekologi 
c/o fil. lic. Pehr H. Enckell 
Zooekologiska avdelningen 
Ekologihuset
S-223 62 Lund 
Tel. 046 46 148188

B. Star tår

1976 (1964 startades N ordiskt kollegium for terrester ekologi)

C. Syfte

Kollegiet skall inom sitt verksam hetsom råde stimulera och stodja u t
byte av yngre forskare mellan de nordiska landerna samt genom inter- 
nordiska grupparbeten och kursverksam het stodja ekologiska forsknings- 
uppgifter och verka for effektivt utnyttjande av tillgangliga resurser. K ol
legiet har till uppgift att organisera gem ensamma kurser, ordna konfe
renser, forbereda aktuella forskningsuppgifter samt tillsåtta nordiska ut- 
bytesstipendiater.

D. Organisation

1. Adm inistration

Kollegiet består av en ledam ot och en suppleant från  varje nordiskt land. 
Kollegiet har deltidsarvoderad sekreterare och skrivhjålp.

2. Kollegiets sammansattning 31.12.1977 N ationalitet

Professor Christian Overgaard Nielsen D
Professor Seppo Eurola F
Professor A gnar Ingolfsson I
Professor Arne Semb-Johansson N
Professor Per Brinck S
Kollegiets sekreterare Pehr H. Enckell S

3. Personal

En sekreterare, deltidsarvoderad 
En råkenskapsforare, deltidsarvoderad
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4. Revisor

Auktoriserad revisor
Sven Bogren
Stortorget 9
S-211 22 Malmo

E. Verksamhet

Kollegiets verksam het har under den redovisade perioden bibehållits 
vid den ambitionsnivå som uppnåddes 1970/71. G enom  att verksamheten 
num era galler samtliga ekologiska am nesdelar inom den terrestra och 
limniska ekologin ar verksamheten kvantitativt m era om fattande.

Kollegiet har under året avhållit två sam m antråden; i U m eå/O ulu samt 
i Helsingfors.

U nder året har en konferens initierats rorande Biologiska variabiers 
anvåndning for att studera m iljoforåndringar. Konferensen anordnas i 
samarbete med den N ordiska foreningen Oikos.

Kollegiet har initierat och finansierat åtta nordiska kurser, varav fler
talet med lårare från u tanfor de nordiska landerna. Intresset for delta- 
gande har som vanligt varit mycket stort.

Kollegiet har fortsatt sitt arbete att i samarbete med N ordiska afrika- 
institutet planera forskarutbildning i ekologi i u-lånder.

Kollegiet har stott yngre nordiska ekologers deltagande i tjugonde in
ternationella limnologiska kongressen i K openham n, samt i den skandi
naviska ornitologiska kongressen i Revinge, Skåne.

Planer for ett fortsatt sam arbete med den nordiska foreningen Oikos 
har dragits upp och skall nårm are diskuteras under våren 1978.

Kollegiet har utdelat kort- och långtidsstipendier for arbete eller kor- 
tare besok vid skilda nordiska institutioner och fåltstationer.

De samnordiska grupparbeten som under året erhållit stod från Kolle
giet behandlar smågnagardynam ik och dårm ed sam m anhångande pro
blem samt spridnings- och populationsekologi hos terrestra evertebrater 
på Island. Aven har den samnordiska limniska grupp som f. n. arbetar i 
Thingvallavatn erhållit stod.

D en tendens till grupparbeten i stållet for enskilda arbetsuppgifter, som 
tidigare form årkts, har accentuerats. D enna utveckling stodes av Kolle
giet.

Internationaliseringen av kurs- och symposieverksamheten fortgår. 
Engelska forekom m er nu regelbundet som kursspråk.

Kollegiet har under året etablerat kontakt med The British Ecologica! 
Society vad avser forskarutbildning i ekologi. P laner på brittiskt delta
gande i den nordiska utbildningen diskuteras.

Kollegiet har under året forsoksvis utgivit ett meddelandeblad, NORD- 
ECOL, vilket ront stort intresse både inom och utom  de nordiska lån- 
derna.
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F. Framtidsplaner

Kollegiet arbetar for en forankring av det sam nordiska arbetet inom en 
vidare sektor av ekologin an vad som tidigare varit fallet. En oversyn av 
aktuella aktiviteter sker fortlopande och Kollegiet aktualiserar lopande 
nya grånsom råden inom ekologin, dår Kollegiets roli kan bli meningsfull. 
Den utveckling som inleddes med att bl. a. ekologisk botanik och limnisk 
ekologi inlemmades i Kollegiets arbetsfalt har visat en sådan uppgång, 
att tillgangliga medel idag ar klart otillrackliga fo r att ens delvis tacka 
behoven. D etta integreringsarbete bor fo r att kunna fortsatta enligt de 
uppdragna riktlinjerna ges tillrackliga medel, vilket ej ar fallet idag. De 
tillgangliga resurserna i N orden vad avser f ål tstationer, apparatur och 
ovriga forskar- och forskarutbildningsresurser år så stora, att kostnader- 
na for att samnordiskt utnyttja dem, vilket idag sker bl. a. via Kollegiet, 
år marginella i sammanhanget. I ovrigt bor det fortsatta arbetet åven 
innefatta ett okat samarbete med de ovriga nordiska ekologiska kolle- 
gierna, N ordiskt kollegium for marinbiologi och N ordiskt kollegium for 
viltforskning, så att overlappning undvikes och existerande luckor tåcks.

G. Finansiering och ekonom i

1. Oversikt over bokshit och budget (1 000-tal skr)

Bokslut Budget Prel.utfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 20 24 20 20
Personal 19 19 25 35
Kontor 2 2 2 2
Lokaler — — — —

Projekt 248 259 256 264
Information 7 8 8 8

Summa utgifter 296 311 311 329

Inkomster
Anslag 285 299 299 316
Lonstegr. kompensation 
Ovrigt Råntor 11 12 12 13
Summa inkomster 296 311 311 329

2. Kom m entarer till ovanstående oversikt

Tillkomst av socialavgifter jåm te indragning av ett styrelsesamman- 
tråde har m edfort justeringarna under "Styrelse” och "Personal” .



C 1: Bilaga 6 1089

C 115/k 

1978

Ccntralinstitutet for nordisk asienforskning (C IN A )

Verksamhetsbercittelse 1977

A . Nam n och adress

Centralinstitut for Nordisk Asienforskning (CINA)
Kejsergade 2 
DK-1155 K øbenhavn K 
Tel. 11 16 86 el. 11 12 71

B. Startår 

1967

C. Syfte

Form ålsparagraffen i CINAs nye statutter af 17/11 1976 har følgende 
ordlyd:

Stk. 1. Centralinstitut for Nordisk Asienforskning (CINA) er et viden
skabeligt institut, der er oprettet med henblik på at frem m e og styrke 
nordiske humanistiske og samfundsvidenskabelige Asienstudier samt 
gennem forskning og tilvejebringelse af de for forskning og undervisning 
nødvendige hjælpem idler at drive inform ations- og dokum entationsvirk
somhed vedrørende Asien.

Stk. 2. Instituttet har navnlig til form ål at søge at koordinere Asien- 
forskningen og uddannelsen af Asienforskere ved universiteterne og de 
højere læreanstalter i de nordiske lande.

Stk. 3. Til disse form ål og med formidling af kontakt og samarbejde 
mellem nordiske Asienforskere for øje kan instituttet tage initiativ til eller 
deltage i fællesnordiske forskningsprojekter, konferencer, symposier og 
kurser, ligesom instituttet gennem stipendier og på anden vis skal søge at 
stimulere interessen for studier af og det almindelige kendskab til Asien 
i de nordiske lande.

D. Organisation

1. Administration

Instituttet ledes af en styrelse bestående af 2 m edlem m er fra  hvert af 
landene D anm ark, Finland, N orge og Sverige samt 2 repræsentanter for 
instituttets personale. Island kan efter ønske blive repræsenteret i styrelsen 
med 1 medlem.

De nationale repræsentanter udnævnes af Nordisk M inisterråd. Perso-

35—770426. Nordiska rådet
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nalets repræsentanter vælges af cg blandt det fastansatte personale '/ed 
instituttet, inkl. forstanderen.

Udnævnelser og valg til styrelsen sker for en periode af 3 år. G enud
nævnelse og genvalg kan finde sted. Styrelsen vælger selv sin form and 
og næstform and blandt de nationale repræsentanter.

Instituttets forstander udnævnes af Nordisk M inisterråd efter indstil
ling fra styrelsen for en periode af indtil 4 år. Genudnævnelse kan finde 
sted. Forstanderen har ansvaret for instituttets daglige ledelse.

2. Styrelsens sammensætning 31/12 1977

3. Personale

1 forstanderstilling (honorarlønnet)
6 forskningslederstillinger 
1 forskerstipendiatstilling 
4 kontorstillinger

sam t udstationeret og aflønnet af D et kgl. Bibliotek i København:
1 forskningsbibliotekar 
1 bibliotekar (deltid)
1 overassistent 
1 assistent
3 studenterm edhjælpere (deltid)

4. Revisorer

1 revisor (honorarlønnet)

E. Virksom hed

1. I m edfør af en styrelsesbeslutning af V3 1977 har CIN A  udarbejdet 
et P.M . vedrørende Asienforskningens situation i Finland, hvori det på
peges, at finsk Asienforskning ikke har udviklet sig i samme tempo som 
Asienforskningen i de øvrige nordiske lande, frem for alt i D anm ark og 
Sverige. D okum entet er blevet overrakt og drøftet med den finske under

N ationalitet
Professor Mogens Boserup 
Professor Niels Steensgaard 
Professor Aulis Joki (næstformand) 
D ocent Asko Parpola 
Professor Henry Henne (formand) 
Professor Per Kværne 
Professor G cran  Aijmer 
Professor G oran Malmqvist 
Assistent Susanna H arald Hansen 
Forskningsleder Bo Utas

D
D
F
F
N
N
S
S
CINA
C IN A
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visningsminister og rektor for Helsingfors universitet af de finske styrel
sesmedlemmer.

P å tilsvarende måde har de svenske styrelsesmedlemmer og en svensk 
repræsentant for instituttets personale haft en drøftelse med den svenske 
undervisningsminister om CINAs betydning for at frem m e forståelsen af 
udviklingen i Asien på længere sigt.

Endvidere har m an ved et møde den 26. maj på instituttet haft lejlighed 
til at drøfte instituttets virksomhed med D en rådgivende Komité for 
Forskning under Nordisk M inisterråd.

Endelig har flere af instituttets m edarbejdere under rejser i Finland, 
N orge og Sverige søgt at styrke kontakten med institutioner og enkelt
personer med tilknytning til Asienforskningen.

2. CIN A  afholdt i dagene 3— 5. juni en konference om Indonesien- og 
M alaysiaforskningens nuværende situation og frem tidsm uligheder i N or
den. K onferencen, der fandt sted på "N ordens Folkliga A kadem i” i 
Kungaiv og samlede 58 deltagere fra  hele N orden, viste, at interessen 
ikke mindst samler sig om den nyere udvikling i om rådet. D er vil i fo r
bindelse med udgivelse af de på konferencen frem lagte papirer blive of
fentliggjort en rapport om konferencens forløb og resultater.

I dagene 16— 17. juni afholdtes på CIN A  et møde for de bibliotekarer, 
der varetager de nordiske landes kinesiske, koreanske, japanske og viet
namesiske samlinger. M ødet beskæftigede sig især med etablering og ud
givelse af en fælleskatalog, standardisering af katalogisering, accessions
politik, fjernlån og indkøbsmuligheder. E t sammentrængt referat af mødet 
vil antagelig fremkomme i instituttets inform ationsblad, ”Asienstudier i 
Skandinavien” .

Instituttet fungerer fortsat som sekretariat for den i 1976 oprettede 
arbejdsgruppe vedrørende nordisk A fghanistanforkning og forbereder en 
ny Afghanistan-konference, form entlig som led i en almen konference 
om nordisk Vestasienforskning.

Endvidere agter instituttet i slutningen af 1977 eller begyndelsen af 
1978 at afholde en konference om nyhedsformidlingen om Asien og en 
om teknologipolitik og alternative udviklingsstrategier i Indien og Kina.

Papirerne fra instituttets konference ”The House in East- and South- 
East Asia” , der afholdtes på Chalmers Tekniska Hogskola i Goteborg 
11— 13. juni 1975, forventes at udkom m e om kring årsskiftet 1977/78.

3. Instituttet har fortsat udgivelsen af sit Newsletter, hvis form ål blandt 
andet er international inform ation om nordisk Asienforskning. D erud
over har man bragt inform ationsbladet, ”Asienstudier i Skandinavien” i 
en fast form. Hensigten med denne publikation er at meddele inform a
tion i de nordiske lande om såvel nordisk som international Asienforsk
ning. Instituttet fortsætter tillige udgivelsen af den fællesnordiske forelæs
ningskatalog, dvs. en fortegnelse over den stedfindende undervisning ved
rørende Asien ved nordiske universiteter og højere læreanstalter. Disse
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publikationer distribueres vederlagsfrit til alle interesserede institutioner 
og enkeltpersoner i de nordiske lande.

Omkring årsskiftet 1977/78 udsendes en fyldig betænkning om Asicn- 
forskningen i N orden, hvis udgivelse har m åttet udsættes af økonomiske 
grunde.

Instituttet har i 1977 udgivet ”The Lam pang Field Station. A Scandi- 
navian Research Center in Thailand, 1969— 1974” der i form  af en række 
rapporter redegør for CINAs første forskningsprojekt i Asien.

Instituttet fungerer som sekretariat for ”Acta Orientalia’s redaktion” 
og varetager den praktiske side af tidsskriftets udgivelse. Tidsskriftet ud
gives under de nordiske orientalistiske selskabers auspicier. F inlands A ka
demi yder fra og med 1977 tilskud til udgivelsen sammen med de øvrige 
nordiske landes videnskabelige forskningsråd.

4. Som den første i en række kataloger og beskrivelser af nordiske 
samlinger på asiatiske sprog udgives i slutningen af året Harry Halén: 
”FIandbook of Oriental Collections in F inland” . Den næste publikation 
af denne art bliver en fælleskatalog over de nordiske samlinger på østasia
tiske sprog. M anuskriptet er under udarbejdelse, og forhandlinger om ud 
givelsen er indledt med forskellige forlæggere, blandt andet med henblik 
på at fastslå størrelsen af den økonomiske støtte instituttet agter at søge 
fra diverse fonds. Udarbejdelsen af katalogen forestås af CINAs forsker
stipendiat.

5. Udbygningen af CINAs bibliotek er fortsat. Biblioteket falder i 3 
afdelinger, håndbogsbibliotek, tidsskrifthold og større samlinger af kilde
materiale, hvoraf tidsskrifthold og kildematerialesamlinger tegner sig for 
en stigende del af de samlede udgifter, med en deraf følgende relativ 
svækkelse af håndbogsbiblioteket, en udvikling, som instituttet betragter 
m ed den største bekymring.

Bibliotekets udlån er i fortsat stigning, og denne udvikling forventes at 
ville fortsætte i det kommende år, hvor instituttet efter den øgede be
villing til dækning af porto og forsikring vil søge at stimulere denne del af 
virksomheden.

I 1977 har biblioteket udgivet en fortegnelse over sine tidsskrifter og 
særtryk, Hanne Balslev: ”List of Periodicals” og Erik Skaaning: ” List of 
O ffprints/Pam phlets” . Den planlagte reviderede udgave af den systema
tiske katalog (”Subject Index”) over CINAs øvrige samlinger har af øko
nomiske grunde m åttet udsættes til 1978.

6. I M onografiserien er udgivet:
N o 14 Rune E. A. Johansson: Pali Buddhist Texts (rev. udg.)
N o 15 O tto Christian Dahl: Proto-Austronesian (rev. udg.)
N o 21 Robert Tung: Proscribed Chinese W riting (rev. udg.)
N o 26 W ang Eang Cheong: M andarins and M erchants 
N o 28 B. G. Gokhale: Surat in the Seventeenth Century 
N o 29 Raphael Israeli: Muslims in China
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N o 31 H arry Halén: H andbook of Oriental Coliections in Finland 
No 32 Bjorn Hettne: The Political Econom y of Indirect Rule: Mysore 

1881— 1947
N o 33 K. Lindell-J. O. Swahn-D. Tayanin: A  Kam m u Story-Listener’s 

Tales
N o 34 Staffan Ohrling: Rural Change and Spatial Reorganization in Sri 

Lanka
Følgende m onografier er under udgivelse:
N o 16 Trygve Lotveit: Chinese Communism 1931— 34 (rev. udg.)
N o 35 Søren Egerod: A tayal —  English Dictionary, 3 vols.
N o 36 Bo Utas: A  Persian Sufi Poem: Vocabulary and Terminology 
N o 37 Rune Johansson: The Dynamie Psychology of Early Buddhism 
N o 38 A rne Kalland: Shingu Fishermen. M anagem ent units in a Japa- 

nese Fishing Com munity 
N o 39 Christoph Harbsmeier: Studies in Archaic Chinese G ram m ar

7. I 1977 har instituttet uddelt i alt 13 stipendier til studieophold i 
Asien til et samlet beløb af dkr 109.000 og 17 kontaktstipendier til kort
varige studieophold ved instituttet eller andre institutioner i de nordiske 
lande til et samlet beløb af dkr 42.500. Uddelingen er foretaget på grund
lag af 52 ansøgninger om Asien-stipendier og 29 ansøgninger om kontakt
stipendier.

Stipendierne fordeler sig på følgende måde:

Asienstipcndier

Bjorn Gyllstrom, Lund. Exportproduktionens organisation i Singapore 
og Malaysia

Erland Jansson, Uppsala. De nordvestlige grænseprovinser 1937— 1947, 
politiske, sociale og økonomiske forhold (Pakistan)

M argaretha Bjorkman, Uppsala. Sprogstudier (Iran)
W illiam Leonard Smith, Spånga. Kom parative studier af fire forskellige 

folkelige versioner af Ram ayana (Indien)
Inge D em ant M ortensen, Beder. Supplerende undersøgelse af islamiske 
gravpladser i den centrale og nordlige del af Luristan 
Oivin Andersen, Minde. Lingvistiske studier af m aori sprog (New Zealand) 
Olavi K. Fålt, Oulu. Samtidshistorie (Japan)
Poul Andersen, København. Studier i taoisme (Taiwan)
Purbilien Aass, Oslo. Religionshistoriske studier (Java)
Eero Julkunen, Helsingfors. Studier i indisk folkekultur (Indien)
Eva Rosén, Goteborg. Religionshistorisk undersøgelse af buddhismen 

(Bangladesh)
Judith W inther, København. Forholdet mellem ideologi og litteratur i 

Israel i årene 1948— 75 
Britt Krause, K athm andu. Socialantropologiske feltstudier vedrørende 
slægtskabsforhold og ejendom sretten til jord (Nepal)
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Internordiske kontaktstipendier

Laura M inasjan-Thorén, Stockholm. Studier i sydøstasiatisk (spec. kam- 
bodjansk) kultur (København)

M arine Carrin-Bouez, Paris. Studier i Santal-arkiv i Kungl. Biblioteket 
(Oslo)

P ar Bergman, Sollentuna. Studier i litteratur og arkivm ateriale vedrøren
de det m oderne K ina (København)

Lena Bang, Goteborg. Biblioteks- og arkivstudier vedrørende statskuppet 
i Indonesien 1965 (København)

M erete A agaard Henriksen, København. Fortsatte studier af tekstiler på 
Goteborgs Etnografiske Museum 

Anita Diehl, Lund. Deltagelse i konference i Uppsala om indisk sam tids
historie

Lars Vargo, Stocksund. Afslutning af afhandling i japanologi (Køben
havn)

Claes Corlin, Goteborg. Bidrag til socialantropologisk forskningsarbejde 
blandt tibetanske flygtninge i Schweiz 

Veikko Polameri og Satu Apo, Turku. Japansk folklore (København) 
Sergio Comet, Helsingfors. M etodeproblem er i forbindelse med undervis

ning i kinesisk som fremmedsprog (København)
Thom m y Svensson, Goteborg. Biblioteksstudier vedrørende indonesisk 

samtidshistorie (København)
Jan Hesselberg, Oslo. Forberedelser til kulturgeografisk feltforsknings- 

projekt i Afghanistan (Århus og København)
René G othéni, Helsingfors. Rejse til Gottingen med henblik på biblio

teksstudier og deltagelse i seminar vedrørende buddhism en i Sri Lanka 
Arne Kalland, Nesøya. Biblioteksstudier vedrørende østasiatisk social

antropologi (København)
Kirsti Koch Christensen, Oslo. Biblioteksstudier vedrørende japansk ling

vistik (København)
Torbjørn Færøvik, Langhus. Arkivstudier vedrørende kinesisk historie 

efter 1949 (København)
Stig Toft Madsen, Gilleleje. Arkivstudier i London vedrørende "advoka

ters rolle i indisk politik”

D et bemærkes, at der i enkelte tilfælde er ydet kontaktstipendier til 
kortvarige studieophold i E uropa uden for Skandinavien, jfr. herom nær
m ere under instituttets planer for de kommende år.

8. Ud over de ovenfor under E. 1 nævnte kontaktrejser i de nordiske 
lande har instituttets medarbejdere deltaget i forskellige nordiske og in
ternationale konferencer og kurser om Asienforskning. H ertil kommer 
vejledning af instituttets brugere og udarbejdelse af specialbibliografier, 
responsa o. 1.

D et forløbne år har i øvrigt været præget af en væsentlig styrkelse af
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kontakten og sam arbejdet mellem CIN A  og forskellige institutioner i de 
asiatiske lande, hvoriblandt kan nævnes The International Asian Studies 
Programm e, The Chinese University of Hong Kong, Institute of Southeast 
Asian Studies i Singapore, M arga Institute, Sri Lanka, Centre for the 
Study of Science and Technology and Development i New Belhi, The 
International Tam il Research Association samt Afghanistans Inform a- 
tions- og Kulturm inisterium . Sådanne kontakter tjener det form ål at lette 
nordiske forskeres og studerendes ophold i Asien og ikke mindst at sikre 
de for forskningen og udbredelsen af det almindelige kendskab til Asien 
nødvendige inform ationskanaler. Begge dele må betragtes som en afgø
rende forudsætning for en intensivering af uddannelsen under de af 
Asienforskningen berørte fagom råder.

F. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal dkr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 19 21 24 23
Personal 1 464 1 373 1 595 1 497
Kontor 112 90 105 115
Lokaler
Projekt stipend. i 37 155 i 55 i 55
— konferencer 81 50 50 60
— bibliotek 193 193 178 195
— trykning 78 40 40 40
— sekretariatsrejser 50 40 37 40
Summa utgifter 2 134 1 962 2 184 2 125

Inkomster
Anslag 1 775 1 950 1 950 2 113
Lonstegi. kompensation 208 2~>2 2",”?
Ovrigt 72 " 2 ~20 12
Summa inkomster 2 055 2 174 2 192 2 125
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C 116/k 

1978

Nordiskt kollegium  for fysisk oceanografi

Verksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress

Nordisk Kollegium for Fysisk Oceanografi 
Haraldsgade 6 
DK-2200 København N.

B. Startår

1965

C. Syfte

Kollegiets opgave er at varetage sam arbejdet mellem de nordiske uni
versiteter i spørgsmål om forskning og undervisning inden for fysisk 
oceanografi. D ette sker bl. a. ved arrangem ent af fællesnordiske forsk
ningsprojekter, støtte til symposier og konferencer og ved udveksling af 
forskere samt uddeling af stipendier til unge forskere.

D. Organisation

1. Adm inistration

Kollegiet består af en repræsentant for hvert af de deltagende lande.

2. Kollegiets sammansdttning 31.12.1977 

Professor Nils Jerlov (formand), D
Lektor G unnar Kullenberg, D, adjung. medlem 
Professor Erkki Palosuo, F 
Professor A arno Voipio, F, adjung. medlem 
Docent A. Foldvik, N
Professor Odd H. Sælen, N, adjung. medlem
Professor G osta W alin, S
Lektor Johan Rodhe, S, adjung. medlem

Sekretær:
Overassistent Elin Halldén

3. Personale

1 tim elønnet kontordam e.
Kollegiet har til stadighed mindst 5 stipendiater.
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4. Revisorer

Rigsrevisionen i København, hvor regnskaberne føres, foretager revi
sion af Kollegiets regnskaber.

E. V irksom hed

På grund af flystrejke m åtte et møde i maj aflyses, hvorfor der i år kun 
er afholdt 1 planlægningsmøde, som fandt sted i Bergen i oktober. Bud
gettet for 1978 samt ansættelse af nye stipendiater blev drøftet. Desuden 
planlagde man forskningsprojekter for 1978 og 1979.

1977: De planlagte projekter for 1977 er gennemført. I m arts udførtes 
undersøgelserne i G rim stadfjord. Disse undersøgelser skulle have fundet 
sted i 1976 (december), men m åtte udsættes på grund af manglende båd. 
M an søgte at kortlægge, hvor lang tid spildevand forblev i fjorden, efter 
at det var sluppet ud. V indforholdene spiller her en afgørende rolle.

De første 3 uger i juni gennemførtes togtet i Bottenhavet. D ette togt 
fandt sted på initiativ af Havsforskningsinstituttet, Helsingfors, ombord 
på det finske forskningsskib ”A rlanda” . Også forskere fra  D anm ark og 
Sverige deltog. Hensigten var bl. a. at undersøge årsagen til den meget 
høje turbiditet, som findes i Bottenhavet, specielt i det østre bassin. Laser 
Doppler strøm m åleren blev anvendet til m ålinger 35— 40 cm fra bunden 
på dybder fra  25— 77 m. Det lykkedes at observere interessante svingning
er samt turbulente forstyrrelser i strømhastigheden. Også optiske målinger 
af turbiditet og gennemskinnelighed blev udført i flere sektioner, navnlig 
lykkedes det at kortlægge bundlaget med et højt partikelindhold. D er an
vendtes 6 forankrede strømmålersystemer, hvoraf et var forsynet med 
lysmålere udviklet ved Oceanografiska Institutionen i Goteborg. Desuden 
foretoges vedvarende strøm m ålinger med pendler. D er vil i december
1977 blive afholdt et møde, hvor deltagerne i ekspeditionen vil præsen
tere de præliminære resultater.

Kollegiet har endvidere, om end i m indre omfang, ydet støtte til 
BOSEX -77, hvor samtlige lande grænsende op til Østersøen deltog. F ra  
Finland deltog ”A randa” , hvor også 2 danske forskere var med. H erfra 
udførtes bl. a. forskellige optiske målinger. A ndre danske forskere deltog 
om bord på "M artin  Knudsen” , som var udlånt af den danske miljøsty
relse. M an foretog undersøgelser af omblandingen i term oklinen, sam ti
dig med, at m an observerede tem peratur og salinitets profiler. D er blev 
udlagt 15 strømmålere, som alle blev bjærget trods meget hårdt vejr. 
Endvidere blev 2 eksperim enter med en drivende radiobøje, som målte 
tem peraturprofilen i term oklinen, udført. Visse kemiske undersøgelser 
blev ligeledes gennemført. Undersøgelserne fandt sted de første 3 uger af 
september.

Kollegiet har haft 4 ’/2 faste stipendiater, nemlig 2 i Norge, IV 2 i Sverige 
og 1 i Finland. 3 hovedfagsstuderende i D anm ark har fået et m indre sti
pendium hver til hjælp til udførelse af deres specialeopgaver.
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1978: D et er hensigten at fortsætte projektet i Bottenhavet i 1978, idet 
de opnåede resultater er lovende for samtlige deltageres vedkommende.

Endvidere er et togt til Faroe-Shetlands-Kanalen planlagt. Hensigten 
er at undersøge de hydrografiske forhold i de øvre og kystnære vand
masser. E t nærm ere kendskab til disse forhold er af væsentlig interesse for 
fiskeriet, som har været af stor betydning i dette område. D er er hidtil 
foretaget meget få undersøgelser i disse farvande, og der er derfor behov 
for at udvide kendskabet til forholdene der. Bergen kan skaffe fornødent 
fartøj, og der vil blive deltagelse fra D anm ark, FæreSerne, N orge og Sve
rige.

1979: 1 1979 er det hensigten at fortsætte undersøgelserne i færøske far
vande. M astprojektet, der skulle have været genoptaget i 1978, er udsat 
og vil i stedet blive forsøgt videreført i 1979.

En del publikationer er udsendt i løbet af 1977 i forbindelse med arbej
det inden for Kollegiet. H eraf er nogle stipendiatarbejder. Som det hidtil 
har været sædvane, er udgifterne i forbindelse med publikationerne betalt 
af de respektive institutter.

Kollegiets midler er bevilget af Nordisk M inisterråd alene.

F. Finansiering och ekonomi
Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal dkr)

B okslut Budget Prel. u tfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 4 406 5,5 4,6 6,5
Personal 9 497 12,0 12,5 11,0
K o n to r 2 686 3,0 3,5 3,6
L okaler — — —

Projekt 5.1 21 463 29,0 12,0 25,0
— 5.2 139 738 125,0 142,8 140,0
— 5.3 402 327 424,5 422,0 447,5
— 5.4 35 760 30,0 35,0 26,0

Sum m a utgifter 615 877 629,0 632,4 659,6

Inkom ster
Overf. fra  tidl. år 63 837 14,5 ‘36,9 13,5
A nslag 538 000 555,0 555,0 600,0
Lonstegr. kom pensation 44 150 54,7 45,0 46,5
O vrigt R enter 6 823 5,0 9,0 —
Sum m a inkom ster 652 810 629,2 645,9 660,0

1 S tørre  overførsel end ventet, skyldtes nødvendig udskydelse a f no rsk  fjo rd- 
p ro jek t fra  decem ber 1976 til m arts 1977.
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C 117/k

1978

Nordiska samarbetskomm ittén for arktisk m edicinsk forskning

V’erksamhetsberattelse 1977

A . N am n och adress

Nordiska sam arbetskom m ittén for arktisk medicinsk forskning
Sekretariatet
Kajaanintie 46 D
SF-90220 Uleåborg 22
Tel. 981-334202

11. Starlår 

1969

C. Syfte

Samarbetskomm ittén har till uppgift att fråm ja arktisk medicinsk forsk
ning i de nordiska landerna genom koordinering av forskning, dokum enta- 
tionsverksamhet, anordnande av kurser, sem inarier och konferenser samt 
publikationsverksamhet.

D. Organisation

1. Administration

Kommittén består av minst en och hogst tre m edlem m ar från varje del- 
tagande land. M edlem m arna utses av vederborande lands regering for 
hogst fyra år i sander. Kom m ittén kan inom sig utse arbetsutskott med en 
representant for varje land. Kom m ittén har ett perm anent sekretariat, som 
år forlagt till Uleåborg, Finland.

2. K om m itténs sammansdttning 31.12.1977
N ationalitet

Professor Bent Harvald, ordforande 
Lektor Leif Vanggaard 
Professor H enrik Forsius, vice ordforande 
Professor Jorm a Hirvonen 
Professor Ole W asz-Hockert 
Professor H rafn  Tulinius

D
D
F
F
F
I
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Professor Johann Axelsson (suppleant) 
D oktor Kirsten Kjelsberg Osen 
Professor K nut W estlund 
Lanslakare Kolbjørn Øygard 
Docent Per-O la Granberg 
Professor H åkan Linderholm

I
N
N
N
S
S

3. Personal

1 generalsekreterare/forskare (heltidsanstalld)
2 kanslister
Bitradande professor Hans Åkerblom har fungerat som heltidsanstalld 

generalsekreterare/forskare fr. o. m. den 1.1.1977. U nder bitr. professor 
Hans Åkerbloms tjanstledighetstid den 1.1.77— 30.6.77 (Finska akade- 
mins forskningsstipendium for långre hunnen vetenskapsidkare) fungerade 
docent Paula Rantakallio som heltidsanstalld generalsekreterare/forskare. 
Kansiipersonalen har bestått av kanslisterna Raili M akinen och Kirsti 
Niva.

4. Revisorer

Statens revisionsverk, Helsingfors, Finland.

E. Verksamhet

1. Samarbetskommitténs m oten

Kommittén har hållit två moten under året 1977: 
i Stockholm, Sverige den 2.2.1977, 
i Ivalo, Finland den 3. och 4.5.1977 med fortsattning 
i Alta, N orge den 5.5.1977.
A rbetsutskottet har hållit två moten under året 1977: 
i Stockholm den 2.2.1977 och 
i Stockholm den 3.10.1977.
I samband med m otet i Stockholm anordnades den 3— 4.2.1977 ett 

symposium om koronarsjukdom ar, i Ivalo den 3— 4.5.1977 ett mote om 
epidemiologiska studier i norra Finland och i A lta den 5— 6.5.1977 ett 
mote om alkoholproblem i nordliga bygder.

2. Islands anslutning till kom m ittén

Sekretariatet for nordiskt kultureilt sam arbete meddelade den 20.1.1977, 
att N ordiska m inisterrådet faststållt bestammelser om Islands deltagande 
i sam arbetskom m ittén att galla fr. o. m. den 1.2.1977:
— Islands regering ager utse en medlem i samarbetskommittén for hogst 

fyra år i sander,
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— den islandske medlem men ager ratt att deltaga i arbetsutskottets sam
m antråden,

— kommittén och arbetsutskottet ar beslutfora nar minst fyra lander ar 
representcrade vid sam m antrådet med vartdera minst en medlem, 
daribland ordforanden eller vice ordforanden.

Islands undervisningsministerium meddelade den 18.4.1977 att m iniste
riet for en tid av två år fr. o. m. den 1.2.1977 utsett som Islands medlem 
professorn i hygien vid Islands universitet H rafn  Tulinius samt som supp
leant professorn i fysiologi Johann Axelsson.

3. Seminarier och arbetsmoten

Samarbetskomm ittén anordnade i Stockholm den 3— 4.2.1977 ett 
s y m p o s i u m  om k o r o n a r s j u k d o m e n ,  med speciell hansyn 
till de nordliga delarna av Norden. Vid symposiet holls 31 foredrag och 4 
paneldiskussioner. D eltagarantalet var ca. 80. Symposiet oppnades av 
generaldirektor Bror Rexed, socialstyrelsen, Sverige och som gåstfore- 
lasare var doktor Z. Pisa, W HO, Genéve. Foredragen och paneldiskussio- 
nerna kom m er att publiceras i serien ”N ordic Council for A rctic M edical 
Research Report” .

Samarbetskomm ittén anordnade i Ivalo, Finland den 3— 4.5.1977 ett 
s y m p o s i u m  for tjånstelåkarna i nordliga delar av Finland om e p i 
d e m i o l o g i s k a  p r o j e k t  i norra Finland. Program m et inneholl 
10 foredrag och i samband med symposiet besoktes halsocentralen i Ivalo. 
D eltagarantalet var ca. 25. Foredragen kom m er att publiceras i serien 
”N ordic Council for Arctic M edical Research Report” .

Samarbetskomm ittén anordnade i sam band m ed besoket i Ivalo ett 
annat s y m p o s i u m  i Alta, N orge den 5— 6.5.1977 om a l k o h o l 
p r o b l e m  i n o r d l i g a  o m r å d e n .  Vid motet holls 14 foredrag 
och en paneldiskussion. Vid m otet besokte m an åven halsocentralen i Alta. 
D eltagarantalet var ca. 20 personer. Foredragen kom m er att publiceras i 
serien ”N ordic Council for Arctic M edical Research R eport” .

4. Report-serien

U nder 1977 har fyra num m er av ”Norclic Council fo r Arctic M edical 
Research R eport” utkom m it:
Arctic M edical Research Report, 17/77:
—  Hasunen, K., M uhonen, M., Sahi, T. and K irjarinta, M.: D ietary intake 

in cases of lactose m alabsorption in a Finnish Lapp population.
—  M iettinen, Rauno: Uveitis: A 6-year follow-up study and the location 

of patients in northern Finland.
—  M iettinen, Rauno: Uveitis and social status in the population of 

northern Finland.
Arctic M edical Research Report, 18/77:
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P r o c e e d i n g  f r o m  m e e t i n g  o n  m e d i c a l  a s p e c t s  o f
m o d e r n  f i s h e r y  a n d  m e d i c a l  p r o b l e m s  r e l a t e d  t o
c o l d  c x p o s u r e .

Thorshavn, Faroe Islands, May 28— 29, 1976
— Helgason, Tomas: Psychiatric problems in a fishing population.
—  Rodahl, K åre and Vokac, Zdenelc: The work physiology of fishing.
—  Vanggaard, Leif: Occupational hazards in the Danis’n N orth-Sea 

fishing.
—  Hirvonen, Jorm a: Fatal accidents in water: a survey.
—  H art Hansen, J. P.: Medico-legal viewpoints on drowning and floating 

bodies.
— Linderholm , Håkan: The cold environm ent and coronary insuffi- 

ciency.
— Granberg, Per-Ola, Lennquist, Sten and Lindell, Bo: Is there a relation 

between prim ary hyperparathyroidism  and psycho-social stress?
— Forsius, Henrik: Influence of the northern climate on the eye.
— Aagaard Hansen, Ivar: Cold injuries in northern  Sweden.
— M almros, Ingegård: Some aspects about frost-bites among patients in 

the northern part of Sweden (Gållivare-Kiruna).
—  H art Hansen, J. P., Høygaard Nielsen, N., Mikkelsen, F .: M alignant 

diseases in Greenland.
Arctic M edical Research Report, 19/77: (under bearbetning)

S y m p o s i u m  o n  c o r o n a r y  h e a r t  d i s e a s e  p a r t i c u l a r y
w i t h  r e g a r d  t o  t h e  n o r t h e r n  p a r t s  o f  t h e  N o r d i c
c o u n t r i e s.

Stockholm, February 3— 4, 1977
Introduction: Bent Harvald
Opening of the symposium: Bror Rexed
—  Piza, Z.: The epidemiology of m yocardial infarction —  results from  

W H O ’s infarct register.
—  Wilhelmsen, Lars et al.: The infarction register in Sweden.
—  Nikkila, Esko and Rissanen, Aila: Familial occurence of coronary risk 

factors.
—  Lundm an, Torbjorn: Genetic aspects of ischaemic heart disease: ex- 

periences from  twin studies.
— de Faire, U lf et al.: M ortality from  ischaemic heart disease among 

Finnish immigrants in Sweden.
Panel discussion: Usefulness, function and costs of infarction register.

•— Voigt, Jørgen: Sudden death.
—  Tibbling, Lita: Specificity of the conventional angina score question- 

naire.
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— Linderholm, H åkan: ECG in epidemiological studies of coronary heart 
disease.

—  From  Hansen, Per: The G lostrup study.
—  Gyntelberg, F inn: Coronary heart disease and physical activity.
—  Pycråla, Kalevi et al.: The coronary heart disease morbidity of H el

sinki policemen born in western and eastern Finland.
—  Karvonen, M artti: 15-year incidence of coronary heart disease in the 

East-W est population study.
— Reunanen, A ntti et al.: Prevalence and prognosis of coronary heart 

disease in F inland: The Social Insurance Institution’s coronary heart 
disease study.

— Arom aa, A rpo et al.: Prevalence and incidence of hypertension in F in 
land; The Social Insurance Institution’s study cn  Finnish population
groups.

— Valkonen, Tapani and N otkola, V.: Social environm ent and natural 
environm ent in relation to ischaemic heart disease.

—  Axelsson, Johann: H ealth survey in the Reykjavik area.
— Leren, Paul: The Oslo study of the general male population.
— Eriksson, Jan: Aspects of latent coronary heart disease in apparently 

healthy middle-aged men in Oslo, Norway.
— N ordøy, Arne et al.: The Trom sø study. A spectrum  of risk factors for 

coronary heart disease.
— Bjartveit, Kjell: The cardiovascular disease study in the counties of 

Norway. Prelim inary Report.
— Tibblin, Gosta: The ’Men born in 1913’ study.
—  Olsson, Anders et al.: D ifferences in lipid metabolism in relation to 

ischaemic heart disease in Edinburgh and Stockholm.
—  Englund, Anders et al.: Chest symptoms among construction workers 

in northern and Southern parts of Sweden.
Panel discussion: Com parability of population studies and follow-up 

studies of coronary heart disease within and between the N ordic countries
—  internationally.
-— H jerm ann, Ingvar: The Oslo study: design and some preliminary 

results.
— Puska, Pekka et al.: The N orth  Karelia project ■— a comprehensive 

cardiovascular com munity control programme.
— Øygard, K olbjørn: The F innm ark study. Preventive measures.
— Åkerblom, Hans K.: Pediatric views on the prevention of coronary 

heart disease.
Panel discussion: M ethods of prevention of CH D  in individuals and in 

population groups. Summary with points from  the free discussion by Hans 
K. Åkerblom.

General discussion: F uture population studies, particularly in the 
northern parts of the N ordic countries.
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Arctic M edical Research Report, 20/77: (under bearbetning)

S y m p o s i u m  o n  e p i d e m i o l o g i c a l  p r o j e c t s  i n  n o r t h 
e r n  F i n l a n d .

Ivalo, May 3— 4, 1977
—  Harvald, Bent: Introduction to the symposium on epidemiological 

projects in northern Finland.
—  Luukanen, Rauni-Leena: Administrative health problems in the prov- 

ince of Lapland.
— K irjarinta, Mikko: W hat practical benefit can we have from  epidemio

logical studies?
— Nayha, Simo: Special features of m ortality in northern Finland. A 

preliminary report.
— K irjarinta, Leena: M orbidity in Inari and Utsjoki.
—  Hassi, Juhani: Industrial hygiene and health problems of forest 

workers.
—  Vaisanen, Erkki: Need for psychiatric therapy in the health centres 

in northern Finland.
—  Forsius, Harriet: Nervous symptoms in schoolchildren in northern 

Finland.
—  M yhrman, A ntero: The m other-child project in northern Finland: 

Relationship between family migration and child development at 
school age studied in a sociomedical risk group.

— K irjarinta, Leena: The health care in Inari and Utsjoki in northern 
Finland.

5. Annan publikationsverksamhet

Samarbetskomm itténs ordforande sammanstallde en forkortad årsbe- 
rattelse for 1976, vilken distribuerades på danska och finska i sammanlagt 
1 146 exemplar till riksdagsledamoter, nordiska universitetet, medicinska 
forskningsråd, socialstyrelserna, tjanstelakarna på N ordkalottom rådet, 
Sameinstitutet m. fl.

Samarbetskomm itténs ordforande utarbetade en 12-sidig rapport "N or
disk samarbejdskomité fo r arktisk medicinsk forsknings studierejse til 
Svalbard 9.— 19. august 1976” , vilken duplicerades for utdelning till del- 
tagarna och for deponering på sekretariatet for eventuell utdelning till 
intresserade.

6. Forberedelser fo r  arbetsmoten under 1978

Samarbetskomm ittén arrangerar i samverkan med Vilhelminaprojektets
forskargrupp vid U m eå universitet ett a r b e t s m o t e  i U m eå den
6— 7.4.1978 om g l e s b y g d e r n a s  m e d i c i n s k a  p r o b l e m .  
Forberedelserna for m otet har varit i gång under verksam hetsåret 1977 
under ledning av kommittéledamot, professor H åkan Linderholm.
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Sam arbetskom m ittén arrangerar den 12.8.1978 i M arieham n ett s y m- 
p o s i u m  om g e n e t i s k a  p r o b l e m  p å  n o r d l i g a  o m r å d e n  
i S k a n d i n a v i e n .

7. Forberedelser for det IV  internationella symposiet om  cirkumpoldr 
hålsa, Novosibirsk 1978

D et IV  internationella symposiet om cirkum polår li'ålsa ar.ordnas i 
Novosibirsk, Sovjetunionen den 2— 7.10.1978. Samarbetskomm itténs ord
forande, professor Bent Harvald, presidenten for det II internationella 
symposiet om cirkum polår halsa, kommittéledamot, professor Ole Wasz- 
H ockert och generalsekreteraren Hans Åkerblom underhandlade på in- 
bjudan av ordforanden av organisationskommittén, akadem iledam ot V. P. 
Kaznacheyev i Moskva den 24— 25.5.1977 om den skandinaviska insatsen 
vid arrangerandet av symposiet.

Samarbetskomm itténs representanter erholl uppgifter om planlagg- 
ningen av program m et och praktisk inform ation om arrangemangen. A r
rangorerna em otser ca. 200 utlåndska gaster, inkluderande ca. 20 inbjudna 
foredragshållare och ordforande. A rrangorerna onskade att sam arbets
kommitténs sekretariat distribuerar inform ation om symposiet till de nord
liga låndernas vetenskapsmån, och sam lar in anm ålningsblanketter och 
abstrakt for vidarebefordran till Sovjetunionen. Samarbetskomm itténs le
dam oter har i respektive lander spritt inform ation om symposiet och fore- 
slagit foredragshållare och låmpliga åm nen till arangorerna. Sekretariatet 
har vidarebefordrat anm ålningar och abstrakt från de nordiska landerna 
till arrangorerna. Antalet anm ålda personer var ca. 58 och abstraktantalet

8. Annan internationell verksamhet

Foljande vetenskapsman har besokt sekretariatet och erhållit inform a
tion om samarbetskommitténs verksamhet:

D en 4.3.1977 bitrådande professor Seppo Eurola, Institutionen for bo
tanik, Uleåborgs Universitet och Finlands representant vid N ordiskt kol
legium for terrester ekologi (NKE). Vid besoket behandlades samarbets- 
m ojligheterna mellan N K E och N oSAM F inom de om råden av medicinsk 
forskning som år nåra allmån biologi och miljohygien. M an beslot att 
N K E  och N oSA M F skall byta sina publiceringar.

Professor Fred A. Milan, Institute of Arctic Biology, University of 
Alaska, Fairbanks besokte den 21— 23.6.1977 Uleåborg och tråffade sam
tidigt vice ordforanden, professor H enrik Forsius och redogjorde for det 
am erikanska deltagandet vid det IV internationella symposiet om cirkum 
polår hålsa, Novosibirsk 1978.

Den 6.8.1977 professor M ikhail Matvevev, professor M aya Ignatova 
och doktor V alentina Naum ova, Moskva, samt professor Emile G autier, 
och doktor J.-P. G uignard, Pediatriska kliniken, Universitetet i Lausanne,
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Schweiz. Vid bcsoket diskuterades speciellt erfarenheterna om forekom s
ten av epidemisk nefropati i olika delar av Europa.

Den 21.9.1977 professor M ikhail Zhukovski, Moskva. Vid besoket un- 
derhandlade generalsekreteraren med gasten om samarbete for utredning 
och jam forelse av epidemiologin av diabetes mellitus mellan olika delar 
av N orden, i synnerhet i Finland och Sovjetunionens nordvåstliga delar.

Professor J. R. K. Robson, M edical University of South Carolina, D e
partm ent of Fam ily Practice, College of M edicine har tagit kontakt med 
kom m ittéledam ot, professor H åkan Linder'nolm, sekretariatet och en- 
skilda forskare inom arktisk medicin med begåran om sårtryck av publika
tioner. Professor Robson år editor for serien ”Ecology of Food and N utri- 
tion” , och han har m eddelat att serien år intresserad av forskningar 
inom arktisk medicin, låmpliga for ovannåm nda serie.

9. Generalsekreterarens forskningsarbete

Docent Paula Rantakallios ferskningsverksamhet under tiden 1.1— 
30.6.1977 ågnades åt hennes projekt gållande anvåndandet av datamaskin 
i preventionen av m entala och fysiska åkom m or i moderskaps- och barn- 
domsvård. F lera arbeten har tidigare publicerats som resultat av projektet 
och under verksam hetsåret var foljande åm nen i analysskedet:
—  effekten av moderns rokande på barnets utveckling i 1-årsåldern
— m ortaliteten och m orbiditeten av barn till ogifta m odrar i norra F in

land
— barnens dodsorsaker under de 5 forsta åren i norra Finland
—  sociala faktorernas roll vid sjukhusintagandet hos barn i norra Finland
—  den fysiska och m entala utvecklingen vid 7-årsåldern hos barn som 

varit icke-onskade av deras m odrar under graviditeten.
G eneralsekreterare Hans Åkerbloms forskningsarbete 1.7— 31.12.1977 

har berort fram for alit juvenil diabetes mellitus och nutrition. Av projek- 
ten må nåmnas.
-— uppdagandet av prekliniska fall av juvenil diabetes i ett nordfinskt 

material med hjalp av HLA-typning och oral glukosbelastning,
— utredning av juvenil diabetes mellitus’ insidens och prevalens i olika 

delar av Finland,
—  bearbetning av en nutritionsstudie bland nordfinska skolbarn och deras 

familjer, och
—  handledning av ett projekt berorande fettsyresam m ansåttningen av 

modersm iolken i Finland, skillnaden mellan olika delar av landet och 
inverkan av moderns diet på mjolkens fettsyresam mansåttning.

10. Ovriga aktiviteter

Ett forslag till reviderade stadgar har bearbetats enligt de riktlinjer, som 
erhållits från Sekretariatet for nordiskt kultureilt samarbete.
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F. Framtidsplaner 

Kom m ittén skall
— soka definiera viktiga medicinska problem  inom arktiska om råden och 

om råden med liknande forhållanden genom bl. a. fortsatt projektin
ventering, kontakter med låkare och sjukvårdspersonal i nordliga 
distrikt, sam eorganisationer och internationella kontakter,

—  anordna m indre symposier, sem inarier och arbetsm oten av två olika 
typer: a) moten, till vilka i arktiska om råden arbetande låkare och 
annan hålsovårdspersonal deltager och har mojlighet att tråffa  fors
kare som arbetar med arktiskt medicinska problem, och b) m indre 
symposier, vid vilka forskare med arktiskt medicinska forskningspro
jekt motes med teoretiskt arbetande forskare på sam m a område.

K om m ittésam m antråden anordnas fortsatt i samband med arbetsmoten 
och symposier for att spara på kostnader och underlåtta kommittémed- 
lemmars mojlighet att tråffa  arktiskt medicinskt intresserade forskare.
— intensifiera inform ations- och dokumentationsverksamheten. 

Utgivandet av ”Nordic Council fo r Arctic M edical Research R eport”-
serien år en av kommitténs huvuduppgifter. Report-serien kommer att 
publicera både sam m anfattningar från arbetsmoten och mindre symposier 
och långre uppsatser om arktiskt medicinska forskningsresultat samt 
oversiktsartiklar. U tvecklandet av litteraturservice hor åven till kom m it
téns verksamhetsplan.
—  bilda arbets-, planerings- eller projektgrupper for att finna nya form er 

for initiering och stod av forskning.
I det foljande beskrives verksamheten for 1978— 1979 nårm are:

Verksamhet 1978

NoSAM F arrangerar den 6— 7.4.1978 i U m eå ett a r b e t s m o t e  o m  
g l e s b y g d e r n a s  m e d i c i n s k a  p r o b l e m .  Program m et avses 
behandla bl. a. sjukdom spanoram a och arbetsvillkor for sjukvården i gles- 
bygd, kommunikationsproblem, sjukvårdens organisation och dess bety
delse for behandlingsresultat och sjuklighet, samt aktuella forskningspro
jekt inom glasbygdsmedicinen.

Sam arbetskom m ittén arrangerar den 12.8.1978 i M arieham n ett s y m 
p o s i u m  om g e n e t i s k a  p r o b l e m  p å  n o r d l i g a  o m r å d e n  
i S k a n d i n a v i e n .  Symposiet anordnas i sam band med Sigrid Juselius 
stiftelses internationella forskarm ote om  genetiska sjukdom ar i M arie
ham n den 13— 16.8.1978.

Budgetmcdlen for 1978 tillåter inte arrangerandet av ett tredje arbets
mote under verksam hetsåret 1978.

D årem ot kommer en avsevård del av kom m ittéledam oternas och sekre
tariatets aktiviteter rikta sig till forberedelserna och deltagandet vid det
IV  internationella symposiet om  cirkumpolår hdlsa i Novosibirsk, Sovjet-
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unionen den 2— 7.10.1978. Sekretariatet har åtagit sig att fungera som 
kontaktorgan for de nordiska vetenskapsmånnen som planerar att deltaga, 
och de praktiska researrangem angen kom m er aven sannolikt att skotas av 
sekretariatet.

V erksamhet 1979

N oSA M F syftar till att anordna under verksam hetsåret arbetsmoten 
och m indre symposier om foljande amnen:
— epidemiologiska studier på Island
— tandhalsan i nordliga områden
—  katastrof- och olycksfallsmedicin
—  zoonoser.

F or att verksamheten skall kunna genom foras med planerat omfång, 
forutsåttes en betydlig okning av kommitténs anslag jåm fort med den 
nuvarande nivån. Sårskilda skål for anslagsokning år dels sam arbetskom 
mitténs mojligheter att utoka verksamheten, sedan generalsekreteraren 
blivit heltidsanstålld, dels Islands anslutning.

G. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal fmk)

Bokslut
1976

Budget
1977

Prel. utfall 
1977

Budget
1978

Utgifter
Styrelse 84 000 40 300 48 000 46 000
Personal 125 000 150 000 172 200 176 000
Kontor 26 000 24 000 24 000 28 000
Lokaler
Projekt 35 000 99 700 110 200 122 000

Summa utgifter 270 000 314 000 354 400 372 000

Inkomster
Anslag 232 000 301 000 301 000 372 000
Lonstegr. kompensation 28 760 40 400 40 400
Ovrigt — 13 000 13 000
Summa inkomster 260 760 354 400 354 400 372 000
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C 118/k 

1978

Nordiska sam arbetskomm ittén for internationell politik, 
inklusive konflikt- och fredsforskning

V  erksamhetsberattelse 1977

A . N am n och adress

N ordiska sam arbetskom m ittén for internationell politik,
inklusive konflikt- och fredsforskning
c/o Utrikespolitiska institutet
Lilla N ygatan 23
S - l l l  28 Stockholm
Tel. 08/23 40 60

B. Startår

1966

C. Syfte

Samarbetskomm ittén har till andam ål att fråm ja forskning inom om 
rådet internationell politik, dåribland konflikt- och fredsforskning genom 
koordinering av forskningsverksam heten vid de enskilda låndernas in
stitutioner, anordnande av seminarier och konferenser, forskarutbyte och 
publikationsverksamhet. Samarbetskomm ittén kan åven ta  upp andra 
nordiska sam arbetsåtgårder inom om rådet och skall dårvid fråm ja vi- 
dareutveckling av samarbetet.

D. Organisation

1. Adm inistration

Kom m ittén består av hogst 15 m edlem mar, av vilka varje land har 
rått att utse hogst tre. K om m ittéledam oterna utnåm ns for tre år i sander 
av regeringarna i D anm ark, Finland, Island, N orge och Sverige. K om 
mittén sam m antråder m inst en gång om året. Kom m ittén kan helt eller 
delvis delegera sina fullm akter till ett arbetsutskott bestående av ord
forande, vice ordforande samt en representant for vart och ett av de 
ovriga tre landerna.
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2. K om m itténs sammansattning 31.12.1977

Nationalitet

Universitetslektor Niels Amstrup D
Professor Peter Hansen D
Lektor Anders Boserup D
Pol. dr. Jan-M agnus Jansson F
Professor Juhani Paasivirta F
Docent Tapio Varis F
Am bassador Hans G. Andersson 1
Forstelektor Ida Blom N
Forsker M artin Sæter (v. ordf.) N
Dosent Jarle Simensen N
Professor U lf H im m elstrand S
Professor Sven Tågil (ordf.) S
Docent K rister W ahlbåck S

3. Personal

1. Forskningssekreterare Fil. kand. Carl-E inar Stålvant 
Vs. Inform ationssekreterare Fil. kand. Cecilia M olander

4. Revisorer 

Kammarkollcgiets fondbyrå, Sverige

E. Verksamhet

Samarbetskomm ittén sam m antrådde den 28— 29 mars i Trondheim. 
Den 1— 2 december mottes Samarbetskomm ittén i Stockholm for att ta 
stållning till arbetsinriktningen under det nårm aste året. Utgångspunkten 
år att fråm ja forskning kring tem at ”En N y Ekonomisk V årldsordning” . 
Kom m ittén antog vidare vissa principer for verksamheten på långre sikt.

Arbetsutskottet mottes den 9 maj i Kopenham n, den 30 juni också i 
Kopenham n och den 24 oktober i Stockholm.

Universitetslektor Niels Amstrup, Århus fungerade som ordforande 
under forsta halvåret 1977 med docent Krister W ahlbåck, Stockholm som 
stållforetrådare. Professor Sven Tågil, Lund tilltrådde som ny ordforande 
den 1 juli och docent M artin Sæter utsågs till vice ordforande.

Under året har drygt 250 000 kronor fordelats på anslag. Med finan- 
siellt och adm inistrativt stod från Samarbetskomm ittén avholls ett inter- 
nationellt och nordiskt seminarium over ”Arm aments, Tension and W ar” 
på Hanaholm en, Finland den 26— 28 september.

Samarbetskomm itténs inform ationsskrift over pågående forskning i 
Norden, NEW SLETTER, International Studies in the N ordic countries, 
har under året redigerats och utgivits i två nummer. Skriften tryckes i 
1 500 exemplar och ca halva upplagan går till låsare u tanfor Norden.
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Den samnordiska tidskriften Cooperation and Conflict har under året 
utkcm m it i fyra num m er. R edaktor år universitetslektor Nikolaj Petersen, 
Århus.

En retroaktiv verksamhetsredogorelse over "Sam arbetskom m ittén 1967 
— 1976” har sammanstållts cch redovisats till berorda institutioner och 
organ.

Sekretariatet har under året bl. a. varit representerat vid foljande ve- 
tenskapliga konferenser och seminarier:

II. N ordic Conference on M acrohistory and Peace Research, Oslo, 4—
6 juni;

Arm am ents, Tension and W ar, H anaholm en 26— 28 september;
IPRA  VII. G eneral Conference, Mexico City 11— 16 december; 
N ationella Ekonom iska mål i utrikespolitiken, Kungålv 10— 11 december.

Samarbetskomm ittén har hårutover bidragit med anslag till seminarier 
och konferenser, stipendier och forskningsresor, publikationer sam t till 
enskilda forskares deltagande i internationella och nordiska forsknings- 
sammankomster. E tt urval av de viktigaste under året avslutade cch be- 
viljade anslagen inom vartdera av dessa om råden beskrives nedan.

1. Forskningsprojekt

Helge Hveem, Oslo: ”O PEC 1SERIN G ” som frigjørelsestrategi. Om de 
viktigaste råvaru- och mineralindustriernas politiska ekonomi.

Anslaget anvåndes i forsta hand for insamling och bearbetning av data 
om globala råvarutillgångar. H uvudresultaten från studien foreligger i en 
stcncilerad rapport som år under utgivning som separat bokutgåva: ”The 
political economy of raw materials and the conditions for their opeciza- 
tion.”

Inom ram en for anslaget holls en forskningskonferens over råvaru- och 
resurspolitisk forskning i Oslo 26— 28 augusti. 10 forskare från de olika 
nordiska lånderna deltog. Problem  och frågestållningar inom projekt 
från olika håll diskuterades, liksom m ojlgiheterna till en utbyggd sam- 
verkan i fram tiden. D et konstaterades att en god inform ationstillgång 
forelåg i och med den ”bank” som byggts upp på fredsforskningsinstitutet 
i Oslo.

Raimo Våyrynen, Tam m erfors: M ilitår forskning och utveckling i de 
nordiska landerna. A rbetet tar sikte på en jåm forande analys av de nor
diska låndernas politik. Raimo Våyrynen om arbetar en tidigare forsk
ningsrapport over ”military research and development in F inland” . Bjorn 
Hagelin och M anne W ångborg, FOA står for det svenska bidraget som 
till del behandiar internationell standardiseringsproblematik, och sprid- 
ning av koncentionella vapen. Jan Oberg skriver om dansk politik och 
Nils Petter Gleditsch behandiar Norge. G ruppen har sam m antrått tre 
gånger och diskuterat de enskilda bidragen. Avsikten år att arbetet skall 
resultera i en publikation.
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Leena Paldån, Tam m erfors: ”K ulturellt beroende”. Anslaget anvåndes 
for en forberedande studie kring begreppet "kulturellt beroende” med 
situationen i Latin-Am erika som empiriskt exempel. Avsikten år att re
sultatet skall kunna ligga till grund for en ansokan till ett storre nordiskt 
projekt kring dessa problem.

E tt idéseminarium arrangerades på Våsterhaninge Folk'nogskola den 
13— 16 augusti. 13 forskare och studenter deltog. Såvål substantiella som 
teoretiska och metodologiska frågor i studiet av kulturellt beroendekul- 
turell dominans togs upp. Begreppsbildningcn kring term er som kultureli 
identitet, autencitet och nationell kultur befanns problematisk. Det un
derlage som utvecklingslånder befinner sig i som m ottagare av kulturut- 
bud från industrilånderna dem onstrerades med data från kom m unikation 
och massmedia, musik och litteratur i Latin-Amerika.

Katrin Fridjonsdottir/Petur Petursson, Lund: Islands forsknings- och 
inform ationspolitiska utveckling och dess samband med den utrikespoli- 
tiska utvecklingen. Projektets centrala del syftar till a tt belysa de problem 
ett litet och internationellt beroende land som Island kan ha vad avser 
dess m ojligheter att erhålla tillgång till och utveckla egen expertis i en for 
landet så viktig fråga som fiskekonflikterna och utvecklingen av havsråt-

Victor Pestoff, Stockholm : N ordiskt fackforeningssamarbete. A nsla
get anvåndes till en forberedande studie kring om fattningen av, inrikt- 
ningen på och am bitionerna bakom det nordiska sam arbetet mellan de 
nationella fackforeningarna. Vilken roll spelar detta kontaktnåt i utveck- 
landet av fackforeningsintressen? En institutionell utgångspunkt år det 
arbete som bedrivs i NFS och de nordiska sekretariaten. Såvål internatio- 
nella kontakter utover N orden som strukturella determ inanter i utveck- 
landet av samarbete inom N orden kommer att undersokas. Arbetet an- 
knyter på ett fristående sått till den forskning om det nordiska organisa- 
tionsvåsendet som tidigare presenterats av bl. a. Kalela-Kalela-Linton- 
Hallenstvedt (1975) och Skjelsbæk (1973).

2. Seminarier och konferenser

ll:a  nordiska konferensen over makrohistoria och fredsforskning  (pro
fessoratet i freds- och konfliktforskning, Oslo). Konferensen var en upp- 
foljning av det seminarium som året innan avholls i Lund over samma 
tema. Arbetet skedde huvudsakligen i två grupper: en kring ”historia” , 
dår 8 uppsatser presenterades, och en over "indikatorer, utveckling och 
vålfårdsteori” med 14 olika bidrag. E tt centralt inslag i konferensen var 
en sam m anfattning av de bågge projekt som professor Johan Galtung 
och professoratet drivit under de senaste åren, "W orld-Indicators P ro 
gram ” och "Trends in W estern Civilization Program ” .

Détentepolitik och ekonom iskt samarbete, Nordiska K om m ittén  for  
Oststatsforskning, Helsingfors 10 september. I samband med att styrelsen
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diskuterade sin verksamhet och internationella kontakter arrangerades 
ett symposium over de sam arbetsform er mellan Ost och Våst som etable- 
rats under de senaste åren inom ekonomi och industriell produktion. Ex- 
pansionen i kontaktem a over grånserna år delvis ett resultat av avspån- 
ningspolitiken och de europeiska såkerhetskonferenserna. Såvål aspekter 
på det internationella forhandlingsm askineriet och enskilda lånders poli
tik som på de enskilda foretagens situation och samarbetsvillkor disku- 
terades.

Forhållandet mellan USA och Skandinavien 1948— 49. N ikolaj P et er
ser, Å rhus och Geir Lundestad, Tromso. Seminariet ågde rum  på Rung
sted Kyst 9— 11 maj och samlade de fiesta av de historiker och statsve- 
tare som under de senaste åren publicerat forskningar kring bildandet av 
A tlantpakten, de skandinaviska forsvarsforbundsforhandlingarna och 
fram våxten av det kalla kriget. Tidigare prelim inåra forskningsresultat 
har i och med utgivningen av ny dokum entation och personliga vittnes- 
bord i N orden, sam t kanske fram for allt genom frislåppandet av am eri
kanskt arkivm aterial ”The Foreign Relations of the United States 1948— 
49” kunnat fordjupas och delvis omvårderas. F lera m er om fattande verk 
om denna brytningstid i de enskilda låndernas efterkrigshistoria år under 
utarbetande.

Sym posium  over ”collective goods and their application to the problems 
o f raw materials”, Jerome Davis, Århus och A rild  Underdal, Oslo. Sym
posiet, som ågde rum  på Sandbjergs hogskole i september, tog sin utgångs- 
punkt i den teoribildning som finns kring "kollektiva nyttig'neter” . Den 
ekonomiska styrningen av råvaruresurser såvål i i- som u-lånder behand- 
lades i skilda uppsatser bl. a. kring tenn, kaffe, olja och uranium . Fore- 
komsternas geograiska fordelning och dess konsekvenser for etablerandet 
av internationella institutioner diskuterades, liksom utvecklandet av en 
internationell råvarupolitik. Aven fiskeforhandlingar och problem med 
uppdclningen av havsallm ånningarna togs upp.

Deslutsprocesser i norsk utrikcspolitik. Daniel Heradstveit, Oslo. Semi
nariet anknot till ett forskningsprojekt som bedrives i samarbete mellan 
N orsk Utenrikspolitisk Institutt och några am erikanska forskare. M etodo
logiska och teoretiska problem kring anvåndandet av m odeller i kognitiv 
psykologi vid studiet av politiska beslutsprocesser diskuterades. Vidare 
presenterades substantiella resultat från enskilda sektorstudier.

Nationella ekonom iska intrcsscn i utrikespolitiken, Gunnar Sjostedt, 
Stockholm . E tt forberedande seminarium kring hur ett land artikulerar, 
definierar och verkståller sin internationella ekonom iska politik ågde rum 
i Kungålv 10— 11 december. Seminariet tog sikte på en forsta inventering 
av forekom m ande forskning inom fåltet samt drog upp riktlinjer for kom- 
mande samarbete, bl. a. med sikte på en workshop kring detta tem a pr. 
den V :e N ordiska Statsvetarkongressen i Bergen augusti 1978.

Rustningar, spånning och krig. E tt nordiskt och internationellt sympo
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sium ”Arm aments, Tension and W ar” ågde rum på H anaholm en, Esbo 
26— 28 september. Vid symposiet nårvarade forutom  nordiska forskare 
också sårskilt inbjudna forskare från USA, Sovjetunionen, N ya Zeeland 
och Australien. 16 olika uppsatser presenterades som dels behandlade 
aspekter på vart och ett av dessa fenomen, dels också forsokte såtta dern 
i samband med varandra. Symposiet arrangerades av H åkan Wiberg, 
Lunds universitet med adm inistrativt stod från  Samarbetskomm ittén. 
Proccedings från  seminariet år under utarbetande. F lertalet uppsatser år 
redan publicerade eller skall publiceras i nordiska facktidskrifter.

3. Stipendier och studieresor

Institutt for fiskerifag, Fiskehogskolan i Tromso. Bidrag till exkursion 
till Island for genomgång av fiskepolitik och fiskets villkor och etable- 
rande av fram tida samarbete.

Inge Thomesen, Norges Fiskeriforskningsråd, Tromso. Resa cch uppe- 
hålle på Island i samband med studier av forhållandet civil/militår kust- 
bevakningsorganisation och jåm foreiser mellan norsk och islåndsk politik.

Frank Horn, Offentligråttsliga Institutionen, Helsingfors Universitet. 
Resor till de nordiska huvudståderna for studier i de nordiska låndernas 
praxis vad avser reservationer till och invåndningar mot av andra lander 
fram forda reservationer till statsfordrag.

Tatu Vanhanen, Statsvetenskapliga Institutionen, Tam m erfors. Resa 
och uppchålle i Stockholm for sam m anstållande av data till forsknings
projektet "defense expenditures related to political and social structures 
1850— 1975” .

Kjell Goldmann, Utrikespolitiska institutet, Stockholm. Bidrag till fi
nansiering av resa i USA och C anada for presentation av forskningsre
sultat och forskningsplaner.

4. Publikationer

4.1 Tidskrifter

Cooperation and Conflict, N ordic Journal of International Politics, 
Århus.

Bulletin of Peace Proposals, Oslo. Bidrag till num m er om vapenkapp- 
lopningen och spridning av kårnfysiska vapen och till num m er om kapp- 
rustningen i den tredje vårlden.

4.2 Bocker och forskningsrapporter

Angell, V alter ed. Verdenshandelens fremtid. De økonomisk-politiske 
rammebetingelser. N U PI RP 1/2 1977 N orsk Utenrikspolitisk Institutt, 
Oslo. 170 s.
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Holst, Bertram  ed. New Strategic factors in the N orth  Atlantic. Uni- 
versitetsforiaget/IPC  Science and technology Press Ltd, 1977. 191 s.

Hakovirta, H arto. Puolueettom uus ja  integraatiopolitiikka —  Tutkim us 
puolueettom an valtion adaptaatiosta alueelliseen integraation teorian, 
vertailujen ja  Suomen poikkeavan tapauksen valossa (Neutrality and 
Integration Policy —  A Study of A daptation by a N eutral State to Regio
nal Integration in the Light of Theory, Com parisons, and the Deviant 
Case of Finland). A cta Universitatis Tampensis, ser. A, vol. 78. Vamm ala
1976, 366 pp. In Finnish, English Summary, Dissertation.

Hernes, H elga ed. The M ultinational Corporation: A  G uide to Infor
m ation Sources. Vol. 4. International Relations Inform ation G uide Series. 
Gale Research Co., Detroit, 1977. 197 pp. US dollar 18.00.

Sjostedt, G unnar: The external role of the European Community, 
Teakfield London 1977. 273 s.

Tågil, Sven et al. Studying Boundary Conflicts. A theoretical frame- 
work. Lund Studies in History no 9 1977. Esselte Studium 1977. 214 s.

Traavik, Kim: De nordiske lande i havsretforhandlingene. Polhogda- 
Stiftelsen, Lysaker 1977.

Torum , H arald: Konfliktforestillinger i Egypt. N U P I R 26. Hag. avh. 
Institutt for statsvitenskap, Oslo 1976. 145 s.

Wiberg, H åkan: Visions of the future. A cross-national survey. Lund
1977. 244 s.

Wiralc, Anders: Om menneskelige behov — og om aspekter ved til
fredsstillelse av de fundam entale m aterielle behov. Inst. for sosiologi, 
Prof. i konflikt- och fredsforskning, Oslo. Mag. avh. 1977. 157 s.

F. Framtidsplaner

Samarbetskomm ittén avser att fram over vidareutveckla sitt ansvar att 
på ett nordiskt plan fråm ja forskning i internationell politik, inklusive 
freds- och konfliktforskning efter ungefår foljande mall: Vid sidan av 
den hittillsvarande bidragsverksamheten till enskilda forskare och forsk
ningsprojekt på basis av inkom na ansokningar avser kom m ittén att som 
institution engagera sig i cch sårskilt stodja forskning kring ”en ny inter
nationell ordning” . D et forefaller åndamålsenligt i ett tvårvetenskapligt 
sammanhang att anvånda denna något bredare term  snarare ån den van
liga ekonomiska beståmningen. Verksam heten kom m er ta sin utgångs- 
punkt i redan pågående studier vid universitet och hogskolor i Norden. 
En forsta inventering redovisas i Samarbetskomm itténs NEW SLETTER 
no 2/77. D en kan också anknyta till de projekt av myndighetsledd karak
tår (M aktutredningen i N orge, Fram tidsstudiesekretariatet i Sverige, 
TASKU i Finland) som tangerar denna problem atik. En tredje kålla till 
impuls- och riktgivare år det internationella konferensprogram m et, sår
skilt i F N :s regi, som kan ses som en manifestation av den pågående for
andringsprocessen. D et vidare innehållet i forskningen kom m er att vår-
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deras i takt med att arbetet fortskrider. En idégrupp till vilken utomstå- 
ende personer kan inkallas kommer att bildas med uppgift att initiera och 
koordinera påborjade studier. Tanken ar att sam m anfora forskare som 
arbetar med beslåktade åm nen i återkom m ande symposier. D et generelia 
tem a som från  ett nordiskt perspektiv ter sig angelåget har av Sam arbets
kom m ittén grovt givits foljande formulering:

De nordiska landerna som exempel på små industrialiserade stater och 
en ny internationell ordning ståller krav på dessa lånders internationella 
anpassning men också deras mojligheter att utova inflytande och påverka 
fram våxten av en sådan ordning. A ndra m er specificerade tem aom råden 
som nåm nts i det forsta planeringsarbetet år forskning kring sambandet 
m ellan utveckling och nedrustning liksom forskning kring sjålva innehål- 
let i en ny internationell ordning som det fortlopande framstålles i de in
ternationella organisationerna och på annat håll. M er teoretiskt/m eto
diskt koncentrerade sem inarier om olika vetenskapers syn på och forstå
else av globala strukturella foråndringar, exempelvis m arknads- versus 
m aktorienterad (ekonomisk kontra politisk) analys av N IO , år också en 
angelågen fram tida uppgift inom ram en for program m et.

Program m et innebår en am bitionshojning av kommitténs verksamhet 
som ståller krav på okade resurser. Samarbetskomm ittén får ånyo fram - 
fora sin begåran att erhålla en utvidgning av sekretariatet som f. n. består 
av en och en halv tjånst med ytterligare en deltidsbefattning, benåm nd 
konferenssekreterare.

Kom m ittén avser att i Ijuset av vunna erfarenheter vårdera denna 
mer bundna program verksam het. Rent allm ånt kan sågas att i forlång- 
ningen av denna arbetsupplåggning ligger en mojlighet att dela upp kom 
mitténs fram tida aktiviteter i en m er bunden, tem astodd del, och en for
slagsvis lika stor obunden sektor dår kommittén —  som hitintills varit 
fallet —  stodjer nordisk internationalpolitisk forskning med de traditio
nella form erna for anslag.

G. Finansiering och ekonom i

Ekonomisk rapport 77.01.01— 77.10.15

Inkomster: Utgifter:
Ingående behållning 77.01.01 Konto A Kommittén 19 244: 57

Postgiro 76 261: 57 B Personalom kostn. 105 587: 04
Bank 855: — C K ontorsutgifter 26 447: 08

Anslag 1977 477 000: — D H yra —  service 8 000: —
Tillåggsanslag enl. reg. beslut 100 Forskningspro j ekt 27 120: —
76.12.30 24 355: — 200 Konferenser 106 683: —
Restitutioner anslag: 300 Stipendier inom

102/72A, 201/73A, 704/76, N orden 14 8 7 5 :—
207/77 och 210/76 14 601: — 600 Publikationer 32 0 0 0 :—
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Diverse restitutioner och
inkomster
Bankrånta

Totalt

816: 85 
816: 85 

0: 30

593 889: 72

700 Resebidrag, delta- 
gande i konferenser 

U tgående behållning 77.10.15 
Postgiro 
Bank

Totalt

‘241 156: 74
4 459: 72

593 889: 72

8 316: —

1 Av beloppet år 75 000 kronor avsatt for sek
retariat och kommitté, 79 000 beviljade men ej 
utbetalade anslag och 90 000 beviljade vid AU- 
smtr 1029.

Balansrukning

Bokslut per den 31.12.1976 (avseende råkenskapsåret 1.1— 31.12.1976)

Inkomster: U t g ift er:
Ingående behållning 76.01.01 K onto 10 Kom m ittén 17 020: 65

Postgiro 76 883: 69 20 Personalom kostn. 136 477: 85
Bank 6 396: 30 30 Kontorsom kostn. 19 307: 67

Anslag 1976 440 000: — 40 H yra 16 0 0 0 :—
Ersåttning for avtalsenlig 50 Forskningsprojekt 63 831: 62
loneokning 1975 20 119: — 60 Seminarier 76 041: —
Restitution konferensdeltagande 198: 02 70 Publikationer 126 181: 21
Restitution for utlågg, 80 Stipendier 17 270: —
Cooperation and Conflict 33 651:16 90 Resebidrag delta-
Restitutioner, anslag: gande i konferenser 26 504: 09

607/70 A +  317/71 A 761: — 01 Gåstfdrelåsare 4 278: —
707/76 600: — Utgående behållning
266/76 265: 84 Postgiro 76 261: 57

Å terbetalning av forskott 169: 70 Bank 855: —
Inkom ster bibliografi 414: 25
Feloverforing postgiro 6: —
Utlågg anslag 504/76 A
(Stockholms Universitet) 418: —
R ånta Svenska Handelsbanken 172: 70

Totalt 580 028: 66 Totalt 580 028: 66
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C 119/k

1978

Nordiska samarbetsorganef for vetenskaplig information  
(N O R D IN FO )

Verksamhetsberdttelse 1977

A . N am n och adress

N ordiska sam arbetsorganet for vetenskaplig inform ation, N O R D IN FO  
Tekniska hogskolans i Helsingfors bibliotek 
Otnasvagen 9, SF-02150 Esbo 15, Finland

B. Startår

N O R D IN FO  har till andam ål att friimja nordiskt sam arbete rorande 
forskningsbiblioteksvåsende samt vetenskaplig inform ation och doku
mentation. Dess uppgift år att inom sitt om råde verka for en utveckling, 
som syftar till forbåttrad eller mer rationell service for forskare och andra 
nyttjare av vetenskaplig och teknisk inform ation och dokum entation i 
olika form er i de nordiska landerna.

D. Organisation

1. Administration

N O R D IN FO  består av tre m edlem m ar från  respektive D anm ark, F in
land, N orge och Sverige samt två m edlem m ar från Island. F or varje m ed
lem forordas en suppleant.

N O R D IN FO  utser inom sig ordforande och vice ordforande.
Inom  N O R D IN FO  skall finnas ett arbetsutskott bestående av en m ed

lem av varje land, daribland ordforanden.
N O R D IN FO  bitråds av ett sekretariat. Sekretariatet år t. o. m. 31.12.

1979 forlagt till Tekniska hogskolans i Helsingfors bibliotek, Otnasvagen
9, SF-02150 Esbo 15, Finland.

2. N O R D IN F O .s sammansdttning 31.12.1977

1977

C. Syfte

Overbibliotekar Vibeke Ammundsen 
Rigsbibliotekar Palle Birkelund 
Professor Henning Spang-Hanssen 
Overbibliotekarie Esko Håkli

N ationalitet
D
D
D
F



C  1: B ilaga 6 1119

Fil. dr. M arjatta Okko F
Overbibliotekarie Elin Tornudd F
Riksbibliotekarie Finnbogi G udm undsson I
Civilingenjor Jon Erlenasscn I
Direktor A nton Disch N
Riksbibiiotekar G erhard M unthe N
Professor, rektor Lars Strand N
Professor Sixten Abraham sson S
Overbibliotekarie G ert Hornwall S
Verkstållande ledam ot Hans Håkansson S

3. Personal

Sekretariatspersonalen består av en sekretariatschef, M ariam  Ginman, 
och en byråsekreterare, Annika Måklin.

4. Revisorer

Statens revisionsverk i Finland ansvarar for revisionen.

E. Verksamhet

N O R D IN FO s aktiviteter har under det forsta verksam hetsåret bestått 
av igångsattandet av projektverksam heten. Dessutom har organet haft 
som uppgift att skapa adm inistrativ praxis, att u tarbeta riktlinjer for 
verksamheten, samt att integrera de två verksam hetsom råden som om- 
besorjts av NFBS cch N ORDDOK.

Om rådet for N O R D IN FO s verksamhet utgor en del i det samhålleliga 
kunskapsutnyttjandet, som baseras på resultat av forskning, utveckling 
och annan liknande verksamhet.

Insatserna på B D I-om rådet inriktas på att underiåtta åtkomsten till 
dokum enterad kunskap (dokum enterad i vid mening, innefattande olika 
media).

Insatserna kan dårfor kom m a att berora dokumenteringstekniken (re- 
sultatredovisningen), distributicnsform erna (spridnings- och publicerings- 
formerna), sekundår inform ation (referens-, hånvisningsform erna), han- 
teringen av prim årinform ationen (litteratursam lingar, faktasam lingar) 
sam t åven kom m unikationen av sekundårinform ation (referenstjånster) 
och i okande utstråckning åven prim årinform ation (fakta- och fulltext- 
tjånster).

Beaktande den ovanstående strukturen av BD I-om rådet har N O R D 
IN FO  under år 1977 valt att gruppera verksam heten i bl. a. foljande del
områden:

—  basmaterialfdrsdrjning
om fattande forsorjning och tillhandahållande vad avser prim årkållor, 
innefattande uppbyggnad av litteratursam lingar, lokaliseringsinstra- 
ment och formedlingssystem.
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— databaser och natverksamhet
om fattande sekundåra inform ationskållor och tjånster (bibliografier, 
referenstjånster, soksystem och datakomm unikation).

U nder år 1977 har N O R D IN FO  inte haft någon verksamhet inom det 
delom råde som om fattar forskningsinformation och vetenskaplig resul- 
tatredovisning.

Basmaterialfdrsdrjning

D et har under de senare åren blivit allt m er uppenbart att det inte ar 
mojligt for ett enskilt land att anskaffa vetenskaplig litteratur och annat 
vetenskapligt inform ationsm aterial i tillfredsstållande omfattning, varfor 
det allt tydligare fram gått att m an genom sam ordnande av resurserna 
sam genom litteraturbevakningen kan nå uppenbara form åner. N O R D 
IN FO  anser dårfor att koordineringsplaner for mediaanskaffning bor i 
detta skede prioriteras hogt, och har dårvid ansett det angelåget att fort- 
såtta de två ur denna synpunkt centrala projekt, Scandiaplanen och 
NOSP, som hittills om hånderhafts av NFBS.

Scandiaplanens intention år att utveckla rationella och ekonomiska 
samarbetsmetoder:

1) for litteraturforsorjning och dårm ed sam m anhångande inform a- 
tionsformedling, samt

2) for låneverksamhet mellan forskningsbiblioteken i de nordiska lån- 
derna.

U nder år 1977 har en inre revidering av projektet pågått. N O R D IN FO  
kommer att besluta om projektets fram tida utform ning så snart organet 
erhållit Huvudkom m itténs for Scandiaplanen rekom m endationer i åren-

NOSP skall utgora ett lokaliseringsregister fer tidskrifter i nordiska 
bibliotek. M an kom m er inom projektet att etappvis bygga upp registret 
iakttagande bibliotekens bestånd, avslutade tidskrifter samt deltagande 
bibliotek. NOSP registrerar publikationer med International Standard 
Serial N um ber (ISSN) oberoende av åm nesom råde och språk. NOSP 
skall for nyttjarna goras tillgånglig i form  av periodika och kum ulerande 
uttag, m en också utform as så, att sokning i registret kan ske från term i
naler via datanåt.

Medel har åven reserverats for att u tarbeta ett supplement till List Agr 
samt till att bygga upp lokaliseringsfil(er) for M ED LIN E-databasen, som 
år sokbar over SCANNET. Dessa två projekt år nåra anslutna till NOSP- 
arbetet och utfores i sam råd med detta.

F or att underlåtta lokaliseringen av det flitigt efterfrågade konferens- 
tryeket och dårm ed mojliggora ett effektivt utnyttjande av de samlade re
surserna på området, har N O R D IN FO  beviljat understod fdr tryekningen 
av "Sam katalog over nyanskaffat konferenstryck” år 1977. Samkatalogen
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har påborjats av Scandiaplanens tekniska specialkommitté och produce
ras med hjalp av Danm arks tekniske Biblioteks datoriserade katalogise
ringssystem.

Medel har aven reserverats fo r ett lokaliseringsprojekt for rapporter 
(RECODEX), dår lokaliseringen kommer att ske med tillhjålp av COM- 
kort.

Databaser och natverksamhet

I dagens låge synes en rationalisering av arbetsrutinerna samt ett maxi
malt utnyttjande av redan utfort arbete vara av stor, inte minst ekono
misk betydelse. D et enda såttet att rationellt bearbeta stora inform ations- 
m ångder år elektronisk databehandling. D atorbaserad inform ationsbe- 
arbetning har fråm st utnyttjats inom om rådet IoD, m edan inforandet av 
datoriserade informationssystem for underlattandet av biblioteksrutiner- 
na ånnu inte hunnit lika långt i utvecklingen. N O R D IN FO  anser det dår
for angelåget att stoda sådana utvecklingsprojekt, som bidrar till utbygg- 
ningen av datoriserade serviceformer for de nordiska biblioteken. E fter
som registreringen av inform ationsm aterialet dessutom år utgångspunk- 
ten for alla datoriserade bibliotekssystem och samtidigt den dyraste en
staka processen vid behandlingen av bibliografiska data, har man påbor- 
jat ett projekt, vars syfte år att undersoka huruvida man med hjalp av en 
gemensam nordisk satsning kunde tillgodogora sig nationalbibliografiska 
M ARC-band som produceras i andra lånder, t. ex. i USA, England, Våst- 
Tyskland, F rankrike etc. for att reducera behovet av prim årkatalogise
ring av utlåndskt m aterial i Norden. F or att undersoka huruvida detta 
kunde utforas, har N O R D IN FO  anslagit medel for ett forprojekt, vars 
åndam ål år att fullståndigt utvårdera projektidén, mojligheten att genom- 
fora projektet samt dess tånkbara foljder.

N ORDFO RSK har i det experimentella datanåtet SCA N N ET gett N or
den ett verktyg for effektiv inform ationsoverforing. N O R D IN FO  har 
inte befattat sig med nåtets fysiska utveckling. D årem ot har organet spe- 
ciellt åtagit sig ansvaret for substansen på nåtet och anser att dess utnyt- 
jande borde okas och fråm jas i så snabb takt som resurserna tillåter. M e
del har dårfor reserverats for att till SCA NN ET knyta foljande databaser:

—  INIS (International N uclear Inform ation System). M ålet år att stål
la databasen tre senaste års inmatning till forfogande for interaktiv sok
ning over SCA NNET. D atabasen tillverkas av International Atomic 
Agency och innehåller patentrapporter och tidskriftsartiklar både inom 
atomfysik och kårnkemi samt inom dessas grånsområden.

—  Ship Abstracts. M ålsåttningen år att utveckla en skeppteknisk O n 

line databas som bevakar ca 400 rapportserier och ca 200 tidskrifter. 
Databasen skall tillkopplas SCANNET. Databasen, som år av stor be
tydelse for nordisk varvs- och rederiverksamhet, har ingen motsvarighet 
i Europa.

36—-770426. N ord iska  rådet
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— INSTA IN FO . Projektet ar ett forprojekt till ett projekt som skall 
utveekla en standardinform ationstjånst, vilken i forsta hand om fattar 
uppgifter om nordiska standarddokum ent och senare aven andra doku
m ent av standardkaraktår. Projektets mål år en databank over standarder 
som i sitt fårdiga tillstånd år sokbar over SCANNET.

—  SCANP (Scandinavian Periodicals Index in Economics and Busi
ness). M ålet år att forena det nordiska artikelm aterialet som produceras 
av handelshogskolor i N orden till en gemensam databank, som år sokbar 
on-line over SCANNET.

-— M echEn. IDC-KTHB har sedan år 1968 producerat denna biblio
grafiska databas inom om rådet verkstadsteknik, mekanisk bearbetning 
etc. Databasen om fattar i detta nu 350.000 referenser och kom m er att 
tillkopplas SCANNET.

—  Termbank. Arbetets mål år att i datanåtet SCA NN ET bygga upp 
kom munikation mellan datorbaserade term banker i de nordiska landerna.

Ovrigt

F or att N O R D IN FO  skall kunna såtta in sina resurser dår de båst be
hovs, samt bygga upp substansen på SCA NN ET i enlighet med arbets- 
programmets principer, behover organet en fullkomlig kartlåggning av 
existerande nationella och internordiska databaser. N O R D IN FO  har dår
for reserverat medel for en kartlåggning av nåm nda sak. N O R D IN FO  
kommer åven att påborja en registrering av pågående IoD -projekt i N or
den.

For att underlåtta ett maximalt utnyttjande av de mojligheter SCAN
N ET i dag erbjuder, har N O R D IN FO  visat speciellt intresse for de an- 
våndarorienterade aspekterna i samband med nåtet, bl. a. brukarutbild- 
ning. M an har bl. a. anslagit medel for arrangerandet av kurser i de data
baser som år tillgångliga over nåtet.

N O R D IN FO  har åven lagt betydande vikt vid utbildningsfrågor samt 
vid standardiseringsarbetet och ersåtter telekom m unikationskostnader i 
samband med M ED LIN E, tilis denna tillkopplas SCANNET.

Internationellt samarbete

Den internationella utvecklingen karaktåriseras av ett ståndigt stigande 
intresse for inform ationsutbyte. D etta intresse beror på att m an allt mer 
kommit till insikt om att ett vålutvecklat informationssystem utgor ett 
strategiskt viktigt arbetsredskap både for den nationella och den inter
nationella utvecklingen. M an har dårfor allt m er borjat undersoka huru
vida satsning på ett internationellt vålfungerande informationssystem 
kunde ge snabbare och billigare losningar ån nationella stråvanden. D etta 
har vidare aktualiserats av att den m oderna tekniken av i dag (datanåt, 
satellitsåndningar) mojliggjort snabb och effektiv inform ationsoverforing. 
F or Norden, vars forskning endast utgor några procent av vårldsforsk-
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ningen ar det speciellt viktigt att tillgodogora sig den internationella forsk
ningen och utnyttja utvecklingen utanfor de nordiska landerna. Forutom  
ur rent informationsmåssig synpunkt, ar det viktigt aven med hansikt på 
den politiska och kulturella utvecklingen, att N orden har ett rikt inform a- 
tionsutbyte med de ovriga landerna samt en aktiv representation i inter
nationella sammanhang. Alla dessa funktioner har bidragit till att man 
i N orden ar val medveten om inform ationens betydelse, vilket bevisas 
bl. a. av den undersokning som gjorts av PA International M anagement 
Consultants L td (Pandata) på uppdrag av E G  år 1974. Undersokningen 
visar att N orden kom m er att gemensamt svara for 13 °/o av den totala 
vasteuropeiska term inaltrafiken år 1980. N orden år således enligt studien 
bland de m era trafikintensiva regionerna i Europa.

I enlighet med detta faller det sig helt naturligt, a tt det internationella 
sam arbetet inom om rådet BDI in tar en mycket central roll i ett internor- 
diskt organ. Foljaktligen foljer N O R D IN FO  med BD I-arbetet inom 
UNESCO och OECD samt EG. Likaledes sam arbetar organet åven med 
andra, både nationella och internordiska organ inom BDI.

N O R D IN FO  kan båst nå sitt mål genom att sam ordna de nationella 
utvecklingarna inom Norden. D etta kan ske enbart genom en noga avvagd 
policyskapande verksamhet och genom att inom ramen for sina anslag 
finansiera sådana utvecklingsprojekt och verksamheter, vilka år av stra
tegisk betydelse for ett åndamålsenligt utnyttjande av de samlade nordiska 
resurserna. N O R D IN FO s verksamhet har fr. o. m år 1978 indelats i fyra 
program om råden.

1) Policyutveckling samt koordinerings- och utvecklingsverksamhet

F or att uppnå optim al nytta måste N O R D IN FO  bedriva en fortlopan- 
de planering av både projektverksam het och policystållningstaganden. 
For att kunna forverkliga detta måste N O R D IN FO  hela tiden ha den 
basta nordiska sakkunskapen till sitt forfogande. D etta kan realiseras bl. a. 
genom ett nåt av kontaktpersoner eller -grupper.

Att utveckla nya m etoder samt att effektivt sprida nådda resultat år en 
angelågen uppgift for N O R D IN FO . I detta sam m anhang år bl. a. stan- 
dardiseringsfrågor aktuella.

I fram tiden kom m er organet att åven inkorporera frågor om resultat- 
redovisning och forskningsinformation i sitt arbetsprogram.

2) Basmaterialforsdrjning

N O RD IN FO s verksam het inom basm aterialforsorjningen kan indelas 
i tre delprogram : a) beståndsuppbyggnad, b) lokalisering och c) formed- 
ling. Genom dessa delprogram  stråvar N O R D IN FO  mot en storsta moj-
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liga samordning samt storsta mojliga utnyttjande av de samlade resur- 
serna.

3) Databaser

M ålet for N O RD IN FO s verksamhet inom detta delprogram  ar att 
storsta mojliga utbud av kvalitativt hogtstående databaser i N orden samt 
ett m aximalt utnyttjande av det experimentella datanåtet SCANNET.

4) Utbildning

I samband med ubildningsfrågor kom m er N O R D IN FO  att specieilt 
uppm årksam m a specialområden, dår utbildningsbehovet i de enskilda 
landerna inte kan tillfredsstailas t. ex. på grund av brist på lårarkraft, 
eller då en samnordisk utbildning samtidigt fråm jar fram tida samverkan 
på ifrågavarande område.

G. Finansiering och ekonom i
Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal fmk)

Budget Prel. utfall Budget 
1977 1977 1978

60 115 82
134 143 195
25 37 40

»930 911 1 111

Utgifter
Styrelse
Personal
Kontor
Lokaler
Projekt

Summa utgifter 1 149 1 206 1 428 

Inkomster
Anslag 1 004 1 004 1 428 
Lonstegr. kompensation
Ovrigt M45 “203
Summa inkomster 1 149 1 207 1 428

1 Utokat med eventuellt resterande medel från pågående NORDDOK-projekt. 
* 145 000 utokat med de 21.10.1977 resterande medlenfrån bundna NORDDOK- 
projekt =  58 123 fmk (status 21.10.1977).
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C 120/k

1978

Nordiska forskarkurser

Verksamhetsberdttelse 1977

A . N am n och adress 

Nordiska forskarkurser 
Fil. lic. Barbro Bryngelsson 
Institutionen for oorganisk kemi, C TH /G U  
Fack
S-402 20 G oteborg 5 
Tel. 031-81 01 00 ank. 1514

B. Startår

I nuvarande form  1972 (som en fortsåttning av N ordiska sommarsko- 
lan for forskarutbildning vilken startades 1966).

C. Syfte

Syftet med verksamheten år att genom gem ensamma kurser inom ut- 
valda om råden fråm ja forskarutbildningen i Norden. Avsikten år dårvid 
att dels tillgodogora sig speciella kunskaper eller m etoder och utnyttja 
unik apparatur vid vissa institutioner, dels genom samordning av resurser 
kunna garantera m edverkan av sårskilt fram stående forskare från olika 
delar av vårlden.

D. Organisation

1. Administration

Verksam heten planeras och leds av en styrelse på upp till tio ledamoter, 
hogst två från vartdera av de fem nordiska lånderna. Styrelsen represen
terar såvål aktiva forskare som forskningsadm inistratorer. Styrelsen utses 
for tre år i sånder av Am betsm annakom m ittén for nordiskt kulturellt 
samarbete.
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2. Styrelsens sammansåttning 31.12.1977

Nationalitet
Overarkivar Vagn Dybdahl D
K ontorchef Jytte Kvorning D
Foredragande U lla Ekberg-Piimies F
Professor Reijo Vihko F
Docent Orn Helgason I
Professor Svein N ordbotten N
D irektor Arvid Siljan N
Professor Georg Lundgren S
Byråchef Hans Poppius S

Som forskarkursernas sekretariat fungerar Sekretariatet for nordiskt
kulturellt samarbete i Kopenhamn. Styrelsens sekreterare har under 1977 
varit fil. lic. Barbro Bryngelsson, Chalmers tekniska hogskola/Goteborgs 
universitet.

3. Revision

Revisionsuppgifterna fullgors av den danska statsrevisionen.

E. Verksamhet

Styrelsen har under 1977 disponerat ett anslag av 1 680 000 dkr. Inom 
denna anslagsram har genom forts sammanlagt 17 kurser. Vid kurserna 
har cirka 450 forskare i N orden deltagit.

K urserna har varit av vitt skiftande karaktar. Vissa kurser h ar givit kun- 
skap om nya vetenskapliga m etoder och arbetsmetoder. A ndra har gållt 
nya viktiga forskningsområden, antingen speciella delom råden inom etab- 
lerade discipliner eller frågor av vikt for forskningen eller samhållets ui- 
veckling. De senare har ofta legat på grånsen mellan redan etablerade 
vetenskaper eller haft tvarvetenskaplig karaktar.

K ursutbudet under 1977 kan sagas val uppfylla styrelsens m ålsåttning 
for kursverksam heten att nå stor spridning over såvål olika vetenskaps- 
om råden som geografiskt inom Norden.

Styrelseledamoter har i år liksom tidigare besokt de olika kurserna. 
D etta har stor betydelse for en fortlopande utvårdering av verksamheten 
forutom  att det ger vårdefull omsesidig inform ation mellan styrelsen, kurs- 
arrangorerna och kursdeltagarna. Styrelsen har under året fårdigstållt en 
kursledarhandbok och utarbetat en verksam hetsrapport om fattande perio
den 1972— 1977. Program m et har 1977 om fattat foljande kurser:

1. Religion och samhålle

K ursort: G oteborg Kurslångd: 8 dagar
Antal deltagare: 26
H uvudtem at for kursen var religionsantropologi, dvs. studiet av reli

gionens roll i samhållet. Stor vikt lades vid våxelverkningarna mellan reli-
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giosa forestållningar och sociala forhållanden. K ursen vånde sig till bl. a. 
religionshistoriker, religionspsykologer och socialantropologer.

2 . Inliirning av fråm m ande språk

Kursort: Helsingor Kurslångd: 12 dagar
Antal deltagare: 25
Kursens syfte var att sam la forskare kring studiet av interspråkfenom en 

och dithorande teoretiska och metodologiska problem stållningar. Kursen 
vånde sig i forsta hand till forskare med lingvistisk bakgrund och låmpade 
sig vål som ett sam nordiskt arrangem ang då undervisningen i fråm m ande 
språk av tradition har m ånga gem ensamma drag i de nordiska landerna.

3. Specialpedagogisk forskning-målsåttning och m etodik

Kursort: Joensuu Kurslångd: 10 dagar
Antal deltagare: 23
Kursen vånde sig fråmst till forskare inom specialpedagogikens område. 

M an belyste den specialpedagogiska forskningens anknytning till pedago- 
gik, psykologi, samhållsvetenskap och lingsvistik. I fråga om målsåttning 
och metodologi diskuterades tvårvetenskapliga problem. Kursen gav åven 
mojlighet till att u tarbeta gemensamma riktlinjer for den pedagogiska 
forskningen inom de nordiska lånderna.

4. Empiriska analyser av regionala data —- m etod och teori 

Kursort: Bergen Kurslångd: 11 dagar 
Antal deltagare: 19
Inom detta åm nesom råde arbetar flera yngre forskare i de skilda nor

diska lånderna men det forekom m er endast i ringa grad systematisk u t
bildning i de m etoder och teorier som kursen behandlade. Kursen var 
dårigenom synnerligen vål låmpad for ett gemensamt nordiskt arrange
mang. Den om fattade dels forelåsningar, dels praktiska ovningar på 
konkret datam aterial på EDB. Kursen vånde sig i forsta hand till stats- 
vetare.

5. M ikrodem ografi m ed  tillampningar inom olika forskningsområden  

Kursort: H aparanda, Um eå Kurslångd: 11 dagar 
Antal deltagare: 31
Denna kurs hade tvårvetenskaplig karaktår och riktade sig till forskare 

inom hum aniora, samhållsvetenskap och medicin. Forskare från de olika 
åm nesom rådena hade mojlighet att u tnyttja den inform ation, som ligger 
samlad vid databasen i Haparanda-U m eå, for studier inom olika forsk
ningsområden.

6. Transportpolitik 
Kursort: Goteborg 
Antal deltagare: 20

Kurslångd: 9 dagar
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Kursen syftade till att m ot bakgrund av allm anna transportpolitiska 
overvåganden behandla sjofartspolitiska frågestallningar ur olika synvink- 
lar. Vad galler sjo- och flygtransporter har de nordiska landerna gem en
samma intressen, varfor en nordisk transportpolitisk forskarkurs var 
mycket angelågen.

7. Odling och diagnostik av anaeroba bakterier

K ursort: Stockholm Kurslångd: 8 dagar
Antal deltagare: 16
D enna kurs behandlade åm nen som hittills beaktats i mycket begrånsad 

om fattning inom forskning och undervisning varfor kursen fyllde ett m yc
ket stort behov. Program m et om fattade forutom  forelåsningar en stor del 
laborationer vilket gav deltagarna ett betydande utbyte. F ram for allt be- 
tonades odlingstekniker och m oderna analysmetoder.

8. Toxikologiska mekanismer och klinisk toxikologi

K ursort: Oslo Kurslångd: 7 dagar
Antal deltagare: 54
D etta var en avancerad forskarkurs som behandlade dels m ekanismerna 

vid toxiska organskador, dels klinisk toxikologi. Kursen utgjorde ett gott 
supplement till den grundlåggande toxikologiundervisnir.g, som bedrivs 
vid skilda lårosåten i Norden.

9. Lungtoxikologisk beddmning av luftburna substanser i allmiin- och 
industrimiljd

K ursort: Goteborg Kurslångd: 10 dagar
Antal deltagare: 18
Kursen syftade till att ge deltagarna insikt i hur en bedomning av hålso- 

vådligheten hos luftburna substanser i allmån- och industrimiljo utfors. 
Endast ett fåtal institutioner inom N orden sysslar med inhalationstoxiko- 
logiska utvårderingar varfor ett stort behov forelåg av ett samnordiskt 
arrangemang. M an behandlade problem  som allmånt forekom m er inom 
yrkesmedicinen och inom den allm ånna omgivningen.

10. H armonisk analys

K ursort: Island Kurslångd: 21 dagar
A ntal deltagare: 42 varav 20 bekostades av N ordiska forskarkurser 
Den harm oniska analysen år en viktig del av m atem atiken med anknyt

ning till klassisk fysik. Den har under de senaste åren genom gått en be
tydande utveckling och år num era en mycket om fattande teori. T idpunk
ten var alltså mycket låmplig for att ge denna utbildning åt yngre m ate
m atiker med analys som huvudintresse.
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11. Oxidation och korrosion av metaller

Kursort: Goteborg Kurslångd: lO dagar
Antal deltagare: 17
Kursen avsåg att ge deltagarna kånnedom  om m oderna m etoder och 

modern instrum entering som anvånds inom korrosions- och oxidations- 
forskning. V idare ville kursen ge fordjupad insikt i de mekanismer som 
reglerar metallers korrosion och oxidation sam t mojligheter att forhindra 
eller minska korrosionen.

12. Separation av cellpartiklar och m akrom olekyler m ed hjalp av fas- 
fordelning

K ursort: Lund Kurslångd: 10 dagar
Antal deltagare: 20
Rubriken anger en metodik med mycket stor betydelse for biokemisk 

och cellbiologisk forskning. K ursen vånde sig till forskare inom olika 
grundlåggande medicinska och biologiska åmnen. Den bestod av forelås- 
ningar och laborationer och dessutom gavs deltagarna mojlighet att u tfora 
experiment med eget material.

13. Sjoarnas fysik

Kursort: Lam mi (Helsingfors) Kurslångd: 12 dagar
Antal deltagare: 28
D etta åm nesom råde har utvecklats snabbt under senare år, bl. a. på 

grund av den kraftiga utvecklingen inom databehandlingssystem och in
strumentering. Behovet av denna kurs var dårfor mycket stort. En annan 
viktig motivering for en gemensam nordisk kurs år de likartade klimat- 
forhållandena i flera av de nordiska lånderna, vilket m edfor stora lik- 
heter mellan låndernas sjosystem. Å andra forekom m er åven olikheter 
varfor en sam ordning av nordiska lårarkrafter gav en mycket allsidig 
belysning av sjoforskningen.

14. Narings- och livsmedelsforskning

Kursort: Roskilde Kurslångd: 12 dagar
Antal deltagare: 31
Kursens syfte var att form edla det internationella nytånkandet på nå- 

ringsområdet. Den behandlade det m oderna livsmedelsforsorjningssys- 
temet. Bland åm nen som togs upp kan nåm nas resursanvåndning i olika 
led från jordbruk till konsument sett i både nordiskt och globalt perspektiv.

15. Populationsgenetik m ed  tonvikt på planering av husdjursavel

Kudsort: Ås (Norge) Kurslångd: 13 dagar
Antal deltagare: 24
Nordiskt sam arbete inom detta om råde år nodvåndigt då antalet fors

kare i varje enskilt land år litet. Kursen uppfyllde i hog grad syftet att ge



1130 C 1: Bilaga 6

nom samordning av resurser utnyttja erkånda forskare u tanfor Norden. 
Specieilt vande sig kursen till forskare som behover vidareutbildning inom 
om rådena husdjursavel och husdjursgenetik.

16. M il jo  —  ekottomi

K ursort: Ås (Norge) Kurslångd: 13 dagar
Antal deltagare: 26
Kursen gav en inblick i fysisk-biologiska sammanhang som ar nodvån- 

diga for miljo-ekonomiska analyser. I samband hårm ed behandlades aven 
grundlåggande ekologiska problem liksom de ekonomiska teorier, som 
anvånds vid analys av dylika problem. V idare genomgicks konkreta prob- 
lemstallningar som tidigare behandlats i de skilda nordiska lånderna. Som 
exempel kan nåm nas projektering kring Idefjorden.

17. Energianalys

K ursort: Alvdal (Norge) Kurslångd: 5 dagar
Antal deltagare: 18
Kursen utgjorde en fortsåttning och en avslutning på den kurs i energi

analys som gavs våren 1976.

F. Framtidsplaner

Styrelsen har i augusti 1977 faststållt program  for 1978. Av de cirka 50 
utarbetade kursforslag som inlåmnats kommer 20 kurser att genomforas. 
U rvalet har skett efter samma riktlinjer som ovan angetts for 1977 års 
verksamhet.

Foljande program  faststålldes:
1. Numism atik
2. Hum anvetenskapernas historia
3. Term inologilåra
4. Politisk textanalys
5. Adm inistrativa betingelser for regionplanlåggning i N orden
6 . M ålsåttningar och m etoder inom råttsvetenskaplig forskning
7. Longitudinella, prospektiva undersokningar av riskpopulationer
8. Stråldoser och deras biologiska inverkan vid diagnostisk radiologi
9. Receptorer for peptidhorm oner

10. Epidermisk biologi
11. M edcinsk cellgenetik
12. Grafisk databehandling
13. Forsoksdjur inom  biomedicinsk forskning
14. Experimentell mikrobiologisk ekologi
15. Ekotoxikologi
16. Experim entella fasstudier tillåm pade på malmer
17. M ekaniska egenskaper i konstruktionsm aterial
18. Spårelementanalys med tillåm pningar
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19. Resistensforadling mot svam psjukdom ar inom jordbruks-, tråd- 
gårds- och skogsbruksodling

20. Foderkonservering och fodermedelvardering.
I den fortsatta planeringen av arbetet kom m er styrelsen att bygga på 

den utvårdering som gjorts i ovannåm nda verksam hetsrapport. Verksam 
heten kom m er huvudsakligen att bedrivas efter de riktlinjer som tidigare 
anvånts. Kontinuerligt bedrivs också arbetet med att initiera nya och ak
tuella åmnesom råden. Med hånsyn till inkom m ande kursforslag finns ett 
behov av att oka kursutbudet till 25 kurser per år vilket kommer att be- 
aktas i kom m ande budgetarbete.

G. Finansiering och ekonom i
Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal dkr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 125,2 87,5
Personal 36,7 16,2
Kontor 43,1 52,1
Lokaler — —

Projekt 1 425,0 1 602,0

Summa utgifter 1 630,0 1 757,82

Inkomster
Anslag 1 410,0 1 665,0 2 300,0
Ovrigt 231,51 26,5- —
Summa inkomster 1 641,5 1 691,5 2 300,0

1 Overforingar från tidigare år.
2 Enligt bokforingsrapport per den 24.10.1977 (exklusive eventuella åter- 

betalningar av overskjutande medel).
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C 121/k 

1978

N ordiskt vulkanologiskt institut

Verksamhetsberåttelse 1977

A. N am n och adress

N ordiskt vulkanologiskt institut 
Håskoli Islands 
Jar5fræ5ahusi5 v/H ringbraut 
Reykjavik 
Tel. 2 50 88

B. Startår 

1973

C. Syfte

Institutets uppgift ar att bedriva vulkanologisk forskning med inrikt- 
ning på vulkanologiens viktigaste sektorer: petrografi, geokemi, geofysik 
och vulkanhistoria. Institutet skall bereda forskare såvål inom som —  
efter styrelsens beslut —  utom  N orden tillfålle att studera vulkanism och 
dårm ed sam m anhångande problem.

D. Organisation

1. Administration

Institutet leds av en styrelse, som består av åtta ledamoter, fyra från 
Island och en från  vartdera av de ovriga nordiska lånderna. Styrelsen 
utses for en period av tre år i sånder av N ordiska ministerrådet. Styrelsen 
utser inom  sig ordforande och vice ordforande. Den verkstållande led
ningen vid institutet utovas enligt av styrelsen faststållda riktlinjer av 
en direktor som utses av m inisterrådet efter forslag av styrelsen for en 
period på fyra år.
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2. Styrelsens sammansdttning 31.12.1977

N ationalitet
Professor Arne Noe-Nygaard 
Dr. Ilkka Laitakari

D
F
I

I
I
I
N
S

D irektor Sveinn Jakobsson 
Dr. G udm undur Pålmason 
D irektor Sveinbjom  Bjornsson 
Professor SigurSur Thorarinsson
Professor Christoffer Oftedahl 
Professor Frans Erik W ickman

3. Personal

1 direktor
2 vetenskaplig personal 
1 kontorsassistent
3 tekniska assistenter 
1 bibliotekar

4. Revisorer

G udm undur Magnusson, Reykjavik

E. Verksamhet

Forutsigelse og undersdkelse av vulkanutbrudd

Den 1. juli 1977 fikk V ulkaninstituttet bevilgning til å ansette en 
geofysiker, og derved også mulighet for å begynne geologiske under- 
sokelser som har direkte betydning for forutsigelse av vulkanutbrudd. 
Instituttets styre hadde tidligere bestemt at innenfor det geofysiske ar- 
beidsfelt burde man konsentrere seg om jordskorpedeform asjoner. Insti
tu ttet har nå anskaffet instrum enter for dette form ål og begynt under- 
sokelser i K rafla om rådet i N ord-Island, hvor der for tiden foregår 
sterke skorpebevegelser i forbindelse med vulkansk aktivitet. Underso- 
kelsen er todelt: (1) Lengdemålinger med laser geodimeter som gir opp- 
lysninger om horisontale bevegelser og (2) helningsmålinger.

E t trekantnett som strekker seg over det mest aktive om råde er opp- 
rettet. Sidelengden i trekantene er fra 3 til 16 km og målenoyaktighet er
— 0.5— 2cm. Trekantnettet ble m ålt to ganger i sommer og host; den 
siste målingen fant sted efter vulkanutbruddet den 8. september. Det 
ble funnet at den aksiale del av sprekkesystemet hadde utvidet seg 1 

meter, mens randsonene hadde trukket seg sammen opp til 60 cm. Andre 
mere kompliserte bevegelser ble også påvist.

Helningsmålingene utfores på tre m åter: (1) Ved nivellering av et ring
form et punktm onster. Disse målinger foretas en gang hver måned. (2)
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Fig. 1: Kurve som  viser helningsendringer i jordskorpen ved Krafla. 
Vertikal skala: 10 6 radian er en helningsendring på 1 m m  per km .
A: Installering av vannhelningsmåler.
B: Installering av elektronisk måler.

M ikrometeravlesning av vannstanden i to beholdere som er sam m en
koblet med en 69 m lang slange. D ette instrum ent er satt opp i kraft- 
verkstasjonen i Krafla, og avleses to ganger om dagen. (3) Begge oven- 
nevnte m etoder har den ulempe a t avlesningen foregår for sjelden til at 
instrum entene kan tjene som utbruddsvarslere. Instituttets ansatte har 
derfor lenge provet å lose dette problem, og vi har i år bygget et m åle
instrum ent som ble installert i K rafla om rådet i august. D en 8. septem ber 
kom et m indre utbrudd og Fig. 3 viser instrum entets registrering av end- 
ringene i jordskorpens helning. D et bor fremheves at disse bevegelser 
begynte to tim er fo r utbruddet kom. Fig. 2 viser bevegelsemonsteret over 
en lengere periode, og på dette baseres hovedsagelig langtids-forutsigel- 
sen om vulkanutbrudd i K rafla området.

Analyse av term ale gasser er foretatt med noen ukers mellomrum i 
K rafla området. E fter den drastiske endring som fulgte utbruddet i desem
ber 1975, har m an ikke kunnet finne noen betydelige variasjoner i gass- 
kjemien for septem ber 1977. D a oket vannstoffinnholdet i gasser som 
kom m er opp i midten av det aktive sprekkesystem fra 0.5 til 15 prosent.
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Fig. 2: Sammenligning imellom konvensjonell vannhelningsmåler og 
det nye elektroniske instrument. Helningsendringer fo r  og efter vulkan- 
utbruddet den 8. sept. 1977.

På grunnlag av alle m ålinger som er foretatt m ener m an at det kan 
ventes et storre utbrudd i K rafla-M yvatn-om rådet. Vulkansk aktivitet 
med lavaproduksjon vil sannsynligvis begynne igjen imot slutten av 1977 
eller i begynnelsen av 1978.

Undersokelsene i K rafla-M yvatn om rådet har nodvendigvis vært mere 
tid- og pengekrevende enn man kunne vite på forhånd, og det har der
for ikke vært mulig å begynne innsamling av data fra  andre potentielle 
utbruddsom råder.

Petrologi, geokjemi

Basalters opprinnelse og utviklingshistorie er fremdeles et av de pro
blemer vi er sterkt opptatt av. Basalter er antatt å ha oppstått ved del- 
oppsmeltning av jordens mantel, og siden utviklet ved forskjellig grad av 
fraksjonert krystallisasjon. Denne antagelse er ikke i overensstemmelse 
med våre resultater og vi m ener at mere kompliserte prosesser har fore- 
gått. Vi tror at reaksjoner mellom smelten fra m antelen og skorpeberg- 
arter har innflytelse på basaltkjem ien fordi vi finner systematiske kje- 
miske forskjeller mellom basalter fra om råder med unike skorpeegen- 
skaper.
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Fig. 3: U tskrift av den elektroniske helningsmåler i tiden fra kl. 14 til 
kl. 20 den 8. september 1977. Måleren viser rask senkning av jord
skorpen to timer for utbruddet.

Heikki M åkipåå har undersokt likevektsforhold mellom krystaller og 
glass i lavasmelter som ble hurtig avkjolt ved utbrudd under vann eller is. 
På grunnlag av sine m ålinger kan han bestemme tem peratur og partielt 
trykk av vannet i smelten under krystalldannelsen. Resultatene viser at 
basalter med noenlunde samme kjemi har hatt forskjellig vanninnhold. 
Heikki M åkipåa har videre undersokt fordelingen av elementene Cr, Mn, 
Co og Ni mellom olivenkrystaller og den veske som krystallen ble dannet
i. Undersokelsen om fatter naturlige glasser, disse er også underkastet 
eksperimentell oppsmeltning og krystallisering under kontrollerte tem 
peratur- og trykkforhold. Fordelingskoeffisientene viser seg å være noe 
forskellige fra  tidligere antatte verdier.

K arl A. Jorgensen arbeider m ed Tindfjallavulkanens petrologiske ut- 
vikling. D ette vulkanom råde har en særstilling fordi det ligger i et vul
kansk belte hvor der ikke er skorpeutvidelser. Sammenligning mellom 
bergarter i dette om råde og i den aktive spredningssone viser systematiske 
ulikheter som antyder at delvis oppsmeltning av den eldre skorpe under 
Tindfjallavulkanen kan ha endret den opprinnelige kjemiske sammen- 
setning.

Per Olav M orkeseth arbeider med likevektsforhold under krystallisa- 
sjon av sure bergarter fra  forskjellige vulkaner. Undersokelsen har som
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mål å finne om sure bergarter dannet i forskjellig geotektonisk miljo er 
oppstått under like tem peratur- og trykkforhold.

Peter Torssander undersoker forholdet mellom svovelisotoper i geo- 
term ale og vulkanske gasser. Svovelisotoper kan gi viktige opplysninger 
om sammenhengen mellom vulkanisme og geotermal virksomhet og 
denne studie kan også bidra til bedre forståelse av dannelsesbetingelsen 
for enkelte malmforekomster.

D en nye lavaen i K rafla som er kom m et til overflaten i tre korte ut- 
brudd er blitt undersokt av G ronvold og M åkipåå. Lavaen er uensartet 
og for hver gang får den en stadig mere "prim itiv” kjemisk sammen- 
setning enn lavaen fra  u tbruddet i 1724— 1725, den ligner nu m ere på 
Yngre Laxårlava. Lavaen fra  dette utbrudd oversvommet hele Myvatn 
om rådet for 2500 år siden og nådde helt til havet ved Islands nordkyst. 
(En slik likhet tillater dog ikke spekulasjoner om storrelsesgraden av 
det utbrudd man kan vente ved Myvatn.)

Oskarsson og Sigvaldason har undersokt innholdet av fluor i islandske 
bergarter. Fluorinnholdet er storst i bergarter fra  den sydostlige vulkan- 
sone. De historiske dokum enterte fluorforgiftninger som folge av vulkan
utbrudd har også alltid funnet sted i SO-Island.

G udrun Larsen har undersokt vulkanismen i den ostlige vulkansone. 
H un bruker askehorisonter for å gjengi den vulkanske historie i området. 
Hovedvekten legges på et utbrudd som skjedde omkring landnamstiden i 
V atnaoldur kraterrekken. D et frem går at utbrudd av samme storrelses- 
orden som det enorme Laki-utbruddet i 1783 gjentar seg med 6— 800 års 
mellomrum.

Ellen M. Sigmond studerte utbredelse og karakter av prekambriske 
vulkanske bergarter i Telem ark og vest for Setesdal, Syd-Norge. Hun 
grupperer vulkanisme ved sammenligning med forskjellige resente vul
kanom råder. Basaltenes kjemiske sammensetning har mange likhets- 
punkter med sammensetningen av basalter fra kontinentale rifter.

Jan  M ayens geologi og petrologi ble underkastet detaljert studie av 
Påll Imsland. De forskjellige vulkanske bergarter inneholder karakteris
tiske inneslutninger som antagelig stam m er fra smeltens opprinnelsested. 
De forskjellige smelte-inneslutnings-par viser en regeimessig geografisk 
fordeling.

Stipendiater 

Påll Im sland (I)
K arl Aage Jorgensen (D)
G udru Larsen (I)
Heiki M åkipåå (F)
Per Olav M orkeseth (N)
Ellen M. Sigmond (N) 
la n  Swantesson (S)
Peter Torssander (S)

1/1— 31/1
1/6— 31/12
1/1— 31/12
1/1— 31/12
1/6— 31/12
1/1— 31/1
1/1— 31/5
1/6— 31/12
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Konferenser, utenlandsreiser

G. E. Sigvaldason ble bedt om å være med i en internasjonal komité 
under ledelse av Prof. F rank  Press, U.S.A., for å vurdere den vulkanske 
faresituasjon på oya G uadaloupe i Vestindia. Kommitéen, som ble tilkalt 
av det franske forskningsråd, konkluderte at det ville være trygt å tillate 
70 000 evakuerte innbyggere å vende tilbake til sine hjem forutsatt at 
man m onterte de nodvendige avanserte instrum enter for kontinuerlig 
kontroll av vulkanen Soufriere.

G. E. Sigvaldason var invitert foredragsholder på et mote om vulkanske 
gasser i N apoli og om utbruddsfare ved Napolibukten.

K arl Gronvold organiserte et symposium om vulkanaktiviteten ved 
K rafla i N ord-Island under et mote om vulkanologi i D urham , England.

F. Framtidsplaner

Instituttet har påbegynt målinger av jordskorpebevegelser i vulkan
om råder, en oppgave som er av stor viktighet når det gjelder å forutsi 
vulkansk aktivitet. V år oppm erksom het har naturlig nok vært rettet mot 
K rafla om rådet i forste omgang, men i de kommende år vil instituttet 
etablere flere nett med fastpunkter for måling av jordskorpebevegelser 
i andre fareom råder. I forste rekke: Vestm annaeyjar, K atla om rådet, 
Veidivotn om rådet og Askja.

Vi håper at kunne etablere et overvåkingsanlegg i Vestmannaeyjar. Ut- 
bruddssonen der strekker seg fra Surtsey i syd opp til fastlandet i Landey- 
jar. På denne 30 km lange strekning finns en rekke oyer hvor Heimaey 
er den storste. F or å måle horisontale bevegelser i jordskorpen vil vi sette 
opp fastm erker og to ganger i året m åle avstandene mellom de enkelte 
oyer med laser geodimeter. Målingene blir utfort ved hjelp av helikoptere 
som den islandske kystvakt stiller til rådighet. F or å måle jordskorpens 
helning  settes opp m ålere av den type som instituttet har utviklet. Signa
lene fra disse må sendes med radio til en m ottakersentral som i forste om 
gang blir satt opp på Heimaey, senere sendes direkte til instituttet i Reyk- 
javik. En slik kontinuerlig opptegnelse av skorpebevegelser kan brukes 
sammen med jordskjelvsmålingene til korttids varsler.

I kommende år håper vi å kunne sette opp lignende overvåkingsanlegg 
i K atla om rådet i Veidivotnom rådet og Askja. Disse planer er realistiske 
forutsatt at instituttet får en elektrotekniker i tillegg til den som allerede 
er ansatt. D et har vist seg i praksis at elektroteknikeren er under et storre 
arbeidspress enn noen av de ovrige ansatte, og en viktig del av de planer 
som instituttet har for fremtiden krever nybyggning og utvikling av m åle
instrum enter og elektronisk databehandling. Vi ber derfor, for tredje 
gang, om stilling til en elektrotekniker.

Mens jordskjelvs- og deformasjonsmålinger lenge har vært benyttet 
for utbruddsvarsling har man nesten ingen erfaring med slik anvendelse
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av gassanalyser. M an vet lavasmelten gir fra  seg gasser når den kommer 
på grunt dyp i jordskorpen. Vanskelighetene ved å bruke gassanalyser 
for varslingsformål er hovedsakelig knyttet til ulempene ved innsamling 
av gasser m ed korttids m ellomrum fra utilgj engelige om råder. Instituttet 
har planer om å utvikle et instrum ent som opereres ved fjernkontroll og 
sender analyser inn til et datasentrum . Teknisk er dette lett gjennomfor- 
bart, men tidkrevende. D ette er derfor enda en begrunnelse for ansettel- 
sen av en elektrotekniker.

G. Finansiering och ekonom i

Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal ikr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 1 158 1 530 1 200 1 800
Personal 22 121 25 391 35 000 34 382
Kontor 1 638 3 210 2 000 3 300
Lokaler 4 346 7 350 10 731 7 100
Projekt
— Undersk. v/75 3 195 4 730
— Krafla prosjekt 783 4 120
— 228

Summa utgifter 33 241 37 481 53 279 51 312

Inkomster
Anslag 25 752 36 363 36 363 51 319
Lonstegr. kompensation 4 970 9 000
Ovrigt 3 190 1 118 7 916
Summa inkomster* 33 912 37 481 53 279 51 319

* Overskudd 671 i henhold til bokslut 1976.
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C 122/k 

1978

N ordens hus i Reykjavik

V erksamhetsbcrattelse 1977

A . N avn og adresse 

N ordens Hus i Reykjavik 
N ordens Hus —  N orræ na HusiS 
Reykjavik
Tel. 170 30

B. Startår 

1968

C. Formål

N ordens Hus i Reykjavik, som er oprettet i henhold til Nordisk Råds 
rekom m andation nr. 4/1963 og med deltagelse af Danm ark, Finland, 
Island, N orge og Sverige har til form ål at virke som et bindeled mellem 
Island og det ovrige N orden for derved at aktivisere og levendegore den 
nordiske interesse på Island. D et skal form idle impulser ved hjælp af 
undervisning og udveksling af personer, m ateriale og oplysninger om 
nordisk kulturliv og samtidig form idle islandske kulturstrøm ninger til 
det ovrige Norden.

D. Organisation

1. Administration

Institutionen ledes af en bestyrelse, der består af 7 medlemmer, hvoraf 
Islands regering udnævner 3 og regeringerne i D anm ark, Finland, Norge 
og Sverige udnævner ét medlem hver. Ét af de islandske medlemmer 
udpeges af Islands Universitet og ét af den islandske forening Norden. 
M edlem merne vælges for 4 år ad gangen. D en daglige ledelse varetages 
af en af bestyrelsen udnævnt direktor. Omkostningerne dækkes ved stats- 
bidrag fra de deltagende lande og udbetales via Kultursekretariatet i K o
benhavn.
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2. Styrelsens sammansåttning

N ationalitet

Universitetsrektor, prof. dr., phil. G unnar Hoppe, form and S
D irektor Birgir Pohallsson, næstform and I
K ontorchef Eigil Thrane D
Regeringsråd Ragnar M einander F
Prof. dr., phil. SigurSur Porarinsson I
H øjesteretsdom m er Å rm ann Snævarr I
Fhv. stortingsmedlem Berte Rognerud N

3. Personal
Nationalitet

D irektor, dr. phil. Erik Sonderholm D
Bibliotekar t>ordis Porvaldsdottir (stedfortrædende direktor) I
Kassererske G uSrun S. Jondottir I
Sekretær Ingibjorg Bjom sdottir I
Program sekretær D ora Kristjånsdottir I
Biblioteksmedhjælper Sigurleif P orhallsdottir I
Vagtm ester G unnar H eiSdal I
K afeteriabestyrerinde K ristin Eggertsdottir I

4. Revisorer

Revisionskontor G unnar Zoéga

Foredrag, litterære programmer, koncerter:

M useum sdirektør Olov Isaksson fra  Sverige:
To foredrag: ”Bilder fra  K ina” med lysbilleder og ”F rån Olaus Magnus 

till Hasse Alfredsson” .
Skuespilleren Lena N ym an  og visesangeren Rune Andersson  fra Sverige:
Viseprogram. A rrangeret af Islandsk-svenska foreningen.
M useum sinspektor E rik Kjersgaard fra  D anm ark:
To foredrag: ”E t surt, tyrannisk, indadvendt og fattigt lille land —  Robert 

M olesworth Esq. i D anm ark 1691” , og "Fortæ llingen om de am eri
kanske sorovere, A. O. Exquem elin og hans saga fra Vestindien” .

Prof. dr. phil. Olav Bo  fra  Norge:
Foredrag: ”Om kjem pekarar og forteljekunst i Setesdal” .
Illustratoren A nna Taurila fra  F inland:
Foredrag: ”Borneboger og bom ebogsillustrationer” . I tilknytning til ud

stilling af finske bom ebogsillustrationer i entreen.
Prof., dr. phil. A rne Næss fra Norge:
Foredrag: ”Sammenheng mellom holdningen til ’natur’, ’dyr’ og ’kvin- 

nen’.”
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Prof. dr., phil. Kai Laitinen fra Finland:
Foredrag: Bo Carpelans forfatterskab. I forbindelse med Nordisk Råds 

litteraturpris 1977.
Per Runeson  fra  Sverige:
Foredrag: ”Vad år priset for valfard och såkallad utveckling” . I tilknyt

ning til en fotoudstilling i biblioteket og entreen om samme emne.
Historikeren dr. phil. A lf Kaartvedt fra Norge:
Foredrag: "Unionsfellesskap som radikaliserende faktor” .
M anuela Wesler og Halldor Haraldsson fra Island:
Kam m erm usikaften, flojte og piano.
Digteren dr. phil. Thorkild Bjørnvig  fra Danm ark:
To foredrag: "Identiteten hos M artin A. H ansen og K aren Blixen” , og 

”Nodvendigheden af elefanter” .
Docent, fil. dr. Tore Frangsmyr fra Sverige:
U ppsala Universitets 500 års jubilæum. Foredrag og film.
Skuespilleren Jesper Langberg  fra  Danm ark:
Program  med oplæsning og sang bl. a. fra  ”Kierlighed uden Strøm per” .
Komponisten Vagn H olm boe  fra Danm ark:
Foredrag: "M usik, Magi og Ekstase” . Pianisten Halldor Haraldsson 

spillede Holmboes klaverkomposition ”Suono da Bardo” .
Fru M eta M ay H olm boe fra Danm ark:
Foredrag med lysbilleder: ”Sol —  is —  vand” .
Sangerinden Ritva Auvinen  fra  Finland:
K oncert med program  af Edv. Grieg, S. Rachmaninov, H ugo Wolff, 

Rich. Strauss og Yrjo Kilpinen. Agnes Love  akkompagnerede.
Cellisten Asger L und Christiansen fra  Danm ark:
Cellokoncert med værker af Sammartini, Beethoven, Holmboe og Heise. 

l>orkell Sigurbjornsson akkom pagnerede på piano.
Forfatteren Jan M&rtenson fra  Sverige:

Foredrag: "Svensk litteratur i dag” .
Solokoncert med værker efter C. Ph. E. Bach, E. Varese, J. Ibert, I’orkel 

Sigurbjornsson og V. Holmboe.
Historikeren prof. Svend Ellehøj fra  Danm ark:
Foredrag: ”F ra  Absalons borg til det tredje Christiansborg” .
Kunsthistorikeren Allan Ellenius fra Sverige:
Foredrag: ”Storm aktstida adelsmiljoer i Sverige” og ”Torsten Renqvist, 

humanist och konstnar” .
Fil. mag. Anja  Paulin fra Sverige:
Foredrag: ”Filmvisning på nytt sa tt” samt film: "Oskyldigt offer” .
Lektor Kari Skjonsberg  fra  Norge:
To foredrag: "Kjonsrollem onster i nyere skandinaviske barne- og ung- 

dom sboker" og "D en kvinnepolitiske situasjon i N orge” .
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Cellisten A rto  Noras fra  F inland:
Koncert med værker af L. Boccherini, Z. Kodaly, Dimitrij Sjostakovitj 

og Y. Kilpinen. Gisli M agnusson akkom pagnerede på piano. 
M usikkonsulent Giiran Bergendal fra Sverige:
Foredrag om den svenske komponist Allan Petterson og præsentation af 

gram m ofonplader. Foredrag om Rikskoncertcrs virksomhed i Sveriges 
skoler.

Historikeren Willy Ostreng fra Norge:
Foredrag: ”Svalbards politiske stilling” og "N orges politiske situasjon 

etter valget” .
Forfatteren Pekka Parkkinen  fra Finland:
Foredrag: "Finsk litteratur i dag” .
Dr. phil. Sture Allén, professor fra  Sverige:
Foredrag: "Språket, datorn og vi” .
Jazztrioen Niels-Henning Ørsted Pedersen, Ole Koch Hansen og A lex  
Riel fra  D anm ark:
K oncerter i Nordens Hus.
Folkem usikanter R isto A la-lkkeld  og Eero Piirto  fra Finland:
Koncert (i tilknytning til Suomi-fest 6 . dec.).
Kunsthistorikeren Allan Ellenius fra Sverige:
Foredrag: "Storm aktstida adelsmiljoer i Sverige” og "Torsten Renqvist, 

humanist och konstnar” .

Udstillinger i udstillingslokalerne:

Adhæsiva A rketyper  fra  Finland:
13 finske kunstnere. Maleri, grafik, skulptur m. m.
Selskabet til Haandarbejdets Frem m e fra  Kobenhavn:
"D ansk haandarbejde —  islandsk uld” .

’’Sammenspil mellem ord og billeder”:

Asger Jorns litografier og H alldor Laxness’ håndskrevne tekst fra ”Die 
Geschichte vom teuren Brot” , der udkom  i Schweiz i 1972.

Sommerudstilling:

Tre islandske kunstnere, Johann Briem, SigurCur SigurSsson og Steinfior 
SigurSsson, udstillede tilsammen 60 storre og m indre arbejder.

Lone Plaetner og M able Rose fra Danm ark:
Akvareller, malerier og grafik.
Tom Krestesen fra Sverige:
M aleriudstilling.
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Folgende islandske kunstnere har lejet lokalerne til udstilling a f egne 
værker:

Helgi Gislason:
Skulptur og grafikudstilling.
Sigridur Bjorndottir:
Maleriudstilling.
Gunnlaugur Stefd Gislason:
Akvareludstilling.
Islandsk Grafik:
Islandske grafikeres fælledsudstilling.
Bragi Åsgeirsson:
Maleriudstilling.
Skdlatun:
Udstilling af håndarbejde m. m. udfort af handicappede.
Helgi Porgils FriSjonsson, Olaf ur Laursson, N iels Hafstein, I}or Vigfus- 
son og Ruri Fannberg:
Fælledsudstilling.
Bjorn Birnir:
Maleriudstilling.
Margrét Eliasdottir:
Keram ik-, tekstiludstilling.

Sept. 77:

K unstnergruppen Kristjån DaviSsson, Johannes Johannesson, G uSm unda 
Andrésdottir, t>orvaldur Skulason, Valtyr Pétursson og Sigurdjon 
Olafsson:

Maleri- og skulptur.
M agnus Pdsson, Richard Valtingojer og Salome Fannberg:
Skulptur, grafik, tegninger og tekstiler.
Islands Turistforening:
En udstilling i anledning af 50 års jubilæum.
P or bjorn Hoskuldsdottir, H aukur Dår, Baltasar o. a.:
Maleri, keramik m. m.

Udstillinger i foyeren og biblioteket:

Finske bdrnebogsillustrationer:
13 finske illustratorer og forfattere, bl. a. Tove Jansson, Camilla Mick- 
vvitz, Bjorn Landstrom , Anna Tauriala o. a.
Kvinden i Norden:
Udstilling i anledning af N ordens Dag, d. 23. marts.
Islands Naturværnsforcning:
Propagandauge for naturværn, plakater og boger.
”Bogen som grafisk redskab”:
Forlæggeren Hans Jorgen Brondum fra  D anm ark viste grafik i forbindelse 

med udstilling of illustrerede boger fra Brondums forlag.
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M eta og Vagn Holmboe:
Udstilling af glasmosaik og noder.
Nordiske Bornebogsillustratorer:
En vandreudstilling fra  Sønderjyllands Kunstmuseum.
A nette Holdensen og Peter Tybjerg  fra  Danm ark:
Udstilling af tekstiler og keramik.
Runebergudstilling:
Udstilling af illustrationer til J. L. Runebergs værker.

A ndre udstillinger i foyeren og biblioteket:

N ordisk konkurrence om byplanlægning på Vestmannaoerne.
Foreningen af islandske vævelærere: K onkurrence om mobelbetræk. 
M alerier og boger of forfatterinden A sta SigurSardottir arrangeret af 

Rodstrom perne, Reykjavik.
Olie i N ordsoen —  en vandreudstilling.
Per Runeson: Fotografiudstilling.
Unesco-udstilling: I anledning af Unescos 30 års jubilæum.
Kirkelige kulturdage på Island: Kirkeligt kunsthåndværk af Sigrun Jons- 

dottir.

Ovrig virksomhed i N ordens Hus

Ung N ordisk M usik  holdt m oder og koncerter i Nordens Hus i juni 
måned.
”Abent hus” —  arrangem enter blev holdt i juli og august. D er blev vist 
film om Island og holdt foredrag om islandske em ner og spillet og sunget 
islandsk musik; de m edvirkende var:

Bjorn Teitsson, G uSrun Tom asdottir, SigurSur Porarinsson, Vésteinn 
Olason, Jonas Kristjånsson, H alldor H araldsson, N anna Herm annsson og 
H araldur Olafsson.

Desuden har huset været benyttet til diverse arrangem enter.
Ex.: D en islandske solistforening afholdt hver fredag i juli solistkon

certer med isl. sange, A nna Rognvaldsdottir holdt violinkoncert med 
Agnes Love, G uSny G uSm undsdottir og Philip Jenkins afholdt sonate
aften. Kongresser såsom Kirkelige K ulturdage og N ordkalotm odet blev 
delvis afviklet i Nordens Hus. N ordjazz havde koncert i huset, M onica 
Zetterlund samt trio gav koncert. Ud over de islandske film ved Åbent 
hus er der enkelte weekends blevet vist film.

Gæster i gæsteværelserne i N ordens H us januar —  november 1977

Dr. phil. Olov Isaksson, museumsdirektor, sv
Lena Nyman, skuespiller, sv
Rune Andersson, visesanger, sv
Erik Kjersgaard, m useuminspektor, da
Dr. phil. Kai Laitinen, professor, fi



1146 C 1: Bilaga 6

Ulla Pettersson, socialrådgiver, sv
John Hansen, da
Dr. phil. Olav Bo, professor, no
Anna Tauriala, illustrator, fi
Dr. phil. Arne Næss, professor, no
M aj-Britt Im nander, fil. mag. (med son) sv
Dr. phil. A lf Kaartvedt, historiker, no
Ingjerd Åsnæs W åhlander, journalist, sv
EySun Johannesen, teaterdirektor, fær
Dr. phil. Thorkild Bjornvig, digter (med frue) da
Ragnhild Sundby, professor, no
Fil. dr. Tore Frangsmyr, docent, sv
H ans Jørgen Brøndum, forlagschef (med frue) da
Vagn Holmboe, komponist (med frue) da
Willumsen Krog, fotograf, da
Anders Beck, fritidspædagog, da
E rlendur Patursson, folketingsmand (med frue), fær
Olle Holm berg (med frue), sv
Esbjørn Hiort, arkitekt, da
Vidar Reinham ar (med frue), sv
Peter Tybjerg, kunstner, da
Ragnar Lassinantti, landshovding (med frue), sv
G unnar Valkare (med frue), sv
Lone Plætner, kunstner, da
Lars Janson, jazzpianist, sv
Juhani Aaltonen, flojtist, fi
Jan M årtenson, journalist, forfatter, sv
Asger Lund Christiansen, cellist, da
G unilla Hellman, bibliotekar, fi
Peter Springborg, cand, mag., da
Svend Ellehøj, historiker, da
Tom Krestesen, kunstner (med frue), da

Gæster i gæsteværelserne i N ordens H us nov. —  dec. 1977

A nja Paulin, fil. mag., sv
Lise Roes, film instruktor, da
G dran Bergendal, musikkonsulent, sv
A rto Noras, cellist, fi
Pekka Parkkinen, forfatter (med frue), fi
Sture Allén, dr. phil., sv
Lennart Elmevik, professor, sv
Troels Kierulf, bankdirektør (med frue), no
Risto Alaikkela, musikant, fi
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Eero Piirto, musikant, fi 
Allan Ellenius, kunsthistoriker, s^
Helga Kress, lektor, is

F. Fremtidsplaner

Virksomheden i det kommende år vil i det hele og store folge de af
stukne retningslinier. D et skal dog fremhæves som noget principielt vig
tigt, at kontakten med Islands Universitet soges intensiveret, således at 
Universitetet i så vidt omfang som overhovedet m uligt kan nyde for
delene af de nordiske gæsteforelæsere i N H . Endvidere arbejder radioens 
musikafdeling og N ordens Hus på et projekt gående ud på, at der af
holdes nordiske kam m erm usikkoncerter i N H , som skal transm itteres 
direkte; også her er der tale om en bestræbelse på systematisk videreud
nyttelse af de inviterede kunstnere. I 1978 finder den islandske kunst
festival sted i forste halvdel af juni; traditionen tro  vil N H  sorge for de 
nordiske indslag, af hvilke kan nævnes Kobenhavns Strygekvartet, Grieg- 
duoen og m alerægteparret Seppo M attinen og Vibeke Helle Eriksen, festi
valens eget arrangem ent med Elisabeth Soderstrom  vil få tilskud fra  N H . 
F or at understrege, at N H  ikke blot er en institution for Reykjavik, er 
det meningen at lade nogle af de nordiske program m er flytte til enten 
Akureyri eller Husavik. I efteråret 1978 fejrer Nordens Hus sit 10 års 
jubilæum, hvilket bl. a. vil blive m arkeret med en udstilling af skandinavisk 
glaskunst og med en festkoncert.

G. Finansiering och ekonom i
Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal ikr)

Rev. 1.10.76 Rev. 1.1.10.77

Bokslut
1976

Budget
1977

Prel. utfall 
(1/10) 1977

Budget
1973

Utgifter Tus. Tus. Tus.
Styrelse 2 244 222 2 773 2219 3 399
Personal 19 300 272 17 948 24 581 34 434
Kontor 2 047 460 2 883 1 762 3 574
Lokaler 11 999 908 10 752 11 354 15 727
Projekt 1 3 283 479 3 405 3 440 5 009
— 2 15 660 490 20 408 16 040 28 938

Summa utgifter 54 535 831 58 169 59 396 91 081

Inkomster
Anslag 39 865 563
Lonstegr. kompensation 7 527 049
Ovrigt 7 311 154
Summa inkomster 54 703 766
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C 123/k 

1978

Nordiska teaterkommittén

V erksamhetsberåttelse 1977

A. Navn og adresse

Inden for det nordiske teatersam arbejde, som er finansieret af det nor
diske kulturbudget, har der hidtil fundet støtte til nordiske gæstespil og 
gennemførelse af nordiske videreuddannelseskurser (Vasaseminarerne) 
sted. De to projekter lededes af henholdsvis den nordiske gæstespil
komité og Vasakomiteen. Ved beslutning i 1976 samledes disse to ko
miteer, m ed virkning fra begyndelsen af 1977, i en nydannet "N ordisk 
Teaterkom ité” (nedsat af M inisterrådet i januar 1977). Dog prolongere
des de to tidligere komiteer til 1.7.1977, således at gæstespilkomiteen 
fordelte midlerne som hidtil indtil nævnte dato og Vasakomiteen stod 
til rådighed for den nye komité som ekspertorgan på videreuddannelses- 
området, men uden forpligtelse til at anordne seminarer.

B. Startår

Den tidligere gæstespilordning påbegyndte sin virksomhed 1974, og 
Vasaseminarerne påbegyndtes 1963. Den nye nordiske teaterkom ité 
konstitueredes i m arts 1977.

C. Formål

Vasakomiteen havde til form ål at gennemføre videreuddannelses
kurser inden for teaterom rådet, oprindelig primært for regissører, nu i 
stigende grad også for andre teaterom råder, herunder det tekniske 
område. Seminarernes form ål er videreuddannelse gennem forelæsning
er, diskussioner, dem onstrationer og gruppearbejde eller på anden hen
sigtsmæssig måde.

Gæstespilkomiteen havde til form ål at støtte nordisk gæstespil af 
enhver art inden for såvel dram atisk teater som musikteater og ballet, 
indbefattet børne-, ungdoms- og skoleteater samt am atørteater.

D en nye nordiske teaterkom ité har ansvar for fordelingen af støtte 
til nordisk gæstespiludveksling samt planlægning og gennemførelse af 
det nordiske videreuddannelsesarbejde på teaterom rådet samt sådanne 
øvrige sam arbejdsprojekter på dette område, som af M inisterrådet m åtte 
blive henlagt under komiteen.

D. Organisation

De to tidligere komiteer havde i 1977, i deres sidste virksomheds-
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periode, samme sammensætning som i 1976. Den nye nordiske teater
komité havde i 1977 følgende sammensætning:

Nationalitet
Asger Bonfils D
H enrik Bering Liisberg (suppleant) D
Ritva Siikala F
M artin K urtén (suppleant) F
Carl Ohman F
Tuovi Laukkanen (suppleant) F
Sveinn Einarsson I
Helga H jorvar (suppleant) I
K nut Thomassen, form and N
K arin H ox (suppleant) N
Pierre Frånckel S
Rolf Rembe (suppleant) S

E. Virksomheden

Gæstespilstøtten har i årets løb under de to forskellige komiteer givet 
bevillinger (se bilag). I lighed med tidlige udtoges et beløb (stort dkr 
105 000), som har været disponeret af Nordisk A m atørteaterråd til am a
tørteatergæstespil.

I det forløbne år har der, som tidligere besluttet, på grund af gennem 
gående ændring af den samlede struktur i sam arbejdet ikke kunnet 
gennemføres videreuddannelsesprojekter.

Teaterkom iteen har foruden at fordele gæstespilmidler for sidste 
halvår gennem ført en udredning, som ønsket af M inisterrådet, ved
rørende eventuel ændring og samlet vurdering af gæstespilstøtten, planer 
for det udvidede nye videreuddannelsessam arbejde sam t den adm inistra
tive struktur for dette samarbejde. Denne udredning forelægges, med 
forslag til instruks for en treårig forsøgsperiode, for M inisterrådet i 
januar 1978, hvortil er knyttet forslaget om en lignende forsøgsperiode 
med en støtteordning for nordisk am atørteatersam arbejde i Nordisk 
A m atørteaterråds regie.

F. Fremtidsplaner

De i nævnte udredning "N ordisk teatersam arbejde, gæstespil, videre
uddannelse og adm inistrativ struktur” indeholdte påpegninger for virk
somheden i den kommende forsøgsperiode.

G. Finansiering og økonom i

Såvel gæstespilstøtten som videreuddannelsessem inarer finansieres af 
det nordiske kulturbudget. Bevilling i 1977 til gæstespilstøtte var dkr. 
1 145 000 og til teatersem inarer dkr. 265 000. Årets m ødeomkostninger 
for tillige den nye komité har været fordelt på disse bevillinger.
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Bilaga

Forteckning over gåstspel som  erhållit anslag

1976
1. Fønix Teatret, København

2. Sodra Teatern, Stockholm

3. Folketeatrets intimscene 
Hippodrom en, København

4. Operascenerna i Helsingfors, 
Oslo och Stockholm

5. Sodra teatern, Stockholm

6 . N ordiska am atorteaterrådet
7. N arrens verkstad, Stockholm

8. Forskoleseminariet i Gavle

9. Svenska Teatern, Helsingfors

10. Ryhm ateatteri, Helsingfors

11. D et norske Teater, Oslo

12. H arald Jørgensen Tournéen, 
København

13. Helsingfors stadsteater

14. Comedievognen, Søborg

15. Jytte Abildstrøms teater, 
København

16. Festspelen i Reykjavik

17. Finska teaterorganisationers 
centralforbund

18. Odensefestivalen for nordisk 
gruppteater

19. H øje Tåstrup Teater,
Tåstrup

20. Den Jyske Opera, Århus

21. Det lille Teater, København

Gåstspel i Sverige med 
”Liv og D ukken” m. fl.
Gåstspel av Folketeatret, 
København, med "Støvler og Sko” 
Gåstspel i Island med 
”Støvler og Sko”
Gåstspel av operan i Finland med 
”De sista frestelserna” i Oslo och 
Stockholm
Gåstspel av dansgruppen Raatikko 
med ”Folk utan m akt”
Ramanslag for 1976 
Gåstspel i København och andra 
danska stader med ”Valparaiso” 
Gåstspel av Paraplyteatret, 
København
Gåstspel av musikteatergruppen 
Oktober, Malmo, med 
”Sven Klangs kvintett”
Gåstspel i norra Norge och 
Sverige med ”F or klok” m. fl. 
Gåstspel av Goteborgs stadsteater 
med "G ustav Vasa”
Gåstspel i Island med "G alaner, 
Godtfolk og Galgenfugle”
Gåstspel av Stockholms stadsteater 
med "Pariserliv” , "M edeas barn” , 
”M in bror! Min bror!”
Gåstspel i Oslo med 
”D a O ldem or var Lille”
Gåstspel i Helsingfors med 
"Tobias og Englen”
Gåstspel av Lilla teatern, Helsing
fors, med ”Sizwe Bansi år dod” 
Gåstspel i Åbo och Bj orneborg 
av D ram atiska teatern, Stockholm, 
med "Tribadernas natt”
Gåstspel av D alateaterns ”Revyen”

Gåstspel av Pionjårteatern,
Svenska riksteatern, med 
"M ahagonny” på flera orter 
i D anm ark
Gåstspel vid festspelen i Bergen 
med ”Froken Julie”
Gåstspel med m usikteaterpjåsen 
” En summende bi”
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22. Sodra teatern/Svenska riks- 
teatern

23. F ria  proteatern, Stockholm

24. D et danske Teater, 
København

25. Invandrarnas kulturcentrum , 
Stockholm

1977
1. Svenska riksteatern, 

Stockholm

2. Svenska riksteatern, 
Stockholm

3. W asa Teater
4. N orrbottenteatern

5. Comedievognen, København

6. Festspelen i Bergen

7. Svenska riksteatern, 
Stockholm

8. Penniteatteri, Helsingfors

9. Akureyri teater

10. N ordiska am atorteaterrådet
11. Teatervidenskabeligt Institut, 

afdelingen for gruppeteater, 
København

12. Foreningen Danscentrum, 
Stockholm

13. Hfenie-Onstad konstcentrum, 
Oslo

14. F riteatern, Stockholm

15. N arrens verkstad, Stockholm

16. Tam pereen tyovaen teatteri, 
Tam m erfors

17. Husets teater, København

18. D et lille Teater, København

19. Foreningens Danscentrum , 
Stockholm

Giistspel av Kom -teatern, Helsing
fors, med ’T råfågelsn idaren” 
Gåstspel i Oslo med 
"O peration M orgonrodnad” 
Gåstspel av Svenska riksteatern 
med "M idsom m arlekar” , ”Segern” , 
”K ånner du Fia Jansson”
Gåstspel med folklore från flera 
lander i Oslo och København

Gåstspel i Um eå av Jens Bolling, 
Norge, med ”Peer Gynt i sagner 
och d ik t”
Gåstspel av Skolteatern I Finland 
med "Prinsessan som inte kunde 
ta la” på skilda orter i Sverige 
Gåstspel i Um eå med "H ulda” 
Gåstspel i Vasa med 
”Den heliga fam iljen”
Gåstspel på F aroarna med 
”Cirkus Rum m el” m. fl.
Gåstspel av Odin-teatern med 
bl. a. "Dansenes bog”
Gåstspel av Rovaniemi teater med 
"Salakaato”
Gåstspel på N ordkalotten med 
bl. a. "Guldfågelns by” 
Finansiering av regissor for 
Goldonis "L a D onna di G arbo” 
Ramanslag for 1977 
Gåstspel av N ationalteatern och 
Nynningen med 
"Vi kommer att leva igen”
Gåstspel av dansteatern Raatikko 
på skolor i Stockholm 
Gåstspel av teatergruppen 
Pakhus 13, København 
Gåstspel i Oslo och på andra orter 
med "W oyzeck”
Gåstspel i Stockholm av 
Skifteholdet, København, 
med barnteater 
Gåstspel i Sverige med 
"Skom akarens do ttrar”
Gåstspel i K øbenhavn och Århus 
av Teatergruppen N arren  med 
"S jappet”
Gåstspel av M anne Klintberg med 
"M in bror, min b r o r . . .”
Bidrag till forestållningar i sam 
band med dansfestival i Stockholm
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20. Kuopio tanssii ja  soi ry,
Kuopio

2 1 . Operakom iteen i Narvik

22 . Living Movement,
København

23. Al{)y3uleikhusiS, Reykjavik

24. Pakhus 13, København
25. Tukak Teatret, Lemvig

26. Bruksteatern, Malmo
27. G ruppteatern A rm ar & Ben,

Stockholm
28. Teatergruppen Turnus,

Albertslund

29. Svenska riksteatern,
Stockholm

30. D ansteatern Raatikko,
Helsingfors

31. Stockholms kyrkoopera

32. Sunnbiar Dansifelag,
Faroarna

33. Stockholms stadsteater

Bidrag till gåstspel av Cram ér- 
baletten vid dansfestivalen 1977 
Bidrag till gåstspel i K iruna med 
"T rubaduren”
Gåstspel i Oslo med 
"Red for Roses”
Gåstspel i de ovriga nordiska 
landerna med "Skollaleikur” 
Gåstspel av Cullberg-baletten 
Turné på G rønland med två 
skådespel
Gåstspel i N orge med "H ote t” 
Gåstspel med ”Tusen och en skatt” 
vid barnteaterfestivalen i Holstebro 
Gåstspel i Norge med "H vorfor 
bliver der ikke skudt flere 
journalister . .
Gåstspel av Kemi stadsteater med 
"Sven Tuuva”
Turné till de ovriga nordiska 
lånderna
Gåstspel av Den Jyske Opera med 
"Jefta”
Gåstspel med fåroisk folkdans i 
København
Gåstspel i Helsingfors med 
"V åntarna”



C 1: Bilaga 6 1153

C 124/k

1978

Utskottet for nordiskt ungdomssamarbete

V  erksamhetsberdttelse 1977

A . N avn og adresse 

Nordisk ungdomssamarbeid 
Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbeid

B. Startår 

1973

C. Formål

M ålet for støtteordningen skal være å
—  øke kunnskapene om  og forståelsen av kulturelle, politiske og 

sosiale spørsmål b lant ungdom  i de nordiske land ved å støtte det 
nordiske sam arbeid som drives av landsom fattende og nasjonalt støtte- 
berettigede barne- og ungdom sorganisasjoner i N orden

—  gi ungdomsorganisasjonene større m uligheter til å understreke 
nordisk samhørighet i internasjonal sammenheng

D. Organisasjon

Virksomheten ledes av et utvalg på to m edlem m er fra hvert land. 
Sekretærfunksjonen utø ves av kultursekretariatet.

U tvalget hadde pr. 31.12.1977 følgende sammensetning:
Jens Clausager, D anm ark 
Frode M øller Nicolaisen, D anm ark 
Risto Ikaheim o, Finland 
U lla Helsingius, Finland 
SigurSur Geirdal, Island 
Reynir Karlsson, Island 
Sissel Rønbeck, N orge 
Alf-Cato Gaaserud, N orge 
Bert Valtersson, Sverige 
H åkan W allensten, Sverige

Revisjonsansvaret påhviler den m ottakende organisasjon og revidert 
regnskap om anvendelsen av midlene skal sendes kultursekretariatet 
innen seks m åneder etter at det bevilgede beløp er utbetalt.

37—770426. Nordiska rådet
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E. Virksom heten

D et nordiske ungdom ssam arbeidet er fra  1977 fø rt inn som fast til
tak på det nordiske kulturbudsjettet og midlene er i inneværende år for
delt etter nye retningslinjer vedtatt av Nordisk m inisterråd i november
1976.

Disse retningslinjene adskiller seg fra  de tidligere ved at de utvider 
ungdom ssam arbeidet til å  om fatte det organisatoriske sam arbeidet 
mellom organisasjonene. D et understrekes videre at prioritet bør gis til 
prosjekter som tar sikte på brede ungdomsgrupper.

Ungdomsutvalget har besluttet å fordele organisasjonsstøtten én gang 
om året med søknadsfrist 1 . mars, og med virksomhetsåret regnet fra 
august til juli måned. N år det gjelder prosjektstøtten, vil midlene fo rt
satt bli fordelt to ganger om året med søknadsfrister 15. septem ber og
1 . mars.

D enne fordelingsprosedyre har m edført at utvalget når det gjelder 
midlene for 1977 (1,3 mill. dkr.) har foretatt to  fordelinger av pro- 
sjektstøtte, gjeldende for første og annet halvår 1977, og en fordeling 
av organisasjonsstøtte, gjeldende for perioden august 1977 til juli 1978.

Bevilgningen til prosjektvirksom het var på i alt dkr. 925 000,—  fo r
delt på 41 prosjekter og bevilgningen til det organisatoriske samarbeidet 
på dkr. 295 000,—  fordelt på 12 organisasjoner.

Totalt ansøkt beløp var på ca. 6,8 mill. dkr.

F. Framtidsplaner

Etter kun ett års forløp er det vanskelig å si noe sikkert om virkningen 
av de nye retningslinjene. N år det gjelder støtten til det organisatoriske 
samarbeidet, antar m an at bevilgningen m å få noe tid til å virke og gi 
den ønskede effekt som var å skape et stabilere grunnlag for den nor
diske virksomheten. U tvalget vil nøye følge utviklingen i det organisa
toriske sam arbeidet og stille økte krav til de m ottakende organisasjoner.

I  1977 har man lagt vekt på å  nå u t med inform asjon til organisa
sjonene om de nye bestemmelsene. På møtet i Reykjavik i oktober ble 
det arrangert et møte mellom ungdomsutvalget og representanter for 
islandske ungdomsorganisasjoner.

Utvalget vil peke på nødvendigheten av inform asjon og ønskelig- 
heten av tilsvarende kontaktm øter også i fram tida.

G. Finansiering og økonom i

D et nordiske ungdom ssam arbeidet finansieres over det nordiske kul- 
turbudsjett. Bevilgningen for 1977 var på 1,3 mill. dkr.
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BIHANG

1. Organisatorisk samarbeid
1.1 N ordisk samorganisasjon for ungdomssamarbeid.
1.2 K FU M  og K FU K  i Norden.
1.3 Nordisk Fællesrådskonferance, D et danske spejderkorps.
1.4 N O R D G U .
1.5 N ordisk ungkonservativ Union.
1.6 Nordens konservative studentunion.
1.7 Forbundet N ordens socialdem okratiska ungdom.
1.8 N ordens liberale og radikale ungdom sforbund.
1.9 Arbetarbevegelsens barnorganisasjoner i Norden.
1.10 Samarbeidskomitéen for dem okratiske og kommunistiske ung

dom sforbund i Norden.
1.11 N ordiska centerungdomens forbund.
1.12 K risten dem okratisk ungdom.

2. Prosjektvirksomhet
2.1 Politiske organisasjoner
2.1.1 N ordens Liberale og Radikale Ungdom sforbund til et seminar 

om utdanningspolitikk, Sverige.
2.1.2 N ordiska Centerungdom ens Forbund til seminar under tem aet 

”V erksam hetsform er” , Sverige.
2.1.3 N ordisk Ungkonservativ U nion til et seminar om Islands sikker- 

hets- og utenrikspolitiske situasjon, Island.
2.1.4 Kristelig Folkepartis U ngdom  til en konferanse om bostads- 

politikken, Sverige.
2.1.5 FN SU  til et seminar om ”A rbeiderkulturen i N orden” , Stock

holm.
2.1.6 FN SU  til seminaret ”Frem m edarbeidere i nordisk arbeidsliv” , 

Danm ark.
2.1.7 N ordens Konservativa Studentunion til en studie av Nordisk 

Råd, Danm ark.
2.1.8 Kom m unistisk U ngdom  til et sem inar om barn  og kultur i 

N orden, Sverige.
2.1.9 Norges Kristelige U ngdom sforbund til Nordisk Lejr i Sande- 

fjord, 10.— 15. juli 1977.
2.1.10 N ordiska Centerungdom ens Forbund til konferanse i Reykjavik,

2 6 .-2 9 .  juli 1977.
2.1.11 Forbundet N ordens Socialdem okratiska U ngdom  til to  semi

narer:
1. Seminar om avspennings- og nedrustningspolitikk i N orden,
4.— . novem ber 1977 i Norge.
2. Seminar om faglig/politisk ungdom sarbeid i N orden, oktobei
1977 i Finland.

2.1.12 Kristelig Folkepartis U ngdom  til M assem ediasem inar 25.— 27. 
nov. 1977 i København.

2.1.13 N ordens Liberale og Radikale Ungdom sforbund til to semina
rer:
1. Seminar om U -hjelp og ny økonomisk verdensordning 21.—
23. okt. 1977 i Norge.

Bevilgninger 1977
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2. Seminar om N ordkalottens situasjon og fram tid 7.— 9. okt.
1977 i Kiruna.

2.1.14 Unge Høyres Landsforbund til to seminarer:
1. Seminar om sikkerhetspolitikk 21.— 23. okt 1977 i K øben
havn.
2. Seminar om organisasjonsarbeid 2.— 4. desember 1977 i Oslo.

2.2 Edruskapsorganisationer
2.2.1 N ordens G odtem plarungdom sråd til et nordisk fredsseminar, 

Norge.
2.2.2 D et N orske Totalavholdsselskaps Ungdom sforbund til en nor

disk sommerskole, Tromsø, Norge.
2.2.3 IO G T  i N orge til et kurs om nordisk samarbeid på N ordkalot

ten, Norge.
2.2.4 N ordens G odtem plarungdom sråd til seminar 10.— 14. august

1977 i Sverige.

2.3 Speiderorganisationer
2.3.1 D e tre speiderkorps, D anm ark til kurs for ledere av senior- 

speidere, i D anm ark 24.— 31. juli 1977.
2.3.2 Fralsningsarm éns Scoutforbund til en nordisk speiderleir, G rån- 

na.
2.3.3 Soumen Partiolaiset-Finlands Scouter r. y. til ”Virsu 77” en 

samnordisk leir for 13— 14 årige speidere, Finland.
2.3.4 Soumen Partiolaiset-Finlands Scouter, r. y. til et nordisk handi- 

kapplederkurs, Finland.

2.4 Kristne organisationer
2.4.1 Norges Kristlige Student- og skoleungdomslag til nordisk møte 

29. juli— 30. august 1977 på Gol.
2.4.2 Unge N orske Katolikkers Forbund til nordisk kontaktm øte 22. 

juli— 2. august i Oslo.
2.4.3 Sveriges K ristna Ungdom sråd til europeisk ungdomskonferanse 

i Sverige 4.— 6 . novem ber 1977.
2.4.4 M etodistkyrkans N ordiska Ungdom sråd til ungdomslederkon- 

feranse 3.— 4. desember 1977 i Stockholm.
2.4.5 Finlands Kristliga S tudentforbund til Nordisk somm ermøte

19.— 22. august 1977, på Åland.
2.4.6 Islåndska kyrkans Ungdom sarbete til en forberedelseskonferanse 

for kirkelige ungdomsledere i hele N orden, Island.
2.4.7 K FU M  og K FU K  i D anm ark til en K FU M  leir for gutter i 

alderne 11— 16 år, Danm ark.

2.5 Øvrige organisationer
2.5.1 Luonta-Liitto r. f. til en nordisk konferanse, Finland.
2.5.2 Nordisk Samorganisation for U ngdom sarbejde til avholdelse av 

en konferanse for unge landbrukere.
2.5.3 Norges Ungdomslag til et nordkalottsem inar.
2.5.4 Foreningen Nordens U ngdom srepresentantskap til et nordisk 

ungdomsstevne, Danm ark.
2.5.5 Fram fylkingen til et leder- og instruktørkurs, Norge.
2.5.6 Nordbottensdistriktet av Svenska R oda Kors til forberedende 

møte.
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2.5.7 Arbetarbevegelsens Barnorganisationer i N orden til Nordiske 
m øter under 1977.

2.5.8 Forbundet Vi U nga til nordisk kurs i Sodertalje novem ber 1977.
2.5.9 Pohjola-N ordens U ngdom sforbund til seminar i F inland. 21.—

22. oktober 1977.
2.5.10 Nordisk samorganisasjon for ungdom ssam arbeid til nordisk 

ungdomsuke i Sydslesvig 30. juli— 6 . august 1977.
2.5.11 Faltbiologerna til nordisk konferanse 29. sept.— 2. okt. 1977 i 

Sverige.
2.5.12 D ansk Ungdoms Fællesråd til nordiske kontaktm øter i løpet av 

1977.
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C 125/k

1978

Nordiskt sam iskt institut

Verksamhetsberattelse 1977

A . N am n och adress

Såmi Institut’ta/N ordisk Samisk Institutt 
Postboks 93 
N-9520 K autokeino

B. Startår 

1973

C. Syfte

Institutet har som målsåttning att tjåna den samiska befolkningen i de 
nordiska lånderna m ed sikte på att forbåttra befolkningens stållning so
cialt, kulturellt, råttsligt och ekonomiskt. Institutet skall ta  initiativ till att 
sam ordna och igångsåtta utredningar, planlåggningar och forskning samt 
genom forande av projekt. D et skall genom konsulent- och rådgivnings- 
verlcsamhet ge bistånd både i teoretiska och praktiska frågor.

D. Organisation

1. Adm inistration

Institutet ledes av en styrelse som har tolv medlem mar. M edlem m arna 
utses av N ordiska m inisterrådet, fem  utses efter forslag av regeringarna
i de nordiska lånderna, sju efter forslag av Nordisk Samekonferens. 
Styrelsemedlemm amas funktionstid år tre år. Styrelsen våljer for varje 
år ordforande och vice ordforande bland sina medlem mar. Den dagliga 
verksamheten av institutet ledes av institutsledaren i overensståmmelse 
med de riktningslinjer och beslut som styrelsen fattat.

N ordiskt Sameråd år institutets rådgivande organ.

2. Styrelsens sam mansdttning 31.12.1977

N ationalitet
Prof. dr. phil. A rild Hvitfeldt 
Regeringssekreterare Fredrik  Forsberg

D
F
I

N
S
F

R ektor H araldur Olafsson 
Dr. philos. A nton Hoém  
Overdirektor Lars Skold 
L årare Pekka Lukkari
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Lektor Helvi N uorgam -Poutasuo 
Larare Sverre Fjellheim  
Rektor Jon  E ldar Einejord 
G årdsbrukare Ole H enrik Buljo 
Studerande Susanna Kuoljok-Angeus 
Rektor Ingwar Åhrén

F
N
N
N
S
S

3. Personal

1 Institutsledare Aslak Nils Sara
1 Sektionsledare for språk och kultur: A lf Isak Keskitalo 
1 Sektionsledare for naringsliv, miljo och rattigheter: O ulaN akalajarvi
1 Sektionsledare for utbildning och inform ation: Veikko Holmberg 

(vikarie)
2 Sekreterare: Ellen Ragnhild Sara, K ajsa M ariana Blind (vikarie)
1 Kassor: Berit Anne Hætta (vikarie)
1 Kontorsassistent: F inn Olav Nystad
V 3 Rennaringsbetjant: Ellen J Sokki (deltid)
Vs Vaktm astare: Klem et Herm ansen (deltid)
Permissioner: Sektionsledare for utbildning och inform ation Per M i

kael Utsi har studiepermission 15.8.1976— 31.1.1978. Sekreterare Veikko 
Holmberg vikarierar for honom. Fore sekreterare Veikko Holm berg vi- 
karierar K ajsa M ariana Blind. Johannes M athis A nti har studiepermis
sion från  1.1.1977— 1.8.1979, Berit Anne Hætta vikarierar i kassortjans-

4. Revisorer

U tgifterna for institutets verksamhet tåckes genom bidrag från D an
m ark, Island, N orge, F inland och Sverige. K ostnaderna fordelas mellan 
lånderna efter beslut av N ordiska M inisterrådet. Institutets styrelse kan 
också soka medel från  andra finansieringsinstanser.

E. Verksamhet 

Styrelsen

Nordisk M inisterråd utser institutets styrelse. Styrelsens ordforande år 
Ingwar Å hrén, vice ordforande år Helvi Nuorgam -Poutasuo.

Styrelsens arbetsutskott består av Ingw ar Åhrén, Helvi N uorgam -Puo- 
tasuo, A nton Hoém  och Sverre Fjellheim. Styrelsens sekreterare år insti
tutsledaren Aslak Nils Sara.

Styrelsemoten

Styrelsen har hållit två moten under 1977 och behandlat sammanlagt 
24 årenden. Bland de storre årenden som styrelsen behandlat kan nåm- 
nas revidering av 1978 års budget och behandling av 1979 års budgetfor
slag, utlysning av kontraktanståiiningar fo r 1978, kontorslokaler fo r in-
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stitutet i miljobygget i Kautokeino samt arbetsordning for institutets fasta 
personal.

Dessutom har styrelsen varit representerad vid W CIP-konferensen i 
K iruna sam t vid årsm otena for SSR, N RL, NSR.

V idare holls hosten 1977 ett gemensamt inform ationsm ote mellan in
stitutets styrelse, Nordisk Sameråd samt institutets projektpersonal. Sam- 
m anlagt deltog 60 personer vid detta mote.

Styrelsens arbetsutskotts m oten

A rbetsutskottet har haft ett mote under 1977 och behandlat i allt 9 
arenden. Bland de storsta arenden som arbetsutskottet behandlat kan 
nam nas den adm inistrativa ordningen vid institutets forvaltning.

2. Kulturfrågor

2.1 Sam isk kultur- och samhållsforskning

Institutet forsoker hålla oversikt over samisk kultur- och samhållsforsk
ning, bl. a. genom insamlande av bibliografier sam t genom deltagande vid 
offentliga debatter och genom hållande av gåstforelåsningar.

Sektionsledaren for språk och kultur har hållit forelåsningar over dessa 
åm nen vid N ordiska E tnografi Konferensen i Helsingfors 10 jan. 1977, 
vid K ulturhuset i Stockholm 15 jan. 1977, vid Trom so Universitet 2 febr.
1977 sam t vid Bibelseminariet i K autokeino den 24 maj 1977.

Institutet har vidare detta å r  for U NESCO:s råkning u tform at fårdigt 
en oversikt over arktisk kulturforskning i N orden och gjort en oversikt 
over bibliografier som behandiar samisk kultur- och samhållsforskning. 
Institutet vidarebefordrar, oftast per brev, forfrågningar over samiska 
kulturforhållanden sam t år behjålplig journalister, forskare och forfattare 
vid deras besok.

2.2 Samiska museums- och biblioteksfrågor

Institutet har i sam arbete m ed Trom so M useum diskuterat den nya 
norska fornminneslagen for kulturbeskyddande åndamål.

Institutet insam lar verksam hetsberåttelser från  alla nordiska m useer 
med samisk avdelning.

Institutet har gett ett uttalande angående utstållningsekonom i for Såmi 
V uor’kå D åw ira t i K arasjok.

Tryckningen av uppgifter om biblioteks- och m useum sfrågor h ar inte 
offentliggjorts på grund av avsaknad av ekonom iska medel och underbe- 
m anning i arbetskraften. M en tanken år att denna tryckning skall också 
ske i sam arbete m ed slojdfrågor.

Bysten av P er Fokstad har inte fårdigstållts i detta låge på grund av 
konstnårens m ånga arbetsuppgifter. M en den år dock under utarbetande 
och vi forvåntar oss att den fårdigstålles inom kort tid.
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2.3 Samisk litteratur

Institutet fungerar liksom tidigare som form edlare av m anuskript bl. a. 
till N orsk K ulturråds kom m itté for samisk litteratur sam t besvarar for- 
frågningar från  forlag och enskilda personer om samisk litteratur. Insti
tutet genom går åven ibland manus.

2.4 Samiska kulturaktiviteter och planlaggning av dessa

Institutet har offentliggjort uppgifter om samiskt kulturarbete och 
språkforskning i borjan av detta år.

E tt m indre m ote med den samiska teatergruppen har institutet varit 
med om att arrangera sam t m edverkat i, sam t varit teatergruppen ekono- 
miskt behjalplig.

Institutet hj ålper for ovrigt samiska kulturarbetare att gora ekonomiska 
ansokningar, dessa befordras oftast till N ordisk K ulturfond.

I sam arbete med Gronlandsforeningen i K openham n planlade och ge- 
nom forde institutet och samiska kulturarbetare en kulturresa till G ronland 
29 m ars— 13 april 1977. M edel for genom forande av denna resa h a r be- 
viljats av Nordisk K ulturfond. A rrangem angen vid kulturresan var bl. a. 
slojd-, litteratur- och konstutstållningar, filmforevisningar, dockteater, 
forelåsningar sam t jojkunderhållning. Dessa arrangem ang genomfordes 
också i K openham n.

F or narvarande å r  inte klart hur det blir m ed N ordiska Rådets medlems- 
forslag angående stårkande av samiskt kulturarbete. F rån  denna instans 
har inte inkom m it plan eller forslag till losning av fråm jandet.

2.5 Samisk slojd och hantverk

Institutet har gjort ett uttanlande till ”Norsk K ulturråds Utvalg for 
folkekunst” . Som grund fo r detta uttalande ligger det "Sam iska Husflids- 
m dtet” i K aresuvando 1974.

V idare har institutet påtagit sig sekreterararbetet fo r N ordiska Same
rådets Slojdutskott.

F or ovrigt har planering skett rorande ett samiskt slojd- och hantverks- 
projekt. D etta foreslås påborjat 1979.

2.6 Film

Samarbete: N ational F ilm  Board of Canada.
Film sam arbetet m ed "N ational Film  Board of C anada” angående in- 

formationsfilm  om samer, har kommit så långt som till a tt kom m entarem a 
till filmen skall goras fårdiga i novem ber 1977. Innan filmen utges skall 
den godkånnas av N ordiska Samerådet.

P rojektet påborjades i slutet av 1975.
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3. Språkfrågor

3.1 Samisk språkforskning, syntax och fraseologi 

Forskare/m edarbetare:
Prof. Israel Ruong
M ag.art. Ole H enrik Magga
Kontorsass. Solfrid Sara
F rån  och med 1 augusti 1977 avlonas m ag.art. M agga som forsknings

stipendiat av N A V F med tillknytning till projektet och kontor på institutet.
P rojektet har under 1977 i stort sett foljt intentionerna från  projekt
m otet 9 septem ber 1977. Den 15 juni 1977 holls ett projektm ote i U pp

sala, narvarande var prof. Ruong, m ag.art. M agga sam t sektionsled. 
Keskitalo. Vid detta mote tillråttalades den vidare planlaggningen av pro
jektet.

U nder forsta halvåret 1977 var kontorsass. Solfrid Sara engagerad vid 
projektet, hon utforde då bl. a. transskriptionsarbete från ljudbandsm ate- 
rialet. D etta m aterial om fattar i allt 450 sidor.

M ag.art. Ole H enrik M agga har fram  till 1 augusti 1977 varit heltids- 
engagerad vid projektet. H an  har under denna tid, bl. a. på grundlag av 
det insamlade ljudbandsm aterialet, u tarbetat en avhandling; ”Lokotive 
lætsetningar i samisk” . D enna avhandling ar samtidigt e tt led i hans ma- 
gisterexamen. Avhandlingen publiceras detta år i tidskriften ”D iedot” . 
Ole H enrik M agga fortsatter m ed undersokningar i samisk syntax m ed 
sikte på vidare publicering.

Prof. Ruong har fortsatt bearbetningen av m aterial från  existerande 
samisk litteratur for fraseologi åndamål. D etta arbete fortloper. K ontakt 
har tagits m ed stud.philol. Per Jem sletten for eventuell tillknytning till 
projektet från och med 1978.

En valkvalificerad språkstudent sokes for engagerande vid projektet, 
denne skulle arbeta m ed genomgång av grundm aterialet fo r publicerings- 
andam ål sam t med studier i verbalsyntax.

Faltarbetet fortsatter i de om råden som hittills inte genom gått material- 
insamling.

Projektm aterialet år deponerade hos D AUM  i Umeå.
Projektet påborjades 1974.

3.2 Samisk språknåmnd

Institutet har i år, liksom tidigare, varit sekreterare i Samisk Språk- 
nam nd. Sektionsledaren i språk och kultur representerade Samisk Språk- 
nam nd vid den N ordiska Språknåm ndens mote i Trondheim  i oktober
1977.

Vid Samiska Språknåm ndens m oten har bl. a. foljande årenden tagits 
upp: samisk ortografi, Nordisk Språksekretariat, nyutgivning av ordboc- 
ker, gram m atik samt frågor kring det samiska språkets status.

Projektet påborjades 1974.
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3.3 Språkarkiv

Samarbete: D A UM  i U m eå genom arkivchef Åke Hansson.
I anslutning till tidigare projektplan har institutet igångsatt samarbete 

med D A UM  i U m eå m ed syftet a tt bygga upp ett samiskt språkarkiv samt 
med syftet a tt publicera kataloger over detta arbete.

Sektionsledaren i språk och kultur och ordforanden i Samisk Språk- 
nåm nd besokte D A UM  i juni 1977 och gjorde praktiska avtal med arkiv
chefen.

K ontrakt med D A UM  år undertecknat samt m aterial deponerat.

3.4 Språktest 

Rådgivare:
Universitetslektor Nils Jernsletten 
A djunkt Lars H :son Simma 
Hum .kand. Ole H enrik M agga
Institutet har efter tidigare planer igångsatt utvecklandet av ett samiskt 

språktest. I januari 1977 holls ett mote i Helsingfors m ed en arbetsgrupp 
utnam nd av Samisk Språknåm nd. V id detta m ote beståmdes testets struk
tur. M aterialet for nordsam iskt test å r u tarbetat och utprovningen av testet 
genom fordes i juni 1977.

Testet skall utvidgas till samtliga samiska dialekter.

3.5 Språkundersdkning i Kautokeino

Upplåggningen av den kvantitativa språkundersokningen som pilotpro
jekt i K autokeino har tagit långre tid  ån beråknat. F rågeform ulår år ui- 
arbetade. Å terstår tryckning av dessa, statistiskt urval av populationen, 
genom forande av undersokningen sam t bearbetande av det insamlade 
materialet. D et sistnamnda sker dock under 1978.

3.6 Andra uppgifter som beror språkfrågor

Institutet har form edlat forfrågningar om oversåttningsarbeten sam t ut- 
fort tolkningsarbeten vid olika moten. Bl. a. var sektionsledaren i språk 
och kultur tolk vid W CIP-konferensen i K iruna.

Institutet har deltagit vid planeringen av en samisk språkkurs i Karas-

4. Ndringsliv

4.1 Forsoksprojekt i kom binationsdrift inom jordbruket

Idéer om forsoksprojekt i kom binationsdrift av nåringarna togs upp av 
institutet 1975 m ed lantbruksm yndigheterna i Norge.

En kort skissering av syftet m ed detta:
Syftet m ed projektet år a tt styrka och vidareutveckla de nåringar som 

traditionellt h ar gått in  i kom binationsdriften på de små bruken. V idare 
ar syftet att skapa en m iljoforbåttring for prcducenterna, bl. a. genom att
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bygga upp storre forståelse for de mojligheter prim am aringarna ger. D et 
bor ske genom båttre inform ation, rådgivning och dem onstrationsupp- 
låggning.

K ort sagt kan vi saga att det år behov for:

— organiserad insamling och anvåndande av idéer och erfarenheter
— utvecklande av nya driftsform er
— praktiska dem onstrationer
— okad inform ation om m ojligheterna hur dessa kan anvåndas.

Forsoksverksam heten forutsattes a tt kom m a igång våren 1977 som en 
egen driftsplanering m ed egen sakkunnig ledare.

I det vidare arbetet vill det vara mest naturligt for institutet a tt kunna 
engagera sig i inform ationsarbetet om erfarenheterna till de praktiska nå- 
ringsutovarna samt publicering av resultaten.

4.2 Utmarksnaringar i kom m unerna Kautokeino och Porsanger 

Sam arbete med:
Ligningskontor och folkeregister i Kautokeino och Porsanger 
Ressursutvalget for Finnmarksvidda.
Nord-Norges datasentral 
Statistisk Sentralbyrå 

Forskare/M edarbetare: Johan K lem et H æ tta 
Intervjuare: Peder Andersen, K lem et Hermansen

Institutet har i vår avslutat en undersokning om utm arksnåringarna i 
Kautokeino och Porsanger kommuner.

U tredningen år gjord på uppdrag av Ressursutvalget for F innm arks
vidda, som också har stott undersokningen ekonom iskt med 86 000 N kr.

U tredningen bygger på en intervjuundersokning av 10 % av befolk
ningen mellan 16— 80 år i de två kom m unerna. En statistiskt representativ 
intervjupopulation i båda kom m unerna togs ut genom N ord-N orges data
sentral med samtycke av Statisk Sentralbyrå.

M aterialet år systematiserat och bearbetat och levererad uppdragsgiva- 
ren. Huvudinnehållet i rapporten år:

—  Inledning
—  Befolknings- och bosåttningsforhållanden
—  Nåringsanknytning och kom binationsutnyttjande av utm arksnå

ringarna
—  U tm arksresursernas betydelse for lokalbefolkningen
—  N aturingrepp, fororeningar och utm arksresurser.

Institutet vill utdka undersokningen efter sam m a upplåggning till andra 
om råden bl. a. i N orge men också i Sverige och Finland. D etta år med i 
arbetsplanen for 1978.

Projektet påborjades 1976.
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4.3 Seminarium om sotvattensfiske

Samarbete: N A RP-kom m ittén
M edarbetare: G unnar Stumo, Seppo K oponen
Institutet arrangerade i sam arbete m ed N ordiska A rbetsgruppen for 

Sam arbete i Glesbygden (NARP) ett seminarium om sotvattensfiske i 
sam eom rådena i Sverige, N orge och Finland. På sem inariet deltog ca 60 
personer: forskare, representanter for adm inistrationen som arbetar med 
uppgifter inom sotvattensfiskeom rådet, institutioner, samiska organisa
tioner, kom m uner och naringsutovare.

Syftet med seminariet var a tt sakkunniga i sotvattensfiskefrågor skulle: 
1: U tbyta kunskaper om forhållanden kring insjofiske i samiska om råden 
betråffande forskning, undervisning, m arknadsforing, kultivering osv. 
2: D iskutera åtgårder for utvecklandet av fiskets ekonom iska betydelse. 
3: D iskutera sam arbetsåtgarder over grånsem a i insjofiskefrågor.

Sem inarierapporten publiceras i Diedot.

4.4 Utfodringsforsok av sotvattenfiskar

Samarbete: G årdsbrukare: Anders Pedersen Siri, K autokeino, Fors- 
heims Forsoksgård, Sjomen

Forskare/m edarbetare: Forsoksled. S. Slettfjord, Forsheim s Forsoks
gård, Amanuensis A. Klemetsen, Trom so Universitet

U tfodringsforsok av sotvattensfiskar i K autokeino har kom m it igång 
med hjalp av ekonom iskt stod från ”Utviklingsfondet for de sentrale sa
miske bosetningsom råder” . Fonden har beviljat 22 500 N kr i år for p ro
jektets åndamål.

D etta år ett sam arbetsprojekt m ed gårdsbrukare Anders Pedersen Siri, 
Kautokeino, med fackligt bistånd av forsoksledare S. Slettfjord, Forsheims 
Forsoksgård, och amanuensis A. Klemensen, Trom so Universitet.

P rojektet uppfattas som en del av arbetet vid fram jandet av praktiska 
åtgårder for båttre ekonom iskt u tnyttjande av sotvattensfiskeresurser 
inom de samiska bosåttningsom rådena. Dessutom  år syftet med projektet 
att se om utfodring av fisk kan kom bineras med sm åbruksdrift och vilket 
ekonom iskt u tbyte detta kan ge utovaren samt a tt m an vid forsoket provar 
tillvågagångssått for dylik drift och att ge praktisk erfarenhet i arbetet.

D et har i år inkopts utrustning och planen var att starta redan tidigt i 
våras, men p. g. a. a tt m an inte fick utrustningen tillhanda forrån i somras, 
så m åste transport av smolten från  Sjomen (Narvik) utsåttas till våren
1978.

D et har i host tagits rom och mjolke av roding från vatten nåra K auto
keino. Klåckningen utfores vid Forsheim s Forsoksgård och smolten frak- 
tas till K autokeino var utfodringsforsoken genomfores. D etta for att få 
resultat och få erfarenheter av sjålva utfodringen. Senare kan det bli ak- 
tuellt att vårdera huruvida det skall anlåggas klåckningsanlåggning på 
stållet.

Planlåggningen av projektet påborjades 1976.
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4.5 Upplysningar om  renen —  dess liv och praktisk rendrift 

Rådgivare:
K onservator Johan A lbert Kalstad 
Reindriftskonsulent H eikki Niittyvuopi 
V eterinar Sven Sjenneberg 
Projektledare Anders E ira 
Lantbrukschef Per Holm  Varsi 
S tudierektor Nikolaus Kuhm unen 

Intervjuare:
M ikkel Nils Sara 
Johan J. E ira
Projektet har fått 33 000 nkr från  Lantbruksdepartem entet i Norge. 

Norges Reindriftsam ers Landsførening (NRL) har anbefallt projektet for 
departem entet.

M edlen har under 1977 anvants till intervjuarbete på norsk sida. Vi har 
forhopping om att losa finansieringsfrågan for att u tfora m otsvarande in- 
tervju på svensk och finsk sida. Projektgruppen har u tarbetat ett fråge- 
form ular for intervjun. Vid val av intervjuom råden och intervjuobjekt på 
norsk sida har det lagts vikt vid att valja om råden och objekt så att under
sokningen tar hansyn till:

a: Olika typer av betesom råden 
b: Olika typer av driftsform er
c: Olika typer av kalvningsplatser och olika typer av flyttningsvagar 

och flyttningssatt
d: Olika åldersgrupper av rennaringsutovare for a tt darvid få en bild 

av forandringar inom renskotseln under de senare åren. M ed detta som 
bakgrund ar dessa distrikt intervjuade:
Finnm ark:

1: Seinos-Navgastak 
2: Magerøy
3: V uorjenjår’ga med Vestgaisene 

Trom s:
1: Ringvassøy
2: Sørøy (Oskal-Siri gruppen)
3: G råfjord 

N ordland:
1: Kappfjell och Vesterfjellgruppen 
2: Pavall-gruppen 

N ord  Trøndelag:
1: Laila Vesterfjell 
2: M argit Steinfjell 

Sør Trøndelag:
1: Riast Hyllingen reinbetedistikt Jonas Barruk
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Inform ationsinsam lingen har tagits upp på ljudband och ar delvist på 
samiska och delvist på norska.

M aterialet nedskrives såsom det foreligger på ljudbandet, en del av 
detta arbete har gjorts i år. D årefter skall m aterialet oversattas helt till 
samiska, norska och finska. Institutet m åste dårfor engagera folk som ut- 
for detta arbete.

Projektet påborjades 1976.

4.6 Kellogg  —  renforskningsprojekt

Samarbete: Projektstyrelsen, Projektpersonalen.
Institutet ar med i projektstyrelsen, representerad av institutsledaren. 

H an har deltagit vid styrelsem otena for att diskutera genom forandet och 
vidare planlåggning av projektet. D etta år har projektet arbetat med:

1: Driftsråkenslcaper och utfyllande av schem an fo r m edlem m arna i 
projektet.

2 : Renråkning i projektom rådet sam t systematisering och analys av 
materialet.

3: U tarbetande av oversikt over de ekonom iska och sociala forhållan- 
dena inom området.

4: U tarbetande av driftsplaner.
5: Registrering av slaktvikter, av kons- och åldersfordelning av ren som 

slaktats i år och registrering av bete.
6 : Byggande av slakterikorridorer och gården.
7: De adm inistrativa goromålen år u tforda av projektpersonalen: A n

ders E ira och Isak I. Eira. De har representerat projektet på moten 
och konferenser.

Projektet ger varje år ut en detaljerad rapport.
Projektet påborjades 1974.

4.7 Arbetsplaner i nåringspolitiska sporsmål

Samarbete: De samiska huvudorganisationerna.
Nordiska sam erådet har hånstållt till de samiska huvudorganisationerna 

om att det utarbetas ett gem ensamt arbetsprogram  for nåringsverksamhet 
i de samiska om rådena. N ordiska sam erådet har bett institutet att u tarbeta 
en disposition till arbetsplanen och om att institutet koordinerar detta 
arbete så att program m et kan framlåggas på Sam ekonferensen 1978.

Institutet har i år gjort en sådan dispositionsplan som år sand till orga- 
nisationerna, vilka å sin sida ar igång m ed arbetet.

4.8 A ndra uppgifter som beror nåringsliv

Institutet har hållit sig underråttad  om samiska nåringsfrågor och har 
hållit kontakt med samiska organisationer och institutioner.

Institutets personal har deltagit vid landsm oten och institutsledaren har 
bl. a. hållit inledningsforedrag om nåringsfrågor på N SR:s landsmote.
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V idare ar institutsledaren medlem i styrelsen for "U tviklingsfondet for 
de sentrale samiske bosetningsom råder” .

I  det dagliga arbetet har personalen varit behjalplig med adm inistrativa 
funktioner fo r naringsutovare och deras organisationer.

Sektionsledaren fo r nåringsliv, miljo och råttigheter h a r varit sekrete
rare  fo r flyttsamelagen i K arasjok och K autokeino vid arrangerandet av 
en hundutstallning for renskotselhundar. Ansvariga for utstallningen var 
de nam nda flyttsamelagen.

5. M iljo

5.1 M iljdprogram fo r  de samiska områdena  

Samarbete: Samiska organisationer 
F  orskare/m edarbetare:

Civ.ing. K lem et Nils Hansen 
Fil. kand. Ingw ar Åhrén 
Fil. stud. A strid Larsson 
Hum . kand. Pekka Aikio 
Adv. Leif Dunfjell 
Jur. kand. Jorgen Bohlin 
Forskare Heikki Hyvarinen 

Rådgivare: Prof. Erik Bylund
A: D etta år har institutet arbetat med att gora fardigt rapporter med 

foljande innehåll:
1: Prof. Israel Ruong har behandlat ekologiska problem stallningar om 

forhållandet månniska, natur, ren.
2: H um .kand. Pekka Aikio har arbetat m ed en specialstudie av en sa

meby, Lapin Paliskunta, som visar på vilket sått ett samiskt ekosystem 
faller sam m an vid ett tekniskt ingrepp i naturen.

3: Fil.kand. Ingwar Å hrén har gjort m otsvarande studie i norra Våster- 
botten, Sverige.

4: Undersokning av nationalparker och deras inverkan på samiskt nå- 
ringsutovande.

5: En studie av den ekonom iska betydelsen av u tm arksnåringam a och 
på vilket sått utm arksnåringam a år en del av nåringskom binationen.

6 : U tarbetande av en oversikt av de råttsliga forhållandena m ed rele
vans for samiskt samhållsliv i Sverige, Finland och Norge.

7: En oversikt over internationella m inoritetsråttigheter och råttighets- 
forhållanden.

R apportem a som beskrivits ovan kom m er att publiceras i D iedot. P ub
liceringen kom m er a tt ske delvist i å r och under 1978.

B: Dessutom har projektpersonalen arbetat med foljande uppgifter som 
beråknas vara avslutade under 1978.

1: Bakgrundsbeskrivning av undersokningsområdet..
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2: Fysisk planlåggningsaktivitet från  samhallets sida inom undersok- 
ningsområdet.

3: E n  strukturering over de ingrepp i undersokningsom rådet sam t plan- 
laggning av sådana —  en oversiktlig presentation.

4: Presentation av utredningar, forskningsprojekt m. m. inom under
sokningsområdet.

5: Samiskt utnyttjande av mark.
De arbeten som hår h a r nåm nts kom m er att avslutas och utges i rapport

form  under 1978.
Planlaggningen av projektet påborjades 1974, m ed det praktiska arbetet 

igångsattes under 1975.

5.2 Andra uppgifter som beror miljon

Fil.kand. Ingwar Å hrén holl ett inledningsforedrag på SSR:s landsm ote 
dår han belyste problem  mellan dagens samhallsplanering och samiskt 
nåringsutovande.

Institutsledaren år medlem i "Ressursutvalget fo r Finnm arksvidda». 
D etta utskott arbetar bl. a. m ed frågor om resursutnyttjande och miljo.

6. Rdttigheter

6.1 D et historiskt-juridiska projektet om  bruksrdtt och brukssått inom
sameområdena

Samarbete:
Samiska organisationer 
Universiteten
N ordiska m inisterrådets sekretariat i Oslo 

Forskare/m edarbetare:
Prof. Bergsland 
Prof. Hyvonen 
Prof. H afstrom  
So. Tomas Cram er 
Cand. fil. M inde 
Jur. kand. Simma-Fjellgren 
Cand. jur. K. K orpijaakko 

Resurspersoner:
Sekr. i N R L: A rne G. Arnesen 
Forskare Heikki H yvårinen
Dessa två har deltagit vid arbetsm oten som har hållits två gånger i år. 
A rbetsm aterialet bygger mycket på det m aterial som anskaffats under 

1976.
Cram er och Hyvonen måste anvånda m ycket av sin tid till analysarbete 

och i sam arbete m ed ovriga forskare tillråttalågga m aterialet for publi
cering.
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Prof. H afstrom  ledde det rattshistoriska seminariet i Stockholm 7— 12 
februari 1977. Syftet med seminariet var a tt belysa samernas bruks- och 
egendom srått till land och vatten i de nordiska landerna. D eltagarna vid 
sem inariet var projektgruppen samt andra intresserade som arbetar med 
samiska rattssporsmål.

Projektgruppen finner att de historiska aspekter i O t.prp.nr 9 (1976—  
1977) om lag av rendrift ar missvisande.

En arbetsgrupp bestående av h.r.adv. Bjorn D alan, prof. Bergsland och 
stipendiat M inde har i maj 1977 utarbetat en utredning om detta som ock
så år institutets uttalande och denna år sånd till N RL.

Prof. Hyvonen påtar sig på samma sått a tt koordinera arbetet med att 
gå igenom forarbetena till det finska lagforslaget om en ny rennåringslag, 
och eventuellt u tarbeta ett uttalande angående forslaget.

Ellen Simma-Fjellgren fortsåtter arbetet m ed undersokningar av dom- 
bocker och analyser av dem. A rbetet har kom m it fram  till 1650-talet. 
M aterialet åmnas utges under 1978.

H enry M inde fortsåtter sina studier angående norska m yndigheters poli
tik over sam em a. I samarbete m ed arkivkunnig person i Trom so foregår 
insamling av m aterial från tingsprotokoll. H an råknar med att avsluta 
denna del av arbetet nåsta år for att dårefter intensivera lokala studier av 
samiska råttigheter på norsk sida.

I sam band m ed forskning kring samiska sporsmål år det nodvåndigt att 
ge ut kållm aterialet angående samisk historia. En utredningsgrupp år i 
arbete m ed att undersoka m ojligheten om ett sam arbete mellan N ord- 
kalottuniversiteten och N ordiskt Samiskt Institut om utgivande av kåll
materialet.

Minde år ordforande i arbetsgruppen, det har hållits ett gemensamt 
m ote mellan de nåm nda institutionem a i år for att diskutera projektet 
nårm are.

Institutet och historiesektionen vid Trom so Universitet har ansokt om 
medel av N A V F for engagerande av forskare som arbetar med utgivandet 
av kållmaterialet.

Prof. Hyvonen och K. K orpijaako foretar insamling och systematisering 
av m aterial från jordbocker från 1800-talet angående beskattning av 
samer.

K orpijaako har påborjat en prelim inår utredning om skogsforordningen 
av 1886 i Finland, hon fortsåtter med denna undersokning.

På anm odan av juridiska utskottet vid Sameparlam entet har det insam- 
lats m aterial fo r identifiering av ortsnam n i Enare och Utsjoki bl. a. från 
jordbocker, detta m aterial beror fiske i sotvatten.

Heikki H yvårinen har i forbindelse m ed arbetet i Sam eparlam entet ut- 
fo rt en grundlig utredning om kring de råttsliga forhållandena omkring 
1800-talet. D etta arbete oversåttes till svenska och tryckes.

I sam arbete med Uleåborgs Universitet gores en historisk-juridisk un-
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dersokning om kring Peltovuom a sameby. D etta arbete kom m er a tt ge 
konkreta upplysningar om de rattshistoriska forhållanden såsom de har 
a rta t sig for en bestam d sameby. U ndersokningen om fattar bl. a. genom- 
gång av dombocker.

På norsk sida skall m an under 1978 forsoka anknyta ytterligare en fors
kare som kan foreta undersokning angående samisk befolkning, resurs- 
utnyttjande och råttigheter till inland och kust till ca 1950. D enna arbets- 
uppgift beraknas a tt pågå i ett å r och sex m ånader.

Forskargruppen har hållit två moten i år. V id dessa m oten har gruppen 
bl. a. behandlat det undersokningsm aterial som hittills foreligger sam t den 
vidare arbetsplanen.

Vid m otet den 2 septem ber deltog också Anne Østergaard, m inister
rådets sekretariat. G ruppen diskuterade också den undersokning som m i
nisterrådet planlagt vidrorande sam em as råttigheter. Både gruppen och 
m inisterrådet onskar ett nara och fackligt sam arbete om kring denna un 
dersokning. Forskargruppen onskar också ekonomisk hjalp av minister
rådet for projektet, bl. a. till arkivundersokningen.

Planlaggning av institutets projekt påborjades 1974 och arbetet kom 
igång 1975.

6.2 Andra uppgifter som  beror nåringsfrågor

NSR och N R L h ar u tnåm nt ett gem ensamt statusutskott. Sektionsledare 
A lf Isak Keskitalo år ordforande i utskottet. U tskottet skall bl. a. u tarbeta 
nodvåndiga definitioner och begreppsavgrånsningar som beror samernas 
status i deras bosåttningsom råden.

Sektionsledare Oula N åkkalåjarvi år medlem i Sam eparlam entets ju ri
diska utskott.

7. Undervisning

7.1 Samisk historiebok

Forskare/m edarbetare: Hum . kand. Samuli Aikio 
Rådgi vare:

Lårare Isko Sara, U tsjoki 
L årare Lars H : son Simma, Gållivare 
Lektor Leif Persen, K arasjok
Rådgivningsgruppen beslutade vid sitt forsta m ote a tt m ålsåttningen 

med detta projekt år att skriva en historiebok efter samisk synvinkel. Bo
ken år åm nad for skolor, lårare sam t andra intresserade.

I oktober 1977 har fyra kapitel skrivits helt fårdiga sam t delar av de 
ovriga kapitlen. Boken kom m er a tt innehålla 13 kapitel.

U nder u tarbetandet av boken har åven kållm aterial insamlats och over- 
satts. Dessa kom m er eventuellt att utges efter sjålva historieboken om 
finansieringsmojligheter finnes.
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V idare har teckningar, bilder och kartor faststallts sam t H ans Ragnar 
M athisens sam ekarta tryckts, den m edfoljer som bilaga till boken.

P rojektgruppen h ar hållit ett m ote i år, dår behandlades bl. a. bokens 
innehåll, frågor kring kållmaterialet, tryckningen och utgivandet.

Historieboken utges 1978 på samiska, dårefter oversattes den till finska, 
norska och svenska.

Projektet påborjades 1974.

7.2 Vuxenutbildning  

Rådgivare:
Representanter for Samisk U tdanningsråd 
Representanter for SSR 
Representanter for Sam em as Folkhogskola 
Representanter for Lånsstyrelsen, Enare 
Representanter for Arbetsform edlingen, Ivalo
Institutet arrangerade 1974 ett seminarium over samiska utbildnings- 

frågor, dår berordes också vuxenutbildning av samer. Seminariet fastslog 
att samerna år i behov av sårskilda utbildningsinsatser for a tt uppnå jåm- 
likhet inom utbildningen som m ajoritetsbefolkningen inom resp. land har. 
D år bekråftades också a tt sam erna inte fått någon utbildning inom sitt 
eget språk, kultur och icke heller i sin egen historia.

Aven olika beståmmelser inom resp. land m edfor svårigheter fo r samer 
vilka åm nar påborja studier i vuxen ålder.

M ed anledning av detta har institutet planlagt a tt påborja en vuxen- 
utbildningsverksamhet inom olika samiska om råden. Hosten 1977 holls 
ett planeringsmote for detta projekts åndamål. D eltagare vid m otet var 
forutom  sektionsledaren for utbildning och inform ation, de tidigare nåm n- 
da representanterna for olika organ och institutioner. V id m otet samman- 
stålldes foljande syften m ed projektet, att institutet skall:

— Påborja upplysnings- och undervisningsverksamhet inom olika samis
ka områden.

—  Sam arbeta med andra utbildningsinstitutioner och forsoka anpassa 
deras arbetsm etoder till samiska forhållanden.

—  Stimulera samer och samiska organisationer att påborja och genom- 
fora upplysnings- och undervisningsverksamhet.

—  U ndersoka vilka behov inom upplysnings- och utbildningsverksam- 
heten foreligger.

— Soka låmpliga arbetsform er och finansieringsinstanser fo r projektets 
åndamål.

Vidare skall målsåttningen fo r den upplysnings- och vuxenutbildnings- 
verksam het som påborjas utgå från m ånniskom as egen livssituation samt 
hjålpa dessa att få den utbildning de anser sig behova.
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M otet beslutade a tt detta projekt igångsåttes inom foljande områden:

—  Utsjoki, vilket representerar ett samiskt ursprungsbefolkningsom råde, 
dår samer fortfarande ar i majoritet.

—  Trondelag, vilket representerar ett samiskt ursprungsbefolkningsom 
råde, dår sam er nu å r  i m inoritet.

—  Stockholm, vilket representerar ett om råde dit sam er flyttat.

Vid projektets påborjan skall undersokas vilka behov inom utbildningen 
foreligger. Inom  resp. om råde tas kontakt och sam arbete med ex. kom- 
mun, sameforening, sameby, rensamelag osv. D årefter igångsattes den 
vuxenutbildningsverksamhet som efterfrågas och som anses mojlig att ge. 

Planlåggningen av projektet påborjades 1977.

7.3 Samarbete inom  samiska utbildningsfrågor

Institutet har sam m ankallat en arbetsgrupp, vilka arbetat med sam ord
ning av den samiska grundlårarutbildningen. A rbetsgruppen har hållit ett 
mote och har dar behandlat utbildningens mål, intrådeskrav till utbild
ningen, låroplaner sam t byte av elever lårarutbildningsanstalterna emel-

Arbetsgruppen anser att grundlårarutbildningen måste organiseras olika 
inom resp. land.

Institutet har påborjat en insamling av låroplaner vilka beror samernas 
utbildning. M aterialet skall ligga till grund for senare arbete dår syftet år 
att få enhetliga låroplaner inom resp. samiskt land.

V idare har institutet u tarbetat en lårom edelsforteckning over samiska 
låromedel i Sverige, F inland och Norge.

7.4 A nnan verksamhet som beror utbildning

Institutets personal har varit behjålplig med undervisning vid skolor och 
andra utbildningsinstitutioner.

Sektionsledaren i språk och kultur har undervisat i logik vid Oytuns 
Folkhuogskola, A lta, K ulturhistoria vid K autokeino Videregående Skole, 
samiska och kulturhistoria vid Samekvinnornas kurs i Kautokeino, samis
ka och kulturhistoria vid Samemissionens kurs i Kautokeino, sam t hållit 
forelåsningar vid Trom so Universitet och Forsvarets Hogskola. Sektions
ledaren for miljo, nåringsliv och råttigheter har hållit forelåsningar vid 
Lappia-sem inariet på somm aruniversitet i Rovaniemi sam t vid teatersem i
nariet i Rovaniemi.

8. Inform ation

8.1 Diedot

Institutet utger tidskriften Diedot. Syftet m ed denna år att inform era 
om all den verksam het som foregår vid institutet. U nder 1977 har två 
num m er av D iedot utkom m it: ”verksam hetsberåttelse for 1976” sam t
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"Sem inarium  over samiska utbildningsfrågor” . F o r narvarande foreligger 
två num m er under tryckning, dessa utkom m er sålunda under loppet av 
detta  år.

K arasjok P rodukter A/S trycker Diedot.

8.2 Informationsmaterial på samiska inom det sociala området 

Rådgivare:
Fil. stud. Nils Isak Eira
Avd. led. Anne H etta
Universitetslektor Nils Jem sletten
Socionom Regnor Solbakk
L åkare P er Somby
Rektor Johan Jernsletten
N orska Socialdepartem entet beviljade 1976 13 000 nkr for detta p ro

jekts åndamål.
Institutet påborjade 1975 på norsk sida u tform andet av inform ations

m aterial på samiska inom det sociala området. A rbetet ar fullfort så når 
som på oversåttningen. På grund av att institutet inte fo rtsatt beviljats 
medel for detta projekts åndam ål har detta arbete måst avslutas och over- 
låmnas till norska Socialdepartem entet for vidare behandling. D e som 
arbetade i detta projekt m ed oversåttning, var av den åsikten att behov 
foreligger for samisk term inologi inom det sociala området. Institutet har 
av de medel som beviljats av norska Socialdepartem entet hållit två m oten, 
varav ena under 1977. Dessa resulterade i två m indre ordlistor med norska 
och internationella ord inom det sociala om rådet oversatta till samiska.

8.3 Annan informationsverksamhet

Till institutet kom m er m ånga sorter av forfrågningar. Institutet har for- 
sokt vara behjålplig i dessa samt forsokt ge råd  och service åt enskilda 
personer och institutioner så långt som det varit mojligt. Institutet distri- 
buerar samiska låromedel, skivor, kassetter och den samiska kartan.

Institutets personal har inform erat om samiska årenden vid olika till- 
fallen.

Institutsledaren år ordforande i den norska sameradions program råd.

9. Skrivelser och remisser

Institutet har haft en del viktiga årenden till behandling och uttalande, 
av dessa kan nåmnas:

28/77 Universitetet i Trom so: Intrådeskriterier for samiska studenter —  
test for måtning av kunskaper i samiska språket 

29/77 Pegatigiit Kalaallit: Samisk resa till Kalaallit N unat 
39/77 H .r.adv. Bjorn Dalan: N y reindriftslag
64/77 Ressursutvalget fo r Finnm arksvidda: U tredning om urm arksnå- 

ringar i Kautokeino och Porsanger
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68/77 Utsjoki m antall/Enare mantall: Institutets juridiska projekt 
96/77 Nordisk Sameråd: Samisk ortografi

128/77 N ord-H ågoland Biskop: Behov av kyrkliga tolktjanster i Nesseby 
och Polm ak socken 

101/77 Utviklingsfondet for de sentrale samiske bosetningsom råder: U t
fodringsforsok av sotvattensfiskar i Kautokeino 

155/77 K arasjok Bonde- och m åbrukerlag: V erksam het angående jord- 
bruk

162/77 Sam eparlam entet, SSR. NRL. NSR, Same Æ tnam : Samernas nå- 
ringspolitiska program  

237/77 Fylkeskontoret i F innm ark: O rtnam n i F innm ark 
238/77 N orsk K ulturråd: Instållning om folkkonst 
317/77 Tie- ja  vesirakennuslaitos Lapin piri, Rovaniemi: om byggande 

av vagar och lagar kring vagverksamhet 
325/77 Pohjos-Suom en Tutkim uslaitos: Planering kring renforsok och 

forskning kring renen 
340/77 Sekretariatet for nordiskt kulturellt samarbete, Nordisk M inister

råd: om nordisk radio och TV via satellit.

10. M oten och konferenser

Institutet h ar deltagit vid en del viktiga moten och konferenser detta år, 
av dessa kan nåmnas:
— M oten m ed N ordiska Sam erådet
— Årsm oten med samiska huvudorganisationer
— M oten m ed lokala sam eforeningar
— M oten med Samisk U tdanningsråd
—  W CIP-konferensen i K iruna
— Sydsamisk kulturkonferens i Snåsa
— M ote om pråm transport av renar
— Samisk kulturresa till G ronland
—  M ote med norska sameradions program råd
—  N RL:s och N SR:s statusutskotts mote
—  Samisk kulturvecka, K ulturhuset i Stockholm
—  Styrelsemoten med Kellogg-reindrifts projekt
—  M oten m ed "Utviklingsfondet for de sentrale samiske bosetnings

om råder”
—  M oten m ed "Ressursutvalget for F innm arksvidda”
—  M oten med M inisterrådets sekretariat i Oslo
— M ote med N ordnorsk K ulturråd  och F innm ark K ulturstyre 
—• M ote m ed Trom so M useum om den nya fornminneslagen
— M oten m ed Byggkommittén angående miljobygget
—  M ote med N Æ RP-kom m ittén
— Medicin och alkoholforskningsmote
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— M ote m ed den svenska utbildningsministern
—  Inform ationsm ote med skoldirektorem a i F innm ark
— G em ensam t m ote m ed N ordkalott Universiteten
— M ote m ed N ordkalott-kom m ittén om rendriftsfrågor
— N ordiskt Språkm ote i Trondheim
— Inform ationsm ote med Riksdagens K ulturutskott och Arbetsm ark- 

nadsutskott
— Nordisk Etnografikonferens i Helsingfors
—  M ote m ed Samiska avdelningen vid U m eå Universitet
— Litteratursem inarium  i H arstad
—  Seminarium om Samisk Bibel
—  Seminarium om samiskt forskningsarbete
— Seminarium om tvårkulturella undervisningsfrågor, G odthåb, G ron

land
-— Seminarium om sotvattensfiske

F. Framtidsplaner

Vid planlåggning av institutets fram tida verksam het bor hånsyn tas till 
fyra huvudmoment:

1: V erksam het/projekt 
2: Personalanstållningar 
3: Behov av kontorslokaler 
4: Behov av medel.

1. Verksam het/projekt

I tiden fram over m å institutets arbete ses m ot bakgrund av de syften och 
arbetsom råden som år pålagda institutet i statuterna. Dessutom år  verk
samheten tillpassad de krav cch forvåntningar som samiska organisationer 
och grupper ståller till sam hallet och institutet. V idare år verksam heten 
beroende av de forvåntningar som m yndighetem a ståller till institutet. 
Institutets verksam het kom m er dårfor att också att vara pråglad av de 
eventuella foråndringar som sker inom vårt samhålle.

De projekt och arbetsuppgifter som for nårvarande pågår och planlåg- 
ges kom m er att våra grundlaget for vidare arbete.

Vid begrundandet av projekt år varje projekt planlagt så långt m an har 
mojlighet att gora det idag.

Projekten om fattar delar av de olika åm nesom råden inom institutets 
arbetsfålt: språk, kultur och utbildning, nåringar, miljo och råttigheter.

U nder arbetets gång m ed projekt och efter avslutade delprojekt måste 
institutet utvidga arbetet inom samma område.

Vi måste t. ex. vånta, a tt i det m aterial som kom m er fram  genom pro- 
jektarbetet som nu foregår och som planlågges att igångsåttas under 1979, 
så uppstår problem stållningar som kråver nårm are analys. På detta sått 
kom m er nya arbetsuppgifter att vara avhångiga av det arbete som foregår
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och av de frågor som stålles till den samiska befolkningen eftersom for- 
hållandena åndras i vårt samhålle.

2. Anstallning av personal

I tillågg till de åtta fasta anstållningar som institutet har idag år foljande 
personalmåssiga uppbyggnaden foreslagen:

1978 1979 1980

1 kontorsassistent 1 kontorsassistent 1 språk- och
1 sektionsledare 1 forste sekreterare skolkonsulent

1 nåringskonsulent

Denna plan kan inte foljas helt då stållningarna for 1978 icke å r  god- 
kånda u tan  planen måste dårfor forsenas m ed ett år. D et år också natu r
ligt når arbetet utvidgas så foreligger behov fo r ytterligare (i tillågg till 
planen) två sekreterare och två kontorsassistenter.

N år denna plan år fullford m åste institutets organisering bli den att 
sektionem a blir m er sjålvståndiga eller sjålvmyndiga så a tt de kan utfora 
sina funktioner m er sjålvståndigt och att sektionernas verksam het knytes 
till en enhet via ledaren och huvudadm inistrationen, och att gem ensam
ma adm inistrationsfunktioner utfores av huvudadm inistrationen. D etta 
har illustrerats schematiskt (se schemat).

D enna organisationsform  angående personalen bor institutet kom m a 
fram  till snart. M ed tiden kan så institutet byggas vidare på den formen.

Sektion for naringsliv Sektion for råttigheter
och miljo

D et som i planen (schemat) år betecknat som ”Projektpersonal och sak- 
kunniga” år forskare, m edarbetare, sakkunniga, resurspersoner, inter- 
vjuare o. s. v. som år knutna till projektverksam heten. Anstållningstiden 
for dessa år avhångig projektem as varaktighet. U tgifter (Ioner, honorarer) 
betalas genom institutets budget av medel avsatta fo r verksam het/projekt 
och av befin tliga forskningsmedel, t. ex. NAVF-stipendier.
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3. Behov av kontorslokaler

K autokeino kom m un planlågger a tt bygga ett miljobygge och sjålva 
byggandet antas att påborjas under våren 1978. E fter deras plan kom m er 
den att stå fårdig 1979.

De forhandlingar institutet har haft med kom m unen for att losa lokal
behovet har resulterat i a tt institutet kom m er med i bygget på hyresbasis. 
D et stålles 530 kvadratm eter till kontor for institutets råkning. Samtidigt 
få r institutet en del gemensamma losningar m ed andra intressen i byggna- 
den, som forutom  kom m unen å r  samiska organisationer och sameradion.

] Styrelsens sbknader | J Antagna sokningar Beviljad del av

sokningen.

Ovanstående diagram visar beviljningar till institutet t. o. m. 1978 och 
de behov av medel som styrelsen antar vara efter a tt ha sett ansokningam a 
t. o. m. 1979. V idare år i diagram m et antytt vad som antas a tt ansok- 
ningarna om medel kom m er att vara under 1980 och 1981 om m an ta r i 
betraktande:
—  A tt det kom m er a tt vara samma tendens som hittills vid utvidgandet 

av projektverksam heten
—  Att institutet personalmassigt kom m er a tt vara utbyggt innan 1980
—  A tt inflyttning i miljobygget innebår en våsentlig forhojning av hyres- 

utgifter for lokaler från och m ed 1980. Enligt kommunens forslag 
kom m er hyreskostnaderna att ligga nårm are 400 000 n k r /å r
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—  A tt nyanstallningar m edfor hyressubsideringar av lagenheter fo r fast 
anstallda.

G. Finansiering och ekonom i

1. Oversikt over bokslut och budget (1 000-tal nkr)

Bokslut Budget Prel. utfall Budget 
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse 82 77 77 83
Personal 866 885 1 019 1 269
Kontor 107 99 145 103
Lokaler 54 63 64 66
Projekt 480 602 602 850
— Disposition 11 73 73 38
— Driftsomkostn 7 17 66 60

Summa utgifter 1 610 1 818 2 048 2 202

Inkomster
Anslag
Lonstegr. kompensation 127 87
Råntor 23 20 20 20
Ovrigt Bidrag 17 11

Summa inkomster 1 465 1 798 1 930 2 182

2. K om m entar till ovanstående oversikt

Instituttet har tre prosjekter utenfor budsjettregnskapet:
Sosial informasjonmateriale på samisk
overført midler fra 1976 i samråd med sos. dep. kr 9 697:
Rein/praktisk reindrift (Landbruksdep.) kr 33 000:
Fiskeseminar, tilskudd fra NERP komit. kr 12 000:
Prel. utfall for 1977 viser underskudd på 132 000: —.



1180 C 1: Bilaga 6

C 126/k

1978
Nabolandslitteraturkom iteen

Verksamhetsberdttelse 1977

A . N avn og adresse 
N abolandslitteraturkom iteen 
Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbejde 
Snaregade 10
DK-1205 K øbenhavn K

B. Startår 
1975
Deltagende lande/sprogom råder
D anm ark, Færøerne, G rønland, Finland (begge sprogområder), Island, 

Norge, Sverige og det samiske sprogområde

C. Formål
Fireårig forsøgsordning med støtte til oversættelse/udgivelse af nordisk 

nabolandslitteratur.

D. Organisation
Bevillingen fordeles af en komité med et medlem fra hvert af de otte 

involverede lande/sprogom råder:
Poulsen, Bjørn, D 
Hoydal, Karsten, Færøerne 
Berthelsen, Christian, G rønland 
Laitinen, Kai, F 
Huldén, Lars, F 
Hoskullsson, Sveinn Skorri, I 
Ustvedt, Yngvar, N, form and 
Holmqvist, Bengt, S
Aikio, Samuli, det samiske sprogområde 
(Kultursekretariatet er sekretariat for komiteen.)

E. Virksom hed
D er modtoges 200 ansøgninger og blev givet 108 bevillinger (jfr. 

Bilaga).

F. Fremtidsplaner
I  støtteordningens sidste år af forsøgsperioden skal gennemføres den 

evaluering, som er forudsat i instruktionen. I denne vil de ræsonne
m enter, som fremlagdes af komiteen i dennes ”halvvejsrapport” til MR 
i januar 1977, og som blev berørt ved et spørgsmål på Nordisk Råds 
session 1977, blive beagtet.

G. Finansiering
Støtteordningen finansieres af det nordiske kulturbudget. Bevillingen 

for 1977 var dkr. 900 000. Adm inistrative udgifter til styrelse og ud- 
annoncering sattes til dkr. 85 000. Resten disponeredes til støttebevil
lingerne.
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B IL A G  A

Oversigt over bevillinger 1977

T IL  DANSK
fra finsk M atti Klinge ”Suomen H istoria” (s)

Si-Mi Tryk, Ronde 
fra  islandsk G udrun Jacobsen ”D en lille m ester” (n)

Birgitte Høvrings biblioteksforlag, Humlebæk 
fra  islandsk E inar frå Hergilsey ”Mens græsset g ror” (r)

Birgitte Høvrings biblioteksforlag, Hum lebæk 
fra  islandsk H alldor Laxness "Fløjtespilleren” (n)

Hans Jørgen Brøndum, K øbenhavn 
fra  islandsk Jon Oskar ”Leg ved stranden” (r)

Birgitte Høvrings biblioteksforlag, Humlebæk 
fra  islandsk O lafur Johann Sigurdsson "G lasskåret” (b)

Birgitte Hovrings biblioteksforlag, Hum lebæk 
fra  islandsk G udbergur Bergsson ”D et stiger fra  dybet” (r)

AREN A , Viborg 
fra  norsk Liv Køltzow "H istorien om Eli” (r)

Forlaget Frem ad, K øbenhavn 
fra  norsk H erm an Sachnowitz ”D et angår også deg” (r)

Samlerens Forlag, K øbenhavn 
fra  svensk Lindegren m. fl. "Svensk lyrik 1930— 1975, en anto

logi” (d)
Borgens Forlag, K øbenhavn 

fra  svensk K ennet Ahl "G rundbulten” (r)
Spektrum, K øbenhavn 

fra svensk Per Olof Sundm an ”Beråttelsen om Såm” (r)
Samlerens Forlag, København 

fra svensk Ulf Lundell "Jack” (r)
L indhardt og Ringhof Forlag, København 

fra  svensk Per Olov Enquist og A nders Ehnm ark ”Chez nous”
(t)
Samlerens Forlag, København 

fra  svensk Staffan Seeberg ” Jens H olobukk” (r)
Gyldendals, K øbenhavn 

fra svensk Inge Ihsgren ”Sociopaten” (r)
Bo Bondesen, Skanderborg 

fra  svensk Sven Delblanc ”G rottm annen” (r)
Gyldendals, K øbenhavn 

fra  svensk Jan  M yrdal "Sidenvagen" (r)
Samlerens Forlag, K øbenhavn 

fra  fransk August Strindberg "E n  dåres forsvarstale” (r)
Samlerens Forlag, K øbenhavn

T IL  FÆ RØ SK
fra dansk Ole Lund K irkegaard ”H odja fra P jo rt” (b)

Pauli Nielsen, Torshavn 
fra dansk Ole Lund K irkegaard ”A lbert” (b)

Pauli Nielsen, Torshavn 
fra dansk M ogen Jansen ”Græs —  verdens vigtigste p lanter” (b)

Føroya Skulabokagrunnur, Torshavn
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fra islandsk/norsk Einar Bragi m. fl., Rolf Jacobsen m. fl. (d) 
digte fra  forskellige digtsamlinger 
K arsten Hoydal, Torshavn 

fra  nynorsk Tarjei Vesaas "Fuglane” (r)
Jacob Olsen, Sandvik 

fra  svensk Per Anders Fogelstrom  ”Sommaren med M onika” (r)
Jacob P. Christiansen, Vester Skerninge 

fra  svensk Frans G. Bengtsson "R øde Orm, sjofarare i Vaster-
led” (r)
Bjarni Niclasen, Torshavn

T IL  G RØ N LA N D SK
fra dansk J. P. Stephansen ”Spænd bæltet” (b)

D et grønlandske Forlag, G odthåb 
fra dansk E inar Lund Jensen ”G rønland og E F ” (s)

Forlaget Kragestedet, Vedbæk 
fra  svensk Inga Borg ”P lup” (b)

D et grønlandske Forlag, Godthåb 
fra  svensk Ann-M adeleine Gelotte ”Ida M aria från A rfliden”

(s/b)
D et grønlandske Forlag, Godthåb

T IL  FIN SK
fra dansk Hans K irk "Fiskerne” (r)

Kustannusosakeyhtio Tammi, Helsingfors 
fra  dansk Finn Hansson "K apitalakkum ulation, arbejderklasse

og socialpolitik” (s)
G audeam us Ab, v /R isto  Eråsaari, Helsingfors 

fra  islandsk O lafur Joh. Sigurdsson ”Spoi” (b)
W erner Soderstrom, Helsingfors 

fra  islandsk G udrun H elgadottir ” Jon O ddur og Jon Bjarni” (b)
Tammi, Helsingfors 

fra  norsk Fredrik  W isloff ”Å være menneske” (r)
Eino J. H onkanen, Helsingfors 

fra  norsk Jens Bjørneboe ”H ajene” (r)
Arvi A. Karisto, Ham eenlinna 

fra  svensk Theodor Kallifatides ”D en grymma freden” (r)
K irjayhtym a, Helsingfors 

fra  svensk K erstin Ekm an ”Springkallan” (r)
K. J. Gum m erus, Jyvåskylå 

fra  svensk K atarina Taikon "K atitzi” (b)
K. J. Gummerus, Jyvaskyla 

fra  svensk Lennart Frick "M isstaget” (b)
W erner Soderstrom, Helsingfors 

fra  svensk Sveriges Faltbiologiska Ungdomsforening
"K nuffa for K ryptogam er" & "M ossnyckel” (s) 
Luonto-Liitto, Helsingfors 

fra  svensk Hans Petersen ”Dagen nar allting hande", "D agen
nar Simon forsvann”, "D agen innan vintem  kom till 
Sverige (b)
Tammi, Helsingfors
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fra svensk Ralf N ordgren ”D et har aldrig han t” (r)
K irjayhtym a Oy, Helsingfors 

fra svensk August Strindberg ”En dåres forsvarstal” (r)
K irjayhtym a Oy, Helsingfors 

fra  svensk Carl Johan H olm  ”A nteckningar ofver fålttågen em ot
Ryssland” (r)
A m er-yhtym å O y/W eilin +  Goosii Esbo 

fra  samisk —  A nnukka Aikio "Sam iska sagor” (b)
W erner Soderstrom, Helsingfors

T IL  SVENSK I FIN L A N D  
fra finsk

fra finsk

fra islandsk

Risto Rasa ”U nder en stor stjårna” (d)
Svenska Osterbottens litteraturforenings rf forlag, Vasa 
Raisa Lardot ”Silmånråpåys —  ja  koko elåm å” (r) 
Ekenås Tryckeri, Ekenas 
Stein Steinarr "D iktér i urval” (d)
Holger Schildt, Helsingfors

TIL  ISLANDSK 
fra dansk

fra dansk

fra  dansk

fra norsk

fra norsk

fra svensk

fra svensk

fra svensk

fra svensk

fra svensk

William Heinesen ”Gamaliels besættelse” (n)
M ål og menning, Reykjavik
D ea T rier M orch "V interbørn” (r)
Idunn Forlag, Reykjavik
H anne Larsen ”D a skal vi snakke sammen” (b)
Bjallan, Reykjavik
Tordis Orjasæter ”Boka om Dag T ore” (s)
Bjallan, Reykjavik
Jon M ichelet ”Jernkorset” (r)
Prenthusid, Reykjavik
Per Olof Sundm an "Berattelsen om Såm” (r) 
A lm enna Bokafélagid, Reykjavik 
Sven W ernstrom  "K am rat Jesus” (b) 
Prenthusid, Reykjavik 
Sven W ernstrom  ”K am rat Jesus” (b)
M ål og menning, Reykjavik 
Astrid Lindgren ”Mio, min M io” (b)
M ål og menning, Reykjavik
Maj Sjowall, Per W ahloo ”Roseanna” (r)
M ål og menning, Reykjavik

T IL  NORSK 
fra dansk

fra dansk

fra dansk

fra dansk

fra færøsk

Ole Sarvig "H avet under m itt vindu” (r)
Bokhandlerforlaget, Oslo
Bjarne B. Reuter "K idnapning” (b)
J. W. Cappelens Forlag, Oslo
Inge Eriksen "V ictoria og verdensrevolutionen” (r)
Tiden N orsk Forlag, Oslo
Tom  K ristensen "H æ rvæ rk” (r)
J. W. Cappelens Forlag A/S, Oslo 
Jens Pauli Heinesen "R ekgods” (r)
Noregs Boklag, Oslo



fra  færøsk 

fra  finsk 

fra  islandsk 

fra  islandsk 

fra  islandsk

fra svensk 

fra svensk

fra svensk 

fra svensk 

fra  svensk 

fra  svensk 

fra  svensk 

fra  svensk 

fra  svensk

T IL  SVENSK 
fra dansk

fra dansk

fra dansk

fra  dansk

fra  dansk

fra dansk

fra  dansk

fra dansk

fra  færøsk

fra  færøsk
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Steinbjorn B. Jacobsen ”Lam m et” (b)
Fabritius Forlagshus, Oslo
Heikki Turunen ”K ivenpyorittåjån kyla” (r)
J. W. Cappelens Forlag A/S, Oslo 
H allgrim ur Pétursson ”Passiusålm ar” (d)
Lunde Forlag og Boghandel A/S, Oslo 
O lafur Joh. Sigurdsson ”Litbrigdi Jardarinnar” (r) 
Cappelens Forlag, Oslo 
ca. 20 islandske diktarar
"Islandske dikt frå  Solarljod til opplysningstid” (d)
Fonna Forlag, Oslo
C. J. L. Almqvist ”D ct går an” (r)
Solum Forlag, Lysaker
G un-B ritt Sundstrom  ”M aken. En Forhållandero- 
m an” (r)
Gyldendal N orsk Forlag, Oslo 
Lars Andersson ”G leipner” (n)
G røndahl & Søn Forlag, Oslo
Per Olof Sundm an "Beråttelsen om Såm” (r)
Gyldendal N orsk Forlag, Oslo
Kerstin Ekm an ”H axringarna” (r)
H. Aschehoug, Oslo
M oa M artinson "Sallys soner” (r)
Tiden N orsk Forlag, Oslo
H enrik Tikkanen "Brandovagen 8, Bråndo Tel 35” (r)
Gyldendal N orsk Forlag, Oslo
Stig Claesson ”En vandring i solen” (r)
Gyldendal N orsk Forlag, Oslo 
Per C. Jersild "Barnens o” (r)
Gyldendal N orsk Forlag, Oslo

C 1: Bilaga 6

K aren Blixen "E fterladte fortællinger” (n)
Bokforlaget ALBA, Stockholm
Leif Esper Andersen "H akkedrenge” (b)
Tidens forlag, Stockholm
D ea T rier M ørch "V interbørn” (r)
Tidens forlag, Stockholm 
2 1 nya danska poeter (d)
Rolf Aggestam, Stockholm
Inge Eriksen "V ictoria och vårldsrevolutionen” (r) 
Rabén & Sjogren, Stockholm 
Elsa Gress "Salam ander” (r)
Bokforlaget Trevi, Stockholm
Jytte Borberg ”Eline Bessers læretid” (r)
Leif Stegeland Forlag AB, Goteborg 
Bente Clod ”Brud” (r)
Bokforlaget Prisma, Stockholm 
William Heinesen ”Beråttelser från  Thorshavn” (n) 
Bokforlaget Forum , Stockholm 
H edin Bru "Fedgar å ferd” (r)
N orstedt, Stockholm
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fra færøsk W illiam Heinesen "D iverse d ikter” (d)
Bo Cavefors Bokforlag AB, Lund 

fra  finsk H annu Salama ”Kosti Herhilainens bouppteckning (r)
Rabén & Sjogren, Stockholm
M artta M atinlom polo ”Vem kanner m orgondagen” 

fra finsk (r)
Rabén & Sjogren, Stockholm 

fra finsk Veikko H uovinen "F åra tarn a” (r)
Rabén & Sjogren, Stockholm 

fra finsk Alpo Ruuth "H em landet” (r)
fra  finsk Juhani Aho "R autatie" (r)

Bokforlaget A tlantis Petersen & Co AB, Stockholm 
fra finsk Aulikki Oksanen "K anonjårens fam n” (r)

Bokforlaget Forum  AB, Stockholm 
Rabén & Sjogren, Stockholm 

fra norsk Inger Bahnson och Leif Toklum  ”D et ar ju  mitt liv”
(r)
Forum , Stockholm 

fra norsk Sverre Asmervik "B jarne på Skjæret” (r)
Prisma, Stockholm 

fra norsk Hans E. Kinck, ”Fladderm usvingar och andra novel
ler” (n)
Bokforlaget Atlantis Petersen & Co AB, Stockholm 

fra norsk Bjorg Vik "Beråttclser om frihet” (n)
Rabén & Sjogren, Stockholm 

fra norsk Ebba H aslund "B are ett litet sam m anbrott” (r)
Trevi, Stockholm 

fra norsk E inar Økland ”A m atoralbum ” (r)
Bo Cavefors Bokforlag AB, Lund 

fra norsk Johan Borgen "K aprifol och andra noveller” (n)
Bokforlaget A tlantis Petersen & Co AB, Stockholm 

fra norsk Else Breen "I stripete genser" (b)
A lbert Bonniers forlag, Stockholm

T IL  SAMISK
fra norsk T or Edvin D ahl "A nte” (b)

Luther Forlag A /S , Oslo 
fra  norsk Reidar H irsti ”Suenjelfolket —  ved veis ende” (r)

Tiden N orsk Forlag, Oslo

(b) =  børne/ungdom sbog
(d) =  digte/antologi
(n) =  noveller/antologi/sagn og eventyr
(r) =  rom an/biografi
(s) =  samfundsforhold
(t) =  teaterstykke

38—770426. Nordiska rådet
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B IL A G A  7

C 127/e

1978

Beråttelse
om Nordel

Verksamhetsberdttelse 1977

A. N am n och adress

N O R D EL —  Organ for nordisk elkraftsam arbeide
c/o NVE-Statskraftverkene
M iddelthunsgt. 29
Postboks 5091 Maj
Oslo 3 - Norge
Tlf. (Oslo) 46 98 00
Telex: 11 912 (nveso n)

B. Startår 

1963

C. Deltagande lander

Danm ark, F inland, Island, N orge och Sverige

D. Syfte

De nordiska kraftforetagens sam arbetsorgan
—  en sammanslutning av inom  elkraftforsorjningens om råde verk- 
samma personer i D anm ark, F inland, Island, N orge och Sverige.
—  ett rådgivande och rekom m enderande organ m ed syfte att be- 
fram ja internationellt, fram st nordiskt samarbete betraffande produk
tion, distribution och konsumtion av elenergi.
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E. Organisation

1. Adm inistration

Form ann: K raftverksdirektør Sigurd A alefjær N V E-Statskraftverkene 
Sekretær: Overingeniør Olav Melby (adresse som under A.)

2. M edlem m er

3. Personale 

Sekretær:
Overing. Olav Melby

F. Verksamhet
N ordel hadde sitt årsm øte 25. august 1977 i D anm ark. Blant de 

saker som ble behandlet kan nevnes:

—• Oversikter fra  de enkelte land over aktuelle kraftforsyningsspørs- 
mål og
mulighetene for dekning av det fremtidige energibehov innen el
sektoren.

—  R apporter fra  driftsutvalget over elkraftforsyningen i driftsåret 
1976/77, prognoser for kraftbalansen i de tre nærmeste driftsår, og 
det nordiske samarbeid i enkelte driftstekniske saker.

—  F ra  Planleggingsutvalget forelå den sedvanlige rapport "Sam ordnad 
utbyggnadsplanering inom N ordel” , med årsrapport over utvalgets 
virksomhet, sammenstilling av aktuelle prognoser og utbyggings- 
planer samt sam m endrag av to  delrapporter (de fullstendige rappor
ter utgis separat):

Nationalitet
Albrechtsen, Svend, direktor 
Andersen, Carl, direktor 
Jakobsen, Erik Leif, direktor (vice ordf.) 
Poulsen, Jens Aksel, direktor 
H akkarainen, U rho, industriråd 
Hiekko, Aulis, direktor 
Kunnas, Tapio, direktor 
Nevanlinna, Lasse, avdelningsdirektor 
Briem, Eirikur, direktor 
Bjornsson, Jakob, generaldirektor 
Gudjohnsen, Adalsteinn, direktor 
Heggenhougen, Rolv, direktor 
V atten, G unnar, direktør 
W iedswang, Rolf, samkjøringsdirektør 
Aalefjær, Sigurd, kraftverksdirektor (ordf.) 
Ekberg, G oran, direktor 
Lalander, Sven, driftdirektor 
Norrby, Jonas, generaldirektor 
Ryman, Jan-Erik, direktor

D
D
D
D
F
F
F
F
I
I
I
N
N
N
N
S
S
S
S
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D elrapport 2/1977: Prognoser for elkonsum tionen inom  N ordel 
fram  til år 1990.

D elrapport 3/1977: Elvarmens rolle i energiforsyningen i Norden. 
På Planleggingsutvalgets arbeidsprogram  står foruten behandling av 
den videre utvikling av elproduksjon og kraftoverføring i N orden 
også bl. a. utredning av problem atikken om kring kom binert el/var- 
m e-produksjon (m ottrykkskraft) og om anvendelse av varm epum per 
til husoppvarming.
I  forbindelse med behandlingen av elvarm erapporten vedtok N ordel 
en rekom m andasjon om elvarmens rolle i Norden. Denne inneholdt 
også en anbefaling om å støtte den tekniske utvikling av varme- 
pumpeanlegg.

— K jernekraftutvalget har utarbeidet en ajourført oversikt over ”M ark- 
nadsituationen inom kårnbrånslecykeln” .

D en rapport ”Okonventionell Energiproduktion” som N ordel u tar
beidet i 1976, var bl. a. oversendt Nordisk Råd og ta tt i betraktning ved 
N R ’s behandling på m øtet 2. april 1977 av medlemsforslag A  466/e om 
utnyttelse av alternative energikilder, og var muligens m edvirkende til 
konklusjonen . .  at sam nordisk kartlegging av alternative energikilder 
allerede er utført eller pågår . . . ”

N ordel har videre i mai 1977 gitt en uttalelse til Nordisk Råd om 
medlemsforslag A  500/s ”om gemensam nordisk insats for att få till 
stånd en europeisk m iljoskyddskonvention” .

N ordel har ikke hatt noen andre plenum sm øter enn årsm øtet i august, 
men N ordel-sam arbeidet pågår kontinuerlig i først og frem st de faste 
utvalg (drifts-, planleggings- og kjernekraftutvalg) og i sekretariatet. 
D et siste er ansvarlig for N ordels utadrettede virksomhet og kontakter, 
utarbeider årsberetning og utgir andre regelmessige rapporter, statistikk 
etc. Sekretariatet er for perioden 1975— 1978 hos N V E i Oslo, m en vil 
fra  høsten 1978 ligge hos ELSAM  i Danm ark.

N ordels årsberetning for 1976 utkom  i august 1977 og inneholder 
foruten beretning over N ordels virksomhet, oversikter for de enkelte 
land og statistikk for elforsyningen i 1976, også en artikkel om elvar
mens stilling i N orden, basert på den foran nevnte utførlige rapport fra 
planleggingsutvalget.

H. Finansiering

N ordel sam lar inga pengar for sin verksamhet.
N ordels ordforande organiserar sekretariat inom sitt land sam t svarar 

for med denna verksamhet foljande adm inistrativt arbete och kostnader 
hårfor.

Varje foretag svarar for sina egna kostnader for deltagande i verk
samheten.
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B IH A N G

Bctankandc från Nordiska rådets ekonomiska utskott over beråttelsen

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning fra  N ordel om virksom- 
heten i 1977. Utvalget har behandlet denne sak på møte 17. januar 
1978 i Stockholm.

N ordel-sam arbeidet pågår kontinuerlig i de faste utvalg og i sekre
tariatet. D et siste er ansvarlig for N ordels u tadrettede virksomhet og 
kontakter.

Driftsutvalget har utarbeidet oversikter fra  de enkelte land over ak
tuelle kraftforsyningsspørsm ål og mulighetene for dekning av det frem 
tidige energibehov. D et foreligger videre rapporter over elforsyningen i 
siste driftsår, prognoser for kraftbalansen i de tre nærmeste driftsår og 
det nordiske sam arbeid i de enkelte driftstekniske saker.

Planleggingsutvalget har foruten sine årlige rapporter utarbeidet to 
delrapporter. D en ene om fatter prognoser for el-konsumet innen N o r
den frem  til år 1990 og den andre elvarmens rolle i energiforsyningen i 
Norden.

P å Planleggingsutvalgets arbeidsprogram  står bl. a. en utredning av 
problem atikken om kring kom binert el/varm e-produksjon (mottrykks- 
kraft) og om anvendelse av varm epum per til husoppvarming.

K jernekraftutvalget har utarbeidet en ajourført oversikt over ”M ark- 
nadsituationen inom karnbranslecykeln” .

U nder henvisning til ovenstående foreslår utvalget

a t Nordisk Råd ta r beretning C 127/e om N ordel til etterretning.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A ) llkka-Christian B jorklund (Skdl) 
K jell-O lof Feldt (s) Sverrir Hermannsson (Sj.)

Formann
Allan Hernelius (m) 
Johan J. Jakobsen (Sp) 
K nut Johansson (s)
Lars K orvald (Kr.F.) 
Jan-Ivan Nilsson (c)
Jon Skaftason (F.)
V. J. Sukselainen (K) 
H enrik W esterlund (Sp)

Kirsten Jacobsen (FP) 
H enning Jensen (S) 

Ilkka Kanerva (K ok)
Nathalie L ind  (V)

Erlendur Patursson (Tvfl)
R eiu lf Steen (A) 

E rkki Tuomioja (Sd)
Kåre Willoch (II)

R o lf W irtén (fp)
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B IL A G A  8
C 128 /e  

1978

Berattelse
från N ordiska kontaktorganet for atom energifrågor

E fter fram stallning från  N ordiska rådet uppråttade de fem  nordiska 
låndernas regeringar å r  1957 N ordiska kontaktorganet for atom energi
frågor (NKA) som ett perm anent sam arbetsorgan med uppgift a tt ”nå- 
ra  folja planeringen och verksam heten på atom energiom rådet sam t be- 
fordra de m ojligheter till nordiskt sam arbete som dårvid fram kom m er, 
innefattande bl. a. industriellt sam arbete på reaktorom rådet” .

N K A  h ar under å r  1977 hållit två sam m antråden, den 3 februari 1977 
i Stockholm och den 7 septem ber 1977 i Oslo. Vid sam m antradena har 
foljande personer deltagit:

Danmark
D irektør H. von Biilow 
K ontorschef E. Bastrup-Birk 
Fulldmægtig E. Elbæk-Jørgensen 
Civilingeniør P. Em m ersen 
D irektør N. W. Holm  
Fulldmægtig Olle Loewe 
D irektør M. M øller-M adsen

Finland
O verdirektor E. V aara 
Professor A. Isola 
Byråchef I. M åkipentti 
O verinspektor B. Palmén 
Professor V. Palva 
Ambassadråd R. Salmi 
Professor A. Vuorinen

Norge
Am bassadør H. N ord 
Forhandlingsdirektør O. Gøthe 
K onsulent B jørn Dahl 
D irektør K. Koren
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Byråsjef J. A. M ortensen 
Kontorsjef M. M ølsæter 
U nderdirektør Ch. Owe 
Konsulent E. R isa 
Byråsjef N. Skeie 
Konsulent K. Solem 
Ass.direktør N.-G. A am odt

Sverige
Civilingenjor L. Liibeck 
D irektor B. A ler 
Overingenjor T. Eckered 
K anslirådet L. H jorth  
Professor G. Holte 
Civilingenjor B. C. Johanson 
Civilingenjor A. Larsson 
D epartem entssekreterare J. Lind 
Kanslisekreterare R. Nilsson 
Civilingenjor T. R app

Islands representant, professor Magnus M agnusson, har varit for- 
hindrad a tt delta vid sam m antradena.

Civilingenjor F ranz M arcus har deltagit i sam m antradena i sin egen- 
skap av kontaktorganets exekutivsekreterare.

E n kontaktm ansgrupp forbereder tillsam m ans med exekutivsekrete- 
raren  kontaktorganets sam m antraden och overvakar a tt organets beslut 
blir verkstallda. G ruppen har under å r  1977 hållit nio moten. I kontakt- 
m ansgruppen ingår direktor H ans von Biilow, exekutivsekreterare F ranz 
M arcus, diplom ingenjor Ilkka M åkipentti, konsulent K nut Solem samt 
civilingenjor Bo C. Johanson, som fr. o. m. den 1 juli 1977 efte rtrå tt ci
vilingenjor A lf Larsson. K ontaktm ansgruppen har sekretariat vid den 
danska energistyrelsen.

På initiativ från  den svenska delegationen vid N KA:s mote i februari 
har kontaktm ansgruppen gjort en oversyn av kontaktorganets arbets- 
form er och arbetsom råde. D et fram går av oversynen a tt det nu och un 
der de nårm aste åren finns ett antal uppgifter for N K A, vilka inte k ra
ver organisatoriska forandringar och som ligger i linje med NK A:s ti
digare verksam het och m andat. Om kårnkraften  kom m er till anvånd- 
ning i flertalet nordiska lander kan det antas a tt dessa uppgifter vaxer i 
om fattning. Om så inte sker bor behovet av ett sårskilt kontaktorgan 
fo r atom energifrågor åter overvågas.

På sikt vore det enligt oversynen naturlig t a tt de erfarenheter som 
finns inom N K A  vad galler bl. a. forskningssam arbete också kunde till- 
godogoras for annan energiforskning. A nnu har det em ellertid ansetts 
vara for tidigt a tt bedom a h u r nordiskt forskningssam arbete på nya om 
råden båst bor fråmjas.

M ot den angivna bakgrunden forordades a tt N KA:s verksam het bor
de fortsatta med vasentligen nuvarande inriktning och form.
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Samarbete rorande karnkraftens såkerhetsfrågor

De nordiska industrim inistrarna enades vid sitt m ote den 23 novem
ber 1976 om, a tt N K A  skulle genom fora det utvidgade nordiska kårn- 
sakerhetsprogram , som ar beskrivet i Nordisk Utredningsserie, N U  
1976: 28. Å r 1977 anses som ett provår.

M inisterrådet avsatte 0,8 milj. nkr. for 1977 som tillskott till natio- 
nella insatser. De nationella insatserna år av ungefar sam m a storlek.

A rbete har under å re t igångsatts på de tre  m est aktuella av de ur- 
sprungligen foreslagna sex prioriterade om rådena: kvalitetssåkring, kon- 
trollrum sutform ning och avfall. Dessutom utvarderas de fram tida pro
gram m en på radioekologiom rådet och fo r såkerhetsm yndigheternas 
samarbete.

De nordiska medlen har under 1977 fordelats på foljande sått (1 000- 
tal nkr.).

Kvalitetssåkring 250
K ontrollrum sutform ning 325
R adioaktivt avfall 150
Ovrigt 75

K ontaktorganet har u tarbetat adm inistrativa riktlinjer, enligt villca 
arbetet fordelas mellan styrgrupper sam t resp. projektledare och vård- 
organisationer.

Program m et for kvalitetssåkring har som mål att ta  fram  forbåttrade 
m etoder for a tt tillgodose a tt erforderlig kvalitetsnivå uppnås vid ut- 
form ning, u tforande och drift av kårnkraftverk  och hos kom ponenter 
till dessa. Kvalitetssåkringsarbetet i N orden befinner sig i snabb ut- 
veckling. Genom N K A -program m et forsoker m an anpassa utlåndska 
regler och erfarenheter till nordiska forhållanden.

U nder å r  1977 har utarbetats en nordisk terminologioversikt for kva- 
litetssåkringsområdet. Dessutom har fyra delprojekt påborjats med del- 
tagande av såkerhetsm yndigheter och kraftindustri i fyra lånder. Samt- 
liga projekt år fleråriga.

K ontrollrum sprogram m et har till syfte a tt sam ordna det om fattande 
arbete som nu utfors i de enskilda nordiska lånderna i fråga om såker- 
hetsaspekter på kontrollrum sutform ning och personalutbildning. U nder 
å r  1977 har hållits en rad arbetsm oten i syfte a tt gem ensamt planera in- 
satsem a i de olika landerna inom om rådena ergonom etri, m ånsklig till- 
forlitlighet och operatorstråning. E tt gem ensamt projekt beråknas stråc- 
ka sig over en treårsperiod.

P å avfallsom rådet har arbetet under å r  1977 begrånsats till låg- och 
m edelaktivt avfall från  norm al reaktordrift. E tt forprojekt har genom- 
forts kring analys av våsentliga led i avfallets behandlingskedja från pro
duktion till slutlagring. Om projektet genom fors skall det resultera i 
verktyg fo r bl. a. bedom ning av risken i varje enskilt led. P ro jek te t be-
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råknas kunna påborjas under å r  1978 och om fatta m inst tre år.
N K A  har vidare under å r  1977 tillsatt en tillfallig planeringsgrupp for 

avfallsprojekt. G ruppen har till uppgift a tt gå igenom vilka av många 
aktuella projekt som bor utforas under å r  1978 med ekonom iskt bidrag 
från m inisterrådet.

Hantering av radioaktivt avfall

Vid N ordiska rådets 25:e session antogs ett medlemsforslag om nor
disk samverkan for hantering av radioaktivt avfall (A 473/e). Prelimina- 
ra  diskussioner kring dessa frågor har forts inom kontaktm ansgruppen.

Seminarium om hogaktivt avfall

I sam arbete m ellan det svenska P rojekt karnbranslesakerhet (KBS- 
projektet), N ordels kårnkraftsutskott och N K A  anordnades den 14— 15 
decem ber 1977 ett nordiskt sem inarium  kring resultaten av KBS-projek- 
tets arbete.

Ovrigt samarbete

Den på kontaktorganets initiativ av kårnforskningsinstituten i de nor
diska lånderna å r  1968 uppråttade N ordiska atom koordineringskcm m it- 
tén (NAK), som år institutens sam arbetsorgan for gem ensamma forsk
nings- och utvecklingsprojekt, har fortsatt sin verksam het under 1977.

D et storsta gem ensamma projektet ro r såkcrhetstekniska experim ent 
vid M arviken-anlåggningen i Sverige. P rojektets två forsta faser har av- 
sett sim uleringar av reaktorolyckor i full skala i syfte a tt undersoka vil
ka mekaniska påkånningar som uppkom m er till foljd av bro tt på pri- 
marsystemet. D etta arbete avslutades under å r  1977. Forutom  de nor
diska lånderna h ar också F rankrike, Forbundsrepubliken Tyskland, Ne- 
derlånderna, Japan och A m erikas forenta stater deltagit. U nder år 1977 
har fattats beslut om att genom fora cn tredje projektfas. Den om fattar 
ca tre å r  och innebår experim entella undersokningar av kritisk utstrom - 
ning genom stora ror.

N orhav-projektet påborjades år 1974 och om fattar experim entella un 
dersokningar och utveckling av datorprogram  for analys av konsekven- 
serna av kylm edelsbortfall i prim årkretsen. M ot bakgrund av arbetet 
inom detta projekt h a r de nordiska låndernas kårnforskningsinstitut in- 
gått avtal om gem ensamt deltagande i om fattande am erikanska reak- 
torsåkerhetsexperim ent, det s. k. LO FT-projektet (Loss of Fluid Test). 
A vtalet innebår omsesidigt deltagande och inform ationsutbyte mellan de 
två projekten. D eltagande i L O FT-projektet sker enligt e tt samarbets- 
avtal med den am erikanska N uclear Regulatory Commission.

De nordiska lånderna sam arbetar vidare kring e tt experim entellt 
brånsleutvecklingsprogram i Studsvik i Sverige. A rbetet syftar till a tt un
dersoka drifttillforlitlighet hos brånsleelem ent for kokarreaktorer. U n
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der å r  1977 har slutits e tt liknande treårsavtal for experim ent med 
bransle for tryckvattenreaktorer. Aven i detta ingår ett antal lander 
utom  Norden.

N A K  har också sa tt upp en om rådesgrupp for alternativ  energiforsk
ning. Syftet a r  a tt u tarbeta gem ensamma projektforslag dar institutens 
beraknings- och experim entresurser kan utnyttjas.

D e nordiska karnforskningsinstitutens bibliotek sam arbetar genom 
N ordic A tom ic Libraries Join t Secretariat (NALJS). U nder år 1977 har 
sarskilt det fram tida sam arbetet med det am erikanska energiforsk- 
ningsorganet ER D A , num era D epartm ent of Energy, varit forem ål for 
gem ensam m a overlaggningar.

Liksom tidigare å r  har kontaktorganet diskuterat de nordiska lån- 
dernas sam arbete i olika internationella organisationer, dåribland det in
ternationella atom energiorganet (IA EA ) och OECD:s atom energiorgan 
(NEA).

B IH A N G

Betankande av Nordiska rådets ekonomiska utskott over beråttelsen

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning fra  N ordisk kontaktor
gan for atomenergispørsmål (NKA). Utvalget har behandlet denne sak 
på møte 17. janaur 1978 i Stockholm.

Utvalget har notert seg at kontaktorganet har iverksatt forsknings- 
arbeid vedrørende kjernekraftens sikkerhetsspørsmål på de tre  aktuelle 
om råder kvalitetssikring, kontrollrom sutform ing og radioaktivt avfall.

Program m et for kvalitetssikring ta r sikte på forbedrede m etoder for 
å tilgodese nødvendig kvalitetsnivå ved utform ing og drift av kjerne- 
kraftverk og hos kom ponenter til disse.

K ontrollrom sprogram m et har som mål å sam ordne det om fattende 
arbeid, som utføres i de enkelte nordiske land i spørsmål om sikkerhets- 
aspekter på kontrollrom utform ingen og personellutdanningen.

På avfallsom rådet har arbeidet vært begrenset til lav- og middelaktivt 
avfall fra  norm al reaktordrift.

N år det gjelder høyaktivt avfall, har det i samarbeid mellom det 
svenske Prosjekt K arnbrånslesåkerhet (KBS-prosjektet), N ordels kjerne- 
kraftutvalg og N K A, vært avholdt et nordisk seminarium i desember
1977 vedrørende resultatene av KBS-prosjektets arbeid.

Nordisk atomk'oordineringskomite (NAK) som ble opprettet i 1968 
har fortsatt sin virksomhet i 1977.

D et største felles prosjekt vedrører sikkerhetstekniske eksperimenter 
ved M arviken-anleggene i Sverige.

N orhav-prosjektet om fatter eksperimentelle undersøkelser og utvik-
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ling av dataprogram  for analyse av konsekvensene av bortfall av kjøle- 
m idler i primærkretsen. De nordiske lands kjerneforskningsinstitutter 
har inngått avtale om felles deltagelse i om fattende am erikanske reak- 
torsikkerhetseksperimenter, det såkalte LOFT-prosjektet.

Videre sam arbeider de nordiske land om et eksperim entelt brensel- 
utviklingsprogram i Studsvik i Sverige.

K ontaktorganet har som i tidligere år diskutert de nordiske lands 
samarbeid i ulike internasjonale organisasjoner, deriblant det internasjo- 
nale atom energiorganet (IAEA) og O EC D ’s atom energiorgan (NEA).

U nder henvisning til ovenstående foreslår utvalget

at Nordisk Råd tar beretning C128/e fra  N ordisk kontaktorgan for 
atomenergispørsmål til etterretning.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A ) llkka-Christian B jdrklund (Skdl)
K jell-O lof Feldt (s) Sverrir Hermannsson (Sj.)

Formann 
Allan Hernelius (m) 
Johan J. Jakobsen (Sp) 
K nut Johansson (s)
Lars K orvald (Kr.F.) 
Jan-Ivan Nilsson (c)
Jon Skaftason (F.)
V. J. Sukselainen (K) 
Henrik W esterlund (Sp)

Erlendur Patursson (Tvfl)

Kirsten Jacobsen (FP) 
H enning Jensen (S)

Ilkka Kanerva (K ok) 
Nathalie L ind  (V)

E rkk i Tuomioja (Sd) 
Kåre Willoch (H)

R eiu lf Steen (A)

R o lf Wirtén (fp)
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B IL A G A  9

C 129/t

1978

Berattelse
från N ordiska trafiksåkerhetsrådet och dess samarbetsorgan

Verksamhetsberåttelse 1977 

N am n och adress

Nordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR)
Justitsministeriet 
Færdselssikkerhedsafdelingen 
Købmagergade 48/Postboks 2131 
1015 København K

Star tår: 1971

Styrelsens sammansåttning:

Afdelingschef Ole Due 
Byråchef Jarm o Hirsto 
D irektør R. N. Torgerson 
Statssekreterare Bengt Furbåck

N TR  er kontakt-, samordnings- og planlægningsorgan for trafiksik
kerhedsarbejdet i de nordiske lande. En repræsentant for D anm ark, 
Finland, N orge og Sverige er medlem af rådet. Island deltager ikke i 
sam arbejdet, men holdes løbende underrettet om rådets virksomhed.

N T R  bistås af følgende perm anente sam arbejdsorganer:

Nordisk kom ité fo r Vejtrafiklovgivning (NKV),
Nordisk komité for Trafiksikkerhedsforskning (NKT) og 
Nordisk Bilteknisk Komité (NBK).

D erudover har N T R  nedsat ad hoc-grupper med henblik på specielle 
undersøgelser.

Som centralt organ for trafiksikkerhedsarbejdet i de nordiske lande 
skal N T R  ifølge sine statutter (Nordisk statutsamling 1975, side 52 og 
53) bl. a. følge udviklingen på trafiksikkerhedsom rådet, virke for ensar

N ationalitet

D
F
N
S
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tet nordisk vejtrafiklovgivning, stimulere og sam ordne forskningen på 
trafiksikkerhedsom rådet, virke for bedre inform ation i trafiksikkerheds
spørgsmål, til stadighed undersøge seriøse nordiske sam arbejdsprojekter 
angående trafiksikkerheden og udarbejde forslag til regeringerne om fo r
holdsregler, der kan frem m e en øget trafiksikkerhed.

N T R ’s virksomhed i 1977 har i overensstemmlese med ovenstående 
retningslinier taget sigte på opfølgning, udredning og planlægning af 
forskellige trafiksikkerhedsforanstaltninger på nordisk plan.

En af de trafiksikkerhedsfrem m ende foranstaltninger, som i de se
neste år har vakt størst interesse såvel i N orden som i andre dele af ver
den, er anvendelse af sikkerhedsseler. Interessen for sikkerhedssele- 
spørgsmålet bevirkede, at Nordisk Råd ved sin 22. sessions første sam
ling i februar 1974 vedtog en rekom m andation (nr. 12/1974) om, at brug 
af sikkerhedsseler skulle gøres obligatorisk i de nordiske lande. I alle 4 
lande er bestemmelser om obligatorisk brug af sikkerhedssele nu  trådt i 
kraft.

I  D anm ark  har R ådet for Trafiksikkerhedsforskning i sam arbejde 
med Retsmedicinsk Institut ved Å rhus Universitet iværksat en undersø
gelse af sikkerhedsselernes virkning. I denne undersøgelse vil m an bl. a. 
foretage en nærm ere analyse af samtlige færdselsdrab i 1976 på førere 
og forsædepassagerer og årsagerne hertil. Undersøgelsen forventes af
sluttet i novem ber 1977.

Påbudet om brug af sikkerhedsseler trådte i k raft den 1. januar 1976, 
og bøder for overtrædelse af påbudet blev anvendt fra  1. april 1976. I 
det første år efter selebrugslovens ikrafttræden steg brugen af sikker
hedsseler i trafikken fra ca. 25 % til ca. 85 % som gennemsnit for hele 
landet. Fortsatte tællinger viser, a t brugsfrekvensen stadig er ca. 85 % .

I Finland, hvor overtrædelse kun straffes, hvis bilisten undlader at 
følge en konkret opfordring fra  politiet om at benytte selen, har man 
bl. a. undersøgt anvendelsesfrekvensen før og efter ikrafttrædelsen af 
sikkerhedsselepligten den 1. juli 1975. D enne undersøgelse viste en 
brugsfrekvens i august 1975 på 68— 71 % på landeveje uden for tæ ttere 
bebygget om råde (30— 40 % i maj— juni 1975), på 71 % ved udfarts- 
veje (23 % ) og på 53 % i tæ ttere bebygget om råde (9 % ). I en tilsva
rende undersøgelse i somm eren 1976 var brugsfrekvenserne 64— 67 % , 
52 % og 37 % . O m trent 80— 85 % af personbilerne at være udstyret 
med sikkerhedsseler.

Norge indførte 1. septem ber 1975 påbud om  brug af sikkerhedssele. 
Påbudet blev i første omgang gjort sanktionsfrit. Efter en prøveperiode, 
der oprindeligt var fastsat til 12— 18 m åneder, m en som nu er for
længet med yderligere 1 år, vil man vurdere, om brugsfrekvensen kan 
anses for tilfredsstillende.

D er har jævnligt været foretaget tællinger. Disse viser, at brugsfre
kvensen nu er ca. 60 % på landet og ca. 30 % i byerne.
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Samferdselsdepartementet sigter mod ved prøveperiodens udløb i for
året 1978 at forelægge stortinget erfaringerne med påbudet og eventuelt 
forslag til nye forholdsregler.

I  Sverige, hvor påbudet ligesom i D anm ark sanktioneres um iddelbart, 
har brugsfrekvensen været relativt stabil og ligget på om kring 85 %. 
D enne procentdel er imidlertid faldet noget i tæ ttere bebygget område.

E n af N T R  nedsat arbejdsgruppe, der havde til opgave at udarbejde 
ensartede nordiske standardkrav for så vidt angår sikkerhedsselernes 
håndteringsegenskaber, har afsluttet sit arbejde med en rapport, som af 
N T R  er sendt dels til de respektive ministerier, dels til N BK  med hen
blik på, at NBK  skal undersøge visse spørgsmål af teknisk karakter. 
R apporten er ikke offentliggjort.

N T R ’s rapport "M otorcykel- och m opedhjalm ar” (nr. 8 i rådets rap 
portserie) foreslog, a t brug af styrthjelm e  blev gjort obligatorisk.

Bestemmelser om obligatorisk brug af styrthjelm e for m otorcyklister 
og knallertførere trådte i k raft i D anm ark den 1. januar 1977. F ør på
budet trådte i kraft, benyttede omkring 85 % af motorcyklisterne og 
omkring 35 % af knallertkørerne styrthjelm. E fter ikrafttrædelse af på
budet har tællinger vist, a t næsten 100 % af motorcyklisterne og ca. 
97 % af knallertkørerne benytter styrthjelm.

I Finland er obligatorisk brug af styrthjelm  tråd t i k raft den 1. juni
1977. Loven gælder ikke for knallertkørere.

Norge indførte den 15. april 1976 et sanktionsfrit påbud om anven
delse af styrthjelme. Påbudet gælder knallertkørere og motorcyklister 
sam t sidevognspassagerer.

I  Sverige har der siden 1. maj 1975 været pligt for m otorcyklister til 
a t anvende styrthjelm. Regeringen har bedt statens trafiksåkerhetsverk 
undersøge forudsætningerne og form erne for et udviklingsarbejde med 
henblik på at finde frem  til tilfredsstillende hovedbeskyttelse for knal
lertkørere. A rbejdet er nået langt, og m an kan forudse positive resul
tater, som vil kunne danne grundlag for udfærdigelse af forskrifter. Tra- 
fiksakerhetsverket har samtidig inform eret om værdien af at anvende 
hjelm , hvilket har fø rt til en øget anvendelsesfrekvens blandt knallert
kørere.

E t nordisk standardiseringssam arbejde har fø rt til, a t m an i Finland, 
Sverige og D anm ark anerkender styrthjelme med fælles godkendelses- 
m ærke fo r dansk, finsk og svensk standard.

Udarbejdelsen af ensartede færdselsregler i Norden  har i de sidste år 
været et meget væsentligt og vigtigt punkt i hele det nordiske trafiksik
kerhedsarbejde. Forslag til sådanne regler er tidligere afgivet (N U  1966:
2 og N U  1970:10). G ennem  sit sam arbejdsorgan N ordisk K om ité for 
Vejtrafiklovgivning (NKV) har N T R  fulgt arbejdet på dette område. 
Lovgivning på grundlag af det nævnte forslag er allerede gennem ført i 
D anm ark  og Sverige. I  Finland  behandles forslagene i trafikm inisteriet
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på grundlag af den parlam entariske trafikkom ités forslag og indhentede 
udtalelser. E t lovforslag forventes a t foreligge i løbet af vinteren 1977/ 
78. I  Norge vil den departem entale behandling blive afslu ttet i løbet af
1977, og reglerne forventes a t kunne træde i k ra ft i løbet af 1. halvdel 
af 1978.

I forbindelse m ed det nye lovgivningsarbejde h ar N T R  nedsat en 
særlig arbejdsgruppe, som skal udarbejde en fælles nordisk publikation  
om de nye færdselsregler.

N T R  frem lagde i 1975 resultaterne af en undersøgelse om sikker- 
hedsfrem m ende foranstaltninger for børn i biler ”Barn i bil” (nr. 11 i 
rådets rapportserie). N T R  konkluderede bl. a., at det ville være af stør
ste betydning, om der skabes hjem m el til at forbyde dårligt sikkerheds
udstyr til børn. Rapporten har været sendt til høring, og forslagene er i 
det væsentlige blevet m odtaget positivt.

I D anm ark  er der ved den nye færdselslov skabt hjemmel til a t for
byde a lt underlødigt sikkerhedsudstyr. I  Sverige har regeringen bemyn
diget Statens Trafiksakerhetsverk til a t forbyde brugen af bl. a. under
lødigt sikkerhedsudstyr.

D et yderligere udviklings- og standardiseringsarbejde inden for det 
pågældende meget vigtige om råde vil blive fulgt af NTR. I forbindelse 
herm ed har N T R  bemærket, at der ved Retsmedicinsk Institut, Å rhus 
Universitet, er udført en undersøgelse af tilfælde, hvor børn blev dræbt 
som passagerer i biler. Undersøgelsen viste, at de dræbte børn ofte var 
slynget ud af bilerne. Undersøgelsens konklusioner er, at børn uanset 
alder bør være fastspændt under kørslen. D a denne konklusion var i 
modstrid m ed tidligere opfattelser, blev der på initiativ af Rådet for 
Større Færdselssikkerhed, Dansk Selskab for Trafikm edicin og Forenede 
D anske M otorejere afholdt en konference i somm eren 1976. D et viste 
sig, a t supplerende undersøgelser, både svenske og danske, støttede kon
klusionen. D er udsendtes som resultat af konferencen en officiel op
fordring til at lade selv små børn være fastspændt i en forsvarligt fast
gjort sele under kørsel i bil, også selv om kun en voksensele er monteret 
i bilen.

N T R ’s rapport ”Fotgangarreflexer” (nr. 10 i rådets rapportserie) har 
været sendt til høring i samtlige nordiske lande. De fleste myndigheder 
og organisationer kan tilslutte sig N T R ’s forslag om øget propaganda, 
om tilsyn med refleksbrikkernes kvalitet sam t om, a t adgangen til at 
erhverve refleksbrikkerne lettes.

I Sverige har Statens Trafiksakerhetsverk i sam arbejde med Statens 
våg- og trafik institu t sam t N ationalforeningen fo r trafiksåkerhetens 
fråm jande på det nærm este afsluttet e t arbejde vedrørende kvalitets
kravene.

Oplysningskampagner for brug af refleksbrikker har allerede været
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iværksat. A rbejdet m ed at udbrede brugen af reflekser vil fortsætte i de 
kom m ende år, og N T R  vil nøje overvåge udviklingen på området.

I  1974 nedsatte N T R  en arbejdsgruppe med henblik på a t undersøge 
problem erne om kring kørelys.

Arbejdsgruppen har i 1975 afsluttet sine undersøgelser om m otorcyk
lers brug a f kørelys. N T R  aflevererede således i slutningen af 1975 en 
rapport om "Varselljus for m otorcyklar” (nr. 12 i rådets rapportserie). 
I rapporten fastslår rådet, at m otorcykler i særlig grad er udsat for 
ulykker, hvor motorcyklen kolliderer m ed et andet køretøj, hvis fører 
h ar haft vanskeligt ved i tide at blive opmærksom på motorcyklen. Hvis 
m otorcykler anvender lys i dagtimerne, vil dette k la rt bevirke en fo r
øgelse af motorcyklens synbarhed. På baggrund heraf foreslår N TR , at 
det også i dagslys gøres obligatorisk for m otorcykler at anvende lys, og 
at det korte lys m å anses for bedst egnet som kørelys.

A rbejdsgruppen har endvidere afsluttet sine undersøgelser om bilers 
brug af varselslys. Resultatet heraf er offentliggjort i rapporten "Varsel- 
ljus —  bilbelysning under dagtid” (nr. 17 i rådets rapportserie). R ap
porten blev aflevereret til m inistrene i decem ber 1976. R ådet konstate
rer —  på baggrund af en analyse af effekten af varselslysanvendelse i 
F inland —  at antallet af ulykker med flere implicerede køretøjer må 
forventes at gå væsentligt ned, hvis bilisterne anvender varselslys uden 
for lygtetændingstiden. R ådet foreslår derfor, at det også i dagslys gøres 
obligatorisk at anvende varselslys. Påbudet bør efter rådets opfattelse 
udform es således, at det gælder fuldt ud, d. v. s. uden lokale eller tids
mæssige begrænsninger. R ådet noterer endvidere, a t det nærlys, som 
indgår i bilernes standardudstyr, på k lart acceptabel m åde tilgodeser var- 
selslysfunktionen. A ndre lyskilder vil imidlertid også kunne anvendes. I 
forbindelse herm ed har rådet i oktober 1977 anm odet N BK  om  i sam
arbejde m ed Statens Trafiksakerhetsverk, Sverige, snarest at opstille 
kravene til den lystekniske udform ning af varselslygter.

I  D anm ark indeholder den nye færdselslov en bestemmelse, som på- 
byder motorcykler at anvende nærlys (kort lys) uden for lygtetændings
tiden. Tællinger foretaget fø r og efter påbudets ikrafttræden den 1. maj 
1977 har vist følgende brugsfrekvenser:

1. marts 1977 1. april 1977 1. juni 1977 
(diset vejr) (solskin) (solskin)

København 56 % 21 % 81 %
A alborg 92 % 11 % 99 %

Spørgsmålet om  indførelse af påbud om bilers anvendelse af varsels
lys er for tiden til høring.

I  Sverige gælder fra  og med den 1. oktober 1977, a t det er obligato
risk fo r både biler og m otorcykler at anvende nærlys eller særligt var
selslys i dagtimerne.
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I  Finland  overvejes spørgsm ålet fo r tiden.
I  Norge overvejes spørgsm ålet i forbindelse m ed de nye trafikregler.
Arbejdsgruppen har efter afslutningen af undersøgelserne om kørelys 

på motorcykler og biler fortsat sit arbejde med en undersøgelse vedrø
rende andre køretøjers synbarhed.

Inden for ram m en af det i 1974 vedtagne projekt vedrørende m otor
cyklisters og knallertkøreres sikkerhed i trafikken  har N T R  i 1975 af
givet sin første rapport, R apport nr. 13, i rådets rapportserie, ”M otor- 
cyklar og m opeder —  trafiksåkerhet och konstruktion”.

Rapporten konkluderer, at betydelige færdselssikkerhedsmæssige re
sultater kan nås gennem ændrede forskrifter for m otorcyklers og knal
lerters konstruktion og effekt.

R apporten er sendt til høring hos m yndigheder og organisationer.
I Danmark er der adm inistrativt gennem ført nye forskrifter om god

kendelse af knallerter, som i vidt omfang bygger på rapportens syns
punkter.

I  Sverige er rapporten sammen med indhentede udtalelser overgivet 
til trafiksåkerhetsutredningen.

Arbejdsgruppen har efter afgivelsen af rapport nr. 13 fortsat sit a r
bejde med en undersøgelse af uddannelsessituationen for motorcyklister. 
Arbejdsgruppen har afsluttet dette projekt i efteråret 1977, og resulta
tet vil blive offentliggjort i rådets rapportserie som rapport nr. 19 "U d
dannelse af motorcykelførere” .

Rapporten vil indeholde en række forslag af både generel og konkret 
karakter til forbedring af uddannelsen af kom m ende motorcyklister 
med henblik på at form indske den høje ulykkesrisiko, som denne trafi
kantgruppe har. D et foreslås bl. a., at modtagelse af teoretisk og prak
tisk køreuddannelse gøres obligatorisk som forudsætning for at kunne 
indstille sig til køreprøve. Hele undervisningen foreslås lagt til rette ef
ter principper, der i højere grad end tidligere tager udgangspunkt i de 
faktiske faresituationer i trafikken, og at der på denne baggrund søges 
udviklet et beredskab og en kørestil, som i rapporten sammenfattes i 
begreberne defensiv færdselstaktik og defensiv motorcykelkørsel. D et 
foreslås, at væsentlige dele af den praktiske køreoplæring foregår på 
arealer, der er lukket for almindelig færdsel, og a t der på disse arealer 
opøves en m ere avanceret bremse- og undvigeteknik, end det hidtil har 
været tilfældet i m otorcyklistuddannelsen. D et foreslås endvidere, a t der 
opstilles særlige krav i henseende til uddannelse og tidligere erfaring i 
motorcykelkørsel som betingelse for at kunne erhverve ret til at føre de 
største motorcykler.

Arbejdsgruppen vil fortsætte sit arbejde med yderligere undersøgelser 
af m otorcyklers og knallerters trafiksikkerhed.

N T R  har i januar 1976 godkendt første del af et program  for et pro
jekt om m etoder fo r  indsamling af og redegørelse fo r  ulykkesdata  (Pro-
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jek t M IRO). Samtidig har N T R  udpeget en projektleder sam t en refe
rencegruppe for projektet.

P rojektets hovedformål er at forbedre det beslutningsgrundlag i form 
af ulykkes- og eksponeringsdata, som benyttes inden for trafiksikker
hedsarbejdet. D ette mål søger m an at opnå ved a t kortlægge de nuvæ
rende forhold vedrørende dataindsamling og udfra denne viden at un 
dersøge forskellige m uligheder for at sammenfatte, koordinere eller op
stille norm er vedrørende dataindsamlingen for til sidst praktisk at efter
prøve forskellige metoder.

Første fase i projektet om fatter tre delprojekter:

1) L itteraturstudier med dertil hørende m ålsætningsstudier og plan
lægning of forsøgsvirksomhed.

2) Kortlægning og udredning vedrørende indsamling, registrering og 
bearbejdning af sam t redegørelser om ulykkesdata.

3) Studier af undersøgelsesteknik.

A rbejdet hermed overholder stort set den fastsatte plan, herunder 
også omkostningsrammen, der var bestem t til 100.000 skr.

M IRO-projektets fase 1 forventes afsluttet i slutningen af 1977, og 
N TR  skal herefter tage endelig stilling til projektets 2. fase, der forven
tes udført i 1978— 79. Projektet vil fortsat blive ledet af den udpegede 
projektleder og referencegruppen. 2. fase vil om fatte følgende delprojek-

1) Kortlægning og udredning vedrørende indsamling, registrering og • 
bearbejdning af sam t redegørelser om  eksponeringsdata for forskellige 
trafikantgrupper.

2) Forsøg med a t udnytte ligheder og uligheder i de nordiske landes 
uykkesstatistik med det form ål a t belyse udvalgte trafiksikkerhedspro
blemer.

3) Afprøvning af forslag til ny m etodik/teknik ved indsamling af 
ulykkesdata.

4) Undersøgelser vedrørende behov for og m etoder til a t kom binere 
ulykkes- og eksponeringsdata med det form ål a t beskrive trafiksikker
heden i hele eller dele af trafiksystemet.

I  forbindelse med fastlæggelsen af 2. fase vil N TR  tage stilling til, i 
hvilket om fang M IRO-projektet kan bidrage til en belysning af forskel
lene imellem børns trafikrisiko i de nordiske lande.

N T R  har endvidere besluttet a t foretage en opfølgning af M IRO -pro
jektet. Opfølgningen skal ske i form  af et nyt projekt, hvis form ål skal 
være at finde m etoder til måling af effekten af trafiksikkerhedsfrem - 
mende foranstaltninger. Projektet skal resultere i udarbejdelsen af en 
m indre håndbog over, hvilken grundstatistik og hvilke analysemetoder 
der kræves for, at m an kan belyse aktuelle trafiksikkerhedsforanstalt
ninger.

I rapporten  "K orkort i N orden” (nr. 6 i rådet rapportserie) har N TR 
behandlet visse tilpasningsspørgsmål i  forbindelse med betænkningen
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om  N ordisk gyldighed a f kørekort (N U  1969: 7) og N ordisk Råds re
kom m andation nr. 34/70 om gyldighed af kørekort i de nordiske lande. 
I  D anm ark  er der ved den nye færdselslov skabt hjemmel til a t gen
nem føre sådanne regler. D et sam m e vil være tilfæ ldet i Finland, n å r de 
nye vejtrafikregler er gennem ført. I  Norge dækker de gældende be
stemmelser i det væsentlige de foreslåede regler. D e gældende bestem 
melser vil i øvrigt blive underkastet en om fattende revision i efteråret 
1978. I  Sverige h a r riksdagen i fo råre t 1976 principielt godkendt forsla
gene. N T R  og NK V følger det videre arbejde m ed reglernes gennem
førelse.

N T R  har nedsat en ad hoc-gruppe, der skal undersøge forskelle i de 
nordiske landes uddannelse a f og køreprøver for førere a f m otorkøre
tøjer sam t årsagerne til eventuelle forskelle. Undersøgelsen, der forven
tes afsluttet i 1977, vil på baggrund af N ordisk Råds rekom m andation 
3/76 I I  tillige om fatte forskellene i uddannelseskrav til erhvervschauf- 
fører. D er henvises til N ordisk Råds rekom m andation 35/70 og 3/76 II.

N T R  har nedsat en ad hoc-gruppe, der skal undersøge cyklisters sik
kerhed i trafikken. Gruppens arbejde skal i en første fase koncentreres 
om  cyklisters sikkerhed i kryds.

Nordisk R åds rekom m andation 10/1977 om sam nordisk insats m ot 
trafiknykterheten  og rekom m andation 11/1977 om  forbåttring av har
nens trafik m il jo  har været behandlet af N TR .

D er henvises herom  til meddelelserne om  Nordisk Råds rekom m an
dationer 10/1977 og 11/1977.

Inform ation om N T R ’s sam arbejdsorganer N K V , N K T  og N BK  
frem går af vedlagte bilag 1— 3. En fortegnelse over N T R ’s rapporter 
vedlægges som bilag 4.

N T R  har udarbejdet en liste over virksom hedsprogram m et inden for 
N T R ’s område. Listen frem gik også af sidste års beretning. A rbejdsop
gaverne heri er opdelt i løbende opgaver, opgaver på kortere sigt og op
gaver på længere sigt. N um m ereringen inden for de enkelte grupper 
sigter ikke til en prioritering af opgaverne.

V irksom hedsprogram m et har følgende indhold:

Løbende opgaver

1. G ennem førelse af ensartede nordiske trafik 
regler med udgangspunkt i forslagene i N U  1966:2 
og N U  1970: 10.

2. Spørgsmål i forbindelse med de nordiske lan
des tilslutning til in ternationale konventioner ved
rørende trafiksikkerhed m. v.

3. Opfølgning af Nordisk Råds rekom m anda
tioner i trafiksikkerhedsspørgsmål.

4. Samordning af nordiske bestem melser på det 
biltekniske område.

Samarbejds
organ m. m.

NBK
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Samarbejds
organ m. m.

5. Udarbejdelse og publicering af dels projekt- N K T 
kataloger over løbende forskningsprojekter i N or
den på trafiksikkerhedsom rådet, dels bibliografier
på samme område.

6. Forskerkonferencer N K T
7. Opfølgning af SCAFT-retningslinierne fra N K T 

1968.
Statens Planverk i Sverige har i samarbejde 

med Statens Vågverk udgivet publikationen ”Rikt- 
linjer for stadsplanering med hånsyn til trafik- 
såkerhet” , de såkaldte SCAFT-retningslinier. Dis
se retningslinier er i praksis anvendt i samtlige 
nordiske lande. Den opfølgning, der nu  foregår, 
tager bl. a. sigte på a t klarlægge de hidtidige er
faringer med tilpasningen af retningslinierne i de 
enkelte lande sam t a t konstatere, i hvilken ud
strækning man afviger fra  retningslinierne og af 
hvilke årsager. M an undersøger også behovet for 
yderligere forsknings- og udviklingsarbejde på 
området.

8. Spørgsmål i forbindelse med anvendelsen af 
sikkerhedsseler.

E fter a t anvendelse af sikkerhedsseler nu er 
g jort obligatorisk i D anm ark, F inland, Norge og 
Sverige, er N T R ’s opgaver i forbindelse hermed 
af opfølgende karakter.

Arbejdsopgaver på kortere sigt
1. Styrthjelme for m otorcyklister og knallert

kørere.
N T R  har i oktober 1974 afgivet rapporten ”Mo- 

torcykel- och m opedhjålm ar” , nr. 8 i rådets rap 
portserie, til de ansvarlige ministre i Norge, F in
land, Sverige og D anm ark. N T R  vil fortsat følge 
det videre arbejde på området.

2. K øretøjers synbarhed. Speciel arbejds-
N T R  har i 1975 afgivet rapporten ” Varselljus gruppe

for m otorcyklar” (nr. 12 i rådets rapportserie) og 
i 1976 rapporten ” Varselljus-bilbelysning under 
dagtid” (rapport nr. 17). D en arbejdsgruppe, der 
har undersøgt spørgsmålet, fortsæ tter sit arbejde 
med problem erne om kring synbarheden af andre 
typer af køretøjer. A rbejdsgruppen har endvidere 
fået til opgave a t undersøge spørgsmålet om for
bedring af motorcyklisters og knallerters syn
barhed ved valg af farve på førernes beklædning 
eller på selve køretøjet.

3. Refleksanordninger til fodgængere. N T R  har 
i 1975 afgivet rapport om spørgsmålet. N T R  vil 
følge det fortsatte arbejde på området.
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4. Oplysningsskrift om den nordiske vejtrafik
lovgivning.

N T R  vil heri gøre rede for de m ere betydnings
fulde dele af den nye nordiske vejtrafiklovgivning 
(jfr. pkt. 1 under løbende opgaver).

5. M otorcyklisters og knallertkøreres sikkerhed 
i trafikken.

N T R  har i 1976 afgivet en rapport om m otor
cyklers og knallerters konstruktion og ydeevne, 
nr. 13 i rådets rapportserie. A rbejdsgruppen, der 
behandlede spørgsmålet, har i efteråre t 1977 af
sluttet en undersøgelse af uddannelsessituationen 
for motorcyklister. R esultatet vil blive offentlig
gjort i N T R ’s rapportserie som rapport nr. 19 
"U ddannelse af m otorcykelførere” . A rbejdsgrup
pen fortsæ tter sit arbejde med yderligere under
søgelser af m otorcyklers og knallerters trafiksik
kerhed.

6. Hastighedsgrænser.
NKV h ar nedsat en speciel arbejdsgruppe, der 

skal undersøge og vurdere de faktorer, der har 
betydning fo r afgørelser om hastighedsgrænser 
med henblik på eventuelt a t skabe fælles grundlag 
for bedømmelsen af disse spørgsmål.

7. N ordisk gyldighed af kørekort m. v. A rbejdet 
sigter på a t få udarbejdet regler i overensstem
melse med de retningslinier, der er angivet i N U  
1969: 7, Nordisk Råds rekom m andation 34/1970, 
3/76 og N R ’s rapport nr. 6/1974, ” K orkort i N or
den.

8. M otorføreres uddannelse
I rekom m andation 35/1970 har Nordisk Råd 

henstillet til regeringerne, at der foretages en un
dersøgelse af spørgsmålet om ens uddannelse af 
og prøver for førere af m otorkøretøjer.

N T R  har nedsat en arbejdsgruppe, der skal af
give en udtalelse om spørgsmålet. I  arbejdet ind
går tillige en behandling på nordisk plan af spørgs
m ålet om uddannelseskrav til erhvervschauffører, 
jfr. N T R ’s rapport og Nordisk Råds rekom m an
dation 3/76.

9. Sikkerhedskrav til busser
NBK har nedsat en arbejdsgruppe, der skal 

undersøge, hvilke sikkerhedskrav der bør stilles 
for a t forbedre førerens, passagerernes og andre 
trafikanters sikkerhed.
10. Varselslygter

NBK undersøger, hvilke krav lygter skal op
fylde for at kunne godkendes som varselslygter.

11. P ro jek t M IRO
N T R  godkendte i januar 1976 første fase af et

Samarbejds
organ m .m .  
speciel arbejds
gruppe

speciel arbejds
gruppe

NKV

NKV

Speciel arbejds
gruppe

NBK

NBK

særlig udpeget 
projektleder
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program  for et projekt om m etoder for indsam
ling af og redegørelse for ulykkesdata.

Projektets 1. fase, der har om fattet littera tu r
studier, planlægning af forsøgsvirksomhed, kort
lægning og udredning vedrørende indsamling m. v. 
a f  ulykkesdata og studier af undersøgelsesteknik, 
afsluttes inden udgangen af 1977. H erefter igang
sættes projektets 2. fase, der skal om fatte en ko rt
lægning og udredning vedrørende indsamling m. v. 
a f  eksponeringsdata for forskellige trafikantgrup
per sam t en praktisk efterprøvelse af de i fase 1 
opnåede resultater. D er påtænkes en sammenlig
ning af børns trafikrisiko i de nordiske lande.

12. E ffektstudier
Projektet, der skal være en opfølgning af 

M IR O -projektet, har til form ål a t angive retnings
linier og m etoder, såvel undersøgelses- som ana
lysemetoder, til belysning af effekten af forskel
lige trafiksikkerhedsfrem m ende foranstaltninger, 
således a t inform ationsbehovet om trafik  og tra 
fikulykker er tilgodeset i god tid såvel inden den 
aktuelle foranstaltnings indførelse som efter dens 
gennemførelse. P rojektet skal resultere i udarbej
delsen af en håndbog over, hvilken grundstatistik 
og hvilke analysemetoder, der kræves for, at man 
kan belyse aktuelle foranstaltninger.

13. Cyklisters sikkerhed i kryds.
N T R  har nedsat en arbejdsgruppe, der skal

undersøge dette spørgsmål.

Arbejdsopgaver på længere sigt

1. Forbedring af fodgængeres sikkerhed i trafikken.
E t om fattende arbejde udføres bl. a. inden for CEM T og OECD for 

a t forbedre fodgængernes sikkerhed i trafikken. A rbejdet på om rådet 
har karakter af dels forskning og dels direkte forholdsregler af forskel
lig karakter.

2. Forbedring af cyklisters sikkerhed i trafikken.
E fter at der i de seneste år har vist sig at være en voldsom stigning i 

interessen fo r cykling, m å opgaven med at forbedre cyklisternes vilkår i 
trafikken prioriteres højt. D en indsats, der bør ske, skal både være af 
skade- og uheldsforebyggende art. Som et led i dette arbejde er den 
ovennævnte arbejdsgruppe om cyklisters sikkerhed i kryds nedsat.

3. H arm onisering af de nordiske færdselsuheldsstatistikker (videre
udvikling af det foran nævnte projekt M IRO).

N ordisk Trafiksikkerhedsråd 
Ole Due Jarmo Hirsto
Formand
R . N . Torgersen Bengt Furuback

Samarbejds
organ m. m.

speciel arbejds
gruppe
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B l L A G  A  1

Rapport från N ordisk  kom m itté for vågtrafiklagstiftning (N K V ) 
till N ordisk  trafiksåkerhetsråd

Rapport om NK V’s verksamhet under år 1977

N K V  har under året 1977 hållit ett mote i Norge 14— 15 m ars och ett 
mote i Finland 25— 26 augusti.

O rdforandeskapet och sekreterarens uppgifter har overforts till F in
land fo r åren 1976 och 1977.

Trafiktekniska utskottet (TTU), som ar understållt N K V , har under 
1977 hållit ett mote i Sverige 25— 26 januari och ett mote i N orge 21—  
23 augusti. T T U ’s nåsta mote skall hållas i D anm ark eventuelle 29 no 
vember— 1 december.

N K V  har under år 1977 fortsatt sitt arbete for vagtrafiklagstiftning- 
ens harm onisering och enhetliga tillåmpning. I D anm ark har den nya 
færdselsloven trå tt i kraft 1 maj 1977. I F inland trådde den 1 april en 
forandring av strafflagen i kraft i vilken prom illegrånserna inforts. I 
N K V  har vidare varit fram m e frågan hur N K V  skulle kunna fråm ja en 
enhetlig tillåm pning av vågtrafiklagstiftningen i Norge.

Av andra arenden som under detta år behandlats i N K V  kan nåm nas 
frågan om grånsoverskridande med terrangm otorfordon samt de nor
diska landernas stallningstagande till utlandska korkort. D et sistnåmnda 
kom m er vidare fram  i N K V ’s foljande mote. Av under behandling va- 
rande årenden m å nåm nas kartlåggning av lagstiftningen om rattfylleri 
i de nordiska lånderna.

TTU  har behandlat frågor som uppkom m it i anslutning till genom- 
forandet av N K V ’s betånkande angående signalanlåggningar sam t fo rt
satt redovisning och behandling av problem  angående signalanlågg
ningar vid overgångsstallen. Dessutom har T T U  bl. a. diskuterat de tra 
fiktekniska sporsmål, som anknyter till s. k. entrégator.
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B l L A G  A  2

N ordisk kom ité for trafikksikkerhetsforskning

Årsberetning for 1977

N orge har hatt sekretariat og ordfører.
Komitén har hatt to møter, 21. april i Stockholm og 24. novem ber i 

Oslo. Dessuten hadde forskere/sekretærer et møte i Helsingfors 27. ja 
nuar, og i Stockholm 13. oktober.

Kom iteen har fortsatt arbeidet med å spre inform asjon om forsk
ningsaktiviteter på trafikksikkerhetsfeltet innen N orden, det gjelder bå
de planer, prosjekter under arbeid og inform asjon om resultater og 
praktiske tiltak.

Informasjonsutvekslingen skjer på N K T ’s moter, og ved den prosjekt- 
katalog og bibliografi som utgis i N T R ’s rapportserie. I  1976 er pro- 
sjektkatalog for 1975— 76 kom m et som rapport nr. 16. og en fullsten- 
dig oppdatert bibliografi 1976 er publisert som rapport nr. 18.

A nnen inform asjonsutveksling skjer løpende mellom N K T ’s m ed
lemmer og ved særskilte uform elle forskerkonferanser som er arrangert 
ved to anledninger i år. Den første ble holdt i Helsingfors 22.— 23. sep
tem ber og tem a var trafikksikkerhetsmessige konsekvenser av pigg- 
dekkbruk.

D en andre konferansens tem a var Trafikkovervåkning og ble arran
gert i Stockholm 9.— 10. novem ber med både forsker og representanter 
for politiet som deltakere. Forskerkonferansens form ål er å foreta en 
kritisk analyse av metoder og forskningsbehov innen et avgrenset om 
råde. D et er N K T ’s oppfatning at dette form ål er rimelig godt ivaretatt 
ved de konferanser som er arrangert.

Flere konferanser er under planlegging.
N K T ’s arbeidsgruppe på problem et SCAFT-retningslinjer er avslut- 

tet høsten 1977. N K T  vil i neste beretning komme tilbake til resulta
tene av gruppens arbeid.
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BILAGA 3

N ordisk bilteknisk kom ité

Beretning om virksomhet i 1977

Kom itéen har hittil i året 1977 hatt to møter. D e ble avholdt i H el
singfors i tiden 1.— 2. mars 1977 og i Oslo, 10.— 11. m ai 1977. (Ko
mitéens m øter nr. 10 og 11). D et er videre besluttet å avholde ett møte 
til i novem ber 1977.

Komitéens arbeid har på de to  siste m øtene tildels vært rettet mot 
forslag til felles nordiske bestemmelser om busser. Bussgruppen som er 
nedsatt av N B K  har lagt fram  forslag som er behandlet i komitéen. 
Bussgruppen anser seg nokså snart ferdig m ed utkastet, slik at en be
regner å kunne sluttbehandle forslaget til bussbestemmelser i N B K  på 
m øtet i november.

K om itéen har viderebehandlet henvendelsen fra  Scandinavian Tire 
and Rim  Organisation (STRO) om felles nordiske forskrifter om deklc. 
Spørsmålene her har i hovedsak dreid seg om piggdekk og piggkrefter 
og er enda ikke sluttbehandlet i komitéen.

N BK  besluttet forrige år å  bringe møtene i NBK  m er i ”fase” med 
møtene i EC E (Economic Commission for Europe). D ette har en gjort, 
og på m øtene som er holdt i 1977 er inform asjon og diskusjon av saker 
som skal opp i ECE- og EF-sam m enheng drøftet.

Forøvrig har kom itéen arbeidet fram  et forslag til felles nordiske be
stemmelser om styreinnretninger. D ette utkastet til bestem melser er fer
dig fra  komitéens side.

Dessuten er det behandlet en rekke m indre saker og henvendelser.
Brudd i sikkerhetsbeltelåser.
Forskrifter om signalhorn for utrykningskjøretøy.
Bruk av ”tredje” lands tilhengere til transport m ed nordiske trekkvog- 

ner innen Norden.
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BILAG A 4

N ordiska trafiksakerhetsrådets rapportserie

R apport 1. Projektkatalog 1971. K øbenhavn 1972.
R apport 2. Bilbelter. Stockholm 1973.
R apport 3. Projektkatalog 1972. K øbenhavn 1973.
R apport 4. Bibliografi 1972. K øbenhavn 1973.
R apport 5. Bilbelter —  slutrapport. Stockholm 1973.
R apport 6. K orkort i Norden. Stockholm 1974.
R apport 7. Vissa trafikregler m. m. Stockholm 1974.
R apport 8. M otorcykel- och m opedhjalm ar. Stockholm 1974.
R apport 9. Projektkatalog 1973. Helsingfors 1974.
R apport 10. Fotgangarreflexer. Stockholm 1975.
R apport 11. Barn i bil. Stockholm 1975.

(Ges u t aven i engelsk oversåttning, report 11 A, Child- 
re in cars.)

R apport 12. Varselljus for m otorcyklar. Stockholm 1975.
R apport 13. M otorcyklar och m opeder —  trafiksåkerhet och konstruk

tion. Stockholm 1975.
R apport 14. Projektkatalog 1974. Helsingfors 1976.
R apport 15. Bibliografi, supplem ent 1973— 74. Helsingfors 1976.
R apport 16. Projektkatalog 1975— 76. Stockholm 1976.
R apport 17. Varselljus —  bilbelysning under dagtid. Stockholm 1976.
R apport 18. Bibliografi 1976. Stockholm 1977.
R apport 19. Uddannelse af m otorcykelførere. K øbenhavn 1977.
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B IL A G  A  10

Betånkande av Nordiska rådets trafikutskott over Nordiska minister
rådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet

1. Innledning

Følgende kapitler i Nordisk M inisterråds beretning C 1/1978 er hen
vist till trafikku tvalget:

Kapitel 1.17 Transport, kom m unikasjoner og trafikksikkerhet
Kapitel 1.18 Turistspørsmål
Kapitel V II.6.1 M iljøvern —  trafikkstøy
K apitel X III Samarbeide vedr. transport, kom m unikasjoner og

trafikksikkerhet 
K apitel XIV  Turistspørsmål
Kapitel X V II Organisatoriske forhold
Bilag 9 (C 129/t) Nordisk Trafikksikkerhetsråds beretning

Utvalget drøftet de nevnte kapitler på et m øte i Stockholm den 17. 
januar 1978. Kapitel X III ble dessuten behandlet på et utvalgsmøte 
den 24. oktober 1977 i Goteborg.

2. Drøftelser m ed  M inisterrådet

I samsvar m ed artikkel 11 i den nordiske Transportoverenskom st og 
senere prosedyreavtale mellom trafikkutvalget og Nordisk M inister
råd, trafikkm inistrene, m ottok utvalget i m idten av oktober 1977 N E T ’s 
(Nordiske Em betsm annskom ité for transportspørsm ål) beretning til M i
nisterrådet om virksomheten i 1977 og forslag til arbeidsprogram  i 
1978. Beretningen ble behandlet på et fellesmøte mellom trafikkutvalget 
og Nordisk M inisterråd, trafikkm inistrene i K øbenhavn den 23. no
vem ber 1977.

Trafikkutvalget m ottok uform elt i novem ber 1977 et utkast til nor
disk program  på turistom rådet og fikk anledning til å  drøfte det med 
to nordiske turistm inistre og nordiske tjenestem enn på et utvalgsmøte 
i K øbenhavn den 23. novem ber 1977.

3. Om de enkelte punkter i M inisterrådets betenkning

3.1 Transport og kom m unikasjon

STIN A -prosjektet (Sam arbetsprojekt fo r Tillåm pning I N orden av 
AASHO-undersokningen) er avsluttet og sluttrapporten foreligger i NU- 
serien (NU A  1977: 2— 4). Form ålet m ed prosjektet var å gi bedre
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grunnlag for analytisk dimensjonering av veilegemer under særlig hen
syn til trafikkens påvirkninger, grunn- og klim atforholdenes innvirlcning 
sam t disse påvirkningers betydning for investerings- og driftsutgifter. 
Prosjektet ventes å være av stor betydning fo r den fortsatte nordiske 
veiforskning.

E t oppfølgingsprosjekt til STIN A  er også ferdig og foreligger i N U - 
serien (NU  A  1977: 12). D et handler om vurdering av forskjellige fak
torer som er av betydning for dimensjonering av en veioverbygning.

F or å skaffe bedre bakgrunnsm ateriale med sikte på å bedre kunne 
ta  stilling til behovet for ytterligere sam nordisk veiforskning, har N ET 
besluttet å gjennom føre 4 prosjekter, et planleggingsprosjekt og tre 
prosjektprogram . Planleggingsprosjektet vil bli gjennom ført i 1977 in- 
nenfor STINA-organisasjonen. D et handler om kartlegging, analyse og 
prioritering av pågående og planlagte nordiske forskningsprosjekter på 
veiforskningsom rådet. To av prosjektsprogram m ene vil bli gjennom 
ført i 1978. D et gjelder a) måling av lastebilers akseltrykk —  sam
nordisk form, m etodikk og utrustning og b) energirasjonalisering under 
veibygging.

N E T  har innledet samarbeid med Nordisk veiteknisk forbund (NVF), 
foreløpig slik at N V F blir rådgivende organ for valg av prosjekter og 
fo r den forskning og utredninger som N E T  kan organisere med m idler 
fra  M inisterrådets budsjett.

Trafikkutvalget frem førte overfor M inisterrådet at det er enig i den 
tankegangen som ligger bak N E T ’s forslag om å følge opp resultatene 
av STINA-prosjektet. U tvalget ønsket å få bekreftet a t samarbeids- 
form en når det gjelder veiforskning bidrar til a t nordisk forsknings- 
kapasitet engasjeres på mest mulig konstruktiv måte. Trafikkm inistrene 
pekte på at vegforskning foregår såvel ved vegdirektoratenes labora
torier som ved tekniske høgskoler. M en en m å også legge vekt på be
tydningen av teknisk-økonomisk forskning. D et opplegg som foreligger 
ta r sikte på en mest mulig rasjonell og dekkende vegforskning. N E T ’s 
samarbeid med N V F vil bidra til a t nasjonale forskningsresultater gis 
videre slik at dobbeltarbeid kan unngås. T rafikkutvalget var enig med 
m inistrene i a t samfunnsmessig sett er veiforskningen et stort om råde 
for lønnsom me tiltak, og at selv relativt beskjedne rasjonaliseringer 
kan bety a t store beløp spares eftersom nordiske veiinvesteringer dreier 
seg om milliarder.

Form ålet med N O RD KO LT-prosjektet er å redegjøre for og be
døm m e mulige fram tidige persontransporter i m indre og mellomstore 
byer i N orden (innbyggertall mellom ca. 10 000 og ca. 200 000). Slutt- 
rapporten  ventes å foreligge i N U -serien i juni 1978. Såvel trafikkut
valget som trafikkm inistrene håpet a t resultatene vil bli anvendbare og 
m an var enig i a t det vil være viktig å følge opp prosjektet med hen- 
blikk på å bedre den kollektive trafikken.
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Også TELEM ID D EL-prosjektet er avsluttet. D et gikk u t på å frem 
m e utviklingen og m arkedsføringen av forskjellig utstyr som gjør det 
lettere for handikappede å benytte seg av teletjenester. Sluttrapporten 
ventes å foreligge i N U -serien i løpet av første halvår 1978. Trafikk- 
utvalget vil få redegjørelse om prosjektet under Rådets 26. sesjon i 
Oslo.

N år det gjelder opprettelsen av tverrgående flyforbindelser mellom 
de nordlige deler av Norge, Sverige og F inland opplyste trafikkm i- 
nistrene at det bl. a. av finansielle grunner ikke vil bli mulig å åpne 
flyrutene i 1978. D en arbeidsgruppe som forbereder saken har ikke 
avsluttet sitt arbeid. Trafikkutvalget vil bli orientert om resultatene 
så snart de foreligger. T rafikkutvalget beklager forsinkelsen. U tvalget 
forutsetter at m an vil kunne starte flyvningene senest våren 1979 og 
understreker at det er viktig at regjeringene så snart som mulig avgjør 
hvilke ru ter som skal flys. Inform asjon om flyrutene bør gjøres til- 
gjengelig for alm enheten i god tid før åpningen.

D e fleste aktuelle mellom riksveiforbindelser er allerede under ut- 
bygging eller utredes ytterligere. U tvalget noterer med tilfredshet at man 
har startet byggingen av en vei mellom K iruna og Narvik. M an har 
også begynt utbygging av veien K aam anen— Sevettijårvi— Neiden.

U tredningen om  godstransportene over ”Trondheim sleden” forelig
ger i N U-serien (NU  A  1977: 10). Trafikkutvalget ble på et m øte i juni 
orientert om utredningens forslag. U tredningen har vært på remiss, 
og trafikkm inistrene h ar opplyst at m an vil søke å behandle saken så 
fo rt som mulig.

N år det gjelder tilbudet av persontransporter i tynt befolkede om 
råder, opplyste trafikkm inistrene at ”glesbygd”-prosjektet m åtte ut- 
settes ut i året 1978, og at tiden vil brukes til å  forbedre prosjektets 
planlegging. T rafikkutvalget beklaget forsinkelsen.

En midlertidig rapport ang. en skipsrute mellom Island, Færøyene 
og det øvrige N orden er frem lagt, m en m an har ikke kunnet trekke 
endelige konklusjoner på grunnlag av rapporten. Trafikkutvalget syntes 
a t det generelt går fo r lang tid  mellom initiativ og konklus jon i den 
nordiske saksbehandling. M an m ente p å  m inisterrådssiden at arbeidet 
med skipsruten ville kunne avsluttes på noen få måneder.

På et m øte i april 1977 ble trafikkutvalget orientert om det nordiske 
sam arbeid som foregår innen N U SA ’s (Nordisk utvalg for samferdsels- 
statistikk) ram m er. N U SA  vil form odentlig ta  opp spørsmålet om revi- 
sjon og ajourføring av N ORDTRANS-statistikken. Statistikerne over- 
veier også gjensidig inform asjonsutveksling for bl. a. turiststatistikk. 
Trafikkutvalget understreker betydningen av en harm onisering av såvel 
nordisk som internasjonal statistikk på samferdsels- og turistom rådet.

Faste forbindelser over Øresund har vært på N ordisk Råds dags
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orden like lenge som Rådet har eksistert. D e nå pågående utredninger 
ventes foreligge i første m ånedene av 1978.

Trafikkutvalget hilser velkommen N E T ’s initiativ for å forbedre 
handikappedes muligheter til å bruke kollektive trafikkm idler. T rafikk
utvalget henviser i denne forbindelse til sin betenkning over medlems- 
forslag A  496/t om ”sam nordiska åtgårder for a tt underlåtta handi- 
kappades anvandande av kollektiva trafikm edel”, som vil bli behandlet 
på Rådets 26. sesjon i Oslo.

Trafikkutvalget hilser også velkommen a t N E T  har nedsatt en ar- 
beidsgruppe for bl. a. å kartlegge og vurdere forskjellige harmoniserings- 
tiltak vedrørende de nordiske lands transportstøtteordninger.

D et er m ed giede som trafikkutvalget noterer a t N E T  på utvalgets 
anm odning nå har inkludert i sin beretning et avsnitt om nordisk 
trafikksikkerhetssam arbeid utenom  veitrafikken. Sam arbeidet er ikke 
så om fattende som det samarbeid som foregår innenfor Nordisk T ra- 
fikksikkerhetsråds ram m er. D ette er et felt hvor trafikkutvalget regner 
med å engasjere seg m er i fram tiden.

Trafikkutvalget har tidligere uttalt sin anerkjennelse av N K T F ’s 
(Nordisk komité for transportøkonom isk forskning) arbeid. U tvalget 
var representert på to av N K T F ’s konferanser i løpet av 1977.

3.2 Trafikksikkerhet

Trafikkutvalget har lenge lagt stor vekt på utarbeidelse av ensartede 
nordiske ferdselsregler på grunnlag av forslag fra  N ordisk komité fo r 
veitrafikklovgivning (jfr rek. nr. 27/1968 ang. gemensam trafiklagstift- 
ning). Lovgivning på grunnlag av nevnte forslag er allerede gjennom- 
ført i D anm ark og Sverige, og utvalget noterer at nye regler ventes 
innført i N orge og F inland i løpet av 1978.

Trafikkutvalget ta r til etterretning Nordisk Trafikksikkerhetsråds 
(NTR) opplysninger om a t foretatte undersøkelser, med henblikk på 
å  m åle trafikksikkerhetseffekten i forbindelse med innførelse av obliga
torisk bruk av bilbelter, tyder på a t skadereduksjonen er om trent av 
den størrelse som forutsatt. U tvalget går u t fra  at Nordisk Råd vil in
form eres om resultatene av ytterligere undersøkelser på området.

Såvel i D anm ark, Island og N orge som på Å land er det innført på
budt bruk av styrthjelm for m otorsyklister og mopedister. Tilsvarende 
påbud gjelder i Finland og Sverige for motorsyklister. Spørsmålet om 
påbud for mopedister undersøkes i Sverige.

Trafikkutvalget noterer at nå er også adm inistrasjonen i N orge, for- 
u ten  den i Sverige og Finland, bem yndiget til å  forby utilstrekkelig sik- 
kerhetsutstyr til barn  i biler. U tvalget noterer også at opplysningskam- 
panjer har b idratt til øket utbredelse av refleksbrikker. I Sverige er et 
arbeid angående kvalitetskrav til refleksbrikker avsluttet.
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N TR  har foreslått a t det innføres påbudt bruk  av lys (varsellys) om 
dagen, såvel for m otorsykler som for biler. Slikt påbud er innført i Sve
rige og Finland (under vinterhalvåret). I D anm ark er det innført for 
motorsykler. I Finland og N orge overveies spørsmålet.

På N T R 's forslag er det i D anm ark innført nye regler om godkjen- 
nelse av mopeder. Forslagene er frem ført i N T R ’s rapport nr. 13 ”M o- 
torcyklar och m opeder —  trafiksåkerhet och konstruktion” . I rapporten 
konkluderes at betydelige trafikksikkerhetsmessige resultater kan nås 
gjennom endrede forskrifter for mopeders konstruksjon og effekt. I Sve
rige behandles rapporten og innkom ne remissuttalelser av trafiksåker- 
hetsutredningen. I N orge vil nye bestem melser om  motorsykler bli gitt 
i 1978. F ør Rådets 26. sesjon i Oslo ventes en rapport om utdannelse av 
m otorsyklister å foreligge i N T R ’s rapportserie. I rapporten foreslås 
bl. a. at hele undervisningen legges til rette etter prinsipper som i høyere 
grad enn tidligere tar utgangspunkt i de faktiske faresituasjoner i trafik
ken.

I D anm ark er det skapt hjemmel til å gjennom føre regler om nordisk 
gyldighet av kjørekort. D et samme vil bli tilfellet i Finland når de nye 
veitrafikkregler innføres. I N orge om fatter gjeldende bestemmelser stort 
sett tilsvarende regler. I Sverige har riksdagen prinsipielt godkjent slike 
regler.

N TR  har satt i gang en undersøkelse av forskjellene i de nordiske 
lands utdannelse av og kjøreprøver for førere av m otorkjøretøyer, inkl. 
utdannelseskrav til yrkessjåfører.

N TR  har opprettet en ad hoc arbeidsgruppe for å undersøke hvordan 
m an kan forbedre syklisters sikkerhet i kryss.

Trafikkutvalget noterer også at N T R  har godkjent og igangsatt 
M IRO-prosjektet som om fatter m etoder for innsamling og undersøkelse 
av ulykkesdata.

3.3 Turistspørsmål

I novem ber 1977 drøftet trafikkutvalget et utkast til program  for 
nordisk samarbeid på turistom rådet m ed turistm inistre og vedkom men
de tjenestemenn. Trafikkutvalget ønsket bl. a. at m an la  større vekt på de 
sosiale aspekter og pekte på behovet for øket inform asjon. I det nå fore
liggende m inisterrådsforslag om program  for samarbeid på turistom rådet 
er tatt hensyn til disse utvalgets synspunkter. Program forslaget angir de 
viktigste innsatsom rådene for det nordiske turistsam arbeid, og innehol- 
der forslag til organisasjon for det nordiske sam arbeidet sam t en tiltaks- 
fortegnelse. T rafikkutvalget henviser til sin betenkning om minister- 
rådsforslaget B 26/t.

Prosjektvirksomheten i 1977 har vært konsentrert om utdanneNos- 
spørsmålet. Samarbeidet med Nordisk Turisttrafikkom ité har blitt styi- 
ket.
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3.4 M iljøvern  —  trafikkstøy 

Trafikkutvalget noterer med tilfredshet at sam arbeidet angående mu- 
lighetene for å begrense trafikkstøy ikke begrenses til veitrafikken. M i
nisterrådet har for 1978 bevilget midler til sem inarer som skal behandle 
flystøy og støy fra  sporbunden trafikk. U tvalget legger også vekt på det 
prosjekt som har til form ål å klarlegge de subjektive og objektive kon
sekvenser for menneskene av forskjellige støyreduserende tiltak.

4. A vsluttende bemerkninger

Samarbeidet mellom trafikkutvalget og M inisterrådet, trafikkm inist
rene, i henhold til Helsingforsavtalen og Transportavtalen, har vært 
godt. U tvalget ser fram  til et like godt samarbeide m ed turistm inistrene 
i forbindelse med turistprogram m ets tilkomst.

Trafikkutvalget setter pris på å m otta N E T ’s beretning senest den 15. 
oktober og N T R ’s beretning i slutten av oktober hvert år. U tvalget for- 
utsetter en like tidlig beretning om turistsam arbeidet i N orden nå da 
dette ser ut til å få fastere former.

5. Utvalgets forslag

M ed henvisning til ovenstående foreslår trafikkutvalget at Nordisk 
Råd vedtar følgende uttalelse:

I  I  anledning av de til trafikkutvalget henviste avsnitt i M inisterrådets 
beretning om det nordiske samarbeid C 1/1978, vedtar Nordisk Råd 
følgende uttalelse:

1) Nordisk M inisterråd anmodes om å påskynde forberedelsene 
for tverrgående flyforbindelser mellom de nordlige delene av Norge, 
Sverige og Finland; beslutte snarest mulig hvilke ru ter som skal opp- 
rettes; fastsette et datum  for åpningen av rutene samt gi om fattende 
inform asjon til alm enheten om de forestående flyforbindelser.

2) Regjeringene i N orge og Sverige anmodes om  å ta  stilling så 
snart som mulig til de forslag som er fram satt i utredningen om 
godstrafikken i ”Trondheim sleden” (NU  A  1977: 10).

3) N ordisk R åd henstiller til N ordisk M inisterråd å påskynde det 
arbeid som er i gang m ed å etablere en tilfredsstillende skipsforbin- 
delse mellom Island, Færøyene og øvrige N orden.

4) Nordisk Råd legger vekt på at arbeidet m ed harm onisering av 
de nordiske lands statistikk på samferdsels- og turistom rådene gjen- 
nom føres snarest mulig.

5) N ordisk M inisterråd anmodes om å påskynde arbeidet ved
rørende nordisk gyldighet for kjørekort.

6) Nordisk M inisterråd anmodes om  å arbeide for gjennomføring 
av de forslag som er frem ført i N ordisk Trafikksikkerhetsråds rap
p o rt nr. 13. ”M otorcyklar och m opeder —  trafiksakerhet och kon
struktion” .
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11 Nordisk Råd tar de til trafikkutvalget henviste avsnitt i M inisterrådets 
beretning om det nordiske samarbeide C 1/1978 sam t beretteisen 
fra Nordisk Trafikksikkerhetsråd C 129/t til efterretning.
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B IL A G A  11

Betånkande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over N or
diska ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet 
( C l )

Till social- och m iljoutskottet har hånvisats av N ordiska ministerrådet 
avlåmnad beråttelse rorande det nordiska samarbetet. U tskottet har an- 
modats att y ttra sig over foljande avsnitt i beråttelsen:

Kapitel I: D et nordiska sam arbetet— ministerrådets verksamhet (i be- 
rorda delar),

Kapitel IV: Socialpolitiskt samarbete,
Kapitel V: A rbetsm arknadssam arbete,
Kapitel VI: Arbetsmiljosamarbete,
Kapitel VII: M iljovårdssamarbete,
Kapitel XVI: Sam arbete i ovriga frågor (i berorda delar) samt 
Kapitel XVII: Organisatoriska forhållanden.
U tskottet har behandlat ministerrådsberåttelsen vid mote i Kopenham n 

den 13 decem ber 1977 samt i Stockholm den 19 januari 1978.

1. A llm dn inledning

Den ministerrådsberåttelse som nu forelagts N ordiska rådet år den 
sjunde i ordningen. U tskottets tidigare uttryckta uppfattning, att det år 
vårdefullt att på detta sått erhålla en samlad redovisning av det gångna 
årets samarbete liksom planerna for det fram tida sam arbetet, står fast. 
I foregående års betånkande over m inisterrådsberåttelsen pekade social- 
och miljoutskottet på två omståndigheter, som m edverkat till att något 
foråndra den karaktår som m inisterrådets årliga beråttelse ditintills haft.

39— 770426. 'Nordiska rådet
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F or det forsta hade—  vilket inte var någon nackdel utan tvartom  låg helt 
i linje med utskottets och rådets onskemål —  en betydande del av m i
nisterrådets planer for fram tiden kommit att redovisas inom ram en for 
det budgetsam råd som åger rum  mellan N ordiska rådets budgetkommitté 
och N ordiska m inisterrådet —  sam arbetsm inistrarna. F or det andra hade 
sam arbetsplanerna inom enskilda sektorer, också det helt i linje med 
N ordiska rådets onskemål, kommit att i okad om fattning forelåggas N or
diska rådet i form  av separata ministerrådsforslag. U tskottet anser att 
dessa synpunkter har fortsatt aktualitet, men i år tillkommer att från mi
nisterrådets sida framlagts ett sam m anfattande program  —  B 24.

U tskottet har i sårskild ordning avgett sina synpunkter på ministerråds- 
forslaget B 25/s, om program  for nordiskt samarbete på m iljovårdsområ- 
det, ministerrådsforslaget B 23/s om handlingsprogram  for nordiskt sam 
arbete i jåm stålldhetsfrågor samt m inisterrådsforslaget B 24 om program 
for N ordiska ministerrådet.

Social- och miljoutskottet har under senare år lagt stor vikt vid att få 
till stånd overgripande helhetsprogram  inom sitt kompetensområde. G e
nom fram låggandet av de två ovannåm nda sektorsprogram m en for miljo- 
vårdssamarbete och samarbete i jåm stålldhetsfrågor tåcks num era sam t
liga utskottets fem arbetsom råden av lopande handlingsprogram.

Samtidigt som detta år en av utskottet understodd utveckling reses dår
med på ett naturligt sått frågan om rollfordelningen mellan de officiella 
nordiska samarbetsorganen, sårskilt betråffande de initiativtagande funk- 
tionerna. I de fiesta fall har handlings- eller sam arbetsprogram m en till- 
kommit i nåra sam råd mellan social- och m iljoutskottet och ministerrådet, 
vilket emellertid inte får foranleda ett åsidosåttande av N ordiska rådets 
sjålvståndiga initiativfunktion. D et kan sålunda aldrig bli tal om att fram 
låggandet av ministerrådsforslag utesluter initiativ från rådets sida i form  
av medlemsforslag. M inisterrådsforslag och medlemsforslag har en lika- 
beråttigad plats vid sidan av varandra. Samtidigt står det klart att utveck
lingen i riktning m ot heltåckande program  ståller okade krav på rådets 
valda medlemmar, sårskilt i samband med det prioriteringsarbete som 
sker inom ram en for budgetsam rådet.

2.1. Socialpolitiskt samarbete

Vid N ordiska rådets 25 :e session behandlades m inisterrådsforslaget 
B 20/s om program  for nordiskt sam arbete på social- och hålsovårdsom- 
rådet. På ett forberedande stadium holls två moten mellan m inisterrådet
—  social- och hålsovårdsm inistrarna och social- och m iljoutskottet, varvid 
långtgående enighet uppnåddes om program m ets syfte, om fattning och 
innehåll. De kontakter som dårvid på olika plan ågde rum  mellan rådets 
och m inisterrådets organ var av stor betydelse for slutresultatet och bor, 
enligt utskottets uppfattning, tjåna som m onster for de fram tida relatio- 
nerna mellan utskottet och m inisterrådets organ.
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M oten mellan de nordiska socialm inistrarna har agt rum  regelbundet 
sedan 1926. U nder efterkrigstiden har dylika moten hållits vartannat år. 
Under en period forekom  dårtill sårskilda hålsovårdsministermoten. 
M inisterrådet har nu beslutat att socialpolitiska ministermoten skall hållas 
årligen på forsok. U tskottet, som betraktar detta som en ytterligare effek
tivisering av sam arbetet de nordiska social- och hålsovårdsm inistrarna 
emellan, vill u ttrycka forhoppningen att N ordiska rådet också fortsatt 
skall beredas mojligheter att sånda observatorer till dessa moten.

I decem ber 1977 holl de nordiska socialm inistrarna ett arbetsmote i 
syfte att narm are behandla olika problem  i anknytning till narkotika- 
missbruket. U tskottet vill u ttrycka sin tillfredsstållelse over att de mycket 
allvarliga problem, som missbruket av narkotiska preparat utgor i de 
nordiska lånderna, tagits upp till ingående behandling inom ministerrådet.

A rbetet med att revidera den nordiska trygghetskonventionen har på- 
gått under långre tid. N ya beståm melserna om grundpension trådde i 
kraft vid ingången av år 1978. Fortsåttningsvis skall socialkonventions- 
utskottet, ett underutskott till N ordiska socialpolitiska kommittén, gripa 
sig an de frågor som sam m anhånger med de nordiska låndernas anslutning 
till m era om fattande socialforsåkringskonventioner och dårvid sårskilt 
Europarådets. En nårm are redogorelse for de tånkbara konsekvenserna 
av denna anslutning onskar utskottet ta  del av.

Sam arbetet på drogforskningsom rådet har kommit in i fasta form er i 
och med uppråttandet av N ordiska sam arbetsorganet for drogforskning. 
E tt forslag till forskningsprogram —  K ontrollpolitik och psykofarm aka
—  har utarbetats och publicerats i NU-serien. Narkotikam issbrukets 
olika aspekter har diskuterats vid ett seminarium i decem ber 1977. 
Frågan om frivillighet och tvång vid vård av narkotikam issbrukare skall 
tas upp vid ett mote i borjan av år 1978. K ontaktm ånnen i narkotika- 
frågor fortsåtter sitt arbete.

På alkoholforskningens om råde har forstarkta resurser stallts till N or
diska nåm ndens for alkoholforskning forfogande. U nder de två senaste 
åren har nåm nden låtit foretaga en inventering av alkoholforskningen i 
Finland, Norge och Sverige.

Till ovriga problem om råden som nåm nden uppm årksam m at hor alko
hol och trafik samt alkohol och ungdom. U tskottet har vid flera tillfallen 
aktualiserat tanken på en sammanslagning av N ordiska sam arbetsorganet 
for drogforskning och N ordiska nåm nden for alkoholforskning. Sedan en 
tid tillbaka arbetar en sårskild evalueringskommitté for rusmedelsforsk- 
ning bl. a. med denna problem atik. Projektledare har anstållts under år
1977 och ett program  for evalueringens genom forande har fastlagts. T id
punkten for ett beslut om sammanslagning eller ej nårm ar sig. U tskottet 
vill påpeka, att dess uppfattning fortsatt år att en dylik sammanslagning 
bor ske.

Social- och miljoutskottet har under det gångna året ågnat handikapp-
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frågorna sårskild uppmårksamhet. U tskottet har foreslagit N ordiska rådet 
att antaga en rekom m endation syftande till a tt igångsåtta ett nordiskt 
samarbete for att forebygga uppkomsten av handikapp.

Forskningens betydelse for utform ningen av samhållets social- och 
hålsovårdspolitik har behandlats på en konferens i regi av N ordiska social
politiska kommittén. Konferensens forhandlingar har åven utgivits i 
NU-serien. D etta finner utskottet positivt.

E tt av de om råden som social- och miljoutskottet prioriterade hogst i 
samband med forarbetena till det nordiska program m et for social- och 
hålsovårdssamarbete var utvidgningen av den gem ensamma nordiska 
arbetsm arknaden for social- och medicinalpersonal. I 1954 års arbets- 
m arknadsoverenskommelse undantogs uttryckligen de yrkeskategorier for 
vilka sårskilda kompetensvillkor eller legitimation uppstållts från  den ge
m ensam m a arbetsm arknadens fordelar. M ot denna bakgrund infordes 
efter beslut i sårskild ordning en gemensam nordisk arbetsm arknad for 
låkare (1966), tandlåkare (1967), sjukskoterskor (1970) samt farm aceuter
—  egentligen bara apotekare —  (1971). Vid olika tillfållen under 1960- 
och 1970-talet har från N ordiska rådets sida inforandet av en gemensam 
nordisk arbetsm arknad for andra kategorier av social- och m edicinalper
sonal aktualiserats i rekom m endationer. U tskottet vill i sam m anhanget 
erinra om de propåer som gjorts betråffande hålsosystrar, optiker, barn- 
m orskor m. fl. M inisterrådet har som ett led i forverkligandet av social- 
och hålsovårdsprogram m et tillsatt en sårskild arbetsgrupp med uppgift att 
nårm are studera forutsåttningarna och form erna for yrkesutovning på 
nordiskt plan for olika kategorier av social- och medicinalpersonal.

Bland de yrkesutovare, som berors av arbetsgruppens arbete mårks 
forutom  ovannåm nda grupper arbetsterapeuter, socionomer, psykologer, 
distriktsskoterskor sam t tandtekniker. V eterinårer och receptarier har ock- 
så tagits med. Av innehållet i den lågesrapport som arbetsgruppen avlåm- 
nat onskar utskottet ta  del. U tskottet anser det vara vårdefullt att denna 
overgripande utredning kommit till stånd och att dårm ed det tidigare till- 
låmpade m era ad hoc-betonade såttet att nårm a sig problem en overgi- 
vits. I sitt betånkande over social- och hålsovårdsprogram m et fram holl 
utskottet, att den vågledande principen for den på om rådet arbetande 
utredningen borde vara att påvisa vilka beståm melser som over huvud 
var nodvåndiga for att en gemensam arbetsm arknad for de aktuella yr- 
keskategorierna skall kunna inforas.

Utskottet, som var av uppfattningen att stora fordelar stod a tt vinna 
genom inforandet av en nordisk arbetsm arknad for de angivna kate- 
gorierna, ansåg det foljaktligen ej vara tillråckligt att blott u treda foru t
såttningarna for en dylik. Syftet måste istallet vara att forverkliga dessa 
intentioner. Inte minst av råttviseskål år detta en rimlig utgångspunkt.

E n  annan fråga som utskottet lagt betydande vikt vid gåller vidare- och 
efterutbildning av social- och medicinalpersonal. F or många, ofta små
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och hogt specialiserade, yrkesgrupper står stora fordelar att vinna genom 
utbildningssamverkan på nordiskt plan.

Nordiska halsovårdshogskolan har alltsedan sin tillkomst fram stått som 
en central nordisk institution for praktiskt samarbete på hålsovårdsom- 
rådet. I olika sammanhang har social- och m iljoutskottet u ttalat sig for 
forandringar och forstårkningar av halsovårdshogskolan. Sålunda fore
slogs forskningsresurser bli knutna till hogskolan i rekom m endation nr 
28/1970. Den utvidgning som omsider skett av hålsovårdshogskolans 
verksamhet ståller sig utskottet positivt till. Am bitionen har varit att 
skapa ett utbildningscentrum  i nivå med i anglosachsiska lander fore- 
kommande School of Public Health, att hogskolan skall fungera som ett 
centrum  for ad hoc-lcurser av olika slag, att resurser for forskarutbiid- 
ningen skall knytas dit samt att forskning av målinriktad, åmnesavgrån- 
sad karaktår skall forlåggas dit. A tt skolan från och med 1978 erhåller 
erforderliga budgetmedel via N ordiska m inisterrådets budget ståller sig 
utskottet positivt till.

G lådjande år att internordisk receptgiltighet kunnat inforas med verkan 
från den 1 septem ber 1977. D årm ed kan recept, ej aldre ån ett år, ut- 
skrivna av nordisk låkare losas in på vilket apotek som helst i N orden 
med den inskrånkningen att narkotiska preparat ej får expedieras. 
Ersåttning for på detta sått gjorda utlågg erhålles i hem landet enligt dår 
gållande regler.

I yttrande nr 3/1977 uttalade sig N ordiska rådet for att en plan for slut- 
forandet av arbetet med uppråttandet av ett nordiskt hålsokortsystem 
borde faststållas. U tskottet noterar, att den for åndam ålet tillsatta arbets
gruppen blivit overens om: (a) a tt ett nordiskt sam arbete rorande doku
mentation av barns och skolungdoms hålsotillstånd borde komma till 
stånd, (2) att hålsokort for sårskilda riskgrupper bor utarbetas, (3) att dessa 
hålsokort bor kom pletteras med symboler gem ensamma for de olika risk- 
grupperna, (4) att internationella vaccinationsintyg kan anvåndas som 
hålsodokum ent samt (5) att ett sam arbete bor inledas på nordiskt och 
nationellt plan rorande utform ning, tillverkning m. m. av bl. a. gem en
samma symboler. M ot denna bakgrund och eftersom inforandet av ett 
hålsokortsystem i enlighet med de riktlinjer som skisserats av arbetsgrup
pen torde bli av stor praktisk betydelse, år det utskottets forhoppning att 
beslut i denna fråga tråffas så att de avsedda åtgårderna kan tråda i 
kraft snarast.

2.2. Samarbete i arbetsmarknadsfrågor

1954 års overenskommelse om en gemensam nordisk arbetsm arknad 
har kommit att betraktas som en av det nordiska samarbetets hornpelare. 
I slutet av år 1975 antog Nordiska m inisterrådet ett program  for samarbete 
på arbetsm arknadsom råde, som var avsett att kom plettera och vidareut- 
veckla det redan existerande arbetsm arknadssam arbetet. Program m et har
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sedan dess forverkligats etappvis under N ordiska arbetsm arknadsutskot- 
tets overinseende samt i kontakt med arbetsm arknadens parter. Forverk- 
ligandet av arbetsm arknadsprogram m et har i m ånga fall genom forts så 
att ansvaret for det praktiska utredningsarbetet delegerats till nationella 
myndigheter och institutioner. Projektverksam heten har darm ed fått en 
konkret nationell forankring. M inisterrådet står nu infor att besluta om 
den kom m ande etappen av vidareforingen av arbetsm arknadsprogram m et. 
A tt N ordiska rådet och arbetsm arknadens parter ges m ojlighet att med- 
verka i det fortsatta program arbetet finner utskottet naturligt.

Tidigare fram forda onskemål om en redovisning av arbetsm arknads- 
situationen i N orden har m inisterrådet uppfyllt på ett fortjanstfullt satt 
bl. a. genom utgivandet av ”A rbetsm arknadspolitiken i de nordiska lånder- 
na under konjunkturnedgången 1975— 76” i NU-serien (NU A 1977: 6).

En av de viktigaste uppgifterna som statsm akterna stalls infor under de 
kom m ande åren år att bekåm pa ungdomsarbetslosheten. I en situation 
dar ett våxande antal ungdom ar ar arbetslosa kan problem uppstå for den 
politiska dem okratin och sjålva grundvalarna for den sociala vålfården 
råka i fara. Allt bor således goras också på nordiskt plan for a tt bekåm pa 
ungdomsarbetslosheten. U tskottet forutsatter att m inisterrådets organ lag- 
ger speciellt stor vikt vid de problem som sam m anhånger med ungdom s
arbetslosheten, eventuellt genom att u tarbeta ett sårskilt, avgrånsat hand
lingsprogram.

Flyttningsrorelserna i N orden har till stor del berort Finland och Sve
rige. U tskottet framholl vid behandlingen av det nordiska arbetsm arknads
program m et hosten 1975 att m ojligheterna for nordiska m edborgare att 
fritt vålja arbetsplats och uppehållsort inte fick inskrånkas. Samtidigt un 
derstroks att valfriheten m åste vara reell, dvs. valet fick ej stå mellan å 
ena sidan arbetsloshet i hem landet och å andra sidan emigration. U nder 
senare tid har undersokningar satts igång fo r att u trona i vilken grad som 
arbetskraftforflyttningarna kan ersattas av m otsvarande flyttning av ka
pital. Inråttandet av den nordiska investeringsbanken kan i viss m ån ses 
m ot denna bakgrund. Den utredning om kapitalets och arbetskraftens 
rorlighet, som utskottet vid flera tillfållen uttalat sig till form ån for, har 
kommit igång och skall fortgå också under år 1978. U tskottet har i sårskild 
ordning erhållit inform ation om detta samarbetsprojekts fram drift. Ar- 
betsmarknadspolitikens mål och medel har blivit forem ål for analys på 
nordiskt plan. En utredning om detta har publicerats och skall ligga till 
grund for en nordisk arbetsm arknadspolitisk konferens år 1978. U tskottet 
forutsatter att det kan beredas mojlighet till representation vid denna 
konferens.

U tskottet har tidigare fram fort onskemål om att frågan om inforandet 
av en nordisk databank for lediga platser borde bli forem ål for u tred
ning. N ågra upplysningar om vad som fram kom m it i denna sak under 
året står emellertid inte att finna i m inisterrådsberattelsen.
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M ojligheter att koordinera de nordiska låndernas invandrarpolitik synes 
inte foreligga. M inisterrådet u ttalar på denna punkt att någon generell 
harmonisering eller koordinering av de nordiska låndernas invandrings- 
politik vare sig år onskvård eller åndamålsenlig. De nårm are skålen till 
detta ståndpunktstagande onskar utskottet en precisering av. Insatserna 
har i stållet fått goras inom avgrånsade sektorer. Sålunda har en kartlågg- 
ning skett av invandrarkvinnornas situation på arbetsm arknaden.

Inom ram en for m inisterrådets verksam het i arbetsm arknadsfrågor 
borde sam arbetet om yrkesvågledarutbildningen prioriteras, fram holl u t
skottet i sitt betånkande over forra årets ministerrådsberåttelse. Mot denna 
bakgrund år det positivt att ett projekt som avser utbildning av personer 
med vågledarfunktioner skall genom foras på nordiskt plan år 1978.

En for utskottet angelågen fråga har varit utredningen om utlånings- 
eller entreprenadforetagens verksam het i Norden. U tskottet tillågger det 
utredningsarbete som nu utfors inom m inisterrådets organ i sam råd med 
arbetsm arknadens parter stor betydelse och ser fram  em ot att få ta  del av 
upplysningar i saken så snart som mojligt.

2.3. Samarbete i arbetsmiljdfrågor

A rbetsm iljofrågorna stod i forgrunden vid N ordiska rådets 25 :e ses
sion, då ett handlingsprogram  på om rådet behandlades. M inisterrådet 
fram håller i årets beråttelse att arbetsm iliofrågorna fortsatt tillhor de 
hogst prioriterade frågorna. U tskottet kan ansluta sig till detta synsått. 
M inisterrådets arbete på arbetsm iljoom rådet har inte pågått sarskilt 
lange. U nder de forsta åren pråglades verksam heten inom ministerrådets 
organ av inform ationsutbyte och koordinering. I och med handlingspro
grammets tiilkomst har den forberedande fasen avslutats och sam arbetet 
kommit in i ett mera aktivt skede.

Den rekom m endation som N ordiska rådet antog på grundval av det 
fram lagda m inisterrådsforslaget om handlingsprogram  på arbetsm iljo
området, B 19/s, bestod av två delar. I en forsta punkt uppm anade u t
skottet m inisterrådet att faststålla ett handlingsprogram  i enlighet med 
fremlagt ministerrådsforslag. I åtta sårskilda punkter pekade utskottet på 
vad som enligt dess mening dårvid borde beaktas.

I ministerrådsberåttelsen påpekas, a tt m inisterrådet år overens med u t
skottet om de overgripande målen for arbetsm iljosam arbetet. Den hoga 
ambitionsnivå som utskottet efterlyst på arbetsm iljoom rådet ansluter sig 
ministerrådet till. D ivergerande meningar råder dårem ot om de vågar som 
bor betrådas i syfte att nå fram till dessa mål. Rent allm ånt kan utskottet 
konstatera, att av de åtta punkter som utskottet onskat få beaktade har 
hålften inte vunnit gehor inom ministerrådet.

Av de ovriga fyra synpunkterna var två av den karaktåren att de knap- 
past kunde anses stå i strid med m inisterrådets uppfattning. På endast två 
punkter har i realiteten utskottet fått sina åsikter accepterade.
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M inisterrådet ståller sig avvisande till att låta u tarbeta en nordisk arbets
miljokonvention. De motiv som anforts av utskottet —  och som enligt dess 
mening talar for ingåendet av en dylik arbetsmiljokonvention —  delas i 
princip av m inisterrådet. M inisterrådet anser dock att harm onisering av 
den nordiska arbetsmiljolagstiftningen skett redan vid u tarbetandet av de 
lagar som trått eller kom m er att tråda i k raft på detta om råde i D anm ark, 
Finland, Norge och Sverige. V idare pekar m inisterrådet på att sam arbete 
åger rum på det praktiska planet t. ex. vid utarbetandet av foreskrifter. 
U tskottet h ar for egen del ansett att en nordisk arbetsmiljokonvention 
borde utarbetas, efter m onster av miljoskyddskonventionen, men med 
nodvåndiga anpassningar. M inisterrådet finner det emellertid svårt a tt dra 
en direkt parallell mellan m iljoskyddskonventionen och den tilltånkta ar- 
betsmiljokonventionen. De negativa och positiva arbetsm iljoeffekterna 
kan inte få effekt over de geografiska grånserna på samma sått som galler 
for vatten- och luftfororeningar, fram håller ministerrådet. U tskottet kan 
inståm m a i detta, men onskar i klarlåggande syfte tillågga att m an i sam- 
m anhanget har att gora med dels m iljofaktorer, dels m ånniskom a sjålva. 
M iljoskyddskonventionens syfte år att varna om den månskliga miljon 
genom att varje nordiskt land iklåder sig ett ansvar också for de miljo- 
storningar som kan uppkom m a i angrånsande nordiska lander. H år år 
sålunda m iljofaktorerna det rorliga elementet m edan m ånniskorna forut- 
såtts befinna sig på samma plats. N år det galler den tilltånkta arbetsmiljo- 
konventionen, utgår den ifrån det faktum  att en betydande rorlighet av 
arbetskraft forekom m er mellan nordiska lander —  cirka 1 m iljon flytt- 
ningar sedan mitten av 1950-talet —  m edan arbetsm iljofaktorerna natu r
ligtvis huvudsakligen år stationåra och knutna till de enskilaa arbetsplat- 
serna. D et faktum  att det år m ånniskor som flyttar i det senare fallet och 
dårm ed kan m ota såmre arbetsm iljoer m edfor dock, enligt utskottets upp- 
fattning, inte omedelbart att tanken på forenhetligande av arbetsmiljoerna 
i de nordiska lånderna får minskad aktualitet.

U tskottet har foreslagit a tt ett partssam m ansatt nordiskt samarbetsorgan 
for arbetsmiljoforskning skulle uppråttas. I handlingsprogram m et betona- 
des att det år av betydelse a tt nåra kontakt uppråtthålles mellan forsknings- 
m iljoerna och arbetslivet. I årets ministerrådsberåttelse fastslås dock att 
N ordiska åm betsm annakom m ittén for arbetsm iljofrågor fortsatt skall båra 
huvudansvaret for de samnordiska arbetsm iljoprojekten. Behovliga kon
takter med arbetsm arknadens parter tas i samband m ed behandlingen av 
de enskilda forskningsprojekten. M inisterrådet understryker vidare, att 
avsikten år att få till stånd en enkel, oversiktlig och rationell organisation 
sam t varnar for tungroddhet och internationell byråkrati. Enligt m inister
rådets uppfattning skulle inråttandet av ett nordiskt samarbetsorgan for 
arbetsm iljoforskning skapa nya koordineringsproblem och den praktiska 
nyttan av sam arbetet sålunda forsvagas. U tskottet kan inte dela denna 
uppfattning, utan betraktar tvårtom  tillskapandet av ett nordiskt samar-
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betsorgan for arbetsm iljoforskning som ett led i stravandena a tt skapa 
overblick over och sam ordning av den forskning på arbetsm iljoom rådet 
som ar av nordiskt intresse.

For att uppm untra tillkomsten av tvarnationella forskningsprojekt på 
arbetsm iljoom rådet har tillskottet onskat att m inisterrådet låter utreda 
forutsåttningarna for etablerandet av en nordisk arbetsmiljofond. Också 
denna tanke ståller sig m inisterrådet tvivlande till. U tskottet har i annat 
sammanhang uttalat, a tt en institutionalisering av det nordiska sam arbetet 
inte innebår ett varde i sig. Det faktum  att utskottet u ttalat onskemål om 
att utreda forutsåttningarna också for inråttandet av ett centralt nordiskt 
produktkontrollorgan skall således inte tolkas som ett onskemål i sig om 
en okad byråkratisering och institutionalisering av det nordiska sam arbe
tet. I stållet år det utskottets overtygelse, att inråttandet av samnordiska 
institutioner och nåm nder kan befråm ja samordning samt innebåra en 
effektivisering av verksamheten inom speciella sektorer.

På två punkter har m inisterrådet gått utskottet tillmotes: (1) vidtagandet 
av åtgårder for a tt forbåttra statistiken over yrkessjukdom ar och sjuk- 
domssymptom som kan bedomas vara orsakade av forhållanden inom 
arbetslivet samt (2) frågan om inråttandet av en nordisk databank for 
arbetsmiljoforskning. I ytterligare två avseenden foreligger num era inga 
meningsskiljaktigheter mellan utskottet och ministerrådet: (a) i fråga om 
vidtagandet av åtgårder for a tt kartlågga de psykosociala faktorernas fore
komst i arbetslivet samt (b) når det gåller satsningen på en vidareutveck- 
ling av sam arbetet betråffande s. k. hygieniska grånsvården. U nder flera 
år har utskottet återkom m ande understrukit betydelsen av att också de 
psykosociala problem som sam m anhånger med olika forhållanden i arbets
livet blir foremål for uppm årksam het på nordiskt plan. M ot denna bak
grund ter det sig sårskilt tillfredsstållande att ett konkret sam arbete inletts 
i form av dels en studie av de psykosociala problem en inom processindu- 
strin, dels studiet av den psykosociala arbetsmiljon for grundskollårare. 
I båda fallen har de samnordiska projekten planlagts i sam råd med berorda 
arbetstagarorganisationer, vilket utskottet finner vårdefullt.

Sammanfattningsvis onskar utskottet fram hålla, att viss oenighet fo rt
satt foreligger betråffande valet av medel for att nå fram  till de mål som 
utskottet och m inisterrådet synes vara ense om bor galla for det nordiska 
arbetsmiljosam arbetet.

U tskottet uttalade i sitt betånkande over forra årets ministerrådsberåt- 
telse, att det skulle vara en fordel om en jåm forande oversikt over likheter 
och skillnader i befintlig och kom m ande nordisk arbetsmiljolagstiftning 
forlades till N ordiska rådets organ.

I årets beråttelse från m inisterrådet aviseras att en dylik oversikt betraf- 
fande dansk, norsk och svensk arbetsmiljolagstiftning kom m er att till- 
stållas N ordiska rådet och arbetsm arknadens parter. D etta hålsar utskottet 
med tillfredsstållelse.
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Samarbetet om skyddsforeskrifter har pågått i ministerrådets regi sedan 
år 1975. Vid slutet av år 1977 hade 40 olika projekt påborjats, varav half- 
ten redan slutforts. Som ett led i detta samarbete har en dokum entations
central uppråttats i anslutning till den danska arbejdstilsynets dokum enta
tionscentral. U tskottet finner det onskvårt att få tillgång till nårm are upp- 
lysningar om de konkreta erfarenheterna av denna form  for samverkan 
på dokum entationsom rådet.

2.4. M iljovårdssamarbete och samarbete i jåmstålldhetsfrågor

Efter anm odan från N ordiska rådet har sårskilda handlingsprogram på 
m iljovårdsom rådet och betråffande jåm stålldhetsfrågor framlagts infor 
den 26:e sessionen. U tskottet avstår mot denna bakgrund från att kom 
m entera sam arbetet på dessa om råden i detalj i detta betånkande, utan 
får hånvisa till de betånkanden som avgivits betråffande de båda minis- 
terrådsforslagen B 23/s om handlingsprogram  for nordiskt sam arbete i 
jåm stålldhetsfrågor samt B 25/s om program  for nordiskt samarbete på 
miljovårdsområdet.

Tillkomsten av den nordiska miljoskyddskonventionen utgjorde ett vik- 
tigt framsteg inom det nordiska miljovårdssamarbetet. Konventionen, som 
varit i kraft sedan oktober 1976, dvs. i knappt ett och ett halvt år, kan på 
m ånga sått tjåna som ett m onster for sam arbetet i m iljdvårdsfrågor inom 
geografiskt avgrånsade regioner. M ot bakgrund av att bekåmpningen 
av luft- och vattenfororeningar måste ske på ett vidare internationellt 
plan, har utskottet beslutat fororda att de nordiska lånderna samfållt 
verkar for att en europeisk miljdskyddskonvention ingås.

A tt vissa typer av m iljoproblem inte kan bekåmpas enbart på nationellt 
eller nordiskt plan år den år 1974 undertecknade konventionen om skydd 
av Ostersjons m arina miljo ett uttryck for. U tskottet konstaterar m ed till- 
fredsstållelse att samtliga tre berorda nordiska lånder nu har ratificerat 
denna konvention. D årem ot utestår den slutliga ratifikationen for vissa 
icke-nordiska signatårm arker. U tskottet vill ån en gång understryka vikten 
av att Ostersjo-konventionen snabbt blir form ellt bindande fo r samtliga 
Ostersjo-stater och får dårfor uppm ana de nordiska lånderna att samfållt 
vidtaga de åtgårder som kråvs for att uppnå detta.

I slutet av år 1976 ågde ett symposium om forskningssam arbete betråf
fande Skagerack och K attegatt rum. Symposiet m ynnade u t i en rad re- 
kom m endationer och enighet uppnåddes om att fordelar stod a tt vinna 
med en samordning av den m arina forskningsverksam heten i dessa om 
råden. E tt konkret projekt inledes år 1978 med stod från ministerrådets 
budget. D etta finner utskottet positivt.

P å  naturvårdsom rådet arbetar m inisterrådet vidare efter de riktlinjer 
som fastslogs år 1974 på foljande tre om råden: (1) utarbetande av en na
turgeografisk regionindelning, (2) faststållande av forteckning over hota- 
de djur- och våxtarter samt (3) m etoder for landskapsanalyser. Frågan
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om skydd av sarskilt vårdefulla m yrm arker, vilken aktualiserades i N or
diska rådets yttrande nr 3/1977 som punkt XI, har diirvid kommit att tas 
upp, vilket utskottet anser vara en fordel.

Samarbetet på nordiskt plan i jåm stålldhetsfrågor befinner sig ånnu i 
sin begynnelse. I ministerrådets beråttelse uppges sam arbetets syfte ånnu 
inskriinka sig till inform ationsutvaxling och erfarenhetsutbyte åven om 
vissa begrånsade sam arbetsprojekt satts igång.

U tskottet konstaterar, att am bitionsnivån på detta om råde måste hojas 
avsevårt for att kom m a i paritet med de mål som galler for sam arbetet 
inom andra nordiska samarbetsfalt.

2.5. Formella frågor

Relationerna mellan social- och m iljoutskottet och N ordiska minister
rådet och dess underorgan har också under det gångna året utvecklats på 
ett positivt sått. Av naturliga skål har sam arbetet koncentrerats till de 
områden dår nya handlingsprogram framlagts.

Sålunda har utskottet hållit gemensamt mote med m inisterrådet ■— 
m iljovårdsm inistrarna hosten 1977 i sam band med utarbetandet av det 
reviderade handlingsprogram m et på m iljovårdsom rådet. U tskottet hade 
ansett det vara en fordel om samma forfarande hade kunnat tillåmpas i 
samband med utarbetandet av jåmstålldhetsprogram m et. Utskottets sed- 
vanliga representation vid det socialpolitiska m inisterm otet har vidmakt- 
håliits liksom observatorskapet i socialpolitiska kommittén. Tjånstem ån 
från m inisterrådssekretariatet har deltagit såsom sakkunniga vid flera av 
utskottets moten.
3. U tskottet foreslår:

1. att Nordiska rådet betråffande kapitel I: Det nordiska sam arbetet —  
ministerrådets verksamhet, i tiilampliga delar, kapitel IV: Socialpolitiskt 
samarbete. kapitel V: Arbetsm arknadssam arbete, kapitel VI: ArbetsmiljS- 
samarbete, kapitel VII: M iljovårdssamarbete, kapitel XVI: Sam arbete i 
ovriga frågor, i tiilampliga delar, samt kapitel XVII: Organisatoriska for- 
hållanden, i tiilampliga delar, i m inisterrådets beråttelse antager foljande 
yttrande:

I: Ytterligare åtgårder bor vidtagas på nordiskt plan i syfte att komma 
till råtta med missbruket av tunga narkotiska preparat.

II: Frågan om sammanslagning av Nordiska sam arbetsorganet for 
drogforskning och N ordiska nåm nden for alkoholforskning bor under året 
bringas till ett avgorande.

III: U tredningen om forutsåttningarna for inforandet av en gemensam 
nordisk arbetsm arknad for olika kategorier av social- och medicinalper- 
sonal bor slutforas i skyndsam ordning.

IV: De åtgårder om vilka enighet uppnåtts betråffande ett nordiskt 
hålsokortsystem bor snarast omsåttas i praktiken.

V: N ordiska rådet och arbetsm arknadens parter bor ges mojlighet att 
medverka vid det fortsatta arbetet med det nordiska arbetsm arknadspro
grammet.
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VI: Intensifierade åtgårder bor vidtagas på nordiskt plan, eventuellt 
genom utarbetande av ett sarskilt handlingsprogram, for att komma till 
råtta med ungdomsarbetslosheten.

VII: U tredningen om uppråttandet av en nordisk databank for lediga 
platser bor slutforas under innevarande år.

V III: A rbetet med att forverkliga det nordiska handlingsprogram m et 
på arbetsm iljoom rådet bor vidareforas, men på en hogre ambitionsnivå.

IX: De nordiska lånderna bor samfållt verka for att konventionen om 
skydd av Ostersjons m arina miljo i skyndsam ordning ratificeras av sam t
liga icke-nordiska signatårmakter.

2. att Nordiska rådet lågger kapitel I, i tillåmpliga delar, kapitel IV, V,
VI, VII, XVI och XVII, i tillåmpliga delar, i ministerrådets beråttelse till 
handlingarna.

Stockholm den 19 januari 1978

Liv Andersen (A ) Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.)

B IL A G  A  12

Betånkande av Nordiska rådets ekonom iska iitskott over Nordiska  
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1), 
beråttelse om Nordel (C 1: Bilaga 7), beråttelse från Nordiska  
kontaktorganet for atomenergifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
Nordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C 35), 
m eddelandena om rekom m endationerna nr 13 /1973  angående sam- 
arbete rorande G ATT-forhandlingar, nr 15 /1974  angående iiver- 
låggningar med EG rorande om sesidigt erkånnande av testrcsultat, 
nr 1 /1977  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1977  angående avta! om kommunalt 
samarbete over de nordiska riksgrånserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1977  
angående samarbete betråffande utvecklingslanderna

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning C l om nordisk samarbeid 
til N ordisk Råds 26. sesjon for så vidt angår visse deler av kapittel I, 
Det nordiske samarbeid —  M inisterrådets virksomhet, kapittel VIII,
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Sigrid Utkilen (H)

Paul Jansson (s) 
Bertil Jonasson (c) 
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Bernhardt Tastesen (S) 

Raino Westerholm (Ski)



C 1: Bilaga 12 1229

Handels- og valutapolitisk samarbeid, kapittel IX, Industri- og energi
politisk samarbeid, kapittel X, Samarbeid innen byggsektoren, kapittel 
XI, Regionalpolitisk samarbeid, kapittel XII, Samarbeid i konsument- 
spørsmål, og kapittel XV, Samarbeid i spørsmålet om bistand til utvik- 
lingsland.

Videre er henvist til utvalget beretning C35 og meldinger om oven- 
nevnte rekomm andasjoner.

Beretningene og meldingene er behandlet av utvalget på møte 17. 
januar 1978 i Stockholm.

1. U tvalget har med interesse m erket seg at de fem nordiske stats
ministre under sitt møte 9. desember 1977 var enige om at de nordiske 
land gjennom felles tiltak på lengre sikt kan bidra til en gunstigere 
økonomisk situasjon i de enkelte land.

Økonomisk utvalg er enig i a t det fortsatt bør være en nær kontakt 
ved utform ingen av den økonomiske politikken. U tvalget viser forøvrig 
til sin betenkning om medlemsforslag A 510/e om felles nordiske tiltak 
mot arbeidsløshet og inflasjon.

2. U tvalget tar til etterretning opplysningene om de industri- og 
energidrøftelser som har funnet sted mellom N orge og de andre nor
diske land i de senere år. Norges råstoff- og energitilførsel på lengre 
sikt fra den norske kontinentalsokkel gir m uligheter for utvidet energi- 
og industrisam arbeid i N orden. Økonomisk utvalg legger derfor stor 
vekt på at disse forhandlinger med sikte på et bredt samarbeid til gjen- 
sidig interesse for deltakerlandene så snart som mulig fører fram  til 
konkrete resultater.

Utvalget har notert seg at N ordisk Industrifond har fortsatt sin plan- 
legging for å initiere det nordiske samarbeid på energiområdet, hvor 
noen forsknings- og utviklingsområder er blitt kartlagt. Bl. a. mener 
fondet at utsiktene for kommunal energiplanlegging og fjernvarme- 
distribusjon er forholdsvis gunstige.

Samarbeidet innenfor N ordel har fortsatt. Som eksempel på elkraft- 
sam arbeidet nevnes likestrømsforbindelsen mellom Jylland og N orge 
som ble tatt i bruk i 1976. Videre har N ordel utarbeidet to delrapporter, 
hvorav den ene om fatter prognoser for elforbruket i N ordelom rådet 
fram  til 1990 og den andre behandler elvarmens rolle i energiforsy
ningen i Norden.

3. Utvalget konstaterer at til tross for de vanskeligheter som den 
internasjonale krise har m edført, har den nordiske samhandel øket i 
noen grad fra 1975 til 1976. Stigningen har imidlertid vært m indre enn 
den relative stigning i N ordens samhandel med EF  og med verden 
totalt sett.

Utvalget vil henstille at M inisterrådet følger utviklingen i den nor
diske samhandel med sikte på å legge forholdene best mulig til rette for 
en utvidelse av handelen til gjensidig fordel for de nordiske land.
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D et er av betydning at sam arbeidet med sikte på å løse praktiske 
handelshindrende problem er i handelen mellom landene fortsetter. Det 
gjelder bl. a. opprinnelsesreglene i avtalene med EF  og i EFTA-kon- 
vensjonen.

Likeledes er det av betydning at de nordiske land fortsatt sam arbeider 
om eksportfrem m ende tiltak. U tvalget ser derfor med interesse på den 
nære kontakt mellom landenes eksportfrem m ende organisasjoner og 
mellom landenes representanter i utlandet.

4. Rek. nr. 13/1973 har følgende ordlyd:

”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å undersøke for- 
utsetningene for en felles nordisk holdning under de kommende GATT- 
forhandlinger.”

Utvalget har notert seg at Island, Finland, N orge og Sverige har 
etablert et nært samarbeid om G A TT-forhandlingene og at D anm ark 
deltar i de generelle, orienterende m øter mellom de nordiske tjeneste- 
menn. De fire førstnevnte land har ikke noe form elt opplegg med felles 
forhandlinger, men det tas i størst mulig utstrekning sikte på å komme 
fram  til felles standpunkter.

Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr. 13/1973 blir ta tt til etter
retning og at ny melding imøteses til neste sesjon.

5. Rek. nr. 15/1974 har følgende ordlyd:

"N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å ta opp med E F  
drøftinger om forutsetningene for utarbeidelse av felles standarder og 
gjensidig godkjennelse av testresultater.”

Utvalget konstaterer at samarbeidet mellom de nordiske land om 
gjensidig godkjennelse av testresultater innenfor EFTA  fortsetter og at 
EFTA-ordningene som er åpne for andre land, får en viss tilslutning 
fra EF-land.

Utvalget vil understreke betydningen av at m an søker å oppnå til
slutning for slike overenskomster fra et større antall land i Europa.

Utvalget foreslår at meldingen om rek. nr. 15/1974 blir ta tt til etter
retning og at ny melding imøteses til neste sesjon.

6. U tvalget konstaterer at de nordiske land har fortsatt det nære sam 
arbeid vedrørende valutaspørsm ål i de internasjonale organisasjoner, 
som V alutafondet og Verdensbanken med dens datterorganisasjoner.

Utvalget er enig i det felles nordiske innlegg på Valutafondets siste 
årsmøte om at de små land har båret en for stor andel av industrilan
denes betalingsunderskudd siden oljekrisen og at det er viktig med en 
hurtigere økonomisk vekst i land med sterk utenriksøkonomi og lav 
prisstigning. Utvalget etterlyser ytterligere tiltak med sikte på å redusere 
dette underskudd.

U tvalget legger stor vekt på etableringen av den nye midlertidige låne
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ordning (Supplementary Facility) som vil gjøre det mulig for V aluta
fondet å utvide den finansielle bistand til de medlem sland som er for
holdsvis sterkt ram m et av betalingsbalansunderskudd i de nærmeste år.

Utvalget tar til etterretning opplysningen om at den nye Valutafonds- 
avtaien trer i kraft i begynnelsen av 1978.

7. Rek. nr. 1/1977 har følgende ordlyd:

"N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å undersøke mu- 
lighetene for nordisk samarbeid om intensivert forskning og om andre 
spørsmål vedrørende håndtering og lagring av radioaktivt avfall, her
under iaktta det internasjonale samarbeid på dette om råde.”

Utvalget konstaterer at Nordisk kontaktorgan for atomenergispørsmål 
i løpet av 1977 har igangsatt forskningsarbeid på tre aktuelle om råder: 
kvalitetssikring, kontrollrom sutform ing og avfall. Dertil vurderes de 
fremtidige program m er på radioøkologiom rådet og sikkerhetsmyndighe- 
tenes samarbeid. Prosjektbudsjettet for 1978 er øket vesentlig i forhold 
til bevilgningene for 1977.

U tvalget foreslår at meldingen om rek. nr. 1/1977 blir ta tt til etter
retning og at ny melding imøteses til neste sesjon.

8. Nordisk Industrifond har lagt fram  forslag vedrørende fondets 
virksomhet i 5-årsperioden 1979— 83. N år det gjelder innretningen av 
virksomheten, har utvalget ikke noe å bemerke.

Med hensyn til kapitalbehov og finansiering, samt dermed foreslåtte 
revisjon av fondets gjeldende ”Allm ånna riktlinjer” , er utvalget enig i 
M inisterrådets beslutning om at fondet i forbindelse med sin fortsatte 
virksomhet sikres mulighet for å gjennom føre en langsiktig planlegging 
og at fondet årlig tilføres pengem idler som minst tilsvarer nåværende ak- 
tivitetsnivå. Likeså slutter utvalget seg til prinsippet om innføring av 
N ordisk Industrifond i M inisterrådets almene budsjett fra og med 1979, 
men finner i likhet med M inisterrådet at vilkårene og konsekvensene 
bør undersøkes nærmere.

Utvalget har ikke noe å bem erke til M inisterrådets beslutning om å 
tilføre fondet 15 mill. s.kroner for 1979 og bemyndigelse for fondet til å 
påta seg flerårige forpliktelser utover de tilgjengelige midler med maksi
mum 7,5 mill. s.kroner for 1980 og maksim um  4,5 mill. s.kroner for 
1981. Fondet bør tilføres økede midler i kommende 5-årsperiode sam
menholdt med foregående periode.

9. Utvalget har notert seg at i tilknytning til det nye handlingspro
gram for byggområdet, er det lagt fram  et prosjektprogram  for de nær
meste år.

Utvalget er enig i at en øket integrasjon av det nordiske byggmarked 
er et viktigt mål for samarbeidet. U tvalget har ikke noe å bem erke til 
dket samarbeid vedrørende de generelle målsettingene i byggsektoren og 
bygglovgivningen. Utvalget har dermed ikke tatt standpunkt til de en
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kelte prosjekter, som måtte bli lagt fram. Det internasjonale byggsam- 
arbeid som de nordiske regjeringer deltar i, bør vies tilstrekkelig opp- 
merksomhet. U tvalget har ikke noen innvendinger m ot en undersøkelse 
av mulighetene for å lette nordisk samarbeid om byggeksport utenfor 
Norden.

U tvalget støtter tanken om et felles nordisk totalsyn på det bebyggede 
miljø med hensyn til bevaring, endring og nybebygging i den utstrek
ning målsettingen kan realiseres.

Energiøkonomisering på byggområdet bør prioriteres høyt, selv om 
det vil kreve stor innsats for å finne fram  til effektive tiltak for energi- 
sparing.

10. Rek. nr. 4/1977  har følgende ordlyd:

”Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å vedta et nytt 
handlingsprogram  med tilhørende prosjektprogram  for nordisk sam ar
beid innen byggsektoren, vesentlig i samsvar med m inisterrådsforslag 
B 21/e. D et forutsettes at handlingsprogram m et gjennomføres under 
hensyntaken til mulige uønskede sosiale bivirkninger og i nær kontakt 
med de berørte parter på det nordiske arbeidsmarked, bl. a. om arbeids- 
miljøet på et friere nordisk byggmarked.”

Nordisk M inisterråd meddeler at m inisterrådet (boligministrene) ved- 
tok 1. mai 1977 det nye handlingsprogram m et for samarbeid innen 
byggsektoren i samsvar med nevnte rekomm andasjon. Samtidig vedtok 
som nevnt ovenfor m inisterrådet et prosjektprogram , som er utarbeidet 
av Embetsm annskom itéen for samarbeid innen byggsektoren. Rekom- 
mandasjonen er således i det vesentlige oppfylt. U tvalget foreslår at m el
dingen om rek. nr. 4/1977 blir ta tt til etterretning og at rekom m anda- 
sjonen blir avskrevet.

11. U tvalget konstaterer at på den regionalpolitiske sektor har det 
grenseregionale samarbeid vært høyst prioritert, hvilket er i tråd med 
utvalgets syn. En rekke prosjekter er således satt i verk i N ordkalott- 
om rådet og Øresund-regionen. Videre er Å land og ARKO-prosjektene 
påbegynt.

Såvidt utvalget har forstått har hovedvekten hittil vært lagt på nød
vendig innsamling av inform asjon om den regionale utvikling i Norden. 
U tvalget går ut fra  at kartleggingsstadiet med hensyn til det grense
regionale samarbeidet etterhvert vil føre fram  til konkrete tiltak.

Utvalget tar til etterretning opplysningen om at Em betsm annskom i
téen for regionalpolitik (NARP) har påbegynt vurderingen av det re
gionalpolitiske samarbeidet og at det ventes ferdig i 1979. D et forut
settes lagt fram  forslag til program  og organisering av det fortsatte nor
diske regionalpolitiske samarbeidet.

U tvalget legger stor vekt på N ordkalottkom itéens arbeidsoppgaver 
som tar sikte på å utvide samarbeid på N ordkalotten på det regional-
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politiske og arbeidsmarkedspolitiske om rådet. Det er naturlig at næ- 
ringspolitiske spørsmål har dom inert virksomheten.

12. Rek. nr. 2/1977  har følgende ordlyd:

” Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å foranledige at 
en avtale om kom m unalt samarbeid over nordiske riksgrenser mellom 
Danm ark, Finland, N orge og Sverige blir inngått, vesentlig i samsvar 
med ministerrådsforslag B 22/e.”

N ordisk M inisterråd meddeler at avtale om kom m unalt samarbeid 
over nordiske riksgrenser mellom D anm ark, F inland, Norge, Sverige, ba
sert på ovennevnte rekom m andasjon, ble undertegnet av de respektive 
lands samarbeidsministre den 26. mai 1977.

Rekom m andasjonen er således oppfylt. U tvalget foreslår at meldingen 
om rek. nr. 2/1977 blir ta tt til etterretning og at rekom m andasjonen blir 
avskrevet.

13. U tvalget har notert seg at m inisterrådet har besluttet å utarbeide 
et forslag til handlingsprogram  for samarbeid på forbrukerom rådet i
1978 og går ut fra  at forslaget blir forelagt for utvalget til uttalelse før 
program m et blir vedtatt.

U tvalget har tatt til etterretning opplysningene om prosjektsam arbeid, 
bl. a. om produkters levetid. Videre er det foretatt undersøkelser om 
mulighetene for å gjennom føre felles nordiske testsystemer. Produktsik- 
kerhetssam arbeidet har fortsatt. D et samme gjelder samarbeidet på opp- 
lysningsområdet og innen reklame og m arkedsføringssektoren.

Utvalget tillegger arbeidet med sikte på å styrke konsumentenes stil
ling i de nordiske land stor vekt.

14. U tvalget konstaterer at de fellesnordiske bistandsinnsatser i 1977 
har holdt seg på samme relative nivå som i 1976, dvs. ca. 1/2 % av de 
nordiske lands totale bistand, hvilket synes noe beskjedent. Personal- 
innsatsen derim ot svarer til ca. 7 % av samlet personalbistand. Det 
anføres at erfaringene viser at det er gode forutsetninger for en fortsatt 
og utvidet samordning av personalbistanden ut over ram m en for de fel
les innsatser.

Utvalget tar til etterretning opplysningene om de fellesnordiske bi- 
standsprosjekter.

N år det gjelder samarbeid vedrørende de m ultinasjonale bistands- 
spørsmål, legger utvalget vekt på at de nordiske land i størst mulig ut- 
strekning kom m er fram  til felles-nordiske holdninger og beslutninger.
Utvalget ser med tilfredshet at de nordiske land i fellesskap, f. eks. innen-
for U N DP har m edvirket til at program m ets ressurser i stigende grad
omfordeles til fordel for de fattigste land. Likeledes har de nordiske land
bidratt til at nye kriterier vedrørende utviklingslandenes sosiale utvik- -i
lingsbestrebelser er ta tt hensyn til ved fordelingen av ressursene.

15. Rek. nr. 5/1977  har følgende ordlyd:
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"N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å fortsette og 
utvide samordningen av de nordiske bistandsinnsatser innen Oslo-kon- 
vensjonens ramm e, og å sørge for at det blir foretatt en utredning om 
det framtidige nordiske samvirke når det gjelder relasjoner og sam- 
arbeid med utviklingslandene, samt form ene for disse. Utredningen 
bør bl. a. klarlegge mulighetene for å utarbeide konkrete, årlige planer 
for det nordiske samarbeid og de felles nordiske prosjekter innen utvik- 
lingshjelpen med sikte på å utnytte de fordeler for utviklingslandene 
som innføring av landprogram m ering på nordisk basis og en koordine
ring av de nordiske lands innsats kan innebære, og å påse at de nordiske 
land fortsatt aktivt samvirker for at utviklingslandenes berettigede in
teresser tilgodeses ved internasjonale handelspolitiske forhandlinger.”

Nordisk M inisterråd meddeler at det arbeides videre på å oppfylle de 
m ål som inneholdes i denne rekomm andasjon. U tvalget går ut fra at m i
nisterrådet herunder sørger for at det blir foretatt en utredning om det 
fremtidige nordiske samvirke når det gjelder relasjoner med utviklings
landene, samt formene for disse, slik det er anbefalt i rekom m andasjo- 
nen.

Utvalget foreslår at meldingen om samarbeid vedrørende utviklings
landene blir tatt til etterretning og at ny melding imøteses til neste 
sesjon.

U nder henvisning til ovenstående foreslår utvalget
I at Nordisk Råd i anledning av de til utvalget henviste avsnitt i be

retning C 1/1978 vedtar følgende uttalelse:

1) Rådet støtter de nordiske statsministres oppfatning at de nordiske 
land gjennom felles tiltak på lengre sikt kan bidra til en gunstigere øko
nomisk situasjon i de enkelte land. D et bør derfor være en nær kontakt 
ved utform ingen av den økonomiske politikken.

Rådet har med interesse notert seg opplysningene om de industri- og 
energidrøftinger som har funnet sted mellom N orge og de andre nor
diske land i de siste to  år. Rådet legger vekt på at disse forhandlinger så 
snart som mulig fører til konkrete resultater.

Rådet ser med tilfredshet at det foregår en fortløpende dialog i M i
nisterrådet og i Embetsmannskomitéen for industri- og energipolitikk 
om aktuelle industripolitiske spørsmål.

2) Nordisk Råd henstiller til M inisterrådet å følge utviklingen i den 
nordiske samhandel med sikte på å legge forholdene best mulig til rette 
for en utvidelse av denne. D et er viktig at sam arbeidet med sikte på å 
løse praktiske handelshindrende problem er i Europa fortsetter. Det er av 
betydning at de nordiske land sam arbeider om eksportfremm ende tiltak.

3) Rådet m ener det er viktig at de nordiske land fortsetter det nåvæ- 
rende samarbeid på det handels- og valutapolitiske om rådet med sikte 
på å sam ordne landenes forberedelser og standpunkter i internasjonale 
fora.

4) Rådet har ikke noe å innvende mot Nordisk Industrifonds forslag 
£år det gjelder innretningen av fondets virksomhet i kommende 5-års- 
periode.

Rådet er enig i prinsippet om innføring av Nordisk Industrifond i 
M inisterrådets almene budsjett fra og med 1979. Rådet har ikke noe å



C 1: Bilaga 12 1235

bemerke til beslutningen om å tilføre fondet 15 mill. s.kroner for 1979. 
Fondet bør tilføres økede midler i kom m ende 5-årsperiode sam m en
holdt med foregående periode.

5) Rådet vil prinsipielt understreke betydningen av en øket integra- 
sjon av det nordiske byggmarked uten derm ed å ta stilling til de fo :\ 
skjellige spørsmål som det er redegjort for på dette om rådet i C 1/1978.

6) Rådet vil understreke betydningen av det regionalpolitiske sam 
arbeid og konstaterer at det grenseregionale samarbeid i tråd med rådets 
syn, har vært høyest prioritert.

7) Rådet har notert seg at et forslag til handlingsprogram  for sam 
arbeid på forbrukerom rådet vil bli utarbeidet i 1978. Rådet forutsetter at 
forslaget vil bli forelagt Nordisk Råd til uttalelse.

8) Rådet konstaterer at de fellesnordiske bistandsinnsatser i 1977 har 
holdt seg på samme relative nivå som i det foregående år. N år det gjel
der samarbeid vedrørende de multinasjonale bistandsspørsmål legger rå 
det vekt på at de nordiske land i størst mulig utstrekning kommer fram 
til fellesnordiske holdninger og beslutninger.

II at Nordisk Råd tar til etterretning de til Økonomisk utvalg hen
viste deler av kapittel I, D et nordiske samarbeid —  M inisterrådets virk
somhet, og kapitlene VIII: Handels- og valutapolitisk samarbeid, IX: 
Industri- og energipolitisk samarbeid, kapittel X: Samarbeid innen bygg- 
sektorn, kapittel XI: Regionalpolitisk samarbeid, kapittel XII: Sam ar
beid om konsumentspørsmål, og kapittel XV: Samarbeid om og spørsmål 
vedrørende bistand til utviklingslandene.

III at Nordisk Råd tar meldingene om rek. nr. 2/1977 om avtale om 
kom m unalt samarbeid over de nordiske riksgrenser og rek. nr. 4/1977 
om handlingsprogram  for samarbeid innen byggesektoren til etterretning 
og anser sakene ferdigbehandlet for rådets vedkommende.

IV at Nordisk Råd tar beretningen om N ordisk Industrifond (C 35/ 
1978) til etterretning.

V at Nordisk Råd tar meldingene om rek. nr. 13/1973 angående sam 
arbeid vedrørende G A TT-forhandlinger, rek. nr. 15/1974 angående 
drøftinger med E F  vedrørende gjensidig erkjennelse av testresultater, 
rek. nr. 1/1977 angående samarbeid vedrørende håndtering og lagring av 
radioaktivt avfall, og rek. nr. 5/1977 angående samarbeid vedrørende 
utviklingslandene til etterretning og imøteser nye meldinger til neste 
sesjon.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A) llkka-Christian B jdrklund (Skdl)

K jell-O lof Feldt (s) Sverrir Hermannsson (Sj.)
Formann

Allan Hernelius (in) 

Johan J. Jakobsen (Sp) 

K nut Johansson (s) 

Lars Korvahl (Kr. F.)

Kirsten Jacobsen (FP) 

Henning Jensen (S) 

llkka  Kanerva (K ok)  

Nathalie L ind (V)
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Jan-lvan Nilsson (c)

Jon Skaftason (F)

V. J. Sukselainen (K) 

H enrik W esterlund (Sfp)

Erle ndur Patursson (Tvfl) 

Reiulf Steen (A) 

E rkki Tuomioja (Sd) 

Kåre Willoch (H)

R olf Wirtén (fp)

B IL A G A  13

Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over Nordiska m inis
terrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1)

1. Inledning
Till kulturutskottet har av N ordiska rådets presidium hånvisats N or

diska ministerrådets beråttelse rorande det nordiska sam arbetet 1977 
jåm te bilagor. U tskottet har anm odats avgiva yttrande over foljande 
avsnitt av beråttelsen: Inledning, Kapitel 1 D et nordiska sam arbetet — 
ministerrådets verksamhet, Kapitel III  K ultureilt samarbete och Kapitel 
X V II  Organisatoriska forhållanden etc. D årjåm te har utskottet åven 
att beakta de till beråttelsen anslutna bilagorna. U tskottet har behandlat 
ministerrådsberåttelsen vid m ote den 19— 20 januari 1978 i Stockholm.

Vid sin behandling av beråttelsen har utskottet funnit skål att be- 
handla de ovannåm nda kapitlen samt fem till beråttelsen anslutna bi
lagor, nåmligen bilaga 3 Budget for nordiskt kulturellt samarbete 1978 
jåm te motsvarande uppgifter i budgeten for 1977 och bokslutet for 
1976, bilaga 4 N ordiska m inisterrådets (kultur- och undervisningsmi- 
nistrarna) dispositionsmedel 1977, bilaga 6 Samnordiska utredningar på 
kulturom rådet 1972— 1976 saml bilaga 7 Beråttelser som har direkt 
anslutning till avsnittet om nordiskt kulturellt samarbete. Vid behand
lingen forelåg endast bilaga 7, i vilken dock saknades en beråttelse.

Utskottets genomgång av C 7 har i viss m ån forsvårats av att den 
korrekturupplaga som utskottsm edlem m arna haft tillgång till inte varit 
fullståndig och av att de fiesta av de till utskottets arbetsom råde ho- 
rande bilagorna saknats. U tskottet kan inte anse detta sakforhållande 
vara tillfredsstållande.

Fastån utskottet formellt slutbehandlat ministerrådsberåttelsen vid 
m otet i Stockholm, trots att fullståndig beråttelse inte forelåg, bor 
detta dock inte utgora något hinder for att de till utskottet hånvisade 
avsnitten av och bilagorna till beråttelsen av rådet låggs till handling- 
arna. F or den håndelse det m aterial som utskottet ånnu inte behand
lat ger anledning till sårskilda åtgårder, anser sig utskottet oforhindrat 
att vid något av de gem ensamma m otena med m inisterrådet (kultur- 
och undervisningsministrarna) eller på annat låmpligt sått uppm årk- 
samma detta.
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2. Redovisningen av de m ed anledning av yttrande nr 5/1977 vidtagna 
åtgårderna

Vid 25:e sessionen antog rådet med anledning av m inisterrådets 
beråttelse om det nordiska sam arbetet 1976 på forslag av kulturut- 
skottet ett yttrande {nr 5/1977) i fem  punkter. De synpunkter som i 
dessa fram fordes hade av utskottet bedom ts såsom våsentliga for det 
fortsatta sam arbetet på kulturens område. D årfor onskar utskottet forst 
behandla de åtgårder som m inisterrådet vidtagit med anledning av detta 
yttrande. D et konstateras att separata m eddelanden inte avgivits om 
yttrandet och de dåri ingående olika punkterna, utan att i fall av vid
tagna åtgårder dessa redovisats i respektive kapitel.

Den av kulturutskottet sedan 1973 forordade betydande forhojning- 
en av anslaget till N ordiska kulturfonden  har till dels kunnat forverkligas 
i och med att anslaget till fonden i kulturbudgeten for 1978 hojts från
6,5 milj. till 8,0 milj. dkr. Samtidigt m åste dock konstateras att skill- 
naden mellan summ an av de hogst prioriterade ansokningarna och till- 
budsstående medel fortfarande år alltfor stor. D e hogst prioriterade 
ansokningarna uppgick redan 1976 till 11,3 milj. dkr, m edan anslaget 
forst 1978 kommer att uppgå till 8,0 milj. dkr.

U tskottet har noterat kulturfondens satsningar på det allmankul- 
turella om rådet och då sårskilt stodet till de lokala nordiska kultur- 
veckorna, vilka haft stor geografisk spridning. U tskottet har funnit att 
sådana arrangem ang under kunnig ledning på ett utm årkt sått kunnat 
medverka till att ge det nordiska kultursam arbetet en folklig forank
ring, utan vilken sam arbetet loper risken att mista sin styrka. Det skulle 
dårfor vara ytterst viktigt att ta  till vara det intresse for nordiskt kultur- 
samarbete som de lokala kulturveckorna kunnat skapa, så långe som 
stodordningen ånnu år i kraft. En m ojlighet hårtill skulle vara att så
som rådgivande kom m ittén for allm ånkulturell verksam het (RKK) har 
foreslagit, forsoka få till stånd en samverkan mellan kom m uner och 
organisationer i uppfoljningen av kulturveckorna.

Vid sin genomgång av aktuella frågor inom nordiskt kultursam arbete 
somm aren 1976 (se bihang till kulturutskottets betånkande bilaga 16 om 
C 1/1977) påpekade utskottet att det var medvetet om att kulturfonden 
hade ett vidstråckt om råde att tåcka, inte bara det prioriterade allmån- 
kulturella området, utan också både utbildnings- och forskningsområdet.

U tskottet var dock inte berett att diskutera frågan om att eventuellt 
beskåra tåckningsom rådet till a tt om fatta bara vissa delom råden. Orsa- 
ken var den att overenskommelsen mellan de nordiska lånderna om fon
den for någon tid sedan hade åndrats och att det inte syntes finnas 
alternativa finansieringskållor for det om råde eller de om råden som inte 
skulie kunna stodas med medel u r fonden for den håndelse tåcknings
om rådet beskars.

Aven om kulturutskottet fortfarande anser att den allm ånkulturella
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sektorn bor prioriteras, utgor detta i och for sig dock inget skal till att 
andra syftet med fonden, nåmligen att fråm ja det nordiska kultursam - 
arbetet i vidaste bemarkelse. D et år desto m indre skål till någon åndring 
hårvidlag som anslaget till kulturfonden nyss hojts, om inte tillråckligt, 
så i varje fall ansenligt.

I yttrandet efterlystes åven en samlad redovisning av de meclcl ut- 
over kulturbudgeten  som på nationellt plan anvisas for sådan verksam
het som faller inom ramen for kulturavtalet. U tskottet framholl att en 
sådan redovisning skulle vara av betydelse inte bara for nordiska utan 
också for nationella organ. En kartlåggning av samtliga till nordiskt 
kultursam arbete anvisade medel skulle ge båttre mojligheter till och 
såkrare underlag for prioriteringar inom den egentliga kulturbudgeten. 
U tskottet har erfarit att arbetet med kartlåggningen fortgår inom kultur- 
avtalets organ, och ser fram  emot att i sinom tid ta del av denna.

I fråga om att skapa forutsattningar for årligen återkom m ande nor
diska universitetskurser i historia anfors endast att kurserna i budgeten 
for 1977 beviljats planeringsbidrag for kursverksam heten 1978. D etta 
år inte tillfyllest. U tskottet anser att det bor kunna anordnas årliga 
historiekurser, inte minst for att vidm akthålla och forstårka den nor
diska inriktningen hos de blivande historielårarna. Denna lårargrupp 
år vid sidan av m odersm ålslårarna samt svensklårarna i F inland respek
tive dansklårarna på Island en av de viktigaste når det galler att hos 
cleverna våcka ett nordiskt intresse.

H istorielårarna har varit foremål for uppm årksam het åven av rådets 
informationskommitté. E tt nordiskt tem anum m er av tidskriften Ak- 
tuellt for historielåraren har utgetts med stod av inform ationskommit- 
tén, som hoppas att detta skall stimulera lårarna att i vidgad om fatt
ning låta nordiska aspekter prågla undervisningen.

Vad gåller utskottets onskemål om utbyggnad av den jåm forande 
nordiska samhållsforskningen  i enlighet med rek. nr 15/1975 noteras 
att Nordiska sam arbetsnåm nden for samhållsforskning (de samhålls- 
vetenskapliga forskningsrådens samarbetsorgan) planerat forsknings
samarbete rorande familjen i N orden med tre mojliga projekt. Dessa 
skulle galla nordiska familjers livsmonster, familjem edlemmarnas in- 
bordes forhållande och upplevelsen av detta m ot bakgrund av forsorj- 
ningsunderlaget och socialforsåkringssystemet samt foråndringar i fa
miljen med utgångspunkt i separations- eller skilsmåssosituationen. 
Innan arbetet kan inledas, återstår slutlig projektform ulering och upp- 
gorande av budget.

N ordiskt samarbete kring jåm forande samhållsforskning forefaller 
nu att komma igång. Det forslag till forskningssamarbete, som sam 
arbetsnåm nden lagt fram  om fattar ett centralt problem kompiex i de 
nordiska samhållena av idag: hur har fam iljeinstitutionen påverkats av 
utvecklingen till vålfårdsamhålle. I detta sammanhang erinras om att
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rådets juridiska utskott foreslagit koordinering av arbetet kring råttsliga 
och ekonomiska problem  vid olika slag av familiebildning (yttrande 
1/1977). K ulturutskottet utgår ifrån att den nu planerade nordiska 
familjeforskningen åven kom m er att om fatta fam iljer bestående av 
sammanboende.

Ytterligare noteras att det grundats ett nordiskt forbund for stats- 
vetenskap, som i sin tu r tilisatt fyra forskningsgrupper med var sitt 
forskningsområde. Om rådena år partierna, sociala och politiska for- 
åndringar, utrikespolitik samt offentlig forvaltning. U tskottet vill hår 
peka på fler åmnen, vilka vål skulle låm pa sig for jåm forande nordisk 
forskning, nåmligen intresseorganisationerna och deras utveckling, den 
nordiska dem okratins representativitet, de politiska ideologierna och 
deras utveckling, m aktstrukturerna och foråndringarna i dessa, jåmlik- 
hetsfrågor m. m.

Såsom utskottet tidigare har påpekat ligger vårdet av jåm forande nor
disk samhållsforskning i spånningen mellan å ena sidan de nordiska sam- 
hållenas fundam entala likhet, å andra sidan den variation mellan sam- 
hållena som utvecklingen lett till. En brett upplagd jåm forande forsk
ning har stor betydelse for den nordiska dem okratin.

I sista punkten av yttrandet uttalade utskottet att konkreta planer for 
folkrorelsernas deltagande i det nordiska sam arbetet borde framlåggas i 
god tid fore utgången av den forsoksordning som gåller stod till sam
arbete mellan de nordiska folkbildningsorganisationerna och som utloper
1978. Av m inisterrådsberåttelsen fram går att det fore utgången av for- 
soksperioden skall foretas en evaluering av verksamheten, innan beslut 
om fortsåttningen fattas. N år det gåller riktlinjerna for denna fortsått- 
ning hyser utskottet uppfattningen att m ålet bor vara att skapa en per
m anent stodordning med erforderliga medel for folkrorelsernas fasta 
m edverkan i det nordiska kultursam arbetet. K ulturutskottet forvåntar 
sig att få ta  del av forslaget till riktlinjer for denna stodordning innan 
den slås fast.

3. Redovisningen av ministerrådets verksamhet (Kapitel 1) samt organi
satoriska jorhållanden (Kapitel X V II)

I kapitel X V II om organisatoriska sporsmål redogors for budgetfrågor 
m. m. Det år hår enbart fråga om m inisterrådets allm ånna budget, 
fastån detta inte sags ut. K ulturbudgeten, som visserligen presenteras i 
kapitlet om kulturellt samarbete, omnåmns inte, trots att den år våsent- 
ligt storre ån den allm ånna budgeten, 52 milj. dkr  mot totalt 28,1 milj. 
nkr (31,7 milj. dkr).

I fråga om den allm ånna budgeten har kulturutskottet i stållforetrå- 
darkomm itténs disponeringsforslag till projektbudget for 1978 noterat 
att det ingår några poster på om råden, dår ett visst arbete utforts eller 
utfors med stod av medel over kulturbudgeten. K ulturutskottet finner det
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vasentligt att beredningen av projektansokningar, vilka nara beror om 
råden taekta av kulturbudgeten, sker i sam arbete med kulturavtalets or
gan. Sålunda skapas garantier mot dubbleringar, samtidigt som det ges 
båttre mojligheter till våxelverkan mellan den allm ånna budgeten och 
kulturbudgeten till formån for det nordiska sam arbetet som helhet.

4. Redovisningen av det kulturella samarbetet (Kapitel III)

Kapitlet om kulturellt samarbete år den andra redovisningen, som ges 
kulturutskottet over verksamheten 1977. Enligt num era vålinarbetad 
praxis erhåller utskottet årligen två redogorelser for kultursam arbetet, 
den forsta på sommaren infor utskottets budgetoverlåggningar med m i
nisterrådet (kultur- och undervisningsministrarna) och den andra i sam 
band med avgivande av ministerrådets beråttelse C 1 till rådssessionen. 
Att ministerrådsberåttelsen sålunda kom pletteras med en lågesrapport 
om kultursam arbetet tillfredsståller mycket långt utskottets onskemål 
om kontinuerlig inform ation om m inisterrådets verksamhet. Snabb och 
utforlig rapportering om verksamheten i ministerrådets olika organ år en 
absolut forutsåttning for att utskottet fram gångsrikt skall kunna full- 
folja sin uppgift som parlam entariskt kontrollorgan på nordiskt plan.

Vad gåller sjålva utform ningen av de sårskilda avsnitten om utbild- 
ning, forskning  och allm ankultur  anser utskottet att dessa allm ant taget 
år i hog grad informativa. Dock finner utskottet att det allm ånkulturelia 
avsnittet ånnu inte kånnetecknas av den stringens som de båda andra 
huvudavsnitten nått upp till. D etta forhållande påtalades av kultur
utskottet redan i betånkandet om ministerrådsberåttelsen till 23:e ses
sionen om verksamheten 1974, utan att någon nåm nvård forbåttring hit- 
tills har kunnat skonjas. U tskottet ser fram  emot en klarare och kon- 
cisare redovisning av sam arbetet på det allm ånkulturelia om rådet till 
nåsta session.

I det foljande behandlar utskottet de olika avsnitten av kapitlet om 
kulturellt samarbete, i den mån dessa inte redan kom m enterats ovan 
(Nordiska kulturfonden) eller utskottet avgivit sårskilt betånkande i sa- 
ken (ministerrådets program 1978— 1983, Sak B 24, utvidgat radio- och 
TV-samarbete i N orden rek. nr 20/1971 och nr 15/1973).

4.1 Kulturbudgeten och budgetproceduren

I sin såsom bihang till detta betånkande fogade prom em oria om ak
tuella frågor inom nordiskt kultursam arbete diskuterar utskottet ingå- 
cnde utvecklingen av kulturbudgeten och hemståller om att budgeten 
for 1979 ges en bas, som tillåter en våsentligt storre aktivitetsokning ån
1978. Till detta onskar utskottet ytterligare foga foljande.

Enligt ministerrådsberåttelsen utgor bruttookningen i kulturbudgeten 
från 1977 (52,0 milj. dkr) till 1978 (61,1 milj. dkr) 1 7 ,5 % .  Detta ger 
dock inte en helt rått visande bild av utvecklingen, som båttre fram går
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av aktivitetsokningens storlek på de tre sam arbetsom rådena. D enna år 
i medeltal 8,9 % fordelad på forskningen med 12,9 % , allm ånkulturen 
med 11,0 % och utbildningen med blott 2,8 %.

M erparten av aktivitetsokningen går 1978 till N ordiska kulturfonden, 
vars anslag hojs från  6,5 milj. till 8,0 milj. dkr, samtidigt som minister
rådets dispositionsmedel hojts med 0,5 milj. till 5,5 milj. dkr.

K ulturutskottet har under en foljd av år starkt prioriterat en hojning 
av anslaget till kulturfonden, liksom utskottet forordat en hojning av 
anslaget till m inisterrådets disposition. Forhojningen av de båda ansla- 
gen i budgeten for 1978 hålsas dårfor med stor tillfredsstållelse av u t
skottet. Samtidigt m åste dock konstateras att detta betytt en forsvagning 
av de fasta institutionernas utvecklingsmojligheter. Såsom utskottet i sin 
till detta betånkande som bihang anslutna prom em oria påpekat, bor den 
nordiska kulturbudgeten fo r  1979 ges en bas, som tillåter en våsentligt 
storre aktivitetsokning ån budgeten for 1978. D et år utskottets uppfatt- 
ning att det bor vara mojligt åven for de over kulturbudgeten finansie- 
rade fasta institutionerna att oka sin aktivitet, dår sådan kan motiveras.

Budgetproceduren  har av kulturutskottet utforligt diskuterats i ovan- 
nåm nda bihang till detta betånkande.

4.2 Statuter m. m. for nordiska institutioner

Revisionen av statuter, instruktioner och beståm melser for de over 
kulturbudgeten finansierade nordiska institutionerna har fortsatt i en
lighet med de riktlinjer for oversyn av dessa som m inisterrådet fast- 
stållde i slutet av 1975. U tskottet finner att detta arbete år av stor 
betydelse och forvåntar sig att det slutfors enligt planerna, inte bara for 
att i och for sig åstadkom m a storre enhetlighet rent form ellt mellan 
institutionerna, utan for att genom den uppnådda enhetligheten kunna 
forbåttra kontrollen av verksamheten, vilket rådets budgetkommitté 
fram stållt onskemål om till samtliga rådsutskott.

4.3 Utbildning

Tyngdpunkten i utbildningssektorns arbete har legat i utbildningen 
for 16— 19-åringar, projektprogram m et på vuxenutbildningens område, 
erfarenhetsutbytet rorande återkom m ande utbildning  och projektet 
grannspråksundervisning.

Problem en i fråga om utbildning av de 16— 19-åriga har blivit allt 
m era brånnande i takt med den stigande ungdomsarbetslosheten. For 
narvarande utgors om kring en tredjedel av alla arbetslosa i N orden av 
unga månniskor under 25 år. D et år riktigt att den fråm sta orsaken till 
detta faktum  inte år av utbildningspolitisk art, men samtidigt år det 
klart att arbetslosheten forst drabbar sådana ungdom ar som avbrutit sin 
skolgång redan i grundskolan, sådana som inte erhållit någon yrkesut- 
bildning efter avslutad grundskola eller sådana som avbrutit sin yrkes-
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utbildning samt sådana som inte erhållit onskad yrkesutbildning. Så
lunda år ungdomsarbetslosheten till våsentliga delar oekså ett utbild- 
ningsproblem.

.Av ministerrådsberåttelsen fram går att det lagts fram  ett forslag till 
projektprogram  for åren 197S— 80 med tyngdpunkten i en studie av ut- 
bildningspolitiska och arbetsm arknadspolitiska åtgårder m ot ungdoms
arbetslosheten. D et omtalas dock inte vad slags åtgårder det år fråga 
om, men utskottet onskar trots detta understryka vikten av skvndsam 
behandling av forslaget.

En annan av de frågor inom utbildningssektorn som utskottet fåst 
sårskild vikt vid år grcinnspråksundervisningen i de nordiska lånderna. 
E tt handlingsprogram  for forbåttrad språkforståelse i N orden baserat på 
erfarenheterna av det grannspråksprojekt som pågått 1976— 77 har lagts 
fram for kulturavtalets organ. Program m et går bl. a. ut på en oversyn 
av låroplanerna i modersm ålet i D anm ark, Norge och Sverige med 
grannspråksundervisning på samma stadium (lågstadiet) i de tre lån
derna, lårarfortbildning for undervisning i grannspråk samt sam produk
tion av lårom edel for denna undervisning.

N år det gåller inform ation om N orden och kurser i nordiska språk 
i Finland, framhålls mot bakgrund av rek. nr 18/1974 att en av de 
storsta svårigheterna i Finland år bristen på ett institut som bedriver 
verksamhet med utlåning av litteratur och AV-material. Ovannåm nda 
forslag till handlingsprogram  om fattar åven inråttande av ett inform a- 
tionscentrum  i Finland fdr de nordiska språken med uppgift att distri- 
buera undervisningsmaterial, bedriva inform ations- och biblioteksverk- 
samhet, anordna språkkurser, ordna med oversåttningshjålp m. m.

K ulturutskottet anser att arbetet med att utveckla grannspråksunder- 
visningen i N orden år synnerligen viktigt. I fråga om låroplansoversynen 
onskar utskottet fram hålla att de sårskilda språkforhållandena på N ord
kalotten kraver uppm årksam het. Grannspråksundervisningen i t. ex. 
svenska Tornedalen och Finnm arken bor kunna om fatta åven undervis
ning i finska, utan att låroplanerna ståller hinder i vågen for detta.

M inisterrådet har beviljat medel for en forsoksverksamhet med en 
ettårig dietikerkurs under tre år vid Nordiska hogskolcin for hushålls- 
vetenskap. Starten sker i borjan av 1978. K ulturutskottet hade tidigare 
noterat att hogskolan inte långre finansierades over fast post på kul
turbudgeten. U tskottet hade dock erfarit att verksamheten inklusive 
kostnaderna for styrelsen interimistiskt fram  till 1980 finansierades over 
dispositionsmedlen på grund av den ovannåm nda treåriga forsoks- 
perioden.

I fråga om nya initiativ inom utbildningssektorn anfors att det under 
senare år skett en forskjutning från samarbete om grundskolan till gym
nasial utbildning, hogre utbildning och vuxenutbildning. Denna utveck
ling inom utbildningssamarbetet har haft kulturutskottets fulla stod.
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Det ar dock skal att påpeka att kulturutskottet inte anser det nordiska 
skolsamarbetet (tidigare harmonisering av skolordningarna) m indre be- 
tydelsefullt for den skull. D etta sam arbete galler pedagogiskt forsknings- 
och utvecklingsarbete inom forskola, grundskola och gymnasieskola samt 
lararfortbildning for dessa skolstadier. Tillracklig uppm arksam het bor 
alltid agnas skolsamarbetet såsom ett verksamt medel att fordjupa den 
nordiska gemenskapen.

4.4 Forskning

På forslag av kulturutskottet antog rådet vid 23:e sessionen ett y tt
rande (nr 6/1975), enligt vilket rådet ansåg att ansvarsfordelningen m el
lan kulturavtalets organ och forskningsråden ifråga om det nordiska 
forskningssam arbetet borde goras till forem ål for en allsidig utredning. 
I sitt betånkande fram holl utskottet att frågan inte enbart var organi
satorisk, u tan  att den åven hade en forskningspolitisk aspekt. N ordiska 
rådet hade namligen i flera sammanhang forordat att anslag till sårskilda 
tyngdpunktsom råden (arktisk medicin, internationell politik, inklusive 
freds- och konfliktsforskning) stålldes till sjålvståndig disposition for 
specialiserade sam arbetsorgan over den nordiska kulturbudgeten. Forsk- 
ningsrådens ståndpunkt i sådana fall hade varit a tt medel for dylik pro
jektforskning borde fordelas av forskningsrådens sam arbetsorgan inom 
ram en f5r dessas norm ala anslagstilldelning.

M inisterrådets rådgivande kommitté for forskning (RKF) har num era 
lagt fram  ett forslag till generellt handlingsprogram  for inriktningen av 
det stod till nordiskt forskningssam arbete som kanaliseras genom den nor
diska kulturbudgeten. E tt av syftena med program m et år att åstad- 
komma storre flexibilitet i forskningsdelen av kulturbudgeten med ty 
åtfoljande foråndringar i budgetstrukturen. V idare stråvas till fruktbar 
våxelverkan mellan kulturbudgetens medel och de medel som satsas na- 
tionellt via forskningsråden. Tanken år att icke-bundna medel i kultur
budgeten skall kunna anvåndas så att de bidrar till att nationella forsk- 
ningsresurser i storre utstråckning tas i bruk for nordiska samarbetspro- 
jekt. Program m et innehåller generella riktlinjer for rollfordelningen m el
lan kulturavtalets organ och forskningsråden i N orden. N ordiska kultur
fondens roll som finansieringskålla for nordiskt forskningssam arbete 
har omprovats. Slutligen skisseras ett forslag till forsoksverksamhet med 
en ny modell for samverkan med forskningsråden i form  av nordiska 
planlåggningsgrupper inom vissa utvalda tem aom råden, under forsoks- 
perioden de fyra disciplinsområdena hum anioria, samhållsvetenskap, na- 
turvetenskap och medicin.

Forslaget till handlingsprogram  har utsånts på remiss till forsknings
rådens nordiska sam arbetsorgan liksom till forskningsråden sjålva. F o r
slaget har åven tillstållts kulturutskottet.

K ulturutskottet finner det utom ordentligt vårdefullt a tt ett forslag 
till handlingsprogram  nu har utarbetats liksom att detta program  och de
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dari ingående forslagen gjorts till forem ål for diskussioner inom berorda 
organ. F or egen del ar utskottet dock annu inte berett till slutligt ståll- 
ningstagande i detalj forran berorda parter uttalat sig, aven om utskot
tet funnit program utkastet am bitiost och de stiillvis långtgående forsla
gen mycket intressanta. U tskottet forvantar sig att få ta stållning till ett 
slutligt forslag till handlingsprogram, dår resultatet av remissbehand- 
lingen beaktats, innan handlingsprogram m et fastslås.

Av m inisterrådets verksamhet på forskningssektorn vill kulturutskottet 
sårskilt understryka vikten av fortsatta anstrångningar for okat sam ar
bete kring nordisk språkvård  och språkvetenskap. E tt nåra samarbete 
kring språkliga frågor i N orden inom såvål utbildning som forskning, 
år en av forutsåttningarna for att kunna bibehålla och fordjupa den 
nordiska gemenskapen, som utgor grunden for allt nordiskt samarbete.

4.5 A llm dnkultur

Av ministerrådsberåttelsen fram går det att rådgivande kommittén for 
allm ånkulturell verksamhet (RKK) utarbetat ett forslag till arbetspro- 
gram for åren 1978— 80 med riktlinjer for sam arbetet på det allmån- 
kulturella området. D etta program  foljer långtidsbedomningen av sam 
arbetet på om rådet {NU 1975:14) från 1975, som m inisterrådet visser- 
ligen inte sanktionerat, men som enligt vad som anfors i m inisterråds
beråttelsen utgjort grunden for utvecklingen på området. Det nya p ro
gram m et får en ytterst knapphåndig presentation, som avslutas meu 
konstaterandet att det inte varit forelagt ministerrådet.

N år arbetsprogram m et aviserades i beråttelsen till 25:e sessionen, 
uttalade kulturutskottet i betånkandet om C 1 sitt intresse att få ta del 
av programmet, innan det slogs fast. N ågot program  har emellertid annu 
inte kommit utskottet tillhanda. U tskottet onskar dårfor erinra om 
Nordiska rådets yttrande nr 6/1975, enligt vilket rådet anser att kul
turutskottet bor beredas tillfålle att redan under beredningsskedet m ed
verka i utform ningen av de årliga handlingsprogram m en for kultur- 
sam arbetet och av eventuella fleråriga åtgårdsprogram.

Av verksamheten på det allm ånkulturella sam arbetsom rådet har kul
turutskottet i detta betånkande redan uttalat sig om folkrorelsernas 
m edverkan i kultursam arbetet. U tskottet ser åven fram  emot att få ta 
del av forslaget till stod for nordiskt idrottssamarbete i enlighet med 
rek. nr 16/1975. U tskottet noterar med tillfredsstållelse att verksam he
ten vid det nordiska konstcentret på Sveaborg startar detta år. Aven ar
betet med kulturcentret på Faroarna avancerar i god takt. E fter arkitekt- 
tåvlingen pågår nu detaljplaneringen med sikte på att byggnadsarbetet 
skall kunna inledas hosten 1978. I detta sam m anhang onskar kultur
utskottet erinra om (jfr bihang till detta betånkande) att det aktualiserat 
frågan om kultursamarbete mellan Gronland och det ovriga Norden. 
Det år utskottets uppfattning att frågan borde utredas allsidigt med
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utgångspunkt i gronlandska behov och i sam råd med gronlåndska myn- 
digheter.

Slutligen onskar utskottet ta fasta på ett adm inistrativt forhållande, 
som kommer att gålla det allm ånkulturella om rådet i den nårm aste fram- 
tiden. D et anfors att det under 1978 i de fiesta facken (musiksamarbetet, 
teatersam arbetet, film sam arbetet m. m.) kommer att finnas en kommitté 
eller en styrelse med uppgift att vårdera och prioritera inom sitt område 
och samtidigt ha ett visst styrningsansvar for genom forandet av p ro
jekt.

D et år givetvis riktigt att detta kan betyda en forenkling av arbetet 
och kan avlasta kultursekretariatet vissa uppgifter av mer eller mindre 
rutinartad karaktår. M en samtidigt måste m an ha klart for sig att detta 
åven kan ha negativa effekter. Denna fråga diskuterades ingående av 
kulturutskottet i dess prom em oria om aktuella frågor inom nordiskt kul- 
tursam arbete sommaren 1975 (se bilwng  till utskottets ’oetånkande om 
C 1/1976, bilaga 13). U tskottet fram holl att det var våsentligt for kul- 
turavtalets organ att skapa sådana arbetsm etoder som gjorde det moj- 
ligt att snabbt nå resultat. En båttre planlåggning fick inte leda till lång- 
sammare takt vid genom forandet av vårdefulla projekt. Denna uppfatt- 
ning gåller givetvis fortfarande.

5. Bilagor

Såsom tidigare om talats forelåg vid utskottets behandling av C i  en- 
dast bilaga 7, i vilken dock en beråttelse saknades. De återstående bila
gorna och beråttelsen kommer av utskottet a tt upptas till behandling 
vid senare tidpunkt.

I fråga om de enskilda beråttelserna noterar utskottet att Nordiskt 
kollegium for ekologi (C 114/k)  planerat ett okat sam arbete m ed de 
ovriga nordiska ekologiska kollegierna, N ordiskt kollegium for marin
biologi (C lOS/k) och N ordiskt kollegium for viltforskning (C 2/j). Av- 
sikten med sam arbetet år att undvika overlappningar och att tåcka 
existerande luckor. U tskottet finner att detta rim m ar vål med de all
m ånna stråvandena till effektivare utnyttjande av tillbudsstående medel. 
Vad for ovrigt gåller kollegiet for marinbiologi kan noteras att forslaget 
till ny instruktion for kollegiet ånnu inte godkånts av ministerrådet.

Beråttelsen från Nordens hus i R eykjavik  (C 122/k) om fattar en for- 
teckning over foredrag, litteråra program , konserter, utstållningar och 
gaster i husets gåstrum  under året. Utskottet finner att en dylik presenta- 
tion av verksam heten inte år tilifredsstållande och forutsåtter att beråt
telsen till foljande session, liksom tidigare ges i beskrivande form.

U tskottet for nordiskt ungdomssamarbete, som uppråttades 1973, av- 
ger for forsta gången beråttelse till rådet (C 124/k). Basen for utskottets 
verksamhet utgors av en stodordning med syfte att oka kunskaperna om 
och forståelsen for kulturella, politiska och sociala frågor bland ungdom
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i de nordiska lånderna genom att stoda det nordiska samarbete som 
bedri vs av landsom fattande barn- och ungdom sorganisationer i N orden 
berattigade till nationellt stod samt att ge ungdom sorganisationerna 
storre mojligheter till a tt m arkera nordisk samhorighet i internationella 
sammanhang. M inisterrådet drog upp nya riktlinjer for stodordningen 
m ot slutet av 1976, enligt vilka stod aven kunde beviljas for organisa
toriskt sam arbete mellan ungdomsorganisationerna. Samtidigt betona- 
des vikten av att projekt som tar sikte på breda ungdom sgrupper priori- 
teras.

Av berattelsen fram går det att utskottet for ungdom ssam arbete fin
ner det vanskligt att ånnu saga något om verkningarna av de nya rikt- 
linjerna. K ulturutskottet, som anser stodet till nordiskt ungdomssam
arbete vara utom ordentligt viktigt, understryker vikten av att m an åven 
i fortsåttningen tar fasta på projekt som om fattar breda ungdomsgrup-

N år det gåller den som bihang varande forteckningen over bevilj- 
ningar, utgår utskottet ifrån att denna i nåsta beråttelse kompletteras 
med uppgifter om det fordelade stodets storlek.

I detta sammanhang onskar kulturutskottet erinra om rek. nr 3/1975 
om en N ordturistbiljett med syfte att forbåttra ungdomens resemojlig- 
heter i Norden. Inforandet av en sådan biljett skulle enligt utskottets 
uppfattning åven ha betydelse på det kulturella planet genom att det 
nordiska ungdomssamarbetet dårigenom skulle underlåttas betydligt.

6. Forslag

M ed hånvisning till vad som ovan anforts får utskottet foreslå
A. att N ordiska rådet med anledning av de avsnitt av N ordiska m i

nisterrådets beråttelse som hånvisats till kulturutskottet antar foljande 
yttrande:

N ordiska rådet anser
1. att det i det nordiska utbildningssam arbetet m ot bakgrund av 

den stora ungdomsarbetslosheten bor låggas sårskild vikt vid 
de 16— 19-årigas utbildning och yrkesutbildningen,

2. att arbetet med utvecklingen av grannspråksundervisningen i 
de nordiska lånderna bor vidareforas,

3. att N ordiska rådets kulturutskott bor forelåggas forslag till 
handlingsprogram  for inriktningen av det stod till nordiskt 
forskningssam arbete som kanaliseras genom den nordiska kul
turbudgeten,

4. att det bor skapas mojligheter att ta till vara det intresse for 
nordiskt kultursam arbete som våckts genom N ordiska kultur
fondens stod till lokala kulturveckor och

5. att frågan om kultursam arbete mellan G ronland och det ovriga 
N orden bor utredas allsidigt med utgångspunkt i gronlåndska 
behov och i sam råd med gronlåndska m yndigheter
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samt
B. att rådet lagger dessa avsnitt till handlingarna. 

Stockholm den 20 januari 1978

A im o A jo  (Sd)

Niels Bollmann (CD) 

R olf Fjeldvær (A)

Jo Benkow (H) 

Trygve Bratteli (A) 

G ylfi £>. Gislason (A)

Svend Haugaard (RV ) 

Karl-Erik Hall (s) 

Sture Palm (s)

Ingrid Sundberg (m)

Forman
Elsi Hetemaki-O lander (K ok)

Johannes M . Olsen (Sb) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundman (c)

M arjatta Vddnanen (K)

Sarskilt uttalande

Undertegnede medlem vil slutte seg til kulturutvalgets forslag til 
uttalelse om C 1/1978.

U nder om talen av em ner for sammenlignende nordisk samfunns- 
forskning  tar imidlertid utvalget et standpunkt som jeg må gi uttrykk 
for at jeg er uenig i. Jeg ser det ikke som et naturlig, nordisk forsk
ningsprosjekt å arbeide med spørsmålet om "papirløse ekteskap” .

Stockholm, 20. januar 1978

Aktuella frågor inom nordiskt kultursainarbete

(PM  upprdttad av Nordiska rådets kulturutskott den 28 juli 1977)

1. Inledning
Avtalet om kulturellt sam arbete mellan de nordiska lånderna, som 

trådde i kraft den 1 januari 1972, har nu gållt i fem år. M ot bakgrund 
hårav konstaterade kulturutskottet i sitt betånkande om N ordiska minis
terrådets beråttelse ( C l )  till 25:e sessionen att m an i allt storre om fatt
ning kunde se konkreta resultat av det nordiska sam arbetet på kultur
området. U tskottet konstaterade åven att det fanns goda organisatoriska 
forutsåttningar att med fram gång bedriva detta samarbete, om blott till-

K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

B IH A N G
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rackliga medel beviljades hårfor. D et år inte utskottets avsikt att på nytt 
diskutera de uppnådda resultaten, utan syftet år att infor utskottets over- 
låggningar med m inisterrådet (kultur- och undervisningsministrarna) an- 
lågga synpunkter på i forsta hand kultursam arbetet 1979 cch de medel 
som detta kommer att kråva samt vissa sam arbetsfrågor med aktualitet 
redan 1977— 1978. D årutover avser utskottet att fortsåtta diskussionen 
om proceduren for budgetsam arbetet. U tskottet onskar dock forst ta  
upp planerna på ett allm ånt handlingsprogram  for det nordiska sam 
arbetet.

2. M inisterrådets allmånna handlingsprogram
De nordiska statsm inistrarna uttalade vid sitt mote i decem ber 1976 i 

Helsingfors att det nordiska sam arbetet fått en sådan bredd att det fore
låg behov av ett program  for sam arbetet i dess helhet. U nder general
debatten vid 25:e sessionen framgick det att sam arbetsm inistrarna redan 
inlett arbetet med ett allm ånt handlingsprogram  for hela det nordiska 
samarbetet. Enligt dåvarande ordforanden for sam arbetsm inistrarna 
skulle det overgripande program m et ange hur de politiska viljeyttring- 
arna i Helsingforsavtalet skulle foras vidare. Tanken var att program m et 
skulle vara relativt kortsiktigt cch kunna baseras på redan befintliga eller 
snarast utarbetade sektorsprogram . E tt konkret forslag skulle kunna fo- 
relåggas statsministerm otet i Stockholm hosten 1977 och program m et 
presentcras N ordiska rådet vid 26:e sessionen.

De uppgifter som dårefter nått rådsorganen ger vid handen att arbetet 
på handlingsprogram m et fortsåtter planenligt. U tskottet har sig bekant 
att ett av program avsnitten skulle om fatta kultur och miljo med tre 
underavdelningar, en for miljovård, en for boendemiljo och en for all- 
månkultur. U nderavdelningen for allm ånkultur skulle behandla det all
m ånkulturelia sam arbetet under kulturavtalct. En av underavdelningarna 
till avsnittet om arbetslivet skulle dessutom behandla utbildningen med 
sårskilt om nåm nande av samhållets behov, beredskap for omskolning, 
vuxenutbildning samt utbildning for handikappade. N ågot sårskilt av- 
snitt eller någon sårskild underavdelning for skolsamarbetet och forsk- 
ningssamarbetet skulle inte finnas.

D et år i synnerhet forslaget till att kultursam arbetet inte långre skulle 
ses som en helhet, liksom givetvis att skolsamarbetet och forsknings- 
sam arbetet inte skulle ges ett eget avsnitt, som tilldrar sig kulturutskot- 
tets uppm årksam het. Redan av Helsingforsavtalet, men fram forallt av 
att ett sårskilt kulturavtal1 slutits, fram går klart de avtalsslutande par
ternas vilja att uppfatta det nordiska kultursam arbetet som en organisk 
helhet. Orsaken till detta år likaså klar, den kan utlåsas ur kulturavtalets 
artikel 1, enligt vilken syftet med avtalet år att ” stårka och intensifiera 
kulturellt samarbete i vid bemårkelse mellan avtalsparterna for att vida- 
reutveckla den nordiska kulturgemenskapen2 och oka den samlade effek
ten av låndernas insatser i utbildning, forskning och annan kulturell 
verksamhet genom gemensam planering, samordning, samverkan och ar- 
betsfordelning” . K ulturutskottet anser att p lanerna på en uppspjålkning 
och nyindelning av kultursam arbetet klart strider mot kulturavtalet och 
dess anda. D et år utskottets beståm da uppfattning att den nordiska kul-

1 A vtal mellan Danmark, Finland, Island, Norge och Sverige om kulturellt sam
arbete (undertecknades 15.3.1971; trådde i kraft 1.1.1972.)

2 hår kursiverat
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turgem enskapen stårks båst genom att kultursam arbetet liksom hittills 
åven i fortsåttningen bedrivs som en helhet på det sått som kultur- 
avtalet forutsåtter.

K ulturutskottet kan dårfor inte se att den foreslagna upplåggningen 
av det allm ånna handlingsprogram m et vad kultursam arbetet betråffar 
skulle kunna utgora en hållbar grund for det fortsatta arbetet på pro
gramm et. U tskottet onskar erinra om att det for kultursam arbetets del 
redan finns handlingsprogram, som utarbetats i sam råd med kultur
utskottet, nåmligen ”Riktlinjer for nordiskt kulturellt sam arbete” (N U  
1974:24) och ”Langtidsbedømmelse for det allm cnkulturelle om råde” 
(N U  1975:14). Det sistnåmnda har dock ånnu inte sanktionerats av mi
nisterrådet (kultur- och undervisningsministrarna). V idare redovisas å r
liga handlingsprogram, dels i form  av en lågesrapport från kultursekre
tariatet, dels i samband med rapporteringen i m inisterrådets beråttelse 
(C 1). Ytterligare bor i detta sam m anhang erinras om att åven kulturut
skottet aktivt deltar i planeringen av kultursam arbetet genom att årligen 
infor sina budgetoverlåggningar med kultur- och undervisningsm inistrar
na utarbeta en prom em oria om aktuella frågor inom nordiskt kultursam- 
arbete.

D et oaktat och oberoende av planerna på ett allm ånt program  for det 
nordiska sam arbetet finns det enligt kulturutskottets mening dock be
hov av en samlad vårdering av de erfarenheter som gjorts av kultur
sam arbetet under den fem årsperiod som avtalet om nordiskt kulturellt 
sam arbete nu  varit i kraft. D enna vårdering skulle sedan kunna utgora 
en uim årkt grund for en utveckling och konkretisering av de riktlinjer 
som for kultursam arbetets del slogs fast 1974.

3. Budgetsamarbetet
K ulturavtalet stadgar att sam arbetet enligt detta avtal sker under med- 

verkan av N ordiska rådet, vilket år en garanti for parlam entariskt infly- 
tande på utform ningen av samarbetet. D enna m edverkan gåller inte bara 
utform ningen av sam arbetet i allmånhet, utan också den nordiska kul
turbudgeten, i fråga om vilket berort organ inom rådet skall horas. D et
ta har av kulturutskottet, vilket av rådets presidium utpekats som det 
berorda organet, uppfattats såsom synnerligen viktigt. U tskottet har 
stådse understrukit betydelsen av att det bereds tillfålle till ett fruktbart 
deltagande i diskussionerna om kulturbudgetens storlek och priorite- 
ringarna inom denna.

Enligt den num era fast etablerade proceduren for budgetsam arbetet 
m ellan kulturutskottet och m inisterrådet hålls årligen två gemensamma 
overlåggningar. Den forsta, som åger rum  innan budgetberedningen ån 
nu påborjats, var ursprungligen avsedd att gålla ram en for den komman- 
de budgeten liksom givetvis den allm ånna planeringen av kultursam ar
betet, m edan den andra skulle gålla prioriteringar inom ett fram lagt fo r
slag med den tilltånkta ramen. Em ellertid har utskottet funnit det vara 
åndamålsenligt att redan vid den forsta overlåggningen fram lågga kon
kreta forslag till åtgårder inom de olika sektorerna, varigenom ramdis- 
kussionen kunnat goras m era realistisk ån annars. Vid den andra over
låggningen har diskussionen gållt såvål det utarbetade budgetforslagets 
ram  som dess olika poster. K ulturutskottet har varit tillfreds med den rå- 
dande proceduren och fram forallt understrukit vikten av att budgetbe
redningen handhas av kulturavtalets organ, liksom att den direkta kon-

40—770426. Nordiska rådet
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takten mellan utskottet och m inisterrådet, kultur- och undervisningsmi- 
nistrarna inte bryts. D etta har iiven noterats av m inisterrådet, senast i 
beråttelsen over verksamheten 1976 (C 1).

Behandlingen av budgetforslaget for 1978 var emellertid från kultur- 
utskottets synpunkt m indre tillfredsstallande. Vid overlaggningarna den 
14 m ars 1977 fram kom  det nåmligen att det m aterial som tillstållts u t
skottet redan behandlats av det av sam arbetsm inistrarna tillsatta bud- 
getutskottet, som darvid bl. a. ansett den foreslagna aktivitetsokningen 
vara for stor. Dessa synpunkter hade kulturutskottet inte haft kånne- 
dom om vid sin behandling av forslaget, utan utgått ifrån att den av 
kultursekretariatet och åm betsm annakom m ittén for nordiskt kulturellt 
samarbete uppgjorda ram en skulle hålla. U tskottet stoddes i sin upp- 
fattning av att det tidigare hade fått forsakringar om att ministerrådets 
budgetutskott blott hade en rådgivande funktion i budgettekniska frå 
gor.

K ulturutskottet år enigt om behovet av åndring av budgetproceduren 
på denna punkt. Fastån sam arbetsm inistrarnas budgetutskott bara år ett 
rådgivande organ och alltså inte har kompetens att behandla budgetfor
slaget i sak, år det åndå våsentligt att kulturutskottet bereds tillfålle att 
u tan  tidsnod ta  del av alla de synpunkter, åven tekniska, som kan kom 
m a fram  under de olika skedena av budgetbehandlingen. D et år endast 
på basen av fullståndiga upplysningar om resultaten av den tidigare 
behandlingen av forslaget som de slutliga overlaggningarna mellan u t
skottet och m inisterrådet kan bli meningsfulla och dårm ed svara mot 
kulturavtalets anda och inte blott mot dess bokstav.

4. Kultursamarbetet 1977— 1978
U nder 1976 och i borjan av 1977 foretogs på m inisterrådets forsorg 

en del betydande utredningar, på basen av vilka antingen redan fattats 
eller kommer att fattas beslut om åtgårder med djupgående foljder for 
det nordiska kultursam arbetet. U tskottet onskar i det foljande kommen
tera några av dessa.

4.1. N ordiskt radio- och TV-samarbete
Till 25:e sessionen overlåmnades en lågesrapport av ministerrådets 

satellitutredning benåm nd ”Nordisk radio och television via satellit” 
(N U  B 1977:1 ). D enna rapport har utlost debatt, såvål i rådet som i 
massmedierna, vilken sårskilt kommit att galla kultur- och programpoli- 
tiska problem alctualiserade genom m ojligheterna till totalspridning via 
satellit av de nordiska radio- och TV -program m en i N orden. K ulturut- 
skottct, som redan vid det gemensamma motet med m inisterrådet hosten
1975 uppm årksam m at dessa problem, anordnade for sin del i maj 1977 
i Saltsjobaden en radio- och TV-horing, till vilken utskottet inbjudit en 
rad sakkunniga, vilkas åsikter om just de kultur- och programpolitiska 
aspekterna på frågan om totalspridning utskottet onskade ta  del av. 
Horingen gav vårdefulla synpunkter, vilka utskottet kan ta hånsyn till 
når det skall ta  slutlig stållning till frågan.

Sedan satellitutredningen num era avgivit sitt slutbetånkande (N U  A  
1977: 7— 9) och m inisterrådet sånt u t detta på remiss, vilket utskottet 
finner vara helt på sin plats, onskar utskottet anlågga några synpunkter 
på den fortsatta behandlingsgången. Den senaste utredningen år inte 
någon fristående utredning och får således inte heller behandlas som en
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sådan. Den kom pletterar den tidigare utredningen ”TV over grånserna” 
(N U  1974:19), dår utvidgningen av det nordiska radio- och TV-sam- 
arbetet foreslås baserad på konventionell distributionsteknik. D et år u t
skottets uppfattning att de båda utredningarna, sedan åven den senare 
remissbehandlats, år tillråckligt om fattande for att kunna utgora grun
den for ett ministerrådsforslag om  nordiskt radio- och TV-samarbete.

M ot bakgrund av att sateliitutredningen som sig bor undergår en 
om fattande remissbehandling, såvål på nordiskt som på nationellt plan, 
forefaller det utskottet knappast realistiskt a tt råkna m ed ett minister
rådsforslag redan till 26 :e sessionen, dårtill synes tiden vara alltfor kort. 
U tskottet vill i detta sam m anhang sårskilt understryka behovet av en 
grundlig utskottsbehandling som en absolut forutsåttning for en fram - 
gångsrik behandling av årendet i rådet.

K ulturutskottet anser att m inisterrådet under tiden, och jåmsides med 
behandlingen av radio- och TV -frågan i kulturavtalets organ, bor skrida 
till åtgårder for att åstadkom m a en allmån debatt på brett plan om det 
nordiska radio- och TV-sam arbetet m ot bakgrund av m ojligheterna till 
totalspridning av radio- och TV-program m en i N orden via satellit. D et 
har visserligen redan forsiggått en viss debatt och då sårskilt kring och 
under 25 :e sessionen, men utskottet anser att debatten borde breddas 
och fordjupas ytterligare med tanke på frågans betydelse. En fordjupad 
debatt skulle vara ågnad att ge det kom m ande m inisterrådsforslaget fas- 
tare forankring hos den nordiska allm ånheten ån vad som annars kan 
bli fallet.

I alla håndeiser forvåntar sig utskottet inform ation om vidtagna å t
gårder till 26 :e sessionen i samband med rapportering om rek. nr 20 / 
1971 angående utbyggt TV-sam arbete mellan Sverige och Finland samt 
rek. nr 15/1973 angående okat nordiskt TV-samarbete.

4.2. N ordiskt språksekretariat och handlingsprogram for forbattrad  
språkforståelse i Norden och i det nordiska samarbetet

I m ars 1977 fattade N ordiska m inisterrådet (kultur- och undervis- 
ningsm inistrarna) beslut om att som fast post på den nordiska kultur
budgeten uppfora ett nordiskt språksekretariat. D etta beslut hade fore- 
gåtts av en utredning (N U  A  1977: 1), foranledd av rek. nr 6/1976  an 
gående åtgårder rorande nordiskt språksam arbete. U tredningen hade 
foreslagit att det inråttades ett nordiskt språksekretariat med ett sam- 
nordiskt kansli, en sekreterare, ett arbetsutskott och en styrelse och att 
det samtidigt i D anm ark, Finland, N orge och Sverige anslogs medel 
till en ny sekreterartjånst vid respektive nåm nd for intensifiering av det 
nordiska språksam arbetet. V idare hade foreslagits att den islåndska 
språknam ndens behov av forstårkning beaktades. Y tterligare foreslogs 
att de fåroiska, samiska och gronlåndska språkorganens behov av medel 
for deltagande i det nordiska sam arbetet uppm årksam m ades.

M inisterrådets beslut att den 1 juli 1978 inråtta ett nordiskt språksek
retariat i enlighet m ed den ovannåm nda utredningens forslag har givet
vis hålsats med stor tillfredsstållelse av kulturutskottet. D et år likaså 
givet att utskottet nu forvåntar sig att beslutet foljs av snabba åtgårder 
på det nationella planet i enlighet med utredningens forslag. U tskot
tet konstaterar dårfor att det vilar ett tungt ansvar på m inisterrådets 
enskilda m edlem m ar att var på sitt håll genom driva den upprustning av 
språknåm nderna u tan  vilken beslutet om det nordiska språksekretariatet 
blott blir en halvmesyr. D e nationella insatserna bor naturligtvis åven
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kom m a de fåroiska, samiska och gronlandska språkorganen till godo, 
liksom utskottet forutsåtter att de finlandssvenska och sverigefinska 
språkorganens behov beaktas.

Vid 25 :e sessionen antog rådet på forslag av kulturutskottet en rekom- 
m endation (nr 12/1977) om att snarast framlågga ett sam lat handlings
program  for forbåttrad  språkforståelse i N orden och i det nordiska 
samarbetet. D å beslut om ett nordiskt språksekretariat nu har fattats, 
kom m er dårm ed att skapas ett samnordiskt organ till vars arbetsupp- 
gifter enligt planerna kom m er att hora uppgiften att u tform a ett hand
lingsprogram for okad språkforståelse och att foreslå åtgårder for dettas 
forverkligande.

K ulturutskottet forvåntar sig att N ordiska rådet senast till 27:e ses
sionen forelåggs ett ministerrådsforslag avseende forbåttrad språkfor- 
ståelse i Norden och i det nordiska samarbetet i enlighet med rek. nr 
12/1977.

4.3. Gymnasieskolan (16— 19-åringars utbildning)
I sitt betånkande om ministerrådets beråttelse till 23:e sessionen 1975 

fåste kulturutskottet uppm årksam heten vid de stora problem  som de 
fiesta av de nordiska lånderna hade når det gållde de stora grupper av 
ungdom ar som inte erhållit någon som helst yrkesutbildning efter sin 
grundutbildning. På forslag av utskottet antogs ett yttrande (nr 6/1975), 
enligt vilket rådet ansåg att de utbildningspolitiska åtgårder som skulle 
bli erforderliga for att losa arbetsloshetsproblem en bland ungdomen 
borde tas upp till overvåganden på nordiskt plan. Av m inisterrådsbe
råttelsen till 25 :e sessionen fram går det att form erna for utokat samarbete 
om de 16— 19-årigas utbildning under 1976 diskuterats i kulturavtalets 
organ och att ett projektprogram  på detta utbildningsområde antagits av 
ministerrådet.

I juni 1977 anordnades i Køge ett nordiskt symposium om overgången 
från  grundskola till gymnasiala utbildningar, i vilket åven rådsmedlem- 
m ar deltog. Symposiet utgjorde forsta ledet i arbetet på ett forslag till 
en samlad arbetsplan for det fortsatta sam arbetet kring de gymnasiala 
utbildningarna, vilken år avsedd att faststållas fore utgången av 1977.

K ulturutskottet konstaterar med tillfredsstållelse att sam arbetet kring 
de 16— 19-årigas utbildning, inklusive yrkesutbildningen, nu synes kom 
m a igång. U tskottet kommer for sin del att noggrant folja m ed stråvan- 
dena att utveckla sam arbetet på detta område.

5. Kultursamarbetet 1979
5.1. Kulturbudgeten

Vid sin genomgång av aktuella frågor inom det nordiska kultursam 
arbetet hosten 1976 fåste kulturutskottet uppm årksam heten vid den all
m ånna utvecklingen av kulturbudgeten. M otiveringen var de senaste 
årens mycket blygsamma aktivitetsokning, 2,2 milj. dkr. 1975, 2,5 milj.
1976 och 2,9 milj. 1977.

I  ministerrådets slutliga forslag till kulturbudget for 1978 år aktivi- 
tetsokningen 5,0 milj. dkr., som i jåmforelse med okningen de foregå
ende åren kunde forefalla kraftig nog. En nårm are granskning av bud
getforslaget visar emellertid att det endast kunnat bli fråga om viss kor
rigering av den efterslåpning som de tidigare årens svaga aktivitetsok
ning fororsakat. Sålunda har anslaget till Nordiska kulturfonden  hojts
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från 6,5 milj. till 8,0 milj. dkr., vilket sjalvfallet halsats med tillfreds- 
stallelse av utskottet. D et fram går dock samtidigt av fondens årsberat- 
telse for 1976 att gapet mellan de hogst prioriterade ansokningarna 
och de tillbudsstående m edlen fortfarande ar stort, tro ts den foretagna 
hojningen. Summan av dessa ansokningar uppgick nåmligen redan
1976 till drygt 11 milj. dkr., m edan anslaget inte ens 1978 kommer att 
vara hogre an 8,0 milj. Till ytterm era visso anfors i årsberattelsen att 
fonden varit tvungen att s. a. s. ta  u t forskott på foljande års beviljning 
genom att av denna reservera hela 1,2 milj. for olika projekt, vilket 
också klart visar det tryck som fonden år u tsatt for. A tt antalet ansok
ningar till fonden något minskat under 1976 år inte heller ågnat att 
forvåna kulturutskottet, som redan i sitt betånkande om m inisterrådets 
beråttelse till 25:e sessionen varnat for att den nordiska allmånheten 
forlorar tron  på fondens mojligheter att erbjuda stod, ifall medelstill- 
delningen inte år tillråcklig.

I forslaget till kulturbudget for 1978 år anslaget till ministerrådets 
disposition upptaget med 5,5 milj. dkr., vilket betyder en hojning med
0,5 milj. i forhållande till budgeten for 1977. D et år givet att denna 
hojning blott har m arginal betydelse når det gåller att oka m inister
rådets mojligheter att såtta igång nya projekt. Till saken hor ju  att dis- 
positionsmedlen till storsta delen år bundna på forhånd genom olika 
forsoksordningar på 2-3 år.

K ulturutskottet forvåntar sig alltså att den nordiska kulturbudgeten  
fo r 1979 ges en bas som tillåter en våsentligt storre aktivitetsokning ån 
budgeten for 1978.

5.2. Sårskilda samarbetsfrågor
Vad gåller de sårskilda sam arbetsfrågorna under 1979 onskar kultur

utskottet ånyo understryka betydelsen av folkrorelsernas m edverkan i 
det nordiska kultursam arbetet sam t aktualisera frågan om kultursam- 
arbete mellan G ronland och det ovriga Norden.

5.2.1. Folkrorelserna
Sedan 1976 gåller en treårig forsoksordning for stod till samarbete 

mellan de nordiska folkbildningsorganisationerna, vilken utloper 1978. 
Stodordningen, som år på 1 milj. dkr., syftar sårskilt till att stodja projekt 
på lokalplanet, på arbetsplatserna sam t projekt for sårgrupper i samhål- 
let. D en ledande tanken bakom  den har varit stråvan att gora det m oj
ligt for en allt vidare krets av m edborgare i de nordiska lånderna att 
delta i kultursam arbetet.

Av ministerrådets beråttelse till 25 :e sessionen fram går det att kultur- 
avtalets organ har for avsikt att redan mot slutet av 1977 inleda evalue
ringen av stodordningen, for att i god tid fore dess utgång kunna dra 
upp riktlinjerna fo r fortsåttningen. Enligt kulturutskottets uppfattning 
bor m ålet dårvid vara att skapa en perm anent stodordning med erfor- 
derliga medel for folkrorelsernas fasta m edverkan i det nordiska kultur
samarbetet.

5.2.2. Kultursam arbete mellan Gronland och det ovriga Norden
N år det gållt att intensifiera det nordiska kultursam arbetet, har sår- 

skild uppm årksam het ågnats åt de problem  som gjort sig gållande i ut- 
kantsom rådena i N orden. Sålunda verkar sedan 1968 i Reykjavik N or
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dens Hus, vars uppgift ar alt vara forbindclselånk mellan Island och det 
ovriga N orden och att darvid aktivera och levandegora det nordiska in- 
tresset på Island. V idare uppråttades 1973 i Kautokeino på N ordkalotten 
N ordiskt samiskt institut, som har som uppgift att betjåna den samiska 
befolkningen i de nordiska lånderna for att forbåttra dess stållning so
cialt, kulturellt, råttsligt och ekonomiskt. Verksam heten vid dessa två in- 
råttningar finansieras over den nordiska kulturbudgeten. F or att for
båttra kulturforbindelserna med F åroam a beslot m inisterrådet i decem
ber 1975 efter rekom m endation av N ordiska rådet att uppfora ett kultur
centrum  i Torshavn.

K ulturutskottet finner det dårfor naturligt och angelåget att kultur- 
forbindelserna m ed G ronland  nu ges okad uppm årksam het. U tskottet 
anser att frågan med det snaraste bor goras till forem ål for en allsidig 
utredning, som bor syfta till att med utgångspunkt i gronlåndska behov 
kartlågga m ojligheterna till båttre kulturella forbindelser med G ronland.

U tskottet har sig bekant att K nud  Rasmussens Højskole i Holsteins- 
borg sedan 1971 fungerat som en kultureil bro mellan G ronland och 
det ovriga Norden, bl. a. genom att arrangera kurser for olika mottagar- 
grupper om G ronland och gronlåndska forhållanden. U tskottet finner 
att den av folkhogskolan inledda verksam heten utgor en god grund for 
utveckling av kultursam arbetet mellan G ronland och det ovriga Norden.

BI L A G  A  14

Betånkande av Nordiska rådets juridiska utskott over Nordiska  
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1) 
samt m eddelandena om rekom m endationerna nr 13 /1965 /j angåen
de enhetlig tid for fordnngspreskriptiom och nr 30 /1973 /j angående 
nordisk komm unal rostriitt och valbaihet

Til juridisk udvalg er henvist Nordisk M inisterråds beretning om det 
nordiske samarbejde til Nordisk Råds 26. session, kap. I, II, XVI og XVII.

Udvalget har behandlet beretningen på et møde den 23. januar 1973 i 
Stockholm.

1. Samarbejdet på lovgivningsområdet (kap. 1 ,1.5. og kap. II)
1.1. Indledning

M inisterrådets beretning om samarbejdet på lovgivningsområdet er en 
fortsættelse af de senere års redegørelse for resultaterne af og planerne 
for arbejdet med det i samarbejde mellem Nordisk M inisterråd og N or
disk Råd fastlagte langsigtede lovgivningsprogram.

Redegørelserne indeholder en passende blanding af oplysninger om 
resultater, der er nået siden Nordisk Råds 25. session, og planer for 
igangsætning og videreudvikling af sam arbejde på om råder, hvor det er 
ønskeligt at nå frem  til nordiske løsninger.
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Lovgivningsprogrammet frem står nu klart som et arbejdsdokum ent, på 
grundlag af hvilket der kan arbejdes med de problem er, som program m et 
forudsæ tter løst, og som samtidig udvikles og udvides med nye program 
punkter, som det er naturligt at medtage. De principielle diskussioner om 
lovgivningsprogrammets indhold, ram m er og målsætninger er et over
stået stadium og forladt til fordel for arbejdet med program punkternes 
virkeliggørelse.

D et er med tilfredshed, at udvalget konstaterer, at m inisterrådet har 
givet prioritet til de spørgsmål, som særlig blev frem draget i juridisk ud
valgs betænkning af 18. januar 1977 over C 1/1977, og som juridisk ud 
valg har drøftet med de nordiske justitsministre på det årlige fællesmøde, 
der blev holdt den 1. november 1977 i Stockholm.

Den enighed med m inisterrådet om initiativerne på en række områder, 
som juridisk udvalg gav udtryk for i sin betænkning af 18. januar 1977, 
er således også dækkende for den bedømmelse, som dette års beretning 
har fået i juridisk udvalg.

1.2. Ægteskabslovgivningen

D et igangværende og tildels afsluttede kom itéarbejde vedrørende 
ægteskabets økonomiske retsvirkninger har længe været et hovedemne i 
drøftelserne mellem de nordiske justitsministre og juridisk udvalg og i 
drøftelserne i juridisk udvalg. Udvalget lægger fremdeles stor vægt på, 
at de nordiske ægteskabsudvalgs m uligheder for at nå frem  til fælles løs
ninger på problem erne udnyttes fuldt ud, og at ministerrådet, i det om 
fang der m åtte vise sig behov derfor, tager de nødvendige initiativer til at 
koordinere arbejdet med forberedelsen af ny lovgivning såvel i henseende 
til retsreglernes indhold som i henseende til tidspunkterne for frem sættel
sen af lovforslag.

Juridisk udvalg m eddelte i sin betænkning af 18. januar 1977, at ud
valget inden Nordisk Råds 26. session direkte ville søge kontakt med m ed
lem m er af de nordiske ægteskabsudvalg og redegøre for udfaldet af disse 
drøftelser.

Udvalget har under sit møde den 1. novem ber 1977 m ødt repræsentan
ter for ægteskabsudvalgene i alle fem nordiske lande og med disse og de 
nordiske justitsministre drøftet den fremtidige regulering af form uefor
holdene gifte personer imellem.

D er blev fra  repræsentanterne for ægteskabsudvalgene givet meget 
klart udtryk for, at m an såvel på nationalt plan som gennem regelmæssige 
kontakter mellem ægteskabsudvalgene søger at arbejde hen mod løs
ninger, der vil medføre, at der ikke i praksis opstår vanskeligheder for 
nordiske statsborgere.

F ra  de nordiske justitsministres side blev det understreget, at det nor
diske samarbejde om ægteskabets økonomiske retsvirkninger ikke afslut
tes med ægteskabsudvalgenes afgivelse af betænkninger. Sam arbejdet vil
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fortsætte på departementsplan, hvor der efter ministrenes vurdering vil 
være gode m uligheder for at koordinere de lovforslag, som revisionsar
bejdet vil resultere i.

N ordisk M inisterråd giver udtryk for det samme i beretningen og m e
ner, at denne mulighed for også i fremtiden at bevare en ny grad af rets
enhed mellem de nordiske lande på dette væsentlige område klart må 
foretrækkes.

Juridisk udvalg har foreløbig taget dette til efterretning, idet udvalget 
drager den konklusion, at der er et sammenfaldende ønske mellem de 
nordiske justitsministre om at se så vidt muligt ensartede regler gennem
ført så hurtigt, som arbejdet i de nationale ægteskabsudvalg og i de nor
diske justitsdepartem enter kan afsluttes.

1.3. / kke-ægteskabelige samlivsforhold

D en koordinering af arbejdet i de nordiske lande vedrørende ikke- 
ægteskabelige samlivsforhold, som juridisk udvalg tidligere har efterlyst, 
synes nu at have fundet en form, som indtil videre må anses for tilfreds
stillende. Arbejdet foregår parallelt i de nordiske ægteskabsudvalg, og der 
holdes regelmæssige fællesmøder mellem udvalgene, således at koordine
ringen af arbejdet sker helt naturligt. M inisterrådet finder ikke, at der er 
noget væsentligt behov fo r yderligere koordinering.

Juridisk udvalg vil endvidere fremhæve, at udvalget i sit hidtidige ar
bejde med dette spørgsmål har anset det for vigtigt, at løsningen af de 
økonomiske tvister, som ikke-ægteskabelige samlivsforhold -— og deres 
ophævelse —  kan give anledning til, blev prioriteret højt. Det frem går 
ikke af ministerrådets beretning, om det er tilfældet. Udvalget skal derfor 
gentage sin anm odning herom.

1.4. M yndighedslovgivningen

D et frem går af beretningen, at m an bl. a. efter drøftelser mellem de 
nordiske justitsministre inden for de seneste år har sænket myndigheds
alderen til 18 år i D anm ark, Finland og Sverige, medens den i Norge 
fremdeles er 20 år. I Island er m yndighedsalderen 20 år.

Med de nugældende myndighedsaldre kan det ikke undgås, at der som 
følge af den stadig øgede grænsetrafik —  såvel i form  af turistbesøg som 
i form  af kortere eller længere bosætning —  vil opstå problem er, der skyl
des de forskellige aldersgrænser, der er afgørende for indtræden af m yn
dighed.

Juridisk udvalg opfordrer derfor m inisterrådet til på baggrund af er
faringerne fra Danm ark, Finland og Sverige at overveje mulighederne for 
ens aldersgrænser i N orden som afgørende for, hvornår en person opnår 
fuld personlig og økonomisk myndighed.
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1.5. Køb

Juridisk udvalg kan tilslutte sig den opprioritering, som m inisterrådet 
vil give arbejdet med ny lovgivning om køb, herunder især arbejdet med 
spørgsmålene om forbrugerkøb.

1.6. Forældelse

Juridisk udvalg har ved flere lejligheder med de nordiske justitsministre 
drøftet mulighederne for at gennemføre rek. nr. 13/1965 om ensartede 
regler om forældelse. D et er under disse drøftelser meget klart blevet til
kendegivet fra  ministrene, at behovet for ændrede forældelsesregler ikke 
er så påtrængende, at m an har ment at kunne prioritere arbejdet med nye 
forældelsesregler særlig højt.

Udvalget må efter disse drøftelser erkende, at de forudsætninger, der 
i 1965 begrundede rekom m andationens vedtagelse, ikke længere er til 
stede. Udvalget har hverken fra  forbruger- eller erhvervsside m ødt ønsker, 
der i dag kan begrunde, at forældelsesreglerne i alle nordiske lande be
høver at være affattet i overensstemmelse med rekom m andationens fo r
slag.

Rekom m andationen ser således fortsat ikke ud til at kunne opfyldes 
inden for en overskuelig fremtid. Udvalget kan på dette grundlag tiltræde 
ministerrådets forslag om, at rekom m andationen afskrives.

1.7. Handelsrepræsentanter

I en henvendelse til Nordisk Råd har The Federation of N ordic Com- 
m ercial Agents anm odet Nordisk Råd om at tage initiativ til en revision 
af de nordiske love om handelsrepræsentanter. Selv om der siden 1973 
er gennem ført lovændringer i Finland, N orge og Sverige, finder fødera
tionen, at der er om råder, på hvilke der i de nordiske love ikke er fundet 
tilfredsstillende løsninger.

Udvalget har drøftet sagen med de nordiske justitsministre, der — 
ligesom N ordisk M inisterråd i sin beretning —  har givet udtryk for, at 
m an bør have en bredere erfaring med den nye lovgivning, før der tages 
skridt til nye revisioner. Endvidere er det fo r Danm arks vedkom mende 
fremhævet, at der inden for E F  foregår et udredningsarbejde på grundlag 
af et direktivforslag fra  Kommissionen. D er vil formentlig gå et par år, 
før arbejdet er afsluttet.

D et materiale, der er forelagt juridisk udvalg, viser, at der er behov for 
en overvågning af lovgivningen på dette område. Den svenske rigsdag 
har i novem ber 1977 udtalt, a t en sådan overvågning bør finde sted. 
H andelsrepræsentanters virksomhed rækker langt ud over det nordiske 
område. D et er derfor vigtigt, a t den lovgivning der i de nordiske lande 
er gældende for handelsrepræsentanters virksomhed, harm onerer med 
den lovgivning, der gælder i andre lande, hvor handelsrepræsentanter 
har deres virksomhed. D en lovgivning, der er under forberedelse andre
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steder i Europa, vil få stor betydning for nordiske handelsrepræsentanter. 
Juridisk udvalg skal derfor opfordre til, a t m inisterrådet anmodes om 
at følge udviklingen på dette om råde uden fo r N orden og, i det omfang 
der m åtte vise sig behov derfor, tage de nødvendige initiativer til a t søge 
lovgivningen i de nordiske lande ajourført. M inisterrådet bør i næste års 
beretning om det nordiske samarbejde redegøre for sin vurdering af 
udviklingen i 1978.

1.8. Erstatningsret

Udvalget er enig i de retningslinjer, som m inisterrådet har redegjort 
for vil blive fulgt i det fortsatte sam arbejde om kring de almindelige er
statningsregler og reglerne om ansvar for produkter, trafikforseelser og 
atom ulykker samt reglerne om erstatning til ofre for forbrydelser. V ed
rørende det sidste spørgsmål bem ærker udvalget, at den i m inisterrådets 
beretning om talte rekom m andation nr. 19/1968 om erstatning til ofre for 
forbrydelser er afskrevet under N ordisk Råds 22. session 1974.

1.9. Personbeskyttelse og EDB

Den fællesnordiske arbejdsgruppe, som har haft til opgave at kortlægge 
de retlige problem er i forbindelse med såkaldt dataflugt og overføring af 
persondata mellem landene, har i februar 1977 afgivet beretning. Det 
konkluderedes, at det ikke er muligt og heller ikke nødvendigt at gennem 
føre ensartet lovgivning i de nordiske lande, m en at en tilfredsstillende 
løsning kan opnås gennem love, som opfylder visse minimumsstandarder, 
og som åbner mulighed for et adm inistrativt samarbejde.

Rapporten har været drøftet i juridisk udvalg og på et møde mellem 
de nordiske justitsministre og juridisk udvalg.

Juridisk udvalg kan tilslutte sig m inisterrådets indstilling, hvorefter der 
snarest bør etableres et praktisk, adm inistrativt samarbejde mellem de 
organer, som er eller vil blive etableret i de nordiske lande til behandling 
af sager om udførsel og indførsel af registre og data, og m an bør tage 
sigte på at samle og systematisere erfaring fra  praksis med henblik på 
forbedringer og eventuelt harm onisering af lovene.

Juridisk udvalg har under drøftelserne med de nordiske justitsministre 
draget enkelte andre spørgsmål ind i debatten.

Udvalget har således rejst spørgsmålet om samfundets pligt til at iagt
tage beskyttelsesforanstaltninger mod risikoen for og konsekvenserne af 
EDB-fejl, sabotage og lignende. Konsekvenserne af EDB-fejl kan i øko
nomisk henseende ofte være uoverskuelige, og det er væsentligt, at der er 
klare retningslinjer for, hvem der i givet fald kan gøres ansvarlig.

Udvalget har også peget på, at udviklingen på EDB-om rådet går så 
hurtigt, at det kan være vanskeligt for de politikere, som i sidste instans 
står med ansvaret, at følge og kontrollere udviklingen og de baner, den 
forløber ad. Disse spørgsmål vil nu blive nærm ere undersøgt i forbindelse
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med behandlingen i N ordisk Råd af det medlemsforslag om et nordisk 
dataråd  (A 523/j), som er frem sat fo r rådet den 4. januar 1978.

1.10. Reaktionssystem et/Alternativer til frihedsstraf

D et frem går med glædelig tydelighed, at der i N orden foregår et om 
fattende udredningsarbejde omkring de spørgsmål i relation til det straffe
retlige sanktionssystem, som juridisk udvalg har ønsket underkastet sag
kyndig behandling.

I den udførlige redegørelse for hidtidige og kommende initiativer har 
juridisk udvalg imidlertid savnet oplysning om, hvilke overvejelser m i
nisterrådet har gjort sig vedrørende etableringen af et langsigtet nordisk 
sam arbejde omkring sanktionssystemet, herunder om mulighederne for 
at begrænse brugen af frihedsstraf i forbindelse med anvendelse af et 
m ere nuanceret sanktionssystem. Nordisk Råd opfordrede i sin udtalelse 
af 1. april 1977 m inisterrådet til at afslutte sine overvejelser omkring 
etableringen af et sådant samarbejde. Juridisk udvalg indstiller, at denne 
opfordring gentages.

D et strafferetlige sanktionssystem har i 1977 været emnet for Nordisk 
Råds årlige konference. Konferencens forhandlinger og indlæg er optrykt 
i NU-serien (N U  B 1977: 25) ”Straffesystemer i N orden” . Rapporten, 
der i endelig form  først har foreligget omkring årsskiftet 1977— 78, vil 
blive gjort til genstand for nærm ere drøftelse i juridisk udvalg med hen
blik på overvejelse af, hvilke konkrete initiativer konferencen m åtte give 
anledning til fra Nordisk Råds side.

U nder drøftelserne med de nordiske justitsministre har der fra  juridisk 
udvalgs side været rejst spørgsmål om en harm onisering af de strafferet
lige aldersgrænser for seksuelle forhold. Udvalget har påpeget, at det på 
samme måde, som det kan være tilfæ ldet m ed myndighedsalderen, kan 
give anledning til uønskede konflikter for nordiske statsborgere, a t de 
seksuelle aldersgrænser ikke er de samme i alle landene. De nordiske 
justitsministre har givet udtryk for den vurdering, at der i løbet af kort 
tid  næppe er udsigt til en harm onisering af de strafferetlige aldersgræn
ser for seksuelle forhold. Justitsministrene har im idlertid tilkendegivet 
vilje til en fri diskussion om disse problem er. Juridisk udvalg har hilst 
dette med tilfredshed.

2. Samarbejde i øvrige spørgsmål (kap. X V I)

Juridisk udvalg har taget oplysningerne i kap. XVI om ligestillings- 
spørgsmål, kommunal stem m eret og valgbarhed og om multinationale 
selskaber til efterretning.

Udvalget konstaterer, at efter oplysningerne er eller vil rek. nr. 30/1973 
om  nordisk kom m unal stem m eret og valgbarhed være gennem ført inden 
de norske kommunevalg i 1979. Rekom m andationen må derfor anses for 
opfyldt, hvorfor juridisk udvalg indstiller, at den afskrives.
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3. Organisatoriske forhold (kap. X V II)

D e i kap. XVII indeholdte oplysninger vedrørende m inisterrådet og 
em bedsm andskomiteerne, m inisterrådets sekretariater og budgetspørgs
mål tager juridisk udvalg til efterretning.

4. Juridisk udvalg

U nder henvisning til, hvad der er anført foran, indstiller juridisk ud
valg:

I. at N ordisk Råd i anledning af de til juridisk udvalg henviste 
afsnit af ministerrådets beretning C 1/1978 vedtager følgende 
udtalelse:
1) Nordisk Råd tager indtil videre de oplysninger til efterret
ning, som Nordisk M inisterråd har givet om arbejdet med og 
planerne for gennemførelsen af nye, ensartede regler om ægte
skabets økonomiske retsvirkninger, idet rådet samtidig under
streger sin tidligere frem satte anm odning om, at Nordisk M ini
sterråd, i det omfang der m åtte vise sig behov derfor, tager de 
nødvendige initiativer til at koordinere arbejdet med forbere
delsen af ny lovgivning, således at såvel indhold som tidspunkt 
for lovforslags fremsættelse bliver sammenfaldende i så vidt om 
fang, som det er muligt.
2) Nordisk Råd anser det som en foreløbig tilfredsstillende 
ordning på spørgsmålet om koordinering af sam arbejdet ved
rørende de ikke-ægteskabelige forholds problem er, at dette ar
bejde varetages ved regelmæssige drøftelser mellem de nordiske 
ægteskabsudvalg, idet Nordisk Råd påregner, at Nordisk M i
nisterråd, på samme m åde som i spørgsmålet om ægteskabets 
økonomiske retsvirkninger, tager de nødvendige initiativer til 
at koordinere arbejdet med forberedelsen af ny lovgivning, 
hvis der m åtte vise sig behov derfor, og samtidig opfordrer 
M inisterrådet til særlig at søge arbejdet med at skabe grund
lag for gennemførelse af ensartede retsregler på det økono
miske om råde fremmet.
3) Nordisk Råd opfordrer Nordisk M inisterråd til at undersøge 
mulighederne for gennemførelse af den samme myndigheds
alder i alle de nordiske lande.
4) Nordisk Råd anm oder Nordisk M inisterråd om at følge ud
viklingen i lovgivningen om handelsrepræsentanter uden for 
N orden og, i det omfang der m åtte vise sig behov derfor, tage 
de nødvendige initiativer til at søge lovgivningen i de nordiske 
lande tilpasset denne udvikling samt til Nordisk Råds session i 
1979 afgive en vurdering af behovet for ny lovgivning på om
rådet.



C 1: Bilaga 14 1261

5) Nordisk Råd tiltræder, at der, så snart det er muligt, etable
res et praktisk, adm inistrativt sam arbejde mellem organer i de 
nordiske lande, som skal behandle sager om udførsel og ind
førsel af registre og data, og at der træffes foranstaltninger til at 
indsamle og systematisere erfaringer fra  praksis.
6) N ordisk Råd opfordrer N ordisk M inisterråd til a t afslutte 
overvejelserne af, hvorledes et nærm ere nordisk samarbejde ved
rørende mulighederne for at videreføre den udvikling af de 
strafferetlige sanktioner, som har fundet sted i de seneste år, 
kan etableres, og fremlægge en rapport om disse overvejelser 
snarest og om muligt inden Nordisk Råds session 1979.

II. at Nordisk Råd tager til efterretning de til juridisk udvalg hen
viste dele af kap. I, II, XVI og XVII.

III. at N ordisk Råd tager meddelelserne om rekom m andation nr. 
13/1965 om ensartet tid for forældelse af fordringer og om 
rekom m andation nr. 30/1973 om nordisk kom m unal stemmeret 
og valgbarhed til efterretning og anser rekom m andationerne for 
færdigbehandlede for rådets vedkommende.

Stockholm, den 23. januar 1978 

Erik Adam sson (s)

Halldor Åsgrimsson (F)

G uttorm  Hansen (A)

Tellervo Koivisto (Sd)

Lars Werner (vpk)

Reservation

U ndertegnede kan ikke give tilslutning til udvalgets forslag til u d 
talelse om m inisterrådets beretning om det nordiske samarbejde. Vi 
finder, at udvalgets betænkning er et kortfattet sammenkog af nogle få 
af beretningens m angfoldige em neom råder på tilsam men 230 sider, som 
vi for langt de flestes vedkom m ende ikke vil kunne tiltræde.

Kristian A lbert sen (S) 
F o rm an d

A strid Gjertsen (H) 

Anna-Liisa H yvonen (Skdl) 

L iv Stubberud (A) 

H åkan Winberg (m)

Stockholm, den 23. januar 1978 

L eif Glensgård (FP) M ogens Voigt (FP)
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1978

Beråttelse
från N ordiskt statistiskt sekretariat, 1976

(Overldmnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress 

Nordisk statistisk sekretariat 
Sejrøgade 11
Postboks 2550 
DK-2100 København 0  
Tel. 01-29 82 22

B. Startår 

1969

C. Deltagande lander

D anm ark, F inland, Island, Norge og Sverige.

D. Syfte

(Se bilaga 1)

E. Organisation

1. Adm inistration

Sekretariatet er underlagt en styrelse, der består af cheferne for den 
officielle statistik i de deltagende lande. Chefen fo r den officielle sta
tistik i dom icillandet er form and fo r styrelsen og fører et almindeligt 
tilsyn med sekretariatet.

2. Styrelsens sammansåttning
N ationalitet

Rigsstatistiker N. V. Skak-Nielsen (ordforande) 
O verdirektor A aro K enttå 
D irektør Klemens Tryggvason 
D irektør P ette r Jakob Bjerve 
G eneraldirektor Ingvar Ohlsson

D
F
I
N
S

3. Personal

Borg, Nelly, overassistent, D 
Finell, Lars, fuldmægtig, F
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Johansen, Annelise, assistent, D 
Nielsen, Johannes, sekretariatschef, D 
de Sharengrad, H arry , byrådirektor, S

F. Verksam het

1. M oten och seminarier

1.1. D et nordiske chefstatistikerm øde 1977 og det nordiske statistiske 
sekretariats styrelsesmøde holdtes i Genéve den 26. juni 1977.

1.2. U æ ndret fra  1976
1.3. U æ ndret fra  1976
1.4. Den 15.— 17. m arts 1977 afholdtes e t sem inar om folk- och bo- 

stadsrakningar 1980 i Lilleham m er, Norge, sam t e t sem inar om miljø
statistik den 31. oktober— 3. novem ber 1977 i Kungalv i Sverige.

2. Publikationsverksamhet

Følgende publikationer er i virksom hedsåret 1977 udgivet:
2.1. Nordisk statistisk årbog 1976 udkom  i februar 1977 med sin 15. 

årgang.
2.2. Nordisk statistisk skriftserie
I  serien er følgende publikationer udkommet:

N r. 32 D et nordiske chefstatistikerm øde i Reykjavik 1976. København
1977.

N r. 33 D et 14. nordiske statistikerm øde i Reykjavik 12— 14 august
1976. Reykjavik 1977.

2.3. Nordisk statistisk sekretariat. Tekniske rapporter.
I  serien er følgende publikationer udkom m et:

N r. 17 N ordiska sem inariet om vågtrafikolycksstatistik. Goteborg, 4— 
7 novem ber 1975 

Nr. 18 N O R-NI. Gemensam nordisk nåringsgrensindelning 
N r. 19 N ordiska sem inariet om folk- och bostadsråkningar 1980.

2.4. N yt fra  Nordisk statistisk sekretariat 
E t num m er er udgivet 22.12.1976.

H. Finansiering

Budgetterne for 1977 og 1978 er 965 000 dkr. respektive 1 005 000 
dkr. Fordelingsnøgle som fig.;

1977 og 1978
D anm ark 23,4 %
Finland 15,8 %
Island 0,9 %
N orge 17,0 %
Sverige 42,9 %
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1978

1265

Beråttelse
från det tulladm inistrativa rådet

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress

N ordiska Tulladm inistrativa R ådet (NTR ) 
c/o toll- og avgiftsdirektør Jens Sterri 
D irektoratet fo r toll og særavgifter 
Postboks 8122 Oslo-Dep. Oslo 1.

B. Startår

1960

C. Deltagande lander

D anm ark, F inland, Island, Norge, Sverige.

D. Syfte  

1 §
Sam arbetet m ellan de nordiska centrala tulladm inistrationerna (tull- 

styrelsem a) h ar till syfte
att soka nå så ensartade och enkla beståm melser av tulladministrativ 

art som det med hånsyn till om ståndigheterna kan vara mojligt och 
låmpligt;

att verka for forenklingar i sam fårdseln mellan de nordiska lånderna 
i fråga om tulllcontroll och tullklarering m. m.;

att verka for sam arbete mellan de nordiska tullm yndigheterna till for- 
hindrande och uppdagande av brott mot tullbeståmmelserna;

att verka for utbyte av erfarenheter och synpunkter på det tulladm i
nistrativa området;

a tt ge tillfålle till dryftande och utredning av tullsporsmål och adm i
nistrativa frågor av gemensamt intresse;

att ge kunskap om tullbeståmmelserna i de nordiska lånderna och att 
over huvud taget verka for fråm jande av sam arbetet mellan nordiska 
tullmyndigheter;

att ågna uppm årksam het åt sådana internationella årenden som kan 
vara av gemensamt intresse for de nordiska tullstyrelserna; samt

att hålla den kontakt m ed organen for annat nordiskt sam arbete som 
kan vara av vårde for tullsam arbetet.
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2. Styrelsens sammansattning

Tolddirektør V. E. Parving (D)
G eneraldirektør J. U itto (F)
Tolddirektør B. Herm ansson (I)
Toll- og avgiftsdirektør J. Sterri (N) form ann
G eneraltulldirektør L. Eriksson (S)

3. Personal

Til R ådet er det knyttet e tt perm anent underutvalg (Arbetsutskottet).
Form ann i utvalget er underdirektør Braathen (N).

F. Verksam het

V irksom heten i rådet har i 1977 bestått av et rådsm øte i Moss (N or
ge) i tiden 7. til 9. september. Videre er det avholdt to m øter i rådets 
arbeidsutvalg i tiden 14.— 15. m ars 1977 og 1.— 2. juni 1977. Begge m ø
te r er avholdt i Oslo.

Ved rådsm øtet i Moss ble b lant annet følgende em ner behandlet:

—  Tollfrihetsregler for reisende —  spørsmål om heving av beløps- 
grensen som reisende kan bringe med varer for ved innreise i de 
nordiske land.

—  Nordisk samarbeid på toll- og punktskatteom rådet. —  M an ble her 
enige om å utarbeide en felles nordisk avtale om gjensidig bistand i 
tollsaker. Videre var det enighet om å etablere et u tstrakt nordisk 
samarbeide om kontroll og innkreving av særavgifter (punktskatter, 
acciser).

—  Rekruttering og utdannelse av personell. D ette emne var hovedtema 
på årets rådsmøte, hvor hvert enkelt lands bemanningssituasjon, per- 
sonalpolitikk og utdannelsessystem m. v. ble drøftet.

I  arbeidsutvalgets m øte 14. og 15. m ars 1977 ble følgende em ner ta tt 
opp:

—  tollfrihetsreglene for reisende
—  tollklarering av privatforsendelser med jernbane
—  behovet for kontrollmessig samarbeid når m an ved internasjonale 

transportsystem er går over fra  ett transitteringssystem til et annet
—  spørsmålet om  avgiftsplikt ved levering av varer som omsettes i 

kiosker ombord på skip i internordisk passasjerfart
—  nordisk samarbeid på toll- og punktskatteom rådet.

Sistnevnte emne ble ta tt opp og drøfte t nærm ere på særskilt m øte i 
arbeidsutvalget i tiden 1. og 2. juni 1977.

P å dette m øtet ble fo re tatt en kartlegging av behovet for norm alise
ring  av eksisterende nordisk sam arbeid på tollsiden, og u tarbeidet alter
native forslag til løsninger av spørsmålet om form alisering av det nor
diske sam arbeidet på toll- og punktskatteom rådet.

Forslaget ble drøftet på rådsm øtet i september.
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Beråttelse
från N ordiska samarbetsnamnden for m edicinsk forskning, 1977

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress

N ordiska sam arbetsnam nden for medicinsk forskning
c/o Finlands Akademi
Stationskarlsgatan 2
SF-00520 Helsingfors 52
Finland

B. Startår 

1968

C. Deltagande lander

Danm ark, Finland, Island, N orge och Sverige

D. Syfte

N ordiska sam arbetsnam nden for medicinsk forskning ar ett sam- 
arbetsorgan for de medicinska forskningsraden (motsv.) i de nordiska 
landerna.

Sam arbetsnam nden har till uppgift att
—  folja den medicinska forskningens och forskarutbildningens utveck

ling i N orden,
—  fråm ja omsesidig och internationell inform ation om den medicinska 

forskningens och forskarutbildningens utveckling,
—  fråm ja och initiera konkreta sam arbetsprojekt inom den medicinska 

forskningen i N orden samt,
-— dårvid beakta onskvårdheten av ett rationellt u tnyttjande av till

gangliga resurser.

E. Organisation

1. Adm inistration

Sam arbetsnam nden skall ha sitt sekretariat forlagt i det land från 
vilket ordforanden kommer. Sekretariatskostnaderna bestrides av ifråga- 
varande lands forskningsråd.

Sekretariatet har under tiden 1.1.1977— 31.12.77 varit forlagt i F in
land i anslutning till statens medicinska kommission.

1267
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2. Samarbetsndmndens sammansattning 31.12.1977 

Statens lægevidenskabelige forskningsråd, D anm ark:
Prof. Niels Tygstrup
Prof. V. G aunø Jensen

Statens medicinska kommission, Finland:
Prof. Nils Oker-Blom, ordforande 
Prof. Keijo Paunio

Island:
Prof. Olaf ur Bjarnason, observator 
Prof. Tom as Helgason, observator

R ådet for medisinsk forskning, Norges almenvitenskapelige forsk
ningsråd:
Prof. Egil G jone 
Prof. Jarle Of stad

M edicinska forskningsrådet, Sverige:
Prof. H enry Danielsson 
Prof. Bernt Hokfelt

3. Personal 

Sekreterare:
Pol. kand. Pia Rosenqvist
(Statens medicinska kommission, Finland)

4. Revisorer 

Inga
NOS-M  har inga fasta beviljningar eller anslag.

F. Verksamhet

Sam arbetsnåm nden har under 1977 sam m antrått två gånger: 21.3.
1977 och 21.9.1977 i Kopenhamn.

E n viktig punkt vid sam m antrådena år diskussionerna och rapporter- 
na från  de enskilda lånderna om  verksam heten under perioderna mellan 
sam m antrådena. Dårvid redogors for forskningsrådens forskningspolitik, 
ekonom iska omståndigheter, speciella program , prioriteringar och å t
gårder och for ovriga håndeiser, vilka kan vara av intresse fo r de andra 
lånderna. NOS-M  har beslutat att från  och m ed 1977 utge dylika korta 
skriftliga rapporter tillsammans m ed sin årsrapport på engelska.

E tt annat fram trådande diskussionstema under 1977 var frågan om 
m edicinskt forskningssam arbete inom ram en for den nordiska kultur- 
budgetens resurser. F rågan dryftas vidare våren 1978 då NOS-M  tar 
stållning till forslaget till handlingsprogram  for inriktningen av den
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nordiska kulturbudgetens resurser till forskningssamarbete. V idare har 
sam arbetet inom dokum entationstjånst dryftats. Verksam heten vid M e
dicinska inform ationscentralen bekostas till storsta del av svenska m e
del (inkl. det svenska forskningsrådets) m en åtn ju ter åven understod av 
de medicinska forskningsråden i DK, SF och N  for en indexerare (lone- 
kostnader).

NOS-M tillsatte hosten 1976 en planeringsgrupp for forskning kring 
sjålvmord. G ruppen består av två m edlem m ar per land, och den har 
under 1977 sam m antrått tre gånger. Planeringsgruppen har kartlagt ny- 
ligen avslutad och pågående suicidforskning i de nordiska lånderna 
samt overvagt och definierat centrala och aktuella tem ata for eventuella 
nordiska projekt. G ruppen har skisserat upp ett arbetsprogram  for år
1978, i program m et ingår anordnandet av ett nordiskt forskarsympo- 
sium under senare hålften av 1978. Avsikten år att fråm ja och initiera 
nordiskt sam arbete inom suicidforskning.

NOS-M har vidare under 1977 avgett utlåtande om forslag till nor
diska forskarkurser 1978. I utlåtandet prioriterades 6 av 17 kursforslag. 
NOS-M  har åven y ttra t sig om nordiskt sam arbete inom  hum angenetik; 
yttrandet inbads av N ordiska rådets presidium i anledning av medlems- 
forslaget A 513/k.

Inom ram en for de s. k. nordiska forskarstipendierna, ett av NOS-M 
skapat program  som ta r sikte på a tt bevilja stipendier åt forskare for 
studieuppehåll i ett annat nordiskt land, beviljades år 1977 fem  stipen
dier:

Rådet for medisinsk forskning, N A V F har fornyat foljande stipendier 
for 1978:

— cand. real. Odd Georg Nilsen for forskarutbildning i toxikologi vid 
K arolinska institutet, Stockholm

— B. sc. Leifur Thorsteinson från Island for "Studie av den tredje 
lymfocyttlignende cellepopulasjon” vid Institutt for generell og rev- 
matologisk imm unologi vid Rikshospitalet i Oslo

Statens medicinska kommission har beviljat foljande nordiska stipen
dier for 1978:
—  med. lic. Veli-Pekka Lehto, en m ånads studieuppehåll vid Institutt 

for immunologi og revmatologi, Oslo
—  fil. kand. A nja Norling, sex m ånaders studieuppehåll vid Karolinska 

institutet, Stockholm
—  med. dr Johan Stjernschantz fortsatt studieuppehåll fem  m ånader 

vid U ppsala universitets biokemiska centrum.

Vidare har statens medicinska kommission m ed anslag bidragit till 
anordnandet av två nordiska symposier år 1978: ”N ordic Symposium on 
the Quality of Laboratory Animals 6— 8.10.1978 i K uopio sam t ”Scan- 
dia-kongressen” 5— 6.6.1978 i Tam m erfors.
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C. Framtidsphmer

NOS-M  kommer under 1978 att folja upp de aktiviteter som redan 
ar igångsatta.

U nder våren 1978 anordnas ett diskussionstillfalle mellan NOS-M  och 
det nordiska halsodirektorsm otet m ed nordiskt sam arbete inom halso- 
och sjukvårdsforskning såsom huvudsakligt tema.

U nder våren 1978 kom m er NOS-M  att dryfta sin roll inom  ram en for 
det nordiska forskningssam arbetet i den form  sam arbetet har uppskisse- 
rats i R K F:s handlingsprogram  for inriktningen av den nordiska kultur- 
budgetens resurser till forskningssamarbete.

NOS-M :s planeringsgrupp for forskning kring sjålvmord fortsatter 
sin verksam het under 1978 och planerar att anordna ett forskarsym- 
posium, vid vilket nårm are projektsam arbete eller/och koordinering av 
pågående projekt dryftas.

H. Finansiering

Finansieringen av verksamheten sker via de deltagande forsknings- 
råden. NOS-M  har ingen egen budget.
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Beråttelse
från Nordiska sam arbetsorganet for sam esporsm ål och renskotsel- 
frågor

(Overlåmnad av Sveriges regering)

V  erksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress

Nordiska sam arbetsorganet for samesporsmål och renskotselfrågor
J ordbruksdepartem entet
Fack
S-103 20 STOCKHOLM

B. Starlår

1965

C. Deltagande lander 

F inland, N orge och Sverige

D. Syfte

Sam arbetsorganet behandlar frågor, gem ensamma for rennaringen i 
Finland, N orge och Sverige, rorande den praktiska utvecklingen av ren- 
skotseln, såsom renbetes- och foderundersokningar, renavel, rensjuk- 
dom ar, registrering av renm årken, handeln m ed renkott och andra ren 
produkter, åvensom frågor om jakt, fiske m. m. och andra nåringar som 
har våsentlig betydelse fo r samerna.

Sam arbetsorganet har vidare, i syfte a tt starka och bevara den samiska 
kulturen och forbåttra den samiska befolkningens levnadsvillkor, a tt be
handla andra for samebefolkningen i F inland, N orge och Sverige gem en
samma frågor som ro r utvecklande av sam ekulturen och av skol- och 
undervisningsforhållandena inom samernas bosåttningsom råden sam t for- 
båttrande av samebefolkningens levnadsforhållanden och sociala stållning 
m. m.

1271
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E. Organisation

1. Adm inistration

Sam arbetsorganet består av en delegation från  Finland, en från  N orge 
och en från  Sverige, var och en m ed sin ordforande. D elegationem a utses 
av respektive lands regering. Hos varje lands delegation finns en sekre
terare. Hos sam arbetsorganet finns en gemensam sekreterare. Sekreterar- 
skapet cirkulerar fo r ett å r i sander mellan delegationem a.

2. Styrelsens sammansattning  

Finska delegationen:

Segercrantz, Stig, aldre reg.sekr., ordforande 
A ntti Lansm an, Aslak, renskotare 
H elander, Johannes, dipl.ing.
H uttu-H iltunen, Veikko, verksh.ledare 
Laasonen, Pentii, reg.råd 
Stenqvist, U nnukka, jur. kand., sekreterare 
W esterling, Bengt, vet. med. dr.
Suomus, Heikko, overdir.

Norska delegationen:

Christensen, Helge, ekspedisjonssjef, ordforande
Fjellheim, Paul, veterinær
Samuelsberg, H arald, kontorsjef
Sara, Ole K., statssekretær
Storsveen, Helge, underdirektor

Svenska delegationen:

Erneholm , Bem dt, expeditionschef, ordforande 
Englund-Ghai, K arin, dep.sekr.
Silén, U lla B., dep.sekr.
Thomasson, Lars, rektor 
Utsi, Lars, renågare 
W ikman, Åke, avd.dir.

3. Personal 

Permanenta utskott:

A llm ånna utskottet 
N åringsutskottet 
Huvudsekr. t. o. m. 1978:
U lla B. Silén 
J ordbruksdepartem entet 
S-103 20 STOCKHOLM
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F. Verksam het

Sam arbetsorganet har rekom m enderat regeringarna i N orge och F in 
land och Sverige att utse en kom m itté m ed bred sam m ansattning bestående 
av 2 till 3 m edlem m ar från  varje land m ed uppdrag att u treda hur det 
nordiska sam arbetet inom renforskningen bor utvecklas. Inom  organet 
vidareutreds program  och kostnadsberåkning for ett forskningsprojekt 
rorande renhjordens omloppstid och sammansattning. F rågan om en ge
mensam nordisk renkottsom såttning år under utredning. O rganet h a r på 
sitt program  tagit upp frågan om stod till samisk litteratur. Y ttrande har 
avgetts till N ordiska m inisterrådets kultursekretariat i fråga om Nordisk 
radio och television via satellit.

H. Finansiering

V arje delegation finansieras på anslag inom respektive lands stats
budget.
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Beråttelse
från N ordiska lakem edelsnam nden

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress 

Nordiska lakemedelsnamnden 
Box 607
S-752 37 UPPSALA 
Sverige

B. Startår

1975

C. Deltagande lånder

D anm ark, F inland, Island, Norge och Sverige

D. Syfte

A tt verka for harm onisering av lagstiftning och adm inistrativ praxis 
på låkem edelsom rådet i Norden.

E. Organisation

1. Adm inistration

N åm nden har uppråttats av m inisterrådet enligt beslut den 5 decem
ber 1974. N åm nden består av två m edlem m ar och två suppleanter från 
varje land.

N åm nden bitrådes av e tt sekretariat. D etta å r  forlagt till socialstyrel
sens låkemedelsavd. fr. o. m. 15 sept. 1976 i Uppsala, Sverige.

N åm nden har hittills tillsatt fyra underutskott, nåmligen for
—  nordisk låkemedelsstatistik
— m årkning av trafikfarliga låkemedel
— standardiserings- och farm akopéfrågor
—  hum ant som atotropin (våxthorm on)

N åm nden skall m otas m inst två gånger per år. Den fastståller sjålv 
rik tlin jer for sitt arbete och u tarbe tar sina årliga arbetsprogram .

*C 7/s
1978
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2. Styrelsens sammansattning

Nåm ndens sam m ansattning 1977-01-01

Overlæge Jørgen Fog

N ationalitet

D
Afdelingschef Jens Overø, v. ordf. från 1977-06-08 D
Laboratoriechef E lna N iem inen 
Byråchef Reijo Purasm aa 
Afdelningschef A lm ar Grimsson 
Overlæge A rni Kristensson 
Professor Egil G jone
O verapoteker Bjørn Jøldal, ordf. till 1977-06-07 
Professor Å ke Liljestrand, ordf. från 1977-06-08 
Farm . dr R une Lonngren

F
F
I
I
N
N
S
S

3 Personal

Sekretariatschef: Leg. apotekare M arianne G ranat 
Assistent: A nita Zetterqvist
F or vaktm åsteri och dylikt finnes ingen egen personal anstålld, utan 

sådana tjånster kopes av socialstyrelsens låkemedelsavdelning.

F. Verksam het

N ordiska låkem edelsnåm nden (N LN ), kom m er under åre t a tt ha haft 
två sam m antråden. N am nden h ar behandlat frågor rorande bl. a.
—  regler for m årkning av farm aceutiska specialiteter
—  trafikfarliga låkemedel
— fortsatt sam arbete mellan specialitetskontrollerna 
■—- låkemedelsstatistik
— farm akopé, m. fl. standardiseringsfrågor
— notifikationer om lagstiftning och andra adm inistrativa åtgårder på 

låkemedelsområdet.

G em ensam m a nordiska rik tlin jer fo r m årkning av farm aceutiska spe
cialiteter har u tarbetats och godkåndes av nam nden i juni. Dessa rik t
linjer har overlåm nats till nordiska hålsovårdsm yndigheter m ed en 
rekom m endation a tt de skall låggas till grund vid utform ning av nya 
etiketter. Dessutom a tt hånsyn tas till dessa rik tlin jer vid revidering av 
nationella beståm melser for farm aceutiska specialiteter.

N LN  har, med anledning av N ordiska rådets rekom m endation nr 
9/1974, få tt i uppdrag a tt u treda frågan om m årkning av m ediciner och 
andra bedovande åm nen som kan utgora trafikfara. N am nden h ar till- 
satt en expertgrupp med en medlem från  varje nordiskt land. G ruppen 
har under å re t h aft två sam m antråden och avgivit en rapport ” Låke- 
medel och trafik” publicerad i N U A  1977: 11 R apporten remissbehand-
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las f. n. av organisationer inom  låkem edelsom rådet i de nordiska lån- 
dem a. R apporten  om fattar en allm an del som ger bakgrundsinform a- 
tion om undersokningar, bestummelser och inform ationsåtgårder hit- 
tills i de nordiska landerna, en oversiktlig beskrivning av de liikemedel 
som bedoms vara potentiellt trafikfarliga sam t e tt forslag till m arkning 
och inform ation.

På låkem edelskontrollom rådet har en kartlåggning skett over inne- 
liggande ansokningar om registrering for farm aceutiska specialiteter. 
D enna foljes upp med okat u tarbetande och utvåxling av utrednings- 
protokoll i sam band med registrering. Dessa åtgårder å r  av grundlag- 
gande betydelse for det fortsatta  arbetet med en harm onisering av de 
nordiska landernas regler och arbete med kontrollen av farm aceutiska 
specialiteter.

Enligt N LN :s instruktion åligger det nam nden a tt verka fo r en sam
ordning av låkemedelsstatistiken. F o r a tt uppfylla detta uppdrag har 
nam nden beslutat a tt publicera en regelbundet återkom m ande nordisk 
lakemedelsstatistik. Avsikten a r  a tt fo r de senaste tre  åren  redovisa 
uppgifter om  låkem edelsforbrukning baserad på forsåljningsdata i sam t
liga fem  nordiska lander med kom m entarer. Dessutom a tt ge viss bak- 
grundsinform ation for a tt underlåtta tolkningen av upplysningarna. 
N L N  h ar beslutat a tt utge publikationen åven om enskilda lånder ej 
kan  bidra med alla data. N am nden h ar tillsatt en arbetsgrupp med en 
medlem från  varje nordiskt land. G ruppen har under åre t haft tre 
moten. U tform ning och innehåll i den forsta upplagan å r  under bear- 
betning. B eråknad publicering under 1978.

A rbetet hittills har bl. a. inneburit att samtliga farm aceutiska speciali
te ter i norden nu  finnes klassificerade enligt e tt gem ensamt terapev- 
tisk-kemiskt system (modifierad EPhM RA-kod). Dessutom pågår fram - 
tagande av statistisk m åttenhet (definierad dygnsdos) fo r preparaten.

F rågor rorande farm akopé- och andra standardiseringsfrågor be- 
handlas i Standardiseringsgruppen. Den har under året haft fyra moten. 
D etta underutskott består av två m edlem m ar från  varje nordiskt land 
med nåra  anknytning till nationella låkem edelskontrollorgan och den 
europeiska farmakopékommissionen.

N år m an i N orden gick in i det europeiska farm akopéarbetet var det 
en klar forutsåttning att det m ångåriga nordiska sam arbetet på detta 
om råde skulle trappas ned. Konventionen om ett nordiskt farm akopé- 
sam arbete har också sagts upp. N LN  har vidare rekom m enderat a tt 
en fortsatt revision av den nordiska farm akopén ej skall ske i nåm ndens 
regi. N L N  har rekom m enderat de nordiska hålsovårdsm yndigheterna 
a tt såtta den europeiska farm akopéns del I— III och supplem enten till 
del II  resp. del III  i kraft från  januari 1978.

Standardiseringsgruppen har fo r de nordiska delegaterna fungerat 
som forberedande och sam ordnande organ i en rad frågor som har be-
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handlats av den europeiska farm akopékom m issionen. M an h ar också 
arbe ta t fo r a tt klarlågga de m era allm ånna nordiska synpunkterna på 
farm akopéns uppgift och innehåll.

U nder å re t h ar gruppens fortsatta  arbetsuppgifter diskuterats. Bl. a. 
undersokes behov och foru tsåttn ingar for a tt under adm inistrativt enkla 
form er u tarbeta gem ensamma nordiska låkem edelsstandarder. E tt sepa
ra t arbetsutskott som under året haft två sam m antråden bearbetar 
frågan om  en m onografi fo r hum ant som atotropin (våxthorm on). V idare 
pågår i sam arbete m ed specialitetskontrollerna fram tagande av latinska 
och gem ensamma nordiska beteckningar inkl. definitioner på aktuella 
lakemedelsformer. D etta  bl. a. fo r a tt m ojliggora enhetlig m årkning av 
låkem edlen i norden.

N åm nden h a r  under å re t in fo rt e tt notifikationssystem  fdr genom- 
forda och planerade åtgårder på låkemedelsområdet. D etta såvål vad 
gåller lagstiftning som inform ationsaktiviteter. N åm nden ser dessa noti
fikationer som ett viktigt led i harm oniseringsarbetet fo r a tt på e tt så 
tidigt stadium som mojligt uppm årksam m a initiativ och idéer, vilka kan 
uvecklas på ett gem ensam t nordiskt plan.

Nåm nden h ar under å re t varit representerad vid bl. a. N ordiska 
nåm ndens fo r alkoholforskning symposium ”Alkohol och trafik” samt 
vid e tt regionalt nordiskt UNESCO-sem inarium  med titeln  ” A dult 
education and drug education” .

C. Finansiering

N ordiska m inisterrådet har anvisat 610 000 nkr for nåm ndens verk- 
sam het under 1977.



Beråttelse
från Nordiska sainarbetsdelegationen for sam hållsforskning

(Overlamrtad av Nordiska ministerrådet)

A . N avn og adresse

Nordisk Samarbejdsnævn for Samfundsforskning (NOS-S)
Forskningssekretariatet
Holmens Kanal 7
D K  1060 København K

B. Startår 

1962

C. Formål

A t  følge den samfundsvidenskabelige forsknings og forskeruddannelses 
udvikling i Norden,

at frem m e gensidig inform ation om den samfundsvidenskabelige forsk
nings og forskeruddannelses udvikling,

at frem m e og tage initiativ til konkrete sam arbejdsprojekter inden for 
sam fundsforskningen i Norden,

at bevilge støtte til nordiske samfundsvidenskabelige tidsskrifter inden 
for ram m erne af de midler, forskningsrådene stiller til rådighed, 

at frem m e kontakten mellem de nordiske lande med hensyn til delta
gelse i internationalt samfundsvidenskabeligt arbejde,

at være opmærksom på ønskeligheden af en rationel udnyttelse af de 
forhåndenværende ressourcer.

Samarbejdsnævnet er sam arbejdsorgan for de samfundsvidenskabelige 
forskningsråd i D anm ark, Finland, Norge og Sverige.

D. Organisation

1. Adm inistration

NOS-S består af to repræsentanter for hvert af de ovenfor anførte forsk
ningsråd. Endvidere deltager en observatør fra  Island i nævnets møder. 
NOS-S vælger blandt sine m edlem m er en form and for en periode af 2 år. 
Form andskabet går på skift mellem de deltagende forskningsråd. D et
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højeste besluttende organ er de to  gange årligt forekom m ende nævns
m øder. Forskningsrådenes sekretærer deltager i disse m øder og udgør 
sammen med NOS-S’ sekretær, som udpeges af værtslandets forsknings
råd, nævnets sekretariat.

NOS-S kan som led i sin virksomhed nedsætte arbejdsgrupper, udvalg 
m. v. samt indkalde særligt sagkyndige.

Forskningsrådene tiltrådte, a t der i 1977 oprettedes et N ordisk Publi
ceringsnævn for Samfundsvidenskabelige T idsskrifter (NOP-S) under 
NOS-S. Publiceringsnævnet h a r til opgave a t frem m e udgivelsen af no r
diske samfundsvidenskabelige tidsskrifter. NO P-S er rådgivende organ for 
NOS-S og de samfundsvidenskabelige forskningsråd i de nordiske lande. 
NOP-S består af to repræsentanter fo r hvert af de deltagende forsknings
råd, og nævnets sekretariatsfunktioner varetages af NOS-S’ sekretær.

2. Samarbejdsorganets sammensætning pr. 31. december 1977 
NOS-S:

Professor Erling B. Andersen (D) form and 
D irektør Henning Friis (D)
Docent K rister Ståhlberg (F)
Bitr. professor Juha Tolonen (F)
Professor O lafur R agnar Grimsson (I)
Professor Magnus A arbakke (N)
Førstelektor Helga Hernes (N)
Professor Erik L onnroth  (S)
Professor David M agnusson (S)

NOP-S:

Professor Erling B. Andersen (D) form and 
L ektor Per Schultz Jørgensen (D)
D ocent K rister Ståhlberg (F)
Bitr. professor Juha Tolonen (F)
Docent A nton H oem  (N)
Fagrådssekretæ r M ari Holm boe Ruge (N)
Professor Pår-E rik Back (S)
Overbibliotekarie Lennart G ronberg (S)

3. Personale

Halvdagsbeskæftiget sekretær, mag. scient, soc. Ole A agaard Sørensen. 
Forskningssekretariatet har endvidere bistået m ed skrivemedhjælp og 

anden kontorassistance.

E. V irksom hed

I 1977 har NOS-S afholdt to m øder: den 29.— 30. m arts i Oslo og den 
26. septem ber i Reykjavik. I Reykjavik deltog for første gang en islandsk 
observatør i nævnets møder.
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Sekretærerne har afholdt m øder den 11. februar 1977 i Helsingfors og 
den 23. august 1977 i København.

I 1977 har NOS-S fortrinsvis behandlet sager, som vedrører nordisk 
kom parativ samfundsforskning og nordiske samfundsvidenskabelige tids
skrifter.

P å NOS-S’ møde den 29.— 30. m arts 1977 i Oslo var der en diskussion 
af principperne for igangsættelse, opfølgning og støtte til nordisk kom pa
rativ  samfundsforskning. I diskussionen deltog repræsentanter fo r den 
rådgivende kom ité for forskning under N ordisk M inisterråd (RKF). Til 
m ødet forelå en række forslag til em ner fo r nordisk kom parativ sam
fundsforskning. D et besluttedes på m ødet a t støtte fam ilieforskningen og 
datatjenesten sam t Nordisk Forbund for Statskundskabs forskningsgrup
per. E t notat herom  har været forelagt på R K F ’s møde den 24. maj 1977.

P å NOS-S’ møde den 26. septem ber 1977 i Reykjavik var der en fornyet 
behandling af nordisk kom parativ samfundsforskning. D et besluttedes at 
udskyde iværksættelsen af yderligere initiativom råder, idet NOS-S bl. a. 
ønskede at afvente resultatet af de allerede nedsatte arbejdsgruppers 
arbejde.

Samarbejdsnævnet nedsatte i april 1976 en arbejdsgruppe vedrørende 
familieforskning bestående af direktør Henning Friis (D) (form and), p ro
fessor E lina H aavio-M annila (F), lektor Johannes N oordhoek (D), docent 
Jan  Trost (S) og assistent K ari W æmess (N).

A rbejdsgruppen fik bl. a. til opgave a t undersøge m ulighederne for et 
nordisk projektforslag til W ien-Centret (European Coordination Centre 
fo r Research and D ocum entation in the Social Sciences) inden fo r familie
forskningsområdet.

A rbejdsgruppen har afgrænset relevante tem aom råder, og den 2.— 4. 
m arts 1977 afholdtes et sem inar fo r interesserede nordiske forskere. På 
dette sem inar udarbejdedes tre skitser til projekter inden for fam ilieforsk
ningsom rådet:

1. Undersøgelse af forandringer i nordiske familiers livsmønstre.
2. Undersøgelse af de konsekvenser, familiens forsørgelsesgrundlag og 

det sociale sikringssystem har for familiemedlemmernes indbyrdes forhold 
og fo r deres oplevelser.

3. Undersøgelse af større forandringer i familien m ed udgangspunkt i 
seperations- eller skilsmissesituationen.

På NOS-S’ m øde den 29.— 30. m arts 1977 i Oslo var der enighed om, 
a t der bør arbejdes videre med alle tre projektskitser.

Forslagene har været behandlet på et styrelsesmøde i W ien-Centret den 
9.— 13. maj 1977, hvor det besluttedes at rundsende forslag nr. 1 og forslag 
nr. 3 til potentielle deltagere i medlemslandene. H vor vidt der er den nød
vendige interesse for at deltage, således at W ien-Centret kan acceptere 
disse to  forslag, er stadig uafklaret.

NOS-S’ arbejdsgruppe vedrørende familieforskning mødtes den 28. ok
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tober 1977 i København fo r at drøfte projektgruppernes videre arbejde, 
herunder term inerne fo r de færdige projektansøgninger til rådene. D er var 
enighed om, a t det bør tilstræbes, at iværksættelsen af projekterne kan 
påbegyndes somm eren 1978.

På NOS-S’ m øde den 29.— 30. m arts 1977 i Oslo nedsattes en arbejds
gruppe vedrørende fællesnordisk datatjeneste. Arbejdsgruppen, som be
står af professor Erling B. A ndersen (D) (form and), sekretariatsleder 
Bjørn H enrichsen (N), cand. polit. P er Nielsen (D), professor E rik  Ruist 
(S) og docent Tim o Toivonen (F) fik til opgave at afgrænse tem aet og fo r
berede eventuelle projekter og har som led heri afholdt sit første m øde 
den 31. august— 1. septem ber 1977 i Bergen.

NOP-S nedsattes på NOS-S’ m øde den 29.— 30. m arts 1977 i Oslo og 
har i 1977 afholdt to  møder.

NOP-S behandlede på sit 1. møde den 22. august 1977 i K øbenhavn 
ansøgninger om støtte fo r 1978 fra  14 samfundsvidenskabelige tidsskrifter 
og har til NOS-S afgivet indstilling om  en samlet støtte i 1978 på ca. 
700 000 d.kr.

P å m ødet i K øbenhavn den 29. novem ber 1977 h ar NOP-S diskuteret 
generelle problem stillinger m ed hensyn til tidsskriftstøtten og udarbejdet 
et budgetforslag for 1979.

NOS-S er i 1977 i øvrigt blevet anvendt som høringsinstans af en række 
af den nordiske kulturaftales organer.
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Beråttelse
om  de nordiska språknåmndernas samarbete, 1977

(Overlåmnacl av Nordiska ministerrådet)

D e nordiska språknåmndernas samarbete 1977

Sam arbetet mellan de nordiska språknåm nderna har under 1977 be- 
drivits efter sam m a riktlinjer som tidigare. N am nderna har u tbytt 
publikationer och hållit varandra underråttade om sin verksamhet, sar
skilt i fråga om det språkliga rådgivningsarbetet.

I frågor som beror flera nordiska språk h ar nam nderna i en mångd 
fall rådfort sig med varandra och efterstråvat gem ensamma rekom m en- 
dationer. I åtskilliga fall h ar det ro rt sig om term inologiska frågor, och 
har har nam nderna ofta sam rått m ed R ådet for teknisk term inologi i 
N orge och Tekniska nom enklaturcentralen i Sverige.

Språknåm ndernas gem ensamma årsskrift Språk i Norden  innehåller
1977 som brukligt redogorelser dels for de enskilda nåm ndernas verk
samhet, dels for den gem ensamma verksamheten. I  boken ges i år lik- 
som tidigare en oversikt dver både nyare litteratur av intresse for språk- 
vårdsarbetet och nya bocker och ordlistor.

H uvudinnehållet i årets volym utgors av två artiklar som ro r is- 
låndska forhållanden: Jakob Benediktsson skriver om aktuella språk- 
vårdsproblem och Peter Søby Kristensen om grannspråksundervisningen 
i Island. P ia Riber Petersen diskuterar några produktiva ordbildnings- 
typer i danskan. D et nordiska språksekretariatet presenteras i en artikel 
av C atharina Griinbaum . Boken har 140 sidor.

Den nordiska nyordsundersdkningen  som bedrivs vid nam nderna i 
D anm ark, N orge och Sverige fortgår. U nder 1976— 1977 har arbetet 
snarare intensifierats. T re ordbocker, som beskriver ordforrådets tillvaxt 
under efterkrigstiden, ar under u tarbetande —  en i D anm ark, en i 
N orge och en i Sverige. V arje band kom m er att innehålla uppgifter 
om uppslagsordens m otsvarigheter på grannspråken. I  den svenska 
delen håller åven finlandssvenska nyord på att arbetas in. De olika 
delarna redigeras efter i stort sett samma principer och de kom m er att 
forses med en vasentligen gemensam inledning. Språknåm nderna ut- 
våxlar listor och m anuskript efter hand som dessa blir fårdiga. Nyords- 
bockerna beråknas kunna foreligga om kring 1980.

Språknåm nderna kommer att fortsatta sitt arbete m ed insam landet av 
nyord. V id språkm otet i oktober 1977 diskuterades m ojligheten a tt med
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kortare m ellanrum  ge u t gem ensam m a ordlistor, eventuellt for perioder 
om fem år.

Slaktnam n i N orden  (da. Efternavne i N orden, no. Familienavn i 
N orden ). E n  lista med uttalsangivelser fo r 3 300 slaktnam n i D anm ark, 
Norge, Sverige och de svenskspråkiga F inland kom u t i maj 1977. 
Listan innehåller forutom  nam nen generella regler fo r u tta l av finska 
och islandska nam n. Listan har utarbetats gem ensam t av språknåm nder- 
na i D anm ark, Finland, Island, N orge och Sverige.

Språknam ndem a i D anm ark, N orge och Sverige har var fo r sig av- 
givit yttranden over betankandet "N ordisk radio och television via sa
tellit” (N U  A  1977: 7).

Språknam ndem a i D anm ark, F inland, N orge och Sverige har granskat 
ett nytt, reviderat m anuskript till N ordisk politisk ordbok, som ges u t av 
Foreningarna N ordens Forbund.

Forskningscentralen for de inhem ska språken i F inland (finska och 
svenska språkbyrån). Svenska språknåm nden och Sverigefinska språk- 
nåm nden h ar granskat en lista m ed skoltermer, som utarbetas inom 
Sekretariatet for nordiskt kulturellt samarbete.

I  septem ber 1976 holls i Lund, på initiativ av professor Bengt Sigurd 
och m ed medel från  N ordiska kulturfonden, en konferens om de  
nordiska språkens fram tid. Språknam ndem a i D anm ark, Norge, Sverige 
och på F åroarna var representerade vid motet. Foredragen från 
konferensen h ar samlats i en volym, som kom  u t i Svenska språknåm n- 
dens skriftserie i oktober 1977. Boken h ar också utgivits i en delupp- 
laga i N orsk språkrådserie.

Språknåm ndem as sekreterarm ote holls i K openham n 23— 24 maj.
Språknåm ndernas årsm ote holls i Trondheim  30 september— 2 ok

tober. M otet hade foljande program :
1. Redogorelse for nordiska projekt av intresse for språknåm ndem as 

arbete.
2. Principerna for språknåm ndernas rådgivningsarbete.
3. Språknam ndem a och det nordiska språksekretariatet.
4. Den nordiska nyordsundersokningen.
5. Språk i Norden.
6. E rfarenheter från  N orsk språkråds arbete 1972— 1977.
7. N yare litteratur av intresse fo r språknam ndem a.
Vid diskussionen av punkt 2, ”Principerna fo r språknåm ndernas råd 

givningsarbete” , foreslogs det att nåm nderna under året m er systema
tiskt skulle diskutera sina rådgivningsprinciper och att sekretariaten till 
språkm otet 1978 skulle forbereaa en generaldiskussion i åmnet.

Språknam ndem a hade, m ed några få  undantag, utvalt sina represen- 
tanter i styrelsen for det nordiska språksekretariatet och om besorjt att 
dessa kom till språkm otet. D årm ed kunde ett forberedande sam m an
tråde hållas och vissa frågor foreberedas infor det konstituerande sty
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relsem otet 1978 och infor starten av sekretariatets verksamhet. E n in te
rimistisk arbetsgrupp utsågs a tt ta  hand om dessa frågor (arbetsgruppen 
sam m antrådde i Helsingfors den 26 oktober 1977). I  de forhandlingar 
som rorde N ordiska språksekretariatet deltog också sektionschef Lilla 
Voss från  Sekretariatet fo r nordiskt kulturellt samarbete.
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Beråttelse
om  N ordiska halsovårdshogskolan

(Overl'dmnad av Nordiska ministerrådet)

V erksam hetsberåttelse 1976/77

A . N am n och adress

N ordiska halsovårdshogskolan (NHV)
M edicinaregatan 
S-413 46 Goteborg 
Sverige

B. Startår

Utbildningen startade 1953. 1962 ingieks avtal m ellan D anm ark, F in
land, N orge och Sverige, varefte r verksam heten blev perm anent.

C. Organisation

1. Styrelsens sammansattning  

D anm ark
Overlæge A xel M ahneke, vice ordforande 
K ontorchef Niels Bentsen, suppleant

Finland

M edicinalråd A ntti M arttila 
O verlåkare M auri Parm ela, suppleant

Norge

Ekspedisjonssjef K nut M unch-Søegaard 
Fylkeslege John W. Syse

Sverige

Overdirektor Sven-Olof H edengren, ordforande 
Professor Bengt Lindegård, suppleant

Sekreterare

NH V:s redogorare, utredningssekr. G unnar Båvm an
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2. Personal

N ationalitet

T. f. foreståndare, med. d r Sixten H araldson (kontrakt)
Assistent, fil. lic. Thom as H jortsjo
Assistent, fil. kand. B erit V iklund
Undervisningssekr. R u t Ljungquist
l:e  kontorsskrivare Veronica Fredriksson
K ontorist E ivor A ngelbom
K ontorist U lla Nystrom

S
S
S
s
F
S
S

E xtra personal:

l:e  biblioteksass. Ingrid Vinge
K ontorist L ena Spångberg

S
S

Kursledare

Tannlegekonsulten Ola H augejorden 
Odontologisk institu tt for eksperim entell forskning 
Oslo U niversitet

Adm. d irektor E. B orgenham m ar
Sodersjukhuset
Stockholm

Dipl. ingenjor Risto A urola
M edicinalstyrelsen
Helsingfors

D. Verksam het

U nder låsåret 1976/77 har 451 tim lårare deltagit i undervisningen. 
(Bilaga 1)

Undervisningen hostterm inen 1976 

Låkarkurs  (två m ånader) i biostatistik, epidemiologi, vatten- och livs- 
medelshygien under tiden 16/8— 15/10.

lngenjorskurs (sex veckor) i vattenhygien under tiden 16/8— 25/9. 
Hålsovårdsinspektdrskurs (två veckor) i vattenhygien under tiden 

27/9— 9/10.
Hålsovårdsinpektdrskurs (två veckor) i fysiologisk hygien under tiden 

11/10— 23/10.
Sjukhusadministrationskurs (forsta delen) under tiden 1/11—27/11.

Undervisning vårterminen 1977 

L åkarkurs (två m ånader) i fysiologisk hygien under tiden 31/1— 30/3. 
lngenjorskurs (sex veckor) i fysiologisk hygien under tiden 31/1—

12/3.
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Lararkurs (två m ånader) i socialmedicin under tiden 31/3— 28/5. 
Tandlakarkurs (en m ånad) i socialodontologi under tiden 31/5— 30/4. 
Sjukhusadm inistrationskurs (andra delen) under tiden 2/5— 28/5.

Låkarkurser

Utbildning h ar under lasåret om fattat sex m ånaders undervisning upp- 
delad på tre huvudom råden

K urs I. Biostatistik, epidemiologi, vatten- och livsmedelhygien 
K urs II. Fysiologisk hygien 
K urs III. Socialmedicin

A ntalet kursdeltagare sedan verksam hetens borjan 1953 har varit 
987. A ntalet elever som genom gått sex m ånaders utbildning år 162. For- 
delningen nationsvis av elever som genom gått låkarkurser fram går av 
Bilaga 2.

Ingen jor skurser

U tbildningen inom  m iljovårdsom rådet, innebårande behandling av 
hela fororeningsproblem et —  vattenfororening —  luftfororening och 
andra emissioner —  efterstråvas. Undervisningen var under verksam- 
hetsåret liksom tidigare uppdelad på en vattenvårdskurs och en kurs 
om fattande ovriga delar av omgivningshygienen. Den senare behand- 
lade foljande avsnitt: klim athygien, lufthygien, ljus- och ljudhygien, 
strålningshygien sam t bostadshygien och samhållsplanering.

Vid slutet av vårterm inen 1977 h ar to ta lt 411 ingenjorer genom gått 
kursen i vattenhygien, m edan kursen i omgivningshygien har haft sam- 
m anlagt 254 deltagare —  se Bilaga 3.

Kurs for sjukhusadministratdrer

En forsokskurs for sjukhusadm inistratorer avholls i maj 1968 med 25 
deltagare. Låsåret 1970/71 okades kursen till a tt om fatta två m ånader. 
D eltagarna i de tio hittills givna kurserna fordelade efte r grundutbild- 
ning (medicinskt utbildade adm inistratorer, sjukskoterskor och ovriga 
adm inistratorer fram går av Bilaga 4.)

Kurser for hålsovårdsinspektorer

Sedan å r  1962 har tvåveckorskurser anordnats for hålsovårdsinspek
torer. Vid de två forsta kurserna meddelades undervisning i olika am- 
nesområden. M an fann em ellertid a tt undervisningen var alltfor kon- 
centrerad, varfor utbildningen fr. o. m. våren 1966 uppdelades på två 
specialkurser. H ittills har kurserna i livsmedelshygien, fysiologisk hy
gien och vattenhygien anordnats. Elevernas antal fordelade nationsvis 
fram går av Bilaga 5.
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Kurser fo r  tandldkare

D en forsta kursen i socialodontologi avholls under vårterm inen 1971. 
Fordelningen nationsvis av nordiska tandlåkare som genom gått kursen 
fram går av Bilaga 6.

Samundervisning

Halsovårdshogskolans undervisningsverksam het om fattade lasåret 
1976/77 tretton  kursm ånader med to ta lt 1 938 undervisningstim mar. 
K urserna fo r de olika yrkeskategorierna sam ordnades i vissa fall i tiden 
så a tt kurserna lopte parallellt. M an sokte på detta satt u tnyttja moj- 
lighetem a till samundervisning inom vissa am nesom råden.

U nder hostterm inen 1976 hade låkar- och ingenjorskurserna sam un
dervisning 71 tim m ar.

U nder vårterm inen 1977 holls sam m anlagt 202 samundervisningstim- 
m ar; vid låkar- och ingenjorskurserna 168 tim m ar, vid låkar- och tand- 
lakarkurserna 25 tim m ar sam t vid låkar- och sjukhusadm inistrations- 
kursem a 9 tim mar.

Totala an tale t kursdeltagare och elevm ånader under verksam hetsåret 
fram går av Bilaga 7.

Vetenskapliga aktiviteter

I. Deltagande och bidrag i symposier, konferenser etc.:

Sixten Haraldson:
Ciba Foundation symposium, London, September 1976: H ealth  and 

disease in tribal societies 
W H O /EU RO  konferens: A rktisk medicin, K openham n, oktober 1976 
F irst W HO Interdisciplinary workshop on psychosocial factors and 

health. Stockholm, oktober 1976 
Studieresa Svalbard: studier av halso- och sjukvårdsorganisation juli—  

augusti 1976
Studieresa Island: studier av hålso- och sjukvårdsorganisation, juni 1977 
Studieresa Faroarna: studier av hålso- och sjukvårdsorganisation, juni

1977

II. Foredrag och forelåsningar u tanfor N H V :

Sixten Haraldson:
W HO symposium, Stockholm, se ovan 
C iba Foundation symposium, London, se ovan 
St. Thom as’ H ospital M edical School, London, October 1976 
G am bia School of Public Health, Banjul, January  1977 
Scott Polar Research Institute Cambridge: H ealth services of the Eskimo 

Arctic, October 1976 
Å terkom m ande forelåsningar vid:
Goteborgs universitet, kulturgeografiska institutionen 
Goteborgs stads vårdskolor, sjukskoterskeutbildning.
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111. Publikationer och skrifter:

S ixten Haraldson:
Socio-medical problems of N om ad peoples. K apitel i “The theory and 

practice of public health” (Ed. W. Hobson) 5:e upplagan, Oxford 
Univ. Press, London 1977 

Internationell halsovård. K apitel i Nordisk larobok i socialmedicin (Ed.
G unnar Inghe). Stockholm 1977 

H ealth and disease in tribal societies. Bidrag. Ciba Foundation, London
1977 (Bok)

Evaluation of Alaska N ational H ealth  Service: Alternative approaches to 
meeting basic health needs. Kapitel i “Circum polar health” (Ed. R. J. 
Shephard & S. Itoh), 1976 (Bok)

H ealth  services of Svalbard (Rapport)
H ealth  Services of the F aroe Islands (Rapport)
Alternative approaches to health services for the least developed coun- 

tries. Bidrag till "M aking the most of least alternative development for 
poor nations”. (Ed. L. Berry & E. W. Kates) C lark University, Mass., 
USA 1977 (Book)

Evaluation of health care w ith special reference to  psychosocial factors 
(Stockholm) Dupl.

T ribal people in transitional phase (London) Dupl.
Rapid social change influencing health and health care (Stockholm) 

Dupl.
Planning of health services (London) Dupl.
Internordisk omskolning till offensiv medicin. Publ. i ”Hygien och 

miljo”, Stockholm, 1977 
N ordiska halsovårdshogskolan inifrån. Publ. i "N ordisk M edicin” . Stock

holm 1977
Utbildning for medicinskt u-landsarbete vid N ordiska hålsovårdshog- 
skolan. Bidrag till Svenska låkarforbundets u-landsinform ation, 1977

Thom as Hjortsjd:
Suicidum i de nordiska lånderna. En sam m anfattning av studier base

rade på officiell statistik. Comm. D epart. A nat., No. 1, 1976 
Suicidium i Sverige. D elrapport 1. En epidemiologisk studie av 686 kon

sekutiva fall. M aterial K on Levnadsålder Civilstånd Yrke. Comm. 
D epart. A nat., No. 1, 1977 

Suicidium i Sverige. D elrapport 2. Suicidalmetoder Kronologiska variab
ler. Comm. D epart. A nat., No. 2, 1977 

Suicidium i Sverige. D elrapport 3. Alkohol. Comm. D epart. A nat., No.
3, 1977

Suicidium i Sverige. D elrapport 4. Forgiftning av fasta eller flytande 
åmnen. Comm. D epart. A nat., No. 4, 1977 

Suicidium i Sverige. R elrapport 5. Psykiska och Somatiska kom plika
tioner. Stresstillstånd. Comm. D epart. A nat., No. 5, 1977 

Suicidium i Sverige. D elrapport 6. Sam m anfattning och Diskussion 
G eneral Summary Litteratur. Comm. D epart. A nat., No. 6, 1977 

Angående ett koncentrationsindex som hjålpm edel vid epidemiologiska 
undersokningar. Comm. D epart. A nat., No. 7, 1977

E. Fram tids planer

F rån  och med 1/1 1978 under Nordiska m inisterrådets regi
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A n ta l forelåsare under verksam hetsåret 1976 /77  fdrdelade nations-

F orelasare

B IL A G A  1

D an m ark  48
F in lan d  21
N orge 52
Sverige 330
Ovriga* 20

451

* WHO-fdrelåsare m.fl.

B IL A G A  2 

Lakarkurser

A ntalet kursdeltagare sedan verksam hetens bor jan 1953 har varit 
987. Fordelningen nationsvis fram går av nedanstående tabell:

K urs I K urs II K urs III Sum m a

D an m ark 55 32 48 135
Fin land 96 65 72 233
Island 8 7 5 20
N orge 90 75 76 231
Sverige 128 107 123 358

Sum m a 377 286 324 987

A ntal personer, som genom gått lakarkurser vid hogskolan ar 592 av 
vilka 162 genom gått tre kurser, 71 två kurser och 359 en kurs.

Fordelningen av elever, som genom gått tre  kurser, på yrkesgrupp och 
nation, fram går av nedanstående tabell:

L ak are  T and- Sjuk- Sum m a
låk are  sko terskor

D an m ark 6 — 7 13
Fin land 23 1 9 33
Island 5 — ■ — 5
N orge 50 — 2 52
Sverige 56 — 3 59

Sum m a 140 1 21 162
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B ILA G A  3 

Ingenjorskurser

A ntal deltagare fordelade nationsvis fram går av nedanstående tabell:

Kurs I* Kurs II** Summa
Danmark 42 12 54
Finland 114 77 191
Island 2 — 2
Norge 99 37 136
Sverige 154 128 282
Summa 411 254 665

* Vattenhygien (18 kurser), 1955/56—1960/61, 1962/63—1976/77. 
** Fysiologisk hygien (14 kurser), 1961/62—1976/77.

A ntal personer, som genom gått ingenjorskurser vid hålsovårdshog- 
skolan å r  583, av vilka 329 genom gått enbart kursen i vattenhygien och 
172 enbart kursen i fysiologisk hygien. H ela utbildningen har genom- 
gåtts av 82 elever, varav 2 från  D anm ark, 17 från  Finland, 10 från  
Norge och 53 från  Sverige.

BILA G A  4

Sjukhusadm inistratorskurser

D eltagam a i de tio hittills givna kurserna fordelade efter grundut- 
bildning (m edicinskt utbildade adm inistratorer, sjukskoterskor och ov
riga adm inistratorer) fram går av nedanstående tabell:

Ldsåren 1968/69— 1969/70 (tre enm ånadskurser)

Låkare Sjuk
skoterskor

Ovriga admi
nistratorer

Summa

Danmark 5 3 11 19
Finland 8 3 7 18
Island 1 — . 1 2
Norge 10 2 6 18
Sverige 6 3 9 18
Summa

Ldsåren 1970/71—

30 11 

-1976/77 (sju tvåm ånadskurser)

34 75

Låkare Sjuk
skoterskor

Ovriga admi
nistratorer

Summa

Danmark 6 14 15 35
Finland 13 12 19 44
Island 2 — 1 3
Norge 12 2 28 42
Sverige 17 9 19 45
Summa 50 37 82 169
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B IL A G A  5

Hålsovårdsinspektorskurser

Sam m anlagt 23 kurser fo r hålsovårdsinspektorer h a r givits vid hog- 
skolan, nam ligen 8 kurser i fysiologisk hygien, 11 kurser i livsmedels- 
hygien och 4 kurser i vattenhygien. A ntal kursdeltagare i dessa kurser, 
fordelade nationsvis fram går av foljande tabell:

1962/63— 
ht 1976

1976/77
vattenhyg.

1976/77
livsm.hyg.

1975/76
fys.hyg.

Summa

Danmark 52 — 3 5 60
Finland 104 — 5 5 114
Island 8 — — — 8
Norge 110 5 5 6 126
Sverige 186 14 7 5 212
Summa 460 19 20 21 520

B ILA G A  6

Tandlåkarkurser

A ntal kursdeltagare i de hittills givna sju kurserna:

1970/71— 
1975/76

1976/77 Summa

Danmark 22 1 23
Finland 40 6 46
Island 1 — 1
Norge 38 6 44
Sverige 45 10 55
Summa 146 23 169

B IL A G A  7

N ordiska halsovårdshogskolan

A nta l kursdeltagare (a) och elevmånader (b) 1976/7

Kurser Danmark Finland Island Norge Sverige Summa
a b a b a b a b a b a b

Låkare I 2 4 5 10 1 2 5 10 7 14 20 40
Låkare II 1 2 2 4 — — 7 14 4 8 14 28
Låkare III — — 4 8 — — 5 10 6 12 15 30
Ingenjorer I — — 6 9 — — 5 7,5 11 16,5 22 33
Ingenjorer II — — 6 9 — — — — 13 19,5 19 28,5
Hv.insp., vattenhyg. 5 2,5 14 7 19 9,5
Hv.insp., livsm.hyg. 3 1,5 5 2,5 — — 5 2,5 7 3,5 20 10
Sjukhusadm. I 6 6 6 6 ■— • — 7 7 5 5 24 24
Sjukhusadm. II 5 5 6 6 — — 7 7 5 5 23 23
Tandlåkare 1 1 6 6 — — 6 6 10 10 23 23
Summa a 18 46 1 52 82 199
Summa b 19,5 60,5 2 66,5 100,5 243
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1978

Beråttelse
från N ordiska kontaktorganet for jordbrukssporsmål

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

Verksam hetsberåttelse 1977

A. N am n och adress

N ordiska kontaktorganet for jordbruksfrågor
Jordbruksstyrelsen
Helsingfors

B. Startår

1961

C. Deltagande lander

D anm ark, F inland, Island, Norge och Sverige

D. Syfte

K ontaktorganet har till uppgift a tt folja utvecklingen i lantbrukets 
produktions- och exportforhållanden sam t avsåttningen av och priserna 
på jordbruksprodukter i de nordiska landerna. Likaledes dryftas viktiga 
lantbrukspolitiska andringar och andra sporsmål, vilkas behandling an 
ses vara viktig på nordisk basis.

E. Organisation

1. Adm inistration

K ontaktorganet har inte gemensam adm inistration. I  Finland funge- 
ra r jordbruksstyrelsen som sekretariat for den nationella delegationen. 
I andra nordiska lander skotes detta av lantbruksdepartem entet.

2. Styrelsens sammansåttning  

D anm ark

D epartem entschef H. J. Kristensen, ordforande 
K ontorchef E. M ortensen

2—770426. Nordiska rådet. Del 2
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G årdejer H. Dehn 
Sekretariatschef J. Pedersen 
Fuldmægtig P. Poulsen, sekreterare

Finland
G eneraldirektør S. Suomela, ordforande 
Kanslichef R. U ronen 
O rdforande H. Haavisto 
Agro. o. forst. dr. E. Koivisto 
dverinspektor T. N akko, sekreterare

Island
Statssekretær S. Dagfinnsson, ordforande 
D irektor Tryggvason
Afdelingsleder G. Sigthorsson, sekreterare 

Norge
D epartem entsråd L. E. Hande, ordforande 
L andbruksdirektør J. Ringen 
Styreform ann H. H aga 
Generalsekretær T. Kaldahl 
Byråsjef E. M ykland, sekreterare

Sverige
Statssekreterare P.-E.Eliasson, ordforande 
D epartem entsrådet R. Henriksson 
Riksdagsm an A. Kristiansson 
Forbundsordforande E. Jonsson 
Kanslirådet C. Senning, sekreterare

F. Verksamhet

K ontaktorganet har hållit två m oten under åre t 1977: i Helsingfors 
den 3 m ars och i H am ar, Norge den 30 september.

K ontaktorganet har bl. a. dryftat viktiga andringar i lantbrukets pro
duktions* och exportsituation sam t viktiga lantbrukspolitiska andringar.

V idare har kontaktorganet behandlat aktuella lantbrukssporsm ål i de 
internationella organisationerna UN CTA D, FA O , G A TT, OECD, E G  
och EFTA .

R epresentanter fo r lantbruksorganisationerna har inform erat kon
taktorganet om verksam heten i NBC, IFA P/C E A  och COPA.

Av andra behandlade sporsmål m å nåm nas uppråttandet av en gen
bank fo r jordbruks- och tradgårdsvaxter, nordiskt sam arbete inom den 
hogre lantbruksundervisningen och -forskningen sam t det nordiska sam
arbetet angående produktionen av frukt, gronsaker och spannmål.
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C. Framtidsplaner 

Verksam heten kom m er att fortsåttas på samma basis som tidigare. 
N ya frågor tas upp till behandling enligt initiativ av delegationem a eller 
Nordiska m inisterrådet.

H. Finansiering

D elegationem as resekostnader och andra utgifter betalas u r varje 
lands egna budgetmedel.
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*C 12/e
1978

Beråttelse
från N ordiska kontaktorganet for fiskerifrågor

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberdttelse 1977

A . N am n och adress

Nordisk K ontaktutvalg for fiskerispørsmål

B. Star tår

1962

C. Deltagande lander

Norge, Sverige, D anm ark, F inland, Island, Færøyene

D. Syfte

K ontaktorganet, som vanligvis avholder to m øter i året, er m ent å gi 
de nordiske land anledning til i fellesskap å utveksle erfaringer og 
drøfte problem er i forbindelse med aktuelle internasjonale fiskerispørs
mål.

E. Organisation

1. Adm inistration

H vert av de nordiske land oppnevner en kontaktm ann i utvalget. U t
valget har intet perm anent sekretariat. Sekretariatfunksjonen utøves ad 
hoc av vertslandet i forbindelse med m øter i Utvalget.

F. Verksam het

Nordisk K ontaktutvalg for fiskerispørsmål har avholdt to m øter i
1977, ett i København 23. mars og ett i Reykjavik 27. oktober. Repre
sentanter fra  alle de nordiske land deltok på disse møtene.

P å m øtet i København behandlet utvalget følgende saker:

a) Aktuelle fiskerireguleringer
b) N EAFC:s fremtid
c) K N A F ’s fremtid
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d) Fiskeriene i Østersjøen, herunder den baltiske fiskerikommisjon
e) Fiskeriene i Skagerak
f) Samhandelen med EF.
g) R apporter om fiskeriene i de nordiske land i 1976.
h) Problem er for fisket i forbindelse med oljeutvinningen i Nordsjøen.

På m øtet i Reykjavik ble de samme saker behandlet. I  tillegg be
handlet K ontaktutvalget spørsmålet om en 10 års plan for utvikling av 
fiskeprodukter til u-landene, på bakgrunn av et medlemsforslag om 
dette frem m et i Nordisk R åd 13. april 1977.

2. Styrelsens sammansattning

Kontaktutvalget er sam m ensatt av m aksim um  4 m edlem m er fra  hvert 
enkelt land, hvorav 2 fra  fiskeriadm inistrasjonen og 2 fra  fiskerinæ
ringen.

G. Framtidsplaner

På m øtet i Reykjavik ble det opplyst a t neste m øte i K ontaktutvalget 
vil finne sted i Goteborg i m ars 1978. D en finske delegasjon opplyste 
videre a t den nordiske fiskerikonferanse vil bli avholdt i Helsingfors i 
august 1978. K onferensen avholdes vanligvis hvert annet år. De nor
diske kontaktm enn vil i samarbeid med vertslandet forestå forberedel- 
sene til denne konferanse.

D et foreligger ingen planer om å endre K ontaktutvalgets nåværende 
m andat og funksjonsform .

H. Finansiering

Fiskerim yndighetene og fiskeriorganisasjonene i det enkelte deltaker- 
land dekker selv de påløpne u tgifter i forbindelse med reise og opphold 
for egne delegasjonsmedlemmer. V ertlandet dekker øvrige utgifter.
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1978

Beråttelse 
från N O R D FO R SK

(Beråttelse ej overlåmnad till 26:e sessionen)
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1978

Beråttelse
från Nordiska jordbruksforskares forening

Verksamhetsberåttelse fo r  1977

A. N am n och adress

Nordiske Jordbrugsforskeres Forening 
W ergelandsveien 15, 3 tr.
Oslo 1 
Norge

B. Startår 

1918

C. Syf te

N JF  har til form ål å frem m e kontakt og samarbeid mellom jordbruks- 
forskere i de fem  nordiske land till gavn for landbruket. Foreningen har 
særlig arbeidet for at forskerne skal bli kjent med hverandre og for at de 
kan utveksle erfaringer, idéer og forskningsresultater. D ette har resultert 
i at N JF  også har utvidet sin virksomhet til initiering og planlegging av 
fellesnordiske forskningsprosjekter som blir forelagt Nordisk K ontakt
organ for Jordbrugsforskning og andre finansieringskilder med søknad 
om midler.

D. Organisation

1. Administration

Foreningens høyeste myndighet er delegertforsam lingen på 21 m ed
lemmer.

Delegertforsamlingen velger blant sine m edlem m er et sentralstyre på 
5 medlemmer.

Dessuten har foreningen 11 fagseksjoner.
Både i delegertforsamlingen, sentralstyret og fagseksjonene er alle de 

5 nordiske land representert.

2. Styrelsens sammansåttning 31.12.1977
N ationalitet

D irektør A nton Skulberg, form ann 
Professor Eeva Tapio, viseformann 
Lektor A. H jortshøj Nielsen 
Konsulent Oli V alur Hansson 
Statsagronom Birger G ranstrom

N
F
D
I
S
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3. Personal

N JF  disponerer beskjedne m idler og har ikke noe utbygd sekretariat 
med eget personale, m en har en valgt generalsekretær som for tiden er 
direktør O ttar Jamt.

4. Revisorer

Statsautorisert revisor R. Nitschke, N orge 
D irektør Jac. Fjelddalen, N orge

E. Verksamhet

Foreningens faglige virksomhet foregår i det vesentligste i foreningens
seksjoner som er følgende:

I Jord  og gjødsling
II Plantedyrking

III Hagebruk
IV Plantepatologi og landbrukszoologi
V H usdyrbruk

VI Næringsmiddelteknikk
V II Teknikk

V III Kulturteknikk
IX Landbruksøkonom i
X Undervisning og rådgivning

XI M iljøvern

N JF  utgir tidsskriftet ”Nordisk Jordbrugsforskning” som trykkes i et 
opplag på 3 000. E n  årgang er på 400— 600 sider, og inneholder resulta
ter fra  forskningen samt rapporter fra  seksjonenes seminarer.

I  forbindelse m ed sem inarer og symposier utgir foreningen en rekke 
fortrykk. Fortrykkene inneholder m anuskripter til foredrag som sendes 
sem inardeltakerne på forhånd, slik at disse kan få  anledning til å sette 
seg inn i det stoffet som skal behandles ved arrangem entet. Fortrykkene 
blir vanligvis trykket i et forholdsvis stort ekstraopplag, da det er store 
bestillinger på slike hefter.

I  samarbeid med Kungliga skogs- och lantbruksakadem ien utgir N JF  
”A cta Agriculture Scandinavica” . En årgang er på ca. 250 sider. Tids
skriftet inneholder vitenskapelige meldinger fra  de fagom råder som 
dekkes av N JF ’s seksjoner, og er et høyt anerkjent tidsskrift.

Foreningen har også et stipendprogram  hvor det tas sikte på utveksling 
av yngre forskere. I tilknytning til dette arrangeres det i foreningens regi 
flere kurser på licentiat- og doktom ivå.

F. Fr amtidsplaner

N JF  har særlig arbeidet for å legge forholdene til rette for det spontane 
og frivillige samarbeid mellom jordbruksforskerne.
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N JF ’s virksomhet m å fortsette å intensiveres, både når det gjelder semi
narene, publiseringsvirksomheten og stipendprogram m et.

D et er behov for å utvide virksomheten ettersom  jordbruksforskningen 
etter hvert blir trukket inn i nye om råder. Instituttene innenfor jordbruks
forskningen har ekspertise som det er aktuelt å d ra  nytte av i mange ak
tuelle sam funnsoppgaver som m å tas opp till forskningsmessig belysning. 
Dette gjør at foreningens virkefelt må tilpasses utviklingen.

Ellers har foreningen under utredning og planlegging flere nye nordiske 
f orskningsprosj ekter.

G. Finansiering och ekonom i
1. Oversikt over bokslut och budget

B okslut Budget P re l.u tfall Budget 
1976 1977 1977 1978

Utgifter
D elegertforsam lingen,
sentralstyret, kon to ru tg . 118 344 154 000 144 000 207 000
Avdelingene 23 123 24 000 24 400 25 000
Seksjonene 442 538 326 500 295 000 340 000
N ord isk  Jordbrugsforskn ing 114 426 150 000 90 000 140 000
Stipend 36 000 — — •—

K om itéer — — — 5 000
Diverse 750 12 500 15 000 10 000
U nderskudd  fra 1975 
Sum m a utgifter

70 109 
805 290 667 000 568 400 727 000

lnkomster
Statsbidrag 550 724 537 500 559 000 590 000
M edlem skontingent 115 613 119 500 121 800 127 000
D eltakeravgift 116038 — - — —

Diverse 22 915 10 000 5 800 10 000

Sum m a inkom ster 805 290 667 000 686 600 727 000

2. Sem inarene blir finansiert ved hjelp av de ltakeravg ifter, og disse er ikke 
ta tt m ed i budsje tte t fo r 1977 og 1978. D et skal dessuten nevnes a t i foreningens 
forskjellige o rganer sitter om lag 300 tillitsm enn, og disse u tfø rer e t s to r t a rbeid  
u ten  noen godtgjørelse. Videre m o tta r  N JF  forskjellig  h jelp fra  de institusjoner 
tillitsm ennene er k n y tte t til.
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1978

Beråttelse
om Nordiska kulturfonden 1976

A. N avn og adresse 

N ordisk K ulturfond,
Sekretariatet for nordisk kulturelt samarbejde,
Snaregade 10,
DK-1205 København K 
tlf. 01/11 47 11

B. Oprettet

1966

C. Deltagende lande

Danm ark, F inland, Island, N orge og Sverige

D. M ålsætning

N ordisk K ulturfond skal give støtte til udvikling af det nordiske kul
tursam arbejde i hele dets udstrækning. Bidrag fra  fonden kan gives til 
form ål inden for forskning, undervisning og alm enkulturel virksomhed 
i videste forstand. D er kan også ydes støtte til inform ationsvirksomhed 
inden for eller uden for N orden om nordisk kulturelt sam arbejde og de 
nordiske landes kulturliv. Støtte kan gives til nordiske projekter af en- 
gangskarakter eller af m ere varig karakter i en af styrelsen nærmere 
fastsat periode. D er kan også gives tilskud til regelmæssigt tilbageven
dende form ål i særlige tilfælde.

E. Organisation

1. Administration

N ordisk K ulturfond ledes af en styrelse, der består af 10 ordinære 
medlem m er og 10 personlige suppleanter. H eraf er halvdelen parla
m entarikere udpeget af Nordisk Råd og halvdelen embedsmænd ud
peget af Nordisk M inisterråd.

Sekretariatsarbejdet og økonom iforvaltningen udføres af Sekretariatet 
for nordisk kulturelt samarbejde. Fonden anvender endvidere N ordisk 
M inisterråds rådgivende komiteer for forskning, undervisning og al
m enkulturel virksom hed samt andre specialorganer i sagsbehandlingen 
af de indkomne ansøgninger.
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2. Styrelsens sammensætning i 1976

Danmark

folketingets form and, K arl Skytte 
(suppleant: folketingsmand Poul Hartling) 
departem entschef Ole Perch Nielsen 
(suppleant: kontorchef Jens Peter Ipsen)

Finland

professor Olavi Lahteenm aki 
(suppleant: redaktor Georg Backlund) 
kanslichef Jaakko N um m inen 
(suppleant: kultursekreterare M atti Gustafson)

Island

altingsm and Johan Hafstein 
(suppleant: altingsmand Gils Gudmundsson) 
departem entschef Birgir Thorlacius 
(suppleant: afdelingschef A rni Gunnarsson)

Norge

stortingspresident G uttorm  Hansen 
(suppleant: stortingsrepresentant Jo Benkow) 
departem entsråd Olav Hove 
(suppleant: byråsjef Hans Sørbø)

Sverige

riksdagsman Ingem ar M undebo (delvis) 
riksdagsman G unnar Richardsson (delvis)
(suppleant: riksdagsman Sven Hamm arberg) 
expeditionschef Jan Stiernstedt
(suppleant: departem entssekreterare Bjorn Thom asson (delvis), 
departem entssekreterare K arin G hai (delvis))

Styrelsen valgte efter konstitueringen professor Olavi Lahteenm aki 
som fondens form and og kanslichef Jaakko Num m inen som fondens 
næstformand.

3. Revision

Fondens forvaltning og regnskaber revideres af 2 revisorer udpeget 
af Nordisk Råd. I 1976 har fonden haft folketingsmand O. M ørch og 
rigsrevisor J. Bredsdorff som revisorer. Disse har som suppleanter haft 
Jens Foged og S. Lendler Olsen.

F. Virksomheden i 1976

1. Inform ation

Den i 1975 påbegyndte omlægning af fondens inform ationsvirksom 
hed er fortsat i 1976. Annonceringen i en række dagblade N orden rundt 
er fortsat i et noget m indre omfang. Til gengæld er distributionen af 
inform ationsm ateriale i øvrigt til en nærm ere fastlagt række af m ål
grupper blevet udvidet.
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I forbindelse herm ed har fonden m odtaget et stort antal henvendel
ser om støttem ulighederne generelt. Disse henvendelser er blevet besvaret 
individuelt, idet det almene inform ationsm ateriale om fonden i alle til
fælde er blevet udleveret. En del af henvendelserne har vedrørt p ro 
jekter, som fonden efter sin overenskomst ikke kan støtte. I disse til
fælde er ansøgeren såvidt muligt blevet henvist til andre relevante 
støtteorganer.

2. Ansøgningerne

Fonden har i de senere år m odtaget et stadig stigende antal ansøg
ninger. Som det frem går af det efterfølgende skema voksede antallet 
af ansøgninger i perioden 1970— 1975 fra  208 til 888. Samtidig herm ed 
voksede det ansøgte beløb fra  dkr. 12,1 mill. till dkr. 63,1 mill. A lt i alt 
en om fattende vækst i ansøgningsmaterialet. I den samme periode vok
sede fondens årlige rådighedsbevilling kun fra  dkr. 4 mill. til dkr. 5,5 
mill. Fondens styrelse har derfor også flere gange gjort opmærksom 
på, at det i de senere år er blevet stadigt vanskeligere at foretage en 
tilfredsstillende fordeling af de til rådighed stående midler.

I 1976 ser denne tendens ud til at være ændret noget. Fonden m odtog 
således kun 636 ansøgninger med et samlet ansøgt beløb på dkr. 37,9 
mill. Samtidig herm ed øgedes fondens årlige rådighedsbevilling til dkr. 
6,5 mill.

De nærm ere oplysninger i udviklingen i ansøgningsmassen frem går i 
øvrigt af den efterfølgende oversigt.

A nsøgninger
år

A ntal
ansøgninger

Tilvækst A nsøgt 
beløb i 
m ill. dkr.

T ilvækst D isponibelt 
beløb i 
m ill. dkr.

1970 208 12,1 4,0
1971 272 + 3 1  % 13,9 +  15 % 5,0
1972 306 +  13 % 19,2 +  38 % 5,0
1973 321 +  5 % 23,1 +  14 % 5,0
1974 468 + 4 6  % 36,4 +  58 % 5,0
1975 888 +  90 % 63,1 +  73 % 5,5
1976 636 +  28 % 37,9 +  40 % 6,5

En nærm ere undersøgelse af ansøgningerne inden for de enkelte ho
vedgrupper: forskning, undervisning og alm enkulturel virksomhed, viser 
i øvrigt, at der er en relativ stabilitet i fordelingen mellem grupperne. 
En mulig tendens i udviklingen af ansøgningsmassen er, a t ansøgninger
ne på det alm enkulturelle om råde styrkes på bekostning af ansøgninger
ne på forsknings- og undervisningsområdet.

I 1976 er der tale om en tilbagegang i antal og ansøgt beløb på m od
tagne ansøgninger på alle tre hovedom råder: forskning, undervisning og 
alm enkulturel virksomhed. Relativt set er det imidlertid en videreførelse 
af den nævnte tendens m od en styrkelse af ansøgningerne på det alm en
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kulturelle om råde på bekostning af ansøgningerne på forsknings- og 
undervisningsområdet.

De nærm ere oplysninger om fordelingen mellem hovedgrupperne 
frem går i øvrigt af den efterfølgende oversigt.

F orskn ing U nderv is A lm enkulturel I alt
ning virksom hed

A ntal V/o A ntal % A ntal % A ntal %

1970 80 38 19 9 109 53 208 100
1971 78 29 17 6 177 65 272 100
1972 100 33 22 7 184 60 306 100
1973 93 29 38 12 190 59 321 100
1974 137 29 54 12 277 59 468 100
1975 158 18 86 12 644 70 888 100
1976 133 21 85 13 418 66 636 100

M an m å imidlertid være opmærksom på, at tallene for 1976 ikke kan 
tillægges en alt for stor vægt. I 1975 var væksten i ansøgningsmaterialet 
usædvanlig stor, bl. a. på grund af, at fonden i dette år havde etableret 
to forskellige særlige støtteordninger, som hver for sig resulterede i 
indsendelse af et stort antal ansøgninger til fonden. Og betragter man 
udviklingen i ansøgningsmaterialet fra  1970 og frem  til i dag, kan man, 
om m an ser bort fra 1975, konstatere, at der er en jævn og sikker vækst 
i både antallet af ansøgninger og ansøgt beløb. D et må derfor være 
rimeligt at fastslå, at der ikke er sket nogen afgørende ændring i ten
densen. Og m an m å afvente udviklingen i ansøgningsmaterialet i de 
kommende år, førend m an drager konklusioner af den tilsyneladende 
tilbagegang i 1976. Viser denne en stagnation eller tilbagegang, kan det 
uden i øvrigt at gå nærmere ind herpå være nærliggende at tro, at en 
forklaring må søges i en manglende tro i potentielle ansøgerkredse på 
fondens støttem uligheder forårsaget af de seneste års hårde konkur
rence om fondens midler.

3. Behandlingen af ansøgningerne

Nordisk K ulturfond har siden 1975 m odtaget ansøgninger året rundt. 
Fonden har ingen faste ansøgningsfrister, og indkomne ansøgninger vil 
efter deres karakter blive behandlet hurtigst muligt i fondens styrelse. 
Førend ansøgningerne fremlægges til afgørelse, bliver de efter deres 
karakter vurderet af sagkyndige i fondens sekretariat, N ordisk Minis
terråds rådgivende komitéer for forskning, undervisning og alm enkul
turel virksomhed og om nødvendigt i andre kom petente organer. Be
handlingen af ansøgningerne bliver igangsat straks efter deres modtagel
se med henblik på afgørelse på et af fondens fire årlige styrelsemøder. 
Langt de fleste af ansøgningerne har kunnet færdigbehandles på det 
førstkom m ende styrelsesmøde i fonden. E t beskedent antal ansøgninger
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af større økonomisk om fang og/eller større principiel betydning har 
dog m åttet behandles på to af fondens styrelsesmøder.

Behandlingen af ansøgningerne fører bl. a. til, a t hver enkelt ansøg
ning forsynes med prioriteringstal og individuelt udarbejdede vurde
ringer. I 1976 har m an således gjort anvendelse af prioriteringstallene
1, 2 og 3/0 samt "overføres t i l . . Disse prioriteringstal m. v. har haft 
følgende indhold:

1: projekter, som bør prioriteres i højeste kategori. Bør ubetinget 
støttes.

2: ansøgninger, der prioriteres i en lavere kategori. Projekternes nor
diske indhold og kvalitet er dog så høj, a t de bør støttes, såfrem t fonden 
har midler hertil.

3/0: ansøgninger, der prioriteres i laveste kategori. Bør afslås.
"overføres til . . . ” : ansøgninger, der er overført til eller foreslås fi

nansieret af andre organer.

Af det totale antal ansøgninger blev 256 eller 40 % placeret i prio
riteringsgruppe 1 eller 2 mod 222 eller 25 % i 1975. Tilsvarende blev 
304 eller 47 % placeret i prioriteringsgruppe 3/0 mod 506 eller 57 % 
i 1975. Hertil kommer, at 22 ansøgninger eller 3 % blev foreslået over
ført m. v. mod 69 eller 8 % i 1975. Og endelig blev 61 eller 9 % frem 
lagt til behandling uden prioriteringstal m od 89 eller 10 % i 1975. D et 
er således nærliggende at form ode, at der er sket en kvalitativ forbedring 
af ansøgningsmaterialet, og at væsentlig færre ansøgninger er blevet 
fejlplaceret. M an bør dog samtidig være opmærksom på, at det meget 
store antal ansøgninger i 1975, herunder de mange ansøgninger under de 
to særlige støtteordninger, har været m edvirkende til a t præge billedet af 
ansøgningsmaterialet. Og endelig bør m an være klar over, at priorite
ringsgrupperne er behæftede med vissa feljkilder, og at tallene må vurde
res med nogen forsigtighed. De nærm ere oplysninger om fordelingen 
i prioriteringerne frem går i øvrigt af den efterfølgende oversigt og det 
vedlagte bilag 1.

Indstillinger 1 & 2 3/0 O verføringer A ndet
A nta l % A ntal % A nta l % A ntal %

1975 222 25 506 57 69 8 89 10
1976 256 40 304 47 22 3 61 9

4. Uddelingen af fondens midler

A f de indkom ne ansøgninger kunne fonden imødekomme 163 med et 
samlet beløb på dkr. 4 649 100. Sætter man disse to tal i forhold til an 
søgningsmaterialet og indstillingerne, kan m an konstatere, at fonden 
kunne imødekomme omkring 25 % af alle ansøgninger med et samlet 
bevilget beløb på godt 12 % af det totale ansøgte beløb mod henholds
vis 13 % og 7 % i 1975. Og ligeledes, a t fonden kunne imødekomme
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om kring 64 % af de ansøgninger, der efter indstillingerne burde støttes, 
m ed et samlet bevilget beløb på om kring 41 % af det samlede indstil
lede beløb m od henholdsvis 53 % og 28 % i 1975. D e nærm ere oplys
ninger om forholdet mellem indstillinger og bevillinger frem går i øvrigt 
af den efterfølgende oversigt.

Indstillet Bevilget % Indstillet til Bevilget % 
til 1 & 2 an ta l 1 & 2 beløb
A ntal Beløb

1975 222 144 53 15 350 875 4 444 380 28
1976 256 163 64 11 291 921 4 649 100 41

Til afrunding heraf hører endvidere, a t fonden i 1975 ved behand
lingen af de indkom ne ansøgninger så sig nødsaget til a t reservere i alt 
dkr. 2 088 500 til 33 forskellige projekter af sin forventede rådigheds
bevilling fo r 1976. Årsagen hertil var den usædvanlig hårde konkurrence 
om fondens midler i 1975. I 1976 er det tilsvarende tal dkr. 1 245 000 
til 4 forskellige projekter. Og heraf udgør dkr. 1 000 000 det reserverede 
beløb til uddeling til kulturuger i 1977.

5. Fondens økonom i og forvaltning

Nordisk K ulturfond får sin bevilling stillet til rådighed over det nor
diske kulturbudget. Bevillingen for 1976 beløb sig til dkr. 6,5 mill. 

Fonden havde i 1976 følgende midler til rådighed:

Overført fra  1975 dkr. 155 885,26
M edlemslandenes bidrag dkr. 6 500 000,00
Tilbagebetaling af ikke anvendte midler dkr. 950 459,45
Renter dkr. 203 966,71

I alt dkr. 7 810 311,42

Af de indkomne ansøgninger foretog fonden uddeling til i alt 194 p ro
jekter m ed et samlet bevilget beløb på dkr. 6 702 600. En nærm ere over
sigt over bevillingerne og deres fordeling på de enkelte hovedom råder 
er givet i de vedlagte bilag 2 og 3.

6. Opsøgende virksomhed

Fonden h ar over en årrække gennem ført opsøgende virksomhed med 
særlige støtteordninger. Baggrunden herfor har været, a t m an har ønsket 
at give støtte til om råder, hvor særlige finansieringsbehov har gjort sig 
gældende. H ertil kommer, at m an gennem støtteordningerne har ønsket 
at inform ere om fondens støttem uligheder over for grupper, der trad i
tionelt ikke har udnyttet disse m uligheder i et større omfang. A f de sær
lige støtteordninger kan fra  de senere år nævnes støtteordningerne for 
teatergæstespil, koncertudvekslinger og kvindesamarbejde.
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I 1976 havde fonden etableret en særlig støtteordning for lokale nor
diske kulturuger. Støtte blev her givet til en lang række kulturuger 
N orden rundt. Støtteordningen er fortsat i 1977. Og fonden gennem 
fører i øjeblikket evaluering af resultaterne af uddelingen i 1976 med 
henblik på fastsættelse af ram m erne for en fortsættelse af støtteord
ningen i 1978.

7. Overenskomsten om N ordisk K ulturfond

På foranledning af Nordisk M inisterråd udarbejdede fonden i 1974 
forslag til ny overenskomst om Nordisk K ulturfond. D ette forslag byg
gede på erfaringerne fra  fondens virksomhed siden etableringen i 1966. 
Forslaget til ny overenskomst blev efter behandling i Nordisk R åd ved
taget af Nordisk M inisterråd i juni 1975. E fter ratifikation i de enkelte 
nordiske lande er den ny overenskomst tråd t i k raft den 1. decem ber 
1976. Den ny overenskomst er vedlagt som bilag 4.
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Oversigt over ansøgninger til Nordisk Kulturfond i 1976

1 2
A ntal B eløb A ntal Beløb

F orskning
20 T væ rvidenskabelige og

overgribende spørgsm ål
21 H um anistisk  forskning
22 Sam fundsvidensk. forskning
23 N aturv idenskabelig  forskning
24 M edicinsk forskning
25 Teknologisk forskning
26 Skov- og landbrugsforskning

I alt

Undervisning
30 O vergribende spørgsm ål og

pædagogisk forskning
31 F ø rsko le  og grundskole
32 G ym nasial uddannelse
33 A kadem isk g runduddannelse
34 L æ reruddannelse
35 E rhvervsuddannelser
36 V oksen- og videreuddannelse
37 Specialundervisning

I alt

1 60 000 — —

7 372 231 5 218 950
7 337 189 3 145 218
8 585 461 2 34 489
2 56 370 1 110 000

— — 1 13 810
1 66 711 — —

26 1 477 962 12 522 467

4 406 948 2 90 350
— — 1 18 980

4 105 610 5 87 035
— — 1 70 662

2 62 000 — —

3 122 099 1 22 270
— — 1 38 548

13 696 657 11 327 845

3/0
A ntal Beløb

O verførte  
A ntal B eløb

A ndet
A ntal B eløb

1 29 000
30 1 794 419 — — 3 153 039
20 1 503 492 2 385 839 3 55 354
11 757 244 1 470 400 5 124 868
13 562 523 1 90 557 1 240 000
2 90 000 — — — — •

3 185 443 — 1 39 100

80 4 922 121 4 946 796 13 612 361

4 147 470 — . — 5 105 071
5 50 769 — — 1 6 191
1 11 600 — — — — -

15 1 090 419 2 212 191 2 170 040
11 133 600 — — — —

1 55 388 — — — —

5 365 312 — — 5 240 341
1 56 525 — — 2 83 526

43 1 911 083 2 212 192 15 605 169
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A bnenkulturel virksomhed
Diverse
40 Overgribende spørgsmål 

Formidling
50 Museum, bibliotek og arkiv
51 AV-medier, grafiske medier 
60 Håndværk og formgivning

Kunstnerisk virksomhed
61 Billedkunst (maleri,

skulptur, foto)
62 Musik og dans
63 Litteratur
64 Dramatisk virksomhed

(teater og film)

Anden virksomhed
70 Etniske minoriteters 

samarbejde
71 Idræts og friluftsvirksomhed
72 Socialt samarbejde
73 Børne- og ungdomssamarbejde
74 Ideelt samarbejde (fagligt, 

kirkeligt, politisk)
75 Kvindesamarbejde
76 Nordiske kulturuger
I alt
Totalt for
1976

6 519 420 5 204 957

1 24 667 1 50 084
3 175 246 3 242 743

■— — 4 230 560

5 206 OO CO 00 6 249 210

18 905 798 19 867 366
6 154 411 4 233 438
6 338 316 5 452 963

3 104 384 1 35 000
4 215 066 2 195 375
5 268 387 2 98 778

5 144 400 1 34 693
— . — 1 82 830
46 1 121 936 28 1 110 044

108 4 178 949 86 4 088 041

147 6 353 568 109 4 938 353

15 622 579 2 3 362 486 4 273 453

2 38 026 2 260 970
8 246 087 1 55 000 — —

1 15 456 — — 1 94 931

13 523 129 2 1 328 885 3 138 927

60 2 830 787 1 65 000 8 433 013
9 311 782 1 25 000 2 165 307
7 547 473 4 3 177 260 9 1 018 153

td
£T

2 44 742 1 20 658 1 166 725

11 923 429 2 28 528 2 128 170
4 108 796 — — — —
3 101 000 2 27 299 1 1 500

7 429 089 _ _ _ ___ __
6 223 774 — — — —

33 1 038 172 — — — —
181 8 004 321 16 8 090 116 33 2 681 149

304 14 837 525 22 9 249 104 61 3 898 679
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Oversigt over bevillinger for Nordisk Kulturfond i 1976

Ansøgninger Bevillinger, Bevillinger,
i 1976 1976-midler 1977-midler

Før 1976 I 1976 I alt Før 1977
Antal Beløb % Antal Beløb Antal Beløb % Antal Beløb % Antal Beløb

Forskning
20 Tværvidenskabelige og 

overgribende spørgsmål 1 60 000 0,2
21 Humanistisk forskning 45 2 561 936 6,8
22 Samfundsvidensk. forskning 34 2 473 064 6,5
23 Naturvidenskabelig forskning 27 1 972 462 5,2
24 Medicinsk forskning 18 1 060 450 2,8
25 Teknologisk forskning 3 103 810 0,3
26 Skov- og landbrugsforskning 5 326 254 0,9
I alt 133 8 557 976 22,6

Undervisning
30 Overgribende spørgsmål og 

pædagogisk forskning 15 749 839 2,0
31 Førskole og grundskole 7 75 940 0,2
32 Gymnasial uddannelse 1 11 600 0,0
33 Akademisk grunduddannelse 28 1 665 296 4,4
34 Læreruddannelse 12 216 012 0,6
35 Erhvervsuddannelser 3 117 388 0,3
36 Voksen- og videreuddannelse 15 777 726 2,1
37 Specialundervisning 4 178 599 0,5
I alt 85 3 792 400 10,0

— — 1 35 000 0,8 1 35 000 0,5
5 455 000 8 261 600 5,6 13 716 600 10,6
1 45 000 2 60 000 1,3 4 105 000 1,6
1 25 000 7 136 000 2,9 8 161 000 2,4

— — 2 45 000 1,0 2 45 000 0,7

— — 2 45 000 1,0 2 45 000 0,7
7 525 000 22 582 600 12,5 30 1 107 600 16,5

2 60 000 5 425 000 9,1 7 485 000 7,2
— 1 10 000 0,2 1 10 000 0,2

1 42 500 7 198 000 4,3 9 250 500 3,7
— — . 1 11 750 0,3 1 11 750 0,2
— — 2 49 000 1,1 2 49 000 0,7

1 35 000 5 192 000 4,1 6 227 000 3,4
— — 1 15 000 0,3 1 15 000 0,2

4 137 500 22 900 750 19,4 26 1 038 250 15,5



A Imcnkiilturel virksomhed
Diverse
40 Overgribendc spørgsmål 32 4 709 442 12,4 2 90 000 7 307 000 6,6 9 397 000 5,9 1 150 000

Formidling
50 Museum, bibliotek og arkiv 6 373 947 1,0 2 129 000 1 25 000 0,5 3 154 000 2,3
51 AV-medier, grafiske medier 15 719 076 1,9 3 205 000 2 80 000 1,7 5 285 000 4,3

Kunstnerisk virksomhed
60 Håndværk og formgivning 6 340 947 0,9 2 157 000 1 60 000 1,3 3 217 000 3,2
61 Billedkunst (maleri, 

skulptur, foto)
29 1 251 139 3,3 2 165 000 8 220 000 4,7 10 385 000 5,7

62 Musik og dans 105 5 095 776 13,4 1 180 000 25 759 000 16,3 26 939 000 14,0 1 50 000
63 Litteratur 22 870 401 2,3 1 125 000 7 240 000 5,2 8 365 000 5,5
64 Dramatisk virksomhed 

(teater og film)
31 5 534165 14,6 1 60 000 7 32 000 0,7 8 380 000 5,7

Anden virksomhed
70 Etniske minoriteters 

samarbejde
4 232 125 0,6 1 60 000 — — — 1 60 000 0,9

71 Idræts og friluftsvirksomhed 19 1 219 511 3,2 1 25 000 3 95 000 2,0 4 120 000 1,8
72 Socialt samarbejde 10 512 037 1,4 1 90 000 1 35 000 0,8 2 125 000 1,9 1 45 000
73 Børne- og ungdomssamarbejde 13 506 964 1,3 1 50 000 2 57 500 1,2 3 107 500 1,6
74 Ideelt samarbejde (fagligt, 

kirkeligt, politisk)
13 608 182 1,6 1 35 000 4 86 000 1,8 5 121 000 1,8

75 Kvindesamarbejde 7 306 604 0 8 1 20 000 — — — 1 20 000 0,3
76 Nordiske kulturuger 106 3 267 202 8,6 — 51 881 250 19,0 51 881 250 13,2 1 1 000 000
I alt 418 25 547 318 67,4 20 1 391 000 119 3 165 750 68,1 139 4 556 750 68,0 4 1 245 000
I alt 636 37 897 694 100,0 31 2 053 000 163 4 649 100 100,0 194 6 702 600 100,0 4 1 245 000
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Bevillinger af Nordisk kulturfonds midler i 1976

(Alle beløb i danske kroner)

Overgribende og tværvidenskabelige spørgsmål 

Forskning

Redaktionen af Danish Y earbook of Philosophy, København 
til gennemførelse af et nordisk symposium om viden
skabelig objektivitet

H um anistisk forskning
N ordiska sam arbetskom m ittén for judaistik, Stockholm til 

igangsættelse af et nordisk videnskabeligt tidsskrift for 
judaistik

G osta Arvastson, Lund til afholdelse af et nordisk arbejds
sem inar om kulturfotogram m etri 

N ationalm useet/P. V. Glob, K øbenhavn til videreførelse af 
arkæologiske undersøgelser af de nordiske bosætninger i 
G rønland

Stein U. Larsen og Ingun M ontgom ery, Bergen til gennem
førelse af en undersøgelse ”Kirke og samfunn i N orden” 
om mellemkrigstidens krisesituation som social og politisk 
udfordring

D en danske komité for byhistorie, K øbenhavn til udarbej
delse af ”Nordisk byhistorisk atlas”

Bengt Sigurd, Stockholm til gennemførelse af en konference 
om ”De nordiska språkens fram tid”

Johan Sundberg og G unnar Fant, Stockholm til etablering 
af en nordisk sam arbejdsgruppe for autom atisk node
optegning og katalogisering af enstemmede båndindspil- 
lede melodier ved hjælp af EDB 

N ordiskt institut for missions- og ekumenisk forskning, 
Uppsala til forberedelse af en fællesnordisk kortlægning 
af missionsarkiver af interesse for studiet af ekumenik i 
N orden

M artin Blindheim, Oslo m. fl. til udarbejdelse af en fælles 
nordisk term inologi og principper for registrering af gen
stande fra  nordisk middelalder 

Egil Bakka, Trondheim  m. fl. til gennemførelse af nordiske 
undersøgelser af rækkedanse 

K nut M ykland, Bergen til gennemførelse af et nordisk se
m inar om beslutningsprocessen i de nordiske lande i 
1700-tallet

N anne Engelbrektsson, Goteborg til gennemførelse af et 
nordisk etnologisk symposium om samfundsplanlægning

Samfundsvidenskabelig forskning
Jesper H erm ann, København og Inger Ahlgren, Stockholm 

til gennemførelse af et arbejdssem inar om metodologiske 
problem er inden for psyko- og sociolingvistikken

B IL A G A  3

35 000

45 000 

40 000

250 000

50 000 

70 000 

45 000

70 000

10 000

80 000 
15 000 

+  6 600

10 000 

25 000

45 000
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Edvard Befring, Århus til videreførelse af undersøgelsen 
” Ungdom i Reykjavik” 40 000

Nordisk Forbund fo r Statskundskab, Å rhus til konsolidering 
af forbundets virksomhed 20 000

Naturvidenskabelig forskning
De kartografiske selskaber i D anm ark, F inland, Island, N or

ge og Sverige til udarbejdelse af m anuskript til en nor
disk kartografisk ordbog 25 000 

Per Halldal, Oslo til gennemførelse af et symposium i øko
logisk plantefysiologi 20 000 

Torbjorn Reitberger, Stockholm m. fl. til deltagelse af G E
Adams, England i en nordisk strålekem ikerkonference 6 000

Sverre T. Eng, Goteborg til gennemførelse af en konference
inden for laser-elektrooptikken 20 000

M atti Seppalå, Åbo til gennemførelse af det 4. nordiske gla
ciologmøde 10 000 

Etologisk afdeling ved Københavns Universitets zoologiske 
laboratorium , København til gennemførelse af et nordisk 
etologisk symposium 35 000 

Ragnar Edenm an, Uppsala og Mats Sonesson, Abisko til
gennemførelse af et nordisk økologisk symposium 35 000

Vagn M ejdahl, Edinburgh til gennemførelse af en nordisk 
konference om termoluminescens-datering og andre ar- 
kæometriske m etoder 10 000

M edicinsk forskning
N ordisk psykiatrisk sam arbejdskom ité/Psykiatriska kliniken 

vid Regionssjukhuset i Linkoping, til gennemførelse af et 
nordisk symposium om etiske spørgsmål inden for psykia
trien 30 000 

Avdeling for kostholdsforskning ved universitetet i Oslo/
M arit Eggen Øgrim til gennemførelse af et symposium 
om kostholdsforskning i N orden 15 000

Skov- og jordbrugsforskning
Eeva Tapio, Helsingfors til indarbejdelse af finske synony

m er i ”N orsk landbruksordbok” 35 000 
Taim istoviljelijat/Plantskolodlarna r.y., Helsingfors til gen

nemførelse af en nordisk planteskolekongres 10 000

Undervisning

Overgribende spørgsmål og pædagogisk forsknings- og udviklingsarbejde 
Føroyskir lesilærarar, Torshavn til afholdelse af en konfe

rence om sprogm inoriteter i N orden —  skoleproblemer i 
det lille samfund 10 000

The Am erican-Scandinavian Foundation, New Y ork til ud 
arbejdelse af et undervisningsprogram ”The N ordic Edu- 
cational M aterials P roject” 50 000

Nordisk forening for pedagogisk forskning, Lund til gen
nemførelse af et symposium om pædagogisk forskning og
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evaluering af forsøgs- og reform virksom hed på uddannel
sens område

N ordiska Samerådet, Helsingfors til gennemførelse af et 
kontaktsem inar om udvikling af det nordsamiske skrift
sprog

Stavanger lærerskole til gennemførelse af et udviklings- og 
udprøvningsprojekt vedrørende nabolandssprogundervis- 
ningen i grundskolen 

Rogaland distriktshøgskole, Stavanger til videreførelse af 
undersøgelser af nabolandssprogundervisningen på 7.— 9. 
klassetrin

Foreningerne Nordens Forbund, K øbenhavn til udgivelse af 
to undervisningshefter til anvendelse i nabosprogsunder- 
visningen

Forskole, grundskole
Kopavogurs lærerforening, Kopavogur til gennemførelse af 

Kopavogurs nordiske venskabsbylærermøde

A kadem isk grunduddannelse
Olavi N uutinen, K øbenhavn til udarbejdelse af m anuskripter 

til lærebøger i finsk på dansk, islandsk og norsk 
N ordiska vetenskapliga bibliotekarieforbundet, Jyvåskyla til 

gennemførelse af en nordisk konference om undervisning 
af biblioteksbrugere (videnskabelige biblioteker) 

AISEC-Sverige, Stockholm til gennemførelse af et uddannel- 
sesseminar for nordiske økonom istuderende 

Jacob Jervell, Oslo som repræsentant for de ni teologiske 
fakulteter i N orden, til gennemførelse af et forberedende 
møde om ”Teologiens fremtidsopgave i de nordiske lande” 

Frodskaparsetur Føroya (Academia Færoensis), Torshavn 
til indbydelse af gæsteforelæsere til bifagsstudiet i færøsk 
sprog og litteratur ved Frodskaparsetur Føroya 

D et kgl. nordiske Vitenskabers selskap, museet, Oslo til gen
nemførelse af et nordisk fjeldkursus for biologi- og natu r
faglærere

Stofnun A rna M agnussonar å Islandi/Jonas Kristjansson, 
Reykjavik til gennemførelse af filologiske ekskursioner til 
Island

Lantbrukshogskolans studentkår, U ltuna til udgivelse af en 
nordisk studiehåndbog for landbrugshøjskolestuderende

Erhvervsuddannelser
Nordisk textillærerforbund, Lyngby til udgivelse af en nor

disk stingterminologi 
Forening for forlagsfolk/K irsten Skaarup, København til 

udveksling af yngre forlagsfolk i de nordiske lande

Voksen- og videreuddannelse
De nordiske AOF-organisationer, Stockholm til gennem

førelse af en sammenlignende undersøgelse af uddannel
sen inden for fagorganisationerne
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35 000



C 16/k: Bilaga 3 1317

De nordiske A O F-organisationer, Stockholm til gennem 
førelse af et nordisk sem inar om sprogundervisningen in
den for A O F-organisationerne og højskolerne i N orden 

N ordiska folkhogskolerådet, Kungalv til udarbejdelse og ud 
givelse af en inform ationsbrochure om folkehøjskolen i 
Norden

Forbundet for nordisk voksenoplysning, K øbenhavn til ud 
vikling af studiem ateriale for studiekredslærere 

Det nordiske folkehøgskolerådet, Skjeberg til gennem førel
se af det nordiske folkehøjskolem øde i 1976 

D et nordiske folkehøgskolerådet, Skjeberg til etablering af 
et simultantolkningsanlæg for finsk på det nordiske folke
højskolemøde i 1976

Specialundervisning
Nordisk textillærerforbund, Reykjavik til gennemførelse af 

en nordisk kongres for håndarbejds- og sløjdlærere

Almenkulturel virksomhed

Overgribende spørgsmål
Samarbejdskomiteen for nordiske publikum sorganisationer, 

Åbo til afholdelse af en nordisk konference om form id
ling af kulturudbuddet på arbejdspladserne 

Koordineringsgruppen for nordisk kulturel am atorverksam - 
het, Helsingfors til udgivelse af en bog om ”A m atorerna 
i nordisk ku ltur”

Guovdagaino Såmiid Særvi, Kautokeino til gennemførelse 
af en samisk kulturpåske i 1976 

Foreningarna Nordens Forbund, Stockholm til gennem fø
relse af et sem inar om frem tidsforskningen og folkeud- 
dannelsesarbejdet 

Styringsgruppen for projektet "Lokalteatret som kulturel 
katalysator” , Haderslev til igangsættelse af ovennævnte 
projekt

Nordens husm oderforbund, Oslo til gennemførelse af en 
konference om m advarer og ernæring set i nordisk og glo
bal sammenhæng 

Kom m ittén for Finlands kulturkontakter med Nordens ut- 
kantsom råden, Helsingfors til gennemførelse af et seminar 
om kulturkontakter, kulturkanaler og kulturudveksling 
mellem Finland og N ordens udkantsom råder 

Vendsyssel Festival, V rå til norske og svenske indslag i 
festivalen

Foreningarna N ordens Forbund, Stockholm til kulturaktivi
teter i forbindelse m ed politiske m øder under Nordisk 
Råds 25 års jubilæum

Formidling
M useum , bibliotek og arkiv
Svcnska museiforeningens bild- och filmkom mitté, Stock

holm  til gennemførelse af et nordisk arbejdssem inar om 
”M useer och rorliga bilder”
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Svenska folkbibliotekariefdrbundet, N acka til gennemførelse 
af en konference om nordisk sam arbejde indenfor folke- 
biblioteksområdet 

Riksantikvarieåmbetet, Stockholm til gennemførelse af et 
nordisk m øde om samarbejdsspørgsmål indenfor bevaring, 
dokum entation og forskning af industrim iljøer

A V -m edier, grafiske medier
Norske kunst- og kulturhistoriske museers filmkomité, Oslo 

til produktion af yderligere 3 etnologiske film om samisk 
kultur

K iruna sameforening, K iruna til opsætning og produktion 
af en udstilling om  ”Samerne —  ett folk i N orden” 

Suomen M useoliitto —  Finlands m useiforbund r. y., Helsing
fors til omarbejdelse fra  finsk til svensk af en udstilling 
om brydninger indenfor sam ekulturen m ed henblik på op
sætning af udstillingen i Island, Norge, Sverige og D an
m ark

Aage Deleuran, K øbenhavn til udgivelse af bogen "Presse
etik i N orden”

D en norske arbeidskomité for nordisk bokkunst, Oslo til 
gennemførelse af en nordisk boguge

K unstnerisk virksomhed  
H åndvæ rk og form givning
K unstindustrim useet i Oslo til opsætning af en udstilling 

om nordisk industridesign i dag 
Bent Næsby, K øbenhavn til forberedelse af illustrations- 

m aterialet i bogen "N ordens natu r”
Teollisuustaiteen liitto/Industrikonstforbundet r. y., Helsing

fors til gennemførelse af et nordisk designseminar om 
formgivning af børns omgivelser

Billedkunst (maleri, skulptur, foto)
Arbejdskomiteen for Nordisk textiltriennale, Lyngby til op

sætning af N ordisk textiltriennale, udstilling for billed
kunst

K unstnergruppen "E lonkorjaajat” , Helsingfors til flytning 
af en landsudstilling i de nordiske lande 

Norsk-finsk forening i Vadsø, til rejsning af et m onum ent 
i Vadsø over den finske indvandring til F innm ark (Kvæn- 
monumentet)

Finlands fotografers forbund r.f., Helsingfors til gennem fø
relse af et nordisk fotosem inar for unge fotografer og 
fotostuderende

Rautatielåisten Henkisten H arrastusten Keskus r.f., H el
singfors til opsætning af en kunstudstilling for skandina
viske jernbanefolk og deres familiemedlemmer 

Suomen Taidograafikot —  Finlands grafiska konstnarer r.y., 
Helsingfors til gennemførelse af udstillinger i forbindel
se med Helsingfors festspil 1976— 1979 med værker af fire 
udvalgte nordiske grafikere
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N ordiska konstforbundet, Helsingfors til gennemførelse af et 
kontaktm øde med billedkunstnere på Færøerne 

Aarhus K unstforening af 1847/Preben Schmidt, Å rhus til 
etablering af en kunstudstilling m ed deltagelse af kunst
nere fra  Bergen, Goteborg og Århus 

Nordisk G rafisk Union, Helsingfors til gennemførelse af uni
onens 40-års jubilæumsudstilling

M usik og dans
Nordisk Kom ponistråd, København til gennemførelse af nor

diske musikdage i 1976 
N ordisk Arbeidersanger- og M usikerforbund, Oslo til gen

nemførelse af et nordisk kultursem inar i 1976 
Riksforbundet Sveriges am atororkestrar, Linkoping til gen

nemførelse af et nordisk ungdomsmusikstævne 
Noregs Ungdomslag, Oslo til gennemførelse af et nordisk 

folkedans- og spillemandsstævne 
De nordiske AOF-organisationer, Stockholm til gennem fø

relse af et seminar om arbejderbevægelsens musik i 
Norden

NO RD JA ZZ, København til gennemførelse af et møde om 
det fremtidige nordiske jazzsam arbejde 

Norske Trekkspilleres Landsforbund, Oslo til gennemførelse 
af en nordisk musikfestival for harm onikaspillere 

Foreningen N orden i H arjedalen, Froson til gennemførelse 
af sang-musikkoncerter under ”Nordivalen -76” 

Filharm onisk Selskap, Oslo til gennemførelse af en koncert
turné på N ordkalotten 

Tam pereen Kaupunki, Tam m erfors til gennemførelse af en 
nordisk konference fo r professionelle orkestre 

Eva Nordwall, Stockholm til indspilning af en gram m ofon
plade med ny nordisk cembalomusik 

Kuopio Dance and Music Festival, Kuopio til gennemførelse 
af festivalen i 1976 

Stiftelsen for Helsingforsugen, Helsingfors til gennemførelse 
af en festuge med nordisk jazz-, pop- og folkemusik 

Noregs Ungdomslag, Oslo til gennemførelse af en nordisk 
lederkonference på folkemusikkens/folkedansens om råde 

Jysk Akademisk Kor, Å rhus til gennemførelse af en koncert
turné til Sverige og Finland 

N ordisk Korkom ité, Å rhus til gennemførelse af en nordisk 
studieuge for am atørkorister 

Musikskolerne i Albertslund, M olndal og Onsoy til gennem 
førelse af et nordisk ungdom sstrygersem inar 

Akademiska sångforeningen, Helsingfors til gennemførelse 
af en nordisk koncertturné 

Frøydis Ree W ekre, Oslo til gennemførelse af et nordisk 
hornsem inar

H avnar H ornorkester/Johann Isholm, Torshavn til gennem 
førelse af en nordisk koncertrejse 

Luleå hembygdsgille, Luleå til dækning af udgifter ved finsk 
og norsk deltagelse i Gamm elstads spelmansståmma 1976
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Pjodansafélag Reyjavikur, Reykjavik til islandsk deltagelse 
i "N ordleik 76”

D anm arks Radiokam m erkor, K øbenhavn til gennemførelse 
af en korturné til Færøerne, Island og G rønland 

K F U M ’s sangere, K øbenhavn til gennemførelse af en kon
certrejse til Sverige og Norge 

Sam kor Trésmidafélagasin (Snedkernes Sangkor) og Ludras- 
veit Verkalydsins (Arbejdernes Hornorkester), Reykjavik 
til deltagelse i den 7. nordiske arbejdersanger- og musik
fest i Oslo

Nordisk Folkem usikfestival/Erik M oseholm, Hellerup til 
præsentation af original nordisk folkem usik under Nordisk 
Folkemusikfestival

Litteratur
N orsk Forfattercentrum , Oslo, Dansk Forfatterforening, K ø

benhavn, Forfattarcentrum , Stockholm til gennemførelse 
af forfatterturneer til biblioteker, universiteter, læ rer
skoler m. m.

Ungdom slitteraturens Forfatterlag, Oslo til gennemførelse af 
en arbejdskonference med em net "L itteratur for m inori
teter”

Nordiska forfattarrådet, Stockholm til gennemførelse af fire 
litterære kurser 

Josef B. Michl, Brno til indsamlingsarbejde i forbindelse med 
udgivelse af en nordisk poetisk antologi i tjekkisk over
sættelse

M artin Allwood, Mullsjo til udgivelse af en engelsksproget 
antologi med poesi fra  de fem nordiske lande fra  perioden 
1900— 1975 under titlen ”M odern Scandinavian Poetry” 

N ordnorsk Forfatterlag, N ordkalottutvalget, Stonglandseidet 
til gennemførelse af et forfattersem inar om forfatternes 
problem er i udkantssam fundene 

D ikt & D att, Tidsskrift for ny litteratur, Oslo til udsendelse 
af gratiseksemplar af D ikt & D atts specialnum m er om ny 
nordisk litteratur

Dramatisk virksomhed (teater og film )
Nordisk A m atørteaterråd, G råsten til gennemførelse af et 

nordisk kursus for dukketeaterledere 
N ordiska teaterunionen (NTU), Stockholm til gennemførelse 

af unionens X III teaterm øde 
Teatergruppen Tugqaq, Holstebro til udvikling af et teater 

for den grønlandske befolkning 
Teateram atorernas sam arbetskom m itté samt Finlands svens

ka ungdomsforbund, Helsingfors til gennemførelse af et 
seminar for unge teateram atører 

N orrbottens bildningsforbund, Luleå og M alm fåltens folk- 
hogskola, K iruna til gennemførelse af en teaterfestival på 
N ordkalotten

Centralforbundet for svenska tcateram atorer i Finland r. f.,
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Helsingfors til gennemførelse af en am atørteaterturné til 
Island

Sveriges dovas riksforbund, Leksand til gennemførelse af 
et nordisk teatersem inar for døve 

Samarbejdsnævnet for de nordiske venskabsforeninger i Is
land, Reykjavik til gennemførelse af en nordisk filmuge

Social virksomhed
Etniske minoriteters samarbejde
Stockholms sameforening, Huddinge til gennemførelse af en 

samisk kulturuge

Idræt og friluftsvirksom hed
Foreningen til Ski-idrettens fremme, Oslo til gennemførelse 

af en nordisk konference om "Friluftsliv for voksne” 
Nordiska skolidrottskom m ittén, Helsingfors til gennem fø

relse af en nordisk skoleidrætslejr 
M idtsjællands N atu r og Ungdom, D anm ark, Skovde faltbio- 

loger, Sverige, og H alden N atu r og Ungdom, Norge, til 
gennemførelse af en naturhistorisk studielejr i Sjaunja 

Knattspyrnussam band Islands/Islands fodboldforbund, Rey
kjavik til gennemførelse af en nordisk fodboldturnering 
for drenge under 16 år

Socialt samarbejde
Boligudvalget for bevægelseshæmmede, K øbenhavn til gen

nemførelse af en konference med gennemgang og vurde
ring af forskellige nordiske boligform er og miljøer for 
handicappede

Finlands dovas forbund, Helsingfors til gennemførelse af 
et nordisk seminar om de døves tegnsprog

Børne- og ungdomssamarbejde
De nordiske AOF-organisationer, Stockholm til gennem

førelse af en konference om den fremtidige børnefilm- og 
ungdomskultur

Foreldra og Styrktarfelag H eyrnardaufra, Reykjavik til gen
nemførelse af en nordisk ungdomslejr for døve 

Landsforeningen Ungdomsringen, Vejle m. fl. til udvikling 
af det nordiske sam arbejde mellem fritids- og ungdom s
klubber i N orden

Ideelt samarbejde (fagligt, kirkeligt, politisk o. I.)
Musica Sacra —  Sam funn til kirkemusikalisk fornyelse, 

Tom ter m. fl. til gennemførelse af et nordisk sem inar om 
kring anvendelsen af den bibelske psalme og gregoriansk 
melodik i den nordiske gudstjeneste 

N ordiska godtem plarrådet, Stockholm til gennemførelse af 
en konference om IO G T i N orden 

Nordisk Missionsråd, K øbenhavn til tilskud for unges del
tagelse i et nordisk missionærkursus

C 16/k: Bilaga 3
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N ordkalottens kyrkomusikdagar, K iruna til gennemførelse
af et nordisk symposium i liturgi og kirkespil 15 000 

K irkerådets utvalg for forskning og utredning, Oslo til gen
nemførelse af en nordisk socialetisk konference 11 000

Kvindesamarbejde
Ingrid Segerstedt Wiberg, Goteborg til gennemførelse af en 

undersøgelse om kvindernes stilling i de nordiske landes
sam arbejdsorganer 20 000

Nordiske kulturuger
Kopavogurs kommune, Island 50 000 
Dragsholm, Nykøbing-Rørvig og T rundholm  kommuner,

D anm ark 20 000
Egvad kommune, D anm ark 6 200
Esbjerg kommune, D anm ark 10 000
Initiativrådet, Fredensborg, D anm ark 20 000
Frederikshavn og Sæby kom m uner, D anm ark 30 000
H innerup kommune, D anm ark 4 000
H jørring kommune, D anm ark 25 000
Hobroegnens kulturelle samråd, H obro, D anm ark 35 000
Holbæk kommune, D anm ark 10 000
Holeby Kommune, D anm ark 5 000
K ulturelt samråd, Hundested, D anm ark 6 000
M øn kommune, Stege, D anm ark 20 000
Nakskov og Ravnsborg kommuner, D anm ark 10 000
Nyborg kommune, D anm ark 15 000
Nykøbing F ’s kommune, D anm ark 3 800
Foreningen N orden i Odder, D anm ark 15 000
Randers kommune, D anm ark 50 000
Skærbæk kommune, D anm ark 15 000
Skørping kommune, D anm ark 15 000
Sorø kommune og Foreningen N orden, Sorø, D anm ark 12 500
Sønderjyllands am tsråd, Å benrå, D anm ark 10 000
Thisted kommune, D anm ark 18 000
Vejle am tsråd, Vejle, D anm ark 15 000
Vejen kommune, D anm ark 4 500
K ulturnåm nden i Forssa stad, Finland 15 000
Kommunalstyrelsen i Korsholm, Vasa, Finland 20 000
K otka stads kulturnåm nd, F inland 15 000
Kulturnåm nden i Kronoby, Finland 8 000
K ulturnåm nden i Kyrkoslåtts kommune, Finland 4 000
Foreningen N orden i Pielavesi, Finland 3 900
Rovaniemi stads kulturnåm nd, Finland 30 000
Kulturnåm nden i Suolahtikoping, F inland 4 000
Tam m erfors stad, Finland 30 000 
Biblioteksnåmnden i Viiala kom m un og Foreningen Norden,

Finland 1600
K ulturnåm nden i Vorå kommun, F inland 15 000
Inntrøndelag ungdomssamlag, Steinkjer, N orge 60 000

Moss kommune, Norge 25 000
Oppegård kommune, Kolbotn, N orge 9 700



C 16/k: Bilaga 4 1323

Frøya kommune, Svellingen, N orge
De samiske samlinger, Karasjok, Norge
Skien kommune, N orge
Foreningen N orden, Enkoping, Sverige
Gislaveds kom m un, Sverige
K ulturnam nden i H aparanda, Sverige
Jarfalla kommun, Sverige
Karlskoga kulturnam nd, Sverige
Skellefteå kommuns kulturnam nd, Sverige
Stockholms låns landsting, Stockholm, Sverige
Umeå kommun, Sverige
K ulturnam nden i Vimmerby kommun, Sverige

8 800 
20 000 
20 000

9 600
6 900 

24 750 
15 000 
15 000
8 000 

50 000 
30 000

7 000

Bevillinger truffet gennem særlig beslutning 
Vægavisen og det nordiske samarbejde 
Evaluering af kulturugerne i 1976
Forberedelse af støtteordningen for lokale nordiske kultur-

150 000 
50 000

uger i 1977 25 000

B IL A G A  4

Overenskomst af 12. juni 1975 om Nordisk Kulturfond

Danmarks, Finlands, Islands, Norges og Sveriges regeringer, som fin
der det ønskeligt, at det kulturelle sam arbejde mellem de nordiske lande 
yderlige udvikles og styrkes, er blevet enige om, at den i 1966 indgåede 
overenskomst om oprettelse af Nordisk K ulturfond frem over skal have 
følgende udformning:

Formål m. m.

Artikel 1

Nordisk K ulturfond har til formål at frem m e det kulturelle sam 
arbejde mellem de nordiske lande.

Fondens virksom hedsom råde om fatter det nordiske kultursam arbejde 
i hele dets udstrækning. Bidrag fra  fonden kan således ydes til form ål 
inden for forskning, undervisning og alm enkulturel virksomhed i videste 
forstand.

D er kan også ydes støtte til inform ationsvirksom hed inden for eller 
uden for N orden vedrørende nordisk kulturelt sam arbejde og de nor
diske landes kulturliv.

Af fondens midler kan der bevilges tilskud til nordiske projekter af 
engangskarakter. Tilskud kan også ydes dels til nordiske projekter af

Artikel 2

Artikel 3
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mere varig karakter, dog fortrinsvis for en af styrelsen fastsat periode, 
dels i særlige tilfælde til regelmæssigt tilbagevendende formål.

Fondens midler 

Artikel 4

M idlerne, der årligt stilles til fondens rådighed, optages på det nor
diske kulturbudget.

Artikel 5

M idler, som er tilført fonden, står til rådighed for fonden også efter 
udgangen af det år, da indbetalingen til fonden er sket.

Artikel 6

Fonden kan erhverve ejendom gennem gave eller testam ente under 
forudsætning af, at der ikke derm ed er forbundet noget vilkår, som 
er uforeneligt med fondens formål.

Fondens forvaltning  

Artikel 7

Fonden forvaltes, dens midler fordeles og dens virksom hed i øvrigt 
ledes af en styrelse. Styrelsen træ ffer også beslutning om modtagelse af 
gave eller testamente sam t om anbringelse af fondens indestående 
midler.

Styrelsen består af ti medlemmer. N ordisk Råd udnævner fem  af 
medlem merne, ét fra  hvert land. De øvrige m edlem m er udnævnes af 
N ordisk M inisterråd, ét fra  hvert land. P å tilsvarende m åde udnævnes 
for hvert medlem en personlig suppleant.

M edlem merne og suppleanterne udnævnes for et tidsrum  af to ka
lenderår ad gangen. Afgår et medlem eller en suppleant inden m andat
tidens udløb, skal der udnævnes en efterfølger for resten af m andat
tiden.

Styrelsen vælger blandt sine m edlem m er en form and og en næstfor
m and for ét kalenderår ad gangen. Samme land beklæder form ands
posten to år i træk.

Artikel 8

Styrelsen er beslutningsdygtig, når form anden eller næstform anden 
og mindst seks andre m edlem m er er til stede.

Styrelsens beslutninger træffes ved simpel stemmeflerhed. I tilfælde 
af stemmelighed er form andens stemme udslaggivende. Beslutning om 
bevilling af et tilskud fra fonden må dog ikke træffes, når mindst ét af 
landene gennem begge sine repræsentanter modsætter sig dette.
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Artikel 9

Styrelsen bistås af kom iteer og arbejdsgrupper, som M inisterrådet har 
udpeget inden for fondens virkeom råde. Styrelsen kan herudover efter 
behov indhente udtalelser fra  andre sagkyndige.

Artikel 10

Sekretariatsarbejdet og økonom iforvaltningen varetages af Sekre
tariatet for nordisk kulturelt samarbejde.

Artikel 11

Af fondens midler afholdes rejsegodtgørelse, dagpenge og øvrige om 
kostninger i forbindelse m ed fondens virksomhed. D er kan endvidere 
afholdes udgifter til særlig sagkyndig bistand.

Artikel 12

Fonden har sit sæde i det land, hvori Sekretariatet for nordisk kul
turelt samarbejde er beliggende.

Artikel 13

Styrelsen vedtager en forretningsorden med nærm ere forskrifter for 
sin virksomhed.

Regnskab og revision 

Artikel 14

Fondens regnskabsår er kalenderåret.

Artikel 15

N ordisk R åd træ ffer bestemmelse om  revision af fondens forvaltning 
og regnskaber.

Artikel 16

Styrelsens og revisorernes beretninger skal senest den 1. oktober året 
efter virksom hedsåret/regnskabsåret afgives til M inisterrådet og til N or
disk Råd. Beslutning om godkendelse af regnskabet og om bevilling af 
ansvarsfrihed for styrelsen træffes af Nordisk Råd.

Slutbestemmelser 

Artikel 17
Denne overenskomst skal ratificeres, og ratifikationsinstrum enterne 

skal snarest m uligt deponeres i udenrigsm inisteriet i D anm ark.
Overenskomsten træ der i kraft den første i den måned, som begynder 

nærmest efter den dag, da samtlige parters ratifikationsinstrum enter er 
deponeret.

3—770426. Nordiska rådet. Del 2
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Ønsker nogen af de kontraherende parte r at opsige overenskomsten, 
skal skriftlig meddelelse herom  tilstilles den danske regering, som um id
delbart herefter skal underrette de øvrige kontraherende parter herom , 
samt om datoen for meddelelsens modtagelse. Overenskomsten ophører 
at gælde fra  og med den første dag i det kalenderår, som følger efter 
opsigelsen, såfrem t meddelelse om opsigelsen er indgået til den danske 
regering senest den 30. juni og ellers fra  den første dag i det næstfølgen
de kalenderår.

N år overenskomsten er ophørt at gælde, skal fondens aktiver og 
passiver fordeles mellem de kontraherende parter i overensstemmelse 
m ed den fordelingsnøgle, som gælder for finansieringen af det no r
diske kulturbudget.

Overenskomsten skal være deponeret i udenrigsm inisteriet i D anm ark, 
og bekræftede afskrifter skal af det danske udenrigsm inisterium tilstilles 
hver af de kontraherende parter.

Til bekræftelse heraf har undertegnede befuldmægtigede repræsen
tanter undertegnet denne overenskomst.

Udfærdiget i Stockholm i ét eksemplar på dansk, den tolvte juni 
nittenhundrede og femoghalvfjerds.

R itt Bjerregaard M arjatta Vdåncinen

Bertil Zachrisson 

Bjartmar Gjerde Birgir Thorlacius

Overenskomsten trådte i m edfør af artikel 17 i kraft den 1. december 
1976.

Artikel 18
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BILAGA 5

Råkenskaper for verksamhetsåret 1976 for Nordiska kulturfonden 
Inkomster
Dispositionsanslag enligt den nordiska kulturbudgeten 1976 
Andra inkomster
Återforingar (NKF 32/76, 35/76) 709 282,96
Återbetalningar av ej utnyttjade beviljningar 241 176,49
Rantor 203 966,71
Ej disponerade medel från tidigare år 155 885,26
Summa Dkr

Utgifter
Administrativa utgifter
Moteskostnader
Arvoden
Trycksaker, annonser m. m. 
Bankomkostnader 
Ovriga omkostnader

Anslag
Styrelsemote 30/maj 1975 

31/nov. 1975 
32/febr. 1976 
33/juni 1976 
34/sept. 1976 
35/dee. 1976

Ej disponerade medel av 1976 års anslag
Summa Dkr

6 500 000,-

1 310 311,42
7 810 311,42

104 353,92 
44 500,— 
43 960,88 

253,79 
3 179,30

25 000,— 
2 728 500,— 
2 800 250,— 

956 000,— 
406 100,— 

11 750 —

196 247,89

6 927 600 — 
686 463,53

7 810 311,42

Ekonomisk status per 31.12.1976 for Nordiska kulturfonden
Tillgångar
Likvida tillgångar
Bank och postgiro
Fordringar
Poster rorande 1976 bokforda under 1977 
A conto betalning av 1977 års beviljning
Kånda återbetalningar av ej utnyttjade 
beviljningar
Summa Dkr

Skulder
A-skatt
Mellanråkning/sekretariatet
Poster rorande 1976 bokforda under 1977
Rest av ej utbetalda beviljningar från tidigare år 
Ej utbetalda belopp av beviljningar 1976
Ej disponerade medel
Summa Dkr

Kopenhamn, den 28 februari 1977

Klas Olofsson 
Direktor

1 270,69 
15 000,—

7 030,— 
3 340,60 

13 766,27
221 232,49 
801 725,62

1 701 567,45

16 270,69

15 720,37 
1 733 558,51

24 136,87

1 022 958,11 
686 463,53 

1 733 558,51

Ove Stenroth  
Byråchef
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B IL A G A  6 

R evisionsprotokoll

1. Fondens regnskab for 1976 er godkendt på fondens styrelsesmøde 
den 21.— 22. m arts 1977 og tilsendt revisorerne m ed skrivelse af 18. 
april 1977 fra  sekretariatet for nordisk kulturelt samarbejde.

Regnskabet er revideret. Revisionen er udført i om fang og på samme 
m åde som tidligere.

Til driftsregnskab og status bemærkes følgende:

Driftsregnskab

2. Fondens indtægter har i alt andraget 7 810 311 kr.
Fondsbidraget er i det nordiske kulturbudget for 1976 forhøjet fra

5,5 mill. kr. til 6,5 mill. kr. Forskellen —  1,3 mill. kr. —  mellem det 
budgetmæssige tilskud og det samlede til rådighed værende beløb h id
rører for størstedelens vedkom mende fra, at bestyrelsen har besluttet 
til fonden at tilbageføre en række ikke brugte bevillinger eller restbeløb 
af bevillinger på tilsam men ca. 700 000 kr. Den resterende del af fon
dens indtægter består af overført driftsoverskud, tilskrevne renter og til
bagebetalinger af bevillinger, som ikke var udnyttet, og hvorom  der 
endnu ikke var truffet beslutning om tilbageførsel til fondens kasse.

Blandt tilbagebetalingerne var oprindelig optaget et beløb på 61 999 
kr. hidrørende fra  en bevilling fra  1968 til produktion af dias-serier om 
nordisk kunst. Fondens bestyrelse godkendte på m ødet i august 1976 
(33/1976), at det pågældende beløb blev anvendt til færdiggørelse af 
dias-serierne ved sekretariatets foranstaltning. Fonden har betragtet 
denne genbevilling som en omdisponering af en allerede givet bevilling 
og har derfor blot om posteret tilbagebetalingsbeløbet til en nyoprettet 
konto uden at optage denne på udgiftssiden under bevillinger. Herm ed 
er beløbet gledet ud af driftsregnskabet. D a fondens regnskab frem 
træ der som et bevillingsregnskab, skal revisorerne pege på det hensigts
mæssige i at undlade omdisponering eller genbevilling af konkrete, til
bagebetalte beløb. Sådanne beløb bør i overensstemmelse m ed den sæd
vanligvis anvendte fremgangsmåde indgå i den samlede sum af tilbage
betalinger, som sammen med fondens øvrige indtægter er til bestyrelsens 
disposition.

3. Regnskabets udgiftsside viser to hovedgrupper: adm inistrationsud
gifter og m eddelte bevillinger. Adm inistrationsudgifterne er i forhold til 
foregående år gået ned m ed ca. 120 000 kr.

M ødeomkostningerne viser en stigning på ca. 20 000 kr. svarende til 
25 pct., og i overensstemmelse m ed bestyrelsens beslutning m odtager
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samtlige bestyrelsesmedlemmer nu vederlag. D ette er i regnskabet op
taget med 44 500 kr. D a form anden m odtager 6 000 kr., næstform anden
4 000 kr. og hver af de øvrige m edlem m er 3 000 kr., skulle årsvederlaget 
alene have andraget 34 000 kr. Forskellen skyldes bl. a., a t regnskabet 
for 1976 også er belastet m ed form andshonorarer fo r 1974 og 1975.

N år de samlede adm inistrationsudgifter trods disse stigninger er 
faldet, skyldes det, at udgifterne til tryksager og annoncer m. m. er fal
det fra ca. 230 000 kr. i 1975 til nu ca. 44 000 kr., bl. a. på grund af at 
regnskabet alene er belastet m ed udgifter, som vedrører det foreliggende 
regnskabsår. D et skal dog bemærkes, at udgifterne til annoncer m. v. i 
virkeligheden har været ca. 64 000 kr. I  forbindelse m ed afslutningen af 
1975-regnskabet er der fejlagtigt overført et beløb, der er 20 000 kr. 
større end det skyldige beløb ved regnskabsårets udløb. Revisorerne 
skal henstille, at der i forbindelse med regnskabsafslutningen som skyl
dige poster alene optages beløb, der er et direkte udtryk for konkrete 
forpligtelser, der kan dokum enteres ved ordrer, kontrakter eller lig
nende.

Bevillingerne er i regnskabet anført med ca. 7 mill. kr. Beløbene for
deler sig på 196 projekter, hvoraf de 51 til et samlet beløb af 881 250 
kr. vedrører fondens særlige støtteordning for lokale nordiske kultur
uger.

To af årets bevillinger er givet til et arbejde, som skal udføres i fon
dens eller kultursekretariatets eget regie. D et drejer sig om en bevilling 
på 25 000 kr. til det forberedende arbejde m ed de nordiske kulturuger 
og 50 000 kr. til evaluering af dette projekt. A f de to bevillinger på 
tilsammen 75 000 kr. er der i årets løb anvendt ca. 28 000 kr., medens 
restbeløbet er overført til næste år. D et anvendte beløb må betragtes 
som en del af fondens administrationsomkostninger.

Fonden/kultursekretariatet har tillige selv forestået projektet ved
rørende en vægavis om det nordiske samarbejde. A f det hertil bevilgede 
beløb på 150 000 kr. er i 1976 anvendt ca. 25 000 kr., medens restbe
løbet er overført til næste år.

4. Driftsregnskabet slutter med et overskud (ikke-disponerede midler) 
på ca. 690 000 kr. svarende til m ere end 10 pct. af fondstilskuddet. 
Henset til at fondstilskuddet både i 1975 og 1976 er forhøjet med 1/2 
mill. kr. har revisorerne taget det betydelige driftsoverskud til efter
retning. M an skal dog henvise til, a t driftsoverskuddet de foregående
4 år kun har andraget om kring 2— 5 pct. af det årlige tilskud, og at det 
formentlig ikke er forudsat, at fonden skal opsamle en egentlig formue.

Status

5. Fondens aktiver om fatter stort set kun indestående på bank- og 
postgirokonti. U ltim obeholdningerne er verificeret.
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D er er den 3. august 1976 under et kasseeftersyn i kultursekretariatet 
tillige foretaget opgørelse af fondens beholdninger. Eftersynet gav ikke 
anledning til bemærkninger.

Regnskabets største passivpost vedrører bevilgede, men endnu ikke 
udbetalte beløb. D en stram ning, som bestyrelsen har gennem ført i den 
hidtil fulgte overførselspraksis, har bl. a. m edført, a t det restbeløb fra 
tidligere år, som er godkendt overført til næste år, er blevet m ere end 
halveret, jfr. i denne forbindelse den under driftsregnskabet anførte be
tydelige tilbagebetaling til fondens kasse af ikke udnyttede bevillinger 
m. v.

Særregnskaber

6. D er er som nævnt ydet støtte til 51 kom m uner m. v. til gennem
førelse af lokale nordiske kulturuger. F or at få et indtryk af afviklingen 
af dette projekt har m an bedt de indkom ne regnskaber fremsendt til 
revision. D er er herefter m odtaget 27 regnskaber, som i forhold til an
tallet af bevillinger fordeler sig således:

Antal Modtagne
bevillinger regnskaber

D anm ark ............................................ 24 17
Finland ..............................................  11 6
Island ...................................................  1 0
N o r g e ................................................... 6 3
Sverige ................................................  9 1

51 27

A f de 27 regnskaber var 12 vedlagt bilag, og heraf bestod bilagsmate
rialet i 5 regnskaber kun af fotokopier.

M ed hensyn til revision var der 14 regnskaber, der ikke bar påteg
ning om at være revideret —  1 af disse var underskrevet af ved
kom m ende kommunebogholder som revisor. De øvrige 13 regnskaber 
var revideret, for de ottes vedkom mende af kommunens revisor. Henset 
til at kun 7 regnskaber var vedlagt original dokum entation, og til at der 
er tale om afvikling af et betydeligt antal projekter af ret ensartet 
karakter, synes det rigtigt alene at indkræve behørigt revideret regnskab. 
I det omfang støtten ydes til kommuner, bør regnskaberne søges revide
ret af vedkom mende kommunes ordinære revision.

7. De indkom ne regnskaber viser, at kulturugerne i økonomisk hen
seende er afviklet på forskellig måde. Foruden kulturfonds- og kom m u
nale tilskud har der i et vist omfang været tale om indtægtsgivende 
aktiviteter og tilskud fra  lokale firm aer m. v. En sammenholdelse af 
regnskabernes bruttoudgifter ved arrangem enterne m ed fondens tilskud 
viser en totaludgift på 1 015 000 kr. og et samlet fondstilskud på ca.
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390 000 kr. svarende til, a t fonden gennemsnitlig har dækket 38 pct. af 
bruttoudgifterne. Bortset fra  2 tilfælde •— hvor der har været tale om 
forholdsvis beskedne beløb —  viser regnskaberne, a t fondens støtte har 
udgjort mellem 20 og 52 pct. af de enkelte kulturugers bruttoudgifter. 
Nedenstående opstilling viser fordelingen i procentgrupper:

Tilskuds Antal
procent regnskaber

20— 29 3
30— 39 9
40— 49 10
50— 52 3

25

I omkring halvdelen af tilfældene har fondens støtte således udgjort 
ca. 50 pct. af bruttoom kostningerne.

De enkelte projekter er i et vist om fang afviklet ved udvekslingsbe- 
søg af idrætshold og ungdom sklubber m. v. mellem venskabsbyer. N o r
m alt finder der i sådanne tilfælde privat indkvartering sted. H vor dette 
ikke har kunnet praktiseres, har deltagerne overnattet på skoler og lig
nende. I  det om fang de herhenhørende udgifter har kunnet konstateres 
af regnskabsmaterialet, har de ikke givet anledning til bemærkninger.

De genomgåede regnskaber har endvidere vist, at der i alt er afholdt 
udgifter til annoncer og andet reklam em ateriale på ca. 130 000 kr. sva
rende til ca. 13 pct. af bruttoudgifterne.

Regnskabsm aterialet frem træder re t uensartet. Ligeledes indeholder 
m aterialet kun i begrænset omfang oplysning om antallet af deltagere i 
og publikum ved de enkelte arrangem enter. D a fondets bestyrelse har 
besluttet a t videreføre projektet med lokale nordiske kulturuger i 1977 
og 1978, vil det med henblik på en nærm ere vurdering være hensigts
mæssigt, om der kunne tilvejebringes et så standardiseret regnskabs- og 
oplysningsmateriale som muligt.

8. Fondens regnskab h ar i øvrigt ikke givet anledning til bem ærk
ninger, og vi har efter den foretagne revision givet regnskabet følgende 
påtegning:

"Foranstående driftsregnskab og status er revideret. Revisionen har 
ikke givet anledning til særlige bemærkninger. Yderligere oplysninger 
og forklaringer er indeholdt i vores revisionsprotokollet af 12. oktober 
1977” .

København, den 12. oktober 1977

Otto M ørch J. Bredsdorff
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B IL A G A  7

Betånkande over beråttelse om  N ordiska kulturfonden 1976 av- 
givet av Nordiska rådets utskott for granskning av N ordiska kultur
fondens forvaltning

Till utskottet har hanvisats beråttelse om N ordiska kulturfonden 
1976. Berattelsen har behandlats vid sam m antrade den 20 januari 1978. 
U tskottet h a r genom gått berattelsen och inte funnit anledning till an- 
m arkningar rorande densamma.

U tskottet foreslår
1. att N ordiska rådet godkanner N ordiska kulturfondens råken- 

skaper for år 1976 och beviljar fondens styrelse ansvarsfrihet 
for år 1976, samt

2. att rådet lågger berattelsen till handlingarna.

Stockholm den 20 januari 1978

K jell M agne Bondevik (Kr. F.) G ylfi P. G'islason (A)
Forman

Svend Haugaard (R V ) Elsi Hetemåki-O lander (K ok)
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1978

Beråttelse
från N ordiska nam nden for alkoholforskning

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

Verksam hetsberåttelse 1977

A. N am n och adress

N ordiska nam nden fo r alkoholforskning 
Institutionen for teoretisk alkoholforskning 
Karolinska institutet 
S-104 01 STOCKHOLM  
Sverige

B. Star tår

1975 (U tan sarskilda bidrag har verksam heten pågått sedan 1959)

C. Deltagande lander

D anm ark, Finland, N orge och Sverige.

D. Syfte

1. In itiera nordiska sem inarier och symposier ru n t aktuella problem 
inom alkoholforskning och praktisk socialpolitik.

2. Samordna och initiera nordiska alkoholforskningsprojekt.
3. Form edla utbyte av m etoder och forskningsresultat.
4. G ora forskningsresultat, bundna inom ett land, kanda aven i de 

andra lånderna.
5. Form edla studiebesok och gåstforskarverksam het.
6. Soka i vaxande om fattning lågga tvarvetenskapliga aspekter på 

upptagna forskningsprojekt.
7. K oordinera forskningsm etoder och resultatbearbetning så a tt de 

blir tillgångliga såvål for forskare i andra lander som fo r socialarbetare 
och socialpolitiker.
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E. Organisation

1. Adm inistration

N am nden består av tre ledam oter från  varje land.
N am nden, med en ordforande vald bland ledam oterna, bitrådes av 

en deltidsanstalld forskningssekreterare.
Beslut fattas av ledam oterna.

2. Styrelsens sammansattning  

D anm ark
Jensen, Egill, overlæge 
Nielsen, Randi, fuldmægtig 
Skyum-Nielsen, Svend, profesor

Finland
Ahlstrom -Laakso, Salme, pol. dr.
Forsander, Olof, docent 
H irvonen, Leo, professor

Norge
Anchersen, Per, overlege 
H auge, R agnar, forskningssjef 
Salvesen, Anders, direktør

Sverige
Goldberg, Leonard, professor, ordforande 
Jonsson, E rland, forskardocent 
W iklund, Daniel, avdelningsdirektor

3. Personal
Forskningssekreterare Bjorn Hibell (1/2-tid)
Sekreterare Sonja Andersson (1/3-tid)

F. Verksam het 

Seminarier och forskarm oten

U nder 1977 har nam nden arrangerat fyra sem inarier och forskar
m oten. Två berorde problem om rådet alkohol och trafik , m edan de båda 
ovriga behandlade kvinnor och alkohol respektive alkoholbiologisk 
forskning.

D en 24— 25 m ars 1977 arrangerade nam nden ett seminarium om 
alkohol och trafik  i Kopenhamn. Vid sem inariet, som var u tform at som 
ett forskarm ote, deltog ca 30 personer. Program m et upptog bl. a. lag
stiftning och rattfylleriutveckling i Norden, alkoholbetingade olycksfall 
och dodsfall i trafiken sam t nya m etoder a tt beståm ma alkoholhalt, 
bl. a. i utandningsluften.
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Problem om rådet om  alkohol och trafik  h a r sederm era foljts upp 
genom a tt e tt speciellt forskarm ote genom fordes i Stockholm den 5— 6 
oktober. 12 forskare från  de olika nordiska lånderna m edverkade och 
diskuterade i forsta hand anvåndningen av sållningsinstrum ent for alko
hol och trafik. I  syfte a tt få till stånd en dialog m ellan forskare och 
personer med erfarenhet från  den praktiska anvåndningen av instru
m ent for alkoholbeståm ning medverkade drygt 20 representanter från 
nordiska polismyndigheter den andra seminariedagen.

I  anslutning till nåm ndens plenarm ote genom fordes två olika forskar- 
m oten i Stockholm den 9— 13 maj. D et biologiskt inriktade sem inariet 
samlade e tt 50-tal forskare. De åm nen som behandlades var dels ”M eta- 
bolic effect of ethanol on the central nervous system” och dels "E ffects 
of ethanol on the liver and on other organs and functions” . Abstracts 
från  de anforanden som holls h a r samlats i en publikation.

D et sam hållsvetenskapligt inriktade forskarm otet hade ” Kvinnor och 
alkohol” som huvudtem a. Dessutom gavs inform ation om aktuell alko
holforskning i de nordiska lånderna. Sam m anlagt m edverkade ca 35 
personer. De anforanden som beror kvinnor och alkohol har samman- 
stållts i en publikation.

Ungdomsfrågor

En av nåm nden tillsatt arbetsgrupp h ar sam m anstållt e tt m aterial om 
utvecklingen av den nordiska ungdom ens alkoholvanor. M aterialet hål- 
ler fo r narvarande på a tt tryckas i bokform.

Forskningsinventering

Som ett kom plem ent till den inventering av den svenska alkohol
forskningen som gjordes 1975 har liknande kartlåggningar genom forts 
i Finland och Norge. E n  rapport från  den norska inventeringen har 
publicerats under hosten.

Forskningsinitiering

U nder 1976 tillsattes en arbetsgrupp med uppgift a tt u tarbeta  forslag 
på sam nordiska alkoholforskningsprojekt. Inom  foljande fyra om råden 
h ar det foreslagits fo rtsa tt arbete i syfte a tt form ulera sam nordiska 
forskningsprojekt:
—  A t  tityder till och konsekvenser av alkoholkonsum tion. Gem ensam 

m a studier i D anm ark, Finland, N orge och Sverige dar avsikten år 
att forsoka utvårdera likheter och olikheter m ellan de deltagande 
lånderna. En arbetsgrupp som detaljplanerar projektet h a r tillsatts.

— Alkoholskador. D enna undersokning avser a tt studera om patienter 
som vårdas inom  olika medicinska institutioner skiljer sig å t betråf
fande epidemiologiska data, medicinska och sociala skador sam t
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huruvida skadornas a rt och om fattning korre lerar med konsumtions- 
monstret.

— Dryckesmonster. D enna undersokning avser a tt studera faktiska 
dryckesm onster med hansyn till konsum tionsvanor, den uppnådda 
blodalkoholhalten och, på ett visst material, aven att soka registrera, 
m ata och utvardera den uppnådda graden och om fattningen av alko- 
holverkan.

—  Rattfylleri. Rattfylleriets utveckling under en 14-årsperiod studeras 
i relation till konsum tionsutvecklingen, an tale t fordon och gallande 
lag i de nordiska lånderna.

U nder 1977 har om fattande forberedelser gjorts for projektet om 
attityder till och konsekvenser av alkoholkonsumtion. Den specieilt till- 
satta arbetsgruppen har bl. a. faststållt undersokningsupplaggning samt 
beståm t huvuddelen av form ularet.

E n pilotundersokning genomfors i slutet av 1977 fo r a tt testa ett an 
tal frågor.

Åven rattfylleriprojektet h ar påborjats under 1977.

Publikationer

U nder 1977 har foljande publikationer och artik lar med anknytning 
till nam nden publicerats:

1. A lkoholkonsum tionens tillvaxtm ekanism er. R apport från  e tt semi
narium  i Helsingfors den 18—20 m aj 1976.

2. A ktuella forskningsprojekt i Norden. M aterial från  e tt forskarm ote 
i Helsingfors den 18—20 m aj 1976.

3. Kvinnor och alkohol. R apport från  e tt sem inarium  i Stockholm den 
11— 13 maj 1977.

4. ”A bstracts” från  ett alkoholbiologiskt sem inarium  i Stockholm den 
9— 11 maj 1977.

5. N ordiska nam nden for alkoholforskning —  en kort presentation. 
A rtikel i Alkohol och narkotika, n r  6 1977.

6. Forskning om alkohol og andre avhengighetsskapende stoffer i Norge 
1975/76. R apport från  Statens institu tt for alkoholforskning, Norge.

G. Framtidsplaner

Samnordiska alkoholforskningsprojekt

F o r de forskningsprojekt som nåm ndes under punkt F  beråknas fol
jande aktiviteter under 1978.
1. A ttityder till och konsekvenser av alkoholkonsum tion. Form ulårets 

utseende kom m er a tt faststållas. V idare kom m er forskare i D an
m ark  och Sverige a tt ansoka om medel till projektet. (I F inland och 
N orge ryms det inom ram en fo r respektive forskningsinstitutions 
ordinarie budget.) Datainsam lingen beråknas ske under hosten 1978.
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2. Alkoholskador. Forundersokning planeras under 1978.
3. Dryckesmonster. Forundersokning planeras under 1978.
4. Rattfylleri. P rojektet h a r påborjats under 1977 och m erparten av 

arbetet beraknas ske under 1978.

A lkoholforskningsinventering

E n rapport från  en inventering av den finlandska alkoholforskningen 
beraknas utkom m a under 1978.

Seminarier och forskarm oten  

I  anslutning till nåm ndens plenarm ote arrangeras två forskarm oten i 
Trom sø den 20— 23 maj 1978.

D et samhallsvetenskapligt inriktade m otet upptas bl. a. dels av be- 
teendevetenskapliga synpunkter på beroendeproblem et och dels av ef- 
fekterna av alkoholpolitiska tilltag.

D et biologiskt inriktade sem inariet handlar bl. a. om alkohol och 
nutrition.

Dessutom planeras några sam m ankom ster i Trom sø som år gem en
sam m a for sam hållsvetare och biologer. Dessa kom m er bl. a. a tt handla 
om  alkohol och m edikam enter sam t beroendeproblem atiken.

F oru tom  de tem an som nam nts ovan kom m er tillfålle a tt ges till in
form ation om  aktuella alkoholforskningsprojekt.

D et finns planer på ytterligare några forskarm oten under 1978. Bland 
de tånkbara tem an som diskuterats kan  nåm nas alkoholen i arbetslivet 
och beteendeinriktad alkoholistbehandling.

Dessutom  m åste nam nden hålla m ojligheten oppen a tt det, som en 
integrerande del av något av nåm ndens pågående forskningsprojekt, 
kan bli aktuellt med ytterligare något mote.

H. Finansiering

Anslag från  N ordiska m inisterrådet på 210 000 Nkr. M edel for ge- 
nom forandet av enskilda forskningsprojekt erhålls från  annat håll.
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E 8. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om alkoholpolitikens sam- 
hallspolitiska konsekvenser

(Se Sak E  8, s. 1828.)
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1978

Beråttelse
från N ordiska åm betsm annautskottet på livsm edelslagstiftningens 
område, 1977

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

Utvalget avholder i alminnelighet årlige møter. D et har imidlertid 
vært enighet om at det ikke skulle avholdes noe møte i 1977. Neste 
m øte vil bli avholdt i 1978 med N orge som vertsland.
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Beråttelse
från Nordiska turisttrafikkomm ittén (NTTK )

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

A . N avn og adresse

Nordisk Turisttrafikkom ité (NTTK)
Trondhjem splads 42 
DK-2100 K øbenhavn 0  
Tlf. 01-764118
Telex 27.114 NORAM B —  DK 
Tlgr.adr. "N ordtravel”

B. Stiftelsesår 

1923

C. Deltagende land

D anm arks Turistråd, Sveriges Turistråd, Islands Turistråd, Centralen 
for Turistfråm jande og Landslaget for Reiselivet i Norge.

D. M ålsetting

N T TK  har til oppgave å frem m e og lette reiselivet mellom de nordiske 
land og å stimulere utenlandsturism en til de nordiske land.

E. Organisasjon

1. Plenarmøtet 
Landslaget for
Reiselivet i N orge: Adm.dir. Ronald Bye, form ann fra  1.7.77 

Adm.dir. K ai Søtorp 
Adm.dir. Just M uus-Falck 

Sveriges Turistråd: Riksdagsman A rne Pettersson, form. til 30.6.77 
K om m .råd Thorsten Sundstrom 
Adm.dir. Rolf Arfwedsson 
Adm.dir. Bertil Harrysson 

Islands Turistråd: O rdførande Heim ir Hannesson
Dir. Ludvig Hjalmtysson

Centralen før
Turistfram jandet: Dir. Heikki Toikka

Adm .dir. Bengt Pihlstrom
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D anm arks Turistråd:

N TTK -sekretariatet:

2. D irektørm øtet 
Landslaget for 
reiselivet i Norge: 
Danm arks Turistråd: 
Islands Turistråd: 
Sveriges Turistråd: 
N TTK -sekretariatet:

Adm .dir. E rnst Klaebel 
K ontorchef Eigil Jensen 
Adm .dir. Sven Acker 
D ir. Jørgen Helweg 
Turistsjef Bjørn Pahle, fra  1.7.77 
Dir. Ingvar M attsson, til 30.6.77

Adm.dir. Just M uus-Falck, form ann fra 1.7.77
Dir. Jørgen Helweg
Dir. Ludvig Hjalmtysson
Adm.dir. Bertil Harrysson, form ann til 30.6.77
Turistsjef Bjørn Pahle, fra  1.7.77
Dir. Ingvar M attsson, til 30.6.77

3. N TTK -sekretariatet 
Trondhjem splads 42 
DK-2100 K øbenhavn 0  
Tlf. 01-764118
Telex 27.114 NORAM B —  DK 
Tlgr.adr. "N ordtravel”
Sekretær: Turistsjef Bjørn Pahle

F. Virksomheten  

M øtevirksom heten 1977

1. Plenarmøtet ble avholdt 13. juni i Lilleham m er med forannevnte 
(E -l.)  deltagere. L R N ’s form ann, adm .dir. Ronald Bye overtok formanns- 
hvervet etter ordforande i ST, riksdagsm an A rne Pettersson (fra 1.7.77). 
Samtidig overtok LRN  ledelsen av D irektørm øtene og sekretariatfunk- 
sjonen som ble lagt til L R N ’s kontor i København.

2. D irektørm øtenes  antall (8) er økt i 1977: København 12.1., Stock
holm 16.5., Lilleham m er 13.6., København 29.6., Borgå 10.— 11.8., K ø
benhavn 26.9., Oslo 17.10., Oslo 8.12.

N TTK -direktørene og N TTK -sekretæren har dessuten deltatt i 2 felles- 
m øter m ed N ordisk Ministerråds ad hoc Turistutvalg, i Borgå 10.—-11.8 
og i Oslo 18.10. Ytterligere er det avholdt en rekke arbeidsgrappemøter 
på avdelingssjefsnivå i forbindelse m ed planleggingen av løpende felles 
prosjekter og prom osjonsfrem støt. D irektørm øtets form ann har sammen 
m ed N TTK -sekretæren holdt fellesmøter i N ew  Y ork (sept.) med de nor
diske turistsjefene i USA angående prom osjonsplaner fo r 1978/79.

3. Løpende prosjekter, bl. a.:

— Koordinering og felles m arkedsundersøkelser.
—  Feriespredningsundersøkelser med etterfølgende undersøkelser vedr. 

bedre kapasitetsutnyttelse på innkvarteringsstedene.
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—  ”N orden N u ”-program m et med forberedelser til ”N ordisk Reisemar- 
ked” (work shop og turistkonferanse) i K øbenhavn oktober 78, masse- 
mediapåvirkning, samarbeide med Foreningen N orden (bl. a. årbok)
o. a. nordiske organisasjoner.

—  Cost/Benefitanalyse. Undersøkelser vedr. ringvirkningene av investe
ringer i turistanlegg. Seminar og presentasjon av foreliggende eksemp
ler.

—  Undersøkelser vedr. konsekvensene av en økt liberalisering av char
terflytrafikken fra  N ord-A m erika til de nordiske land.

—  Skandinavisk W ork Shop for oversjøiske agenter (april 78) i sam ar
beide med SAS.

—  Flere prosjekter under forberedelse i samarbeide med Nordisk Minis
terråds Turistutvalg.

4. Fellesnordiske trykksaker

—  M ap of Scandinavia (eng. versjon)
—  M ap of Scandinavia (japansk vers.)
—  Scand. Travel Facts (eng.)
—  Scand. Travel Facts (japansk)
—- Trade Agents M anual (håndbok eng.)

G. Fremtidsplaner 

N T T K ’s virksomhet preges m er og m er av samarbeidsoppgaver med
sikte på frem m e av internordisk reiseliv og turisme i meget nært sam ar
beide med Nordisk M inisterråd og i tråd med de retningslinjer som er 
trukket opp i sistnevntes forslag til felles nordisk H andlingsprogram  for 
reiseliv og turisme.

På de fjernere m arkeder siktes det særlig på utvidet samarbeide i 
N ord-A m erika og C anada sam t på det japanske m arked for å fremme 
trafikken til de nordiske land.

H. Finansiering

N T TK  har intet fellesbudsjett.
Sekretariatfunksjonen ivaretas og finansieres av hver av de nasjonale 

turistorganisasjoner (NTO) i turnusorden over en 3-års periode (p. t. 
LRN).

Alle samarbeidsoppgaver finansieres fra  sak til sak av de deltagende 
N TO  etter avtale. D en prosjektansvarlige N TO  dekker (foreløpig) om 
kostningene i planleggingsperioden inntil fellesfinansiering og evt. støtte 
fra  Nordisk M inisterråd er aktuell.

300 000 eks. 
100 000 „ 
250 000 „ 

20 000 „ 
10 000 „
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1343

Beråttelse
från N ordiska nåm nden for handikappfrågor

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

Verksam hetsberåttelse 1977

A . N am n och adress

Nordiska nåm nden for handikappfrågor 
F ack
S-161 25 BRO M M A  
Sverige

B. Star tår

1976 (for en forsoksperiod om tre år)

C. Deltagande lander

D anm ark, Finland, N orge och Sverige sam t Island på observators- 
basis.

D. Syfte

N ordiska nåm nden for handikappfrågor har till åndam ål a tt verka 
for en effektivisering av det nordiska sam arbetet på handikappforsk- 
ningens och hjålpm edelsforsorjningens om råde sam t i ovrigt a tt inom 
sitt ansvarsom råde fungera som ett expertorgan fo r m inisterrådet.

D et åligger nåm nden sårskilt 
a tt folja handikappforskningen i de nordiska lånderna 
a tt ta  initiativ till lopande systematiska oversikter over hjålpmedels- 

forskningen respektive forsorjningen m. m. 
a tt ta  eller form edla initiativ till sådan forskning och sådana foranstalt

ningar m. m. inom  sitt ansvarsom råde som ur sam nordisk synpunkt ar 
sårskilt angelågna, hårunder koordinering av verksam heten 

a tt befråm ja inform ation inom sitt ansvarsom råde mellan forskare sam t 
m ellan forskare, m yndigheter och enskilda 

a tt stim ulera initiering och planering av gem ensamma nordiska projekt 
och annan verksam het inom nåm ndens verksam hetsom råde.
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E. Organisation

1. Adm inistration

Nam nden består av två ledam oter från  varje land sam t ersattare. 
Samtliga ledam oter och ersattare utnåm nes av respektive land for 

hogst tre  å r  i sander.
N am nden kan tillsatta underutskott for sårskilda uppgifter.
N am nden bistås i sin verksam het av en sekretariatschef.
N åm ndens sekretariat a r  forlagt till handikappinstitutet i Stockholm. 

Enligt avtal den 7 m aj 1976 mellan N ordiska m inisterrådets sekretariat 
och handikappinstitutet ansvarar institutet fo r forvaltning av de medel 
som beviljas nam nden, utbetalning av Ioner m. m. till vid nam nden an- 
stållda personer sam t tillhandahållande av utrym m en vid institu tet for 
nam ndens verksamhet. Institu tet bistår också med en sekreterare på 
halvtid å t sekretariatschefen.

2. Styrelsens sammansattning  

Danmark:

Konsulent Eugenie Engberg, (vice ordforande)
Forskningsleder Anders F rom  (avliden under år 1977) 
Laboratorieleder Knud Børrild, (suppleant)
Overlege B rynjulf Strandberg, (suppleant)

Finland:

Avdelningschef Antti-Veikko Perheentupa
D ocent Castor Lindqvist
Oversinspektor Seppo E råkanto , (suppleant)
Professor Yeikko Kallio, (suppleant)

Norge:

Sivilingeniør Øivind Lorentsen 
Overlege G urli Gleditsch 
Sivilingeniør A lf R eiar Berge, (suppleant)
Professor Ivar Lie, (suppleant)

Sverige:

Professor Sven-Olof Brattgård, (ordforande)
K anslirådet Å ke Fors
Forste sekreterare G unnar Danielsson, (suppleant)
D irektor K arl M ontan, (suppleant)

3. Personal 

Sekretariatschef: F inn Petrén 
Sekreterare: M arianne Cedell, halvtid
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F. Verksam het

N am nden h ar hittills under å r  1977 sam m antrå tt två gånger: i H el
singfors 1977-02-24— 25 och i K openham n 29.6.1977. En tredje sam 
m antråde kom m er att hållas i Helsingfors 7.12.1977.

En viktig uppgift for nam nden år att folja och oversiktligt dokumen- 
tera den handikappforskning som bedrivs i de nordiska lånderna. P å 
nåm ndens uppdrag h ar det svenska handikappinstitutet gjort en nor
disk inventering av forskningsprojekt inom  handikappom rådet. Resul
ta tet av inventeringen h ar redovisats i den av nam nden utgivna rappor
ten  "R egistrering av nordiska projekt inom  handikappom rådet 1977” . 
A rbete med en m otsvarande rapport for å r  1978 inleds inom  kort.

V idare h ar nam nden under verksam hetsåret givit u t en publikation 
benåm nd "Sam nordiska organisationer med verksam het inom handi
kappom rådet” . N am nden har också stållt sam m an och distribuerat en 
rapport ■— "Tekniska hjålpm edel å t psykiskt utvecklingsstorda” —  från 
ett nordiskt symposium som arrangerades i novem ber 1976 av Nordiska 
Forbundet Psykisk Utvecklingshamning i sam arbete m ed nam nden.

Slutligen har nam nden i sam arbete med danska socialstyrelsen och 
Institutionen for døve i K openham n publicerat en rapport —  ”Døv- 
blindes kom m unikations- och m iljøproblem er” — från  ett nordiskt mote 
i K openham n, oktober 1976.

F o r a tt bl. a. få till stånd en låmplig grundval fo r det nordiska sam
arbetet på hjålpm edelsforsorjningens om råde har nåm ndens sårskilda 
arbetsgrupp for registrering av och inform ation om tekniska hjålpmedel, 
i sam arbete med en anlitad konsult, u tarbetat ett prelim inårt forslag 
rorande gemensam nordisk klassifikation och registrering av tekniska 
hjålpmedel. Forslaget beraknas efter vissa justeringar kunna såndas u t 
på remiss i borjan av å r  1978.

Nåm ndens arbetsgrupp for provningsfrågor, som har till uppgift a tt 
u treda forutsåttn ingarna fo r ett nordiskt sam arbete rorande provning av 
hjålpmedel, kom m er att sam m antråda i Stockholm 6.12.1977.

N åm nden ser som en viktig uppgift a tt identifiera de små handikapp- 
gruppernas specifika behov av samhållsservice. N am nden har —  efter 
fram stållning dårom  —  av N ordiska socialpolitiska kom m ittén bemyn- 
digats a tt in rå tta  en nordiska arbetsgrupp for dovblinda. Sedan m ed
lem m am a utsetts av respektive lands socialdepartem ent har Nordiska 
arbetsgruppen for dovblinda h aft sitt konstituerande sam m antråde i 
Stockholm 8.11.1977.

Bland ovriga frågor som nåm nden har behandlat under verksam hets
åre t kan nåm nas

—  utbildningsfrågor inom  nåm ndens ansvarsom råde
—  frågan om  tekniska hjålpm edel åt psykiskt utvecklingsstorda
—  frågan om hjålpm edel for handikappade barn
—  frågor om transport av handikappade



1346 C 20/s

—  tekniska frågor rorande boendemiljons utform ning och byggnaders 
tillganglighet.

G. Framtidsplaner

Enligt N ordiska m inisterrådets beslut den 12 oktober 1975, angående 
uppråttande av en nordisk nam nd for handikappfrågor, skall N ordiska 
socialpolitiska kom m ittén under å r  1978 utvårdera nåm ndens verksam 
het. N am nden avser a tt in for denna utvårdering u tarbeta en fylligare 
rapport som dels sam m anfattar nåm ndens verksam het under forsoks- 
perioden, dels d rar upp rik tlin jer for e tt fo rtsatt arbete.

F lerta let av de frågor som nam nden hittills har behandlat kom m er 
a tt kråva fortsatt arbete från  nåm ndens sida under verksam hetsåret 
1978. Vissa nya frågor tillkommer. Bland annat avses kontak ter tas med 
sam hallsorgan i de nordiska landerna som svarar fo r inkop av tekniska 
hjålpmedel. Avsikten å r  a tt diskutera forutsåttningarna fo r nordiskt 
sam arbete i upphandlingsfrågor.

D et arbete som bedrivs inom andra nordiska sam arbetsorgan i fråga 
om t. ex. byggnaders tillgånglighet for handikappade, transportfrågor 
och telekom m unikationer fo r dova, kom m er nam nden fortsåtta att be- 
vaka i enlighet med sin sårskilda uppgift a tt soka koordinera samnor- 
diska åtgårder for handikappade.

H. Finansiering

N am nden har for verksam hetsåret 1977 av N ordiska m inisterrådet 
beviljats ett anslag om 390 000 nkr.
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1978

Beråttelse
från N ordiska telekonferensen och styrkomm ittén for nordiskt 
telesam arbete

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress

Nordiske telekonferansen og styringskom itéen for nordisk telesam- 
arbeid.

Adresse t. o. m. 1. juni 1979:

c/o Teledirektoratet 
GS
Postboks 6701 St. Olavs plass, OSLO

B. Startår

F or telekonferansene 1917, for styringskom itéen 1972

C. Deltagande lander

D anm ark, Finland, Island, Norge og Sverige

D. Syfte

D et nordiske telesam arbeidet som skjer kontinuerlig mellom post- og 
teleadministrasjonene i D anm ark, Finland og Island og teleadministra- 
sjonene i N orge og Sverige, har til form ål å forbedre og utvikle teletje- 
nestene innen N orden sam t mellom de nordiske land og øvrige land. 
Sam arbeidet har også til form ål å såvidt mulig komme fram  til ens- 
arte te  regler fo r de nordiske lands teletjenester.

E. Organisation

1. Adm inistration

D et nordiske telesam arbeidet drives
—  dels i forbindelse med de nordiske telekonferanser (NT) som holdes 

annethvert å r
—  dels i periodene mellom telekonferansene i kom itéer og arbeids- 

grupper underlagt styringskom itéen fo r nordisk telesamarbeid (NST)
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U nder telekonferansen og styringskom itéen sorterer følgende kom i
téer:
—  sam ordningskom itéen for drift- og takstspørsmål (NTD)
—  sam ordningskom itéen fo r teletekniske spørsmål (NTT)
—  sam ordningskom itéen fo r radiotekniske spørsmål (NTR )
—  sam ordningskom itéen fo r tele data kom m unikasjon (NTDK)
—  nordiske telesatellittkom itéen (NTSK)
—  styret for den nordiske jordstasjonen for satellittrafikk i Tanum / 

Bohuslån (TS)
U nder kom itéene arbeider nå 25 forskjellige arbeidsgrupper med kon

k rete  arbeidsoppgaver. A lle rapporter og konklusjoner legges fram  i 
respektive kom itéer, før de med komitéenes uttalelse legges fram  for 
styringskom itéen til godkjenning.

Unntaksvis blir det opprettet arbeidsgrupper som er direkte under
lagt NST.

Organiseringen går fram  av denne skjematiske oppstillingen:

Nordisk telekonferanse  ta r  stilling til rapporter fra  kom itéene og trek 
ker opp retningslinjene fo r arbeidet i neste toårs-periode. Form ann er 
den generaldirektør som fungerte som form ann i styringskom itéen i 
siste periode.

2. Styrelsens sammansåttning

Styringskomitéen  h a r følgende sammensetning:
G eneraldirektør Poul Hansen, D anm ark 
G eneraldirektor P ekka Tarjanne, Finland 
G eneraldirektor Jon Skulason, Island 
G eneraldirektør P er Øvregard, N orge (form ann)
G eneraldirektor Tony Hagstrom , Sverige 
Sekretær: Sjefssekretær H åvard W eberg, Norge
Form ann- og sekretærfunksjonen går på omgang mellom adm inistra- 

sjonene etter en fastlagt rotasjonsplan.
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Alle adm inistrasjonene er representert i arbeidsgruppene og kom i
téene.

I  1977 er fordelingen i kom itéer og arbeidsgrupper slik:
F ra  D anm ark 69 representanter ( 6 form enn)
F ra  Finland 65 representanter ( 2 form enn)
F ra  Island 29 representanter ( 1 form ann)
F ra  N orge 87 representanter ( 7 form enn)
F ra  Sverige 90 representanter (11 form enn)

(Det gjøres oppm erksom  på at noen arbeidsgrupper er så nyetablerte 
a t form enn ikke er utpekt.)

3. Personal

F. Verksam het

D et nordiske telesam arbeidet har også i 1977 gitt gode resultater og
vært nyttig for arbeidet innen den enkelte adm inistrasjon.

D en 38. nordiske telekonferansen (NT) ble holdt i dagene 16.—20.
m ai 1977 i Nyslott, F inland. K onferansen behandlet bl. a.:
— rapporter fra  virksom heten i kom itéer og arbeidsgrupper i siste to- 

års-periode
—  videreutviklingen av sam arbeidet på datakom m unikasjonsom rådet. 

D et ble opprettet en sam ordningskom ité (NTDK) som bl. a. vil stu
dere nye avanserte teletjenester og sam trafikk  mellom datane tt i land 
u tenfor N orden og de nordiske datanettene som nå bygges opp i 
D anm ark, Finland, N orge og Sverige som resultat av det nordiske 
sam arbeidet

—  det videre arbeid med innføring av et felles nordisk autom atisk mo
biltelefonsystem som beregnes å komme i d rift ved årsskiftet 1980/81

— form ene for det fo rtsatte nordiske sam arbeidet på telesatellittom 
rådet, såvel satellitter for form idling av teletrafikk  innen E uropa 
som satellitter fo r telekom m unikasjoner med fartøy

— form er for felles nordisk innsats i in ternasjonalt telesam arbeid — 
spesielt innen den vesteuropeiske post- og teleunionen CEPT.

D en neste nordiske telekonferansen vil bli arrangert i 1979 i Norge.
Styringskomitéen h ar holdt 5 m øter i 1977. Av viktige spørsmål som

styringskom iteen h ar behandlet kan nevnes:
—  felles nordisk bidrag til utform ing av den fram tidige telepolicy innen 

CEPT
—  deltaking i europeiske satellittsystem er (EU TELSA T)
—  nye bestem melser for telefontrafikk i grenseom rådene
— m uligheter for nordisk sam råding n å r  det gjelder m etoder for infla- 

sjonsomregnede regnskaper og driftresultater for adm inistrasjonene
—  de nordiske teleadm inistrasjoners engasjem ent n å r det gjelder tek

nisk/økonom iske aspekter ved N O RD SA T og fram tidig forvaltning
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av et NORDSAT-system sam t uttalelse til Statssekretærgruppens 
rapport.

D et m å også nevnes a t det nordiske telesam arbeidet fortsatt er en 
svært god plattform  for felles innsats i det europeiske og internasjonale 
telesam arbeidet.

D et nordiske sam arbeidet m uliggjør dessuten fortløpende besparelser, 
takket være bl. a. felles investeringer i teleanlegg som jordstasjonen i 
Tanum  og den nyeste sjøkabelen mellom D anm ark og Storbritannia.

G. Framtidsplaner

A lle de nordiske teleadm inistrasjoner er fo rtsatt av den sikre opp- 
fatning a t et effektivt nordisk samarbeid gir større slagkraft i in ter
nasjonale organer og gir god utnytting av de totale personalressurser og 
den faglige ekspertise. Sam arbeidet gagner derfor den enkelte adminis- 
trasjon såvel som N orden sett som helhet.

M an er derfor innstilt på å satse de ressurser som er mulige, sett på 
bakgrunn av adm inistrasjonenes totale oppgaver.

M an er oppmerksom på a t organisasjonsform  og arbeidsm etoder m å 
kunne justeres i tak t med endrete arbeidsoppgaver og arbeidsmengde. 
Nordisk telekonferanse 1977 satte derfor ned en arbeidsgruppe som skal 
u tarbeide forslag til retningslinjer fo r organiseringen av det fortsatte 
nordiske telesamarbeid. G ruppen skal rapportere til NST innen 1. m aj 
1978.

Av særlige viktige arbeidsoppgaver i nærm este fram tid blir bl. a . :
— teleadministrasjonenes engasjem ent i N O RD SA T-prosjektet
—  det fo rtsatte arbeid med felles nordisk autom atisk m obiltelefon

system
— det fortsatte arbeid med det nordiske datanettet.

H. Finansiering

Teleadm inistrasjonene finansierer hver for seg de u tgifter som det 
nordiske telesam arbeidet fører med seg.
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Beråttelse
från Nordiska som maruniversitetet

V erksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress 

N ordiska som m aruniversitetet 
Hagagatan 25 A
S-113 85 Stockholm 
Tel. 08-33 32 11

B. Startår

1950 (Konstituerande m ote på Lysebu augusti 1950, forsta sommar- 
session 1951 på Askov)

Deltagande lander

D anm ark, Finland, Island, N orge och Sverige.

C. Syfte

N ordiska somm aruniversitetet (NSU) år en frivillig organisation, som 
vill verka for att utvidga de akadem iska studiernas perspektiv genom att 
sam m anfora akadem iker med olika bakgrund och genom att fråm ja en 
kritisk insikt i gem ensamma vetenskapliga grundproblem , tvårvetenskap- 
liga frågestållningar, de olika vetenskapernas m etodiska egenart och ve- 
tenskapernas stållning i samhallet. NSU vill inom ram en for denna mål- 
såttning ge akadem iker från  N ordens olika lander mojlighet att m era re
gelbundet tråffas, u tbyta kunskap och erfarenheter sam t bedriva gem en
sam t forskningsarbete.

M ot bakgrund hårav ser N SU som sin uppgift a tt fortlopande verka for 
forandring av de hogre låroanstalterna i N orden i fråga om såval organisa
tion som utbildnings- och forskningsverksamhet.

D. Organisation

1. Administration

Representantskapet ar NSU :s hogsta myndighet. Av dess ledamSter 
valjs en av varje lokalavdelning och lika m ånga plus en av generalforsam 
lingen. Generalforsam lingen består av samtliga registrerade deltagare i 
NSU:s somm armote. Representantskapet våljer vid som m arm otet en sty-
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reise, vars uppgift a r  att leda och planera N SU :s verksamhet. Styrelsen 
består av nio ledam oter m ed personliga suppleanter (jfr. punkt D. 2). 
Landsavdelningarnas styrelser, till vilka en eller två ledam oter våljs av 
varje lokalavdelning, leder arbetet i respektive land. Lokalavdelningar kan 
uppråttas på alla orter i N orden dår det finns universitet eller annan aka
dem isk låroanstalt efter beslut av representantskapet. Lokalavdelningarna, 
som f. n. år 20 till antalet, genom for den av N SU  planlagda verksamheten. 
N SU :s verkstållande organ år sekretariatet, vars arbete leds av en general- 
sekreterare.

2. Styrelsens sammansattning 31.12.1977
N ationalitet

Bent A nker Nielsen, A rkitekt M AA, ordf. D
H arriet Bjerrum  Nielsen, cand. phil. D
Jan  O tto Andersson, fil. dr. tf. professor, v. ordf. F
A rto Noro, assistent F
Thorsteinn Vilhjålmsson, univ.lektor I
Helge Rønning, forskningsstipendiat N
Torill Steinfeld, laerer N
A nn M ari Engel, fil. kand. S
A gneta H erlitz, fil. kand. S
Suppleanter:
Jørgen Poulsen, univ. adj. D
H elm uth Schledermann, univ.lektor D
Clas Zilliacus, fil. dr. F
Bertel Ståhle, pol. kand. F
H rafn  Hallgrimsson, arkitekt I
Lars Mjøset, stud. N
Torill Melhus, stud. mag. art. N
Sten Andersson, e. univ.lektor S
K atrin  Fridjonsdottir, sociolog S

3. Personal
Vid NSU:s sekretariat i Stockholm finns två fast anstållda personer med 

adm inistrativa och kontorstekniska uppgifter på halvtid. Råkenskaperna 
granskas av auktoriserad revisor vid Sjoåker revisionsbyrå AB, Stock
holm.

4. Revisorer

M aija Kalin, Jyvåskylå och L ennart Nilsson, Stockholm.

E. Verksamhet år 1977

A rbetet i N ordiska Sommaruniversitetet, NSU, har sin sjålvklara tyngd- 
punkt i det lokala kretsarbetet som pågår under hela året. Planlågg- 
ningen for lokalkretsarna åger rum  under hosten, sedan representant-
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skapet, N SU :s hogsta beslutande organ, vid sommarsessionen faststållt 
studieprogram m et fo r påfoljande år. I  januari samlas så de av lokalavdel- 
ningarna utsedda kretsledarna till en kretsledarkonferens fo r a tt i sam 
arbete med de nordiska koordinatorerna p lanera och sam ordna arbetet 
fram  till sommarsessionen.

Årets kretsledarkonferens, som avholls i Sodertalje, samlade ca. 150 
deltagare. Forutom  kretsarbetet fordes också en prelim inar grundlåggande 
diskussion om N SU :s program politik i relation till problem  i den sam- 
halleliga och vetenskapliga utvecklingen i de nordiska lånderna och om 
den roll, som NSU kan spela i dag vid de olika universitets- och hogskole- 
orterna i Norden.

D et program , som faststålldes på sommarsessionen i Tvind 1976 av 
representantskapet for år 1977, består av foljande kretsar:

1. H avet och N orden
2. Lantbruket i N orden
3. Halso- och socialpolitik
4. Vetandeform edling i skolan
5. Krislagstiftningen i N orden
6. Filmvetenskap/filmsociologi
7. Produktionssått och m edvetandeform er
8. Teknologi, arbetskraft och yrkesutbildning
9. Kapital, stat och kris

10. Proletarlitteratur och borgerlig offentlighet
11. Fam iljens roll i reproduktionen

Av dessa kretsar år num m er 1, 4, 5, 7 och 8 nya kretsar. K retsarna
4, 7 och 8 anknyter till tidigare kretsarbete. Sålunda behandlar kretsen 
"V etandeform edling i skolan” problem , som den tidigare kretsen "A lter
nativ pedagogik” funnit forskningsvårda; "Teknologi, arbetskraft, yrkes
utbildning’' fick sina problem stållningar definierade i den tidigare kretsen 
"Produktion och kvalifikation” och "P roduktionssått och m edvetande
form er” slutligen har fram gått u r den m ycket produktiva kretsen ”Arbe- 
tarrorelsens historia” .

H elt nya åm nen år således endast kretsarna ”H avet och N orden” och 
"Krislagstiftningen i N orden” . "H avet och N orden” kan sågas vara en 
djårv satsning från  representantskapets sida, eftersom  rekryteringen till 
N SU traditionellt inte sker bland naturvetare. Vissa svårigheter fanns 
också till en borjan a tt nå dem som kunde tånkas intressera sig for k ret
sen, men den nordiska aspekten av N SU  kunde i detta fall stotta den 
tvårvetenskapliga sidan. Den islåndska sakkunskap som finns foretradd 
inom N SU kunde bistå m ed en breddning av rekryteringen i de ovriga 
nordiska lånderna. N u, under hostterm inen, har kretsen fått en god start 
på ett flertal orter i Norden.

Rekryteringen av jurister till NSU h ar varierat mellan åren. E n  fast 
referensgrupp finns i Århus, dår en N SU -arbetsgrupp forskar kring
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”Råttssystem et och produktionssåttet” . Kretsen "Krislagstiftningen i N or
den” år ett uttryck for en onskan hos styrelse och representantskap a tt 
knyta fler jurister till NSU.

Av de ovriga kretsarna på program m et, som alltså alla ar fortsattnings- 
kretsar, arbetar alla utom  kretsen ”Filmvetenskap/filmsociologi” fo r sista 
året.

M ed utgångspunkt i detta program  har det i lokalavdelningarna upp- 
rattats ca. 120 lokalkretsar. D etta  har under en rad  år varit det genom- 
snittliga antalet kretsar och kan också anses vara det m est realistiska i 
forhållande till de penningmedel som står till forfogande. D eltagarantalet 
i lokalkretsarna varierar mellan 5 och 50. De fiesta kretsarna ro r sig dock 
kring genom snittet 15 deltagare.

Forutom  dessa kretsar h ar två grupper vid Freie U niversitåt Berlin 
varit anknutna till NSU. Dessa finansieras dock av Freie U niversitåt Ber
lin. D eltagarna i Berlin år alla nordister m ed goda kunskaper i något av 
de nordiska språken.

N ågra av de ovan nåm nda fortsåttningskretsarna har arbetat i tre  år. 
D etta gåller kretsen ”Lantbruket i N orden” och den krets som behandlat 
hålso- och socialpolitiken i N orden. Dessa båda kretsar h a r under sitt 
arbete producerat ett stort antal artiklar som efter ett redaktionsarbete, 
vilket åger rum  under hosten 1977 och avslutas under våren 1978, skall 
sammanstållas så att de kan publiceras i bokform.

Årets sommarsession, som ursprungligen planerats åga rum  i Island, 
avholls i Norge. D en norska landsavdelningen hade valt a tt forlågga ses
sionen till Lilleham mar, dår deltagarna kunde stifta bekantskap m ed den 
norska distriktshogskolan.

Genom  en stadgeåndring på sommarsessionen i U m eå 1974 slogs det 
dåvarande presidiet sam m an m ed program kom m ittén till en styrelse. 
D enna sammanslagning skedde av ekonom iska skål. N SU :s styrelse svarar 
således fo r såvål adm inistrationen av N SU  som fo r planlåggning och 
program verksam het. D etta senare upptar norm alt den storsta delen av 
styrelsens arbete. U nder år 1977, med borjan under hosten 1976, har sty
relsen gjort en koncentrerad insats i fråga om planlåggningen av N SU:s 
arbete på långre sikt. Enskilda styrelsem edlemmar h ar i sina respektive 
hem lånder sokt kartlågga de om råden dår NSU skulle fylla ett direkt be
hov som kontaktskapare mellan olika forskare. D enna verksam het har 
också resulterat i en rad  nya kretsåm nen, av vilka några kom m it m ed på 
1978 års program , andra f. n. bearbetas ytterligare fo r a tt tas upp senare.

Program arbetet inom NSU tillgår så a tt enskilda N SU-m edlem m ar u n 
der våren inkom m er m ed forslag till nya kretsar. Samtidigt engagerar sig 
åven styrelsen aktivt når det gåller a tt ta  till vara goda forslag. De in- 
kom na forslagen, som i år uppgick till 40 stycken, bearbetas dårefter av 
styrelsen, varefter de går ut på remiss till lokalavdelningarna som utta lar 
sig såvål om hur lokalavdelningen skulle vilja u tform a det sam nordiska
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program m et under foljande år, som om m ojligheterna a tt lokalt kunna 
starta de foreslagna kretsarna på orten i fråga. U tifrån detta m aterial 
sam m anståller så styrelsen ett program forslag till representantskapet. Sty
relsen soker också finna personer som kan gora ett m er djupgående for- 
arbete i fråga om kretsm anschetterna t. ex. infor sommarsessionen. R ep
resentantskapet ta r  således stållning till e tt val forberett forslag.

I styrelsens uppgifter ingår också a tt tillsåtta nodvåndiga utrednings- 
grupper. Exempel på sådana grupper som arbetat under 1977 ar "Tek- 
nologihistoria” och "K onstens och litteraturens sociala funktioner” . Båda 
dessa grupper har kom m it med utarbetade forslag till 1978 års program . 
Fr. o. m. hosten utreder en grupp mojligheten a tt starta kretsarbete om 
"Profession och samhållelig funktion i den offentliga adm inistrationen” .

U nder år 1977 arbetar också en s. k. arbetsgrupp m ed syfte att ut- 
arbeta en publikation i åm net "Energipolitiken i N orden” . V idare har på 
tre orter i N orden pågått studier i ”Fenom enologi och fenomenologisk 
psykologi” i en s. k. projektgrupp.

Under år 1977 har flera symposier agt rum . I  januari 1977 arrangerade 
den gam la vetenskapshistorielcretsen ett stort symposium om ”Historia, 
vetenskap och sam hålle” på Ustaoset. D e ”papers” som dår fram lades, i 
mycket resultat av tidigare kretsarbete, kom m er att presenteras i en anto
logi. A nnu ett stort symposium har avhållits under året. På initiativ av 
Nordisk Forum s redaktion har ett symposium arrangerats om arbets- 
miljoforskning. Resultatet kom m er att publiceras i ett om fångsrikt sår
num m er av N ordisk Forum .

U nder hosten åger ett symposium rum  om lantbruket i N orden på 
Lysebu. "Krislagstiftningen i N orden” kom m er att anordna ett sem ina
rium  i internatform . Infor kretsarbetets start i januari 1978 åger e tt m indre 
planeringssymposium rum , ”Konstens och litteraturens sociala funk
tioner” . "N ordisk u-landspolitik och utvecklingsstrategier i tredje vårlden” 
har haft ett storre planeringsmote i symposieform i U ppsala i oktober.

Under åren har m an inom N SU  provat olika form er fo r publicering av 
aktuellt NSU-m aterial. N ordisk Forum , N F , ar N SU :s egen tidskrift. Den 
utkom m er m ed fyra num m er per år. T idskriften år inriktad på universi
tets- och forskningspolitik. Redaktionen år sam m ansatt av representanter 
fo r alla de fem nordiska lånderna. 1977 års årgång behandlar foljande 
huvudtem ata: H um aniora i kris; M asskom m unikation —  forskning och 
politik; Energihushållning —  forskning och kårnkraftspolitik i N orden 
och slutligen M aterialistisk vetenskapskritik. T idskriften bevakar också 
lopande vad som sker i N orden på detta område.

I "Inform ation fra  N ordisk Som m eruniversitet” har N SU  en m er intern 
publikation, som ger aktuell inform ation om kretsarbete och symposier, 
men också om det adm inistrativa arbetet inom organisationen. "In fo rm a
tion” utkom m er m ed tre num m er under år 1977.

I N ordiska somm aruniversitetets skriftserie har under året utkom m it:
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V ilm er Andersen & Ragnvald Kalleberg (red) "Forskningen, staten og 
kapitalen” sam t en tredje upplaga av Signe A rnfred & K aren Syberg 
"K vindesituation & kvindebevægelse under kapitalism en” .

Som fram går av denna oversikt, forbereds f. n. ett flertal publikationer 
inom  NSU. D e publikationer, som vuxit fram  inom  NSU :s ram ar, h a r ett 
extra varde i den nordiska aspekten. M ycket obetalt arbete laggs ned på 
att oversåtta finskspråkiga och islandska bidrag till svenska, norska eller 
danska. G enom  N ordiska som m aruniversitetet blir då forskningsresultat, 
som annars lått skulle forbli obeaktade av en icke inhemsk publik, till
gangliga for alla forskare i N orden.

F. Framtidsplaner

Som fram gått under E ovan, har en omsorgsfull planering foregått 
1978 års kretsarbete. P å  sommarsessionen i Lilleham m er faststållde rep- 
resentantskapet ett program  om 13 kretsar. K retsarbete kom m er alltså 
a tt bedrivas kring åmnena:

1. H avet och N orden
2. D en progressiva vetenskapstraditionen och universitetspolitiken i 

N orden
3. Teknologihistoria, kapitalistisk teknologi
4. V etandeform edlingiskolan
5. Social- och arbetsm arknadspolitiken i krisen
6. Filmvetenskap/filmsociologi
7. Produktionssatt och m edvetandeform er
8. D en ekonom iska teorins och politikens kris
9. N ordisk u-landspolitik och utvecklingsstrategier i tredje varlden

10. Lokalsamhållsforskning i e tt regionalpolitiskt perspektiv
11. Socialisationsteori
12. Konstens och litteraturens sociala funktioner
13. Produktionssatt, folkhalsa och sjukdom ens socialhistoria

Endast fyra av dessa kretsar har arbetat tidigare. D et stora antalet nya 
kretsar kom m er a tt innebara a tt lokalavdelningam a får m ånga nya m ed
lem m ar som sannolikt åven kom m er a tt rekryteras bland naturvetare och 
jurister.

F lera symposier, som avses åga rum  under 1978, har redan nu  forberetts 
med ett om fattande planeringsarbete. D etta  gåller ett symposium om ve- 
tandeform edling i skolan och ett om hålso- och socialpolitik. Forutom  
dessa två symposier planeras m indre arrangem ang av symposiekaraktår.

Tidskriften Nordisk Forum  beraknas utkom m a m ed fyra num m er 1978 
under forutsåttning a tt inga storre ekonom iska svårigheter uppstår. I 
skriftserien beraknas m inst två num m er utkom m a, dels rapporten från  
symposiet i vetenskapshistoria i januari 1977, dels en antologi om lant- 
bruket i Norden.

Sommarsessionen 1978 planeras i Island. N år detta skrivs år kultur-
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budgeten for 1978 annu inte faststålld, varfor det inte m ed såkerhet kan 
anges, om sessionen kan forlåggas till Island. N åst i tu r a tt arrangera som- 
marsessionen står Sverige. Om sessionen kan forlåggas till Island blir det 
i Laugarvatn sista veckan i juli 1978.

G. Finansiering

N SU:s finansiering sker uteslutande over den nordiska kulturbudgeten 
forutom  m arginella rånteinkom ster. Skriftserien finansieras dels genom 
anm ålningsavgifter till sommarsessionen, dels genom  forsåljning av boc- 
ker. Nordisk Forum  har av N ordiska samarbetsdelegationen for samhålls- 
forskning erhållit ett anslag om 10 000 danska kronor.

Budget
1979
skr.

1. Studieverksamhet 383 200
2. K om m unikation 35 300
3. Sommarsession 165 300
4. Planlåggning 81400
5. Adm inistration 211 900
6. Publicering 50 000

Summa 927 100

Specifikation

1. Studieverksamhet
1.1 Studiekretsar i lokalavdelningarna 96 000
1.2 K oordinatorer fo r studiekretsarna 8 600
1.3 K retsledarkonferens 103 500
1.4 Lokalavdelningam as sekreterare, arvode 60 000
1.5 Lokalavdelningam as verksam het 49 600
1.6 A rbetsgrupper 10 500
1.7 Symposier 55 000

2. K om m unikation
2.1 Studiekatalog 4 000
2.2 Inform ation fra  NSU 21 300
2.3 Oversåttning från/till finska/islåndska 10 000

3. Sommarsession
3.1 A rrangorsarvode 10 650
3.2 M aterial, sekretariat 10 650
3.3 Program håfte, tryck och distribution 4 000
3.4 Subventionering av deltagare 140 000

4. Planlaggning
4.1 Styrelsen 66 400
4.2 Planlåggnings- och utredningsgrupper 15 000

5. Adm inistration
5.1 Landsavdelningarna 8 500
5.2 G eneralsekreterare 66 000

4—770426. Nordiska rådet. Del 2
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5.3 Sekretariatspersonal 53 000
5.4 Sekretariat, kontor och material, revision 55 000
5.5 D istribution 10 500
5.6 Telekom m unikation 9 000
5.7 Resor 8 500
5.8 Diverse 1 400

6. Publicering
6.1 N ordisk Forum  43 000
6.2 Stencilserien 7 000
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1978

Beråttelse
från N ordiska sam arbetsnåmnden for hum anistisk forskning jåmte 
N ordiska publiceringsnåm nden for hum anistiska tidskrifter

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberattelse 1977

A . N am n och adress

N ordisk Samarbejdsnævn for H um anistisk Forskning
Forskningssekretariatet
Holmens K anal 7
1060 K øbenhavn K

B. Startår 

1968

C. Syfte

N ordisk Samarbejdsnævn fo r hum anistisk forskning blev oprettet 
efter aftale mellem de nordiske hum anistiske forskningsråd i 1968. I  
sam arbejdsnævnet indgår Statens hum anistiske Forskningsråd, D an
m ark, Statens hum anistiska kommission, F inlands akadem i, F inland, 
F ackrådet for hum anistisk forskning, Norges almenvitenskapelige forsk
ningsråd, N orge, Statens hum anistiska forskningsråd, Sverige. Island 
deltager som observatør.

N ævnet h a r til opgave at frem m e og koordinere den humanistiske 
forskning og forskeruddannelse i N orden, frem m e inform ationen inden 
for de nævnte om råder sam t tage initiativ til sam arbejdsprojekter inden 
fo r hum anistisk forskning i N orden.

D. Organisation

1. Adm inistration

D e deltagende forskningsråd udpeger hver to m edlem m er til nævnet 
for to  år ad gangen. Sekretariatsfunktionerne går på skift mellem lan 
dene hvert andet år. Værtslandets forskningsråd udpeger ordføreren og 
sekretæren. N ævnet sammenkaldes to  gange om året. V ed disse m øder 
er også forskningsrådenes sekretærer til stede. N ævnet kan nedsætte 
udvalg og arbejdsgrupper. H vert råd har re t til at sende yderligere 
eksperter til nævnets møder.
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1 1977 havde nævnet følgende udvalg:
Nordisk publiceringsnævn for humanistiske tidsskrifter. Kom ité ved

rørende koordinering af arkæologiske hjælpediscipliner. Arbejdsgruppe 
fo r europæisk forskningssamarbejde. Planlægningsgruppe for Sympo
sium om kvindeforskning.

Nævnets adm inistration varetages af en deltidsbeskæftiget sekretær. 
Samarbejdsnævnet h a r ikke eget budget. U dgifterne til aflønningen af 
sekretæren deles mellem medlemslandene. Værtslandets forskningsråd 
står for rejseomkostninger, telefon, kontorholdsudgifter m. v.

Nævnets sekretariat flyttede til D anm ark 1. juli 1976.

2. Samarbetsnåmndens sammensattning 31/12 1977 

Professor K nud Rahbek Schmidt, ordf.
Professor Søren Sørensen 
Tf. Professor Pertti K arkam a 
Professor Reijo Wilenius 
Professor Åse H iorth Lervik 
Professor Egil Pettersen 
Professor Erik Lonnroth 
Professor G un W idm ark 
Islands observatør:
Professor Jonas Kristjånsson

3. Personal 

Cand. mag. Lone Heyde

4. Revisorer 

Den danske Rigsrevision

E. Verksamhet

Samarbejdsnævnet har holdt m øde den 23. m arts i K øbenhavn og 
den 23.— 24. septem ber i Reykjavik. De respektive råds sekretærer har 
holdt møde den 9. februar i Stockholm og den 12. august i Helsingfors.

Nordisk Samarbejde

Spørgsmål af fællesnordisk interesse er drøftet, herunder det nordiske 
ødegårdsprojekt og forskeruddannelser.

I februar udsendtes et spørgeskema til forskellige universitetsinstitutter 
for at skaffe et overblik over om fanget og arten af sprogundervisningen 
i m oderne afrikanske og asiatiske sprog ved universiteterne i N orden. 
Resultatet af dette kortlægningsarbejde blev i form  af en oversigt ud 
sendt til de adspurgte institutter, forskningsrådene, CIN A  m. fl.

Retningslinier for afholdelse af et symposium om kvindeforskning i 
foråret 1979 blev diskuteret, og en planlægningsgruppe blev nedsat.

Ved nævnets efterårsm øde i Reykjavik redegjorde Jonas Kristjånsson

N ationalitet

D
D
F
F
N
N
S
S
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for den humanistiske forsknings struktur i Island. H an håbede på en 
snarlig omdannelse af V idenskabsfonden til forskningsråd efter skandi
navisk mønster. D ette ville betyde en fastere kontakt til islandsk forsk
ningsmiljø m. v., hvorved Island i højere grad kunne inddrages i det 
nordiske samarbejde.

En foreløbig drøftelse af den Rådgivende Komités forslag til hand
lingsprogram for det nordiske forskningssam arbejde fandt sted på efter
årsmødet.

En drøftelse af samarbejds- og koordineringsm uligheder inden for 
arkæologien m ed specielt henblik på de arkæologiske hjælpevidenskaber 
resulterede i dannelsen af en komité bestående af en sagkyndig fra  
D anm ark, F inland, N orge og Sverige. K om itéen holdt sit første møde
i november, hvor det besluttedes, at de 5 nordiske lande (Island agtes 
inddraget) udarbejder en oversigt over de arkæologiske hjælpediscipli
ner. D et er tanken, at denne oversigt sammen m ed eventuelle rekom 
m andationer og forslag til afholdelse af en konference afgives til be
handling i de nordiske lande og i European Science Foundation.

Europæisk Samarbejde

Den kommission, som NOS-H havde nedsat med henblik på p lan
lægning af det europæiske samarbejde, indgik i en hum anistisk arbejds
gruppe under European Science Foundation og forelagde her på m øder
i 1976 og 1977 bl. a. forslag til en standing com m ittee for humanistisk 
forskning. D et nordiske forslag blev vedtaget af E SF’s generalforsam 
ling i Strasbourg novem ber 1977. N O S-H ’s tidligere form and, professor 
Bengt Algot Sørensen, Odense, blev valgt som form and for den euro
pæiske komité.

Høringer

N ævnet har udtalt sig til Sekretariatet fo r nordisk kulturelt Sam ar
bejde vedrørende forskellige forskningsprojekter, kurser m. m. og om 
forslag til N ordiske Forskerkurser for 1978.

F. Fremtidsplaner

Vil bero på udfaldet af forhandlingerne med N ordisk K ultursekreta
riat om ansvarsfordelingen mellem N ordisk K ulturaftales organer og 
forskningsrådene.

R K F ’s handlingsprogram  er sendt til høring i de nordiske forsknings
råd og i NOS-H, som er anm odet om at udtale sig inden 1. m arts 1978.

Samarbejdsnævnet anser det for nødvendigt og vigtigt m ed en til
bundsgående behandling af handlingsprogram m et og ønsker derfor på 
nævnets møde den 6. april 1978 at drøfte de nationale forsningsråds 
udtalelser. N OS-H bad derfor om udsættelse af fristen til 1. maj 1978 
for udtalelser fra  henholdsvis de nationale forskningsråd og NOS-H.



1362 C 23/k

NOS-H regner med nær kontakt m ed den nyoprettede Standing Com- 
m ittee for humanistisk forskning under European Science Foundation 
og forudser, a t det nordiske sam arbejde vil få øget betydning i tak t med 
udviklingen af humanistisk forskning inden for ram m erne af den euro
pæiske organisation.
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Beråttelse
från N ordiska publiceringsnåm nden for hum anistiska tidskrifter

Verksam hetsberattelse for 1977

A . N am n och adress

Nordisk Publiceringsnævn for humanistiske tidsskrifter
Forskningssekretariatet
Holmens K anal 7
1060 København K.

B. Startår 

1974

C. Syfte

A t tilstræbe rationel udgivelse af nordiske tidsskrifter inden fo r de 
humanistiske videnskaber og afgive indstillinger til forskningsrådene 
om støtte til tidsskrifterne.

D. Organisation

1. Adm inistration  

Som N OS-H

2. Samarbetsorganets sammansattning  N ationalitet

B IL A G A

Professor K nud Rahbek Schmidt, ordf. D
Overarkivar Vagn Dybdahl D
Sekretær M arja tta Hiisivaara-Hela F
Professor Lars H uldén F
Fagrådssekretær Anne-Lise Hilm en N
Professor Egil Pettersen N
Overbibliotekarie Lennart G ronberg S
Professor Erik Lonnroth S

3. Personal

Som for NOS-H

4. Revisorer 

Som for NOS-H
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E. Verksamhet

N ordisk Publiceringsnævn for humanistiske tidsskrifter h a r holdt 
møde den 9. novem ber i København. Tidsskriftsansøgningerne blev fo r
behandlet af sagkyndige i de respektive lande og derefter på nævnte 
møde. Anbefalinger vedrørende støtte til de enkelte tidsskrifter er her
efter tilgået forskningsrådene, som på baggrund af disse indstillinger 
tager beslutning om eventuel støtte og i givet fald størrelsen heraf.

Problem et om  frieksem plarer, redaktørhonorar, rejseomkostninger, 
oversættelsesudgifter o. lign. blev forelagt NO S-H den 23. m arts i form  
af et oplæg vedrørende praksis i de forskellige lande og forslag til ænd
ringer heri, og der blev vedtaget principielle retningslinier i forbindelse 
med disse spørgsmål.
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Beråttelse
från N ordiska afrikainstitutet

(Overldmnad av Nordiska ministerrådet)

Verksam hetsberåttelse 1976/77

A . N am n och adress 

N ordiska afrikainstitutet 
Sysslomansgatan 7
Box 2126
S-750 02 U PPSALA 2

B. Startår

1964 (provisorisk verksam het 1962-09-01— 1964-06-30)

C. Syfte

Enligt Kungl. M aj:ts instruktion av 1964-06-29 skall institutet ”i N or
den fram ja studiet av afrikanska forhållanden sam t verka fo r den inter- 
nationella biståndsverksam heten i vad m ån denna ro r A frika.”

”D et åligger institutet sårskilt
—  att fram ja utbildning av personal fo r biståndsverksam het i A frika
—  att genom kurser, forelåsningar, sem inarier och eljest sprida inform a

tion rorande A frika och aktuella forhållanden,
—  att utgora dokum entationscentrum  for afrikaforskningen, sam t
—  att fram ja vetenskaplig forskning och undervisning om A frika.”

D. Organisation

1. Adm inistration

Institutet ar en svensk m yndighet under utbildningsdepartem entet. 
Institutets ledning består av en styrelse utsedd av Kungl. M aj:t, de no r
diska ledam oterna efter forslag av resp. lands regering. U nder styrelsen 
leds institutet av en foreståndare.
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2. Styrelsens sammansattning 1977-12-31
N ationalitet

Professor M ogen Boserup D
Professor Stig Jaatinen F
A m bassador Ingvi Ingvarsson I
Professor John Sanness N
Internationell sekreterare Thorbjorn  Carlsson S
Professor Claes F redrik  Claeson S
Overbibliotekarie G ert H ornwall S
G eneraldirektor E rnst M ichanek S
Bankdirektor Claes N ym an S
D epartem entsråd T hord Palm lund S
R ektor Torgny Segerstedt s
Foreståndare Carl G osta W idstrand s

3. Personal

1 foreståndare
1 byrådirektor
3 forskarassistenter
2 bibliotekarier
1 byråsekreterare
1 kanslist
1 kontorsskrivare
2 kansliskrivare
1 nordisk sekreterare
1 expeditionsvakt

4. Revisorer

Revision sker genom revisionskontoret vid universitets- och hogskole- 
iimbetets forsorg.

E. Verksam het

Seminarier, kurser, foreldsningar m. m.

Institutets intem ationella sem inarier iigde rum  den 16— 19 augusti 1976 
på H anaholm en utanfor Helsingfors. Tem at fo r seminariet var ”Non- 
capitalist development in A frica” . E tt fem tiotal deltagare från  de nordiska 
landerna, Algeriet, K anada, Guinea-Bissau, Guyana, H olland, Somalia, 
England, USA, Polen, Tyska dem okratiska republiken, Italien och Ungern 
deltog.

D en 9 oktober holl institutet ett seminarium  kring åm net "A dm inistra
tion of pastoral development” med 22 deltagare från  de nordiska landerna, 
huvudsakligen ekonom er, geografer, antropologer och tjånstem ån vid bi- 
ståndsm yndigheterna.
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Dessutom har institutet arrangerat ett 50-tal forelåsningar och m indre 
seminarier run t om i N orden m ed m edverkan av olika forskare och perso
nal från  institutet.

Forskningsverksamhet

Institutets foreståndare år sedan decem ber 1976 medlem av en tvår- 
vetenskaplig ledningsgrupp for en studie om Vatten i u-Iandsperspektiv. 
Projektet, som avser att p roducera en kunskapsoversikt over detta om råde 
och åven identifiera nodvåndiga forskningsinsatser och policyalternativ, 
finansieras av Sam arbetskom m ittén for långsiktsm otiverad forskning och 
SAREC.

Forskningsprojektet The Christian Presence in A frica, som finansieras 
av Hum anistiska forskningsrådet och leds av prof. em. Bengt Sundkler, 
fortgår.

Professor Yash G hai h a r beviljats fo rtsatta anslag från  SAREC fo r sitt 
projekt Law and Econom y in Africa, som adm inistreras av institutet.

Forskarassistenten Britha M ikkelsen har beviljats anslag från  SAREC 
for sitt projekt Industrial development, technical training and form ation  
o f labour qualifications, the case o f Kenya.

Biblioteksverksamhet

Bibliotekets nyforvårv har under verksam hetsåret uppgått till ca 1 200, 
dårav år 60 nya tidningar och tidskrifter. D et to tala bokbeståndet uppgår 
till ca 25 000 titlar.

Publikationsverksamhet

U nder verksam hetsåret har foljande publikationer utgivits av institutet:

Periodiska skrifter 

A fricana i nordiska vetenskapliga bibliotek, n r  36,1975 
Newsletter n r 15 
Bulletin n r 15
Research report n r 35, Magnusson, Åke, The Voice o f South A frica. 55 s. 

U ppsala 1976.
Research report n r 36, Ghai, Yash P., Refleetions on Law and Econom ic  

Integration in East A frica. 41 s. U ppsala 1976.
Research report n r 37, Carlsson, Jerker, Transnational Companies in 

Liberia. The role of transnational com panies in the economic develop
m ent of Liberia. 51 s. U ppsala 1977.

Research report n r 38, Green, Reginald H., Toward Socialism and Self 
Reliance. Tanzania’s striving for sustained transition projected. 57 s. 
Uppsala 1977.

Research report n r 39, Sjostrom, Rolf & M argareta, Literacy Schools in
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a Rural Society. A  Study of Yemissrach Dimts Literacy Campaign in 
Ethiopia. 130 s. U ppsala 1977.

Research report n r 40, Ståhl, M ichael, N ew  Seed in Old Soil. A  study of 
the land reform  process in W estern Wollega, E thiopia 1975— 76. 90 s. 
U ppsala 1977.

Research report n r 41, Holmberg, Johan, Grain M arketing and Land  
R eform  in Ethiopia. An analysis of the m arketing and pricing of food 
grains in 1976 after the land reform . 34 s. Uppsala 1977.

Bocker

Dimbaza  —  dddens hemland. Bilder från  tvångsforflyttningarnas Syd
afrika. 75 s. U ppsala 1976.

H alldin N orberg, Viveca, Swedes in Haile Selassie’sEthiopia, 1924— 1952. 
A  study in early development co-operation. 320 s. U ppsala 1977.

Resor

Foreståndaren foretog den 3— 10 juli en resa till Italien for deltagande 
i In ternational A frican Institute’s årliga styrelsemote sam t besok vid olika 
italienska institutioner i Rom  och M ilano m ed specialisering eller intres- 
se for Afrika, bl. a. Italienska afrikainstitutet, det italienska geografiska 
institutet, Vatikanmuséets afrikanska sam lingar och arkiv, FA O  m. fl.

U nder tiden 13 oktober 1976— 3 februari 1977 foretog forskarassistent 
Christer K rokfors en resa till Somalia fo r a tt forbereda ett forsknings
projekt rorande återanpassning av om flyttade nom ader. U nder visteisen 
i Somalia har K rokfors bl. a etablerat kontakt med Somali Institute of 
Development A dm inistration and M anagem ent (SIDAM ), vilket ar den 
somaliska institution dar projektet kom m er a tt baseras. Projektet har fått 
finansiellt stod av SAREC.

P å  inbjudan av polska vetenskapsakadem in besokte foreståndaren 
W arszawa den 20— 21 novem ber 1976, varvid han forelaste over afrika- 
studier i Sverige sam t kooperativa problem i Ostafrika.

Advokaten Peter Nobel, Uppsala, representerade institutet vid AACCs 
(All A frican Conference of Churches) planeringsm ote i N airobi den 
17— 18 februari 1977, då en allafrikansk flyktingkonferens avsedd a tt åga 
rum  i A rusha våren 1978 diskuterades.

D en 8— 18 m ars besokte foreståndaren O ttawa, New Y ork och London 
fo r att vid diverse institutioner diskutera fram tida gem ensamma semi- 
narie- och forskningsaktiviteter.

D en 11— 18 m ars besokte Birgitta Fahlander London dår hon bl. a. 
deltog i en SCOLM A-konferens.

Studiestipendier

U nder året har foljande personer erhållit studiestipendier for ca 1 m å- 
nads vistelse vid institutet:
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H anne Steen Christensen, K openham n; Asger W erner Hansen, Århus; 
K arsten Jensen, Å rhus; G rethe K jærgaard, K openham n; Anne-Lise K lau- 
sen, K openham n; Erik Lyby, Å rhus; M orten Ougaard, Å rhus; Ebbe P oul
sen, Å rhus; Lam in Sidibeh, Å rhus; Pekka Aalto, Åbo; M aurice Andem, 
Helsingfors; Im m anuel Ithete, Helsingfors; Risto Jussila, Åbo; R iitta Lau- 
nonen, Helsingfors; John Nandilimbe, Tam m erfors; Sirkka Partanen, 
Helsingfors; K ristina Rantanen, Åbo; Tunde Soyemi, Åbo; Ossi Tuus- 
vuori, Helsingfors; Berit Aasen, Oslo; Svein Ege, Bergen; Helge Ersoy, 
Trondheim ; Ivar Evensmo, Oslo; A rne Johannes Holte, Oslo; Bjorg K ris
tiansen W hite, Oslo; Joar Hoel Larsen, Oslo; Asbjørn Løvbræk, Oslo; 
K arl G jerm und M oum, Trondheim ; sam t Liliane M yrstad, Oslo.

Resestipendier

Styrelsen for N ordiska afrikainstitutet beslutade vid sam m antråde den 
10 novem ber 1976 utdela resestipendier for forskning i A frika till foljande 
personer:

Jaya A ppalraju, Lund, 5 000: — ; Birgitta Bjornson, Tåby, 5 000: •— ; 
A rild Boman, Oslo, 3 000: — ; Jerker Carlsson, Goteborg, 5 000: — ; Erik 
Eriksen, Bergen, 5 000: — ; Tore L. Eriksen, Oslo, 3 000: — ; Selim Gool, 
Lund, 5 000: — ; A lexander Gorham , Taby, 5 000: — ; M arty Haraldsson, 
Uppsala, 7 000: — ; H ans Iversen, Århus, 5 000: -— ; H elena Jerm an, H el
singfors, 4 000: — ; Lars Å. E. Jonsson, Uppsala, 7 000: — ; Lars Jonsson, 
Uppsala, 4 000: — ; Ritva Kivikkokangas-Sandgren, Helsingfors,
5 000: — ; G rethe K jæ rgaard Petersen, Birkerø, 8 000: — ; Ali Najib, 
Uppsala, 5 000: — ; Christina N ordin, Goteborg, 5 000: — ; A hm ed Rami, 
Uppsala, 4 000: — ; Flemm ing D an Skou, K openham n, 5 000: -—; 
M ichael Ståhl, Uppsala, 5 000: — ; Jens E rik  Torp, K lam penborg,
5 000: -— ; sam t Staffan Wiking, Uppsala, 7 000: -—.

G. Finansiering och ekonom i

Bokslut 76/77 Budget 77/78
Avldningar m. m. 

U t gi f t  er 
Lonekostnader 
Sjukvård 
Lokalkostnader

Summa

Inkom ster
Anslag (Sv. statsbudget)

Driftskostnader 
U t gifter
Reseersattningar
D rift
Sem inarier och forelasningar
Publikationstryck
Bokinkop
Resestipendier

676
1

226

903

903

44
115
117
196
60

125

677
2

276

955

(siffrorna
osåkra)

Budget 78/79

1 005 
2

322

1 329

955 (erhållet) 1 329 (ansokt)

(siffrorna osåkra)
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Forskarassistenter 237
Studiestipendier 36
Sårskilda projekt 145
Utg. reservation 293

1368
Inkom ster
Anslag 420
Ing. reservation 164
Bidrag (D) 120
Bidrag (F) 110
Bidrag (N) 129 
Ovriga bidrag
(bl. a. publikationsforsåljn.) 425

464 (erhållet) 
293 

ca 198 (sokt) 
ca 198 (sokt) 
ca 198 (sokt)

640 (ansokt) 

(siffrorna osåkra)

1368 1 351
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1978

Beråttelse
från Nordiska kom m ittén for transportekonom isk forskning

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberattelse 1977 (1976-10-01— 1977-09-30)

N am n och adress

N K T F  —  N ordisk kom m itté for transportekonom isk forskning
K om m unikationsdepartem entet
Fack
S-103 20 Stockholm
Sekreterare: Pol. mag. G oran Nystrom

B. Star tår 

1966

C. Deltagande lander

D anm ark, Finland, Island, Norge och Sverige

D. Syfte

K om m itténs uppgift å r  a tt sam ordna den transportekonom iska forsk
ningen i de nordiska lånderna och stim ulera utvecklingen av en gem en
sam forskningsmiljø på om rådet.

E. Organisation

1. Adm inistration

N K T F  rapporterar till N ordiska m inisterrådet via N ordiska åmbets- 
m annakom m ittén fo r transportfrågor (NÅT).

N ationellt sorterar N K T F  under respektive lands kom m unikations
departem ent.

N K TF:s adm inistrativa ledning utovas av kom m itténs ordforande med 
bistånd av sekreterare.

K om m ittén har inga underordnande organ.
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2. Styrelsens sammansattning  

D anm ark

Økonomisk konsulent U ffe Jacobsen, vice ordforande, M inisteriet for 
offentlige arbejder.
Civ. ing. Jørgen Sterner, D anm arks Tekniske Højskole.

Finland

Avdelningschef A ntero Aarvala, Trafikm inisteriet 
Byråchef A arno Soivio, S tatistikcentralen (t. o. m. 28 februari 1977) 
Professor O tto W ahlgren, Statens tekniska forskningscentral (fr o. m. 
1 m ars 1977).

Island

Cand. oecon. Tomas Sveinsson, Okonomisk Udviklingsinstitut.

Norge

K ystdirektør Ole V atnan, K ystdirektoratet
Instituttsjef K arsten Krogsæter, Transportøkonom isk institutt, (t. o. m. 
30 septem ber 1977).
Institu ttsjef Dag Bjørnland, Transportekønom isk institu tt (fr. o. m. 
1 oktober 1977).

Sverige

D epartem entsrådet P er Jonsson, ordforande, kom m unikationsdeparte
m entet
Fil. lic. A lf Ekstrom , transportforskningsdelegationen.
O rdforandeskap och sekretariatsfunktion skiftar vr.rtannat å r  mellan 
lånderna enligt sarskilt faststålld turordning.
I kom m ittén kan varje land ha två m edlem m ar representerade, dels 
från  kom m unikationsdepartem entet, dels från  ett forskningsorgan. 
M edlem m arna utses av resp. lands departem ent for trafikfrågor.

3. Personal

Sekreterare under år 1977 har varit pol. mag. G oran N ystrom  och 
kanslist G unvor Persson, båda vid kom m unikationsdepartem entet i Sve
rige.

F. Verksam het

N K T F  har under å r  1977 valt a tt koncentrera verksam heten kring 
tem at trafik och miljo. Foljande fyra konferenser har hårvid arrange- 
rats:
— M iljoaspekter vid planering (forskarkonferens 12 maj 1977 i Kopen- 

ham n)
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— Vårderingsm etoder av m iljdforhållanden i planeringen (forskarkon- 
ferens 26 maj 1977 i Oslo)

—  Praktisk t hånsynstagande till m iljoforhållanden i planeringen (fors- 
karkonferens 2 juni 1977 i Stockholm)

—  Trafik  och miljo (brukarkonferens 12— 14 juni 1977 i Oslo). 
H arutover har arrangerats en brukarkonferens angående det nordiska

vagforskningsprojektet STIN A  mellan den 1— 2 decem ber 1977 i H el
singfors.

U nder å r  1977 har N K TF gett u t en rapport i anslutning till en kon
ferens i K orsør den 6— 8 septem ber 1976 —  Langsiktige beslutninger i 
transportsektoren.

F or planeringen av N K TF:s konferenser har under år 1977 samman- 
lagt fyra arbetsgrupper varit verksamma.

N K T F  har under å re t haft fem kom m ittém oten. Vid m otena har be- 
handlats arbetsprogram , planerats konferenser sam t andra åtgårder med 
sikte på sam ordning och effektivisering av den transportekonom iska 
forskningen i de nordiska landerna.

G. Framtidsplaner

Huvudvikten av kom m itténs arbete kom m er åven fortsåttningsvis att 
låggas vid arrangem ang dår forskare i de nordiska lånderna kan traffas 
på e tt sått som leder till en sam ordning av deras arbete. Kom m ittén 
kom m er vidare arbeta for att stårka kontakterna m ellan forskare och 
anvåndare av forskningsresultat. H arigenom  oppnas m ojligheter for 
forskare a tt få impulser från  den praktiska transportverksam heten sam 
tidigt som forskningsresultat kan spridas till olika u tnyttjare.

F or den fram tida verksam heten planeras konferenser under foljande 
tem an:
— Energibesparingar inom  transporsektorn
— Kustsjofart
—  N ordkoltprojektet
—  A ttitydundersokningar
— Trafikplanering under 1980-talet
— Oskyddade trafikantgrupper 
•— Term inalfrågor

H. Finansiering

Kom m itténs verksam het har t. o. m. år 1977 finansierats genom bi
drag från  resp. lands departem ent for trafikfrågor. F or å r  1977 har 
to ta lt anvisats 125 000 n k r fordelat med 30 000 n k r var på D anm ark, 
Finland, N orge och Sverige sam t 5 000 nk r fo r Island. F rån  och med 
år 1978 kom m er N K TF: s verksam het att finansieras via N ordiska m i
nisterrådets allm anna budget. K ostnader for sekretariatuppgifter åvilar 
berort land efter sårskilt faststålld turordning.
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1978

Beråttelse
irån finsk-svenska utbildningsrådet

(Overlåmnad av Sveriges regering)

Verksam hetsberåttelse 1977

A . N am n och adress 

Finsk-svenska utbildningsrådet 
Skolkonsulent M atti K enttå 
Skoloverstyrelsen
S-106 42 STOCKHOLM

B. Startår

1967, ombildad 1976

C. Syfte

Enligt 1967 års direktiv, ett perm anent rådgivande organ med syfte 
” att verka for att underlåtta for den i Sverige bosatta finskspråkiga be
folkningens utbildningsproblem ” .

Enligt 1976 års direktiv, ett perm anent for regeringarna i Finland och 
Sverige gemensamt koordinerande och rådgivande organ ”med uppgift 
att underlåtta utbildningssituationen for den i Sverige bosatta finsk
språkiga befolkningen sam t for dem som eventuellt återvandrar till 
Finland. Rådet år ett forum  for omsesidig inform ation, sam råd och 
overgripande planering.”

Verkstållande uppgifter åvilar nationella myndigheter och relevanta 
åmbetsverk, bl. a. undervisningsministeriet, arbetskraftsministeriet, ut- 
bildningsdepartem entet, skolstyrelsen, yrkesutbildningsstyrelsen, skol
overstyrelsen, socialstyrelsen, statens invandrarverk. De nationella myn- 
digheterna låm nar rådet inform ation om utbildningssituationen och om 
olika åtgårder som vidtagits och planerats.

Enligt direktiv for den svenska delegationen, givna 1976-09-09, ”har 
riktlinjer for invandrar- och minoritetspolitiken nu fastlagts (prop. 
1975: 26, InU  1975: 6, rskr 1975: 160) och målen for utbildningen av 
invandrarbarn har angivits i prop. 1975/76: 118 om hem språksunder- 
visning for invandrarbarn och godkånts av riksdagen (UbU 1975/76: 33, 
rskr 1975/76: 391). Sam arbetet i utbildningsfrågor mellan Sverige och
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Finland bor nu dårfor ges stallning av en kommitté. A rbetet m ed att 
uppnå av regering och riksdag faststållda m ål sam t att losa olika p rak
tiska frågor som ro r den i Sverige bosatta finskspråkiga befolkningens 
utbildningsproblem  ankom m er på berorda myndigheter.”

D. Organisation

1 Adm inistration

Sam arbetsorganet består av en finsk och en svensk nationell delega
tion, vardera en kom m itté under respektive undervisningsministeriet i 
F inland och utbildningsdepartem entet i Sverige. K ostnaderna belastar 
respektive kommittéanslag.

D en finska delegationen har ett kansli i Stockholm for inform ation, 
sårskilt till fo rå ldrar i utbildningsfrågor.

2 Finsk-svenska utbildningsrådets sammansattning 31.12.1977

Svenska delegationen N ationalitet 

Ledam oter

Expeditionschef Jan  Stiernstedt, ordforande S
Avdelningschef A nnika Baude S
Byrådirektor U lf Ebbeson S
Sekreterare Randolph N orberg S
Skolrådet Lennart Teveborg S

Sakkunniga

Avdelningsdirektor Staffan Lundgren S
Undervisningsrådet H arald  V retham m ar S
Byrådirektor Inga-Britta Å stedt S

Ledam oter

Avdelningschef Kalervo Siikala, ordforande i finska
delegationen F
G eneraldirektor Erkki A ho F
Planeringschef Liekki Lehtisalo F
O verinspektor A nnette Liljestrom  F

Perm anenta experter

Riksdagsman Ralf Friberg F
Byråchef Lasse H offm an F
G eneralsekreterare M artti Poysålå F

3 Personal

Skolkonsulenten M atti K enttå S
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Finska delegationen

Professor A rtturi Similå, generalsekreterare 
K ultursekreterare Aira Kalela, bitradande sekreterare 
Hum . kand. Ahti Ratia, bitradande sekreterare 
H um . kand. Pirkko Kivipelto, kontorsforeståndare

F
F
F
F

E. Verksamhet

U tbildningsrådet ar ett forum  for omsesidig inform ation, sam råd och 
overgripande planering. O rdforandeskapet sam t sekreterarfunktionen 
åvilar den svenska delegationen.

Sammantraden
Finsk-svenska utbildningsrådet har haft tre sam m antraden under året. 

Dessa har hållits i N orrkoping, Helsingfors och H aparanda. I anslut
ning till sam m antrådet i N orrkoping gjorde rådet studiebesok i Nave- 
stads rektorsom råde och kunde darvid folja finskspråkiga invandrar- 
barn  i arbete i forskolan och grundskolan samt diskutera med skol- 
ledare och lårare. I anslutning till sam m antrådet i H aparanda gjorde 
rådet studiebesok vid N ordkalottens A M U -center i Overtorneå och 
Finska folkhogskclan i H aparanda.

De nationella delegationerna har dårtill haft egna sam m antraden.
Rådet har under året gett nationella myndigheter och åm betsverk ett 

antal rekom m endationer och uppdrag.

Studieresor
Finska delegationen inom finsk-svenska utbildningsrådet har under 

året ordnat med två studieresor till Finland for svenska skolledare.
Svenska delegationen har ordnat med en studieresa till Sverige for 

finska skolledare och lårare från kom m uner med m ånga återvåndande 
barn från Sverige. Som ett led i deras befattningsutbildning ordnade 
rådet i sam arbete med skolstyrelsen i F inland en studieresa till Finland 
for hem språkslårarutbildare och lårarutbildare vid den sårskilda klass- 
lårarutbildningen vid lararhogskolorna i Stockholm, M olndal och Gavle.

F. Framtidsplaner

Utbildningsrådet håller sig inform erad om  och fol jer kontinuerligt 
alla frågor inom rådets verksamhetsområde.

G. Finansiering och ekonom i

Båda lånderna bestrider sina egna kostnader for sam arbetet inom 
utbildningsrådet.
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1978

Beråttelse
från N ordiska postforeningen

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

V erksam hetsberåttelse 1977

A . N am n

Nordisk Postforening

B. Star tår

1869 (1934 i nuværende form  og 1946 under nuværende navn)

C. Deltagande lander

D anm ark, F inland, Island, Norge, Sverige

D. Syfte

A t forbedre og udvikle postforbindelsen mellem medlemslandene

E. Organisation 

Adm inistration

R epræ sentanter for poststyrelserne skal sam m enkom m e til konfe
rence mindst en gang i året.

Foreningens sekretariatsarbejde varetages af den poststyrelse, som 
skal stå for næste nordiske postkonference. Fast sekretariat eller per
sonale eksisterer ikke.

Foreningen har et organ, N ordisk Posttidskrift, som udkom m er med 
8 num re i året. Redaktionskom iteen består av et medlem fra hvert af 
medlemslandene.

F. Verksam het

På årets nordiske postkonference blev følgende rapporter gennemgået 
og godkendt.

1) R apport fra  de nordiske poststyrelsers kontaktm ænd i postale 
sikkerhedsspørgsmål.

2) R apport fra  Nordisk Postforenings kontaktgruppe.
3) R apport fra  Nordisk Postforenings m arkedsgruppe.
4) R apport fra  m ødet mellem de nordiske poststyrelsers organer for 

drifts- og rationaliseringsspørgsmål.
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5) R apport fra  m ødet mellem de nordiske poststyrelsers kontakt- 
mænd i produktivitetsspørgsmål.

K onferencen vedtog at disse organer skulle fortsætte deres virksomhed. 
I  forbindelse med sam arbejdet på drifts- og rationaliseringsom rådet blev 
vedtaget at antallet af sager på de årlige drifts- og rationaliseringskonfe- 
rencer skulle begrænses til nogen få  vigtige sager i tillæg til den alm in
delige inform ationsudveksling. Langtidsplanlægning skal behandles som 
eget punkt på dagsordenen.

Endvidere vedtog konferencen a t et fællesnordisk frim ærke skal ud
gives i 1980 med ældre brugskunst som fælles tema.

G. Finansiering

H ver poststyrelse for sig bæ rer udgifter i forbindelse m ed sine repræ 
sentanter på nordiske postkonferencer og arbejdsgruppem øder.

U dgifter for Nordisk Posttidskrift fordeles mellem landene på den 
m åde a t Sverige betaler 32,7 % D anm ark, F inland og N orge hver 
21,7 % og Island 2,2 % .
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1978

Beråttelse
från sam arbetsnåm nden for nordisk skogsforskning (SNS)

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

V  erksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress
Sam arbejdsnævnet for Nordisk Skovforskning (SNS) 
c/o Skovstyrelsen, Strandvejen 863, DK-2930 Klampenborg.
Telefon (01)63 11 66.

B. Startår 
1972

C. Deltagande lander
D anm ark, F inland, Norge, Sverige (Island observatør)

D. Syfte
A t form idle og støtte sam nordisk forskning over hele skovbrugets 

skala.

E. Organisation

1. Adm inistration
N ævnet består af 3 repræ sentanter fra  hvert af landene D anm ark, 

Norge, Sverige og Finland. Form andskab og generalsekretariat går 
på omgang imellem landene og findes i 1977— 1980 i D anm ark.

2. Styrelsens sammansattning  N ationalitet

Skovdirektør H akon F rølund (form and) D
F orstander, dr. agro. E rik  Holm sgaard D
Professor Peter M oltesen D
F orstm astare Holger M auria F
Professor Kalle Putkisto F
Professor M axim ilian H agm an F
Skogdirektør H ans Kr. Seip N
D irektør Toralf Austin N
Førsteam anuensis Oddvar H averaaen1 N
R ekto r G ustaf von Segebaden S
Professor Bertil L ekander S
Avdelningschef N ils-Erik Nilsson S

1 erstatter professor Fritz Jørgensen f  1977.
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3. Personal
Som generalsekretær fungerer forstfuldm ægtig A. E. Billeschou på 

deltid.

F. Verksam het
22. oktober 1976 vedtog N M R  a t indføre SNS på sit budget. I  1977 

h ar SNS af denne grund udarbejdet økonom iinstruks sam t vedtaget en 
tilføjelse til sine vedtægter for så vidt angår den økonomiske forvaltning 
i SNS af midler bevilget af N M R.

SNS har i 1977 haft e t sto rt antal nye sam nordiske projektforslag fo
relagt. D et drejer sig om forskningsopgaver inden for

Systemdynamiske m etoder i skovbrugspolitikken.
Skadevoldere i skovbruget (insekter, gnavere, svampe).
Registrering af gener.
Frøplantager og stiklingeformering.
Blandingsskovenes produktion og økonomi

SNS h ar frem kaldt forslag til e t sam nordisk projekt vedr. biologiske 
og teknisk/økonom iske konsekvenser af alternative udhugningssystemer, 
hvor flere sam arbejdsgrupper vil blive engageret. SNS har også taget 
initiativ til og iværksat forberedelserne til afholdelse af et symposium i 
1978 i Oslo om sam nordisk skovforskning.

Endelig h ar SNS i 1977 udarbejdet et forslag til et nordisk forsker
kursus: "Popularisering af forskningsresultater” .

SNS har afholdt 2 m øder i 1977.

G. Framtidsplaner
SNS ønsker fortsat i sam arbejde med de nordiske sam arbejdsgrupper 

inden for skovforskningsområdet i videste forstand at form idle og støtte 
den samnordiske skovforskning. D ette vil fortsat ske som en priorite
ring mellem forskningsopgaver og en koordinering af indsatserne, om 
fattende samtlige grene a f  skovbrugsområdet. SNS vil fo rtsat arbejde 
på en sam ordning af alle fællesnordiske skovforskningsopgaver til gavn 
fo r det samlede skovbrug i Norden. SNS vil stim ulere den samnordiske 
skovforskning ved i forstæ rket om fang a t igangsætte nyt forskningssam
arbejde inden for om råder af stor aktualitet og fælles interesse.

H. Finansiering
I  1977 har medlem slandene selv afholdt alle om kostninger i forbin

delse med virksomheden i SNS. G eneralsekretariatet h ar været finan
sieret af det danske statsskovvæsen. SNS har i 1977 ikke forvaltet 
forskningsmidler.

Klam penborg, den 11. novem ber 1977

A . E. Billeschou
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Beråttelse
från Nordiska publiceringsnåm nden for m edicin, 1977

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress

N ordiska publiceringsnåm nden for medicin 
c/o Finlands Akademi 
Stationskarlsgatan 2 
SF-00520 Helsingfors 52 
Finland

B. Startår 

1969

C. Deltagande lander

D anm ark, F inland, Island, Norge och Sverige

D. Syfte

N åm nden skall fram ja utgivandet av nordiska m edicinska tidskrifter
och darvid arbeta for en rationell utgivning av dylika vad galler såvål
deras finansiering och ekonomi som adm inistration och distribution. 

N åm nden har till sarskild uppgift att
—  medverka vid beredningen av ansokningar och andra arenden ro 

rande dylika tidskrifter sam t till de deltagande organen avge forslag 
till beslut betr. ansokningar och andra arenden,

— medverka till en rationell adm inistration och distribution for berorda 
tidskrifter sam t kontinuerligt folja deras ekonom iska utveckling och 
darvid låm na de deltagande organen forslag till beslut om åtgårder,

—  verka for en gem ensam form  av abstracts i de nordiska facktidskrif- 
terna, bl. a. så a tt dessa blir låm pliga for ADB-behandling,

—  behandla frågor rorande tidskriftshonorar, rese- och annan ersått- 
ning till redaktorer m. m. samt

—  i den m ån medel anslås och bem yndiganden lamnas av de deltagande 
organen medelst anslag eller annan finansieringsform  verka for 
nåm ndens syfte, enligt § 1.
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E. Organisation

1. Adm inistration

Enligt instruktion faststålld av de medicinska forskningsraden i N or
den skall nam nden ha ett sekretariat som forestås av en av nam nden ut- 
sedd sekreterare. Sekreteraren kan ej samtidigt vara ledam ot av nam n
den.

2. N åm ndens sammansattning 31.12.1977  

Statens lægevidenskabelige forskningsråd, DK:
Prof. Niels Tygstrup
Prof. V. G aunø Jensen

Statens medicinska kommission, SF:
Prof. Nils Oker-Blom, ordforande 
Prof. Jukka Ainamo

Prof. Tomas Helgason, Island, observator

R ådet fo r medisinsk forskning, N A V F, N :
Prof. Egil G jone 
Prof. Jarle Of stad

M edicinska forskningsrådet, S:
Prof. Sture Falkm er 
Prof. G unnar Strom

3. Personal 
Sekreterare:
Pol. kand. P ia Rosenqvist (deltid)
(Statens medicinska kommission, Finland)
M anuskriptsekretariatet, Stockholm:
Dr. G unvor Svartz-M almberg (6 tim ./vecka)
Fil. mag. Ragna Goldm ann (deltid)

4. Revisorer

N O P-M  har inga fasta beviljningar.

F. Verksam het

N O P-M  har under 1977 sam m antrått en gång: 21.9.1977 i Kopen- 
ham n.

A rbetet m ed ”N ordic Biomedical M anuscripts. Instructions and 
Guidelines” , ett verk innehållande rekom m endationer for utform ning av 
m anuskript till originalartiklar publicerade i nordiska tidskrifter inom 
medicin, odontologi, farm aci och veterinårmedicin, har under 1977 slut- 
forts. V erket utkom m er i borjan av 1978.
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N O P-M  (M anuskriptsekretariatet) anordnade 13.6.— 16.6.1977 en 
nordisk kurs i vetenskaplig publicering fo r redaktorer och forfattare. I 
kursen deltog sam m anlagt 60 personer fordelade på de olika nordiska 
lånderna. Kursen, som bestod av dels forelåsningar med efterfoljande 
fråge- och diskussionsstunder, dels grupparbete, dels paneldiskussioner, 
hade forberetts av en av N O P-M  tillsatt arbetsgrupp (prof. J. J. P ind
borg, DK, prof. A. Scheinin, SF, prof. E. G jone, N  och prof. G. Strom,
S) och M anuskriptsekretariatet. K ursen genom fordes med hjalp av an
slag från de enskilda medicinska forskningsråden. En kursrapport utar- 
betas for narvarande.

F or utgivning av nordiska vetenskapliga tidskrifter år 1977 har NOP- 
M  rekom m enderat de nordiska medicinska forskningsråden att bevilja 
foljande anslag:

A cta Chirurgica Scandinavica Skr 20 000
A cta Pediatrica Scandinavica Skr 15 000
Scandinavian Journal of Infectious Diseases Skr 30 000
Scandinavian Journal of Social M edicine Skr 30 000
Scandinavian Journal o f Rehabilitation M edicine Skr 15 000
Scandinavian Journal of Im m unology N kr 30 000
Scandinavian Journal of Gastroenterology N kr 30 000
Acta Odontologica Scandinavica N kr 40 000
Scandinavian Audiology D kr 20 000

Anslagen har beviljats av ifrågavarande forskningsråd.

F or verksam heten 1978 har N OP-M  rekom m enderat foljande anslag:

Scandinavian Journal of Infectious Diseases Skr 20 000
Scandinavian Journal of Social M edicine Skr 20 000
Scandinavian Journal of Rehabilitation M edicine Skr 15 000
Scandinavian Journal of Immunology N kr 20 000
Acta Odontologica Scandinavia N kr 20 000
Scandinavian Audiology D kr 20 000

C. Framtidsplaner

N O P-M :s två storre projekt: N ordic Biomedical M anuscripts samt 
kursen i vetenskaplig publicering for forfattare och redaktorer har så 
gott som avslutats under år 1977. U nder 1978 distribueras N ordic Bio
medical M anuscripts sam t sammanstålls en kursrapport. I och m ed att 
dessa projekt genom forts slutar M anuskriptsekretariatet sin verksam het 
i juni 1978.

N OP-M  kommer i fram tiden att verka for M anuskripts-verket. Ovan 
nåm nda kursrapport tas som utgångspunkt for diskussion i de m edi
cinska forskningsråden och andra nationella organ om utbildning m. m. 
i vetenskaplig publicering sam t anordnandet av m otsvarande kurser 
m. m. på nationell nivå.

V idare innebår avslutningen av dessa projekt en omorganisering av
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N O P-M :s verksamhet. De medicinska forskningsraden torde till våren 
1978 ta stallning till N O P-M :s fortsatta verksamhet. N O P-M  har fore- 
slagit att verksamheten fortsatts i form  av en arbetsgrupp under NOS-M  
(Nordiska sam arbetsnåm nden for medicinsk forskning) bestående av ett 
fårre antal m edlem m ar och med sam m antråden i anslutning till NOS-M - 
sam m antraden. Arbetsgruppens huvudsakliga uppgift vore att medverka 
vid beredningen av ansokningar av nordiska medicinska tidskrifter.

H. Finansiering

N O P-M :s verksam het finansieras gemensamt av de medicinska forsk
ningsraden genom speciella anslag for speciella åndam ål (t. ex. kurs). 
M anuskriptsekretariatets verksam het har finansierats av det danska, 
norska och svenska forskningsrådet.



Beråttelse
från Nordiska samarbetsrådet for krim inologi

(Beråttelse ej overlamnad till 26:e sessionen)
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Beråttelse
från N ordiska skogsarbetsstudiernas råd (N S R ) och sam nordiskt 
skogstekniskt utvecklingsarbete

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberåttelse 1977

A . N am n och adress

N SR (Nordiska Skogsarbetsstudiernas Råd)
c/o Skovteknisk Institut
Vester Voldgade 86
D K -1552 K ØBENHAVN  V
Telefon 01-122166

B. Star tår 

1969

C. Deltagande lander

D anm ark, F inland, Norge og Sverige

D. Syfte

Fælles forum  fo r det skovtekniske forsknings- og udviklingsarbejde i 
de nordiske lande.

E. Organisation

1. Adm inistration

Forskningsråd.
Inform ation, sam råd og koordinering af skovteknisk forskningssam

arbejde.

*C 31/e
1978

2. Styrelsens sammansåttning  N ationalitet

Statsskovrider G unnar Bergsten, ordfører D
Institutleder P er Tutein Brenøe D
F orstander Aage M arcus Pedersen D
Professor Bror-A nton G ranvik F
Professor Kalle Putkisto F
D irektor Aulis H akkarainen F
Professor Ivar Samset, viseordfører N
Forstkandidat Kjell W ibstad N
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Professor Anders Staaf 
D irektor Olle Berggrund

S
S

3. Personal 

Intet.
Sekretariatsbistand ydes af Skovteknisk Institut, København.

F. Verksam het 

Forskningsprojekter

1. Hugst, transport og terminalhåndtering a f hele stam m er og træer 
Projektledende institution: Skovteknisk Institu t, D.

Udarbejdelse af slutrapport.

2. Skogsforyngringsarbetets mekanisering
Projektledende institution: Forskningsstiftelsen Skogsarbeten, S.
— Afprøvning af studiem etoder fo r plantningsarbejde.
—  Tidsstudier af skovforyngelsesarbejdet.
—  Undersøgelse af jordbearbejdningsekvipager.

3. Rdjningens och gallringens mekanisering  
Projektledende institution: Skogshogskolan, S.
— Afprøvning af redskaber til maskinel udrensning og tynding sam t 

til flisning af hele træer.
—  Udvikling af m etoder til sam m enbringning og terræ ntransport.
— Ergonom i og økonom i ved forskellige udhugningssystemer.
— M ekaniseret udrensning og tynding under vinterforhold.

4. Udvikling a f skovarbejdet for m indre skovbrugsenheder 
Projektledende institution: Skovteknisk Institu t, D.
—  Analyse a f  privatskovbrugets struktur.
—  Udvikling af trak to re r og udrustning for det kom binerede land- 

og skovbrug.
— Udvikling af vinsjer og metode hermed.
— M etode og redskabsanvendelsens ergonomi, teknik og økonomi.
— H ugst af sm åt træ  og affaldstræ  i de kom binerede land- og skov
brug.

5. Virkesdrivning på torvm arker
Projektledende institution: Helsingfors U niversitet, F.
—  Forskning over vejbyggeri fo r somm er- og vintertransport.
—  Frostjordsundersøgelser.
— K øreprøver på tørvejord. V urdering af bæreevne, slitage og ska

der.
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6. Arbetsm iljon i skogsbruket 
Projektledende institution: Skogshogskolan, S.
—  Udvikling a f  arbejdsorganisation og -m etoder til undgåelse af 

skader.
—  Undersøgelse af oplevelsen af fysisk og psykisk belastning.
— Udarbejdelse af forslag til foranstaltninger, der muliggør tilpas

ning for personer med arbejdshandicap.

7. Skoglig arbeidsforskning
Projektledende institution: N orsk Institu t for Skogforskning,N.
—  Revision og udvikling af arbejdsstudienom enklaturens tidsbegre

ber og definitioner.

G. Framtidsplaner

D e under punkt F , "V erksam het” , anførte forskningsprojekter nr. 
2—6 fortsæ tter i 1978.

H. Finansiering

I  m edfør af Nordisk Råds rekom m andation nr. 19/1966 finansieret af 
de nordiske landes regeringer i åre t 1977 m ed 1 638 000 Nkr.

F ra  1. januar 1978 finansieres forskningen over Nordisk M inisterråds 
alm ene budget.

Budget og bevilling for 1978 1 891 000 nkr. (prisniveau 1978)
Budget for 1979 2 364 000 nkr. (prisniveau 1979)
Budgetprogram  for 1980 2 297 000 nkr. (prisniveau 1978) 
Budgetprogram  for 1981 2 600 000 nkr. (prisniveau 1978)
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*C 32/s 

1978

Beråttelse
från N ordiska institutet for odontologisk  m aterialprovning, 1977

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress

N IO M  (Nordisk institu tt fo r odontologisk m aterialprøvning)
Forskningsveien 1
N-Oslo 3
Tel. 02-69 58 80

B. Star tår

1971

C. Deltagande lander

D anm ark, Finland, N orge och Sverige.

D. Syfte

Institu ttet har til form ål gjennom systematisk utprøvning og dertil 
hørende m ålrette t forskning å arbeide fo r a t m aterialer og andre bruks- 
gjenstander som anvendes eller aktes anvendt i odontologisk virksom het 
og tannhelsetj eneste i de nordiske land, fyller de helsemessige og tek
niske krav som etter utviklingen til enhver tid  m å stilles.

E. Organisation

1. Adm inistration  

Styret (instituttets øverste ansvarlige organ)
Institu ttet

Adm inistrasjon 
Biologisk/klinisk avdeling 
Fysikalsk/kjem isk avdeling

2. Styrelsens sammansåttning  

Representanter:

Overtandlæge E rik  R anders Hansen, (viseformann)
Bitr. professor, dr. odont. A im o V. R antanen  (for 

m ann)

5—770426. Nordiska rådet. Del 2

N ationalitet

D

F
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Professor, dr. odont. & cand. med. Ole T. Gilhuus-
M oe N

Professor, odont. dr. P er Olof G lantz S

Suppleanter:

Fuldm æktig Peter R ygaard Andersen D
M edicinalrådet H elm er Nordling F
V akant N
M edicinalrådet John Hedlin S

3. Personal 

Fast ansatte:
A ndersen, Sylvi E ., laborant N  
Beltesbrekke, Hans, ingeniør N  
Brune, Dag, dr. techn., avdelningssjef N  
Espevik, Svein, B. Sc., Ph. D. N ., forsker N  
Folierås, Tone, laborant N  
G regersen, Egil, avdelingsingeniør N  
H alvorsen, A nne M ., laborant N  
Haugen, Ellen, lic. odont., forsker N  
Heldal, Kari, ingeniør N  
H offm oen, Eva W ., adm inistrasjonssekretær S 
Johansen, Åse, laborant N  
Johansson, Berit, m aterialfysiker, avd.ingenior S 
Jørgensen, Randi, ingeniør N  
Kjelsberg, Randi, ingeniør N  
M jor, Ivar, B.D.S., M .S.D., M.S., dr. odont., insti

tu ttsjef N  
Pettersen, A rne H ensten, dr. odont., forsker N  
Pettersen, Jostein, bedriftsøkonom , kontorsjef N  
R uyter, I. Eystein, dr. rer., nat., forsker N  
Sjøvik, Inger, ingeniør N 
Svendsen, Svend, cand. real., avdelingsingeniør N  
Soderholm, K arl-Johan, tandlåkare, materialfysiker, S 

forskare
W indsland, G ry Slettner, kontorassistent N

M idlertidig ansatt:

Øilo, G udbrand, cand. odont., forsker N

3a. Gjesteforskere:

D et planlegges opprettet 2 forskerstillinger ved N IO M  med tidsbe- 
grenset ansettelse. Disse stillinger vil i første rekke være beregnet på sø-
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kere fra  deltagerlandene slik a t instituttets oppbygging i størst mulig 
grad får en nordisk profil.

F. Verksam het

Institu ttet leier lokaler ved Sentralinstitutt for industriell forskning i 
Oslo. Lokalforholdene ansees løst på en tilfredsstillende sem i-perm anent 
måte. Lokalene har imidlertid ikke m uligheter for klinisk og biologisk 
prøvning, og institu ttet m å derfor, søke sam arbeid med D et odontolo
giske fakultet i Oslo, Skoletannpleien i Oslo, Statens institutt for folke- 
helse, Oslo, sam t andre institusjoner i Norden.

N IO M  deltar i det internasjonale standardiseringsarbeid for odonto
logiske m aterialer gjennom Den internasjonale standardiseringsorgani- 
sasjon (ISO) og Federation D entaire In ternationale (FDI). Forbereden
de diskusjoner om igangsetting av et europeisk sertifiseringsprogram 
(CENCER) fortsetter, og det har væ rt avholdt konferanser vedrørende 
sertifisering på europeisk basis hvor N IO M  har deltatt.

Instituttets m aterialprøveprogram  om fatter prøvning og kontroll av 
12 m aterialgrupper, dvs. innen alle om råder hvor det foreligger in ter
nasjonale standarder fo r odontologiske m aterialer. H ver m aterialgrup- 
pe søkes kontro llert m inst en gang pr. år. Ingangsetting av prøvning av 
en ny m aterialgruppe resulterer i en rekke justeringer og modifikasjo- 
ner av både form elle krav  og kvalitetskrav fo r en rekke produkter. Lis
te r over de produkter som tilfredsstiller de angjeldende internasjonale 
standarder og som h ar væ rt prøvet i henhold til disse, offentliggjøres i 
de odontologiske fagtidsskrifter i Norden. I  løpet av 1977 h ar det vært 
offentliggjort i alt 7 forskjellige lister.

Forskningsmessig h a r det ved fysikalsk/kjemisk avdeling vært arbei
det med forskjellige forhold ved am algam  og støpegullegeringer. Kor- 
rosjonsstudier av am algam  og uedle m etaller utføres for å kontrollere 
materialenes holdbarhet i m unnhulen. V idere er det fo re tatt studier av 
kom posittm aterialer med hensyn til sammensetning, struktur, fysiske 
egenskaper. D et h a r også væ rt fo re ta tt undersøkelse av støv i dentale 
laboratorier for en nærm ere kartlegging av støvnivåene i disse arbeids- 
lokaler, og karakterisering av dets forskjellige kom ponenter. V iderefø
ring av dette arbeid vil om fatte dyreforsøk hvor opptagelse av støv i 
forskjellige organer blir undersøkt histopatologisk. Ved biologisk/klinisk 
avdeling arbeides det med m etodologiske problem er i forbindelse med 
etableringen av prøveprogram m er sam t tilhelning av eksperim entelt in- 
dusert pulpitt. E t klinisk prøveprogram  er igang hvor amalgamfyllinger 
vil bli vurdert over en 3— 4-årsperiode, og hvor am algamenes teknolo
giske egenskap er kartlag t på forhånd. En kom binert klinisk/biologisk 
undersøkelse av periodontal pakninger er under bearbeidelse og ventes 
avsluttet i 1977/1978. Undersøkelsen skulle kunne danne grunnlaget for 
å fastsette en internasjonal standard for prøvning av disse sårpakning
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er. Utløsningsforsøk for å kartlegge oppløsningen av odontologiske m a
terialer i spytt og vevsvæske er igangsatt, og utløsningsproduktenes aller- 
gene og toksiske egenskaper vurderes.

C. Fram tids planer

N IO M ’s arbeidsoppgaver kan inndeles i følgende hovedavsnitt:
1. Standardisering
2. M aterialprøvning
3. Forskning
4. Opplysningsvirksomhet

Standardiseringsarbeidet vil i det vesentligste bestå i deltagelse i de 
oppgaver In ternational O rganization fo r Standardization (ISO) ta r  opp 
gjennom  sin "Technical Com m ittee 106 —  D entistry” (ISO /TC 106). 
Ifølge N IO M ’s sta tu tter skal institu ttet i størst mulig utstrekning an 
vende standarder som anbefales av ISO. F lere av N IO M ’s personale 
deltar aktivt i ISO ’s arbeidsgrupper.

Biologisk/klinisk standardiseringsarbeid er nå tillagt F D I (Federation 
D entaire Internationale). Instituttsjefen er Chairm an i den kom ite som 
har med odontologiske m aterialer å gjøre.

ISO h ar til nå 12 vedtatte odontologiske standarder eller ISO Recom - 
mendations. Dessuten foreligger det foreløpige standarder fo r en del 
m aterialer. F oru ten  utviklingen av nye standarder, arbeider ISO/TC 
106 med revisjoner av eksisterende standarder og N IO M  deltar i dette 
arbeidet.

M aterialprøvearbeidet består i å teste i henhold til en standard. E tter- 
hvert som m aterialprøveprogram m et utvides til å  om fatte flere typer 
produkter, vil personalets tid bli bundet til rutineprøvning og opplys
ningsvirksom het som naturlig  knytter seg til dette arbeid. M aterial
prøvningen er et kontinuerlig arbeid som gjentas fo r de forskjellige ma- 
terialgrupper m ed visse mellomrom. D ette arbeid vil også i frem tiden 
utgjøre hoveddelen av N IO M ’s arbeidsoppgaver.

Forskningsarbeid  vil være re tte t m ot fremskaffelse av data som skal 
være grunnleggende fo r m aterialprøvning, standardisering og utvik- 
lingsarbeid. N IO M ’s forskningsoppgaver vil således være både anvendt 
forskning og basalforskning/grunnforskning. D et vil bli lagt vekt på en 
sam kjøring av arbeidsoppgavene ved de to  avdelinger sam t en sam ord
ning av m aterialprøvningen og forskningen.

Opplysningsvirksomheten  vil ta  sikte på å nå de offentlige organer for 
folketannpleie, skoletannpleie, m ilitærtannpleie sam t foreninger og or- 
ganisasjoner fo r tannleger, tannteknikere, tannpleiere og kontorsøstre, 
inkludert lærestedene fo r disse personalgrupper m. fl.
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H. Finansiering

D riftutgiftene fordeles på deltakerlandene etter følgende fordelings- 
nøkkel:

D anm ark 23,6 %
Finland 15,9%
N orge 17,2 %
Sverige 43,4 %

Budsjett 1977: kr. 4.232.000,— .
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Beråttelse
från Nordiska kontaktorganet for jordbruksforskning, 1977

(Overldmnad av Nordiska ministerrådet)

A . Adress

Nordisk K ontaktorgan for Jordbrugsforskning 
Wergelandsvn. 15, III 
Oslo 1.

F ra  1/1 1978 blir adressen:
N K J
Landbrugets Samraad for Forskning og Forsøg
Axelborg, 4. sal, vær. 19
Vesterbrogade 4 A
DK-1620 K øbenhavn V, Danm ark.

B. Startår 

1965.

C. Deltagande lander

D anm ark, Island, Sverige, F inland og Norge.

D. Styrelsens sammansattning:

D anm ark:
Lektor Birthe Palludan 
Professor A. Neim ann-Sørensen 

Finland:
Professor Risto Iham outila 
Professor Eeva Tapio 

Island:
D irektør Bjørn Sigurbjørnsson 

Norge:
D irektør Conrad Bonnevie-Svendsen 
Professor K nut Aastveit 

Sverige:
Landshovding Ragnar Edenm an 
Professor Olle Johansson.
N år det gjelder personale har N K J ikke eget sekretariat eller perso

nale, i det sekretariatfunksjonen legges til et av de deltagande forsk
ningsråd.

*C 33/k
1978



C 33/k 1395

N K J skal medvirke til å sikre den økonomiske bakgrunn for gjennom- 
førelsen av forskningsprosjekter av fellesnordisk interesse og skaffe seg 
den nødvendige oversikt over jordbrukets, skogbrukets og det veteri- 
nærmedisinske forskningsom råde sam t ta  initiativ til planlegging og løs
ning av fellesnordiske prosjekter. V idere skal det behandle forslag til 
nordiske forskningsoppgaver og avgi innstilling til de enkelte lands forsk
ningsråd (samråd).

K ontaktorganet disponerer ikke midler selv, m en anbefaler fellesnor
diske forskningsprosjekter, som bør finansieres av forskningsrådene, og 
avgir innstilling til forskningsrådene i de enkelte land med forslag til 
fordeling av utgiftene mellom forskningsrådene.
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Beråttelse
från Samarbetsnamnden for de nordiska naturvetenskapliga forsk
ningsråden (NO S) jåmte N ordiska publiceringsnåm nden for natur- 
vetenskap

(Overlåmnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress

Sam arbetsnam nden for de nordiska naturvetenskapliga forskningsrå
den (NOS) 

c/o Civilekonom A nja Borg 
N aturvetenskapliga forskningsrådet 
Box 23 136
S-104 35 Stockholm 23

B. Startår 

1968

C. Deltagande lander

D anm ark, F inland, Norge och Sverige sam t Holland (ZW O) adjunge-

D. Syfte

Sam arbetsnam nden har till andam ål a tt fråm ja den naturvetenskap
liga forskningen i de nordiska landerna genom sam arbete och samord
ning på basis av lopande omsesidig orientering.

N åm nden har till sårskild uppgift
att genom ingående redogorelser for den successiva utvecklingen i 

respektive land inom  sam arbetsnåm ndens intresseom råden omsesidigt 
orientera om utredningar och projekt på alla planeringsstadier och upp- 
ta  till overlåggningar sådana frågor, vilka synes krava gem ensamma 
åtgårder

att då så befinnes erforderligt in rå tta  nåm nder och arbetsgrupper for 
sådana årenden som kraver beredning 

att i den m ån medel anslås och bemyndiganden låmnas av de delta
gande organen medelst anslag eller annan finansieringsform  verka for 
nåm ndens syften.
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E. Organisation

1. Adm inistration

Hos nam nden finns ett stationårt sekretariat som forestås av en av 
nam nden utsedd sekreterare. Sekreteraren å r  ej ledam ot av nam nden. 
Hos nåm nden finns in rå tta t arbetsgrupper for årenden som kråver sår
skild beredning. U nder nåm nden finns också perm anent in rå tta t N or
diska publiceringsnåm nden for naturvetenskap.

De ovan angivna deltagande organen utser bland sina rådsledam oter 
och/eller adm inistrativ chefspersonal vartdera två ledam oter i nam n
den. Dessa två ledam oter utgor respektive deltagande organs represen- 
ta tion  i nåm nden. Vid om rostning avseende visst årende på basis av 
från  respektive deltagande organ erhållna m andat och givna bemyndi- 
gande, åger endast de representationer rostrått vars organ berors av 
årendet i fråga.

Till visst sam m antråde i nåm nden kan efter ordforandebeslut ad- 
jungeras representanter for andra forskningsråd i de nordiska lånderna, 
jåmvål representanter for naturvetenskapliga forskningsråd (eller mot- 
svarande) i andra icke- nordiska lånder. Vidare kan efter ordforande
beslut till visst sam m antråde tillkallas sårskilda experter.

Se vidare under F. Verksam het.

2. N åm ndens sammansattning 1976-12-31 

Ej perm anent sam m ansåttning. Nedanstående deltog i sam m antråde
1976-10-01.

Prof. Peder Olesen Larsen
Prof. Axel Michelsen
Sekretær Flem m ing Øster
D r H eikki Ignatius
Docent A ntti Kulm ala
Sekr. Leena K irkkom åki-Juntunen
Sekr. Lasse Sammalisto
Prof. A ntti Siivola
Fagrådssekr. Axel Andersen
Docent P er M altby
Mr. J. Smits
Tekn. d r M artin  Fehrm
Byråchef Bengt Samuelsson
Byråchef Lars Persson (observator)
Sektionschef H ans Nåslund (observator)

D
D
D
F
F
F
F
F
N
N
Holland
S
S
S
Nord. ku ltursekretariatet
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U nder 1977 h ar inget sam m antråde ågt rum . N åsta NOS-mote kom 
m er a tt hållas i Kopenham n 1977-02-06.

Sekreterare

Byrådir. G oran Friborg t. o. m. 1977-08-01. Fr. o. m. 1977-12-01 civ.- 
ekon. A nja Borg.

3. Personal

Nåm ndens sekretariat å r  knutet till N aturvetenskapliga forsknings
rådet i Stockholm. Nåm ndens sekreterare h a r varit G. Friborg t. o. m. 
1977-08-01, fr. o. m. 1977-12-01 civ.ekon. A nja Borg. Deltidsanstålld 
assistent har varit A. W axler t. o. m. 1977-03-06.

4. Revisorer

Sekretariatet å r  knutet till N aturvetenskapliga forskningsrådet som 
om besorjer sekretariatets kam erala verksam het inom ram en for rådets 
bokforing, vilken granskas av Riksrevisionsverket.

F. Verksam het 

Perm anent underorgan:

Nordiska publiceringsnåmnden fo r naturvetenskap inråttades 1968. 
D enna nam nds uppgifter år i forsta hand att sam ordna de nordiska 
naturvetenskapliga forskningsrådens stod och rationaliseringsstråvanden 
vad gåller de samnordiska naturvetenskapliga tidskrifterna. Genom 
denna nåm nd ges bidrag på drygt 1 milj. nkr till ett 17-tal sam nordiska 
tidskrifter. F rån  1975 å r  denna nåm nds sekretariat knutet till Norges 
almenvitenskapelige forskningsråd (NA V F) i Oslo.

A rbetsu tsko tt

N åm nden inråttade under 1976 ett arbetsutskott med foljande ut- 
seende:

SNF, D anm ark Flem m ing Øster
SNK, Finland 
NA V F, Norge 
N FR , Sverige

A ntti Kulm ala (NOS ordf.) 
Axel Andersen 
Bengt Samuelsson 
Johan Smits, observator, 
narvarande ad hoc

ZW O, N etherlands

den nordiska naturvetenskapliga
medlem men av ESF Exec Council Peder Olesen Larsen,

narvarande ad hoc
NOS G oran Friborg (NOS sekreterare) 

t. o. m. 77-08-01

A rbetsutskottet sam m antrådde forsta gången 24 septem ber 1976.
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Internationellt samarbete:

1972 adjungerades det hollandska forskningsrådet ZW O till nam n- 
den varefter nåm nden initierade en europeisk forskningsrådskonferens 
i Århus, D anm ark, med deltagandet av naturvetenskapliga forsknings
råd från  15 lander. (Se vidare Science Research Councils in Europe, 
Stockholm 1972/ISBN 91 546 0002 2/och Science Research Councils in 
Europe II, Stockholm 1975, ISBN 91 546 0192-4.) E tt resultat av kon
ferensen blev in råttandet av the Com mittee of W est European Science 
Research Councils (ESRC). 1975 blev ESRC en standing com m ittee un
der European Science Foundation (ESF).

I samband med ingående redogorelser och diskussioner om forsk
ningsprojekt på olika planeringsstadier i de nordiska lånderna har ock
så ingående orientering gjorts angående nordiskt deltagande i pågående 
och planerade internationella forskningsprojekt. Sålunda har foljande 
internationella projekt diskuterats:

European Incoherent Scatter R adar Project (EISCAT)
Com mittee of West European Science Research Councils (ESRC) 
European Science Foundation (ESF)
International Geological Correlation Program m e

Sårskilda frågor:

U nder året har foljande projekt diskuterats specieilt:
N ordiskt laboratorium  f5r therm olum iniscensdatering 
Biologisk kontroll av nordliga gnagare 
Nordiska forskarkurser 1978
N ovem ber 1976 hade den franska forskningsadm inistrationen CNRS 

(Centre N ational de la Recherche Scientifique) in itierat e tt europeiskt 
mote i Strasbourg angående anordnande av speciella kurser for forsk- 
ningsadm inistratorer. D etta mote foljdes av diskussioner inom ESRC 
(European Science Research Councils) om ev. behov av liknande ini
tiativ och m ote inom NOS. Foljden blev a tt e tt sådant mote anordna- 
des av NOS i Stockholm den 9— 10 maj 1977.

Ovrigt:

I anslutning till det sam arbete som forekom m er med Sekretariatet 
for nordiskt kulturellt sam arbete och med ovriga nordiska samarbets- 
nåm nder på forskningsrådsnivå har beredning inom nåm nden fore- 
kom m it bl. a. angående: 

bedom ning av ansokningar stållda till N ordiska kulturfonden, N or
diska kultursekretariatet och N ordiska forskarkurser 
yttranden over remisser från  Nordiska ku ltursekretariatet och N or
diska rådet
bidragsgivning och stipendier i samband med nordiska symposier
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G. Fr amtidsplaner 

Diskussionen om fram tidsplaner kom m er ytterligare a tt behandlas i 
anslutning till remissbehandlingen av utredningen om det nordiska 
forskningssam arbetets organisatoriska struktur. Remissbehandlingen 
kom m er a tt ske vid nasta NOS-mote den 6 februari 1978 i Kopen- 
ham n.
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B I L A G  A

Beråttelse
från N ordisk publiceringsnåm nd for naturvetenskap

Verksamhetsberattelse for 1977

A . N am n och adress

N ordisk publiseringsnemnd for naturvitenskap (NOP-N)
N A VF, M unthesgt. 29, Oslo 2

B. Startår 

1968

C. Syfte

N O P-N  har som sin oppgave å frem m e utgivelsen av nordiske og andre 
internasjonale naturvitenskapelige publikasjoner og derved arbeide for en 
rasjonell utgivelse av de enkelte tidsskrift når det gjelder såvel deres finan
siering og økonomi som adm inistrasjon og distribusjon.

D. Organisasjon

1. N O P-N s styre består av to  representanter utvalgt fra  hvert av de 
fire naturvitenskapelige forskningsråd i D anm ark, Finland, N orge og 
Sverige. N O P-Ns aktiviteter er underlagt Sam arbeidnem nden fo r de no r
diske naturvitenskapelige forskningsrådene (NOS). N O P-N s styre kom 
m er norm alt sammen to ganger i året, m en kan også innkalles utenom  
dette under ekstraordinære omstendigheter. Sekretariatet er plassert i 
Oslo ved Norges almenvitenskapelige forskningsråd, og består av en kon
sulent og en førstekontorfullm ektig som tar seg av de løpende saker. 
Begge stillingene er V2-tidsstillinger.

2. Styreisets sammensetning pr. 31.12.1977 er følgende:

Professor Erik A lf sen (Norge)
Professor Tove Birkelund (Danm ark)
Produktionschef Ingem ar Johannsson (Sverige)
Professor A rne Løvlie (Norge), nestform ann 
Docent M artin M einander (Finland)
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Professor Jørgen Rassing (Danmark)
Professor V alter Schytt (Sverige), form ann
Professor Boris Sjoberg (Finland)

3. Personale

Som sekretær fungerer konsulent Synnøve Irgens-Jensen, Ph. D., kon
torpersonale er førstekontorfullm ektig Betty Esjeholm.

E. Virksomlret

Virksom heten består i å tildele naturvitenskapelige tidsskrifter støtte 
etter søknad. Organisasjonen skal medvirke til en rasjonell administra- 
sjon og distribusjon for de enkelte tidsskrifter og kontinuerlig følge deres 
økonomiske utvikling og derved foreslå for de deltakende organer hvilke 
tiltak som m å tas for å oppnå en rasjonell utgivelse.

Innen enkelte fagom råder har en avholdt m øter for tidsskriftredaktører 
og deres medarbeidere for å diskutere den mest hensiktsmessige utform - 
ing på tidsskriftene og deres innhold.

F o r å oppnå en rasjonell tidsskriftstruktur innen N orden nedsetter en 
også for enkeltdisiplinenes vedkom mende arbeidsgrupper som avgir ut- 
talelser og rekom m endasjoner til N O P-N  om den eventuelle ønskelig- 
heten av nedleggelser, nyopprettelser eller fusjoneringer av eksisterende 
tidsskrifter.

En holder seg å jour med den utvikling som foregår på europeisk basis 
når det gjelder samarbeid om naturvitenskapelig publisering, og deltar i 
dette foreløpig gjennom støtte av det europeiske ”Astronom y and Astro- 
physics” .

Unntaksvis gir en også støtte til annen naturvitenskapelig publisering 
som utgivelse av sym posieforhandlinger eller monografier.

I 1977 m ottok 19 tidsskrifter støtte gjennom N O P-N, i 1978 antar en 
det vil bli 21.

F. Framtidsplaner

Fram tidsplaner består vesentlig i å fortsette den virksomhet som er 
skissert under avsnitt E, og utvide denne der behovene m åtte oppstå. 
I  året 1978 ønsker en å avholde et kurs i publiseringsmetodikk. Slik un
dervisning foregår nå bare sporadisk ved nordiske universiteter. En vil 
med dette kurset ta  sikte på å utdanne høyskole- og universitetspersonale 
med interesse for faget, og hensikten er at kursdeltakerne etter gjennom- 
gåelsen vil være rustet til å gi slik undervisning til hovedfagsstudenter og 
nyutdannete kandidater ved sine egne institusjoner.

G. N O P-N  utarbeider hvert år budsjettforslag for sin virksomhet. De 
deltakende forskningsrådene søkes på grunnlag av dette budsjettforslag 
om  å tildele en rammebevilgning for det kom m ende år. Fordelingen lan
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dene imellom skjer slik at enkeltlandets bidrag regnes proporsjonalt med 
foregående års totale nasjonale bruttoprodukt. Dog står ethvert land fritt 
fra  å delta med bidrag til et eller flere av de av N O P-N  støttede tidskrifter.

1. Oversikt over regnskap og budsjett (1 000-tall, norske kroner).

Bokslut Budget Prel.utfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
Styrelse
Personal
Kontor 100 94 87 97
Lokaler
Projekt
— Publisering utenom tidsskr. 30 30 30
— Sekretariatsutg. 54 15 43 47
— Redaktørmøter 5 50 50 30
-— Rasjonalisering av 

tidsskrifter 23 40 10 40
— Tidsskriftstøtte 865 1 110 1 080 1 542
Summa utgifter 1 047 1 339 1 300 1 786

Inkomster
Anslag 1 013 1 414 1 397 1 781
Lonstegr. kompensation 
Ovrigt
Summa inkomster 1 013 1 414 1 397 1 781

2. Innen det inneværende år (1977) regner en m ed at ytterligere kr. 
25 000 vil m edgå til rasjonalisering av tidsskrifter. F or 1978 er det det 
å bem erke at dette året sannsynligvis vil gi et betydelig overskudd, slik 
at en i 1979 kan søke de nasjonale forskningsråd om en m indre sum. 
G runnen til dette overskudd er at de totale tidsskriftsøknader bare be- 
løper seg til en sum på 1,2 mill. kroner m ot de avsatte 1,5 mill. Denne 
gledelige reduksjon er forhåpentligvis et resultat av N O P-N s bestrebel- 
ser på mer rasjonelle publiseringsformer.
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Beråttelse
från Nordiska fonden for teknologi och industrielt utveckling

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberåttelse for Nordisk Industrifond 1976 

Inledning

N ordiska m inisterrådet beslot i decem ber 1972 att foreslå de nor
diska regeringam a att uppråtta en nordisk fond fo r teknologi och in- 
dustriell utveckling, Nordisk Industrifond. Overenskommelse om fon
den undertecknades av de nordiska låndernas regeringar den 20 februari 
1973, och har sederm era ratificerats.

Fonden startade sin verksam het den 1 juli 1973. D en forsta verksam- 
hetsperioden faststålldes att vara ett och ett halvt år, d. v. s. till och med 
decem ber 1974. Verksam hetsåret skall dårefter vara kalenderåret. N or
disk Industrifonds styrelse fram lågger således sin beråttelse fo r fondens 
tredje verksam hetsår som avslutades den 31 decem ber 1976.

Fondens uppgifter

Fonden skall fråm ja ett effektivare utnyttjande av nordiska resurser 
for teknologi och industriell utveckling bland annat genom att stodja 
finansieringen av projekt och program  som har industriellt intresse i 
två eller flera av medlemslånderna.

Stod kan ges till foretag, institutioner, m yndigheter och foreningar 
verksam m a i de nordiska lånderna. D et prim åra m ålet år utveckling av 
material, produkter, processer, m etoder och utrustning som inom be- 
grånsad tid beråknas kunna utnyttjas industriellt. Aven teknisk verk
sam het som på annat sått kan bidra till a tt losa uppgifter av gemen- 
samt industriellt intresse kan dock stodjas.

F rån  och med 1976 har N ordiska m inisterrådet ålagt fonden ett ut- 
vidgat ansvar inom  energiområdet, vilket innebår a tt fonden inom 
detta om råde åven kan stodja FoU-verksam het som ej har direkt in
dustriellt intresse.

Fondens ekonomiska resurser

Enligt det avtal som de nordiska regeringarna tråffade i samband 
m ed fondens inråttande år avsikten att fonden under en forsta 5-års- 
period skall tillforas 50 milj. skr.

Fonden har inom  ram en for det ursprungliga avtalet till och med

C 35/e
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1976 tillforts 30 milj. skr. U tover tillgångliga medel har fonden under
1976 haft mojlighet att påta sig flerårsforbindelser m ed hogst 3 milj. 
skr for 1977 och 2 milj. skr. for 1978.

Genom tidigare beslut kom m er fonden fo r år 1977 att tillforas ytter- 
ligare 10 milj. skr.

F or fondens utvidgade verksam het inom energiom rådet har N ordiska 
m inisterrådet prelim inårt beslutat att från  sin budget, utover fondens 
ordinarie medel, tillfora fonden 1 milj. nkr. for 1976 samt for 1977 
prelim inårt beråknat 2,6 milj. nkr.

Fondens fram tida aktiviteter

I novem ber 1976 fattade M inisterrådet beslut om tillforsel av medel 
till fonden for år 1978, genom vilket beslut den ovan angivna ram en 
om 50 milj. skr. till fonden kommer att uppnås. I sam band hårm ed 
beslot M inisterrådet a tt uppdra åt fonden att under forsta halvåret
1977 foreta en utvårdering av vunna erfarenheter sam t låm na forslag 
till fondens fram tida verksamhet.

Planering och iltredning

U nder året har i okande om fattning planerings- och utredningsakti- 
viteter inom fondens verksam hetsom råde pågått. Foljande aktiviteter 
bor sårskilt framhållas.

Planering av fondens verksam het

Den utredning om fondens verksam het som styrelsen hosten 1975 
beslot utfora som underlag fo r sin planering avslutades under våren
1976.

U tredningen om fattade dels en intern analys av verksam heten och 
dels en intervjuundersokning med foretrådare for olika m ålgrupper for 
fondens verksamhet. Styrelsen har på grundval av utredningen bland 
annat beslutat om okad inform ationsverksam het och om en utredning 
betråffande behov av och forutsåttningar fo r stod till ytterligare 
branschinriktade eller teknikinriktade FoU -program . Dansk Teknisk 
Oplysningstjeneste har få tt fondens uppdrag att gora en inledande 
studie inom sistnåmnda område.

N ordiskt energi-FoU-samarbete

Såsom om nåmndes i foregående verksam hetsberåttelse overlåmnade 
en av N ordiska m inisterrådet tillsatt ad hoc-kom m itté i oktober 1975 
en utredning, "N ordiskt samarbete inom forskning, utveckling och tek- 
nologiformedling inom  energiom rådet” (NU  1975: 30), till M inister
rådet. Med denna utredning som underlag beslot M inisterrådet i no 
vem ber 1975 att ge N ordisk Industrifond i uppdrag att under 1976 
soka åstadkom m a ett okat sam arbete inom energi-FoU -om rådet. M i
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nisterrådet angav samtidigt att de specieilt anvisade energimedlen i 
forsta hand skulle utnyttjas fo r energi-FoU -projekt som på grund av 
bristande industriell inriktning faller u tanfor fondens allm anna verk- 
samhetsområde.

Fonden har under året i kontakt med berorda nationella och nordiska 
organ u tfort planerings- och initieringsarbete inom energi-FoU-om rådet, 
och fondens styrelse overlam nade den 1 oktober 1976 en rapport till 
M inisterrådet m ed forslag till utvidgat nordiskt energi-FoU-sam arbete.

Styrelsen fram holl i rapporten att det inom  m ånga våsentliga om råden 
finns stort behov av och goda m ojligheter for ett sådant utvidgat sam
arbete och uppskattade att en extra tillforsel av 3— 4 milj. skr. per år 
under en treårsperiod år nodvandig fo r a tt våsentliga delar av det fram - 
lagda forslaget skall kunna genomforas.

N ordiska m inisterrådet anm odade i novem ber 1976 fondens styrelse 
a tt åven i fortsåttningen ta  ansvar fo r det nordiska energi-FoU-sam- 
arbetet. Fonden har dårfor fortsatt sin planering for att initiera nor
diskt sam arbete på energiforskningsområdet.

Utredningen ”Nordisk Radio och Television via Satellit”

I slutet av 1975 uppråttade N ordiska m inisterrådet (kulturminist- 
rarna) en sårskild statssekreterargrupp fo r att studera nordisk radio- 
och TV -distribution via direktsåndande satelliter, som medger a tt sa- 
tellitsånda program  kan tas em ot direkt av hem m ottagare forsedda med 
speciell antenn- och konverteringsutrustning. Studien skulle tåcka två 
huvudom råden: det tekniskt-ekonom iska och det juridiskt-program - 
politiska. Statssekreterargruppen anm odade N ordisk Industrifond att åta 
sig ansvar fo r den tekniska utredningen och fonden låm nade i februari 
1976 i uppdrag till Svenska rym daktiebolaget att genom fora en sådan 
studie. Rymdbolaget inlåm nade en lågesrapport over den tekniska stu
dien i decem ber 1976. En sam m anfattning av Rym dbolagets rapport 
kom m er att ingå i den lågesrapport som statssekreterargruppen kom m er 
a tt presentera i samband m ed N ordiska rådets session i Helsingfors 
1977. U tredningens slutrapport våntas foreligga i juni 1977.

Fondens stod till projektverksam het

Såsom tidigare nåm nts beslot N ordiska m inisterrådet hosten 1975 
att under 1976 borde från  ministerrådets budget 1 milj. nkr. tillforas 
fonden for speciella energiprojekt utover de medel som fonden for 
ovrigt disponerar. Projektstod inom  ram en for dessa energimedel ingår 
i den foljande redovisningen.

Till fonden inkom  under 1976 60 st. projektforslag. En mycket stor 
del av dessa berorde insatsom rådena miljovårdsteknik, energiteknik och 
resursteknik.

U nder året har fonden to talt beviljat ca 14 milj. skr. i stod. Av
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dessa medel avser ca 3 milj. skr. fortsatt stod till tidigare beviljade 
projekt och ca 11 milj. skr. stod till 36 nya projekt. Vid årets utgång 
hade dessutom dels reserverats ca 1 milj. skr. for två utvecklingsprojekt, 
for vilka principbeslut fattats men overenskommelse om lånevillkor ej 
hunnit tråffas, och dels reserverats for fortsatt stod till pågående pro
jekt 1 milj. skr. for 1977 och 1,1 milj. skr. for 1978. U nder året har 
arbete pågått inom ett stort antal tidigare beviljade projekt. Aven m e
del som beviljats under 1976 kom m er i relativt stor om fattning att bli 
utnyttjade forst under kom m ande verksamhetsår.

Till och med 1976 har fonden beviljat drygt 31 milj. skr. i projekt- 
stod till to talt 76 projekt. D et kan uppskattas a tt detta stod ingår i 
finansieringen av projekt med en sammanlagd projektkostnad av ca 90 
milj. skr.

Stodform er

Stod från fonden kan ges såsom

—  bidrag
—  lån på fordelaktiga villkor
—  garantier

Bidrag ges vanligtvis till projekt som ej innebår direkt industriellt ut- 
vecklingsarbete såsom forstudier, kollektiva projekt och arbeten roran
de standardisering, provning och måtteknik.

Om det inom ram en fo r kollektiva program  bedoms att resultat kan 
fram kom m a som kan leda till industriell exploatering, forbehåller fon
den sig ratten att senare foreskriva att fondens bidrag eller delar dårav 
skall återbetalas. Lån på fordelaktiga villkor ges till industriella utveck
lingsprojekt. Lånen skall norm alt återbetalas når uppnådda resultat 
kom m er till u tnyttjande i produktionen.

Fonden kan ge garantier fo r lån fo r anskaffande av utrustning for 
tekniskt forsknings- och utvecklingsarbete.

Fordelningen av beviljade medel på olika stodform er fram går av 
tabell 1. N ågra garantier fo r lån har hittills ej stållts av fonden.

Tabell 1. Fordelning av beviljade medel på olika stodform er

Stodform Totalt
antal
beviljade
projekt

Beviljat
to m
1975
1 000 Skr

Beviljat
1976
1 000 Skr

Totalt beviljat 
1 000 Skr %

Bidrag 69 13 063 9 357 22 420 72
Lån 7 4 120 4 532 8 652 28
Garanti — — — — —
Totalt 76 17 183 13 889 31 072 100

D et har varit en ganska stor variation i fordelningen av fondens m e
del mellan bidrags- och låneprojekt under fondens tre  forsta år. Totalt
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uppgår lånedelen under denna tid till knappt 30 % av beviljade medel.
Återbetalning av beviljade lån forutsåtter a tt fram kom na projekt

resultat kan utnyttjas industriellt. Forst under 1977 kom m er ett p a r av 
de forst beviljade låneprojekten att utvårderas. D et år dårfor svårt att 
uppskatta hur stor del av beviljade lånemedel som kom m er a tt kunna 
återbetalas till fonden.

Insatsområden

N ordiska m inisterrådet har fr. o. m. 1976 faststållt foljande generella 
prioriteringar fo r fondens stod och annan verksamhet.

Fonden kan låm na stod till tekniskt-industriellt inriktade samarbets- 
projekt och sam arbetsprogram  av intresse for två eller flera nordiska 
lander. Verksam heten skall syfta mot utveckling av material, produkter, 
processer, m etoder och utrustning eller i ovrigt bidra till a tt losa teknis
ka uppgifter av gemensam industriell betydelse. V id fordelning av fon
dens stod skall viss koncentration ske till foljande insatsområden:

—  M iljovårdsteknik —  y ttrem iljo
—  arbetsmiljo

—  Hålsovårdsteknik
—  Transportteknik
—  D atateknik och dess anvåndning
—  Energiteknik, m ed sårskild inriktning på energianvåndning och 

energibesparing
—  Resursteknik i ovrigt, speciellt m aterialteknik

Såsom tidigare angivits kan fonden fr. o. m. 1976 inom energiom rå
det åven stodja FoU-verksam het som år av samhållsekonomisk bety
delse.

N ordiska m inisterrådet h ar dessutom angivit att det bor vara en na
turlig uppgift for Nordisk Industrifond att finansiera verksamheten inom 
N ordtest, som år ett av M inisterrådet inråttat nordiskt samarbetsorgan 
for provning.

Tabell 2. Fordelning av beviljade m edel på olika insatsområden

Insatsområde Totalt
antal
beviljade
projekt

Beviljat
t o m
1975
1 000 Skr

Beviljat
1976
1 000 Skr

Totalt beviljat 
1 000 Skr %

Yttre miljo 11 3 112 3 396 6 508 21
Arbetsmiljo 5 598 2 584 3 182 10
Hålsovårdsteknik 3 229 82 311 1
Transportteknik 6 2 408 846 3 254 10
Datateknik — — — — —

Energiteknik 16 194 1 602 1 796 6
Resursteknik 15 2 443 2 407 4 850 16
Nordtest (prøvnings
metoder) 4 4 000 2 250 6 250 20
Ovrigt 16 4 199 722 4 921 16
Totalt 76 17 183 13 889 31 072 100
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Fordelningen av fondens stod på olika insatsom råden fram går av 
tabell 2. Aven om vissa projekt kan ha anknytning till m er an ett in
satsom råde har de har endast hånforts till det om råde som bedom ts ha 
dom inerande betydelse. Angiven fordelning av fondens insatser mellan 
olika insatsom råden blir dårfor ej helt råttvisande, m en bedoms 
åndå ge en god beskrivning av insatsem as inriktning.

Inom  insatsom rådena hålsovårdsteknik och datateknik har endast 
ett fåtal forslag till sam arbetsprojekt inkomm it, vilket också återspeglas 
i tabell 2. Fonden år på energi-FoU -om rådet inne i ett planeringsskede. 
D etta h a r m edfort a tt beviljat stod till stor del gått till planeringsprojekt 
som syftat till a tt ta  fram  underlag fo r kom m ande insatser. Om rådet 
har dårfor under året ej kråvt så stora finansiella resurser, m en en vå- 
sentlig okning beråknas fo r kom m ande år. Inom  ovriga om råden har 
tillgången på intressanta projektforslag varit god.

Projekttyper och mottagarkategorier

H ur av fonden beviljade medel fordelats på olika projekttyper och 
mellan olika anslagsm ottagare illustreras i tabell 3 och 4.

Tabell 3. Fordelning av beviljade m edel på olika projekttyper

Projekttyp Totalt Beviljat Beviljat Totalt beviljat
antal to m 1976 1 000 Skr %
beviljade 1975 1 000 Skr
projekt 1 000 Skr

Forstudier, utredningar,
symposier 21 565 1 174 1 739 5
Kollektiva projekt 26 4 975 5 115 10 090 32
Industriella utvecklings-
projekt 7 4 120 4 532 8 652 28
Ovriga FoU-projekt 6 2 401 606 3 007 10
Standardisering, provning,
måtteknik 16 5 122 2 462 7 584 25
Totalt 76 17 183 13 889 31 072 100

Tabell 4. Fordelning av beviljade medel på olika anslagsmottagare

Anslagsmottagare Totalt Beviljat Beviljat Totalt beviljat
antal t o m 1976 1 000 Skr %
beviljade 1975 1 000 Skr
projekt 1 000 Skr

Forskningsinstitut och
institutioner 18,5 1 188 2 392 3 580 11
Nordiska samarbetsorgan 6 4 100 2 325 6 425 21
Standardiseringsorgan 12 959 211 1 170 4
Branschorganisationer och
branschinstitut 16 3 726 3 102 6 828 22
Industrier 9,5 5 014 4 488 9 502 31
Myndigheter 1 2 053 245 2 298 7
Ovriga 13 143 1 126 1 269 4

Totalt 76 17 183 13 889 31 072 100
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Om de projekt som kan hanforas till viss bransch fordelas på olika 
branscher fås foljande procentuella fordelning av fondens stod t. o. m. 
1976 (tabell 5). I tabellen h a r också m edtagits procentuell fordelning av 
antalet anstållda samt forådlingsvårde mellan olika grenar av tillverk- 
ningsindustrin.

Tabell 5. Procentuell fordelning av tillverkningsindustrins forådlings- 
vcirde och antal anstållda på olika grenar i norden exkl. Island 1974 
sam t av Nordisk Industrifond fram  till 76-12-31 beviljade medel, vilka  
kunnat hdnforas till de olika grenarna

Gren av tillverkningsindustrin1 Anstållda1
%

Forådlings
vårde2
%

Av NI bevilj.3
%

Livsmedels-, dryckesvaru- och 
tobaksindustrin 11,7 11,0 15,3
Textil-, beklådnads-, lader- och 
lådervaruindustrin 9,0 5,5 4,4
Tråvaruindustrin 8,8 8,5 0,7
Massa-, pappers- och pappers- 
varuindustrin, grafisk industri 12,5 15,9 16,5
Kemisk industri, petroleum-, 
gummivaru-, plast- och plast- 
varuindustrin 7,7 10,6 0,2
Jord- och stenvaruindustrin 4,3 4,2 13,2
Jårn-, stål- och ferrolegeringsverk 5,6 7,4 9,2
Verkstadsindustrin 39,4 36,2 39,9
Annan tillverkningsindustri 1,0 0,7 0,6

100 100 100

1 Totalt i Norden 2 228 000 anstållda.
2 Totalt i Norden ca 157 000 milj Skr.
3 Ca 22,3 milj Skr. Ytterligare ca 8,8 milj Skr har beviljats men kan ej direkt 
fordelas på olika grenar.
4 Indelning enligt 1SIC 1968.
Not: Grundmaterialet till fordelningen av anstållda och forådlingsvårde har 
håmtats från "Nordisk statistisk årsbok 1976”.

Beskrivning av projektverksamheten

I bilaga 2 har gjorts en sam manstållning av under året pågående bi- 
dragsprojekt. E tt par av de storre projekt som erholl stod under fon
dens forsta verksam hetsår och dår projektresultatet borjat utvårderas 
under 1976 presenteras dessutom i bilaga 3. D et gåller:

Redningsmidler og nødradioutstyr (projekt nr 2)
Fiberarm erade cem entbaserade produkter (projekt n r 50)

H år foljer en kort sam m anfattning av vissa pågående projekt som 
bedoms ha m er allm ånt intresse.

Såsom fram går av de foregående tabellsam m anstållningam a har en 
betydande del av fondens beviljade m edel gått till insatser inom om 
rådet yttre miljo. D e projekt rorande vatten- och luftproblem  inom
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cellulosaindustrin och vattenproblem  inom jarn- och stålindustrin som 
startade redan under tidigare år har fortsatt åven under 1976 och yt- 
terligare bidrag h ar åven låm nats under året. U nder 1976 h ar dessutom 
stod låmnats till två inom N O RD FO RSK  (Nordiska samarbetsorganisa- 
tionen for teknisk-naturvetenskaplig forskning) planerade projekt be
tråffande textilindustrins och fiskindustrins vattenvårdsproblem.

Inom  arbetsm iljo har Stopforsks (N ordiska sam arbetsgruppen for 
gjuteriforskning) projekt rorande utveckling av gjuteritekniska proces
ser i syfte att forbåttra  arbetsm iljon i gjuterier fortsatt och arbeten har 
påborjats rorande bullerbekåm pande åtgårder vid snickerimaskiner. 
Aven inom det projekt som leds av sjofartsdirektoratet i Oslo och som 
syftar till att utveckla båttre livråddningsutrustning och nodsignalsystem 
for fartyg spelar arbetsm iljokrav en avgorande roll, åven om projektet 
har hånforts till insatsom rådet transportteknik (se åven bilaga 3).

Energi-FoU -om rådet har indelats i två huvudom råden: energiproduk
tion, -distribution och -ackumulering samt energianvåndning i industrin. 
Inom  det forstnåm nda huvudom rådet inryms huvudsakligen de FoU- 
insatser som kan motiveras av samhållsekonom iska skål. Fonden har på 
detta område fråm st inriktat sig på den kom m unala sektorn. U tred- 
ningsuppdrag på nordisk bas pågår bl. a. då det gåller kom m unal energi
planering, fjåiTvårmedistribution och m ottryckskraftalstring. Egentligt 
FoU -arbete pågår i ett projekt, som samfinansieras m ed Teknologirådet 
i D anm ark och som ro r m ojligheterna att effektivare u tnyttja vårme- 
innehållet i utgående rokgaser från forbrånningsanlåggningar for vårme- 
produktion.

I Jernkontorets regi pågår fyra olika projekt, som våntas få viss be- 
tydelse fo r energianvåndningen inom nordisk jårn- och stålindustri, och 
vilka medfinansieras av Nordisk Industrifond. Aven ett samnordiskt 
projekt, som har till syfte att utveckla m etoder for båttre vårmehushåll- 
ning i tvåtterier, har inletts under året. I ovrigt har inom fonden pågått 
intern planering for initiering av sam arbetsprojekt, som beror indu
strins energianvåndning.

Till resursteknik har forts både rent m aterialtekniska projekt och 
projekt med m er produktionsteknisk inriktning. Tillgången på intressan- 
ta  projekt inom om rådet har varit god.

D et inom N O RD FO RSK  planerade projektet om fiberarm erade ce- 
m entbaserade produkter har avslutats under året och i bilaga 3 låmnas 
en redogorelse for projektet.

Fonden stodjer tre olika svetsprojekt, namligen praktisk anvåndning 
av im plantm etoden for vårdering av svetsbarheten hos konstruktions- 
stål, autom atisering av gasmetallbågsvetsning genom adaptiv styrning 
och forbåttrade punktsvetsm etoder for aluminium.

Forutom  dessa projekt rorande svetsning stodjer fonden flera projekt 
av speciellt intresse for verkstadsindustrin såsom aluminium s material-
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egenskaper, ytskikt på verktygsstål, djuppressning av stål sam t djup- 
profilslipning.

N ordtest har for sin verksam het under perioden 1973— 1976 totalt 
erhållit 4,25 milj. skr. och for verksamheten 1977 har fonden beviljat 
N ordtest 0,5 milj. skr.

INSTA  (internordiskt standardiseringssam arbete) har bildats fo r att 
verka for sam ordnade nordiska standardiseringsnorm er. F or nordiska 
standardiseringsprojekt med industriell inriktning har fonden under året 
beviljat 0,5 milj. skr.

Samtliga sju industriella utvecklingsprojekt, till vilka fonden beviljat 
stod i form  av lån, har pågått under 1976.

Deltagande från de olika landerna i samarbetsprojekt

I tabell 6 visas om fattningen av det nationella deltagandet i de sam 
arbetsprojekt som erhållit stod under fondens tre forsta verksamhetsår. 
D et år totalt 43 projekt som ingår i redovisningen till ett sammanlagt 
projektstod av 21,8 milj. skr., vilket utgor 70 % av det totala projekt- 
stodet. De projekt som ej medtagits i denna sammanstållning år p ro
jekt inom  provning, standardisering och m åtteknik sam t utredningar 
och symposier. Dessa genom fors oftast huvudsakligen i ett land. Resul- 
ta ten  bedoms åndock kom m a samtliga lånder till godo.

Tabell 6. Deltagande från de olika landerna i samarbetsprojekt

Land Deltar i antal 
projekt

Beviljat belopp 
till projekten 
milj Skr

Danmark 27 10,4
Finland 27 15,9
Island 7 4,1
Norge 35 18,1
Sverige 37 19,0

Samarbete m ed nationella och nordiska organ

Fonden skall i sin verksam het ta  hånsyn till de enskilda låndernas 
nationella prioriteringar sam t verksam heten inom andra nordiska sam 
arbetsorgan. Fonden behover dårfor vål utvecklade kontakter m ed cen
trala  nationella stodorgan for teknisk forskning och industriell utveck- 
ling samt med olika nordiska organ.

Genom  att nåra sam arbete etablerats m ed de nationella organen inom 
fondens intresseom råde sam t m ed N O RD FO RSK  har fonden fo r sina 
projektbedom ningar haft tillgång till en erforderlig och om fattande 
fackkunskap samt såkerstållt a tt den egna prioriteringen koordinerats 
med de prioriteringar som de enskilda m edlem slånderna tillåm par for 
sina nationella utvecklingsinsatser. Sam arbetet har åven om fattat sam 
finansiering av vissa projekt.
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Fonden har haft lopande kontakter med organ under N ordiska m i
nisterrådet och N ordiska rådet, speciellt m inisterrådssekretariatet i Oslo 
och presidiesekretariatet i Stockholm.

Remisser och andra yttranden

Fonden har under året y ttra t sig over två medlemsforslag till N ordiska 
rådet:

—  Nordisk insats fo r att underlåtta nyetablering av m indre och medel- 
stora foretag grundade på innovationer (A 478/e)

—  Samordning av de nordiska landernas forskning om sam t kartlagg- 
stora foretag grundade på innovationer (A 476/e)

Dessutom har fonden y ttrat sig till den svenska nam nden for energi
produktionsforskning over dess program plan fo r om rådet spillvårme- 
utnyttjande samt till N ordiska m inisterrådets sekretariat låm nat syn
punkter på tillåm pningen av avtal angående de anstålldas råttsliga ståll
ning vid nordiska institutioner.

Inform ation

U nder våren 1976 utarbetades en plan for fondens inform ationsverk- 
samhet. En ny broschyr har utarbetats och borjade distribueras under 
hosten.

Fonden har aven sokt sprida inform ation genom annonsering. I slutet 
av året har en annons varit inford i tre danska tidningar och ytterligare 
ett inforande i var och en av dessa tidningar kom m er att ske i borjan 
av 1977. Om annonskam panjen bedoms ge positiva resultat år avsikten 
att åven sprida inform ation om fonden via annons i ovriga nordiska 
lander.

F lera artiklar om projektverksam het som bedrivs med fondens stod 
har distribuerats till olika fackliga tidskrifter.

Administration

Fonden leds av en styrelse, som år understålld N ordiska minister
rådet, och har a tt folja de allm ånna riktlinjer och de prioriteringar 
detta u tfårdar och beslutar.

I styrelsen ingår en ledam ot med suppleant från  vart och ett av de 
fem  nordiska lånderna sam t en ledam ot med suppleant från  NO RD - 
FORSK. N O RDFORSK s ledam ot har ingen rostrått.

O rdforande och vice ordforande utses av styrelsen. O rdforandeska- 
pet skulle cirkulera m ellan deltagarlånderna.

Fondens sekretariat år forlagt till Stockholm och leds av en direktor. 
Styrelsen har under verksam hetsperioden haft foljande sammansått- 

ning:
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Ordinarie ledamot Suppleant
D anm ark:
D irektor Ivar H aahr Sekretariatschef P. L. H ansen

Finland:
Industriråd Pekka M alinen Specialforskare Bjorn Blomqvist

Island: M inistersekreterare
D epartem entschef Å rni Snaevarr T horvardur Alfonsson

Norge:
U nderdirektor Christofer Ovve D irektor Tore Tysland

Sverige:
Civilingenjor Lennart Liibeck G eneraldirektor Sigvard Tom ner

N ORDFO RSK:
Professor Sakari Heiskanen D irektor Erling Hagen

Styrelsens ordforande har under året varit underdirektor Christofer 
Owe och vice ordforande civilingenjor L ennart Liibeck.

Styrelsens sammansattning under 1977 fram går av bilaga 1.
Styrelsen har under året hållit 9 sam m antråden, varav 7 i Stockholm 

och de ovriga i Kopenham n och Oslo. I  sam band med m otet i K open- 
ham n inform erades styrelsen om verksamheten vid Teknologirådet, Sta
tens Tekniske Prøvenævn och Udviklingsfondet.

Sekretariatet har haft foljande personal:

D irektor Rut Båcklund-Larsson
Assistent M arianne A nderson
Civilingenjor Roland Pettersson
Civilingenjor Jens Peter Nielsen fr. o. m. 1976-06-01.
Kontorist M argareta Tiger (deltid)

Sekretariatet år sam lokaliserat m ed N O RD FO RSK  och N ordtest. 
Genom  overenskommelse har av N O RD FO RSK  forhyrts viss adm i
nistrativ service.

Sekretariatet har skott den ekonomiska forvaltningen, inklusive bok- 
foringen.

E fter sam råd med kam markollegiet i Stockholm detaljgranskas råken- 
skaperna av Sjoåker Revisionsbyrå AB, vars auktoriserade revisor U lf 
Egenås varit ansvarig for granskningen.
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Intdkter (Skr.)

A n s l a g  f r å n  m e d l e m s l a n d e r

Resullatrakning 1976-01-01—1976-12-31

D anm ark 2 200 000
Finland 1 600 000
Island 100 000
Norge 600 000
Sverige 4 500 000

S p e c i e l l a  e n e r g i m e d e l  f r å n  
N o r d i s k a  M i n i s t e r r å d e t

B a n k r å n t o r

Å t e r f o r d a  p r o j e k t m e d e l  

Å r e t s  u n d e r s k o t t

—  10 000  000 :  —

792 500: —

1 469 222: 73 

115 317: 73

2 479 760: 06 

14 856 800: 52

Kostnader (Skr.)

B e v i l  j n i n g a r
Beviljade bidrag 8 597 509: —
Beviljade lån med villkorlig

återbetalningsskyldighet 4 531 999: —
U tredningar initierade av N I 759 943: 35 13 889 451: 35

Projektkonsulter 24 943:51

A d m i n i s t r a t i o n
Personalkostnader 516 003:18
Motes- och styrelsekostnader 130 368: 71
K opta tjånster 121 444: 18
Lokalkostnader 69 514: 75
Expenser 44 7 61 :74  882 092 :56

K u r s d i f f e r e n s e r  60 313 :10

14 856 800: 52

Anmårkning: Under året har styrelsebeslut fattats om reservation av totalt 2 milj 
Skr for 1977 och 1,1 milj Skr for 1978.
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Tillgångar (Skr.)

L i k v i d a  m e d e l
Bankbehållning 16 424 596: 45
Postgiro 12 260: 50
Kassa 216 :34  16 437 073 :29

F o r d r i n g a r

Anvisade ej utbetalade speciella
energimedel 561 630: —

Beviljade lån med villkorlig återbe- 
talningsskyldighet 8 651 999 Skr.1

Balansråkning 1976-12-31

16 998 703 :29

Skulder och eget kapital

Beviljade ej utbetalade projektanslag 15 648 347: 26

D i v e r s e  s k u l d e r

Leverantorsskulder 26 144: 95

E g e t  k a p i t a l

Ej utnyttjade medel från tidigare år 1 324 211: 08

16 998 703: 29

1 Beviljat 1974 1 620 000 Skr. varav utbetalat 1 570 000 Skr. 
Beviljat 1975 2 500 000 Skr. varav utbetalat 1 900 000 Skr. 
Beviljat 1976 4 531 999 Skr. varav utbetalat 609 191 Skr.

8 651 999 4 079 191

Christofer Owe 

I. Haahr 

A rni Snaevarr

Lennart Liibeck 

Bjorn Blom qvist 

Erling Hagen

R. Backlund-Larsson
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Skrivelse till statsrådet och chefen for industridepartementet från kam- 
markollegiet, revisionskontoret

Kungl. M aj:t har 1973-06-29 forordnat att kam m arkollegiet från  och 
m ed den 1 juli 1973 tilis vidare skall svara fo r revision fo r den nordiska 
fonden for teknologi och industriell utveckling (Nordisk Industrifond).

Fondens styrelse har efter kontakt med revisionskontoret vid kam 
m arkollegiet uppdragit åt aukt. revisorn U. Egenås, Sjoåker revisions- 
byrå AB, att svara for detaljgranskning av fondens råkenskaper.

Revisionskontoret vid kam m arkollegiet har tagit del av styrelsebe- 
råttelsen, styrelseprotokoll och fondens råkenskaper for verksamhets- 
perioden 1976-01-01— 12-31 åvensom av den av U. Egenås oversånda 
granskningsberåttelsen, som hår bifogas.

Revisionen har icke givit anledning till anm årkning.

Stockholm den 25 april 1977

Stig Andrén  
Chef for revisionskontoret

T I L L Å G G  1

T IL L Å G G  2

Granskningsberattelse for Nordisk Industrifond

U ndertecknad revisionsbyrå som utfort detaljgranskning av fondens 
råkenskaper och forvaltning for år 1976, får efter fullgjort uppdrag av- 
ge foljande beråttelse.

G ranskningen har om fattat genomgång av samtliga verifikationer 
sam t kontroll av grundregistreringen.

Bokforda anslag och lån h a r avståm ts m ot protokollforda styrelse- 
beslut. Samtliga noteringar i projektreskontran har kontrollerats.

U ppråttat bokslut har avståmts mot grundnoteringarna. Samtliga till- 
godohavanden hos banker och postgirokontoret har kontrollerats mot 
kontokuranter och saldobesked. V årderingen av behållningar i utlåndsk 
valuta har kontrollerats m ot vid bokslutstillfållet gallande såljkurser. 
Samtliga låneavtal har inventerats.

Kontrollsum m ering har skett av dagbok, huvudbok och årsbok.
Den sålunda u tforda granskningen har inte givit anledning till an 

mårkning.

Sjoåker revisionsbyrå AB 
U. Egenas 

Aukt revisor
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B l  L A G  A  1

Styrelse 1977-01-01—1977-12-31

O r d i n a r i e  l e d a m o t  

D anm ark
D irektor Ivar H aahr (v. ordf.)
Teknologirådet
Bredgade 31
DK-1260 K O PEN H A M N  K 
Tel.: 45 (1) 14 66 55

Finland
Industriråd Pekka Malinen 
Handels- och industrim inisteriet 
A lexandersgatan 10 
SF-00170 H ELSING FOR S 17 
Tel.: 358 (0) 1603 600

Island
Departem entschef Årni Snævarr

Industridepartem entet 
REY K JA VIK  
Tel.: 250 00

Norge
1977-01-01— 1977-06-30: 
U nderdirektor Christofer Owe 
Industridepartem entet

Akersgatan 42 
N-OSLO
Tel.: 47 (2) 11 94 15

1977-07-01— 1977-12-31:

Avdelingsdirektør Per-Christian 
Endsjø
Industridepartem entet 
Akersgatan 42 
N-OSLO
Tel.: 47 (2) 11 94 47 

Sverige
Civilingenjor Lennart Liibeck 
(ordf.)
Industridepartem entet 
Fack (Storkyrkobrinken 7) 
S-103 10 STOCKHOLM  2 
Tel.: 46 (8) 763 21 63

S u p p l e a n t

Sekretariatschef P. L. Hansen 
Udviklingsfondet 
Nyropsgade 28 
DK-1602 K O PEN H A M N  V 
Tel.: 45 (1) 11 47 22

Industriråd Bjorn Blomqvist 
Handels- och industrim inisteriet 
Alexandersgatan 10 
SF-00170 H ELSIN G FO R S 17 
Tel.: 358 (0) 1603 604

M inistersekreterare Thorvardur 
Alfonsson
Industridepartem entet 
REY K JA VIK  
Tel.: 250 00

D irektor Tore Tysland
Norges Teknisk Naturvitenskape-
lige Forskningsråd
Gaustadalléen 30
N-OSLO 3
Tel.: 47 (2) 14 35 90

Byråsjef A ndreas M ortensen 
Industridepartem entet

Akersgatan 42 
N-OSLO
Tel.: 47 (2) 11 94 78

Generaldirektor Sigvard Tom ner

Styrelsen for teknisk utveckling 
Fack  (Liljeholmsvågen 32'>
S-100 72 STOCKHOLM  43 
Tel.: 46 (8) 744 51 00
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N O RDFORSK 
Civilingenjor Per Grønborg 
Forskningssekretariatet 
Holmens K anal 7 
DK-1060 K O PEN H A M N  K 
Te!.: 45 (1) 11 43 00

D irektor Erling Hagen 
NO RD FO RSK
Box 5103 (Grev Turegatan 19)
S-102 43 STOCKHOLM  5 
Tel.: 46 (8) 14 14 50

B IL A G A  2

Projektverksamhet 1976

I den foljande projektsam m anstållningen har medtagits de bidrags- 
projekt som under 1976 pågått med stod från  fonden. F or flera projekt 
beviljades medel redan under tidigare verksamhetsår. I sammanståll- 
ningen har ej medtagits de industriella utvecklingsprojekt som erhållit 
stod i form  av lån.

Projekten har indelats i foljande områden 
M iljovårdsteknik 

Yttre miljo 
Arbetsmiljo 

Hålsovårdsteknik 
Transportteknik 
Energiteknik

Produktion, distribution och ackumulering 
Anvåndning i industrin 

Resursteknik 
Prøvningsmetoder 
Standardiseringsmetoder 
Ovrigt

Miljovårdsteknik

Yttre miljo

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Kontaktperson:

Nordisk avfallsbors (projekt n r 1)
De nordiska industriforbundens miljovårds-
kommitté
250 000 Skr.

344 000 Skr.
Lars-G unnar Lindfors, IVL, Stockholm

Projektet Nordisk Avfallsbors initierades av Industriforbunden i D an
mark, F inland, N orge och Sverige. Verksam heten påborjades i novem-
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ber 1973 med Institutet for vatten- och luftvårdsforskning (IVL) som 
ansvarig for den centrala sekretariatsfunktionen. Avfallsborsen form ed- 
lar inom N orden inform ation om utbud av och efterfrågan på avfall 
eller restprodukter, vilka bedoms kunna utnyttjas produktivt eller lego- 
destrueras vid annat foretag.

Nordisk Industrifond har låm nat stod till projektet under den nu av- 
slutade treåriga forsoksverksamheten. En overenskommelse har traffats 
mellan de nordiska industriforbunden att de gemensamt skall finansiera 
avfallsborsen under en ny treårsperiod.

Projekttitel: Återanvandning av vatten i jårn- och stålverk
under nordiska klimatforhållanden  (projekt nr 10) 

Bidragsmottagare: N ordiska stålforbundet
Beviljat belopp: 550 000 Skr.
Beraknad total
projektkostnad: 1,1 milj. Skr.
Projekttid: 1974-09-01— 1976-08-31
K ontaktperson: Jan Åselius, Jernkontoret, Stockholm

Projektet har varit uppdelat i tre delprojekt med foljande målsåttning:
—  Rening och återanvandning av gasreningsvatten från  masugn;

A tt genom utredningsarbete och driftserfarenhet bestam m a olika 
fororeningar i vatten och att faststålla toleransgrånser fo r ut- 
slåpp.
A tt kom m a med forslag till en optim al renings- och slutnings- 
grad for vattensystemet.

—  Rening och återanvandning av kyl- och transportvatten från  
strånggjutnings- och varmbearbetningsanlåggningar;

A tt bedom a och utprova m etoder for rening och återanvånd- 
ning av kyl- och transportvatten. Speciell uppm årksam het skall 
ågnas åt avskiljning av olja och fett.

—  Kylning av vatten i cirkulerande system;
A tt genom utredningar och utprovning av alternativa kylmeto- 
der redovisa olika konstruktioner, dimensionering och kostna
der for alternativa anlåggningar.

Projektet avslutades under 1976 och bedoms ha givit fo r jårn- och 
stålindustrin vårdefulla resultat. S lutrapport kommer att tryckas i borjan 
av 1977.

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Ovriga deltagare:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid:

Klorid i återvinningssystem  (projekt nr 33) 
Stiftelsen Skogsindustriernas vatten- och luftvårds- 
stiftelse, Sverige
Centrallaboratorium  AB, Finland 
Svenska Tråforskningsinstitutet 
Stora K opparbergs Bergslags AB, Sverige 
Ångpanneforeningen, Sverige 
670 000 Skr.

3 milj. Skr. 
1974-01-01- -1976-06-30
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K ontaktpersoner: Stig Larsson, Iggesunds Bruk, Iggesund, Sverige
Hans N orrstrom , Institutet for vatten- och luft- 
vårdsforskning, Stockholm

Utslåppen från  blekning av massa svarar i dag for en stor del av 
skogsindustrins utslapp till vatten. Projektets mål har varit att studera 
återforing av strom m ar från  blekeriet till återvinningssystemet och de 
miljoeffekter som darm ed kan uppnås. E ffekter av denna återforing på 
fabrikens driftsbetingelser, på korrosion, på kloridhalt m. m. skulle ock
så klarlaggas.

Projektet avslutades arbetsmåssigt 1976-07-01 och dårefter har slut
rapport sammanstållts. Rapporten kom m er att tryckas och distribueras 
under våren 1977. U nder forsta halvåret 1977 kom m er också projektets 
resultat att presenteras i sem inarier i Finland och Sverige.

Genom  att endast forhållandevis låga kloridhalter (av storleksord- 
ningen 10 g/l som Cl i vitluten) kan tolereras i återvinningssystemet 
utan att hoja drifts- och kapitalkostnaden begrånsas m ojligheterna till 
återforingar. System for utstotning av klor erfordras aven vid låga klor- 
tillskott och en teknisk-ekcnomisk genomgång har gjorts av dessa sy
stem.

Med i dag tillganglig teknik ar det forsta steget mot m inskade utslapp 
att syrgasbleka massan (alternativt driva delignifieringen i koket till låg 
ligninhalt) och dårefter bleka m ed hog andel klordioxid. De teknisk- 
ekonomiska och miljomåssiga konsekvenserna av ett sådant forfarande 
har belysts liksom m ojligheterna att m inska utslåppen ytterligare genom 
återforingar.

Projekttitel:

Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Reserverat belopp: 
Projekttid: 
P lanerad total 
omfattning:

Kontaktperson:

M iljdm atsystem , mat- och styrsystem  for skogs
industrins m iljovård  —  N O R D M IL JO  80 (projekt 
n r 84)
Institutet for vatten- och luftvårdsforskning, Sve
rige
Svenska tråforskningsinstitutet 
Papirindustrins Forskningsinstitutt, Norge 
Centrallaboratorium  AB, Finland 
1 650 000 Skr.
I 650 000 Skr.
3 år från 1 juli 1975

I I  milj. Skr. (varav ca 1/3 från  Nordisk Industri
fond)
L ennart Eriksson, Svenska Tråforskningsinstitutet, 
Stockholm

I N O RD M ILJO  80 sam verkar skogsindustrin i F inland, N orge och 
Sverige samt m iljovårdsm yndigheterna i de tre lånderna. I projektet ut- 
vecklas och utprovas system och anordningar som ska m ojliggora en 
sådan overvakning och styrning av fabrikerna att olika miljoskyddskrav 
uppfylles samtidigt med en hog och jåm n produktion. U nder året har 
den andra etappen av projektet genom forts och innehållit utveckling 
och utprovning i laboratorier och fabriker av olika systemdelar. I en 
tredje etapp under forsta halvåret 1977 kom m er detta arbete att slut- 
foras och projektet avslutas med en fjårde ettårig etapp, då utvecklade

6—770426. Nordiska rådet. Del 2
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system utprovas i fabriker. NO RD M ILJO  80 beror skogsindustriella 
utslåpp i såvål vatten som luft.

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
K ontaktpersoner:

U tnyttjande av avfallsfibrer (projekt nr 88) 
Papirindustrins forskningsinstitutt, Norge 
Svenska Traforskningsinstitutet 
Centrallaboratorium  AB, Finland 
291 375 Skr.

582 700 Skr.
2 år från  1975-04-01
Liva Soderhjelm, Centrallaboratorium  AB, H el
singfors
Kjell Helge, Papirindustrins forskningsinstitutt, 
Oslo
Christer Soremark, Svenska Tråforskningsinstitu- 
tet, Stockholm

Projektet syftar till att finna praktisk anvåndning av avfallsfibrer 
d. v. s. fiberslam som uppstår vid fiberproducerande skogsindustri och 
som inte återfores till processen. De anvåndningsom råden som provas 
ar foljande:

—  Inblandning i tråfiberplattor
—  Ensilering av gronfoder
—  Inblandning i form pressade produkter for t. ex. paketering
—  Inblandning i produkter som tegelsten, cem entplattor och plast- 

artiklar.

Delresultat som fram kom m it under året har betecknats som lovande.

Projekttitel:

Bidragsmottagare:

Deltagare:

Beviljat belopp: 
Reserverat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktpersoner:

Textilindustrins vattenvårdsproblem  (projekt nr 
144)
N ordiska projektet ”Textilindustrins vattenvårds
problem ”
N ordiska textilforskningsinstitut 
N ordiska institut for vattenvårdsforskning 
Textilforetag i D anm ark, F inland, N orge och Sve
rige
500 000 Skr.
500 000 Skr.

8,4 milj. Skr.
1976-07-01— 1979-06-30
Leif Bruneau, Institutet for vatten- och luftvårds- 
forskning, Stockholm
Bjorn Federley, N ORD FORSKs miljovårdssekre- 
tariat, Helsingfors

Projektets mål kan sam m anfattas i foljande punkter:
—  att genom industriinterna åtgårder m inim era de totala kostnader, 

som direkt eller indirekt har samband med grånskrav, volym eller 
pris på in- och utgående vatten i textilindustrins beredningsverk
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—  att genom  kemisk och biologisk karakterisering ta fram  underlag 
for uppdelning av processavloppsvattnen i tre skilda strom m ar: 
en som utan olagenhet kan ledas direkt till recipienten (eller re- 
cirkuleras), en som kan ledas till recipienten efter enbart biologisk 
rening och en som kraver avancerad reningsteknik

—  att genom kemisk och biologisk karakterisering ta fram  underlag 
for ersåttande av riskfyllda kem ikalier med m indre riskfyllda

—  att få driftserfarenheter av behandling och återanvandning av 
m indre fororenade processavloppsvatten i stor skala

—  att oka kunskapen om de kvalitetskrav som bor stållas på textila 
processvatten

—  att ta  fram  enklaste och billigaste teknik fo r eliminering av toxiska 
eller svårnedbrytbara kem ikalier ur textila processavloppsvatten 
i stor skala

—  att oka kunskapen om toxiska åmnens inverkan på konventionella 
behandlingsmetoders effektivitet (mekanisk, biologisk och kemisk 
behandling).

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Deltagare:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktpersoner:

Fiskindustrins vattenvårdsproblem  (projekt n r 159) 
N ordiska projektet "Fiskindustrins vattenvårds
problem ”
F rån D anm ark, Island och N orge deltar samman- 
lagt 16 institutioner och foretag 
413 000 Skr.

1,1 milj. Skr.
1977-01-01— 1978-12-31
Ole Krogh, Vandkvalitetsinstituttet, Hørsholm, 
D anm ark
Bjorn Federley, NO RD FO RSK s miljSvårdssekre- 
tariat, Helsingfors

Projektets mål kan sammenfattes i følgende punkter
—  at skabe en oversigt over den nordiske fiskeindustris forurenings

problem er og de nuværende tekniske m uligheder for løsning af 
disse

—  at undersøge og afprøve mulighederne for vandbesparelser i fiske
industrier og vurdere indflydelsen på produktkvaliteten

—  at udvikle rensningsteknologi for behandling af procesvand fra 
fiskeindustrien, m ed særlig vægt på m etoder der fører til gen
vinding af værdifulde indholdsstoffer

—  at undersøge mulighederne fo r genanvendelse af renset proces
vand og vurdere indflydelsen af dette på produktkvaliteten.

Arbetsm iljd

Projekttitel: Utveckling av gjuteritekniska processer i sy fte att
forbdttra arbetsmiljon i gjuterierna och gjutgod- 
sets kvalitet (projekt n r 26)
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Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Kontaktperson:

Nordiska sam arbetsgruppen for gjuteriforskning
—  STOPFORSK
1 020 000 Skr.

2,6 milj. Skr.
Per Rolf Roland, Kristiansands Jernstoperi A/S, 
Kristiansand, Norge

Projektet, som bedrivs i sam arbete mellan gjuteriforskningsorganisa- 
tionerna och industriforetag i F inland, N orge och Sverige, år uppdelat
i tre delprojekt. De två forsta syftar till att klarlågga m ojligheterna att 
infora krom itsand respektive olivinsand som enhetssand i stållet for 
kvartssand i gjuterierna. D et tredje delprojektet syftar till fram tagning 
av ny rensningsteknik med utnyttjande av hittills foga anvånda metoder, 
t. ex. kemiska och elektrokcmiska m etoder, elektrohydraulisk rensning 
och plasmaskårning.

Samtidigt genomfors en utredning betråffande m ojligheterna att mins- 
ka rensningsarbetets om fattning genom låmpliga åtgårder tidigare i pro- 
duktionskedjan. Projektarbetet pågår planenligt och forvåntas vara slut- 
fort under 1977.

Projekttitel: 
B idragsm ottagare: 
Beviljat belopp: 
Kontaktperson:

Støveksplosjoner (forstudie) (projekt n r 112) 
Chr. Michelsens institutt, Norge 
62 000 Nkr.
Rolf Eckhoff, Chr. Michelsens institutt, Bergen

Industriella dam mexplosioner år ett reellt problem i alla de nordiska 
lånderna. Fonden har dårfor givit stod till ett utredningsprojekt, dår 
m ojligheterna till och intresset for en gemensam nordisk forsknings- 
insats skulle undersokas. U tredningen har bl. a. resulterat i ett konkret 
projektforslag "D am m explosioner i kanaler och ro r” och den nordiska 
industrins intresse att deltaga i ett sådant projekt håller på att under
sokas.

Støjdæm pende foranstaltninger ved snedkerim aski
ner (projekt n r 152)
Teknologisk institut, D anm ark 
Tråbranschernas ergonomigrupp, Tråforsknings- 
centrum, Sverige 
150 000 Skr.

225 000 Skr.
E tt år från 1976-12-01
Chr. Boye, Teknologisk institut, Tåstrup, D anm ark

Projektet har til form ål at udvikle relativt enkle og effektive kom po
nenter, som ved montering på gængse snedkerimaskiner bidrager til at 
forbedre arbetsm iljøet i maskinsnedkerier, især ved at reducere støjge
nerne. Resultater forventes præsenteret i form  af en rapport, hvori de 
udviklede løsninger beskrives, dels ved karakteristik af m iljøforbedrende

Projekttitel:

Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktperson:
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effekter, dels ved konstruktionsanvisninger med tilhørende overslag 
over fremstillingspriser.

D er vil blive lagt stor vægt på at rapporten spredes til berørt industri
i de nordiske lande.

Halsovårdsteknik

Projekttitel:

Bidragsmottagare:
Referensgrupp:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Kontaktperson:

Telekom m unikation for dova och dovblinda  (pro
jekt n r 11)
H andikappinstitutet, Sverige
Forutom  representanter for varje enskilt land aven 
representant for Døves N ordiske R åd och N or
diske H øreskades Samarbejdskomité, De N ordiska 
D ovblindorganisationernas Sam arbetsorgan samt 
for de nordiska televerken.
230 300 Skr.

560 000 Skr.
Jan-Ingvar Lindstrom, H andikappinstitutet, Stock
holm

En utredning har gjorts kring telekom m unikationer for dova, dov
blinda och talskadade i N orden. U tredningen har verkstallts av handi
kappinstitutet i sam arbete m ed representanter for de nordiska landerna, 
berorda handikapporganisationers nordiska sam arbetsorgan samt tele
verken i de nordiska landerna. M ålsattningen har varit att foreslå ett 
lampligt telekom munikationssystem vad avser apparatur, behov av 
service samt ekonomiska och adm inistrativa konsekvenser. Provning av 
enskilda utrustningar har inte ingått.

U tforlig rapport over projektet kan erhållas från H andikappinstitutet, 
Fack, 161 25 Bromma, Sverige.

T ransportteknik

Projekttitel:
Bidragsmottagare:
Projektkom m itté:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
K ontaktpersoner:

Redningsmidler og nødradioutstyr (projekt nr 2) 
S jøfartsdirektoratet, N orge
Representanter fo r de nordiska sjofartsmyndighe- 
terna
2 865 000 Nkr.

7,6 milj. Nkr.
5 år
M odolv Hareide, S jøfartsdirektoratet, Oslo 
Inge Johnsen, N T N F s skipstekniska komité, Oslo

Se utforlig beskrivning i bilaga 3.
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Projekttitel:

Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktperson:

Prognosmetoder fo r  fartygsprovturer (projekt n r 
109)
Skibsteknisk laboratorium , D anm ark 
Ship Hydrodynam ics Laboratory, Finland 
Norges Skipsforskningsinstitutt, Norge 
Statens Skeppsprovningsanstalt, Sverige 
300 000 Skr.

550 000 Skr.
2 år
H ans Lindgren, Statens Skeppsprovningsanstalt, 
Goteborg

Skeppsprovningsanstaltem a i D anm ark, N orge och Sverige deltar se
dan 1972 i ett internationellt samarbete som syftar till a tt få  fram  en 
enhetlig metod for prediktering av fartygs axeleffekt, fart och varvtal 
vid provtur. Nordisk Industrifond har bekostat en del av detta arbete 
(projekt n r 59) och ovanstående projekt år en fortsåttning på det tidigare 
projektet.

A rbetet kom m er i stort att utforas i enlighet med foljande plan:
1. M etodstudier av modellforsoks- och provtursteknik
2. Fram tagning av dataprogram  for analys av modellforsoksresultat
3. Fram tagning av dataprogram  for korrektion av provtursresultat
4. ITTC -program m et kom pletteras
5. Inkorning av ITTC-program , analysering av SHL provtursm aterial 

samt u tforande av vågenergimatningar
6. Fram tagning av gemensamt prognosforfarande samt rapportskriv

ning
De fram tagna m etoderna kom m er huvudsakligast att anvåndas av de 

olika skeppsprovningsanstaltem a for att beråkna sam bandet mellan axel
effekt, fart och propellervarvtal fo r fartyg under provtursforhållande. 
Dessa prognoser ligger till grund for de provturskontrakt som upprattas 
mellan varv och rederier. D å en felaktig prognos kan få svåra ekono
miska konsekvenser har arbetet stor betydelse.

Projekttitel: 
Bidragsmottagare: 
Beviljat belopp: 
Kontaktperson:

Nordsat-utredning  (projekt n r 115)
Svenska rymdaktiebolaget, Sverige 
300 000 Skr.
Fredrik  Engstrom, Rymdbolaget, Stockholm

Projektet beskrivs i verksamhetsberåttelsens textavsnitt.

Energiteknik

Energiproduktion, -distribution och -ackumulering

Projekttitel: Spillvarmekonferens (projekt n r 117)
Bidragsmottagare: STF Ingenjorsutbildning, Sverige
Beviljat belopp: 63 500 Skr.
U tnyttjat belopp: 54 000 Skr.
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D enna nordiska konferens ordnades for klariaggande av tekniska, 
ekonomiska och adm inistrativa frågor, som beror kom m unernas for- 
troendem an, planerare och tekniker liksom beslutsfattare och driftan- 
svariga i industrin, i sam band med att spillvårme från  industrin ska ut- 
nyttjas i samhållet. Konferensen arrangerades av STF Ingenjorsutbild- 
ning, Sverige och genom fordes den 30— 31 m ars 1976 i Lidingo. K on
ferensm aterialet finns tillgångligt hos STF Ingenjorsutbildning, Box 
40116, 103 43 Stockholm 40.

Projekttitel: Icke-konventionella energikallor (utredning) (pro
jekt nr 127)

Bidragsmottagare: Ångpanneforeningen, Sverige 
Beviljat belopp: 40 000 Skr.
Kontaktperson: U lf N orham m ar, Ångpanneforeningen, Sverige

På fondens uppdrag har Ångpanneforeningen i Sverige kartlagt vilka 
FoU-aktiviteter som pågiclc och planerades 1976 i de nordiska lån
derna då det gåller vindenergi, solenergi, vågenergi och geotermisk 
energi. I uppdraget ingick också att gora en snabb utblick over vad 
som pågick internationellt samt att presentera ev forslag till nordiska 
projekt som kunde fram kom m a under arbetets genom forande.

Ångpanneforeningens rapport finns i ett m indre antal exemplar på 
fondens sekretariat.

Projekttitel: Fjarrvårmedistribution  (utredning) (projekt nr
130)

Bidragsmottagare: D ansk Kedelforening, D anm ark 
Beviljat belopp: 126 000 Dkr.
Kontaktperson: S. Rolf Jacobsen, Dansk Kedelforening, H ellerup

Fonden har till Dansk K edelforening uppdragit a tt i sam arbete med 
de nordiska ångpanneforeningarna oversiktligt kartlågga om fattning och 
betydelse av fjårrvårm edistribution i N orden, definiera problem om 
råden och presentera pågående och planerade FoU-aktiviteter. M ed 
ledning av detta skall m an åven låm na forslag till projekt, låmpliga att 
genom fora på nordisk bas. R apporten beråknas bli klar till den 1 
februari 1977.

Projekttitel:

Bidragsmottagare: 
Beviljat belopp: 
Kontaktperson:

K om m unal energiplanering (utredning) (projekt nr
131)
D ansk Kedelforening, D anm ark 
196 000 Dkr.
S. Rolf Jacobsen, D ansk Kedelforening, Hellerup

U ppdrag som ovan, men inom om rådet ”K om m unal energiplanering” .

Projekttitel: Røgenergiudnyttelse (projekt n r 142)
Bidragsmottagare: Teknologisk Institut, D anm ark 
Beviljat belopp: 303 000 Dkr.
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Beraknad total
projektkostnad: 730 000 Dkr.
Projekttid: 76-04-01— 76-11-01
K ontaktperson: Anders Korsgård, Teknologisk Institut, Tåstrup

Projektets mål a r  att ta  fram  konkreta losningar for a tt i forbran- 
ningsanlåggningar (vårmeverk, industrier) sånka rokgastem peraturen 
m otsvarande okningar i total verkningsgrad m ed ca 5 % m ed acceptabel 
okning av driftskostnader.

A rbetet utfores i sam arbete mellan Teknologisk Institut, D ansk Kedel
forening och Korrosionscentralen, samtliga i D anm ark. I projektets styr- 
grupp ingår representanter från Finland, N orge och Sverige och resul- 
ta ten  skall vara tillgångliga fo r samtliga intressenter i N orden. P rojek
te t erhåller åven bidrag från  Teknologirådet, D anm ark.

Projekttitel: M ottryckskraft (utredning) (projekt n r 148)
Bidragsmottagare: EK ONO, Finland
Beviljat belopp: 90 000 Fm k
K ontaktperson: F jalar Kom m onen, EK ONO , Otnås

F or klarlåggande av ev. insatser, som kan goras for att fo rbåttra  m oj
ligheterna for utbyggnad av m ottryckskraften i de nordiska lånderna 
har fonden låm nat ett utredningsuppdrag till EK O N O  (Energiekono- 
miska foreningen). I  forsta hand kartlågges m ottryckskraftpotentialen 
och dess utnyttjning i Finland och Sverige, foretagsekonomiska och 
samhållsekonomiska aspekter belyses, teknisk-ekonomiska hinder iden- 
tifieras liksom olika vågar att eliminera dessa. M aterialet behandlas vid 
ett nordiskt expertsem inarium i m ars 1977 och slutrapport låm nas 1 juni
1977.

Projekttitel:

Bidragsmottagare: 
Beviljat belopp: 
Projekttid: 
Kontaktperson:

H virvelbed som forbrenningssystem  (projekt n r 
153)
N orsk Dam pkjelforening, Norge 
250 000 N kr.
76-12-01— 77-08-31

. Jan Sandviksnes, N orsk Dampkjelforening, Oslo

U tredningens uppgift år att på nordisk basis ta  fram  underlag for be- 
domning av vilka ytterligare FoU -insatser som bor goras då det gåller 
”fluidized bed”-teknik for forbrånning av i forsta hand kol, torv samt 
flytande och fast avfall. U tredningen skall åven beakta m ojligheterna 
till resultatoverforing från  den ”fluidized bed” -teknik som utnyttjas i 
andra sam m anhang i t. ex. m etallurgisk och kemisk industri. A rbetet 
blir slutfort under år 1977.

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Kontaktperson:

Nollenergihus Vcist (projekt n r 156)
D anm arks Tekniska Hogskola, D anm ark 
Chalmers Tekniska Hogskola, Sverige 
58 283 Skr.
G unnar N ordfeldt, Chalmers Tekniska Hogskola, 
Goteborg
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Fondens stod avser ett forprojekt fo r analys av ett specieilt energi
system till ett experimenthus "Nollenergihus V åst” . Analysen skall ut- 
m ynna i kravspecifikationer for bl. a. solfångare +  vårm epum p och reg
lersystem som skall ingå i experimenthuset och fram tagas av danska och 
svenska foretag. Forprojektet slutfores i januari 1977.

Energianvåndning i industrin

Projekttitel: Varmebesparende foranstaltninger i vaskerier
(projekt nr 98)

Bidragsmottagare: Teknologisk Institut, D anm ark
i sam arbete med de nordiska tvåtteriforbunden 

Beviljat belopp: 322 000 Dkr.
K ontaktperson: U lf M eyer Henius, Teknologisk Institut, K open

ham n

Undersøgelsens overordnede mål er følgende:
a) at påvise ukom plicerede foranstaltninger, som det enkelte vaskeri 

umiddelbart selv kan gennemføre
b) at udvikle en metodik for konsulentbaserede undersøgelser af m ere 

gennemgribende varm ebesparende foranstaltninger
c) at tillvejebringe viden om specifikke tekniske m uligheder for var

mebesparende foranstaltninger omkring enkeltprocesser
d) at tilvejebringe viden om m uligheder for udnyttelse af overskuds

varme på vaskerier eller i disses um iddelbare omgivelser.
P rojektet er tilsvarende opdelt i 4 delprojekter. M idler er hidtil kun 

bevilliget til delprojekt 1. Delprojektet har følgende målsætning:
Analyse af de forhold omkring de væsentligste energiforbrugende 

processer der fører til et højt eller lavt energiforbrug, for at påvise hvor
ledes dette kan nedsættes ved ikkeinvesteringskrævende foranstaltninger 
og udvikling af m ålem etoder og dataindsam lingsrutiner til dette formål.

Projektet kan ventes afsluttet om kring 77-05-31.

Projekttitel: Energibalanser for olika industrier (forstudie)
(projekt n r 121)

Bidragsmottagare: Nåringslivets stiftelse for forskning och utveck
ling på energiom rådet (NEFOS), Sverige 

Beviljat belopp: 80 000 Skr.
K ontaktperson: Lars Sjunnesson, Å ngpanneforeningen, Stockholm

Projektets syfte år att u tarbeta en enhetlig m etod for uppgorande av 
energibalanser i tillverkningsindustrin. M etoden skall också ange hur 
energibalanser skall uttryckas bland annat når det gåller olika energi
formers kvalitet.

Projektet startas med ett forsta steg om fattande definition och en 
prelim inår metodutveckling baserad på några vitt skilda branscher, fo r
slagsvis cellulosaindustri, jårn- och stålindustri och konservindustri, 
d. v. s. sådana branscher dår god inform ation redan finns. A rbetet skall 
också summ era vad som gjorts internationellt sam t samordnas med an- 
nan liknande verksamhet som pågår i Norden.
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D enna etapp, for vilken fonden beviljat medel, beråknas vara avslu- 
tad i m ars 1977.

Projektpaket:
Projekttitlar:

Bidragsmottagare: 
Beviljat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
K ontaktperson:

Energianvåndning i jårn- och stålindustrin 
U tnyttjande av avgaser från stålugnar (projekt nr
132)
Temperaturstyrning vid gjutning  (projekt n r 134) 
Signalsystem for slagg vid stranggjutning (projekt 
n r 135)
Felindikering på varm t amnesmaterial (projekt nr 
136)
Jernkontoret, Sverige 
469 000 Skr.

938 000 Skr.
2 år
Jan  Åselius, Jernkontoret, Stockholm

Ovanstående projekt drives i Jernkontorets projektorienterade forsk- 
ningsverksamhet med aktivt deltagande från  stålverken sam t en del 
andra storre industrier i N orden. Dessa projekt har hånforts till om rådet 
energiteknik då fondens prioritering av projektstodet till Jernkontoret 
skett m ed ledning av de mojliga effekterna på energianvåndningen i 
nordisk jårn- och stålindustri.

Projekttitel:

Bidragsmottagare: 
Beviljat belopp: 
K ontaktperson:

Kortlægning a f visse virksomheders energiforbrug  
(utredning) (projekt n r 164)
D ansk Kedelforening, D anm ark 
110 000 Dkr.
Evald Brønd, D ansk Kedelforening, Hellerup

Den specifika energiforbrukningen vid tillverkning av likartade pro
dukter kartlågges for ett antal fabriker i de nordiska lånderna. U nder- 
sokningen gors for to talt fyra produkter som tillverkas i stålgjuterier, 
gjasverk, spånplattefabriker resp. fiskmjolsfabriker.

A rbetet beråknas vara slutfort 77-03-01.

Resursteknik

Projekttitel: Svetsbarhet av konstruktionsstål —  praktisk an-
våndning av im plantm etoden  (projekt n r 6) 

Bidragsmottagare: Svetskommissionen, Sverige 
Projektdeltagare: D anm ark: Svejsecentralen

Finland: Statens tekniska forskningscentral 
Norge: SIN TEF/N orges tekniska hogskola 

Kværner Brug A/S 
A/S Norsk Jernverk
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Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktperson:

Sverige: Kungliga tekniska Hogskolan
Kockums M ekaniska Verkstads AB 
SEGA
Tekniska Rontgencentralen

600 000 Skr.

1 200 000 Skr.
3 år
Nils Christensen, S IN TEF, N TH , Trondheim

Projektet har tagit sikte på å utvikle en i og for seg kjent teknikk til 
et hjelpemiddel for tallmessig gradering av sprekkfaren, og for valg av 
den mest økonomiske kom binasjon av stålkvalitet/tilsettmaterialer/svei- 
sebetingelser som vil gi den nødvendige sikkerhet. I prinsippet har m an 
prøvet overgangssonens kvalitet ved statisk belastning av en innsveist 
gjenget prøvestav, og ved forsøk bestem t den nominelle strekkspenning 
overgangssonen kan bære i ubegrenset tid u tan  brudd. Denne sveisbar- 
hetsindeks, im plant bruddstyrken, avhenger av en rekke m aterialpara- 
metre og operasjons variable, som forsøkes kartlagt for det spektrum  av 
materialer og m etoder som ansees relevant i nordisk industri de kom 
mende 10— 15 år.

Slutrapport forventes omkring 1 juni 1977.

Projekttitel:

Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktpersoner:

Fiberarmerade cementbaserade produkter (projekt 
n r 50)
N O RDFORSKs projektkom m itté for FRC-m ate- 
rial
660 000 Skr.

1,4 milj. Skr.
2 år
Sven G. Bergstrom, Cement- och betonginstitutet, 
Stockholm
Stig Pettersson, N O RD FO RSK , Stockholm

Se utforlig beskrivning i bilaga 3.

Projekttitel:

Bidragsmottagare: 
Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
K ontaktperson:

M aterialbehov og -problemer innen petroleums- 
teknologien  (projekt n r 75)
Sentralinstitutt for industriell forskning, Norge 
50 000 Nkr. 1975

100 000 Nkr.
Paul Løvland, Sentralinstitutt for industriell forsk
ning, Oslo

I projektet deltagande foretag har varit

D et Norske Oljeselskap A/S 
G rånges Oxelosunds Jårnverk 
K værner Engineering A.S. 
N orsk H ydro a.s.
Uddeholm s AB
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Prosjektets målsetting har vært å kartlegge m aterialtyper, problem er, 
brukerkrav, anvendelser og utviklingstendenser for m aterialer i offshore 
industrin, raffinerier og petrokjemisk industri.

A rbeidet ble utført ved å studere teknisk litteratur og intervjue eksper
ter fra en rekke kontraktor-firm aer, oljeselskaper, stålverk o. a., to talt ca.
15 firm aer. Opplysningene har hyppig vært diskutert og vurdert av 
prosj ektdeltagerne.

D et konkrete arbeidsprogram  ble utform et av prosjektdeltagerne i 
fellesskap og om fattet konstruksjonsm aterialer hovedsakelig for: bæren
de deler i plattform ene, selve rørledningene og foringsrørene, destilla- 
sjonstårnet i raffinerier, og crackere og reform ere i petrokjemisk in
dustri.

Projekttitel: 
B idragsm ottagare:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
K ontaktm an:

Slitstarka ytsk ik t på verktyg  (projekt n r 92) 
D anm arks Tekniska Hogskola, D anm ark 
Chalmers Tekniska Hogskola, Sverige 
Linkopings Tekniska Hogskola, Sverige 
Sandvik AB, Finland 
A iram , AB, Finland 
625 000 Skr.

2,1 milj. Skr.
3 år
G osta Brogren, Chalmers Tekniska Hogskola, 
Goteborg

Projektet, som erhåller stod åven från Styrelsen for teknisk utveck
ling i Sverige, syftar till en beståmning av skiktbelåggningsforloppet, 
bindningens (skikt-substrat) beroende av olika param etrar och beståm 
ning av skiktens prestanda. Skikt av TiC med CVD-teknik (Chemical 
V apor Deposite) och katodforstoftning. Substrat dels enkristaller av WC, 
(W, Ti) C samt kobolt (ev. åven nickel) och hårdm etaller innehållande 
kristalliter av ovan nåm nda typer.

Projekttitel:

Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktperson:

Aksellerert prøving av langtids materialegenskaper 
hos alum inum  (projekt n r 93)
A/S Raufoss Am m unisjonsfabrikker, Norge 
A/S Kongsbergs Våpenfabrikk, Norge 
A/S Å rdal og Sunndal Verk, Norge 
AB Volvo, Sverige 
125 000 Nkr.

500 000 N kr.
2 år
Nils Chr. Tømmeraas, A/S Raufoss Ammunisjons- 
fabrikker, Raufoss

D et projekt fonden stoder syftar till fram tagning av tillforlitliga och 
snabba m etoder a tt beståm m a åldringsegenskaper hos aluminiumlege- 
ringar (korrosion, utm attning). P rojektet ingår som en nodvandig del i
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ett storre projekt, dår m an soker utveckla konkurrenskraftigt Al-mate- 
rial for transportm edel (huvudsakligen bilar).

N ordtest har åtagit sig att folja metodutvecklingen i det av fonden 
stodda delprojektet med sikte på att få fram  ev. N ordtest-m etoder på 
detta provningsområde.

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktperson:

Gasmetallbågsvetsning (projekt n r 105) 
Svejsecentralen, D anm ark 
Statens Tekniska Forskningscentral, Finland 
Selskapet for industriell og teknisk forskning 
(SINTEF), Norge
Institutet for verkstadsteknisk forskning, Sverige 
500 000 Skr.

1 650 000 Skr.
2 år
Thom as Thomsen, Svejsecentralen, G lostrup

Fonden har beviljat stod till en forsta etapp av detta projekt, som har 
som slutmål adaptivt styrda laboratorieprototyper av gasmetallbågsvetsar 
for några olika fogtyper och plåttjocklekar. U nder denna ettåriga etapp 
gors inledande forsok och olika alternativa måt- och styrparam etrar vår- 
deras liksom m ojligheterna till datorstyrning och robotanvåndning.

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beråknad total 
projektkostnad: 
Projekttid: 
Kontaktperson:

Dybdcprofilslipning  (projekt n r 116)
Teknologisk Institut, D anm ark
Danfoss A/S, D anm ark
Norges Tekniska H ogskola/SIN TEF, Norge
110 000 Dkr.

220 000 Dkr.
1 år
K. B. Andersen, Teknologisk Institut, Kopenham n

Prosjektets m ål er gjennom praktiske slipeforsøk å utvikle et grunnlag 
for valg av skjæredata ved dybdeprofilslipning for et utvalg av arbeids- 
m aterialer og slipeskiver m ed hensyn til profilets form, overflatekrav 
og toleransekrav.

Dybdeprofilslipning gir m uligheter til betydelig reduserte bearbeidings- 
tider og høyere presisjon, sammenlignet m ed konvensjonelle slipemeto- 
der. M etoden gir ved profiler med toleransekrav vesentlig reduserte 
kostnader, men krever egnet utstyr og erfaring. Prosjektet tar sikte på 
å frem bringe regler fo r valg av skjæredata, presentere disse, slik at det 
blir enklere for et større brukerpotensiale å ta  m etoden i bruk.

Projekttitel: Hydrogen i aluminiumlegeringar (projekt n r 123)
Bidragsmottagare: Sentralinstitutt for industriell forskning (SI), Norge
Beviljat belopp: 240 000 Nkr.
Beråknad total
projektkostnad: 480 000 Nkr.
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Projekttid: 2 år
K ontaktperson: H alvor Aschehoug, SI, Oslo

Prosjektet er et sam arbeidsprosjekt mellom Grånges Aluminumverk, 
L ista og M osjøen Aluminiumverk, Å rdal og Sunndal Verk, N orsk Hydro 
a. s., K arm øy Fabrikker, F . O. A. og SI.

Foranledningen til prosjektet er de uheldige effekter hydrogen h ar pi 
alum inium m aterialer som nedsatte mekaniske egenskaper og sprekke: 
i valseemner og ekstruderte profiler. Således har alum inium industrien i 
m ange år ønsket å utvikle et instrum ent til analyse og kontroll med 
hydrogen i alum inium -m aterialer. På den bakgrunn har prosjektet føl
gende målsetting:

1. Utvikling av en rask m etode for rutineanalyser av hydrogen i alu
minium.

2. Bestemmelse av hvordan hydrogen foreligger i aluminium lege
ringer.

3. Kartlegging av hydrogenets skadevirkninger i aluminiumlegeringer. 
D ette arbeid vil bli begrenset til opptak av hydrogen i fuktig atmosfære.

Projekttitel: Djuppressning  —  stål (projekt n r 155)
Bidragsmottagare: Sentralinstitutt for industriell forskning (SI), N orge
Beviljat belopp: 115 000 Nkr.
Beraknad total
projektkostnad: 190 000 Nkr.
Projekttid: 1,5 år
K ontaktperson: H åkon Herø, SI, Oslo

Projektet bedrivs i sam arbete mellan
Sentralinstitutt fo r industriell forskning (SI), Oslo, 
Norge
Institutet for M etallforskning, Stockholm,
Sverige (IM)
Tekniska Hogskolan, Helsingfors, Finland
Fagersta AB, Sverige
Grånges stål, N yby bruk, Sverige
Polaris Fabrikker A/S, Norge
N orsk sam arbeidsgruppe for dyppressning, Norge

Målsætningen er at undersøge de proces- og materialtekniske faktorer, 
der ved dybpresning m ed flere træk har indflydelse på forekom st af util
sigtede skore brud under 2' træk. E n øget forståelse af problem et vil give 
såvel m aterialeleverandører som brugere bedre mulighet fo r at frem 
stille og utvålge optim ale m aterialekvaliteter for processen.

Hovedindsatsen sker på laboratorieniveau og suppleres m ed undersø
gelser af nogle få i praksis forekom m ende dybpresningsoperationer.

Projekttitel:
Bidragsmottagare:

Beviljat belopp: 
Beraknad total 
projektkostnad:

Punktsveising av aluminium  (projekt nr 165) 
SkanAluminium (Nordiskt organ for aluminium- 
industrin)
375 000 Nkr.

750 000 N kr.



C 35/e: Bilaga 2 1435

Projekttid: 1,5 år
K ontaktperson: M agnar Henriksen, SkanAluminium, Oslo

Dagens ogynnsamma kostnader vid punktsvetsning av alum inum plåt 
år ett hinder for okad anvåndning av alum inum  i verkstadsindustrin. 
D etta projekt skall ta  fram  anvåndningsm etoder och kom pletterande ut- 
rustning, till i forsta hand konventionella punktsvetsutrustningar, sådana 
att m an vid aluminium punktsvetsning i lopande produktion kan svetsa 
minst 1 000 punkter mellan elektrodbytena. I dag skiftas elektroderna 
i svetsmaskinerna rutinmåssigt efter 100— 200 punkter.

Laboratoriearbeten i detta projekt kom m er till storsta delen att ut- 
foras vid Svejsecentralen i Danm ark.

Provningsmetoder

Nordtest; nordiskt sam arbetsorgan for provning.
Beviljat belopp for verksam heten under 1976: 1 500 000 Skr.
N ordtest år ett gemensamt nordiskt organ med uppgift att fråm ja u t

vecklingen inom provningsområdet.
Inform ation om rekom m enderade N ordtest-m etoder, projektverksam - 

het m. m. kan erhållas från N ordtests sekretariat, Box 5103, 102 43 
Stockholm 5, tel. 08/14 14 50.

Standardiseringsmetoder

Foljande nordiska standardiseringsprojekt, som bedrivs inom ram en 
for INSTA (internordiskt standardiseringssam arbete), har pågått under 
året med stod från  fonden.

Projekttitel: Horselskydd  (projekt n r 40)
Beviljat belopp: 179 921 Skr.
K ontaktperson: L. N ørgård, Dansk Standardiseringsråd,

Hellerup

Projekttitel: Skyddsskor (projekt n r 129)
Beviljat belopp: 59 900 Skr.
K ontaktperson: Jan  Ollner, Sveriges Standardiseringskommission, 

Stockholm

Projekttitel: Inredning: farty g; kom ponenter  (projekt n r 107)
Beviljat belopp: 150 000 Skr.
K ontaktperson: H. T. Rom stad, N orsk Verkstedsindustris 

standardiseringssentral, Oslo

Projekttitel. Teknisk granskning av tryckkarlsstål (projekt n r
17)

Beviljat belopp: 104 000 Skr.
K ontaktperson: Erik Ullman, M etallnorm centralen, Stockholm

Projekttitel: Tryckkarlsstål, gemensamma godkcinnanderegler
(projekt nr 72)

Beviljat belopp: 92 000 Skr.
K ontaktperson: Erik Ullman, M etallnorm centralen, Stockholm
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Projekttitel: Oljeeldningsapparater (projekt n r 32)
Beviljat belopp: 170 000 Skr.
K ontaktperson: Åke Svedjemark, Sveriges M ekanstandardisering, 

Stockholm

Projekttitel: Form- och lågetoleranser (projekt nr 62)
Beviljat belopp: 231 000 Skr.
Kontaktperson: Lars E rik  H ofstedt, Sveriges M ekanstandardise

ring, Stockholm

Projekttitel: Rorledningsarmatur (projekt nr 100)
Beviljat belopp: 60 000 Skr.
K ontaktperson: Åke Svedjemark, Sveriges M ekanstandardisering, 

Stockholm

Ovrigt

Projekttitel: Term om etri (projekt nr 65)
Bidragsmottagare: N ordiska arbetsgruppen for metrologi (Normet)
Beviljat belopp: 272 000 Nkr.
K ontaktperson: K nut Birkeland, Justerdirektoratet, Oslo

Hovedhensikten m ed dette prosjekt er å sette i verk optim al inter- 
nordisk utnyttelse av gode, eksisterende m aterielle kalibreringsressurser 
som hittil ikke har kunnet utnyttes fullt u t i de enkelte land, slik at når 
prosjektet er fullført, skal det for tem peraturm ålinger kunne fungere ade- 
kvate kalibreringsmuligheter, utnyttbare over hele N orden for hvilken 
som helst nordisk institusjon eller bedrift som ønsker å sam arbeide på 
området. Prosjektet vil som direkte konsekvens føre til en alminnelig 
nøyaktighetsøkning av tem peraturm åling med henblikk på å kunne til
fredsstille de krav som m oderne teknikk i de nordiske land stiller.

Projekttitel: Tryckkvalitet vid o ffsettryck  (projekt nr 102)
Bidragsmottagare: Nordisk avisteknisk sam arbetsnåm nd (NATS) 
Beviljat belopp: 75 000 Skr.
Total projektkostnad: 150 000 Skr.
K ontaktperson: Erik Jonsson, NATS, Stockholm

Projektet syftar till en fullstandig kartlaggning av vilka faktorer som 
påverkar det slutliga tryckresultatet vid tidningstryckning enligt offset- 
litografimetoden, samt ett forsok till sammanvågning av dessa faktorers 
inverkan vid en totaloptim ering av hela produktionsforloppet.

S lutrapporten skall få form en av en handbok, anvandbar fo r tekniker 
och teknisk ledning på tidningsforetag, vilka utnyttjar offsetlitometoden
i sin produktion. H andboken bor ge dessa personer en god vågledning i 
hur de kan forbåttra och overvaka kvaliteten, m. a. o. hur de kan soka 
sina egna tryckeribundna optimalbetingelser. V idare bor den kunna ge 
tryckeriets tekniska ledning en båttre kannedom  om processen sam t dess 
viktigaste kontrollpunkter. V årdet for tidningarna i N orden av en dy- 
lik rapport år otvetydigt, i synnerhet om m an beaktar det faktum  att 
antalet tidningar som trycks i offsetlitografi år i ståndigt stigande.
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Utforlig redogorelse for två av fondens projekt:

Projekt nr 2: Redningsmidler og nødradioutstyr

Projektredogorelsen år skriven av overingenjor Inge Johnsen, som 
år sekreterare i Norges Teknisk N aturvitenskapelige Forskningsråds 
(N TN F) Komité for skipsforskning. Inge Johnsen har åtagit sig projekt- 
uppfoljningsansvaret for N TN Fs och fondens råkning.

Projekt nr 50: F iberarm erade cem entbaserade produkter

Projektledaren, professor Sven G. Bergstrom på Cement- och Betong- 
institutet i Stockholm, har skrivit projektredogorelsen.

B I L A G A  3

Fondets prosjekt nr 2 

Redningsmidler og nodradio

Den generelle utvikling innen sjofarten har satt okende krav til sik- 
kerhet til sjos, særlig til bedre redningsm idler, herunder livbåter og nod
radio, i tilfelle havari. U tviklingen på dette om rådet har ligget tilbake i 
forhold til annen skipsteknisk utvikling.

Dette var bakgrunnen for et nordisk sam arbeidsprosjekt som kom i 
gang i 1973. De nordiske lands sjofartsadm inistrasjoner med det norske 
Sjofartsdirektoratet i spissen, gick her sammen om å utvikle m er tids- 
messige systemer som kunne produseres og settes om bord til gradvis 
erstatning for det nåværende redningsutstyr.

E tter soknad fra styrningskomiteen, sam m ensatt av representanter for 
sjofartsadm inistrasjonene i de nordiske land, bevilget Nordisk Industri
fond og Norges Teknisk-Naturvitenskapelige Forskningsråd (N TN F) i 
1973/74 henholdsvis nkr 1 000 000 og nkr 500 000 til prosjektet. De 
frem lagte planer gikk u t på å utvikle og bygge

1) N y overbygget livbåt som kunne utsettes enten ved nerfiring, 
eller ved fritt fall fra  slike eller ved oppflytning.

2) E t nodradiosett basert på helt nytt konsept.
E tter forslag fra D et norske Veritas i Goteborg tok prosjektet også 

opp idéen med å bygge
3) En såkalt storflåte, som skal være tilfluktsrom  plassert inne i ski- 

pets hekk og som frigjores i tilfelle havari og
4) Utvikling av en ny kran/davit med vinsj basert på nye prinsipper.
D et norske Veritas har dekket en del av kostnadene m ed de to siste

delprosjektene.
N ordisk Industrifond og N T N F  har fulgt opp med nye bevilgninger
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for årene 1975, 1976 och 1977 og de samlede bevilgninger fra  Nordisk 
Industrifond er på nkr. 2 865 000 og fra  N T N F  på nkr. 2 700 000. F o r
uten industribedriftenes og D et norske Veritas innsats i prosjektet har 
det norske Sjofartsdirektoratet skutt inn betydelige midler helt fra  
starten av i 1973 og Norges Rederforbund og Norges Fiskarlag har ytet 
okonomisk stotte. Prosjektets totalbudsjett er på ca 7,7 mill. nkr. Pro- 
sjektforberedelsen og koordineringen ble satt bort til Norges Skipsforsk- 
ningsinstitutt (NSFI), sammen med D et norske Veritas hva angår del- 
prosjektene 3 og 4.

Produktutviklingen ble satt ut på anbud til industrien i Norden.
Livbåtsprototypen er blitt utviklet og bygget av H arding A/S.
Prototypen har gjennom gått om fattende fallprover fra  ram pe på land 

med instrum enterte dukker (utlånt fra  Volvo) ombord. Også prover med 
full bem anning fra opp til 20 m eters fall, samt sjoprover har vist at p ro
totypen fungerer tilfredsstillende. Utvikling og bygging av utsetnings- 
anordningen er u tført av N or Davit A/S. D ette utstyr vil foreligge ferdig 
produsert våren 1977.

N odradio med antenne er utviklet og bygget av Simrad A/S og 
Brodrene Tjostheim.

U tstyret foreligger i prototyp og idéen virker meget lovende. Av 
vektmessige hensyn har m an funnet det nodvendig å dele utstyret i to, 
en instrum entenhet og en kraftenhet.

Storflåten ble bygget av Ulstein Trading A/S. D et er foretatt vellyk- 
kete fallprover med prototypen m ed instrum enterte dukker og med 
folk ombord. Dessuten er det foretatt brannforsok og sjoprover. For- 
sokene viser at Storf låten virker som forutsatt. Utvikling av spreng- 
bolter for utlosning av Storflåten er i gang.

K ran/davit med vinsj er utviklet og bygget av Navire Cargo Gear, 
Goteborg. Tekniske prover med prototypen har gitt gode resultater. 
D ette utsetningsarrangem ent passer såvel for dagens konvensjonelle liv- 
båter som for lukkede livbåter, flåter, kapsler o. 1. og arrangem entet 
kan anvendes både for store og små skip og for boreplattform er.

Prosjektet som sådant vil være avsluttet i 1977. D et vil imidlertid kom 
me til å foregå en oppfolgning og videre utproving av de redningssyste- 
m er som blir installert i nybygg i en periode etter 1977.

Som helhet m å m an kunne konstatere at dette prosjekt har vært 
vellykket. Prosjektet har hatt det praktisk rettende mål, å få utviklet, 
u tprovet og internasjonalt godkjent nye redningsm idler basert på nye og 
riktigere prinsipper, for frem m e av sikkerheten til sjos. Prosjektet har 
helt fra  starten vært om fattet med meget stor interesse fra alle hold: 
Sjofartsmyndigheter, rederier, yrkesutovere, industri, klasseselskap, 
forskning o. 1. Prosjektet og dets resultater har allerede hatt betydelige 
virkninger internasjonalt. Som folge av dette initiativ ble de nordiske 
land av F N :s skipfartsorganisasjon, IM CO, valgt som ”lead countries”
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når det gjelder forskning og utvikling vedrorende nye redningsmidler. 
Prosjektet vil således danne basis for utvikling av nye internasjonale 
standarder for redningsutstyr for skip.

En 120 000 tdw bulkcarrier bygget ved et svensk verksted for et norsk 
rederi blir det forste skip som får den overbyggete livbåten med den 
nye utsetningsanordningen ombord. Skipet skal leveres i juli 1977. 
Dette redningsutstyr kom m er i forste omgang i tillegg til skipets konven- 
sjonelle redningsmidler, inntil de utprovninger som skal foregå ombord 
har vist at redningssystemet fungerer tilfredsstillende og kan godkjen- 
nes av myndighetene som hovedredningsmiddel.

Flere rederier har allerede sagt seg interessert i å installere de i p ro
sjektet utviklede redningssystemer (overbygget livbåt eller storflåten) om 
bord i nybygg så snart sjofartsm yndighetene har godkjent utstyret, og 
det kan bli aktuelt med flere installasjoner allerede i 1977.

M otivet for at Nordisk Industrifond har gått inn med finansiering i 
dette prosjekt er mulighetene for ny industri/industrielt samarbeid i 
Norden. Resultatene fra  prosjektet vil stå til rådighet for nordisk indu
stri i sin alminnelighet. D et synes å foreligge betydelige spredningsmu- 
ligheter når det gjelder produksjon av det utstyr som kom m er ut av 
prosjektet. G jennom  referansgrupper som er etablert i forskjellige nor
diske land er idéer og resultater blitt lopende og raskt spredt til alle 
parter som har hatt tilknytning til prosjektet innen N orden. Såvel styr
ingen av prosjektet gjennom den nordiske styringkomité, som de kon
krete resultater som er oppnådd, må derfor kunne sies å være forankret
i de nordiske land.

Hvis de nye redningsm edler og nodradio slår igjennom internasjonalt, 
kan dette fore til en betydelig industriell produksjon for et stort marked.

Fondens projekt nr 50
Fiberarmerade cementbaserade produkter

Projektets tillkomst

Projektet har sina ro tter i NO RD FO RSK s om rådesstudie material- 
teknik 1973/75, dar fiberbetong fram hålles som ett låmpligt om råde for 
sam ordnade nordiska projektinsatser. D enna uppfattning bekraftades av 
en arbetsgrupp som N O RD FO RSK s styrelse tillsatte m ed uppdrag att 
forsoka utarbeta ett konkret forslag till samarbete. Arbetsgruppen fann 
det vara mycket m otiverat att sam ordna insatserna på området. P å olika 
institutioner och foretag i N orden fanns stort kunnande inom olika del
om råden. M aterialet och tånkbara produkter dårav ronte stort intresse 
på många håll. F lera institutioner och foretag stod i begrepp att bor ja 
eller hade nyligen påborjat undersokningar och utredningsarbete.

G enom  samordning kunde dubbelarbete undvikas och ett effektivt 
utnyttjande av resurser och specialkunnande uppnås, vilket borde med-
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fora ekonomiska fordelar fram for separat bearbetning av forsknings- 
uppgifterna. Samtidigt borde den okade tåckningen av problem om rådet 
skapa tillfredsstållande underlag i form  av inform ation, baskunskap och 
basunderlag for produktutveckling och praktisk tillåmpning over huvud 
taget.

Arbetsgruppen fram lade ett forslag till program  bakom  vilket så små- 
ningom foljande 12 institutioner och foretag stod:

ABK —  Afd for bærende konstruktioner, D tH , Lyngby,
D anm ark

A PC F —  Aktieselskapet Aalborg Portland Cementfabrik,
Aalborg, D anm ark 

BML —  Institutt for byggningsmateriallære N TH,
Trondheim , Norge 

CBI —  Cement- och betonginstitutet, Stockholm, Sverige
Euroc —  Euroc Development AB M almo, Sverige
IIT  —  Institutet for Innovationsteknik, Stockholm, Sverige
LK NES —  A/S Laur Knudsen N ord. Elektr. Selskab,

Kopenham n, D anm ark 
Lojo —  Oy Lohja Ab, Virkby, Finland
Pargas —  Pargas K alk AB, Pargas, Finland
Stabilator —  Stabilator AB, Stockholm /Goteborg, Sverige 
VM C —  G osefnanefnd Idnadarraduneytisins/V ulcanic

M aterials Com mittee, Reykjavik, Island 
V TT —  Valtion Teknillinen Tutkimuskeskus, Otaniemi,

Finland

Projektdeltagarna stållde egna anslagsmedel till forfogande, Nordisk 
Industrifond tillskot 0,66 milj. Skr. och N O RD FO RSK  svarade for sam- 
arbetskostnaderna, 0,22 milj. Skr. Totalt beråknas projektet ha kostat 
nåra 2 milj. Skr.

M ålsdttning

M ålsåttningen for projektet var att med hjalp av fiberarm ering skapa 
forutsattningar att utveckla cem entbaserade materiel med våsentligt for- 
båttrade egenskaper prim årt på dragsidan, hogre draghållfasthet, båttre 
seghet och slaghållfasthet etc. genom

—  okat kunnande om fiberarm erade cem entbaserade produkter
—  fram tagande av underlag for materialsam m ansåttning, dim ensione

ring och egenskapskontroll
—• provning och vidareutveckling av praktislct anvåndbara metoder, m a

skiner och processer att fram stålla fiberarm erade cementbaserade 
produkter for olika tillåmpningar.

Form uleringen . .  skapa forutsattningar att utveckla . . . ” år viktig. 
D et skulle såkert vara svårt a tt genom fora ett liknande sam arbete om 
sjålva produktutvecklingen, m edan sam arbete om att lågga en gemen
sam kunskapsgrund går utm årkt.
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C  enomforande

Projektet har styrts av en projektkom m itté bestående av 
professor Sven G. Bergstrom, CBI 
dr techn. H erbert Krenchel, ABK 
professor Bengt Forss, Pargas 
universitetslektor M agne Maage, BML 

m ed fil. kand. Stig Pettersson, NORD FO RSK , som sekreterare.
Projektet startade 1 juli 1974 och slutfordes vid årsskiftet 1976/77.
F or att samtliga projektdeltagare hela tiden skulle vara val inform e

rade om pågående arbeten och uppnådda resultat hos de olika institu
tionerna och foretagen har inform ationsutbytet varit mycket intensivt. 
Totalt har ca 90 arbetsrapporter utbytts mellan deltagarna, fyra tvåda- 
garsseminarier har hållits, dår uppnådda resultat och planer for fortsatt 
arbete diskuterats, och projektkom m ittén har sam m antrått 12 gånger.

Resultat

Det om edelbart synliga resultatet av projektet år en tryckt rapport 
som kommer ut våren 1977 och som om fattar ca 700 sidor. Rapporten 
består av en sam m anfattande del och en del m ed specialrapporter, dår 
olika frågestållningar detaljstuderas. D en sam m anfattande delen på ca
15 sidor skall kunna anvåndas som en handbok vid projekterande och 
utforande av fiberbetongprodukter, m edan specialrapporterna m era har 
karaktår av dokum entation.

De tekniska resultaten har nedan fortecknats i 16 punkter, av vilka 
de fem forsta år av overgripande karaktår, m edan de ovriga går in i 
problem om rådets detaljer.

Overgripande har projektet
1. utokat kunnandet om FRC-m aterial genom att producera en mångd 

nya forsoksresultat betr. kompositens mekaniska egenskaper vid 
varierande sammansåttning

2. sammanstållt, bearbetat och presenterat vetande om FRC-m aterial
i praktiskt anvåndbar form  i tryckt rapport

3. bidragit till utveckling av produktionsm etoder for praktisk, kom- 
mersiell tillåmpning i full skala

4. initierat utveckling av produkter och påvisat materialens anvånd- 
ningsmojligheter

5. redovisat patentsituationen och dess betydelse for anvåndning och 
utveckling av FR C -produkter

6. genom litteraturstudier och egna forsok tagit fram  kvantitativa 
samband mellan kompositens sam m ansåttning (matrisens egenska
per, fibermångd, fiberfordelning, fiberorientering, fibertyp och fiber
geometri) och den hårdnade kompositens mekaniska egenskaper 
(tryck-, drag- och bojdraghållfasthet, proportionalitetsgråns, elasti- 
citetsmodul, krypning, brottojning, krympning, slagseghet, resis
tens mot mekaniskt slitage)

7. analyserat och vidareutvecklat provningsm etoder for FRC-m aterial, 
t. ex. betr. slagseghet, hållfasthet av olika typ och vidhåftning mellan 
fiber och matris
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8. speciellt påvisat brottoj ningens stora betydelse for bojdraghållfast- 
het, slagseghet och tålighet for forhindrad krympning sam t initierat 
specialstudier rorande brottoj ningen som funktion av kompositens 
sammansåttning

9. angivet hur sprickm onster och sprickvidder blir i olika belastnings- 
situationer

10. påvisat vilka foråndringar av fibergeom etri och fiberns ytbeskaffen- 
het som ger battre forankring eller vidhåftning och dårigenom for- 
båttrar kompositens egenskaper

11. utvecklat proportionerings- och blandningsanvisningar for konven- 
tionell blandning av stål- och glasfiberbetong, t. ex. m ed hånsyn till 
bollbildning

12. utvecklat en m etod for stålfiberbesprutning betr. dosering av fibern 
och sjålva sprutningen så att m etoden år praktiskt och kommer- 
siellt anvåndbar

13. utvecklat metod att magnetiskt orientera stålfiber och påvisat de 
mycket stora forbåttringar av kompositens egenskaper som foljer 
av att fibern orienteras i en riktning

14. genom laboratorieforsok bekråftat de stora forbåttringar, som tidi
gare påvisats, av a tt fiberbetong polymerimpregneras

15. vidareutvecklat ”papperstekniken” att åstadkom m a glas- och plast
fiberlam inat med tvådimensionellt arrangerad fiber sam t påvisat 
dessa laminats mycket goda mekaniska egenskaper

16. utvecklat kvantitativa m etoder att m åta fibermångd, fiberlåge och 
fiberorientering i fårdig komposit med såvål glas- som stålfiber.

Sammanfattningsvis anser projektdeltagarna att den ursprungligen an- 
givna m ålsåttningen har uppfyllts. D etta h indrar dock inte att mycket 
alltjåm t återstår att gora, fråm st foljande:
1. A tt med hånsyn till livslångd och trygghet vid m aterialets anvånd- 

ning i bårande konstruktioner klargora korrosionsforhållandena for 
såvål glas- som stålfiber.

2. A tt u treda fiberbetongens anvåndbarhet som konstruktionsm aterial 
med hånsyn t. ex. till brottets sprodhet och de mekaniska egenska- 
pernas spridning.

3. A tt vidareutveckla kompositformler, sårskilt for brottdeform ation, 
samt kartlågga och sam m anstålla erforderliga m aterialkoefficienter.

4. A tt vidareutveckla produktionsm etoderna, t. ex. med hånsyn till 
sprutning, återslag vid sprutning, hopfogning vid tunnvåggiga kon
struktioner, industrialisering av lam inatm etoden och magnetoriente- 
ringsmetoden m. m.

5. A tt utveckla en billigare fiber utan att åsidosåtta kraven på bestån- 
dighet.

Till detta vill jag fo r m itt eget instituts vidkom m ande uttala att vi 
funnit denna form  av sam arbete vara utom ordentligt vårdefull. Vi anser 
att vi i detta fall fått u t ca 10 ggr m er resultat och inform ation ån om 
vi hade arbetat ensam m a med endast de egna projektpengam a. Vi har 
redan tagit konsekvenserna av detta konstaterande och forsokt att bygga 
upp sam arbete med andra nordiska institutioner åven på andra projekt
områden.
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B IL A G A  4

Betånkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott over Nordiska  
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1), 
beråttelse om N ordel (C 1: Bilaga 7), beråttelse från Nordiska  
kontaktorganet for atomenergifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
Nordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C 35), 
m eddelandena om  rekom m endationerna 1 3 /1 9 7 3  angående sam 
arbete rorande GATT-forhandlingar, nr 1 5 /1 9 7 4  angående over- 
låggningar med EG  rorande om sesidigt erkånnande av testresultat, 
nr 1 /1977  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om kommunalt 
samarbete over de nordiska riksgrånserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1 9 7 7  
angående samarbete betråffande utvecklingslånderna

(Se C 1, Bilaga 12)
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Beråttelse
från N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter, 1977

(Overldmnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress

N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter 
Box 42
S-950 94 Overtorneå 
Tel. 0927-108 30

B. Startår 

1970

C. Deltagande lander 

Norge, Finland och Sverige

D. Syfte

Overenskommelse mellan Finland, N orge och Sverige den 23 septem
ber 1971 och den 20 decem ber 1974. (NSstat. N U  1971: 20, s. 214— 218 
och N U  1975: 37, s. 46— 50.)

N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter år en for Finland, 
Norge och Sverige gemensam institution med syfte a tt fram ja arbets- 
m arknadsutbildningen sarskilt i de tre landernas nordligaste delar.

E. Organisation

1. Adm inistration

Centrets ledningspersonal 

Henricsson, Per-Eric, kursforeståndare, S 
Laaksonen, Jalm ari, utbildningsman, S 
Johansson, A strid, kansliforeståndare, S

2. Styrelsens sammansattning  

Båcklund, Dick, rektor, F  
Timonen, O tto, byråchef, F  
Hansen, Halvdan, rek tor, N  
Karila, Rolf, fylkesarbeidssjef, N
Weinz, E rik, lansskolinspektor, S, ordf. t. o. m. 1978-06-30 
Såaf, Henry, lånsarbetsdirektor, S

*C 36/s
1978
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3. Personal

1 K ursforeståndare
2 Utbildningsman 

28 L årare, heltid
2 Lårare, deltid

Kansliet
1 Kansliforeståndare 
1 Assistent
3 K ontorister

Arbetsformedlingspersonal 
1 E levforeståndare 
1 Elevhem sforeståndare 
1 Fritidsassistent

Forråd
1 M aterialforvaltare
3 Forrådsm ån (dårav 2 arkivanstållda)

Ekonom i personal
1 Kokerska
3 1/2 Ekonom ibitråden

Ovrig personal
2 AV-central, bokforråd (dårav 1 arkivanstålld)
3 V aktm åstare (dårav 1 arkivanstålld)
1 Tvåtterska

F. Verksam het

Foljande kursverksam het bedrives for narvarande vid centret:
K ursens benam ning L arop lans A n ta l K urstid

nr ku rser veekor
F ordonsm ek. grund 753.00 10 1 36
F ordonsm ek. lastbil 753.25 26 1 36
V erkstadsm ek., grund  751.00 21 1 10

, svarvare 751.30 14 1 24
, frasare  751.35 12 1 24
, slipare 751.55 16 1 24
, b an k arbe tare  752.00 10 1 24

Svetsm ek. g rundkurs 756.10 13 1 10
Svetsare 756.10 14 1 14
Plat- och svetsm ekaniker 754.10 17 1 38
Industrip lå tslagare  754.10 12 1 48
R orsvetsare  756.10 24 1 10
F o rb indn ing  och m ontering , tele 764.50 17 1 10
T elem ontorer 764.50 18 1 26
K om m unika tionselek tr. fo r telerep. 764.10 23 1 36
Industrie lek triker 761.30 13 1 72
Styr- och reglerm ekaniker 741.30 15 1 48
Styr- och reglerm ek. processind. 741.30 16 1 24
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R est. och sto rhushåll, grund 
Personal till s to rhushåll 
Serveringspersonal

912.10 13
912.10 14 
921.20 10

10
10
10
40
16
48

6

Reseliv och tu ristnåringen , N o rd k a lo tten  919.20 14
F o rb . teo riku rs fo r yrkesutb ildning 
K ylm ontdrer

”  , fo rtb ildn ingskurs

x21.23 14
755.30 12
755.30 30

G. Framtidsplaner

V erksam heten skall enligt styrelsens beslut ej for narvarande våsent- 
ligt utokas, men all arbetsm arknadsutbildning skall ju  vara flexibel dar- 
fo r kan kurser utgå och nya kom m a till allt efter behovet av arbets- 
k raft i de tre landernas nordligaste delar.

H. Finansiering

C entret finansieras genom a tt N orge och Finland fak tureras en ut- 
bildningskostnad per kursdeltagare och vecka (månad), den kostnaden 
få r ej overstiga vad m otsvarande utbildning kostar i hem landet. Ovriga 
kostnader betalas av svenska staten.
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* C 37/s 

1978

Beråttelse
från Nordiska sam arbetsorganet for drogforskning, 1977

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

A . N am n och adress

N ordisk samarbeidsorgan for drogforskning
Boks 44
G austad
OSLO 3
Norge

B. Startår

1975

C. Deltagande lander

Danm ark, Finland, N orge och Sverige.
Island på observatorsbasis.

D. Syfte

1. utform ning av forslag till forskningspolitiska riktlinjer
2. initiativ (tagande och form edlande) till sårskilt angelågen sam nor

disk forskning
3. stod åt initiering och planering av gem ensamma nordiska projekt
4. befråm jande av inform ation om forskningsresultat och anordnande 

av kontaktm oten, symposier o. d.
5. uppfoljning av drogforskningen och initiativ till lopande, systema

tiska oversikter
Sam arbetsorganet skall inom sitt verksam hetsom råde sam arbeta med 

m yndigheter, organisationer och institutioner på om rådet i Norden.

E. Organisation

1. Administration

Sam arbetsorganet har två ordinarie ledam oter från  varje land, med två 
suppleanter. O rdforanden våljs ett år i taget och bitråds av en heltidsan- 
stålld forskningssekreterare och kontorist.

Styrelsens ledam oter åger insikt i drogproblemens samhållsmåssiga 
sammanhang och minst en av ledam oterna från  varje land har forsknings- 
måssiga och forskningspolitiska kvalifikationer.
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2. Styrelsens scimmansåttning 

Danmark
Vedel-Petersen, Jacob, forskningsleder, cand. psych.
Schmidt, Elsa, afdelingsleder, cand. psych.

Finland
Bruun, Kettil, docent, sociolog, ordforande 
Eskola, Jarkko, medicinalråd, psykiater

Norge
Bergersen Lind, Brit, underdirektor, sociolog, vise ordf.
Stang, Hans Jakob, l :e  amanuensis, psykiater 

Sverige
Borjeson, Bengt, docent, kriminolog 
En plats vakant f. n.

3. Personal 

Forskningssekreterare: Nils Wickberg 
Kontorist: Lisbeth Risnes
Båda tjånsterna avser heltid.

F. Verksamhet

Styrelsen har under året hållit 3 moten och ett fjårde åger rum  i decem 
ber. Verksam heten har koncentrerats till systematiska fdrarbeten som i 
några fall lett fram  till forslag till konkreta forskningsprojekt på de av 
NSfD prioriterade om rådena for nordisk drogforskning. F lera forskare 
har avlonats under året såsom experter, och flera rapporter har tagits 
fram  som underlag for diskussioner vid arbetsm oten och seminarier.

De områden som prioriterats ar foljande:
—  undersokningar om utbredning och om fattning av bruk/m issbruk
—  uppkomstsituationen (forhållanden kring debuten)
—  m issbrukskarriarer
—  skadeverkningar av droganvåndning och av olampliga åtgårder
— behandlingsforskning (»intervention«)
—  kontrollpolitikens grundvalar, utform ning och verkningar
— beslutsprocesserna bakom centrala drogpolitiska beslut.

D et åligger sam arbetsorganet att befram ja inform ationen av forsk
ningsresultat. En finlandsk dokumentalist, Pirjo Havia, har sammanstallt 
uppgifter om de internationella databankerna med upplysningar om hur 
och var data om drogforskning finns att få tag i. Rapporten utkom m er i 
borjan av år 1978.

M oten, seminarier och liknande: 6— 7 decem ber 1976 angående epide
miologisk forskning, ca 15 deltagande forskare från  hela N orden. En 
dansk arbetsgrupp sam m antrådde i maj 1977 for att diskutera upplågg- 
ningen av om rådet "uppkom stsituationen” . Den 14 decem ber 1977 tråf- 
fas ett 15-tal forskare for att diskutera ett forslag av den danska socio
logen Lisbeth B. K nudsen om konkret forskning på detta om råde liksom 
på om rådet "m issbrukskarriarer” . Psykologen P år N ygren har skrivit två
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rapporter som kan bilda underlag for ett forskningspolitiskt program , och 
fil. kand. L ennart Mossberg har tillsammans med prof. E rik Anggård 
gjort en litteraturgenom gång som underlag for de fortsatta diskussionerna 
(”M issbrukskarriåren —  en litteraturstudie” ).

På om rådet for behandlingsforskning har en svensk arbetsgrupp sam- 
m antråffat vid ett flertal tillfållen och nu overlåm nat en rapport som på 
sam m a sått kan bilda underlag for konkreta forslag till forskningsprojekt. 
E tt seminarium om tvång/frivillighet har måst skjutas upp till våren 1978.

G. Framtidsplaner

NSfD:s provotid utgår i och med år 1978. D et år avsikten att dels 
åstadkom m a ett vårderande slutdokument, som sjålvståndigt ta r upp 
erfarenhetem a från  verksamheten och sam m anfattar det u tforda arbetet, 
dels att efterlåm na forslag till nordisk drogforskning av sådant slag att 
forskning kan kom m a igång oberoende av en eventuell fortsåttning efter 
år 1978. D et år alltså fråga om att bereda forslag till forskningsprojekt så 
a tt de antingen kan igångsåttas under det kom m ande året eller efter vårt 
frånfålle.

H årfor kom m er hela anslaget om 125 000 nkr for experthjålp och kon
ferenser att anvåndas. Genom  att det forberedande stadiet passerats på 
flera om råden blir det formodligen fler moten under 1978 ån under 1977, 
då medlen huvudsakligen anvåndes for fram tagning av forarbeten.

D et planeras forskarm oten, semniarier eller konferenser på foljande 
om råden:
—  utbredning och om fattning av bruk och missbruk
— uppkom stsituationen
—  brukarkarriårer
— behandlingsforskning (flera moten)
— uppfoljning av vad som skett med forslagen på om rådet ” kontroll- 

politik och psykofarm aka” .

H. Finansiering

Anslag från  N ordiska m inisterrådet 400 000 nkr fo r året 1977. C a hålf- 
ten går till adm inistration, om kostnader for lopande verksam het samt 
experthjålp och konferenser tar den andra hålften.
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1978

Beråttelse
från Nordiska konstforbundet

(■Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

V erksamhetsberåttelse 1977

A. N am n och adress 

N ordiska konstforbundet 
Sekretariatet 
Georgsgatan 23 G 7 
SF-00100 Helsingfors 10 
tel. 60 78 61

B. Startår 

1945

C. Syfte

§ 1 i stadgarna.

N ordiska konstforbundets andam ål ar att genom kontinuerligt konst- 
utbyte mellan D anm ark, F inland, Island, N orge och Sverige bidraga 
till den nordiska samhorighetskanslan och kulturgem enskapen sam t att 
eljest verka till gagn for det nordiska konstlivet.

Forbundet skall soka nå detta syftemål bl. a. genom:

1. Utstållningsverksamhet.
A nordnande och fram jande av utstållningar av:
a) Nordisk konst i Norden.
b) Nordisk konst u tanfor Norden.
c) U tstallningar om fattande betydande internationell konst i de nor

diska lånderna.
2. Foredrag om nordisk konst i respektive lander.
3. Spridande av konstlitteratur, om fattande nordisk konst.
4. Form edling av konstartiklar m ellan nordiska pressorgan.
5. O rdnandet av gemensamma radio- och TV-program , om fattande 

nordisk konst och nordiskt konstliv.
6. A nordnandet av gemensamma nordiska konstnarsmoten.
7. Losandet av praktiska frågor rorande konsten och konstlivet samt 

fråm jandet av forskning rorande nordisk konst och konstens villkor 
i allmånhet.
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D. Organisation

1. Administration

N K F  består av fem nationella sektioner och handhar verksam heten i 
respektive land. Forbundets styrande organ ar forbundsrådet. D et be
står av 3 X 5 =  15 delegater, utsedda av sektionerna. Forbundsrådet ut- 
ser forbundsordforande, forbundssekreterare, forbundskassor och revi
sorer sam t tillsåtter arbetsutskottet, som enligt beslut av forbundsrådet 
i maj 1977, består av en representant for varje sektion sam t forbunds
ordforande och forbundssekreterare. D et koordinerande arbetet samt 
skotseln av inform ation och ekonomi utfors på forbundssekretariatet i 
Helsingfors.

2. Forbundsrådets sammansattning 31.12.1977 N ationalitet 

Heltoft, Kjeld, m ålare D 
Poulsen, Erik, skulptør D
W ildt Pedersen, Ole, fuldmægtig D
Fredriksson, Stig, m ålare F
Osipow, Paul, m ålare F
Jaukkuri, M aaretta, fil. mag. F
SigurSsson, H jorleifur, m ålare I
Bjornsdottir, SigriS ur, m ålare I
Jonsdottir, Ragnheidur, grafiker I
Rittun, Thorstein, m ålare N
Starheim, Olav, m ålare N
Berg, M årten, jur. kand. N
Nurm i, M atti, m ålare S
Hallek, Enno, skulptor S
Carlsson, Sonja, m ålare S

Forbundsordforande: Hofsjo, Lars, m ålare S
Forbundskassor: Voipio, Niilo, kansliråd F

3. Personal

Forbundssekreterare: Osterberg, Annemie F
K anslisekreterare: Repo-M yllynen, Liisa F

4. Revisorer

Lindbohm, Curt, GRM -revisor, dipl.ekonom F
Kujasalo, M atti, m ålare F

E. Verksamhet

N K F:s traditionellt tredelade verksamhet —  utstållningar, kontakt-
skapande verksam het och inform ation —  har också under det gångna 
året i stort sett foljt det givna m onstret. Dock tvingades forbundet på
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grund av ett betydligt lagre bidrag over den nordiska kulturbudgeten 
an den av N K F  uppgjorda budgeten forutsatte, uppskjuta det plane- 
rade seminariet, K onstnårerna och konstkritiken, till år 1978.

Utstallningsverksamheten  har i år dels om fattat sådan verksamhet, 
dar N K F  stått som initiativtagare till och huvudarrangor av projektet 
ifråga, dels sådan dår forbundets roll har varit den form edlande. D et 
storsta projektet har varit vandringsutstållningen OGA M OT OGA —  
25 nordiska konstnårer, som efter starten i Stockholm (Liljevalchs) no
vember 1976 fortsatte till Oslo, dår den visades i Kunstnernes Hus 
januari— februari, varefter Bergen (Bergens kunstforening) stod i tur 
under m ars månad. F oljande visningsort var Helsingfors (Amos An- 
dersons konstmuseum). N åm nas kan, att vernissagen infoll samtidigt 
som N ordiska rådet inledde sin 25 års jubileumssession i Helsingfors. 
Utstållningen gick i borjan av maj m ånad vidare till K openham n. H år 
borjade den långsta visningsperioden; Oga m ot oga kunde ses i N ikolaj 
ånda fram  till slutet av juli fo r att i borjan av augusti transporteras till 
N ordjyllands kunstm useum  i Ålborg. E fter avslutad visning dår gick 
fården vidare till den sista utstållningsorten, Reykjavik, dår islånning- 
arna i septem ber kunde stå oga m ot oga m ed denna utstållning, som 
den svenske konsthistorikern Staffan Cullberg på uppdrag av N K F  hade 
sammanstållt.

OGA M OT OGA har varit en enorm satsning. Forberedelserna på
borjades redan 1974; det har sålunda tagit 3 1/2 år att genom fora pro
jektet. Bortsett från de utstållande muséernas insatser ifråga om teknisk 
hjålp, overvakning och i några fall också kringliggande aktiviteter, har 
forbundet stått for genom forandet, såvål ekonomiskt som arbetsmås- 
sigt. E tt extra anslag beviljades av N ordiska m inisterrådet for utståll- 
ningens visning i Island, som annars hade blivit u tanfor program m et, 
fråm st p. g. a. de hoga transportkostnaderna. E tt stort frivilligt, oav- 
lonat arbete har de nationella sektionerna stått for. U tstållningen har 
våckt uppm årksam het i hela N orden och på ett påtagligt sått gjort 
N K F:s verksamhet m era kånd.

I  novem ber m ånad inleddes en vandringsutstållning av ett helt annat 
slag. D å oppnades i Århus kunstm uséum en utstållning med den danske 
konstnåren V ILH ELM  LU N D STRØ M :s verk. Sammanstållningen har 
på N K F:s uppdrag gjorts av den danske konstskribenten Preben Wil- 
m ann och museumsinspektør M arianne Brøns. E fter att ytterligare ha 
visats i Esbjerg under decem ber månad, går utstållningen i januari 
vidare till Oslo, Stockholm och Helsingfors.

En form edlande roll har N K F  spelat i sam band m ed ett flertal nor
diska utstållningsprojekt, bland vilka N O RD ISK A  BARNBOKSILLU- 
STR A TIO N ER har varit det mest om fattande. U tstållningen samman- 
stålldes av Sønderjyllands kunstmuseum, dår den oppnades i april m å
nad. D årefter påborjades den av N K F  planerade nordiska vandringen,
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till Vasa i Finland, till Reykjavik, till Torshavn på F åroarna, till Hassel
by slott u tanfor Stockholm och sist till Norge, dår den under o k to b e r -  
novem ber visades i Bergen och omnejd.

V idare h a r N K F :s sektioner u tsett nordiska konstnarer att delta i 
två m indre utstallningar, den ena i Akershus fylke i N orge, den andra i 
Hvidovre kom m une i D anm ark. Dessa utstållningsprojekt ingick som ett 
led i de nam nda kom m unem as nordiska kulturveckor. Bland ovriga ut- 
stållningsprojekt som har påborjats under 1977 kan nåm nas en utståll- 
ning m ed verk av den finske grafikern E R K K I TA N TTU . D en kom 
m er att cirkulera i N orge under ett halvt års tid  m ed borjan vid års
skiftet 1977— 78. E n annan utstallning, som kom m er a tt oppnas på 
Håsselby slott i slutet av januari år 1978, h ar planerats i sam arbete 
med nam nda institution. Den om fattar 10 N O RD ISK A  K O N STN A 
RER, som h ar utsetts genom N ordiska konstforbundets nationella sek
tioner. U tstållningen h ar anknytning till N K F :s tidigare om nam nda se
minarium, varom  nårm are under fram tidsplaner.

D en kontaktskapande verksamheten. D et årliga seminariet måste, som 
tidigare nåm nts, uppskjutas till 1978. Forbundets ordforande och sek
reterare deltog i en nordisk utstållningskonferens som agde rum  i Moss, 
N orge i slutet av augusti. Vid det seminarium om konstterapi, som i 
oktober m ånad holls i H anaholm ens kulturcentrum , var N K F  represen
terat genom en av foredragshållarna, SigriSur Bjornsdottir, som år is- 
låndska sektionens sekreterare. E tt m ote av kontaktskapande karaktår 
agde rum  i N ordens H us mellan direktor E rik  Sønderholm, utstållnings- 
sekreterare T hora K ristjansdottir och N K F :s arbetsutskott, vars host- 
m ote agde rum  i septem ber m ånad i Reykjavik. A U  har utover nam nda 
m ote under 1977 sam m antrått 2 gånger: i februari i Oslo och i april 
i K openham n. D et ordinarie forbundsrådsm otet fo r 1977 agde rum  i 
Sorø, D anm ark i borjan  av maj.

Som ett led i sam arbetet m ellan de nationella sektionerna, gåstade den 
finska sektionen Sveriges sektion i slutet av februari. Bl. a. holls ett ge
m ensam t m ote på Håsselby slott. Svenska sektionen avlade i sin tu r ett 
besok i Helsingfors, varvid sektionerna gem ensam t bl. a. besokte Svea- 
borg och stiftade bekantskap m ed de tilltånkta utrym m ena fo r N ordiskt 
konstcentrum . Dessa kontaktm oten finansierades inom  ram en for sek- 
tionernas nationella anslag.

Inform ationsverksam heten. N K F :s viktigaste publikation under 1977 
år inventeringskatalogen K U N ST I N O R D EN . Boken utkom  i maj m å
nad och presenterades vid officiella pressinform ationer i K openham n 
och Stockholm. M aterialet har sammanstållts och bearbetats av en re- 
daktionskom m itté bestående av m useum sdirektor K nud Voss, D anm ark, 
fil. mag. M arketta Tam m inen, Finland, m useum sdirektor K nut Berg, 
N orge och intendent Bo Lindwall, Sverige. D et islåndska m aterialet har 
redigerats av m useum sdirektor Selma Jonsdottir. Fil. d r E rik  K ruskopf

7—770426. Nordiska rådet. Del 2
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har fungerat som huvudredaktor. K U N ST I N O R D EN , som ger en 
oversikt over grannlandskonsten i offentliga nordiska samlingar, ar for- 
sedd med ett 80-tal illustrationer och innehåller aven index over de 
konstnarer, vilkas verk finns upptagna i katalogen. U pplagans storlek 
a r  1500; ett begransat antal finns ånnu kvar och kan rekvireras från 
forbundets sekretariat.

D en 31 m ars forelåg ett specialnum m er av N K F-BLA D ET, som i 
experimentsyfte och m ed stod av N ordisk kulturfond gavs u t under 
åren 1973— 75. N K F  beslot publicera detta specialnummer i anledning 
av N ordiska ministerrådets beslut i januari 1977, om att grunda ett 
N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg u tanfor Helsingfors. I num ret pre- 
senterades projektet och dess bakgrund i korthet. U r innehållet kan dess- 
utom  nåm nas inform ation om  N K F  och dess verksamhet.

N O RD ISK  U TSTA LLN IN G SK A LEN D ER  har åven under det 
gångna året utkom m it 3 gånger som  bilaga till den norska tidskriften 
F  15 K ontakt. Innehållet —  en oversikt over nordisk utstållningsverk- 
sam het —  bygger som fo ru t på de uppgifter som de olika utstållnings- 
arrangorerna sander in till N K F :s sekretariat, dår redigeringen av m a
terialet har ågt rum. Som en "biprodukt” till detta arbete kan m an se 
det kartotek, sekretariatet har uppgjort på basen av allt insånt ma- 
terial. K artoteket ger inform ation om vederborande muséers, galleriers 
etc. utstållningar alltsedan N K F  år 1973 borjade ge ut N ordisk ut- 
stållningskalender.

Y tterligare kan nåmnas, a tt N K F :s ordforande, Lars H ofsjo och 
finska sektionens viceordforande, Paul Osipow, i Kostnårsgillets i F in 
land årsbok T A ID E  77, N ordiska bilder, bidragit m ed var sin artikel 
om projektet N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg.

Inom  ram en for inform ationsverksam heten kan ånnu nåm nas den 
service N K F:s sekretariat har gett genom att både skriftligt och m unt- 
Iigt svara på forfrågningar från  hela N orden, som har anknytning till 
bildkonsten i en eller annan form. Likaså fortjånar den språkliga ser
vice nåmnas, som sekretariatet erbjudit organisationer och enskilda. 
H årvid har forbundet vad islåndskan betråffar, haft ett gott sam arbete 
med lektor Erlingur Sigurdsson vid Helsingfors universitet.

Bland ovriga aktiviteter inom N K F  kan nåm nas ett aktivt engagemang 
i frågor som ro r konstnårskollegiet i Skandinavisk forening i Rom. Så 
t. ex. har urvalet bland sokande till foreningens konstnårskollegium 
gjorts gemensamt av de nordiska konstnårsorganisationem a och N K F:s 
nationella sektioner. V idare har forbundet for kollegiets råkning hos 
utbildningsdepartem entet i Sverige anhållit om medel for en upprustning 
av kollegiet. Forbundet beviljades Skr. 60 000, som genom den svenska 
sektionens forsorg vidarebefordrades till kollegiets styrelse.

U nder 1977 har N K F avgett utlåtanden  bl. a. om betånkandet ro 
rande Nordisk radio och television via satellit och om N ordiska rådets
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medlemsforslag om en undersokning angående uppråttandet av ett 
Nordens institut på Åland.

Slutligen år det skål att betråffande verksam heten under 1977 nåm na 
den avsevårda insats forbundet och i synnerhet dess ordforande Lars 
Hofsjo har gjort i samband med det forberedande utredningsarbetet 
for N ordiskt konstcentrum . Bl. a. har ett flertal diskussioner forts med 
representanter fo r K ultursekretariatet i K openham n i frågor rorande 
centrets adm inistration och verksamhet. I den av det finska undervis
ningsministeriet tillsatta kommissionen for u tarbetande av centrets rum s
program  har finska sektionens ordforande, Stig Fredriksson suttit som 
medlem. Forbundets sekreterare har m edverkat vid utarbetandet av 
kommissionens betånkande. N K F :s samtliga sektioner har engagerat 
sig aktivt i denna fråga for att medverka till att bildkonsten och det 
nordiska sam arbetet på detta om råde skall få en fast p lattform  i centret, 
såsom den ursprungliga avsikten var. I denna stråvan h ar N K F :s sek
tioner haft de nordiska bildkonstorganisationernas stod.

Den centrala skotseln av det gångna årets verksam het har skett i 
N K F:s sekretariat i Helsingfors. På det nationella planet har sektioner- 
na i respektive land svarat for arbetet. A rbetsbordan har kontinuerligt 
okat, varfor den frivilliga, oavlonade insatsen såvål på sekretariatet som 
i sektionerna har varit betydande. Sektionerna avlågger separata verk- 
sam hetsrapporter, som kom m er att foreligga i borjan av år 1978.

F. Fremtidsplaner

Betråffande utstdllningar inom den nårm aste perioden har —  forutom  
de tidigare nåm nda vandringsutstållningarna m ed verk av V ILH ELM  
LUNDSTRØM  och ER K K I TA N TTU  sam t utstållningen 10 N O R D IS
KA K O N STN A R ER på Håsselby slott —  foljande projekt påborjats for 
att forverkligas under 1978— 79. E N  TEC K N IN G SU TSTA LLN IN G  
OM SVEABORG m ed den svenska konstnåren Stig Claesson. U tståll
ningen visas forst på Sveaborg varefter den tu rnerar i de ovriga nor
diska lånderna. V idare en vandringsutstållning m ed verk av svensken 
LA G E L IN D ELL i F inland, D anm ark, N orge och Island och en u t
stållning av ILLU STR A TIO N ER  TILL  SNORRE-SAGAN. Samman- 
stållningen har gjorts av den norska sektionens ordforande, Thorstein 
R ittun på initiativ av Bildende K unstneres Styre, som år producent for 
utstållningen. T urnén i N orden står N K F  for. D en åger rum  1979 och 
sam m anfaller med Snorre-jubiléet. E n  annan vandringsutstållning i vil
ken N K F m edverkar, år M A X IM A L —  M IN IM A L. Den om fattar en- 
bart konstruktivistisk konst m ed deltagande konstnårer, forutom  från 
en del europeiska lånder, från samtliga nordiska lånder. Turnén startar 
i Finland i maj 1978 for att sedan 1979 fortsatta  i det ovriga Norden.

Bland ovriga projekt, planerade for 1979, m årks en utstållning med 
verk av OLAF RU D E fo r visning i N orge och Sverige. Sammanståll-
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ningen kommer att goras av m useum sdirektor Lars Rostrup Bøyesen 
från  N ordjyllands kunstmuseum. Dessutom  kan nåm nas en utstallning 
m ed arbetsnam net U N G A  D ANSKA G R A FIK ER , som danska sektio
nens ordforande, K jeld H eltoft kom m er att gora urvalet till.

Exempel på projekt som ånnu befinner sig på diskussionsplanet ar en 
utstallning med G RO N LAN D SK  KONST, EX PORTK ONST, en nor
disk utstallning for visning i lander u tanfor N orden och en KJARVAL- 
utstållning.

F or a tt återgå till projekt for 1978 bor i detta sam m anhang nåm nas 
den redan långt fram skridna planeringen av en N O R D ISK  SKULP- 
TU R U TSTA LLN IN G  på Sveaborg. D en skulle ursprungligen åga rum  
år 1977, m en måste uppskjutas av ekonomiska skål trots att de utsedda 
konstnårerna redan hade inlett sitt arbete for utstållningen. Forberedel- 
searbetet fortsåtter nu m ed tanke på ett genom forande av projektet i 
sam band m ed oppnandet av N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg som- 
m aren 1978. G enom forandet å r  dock beroende av det belopp m an ur 
N ordiska m inisterrådets dispositionsmedel kan reservera for detta p ro
jekt.

Vad betråffar N K F:s kontaktskapande verksam het bor i forsta hand 
nåm nas seminariet K O N STN Å R ER N A  OCH  K O N STK R ITIK EN , som 
åger rum  på Håsselby slott i slutet av januari 1978. Till seminariet har 
N K F  inbjudit nordiska konstnårer och konstkritiker, utsedda av de 
nationella sektionerna. Seminariet kom m er som utgångspunkt for sina 
diskussioner att ha recensionsm aterialet från  utstållningen OGA  M OT 
OGA. Dessutom kom m er arbetet a tt starkt anknyta till den samtidigt 
pågående utstållningen 10 N O RD ISK A  KO NSTNÅ RER. Dessa konst
nårer h a r valts av sem inariedeltagarna och avsikten år a tt fo ra diskus
sioner i frågor också kring denna utstållning. Sem inariem aterialet kom 
m er senare att utnyttjas i olika sammanhang.

Sektionskontakterna på bilateralt plan kom m er att fortsåtta. En kon
taktskapande verksamhet på långre sikt och med stor bårvidd innebår 
planerna på att få till stånd kontinuerliga utbyten mellan de nordiska 
konstskolorna, både vad betråffar lårare och elever. N K F  har långe 
varit m edvetet om  vikten av en sådan utby tes verksam het och har for 
avsikt a tt i sin långsiktsplanering u tarbeta forslag till hur verksam heten 
båst skall utform as. N åm nas kan a tt en viss utbytesverksam het redan 
existerar. Så t. ex. har eleverna i Finlands konstakademis hogsta årskurs 
m ed sin lårare Stig Fredriksson, ordforande i N K F :s finska sektion, 
avlagt ett 2 veckors studiebesok vid Kungliga Akademien i Stockholm. 
E tt svarsbesok kommer att ordnas inom  den nårm aste fram tiden. Er- 
farenheterna från  det finska besoket i Stockholm ta lar for betydelsen 
av att utveckla ett nordiskt utbytessystem på detta område.

N K F  råknar i sina fram tidsplaner åven m ed att arbeta på utbyggan- 
det av ett nordiskt gdstateljéndt. D en av forbundet foretagna invente
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ringen av existerande ateljéer och gastbostader, tillgångliga for konst- 
nårer från  samtliga nordiska lander, kom m er att ligga som grund fo r en 
vidare utredning av frågan. P rojektet kom m er att bli en av de forsta 
arbetsuppgifterna fo r N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg. N K F  har 
påpekat, a tt forutsåttningen for ett val fungerande gåstateljénåt a r  att 
ateljéer och bostader finns att tillgå i samtliga nordiska lander. F orbun
det har dårfor varm t rekom m enderat att m ojligheter skapas for ett for- 
verkligande av de danska planerna på att in råtta  en gåstateljé och -bo- 
stad vid institutionen H ald H ovedgaard u tanfor Viborg i Jylland.

Slutligen —  betråffande kontakter —  kom m er N K F  att ytterligare 
oka sam arbetet med de fåroiska bildkonstndrerna. E n borjan har redan 
gjorts; under 1978 kom m er representanter for N K F  att avlågga ett be- 
sok på F åroarna for att fortsåtta diskussionerna m ed Listafélag Føroya. 
De inleddes hosten 1976, då det fåroiska forbundets representant, Bar
dur Jåkupsson deltog i N K F:s arbetsutskottsm ote i Stockholm.

N ytt fo r 1978 vad gåller informations- och publikationsverksamhet 
blir N O RD ISK  K O N STKA LEN DER , som i en något utvidgad form  
kom m er att ersåtta Nordisk utstållningskalender, vars utgivning som 
bilaga till F  15 K ontakt i och med utgången av 1977 upphor. Forutom  
nordisk utstållningsinform ation, baserad på de av arrangorerna till 
N K F .s sekretariat inlåm nade uppgifterna, kom m er kalendern a tt i kort- 
fattad  form  innehålla aktuellt stoff från  de olika lånderna, form edlat 
av de nationella sektionerna. Redaktorer år Badil K aalund, D anm ark, 
M aaretta Jaukkuri, Finland, Jon  Reykdal, Island, M årten Berg, Norge 
och Sonja Carlsson, Sverige. K alendern sammanstålls av N K F :s sekre
tariat. N O R D ISK  K O N STK A LEN D ER  beråknas utkom m a m ed tre 
num m er under 1978.

Å r 1978 inleds också det forberedande arbetet på en årlig publika
tion. Avsikten med denna år att i låttfattlig form  ta  upp aktuella frågor 
kring nordisk bildkonst av i dag. D ock kom m er innehållet också a tt ta 
upp konsthistoriska åm nen och behandla frågorna u r ett vidare perspek
tiv, når detta år m otiverat utgående från  aktuella håndeiser och ten
denser. M eningen år att posten som huvudredaktor skall alternera m el
lan de nordiska lånderna. D en forsta årsboken år planerad att kom m a 
ut i borjan av år 1979. Till dess ansvariga redaktor har den svenska 
konsthistorikern Beate Sydhoff utsetts.

En målsåttning for N K F  på långre sikt —  når N ordiskt konst- 
centrum s verksam het har kommit i gång på allvar —  år att ge u t en 
representativ nordisk konsttidskrift. P lanerna på denna år ånnu bara 
i begynnelsestadiet.

Betråffande en m era detaljerad långsiktsplanering av N K F:s verk
samhet år det skål att fram hålla, att denna år intim t forknippad med 
forbundets och bildkonstens stållning i N ordiskt konstcentrum  på Svea
borg. D en inledande verksam heten under 1978 kom m er hårvidlag att 
ha avgorande betydelse.
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1. Oversikt over bokslut och budget (1 OOO-tal, nat. valuta)

B okslut Budget Prel. u tfall Budget
1976 1977 1977 1978

Utgifter
D k r D k r D kr D kr

Styrelse 88 000 81 000 100 000 92 000
Personal 88 000 78 000 114 000 141 000
K o n to r 26 000 24 000 30 000 39 000
L okaler 9 000 14 000 11 000 17 000
Projekt

Sem inarium 54 000 66 000 66 000
U tstålln ingar 185 000 281 000 262 000 706 000
Info rm ation 19 000 44 000 44 000 49 000

Sum m a utgifter 469 000 588 000 561 000 1 110 000

Inkom ster
K ultursekretaria te t — — 420 000 —

A nslag 300 000 420 000 14 000 420 000
L onstegr. kom pensation — — — —

U r N ord iska m inisterr. 
disp. 150 000 82 000 82 000

Sum m a inkom ster 450 000 502 000 516 000 420 000

Kom m entarer till oversikten over bokslut och budget
Oversikten ar liksom budgetforslaget uppgjord i dkr och gåller fo r

bundets ordinarie budget. F or projektet Nordisk konstvecka, till vilket 
medel har beviljats av Nordisk kulturfond och som innevarande år 
kom m er att avslutas, har separat redovisning gjorts. Likaså redovisas 
separat for det av Nordisk kulturfond beviljade anslaget for utveck- 
landet av sam arbetet med Fåroarna, ett projekt som forst under år 1978 
våntas bli slutfort till den del det finansieras av nåm nda anslag.

N K F  åtnjuter inte kompensation for autom atiska lonestegringar.

Utgifter
D en m arkanta skillnaden mellan budgeten och det prelim inåra ut- 

fallet for 1977 vad betråffar styrelse och personal, beror på foljande:
D et forsta beloppet inkluderar kostnaderna for 2 diskussionsmoten 

betr. N ordiskt konstcentrum  på Sveaborg. K ostnaderna kom m er att be- 
stridas av K ultursekretariatet. I det andra beloppet ingår en forsåk- 
ringspremie, som forbundet retroaktivt från  1 januari 1973 har tecknat 
fo r sina anstållda (2 personer). Prem ien gåller den i Finland for arbets- 
givaren obligatoriska arbetspensionen.

Inkom ster
Bidraget om dkr 82 000 har beviljats av N ordiska m inisterrådet for 

utstållningen Oga m ot ogas visning i Reykjavik. K ostnaderna for denna
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del av projektet ar ånnu inte slutgiltigt tackta, men finns approxim ativt 
inråknade i det prelim inara utfallet for 1977 under posten Utstall- 
ningar.

Beloppet dkr 14 000 om fattar dels ett bidrag från  K ultursekretaria
tet, beviljat for ett m ote om N K F:s inform ationsverksam het. M otet 
agde rum  i april 1976 och beloppet tåcker en del av underskottet for 
nam nda år. Dels ingår i beloppet en ersattning for N K F :s inventerings- 
arbete betråffande nordiska gåstateljéer.

Som en allmån kom m entar år det skål att såsom också for ett år 
sedan fram hålla, att det nordiska bildkonstsam arbetet alltjåm t år under- 
prioriterat i den nordiska kulturbudgeten. Tyvårr har någon åndring 
i detta avseende inte heller for år 1978 skett. Enligt uppgift kom m er en 
upprioritering att genom foras fo r 1979 års del. Den nordiska bildkonst- 
verksam heten och dess genom forande enligt de uppgjorda planerna for 
1978 år sålunda helt beroende av, att m inisterrådet u r sina dispositions- 
medel for nåm nda år reserverar medel i enlighet m ed den budget for 
nordisk bildkonstverksamhet, som N K F  har gjort upp och som med- 
foljer denna verksamhetsberåttelse.
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Beråttelse
från Nordiska skattevetenskapliga forskningsrådet

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

Verksam hetsberåttelse 1977

A . N am n och adress

N ordiska skattevetenskapliga forskningsrådet 
S-171 94 SOLNA

B. Startår 

1973

C. Deltagande lander

Danm ark, Finland, N orge och Sverige

D. Syfte

Forskningsrådets uppgift ar att genom bl. a. finansiering av forsk
ningsprojekt fråm ja nordiskt sam arbete inom  skatteforskningen m ed in- 
riktning sarskilt på frågestallningar av gemensamt nordiskt intresse.

E. Organisation

1. Adm inistration

Forskningsrådet består av tre m edlem m ar från  varje medlemsland. 
Forskningsrådets kansli skots av en sekreterare på deltid. (Fr. o. m. 

sept. 1977 anstalld på heltid for att bedriva forskning på ovrig tid.)

*C 39/e
1978

2. Styrelsens sammansattning

M edlem m ar  N ationalitet

Nielsen, Thøger, professor D
Rosman, Jens, kontorchef D
Eggert Møller, Mogens, lektor (v. ordf.) D
Andersson, Edward, professor (ordf.) F
Soderholm, Rainer, regeringsråd F
Lehtovuori, Jouko, professor F
Aarbakke, Magnus, professor N
Borgenvik, Hallvard, direktor N
Gabrielsen, Inger, forsker N
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Ekman, Gosta, generaldirektor 
Lodin, Sven-Olof, professor 
Johansson, Sven-Erik, professor

S
S
S

3. Personal

Tivéus, Ulf, sekreterare S

F. Verksam het

1. Beviljande av forskningsanslag

U nder året har forskningsrådet vid två tillfållen utlyst forsknings
anslag till ansokan. Vid det forsta ansokningstillfållet hade 5 ansok- 
ningar kommit in på sam m anlagt ca 84 500 skr. Forskningsrådet beslot 
dårvid att tilldela jur. lic. H enry Lonnfors, Åbo, 4 000 fm k i reseanslag 
for hans studie om skatt till kom m un for inkom st av rorelse. V idare 
tilldelades jur. kand. A nja A uranen, Helsingfors, 5 000 fm k for a tt ut- 
form a en detaljerad plan for en undersokning av skatteavtalens m etoder 
for undvikande av dubbelbeskattning och jur. lic. Olof Olsson, Helsing
fors, ett stipendium  på 12 000 fm k till ett arbete om beskattningen av 
oppna bolag, kom m anditbolag och liknande sammanslutningar. Slut- 
ligen beviljades ekon. dr Birgitta Lundm ark-Jonsson, G oteborg, ett sti
pendium  på 10 000 skr. for att u treda de skattemassiga frågorna i sam
band m ed olika modeller fo r inflationsredovisning.

Vid det andra ansokningstillfållet kom  6 ansokningar in  på sam m an
lagt ca 395 000 skr. D ocenten G oran Grosskopf, G oteborg, beviljades
16 500 skr. till den empiriska delen av ett arbete om  aktiebolagens 
skattskyldighet for m ottagen aktieutdelning.

2. Seminarium

Forskningsrådet arrangerade den 19— 20 oktober ett seminarium i 
Vedbæk kallat ”Skatteproblem er ved generationsskifte” .

I sem inariet deltog drygt 50 skatteexperter från  vetenskap, skatte
adm inistration och nåringsliv i Norden.

Forsta dagen inleddes m ed en diskussion på grundval av de i forvåg 
utsånda nationalrapporterna. R apportem a hade utarbetats av professor 
Thøger Nielsen, D anm ark, professor Edw ard Andersson och jur. lic. 
Pauli M attila, F inland, universitetsstipendiat F rederik Zimm er, N orge 
och assessor P er Anclow, Sverige. D årefter fram lades professor Thøger 
Nielsens generalrapport i åmnet.

A ndra dagen diskuterades arvsskattens betydelse u r ekonomisk syn
vinkel med utgångspunkt från  bl. a. civilekonomen Jan  W erdings i fo r
våg utsånda rapport. Ekon. mag. O tto Forsm an, Finland, redogjorde 
for en beslutsmodell for planering av generationsskifte i familjeforetag. 
Professor Sven-Erik Johansson belyste den bristande neutraliteten i be-
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skattningen mellan olika form er av hushållssparande i Sverige. P ro 
fessor Edw ard Anderson redogjorde for m otsvarande problem  i Finland.

Sista delen av seminariet ågnades åt en diskussion och vårdering av 
beskattningen vid generationsskiften med utgångspunkt från  vissa fråge- 
stållningar, uppstållda av generalrapportoren.

R apporterna och inlåggen kom m er enligt forskningsrådets beslut att 
publiceras i skriftserien i borjan av 1978.

3. Forskningsprojektet Internationella koncerners beskattning i Norden  

Forskningsprojektet, som år samnordiskt, bedrivs i forskningsrådets
regi m ed deltagande av forskare i samtliga medlemslånder. Av tidigare 
års verksam hetsberåttelser fram går hur projektet lagts upp och hur 
arbetet bedrivs.

A rbetet inom  projektet h ar under året fram skridit enligt de uppdrag- 
na riktlinjerna. I  samband m ed overforing av enkåtm aterialet på data 
uppstod em ellertid vissa forseningar.

Intervjuundersokningen har i huvudsak avslutats i D anm ark och F in
land. I  Sverige har storre delen av den teoretiska delen av studien får- 
digstållts.

Storre delen av forskningsrådets budget har åven i år tagits i anspråk 
for detta forskningsprojekt.

4. Informationstjanst

Forskningsrådet har under året givit u t N ordiska skattenyheter, nsn, 
m ed tre num m er. N sn innehåller skattenyheter i form  av ny lagstift
ning, propositioner, utredningar, tidskriftsartiklar, nyutkom m en littera
tu r på skatteom rådet m. m. i notisform. Inform ationsbladet har kost- 
nadsfritt distribuerats till parlam ent, centrala skattemyndigheter, skatte- 
dom stolar och skatteråttsliga institutioner i Norden.

G. Finansiering

Forskningsrådets verksam het h a r finansierats genom bidrag från 
m edlem slånderna på sam m anlagt 300 000 skr. (Danm ark 22,25 % , F in
land och N orge 16,25 % vardera och Sverige 45,25 %.)
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Beråttelse
från Nordiska samfundet for Latinamerika-forskning (N O SA L F)

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

Verksamhetsberåttelse 6 m aj 1973— 19 juni 1976 
N O SA L F .s bildande och organisation

N ordiska sam fundet for Latinam erikaforskning (NOSALF) bildades 
i Kopenham n den 6 maj 1973 av deltagarna i den andra nordiska Latin- 
am erika-konferensen. D en nya organisationen avloste en nordisk sam- 
arbetskommitté som under nara tre år forberett och delvis inlett verk
samheten.

NOSALF:s syften anges i de stadgar som antogs vid det konstitue- 
rande sam m antrådet (se Bilaga 1). Stadgarna m eddelar vidare regler om 
bl. a. medlemskap och plenarsam m antråden. Enligt stadgarna verkar 
Latinam erikainstitutet i Stockholm tilis vidare som NO SA LF:s sekre
tariat och institutets tjånstgorande foreståndare som dess sekreterare.

Till ledam oter i N OSALF:s styrelse for hogst tre år valdes vid det 
konstituerande sam m antrådet fo r D anm ark Jens Lohm ann, K open
ham n och Christian H. Rasmussen, Institut for Udviklingsforskning, 
K openham n; for Finland M arkku Jååskclåinen, Institutionen for forsk
ning och dokum entation i historia, Helsingfors universitet och Olavi 
Låhteenm åki, Institutet for allmån historia, Åbo universitet; for Norge 
T ord Høivik, Fredsforskningsinstituttet, Oslo och Henning Siverts, 
H istorisk M useum, Universitetet i Bergen sam t for Sverige, Claes Brun- 
denius, Ekonomisk-historiska institutionen, Lunds universitet och Bir
gitta Leander, Socialantropologiska institutionen, U ppsala universitet.

Till revisorer utsågs Christian Lange, Stockholm och H arald Run- 
blom, Uppsala och till revisorssuppleanter G oran Lindahl, Stockholm 
och Poul-Ove Pedersen, Kopenham n.

Styrelsen

Som interim sordforande under maj och juni 1973 beslot styrelsen att 
till sig adjungera Niels Fock vid Institutet for Etnologi och A ntropo
logi, Kopenham ns universitet. I augusti 1973 valde styrelsen Henning 
Siverts till sin ordforande for perioden fram  till nåsta Latinam erika- 
konferens.

Styrelsen har haft sam m antraden den 8 m ars och den 22 novem ber 
1974, den 10 oktober 1975, den 2 april 1976 —  samtliga på Latin
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am erika-institutet i Stockholm —  sam t den 19 juni 1976 i Bergen. I  ov
rigt har besluten fattats per capsulam. Vid samtliga sam m antråden har 
planeringen av den nordiska Latinam erika-konferensen i Bergen varit 
en viktig fråga. U tdelning av stipendier fo r studieresor inom  N orden 
h ar varit en annan viktig återkom m ande uppgift sedan slutet av 1974. 
V id styrelsem otet den 22 novem ber 1974 diskuterades i forsta hand 
form erna for det fram tida nordiska Latinam erika-sam arbetet.

Forutom  de ordinarie ledam oterna har ett flertal suppleanter och 
adjungerade deltagit i styrelsens arbete. U nder Tord  Høiviks vistelse 
som lårare i Tanzania 1974 och 1975 tjånstgjorde Rune Jørgensen från 
Fredforskningsinstituttet som hans suppleant. Vid m itten av 1974 in- 
trådde Bjørn Førde, M ellemfolkeligt Samvirke, K openham n i stållet 
fo r Christian H. Rasmussen, som sedan dess vistats i Mexico for forsk
ning. U nder 1975 intrådde Esko Anstola, Institutionen fo r Statsveten- 
skap, Åbo universitet, i stållet for Olavi Låhteenm åki, som avsagt sig 
uppdraget då han låm nat det latinam erikanska arbetsfåltet. I M arkku 
Jååskelåinens stålle har vid olika tillfållen M arja Lorunssalo, Universi
tetsbiblioteket i Helsingfors, tjånstgjort. Pedro Nicasio, Latinam erika- 
institutet i Stockholm, har varit Claes Brundenius’ suppleant under 1975 
och borjan av 1976, under dennes vistelse i Peru som FN-expert.

Som adjungerade har vidare vid olika tillfållen T or Sellstrom, Stock
holm, K ristin Tornes, Bergen, och Vagn Mikkelsen, Århus, deltagit i 
styrelsens arbete. Som sekreterare i styrelsen har M agnus M orner (un
der tiden maj 1973— sept. 1975) samt W eine Karlsson (okt. 1975— juni 
1976) båda vid Latinam erika-institutet i Stockholm, fungerat.

A llm ånt om  verksamheten

N OSALF:s lopande verksam het under perioden maj 1973— juni 1976 
har bedrivits inom ram en fo r de blygsamma ekonom iska resurser som 
beviljats NO SA LF av nordiska kulturorgan. Bidragen hårifrån  utgjorde 
under åren 1973— 1975 som hogst 26 000 dkr per år (se Bilaga 2). F or
1976 hojdes det årliga bidraget till N OSALF från  N ordiska m inister
rådet till en avsevårt hogre nivå (100 000 dkr). Dessa okade m e
del kom m er dock att avspegla sig i en expanderande verksam het forst 
under andra halvåret 1976. U nder de gångna tre åren h ar de ekono
miska resurserna, forutom  att tåcka kostnader for styrelsens samman- 
tråden, i stort endast tillåtit en viss publikationsverksam het jåm te en 
från  slutet av 1974 expanderande studiestipendering, varom  m era nedan.

Den tredje nordiska Latinamerika-konferensen

En av styrelsens viktigaste uppgifter har varit att forbereda en ny nor
disk konferens om Latinam erika. Vid styrelsens m ote i m ars 1974 fast- 
stalldes åm ne, plats och tidpunkt for konferensen ("Levels of Domi-
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nance in Latin America: Past, Present and F u tu re” , Bergen, 17— 19 
june 1976). V idare utsågs en sårskild organisationskommitté, bestående 
av styrelsens ordforande och sekreterare samt A na Beatriz Sørbø, K ristin 
Tornes, Ernesto Lorenzi Iglesias och Edvard Vogt, alla bosatta i Bergen. 
Senare tilltrådde Sissel Skjoldmoe och Willy Rasmussen i Bergen-kom- 
mittén.

Ansokan om medel fo r a tt organisera Bergen-konferensen inlamnades 
i juli 1974 till N ordiska kulturfonden. I februari 1975 erholl N OSALF 
besked att A m betsm annakom m ittén fo r nordiskt sam arbete beviljat 
NO SA LF ett anslag av 88 000 dkr for detta andam ål. U tover dessa 
medel erholls från  N ordiska sam arbetskom m ittén for internationell po
litik, inkl. freds- och konfliktforskning, ett anslag om 7 000 skr att an- 
våndas till resestipendier till konferensorten.

D en sarskilda organisationskom m ittén har att efter avslutad konfe
rens till N O SA LF och de nordiska kulturorganen avge redovisning for 
konferensmedlens forvaltning.

Publikationer

NO SA LF inledde 1973 utgivandet av en m onografiserie kallad 
”Scandinavian Studies on Latin A m erica/Estudios Escandinavos sobre 
Am érica L atina” . Som num m er två i denna serie utgavs våren 1974:

”The R ural Society of Latin A m erica Today. T hree Papers Presented 
at the Second Scandinavian Research Conference in  Copenhagen, 4— 6 
May 1973” , Stockholm 1974, 99 s. (Distr. Almqvist & Wiksell, Stock
holm). F or tryckning av denna bok beviljade N ordiska kulturfonden 
ett sarskilt anslag av NO SA LF 12 200 dkr.

Av NO SA LF:s tidskrift Ibero-Americana  har under den gångna tre- 
årsperioden foljande num m er utgivits: III: 1— 2, IV: 1— 2, V: 1— 2 och 
VI: 1. En forandring av tidskriftens karak tår har påborjats: från  att 
tidigare fråm st h a  varit ett ”newsletter” till e tt vetenskapligt organ. 
F orutom  återkom m ande accessionslistor over bokforvårv och oversikter 
om den pågående Latinam erika-forskningen i N orden har således sedan 
1973 to talt åtta vetenskapliga artildar publicerats, varav fyra i det se- 
nast utgivna num ret (VI: 1). D årutover har tre bibliografiska artiklar 
publicerats: om Latinam erika i finsk och norsk bibliografi 1969— 1971 
(av Miguel Benito, III: 1), Latinam erika i svensk bibliografi 1972— 1973 
(av Miguel Benito, IV: 1) och Latinam erika i finsk bibliografi 1972—  
1973 (av M arja Lounassalo, V: 2).

En sårskild redaktionskom m itté for Ibero-A m ericana utsågs i borjan 
av 1975 bestående av M arkku Jååskelåinen från  Finland, Jens Loh- 
m ann från D anm ark, Henning Siverts från  N orge och Birgitta Leander 
från  Sverige. Vid ett sam m antrade på Latinam erika-institutet i Stock
holm  den 7 maj 1976 diskuterades Ibero-A m ericanas om bildning till en 
renodlat vetenskaplig tidskrift sam t utgivandet, forslagsvis 4 ggr per år,
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av ett sarskilt nyhetsblad, riktat i forsta hand till N OSALF:s medlem
mar.

NOSALF har vidare utgivit tre upplagor av ”H andledning vid sam- 
hallsvetenskaplig forskning rorande Latinam erika” (28 sidor), vilka 
samtliga utarbetats vid Latinam erika-institutet i Stockholm. D enna 
handledning har distribuerats kostnadsfritt till intresserade forskare och 
institutioner i de nordiska landerna och har ront en livlig efterfrågan. 
F orsta upplagan utkom  som m aren 1973, andra upplagan våren 1974 
och tredje upplagan i juni 1976.

Studiestipendier

I slutet av 1974 inledde NO SA LF en ny verksamhetsgren genom att 
utlysa ett antal sm arre resestipendier for studerande inom N orden med 
Latinamerika-specialisering. U nder nov. 1974— juni 1975 utdelades åtta 
sådana stipendier. Program m et slog mycket val ut, varfor styrelsen kom 
att avdela storre resurser for studiestipendiering under 1975/76. U nder 
tiden fram  till den 15 juni 1976 har totalt 26 stipendier utdelats och 
utnyttjats. Stipendierna har alla gållt besok vid Latinam erika-institutet 
i Stockholm for studier i om kring en vecka vid dess bibliotek. Stipen- 
diaterna har fordelat sig på de nordiska lånderna enligt foljande: D an
m ark 8, Finland 9, Island 1, N orge 5 och Sverige 3. En lista over sti- 
pendiaterna återfinns i Bilaga 3.

Internationellt samarbete

NOSALF år sedan 1971 anslutet till CEISAL —  Europeiska rådet 
for samhållsforskning rorande Latinam erika, som har sitt sekretariat 
vid Institute of Latin American Studies i London. Sekreteraren har 
varit nordisk representant i CEISAL:s koordinationskommitté.

En annan representant for N OSALF deltog på inbjudan av CEISAL
i en forskningskonferens som 1973 anordnades i Våst-Berlin. N OSALF:s 
sekretariat har också i flera frågor sam arbetat med CLACSO —  det 
latinam erikanska samhållsvetenskapliga forskningsrådet m ed såte i 
Buenos Aires.

Ovriga frågor

På begåran hårom  från N ordiska kultursekretariatet i K openham n 
gjordes inom NO SA LF hosten 1974 en oversyn av den dittillsvarande 
verksamheten. E tt forslag utarbetades dårjåm te for det fram tida nor
diska forskningssam arbetet, dess forutsåttningar, m ålsåttning och orga
nisation. I  ett m em orandum  av den 22 novem ber 1974 (38 sid.) till kul
tursekretariatet foreslog NO SA LF inråttandet av ett ny tt, perm anent 
nordiskt sam arbetsorgan for latinamerika-forskning, helt finansierat 
med nordiska medel. Forslaget remissbehandlades av olika nordiska
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organ, inklusive N ordiska m inisterrådets rådgivande kom m itté for forsk
ning. På grundval av remissorganens synpunkter fattade dårvid N or
diska m inisterrådet vid sitt m ote den 2 m ars 1976 principbeslut om 
fortsatt och avsevårt storre stod till NOSALF.
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Stadgar for N ordiska sam fundet for Latinam erika-forskning  
(N O SA L F)

§ 1 Å ndam ål

NO SA LF:s uppgifter ar:
a) a tt u tgora en sam arbetsorganisation fo r latinam erikanister i D an

m ark, Finland, N orge och Sverige,
b) att fråm ja forskning och spridande av kunskap om  Latinam erika 

i N orden,
c) a tt tjåna som kontaktorgan for nordiska forskare m ed liknande 

sam m anslutningar av latinam erikanister i andra delar av vårlden liksom 
for latinam erikanska forskare som onskar nordiska kontakter,

d) att organisera Latinam erika-konferenser vart annat eller vart 
tredje år,

e) a tt utge vetenskapliga och inform ativa publikationer om  Latin
amerika.

§ 2 M edlem skap

M edlem m ed rostrått år de nordiska m edborgare eller ovriga inom 
N orden bosatta personer, som erlagt årsavgift, eller u tanfor N orden bo
satta skandinaviska m edborgare som erlagt årsavgift. Institutionellt 
medlem skap år mojligt m en å r  inte forenat m ed rostrått eller valbarhet.

§ 3 Plenarsammantråden 

I  sam band m ed NO SA LF:s Latinam erika-konferenser skall ordinarie 
plenarsam m antråde hållas m ed sam fundets m edlem mar. Sammankal- 
lande till extra plenarsam m antråde, ej knutet till Latinam erika-konfe- 
rens, kan beslutas vid foregående plenarsam m antråde eller av styrelsen. 
Kallelse till plenarsam m antråde skall utgå senast 30 dagar i forvåg. 
Forslag till frågor som skall behandlas måste, fo r att kunna upptas på 
dagordningen, vara styrelsen till handa senast två veckor fore detsam- 
ma. D agordningen skall utsåndas senast en vecka fore sam m antrådet. 
P lenarsam m antrådet våljer motets ordforande, varjåm te två sårskilda 
justeringsm ån våljs. V id ordinarie plenarsam m antråde forråttas val av 
styrelseledamoter. Två representanter våljs genom sluten votering for 
i tu r och ordning D anm ark, Finland, N orge och Sverige. D årvid be- 
grånsas rostråtten  vid varje valm om ent till de som år m edborgare i eller 
bosatta i det land vars representanter våljs.

P lenarsam m antrådet behandiar i ovrigt styrelsens verksamhetsberåt- 
telse, revisionsberåttelse, styrelsens ansvarsfrihet, val av revisorer, fast- 
stållande av medlemsavgift sam t ovriga frågor upptagna på den av sty
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reisen utsanda dagordningen. Beslut kan ej fattas i sådana frågor som 
ej uppforts på dagordningen. Beslut i sådana frågor kan em ellertid ge
nom  i vanlig ordning fa tta t beslut delegeras till styrelsen. Beslut fattas 
vid plenarsam m antrådet med enkel majoritet.

§ 4 Styrelsen

Styrelsen skall bestå av två valda representanter for D anm ark, F in 
land, N orge och Sverige sam t av sekreteraren, tjanstgorande forestånda- 
ren fo r Latinam erika-institutet i Stockholm, vilken också kan tjånstgora 
som kassaforvaltare. V albar ar NOSALF-m edlem  med rostrått som i sin 
yrkesmåssiga eller akadem iska verksam het har Latinam erika-forskning 
som specialisering. Styrelseledamot våljs for hogst 3 år. O rdforanden 
utses av styrelsen inom  sig. Styrelsen år beslutsfor nar m inst fem  leda- 
moter, varav m inst en från  varje nordiskt land, år nårvarande. Beslut 
kan fattas per capsulam.

Två ersåttare for varje land våljs sårskilt av plenarsam m antrådet.

§ 5 Sekretariat

Som N OSALF:s sekretariat tjånstgor tilis vidare Latinam erika-insti
tutet i Stockholm.

§ 6 Rakenskapsperiod

Råkenskapsperiod skall vara tiden mellan två på varandra foljande 
N O SALF:s Latinam erika-konferenser.

§ 7 Revision

F or granskning av råkenskaper och kassaforvaltning utser m otet två 
revisorer jåm te ersåttare for dessa. Revisionsberåttelsen skall vara sty
relsen till handa senast fjorton dagar fore sam m antrådet.

§ 8 Stadgedndring och uppldsning av sam fundet 

Andring av dessa stadgar och beslut om samfundets upplosning kan 
endast ske genom beslut vid ordinarie plenarsam m antråde. F or beslut 
fordras m inst två tredjedels majoritet.

KolleKolle 6 maj 1973

G udm und Stang

Justeras:

U lf H im melstrand Juhani M ylly
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N O SA L F: Ekonom isk beråttelse, 7 /5  1973— 1 6 /6  1976

7/5—31/12 1/1—16/6
1973 1974 1975 1976 Totalt

Inkomster
Bidrag, Nordiska kultursekr.1 6 876:58 18 776:63 17 706:15 72 982:05 116 341:41
Bidrag, sårskilda fonder2 1 500:00 8 939: 69 — — 10 439: 69
Medlemsavgifter 925:00 1 123:80 1 793:58 1 747:69 5 590:07
Rånteinkomster 223:93 276:75 789:72 — 1 290:40
Forsåljningsinkomster3 — — 750:00 678: 33 1 428:83

135 090: 40

Utgifter
Publikationer
a) Monografier ”The Rural

Society” — 9 620:00 — — 9 620:00
b) Ibero-Americana, III: 1—V: 21 3 256:20 4 325:10 3 051:25 6 695:00 17 327:55
c) "Handledningen”, 1 :a &

2:a uppl. 2 689:95 1 295:15 — — 3 985:10
Styrelsens sammantråden5 — 5 331:17 3 246:82 4 018:61 12 596:60
Studiestipendier — 380:00 6 404: 83 3 533: 32 10 318: 15 
Bibliografisk dokumentation om
Latinamerika« 1 000:00 1 300:00 — 688:80 2 988:80
Bokinkop7 — — 492:25 — 492:25
Resefond till Bergen-konf. — — — 20 000:00 20 000:00 
Expenser (tele, pgavgifter,
papper, etc.)8 158:10 700:66 368:00 17:00 1 243:76

78 572: 21

Ingående behållning 7/5 1973 50: 75 

Utgående behållning 16j6 1976
Kontant 37:00
Postgirokonto 83:33
Kapitalkonto 56 448: 61 56 568:94

Kommentarer
1 Anslag ursprungligen beviljade i danska kronor: 9 500, 26 000, 24 500 resp. 

100 000 for åren 1973—1976.
2 Bidraget under 1973 beviljades av Långmanska Kulturfonden och avsåg 

tryckning av "Handledningen”, l:a uppl. Bidraget under 1974 erholls från 
Nordiska Kulturfonden (12 200 DKr) och avsåg tryckning av ”The Rural Society 
of Latin America Today”.

3 Avser Almqvist & Wiksells forsåljning av i huvudsak ”The Rural Society” . 
Slutredovisning från AB Seelig våntas under sommaren. Seelig omhånderhade 
till en borjan forsåljningen av ”The Study of Latin American History and 
Society in Scandinavia” men uppdraget uppsades av NOSALF i mars 1975. 
NOSALF:s intåkter hårifrån torde bli obetydliga eller rent av noll.

4 Avser nr III: 1—2 under 1973, IV: 1 under 1974, V: 1 under 1975 samt 
V: 2 och vissa utgifter for VI: 1 under 1976.

5 Avser styrelsemoten 8/3 och 22/11 1974, 10/10 1975 och 2/4 1976, samtliga 
i Stockholm. Inkluderar åven mindre kostnader for andra sammantraden: 5/10
1974 i Stockholm (ordf., sekr. och representant for Nordiska Kultursekretaria
tet), 23/2 1976 i Bergen (organisationskommittén for Bergen-konferensen inkl. 
ordf. och sekr.) och 7/5 1976 i Stockholm (redaktionskommittén).

• Arvoden till experter for sammanstållningar om Latinamerika i finsk och 
norsk bibliografi 1969—1971 (Ibero-Americana III: 1), i svensk bibliografi 
1972—73 (IV: 1) samt i finsk bibliografi 1972—73 (V: 2).

7 Avser publikationer om ”dependencia”-problem av intresse vid planlågg- 
ningen av Bergen-konferensen.

8 Inkluderar 1974 kostnad for utskrift och stencilering av PM angående nor
diskt samarbete inom Latinamerika-forskningen (38 sid.).
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N O SALF-stipendiater, 1 decem ber 1974— 15 juni 1976

Tid Namn Ort Åmne Belopp 
(Sv. kr.)

1. December 1974 Torben Kitai Kopenhamn Statskunskap
(Samfundsfag)

380: 00

2. Januari 1975 Helinå Rautavaara Helsinki Religionsvetenskap 400: 00
3. Januari 1975 Alex Rosler Bergen Socialantropologi 561: 00
4. Januari 1975 Gun Magnusson Goteborg Sociologi 189 00:
5. Februari 1975 Inge Schjellerup Kopenhamn Etnografi 363: 00
6. Mars 1975 Jørgen Wiirtz Sørensen Århus Historia 455: 00
7. Maj 1975 Evelyn Gulbrandsen Oslo Sociologi 450: 00
8. Juni 1975 Tore Tanum Oslo Statskunskap 419: 00
9. Juli 1975 Anders Hermansen Kopenhamn Merkantil spanska 380: 00

10. Juli 1975 Eeva-Liisa Myllymåki Turku Statskunskap 350: 00
11. Oktober 1975 Adalberto Martins Lund Ekonomisk historia 180: 00
12. Oktober 1975 Harald O. Skar Oslo Socialantropologi 302: 00
13. November 1975 Vegard Bye Oslo Statskunskap 495: 00
14. November 1975 Eero Kelo Helsinki Ekonomisk geografil 120: 0015. November 1975 Juhani Kumpulainen Helsinki Statskunskap /
16. November 1975 Marja Lounassalo Helsinki Historia 451: 00
17. November 1975 Sirpa Volanto Helsinki Politisk historia 424:00
18. December 1975 Adrian Soto Oulo Historia 350:00
19. December 1975 Vagn Mikkelsen Aarhus Statskunskap 515: 00
20. Januari 1976 Sergio da Rocha Roskilde Samfundsvidenskab 471: 00
21. Januari 1976 Erkki Takkatalo Turku Historia 479: 00
22. Mars 1976 Heli Venho Turku Statskunskap 414: 00
23. April 1976 Mourits Dahl-Hansen Århus Statskunskap

(Samfundsfag)
200: 00

24. Maj 1976 Hernån Villablanca Lund Sociologi 406: 00
25. Juni 1976 Gunnar Olesen Århus Statskunskap 463:00
26. Juni 1976 Sigurdur Hjartarson Reykjavik Historia 1 380: 00
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Revisionsberåttelse

U ndertecknade utsågs 6.5 1973 resp. 10.8 1973 att vara revisorer for 
N ordiska Sam fundet for Latinam erika-forskning. Revisionsperioden om 
fattar tiden 6.5 1973— 16.6 1976.

Enligt sam fundets stadgar skall revisionsberattelsen vara styrelsen till- 
handa senast fjorton dagar fore det sam m antråde vid vilket rakenska- 
perna skall godkannas. Av protokollet från  N O SA LF’s generalforsam 
ling 16.6 1976 fram går att revisionsberåttelse på grund av tidsbrist inte 
ingivits. Vi antar a tt detta m åste betyda a tt råkenskaperna inte kunde 
avslutas i sådan tid att en granskning kunde m edhinnas fore general
forsamlingen. Vi har under alla om ståndigheter forst kontaktats nu un 
der novem ber m ånad 1976 och m ed mycket snav tidsfrist ombetts ut- 
fora revisionen.

M ed hansyn till den snåva tidsram en har det inte varit mojligt att 
gora en detaljerad och fullståndig genomgång av alla bilagor och veri
fikationer och avståm m a dessa m ot girobokforingen. Granskningsarbe- 
te t skulle avsevårt ha underlåttats om  det hade funnits en kassadagbok 
med lopande bokforing och kontering av alla inkom ster och utgifter. 
Vi har em ellertid full forståelse for att det inte har varit mojligt att 
lågga upp arbetet på det såttet eftersom vi antar att det m esta av sekre- 
tariatsarbetet for N O SA LF har få tt utforas som ideellt arbete och utan 
ersåttning, med hånsyn till sam fundets blygsamma ekonom iska resurser. 
N år NO SA LF nu for 1976 erhållit m er substantiella anslag vill vi dår- 
em ot starkt fram hålla att resurser måste avsåttas for att skota den lo
pande bokforingen.

D en granskning vi h a r kunnat gora av råkenskaperna ger vid handen 
att styrelse och sekretariat h ar handlagt de ekonomiska frågorna med 
all den noggrannhet m an kan begåra och konsekvent efterstråvat att 
bedriva verksamheten så ekonom iskt som mojligt.

Vi foreslår a tt råkenskaperna godkånnes och styrelsen beviljas an- 
svarsfrihet.

D jursholm  den 21 novem ber 1976

Goran G. Lindahl Christian Lange
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Beråttelse

från Nordiska samfundet for Latinamcrika-forskning (N O SA L F), 1977

(Overlamnad. av Nordiska ministerrådet)

Nordisk Samfund for Latinam erika-forskning blev stiftet i maj 1973, 
da den II nordiske Latinam erika-konference afholdtes i Kollekolle, 
København.

N O SA LF’s opgaver er:

a) at fungere som sam arbejdsorgan for latinam erikanister i de nor
diske lande.

b) at frem m e forskning og sprede kundskab om Latinam erika.
c) at være kontaktorgan for nordiske latinam erikanister i forhold til 

forskere i Latinam erika og andre sammenslutninger af la tinam erika
nister.

d) at organisere Latinam erika-konferencer i Norden.
e) at udgive videnskabelige og inform ative publikationer om Latin

amerika.

Organisation

Styrelsen består af 2 valgte repræsentanter fra  hvert af landene D an
m ark, F inland, N orge og Sverige sam t forstanderen for Latinam erika- 
instituttet i Stockholm, sidstnævnte er N O SA LF’s sekretær (jfr. statutter 
§ 4).

Styrelsens sammensætning pr. 31. decem ber 1977 (valgt af general
forsamlingen den 19. juni 1976):

Danm ark: Jens Lohmann, K øbenhavn 
Thure H astrup, Å rhus 

Finland: M arkku Jååskelåinen, Helsingfors
Luis H errera, Tam m erfors 

N orge: Birger Angvik, Bergen
G udm und Stang, Trondheim  (suppleant for M alva 
Cifuentes, Oslo)

Sverige: M auricio Dias David, Stockholm
Eivor Halkjær, Uppsala 
W eine Karlsson, Stockholm (forstander for 
Latinam erika-instituttet)

*C 40/k b
1978
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Revisorer (valgt på generalforsamlingen den 19. juni 1976):

Henning Siverts, Bergen 
Raul Silva Cåceres, Stockholm

Generelt

N O SA LF’s virksomhed, der i årene 1973— 1975 var af et yderst be
skedent omfang, er ekspanderet ganske betydeligt i 1977. Specielt er 
der sket en udvidelse af stipendieprogram m et og af støtten til arbejds
grupper og nordiske seminarer. Desuden er der sket en udbygning af 
sekretariatet. Denne udvikling har været mulig som følge af en større 
bevilling fra  Nordisk M inisterråd. F or virksomheden i 1977 blev der 
bevilget 200.000 dkr., mens bevillingen i 1976 var på 100.000 dkr.

U nder virksom hedsåret har der været afholdt 4 styrelsesmøder. Den 
øgede aktivitet har m edført et større behov for diskussion og fastlæg
gelse af generelle retningslinier for N O SA LF’s aktiviteter. Specielt har 
styrelsen drøftet muligheden af et bedre sam arbejde inden for de nor
diske lande gennem oprettelse af arbejdsgrupper og afholdelse af 
m indre sem inarer og symposier. D et må forudses, a t arbejdet inden 
for dette felt vil blive forøget betydeligt i de kommende år.

Stipendieprogrammet

N O SA LF’s stipendieprogram , som blev startet i efteråret 1974, er i 
1977 udvidet betydeligt. Stipendier kan kun anvendes til studiebesøg på 
nordiske forskningsinstitutioner. U nder virksomhedsåret h a r 19 studen
ter og yngre forskere udnyttet stipendier, hovedsagelig til besøg af en 
uges varighed på Latinam erika-instituttet i Stockholm. Fordelingen på 
lande har været: D anm ark 6, F inland 4, N orge 7, Sverige 2. Værdien 
af stipendium har ligget mellem 400 og 700 skr.

Arbejdsgrupper og seminarer

D er har vist sig et udtalt behov for en nordisk koordinering af Latin- 
am erika-forskningen på et m indre ambitiøst niveau end det, der kommer 
til udtryk ved konferencer og lignende. N OSALF har derfor besluttet at 
igangsætte eller støtte en række arbejdsgrupper omkring specifikke om 
råder inden for Latinam erika-forskningen. Bl. a. er følgende em ner taget 
op: agrarproblem er, kulturel afhængighed, staten i Latinam erika, Bra
siliens økonomiske og politiske udvikling, militæret i Latinam erika. Det 
forventes, a t flere grupper vil blive startet i det kom m ende år.

NOSALF har indtil nu  haft begrænsede m uligheder for at yde di
rekte økonomisk støtte til gruppernes arbejde. Dog har en arbejdsgruppe
i Bergen m odtaget et m indre beløb til afholdelse af et seminar i foråret
1977 om kulturel dominans i Latinam erika.

Derim od har N OSALF deltaget i, og ved et par tilfælde ydet øko
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nomisk støtte til, afholdelse af sem inarer og et symposium. E t seminar 
om kulturel afhængighed afholdt i Våsterhaninge, Sverige, i august har 
m odtaget et beløb til offentliggørelse af ”papers” ; endvidere deltog 
repræsentanter fra  NO SA LF i seminaret. I  forbindelse med afholdelse 
af et styrelsesmøde i Helsingfors deltog N O SA LF’s styrelsesmedlemmer i 
et seminar om "D cpendency Theories and Latin A m erican Develop- 
m ent” .

Endelig har NO SA LF ydet en betydelig økonomisk støtte til afhol
delse af et nordisk symposium om agrarproblem er i Latinam erika. D ette 
arrangem ent udsprang af arbejdet inden for N O SA LF’s arbejdsgruppe 
om kring dette emne. Symposiet fandt sted 17.— 20. novem ber på Lant- 
bruksuniversitetet i U ltuna nær Uppsala. D er deltog om kring 100 del
tagere. D er var ydet økonomisk bidrag fra  en række svenske institutio
ner (Latinam erika-institutet i Stockholm, Lantbruksuniversitetet i U l
tuna, SIDA og SAREC —  Beredningen fo r u-landsforskning). U d over 
et bidrag til afholdelse af symposiet bevilgede N O SA LF endvidere et 
beløb til rejsestipendier fo r studenter og yngre forskere i N orden, så
ledes at personer m ed studie- og forskningsprogram m er inden for 
agrarproblem atikken fik mulighed for at deltage (disse stipendier blev 
givet til personer, som ikke gennem egen eller andre nordiske institu
tioner havde m odtaget økonomisk støtte).

Publikationer

Styrelsen har under virksom hedsåret drøftet en omlægning af 
N O SA LF’s publikationsvirksomhed. D ette forhold skal ses som en følge 
af en øget aktivitet inden for Latinam erika-forskningen i N orden (hvil
ket bl. a. h ar givet sig udslag i et stigende m edlem stal i NOSALF). Sty
relsen har derfor fundet det nødvendigt at etablere en bedre kontakt 
mellem organisationen og institutioner/de enkelte m edlem m er i Norden. 
E n sådan kontakt kan bedst etableres gennem udgivelse af en publika
tion med m ere nyhedsorienteret stof, end det er muligt at bringe i 
N O SA LF’s tidsskrift, Ibero-Am ericana. M an har derfor besluttet at ud 
give et nyhedsblad (newsletter) m ed generel inform ation om N O SA LF’s 
virksomhed og oplysninger om den aktuelle Latinam erika-forskning i 
N orden. D et første num m er er under forberedelse og vil udkom m e i 
januar 1978. N yhedsbladet vil få navnet "N O SA LF N ew s” .

Publikationen af Ibero-A m ericana er fortsat under de hidtidige ret
ningslinier. Vol. VI: 2 udkom  i april 1977. På nuværende tidspunkt er 
to num re under forberedelse. Vol. V II: 1 indeholder et udvalg af bi
drag fra  den III N ordiske Latinam erika-konference, som afholdtes i 
Bergen i juni 1976, og en bibliografi om em net for konferencen. Vol. 
V II: 2 indeholder nogle bidrag af i N orden virksomme forskere om 
stat og militarisme i Latinam erika. Udgivelsen af nordiske bibliografier 
over Latinam erika-forskning fortsættes som hidtil. U nder forberedelse er
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dansk, finsk og svensk bibliografi, som er fortsættelser af tidligere 
offentliggjorte bibliografier i Ibero-Americana.

NOSALF har tidligere offentliggjort løbende oversigter over Latin- 
am erika-forskning i de nordiske lande (se Ibero-A m ericana vol. VI: 1). 
G ennem  et sam arbejde m ed SAREC bliver det nu  muligt a t få en m ere 
fuldstændig oversigt for Sveriges vedkom m ende; en sådan er under fo r
beredelse. M. h. t. de andre nordiske lande fortsætter NO SA LF med sin 
egen indsamling af oplysninger. E n oversigt over forskningen i Finland 
er færdiggjort under dette virksom hedsår (udarbejdet af Eeva-Lisa 
Myllymåki, Institut for Statskundskab, Åbo universitet).

Stockholm den 14. decem ber 1977

M arkku Jåaskelainen 
Formand

W eine Karlsson 
Sekretær

Vagn M ikkelsen  
Assistent
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B IL A G A

Ø konom isk oversigt (Beløb afrundet til 1.000 Skr.).

Udgifter 1976 Budget 1977 1977 (for
Styrelse 8 000 18 000 19 0001
Personale 2 000 45 000 43 000
Kontorudg. 1 000 4 000 4 000
Lokaler — 1 000 1 000
Stipendier 9 000 16 000 16 0002
Publikationer 16 000 48 000 34 0003
Seminarer og 

symposier 20 000 31 000 27 000*
Total 56 000 163 000 144 000
Indtaegter 
Bevilling fra 

Nordisk Råd 73 000 140 000 146 000
Medlemsafg. 3 000 2 000 3 000
Salg af publ. 1 000 — —

Balance 21 000 21 000 26 000
Kommentarer
Generelt: Indtil 1977 har NOSALF modtaget betydelige subsidier fra Latin
amerika-institutet i Stockholm, der fungerer som sekretariat. Således har 
NOSALF ikke betalt for den arbejdskraft, der er stillet til rådighed. Ej heller 
er der betalt lokaleleje. Fra 1977 er dette forhold ændret, idet NOSALF har 
afholdt personaleudgifter samt betalt lokaleleje.
1 Der har været afholdt 4 styrelsesmøder i 1977. To af disse blev afholdt i for
bindelse med et nordisk seminar i Helsingfors og et symposium i Ultuna.
2 Omfatter 19 stipendier udnyttet i 1977 samt 6 bevilgede, der først udnyttes i 
januar 1978.
3 Trykning af Ibero-Americana VII: 1 er inkluderet, mens trykning af VII: 2 
må betales ud af balance for 1977.
4 Inkluderer en udgift på 3 000 kr til stipendier for deltagere i agrarsymposiet.

Revideret regnskab fo r 1977 vil blive frem sendt til Sekretariatet for 
Nordisk K ulturelt Sam arbejde i begyndelsen af 1978.
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Beråttelse
om  N O M U S (Nam nderna for nordiskt musiksam arbete), 1977

A . N avn og adresse 
NOM US
G eneralsekretariatet
M inisteriet for kulturelle anliggender
N ybrogade 2
1203 K øbenhavn K

B. Start år

1963, vedtægter 1972

C. Formål

N OM US’ form ål er at medvirke til at frem m e og udbrede kendskabet 
til og forståelsen af musiklivet i Norden.

D. Organisation

1. Administration

D en daglige adm inistration varetages af det danske NOM US-nævn, 
der fungerer som generalsekretariat. A dm inistrationen vedr. komposi- 
tionsbestillinger og musikfrem førelser, jfr. nedenfor under E og G, 
varetages af henholdsvis det svenske og det norske NOM US-nævn. 
Opgaver i forbindelse med udgivelsen af N OM US N Y TT varetages 
af en deltidsansat redaktør. Sekretariatet fo r N ordisk K ulturelt Sam
arbejde har hidtil stået for adm inistration og udbetaling af de til 
NOM US-sam arbejdet bevilgede midler fra  Nordisk M inisterråd.

2. Sammensætning
NOM US sammensættes af repræsentanter fra  følgende fem nordiske 

NOM US-nævn, således at hvert land har en stemme:

D anm ark —  Statens M usikråd
Finland —  Statens tonkunstkommission
Island —  Tonlistarnefnd alJjjoSasamvinnu
N orge —  Statens musikråd
Sverige —  N am nden for nordiskt musiksamarbete

3. Personale

Sekretariatsopgaver varetages af sekretærer for respektive nationale

*C 41/k
1978
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nævn, generalsekretariatets opgaver af sekretæren for Statens M usikråd 
i Danmark.
4. Revisionen  formidles af Sekretariatet for nordisk kulturelt sam
arbejde.

E. V irksom hed

I overensstemmelse med form ålet har NOM US følgende virksom- 
hedsfunktioner:

1) Sagkyndigt, rådgivende organ for nordiske og nationale m yndig
heder i spørgsmål vedrørende nordisk musiksamarbejde.

2) Initierende og indstillende organ til nordiske m yndigheder ved
rørende projekter.

3) Adm inistrativt organ vedrørende de nedenfor nævnte projekter.

M øder

D er har i 1977 været afholdt 2 plenum m øder og 4 arbejdsgruppe
møder.

Remissudtalelser

NOM US har i 1977 afgivet remissudtalelser til Nordisk Råd, Nordisk 
M inisterråd og Nordisk K ulturfond.

Projekter

N O M U S’ rådgivende og adm inistrativt budgetmæssige funktion ind
går i et naturligt og effektivt helhedssamspil mellem projekter og 
midler inden for Nordisk K ulturfond, m inisterrådets dispositionsmidler 
og NOM US-m idlem e.

Det nedenfor under G  opførte budget er et resultat af dette samspil, 
idet m inisterrådet for 1977 bevilgede i alt 1 030 000 dkr. til det nor
diske musiksam arbejde på N OM US-om rådet. A f dette beløb vedrører 
ca. 900 000 dkr. direkte tilskud til gennemførelse af specielt følgende 
projekter:

1) N OM US N Y TT  om fatter 4 num re årligt samt med jævne m ellem
rum  en engelsksproget bulletin og et katalog over musikadresser i N or
den.

2) Kompositionsbestillinger. N O M US udlyser midler til komposition 
af musikværker af enhver art til opførelse i et andet nordisk land end 
komponistens. Siden 1970 er midler fordelt til omkring 100 bestillings- 
værker.

3) M usikfremførelser. N OM US udlyser midler til koncertturneer 
inden for alle m usikgenrer mellem de nordiske lande. Siden 1973 er 
m idler fordelt til m ere end 100 turnéprojekter.

4) Større m usikarrangem enter har om fattet aktiviteterne Nordiske
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M usikdage og Ung Nordisk Musik, der har eksisteret siden henholdsvis 
1888 og 1945.

N ordiske Musikdage finder sted på skift i de nordiske lande. Aktivi
teterne arrangeres af Nordisk Kom ponistråd og om fatter bl. a. orkester-, 
kam m er- og korkoncerter inden for den nyere musik, herunder kon
certer med gæsteensemble fra  et ikke-nordisk land.

Ung Nordisk Musik har til form ål at skabe et godt organisatorisk 
grundlag fo r sam arbejde på uddannelsesniveau for kom ponister og 
udøvende kunstnere under 30 år. Stedet for aktiviteterne alternerer 
mellem de nordiske lande.

F. Fremtidsplaner

I 1977 har NOM US påbegyndt en vurdering af formål, arbejds
om råde og projekter.

Som et foreløbigt resultat af disse vurderinger vil NOM US virke for 
undersøgelser med henblik på bevarelse og udvikling af musikaktivite- 
tem e på de m indre etablerede om råder. N OM US har derfor indstillet 
til Nordisk M inisterråd, a t der frem over afsættes midler til sådanne 
undersøgelser, bl. a. i form  af seminarie- og evalueringsvirksomhed. 
Som første led i en række undersøgelsesprojekter har NOM US besluttet 
at behandle am atørm usikken i N orden, herunder dens betydning i re
gionalt og lokalt perspektiv.

NOM US har endvidere indstillet til m inisterrådet, a t den rytmiske 
musik opnår en m ere fast placering i det nordiske musiksamarbejde.

G. Finansiering

Budget i dkr. 1977 1978
A. Driftsomkostninger

Styrelse, personale, konto 160 000 212 000
B. Projektom kostninger 870 000 1 023 000

I alt 1 030 000 1 235 000
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Beråttelse
irån N ordiska investeringsbanken (N IB)

(Overlamnad av Nordiska ministerrådet)

I enlighet m ed bankens stadgar § 9 och 13 oversands hårm ed verk
samhetsberåttelse 1.6.1976— 31.12.1977 och kontrollkom m itténs revi
sionsberåttelse sam t som bilagor fackrevisorernas revisionsberåttelse 
och utdrag ur protokollet från  kontrollkom m itténs mote den 10.2.1978. 
Helsingfors den 10 februari 1978

N ordiska investeringsbanken

Bert Lindstrom  
Verkstållande direktor

Verksamhetsberåttelse 1.6.1976— 31.12.1977

N ordiska Investeringsbanken (NIB) har uppråttats av D anm ark, F in
land, Island, N orge och Sverige som en bank for medel- och långfristig 
utlåning. Banken finansierar investeringsprojekt och export av nordiskt 
intresse. Verksam heten inleddes i augusti 1976. Banken har under verk- 
samhetsperioden beviljat 15 lån som tillsammans uppgår till m otvårdet 
av 103,0 milj. SDR (sårskilda dragningsråtter, se sid. 9), vilka mot- 
svarar 125 milj US dollar. Av beviljade lån har vid utgången av år 1977 
utbetalats 62 % .

Bland de investeringsprojekt banken varit med om att finansiera kan 
foljande nåmnas:

—  E tt projekt som genom fors av Å rdal og Sunndal Verk och som inne
bår en strukturrationalisering inom  en sektor av alum inium industrin 
i N orge och Sverige. Foretaget har i produktutveckling ett nåra sam
arbete med betydande avnåm are i Sverige for att oka anvåndandet 
av gjutna alum inium kom ponenter. Banken har gett ett 12 års lån 
på 4 milj. SDR ($4,9 milj.) for finansiering av foretagets investe
ringsprogram  på 140 milj. N kr ($27,3 milj.), som innebår utbyggnad 
och specialisering av produktionen av g jutna alum inium produkter.

—  En utokning av kapaciteten vid de norska foretagen Kongsberg Vå- 
penfabrikk och Raufoss Am m unisjonsfabrikker for produktion av 
stål- och alum inium kom ponenter till den svenska bilindustrin enligt 
ingångna långtidsavtal. NIB har lånat ut sam m anlagt 6,4 milj. SDR 
($7,8 milj.) på 12 år for dessa investeringar som totalt uppgår till 118 
milj. N kr ($23,0).
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— En anlåggning med en produktionskapacitet på 50 000 ton jårnkisel, 
ett nodvåndigt legeringsmaterial vid ståltillverkning, uppfors på våst- 
ra Island av Islenska Jårnblendifélagid (Icelandic Alloys). Foretaget 
ågs till 55 % av islåndska staten och till 45 % av det norska industri- 
foretaget Elkem-Spigerverket. E tt långtidsavtal for att trygga bola
gets energiforsorjning har slutits m ed Landsvirkjun m ed islåndska 
staten och staden Reykjavik som ågare. Elkem-Spigerverket levererar 
bl. a. de båda sm åltugnarna och bidrar m ed teknisk hjålp i samband 
med anlåggningsverksamheten och driften samt svarar for forsålj- 
ningen. Totalkostnaderna for projektet beråknas till 450 milj. N kr 
($87,7 milj.) och NIB har beviljat 15 års lån på totalt 31,8 milj. SDR 
($38,6 milj.) for utbetalning under åren 1977— 80.

—• Utbyggnad av bilfabriken i N ystad, F inland, tillhorande Saab-Val- 
met, som till 50 % ågs av Saab-Scania i Sverige och till 50 % av 
Valm et i Finland. Totalkostnaderna uppgår till 15 milj. Fm k ($3,1 
milj.), av vilka NIB lånat ut 1,6 milj. SDR ($1,9 milj.) på 8 år.

—  U ppforande av en ny 400 kV 780 km lång finsk-svensk kraftledning 
som kom m er att ingå som en våsentlig lånk i det gem ensamma nor
diska kraftforsorjningsnåtet. N IB  har beviljat ett lån på 17 milj. 
($20,7 milj.) på 7 år till det finska statsågda kraftbolaget Im atran 
Voima for den finska delen av kraftledningen. Lånebeloppet utgor 
en tredjedel av de totala projektkostnaderna.

—  U ppforande av två 660 mW kårnkraftanlåggningar i sydvåstra F in
land for Industrins K raft (TVO), med ledande finska industrier och 
kraftbolag som delågare. A nlåggningarna uppfors som ett finskt- 
svenskt sam arbetsprojekt och beråknas bli fårdiga 1978 resp. 1980. 
Sam arbetet om fattar åven brånsleforsorjning och kraftoverforing. 
Projektets totalkostnader uppgår till 3 700 milj. Fm k ($918,8 milj.). 
NIB har gett ett lån på 21,1 milj. SDR ($25,6 milj.) på 15 år.

—  Produktutveckling och utokad tillverkning av elektroniska kassater- 
m inaler vid det finska foretaget K ajaani Oy i norra Finland. F ore
taget har ett nåra sam arbete med D atasaab i form  av gemensam 
m arknadsforing vid Datasaab-Valm et, som ågs till 50 % av D ata
saab och till 50 % av Valmet. NIB tåcker m ed sitt lån till Kajaani 
Oy på 1,7 milj. SDR ($2,1 milj.) drygt en tredjedel av de samman- 
lagda projektkostnaderna på 24 milj. Fm k ($6 milj.). N IB har dess
utom  beviljat ett lån till Datasaab-Valm et på 0,5 milj. SDR ($0,6 
milj.).

—  Utbyggnad av en lim fabrik for spånskiveindustrin i ostra Finland. 
Fabriken ågs gemensamt av det norska foretaget Dyno Industrier 
och det finska Pellos Oy. Projektkostnaderna uppgår till 5 milj. Fm k 
($1,2 milj.). N IB har beviljat ett lån på 0,4 milj. SDR ($0,5 milj.) 
på 7 år.

—  Fårdigstållande och utbyggnad av containerham nen i Goteborg. Av 
de totala transoceana containertransporterna till denna ham n går
30 % till och från  andra nordiska lånder ån Sverige. K ostnaderna 
for investeringsetappen 1977— 81 har beråknats till 233 milj. Skr 
($49,9 milj.). Hogst 30 % av dessa, m otsvarande 60— 70 milj. Skr, 
kommer att tåckas av lån från NIB. E tt 15 års lån på 6 milj. SDR 
($7,3 milj.) har utbetalats.

—  U ppforande av en dansk-svensk kraftledning, fråm st bestående av 
en undervattenskabel från Sveriges sydkust till den danska on Born
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holm. De totala projektkostnaderna inklusive de kom pletterande in- 
vesteringarna i Sverige har beråknats till 83 milj. D kr ($14,4 milj.). 
P rojektet utfors av det danska Andelsselskabet Ø stkraft och det 
svenska K raftbolaget Sydkraft. Banken har beviljat lån på 3,6 milj. 
SDR ($4,3 milj.) till Østkraft och 1,4 milj. SDR ($1,7 milj.) till 
Sydkraft m otsvarande ca 40 % av investeringskostnaderna.

—  U ppforande av N ordkalottcenter i Luleå, Sverige, for att fram ja 
turisttrafiken till de nordligaste om rådena av Sverige, Finland och 
Norge. Banken har efter råkenskapsperiodens utgång beviljat ett lån 
till det kom m unalagda projektet.

Banken har hittills fyra åtaganden om  exportkrediter på to talt $119 
milj. Eftersom  projekten ånnu befinner sig på anbudsstadiet har inte nå
got av bankens kreditloften annu tagits i anspråk. T re av exportkredit- 
loftena avser tung verkstadsutrustning for kraftverksprojekt i F jårran  
Ostern och Latinam erika samt utrustning till en oljeledning i Latin
amerika. D et fjårde gåller ett byggnadsprojekt till Osteuropa.

Bankens uppgift er

Overenskommelsen om att uppråtta N ordiska Investeringsbanken un- 
dertecknades den 4 decem ber 1975 av de nordiska låndernas regeringar. 
M edlem sstaterna ratificerade overenskommelsen under våren 1976 och 
den trådde i kraft den 1 juni 1976. Banken har sitt kontor i Helsingfors. 
N åra  kontakter uppråtthålls med regeringarna och nåringslivet i de fem 
medlem slånderna. Banken har status av inhemsk juridisk person i vart 
och ett av medlem slånderna. Bankens tillgångar och rorelseoverskott 
år befriade från  direkt beskattning. Bankens styrelse rapporterar till N or
diska m inisterrådet. Verksam heten overvakas av en kontrollkom m itté 
bestående av 10 m edlem m ar utsedda av N ordiska m inisterrådet och 
Nordiska rådet.

Bankens uppgift år att finansiera industriella och andra investerings
projekt samt export som år i två eller flera nordiska lånders intresse. 
D en driver sin verksam het enligt bankm åssiga villkor och i overens- 
ståmmelse med samhållsekonomiska hånsyn. Den skall stråva efter att 
uppnå overskott som mojliggor fondbildning och rimlig forråntning av 
det inbetalade kapitalet. Banken forvåntas bli ett viktigt instrum ent i 
den fortsatta utvecklingen av sam arbetet mellan foretag i de nordiska 
lånderna och fo r finansiering av låndernas fortgående utbyggnad av pro
duktion och export. Banken sam arbetar hårvid med andra kreditinstitut 
och berorda offentliga och privata organ.

Projekt som finansieras av banken skall vara av nordiskt intresse. 
Banken kan bevilja lån fo r projekt som utfors i sam arbete mellan 
foretag eller institutioner i två eller flera nordiska lander. E tt mellan 
flera lander delat ågarintresse behover emellertid inte foreligga. Ban
ken kan åven medverka i finansieringen av projekt som år direkt knut- 
na till endast ett land, forutsatt att sådana projekt har betydande posi
tiva foljder for minst ett annat nordiskt land. N ordiskt intresse kan åven
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foreligga betraffande investeringsprojekt i ett land med betydelsefulla 
leveranser från  annat nordiskt land. NIB kan t. ex. delta i finansie
ringen av ett projekt i ett land, om  en del av den okade kapaciteten 
finner långfristig avsattning i annat nordiskt land.

Banken kan inom  den allm anna ram en for sin verksam het också 
delta i finansieringen av regionalpolitiska projekt i syfte att stim ulera 
utvecklingen i ett gem ensamt grånsområde.

M edlem slånderna har tecknat ett grundkapital på 400 milj. SDR 
($486 milj.). G rundkapitalet ar fordelat såsom foljer:

i nationell
SDR $ 0//O valuta
(milj.) (milj.) (milj.)

D anm ark 88 107 22 618 D kr
Finland 64 78 16 312 Fm k
Island 4 5 1 1 033 Ik r
Norge 64 78 16 400 N kr
Sverige 180 218 45 1 021 Skr

400 486 100

En fjårdedel av N IB ’s grundkapital eller 100 milj. SDR ($121,5 
milj.) skall erlåggas i tre lika stora rater av vilka de två forsta inbe- 
talats. Styrelsen kom m er planenligt att anm oda m edlem slånderna att 
inbetala den tredje raten i augusti 1978.

Den icke inbetalade delen av grundkapitalet tjånar som medlems- 
låndernas garanti for bankens forpliktelser. Beslut om okning av grund
kapitalet fattas av N ordiska m inisterrådet på forslag av bankens sty
relse.

Bankens overskott skall overforas till en reservfond tilis denna m ot- 
svarar 10 % av grundkapitalet. D årefter besluter N ordiska minister
rådet, efter forslag av bankens styrelse, om fordelning av overskottet 
mellan reservfonden och utdelning på grundkapitalet.

Banken kan bevilja lån och stålla garantier upp till ett sammanlagt 
belopp m otsvarande två och en halv gånger grundkapitalet.

Investeringslån i Norden

De beviljade lånen redovisas på sid. 11. M ot bakgrund av den korta 
tid som banken varit verksam år det ånnu for tidigt att gora någon 
detaljerad uppdelning av dess utlåningsverksam het på olika sektorer, 
vare sig m ed hånsyn till projektens lokalisering eller samhållsekono- 
miska innebord.

Redan nu kan m an em ellertid ange vissa typer av projekt som år 
aktuella och om råden dår banken aktivt kom m er att soka gora en 
insats.
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—  Energi och kom m unikationer. En betydande del av N IB ’s medel 
har redan gått till energiinvesteringar. D etta kom m er sannolikt att 
galla åven framover. Lånen till Im atran  Voima, Industrins K raft, 
Østkraft och Sydkraft utgor exempel på finansiering inom energi
sektorn och ett antal andra energiprojekt år under behandling. Con- 
tainerham nen i Goteborg år ett exempel på investeringsprojekt inom 
transportom rådet.

—  Utveckling av råvaruresurser. A ktuella investeringsprojekt av nor
diskt intresse finns t. ex. inom alum inium industrin och annan me- 
tallindustri. P rojekt inom skogsindustrin och den petrokem iska in
dustrin kan åven bli aktuella for NIB.

—  Omstrukturering och modernisering av produktion. D et foreligger 
ett betydande behov av om strukturering och diversifiering inom 
många industrier i de nordiska lånderna. Banken kan hår delta i 
finansieringen av projekt for att i nordiskt sam m anhang struktur- 
anpassa foretag till åndrade m arknadsforhållanden.

— Industri m ed avancerad teknologi. M ed tanke på den internatio
nella konkurrensen måste exportindustrier baserade på avancerad 
teknologi fortlopande utvecklas for att m otverka de hoga arbets- 
kostnader som år utm årkande for de nordiska lånderna. NIB råknar 
med att kunna delta i finansieringen av nordiska projekt inom så
dan industri.

Exportkrediter

NIB kan låm na exportkrediter for avgrånsade exportprojekt då fore
tag i minst två nordiska lånder i betydelsefull utstråckning deltar med 
leveranser till tredje land inom eller utom  den nordiska regionen. Sam
arbetet kan ha form en av konsortium  mellan två eller flera leverantorer 
eller också avtal mellan en huvudleverantor i ett nordiskt land och en 
underleverantor i ett annat.

Vid exportfinansiering, som avses få m indre om fattning ån investe
ringslån, kom m er NIB att som regel nåra sam arbeta m ed berorda lån- 
ders nationella exportkreditinstitut eller med andra banker, vilket åven 
år påkallat av att det vanligen å r  fråga om mycket stora kreditbelopp 
per projekt. D etta samarbete kan ske genom att banken refinansierar 
exportkrediter som låm nats av andra kreditinstitut. Banken kan åven 
finansiera im portoren eller exportoren tillsammans m ed ett annat k re
ditinstitut, varvid fullt betryggande såkerhet forutsåtts, i regel nordisk 
exportkreditgaranti. Banken kan åven vid behov kom m a att koordinera 
finansieringen av ett nordiskt exportprojekt.

S—770426. Nordiska rådet. Del 2
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Lånebehandling

Ansokningar om lån analyseras, varderas och foredras med verk- 
stållande ledningens rekom m endation for avgorande i bankens styrelse. 
Lån och garantier lamnas på bankmåssiga villkor och med krav på be- 
tryggande såkerheter. Lånens långd och am orteringsvillkor blir fråm st 
beroende av de berorda projektens tekniska och ekonom iska livslangd 
samt cash-flow. De beviljade investeringslånen år på mellan 6 och 15 år.

Banken beviljar oftast sina lån till en fast råntesats och med reserve- 
ringsprovision på icke utbetald del av lånet. Råntan år beroende av 
bankens beråknade upplåningskostnader for motsvarande lånevaluta, 
lånets långd samt såkerheten.

Upplåning

Bankens utlåningsverksamhet har hittills fråm st finansierats med 
det inbetalade grundkapitalet som utlånas i SDR.

I maj 1977 introducerade sig NIB på kapitalm arknaden for euro- 
doller med ett 7 års obligationslån på $40 milj. till fast rånta. Lånet 
upptogs i ett gynnsamt m arknadslåge på villkor forbehållna forstklas- 
siga låntagare, vilket avspeglas i råntesatsen på 7 3/4 %.

Fram deles kommer banken huvudsakligen att skaffa finansiella re
surser genom regelbunden upplåning i olika valutor på de internatio- 
nella kapitalm arknaderna och senare eventuellt åven på nordiska kapi- 
talm arknader. Upplåningen blir beroende av låneportfoljens tillvåxt, 
rådande villkor på olika m arknader samt kundernas preferenser be
tråffande lånens valuta och långd.

NIB skall i den utstråckning som år mojlig skydda sig m ot valuta
kursf orluster. Banken beviljar dårfor endast lån i de valutor som ban
ken disponerar over eller kan låna upp.

Likviditet

Banken forfogade vid årets utgång over likvida tillgångar på 41,6 
milj. SDR, varav 40,0 milj. år placerade på kortare tid ån ett år. Pla- 
ceringarna har skett både i SDR och US dollar.
Administration

Personalen uppgick vid verksamhetsperiodens utgång till 18 personer, 
och var i genomsnitt 10 personer under verksamhetperioden. Samman- 
lagt 7 personer år kontraktsanstållda och dessa kom m er från  samtliga 
medlem slånder utom  från  Island. Banken anlitar dock islåndska kon
sulter.

Styrelsen har forelagts ett 30-tal låneprojekt. Vid projekt- och fore- 
tagsvårderingarna har banken sam arbetat med och konsulterat kredit
institut i medlem slånderna. Sårskilt gåller detta Industrialiseringsfonden 
i Finland och Strukturfinans i Norge.
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M ed Europeiska Investeringsbanken, EIB, har diskuterats olika fo r
m er for sam verkan fo r att fram ja utvecklingen inom  om råden av ge
m ensam t intresse. E tt par projekt inom energiom rådet ar under over- 
vagande inom båda bankerna for parallell långivning.

Bankens resultat

Bankens rånteintåkter på utlåning utgjorde under verksamhetspe- 
rioden 3,49 milj. SDR och på banktillgodohavanden och kortfristiga 
placeringar 2,75 milj. SDR.

D en i augusti 1976 inbetalade delen av grundkapitalet deponerades 
enligt sårskild overenskommelse i m edlem slåndernas centralbanker till 
av Internationella Valutafonden (IM F) tillam pad råntesats på 3,75—
4 % . D en 1.12.1976 utbetalades ungefår hålften av beloppet till den 
forsta låntagaren och vid årsskiftet 1976/77 omplacerades resterande 
belopp som 3 och 6 m ånaders depositioner till m arknadsm åssiga vill- 
kor, vilket gållt for hela år 1977.

R åntekostnaderna uppgick till 1,49 milj. SDR och rantenettot till 
4,74 milj. SDR.

Forvaltningskostnaderna utgjorde 0,95 milj. SDR. Verksam hetens 
overskott var 3,56 milj. SDR efter det att resultatet belastats med en 
femtedel av upplåningskostnaderna fo r obligationslånet. E n  reservering 
på 0,50 milj. SDR har gjorts for kreditrisker. Overskottet på 3,06 milj. 
SDR har enligt bankens stadgar i sin helhet overforts till en reservfond.

Helsingfors den 7 februari 1978

H erm od Skånland E. Kristiansen

Thorhallur Asgeirsson A rne Asper

A rne Callans Bengt Dennis

Teem u H iltunen Jon Sigurdsson

N . E. Sørensen Pentti Uusivirta

B. Lindstrom  
Verkstallande direktor
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Resultatråkning

1.6.1976— 31.12.1977 
(i 1 000 SDR —  se not 1)

B IL AG  A  1

Rånteintåkter på utlåning 3 485
Rånteintakter på banktillgodohavanden och kortfris-

tiga placeringar 2 746 6 231

./. råntekostnader for upplåning 1 490

Råntenetto 4 741
Ovriga intåkter

Provisionsintåkter 46

4 787

Ovriga kostnader 
Forvaltningskostnader 954
Provisions- och ovriga bankkostnader 56
Avskrivningar på inventarier 36
Upplåningskostnader 182 1 228

Verksam hetens overskott 3 559
Reservering for kreditrisker 500

Overskott till reservfond 3 059

Balansråkning

31.12.1977
(i 1 000 SDR —  se not 1)

A ktiva
Kassa och banktillgodohavanden (2) 39 970
K ortfristiga placeringar (3) 1 592
U pplupna rån tor och provisioner 1 254
Diverse fordringar 18
Utestående lån (4) 64 256

(Beviljade icke utbetalade lån: 38,7 m ilj.)1 
Balanserade upplåningskostnader (5) 727
Aktier och andelar (6) 115
Inventarier (7) 84

108 016

Passiva
Fråm m ande kapital
U pplupna råntor och provisioner 1 490
Diverse skulder 77
Bankdepositioner 3 293
Obligationslån 32 930

1 Hartill kommer utfåstelser avseende exportkrediter på 98,0 milj. SDR.
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Eget kapital 
G rundkapital

G rundkapital 400 000
varav garantikapital 300 000

Kapital att inbetalas 100 000
kapital som anm odats att inbetalas 1.8.1978 33 333

Inbetalt grundkapital 66 667
Stadgeenlig reservfond 3 059
Reservering for kreditrisker 500

108 016

Noter till bokslutet

1: Enligt 9 § i bankens stadgar fors bankens rakenskaper i SDR (sår- 
skilda dragningsråtter). SDR definieras i overensstammelse med de 
vårderingsregler som Internationella V alutafonden (IM F) faststallt 
med giltighet från  och med den 1 juli 1974. Om  dessa vårderings
regler åndras, avgor bankens styrelse i vad m ån banken skall folja 
dessa nya vårderingsregler.

V årdet av SDR faststålls av IM F  for nårvarande på basen av 16 
valutor. En SDR år lika med summ an av foljande valutaenheter

(andelar i % 
per 30.12.1977)

USD —  USA 0,40 32,9
DEM —  Våsttyskland 0,38 14,9
GBP —  Storbritannien 0,045 7,1
FR F —  Frankrike 0,44 7,7
JPY —  Japan 26,0 8,9
CAD —  K anada 0,071 5,3
ITL —  Italien 47,0 4,4
NLG —- N ederlånderna 0,14 5,1
BEF —  Belgien 1,6 4,0
SEK —  Sverige 0,13 2,3
AUD — Australien 0,012 1,1
D K K —  D anm ark 0,11 1,6
NOK —  Norge 0,099 1,6
ESP —  Spanien 1,1 1,1
ATS —• Osterrike 0,22 1,2
ZAR —  Sydafrika 0,0082 0,8

100,0)

En SDR, uttryckt i US dollar, ar sum m an av m otvårdet i dollar når 
varje enskilt valutabelopp ovan om råknats till dollar enligt av IM F  till- 
låm pat forfarande. IM F  noterar dagligen vardet av SDR uttryckt i 
dollar.
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SDR-kurs 31.12.1977:

US dollar 1,21471
Skr 5,67209
N kr 6,24300
D kr 7,01799
Fm k 4,88070

2: Samtliga banktillgodohavanden ar placerade på kortare tid an 1 år.
3: Placeringarna består av nordiska obligationer som upptagits i bok- 

slutet till det lagsta av anskaffningsvårdet, nom inella vardet eller 
m arknadsvårdet.

4: Beviljade lån 1.6.1976— 31.12.1977 uppgår till 103,0 milj. SDR 
varav 64,3 milj. utbetalats.

U tfåstelser avseende exportkrediter på 98,0 milj. SDR år givna i 
sam band med fyra nordiska exportofferter. Erfarenhetsm åssigt tas 
endast en m indre del av sådana utfåstelser i anspråk då forutsått- 
ning for lån år att bestållningen går till exportoren i fråga.

5: Upplåningskostnaderna for bankens $40 000 000,—  obligationslån, 
som upptogs 1.6.1977, ar aktiverade. K ostnaderna avskrivs m ed 
samma belopp under fem  år.

6: Banken innehar aktier for tjånstebostad och andelsbevis for telefo
ner.

7: Inventarier har avskrivits med 30 %.
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B I L A G A  2

Forteckning over lån 1.6.1976—31.12.1977 i den ordning de beviljats

Foretag Kreditens åndamål Belopp 
(milj. SDR)

Im atran  Voim a Oy 

Islenska Jårnblendifélagid H f 

Oy N oresin Ab 

Industrins K raft Ab 

Kajaani Oy

Oy Datasaab-Valm et Ab

V orå kom m un/Glam ox 
Elektro Ab

Oulu Osakeyhtio

Oy Saab-Valmet Ab 

Årdal og Sunndal Verk a. s.

A/S Kongsberg Våpenfabrikk

A/S Raufoss 
Ammunisj onsf abrikker 
G oteborgs Ham n,
Goteborgs stad
Andelsselskabet
Ø stkraft

Sydkraft

400 kV kraftledning mellan 
F inland och Sverige 17,0
Produktionsanlåggning 
for jårnkisel på Island 31,8 
U tbyggnad av lim produktion 
i Finland 0,4
K årnkraftanlåggning i 
Finland 21,1
Utvidgning av produktion 
och produktutveckling for 
elektroniska kassaterminaler, 
F inland 1,7
Utveckling av dataindustri, 
Finland 0,5
Tillverkning av belysnings- 
arm atur och vårm epaneler, 
Finland 0,2
Reparation och ombyggnad 
av sodapanna i cellulosa- 
fabrik, Finland 1,0
Tillbyggnad av personbils- 
industrin, F inland 1,6
Utbyggning och om struktu
rering av aluminium gjuterier, 
N orge och Sverige 4,0
Utbyggnad av produktion av 
bildelar av stål, N orge 4,0
Anlåggning for produktion av 
bildelar av aluminium, N orge 2,4 
Utbyggnad av containerham n, 
Goteborg 12,3
Dragning av sjokabel for 
kraftoverforing från  Skåne 
till Bornholm 3,6
Investeringar i Skåne i kraft- 
overforingsnåt till Born- 
holm kabeln 1,4

Totalt 103,0
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Styrelsen

Danmark
Erling Kristiansen, ambassador 
Utrikesm inisteriet (från 1.12.1977)
Lars Blinkenberg, ministerråd
D anska Ambassaden, Bonn (fram till 30.11.1977)
Suppl. Erik Nielsen, kontorchef, Handelsministeriet 
Niels Erik Sørensen, kontorchef, Finansm inisteriet 
Suppl. Bent Sveistrup, kontorchef, Danm arks N ationalbank

Finland
Teemu Hiltunen, statssekreterare, Finansm inisteriet 
Suppl. Pentti Viita, bitradande avdelningschef, Handels- och indu
striministeriet
Pentti Uusivirta, bankdirektor, Finlands Bank
Suppl. Arvi Rytkonen, understatssekreterare, U trikesm inisteriet

Island
Thorhallur Asgeirsson, statssekreterare, H andelsdepartem entet 
Suppl. Tomas Arnason, direktor, Institutet for Ekonomisk Utveckling 
Jon Sigurdsson, direktor, Statens Ekonom iska Institut 
Suppl. G udm undur Magnusson, professor, Islands Universitet

Norge
Arne Asper, verkstallande direktor, F rionor Norsk Frossen Fisk A /L 
Suppl. H arald Henriksen, direktor, D en Norske Industribank A/S 
H erm od Skånland, direktor (vice centralbankchef), Norges Bank 
Suppl. K jell Kristensen, statssekreterare, Statsministerns kontor

Sverige
Arne Callans, verkstallande direktor, Sveriges Investeringsbank AB 
Suppl. John Ekstrom, ekonomie licentiat, Industridepartem entet 
Bengt Dennis, ambassador, U trikesdepartem entet 
Suppl. A rne Lindå, riksbanksdirektor, Sveriges Riksbank 
Styrelseordforande år direktor H erm od Skånland och vice ordforan
de am bassador Erling Kristiansen, valda till juni 1978.
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Kontrollkommittén

Danmark
Poul Hartling, riksdagsman (fram  till 20.1.1978)
Erling Dinesen, riksdagsman

Finland
M auno Forsm an, riksdagsman
C. O. Tallgren, verkstallande direktor

Island
Jon Skaftason, riksdagsman 
Johann Hafstein, riksdagsman

Norge
H åkon Kyllingmark, riksdagsm an (från 1.6.1977)
M artin Buvik, riksdagsm an (fram till 31.5.1977)
Odd Sagor, rådm an

Sverige
Paul Jansson, riksdagsman 
G unnar von Sydow, landshovding

Av kontrollkom m ittén utsedda fackrevisorer:
Eric Haglund, CGR-revisor, Finland 
Tore Henckel, auktoriserad revisor, Sverige

Administration
Bert Lindstrom , verkstallande direktor 
Svend K raem er, utredningar
Peter Laurson, adm inistrativa och juridiska frågor, exportkrediter 
Erik Rindal, investeringslån 
Annikki Saarela, upplåning
Petter Skouen, likviditetsfrågor och sårskilda projekt 
Siv Hellén, bankjurist

A d  res s
Sodra Esplanaden 8 
00130 Helsingfors 13

telefon 90-601066 
telex: 122121 nib sf 
telegram: niba sfFinland
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Till Kontrollkommittén for Nordiska Investeringsbanken

Revisionsberåttelse

Vid Kontrollkom m itténs for N ordiska Investeringsbanken mote den 
27 januari 1977 utsedda att u tfora bankens revision i uppdrag av K on
trollkom m ittén, lam nar vi foljande revisionsberåttelse efter att ha full- 
gjort vårt uppdrag for bankens forsta råkenskapsperiod, som utgick den
31 decem ber 1977.

Vid vår revision, som utforts i enlighet med allm anna revisionsprin
ciper, har vi granskat årsredovisningen och råkenskaperna samt vid- 
tagit de ovriga granskningsåtgarder som vi ansett erforderliga.

Balansråkningen den 31 decem ber 1977 och resultatråkningen for
1.6.1976— 31.12.1977 jåm te noter ar uppgjorda i enlighet med all
m anna bokforingsprinciper och ger tillsammans med styrelsens verk
samhetsberåttelse en råttvisande bild av bankens stållning per bok- 
slutsdatum och resultatet av verksam heten for råkenskapsperioden.

Vid vår revision har vi inte funnit anledning till anm årkning betråf
fande forvaltningen av bankens angelågenheter.

Helsingfors den 9 februari 1978

Eric Hagl und Tore H enckel
CGR-revisor, Helsingfors Auktoriserad revisor

Stockholm

B IL A G A  3

B IL A G A  4

Till Nordiska Ministerrådet

Kontrollkom m itténs for N ordiska Investeringsbanken beråttelse over 
revisionen av bankens forvaltning och råkenskaper.

I enlighet med § 13 av stadgarna for N ordiska Investeringsbanken 
utsedda att kontrollera bankens verksamhet och svara for revisionen 
av banken, avger vi efter att ha slutfort vårt uppdrag for bankens forsta 
verksamhetsperiod, som utgick den 31 decem ber 1977, foljande be
råttelse.
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K ontrollkom m ittén h ar sam m antrått under råkenskapsåret och efter 
det bankens bokslut upprattats till sam m anlagt 4 moten, varvid erfor- 
derliga kontroll- och granskningsåtgarder vidtagits. Bankens verksam- 
hetsberåttelse och bokslut har genomgåtts vid m ote i Helsingfors den 
10 februari 1978, då vi aven tagit del av den den 9 februari 1978 da- 
terade revisionsberattelse, som avgivits av de av kontrollkom m ittén ut- 
sedda fackrevisorerna.

På basen av vår revision konstaterar vi
—  att Banken upprattats i enlighet med overenskommelsen av den

4 decem ber 1975 mellan Danm arks, Finlands, Islands, Norges och 
Sveriges regeringar om uppråttandet av N ordiska Investeringsban
ken,

—  att av Bankens grundkapital stadgeenligt har inbetalts 66 666 665 
SDR,

—  att Bankens verksam het under råkenskapsperioden bedrivits i over- 
ensstammelse med stadgarna,

—  att bokslutet, som efter avsattning av 500 000 SDR for kreditrisker 
uppvisar ett overskott om 3 059 438 SDR, vilket stadgeenligt over
forts till reservfonden, ger en råttvisande bild av bankens stållning 
den 31.12.1977 och av resultatet for bankens verksam het under pe
rioden 1.6.1976— 31.12.1977.

Vi tillstyrker for N ordiska M inisterrådet
—  att bokslutet faststålles, och
—  att styrelsen och verkstallande direktoren beviljas ansvarsfrihet for 

forvaltningen av bankens angelågenheter under den av oss granska
de redovisningsperioden.

Helsingfors den 10 februari 1978

Odd Sagør Erling Dinesen

Håkon K yllingm ark K nud  Enggaard

Gunnar von Sydow  Johann Hafstein

Paul Jansson Jon Skaftason

C. O. Tallgren
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B IL A G A  5

Betankande av Nordiska rådets ekonomiska utskott over beråttelsen

Til Økonomisk utvalg er henvist beretning fra  Nordisk Investerings
bank vedrørende dens virksomhet 1. juni 1976— 31. desember 1977, 
K ontrollkom itéens revisjonsberetning samt utdrag av protokollen fra  
Kontrollkom itéens møte den 10. februar 1978. Utvalget har behandlet 
denne sak på møte 17, 18. og 19 februar 1978.

I sin uttalelse vedrørende M inisterrådsforslag om opprettelse av en 
nordisk investeringsbank presiserte utvalget at det er en forutsetning at 
M inisterrådet årlig rapporterer til N ordisk Råds ordinære sesjon om 
bankens virksomhet i nærm est foregående år og at Kontrollkom itéens 
rapport bør følge beretningen fra bankens styre.

Beretningen gir et konsentrert og oversiktlig bilde av bankens virk
somhet fra  opprettelsen og u t året 1977.

Banken har i tråd med vedtektenes § 7e søkt å sikre seg m ot valuta
risiko, idet utlånene gitt på basis av grunnkapitalen, er denom inert i 
SDR. Utvalget forutsetter at bankens innlån, som hittil u tgjør $ 40. 
mill., så vidt praktisk mulig vil bli lånt ut i samme valuta som innlånene 
for derved å begrense valutarisikoen.

Utvalget har tidligere tilrådet at utlånsrenten ikke i noe tilfelle settes 
lavere enn innlånsrenten for å unngå et klart subsidieelement og går ut 
fra at dette er fulgt opp. E t annet forhold av interesse er at utlånsrenten 
ikke bare fastsettes på basis av innlånsrenten, men at det tas også hen
syn til bankens beregnede opplåningskostnader for tilsvarende låneva
luta, lånets lengde samt sikkerhet.

D et uttales videre i beretningen bl. a. at banken oftest bevilger sine 
lån til en fast rentesats i lånets hele løpetid. I tilfelle flytende rentesatser 
m åtte bli benyttet, ville det være av interesse å få nærm ere inform asjon 
om hvorfor denne lånetype anvendes og om det ikke ville by på visse 
risikoproblem er for banken å låne ut midler med flytende rente basert 
på langsiktige innlån med fast rente.

Utlånsvirksomheten vil ifølge beretningen bli fordelt på to hoved
typer, nemlig til investeringslån i N orden og til eksportkreditter. I beret
ningen uttales at eksportfinansieringen antas å få m indre om fatning enn 
investeringslån.

Utvalget har notert seg at banken har gitt tilsagn om eksportkreditter 
på i alt $ 119 mill., men utbetaling har ikke funnet sted ennå da pro- 
sjektene befinner seg på anbudsstadiet. Samarbeidet ventes å ville finne 
sted mellom foretak i minst to nordiske land. Det forutsettes forøvrig 
at banken som regel vil ta sikte på et næ rt samvirke med de berørte
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lands regionale eksportkredittinstitusjoner eller med andre banker, da de 
foreliggende prosjekter synes å om fatte meget store kredittbeløp pr. 
prosjekt.

Det gis innledningsvis i beretningen en kort omtale av en del av de 
investeringslån som banken har innvilget.

I novem ber 1977 innvilget banken et lån til havnemyndighetene i 
Gøteborg til finansiering av utbyggingen av en storhavn for container- 
trafikk. K ontrollkom itéen har godkjent bankens beretning. Av proto
kollen for komitéens møte 10. februar 1978 frem går at nevnte lån er 
bevilget i overensstemmelse med statuttene. M edlem met Enggaard ønsket 
å få antegnet i protokollen som sin oppfatning at ”den vedtagne bevil
ling af lån til udbygning af Gøteborgs Havn desværre gennem den 
rejste debat i nabolandene har kunnet berøre den ro om Bankens virke 
og idé, som er ønskelig” .

M edlemmet Enggaard mente ytterligere at
” den reelle frygt fra dansk side er baseret på risiko for, at den nu

værende status for Københavns og A arhus havne som basishavne vil 
blive forandret med højere fragtom kostninger for den oceangående im
port og eksport til følge.”

M edlem met Kyllingm ark sluttet seg til denne uttalelse og ville for 
egen del tillegge følgende uttalelse:

”Jeg vil i forbindelse med det bevilgede lån til Gøteborg havn gi ut- 
trykk for tvil om at dette engasjement er et naturlig engasjement for 
bankens virksomhet efter forutsetningene for N IB .”

Trafikkutvalget avga i januar dette år en innstilling vedrørende et 
medlemsforslag om behovet for en nordisk storhavn hvor det konklu
deres med forslag om at "N ordisk Råd ikke foretar seg noe i anledning 
m edlem sforslaget” . D et vil således kunne hevdes at Nordisk Råds vur
dering av behovet for nordisk storhavn burde ha vært avventet før ban
ken ferdigbehandlet lånesøknaden.

U nder behandlingen av saken i Økonomisk utvalg er det også kom
met til u ttrykk tvil om Investeringsbankens lån til utbyggingen av G ø
teborg havn er et naturlig engasjement for banken. U tvalget vil i den 
forbindelse peke på at det dreier seg om et begrenset lånetilsagn, og at 
Styret i banken ikke har tatt standpunkt til Gøteborg havn som nordisk 
storhavn.

E tter utvalgets mening finnes det med denne behandling av lånesaken 
fortsatt mulighet for prøving av havneutbyggingen i N orden, slik at 
ulike lands behov kan tilgodesees. Hensyn hertil bør tas ved prøvingen 
av Investeringsbankens fortsatte engasjement i det nå aktuelle prosjektet.

U nder henvisning til ovenstående foreslår utvalget
at Nordisk Råd tar beretning C 42/e om N ordisk Investerings

banks virksomhet 1. juni 1976— 31. desember 1977 og Kon- 
trollkom itéens revisjonsberetning til etterretning.
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Gunnar Berge (A)

Oslo, 19. februar 1978

K jell-O lof Feldt (s)
Formann

Ragnhildur Helgadottir (Sj) 

Johan J. Jakobsen (Sp) 

Nathalie L ind  (V)

Erlendur Patursson (Tvfl) 

R eiu lf Steen (A)

A llan Hernelius (m) 

K nu t Johansson (s) 

Jan-Ivan Nilsson (c)

Jens Risgaard K nudsen (S)

H enrik W esterlund (Sfp)

R o lf W irtén (fp)

Sarskilt uttalande

Utvalgets m edlem m er Schliiter og W illoch vil peke på at listen over 
de prosjekter som har få tt lån fra  N ordisk Investeringsbank viser at 
banken i praksis virker som en bank fo r storbedrifter og andre prosjek
ter som kunne finansieres ved hjelp av andre kredittinstitusjoner. De 
retningslinjer for långivning som er nevnt i beretningen, gir grunn til å 
regne m ed at dette vil bli tilfelle også i frem tiden. Forutsetningen om 
at lån skal være ”av nordisk interesse” blir fortolket så vidt at denne 
avgrensning av virksomheten, som det ble lagt stor vekt på da banken 
ble opprettet, m ister sin naturlige betydning. Bedrifter som er så store 
a t de naturlig virker i flere land vil kunne få  lån til forholdsvis norm al 
forretningsmessig virksomhet, uten spesielt nordisk preg. Banken vil 
derim ot være av m indre interesse for m indre bedrifter.

Lån som det som er gitt til Gøteborgs havn ligger efter disse m ed
lemmers oppfatning utenfor det arbeidsom råde som banken burde kon- 
sentrere seg om, efter de retningslinjer som ble trukket opp da banken 
ble etablert.

Som begrunnelse for lånet er bl. a. anført at Gøteborgs havn har en 
betydelig transitt-trafikk til andre nordiske land. Transitt-trafikken til 
andre nordiske land skjer im idlertid delvis i k lar konkurranse m ed hav
ner i disse land. D et virker eiendommelig at det skulle være ” av nordisk 
interesse” å styrke Gøteborgs havn i denne konkurranse. D e konkurre
rende havner i andre nordiske land vil derim ot ofte falle u tenfor B an
kens virkeom råde, fordi de ikke har opparbeidet særlig stor trafikk til 
Sverige. Overføring av trafikk  fra  andre nordiske havner til Gøteborg 
fører også i viktige tilfelle til m er trailertransport på veiene, som ikke 
er ønskelig fra  miljøsynspunkt. D et kan ikke være noen naturlig ar- 
beidsoppgave for en nordisk sam arbeidsinstitusjon å medvirke til et 
prosjekt av denne art.

Oslo, 19. februar 1978

Poul Schliiter (KF) Kåre Willoch (H)
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Ved etableringen af den nordiske investeringsbank advarede F rem 
skridtspartiet mod denne, både i N ordisk Råd og i Folketinget. En 
statslig •—■ og altså dermed en skatteyderfinancieret bank skulle kun 
foretage udlån til projekter af fælles nordisk interesse og kun hvor fo r
retningsbankerne ikke ville indgå i lånefinancieringen hævdede til
hængerne. U nder en debat i folketinget bekræftede den danske regering, 
at udlån fra investeringsbanken ikke vil finde sted i situationer, hvor 
forretningsbankerne kunne og ville klare opgaven. E fter bankens første 
leveår er det nu klart, at bankens udlånsaktivitet på så godt som alle 
felter er i konkurrence med forretningsbankerne og således klart i strid 
med de forudsætninger, som folketinget har taget beslutningen på.

Frem skridtspartiet kan derfor ikke tage N ordisk Investeringsbanks 
kontrolkomités revisionsberetning til efterretning uden særlige bem ærk
ninger og m å skarpt kritisere, at i hvert tilfælde de danske medlem mer 
ikke har været opmærksomme på det helt klare krav der var fra  et fler
tal i folketinget.

Et enkelt af de projekter, som investeringsbanken er indgået i finan
cieringen af, ligger på alle m åder uden for investeringsbankens udlåns
område. Containerhavnen i G øteborg har kun ren svensk interesse og 
kan på ingen måde siges at have fælles nordisk interesse. F or det første 
vil en kæmpeudvidelse af Gøteborg havnen så ganske givet medføre, at 
containerhavnen i Å rhus vil blive tilført en skærpet konkurrence, der 
måske vil medføre, at havnen mister sin status som basishavn. F or det 
andet er udlånet i strid med den forudsætning, at investeringsbanken 
ikke skal indgå i lånefinanciering, hvor forretningsbankerne har natu r
lige interesser.

U dlånet til Gøteborghavnen bør derfor ikke udvides med de på
tænkte 30 millioner svenske kroner.

U nder henvisning til ovenstående skal Frem skridtspartiet henstille,
at N ordisk Råd i anledning af beretningen C 42/e om Nordisk 

Investeringsbanks virksomhed 1. juni 1976— 31. decem ber 
1977 og i anledning af kontrolkom iteens revisionsberetning 
udtaler, at udlånet til Gøteborgs containerhavn er i strid m ed 
statutterne for investeringsbanken, og at investeringsbanken i 
frem tiden kun m å foretage udlån, der har en fælles nordisk 
interesse.
N ordisk Råd tager på denne baggrund beretningen til efter
retning.

Oslo, den 19. februar 1978

Reservation

L eif Glensgård (FP)
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om  rekom m endation nr 2 1 /1 9 6 3  angående gem ensam  utbildning for 
teater, film , radio och television

(Overldmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 22 februari 1963 enades representanter for rege- 
ringarna om  a tt S v e r i g e  skulle vara koordinerande land fo r  detta  
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd anbefaler regjeringene i de nordiske land
1. å  påskynde utredningen av planene om  grunnleggende utdannelse 

p å  nasjonal basis av personell innen teater, film. radio og fjernsyn og at 
m an ved utarbeidelsen av disse planer stadig har fo r øye nordiske løs
ninger n å r det gjelder videregående utdannelse;

2. at det i påvente av m er langsiktige løsninger arrangeres kurser for 
viderekomne instruktører, regissører, og annet kunstnerisk og teknisk 
personell på disse om råder, etter m ønster av den planlagte kursvirksom- 
het i Nordisk Kul turkommis jons regi, beregnet på teaterinstruktører.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ra rna  )meddelar den 14 decem ber 1977:

E tte r vedtak i m inisterrådet i novem ber 1976 og jan u ar 1977 er 
teatersam arbeidet om organisert fra  1977. De to  tidligere utvalg, Vasa- 
kom itéen og Gjestespillutvalget er avløst av en Nordisk teaterkom ité 
på seks medlem mer, som er oppnevnt etter forslag fra  faglige organisa- 
sjoner i de fem  nordiske land. K om itéen er ansvarlig for de to  hoved- 
arbeidsom råder i teatersam arbeidet, nemlig fordeling av gjestespillmid- 
ler og videreutdanning av nordiske teaterarbeidere.

Kom itéen har i 1977 arbeidet med en evaluering av den tidligere 
virksom het og i en innstilling av august 1977 lagt fram  forslag til nye 
retningslinjer for det nordiske teatersam arbeidet.

P å grunn av adm inistrativ omlegging og evalueringsarbeid h ar det 
ikke vært gjennom ført videreutdanningstiltak i 1977.

Gjestespillmidlene er blitt fordelt e tter tidligere retningslinjer, delvis 
av den tidligere Gjestespillkomité, som ble prolongert fo r første halvår
1977. D et vises fo r øvrig til egen beretning fra  teaterkom itéen.

Spørsm ålet om fellesnordiske utdanningstiltak fo r film arbeidere h a r 
på bakgrunn av den tidligere forsøksvirksom heten med nordiske kurs 
blitt u tredet i e t særskilt utvalg, som la fram  sin innstilling i juni 1977.

Rek. 21/1963/k
D 1978

Meddelande
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M inisterrådet vedtok i novem ber 1977, i hovedsak i overensstemmelse 
med utvalgets forslag, å iverksette en perm anent nordisk kursvirksom- 
het for filmarbeidere, herunder også TV-arbeidere, fra  januar 1978.
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Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hånvisats av N ordiska m inisterrådet till N o r
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
21/1963 angående gemensam utbildning for teater, film, radio och tele
vision. Rekom m endationen avser grundutbildning på nationell bas av 
personal inom dessa om råden sam t stråvan till nordiska losningar i 
fråga om fortbildningen. V idare syftas till kurser fo r instruktorer, re- 
gissorer och annan konstnårlig och teknisk personal.

D et meddelas att det nordiska teatersam arbetet omorganiserats 1977, 
genom att en nordisk teaterkom m itté avlost de tidigare kom m ittéerna, 
V asakom m ittén och gåstspelskommittén. D en nyuppråttade kom m ittén 
svarar nu fo r såvål gåstspelsutvåxlingen som vidareutbildningen. På 
grund av omlaggningen har dock inga kurser hållits under 1977.

Av beråttelsen om det nordiska teatersam arbetet (Sak C 123/k) 
fram går det att teaterkom m ittén u tarbetat planer for ett utvidgat fort- 
bildningssam arbete under en treårig forsoksperiod. Till detta har knu- 
tits ett forslag om en liknande stodordning for nordiskt am atorteater- 
sam arbete i N ordiska am atdrteaterrådets regi.

V idare meddelas att m inisterrådet i novem ber 1977 fa tta t beslut om 
att såtta i verket en perm anent nordisk kursverksam het for film arbetare 
inklusive TV -arbetare med start i januari 1978.

Den i rekom m endationen åsyftade fortbildningen på nordiskt plan 
inom teater, film  och television h ar således num era åstadkommits. D et 
ar dårvid att form oda att den nordiska kursverksam heten har positiva 
återverkningar på det nationella planet i form  av perm anent stod till 
sjålva grundutbildningen. U tskottet forutsåtter att åven personal inom 
radion på sam m a sått skall kunna beredas tillfålle till fortbildning på 
nordiskt plan i den m ån behov for sådan yppar sig.

U tskottet kom m er att folja med kursverksam heten på de i rekom 
m endationen åsyftade om rådena med hjalp av de årliga beråttelserna 
till rådets session.

U tskottet anser att syftet med rekom m endationen forverkligats i till- 
fredsstållande grad och finner m ot denna bakgrund att några skål att 
kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning inte långre fo re
ligger.

K ulturutskottet foreslår
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 

m endationen nr 21/1963 for rådets del slutbehandlad.

B l L A G  A
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M arjatta Vdandnen (K)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 4 /1 9 6 4  angående vidgat lararutbyte

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i S tockholm  den 21 februari 1964 enades representanter 
fo r regeringarna om  att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land 
fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna
1. att årligen stålla envar ett belopp —  i Sverige 100 000 svenska kro

nor och i de ovriga nordiska landerna av m otsvarande storleksordning 
—  till forfogande fo r lararutbyte mellan skolor i de nordiska landerna, 
och

2. att årligen bevilja ett lika stort belopp for utbyggandet av rese- 
lektorverksam heten mellan skolorna i de nordiska landerna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977:

Frågan om lårar- och elevutbyte h ar varit forem ål for behandling i 
kulturavtalets organ på basen av inkom na rem issuttalanden angående 
utredningsarbetet kring lårar- och elevutvåxlingen.

I samtliga nordiska lander sker i dag en decentralisering i fråga om 
beslutsprocessen for skolvåsendet. D et betyder också andringar i de 
statliga stodordningarna for skolvåsendet. M ot denna bakgrund å r  u t
redningens forslag om avsevårda nya statliga bevillningar inte ånda- 
målsenligt.

I  utredningsarbetet pekas på lågerskolverksam heten som ett medel 
fo r a tt stim ulera lårar- och elevutbytet m ellan de nordiska lånderna. 
Lågerskolan ger eleverna och lårarna m ojlighet a tt umgås utover den 
egentliga undervisningstiden och loser inkvarteringsproblem en som har 
visat sig vara stora i verksam heten med lårar- och elevutvåxling.

P å basen av gjorda u tredningar beslot N ordiska m inisterrådet vid 
sitt mote den 9 novem ber 1977 i Stockholm a tt avdela 250 000 dkr for 
en forsoksverksam het med intensifierad lårar- och elevutvåxling inom 
lagerskolverksam hetens ram. De av m inisterrådet beviljade medlen av- 
ser en stodordning som går u t på resebidrag och uppehållsbidrag for 
larar- och elevutbytet. Enligt m inisterrådets uppfattning bor u tfallet 
av denna forsoksverksam het på nordiskt plan sedan utgora grund for 
nationella, statliga respektive kom m unala overvaganden i frågan.

Rek. 24/1964/k
D 1978
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Betankande av N ordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hånvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
24/1964 angående vidgat lararutbyte. I  denna rekom m enderas de nor
diska regeringarna a tt årligen stålla till forfogande ett visst belopp for 
lararutbyte mellan skolor i de nordiska lånderna sam t att årligen be
vil ja ett lika stort belopp fo r utbyggandet av reselektorsverksamheten 
mellan skolorna.

Av m eddelandet fram går det a tt m inisterrådet i novem ber 1977 be
slutat avdela 250 000 dkr. for en forsoksverksamhet m ed intensifierad 
lårar- och elevutvåxling inom  lågerskolverksamhetens ram. Genom  
stodordningen skall resebidrag och uppehållsbidrag kunna beviljas. 
Avsikten år att resultaten av forsoksverksamheten skall utgora grund 
for nationella, statliga respektive kom m unala overvåganden i frågan.

K ulturutskottet har stadse understrukit vikten av okat lårar- och 
elevutbyte såsom vål ågnat att stårka den nordiska samhorigheten. U t
skottet har sårskilt rekom m enderat satsningar på nordiska lågerskolor, 
om vilka m an har goda erfarenheter. M inisterrådets beslut ligger alltså 
helt i linje m ed utskottets uppfattning i frågan.

D et konstateras i m eddelandet att det i samtliga nordiska lånder i 
dag sker en decentralisering i fråga om beslutsprocessen for skolvåsen- 
det, vilket enligt m eddelandet betyder åndringar i de statliga stodord- 
ningarna for skolan. Frågan blir nu  hur de nationella myndigheterna, 
fram forallt de kom m unala m en också de statliga, skall kunna aktiveras 
till att stoda den nordiska lågerskolverksamheten. D et sager sig sjålvt 
att den stodordning som nu etablerats inte ensam råcker långt, når det 
gåller a tt intensifiera lårar- och elevutbytet i N orden. U tskottet for- 
våntar sig rapportering av utfallet av forsoksordningen i sam band med 
m inisterrådets allm ånna redovisning av kultursam arbetets utveckling.

U tskottet anser att syftet med rekom m endationen forverkligats i till- 
fredsstållande grad och finner m ot denna bakgrund att några skål att 
kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning inte långre fore
ligger.

K ulturutskottet foreslår
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser re

kom m endationen 24/1964 for rådets del slutbehandlad.

B IL A G  A
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Rek. 5/1965/s
D 1978

om  rekom m endation nr 5 /1 9 6 5  angående utbildning av arkitek
ter m. in.

(Overlåmnade av D anmarks regering)

V id m ote i R eykjavik den 17 februari 1965 enades representanter for  
regeringarna om  att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna
1. att u treda forutsattningarna for en specialicerad vidareutbildning 

av arkitekter på nordisk bas,
2. att undersoka m ojligheterna for tillskapande av en enhetlig be- 

nåm ning for kvalificerade utovare av arkitektyrket i N orden, samt
3. att vidtaga åtgårder for att tåvlingar om losande av statliga och 

kom m unala byggnads- och stadsplaneuppgifter av storre vikt m åtte stå 
oppna for arkitekter från samtliga lander.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  ( b o l i g m i n i s t e r i e t )  meddelar 
den 12 januari 1978 å Danmarks, Finlands, Norges och Sveriges vagnar:

I sin meddelelse af 21. decem ber 1976 til N ordisk Råds 25. session1 
henviste den danske regering (boligministeriet) som koordinerende 
myndighed på samtlige nordiske regeringers vegne til den tidligere til 
Nordisk Råd givne redegørelse for en af de nordiske arkitektforbund 
indgået aftale, der bl. a. går ud på, at den fællesnordiske betegnelse for 
kvalificerede udøvere af arkitektvirksom hed skal være "registreret ar
kitekt” eller sammensætninger med denne betegnelse, at der i hvert af 
de nordiske lande oprettes et nationalt register m ed offentlig status, så
ledes at de nationale registre tilsam m en danner et nordisk register, og 
at kriteriet for optagelse i dette nordiske arkitektregister og dermed 
retten til at føre titlen "registreret arkitekt” er kompetence på højeste 
uddannelsesniveau eller ligestillet kompetence, som giver adgang til op
tagelse i et af de fem nordiske arkitektforbund.

M an henviste endvidere som tidligere til, at Island siden 1937 har 
lovbeskyttet arkitekttitlen, medens det for så vidt angår situationen i 
Norge, Sverige og F inland oplystes, at der ikke var sket nogen udvikling i 
sagen.

1 Se Nordiska rådet, 25:e sess, s. 1578.

Meddelanden
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Endelig meddeltes det, at etableringen af en registreringsordning for 
kvalificerede arkitekter i D anm ark blev vedtaget ved lov nr. 202 af 
28. maj 1975 om registrerede arkitekter. Den indførte registrerings
ordning er i overensstemmelse med de principper, der er angivet i den 
af de nordiske arkitektforbund indgående aftale om gennemførelsen af 
en fællesnordisk arkitektordning.

M an kan til Nordisk Råds 26. session på Islands, Finlands, Norges 
Sveriges og Danm arks vegne henholde sig til den til N ordisk Råds 25. 
session givne udtalelse i sagen.
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B IL A G  A

E 4. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om arkitekternas utbild- 
nings- och arbetsvillkor

fSe Sak E 4, s. 1822)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 13 /1965  angående enhetlig tid for ford- 
ringspreskription

(Overlåm nat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i R eykjav ik  den 17 februari 1965 enades representanter for  
regeringarna om att N o r g e  skulle vara koordinerande land for detta  
spdrsmål.

Rekom m endationen h ar foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne at indføre en fællesnordisk 
lovgivning om forældelse af fordringer baseret på en længere almindelig 
forældelsesfrist på 10 år og en kortere frist for forældelse af dagliglivets 
krav.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977: 
D et vises til tidligere meldinger om rekom m andasjonen, sam t til av- 

snittet om  foreldelse i M inisterrådets beretning til Nordisk R åds 26 
sesjon om det nordiske sam arbeidet på lovgivningens om råde (Kap. II  
under punkt 5 under avsnitt 2 om avtalerett, kjøpsrett og konsument- 
vern).

Rek. 13/1965/j
D 1978



Rek. 13/1965/j: Bilaga 1511

B IL A G  A

Betånkande av Nordiska rådets juridiska utskott over Nordiska minis
terrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1) samt medde- 
landena om rekommendationerna nr 13/1965/j angående enhetlig tid 
for fordringspreskription och nr 30/1973 /j angående nordisk kommunal 
rostrått och valbarhet

(Se C 1, Bilaga 14)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 7 /1 9 6 6  angående vuxenundervisning i radio 
och  T V

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i København den 2 februari 1966 enades representanter for  
regeringarna om  a tt D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta  sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att utreda forutsattning- 

arna och form erna for ett nordiskt sam arbete i fråga om utbyggnad av 
utbildningen på vuxenundervisningens om råde i radio och TV.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 decem ber 1977:

NO VU -projektet, vilket dels h a r varit ett forskningsprojekt, dels ett 
undervisningsprojekt, avslutades våren 1977 med sam m anstållning av 
en om fattande nordisk rapport som nu foreligger i tryck (N U  B  1977: 
23). R apporten om fattar dels en beskrivning av den program produktion 
som u tarbetats nationellt och form edlats genom radio och TV i de en
skilda landerna, dels en vardering av de problem stållningar och erfa- 
renheter som projektet medfort.

Med bl. a. N O VU -projektet som en utgångspunkt h a r fo rtsatta  moj
ligheter till ett nordiskt sam arbete inom vuxenutbildningen genom radio 
och TV tagits upp inom ram en for det nordiska projektprogram  for 
vuxenutbildning, som inleddes under hosten 1976. E tt av projekten be
handiar frågestallningar kring e tt u tokat sam arbete genom radio och 
TV. En nordisk arbetsgrupp har i sam råd med sekretariatet planerat 
en konferens med representanter for radiobolag och brukargrupper dår 
dessa frågor skall diskuteras. På bakgrund bl. a. av resultaten från  
konferensen skall sedan tas stållning till fo rtsatta åtgårder på nordiskt 
plan inom denna sektor. K onferensen hålls 8— 10 februari 1978.

Rek. 7/1966/k
D 1978



Rek. 7/1966/k: Bilaga 1513

Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandena  
om  rekom m endation nr 7 /1 9 6 6  angående vuxenundervisning i radio 
och  T V  och rekom m endation nr 9 /1 9 7 0  angående m aterial till un
dervisning i radio och T V

Till kulturutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivna m eddelanden om rekom m endationer- 
na nr 7/1966 angående vuxenundervisning i radio och TV sam t nr 
9/1970 angående m aterial till undervisning i radio och TV. D en forra 
rekom m endationen syftar till utbyggnad av sam arbetet i fråga om 
vuxenutbildningen i radio och TV  och den senare till en fastare orga
nisation av den nordiska m aterialproduktionen for utbildningen i radio 
och TV.

I fråga om den forra rekom m endationen hanvisas till det våren 1977 
avslutade N O VU-projektet, som om fattat dels forskning, dels undervis
ning (N U  B 1977: 23). D et anfors i m eddelandet att m ojligheterna till 
ett fortsatt nordiskt samarbete inom vuxenutbildningen i radio och TV 
nu behandlas i kulturavtalets organ.

Aven i fråga om den senare rekom m endationen hånvisas till det ovan- 
nåm nda projektet. I m eddelandet anfors att m ojligheterna till sam pro
duktion av m aterial for undervisning i radio och TV  kommer att disku- 
teras ytterligare.

K ulturutskottet finner det våsentligt med fortsatta anstrångningar att 
utveckla det nordiska sam arbetet inom vuxenutbildningen i radio och 
television. Representanter for de i detta sam arbete deltagande parterna 
har vid en konferens (Rungsted, 8— 10 februari 1978) dryftat situatio
nen inom utbildning i radio och TV  och mot denna bakgrund diskuterat 
forutsåttningarna for och m ojligheterna till gem ensamma nordiska ut- 
bildningsprogram.

De forslag som darvid lagts fram  bor nu vårderas av berorda instan
ser samtidigt som dessa bor uppm untras till konkreta initiativ till att 
forverkliga forslagen for att darigenom lågga grunden for det sam arbete 
som rekom m endationen avser. E tt sam arbete inom utbildningen i radio 
och television har det dubbla syftet att dels vara resursinbesparande, 
dels genom sin karaktår stårka den nordiska gemenskapen.

M ed ovanstående kom m entar få r kulturutskottet foreslå
att N ordiska rådet lågger m eddelandena om rekom m endationer- 

na nr 7/1966 och 9/1970 till handlingarna i avvaktan på nya 
m eddelanden i arendena till nåsta ordinarie session.

B l L A G  A



1514

Oslo den 21 februari 1978 

Jo Benkow (H)

Trygve Bratteli (A)

G ylfi P. G'islason (A) 
Forman 

Sture Palm (s)

K arl Skytte  (R V )

M irjam  Tuom inen (Skdl)

K jell M agne Bondevik (Kr.F.)

R o lf Fjeldvær (A) 

Elsi Hetem åki-O lander (K ok)

Robert Pedersen (S) 

Ingrid Sundberg (m) 

Bengt W iklund (s)
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Rek. 29/1966/j
D 1978

Meddelande
om rekommendation nr 2 9 /1966  angående nordisk språkkonvention

(Overldmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i København den 2 februari 1966 enades representanter for  
regeringarna om  att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd henstiller til regeringerne gennem en undersøgelse af 
de praktiske og økonomiske problem er at udrede forudsætningerne for 
indgåelse af en konvention, som om fatter alle de nordiske sprog, og 
hvorefter enhver nordisk borger har ret til uden særlige omkostninger 
at anvende det nordiske sprog, som han anser for sit eget, ved hen
vendelse til domstol eller anden offentlig myndighed i N orden, forudsat 
at han har vanskelighed ved at bruge myndighedens eget sprog.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 30 novem ber 1977:
De i m eddelandena till N ordiska rådets 24 och 25 sessioner1 omta- 

lade forhandlingarna mellan representanter for den finska och den svens
ka regeringen om avgrånsningen av om rådet for en nordisk språkkonven
tion pågår annu och beråknas kunna avslutas fore N ordiska rådets 26:e 
session, varefter frågan skall behandlas av den sam nordiska arbetsgrupp 
som tillsatts for att u treda forutsåttningarna for att ingå en nordisk 
språkkonvention.

1 Se Nordisk Råd, 24. sess., s. 1436 och Nordiska rådet 25:e sess., s. 1586.
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E  6. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om  nordisk språkkon- 
vention

{Se Sak E  6, s. 1825)
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om rekom m endation nr 1 /1 9 6 7  angående gem ensam ma riktlinjer 
for nordisk transportpolitik

(Overlåmnade av Danmarks, Norges och Sveriges regeringar)

V id m ote i Helsingfors den 5 april 1967 enades representanter for  
regeringarna om att N o r g e  skulle vara koordinerande land for detta 
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regjeringene
A. å utrede og undersøke mulighetene for en trinnvis avskaflelse eller 

lempning av krav om særskilt tillatelse (bevilling/løyve/tillstånd) for gods
transport m ed lastebiler i og mellom de nordiske land,

B. å utrede og undersøke mulighetene for å lempe restriksjonene for 
akseltrykk/boggitrykk, kjøretøydim ensjoner samt totalvekt på de vik- 
tigste veger fo r gjennom gangstrafikken i og mellom de nordiske land, 
etter en raskest mulig tempoplan,

C. å utrede og undersøke mulighetene for iverksettelse av ensartede 
bestemmelser om arbeidstid, kjøre- og hviletid samt kontroll av slike 
bestemmelser, for visse grupper av tunge m otorvogner.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  (arbejdsministeriet) m eddelar den 11 
januari 1978:

ad pkt. C:

D er henvises til meddelelsen til Nordisk Råds 23. session 1975.1 
Ifølge skrivelse af 3. januar 1977 fra  udenrigsm inisteriet (j.nr. 73.C. 

30/3 a/18.c) har D anm arks mission i New Y ork den 30. december 
1977 deponeret det danske tiltrædelsesinstrum ent til den europæiske 
overenskomst af 1. juli 1970 om arbejdet fo r besætninger på køretøjer 
i international transport (AETR) hos F N ’s generalsekretær.

Arbejdsministeriet går ud fra, a t yderligere rapportering vedrørende 
pkt. C i nævnte rekom m andation 1/1967 herm ed er ufornøden.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  (justitsministeriet) m eddelar den 16 ja 
nuar 1978:

ad punkt B:

I  1977 andførtes nye bestem melser om køretøjers bredde, længde, 
højde, vægt og akseltryk.

1 Se Nordiska rådet, 25:e sess., s. 1204.
9—770426. Nordiska rådet. Del 2

*Rek. 1/1967/f
D 1978

Meddelanden
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Bestemmelserne gælder overalt og afskaffer således de tidligere be
stemmelser vedrørende det særlige eksportvejnet.

I forhold til de tidligere gældende regler er der tale om visse udvi
delser af grænserne for så vidt angår vægt og akseltryk.

Som eksempler herpå kan blandt andet nævnes, a t det samlede aksel
tryk for en sættevogn nu ikke m å overstige 24 tons, a t totalvægtgræn
serne for m otordrevne køretøjer m ed henholdsvis 2, 3 og 4 eller flere 
aksler nu  henholdsvis er 18, 24 og 29,5 tons, og at et vogntogs totalvægt 
nu  ikke må overstige 44 tons.

Forhandlingerne inden for E F  om et direktivforslag om harm onisering 
af bestemmelserne om vægt og dim ensioner for m otorkøretøjer er fo rt
sat ikke afsluttet.

N o r g e s  r e g e r i n g  (Samferdselsdepartementet) m eddelar den 1 
novem ber 1977:

A. Lov av 4. juni 1976, nr. 6 om samferdsel og forskriftene til loven 
av 10. juni 1977, trådte i kraft 1. juli 1977. R apport fra  U tvalget for 
Norsk Samferdselsplan ble avgitt i juni 1977 (NOU 1977: 30 A  og B).

B. De nye bestemmelser om brukstillatelser trådte i kraft 1. m ars 
1977 og går u t på at ordningen med utstedelse av generelle brukstillatel
ser bortfaller for alle tyngre kjøretøyer, bortsett fra  de som er spesielt 
tunge, brede eller lange. D et nye systemet vil gi bedre utnyttelse av 
transportm ateriellet, avskaffe unødig papirarbeid og spare arbeid for 
transportnæringen og vegmyndighetene.

Arbeidet med eventuelle endrede regler for tillatt totalvekt (total- 
vekttabellen) pågår og ventes avsluttet i inneværende år.

C. Regler om kjør- og hviletid for kjøretøyer i internasjonal transport 
er under utarbeidelse av Kom m unal- og arbeidsdepartem entet som  vil 
sam ordne disse regler m ed regelsettene i den nye arbeidervernlovgiv- 
ning.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (kom m unikationsdepartem entet) meddelar 
den 1 novem ber 1977:

ad punkt B:

Inom  kom m unikationsdepartem entet pågår beredning av trafikpolitis- 
ka utredningens betånkande (SOU 1975: 66) Trafikpolitik —- behov och 
mojligheter.

Trafiksåkerhetsutredningen har i borjan av 1977 avlåm nat delbetån- 
kandet (DS K  1977: 1) ”Långa fordon och fordonskom binationer” . Re- 
missbehandlingen har nyligen avslutats och årendet bereds inom kom 
munikationsdepartem entet.
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ad punkt C:

Sedan den europeiska overenskommelsen den 1 juli 1970 om arbets- 
forhållanden for fordonsbesåttningar vid internationella vagtransporter 
(AETR) har tratt i kraft den 5 januari 1976 har regeringen utfardat fo r
ordningen (1975: 883) om arbetsforhållanden vid vissa internationella 
vagtransporter. U nder somm aren 1976 tråffades representanter for bl. a. 
kom m unikationsdepartem entet och norska sam ferdselsdepartem entet 
samt foretradare for den norska åkerinaringen for att dryfta gem ensamma 
problem i fråga om tillam pningen av AETR-beståm m elserna. Bl. a. be- 
rordes frågan om inråttandet av en grånszon mellan N orge och Sverige, 
inom vilken nationella bilarbetstidsbestam melser skulle tillåm pas i trafik 
mellan de båda lånderna i stållet for A ETR-beståm m elserna. Fornyade 
kontakter har tagits under hosten 1977. F rågan om kontrollen av efter- 
levnaden av bilarbetstidsbeståm melserna, fråm st AETR-beståm m elserna, 
i fråga om den grånsoverskridande trafiken diskuterades dårvid. V idare 
dryftades frågan om m ojligheterna att traffa  ett bilateralt avtal mellan 
lånderna rorande en grånszon for att underlåtta de m era kortvåga gråns
overskridande transporterna. M an enades om att respektive land snarast 
skulle undersoka forutsåttningarna for att traffa  ett sådant bilateralt av-

D en sårskilda utredning som har overvågt frågor om arbets- och vilo- 
tid inom vågtrafiken, dåribland också tillsyns- och kontrollsporsmålen, 
har våren 1977 overlåm nat sitt betånkade (SOU 1977: 2) Bilarbetstid. 
Betånkandet har remissbehandlats. Inom  kom m unikationsdepartem entet 
pågår beredning av årendet.
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om  rekom m endation nr 9 /1 9 6 7  angående kom plettering av 1955 
års konvention  om  social trygghet

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Helsingfors den 5 april 1967 enades representanter for  
regeringarna om a tt D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta  sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att kom plettera den nor
diska konventionen av år 1955 om  social trygghet med ett stadgande om 
att nytillkom na form åner inom låndernas sociallagstiftning autom atiskt 
utgår till medborgare från  grannlanderna vid stadigvarande vistelse i 
form ånslandet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
Genom den nordiska trygghetskonventionen soker m an losa de pro

blem på den sociala trygghetens om råde som kan m ota nordiska m ed
borgare som arbe tar eller år bosatta i e tt annat land ån det egna. D et 
kravs av konventionen a tt den ger goda losningar på dessa frågor, som 
beror bl. a. sjukforsakring, pensioner, barnform åner och socialhjalp. 
Samtidigt foråndras frågestållningam a ståndigt till foljd av den snabba 
utvecklingen på sociallagstiftningens område.

U nder socialpolitiska kom m ittén arbe tar sedan å r  1973 ett nordiskt 
socialkonventionsutskott som har till fråm sta uppgift a tt gora en over
syn av 1955 års nordiska trygghetskonvention.

I m ars 1975 lade socialkonventionsutskottet fram  ett forslag till revi
sion av den nordiska trygghetskonventionens beståm melser om grund
pension. Forslaget innebår en anpassning av konventionens beståm m el
ser om rå tt till grundpension till de lagåndringar som under senare år 
foretagits forst i N orge och darefter i D anm ark och Island.

I  enlighet med sitt m andat, som bl. a. anknyter till N ordiska rådets 
rekom m endation nr 9/1967 angående kom plettering av 1955 års konven
tion om social trygghet, fo rtsåtter socialkonventionsutskottet sitt arbete 
med en allmån revision av den nordiska trygghetskonventionen.

I  socialkonvenionsutskottets m andat ingår också a tt overvåga spors
m ål som sam m anhånger med de nordiska låndernas anslutning till m era 
om fattande socialforsåkringskonventioner. Till folid hårav å r  utskottet

Rek. 9/1967/s
D 1978

Meddelande
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for narvarande aven sysselsatt med a tt från  gemensam nordisk synpunkt 
granska och ta stallning till en inom  Europarådet utarbetad  europeisk 
konvention om social trygghet och dess forhållande till den nordiska 
trygghetskonventionen.

Trygghetskonventionens fortlopande anpassning till nya forhållanden 
ar kanske den viktigaste uppgiften for det nordiska socialpolitiska sam 
arbetet. (Synpunkter forvantas av socialkonventionsutskottet.)
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Betånkande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om  rekom m endation nr 9/1967 
angående komplettering av 1955 års konvention om social trygghet.

Av meddelandet fram går, att N ordiska socialkonventionsutskottet 
fortsåtter sitt arbete med att revidera 1955 års trygghetskonvention. 
Den uppgift som nu forestår avser de nordiska låndernas anslutning till 
m era om fattande socialforsåkringskonventioner. M ojlighet finns att 
folja arbetet med att ajourfora den nordiska trygghetskonventionen 
inom  ram en for det program  for nordiskt samarbete på social- och 
hålsovårdsom rådet, som antogs år 1977. U tskottet finner det sålunda 
ej påkallat att fortsåttningsvis folja denna rekom m endation u tan  fore
slår,

att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser re
kom m endation nr 9/1967 for rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.) Petter Savola (K)
Form an

Paul Jansson (s)

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bertil Jonasson (c)

Bror Lillqvist (Sd)

Sigrid Utkilen (H) 

Raino W esterholm (Ski)

Anna-G reta Skantz (s) 

Bernhardt Tastesen (S)
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om  rekom m endation nr 2 /1 9 6 8  angående jakt- och fridlysningsbe- 
ståmmelser

(Overlamnat av Norges regering)

V id m ote i Oslo den 22 februari 1968 enades representanter for rege
ringarna om  att N o r g e  skulle vara koordinerande land for detta 
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
Nordisk Råd henstiller til regeringerne, at de gældende bestemmelser 

om jagt og fredning af dyr og fugle, i det om fang dette ikke allerede er 
sket, indrettes i overensstemmelse med følgende principielle grundsæt
ninger:

a. at alle dyr og fugle, herunder også de, der traditionelt karakterise
res som skadelige, som et minimum bør fredes i yngletiden.

b. at ingen i de nordiske lande hjem m ehørende dyre- eller fugleart 
må udryddes totalt, og at der derfor bør træffes effektive foranstalt
ninger til bevarelse af et antal forplantningsdygtige stam m er af de dyr 
og fugle, som er eller kommer i fare for at uddø i Norden.

c. at der bør indføres forbud mod anvendelse af fangstredskaber og 
metoder, hvorved der påføres dyr eller fugle unødig lidelse eller efter
stræbelse, og

d. at udbetaling af skydepenge som præmie for nedskydning eller 
fangst af i hvert fald sådanne dyr og fugle, som er i fare for at uddø, 
bør være forbudt.

N o r g e s  r e g e r i n g  (M iljøverndepartem entet) m eddelar den 13 
december 1977:

Nordisk Råd besluttet i 1971 at rekom m andasjonen skulle anses 
sluttbehandlet for Danm arks, Finlands og Sveriges vedkommende.

I N orge avga utvalget som hadde i oppdrag å revidere lov om vilt- 
stellet, jakt og fangst sin utredning 19. februar 1974. A rbeidet med ny 
viltstellov er blitt ytterligere forsinket, m en M iljøverndepartem entet 
regner med at proposisjonen om ny viltstellov vil foreligge i slutten av 
første halvår 1978.

Forslag til nye forskrifter om forvaltning av vilt og ferskvannsfisk 
på Svalbard har vært ute til høring, og en er nå i ferd med sluttbehand- 
lingen i M iljøverndepartem entet slik at den nye forskriftene kan legges 
fram  for regjeringen for endelig vedtak. Forslaget følger de prinsipper 
som er lagt til grunn i N ordisk Råds rekom m andasjon nr. 2/1968, og en 
venter at de vil kunne tre i kraft i god tid før sommersesongen 1978.

*Rek. 2/1968/j
D 1978

Meddelande
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Meddelande
om  rekom m endation nr 8 /1 9 6 8  angående utbyte av forvaltnings- 
tjånstem ån

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 22 februari 1968 enades representanter for rege
ringarna om att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for detta  
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska lånderna 
att vidta åtgårder i syfte att bereda mojlighet for tjånstem ån aven inom 
regional och lokal forvaltning att tjantsgora i annat nordiskt land ån 
det egna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
Den af Nordisk M inisterråds stedfortræderkom ité den 17. januar

1975 nedsatte arbejdsgruppe vedrørende nordisk tjenestemandsudveks- 
ling afgav den 3. m arts 1977 sin betænkning (N U  A  1977:5) med fo r
slag til organisation af en m ere effektiv nordisk tjenestemandsudveks
ling.

Betænkningen har været til høring hos berørte instanser i respektive 
lande.

Rekom m andationen er for øjeblikket til behandling i ministerrådets 
forskellige organer.

Rek. 8/1968/s
D 1978
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B IL A G  A

Betånkande av N ordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed- 
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation nr 8/1968 
angående utbyte av forvaltningstjånstem an.

Vid N ordiska rådets 25:e session antogs ett yttrande, n r 3/1977, som 
hade foljande lydelse: "U tredningen om nordiskt utbyte av forvalt
ningstjånstem an bor snarast slutforas och resultaten dårav delges 
N ordiska rådet” . I m ars 1977 slutfordes den i januari 1975 av m inis
terrådets stållforetrådarkom m itté tillsatta utredningen om nordiskt 
tjånstem annautbyte (N U  A  1977:5). Arbetsgruppen foreslog, a tt ett 
system med nordiska stipendier for tjånstem annautbyte inråttas. Dessa 
stipendier skall kunna sokas av statligt anstållda på såvål central, regio
nal som lokal nivå. Stipendierna avses tåcka extrakostnader i samband 
med tjånstgoring vid myndighet i annat nordiskt land. Initiativet till 
tjånstem annautbytet forutsåtts kom m a från  myndighet, instans eller 
tjånstem an, som upplever ett behov dårav. Syftet år a tt oka kunskapen 
om adm inistration och lagstiftning i de nordiska grannlånderna. Den 
tidsrymd som norm alt tankes kom m a i fråga år tjånstgoring i 2— 12 må- 
nader.

D en utsåndande m yndigheten forutsåttes båra ansvaret for de nor
m ala lonekostnaderna m edan de extra kostnaderna tillskjutes gemen- 
samt. U tskottet konstaterar med tillfredsstallelse att den efterfrågade 
utredningen nu slutforts samt att utbytessystemet synes ha kommit 
igång i varje fall i Norge, dår stipendier redan utlysts genom Forbru- 
ker- og adm inistrasjonsdepartem entets forsorg. U tskottet forutsåtter att 
m otsvarande stipendiesystem tråder i funktion så snart som mojligt i 
de ovriga fyra lånderna. M ot denna bakgrund finner utskottet det ej 
m otiverat att fortsåttningsvis folja denna rekom m endation utan fore
slår,

att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 
m endation n r 8/1968 for rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.) Paul Jansson (s)
Form an

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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om  rekom m endation nr 9 /1 9 6 8  angående utbyggnad av transittra- 
fiken over Trondheim

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 22 februari 1968 enades representanter for rege- 
ringarina om  att N o r g e  skulle vara koordinerande land fo r  detta 
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i N orge och Sverige
1. att m edverka till att diskussioner inleds rorande m ojligheterna att 

utvidga transittrafiken over Trondheim sleden,
2. att tråffa avtal om M uruvikanlåggningens utnyttjande som reserv- 

ham n for transitrafiken av torrgods.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

I verksam hetsberåttelsen for år 1974 redovisade N A T behovet av att 
u treda frågor som sam m anhånger med transporter på den s. k. T rond
heimsleden. En expertgrupp under N A T  har dårefter haft till uppgift att 
dels undersoka i vad m ån och på vad satt utvecklingsforutsåttningarna 
for transport mellan N orge och Sverige over Trondheim sleden på- 
verkar kom m unikationerna och valet av transportlosningar i berorda 
delar av lånderna, dels vårdera effekterna positivt och negativt av olika 
tånkbara åtgårder som syftar till att underlåtta ifrågavarande kom m u
nikationer. Problem om råden som sårskilt skulle beaktas var fordons- 
langder, vågtrafikbeskattning och jårnvågstaxor.

Resultatet av expertgruppens utredningsarbete, rapporten Godstrafiken 
i Trondheim sleden (N U  A  1970:10) overlåmnades under hosten 1977 
till N ordiska m inisterrådet och trafikm inistrarna i N orge och Sverige. 
Dessforinnan inform erade N A T somm aren 1977 N ordiska rådets trafik- 
utskott om utredningens huvudforslag.

Rapporten år f. n. under behandling i regeringskanslierna.
F o r nårm are upplysningar om rapportens innehåll hånvisas till C l /

1978.

*Rek. 9/1968/t
D 1978

Meddelande
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om  rekom m endation nr 27 /1968  angående gem ensam  trafiklag- 
stiftning

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 22 februari 1968 enades representanter for rege
ringarna om att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for detta  
sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark, Finland, 
Norge och Sverige att så snart som mojligt genom fora en gemensam 
trafiklagstiftning på grundval av Nordisk vagtrafikkommittés forslag.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1976: 
Forslag til fællesnordiske færdselsregler blev afgivet af Nordisk Vej

trafik  Komité, nu  Nordisk Komité fo r Vejtrafiklovgivning (NKV), i 
1966 og revideret i 1970.

Nordisk Trafiksikkerhedsråd (N TR ) følger og koordinerer arbejdet 
med tilvejebringelsen af de nye regler.

I D anm ark er en ny færdselslov, der bl. a. bygger på det fællesnor
diske forslag, tråd t i kraft den 1. maj 1977.

I Finland behandles forslagene i trafikm inisteriet på grundlag af den 
parlam entariske trafikkom ités forslag og de indhentede udtalelser. E t 
lovforslag forventes at foreligge i løbet af vinteren 1977— 78.

I N orge vil den departem entale behandling blive afsluttet i løbet af
1977, og reglerne forventes a t kunne træde i k raft i løbet af 1. halvdel 
af 1978.

I Sverige er de nye trafikregler tråd t i k raft den 1. januar 1973.
I forbindelse med det nye lovgivningsarbejde h ar N T R  nedsat en 

særlig arbejdsgruppe, som skal udarbejde en fællesnordisk publikation 
om de nye færdselsregler.

*Rek. 27/1968/t
D 1978

Meddelande
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Meddelande
om  rekom m endation nr 35 /1968  angående gem ensam  resebyrålag- 
stiftn ing

(Overlåmnat av Finlands regering)

Vid m ote i Oslo den 22 februari 1968 enades representanter for rege
ringarna om a tt F i n l a n d  skulle vara koordinerande land for detta  
sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd henstiller til regeringerne at gennemføre en ensartet 
nordisk lovgivning om rejsebureauvirksom hed.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
D en fortsatta behandlingen av rekom m endation n r  35/1968 angående 

enhetlig nordisk resebyrålagstiftning har under 1977 overforts fo r hand- 
låggning inom N ordiska m inisterrådet. Nordiska am betsm annakom m it- 
tén for konsum entfrågor h a r funnit a tt en revision av den civilrattsliga 
regleringen på om rådet ar aktuell i samtliga nordiska lander, varfor ett 
nordiskt sam arbete tilistyrkes.

*Rek. 35/1968/t
D 1978
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om  rekom m endation nr 7 /1 9 6 9  angående skol- och studentbetygs 
jåmforbarhet

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 4 mars 1969 enades representanter for  
regeringarna om  att N o r g e  skulle vara koordinerande land fo r  detta 
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande ly delse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att skyndsamt u tarbeta 
autom atiskt tillam pbara evalueringsnorm er fo r nordiska skol- och stu- 
dentbetyg.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 decem ber 1977:

Behovet av en utforlig evalueringsnyckel avseende betyg i grund- 
skolan bedoms som tveksam t m ed hansyn till att diskussionen på un 
dervisningsområdet i flera lander pekar m ot en alltm er betygslos obli
gatorisk skola.

I  den terminologinyckel avseende hogre utbildning som for narva- 
rande utarbetas kom m er dock att ingå en kort kom parativ oversikt 
over normeringssystemen vid betygsåttningen i grundskola och gymna- 
sieskola i de nordiska landerna.

Rek. 7/1969/k
D 1978

Meddelande
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Betånkande av N ordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
7/1969 angående skol- och studentbetygs jam forbarhet. Rekom m enda
tionen avser tillam pbara evalueringsnormer for nordiska skol- och stu- 
dentbetyg.

Av m eddelandet fram går det att m an bedom er behovet av en utforlig 
evalueringsnyckel som tveksam t m ot bakgrund av att utvecklingen inom 
undervisningen i flera lander pekar m ot en alltm er betygslos obligato
risk skola.

D et år givetvis riktigt a tt behovet av en evalueringsnyckel avseende 
betyg over kvalitativa  prestationer minskar i den mån det sker en over- 
gång till en betygslos obligatorisk skola, vilket dock inte varit fallet i 
alla nordiska lånder. I varje fall kvarstår svårigheterna att jåm fora de 
kvantitativa  prestationerna, vilka sårskilt skolor som tagit em ot migre- 
rande elever fått kåm pa med. D et fram går dock inte av meddelandet 
hu r man tånkt sig att dessa svårigheter skall losas.

Vidare meddelas att det i en terminologinyckel over hogre utbildning 
kommer att ingå en kort kom parativ oversikt over normeringssystemen 
vid betygsåttningen i grundskola och gymnasieskola.

H uruvida denna kom parativa oversikt kom m er att kunna vara till 
hjalp vid losandet av de praktiska problem en vid inlem m andet av mi- 
grerande elever i skolsystemet i annat land återstår att se. En absolut 
forutsattning år givetvis att terminologinyckeln, trots att den avser hog
re utbildning, i så fall distribueras till alla grund- och gymnasieskolor. 
U tskottet forvåntar sig att få ta  del av erfarenheterna av anvåndningen 
av den kom parativa oversikten.

Med hånvisning till vad som ovan anforts får kulturutskottet foreslå 
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna i avvaktan på nytt 

m eddelande i årendet till nåsta ordinarie session.

Stockholm den 20 januari 1978

A im o  A jo  (Sd) Jo Benkow (H)

Niels Bollmann (CD) K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

R o lf Fjeldvær (A ) G ylfi P . Gislason (A)

B IL A G  A

Forman

Svend Haugaard (RV ) 

Johannes M . Olsen (Sb) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundm an (c)

Elsi Hetemåki-O lander (K ok) 

Sture Palm (s) 

Ingrid Sundberg (tn) 

M arjatta Våånånen (K)
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om  rekom m endation nr 10 /1969  angående gem ensam  skeppsm edi- 
cinsk forskning

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 4 mars 1969 enades representanter for re
geringarna om att N o r g e  skulle vara koordinerande land for detta  
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska lånderna 
att vidga mojligheterna for en gemensam skeppsmedicinsk forskning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

N ordiska rådet antog å r  1969 en rekom m endation nr 10/1969 i vilken 
m edlem slåndernas regeringar uppm anas vidga m ojligheterna for en 
gemensam skeppsmedicinsk forskning. Rekom m endationen har sedan å r  
1974 varit forem ål fo r overvåganden i bl.a. Nordiska sam arbetsnåm n- 
den for medicinsk forskning, hålsodirektorsm otet och N ordiska social
politiska kommittén.

M inisterrådet beviljade i maj 1975 43 700 N kr for genom forande av 
ett symposium om skeppsmedicinsk forskning. Vid symposiet som holls 
i Nordiska sam arbetsnåm ndens for medicinsk forskning regi i juni i 
Oslo behandlades bl. a. frågor rorande

forsta hjalp for sjofolk, hålsolåra for sjofolk, trivsel ombord, hålso- 
problem och familjeliv, registrering av sjuklighet och dodlighet sam t 
hålsokrav vid anstallning av sjofolk.

I  symposiet deltog ett sto rt antal experter inom om rådet sam t tjanste- 
mån från  hålsovårdssektorn.

M inisterrådets finansiering av ovannåm nda symposium bor ses m ot 
bakgrund av rekom m endationen angående skeppsmedicinsk forskning.

Vid N ordiska rådets 25:e session redovisades de overvåganden som 
varit avgorande som svar på frågan varfor ett åtgårdsprogram  på detta 
om råde inte utform ats. Sårskilt fram holls i svaret a tt en av målsått- 
n ingam a for det nordiska sam arbetet på hålsovårds- och sjukdomsbe- 
handlingens om råde år a tt identifiera behovet av och forutsåttningarna 
for konkreta insatser for sårskilt u tsatta riskgrupper i arbetslivet. D et 
synes såvål sakligt som adm inistrativt sett vålovervågt a tt angripa medi

Rek. 10/1969/s
D 1978

Meddelande
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cinska problem och liknande hos olika riskgrupper i arbetslivet genom 
a t t  ta  utgångspunkt i sådana riskgruppers behov. D etta  angreppssatt bor 
foredras fram for a tt soka identifiera dessa grupper genom a tt etablera 
en speciell medicinsk disciplin, som m ot bakgrund av dess utpråglade 
tvårvetenskapliga k arak tår kom m er a tt stålla m ycket stora krav  på de 
m yndigheter, forskningsorgan med flera stora krav på de myndigheter, 
forskningsorgan med flera som skall verka for a tt anstrangningarna 
genomfores.

Forslagsstallaren hoppades på a tt m inisterrådet till nasta session skulle 
fram lågga e tt forslag nar det gåller denna rekom m endation.

Rekom m endationen har återigen varit forem ål for overlaggning i N or
diska socialpolitiska kommittén. Kom m ittén ståller sig bakom  det svar 
som låm nades vid N ordiska rådets 25:e session. M inisterrådet anser dår- 
med a tt rekom m endationen inte bor foranleda ytterligare åtgårder från  
m inisterrådets sida.



Rek. 19/1969/s, Bilaga 1533

B IL A G A

Betånkande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed- 
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om  rekom m endation nr 10/ 
1969 angående gemensam skeppsmedicinsk forskning.

Av m eddelandet fram går, att m inisterrådet ej anser det vara ånda- 
målsenligt att forsoka identifiera u tsatta grupper i arbetslivet genom 
att etablera en speciell medicinsk disciplin. Istallet bor, anser minister
rådet, tillvågagångssåttet vara att m an angriper de medicinska proble
men hos olika riskgrupper genom att ta  dessa gruppers behov till ut- 
gångspunkt. M inisterrådet avser inte att vidtaga ytterligare åtgårder i 
anledning av denna rekomm endation.

Social- och m iljoutskottet har under de senaste åren uppm årksam t 
foljt frågan om en gemensam skeppsmedicinsk forskning i Norden. 
Senast vid behandlingen av ministerrådsforslaget B 20/s om program  
for nordiskt sam arbete i social- och hålsovårdsfrågor återkom  utskottet 
till detta samarbete. F rågor till m inisterrådet har stållts vid flera till- 
fållen under rådssessionerna. U tskottet måste emellertid nu konstatera, 
a tt syftet m ed rekom m endationen inte synes mojligt att uppnå. M ot 
denna bakgrund finner utskottet det ej m otiverat att fortsattningsvis 
folja denna rekom m endation utan  foreslår,

att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 
m endation nr 10/1969 vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.) Petter Savola (K)
Forman

Paul Jansson (s)

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bertil Jonasson (c)

Bror Lillqvist (Sd)

Sigrid Utkilen (H)

Raino Westerholm (Ski)

Anna-G reta Skantz (s) 

Bernhardt Tastesen (S)
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Meddelande
om rekom m endation nr 1 1 /1 9 6 9  angående Nordisk Journalistkursus

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 5 mars 1969 enades representanter for re
geringarna om  att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta  sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna
1. att vidtaga åtgårder for en utbyggnad av den sam nordiska fortbild- 

ningen av journalister vid Nordisk Journalistkursus enligt de forslag 
som framlagts av den for utredning av frågan tillsatta kommittén (NU  
1969: 4) samt

2. att oka antalet stipendier till deltagare i den nordiska fortbildning- 
en for journalister.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977:

U nder 1977 har genom forts en om strukturering av kursverksam he- 
ten vid Nordiska journalistkursen i så m åtto a tt huvudkursen få tt en 
m er modulindelad upplåggning och kortare specialkurser inforts i pro
grammet.

Således avholls under året ett kortare seminarium med tem at ”Havet 
och vår fram tid” sam t en kurs rorande direkta val till E uropaparla
mentet. E rfarenheterna med kortare sem inarier tyder på a tt denna 
form  av journalistkurser roner stort intresse.

I  ovrigt hanvisas till egen beråttelse från  Nordisk Journalistkursus.

Rek. 11/1969/k
D 1978
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Betånkande av N ordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26 :e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
11/1969 angående Nordisk Journalistkursus. Rekom m endationen avser 
utbyggnad av den sam nordiska fortbildningen av journalister sam t ett 
okat antal stipendier till deltagare i denna fortbildning.

D et meddelas att kursverksam heten vid Nordisk Journalistkursus 
om strukturerats under 1977, så att huvudkursen fått en mera modul- 
indelad upplåggning och att kortare specialkurser inforts i program 
met. U nder detta verksam hetsår avholls sålunda, forutom  den sed- 
vanliga trem ånaderskursen, åven två specialkurser med några dagars 
varaktighet. E rfarenheterna av dessa kortare kurser år enligt m edde
landet goda.

Vad gåller frågan om stipendier for personer som deltar i undervis
ning vid sam nordiska institutioner har huvudprincipen hittills varit den 
att stipendierna utbetalats av nationella m yndigheter u r medel som inte 
upptagits på kulturbudgeten. Problem en hårvidlag har nårm ast varit 
och år fortfarande att de tillbudsstående medlen inte alltid år tillråck- 
liga.

U tskottet anser att syftet med rekom m endationen har forverkligats i 
tillfredsstållande grad och finner m ot denna bakgrund att några skål 
att kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning inte långre fore
ligger.

K ulturutskottet foreslår,
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 

m endationen n r 11/1969 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

A im o A jo  (Sd) Jo Benkow  (H)

Niels Bollm ann (CD) K jell M agne B ondevik (Kr. F.)

R o lf Fjeldvær (A ) G ylfi P . Gislason (A )
Forman

Svend Haugaard (R V ) Elsi Hetemdki-O lander (K ok)

Johannes M . Olsen (Sb) Sture Palm (s)

Kaarina Peltola (Skdl) Ingrid Sundberg (m)

Per O lof Sundm an (c) M arjatta Vddnanen (K)

B IL A G  A
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Meddelande
om  rekom m endation nr 16 /1969  angående låkem edelssam arbete

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 4 mars 1969 enades representanter for re
geringarna om att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land for detta 
s por s mål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska landerna
1. att ingå en konvention om riktlinjer for harmonisering av de nor

diska landernas regler om farm aceutiska specialiteter samt for sam ar
bete betråffande kontrollen av dessa,

2. att uppråtta en nordisk lakemedelsnamnd som ett normgivande, 
rådgivande och kontrollerande organ, samt

3. att instifta en nordisk låkemedelsfond for forskning, utbildning och 
inform ation.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Nordiska lakem edelsnam nden har till uppgift a tt verka for harm oni
sering av lagstiftning och adm inistrativ praxis på låkem edelsom rådet i 
Norden. N åm nden uppråttades av m inisterrådet fr. o. m. den 1 januari 
1975. N ordiska rådets rekom m endation nr 16/1969 å r  dårm ed delvis 
uppfylld.

N åm nden har under åre t som grund for harm oniseringsarbetet infort 
e tt notifikationssystem betråffande vidtagna och planerade åtgårder vad 
galler lagstiftning och adm inistrativa frågor sam t inform ation om låke- 
medel.

Sam arbetet mellan specialitetskontrollem a har utokats med utbyte av 
utredningsprotokoll. Gemensamma nordiska rik tlin jer for m arkning av 
farm aceutiska specialiteter har utarbetats. N åm nden har rekom m ende- 
ra t de nordiska halsom yndigheterna a tt lågga dessa rik tlinjer till grund 
for nationella bestammelser.

Rek. 16/1969/s
D~1978



Rek. 16/1969/s: Bilaga 1537

B IL A G  A

Betånkande av N ordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation n r 16/ 
1969 angående låkemedelssamarbete.

En nordisk låkemedelsnåmnd inråttades i borjan av år 1975. D årm ed 
hade syftet med punkt 2. i rekom m endationen uppfyllts och avskrivning 
av denna del av rekom m endationen skedde vid den 23 :e sessionen. 
Av m eddelandet till årets session fram går, att arbetet på en harm onise
ring av de nordiska låndernas regler om farm aceutiska specialiteter 
inletts genom att e tt notifikationssystem etablerats. F rågan om instif- 
tandet av en nordisk låkemedelsfond fo r forskning, utbildning och in 
form ation berors dårem ot inte i m eddelandet. U tskottet anser det m oj
ligt att fortsåttningsvis folja det sam arbete som bedrivs på låkemedels- 
om rådet dels genom den årliga beråttelse som avges av N ordiska låke- 
m edelsnamnden, dels genom att låkem edelsfrågorna ingår som en del 
i det nordiska sam arbetsprogram m et på social- och hålsovårdsom rådet. 
M ot denna bakgrund finner utskottet det ej m otiverat att fortsåttnings
vis folja denna rekom m endation, u tan  foreslår,

att rådet lagger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 
m endation n r 16/1969 vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn H augstvedt (Kr. F.) Petter Savola (K)
Forman

Paul Jansson (s)

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bertil Jonasson (c)

Bror Lillqvist (Sd)

Sigrid Utkilen (H)

Raino Westerholm (Ski)

Anna-G reta Skantz (s) 

Bernhardt Tastesen (S)



*Rek. 17/1969/k
D 1978

Meddelande
om  rekom m endation nr 1 7 /1969  angående samarbete på musiktera- 
pins område

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 4 mars 1969 enades representanter for re
geringarna om att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land for detta 
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att undersoka m ojlig
heterna for dels nordiskt sam arbete betråffande forskning på det musik- 
terapeutiska området, dels ett nordiskt samgående for fram stållning av 
undervisningsmaterial i form  av bocker, instrum ent m. m.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977.

En slutrapport från det sam nordiska forforsoket rorande musikterapi 
fårdigstalldes i decem ber 1977. K ulturavtalets organ har darfor annu inte 
haft mojlighet att behandla rapportens forslag.
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om  rekom m endation nr 2 3 /1969  angående zigenarnas forhållanden  
i Finland och Sverige

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 4 mars 1969 enades representanter for  
regeringarna om att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i Finland och Sverige 
att fram ja samverkan i syfte att forbattra zigenarnas levnadsforhållan- 
den i dessa lander och att oka dessas mojligheter till anpassning i sam- 
hallet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
Finland utsågs a tt vara koordinerande land i frågan.
De nationella m yndigheterna, dvs. A rbetsgruppen for zigenarfrågor 

vid invandrarverket i Sverige och Delegationen for zigenararenden i 
Finland fortsåtter finskt-svenskt arbete for zigenare i nya former. R e
presentanter fo r dessa organ har haft ett sam m antråde i Stockholm den 
17.2.1977. I m otet behandlades bostads-, skol- och sociala frågor sam t 
stats- och kom m unala m yndigheters sam arbete med zigenska foreningar 
och organisationer. H årvid understroks fram for allt vikten av, a tt ett 
sam arbete kom m er till stånd mellan kom m uner i Finland och Sverige 
sam t a tt socialstyrelserna i respektive lander tillsam m ans med zigenska 
organisationer u tform ar råd och anvisningar till kom m uner sam t i eljest 
också står i nåra  sam arbete med varandra i zigenarfrågor. F rån alla 
parte r framholls onskvardheten och nodvandigheten om fortsatt utbyte 
på skilda kulturella om råden. F rån  finsk sida foreslogs, a tt delegationen 
fo r zigenararenden och Sveriges sam rådsgrupp skall tråffas årligen i 
syfte a tt vidare forbattra  zigenarnas levnadsforhållanden i Finland och 
Sverige.

Hånvisande till ovansagda forslås, a tt rekom m endationen n r 23/1969 
(den 6 m ars 1969) angående zigenarnas forhållanden i Finland och Sve
rige avskrivs.

Rek. 23/1969/s
D 1978

Meddelande



1540 Rek. 23/1969/s: Bilaga

B IL A G  A

Betånkande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hånvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation nr 23/1969 
angående zigenarnas forhållanden i Finland och Sverige.

Zigenarnas forhållanden i F inland och Sverige har utretts på tjånste- 
m annaplanet i de berorda lånderna sedan 1970-talets borjan. En sårskild 
finsk-svensk arbetsgrupp foreslogs tillsatt våren 1973. U ppgiften var 
att u treda forutsåttningarna for att forbåttra zigenarnas forhållanden, 
fråm st for dem som flyttar mellan Finland orh Sverige. I maj 1974 
tillsatte arbetsm arknadsdepartem entet i Sverige en ny arbetsgrupp m ed 
m andat att u treda de finska zigenarnas levnadsforhållanden i Sverige 
m ot bakgrund av de åtgårder som vidtagits i Finland och Sverige. 
Forbåttringar skulle foreslås av de finska zigenarnas forhållanden utifrån 
forutsåttningen att likartade åtgårder vidtogs i båda lånderna. Expert- 
gruppen for vissa zigenarfrågor i Sverige overlåm nade hosten 1975 for
slag till åtgårder betråffande utom nordiska zigenare. Dessa åtgårder kom 
sederm era att utvidgas till att om fatta också de finska zigenarna. E fter 
beslut av den svenska riksdagen gåller num era sam m a regler for såvål 
utom nordiska som finska zigenare.

Enighet råder på svensk och finlandsk sida om att det behovs sår
skilda åtgårder från  samhållets sida for att zigenarna skall uppnå jåm- 
lika forhållanden med den ovriga befolkningen. Av till årets session 
avgivet m eddelande fram går, att sam arbetet mellan Finland och Sverige 
i frågor som beror zigenare funnit nya former. Årliga moten kom m er 
att åga rum. Vid ett mote mellan de berorda arbetsgrupperna år 1977 
understroks bl. a. vikten av att ett sam arbete mellan kom m unerna i de 
båda lånderna kom m er till stånd. U tskottet finner att sam arbetet mellan 
Finland och Sverige i frågor som ror zigenarnas situation fått en god- 
tagbar form  och anser det dårfor fortsåttningsvis ej m otiverat att folja 
denna fråga. U tskottet forutsåtter att berorda organ i F inland och Sve
rige på ett flexibelt och till varje situation anpassat sått med stor upp- 
m årksam het foljer utvecklingen vad betråffar zigenarnas situation i des
sa lånder.

Social- och miljoutskottet anser m ot denna bakgrund rekom m enda
tion nr 23/1969 angående zigenarnas forhållanden i F inland och Sve
rige slutbehandlad for rådets del och foreslår
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att rådet lagger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 
m endation nr 23/1969 for rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.) Paul Jansson (s)
Forman

Hans Jørgen Jensen (S) Bertil Jonasson (c)

Bror Lillqvist (Sd) Petter Savola (K)

Anna-G reta Skantz (s) Bernhardt Tastesen (S)

Sigrid Utkilen (H) Raino W esterholm  (Ski)
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Rek. 27/1969/k
D 1978

Meddelande
om  rekom m endation nr 2 7 /1 9 6 9  angående samarbete rorande de 
nordiska språklektorerna

(Overlamnat av Danmarks regering)

V id m ote i Stockholm  den 4 mars 1969 enades representanter fo r  re
geringarna om att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna
1. att vidtaga åtgårder for åstadkom m ande av ett okat samarbete 

mellan de nordiska språklektorerna bl. a. i form  av regelbundna åmnes- 
konferenser samt

2. att u treda forutsåttningarna for en fastare organisation av den nor
diska lektoratsverksam heten vid universitet och hogskolor.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  (undervisningsministeriet) m eddelar den 
25 novem ber 1977 å samtliga regeringars vågnar:

Samarbejdet har nu efter den i Goteborg i maj 1976 trufne beslut
ning fundet ind i en fastere form, idet et stående samarbejdsudvalg 
bestående af form anden og sekretæren for de respektive lektorats- 
adm inistrationer mødes én gang om året for at drøfte aktuelle spørgs
mål, og cirka hvert tredje år afholdes et større nordisk kontaktm øde 
med flere repræsentanter fra hvert land for at drøfte de langsigtede 
retningslinier for samarbejdet. Imellem disse m øder sker sam arbejdet 
skriftligt eller telefonisk.

I overensstemmelse med denne ordning har de nordiske lektorats- 
adm inistrationer den 21. m arts 1977 i Helsingfors holdt et kontakt
møde, hvor en række fælles problem er drøftedes.



Rek. 27/1969/k: Bilaga 1543

Betånkande av N ordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hanvisats av D anm arks regering till N ordiska 
rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation n r 27/ 
1969 angående sam arbete rorande de nordiska språklektorerna. Syftet 
med rekom m endationen år okat samarbete mellan de nordiska språk
lektorerna bl. a. i form  av regelbundna åm neskonferenser samt en u t
redning av forutsåttningarna for en fastare organisation av den nor
diska lektoratsverksam heten vid universitet och hogskolor.

Enligt m eddelandet har sam arbetet nu funnit fastare form er genom 
att regelbundna kontaktm oten mellan språklektorerna hålls vart tredje 
år, m edan ett stående sam arbetsutskott med form annen och sekretera
ren i respektive lektoratsadm inistrationer som m edlem m ar sammantrå- 
der årligen.

Frågan om de nordiska lektorernas stållning vid universitet och hog
skolor har under en foljd av år sysselsatt kulturutskottet. Senast be- 
handlades den i utskottets betånkande om Sak A  481 /k , vilken resul- 
terade i rek. nr 12/1977 angående handlingsprogram  for forbåttrad 
språkforståelse i N orden. U tskottet år fortsatt uppm årksam t på denna 
fråga.

U tskottet anser att syftet med rekom m endationen forverkligats i till- 
fredsstållande grad och finner m ot denna bakgrund att några skål att 
kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning inte långre fore
ligger.

K ulturutskottet foreslår,
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 

m endationen nr 27/1969 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

A im o A jo  (Sd) Jo Benkow (H)

N iels Bollm ann (CD) K jell M agne B ondevik (Kr. F.)

B IL A G  A

R o lf Fjeldvær (A) G ylfi P . Gislason (A)
Forman

Svend Haugaard (RV ) 

Johannes M . Olsen (Sb) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundm an (c)

Elsi Hetemåki-O lander (K ok) 

Sture Palm (s) 

Ingrid Sundberg (m) 

M arjatta Vaananen (K)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 9 /1969  angående sam arbete rorande yr- 
kesvågledarutbildning

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 4 mars 1969 enades representanter for re
geringarna om  att S v e r i g e  skulle vara koordinerande land for detta 
s por s mål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar regeringarna att u treda forutsattning- 
arna for nordiskt sam arbete på yrkesvågledarutbildningens om råde, sår
skilt vad galler kvalificerad fortbildning av yrkesvågledare.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

E t prosjekt vedrørende nordisk utdanning av personell med veileder- 
funksjoner er under planlegging og skal gjennomføres i 1978.

Rek. 29/1969/s
D 1978
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om  rekom m endation nr 1 /1 9 7 0  angående vidareutbildning av social- 
personal

(Overlåmnade av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i R eykjav ik  den 11 februari 1970 enades representanter for  
regeringarna om  a tt N o r g e  skulle vara koordinerande land for detta  
sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska landerna 
att vidtaga åtgårder for att få till stånd en gemensam kvalificerad vida
reutbildning for lårare till socialhogskolorna och fo r tjånstem ån inom 
social adm inistration och planlåggning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
M ot bakgrund av N ordiska rådets rekom m endation nr 1/1970  an

gående vidareutbildning av socialpersonal har en sarskild arbetsgrupp 
fungerat sedan år 1972. D enna arbetsgrupp avlamnade år 1975 sitt slut- 
betånkande till m inisterrådet. Arbetsgruppen foreslår att en vidare
utbildning rorande social adm inistration och planlåggning skall genom- 
foras på nordiskt plan på forsoksbasis under en treårsperiod.

Som m ålgrupp for den vidareutbildning som foreslås anges i forsta 
hand socialtjånstem ån från  den lokala, regionala och centrala forvalt
ningen med erfarenheter från  adm inistration och planlåggning. U tbild
ningen skall ha till huvudm ål att ge deltagarna okade forutsattningar 
att fylla sina uppgifter i social planering och social sektorsplanering. 
U tbildningen anges vidare kunna vara till gagn fo r den vidare utveck
lingen av utbildningen i social adm inistration och planering samt for 
vidareutveckling av den sociala planeringen och de sociala organens 
och befattningshavarnas m edverkan i denna.

A rbetsgruppen foreslår a tt en eventuell forsoksverksam het skall for- 
låggas till det år 1968 i Stockholm inråttade N ordiska institutet for 
samhallsplanering (Nordplan).

U nder våren 1976 har en nationell remissbehandling av utredningen 
genomforts. F rågan har dårefter ytterligare beretts genom kontakter 
mellan dels m inisterrådssekretariatet och N ordplan och dels mellan 
m inisterrådssekretariatet och kultursekretariatet i K openham n.

M inisterrådet har vidare hosten 1976 beslutat tillsåtta en sarskild

Rek. 1/1970/s
D 1978

Meddelanden
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arbetsgrupp med uppgift att u tarbeta ett konkret forslag till vidareut- 
bildningsverksamhet rorande social adm inistration och planlåggning.

Utredningsgruppen overlam nade sin rapport till socialpolitiska kom 
m ittén i april. P å  forslag av utredningsgruppen har N ordiska social
politiska kommittén beslutat fororda

a) att det vid N ordplan fr.o.m. år 1979 skall under en treårig for- 
soksperiod anordnas en foråndrad vidareutbildning i samhållsplanering

b) att denna vidareutbildning skall bygga vidare på och integreras i 
den utbildning i samhallsplanering som norm alt form edias vid N ord
plan och att utbildningen får till huvuduppgift att u tifrån en helhets- 
syn på sam hållsplaneringen form edla okade insikter om medel och 
m ojligheter att bidraga till att fo rbattra levnadsvillkoren fo r m anniskor- 
na i Norden.

R apporten har av socialpolitiska kom m ittén overlåmnats till kultur- 
am betsm annakom m ittén for vidare behandling.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977:

Redogorelse for den samnordiska fortbildningen for lårare vid social- 
hogskolor låmnas i meddelandet om re. nr. 5/1973.
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Bl LAG A

Betånkande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed- 
delandena

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivna m eddelanden om rekom m endation nr 
1/1970 angående vidareutbildning av socialpersonal. F rågan om vidare- 
utbildning av socialpersonal har utretts i flera om gångar med borjan 
år 1970. Begreppet socialpersonal har dårvid avsetts innefatta dels 
lårare vid socialhogskolor, dels tjånstem ån inom  social adm inistration 
och planlåggning. E n  forsta rapport avgavs som m aren 1971 ”Fortbild- 
ning av larare vid socialhogskolor” , en andra hosten 1974 "Sam nordisk 
vidareutbildning av socialhogskolelårare” (NU  1974: 23), en tredje i 
borjan av år 1975 "V idareutbildning i social adm inistration och plan- 
liiggning” samt en fjårde våren 1977 "R apport från utredningsgruppen 
rorande samhållsplanering” . I den sistnåm nda rapporten foreslås att en 
treårig forsoksverksamhet inleds vid N ordiska institutet for samhålls
planering (NORDPLAN) i Stockholm avseende foråndrad vidareutbild
ning i samhållsplanering. U tbildningen skall integreras i den vidareut
bildning som norm alt ges vid N O RD PLA N . Utgångspunkten skall vara 
en helhetssyn på samhållsplaneringen och de mål och medel som kan 
bidraga till att forbåttra levnadsvillkoren for m ånniskorna i Norden. 
Av N O R D PLA N :s årliga intag av elever skall en tredjedel av platserna 
besåttas av personer verksam m a inom socialsektorn uppfattad i vid m e
ning. M edel for forsoksverksamheten skall avsåttas på den nordiska 
kulturbudgeten. K ontinuerlig utvårdering av forsoksverksam heten skall 
ske såvål under som efter forsoksperioden. Allt enligt 1977 års u tred
ning. U tskottet forutsåtter att den ovannåm nda forsoksverksamheten, 
såsom fram går i ett av m eddelandena, inleds år 1979 och att medel for 
detta åndam ål avsåttes.

M ot bakgrund av att denna fråga nu varit forem ål for utredning fyra 
gånger under en tidsrymd av nåstan tio år måste tiden anses vara inne 
att forverkliga en samnordisk vidareutbildning av socialpersonal.

Utskottet for-eslår,
a tt rådet lågger m eddelandet till handlingarna i avvaktan på nya 

m eddelanden till nåsta ordinarie session.
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Oslo den 17 februari 1978

L iv Andersen (A)

Asbjorn Haugstvedt (Kr. F.)
Forman 

Bror Lillqvist (Sd)

Petter Savola (K)

Sigrid Utkilen (H)

Steen Folke (VS) 

Doris H åvik (s)

Grethe Lundblad (s) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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om  rekom m endation nr 9 /1 9 7 0  angående material till undervisning i 
radio och T V

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i R eykjav ik  den 11 februari 1970 enades representanter for  
regeringarna om  a tt D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att i samband med den 

nationella utbyggnaden av produktionen av m aterial for undervisningen 
i radio och TV  verka for en fastare organisation av den sam nordiska 
produktionen på området.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 decem ber 1977:

Inom  ram en for N O V U -projektet (se meddelande angående rek. nr. 
7/1966) som arbetat med produktion av undervisningsprogram  i radio 
och TV  har åven utarbetats undervisningsm aterial fo r dessa media. I 
anslutning till de utsåndningar som N O VU  producerat h ar m an inom 
projektet fram stållt olika form er av textm aterial, kurshåften, studie
brev, kassettband etc.

I  sam band med den gem ensamma nordiska rapporten  over NOVU- 
projektet som fårdigstållts och nu år tryckt (N U  B  1977:23) tas bl. a. 
problem atiken kring undervisningsm aterial fo r radio och TV upp till 
behandling.

Bl. a. m ot bakgrund av dessa erfarenheter kom m er m an inom ram en 
for det nordiska projektprogram m et fo r vuxenutbildning a tt diskutera 
vilka m ojligheter som ytterligare finns till nordiskt sam arbete på detta 
område.

Åven inom  ram en fo r det nordiska grannspråksprojektet h a r moj- 
lighetem a a tt stårka grannspråksundervisningen genom utbyggt sam
arbete i fråga om produktion och utbyte av program  med tillhorande 
tryck t m aterial utretts.

Rek. 9/1970/k
D 1978

Meddelande

10—770426. Nordiska rådet. Del 2
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B IL A G  A

Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandena om  
rekom m endation nr 7 /1 9 6 6  angående vuxenundervisning i radio och  
T V  och rekom m endation nr 9 /1 9 7 0  angående material till undervis
ning i radio och T V

(Se rek. 7/1966/k: Bilaga)
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Rek. 13/1970/k
D 1978

Meddelande
om  rekom m endation nr 1 3 /1 9 7 0  angående nordiska skol- och stu- 
dentbetvgs giltighet

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i R eykjavik den 11 februari 1970 enades representanter for  
regeringarna om att N o r g e  skulle vara koordinerande land for detta 
sporsmål.

Rekom m endationen har foljande ly delse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna
1. att under m edverkan av de studerande u treda m ojligheterna att 

avlagsna foreliggande hinder fo r nordiska studerande att i ett annat nor
diskt land an hem landet vinna intrade till utbildningslinjer, for vilka 
likartade intagningsvillkor råder i samtliga nordiska lånder,

2. att under m edverkan av de studerande u treda m ojligheterna att 
avlagsna foreliggande hinder for nordiska studerande att i ett annat nor
diskt land ån hem landet vinna intrade till utbildningslinjer, for vilka olika 
intagningsvillkor råder i de nordiska lånderna, samt

3. att under m edverkan av de studerande utreda forutsåttningarna for 
ett forenhetligande av beviljandet av studiesociala form åner i de nordiska 
lånderna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 decem ber 1977.

Cirkulårbeståm m elser om nordisk tentam ensgiltighet foreligger nu for 
samtliga lånders del (jfr m eddelande om rek. till 25. sessionen)1.

H årutover har m inisterrådet vid sitt sam m antråde 14 juni 1977 beslutat 
att gora foljande uttalande.

N ordiska m inisterrådet (undervisnings- och kulturm inistrarna) rekom 
m enderar att det vid hogre utbildning med intagningsbegrånsning i de 
nordiska lånderna reserveras m ojlighet att anta kvalificerade utlåndska 
och nordiska studerande till ett beståm t antal eller inom en beståm d andel 
av till buds stående platser vid en utbildningsgren. D enna kvot eller andel 
av to tala antalet studieplatser bor faststållas med beaktande av antalet 
ansokningar om intråde från  det egna landet till utbildningsgrenen/studie- 
inriktningen.

N orm alt bor kvoten eller antalet studieplatser icke overstiga 10 procent

1 Se Nordiska rådet, 25: e sess., s. 1628.
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av totala antalet studieplatser, allt med beaktande av de sårskilda forhål
landen och beståm melser inom utbildningsom rådet och i landet.

M inisterrådet onskar att fram hålla att i enlighet med kulturavtalets in- 
nehåll bor speciell uppm arksam het hårvid fåstas vid de nordiska stude
rande som onskar få sin utbildning vid universitet eller hogskola i ett an
nat nordiskt land an hem landet. D en relativt om fattande m obilitet som 
redan råder i N orden inom detta utbildningsom råde m åste uppfattas som 
något positivt i det nordiska samarbetet. Med tanke på en viss nordisk 
sam planering vid utbyggningen av universitetsåmnen och studieinrikt- 
ningar ar det åven betydelsefullt att mojligheten till en fortsatt mobilitet 
mellan nordiska hogskolor garanteras i så stor utstråckning som mojligt.

Genom  att en speciell kvot infors vid antagningen till hogre studier tor- 
de eventuella foreliggande hinder att bedriva studier i annat nordiskt land 
ån hem landet undanrojas.

D et i rekom m endationens punkt 3 nåm nda forenhetligandet av de stu- 
diesociala form ånerna har, som tidigare meddelats redan slutbehandlats 
i kulturavtalets organ.

D å de i rekom m endationen upptagna forslagen således utretts och i 
mojligaste m ån åtgårdats i kulturavtalets organ anser sig N ordiska m i
nisterrådet inte ha mojligheter att for nårvarande ytterligare behandla de 

rekom m endationen berorda frågorna.



Rek. 13/1970/k: Bilaga 1553

B IL A G A

Betånkande av N ordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hånvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
13/1970 angående nordiska skol- och studentbetygs giltighet. Rekom 
m endationen syftar till att gora det låttare for nordiska studenter a tt i 
annat nordiskt land vinna intrade till utbildningslinjer med likartade 
intagningsvillkor i de enskilda lånderna liksom till utbildningslinjer 
med olika intagningsvillkor. Y tterligare syftar rekom m endationen till en 
utredning av forutsåttningarna att forenhetliga beviljandet av studie- 
sociala form åner i de nordiska lånderna.

Syftet med den sista delen av rekom m endationen nåddes 1975 i och 
med att det utarbetades nordiska regler for studiesocialt stod (jfr C 1/
1976 samt kulturutskottets betånkande till m eddelandet om rekom m en
dationen angående nordisk tentam ensgiltighet D 1976/1/1966/k).

Av m eddelandet fram går det att m inisterrådet avgivit en rekom m en
dation om att till hogre utbildning med intagningsbegrånsning anta kva- 
lificerade utlåndska och nordiska studenter till ett beståm t antal eller 
inom en beståmd andel av till buds stående platser vid en utbildnings- 
gren. M inisterrådet har med hånvisning till kulturavtalet fram hållit att 
sårskild uppm årksam het bor fåstas vid de nordiska studerande som 
onskar få sin utbildning vid universitet eller hogskola i ett annat nor
diskt land.

A tt gora det lå ttare for nordiska studenter att studera i annat nor
diskt land ån hem landet år inte bara en fråga om att rationellt utnyttja 
de tillbuds stående studieresurserna, utan det år också fråga om ett ef
fektivt medel att fordjupa den nordiska samhorigheten.

K ulturutskottet noterade under 1977 tilltagande svårigheter for no r
diska studenter att idka studier i annat nordiskt land. F rågan diskutera- 
des vid det gem ensamma m otet mellan utskottet och N ordiska minister
rådet (kultur- och undervisningsministrarna) i augusti 1977. U tskottet 
utvecklade sin syn på frågan ytterligare i en skrivelse till N ordiska 
rådets presidium i oktober 1977, vilken dårefter tillstålldes m inister
rådet. M inisterrådets rekom m endationer hålsas dårfor med tillfreds- 
stållelse. U tskottet delar helt m inisterrådets uppfattning att den relativt 
om fattande mobiliteten inom  den hogre utbildningen i N orden år något 
positivt i det nordiska samarbetet.

I m eddelandet uttalas slutligen form odan att avgivandet av denna 
rekom m endation undanrojer eventuella foreliggande hinder for a tt be-
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driva studier i annat nordiskt land an hem landet. M en detta år enligt 
utskottets uppfattning dessvårre inte givet. Aven om m inisterrådet inte 
anser sig ha mojligheter att for nårvarande vidta ytterligare åtgårder på 
området, bor åtm instone rekom m endationens efterlevnad på det n a
tionella planet kunna foljas av ministerrådets organ.

K ulturutskottet forvåntar sig alltså rapportering om utvecklingen av 
nordiska studenters m ojligheter att studera i annat nordiskt land ån 
hem landet.

Med hånvisning till vad som ovan anforts får kulturutskottet foreslå 
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna i avvaktan på

nytt m eddelande i årendet till nåsta ordinarie session. 

Stockholm den 20 januari 1978

A im o A jo  (Sd)

Niels Bollmann (CD) 

R o lf Fjeldvær (A)

Jo Benkow (H) 

K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

G ylfi P . Gislason (A)
Forman

Svend Haugaard (R V )  

Johannes M . Olsen (Sb) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundm an (c)

Elsi Hetemåki-O lander (Kok) 

Sture Palm (s) 

Ingrid Sundberg (m) 

M arjatta Vadndnen (K)
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om  rekom m endation nr 1 4 /1970  angående forskningsinstitut for 
framtidsfrågor

(Overlamnat av D anmarks regering)

Vid m ote i R eykjavik den 11 februari 1970 enades representanter for  
regeringarna om  att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att u treda forutsått- 
ningarna for en nordisk sam verkan på framtidsforskningens om råde, 
dari inbegripet frågan om uppråttande av ett nordiskt institut eventuellt 
med avdelningar forlagda till olika nordiska lånder.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  (undervisningsministeriet) m eddelar den 
25 novem ber 1977 å samtliga regeringars v'dgnar:

Nordisk Råds kulturudvalg konstaterede i sin betænkning af 27. 
januar 1975 om medlemsforslag A  455/k, der lå  til grund for vedta
gelsen af rekom m andation nr. 9/1976 angående et øget nordisk sam
arbejde om fremtidsstudier, at det ikke forekom m er hensigtsmæssigt at 
oprette et fællesnordisk institut fo r fremtidsspørgsmål.

A f denne grund, og da N ordisk R åd nu bliver orienteret om det nor
diske sam arbejde om fremtidsspørgsm ål gennem de årlige meddelelser 
angående rekom m andation nr. 9/1976, henstilles rekom m andation nr. 
14/1970 afskrevet.

'Rek. 14/1970/e
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 5 /1 9 7 0  angående bro vid Karesuando

(Overlåmnat av Finlands regering)

V id m ote i R eykjavik den 11 februari 1970 enades representanter for  
regeringarna om  att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land fo r  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd henstiller til regeringerne i Finland og Sverige at bygge 
en bro over M uonio elv ved Karesuando.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (trafikministeriet) m eddelar den 17 no
vem ber 1977 å Finlands och Sveriges regeringars vcignar:

På basen av den av våg- och vattenbyggnadsverket i F inland och statens 
vågverk i Sverige gemensamt gjorda utredningen har planeringen av våg- 
och broforbindelse i K aresuando fortsatts under år 1977. Vågforvaltning- 
en i N orrbottens lan har u tarbetat en lokaliseringsplan for broplatsen och 
en detaljerad broplatsundersokning har utforts av Lapplands vågdistrikt. 
M ed utgångspunkt hari skall en prelim inår broplan utarbetas och gråns- 
ålvskommissionens tillstånd skaffas fo r byggande av bro. Broprojektet 
ingår i finska vågverkets åtgårdsprogram  for år 1979.

*Rek. 15/1970/t
D 1978
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om rekommendation nr 30 /1970  angående åtgårder mot Ostersjons 
fororening

(Overlåmnat av Norcliska ministerrådet)

Vid m ote i R eykjav ik  den 11 februari 1970 enades representanter for 
regeringarna om a tt Sv e r i g e skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark, Finland och 
Sverige

1. att gemensamt verka for en samordning av de olika forskningspro
jekt betråffande Ostersjons vattensituation, vilka redan påborjats, och

2. att taga ett fornyat initiativ till samarbete mellan Ostersjons strand
stater angående Ostersjons fororeningar.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Den 22. m ars 1977 ble konvensjonen om vern av det m arine miljø i 
Østersjøen undertegnet av de 7 Østersjøstater. Konvensjonens form ål 
og innhold m. v. er det redegjort for i CI/1975.

Samtlige nordiske land som er parter i konvensjonen —  Danm ark, 
Finland og Sverige —  h ar ratifisert konvensjonen.

I  løpet av 1977 h ar det skjedd betydelige frem skritt i de to arbeids- 
grupper som er nedsatt av interim skom m isjonen for Østersjøkonvensjo- 
nen. Den vitenskapelig-teknologiske arbeidsgruppen har konsentrert seg 
om  å utarbeide felles kriterier og forslag til standarder, sam t å frem m e 
utvikling av vannforurensningsteknologi. D en biologiske forskning på 
om rådet ble behandlet på et m øte i Forbundsrepubliken Tyskland og 
tilstanden i Østersjøen ble d røfte t på et m øte organisert av Polen. Ar- 
beidsgruppens årlige m øte ble avholdt i august 1977.

Den såkalte m aritim e arbeidsgruppen har avholdt to m øter i Sverige 
sam t et ekspertm øte i Polen. Dessuten har m an på et m øte i Sverige 
drøftet opplegget til et felles prosjekt vedrørende identifisering av olje- 
rester fra  tankfartøy.

E tte r a t ovennevnte rekom m endasjon ble vedtatt i 1970 er det således 
skjedd betydelige frem skritt på begge de punkter som rekom m endasjo- 
nen om fatter.

*Rek. 30/1970/s
D 1978

Meddelande
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Meddelande
om  rekom m endation nr 3 2 /1 9 7 0  angående nordiskt litteraturlexikon

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i R eykjav ik  den 11 februari 1970 enades representanter for  
regeringarna om att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att på grundval av ett 

reviderat kostnadsforslag genom fora det av N ordiska kulturkomm issio
nens sektion I utarbetade forslaget till ett nordiskt litteraturlexikon.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977:

Spørsm ålet har vært drøftet i m inisterrådets organer, herunder den 
rådgivende kom ité for allm ennkulturell virksomhet.

Som m eddelt i sam rådsm øtet med N ordisk Råds kulturutvalg i Sta
vanger 17. august 1977 har m inisterrådet imidlertid ikke funnet å burde 
prioritere denne oppgaven.

Rek. 32/1970/k
D 1978



Rek. 32/1970/k: Bilaga 1559

Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hånvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
32/1970 angående nordiskt litteraturlexikon.

I m eddelandet hånvisas till det gem ensamma m otet mellan kultur
utskottet och N ordiska m inisterrådet (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) i augusti 1977, vid vilket m inisterrådets representant i fråga om 
denna rekom m endation meddelade att m inisterrådet funnit att ett nor
diskt litteraturlexikon inte borde prioriteras. Tanken på ett sådant lexi- 
kon var visserligen vardefull, men genom forandet var alltfor kostnads- 
kråvande i forhållande till de knappa resurserna.

Eftersom  det i dagens låge inte synes finnas några mojligheter att 
forverkliga rekom m endationens syfte, finner utskottet att några skål 
att kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning inte långre fore
ligger.

K ulturutskottet foreslår,
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 

m endationen n r 32/1970 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

A im o A jo  (Sd) Jo Benkow (H)

Niels Bollmcinn (CD) K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

R o lf Fjeldvær (A) G ylfi P . Gislason (A)

B IL AG  A

Forman
Svend Haugaard (R V )  

Johannes M . Olsen (Sb) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundm an (c)

Elsi Hetemaki-O lander (K ok) 

Sture Palm (s) 

Ingrid Sundberg (m) 

Marjatta Vdånånen (K)
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om  rekom m endation nr 35 /1970  angående utbildning av forare av 
m otorfordon

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i R eykjav ik  den 11 februari 1970 enades representanter 
fo r regeringarna om att N o  r g e skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd henstiller til regeringerne at lade foretage en udredning 
af spørgsmålet om ensartet uddannelse af og ensartede prøver for førere 
af motorkøretøjer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
I de nordiske lande har kørekortspørgsm ålet i de seneste å r  været 

genstand for opm ærksom hed fra  flere sider. Således forsøger m an i 
overensstemmelse med de internationale overenskomster (Genéve- og 
W ienerkonventionerne) a t nå frem  til en ensartet inddeling af kørekor
tene fo r så vidt angår de forskellige køretøjskategorier. H erudover har 
problem erne om kring køreuddannelsen og køreprøven været rejst natio
nalt i de enkelte lande, hvilket i e t vist om fang har bevirket, a t der er 
eller overvejes gennem ført ændringer på dette område. Også inden for 
E C E (FN ’s økonomiske Kommission fo r Europa) behandles for tiden 
spørgsmålet om køreuddannelsen og køreprøven. På denne baggrund 
har N T R  nedsat en arbejdsgruppe, der foretager en undersøgelse af de 
eksisterende forskelle mellem de nordiske lande i køreuddannelsen og 
køreprøven samt årsagerne til eventuelle forskelle. N år resultatet af 
denne undersøgelse foreligger, vil N T R  tage stilling til mulighederne 
for ensartede regler på området.

Arbejdsgruppen forventes a t afslutte arbejdet i løbet af 1. halvdel af
1978.

*Rek. 35/1970/t
D 1978

Meddelande
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Meddelande
om  rekomm endation nr 1 /1 9 7 1  angående sam arbete inom  forskning  
och undervisning om  Osteuropa

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land idr 
detta sporsmål.

R ekom m endationen h ar foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att utreda forutsattning- 

arna for ett okat nordiskt sam arbete inom  forskning och undervisning 
om Osteuropa.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 decem ber 1977:

I  m inisterrådets, seneste meddelelse om rekom m andationen konsta
teredes det, at der på initiativ af de berørte forskere er blevet dannet 
et inform elt nordisk sam arbejdsorgan for Østeuropa-forskning. Ved 
hjælp af dette organ, som h ar fået navnet N ordisk K om ite fo r Øst
europa-forskning, synes forudsætningerne at være blevet skabt for et 
væsentligt m ere intensiveret nordisk sam arbejde inden for især sam
fundsvidenskabelig forskning med sigte på Sovjetunionen og Østeuropa.

I  m arts 1977 er kom iteen blevet bevilget et bidrag på 50 000 dkr 
til komiteens arbejde i 1977 og 1978. D et er blevet forudsat, a t spørgs
m ålet om eventuelle frem tidige bidrag m å bero på en evaluering af 
komiteens hidtidige virksomhed.

*Rek. 1/1971/k
D 1978



1562

Meddelanden
om  rekom m endation nr 4 /1 9 7 1  angående en m ellanriksvag m ellan  
V irtaniem i och Tjærebukten

(Overldmnade av Finlands regering)

V id  m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter for  
regeringarna om  att F i n l a n d  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd anbefaler regeringerne i F inland og N orge snarest at 
undersøge mulighederne for at bygge en mellemrigsvej mellem V irta
niemi og Tjærebukten.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (trafikministeriet) m eddelar den 17 no
vem ber 1977 å samtliga regeringars vagnar:

D en av vågverken i Finland och N orge gemensamt gjorda utredningen 
om en riksvågsforbindelse m ellan Virtaniemi och T jærebukten har slut- 
forts. I samband harm ed och som alternativ till vågen Virtaniemi— Tjæ
rebukten har också frågan om utbyggande av vagen K aam anen—  Se- 
vettijårvi— Neiden upptagits till provning. V ågm yndigheterna i Finland 
och N orge kom m er att gemensamt lam na forslag till åtgårder for u t
veckling av vagforbindelsen Ivalo— Kirkenes.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (trafikministeriet) m eddelar den 8 decem
ber 1977:

Som komplettering till sitt m eddelande av den 17.11.1977 om N or
diska rådets rekom m endation n r 4/1971 angående en mellanriksvag 
mellan Virtaniemi och T jærebukten får trafikm inisteriet på norska sam- 
ferdselsdepartementets och sina egna vagnar m eddela som inform ation 
till N ordiska rådets finska m edlem mar, att trafikm inisterierna i Finland 
och N orge i sina forhandlingar har bestam t sig fo r att tilis vidare ge 
utbyggandet av vagen K aam anen— Sevettijarvi— N eiden hogsta priori
tering når det gåller att utveckla vågforbindelserna mellan Ivalo och 
Kirkenes.

Rek. 4/1971/t
D 1978



Rek. 4/1971/t: Bilaga 1563

Betånkande av N ordiska rådets trafikntskott over m eddelandet

Till trafikutskottet har hånvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
4/1971 angående en mellanriksvag mellan Virtaniem i och Tjærebukten.

Rekom m endationen anbefaller regeringarna i F inland och N orge att 
undersoka m ojligheterna for att bygga en mellanriksvag mellan V irta
niemi och Tjærebukten.

Trafikm yndigheterna i Finland och N orge har nu beståm t sig for att 
ge utbyggnaden av vågen K aam anen— Sevettijårvi— N eiden hogsta prio
ritering nar det galler a tt utveckla vågforbindelserna mellan Ivalo och 
Kirkenes. Eftersom  m an har valt att prioritera vågen K aam anen— Se
vettijårvi— Neiden som alternativ till vågen Virtaniem i— Tjærebukten 
når det gåller vågforbindelserna mellan Ivalo och Kirkenes år det osan- 
nolikt att vågen mellan Virtainem i och Tjærebukten kom m er att byggas 
inom en overskådlig framtid.

M ed utbyggandet av vågen K aam anen— Sevettijårvi— Neiden kom 
m er syftet med rekom m endation nr 4/1971 till viss del att ha uppnåtts.

Trafikutskottet finner m ot denna bakgrund inte några skål att kvar- 
hålla rekom m endationen på rådets dagordning.

Trafikutskottet foreslår
att N ordiska rådet lågger m eddelandet till handlingarna och an

ser rekom m endationen nr 4/1971 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 18 januari 1978

Ingvar Bakken (A ) Eric Carlsson (c)

Chr. Christensen (Kr.F.) Bjarne M ørk Eidem  (A)

R a lf Friberg (Sd) Gustav H olm berg (V)

M agnus Kjartansson (Ab) H åkon K yllingm ark (H)

Sven M ellqvist (s) O tto M ørch (S)

R o lf Sellgren (fp) Seppo W esterlund (Lkp)
Forman

Folke Woivalin (AS)

BI L AG  A
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Meddelande
om  rekom m endation nr 5 /1971  angående nordisk giltighet for  
recept

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter for 
regeringarna om  a tt F i n l a n d  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen h ar foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska landerna 
att infora nordisk giltighet fo r recept utfårdade av låkare, tandlakare 
och veterinarer i nara anslutning till det forslag som framlagts av N or
disk reseptkom ité i dess utredning (NU 1969: 18).

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
M ot bakgrund av N ordiska rådets rekom m endation nr 5/1971 an 

gående nordisk giltighet fo r recept h a r under å re t genom forts lagånd- 
ringar i landerna som innebår e tt uppfyllande av rekom m endationens 
syfte.

F rån  och med 1 septem ber 1977 infordes sålunda den nordiska re- 
ceptgiltigheten. Den nordiska receptgiltigheten innebår a tt recept ut- 
stållt av auktoriserad nordisk låkare upp till e tt å r  efter forskrivningen 
kan  expedieras i samtliga nordiska lander. R ecept som innehåller n ar
kotika få r inte expedieras. Detsam m a gåller bland annat sprithaltiga 
preparat. A poteken kom m er a tt ta  u t fullt pris for låkemedlen. Even
tuella återbetalningar sker i patientens hem land.

M ed tanke på den starka rorligheten m ellan de nordiska lånderna, 
både vad gåller arbete och turism , kan reform en forvåntas få stor 
praktisk betydelse.

Rek. 5/1971/s
D 1978
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B IL AG A

Betånkande av N ordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation nr 5/1971 
angående nordisk giltighet fo r recept.

D en 1 september 1977 infordes giltighet for recept utskrivna av aukto- 
riserad nordisk låkare i samtliga nordiska lander. E n  begrånsning år att 
recept som avser låkemedel som innehåller narkotiska preparat undan
tages, en annan a tt receptet skall losas in inom  ett år från  utskrivnings- 
dagen. Ersåttning for utlågg i sam band m ed inforskaffande av medicin 
sker i hem landet och i enlighet med dår gållande regler. M inisterrådet 
understryker att denna reform  kan få stor praktisk betydelse. D etta om- 
dome kan utskottet inståm m a i. Sedan syftet med rekom m endationen 
uppnåtts får utskottet foreslå,

att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 
m endation nr 5/1971 for rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn H augstvedt (Kr. F.) Paul Jansson (s)
Forman

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 6 /1 9 7 1  angående forenkling av tullbehand- 
lingen av skogs- och jordbruksmaskiner

(Overlamnat av Finlands regering)

V id m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om  att F i n l a n d  skulle vara koordinerende land 
fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark, Finland, 
N orge och Sverige att gemensamt overse gållande bestam melser rorande 
tem porar tullfrihet och tullrestitution i syfte att forbåttra och forenkla 
m ojligheterna till forhyrning sårskilt i vad avser maskiner for skogs- och 
jordbruksandam ål.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (finansministeriet) meddelar den 16 ja 
nuari 1978 å samtliga regeringars vågnar:

Sedan senaste m eddelande gavs, har rekom m endationen inte lett till 
någon lagstiftning i D anm ark, F inland, N orge eller Sverige.

I Finland har frågan behandlats i tullagskom mittén, och m an har dar 
beslutat att i den nya tullskattelagen skall ingå ett stadgande, enligt 
vilket tillfålligt im porterade maskiner och apparater for anvåndning 
inom jord- och skogsbruk vid grånsom rådet skulle vara helt tullfria, 
såvida de återutfors ur landet inom ett år råknat från  importdagen. En 
proposition i saken kom m er att låm nas till riksdagen under loppet av 
våren 1978.

*Rek. 6/1971/e
D 1978
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om  rekom m endation nr 7 /1971  angående sam ordning av elektriska  
såkerhetsfrågor

(Overlåmnat av Finlands regering)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om a tt F i n l a n d  skulle vara koordinerande land 
for detta sporsmål.

R ekom m endationen h ar foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska lånderna 
att ta initiativ till en samordning av låndernas installationsforeskrifter 
aven på sådana områden, som saknar eller endast delvis har samband 
med kontrollbestammelser rorande elmateriel men som likval har be- 
tydelse for den nordiska samhandeln m ed elmateriel.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (handels- och industrim inisteriet) medde- 
lar den 31 decem ber 1977 å samtliga regeringars vågnar:

N ordiska kom m ittén for samordning av elektriska såkerhetsfrågor 
NSS (D anm ark, F inland, Island, N orge och Sverige) har under å r  1977 
hållit sam m antråde i Lyngby den 14— 15 april och i Stockholm den
1—2 december.

K om m ittén har fo rtsatt sitt arbete med a tt undanroja sådana krav i 
gållande anlåggningsforeskrifter inom de nordiska lånderna, a tt dårav 
foranledda avvikelser i kontrollbeståm m elserna for elektrisk m ateriel 
kan elimineras. Dårvid har liksom tidigare varit en m ålsåttning a tt i 
storsta m ojliga u tstrackning forsoka undvika avvikelser från  de kon- 
trollbeståm m elser som u tarbetats inom CEE (International Commission 
on Rules for the Approval o f Electrical Equipm ent). Beroende på nya 
eller reviderade beståm melser synes fortidpande ovannåm nda frågor 
kråva behandling.

M ed avseende på elm aterielfrågor h a r kom m ittén bl.a. m eddelat re- 
kom m endationer om krav på a tt lam puttag skall vara u tforda enligt de 
sam nordiska beståm m elserna fo r lam panslutningsdon sam t om utarbe- 
tande av gemensam nordisk standard och gemensamma kontrollbeståm - 
melser for gruppcentraler.

Kom m itténs arbete har em ellertid liksom under foregående verksam- 
hetsår till stor del avsett om råden, som endast delvis har sam band med

*Rek. 7/1971/e
D 1978
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kontrollbeståm m elser rorande elmateriel, men som likvål har betydelse 
fo r den nordiska sam handeln m ed elmateriel. Bland annat har kom m it
téns rekom m endation om gem ensamma nordiska foreskrifter fo r elekt
riska installationer i prefabricerade bostadshus, avsedda a tt exporteras 
inom  N orden, åter varit forem ål for behandling. D en behandling av re 
kom m endationen som hittills skett, h a r le tt fram  till a tt densam m a skall 
meddelas officiellt som gem ensamma nordiska foreskrifter m ed ikraft- 
tradandedatum  den 1 april 1978 i sam tliga medlemslander. V idare har 
behandlats arenden angående anvåndning av PE-m antlade respektive 
PVC-m antlade ledningar i anlaggningar inomhus, nollning i kanalsken- 
system sam t svetsning under sårskilda forhållanden.

V erksam heten med utarbetande av gem ensamma nordiska foreskrif
te r for arbete under spånning, AUS, har fortsatt. På basis av rapport 
från  den arbetsgrupp, som behandlar dessa frågor, har kom m ittén med- 
delat rekom m endation om gem ensamma foreskrifter for arbete under 
spanning vid anlaggningar m ed hogre driftspånning ån 1 000 V. A rbetet 
m ed foreskrifter på detta om råde fortsåtter nårm ast med foreskrifter for 
arbete under spanning vid anlaggningar med hogst 1 000 V driftspån- 
ning.

Bland andra frågor som behandlats m å nåm nas krav  betråffande 
ljusarm atur med m ekaniskt oskyddade ”nakna” lysror sam t krav be
tråffande skarvsladdar och apparatsladdståll for allmån anvandning 
utom hus och på byggplatser sam t for bilm otorvårm are. Sårskilda re- 
kom m endationer h a r meddelats i nam nda frågor.

I anslutning till det internationella arbetet inom  CEE (International 
Commission on Rules for the Approval of E lectrical Equipm ent), IEC 
(International Electrotechnical Commission) och CEN ELEC (Comité 
Européen de N orm alisation Electrotechnique) h ar behandlats ett fler
tal frågor rorande elsåkerhet, bland annat med avseende på elinstalla
tioner i byggnader (IEC Technical Com mittee No 64: E lectrical Instal
lations of Buildings).
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 1 /1 9 7 1  angående sam nordiska arkiv

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
for regeringarna om a tt N o r g e  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att efter nodiga utred- 

ningar utform a gem ensamma principer fo r inleverering till och fo r
varing hos myndighet av sam nordiska organs handlingar samt att ut- 
farda enhetliga regler for dylika handlingars offentlighet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 decem ber 1977:

Spørsmålet om felles regler for arkivering av dokum enter fra  offent
lige nordiske organer er blitt d røfte t i forbindelse med betenkningen 
” Offentlighetsprinsippets anvendelse på nordiske samarbeidsoppgaver” 
(N U  1974:14), og det er fra  1976 vedtatt felles regler på dette om rådet 
for m inisterrådets sekretariater.

R ekom m andasjonen h ar videre vært oppe til drøfting i m inisterrå
dets rådgivende kom ité for allm ennkulturell virksom het og saken vil bli 
vurdert nærm ere i m inisterrådets organer bl.a. på grunnlag av tidligere 
avgitt betenkning i saken fra  de nordiske riksarkivene.

*Rek. 11/1971/k
D 1978



1570

om  rekom mendation nr 1 2 /1 9 7 1  angående gem ensam t inforande av  
Si-system et

(Overlåmnade av D anmarks regering)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om  att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land 
fo r detta sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska lånderna
1. att i samarbete genom fora erforderliga andringar och kom plette

ring av av gallande lagstiftning i syfte att vid en och samma tidpunkt un
der 1970-talets forsta halft infora m åttenheter enligt Si-system et i de 
nordiska landerna samt

2. att i samband darm ed aven overvåga forutsattningarna for vidgat 
nordiskt samarbete i sporsmål som anknyter till Si-systemets inforande.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  (handelsministeriet) meddelar den 2 de
cem ber 1977:

Handelsm inisteriet har som de foregående år hørt en række institu
tioner.

Indførelsen af Sl-systemet i D anm ark er fastsat ved lov, om ændring 
af lov om mål og vægt. Denne lov trådte i k raft den 1. juli 1977. 
Lovens kapitel I  om m åleenheder bestem mer, a t grundlaget for mål 
og vægt er det af generalkonferencen for mål og vægt vedtagne inter
nationale enhedssystem (SI). Handelsm inisteren fastsætter nærm ere reg
ler om, i hvilket om fang det internationale enhedssystem finder an
vendelse. Inden fo r ram m erne af internationale vedtagelser kan han
delsministeren give regler om anvendelse af m åleenheder, som ikke er 
Sl-enheder.

N år der ved salg af varer og levering af tjeneste- og transportydelser 
sam t i den offentlige adm inistration benyttes måleenheder, anvendes de 
enheder, der er fastsat i loven eller — bestemmelser, der er udstedt i 
m edfør af denne.

D er er til bistand for handelsm inisteren ved adm inistration af be
stemmelserne, herunder bistand ved godkendelse af nye enheder, ned
sat et metrologiudvalg. Udvalget om fatter sagkundskab med hensyn 
til legal og videnskabelig metrologi og til måleenheders praktiske an 
vendelse. M etrologiudvalget skal sørge for, a t prototyper og grund

*Rek. 12/1971/e
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norm aler tilvejebringes i fornødent omfang, og sørge for deres opbe
varing og vedligeholdelse. I kapitel I I  om måle- og vejeredskaber be
stemmes, a t ved salg af varer og levering af tjeneste- og transportydel
ser i D anm ark og ved skatters og afgifters og andre forpligtelsers be
rigtigelse, hvor betaling erlægges på grundlag af en masse- eller læng
debestemmelse, m å der kun anvendes justerede redskaber. Ligeledes 
m å der kun anvendes justerede redskaber, når der erlægges særskilt 
betaling for den masse- eller længdebestemmelse, der udføres ved hjælp 
af redskaberne. U d over loven er der endvidere udarbejdet en bekendt
gørelse. Denne bekendtgørelse redegør dels for det af G eneralkonfe
rencen for mål og vægt vedtagne internationale enhedssystem (SI) og 
dels angiver bekendtgørelsen de om regningstabeller, der skal anvendes 
ved omregning fra  tidligere benyttede m åleenheder til det internationale 
systems enheder. Bekendtgørelsen berører ikke anvendelsen af enhe
der, som er fastsat af internationale regeringsoverenskomster eller kon
ventioner på skibs- og luftfartens sam t jernbanetrafikkens område.

Forsvarsm inisteriet bem ærker, a t
M eteorologisk Institut anvender Si-systemet inden for sit område.
Geodætisk Institu t har taget handelsm inisteriets bekendtgørelse nr. 

320 af 21. maj 1977 om indførelse af det internationale enhedssystem 
(SI) for mål og vægt til efterretning. D ette h a r ikke givet anledning 
til nye foranstaltninger eller overvejelser med hensyn til systemets an
vendelse.

Farvandsdirektoratet har ikke gennem ført ændringer i forbindelse 
med indførelsen af Si-systemet, idet enhederne grader og sømil, som 
hidtil er blevet brugt ved udarbejdelsen af søkort, fortsat kan benyttes.

D ansk Standardiseringsråd har udgivet en lille folder, der dels giver 
Si-enhederne og dels om regningsfaktorer fra  tidligere, almindeligt an
vendte enheder til Si-enheder.

Danske Statsbaner (DSB) m eddeler, a t spørgsmålet om anvendelse 
af de internationale m åleenheder i forbindelse med specielt jem bane- 
mæssige begreber er blevet behandlet inden fo r ram m erne af Den in
ternationale Jernbaneunion (UIC), hvoraf DSB er medlem.

D ette arbejde er resulteret i, a t Sl-systemet med virkning fra  1.1.1977 
er blevet indført ved en obligatorisk U lC-fiche 800-01.

H andelsm inisteriet har re tte t henvendelse til de øvrige nordiske rege
ringer, fra  hvilke der endnu ikke er m odtaget bem ærkninger.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  (handelsministeriet) m eddelar den 14 de
cember 1977:

Boligministeriet m eddeler, a t i Bygningsreglementet af 15. januar 
1977, der er tråd t i kraft 1. februar i år, er alle anvendte m åleenheder 
i overensstemmelse m ed Sl-systemet.

Landbrugsm inisteriet oplyser, a t de i meddelelse af 25. november
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1976 bebudede nye regler fo r privatpraktiserende landinspektørers u d 
færdigelse af m atrikulære sager er tråd t i kraft den 1. februar 1977.

Indenrigsministeriet meddeler, a t Sundhedsstyrelsen den 8. august
1977 m ed henvisning til en af Handelsm inisteriet den 21. juni 1977 u d 
sendt bekendtgørelse har udsendt et cirkulære om anvendelse af enheder 
til angivelse af radioaktivitet. A f cirkulæret frem går:

Af det til grund for nævnte bekendtgørelse liggende EF-rådsdirektiv 
af 27. ju li 1976 om tilnærmelse af medlem sstaternes lovgivning om en
hederne for m ål og vægt frem går, a t det i EF-Kommissionens stråle- 
beskyttelsesudvalg er blevet besluttet, a t spørgsmålet om eventuel over
gang fra  enheden curie til enheden becquerel påny skal drøftes i 1979.

Sundhedsstyrelsen finder derfor, a t enheden curie fortsat og udeluk
kende bør anvendes ved angivelse af radioaktivitetsmængder inden for 
sundhedsom rådet, også fordi en samtidig eller alternativ anvendelse af 
de to enheder vil kunne indebære betydelig sikkerhedsmæssig risiko.

E n  eventuel senere overgang fra  anvendelse af enheden curie til an 
vendelse af enheden becquerel forudsætter, at der forinden fastlægges 
en plan for overgangen m ed henblik på instruktion af m edarbejdere 
og justering af forskrifter. Sundhedsstyrelsen vil derfor i givet fald til sin 
tid  udsende nærm ere retningslinier herom.

Sundhedsstyrelsens isotop-apotek vil fortsat levere radioaktive læge
midler, der er angivet i curie, ligesom sundhedsstyrelsen vil drage om 
sorg for, at registrerede radioaktive lægemidler, der leveres direkte til 
sygehuse, angives på denne måde.

Om overgangen til anvendelse af Si-enheder i øvrigt inden for syge
hus- og sundhedsvæsenet vil der senere blive udsendt særlige retnings
linier.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (handels- och industriministeriet) m edde
lar den 25 novem ber 1977:

I allm ånhet infors Si-system et frivilligt i F inland. Endast for juste- 
ringsverksamheten har u tfårdats en forordning (1090/74) om m åtten- 
heter. På ovriga om råden har utgetts instruktioner som grundar sig på 
gallande nationella SFS-standarder och utlåndska overgångstidtabeller.

D en forsta allm ånna anvisningen fo r inforandet av Si-system et i F in 
land utfårdades år 1972 gem ensamt av fyra allmånteknislca autoritara 
foreningar. Overgången skulle forverkligas stegvis t. o. m. året 1977. D et 
viktigaste i denna anvisning var att undervisningen skulle gå over till SI 
från  hosten 1974.

Å r 1974 utfårdade finansm inisteriet en instruktion (867/74) enligt 
vilken Si-systemet borde inforas inom statsforvaltningen fore slutet av 
åre t 1977. På basen av denna instruktion utgav handels- och industri
ministeriet ytterligare anvisningar for sina understållda anstalter och in- 
rattningar. Nåringslivet har forsokt folja statsforvaltningens interna 
overgångstidtabell.

P å  grund av vissa preciseringar p å  det internationella planet och sår
skilt med anledning av det reviderade EG -direktivet foreslog Finlands
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standardiseringsforbund i sitt brev av 1977-10-24 fo r finansm inisteriet 
att statsforvaltningens inre instruktion borde revideras annu sam m a år. 
Den nya instruktionen torde utges som en inre (kanske bindande) stan
dard for statsforvaltningen.

Sammanfattningsvis skulle kunna konstateras att, trots det ganska 
osam ordnade inforandet av Si-system et i F inland, vi har val kunnat 
hålla takten med andra industrilander.

N o r g e s  r e g e r i n g  (D epartem ent for handel og skipsfart) med- 
delar den 1 decem ber 1977:

Sl-enhetene ble lovfestet i N orge ved endring av lov om mål og vekt 
av 31. oktober 1946. Enhetene ble nærm ere spesifisert ved Kgl. resolu- 
sjon av 10. juni 1977.

Standardiseringskommissioncn  i Sverige m eddelar den 29 november 
1977:

Å tgårder for inforandet av SI har i Sverige vidtagits fråm st av 
statens provningsanstalt och SIS. Dessa organ har tillsammans drivit 
systematiska kam panjer. M an kan nu konstatera att SI å r  helt infort i 
undervisningen, inom de fiesta industrier och inom flertalet statliga och 
kom m unala verk och liknande organ.

Kam panj- och rådgivning fortsåtter fo r såkerhets skull ytterligare 
cirka ett halvt år.

D en enda principiella svårighet som m an stott på år overgången till 
tryckenheten pascal. Således pågår diskussioner m ed Arbetarskydds- 
styrelsen om accepterande av enheten pascal for tryckkårl. F or når- 
varande anvånds enheten bar.

Statens provningsanstalt, Sverige, m eddelar den 30 novem ber 1977:

Den år 1974 inledda treåriga Sl-kam panjen har pågått planenligt un
der 1977 och avses bli avslutad under 1978. D et bor observeras att 
enligt tidigare rekom m endationer skall overgången till SI, i likhet med 
EG -lånderna, ha skett 1978-01-01.

D en i foregående års rapport nåm nda effekt- och kunskapskontrol- 
len genom intervjuundersokningar har senarelagts och avses bli genom- 
ford under 1978.

V idare bor nåm nas, att råknat från  1976-04-01, Si-systemet har in- 
forts inom  svensk sjukvård på ett m ycket systematiskt sått. Social
styrelsen har haft en expertgrupp fo r detta åndamål.

SP em otser tacksam t kopia av m otsvarande yttranden från  de ovriga 
nordiska lånderna.

Endelig oplyses, a t riksdagen bevilgede statens provningsanstalt 
750 000 kr. til inform ation om Si-systemet i finansåret 1977/78. Blandt 
aktiviteterne i løbet af året nævnes annoncering i dags-, uge- og fag
presse samt udsendelse af cirkulæreskrivelse til 4 000 virksomheder. 
Statslige m yndigheder vil om kort tid blive underrettet på lignende 
måde. Endelig nævnes, at folderen ”SI F ickdata” , en tryksag på 12 sider 
til hjælp ved omregning, vil udkom m e om nogle uger.
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*Rek. 19/1971/s
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om  rekom m endation nr 1 9 /1 9 7 1  angående de finska invandrarnas 
kontakter m ed Finland

(Overlamnat av Sveriges regering)

V id m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om  att S v e r i g e  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i F inland och Sverige 
att i sam råd verka for att den till Sverige inflyttade finskspråkiga be
folkningens kulturella och ovriga kontakter med hem landet effektivt 
uppråtthålles.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (utbildnings- och arbetsm arknadsdeparte- 
menten) m eddelar den 19 decem ber 1977 å Finlands och Sveriges rege- 
ringars vagnar:

V åren 1975 antog statsm akterna m ålen for Sveriges invandrar- och 
minoritetspolitik. H årvid fastslogs bl. a. att invandrarna skall ges båttre 
m ojligheter att bevara det egna språket och kulturarvet. En nårm are 
redogorelse for m ålen och for de konkreta forslag som lagts fram  i an- 
slutning hartill har getts i 1976 års m eddelande om rekom m endation nr 
18/1971 angående de finska invandrarnas anpassning i Sverige.1

F or undervisning av vuxna invandrare har forbåttringar genomforts. I 
de beslut rorande vuxenutbildningen som togs våren 1975 ingick bl. a. 
a tt studiecirklar i hem språk for invandrare fr. o m. budgetåret 1975/76 
råknas som s. k. prioriterade cirklar (vilket innebår att statsbidrag utgår 
med hogre belopp per studietimme ån for andra cirklar). Forsoksverk- 
sam het pågår inom  kommunal vuxenutbildning i Stockholm med hogst 
tio grundskolekurser och tio gymnasieskolekurser m ed undervisning på 
finska. K urserna kombineras med stodundervisning i svenska. M edel for 
uppsokande verksamhet bland hem arbetande invandrare uppgick budget
året 1977/78 till 650 000.

U nder anslaget till riksteatern har vissa medel beråknats for foreståll- 
ningar på finska.

F rån  1977/78 utgår ett litteraturstod for utgivning på invandrarnas 
hem språk på 300 000 och bidrag till folkbibliotek på 3,5 milj. kr. for

1 Se Nordisk Råd, 24. sess., s. 1528.
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anskaffandet av litteratur på invandrarspråken. Bidrag utgick 1977/78 
till det nystartade bokforlaget F inn K irja liksom till projektet Finsk film.

Stod till utgivning av tidningar på andra språk ån svenska utgår med 
3,5 milj. kr. for innevarande budgetår.

Vidare ges stod till bl. a. R iksforbundet finska foreningar i Sverige, 
Finlandssvenskarnas riksforbund i Sverige (FRIS), Finsk-svenska utbild
ningsrådet (Sveriges delegation), Finska folkhogskolan i H aparanda, Sve- 
rigefinska språknam nden och Hanaholm ens kulturcentrum .

For Finlands del meddelas vidare:
I statsbudgeten i Finland har under flera år ingått en sårskild post for 

uppråtthållande av utlandsfinnars kulturella forbindelser m ed hem landet. 
Å r 1977 uppgick beloppet till 1,76 milj. mk, varav storsta delen anvånts 
for behov som direkt avser i Sverige boende invandrare från  Finland. 
Aven andra budgetmedel for nordiskt kulturellt samarbete har anvånts 
for dylika åndamål.

Stod har givits bl. a. åt Riksforbundet finska foreningar i Sverige, 
Finsk-svenska utbildningsrådet ( Finlands delegation), Finlandssvenskar
nas riksforbund i Sverige (FRIS), Sveriges finska lårarforening, Svenska 
Finlands folktingsfullmåktige (Folktingets utlandsdelegation), Suomis- 
seura r.f. (for stod till verksam het i Sverige), Finska språknam nden i Sve
rige och Finska folkhogskolan i Sverige (Haparanda) samt for forsk
nings-, utrednings- och inform ationsarbete. Y tterligare har bidrag givits 
till verksam het vid Finlands hus i Stockholm (Stiftelsen Finlands hus) 
och H anaholm ens kulturcentrum .

Slutligen hån visas till redogorelsen om frågan om nordiskt TV-sam- 
arbete i m inisterrådets beråttelse till 1978 års session och till sårskild 
beråttelse avgiven av Finsk-svenska utbildningsrådet.

Ytterligare hånvisas till m eddelanden om rekom m endation nr 18/1974 
och nr 14/1975.
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Rek. 20/1971/k
D 1978

om  rekom m endation nr 2 0 /1 9 7 1  angående utbyggt TV-sam arbete 
m ellan Finland och Sverige

(<Overldmnat av Sveriges regering)

V id  m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om  att S v e r i g e  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i Finland och Sverige 
att vidta åtgårder for att mojliggora en utbyggnad av TV-sam arbetet 
m ellan lånderna for att tillgodose den i Sverige bosatta finskspråkiga 
och den i Finland bosatta svenskspråkiga befolkningens intresse att till- 
godogora sig aktuella och mångsidiga program  på sitt modersm ål.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (utbildningsdepartementet) m eddelar den
11 januari 1978 å Finlands och Sveriges regeringars vagnar:

Sedan hosten 1968 har Sveriges radios TV  1 sånt finskspråkiga p ro
gram  producerade av Oy Yleisradio Ab. Såndningstiden har varit ca
2 tim m ar per vecka. Program m en har sånts på lordag och sondag for
middag under host- och vårterm inen. Praktiskt taget alla program  har 
varit producerade i Finland. I allm ånhet har program m en behandlat 
finlandska forhållanden. Dessa program  har textats på svenska. Endast 
i undantagsfall har något program  belyst forhållanden i Sverige. Av- 
sikten m ed program m en har varit att bevara de finska tittarnas kontak
ter med YLE:s program produktion. Sedan 1976 har åven några program  
kopts av Oy M ainos-TV-reklam Ab.

1969 borjade Y LE sam m anstålla en nyhetssåndning "Uutisviikko” 
(Nyhetsveckan), med de viktigaste håndelserna i F inland. D enna sånd- 
ning producerades i Finland och behandlade i huvudsak endast fin- 
låndska nyheter. Uutisviikko sandes varje sondag fore den dagens finska 
program.

1972 borjade Y LE producera ett veckomagasin, ”Tapahtum ia” (Det 
som hånt). D etta program  sandes på fredag efterm iddag m ed repris på 
lordag formiddag.

F or de finska program m en på lordag och sondag form iddag betalade 
Sveriges radio m edan magasinet ”Tapahtum ia” helt bekostades av YLE.

Meddelande
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N år ”Tapahtum ia” ibland gjorde inslag om  Sverige, ersatte dock TV  1 
vissa tekniska kostnader. Bevakningen av sverige-finska forhållanden i 
Sverige har alltså skotts av en redaktion baserad i Helsingfors.

D et av Sveriges radio betalda nyhetsprogram m et ”Uutisviikko” lades 
ner hosten 1976 på grund av a tt ”Aktuellt fo r invandrare” fick en finsk 
version med tio m inuter nyhetstelegram  i huvudsak från  F inland och 
en finsk textning av ”Aktuellt i veckan” .

H osten 1977 flyttades A ktuellt fo r invandrare på finska till fredag 
och sands nu i anslutning till ”T apahtum ia” .

TV l:s  barnredaktion har sedan 1974 inom  ram en for ”Halvfem ” och 
sedan 1976 som sårskilt rubricerat program  ”Språka” sånt finska barn
program  en gång i veckan under hogsåsong.

Inom  ram en for nordvisionsutbytet har Sveriges radio sånt både fins
ka och en del finlandssvenska program  på ordinarie såndningstid. Dessa 
program  har dock i huvudsak varit valda for och anpassade till en riks- 
svensk publik m en har givetvis varit av stort intresse fo r också finska 
tittare.

Fr. o. m. årsskiftet 1977— 1978 torde Yleisradio m inska sin produk
tion av Tapahtum ia. U nder våren skulle T apahtum ia stållas till Sveriges 
radios disposition endast varannan vecka. D etta  vakuum  torde fyllas av 
ett sverigeproducerat magasin. D årm ed skulle Sveriges radio inleda p ro
duktionen av sverigefinska TV-program.

F or Finlands del meddelas vidare:
Svenska TV -enheten i Y leisradio sander per vecka i m edeltal 12 tim 

m ar svenskt program , varav 60 % egetproducerat och 40 % im port på 
såndningstiderna m åndag kvåll, tisdag efter 21.30 och lordag efterm id
dag. Till detta kom m er ett antal program  (långfilmer eller nordvisions- 
intag) som sandes av de andra TV -enheterna TV  1 och TV  2. V idare 
sander Y LE svenska TV -nyheter varje dag 18.00— 18.15 och nyhets- 
telegram sam m anfattning efter 22.00.

Slutligen hånvisas till N ordiska m inisterrådets m eddelande om re
kom m endation nr 15/1973/k.
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Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hanvisats av Sveriges regering till Nordiska 
rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation n r 20/1971 
angående utbyggt TV-sam arbete mellan Sverige och Finland. Syftet med 
rekom m endationen ar en utbyggnad av TV-sam arbetet mellan landerna 
for att tillgodose den i Sverige bosatta finskspråkiga och den i Finland 
bosatta svenskspråkiga befolkningens intresse att tillgodogora sig ak
tuella och mångsidiga program  på sitt modersmål.

K ulturutskottet noterar med tillfredsstållelse att sarskilt m eddelande 
om denna rekom m endation nu har avgivits. U tover två allm ånt hållna 
m eddelanden till de två foljande sessionerna, efter a tt rekom m endatio
nen antagits vid 19:e sessionen 1971, har i fråga om denna rekom m en
dation alltid hanvisats till m eddelanden om det allmanna radio- och 
TV-sam arbetet i Norden.

I m eddelandet ges for Sveriges del en oversikt over de finskspråkiga 
program m en i svensk TV. U tm årkande for dessa program  har varit 
deras starka anknytning till Finland, så att till och med bevakningen av 
sverigefinska forhållanden har skotts av en redaktion baserad i Helsing
fors.

D etta sakforhållande kan inte vara tillfredsstållande från sverigefin- 
narnas synpunkt. A tt Sveriges radio vid årsskiftet 1977/78 inleder pro
duktionen av sverigefinska TV-program , m åste dårfor anses vara ett 
steg i rå tt riktning m ot båttre bevakning av sverigefinska forhållanden.

F or Finlands del ges en kort redogorelse av om fattningen och plane
ringen av de svenskspråkiga TV -program m en på Yleisradios (Finlands 
rundradio) båda kanaler. D et meddelas att program volym en till 60 % 
består av egenproducerat och till 40 % av import. Hårvidlag kan kon
stateras att det im porterade stoffet till viss del består av rikssvenska, 
danska och norska program , vilket givetvis från nordisk synpunkt år 
positivt.

Av m eddelandet fram går dock inte huru stråvandena att i hogre grad 
ån tidigare texta finska program  till svenska har utfallit.

N år det gåller att i allm ånhet bygga ut TV-sam arbetet, liksom också 
radiosam arbetet, mellan Finland och Sverige, onskar utskottet fram - 
hålla att detta skulle låta sig gora forliållandevis latt och till relativt 
låga kostnader, genom att effekten på låmpligt belågna såndare hojdes 
och genom att sårskilda såndare for m inoritetens behov byggdes. Den 
ordning som genomforts på Åland, dår Yleisradio sander Sveriges radios 
TV 2 och nattetid radions P 3 over sina såndare, tjånar hårvidlag som
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utm årkta exempel på de stora mojligheter till fram gångsrikt radio- och 
TV-sam arbete som faktiskt existerar. Sveriges TV 1 åter kan foljas i de 
våstra och m ellersta delarna av Å land via en riktad sandare på Vaddo. 

Med ovanstående kom m entarer får kulturutskottet foreslå
att rådet lågger m eddelandet om rekom m endation nr 20/1971 till

handlingarna i avvaktan på nytt m eddelande i arendet till nåsta 
ordinarie session.

Oslo den 17 februari 1978

Jo Benkow (H)

R ené Brusvang (CD) 

G ylfi P . Gislason (A)

K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

R o lf Fjeldvær (A) 

Elsi Hetemaki-O lander (K ok)
Forman

Karl-Erik Hall (s)

Sture Palm (s)

Karl Skytte  (RV )

M irjam  Tuom inen (Skdl)

Johannes M . Olsen (Sb)

R obert Pedersen (S) 

Per O lof Sundm an (c) 

M arjatta Vdananen (K)



1580

om  rekom m endation nr 21 /1971  angående sam verkan vid bekamp- 
ningen av fororeningarna i Skagerack, K attegatt och Oresund

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om att S v e r i g e  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark, N orge och 

Sverige att i samverkan bekåm pa fororeningarna i K attegatt, Skagerack 
och Oresund och dårvid sam ordna nodiga miljovårdande åtgårder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:
Nordisk M inisterråds em betsm annskom ité fo r m iljøvernspørsmål tok  i

1975 initiativ til e t utvidet forskningssam arbeid vedrørende K attegat og 
Skagerak. D ette initiativ innebar bl. a. a t M inisterrådets finansierte dels 
en forstudie over visse fak ta  vedrørende Kattegat/Skagerak, dels et 
symposium om utvidet sam arbeid vedrørende forsknings- og undersøk- 
ningsarbeid.

Symposiet, som fan t sted i 1976 m unnet ut i en rekke rekom m an- 
dasjoner. Hovedkonklusjonen var a t det finnes store fordeler —  både 
faglige og økonomiske —  m ed en koordinering av den m arine forsk
nings- og undersøkningsvirksomhet i Skagerak/K attegattom rådet og spe- 
sielt med hensyn til forurensningsspørsmål. Årlig satser D anm ark, Norge 
og Sverige ca 10 mill. N kr. på forsknings- og undersøkningsvirksomhet i 
om rådet. M inisterrådet har for 1978 bevilget midler til e t prosjekt med 
følgende uppgaver:

1) å utarbeide forslag til et inform asjonssystem for pågående og 
planlagt forskningsvirksomhet i Skagerak og K attegat (bl. a. for å u t
arbeide prosjektkatalog)

2) å  undersøke m ulighetene til en sam ordning av m iljøundersøkel- 
sene i Skagerak og K attegat i relasjon til konvensjonene fo r vem  av det 
m arine miljø, og i relasjon til allerede eksisterende organer (f. eks. D et 
internasjonale havforskningsråd (ICES) og de nordiske kollegene for 
fysisk oseanografi respektive m arin biologi)

3) å kartlegge ressursene i de nordiske havforskningsinstitusjoner ved
rørende m uligheten fo r å utnytte utstyr og personell til arbeide i Skage
rak  og K attegat

4) å undersøke mulighetene for å gj enn omf øre samnordiske prosjek-

*Rek. 21/1971/s
D 1978
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om  rekomm endation nr 2 4 /1 9 7 1  angående okat nordiskt samarbete 
på bildkonstens område

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
fo r regeringarna om  att S v e r i g e  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna att vidtaga åtgårder for 

ett okat nordiskt samarbete på bildkonstens område, bl. a. genom sti- 
pendiatutbyte, gem ensamma sem inarier och en rationalisering och effek
tivisering av utstallningssamarbetet, sam t att stålla medel till forfogande 
for detta samarbete.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ram a) meddelar den 14 decem ber 1977:

Med vedtak av desember 1975 og januar 1977 h ar m inisterrådet 
opprettet et kunstsenter på Sveaborg i F inland. V edtakene ble gjort på 
grunnlag av utredningene "N ordisk samarbeid om billedkunst” (N U  
1975: 10) og ” Nordisk ku lturcentrum  i F in land” (N U  B 1977:3), jfr. 
også rek. nr. 21/1973 angående et nordisk kunstformidlingssenter.

Sentrets virksom het skal om fatte aktiviteter på billedkunstens og 
formgivningens om råder og etter hvert også andre kulturaktiviteter med 
sikte på et mest mulig tverrfaglig kulturmiljø.

Sentret skal ledes av e t styre på sju m edlem m er og et råd på 15 
medlemmer. D et er foru tsatt a t styringsorganene oppnevnes i januar
1978 og a t virksom heten kom m er i gang i løpet av 1978 .

Virksom heten på billedkunstom rådet har som i tidligere å r  blitt ad- 
m inistrert av Nordisk kunstforbund, som i 1977 h ar h a tt en nordisk 
bevilgning på 420 000 dkr.

D et vises for øvrig til nærm ere om tale av billedkunstsam arbeidet i 
m inisterrådets beretning.

Rek. 24/1971/k
D 1978

Meddelande

11—770426. Nordiska rådet. Del 2
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Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott (iver m eddelandet

Till kulturutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26 :e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
24/1971 angående okat nordiskt sam arbete på bildkonstens område. 
Rekom m endationen avser stipendiatutbyte, gemensamma seminarier 
och en rationalisering och effektivering av utstållningssamarbetet samt 
erforderliga medel for detta samarbete.

Det hanvisas i meddelandet till ministerrådets beslut från  januari 
1977 om att uppråtta ett konstcentrum på Sveaborg i Finland. V erk
samheten, som inleds 1978, skall om fatta aktiviteter på bildkonstens 
och designens om råde sam t dårefter också andra kulturaktiviteter med 
sikte på att åstadkom m a en så bred kulturm iljo som mojligt.

I och med ministerrådets beslut att uppråtta ett konstcentrum  på 
Sveaborg har det skapats reella mojligheter att genom fora rekomm en- 
dationens syfte. D et gåller nu att se till att centret tilldelas de nodiga 
resurserna for att kunna bedriva den vidstråckta verksam het som pla- 
nerna om fattar.

Vad gåller breddningen av centrets verksamhet ytterligare onskar 
utskottet återkalla i minnet det ursprungliga syftemålet med rekom 
m endationen, nåmligen sam arbetet på bildkonstens område.

Utskottet anser att syftet med rekom m endation nr 24/1971 nu kom 
mer att kunna nås och finner m ot denna bakgrund att några skål att 
kvarhålla rekom m endationen på rådets dagordning inte långre foreligger.

Kulturutskottet foreslår,
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 

m endationen nr 24/1971 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

A im o A jo  (Sd) Jo Benkow (H)

Niels Bollmann (CD) K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

B I L A G A

R o lf Fjeldvær (A) G ylfi l>. Gislason (A)
Forman

Svend Haugaard (RV ) 

Johannes M . Olsen (Sb) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundman (c)

Elsi Hetemåki-Olander (K ok) 

Sture Palm (s) 

Ingrid Sundberg (m ) 

M arjatta Vdanånen (K)
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Meddelande
om rekom m endation nr 2 7 /1971  angående privatlivets helgd

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter for  
regeringarna om att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land for  
detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne at fortsætte og bevare kon
takten for at tilvejebringe en effektiv beskyttelse af privatlivets fred på 
de om råder, hvor denne ikke allerede er værnet forsvarligt, således at 
der med vejledning i de foreliggende udtalelser og sagkyndige betænk
ninger snarest tilstræbes gennemførelse af så vidt m uligt ensartede reg
ler herom. Rådet henstiller endvidere, at regeringerne er opmærksomme 
på de problem er, der foreligger imod uretmæssig eller forvansket an
vendelse af dataregistrerede oplysninger.

Endvidere bør det nærm ere undersøges, om der kan fastsættes be
stemmelser til regulering af radioens og fjernsynets gengivelse af op
taget m ateriale, således at det sikres, at anvendelse ikke krænker de 
medvirkendes personlighed.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 25 novem ber 1977:

Vedrørende første del af rekom m andationen henvises til den m ed
delelse, som m inisterrådet afgav til 25. session.1 D et frem går heraf, at 
sigtet med denne del af rekom m andationen må anses for nået.

Om den sidste del af rekom m andationen, der vedrører spørgsmålet 
om regulering af radioens og TV ’s gengivelse af optaget materiale, så
ledes at det sikres, at anvendelsen ikke krænker de medvirkendes per
sonlighed, kan m inisterrådet oplyse, at sådanne regler er gennem ført 
af radiofonierne i N orge og F inland i 1972. I D anm ark har radiorådet 
i juni 1977 vedtaget "almindelige retningslinier for program virksom 
heden i Danm arks Radio” . H eri uddybes kravet om ”saglighed” , "upar- 
tiskhed” , "alsidighed” og "inform ations- og ytringsfrihed” . På grundlag 
af det presseetiske udvalgs betænkning fra  m arts 1977 arbejder man nu 
videre på spørgsmålet om  etablering af fælles presseetiske regler for 
radio/TV  og den skrevne presse. Også i Sverige har m an vedtaget så
danne presseetiske regler, der bl. a. tager sigte på at give en beskyttelse 
som anført i rekom m andationen, om end der ikke blandt reglerne fin
des en udtrykkelig bestemmelse om netop dette spørgsmål.

1 Se Nordiska rådet, 25:e scss., s. 1666.

Rek. 27/1971/j
D 1978
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M inisterrådet har på baggrund heraf under fællesmødet med juridisk 
udvalg den 1. novem ber 1977 rejst det spørgsmål, om ikke sigtet også 
m ed denne sidste del af rekom m andationen kan anses for nået. M an 
har herved tillige henvist til, a t dette om råde næppe er egnet til yder
ligere regulering gennem lovgivning, men at fastsættelsen af de for
nødne presseetiske regler som hidtil bør henhøre under de kompetente 
organer ved radiofonierne.
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Betånkande av Nordiska rådets juridiska utskott over m eddelandet

Til juridisk udvalg er henvist den af N ordisk M inisterråd til Nordisk 
Råds 26. session 1978 afgivne meddelelse om rekom m andation nr. 27/ 
1971 angående privatlivets fred.

Udvalget har drøftet meddelelsen på m øder den 23. januar 1978 i 
Stockholm og den 18. februar 1978 i Oslo. Rekom m andationen har 
endvidere været genstand for drøftelse på juridisk udvalgs møde med 
de nordiske justitsministre den 1. novem ber 1977 i Stockholm.

Juridisk udvalg konstaterede i sin betænkning af 28. februar 1976 
over meddelelsen, afgivet til N ordisk Råds 24. session 1976, at sigtet 
med rekom m andationens første del, om ensartede regler om privatlivets 
fred i snævrere forstand og om dataregistrerede oplysninger, m åtte anses 
for nået, medens det ikke var lykkedes at nå tilsvarende resultater i 
spørgsmålet om radiofoniernes og televisionernes gengivelse af optaget 
materiale.

Også i sin betænkning af 18. januar 1977 over den til Nordisk Råds 
25. session 1977 afgivne meddelelse m åtte udvalget konstatere, at sigtet 
med rekom m andationens sidste del ikke var nået.

A f meddelelsen til dette års session og af de drøftelser, som juridisk 
udvalg har haft m ed de nordiske justitsministre, frem går det, at arbejdet 
med de problem er, som rekom m andationen om handler, er nået så 
langt, som det på nuværende tidspunkt m å anses for m uligt at nå. De 
undersøgelser, som der i rekom m andationen peges på bør foretages, 
har resulteret i, a t der allerede i 1972 i F inland og N orge er gennem
ført regler, der beskytter m edvirkende i radio og TV  mod, at optaget 
m ateriale gengives på en sådan måde, at de medvirkendes personlighed 
krænkes. I D anm ark har radiorådet i 1977 vedtaget retningslinjer for 
programvirksomheden, der ligesom de i Sverige vedtagne presseetiske 
regler bl. a. tager sigte på at give en beskyttelse som anført i rekom 
mandationen.

Juridisk udvalg h a r over fo r justitsm inistrene ved flere lejligheder 
tilkendegivet, at det for udvalget havde været ønskeligt, om det på en 
mere direkte måde, end det har været tilfældet, havde været muligt 
for de politisk ansvarlige myndigheder at medvirke ved udarbejdelsen 
af disse regler. Juridisk udvalg har fremhævet, at der her er tale om 
forskrifter af en anden karakter end den, der i almindelighed vil være 
tale om, når der fastsættes retningslinjer for programvirksomheden, 
og at det netop på et så centralt om råde som privatlivet forekom  m indre 
tilfredsstillende, at reglerne om radiofoniernes virksomhed i realiteten

B ILAG A
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overlod fastsættelsen af integritetsbeskyttelsesregler til radiofonierne 
selv.

De nordiske justitsministre har haft forståelse for disse synspunkter, 
men har under hensyn til, at der i de nordiske radiofonier til stadighed 
arbejdes med disse spørgsmål, ikke fundet grundlag for at tage initia
tiver til en ændring af de gældende fremgangsmåder.

M inisterrådet er imidlertid nu  af den opfattelse, at m an med de 
senest gennem førte presseetiske regler også m å anse sigtet med den 
sidste del af rekom m andationen for nået.

Juridisk udvalg erkender, at det med de eksisterende forudsætninger 
næppe er muligt at nå videre, og at rekom m andationens ønske om en 
undersøgelse i hvert fald er im ødekom m et og har resulteret i konkrete 
forandringer i den retning, som rekom m andationen anbefaler.

U nder hensyn hertil kan juridisk udvalg tiltræde, at rekom m anda
tionen anses for færdigbehandlet for rådets vedkommende, idet ud 
valget dog forbeholder sig at tage de af rekom m andationen om fattede 
spørgsmål op til fornyet overvejelse, såfrem t der m åtte vise sig behov 
derfor.

Juridisk udvalg indstiller på denne baggrund til N ordisk Råd,
at N ordisk Råd tager meddelelsen om rekom m andation nr. 27/ 

1971 om privatlivets fred til efterretning og anser rekom m an
dationen for færdigbehandlet for rådets vedkommende.

Oslo den 18. februar 1978

Erik Adam sson (s) Kristian Albertsen (S)
Formand

Halldor Åsgrimsson (F) 
A strid  Gjertsen (H) 
Anna-Liisa Hyvorten (Skdl) 
Tellervo Koivisto (Sd) 
M ogens Voigt (FP)

Ib Christensen (D R) 
G uttorm  Hansen (A) 

Sinikka Karhuvaara (K ok) 
L iv Stubberud (A) 
Lars W erner (vpk)

H åkan Winberg (m)
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om  rekom m endation nr 31 /1971  angående analysattester rorande 
froer

(Overlamnat av D anmarks regering)

Vid m ote i København den 17 februari 1971 enades representanter 
for regeringarna om att D a n m a r k  skulle vara koordinerande land 
for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i de nordiska lånderna 
dels att genom fora sådana andringar av gallande beståmmelser att in- 
ternationellt certifikat for utsåde utstållt i annat nordiskt land accepte- 
ras som underlag for klassificeringen i im portlandet, dels att etablera 
ett samarbete syftande till att åstadkom m a m era likartade kvalitetskrav 
for utsåde.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  (landbrugsministeriet) meddelar den 8 
decem ber 1977 å samtliga regeringars vågnar:

M an henviser til tidligere meddelelse til nordisk råd om rekom m an
dationen, senest meddelelse af 26. novemger 1976.1

Som anført i meddelelsen af 26. novem ber 1976 har spørgsmålet om 
gennemførelse af rekom m andationens 1. led, godkendelse af internatio
nale frøcertifikater, været drøftet på 2 m øder i Nordisk kontaktudvalg 
for landbrugsspørgsmål i 1976, hvor det blev besluttet, a t sagen burde 
drøftes på et møde mellem de ansvarlige på om rådet fra  de forskellige 
landbrugsministerier.

M ødet blev afholdt i København den 16. decem ber 1976, og der del
tog repræsentanter fra  de finske, norske, svenske og danske landbrugs
ministerier sam t direktørerne for de pågældende landes statsfrøkontrol- 
anstalter. Island havde meldt afbud til mødet, men samtidig anført, at 
man var meget interesseret i a t få tilsendt evt. skriftligt m ateriale fra 
mødet.

På mødet i København gennemgik m an de nugældende regler. D et 
fremgik af oplysningerne på mødet, at Finland med virkning fra 1. sep
tember 1975 har ændret sin lovgivning, således at den finske statsfrø- 
kontrol kan godkende udenlandske officielle analysebeviser som grund
lag for garantibeviser. D ette betyder, at Finland nu godkender orange 
certifikater i henhold til ISTA’s regler.

1 Se Nordiska rådet, 25:e sess., s. 1672.

Rek. 31/1971/e
D 1978
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F or Sverige gjaldt, a t der med virkning fra  1. juli 1976 var fastsat 
bestemmelser om, a t m an for både korn og frø  godkender plombering 
af partier på op til 5 t på basis af en prøve til laboratorieanalyse. D er 
var således ved im port sket en forhøjelse af mængderne for korn og 
bælgsæd. D en svenske delegation oplyste imidlertid, a t Sverige godken
der de internationale certifikater. F o r partier over 5 t  skal da b lot ud
tages flere prøver til analyse. K ravet til undersøgelse er i øvrigt ens for 
udenlandske og svenske partier.

I Norge  godkendte m an indførsel af grønsagsfrø i partier på op til 5 
kg med orange certifikat og partier af storfrøede arter på op til 200 kg 
med orange certifikat. D en norske delegation oplyste endvidere, a t når 
N orge havde de tidligere nævnte vægtgrænser for anvendelse af ISTA ’s 
orange certifikat, skyldtes det ikke mistillid til de andre nordiske stats- 
frøkontroller. Såfrem t m an imidlertid fulgte ISTA’s partistørrelser, ville 
den norske frøkontrol miste størsteparten af sit erfaringsmateriale, da 
hovedparten af analysearbejdet da ville blive udført uden fo r Norge.

Som tidligere m eddelt har såvel Island  som Danmark opfyldt rekom 
m andationens første led.

D et aftaltes på m ødet, a t delegationerne, herunder især den norske 
delegation, skulle overveje, hvorvidt der efter drøftelsen var åbnet mulig
hed for yderligere tilnærmelse af landenes regler.

D et kgl. norske Landbruksdepartem ent har herefter i skrivelse af 21. 
septem ber 1977 meddelt, at N orge har vedtaget at hæve vægtgrænserne 
for partier, som kan importeres på internationalt organe certifikat uden 
krav om ny officiel prøvetagning.

Vægtgrænserne er hævet fra  200 kg till 400 kg for korn, ærter, vikke 
og lignende storfrøede arter og fra  5 kg til 10 kg for andre arter.

D et kan herefter konkluderes, at Finland, Island, Sverige og D anm ark  
m å siges at have opfyldt rekom m andationens 1. led vedr. anerkendelse 
af internationale frøcertifikater udstedt i et andet nordisk land. F or 
Norges vedkom mende er vægtgrænserne for handel på internationale 
analysebeviser fortsat stærkt begrænsede, når henses til, a t ISTA’s parti
størrelser er 20 t fo r storfrøede arter og 10 t  for sm åfrøede arter, og 
også i forhold til partistørrelsen for egne analyser, der ligeledes er 
væsentligt højere. Som foran nævnt skyldes de norske begrænsninger 
hensynet til den norske statsfrøkontrol og muligheden for a t bevare 
erfaringsm aterialet ved denne.

D et forelægges til overvejelse i Nordisk Råd, hvorvidt der bør søges 
opnået en videre gennemførelse af Rådets rekom m andation.

F or så vidt angår rekom m andationens 2. led henvises til meddelelse 
af 3. decem ber 1975, hvorefter arbejdet m ed gennemførelsen af denne 
del anses for færdigbehandlet for Rådets vedkommende.
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*Rek. 1/1972/e
D 1978

om  rekom m endation nr 1 /1972  angående nordiskt sam arbete ro
rande beståm m elser och  norm er avseende tryckkarl och ångpanne- 
anlåggningar

(Overlåmnat av Finlands regering)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att F i n l a n d  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att fram ja 
det inledda sam arbetet betråffande harmonisering av beståmmelser och 
norm er rorande tryckkarl och ångpanneanlåggningar, sam t att stålla er- 
forderliga ekonom iska resurser till forfogande hårfor.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (handels- och industrim inisteriet) medde
lar den 8 decem ber 1977:

Finlands representation vid det nordiska 29.10.1971 bildade sam ar
betsorganet for tryckkårlsnorm er och -beståmmelser består av for upp- 
giften bemyndigade tjånstem ån från  tekniska inspektoratet (eftertrådare 
for tryckkårlsinspektoratet) och tryckkårlsnåm nden. Vid organets mote 
i Stockholm 9— 10.10.1072 beslots inofficiellt om inråttandet av den 
N ordiska gruppen for tryckkårlsbeståmm elser (NGT), som har haft till 
uppgift att bl. a. verka fo r harmonisering av tryckkårlsbeståmm elser i 
enlighet m ed N ordiska rådets rekom m endation n r 1/72. Officiellt in- 
rattades N G T vid sitt forsta egentliga mote i Oslo i m ars 1973.

N G T:s mote agde rum  i Helsingfors i april 1975. D år behandlades 
frågor rorande sam arbetet inom tryckkårlsom rådet, och meningen var, 
a tt m an skulle ha fortsatt m ed behandlingen av dessa årenden i ett mote 
i Stockholm våren 1976. E tt dylikt mote år dock ån så lange icke sam- 
mankallat.

D en uppkom na situationen torde bero på det principiella stållnings- 
tagande, i vilket den under den N ordiska åm betsm annakom m ittén for 
arbetarskyddsårenden sorterande N ordiska styrgruppen for arbetar- 
skyddsforeskrifter uttalat sig, a tt kontrollm yndigheterna icke borde 
framdeles delta i N G T:s verksamhet.

I år har dock åter hållits N G T:s mote, som deltogs av de ovriga nor
diska lånders, utom  D anm arks myndigheters representanter. Vid motet

Meddelande



1590 Rek. 1/1972/e

konstaterades N G T:s verksam het vara tillborlig och beslots att foljande 
mote skulle åga rum  i Stockholm år 1978.

Handels- och industrim inisteriet anser att det nordiska samarbete som 
sker inom N G T  borde fortgå i en eller annan form , em edan det vore 
ågnat att underlåtta den vaxande handeln mellan de nordiska lånderna.
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om  rekom m endation nr 2 /1 9 7 2  angående sam verkan på det m at- 
tekniska om rådet

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 beslots att D a n m a r k  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att låta når- 
m are utreda lampliga form er for nordisk samverkan på det mattekniska 
om rådet i syfte att starka detta samarbete.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

På det metrologiska om rådet stodjer Nordiska Industrifonden for nar
varande ett projekt inom delom rådet Term om etri. P rojektet har bevil
jats ca 275 000 nkr. och beråknas pågå drygt två år.

Hovedhensikten med dette prosjekt er å sette i verk optim al inter- 
nordisk utnyttelse av gode, eksisterende materielle kalibreringsressurser 
som hittil ikke har kunnet utnyttes fullt u t i de enkelte land. N år prosjek
tet er fullført, skal det for tem peraturm ålinger kunne fungere adekvate 
kalibreringsmuligheter, utnyttbare over hele N orden for hvilken som 
helst nordisk institusjon eller bedrift som ønsker å samarbeide på om 
rådet. Prosjektet vil som direkte konsekvens føre til en alminnelig nøy- 
aktighetsøkning av tem peraturm ålning med henblikk på å kunne tilfreds
stille de krav som m oderne teknikk i de nordiske land stiller.

*Rek. 2/1972/e
D 1978
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om  rekom m endation nr 3 /1 9 7 2  angående åtgårder m ot vissa Iuft- 
fororeningar

C Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

R ekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet
1. att m edverka till att de nordiska landernas regeringar snarast vid

tager åtgårder for att m inska utslåppen av svaveldioxid i luften i N or
den och for att dam pa skadeverkningarna av dessa, samt

2. att u tform a en gemensam nordisk ståndpunkt i denna fråga till 
FN :s konferens om den manskliga m iljon i Stockholm 1972.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

1. Siden 1975 har M inisterrådet bevilget midler til prosjektet ” Over- 
våkningssystem fo r luftforurensninger” . P rosjektet har til form ål gjen
nom  sam nordisk innsats —  i form  av utvikling av m etoder for måling 
og analysering av luftforurensninger —  å bidra til etablering av et 
europeiskt program  fo r langtransport av luftforurensninger. D ette pro
gram m et startet opp 1.10.1977.

Selv etter a t systemet er etablert, er det imidlertid mye å vinne på 
fortsatt felles nordisk innsats for metodeutvikling, fo r på sikt å mulig- 
gjøre a t flere typer av forurensende stoffer —  utover svovelkomponen- 
te r —  kan studeres i det europeiske overvåkningssystemet.

I  tillegg til prosjektet "Overvåkningssystem for luftforurensninger” 
er det for 1978 på M inisterrådets budsjett bevilget midler til et forpro- 
sjekt om luftforurensninger i tettstedsmiljøer.

I C  1 fo r 1976 og 1977 er det gitt en om fattende redegjørelse for de 
nordiske lands tiltak fo r å begrense utslippene av svovelforurensninger. 
Nordisk R åds sosial- og m iljøutvalg foreslo i sin betenkning av 29.1.1976 
vedr. rekom m andasjon 3/1972 at rekom m andasjonen skulle anses fer- 
digbehandlet.

D en 5. februar 1976 stilte imidlertid representanten E rik  Adamsson 
e t spørsmål til D anm arks regjering vedr. danske bestem melser om  svo- 
velinnholdet i fyringsolje. Spørsm ålet ble besvart av m iljøm inister Helge 
Nielsen på Rådets sesjon 1. m ars 1976. Svaret gikk u t på a t den danske 
lovgivning på dette om råde er harm onisert m ed lovgivningen i de øvrige 
nordiske land, i visse situasjoner er det imidlertid etter en streng vur
dering mulig å gi dispensasjon fra  bestemmelsene.

2. P unk t 2 i rekom m andasjonen er ferdigbehandlet.

Rek. 3/1972/s
D 1978
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Betånkande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation nr 3/1972 
angående åtgårder m ot vissa luftfororeningar.

Sam arbetet betråffande luftvårdsfrågor bedrivs dels på europeiskt, 
dels på nordiskt plan. E tt nordiskt projekt som avser utvecklandet av 
m etoder for analys och måtning av luftfororeningar h ar satts igång år
1975. D et nordiska projektet utgor ett led i ett sam arbete på europeiskt 
plan som avser långvåga transporter av luftfororeningar. I  det av m i
nisterrådet fram lagda forslaget till program  fo r nordiskt sam arbete på 
m iljovårdsom rådet utgor luftvårdsfrågorna en del. U tskottet finner att 
samarbetet i luftvårdsfrågor kan foljas inom  ram en for den rekom 
m endation som kan våntas bli antagen på grundval av ministerråds- 
forslaget B 25/s. U tskottet finner det fortsåttningsvis ej påkallat att 
folja arbetet med denna rekom m endation utan  foreslår,

att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 

B IL AG A

m endation nr 3/1972 for rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (Kr.F.) 
Form an

Paul Jansson (s)

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 5 /1 9 7 2  om  stod till sam erna

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts a tt N o r g e  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen h ar foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i F inland, N orge och 
Sverige a tt gemensamt och i sam råd med sam erna ge dem och deras 
organisationer omedelbart ekonom iskt stod i tjanliga form er, allt i syfte 
a tt understodja samernas anstrångningar att bevara sin stållning som 
etnisk grupp, samt att stålla medel till forfogande for de ytterligare ut- 
redningar som kan erfordras for att finna bestående losningar på sam er
nas problem.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977: 
Frågan om organisation och finansiering av det nordiska sam arbetet 

i sam efrågor utreds for narvarande i N ordiska m inisterrådets sekreta
riat. Avsikten år a tt ett forslag till en m er andamålsenlig ordning ån 
den nuvarande, efter sam råd med sam ernas organisationer, skall kunna 
forelåggas M inisterrådet under forsta halvåret 1978.

* Rek. 5/1972/j
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 7 /1 9 7 2  angående nordisk konsum entupp- 
lysning om  personbilar

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att D a n m a r k  
skulle vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att låta u treda 
sporsmålet om konsumentpolitikens utform ning och innehåll i fråga om 
personbilar sam t att darvid beakta m ojligheterna till nordiska samarbete.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Betraffande rekomm endation n r 7/1972 angående nordisk konsument- 
upplysning om personbilar utreds m ojligheterna att på projektbasis kart- 
lågga forutsattningarna for ett nordiskt samarbete.

*Rek. 7/1972/e
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 8 /1 9 7 2  angående underlåttande av den inter- 
nordiska flygtraiiken på korta rutter

(Overlamnat av Finlands regering)

V id m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 beslots att F i n l a n d  
skulle vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande ly delse:

N ordisk R åd henstiller til regeringerne i D anm ark, F inland, N orge 
og Sverige at virke for lettelser for den regelmæssige internordiske flyve
trafik  på korte ru ter og at skabe forudsætninger for en udvidet næ r
trafik  på et økonomisk rentabelt grundlag.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (trafikministeriet) m eddelar den 17 no
vem ber 1977 å samtliga regeringars vagnar:

Av de i rekom m endationen avsedda korta ru tterna kom m er linjen Ivalo 
— Kirkenes— Ivalo att ersåttas med linjen Ivalo— A lta— Ivalo. D enna be
råknas bli trafikerad av F innair Oy under som m aren 1978.

F or att fora arbetet m ed tvårforbindelserna på N ordkalotten (Uleåborg 
— Luleå och Luleå— Bodø) vidare har en sarskild beredningsgrupp med 
representanter från  Finland, Sverige och N orge tillsatts.

Rek. 8/1972/t
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 9 /1 9 7 2  angående flygtrafiken m ellan Å land  
och stockholm som rådet

(Overlåmnat av Finlands regering)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att F i n l a n d  
skulle vara koordinerende land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Finland og Sverige at tage 
spørgsmålet om flyvetrafikken mellem landskabet Å land og Stockholms
om rådet op til fornyet undersøgelse.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (trafikministeriet) m eddelar den 17 novem-
1977 å samtliga regeringars vagnar:

Luftfartsm yndigheterna i Finland har stallt sig positiva till lagre land- 
ningsavgifter på flygrutten M arieham n— Stockholm Saken har dock inte 
behandlats av trafikm inisteriet. F o r svenskt vidkom m ande galler att luft- 
fartsverket får medge sådan rabatt på landnings- och passageraravgifter 
som kan anses vara forenligt med verkets ekonom iska intressen. F innair 
Oy, som uppråtthåller trafiken, har intagit en tveksam stållning till frågan 
på grund av att lagre landningsavgifter inte kom m er att m edfora våsent- 
ligt lagre biljettpriser. E fterfrågan forutsåtter inte heller att antalet 
flygturer på rutten skulle tillåggas. Till grund for rekom m endationen låg 
bl. a. onskemålet att den aktuella flygtrafiken fo r svenskt vidkomm ande 
skulle utgå från Bromma flygplats. Den svenska regeringen har i slutet 
av år 1977 i proposition till riksdagen fram hållit a tt Brom m a flygplats 
bor behållas åven på sikt.

Rek 9/1972/t
D 1978
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B l L A G  A

E 5. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om forbåttrade flygfor- 
bindeiser m ellan Åland och stockholm som rådet

(Se Sak E  5, s. 1824)
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om  rekom m endation nr 11 /1972  angående båttre och biiligare tra
fikforbindelser m ellan Island, Faroarna, Gronland och det ovriga 
Norden

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att D a n m a r k  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen h ar foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd at foretage en under
søgelse af, hvorledes trafikforbindelserne mellem Island, Færøerne, 
G rønland og det øvrige N orden kan udbygges og billiggøres.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

1. Ifølge oplysning fra D anm arks regering (m inisteriet for offentlige 
arbejder) har m inisteriet fo r offentlige arbejder i sam råd med ministeriet 
for G rønland i m arts 1977 godkendt en ændring af prisstrukturen på 
flyveforbindelserne til og fra  Grønland. Herved har m an imødekommet 
ønsker fra  grønlandsk side om a t frem m e de individuelle rejsemulig
heder. E t udvalg nedsat under m inisteriet for G rønland har afgivet en 
betænkning om den interne trafik  i G rønland (Betænkning nr. 807). En 
flyveplads ved G odthåb for fastvingede fly er nu under anlæg og for
ventes færdig i 1979— 80. Endvidere er det besluttet a t anlægge en flyve
plads ved Jakobshavn til ibrugtagning i 1981— 82. Selskabet Grønlands
fly har bestilt et passagerfly af typen De Haviland ” Dash 7” til levering 
i septem ber 1978, og selskabet har option på køb af et yderligere fly af 
samme type til senere levering.

2. Med hensyn til spørgsmålet om etablering af en skibsforbindelse 
mellem Island, Fæ røerne og det øvrige N orden henvises til C 1, afsnit
tet om transport og kom m unikation.

*Rek. 11/1972/1
D 1978

Meddelande
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om  rekom m endation nr 12 /1972  angående forbud m ot tobaks- 
reklam

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att F i n l a n d  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler regeringerne i D anm ark, Finland, N orge og 
Sverige at indføre forbud mod tobaksreklam e og at iværksætte en effek
tiv inform ation om tobaksrygningens skadelige virkninger, særlig over 
for ungdommen og gennem bestemmelser om udtøm m ende varedeklara
tion på tobaksemballage.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:
Å r 1975 lam nade den s k. N ordiska tobaksskadegruppen sitt slutbe- 

tånkande till m yndighetem a i lånderna. B etånkandet som bl. a. inne- 
holl forslag till ett utbyggt nordiskt sam arbete om tobaksupplysning 
m. m. remissbehandlades under våren 1976. På grundval av den natio
nella remissbehandlingen overlade hårefter de nordiska hålsodirekto- 
rerna om de fram tida form erna for nordisk samverkan rorande tobaks
upplysning. Med hansyn till forslagen i betånkandet och frågans vidare 
beredning enades N ordiska socialpolitiska kom m ittén vid sitt vårm ote
1976 om att sam arbetet om tobaksupplysning skulle integreras i det 
lopande sam arbetet mellan låndem as centralforvaltningar. Frågans be
handling inom  m inisterrådsorganen få r ses m ot bakgrund av N ordiska 
rådets rekom m endation nr 12/1972 angående forbud m ot tobaksreklam.

*Rek. 12/1972/j
~ D 1978

Meddelande
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 4 /1 9 7 2  angående utgivande av en nordisk  
historia

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att tillsatta 

en kom m itté for att u tarbeta ett forslag till utgivande av en oversikts- 
fram stållning av de nordiska låndernas historia samt att darefter genom- 
fora planen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977:

Redaktionskom m ittén, som utsetts a tt leda arbetet med utgivande av 
tem ahåften som belyser olika epoker i Nordens historia har under 1977 
fortsatt sitt arbete och konkretiserat planerna på a tt utge sam m anlagt 
sex haften i forsta omgången, varav tre  beråknas foreligga i tryck i 
borjan av 1978.

Dessa haften behandlar foljande åm nen: N orden under andra vårlds- 
kriget, Godspolitik och jordegendom sforhållanden i N orden 1550— 
1750 sam t F rån  K alm ar brev till Stockholms blodbad; nordisk union, 
statsbildning, allians och bro tt 1397-—1521 (prelim inara titlar).

Ovriga planerade haften kom m er successivt a tt ges ut.

1 Rek. 14/1972/k
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 5 /1972  angående enhetliga beståmm elser 
i Norden rorande fritidsbåtar

(Overlamnat av Finlands regering)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att F i n l a n d  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler regeringerne at gennemføre ensartede bestem
melser i N orden vedrørende småbåde og trafikken med disse.

F i n l a n d s  r e g e r i n g  (handels- och industriministeriet) m ed
delar den 16 januari 1978 å samtliga regeringars vagnar:

U nder år 1977 har representanter for olika m yndigheter från  D an
m ark, Finland, N orge och Sverige sam m ankom m it 1977-01-18 och 
19 i Helsingfors och 1977-08-30 och 31 i Oslo for behandling av 
foljande frågor rorande fritidsbåtar och båtliv.

Frivilliga regler for typgodkånnande av fritidsbåtar av glasfiberarme- 
rad plast upp till 12 meters Icingd

Under året har m an genom gått 1976 års regler for att 1978 ge ut 
ett reviderat regelverk dar man har inarbetat regler for bl. a. termo- 
plastbåtar och turistkanadensare. V idare år regler for stål- och alumi- 
nium båtar under arbete och kommer att inarbetas i regelverket vid 
foljande revision 1980.

Lista over rekommenderad utrustning i fritidsbåtar
Listan utarbetad under 1976 har godtagits och anvånds i sam t

liga lånder som rekom m endation på minimiutrustning i fritidsbåtar.

Fartområde
M an har enats om definitioner på begreppen ” skyddat” och 

”oskyddat farvatten” for att anvåndas i bl. a. utrustningslistor och 
certifikat.

Olycksrapportblanketter och olyeksstatistik
Den blankett som har anvånts i Finland och Sverige har efter några 

m indre åndringar rekom m enderats som gemensam nordisk blankett.
Y tterligare har m an kommit overens om enhetlig uppstållning av 

olyeksstatistiken som i fortsåttningen kom m er att kallas olycksover- 
sikt.

Rek. 15/1972/t
D 1978
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Informcitionsbroschyr fo r  nordiska båtturister
M an har u tarbetat en gem ensam ram  for innehållet i en broschyr 

och enats om att den helst bor ges ut i form at A-5 fram st for att 
underlatta uppbevaringen ombord. Tyvårr har inget land hunnit 
trycka broschyren for såsongen 1977.

Uthyrning av fritidsbåtar 
M an har enats om att det finns ett behov av regler for uthyrning 

av båtar och att ett koordinerat regelarbete bor startas.

Utbildning av fritidsbåtsforare 
M an har enats om en ram  for båtforarutbildning att anvåndas som 

orientering for kursarrangorer, låroboksforfattare och specieilt for 
orientering då m an skall inform era m yndigheter u tanfor N orden om 
nordiska båtforarbevis.

Sjosportskort
D enna fråga har m an helt nyligen tagit upp, fram st genom att kart- 

lagga fåltets behov av ensartade symboler for olika serviceformer, 
m arinor, bunkringsstållen, regattabanor och liknande.

Frågor rorande vdderleksrapportering
M an har konstaterat att m eter per sekund anvåndes som enhet 

for vindstyrkan men att det fortfarande finns olikheter i den ”meteo- 
rologiska” term inologin i de nordiska landerna som borde enhetligas.

M iljdfrågor
Bland m iljofrågorna har m an fram st berort bullerproblem en inom 

fritidsbåtsektorn med en norsk och en svensk utredning som bak- 
grundsm aterial. E fter kontakt med den N ordiske arbeidsgruppen for 
stoy fra  industrielt utstyr har overenskommits att den gruppen skall 
u tarbeta forslag till emissionsgrånser for buller från  fritidsbåtar.

V idare har m an borjat diskutera avfallshanteringen i fritidsbåtar.

Allm ånt
M an har diskuterat nordiskt sam arbete i internationella organisa

tioner dår fritidsbåtproblem atiken kan komma upp eller tangeras (ECE, 
ISO o. d.). N årm ast har m an tånkt sig något slag av arbetsfordelning 
for undvikande av onodig dubbelrepresentation på internationella m o
ten.

G ruppen anser enhålligt att det foreligger behov av ett perm anent 
nordiskt organ for fritidsbåtar. Som fram går av rapporten till N or
diska rådets 25:e session 1977 har detta anmalts till rådet. G ruppen 
har tagit kontakt med N ordiska ministerrådets sekretariat for dis
kussion av det fortsatta arbetets upplåggning och form. Besked från 
sekreteriatet våntas i borjan av år 1978.



1604

Meddelande
om  rekom m endation nr 1 8 /1972  angående samarbete rorande b io
logisk bekåm pning av skadedjur

(Overlåmnat av Norges regering)

Vicl m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att N o r g e  
skulle vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att skyndsamt 
u treda forutsåttningarna for ett effektivt nordiskt sam arbete om bio
logisk bekåmpning av skadedjur och att dårvid for att undvika dubbel- 
arbete åven undersoka behovet av en samordning av forskningen på 
berorda naturvetenskapliga områden.

N o r g e s  r e g e r i n g  (Landbruksdepartem entet) meddelar den 9 
januari 1978:

D et ble i 1973 nedsatt et utredningsutvalg bestående av representanter 
fra hvert av de nordiske land. U tvalget avga rapport i februar 1976.

Rapporten har vært oppe til behandling to ganger i Nordisk kontakt- 
utvalg for jordbruksspørsm ål, siste gang den 3. m ars 1977. D et ble da 
besluttet å overlate det videre arbeid med rapporten til N ordisk kon
taktorgan for jordbruksforskning.

Saken ble behandlet i dette organet i m øte den 24. septem ber 1977. 
Organet ga sin tilslutning til utvalgets innstilling om at det er viktig med 
intensivert forskning på dette om rådet og at denne forskningen m å sam
ordnes innenfor universiteter, høgskoler og planteverninstitutter i N or
den.

*Rek. 18/1972/k
D 1978
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Meddelande
om rekom m endation nr 1 9 /1 9 7 2  angående samarbete på veterinar- 
m edicinens område

(Overlåmnat av Sveriges regering)

Vid m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att S v e r i g e  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u treda for- 
utsåttningarna for ett okat nordiskt sam arbete på veterinarmedicinens 
område, sarskilt betråffande forskning och specialiserad utbildning for 
veterinårer.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (jordbruksdepartem entet) m eddelar den 
15 decem ber 1977 å samtliga regeringars vdgnar:

Den nordiska utredningen rorande samarbete på veterinarmedicinens 
om råde har i april 1977 låm nat sitt slutbetankande vilket också har 
publicerats. D et resultat som åsyftades med rekom m endationen torde 
dårm ed ha uppnåtts.

Rek. 19/1972/k
D 1978
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Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandena  
om  rekom m endation nr 1 9 /1972  angående samarbete på veterinår- 
m edicincns område och rekom m endation nr 19 /1973  angående 
hogre lantbruksundervisning och forskning

Till kulturutskottet har hanvisats av Sveriges regering till Nordiska 
rådets 26:e session avgivna m eddelanden om rekom m endationerna nr 
19/1972 angående samarbete på veterinårmedicinens om råde samt nr 
19/1973 angående hogre lantbruksundervisning och forskning.

I de båda m eddelandena hånvisas till nordiska utredningar som fore- 
tagits med anledning av respektive rekom m endation, varefter uttalas 
formodan att syftet med rekom m endationen dårm ed skulle ha uppnåtts.

De ifrågavarande utredningarna har emellertid inte tillstållts N or
diska rådet, varfor det år omojligt for rådet att genom dess kulturutskott 
avgora huruvida syftet med rekom m endationerna har uppnåtts eller ej. 
K ulturutskottet forvåntar sig dårfor att utredningarna snarast tillstålls 
N ordiska rådet.

Med hånvisning till vad som ovan anforts får kulturutskottet foreslå 
att rådet lågger m eddelandena till handlingarna i avvaktan på 

nya m eddelanden i årendena till nåsta ordinarie session.

Stockholm den 20 januari 1978

A im o A jo  (Sd) Jo Benkow (H)

Niels Bollmann (CD) K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

R o lf Fjeldvær (A) G ylfi P . Gislason (A)
Form an

Svend Haugaard (RV ) 

Johannes M . Olsen (Sb) 

Kaarina Peltola (Skdl) 

Per O lof Sundman (c)

Elsi Hetemåki-Olander (K ok) 

Sture Palm (s) 

Ingrid Sundberg (m) 

M arjatta Vaandnen (K)
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om rekom m endation nr 2 0 /1 9 7 2  angående nordiskt samarbete ro
rande havsrått

(Overlamnat av Islands regering)

V id m ote i Helsingfors den 21 februari 1972 besldts att I s l a n d  
skulle vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd anbefaler regeringerne at forsæ tte og udbygge sam
arbejdet om problem erne i forbindelse med lovgivningen om havet, 
således at der tilstræbes international enighed om  udstrækningen af 
søterritoriet og fiskegrænserne, om  specielle rettigheder for kyststater 
eller om råder, hvis økonomi i særlig grad er afhængig af havet, og om  
foranstaltninger til forhindring af forurening.

I s l a n d s  r e g e r i n g  (UtanriksråSuneytiS) m eddelar den 10 feb
ruari 1978:

H avrettskonferansens sjette sesjon ble avholdt i New Y ork 23. mai 
til 15. juli 1977. Sesjonen resulterte i en ny forhandlingstekst for kon- 
feransen (’Tnformal composite negotiating text”). I motsetning til de 
tidligere forhandlingstekster, som har vært separate for hver av de tre 
komitéer, utgjor den nye tekst et forste sam ordnet og fullstendig utkast 
til konvensjon om havets folkerett. Den nye tekst ble ved sesjonens av- 
slutning frem lagt av presidenten og kom itéform ennene i fellesskap, i 
samsvar med det m andat til dette som var gitt dem tidligere under 
sesjonen.

Den nye tekst reflekterer de frem skritt som på visse saksom råder ble 
gjort under sesjonen. D ette gjelder bl. a. bestemmelsene om det inter
nasjonale havbunnom råde og sporsmålene vedrorende den okonomiske 
sones status. Særlig hva angår det internasjonale havbunnom råde, er det 
imidlertid fortsatt betydelig uenighet til stede om en rekke av de sentrale 
formuleringer. D et samme gjelder flere andre saksområder.

D e nordiske delegasjonene hadde regelmessige konsultasjoner under 
siste sesjon, og har også hatt et m ote i Helsingfors etter sesjonen for å 
drofte sporsmål av felles interesse. D ette nære nordiske sam arbeid vil 
fortsette under neste sesjon av konferansen.

*Rek. 20/1972/j
D 1978

Meddelande
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om  rekom m endation nr 1 /1973  angående forsorjarbegreppets ut- 
form ning

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att N o r g e  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska låndernas regeringar
1. att foretaga en genomgång av låndernas råttsregler i syfte att av- 

lagsna sådana beståmmelser som leder till olika behandling av m ån och 
kvinnor i forsorjningshånseende,

2. att efterstråva ett likartat innehåll i forsorjningsbegreppet och såvitt 
mojligt ensartad praxis av detta jåm te likartad syn på m ån och kvinnor 
i forsorjarrollen och dårvid knyta forsorjningsskyldigheten till barnen 
och

3. att utform a socialforsåkringssystemen i de nordiska lånderna så 
att den som i sitt hem har vård och tillsyn av små barn, sjukliga åld- 
ringar, andra sjuka eller handikappade kom m er att om fattas av syste- 
men.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

N ordiska socialpolitiska kom m ittén tillsatte å r  1973 en sårskild ar- 
betsgrupp for a tt foretaga en utredning om  forsorjarbegreppet i de no r
diska låndernas offentligråttsliga lagstiftning. Arbetsgruppens m andat 
utvidgades å r  1975 innebårande a tt utredningen åven skulle gålla sam- 
livsformer av åktenskapsliknande karak tår vilka har återverkan på for
sorjarbegreppet. Arbetsgruppen h ar i slutet av septem ber 1976 avlam nat 
slutrapport.

U tredningsarbetet bor ses m ot bakgrund av N ordiska rådets rekom 
m endation nr 1/1973 angående forsorjarbegreppets utform ning. R ekom 
m endationen innehåller en uppm aning till lånderna a tt foretaga en ge
nomgång av låndernas råttsregler med avsikt a tt avskaffa beståmmelser 
som leder till en olika behandling av m ån och kvinnor i forsorjarhån- 
seende. Samtidigt uppmanades lånderna till a tt ge forsorjarbeståm m el- 
serna e tt likarta t innehåll som skulle gålla på samma sått for m ån och 
kvinnor och skulle rik ta  forsorjarplikten m ot barnen. Rekom m endatio
nen innehåller aven en uppm aning rorande utform ningen av socialfor
såkringssystemen i lånderna.

Rek. 1/1973/s
D 1978

Meddelande
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U tredningen visar bl. a. a tt m an i de nordiska landerna allt m era sa.1- 
lan stoter på forsorjarbestam m elser som verkar olika for m ån och kvin- 
nor. D årem ot finns det fo rtfarande i stor utstråckning regler som gål
ler åkta m akars inbordes forsorjarplikter.

De krav  som stålles fo r a tt forsorjarbestam m elsem a skall tillåm pas 
varierar sta rk t t. ex. beroende på om det kravs form ellt åktenskap, 
faktiskt underhåll m. m. Vissa olikheter kan registreras mellan lander- 
nas forsorjarbestam m elser. O fta forekom m er åven stora olikheter ro 
rande forsorjarbegreppets innebord i olika råttsregler i samma land.

U tredningen som innebår a tt e tt av syftem ålen i rekom m endationen 
uppfyllts har publicerats i NU-serien (N U  1976: 30, Ekteskap og forsør
gelse i Norden). M inisterrådet avser hårefter a tt fo rtsåtta  rekom m en- 
dationens handlåggning med hansyn till det som fram kom m er i sam
band med att utredningen kom m er a tt diskuteras med berorda departe
m ent och ministerier.
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Betånkande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation nr 1/1973 
angående forsorjarbegreppets utform ning.

N ordiska socialpolitiska kom m ittén tillsatte år 1973, mot bakgrund av 
en rådsrekom m endation om forsorjarbegreppets utform ning, en u tred
ning. U tredningsm andatet utvidgades år 1975 till att om fatta också 
samlivsformer av åktenskapsliknande karaktar. Vid utredningsarbetet 
har fram kom m it, att forsorjarbeståm m clser som år olika for m ån och 
kvinnor num era inte år vanliga m edan dårem ot regler fortfarande finns 
om åkta m akars inbordes forsorjningsskyldighet. U tredningen ”Ekte- 
skap og forsørgelse i N orden” har publicerats i NU-serien (N U  1976: 
30). Syftet med punkt 1 i rekom m endationen synes vara uppnått. U t
skottet finner punkt 1 i rekom m endation n r 1/1973 vara slutbehandlad 
for rådets del och foreslår,

1. att rådet lågger m eddelandet avseende punkterna 2 och 3 till 
handlingarna i avvaktan på nya m eddelanden till nåsta ordina
rie session,

2. att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser punkt 
1. i rekom m endation n r 1/1973 for rådets del vara avslutad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.) Paul Jansson (s)

B IL AG A

Form an

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Ut kilen (H)

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm  (Ski)
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om rekom m endation nr 2 /1 9 7 3  angående auktorisation av optiker

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslot s att D a n m a r k  skulle 
vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark och Norge 
att genom fora en auktorisationsordning for optiker i enlighet med det 
forslag som fram lagts i Nordisk utredningsserie (N U  1970: 19).

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

Sedan den allm ånna nordiska overenskommelsen om gemensam ar
betsm arknad slots 1954, har ett antal sårskilda overenskommelser tråf- 
fats for yrkesgrupper inom  m edicinalpersonalen, for vilka gåller legiti- 
m ationskrav, som tidigare om ojliggjort fri arbetsm arknad. F or åtskil- 
liga yrkesgrupper inom m edicinalpersonalen saknas em ellertid fortfa- 
rande sårskilda overenskommelser och dårm ed m ojlighet till fri arbets
m arknad inom Norden.

Socialpolitiska kom m ittén har våren 1976 beslutat a tt tillsåtta en ad 
hoc arbetsgrupp rorande gemensam arbetsm arknad for social- och medi
cinalpersonal.

U tredningsuppdraget har utform ats med hånsyn till bl. a. Nordiska 
rådets rekom m endation nr 2/1973 angående auktorisation och arbets
m arknad for optiker.

Enligt arbetsgruppens m andat skall gruppens arbete syfta till en over
syn av forutsåttningarna fo r yrkesutovning i lånderna och på nordiskt 
plan for olika kategorier av social- och medicinalpersonal. U tifrån  en 
sådan oversyn skall forutsåttningarna och form erna for en utbyggnad 
av den nordiska arbetsm arknaden for nåm nda yrkeskategorier allm ånt 
bedomas. G ruppen skall sårskilt undersoka m ojligheterna a tt genom
fora gemensam arbetsm arknad for yrkesgrupper, for vilka kråvs legiti
m ation endast i vissa lander, u tan  a tt legitim ationskrav infors i samtliga 
lander. Till de yrkesgrupper som uppdraget om fattar hor arbetsterapeu- 
ter, socionomer, psykologer, barnm orskor, distriktsskoterskor, tand tek
niker och optiker.

Arbetsgruppen, som påborjade sitt arbete septem ber 1976, har inled-
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ningsvis foretagit en inventering av yrkesgrupper inom  social- och m e
dicinalpersonalen dår rattsliga krav på legitim ation eller någon annan 
form  av kompetensvillkor finns uppstållda. D enna inventering h ar grup
pen redcrvisat i den lagesrapport m ed plan for det fortsatta  arbetet som 
gruppen enligt sitt m andat har avlam nat i m ars 1977.

M era ingående har gruppen hittills behandlat forutsåttn ingarna for 
inforande av gemensam arbetsm arknad ifråga om arbetsterapeuter, 
barnm orskor, distriktsskoterskor, optiker och tandtekniker. V idare har 
gruppen påborjat en oversyn av gallande overenskommelser for dels 
tandlåkare, i syfte a tt ge m ojlighet a tt erkanna specialistbehorigheter i 
de olika lånderna, och dels sjukskoterskor. Oversynen av den sist- 
nam nda overenskommelsen h ar påkallats av den uppdelning av sjuk- 
skoterskeutbildningen i grund- och vidareutbildning som inforts i vissa 
lander sedan overenskommelsen traffades. Genom beslut av socialpoli
tiska kommittén under 1977 har gruppens m andat utvidgats att om fatta 
yrkesgrupperna veterinårer och receptarier.
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om  rekom m endation nr 3 /1973  angående nordisk arbetsmarknad  
for optiker

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att D a n m a r k  skulle 
vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar Nordiska m inisterrådet att infora en 
nordisk arbetsm arknad for optiker i enlighet med det forslag som frarn- 
lagts i Nordisk utredningsserie (N U  1970: 19).

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Sedan den allm ånna nordiska overenskommelsen om gemensam ar
betsm arknad slots 1954, har ett antal sårskilda overenskommelser tråf- 
fats for yrkesgrupper inom  medicinal personalen, fo r vilka gåller legi- 
tim ationskrav, som tidigare om ojliggjort fri arbetsm arknad. F or åtskil- 
liga yrkesgrupper inom medicinalpersonalen saknas em ellertid fortfa- 
rande sårskilda overenskommelser och dårm ed mojlighet till fri arbets
m arknad inom Norden.

Socialpolitiska kom m ittén har våren 1976 beslutat a tt tillsåtta en ad 
hoc arbetsgrupp rorande gemensam arbetsm arknad for social- och medi- 
cinalpersonal.

U tredningsuppdraget har utform ats med hånsyn till bl. a. Nordiska 
rådets rekom m endation nr 3/1973 angående nordisk arbetsm arknad for 
optiker.

Enligt arbetsgruppens m andat skall gruppens arbete syfta till en over
syn av forutsåttn ingarna for yrkesutovning i lånderna och på nordiskt 
plan for olika kategorier av social- och medicinal personal. U tifrån  en 
sådan oversyn skall forutsåttningarna och form erna for en utbyggnad 
av den nordiska arbetsm arknaden for vissa yrkeskategorier allm ånt be- 
domas. G ruppen skall sårskilt undersoka m ojligheterna a tt genom fora 
gemensam arbetsm arknad for yrkesgrupper, for vilka kråvs legitim a
tion endast i vissa lander, u tan  a tt legitim ationskrav infors i samtliga 
lånder. Till de yrkesgrupper som uppdraget om fattar hor arbetstera- 
peuter, socionomer, psykologer, barnm orskor, distriktsskoterskor, tand
tekniker och optiker.

12—770426. Nordiska rådet. Del 2
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A rbetsgruppen, som påborjade sitt arbete septem ber 1976, har inled- 
ningsvis foretagit en inventering av yrkesgrupper inom  social- och m e
dicinalpersonalen dår rattsliga krav  på legitim ation eller någon annan 
form  av kompetensvillkor finns uppstallda. D enna inventering h ar grup
pen redovisat i den lågesrapport m ed plan for det fortsatta arbetet som 
gruppen enligt sitt m andat har avlåm nat i m ars 1977.

M era ingående har gruppen hittills behandlat forutsåttningarna for 
inforande av gemensam arbetsm arknad i fråga om arbetsterapeuter, 
barnm orskor, distriktsskoterskor, optiker och tandtekniker. V idare har 
gruppen påborjat en oversyn av gållande overenskommelser for dels 
tandlakare, i syfte a tt ge m ojlighet a tt erkanna specialistbehorigheter i 
de olika lånderna, och dels sjukskoterskor. Oversynen av den sist- 
nåm nda overenskommelsen har påkallats av den uppdelning av sjuk- 
skoterskeutbildningen i grund- och vidareutbildning som inforts i vissa 
lander sedan overenskommelsen tråffades. Genom  beslut av socialpoli
tiska kom m ittén under 1977 har gruppens m andat utvidgats a tt om fatta 
yrkesgrupperna veterinårer och receptarier.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 5 /1 9 7 3  angående fortbilning av lårare vid 
socialhogskolor

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslots att N o r d i s k a  m  i- 
n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att på grund- 

val av det forslag som fram lagts i Nordisk utredningsserie 1971: 12 
igångsåtta en tvåårig forsoksverksamhet med fortbildning av larare vid 
socialhogskolor och m otsvarande laroanstalter i Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

Den samnordiska vidareutbildningen for socialhogskollårare i form  av 
forsokskurser inleddes 1975.

Under 1977 har fattats beslut om  att samnordiska vidareutbildnings- 
kurser for socialhogskolelårare fortsatt skall arrangeras och finansieras 
inom ramen for anslaget till nordisk kursverksamhet. I  forsta hand skall 
om mojligt tre kurser hållas under sexårsperioden 1976— 1982.

K urserna planeras av en fast ledningsgrupp, som tillrattalagger varje 
enskild kurs och genom for kursen i samarbete m ed en fo r varje kurs till- 
satt kursledning. Kursverksam heten tas upp till evaluering vid utgången 
av den nu beslutade sexårsperioden.

*Rek. 5/1973/s
D 1978
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om  rekom m endation nr 9 /1 9 7 3  angående perm anent sam arbete om  
njurtransplantationer

(Overlåm nat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att D a n m a r k  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska ministerrådet att vidtaga 
erforderliga åtgårder for att skapa forutsattningar for ett perm anent 
nordiskt sam arbete på njurtransplantationsom rådet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

N jurtransplantationsprojektet Scandiatransplant, vilket leds av en 
nordisk expertkom m itté for transplantationssam arbete tillsatt å r  1968 
av de nordiska hålsodirektorem a, har fo rtgått planenligt.

Scandiatransplantprojektet syftar prim årt till a tt fo rbåttra  mojlighe
terna for N ordens njursjuka a tt få n ju ra r med så god vavnadsoverens- 
ståmmelse som mojligt. E xpertkom m ittén h ar fortlopande sam lat infor
m ation om dialys och transplantationsverksam heten i Skandinavien, och 
har genom tre  utredningar kom m it med synpunkter på utbyggnaden av 
denna verksamhet.

Registreringen av n jursjuka h ar in te i forsta hand ett vetenskapligt 
intresse u tan  fram forallt ett socialmedicinskt intresse. Den ger mojlig- 
het a tt få e tt faktaunderlag till bedomning av resultaten av de utom- 
ordentligt stora insatser som gjorts for de njursjuka under det senaste 
decenniet. Genom a tt vården av de svårast njursjuka å r  båttre utbyggd 
i Skandinavien ån på andra håll i vårlden å r  det också u r  global syn
punkt viktigt a tt resultatet av verksam heten dokum enteras så utforligt 
som mojligt.

M inisterrådets stod till denna verksam het bor ses m ot bakgrund av 
Nordiska rådets rekom m endation nr 9/1973 angående perm anent sam
arbete om  njurtransplantationer.

U nder å re t h a r frågan om ett ny tt finansieringssystem forberetts. 
D etta  tråder i k ra ft från  och med å r  1978 och innebår a tt sjukvårds- 
huvudm ånnen i fortsåttningen debiteras samtliga faktiska kostnader for 
Scandiatransplants tjånster. M inisterrådet kom m er a tt forskottera kost- 
naderna.

Rek. 9/1973/s
D 1978
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B IL AG A

Betånkande av N ordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hanvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation nr 9/1973 
angående perm anent sam arbete om njurtransplantationer.

Samarbete betråffande njurtransplantationer inom ram en for Scandia- 
transplantprojektet har pågått under flera år. Samarbetets syfte år att 
ge de njursjuka i N orden m ojlighet att erhålla n jurar vars våvnadsover- 
ensståmmelse år så god som mojligt. De senaste åren har medel for verk
samheten tillskjutits via N ordiska m inisterrådets budget. F rån  och med 
år 1978 skall m inisterrådet endast forskottera erforderliga medel, då ett 
nytt finansieringssystem infores som innebår att kostnaderna båres av 
sjukvårdshuvudm ånnen i de nordiska lånderna. U tskottet kan fortsått- 
ningsvis folja utvecklingen av sam arbetet på njurtransplantationsom rå- 
det inom ram en for det m eddelande som avges betråffande rekom m en
dation nr 9/1977 om program  for samarbete på social- och hålsovårds- 
området. U tskottet finner det m ot denna bakgrund ej påkallat att fort- 
såttningsvis folja denna rekom m endation utan foreslår,

att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 
m endation 9/1973 for rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn Haugstvedt (Kr. F.) Paul Jansson (s)
Form an

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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om  rekom m endation nr 1 0 /1973  angående sam ordnad utlånnings- 
lagstiftning och utlånningspolitik

(Overlamnat av Sveriges regering)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att S v e r i g e  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Danm ark, Finland, Island, 
N orge og Sverige at gennemføre en fremmedlovgivning i hovedsagelig 
overensstemmelse med de forslag, som indeholdes i betænkningen om 
nordisk udlændingepolitik og fremmedlovgivning (N U  1970:16) samt 
nøje undersøge mulighederne for en yderligere samordning af udlæn
dingepolitikken.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (arbetsm arknadsdepartem entet) meddelar 
den 6 decem ber 1977 å samtliga regeringers vagnar:

I Danmark har åtskilliga av forslagen i betånkandet Utlånningspolitik 
och utlånningslagstiftning i N orden (N U  1970:16) redan genomforts. 
M ed anledning av anslutningen till EG  andrades avvisnings- och utvis- 
ningsinstituten samt besvarsratten. V idare har adm inistrativ praxis and
rats på några områden. Således meddelas perm anent uppehållstillstånd 
norm alt efter 4— 5 års vistelse. Vid dessa andringar har hånsyn tagits 
till forslagen i det nordiska betånkandet. På några punkter har det inte 
varit mojligt att folja betånkandet. U nder hosten 1977 har fattats beslut 
om att tillsåtta en utredning for att overvåga en revidering av den dans
ka utlånningslagstiftningen. Forslagen i betånkandet N U  1970: 16 kom 
m er att beaktas i utredningens arbete.

I Finland  har m inisteriet for inrikesårendena den 3 septem ber 1976 
tillsatt en kommission med uppgift att u treda reform behovet inom  u t
lånningslagstiftningen. Till kommissionens uppgift hor bl. a. att utreda 
kom petensforhållandena samt uppgiftsfordelningen mellan de berorda 
m yndigheterna och att undersoka mojligheter att overfora årenden som 
for nårvarande handlåggs på ministernivå till lagre myndigheter. Enligt 
uppdraget bor kommissionen sårskilt beakta de synpunkter som har 
forts fram  i betånkandet N U  1970: 16, liksom lagstiftningen i de ovriga 
nordiska lånderna samt de internationella avtal som Finland har god- 
kånt. Kommissionen avser låm na sitt forslag under innevarande år. D et 
slutliga stållningstagandet till når och i vilken utstråekning reform en
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bor forverkligas kan inte ske forran  forslaget har låm nats och remiss- 
behandlats.

Som tidigare meddelats i det norska Justis- og politidepartem entets 
uttalande av 22.9.1971 (se Nordiska rådet, 21:a sess., nr A  334/j Supple- 
mentband, s. 9) avsåg m an att vid en revision av den norska utlannings- 
lagstiftningen utgå från  de forslag om en harm onisering av de nordiska 
låndernas utlånningslagstiftning som fram lagts i betånkandet N U  1970: 
16.

I samband med inforandet tilis vidare av generellt invandringsstopp 
från den 1 februari 1975, dvs. ett generellt stopp vad gåller utfårdandet 
av arbetstillstånd, infordes genom kunglig resolution den 10 januari 
1975 med tillhorande foreskrifter regler for m eddelande av arbetstill
stånd. Riktlinjer for m eddelande av uppehållstillstånd utfårdades av 
Justis- og politidepartem entet den 3 februari 1975. Dessa nya regler 
syftade bl. a. till att stårka råttssåkerheten for utlånningar.

Den nordiska kommittén foreslog beståm melser i lag om att arbets- 
och uppehållstillstånd skulle meddelas for obegrånsad tid under be- 
greppet ”bosåttningstillstånd” . F or utlånningarna sjålva kommer ett 
genom forande av detta forslag att innebåra liten reell skillnad, eftersom 
m an i N orge i dag norm alt meddelar s. k. ” oppholdstillatelse på ube
stemt tid” efter två års vistelse i landet. I samband med oversyn av ut- 
lånningslagen kommer att overvågas om det verkligen år låmpligt att 
i lagen infora begreppet ”bosåttningstillstånd” , med tanke på att det 
begreppet inte forekom m er i de ovriga nordiska låndernas lagstiftning.

Den 3 juni 1977 tillsattes en utredning med uppgift att revidera den 
norska fremmedloven. U tredningen har fått i uppdrag att framlågga 
forslag till ny fremmedlov. Den skall vidare sårskilt ta  stållning till hur 
de folkråttsliga reglerna om politisk asyl skall inkorporeras i intern 
norsk rått. Dessutom åligger det utredningen att sårskilt uppm årksam m a 
råttssåkerhetsfrågorna i sam band med de statliga utlånningsorganens 
mvndighetsutovning och frågan om råttshjålp i vissa utlånningsårenden. 
Stor hånsyn skall tagas till ovriga nordiska lånders utlånningslagstift
ning och till N ordiska rådets resolution om en enhetlig nordisk u tlån
ningslagstiftning och en sam ordnad utlånningspolitik.

I Sverige har for kort tid sedan genom forts en om fattande reform e
ring av utlånningslagstiftningen. De nya beståm melserna trådde i kraft 
den 1 januari 1976 (SFS 1975: 1358— 1376). En redogorelse for de 
huvudsakliga åndringarna har låmnats i m eddelande den 9 januari
1976, till vilket hånvisas.

I samband med reform arbetet togs betånkandet N U  1970: 16 upp till 
behandling. Vissa av forslagen i betånkandet infordes i den svenska 
lagen.

I propositionen till riksdagen om åndring i utlånningslagen (prop. 
1975/76: 18) fram hålls att en invandringspolitik efter de riktlinjer som
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den nordiska kom m ittén har foreslagit redan fors i Sverige. V idare pe- 
kas på att flera av forslagen i det nordiska betankandet till andringar 
i utlånningslagstiftningen m otsvarar gållande ratt i Sverige. Vissa for
slag forutsåtter dock lagandring och tas upp till behandling i proposi
tionen. Till svensk lag har overforts forslaget att jåm stålla svikligt for- 
tigande m ed positiv oriktig uppgift som grund for återkallelse av till- 
stånd. D arem ot har —  med hanvisning till att andra och tillrackliga 
sanktioner finns —  inte genom forts forslaget att återkallelse skall få ske 
når de villkor, som har forbundits med tillståndet, inte iakttas. Inte 
heller har det ansetts onskvårt eller mojligt att infora besvarsrått vid 
vågrat uppehålls- eller arbetstillstånd. M ot avlågsnandebeslut med an
ledning av vågrat tillstånd (forpassning) får darem ot talan alltid foras.

De forslag som den nordiska kom m ittén har lagt fram  betråffande 
forutsåttningar for avvisning och avlågsnande i ovrigt av utlånning har 
ansetts bora ytterligare overvågas. D etta sker nu inom den nyligen till- 
satta kom m ittén for en fortsatt oversyn av utlånningslagstiftningen (ut- 
lånningslagkommittén). K om m ittén —  som nyligen har avgett ett del- 
betånkande (SOU 1977: 28) med forslag till kortare handlåggningstider 
i utlånningsårenden —  skall nårm ast behandla frågor om forvisning och 
utvisning. Enligt direktiven skall m ojligheterna till forvisning och utvis- 
ning begrånsas ytterligare. M an skall också undersoka om antalet av- 
lågsnandetyper kan inskrånkas från  fyra till två —  avvisning och utvis
ning. Enligt direktiven skall sårskilt långtgående begrånsningar over
vågas når det gåller mojligheten att avlågsna nordbo.

Den sårskilda, i det tidigare m eddelandet omnåmnda, tidsbegrånsade 
lagen om tvångsåtgårder (telefonavlyssning m. m.) har genom beslut av 
riksdagen forlångts till utgången av år 1978.

Problem en i samband m ed tillåm pningen av den nordiska passkon- 
trolloverenskommelsen har behandlats i N ordiska utlånningsutskottet. 
F rågan har dårefter dryftats senast vid moten i septem ber 1976 och 
februari 1977 med representanter for de ansvariga m inisterierna i D an
mark, Finland, N orge och Sverige. Overlåggningarna har sårskilt rort 
en avkortning av den nu gållande ettårsfristen for tillbakatagande samt 
inforandet av en kort anmålningsfrist. M an har vidare behandlat frågan 
om att underlåtta praxis vid tillåmpning av reglerna for tillbakatagande.
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Meddelande
om rekom m endation nr 1 1 /1973  ingående patentsamarbete

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att S v e r i g e  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
Nordisk Råd henstiller til regeringerne under arbejdet med de euro

pæiske patentkonventioner og realiseringen af PCT-planen at forsætte 
sam arbejdet og opretholde den gensidige orientering om udviklingen på 
patentom rådet for i videst muligt omfang at bevare den ensartede nor
diske patentlovgivning.

N o r d i s  k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

I D anm ark har folketinget i novem ber 1977 forelagts forslag om 
danskt tilltråde till 1970 års konvention om patentsam arbete (PCT), 1973 
års europeiska patentkonvention (EPC) och 1975 års konvention om 
europeiskt patent for den gem ensamma m arknaden (CPC). Forslaget av- 
ser också sådana andringar i patentlagstiftningen som påkallas av de tre 
konventionerna. Tiilika foreslås att D anm ark nu tilltråder 1963 års kon
vention om forenhetligande av vissa delar av patentråtten (den s. k. lag- 
konvcntionen).

I Sverige forelades riksdagen i oktober 1977 forslag, att Sverige skulle 
tilltråda PCT, EPC och lagkonventionen. Forslaget om fattar åven ånd- 
ringar i patentlagstiftningen. De foreslagna åndringarna år i forsta hand 
sådana som ansetts betingade av PCT och EPC, men i vissa hånseenden 
har åndringsforslagen foranletts av CPC.

I Norge har remissbehandlingen av den norska kommitténs betånkan
de rorande PCT och EPC  (NOU 1976: 49) avslutats. Inom  industride
partem entet forberedes forslag till Stortinget angående konventionerna 
och patentlagstiftningen.

I Finland har den finska kom m ittén i augusti 1977 avgivit betånkande 
angående EPC. Betånkandet har remissbehandlats under hosten 1977.

N ordiska overlåggningar mellan berorda departem ent och ministerier 
har foregått fram låggandet av de danska och svenska forslagen till lag- 
åndringar. Dessa forslag år, frånsett att endast det danska forslaget inne- 
håller beståmmelser om m arknadspatent enligt CPC, i allt våsentligt 
overensståmmande.

M ellan de berorda departem enten och m inisterierna har vidare sam
arbete inletts rorande utform ningen av tillåm pningsforeskrifterna till pa- 
tentlagarna. Overlåggningar har utsatts att hållas i Helsingfors under de
cember 1977.

*Rek. 11/1973/j
D 1978
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om  rekom m endation nr 13 /1973  angående sam arbete rorande 
G A TT -forhandlingar

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslot s att N o r d i s k a  m  i- 
n i s s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m enderer Nordisk M inisterråd å undersøke for- 
utsetningen for en felles nordisk holding under de kom m ende GATT- 
forhandlinger.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

M øter mellom tjenestemenn i de ministerier i de nordiske land, som 
har ansvaret for GATT-forhandlingene, fortsetter. På møtene orienterer 
de enkelte land hverandre om de interne opplegg i forbindelse med 
forberedelsene til forhandlingene og utveksling av opplysninger om lan
denes holdninger. D anm ark deltar i de generelle, orienterende møter. 
Island, Finland, Norge og Sverige har etablert et nærm ere samarbeid 
om forhandlingene. Disse land har fordelt forhandlingsgruppene, slik at 
ett land har hovedansvaret for å fremlegge disse lands synpunkter i en 
bestemt gruppe og for sam råd mellom de nordiske land om de saker 
som gruppen behandler. D et tas i størst mulig utstrekning sikte på felles 
standpunkter. D et land som har talsm annsfunksjonen og koordinerings- 
ansvaret i en bestemt gruppe, er imidlertid ikke alene om  å representere 
de fire land i gruppen. Også de øvrige deltar i større eller mindre u t
strekning. M an har ikke noe form elt opplegg med felles forhandlinger.

Rek. 13/1973/e
D 1978

Meddelande
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BILAG A

Betånkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott over Nordiska  
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1), 
beråttelse om  N ordel (C 1: Bilaga 7), beråttelse från Nordiska  
kontaktorganet for atomenergifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
Nordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C 35), 
m eddelandena om rekom m endationerna 1 3 /1973  angående sam 
arbete rorande GATT-forhandlingar, nr 1 5 /1974  angående over- 
låggningar m ed E G  rorande om sesidigt erkånnande av testresultat, 
nr 1 /1 9 7 7  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om  kommunalt 
samarbete over de nordiska riksgrånserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1977  
angående samarbete betråffande utvecklingslånderna

(Se C 1 , Bilaga 12)
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om  rekom m endation nr 1 5 /1 9 7 3  angående okat nordiskt TV -sam 
arbete

(Overldmnade av Nordiska ministerrådet)

V id  m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att N  o r d i s k a m i 
n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta spdrsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att skyndsamt
1. vidtaga åtgårder for a tt oka om fattningen av grannlåndernas TV- 

program  i de nordiska landerna,
2. vidtaga åtgårder for att oka om fattningen av samnordisk distri

bution och produktion av TV -program  och overvåga m ojligheterna att 
inråtta en sårskild nordisk TV-institution for detta åndamål,

3. u treda de tekniska, ekonomiska och juridiska aspekterna på utbygg- 
nad av kabel-TV-verksamhet i Norden,

4. vidtaga åtgårder for att åstadkom m a en overenskommelse mellan 
berorda parter når det gåller upphovsmånnens ersåttningsanspråk vid 
återutsåndning av TV-program  i annat nordiskt land, samt utreda de 
ansvarsråttsliga och andra juridiska problem som kan uppstå, i syfte att 
nå fram  till en snabb losning,

5. vidtaga åtgårder for att oka m ojligheterna att ta in Ijudradiopro- 
gram från de nordiska grannlånderna,

6. i samverkan med N ordiska rådet overvåga en komplettering av det 
nordiska kulturavtalet med sårskilda stadganden om sam arbete på tele
visionens och Ijudradions område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och utbildningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

Slutbetånkandet från den statssekreterargrupp, som har u trett frågan 
om ett utvidgat nordiskt radio- och TV-samarbete via satellit, lades fram  
till m inisterrådet i juni 1977. Rapporten foreligger tryckt i nordisk utred- 
ningsserie (N U  A  1977: 7—9: ”Nordisk radio och television via satellit”). 
H uvudbetånkandet har oversatts till finska (N U  A  1977: 7 F). En kortare 
version av huvudbetånkandet har tryckts upp, och denna kortare version 
har också tryckts i engelsk oversåttning.

Av utredningen fram går a tt ett nordiskt radio- och TV-satellitprojekt 
kan realiseras till rimliga kostnader och inom rimlig tid.

Den tekniska  delen av utredningen visar att det år mojligt att upp- 
rå tta  ett satellitsystem med kapacitet a tt sprida samtliga nordiska rad io- 
och TV-program  till alla de nordiska lånderna. Jåm fort med de alterna

Rek. 15/1973/k
D 1978

Meddelanden
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tiv till internordisk programspridning via konventionella distributions- 
metoder, som har framlagts i ”TV  over G ranserna”, har satellittekniken 
den fordelen, a tt m an uppnår så gott som hundraprocentig tackning 
om edelbart vid systemets start. Också Island, F aroarna och G ronland 
kan vara med i program utbytet, som kan inkludera inte enbart TV- 
program, utan också radioprogram .

Utredningen har tagit del av de nordiska televerkens och radio- 
bolagens prelim inåra synpunkter på utkastet till den tekniska delen av 
utredningen. Dessa motsåger inte slutsatserna a tt satellittekniken kan 
tjåna som ett realistiskt alternativ inom  en nåra fram tid. Vad gåller den 
nårm are utform ningen av systemet, introduktionstidpunkt och ekonomi 
råder vissa meningsskiljaktigheter som bor beaktas vid fortsatt utred- 
ningsarbete.

Investeringskostnaderna for rymdsegmentet och m arkstationerna kan 
uppskattas till 575 mskr for ett system med kapacitet att sprida samtliga 
nordiska radio- och TV-program  till alla de nordiska lånderna. Mot- 
svarande kostnad for a tt sprida ett nordiskt redigerat TV-program  och 
samtliga radioprogram  har beråknats till 475 mskr. H artill kommer andra 
kostnader, som t. ex. utgifter for oversåttning av TV-programmen. En 
detaljerad bedomning av samtliga kostnader har ej kunnat goras på detta 
stadium i utredningsarbetet.

D et ar emellertid statssekreterargruppens bedomning, att kostnaderna 
for a tt genom fora projektet får anses som overkomliga stållda i relation 
till t. ex. antalet TV-licensbetalare i Norden.

V ad gåller de råttsliga aspekterna, fråm st radiolagstiftningen, lagstift- 
ningsom rådet straff och skadestånd for innehållet i radio- och TV- 
program, upphovsrått och den internationella folkråtten, står det klart 
a tt några direkta hinder inte foreligger for ett nordiskt programsamar- 
bete. E tt visst m ått av lagstiftning och lagharmonisering i de nordiska 
lånderna forutsåttes. K ontakt bor tagas med upphovsmånnens organisa
tioner på ett tidigt stadium.

De programpolitiska  problem, som kan uppstå i samband med ett okat 
nordiskt radio- och TV-program utbyte, t. ex. frågan om inkop av u tom 
nordiska program , såndningstider och oversåttning, forefaller kunna losas 
bl. a. genom samordning mellan radiobolagen.

D e kulturpolitiska  aspekterna har diskuterats ingående och projektets 
for- och nackdelar hårvidlag redovisas utforligt i betånkandet. Bl. a. be- 
handlas frågan om hur detta projekt stam m er med de kulturpolitiska 
riktlinjer och konkreta åtaganden, som de nordiska lånderna står for, 
samt på vilket sått publiken kan tånkas kom m a att utnyttja det okade 
utbudet.

D en kulturpolitiska genomgången visar, att projektet skulle kunna ge 
positiva effekter i forhållande till de kulturpolitiska m ålsåttningar som 
stållts upp i ministerrådets direktiv for ett utvidgat nordiskt radio- och
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TV-samarbete. De m indre gynnsamma verkningar, som skulle kunna 
uppstå, bor enligt statssekreterargruppens bedomning i det våsentliga 
kunna losas genom kulturpolitiska och programpolitiska insatser.

Vid sitt m ote i juni 1977 i Husavik beslutade ministerrådet a tt stats
sekreterargruppens slutrapport skulle såndas på remiss till ett stort antal 
nationella och nordiska instanser. Remissyttrandena skall vara inlamnade 
senast 1 novem ber 1977. M inisterrådet understrok betydelsen av en bred 
offentlig debatt i frågan.

M inisterrådet har for avsikt att, når remissyttrandena inkommit, ta 
upp frågan på nytt bl. a. med sikte på vidare debatt vid N ordiska rådets 
session i Oslo i februari 1978. M inisterrådet rekom m enderar en bred nor
disk behandling innan frågan tas upp till slutligt avgorande av något 
enskilt land.

M inisterrådet har på sitt mote i Stockholm den 9 novem ber beslutat 
att hålla ett gemensamt m ote med trafik- och kommunikationsminist- 
rarna i januari 1978 for att diskutera organiseringen av det vidare sam
arbetet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kommunikations-, kultur- och 
utbildningsministrarna) m eddelar den 16 januari 1978:

I februari 1973 tillsatte N ordiska m inisterrådet en kom m itté —  be
stående av representanter från berorda ministerier och for de nordiska 
radioforetagen —  med uppdrag att lagga fram  forslag till åtgårder for 
att oka m ojligheterna att m ottaga TV-program  från de nordiska grann- 
lånderna. Kommittén, som antog nam net N ordiska ministerrådets TV- 
kommitté 1973 (M R/TV 73) lade 1974 fram  sin slutrapport (N U  1974. 
19) ”TV over granserna” .

I december 1975 tillsatte N ordiska m inisterrådet (kultur- och utbild
ningsministrarna) en utredning med uppdrag att studera de tekniska, 
programpolitiska, juridiska och finansiella aspekterna på internordisk 
programspridning via dircktsåndande satelliter (M inisterrådets satellit- 
utredning). (Jfr meddelande om rek. nr. 15/1973 till Nordiska rådets 
kommitté 1973 (M R/TV 73) lade 1974 fram  sin slutrapport ”TV  over 
granserna” (N U  1974:19).

Utgångspunkten for satellitutredningen var densamm a som utgjorde 
grundvalcn i betånkandet ”TV over granserna” , nåmligen onskan om 
utvidgat nordiskt radio- och TV-sam arbete for att
—  stårka den nordiska kulturgem enskapen och oka språkforståelsen
—  oka individens valfrihet genom tillgång till grannlåndernas program
—  oka m ojligheterna for invandrarna att folja hem landsprogramm en.

Enligt ministerrådets direktiv for satellitutredningen skulle den tek
niska  delen av utredningen vara en mojlighetsstudie innehållande under
lag som visar de våsentliga tekniska problem en och hur dessa i princip 
kan losas. F or den programpolitiska  delen av utredningen foreskrev
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direktiven att utredningen skulle granska de program politiska och ad
m inistrativa problem  som kan uppstå vid vidgat nordiskt program ut- 
byte. Vad de rdttsliga aspekterna betriiffar hade utredningen i uppdrag 
att studera fram st tre rattsom råden, nam ligen forhållandet till gallande 
radiolagstiftning, det straffrattsliga och skadeståndsråttsliga ansvaret for 
innehållet i såndningarna sam t upphovsrått och dårm ed jåm stållda rat- 
tigheter i anknytning till program spridning via satellit. Forhållandet 
till internationella overenskommelser och andra folkråttsliga regler 
skulle också undersokas. Slutligen hade utredningen till uppgift att be- 
lysa finansiella anspekter, d. v. s. forutsåttningar for finansiering av ett 
operativt system for direktsåndande nordisk satellitrundradio. Såvål den 
tekniska, programpolitiska, råttsliga som finansiella delen av utredning
en skulle enligt direktiven ses som en forstudie.

Satellitutredningen arbetade under ledning av en statssekreterargrupp 
och overlåmnade i juni 1977 sitt slutbetånkande "N ordisk radio och 
television via satellit” (N U  A  1977: 7— 9) till N ordiska m inisterrådet 
vid dess mote i Husavik, Island.

M ed utgångspunkt i betånkandet diskuterades vid m otet nordiskt 
radio- och TV-samarbete via satellit, och m inisterrådet beslot foljande 
(utdrag ur protokoll M R  4177):

Enighed om at nævnte slutrapport skal sendes på remiss til et stort 
antal nationale og nordiske instanser. Remisudtalelserne skal være ind
levereret senest 1. novem ber 1977. Samtidigt understreges betydningen 
af en bred offentlig debat i spørgsmålet. D et er hensigten når remis
udtalelserne er indkomm et, at tage spørgsmålet op på ny bl. a. med 
henblik på videre debat ved Nordisk Råds session i Oslo i februar 1978. 
M inisterrådet anbefaler en bred nordisk behandling af spørgsmålet 
inden dette tages op til endelig beslutning i de enkelte land.

Enighed om at statssekretærgruppen har ansvaret for sagen hvorunder 
gruppen tilknytter påkrævet sagkundskab fra  andre departem enter, 
myndigheder og institutioner.

F or att mojliggora den av m inisterrådet beslutade forstårkningen av 
statssekreterargruppen beslot statssekreterargruppen vid ett mote i juni 
1977 att varje land skulle utse tre personer att i fortsåttningen ingå i 
statssekreterargruppen. Hårigenom  ar från  och med augusti 1977 såvål 
kultur- och utbildningsdepartem enten som kom m unikationsdepartem en- 
ten representerade i statssekreterargruppen.

I den av m inisterrådet beslutade remissomgången har ca 300 natio
nella och nordiska instanser beretts tillfålle att yttra sig om betånkandet. 
Omkring 200 yttranden har kommit in. En sam manstållning av remiss- 
svaren redovisas i "N ordisk radio och television via satellit, Remiss- 
sam manstållning” (N U  B 1977: 36).

Remissopinionen betråffande utredningen foreter en sam m ansatt bild. 
E tt fåtal remissinstanser år oreserverat positiva och beredda att redan 
på grundval av det foreliggande underlaget tillstyrka, att ett nordiskt
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satellitsystem for overforing av radio- och TV -program  upprattas. N åg
ra  remissinstanser —  huvudsakligen kulturarbetarorganisationer —  år 
helt negativa till utredningen i den meningen att de avstyrker åven fo rt
satt utredning av frågan.

Den overvågande delen av remissinstanserna, dåribland de nordiska 
radioforetagen och de nordiska televerken, ger i sina svar, direkt eller 
indirekt, uttryck for den instållningen, a tt det foreliggande utrednings- 
m aterialet inte ger grund for att avgora frågan om ett nordiskt radio- 
och TV-sam arbete via satellit u tan  anser att frågan m åste utredas vi
dare. F oretrådare for denna instållning finns i samtliga remissgrupper.

En m er utforlig sam m anfattning av remissutfallet finns i Bilaga 1.
Vid N ordiska m inisterrådets (kultur- och utbildningsministrarna) m o

te i Stockholm 9 novem ber 1977 rådde enighet om att hålla ett sårskilt 
m inisterrådsm ote om nordisk radio och television via satellit i samman- 
såttningen kommunikations-, kultur- och utbildningsministrarna.

På grundval av vad som fram kom m it i
—  betånkandena (N U  1974:19) ”TV over grånserna” och (N U  

A 1977: 7— 9) "N ordisk radio och television via satellit” ,
— remissammanstållningen (N U  B 1977:36) av uttalandena om det 

sistnåmnda betånkandet,
—  den breda offentliga debatt i åm net som ågt rum  bl. a. i pressen och 

som m inisterrådet via N ordiska kultursekretariatet fortlopande tagit 
del av,

rådde vid N ordiska ministerrådets (kommunikations-, kultur- och u t
bildningsministrarna) mote, som ågde rum  i K openham n 16 januari 
1978, enighet om

att det finns m ånga skål som talar for fortsatt utredning av frågan om 
overforing av radio- och TV -program  mellan de nordiska lånderna via 
satellit, m en att m inisterrådet fore ett sådant stållningstagande vill av- 
vakta debatten i frågan vid N ordiska rådets session i februari 1978, samt 
att ge statssekreterargruppen i uppdrag att till ministerrådets nåsta mote 
forbereda underlag for fortsatt utredningsarbete, innefattande tidsplan, 
med sikte på ett slutligt stållningstagande till nordisk radio och televi
sion via satellit.
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B IL AG A  1

Sammanfattning av rem issutfallet betråffande betånkandet (N U  
A  1977: 7— 9) "Nordisk radio och television via satellit”

Remissopinionen betråffande utredningen foreter en sam m ansatt bild. 
E tt fåtal remissinstanser ar oreserverat positiva och beredda att redan 
på grundval av det foreliggande underlaget tillstyrka, att ett nordiskt sa
tellitsystem for overforing av radio- och TV -program  uppråttas. N ågra 
remissinstanser —  huvudsakligen kulturarbetarorganisationer —  ar helt 
negativa till utredningen i den meningen att de avstyrker åven fortsatt 
utredning av frågan.

Den overvågande delen av remissinstanserna, dåribland de nordiska 
radioforetagen och de nordiska televerken, ger i sina svar, direkt eller 
indirekt, uttryck for den instållningen, att det foreliggande utrednings- 
m aterialet inte ger grund for att avgora frågan om ett nordiskt radio- 
och TV-samarbete via satellit utan anser att frågan måste utredas vi
dare. Foretrådare for denna instållning finns i samtliga remissgrupper.

De allra fiesta remissinstanserna år positiva till de m ål utredningen 
stållt upp men ett stort antal uttalar tveksam het vad det gåller mojlighe
terna att nå dels dessa av utredningen uppstållda mål, dels nationella 
kulturpolitiska mål genom att anvånda overforing via satellit. Gem en
sam t for de allra fiesta remissinstanser år åsikten, att ett eventuellt fortsatt 
utredningsarbete måste inrym m a fordjupade utredningar bl. a. av de kul
turpolitiska konsekvenserna av radio- och TV-overforing via satellit.

Synpunkter på utredningens kulturpolitiska slutsats

M ånga av de remissinstanser som uttalat sig om utredningens kultur
politiska slutsats, synes ha den uppfattningen, att satellitsamarbcte 
skulle fram ja de angivna m ålsåttningarna. M ajoriteten av de upphovs- 
m annaorganisationer som yttra t sig om de kulturpolitiska resonem angen 
finner dock inte att de kulturpolitiska målen skulle kom m a nårm are om 
satellitsamverkan fo r radio och TV skulle bli verklighet. Gem ensam t for 
de allra fiesta av de remissinstanser som uttalat sig om de kulturpoli
tiska avsnitten år åsikten, att fordjupade utredningar om de kulturpoli
tiska konsekvenserna av satellitdistribution år nodvåndiga.

M ånga remissinstanser anser, att ett nordiskt TV- och radioutbyte via 
satellit, i sjålva verket m otverkar de av utredningen angivna kulturpoli
tiska målen och de nationella kulturpolitiska målen. D e forordar, att 
alternativ till satellitsamverkan prioriteras, utreds och forverkligas. Så
dana alternativ år t. ex. lånkoverforing till vissa regioner, utbyggnad av
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regional och/eller lokal radio och TV, utvidgning av nordvisionssam- 
arbetet, okade satsningar på de nationella program m en sam t intensi- 
fierad nordisk bevakning i massmedia over huvud taget.

Åtskilliga remissinstanser u ttalar farhågor for att nordiskt radio- och 
TV-sam arbete via satellit skulle få negativa konsekvenser for utveck
lingen av andra kultur- och massmedieom råden, dels dårfor att en sa
tellit binder kapital, dels dårfor att det okade radio- och TV -utbudet 
m edfor att resurser i form  av tid och pengar m inskar hos den enskilde.

E tt stort antal remissinstanser påpekar att valfriheten  p. g. a. publi- 
kens program val kan leda till ett okat tittande på utlåndsk serieproduk
tion. Farhågor for negativa sociala konsekvenser av ett utvidgat TV-ut- 
bud —  såsom familjesplittring och passivisering av resurssvaga grupper, 
bland dem barn  —  kom m er fram  i m ånga remissyttranden. M ånga anser 
att valfriheten ar fiktiv och att ett kraftigt okat utbud av program  leder 
dels till a tt seriosa program  får vika for det låttare stoffet, dels till att 
annan kulturkonsum tion och andra fritidsaktiviteter påverkas negativt. 
F lera remissorgan gor gållande att TV -tittandet kom m er att oka, sårskilt 
bland barn, som dessutom i hogre grad våljer underhållnings- och serie
program  att titta på. Det kan slutligen i detta sammanhang nåmnas, att 
en del remissinstanser forespråkar alternativet totalutbyte av nordiska ra 
dio- och TV-program  utifrån just valfrihetsaspekten.

U tredningen har inte i sitt kulturpolitiska avsnitt nårm are berort ytt- 
randefrihetsaspekten  på ett utvidgat utbud av radio- och TV-program, 
men flera remissinstanser —  foretrådesvis kulturarbetarorganisationer —• 
tar upp denna fråga till sårskild behandling. Samtliga av dem som yttrat 
sig om detta sporsmål uttrycker farhågor for att nordiskt satellitsam- 
arbete snarare skulle innebåra risk for begrånsning av yttrandefriheten 
ån en vidgning av den. Som skål for denna uppfattning anfor instanserna 
i fråga bl. a. låndernas olika vårderingar i etiska frågor, den hånsyn lån- 
dernas olika ekonomiska och politiska bindningar kan m edfora samt ris
ken for ett centraliserat program utbud. De anser vidare att risken for 
begrånsning av yttrandefriheten finns både vid alternativet totalutbyte 
och vid alternativet nordisk redigerad kanal.

Den overvågande delen av de remissinstanser som uttalat sig om satel- 
litsamverkans betydelse for invandrarna och de infodda språkliga mi- 
noriteterna i de nordiska lånderna har uttalat sin sympati for u tred
ningens m ålsåttning ”okade m ojligheter for invandrarna att folja hem- 
landsprogram m en” .

De berorda gruppernas representanter betonar dock i sina remiss
yttranden vikten av att få tillgång till for dem avsedda program  produ- 
cerade i bosåttningslandet och gjorda utifrån gruppernas villkor som mi
noritet i landet. Såvål finska och finlandssvenska grupper i Sverige som 
finlandssvenska grupper i Finland ger uttryck for denna uppfattning. 
F lera remissinstanser påpekar, att de nordiska samernas gemensamma
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problem vad gåller tillgång till radio och TV bor beaktas nårm are. N ågra 
organ diskuterar i sina svar mojligheten att sam producera program  for 
icke-nordiska etniska m inoriteter i de nordiska lånderna.

U tredningen anfor, att tillgång till de nordiska program m en fråm jar 
den kulturpolitiska målsåttningen att stårka den nordiska kulturgemen- 
skapen och oka språkforståelsen. De fiesta instanser har uttalat sig posi
tivt om målsåttningen, m en ett stort antal år kritiska till slutsatsen att en 
satellitoverforing har positiva effekter i forhållande till m ålet p. g. a. 
bl. a. publikens tendens att vid ett vidgat utbud vålja låttare, utom 
N orden serieproducerade underhållningsprogram .

Utredningens resonemang om nordisk satellitoverforing i relation till 
de planer på regional och lokal utbyggnad av TV- och radioservicen 
som finns i de olika nordiska lånderna har kom m enterats av fråm st nors
ka remissinstanser. F lera av dessa betonar i sina svar vikten av att den 
planlagda norska regionala utbyggnaden av TV och radio prioriteras 
fore nordisk satellitsamverkan.

D et kan slutligen i detta sam m anhang nåmnas, att få remissinstanser 
explicit har tagit upp sporsmålet om de kulturpolitiska konsekvenserna 
for N orden av frånvaron  av ett fram tida nordiskt TV-satellitsystem. En 
del instanser har form ulerat sin allm ånna instållning till projektet uti- 
från  antagandet, att satellittekniken åndå kommer och att m an måste 
inråtta sig dårefter.

Synpunkter på utredningens tekniska slutsats

Vad gåller remissinstansernas stållningstagande till slutsatsen att satel
littekniken  får anses som ett realistiskt alternativ till tidigare utredd tek
nik for overforing av radio och TV -program  bor anm årkas att de nor
diska televerken och de nordiska radiobolagen i och for sig inståm m er i 
denna slutsats men ståller sig kritiska till det bakomliggande utrednings- 
materialet. Deras stållningstagande i detta hånseende beror på bl. a. de
ras tveksamhet till a tt det beråknade antalet satelliter år tillråckligt, de
ras bristande tilltro till utredningens beråkning av satelliternas livslångd 
och på deras farhågor betråffande risken for haverier och utsåndnings- 
avbrott. Televerken delar uppfattningen, att om m an onskar att prak
tiskt taget alla N ordens invånare inom overskådlig tid skall få mojlighet 
att ta  emot samtliga nordiska ljudradio- och TV -program , så år satellit
losningen den enda mojliga från praktiska utgångspunkter och sannolikt 
den mest fordelaktiga från  ekonomisk synpunkt.

Synpunkter på utredningens ekonomiska slutsats

E tt stort antal remissinstanser beror de ekonom iska  frågorna och 
många av dem gor det u tifrån antagandet, att kostnadsberåkningarna 
synes for optimistiska och att kostnaderna i sjålva verket blir betydligt
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hogre —  i synnerhet nar aven sådana kostnadsslag som oversåttning, er- 
såttning till upphovsmån m. m. beråknats och inkluderats.

Vissa andra remissinstanser fram håller darem ot att den tekniska ut- 
vecklingen kan kom m a att gora kostnaderna for den tekniska delen 
lågre.

M ånga remissinstanser uttrycker oro for att kostnaderna for satellit
systemet skall m edfora m inskade resurser for annan verksam het och/ 
eller for att en stor del av kostnaderna kom m er att valtras over på den 
enskilde.

De allra fiesta av de instanser som berort frågan pekar på brister i u t
redningens beråkningar. De stryker under kravet på ytterligare utredning 
av kostnads- och finansieringsfrågorna ur både samhallsekonomisk och 
privatekonom isk synvinkel. De nordiska radiobolagen anfor, att det eko- 
nom iska beslutsunderlaget for ett slutligt stållningstagande till satellit
projektet bor om fatta bl. a. investeringskostnaderna; driftskostnaderna; 
upphovsråttsliga kostnader; individuella m ottagarkostnader —  såvål in
vesterings- som driftskostnader — ; radiobolagens m erkostnader samt 
uppgifter om personalokning och om olika form er for finansiering.

De nordiska televerken konstaterar inledningsvis i sina yttranden om 
de ekonomiska beråkningarna, att alla kostnadsuppskattningar for sy
stem vars genom forande ligger 5— 10 år fram  i tiden ar relativt osåkra.

De nordiska televerken anfor bl. a. att om m an tar skaliga hånsyn till 
behovet av reservsatelliter m. m., så blir kostnaderna for rym dsegm entet 
uppskattningsvis nåstan dubbelt så hoga som de som anges i betånkan- 
det.

De nordiska televerken anfor vidare bl. a. att uppskattningar av kost- 
naden for marksegmentet ar svåra att gora, men att m an t. ex. måste 
råkna med betydande kostnader for ombyggnad av befintliga central- 
antennsanlåggningar.

De nordiska televerken och de nordiska radiobolagen diskuterar i sina 
yttranden utforligt kostnadsberåkningar for text-TV-utrustning.

Om de okade program kostnaderna vid ett eventuellt radio- och TV- 
sam arbete via satellit år det i huvudsak de nordiska radiobolagen som 
yttrat sig. I  deras yttranden redovisas utforligt de kostnadsslag som 
berors av program sam arbete —  såsom upphovsråttsliga ersåttningar, 
oversåttningskostnader (inklusive bl. a. dubbning av barnprogram ), 
kostnader for okad nyproduktion, kostnader for nordisk samordning (in
klusive lokaler och resor).

Vad gåller finansieringssidan diskuteras tånkbara m odeller for fordel
ning mellan lånderna i ett fåtal yttranden. N ågra fler —  foretrådesvis 
finska remissinstanser —  uttalar sig om tånkbara finansieringskållor.

E tt antal remissinstanser ger i sina yttranden synpunkter på satellit
projektet u r industripolitiska och sysselsåttningspolitiska aspekter och
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några uppehåller sig vid projektets tankbara effekter for kulturarbetarnas 
sysselsåttning.

Synpunkter på utredningens programpolitiska slutsats

De fiesta av de instanser, som har u tta la t sig om  utredningens pro
grampolitiska avsnitt, påpekar att det alltjåm t finns m ånga obesvarade 
frågor och olosta problem  på detta område. D et erfordras dårfor fordju- 
pade utredningar av de program politiska konsekvenserna av nordisk 
program spridning via satellit.

En rad  instanser ta r inte stållning till om m an vid en eventuellt fo rt
satt utredning om nordisk satellitsamverkan bor vålja ett totalt program- 
utbyte eller en redigerad nordisk kanal.

En overvågande m ajoritet av de instanser, som har tagit stållning till 
om m an bor vålja totalalternativet eller alternativet nordiskt redigerad 
kanal, m enar att de målsåttningar, som utredningen angivit, båst uppfylls 
i totalalternativet. De nordiska radiobolagen och en del andra remiss
instanser synes anse, att totalalternativet av olika skål skulle innebåra 
storre fordelar ån alternativet redigerad nordisk kanal. D et kan hår 
anm årkas, att relativt få av upphovsm annaorganisationerna och kultur- 
arbetarorganisationerna har uttalat sig om de program politiska proble
men.

N ågra instanser anser att alternativet en redigerad kanal kan ha vissa 
fordelar u tifrån kulturpolitisk synpunkt, m en de tvivlar på att en sådan 
kanal skulle bli betraktad som ett fullvårdigt utbud i forhållande till den 
resursinsats som den skulle kråva.

F rån  flera håll påpekas det, att det vid totalalternativet kom m er att 
uppstå behov av ett visst samarbete mellan de nordiska radiobolagen, når 
det gåller att kopa in utom nordiska program  och att koordinera sånd- 
ningstiderna. Enstaka instanser uttrycker em ellertid fruktan  for att ett 
sådant samarbete skall kunna m edfora en forsvagning av radiobolagens 
sjålvståndiga stållning. De nordiska radiobolagen betonar, a tt en for- 
utsåttning for samordningen  år, att de nordiska radiobolagen behåller 
sin sjålvståndighet och sin handlingsfrihet vid en eventuell nordisk sa
tellitsamverkan. N ågra remissinstanser betonar, att speciella hånsyn till 
vissa tittargrupper, t. ex. barn, kråver ett okat redaktionellt samarbete 
mellan de sam verkande lånderna vid totalalternativet. E tt antal av de 
instanser som u tta la t sig om koordineringsproblemen, tvivlar på att m an 
kan uppnå stora resultat i sam ordningsarbetet. D et år fråm st de kultur- 
arbetarorganisationer som har u tta la t sig i frågan, som år skeptiska 
till m ojligheterna att genom fora sam ordning på detta område.

E tt stort antal remissinstanser vill fåsta uppm årksam heten på att de nu- 
varande nordvisionssandningarna kom m er att utgå, om ett eventuellt sa- 
tellitsam arbete kom m er till stånd och några foreslår att nordvisions- 
sam arbetet i stållet bor utvidgas.
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Åtskilliga kulturarbetarorganisationer stryker starkt under utredning
ens krav på att nodvåndiga ekonom iska resurser ges till okning av egen
produktion och nordisk samproduktion  av program . F lera m enar att det 
finns en risk, att den lediga sandningstid som kom m er att uppstå till 
foljd av bl. a. en eventuell koordinering av inkop av utlandska program , 
kom m er att fyllas av s. k. latt, im porterat program stoff. De påpekar, att 
sandningstiden i fråga bor tackas av egenproduktion och att det dårfor 
bor stallas okade resurser till forfogande for egenproduktionen.

D et år få instanser som i en valsituation forordar en nordiskt redi
gerad kanal. Åtskilliga instanser har viss sympati for alternativet redi
gerad kanal men finner vid en nårm are analys alternativet ohållbart.

I anslutning till sina program politiska overvåganden anfor några in 
stanser att det kommer att finnas behov av textning  och att oversåttning  
av finska och islåndska år absolut nodvåndigt.

D et år utredningens mening att Danm arks, Norges och Sveriges in- 
stållning till reklam  i eterm edierna forutsåtter en losning av reklam-TV- 
frågan for Finland och Island som hindrar att reklam en sprids till de 
ovriga lånderna genom oavsiktlig spill-over.

Av de remissinstanser som uttalat sig i frågan anser m ajoriteten att 
reklaminslag måste undvikas i de lånder som inte har reklam i sina sånd- 
ningar.

E tt ganska stort antal remissinstanser påpekar i anslutning till sina 
programpolitiska och kulturpolitiska reflexioner, att Ijudradion inte har 
ågnats tillråcklig uppm årksam het i statssekreterargruppens utredning.

Synpunkter på utredningens råttsliga slutsats

De remissinstanser som har gjort en allmån bedomning av hela det 
foreliggande råttsliga utredningsm aterialet godtar i allm ånhet u tred
ningens huvudtankar åven om några u ttalar sig kritiskt i sårskilda frågor. 
N år det sedan gåller de olika delom rådena anfors från  m ånga håll mer 
eller m indre kritiska synpunkter på speciella avsnitt. Slutsatsen blir dock 
att några avgorande råttsliga hinder inte foreligger mot ett nordiskt pro- 
gram sam arbete m ed hjalp av direktsåndande satellit, men att de fiesta 
frågorna måste utredas och belysas ytterligare, bl. a. i samarbete med 
upphovsmannaorganisationerna.
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Betiinkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandena

Till kulturutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e sesssion den 14 decem ber 1977 avgivet m eddelande 
jåm te den 16 januari 1978 avgivet tillaggsmeddelande om rekom m en
dation nr 15/1973 angående okat nordiskt TV-sam arbete. U tskottet har 
behandlat m eddelandena vid mote den 19 januari och den 17 februari 
1978.

K ulturutskottet har tagit del av betånkandet "N ordisk radio och tele
vision via satellit” (N U  A  1977: 7— 9) jåm te sammanstållningen av 
yttrandena om detta betånkande (N U  B 1977: 36). Redan tidigare hade 
utskottet behandlat betånkandet "TV  over grånserna” (N U  1974:19) 
jåmte dårom  avgivna yttranden (se Bilaga till D 1975ll5/1973lk). V idare 
anordnade utskottet i maj 1977 i Saltsjobaden u tanfor Stockholm ett 
radio- och TV-seminarium kring kultur- och program politiska frågor 
vid totalspridning av nordiska radio- och TV -program  via satellit, vilket 
har dokum enterats i en stencil. I sem inariet deltog bl. a. ett antal in- 
bjudna kulturdebattorer med sårskilt intresse for mediapolitiska frågor. 
U tskottets m edlem m ar har kontinuerligt foljt diskussionen på hemma- 
pian och i m ån av m ojlighet också på nordiskt plan kring N ordsatpro- 
jektet.

N ordiska m inisterrådet i den for åndam ålet sårskilda sammansått- 
ningen kultur- och undervisnings- samt kom m unikationsm inistrarna 
dryftade frågan vid mote den 16 januari 1978 i Kopenham n. Dårvid 
rådde enighet om

"att det finns många skål som talar for fortsatt utredning av frågan 
om overforing av radio- och TV -program  mellan de nordiska lånderna 
via satellit, m en att m inisterrådet fore ett sådant stållningstagande vill 
avvakta debatten i frågan vid N ordiska rådets session i februari 1978, 
samt att ge statssekreterargruppen i uppdrag att till m inisterrådets nåsta 
m ote forbereda underlag for fortsatt utredningsarbete, innefattande 
tidsplan, med sikte på ett slutligt stållningstagande till nordisk radio och 
television via satellit” .

D et råder enighet inom kulturutskottet om att det hittills u tforda u t
redningsarbetet måste fortsåtta. D en negativa hållningen hos vissa re
missinstanser ger inte stod for tanken a tt utredningen i detta skede bor 
avbrytas. Å andra sidan år utskottet också enigt om att det fortsatta 
utredningsarbetet sårskilt måste beakta vissa problem komplex. Dessa 
anges i det foljande.

U tredningsarbetet kring radio- och TV -sam arbetet har hittills genom- 
forts på åm betsm annanivå med bitråde av teknisk och juridisk expertis.

B IL AG A  2
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E tt fortsatt utredningsarbete skulle enligt utskottets uppfattning vara 
betjånt av en bredare forankring. Sådan skulle kunna uppnås genom 
fortlopande diskussioner m ed nationella referensgrupper represente- 
rande olika intressegrupper i samhållet. K ulturutskottets roll i samman- 
hanget som nordiskt parlam entariskt organ forandras inte darigenom.

Upphovsrattsliga frågor

Inledningsvis vill utskottet —  icke utan skarpa —  fram hålla att det 
på ett tidigt stadium och bl. a. i betankandet till 22:a sessionen 1974 
och upprepat i betånkandena till såvål 23:e som 24:e sessionen sårskilt 
betonat det angeiågna i a tt man i utredningsarbetet beaktade de upp
hovsråttsliga problem en och att m an etablerade och dårefter upprått- 
holl fortlopande kontakter med de nordiska upphovsmånnens organisa
tioner.

U tskottet konstaterar att kontakt m ed upphovsm ånnen hittills inte 
tagits. Omståndigheten innebår risker att det fortsatta utredningsarbe- 
tet fordrojs avsevårt på grund av ersåttningsfrågorna.

Kulturpolitiska frågor

I anslutning till vad som ovan sagts vill u tskottet åven erinra om  att 
det på ett tidigt stadium fram hållit att utredningsarbetet i fråga om ett 
vidgat radio- och TV -sam arbete i N orden inte får tillåtas kretsa enbart 
kring rent tekniska problem (som dittills varit fallet), u tan  att de kultur- 
och program politiska konsekvenserna av en sådan utvidgning måste 
stållas i centrum.

U tskottet konstaterar med tillfredsstållelse att dessa problem  ågnats 
uppm årksam het i sjålva utredningen, m en fram forallt i m ånga av yttran- 
dena. I det fortsatta utredningsarbetet, som utskottet alltså forordar, 
måste, såsom ovan sagts, vissa kultur- och program politiska ånnu oppna 
frågor sårskilt beaktas och belysas.

Stråvandena att vidga det nordiska radio- och TV-sam arbetet har sin 
bakgrund i en onskan att m ed eterm ediernas hjålp stårka den nordiska 
gemenskapen  inte m inst inom kulturselctom, a tt oka språkforståelsen, 
att vidga de enskilda medborgarnas valfrihet genom tillgång till grann- 
låndernas rundradioprogram , vilket sistnåm nda skulle gagna sårskilt de 
nordiska invandrarna.

Av vissa rem issyttranden och av den allm ånna debatten i tidnings- 
pressen fram går att m an på sina håll befarar att ett vidgat utbud av i 
synnerhet TV -program  skulle få  negativa konsekvenser i kulturellt hån- 
seende. T ittarna skulle ”åka slalom” mellan enkla underhållningsprogram  
och undvika program  av inform ativ och serios karaktår. T ittartiden 
skulle oka, vilket uppfattas såsom något i sig negativt och passiverande. 
Problem en skulle kunna bli sårskilt påfallande vad avser barn  och ung
dom ar i de lågre tonåren (se vidare nedan).



Rek. 15/1973/k: Bilaga 2 1637

Enligt kulturutskottets mening ar det angelåget att dessa frågor gran
skas och analyseras ingående i det fortsatta utredningsarbetet.

D etta torde inte kunna ske utan en overgripande beskrivning av te
levisionens utveckling internationellt sett. Jåm forelser bor goras mellan 
det kommersiellt pråglade program utbudet i t. ex. F oren ta staterna och 
program verksam heten i E uropa och de sårdrag som pråglar de nordiska 
radioforetagens program politik. Vid sådana jåm forelser bor utgångs- 
punkten vara program m ens innehåll och tillåm pade programregler.

Inom N orden finns ett icke ringa m ått av samlade erfarenheter av 
TV-publik som har tillgång till flera ån två TV-program . D etta gåller 
TV-publiken i Osloområdet, øresundsom rådet och Kvarkenom rådet, 
dår overspridningseffekten år stor. Och det gåller i synnerhet om råden i 
det centrala D anm ark, dår m an bl. a. m ed hjålp av stora centralantenner 
kan ta  em ot inte bara nordiska u tan  också tyska TV-såndningar.

Inom ovannåm nda om råden har genom forts undersokningar om publi- 
kens reaktioner på ett vidgat utbud av TV-program . Samtidigt finns det 
stora om råden i såvål D anm ark, N orge som Finland, dår m an kan ta 
emot endast ett program . D et bor alltså vara fullt mojligt att genom 
jåm forande studier u trona vilka konsekvenser ett okat antal TV-program  
har. F or kulturutskottet fram står det som angelåget a tt verkningarna av 
ett våsentligt storre program utbud studeras ingående i den fortsatta u t
redningen. Hårigenom  skulle m an få en betydligt k larare uppfattning 
om hur ett storre u tbud av TV -program  påverkar dels den enskilde titta
ren och dennes instållning till andra m assmedier och kulturella aktivi
teter, dels utvecklingen av dessa andra massmedier liksom kulturlivet i 
ovrigt.

D et har uttryckts farhågor for att ett satellitsam arbete skulle kunna 
innebåra att yttrandefriheten beskårs i stållet for att vidgas. Redan i 
dag torde det vara mojligt att undersoka i vad m ån det faktum  att m an i 
huvudstadsregionerna i D anm ark och N orge, liksom på Å land foljer 
med de svenska TV -program m en, påverkar Sveriges radios behandling av 
t. ex. danska, norska och ålåndska problem. Och om vånt torde det vara 
mojligt att undersoka hur t. ex. D anm arks radios resp. N orsk rikskring- 
kastings vetskap om detta faktum  påverkar dessas behandling av svenska 
problem.

De jåm forande undersokningarna, som foreslagits ovan, bor också 
kunna ge svar på frågan om grannlandsprogram m ens betydelse for 
språkforståelsen. D et enligt kulturutskottets uppfattning helt rimliga 
antagandet att ett vidgat radio- och TV -sam arbete i N orden okar den 
omsesidiga språkforståelsen får stod i bl. a. undersokningen ”Nabo- 
språksforståelse i Skandinavia” (N U  1976:13). V idare bor givetvis be
hovet av, m ojligheterna till och kostnaderna fo r oversåttning och text- 
ning av program m en ytterligare utredas.



1638 Rek. 15/1973/k: Bilaga 2

Ytterligare bor utredas hur barn och yngre tonåringar påverkas av ett 
b rett program utbud m ed m ånga valmojligheter. D etta ar våsentligt inte 
m inst med tanke på att tidsskillnadem a vid ett nordiskt program utbyte 
skulle forlånga den tid  under vilken det i allm anhet sands barnprogram . 
I  detta sam m anhang aktualiseras åven frågan om TV :s eventuella på- 
verkan av familjelivet overhuvudtaget.

Sårskild uppm årksam het kraver åven det forhållandet att Fåroarna 
och G ronland idag saknar television, liksom att Island i jåm forelse med 
de ovriga nordiska lånderna har ett forhållandevis litet program utbud. 
D et år mojligt att i synnerhet F åroarnas och G ronlands deltagande i det 
nordiska radio- och TV -sam arbetet m åste goras till forem ål for egna 
utredningar.

K ulturutskottet konstaterar att ljudradions roll i ett utvidgat sam 
arbete på om rådet hittills utretts mycket ytligt. U tskottet forvåntar sig att 
forusåttningarna for ett utvidgat radiosam arbete utreds i grunden .

Av remissbehandlingen av frågan om nordisk radio och television via 
satellit h a r det fram gått att det råder en stark onskan i N orden att på allt 
sått stårka den nordiska kulturgemenskapen. Samtidigt saknas dock så 
gott som helt en diskussion om de konkreta uttrycken for denna gemen- 
skap. D etta forklaras såkert av att kulturgem enskapen num era av de 
fiesta nordbor tas for given, vilket i och for sig år glådjande. M en detta 
kan samtidigt innebåra a tt m an inte alltid har klart for sig vad denna 
kulturgemenskap år och vad den inte år. E tt sådant forhållande gor det 
givetvis svårt a tt se vilka åtgårder som i ett givet ogonblick kan kråvas 
for att effektivast stårka gemenskapen. Hårvidlag kan en fortlopande 
debatt på brett plan om den nordiska kulturgem enskapen vara av avgo- 
rande betydelse for dess fortbestånd och forkovring.

Programpolitiska frågor

En våsentlig utvidgning av det nordiska radio- och TV-sam arbetet 
kommer av kulturpolitiska orsaker att kråva en viss program koordine
ring mellan rundradioforetagen. I en fortsatt utredning år det dårfor 
ofrånkom ligt att dårm ed sam m anhångande (problem noga analyseras med 
hånsyn till foretagens sjålvståndighet och integritet.

Inkop av utom nordiska program  bor enligt utredningen kunna goras 
samfållt av radioforetagen. Om ståndigheterna kring detta bor ytterligare 
belysas liksom de vinster som kan uppstå vid en koordinerad såndning 
av sådana program . M an bor dock inte u tgå ifrån att dårvid ledigbliven 
program tid nodvåndigtvis måste fyllas helt med annat programstoff.

E tt utvidgat radio- och TV-sam arbete torde m edfora krav på okad 
egenproduktion i de nordiska lånderna, vilket skulle innebåra stigande 
program kostnader. D enna fråga måste utredas ingående liksom m ojlig
heterna till nordiska sam produktioner och annan produktionssam verkan
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i enlighet med intentionerna i punkt 2 i den nu aktuella rekom m enda
tionen nr 15/1973. H it hor också sam arbetet kring utbildning i radio och 
television (jfr rekom mendationerna nr 7/1966  och 9/1970).

Tekniska frågor
K ulturutskottet har noterat att uppfattningarna om de tekniska foru t

såttningarna att etablera ett nordiskt satellitsam arbete går starkt isar. 
Aven om det råder enighet om utredningens slutsats att satellittekniken 
kan tjåna som ett realistiskt distributionsaltcrnativ i en nara fram tid, rå 
der det dock fortfarande olika m eningar om sjålva utform ningen av 
systemet, starttidpunkt och kostnader. D et ar givetvis absolut nodvåndigt 
att ytterligare utreda dessa frågor for att få fram  helt entydiga upp- 
gifter.

V idare bor utvecklingen av radio- och TV-distributionen på andra 
håll i vårlden studeras. Stråvan bor dårvid vara att u trona i vad m ån en 
m era allmån overgång till distribution av rundradioprogram  via direkt- 
såndande satelliter år att vånta och hur i så fall redan anlagda jordbund- 
na distributionsnåt kan komma att utnyttjas for t. ex. såndning av re
gionala program.

I anslutning till ett påpekande i utredningen vill utskottet betona vik- 
ten av att m an i den fortsatta utredningen studerar konsekvenserna av 
frånvaron av ett nordiskt satellitsystem i en situation dår angrånsande 
utom nordiska lander etablerat sådana system.

Formella frågor

Vad slutligen gåller m inisterrådets hantering av frågan om ett via sa
tellit utvidgat radio- och TV-sam arbete i N orden har utskottet noterat 
att m inisterrådet vid behandlingen av detta årende utvidgats till att om- 
fatta, forutom  kultur- och undervisningsm inistrarna, vilket år det natur
liga, åven kom m unikationsm inistrarna. U tvidgningen har givetvis be- 
tingats av årendets komplexitet och hålsas med tillfredsstållelse av kul
turutskottet. U nder det fortsatta utredningsarbetet kan det bli nodvåndigt 
att ytterligare utvidga m inisterrådet till att om fatta åven andra m inistrar 
ån de nyss nam nda. D etta får dock inte tillåtas skymma det faktum  att 
frågan om att utvidga det nordiska radio- och TV -sam arbetet fram for 
allt år en kulturpolitisk fråga och dårfor bor behandlas som en sådan. 
D etta år redan m anifesterat i det nordiska kulturavtalet, men utskottet 
finner skål att på nytt understryka detta. Y tterligare erinras om att punkt 
6 i rekom m endation nr 15/1973  syftar till en komplettering av kultur
avtalet i detta hånseende med sårskilda stadganden om sam arbete på 
televisionens och Ijudradions område.

Med ovanstående kom m entarer får utskottet foreslå
att rådet lågger m eddelandena om rekom m endationen nr 15/1973 

till handlingarna i avvaktan på nytt m eddelande i årendet till 
nåsta ordinarie session.
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Jo Benkow (H)

R ené Brusvang (CD)

G ylfi P. Gislason (A) 
Form an 

Karl-Erik Hall (s)

Sture Palm (s)

Karl Skytte (RV )

M irjam  Tuominen (Skdl)

Oslo den 17 februari 1978

K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

R o lf Fjeldvcer (A) 

Elsi Hetemaki-O lander (K ok)

Johannes M . Olsen (Sb) 

Robert Pedersen (S) 

Per O lof Sundm an (c) 

M arjatta Vaanånen (K)
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oin rekom m endation nr 1 7 /1973  angående samplanerad utbyggnad  
av universitet och hogskolor

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att N  o r d i s k a m i 
n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att vid ut- 

byggnaden av det nordiska kultursam arbetet ge hog prioritet åt åtgår- 
der for att åstadkom m a en gemensam planering av universitets- och 
hogskoleutbyggnaden i hela N orden i syfte att genom fora okad inte
gration på den hogre utbildningens område. H årvid bor sårskild vikt 
låggas vid samplanering på regional bas, t. ex. på Nordkalotten.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

I slutet av 1975 tillsattes en departemental arbetsgrupp med uppgift 
a tt i sam råd med kultursekretariatet u treda olika mojligheter till gem en
samma åtgårder på nordiskt plan inom den hogre utbildningen. Bl. a. år 
avsikten att finna om råden som av resursmåssiga skål bor utnyttjas sam- 
nordiskt. Reform erna inom uppbyggnaden av den hogre utbildningen i 
N orden under senare år har lett till a tt utvecklingen i viss utstråckning 
skett på olika sått i de enskilda ålnderna. D årfo r år det relativt svårt att 
foreslå åtgårder for en reell samplanering i enlighet med intentionen i 
rekommendationen. A rbetsgruppen har dock forsokt finna om råden dår 
gemensamma åtgårder bor ligga i alla lånders intresse. Bl. a. har disku
terats samverkan rorande universitetspedagogiskt utvecklingsarbete och 
forskning om hogre undervisning. En kartlaggning rorande lågfrekventa 
studieinriktningar inom de filosofiska fakulteterna har genomforts. V i
dare har en sakkunnig engagerats for a tt u tarbeta en terminologinyckel 
over grundlåggande studieorganisatoriska begrepp på nordiskt plan (be
tyg, kurser etc.). A rbetet m ed denna våntas vara slutfort under 1977. 
A ndra frågor av intresse som år under behandling ro r bl. a. problem 
kring examensgiltighet i Norden, i forsta hand rorande lårarutbildning.

V idare har under 1977 en revideras utgåva av studiehandledningen 
”A tt studera i N orden” utgivits.

Betråffande sam arbetet mellan universiteten och hogskolorna på N ord 
kalotten kan nåm nas att anslag har beviljats u r ministerrådets disposi- 
tionsmedel fo r okat sam arbete mellan institutioner i N ordkalottregionen 
samt for ett symposium om  bl. a. utbyggnad av undervisningsutbudet 
inom regionen.

'Rek. 17/1973/k
D 1978

Meddelande
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Rek. 19/1973/k
D 1978

Meddelande
om  rekom m endation nr 1 9 /1973  angående hogre lantbruksunder
visning och forskning

(Overlamnat av Sveriges regering)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att S v e r i g e  skulle 
vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark, Finland, 
Island, Norge och Sverige att u treda m ojligheterna for ett fastare nor
diskt sam arbete inom den hogre lantbruksutbildningen och forskningen, 
i syfte att finna praktiska form er for ett båttre utnyttjande av de sam 
lade resurserna.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (jordbruksdepartem entet) m eddelar den 
15 december 1977 å samtliga regeringars v 'dgnar:

Den arbetsgrupp som utsågs 1973 for att u treda m ojligheterna till ett 
fastare nordiskt samarbete inom den hogre jordbruksundervisningen och 
forskning fram lade i septem ber 1976 sitt betånkande. N ordiska kontakt
organet for jordbruksfrågor har tagit upp årendet fo r behandling på sin 
dagordning. Det resultat som åsyftades med rekom m endationerna torde 
dårmed ha uppnåtts.
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B IL A G  A

Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandena 
om rekom m endation nr 19 /1972  angående samarbete på veterinår- 
m edicinens om råde och rekom m endation nr 19 /1973  angående 
hogre Iantbruksundervisning cch forskning

(Se rek. 19/1972/k, Bilaga)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 0 /1 9 7 3  angående stod till den faroiska 
litteraturen

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att N o r d i s k a  m  i- 
n i s t e r  r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekommendationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att i den nor

diska kulturbudgeten upptaga ett belopp som stod i olika form er till 
fardisk litteratur.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ram a) meddelar den 14 december 1977:

Støtteordningen for oversettelse av nordisk nabolandslitteratur om 
fatter også de små språkom råder i Norden, herunder det færøyske språk- 
samfunn. Ved fordelingen av disse midlene i 1977 er støtte gitt til over
settelse av litteratur både til og fra  færøysk, jfr. nærmere omtale av 
støtteordningen i ministerrådets beretning om litteratursamarbeidet.

Spørsmålet om ytterligere nordisk støtte til de små språkområders 
litteraturer er i løpet av året blitt drøftet i ministerrådets rådgivende ko
mité for allmennkulturell virksomhet og vil bli vurdert i forbindelse med 
behandling av et arbeidsprogram  for den kommende 3-årsperiode.

Nordisk K ulturfond har gjennom særskilt bevilgning m edvirket til 
iverksettelse av en undersøkelse av fremtidsutsiktene for utgivelse av 
litteratur på færøysk, islandsk og grønlandsk.

*Rek. 20/1973/k
D 1978
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Meddelande
om rekom m endation nr 2 2 /1 9 7 3  angående likartad aktenskapslag- 
stiftning

(Overlamnat av D anm arks regering)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att D a n m a r k  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne at stræbe efter en udbygning 
af den ensartede nordiske ægteskabslovgivning og at undersøge alle 
muligheder for at finde en fælles tilfredsstillende løsning.

D a n m a r k s  r e g e r i n g  m eddelar den 25 novem ber 1977 å 
samtliga rcgeringars vagnar:

Der henvises til afsnittet om ægteskabslovgivningen i M inisterrådets 
beretning til N ordisk Råds 26. session om det nordiske sam arbejde på 
lovgivningens om råde (kap. II, pkt. 1.1.).

*Rek. 22/1973/j
D 1978

13— 770426. N ord iska  rådet. D e l 2
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 4 /1 9 7 3  angående forarskydd vid traJik- 
forsåkring

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslots att N o r g e  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd henstiller til regeringerne i D anm ark, F inland, N orge og 
Sverige at lade foretage en undersøgelse af det hensigtsmæssige i, og af 
muligheden for at gennemføre en udvidelse af forsikring for m otor
køretøjer til også at dække ejer/fører ved skadestilfælde i andet nordisk 
land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 25 novem ber 1977: 
D et vises til meddelelsen til Nordisk Råds 24. och 25.1 sesjon sam t til 

underpunktet om ansvar for trafikkskader i avsnittet om erstatningsrett 
i M inisterrådets melding til N ordisk Råds 26. sesjon om det nordiske 
sam arbeidet på lovgivningens om råde (kap. II punkt 5.3.).

Rek. 24/1973/1
D 1978

1 Se Nordisk Råd, 24. sess., s. 1614 och Nordiska rådet 25:e sess., s. 1773.
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om  rekom m endation nr 25 /1973  angående trafikregler for handi- 
kappfordon

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslot s att S v e r i g e  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd at gennemføre ens
artede færdselsregler for el-drevne invalidekøretøjer med speciel hen
syntagen til trafiksikkerheden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
N ordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR) har i en rapport udarbejdet af 

Nordisk Komité for Vejtrafiklovgivning foreslået indførelse af ensar
tede regler på dette område. En nærm ere gennemgang af forslagene er 
gengivet i forbindelse med m inisterrådets meddelse af 30. novem ber 
1973 om rekom m andationen.1

N K V ’s forslag svarer til de gældende svenske regler. I D anm ark inde
holder den nye færdselslov, der trådte i k raft den 1. maj 1977, bestem
melser om invalidekøretøjer, der svarer til N K V ’s forslag.

I Finland og Norge overvejes forslaget i forbindelse med spørgsmålet 
om de fællesnordiske færdselsregler.

*Rek. 25/1973/1
D 1978

Meddelande

1 Se Nordiska rådet, 22:a sess., l:a saml., s. 1213.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 26 /1973  angående likartade bestam m elser  
om  terranggående m otorfordon

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att F i n l a n d  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd henstiller til regeringerne i Finland, N orge og Sverige 
snarest gennem ensartede bestemmelser at begrænse anvendelsen af 
terrængående m otorkøretøjer.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

M ed utgangspunkt i rekom m endasjonen ble det i 1975 u tfø rt en u t
redning om bestemmelser om terrenggående m otorkjøretøy i Finland, 
Norge og Sverige. U tredningen konkluderte med a t det i samtlige land 
var under utarbeidelse ny eller endret lovgivning som ville innebære en 
innskjerping av gjeldende bestemmelser. D et ville im idlertid ikke være 
behov for en harm onisering av bestemmelsene, m en ved gjennomfø- 
ringen av de nasjonale bestem melser burde en likeartet regulering i 
grensetraktene etterstrebes.

I  Sverige tråd te Terrångkorningslagen i k raft i 1975. I  F inland trådte 
Lagen om  terranggående m otorfordon i k ra ft 1.11.1977. I  N orge trådte 
Lov om m otorferdsel i u tm ark  og vassdrag i k ra ft 1.1.1978.

Rek. 26/1973/t
D 1978
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Betånkande av N ordiska rådets trafikutskott over m eddelandet

Till trafikutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
26/1973 angående likartade beståm melser om terrånggående m otorfor
don.

I rekom m endationen anbefalles att regeringarna i F inland, N orge och 
Sverige genom likartade beståm melser begrånsar anvåndningen av te r
rånggående m otorfordon.

I anledning av rekom m endationen utfordes år 1975 en utredning om 
beståmmelser om terrånggående m otorfordon i F inland, N orge och 
Sverige. D år ansågs det inte vara nodvåndigt att direkt harm onisera be- 
ståmmelserna på området.

I Finland, N orge och Sverige har m an nyligen skarpt beståm melserna 
på området.

Av ovannåm nd orsak kan m an inte inom den nårm aste fram tiden 
råkna med ytterligare lagåndring på området.

M ed hanvisning till vad som ovan anforts foreslår trafikutskottet
att N ordiska rådet lågger m eddelandet till handlingarna och 

anser rekom m endation nr 26/1973 for rådets del vara slutbe- 
handlad.

Stockholm den 18 januari 1978

Ingvar Bakken (A ) Eric Carlsson (c)

Chr. Christensen (Kr. F.) Bjarne M ørk E idem  (A)

Ralf Friberg (Sd) Gustav H olmberg (V)

M agnus Kjartansson (Ab) H åkon Kyllingm ark (H)

Sven M ellqvist (s) O tto M ørch (S)

R o lf Sellgren (fp) Seppo W esterlund (Lkp)
Form an

B IL AG A

Folke Woivalin (AS)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 7 /1973  angående utredning om  m ellan- 
riksvåg Skjom en— Stora Sjofallet

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslots att N o r g e  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Norge og Sverige at foretage 
en udredning om spørgsmålet om en vej mellem Skjomen og Stora Sjo
fallet (Fjellbu— Suorva).

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

På svensk sida å r  anlaggandet av en mellanriksvag mellan Skjomen 
och Stora Sjofallet beroende av stållningstagandena till de obrutna fjall- 
om rådenas fram tida anvandning. I prop. 1977/78: 31 om rik tlinjer i den 
fysiska riksplaneringen for vissa s. k. obrutna fjållom råden, som fore
lades den svenska riksdagen under slutet av å r  1977, har uttalats a tt en 
forlångning av den nu befintliga Ritsem vågen till N orge ej bor genom- 
foras.

Rek. 27/1973/t
D 1978
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Betankande av N ordiska rådets trafikutskott over m eddelandet

Till trafikutskottet har hånvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
27/1973 angående utredning om mellanriksvag Skjomen— Stora Sjo- 
f allet.

Av meddelandet fram går att for svensk del år frågan om denna mel- 
lanriksvåg beroende av stållningstagande till frågan om de obrutna 
fjållom rådenas fram tida anvåndning. I prop. 1977/1978: 31 om rik t
linjer i den fysiska riksplaneringen for vissa s. k. obrutna fjållom råden 
har uttalats att en forlångning av den nu befintliga Ritsemvågen till 
Norge ej bor genomforas. Riksdagen har behandlat propositionen i slu
tet av 1977 och dårvid beslutat att for nårvarande inte ta  stållning till 
propositionen i den del den avser byggande av vågen Skjomen— Stora 
Sjofallet.

U tskottet finner det foga sannolikt a tt vågen Skjomen— Stora Sjo
fallet kom m er till stånd och anser dårfor ej skål foreligga a tt kvarhålla 
rekom m endationen på rådets dagordning.

Med hånvisning till vad som ovan anforts foreslår trafikutskottet,
att N ordiska rådet lågger m eddelandet till handlingarna och an 

ser rekom m endation nr 27/1973 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 18 januari 1978

Iugar Bakken (A) Eric Carlsson (c)

Chr. Christensen (KrF) Bjarne M ork E idem  (A)

R alf Friberg (Sd) Gustav H olmberg (V)

M agnus Kjartansson (Ab) H åkon Kyllingm ark (H)

Sven M ellkvist (s) O tto M ørch (S)

R o lf Sellgren (fp) Seppo W esterlund (Lkp)
Form an

BI L A G  A 1

Folke Woivalin (AS)
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BILAGA 2

Betånkande 2  av Nordiska rådets trafikutskott over m eddelandet

Till trafikutskottet har hanvisats ett m eddelande om rekom m enda
tion n r 27/1973 angående utredning om mellanriksvag Skjomen—  
Stora Sjofallet.

Trafikutskottet beslot vid m ote den 18 januari 1978 i Stockholm att 
foreslå N crdiska rådet att avskriva denna rekomm endation.

Sedan detta beslut fattats har nya upplysningar erhållits i saken.
M ot denna bakgrund onskar utskottet fortsattningsvis folja detta 

årende. M ed hanvisning till vad som ovan sagts foreslår utskottet,
att N ordiska rådet lagger m eddelandet om rekom m endation nr 

27/1973 till handlingarna i avvaktan på nytt m eddelande i 
saken till nåsta ordinarie session.

Oslo den 21 februari 1978

Eric Carlsson (c) Chr. Christensen (KrF)

Bjarne M ørk Eidem  (A) R alf Friberg (Sd)

Gustav H olmberg (V) M agnus Kjartansson (Ab)

Thor L und (A) Sven M ellqvist (s)

Otto M ørch (S) R o lf Sellgren (fp)

Seppo W esterlund (Lkp) Folke Woivalin (ÅS)
Form an
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om  rekom m endation nr 28 /1973  angående flygtrafiken m ellan de 
nordliga delarna av F inland, N orge och Sverige

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslots att F i n l a n d  skulle 
vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen h ar foljande lydelse:

Nordisk Råd henstiller til regeringerne i Finland, Norge og Sverige 
snarest at vedtage foranstaltninger for en hurtig etablering af tværgående 
flyforbindelser i landenes nordlige områder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
E tte r at rapporten fra arbeidsgruppen for flyforbindelser i nord (NU  

1976: 17) h ar vært på remiss, er den sammen med en sammenstilling av 
remissvarene, av Nordisk Em betsm annskom ite for Transportspørsm ål 
overlevert samferdselsministrene i F inland, Norge og Sverige. En ar- 
beidsgruppe er nedsatt av de tre lands m inisterier for å videreføre arbei-

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 11 januari 1978:
Frågan om flygforbindelserna dryftades vid ett m ote mellan trafik- 

m inistrarna och N ordiska rådets trafikutskott i novem ber 1977. Vid 
motet forklarade sig m inistrarna positiva till a tt flygforbindelserna in- 
råttades. D et klarlades em ellertid att en statsunderstodd flygtrafik inte 
kan såttas i gång under 1978.

Den sårskilda beredningsgrupp med representanter från de norska, 
svenska och finska kom m unikationsdepartem enten, som i enlighet med 
NA T:s rekom m endation arbetar m ed projektet, kom m er att fortsatta 
med planeringen av flygforbindelserna så att dessa kan inråttas utan 
drojsmål så snart detta år mojligt från bl. a. statsfinansiell synpunkt.

Rek. 28/1973/1
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BILAGA

E 7. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om flygforbindelserna mel
lan de nordliga delarna av Finland, Norge och Sverige

(Se Sak E  7, s. 1826)
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om  rekom m endation nr 29/1973  angående nordiskt liålsokortsy- 
stem

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslots att N  o r d i s k  a m i 
n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

R ekom m endationen h ar foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att undersoka 
mojligheterna for att skapa ett enhetligt nordiskt halsokortsystem for 
vissa ålders- och sjukdomskategorier.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Med anledning av N ordiska rådets rekom m endation nr 29/1973 an 
gående nordiskt hålsokortsystem har en arbetsgrupp arbetat sedan hos
ten 1975. A rbetsgruppen har haft i uppdrag a tt undersoka behovet och 
utform ningen av sårskilda hålsoform ulår på nordisk basis for olika ål- 
dersgrupper och sjukdom skategorier som kan bedomas vara i behov av 
sådan hålsodokum entation. A rbetsgruppen har bl. a. sokt avgrånsa dessa 
ålders- respektive sjukdom skategorier och har m ot bakgrunden av denna 
avgrånsning foretagit en enkåtundersokning i lånderna rorande brukef 
av olika sjukdomssymboler och s. k. ID-kort.

Arbetsgruppen har vidare genom gått relevant internationellt m aterial 
rorande hålsodokum entation. Slutrapporten overlåm nades till socialpo
litiska kom m ittén i juni. Arbetsgruppen foreslog bl. a.

1. a tt ett sårskilt nordiskt sam arbete etableras rorande dokum ente
ring av barns och slcolungdomars halsotillstånd m. m.

2. a tt ett hålsokort for vissa riskgrupper u tarbetas for bruk i de nor
diska lånderna enligt enahanda principer,

3. a tt hålsokortet kan kom pletteras med en symbol gemensam for 
alla riskgrupper,

4. a tt det internationella vaccinationsintyget utnyttjas som hålsodoku- 
m ent genom att intyget kom pletteras med sårskilda adekvata upplys- 
ningar,

5. a tt sam arbete inleds på nationellt och nordiskt plan mellan intres- 
seorganisationerna for olika riskgrupper och berorda m yndigheter m. fl. 
rorande utform ning sam t tillverkning m. m. av en gemensam symbol

*Rek. 29/1973/s
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for de avsedda riskgrupperna a tt kunna anvåndas tillsammans med hal- 
sokort resp. vaccinationsintyg.

Socialpolitiska kom m ittén beslutade vid sam m antråde i oktober a tt 
u tredningen skall sandas u t på remiss. F rågan kom m er a tt tas upp till 
fornyad provning i socialpolitiska kom m ittén under våren 1978.
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om  rekom m endation nr 30 /1973  angående nordisk kom m unal rost- 
rått och valbarhet

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 beslots att N  o r d i s k  a m i 
n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd henstiller til Nordisk M inisterråd snarest at undersøge 
spørgsmålet om meddelelse af kom m unal stemmeret og valgbarhed for 
nordiske statsborgere i de nordiske lande, fortrinsvis på grundlag af gen
sidighed.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Henim od 300 000 udvandrede nordiske statsborgere bor i dag i et 
andet nordisk land end statsborgerlandet. Om kring 200 000 af disse har 
opnået stemmeretsalderen i bosætningslandet, men har ikke haft mulig
hed for a t øve direkte politisk indflydelse gennem deltagelse i valg til de 
almindelige folkevalgte forsam linger i vedkom mende land.

E fter et finsk regeringsinitiativ i 1972 henstillede Nordisk R åd i rek. 
nr. 30/1973 til Nordisk M inisterråd ” snarest a t undersøge spørgsmålet 
om meddelelse af kom m unal stem m eret og valgbarhed for nordiske 
statsborgere i de nordiske lande, fortrinsvis på grundlag af gensidighed” .

På baggrund af udredningen "N ordisk kom m unal stem m eret og valg
barhed (N t/ 1975:4)” og høring af Nordisk R åd, tra f  M inisterrådet i 
oktober 1975 principbeslutning om udform ningen af en reform  om nor
disk kom m unal stem m eret og valgbarhed. R eform en indebærer, a t nor
diske indvandrere, som i en vis m indsteperiode (maksimum 3 år) har 
haft fast bopæl i indflytningslandet, indrøm m es stem m eret og valgbar
hed ved kom m unale valg. D et blev taget sigte på a t gennem føre refor
men fra  og med de nærm est forestående kom m unevalg i Finland og 
Sverige i 1976, i D anm ark i 1978 og i Norge i 1979. F ra  islandsk side er 
der ikke taget principiel stilling til spørgsmålet. M en henblik på en bre
dere redegørelse for udredningsarbejdet henvises til beretningen for 
1975 kap. X V I 2.

I  Sverige er reform en gennem ført ved ændring i kom m unalloven med
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virkning fra  1. januar 1976. A lle indvandrere uanset nationalitet om
fattes.

F in land h a r  gennem ført ordningen fo r nordiske borgere ved ændring 
i kom m unalloven og den kom m unale valglov i april 1976. Statsborgere 
fra  de andre nordiske lande kan indtil videre ikke være medlem af  et 
politisk parti i Finland.

F or Å lands vedkom mende m å beslutning om nordisk kom m unal stem 
m eret og valgbarhed træffes a f  Å lands egne myndigheder.

En komitébetænkning, som rekom m anderer gennemførelsen af re 
form er også på Åland, blev overleveret i novem ber 1977 til landskabs- 
styrelsen. M an regner med, at reform en skal kunne gennemføres til 
høsten 1979, da det ålandske kom m unevalg holdes næste gang.

I  D anm ark  er reform en gennem ført ved ændring i den kom m unale 
valglov. Loven er tråd t i kraft, og den finder anvendelse ved kom m u
nalvalgene i 1978. Indtil videre m å der dog tages forbehold for gennem 
førelse af ordningen på Færøerne og Grønland.

I N orge forberedes de nødvendige lovændringer, og reform en forud
sættes gennem ført ved næste kommunalvalg i 1979.
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BILAGA

Betånkande av Nordiska rådets juridiska utskott over Nordiska minis
terrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1) samt medde
landena om rekommendationerna nr 13/1965/j angående enhetlig tid 
for fordringspreskription och nr 30/1973/j angående nordisk kommunal 
rostrått och valbarhet

(Se C 1, Bilaga 14)
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om  rekom m endation nr 3 1 /1973  angående samverkan mot politiska  
våldsdåd m ed internationell bakgrund inom  nordiskt område

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att D a n m a r k  skulle 
vara koordinerande land fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd henstiller, at Nordisk M inisterråd i et udvalg med par
lam entarisk deltagelse undersøger mulighederne for nordisk samarbejde 
til forebyggelse af politisk voldsudøvelse med international baggrund in
den for nordisk område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 25 novem ber 1977:

Som om talt i tidligere meddelelser fik en em bedsm andsgruppe i 1974 
til opgave at gennemgå de nordiske landes lovgivning og adm inistrative 
praksis på de om råder inden for udlændingelovgivningen og udlændinge
kontrol, som kan anses for at være af særlig betydning ved forebyggelse 
og bekæmpelse af politiske voldshandlinger på nordisk område. E m 
bedsmandsgruppen skulle særligt overveje, om der er m uligheder for 
yderligere at udbygge det allerede bestående sam arbejde mellem de 
nordiske lande. Undersøgelsens resultat forelå i decem ber 1976 i form  
af en redegørelse, der i m arts 1977 blev sendt til Nordisk Råd.

D et frem går af redegørelsen, at em bedsm andsgruppen har behandlet 
reglerne om afvisning og udvisning, viseringspolitikken og asylpolitik
ken, sam arbejdet inden for den nordiske paskontrol overenskomsts om 
råde og inden for NALS (arbejdsgruppen vedrørende den civile luftfarts 
sikkerhed). Redegørelsen m under ud i, at der ikke synes at være behov 
fo r ændringer i de gældende regler, inden for hvilke der allerede finder 
et udstrakt samarbejde sted.

M inisterrådet kan tilslutte sig, at der i bestræbelserne for at forebygge 
terrorhandlinger på nordisk om råde ikke synes at kunne påvises noget 
aktuelt behov for ændringer i de regler, der gælder på de centrale om 
råder, der er nævnt i redegørelsen. På m ødet med juridisk udvalg den
1. novem ber 1977 i Stockholm understregede m inisterrådet imidlertid, 
at dette ikke kan tages som udtryk for, at m inisterrådet viser tilbage
holdenhed i bestræbelserne for at forebygge, at N orden bliver skueplads 
for sådanne aktioner. M inisterrådet lægger tværtimod megen vægt på,

Rek. 31/1973/j
D 1978

Meddelande



Rek. 31/1973/j 1661

at der søges tilvejebragt det bedst mulige værn m od terrorhandlinger 
med international baggrund. M en efter m inisterrådets opfattelse bør 
m an i det nordiske sam arbejde på nuværende tidspunkt lægge hoved
vægten på mulighederne for inden fo r de nugældende regler at foretage 
en yderligere udbygning og løbende tilpasning af det ren t praktiske 
sam arbejde mellem m yndighederne i de nordiske lande. M inisterrådet 
vil da også fortsat have opmærksom heden rettet herpå. D ette er natu r
ligvis ikke til hinder for, a t spørgsmålet om en almindelig ajourføring 
af udlændingelovgivningen tages under overvejelse i de enkelte lande. 
I D anm ark, N orge og Sverige er m an således for tiden i gang med så
danne overvejelser.

På baggrund af redegøreisens konklusioner, som m inisterrådet altså 
kan tilslutte sig, og efter at disse væsentlige problem er nu har været 
drøftet mellem m inisterrådet og juridisk udvalg, har m inisterrådet rejst 
spørgsmålet om, hvorvidt de formål, som ligger bag rekom m andationen, 
nu kan anses for opnået.
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Betankande av N ordiska rådets juridiska utskott over m eddelandet

Til juridisk udvalg er henvist den af Nordisk M inisterråd til Nordisk 
Råds 26. session 1978 afgivne meddelelse om rekom m andation nr. 31/ 
1973 om nordisk samvirke til forebyggelse af voldsdåd med international 
baggrund inden for nordisk område.

Udvalget har drøftet meddelelsen på m øder den 23. januar 1978 i 
Stockholm og den 18. februar 1978 i Oslo. Rekom m andationen har 
endvidere været genstand for drøftelse på juridisk udvalgs møde med de 
nordiske justitsministre den 1. novem ber 1977 i Stockholm.

1. M edlemsforslaget og rekommandationen

U nder drøftelserne i juridisk udvalg af det medlemsforslag (A 408/j), 
som resulterede i vedtagelse af den foreliggende rekom m andation, gav 
de nordiske justitsministre tilsagn om, at man var villig til a t iværksætte 
en undersøgelse af m ulighederne fo r et forbedret nordisk sam arbejde 
på om rådet. Justitsministrene fandt det hensigtsmæssigt, at en foreløbig 
undersøgelse af problem erne blev foretaget af en nordisk em bedsm ands
gruppe.

Juridisk udvalg havde ikke principielle indvendinger mod denne 
fremgangsmåde, m en pointerede i sin betænkning af 25. oktober 1973, 
at udvalget fandt det væsentligt, at vægten i arbejdet blev lagt i et ud 
valg med deltagelse af param entarikere, og at em bedsm andsgruppens 
undersøgelser i løbet af så kort tid som m uligt blev afsluttet og forelagt 
det egentlige udvalg.

2. Rapporten fra den af de nordiske justitsministre nedsatte 
embedsmandsgruppe

I novem ber 1974 nedsatte justitsm inistrene en arbejdsgruppe beståen
de af tjenestemænd fra  vedkom mende departem enter og styrelser til at 
gennemgå de nordiske landes lovgivning og adm inistrative praksis på de 
om råder inden for udlændingelovgivningen og udlændingekontrol, som 
kunne anses for at være af særlig betydning ved forebyggelse og bekæm 
pelse af politiske voldhandlinger på nordisk om råde, og herunder særligt 
at overveje, om der var m uligheder for yderligere at udbygge det allerede 
bestående samarbejde mellem de nordiske lande på dette område.

Em bedsm andsgruppens rapport er tilsendt Nordisk R åd i m arts 1977.
I rapporten redegøres der for de gældende regler i N orden om afvis

ning og udvisning, visering og asyl sam t for visse internationale over
vejelser vedrørende flykapring og lignende terrorhandlinger.

B IL AG  A
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V edrørende spørgsmålet om  afvisning og udvisning  tages der i rappor
ten udgangspunkt i de svenske regler, som særlig blev frem hævet i 
medlemsforslaget. Ifølge den svenske udlændingelov skal en udlænding, 
som kom m er til Sverige, afvises, hvis der er begrundet form odning om, 
at han tilhører eller virker for en organisation eller gruppe, som kan 
frygtes uden for sit hjem land at anvende vold, trussel eller tvang for 
politiske form ål, og der tillige med hensyn til, hvad der er kendt om 
hans tidligere virksomhed, foreligger fare for, at han i Sverige m ed
virker til sådanne handlinger.

E fter de oplysninger, der foreligger for arbejdsgruppen, har den 
svenske lovgivning i det væsentlige virket efter hensigten. D en danske 
udlændingelov indeholder ikke hjemmel til afvisning og udvisning i 
fuldt samme omfang som de svenske regler. E fter dansk opfattelse vil 
der imidlertid inden for den gældende lovs ram m er i en given situation 
være mulighed for at afvise eller udvise udlændinge, der udgør en sikker
hedsmæssig risiko. Også de finske og norske regler, der især, hvad angår 
betingelserne for udvisning af uønskede udlændinge, er betydeligt videre 
end de tilsvarende danske og svenske regler, indeholder efter disse landes 
opfattelse tilstrækkeligt værn mod form odede udenlandske terroristers 
indrejse og ophold.

D en svenske lovgivning indeholder bestem melser om særlige fo r
anstaltninger (telefonaflytning, brevcensur m. v.), der kan bringes i 
anvendelse over for udlændinge, der opfylder lovens betingelser for 
afvisning eller udvisning, men som ikke afvises eller udvises, fordi den 
pågældende bedømmes at være politisk flygtning. Tilsvarende bestem 
melser findes ikke i de øvrige nordiske lande. M an finder imidlertid fra 
disse landes side, at lovgivningen giver tilstrækkelige m uligheder for —  
hvor der er konkret behov derfor —  at iværksætte de påkrævede for
anstaltninger i situationer, der er om fattet af de svenske regler.

Det er arbejdsgruppens opfattelse, a t en skærpelse af de gældende 
regler om afvisning og udvisning m. v. m ed henblik på at bidrage til en 
mindskelse af risikoen for politiske voldshandlinger på nordisk om råde 
ikke er påkrævet.

Vedrørende viseringspolitikken  siges det bl. a., a t siden den nordiske 
paskontroloverenskom sts ikrafttræden i 1958 har de nordiske lande i 
det væsentlige fulgt en ensartet politik m ed hensyn til visumtvang over 
for lande, med hvilke der består en regelmæssig samfærdsel. D er er dog 
i de senere år sket fravigelser.

Den sikkerhedsmæssige værdi af en almindelig skærpelse af reglerne 
om visumtvang betragtes af arbejdsgruppen som meget tvivlsom, og den 
vil næppe stå i rim eligt forhold til de betydelige adm inistrative vanske
ligheder, en visumtvang indebærer. D er findes derfor ikke grundlag for 
at anbefale en skærpelse af reglerne om visumtvang. Arbejdsgruppen
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peger derim od på, at risikoen fo r frem tidige terrorhandlinger bør indgå 
som et m om ent ved eventuelle senere overvejelser om yderligere let
telser i viseringstvangen.

Vedrørende asylpolitikken  er udgangspunktet den af samtlige nor
diske lande undertegnede FN -konvention fra  1951 of flygtninges rets- 
skilling. Imødekom melse af en asylansøgning betyder efter de dan
ske, finske og norske regler, a t den pågældende opnår status som poli
tisk flygtning. E fter de svenske regler er ordningen derim od den, at 
den pågældende opnår arbejds- og opholdstilladelse, uden at det på 
dette tidspunkt tilkendegives, hvorvidt han anerkendes som politisk 
flygtning.

Den omstændighed, at en udlænding på grundlag af de oplysninger, 
der foreligger om hans forhold, form elt opfylder betingelserne for 
flygtningestatus, er ikke nødvendigvis ensbetydende med, at han rent 
faktisk kan opnå sådan status. Ved vurderingen af en ansøgning om 
politisk asyl kan der tages hensyn til oplysninger af sikkerhedsmæssig 
karakter. De gældende lovbestemmelser i de nordiske lande om poli
tisk asyl er ikke til hinder for, at der tages sådanne hensyn. I praksis 
indgår sikkerhedsmæssige oplysninger i fornødent omfang i vurde
ringen af anm odningen om politisk asyl, og der kan derfor efter a r
bejdsgruppens opfattelse ikke antages at være behov for at overveje 
en ændring af den gældende praksis for behandlingen af asylsager.

Inden for Europarådet er der i løbet af 1975— 76 udarbejdet en 
konvention om  bekæmpelse a f terrorisme. Konventionen om fatter en 
række af de typisk forekom m ende terrorhandlinger som f. eks. fly
kapring, sabotage mod luftfartøjer, gidseltagning m. v.

Spørgsmålet om kring lufthavns- og flysikkerheden  behandles i en nor
disk arbejdsgruppe fo r luftfartens sikkerhed. I  arbejdsgruppen under
søges muligheden for fællesnordiske bestem melser og rutiner fo r rejser 
uden medfølgende bevogtningspersonale og udarbejdelse af særlige ru 
tiner og norm er for gensidig nordisk inform ation om forbrydelse mod 
den civile luftfarts sikkerhed eller trussel m od denne.

3. Juridisk udvalg

Som det frem går af meddelelsen, tilslutter Nordisk M inisterråd sig 
em bedsmandsgruppens konklusioner, hvorefter der i bestræbelserne 
for at forebygge terrorhandlinger på nordisk om råde ikke synes at 
kunne påvises noget aktuelt behov fo r ændringer i de regler, der gæl
der på de centrale om råder, der er nævnt i redegørelsen.

Juridisk udvalg har på det foreliggende grundlag ikke anledning til 
at imødegå em bedsmandsgruppens og m inisterrådets konklusioner, m en 
skal som m inisterrådet understrege betydningen af, a t m an i det fo rt
satte nordiske sam arbejde lægger øget vægt på uden fo r de nugældende 
regler at foretage en yderligere udbygning og løbende tilpasning af det



Rek. 31/1973/j: Bilaga 1665

rent praktiske sam arbejde mellem m yndighederne i de nordiske lande.
U nder henvisning til, hvad der som nævnt foran under punkt 1 blev 

fremhævet allerede under medlemsforslagets behandling, og til, hvad tid 
ligere medlem af juridisk udvalg, riksdagsledam ot A strid Kristensson 
ved de to  foregående sessioner har draget frem  i spørgsmål til Nordisk 
M inisterråd, finder juridisk udvalg im idlertid ikke, at arbejdet med 
den foreliggende rekom m andation er forløbet på en for udvalget fuldt 
tilfredsstillende måde.

Som af Astrid Kristensson frem draget er der efter udvalgets opfat
telse medgået betydelig længere tid end nødvendigt til udarbejdelsen af 
den sammenstilling af gældende nordiske regler, som embedsmands- 
rapporten indeholder. Juridisk udvalg finder endvidere, a t det under 
alle omstændigheder i overensstemmelse m ed rekom m andationens hen
stilling burde have været overdraget til et udvalg m ed parlam entarisk 
deltagelse at drage de konklusioner, som en sammenstilling af gælden
de regler kunne give anledning til. D et har for juridisk udvalg på det 
foreliggende grundlag ikke været m uligt —  og ligger i øvrigt også uden 
for ram m erne for udvalgsarbejdet i Nordisk Råd —  at foretage en så 
detaljeret gennemgang og vurdering af det foreliggende m ateriale, som 
et egentlig specialudvalg ville have haft mulighed for.

Juridisk udvalg finder, også af hensyn til den stadig aktuelle debat 
om de nordiske sam arbejdsform er, a t m an i den foreliggende sag med 
fordel kunne have søgt udredningsresultater nået ad den mere u trad i
tionelle vej, som juridisk udvalg havde anvist.

Som nævnt finder udvalget im idlertid ikke anledning til at anfægte 
konklusionerne fra  det foretagne udredningsarbejde og kan derfor til
træde, at hovedm ålet med rekom m andationen er opnået.

Juridisk udvalg indstiller på denne baggrund til N ordisk Råd,
at N ordisk Råd tager meddelelsen om rekom m andation nr. 31/

1973 om nordisk samvirke til forebyggelse af voldsdåd med 
international baggrund inden for nordisk om råde til efter
retning og anser rekom m andationen for færdigbehandlet for 
rådets vedkommende.

Oslo, den 18. februar 1978

Erik Adam sson (s) Kristian Albertsen (S) 
Form and

Halldor Åsgrimsson (F) 

A strid  Gjertsen (H)

Ib Christensen (DR) 

G lit torm Hansen (A)

Anna-Liisa H yvonen (Skdl) Sinikka Karhuvaara (K ok)

Tellervo Koivisto (Sd) 

M ogens Voigt (FP)

L iv  Stubberud (A) 

Lars W erner (vpk)

H åkan Winberg (m)
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om  rekom m endation nr 32 /1973  angående vård av narkotikam iss- 
brukare

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Oslo den 21 februari 1973 besldts att N  o r d i s k  a m i 
n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar Nordiska ministerrådet att skyndsamt 
vidtaga åtgårder for en organiserad samverkan kring utvårdering av 
forekom m ande behandlingsmetoder for narkom aner i de nordiska lan
derna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 14 decem ber 1977:

Å r 1971 uppråttade justitiem inistrarna i N orden en am betsm anna- 
grupp bl.a. for omsesidig inform ation om det aktuella låget på narko
tikafronten, det s. k. K ontaktm annaorganet for narkotikafrågor.

K ontaktm annaorganet konstaterar a tt den tidigare iakttagna utveck
lingen i befolkningsundersokningarna i riktning m ot en m inskande andel 
ungdom ar som provat narkotiska preparat, har fortsatt och forstårkts. 
Tendensen synes vara gemensam for alla de nordiska landerna. D et ar 
ovisst om utvecklingen kan hånforas till ett m inskat utbud av narko
tiska åmnen. D årem ot synes forebyggande åtgårder i form  av upplys- 
ning och en åndrad instållning bland ungdomen bidra till de sjunkande 
siffrorna.

En m otsatt utveckling har ågt rum  såvitt gåller de s. k. hårda narko
tiska preparaten som m orfin, m orfinbas och heroin i det etablerade, 
grava missbruksklientelet. Enligt tillgångliga uppgifter salufors nu he
roin regelmåssigt i Sverige. D et har forekom m it i Norge och år intro- 
ducerat i D anm ark i m indre om fattning. Tecken finns som tyder på a tt 
heroin forekom m it i enstaka fall i Finland. Um gånget i de kretsar dår 
det tunga missbruket sker, kånnetecknas av en tilltagande brutalitet och 
krim inalitet. Dodsfall forekom m er på grund av svårigheter vid dosering 
och orena preparat. E rfarenheterna av behandling av heroinister år 
små. Å tgårder vidtas for a tt m 5ta denna nya situation. De råttsvårdande 
m yndigheterna har ytterligare utSkat sitt internationella sam arbete, som 
redan tidigare varit om fattande.

*Rek. 32/1973/s
D 1978

Meddelande



Rek. 32/1973/s 1667

D et tredje nordiska narkotikasym posiet i Røros, N orge, hosten 1975 
resulterade i ett antal rekom m endationer fo r behandlingsforskningen i 
Norden av sarskilt intresse m ot bakgrund dels av N ordiska rådets re
kom m endation nr 32/1973 angående vård av narkotikam issbrukare, dels 
av nodvandigheten av a tt skyndsamt vidtaga åtgårder for en organiserad 
samverkan kring utvårdering av forekom m ande behandlingsm etoder for 
m issbrukare i de nordiska lånderna m. m.

Den 6—7 decem ber 1976 sam m antråffade ett 15-tal forskare från 
samtliga nordiska lander fo r a tt dryfta olika problem i sam band med 
befolkningsundersokningar av droganvåndning. E tt sam m antråffande 
mellan kartlåggningskom m ittén och nordiska forskare har planerats 
forsta veckan av decem ber 1977. Den 14 decem ber 1977 tråffas nordiska 
forskare till e tt sem inarium  om uppkomstbetingelser och vidmakthål- 
lande av m issbrukskarriårer, som syftar till forslag om forskningsprojekt 
på dessa områden. E tt sem inarium  i frågan om tvång/frivillighet i var
den av drogm issbrukare forbereds for nårvarande av en nordisk expert- 
panel a tt åga rum  i dec./jan. 1977/78.

Socialm inistrarna i D anm ark, Sverige och N orge m ottes i decem ber 
1977 till e tt arbetsm ote kring narkotikafrågor. Finlands och Islands so- 
cialm inistrar var forhindrade a tt delta.

In fo r m otet hade utarbetats nationella rapporter om den aktuella n ar
kotikasituationen i de nordiska lånderna.

H uvudintrycket av rapportem a a r  a tt problem en synes vara någor- 
lunda likartade i samtliga nordiska lander. E tt allm ånt intryck år också 
a tt det forefaller a tt ha in trå tt en viss stagnation av narkotikam issbru- 
ket.

K arakteristiskt for det nordiska m onstret år ett ” blandm issbruk” i 
vilket alkoholen spelar en alltm er dom inerande roll. F or samtliga nor
diska lånder gåller vidare a tt introduktionen av heroin under senare 
tid har fo rt till a tt m issbruksm iljoem a h ar blivit hårdare. I alla nordiska 
lånder, mojligen med undantag for Island, har man ” hårda kårno r” av 
m issbrukare som ger stora problem.

Den ” tunga” nakrotikans intråde på den nordiska m arknaden har 
lett till a tt polis- och tullvåsendet har tvingats till a tt koncentrera sig 
kring kam pen m ot dessa. Socialm inistrarna understrok emellertid att 
det å r  nodvåndigt a tt åven i fortsåttningen bekåm pa cannabis. Inte 
m inst i upplysningsarbetet m åste man ha detta for ogonen.

Socialm inistrarna betonade vikten av a tt det år nodvåndigt a tt be
kåm pa uppfattningen a tt narkotikam issbrukare inte kan botas.

Socialm inistrarna var eniga om att på nordisk basis få u trett problem 
knutna till behandlingen av ”den hårda k arnan” av narkotikam issbru
kare.

Vid m otet fram holl socialm inistrarna a tt det nordiska sam arbetet på 
detta om råde i sina huvuddrag fungerar bra, m en a tt m an trots detta
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lågger vikt vid a tt sam arbetet fordjupas. Sam arbetet bor vidare starkas 
på det internationella planet — bl. a. genom a tt det på nordiskt plan tas 
initiativ till a tt fråm ja åtgårder via FN . Som exempel på detta å r  de 
nordiska låndernas engagem ang i aktuella projekt i opium producerande 
lander i Asien. D anm ark stodjer till exempel projekt i A fganistan, Sve
rige i Pakistan och Laos och N orge i Burma. D et ar viktigt a tt arbeta 
fo r a tt F N  blir i stånd till a tt forstårka sina insatser i kam pen m ot 
narkotikan.

Socialm inistrarna var också overens om a tt de nordiska landerna bor 
ova påtryckningar for a tt så m ånga lånder som mojligt ratificerar kon
ventionen om psykotropa medel —  specieilt gåller detta de stora låke- 
m edelsproducerande lånderna. Konventionen innebår kontroll av pro
duktion och forsåljning av vissa vanebildande medel. M inistrarna var 
overens om a tt forsoka få  till stånd en effektiv kartlåggning av och ett 
varselsystem for nya, vanebildande lakemedel.

Socialm inistrarna var eniga om betydelsen av en fortsatt utbyggnad 
av det nordiska sam arbetet mellan tull- och polismyndigheterna med 
syfte a tt hindra inforsel och m arknadsforing av narkotika.

Socialm inistrarna var vidare overens om a tt fortsatta sina overlågg- 
ningar om narkotikaproblem , sårskilt frågor som år forknippade med 
behandling av narkotikam issbrukare, vid sitt nåsta ordinarie m ote i 
augusti 1978.
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om rekom m endation nr 2 /1974  angående nordiskt forbud m ot alko- 
holrekiam

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N  o r d i s k  a 
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd anbefaler regeringerne at indføre forbud mod alkohol
reklame i N orden og at iværksætte en effektiv inform ation om alkoho
lens skadelige virkninger, særlig over for ungdommen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

N ordiska socialpolitiska kom m ittén behandlade vid m ote den 23— 24 
septem ber 1974 i Oslo frågan om hur rekom m endationen skulle hand- 
låggas. K om m ittén ansåg hårvid a tt rekom m endationen inte forutsatte 
några foranstaltningar på nordiskt plan. M an utgick dock ifrån a tt det 
ankom  på m inisterrådet a tt fortlopande inform era N ordiska rådet om 
de åtgårder (utredningar, lagstiftning, m. m .) som på nationellt håll vid- 
tagits på ifrågavarande område. I  overensståmmelse harm ed ges i det 
foljande en oversikt over utvecklingen på om rådet under senaste tid i 
respektive land.

M ot bakgrund av a tt både Finland, Island och Norge har långtgående 
restriktioner m ot alkoholreklam  sam t den svenska riksdagen tagit ståll- 
ning em ot alkoholreklam  anser m inisterrådet a tt den fortlopande infor
m ationen till N ordiska rådet i denna fråga bor upphora eftersom  denna 
inform ation i fortsåttningen endast kom m er a tt om fatta  D anm ark.

Danmark

Inrikesm inistern overlåm nade i m ars 1976 en redogorelse till folke
tinget i alkoholfrågan.

D en efterfoljande debatten på denna redogorelse visade a tt ett stort 
flertal av folketingets ledam oter fo rtfarande år av den uppfattningen 
a tt det inte bor inforas e tt generellt forbud m ot alkoholreklam . Frågan 
bor i stållet losas genom allm ånna regler, dvs. lagen om m arknadsfo- 
ring.

A lkoholom rådets branschorganisationer antog i decem ber 1976 ”R e t
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ningslinier vedrørende reklam e for øl, vin og spiritus” . R iktlinjerna 
andrades i septem ber 1977 m ot bakgrund av en overlaggning harom  
mellan ” forbrugerom budsm annen” , "forbrugerrådet” och branschorga- 
nisationerna.

Finland

Riksdagen godkande under å r  1976 regeringens lagproposition om be- 
grånsning av alkoholreklam. De slutliga lagarna gavs t. o. m. på vissa 
punkter en stram are utform ning ån vad de hade i propositionsstadiet.

D e nya stad garna gåller sedan i m ars 1977. Enligt stadgandena år re- 
klam  for alkoholdrycker i regel forbjuden. Reklam  for alkoholdrycker 
å r  tillåten endast
— i hotell- och restaurangbranschens fackpublikationer
-— i restauranger och m inutforsåljningsstallen som lyder under alkohol

lagen
—  i sådan utlåndsk tryckt publikation, vars huvudsakliga syfte ej år 

alkoholreklam.
D et år ån så långe svårt a tt overblicka verkningarna av alkoholre- 

klam forbudet, eftersom det varit i k raft endast nio m ånader. Så myc
ket kan i alla fall redan sågas a tt de erfarenheter social- och hålsovårds- 
m inisteriet och alkoholbolagen hittills gjort av begrånsningen av alko
holreklam en varit enbart positiva.

Island

Alkoholreklam  har alltid varit forbjuden i Island i såvål tidningar, 
tidskrifter som på annat sått. Endast prisåndringar får bekantgoras. Den 
enda alkoholreklam  som år tillåten i Island år den som sker via utlånds- 
ka publikationer och tidningar som såljs i utlandet.

Norge

Sosialdcpartem entet arbetar fortfarande med en to tal oversyn av re- 
gelverket på alkoholom rådet. De ren t alkoholpolitiska aspekterna kom 
m er inte in i detta juridiska arbete.

Sosialdepartem entet arbetar också med utvecklingen av "alkoholist- 
om sorgen” med utgångspunkt från  rik tlinjerna i Stortingsmedling n r 17 
(1975— 76) och behandlingen av densamm a i Stortinget.

Foreskrifter om forbud m ot alkoholreklam  (etapp 2) trådde i kraft 
den 1 m ars 1977.

Sverige

Den utredning rorande form erna for forbud m ot alkohol- och tobaks- 
reklam  som overlåmnades i oktober 1976 har nu remissbehandlats. F rå 
gan bereds for narvarande inom handelsdepartem entet, som beråknar 
lagga fram  proposition under våren 1978. Riksdagen har vid riksm otet 
våren 1977 u tta la t sig for forbud vad gåller alkoholreklam.
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om  rekom m endation nr 3 /1 9 7 4  angående nordisk vidareutbildning 
for fysioterapeuter

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N o r d i s k a  
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att genom- 
fora en nordisk specialistutbildning for fysioterapeutlårare.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

M ed anledning av fråga vid N ordiska rådets 25:e session angående 
vidareutbildning av fysioterapeuter vill m inisterrådet meddela foljande.

Sedan den allm ånna nordiska overenskommelsen om gemensam ar
betsm arknad slots 1954, har ett antal sårskilda overenskommelser tråf- 
fats for yrkesgrupper inom m edicinalpersonalen, for vilka gåller legiti- 
m ationskrav, som tidigare omojliggjort fri arbetsm arknad. F or åtskilli
ga yrkesgrupper inom  medicinalpersonalen saknas em ellertid fortfaran- 
de sårskilda overenskommelser och dårm ed mojlighet till fri arbetsm ark
nad inom Norden.

Socialpolitiska kom m ittén har våren 1976 beslutat a tt tillsåtta en ad 
hoc arbetsgrupp rorande gemensam arbetsm arknad for social- och me
dicinalpersonal.

U tredningsuppdraget har u tform ats med hånsyn till bl. a. Nordiska 
rådets rekom m endation nr 3/1974 angående vidareutbildning av fysio- 
terapeutlårare.

Enligt arbetsgruppens m andat skall gruppens arbete syfta till en over
syn av forutsåttningarna for yrkesutovning i lånderna och på nordiskt 
plan for olika kategorier av social- och medicinalpersonal. U tifrån  en 
sådan oversyn skall forutsåttn ingarna och form erna for en utbyggnad av 
den nordiska arbetsm arknaden for nam nda yrkeskategorier allm ånt be- 
domas. G ruppen skall sårskilt undersoka m ojligheterna a tt genom fora 
gemensam arbetsm arknad for yrkesgrupper, for vilka kråvs legitim ation 
endast i vissa lånder, u tan  a tt legitim ationskrav infors i samtliga lånder. 
Till de yrkesgrupper som uppdraget om fattar hor arbetsterapeuter, so
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cionom er, psykologer, barnm orskor, distriktsskoterskor, tandtekniker 
och optiker.

Arbetsgruppen, som påborjade sitt arbete septem ber 1976, har inled- 
ningsvis foretagit en inventering av yrkesgrupper inom social- och m e
dicinalpersonalen dår rattsliga krav på legitim ation eller någon annan 
form  av kompetensvillkor finns uppstallda. D enna inventering har grup
pen redovisat i den lagesrapport med plan for det fortsatta arbetet som 
gruppen enligt sitt m andat har avlam nat i m ars 1977.

M era ingående har gruppen hittills behandlat forutsåttn ingarna for 
inforande av gemensam arbetsm arknad ifråga om arbetsterapeuter, 
barnm orskor, distriktsskoterskor, optiker och tandtekniker. V idare har 
gruppen påborjat en oversyn av gållande overenskommelser for dels 
tandlåkare, i syfte a tt ge m ojlighet a tt erkånna specialistbehorigheter i 
de olika lånderna, och dels sjukskoterskor. Oversynen av den sistnåmn- 
da overenskommelsen har påkallats av den uppdelning av sjukskoterske- 
utbildningen i grund- och vidareutbildning som inforts i vissa lander se
dan overenskommelsen tråffades. Genom  beslut av socialpolitiska kom 
m ittén under 1977 har gruppens m andat utvidgats a tt om fatta yrkes- 
grupperna veterinårer och receptarier.

N ordiska socialpolitiska kom m ittén beslutade vid sam m antråde den 
14 novem ber 1977 att, med utgångspunkt i det av m inisterrådet (social- 
och hålsovårdsm inistrarna) antagna sam arbetsprogram m et på social- 
och hålsovårdsom rådet, genom fora en inledande kartlåggning av pågå
ende och planerad efter- och vidareutbildning av social- och medicinal- 
personal i de nordiska lånderna. En utredare har engagerats for kart- 
låggningen, som skall genom foras under forsta halvåret 1978. Kartlågg- 
ningen skall åven om fatta efter- och vidareutbildningen av fysiotera
peuter. Kartlåggningen kommer m ed storsta sannolikhet att bli forem ål 
for overlåggning i Nordiska socialpolitiska kom m ittén under hosten 
1978.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 6 /1 9 7 4  angående tryggande av patienternas 
råttssåkerhet

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts a tt N o r d i s k a  
mi  n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

R ekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att låta utvår- 
dera erfarenheterna från  de utredningar och den forsoksverksamhet som 
pågår i de nordiska lånderna i syfte att finna låmpliga form er for att 
trygga patienternas råttssåkerhet och behov av inform ation vid medi
cinsk behandling.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

I  rekom m endation nr 61974 angående tryggande av patienternas rå tts
såkerhet rekom m enderar N ordiska rådet m inisterrådet a tt lå ta  utvårde- 
ra  erfarenheterna från  de utredningar och den forsoksverksam het som 
pågår i de nordiska lånderna i syfte a tt finna lampliga form er for att 
trygga patienternas råttssåkerhet och behov av inform ation vid medi
cinsk behandling.

D enna fråga år forem ål for utredning eller remissbehandling i flera 
av lånderna. M inisterrådet foljer frågans utveckling.

*Rek. 6/1974/s
D 1978
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om  rekom m endation nr 8 /1 9 7 4  angående nordisk rusm edelsforsk- 
ning

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N  o r d i s k  a 
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande fo r  detta sporsmål.

R ekom m endationenhar foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att m ot bak
grund av på alkohol- och narkotikaforskningens om råde vunna erfaren- 
heter skyndsamt och forutsåttningslost låta u treda form em a for en sam- 
ordnad och integrerad nordisk rusmedelsforskning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 14 decem ber 1977:

N ordiska m inisterrådet (social- och hålsovårdsm inistrarna) beslutade 
den 5 decem ber 1974 att från  och m ed den 1 januari 1975 inråtta ”N or- 
diska evalueringskommittén for rusmedelsforskning” :

Evalueringskom m ittén har i uppdrag a tt evaluera verksam heten i 
N ordiska sam arbetsorganet for drogforskning och N ordiska nåm nden 
for alkholforskning sam t prova m ojligheterna till en sammanslagning 
av de två organen. Kom m ittén skall åven utreda på vilket sått detta 
sam arbete kan integreras i det ovriga nordiska sam arbetet rorande sam- 
hållsforskning.

Nordiska evalueringskommittén for rusmedelsforskning h ar under 
å re t sam rått med fo retrådare fo r såval Nordiska sam arbetsorganet for 
drogforskning som N ordiska nåm nden for alkoholforskning sam t sokt 
befråm ja kontak terna mellan dessa organ. H årvid har N ordiska rådets 
rekom m endation nr 8/1974 angående en forutsåttningslos provning av 
en organisatorisk sam ordning av det nordiska sam arbetet på rusmedels- 
forskningens om råde sårskilt uppm årksam m ats. Evalueringskom m ittén 
har under å r  1977 anstallt projektledare och lagt fast e tt arbetsprogram  
for evalueringen.

Evalueringskom m itténs uppdrag avslutas i juni 1978. Kommitténs 
forslag skall behandlas i m inisterrådet (social- och halsovårdsministrar- 
na) under hosten 1978. M inisterrådet har endast beviljat medel till 
kom m ittén avseende forsta halvåret 1978.

Rek. 8/1974/s
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Meddelande
om  rekom m endation nr 9 /1974  angående m årkning av m ediciner  
och andra bedovande åm nen som  kan utgora en trafikfara

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N o r d i s k a  
mi  n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd at hurtigst muligt udrede 
spørgsmålet om m ærkning af mediciner og andre stoffer, som nedsætter 
evnen til at optræde som trafikant.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

N ordiska lakem edelsnam nden, som inråttades av m inisterrådet (soci
al- och halsovårdsm inistrarna) den 5 decem ber 1974, har med anledning 
av Nordiska rådets rekom m endation nr 9/1974 om ” m årkning av medi
ciner och andra bedovande åm nen” tillsatt en sårskild expertgrupp. Ex- 
pertgruppen har avslutat sitt arbete och avlåm nat en slutrapport. D en 
finns publicerad m ed titeln ”Låkemedel och trafik” i NU-serien 
(N U  A  1977:11 ) och har av nåm nden overlåmnats for nationell re- 
missbehandling inom lakemedelsnamnden.

Rek. 9/1974/t
D 1978
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Betånkande av Nordiska rådets trafikutskott over meddelandet

Till trafikutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
9/1974 angående m arkning av mediciner och andra bedovande åm nen 
som kan utgora en trafikfara.

N ordiska låkemedelsnåmnden, som inrattades av m inisterrådet (so
cial- och halsovårdsministrarna) den 5 decem ber 1974, har m ed anled
ning av N ordiska rådets rekom m endation nr 9/1974 om  m arkning av 
mediciner och andra bedovande åm nen tillsatt en sarskild expertgrupp. 
Expertgruppen har avslutat sitt arbete och avlåm nat en slutrapport. 
Den finns publicerad med titeln ”Lakemedel och trafik” i NU-serien 
(N U  A  1977:11).

På grund av ovannåm nda utredning anses syftet med rekom m endation 
nr 9/1974 att ha uppnåtts.

Trafikutskottet foreslår
att N ordiska rådet lågger m eddelandet till handlingarna och an

ser rekom m endation nr 9/1974 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 18 januari 1978

Ingvar Bakken (A ) Eric Carlsson (c)

Chr. Christensen (Kr. F.) Bjarne M ørk Eidem  (A)

R alf Friberg (Sd) Gustav H olmberg (V)

M agnus Kjartansson (Ab) H åkon Kyllingmark (H)

Sven M ellqvist (s) Otto M ørch (S)

R o lf Sellgren (fp) Seppo W esterlund (Lkp)
Forman

Folke Woivalin (AS)

B IL AG  A
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Meddelande
om  rekom m endation nr 10 /1974  angående byggande av bro over 
Tana alv vid U tsjok i kyrkby

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att F i n l a n d  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler regeringerne i F inland og N orge snarest at 
bygge en bro over T ana alv ved Utsjoki kyrkby.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977: 
U tredningsarbete rorande brobygge eller annan forbindelse for latt 

trafik vid U tsjoki pågår och utfors av en gemensam arbetsgrupp från 
vågmyndigheterna i Finland och Norge. En rapport beråknas kunna 
låggas fram  omkring årsskiftet 1977/78.

*Rek. 10/1974/t
D 1978

14—770426. Nordiska rådet. Del 2
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om  rekom m endation nr 1 1 /1974  angående begrånsning av trafik
buller

(Overldmnat av Nordiska ministerrådet)

Vid m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N  o r d i s k a 
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler N ordisk M inisterråd at træffe beslutning om 
en sam ordnet nordisk forskning vedrørende trafikstøj samt at lade un 
dersøge forudsætningerne for anvendelse af ensartede norm er vedrø
rende begrænsning af trafikstøj.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

I 1974 ble det foretatt en utredning om mulighetene for nordisk sam
arbeid på støyom rådet. E t av utgangspunktene for utredningsarbeidet 
var ovennevnte rekomm endasjon.

I utredningsrapporten ble det pekt på en rekke spørsmål vedrørende 
emisjon og immisjon av støy fra  m otorkjøretøyer som egnet seg for 
nordisk samarbeid. Bl. a. tok m an opp spørsmålet om harm onisering og 
skjerping av grenseverdiene for emisjon av støy. M ed hensyn til forsk
nings- og utredningsvirksomhet på trafikkstøyom rådet ble det foreslått 
en prioritering av de tre om råder: målem etoder, beregningsmetoder 
samt virkninger av støy på menneskene.

Samarbeidsmulighetene på disse om råder er senere blitt undersøkt 
nærm ere av en nordisk arbeidsgruppe for trafikkstøyspørsm ål. I 1975 
ble det foretatt en kartlegging av pågående og planlagt institusjonell 
forskning vedrørende trafikkstøy i N orden. V idere ble det foreslått en 
rekke samnordiske støyprosjekter.

M inisterrådet har i 1977 bevilget totalt N kr 470 000 til trafikkstøy- 
prosjekter, bl. a. til et prosjekt for utvikling av en felles nordisk bereg- 
ningsmodell for vegtrafikkstøy, og til et prosjekt om m etoder for måling 
av støyimmisjon fra  vegtrafikk.

F or 1978 har m inisterrådet bevilget N kr 196 000 til trafikkstøy- 
prosjekter. E t av prosjektene gjelder vurdering av effekter av støyredu- 
serende tiltak. Kunnskap om støyreduserende tiltaks virkelige effekter 
er begrenset. Prosjektets form ål vil være å kartlegge de subjektive og

Rek. 11/1974/t
D 1978
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objektive konsekvenser fo r menneskene av forskjellige støyreduserende 
tiltak. V idere er bevilget m idler til et sem inar om  beregningsm etoder 
for flystøy og til et sem inar om  støy fra  sporbunden trafikk. Hensikten 
med seminarene er å samle eksperter og m yndighetsrepresentanter for 
å vurdere hensiktsmessige sam nordiske forsknings- og utredningspro- 
sjekter vedrørende disse typer trafikkstøy, eventuelt som underlag for 
ensartede bestem melser og retningslinjer.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 13 /1 9 7 4  angående vidareutbildning inom  
hotell- och restaurangfacket

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N  o r d i s k a 
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd at foretage en under
søgelse for at organisere en fællesnordisk lederuddannelse inden for 
hotel- og restaurationsbranchen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar Uen 9 decem ber 1977:

Det mest om fattende prosjektet i 1977 har vært "N ordisk videre- 
utdannelsesprosjekt for hotell- og restaurantfaget”, som har tilknytning 
til rekommandasjon nr. 13/1974. En rapport som dekker fase 2 er u t
arbeidet og denne konstaterer et stort behov for lederutvikling innen 
bransjen i hele Norden. D et foreslås at utdannelsesm oduler for ledere 
bygges opp på fellesnordisk m ønster og at disse delvis drives på nordisk 
og delvis på nasjonalt plan. Rapportene har vært på remiss til berørte 
instanser i de enkelte land. Fase 3 som innnebærer utform ing av ut- 
dannelsesmodulene, vil bli startet i 1978.

Rek. 13/1974/t
D 1978
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Meddelande
om rekom m endation nr 1 4 /1974  angående byggande av en lands- 
vagsbro vid Kolari

{Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att S v e r i g e  
skulle vara koordinerande land for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:
Nordisk Råd anbefaler regeringerne i F inland og Sverige snarest m u

ligt at bygge en bro over M uonio alv ved Kolari kommune:

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 december 1977:

I den av vag- och vattenbyggnadsverket i Finland och statens vag- 
verk i Sverige gemensamt gjorda utredningen om behovet av forbattrade 
forbindelser over grånsalvarna mellan Torneå och Kilpisjarvi foreslås 
bl. a. a tt farjeleden vid K olari ersåtts med broforbindelse. I anledning 
harav påborjade vågm yndigheterna i de två lånderna under forsta halv
året 1976 projekteringen for uppråttande av en sådan broforbindelse 
med tillhorande tillfartsvågar. En lokaliseringsplan, innefattande tre bro- 
platsalternativ, har tagits fram  av statens vagverk i Sverige och sånts ut 
på remiss.

*Rek. 14/1974/t
D 1978
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om rekom m endation nr 1 5 /1 9 7 4  angående overlåggningar med EG  
rorande om sesidigt erkånnande av testresultat

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N  o r d i s k a 
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å ta  opp med EF  
drøftinger om forutsetningene for utarbeidelse av felles standarder og 
gjensidig godkjennelse av testresultater.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

De nordiske lande er enige om, at m an m å søge at benytte de kon
takter, som er mulige, for at nå længst muligt i en sam ordning og god
kendelse af testresultater for at lette den internationale handel. På nor
disk plan behandles en del af disse problem er i N ordtest og i Em beds
mandskomiteen for sam arbejde inden for byggesektoren. De nordiske 
EFTA-m edlem slande deltager aktivt i E FT A ’s arbejde for at få nye 
om råder ind under ordningen med gensidig godkendelse af testresul
tater og kontrol. Således er der hidtil indgået konventioner og overens
kom ster for trykbeholdere, farm aceutiske produkter, ædelmetaller, 
skibsfartsudstyr, landbrugsm askiner og traktorer, gasudstyr, elevatorer, 
kraner og opvarmningsudstyr til anvendelse i forbindelse med flydende 
brændsel. D en metode, der anvendes, er den såkaldte "gensidige god
kendelse af testresultater” , som inden for visse ram m er sætter nationale 
myndigheder i stand til at godkende testresultater leveret af korrespon
derende myndighed i et andet land. EFTA -ordningerne er åbne for 
andre lande, de tidligere EFTA -lande Storbritanien og D anm ark del
tager i de fleste overenskomster. De ansvarlige m yndigheder i de fleste 
af overenskomsterne har indbudt de modsvarende m yndigheder i de 
EF-lande, som ikke deltager, til at tilslutte sig.

Island har derefter tilsluttet sig lægemiddelkonventionen, Holland og 
D en tyske Forbundsrepublik har tilsluttet sig skibsudrustningsoverens- 
komsten, og Italien har tilsluttet sig gasapparatoverenskom sten.

Rek. 15/1974/e
D 1978

Meddelande



Rek. 15/1974/e 1683

B IL A G A

Betånkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott over Nordiska  
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska sam arbetet (C 1), 
beråttelse om  N ordel (C 1: Bilaga 7), beråttelse från Nordiska  
kontaktorganet for atom energifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
Nordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C 35), 
m eddelandena om  rekom m endationerna 1 3 /1973  angående sam 
arbete rorande GATT-forhandlingar, nr 1 5 /1974  angående bver- 
låggningar med E G  rorande om sesidigt erkånnande av testresultat, 
nr 1 /1977  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om  kom m unalt 
samarbete over de nordiska riksgrånserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1 9 7 7  
angående samarbete betråffande utvecklingslånderna

(Se C 1, Bilaga 12)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 6 /1 9 7 4  angående sam ordning av villkor 
for exportkrediter bl. a. i ost-vasthandeln

(<Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N o r d i s k a  
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande fo r  detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd i berørte inter
nasjonale organisasjoner å virke for en global samordning av eksport- 
kredittvilkår. I denne forbindelse bør m an bl. a. være særlig oppmerk- 
som på kredittgivningens stadig økte betydning for handelen m ed de 
østeuropeiske statene.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

De internationale forhandlinger om harm onisering af vilkårene for 
offentligt støttede eksportkreditter fortsætter. Særskilt kan nævnes ar
bejdet i OECD, hvor D anm ark, F inland, N orge og Sverige sam arbejder 
med andre stater for at m odvirke tendenser til anvendelse af offentlige 
støtteforanstaltninger på eksportkreditom rådet, hvilke bl. a. kan føre til 
forvridning af handelen.

*Rek. 16/1974/e
D 1978
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om  rekom m endation nr 1 8 /1 9 7 4  angående inform ationen om  N or
den och kurser i nordiska språk i Finland m. m.

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N  o r d i s k a 
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande fo r  detta sporsmål.

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att verkstalla 
en utredning av och framlågga forslag till sam nordiska åtgårder for att 
i Finland åstadkom m a okat utbud av undervisningsmaterial och forbått- 
rad inform ation om de ovriga nordiska lånderna samt vidgad reselek- 
torsverksamhet och okat utbud av kurser i nordiska språk, varvid moj- 
ligheten att grunda ett nordiskt språk- och inform ationscentrum  sårskilt 
bor beaktas.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 december 1977:

Inom  ramen for det grannspråksprojekt som pågått under 1976— 77 
har en sårskild arbetsgrupp behandlat frågan om grannspråksundervis- 
ning i Finland och ledningsgruppen for projektet har fram lagt forslag 
avseende åtgårder som kan stårka de ovriga nordiska språkens stållning 
i Finland.

Forslagen avser sammanfattningsvis foljande:
Lektorat i danska och norska borde inråttas vid alla universitet som 

ger undervisning i åm net nordiska språk.
Låromedelspaket om den nordiska gemenskapen och det nordiska sam 

arbetet borde utarbetas i samnordisk regi for bruk i universitet och hog- 
skolor.

Grannspråksundervisning och grannspråkskunskap borde tas upp som 
riksom fattande tema for en fortbildningsdag i den obligatoriska fort- 
bildningen for lårare i svenska.

Anslagen for stipendier åt lårare som deltar i nordiska kurser borde 
okas.

Sommaruniversiteten borde anordna fortbildningskurser i grannsprå- 
ken och grannlåndernas kultur och samhållsliv.

Ett lårom edelspaket om Norden, det nordiska sam arbetet och de no r
diska språken for den obligatoriska skolan, anpassat efter de olika skol- 
nivåerna, borde produceras som samnordiskt projekt.

*Rek. 18/1974/k
D 1978
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Filmer, diaserier osv. om  de nordiska lånderna borde goras låttare 
tillgangliga for skolorna, exempelvis genom distribution via ett foreslaget 
nordiskt språk- och inform ationscentrum  och de regionala AV-centra- 
lerna.

Frågan om  upphovsråtten till bandade TV-program  borde utredas når- 
m are med tanke på mojligheten a tt anvånda dem i undervisningen.

De nordiska radiobolagen borde som sam produktion låta fram stålla 
undervisningsprogram om de nordiska lånderna, det nordiska samarbetet 
och de nordiska språken.

A ntalet tim m ar i svenska i den finska grundskolan och det finska 
gymnasiet borde kraftigt utokas jåm fort med nu planerade timantalet.

Fasta lårartjånster for vuxenundervisning i svenska borde skapas i 
anknytning till arbetar- och m edborgarinstituten, studieforbunden eller 
det foreslagna språk- och inform ationscentret.

Reselektorsverksamheten borde kraftigt utokas, med heltidsanstållda 
reselektorer åtminstone i svenska men helst också i danska och norska.

E tt nordiskt språk- och inform ationscentrum  borde m ed samnordiska 
anslag grundas i Finland. Centrets fråm sta funktion skulle vara att till- 
handahålla undervisningsmaterial om N orden och de nordiska språken 
och dårtill kulle komma inform ationsverksam het, biblioteksverksamhet, 
språkkurser och eventuellt reselektorsverksamhet. I  forsta hand skulle 
centret dock koncentrera sig på formedling av nordiskt undervisnings
m aterial och i undervisningen anvåndbart inform ationsmaterial.

Forslagen pekar således både på åtgårder som borde vidtas på natio- 
nellt plan for att stårka grannspråksundervisningen och på samnordiska 
åtgårder.

Ledningsgruppen for projektet har i sin rapport till kulturavtalets organ 
understott den finska arbetsgruppens forslag.

Vid behandlingen av forslagen i Nordiska m inisterrådet i november 
1977 beviljades 160 000 dkr till fo rtsatt arbete rorande grannspråksunder
visningen i Norden. M edlen skall bl. a. anvåndas till ett seminarium 
rorande fortbildning av modersm ålslårare och en utredning rorande ett 
språk- och inform ationscenter for nordiska språk i Finland.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 9 /1 9 7 4  angående nordiskt samråd vid ut
form ningen av beskattningen av fysiska personer

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

V id  m ote i Stockholm  den 19 februari 1974 besldts att N  o r d i s k a 
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, F inland, Is
land, Norge og Sverige å påse at regelbundet sam råd finner sted mellom 
de nordiske land vedrørende utform ningen av beskatningsreglene for 
fysiske personer, særlig når betydningsfulle forandringer forestår.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Nordisk M inisterråd henviser til den i 1976 afgivne melding om 
rekom m andationen.1

Rek. 19/1974/e
D 1978

1 Se Nordiska rådet, 25:e sess., s. 1813.
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Betånkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott over m ed
delandet

Til Økonomisk utvalg er henvist melding fra  Nordisk M inisterråd 
om  rek. nr. 19/1974/e angående nordisk sam råd ved utform ingen av 
beskatningsreglene for fysiske personer.

Rekom m andasjonen lyder:

"N ordisk Råd rekom m anderer regjeringene i D anm ark, Finland, Is
land, N orge og Sverige å påse at regelbundet sam råd finner sted mellom 
de nordiske land vedrørende utform ingen av beskatningsreglene for fy
siske personer, særlig når betydningsfulle forandringer forestår.”

M inisterrådet meddeler at siden rekom m andasjonen ble vedtatt har 
en utvidelse av det nordiske skattesam arbeidet funnet sted. Således m ø
tes de nordiske finansm inistre og deres nærmeste medarbeidere minst to  
ganger om året.

Videre holdes nordiske skattem øter med deltagelse av embetsmenn fra 
de nordiske finansm inisterier to ganger om året. Dessuten har det fore- 
gått drøftinger om utform ingen av en internordisk multinasjonal dob- 
beltbeskatningsavtale.

I  tillegg til ovennevnte m øter finner det sted fortløpende uform elle 
kontakter mellom ministeriene.

D et er også en regel at ved skatteutredninger tas det kontakt med 
finansm inisteriene i grannelandene innen utredningsarbeidet avsluttes.

T il slutt kan nevnes at det nordiske skattevitenskapelige forsknings
rådet utgir en publikasjon tre ganger i året, hvor det gis opplysninger 
om utredninger, avgitte forslag, lovgivning m. m. En gang om året hol
der forskningsrådet et to-dagers seminarium, som behandler saker av 
felles interesse for de nordiske land.

Økonomisk utvalg m å på denne bakgrunn være enig m ed de nor
diske finansm inistre i, at form ålet med rekom m andasjonen anses å være 
oppfylt.

U tvalget foreslår derfor,

B IL A G A
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at N ordisk Råd ta r meldingen om rekom m andasjon nr. 19/1974/e 
angående nordisk sam råd ved utform ningen av beskatnings- 
reglene for fysiske personer til etterretning og anser saken 
ferdigbehandlet for rådets vedkommende.

Stockholm, 17. januar 1978

Gunnar Berge (A) llkka-Christian B jdrklund (Skdl) 
K jell-O lof Feldt (s) Sverrir Hermannsson (Sj.)

Formann
Allan Hernelius (m) 
Johan J. Jakobsen (Sp) 
K nu t Johansson (s) 
Lars Korvald (Kr. F.) 
Jan-Ivan Nilsson (c) 
Jon Skaftason (F.)
V. J. Sukselainen (K) 
H enrik W esterlund (Sp)

Erlendur Patursson (T vfl)

Kirsten Jacobsen (FP) 
Henning Jensen (S) 

llkka  Kanerva (K ok)

R eiu lf Steen (A) 
E rkki Tuomioja (Sd)

Nathalie L ind  (V)

Kåre Willoch (H)
R o lf Wirtén (fp)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 0 /1 9 7 4  angående foretagsdem okrati i ge
m ensam m a nordiska foretag

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

V id m ote i S tockholm  den 19 februari 1974 besldts att N o r d i s k a  
m i n i s t e r r å d e t  skulle vara koordinerande for detta sporsmål.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å undersøke hvor
dan de ansatte i en bedrift hvor flere nordiske stater direkte eller in
direkte er medeiere, kan få samme bedriftsdem okratiske rettigheter som 
ansatte i private bedrifter som er organisert på nasjonal basis.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

I Nordisk M inisterråds meddelelse den 10. desember 19761 ble det 
inform ert om en igangsatt utredning om saken på oppdrag fra  SAS’ 
styre. D et har imidlertid tatt lengre enn ventet å gjennom føre utred
ningen. En rapport ble overlevert til SAS styre sommeren 1977. Be
handlingen av rapporten ble satt igang i SAS’ organer høsten 1977.

*Rek. 20/1974/e
D 1978

1 Se Nordiska rådet, 25:e sess., s. 1814.
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om  rekom m endation nr 2 1 /1 9 7 4  angående nordiskt energisamarbete

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å legge fram  for 
Nordisk Råds 23. sesjon i 1975 en vurdering av mulige form er for et 
nordisk energi- og industrisam arbeid, herunder en utredning av den 
fremtidige forsyningssituasjon for råolje og oljeprodukter i de nordiske 
land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

1. Samarbejde på olie og naturgasområdet
I løbet af de sidste to  år er indledt energi- og industridrøftelser mellem 

Norge og de andre nordiske lande. D et konkrete udgangspunkt for disse 
drøftelser er olie- og gasreserverne på den norske kontinentalsokkel. P ro 
duktionen af olie ventes at øge fra  vel 17 mio toe i 1977 til ca. 60 mio toe 
i 1980. N orsk olieproduktion vil i begyndelsen af 1980erne tilsvare 
om trent 60 % af det samlede olieforbrug i de nordiske lande.

D ette giver N orge en råstof- og energitilførsel og på noget længere sigt 
en kapitaltilførsel, som åbner m uligheder for et udvidet energi- og indu
strisamarbejde mellem N orge og de andre nordiske lande. Form ålet er at 
udvikle et bredt samarbejde, som er af gensidig interesse for de delta
gende lande.

Selv om disse drøftelser er af relativ ny dato, er de kom m et godt i 
gang og spænder over et vidt område. F or oversigtens skyld er det derfor 
naturligt at give en kort beskrivelse af disse drøftelser.

D røftelserne mellem N orge og Sverige blev indledt i februar 1976 og 
skulle i første række om fatte olieforsyning og petrokem isk industri. U n
der arbejdets gang har det im idlertid vist sig at være naturligt at tage 
spørgsmål angående sam arbejde også på andre industriom råder op til 
diskussion.

E n fælles komité ledet af statssekretærerne i de to  industrideparte
m enter afgav en rapport den 2. m arts 1977. R apporten blev lagt til 
grund for en protokol, som blev undertegnet af de to landes energi- og 
industriministre.

Inden for olieforsyning og petrokem i blev de enige om, at følgende 
spørgsmål skulle tages op:

1. Forhandlinger m ed de berørte selskaber om
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—  leverancer af fyringsolier og andre raffinerede olieprodukter fra  N or
ge til Sverige på kort og lang sigt

—  norsk m arkedsføring af raffinerede olieprodukter på det svenske 
marked og

—  drøftelser om en langsigtet principaftale om levering af råolie fra 
Norge til Sverige.

2. D et undersøges, om og i hvilken udstrækning Sverige kan deltage i 
koncessioner om søgning efter og udvinding af petroleum forekom ster 
på den norske kontinentalsokkel.

3. D er optages drøftelser mellem de berørte norske og svenske selska
ber om udbygningsmulighederne for den petrokem iske industri i de to 
lande med særlig vægt på, at tilgængelige ressourcer udnyttes rationelt. 
Speciel opmærksom hed skal vises de forskellige alternativer for frem 
tidig forsyning med etylen.

I protokollen bliver der endvidere henvist til de samarbejdsmuligheder 
på industriom råder, som ikke er knyttet til olie og petrokemi, således 
træmasse, stålindustrien, aluminium, fosforråvare, bilindustrien og elek
tronikindustrien.

D røftelserne mellem N orge og D anm ark om energi- og industrisam 
arbejde blev indledt foråret 1976. En statusrapport om sam arbejdet blev 
afgivet i m arts 1977 af en norsk-dansk em bedsmandskomité. Spørgsmå
let, som her har været i fokus, er mulighederne for et naturgassam arbej
de i tilknytning til en samleledning for gas fra den norske sokkel. Denne 
ledning må ses inden for et nordisk perspektiv, idet m an her står over 
for opbygning af et større distributionssystem for naturgas, hvor også 
eventuelt Sverige vil kunne udgøre et vigtigt marked.

Komiteen har foretaget en undersøgelse af alternative veje for en 
samleledning set i sammenhæng med en rørledning fra de danske felter 
og et distributions- og transportsystem  i Danm ark.

De udførte undersøgelser viser, at investeringerne ved en samleledning 
direkte fx til Em den er af samme størrelsesorden som en ilandføring 
over Jylland til Hamburg.

Den dansk-norske komités foreløbige konklusion er, a t der foreligger 
forudsætninger for efter 1985 at knytte et eventuelt skandinavisk gas
system til en mulig ny gasledning fra den norske sokkel. D et er imidlertid 
klart, at nye gasreserver må påvises på norsk sokkel, før lægning af en 
sådan ledning kan retfærdiggøres. D er er her tale om et projekt på ca. 20 
m ia kroner. Usikkerheden vedrørende reserver, m arkeder og investe
ringer m å være minimal, før der tages beslutning om en investering af 
det nævnte omfang. I forbindelse med Nordisk Råds 25. session i H el
singfors enedes de berørte regeringer om, at de dansk-norske drøftelser 
skulle intensiveres og videreføres på dansk-norsk-svensk basis.

K om iteen har også taget andre sam arbejdsom råder op. D et gælder 
bl. a. langsigtede leverancer af fyringsolier til danske elektricitetsværker
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og andre sider ved en olielevering til D anm ark, køb af Svalbard-kul og 
udvidet dansk-norsk elektricitetssamarbejde.

D er er også indledt et energi- og industrisam arbejde mellem Norge 
og Island. E t fælles industriprojekt, bygning af et ferrosiliciumanlæg, 
vil nu blive realiseret på Island. I tillæg har N orge tilbudt leverancer af 
olieprodukter til dækning af det islandske forbrug, og der vil blive givet 
norsk faglig bistand i forbindelse med eventuel søgning efter olie på den 
islandske kontinentalsokkel.

De norsk-finske sam arbejdsdrøftelser blev indledt februar 1977 i 
Helsingfors.

I første omgang skal m an få bragt på det rene, hvilke praktiske sam 
arbejdsmuligheder der foreligger mellem de to lande inden for olie og 
naturgas samt en del industriom råder. M ulighederne for et samarbejde 
om fælles projekter i og eksport til tredjelande skal også undersøges.

Der er nedsat en fælles arbejdsgruppe, som skal undersøge m ulig
hederne for et udvidet samarbejde. K om iteen skal også opm untre til 
kontakter og sam arbejde mellem de berørte industribrancher og be
drifter.

2. Fælles forskning, udvikling og teknologiformidling på energiområdet

Som om talt i C 1 1976 fremlagde N ordisk Industrifond den 1. okto
ber 1976 en rapport: ”N ordiskt energi-FoU -sam arbete” (FoU  =  Forsk
ning og Udvikling) for M inisterrådet. På sit møde den 23. november
1976 behandlede M inisterrådet denne rapport og besluttede at give 
N ordisk Industrifond ansvaret for det fortsatte nordiske samarbejde 
inden for de sektorer af energi-FoU-om rådet, hvor nordisk samarbejde 
ikke varetages af andre organer. Til finansiering af dette samarbejde 
på energiom rådet under Industrifonden har M inisterrådet i 1976 og
1977 totalt bevilget 3,6 mio nkr., og for 1978 er vedtaget en ram m e på 
3 024 mio nkr. (1978-priser).

Nordisk Industrifond har fortsat sin tidligere påbegyndte planlægning 
for at initiere det nordiske sam arbejde på energiområdet. Situationen 
i de nordiske lande på nogle energi-FoU -om råder er blevet kortlagt. 
M ed hensyn til udbygningen af m odtrykskraftens anvendelse i N orden 
tyder kortlægningen på, at mulighederne for forbedringer gennem fælles 
projektarbejde er små. D erim od bedøm mes udsigterne for kommunal 
energiplanlægning af fjernvarm edistribution at være betydeligt gunsti
gere. F or at kunne initiere FoU-sam arbejde om kring bestående energi
kilder kræves der kom pletterende arbejde i forhold til den meget skem a
tiske kortlægning, der hidtil er foretaget. D er planlægges endvidere et 
nordisk symposium vedrørende geotermisk energi. Inden for om rådet 
energianvendelse i industrien lader Fonden, i forbindelse m ed sit plan
lægningsarbejde, bl. a. foretage kortlægning af det specifikke energi
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forbrug inden for nogle forskellige typer af industrivirksom hed i ens
artede foretagender, som er virksomme i de nordiske lande.

3. Øvrigt energisamarbejde

Fonden bevilgede desuden i sin norm ale projektstøttende virksomhed 
midler til sam arbejdsprojekter efter sædvanlig ansøgningsprocedure. 
M ed hensyn til om fanget af projektvirksom heden henvises til tabel 
under afsnittet Nordisk Industrifond.

H er kan nævnes sam arbejdet inden fo r Nordel, organ fo r nordisk 
elkraftsam arbejde. N ordelsam arbejdet pågår kontinuerligt, først og 
frem m est i de faste udvalg (drifts-, planlægnings- og kernekraftudvalget) 
og i N ordels sekretariat. D ette sidste er ansvarligt for N ordels udadret
tede virksomhed og kontakter, udarbejder årsberetning og udgiver 
andre regelmæssige rapporter, statistik etc. Sekretariatet er for perioden 
1975— 78 placeret hos N V E  (Norges vassdrags- og elektricitetsvesen) 
i Oslo, men vil fra  efteråret 1978 ligge hos ELSAM  i Danm ark.

Som konkret eksempel på elkraftsam arbejdet kan nævnes jævn
strømsforbindelsen Jylland— Norge, der blev taget i brug i efteråret
1976 og fra efteråret 1977 med to kabler over Skagerrak har en over
føringskapacitet på 500 megawatt.

H erudover er der fra  N ordel kom m et to delrapporter, således en, der 
indeholder prognoser for elforbruget inden for N ordelom rådet frem  til 
1990, og en, der behandler elvarmens rolle i energiforsyningen i Norden.

Vedrørende den fremtidige virksomhed kan siges, at der på N ordels 
arbejdsprogram , foruden behandlingen af den videre udvikling af el
produktionen og kraftoverføring i N orden, også står bl. a. en udredning 
af problem atikken omkring kom bineret el/varm eproduktion (modtryks- 
kraft) og om anvendelsen af varm epum per til husopvarmning.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 2 /1 9 7 4  angående nordiskt samarbete an
gående ytkem isk forskning

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å undersøke m u
lighetene for en sam ordnet utnyttelse av de nordiske lands ressurser 
som anvendes til overflate- og kolloidforskning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Stiftelsen ytkemisk forskning er en nordisk industristiftelse med mål- 
setting å frem m e kunnskap om grenseflate- og kolloidvitenskap og dens 
industrielle anvendelser. F lertallet av m edlem mene er idag svenske 
foretag.

Bakgrunnen til interessen for anvendt grenseflate- og kolloidviten
skap er at de fleste industrielle prosesser og biologiske system har vik- 
tige innslag av denne spesialkunnskap. V itenskapsgrenen blir derved i 
høyeste grad tverrvitenskapelig og kan ved problem løsning føre ny 
kunnskap sammen.

Idag finnes begrensede kunnskapsressurser i N orden, dog med Ytke- 
miska Institutet som den dom inerende institusjon innenfor anvendt 
grenseflate- og kolloidkjemi. D ette institutt som drives av stiftelsen yt
kemisk forskning, har under året gitt kurser i anvendt grenseflate- og 
kolloidkjemi i D anm ark, F inland, N orge og Sverige. M an har i disse 
kursene såvel som i den anvendte forskningen, forsøkt å samarbeide 
med andre institusjoner med interesse for grenseflate- og kolloidkjemi, 
deriblant Lunds tekniska hogskola, Nordisk institut for maling og trykk- 
farver, for å nevne noen av de nordiske samarbeidspartnere.

Styrelsen for teknisk utveckling har under året forsøkt å kartlegge 
det industrielle behov for grenseflate- og kolloidvitenskapelige innsatser 
idag og på 5— 10 års sikt i samarbeide med Stiftelsen ytkemisk forsk
ning og annen svensk industri. U tredningen har også kartlagt tilgjenge- 
lige ressurser i og u tenfor Sverige. Arbeidet har resultert i skisseringen 
av ulike teknologioverføringsmodeller.

Stiftelsen ytkemisk forskning har selv foreslått å kom plettere u tred
ningen for hele Norden.

D et store behovet, både i industrien og innen universitetet og høg
skoler for en forskerkurs i teknisk grenseflate- og kolloidvitenskap har 
under året resultert i utarbeidelsen av et program  for et slik kurs. Denne 
er foreslått gitt innenfor ram m en av de nordiske forskerkurser.

*Rek. 22/1974/e
D 1978
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Meddelande
om rekom m endation nr 2 3 /1 9 7 4  angående nordisk regionalpolitisk  
fond for Nordkalotten

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å undersøke for- 
utsetningene for å opprette et fond for regionalpolitisk samarbeid innen 
N ordkalottom rådet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

A m betsm annakom m ittén for regionalpolitik (NARP) har under 1977 
borjat en utvårdering av det regionalpolitiska samarbetet. U tvårderings- 
arbetet beråknas bli klart i borjan av 1979 och utm ynna i forslag till 
program  fo r och organisation av det fortsatta nordiska regionalpoli
tiska samarbetet.

V idare skall m an utreda behovet av och forutsåttningarna for nya 
nordiska insatser (t. ex. N ordiska rådets rekom m endation n r 23/1974 
om en utredning av en regionalpolitisk fond for Nordkalotten).

*Rek. 23/1974/e
D 1978
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om  rekom m endation nr 2 4 /1 9 7 4  angående sam nordisk insats for 
skydd av m iljon i samernas kårnområden

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u tarbeta 
ett gemensamt program  fo r att skydda och bevara m iljon i de samiska 
kårnom rådena, bestående av

1. en sam nordisk utredning av frågan om rattslig reglering av anvånd- 
ningen av naturresurserna i de samiska om rådena, syftande till att for 
fram tiden och så snart detta år mojligt åstadkom m a ett faststållande av 
om fånget av samernas råttigheter,

2. sam ordnade regionalpolitiska åtgårder som stod for samernas nå- 
ringar, samt

3. ett sam ordnat nordiskt forskningsprojekt som belyser den samiska 
befolkningens situation.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

ad.pkt. 1. på trods af de vanskeligheder, der fra  svensk side består i, 
at den verserende retssag vedr. svenske samers retsforhold endnu ikke er 
afsluttet, er det besluttet, at en indsamling af enhver form  for retsligt 
materiale, der vedrører sameforhold, skal tilsendes N ordisk M inisterråds 
sekretariat via udvalgte nationale kontaktpersoner, m ed henblik på en 
bearbejdelse — og for bedre at kunne danne sig et indtryk af sam epro
blematikkens omfang.

Størstedelen af m aterialet er nu indkom m et til sekretariatet som har 
påbegyndt en sammenstilling af dette.

ad.pkt. 2. N ordkalottkom m ittén skall verka for ett fordjupat sam ar
bete på det regionalpolitiska och arbetsm arknadspolitiska om rådet samt 
for andra sam arbetsprojekt av betydelse fo r sysselsåttningen på N ord 
kalotten. Inom  detta sam arbete behandlas också sådana nåringar som har 
betydelse for samer. T. ex. holls i A lta den 18 och 19 april 1977 ett om 
fattande seminarium, som behandlade rennåringen. Fore seminariet ut- 
arbetades ett faktaunderlag rorande rennåringen i olika lånder. Semina
riets resultat och faktaunderlag skall publiceras. N K K  har också bildat 
en arbetsgrupp som skall arbeta vidare med seminariernas forslag. Sa- 
m erna har representation i denna grupp.

N K K  har också andra arbetsgrupper som sysslar m ed andra nåringar; 
turism, industri, byggverksamhet, gronsaksodling och handel.

*Rek. 24/1974/j
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N ordiska am betsm annakom m ittén for regionalpolitik (NARP) be- 
handlar också som en del av sin verksam het sådana frågor som ro r sig 
om  samernas nåringar. N A R P:s glesbygdspolitiska arbetsgrupp har for
soksverksamhet på gång i ett om råde som består av Enontekio och 
M uonio kom m uner i F inland, K autokeino kommun i N orge och f. d. 
K aresuando kom m un i K iruna kom m un i Sverige rorande granskom m u
nalt samarbete. Som en del av denna verksam het behandlas också sådana 
naringspolitiska frågor som har betydelse fo r samer.

ad.pkt. 2. og 3. den ad.pkt. 1. nævnte indsamling af retslig m ate
riale vedrørende sameforhold vil også bidrage til at kaste lys over hvilke 
foranstaltninger, der kan tænkes truffet for at beskytte samernes leveveje 
og miljø med videre.

Nordisk Samisk Institut

Nordisk Samisk Institut skal i følge sine statutter arbejde med spørgs
mål på det sociale, kulturelle, retslige og økonomiske område.

Institutionen har tre sektioner hvoraf en har til opgave at arbejde med 
spørgsmål indenfor næringsliv, miljø og rettigheder. M iljøspørgsmål er så
ledes en central arbejdsopgave for institutionen. A f virksomhed på 
dette område indtil nu kan nævnes projekter under "M iljøprogram  for 
de samiska om råder.”
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om rekom m endation nr 2 5 /1 9 7 4  angående undersokning av de 
m ultinationella foretagens roll i de nordiska låndernas ekonom i

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd at gennem føre en under
søgelse af de m ultinationale selskabers rolle i de nordiske landes øko
nomi og at vurdere, om denne undersøgelse giver grundlag for en fælles 
nordisk lovgivning og/eller andre forholdsregler.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:
Spørgsmålene omkring m ultinationale selskabers virksomhed er blevet 

aktuelle i forbindelse med den voksende internationalisering af de nor
diske landes økonomi og produktion og de m ultinationale selskabers 
ekspansion i særlig de to seneste tiår. I de sidste år har disse selskabers 
rolle og virksomhed udgjort et vigtigt led i samfundsdebatten.

E fter udarbejdelsen af en foreløbig sekretariatsrapport og efter drøf
telser med arbejdsm arkedets parter, vedtog M inisterrådet i december
1975 direktiver for en nordisk undersøgelse som forudsat i rekom m anda
tionen. Undersøgelsesarbejdet tager sigte på at tjene som grundlag for 
overvejelser om mulighederne for og hensigtsmæssigheden af at træffe 
fællesnordiske forholdsregler med henblik på løsning af problem er, der 
har relation til m ultinationale selskabers virksomhed. D er bør foretages 
en sammenligning og vurdering af eksisterende nordisk lovgivning og 
andre kontrolinstrum enter for at se, om der er behov for vedtagelse af 
flere eller udførligere regler. Endvidere bør der tages hensyn til, om der 
på visse om råder mest hensigtsmæssigt kan findes løsninger eller tages 
bestemmelser inden for en videre international ramme.

Undersøgelsen er påbegyndt i 1976 som et nordisk projekt. P rojekt
lederen står for gennemførelsen af projektet, og M inisterrådets kontakt
gruppe for spørgsmål vedrørende m ultinationale selskaber er styrings
gruppe. A rbejdet sker i kontakt m ed arbejdsm arkedets organisationer. 
Undersøgelsen forventes afsluttet i 1978.

Ved nedsættelsen i 1975 af M inisterrådets særlige kontaktgruppe har 
man etableret et fast forum  for inform ation og spørgsmål vedrørende de 
respektive landes opfattelse af og stillingtagen til spørgsmål, der angår 
multinationale selskaber. De vigtigste opgaver for kontaktgruppen i 1977
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har foruden arbejdet som styringsgruppe for M inisterrådets undersøgelse 
om de m ultinationale selskabers rolle i de nordiske landes økonomi 
været nordisk sam råd om og koordinering af arbejdet med multinationale 
selskaber i internationale organer (særlig inden for FN  (ECOSOC) og 
OECD). D et er M inisterrådets forudsætning, at den nordiske koordine
ring i forbindelse med internationale drøftelser om multinationale selska
ber udbygges kontinuerligt, bl. a. på basis af det faktam ateriale som 
frem kom m er under arbejdet med den nordiske undersøgelse.
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om  rekom m endation nr 2 6 /1 9 7 4  angående påbud om bruk av 
skyddshjålm

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler N ordisk M inisterråd snarest mulig å treffe 
foranstaltninger for å innføre påbud om bruk av styrthjelm  ved kjøring 
med motorsykler og mopeder.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Nordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR) foreslog i rapporten  ”M otorcykel- 
og m opedhjålm ar” (nr. 8 i rådets rapportserie), a t anvendelse af styrt
hjelm blev påbudt ved lov i de nordiske lande.

I D anm ark er bestemmelser om obligatorisk brug af styrthjelm  for 
m otorcyklister og knallertkørere tråd t i kraft den 1. januar 1977.

I Finland er bestemmelser om obligatorisk brug af styrthjelm  for m o
torcyklister tråd t i kraft den 1. juni 1977. Loven gælder ikke for knallert
kørere.

N orge indførte den 15. april 1976 et sanktionsfrit påbud om brug af 
styrthjelm  for m otorcyklister og knallertkørere.

I Sverige har der siden 1. maj 1975 været pligt for m otorcyklister til 
at anvende styrthjelm. Inform ationskam pagner om knallertkøreres brug 
af styrthjelm  har m edført en stigning av anvendelsesfrekvensen hos den
ne trafikantgruppe. En undersøgelse og et udviklingsarbejde med henblik 
på at finde frem  til fuldt tilfredsstillende hovedbeskyttelse for knallert
kørere er næsten afsluttet og vil kunne danne grundlag for udfærdigelse 
af forskrifter.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 7 /1 9 7 4  angående inråttande av ett nor
diskt institut for skårgårdsforskning

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att utreda 
frågan om inråttandet av ett nordiskt institut for skårgårdsforskning, 
sårskilt med beaktande av m ojligheterna att forlågga detta till Åland.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

På grundval av N ordiska rådets rekom m endation n r 27/1974 angående 
inråttande av ett nordiskt institut for skårgårdsforskning påborjades un 
der 1977 en forstudie om sam arbetsm ojligheterna mellan Stockholmsre- 
gionen, Å land och Åboland. Studien blev fårdag hosten 1977. Inlednings- 
vis presenteras fakta om skårgården i de tre nåm nda regionerna. Sedan 
behandlas några generella uppslag som anses låm pade for nordiskt sam
arbete eller nordisk forskning når det gåller skårgårdsfrågor. D årpå fol
jande avsnitt presenterar några aspekter på de regioner i D anm ark och 
Norge som kan jåm foras med begreppet skårgård i Sverige och Finland. 
Avslutningsvis poångteras de viktigaste samarbetsuppslagen, varav kan 
utronas vilken fortsåttning projektet skulle kunna få i forsåttningen.

Rek. 27/1974/s
D 1978
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om  rekom m endation nr 2 8 /1 9 7 4  angående skydd av naturtyper och  
biotoper av gem ensam t nordiskt intresse

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt fortsatta 
arbetet med utarbetande av forslag till skydd av naturtyper och biotoper 
av gemensamt nordiskt intresse utifrån en indelning av N orden i hom o
gena naturgeografiska zoner och med sårskilt beaktande av på lokal och 
regional nivå forekom m ande intressen.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
N ordisk M inisterråd fastla i februar 1974 retningslinjer for sam ar

beidet på naturvernom rådet. D ette om fattet utredninger og tiltak ved
rørende:

1) Truede dyr og planter i N orden
2) N aturgeografisk regioninndeling av N orden
3) M etoder for landskapsanalyser
Siden 1975 er det gjennom ført tre større prosjekter på disse områder. 

Sluttrapporter fra de to første prosjektene ble publisert i Nordisk utred- 
ningsserie høsten 1977.

På grunnlag av ovennevnte prosjekter —  i første rekke den natu r
geografiske regioninndeling og en tidligere utarbeidet rapport om våt- 
m arker —  er det fastlagt et nytt ram m eprogram  for det fortsatte sam
arbeid om representative naturtyper og truede biotoper. Prosjektet "R e
presentative naturtyper og truede biotoper i N orden” er basert på føl
gende fem  punkter:

1) De naturtyper og biotoper som finnes i N orden klassifiseres på 
grunnlag av et felles klassifikasjonssystem

2) På grunnlag av den naturgeografiske regioninndelingen av Norden, 
opprettes i hvert land en fortegnelse over de naturtyper/biotoper som 
finnes representert i hver region

3) Representative og truede naturtyper/biotoper i hver region ut- 
velges innen hvert land og en særskilt objektfortegnelse opprettes

4) De nasjonale objektfortegnelsene samordnes til en nordisk liste
5) En rapport om representative og truede objekter og arter utar- 

beides, inkludert forslag til tiltak for å redde de akutt truede artene.
Prosjektet startet i 1977 og vil strekke seg over flere år.

*Rek. 28/1974/s
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 /1975  angående farjeforbindelser m ellan  
Yasa och Um eå

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler regjeringene i F inland og Sverige å skape for- 
utsetninger for å forbedre ferjeforbindelsene mellom Vasa og Um eå og 
særlig sikre en tilfredsstillende trafikkavvikling året rundt.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (trafikm inistrarna) m eddelar den 
9 december 1977:

En av finska myndigheter sam m ansatt arbetsgrupp håller på att u t
reda frågorna i samband med rekom m endationen. I samarbete med Han- 
delshogskolan i Vasa har en utredning verkstållts rorande trafiken i fråga. 
I  denna utredning har sårskild vikt lagts vid att kartlågga de foretags 
synpunkter som anvånder rutten. Utredningens resultat stoder den tidi
gare uppfattningen om att kapaciteten på rutten år tillråcklig, m en un- 
derstryker å andra sidan nodvåndigheten av att uppråtthålla trafiken 
året runt.

F or att skapa båttre forutsattningar for vintertrafiken har farleden 
till Vasa forbåttrats alltsedan år 1975. F or att såkra isbrytarverksamhe- 
ten och oka såkerheten på farleden har farliga grund uppm uddrats. I 
planerna ingår också en fordjupning av den nuvarande farleden från  
åtta till nio meter. F or att underlåtta navigeringen har sjofartsstyrelsen 
i Finland fattat beslut om att utrusta farleden till Vasa med ett kabel- 
navigeringssystem som m otsvarar den i U m eå befintliga typen.

*Rek. 1/1975/t
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 2 /1975  angående okad anvåndning av re- 
flexanordningar

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler N ordisk M inisterråd, i påvente av eventuelle 
nordiske bestemmelser, å treffe de nødvendige tiltak for å øke fot- 
gjengernes bruk av refleksanordning eller tent lykt ved ferdsel på vei 
etter m ørkrets fram brudd, og herunder gjennom føre en samnordisk 
kam panje for å stimulere til slik bruk.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
Nordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR) har i rapporten "Fotgångerreflek- 

ser” (nr. 10 i rådets rapportserie) bl. a. anført, a t det må anses for 
tvivlsomt, om der ud fra  et færdselssikkerhedsmæssigt synspunkt er 
tilstrækkelig begrundelse for at påbyde anvendelse af reflekser. Derim od 
har N TR  foreslået, a t der føres tilsyn med refleksbrikkernes kvalitet, og 
at udbredelse af refleksbrikkerne søges øget dels gennem en bedre m ar
kedsføring, dels gennem m ere propaganda. I Sverige er et arbejde ved
rørende kvalitetskravene til refleksbrikker ved at være afsluttet.

Omfattende oplysningskampagner har inden for det sidste år været 
gennem ført i både D anm ark, F inland, N orge og Sverige og har forøget 
anvendelsen.

A rbejdet med yderligere at udbrede brugen af reflekser vil fortsætte 
i de kommende år.

*Rek. 2/1975/t
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 3 /1 9 7 5  angående N O R D T U R IST -biljett

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd å undersøke mulighetene 
for bedre og rimeligere internordiske reisetilbud for ungdom, ved inn
føring av et tidsbegrenset universalkort (NORDTURIST-billett).

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
Spørsmålet om innføring av en spesiell turistbillett gjeldende på de 

nordiske jernbaner har vært behandlet av jernbaneforvaltningene ved 
flere anledninger. D et ble således allerede i 1971 nedsatt en arbeids- 
gruppe med deltakere fra  de 4 nordiske jernbaner med det oppdrag å 
utarbeide et forslag til et ”Skandirailkort” til erstatning for "N ordiske 
rundturbilletter” . G ruppen nådde imidlertid ikke fram  til et resultat som 
kunne aksepteres av alle.

I de følgende år (1972— 1975) stabiliserte imidlertid salget av de 
nordiske rundturer seg.

Samtidig skjedde en påtagelig øking i salget av Eurail-pass billetter. 
På denne tid (1972) ble ’Tnterrail-billetten” lansert, og den ble straks 
meget populær hos ungdommen.

Ovennevnte forhold —  sammen med effekter av oljekrisen 1973 —  
har i en lengre periode vært årsak til at jernbanen ut fra en kommersiell 
vurdering, ikke har funnet det riktig å lansere nye billett- og rabatt- 
tilbud.

Spørsmålet om etablering av en ”N ordturist-billett” for ungdom gjel
dende på de 4 nordiske jernbaner vil imidlertid kunne tas opp igjen og 
jernbaneforvaltningene vil bli anm odet om å se på dette på ny. D et 
forutsettes å kunne skje på et kommende persontariffm øte våren 1978 
etter forutgående kommisjonsarbeid.

*Rek. 3/1975/t
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 4 /1 9 7 5  angående bilfårja m ellan Island, 
Faroarna och ovriga Norden

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd henstiller til Nordisk M inisterråd å gjennom føre nød
vendige undersøkelser om forutsetningene for å drive rutetrafikk med 
en kombinert passasjer- og bilferje mellom Island, Færøyene og det 
øvrige N orden med henblikk på at en slik rutetrafikk blir etablert så 
snart som mulig.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
De i rekom m andationen nævnte undersøgelser foretages af en arbejds

gruppe nedsat under Nordisk em bedsm andskomité for transportspørgs
mål. (NET), jfr. bem ærkningerne i C 1, afsnittet om transport og kom 
munikation. En endelig rapport fra  N E T  til Nordisk M inisterråd fo r
ventes at foreligge i første halvdel af 1978.

*Rek. 4/1975/t
D 1978
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om  rekom m endation nr 5 /1975  angående handlingsprogram for 
okad livsmedelsforsdrjning

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd bl. a. på bakgrunn 
av utviklingen av matvaresituasjonen i verden å u trede forutsetningene 
for å utarbeide et handlingsprogram  vedrørende økt m atforsyning og 
bedre utnyttelse av ressursene i Norden. Dessuten bør mulighetene ut- 
redes for et utvidet samarbeid om forskning og videreutvikling på m at
vareom rådet og for en felles innsats for et sunnere kosthold.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 decem ber 1977:

D en første del af rekom m andationen, udredningen af forudsæt
ningerne for at udarbejde et handlingsprogram  vedrørende øget m ad
forsyning og bedre udnyttelse af ressourcerne i N orden, må siges at 
være behandlet i forbindelse med den nordiske råvare- og ressource- 
udredning (N U  1976:26), idet den faktiske situation for så vidt angår 
landbrug i N orden og fiskeressourcerne i havet beskrives i denne ud
redning. Den videre behandling af rekom m andationen, d. v. s. udred
ningen af mulighederne for et udvidet sam arbejde om forskning og 
videreudvikling på fødevareom rådet, vil for en ikke uvæsentlig dels 
vedkom mende kunne ske på baggrund af det m ateriale, der foreligger 
i Nordisk råvare- og ressourceudredning.

F or at opnå den bedst mulige behandling af rekom m andationen er 
denne oversendt til videre behandling i Nordisk K ontaktorgan for 
Landbrugsspørgsmål og Nordisk K ontaktorgan for Fiskerispørgsmål.

*Rek. 5/1975/e
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 6 /1 9 7 5  angående Nordtests arbetsformer

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande ly delse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utrede mulig
hetene for å styrke N ordtests stilling med sikte på å  finne fram  til jevn- 
førbare prøvningsm etoder også unngå dobbeltarbeid.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

Verksam heten har under året bedrivits i styrelse, fackgrupper och 
sekretariat. Styrelsen har under året hittills hållit 4 sam m antråden i 
Oslo, G lostrup, M arieham n och Bergen. H årutover planeras ytterligare 
ett mote att hållas i Stockholm. A rbete har under året bedrivits i 6 fack
grupper for om rådena Bygg, Brand, Akustik, N D T  (oforstorande prov- 
ning), VVS och Elektronik. D en sistnåm nda fackgruppen utsågs under 
hosten 1976, m en det egentliga arbetet i gruppen påborjades under 
innevarande år.

A rbetet i N ordtest bedrivs enligt tidigare uppgjord plan i form  av 
projekt. H ittills h a r inkom m it sam m anlagt 222 forslag till projekt. Av 
dessa har under år 1977 inkomm it 72 nya forslag. Av inkom na forslag 
har hittills utvalts 35 nya arbeten jam te fortsåttning på ett tidigare på- 
borjat projekt som beståilts vid olika institutioner och foretag for en 
sammanlagd kostnad av 1 474 900 skr.

Fordelningen områdesvis av under året påborjade projekt ar foljande:

*Rek. 6/1975/e
D 1978

Område Antal projekt Kostnad (1 000 skr)

Bygg 10 384,5
Brand 6 308,0
Akustik 6 ( +  1 från 1976) 242,0
N D T 1 65,0
VVS 4 94,0
Elektronik 1 10,4
Ovriga 7 371,0

35 1 474,9

Av sam m anlagt 107 bestållda projekt har hittills (per 1977-09-15) 
inlåmnats slutrapport over 49 arbeten. U nder året har hittills 17 projekt 
slutforts.

15—770426. Nordiska rådet. Del 2
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Igångsattningsår Antal bestallda Antal slutforda projekt
projekt (1977-09-15)

1974 16 15
1975 18 17
1976 38 15
1977 35 (per 1977-09-15) 2

107 49

A rbetet inom N O RD TEST har hittills resulterat i 74 rekomm ende- 
rade NO RD TEST-m etoder. Fordelningen fackgruppvis av rekomm en- 
derade N O RD TEST-m etoder ar foljande:

Fackgrupp Antal rekommenderade NORDTEST-metoder

Bygg 45
Brand 7
Akustik 21 (varav 10 provdonsspecifikationer) 
Ovriga 1

74

"Register of approved N O R D TEST M ETH O D S” har utgivits som 
N O RD TEST Doc G en 007.

”A nnual Report 1976” har utgivits som N O RD TEST Doc Gen 008. 
I denna publikation ges bl. a. kortfattad inform ation om slutforda och 
pågående projekt.

"Forslag till N O RD TEST långtidsplan 1978— 1982” har publicerats 
som N O RD TEST Doc G en 009. H år har N O R D TEST redovisat sitt 
arbetsprogram  for de nårm aste åren med uppgift om medelsbehov for 
genom forande av detta. Långtidsplanen år baserad på "N O R D TEST 
prim år behovsanalys” som utfordes 1975 och på detaljerade fackgrupps- 
vis u tforda behovsanalyser.

”N O RD TEST scheme fo r certifikation of non-destructive testing 
personnel” år under tryckning som N O RD TEST Doc G en 010. Fack
grupp N D T  har hår u tarbetat ett system for nordisk certificering av 
provningspersonal i anslutning till det internationellt foreslagna U N I- 
CERT-systemet. I styrelsen har intensivt arbete utforts i syfte att upp- 
stålla en modell fo r avtal om  omsesidigt godkånnande av provnings- 
resultat. M odellen år fram st avsedd for anvåndning vid uppråttande av 
avtal de nordiska lånderna emellan.

N O RD TEST har på sekretariatsplanet etablerat kontakt med EEC- 
kommissionen i  frågor rorande provning. K ontakten forvåntas att bli 
kanaliserad genom kommissionens ”Bureau Com m unautaire des Refe
rences” .

F or den redovisade verksamhetsperioden som om fattar kalenderåret
1977 har N ordiska fonden for teknologi och industriell utveckling be-
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viljat 2 milj. skr. F or år 1978 h ar fonden reserverat o foråndrat 2 milj. 
skr. till N O R D TEST:s verksam het, m edan N O R D TEST har beraknat 
att behovet fo r året uppgår till 3,35 milj. skr. Finansieringssituationen 
har presenterats fo r m inisterrådet.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 7 /1975  angående råttsligt skydd for m ans 
och kvinnors lika råttigheter

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt u treda fo r
utsåttningarna for en samordning av arbetet med att skapa ett tillfreds- 
stållande råttsligt skydd for måns och kvinnors lika råttigheter.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
Med bakgrunn i Nordisk Råds rekom m andasjon nr 7/1975 igang

satte M inisterrådet høsten 1975 en kartleggende utredning om  forut- 
setningene for å sam ordne arbeidet med å skape en tilfredsstillende 
rettsbeskyttelse av likestillingen mellom  kvinner og menn. D enne er 
publisert i NU-serien som nr. 1976: 31. Tem aet rettsbeskyttelse av like- 
stilling ble fulgt opp av et seminar på H anaholm en i Esbo i juni 1977, 
der utredningen utgjorde en vesentlig del av bakgrunnsm aterialet. Semi
narets hovedem ner var lovgivning m ot kjønnsdiskriminering, dem okra
tisering av arbeidslivet som middel til å avskaffe kjønnsdiskriminering, 
ILO ’s likelønnskonvensjon samt arbeidsmiljø og likestilling. D eltakerne 
var representanter for myndigheter, likestillingsorganer, arbeidsmar- 
kedspartene og Nordisk Råd. Seminarets hensikt var å utveksle infor- 
masjon og synspunkter om rettsbeskyttelse som virkemiddel i likestil- 
lingsarbeidet.

Rek. 7/1975/s
D 1978
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B1LÅG A

Betankande av Nordiska rådets social- och m iljoutskott over m ed
delandet

Till N ordiska rådets social- och m iljoutskott har hånvisats av N or
diska m inisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation nr 7/1975 
angående råttsligt skydd for m ån och kvinnors lilca råttigheter.

Hosten 1975 inlcddes en kartlåggning av forutsåttnnigarna for att 
sam ordna arbetet når det gållde råttsligt skydd av jåm stålldheten mellan 
mån och kvinnor. En rapport i åm net h ar publicerats i N U-serien 
(N U  1976: 31). E tt seminarium om bl. a. lagstiftning om forbud m ot 
kønsdiskriminering samt en dem okratisering av arbetslivet som ett led i 
stråvandena att avskaffa konsdiskrim inering har avhållits i m inisterrå
dets regi. N ordiska rådet har i form  av ett m inisterrådsforslag forelagts 
ett forslag till nordiskt handlingsprogram  for jåm stålldhet mellan m ån 
och kvinnor. M inisterrådets avsikt år for nårvarande ej att verka for en 
harm onisering av lagstiftningen på detta område, utan varje land forut- 
såtts finna de form er som båst tjånar jåm stålldhetens sak. U tskottet fin
ner att m ojlighet foreligger att folja de lagstiftningsmåssiga aspekterna 
av jåm stålldhetsarbetet inom ram en for den rekom m endation som kan 
våntas bli antagen vid rådets 26:e session på grundval av det fram lagda 
m inisterrådsforslaget. U tskottet anser det fortsåttningsvis ej påkallat a tt 
folja arbetet med denna rekom m endation utan foreslår,

att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 
m endation nr 7/1975 for rådets del vara slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

Asbjørn H augstvedt (Kr. F.) Paul Jansson (s)
Forman

Hans Jørgen Jensen (S) 

Bror Lillqvist (Sd) 

Anna-G reta Skantz (s) 

Sigrid Utkilen (H)

Bertil Jonasson (c) 

Petter Savola (K) 

Bernhardt Tastesen (S) 

Raino W esterholm (Ski)
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om  rekom m endation nr 8 /1 9 7 5  angående begrånsning av utslåpp  
i Bottniska viken m. m.

0Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i Finland och Sverige 
att i avvaktan på IM CO- och Ostersjokonventionernas ikrafttradande 
verka for att ett bilateralt avtal rorande Bottniska viken ingår i syfte:

1. att effektivt begransa utslappen i olika form er av fororeningar från 
fartyg,

2. att m inimera de negativa effekterna av de landbaserade utslappen 
i om rådet samt

3. att stålla okade resurser till forfogande for forskning rorande for- 
oreningssituationen i Bottniska viken.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
Østersjøkonvensjonen om fatter både forurensninger fra  fartøy og 

landbaserte utslipp. IM CO-konvensjonen av 1973 om fatter forurens
ninger fra  skip. Østersjøkonvensjonen er ratifisert av de tre nordiske 
land som er parter i konvensjonen: D anm ark, Finland og Sverige (jfr. 
rek. nr. 30/1970) mens IM CO-konvensjonen foreløpig ikke er ratifisert 
av noe nordisk land (jfr. rek. nr 9/1975). Både Finland og Sverige har 
vedtatt bestemmelser for å regulere forurensninger fra  fartøy og fra 
landbaserte kilder.

Forsknings- og utredningsarbeidet vedrørende forurensningsforhol- 
dene i Bottenviken har siden desember 1972 blitt sam ordnet innen 
ram m en av en samarbeidsavtale mellom Statens naturvårdsverk i Sve
rige og Havforskningsinstitutet og Vattenstyrelsen i Finland. E n spesielt 
nedsatt komité (Komitéen for Bottenviken) fastlegger på sine årlige 
m øter ettårige forskningsprogram som om fatter bl. a. felles m onitoring- 
virksomhet vedrørende hydrografiske, hydrokjem iske og biologiske fo r
hold, samt felles undersøkelser av materialsubstansen i Bottenviken.

*Rek. 8/1975/s
D 1978
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om rekom m endation nr 9 /1 9 7 5  angående forhindrande av skador 
genom  giftiga laster i Ostersjon

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar regeringarna i D anm ark, Finland, 
Norge och Sverige att:

1. verka for ett internationellt genom forande av den i novem ber 1973 
undertecknade IM CO-konventionen om forhindrande av vattenforore- 
ningar från fartyg

2. gemensamt med ovriga ostersjostater utarbeta de tekniska och 
ovriga beståm melser som erfordras for IM CO-konventionens tillamp- 
ning i ostersjoom rådet harunder sårskilt inråttandet av mottagnings- 
anlåggningar for avfall i land.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
IM CO-konvensjonen av 1973 om forurensning fra  fartøy trer i kraft 

12 m åneder etter at 15 stater m ed til sammen 50 % av verdens handels- 
tonnasje har ratifisert konvensjonen. Foreløpig har bare 5 land ratifi- 
sert. Ingen av de nordiske land har ratifisert konvensjonen, men det 
arbeides med ratifikasjonsspørsm ålet i samtlige land.

I IM CO-konvensjonen er Østersjøen et såkalt ”spesielt om råde” med 
særlig strenge bestemmelser. De tekniske og øvrige bestemmelser, her
under mottakingsanlegg for avfall i land, som kreves for gjennom- 
føring av IM CO-konvensjonen, samarbeides det om  mellom østersjø- 
statene prim ært innen ram m en av Østersjøkonvensjonen. Samtlige nor
diske land som er parter i Østersjøkonvensjonen —  D anm ark, Finland 
og Sverige —  har ratifisert konvensjonen.

*Rek. 9/1975/s
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om  rekom m endation nr 1 0 /1 9 7 5  angående nordiskt samarbetsorgan 
på livsm edelsforskningens om råde

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u treda frå 

gan om  inråttandet av ett nordiskt sam arbetsorgan på livsmedelsforsk- 
ningens område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
Verksam heten vid flera nordiska sam arbetsorgan om fattar frågor om 

livsmedelsforskning. Olika aspekter av forskningsaktiviteter inom  detta 
om råde behandlas bl. a. av N ordforsk, N ordiska kontaktorganet for 
jordbruksforskning, N ordiska kontaktorganet for jordbruksfrågor, N o r
diska am betsm annakom m ittén for livsmedelslagstiftning, N ordiska toxi- 
kologiska m otet for livsmedel och N ordiska m etodikkom m ittén for 
livsmedel.

M inisterrådet har under det gångna året inte foretagit vidare åtgårder 
med anledning av rekom m endationen. Remissbehandlingen av med- 
lemsforslaget A 412/s visade att en prioritering av samverkan vid forsk
ningsprojekt vid redan befintliga forskningsinstitutioner ansågs m era 
åndamålsenlig ån inråttandet av ett nordiskt institut for livsmedels
forskning. Skål fo r en åndrad hållning i fråga om inråttande av ett 
nordiskt sam arbetsorgan på om rådet har ej heller fram kom m it. M inis
terrådet avser undersoka m ojligheterna och form erna for en koordine
ring av verksamheten på livsmedelsforskningens om råde mellan existe- 
rande nordiska samarbetsorgan.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 3 /1 9 7 5  angående forbattrad inform ation  
om  de nordiska lånderna i etermedia

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att undersoka 

m ojligheterna a tt fo rbattra  inform ationen om  de nordiska lånderna i
etermedia.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977:

M inisterrådets rådgivende komité for allm ennkulturell virksomhet har 
behandlet spørsmålet og forslag til samarbeidstiltak er fram satt i 
komitéens langtidsbedømmelse fo r det allmennkulturelle om råde (N U  
1975:14).

Spørsm ålet vil bli nærmere vurdert i M inisterrådets organer bl. a. på 
bakgrunn av det pågående satelittutredningsprosjektet. Vi henviser i 
denne forbindelse til uttalelser i tilknytning til rek. nr. 20/1971.

*Rek. 13/1975/k
D 1978
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om  rekom m endation nr 1 4 /1975  angående språkundervisning for 
finska barn i Sverige m. m.

(Overlamnat av Sveriges regering)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar
1. regeringen i Sverige att i sam råd med Finlands regering vidtaga 

åtgårder for att oka m ojligheterna for de i Sverige bosatta finska bar
nen att erhålla undervisning i och på sitt m odersm ål samt

2. regeringarna i Finland och Sverige att vidtaga åtgårder for att 
trygga rekryteringen av tvåspråkiga larare.

S v e r i g e s  r e g e r i n g  (utbildningsdepartementet) m eddelar den 
19 decem ber 1977 å Finlands och Sveriges regeringars vcignar:

Genom riksdagens beslut (prop. 1975/76: 118, U bU  1975/76:33, 
rskr 1975/76: 391) år landets kom m uner skyldiga att aktivt fram ja och 
stimulera tvåspråkighet hos invandrarbarn och barn inom ursprungliga 
m inoriteter i Sverige.

Ratt till hem språkstråning i forskolan och hemspråksundervisning 
inklusive studiehandledning på hem språk i grundskolan och i gymnasie- 
skolan har med visst undantag alla barn och ungdom ar for vilka ett 
annat språk ån svenska utgor ett levande inslag i deras hemmiljo. N or
m alt forutsåtter detta att forålder/vårdnadshavare har ett annat språk 
ån svenska som sitt m odersm ål och anvånder språket i sitt umgånge 
med barnet. U nder forutsåttning att barnets språkliga miljo kraver 
detta tillkommer denna rått emellertid också barn  vars familj i en 
eller flera generationer har bott i landet eller barn som tillhor en ur- 
sprunglig språklig m inoritet i landet, t. ex. samer.

Liksom tidigare skall m an i grundskolan med sårskilt statsbidrag 
kunna anordna stodundervisning i svenska for invandrarelever.

Hem språksundervisning kan ersatta undervisning i annat åm ne inom 
den obligatoriska tim planen eller anordnas u tanfor den åm nesbundna 
tim planen (UbU 1972: 2, rskr 1972: 68). D etsam m a gåller stodunder
visning (UbU 1975/76: 30, rskr 1975/76: 367). Undervisningen skall 
organiseras på det sått som båst tillgodoser elevernas allsidiga utveck
ling och deras studiesituation.

Statsbidrag utgår från 1 juli 1977 till kom m unerna for hem språks
tråning i forskolan och for hem språksundervisning i grundskolan och
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gymnasieskolan (prop. 1976/77:22, U bU  1976/77:10, rskr 1976/77: 
111). F o r hem språkstråning i forskolan for sexåringar utgår statsbidrag 
till kom m unerna m ed ett schablonbelopp per deltagande barn  och år 
for narvarande 1 900. F or hem språksundervisning i grundskolan och 
gymnasieskolan utgår aven ett schablonbelopp till kom m unerna.

F or budgetåret 1978/79 beraknas fo r grundskolan ca 107,5 milj. kr. 
for hemspråksundervisning inklusive studiehandledning och ca 99 milj. 
kr. for stodundervisning. M otsvarande siffror fo r gymnasieskolan ar 
1,2 respektive 5 milj. kr.

G enom  riksdagens beslut kom m er också sårskilda statligt reglerade 
tjånster som hem språkslårare att inråttas inom  skolvåsendet.

En finskspråkig gymnasiesklass m otsvarande 2-årig social linje har 
inråttats på fdrsok i Stockholm fr. o. m. Iåsåret 1977/78.

Inom  hogskolans lårarutbildning anordnas tvåårig grundutbildning av 
hemspråksldrare (for tjånstgoring som hem språkslårare inom  forskola, 
grundskola och gymnasieskola). A ntalet intagningsplatser per år år 
120. U nder innevarande låsår avser 48 platser den finska språkgruppen. 
V idare anordnas under innevarande låsår dels en lågstadielårarutbild- 
ning med 24 intagningsplatser, dels en mellanstadielararutbildning med 
lika m ånga intagningsplatser for studerande med finska som m oders
mål. Inom  forskollårarutbildningen finns under innevarande låsår 90 
platser for tvåspråkiga studerande. U ngefår 2/3 av de studerande som 
antogs till utbildningen har finska som modersmål.

Y tterligare hånvisas till dels m eddelanden om  rekom m endationerna 
nr 18/1971 och 19/1971, dels beråttelse från Finsk-svenska utbild
ningsrådet.
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om  rekom m endation nr 1 5 /1 9 7 5  angående utbyggt nordiskt samar
bete betråffande nordisk kom parativ samhållsforskning

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt ytterligare 

utbygga det nordiska sam arbetet betråffande nordisk kom parativ sam
hållsforskning och vid denna utbyggnad åven overvåga mojligheterna att 
grunda ett nordiskt institut fo r kom parativ samhållsforskning.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

Som anført i M inisterrådets beretning om det nordiske samarbejde
1976 har det nordiske samarbejdsnævn for sam fundsforskning (de sam
fundsvidenskabelige forskningsråds nordiske samarbejdsorgan) søgt at 
definere et antal om råder, som kan være særligt egnede fo r komparative 
studier, idet også samarbejdsnævnet finder, at der er behov for et ud 
bygget sam arbejde på dette område. Forskningsrådenes kortlægning er 
resulteret i et antal emner til nordiske samarbejdsprojekter på dette 
område.

I samarbejdsnævnets regie er der endvidere i en vis tid foregået et 
planlægningsarbejde angående et nordisk samarbejdsprojekt inden for 
tem aom rådet "fam ilieforskning”. På dette om råde foreligger der for 
øjeblikket tre konkrete projektforslag:

1. undersøgelse af forandringer i nordiske familiers livsmønstre
2. undersøgelse af de konsekvenser familiens forsørgelsesgrundlag og 

det sociale sikringssystem har for familiemedlemmers indbyrdes for
hold og for deres oplevelse

3. undersøgelse a f  større forandringer i familien m ed udgangspunkt i 
separations- eller skilsmissesituation

D et videre arbejde fortsæ tter inden for samarbejdsnævnets regie. 
Samarbejdsnævnet har endvidere nedsat en arbejdsgruppe til a t for
berede eventuel nordisk kom parativ forskning inden for om rådet fælles
nordisk datatjeneste for samfundsforskning. Arbejdsgruppen har ved et 
første møde opstillet en liste over mulige samarbejdsfelter.

Desuden drøftes for tiden muligheden for at etablere fælles projekter 
for yderligere nogle felter, idet de nationale råd vil blive bedt om at 
komme med motiverede forslag.
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Inden fo r om rådet kom parativ nordisk statsvidenskabelig forskning 
har det nyligt dannede nordiske forbund fo r statsvidenskab etableret 4 
samnordiske forskningsgrupper:
—  partiforskning
—  sociale og politiske ændringsprocesser i de nordiske lande
— kom parativ udenrigspolitik
— kom parativ nordisk offentlig forvaltning

De forskningsfelter, som tages op i disse projektgrupper, har nær til
knytning til de ønsker, Nordisk R åd har frem ført om sammenlignende 
forskning vedrørende dem okratiets vilkår.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 6 /1 9 7 5  angående utvidgat nordiskt idrotts- 
sam arbete

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att verkstålla 

en utredning av form erna for och fram lågga forslag till ett utvidgat 
nordiskt idrottssam arbete, och att darvid

1. sarskilt beakta behovet av stod till sam arbete inom skol-, ung
doms-, korporations- och handikappidrotten samt inom breddidrotten 
i allmånhet,

2. overvåga m ojligheterna att instifta ett N ordiska rådets idrottspris.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ram a) meddelar den 14 december 1977:

E tter at en nordisk arbeidsgruppe hadde foretatt en kartlegging av 
den offentlige støtte til idrettsarbeid i N orden, vedtok ministerrådet 
høsten 1976 å nedsette et femmannsutvalg til nærmere å vurdere mulig
hetene for nordiske støttetiltak på idrettsom rådet. I  følge sitt m andat 
skal utvalget i første rekke vurdere støttetiltak innen breddeidrett og 
særlig initiativ fo r utkantom råder.

U tvalget er i gang m ed sitt arbeid og ventes å kunne avgi sin innstilling 
i løpet av første halvår 1978.

*Rek. 16/1975/k
D 1978
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osn rekom m endation nr 19 /1975  angående nordiskt samarbetspro- 
gram på arbetsmarknadsområdet

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att på grund- 
val av 1954 års overenskommelse om en gemensam nordisk arbetsm ark
nad vidareutveckla och fordjupa det nordiska arbetsm arknadssam arbe- 
tet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
I henhold til Nordisk Råds rekommandasjon nr 19/1975 vedtok M i

nisterrådet den 26. novem ber 1975 et program  for fram tidig nordisk 
samarbeid på arbeidsm arkedsom rådet. A rbeidsm arkedsprogram m et og 
dets bakgrunn ble presentert i M inisterrådets beretning i 1975 (C l/1976  
s. 97— 99 og 110— 115 (vedlegg A  til kap. 5). Arbeidsm arkedsprogram 
m et betyr en fordypning og videreutvikling av det nordiske arbeids- 
m arkedssam arbeid innen ram m en for 1954 års overenskomst om  felles 
nordisk arbeidsmarked. I program m et har m an ta tt hensyn til de fo r
andringer på arbeidsm arkedet og i arbeidsm arkedspolitikken som har 
funnet sted siden overenskomsten ble vedtatt.

Arbeidsm arkedsprogram m et har ført til en sterk ekspansjon av det 
nordiske sam arbeidet på området.

Den organisatoriske utvikling og koordinering av det nordiske arbeids- 
markedssam arbeidet har satt økte krav til personressurser både på na- 
sjonal og nordisk nivå. G jennom føringen av handlingsprogram m et skal 
skje i form  av en etappevis konkretisering av de forskjellige program 
punkter i M inisterrådets program  og en tilsvarende redegjørelse for 
resultater av gjennom førte prosjekter til M inisterrådet. I  henhold til 
N A U T ’s vedtak skal gjennom føringen av dette program  også skje i nær 
kontakt m ed arbeidsmarkedets parter etter form er som er vedtatt av 
M inisterrådet.

Den første etappe av gjennom føringen av arbeidsm arkedsprogram m et 
er den tiltaksfortegnelse som Nordisk arbeidsmarkedsutvalg (NAUT) 
vedtok den 26. novem ber 1975 etter at M inisterrådet godkjente arbeids
markedsprogram m et (vedlegg B til kap. 5 i C 1 for år 1975, s. 115— 123). 
Tiltaksfortegnelsen som inneholder over 30 forskjellige prosjekter er i
1977 blitt behandlet i N A U T ’s underutvalg med sikte på gjennom føring
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av de forskjellige delprosjekter. Denne første etappe av arbeidsmarkeds- 
program m ets gjennomføring vil stort sett være sluttført i løpet av 1978. 
D e forskjellige delprosjekter i tiltaksfortegnelsen kom m er naturligvis i 
mange tilfeller å føre til nye impulser og initiativ og forslag til ytter- 
ligere prosjekter. E n  revisjon og kom plettering av tiltaksfortegnelsen er 
innledet høsten 1977.

Ved gjennomføringen av de forskjellige prosjekter er det praktiske 
ansvar for utredningsarbeidet m. m. for det meste tildelt noen av arbeids- 
m arkedsmyndighetene. M an har også forsøkt få en jevn ansvarsfordeling 
mellom landene. De nordiske lands medvirkning i de fleste prosjekter er 
sikret gjennom nordiske prosjektgrupper, styringsgrupper eller kontakt- 
menn, eller slik at prosjektlederen gjennom besøk i de øvrige land blir 
kjent med landenes forskjellige interesser i prosjektet. E n  slik ansvars
fordeling har fungert bra. Prosjektvirksom heten har dermed blitt knyttet 
til det nasjonale utredningsarbeid i hvert land. Samtidlig blir det mer 
sannsynlig at prosjektets resultater kan gjennomføres i hvert enkelt land.

For noen prosjekter har m an gitt utredningsoppdraget til utenomstå- 
ende institusjoner, bl. a. forskningsinstitusjoner og universiteter, spesielt 
når det gjelder mere forskningsmessige prosjekter og oppdrag.

2.1. Arbeidsmarkedsservice

O m rådet arbeidsmarkedsservice om fatter sam arbeidet om  arbeids- 
markedsmyndighetenes kundeorienterte virksomhet innen arbeidsformid- 
ling, yrkesveiledning, attføring/yrkesinrettet rehabilitering og arbeids- 
m arkedsutdanning. På denne samarbeidsselctor er følgende prosjekter 
prioritert. G jennom  prosjektet om attføringsinnrettet utdanning av per
sonale utenfor arbeidsformidlingen forsøker m an å finne m ålgrupper 
og et utdanningsopplegg for slike grupper som arbeidsformidlingen sam- 
arbeider med (f. eks. arbeidsledere). E t annet prosjekt har utredet tiltak 
m ot ungdomsarbeidsløsheten. Videre har m an utarbeidet en oversikt 
over arbeidsm arkedsutdanningen i de nordiske land og forsøkt å finne 
form er for en videreutvikling av sam arbeidet i disse spørsmål.

I 1977 er det sluttført et prosjekt i arbeidsm arkedsprogram m et om 
systematisering og effektivisering av informasjonsutvekslingen mellom 
arbeidsm arkedsorganene i N orden. N A U T planlegger nå å etablere en 
nordisk inform asjonstjeneste på arbeidsm arkedsom rådet. I  løpet av 1977 
skal også inform asjonsvirksomheten på yrkesveiledningens om råde vur
deres. Samtidig er et prosjekt igangsatt for å utvikle den personlige vei- 
lednings metodikk. D ette prosjekt skal dels kartlegge hvordan indivi
duelle forutsetninger tas i betraktning innen arbeidsformidlingen ved 
kundens valg av arbeid og utdannelse, dels utvikle veiledningsmetodikken 
slik at den best svarer til den søkendes behov.

E t prosjekt om samordning av arbeidsformidlingsmetodene i N orden 
er igangsatt i 1977. D ette prosjektet skal utrede det kvantitative og inn-
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holdsmessige behov for inform asjon om arbeidsplasser for arbeidssøkere 
med sikte på å utarbeide forslag og rekom m andasjoner. Prosjektet skal 
også skape grunnlaget for fortsatt utredningsarbeid om  inform asjon om 
ledige stillinger i hjem landet og annet nordisk land i forbindelse med 
orienteringsbesøk på innflyttingsstedet.

Av andre spørsmål som har vært diskutert kan nevnes samarbeid 
mellom m yndigheter og arbeidsm arkedspartene i yrkesveiledningsspørs- 
mål og videre utvikling av utveksling av praktikanter mellom landene. 
E t nytt prosjekt vedrørende ikke yrkesaktive kvinners inntrede og mu'iig- 
heter på arbeidsm arkedet er planlagt for 1978.

I denne sammenheng skal også invandrerkvinnenes situasjon vurderes. 
En rekke av de prosjekter som er gjennom ført i 1977 har gitt grunnlag 
for nye prosjekter i 1978. D et gjelder harm onisering av innholdet i 
arbeidsm arkedsutdanningen, samordning av arbeidsformidlingsmetodene 
og forebyggende tiltak m ot ungdomsarbeidsloshet i skoleverket.

2.2. Arbejdsm arkedsforskning og -statistikk

I Nordisk Råds uttalelse nr 4/1976  om M inisterrådets beretning C 1/
1976 anbefales at en utredning igangsettes om arbeidskraftens og kapi
talens bevegelighet i Norden. D enne utredning har pågått i hele 1977 og 
vil fortsette også i 1978. U tredningens viktigste spørsmål er om  og i 
hvilken grad flytting av arbeidskraft kan erstattes med flytting av kapi
tal. N ordisk Råd er høsten 1977 blitt inform ert om prosjektets status.

På forskningsom rådet er det utført en sammenlignende analyse av 
arbeidsmarkedspolitikkens m ål og m idler i N orden. Rapporten utgjør 
underlag for fortsatt utredningsarbeid og en nordisk arbeidsmarkedspoli- 
tisk konferanse som planlegges i 1978.

D et er avsluttet et prosjekt om dokum entasjon av arbeidsmarkeds- 
forskning i N orden som vil resultere i en verdifull katalog.

Det foregår også et utviklingsarbeid om kring arbeidsmarkedsstatistik- 
ken, dels gjennom en sammenlignende utredning om arbeidsmarkeds- 
statistikk, dels gjennom et utviklingsarbeide på forskjellige delom råder, 
bl. a. migrasjonsstatistikken og attføringsstatistikken. M an drøfter også 
mulighetene for å sette igang et nordisk arbeid for å oppnå sam m en
lignende regionale m ålinger av sysselsettingen.

I Sverige arbeider m an m ed å opprette en ny sysselsettingsnomen- 
klatur. I N A U T :s underutvalg for arbeidsm arkedsforskning og -sta
tistikk har m an diskutert m ulighetene for å på nordisk basis utnytte den 
svenske utredningen.

Innen denne sam arbeidssektoren er kontakter også ta tt m ed de no r
diske sjefsstatistikernes tilsvarende organ.

I 1978 er det planlagt å videreføre spesielt arbeidet med å utvikle 
arbeidsformidlingsstatistikken.
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2.3. Innv andrer spørsmål

Innen dette om rådet har m an diskutert spørsmål i forbindelse m ed 
inn- og utvandring både innen N orden og mellom N orden og tredje
land. D et er tidligere drøftet mulighetene fo r en koordinering av de 
nordiske lands innvandringspolitikk. E n  har kom m et fram  til at det 
verken er mulig eller formålstjenlig med en generell harm onisering eller 
koordinering av de nordiske lands innvandringspolitikk. Im idlertid kan 
det på visse delom råder i innvandringspolitikken finnes m uligheter og 
behov for en koordinering. E t fortsatt utredningsarbeid i dette spørsmål 
pågår.

E 11 spesielt utsatt gruppe på det nordiske arbeidsm arked er inn- 
vandrerkvinnene, og særlig ikke nordiske innvandrerkvinner. E n kart- 
legging av disse gruppers problem er er integrert i det tidligere nevnte 
prosjekt om kvinnenes situasjon på arbeidsm arkedet. P å samme m åte 
er innvandrerungdom m ens spesielle arbeidsm arkedsproblem er sam ordnet 
m ed et prosjekt som planlegges i 1978 om forebyggende tiltak i skole- 
verket m ot ungdomsarbeidsløshet. M an har også diskutert andre spørs
m ål som berører en forbedring av innvandrernes situasjon og tilpassing, 
bl. a. pensionsspørsmål og overflytting mellom de nordiske lands sosial- 
systemer. K ontakter i disse spørsmål har funnet sted m ed aktuelle o r
ganer. M an har også diskutert spørsmålet om forbedret migrasjons- 
statistikk samt spørsmålet om et utvidet samarbeid mellom migrasjons- 
forskerne i Norden.

2.4. Arbeidsløshetsforsikringer

Den 1. juli 1976 trådte en ny overenskomst i kraft mellom D anm ark, 
F inland, Island, N orge og Sverige om regler om godskrivning av av- 
gifts- og arbeidsperioder for arbeidsløshetsforsikrede som flytter mellom 
respektive land. Overenskomsten erstatter den s. k. Fevikoverenskom- 
sten av år 1959 av arbeidsløshetsforsikringer.

En oversikt over de nordiske lands arbeidsløshetsforsikringer er ut- 
arbeidet. E t prosjekt om forbedring av arbeidsløshetsforsikringsstati- 
stikken er planlagt for 1978.

2.5. Videreutdanning av tjenestemenn innen arbeidsmarkedsorganene

Den samnordiske videreutdanning av arbeidsmarkedsorganenes tje
nestem enn er et viktig instrum ent for en videreutvikling av arbeids
m arkedsorganenes feltarbeid. Av ressurshensyn er den nordiske videre- 
utdanningen av betydning for såvel m yndighetene som for de deltagende 
tjenestemenn.

H vert år arrangeres et em neseminar for tjenestemennene. Høsten
1977 var em net ” arbeidsm arkedsutdanning som ledd i voksenopplæ- 
ringen” som bygger på det ovennevnte prosjektet om harm onisering av
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innholdet i arbeidsm arkedsutdanningen (se kap. 2.1). Seminariet i 1978 
skal behandle de unges tilpasning i arbeidslivet.

Arbeidet med en nordisk-engelsk ordliste om arbeidsm arkedsterm i- 
nologi nærm er seg produksjonsstadiet. D enne ordliste skal inneholde 
oversettelse både mellom de nordiske språk og fra  de nordiske språk til 
engelsk. E t prosjekt om framstilling av utdanningsm ateriale for arbeids- 
markedsorganenes tjenestem enn på intervjuom rådet er avsluttet. D et er 
også gjennom ført et symposium om vernet sysselsetting, bl. a. m ot bak- 
grunn av den utvikling av vernede bedrifter som har funnet sted i de 
nordiske land.

N år det gjelder nordisk samarbeid vedrørende yrkesveilederutdan- 
ningen, (Jfr. Nordisk Råds rek. 29/1969 og uttalelse nr. 3 IV  ved N or
disk Råds 25. sesjon), er et prosjekt vedrørende nordisk utdanning av 
personell med veilederfunksjoner under planlegging. Prosjektet skal 
gjennomføres i 1978.

M an har også drøftet spørsmålet om deltakelse i andre nordiske lands 
tjenestem annsutdanning, felles utdanning av lærere for den nasjonale 
tjenestemannsutdanningen, m. m. V idere har m an drøftet tjenestemanns- 
utdanningens situasjon og fram tidsutsikter i de nordiske land.

2.6. Øvrig arbeidsmarkedssamarbeid

Høsten 1976 ble en utredning igangsatt for å  kartlegge gjeldende 
faktiske forhold samt regler og avtaler som gir retningslinjer for uten- 
landske uteleie- og entreprenørforetaks virksomhet i de nordiske land 
(foretak med s. k. grå arbeidskraft). Hensikten med prosjektet er å ut- 
arbeide forslag om enhetlige retningslinjer for denne virksomhet. Pro- 
sjektets oppgave er bl. a. å definere hva som bør betraktes som seriøs 
entreprenørvirksom het og hva som bør betraktes som ikke ønsket utleie. 
U tredningen konsentreres om arbeidsmarkedspolitiske og arbeidsretts- 
lige problem er, m en skal også kunne peke på eventuelle problem stil
linger i tilknytning til bl. a. skattelovgivning, etableringslovgivning og 
sosial-, industri- og handelspolitikk. E ttersom  den virksomhet som u t
redningen gjelder baseres på nasjonale bestem melser og avtaler og slike 
avtaler som regel ikke gjør forskjell på nasjonale og utenlandske fore
tak, gjelder utredningsoppdraget både foretak som opererer innen lan
denes grenser og foretak som opererer mellom landene. P rosjektet gjen
nom føres i sam råd m ed arbeidsm arkedets parter og pågår i 1977 og 
avsluttes i løpet av første halvår 1978.

En adressekatalog over de nordiske lands sentrale og regionale ar- 
beidsformidlingsorganer er ajourført.

E t bilateralt sam arbeid mellom Sverige og Finland om kanalisering 
av den flyttende arbeidskraften via den offentlige arbeidsform idling har 
pågått også i 1977. D ette sam arbeid reguleres av den svensk-finske 
avtaleprotokollen av 1973 mellom de to lands m yndigheter og arbeids-
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m arkedets parter. Ved en komplettering av overenskomsten i 1977 har 
det svenske kom m uneforbundet og landstingsforbundet tiltråd t overens
komsten. Derved er samtlige offentlige som private arbeidsgivere i 
Sverige unntatt private arbeidsgivere som ikke er tilsluttet den svenske 
arbeidsgiverforeningen bundet av avtalen. D en svensk-finske samar- 
beidsgruppe som er etablert har konstatert a t den del av både ut- og 
tilbakeflyttede personer som har anvendt den offentlige arbeidsformid- 
lingen har økt siden avtaleprotokollen ble vedtatt. Retningslinjene for 
den internordiske arbeidsformidling ble fastsatt av N A U T  i novem ber 
1973.

M ellom Finland og Sverige har det siden 1971 foregått en kontinuer
lig utveksling av arbeidsformidlingstjenestem enn, som i 2— 4 m åneder 
tjenestegjør på steder i F inland resp. Sverige, hvor migrerende arbeids- 
kraft finnes. Oppgavene er i første rekke å inform ere om situasjonen i 
det andre land, og hensikten med utvekslingen er å forbedre arbeids- 
formidlingens service og den inform asjon som formidles til de personer 
som ønsker flytte til et annet land.

E t praktisk og resultatrikt nordisk samarbeid om arbeidsmarkeds- 
utdanningen har siden år 1970 foregått ved N ordkalottens AM U-senter 
i Overtorneå. F. o. m. år 1975 er denne virksomhet blitt perm anent 
gjennom en avtale som er inngått mellom Finland, N orge og Sverige.
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om rekom m endation nr 1 /1976  angående nordiskt handlingspro
gram for turistsamarbete

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler N ordisk M inisterråd
1. at udarbejde og fremlægge et nordisk handlingsprogram  for sam

arbejdet på turismens om råde m ed udgangspunkt i de forslag, som tra 
fikudvalget har frem ført, sam t de forslag, som er frem lagt af Nordisk 
M inisterråds komité for turism e (N U  1974: 22), og de synspunkter, som 
er frem kom m et ved Nordisk Råds turistkonference 1975 (N U  1975:13) 
samt

2. at vurdere og fremlægge forslag til en organisatorisk ram m e for 
det fremtidige nordiske turistsam arbejde.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
E t forslag til program  for nordisk sam arbeid på turistom rådet har 

vært under utarbeidelse i M inisterrådets organer i løpet av året. E t utkast 
til program m et ble sendt på remiss til N ordens Faglige Samorganisasjon, 
de sentrale arbeidsgiverforeningene i N orden og N ordisk turisttrafik- 
komite (NTTK). Program forslaget har også vært drøftet i et møte m el
lom  N ordisk Råds trafikkutvalg og representanter for Nordisk M inister
råd. I desember 1977 ble et m inisterrådsforslag oversendt N ordisk Råd 
fra Nordisk M inisterråd (turistministrene) for behandling på rådets 26. 
sesjon.

Program forslaget har som utgangspunkt først og frem st utredningen 
”N ordiskt sam arbete i turistfrågor” (N U  1974: 22) og N ordisk Råds 
rekommandasjoner nr. 23/1973 om øket turisme i N orden og støtte til 
N T T K  og nr. 1/1976  om  nordisk handlingsprogram  for turistsamarbei- 
det. De synspunkter som kom frem  ved N ordisk Råds turistkonferanse 
i 1975 har også vært iakttatt.

Program forslaget angir de viktigste innsatsom rådene for det nordiske 
turistsam arbeidet og inneholder forslag til organisasjon for det nordiske 
sam arbeidet sam t en tiltaksfortegnelse.

Endelig vedtak om program m et vil gjøres av M inisterrådet i 1978 
etter behandlingen i Nordisk Råd.

Rek. 1/1976/t
D1978

Meddelande
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B IL A G A

Betankande av Nordiska rådets trafikutskott over meddelandet

Till N ordiska rådets trafikutskott har hånvisats ett av N ordiska m i
nisterrådet avgivet m eddelande om rekom m endation n r 1/1976 om pro
gram  for nordiskt sam arbete på turistom rådet.

G enom  fram låggandet av ministerrådsforslaget B 26/t om  program  
for nordiskt samarbete på turistom rådet har syftet med rekom m enda
tionen uppnåtts. U tskottet har mojlighet att folja ministerrådets arbete 
på turistom rådet inom  ram en for program m et. U tskottet finner det mot 
denna bakgrund ej påkallat att fortsåttningsvis folja denna rekom m en
dation utan foreslår

att N ordiska rådet lågger m eddelandet till handlingarna och an
ser rekom m endation nr 1/1976 for rådets del vara slutbehand-
lad.

Stockholm den 18 januari 1978

Ingvar Bakken (A)

Chr. Christensen (Kr. F.) 

R alf Friberg (Sd)

M agnus Kjartansson (Ab)

Eric Carlsson (c)

Bjarne M ørk Eidem  (A)

Gustav Holmberg (V)

Håkon Kyllingmark (H)

Otto M ørch (S)

Seppo W esterlund (Lkp) 
Forman

Sven M ellqvist (s) 

R olf Sellgren (fp)

Folke Woivalin (AS)
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Meddelande
om rekom m endation nr 2 /1 9 7 6  angående utvidgade resealternativ 
i internordisk flygtrafik

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekommendationen har foljande lydelse:
Nordisk Råd anbefaler Nordisk M inisterråd at, under hensyntagen 

til de rabatter og rejsefordele, der for tiden tilbydes af rutefly- og 
charterflyselskaberne,

1) fortsat nøje følge udviklingen af internordisk flytrafik med hen
blik på at medvirke til udvidet udbud af rimelige rejsealternativer

2) arbejde for yderligere forbedring af rejsebetingelserne for fly
passagerer inden for Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  meddelar den 9 december 1977:

D en 1 januari 1976 infordes på vissa av de reguljåra internordiska 
flygforbindelserna specialrabatter om 35 % for ensam resenårer och 
50 % for fam lijeresenarer (s. k. grona rutter). U nder som m artrafikperio- 
den år 1977 (april— oktober) uppgick antalet sådana forbindelser till 
narm are 100.

*Rek. 2/1976/t
D 1978



1732

om  rekom m endation nr 3 /1 9 7 6  angående internordisk giltighet for 
korkort

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd anbefaler N ordisk M inisterråd
I. snarest muligt at gennemføre de forslag, som er frem ført i Nordisk 

Trafiksikkerhedsråds R apport 6, K orkort i N orden, således a t førerbevis 
udstedt i ét nordisk land er gyldigt i et andet nordisk land, også når 
vedkom mende tager fast bopæl, og

II. at gennemføre ensartede nordiske bestemmelser om gyldighed af 
førerbevis for erhvervsmæssig kørsel.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
I. I Nordisk Trafiksikkerhedsråds (N TR ’s) rapport 6, ”K orkort i 

N orden” , foreslås det, at der indføres ensartede regler for tilbagekal
delse og udstedelse af førerbeviser i de nordiske lande. Form ålet herm ed 
er, at det herefter ikke længere vil være nødvendigt at ombytte et køre
kort udstedt i et nordisk land, hvis m an tager bopæl i et andet nordisk 
land. Af rapporten frem går det endvidere, at det formentlig vil være 
umuligt at få gennem ført ensartede regler samtidigt i de nordiske lande.

Forslagene til ensartede regler behandles for tiden i departem enterne 
med henblik på den nærm ere udform ning af reglerne og de praktiske 
m uligheder for gennemførelsen heraf.

I Sverige har riksdagen i foråret 1976 principielt godkendt forslagene.
N TR følger det videre arbejde med reglernes gennemførelse.
II. N T R  har nedsat en ad hoc-gruppe, der skal undersøge forskelle 

i de nordiske landes uddannelse af og køreprøver for førere af m otor
køretøjer. N TR  har under hensyn til rekom m andationens 2. led besluttet 
a t udvide denne ad hoc-gruppes undersøgelser til også at om fatte for
skelle i uddannelseskrav til erhvervschauffører.

N TR  vil, når denne undersøgelses resultat foreligger, tage stilling til 
m ulighederne for at gennemføre ensartede nordiske regler på området.

: Rek. 3/1976/t
D 1978

Meddelande
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Meddelande
om rekom m endation nr 4 /1 9 7 6  angående utvidgade resem ojligheter 
for pensionårer m. fl.

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler N ordisk M inisterråd at undersøge forudsæ t
ningerne for rimelige rejsetilbud for pensionister, invalider og andre 
ligestillede grupper ved

a) et tidsbegrænset universalkort (NORDTURIST-billet)
b) et rabatberettigende legitim ationskort

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
F ra  1. januar 1976 er innført rabattordninger for en rekke flyruter 

mellom Norge, D anm ark, Sverige og Finland, såkalte grønne ruter. 
D et antas at disse ru ter i særlig grad vil kunne nyttes av pensjonister. 
SAS har senere i brev av 2. februar 1977 gitt en oversikt over sine 
m arkedstiltak og rabatter og denne ble oversendt N ordisk Råd med 
brev av 28. februar 1977. D et foreligger intet nytt i saken.

*Rek. 4/1976/t
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 5 /1 9 7 6  angående sam arbete på barnkultu
rens om råde

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att på grund- 
val av pågående utredningsarbete framlågga konkreta planer for utveck
ling av sam arbetet på barnkulturens område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 decem ber 1977.

E t nordisk utvalg under m inisterrådet, nedsatt i 1975, har utredet m u
lighetene for et nordisk samarbeid på barnekulturens område. U tvalget 
vil ventelig avgi sin innstilling helt i begynnelsen av 1978.

Innstillingen vil inneholde en kartlegging av situasjonen på barne- 
kulturom rådet i hvert enkelt land og en vurdering av konkrete forslag til 
samarbeidsprosjekter på forskjellige områder.

*Rek. 5/1976/k
D 1978
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om  rekom m endation nr 6 /1 9 7 6  angående åtgårder rorande nordiskt 
språksamarbete

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att med hån

syn till det stora behovet av åtgårder inom  det nordiska språkvårdssam- 
arbetet skyndsamt låta u treda forslagen om en nordisk språknåm nd samt 
gemensamt alfabet och lika bokstavsfoljd.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

E tter forslag fra  en nordisk arbeidsgruppe som har behandlet spørs
målet om en eventuell nordisk språknem nd, og som i januar 1977 avle- 
verte sin betenkning, ble det i m ars 1977 besluttet a t det fra  1.7.1978 
skal opprettes et nordisk språksekretariat, sam t at det i budsjettet for
1978 skal reserveres midler til dets virksomhet. M inisterrådsbeslutningen 
innebærer også at de nasjonale ministerier så vidt mulig sørger for at det 
blir opprettet en ny vitenskapelig stilling ved de nasjonale språknemndene 
(tilsvarende) i de nordiske land m ed tanke på nordiske samarbeids- 
oppgaver.

På ministerrådets m øte i august 1977 vedtok man en instruks for 
språksekretariatet og besluttet a t det inntil videre skal plasseres i til
knytning til N orsk Språkråd.

Ifølge instruksen blir det språksekretariatets oppgave å arbeide for å 
bevare og forsterke det språklige fellesskapet i N orden og å frem m e den 
nordiske språkforståelse. D et får særlig til oppgave å a) være rådgivende 
og koordinerende organ i språk- og term spørsm ål som angår flere enn 
ett nordiskt språk, b) ta  initiativ til utredninger og forskningsprosjekter 
av felles nordisk interesse som angår f. eks. språkrøkt, terminologi, 
nordisk språkforståelse og nabospråksundervisning, samt arbeide fo r at 
m an viser oppmerksom het for disse spørsmål i universitetsundervis
ningen, c) følge utviklingen innenfor nabospråksundervisningen på alle 
utdanningsnivåer i de nordiske land, d) samarbeide med massemediene
—  radio og fjernsyn, presse og bokforlag om tiltak til å frem m e den 
nordiske språkforståelsen, e) arrangere nordiske m øter, konferanser og 
seminarer i språkspørsmål, f) ta  initiativet og medvirke til at det blir 
utarbeidet ordbøker og ordlister mellom de ulike språk i N orden, g)

Rek. 6/1976/k
D 1978

Meddelande
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medvirke til at resultatene av utredninger, term inologiarbeid m. m. blir 
publisert og tilstrekkelig bekjentgjort.

Språksekretariatet skal ledes av et styre som skal bestå av 12 m ed
lemmer, og som skal representere det danske, finske, færøyske, grøn
landske, islandske, norske, samiske og svenske språk. M edlemmene skal 
utnevnes av Nordisk m inisterråd etter forslag fra  de respektive språk- 
nem nder eller tilsvarende organ.
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Betånkande av N ordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hanvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
6/1976 angående åtgårder rorande nordiskt språksam arbete. Rekom 
m endationen syftade i forsta rum m et till en skyndsam utredning av 
forslagen om en nordisk språknåm nd sam t gem ensamt alfabet och lika 
bokstavsfoljd.

M inisterrådet m eddelar att det i m ars 1977 fattats beslut om att upp
rå tta  ett nordiskt språksekretariat, som skall inleda sin verksam het den 
1 juli 1978. V idare meddelas att m inisterrådets beslut innebår a tt de 
nationella m inisterierna såvitt mojligt in råttar nya tjånster vid de en- 
skilda språknam nderna eller m otsvarande organ med tanke på nordiska 
samarbetsuppgifter.

Redan i sin prom em oria om aktuella frågor inom  nordiskt kultur- 
sam arbete som m aren 1977 uttryckte kulturutskottet sin stora tillfreds- 
stållelse over m inisterrådets beslut att uppråtta  ett nordiskt språksekre
tariat. D årm ed hade ett lange kant, trångande behov kunnat tillfreds- 
stållas. U tskottet understrok dock livligt nodvandigheten av a tt de en- 
skilda språknam nderna rustades upp och påpekade att det annars forelåg 
fara for att det nordiska språksekretariatet blev en halvmesyr.

I fråga om att u treda forslaget om gem ensamt alfabet och lika bok
stavsfoljd kan konstateras att detta år en typ av utredningar som sekre
tariatet kan ta initiativet till.

U tskottet anser att syftet m ed rekom m endationen dårm ed har for- 
verkligats och finner m ot denna bakgrund a tt några skål att kvarhålla 
rekom m endationen på rådets dagordning inte långre fdreligger.

K ulturutskottet foreslår,
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna och anser rekom 

m endationen nr 6/1976 for rådets del slutbehandlad.

Stockholm den 20 januari 1978

A im o  A jo  (Sd) Jo Benkow (H)

Niels Bollmann (CD) K jell M agne Bondevik (Kr. F.)

R o lf Fjeldvær (A ) G ylfi P . Gislason (A)
Forman

Svend Haugaard (R V ) Elsi H etem aki-O lander (K ok)

Johannes M . Olsen (Sb) Sture Palm (s)

Kaarina Peltola (Skdl) Ingrid Sundberg (m)

Per O lof Sundm an (c) M arjatta Vaånanen (K)

B IL A G  A
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om  rekom m endation nr 7 /1 9 7 6  angående distribution av A V -  
m aterial

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att faststålla regler som gor det mojligt for auktoriserade organ att 

utan tullgranskning in- och u tfora AV-m aterial av undervisnings-, in
form ations-, kulturel- och vetenskaplig karak tår mellan de nordiska 
lånderna,

2. att vidtaga åtgårder i syfte att etablera ett effektivt nordiskt sam 
arbete betråffande distribution av AV-m aterial av undervisnings-, infor
mations-, kultureil- och vetenskaplig karaktår, varvid de språkliga mino- 
riteternas och de små kulturom rådenas mojligheter att erhålla forbått- 
rad service betråffande AV-m aterial sårskilt bor beaktas.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

I løbet af foråret 1977 nedsattes en arbejdsgruppe med en repræsen
tant fra  Danm ark, Finland, Færøerne, Island, N orge og Sverige med 
kendskab til såvel de centrale AV-institutioners arbejde og problem er 
som departementernes undervisningspolitiske ønsker med hensyn til brug 
af og samarbejde omkring AV-materiale.

Arbejdsgruppen fik et m andat i hovedtræk opdelt som rekom m anda
tionen, således at man dels skulle undersøge regler og procedurer for 
ind- og udførsel, såvel til lån som eje, af AV-m ateriale til undervisnings
brug, om handlende såvel film, lydbånd og -kassetter, videobånd og 
billedbånd, plancher og kort som særligt billedm ateriale m ed henblik på 
specialundervisningen, dels m uligheder og form er for et fastere og tæ t
tere sam arbejde mellem A V -centraler og øvrige offentlige institutioners/ 
organisationers arbejde m ed AV-materiale.

Arbejdsgruppens rapport med eventuelle forslag forventes a t kunne 
forelægges for kulturaftaleorganerne til stillingtagen i løbet af 1978.

*Rek. 7/1976/k
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 8 /1 9 7 6  angående TV-program  for sjofolk

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt utreda 

forutsåttningarna och form erna fo r en samnordisk distribution och p ro 
duktion av TV-program  for sjofolk.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

D et pågår for tiden nasjonale utredninger på dette området. M an vil 
avvente resultatet av disse utredningene før en evt. nordisk utredning 
settes i gang.

*Rek. 8/1976/k
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 9 /1 9 7 6  angående okat nordiskt samarbete 
om  framtidsstudier

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u treda 

forutsattningarna for ett u tokat nordiskt sam arbete på fram tidsstudiernas 
område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 december 1977:

Som nævnt i beretningen for det nordiske samarbejde for 1976 ( C l )  
blev det i maj 1977 besluttet a t stille m idler til rådighed fo r et tidsbe- 
grænset sem inarprogram  om kring aktuelle tem aer inden fo r om rådet 
fremtidsstudier. M an har udnævnt en nordisk planlægningsgruppe, som 
skal have ansvaret for planlægning og gennemførelse af dette program , 
og som også har til opgave at overveje forudsætningerne og formerne 
fo r et m ere form aliseret nordisk sam arbejde samt fremlægge forslag om, 
hvorledes dette skal organiseres og finansieres.

Sem inarprogram m et vil blive gennem ført i løbet af 1978. G ruppens 
rapport, hvori også overvejelser og forslag om form erne for det frem 
tidige nordiske samarbejde på dette om råde indgår, skal afgives til M inis
terrådet om m uligt før 1.7.1978.

Som bilag vedlægges arbejdsgruppens kommisorium.

*Rek. 9/1976/k
D 1978
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B IL A G  A

Mandat for en planeringsgrupp for nordiskt samarbete rorande fram- 
tidsstudier

N ordiska rådet har vid sin 24: e session 1976 beslutat a tt rekommen- 
dera N ordiska ministerrådet att utreda forutsåttningarna for ett utokat 
nordiskt samarbete på framtidsstudiernas om råde (rekommendation nr 
9/1976).

Med anledning harav tillsåtts en planeringsgrupp med en medlem från 
respektive D anm ark, Finland, N orge och Sverige. M edlem m arna utses 
av åm betsm annakom m ittén for nordiskt kulturellt samarbete.

Planeringsgruppens uppgift år att planera och genom fora några sam
nordiska seminarier kring aktuella tem an rorande fram tidsstudier for att 
hårigenom prova forutsåttningarna for nordisk samverkan inom detta 
område. G ruppen bor åven overvåga mojligheten a tt anordna någon 
nordisk forskarkurs inom om rådet och inge forslag hårom  till styrelsen 
for N ordiska forskarkurser.

Med utgångspunkt i erfarenheterna från dessa seminarier bor plane- 
ringsgruppen vidare overvåga forutsåttningarna och form erna for ett 
m era form aliserat nordiskt samarbete rorande fram tidsstudier och lågga 
fram  fosag om  hu etta bo oganiseas och finansieas. 1

Seminarierna bor genom foras under 1977 och 1978. G ruppens rap
port, i vilken dess overvåganden och forslag betråffande form erna for 
det fram tida nordiska sam arbetet i dessa frågor bor redovisas, bor avges 
till Nordiska ministerrådet fore 1.7.1978.

16—770426. Nordiska rådet. Del 2
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om  rekom m endation nr 1 0 /1 9 7 6  angående åtgårder på m assm edia- 
forskningens område

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att
1. tillsatta ett nordiskt sam arbetsorgan m ed uppgift a tt sam ordna och 

effektivera m assmediaforskningen i N orden,
2. på olika sått stodja och stimulera nordiskt samarbete inom mass

mediaforskningen såval inom N orden som inom ram en for internatio- 
nellt samarbete på området.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ram a) m eddelar den 14 december 1977:

Som nævnt i beretningen om det nordiske samarbejde i 1977 er en 
sagkyndig blevet tilkaldt for at udrede organisationen og finansieringen 
af det nordiske sam arbejde inden for massemedieforskningen.

Betænkningen blev frem lagt i januar 1977 (N U  1976:33). U dred
ningens forslag indebar, a t en nordisk samarbejdskomite for masse- 
kommunikationsforskning burde indrettes per 1.1.1978. Organets opgaver 
skulle være at dokum entere og inform ere om nordisk massekommunika- 
tionsforskning til forskere og dem, der m åtte være interesserede i om rå
det, samt at lette og form idle kontakter mellem nordiske massemedie
forskere og mellem forskere og interesserede på om rådet. D okum enta
tionsvirksomheden —  som i forsøgsperioden har været organiseret via 
den interimistiske nordiske dokum entationscentral for massekommunika- 
tionsforskning (NO RDICOM ) —  bør efter forslaget fra  og med 1978 
organiseres således, a t registreringsarbejdet knyttes til relevante nationale 
institutioner i hvert land og finansieres nationalt, medens de fælles funk
tioner finansieres via samnordiske midler.

Samarbejdskomiteen skal efter forslaget bestå af ni medlemmer, fire 
repræsenterende de berørte forskere, og fire repræsenterende dagblads- 
udgiverforeningerne, journalistforbundene, radio- og TV-institutionerne 
samt journalisthøjskolerne. Form anden skal repræsentere alm eninte
ressen. U nder komiteen skal findes en referencegruppe for dokum enta
tionsspørgsmål, som skal have ansvaret for samordningen af de na
tionale dokum entationscentralers virksomhed.

Udredningen har beregnet omkostninger for samarbejdskomiteens 
virksomhed til 675 000 dkr. per år.

*Rek. 10/1976/k
D 1978
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Betænkningen h ar været på remiss i fo råre t 1977. Samtlige remissud- 
talelser giver udtryk for en positiv bedømmelse af den dokum entations
virksomhed, som har været udført af N O R D IC O M , og m an m ener at 
denne virksomhed bør fortsætte efter udgangen af den nuværende fo r
søgsperiode, som udløber 1977. I  nogle udtalelser peges dog på, at visse 
praktiske problem er kan opstå, når dataindsamlingen i hvert land skal 
føres over til national finansiering. F lertallet af remissinstanser m ener 
også, at der findes et behov for nærm ere kontakter mellem massemedie
forskere i N orden og støtter forslaget om en nordisk inform ations- 
bulletin for massemedieforskning, som kan erstatte det danske "M edia- 
forsk orienterer” , som er blevet udgivet af de danske forskningsråds 
sekretariat for massekommunikationsforskning, men som ophører med 
at udkom m e i slutningen af 1977.

D erim od råder der delte meninger blandt remisinstanserne om værdien 
af et nyt samarbejdsorgan på dette område, som skal disponere over 
midler til konferencer, stipendier, gæsteforelæsninger m. m. Pressens 
interesseorganisationer mener, a t forslaget bør betragtes som et mini- 
mumsforslag, og at m an på længere sigt bør stille væsentlig større 
ressourcer til rådighed. Lignende synspunkter frem føres af de forsker
sammenslutninger, som har udtalt sig. D erim od m ener f. eks. de sam
fundsvidenskabelige forskningsråd ligesom også N O R D IN F O , a t den 
foreslåede organisation er overdimensioneret, og at m an i princippet bør 
indskrænke sig til a t føre den allerede etablerede dokumentationstjeneste 
videre.

En stillingtagen til udredningsforslaget forventes ved udgangen af 
1977. F or tiden undersøges mulighederne for overgang til national finan
siering af dokumentationscentralernes virksomhed. I  det nordiske kultur
budget for 1978 er optaget et beløb på 400 000 dkr. fo r nordisk sam 
arbejde inden for massemedieforskningen. Beløbet svarer i hovedsagen 
alene til omkostningerne for en videreførelse af den hidtidige dokum en
tationsvirksomhed.
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Meddelande
om  rekom mendation nr 1 1 /1 9 7 6  angående historiskt verk om  den 
nordiska kvinnan

(Overlamrtat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att vidtaga 

åtgårder for att utgiva ett historiskt verk som allsidigt belyser den no r
diska kvinnans sociala, politiska och kulturella stållning och funktioner 
i samhållet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

Av økonomiske og arbeidsmessige prioriteringshensyn har det ikke 
vært mulig å ta  fa tt på denne oppgaven.

M inisterrådet vil imidlertid være oppmerksom på rekomm andasjonen 
i det m er langsiktige planleggingsarbeidet på det allmennkulturelle om 
rådet.

Nordisk K ulturfond har gjennom en særskilt bevilgning m edvirket til 
en undersøkelse av kvinnenes representasjon i det nordiske samarbeid.

Rek. 11/1976/k
D 1978
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Betånkande av Nordiska rådets kulturutskott over m eddelandet

Till kulturutskottet har hånvisats av N ordiska m inisterrådet till N or
diska rådets 26:e session avgivet m eddelande om rekom m endation nr 
11/1976 angående historiskt verk om den nordiska kvinnan. Rekom 
m endationen syftar till ett historiskt verk som allsidigt belyser den nor
diska kvinnans sociala, politiska och kulturella stållning och funktioner 
i samhallet.

D et fram går av ministerrådets m eddelande att det av ekonomiska 
och arbetsmåssiga prioriteringshånsyn inte varit mojligt att ge sig i kast 
med uppgiften, m en att m inisterrådet kom m er att uppm årksam m a re
kom m endationen i det m era långsiktiga planeringsarbetet på det all- 
m ankulturella området.

Till N ordiska rådet har riktats en skrivelse från A rbetsgruppen for 
nordisk kvinnohistorisk forskning. Skrivelsen innehåller forslag till all- 
m ånna riktlinjer for ett historiskt verk om den nordiska kvinnan jåm te 
disposition sam t en prelim inår kostnadskalkyl for åren 1978— 81. A r
betsgruppen, som bildats spontant oberoende av rådets rekom m endation 
i arendet, anfor att det foreligger goda praktiska och institutionella 
forutsattningar på det nationella planet att realisera ett sådant sam- 
nordiskt projekt. Slutligen anhåller gruppen om medel for att kunna 
sammanstålla ett historiskt verk om den nordiska kvinnan i enlighet 
med Nordiska rådets rekom m endation nr 11/1976.

K ulturutskottet finner att arbetsgruppens forslag vål m otsvarar de 
uppfattningar som kom till uttryck vid behandlingen av det medlems
forslag (Sak A  461/k) som sederm era ledde till rekom m endationen om 
ett historiskt verk om den nordiska kvinnan. D et skulle nu gålla att ta 
vara på det spontana intresset for nordisk kvinnohistorisk forskning som 
kommit till uttryck i arbetsgruppens detaljerade forslag till ett sådant 
verk. Genom att arbetsgruppen bildats år det forsta och samtidigt vik
tigaste steget att genom fora projektet redan taget. D et faktum  att rådets 
rekom m endation inte påverkat bildandet av denna grupp visar tydligt 
att det existerar ett faktiskt intresse att åven på nordiskt plan bedriva 
forskning kring kvinnans stållning i Norden. D etta intresse dokum en
teras dessutom av den foredragsserie under X V II nordiska historiker
m otet i Trondheim  1977, av vilken en sam m anfattning bifogats ovan- 
nåm nda skrivelse. D et kom parativa kvinnohistoriska forskningssam- 
arbetet skall vidareutvecklas till foljande nordiska historikerm ote 1981 
i Jyvåskylå.

Bl L A G  A
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M ed hanvisning till vad som ovan anforts får kulturutskottet foreslå 
att rådet lågger m eddelandet till handlingarna i avvaktan på nytt 

m eddelande i årendet till nåsta ordinarie session.

Stockholm den 20 januari 1978 

A im o  A jo  (Sd)
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R o lf Fjeldvær (A)
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 2 /1 9 7 6  angående offentliga inkop i N or
den

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å foreta en kart- 
legging av gjeldende bestemmelser og praksis med hensyn til offentlige 
innkjøp i N orden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

D er er i 1977 foretaget en kortlægning af de regler og bestemmelser, 
der gælder i de respektive nordiske lande med hensyn til offentlige ind
køb. Denne kortlægning består i en redegørelse for hovedtrækkene
i de enkelte nordiske landes gældende bestemmelser på området. Den 
nævnte kortlægning er oversendt til N ordisk Råd.

*Rek. 12/1976/e
D 1978



1748 Rek. 12/1976/e: Bilaga

K ortlægning a f  gældende bestem m elser og  praksis med hensyn til 
offentlige indkøb i N orden

I medlemsforslaget A464/e, Nordisk Råds 24. session 1976, rekom 
m anderedes Nordisk M inisterråd (NM R) at udrede mulighederne for at 
gennem føre ensartede og ikke-diskriminerende bestemmelser ved offent
lige indkøb i Norden.

Nordisk Råds (NR) økonomiske udvalg, der har behandlet medlems
forslaget, finder, at det vil være af værdi, at N M R  ville foretage en kort
lægning af gældende bestemmelser og praksis med hensyn til offentlige 
indkøb i Norden. Udvalget konstaterer, at N M R  allerede har taget dette 
spørgsmål til behandling for så vidt angår byggebranchen1, men ud
valget finder, at dette initiativ bør kompletteres således, at det gælder 
offentlige indkøb generelt.

Økonomisk udvalg foreslår, at Rådet vedtager følgende rekom m anda
tion:

"N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at foretage en 
kortlægning af gældende bestemmelser og praksis med hensyn til offent
lige indkøb i N orden.”

Denne rekom m andation blev vedtaget på Nordisk Råds 24. session 
1976 (Rek.nr. 12/1976).

N edenfor gives en kortlægning af regler og praksis med hensyn til 
offentlige indkøb i hvert enkelt af de nordiske lande.

Bestemmelser og praksis i EF  og EFTA  bliver også omtalt i det om 
fang, det må anses for relevant.

D et er uhyre vanskeligt at sige noget sikkert om, hvordan praksis er 
på det nævnte område, hvilket m edfører, at det må anses for mest rea
listisk at indskrænke behandlingen til en gennemgang af hovedtrækkene 
i de regler, der gælder generelt med hensyn til offentlige indkøb i de 
nordiske lande.

Selve notatet vil blive struktureret på den måde, at først vil de enkelte 
landes regler2 blive behandlet, hvorefter de internationale organisationers 
regler på om rådet vil blive omtalt. (Med hensyn til G A TT og OECD 
kan det oplyses, a t der for nærværende ingen regler eksisterer for så 
vidt angår offentlige indkøb, men at der er nedsat arbejdsgrupper under

1 Vedrørende byggebestemmelserne kan henvises til Cl 1976 p 174—175 
(vedlagt som bilag 1)

2 Island mener sig dækket ind gennem EFTA’s regler og har således ikke 
fundet det nødvendigt at udarbejde specielle regler for området offentlige 
indkøb.

B IL A G A



Rek. 12/1976/e: Bilaga 1749

de pågældende organisationer i tilknytning til problem kom plekset offent
lige indkøb.)

I. Danmark

Vedrørende danske statslige indkøb foreligger der tre cirkulærer:
a) cirkulæreskrivelse om den kom m itterede for statens indkøb
b) cirkulæreskrivelse om tavshedspligt
c) cirkulæret om gennemførelse af EF-direktivet om ophævelse af 

handelshindringer i forbindelse med offentlige indkøb
d) derudover foreligger der en række "generelle skrivelser” , som den 

kommitterede for statens indkøb har udsendt til statens institutioner, hvori 
disse anmodes om at følge forskellige henstillinger i forbindelse med 
deres indkøbsvirksomhed.

H erudover kan det oplyses, a t der ventes at kom m e et nyt direktiv fra  
E F  om offentlige indkøb, samt at den kom m itterede for statens indkøb1 
i nogen tid har arbejdet på en generel indkøbsvejledning for staten. Det 
er tanken at koordinere denne kom m ende generelle indkøbsvejledning 
med forsvarets almene forvaltningsreglem ent, som står for en revision.

ad a) Cirkulæreskrivelse om den kom m itterede for statens indkøb 
(Administrationsdepartem entets cirkulæreskrivelse af 15. maj 1972)

Heri bestemmes det, a t der skal oprettes en stilling som kom m itteret 
i indkøbsspørgsmål, under økonomi- og budgetministeriet, adm inistra
tionsdepartementet. Form ålet hermed er at opnå de bedst mulige vilkår 
for statens indkøb.

D en kommitteredes virksomhed om fatter udform ning af forslag til 
generelle retningslinjer for, sam t kommerciel rådgivning ved statsfor
valtningens indkøb. Den kom m itterede skal beskæftige sig m ed sam 
ordning og eventuelt centralisering sam t standardisering af den samlede 
statsforvaltnings indkøb, herunder også af tjenesteydelser sam t med til
rettelæggelse af de enkelte institutioners indkøbsvirksomhed.

For så vidt angår bygge- og anlægsarbejder om fattes kun dertil knyt
tet løsøre.

D en kom m itterede skal virke for uddannelse af det personale, der 
foretager indkøb for staten.

D en kom m itterede kan optage forhandling med kom m unale indkøbs- 
organer med henblik på en koordination af den samlede offentlige ind
købsvirksomhed.

Den kom m itterede kan indhente oplysninger fra  statens styrelser, in
stitutioner og virksomheder af enhver art til belysning af forhold, der 
hører under hans forretningsom råde, herunder om virkningerne af be
stående eller nye indkøbsordningers indhold og adm inistration. I øvrigt

1 de forskellige E F-reg ler, he ru n d er det seneste direktiv  på  o m råd e t om ta lt 
p. 22— 29.
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kan den kom m itterede foretage eller foreslå undersøgelser vedrørende 
institutioners virksomhed. M inisterier, styrelser, institutioner m. v. bør 
på så tidligt et tidspunkt som muligt optage forhandling med den kom 
m itterede vedrørende væsentlige ændringer i bestående indkøbsord
ninger eller planer om nye betydningsfulde aftaler om levering af varer, 
især for sådanne varers vedkom mende, som m å skønnes anvendt af 
andre statsstyreiser.

ad b) Cirkulæreskrivelse om tavshedspligt vedrørende statens ind
købsaftaler (Finansministeriets cirkulæreskrivelse af 25. m arts 1974)

Kvintessensen af nævnte cirkulæreskrivelse er, at oplysninger om sta
tens indkøbsaftaler skal behandles som fortrolige og (efter finansm ini
steriets bekendtgørelse af 25. m arts 1974) indkøbsaftaler er undtaget fra 
offentlighedens aktindsigt i m edfør af § 1 i lov om offentlighed i fo r
valtningen.

ad c) Cirkulære om gennemførelse af EF-direktivet om ophævelse af 
handelshindringer i forbindelse m ed offentlige indkøb (Handelsministe
riets cirkulære nr. 62 af 29. m arts 1973)

D ette cirkulære fastslår, a t ved D anm arks indtræden i De euro
pæiske Fællesskaber (EF) den 1. januar 1973 er et af Kommissionen 
den 17. decem ber 1969 udstedt direktiv (70/32/EØF) om levering af 
varer til staten, dens lokale organer og de øvrige offentlig-retlige ju ri
diske personer tråd t i kraft fo r D anm arks vedkommende. (EF-direktivet 
omtales separat i afsnittet om E F ’s regler i forbindelse m ed offentlige 
indkøb.1 Bestemmelser af nogenlunde tilsvarende karakter som EF- 
direktivet af 17. decem ber 1969 har indtil D anm arks tilslutning til E F  
den 1. januar 1973 været gældende i forholdet mellem D anm ark og de 
øvrige 8 lande, der har været m edlem m er af eller associeret med EFTA  
(Østrig, F inland, Island, N orge, Portugal, Sverige, Schweiz og Storbri
tannien og N ordirland). De bestemmelser, det her drejer sig om, er 
EFTA -konventionens art. 14 og den af E F T A ’s m inisterråd i oktober 
1966 i Lissabon trufne beslutning om offentlige foretagender. M ed D an
m arks og Storbritanniens udtræden af E FT A  træ der disse bestemmelser 
ud af kraft for disse to landes vedkom mende, m en der er mellem den 
danske regering og regeringerne i Norge, Sverige., Portugal og Schweiz 
tru ffe t aftale om, at myndighederne i disse lande fortsat vil være rede 
til på gensidighedsbasis at rådføre sig med hinanden på grundlag af 
principperne i EFTA-konventionens art. 14 og Lissabon-beslutningen om 
konkrete sager, der vedrører det offentliges indkøbspolitik. Cirkulæret 
fra  handelsm inisteriet fastslår således, a t offentlige indkøb bør lægges 
således tilrette, at varer, hvadenten de h idrører fra  de nævnte fire EFTA - 
lande eller fra  EF-landene, ikke udsættes for forskelsbehandling i strid 
med de foran nævnte principper.

1 om tales p. 22— 24.



Rek. 12/1976/e: Bilaga 1751

ad d) V edrører de såkaldte "generelle skrivelser” , som den kom 
m itterede for statens indkøb har udsendt til statens institutioner, i hvilke 
disse anmodes om at følge forskellige henstillinger i forbindelse med 
deres indkøbsvirksomhed.

Disse "generelle skrivelser” skal ikke omtales nærm ere her, da de i 
hovedsagen om handler spørgsmål, som i denne sammenhæng må anses 
for værende af for speciel karakter til, at det kan anses for hensigts
mæssigt at m edtage dem.

D er foreligger dog fra  statens kom m itterede i indkøbsspørgsmål en 
notatlignende skrivelse, som i hovedtræk redegør for forholdene om 
kring de indkøbsordninger, som den kom m itterede har etableret.

D et frem går heraf, at den kom m itterede har form uleret statens 
indkøbsmålsætning således, a t statens indkøb prim æ rt bør foregå efter 
forretningsmæssige principper.

Vedrørende de principper, der i almindelighed gælder for statens ind
køb, hedder det, a t den kom m itterede har søgt udelukkende at centrali
sere de funktioner, hvor der er åbenbare fordele ved en centralisering, 
dvs central aftaleetablering og distribuering af aftaler. Hvilket gøres ved 
anvendelse af det såkaldte ” størstebrugerprincip” , hvorefter den stats
institution, der h a r det største forbrug af den pågældende varegruppe, 
anmodes om at indgå en ram m eaftale på alle statsinstitutioners vegne. 
A ftalen bliver herved indgået af folk, der i forvejen er vant til at købe 
den pågældende vare, der har det fornødne varekendskab, og som kender 
alle leverandørerne og ved, hvordan m arkeds- og prissituation til 
enhver tid ser ud. H vortil kommer, at deres egne indkøb er så store, at 
ingen leverandør er uinteresseret i at handle med dem.

Rammeaftaler

Staten har ifølge skrivelse (februar 1976) om kring 70 ram m eaftaler 
løbende, repræsenterende en nettoom sætning på ca. 355 mio kr. om året 
og med en anslået besparelse på ca. 65 mio kr. V areom råderne er ud
valgt efter det princip, at det er varer, der bruges af et meget stort antal 
institutioner og i store mængder, sam t at der er tale om almindelige 
handelsvarer.

Hvis der er store fordele ved det, indgås aftalerne som G -aftaler (gene
relle aftaler), som samtlige tilsluttede institutioner forudsættes at bruge. 
I så fald har m an inden aftaleindgåelsen spurgt brugerne, der repræsen
terer en stor andel af forbruget af den pågældende vare, om de kan 
acceptere de tilbudte betingelser.

Ellers indgås der en såkaldt T-aftale (der er at betragte som et tilbud) 
som institutionerne kan anvende, m edm indre de selv har m ere fordel
agtige tilbud.
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Udsendelse af aftaler

N år en aftale er indgået, trykkes den og udsendes af den kom m itte
rede i ca. 3.500 eksemplarer. D a alle aftaler udsendes til samtlige til
sluttede institutioner, vil en del institutioner modtage aftaler på varer, 
som de måske ikke har brug for. D et er så tanken, at institutionerne skal 
kassere disse aftaler. Skulle en institution senere få brug for en sådan 
aftale, kan m an af vareoversigten, der norm alt udsendes to gange årligt, 
se num m eret på aftalen og rekvirere den hos den kommitterede. De 
kvaliteter, der indgås aftale på, vil være kvaliteter, der i forvejen er et 
stort forbrug af i staten. De kvantiteter, varerne skal bestilles i, vil være 
fastlagt ud fra  det forhold, at der både er store og små institutioner, der 
skal rekvirere varerne.

Bestillingsintervallerne, som er det tidsrum, der bør være mellem hver 
bestilling, fastsættes ud fra, hvad der findes hensigtsmæssigt set i rela
tion til økonomiske og adm inistrative forhold.

lm pulskarto tek

Nogle vareom råder er ikke egnede for indgåelse af fælles aftaler, eller 
m an er endnu ikke nået til dem. F or også at kunne bistå institutionerne 
på sådanne om råder, er der opbygget et såkaldt "im pulskartotek” , som 
indeholder en stor mængde oplysninger om varegrupper, statslige ind
købere og leverandører.

Den kom m itterede har anm odet alle tilsluttede institutioner om at 
give oplysninger hertil om større indkøb af varegrupper, der m å for
modes at blive anvendt af andre institutioner.

Skal en institution bruge en vare, der ikke er indgået aftale på, så 
ringer institutionen til den kom m itterede og spørger om varen. H er vil 
man ud fra  de oplysninger, der findes i kartoteket, henvise til institutio
ner, der har opnået fordelagtige betingelser på det pågældende område.

I øvrigt bistår den kom m itterede på andre m åder institutionerne, når 
de står over for indkøbsmæssige problem er. D et kan fx dreje sig om bi
stand ved udform ning af udbudsskrivelser eller forhandlinger med leve
randører og lignende.

Diskretion

Oplysninger vedrørende aftaler m. v., der udgår fra den kommitteredes 
afdeling, er at betragte som fortrolige. Hviiket betyder, at institutionerne 
ikke over for leverandører, brancheorganisationer eller institutioner, der 
ikke er tilsluttet den kommitteredes ordninger, må give oplysninger om 
det materiale, de modtager.

Statsstøttede institutioners tilslutning
N år en statsstøttet institution ønsker at blive tilsluttet, kræver dette, 

at det pågældende ressortministerium kan tiltræde det. Som følge heraf
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vil en institution, der ønsker tilslutning, blive anm odet om at indsende 
en skriftlig anm odning til den kom m itterede, som derefter sender den 
til det pågældende ministerium  og beder om en udtalelse. Såfrem t im id
lertid det pågældende ministerium  generelt har udtalt, a t det anser en 
bestemt gruppe institutioner for berettigede til at blive tilsluttet, kan 
anm odningen behandles af den kommitterede.

I så tilfælde vil de pågældende institutioner få  tilsendt en skrivelse 
med de betingelser, der knytter sig til en tilslutning, hvilket kort kan 
siges at være de tidligere nævnte forpligtelser til at anvende de indgåede 
aftaler og diskretionspligten. D et kan tilføjes, a t institutioner, der over
går til am tskomm uners eller kom m uners tilsyn, ikke kan tilsluttes. K an 
den pågældende institution godkende dette, underskriver den skrivel
sen og returnerer den til den kommitterede. H vorefter institutionen op
tages i den kommitteredes kartotek, får tilsendt de indtil nu  indgåede 
ram m eaftaler samt et antal generelle skrivelser, der beskæftiger sig med 
forskellige forhold i forbindelse med indkøb. Frem over vil institutionen 
så modtage nye aftaler.

Såfrem t en institution på et tidspunkt skulle ønske at ophøre med at 
bruge aftalerne, skal dette meddeles den kom m itterede i god tid. A ftaler 
indgås norm alt for et år ad gangen og om fatter da principielt alle på det 
tidspunkt tilsluttede institutioner. M an m å ifølge notatet gå ud fra, at en 
sådan "udm eldelse” også vil blive forelagt det pågældende ministerium.

II. Finland

I Finland findes følgende bestemmelser vedrørende offentlige ind
køb:

1. Forordning om  statens varuanskaffningar 22 dec. 1965 (N:o 714)
2. Statsrådets beslut angående tillåmpning av forordning om statens 

varuanskaffningar 30 dec. 1965 (N:o 715)
3. Lag om statens upphandlingscentral 19 april 1941 (N:o 265)
4. Forordning om statens upphandlingscentral 20 sep. 1974 (N:o 741)
5. Handels- och industrim inisteriets beslut angående tillåmpning av 

forordningen om statens upphandlingscentral 20 sep. 1974 (N:o 742).
ad 1 Forordning om  statens varuanskaffningar 22 dec. 1965
Bestemmelserne i denne forordning angives at omhandle statens vare

anskaffelse, der ifølge forordningen skal ske på økonomisk forsvarlig 
vis. Ved statens vareanskaffelse skal den indenlandske produktion og 
arbejdskraft tilgodeses, m edm indre andet følger af aftaler vedrørende 
udenrigshandelen. Indkaldelse af tilbud skal foretages hos, som det be
tegnes, et tilstrækkeligt antal leverandører. Hvis andre leverandører, 
som opfylder kravene til pålidelighed og leverancedygtighed, har m ed
delt, at de m åtte ønske at indgive tilbud, har de ret til at få tilstillet
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begæring om tilbud. Undtagelsevis kan tilbud indkaldes fra en enkelt 
leverandør i følgende tilfælde:

a) hvis den vare, der skal anskaffes, ikke kan skaffes på anden vis;
b) hvis acceptable tilbud ikke er indkom m et;
c) hvis der er tale om uopsættelige anskaffelser;
d) hvis anskaffelsen angår et m indre prøveparti, specialanordninger 

i forsøgsøjemed, vedrører kunst eller lignende;
e) hvis der er tale om tillægsanskaffelser, som ikke kan erhverves 

hos andre end den oprindelige leverandør, eller når service-, reservedels- 
eller lignende hensyn kræver hurtig anskaffelse;

f) hvis der er tale om anskaffelser, som kræver hemmeligholdelse af 
hensyn til landets sikkerhed;

g) hvis det, der skal anskaffes, har ringe værdi.
V edrørende behandlingen af tilbud hedder det bl. a., at af de indkomm e 

tilbud skal det for staten fordelagtigste tilbud antages. E t tilbud m å ikke 
godkendes, hvis tilbudsprisen er ubestem t, hvis tilbudet afviger fra  de 
opstillede krav, hvis tilbudsgiveren m å antages at mangle forudsætninger 
for at præstere den ønskede leverance, hvis prisen er så lav, at det m å 
anses for usandsynligt, at tilbudsgiveren er i stand til a t præstere den 
ønskede leverance, hvis tilbudet for egen eller andres regning afgives af 
en person, som grundet sin stilling kan komme til at behandle eller af
gøre den pågældende vareanskaffelse til staten, hvis tilbudsgiveren i 
konkurrence om leverancen optræder svigagtigt eller i strid med god 
forretningsskik, hvis tilbudsgiveren giver eller tilbyder gaver eller lig
nende til de i anskaffelsen involverede tjenestemænd, hvis tilbudet kom 
m er for sent.

Alle indkomne tilbud kan forkastes, hvis de i tilbudene angivne priser 
m å anses for at være for høje, eller hvis andre lignende grunde til for
kastelse forefindes.

N år et tilbud godkendes, skal tilbudsgiveren have besked herom 
senest inden det tidspunkt hvorefter tilbudet ikke længere er bindende.

H vor der er tale om en efter værdien betydelig leverance, en lang
varig leverance eller leverancer i flere partier, skal der indgås skriftlig 
aftale om fattende parternes rettigheder og forpligtelser på grundlag af 
det godkendte tilbud. D erudover kan overenskomst om leverancer indgås 
enten skriftligt eller mundtligt. Leveranceaftalen skal mindst om handle 
varens mængde, kvalitet, leveringstid, -sted og -måde, varens pris og 
betalingsvilkår samt, hvis der er behov derfor, etablerings- og installa- 
tionsvilkår.

Forordningen fastslår videre, at en person er inhabil m. h. t. behand
ling af spørgsmål angående leveringstilbud, leveringsaftale eller tolkning 
heraf, såfrem t tilbudsgiveren eller statens m edkontrahent er vedkom 
mendes ægtefælle, barn, adoptiv- eller plejebarn, fader/m oder, broder/ 
søster, søskendebarn eller sådannes ægtefælle eller sådant særskilt sam
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fund eller institution, i hvis styrelse eller forvaltning den tilbudsbehand- 
lende hører.

D okum enter vedrørende anskaffelser er hemmelige, indtil leverance
aftale indgås, eller bestilling afgives. Kræver landets sikkerhed eller be
varelse af forretningshem meligheder det, skal ovennævnte dokum enter 
fortsat hemmeligholdes.

ad 2 Statsrådets beslut angående tillåm pning av forordning om sta
tens varuanskaffningar 30 dec. 1965 (N:o 715)

H eri hedder det bl. a., a t der ved statens vareanskaffelser menes an 
skaffelse af råstoffer og fornødenheder, halvfabrikata sam t færdige og 
på bestilling tilvirkede varer til brug for myndighederne. D er må ikke 
stilles større kvalitetskrav til råvarer og fornødenheder, halvfabrikata og 
færdigvarer, som anskaffes, end deres anvendelsesformål med rimelig
hed kan siges at forudsætte. F or så vidt andet ikke flyder af gældende 
lov angående statens indkøbscentral skal anskaffelser så vidt muligt 
foretages direkte hos producenten eller grossisten.

I  forbindelse med indkaldelse af tilbud hedder det, at tilbud i alm in
delighed skal indkaldes skriftligt, dog kan indkaldelse ske mundtligt, 
hvor det drejer sig om anskaffelser af m indre værdi eller hastende an
skaffelser.

I almindelighed bør der indkaldes skriftlige tilbud, dog kan mundtlige 
tilbud indkaldes, såfrem t den ønskede leverance er af ringe værdi.

I tilbudsindkaldelsen skal afhængig af anskaffelsens art og omfang 
angives mængde, art og kvalitet af det ønskede, betalingsvilkår, leve
ringstidspunkt, sted og leveringsmåde, hvor længe tilbudet skal gælde, 
hvorvidt der foruden totaltilbudet kan afgives deltilbud, hvorvidt der 
kræves prøver eller lignende vilkår med hensyn til import- og eksport
licenser.

Ved statens vareanskaffelser skal der tilstræbes konkurrence mellem 
tilbudsgiverne.

Hvis der indkaldes tilbud udelukkende fra  en enkelt leverandør, skal 
der ske anm ærkning herom i de aktstykker, der arkiveres i forbindelse 
med anskaffelsen.

D et bestemmes også, at der skal føres protokol i forbindelse med til
budenes åbning. Antages et tilbud, som i pris overstiger det laveste 
tilbud, skal motivering herfor indføres i protokollen, i fortegnelsen over 
tilbudene eller i den pågældende tilbudsskrivelse. I forbindelse med ind
gåelse af aftale eller indgivelse af bestilling vedrørende anskaffelser 
hedder det, at skriftlig aftale skal indgås på en af handels- og industri
ministeriet stadfæstet kontraktblanket og under iagttagelse af de af 
handels- og industrim inisteriet fastsatte aftalevilkår for sådanne aftaler. 
Såfremt kontraktblanketter eller -vilkår ikke er fastsat, eller såfrem t de 
ikke kan anses fo r formålstjenlige i en given forbindelse, skal i aftalen 
angives i det mindste anskaffelsens kvantitet, kvalitet, leverancetid, -plads
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og -måde, varens pris og betalingsvilkår. I almindelighed skal der af
tales fast leveringspris.

M ed hensyn til leveringsmåden skal det så vidt muligt ordnes således, 
at statens forretningsvirksomheder eller indenlandske næringsdrivende 
tager sig af transport og forsikring.

Nærm ere bestemmelser om gennemførelsen af denne statsrådsberet- 
ning udfærdiges efter behov af handels- og industrim inisteriet, som også 
er bemyndiget til at meddele undtagelser og lempelser med hensyn til 
beslutningens bestemmelser.

ad 3 Lag om statens upphandlingscentral 19 april 1941 (N:o 265)
Til overvågning og for at opnå koncentration af de statslige institu

tioners og myndigheders vareanskaffelse bestem mer denne lov, at der 
skal oprettes en statslig indkøbscentral. Vedrørende indkøb af korn  og 
andre livsfornødenheder sam t landbrugsprodukter og brændsel til statens 
institutioner er der lovgivet særskilt.

Loven fastslår, at statens indkøbscentral skal drives i overensstem
melse med almindelige forretningsprincipper. De nærm ere bestemmelser 
angående iværksættelse og anvendelse af denne lov gives gennem for
ordninger.

ad 4 Forordning om statens upphandlingscentral 20 sep. 1974 (N:o 
741)

Denne forordning er udform et med hjemmel i loven om statens ind
købscentral og fastslår bl. a., at statens indkøbscentral har til opgave 
sammen med statens kontorer og institutioner at overvåge og forestå 
vareanskaffeise til de nævnte statslige kontorer og institutioner sam t at 
frem m e en økonomisk rigtig varetagelse af vareanskaffelserne i over
ensstemmelse med forordningens bestemmelser. Indkøbscentralen kan 
også varetage leje, reparationer og anden servicevirksomhed, som direkte 
knytter sig til vareanskaffelsen. Indkøbscentralen er underlagt handels- 
og industriministeriet.

D et hedder i forordningen, at indkøbscentralen skal foretage vare
anskaffelser såvidt muligt direkte fra producent eller grossist, og at op
mærksomheden ved vareanskaffelser ikke blot skal rettes mod pris og 
kvalitet, men også mod leverandørens pålidelighed, leverings- og betal
ingsvilkår samt spørgsmål om service og muligheden for at skaffe de 
nødvendige reservedele.

Ved varetagelsen af sine opgaver skal indkøbscentralen, hvis andet 
ikke følger af aftaler vedrørende udenrigshandelen, bestræbe sig på at 
fremme den indenlandske produktion.

Indkøbscentralen skal, efter at have rådført sig m ed de pågældende 
statslige kontorer eller institutioner, mindst én gang om året udsende 
en fortegnelse over de varer og varegrupper, hvis anskaffelse varetages 
af indkøbscentralen. N år indkøbscentralen har meddelt, at den vil an
skaffe en bestem t vare, m å de statslige kontorer og institutioner ikke selv
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skride til indkøb af samme slags vare uden særskilt aftale m ed indkøbs- 
centralen. Tvingende behov eller exeptionelle forhold kan dog berettige 
afvigelse fra ovenstående, m en i så tilfælde skal indkøbscentralen under
rettes herom.

Ved varetagelsen af sine opgaver skal indkøbscentralen udøve kontrol 
af varenes pris og kvalitet, overvåge opfyldelse af indgåede aftaler, 
udsende meddelelse om indgåede aftaler sam t bistå og vejlede de stats
lige kontorer og institutioner gennem fremskaffelse af prisfortegnelser og 
vareprøver sam t give forslag og råd med hensyn til vareanskaffelse.

ad 5 Handels- och industrim inisteriets beslut angående tillåm pning 
av forordningen om statens upphandlingscentral 20 sep. 1974 (N:o 742)

H eri hedder det bl. a., at statens indkøbscentral, efter at have for
handlet med de pågældende statslige kontorer og institutioner, med be
stemte tidsrum  og mindst én gang om året skal tilstille de pågældende 
kontorer og institutioner en fortegnelse over de varer eller varegrupper, 
som indkøbscentralen har påtaget sig at forestå det centrale indkøb af. 
Med det form ål at centralisere de statslige kontorers og institutioners 
indkøb bør statens indkøbscentral i den udstrækning, det ud fra  statens 
synspunkt m å anses for hensigtsmæssigt, og efter at tilbud i behørigt 
omfang er blevet indkaldt, indgå almene aftaler med producenter eller 
sælgere om leverance af bestemte varepartier eller varegrupper til stats
lige kontorer eller institutioner.

I disse aftaler skal optages de nødvendige bestemmelser angående 
vareart, kvalitet, kvantitet og pris samt betalings-, leverings- og øvrige 
vilkår. Statens kontorer og institutioner indkøber herefter varen eller 
varerne i overensstemmelse med en sådan almen aftale.

Købet af en vare på basis af en særskilt aftale sker på den måde, at 
indkøbscentralen for det pågældende kontors eller den pågældende insti
tutions regning og anvisninger indhenter tilbud angående en bestemt 
vare eller varegruppe sam t efter myndighedens godkendelse af tilbudet 
besørger anskaffelsen efter overenskomst med det pågældende kontor 
eller institution.

Såfremt en hensigtsmæssig organisering af vareanskaffelsen kræver 
det, er indkøbscentralen berettiget til uden for ram m erne af de til for
målet anviste midler at indkøbe varer til oplagring.

111. Norge

På nuværende tidspunkt gælder de såkaldte ”anbudsforskriftene av 
1927”, hvis officielle betegnelse er "Forskrifter fo r bortsettelse av leve- 
ranser og arbeider for statens regning” af 21. juli 1927. Disse regler 
kan i det store og hele betragtes som ændringsforslag til "anbudsfor- 
skriftene av 1899”.

1899-reglerne opstillede konkurrenceprincippet som generel norm , og
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med sigte på at underbygge dette princip var offentlig tilbudsindkaldelse 
opstået som hovedregel. D ette indebar, at opfordring om at indgive til
bud skulle bekendtgøres via offentlig kundgørelse. Hvis offentlig tilbuds
indkaldelse havde været forsøgt uden resultat, eller der forelå sikker
hedsmæssige eller andre grunde til at stille særlige krav til leverandø
rerne, kunne der imidlertid benyttes begrænset tilbudsindkaldelse, hvilket 
da skulle gøres skriftligt direkte til bestemte på forhånd udpegede leve
randører uden nogen form  for offentlig kundgørelse og kun de, der 
havde fået en sådan henvendelse, havde adgang til a t deltage.

I specielle tilfælde var der også adgang til at købe direkte fra  en 
bestem t leverandør uden at indhente tilbud fra  andre, hvilket benævntes 
”underhåndskjøp” eller "underhåndsakkord” . Vilkårene for at benytte 
denne fremgangsmåde var, at der m åtte foreligge en leverandørsitua
tion, eller at købet måtte være af beskedent omfang, eller at sagen 
hastede meget eller krævede speciel teknisk sagkyndighed. 1899-reglerne 
indeholdt også bestemmelser, der tog sigte på at værne norsk industri i 
konkurrence med udenlandsk industri. Disse præferencebestem melser 
gik til dels ud på at udelukke udenlandske leverandører, når der fandtes 
norske leverandører, som var leveringsdygtige, og dels på at tillægge 
udenlandske tilbud et handicap sammenlignet med norske. Forskrifterne 
fastsatte således, at udenlandske tilbud skulle gives et vis pristillæg bereg
net efter regler, som eksisterede fra  tidligere.

1927-reglerne gik stort set ud på at gøre tilbudsreglerne lettere an 
vendelige i praksis. Den eneste ændring af principiel karakter består i, 
at man gik bort fra  ”billigste-tilbudsprincippet”, dvs. det princip der 
ligger op til en ren priskonkurrence. E fter 1899-reglerne skulle ved 
offentlig tilbudsindbydelse fortrinsvis antages det laveste tilbud og under 
alle omstændigheder det af de tre laveste tilbud, som alt i alt så ud til at 
være det mest fordelagtige. Ved begrænset tilbudsindbydelse var det 
offentlige forpligtet til at tage det laveste tilbud. Denne regel blev op
hævet med 1927-reglerne og blev erstattet med en regel, som giver anvis
ning på en generel vurdering af, hvilket tilbud der skal antages, idet det 
hedder, a t prisen ikke i og for sig skal være afgørende, men at det tilbud, 
som med hensyn til varens eller arbejdets beskaffenhed og pris samt 
andre omstændigheder af betydning for spørgsmålet må anses som det 
fordelagtigste for staten, skal tages, hvilket betegnes ”bedstanbuds- 
princippet”.

M ed hensyn til valg af indkøbsform blev adgangen til a t benytte 
begrænset tilbudsindbydelse og til at købe "underhånd” noget udvidet, 
men offentlig tilbudsindbydelse skulle dog være hovedreglen, og und
tagelse herfra forudsatte særskilt hjemmel og begrundelse.

Siden 1927 er der sket en række ændringer, hvoraf den vigtigste kom 
i 1967. De generelle regler om at favorisere norske leverandører blev 
ophævet, og der blev indføjet en bestemmelse om, at leverandører fra
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andre EFTA -lande i det hele taget ikke kan udelukkes, og at beslutning 
om  at udelukke leverandører fra  andre lande skal bero på samtykke fra 
industridepartem entet.

D erudover er adgangen til at købe "underhånd” blevet noget udvidet 
ved, at den øvre grænse for småkøb er hævet.

En udredning "Regelverk fo r statens anskaffelsesvirksomhet m. v.” 
(NOU 1975: 9) blev afgivet til industridepartem entet 27. juni 1974.

D et udvalg, der er frem kom m et med udredningen, fik til opgave ”å 
fremkomme med forslag om en revisjon av de alminnelige forskrifter til 
bortsettelse av leveranser og arbeider for statens regning med sikte på 
å tilpasse disse forskrifter til de oppgaver og funksjoner, som de statslige 
forvaltnings- og innkjøpsorganer er stillet overfor under de nåværende 
økonomiske og tekniske forhold” (p. 7, N O U  1975: 9). På baggrund af 
dette m andat har udvalget udarbejdet dels et ”U tkast til instruks for 
kjøp av varer og tjenester” (p. 91— 98, N O U  1975: 9) og dels et ”U tkast 
til instruks for kontrahering av bygg- og anleggsarbeider” (p. 133— 137, 
NOU 1975: 9).

A. "U tkast til instruks for kjøp av varer og tjenester” og
B. "U tkast til instruks for kontrahering av bygg- og anleggsarbeider”.

ad A  ” U tkast til instruks for kjøp av varer og tjenester”
Det om fattede indkøb

Denne instruks skal gælde for køb af såvel varer som tjenester for 
statens regning, og der nævnes således fast ejendom, skibe og fly, hvor
imod kontrakter om opførelse, reparation eller vedligeholdelse af byg
ninger eller anlæg ikke er om fattet, hvilket også er tilfældet med ansæt
telser ved staten eller kontrakter om arbejdsydelser af personlig karakter 
(fx aftaler om litterære eller kunstneriske ydelser, videnskabelige ud
redninger, antagelse af juridisk hjælp, bedriftslæger, revisorer m v). 
Instruksen skal heller ikke om fatte indkøb, der foretages af statsbe- 
drifter, som driver produktions- og salgsvirksomhed i konkurrence med 
andre bedrifter, hvortil kom m er, at industridepartem entet også kan fri
tage andre statsbedrifter fra at følge instruksen, når særlige grunde fore
ligger.

Det offentliges adfærd i forbindelse m ed  indkøb.
Ethvert indkøb skal (§ 2) uanset indkøbsform, så langt som det m åtte 

være muligt baseres på konkurrence.
Den, som har deltaget i udarbejdelsen (§ 3) af tilbudsgrundlaget eller 

forespørgslen om tilbud, kan ikke deltage i konkurrencen, med m indre 
fagdepartem entet eller vedkom mende styre for den pågældende forvalt- 
ningsbedrift giver sit samtykke. D enne bestemmelse kom m er dog ikke 
til anvendelse på kontrakter, som indgås efter fuldført forsknings- eller 
udviklingsopdrag. Endvidere er tjenestem ænd udelukket fra  at deltage i 
konkurrencen om leverancer til den adm inistration, hvor vedkommende
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m åtte gøre tjeneste, og det samme gælder foretagender, som helt eller 
delvist ejes af sådanne tjenestemænd.

Specifikationer for det, der skal indkøbes (§ 4), skal ikke gøres stren- 
gere med hensyn til kvalitet, udførelse, ydelse eller lignende, end for
m ålet tilsiger, og specifikationerne skal udform es således, at flest mulige 
kan være med i konkurrencen om leverancen.

Såfremt det må antages at ville være af særlig betydning for opret
holdelse af stabil beskæftigelse, distriktsudbygning eller for udviklingen 
af en konkurrencedygtig norsk industri (§ 5), kan industridepartem entet 
bestemme, at konkurrencen om en given leverance skal begrænses, for 
så vidt dette ikke strider mod forpligtelser, der flyder af internationale 
aftaler.

Indkøbsform er

Køb af varer og tjenester for statens regning skal ske på følgende vis:
I) efter tilbudskonkurrence
II) efter forhandling
III) som direkte køb

ad I) K øb efter tilbudskonkurrence (Kap. 111)
Ved tilbud forstås i instruksen bindende skriftligt tilbud afgivet på 

grundlag af tilbudsindbydelse med tilhørende tilbudsgrundlag. Med til- 
budsindbydelse menes en skriftlig opfordring til en bestem t eller ube
stemt kreds om, inden samme tidsfrist og på samme grundlag, at indgive 
tilbud, det være sig på varer eller tjenester.

Ved køb efter tilbudskonkurrence forstås køb som foretages efter kon
kurrence, og ved sådant køb kræves

a) tilbudsindbydelse med tilhørende tilbudsgrundlag
b) tilbud afgivet i overensstemmelse med vilkårene i tilbudsgrund- 

laget
c) at valg af leverandør sker på grundlag af modtagne tilbud uden 

forhandling med nogen tilbudsgiver om tilbudet.
Tilbudsindbydelsen skal offentliggøres i N orsk Lysningsblad og evt. 

også i aviser eller tidsskrifter, dog kan tilbudsindbydelse også sendes 
skriftligt til leverandører, hvilket i så tilfælde træder i stedet for offent
lig kundgørelse, men denne fremgangsmåde skal kun benyttes i særlige 
tilfælde.

Tilbudsgrundlaget skal specificeres med hensyn til navn og adresse på 
den myndighed, der ønsker en leverance, hvilke varer eller tjenester, der 
ønskes tilbud på, hvor længe tilbudet skal være gældende og lignende 
nødvendige oplysninger for tilbudsgiveren. Ved åbningen af tilbudene 
skal køber være repræsenteret med mindst to personer, og tilbudsgiver 
har ret til at være til stede enten selv eller ved en repræsentant.
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D er skal snarest muligt efter tilbudsåbningen træffes afgørelse med 
hensyn til valg af leverandør, hvilket senest skal ske inden udløbet af 
den frist, inden for hvilken tilbudene skal være bindende for tilbuds
giveren.

N år der er valgt leverandør, foretages købet ved accept af tilbudet 
eller ved oprettelse af kontrakt.

Ved vurdering skal det i hvert enkelt tilfælde afgøres, om et tilbud 
skal afvises grundet mangel på ønskede oplysninger, grundet på, at p ri
sen ikke er opgivet i overensstemmelse med tilbudsgrundlaget, hvis til
budet afviger fra tilbudsgrundlaget, eller hvis tilbudet opgiver så lav en 
pris, at denne står i et m isforhold til det, som skal leveres, og tilbuds
giveren ikke kan opgive fyldestgørende grunde til den lave pris.

A f de tilbud, som ikke bliver afvist, skal det tilbud, som angiver lavest 
pris, vælges, med m indre omstændigheder i forbindelse med tilbuds
giverens leveringsforhold, produktion, økonomi, servicetjenester m. v. 
fører til, at et andet tilbud må anses for at være mest fordelagtigt for 
køberen, eller at et tilbud med lavere pris er afgivet af en tilbudsgiver, 
som det må anses for uforsvarligt at overlade leverancen, grundet for
sømmelser og lignende i forbindelse med tidligere leverancer. I und
tagelsestilfælde kan denne regel fraviges, jfr  det som foran er refereret 
fra indholdet i forslagets § 5.

Køberen er ikke forpligtet til at antage noget tilbud overhovedet, der
som ingen af de indkomne tilbud kan anses for rimelige.

ad II) Køb efter forhandling (Kap IV )

Ved køb efter forhandling forstås køb, som foretages efter indkal
delse af tilbud fra  en eller flere leverandører, og hvor vilkårene for 
købet, herunder også specifikationer vedrørende varen eller tjenesten, 
kan gøres til genstand for drøftelser eller forhandling.

Køb efter forhandling kan benyttes, når køberen finder, at det ikke 
er muligt at specificere tilbudsgrundlaget, så tilbudene kan blive direkte 
sammenlignelige, at der ikke foreligger tilstrækkelig konkurrence, at der 
foreligger stor usikkerhed med hensyn til omkostningerne, a t købet 
grundet standardiseringskrav kun kan foretages hos en bestemt leveran
dør, at tilbudskonkurrence (nævnt under I) ikke har resulteret i noget 
tilbud, der kan akcepteres, eller når det m åtte være nødvendigt af sik
kerhedsmæssige grunde. D et samme gælder, når købet angår bl. a. under
visning og forskningsarbejder. Køb efter forhandling kan iøvrigt finde 
sted, når vedkommende fagdepartem ent eller styrelse i det enkelte til
fælde bestemmer det eller giver sit samtykke hertil.

Dersom den pågældende vare, der ønskes indkøbt, kan fås hos flere 
leverandører, skal forespørgsel sendes til så mange leverandører, som 
det m åtte være nødvendigt, for at opnå tilstrækkelig konkurrence.

Ved forsknings- eller udviklingsarbejder, hvor køberen finder, at en
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bestemt leverandør synes at være særlig kvalificeret, kan forhandlinger 
indledes med denne, uden at andre leverandører bliver forespurgt.

Ved valg af leverandør skal der tages sigte på at kom m e frem  til det 
mest fordelagtige køb, og der skal således tages hensyn til pris, kvalitet 
og lignende, som fx hensynet til drifts- og vedligeholdelsesomkostninger. 
K øberen er ikke forpligtet til at antage nogen af tilbudene, dersom ingen 
af dem kan anses fo r rimelige.

N år der er valgt leverandør, foretages købet ved akcept af tilbudet 
eller ved oprettelse af kontrakt.

ad III) D irekte kéb

Ved direkte køb forstås køb, som sker uden at der bliver indhentet 
tilbud efter konkurrence (nævnt under I) eller efter forhandling (nævnt 
under II).

Selv om købet sker uden konkurrence, skal der sigtes mod at komme 
frem  til det mest mulig fordelagtige køb.

D irekte køb kan benyttes, når prisen på den ønskede leverance ikke 
overstiger 25.000 kr, når blot en enkelt leverandør er i stand til a t levere 
det ønskede, når vedkom mende vare eller tjeneste er af en sådan art, 
at forhandling om købsvilkårene ikke kan anses fo r at være nødvendig, 
når anskaffelsen grundes i uforudsete omstændigheder, eller når fagde
partem entet i det enkelte tilfælde beslutter eller giver sit samtykke til det.

Særskilte bestemmelser om forsknings- og udviklingsarbejde (Kap V II)
Køb af forsknings- og udviklingsarbejder skal ske efter samme regler 

som for andre anskaffelser, men med enkelte særregler. D et hedder i 
udkastet til instruks, at kontrakt om forsknings- og udviklingsarbejder 
fortrinsvis skal indgås m ed norske bedrifter eller forskningsinstitutioner. 
M ed mindre særlige grunde taler herfor, skal kontrakt om forsknings- og 
udviklingsarbejde ikke om fatte den evt. efterfølgende produktion.

ad B ”Utkast til instruks for kontrahering av bygg- og anleggsarbei
der”

Instruksens anvendelsesområde
D et hedder i denne instruks (Kap. I), at den gælder for bygge- og 

anlægsarbejder, der udføres for statens regning, herunder projekterings-, 
vedligeholdelses-, reparations- og ombygningsarbejder. H vortil kommer, 
a t instruksen bare skal indgå som del af en given kontrakt i den ud
strækning, hvori dette udtrykkeligt frem går af kontaktsdokum enterne. 
D erudover gælder instruksen ikke for statsbedrifter, som driver produk
tion og salg i konkurrence m ed andre bedrifter.
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Alm indelige bestemmelser (Kap II)

D et hedder her, a t enhver kontrahering uanset kontraheringsm åde 
skal, så langt dette m åtte være muligt, baseres på konkurrence.

Ved projektering af bygninger skal der, med m indre andre grunde 
taler herim od, lægges norske byggestandarder til grund.

Afgivelse af ordrer på bygge- og anlægsarbejder skal ske enten
a) efter tilbudskonkurrence, eller
b) efter forhandling.
K ontrahering skal ske efter tilbudskonkurrence —  med m indre sær

lige grunde tilsiger, a t kontraheringen bør foretages efter forhandling.
D et tilbud skal vælges, som anses for m est fordelagtigt for staten.
Ved vurdering af tilbudene skal der tages hensyn til drifts- og vedlige

holdelsesomkostninger m. v.

ad a) Kontrahering efter tilbudskonkurrence

F or sådan kontrahering kræves
1. tilbudsindbydelse med tilhørende tilbudsgrundlag
2. tilbud afgivet i overensstemmelse med vilkårene i tilbudsgrund- 

laget
3. at valg af entreprenør sker på grundlag af de modtagne tilbud, 

uden at der forhandles med nogen tilbudsgiver om tilbudet.
Ved tilbudskonkurrence skal Norsk Standard 3400 af 1972, "Regler 

om anbudskonkurranse for bygg- og anlegg” , anvendes.
D er skal anvendes åben tilbudskonkurrence, såfrem t det ikke besluttes 

a t anvende begrænset tilbudskonkurrence.
Begrænset tilbudskonkurrence kan anvendes ved m indre tillægsar- 

bejder, eller når blot et begrænset antal entreprenører anses for kvalifi
cerede, eller når åben konkurrence ikke har fø rt til et akceptabelt resul
tat, eller når sikkerhedsmæssige grunde taler herfor, eller når arbejdet 
af uforudsete grunde ikke kan udsættes, eller når det besluttes af ved
kom m ende departem ent eller styrelse.

ad b) Kontrahering e fter forhandling

Herved forstås kontrahering efter indhentelse af tilbud fra  en eller 
flere entreprenører, hvor vilkårene for entreprisen, herunder bygge
beskrivelsen, kan være genstand for drøftelser eller forhandling.

K ontrahering efter forhandling kan ske, når der ikke foreligger til
strækkelig konkurrence, når tilbudskonkurrence ikke har fø rt til et 
acceptabelt resultat, når sikkerhedsmæssige grunde taler herfor, når 
uforudsete forhold gør, at arbejdet kan udsættes, når det drejer sig om 
m indre tillægsarbejder, når det drejer sig om forskning og udvikling, og 
når fagdepartem entet m åtte bestemme det.

Indhentning af tilbud i forbindelse med kontrahering efter forhånd-
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ling skal som regel ske ved direkte forespørgsel til de aktuelle entre
prenører, men når forespørgsel sendes direkte, skal den tilgå så mange 
entreprenører, at der opnås størst mulig konkurrence.

Hvis den tilbudte pris eller det opgivne omkostningsoverslag i væsent
lig grad m å antages at være baseret på usikre omkostningselementer 
eller konkurrencen er lille, bør der ved større entrepriser foretages om- 
kostningsanalyser, før der vælges entreprenør.

I marts 1977 fremmede industridepartem entet en Stortingsmelding 
(St. meld. nr. 84 for 1976— 77) om regelværk for statens anskaffelses- 
virksomhed m. v. Departem entet har her i det væsentlige givet sin til
slutning til de hovedprincipper, som er lagt til grund i udredningen af 
27. juni 1974, men der er ikke foretaget nogen mere detaljeret gennem- 
jåelse af de foreslåede bestemmelser.

Industridepartem entet vil afvente stortingsbehandlingen af den nævnte 
melding, før det fremlægger forslag til kongelig resolution om nye regler 
for statens anskaffelser.

Stortingets behandling af meldingen ventes ikke at være afsluttet før 
i løbet af vårsessionen 1978.

IV . Sverige

F ra 1. januar 1974 gælder der nye bestemmelser for statslige m yndig
heders indkøb. Disse bestemmelser findes i Kung. M aj:ts indkøbskund- 
gørelse, U K  (SFS 1973: 600). M ed henvisning til denne kundgørelses 
§ 25 had riksrevisionsverket (RRV) m eddelt anvisninger (1973-10-15, 
D nr. 1973: 582) for kundgørelsens gennemførelse. Indkøbskundgørelsen 
af 1973 (UK) udfærdigedes 25.05.1973 (SFS 1973: 600) sam t ændringer 
(SFS 1975: 788) med gyldighed fra  01.01.1974 (dog SFS 1975: 788 med 
gyldighed fra 01.01.1976).

De overvejelser, der har været lagt til grund ved udform ningen af 
UK grunder sig i en udredning om statslige indkøb m. m. (SOU 1971: 
88) og i Kung. M aj:ts proposition angående retningslinjer for offentlige 
indkøb (prop. 1973: 73). Disse retningslinjer har rigsdagen bekræftet 
(FIU  1973: 27, rskr 1973: 190).

I. Statslige indkøb

På grundlag af ovennævnte proposition kan det siges, at de grund
læggende principper for den statslige indkøbsvirksomhed er

a) princippet om forretningsmæssig adfærd
b) princippet om retssikkerhed og objektivitet

Det om fattede indkøb

Det frem går af de svenske bestemmelser (§ 2), at de om fatter køb 
eller bestilling af varer, bygnings-, anlægs- eller tilsvarende arbejder 
sam t tjenester.
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I anvisningerne fra  R R V  hedder det i tilknytning til ovenstående, at 
reglerne ikke blot om fatter køb af færdige produkter, men også bestil
ling af forskellige slags arbejder, fx alle typer af entrepriser sam t tje
nester. Endvidere om fatter reglerne ifølge RR V  projekterings-, kon
struktions- og udviklingsydelser samt forskning, forsøg og prøver.

Det offentliges adfærd i forbindelse m ed indkøb
Ifølge indkøbskundgørelsen (§ 3) skal myndighederne udnytte fore

liggende konkurrencem uligheder samt i øvrigt iagttage forretningsmæssig 
adfærd samt behandle alle tilbud og tilbudsgivere objektivt.

I tilknytning til ovenstående hedder det i anvisningerne fra  RRV, at 
myndighederne ikke uden Kung. M aj:ts medgivende er berettiget til at 
gøre konkurrencebegrænsende undtagelser, sam t at begrænsninger til 
blot svenske virksomheder ikke m å finde sted, hvis myndighederne 
bedømmer, at bedre vilkår skulle kunne opnås gennem køb i udlandet.

Vedrørende den forretningsmæssige adfærd hedder det i anvisninger
ne, at der i forbindelse hermed må tages alle de hensyn, som det måtte 
være nødvendigt at iagttage, for at et givet indkøb kan blive så økono
misk og hensigtsmæssigt som muligt for den pågældende myndighed.

D et hedder videre i kundgørelsen (§3), at myndighederne især skal 
iagttage, at samvirke med andre myndigheder vedrørende indkøb sker 
for at tilgodese statens interesser, a t kvalitets- og præstationskrav ikke 
sættes højere, end hvad der i hvert enkelt tilfælde er brug for, sam t at 
gængs standard med hensyn til varer og tjenester anvendes, med mindre 
specielle forhold taler im od dette.

Derefter fastslås det (§3), at myndighederne skal tilse, at et fuld
stændigt og tydeligt indkøbsgrundlag (beskrivelser, specifikationer etc.) 
udarbejdes, og at købet planlægges, så produktion og leverance så vidt 
muligt kan ske til den økonomisk set bedste pris.

Endelig hedder det (§3), at myndighederne skal iagttage, at tilbuds
giverne får rimelig tid til at afgive tilbud.

Indkøbsform er

Ifølge indkøbskundgørelsen (§4) skal indkøb ske gennem
I) indkøb efter tilbud uden forhandling (” sluten upphandling”), eller
II) indkøb efter tilbud med forhandling (”forhandlingsupphandling” ), 

eller
III) direkte indkøb ("direktupphandling").

ad I) ”sluten upphandling”

H erom  hedder det, at dette skal ske gennem indkaldelse, prøvelse og 
antagelse af tilbud uden forudgående forhandling m ed tilbudsgiver(en)-
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Ifølge anvisningerne fra  RRV  er denne indkøbsform  anvendelig ved 
indkøb af standardvarer, og i tilfælde hvor der iøvrigt er tale om et klart 
specificeret indkøbsgrundlag. Endvidere anbefales det, at denne indkøbs
form , som fra  leverandørernes synspunkt giver den største formelle 
garanti for objektiv behandling, først og frem m est tages i overvejelse 
under norm ale konkurrenceforhold.

ad II) ”forhandlingsupphandling”

D et siges herom , at dette skal ske gennem indkaldelse, prøvelse og 
antagelse af tilbud hvorved forhandling m ed tilbudsgiver(en)ne kan ske. 
D er skal forhandles med det antal tilbudsgivere, som hensynet til kon
kurrence og forretningsmæssig adfærd tilsiger.

Dog m å tilbudsgiverne være indstillet på, a t et afgivet tilbud kan an ta
ges uden forhandling. Anvisningerne fra  RR V  om taler endvidere en 
række tilfælde, hvor "forhandlingsupphandling” vil være det rimeligste:

a) konkurrence foreligger ikke i tilstrækkeligt omfang
b) ved indkøb af teknisk kom pliceret eller specificeret art
c) i tilfælde af betydelig usikkerhed med hensyn til omkostningerne
d) hvis der er særskilt behov for teknisk standardisering
e) indkøb af konsulenttjenester og totalentrepriser
f) indkøb i tilknytning til tidligere indkøb
g) indkøb i forbindelse med uforudsete behov (fx oversvømmelser, 

ulykker eller lignende)
h) i tilfælde, hvor tilbud er indkaldt efter bestemmelserne om "sluten 

upphandling” , m en ingen af de indkom ne tilbud har kunnet antages
i) at myndighederne af særlige grunde finder ” forhandlingsupphand- 

ling” m ere hensigtsmæssigt end ”sluten upphandling”

ad II) ”direktupphandling”

D ette skal ske gennem køb eller bestilling på det åbne m arked uden 
indkaldelse af tilbud. Ifølge anvisningerne fra  RR V  forudsættes det a t 
dreje sig om køb over disken af artikler, som m yndighederne ikke regel
mæssigt forbruger, og som ikke er om fattet af afprøvningsaftaler eller 
anden form  for indkøbssamordning, og det fremhæves, at myndighe
derne bør sammenligne priser fra  forskellige leverandører.

M ed hensyn til valg af indkøbsform  hedder det (§ 8) generelt, a t myn
dighederne skal vælge den indkøbsform, som i overensstemmelse med 
princippet om forretningsmæssig adfærd kan anses for hensigtsmæssig.

Indkaldelse og åbning a f tilbud

Ifølge indkøbskundgørelsen (§ 9) kan tilbud indkaldes gennem an
noncering eller skrivelse, dog kan ved "forhandlingsupphandling” tilbud 
indkaldes på anden vis. Ved indkaldelse gennem annoncering skal an
nonce indrykkes i "Tidning for leveranser till staten” (bilag til Post- och
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Inrikes Tidningar), og i det om fang det anses for hensigtsmæssigt i en 
eller flere andre aviser. I forbindelse med tilbudsindkaldelse på anden vis 
end gennem annoncering skal tilbud indhentes fra  så mange leverandø
rer, som der m åtte være behov for under hensyntagen til indkøbets art 
og omfang, samt mulighederne for at opnå tilfredsstillende konkurrance 
på det givne om råde, i forbindelse m ed hvilket det i anvisningerne fra 
RRV understreges, at myndighederne ikke bør benytte sig af samme 
kreds af tilbudsgivere hver gang, der på denne vis indhentes tilbud.

M ed hensyn til tilbudsindkaldelsens indhold hedder det (§ 10), at 
denne skal indeholde oplysninger om, på hvilket tidspunkt (dag), til
budet senest skal være indkomm et, og den dag til og med hvilken til
budet skal være bindende, hvortil kom m er, at der også i tilbudsind- 
kaldelsen skal være anført, om tilbud skal afgives skriftligt, med telex 
eller telegram, dog kan ved ”forhandlingsupphandling” tilbud afgives på 
anden vis, fx. p r telefon eller anden personlig kontakt. Endelig skal til- 
budsindkaldelsen også indeholde meddelelse om de bestemmelser og op
lysninger i øvrigt, som m åtte gælde for det pågældende køb.

Oversendelser med tilbud skal (§ 11) så snart som muligt efter til
budsfristens udløb åbnes, ved hvilken lejlighed mindst to  af myndig
heden udsete personer skal deltage, og der skal oprettes en fortegnelse 
over tilbudene med angivelse af ankom st for de enkelte tilbud.

På begæring af tilbudsgiverne kan en af det pågældende handels
kam m er udpeget upartisk person være tilstede ved åbningen af til
budene, hvis det kan ske uden omkostninger for myndighederne.

Prøvelse a f tilbud

Tilbud skal (§ 13) prøves i så god tid, a t meddelelse om antagelse af 
et tilbud kan være tilbudsgiveren i hænde inden udløbet af den periode, 
i hvilken tilbudet er bindende.

Også tilbud som (§ 14) afgives af tilbudsgivere, der ikke særskilt er 
blevet anm odet om et tilbud, skal optages til prøvelse.

D et tilbud, som under hensyntagen til samtlige forretningsmæssigt 
betingede om stændigheder er at betragte som det mest formålstjenlige, 
skal antages (§ 15), med m indre det (§ 17) er afgivet af en person, som på 
grund af ansættelse hos en statslig m yndighed varetager spørgsmål i 
forbindelse med indkøb.

D erudover tilkom m er det myndigheden at afgøre, om  et tilbud skal 
antages

a) i det tilfælde det er afgivet af en anden hos staten ansat person 
(end i ovennævnte tilfælde)

b) hvis tilbudsgiveren, eller nogen på hans vegne, til tjenestemænd 
eller anden person, som på statens vegne har befattet sig m ed spørgs
m ål vedrørende indkøb, har lovet eller tilbudt gaver eller lignende
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c) hvis tilbudet er indkom m et efter tilbudsfristens udløb, og det er 
åbenbart, at dette må anses for utilsigtet

d) hvis der findes anledning til at antage, at konkurrence i forbin
delse m ed tilbudsafgivelsen er blevet forhindret gennem oprettelse af 
tilbudskartel eller anden overenskomst mellem leverandørerne.

Den tilbudsgiver, hvis tilbud antages (§ 18), skal snarest m uligt under
rettes skriftligt herom. Antager en myndighed et tilbud med tillæg, ind
skrænkninger eller forbehold, som ikke stemmer overens med tilbudet, 
skal myndigheden begære skriftlig bekræftelse fra  tilbudsgiveren på, 
om de nævnte indskrænkninger, tillæg eller forbehold kan accepteres. 
De tilbudsgivere, hvis tilbud ikke accepteres, skal uden unødig opsæt
telse have besked herom.

Særskilte bestemmelser

D et hedder (§ 20), at myndigheden i forbindelse med ændringer i de 
med en given leverandør aftalte vilkår skal iagttage forretningsmæssig 
adfærd, sam t at en myndighed (§21) kan tillade, at en leverandør over
lader en eventuel aftale om en leverance til en anden leverandør, hvis 
dette kan anses for foreneligt med den pågældende myndigheds interes-

Træffer en myndighed (§ 23) aftale om indkøb, som under hensyn
tagen til rigets sikkerhed bør hemmeligholdes, påhviler det myndigheden 
at indgå skriftlig overenskomst med leverandøren om de sikkerheds
mæssige bestemmelser, som m åtte være nødvendige i det pågældende 
tilfælde.

2. K om m unalt indkøb

Til brug i forbindelse med primærkomm unernes og landstingenes ind
køb har Svenska kom m unforbundet och Landstingsforbundet ud
arbejdet et forslag til kom m unalt indkøbsreglement med anvisninger. 
D ette forslag knytter sig i alt væsentligt til de statslige bestemmelser, 
sådan som disse er resum eret ovenfor.

Ifølge den tidligere nævnte prop. 1973: 73 angående retningslinjer for 
offentligt indkøb, burde det kom m unale indkøb tilpasses disse bestem
melser frivilligt, hvilket angives at være sket næsten fuldstændigt.

De forskelle, der er mellem indkøbskundgørelsen, U K  (SFS 1973: 
600) og det kom m unale indkøbsreglement er begrænsede og skyldes 
forskelle mellem statslige og kommunale forhold i almindelighed.

V. EF

A. Direktiv af 17. december 1969 om levering af varer til staten, 
dens lokale organer og de øvrige offentligretlige personer (70/32/EØF).

Kommissionens hjemmel til a t udstede sådanne påbud, som er inde
holdt i det nævnte direktiv, findes i EØF-traktatens artikel 33, stk. 7,
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hvorefter Kommissionen skal udstede direktiver for frem gangsm åden og 
tempoet for afviklingen af de foranstaltninger med tilsvarende virkning 
som im portkontingenter, der består på tidspunktet for traktatens ikraft
træden.

Dette direktiv kan generelt siges at pålægge medlemsstaterne at op
hæve alle foranstaltninger, som er truffet i m edfør af bestemmelser og 
forvaltningspraksis i forbindelse med det offentliges indkøbsvirksomhed 
og som m åtte være i strid med direktivets regler.

Direktivet gælder (artikel 1) for levering af varer til staten, til dens 
lokale organer og til de øvrige offentligretlige juridiske personer. Ved 
leverancer forstås også leverancer, der er bestem t til opførelse eller 
udvidelse af bygninger og anlæg, uanset om de indgår som en bestand
del i en offentlig bygge- og anlægskontrakt.

Dette direktiv gælder (jfr. handelsm inisteriets cirkulære nr 62 af 29. 
marts 1973, nævnt i forbindelse med forholdene i D anm ark) for leve
rancer af varer til alle dele af den offentlige sektor, dvs. såvel til cen
trale (statslige) som til lokale forvaltningsorganer (herunder også pri
mær- og sekundærkommuner) sam t andre forvaltningssubjekter. Ifølge 
samme cirkulære gælder direktivet også for leverancer til det offentlige 
af varer, der er bestem t til opførelse eller udvidelse af bygninger og 
anlæg, uanset om disse leverancer indgår som en bestanddel i en offent
lig bygge- og anlægskontrakt, men der er alene tale om vareleverancer, 
ikke om tjenesteydelser.

I direktivet (artikel 3) er nærm ere opregnet de forskellige foranstalt
ninger, som direktivet tager sigte på. D et drejer sig om foranstaltninger, 
som helt eller delvis udelukker, vanskeliggør eller fordyrer leverancer 
til det offentlige af im porterede varer eller giver udenlandske varer en 
fortrinsstilling ved sådanne leverancer. D er opregnes forskellige eksem
pler på foranstaltninger, som særligt m edfører disse virkninger, således 
bestemmelser

1. der til skade for im porterede varer m edfører forskelsbehandling i 
forbindelse m ed sikkerhedsstillelse eller a conto-betalinger

2. der gør adgangen til at anvende im porterede varer afhængig af, 
at den medlemsstat, hvorfra varerne hidrører, indrøm m er gensidighed

3. der forbyder, a t varer, hvis oprindelse er angivet i en kontrakt, ved 
kontraktens effektuering erstattes af varer fra  en anden medlemsstat, 
når disse har samme egenskaber som de i kontrakten angivne varer

4. der alene for adgangen til a t anvende im porterede varer gør det 
til en betingelse, a t der foreligger en godkendelse eller en udtalelse fra 
et andet organ end det, der afgiver ordren

5. der alene for im porterede varer forpligter leverandørerne til at 
åbne en post- eller bankkonto.

Endvidere frem går det (stadig artikel 3), at direktivet vedrører visse 
bestemmelser, som form elt gælder på samme måde for indenlandske og
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im porterede varer, m en som oftest vil være m ere byrdefuld for leve
randører af im porterede varer end for leverandører af indenlandske 
varer, således

1. bestemmelser, der forpligter leverandører af såvel indenlandske 
som im porterede varer til at vælge en postadresse eller åbne en post
eller bankkonto i den ordregivende myndigheds hjemland

2. bestemmelser, der uden forskelsbehandling fastsætter tekniske fo r
skrifter fo r indenlandske og im porterede varer, for så vidt de restriktive 
virkninger heraf for den frie vareomsætning overskrider ram m erne for 
sådanne bestemmelsers virkninger.

M edlem sstaterne pålægges (artikel 4) at træffe alle nødvendige fo r
holdsregler for at ophæve sådanne foranstaltninger, der er truffet i m ed
fø r af de tidligere nævnte bestemmelser (de i forbindelse med artikel 3 
om talte bestemmelser) og som har samme virkning som kvantitative 
restriktioner for varer, der i henhold til EØ F-traktatens artikel 9 og 10 
frit skal kunne omsættes.

F ra  direktivets regler gælder dog visse undtagelser. Således (artikel 5) 
undtages for det første bestemmelser, der vedrører statslige handels
monopoler. Herved forstås i henhold til EØ F-traktatens artikel 37, stk. 1, 
ethvert organ, gennem hvilket en medlemsstat faktisk eller retligt, direkte 
eller indirekte, kontrollerer, leder eller øver m ærkbar indflydelse på 
indførsel eller udførsel mellem medlem sstaterne (herunder hører også 
statskoncessionerede monopoler). F or det andet undtages bestemmelser, 
der udgør en bestanddel af en national m arkedsordning for landbrugs
varer.

F or det tredje berører direktivet ikke såkaldte ” ordre public” —  
bestemmelser, der er tilladt efter EØ F-traktatens artikel 36, og som 
forbyder eller begrænser indførsel ud fra  hensynet til den offentlige 
orden, den offentlige sædelighed, den offentlige sikkerhed, beskyttelsen 
af menneskers, dyrs eller planters liv eller sundhed, beskyttelsen af 
nationale skatte af kunstnerisk, historisk eller arkæologisk værdi eller 
beskyttelsen af industriel og kom m erciel ejendomsret. Dog m å disse 
forbud eller restriktioner hverken udgøre et middel til vilkårlig for
skelsbehandling eller en skjult begrænsning af samhandelen mellem 
medlemslandene.

Endelig berører direktivet ikke medlemslandenes adgang til at gøre 
brug af EØ F-traktatens artikel 223, der vedrører den nationale sikker
hed. Desuden kan enhver medlemsstat træffe de foranstaltninger, som 
den anser fo r nødvendige til beskyttelse af sine væsentlige sikkerheds
interesser og som vedrører fabrikation af eller handel med våben, am 
m unition og krigsmateriel. Dog må disse foranstaltninger ikke forringe 
konkurrencevilkårene på fællesmarkedet for varer, som ikke særligt er 
beregnet til militære form ål (jfr det tidligere nævnte cirkulære fra  han
delsministeriet).
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B. Direktiv af 21. decem ber 1976 om samordning af frem gangsm å
derne ved offentlige indkøb (77/62/EØF)

E F  ønsker at standse den nationale diskriminering, der ofte finder 
sted, når offentlige m yndigheder foretager deres indkøb, idet EF-m yn- 
dighederne fremhæver, at en ikke-kom merciel indkøbspolitik virker fo r
vridende for den frie konkurrence og den frie handel.

Desuden er en restriktiv offentlig indkøbspolitik forbudt, dels i hen
hold til EØ F (Europæiske Økonomiske Fællesskab) -traktatens artikel 
30, der forbyder begrænsninger i de frie varebevægelser i forbindelse 
med offentlige indkøb, og dels som følge af de grundregler for det o f
fentliges indkøbspolitik, der er fastslået i EF-Kommissionens direktiv 
(om talt ovenfor) af 17. decem ber 1969 om  levering af varer til staten, 
dens lokale organer (dvs. am t og kommune) og de øvrige offentlig
retlige juridiske personer (dvs. andre offentlige myndigheder) (70/32/ 
EØF). D a det im idlertid har været um uligt at kontrollere og bevise, 
om det offentliges indkøbspolitik i de respektive lande sker i strid med 
EF-reglerne, besluttede EF-Kom m issionen a t skabe fuld åbenhed om 
offentlige myndigheders indkøb og udarbejdede derfor et direktivfor
slag, der angav faste regler for det offentliges frem gangsm åde ved ind
køb af varer. D ette direktivforslag er blevet behandlet af E F ’s M inister
råd  og foreligger nu som: Rådets D irektiv af 21. decem ber 1976 om 
samordning af fremgangsmåderne ved offentlige indkøb (77/32/EØF).

Forinden der gives en mere udtøm m ende beskrivelse af direktivets 
indhold, kan m an kort sige, at dette direktiv har til form ål at sikre, at 
medlemslandenes offentlige indkøb udbydes i hele EF. Dog med visse 
undtagelser, således med hensyn til sektorerne transport, vand- og ener
giproduktion, distribution og telekom m unikation. Bortset herfra  skal 
alle indkøb til en værdi af 200 000 E R E 1 (europæiske regningsenheder) 
(ca. 1,3 mio danske kroner) og derover udbydes i hele E F , hvilket skal 
ske på standardiseret vis gennem ”De Europæiske Fællesskabers T i
dende” , som udkom m er på alle de seks fællesskabssprog.

Afsn it I: Alm indelige bestemmelser

D et hedder i direktivet (artikel 1), at ved "offentlige indkøbsaftaler” 
forstås gensidigt bebyrdende aftaler, der indgås skriftligt mellem en 
leverandør og en ordregivende myndighed, og som angår levering af 
varer, (sådan levering kan som tillæg om fatte m onterings- og installa- 
tionsarbejder). Ved "ordregivende m yndigheder” forstås staten, lokale 
organer og offentligretlige personer (i D anm ark andre forvaltningssub
jekter), samt at der ved "tilbudsgiver” forstås den leverandør, som har 
afgivet tilbud, og ved "ansøger” den, der h ar anm odet om opfordring 
til at deltage ved begrænset udbud.

i 1 ERE=6,59 dkr (februar 1977).
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Ved indgåelse (artikel 2) af offentlige indkøbsaftaler følger de ordre- 
givende myndigheder deres nationale fremgangsmåder, dog tilpasset 
dette direktivs bestemmelser.

U ndtaget fra  direktivets bestemmelser er:
a) offentligretlige indkøbsaftaler, som indgås af transportvirksom 

heder
b) offentligretlige indkøbsaftaler, som indgås af virksomheder, der 

fremstiller, transporterer og distribuerer vand og energi såvel som virk
somheder, der beskæftiger sig med telekommunikation.

Endvidere (artikel 3) gælder direktivet ikke for offentligretlige aftaler, 
for hvilke der gælder andre procedureregler og som er indgået i hen
hold til

a) international aftale, indgået mellem en medlemsstat og et eller flere 
tredjelande og som vedrører leverancer bestemt til fælles gennemførelse 
eller udnyttelse af et projekt

b) aftale indgået i forbindelse m ed troppestationering
c) en international organisations særlige fremgangsmåde.
Direktivets bestemmelser (artikel 4) om "offentligt udbud” (vil blive

omtalt senere) gælder for nationale fremgangsmåder, hvor enhver inte
resseret leverandør kan afgive tilbud.

Bestemmelserne om "begrænset udbud”’ (omtales senere) gælder for 
nationale fremgangsmåder, hvor kun de leverandører, som af den ordre- 
givende myndighed har modtaget opfordring til at afgive tilbud, kan 
deltage.

Bortset (artikel 5) fra  de nævnte undtagelser gælder direktivets be
stemmelser for offentlige indkøb, der andrager 200 000 ER E (euro
pæiske regningsenheder) (ca 1,3 mio dkr.) og derover, og intet indkøbs- 
projekt af en vis størrelse kan opdeles med henblik på omgåelse af 
denne bestemmelse.

De ordregivende myndigheder kan dog (artikel 6) i en række tilfælde 
indgå indkøbsaftaler uden at anvende de fremgangsmåder, der ved
rører "offentligt udbud” og "begrænset udbud” (vil blive om talt senere), 
således bl. a.

a) når der ikke er afgivet tilbud eller de afgivne tilbud er irregulære 
set på baggrund af en af de fremgangsmåder, der er fastsat i dette direk
tiv, eller de afgivne tilbud er uantagelige efter nationale bestemmelser, 
som er forenelige med dette direktiv

b) ved indkøb af varer, der af tekniske årsager, kunstneriske årsager 
eller lignende kun kan overdrages én leverandør

c) når det drejer sig om genstande, som alene er fremstillet med hen
blik på forskning, forsøg, undersøgelse eller udvikling

d) når uopsættelige grunde og uforudsete hændelser nødvendiggør 
dette
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e) ved supplerende leveringer fra  den oprindelige leverandør, hvor 
leverandørskift vil være forbundet med tekniske og driftsmæssige van
skeligheder

f) når det drejer sig om varer, som noteres og købes på børser inden 
for EF-om rådet

b) når leveringerne erklæres hemmelige, eller særlige sikkerhedsfor
anstaltninger taler herfor

h) for så vidt angår indkøbsaftaler om databehandlingsudstyr (denne 
undtagelse skal gælde indtil 1. januar 1981).

H vert år skal medlemslandene til Kommissionen indsende en opstil
ling over antallet og værdien af de indkøbsaftaler, som er indgået med 
henvisning til undtagelsesbestemmelserne a— f.

A fsn it II: Fællesregler på det tekniske område
I de dokum enter (artikel 7) som vedrører den enkelte aftale, skal 

anføres forskellige tekniske specifikationer samt beskrivelse af prøv
nings-, kontrol- eller modtagelsesmetoderne. D e tekniske specifikationer 
kan navnlig defineres ved henvisning til fællesskabsstandarder, inter
nationale standarder, nationale standarder eller andre standarder.

M ed m indre aftalens genstand berettiger hertil, skal det ved de tek
niske specifikationer undgås, at der nævnes bestemte fabrikater, frem 
stillingsmetoder, varemærker, patenter eller lign.

A fsn it III: Fælles regler om offentlighed
Ordregivende m yndigheder (artikel 9), som ønsker at udbyde et o f

fentligt indkøb ved enten offentligt eller begrænset udbud, skal til
kendegive dette ved bekendtgørelse herom.

Sådanne bekendtgørelser skal offentliggøres i deres helhed i ”De 
Europæiske Fællesskabers T idende” på fællesskabernes officielle sprog.

Ved offentligt udbud (artikel 10) skal fristen for modtagelse af tilbud 
sættes således, at den ikke er på under 36 dage regnet fra  dagen for 
afsendelse af bekendtgørelsen.

Ved begrænset udbud (artikel 11) m å den nævnte frist ikke være på 
under 21 dage. De ordregivende myndigheder skal samtidigt og skrift
ligt opfordre de udvalgte ansøgere til a t afgive tilbud. Anm odningen om 
deltagelse og opfordringer til a t afgive tilbud kan ske i brev, telegram, 
telexmeddelelse eller telefonkiosk, i hvilket tilfælde der skal fremsendes 
bekræftelse i brev. I hastetilfælde (artikel 12, stadig vedrørende be
grænset udbud) kan myndighederne fastsætte en frist for modtagelse af 
tilbud på ikke under 10 dage regnet fra  datoen for opfordringen.

Ved offentligt udbud (artikel 13) skal bekendtgørelsen m indst om 
fatte: datoen for afsendelsen til K ontoret for D e europæiske Fælles
skabers officielle Publikationer (der udgiver De Europæiske Fælles
skabers Tidende), den valgte udbudsform , stedet for leveringen, arten 
og mængden af varen, eventuel leveringsfrist, adresse etc. på den ordre-

17— 770426. N ord iska  rådet. D el 2
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givende myndighed, adresse på den myndighed, til hvilken anm odning 
om  relevante dokum enter kan rettes, sidste frist for modtagelse af til
bud, personer, der har adgang til a t overvære åbningen af tilbudene, 
oplysninger om  sikkerhedsstillelse og andre garantier, finansierings- og 
betalingsbetingelser og oplysninger og form aliteter, som er nødvendige 
for en vurdering af, om leverandøren opfylder de økonomiske og tek
niske minimumsbetingelser, som de ordregivende myndigheder kræver 
opfyldt ved tildelingen af ordren.

Ved begrænset udbud (artikel 14) skal bekendtgørelsen mindst angive 
de samme betingelser, som nævnt ovenfor, samt sidste frist for m od
tagelse af anm odninger om deltagelse, sidste frist for den ordregivende 
myndigheds udsendelse af opfordringer til at afgive tilbud, sam t de 
oplysninger og form aliteter, der m åtte være nødvendige for at leveran
døren kan vurdere, om  det er muligt at opfylde de økonomiske og 
tekniske minimumsbetingelser, som de ordregivende myndigheder m åtte 
kræve opfyldt.

Ved begrænset udbud (artikel 15) skal opfordringen til a t afgive til
bud mindst indeholde dels de tidligere nævnte oplysninger i forbindelse 
m ed offentligt udbud, og dels angivelse af det m ateriale, som evt. skal 
vedlægges, sam t endelige kriterier for tildeling af ordren, såfrem t disse 
ikke frem går af bekendtgørelsen.

A fsn it IV : Fælles regler for deltagelse

Kap. 1: Kriterier fo r  kvalitativ udvælgelse
F ra  deltagelse i tilbudsgivning (artikel 20) kan enhver leverandør 

udelukkes
a) hvis bo er under konkursbehandling, eller hvis virksomhed er 

under likvidation
b) hvis bo er begæret taget under konkursbehandling eller lignende
c) som er døm t for et strafbart forhold, der rejser tvivl om den på- 

gældendes faglige hæderlighed
d) som i faglige anliggender har begået en alvorlig fejl, som den 

ordregivende m yndighed påviseligt har konstateret
e) som ikke har opfyldt sine forpligtelser m ed hensyn til betaling af 

ydelser til social sikring ifølge lovbestemmelserne i det land, hvor den 
pågældende er etableret eller i den ordregivende myndigheds land

f) som ikke har opfyldt sine forpligtelser med hensyn til betaling af 
skatter og afgifter i henhold til lovbestemmelser i det land, hvor den 
pågældende er etableret eller i den ordregivende myndigheds land

g) som har frem sat groft urigtige erklæringer i forbindelse med af
givelse af oplysninger, som forlanges i m edfør af dette kapitel.

Bevis for leverandørens finansielle og økonomiske form åen (artikel 
22) kan norm alt afgives på en eller flere af følgende m åder: egnede 
erklæringer fra  bank, fremlæggelse af virksomhedens balance eller ud 



Rek. 12/1976/e: Bilaga 1775

tog heraf og erklæring om virksomhedens samlede omsætning i de 
sidste tre år.

Leverandørens tekniske form åen (artikel 23) kan godtgøres på en 
eller flere af følgende m åder

a) fremlæggelse af lister over de væsentligste leveringer, leverandør- 
ne har gennem ført i de sidste tre år

b) beskrivelse af virksomhedens tekniske udstyr og de metoder, som 
leverandøren anvender

c) oplysninger om de teknikere eller tekniske institutioner, der er til 
rådighed

d) prøver, beskrivelser og/eller fotografier af de varer, der skal leveres
e) fremlæggelse af certifikater udstedt af officielle kvalitetskontrol

institutter eller lignende
f) ved tilsyn med leverandørens produktionskapacitet.
Kap. 2: Kriterier fo r  tildeling af ordre
De kriterier (artikel 25) som den ordregivende myndighed skal lægge 

til grund ved tildeling af ordrer er:
a) enten udelukkende den laveste pris
b) eller når tildelingen sker på grundlag af det økonomisk mest fo r

delagtige bud, forskellige kriterier, som varierer alt efter det pågæl
dende indkøb, fx. pris, leveringstid, driftsomkostninger, rentabilitet, kva
litet, æstetisk og funktionsmæssig karakter, teknisk værdi, service og 
teknisk bistand.

I tilfælde b) skal den ordregivende myndighed enten i udbudsbetin
gelserne eller i bekendtgørelsen anføre samtlige de kriterier, som den p å
tænker at lægge til grund så vidt muligt ordnet efter den betydning, 
de tillægges.

Hvis de afgivne bud er unorm alt lave i forhold til ydelsen, gennemgår 
den ordregivende myndighed disse buds sammensætning, før der træ f
fes beslutning om tildeling af ordren. M ed henblik herpå anmodes til
budsgiveren om at frem kom m e med fornøden forklaring, og m an under
retter i givet fald den pågældende om, hvilken del af budet, der anses 
for uantagelig.

Hvis udbudsm aterialet fastsætter, at ordren skal tildeles den, der af
giver det laveste bud, skal den ordregivende myndighed over for ”D et 
rådgivende udvalg for offentlige A ftaler” begrunde forkastelsen af de 
bud, der er blevet anset for at være for lave.

A fsn it V: A fslu ttende bestemmelser

Der skal (artikel 29), med det form ål at bedøm me resultatet af direk
tivets anvendelse, fra  medlem sstaterne til Kommissionen årligt frem 
sendes en statistisk opgørelse over de indkøbsaftaler, der er indgået af 
de centrale eller føderale ordregivende myndigheder, og som er i over
ensstemmelse med dette direktiv.
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EF-regler om licitationer

EF-reglerne om det offentliges licitation er samlet i tre direktiver. To 
fra 1971, nemlig et liberaliseringsdirektiv og et koordineringsdirektiv, 
sam t et direktiv fra  1972, der om handler de nærm ere regler og betingel
ser for offentliggørelse i De Europæiske Fællesskabers Tidende af lici
tationerne.

Direktiverne betyder, at offentlige myndigheder i hele EF  har pligt 
til at udbyde stort set al deres bygge- og anlægsvirksomhed i en licita
tion, som samtlige entreprenører i E F  på lige fod kan deltage i. D er er 
visse undtagelser fra  denne pligt, bl. a. en beløbsgrænse for visse form er 
for offentligt byggeri, ligesom en del bygge- og anlægsvirksomhed er 
undtaget fra reglerne. D et drejer sig især om forskellige energianlæg og 
forskellige form er for entrepriser, hvor der i forvejen er indgået aftaler.

EF-reglerne gælder således kun  offentlige myndigheders pligt til a t 
udbyde i licitation. D er er på ingen m åde tale om harm onisering af 
byggelovgivningen, tekniske norm er, de juridiske forhold vedrørende 
kontrakter m. v., idet dette stadig følger de nationale regler.

(Kilde: EF-inform ation nr. 16, 24. september 1974, p. 324.)

VI. E FTA

I  EFTA -konventionen hedder det (artikel 14), a t offentlige foreta
gender og myndigheder (ved offentlige foretagender forstås ifølge ar
tiklen organer, som staten i de respektive lande har beføjelser til at kon
trollere, hvilket m å betyde, a t am ts- og prim ærkom m uner er undtaget) 
skal afvikle eventuelle bestemmelser, som m åtte give beskyttelse til den 
indenlandske produktion (hvis dette opnås ved hjælp af told eller lig
nende byrder, kvantitative restriktioner eller subsidier) eller som inde
bærer diskriminering af foretagender i andre medlemslande.

M en disse bestemmelser gælder dog kun for varer, som har ret til så
kaldt ”EFTA -behandling” , hvilket betyder, a t de fleste landbrugsvarer 
sam t bygge- og anlægsarbejder ikke omfattes.

Ovennævnte regler er relevante for så vidt angår offentlige indkøb i 
F inland, Island, Norge og Sverige, da nævnte lande er bundet af EFTA - 
konventionens bestemmelser.

E F T A ’s m inisterråd h ar endvidere fastslået, a t offentlige indkøb an
vendt diskriminatorisk eller beskyttende, hvad enten det m åtte være som 
led i regionalpolitikken eller i den økonomiske politik, ikke kan finde 
støtte i EFTA -konventionen. Undtagelser er dog blevet diskuteret i 
E FT A , og det er blevet anset for tilladeligt a t fravige bestemmelserne, 
n å r det gælder bestillinger, som afgives i beskæftigelsesfremmende øje
med, eller når bestillinger afgives som led i bestræbelser på a t frem m e 
den indenlandske industris udvikling på teknisk avancerede om råder, 
hvor udviklingsomkostningerne er høje.
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 5 /1976  angående åtgårder for att starka 
det sam iska kulturlivet

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att tillsåtta en 
arbetsgrupp med uppdrag att i sam råd med N ordiskt samiskt institut 
och samiska organisationer skyndsamt u treda och foreslå lam pliga å t
gårder for att bevara, stim ulera och utveckla det samiska kulturlivet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 decem ber 1977:

Med hensyn til denne rekom m andasjonen vises det til Nordisk sa
misk institutt, som med økende aktivitet også i 1977, etter hvert er blitt 
et viktig ledd i utviklingen og bevaringen av samisk kultur.

Videre kan det vises til støtteordningen for oversettelse av nabo- 
landslitteratur, som i 1977 i likhet med tidligere år har understøttet 
samiske prosjekter.

Spørsmålet om en styrking av den nordiske innsatsen i det samiske 
kultursam arbeidet er blitt drøftet i m inisterrådets organer.

På bakgrunn av foreliggende rekom m andasjon og tidligere, ad hoc 
bevilgninger til N ordisk sameråd og samekonferansene er det avholdt 
en konferanse med representanter fra  samenes organisasjoner i Sverige, 
Norge og Finland, samerådets arbeidsutvalg, Nordisk samisk institutt, 
Nordisk M inisterråds sekretariat i Oslo og kultursekretariatet.

På konferansen ble behovet for varig støtte til Nordisk sameråds 
sekretariat sterkt understreket.

Videre kom det fram  en rekke konkrete forslag til kulturpolitiske 
tiltak i de samiske områdene.

Forutsetningen er å diskutere disse forslagene nærm ere med de na
sjonale myndigheter og berørte nordiske instanser.

Rek. 15/1976/k
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 6 /1976  angående andrade medborgar- 
skapsregler for nordbor

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd at udrede mulig
hederne for at indføre krav om to års ophold for nordboer som be
tingelse for ved naturalisation at erhverve statsborgerskab i et andet 
nordisk land samt i forbindelse herm ed udrede, hvilke konsekvenser en 
sådan naturalisationstid m å antages at få for nordboers erhvervelse af 
statsborgerret i øvrigt, f. eks. i tilfælde af ægteskab og ved generhver
velse af statsborgerret.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
K ontaktpersoner er nu udpeget i alle nordiske lande m ed undtagelse 

af Island, og nationalt m ateriale er tilsendt ministerrådets sekretariat. 
D ette materiale bearbejdes nu i sekretariatet.

Ved den svenske regeringsbeslutning af den 17.11.1977 er rekom 
m andationens første del blevet opfyldt for Sveriges vedkommende.

*Rek. 16/1976/j
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 17 /1 9 7 6  angående utokat nordiskt sam 
arbete i det offentliga utredningsvasendet

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd at gennemføre 
forholdsregler, der sikrer et øget nordisk sam arbejde inden for det of
fentliges udredningsvæsen, indeholdende bl. a. retningslinjer om i hvert 
enkelt tilfælde at undersøge mulighederne for gennemførelse af fælles- 
nordiske udredninger sam t for nationale udredningers vedkommende 
fastsættelse af retningslinjer om  såvel under den forberedende som un
der den undersøgende og afsluttende udredningsfase at iagttage frem 
gangsmåder der i videst m uligt om fang indebærer, at nordiske syns
punkter varetages.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
Gennem  M inisterrådets stedfortræderkom ité er der nedsat en ad hoc 

gruppe, som nærm ere skal undersøge de i rekom m andationen rejste 
spørgsmål.

N ationalt m ateriale er oversendt til M inisterrådets sekretariat. En 
bearbejdelse af dette materiale er påbegyndt.

*Rek. 17/1976/j
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 /1 9 7 7  angående samarbete betråffande 
hantering och lagring av radioaktivt avfall

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd å undersøke mulig
hetene fo r nordisk samarbeid om intensivert forskning og om andre 
spørsmål vedrørende håndtering og lagring av radioaktivt avfall, her
under iaktta det internasjonale samarbeid på dette område.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
De nordiske industrim inistre enedes ved deres møde den 23. november 

1976 om, at N K A  (Nordisk K ontaktorgan for Atomenergispørgsmål) 
skulle iværksætte det udvidede nordiske kernesikkerhedsprogram, som er 
beskrevet i udredningen ”U tvidgat nordiskt sam arbete inom  kårnsåker- 
hetsom rådet” , N U  1976: 28. Å ret 1977 skulle anses som et prøveår, 
hvor m an søger at få et bedre grundlag for vurderingen af omfanget af 
det videre arbejde m ed gennemførelsen af program m et samt et nærmere 
grundlag for fastsættelse af tidsplan og finansiering.

M inisterrådet afsatte i overensstemmelse med denne beslutning et be
løb på 800 000 nkr. for året 1977 som tilskud til nationale indsatser til 
dette program.

A rbejdet er i løbet af året igangsat p å  de tre mest aktuelle af de oprin
deligt foreslåede seks prioriterede om råder: Kvalitetssikring, kontrol- 
rum sudform ning og affald. D esuden vurderes de fremtidige program m er 
på radioøkologiom rådet og for sikkerhedsmyndighedernes samarbejde. 
D et samarbejde, som således sættes igang på M inisterrådets initiativ, ud
gør et værdifuldt nordisk supplement til de indsatser, som gøres på ker
nesikkerhedsom rådet i de enkelte nordiske lande.

D e nordiske m idler har i 1977 været fordelt på følgende m åde (angivet 
i tusind norske kroner):

Kvalitetssikring 250
K ontrolrum sudform ning 325
A ffald 150
A ndre 75

K ontaktorganet har udarbejdet administrative retningslinjer, ifølge 
hvilke arbejdet fordeles mellem styringsgrupperne samt respektive pro

Rek. 1/1977/e
D 1978
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jektledere og værtsorganisationer. K ontaktorganet er selv ansvarligt for 
programmets gennemførelse i dets helhed.

Kvalitetssikringsprogrammet har som form ål at frem skaffe metoder, 
som sikrer, at det ønskede kvalitetsniveau opnås både ved udformning, 
bygning og drift af kernekraftvæ rker og -komponenter. Kvalitetssikrings- 
arbejdet i N orden befinder sig i hurtig udvikling. Gennem  N K A-pro- 
gram m et forsøger m an at omsætte udenlandske regler og erfaringer til 
de nordiske forhold.

I 1977 er en nordisk terminologioversigt udarbejdet. Desuden er fire 
delprojekter igangsat under deltagelse af sikkerhedsmyndigheder og 
kraftindustri i de fire lande. Alle projekter er flerårige.

En styrende gruppe (med finsk formand) er oprettet til koordinering 
af nuværende og kom m ende kvalitetssikringsprojekter.

K ontrolrum sprogram m et har til form ål at sam ordne det om fattende 
arbejde, som nu udføres i de enkelte nordiske lande vedrørende sikker
hedsmæssige aspekter af kontrolrum sudform ning og personalets uddan
nelse og pålidelighed.

I 1977 er der afholdt en række arbejdsm øder af cirka tre dages varig
hed, hvor m an er kom m et frem  til en fælles planlægning af indsatser i de 
forskellige lande. D et planlagte arbejde påregnes at strække sig over en 
treårsperiode og falder inden for om råderne ergonomisk vurdering, 
menneskelighed samt operatørtræning.

En styrende gruppe (med dansk form and) er oprettet for at fremme 
koordineringen af nationale indsatser og for at lede de nordiske projek-

På affaldsom rådet har m an i 1977 m åttet begrænse arbejdet til lav- og 
m iddelaktivt affald fra den daglige reaktordrift. D er er specielt udført 
et forprojekt, som om fatter en analyse af vigtige led i affaldets behand
lingskæde fra  dets produktion til slutlagringen. Risikoen ved det enkelte 
trin skal også bedømmes. D ette projekt beregnes påbegyndt i 1978 og 
løbende over mindst tre år. A rbejdet ledes af et projektråd (med svensk 
form and), som i forvejen var oprettet inden for ram m erne af Nordisk 
Atomkoordineringskomité, som er de fire nordiske atom energiforsk
ningsinstitutters fælles organ.

N K A  har endvidere i 1977 tilsat en ad hoc-planlægningsgruppe for af- 
faldsprojekter. G ruppen har til opgave at udvælge, hvilke af de mange 
aktuelle projekter der skal udføres i 1978 med økonomisk støtte fra 
M inisterrådet.
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B IL A G  A

Betånkande av N ordiska rådets ekonom iska utskott over Nordiska  
m inisterrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1), 
beråttelse om N ordel (C 1: Bilaga 7), beråttelse från Nordiska  
kontaktorganet for atomenergifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
N ordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C 35), 
m eddelandena om  rekom inendationerna 1 3 /1973  angående sam 
arbete rorande G ATT-forhandlingar, nr 1 5 /1974  angående over- 
låggningar med EG  rorande om sesidigt erkånnande av testresultat, 
nr 1 /1 9 7 7  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om  komm unalt 
sam arbete over de nordiska riksgrånserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1977  
angående samarbete betråffande ntvecklingslånderna

(Se C 1, Bilaga 12)



1783

Meddelande
om  rekom m endation nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om  kom m unalt 
samarbete over de nordiska riksgranserna

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd å foranledige at 
en avtale om kom m unalt samarbeid over nordiske riksgrenser mellom 
D anm ark, F inland, N orge og Sverige blir inngått, vesentlig i samsvar 
med m inisterrådsforslag B 22/e.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
Avtalet om kom m unalt sam arbete over nordiska riksgrånser mellan 

Danm ark, F inland, N orge och Sverige, som grundar sig på N ordiska 
rådets rekom m endation n r 2/1977 undertecknades av de respektive lån
dernas sam arbetsm inistrar den 26 maj 1977. Avtalet kom m er att under- 
låtta kom m unalt och regionalt samarbete inom grånsregionerna.

Rek. 2/1977/e
D 1978
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B IL A G  A

Betånkande av Nordiska rådets ekonom iska utskott over Nordiska 
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1), 
beråttelse om  N ordel (C 1: Bilaga 7), beråttelse från Nordiska  
kontaktorganet for atomenergifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
N ordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C 35), 
m eddelandena om  rekom m endationerna 13 /1973  angående sam 
arbete rorande GATT-forhandlingar, nr 1 5 /1974  angående over
låggningar med E G  rorande om sesidigt erkånnande av testresultat, 
nr 1 /1 9 7 7  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om  komm unalt 
samarbete over de nordiska riksgrånserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1977  
angående samarbete betråffande utvecklingslånderna

(Se C 1, Bilaga 12)
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Meddelande
om rekom m endation nr 3 /1 9 7 7  angående samverkan for att bevara 
den fria skeppsfarten i internationella sam manhang

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd å påse at de nor
diske land i internasjonal sammenheng virker for å bevare den frie 
skipsfarten, hvorved bare slike innskrenkninger bør aksepteres som 
motiveres av utviklingslandenes spesielle behov.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:

D er foregår et næ rt og effektivt virkende sam arbejde mellem de no r
diske lande vedrørende bestræbelserne for at bevare den frie søfart. 
D ette sam arbejde pågår inden for O EC D ’s søtransportkom ité og i den 
konsultative skibsfartsgruppe.

Rek. 3/1977/e
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 4 /1 9 7 7  angående handlingsprogram for 
samarbete inom  byggsektorn

COverlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd å vedta et nytt 
handlingsprogram  m ed tilhørende prosjektprogram  for nordisk sam 
arbeid innen byggsektoren, vesentlig i samsvar med ministerrådsforslag 
B 21/e. D et forutsettes at handlingsprogram m et gjennomføres under 
hensynstaken til mulige uønskede sosiale bivirkninger og i nær kontakt 
m ed de berørte parter på det nordiske arbeidsmarked, bl. a. om arbeids- 
m iljøet på et friere nordisk byggmarked.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
Sedan N ordiska rådet vid sin 25 :e session rekom m enderat minister

rådet att anta ett fram lagt forslag till reviderat handlingsprogram  fast- 
stållde m inisterrådet (bostadsministrarna) det nya handlingsprogram m et 
for sam arbete inom byggsektorn den 1 maj 1977. Samtidigt faststållde 
m inisterrådet ett projektprogram , vilket utarbetats av åm betsmanna- 
kom m ittén for sam arbete inom  byggsektorn och innehåller prioriterade 
uppgifter for de nårm aste åren.

Rek. 4/1977/e
D 1978
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BI L A G  A

Betånkande av N ordiska rådets ekonom iska utskott over Nordiska  
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1), 
beråttelse om  N ordel (C 1: Bilaga 7), beriittelse från Nordiska  
kontaktorganet for atomenergifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
Nordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C  35), 
m eddelandena om  rekom m endationerna 1 3 /1973  angående sam 
arbete rorande GATT-forhandlingar, nr 1 5 /1974  angående over- 
låggningar med E G  rorande om sesidigt erkannande av testresultat, 
nr 1 /1977  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om  kommunalt 
samarbete over de nordiska riksgranserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1 9 7 7  
angående samarbete betraffande utvecklingsEåndeina

(Se C 1, Bilaga 12)
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om  rekom m endation nr 5 /1 9 7 7  angående samarbete beråffande 
utvecklingslånderna

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd rekom m anderar Nordisk M inisterråd
1. å fortsette og utvide sam ordningen av de nordiske bistandsinnsat- 

ser innen Oslo-konvensjonens ramm e,
2. å sørge for at det blir foretatt en utredning om det fram tidige no r

diske samvirke når det gjelder relasjoner og samarbeid m ed utviklings
landene, samt form ene for disse. U tredningen bør bl. a. klarlegge mulig
hetene for å utarbeide konkrete, årlige planer for det nordiske samarbeid 
og de felles nordiske prosjekter innen utviklingshjelpen m ed sikte på å 
utnytte de fordeler for utviklingslandene som innføring av landprogram 
mering på nordisk basis og en koordinering av de nordiske lands innsats 
kan innebære, og

3. å påse at de nordiske land fortsatt aktivt samvirker for at utvik-

lingslandenes berettigede interesser tilgodoses ved internasjonale handels- 
politiske forhandlinger.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
1. I overensstemmelse med Nordisk Råds rekom m andation nr. 3 af 

den 22. februar 1961 nedsatte regeringerne i D anm ark, F inland, N orge 
og Sverige en m inisterkomité med henblik på at sam ordne bistanden til 
udviklingslandene. I den såkaldte Oslo-overenskomst af den 18. juli 1968 
findes de gældende retningslinier for det nordiske bistandssamarbejde. I 
et tillæg til overenskomsten af den 3. decem ber 1971 tilsluttede Island sig 
ovennævnte overenskomst.

D et centrale ansvar for forvaltningen af de fællesnordiske bistands
projekter ligger hos Nordisk M inisterråd og Styrelsen for nordiske bi
standsprojekter, mens den løbende adm inistration af de enkelte projekter 
varetages af bistandsmyndighederne i de enkelte nordiske lande.

En af styrelsen udnævnt perm anent samordningsgruppe, SPES, har til 
opgave at undersøge behovet for en revision af Oslo-overenskomsten om 
samnordiske bistandsprojekter.

M ed det form ål at frem m e en forenkling og effektivisering af den nor
diske sam rådsprocedure i bistandspolitiske spørgsmål besluttede Nordisk 
M inisterråd ved sit møde i Rovaniemi den 20.— 21. maj 1976 at oprette 
en embedsmandskomité for bistandsspørgsmål. Herved samlede m an be
handlingen af multilaterale og bilaterale bistandsspørgsmål, som tidligere
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behandledes hver for sig, i et forum , hvilket muliggør et bedre overblik 
over det bistandspolitiske område.

Em bedsm andskom iteen er forberedelsesorgan for N ordisk M inisterråd 
i spørgsmål af fællesnordisk interesse, som vedrører det m ultilaterale og 
bilaterale udviklingssamarbejde. Kom iteen skal bl. a. behandle rekom 
m andationer og andre henvendelser fra  Nordisk R åd og rapportere til 
dette. Embedsmandskomiteens m øder giver også de nordiske lande m u
lighed for mere uform elt at udveksle synspunkter i spørgsmål, som ved
rører det udviklingspolitiske samarbejde. Em bedsm andskom iteen holdt 
sit første møde i septem ber 1976.

Nedsættelsen af en embedsmandskomite for bistandsspørgsmål indebar 
ikke forandring af de arbejdsopgaver, som ifølge Oslo-overenskomsten 
påhviler styrelsen for nordiske bistandsprojekter. Løbende kontakter mel
lem tjenestemænd fra  de nordiske landes bistandsadm inistrationer vil 
også fortsætte som hidtil.

Ligeså arbejder Nordisk M inisterråd videre på at opfylde de mål, der 
indeholdes i Nordisk Råds rekom m andation nr. 5/1977, der går ud på en 
udvidelse af sam ordningen af de nordiske landes bistandsindsatser og på, 
at de nordiske lande fortsat aktivt sam virker for, at udviklingslandenes 
berettigede interesser tilgodeses ved internationale handelspolitiske fo r
handlinger.

2. De fællesnor diske bistandsprojekter

2.1 Landbrugsprojektet i M beya, Tanzania

De nordiske lande indgik i 1970 en aftale m ed Tanzania om planlæg
ningen af et landbrugsinstitut og en regional central landbrugsforskning, 
som m an ville oprette i M beya i det sydvestlige Tanzania. E fter endt 
planlægningsarbejde indgik m an en 5 års aftale i 1972 om nordisk bi
stand til oprettelsen af den om handlede institution. Indsatsen adm inistre
res af afdelingen for udviklingssam arbejde i Finlands udenrigsministe
rium. De nordiske landes indsats beløber sig i aftaleperioden til ca. 45 
mill. skr., hvoraf om kring 1/3 anvendtes til finansiering af personale
hjælp svarende til ca. 145 arbejdsår og resten til investeringer i institu
tionens faste anlæg, dens landbrugsbedrift samt maskiner og anden ud 
rustning.

Instituttet uddanner elever op til agrolog-niveau.
Forsknings- og forsøgsvirksomheden gælder såvel planteavl som hus

dyrproduktion, og målsætningen er først og frem m est at frem m e levneds
m iddelproduktionen inden for om rådet, der om fatter provinserne Mbeya, 
Ivringa, Ruvum a og Rukwa. Bygningsprogrammet afsluttedes i 1976, og 
instituttet er således etableret efter den indgående aftale. I oktober 1977 
havde instituttet om kring 580 ansatte, deraf 23 inden for ram m erne af 
den nordiske personalehjælp. E fter de eksisterende planer vil der i juni
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1978 være om kring 15 personer inden for den nordiske ram m e for per
sonalehjælpen.

En resultatvurdering af projektet gennemførtes i juni— juli 1976 af 
en nordisk-tanzanisk vurderingsgruppe. G ruppen konstaterede, at cente
ret, der indviedes officielt den 1. maj 1977 af Tanzanias præsident Julius 
Nyerere, idag opfylder et behov i Tanzania, og at virksomheden har fået 
en lovende start. Evalueringsgruppen har også frem ført kritiske syns
punkter og frem hæver særligt de problem er, det kan medføre, at m an 
søger at opretholde en høj mekaniseringsgrad.

D et betones, at hovedvægten i de nærmeste år bør lægges på en konso
lidering af virksomheden for at garantere det bestående resultat af de 
investeringer, der er gjort i bygninger, udrustning og personale og et 
stipendieprogram  for skoling af tanzanisk personale. Endvidere har 
evalueringsgruppen foreslået et antal tillægsinvesteringer, bl. a. i perso
naleboliger, garanteret vandforsyning sam t opbygningen af et betryg
gende reservedelslager for landbrugsm askiner. Tanzanias regering har i 
det store og hele været enig i de synspunkter og rekom m andationer, 
som er blevet frem ført i forbindelse med resultatvurderingen, og en an
modning om forsat støtte til centeret er allerede blevet rettet til de nor
diske lande. Styrelsen for de nordisk bistandsprojekter har på et møde 
den 10. oktober anbefalet over for m inisterrådet, at en sådan nordisk bi
standsindsats gennemføres i årene 1978— 81.

2.2 Andelsprojektet i Kenya

Planlægningen af andelsprojektet i K enya indledtes i år 1965. Den 
første 5 års aftale blev indgået i 1967 og den anden 5 års aftale i 1972. 
Ifølge begge disse aftaler har de nordiske lande bevilget Kenya en perso
nalehjælp, som sammenlagt beløber sig til over 450 arbejdsår. Indsatsen 
er et sektorprogram  og er intim t forbundet m ed virksomheden i Kenyas 
ministerium  for kooperativ udvikling og den kooperative bevægelses sær
lige institutioner. M ålsætningen har under hele perioden været at udvikle 
den andelsbevægelse, som betjener landbrugserhvervet og særlig små
brugernes økonomiske foreningsvirksomhed. Inden for ram m erne for 
bistandsinsatsen er endog Cooperative College of K enya blevet etable
ret, hvortil de nordiske landes investeringsindsats beløb sig til 80 % af 
investeringen. Indsatsen har op til 30.6.1977 kostet de nordiske lande 87 
mill. dkr. Indsatsen administreres af DA NID A.

Indsatsen er blevet vurderet tre gange, nemlig 1969, 1973 og 1976, 
af nordisk-kenyanske vurderingsgrupper. Den nuværende aftale udløber 
i juni 1977, men på basis af den resultatvurdering, som gennemførtes i
1976 har Kenyas regering allerede rettet anm odning om, at personale
hjælpen forlænges ud over den nuværende aftaleperiode m ed yderligere 
tre år frem  til 1980.

I år 1976 har m an lavet standardiserede undervisningssystemer, ud
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viklet spare- og kreditvirksom heden i de lokale foreninger og Coope- 
rative Bank of Kenya, særlige indsatser i centralorganisationen Kenya 
N ational Federation of Cooperatives samt virksomhedsøkonomisk plan
lægning, rådgivning og uddannelse på nationalt såvel som på provins- 
og distriktsniveau. Den seneste vurderingsgruppe henledte særligt op
mærksomheden på, at indsatsen har haft en bemærkelsesværdig effekt 
i de om råder, hvor m arkedsøkonom ien har vundet terræn, m en kun 
beskeden effekt i de om råder, som endnu domineres af selvhusholdning.

1 1977 er der indgået en ny treårig aftalet om en fortsættelse af bi
standen til den kenyanske andelsbevægelse til m idten af 1980. F or tiden 
arbejder 28 rådgivere under projektet, hvortil kommer 9 konsulenter, 
som bistår med planlægningen af i første række by-kooperationens ud 
vikling.

2.3 A ndelsprojektet i Tanzania

Indsatsen i Tanzania er i lighed med den tilsvarende indsats i Kenya 
et sektorprogram  for udvikling af landbrugets økonomiske forenings
virksomhed og har form  af en flerårig personalehjælp, som samordnes 
af et ministerium, der sorterer under statsministeren. Virksomheden 
indledtes i år 1968 i form  af en dansk-svensk indsats, som i år 1972 
udvidedes, hvorved N orge og F inland og i år 1973 også Island tilslut
tede sig indsatsen. I perioden 1972— 1975 om fattede bistanden 116 
eksperter. Indsatsen er forlænget i 1976, og det er blevet vedtaget at 
fortsætte indsatsen også i 1977.

Tanzania afgav i 1975 en anm odning om en 5-årig personalehjælp 
i perioden 1977— 81 om fattende ca. 300 arbejdsår. Anm odningen blev 
vurderet af en nordisk-tanzanisk gruppe. I 1976 —  inden den nye 
aftale blev afsluttet —  gennem førte Tanzanias regering om fattende 
strukturforandringer inden for den kooperative bevægelse i året 1976, 
hvorved bl. a. centralforeningerne på landsniveau opløstes, og deres 
funktioner er blevet overtaget af statslige opkøbs- og distribuerings- 
virksomheder. Ligeså er de tidligere lokalforeninger blevet integre
ret i den virksomhed, som organiseres inden for ram m en for de plan
lagte byer og ujam aa-byerne, som efter Tanzanias udviklingspolitik ud 
gør basisenheder for landsbyerne og mobiliseringen af disses befolk
ning. På denne baggrund har der indtil videre rådet usikkerhed om for
m erne for en fremtidig nordisk indsats inden for denne sektor for øko
nomisk virksomhed. D en tanzaniske regering har anm odet om en 
videreførelse af den nordiske bistand i perioden 1978— 81, og det er 
blevet besluttet, at en fælles nordisk-tanzanisk mission på baggrund 
af denne anm odning skal vurdere behovet for bistand og de nordiske 
landes m uligheder for at yde støtte til Tanzanias andelsbevægelse, der 
i 1976 gennemgik de omtalte meget om fattende strukturændringer.

D er er endvidere truffet aftale om at forlænge den gældende over
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enskomst indtil udløbet af 1978 for at sikre projektets kontinuitet, indtil 
der på grundlag af fællesmissionens rekom m andationer kan tages stil
ling til den tanzaniske anm odning om fortsat bistand. Til og med 
30.6.1977 har denne indsats kostet de nordiske lande ca. 30 mill. dkr. 
Indsatsen administreres af DA NID A.

2.4 Institute o f D evelopm ent M anagement, Tanzania

D anm ark, Finland og N orge har siden 1971 i fællesskab bistået T an
zania med at etablere ovennævnte institut, som er beliggende i M zumbe 
nær M orogoro. Inden for ram m erne for indsatsen er sammenlagt 22,5 
mill. nkr. blevet bevilget til investering i bygninger, og dertil er aftaler 
indgået om en personalebistand, der højst m å beløbe sig til 21 ansatte 
pr. år i fem årsperioden 1972— 76. P å baggrund af anm odning fra  T an
zania er aftalen om personalebistanden blevet forlænget frem  til år 
1981, hvorefter antallet af ansatte højst m å udgøre 21 pr. år, som efter 
den tidligere aftale.

Ved instituttet studerede ca. 700 elever i året 1975— 76, og antallet 
form odes at stige til ca. 1 000 i 1977. Eleverne har i almindelighed en 
grunduddannelse, der ligger noget lavere end nordisk gymnasieniveau, 
samt nogen erhvervserfaring, og studierne varer 2— 4 år. D er afholdes 
også kortere kurser og seminarer. E fter endte studier rekrutteres IDM - 
eleverne til stillinger inden for statslig og lokal forvaltning, revision samt 
økonomisk og social planlægning etc.

IDM -indsatsen administreres af N ORAD. Projektadm inistrationen 
(NORAD) har inviteret Island og Sverige til at deltage i projektet.

2.5 Nordisk bistand til M ozam biques landbrug

I interimsfasen for dette projekt, der hidtil har kørt som et bilateralt 
hjælpeprogram fra  de enkelte nordiske landes side, har der op til 1977 
været anvendt i alt ca. 56 mill. skr.

I august i år besluttede Nordisk M inisterråd, at der skal ydes fælles
nordisk støtte til landsbrugssektoren i M ozambique. D et bliver den h id
til største hjælpeindsats, de nordiske lande gør i fællesskab. Omkost
ningerne beregnes til ca. 50 mill. US$ i treårsperioden 1978— 1980. 
Støtten skal administreres af den svenske bistandsmyndighed, SIDA, og 
program m et iværksættes fra  1. januar 1978.

3. Bistandens omfang

Siden indledningen af de fellesnordiske bistandsindsatser år 1963 
er der til og med 1977 bevilget og anvendt ca. 223 mill. skr. i nordiske 
bistandsm idler til disse projekter. I  år 1977 beløber omkostningerne for 
ovennævnte fire igangværende indsatser sig til ca. 23 mill. skr. I relation 
til de nordiske landes totale bistand udgør de fælles indsatser for næ r
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værende ca. 1/2 %. Deres betydning er imidlertid større i relation til de 
nordiske landes sammenlagte personalebistand. I år 1977 svarede per
sonalehjælpen i de fælles indsatser til ca. 137 arbejdsår, hvilket svarer til 
ca. 7 % af de nordiske landes totale personalebistand. Som personale
indsatser repræsenterer de fælles indsatser de største, som overhovedet 
er blevet gennem ført af de nordiske lande. E rfaringen har vist, at intet 
enkelt nordisk land ville have haft tilstrækkelige ressourcer til at gen
nem føre tilsvarende indsatser på egen hånd under de nuværende fo r
hold. Hidtil indvundne erfaringer viser, at der findes gode forudsæt
ninger for en fortsat og udvidet samordning af de nordiske landes per
sonalebistand ud over ram m en for de fælles indsatser.

4. Øvrigt nordisk samarbejde på bistandsområdet

4.1 Samarbejde i multilaterale spørgsmål

De nordiske lande har fælles repræsentation i styrelserne for den 
afrikanske udviklingsfond, den asiatiske udviklingsbank og Verdens- 
banken/ID A  ligesom i den af Verdensbanken og IM F  oprettede ud 
viklingskomité. D ette indebærer, at de nordiske lande sammen giver 
råd ved udform ningen af beslutningerne i disse organisationer.

E t nært nordisk sam arbejde vedrørende bistandsspørgsmål finder 
sted indenfor F N ’s forskellige organer, f. eks. i F N ’s generalforsamling, 
i ECOSOC, U N D P og UN CTA D. Sam arbejdet udm under ofte i 
fællesnordiske holdninger og beslutninger, hvilket giver de nordiske 
landes synspunkter øget vægt. De nordiske lande indtager på skift 
styrelsespladserne i F N ’s fagorganer og komiteer.

F. eks. inden for U N D P har de nordiske lande i fællesskab med 
fremgang virket for, at program m ets ressourcer i stigende udstrækning 
omfordeles til fordel for de fattigste lande.

De nordiske lande har også bidraget til, a t nye kriterier, som bl. a. 
vedrører udviklingslandenes sociale udviklingsbestræbelser, har påvirket 
fordelingen af U N D P ’s ressourcer.

4.2 Øvrigt samarbejde i bilaterale spørgsmål

D et konkrete sam arbejde mellem bistandsadm inistrationerne giver 
sig udtryk i et antal sam rådsm øder på tjenestem andsniveau i forskellige 
spørgsmål. D er afholdes regelmæssige sektorskoordineringsm øder og 
landekoordineringsm øder sam t sam rådsm øder om på den ene side 
bistandsvirksomheden på forskellige sektorer, på den anden side bi
standen til sådanne modtagerlande, hvor flere nordiske land har bi
laterale program m er. Disse m øder giver værdifuldt udbytte og er
faringer. Endvidere holdes der regelmæssige sam rådsm øder i forskellige 
spørgsmål, som vedrører personalebistanden, såsom rekruttering, ud 
dannelse etc.
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D et livlige sam arbejde mellem de nordiske bistandsadm inistrationer 
afspejles også i nære kontakter mellem de nordiske repræsentationer i 
sådanne m odtagerlande hvor flere nordiske lande har større bistands
program m er.

4.3 Samarbejde i informationsspørgsmål

Samarbejde i inform ationsspørgsmål koordineres gennem samråds- 
møderne på tjenestemandsniveau et par gange pr. år. I fællesskab 
gennem fører m an bl. a. hvert år journalistrejser til udviklingslande. 
En vis fælles produktion af inform ationsm ateriel forekom m er også. 
F or 1977 planlagdes en fælles lærerejse til Sri Lanka i samarbejde 
med U N IC EF. Stillingstagen i spørgsmål inden for ram m erne af F N ’s 
inform ationsvirksom hed forberedes i fællesskab. Bl. a. er de nordiske 
landes frivillige bidrag til F N ’s Centre for Econom ic and Social In 
form ation (CESI) blevet forberedt ved sam rådsm øder m ed inform a
tionsenhederne.
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B IL A G  A

Betånkande av N ordiska rådets ekonom iska utskott over Nordiska  
ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet (C 1), 
beråttelse om  N ordel (C 1: Bilaga 7), beråttelse från Nordiska  
kontaktorganet for atomenergifrågor (C 1: Bilaga 8), beråttelse från 
Nordiska fonden for teknologi och industriell utveckling (C  35), 
m eddelandena om rekom m endationerna 1 3 /1 9 7 3  angående sam 
arbete rorande GATT-forhandlingar, nr 1 5 /1974  angående over
låggningar m ed E G  rorande om sesidigt erkånnande av testresuitat, 
nr 1 /1 9 7 7  angående samarbete betråffande hantering och lagring 
av radioaktivt avfall, nr 2 /1 9 7 7  angående avtal om  kommunalt 
samarbete over de nordiska riksgrånserna, nr 4 /1 9 7 7  angående 
handlingsprogram for samarbete inom  byggsektorn och nr 5 /1977  
angående samarbete betråffande utvecklingslånderna

CSe C 1, Bilaga 12)
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Meddeiande
om  rekom m endation nr 6 /1 9 7 7  angående forkortning av arbetstiden

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u treda de 
samållsekonomiska och sociala konsekvenser som en betydande arbets- 
tidsforkortning kom m er att m edfora

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
Rekom m endationen har behandlats vid en gemensam overlåggning i 

Oslo i oktober 1977 mellan N ordiska m inisterrådet (samarbetsm inistrar- 
na) och representanter for arbetsm arknadens parter. Vid m otet inform e
rades bl. a. om arbetet i den svenska delegationen for arbetstidsforkort- 
ning. D et rådde enighet om att det i varje fall for nårvarande inte finns 
tillråckliga skål att igångsåtta den foreslagna utredningen.

*Rek. 6/1977/s
D 1978
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Meddelande
om  rekom endation nr 7 /1 9 7 7  angående nordiskt institut for arbets- 
marknadsfrågor

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att foretaga en 
utredning syftande till a tt undersoka m ojligheterna till att uppråtta ett 
nordiskt arbetsm arknadsinstitut.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977: 
Spørsmålet om et Nordisk Arbeidsm arkedsinstitutt er ta tt opp av N o r

disk Råd (rekom m andasjon n r 7/1977/s) og er til vurdering i N A U T:s 
underutvalg og vil bli ta tt opp til nærm ere behandling i forbindelse med 
fornyelsen av handlingsprogram m et på arbeidsm arkedsom rådet.

*Rek. 7/1977/s
D 1978



1798

om  rekom m endation nr 8 /1 9 7 7  angående handlingsprogram på ar- 
betsm iljoom rådet

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att faststålla ett nordiskt handlingsprogram  på arbetsm iljoom rådet i 

enlighet med fram lagt ministerrådsforslag och
2. att darvid sårskilt beakta foljande punkter:
a. u tarbeta forslag till en nordisk arbetsmiljokonvention,
b. etablera ett partssam m ansatt nordiskt sam arbetsorgan for arbets

miljoforskning,
c. u treda forutsåttningarna for inråttandet av en nordisk fond for ar- 

betsmilj oforskning,
d. u treda forutsåttningarna for inråttandet av en samnordisk databank 

for arbetsmiljoforskning,
e. vidtaga åtgårder i syfte att forbattra statistiken over yrkessjukdomar 

och sjukdomssymptom som kan misstånkas vara orsakade av forhållan
den inom arbetslivet,

f. u treda forutsåttningarna for inråttandet av ett centralt nordiskt pro- 
duktkontrollorgan,

g. vidtaga ytterligare åtgårder for att kartlågga forekom sten av psyko- 
sociala faktorer i arbetslivet samt

h. vidareutveckla det nordiska sam arbetet i grånsvårdesfrågor.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
E t nordisk handlingsprogram  på arbeidsm iljøom rådet (se Bilaga) ble i 

siste halvdel av året vedtatt av M inisterrådet (arbeidsmiljøministrene). 
U tarbeidelsen av program m et hadde bl. a. sin bakgrunn i en rekom m an- 
dasjon fra  Nordisk Råd.

U tkast til handlingsprogram m et ble høsten 1976 oversendt Nordisk 
Råd med et ministerrådsforslag for behandling på rådets 25. sesjon i 
Helsingfors. D et hadde da vært til remissuttalelse hos N ordens Faglige 
Samorganisasjon (NFS) og de sentrale arbeidsgiverforeningene i Norden. 
Nordisk Råd anbefalte på sesjonen i sin rekom mandasjon nr. 8/1977  at 
et handlingsprogram  skulle vedtas i overensstemmelse med fremlagte fo r
slag, samt at visse tiltak ble beaktet i forbindelse med programmet.

H andlingsprogram m et er bygget opp som et overordnet program  for 
det nordiske samarbeidet på området. D et inneholder definisjon av be- 
grepet arbeidsmiljø og angir målsetninger, prinsipper og kriterier for det 
nordiske samarbeidet. De viktigste hovedom rådene er belyst hva gjelder
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faglig innhold og i relasjon til nordisk samarbeid. I program m et sies at 
hensikten med det nordiske sam arbeidet på arbetsm iljøom rådet er ved 
utnyttelse av felles ressurser og kunnskaper å effektivisere de nordiske 
lands bestrebelser i retning av den målsetning som er form ulert for virk- 
somheten på arbeidsm iljøom rådet generelt.

I tilknytning til handlingsprogram m et slik det er vedtatt i sin endelige 
form  vil em betsmannskom itéen for arbeidsmiljøsporsmål som sitt ar- 
beidsdokument føre en tiltaksfortegnelse med konkrete og skisserte tiltak 
for et antall år framover. U tviklingen av tiltaksfortegnelsen vil skje i nær 
kontakt med bl. a. arbeidsmarkedets parter.
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N ordisk handlingsprogram på arbeidsm iljøom rådet

Nordisk Råd har i sin rekom m andasjon n r 8/1977s, foruten å anbefale 
at et handlingsprogram  vedtas i overensstemmelse med det forslag som 
ble behandlet ved rådets 25. sesjon, også satt frem  forslag om en rekke 
enkelttiltak og -prosjekter.

M inisterrådet deler de m ålsetninger og det høye ambisjonsnivå som 
kom m er til u ttrykk gjennom de forslag rekom m andasjonen inneholder. 
N ettopp på grunn av den vekt og aktualitet arbeidsmiljøspørsmål har fått 
i alle de nordiske land er det av stor betydning å finne frem  til de tiltak 
som best oppfyller de bakenforliggende intensjoner og å nøye vurdere 
om de forventede resultater står i rimelig forhold til de ressursinnsatser 
som de enkelte tiltak vil kreve. Ikke minst viktig er det å få en rasjonell 
fordeling mellom virksomheten på nordisk plan og virksomheten på 
nasjonalt plan.

I rekom m andasjonens del 2 gis uttrykk for at det bør utarbeides et 
forslag til en nordisk arbeidsmiljøkonvensjon. I bakenforliggende uttalel- 
ser, først og fremst Nordisk Råds sosial- og miljøutvalgs betenkning over 
medlemsforslag A 483/s om arbeidsmiljøpolitiske innsatser, frem går flere 
motiver for en slik konvensjon. Blant disse er at ar’oeidstakere som flyt
ter mellom landene bør finne likeartede arbeidsmiljøbestemmelser, at en 
ulik arbeidsmiljølovgivning kan skape ubalanse i arbeidsmarkedet, at 
problem ene i de nordiske land er av lik natur, at intet nordisk lands 
næringsliv skal d ra konkurransem essig nytte av en m er liberal arbeids
miljølovgivning, at en harm onisering vil kunne m edføre forbedringer for 
arbeidstakerne samt at en harm onisert arbeidsmiljølovgivning vil kunne 
styrke de nordiske lands handlekraft i internasjonal sammenheng.

Nordisk M inisterråd er enig i at disse faktorer er vesentlige og bør 
beaktes i det nordiske samarbeidet. I tidligere beretninger til Nordisk 
Råd, bl. a. i beretningen om arbeidsmiljøsam arbeidet i 1976 (C l/1977), 
har M inisterrådet pekt på den harm onisering som har funnet sted på det 
forberedende plan under utarbeidelsen av de nye arbeidsmiljølover og 
forslagene til slikte i alle de nordiske land, og på den harm onisering dette 
har ført til i praksis. M inisterrådet anser at denne harm oniseringen og 
det samarbeid som skjer ved utarbeidelse av verneforskrifter i tilstrekke- 
iig utstrekning tilgodeser de ønsker som ligger til grunn for forslaget om 
en nordisk arbeidsmiljøkonvensjon. M an finner det forøvrig vanskelig å 
trekke en parallell til den nordiske miljøvernkonvensjonen, idet negative 
eller positive arbeidsm iljøfaktorer ikke kan få effekt over de geografiske 
landegrensene på samme m åte som forurensninger i vann eller luft.

BI L AG  A
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Nordisk råd anbefaler videre at det opprettes et partssam m ensatt sam- 
arbeidsorgan for arbeidsmiljøforskning. M inisterrådet innser klart at ar- 
beidsmarkedets parter med sin innsikt i problem ene i arbeidsmiljøet bør 
ha vesentlig innflytelse på den overordnede styring av forskningsstrate
gien, også på den relativt begrensede del av forskningen som skjer som 
fellesnordiske prosjekter. Styringen av disse enkeltprosjektene bør im id
lertid fortsatt ligge i Nordisk em bedsm annskomitéen for arbeidsmiljø- 
spørsmål. F or å ta  hensyn til arbeidsm arkedspartenes ønsker og dra 
nytte av deres kunnskaper er en utstrakt kontakt på form elt og uform elt 
plan utviklet mellom M inisterrådets organer og arbeidsm arkedets par
ter.

M inisterrådet har til hensikt å utbygge denne kontakten videre ved ut- 
videt sam råd mellom arbeidsm arkedspartene og em betsmannskom itéen 
for arbeidsmiljøspørsmål. Arbeidsm arkedspartene vil utover dette også til 
enhver tid være velkommen til å frem m e konkrete prosjektforslag vedr. 
problem er som bør tas opp på nordisk basis. M inisterrådet anser at denne 
kontakten sammen med den kontakt som skjer på nasjonalt plan, vil gi 
arbeidsmarkedets parter en reell innflytelse, uten at noe nytt organ opp
rettes i tillegg til de allerede eksisterende.

I denne sammenheng bør presiseres den vekt M inisterrådet legger på 
at det nordiske sam arbeidet får en så enkel, oversiktlig og rasjonell orga- 
nisasjon som mulig. E rfaring fra  internasjonalt samarbeid ellers tilsier 
stor forsiktighet ved utbyggingen av det internasjonale byråkratiet. For- 
uten den tungroddhet og de koordineringsproblem er et stort antall delvis 
overlappende organer uvegerlig m edfører, betyr det også at oversiktlig- 
heten, og dermed muligheten for å d ra  praktisk nytte av samarbeidet, re- 
duseres. I den grad det er behov for det, ønsker M inisterrådet istedet en 
kontrollert styrking av de allerede eksisterende organer.

D et er bl. a. på denne bakgrunn at M inisterrådet stiller seg tvilende 
til om det er meningsfyllt å utrede mulighetene for et eget nordisk fond 
for arbeidsmiljøforskning. E t slikt fond ville kreve egen administrasjon 
og en betydelig grunnkapital for å kunne gi en rimelig årlig avkastning 
til forskningsformål. M inisterrådet anser det ikke er noe mål i seg selv 
at finansieringsmulighetene utbygges på nordisk plan, m en at en ut- 
bygget arbeidsmiljøforskning bør skje nasjonalt med en styrket nordisk 
koordinering og arbeidsdeling. De m idler som kanaliseres til fellesnor
diske forskningsprosjekter på arbeidsm iljøom rådet bør også fortsatt ka
naliseres først og frem st over M inisterrådets prosjektbudsjett og Nordisk 
Industrifonds budsjett.

En utbygget forskning, såvel nasjonalt som fellesnordisk, må etter 
M inisterrådets mening gjøres mest mulig tilgjengelig, slik at forsknings
resultatene i maksimal utstrekning kan omsettes i praktiske forbedringer 
av den enkeltes arbeidsmiljø. Spørsm ålet om opprettelsen av et nordisk 
kartotek eller en databank for arbeidsmiljøforskning står sentralt i dette



1802 Rek. 8/1977/s: Bilaga

arbeidet. Foruten det behov og den tilgang arbeidsmilj øf orskerne selv 
har på resultater og inform asjon fra  eksisterende forskning bør det legges 
stor vekt på å øke den muligheten arbeidslivets folk har til å  ta del i 
forskningsresultater fra  hele N orden. M inisterrådet vil derfor utrede nær
mere hvordan inform asjon om forskningsprosjekter i alle berørte insti- 
tusjoner i N orden kan samles og gjøres lett tilgjengelig for personer og 
institusjoner som ønsker det.

I forslaget om en forbedring av statistikken for yrkessykdom mer og 
sykdomssymptomer pekes det på et viktig problem . Nåværende statistikk 
på dette om rådet er meget varierende både hva angår kvalitet og sam 
ordning mellom landene. M inisterrådet vil ta  opp dette problem et på 
nordisk plan, i første omgang ved at det arrangeres et nordisk sympo
sium for å drøfte de erfaringer og muligheter som foreligger.

I alle de nordiske land er man nå i ferd med å bygge opp nasjonale 
produktkontrollorganer. Opprettelsen av slike registre har vist seg å støte 
på mange vanskeligheter også på nasjonalt plan. En av grunnene til dette 
er de konfidensialitetshensyn som foreligger. Disse problem ene vil i langt 
større grad gjøre seg gjeldende på nordisk plan, og M inisterrådet anser 
ikke at det i dagens situasjon har noen hensikt å utrede opprettelsen av et 
sentralt nordisk produktkontrollregister. Im idlertid bør det skje en ut- 
videt nordisk koordinering ved utviklingen av informasjonssystemene, 
etterhvert som nye produktkontrollorganer bygges opp på ulike områder. 
D ette vil gi en betydelig rasjonaliseringsgevinst og styrke utbyggingen av 
slike organer.

Om rådet psykososial arbeidsmedisin har fått en frem tredende plass i 
det nordiske handlingsprogram m et på arbeidsmiljøområdet. D et nordiske 
sam arbeidet på dette feltet har også etterhvert fått en vesentlig plass i 
arbeidsmiljøvirksomheten under M inisterrådet. To større forsknings
prosjekter pågår vedr. grunnskolelærernes psykososiale arbeidsmiljø og 
psykososiale arbeidsmiljøproblemer i prosessindustri. Foruten de spesielt 
utskilte prosjekter på om rådet inngår psykososiale arbeidsm iljøfaktorer 
også i de øvrige delom råder. F. eks. om fatter sam arbeidet om  vernefor- 
skrifter også psykososialt arbeidsmiljø.

E t vel så høyt prioritert problem om råde er de helsefarlige stoffene i 
arbeidsmiljøet. Sentralt her står vurdering av grunnlaget for fastsettelsen 
av hygieniske og biologiske grenseverdier. E t vesentlig nordisk samar- 
beidsprosjekt på dette om rådet ble i 1977 iverksatt i den hensikt å sikre 
det best mulige faktaunderlag for å fastsette slike grenseverdier. D et er 
meningen dette sam arbeidet skal utvikles på grunnlag av de erfaringer 
man vinner i løpet av de første årene.
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om  rekom m endation nr 9 /1 9 7 7  angående program for samarbete 
på social- och hålsovårdsom rådet

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att antaga ett 
program  for samarbete på social- och hålsovårdsom rådet i enlighet med 
fram lagt m inisterrådsforslag sam t att kontinuerligt och i fortlopande sam
verkan med N ordiska rådets organ vidareutveckla och fordjupa det nor
diska sam arbetet på social- och hålsovårdsom rådet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
Forutom  de kontakter m inisterrådet fortlopande haft med N ordiska 

rådets social- och m iljoutskott har sam råd mellan m inisterrådet och ar- 
betsm arknadens parter ågt rum. Vid dessa overlåggningar har minister
rådets arbete avseende utform andet av ett sam arbetsprogram  for det nor
diska sam arbetet på social- och hålsovårdsom rådet diskuterats. E tt for
slag till ett sådant program  har i slutet av år 1976 genom ett minister- 
rådsbeslut overlåmnats till N ordiska rådet for behandling vid N ordiska 
rådets 25 :e session i Helsingfors 1977.

Forslaget har varit på remiss hos arbetsm arknadens parter. N ordiska 
rådet rekom m enderade m inisterrådet att faststålla program m et, vilket 
skedde i m inisterrådet (social- och hålsovårdsm inistrarna) den 18 augusti
1977 i Ronneby, Sverige. N ordiska rådets rekom m endation nr 9/1971 år 
dårm ed uppfylld.

Sam arbetsprogram m et skall i forsta hand utgora en bas for utform 
ning och utveckling av de gem ensamma nordiska aktiviteterna på social- 
och hålsovårdsområdet.

Bland de insatsom råden som behandlas i sam arbetsprogram m et låggs 
stor vikt vid en revision av den nordiska trygghetskonventionen, som i 
forsta hand har till uppgift att ge de nordiska m edborgarna social, medi
cinsk och ekonomisk trygghet vid vistelse eller bosåttning i annat nor
diskt land ån hem landet.

E tt annat insatsom råde utgors av forsknings- och utvecklingssamarbe- 
te. M ålsåttningen år att befråm ja ett praktiskt sam arbete for att gora 
resultaten båttre, m era påtagliga och eventuellt billigare.

A ndra om råden som ingår i program m et år gemensam arbetsm arknad 
och efter- och vidareutbildning av social- och m edicinalpersonal, låkeme- 
delssamarbete, samarbete på sjukvårdens om råde och samverkan vad gål
ler dokum entation och inform ation.
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om  rekom m endation nr 1 0 /1 9 7 7  angående sam nordisk insats m ot 
trafikonykterheten

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk R åd anbefaler Nordisk M inisterråd
I. a t det gjennomføres et sam nordisk program  for å m otvirke alkohol- 

bruk  i trafikken, inklusive rutinekontroll i samtlige nordiske land, samt 
øket inform asjon om alkoholens innvirkning på kjøreferdigheten og de 
ulykkerisik dette m edfører i trafikken,

II. å arbeide for harm onisering av nordisk lovgivning m ot alkoholbruk 
i trafikken og

III. å arbeide for kartlegging av rus- och bedøvende midlers innvirk
ning på føreres kjøreprestasjon samt å arbeide for utvikling av m etoder 
for å fastslå om førere av m otorkjøretøyer er påvirket av slike emner.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
I. Rekom m andationens 1. led vedrører inform ation om alkohols virk

ninger og inform ation for at m odvirke alkoholbrug i trafikken. Erfaring 
heri findes i de enkelte lande hos de m yndigheder eller organer, som sæd
vanligvis tager sig af inform ations- og propagandavirksom hed på færd- 
selssikkerhedsområdet (Rådet for større Færdselssikkerhed i D anm ark, 
Trafikskydd i Finland, Trygg trafikk i N orge, statens trafiksåkerhetsverk 
i Sverige og U m ferdarrad i Island). Sam arbejde om sådanne spørgsmål 
er allerede i gang gennem den nordiske trafiksikkerhedskomité.

N ordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR) har derfor gennem de enkelte 
landes m inisterier anm odet de pågældende m yndigheder og organer om 
ved hjælp af det allerede etablerede sam arbejde at medvirke til yderli
gere aktiviteter på dette område. N T R  vil følge det videre arbejde her
med.

D en del af rekom m andationens første led, som vedrører rutinekontrol, 
behandles i forbindelse med rekom m andationens andet led.

II. N T R  har anm odet Nordisk Kom ité for Vejtrafiklovgivning (NKV) 
om at foretage en kortlægning af de nordiske landes lovgivning på dette 
område. D e nordiske landes lovgivning m od brug af alkohol i trafikken 
er allerede i vid udstrækning harm oniseret, særlig efter at D anm ark og 
Finland har indført faste promillegrænser.

N år resultatet af N K V ’s undersøgelse foreligger, vil N T R  tage stilling 
til, om det er m uligt at gennem føre en yderligere harm onisering af lov
givningen.

*Rek. 10/1977/t
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III. Inden for O ECD  har en forskergruppe for nylig afsluttet et ar
bejde vedrørende ”New research on alcohol and drugs” . Forsknings
arbejder af samme karakter foregår også inden fo r national forskning i 
de nordiske lande.

De tilgængelige forskningsresultater vil blive sammenstillet af en af 
N T R  udpeget ekspert, der ligeledes vil blive anm odet om  at frem kom m e 
m ed forslag til, hvorledes yderligere arbejder på dette om råde kan iværk
sættes. D en pågældende vil blive bistået af en kontaktm and fra  hver af 
de øvrige lande.

18—770426. Nordiska rådet. Del 2
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Meddelande
om  rekom m endation nr 11 /1 9 7 7  angående iorbattring av bam ens  
trafikmiljo

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk R åd anbefaler N ordisk M inisterråd
1. å arbeide for bedre trafikkm iljø med henblikk på øket beskyttelse 

av barn  i trafikken
2. å arbeide for utbygget inform asjon om barn  og trafikk til vedkom 

m ende myndigheter og samfunnsplanleggere, bilførere, foreldre og andre 
som har oppsikt med barn

3. å arbeide fo r at pågående nordiske sam arbeid vedrørende trafikk- 
undervisning i skoler utbygges ytterligere.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  m eddelar den 9 decem ber 1977:
1. N ordisk K om ité fo r Trafiksikkerhedsforskning (NKT) vil afholde 

et seminar om børns trafiksikkerhed. N år dette sem inar har været 
afholdt, vil N ordisk Trafiksikkerhedsråd (NTR) tage stilling til, hvilke 
foranstaltninger der bør vedtages fo r at opfylde rekom m andationens 
mål.

2. och 3. Begge disse led af rekom m andationen vedrører inform a
tionsvirksomhed, og N T R  h ar derfor m ed den samme begrundelse, 
som er anført under rekom m andation 10/1977 1, anm odet de ligeledes 
dér nævnte m yndigheder og organer om  i sam arbejde at medvirke til 
udførelsen af disse led i rekom m andationen. N T R  vil følge dette a r
bejde.

*Rek. 11/1977/t
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om  rekom m endation nr 1 2 /1 9 7 7  angående handlingsprogram for 
forbattrad språkforståelse i  Norden

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att snarast 

framlågga ett samlat handlingsprogram  for forbattrad språkforståelse i 
N orden och i det nordiska samarbetet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 december 1977:

Som kulturutvalget under rådets 25. sesjon bemerket, (mars 1977) 
fantes det på det tidspunkt intet organ som kunne påta seg oppgaven å 
legge fram  et samlet handlingsprogram og sørge for gjennomføringen av 
det.

Siden har m inisterrådet vedtatt at det skal opprettes et nordisk språk- 
sekretariat, som skal begynne å virke den 1. juli 1978. M ed dette språk- 
sekretariatet er det skapt et organ som trolig kan ta  på seg oppgaven 
med å fremlegge et samlet handlingsprogram  for å bedre språkforståelsen 
i N orden og i det nordiske samarbeidet.

M inisterrådet henviser i så m åte til melding om  rekomm andasjon 
nr 6/1976, idet det er rimelig å tro  at det handlingsprogram  for nordisk 
språkforståelse som N ordisk R åd  har rekom m andert, kom m er til å bli 
en av språksekretariatets vesentligste arbeidsoppgaver. A rbeidet m ed å 
utform e et slikt handlingsprogram  kan likevel ikke ventes satt i gang 
før utpå høsten 1978 eller i 1979.

M inisterrådets organer har ellers arbeidet med andre prosjekter som 
delvis tar sikte på en forbedret språkforståelse mellom de nordiske folk, 
delvis er rettet m ot forskningen av nordiske språk og nordiske språk- 
problem er. Disse prosjekter blir ta tt med her, idet et eventuelt samlet 
handlingsprogram i noen grad m å ta  hensyn og standpunkt til dem.

Inom  det grannspråksprojekt, som inleddes 1976, h ar två olika arbets- 
grupper kartlagt situationen och fram lagt forslag till kulturavtalets organ 
avseende åtgårder som kunde bidra till a tt stårka undervisningen i grann- 
språken i Norden. Den ena arbetsgruppen belyste forhållandena i D an
m ark—Norge— Sverige och den andra dem i Finland. T ill den samlade 
rapporteringen har också ett avsnitt avseende Island utarbetats.

D et material som fram kom m it u r den dansk-norsk-svenska kartlågg-
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aingen och forslagskatalogen har resulterat i dels en beskrivande rap 
port, dels en lårarhandledning m ed bl. a. metodiska anvisningar och 
materialbeskrivningar fo r undervisningen i grannspråk på låg- och mel- 
lanstadiet.

E tt avsnitt m ed uttalsregler fo r finska och islåndska ingår också.
F o r forslagen avseende grannspråksundervisning i Finland redogors i 

m eddelandet till rekom m endation n r 18/1974.
Avsikten a r  a tt efter redigering låta publicera dessa kartlåggningar och 

m etodiska anvisningar.
Bland de slutliga forslag som fram lagts av ledningsgruppen fo r projek

te t till kulturavtalets organ ingår också harm onisering av låroplanerna 
i D anm ark, N orge och Sverige, fortbildning av lårare som  form edlar 
undervisning i grannspråk, sam produktion av skolradio-TV -program  
m. m.

N ordisk M inisterråd har i m ars 1977 vedtatt et forslag om  et tids- 
begrenset symposieprogram om  anvendt nordisk språkvitenskap, særlig 
morsmålspedagogikk. D et er bevilget dkr 175 000 fo r ett års virksomhet 
når det gjelder et slikt program , som er å  betrakte som en forsøks- 
ordning. M inisterrådets vedtak innebærer a t virksom heten skal ledes 
av en nordisk planleggingskomité. D et er meningen at symposiene 
i første rekke skal ta  sikte på forskningsoppgaver av grunnleggende 
karakter med relevans fo r språkrøktsarbeidet og den internordiske 
språkforståelse, m ed særlig vekt på spørsmål som har betydning for 
morsmålsundervisningen i de nordiske land.

Planleggingskomiteen, som skal ha ansvaret fo r emnevalg, planlegging 
og gjennomføring av de enkelte symposier, er allerede nedsatt og har 
alt holdt sitt første møte. D et første eller de første av de påtenkte sym
posier ventes holdt i løpet av året 1978.

N ordisk M inisterråd bevilget i juni 1977 midler til et forstudium  om 
en nordisk dokum entasjonssentral for språkvitenskap for perioden 1.7. 
1977— 31.12.1978. H ensikten med en slik sentral er å registrere all 
aktuell forskning innenfor em neom rådet nordisk språkforskning i de 
nordiske land.

A rbeidet m ed dette blir lagt til avdelingen fo r språklig databehand
ling ved Goteborgs universitet og blir ledet av en styringsgruppe som 
allerede er nedsatt.

Styringsgruppen blir støttet av en nordisk referansegruppe m ed repre- 
sentanter for forskningen i nordiske språk i de nordiske land. Styrings
gruppen skal innen utgången av 1978 avlegge rapport om  arbeidet og 
kom m e m ed forslag om  organisasjon og finansiering av en eventuell 
fo rtsatt virksomhet..
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om  rekom m endation nr 1 3 /1 9 7 7  angående undervisning i  nordiska 
språk vid utlandska universitet och låroanstalter

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt undersoka 

och lågga fram  forslag om  hu r undervisningsutbudet i nordiska språk 
vid utlandska universitet och låroanstalter skall kunna okas genom nor
diskt samarbete om  insatserna.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

I samband med att frågan om fortsatt beviljning for lektoratet i m o
dern nordisk historia vid University College i London behandlades i kul
turavtalets organ 1976 fram lades åven ett forslag avseende en utredning 
kring de nordiska utlandslektorernas verksamhet. Sedan en prelim inår 
oversyn gjorts av befintligt nationellt m aterial rorande lektorsverksam- 
heten beviljades under 1976 medel fo r genom forandet av en undersok- 
ning av mojligheterna till nordiskt samarbete på området.

En sakkunnig har engagerats fo r att undersoka hu r undervisningsut
budet i nordiska språk vid utlandska universitet och andra låroanstalter 
å r  organiserat och hur en samordning och utbyggnad skulle kunna ske 
genom gemensamma nordiska insatser.

Utredningsarbetet forvåntas vara slutfort vid årsskiftet 1977/78.

*Rek. 13/1977/k
D 1978

Meddelande
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 4 /1 9 7 7  angående utforsel av antikviteter 
från de nordiska lånderna

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska regeringarna
1. att vidtaga åtgårder for att lagstiftningsvågen skapa ett skydd mot 

utforsel av kulturforem ål av musealt eller antikvariskt vårde från  respek
tive land samt

2. att stråva till att den nordiska lagstiftningen om skydd m ot utforsel 
av sådana kulturforem ål harm oniseras utan att skyddet i något enskilt 
land dårvid forsvagas.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) meddelar den 14 december 1977:

Rekommandasjonen ta r opp spørsmål som er aktuelle for alle de nor
diske land.

I enkelte land er det ta tt initiativ til utredninger på dette området. Så 
snart en har oversikt over situasjonen i det enkelte land innen Norden, 
vil det bli foretatt en samlet vurdering med henblikk på felles nordiske 
tiltak.

*Rek. 14/1977/k
D 1978
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om  rekom m endation nr 1 5 /1 9 7 7  angående forskningssamarbete ro
rande Iantbrukskooperation

(Overlåmnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att stodja det 

nordiska forskningssam arbetet rorande Iantbrukskooperation.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ram a) m eddelar den 14 december 1977:

På jordbrugsforskningens om råde har der længe eksisteret et om fat
tende nordisk samarbejde, som har været organiseret igennem Nordisk 
K ontaktorgan for Jordbrugsforskning (De Jordbrugsvidenskabelige 
Forskningsråds Samarbejdsorgan) og N ordiske Jordbrugsforskeres F or
ening.

D et er derfor naturligt, a t ansvaret fo r den fortsatte udvikling af det 
nordiske samarbejde inden for jordbrugsforskningen påhviler disse o r
ganer, i første række forskningsrådenes sam arbejdsorgan, N K J.

D et kan diskuteres, om det er m otiveret fra  statsmagtens side via 
øremærkede bevillinger eller på anden m åde a t søge at form å forsknings
rådene og N K J til specielt at prioritere forskning vedrørende landbrugs- 
kooperation. D en beskrivelse af forskningsom rådet og forskningsbehovet, 
som gives i medlemsforslaget, overbeviser ikke om, at behovet for forsk
ning om landbrugskooperationens problem er skulle være større, end hvad 
gælder andre økonomiske og organisatoriske problem er inden fo r land
bruget, eller vigtigere end for eksempel biologisk og teknisk forskning 
med tilknytning til landbruget. D et er tænkeligt, a t de form er, som land- 
brugskooperationen har fået i de nordiske lande, kan være anvendelige 
som m ønster for lignende organisationer, for eksempel i u-landene, m en 
dette er næppe i sig selv motivering nok fo r øgede grundforsknings
indsatser, når det gælder disse spørgsmål.

D et synes derfor ikke m otiveret gennem det nordiske kulturbudget at 
anvise særskilte m idler til forskningen vedrørende landbrugskoopera- 
tionen. Behovet fo r forskningsindsatser på dette felt, ligesom behovet for 
ressourcer fo r nordisk samarbejde, bør på sædvanligvis prøves af forsk
ningsrådene og vejes m od behovet af indsatser på andre om råder. M an 
har derfor gjort de jordbrugsvidenskabelige forskningsråd og N K J op
mærksom på rekom m andationen og bedt dem  redegøre for, hvorledes 
de hidtil har og fremtidig eventuelt agter at prioritere forskningsom rådet 
landbrugskooperation i forhold til øvrige forskningsom råder inden for 
den jordbrugsvidenskabelige forskning.

*Rek. 15/1977/k
D 1978

Meddelande
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 6 /1 9 7 7  angående undersokning av utveck
lingen av kulturkonsumtionen i de nordiska lånderna

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att lå ta utfora 

en undersokning av utvecklingen av kulturkonsum tionen i de nordiska 
landerna m ed sårskild hånsyn till hur den internationella masskultur- 
industrin påverkar kulturlivet.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ram a) meddelar den 14 december 1977:

Rekommandasjonen er behandlet av M inisterrådets rådgivende komité 
for allmennkulturell virksomhet (RKK), som har tillrådd at saken gis 
høy prioritet.

En har ennå ikke funnet en endelig form  på organiseringen av dette 
arbeidet på nordisk plan. D ette har dels sammenheng m ed a t m an i flere 
land har arbeidet m ed forholdsvis om fattende utredningsm andat for 
nasjonale komiteer på det samme om rådet eller på tilgrensede delom
råder.

D et har vært ønskelig å få en best mulig kontakt og koordinering med 
det nasjonale arbeidet og en har derfor villet ha noe bedre oversikt over 
dette, før et evt. nordisk prosjekt ble utform et.

M inisterrådet regner imidlertid m ed at et nordisk arbeid kan startes 
opp tidlig i 1978.

*Rek. 16/1977/k
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 7 /1 9 7 7  angående samarbete m ellan fono- 
gramarkiven i  de nordiska landerna

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endatoinen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att u treda 

m ojligheterna att utveckla sam arbetet mellan fonogram arkiven i de nor
diska lånderna och sårskilt undersoka m ojligheterna att uppråtta  en sam 
nordisk datakatalog over fonogram.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) m eddelar den 14 december 1977:

Rekommandasjonen har vært oppe til foreløpig behandling i M inister
rådets rådgivende komité fo r allmennkulturell virksomhet (RKK).

Spørsm ålet vil bli nærmere vurdert i m inisterrådets organer i forbin
delse m ed det m er langsiktige planleggings- og prioriteringsarbeid på det 
allmennkulturelle området.

*Rek. 17/1977/k
D 1978
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Meddelande
om  rekom m endation nr 1 8 /1 9 7 7  angående samarbete for att oka  
spridningen av nordisk film  inom  Norden

(Overlamnat av Nordiska ministerrådet)

Rekom m endationen har foljande lydelse:
N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att undersoka 

och lagga fram  forslag till ett perm anent sam arbete m ed syfte a tt oka 
spridningen av nordisk film inom  Norden.

N o r d i s k a  m i n i s t e r r å d e t  (kultur- och undervisningsminist- 
ram a) meddelar den 14 december 1977:

Spørsmålet om en ytterligere utbygging av det nordiske filmsamar- 
beidet som foreslått i rekomm andasjonen, har vært forelagt minister
rådets rådgivende komité for allm ennkulturell virksomhet.

M ulighetene fo r et bredere film sam arbeid vil bli vurdert i m inister
rådets organer i forbindelse med drøftelsene av et arbeidsprogram  for 
samarbeidet på det allmennkulturelle området.

Rek. 18/1977/k
D 1978
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E  3. Fråga vid N ordiska rådets 26:e session om  spridning av nordisk  
iilm  inom  Norden

{Se Sak E  3, s. 1820)

Rek. 18/1977/k: Bilaga l g l 5



Till D anm arks och Sveriges regeringar

Frågan om fasta forbindelser over Oresund har utgjort ett av de vik- 
tigaste arendena på N ordiska rådets dagordning under flertalet sessioner 
de senaste 25 åren. En lång rad utredningar och rapporter har presen- 
terats. Vid N ordiska rådets hostsession i Stockholm 1973 hade m an 
kom m it så långt, a tt ett avtal mellan de danska och svenska regering
arna kunde presenteras fo r rådet. Overenskommelsen innebar dels att 
Sverige åtog sig att bygga och finansiera en motorvågsforbindelse mellan 
K openham n och M almo, dels att en jarnvagstunnel mellan Helsingborg 
och Helsingor skulle byggas och finansieras gemensamt av D anm ark 
och Sverige. Avtalet hade samband med de danska planerna att bygga 
u t en flygplats på Saltholm.

D et visade sig emellertid inte mojligt att i det danska folketinget sam- 
la  en m ajoritet fo r godkånnande av avtalet, vilket fråm st sammanhång- 
de med frågan om Saltholmsprojektet. I D anm ark tillsattes en sårskild 
kom m itté fo r a tt foreta en fornyad utredning av flygplatsfrågan, inklu
sive alternativet att bygga u t K astrup. Dessutom tillsatte danska och 
svenska trafikm inistrarna vardera en delegation m ed uppgift att till- 
sammans verkstålla en fornyad genomgång av frågan om de fasta for- 
bindelserna, deras trafikm åssiga forutsattningar och låm pliga utform - 
ningar.

Enligt vad som erfarits bland annat i pressen skall Oresundsdelega- 
tionernas beråkningar publiceras i april m ånad i år. Enligt några press- 
uppgifter har alternativet K openham n— M almo avskrivits, men detta 
h ar sederm era dem enterats. D en svenske kom m unikationsm inistem  har 
u tta la t som sin personliga uppfattning, att en fast forbindelse mellan 
Sverige och D anm ark m åste aktualiseras de nårm aste åren och har dår- 
vid forordat en avgiftsfinansierad bro eller tunnel. D etta besked innebar 
givetvis inte att något beslut i frågan år fattat. Forst måste Oresunds- 
delegationernas rapport remitteras.

Frågan m åste betraktas som av storsta intresse for N ordiska rådet, 
då rådet alltsedan sin tillkomst varit pådrivande i Oresundsfrågan. U t- 
byggnad av fasta forbindelser over Oresund skulle innebåra losningen 
på den storsta trafikfråga, som någonsin behandlats inom  de nordiska 
lånderna och utforandet av det kanske storsta nordiska samarbetspro- 
jektet i m odern tid. Aven om frågan i sitt nya skede ar långt ifrån får- 
digberedd, vill jag m ed hånsyn till sakens stora intresse for Nordiska 
rådet stålla foljande fråga till Danm arks och Sveriges regeringar:

Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om Oresundsforbindelserna
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Vilka upplysningar kan regeringarna redan nu ge N ordiska rådet 
angående slutsatsem a i Oresundsdelegationernas rapport?

Stockholm den 25 januari 1978

Sven M ellqvist (s)



Till Nordiska ministerrådet

N ordiska rådet antog år 1967 en rekom m endation angående befrielse 
fo r handikappade från  tull m. m. vid m otorfordonsinkop (rek. nr i  7/ 
1967). Rådet rekom m enderade dårvid regeringarna att undersoka foru t
såttningarna for ett forenhetligande av beståm melserna om befrielse for 
handikappade av tull och andra avgifter vid anskaffande av m otorfor
don. D et ansågs naturligt att handikappade, som for sitt arbete eller u t
bildning var beroende av bil, befriades från extraavgifter i form  av tull 
och skatt. Rådet avskrev rekom m endationen 1970 med hån visning till 
att vissa åtgårder vidtagits nationellt for att befria handikappade från 
sådan avgift. D årem ot syntes några initiativ inte ha tagits mellan de 
nordiska lånderna i anledning av rekom m endationen. En sammanjåmk- 
ning av de olika beståm m elserna på om rådet i de nordiska lånderna 
syntes icke for tillfa.Het kunna uppnås.

De gållande reglerna i de nordiska lånderna år i stort sett att handi
kappade åtn ju ter befrielse från  tull, avgifter m. m. vid anskaffande av 
m otorfordon i det egna landet. D årem ot foreligger en lucka i beståm 
m elserna på så sått, a tt handikappade som flyttar från ett nordiskt land 
till ett annat, ej kom m er i åtnj utande av befrielse från tull och liknande 
avgifter for det fordon han for med sig. Reglerna om avgiftsbefrielse 
tillåm pas sålunda endast inom vart och ett av de nordiska lånderna, låt 
vara m ed vissa variationer, m en dårem ot ej vid flyttning från  ett nor
diskt land till ett annat. D enna brist i tillåm pningen har illustrerats av 
ett fall, dår en norsk handikappad studerande som flyttat till D anm ark 
blivit inståm d infor domstol och avkråvd avgifter for tull, om registre
ring av fordonet samt dessutom boter fo r forsok till smuggling av sam
m a fordon.

Konsekvenserna av tull- och avgiftsbeståmmelserna kan sålunda i 
sådana fall bli mycket olyckliga. D et bor i sam m anhanget erinras att 
reglerna om  avgiftsbefrielse for handikappade inforts av sociala skål 
och att de bor kunna tillåm pas på sam m a sått som andra sociala regler 
i enlighet med den nordiska socialkonventionen. Enligt denna skall ju  
m edborgare i vart och ett av de nordiska lånderna i annat nordiskt land 
vara likstålld med landets egna m edborgare vad gåller form åner som 
utgår vid nedsatt arbetsform åga, sjukdom, olycksfall m. m.

M ot bakgrund av detta vill jag stålla foljande fråga till m inisterrådet:

Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om avgiftslåttnader for
handikappfordon
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Å r m inisterrådet uppm arksam t på de problem  som tillåm pningen 
av regler om avgifter m. m. for fordon kan vålla handikappade 
vid flyttning mellan nordiska lander och vilka åtgårder kan 
vidtagas for att underlåtta situationen?

Stockholm den 25 januari 1978

Bertil Jonasson (c)
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E 3
1978

E  3 . Fråga vid N ordiska rådets 26:e session  om  spridning av nordisk  
film  inom  N orden

Till Nordiska ministerrådet

Vid N ordiska rådets 25:e session i Helsingfors antogs en rekom m en
dation till N ordiska m inisterrådet om  att undersoka och lågga fram  for
slag till ett perm anent sam arbete med syfte a tt oka spridningen av nordisk 
film  inom  N orden. U tgångspunkten for det medlemsforslag som låg till 
grund fo r rekom m endationen var det faktum  att film utbudet på biogra- 
ferna runtom  i N orden, liksom bland film klubbarna, a r  så starkt praglat 
av utom nordiska filmer. Forslagsstallarna, till vilka åven jag horde, ansåg 
a tt det kråvdes åtgårder for att oka biopublikens kånnedom  om  och in
tresse for nordisk film. På så sått skulle m an kunna skapa ett båttre un
derlag for en repertoar m ed ett våsentligt storre inslag av nordiska film er 
ån som nu å r  fallet. D etta skulle givetvis gagna den nordiska film produk
tionen, som dårigenom skulle få  ett storre avsåttningsområde, m en det 
skulle också vara ågnat att stårka den nordiska kulturgemenskapen. D et år 
ju  så att nordiska film er kan upplevas som livsnåra och relevanta i hela 
N orden på ett helt annat sått ån utom nordiska filmer. M an kan alltså med 
filmens hjålp i hog grad oka tittam as kånnedom  om  och dårm ed också 
intresset for deras nordiska grannar och de forhållanden under vilka 
dessa lever och verkar.

K ulturutskottet var ense m ed oss forslagsstallare om betydelsen av att 
nordiska film er gavs storre spridning i N orden ån  som hittills varit fallet. 
U tskottet ansåg bl. a. a tt en okning av utbudet av nordiska kvalitetsfilmer 
skulle kunna vara en vålbehovlig m otvikt m ot det massiva inslaget i re- 
pertoaren av underhållningsfilm er, o fta av tvivelaktig karaktår, produce- 
rade fo r den internationella m arknaden. V idare m enade utskottet att 
stråvan borde vara a tt distribuera nordisk film  till så stora åskådargrup- 
per som mojligt i de enskilda lånderna och att det borde låggas sårskild 
vikt vid uppsokande verksamhet.

A tt det år fullt mojligt a tt åstadkom m a distribution av och dårigenom 
okat intresse for nordisk film  i ett annat nordiskt land visas med onskvård 
tydlighet av den verksam het som bedrivits av filmklubben W alhalla, 
forum  fo r nordisk kvalitetsfilm i F inland. Sedan starten 1974 h ar på 
initiativ av W alhalla, som har fast verksam het i Helsingfors, Å bo och 
Tam m erfors, visats sam m anlagt 120 nordiska film er på olika håll i F in
land. Forestållningam as antal har uppgått till 300 m ed en publik på 
omkr. 65 000 personer.
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Vilka åtgårder har då vidtagits m ed anledning av rådsrekom m enda- 
tionen? Av m inisterrådets m eddelande till denna session fram går det att 
frågan hånskjutits till m inisterrådets rådgivande kom m itté for allmån- 
kulturell verksam het (RKK). V idare meddelas att m ojligheterna till ett 
bredare film sam arbete kom m er att vårderas i m inisterrådets organ inom 
ram en for ett arbetsprogram  fo r sam arbetet på det allm ånkulturella om 
rådet.

M eddelandet kan nog inte tolkas på annat sått ån att några konkreta 
åtgårder ånnu inte vidtagits, vilket givetvis å r  att beklaga. M en jag kan 
knappast tånka mig att orsaken till detta år brist på intresse for saken hos 
m inisterrådet, u tan  jag form odar a tt orsaken år prioritetshånsyn eller 
m åhånda olosta problem  ifråga om  hur distributionen av nordisk film 
inom N orden skall byggas upp. Rekom m endationen gick ju  u t på att 
m inisterrådet skulle undersoka och lågga fram  forslag till ett distributions- 
samarbete.

E n mojlighet a tt skapa ett distributionsnåt fo r detta åndam ål skulle 
kunna vara a tt forsoka engagera låm pliga organ t. ex. filmklubbarnas 
takorganisationer och/eller film instituten och -stiftelserna i en sådan 
verksamhet. D enna tanke våcktes bland berorda instanser under remiss
behandlingen av m edlem sforslaget såsom m era realistisk ån den i sjålva 
forslaget lanserade idén om att fo r detta åndam ål skapa ett sårskilt sam- 
arbetsorgan. En forsoksordning m ed stod till ett sådant distributionssam- 
arbete skulle kunna vara vård a tt prova.

M ed hånvisning hårtill vill jag stålla foljande fråga till m inisterrådet: 
V ilka åtgårder åm nar m inisterrådet vidta for att oka spridningen 

av nordisk film inom  N orden?

Helsingfors den 27 januari 1978

llkka-Christian B jdrklund (Skdl)



Till Nordiska ministerrådet

N ordiska rådet antog redan 1965 en rekom m endation om vissa frågor 
som  ror arkitekternas utbildnings- och arbetsvillkor i N orden. Rekom 
m endationen består av tre punkter. D en sista av dessa forklarade rådet 
fo r sin del slutbehandlad redan 1968. Trots detta spokar den fortfarande 
i våra handlingar. Jag skall dårfor bara berora de två andra punkterna.

I  den andra punkten uppm anade rådet regeringarna att undersoka for
utsåttningarna fo r att få till stånd en enhetlig benåm ning for kvalificerade 
utovare av arkitektyrket i N orden. F rågan hånskots av regeringarna till 
de nationella arkitektforbunden. A rkitektforbunden ingick 1972 ett avtal, 
vars innehåll finns refererat i m eddelandet om rekom m endationen. D etta 
avtal oversåndes till N ordiska rådet, vars presidium  sam m a år i en skri
velse uppm anade N ordiska m inisterrådet att uppta saken till skyndsam 
behandling, nar det gållde de forslag till åtgårder från  staternas sida som 
avtalet forutsatte. I  D anm ark har en lag om registrering av kvalificerade 
arkitekter i enlighet med forslaget antagits 1975, m edan Island redan tidi
gare har skyddat arkitekttiteln i lag. I  de ovriga lånderna i N orden har 
saken inte forts vidare på det statliga planet.

D en forsta och kanske viktigaste punkten i rekom m endationen gåller 
en utredning om forutsåttningarna for en specialiserad vidareutbildning 
for arkitekter på nordisk basis. Å r 1969 tillsatte regeringarna en kommit- 
té som skulle arbeta med saken. E fter en lovande start avsomnade kom 
m ittén dock ganska snart. Sedan rådets socialpolitiska utskott 1972 hade 
tagit upp saken till diskussion lovade N ordiska m inisterrådet att man 
skulle overvåga att på nytt inkalla kommittén. Vid sessionen 1974 stållde 
rådsmedlemmen G erda M øller en fråga till m inisterrådet om  saken. I 
svaret hånvisades till a tt N ordiska institutet fo r samhållsplanering gav 
vidareutbildning fo r ca 50 stads- och regionplanerare per år. M inister
rådets representant medgav dock a tt detta inte fyllde någon våsentlig del 
av behovet av vidareutbildning for arkitekter, men trodde att det från 
alla regeringars sida fanns en positiv vilja till a tt nå fram  till resultat i 
frågan.

Sedan dess har dock ingenting intråffat, och de senaste åren har m ed
delandena over huvud taget inte innehållit någonting om denna del av 
rekom m endationen. Av de upplysningar, som m inisterrådet i sina all- 
m ånna beråttelser har låm nat om vidareutbildningssam arbetet, finns hel

E 4. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om arkitektemas utbild-
nings- och arbetsvillkor
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ler ingenting som tyder på att arkitekternas vidareutbildning skulle ha 
tagits upp till overvagande.

D å jag tro r att det vore vårdefullt a tt få ett definitivt avgorande till 
stånd når det gåller dessa saker, vill jag stålla foljande fråga till m inister
rådet:

H ar N ordiska m inisterrådet fo r avsikt att lå ta utreda forutsått- 
n ingam a for gemensam nordisk vidareutbildning for arkitekter 
och for att infora en gemensam benåmning på kvalificerade 
utovare av arkitektyrket i N orden?

Jakobstad den 27 januari 1978

Bror Lillqvist (Sd)



Till Nordiska ministerrådet

Redan 1972 antog N ordiska rådet rekom m endationen om  flygtrafiken 
m ellan Å land och stockholmsom rådet. D en riktades till regeringarna i 
F in land och Sverige. F o r två år sedan fann jag anledning att i en till Sve
riges regering riktad fråga efterlysa åtgårder fo r att få  till stånd forbått- 
rade och billigare flygforbindelser m ellan Å land och stockholmsom rådet. 
Av det svar jag då fick liksom av senare erhållna m eddelanden i årendet 
h ar det fram gått, a tt form ella hinder inte finns for a tt genom fora en 
sankning av landnings- och passageraravgifterna på den berorda strackan. 
Aven regeringam as m eddelande till årets session bekråftar detta. D å det 
har varit mojligt att i ett jåm forbart fall —  på linjen Vasa— Umeå/Sunds- 
vall— Vasa —  vidta konkreta åtgårder som ett resultat av sam arbete mel
lan luftfartsm yndighetem a i Sverige och F inland frågar m an sig osokt 
varfor m an inte har velat u tny ttja  de m ojligheter som finns fo r a tt uppnå 
ett lika positivt resultat på strackan Å land— Stockholm. Jag skall inte hår 
upprepa de i denna sak tidigare fram forda m otiven for åtgårder i saken, 
de år m inst lika starka som i fråga om den nyss nam nda rutten uppe vid 
K varken, endast understryka a tt vi från  ålandsk sida faster stor vikt vid 
a tt vi har så effektiva och billiga flygforbindelser som mojligt till det for 
Å land mycket viktiga stockholmsom rådet.

M ed hånvisning till vad jag h å r har anfort får jag till N ordiska minister
rådet stålla foljande fråga:

Å r N ordiska m inisterrådet redo att snarast vidtaga sådana åtgårder 
att forutsåttningar skapas fo r forbåttrade och billigare flygfor
bindelser mellan Å land och stockholmsom rådet?

M arieham n den 27 januari 1978

E 5. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om forbattrade flyg-
iorbindelser mellan Åland och stockholmsområdet

Folke W oivalin (AS)



E  6. Fråga vid  N ordiska rådets 26:e session om  nordisk språkkon- 
vention

Till N ordiska ministerrådet 

D enna m er an ett decennium gam la rekom m endation syftar till att 
nordiska m edborgare då de vander sig till domstol eller annan offentlig 
myndighet i N orden skall kunna anvanda sitt eget språk, något av de 
nordiska språken. Jag skall inte hår gå in på de olika skeden denna fråga 
tidigare har genom gått. D å regeringarna inte hade kunnat peka på något 
praktiskt resultat i saken stållde jag vid senaste session en fråga i årendet. 
P å basen av det svar jag fick kunde m an forvånta sig att något framsteg 
skulle kunna redovisas detta år. Så år dock inte fallet. Årets meddelande, 
som år mycket m indre uttom m ande ån m inisterrådets svar i fjol, tycks ge 
vid handen a tt forhandlingam a ånnu kom m er att kråva en ooverskådlig 
tid. Jag ser mig dårfor tvungen att så hår snart på ny tt stålla en fråga i 
denna sak.

M ot bakgrund bl. a. av att denna fråga år mycket angelågen sårskilt i 
forhållandet mellan F inland och Sverige på grund av den stora rorlighet 
inom  arbetskraften som har ågt rum  och pågår mellan våra lånder och 
dårfor verkligen h ar en stor praktisk betydelse for ett mycket stort antal 
nordiska m edborgare får jag till N ordiska m inisterrådet stålla foljande 
fråga:

A r N ordiska m inisterrådet redo att skyndsamt slutfora klarlåg- 
gandet av forutsåttningarna fo r att genom fora en nordisk språk- 
konvention och fram lågga forslag hårom  fore N ordiska rådets 
27 :e session?

Helsingfors den 26 januari 1978

Tellervo Koivisto (Sd)



E 7. Fråga vid N ordiska rådets 26:e session om  flygforbindelserna  
m ellan de nordliga delam a av Finland, N orge och Sverige

Till Nordiska ministerrådet

Inom  N ordiska rådet och sårskilt dess trafikutskott h a r frågor rorande 
de tvårgående flygforbindelserna mellan de nordiska delam a av Finland, 
N orge och Sverige varit på tapeten i flera år. Som fdljd av bl. a. rådets 
anstrångningar har vissa resultat nåtts. I  oktober 1976 lade N ordiska 
åm betsm annakom m ittén for transportfrågor fram  en fortråfflig u tred
ning om saken, som sedan h ar behandlats vidare inom  regeringsorganen.

V id trafikutskottets m ote m ed trafikm inistram a i K openham n i no
vem ber 1977 fick vi upplysning om att den utlovade nya flyglinjen m el
lan Uleåborg, Luleå och Bodø —  orterna å r  visserligen inte definitivt 
fastslagna ånnu —  som ursprungligen var avsedd att oppnas den 1 april 
i år och senare blivit fram skjuten till den 1 juli, nu  ser u t a tt få vånta 
fram  till 1979. Jag vore intresserad av a tt få hora om ministerrådets re- 
presentant har några nyare upplysningar att kom m a med betråffande 
denna flyglinje, som vi i N ordiska rådets trafikutskott hyser stort in
tresse for.

Rekom m endationen från  1973 om flygforbindelserna mellan de nord
liga delarna av våra lånder gåller dock också andra flyglinjer ån den 
tvårgående flygforbindelse jag nyss talade om. Jag tanker naturligtvis på 
flyglinjen Vasa— Um eå— Vasa och Vasa— Sundsvall— Vasa, som har dri- 
vits av F innair sedan slutet av 1950-talet m ed ett kortare avbrott 1973— 
74. F innair återupptog trafiken den 1 april 1974, sedan m an bl. a. på 
basen av en rekom m endation från  N ordiska rådet (rek. nr. 8/1972) från 
de finlåndska och svenska luftfartsm yndigheternas sida hade gått med 
på att sånka trafikavgifterna med hålften respektive två tredjedelar, for 
att på detta sått gora ru ttem a lonsammare.

De uppges nu att F innair overvåger att på nytt lågga ner ru tten  råk- 
nat från den 1 april 1978, då det nu  gållande avtalét om nedsåttning av 
trafikavgifterna loper ut. D e uppgifter som har publicerats om passage- 
rarantalet på ru tterna over K varken visar inte någon uppseendevåckande 
minskning. Tvårtom  h ar passagerarantalet under vinterm ånaderna hållit 
sig tåmligen konstant, och på det hela taget varit ganska stabilt, om man 
ser bort från  årsfluktuationerna. A tt det å r  fråga om en flyglinje med 
betydelse inte bara for den regionala trafiken i K varkenom rådet visas 
av att inte m indre ån 40 % av de ca 11 500 passagerarna 1975 var tran- 
sitresenårer. Linjen h ar t. ex. en inte ringa betydelse n år det gåller de 
sverigefinlåndska invandrarnas forbindelser med hemlandet.
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D etta leder mig fram  till foljande tudelade fråga till m inisterrådet: 
H ar någon tidtabell inom regeringsorganen faststallts for forverkligan- 

det av den projekterade tvårgående flyglinjen mellan Finland, Sverige 
och N orge på N ordkalotten? H ar m inisterrådet for avsikt att vidtaga å t
gårder for att forhindra att flygforbindelserna mellan Finland och Sve
rige over Kvarken nedlågges?

Helsingfors den 27 januari 1978

R alf Friberg (Sd)



E  8. Fråga vid Nordiska rådets 26:e session om  alkoholpolitikens 
sam hallspolitiska konsekvenser

Till Nordiska ministerrådet

Forskningen rorande alkoholbruket och dess foljder utgor en viktig 
del av det nordiska sam arbetet på den socialpolitiska sektorn. N ordiska 
rådet m ottar årligen en beråttelse från  det sårskilda samarbetsorgan, 
N ordiska nåm nden for alkoholforskning, som koordinerar sam arbetet 
på detta område. Årets beråttelse visar att nåm nden u tfor ett nyttigt ar
bete. D e forskningsresultat som uppnås kan såkert vara till nytta då vi 
i de olika landerna utform ar vår alkoholpolitik.

E n  fråga, som enligt m in mening val skulle låm pa sig for forsknings- 
sam arbete på nordiskt plan, år en utredning av forhållandet m ellan de 
totala kostnader, som samhållsekonomin åsamkas genom alkoholkon
sumtionen, och samhållets intåkter från  alkoholfram stållning och alko- 
holforsåljning. Saken har aktualitet åtm instone i F inland, m en såkerligen 
också i de andra nordiska lånderna.

Jag år overtygad om att en  sådan undersokning, utford i nordiskt 
sam arbete mellan kvalificerade forskare, kunde ge oss politiska besluts- 
fattare viktiga fingervisningar når det gåller utform ningen av alkohol- 
politiken och ge oss en helhetsbild av de socialekonomiska konsekvenser
na av alkoholbruket. U ndersokningen borde om fatta beråkningar både 
av kostnaderna for den offentliga sektorn —  vårdkostnader, kostnader 
for om håndertagande och brottspåfoljder osv. —  och for nåringslivet —  
forlorade arbetsdagar, skadegorelse osv. D årem ot kan kostnaderna for 
de enskilda famil jerna vara svårare att kalkylera. Jag vet att motsvaran- 
de undersokningar har gjorts i USA och i åtm instone ett nordiskt land. 
Dessa undersokningar gav till resultat a tt de samhållsekonomiska kost
naderna m ed 6 respektive 3 gånger oversteg samhållets in tåkter från  
alkoholhanteringen. V ad som nu skulle behovas år en undersokning av 
det aktuella låget. D e nordiska låndernas likartade samhållspolitik gor 
att en sådan undersokning enligt min mening m ed fordel kunde goras 
samnordiskt. Om undersokningen gors grundligt kan dess resultat bli ett 
viktigt inslag i debatten om mål och medel i alkoholpolitiken och kunde 
leda till omprovning av de m etoder som anvånds fo r att råda bot på 
alkoholproblemen.

M ed hånvisning till vad jag hår har fram fort, får jag rikta foljande 
fråga till N ordiska m inisterrådet:

A r N ordiska m inisterrådet berett a tt m edverka till att ett forsk-
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ningsprojekt på nordiskt plan genom fors rorande relationen 
mellan samhållets in takter från  alkoholhanteringen och de kost- 
nader som  alkoholkonsum tionen åsam kar samhållsekonomin?

Kuusankoski den 27 januari 1978

Raino W esterholm (Ski)
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I. Innledning

I  samsvar med § 22 i arbeidsordningen fo r N ordisk R åd avgir presi- 
diet, som det organ som ta r hånd om  rådets løpende anliggender mel
lom  sesjonene, rapport om  sin virksom het mellom  rådets 25. og 26. ordi
nære sesjon. R apporten behandler også utvalgenes, inform asjonskomi- 
téens og budsjettkom itéens arbeid i denne periode.

N ordiske samarbeidsspørsmål

1.1. Arbeidet innenfor N ordisk Råds ram m er har i det forløpne år på 
forskjellig vis avspeilet den bredde som ble vist i debatten og dokumen- 
tasjonen i forbindelse m ed den 25. sesjon i Helsingfors.

I  forgrunnen for den offentlige debatt om  nordiske samarbeidsspørs
mål i tiden nærmest etter den 25. sesjon sto utredningen av mulighetene 
for radio og TV  mellom landene via satellitt, som  ble bebudet på sesjo- 
nen. Samtidig inntok økonomiske, sysselsettingsmessige og arbeidsmar- 
kedspolitiske spørsmål en frem tredende plass i den offentlige diskusjon 
omkring det nordiske samarbeides mål og midler. Ved et kontaktm anns- 
m øte i Reykjavik den 30. august og et sem inar på Hasselby slott den 27. 
oktober 1977 ble spørsmålet reist om  m ulighetene for innenfor det nor
diske sam arbeide å forsøke å gjøre de strukturproblem er, som de m o
derne industrisam funn står overfor, m indre smertefulle i de nordiske 
land ved forsterket samarbeide.

Presidiet bem erket at de fem  nordiske statsministre på deres m øte 
den 9. desember 1977 var enige om at de nordiske land gjennom  felles 
tiltak på lengre sikt burde kunne bidra til en gunstigere økonomisk 
situasjon i de enkelte land. Statsministrene u ttalte at i denne forbindelse 
inntar energi-, industri- og regionalpolitikken en frem tredende stilling 
og at de norske gass- og oljeforekom ster ville være et naturlig grunnlag 
for et bredere samarbeide på disse om råder.

Samtidig fortsatte overveielsene innenfor Rådets egne organer om 
behovet og form ene for en fortsatt forbedring av struktur og organisa- 
sjon med sikte på å sikre den størst mulige fleksibilitet og effektivitet 
i det interne arbeid.

Til presidiets m øte den 1. april forelå medlemsforslag A  502/j m ed 
forslag om  en utredning av N ordisk Råds organisasjon og arbeidsfor- 
mer. Forslaget ble sendt på remiss til de nasjonale delegasjoner og til 
juridisk utvalg til behandling. Spørsm ålet ble sluttbehandlet av juridisk 
utvalg på dets møte den 23. januar 1978.

Presidiet konstaterte at dets egen virksom het i noen grad ble berørt 
av forslaget og av det ellers reiste spørsmål, som nylig var behandlet i 
den såkalte K. B. A ndersen-rapport.

Presidiet påla derfor også sekretærkollegiet å drøfte presidiesekreta- 
riatets organisasjon og arbeidsoppgaver og dertil hørende spørsmål.
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D ette arbeide er foregått dels i presidiesekretariatet dels i sekretærkol
legiet i årets løp og var ved beretningsårets utgang ennu ikke avsluttet.

Presidiet m øtte statsministrene den 2. april 1977 under Nordisk Råds 
25. sesjon i Helsingfors. Sam rådet var blitt avtalt på et møte mellom 
presidiet og samarbeidsministrene den 18. novem ber 1976 i København. 
D et var da også enighet om at presidiet og statsministrene burde møtes 
regelmessig i løpet av høsten foru t for de kom m ende sesjoner.

På dette grunnlag hadde presidiet forberedt seg på et møte med stats
m inistrene i novem ber 1977, m en m øtet m åtte oppgis da ikke alle kunne 
være med den fastsatte dag. N y m øtedato ble fastsatt til den 20. januar 
1978, og i m ellomtiden holdt statsministrene et eget møte om nordiske 
samarbeidsspørsmål den 9. desember 1977.

1.2. Oppfølging av 25. sesjon

Nordisk Råds 25. sesjon vedtok 18 rekom m endasjoner, hvorav fem 
dreide seg om program m er av sektorom fattende karakter. De om fattet 
handlingsprogram m er for byggsektoren og for arbeidsmilj øområdet, 
sam arbeidsprogram  for sosial- og helseom rådet, handlingsprogram  for 
forbedret språkforståelse i N orden og et forslag til konvensjon om gren- 
sekommunalt samarbeide i Norden.

Handlingsprogram m ene er siden godkjent av M inisterrådet i årets 
løp. Samtidig er nye frem lagt og rem ittert til behandling i Nordisk Råds 
utvalg. D et gjelder m inisterrådsforslag om et revidert handlingsprogram  
for nordisk samarbeide på m iljøvernom rådet, som er en oppfølging av 
et tidligere handlingsprogram  fra 1972, et handlingsprogram  for sam
arbeide på turismens om råde og et handlingsprogram  for nordisk sam
arbeide til frem m e av likestilling mellom kjønnene.

F ra  år til år vil deler av disse handlingsprogram m er bli varetatt 
innenfor det nordiske samarbeides ram m er. Samtidig vil nye medlem s
forslag foreligge på hver sesjon og føye nye aktiviteter til som enten 
skal overveies, utredes eller forberedes innenfor regjeringenes nordiske 
eller nasjonale organer.

D et påhviler Nordisk Råds organer å følge og vurdere arbeidet med 
både program m er og forslag og å  vurdere de oppnådde resultater. Bud- 
sjettkom itéen vurderer for tiden disse arbeidsoppgaver. Samtidig ventes 
det at rådet og dets utvalg i deres egenskap av politiske organer tar 
stilling til hvorledes de til rådighet stående midler i de nordiske felles- 
budsjetter er anvendt og bør anvendes innenfor de forskjellige sektorer. 
Endelig bør Nordisk Råds plenarforsamling ved sesjonene gi hele ar
beidet politisk fundam ent og tyngde ved å være med å angi priorite
ringer innenfor og på tvers av av sektorene.

U nder debatten på Nordisk Råds 24. sesjon i K øbenhavn ble det 
frem ført ønske om et program  fra M inisterrådet som ikke bare var ba
sert på konkrete prosjekter, m en som søkte å angi innbyrdes forenlige
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m ålsettinger for de forskjellige arbeidsom råder sam t retningslinjer for 
hvilke midler m an kunne anvende for å oppnå dem (NRs 24. sesjon, 
Protokoll, 3. møte).

Som konsekvens av dette og med statsministrenes samtykke la m inis
terrådet i slutten av 1977 fram  et nytt program  for sin virksom het til u t
talelse i Nordisk Råd. Program m ets um iddelbare form ål var å gi en sam 
m enfatning av hele det nordiske samarbeide, å lette den fremtidige 
koordinering mellom de forskjellige sam arbeidssektorer sam t å trekke 
opp visse retningslinjer for det fremtidige nordiske samarbeide.

Program m et ble sendt til uttalelse i rådets utvalg, og ble ta tt opp til 
drøftelse mellom presidiet og statsministrene ved m øtet den 20. januar
1978. Forslaget og utvalgenes uttalelse om det vil sammen m ed C 1 og 
presidierapporten danne grunnlag for plenardebatten under 26. sesjon.

"Under en diskusjon i presidiet i foregående beretningsår om  forutset- 
ningene for å oppnå en rimelig partipolitisk sammensetning av presidiet 
var det blitt frem ført a t presidiets partipolitiske sammensetning ikke 
burde ses uavhengig av form annspostene i rådets fem  utvalg og to  kom i
téer. F or presidiets vedkom mende ble også nevnt at en praktisk løsning 
muligens var lettere å nå fram  til hvis bindingen mellom form annsskapet 
i delegasjonen og medlem av presidiet ble opphevet. Spørsm ålet var på 
dagsordenen igjen i presidiets m øte den 1. april 1977, hvor det fra norsk 
side ble m innet om en enstemmig innstilling fra  den norske utenriks- og 
konstitusjonskomité der det ble påpekt at presidiets sammensetning i
1976 hadde vært i politisk ubalanse. Innstillingen bem erket videre at 
"Presidiets m uligheter til å  fungere etter avtaleforutsetningene avhenger 
bl. a. av at delegas jonene sam arbeider for å oppnå en balansert sammen
setning av det organ som skal ha den øverste, koordinerende ledelse av 
Rådets virksomhet” .

På sitt m øte den 15. juni 1977 besluttet presidiet på foranledning av 
en skrivelse fra  budsjettkom itéen, at m an i god tid før den kommende 
sesjon i forbindelse m ed forberedelsen av valgene til form anns- og vise- 
form annspostene i de faste utvalg også skulle ta  hensyn til besettelsen av 
disse poster i budsjett- og inform asjonskomitéen.

Budsjettkomitéen har som det senest tilkom m ende organ i rådets 
gransknings- og kontroll-prosedyre plassert seg på en meningsfyllt måte 
men m ener stadig at det kan være grunn til å se nærm ere på både sin 
egen og de enkelte utvalgs m uligheter for å følge m ed i utviklingen.

F or utvalgenes vedkom mende kan det knipe med saksbehandlingen 
av de om fattende handlingsprogram m er innenfor de gitte tidsfrister 
især hvis den også skal om fatte høring av de berørte organisasjoner i 
alle de nordiske land. Frem gangsm åten ved utarbeidelse, presentasjon og 
behandling av ministerrådsforslag er derfor et av de em ner som kan bli 
aktuelle i de fremtidige sam råd mellom presidiet og samarbeidsminist- 
rene.
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E tter alt å døm m e har inform asjonen om kring den 25. sesjon bidratt 
til å  befeste i den nordiske opinion Nordisk Råds rolle og betydning på 
nesten alle sam funnsom råder. D et er grunn til å tro  at denne befestelse 
av troen på N ordisk Råds funksjon også trenger ned i de yngre årsklasser 
i de nordiske samfunn, dels gjennom skole og undervisning og dels 
gjennom politiske og folkelige organisasjoner. E n fortsatt og utvidet dia
log mellom borgere og de nordiske sam arbeidsorganer er imidlertid en 
forutsetning for å bevare tilliten og bør også kunne bli et nytt insitam ent 
i det nordiske samarbeid.

1.3. Forberedelsen av rådets 26. sesjon

M ulighetene for en styrking av det nordiske kulturfellesskap gjennom 
åpen adgang til andre lands TV -program m er via en felles nordisk sa
tellitt ble et av hovedpunktene i debatten på 25. sesjon på grunnlag av 
en situasjonsrapport (NU  B 1977: 1) fra  den statssekretærgruppe, som 
hadde ledet en utredning herom. D en fullstendige rapport ble forelagt 
for kulturm inistrene den 14. juni 1977. M inistrene vedtok å sende rap 
porten til uttalelse i et stort antall nasjonale og nordiske instanser og an- 
befalte samtidig at prosjektet ble gjort til gjenstand fo r en bred nordisk 
behandling før det ble ta tt beslutning i noen av de nordiske land.

M ed utgangspunkt i den foreløpige rapport og i diskusjonen på 25. 
sesjon arrangerte Nordisk Råds kulturutvalg et radio- og TV-sem inar i 
Saltsjøbaden i m ai 1977. D erm ed ble det bidratt til en utvidet debatt 
om TV over grensene, som fortsatte somm eren igjennom, og i løpet av 
høst- og vinterm ånedene fikk ny næring gjennom behandling av slutt- 
rapporten og av avgitte remissuttalelser og politiske innlegg.

K ulturutvalget tilsluttet seg for sin egen del ministerrådets bestrebelser 
på å utvirke den bredest mulige offentlige debatt om spørsmålet med 
tanke på a t en slik debatt ville være egnet til å  gi det av kulturutvalget 
etterlyste ministerrådsforslag om nordisk radio- og TV-sam arbeide en 
fastere forankring i den nordiske opinion enn ellers kunne bli tilfelle.

K ulturutvalget h a r i årets løp hatt to  sam råd med N ordisk M inister
råd  (kultur- og undervisningsministrene), den 14. m ars 1977 i K øben
havn og den 17. august 1977 i U tstein ved Stavanger. M øtet i m ars var 
det annet fellesmøte om kulturbudsjettet for 1978. I  m øtet i august ble 
bl. a. behandlet kulturutvalgets m em orandum  om aktuelle spørsmål i 
det nordiske kultursam arbeide, prosedyren for budsjettsbehandlingene 
og behandlingen av satellittbetenkningen (NU  A  1977: 7, 8, 9).

E n av de større saker på sosial- og miljøutvalgets arbeidsprogram  i 
det forløpne år var avfødt av et medlemsforslag om sam arbeidet for 
bedret sunnhetspleie for landbruksbefolkningen i de nordiske land. E tter 
forberedende drøftinger i utvalget ble det 11— 13 oktober 1977 holdt 
et sem inar i K uopio m ed sakkyndige innenfor de berørte om råder m ed 
det form ål å konkretisere problem ene gjennom drøfting av sykdoms-
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billede, ulykkesfrekvens, arbeidsmiljø, og arbeids- og sosialbeskyttelse 
for selvstendige og lønnstakere innenfor landbruket i de nordiske land.

U tvalget m øttes med m inisterrådet (miljøministrene) 25. oktober 1977 
i Oslo og drøftet her utkast til e t program  fo r sam arbeidet på miljø- 
vernom rådet, som i revidert form  nå er forelagt N ordisk Råds 26. 
sesjon. U tvalget h a r  også gitt sin støtte til et m edlem sforslag om en 
felles nordisk innsats for å få utarbeidet en europeisk konvensjon om 
miljøvern.

T rafikkutvalget hadde fellesmøte m ed m inisterrådet (trafikkm inist
rene) den 23 novem ber i K øbenhavn og drøfte t her bl. a. forbe
redelsen av ministerrådsforslag til et handlingsprogram  på turistom 
rådet. Blant trafikksakene h ar et m edlem sforslag om  en nordisk stor
havn vært gjenstand fo r en inngående behandling i utvalget, herunder 
studiebesøk i Gøteborg i oktober.

Økonomisk utvalg h a r for behandling på rådets 26. sesjon hatt m ed
lemsforslag om en tiårsplan for utvikling av fiskeriprodukter fo r u-lan- 
denes behov, om felles nordisk innsats fo r gjenvinning av avfall og om 
nordiske tiltak m ot arbeidsløshet og inflasjon. U tvalget besluttet på den 
25. sesjon at en ni-mannskomité skulle være behjelpelig med forbere
delse av sakene og den har bl. a. holdt m øte for å drøfte fordelingen 
av m inisterrådets disponeringsbudsjett fo r 1978. U tvalget h a r derim ot 
ikke hatt sam råd m ed ministrene i 1977.

Juridisk utvalg hadde møte m ed m inisterrådet (justisministrene) 1. 
novem ber 1977 i Stockholm og drøftet bl. a. arbeidet m ed spørsmålene 
om ekteskapets økonomiske rettsvirkninger i de enkelte land, om per
sonbeskyttelse i dataalderen og om nordisk sam arbeid for å forebygge 
voldshandlinger med internasjonal bakgrunn.

Rådets konferense for 1977 behandlet straffesystem er i N orden og 
ble holdt på H otel N yborg Strand i D anm ark den 22.— 24. mai. N or
disk sam arbeidsråd for kriminologi (NSFK) bisto N ordisk Råds pre- 
sidiesekretariat ved utform ingen av program  og dokum entasjon for 
konferensen. K onferensen ble åpnet av N ordisk Råds president, riks- 
dagsmann V. J. Sukselainen, F inland og ble ledet av form annen i N or
disk Råds juridiske utvalg, folketingsmand Kristian Albertsen, D an
m ark. K irkem inister og m inister for G rønland, Jørgen Peder Hansen, 
talte ved åpningen. H ovedem nene for diskusjonen var "Eksisterende 
straffesystemer” og "A lternative straffesystem er” . E t referat av m øtets 
diskusjoner er utgitt i N U  B-serien 1977: 25.

Budsjettkomitéens hovedoppgave h ar i årets løp vært å forberede og 
gjennom føre drøftinger med m inisterrådet (samarbeidsministrene) om 
budsjettet for 1978. Ved samme anledning er budsjettkom itéen og 
m inistrene blitt enig om  en viss prosedyre for behandling av ram m e- 
budsjettene. Budsjettkom itéen har fått ministrenes tilsagn om at den vil 
bli rådspurt og få anledning til å  uttale seg om prioritering av m idler,
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som ikke har kunnet anvendes under den opprinnelig fastsatte forde
ling.

K om itéen har også beskjeftiget seg m ed sine granskende og kontrol
lerende oppgaver på andre nivåer og anm odet de enkelte utvalg om 
synspunkter på hvorledes dette ansvar best kan varetas i fellesskap 
mellom utvalgene og budsjettkom itéen.

Inform asjonskom itéen har holdt to  sem inarer i beretningsåret, ett for 
arbeidsm arkedsjournalister på Hindsgavl, D anm ark, den 25.— 27. sep
tem ber, og ett fo r radio og TV -journalister (sam funnsredaksjonene) 
den 23.— 25. oktober på Håsselby slott, Sverige.

Presidiet har på grunnlag av anm odning fra  Foreningene Nordens 
Ungdom srepresentantskap (FN U ) om økonomisk bidrag til et seminar 
i forbindelse med rådets 26. sesjon bevilget et beløp på 70 000 Dkr.

N ordisk Råds sekretærkollegium hadde møte m ed Nordisk M inister
råds stedfortrederkom ité den 23. februar 1977 i Helsingfors, hvor m an 
traff beslutning om oppdeling av den nordiske utredningsserie i en A  
og B-serie, og den 29. august 1977 i Reykjavik for å forberede m øtet 
mellom presidiet og statsministrene som opprinnelig var fastsatt til den
7. novem ber 1977.

Rådets president representerte Rådet ved N ordisk D ataunions kon- 
ferense og ved N ordisk Byggedag X III i K øbenhavn den 22. og 23. 
august 1977.

E t Nordisk K ontaktm annsm øte ble holdt i Reykjavik den 29. og 30. 
august med et 80-tall deltakere fra  de nordiske adm inistrasjoner og 
samarbeidsorganer. M øtet ble åpnet av den islandske statsminister G eir 
Hallgrimsson og handlet bl. a. om  spørsmål om råvare- og ressursut- 
redningen, betenkningen vedrørende N ordisk radio og TV  via satellitt 
og fremtidsperspektiver i det nordiske samarbeid.

Sjefene fo r de felles nordiske sekretariater i Stockholm, Oslo, K øben
havn og deres nærmeste m edarbeidere møttes i april 1977 i Stockholm, 
i september 1977 i K øbenhavn og i januar 1978 i Oslo for å drøfte 
organisatoriske og administrative spørsmål av felles interesse.

Sekretærkollegiet hadde møte m ed utvalgssekretærene den 27. april i 
Stockholm for å drøfte de forskjellige utvalgs program  etter den 25. 
sesjon. Utvalgssekretærene var samlet med presidiesekretariatet i Stock
holm  for å drøfte forberedelsen til den 26. sesjon.

Europarådets generalsekretær, Georg Kahn-Ackerm ann, besøkte 
Stockholm som den svenske regjerings gjest den 7.— 9. mars. Nordisk 
Råds presidium  m ed presidiesekretæren som vært ga en lunsj fo r ham  
den 9. mars.

Presidiesekretæren har etter invitasjon fra  Europarådets general
sekretær deltatt i Rådets 29. sesjon som observatør, den 11. og 12. 
oktober 1977.
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Vid rådets tjugofem te session utsågs till m edlem m ar av presidiet 
riksdagsman V. J. Sukselainen, Finland, som rådets president, fhv. 
statsminister Poul Hartling, D anm ark, altingsm and Jon  Skaftason, 
Island, stortingsrepresentant Trygve Bratteli, Norge, och riksdagsman 
Olof Palme, Sverige, som rådets vice presidenter.

Till suppleanter for presidiets m edlem m ar utsågs folketingsmand 
Erling Dinesen, D anm ark, riksdagsman Bror Lillqvist, F inland, altings- 
president Ragnhildur H elgadottir, Island, stortingsrepresentant Erland 
Steenberg, N orge, och riksdagsman Jan-Ivan Nilsson, Sverige.

Den 13 januari 1978 utsåg den danska delegationen N athalie Lind 
till medlem av presidiet i stållet for Poul Hartling.

Presidiet har sam m antrått i Helsingfors den 30 m ars och 1 april 
1977, i Stockholm den 18 maj, den 15 juni i M arieham n, den 15 sep
tem ber i Oslo, den 7 novem ber i Stockholm, den 19 decem ber i K o
penham n och den 20 januari 1978 i Stockholm. Två m oten med N or
diska rådets presidium  har hållits per capsulam, den 27 maj sam t den 
25 novem ber 1977.

Vid m otet i Helsingfors den 30 m ars var Olof Palm e frånvarande. 
Palm e ersattes av Jan-Ivan Nilsson. V id m otet den 1 april var V. J. 
Sukselainen frånvarande. Sukselainen ersattes av Bror Lillqvist. Vid 
m otet den 18 maj och 15 septem ber var Jon Skaftason frånvarande. 
Skaftason ersattes under bågge m otena av Ragnhildur Helgadottir.

E tt mote m ellan N ordiska rådets presidium  och de nordiska stats- 
m inistrarna agde rum  den 20 januari 1978 i Stockholm.

1.4 M edlem m ar och m oten

2. Nordiske samarbejdssager

2.1. Juridisk udvalgs sagsområde

2.1.1. M edlemsforslag

Udvalget h a r behandlet følgende medlemsforslag, der har været hen
vist til udvalget: A  495 om selvstændig færøsk repræsentation i Nordisk 
Råd, A  502 om  udredning af N ordisk Råds organisation og virksomheds
form er og A 503 om  et nordisk domstolsorgan.

Behandlingen af A  495 om selvstændig færøsk repræsentation i N or
disk R åd indledtes under sessionen i Helsingfors 1977 på et m øde m ed 
deltagelse af repræsentanter fo r Færøernes lagting og landsstyre. Be
handlingen er fortsat, bl. a. m ed deltagelse af forslagsstilleren, lagtings- 
m and E rlendur Patursson. Juridisk udvalg har i sin betænkning af 24. 
januar 1978 indstillet til N ordisk Råd, at der ikke foretages videre i an 
ledning af forslaget. E t m indretal i udvalget har støttet medlem sfor- 
slaget.



1840 D okum ent 1

A 502 om udredning af Nordisk Råds organisation og virksomheds
form er er foregået på grundlag af udtalelser afgivet af de nationale 
delegationer i Nordisk Råd. D elegationerne har givet udtryk fo r fo r
skellig stillingtagen til medlemsforslaget. D enne stillingtagen afspejles i 
juridisk udvalgs betænkning af 24. januar 1978, der i en flertalsindstil- 
ling indstiller til Nordisk Råd, at der ikke foretages videre i anledning af 
medlemsforslaget.

I en mindretalsindstilling indstilles det, at Nordisk Råd vedtager en 
rekom m andation delvis i overensstemmelse m ed forslaget.

M edlemsforslag A  503 om et nordisk domstolsorgan har været under
givet en bred remissbehandling. Udtalelserne har gennemgående givet 
udtryk for, a t der ikke findes at være tilstrækkelig anledning til under 
de eksisterende forudsætninger at anbefale oprettelsen af et sådant organ. 
Juridisk udvalg har indstillet til N ordisk Råd, at der ikke foretages 
videre i anledning af forslaget.

2.1.2. Regeringsforslag

Juridisk udvalg har behandlet det af Nordisk M inisterråd frem satte 
forslag om et program  for N ordisk M inisterråd. Udvalget har i en u d 
talelse af 24. januar 1978 tilkendegivet, at udvalget ud fra  et juridisk 
synspunkt ikke har indvendinger m od den form  og det indhold, som m i
nisterrådet i sit forslag lægger frem  for arbejdet i de kom m ende år. U d
valget har dog understreget den vægt, som må lægges på Helsingfors- 
aftalens målsætning om  harm onisering af de nordiske landes lovgiv
ninger i så vidt omfang, som det er muligt.

2.1.3. Beretninger

Juridisk udvalgs arbejde har først og frem m est været præget af over
vejelser om kring det i m inisterrådets beretning om  det nordiske sam
arbejde —  C 1/1977 —  indeholdte nordiske lovgivningsprogram. Lov
givningsprogram met var hovedem net på dagsordenen for det årlige 
fællesmøde med de nordiske justitsministre, der fandt sted den 1. no
vem ber 1977 i Stockholm. I dette møde deltog også m edlem m er fra  de 
fem  nordiske ægteskabsudvalg. P å  m ødet blev udvalget orienteret om 
det aktuelle arbejdes stade i ægteskabsudvalgene, og m an drøftede koor
dineringen af de afsluttende faser af arbejdet med udarbejdelsen af lov
forslag om  ægteskabets økonomiske retsvirkninger.

A f lovgivningsprogrammets øvrige punkter har udvalget særlig over
vejet —  herunder på fællesmødet m ed de nordiske justitsministre —  
retsregler på det økonomiske om råde vedrørende ikke-ægteskabelige 
samlivsforhold, personbeskyttelse og EDB, strafferetlige sanktioner, 
strafferetlige aldersgrænser for seksuelle forhold og spørgsmålet om 
lovgivningen om handelsrepræsentanter.
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2.1.4. M eddelelser om  rekom m andationer

A f de til juridisk udvalg henviste meddelelser om rekom m andationer 
har følgende været drøftet m ed de nordiske justitsm inistre på fællesmødet 
den 1. novem ber 1977: nr. 27/1971 om privatlivets fred for så vidt angår 
spørgsmålet om  arbejdet m ed regler fo r radiofoniernes gengivelse af 
optaget materiale, nr. 31/1973 om  nordisk sam arbejde til forebyggelse 
af voldshandlinger med international baggrund i relation til den af en 
nordisk em bedsm andskomité afgiven rapport og nr. 24/1974 om sam
nordisk indsats for beskyttelse af m iljøet i samernes kerneom råder med 
henblik på mulighederne fo r at frem m e arbejdet m ed rekom m andatio
nens gennemførelse på om råder, der ikke direkte berøres af den ved de 
svenske domstole verserende retssag om samernes rettigheder.

M ed baggrund i meddelelserne til N ordisk Råds 26. session h ar ud 
valget indstillet, a t følgende rekom m andationer anses som slutbehandle- 
de for rådets vedkom mende: nr. 13/1965 om ensartet forældelsestid, nr. 
30/1973 om nordisk kom m unal stem m eret og valgbarhed og nr. 31/1973 
om nordisk sam arbejde til forebyggelse af voldshandlinger m ed interna
tional baggrund.

2.1.5. Øvrige sager

Nordisk Råds konference 1977 blev den 22. —  24. maj afviklet på 
Hotel N yborg Strand i D anm ark. E m net var efter indstilling fra  juridisk 
udvalg "Straffesystem er i N orden” . Konferencens forhandlinger fore
ligger trykt i NU-serien som nr. B 1977: 25 "Straffesystem er i N orden” . 
Konferencen blev ledet af form anden i juridisk udvalg, folketingsmed
lem Kristian Albertsen. F ra  juridisk udvalg deltog i øvrigt riksdagsman 
Peter M uurm an, F inland, stortingsrepresentanterne John Austrheim  og 
Olaf K nudson, Norge, og riksdagsman Erik Adam sson og riksdagsleda- 
mot Astrid Kristensson, Sverige.

Riksdagsman Erik Adamsson har repræsenteret juridisk udvalg under 
Nordisk Råds radio- og TV-sem inar og under N ordisk D ataunions kon
ference om EDB og samfundets sårbarhed.

2.1.6. M edlem m er og møder

E fter det norske stortingsvalg består den norske delegation i juridisk 
udvalg af stortingsrepresentanterne A strid Gjertsen, G uttorm  H ansen og 
Liv Stubberud.

Altingsmand H alldor Asgrimsson h ar afløst altingsm and Asgeir Bjar- 
nason som islandsk repræsentant og næstform and i udvalget.

Udvalgets sammensætning er i øvrigt uændret.
Juridisk udvalg har afholdt m øder den 3. og 4. august 1977 i Akureyri, 

den 30. oktober og 1. novem ber i Stockholm med deltagelse af justitsm i
nistrene fra  D anm ark, Finland, N orge og Sverige og den 23. og 24. 
januar 1978 i Stockholm.
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2.2 Kulturutskottets sakområde

2.2.1 Samarbete m ed Nordiska ministerrådet

Enligt etablerad sam arbetsordning har kulturutskottet och N ordiska m i
nisterrådet (kultur- och undervisningsministrarna) under det gångna året 
hållit två gem ensamma moten. F or overlaggningarna under det forra 
motet, som holls den 14 m ars 1977 i K openham n, har redogjorts i presi- 
dierapporten till 25:e sessionen (D okum ent 1/1977).

G runden for overlaggningarna under det senare motet, som holls den 
17 augusti 1977 i Utstein, utgjordes av kulturutskottets prom em oria 
”Aktuella frågor inom nordiskt kultursam arbete” (se bihang till utskot
tets betånkande om C l  Bilaga 13). U tskottet tog forst upp till diskussion 
det pågående arbetet med ett allm ånt handlingsprogram  for N ordiska mi
nisterrådet. U tskottet påpekade att det for kultursam arbetets del redan 
fanns handlingsprogram , vilka utgjorde riktlinjer fo r detta samarbete. 
D ock fanns det enligt utskottets mening behov av en samlad vårdering 
av de erfarenheter som gjorts av kultursam arbetet under den femårspe- 
riod som kulturavtalet varit i kraft. U tskottet ansåg att en sådan vårde
ring skulle kunna utgora en u tm årkt grund for en utveckling och kon
kretisering av de riktlinjer som for kultursam arbetets del slagits fast 1974 
("Riktlinjer for nordiskt kulturellt sam arbete” , N U  1974: 24).

Vid m otet gick kulturutskottet ånyo in på proceduren for budgetsam 
arbetet mellan utskottet och m inisterrådet. U tskottet erinrade om att 
den forsta overlåggningen, som agde rum  innan budgetberedningen ånnu 
påborjats, ursprungligen var avsedd att gålla ram en for den kommande 
budgeten liksom givetvis den allm ånna planeringen av kultursam arbetet. 
D et andra overlåggningen skulle gålla prioriteringar inom ett fram lagt 
forslag med den tilltånkta ramen. U tskottet hade dock kommit till att 
det var mest åndamålsenligt att redan vid den forsta overlåggningen 
fram lågga konkreta forslag till åtgårder inom de olika sektorerna, for att 
dårigenom kunna gora ramdiskussionen m era realistisk ån annars. Den 
andra overlåggningen hade sedan kom m it att gålla såvål det utarbetade 
budgetforslagets ram  som dess olika poster. D enna procedur har kultur
utskottet i olika sammanhang uttryckt sin tillfredsstållelse over.

Behandlingen av budgetforslaget for 1978 vid det gem ensamma motet 
den 14 m ars 1977 hade från  kulturutskottets synpunkt varit m indre till- 
fredsstållande, emedan det m aterial som tillstålls utskottet redan be- 
handlats av det av sam arbetsm inistrarna tillsatta budgetutskottet, vars 
synpunkter på budgetforslaget kulturutskottet dock inte fått kånnedom

K ulturutskottet fram holl for m inisterrådet behovet av en åndring av 
budgetproceduren på denna punkt, så att utskottet bereddes tillfålle att 
utan tidsnod ta  del av alla de synpunkter, åven tekniska, som kunde 
kom m a fram  under de olika skedena av budgetbehandlingen.
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I fråga om det nordiska radio- och TV -sam arbetet noterade utskottet 
a tt m inisterrådet beslutat remissbehandla den s. k. satellitutredningens 
betånkande (N U  A  1977: 7, 8, 9), ett beslut som utskottet fann vara helt 
på sin plats. U tskottet understrok vikten av att m inisterrådet vidtog åt
gårder for att åstadkom m a en allmån debatt på brett plan om det nor
diska radio- och TV -sam arbetet m ot bakgrund av m ojligheterna till to 
talspridning av radio- och TV -program m en i N orden via satellit. E n  for- 
djupad debatt skulle vara ågnad att ge det av kulturutskottet efterlysta 
m inisterrådsforslaget om nordiskt radio- och TV-sam arbete fastare fo r
ankring hos den nordiska allm ånheten ån vad som annars kunde bli fal
let.

K ulturutskottet hålsade m ed stor tillfredsstållelse m inisterrådets beslut 
att den 1 juli 1978 inråtta ett nordiskt språksekretariat. D etta beslut 
hade foranletts av en rekom m endation i rådet, nr 6/1976  angående å t
gårder rorande nordiskt språksam arbete. U tskottet forvåntade sig nu att 
m inisterrådets beslut foljdes av snabba åtgårder på det nationella planet, 
bl. a. upprustning av språknåm nderna, utan vilka beslutet om det nor
diska språksekretariatet blott blev en halvmesyr. V idare forvåntade sig 
utskottet att N ordiska rådet senast till 27:e sessionen forelades ett m inis
terrådsforslag avseende forbåttrad  språkforståelse i N orden och i det 
nordiska sam arbetet i enlighet m ed rek. nr 12/1977.

Vad gållde gymnasieskolan och de 16— 19-årigas utbildning konstate
rade utskottet med tillfredsstållelse a tt ett sam arbete nu syntes kom m a 
igång. U tskottet meddelade att det fo r sin del noggrant skulle kom m a att 
folja med stråvandena att utveckla sam arbetet på detta område.

Slutligen tog kulturutskottet upp till diskussion kultursam arbetet
1979. M ed utgångspunkt i den mycket blygsamma aktivitetsokningen 
inom  kulturbudgeten under de senaste åren påpekade utskottet att aktivi
tetsokningen på 5,0 milj. dkr i det slutliga forslaget till kulturbudget for 
1978 inte forslog till m er ån viss korrigering av den efterslåpning som de 
tidigare årens svaga aktivitetsokning fororsakat. U tskottet forvåntade sig 
dårfor att den nordiska kulturbudgeten for 1979 gavs en bas som tillåt 
en våsentligt storre aktivitetsokning ån budgeten for 1978.

V ad gållde sårskilda sam arbetsfrågor under 1979 onskade ku ltu ru t
skottet liksom tidigare understryka betydelsen av folkrorelsernas m ed
verkan i det nordiska kultursam arbetet sam t aktualisera frågan om kul- 
tursam arbete mellan G ronland och det ovriga N orden. U tskottet hade 
funnit det naturligt och angelåget att kulturforbindelserna med G ron
land gavs okad uppm årksam het. U tskottet ansåg att frågan med det sna- 
raste borde goras till forem ål for en allsidig utredning, som skulle syfta 
till a tt med utgångspunkt i gronlåndska behov kartlågga m ojligheterna 
till båttre kulturella forbindelser med G ronland.
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2.2.2 M edlemsforslag

K ulturutskottet har inom undervisningssektorn beslutat foreslå rådet 
att antaga rekom m endation om att lågga fram  forslag till samnordisk u t
bildning av lårare for dovblinda (Sak A  497/k)  samt rekom m endation 
om att skapa forutsåttningar fo r ett utvidgat nordiskt sam arbete kring 
hogre skoglig utbildning (Sak A  514/k).

Inom  forskningssektorn behandlar utskottet medlemsforslag om nor
diskt sam arbete rorande medicinsk genetik (Sak A  513/k).

Slutligen behandlar utskottet inom den allm ånkulturelia sektorn m ed
lemsforslag om en undersokning angående uppråttandet av ett N ordens 
institut på Å land (Sak A  512/k).

Orsalcen till a tt utskottet sedan senaste session kom m it att behandla 
endast fyra medlemsforslag står delvis att soka i den sena tidpunkten for 
denna session, till vilken utskottet hann fårdigbehandla hela tio m ed
lemsforslag.

2.2.3 Ministerrådsforslag

K ulturutskottet har behandlat ministerrådsforslag om program  for 
N ordiska m inisterrådet benåm nt ”M ånniskan och resurserna i N orden” . 
I sitt betånkande om m inisterrådsforslaget konstaterade utskottet a tt det 
nordiska kultursam arbetet, dess mål och medel, givits en summ arisk pre- 
sentation, som till sitt om fång var mycket m indre ån den som årligen 
gavs i ministerrådets beråttelse till N ordiska rådet (C 1). D å utskottet ti
digare avgivit betånkande om de två principskisserna på kulturom rådet 
(”Planer for kultursam arbetet 1973— 75” , N U  1972: 8 samt "R iktlinjer 
for nordiskt kulturellt sam arbete”, N U  1974: 24), på vilka kulturavsnit- 
tet i m inisterrådsprogram m et baserade sig, avstod utskottet från  en de- 
taljgranskning av program forslaget och anlade i stållet några allm ånna 
synpunkter på detta. K ulturutskottet foreslog att N ordiska rådet skulle 
anta ett yttrande till N ordiska m inisterrådet att vid fastslåendet av det 
samlande program m et ta  hånsyn till dessa synpunkter.

2.2.4 Beråttelser

I sitt betånkande over N ordiska m inisterrådets beråttelse (C 1) kon
staterade kulturutskottet i fråga om de till m inisterrådsberåttelsen bilag
da och till utskottet hånvisade beråttelserna att rapporteringen m årkbart 
forbåttrats, sedan på hem stållan av utskottet i form ulåret inryckts en ta 
blå over finansieringen och ekonomin. U tskottet m enade dock att det 
fortfarande verkade som om de båda avsnitten, verksam het och fram - 
tidsplaner, var redigerade u tan  att i tillråcklig grad hånsyn tagits till det 
uttalade syftet med verksamheten.

K ulturutskottet har dislcuterat sina mojligheter till effektivare kontroll 
av nordiska institutioners verksamhet.
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2.2.5 M eddelanden om  rekom m endationer

Vid sin genomgång av de m eddelanden om rekom m endationer som 
inte varit uppforda på dagordningen for 25:e sessionen beslot utskottet 
att till diskussion m ed m inisterrådet (kultur- och undervisningsminist- 
rarna) uppta m eddelanden om  foljande rekom endationer: nr 24/1964 
om vidgat lårarutbyte, 7/1969 om skol- och studentbetygs jam forbarhet 
samt 13/1970  om  nordiska skol- och studentbetygs giltighet, 32/1970 
om nordiskt litteraturlexikon, 20/1973 om stod till den faroiska litteratu
ren sam t 8/1976  om TV -program  for sjofolk. D e ovriga på utskottets 
dagordning varande m eddelandena beslot utskottet a tt med stod av rå 
dets fullm akt lagga till handlingarna.

2.2.6 M edlem m ar och m oten

Vid sitt konstituerande mote den 31 m ars 1977 valde utskottet till fo r
m an Gylfi P . Gislason och till viceform an Per Olof Sundman. U tskot
tets sekreterare har varit fil. kand. Kristian Slotte.

E fter 25:e sessionen har foljande foråndringar i utskottets sam m an
sattning agt rum:

D en 2 augusti 1977 valde Fåroarnas lagting i stållet fo r J. Fr. Øre- 
gaard lagtingsm an Johannes M. Olsen.

D en 24 maj ersattes Veikko Pihlajam aki av riksdagsmedlemmen M ar- 
ja tta Vaananen.

V id den 27 oktober 1977 forråttat val inom den norska delegationen 
utsågs till m edlem m ar av kulturutskottet stortingsrepresentanterna Jo 
Benkow, Kjell M agne Bondevik, Trygve Bratteli och Rolf Fjeldvær.

U tskottet har fram  till 26:e sessionen hållit foljande moten:

Tidpunkt M otesplats Anm arkningar

K ulturutskottet har hållit gem ensamt mote m ed N ordiska m inisterrå
det (kultur- och undervisningsministrarna) den 17 augusti 1977 i U t- 
stein.

E n vid utskottets mote i Saltsjobaden tillsatt arbetsgrupp bestående av 
form annen Gylfi P . G islason och viceform annen Per O lof Sundman 
jåm te utskottssekreteraren holl den 19— 20 juni 1977 ett m ote i K open
ham n for a tt bl. a. uppgora utkast till prom em oria om aktuella frågor 
inom  nordiskt kultursam arbete med hånsyn till den nordiska kulturbud
geten for 1979 infor ovannåm nda gem ensamma m ote m ed m inisterrådet.

D en 12— 13 maj 1977 arrangerade kulturutskottet i Saltsjobaden ett 
radio- och TV-sem inarium  om  de kultur- och program politiska folj-

31.3— 3.4.1977
13.5.1977
15— 16.8.1977
19— 20.1.1978

Helsingfors
Saltsjobaden
Stavanger
Stockholm

Protokoll 3: 1977 
Protokoll 4: 1977 
Protokoll 5: 1977 
Protokoll 1: 1978
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derna av en totalspridning av de nordiska radio- och TV-program m en i 
N orden, mojliggjord genom anvåndning av satellit. Foljande inbjudna 
deltog i seminariet: från D anm ark direktør Erik Andersen, radiorådsfor- 
m and Jørgen Kleener och kontorchef J. H arder Rasmussen, från  F in 
land redaktor Juhani A rtto, fil. mag. M argaretha Starck, professor 
M artti Tiuri och riksdagsmannen, professor Osmo A. Wiio, från  Island 
avdelningschef Lilja Olafsdottir, avdelningschef Jon Porarinsson och 
forfattaren Indridi G. porsteinsson, från  N orge journalisten Carl F red
rik Engelstad, førsteamanuensis Per Torsvik, redaksjonssjef G reta Tve- 
ten samt från  Sverige redaktor M auritz Edstrom , civilingenjor U lf Gar- 
telius, docent Stig Hadenius och direktor H arry Schein. En utskrift av 
seminariet har gjorts.

Vid ett av Sekretariatet for nordiskt kulturellt samarbete arrangerat 
symposium om arbetsmarknadspolitiska och socialpolitiska forutsått- 
ningar for återkom m ande utbildning den 11— 13 oktober 1977 i H oor 
representerades kulturutskottet av suppleanten, riksdagsman Bengt Wik- 
lund samt utskottssekreteraren.

Tjånstem ån vid kultursekretariatet har på inbjudan av utskottet delta
git som sakkunniga i utskottets m oten. D irektorerna fo r foreningarna 
N orden deltog i m otena under 25:e sessionen i Helsingfors. Y tterligare 
deltog tjånstem ån vid kultur- och undervisningsministerierna i det ge
mensam ma m otet mellan kulturutskottet och N ordiska ministerrådet 
(kultur- och undervisningsministrarna) den 17 augusti 1977 i Utstein.

2.3 Social- och miljoutskottets sakområde

2.3.1 Social- och hålsovårdsfrågor 

25:e sessionen
Vid sin 25:e session foreslog rådet i en rekom m endation (nr 9) N or

diska m inisterrådet att antaga ett program  for sam arbete på social- och 
hålsovårsom rådet i enlighet med fram lagt m inisterrådsforslag samt att 
kontinuerligt och i fortlopande samverkan med N ordiska rådets organ 
vidareutveckla och fordjupa det nordiska sam arbetet på social- och hål
sovårdsom rådet. U tkastet till program  hade behandlats vid moten m el
lan utskottet och m inisterrådet den 12 m ars och 9 novem ber 1976 var
vid enighet uppnåtts om att ett sådant program  skulle forelåggas rådets 
25:e session.

U tskottet konstaterade i sitt betånkande till sessionen med tillfreds
stållelse att program m et forelagts rådet i form  av ett m inisterrådsfor
slag. Hårigenom  bereddes N ordiska rådets organ mojlighet att komma 
med sina synpunkter innan slutligt beslut fattades i saken. Genom  den 
konstruktion som sam arbetsprogram m et fått torde N ordiska rådet 
genom sin budgetkommitté kunna medverka vid det prioriteringsarbete
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som foljde i sam band m ed behandlingen av de enskilda samarbetspro- 
jekten, som avsågs bli finansierade via m inisterrådets projektbudget.

Slutligen understrok utskottet betydelsen av de ekonomiska och perso
nella resurser som stålides till forfogande fo r program m et.

M edlemsforslag

På grundval av ett medlemsforslag om sam arbete betråffande forbdtt- 
rad hålsovård for jordbruksbefolkningen (A 493/s) anordnade utskottet 
den 12— 13 oktober ett seminarium i Kuopio. V id seminariet behandla- 
des frågor om sjukdom sbenågenhet och olycksfrekvens hos jordbruks
befolkningen, arbetsmiljo och arbetarskydd inom jordbruksnåringen, for- 
såkringsforhållanden for egenforetagare och anstållda inom jordbruket, 
samt socialskyddet inom jordbruket. Seminariet avsåg att ge grundval for 
utskottets vidare behandling av medlem sforslaget infor rådets 26:e ses
sion. Forslaget behandlades dårefter vid utskottets m oten i Kopenham n 
den 13 decem ber 1977 och i Stockholm den 19— 20 januari 1978 varvid 
beslots att foreslå en rekom m endation till rådets 26:e session.

Medlemsforslag A  508/s N ordiskt samarbete fo r  att forebygga upp- 
kom sten av handikapp behandlades vid utskottets m oten den 13 decem 
ber 1977 och den 19— 20 januari 1978. I forslaget hemstålldes att N or
diska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att igångsåtta ett 
nordiskt sam arbete i syfte att forhindra uppkom sten av handikapp. U t
skottet beslot foreslå en rekom m endation till rådets 26 :e session.

2.3.2 Arbetsmarknadsfrågor 

25:e sessionen
Vid sessionen antog rådet på forslag av social- och m iljoutskottet en 

rekom m endation till m inisterrådet att foreta en utredning syftande till 
att undersoka m ojligheterna till a tt uppråtta ett nordiskt institut for a r
betsm arknadsfrågor (nr 7/1977). V idare antog rådet på forslag av u t
skottet en rekom m endation enligt vilken N ordiska rådet rekom m enderar 
N ordiska m inisterrådet att u treda de samhållsekonom iska och sociala 
konsekvenser som en betydande arbetstidsforkortning kom m er a tt med- 
fora (nr 6/1977).

M  edlemsforslag

M ot bakgrund av ovan sistnåm nda rekom m endation våckte några av 
rådets m edlem m ar ett medlemsforslag (A  501/s) om internationell kon
vention om  arbetstiden vari hemstålldes att N ordiska rådet m åtte be- 
sluta rekom m endera regeringarna i de nordiska lånderna att verka for 
att frågan om en ny internationell konvention om arbetstiden aktualise- 
ras inom ILO. Forslaget behandlades vid utskottets m oten i Kuopio den
11 oktober, i Oslo den 25 oktober och i K openham n den 13 decem ber 
1977. U tskottet beslot foreslå en rekom m endation i enlighet med m ed
lemsforslaget.
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2.3.3 Arbetsm iljdfrågor 

25:e sessionen
P å forslag av social- och m iljoutskottet antog rådet en rekom m enda

tion om att faststalla ett nordiskt handlingsprogram  på arbetsm iljoom rå
det i enlighet m ed fram lagt m inisterrådsforslag samt att darvid sårskilt 
beakta ett antal punkter, som utskottet fram fort vid sina overlåggningar 
med m inisterrådet och i sitt betånkande. Dessa punkter innebar att m i
nisterrådet borde utarbeta forslag till en nordisk arbetsmiljokonvention, 
etablera ett partssam m ansatt nordiskt sam arbetsorgan for arbetsmiljo- 
forskning, u treda forutsåttningarna for inråttandet av en nordisk fond 
for arbetsmiljoforskning, u treda forutsåttningarna for inråttandet av en 
sam nordisk databank fo r arbetsmilj oforskning, vidtaga åtgårder i syfte 
att fo rbåttra statistiken over yrkessjukdom ar och sjukdomssymptom 
som kan misstånkas vara orskade av forhållanden inom  arbetslivet, u t
reda forutsåttningarna fo r inråttande av ett centralt nordiskt produkt- 
kontrollorgan, vidtaga ytterligare åtgårder for att kartlågga forekom sten 
av psykosociala faktorer i arbetslivet samt vidareutveckla det nordiska 
sam arbetet i grånsvårdesfrågor (rek. nr 8/1977).

Utskottet konstaterade i sitt betånkande over ministerrådsforslaget att 
program m et inte avsåg att tåcka alla i de nordiska lånderna forekom- 
m ande aktiviteter på arbetsm iljoom rådet, u tan  inriktats på de om råden 
dår samarbete var mojligt sam t få tt form en av ett ram program  som 
skulle kunna revideras efter hand. N ordiska rådets organ borde beredas 
mojlighet att medverka i det fortlopande revisionsarbetet.

U tskottet konstaterade att flera av de konkreta projekten i handlings
program m et återfanns redan i budgetprogram m et for år 1977 från  den 
nordiska åm betsm annakom m ittén fo r arbetsmilj of rågor och ville under- 
stryka betydelsen av den konkretisering som åm betsm annakom m ittén 
avsåg att genom fora betråffande ram arna for 1978 års ministerrådsbud- 
get. I  den m ån som denna konkretisering inte blev mycket långtgående 
fanns en risk for att resultatet av det nordiska handlingsprogram m et på 
arbetsm iljoom rådet inte skulle bli sårskilt påtagligt.

2.3.4 M iljdvårdsfrågor 

M edlemsforslag
Vid utskottets m oten i Beitostolen den 10 augusti och K uopio den 11 

oktober 1977 behandlades ett medlemsforslag om nordisk insats fo r  att 
m inska tobaksrdkningen (A 498/s). Vid sistnåm nda mote beslot utskottet 
foreslå rådet en rekom m endation till m inisterrådet om att bygga upp ett 
nordiskt samarbete på tobaksupplysningsområdet i enlighet med den 
nordiska tobaksgruppens betånkande (Nordisk utredningsserie 1975: 
24), sam t a tt undersoka form erna for nordisk medverlcan vid arrange- 
randet av den fjårde vårldskonferensen om rokning och hålsa 1979.

M ot bakgrund av rådets tidigare rekom m endation om luftforore
ningar (nr 3/1972) och om en nordisk miljoskyddskonvention (nr
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4/1972) samt det vidare arbetet m ed dessa konventioner som bl. a. lett 
till att en nordisk m iljoskyddskonvention antagits och trå tt i k raft i ok
tober 1976 beslot utskottet vid sitt m ote i K uopio den 11 oktober att till- 
styrka ett medlemsforslag (A  500/s) om  gemensam nordisk insats fo r  att 
få  till stånd en europeisk m iljoskyddskonvention. U tskottet foreslår så
lunda rådet a tt rekom m endera de nordiska låndernas regeringar att 
verka for u tarbetande och antagande av en europeisk miljoskyddskon
vention.

Vid utskottets m oten den 13 decem ber 1977 och den 19— 20 januari 
1978 behandlades medlemsforslag A  505/s om  gemensam nordisk insats 
fo r att få  till stånd en konvention for bevarande av ozonskiktet, vari 
hemstålles att N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet 
att verka for u tarbetande och antagande av en internationell konvention 
till skydd fo r ozonskiktet sam t att m ed hånsyn till kolfluorm etanfor- 
eningarnas farliga miljokonsekvenser kraftigt begrånsa dessa forening- 
ars anvåndning i Norden.

U tskottet beslot foreslå rekom m endationer om att folja den internatio
nella forskningen om dessa åm nen och att undersoka andra faktorers 
inverkan på ozonskiktet, sam t att verka for en internationell konven
tion.

Vid sina m oten den 13 decem ber 1977 och den 19—-20 januari 1978 
behandlade utskottet medlemsforslag A  51 l /s  om gemensam nordisk be- 
redskap m ot oljekatastrofer, vari hem stålldes att N ordiska rådet rekom- 
m enderade N ordiska m inisterrådet att u tarbeta ett nordiskt program  for 
att fo rbåttra  beredskapen m ot oljekatastrofer, innefattande dels invente
ring och sam ordning av tillgångliga resurser fo r oljebekåmpning och 
dels åtgårder fo r att forbåttra  m etoderna och resurserna fo r bekåmpning 
av oljeutslåpp.

M inisterrådsforslag

På inbjudan av N ordiska m inisterrådet holls i Oslo den 25 oktober 
1977 ett gem ensamt m ote m ellan utskottet och m iljovårdsm inistrarna 
om ett utkast till program  for sam arbetet på m iljovårdsom rådet. Enighet 
uppnåddes om  att e tt reviderat program  skulle forelåggas N ordiska rå 
dets 26 :e session som ett m inisterrådsforslag. M inisterrådet noterade, att 
utskottet sårskilt betonat foljande huvudom råden, vilka skulle beaktas i 
det vidare arbetet m ed program m et:

Internationella luftvårdsfrågor. Enighet forelåg om  att dessa skulle 
prioriteras m ed sårskild vikt på nordiska stråvanden att få till stånd ett 
avtal om begrånsning av utslåpp som m edfor grånsoverskridande foro- 
reningar.

A vfallsfrågor m. m. F rågor om avfall, återvinning och hålsofarliga 
åm nen var om råden som m inisterrådet skulle studera nårm are och ge 
stor vikt i det vidare samarbetet.
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Naturresurser. I diskussionen hade lagts stor vikt på resursfrågorna 
inklusive energifrågorna. Sistnåmnda horde nårm ast till det ekonomiska 
om rådet, dår resursutny tt j andet var den viktigaste aspekt en, m en måste 
åven tas upp i miljosammanhang.

D et reviderade m inisterrådsforslaget behandlades vid utskottets mote 
i Stockholm den 19— 20 januari 1978 då utskottet enades om att foreslå 
en rekom m endation i saken.

2.3.5 Jåmstålldhetsfrågor 

M  inisterrådsforslag
E tt forslag till handlingsprogram  for nordiskt sam arbete i jåm stålld

hetsfrågor forelades N ordiska rådet i form  av ett ministerrådsforslag. 
Behandling av detta skedde vid utskottets mote i Stockholm den 19— 20 
januari 1978. U tskottet enades om att foreslå rådet en rekom m enda
tion i saken.

2.3.6 Beråttelser och meddelanden

1. Nordiska ministerrådets beråttelse rorande det nordiska samarbetet 
(C l)

Vid 25:e sessionen antog rådet på forslag av utskottet ett yttrande (nr 
3/1977) dår bl. a. framholls vikten av gem ensamma åtgårder for be- 
kåm pningen speciellt av bruket av tunga narkotiska preparat som m or
fin, m orfinbas och heroin. V idare fram fordes onskemål att overenskom
melsen om internordisk giltighet for recept borde tråda i kraft, a tt en 
tidsplan for slutforandet av arbetet med uppråttandet av ett nordiskt 
hålsokortsystem borde faststållas, sam t att en overenskommelse, om att 
form edling av arbetskraft till prim år- och sekundårkom m uner eller mot- 
svarande rekom m enderas ske via den offentliga arbetsformedlingen, 
borde ingås mellan Finland och Sverige. —  Dessa onskemål har under 
1977 uppfyllts.

V idare uttalades, a tt ett reviderat nordiskt handlingsprogram  på mil- 
jovårdsom rådet borde utarbetas till rådets 26:e session (se ovan under 
miljovårdsfrågor) samt att ett nordiskt handlingsprogram  for sam arbete i 
jåm stålldhetsfrågor borde utarbetas och forelåggas N ordiska rådets 26:e 
session se ovan).

2.3.7 M edlem m ar och moten

F or den tid som denna rapport avser har social- och miljoutskottet 
hållit m oten enligt foljande:

31.3. och 2.4.1977 i Helsingfors
9— 12.8.1977 i Beitostølen
11.10.1977 i Kuopio
25.10.1977 i Oslo
13.12.1977 i Kopenham n
19— 20.1.1978 i Stockholm
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Till form an utsåg utskottet vid konstituerande m ote den 31.3.1977 
Asbjørn Haugstvedt och till vice form an Bror Lillqvist.

U tskottets sekreterare har varit fil. kand. Claes W iklund. (Sekrete
raren har varit tjånstledig under tiden 15.4.— 31.12.1977. T. f. utskotts- 
sekreterare under denna tid har varit byrådirektor Eric Hultén, N or
diska rådets svenska delegation.)

Vid m otet i Helsingfors deltog U lla Ekelund istallet for Bertil Jonas- 
son. I Beitostølen narvar ej Erling Dinesen, Ib N ørlund och Ragnhildur 
H elgadottir m edan Ingvar Bakken och Doris H åvik ersatte Thor Lund 
respektive Paul Jansson. Vid K uopio-m otet deltog ej Erling Dinesen, 
Ib N ørlund, Ragnhildur H elgadottir, Asbjørn Haugstvedt och T hor 
Lund. Hans Jørgen Jensen och E inar Førde ersatte Erling Dinesen och 
Thor Lund vid m otet i Oslo m edan Ragnhildur H elgadottir var från- 
varande. I K openham n ersattes Erling Dinesen av H ans Jørgen Jensen 
under det att K irsten Myklevoll och Sigrid U tkilen hade in trått som 
nya m edlem m ar av utskottet. Ragnhildur H elgadottir var frånvarande 
vid K openham nsm otet. Erling Dinesen ersattes av H ans Jørgen Jensen 
vid m otet i Stockholm, då Ib N ørlund var frånvarande. Liv Andersen 
eftertrådde K irsten Myklevoll som medlem av utskottet.

N ordiska m inisterrådet anordnade ett sem inarium  om råttsligt skydd 
for jåm stålldhet på H anaholm en den 9— 10 juni 1977. U tskottet fore- 
tråddes av sin form an, Asbjørn Haugstvedt, och vice form an, Bror L ill
qvist.

Vid ett av kultursekretariatet anordnat symposium om overgången 
från grundskola till de gymnasiala utbildningarna den 9— 10 juni 1977 
i Køge deltog från  utskottets sida U lla Ekelund, P etter Savola och t. f. 
utskottssekreteraren Eric Hultén.

Vid det socialpolitiska m inisterm otet i Ronneby den 17— 19 augusti 
representerades utskottet av sin form an, Asbjørn Haugstvedt, åtfoljd av 
t. f. utskottssekreteraren Eric Hultén.

Vid ett symposium anordnat av kultursekretariatet om  arbetsm ark- 
nads- och socialpolitiska forutsåttningar for återkom m ande utbildning 
den 11— 13 oktober 1977 på Frostavallen i H oor deltog suppleanten i 
social- och m iljoutskottet, U lla Ekelund.

2.4 Samferdselspørsmål

2.4.1 N O R D K O L T -, S T IN A - og TELEM ID D EL-prosjektene

Form ålet m ed N O RD K O LT-prosjektet er å redegjøre fo r og be
dømme mulige fram tidige persontransporter i m indre og mellomstore 
nordiske bysam funn (innbyggertall mellom ca. 10 000 og ca. 200 000). 
S luttrapporten ventes å foreligge i N U -serien i juni 1978. T rafikkutval
get regner med å drøfte den i løpet av 1978.
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STINA-prosjektet er avsluttet og sluttrapporten foreligger i NU-se- 
rien (N U  A  1977: 2— 4).

Trafikkutvalget ble somm eren 1977 orientert om  et oppfølgingspro- 
sjekt til STINA. D et handlet om vurdering av forskjellige faktorer som 
er av betydning for dimensjonering av en veioverbygning. Også dette 
prosjekt er avsluttet og sluttrapporten foreligger i N U-serien (NU A 
1977: 12).

N år det gjelder veiforskningen har trafikkutvalget dessuten drøftet yt- 
terligere prosjektforslag m ed Nordisk M inisterråd, trafikkministrene. 
Prosjektforslagene kommer fra  Nordisk Em betsm annskom ité for trans- 
portspørsm ål (NET) og handler om a) kartlegging, analyse og priorite
ring av pågående og planlagte nordiske forskningsprosjekter på veiforsk- 
ningsom rådet, b) måling av lastebilers akseltrykk —  sam nordisk form, 
m etodikk og utrustning og c) energirasjonalisering under veibygging. 
Trafikkm inistrene bekreftet at m an søker en samarbeidsform som på 
m est mulig konstruktiv m åte engasjerer nordisk forskningskapasitet. 
Arbeidet gjennomføres delvis ved laboratorier ved veidirektoratene og 
delvis ved tekniske høyskoler. N E T ’s samarbeid med Nordisk vei- 
teknisk forbund bidrar til at nasjonale forskningsresultater gis videre slik 
at dobbeltarbeid kan unngås.

TELEM ID D EL-prosjektet er avsluttet og sluttrapporten ventes å fo 
religge i NU-serien i løpet av første halvår 1978. Nordisk M inisterråd, 
trafikkministrene, vil i løpet av Nordisk Råds 26. sesjon i Oslo gi tra 
fikkutvalget en redegjørelse om prosjektet, som gikk ut på å frem m e ut- 
viklingen og m arkedsføringen av forskjellig utstyr som gjør det lettere 
for handikappede å benytte seg av teletjenester.

2.4.2 Transporter i ”,glesbygd”, transporter av handikappede og gods
transporter i ”Trondheimsleden”

I de senere årene har trafikkutvalget anbefalt at utbudet av kollektive 
transporter i tynt befolkede om råder kartlegges og at m an søker å finne 
løsninger på eksisterende problem er. I denne forbindelse har utvalget 
besøkt N ord-N orge sam t Åbos og Ålands skjærgårder.

På et møte i juni 1977 på Å land drøftet utvalget et ”glesbygds” 
prosjekt m ed N E T  og ga sin tilslutning til gjennomførelsen av en 
første etappe i 1978, hvoretter m an vil ha et bedre grunnlag for å be
slutte hvorvidt prosjektet skal videreføres. P å  m øtet med trafikkm inist
rene ble det opplyst a t prosjektet av budsjettmessige grunner m åtte ut- 
settes ut i året 1978, hvilket trafikkutvalget beklaget.

O m trent samtidig som et medlemsforslag om tiltak for å gjøre det le t
tere for handikappede å benytte seg av kollektive trafikkm idler ble reist 
i Rådet, oppnevnte N E T  en arbeidsgruppe fo r å utarbeide forslag til fel
lesnordiske prosjekt for å bedre uføres trafikksituasjon. U tvalget be
handlet medlemsforslaget med henblikk på N E T ’s initiativ og vedtok en
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betenkning, hvori det foreslås at Rådet anbefaler M inisterrådet å stille 
nødvendige ressurser til rådighet til gjennom føring av N E T ’s utrednings
arbeid samt å arbeide for at felles nordiske norm er på om rådet innføres 
så snart som mulig.

I løpet av 1977 drøftet trafikkutvalget to ganger godstransporter i 
”Trondheim sleden” m ed N ET. E n ekspertgruppe har avsluttet sin u t
redning om saken og sluttrapporten foreligger i N U -serien (NU  A 
1977: 10). Rapporten har vært til høring. I novem ber 1977 hadde tra 
fikkministrene ikke ta tt stilling til de forslag som frem føres i rapporten,

2.4.3 M ellomriksveier og deres finansiering

De fleste aktuelle veiforbindelser er allerede under utbygging eller ut- 
redes ytterligere. U tvalget har fått opplyst at m an har startet byggingen 
av en vei mellom K iruna og Narvik. N år det gjelder den foreslåtte vei- 
forbindelse mellom Ivalo og Kirkenes, har finske og norske samferd- 
selsministre besluttet å prioritere utbygging av veien mellom Kaam onen 
— Sevettijårvi— Neiden. Trafikkutvalget hadde forståelse for den av- 
gjørelsen.

Utvalget har tidligere anm odet om at M inisterrådet utform er forslag 
til finansiering av mellomriksveier som frem m er utbyggingen av slike 
forbindelser bedre enn någjeldende ordning. N E T  har drøftet saken og 
anbefaler at m an fortsatt behandler mellomriksveiene individuelt, og vur
derer såvel nordisk som nasjonal betydning i hvert tilfelle. N E T  mener 
at dette er særlig viktig i tider når statlig støtte i stor grad rettes in på 
selektive støttetiltak m ot arbeidsløshet.

Trafikkutvalget aksepterte disse argum enter og besluttet foreløpig å ta 
denne sak bort fra  sin dagsorden ettersom  någjeldende ordning fungerer 
forholdsvis effektivt.

2.4.4 N ordisk storhavn, en ferge mellom  Island, Færøyerne og øvrige 
Norden samt Øresundsforbindelsene

Trafikkutvalget har hatt til behandling et medlemsforslag om en 
nordisk storhavn i forbindelse m ed transoceane transporter. I den anled
ning besøkte utvalget i oktober 1977 Gøteborgs havn, hvor utvalget bl. a. 
ble gjort kjent m ed havnens investeringsplaner som går u t på å styrke 
havnens posisjon i konkurransen m ed kontinenthavnene.

M ed henblikk på bl. a. nasjonale havneutredninger besluttet u t
valget å foreslå N ordisk Råd ikke å foreta noe ytterligere i anledning 
av medlemforslaget.

På m øtet m ed trafikkm inistrene fikk trafikkutvalget opplyst at m an 
ikke ennu har kunnet trekke noen konklusjoner når det gjelder en ferge- 
forbindelse mellom  Island, Færøyene og øvrige Norden. Arbeidet ventes 
avsluttet i løpet av noen få måneder.
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Arbeidet med utredningene om Øresund-spørsmålene er nu i sluttfa- 
sen. Trafikkm inistrene regnet med at utvalgene blir ferdige omkring 
april m åned 1978.

2.4.5 Flyforbindelser og flyfraktcharter

Trafikkutvalget har på forskjellige m åter søkt å få arbeidet med fly
forbindelser mellom de nordlige deler av Norge, Sverige og Finland 
påskyndet. På m øtet med trafikkm inistrene fremkom at på grunn av lav
konjunkturen er det usannsynlig at flyrutene åpnes før våren 1979. Den 
arbeidsgruppe som forbereder saken er ikke ferdig med sin oppgave, og 
det er for tidlig å avgjøre hvilke ru ter det er som blir åpnet. T rafikkut
valget vil bli nærm ere inform ert når arbeidsgruppen avslutter sitt a r
beide.

Trafikkutvalget har til behandling et medlemsforslag om liberalisering 
av de nordiske lands regler fo r fraktcharter. U tvalget har besluttet å ut- 
sette den ytterligere behandling til etter Rådets 26. sesjon med henblikk 
på at de skandinaviske trafikkm inistre har pålagt Det skandinaviske de
partem entale charterutvalg å gjennomføre en undersøkelse av dels det 
skandinaviske flyfraktm arkeds omfang, struktur og tendenser og dels 
hvorvidt det skandinaviske næringslivs behov for flyfrakttjenester til
godeses gjennom det nåværende og planlagte utbud.

Trafikkministrene trodde ikke at utredningen ville foreligge før etter 
april 1978.

2.4.6 Samarbeid om  transportstatistikken

På et møte i april i Oslo ble trafikkutvalget orientert om det sam ar
beid som foregår innen N U SA ’s (Nordisk utvalg for samferdselsstati- 
stikk) ramm er. På trafikkutvalgets anbefaling vil N U SA  formodentlig ta  
opp spørsmålet om revisjon og ajourføring av NORDTRANS-statistik- 
ken. Statistikerne overveier også gjensidig informasjonsutveksling for 
bl. a. turiststatistikk, hvilket trafikkutvalget gir sin tilslutning til.

2.4.7 Turistspørsmål

I november 1977 fikk trafikkutvalget anledning til å drøfte et utkast 
til program  for nordisk samarbeid på turistom rådet med turistm inistre 
og berørte tjenstemenn. F ra  trafikkutvalgets side ønsket m an de sosiale 
aspekter frem hevet ytterligere i program m et og behovet for øket infor
masjon ble understreket.

I det m inisterrådsforslag som ble oversendt til Rådet i slutten av de
sember tas hensyn til utvalgets synspunkter.

Utvalget gjennomgikk forslaget og besluttet å foreslå Nordisk M i
nisterråd å anta program m et samt kontinuerlig og i fortløpende sam
arbeide med Nordisk Råds organ å videreutvikle og fordype det nor
diske samarbeide på turistom rådet.
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2.4.8 C l /1978 og M inisterrådets program

I overensstemmelse med den nordiske Transportavtales artikkel 11 
har utvalget fram ført synspunkter på det av N E T  fram lagte utkast til 
virksom hetsprogram  fo r 1978.

P å sitt møte i januar 1978 behandlet trafikkutvalget de deler av M i
nisterrådets program  for Nordisk M inisterråd —  ”M ånniskan och resur- 
serna i N orden” , som tilhører utvalgets saksområde. U tvalget vedtok i 
den forbindelse en uttalelse hvori det foreslås for trafikkutvalgets ved
kommende at Nordisk Råd antar følgende uttalelse.

Ved M inisterrådets fastsettelse av program m et bør hensyn tas til 
bl. a. følgende punkter:

1) Trafikkspørsm ålene bør i M inisterrådets program  sammenføres 
under en rubrikk inklusive de sjøfartspørsm ål som kan henføres til 
utvalget

2) Energispørsmålenes forhold til ulike transportløsninger bør ut- 
redes

3) Trafikkm iljøet i vid bemerkelse bør ses i relasjon til ulike alter
nativ i samfunnsplanleggingen

4) Samfunns- og trafikkplanleggingen bør frem m e individets frihet til 
å velge arbeidsplass

5) Samfunns- og trafikkplanleggingen m å også ta  hensyn til de handi
kappede

6) Samfunns- og trafikkplanleggingen må også ta  hensyn til barna og 
de eldre.

2.4.9 Beretninger og meldinger

I henhold til Rådets bemyndigelse tok utvalget til etterretning de be
retninger og meldinger som tilhørte utvalgets saksområde, og som ikke 
ble særlig behandlet under 25. sesjon.

2.4.10 Trafikkutvalgets deltakelse i konferenser o. I.

Trafikkutvalget var i 1977 representert på to av N K T F ’s (Nordisk ko
mité for transportøkonom isk forskning) konferanser. I konferansen om 
trafikk og miljø —  som ble holdt i Oslo i oktober 1977 —  deltok riks
dagsm an Ralf Friberg, riksdagsman Eric Carlsson, stortingsrepresentant 
Bjarne M ørk Eidem  og trafikkutvalgets sekretær Olafur Pétursson. I 
konferensen om STINA-prosjektet, som ble holdt i Helsingfors i desem- 
ber 1977, deltok trafikkutvalgets form ann, riksdagsman Seppo W ester- 
lund og riksdagsman Rolf Sellgren.

2.4.11 M edlem m er og m øter

På trafikkutvalgets konstituerende møte den 31. m ars 1977 i Helsing
fors ble riksdagsman Pekka T arjanne valgt til utvalgets form ann og fol
ketingsmand Gustav H olm berg til nestform ann.
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I den periode som denne rapport om fatter har utvalget holdt følgende 
møter:

D en 23. novem ber 1977 hadde utvalget dessuten et fellesmøte med 
N ordisk M inisterråd, trafikkministrene. Følgende statsråd deltok i m ø
tet: K jeld Olesen, Veikko Saarto, Ragnar Christiansen og Bo Turesson.

E t utkast til program  på turistom rådet blev behandlet på utvalgets 
m øte den 23. novem ber 1977. Statsrådene Ivar N ørgaard og Ragnar 
Christansen deltok i møtet.

N år det gjelder trafikkutvalgets sammensetning henvises til Nordisk 
Råds sesjonsprotokoll fra  25. sesjon. I  perioden etter sesjonen er sam- 
mensetningen endret slik at den 14 oktober 1977 erstattet Ralf Friberg 
Seppo T ikka og Seppo W esterlund erstattet Pekka Tarjanne. Dessuten 
ble stortingsrepresentant Reidar T. Larsen den 27. oktober erstattet av 
T hor Lund.

På utvalgets møte den 24. oktober 1977 ble riksdsagsman Seppo W es
terlund enstemmig valgt til utvalgets form ann i stedet for Pekka T ar
janne, som hadde forlatt riksdagen i forbindelse m ed sin utnevning til 
generaldirektør for Post- og telegrafstyrelsen i Finland.

2.5 Økonomisk utvalgs saksområde

2.5.1 Ministerrådets beretning og programmer
Utvalget har behandlet de til utvalget henviste m inisterrådsforslag, 

medlemsforslag, beretninger, meldinger og skrivelser.
D et har i tidsrom m et mellom 25. og 26. sesjon ikke hatt noe møte 

m ed Nordisk M inisterråd.
I utvalgets betenkning om  m inisterrådets beretning vedrørende det 

nordiske samarbeid (C l/1977 ) pekte utvalget på betydningen av at m i
nisterrådet medvirker til a t arbeidet m ed utredningen om  den nordiske 
råvare- og ressurssituasjon raskt leder fram  til en presisering av de om 
råder, hvor et nærm ere nordisk samarbeid ,er hensiktsmessig.

Utvalget foreslo videre kartlegging av mulighetene for et samarbeid 
mellom Finland, N orge og Sverige under forutsetning av olje- og gass- 
funn på kontinentalsokkelen utenfor N ord-N orge. Likeledes fant utval
get at rapporten om mulighetene for å føre i land gass fra  Nordsjøen 
var et verdifullt grunnlag fo r nordiske forhandlinger om gassens ut- 
nyttelse.

Tidspunkt

31. m ars— 2. april 1977 
25. april 1977
20.— 22. juni 1977 
2 4 .-2 5 .  oktober 1977 
22.— 23. novem ber 1977 
17.— 18. januar 1978

M øtested

Helsingfors (25. sesjon)
Oslo
M arieham n, Långnås, K okar
Gøteborg
København
Stockholm
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Utvalget støttet m inisterrådets oppfatning at det er betydningsfullt at 
de nordiske land gjennom  sin økonomiske politikk kan opprettholde et 
høyt aktivitetsnivå. Betydningen av en koordinert opptreden av de nor
diske land i internasjonale økonomiske organer ble sterkt understreket. 
Utvalget var enig m ed m inisterrådet om å få fram  et betryggende grunn
lag for å ta  stilling til og å finne løsninger på aktuelle kjernesikkerhets- 
spørsmål.

Utvalgets forslag til uttalelse ble vedtatt av Nordisk Råd med 54 
stemmer.

I m inisterrådsforslag B 21/e, handlingsprogram  for samarbeid innen 
byggsektoren, ble N ordisk Råd bedt om å uttale seg.

Utvalget var enig i at sam arbeidet i første rekke burde om fatte bygg
sektoren. D et kunne imidlertid også bli aktuelt å behandle byggmiljø- og 
bostedspolitiske spørsmål. U tvalget støttet også tanken om en utredning 
med det form ål å lette sam arbeidet mellom nordiske byggforetak med 
eksport utenfor Norden.

M ed 60 stemmer vedtok Nordisk Råd en rekom m andasjon til m ini
sterrådet om å vedta et nytt handlingsprogram  med tilhørende prosjekt- 
program  for nordisk samarbeid innen byggsektoren, ve&entlig i samsvar 
med ministerrådsforslag B 21/e. D et forutsettes at handlingsprogram m et 
gjennomføres under hensyntaken til mulige uønskede sosiale bivirknin
ger og i nær kontakt m ed de berørte parter på det nordiske arbeidsmar- 
ked, bl. a. om arbeidsmiljøet på et friere nordisk byggmarked.

Til behandling på rådets 26. sesjon forelå et m inisterrådsforslag B 24, 
M inisterrådets program  om menneskene og ressursene i N orden.

Økonomisk utvalg har i sin betenkning vedrørende B 24 uttalt a t det 
ikke har noe im ot at program m et vedtas som et program  for M inister
rådet. D et har videre foreslått at Nordisk Råd vedtar følgende u t
talelse:

Ved M inisterrådets fastsettelse av program m et bør hensyn tas til:
a) Øket sam råd bør finne sted om den økonomiske politikken med 

sikte på å sikre alle mennesker et trygt og meningsfylt arbeid.
b) D et legges vekt på at drøftingene om et utvidet energi- og in- 

dustrisam arbeid bringes fram  til et snarlig resultat.
c) De annonserte forslag vedrørende dypere samarbeid om bedre 

utnyttelse av råvarer- og ressurser imøteses. M ed hensyn til gjenvin- 
ning av avfall vises til utvalgets betenkning om medlemsforslag A  509/e.

d) Nordisk fond for teknologi og industriell utvikling bør tillegges 
stor betydning i arbeidet med en m er effektiv utnyttelse av nordiske 
ressurser for teknologi og industriell utvikling bl. a. ved å støtte finan
sieringen av prosjekter som har industriell interesse i flere nordiske 
land.

e) Sam arbeidet når det gjelder bistandsvirksomhet og en ny økono
misk verdensordning bør utvikles videre med sikte på en utjevning 
mellom industriland og utviklingsland.
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f) D et nordiske samarbeid i internasjonale organisasjoner har stor 
betydning for de nordiske lands m uligheter for å  påvirke disse organi- 
sasjoners virksomhet og bør om mulig intensiveres.

2.5.2 M edlemsforslag

Til behandling på rådets 26. sesjon foreligger medlemsforslagene 
A  506/e, en tiårsplan for utvikling av fiskeprodukter for u-landenes 
behov, A  509/e, nordisk felles innsats for gjenvinning av avfall og 
gjenbruk av ressurser og A  510/e, felles nordisk tiltak mot arbeidsløshet 
og inflasjon.

I anledning av medlemsforslag A 506/e om en tiårsplan for utvikling 
av fiskeprodukter for u-landenes behov har utvalget foreslått at rådet 
vedtar følgende rekom m andasjon:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å forberede en 
plan for

a) overføring av kunnskaper og teknikk til utviklingslandene for 
bedre utnyttelse av havets ressurser,

b) utvilding og tilvirkning av nordiske fiskeprodukter m ed sikte på 
utviklingslandenes aktuelle behov.

M ed hensyn til medlemsforslag A  509/e om nordisk felles innsats 
for gjenvinning av avfall og gjenbruk av ressurser har utvalget inn- 
stillet a t rådet vedtar følgende rekom m andasjon:

Nordisk Råd rekom m anderer N ordisk M inisterråd å utarbeide en 
plan for en felles nordisk innsats som i det vesentlige bør kunne bygge 
på eksisterende forsknings- og planleggingsarbeid for håndtering og 
gjenvinning av avfall og gjenbruk av ressurser.

H va angår medlemsforslag A  510/e om  felles nordiske tiltak m ot 
arbeidsløshet og inflasjon, har utvalget foreslått at rådet ikke foretar 
seg noe i denne sak.

Rek. nr. 18/1975 om opprettelse av en nordisk investeringsbank ble 
avskrevet under 26. sesjon.

2.5.3 M edlem m er og møter

Utvalget valgte Kjell-Olof Feldt og A rne Nilsen til henholdsvis fo r
m ann og viseformann. Utvalgets sekretær har vært byråsjef Lars Blaa- 
flat.

E tter 25. sesjon er utvalgets sammensetning endret idet Ib Stetter er 
gått ut og Poul Schliiter er gått inn i utvalget. E tter stortingsvalget er 
Trygve Bratteli og Erland Steenberg blitt erstattet med henholdsvis 
Reiulf Steen og Johan J. Jakobsen.

U nder 25. sesjon besluttet utvalget at fo r tiden fram  til 26. sesjon 
skulle en nim annskomité kunne assistere utvalget ved å forberede saker 
fø r utvalgets behandling av dem. Kom iteen fikk fullm akt til å  ta til et
terretning slike beretninger og meldinger som ikke var ført på sakslisten 
fo r 25. sesjon. Komiteen ble senere anm odet om å gjennomgå og avgi
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uttalelse om fordelingen av disposisjonsmidler fo r 1978 på vegne av Øko
nomisk utvalg. Til m edlem m er av komiteen ble utpekt Poul Hartling, 
Jens Riisgaard Knudsen, V. J. Sukselainen, Erkki Tuom ioja, Jon Skafta- 
son, Lars Korvald, A rne Nilsen (viseformann), Kjell-Olof Feldt (for
mann) og Allan Hernelius.
U tvalget har holdt folgende møter:

Tidspunkt M øtested

m ars/april 1977 Helsingfors
27. og 29. juli Torshavn
21. novem ber Oslo
17. januar 1978 Stockholm

1 forbindelse med utvalgets møte i Torshavn ble det foretatt befa- 
ringer til færøiske bedrifter og gitt orienteringer om Færøyenes nærings
liv.

Utvalgets form ann og sekretær deltok på et sem inar fo r ansatte ved 
nordiske sekretariater den 2. desember 1977 i Stockholm. Førstnevnte 
holdt foredrag om N orden i Verden.

Sekretæren representerte utvalget på kontaktm annsm øte 29. og 30. 
august 1977 i Reykjavik og på et journalistsem inar 24. oktober 1977 på 
Håsselby slott.

2.6 Budgetkommitténs verksamhet

2.6.1 M inisterrådets allmanna budget

En av budgetkommitténs huvuduppgifter har under året varit att for- 
bereda och genom fora overlåggningar m ed N ordiska m inisterrådet 
(samarbetsm inistrarna) om ministerrådets allmanna budget fo r år 1978.

Till grund for budgetkommitténs behandling av 1978 års budget vid 
overlåggningarna med sam arbetsm inistrarna under året har forelegat 
dels åm betsm annakom m ittéernas ansokningar om anslag till projekt, 
dels stållforetrådarkom m itténs forslag med anledning av dessa ansok
ningar. D etta m aterial har efter behandling av de olika sakom rådena i 
rådets utskott slutbehandlats i budgetkommittén. K om m ittén h ar dårvid 
sammanstållt slutliga synpunkter och onskemål som fram forts till sam
arbetsm inistrarna vid budgetoverlåggningarna.

Infor overlåggningarna i februari om totalram en for år 1978 hade 
åm betsm annakom m ittéerna presenterat projektforslag till sammanlagt 
c:a 36 milj. nkr. Stållforetrådarkom m ittén hade foreslagit en nedskår- 
ning till c:a 23 milj. nkr. Budgetkomm ittén anforde vid sitt forsta mote 
med sam arbetsm inistrarna 1977-01-28 att stållforetrådarkom m itténs for
slag innebår en drastisk nedskarning i forhållande till åskandena. F or 
flera sektorer, sårskilt dår handlingsprogram  forelåg, syntes en rimlig 
aktivitetsokning i det nårm aste omojliggoras. Dessutom saknades i ståll-
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foretrådarforslaget belysande underlag till de foreslagna sektorram arna 
sam t uppgifter om m inisterrådssekretariatets adm inistrativa budget. 
Budgetkom m ittén var darfor vid detta m ote endast beredd gora prelimi- 
nåra kom m entarer till de foreslagna sektorram arna. K om m ittén onskade 
ett nytt m ote m ed sam arbetsm inistrarna sedan kom pletterande upplys- 
ningar och m aterial erhållits om stållforetradarkom m itténs budgetfor
slag. M otet enades hårom .

Vid det nya m otet 1977-02-23 yrkade budgetkom m ittén i forsta hand 
på att den foreslagna totalram en om  23 milj. nkr fo r nordiska projekt 
m åste hojas. Aven efter en noggrann genomgång av åm betsmannakom- 
m ittéernas åskanden hade rådets utskott och budgetkom m ittén stannat 
fo r att en okning av stållforetrådarforslaget med 6,4 milj. nkr till når- 
m are 30 milj. nkr syntes erforderlig for att uppråtthålla en rimlig reell 
aktivitetsokning. Bland prioriterade om råden fram holls bl. a. sam arbetet 
på arbetsm arknads- och arbetsm iljoom rådena samt forsknings- och ut- 
vecklingssamarbetet på energiområdet.

M inisterrådet faststållde sederm era projektbudgeten for år 1978 till 25 
milj. nkr. Totalt om fattar m insterrådets allm ånna budget for år 1978 c:a 
49 milj. nkr (1976: 28,2 milj. nkr), varav 10,6 milj. nkr avser utgifter for 
m insterrådssekretariatet i Oslo (1976: 8,4 milj. nkr), 13,8 milj. nkr 
medel till institutioner och 25 milj. nkr projektm edel (1976: sam m anlagt
18,5 milj. nkr).

Vid budgetoverlåggningarna i novem ber fick budgetkom m ittén till
fålle a tt nårm are kom m entera åm betsm annakom m ittéernas resp. stållfo- 
retrådarkom m itténs forslag till projekt inom  de olika sektorram arna. 
D etta skedde ånyo på grundval av behandling i de fasta utskotten.

Vid båda budgetoverlåggningarna m ed sam abetsm inistrarna under 
året har också vissa principiella frågor diskuterats.

Budgetkommittén och sam arbetsm inistrarna har sålunda enats om  en 
viss åndring i tidsproceduren for behandling av rambudgeten. D enna in- 
nebår att åm betsm annakom m ittéernas åskanden liksom hittills tillstålls 
rådet i decem ber och prelim inårt kan behandlas vid utskottens janua- 
rim oten fore den ordinarie sessionen. Stållforetrådarkom m itténs forslag 
oversånds senast i m ånadsskiftet januari/februari och kan behandlas av 
utskotten under sessionen. Forst efter sessionen (och inte som hittills 
fore denna) sam m antråder budgetkom m ittén for att sam ordna utskot- 
tens synpunkter samt håller overlåggningar m ed samarbetsministrarna. 
D enna upplåggning skapar båttre tid for en ordentlig budgetgenomgång 
på rådssidan.

Bland andra frågor som tagits upp m ed sam arbetsm inistrarna kan 
nåm nas ett fornyat onskemål att m inisterrådssekretariaten fortsåtter an- 
strångningarna att soka kom plettera den undersokning av de totala stats- 
utgifterna for nordiskt samarbete som var forem ål for en prelim inår 
uppskattning i slutrapporten från  N ordiska rådets arbetsgrupp for bud
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get- och kontrollfrågor (N R  1975, s. 1473). Kom m ittén har redan nå
got nårm are utvecklat detta onskemål i sin foregående årsrapport.

Budgetkomm ittén har infor sam arbetsm inistrarna ånyo understrukit 
vikten av att outnyttjade m edel på ministerrådets budget inte undan- 
dras de åndam ål och prioriteringar om  vilka m inisterrådet och budget
kom m ittén varit ense. Sam arbetsm inistrarna har forklarat sig overens 
om att eventuella overforingar från  ett år till ett annat sker mellan 
samma projekt, vilket inte reser något principiellt problem  om priorite
ringen, och att eventuellt påkallade overforingar från  en sektor till en 
annan inte åger rum  forrån  efter sam råd m ed budgetkommittén.

Vid overlaggningarna om anslagen till projektprogram m et for 1978 
påpekade budgetkom m ittén att ett osedvanligt stort antal projekt inte 
forelåg tillråckligt konkretiserade vid råkenskapsårets borjan. D etta 
skulle kunna m edfora en olycklig forcering av projektutform ningen. 
Båda parter var ense om nodvåndigheten av att kraven på projektforbe- 
redelserna skårptes och a tt det i sam band dårm ed lades sårskild vikt vid 
realistiska kostnadsram ar.

2.6.2 K om m itténs ovriga verksamhetsinriktning

Budgetkomm ittén redogjorde i sin rapport over verksamheten 1976
for en rad frågestållningar som behandlats under året, bl. a. frågan om 
samordningsmdjligheter i det nordiska sam arbetet, kommitténs huvud- 
sakliga verksamhetsinriktning, kompetensfordelningen mellan kom m it
tén och utskotten i fråga om granskning och efterkontroll av verksamhet 
inom ram en for det officiella nordiska sam arbetet samt kommitténs be- 
fattning med de internordiska revisionsordningarna.

Ingenting nytt har egentligen tillkom m it i dessa frågor under 1977. 
Budgetkommittén har em ellertid beslutat a tt i borjan av 1978 fortsatta 
diskussionen om sina gransknings- och kontrollfunktioner. D årvid skall 
bl. a. redovisas hur utskotten kunnat u tfora det uppdrag som budget
kommittén, m ed stod av presidiet, givet dem angående skarpt uppm årk- 
samhet vid genomgång av beråttelserna (C-sakerna).

Vid kommitténs konstituerande m ote beslots att i en skrivelse rikta 
presidiets uppm årksam het på att fordelningen av ordforande- och vice 
ordforandeposterna i utskotten samt i budget- och inform ationskommit- 
téerna borde behandlas i ett sam m anhang fo r att uppnå en to talt sett 
rimlig balans mellan partigrupper och nationalitet. Presidiet har seder- 
m era beslutat att så skall ske vid forberedelserna av de val som åger rum  
i samband med 26:e sessionen.

2.6.3 M edlem m ar och m oten

Vid kommitténs konstituerande m ote valdes Gylfi P . Gislason till 
ordforande och Astrid Kristensson till vice ordforande.

U nder loppet av 1977 h ar Seppo W esterlund in trått i kom m ittén i
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stållet for Pekka Tarjanne, Arne N ilsen i stållet fo r Erland Steenberg 
sam t H åkan W inberg i stallet for Astrid Kristensson.
Budgetkomm ittén har under året hållit foljande moten:

Tidpunkt: Plats:

1977-01-27 Oslo

1977-01-28 Oslo

1977-02-22 Helsingfors

1977-02-23 Helsingfors

1977-04-03 Helsingfors 
1977-11-16/17 Helsingfors

1977-11-17 Helsingfors

A nm .

Forberedande mote infor budgeto ver- 
låggningar med sam arbetsm inistrarna 
Budgetoverlåggningar med sam arbets
m inistrarna ang. totalram en och 
sektorram arna fo r 1978 års budget 
Fortsatta forberedelser for nya 
budgetoverlåggningar m ed sam arbets
m inistrarna
Fortsatta budgetoverlåggningar med 
sam arbetsm inistrarna ang. totalram en 
och sektorram arna for 1978 års budget 
K onstituerande mote 
Forberedande mote infor budgetover
låggningar m ed sam arbetsm inistrarna 
Sakkunnig: Budgetchef Kjell 
Slyngstad, N ordiska ministerrådets 
sekretariat i Oslo
Budgetoverlåggningar med sam arbets
m inistrarna ang. projekten i 1978 
års budget

I m otena fore 25:e sessionen deltog 1977-01-27/28 for F inland Bror 
Lillqvist (som suppleant for Lars Lindeman) och Pekka Tarjanne, for 
Island Gils GuSmundsson, for N orge Asbjørn Haugstvedt och Erland 
Steenberg samt for Sverige K nut Johansson (som suppleant fo r Sture 
Palm) och Astrid Kristensson (som suppleant for A llan Hernelius). Vid 
m otet 1977-02-22/23 deltog for Finland Bror Lillqvist (som suppleant 
for Lars Lindeman) och Pekka Tarjanne, fo r Island Gylfi Gislason, for 
N orge Asbjørn Haugstvedt och Erland Steenberg sam t for Sverige Kjell- 
Olof Feldt (som suppleant for Sture Palm) och Astrid Kristensson (som 
suppleant for Allan Hernelius).

Vid det konstituerande m otet 1977-04-03 deltog Sture Palm  resp. 
G rethe Lundblad som suppleanter for Kjell-Olof Feldt.

Kom m itténs nya m edlem m ar intrådde vid m otena 1977-11-16/17. 
Svend H augaard deltog då som suppleant for K arl Skytte.

2.7 Informationskommittén

Inform ationskom m ittén tillsattes av plenarforsam lingen den 31 mars 
1977. Till m edlem m ar utsågs for D anm ark folketingsmånnen Chr.
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Christensen och Robert Pedersen, for Finland riksdagsmånnen Ilkka- 
Christian Bjorklund och Petter Savola, for Island alltingsman Gylfi P . 
Gislason och alltingspresident Ragnhildur H elgadottir, for N orge stor- 
tingsrepresentant Jo Benkow och stortingspresident G uttorm  Hansen, 
for Sverige riksdagsledam oterna Sture Palm  och P er Olof Sundman. 
Kom m ittén holl sitt konstituerande mote i Helsingfors den 1 april 1977 
och utsåg stortingspresident G uttorm  H ansen till form an och riksdags- 
ledam ot Per Olof Sundm an till viceform an. I m otet deltog stortings- 
representant M artin Buvik som suppleant for Jo Benkow. M edlem mar- 
na Robert Pedersen och Ragnhildur H elgadottir var frånvarande.

Inform ationskom m itténs som m arm ote holls i Sønderborg den 15— 16 
juni 1977 med en utflykt till Flensburg. F rånvarande var de islåndska 
m edlem m arna och Jo Benkow. I m otet deltog aven redaktorerna for 
tidskriften Nordisk K ontakt.

Under verksamhetsperioden har ytterligare tre m oten hållits. Den 20 
oktober i Stockholm dår de islåndska m edlem m arna sam t m edlem m ar
na Robert Pedersen och Petter Savola var borta, den 30 novem ber 1977 
likaledes i Stockholm varvid riksdagsman Ralf Friberg deltog som 
suppleant for Ilkka-Christian Bjorklund m edan Gylfi t>. Gislason och 
Chr. Christensen var frånvarande. Den 18 januari 1978 deltog samtliga 
forutom  Gylfi I>. Gislason och G uttorm  H ansen i ett mote i Stockholm. 
I detta mote deltog åven redaktdrerna for Nordisk Kontakt.

Inform ationstjånstem ånnen vid N ordiska m inisterrådets båda sekre
tariat har kallats till samtliga moten.

Inform ationskom m itténs arbete och inform ationsverksam heten i ov- 
rigt redovisas i ett sårskilt kapitel (6) i denna rapport.

3. Åtgårder i anledning av Nordiska rådets beslut

3.1 Rekommendationer och yttranden antagna vid 25:e sessionen

M ed stod av tidigare fa tta t principbeslut vid m ote mellan de nordiska 
statsministrarna, N ordiska rådets presidium och N ordiska m inisterrådet 
(sam arbetsm inistrarna) har beslutats, att N ordiska m inisterrådet skall 
svara for behandlingen av nedanstående rekom m endationer:

N r 1. Samarbete betråffande hantering och lagring av radioaktivt av
fall

N r 2. A vta l om  kom m unalt samarbete over de nordiska riksgrånserna 
N r 3. Samverkan fo r  att bevara den fria skeppsfarten i internationella 

sammanhang
N r  4. Handlingsprogram fo r  samarbete inom byggsektorn  
N r 5. Samarbete betråffande utvecklingslånderna  
N r 6. Forkortning av arbetstiden 
N r  7. N ordiskt institut fo r arbetsmarknadsfrågor
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N r 8. Handlingsprogram på arbetsmiljoområdet 
N r 9. Program for samarbete på social- och hålsovårdsområdet 
N r 10. Samnordisk insats m ot trafikonykterheten  
N r 11. Forbåttring av barnens trafikm iljø
N r 12. Handlingsprogram for forbåttrad språkforståelse i Norden  
N r 13. Undervisning i nordiska språk vid utlåndska universitet och 

låroanstalter
N r 14. U tfdrsel av antikviteter från de nordiska landerna 
N r 15. Forskningssamarbete rorande Iantbrukskooperation 
N r 16. Undersokning av utvecklingen av kulturkonsum tionen i de nor

diska lånderna
N r 17. Samarbete mellan fono  gr amarkiv en i de nordiska lånderna 
N r 18. Samarbete for att oka spridningen av nordisk film  inom Norden

Rekom m endationerna och de i anledning av m inisterrådets beråttelse 
(C 1) antagna yttrandena m ed dartill horande handlingar (rekom m enda
tionerna 1— 18 och yttrandena 1— 5) overlåmnades till N ordiska m inis
terrådet den 29 juni 1977.

3.2 Rådets arbetsordning

I  N ordiska rådets arbetsordning, som år faststålld av plenarforsam 
lingen den 17 februari 1971, har vidtagits åndringar den 4 m ars 1976 
och den 2 april 1977. A ndringen 1976 gållde socialpolitiska utskottet, 
som efter ovannåm nda beslut heter social- och m iljoutskottet. M ed ånd- 
ringarna 1977 infogades beståm melser om de fasta kom m ittéerna i ar- 
betsordningen: § 31 budgetkom m ittén och § 32 inform ationskommit- 
tén. De dårefter foljande paragraferna omnumrerades. Insåndande- 
fristen for beråttelser och m eddelanden (§ 43) åndrades från  ”senast en 
m ånad innan plenarforsamlingens ordinarie session borjar” till ” senast 
den 10 decem ber året innan plenarforsamlingens ordinarie session bor
ja r” . I enlighet med § 46 skall sessionens dokum entationsm aterial ut- 
såndas till deltagam a två veckor fore sessionens borjan. M ed åndringen
1977 uteslots dock de utredningar, som hor till årendena, dvs. remiss- 
materialet.

Arbetsordningen har i sin reviderade version tryckts som tillaggsblad 
till en svenskspråkig broschyr av N ordiska samarbetsavtal och ingår på 
samtliga språk i Nordisk Statutsam ling 1977, som foreligger till den 
26:e sessionen.

3.3 Forberedelserne til rådets 26. session

Præsidiet traf på sit møde den 18. maj 1977 i Stockholm beslutning 
om, at den 26. session, som finder sted i Oslo, skulle indledes den 18. 
februar. P å sit møde den 15. juni 1977 i M arieham n besluttede præ 
sidiet endvidere at fastsætte tidsrum m et for den 26. session til dagene
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18.— 22. februar, hvilket var ensbetydende med en halv dags reduktion 
i forhold til sessionernes traditionelle længde. Samtidig besluttede præ
sidiet at arrangere sim ultantolkning ved 26. session i samme form er 
som ved 25. session.

Udsendelse af indkaldelse til 26. session besluttedes af præsidiet på 
dets møde den 15. septem ber i Oslo, og indkaldelsen udsendtes den 13. 
oktober 1977.

På sit m øde den 7. novem ber 1977 besluttede præsidiet at indkalde 
de samlede arbejdsudvalg til m øde fredag den 17. februar 1978 kl. 
18.00. Dagsordenen for de samlede arbejdsudvalgs m øde godkendtes 
af præsidiet på dets møde den 19. decem ber i København.

3.4 Nordisk Råds litteratur- og musikpris

3.4.1 Nordiska rådets litteraturpris 1978 

N ordiska rådets L itteraturpris for 1978 har tilldelats den norske 
forfattaren K jartan  Fløgstad for rom anen D alen Portland (1977). Den 
skildrar m ed ett nyskapande språk m ånniskor som påverkas av mot- 
såttningarna mellan en ursprunglig jordbrukarm iljo och ett m odernt 
industrisamhålle. Rom anen pråglas både av realistisk beråttarkonst och 
fabulerande fantasi.

Bedomningskommittén for N ordiska rådets litteraturpris samman- 
trådde den 11 januari 1978 i K openham n for a tt utse 1978 års pris- 
tagare. Prissum m an år 75 000 danska kronor. Priset utdelas den 19 
februari 1978 i sam band m ed N ordiska rådets 26:e session i Oslo. 

Foljande verk hade uttagits for bedomning:

Danmark:
Elsa Gress: Salam ander (rom an 1977)
Tage Skou-Hansen: D en hårde frugt (rom an 1977)

Finland:
Ralf N ordgren: D et har aldrig hån t (rom an 1976)
Pentti Saarikoski: Dansgolvet på berget (Tanssilattia vuorella) (dikter 
1977)

Island:
T hor Vilhjålmsson: M ånskåra (MånasigS) (rom an 1976)
Tryggvi Emilsson: Fattigfolk (Fåtækt folk) (sjålvbiografi 1976)

Norge:
K jartan  Fløgstad: Dalen Portland (rom an 1977)
Stein M ehren: D et trettende stjernebilde (dikter 1977)

Sverige:
Elsa Grave: Slutforbannelser (lyrik 1977)
Sara Lidm an: D in tjånare hor (rom an 1977)

M edlem m arna i bedom ningskom m ittén for N ordiska rådets litteratur
pris er:

Danmark: Lektor, cand. mag. Torben Brostrøm , professor Mogens 
Brøndsted och professor, dr. phil. F . J. Billeskov Jansen (suppleant).
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Finland: Fil. dr. Kai Laitinen, forfattaren Sven W illner, bitr. professor 
Irmeli N iemi (suppleant) och redaktor Ingm ar Svedberg.

Island: Lektor N jordur P. N jardvik, ordforande, program chef H jortur 
Pålsson och radiochef Andrés Bjornsson (suppleant).

Norge: Dr. philos A rne Hannevik, professor, dr. philos Leif Mæhle och 
litteraturkritiker Odd Solumsmoen (suppleant).

Sverige: F orfattaren  Petter Bergman, forfattaren Per Olof Sundm an och 
redaktor Åke Leander (suppleant).

3.4.2 N ordisk Råds musikpris

Nordisk Råds musikpris 1978 tildeles den finske kom ponist Aulis 
Sallinen for hans opera ”Ratsumies” (Rytteren).

Kom iteens motivering for tildelingen har følgende ordlyd:

"N ordiska Rådets musikpris 1978 tilldelas den finlåndska komponis
ten Aulis Sallinen for hans opera Ratsumies (Ryttaren), till ett libretto 
av diktaren Paavo Haavikko. V erket segrade i en tåvling om en jubi- 
leum sopera for festspelen i det fem hundraåriga Nyslott och uruppfordes 
1975. Ryttaren, en beråttelse om ’m an och kvinna, krig, håstar, lycka, 
dod’ utspelar sig på troskeln mellan medeltid och nytid, i grånsm arken 
mellan Sverige och Ryssland, mellan Rom och Bysans, och ger sam
tidigt en vision av ett sjålvståndigt Finland. Sallinen foretråder den ny- 
rom antiska stromningen i nutida tonkonst. De mytiska elementen i ope
ran bottnar i karelsk folklore och kyrkosång. M usikaliskt våxlar operan 
mellan starkt dram atiska och utpråglat lyriska partier, i spånning och 
avspånning, som ger det m onum entala verket en levande puls.”

Bedømmelseskomiteen mødtes i K øbenhavn den 25. januar 1978. Til 
bedømmelse forelå følgende værker:

Danmark:
Vagn Holmboe: K oncert for cello og orkester 
G unnar Berg: ”Essai Acconstique 3” for piano och orkester 

Finland:
Aulis Sallinen: ”Ratsumies” (Ryttaren), opera
Paavo Heininen: ”M aiandros” , komposition for piano och elektro
niska instrument 

Island:
Jon Åsgeirsson: ”E>rymskviSa” , opera
Jon Porarinsson: ”Voluspå” (Sibyllans spådom)

Norge:
Finn M ortensen: "H edda” , verk for orkester
K nut N ystedt: ”Lucis Creator Optim e” , værk for kor, orkester og 
solister 

Sverige:
Lars-G unnar Bodin: ”Skårvor av en tid som kom m er”/ ”F or Jon” 
Sven-David Sandstrom: ”Culm inations”

M edlem mer af bedømmelseskomiteen for Nordisk Råds musikpris i
1978 er:

Danmark: Universitetslektor Jens Brincker, form and, komponist Per 
N ørgård og kapelmester Tåm as Veto (suppleant for begge ordinære 
medlemmer).
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Finland: Kapelm ester U lf Soderblom, professor Erik Taw aststjerna og 
filosofie doktor Tim o Teerisuo (suppleant for begge ordinære m ed
lemmer).

Island: M usikchef Å rni Kristjånsson, organist Påll Kr. Pålsson og orga
nist R agnar Bjom sson (suppleant for begge ordinære medlemmer). 

Norge: M usikchef K ristian Lange, docent Ola K ai Ledang og direktør 
Ole H enrik M oe (suppleant for begge ordinære medlemmer).

Sverige: Program direktør Anders Jansson, kom ponist Lars Johan W erle 
og redaktør Bengt Emil Johnson (suppleant for begge ordinære m ed
lemmer).

3.5 Rådets konferencer

Nordisk Råds konference 1977 holdtes den 22.— 24. maj på Hotel 
Nyborg Strand i D anm ark og er nærm ere redegjort for under juridisk 
udvalgs arbejdsom råde, punkt 2.1.5.

Emne, tidspunkt og stedet for Rådets konference 1978 blev drøftet 
af præsidiet den 20. januar 1978. Præsidiet godkendte prælim inært, at 
konferencen holdes i Finland, forslagsvis den 25. og 26. septem ber i 
Tam m erfors, og at den skal beskæftige sig m ed økonomiske, erhvervs- 
strukturelle og beskæftelsesmæssige perspektiver i Norden.

Rådets internationale konference blev holdt sidst i 1975. M ed nor
m alt et mellem rum  på to  år skulle konferencen have været afholdt i 
1977, men præsidiet besluttede på baggrund af udskydelsen af den 25. 
session til april m åned 1977 og af muligheden for på grundlag af h id
tidige erfaringer at drøfte den frem tidige form  for den internationale 
konference a t udskyde næste konference til 1978 i m aj/juni i Finland.

P å sit møde den 20. januar godkendte præsidiet afholdelsen af den 
internationale konference på H anaholm en i F inland i dagene 17., 18. og
19. juni. Konferencens em ner bliver det nordiske samarbejdes funda
ment, organisation og beslutningsprocesser, sagsom råderne socialpolitik, 
regionalpolitik og grænsekommunalt sam arbejde og kultursam arbejdet 
samt institutionerne: Nordisk Investeringsbank og N ordisk industrifond.

4. Delegationerne

4.1 Danmarks delegation

Den danske delegation består af følgende medlemmer:

Stedfortrædere:

K ristian Albertsen (S) O tto Steenholdt (S)
Erling Dinesen (S) Hans Jørgen Jensen (S)
Jens Risgaard Knudsen (S) Henning Jensen (S)
Otto M ørch (S) Erik Andersen (S)
Robert Pedersen (S) Inge Fischer M øller (S)
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Bernhardt Tastesen (S) Kaj Poulsen (S)
K arl Skytte (RV) Svend H augaard (RV)
N athalie Lind (V) Jørgen Brøndlund Nielsen (V)
G ustav Holmberg (V) Ivar Hansen (V)
Poul Schliiter (KF) Ib Stetter (KF)
Robert René Brusvang (CD) Niels Bollman Nielsen (V)
Chr. Christensen (KrF) Bent H onoré (KrF)
Kirsten Jacobsen (FP) Ove Jensen (FP)
Mogens Voigt (FP) Mogens Tange (FP)
Ib  Christensen (DR) Leif Glensgård (FP)
Ib N ørlund (K) Steen Folke (VS)

I forhold til delegationens sammensætning ved 25. session er sket
følgende ændringer: Poul Schliiter blev nyt ordinært medlem i ste
det for Ib Stetter; H ans Jørgen Jensen og Ib Stetter blev nye stedfortræ 
dere i stedet for henholdsvis Svend Auken og Poul Schliiter fra  5. ok
tober.

Den 10. januar 1978 valgte folketinget N athalie Lind til at indtræde i 
N ordisk Råds danske delegation i stedet for Poul Hartling.

Samtidig valgtes Jørgen Brøndlund Nielsen til ny stedfortræder i ste
det for N athalie Lind.

Den 12. januar 1978 valgte folketinget til ny stedfortræder for Voigt i 
Nordisk Råds danske delegation Tange i stedet for Glensgård. Samtidig 
valgtes Glensgård til ny stedfortræder i stedet for Erlendsson.

D en 13. januar valgte folketinget til ny stedfortræder for Brusvang i 
Nordisk Råds danske delegation Bollmann i stedet for Ingolf Knudsen.

Den 13. januar valgtes N athalie Lind til form and for Nordisk Råds 
danske delegation og til medlem af Nordisk Råds præsidium.

Færøernes lagting har den 2. august 1977 valgt Johannes M. Olsen og 
E rlendur Patursson som m edlem m er med henholdsvis Agnar Nielsen og 
Ove M ikkelsen som stedfortrædere. I forhold til delegationens sam m en
sætning ved 25. session er der herved sket følgende ændringer: Johannes 
M. Olsen er nyt ordinært medlem i stedet for J. Fr. Øregaard; Agnar 
Nielsen er ny stedfortræder i stedet for Poul Jacob Olsen. D et bemærkes, 
at det nye medlem og den nye stedfortræder repræsenterer sambands- 
partiet, medens Ø regaard og Olsen repræsenterede socialdemokratiet.

4.2 Finlands delegation

Vald den 4 februari 1977 for tiden intill nåsta val åger rum. Komplet- 
terad den 18 februari, den 10, 24 och 31 maj samt den 16 september och 
den 7 oktober 1977.
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Valda m edlem m ar: Suppleanter:

Bjorklund, Ilkka-Christian Ekorre, M ikko 4.2.
4.2. (Skdl)
(Tilcka, Seppo 4.2.— 6.9.) 
Friberg, Ralf 16.9. (Sd)

Knuuttila, Sakari 4.2.

Holkeri, H arri 4.2. (Kok) Kanerva, Ilkka 4.2.
K arhuvaara, Sinikka 4.2. (Kok) Koski, Irm a 4.2.
Koivisto, Tellervo 4.2. (Sd) Soderman, Jacob 4.2.
Lillqvist, Bror 4.2. (Sd) M uurm an, Peter 4.2.
Olander, Elsi 4.2. Rainio, Kullervo 4.2.

Saarinen, A arne 4.2. (Skdl)
(Alenius, Ele 4.2.— 1.5.) 
Hyvonen, Anna-Liisa 10.5.

Savola, Petter 4.2. (K) Tenhiålå, H annu 4.2.
Sukselainen, V. J. 4.2. (K) Saukkonen, Juhani 4.2.
(Kalavainen, M eeri
4.2.— 8.2.) 
Sundqvist, U lf 18.2. (Sd)

Ajo, Aimo 4.2.

Tuominen, M irjam  4.2. (Skdl) (Kivisto, Kalevi 4.2.— 20.5.) 
Peltola, K aarina 24.5.

(Breilin, Reino 4.2.— 8.2.) 
Tuom ioja, E rkki 18.2. (Sd) Liikanen, Erkki 4.2.

W esterholm, Raino 4.2. (Ski) Jårvilehto, U lla 4.2.
W esterlund, H enrik 4.2. (Sfp) Stenbåck, P ar 4.2.
(Tarjanne, Pekka 4.2.— 23.9.) 
W esterlund, Seppo 7.10. (Lkp)

N iem inen, Terhi 4.2.

Woivalin, Folke 2.11.76— D ahlm an, Nils 2.11.76—
2.11.77— 31.10.78 (ÅS) 2.11.77— 31.10.78
(Pihlajamåki, Veikko
4.2— 20.5.) (Hanhirova, Veikko 4.2.— 24.5.)
V åånånen, M arjatta 24.5. (K) Pihlajam åki Veikko 31.5.

4.3 Islands delegation

A ltin get valgte den 20. desember, for tiden indtil næste valg finder 
sted folgende m edlem m er og suppleanter:

E fri deild (overste afdeling) E: neSri deild (nederste afdeling.) N . 

Sjålfstæfiisflokkurinn. (Selvstæ ndighedspartiet) (Sj.)
Fulltruar (m edlem m er) V arafulltruar (stedfortræ dere)
H elgadottir, Ragnhildur, f. 30. Jonsson, Axel, f. 22. Bæjarfulltrui 
Forseti A l^ingis (Altingspræsi- (byrådsmedlem), Kopavogi, E. 
dent), Reykjavik, N.
Herm annsson, Sverrir, f. 30. U t- B jarnadottir, Sigurlaug, f. 26. 
gerSarm aSur (skibsreder), Reykja- K ennari (lærer), Reykjavik, N . 
vik, N.

20—770426. Nordiska rådet. Del 2
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Fram soknarflokkurinn.
Fulltruar (m edlem m er)
Skaftason, Jon, f. 26. H æstarottar- 
logm aSur (hojesteretssagforer), 
Kopavogur, N.
Åsgrimsson, H alldor, f. 47. Lek
tor (lektor), H ofn i H ornafirS i, E.

A lp y S  ubandalagiS.
F ulltrui (m edlem )
K jartansson, M agnus, f. 19. Fyrrv. 
råS herra (fhv. minister), Reykja
vik, N.

A lpydu flokku rin n .
Fulltrui (m edlem )
Gislason, Gylfi P>., f. 17. Fyrrv. 
råS herra (fhv. minister), Reykja
vik, N.

4.4 Norges delegation

E tter Stortingets valg av 15. des« 
sjon følgende sammensetning:

K åre W illoch (H)
H åkon Kyllingm ark (H)
Olaf K nudson (H)
Jo  Benkow (H)
Erland Steenberg (Sp)
Per Borten (Sp)
John Austrheim  (Sp)
Lars K orvald (Kr. F)
Asbjørn Haugstvedt (Kr. F)
F inn Gustavsen (S. V.)
Reidar T. Larsen (S. V.)
Trygve Bratteli (A)
Rolf Fjeldvær (A)
G uttorm  Hansen (A)
T hor Lund (A)
A rne N ilsen (A)
Liv Stubberud (A)
Bjarne M ørk Eidem (A)

(F rem skridtspartiet) (F) 

V arafulltruar (stedfortræ dere) 
Helgason, Jon, f. 31. Bondi (bon
de), SeglbuSum, V-Skaftafellssys- 
lu, N.
Pétursson, Påll, f. 37. Bondi (bon
de), HollustoSum , A -H unavatns- 
syslu, N .

(F olkeforbundet) (A b .)
Varafulltriii (stedfortræ der) 
GuSm undsson, Gils, f. 14. Rithof- 
undur (forfatter), Reykjavik, N.

(D et socialdem okratiske parti) (A .) 
V arafulltriii (stedfortræ der) 

Bjorgvinsson, Sighvatur, f. 42. 
Fyrrv. ritstjori (fhv. redaktor), 
Reykjavik, N.

1976 hadde den norske delega-

P å Rådets 25. sesjon i Helsingfors m øtte de nevnte delegasjonsmed- 
lem m er med unntak for Jo Benkow som hadde forfall og ble erstattet av
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stortingsrepresentant M artin Buvik. Stortingsrepresentant E rland Steen- 
berg var for denne perioden valgt som delegasjonens form ann.

E tter stortingsvalget 12. septem ber 1977 ble det fo re tatt nyvalg av 
norsk delegasion. D et skjedde 27. oktober 1977 og delegasjonen har et
ter dette følgende sammensetning:

Trygve Bratteli (A)
Rolf Fjeldvær (A)
G uttorm  Hansen (A)
Reiulf Steen (A)
Thor Lund (A)
A rne Nilsen (A)
Liv Stubberud (A)
Kirsten Myklevoll (A)
Bjarne M ørk Eidem (A)
K åre Willoch (H)
H åkon Kyllingm ark (H)
Jo Benkow (H)
Sigrid Utkilen (H)
A strid Gjertsen (H)
Lars K orvald (Kr. F)
Asbjørn Haugstvedt (Kr. F)
Kjell M agne Bondevik (Kr. F)
Johan J. Jakobsen (Sp)

Denne sammensetningen gjelder for tiden fram  til 31. desember 1978. 
Som form ann for delegasjonen valgte delegasjonen fo r dette tidsrom  
stortingsrepresentant Lars Korvald.

4.5 Sveriges delegation

N ordiska rådet svenska delegationen vald den 19 oktober 1976 (for ti
den intill dess val nåsta gång åger rum)

M edlem m ar Suppleanter

Nilsson, Jan-Ivan N. (c) Jonång, G unnel M. (c)
Palme, S. Olof J. (s) Peterson, Thage E. G. (s)
Hernelius, J. Allan (m) N ordstrandh, Ove H. (m)
Feldt, Kjell-Olof (s) Lindahl, Essen H. G. (s)
Carlsson, C. Eric (c) Eriksson, Olle (c)
Adamsson, E rik S. J. (s) Håvik, I. D oris H. (s)
W irtén, Rolf G. S. (fp) Richardson, N. G unnar E. (fp)
Mellqvist, Sven A. (s) Lundblad, G rethe (S)
Sundman, P er Olof (c) H åkansson, A lfred L. (c)
Palm, N. Sture (s) Gadd, P. E. Arne (S)
Kristensson, Astrid M. (m) Petersson, P er M. (m)
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Johansson, K nut B. M. ( s ) Hall, K arl-Erik ( s )

Jonasson, J. E. Bertil (c) Ekelund, U lla G. (c)
Skantz, A nna-G reta ( S ) W iklund, Bengt O ( s )

Sellgren, Rolf O. M. (fp) Rom anus, L. Gabriel (fp)
Jansson, Paul G. (S) Johansson, T yra A. S. ( s )

Sundberg, Ingrid E. (m) Carlsham re, N ils O. G. (m)
W erner, Lars H. (vpk) M arklund, E ivor I. (vpk)

D en 11 oktober 1977 foretog riksdagen val av m edlem m ar och supple
anter i N ordiska rådet for tiden intill dess val nåsta gång åger rum . D en 
andringen h ar skett i delegationernas sam m ansattning sedan den 25 :e 
sessionen a tt H åkan W inberg (m) invalts som ordinarie m edlem  efter 
A strid Kristensson (m).

5. Organistiska och finansiella sporsmål

5.1. Budgetfrågor

U tfallet av 1977 års budget ligger inom  ram en for anslagna medel. 
U tgifterna har uppgått till 6 929 987 skr. och inkom sterna till 1 817 845. 
N ettoutgifterna år således 5 112 142 skr. In tåk terna av rådets tryck, 
fråm st N ordisk utredningsserie, har blivit avsevårt storre ån beråknat. 
Å  andra sidan har overskridanden skett på några konton, sårskilt under 
posterna resekostnader (flyttningsutgifter) och rådets tryck; de senare 
uppvågs dock, som redan fram gått, av storre intåktsokningar. Enskilda 
overskridanden beror huvudsakligen på starkt stigande kostnadsutveck- 
ling under verksamhetsåret. Presidiet h a r em ellertid i god tid fore bud
getårets utgång medgivit a tt enskilda poster i budgeten fo r 1977 vid 
behov fick overskridas inom ram en for den totala budgeten.

I den reviderade budgeten for 1978, som faststålldes av presidiet 
1977-12-19, har några om disponeringar foretagits och nettoutgifterna 
uppjusterats med 196 000 skr. till 5 876 000 skr. U ppjusteringarna på 
ordinarie konton betingas av osåkerhet i fråga om loneutvecklingen på 
den svenska arbetsm arknaden under 1978 sam t om fattningen av for- 
vantade kostnadsstegringar. K ostnaderna for rådets tryck forvåntas oka 
avsevårt fråm st p. g. a. utokat om fång av NU-serien. E n  ny post for 
utgivning av en bok om N ordiska rådets historia år också en netto- 
okning av budgeten. H ojningarna kompenseras dock till storsta delen 
av m otsvarande uppråkning av in tåkterna for 1978.

I den reviderade budgeten ar det icke råknat med kostnader som kan 
uppkom m a i sam band m ed eventuell flyttning av presidiesekretariatet 
från  G am la riksdagshuset.

I budgeten fo r 1979 har råknats m ed fortsatta norm ala kostnadsok-
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ningar. Dessutom har vissa belopp justerats på grundval av erfaren
heterna från budgetutfallet de senaste åren. Budgeten for 1979 har en 
nettoomslutning på 6 430 000 skr. Av nettookningen med 554 000 skr. 
i jåm forelse med den reviderade budgeten for 1978 beloper sig 90 000 
skr. på kostnader for en engelsk och finsk version av boken om N ordiska 
rådets historia, 80 000 skr. på okade kostnader från  Nordisk K ontakt 
(okad upplaga) och 180 000 skr. på rådets tryck, den senare uppvågs 
dock delvis av okade intåkter.

En uppstållning over den reviderade budgeten for 1978 och ny bud
get for 1979, personalf orteckning sam t revisionsrapport bif ogas som 
tillågg 1 och 2.

5.2 Præsidiesekretariatet

Præsidiesekretær Helge Seip, N orge, indgav sin afskedsbegæring til 
Rådets præsidium den 1. april og fik den bevilget m ed fratræ den til
1. august 1977. H an efterfulgtes af afdelingschef G udm und Saxrud; 
Norge, fra 18. august 1977.

Stedfortrædende præsidiesekretær Lasse Lindhard M adsen, D anm ark, 
efterfulgtes den 1. august 1977 af G unnar Næsselund, Danm ark.

Stedfortrædende præsidiesekretær Arnold Willén, Sverige, efter
fulgtes den 12. decem ber 1977 af Jan  O. Karlsson, Sverige.

På posten som sekretær for rådets trafikudvalg indtrådte Snjolaug 
Olafsdottir, Island, den 1. decem ber 1977 som afløser for 6 la fu r Péturs- 
son, Island, som søgte sin afsked fra  1. januar 1978.

K am rer Eivor Andersson fra trådte efter ønske fra  udgangen af 1977 
og efterfulgtes af Pia Andersson fra  21. novem ber 1977.

Ingegerd W ahrgren fik fra  1. januar 1977 tillagt titlen byråsekre- 
terare.

Udvalgssekretær Claes W iklund var fritaget for tjeneste fra  15. april 
1977 til årets udgang. I  denne periode fungerede byrådirektor Eric 
Hultén som udvalgssekretær.

5.3 Sekretærkollegiet

Sekretærkollegiet mødtes mellem den 25. og 26. session i kalender
året 1977 den 26. april i Stockholm, den 6. juni i Stockholm, den 19. 
august i Stockholm, den 29. august i Reykjavik, den 31. oktober og
1. novem ber i Stockholm, den 12. decem ber i K øbenhavn og i kalen
deråret 1978 den 12. januar i Stockholm, den 20. januar i Stockholm 
og den 9. februar i Stockholm.

Sekretærkollegiet mødtes den 29. august 1977 i Reykjavik med sted
fortræderkom iteen i Nordisk M inisterråd, dels for at forberede mødet 
mellem præsidiet og statsministrene, som fandt sted den 20. januar
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1978, og dels for at drøfte forberedelserne til N ordisk råds 26. session.
F ra  august 1977 indtrådte præsidiesekretær G udm und Saxrud i sek

retærkollegiet som form and efter præsidiesekretær Helge Seip. D e faste 
m edlem m er af sekretærkollegiet er for D anm ark Axel Gorm sen, for 
Finland H åkan Branders, for N orge G udvin Låder Ve, for Island 
F riS jon Sigurdsson og for Sverige Christer Jacobson. I  m øderne den
31. oktober og 1. novem ber m ødte Birgitta M alm ros for den svenske 
delegation som konstitueret generalsekretær. I  m ødet den 12. januar 
m ødte stedfortrædende generalsekretær Niels Ove Gottlieb for den 
danske delegation.

5.4 Kulturfonden og Investeringsbanken

N ordiska  kulturfondens styrelse och revisorer sam t granskningsut- 
sko tte t fo r  N ord iska  kulturfondens forvaltning

Enligt A rt. 7 i Overenskommelsen om N ordiska kulturfonden av den 
12 juni 1975 (Nordisk Statutsaml. N U  1975: 37) består fondens sty
relse av tio m edlem m ar av vilka N ordiska rådet våljer fem. F or dessa 
våljes personliga suppleanter. V alet foretas for två kalenderår åt 
gången. Enligt Art. 15 beslutar N ordiska rådet om revision av fondens 
forvaltning och råkenskaper. F o r att folja upp bestam melserna i artikel 
16 i overenskommelsen betråffande granskning av kulturfondens be
råttelse och råkenskaper utser N ordiska rådet årligen ett sårskilt ut- 
skott.

Som m edlem m ar i N ordiska kulturfonden for perioden 1977— 78 
valde N ordiska rådet den 28 februari 1976 foljande: K arl Skytte med 
Poul H artling som suppleant, Olavi Låhteenm åki m ed Georg Backlund 
som suppleant, Sverrir H erm ansson m ed Gils Gudm undsson som supp
leant, G uttorm  H ansen m ed Jo Benkow som suppleant och Ingem ar 
M undebo m ed Bengt W iklund som suppleant. G enom  fyllnadsval den 
31 m ars 1977 invaldes G unnar Richardsson efter Ingem ar M undebo, 
som låm nat styrelsen.

Som revisorer for N ordiska kulturfonden fo r perioden 1977— 78 in
valdes den 31 m ars 1977 Otto M ørch med Ivar Hansen som suppleant 
och Jørgen Bredsdorff m ed S. Lenler-Olsen som suppleant.

Till m edlem m ar av u tskotte t fo r  granskning av N ordiska  kulturfon
dens forvaltn ing  valde N ordiska rådet vid sin 25:e session:

D anm ark: folketingsmedlem Robert Pedersen m ed Svend H augaard 
som suppleant,

Finland: riksdagsmedlemmen U lf Sundqvist m ed Elsi Hetemåki- 
O lander som suppleant,

Island: alltingsman Gylfi t>. G islason med Sverrir Herm ansson som 
suppleant,
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N orge: odelstingspresident Per Borten m ed stortingsrepresentant 
Rolf Fjeldvær som suppleant,

Sverige: riksdagsmedlemmen Paul Jansson m ed Eric Carlsson som 
suppleant.

Till form an har utskottet utsett Gylfi P . Gislason. Som utskottets 
sekreterare har fungerat kulturutskottets sekreterare Kristian Slotte.

Sedan 25 :e session har Per Borten u ttrå tt u r rådet. H an har i u t
skottet ersatts av stortingsrepresentant K jell M agne Bondevik.

U tskottet har sam m antrått den 20 januari 1978 i Stockholm och dår- 
vid behandlat beråttelsen over N ordiska kulturfondens verksam het un 
der 1976 (Sak C 16/k). I m otet deltog de ordinarie m edlem m am a for- 
utom  Robert Pedersen, U lf Sundqvist och Paul Jansson. Suppleant for 
Pedersen var Svend H augaard och for Sundqvist Elsi Hetemåki-Olan-

F or N ordiska kulturfondens verksam het redogors i sårskild beråttelse 
(C 16/k). Som bilaga till beråttelsen ingår bl. a. revisorernas beråttelse 
och betånkande från  granskningsutskottet for N ordiska kulturfondens 
forvaltning.

Nordiska investeringsbankens kontrollkom m itté

Enligt § 13 i Stadgan for N ordiska investeringsbanken (faststålld av 
N ordiska m inisterrådet den 4 decem ber 1975) h ar en kontrollkom m itté 
uppråttats m ed uppgift att kontrollera, a tt N ordiska investeringsban
kens verksam het bedrivs i overensståmmelse m ed stadgarna. K om m it
téns tio ledam oter utses fo r en period av hogst två år. Fem  av leda- 
m oterna utses av N ordiska rådet.

Vid tidpunkten for N ordiska rådets 24 :e session 1976 hade overens
kommelsen om uppråttande av investeringsbanken ånnu inte ratificerats 
av samtliga lånder. Plenarforsam lingen bem yndigade presidiet att utse 
rådets fem  forsta representanter i kontrollkom m ittén m ed verkan fram  
till nåsta ordinarie session. Presidiet utsåg 1976-06-04 Poul Hartling, 
M auno Forsm an, Jon Skaftason, M artin Buvik och Paul Jansson att 
ingå i kontrollkom m ittén. P lenarforsam lingen forlångde den 31 m ars 
1977 m andatperioden for ledam oterna t. o. m. den 31 maj 1977. Sam
tidigt utsågs Poul Hartling, M auno Forsm an, Jon  Skaftason, H åkon 
Kyllingm ark och Paul Jansson for perioden den 1 juni 1977— den 30 
april 1979. Poul H artling låm nade kontrollkom m ittén den 1 januari
1978. Presidiet utsåg den 20 januari 1978 Poul Enggaard att eftertråda 
Poul H artling med verkan fram  till fyllnadsval vid rådets 26 :e session.

F or N ordiska investeringsbankens verksam het och kontrollkom m it- 
téns rapport redogors i sårskild beråttelse, som låm nas till rådets 26 :e 
session. Overenskommelsen och stadgan finns publicerade i Nordisk 
Statutsamling, N U  1975: 37.
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6. Informationsfrågor

6.1 Planlåggningen

Syftet m ed N ordiska rådets inform ationsverksam het finns form ulerat 
i den inform ationsplan som gåller från  borjan av 1976. D et år att inom 
och utom  N orden verka for att 1) N ordiska rådet och nordiskt sam
arbete i ovrigt blir kånt vad gåller syfte, bakgrund, organisation och 
arbetsform er, 2) uppnådda resultat inom  N ordiska rådet och nordiskt 
sam arbete i ovrigt blir kånda, 3) pågående arbete inom N ordiska rådet 
och nordiskt samarbete i ovrigt blir kånt, 4) arbetet inom  N ordiska 
rådet och nordiskt sam arbete i ovrigt uppfattas positivt. Dessutom skall 
inform ationsverksam heten ha till syfte att 1) kontinuerligt folja utom- 
stående gruppers (t. ex. massmediernas, forskarnas, Foreningarna N or
dens) behandling av nordiska frågor och vid behov inform era rådsmed- 
lem m ar och rådets sekretariat hårom  sam t 2) folja upp det egna ar- 
betets resultat med avseende på de uppstållda målen.

M ålgrupperna, till vilka inform ationsverksam heten skall riktas, har 
prioriterats. Vid sidan av de interna m ålgrupperna h ar foljande ex- 
terna grupper getts hogsta prioritet: 1) massmedierna, 2) de politiska 
partierna, 3) lårarna.

D en långsiktiga inform ationsplanen kom pletteras årligen med verk- 
samhetsplaner, vilka utgor grunden for budgetarbetet.

U nder 1977 var den utåtriktade inform ationsverksam heten synner- 
ligen livlig. D en koncentrerades fram st till vårm ånaderna då N ordiska 
rådet samlades till sin 25:e session, då onsdagen den 23 m ars firades 
som Nordens dag och då Foreningarna N orden arrangerade s. k. råds- 
veckor på m ånga olika orter i samtliga nordiska lånder. Inform ationen 
syftade hårvid fråm st till att bekantgora resultaten av N ordiska rådets 
arbete under 25 år. F o r åndam ålet utgavs en sårskild folder på danska, 
finska, islåndska, norska och svenska. I  foreningarna N ordens gåvobok 
till samtliga m edlem m ar skildrades N ordiska rådets 25-åriga verksam 
het. Sekretariatet fo r nordiskt kulturellt sam arbete låt u tarbeta en vågg- 
avis om nordiskt samarbete. D en distribuerades till skolor och organi
sationer run t om i Norden.

Stråvan att i hogre grad ån tidigare koordinera den inform ationsverk
samhet som bedrivs av de officiella nordiska sam arbetsorganen har 
under året fråm st gållt inform ationen till m ålgrupper utom  Norden.

6.2 Nordens dag, rådsveckoma

Enligt presidiets beslut hogtidligholls onsdagen den 23 m ars 1977 
som ”Nordens dag” . U nder fråm st m ars och april m ånad arrangerade 
Foreningarna N orden dårtill s. k. rådsveckor vid vilka N ordiska rådets
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arbete uppmårksammades. Sam m anlagt genom fordes ca 250 arrange- 
mang av vilka en tiondedel koncentrerades till N ordens dag.

I D anm ark  var N ordens dag allm an flaggdag. Foreningen N orden 
arrangerade en fest i Kopenham ns rådhus, vid vilken statsminister 
Anker Jørgensen talade. N ordiska rådets danska delegation holl en 
presskonferens på Christiansborg. Fhv. statsminister Poul Hartling, 
folketingets form and K arl Skytte, fhv. minister Erling Dinesen, folke- 
tingsm edlem m arna K irsten Jacobsen, K ristian Albertsen och Chr. Chris
tensen inform erade om aktuella frågor i det nordiska samarbetet. Re
geringen foretråddes av minister Lise Østergaard, som redogjorde for 
de fyra ministerrådsforslag som forelåg vid 25 :e sessionen. I  samlingen 
deltog ett stort antal journalister, m inistrar och m edlem m ar av åmbets- 
m annakom m ittéer, de nordiska låndernas am bassadorer och nordiska 
kontaktm ån. Vid presskonferensen presenterades vidare Foreningarna 
Nordens gåvobok, som overråcktes till N ordiska rådets presidium.

Folketingsmand Chr. Christensen m edverkade som talare vid en av 
Foreningarna N orden arrangerad fest i Trom so den 24 mars.

D en danska delegationens sekretariat sam arbetade med den danska 
Foreningen N orden i en skolkampanj. Till folkskolor, gymnasier, hog- 
skolor och sem inarier utsåndes ett inform ationspaket, som inneholl en 
folder om  resultat av N ordiska rådets arbete under 25 år, ett standard
foredrag om N ordiska rådets och N ordiska m inisterrådets verksamhet, 
den danska utgåvan av publikationen N ordiska samarbetsavtal, F o r
eningarna N ordens gåvobok 1977, samt en folder om N ordiska m i
nisterrådet.

I Finland  (utom Åland) forekom  arrangem ang på 48 orter. A rrango- 
rer var de lokala avdelningarna av foreningen Pohjola-N orden, i vissa 
fall i sam arbete m ed respektive kom m un eller någon skola på orten. 
Foreningen Pohjola-N ordens centralkansli och N ordiska rådets Finlands 
delegation hjålpte till når det gållde att anskaf fa foredragshållare.

A rrangem angen ågde rum  under perioden 13 m ars— 17 april. Hu- 
vudparten koncentrerades till perioden 23— 30 mars, dårav en stor del 
på N ordens dag den 23 mars. Som foredragshållare m edverkade m i
nistrar, m edlem m ar och suppleanter i N ordiska rådets Finlands dele
gation, andra riksdagsmån, tjånstem ån vid N ordiska rådet och riksda- 
den, fortroendem ån inom  Pohjola-N orden, sam t tjånstem ån vid de 
nordiska låndernas am bassader i Helsingfors.

Foreningen N orden på Åland  uppm årksam m ade N ordiska rådets 
25-årsjubileum dels vid sitt årsm ote den 27 februari, dels vid ett sam- 
kvåm for på Å land inflyttade nordbor den 23 mars. Vid årsm otet m ed
verkade generalsekreterare H åkan Branders, vid samkvåm et talm an F ol
ke Woivalin.

På Island  uppm arksam m ades 25-årsjubileet bland annat m ed ett stort 
mote i N ordens hus.
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I Norge svarade Foreningen N orden for en hel rad arrangemang. 
D en norska delegationen hjålpte till med att anskaffa talare. Samman- 
lagt m edverkade 22 talare på 19 orter. F rån  grannlånderna kom f. d. 
statsminister Olof Palme, Sverige, som talade i Oslo och folketingsmand 
Chr. Christiansen, D anm ark, som talade i Tromsø. Till arrangorerna 
distribuerades en del inform ationsm aterial om N ordiska rådet.

Foreningarna N ordens gåvobok horde till det inform ationsm aterial 
som tillstålldes samtliga stortingsrepresentanter. Infor jubileumssessio- 
nen arrangerades en presskonferens, som samlade ett trettiotal delta- 
gare. I norsk radio och TV uppm arksam m ades rådsjubileet på många 
satt. P rogram m edarbetarna erholl bakgrundsm aterial om N ordiska rå 
dets historia och verksamhet.

I Sverige utkom  en broschyr "Sverige i N orden” som låg klar infor 
N ordens dag och rådsveckorna. Den distribuerades till massmedia den
21 mars. Skolorna hade tidigare uppm arksam m ats på rådsjubileet med 
en skrivelse till generaldirektoren i skoloverstyrelsen. I den presentera- 
des åven "Våggavisen” .

I sam arbete med Foreningen N orden genomfordes, till storre delen 
under tiden 25 februari— 2 april, 52 s. k. rådsarrangem ang runt om i 
landet. Som foredragshållare medverkade både tidigare och nuvarande 
m edlem m ar och suppleanter i den svenska delegationen, m edlem m ar ur 
F inlands delegation, tjånstem ån och fortroendem ån inom Foreningen 
N orden, tjånstem ån från  nordiska sekretariatet och från det svenska sek
retariatet. Rekryteringen av foredragshållare påverkades i viss m ån av 
att den 25:e sessionen kom att sam m anfalla med den planerade tiden 
for rådsveckorna.

A ntalet rådsevenemang som genom forts overskrider det ovan angiv
na antalet, bl. a. beroende på att några lokalavdelningar av Foreningen 
N orden sjålv skaffat foredragshållare utan det svenska rådssekretariatets 
medverkan. Så sent som i oktober 1977 genom fordes tre arrangemang, 
varav det ena agde rum  i M otala dår f. d. statsminister Tage Erlander 
talade over N ordiska rådets utveckling under de 25 åren.

6.3 Massmedierna

M assmedierna gav våren 1977 N ordiska rådet och det nordiska sam
arbetet en synnerligen stor publicitet. Det skedde fråm st infor rådets 
25:e session i Helsingfors och i samband med firandet av N ordens dag 
och rådsveckorna.

Servicen till massmedierna skottes enligt tidigare riktlinjer. Press- 
m eddelanden har uppråttats såvål centralt som nationellt och tillstållts 
massmedierna. Infor den 25e sessionen distribuerades inom artikeltjåns- 
ten en serie intervjuer med rådspolitiker som deltog i rådsarbetet un 
der de forsta åren. K andidaterna for N ordiska rådets litteraturpris pre-



D okum ent 1 1879

senterades i en serie artiklar. Till sessionen utarbetades åven for mass- 
mediernas bruk en sammanstållning av de årenden som uppforts på dag
ordningen. Sammanstållningen utkom  åven i upplagor på finska och 
engelska. Telexf orbindelserna vid 25:e sessionen anlitades for 152 sånd- 
ningar. Presskonferenser arrangerades vid sessionen och åven efter flera 
utskottsm oten sam t efter m oten m ed rådsutskott och ministerråd.

U nder år 1977 arrangerades två seminarier. D et ena holls på H inds
gavl den 25— 27 september. Till det inbjods arbetsm arknadsjournalister 
från  massm edierna i de nordiska lånderna. I sem inariet deltog 24 jour
nalister, 8 foretrådare for arbetsm arknadens parter, 9 foredragshållare 
och 15 m edlem m ar från  N ordiska rådets och N ordiska ministerrådets 
sekretariat. Sem inarieprogram m et upptog bland annat en redogorelse for 
det arbetsm arknadspolitiska låget i N orden, en presentation av det no r
diska arbetsm arknadsprogram m et och dess konsekvenser for individerna 
och nationerna sam t en redogorelse for m inisterrådets utredning om 
ungdomsarbetslosheten i N orden. Seminariet avslutades med en diskus
sion om arbetsm arknadsjournalisternas roll varvid också synpunkter på 
inform ationsarbetet fram fordes. Sem inarieforberedelserna skedde i sam 
råd med foretrådare for N ordens fackliga sam organisation (NFS) och de 
nordiska arbetsgivarforeningarna.

Det andra sem inariet arrangerades på Håsselby slott i Stockholm den 
23— 25 oktober 1977. Till det inbjods journalister från  radions och te
levisionens sam hållsredaktioner eller motsvarande. 13 journalister från  
fyra av de nordiska lånderna deltog. Program m et upptog inform ation 
om det nordiska sam arbetets organisation och de aktuella arbetsuppgif- 
terna, vilka genomgicks utskottsvis. P lanerna på en nordisk radio- och 
tv-satellit presenterades och diskussionen kretsade fråm st kring de p ro
grampolitiska frågorna. U tgående från  en inledning av inform ations
kom m itténs ordforande, stortingspresident G uttorm  H ansen diskuterades 
fram tidsperspektiven i det nordiska samarbetet.

R apporter från  de båda sem inarierna har tillstållts sem inariedeltagarna 
och N ordiska rådets nationella delegationer. I  N U -serien publicerades 
under åre t rapporter från  inform ationssem inarier 1976 (N U  B 1977: 7 
och 8).

6.4 D e politiska partierna

Frågan om  inform ationen till de politiska partierna har utretts av en 
arbetsgrupp m ed riksdagsledam ot Sture Palm  som ordforande. I  forsta 
skedet holls på nationellt plan konferenser m ed partisekreterarna. U nder
1977 forelåg resultatet av dessa overlåggningar. A rbetsgruppen samman- 
stållde dårpå sin slutrapport som låg som grund for inform ationskom 
mitténs behandling. K om m itténs forslag till åtgårder h a r godkånts av 
presidiet.
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Å tgarderna skall sattas in dels på nationellt plan, dels centralt. D e n a
tionella sekretariaten uppm anas a tt 1) effektivisera distributionen av 
redan  befintligt material, 2) bygga u t och effektivisera kontaktem a till 
de olika undergrupperna inom  m ålgruppen politiska partier och darvid 
gora partiem a uppm arksam m a om sina m ojligheter a tt stå till tjånst 
m ed service. De nationella delegationem a uppm anas a tt forstårka sina 
inform ationsresurser. Inform ationssektionen gavs i uppdrag a tt 1) ut- 
arbeta ett nyhetsbrev och dårvid soka sam arbete m ed m inisterrådets 
båda sekretariat, 2) arbeta vidare m ed produktionen av bildband, 3) i 
sam arbete m ed de ovriga sekretariaten overse distributionen av Nordisk 
K ontakt, K alendarium , Statistisk Årsbok, program  for sessionerna, vik- 
tigare dagordningar och N U-serien till fråm st partikanslierna, de poli
tiska partiem as nyhetsbyråer, de politiska kvinno- och ungdom sforbun- 
dens kanslier samt foreningarna N ordens ungdom srepresentantskap. V i
dare godkånde presidiet ett forslag om utarbetande av ett inform ations- 
paket och ett forslag om att distribuera nya medlemsforslag till de poli
tiska partierna.

Nyhetsbrevet kom m er a tt utges i sam arbete med N ordiska minister
rådets sekretariat. U tgivningen inleds då det nya verksam hetsåret borjaf 
efter N ordiska rådets 26:e session.

Inom  inform ationskom m ittén har frågan om en N ordisk årsbok utretts 
av en sarskild arbetsgrupp. Aven i detta avseende h ar ett sam arbete med 
m inisterrådets sekretariat efterstråvats. Inform ationskom m ittén har av 
finansiella skål inte kunnat forverkliga planerna. F rågan tas upp på nytt 
under år 1978.

6.5 Skolorna

L årarna hor till de extem a m ålgrupper som, enligt inform ationspla
nen, skall prioriteras i inform ationsverksam heten.

D en av inform ationskom m ittén tillsatta arbetsgruppen, s. k. skol- 
arbetsgruppen, hade ett forsta, konstituerande, m ote den 3 februari 1977. 
Y tterligare två m oten holls under våren och hosten 1977. D årutover 
h a r ett m indre arbetsutskott (4— 5 personer) samlats vid tre  tillfållen 
under 1977 samt i borjan av 1978. I  skolarbetsgruppen, som h ar riks
dagsman P er Olof Sundm an som ordforande, ingår forutom  sekretariats- 
personal åven foretrådare fo r sekretariatet fo r nordiskt kulturellt sam
arbete, centrala skolmyndigheter, lårareorganisationer samt foreningarna 
N orden. Till vissa av arbetsgruppens m oten har adjungering skett, fråmst 
från  Foreningarna N ordens Forbund och foreningarna N ordens histo
riska facknåmnd.

Enligt inform ationsplanen skall arbetsgruppen bl. a. (citat u r m an
datet): . . .  ”Foreslå konkreta åtgårder som på kort sikt och inom ramen 
fo r de innevarande undervisningsplanem a kan ge eleverna vid grundsko-
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lans hogstadium  och gymnasier okade kunskaper om nordiskt sam ar
bete.” samt . . .  "Foreslå åtgårder som på sikt kan m edfora a tt under
visning om nordiskt sam arbete i hogre grad ån hittills tas m ed i låro
planerna.”

A rbetsgruppen h ar fo r avsikt att avge en slutrapport under hosten
1978 enligt ovannåm nda m andat. A rbetet h a r påborjats genom  bl. a. 
kartlåggning av visst nordiskt undervisningsmaterial, fråm st historia och 
samhallskunskap, p å  grundskolans hogstadium  och gymnasier sam t kon- 
taktverksam het gentem ot utbildningsdepartem entet och skolmyndig- 
heter.

V idare h ar arbetsgruppen haft fortlopande kontakt m ed bl. a. lårare 
från  lårarhogskolor, lårarorganisationer och lårom edelsforlag. A rbets
gruppen har givit uppslag till artiklar och delvis m edverkat vid planering 
och produktion av ett nordiskt tem anum m er av Aktuellt fo r historie- 
låram a, en tidskrift som distribuerats till h istorielåram a i samtliga nor
diska lånder. Bl. a. h a r det skrivits ett avsnitt om m odem t nordiskt sam
arbete i avsikt a tt vidarebefordra inform ation åven till eleverna, då lå- 
rarna  forutsåtts anvånda delar av tidskriftens innehåll i undervisningen.

Arbetsgruppen har, i sam råd m ed fråm st foreningarna N orden, pla
nerat en lårarkonferens, som år tånkt a tt åga rum  under forsta hålften av 
år 1978 och vars resultat m ed uppfoljning delvis skall ligga till grund for 
slutrapporteringen under hosten.

I sam band m ed rådets 25:e session, jubileumssessionen, h a r skolom a 
inform erats om  det nordiska sam arbetet. I  D anm ark och F inland sked- 
de det i form  av skolpaket som distribuerades i sam verkan m ed fo r
eningarna N orden.

Parlam entariker och åven tjånstem ån från  rådet h a r hållit forelås- 
ningar i en del skolor under nåm nda period och åven senare under året.

D en av N ordiska kulturfonden bekostade ”våggavisen” om  nordiskt 
samarbete, som distribuerats till skolom a i samtliga nordiska lånder, har 
delvis foljts upp av skolarbetsgruppen; dels genom K ultursekretariatets 
representant, dels genom kontakt och rapporter från  vissa lårar- och 
elevprojekt run t våggavisen.

E tt sam arbete h ar diskuterats m ed den svenska riksdagens skoltjånst 
angående lårarkurser (samhållskunskap) i syfte a tt oka kunskaperna om 
m odernt nordiskt samarbete. E tt forslag om årligen återkom m ande nor
diska fortbildningskurser har också inkom m it från  nåm nda skoltjånst.

6.6 Målgrupper utom Norden

Frågan om inform ationen till m ålgrupper utom  N orden h ar under 
verksam hetsperioden utretts av en arbetsgrupp m ed stortingsrepresen
tan t Jo Benlcow som ordforande. I  gruppen h ar N ordiska ministerrådets 
båda sekretariat och utrikestjånsternas pressavdelningar varit represen-
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terade. G ruppen lade i slutet av 1977 fram  sin slutrapport.
Arbetsgruppen redogor for nulåget och den aktuella distributionen. 

D en utreder syftet med utlandsinform ationen och kartlågger m ålgrup
per och språkom råden. Slutligen lågger arbetsgruppen fram  forslag be
tråffande inform ationsm aterial och organisatoriska åtgårder. E n  fastare 
koordinering av denna del av verksam heten m ed m inisterrådets båda 
sekretariat och de nordiska låndernas utrikestjånster efterstråvas.

Arbetsgruppens slutrapport har presenterats for inform ationskommit- 
tén som tar den till behandling våren 1978.

6.7 Utståilningen ”Kvinnan i Norden”

Utstållningen ”Kvinnan i N orden” som framstålldes till den 24 ok
tober 1976 har åven under 1977 visats på flera orter inom och utom 
Norden.

I Danmark visades utstållningen under år 1977 på ca 30 platser. De 
fiesta exemplar av utstållningen har sedan overlåmnats till lårarsem ina- 
rier, folkhogskolor och andra undervisningsanstalter for perm anent 
bruk.

Foreningen Pohjola-N orden i Finland  har inte exakta uppgifter om 
de orter på vilka utstållningen visats då exemplar av den i vissa fall har 
distribuerats vidare från den forsta utstållningsorten till nårbelågna or
ter utan att detta rapporterats till centralkansliet. Enligt foreliggande 
uppgifter visades utstållningen under 1977 på 48 orter runt om i landet, 
oberåknat Åland. Eftersom  utstållningen på ett antal orter visats både i 
finsk- och norskspråkig version, stiger antalet kånda visningar av den 
finskspråkiga versionen till 47 och av den norskspråkiga till 14. På 
Åland har utstållningen visats i två olika lokaler i M arieham n, varefter 
den cirkulerat i ett antal kommunbibliotek.

Aven i Norge har utstållningen visats åven under 1977. D et gåller 
bland annat de stora biblioteken i Oslo, Deichmanske Biblotek (med fi
lialer) och Universitetsbiblioteket. V id det forstnåm nda visades utståll
ningen under storre delen av våren och somm aren, delvis samtidigt med 
Våggavisen och utstållningen "O ljen i N orden” . I Universitetsbiblioteket 
visades åven utstållningen under en långre period hosten 1977.

I Sverige distribuerades utstållningen i ett forsta skede novem ber 1976 
— februari 1977 till 58 mottagare. I  Foreningen N ordens regi vandrade 
den dårefter vidare i 3— 4 nya led, då fråm st till skolor och bibliotek. I 
september 1977 uppskattades utstållningen till att ha nått ut till drygt 200 
olika orter och institutioner. Enligt reaktioner som inkomm it till F o r
eningen N ordens centralsekretariat har utstållningen nått resultat utover 
vad m an forvåntat och den har dessutom visat sig tåla forflyttningar i 
fler omgångar ån ursprungligen uppskattats. N ordiska rådets svenska 
sekretariat har åven i viss m ån placerat utstållningen i egen regi i Stock
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holm. Så tillbringade den tre veckor i Kanslihuset och anvåndes i sam
band m ed en familjepolitisk konferens och en kulturvecka for kvinnliga 
filmskapare i Stockholm.

Utom Norden  h ar utstållningen distribuerats av Svenska Institutet. 
D en har visats i England, Holland och Tyskland. Visningar planeras yt
terligare i Belgien och Osterrike.

6.8 Informationsmaterial

Till inform ationskam panjerna i anslutning till rådsjubileet fordigståll- 
des en folder på samtliga nordiska språk. I den redogors kort fo r resul- 
ta ten  av N ordiska rådets arbete. Samtidigt gjordes en affisch avsedd att 
fåsta uppm årksam heten på foldern. Av foreningarna N orden inkoptes 
en upplaga av foreningarna N ordens gåvobok 1977. D en har distribue
rats centralt och via de nationella sekretariaten. G åvoboken har i forsta 
hand tillstållts samtliga m edlem m ar av foreningarna N orden. D en fore
ligger i två upplagor, en på skandinaviska språk, en på finska. Till råds
jubileet uppdaterades den allm ånna broschyren om nordiskt asam arbete 
och gavs ut i en svensk och en norsk upplaga.

En ny allmån broschyr om det nordiska sam arbetet har utarbetats. 
D en utkom m er på svenska och norska till 26:e sessionen. Aven den 
finska oversåttningen foreligger klar. Oversåttningen till engelska pågår.

U nder året har forre danske generalsekreteraren F ran tz W endt fortsatt 
arbetet på sin historik over N ordiska rådet. D en danska utgåvan beråk
nas kunna publiceras under 1978. Enligt p lanerna skall en sam m anfatt- 
ning av boken utges på finska och engelska. D etta  våntas ske under
1979.

N ordiska m inisterrådet har u tarbetat en ny broschyr om sin organi
sation och verksamhet. E n delupplaga h ar tillstållts N ordiska rådet. 
Samma gåller for den broschyr om den nordiska milj osky ddskonventio- 
nen som publicerats på m inisterrådssekretariatets forsorg. Aven den 
engelska oversåttningen av inledningskapitlet till m inisterrådets beråt
telse C 1 har delvis distribuerats av N ordiska rådet.

K alendariet over nordiska m oten utgavs under 1977 med 10 num 
m er i en upplaga av 1 500 exemplar.

6.9 Nordisk Kontakt

Tidskriften N ordisk K ontakt, som orienterar om arbetet i de nordiska 
låndernas parlam ent och det nordiska sam arbetet, utkom  under 1977 
med sin 22 :a årgång. N um rens antal var 16 och utgivningen skedde var- 
annan vecka under den tid av året då pariam enten år samlade. A ntalet 
sidor var 968.

Redaktionen bestod av Erling Larsson, ansvarig utgivare och redak-
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tionssekreterare, Carl K auffeldt (till den 30.9.), Axel N ielsen (1.10—
21.1.) och Poul A. Frederiksen, D anm ark, H arry  Elg, Finland, Bjorn 
Johansson, Island, O ddvar H ellerud, N orge och U no K aarik (till den 
30.4), dårefter Olle Hogstrand, Sverige.

Prenum erationspriset ar 12 skr per år, oforåndrat sedan 1966. Upp- 
lagan 11000 exemplar. U nder året utokades distributionen av tidskrif
ten till fråm st fortroendem ån och funktionårer inom  de politiska par- 
tierna.

6.10 Ovrigt

Inom  ram en for den studiebesoksordning som avtalats med minister
rådets sekretariat besoktes presidiesekretariatet under året av bl. a. en 
grupp funktionårer i A rbejdernes Oplysningsforbund i Hvidovre och av 
N ordiska klubben i Helsingfors. D eltagarna i N ordisk journalistkursus 
foretog ett studiebesok till rådssessionen i Helsingfors.

7. Publikationsverksamhet

7.1 Forhandlingarna

Forhandlingarna vid tjugofemte sessionen har redigerats av redaktor 
Åke Edwall och byråsekreterare Ingegerd W ahrgren.

25 :e sessionens forhandlingar har uppdelats i två band, ett huvudband 
om 2 146 sidor och ett supplem entband om 933 sidor i vilket remissytt- 
randen och prom em orior har samlats.

Rådsforhandlingarna h ar tryckts av AB P. A. N orstedt & Soner, 
Stockholm. F or inbindningen har V erbum  & Håssler Sambok AB, H å- 
gersten, svarat. Huvudbandets upplaga h ar uppgått till 2 100 exemplar 
och supplementbandets till 1 600 exemplar. U tsåndningen av rådsboc- 
kerna från 25 :e sessionen ågde rum  under decem ber 1977.

Forhandlingarna utdelas till delegationernas m edlem m ar och supp
leanter sam t overlåmnas till pariam enten i de nordiska lånderna, m inis
terier/departem ent, N ordiska m inisterrådet, Sekretariatet fo r nordiskt 
kulturellt samarbete och olika åmbetsverk, offentliga bibliotek och poli
tiska partier, folkhogskolor, tidningar m. fl. institutioner sam t vissa en
skilda personer i de nordiska lånderna. V idare har forhandlingarna till- 
stållts andra parlam ent, utlåndska bibliotek, vetenskapliga institutioner i 
utlandet, internationella organisationer m. fl.

7.2 NU-seriesi

Vid ett mote mellan N ordiska rådets sekreterarkollegium och N or
diska m inisterrådets stållforetrådarkom m itté i Helsingfors den 23 febru-
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ari 1977 fattades ett beslut om uppdelning av NU-serien i en A- och en 
B-serie.

U nder 1977 har foljande num m er utkom m it i A-serien:

1. N ordiskt språksekretariat (2 800 ex.)
2. STINA, slutrapport. A llmån del (4 600 ex.)
3. STINA, slutrapport. Teknisk del, text (4 400 ex.)
4. STINA, slutrapport. Teknisk del, bilagor (4 400 ex.)
5. N ordiskt tjånstem annautbyte (2 850 ex.)
6. A rbetsm arknadspolitiken i de nordiska lånderna under konjunktur- 

nedgången 1975— 76 (2 300 ex.)
7. N ordisk radio och television via satellit. Statssekreterargruppens 

slutbetånkande (8 800 ex.)
7 F. Pohjoism aisten radio- ja  televisio-ohjelmien satellittilåhetykset 

(2 400 ex.)
8. N ordisk radio och televsion via satellit. Bilagor till den tekniska 

delrapporten (5 000 ex.)
9. Nordisk radio och television via satellit. Bilagor till den råttsliga 

delrapporten (5 000 ex.)
10. G odstrafiken i Trondheim sleden (2 600 ex.)
11. Låkem edel och trafik  (3 400 ex.)
12. STIN A  II (4 450 ex.)
13. T iltak m ot ungdomsarbeidsløsheten i de nordiske land (4 355 ex.)
14. N ordisk råvare- og ressourceudredning (3 030 ex.)
15. Førtids- og invalidpension i N orden (2 900 ex.)
16. N ordiska rådet, register 1965— 1974 (2 630 ex.)
17. Nordisk statutsamling (2 300 ex.)
18. Yearbook of N ordic Statistics, 1977 (Nordisk statistisk årsbok) 

(12 000 ex.)

U nder 1977 har foljande num m er utkom m it i B-serien:

1. N ordisk radio och television via satellit (4 000 ex.)
2. N ordisk lederuddannelsesprojekt fo r hotel- og restaurationsfaget 

(2 000 ex.)
3. N ordiskt kulturcentrum  i F inland (3 000 ex.)
4. N ordens Hus på Færøerne (2 500 ex.)
5. Grunnskolen i N orden, 1976 (6 700 ex.)
6. N ordisk m iljoprovsbank (2 300 ex.)
7. D en nordiska nyhetens våg. Seminarium (1 975 ex.)
8. Seminarium for deltagare i Nordisk Journalistkursus (2 000 ex.)
9. Behandling i institusjoner. R apport fra  det tredje nordiske forsk

ningssymposium om narkotikaproblem er (3 400 ex.)
10. Individualisering av engelskundervisningen (5 425 ex.)
11. K ontrollpolitik och psykofarm aka (4 000 ex.)
12. Forskningens roll for social- och miljovårdspolitiken (2 900 ex.)
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13. Englannin kielen opetuksen yksiloiståminen (2 025 ex.)
14. Fororternas kulturliv (2 300 ex.)
15. D atorbaserad inform ations- och dokum entationstjånst for arbets- 

medicin och yrkeshygien (2 150 ex.)
16. M iljovårdsutbildning vid universitet och hogskolor. Konferens 

(2 700 ex.)
17. Produkters levetid (3 000 ex.)
18. Å terkom m ande utbildning i N orden (4 350 ex.)
18 E. R ecurrent Education in the N ordic Countries (2 100 ex.)
19. Likestilling i arbeid og familieliv (1 900 ex.)
20. Individualisering av matem atikundervisningen (4 300 ex.)
21. M atem atiikanopetuksen yksilointi (2 950 ex.)
22. Forskola i glesbygd (3 450 ex.)
23. N O V U  —  Nordisk voksenundervisningsprosjekt. S lutrapport 

(2 550 ex.)
24. Integrering i forskolan av handikappade barn/funktionshåm m ade 

barn /barn  med behov av sårskilt stod och stimulans (2 730 ex.)
25. Straffesystemer i N orden (2 000 ex.)
26. 10:e Nordkalottkonferensen (2 380 ex.)
26 F. 10. Pohjoiskalottikonferenssi (670 ex.)
27. A rbetsm arknadsutbildning i N orden (2 130 ex.)
28. G jenvinning av kom m unalt avfall i N orden (2 300 ex.)
29. N ordiska interfaceprojektet (2 750 ex.)
30. Betald studieledighet i N orden (3 650 ex.)
31. Arbeidsm arked og arbeidsmarkedspolitikk i N orden (2 200 ex.)
32. Handlingsprogram  for nordiskt sam arbete inom byggsektorn 

(3 170 ex.)
33. K ontaktm annam ote 1977 i Reykjavik (2 045 ex.)
34. N aturgeografisk regionindelning i N orden (4 300 ex.)
35. 16— 19-åringarnas utbildningssituation i N orden I: U tbildning och 

ungdomsarbetsloshet (4 155 ex.)
36. N ordisk radio och television via satellit. Remissammanstållning 

(5 765 ex.)
37. Lærerutdanning i de nordiske land (4 475 ex.)
38. Jåm forande studie av arbetsm arknadsstatistik i N orden (2 300 ex.)
39. Arbetsm arknadspolitiska och socialpolitiska forutsåttningar for 

återkom m ande utbildning (3 750 ex.)
40. Konsumentundervisning i skolan (2 800 ex.)
41. N ye veier i voksenopplæringen —  en kartlegging av forsknings- og 

utviklingsarbeid i N orden (4 000 ex.)

7.3 Nordisk Statistisk Årsbok

N ordisk Statistisk Å rsbok har enligt presidiebeslut utkom m it årligen 
sedan 1962. Sedan 1972 redigeras årsboken av redaktor H arry  de
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Shårengrad vid N ordiskt statistiskt sekretariat i København. Årsboken 
utkom m er i februari 1978 (N U  A  1977:18) i 12 000 exemplar. Å rsbo
ken har tryckts i Stockholm av AB P. A. N orstedt & Soner. F rån  och 
med 1972 utges årsboken gem ensamt av N ordiska rådet och N ordiskt 
statistiskt sekretariat i København.

7.4 Register over rådsforhandlingarna

Register over rådsforhandlingarna 1965— 1974 har utkom m it som 
num m er N U  A  1977:16. D etta register har, liksom registret 1953— 1964 
(N U  1969:19), redigerats av inform ationssekreterare Olof Wallmén.

7.5 Portråttmatrikeln

Till tjugofem te sessionen utgavs en upplaga på 850 exemplar av port- 
råttm atrikeln over de vid sessionen nårvarande valda rådsm edlem m arna 
och regeringsrepresentanterna. Publikationen har redigerats av informa- 
tionsassistent M ary Ann Sørensen och tryckts av AB P. A. N orstedt & 
Soner.

7.6 Statutsamling

Fr. o. m. 1970 utges enligt beslut av N ordiska rådets presidium en å r
lig publikation i N U -serien upptagande stadgar, instruktioner, reglemen- 
ten och andra beståm melser som avser nordiska institutioner och samar- 
betsorgan eller annan sam nordisk verksamhet. Redaktor for statutsam 
lingen år byråsekreterare Anneli Joneken vid presidiesekretariatet. 
N ordisk statussamling utkom m er i februari 1978 i 2 300 exemplar (N U  
A 1977:17).

8. Delegationerna och pariamenten

8.1 Danmark

Den danske delegations beretning til Folketinget om Nordisk Råds 25. 
session 1977 er trykt.

I anledning af medlemsforslag A  480/j om afgivelse af en regeringsbe- 
retning om det nordiske sam arbejde til parlam enterne i de nordiske 
lande besluttede m an i den danske delegation, at inform ation om det 
nordiske sam arbejde på regeringssiden kunne ske ved, at kapitel I i m i
nisterrådets årlige beretning blev forelagt folketinget sammen med dele
gationens beretning.

D en danske delegation har siden 25. session bl. a.
a) afgivet en udtalelse i anledning af medlemsforslag A  502/j om en 

udredning om N ordisk Råds organisation og virksom hedsform er (dele- 
gationsmøde 6. oktober 1977)

b) ansat ny dansk redaktør (Poul Frederiksen) for Nordisk K ontakt 
(pr. 1. januar 1978)
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Rådets Finlands delegations beråttelse over N ordiska rådets verksam 
het år 1976 overlåmnades till riksdagen den 6 oktober 1977. U tskottet 
for utrikesårenden avgav betånkande over beråttelsen den 2 december 
1977 (UtUB nr 20/1977 rd.). I betånkandet fram holl utskottet bl. a.:

”Aven under beråttelseåret har det nordiska sam arbetet utvecklats på 
m ånga olika sått och vittom fattande. Av de sam arbetsom råden som un 
der beråttelseåret varit av central betydelse vill utskottet sårskilt konsta- 
tera den betydelse som det nordiska lagstiftningssamarbetet samt sam ar
betet i anknytning till arbetsmiljo- och miljoskyddsfrågorna har vid ut- 
vecklandet av dessa områden. U tskottet vårdesåtter åven hogt det beslut 
som fattades vid ifrågavarande session och som går ut på att sim ultan
tolkning infors vid rådets plenarforsam lingar. P å  detta sått har m an ska- 
pat betydligt båttre och jåm bordigare forutsåttningar åven for de finsk- 
språkiga m edlem m arna i rådet att aktivt och fullodigt deltaga i rådets 
verksamhet. Forverkligandet av den nordiska kom m unala rostråtten 
och valbarheten i F inland och Sverige, placerandet av det N ordiska 
konstcentrum et på Sveaborg samt de positiva åtgårder som utforts i Sve
rige for att bevara de finlåndska im m igranternas modersmål och kultur, 
år likaså konkreta resultat av det nordiska samarbete som utforts inom 
rådet.

Enligt 5 § lagen om N ordiska rådets Finlands delegation avger dele
gationen årligen till riksdagen beråttelse over N ordiska rådets verksam 
het. I praktiken har beråttelsen begrånsat sig till de årenden som be
handlats vid den session som hållits respektive år och till foljd av ple
narforsamlingens centrala betydelse har m an i beråttelsen knappt alls 
befattat sig m ed den ovriga verksamheten under beråttelseåret i rådet. 
U nder de senaste två decennierna har rådets plenarforsamlings ordinarie 
session traditionellt hållits på vårvintern vilket i praktiken har inneburit, 
att beråttelsen om sessionen har kunnat avges till riksdagen forst cirka 
ett och ett halvt år senare, varvid det åven från  rådets foljande session 
har forflutit nåstan ett år. D å dessutom beråttelsen till foljd av anhop- 
ningen av årenden i slutet av året i riksdagen har kunnat behandlas vid 
plenum  i allm ånhet forst under vårsessionen av den riksdag som foljer 
på det år då beråttelsen avgavs, har beråttelsen mist sin aktualitet och 
en del av sitt intresse. U trikesutskottet anser det vara oundgångligt att 
m an får aktuellare uppgifter ån hittills for att en resultatrik uppfoljning 
av N ordiska rådets verksam het skall kunna åstadkom m as sam t for att 
forutsåttningar skall kunna skapas for en på aktuella årenden koncentre- 
rad  och idégivande debatt i riksdagen om det nordiska samarbetet. 
D årfor forutsåtter utskottet, att brådskande åtgårder vidtas och vid be
hov åven stadgandena åndras for att beråttelsen over N ordiska rådets 
verksam het for varje ordinarie sessions vidkomm ande skall kunna 
bringas till behandling i riksdagen redan under samma år så snart som 
mojligt efter sessionen.”

Riksdagens behandling av utskottet for utrikesårenden betånkande 
ågde rum  den 9.12.1977. U nder diskussionen vid plenarbehandlingen 
presenterades utskottets betånkande av ordforanden i utskottet for u tri
kesårenden, riksdagsman U lf Sundqvist, som fram håvde betydelsen av

8.2 Finland
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att skapa mojligheter fo r en aktuellare debatt ån hittills om de årenden 
som varit fore vid rådets sessioner. Aven ordforanden i N ordiska rådets 
Finlandsdelegation, riksdagsman V. J. Sukselainen uppeholl sig vid u t
skottets forslag om att påskynda rapporteringen till riksdagen om råds- 
arbetet och hånvisade i detta hånseende till den svenska riksdagen, vid 
vilken delegationsrapporten avges rått snart efter rådssessionen. Riks
dagsman Elsi O lander faste uppm årksam het vid det vid 24:e sessionen 
fattade beslutet om att taga i bruk sim ultantolkning i forsokssyfte vid 
rådssessionen och betecknade detta som betydelsefullt u r Finlands syn
punkt. H on onskade samtidigt understryka vikten av att inte forsum m a 
att stårka undervisningen i svenska i Finland och forkovra kunskaperna 
i svenska språket, som behovs såvål inom N ordiska rådet som vid kon- 
takterna med de ovriga nordiska lånderna i allmånhet. Talaren uttryckte 
samtidigt sin tillfredsstållelse over forlåggningen av det nya nordiska 
konstcentret till Sveaborg. Riksdagsman Seppo W esterlund berorde 
också frågan om sim ultantolkningen och fann, att em edan dess behov- 
lighet vid plenarm otena har konstaterats, den åven borde utvidgas att 
galla alla av N ordiska rådet anordnade kongresser och dess utskott.

Sedan diskussionen forklarats avslutad beslot riksdagen oversånda be
tånkandet såvål till N ordiska rådets Finlandsdelegation som till rege
ringen.

Delegationens arbete har under året i mycket hog grad pråglats av 
N ordiska rådets 25-årssession, som efter att forst ha varit utsatt att for- 
siggå den 19— 23 februari 1977 efter det nyval utlysts i D anm ark forsig- 
gick i Helsingfors den 31 m ars— 3 april 1977. Rådets kvartssekellånga 
verksam het celebrerades dels i sam band med sjålva sessionen och dels 
genom en i Finland under verksam hetsåret genom ford nordisk inform a- 
tionskam panj, i vilken delegationen aktivt tog del. Till denna del hånvi
sas till framstållningen under vederborande punkter i beråttelsen.

8.3 Norge

Den norske delegasjons rapport fra  24. sesjon ble avgitt 19. november
1976. Denne rapport fulgte som vedlegg til den norske regjerings stor
tingsmelding om nordisk samarbeid i 1976 (St.meld. nr. 30, 1976— 77). 
Stortingsmeldingen og delegasjonsrapporten ble behandlet av Stortingets 
utenriks- og konstitusjonskom ité som avgav innstilling 3. februari 1977. 
I innstillingen heter det bl. a.:

"K om itéen viser til delegasjonens redegjørelse og vil på bakgrunn av 
den ikke betrakte presidiets uttalelse i fiskerigrensekonflikten ved Island 
som noe brudd på N ordisk Råds tradisjonelle ikke-behandling av u ten
riks- og sikkerhetspolitiske saker.

Bistandssamarbeidet er e t avtalt og innarbeidet sam arbeidsfelt under 
m inisterrådets ansvar. K om itéen vil på ny gi uttrykk for det ønskelige i 
en m er uttøm m ende redegjørelse for hvilke nordiske fellestiltak og ar-
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beidsform er som kan være aktuelle når de nå løpende prosjekter er 
fullført (jfr. Innst. S. nr. 177 for 1975— 76).

Komitéen legger vekt på at utnyttelsen av olje og gass fra  norsk kon
tinentalsokkel også vurderes i nordisk sammenheng, og at det skjer i 
sam m enheng med mulighetene for samarbeid på det industrielle område.

Komitéen fram hever N ordels betydning for utnyttelsen av de samlede 
kraftpotensialer. Selv om de nordiske land har forskjellig utgangspunkt 
når det gjelder energi, finner komitéen det nyttig at norske forsknings- 
institusjoner deltar i de prosjekter som er satt i gang i nordisk regi.

Den nordiske investeringsbank kom i drift i løpet av kort tid. K om i
téen imøteser rapporter om den innlåns- og utlånspolitikk som blir lagt 
til grunn for bankens virksomhet, enten i de årlige stortingsmeldinger el
ler på annen måte.

Kom itéen tror det vil kunne komme positive resultater av det varslede 
program  for turistsamarbeidet, og vil understreke betydningen av å for
bedre flyreisetilbudet innen Norden.

F or å styrke de fundam entale trekk i nordisk enhet er det viktig å ta 
nye initiativ innenfor arbeidsmarkedspolitikken, sosial- og helsevernet og 
når det gjelder utdannelsessystemene. Kom itéen følger de nye program 
m er på disse felter med spesiell interesse.

Kom itéen forstår de problem er som ulike nasjonale syn kan skape for 
lovgivningssamarbeidet. Spesielt når det gjelder fam ilieretten, er det på 
det nåværende tidspunkt uklart etter hvilke retningslinjer en eventuell 
lovharm onisering på dette om råde kan skje. D et arbeidet som pågår på 
ekteskapslovgivningens om råde i de enkelte land foregår på fritt grunn
lag.

Komitéens medlem mer Haugstvedt og Korvald vil peke på at forde
len ved en harm onisering m å vurderes m ot det prinsipielle syn som de 
enkelte land og partier har på ekteskapets status og funksjon. Disse 
m edlem m er an tar at en harm onisering vil bli lettere å gjennomføre der
som problem ene m ed den såkalte "papirløse fam ilie” løses utenom  
ekteskapslovgivningen.

Komitéen viser til sine m erknader da Stortinget samtykket til ratifika- 
sjon av ny avtale om Nordisk kulturfond, spesielt understrekningen av 
at den allmennkulturelle virksomhet også i fram tiden m åtte få en særlig 
begunstiget stilling.

Komitéen konstaterer m ed tilfredshet den enighet som foreligger når 
det gjelder informasjonsutveksling mellom Rådets og M inisterrådets o r
ganer, og finner at sam arbeidsdokum entet er i pakt med den arbeids- 
form  som har gitt det nordiske samarbeid et særpreg sam menliknet m ed 
andre internasjonale organisasjoner.

Kom itéen har m erket seg at presidiets sammensetning også i 1976 har 
vært i politisk ubalanse. Presidiets muligheter til å fungere etter avtale- 
forutsetningene avhenger bl. a. av at delegasjonene sam arbeider for å 
oppnå en balansert sammensetning av det organ som skal ha den 
øverste, koordinerende ledelse av Rådets virksomhet.

Stortingsmeldingens innledningskapittel gir en oversiktlig oppsumme- 
ring av resultater og planer. D et fram går fo r øvrig av kom m unikeet fra 
statsm inisterm øtet i desember 1976 at det arbeides med et overgripende 
program  for alle sam arbeidsom råder, og komitéen går u t fra  at dette 
viktige program arbeid vil bli fø rt videre ved de drøftelser mellom presi
diet og statsministrene som det nå er enighet om å gjenoppta.”
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Denne innstillingen lå til grunn for Stortingets debatt om nordisk 
samarbeid. Ordskiftet fant sted 15. februari 1976 og Stortinget besluttet 
enstemmig i tråd med utenriks- og konstitusjonskom itéens innstilling å 
legge stortingsmeldingen og delegasjonsrapporten til protokollen.

Den norske delegasjon bekreftet under forberedelsene til Rådets 25. 
sesjon at man ønsket å bidra til en partipolitisk balansert sammensetning 
av presidiet og at m an ville foreta nom inasjon av nasjonalt presidiemed- 
lem uavhengig av delegasjonens formannsvalg. N orsk presidiemedlem 
på 25. sesjon ble stortingsrepresentant Trygve Bratteli.

Ved konstituering av den nye delegasjonen den 27. oktober 1977 gjen- 
tok man at det fortsatt var den norske delegasjons standpunkt at nom i
nasjon av presidiemedlem og valg av delegasjonsform ann er to spørsmål 
uten gjensidig avhengighet.

Delegasjonens m edlem m er og sekretariat har på vanlig m åte og som 
fram går av delegasjonens rapport fra  25. sesjon gjennom året deltatt i 
Rådets utvalgsmøter, konferanser og seminarer. I samband med "N or
dens D ag” (23. m ars 1977) og feiringen av N ordisk Råds 25. sesjon, del
tok en rekke av delegasjonens m edlem m er med foredrag rundt om i lan
det. De fleste av disse arrangem entene gikk i Foreningen N ordens regi. 
D et norske presidiemedlem, Trygve Bratteli, var i samme anledning ho
vedtaler ved et festm øte i N ordens Hus i Reykjavik.

Delegasjonens sekretariat har i forbindelse m ed Rådets 25. sesjon fo- 
restått utsendelse av en del brosjyrer og annet inform asjonsm ateriale om 
N ordisk Råd. M ottakere har særlig vært de lokale N orden-foreninger 
og en del skoler. Delegasjonen hadde innbudt sekretærene fra  de poli
tiske partier til et møte 7. januar 1977 hvor m an drøftet mulige inform a- 
sjonstiltak fra  Nordisk Råd til de politiske partier. Synspunktene ble se
nere referert til Rådets inform asjonskom ité og den nedsatte arbeids- 
gruppe for inform asjon til partiene. U m iddelbart før 25. sesjon arran- 
gerte delegasjonen en sammenkomst for de norske pressedeltakere ved 
sesjonen. Presidiets norske hedersgjester, E inar G erhardsen, John Lyng 
og Einar Løchen, var innbudt.

Den norske delegasjons rapport fra 25. sesjon ble avgitt 22. november 
1977. Denne rapport fulgte som vedlegg til den norske regjerings stor
tingsmelding om nordisk samarbeid i 1977.

8.4 Sverige

8.4.1 B eråttelse om  N ordiska rådets 25:e session

Sveriges delegation har overlam nat skrivelse till riksdagen den 18 maj
1977 med beråttelse om N ordiska rådets tjugofem te session. Utrikesut- 
skottet har behandlat beråttelsen den 10 novem ber 1977 (UU betånkan
de nr 1977/78: 1). 1 betånkandet anfor utskottet bl. a.:
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”D et nordiska sam arbetet har tack vare N ordiska rådet nått en impo- 
nerande bredd och beror i dag på ett eller annat sått de fiesta samhålls- 
om råden. D et har dårm ed blivit ett grundlåggande inslag i både in- och 
utrikespolitiken.

R ådet har inte m inst på senare år visat stor livskraft, form åga till fo r
nyelse och smidig anpassning till konkreta behov.

N år m inisterrådet tillkom och de adm inistrativa organen utbyggdes, 
yppades vissa farhågor fo r byråkratisering och fo r att det parlam enta
riska rådet skulle stållas i skuggan. Dessbåttre har dessa farhågor till 
storsta delen visat sig o'oefogade. Tvårtom  har det kunnat goras gållande 
att en vitalisering i rådsarbetet dårm ed intrådde och att de parlam enta
riska initiativen hårigenom  fick ett starkare och snabbare gensvar från 
regeringssidan.

I jåm forelse m ed andra internationella sam arbetsorgan har de nor
diska k larat sig m ed en forhållandevis blygsam adm inistrativ apparat. 
F or den fortsatta effektiviteten år det em ellertid av vikt att också fram - 
gent ge akt på faran  for onodig ansvållning av adm inistration och doku
m entproduktion. Rådets nya budgetkom m itté har hårvidlag ett sårskilt 
ansvar. I samma syfte bor m an likaså oavlåtligt stråva efter a tt arbetet 
koncentreras på huvudsaker och att det koordineras på båsta sått.

Begrånsning till våsentliga ting, m åttfullhet i fråga om dokum enta- 
tionsvolymen och fram for allt overskådlighet i rapporteringens fram - 
stållningssått har också stor betydelse for parlam entarikernas mojlighe
ter a tt folja och sjålva engagera sig i de nordiska sam arbetsfrågorna.

D et kan också bidra till att de nordiska frågorna få r ett storre ut- 
rymme i medlem slåndernas parlam entsdebatter dår de ofta fått spela en 
rå tt undanskymd roll. Tvivelsutan skulle N ordiska rådets verksamhet 
kunna vara båttre forankrad hos de riksdagsledam oter som inte ingår i 
rådsdelegationerna. De anstrångningar som gors —  bl. a. på initiativ av 
rådets inform ationskom m itté —  for att effektivare sprida låttillgånglig 
inform ation om rådet och det nordiska sam arbetet fortjånar allt stod.

D et nordiska sam arbetet har också få tt en stark position inom inter- 
nationell politik u tanfor N orden. Aven om N ordiska rådet anser sig for- 
hindrat att på något m era forpliktande sått behandla utrikes- eller såker- 
hetspolitiska frågor, år det uppenbart att det breda nordiska samarbete 
som utvecklats i rådets hågn indirekt kraftigt har bidragit till att stårka 
de nordiska låndernas inflytande vid internationella overlåggningar 
inom FN-systemet, dår ett sam ordnat eller gemensamt upptrådande från 
nordisk sida ofta forekommer.

Om vånt utgor denna nordiska samverkan på det internationella pla
net liksom den såkerhetspolitiska balans som de facto råder i N orden i 
sin tu r otvivelaktigt ett styrkebålte for det sam arbete kring konkreta 
sam'nållsfrågor som bedrivs inom N ordiska rådet.”

Riksdagens behandling av utrikesutskottets betånkande ågde rum  den 
23 novem ber 1977. H err Hernelius fram forde hårvid att verksamheten 
inom N ordiska rådet for den svenska allm ånheten och åven for svenska 
riksdagsman var relativt okånd. Detsam m a kan sågas åven om andra 
riksdagens organ utanfor N orden, t. ex. Europarådet och Interparlam en- 
tariska unionen. Betråffande N ordiska rådet år em ellertid den bristande 
kånnedom en sårskilt beklaglig dels dårfor att rådet behandiar frågor av
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naraliggande och konkret natur, dels darfor att N ordiska rådet år ett de 
nordiska pariam entens eget organ, sam m ansatt av parlam entariker och 
valt av parlam entariker. D et år ett organ som dessutom nåra sam arbetar 
med de nordiska regeringarna.

V idare anforde herr Hernelius att N ordiska rådets årenden knappast 
någonsin behandlats sårskilt ingående i Sveriges riksdag. I N orge och 
D anm ark darem ot agnas N ordiska rådets verksam het ofta dagslång de
batt, och åven i F inland år uppm årksam heten storre i fråga om vad som 
sker i N ordiska rådet ån hos oss. Ansvaret for bristande debatt i svenska 
riksdagen ligger fråm st hos delegationen sjålv, som inte i tillråcklig grad 
inform erat om rådets verksamhet.

Fram tidsperspektiven i det nordiska sam arbetet berordes åven av herr 
Hernelius. Bland annat forvåntas en rapport från  N ordiska m inisterrå
det med om fattande forslag om industriell samverkan och energifrågor. 
Vidare nåm ndes, att rådet långre fram  kom m er att behandla ett projekt 
som, om det genomfors, blir epokgorande, nåm ligen en nordisk televi
sion. H err Hernelius hoppades att detta projekt skulle kom m a att bli 
forem ål for en ingående debatt innan beslut fattas, både i rådet och i de 
olika pariamenten.

H err Hernelius pekade åven på den form  av nordisk politisk samver
kan som bedrivs i t. ex. Forenta nationerna och vid den pågående euro- 
peiska såkerhetskonferensen, en samverkan som tar sig uttryck i gem en
samma rådslag, ofta i gemensamt upptrådande utåt och i gem ensamma 
rostningar. D enna samverkan som våckt omvårldens respekt och beund- 
ran  tillskrivs av utlåndska iakttagare icke m inst N ordiska rådets verk
samhet och det faktum  att nordiska politiker inom rådets ram  ofta mots 
och diskuterar.

H err Adamsson berorde i sitt inlågg fråm st sam arbetet på det ju ri
diska om rådet. Initiativet till det juridiska sam arbetet hade tagits for 
m er ån 100 års sedan vid det forsta nordiska juristm otet i K openham n. 
Redan vid starten av N ordiska rådet forelåg ett om fattande program  for 
det nordiska lagstiftningssamarbetet, som hade antagits av de nordiska 
justitiem inistram a 1946. Behandlingen av detta program  har satt påtag
liga spår i N ordiska rådets arbete under dess forsta 25 år. U nder åren 
1972— 1974 blev det u tarbetat ett nytt nordiskt lagstiftningsprogram  i 
nåra sam arbete mellan juridiska utskottet och de nordiska justitieminist- 
rarna.

En riktlinje for arbetet i juridiska utskottet har varit och år att de frå 
gor som foreligger fo r utskottets behandling haft direkt betydelse for de 
enskilda m edborgarna i de nordiska lånderna. H err Adamsson fram holl 
också att hånsyn m åste tas till opinionslåget i de olika lånderna vid be- 
domning av olika forslag. Sam arbetet får heller inte hindra ett fortsatt 
reform arbete i de enskilda lånderna.

H err Adamsson avslutade sitt anforande m ed att berora rådets kon-
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trollerande funktion och sade bl. a. att det år och bor vara en central 
uppgift for N ordiska rådets utskott att folja genom forandet av de av 
N ordiska rådet antagna rekom m endationerna, granska m inisterrådets 
årliga rapport och ovriga samarbetsorgans beråttelser och foreslå even
tuella åtgårder i anledning av dessa.

Statsrådet Antonsson, den svenske samarbetsministern, uttalade sin 
tillfredsstållel&e over a tt utrikesutskottet ågnat N ordiska rådets beråt
telse en m era utforlig behandling ån vanligt.

S tatsrådet Antonsson kom i sitt anforande in på det arbetsprogram  
som m inisterrådet planerar att lågga fram  vid rådets 26:e session. P ro 
gram m et om fattar det ekonomiska samarbetet, arbetslivets problem atik, 
trygghetsfrågorna dår socialpolitiken och lagstiftningssamarbetet kom 
m er in, arbetsmiljon och m iljofrågorna i allm ånhet och kultursam arbe
tet. Statsrådet ansåg också att m an nu funnit form erna for dialogen om 
ministerrådets budget och over huvud taget den allm ånna ekonomiska 
satsningen på det nordiska samarbetet.

De mest nåraliggande och våsentliga uppgifterna fo r det nordiska 
sam arbetet år enligt statsrådet Antonsson frågorna om energi- och re- 
surshushållning. I ett låge dår m an internationellt for en energi- och re- 
sursdebatt år det mycket angelåget att resurserna i N orden samordnas. 
E tt treårigt program  for forskning, utveckling och teknologiformedling 
på energiom rådet hade påborjats i år.

Statsrådet fram holl också att forutom  ovannåm nda arbetsprogram  be- 
råknas forslag till handlingsprogram  for bl. a. om rådena miljovård och 
turism vara fårdigstållda till 26:e sessione.

Avslutningsvis berordes inform ationsfrågorna. Statsrådet m enade att 
trots att den svenska allm ånheten har en positiv grundinstållning, år det 
nodvåndigt att inform ationen om sakinnehållet i det nordiska sam arbe
tet forbåttras. Vikten måste m er ån tidigare fåstas vid vad de politiska 
partierna, deras ungdom sforbund, deras kvinnoforbund och folkrorel- 
serna i allm ånhet kan gora for att sprida kunskap om det nordiska sam
arbetet. De nationella avdelningarna av foreningarna N orden har hår en 
mycket viktig uppgift for att fora ut det s. k. nordiska budskapet.

Aven herr Palme kom in på inform ationsfrågorna och den ringa de
batt som forts i Sveriges riksdag om det nordiska samarbetet. Det år vik- 
tigt a tt inform ationen om det nordiska sam arbetet i allm ånhet och om 
N ordiska rådet i synnerhet får en båttre spridning. H err Palm e ansåg 
nåmligen att N ordiska rådet och det nordiska sam arbetet våxer i bety- 
delse.

Det finns inte något exempel på dem okratiska stater som med beva- 
rad sjålvståndighet nått så långt i internationellt sam arbete som de nor
diska lånderna. H err Palme konstaterade att i en tid av allvarlig in terna
tionell kris år resultatet av det nordiska sam arbetet någonting viktigt att 
peka på. De nordiska lånderna har for omvårlden stått som foretrådare
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for en enkel och handfast fram tidstro nar det galler att gripa sig an med 
de for m anniskorna vasentliga trygghetsfrågorna: sysselsåttning, social 
vålfård, utbildning och framtid.

H err Palme kom i sitt anforande in på de socialdemokratiska partier- 
nas handlingsprogram  for nordiskt samarbete. M ed handlingsprogram 
m et onskar socialdem okraterna inbjuda till en fri diskussion om for 
N orden centrala frågor. H err Palm e uttryckte en forhoppning om  att 
åven andra rorelser —  konservativa, liberala, centeristiska och vilka de 
ån  år —  på samma sått bor prestera handlingsprogram  som grundval 
for en fri och oppen diskussion både over partigrånser och over nations- 
grånser. Enligt herr Palm e var detta ett led i a tt stim ulera och vitalisera 
det nordiska arbetet.

Riksdagen beslot i enlighet med utskottets forslag att delegationens 
beråttelse från 25:e sessionen skulle låggas till handlingarna.

8.4.2 K om m unalt sam arbete over riksgranser

Riksdagen beslot den 30 novem ber 1977 godkånna overenskommelsen 
mellan Danm ark, Finland, Norge och Sverige om kom m unalt samarbete 
over nordiska riksgrånser. A rendet hade behandlats i riksdagens konsti- 
tutionsutskott (KU 1977/78: 15) som i sitt betånkande hade tillstyrkt att 
riksdagen godkånner nåm nda overenskommelse.

Vid behandlingen i riksdagen anfordes av statsrådet Antonsson bl. a. 
foljande:

”Den overenskommelse vi nu behandiar syftar till e tt okat nordiskt 
sam arbete på det kom m unala planet. Enligt overenskommelsen forbin
der sig fordragsslutande stat att gora sådana åndringar i lagstiftningen 
att hinder och svårigheter når det gåller onskvårt kom m unalt samarbete 
over riksgrånserna undanrojs.”

Jag vill u ttala tillfredsstållelse over det positiva m ottagande som pro
positionen fått. D et finns anledning att m otivera den enighet over parti- 
grånserna som finns om  vårdet av att driva det nordiska sam arbetet vi
dare och att ståndigt soka nya om råden for ett intensifierat nordiskt 
samarbete i fram tiden.

L åt mig konstatera att de nordiska land- och ålvgrånserna tillsam
mans utgor 2 850 km  och att det i kom m unerna långs dessa grånser 
bor om kring 600 000 månniskor. Skulle m an till detta lågga Øresunds
om rådet, som N ordens mest tåtbefolkade, får m an ytterligare ett par 
m iljoner m ånniskor i den krets som berors av diskussionerna om nor
diskt sam arbete i grånsregionem a.

D en overenskommelse som riksdagen hår behandiar utgor den grund 
på vilken en kom m ande speciallagstiftning, som avlågsnar råttsliga hin
der for grånsregionalt samarbete, kan vila.

Sedan de fyra berorda pariam enten —  Islands år alltså undantaget —  i 
de nordiska lånderna antagit detta forslag till overenskommelse blir det 
nu  regeringarnas nårm aste uppgift a tt aktivt inform era grånskomm u- 
nerna om vilka mojligheter till vidgat grånsregionalt sam arbete som 
overenskommelsen medfor.
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Parallellt med detta m åste regeringarna inform era sig om vilka sam- 
arbetsprojekt m an i skilda gransregioner skulle vilja inleda och vilka 
krav som då kan stållas på speciallagstiftning for a tt gå sådana gråns- 
kom m unala onskemål till motes.

D en svenska regeringen kom m er fo r sin del att vara mycket lyhord 
fo r samarbetsonskem ål från  grånskom m unernas sida. N årm ast på pro
gram m et står nu  en kartlåggning av sam arbetsm ojligheter och samar- 
betsproblem i grånsregionerna. M inisterrådet har fo r kort tid sedan på 
svenskt initiativ påborjat en kartlåggning. Jåmsides hårm ed måste vi nu 
på svensk sida inform era våra grånskom m uner om  vilka mojligheter 
som overenskommelsen erbjuder och vara ly horda fo r de onskemål som 
kan kom m a från  kom m unerna.

F or egen del ser jag overenskommelsen så att dess fråm sta syfte år att 
undanroja de form ella hinder som ånnu finns for nordiskt samarbete 
over riksgrånsem a m ellan grånskomm uner. D et syftet fyller over
enskommelsen inte ensam. D et finns såkert anledning att långre fram  
kom plettera den med viss speciallagstiftning. Riksdagens beslut i dag in- 
nebår sålunda att m an får i gång en process som m ed visshet kan sågas 
få stor betydelse for befolkningen i de nordiska grånsregionerna.”

8.4.3 O vriga aktiv ite ter

Svenska delegationen har vid mote den 19 oktober 1977 avgivit ytt- 
rande over medlem sforetag A 502/j om tillsåttande av utredning om 
N ordiska rådets organisation och verksamhetsformer.

Vid N ordiska rådets svenska delegations m ote den 16 februari 1977 
antogs en ny arbetsordning for svenska delegationens kansli.

Svenska delegationens arbetsutskott beslot vid m ote den 19 januari
1977, i enlighet m ed forslag från  foretagsnåm nden vid delegationens 
kansli, a tt en personalnåm nd med y ttranderått i alla tjånstetillsåttnings- 
årenden skulle inråttas vid kansliet.

Till rådets 25 :e session utgav svenska delegationen en inform ations- 
broschyr "Sverige i N orden” , som innehåller intervjuer m ed delega- 
tionsmedlemmar och med den svenska samarbetsministern.

Den 6— 7 oktober 1977 anordnade den svenska delegationen ett semi
narium  om  nordiskt sam arbete fo r m edlem m arna i de politiska ung- 
dom sforbunden i Sverige.

Den 1 maj 1977 utsågs redaktor Olle H ogstrand till ny svensk redak
tor for Nordisk K ontakt.
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TILLAGG 1

Reviderad budget for 1978 och ny budget for 1979

Budget Utfall Reviderad Budget
1977 1977 budget 1979

1978

A. Arvoden och Ioner
1. Anstålld personal

a. presidiesekretariatet 1 460 000 1 514 569:75 1 600 000 1 690 000
b. utskottssekretariaten 380 000 330 764: 62 410 000 430 000

2. Diverse utredningsuppdrag och
tillfålligt anstållda 80 000 54 580:13 85 000 90 000

3. Lonekostnadspålågg 550 000 573 124: 16 645 000 675 000

2 470 000 2 473 038: 66 2 740 000 2 885 000

B. Forvaltningskostnader
1. Sjukvård 7 000 7 855:40 9 000 10 000
2. Lokalkostnader

a. kontorslokaler 100 000 91 22 7 :— 120 000 120 000
b. presidiets våning 32 000 30 761: 25 32 000 34 000
c. underhåll presidiets våning 10 000

3. Expenser
a. skrivmateriel, emballage 55 000 56 753:58 60 000 65 000
b. kopiering, offset 55 000 63 699: 49 90 000 100 000
c. telefon, telegram 65 000 55 709: 52 75 000 75 000
d. porto 75 000 60 524: 60 80 000 80 000
e. adressering, transporter 25 000 20 248: 26 25 000 30 000
f. kontorsmaskiner, inventarier 25 000 17 373: 29 27 000 30 000
g. bocker, tidningar 15 000 16 390: 22 18 000 20 000
h. representation 40 000 36 893: 33 45 000 50 000
j. ovriga utgifter 36 000 29 656: 64 50 000 50 000
k. simultantolkning 70 000 70 433: 20 55 000 120 000
1. sårskilda kostn. 25 :e sess. 50 000 17 045: 72
m. utbildningskostnader 5 000 6 000

650 000 574 571:50 701 000 790 000

C. Resekostnader 300 000 326 325: 54 330 000 360 000

D. Rådets tryck
1. Rådsforhandlingarna 800 000 767 118: 75 920 000 985 000
2. Nordisk utredningsserie 800 000 1 494 986: 40 1 300 000 1 400 000
3. Nordisk Statistisk Årsbok 150 000 146 700: — 160 000 175 000
4. Diverse tryck 55 000 22 519: — 60 000 60 000

1 805 000 2 431 324: 15 2 440 000 2 620 000
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Budget Utfall Reviderad Budget
1977 1977 budget 1979

1978

E. Information
1. Nordisk K ontakt 650 000 651 275: 02 750 000 830 000
2. Informationsverksamhet

a. informationsmaterial m.m. 155 000 155 703: 35 215 000 240 000
b. seminarier, studiebesok 110 000 56 811:71 120 000 120 000
c. till presidiets forfogande 150 000 158 182: 77 90 000 100 000

3. F. Wendts bok 110 000 200 000

1 065 000 1 021 972: 85 1 285 000 1 490 000

F. Konferenser 130 000 102 754: 57 130 000 110 000

6 420 000 6 929 987: 27 7 626 000 8 255 000

Intåkter
1. Interna avgiftssystemet 580 000 598 4 6 6 :— 650 000 675 000
2. Tryck, råntor m.m. 635 000 1 219 379: 55 1 100 000 1 150 000

1 215 000 1 817 845: 55 1 750 000 1 825 000

Kostnader netto 5 205 000 5 112 141:72 5 876 000 6 430 000
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N O R D ISK  K ONTAKT

Rev.- Budget
budget 1979
1978

TILLÅG GSBIH AN G  1

100 000 120 000

20 000 25 000
22 000 25 000

460 000 500 000

27 000 30 000
70 000 75 000
10 000 10 000

36 000 40 000

5 000 5 000

750 000 830 000

T IL L Å G G SB 1H A N G  2

Revisionsrapport for 4 kvartalet 1977

H årm ed overlåm nas revisionsavdelningens rapport over verkstålld re
vision av de vid N ordiska rådet, presidiesekretariatet, forda råkenska- 
perna avseende tiden 1.10— 31.12.1977.

I  bifogade resultatråkning for tiden 1.1— 31.12.1977 sam t i balans- 
råkningen per den 31.12.1977 upptagna summ or overensståm m er helt 
med de av sekretariatet fo rda råkenskaperna. Av slutredovisningen (bi
laga 2) fram går delegationernas definitiva andelar av nettokostnaderna 
for verksam hetsåret. Samtliga till nåm nda tid hånforliga men ånnu ej 
reglerade poster —  m ed undantag fo r inkom stråntor på det råntebåran- 
de kapitalkontot (ca 42 400 kr) samt vissa sm årre inkom strester —  har 
bokforts som resultatregleringsposter. Inkom stresterna uppgår till ca
23 000 kr.

Årets utfall —  5 112 141: 72 —  ligger som fram går av resultatråk- 
ningen 92 858 kr eller ca 2 % under den faststållda budgetens ram.

Vad betråffar kostnadssidan h ar budgeten overskridits med totalt

1. Arvoden 
Redaktionen

2. Ovr. redaktionella kostnader 
Forfattar- och tecknarhonorar 
Oversåttning

3. Tryckningskostnader

4. Expenser 
Distribution 
Portokostnader 
Ovriga kostnader

5. Resekostnader

6. Oforuts. kostnadsstegringar



1900 D okum ent 1: Tillågg 1

510 000 kr. Vad galler de enskilda budgetposterna har tryckningskost- 
naderna overskridits med ca 626 000 kr. Forhållandet har —  jamsides 
m ed en allm ån volym- och kostnadsokning —  fråm t orsakats av en 
våsentlig okning av trycket i sam band med inforandet av en ny serie (B) 
for N ordisk utredningsserie. Likaså har resekostnaderna overskridits 
med ca 26 000 kr. Ovriga budgetposter har —  med undantag av ett 
m indre overskridande for Ioner och arvoden —  hållit sig val inom de 
budgeterade ram arna. N ordiska rådets presidium har inom ram en for 
den totala budgeten medgivit overskridanden i nodig om fattning (prot. 
n r 9 1977-11-07 § 16).

Till detta kom m er att in tåkterna visar ett i forhållande till de for ra- 
kenskapsåret budgeterade siffrorna betydligt båttre utfall, nåmligen ett 
overskott på 603 000 kr.

D e efter budgeten beråknade och uttagna forskottsinbetalningarna har 
således kommit att overstiga nettoresultatet. Presidiesekretariatets skuld 
till de olika delegationerna per den 31.12.1977 fram går av bilaga 2. 
H årvid h a r for till svenska delegationen utlam nat tryck avråknats till- 
sammans kr 175 117: 50. F or tryck till Danm arks, Islands, Norges och 
F inlands delegationer har tillsammans kr 577 948: 44 bokforts på till- 
gångskontot U testående fordringar.

K ontantkassa och innehav av utlåndska valutor har inventerats var- 
jåm te behållningarna på postgiro och checkråkning avståmts, allt utan 
anmårkning.

Jag har åven tagit del av de forda protokollen —  från  presidiet t. o. m. 
n r 9 den 7.11.1977 samt från  sekreterarkollegiet t. o. m. n r 9 S den 31.10 
och 1.11.1977 —  och får hårm ed meddela, att den av revisionsavdel- 
ningen for nåm nda tid u tforda revisionen icke givit anledning till an 
mårkning.

RIK SG A LDSK O NTO RET 

Revisionsavdelningen 

Lars W idestrand
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TILLÅGG 2

Personalforteckning for Nordiska rådets presidiesekretariat 1978

Lgr Arvoden och Ioner
(1977 års lonelåge)

Presidiesekretariatet
Presidiesekreterare F  27 158 000
Stf presidiesekreterare (2) F  23 238 000
Informationschef F  23 119 000
Redaktor F  17 95 000
Informationssekreterare F  14 83 000
Kam rer F  10 71 000
Byråsekreterare (2) F  10 141 000
Assistenter (2) F  5 121 000
Assistent (1/2-tid) F  5 30 000
Assistent F  4 59 000
Assistenter (2) F  3 114 000
Expeditionsassistent F  4 59 000
Expeditionsassistent F  3 57 000 1 345 000

Personliga tillågg 
Utlandstillågg

163 000 
92 000 255 000

Utskottssekretariaten  
Juridiska utskottet 
K ulturutskottet 
Social- och miljoutskottet F  17

28 000 
71 000 
95 000

Trafikutskottet F  17 95 000
Ekonom iska utskottet 
Extra arbetskraft for utskotten

74 000 
25 000 388 000

Diverse utredningsuppdrag 

Lonekostnadspålågg

85 000 

645 000

21—770426. Nordiska rådet. Del 2
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TILLÅGG 3

Forteckning over presidiets skrivelser till Nordiska ministerrådet och de nordiska låndernas 
regeringar

Datum Mottagare Angående
(bokstavsbeteckningen hånsyftar till det utskott som 
deltagit i behandlingen av årendet)

1977-03-02 Nordiska ministerrådet Gemensam nordisk arbetsmarknad for praster och 
andra kyrkligt anstållda. SU

1977-03-09 Nordiska ministerrådet Frågor vid Nordiska rådets 25 :e session
o. -03-10
1977-03-21 Nordiska ministerrådet Nordiska kontaktorganet for radio- och TV-frågor. KU
1977-04-07 Nordiska ministerrådet Grannspråksundervisningen i Norden. KU
1977-04-19 Nordiska ministerrådet Gemensam nordisk arbetsmarknad for receptarier. SU
1977-05-23 Nordiska ministerrådet Gemensamma nordiska slaktbeståmmelser. SU
1977-06-29 Nordiska ministerrådet Rekommendationer och yttranden antagna vid rådets 

25 :e session
1977-08-16 Nordiska ministerrådet Beråttelse om samarbete på livsmedelslagstiftningens 

område (C 18/s). SU
1977-09-01 Nordiska ministerrådet Vidareutbildning av arbets/ergoterapeuter vid Nordiska 

hålsovårdshSgskolan i Goteborg. SU
1977-09-19 Nordiska ministerrådet Optikerutbildningen i Norden. SU
1977-09-20 Nordiska ministerrådet Oversikt over samnordiska utredningar på kulturom

rådet. KU
1977-10-10 Nordiska ministerrådet Nordiska rådets 26 :e session
1977-10-11 Nordiska ministerrådet Fortbildning av lårare i grannspråksundervisning. KU
1977-10-13 Nordiska ministerrådet Kallelse till Nordiska rådets 26:e session
1977-10-13 Regeringarna i Danmark, 

Finiand, Island, Norge 
och Sverige samt Får- 
oarnas landsstyre och 
Ålands landskapsstyrelse

Kallelse till Nordiska rådets 26:e session

1977-10-21 Nordiska ministerrådet Beråttelserna C 13/k, C 33/k och C 124/k vid rådets 
25 :e session. KU

1977-10-21 Nordiska ministerrådet Lårar- och elevutbyte, studiesamarbetet, samplanering 
av universitet och hogskolor, publikationen ”Att studera 
i Norden” m. m. KU

1977-10-27 Nordiska ministerrådet Utgivning av litteratur inom de små språkområdena 
inom Norden. KU

1977-10-28 Nordiska ministerrådet Kultursamarbetet mellan Gronland och det ovriga 
Norden. KU

1977-11-22 Nordiska ministerrådet Komplettering till skrivelse 1977-05-23 ang. slakt- 
bestammelser. SU

1977-12-29 Nordiska ministerrådet Brevkontroll i Norge. TU
1978-01-30 Nordiska ministerrådet Frågor vid Nordiska rådets 26:e session
o. -01-31
1978-01-30 Danmarks och Sveriges 

regeringar
Fråga vid Nordiska rådets 26:e session
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Behandling av skrivelser riktade till Nordiska rådet

TILLÅGG 4

A. Skrivelser under behandling

Datum Avsåndare Angående Behandling

1975-02-07 
(75: 6)

Skandinavisk Emballage 
Selskab

Emballagelagstiftning och 
internordisk handel

Ekonomiska utskottet

1976-02-26 
(76: 4)

Oddleif Fagerheim Uppforande av folkhog- 
skola for norsk, islandsk 
och faroisk ungdom

Kulturutskottet

1976-05-22 
(76: 16)

Fredrikstad og Omegns 
vannførelag

Forsåljning från kiosk 
ombord på fartyg

Presi diesekretariatet

1976-07-16 Gunnar Skirbeck Kulturcenter i Vanosc i 
Frankrike

Kulturutskottet

1976-10-07
(76: 28)

Ovre Norrlands 
Kopmannaforbund

Grånshandeln i 
Tornedalen

Ekonomiska utskottet

1977-03-17 
(77: 13)

Internordiskt seminarium 
vid Nordens folkliga 
akademi

Resolution ang. låttlasta 
bocker for vuxna

Kulturutskottet

1977-06-14 
(77: 24)

The Federation of Nordic 
Commercial Agents

Ny revision av agentur- 
lagstiftningen

Juridiska utskottet

1977-09-02 
(77: 38)

Danmarks Agentforening Agenturlagstiftningen i 
Norden (ang. Dnr 1977:24)

Juridiska utskottet

1977-09-16 
(77: 40)

H. Hartzen Utbyggnad av Nordens 
plads vid Roskildevej

Kulturutskottet

1977-08-31 
(77: 41)

Nordens Husmorforbund Nedre åldersgrans for 
Inter-Railresor

Trafikutskottet

1977-08-29 
(77: 43)

Nordiske Hørselskadedes 
Samarbejdskomité

Horselskadades tekniska 
hjålpmedel

Social- och miljoutskottet

1977-10-10
(77: 44)

Industrins livsmedels- 
grupp

Mårkningsbeståmmelser i 
Danmark betr. kakao och 
chokladvaror

Social- och miljoutskottet

1977-10-18 
(77:45)

Alf Berglund Radio- och TV-licenser 
inom Norden

Trafikutskottet

1977-09-07 
(77: 47)

Louise Johansson Skattelaggning i Norge Ekonomiska utskottet

1977-10-31 Dansk Fagpresseforening Intresse for utokat sam
arbete med NR

Informationskommittén

1977-11-03
(77: 53)

Skandinaviska transport- 
arbetarfederationen

Sjopersonalens utbildning 
och arbetsmarknad

Social- och miljoutskottet

1977-12-16 
(77: 61)

Torben Rtttzou Beskattningsregler 
Danmark—Norge

Ekonomiska utskottet

1978-01-02 
(78: 1)

Arbetsgruppen for nordisk 
kvinnohistorisk forskning

Historiskt verk om den 
nordiska kvinnan (rek. 
11/1976)

Kulturutskottet

1978-01-06
(78:2)

Pohjola—Nordens ung- 
domsrepresentantskap

Uttalanden från seminariet 
Ungdom—idrott—kultur

Kulturutskottet

1978-01-17 
(1978: 3)

Foreningen Nordens Ung-
domsrepresentantskap,
Sverige

Uttalande ang. ungdoms- 
arbetsloshet

Social- och miljoutskottet
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B. Fårdigbehandla.de skrivelser

Datum  Avsåndare Angående Behandling

1974-02-08
(74: 8)

Nordisk Speditorforbund Tullagstiftningen i Norden

1975-10-09 o. Kølengruppen Nordland— Krutfjållsvagen 
1977-11-29 Våsterbotten

1975-12-31 Tom Høyem 
(76: 8) o.
1976-09-13

1976-02-10 Heimir Palsson, 
(76: 7) Kristinn Johansson

1976-10-11
(76: 30)

1976-11-29 
(76: 36)

1976-12-03

1976-12-22

1976-12-27 
(76: 42)

Lektoratsudvalget

Biologsamfundet

Ronald Popperwell

Nordiska samarbetskom
mittén for pensionårs- 
foreningar
Kølengruppen N ordland- 
Våsterbotten

1976-12-30 Norddok/Nordinfo 
(77: 1)

1977-01-07 
(77: 3)

Knud Lauritzen

1977-01-25 
(77: 4) o. 
1977-08-22 o. 
1977-11-04
1977-01-25
(77: 6)
1977-02-07
(77: 7)

Dyreværnsforeningen 
Freja m. fl.

Pensionsforhållanden for 
danska lektorer vid svenska 
universitet

Utlandska lektorers 
anstållningsforhållanden 
vid svenska universitet

Nordiska lektorers tjånste- 
forhållanden i Sverige

Etologisk expertis på 
institutioner med djur- 
hållning
Scandinavian studies i 
Storbritannien
Anhållan om att bli 
remissinstans

Transportstodets 
utformning

Nordiskt samarbete inom 
det offentliga utrednings- 
vasendet

Postservice i Norge

Gemensamma nordiska 
slaktbeståmmelser

Industrins Livsmedelsgrupp Mårkningsregler for
livsmedel

Sekretariatet for det stat
liga nordiska rationalise- 
ringsarbetet (SSNR)

Information om nordiskt 
statligt rationaliserings- 
samarbete och onskemål 
om kontakt med NR och 
NMR

1977-02-09 Forenade Fångars Central- Alternativ till frihetsstraff 
(77: 8) organisation (FFCO)

Besv. 1974 o. 1975 med an
hållan om kompletterande 
material. For kånnedom till 
TU och EU. Avford
1978-02-01

Besv. 1978-02-14 med hånv. 
till TU:s uttalande, over
sand till NMR for kånnedom
Besv. 1976-03-29 o. 09-17 
samt 1977-04-12. Hanv. till 
KU:s uttalanden och bl. a. 
bet. ang. A 481 /k
Besv. 1976-03-29 o. 09-17 
samt 1977-04-12. Hånv. till 
KU:s uttalanden och bl. a. 
bet. ang. A 481 /k
Besv. 1976-10-28 och 1977- 
04-12. Hånv. till KU:s bet. 
ang. A 481/k och rek 12/77
Besv. 1977-09-01 med hånv. 
till SU:s och KU:s syn
punkter på frågan
Besv. 1977-03-07 o. dec 1977 
av KU:s ordf.
Besv. 1977-02-04. Uppford på 
forteckningen over remiss
instanser
Besv. 1977-04-28 med hanv. 
till TU:s uttalande och bl. a. 
E 10 vid 25:e sess. Oversand 
for kånnedom till NÅT
Besv. febr. 1978. JU  och 
KU for kånnedom

Besv. 1977-06-06 o. 12-29 
med hånv. till TU:s utta
landen. Overs. 1977-12-29 
till NMR for kånnedom
Besv. 1977-06-06 o. 09-13 o. 
11-22. Hånv. till SU:s ut
talande samt presidieskriv. 
till NMR 1977-05-23
Besv. 1977-02-16 o. 07-26. 
Hånv. till SU:s uttalande
Besv. 1977-08-17 o. 1978- 
02-15 med inform, om 
aktuella frågor.

Besv. 1977-08-16. Hanv. till 
SU:s synpunkter och till 
rådets konferens (NU 
B 77: 25)
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Datum Avsandare Angående Behandling

1977-01-28 
(77 :9)

1977-01-30 
(77: 10)

Otto Westerlund

Roar Stablum

1977-02-28 Sammenslutningen af 
(77: 11) danske Fanger fra Fri

hedskampen 1940—45

1977-03-08 Knud Rasmussens Hoj- 
(77: 12) skole, Holsteinborg

1977-03-23 Sven Nordengren 
(77: 14)

1977-03-10 Torben Kjær 
(77: 15)

1977-03-22 Nordens Kristna Nykter- 
hetsråd

1977-03-31 Forum Artis och Radio- 
(77: 16) och Televisionsredaktorer- 

nas forbund

1977-03-30 Finlands Svenska Radio-
(77: 17) forbund
1977-04-03 Ungdomens Nordiska
(77: 18) Råd — seminarium

1977-04-04 Justitsministeriet
(77: 19) Danmark
1977-04-21 Foreningen Sveriges
(77: 20) Arbetsterapeuter m.fl.

1977-04-22 Kursisterne ved Nordisk 
Journalistkursus

1977-05-11 Arbetsgr. for utveckling
o. 06-15 av regionalt samarbete

mellan Jåmtlands lån och 
Trondelagen

1977-05-04 Pohjola—Nordens ung- 
(77:21) domsforbund

Beståmmelser rorande 
halvljus på bilar under 
dagtid

Nordisk arbetsmarknad 
for receptarier

Enhetliga regler i samband 
med rabatterade resor

Bidrag for verksamheten

Pensionsforhållandenas
reglering

Priserne på fiskekort i 
Norge

Ansokan om bidrag

Nordisk TV-satellit, upp- 
hovsråttsliga frågor

Resolution ang. radio- och 
TV-satellit
Seminariets resolution

Rapport från arbetsgrupp 
rorande rek. 31/1973
Vidareutbildning av ar- 
bets/ergoterapeuter vid 
Nordiska hålsovårdshog- 
skolan
Permanenta studiebesok 
vid NR:s sessioner

Trondheimsleden m. m.

Resolution från seminariet 
”Att studera i Norden”

Besf. 1977-05-16 med hånv. 
till att TU anser att tillråek- 
liga fordelar foreligger for 
att reformen år andamåls- 
enlig. TU

Besv. 1977-04-19 med hånv. 
till pres.skrivelse 1977-04-19 
till NMR. SU

Besv. 1977-04-22 med hånv. 
till arbetet med NORD- 
TURIST-biljett for pensio
nårer m.fl., iiandlingspro- 
grammet for turistsamarbete 
och TU:s betånkanden. TU

Besv. 1977-04-22 o. 1977- 
10-28. Oversånd med pres.- 
skriv. till NM R 1977-10-28 
med KU:s synpunkter

Besv. 1977-08-03 o. okt. -77 
Hånv. till beståmmelser 
rorande egenlivrånta

Besv. 1977-10-11. TU for 
kånnedom

Besv. 1977-03-28 och over- 
sånd till Nordiska kultur
fonden

Besv. 1977-05-02 med hånv. 
till JU:s och KU:s ståll- 
ningstaganden i frågan. Reso- 
lutionerna oversånda for 
kånnedom till satellitutred- 
ningen, KU och JU
KU for kånnedom. Besv.
1977-05-02
Besv. 1977-04-25 med hånv. 
till bl. a. rek. 5/77. EU for 
kånnedom
Behandlas av JU i samband 
med rek. 31/1973
Besv. 1977-09-01 med hånv. 
till uttalande från SU. Skriv, 
oversånd till NMR

Besv. 1977-11-14 med hånv. 
till Inf. komm. positiva 
uttalande
Besv. 1977-07-28 med bl. a. 
hånv. till att TU antecknat 
skrivelserna for kånnedom

Besv. 1977-06-06 o. 11-01 
med hånv. till KU:s utta
lande. Se också presidie- 
skriv. 1977-10-21
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Datum  Avsåndare Angående Behandling

1977-05-23 
(77: 22)

Det Norske Videnskaps- 
Akademi

Nordiskt samarbete oni 
medicinsk genetik

Besv. 1977-10-04 med hånv. 
till A 513/k. KU

1977-05-18
(77: 23)

Wilhelm Hansen 
Koncertdirektion

Nordiskt samarbete 
rorande musikkonkurrenser

Besv. 1977-10-11 och over- 
sånd till NOMUS. KU for 
kånnedom

1977-06-09 
(77: 25)

Nordisk Privatskoleunion Riktlinjer for privata sko- 
lor och utbildningsinstitu- 
tioner i Norden

Besv. 1977-10-20 med in
form. om att KU antecknat 
skrivelsen for kånnedom

1977-06-16 Nordisk Fagpresseråd Fackpressens representa- 
tion i foreslagen nordisk 
samarbetskommitté (NU 
76: 33)

Besv. 1977-11-01. Hånv. till 
rek. 10/1976. KU for kanne- 
dom

1977-06-26 
(77: 26)

August Per Horn Tullbeståmmelser rorande 
handikappfordon

Besv. 1978-02-14 TU och 
SU. Hånv. till fråga E 2 
vid 26:e sessionen

1977-07-14
(77: 27)

Nordisk Optiker Råd Optikerutbildning och 
optikernas nordiska ar
betsmarknad

Besv. 1977-09-19 med hånv. 
till SU:s uttalande. Oversånd 
till NMR

juli 1977 
(77: 29)

Ordforandena i moders- 
målslårarforeningarna i 
i Norden

Forslag till fortbildning av 
nordiska larare i grann- 
språksundervisning

Besv. 1977-10-11. Oversånd 
med presidieskrivelse till 
NMR 1977-10-11 med hånv. 
till KU:s uttalande

1977-07-25 
(77: 30)

Fortbildningsavd. i Malmo Ang. skrivelse Dnr 1977: 29 Besv. 1977-10-11. Se Dnr 
1977: 29

1977-07-27 
(77: 31)

Islands Forfatterforbund 
m. fl.

Stod till litteraturen i de 
små språksamfunden

Besv. 1977-10-27. Oversånd 
med presidieskrivelse till 
NMR 1977-10-27. UK

1977-08-09 
(77: 32)

Gymnasieskolernes
lærerforening

Ang. skrivelse Dnr 
1977: 29

Besv. 1977-10-11. Se Dnr 
1977: 29

1977-08-16 
(77: 33)

Jens Anker Jørgensen, 
Peter Rugholm

Ang. skrivelse Dnr 
1977: 29

Besv. 1977-10-11. Se Dnr 
1977: 29

1977-08-09 
(77: 34)

Fortbildningsavd. i 
Linkoping

Ang. skrivelse Dnr 
1977: 29

Besv. 1977-10-11. Se Dnr 
1977: 29

1977-08-23 
(77: 35)

Den tredje nordiska 
mediakonferensen

Resolution ang. nordisk 
radio- och TV-satellit

Besv. 1977-09-19. KU for 
kånnedom

1977-08-26 
(77: 36)

Folkets Bio och Svenska 
Kvinnors Filmforbund

Stod till projekt med kvin- 
nofilmdagar

Overford till NR Sverige

1977-08-31
(77: 37)

KRIM, KRUM, KROM, 
KRIM

Resolutioner ang. utvis- 
ningsregler och isolerings- 
straff

Besv. 1977-09-29. JU  for 
kånnedom

1977-09-06 
(77: 39)

Lærerutdanningsrådet Ang. skrivelse Dnr 
1977: 29

Besv. 1977-10-11. Se Dnr 
1977: 29

1977-09-14 
(77: 42)

Foreningen Nordens 
Ungdomsrepresentant- 
skab, Danmark

Uttalande ang. stod till 
nordiskt ungdomssam- 
arbete

Besv. 1977-11-01. Hånv. till 
NR:s synpunkter ang. de 
olika stodformerna. KU och 
kultursekretariatet for kånne-
dom
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Datum Avsandare Angående Behandling

1977-10-04 Norges Rutebileierforbund

1977-10-04 VI Nordiska kongressen 
for perinatal medicin

1977-10-11 Nordisk journalistklubb

Busstrafiken och kraven 
betr. miljforbåttringar

Uttalande ang. medlems
forslag A 508/s

a) Stod till seminarium på 
Gronland

b) Nordisk journalist
kursus utveckling

For kånnedom i TU

Besv. 1977-10-05. Inford som 
spontant remissyttrande

Besv. 1977-11-14. (a) NR 
har ej stodmojligheter (b) for 
kånnedom i informations
kommittén och KU

1977-10-17
(77: 46)

Norsk kommuneforbund Vissa beståmmelser i nytt 
nordiskt skatteavtal

Besv. av EU i jan. 1978. 
Hånv. till behandling i 
EU och JU

1977-10-24 
(77: 48)

Nordisk Kolonihavefor
bund

Onskemål om båttre for
ståelse for kolonihavenes 
betydelse

Besv. 1978-02-14. SU for 
kånnedom

1977-11-03 
(77: 49)

1977-10-25 
(77: 50)

Nordiska kvinnosaksfor- 
eningars samorganisation 
(NKS)

Finlands hålsovårdarfor- 
bund

Resolutioner ang. arbets
marknad på lika villkor 
samt samnordisk aktions
plan

Rek. 29/1973 ang. enhet- 
ligt nordiskt hålsokort
system

Besv. 1978-02-14. Hanv. till 
SU:s bet. ang. B 23/s

Besv. 1977-11-21 med in
form. om utredningen. SU 
for kånnedom

1977-11-04
(77:51)

Chr. Christensen Nordiska slaktbeståm- 
melser

Besv. 1977-11-22 med hånv. 
till behandlingen av Dnr 
1977:4

1977-11-10
(77: 52)

Nordiska socionomforbun
dens samarbeidskomité

Uttalande ang. råttssåker- 
heten och registrering av 
persondata

Besv. 1977-12-28 med hånv. 
till NR:s arbete med frågan

1977-11-21
(77: 54)

1977-12-02 
(77: 55)

Nordiska samerådet

Nordisk Sportfiskerunion

Resolutioner från samernas Besv. 1978-02-14. JU, KU, 
IX:e konferens i Enare SU for kånnedom

Onskemål om att bli re- 
missinstans samt uttalan
den ang. nederbordens for- 
surning och UDN-sjukdom

Besv. 1977-12-28. Uppford 
på forteckning over remiss
instanser. SU for kånnedom

1977-12-02 
(77: 56)

Nordiska Textillårarfor- 
bundet

Anhållan om att bli remiss- Besv. 1977-12-20. Uppford 
instans på forteckning over remiss

instanser. KU for kånnedom

1977-12-06 
(77: 57)

Foreningen Fåltbiologerna Vargens framtid i Norden Besv. 1978-02-15. JU  f5r 
kånnedom

1977-12-05 Nordiska rådet for yngre Låkares framtida arbets Besv. 1978-02-15. SU for
(77: 58) låkare marknad kånnedom

1977-11-29 Nordens Akademiska Åskande om bidrag for Besv. 1977-12-15. Oversånd
(77: 59) Idrottsf5rbund verksamheten till kultursekretariatet

1977-12-12 Nordic Radio Evangelistic Uttalande ang. nordisk Besv. 1978-01-30. KU for
(77: 60) Association radio- och TV-satellit kånnedom
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Datum Avsandare Angående Behandling

1977-12-23 
(77: 62)

Pohjola—Nordens ung
domsforbund

Uttalande från årsmote Besv. 1978-01-17. KU, SU 
for kånnedom

1977-12-27 
(77: 63)

Nordisk Magasinpresses 
Samarbeidsnevnd

Anhållan om att bli re- 
missinstans

Besv. 1978-01-18. Uppford 
på forteckning over remiss
instanser. KU.



BESLUT





1911

N r 1. Program for nordiskt samarbete på turistområdet
N r 2. Samnordisk utbildning av lårare for dovblinda
N r 3. Hogre skoglig utbildning
N r 4. K ollektivtrafiken och de handikappades behov
N r 5. Handlingsprogram for nordiskt samarbete i jåmstålldhetsfrågor
N r 6. Program for nordiskt samarbete på miljdvårdsområdet
N r  7. Europeisk m iljdskyddskonvention
N r 8. Forskning om  skydd for ozonskiktet
N r 9. K onvention till skydd for ozonskiktet
N r 10. Forbåttrad hålsovård for jordbruksbefolkningen
N r 11. Samverkan om  tobaksupplysning
N r 12. Internationell konvention om  arbetstiden
N r 13. Åtgårder m ot uppkom sten av handikapp
N r 14. U tveckling av fiskeprodukter fo r  u-låndernas behov
N r 15. Å tervinning av avfall och återanvåndning av resurser

Ytlranden

N r 1. Nordiska rådets yttrande over ministerrådsforslag om program  
fo r Nordiska ministerrådet (ekonomiska utskottet)

N r 2. Nordiska rådets yttrande over ministerrådsforslag om  program  
fo r Nordiska ministerrådet (trafikutskottet)

Nr 3. Nordiska rådets yttrande over ministerrådsforslag om  program  
fo r Nordiska ministerrådet (kulturutskottet)

N r 4. Nordiska rådets yttrande over ministerrådsforslag om  program  
fo r Nordiska ministerrådet (social- och m iljdutskottet)

N r 5. Nordiska rådets yttrande over ministerrådsforslag om  program  
fo r Nordiska ministerrådet (juridiska utskottet)

N r 6. Nordiska rådets yttrande over Nordiska ministerrådets berdt- 
telse om  det nordiska samarbetet (trafikutskottet)

N r  7. Nordiska rådets yttrande over Nordiska ministerrådets beråt
telse om  det nordiska samarbetet (kulturutskottet)

N r 8. Nordiska rådets yttrande over Nordiska ministerrådets beråt
telse om  det nordiska samarbetet (social- och m iljdutskottet)

N r 9. Nordiska rådets yttrande over Nordiska ministerrådets beråt
telse om det nordiska samarbetet (ekonomiska utskottet)

N r 10. Nordiska rådets yttrande over Nordiska ministerrådets beråt
telse om det nordiska samarbetet (juridiska utskottet)

Rekommendationer



1912

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 1/1978 
N ordiska m inisterrådet nedan- 
stående rekom m endation an 
gående program fo r  nordiskt 
samarbete på turistområdet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 20 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
trafikutskottet (B 26/t) m ed 54 roster m ot 2. 22 m edlem m ar var från 
varande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att an- 
taga ett program  fo r nordiskt sam arbete på turistom rådet i en
lighet med fram lagt ministerrådsforslag sam t att kontinuerligt 
och i fortlopande sam verkan m ed N ordiska rådets organ vida- 
reutveckla och fordjupa det nordiska sam arbetet på turistom 
rådet.

D e 54 m edlem mar, som rostade fo r rekom m endationen, var:

E rik Adamsson Doris H åvik
Kristian A lbert sen Karl-Erik Hall
L iv Andersen Johan J. Jakobsen
Halldor Asgr'tmsson K nu t Johansson
Gunnar Berge Bertil Jonasson
Ilkka-Christian Bjdrklund Sinikka Karhuvaara
K jell M agne Bondevik M agnus Kjartansson
Trygve Bratteli Lars Korvald
Eric Carlsson H åkon Kyllingmark
Christian Christensen Bror Lillqvist
Erling Dinesen Nathalie L ind
Bjarne M ørk Eidem Thor Lund
Ulla Ekelund Grethe Lundblad
R o lf Fjeldvær Sture Palm
R a lf Friberg Erlendur Patursson
G ylfi p . Gislason Robert Pedersen
A strid  Gjertsen Jens Risgaard Knudsen
G uttorm  Hansen Petter Savola
Asbjørn Haugstvedt R o lf Sellgren
Sverrir Hermannsson Jon Skaftason
A llan Hernelius Karl Sky tte
Elsi Hetemåki-Olander Liv Stubberud



R ekom m endation 1 1913

U lf Sundqvist Raino W esterholm
Bernhardt Tastesen H enrik W esterlund
E rkki Tuomioja Seppo W esterlund
Sigrid Utkilen H åkan Winberg
Lars W erner R o lf W irtén

De två medlem m ar, som rostade m ot rekom m endationen, var: L eif 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1914

N ordiska rådet har tillstållt 
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation an
gående samnordisk utbildning  
av Idrare for dovblinda.

REKOMMENDATION nr 2/1978

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 20 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
kulturutskottet (A 497/k) med 62 roster m ot 1. 15 m edlem m ar var 
frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att lågga 
fram  forslag till samnordisk utbildning av lårare for dovblinda.

De 62 m edlem mar, som rostade for rekom m endationen, var

Erik Adam sson  
Kristian A lbert sen 
Liv Andersen  
Halldor Åsgrimsson  
lo  Benkow  
Gunnar Bcrge 
llkka-Christian Bjdrklund  
Kjell M agne Bondevik  
Trygve Bratteli 
René Brusvang 
Christian Christensen 
Erling Dinesen 
Bjarne M ørk Eidem  
Ulla Ekelund  
R o lf Fjeldvær 
G ylfi £>. Gislason 
Astrid  Gjertsen 
G uttorm  Hansen  
Asbjørn Haugstvedt 
Ragnhildur Helgadottir 
Sverrir Hermannsson  
Allan Hernelius 
Elsi Hetemdki-O lander 
Anna-Liisa H yvonen  
Doris H åvik  
Karl-Erik Hall

Johan J. Jakobsen 
K nut Johansson 
Bertil Jonasson 
llkka  Kanerva  
Sinikka Karhuvaara  
Tellervo Koivisto  
Bror Lillqvist 
Nathalie L ind  
Thor Lund  
Grethe Lundblad  
Sven M ellqvist 
Otto M ørch  
Jan-lvan Nilsson  
Johannes M . Olsen 
Sture Palm  
Olof Palme 
Robert Pedersen 
Jens Risgaard Knudsen  
Petter Savola 
R o lf Ssllgren 
Jon Skaftason  
Karl Skytte  
L iv Stubberud  
Ingrid Sundberg  
U lf Sundqvist 
Bernhardt Tastesen



Rekom m endation 2 1915

M irjam  Tuominen  
E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen 
Raino W esterholm  
Seppo W esterlund

Den medlem, som rostade mot 
gård.

Oslo den 20 februari 1978

Håkan Winberg 
Kåre Willoch 
R o lf Wirtén 
M ogens Voigt 
M arjatta Våånanen

rekom m endationen, var: L eif Glens-

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1916

N ordiska rådet h ar tillstallt REKOM M ENDATION nr 3/1978 
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation an
gående hogre skoglig utbild
ning.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet h a r N ordiska rådet 
den 20 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
kulturutskottet (A 514/k) m ed 61 roster m ot 2. 15 m edlem m ar var 
frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska regeringarna att 
skapa forutsåttningar fo r ett utvidgat nordiskt sam arbete kring 
hogre skoglig utbildning.

D e 61 m edlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

E rik Adamsson Doris H åvik
Kristian A lbert sen Karl-Erik Hall
L iv Andersen K nut Johansson
H alldår Åsgrimsson Bertil Jonasson
Jo Benkow Sinikka Karhuvaara
G unnar Berge Tellervo Koivisto
llkka-Christian Bjorklund Bror Lillqvist
K jell M agne Bondevik Nathalie L ind
Trygve Bratteli Thor Lund
R ené Brusvang Grethe Lundblad
Eric Carlsson Otto M ørch
Christian Christensen Jan-Ivan Nilsson
Erling Dinesen Johannes M . Olsen
Bjarne M ørk Eidem Sture Palm
Ulla Ekelund O lof Palme
R o lf Fjeldvær Robert Pedersen
G ylfi P . Gislason Jens Risgaard Knudsen
A strid  Gjertsen Petter Savola
Asbjørn Haugstvedt R o lf Sellgren
Ragnhildur Helgadottir Karl Skytte
Sverrir Hermannsson Liv Stubberud
A llan Hernelius Ingrid Sundberg
Elsi Hetemåki-O lander U lf Sundqvist
Gustav H olmberg Bernhardt Tastesen
Anna-Liisa H yvdnen M irjam  Tuominen



Rekom m endation 3 1917

E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen  
Lars Werner 
Raino W esterholm  
H enrik W esterlund 
Seppo W esterlund

De två m edlem mar, som rostade 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Håkan Winberg 
Kåre Willoch 
R o lf W irt én 
Folke Woivalin  
M arjatta Vddnanen

m ot rekom m endationen, var: L eif

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1918

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 4/1978  
N ordiska m inisterrådet nedan- 
stående rekom m endation an
gående kollektivtrafiken och 
de handikappades behov.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 20 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
trafikutskottet (A 496/t) med 58 roster m ot 2. 18 m edlem m ar var från
varande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd anbefaler N ordisk M inisterråd å stille nødvendige 
ressurser til rådighet for hurtig  gjennom føring og utbygging 
av det utredningsarbeid som N ordisk em betsmannskom ité for 
transportspørsm ål har initiert vedrørende mulighetene for å 
tilpasse kollektivtrafikken i høyere grad enn hittil til de han- 
dikappedes behov sam t på dette grunnlag å arbeide for at fel
les nordiske norm er innføres på om rådet så snart som mulig.

De 58 medlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

E rik Adamsson Gustav Holmberg
Kristian Albertsen Anna-Liisa H yvonen
L iv Andersen Doris H åvik
Halldor Åsgrimsson Karl-Erik Hall
Jo Benkow K nu t Johansson
Gunnar Berge Bertil Jonasson
llkka-Christian Bjorklund llkka  Kanerva
Trygve Bratteli Sinikka Karhuvaara
Eric Carlsson M agnus Kjartansson
Christian Christensen Tellervo Koivisto
Erling Dinesen Lars Korvald
Bjarne M ørk Eidem Bror Lillqvist
Ulla Ekelund Nathalie L ind
R o lf Fjeldvær Thor L und
Astrid  Gjertsen Grethe Lundblad
G uttorm  Hansen Otto M ørch
Asbjørn Haugstvedt Johannes M . Olsen
Ragnhildur Helgadottir Sture Palm
Sverrir Hermannsson Erlendur Patursson
Allan Hernelius Robert Pedersen
Elsi Hetemdki-Olander Jens Risgaard Knudsen



Rekom m endation 4 1919

R o lf Sellgren 
Jon Skaftason  
Karl Skytte  
Liv Stubberud  
V. J. Sukselainen 
Ingrid Sundberg 
U lf Sundqvist 
Bernhardt Tastesen

De två m edlem mar, som rostade 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

M irjam  Tuominen  
E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen  
Raino W esterholm  
Seppo W esterlund  
Håkan Winberg  
R o lf Wirtén  
Folke Woivalin

m ot rekom m endationen, var: L eif

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1920

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 5/1978  
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation an
gående handlingsprogram for  
nordiskt samarbete i jdm- 
stålldh etsfrågor.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (B 23/s) med 50 roster m ot 2. 26 m edlem m ar 
var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet

1. a tt faststalla ett handlingsprogram  fo r nordiskt sam arbete i 
jåm stålldhetsfrågor i enlighet m ed fram lagt m inisterrådsfor
slag samt

2. a tt efter sam råd m ed N ordiska rådets social- och m iljoutskott 
lå ta  u tarbeta en forteckning over de konkreta åtgårder som 
handlingsprogram m et foranleder.

D e 50 m edlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o A jo Anna-Liisa H yvdnen
Kristian A lbert sen Doris H åvik
L iv Andersen Johan J. Jakobsen
Halldor Åsgrimsson K nu t Johansson
Jo Benkow Thyra Johansson
Gunnar Berge Bertil Jonasson
Ilkka-Christian B jorklund Sinikka Karhuvaara
K jell M agne Bondevik Tellervo Koivisto
Trygve Bratteli Bror Lillqvist
Ulla Ekelund Nathalie L ind
K jell-O lof Feldt Grethe Lundblad
R o lf Fjeldvær Sture Palm
G ylfi P. Gislason Erlendur Patursson
A strid  Gjertsen Jens Risgaard Knudsen
G uttorm  Hansen Gabriel Rom anus
Asbjørn Haugstvedt Petter Savola
Ragnhildur Helgadottir Jon Skaftason
Sverrir Hermannsson Karl Skytte
A llan Hernelius L iv Stubberud
Elsi Hetemdki-Olander V. J. Sukselainen



Rekom m endation 5 1921

Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
M irjam  Tuominen  
E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen

De två m edlem mar, som rostade 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Raino W esterholm  
H enrik W esterlund  
H åkan Winberg  
Kåre Willoch 
R o lf Wirtén

m ot rekom m endationen, var: L eif

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1922

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 6/1978  
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation an
gående program for nordiskt 
samarbete på miljovårdsom- 
rådet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (B 25/s) med 45 roster m ot 2. 31 medlem mar 
var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet a tt an- 
taga ett program  for sam arbete på m iljovårdsom rådet i enlig
het med fram lagt ministerrådsforslag sam t att kontinuerligt 
och i fortlopande samverkan m ed N ordiska rådets organ vi- 
dareutveckla och fordjupa det nordiska sam arbetet på miljo- 
vårdsområdet.

De 45 medlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o A jo K nut Johansson
Kristian Albertsen Thyra Johansson
Liv Andersen Bertil Jonasson
Halldor Asgnm sson llkka  Kanerva
Jo Benkow Sinikka Karhuvaara
Gunnar Berge Lars Korvald
Ukka-Christian Bjdrklund Bror Lillqvist
Trygve Bratteli Nathalie Lind
Ulla Ekelund Grethe Lundblad
Kjell-O lof Feldt Sture Palm
R o lf Fjeldvær Jens Risgaard Knudsen
G ylfi P . Gislason Petter Savola
Astrid Gjertsen R o lf Sellgren
G u t torm Hansen Karl Skytte
Asbjørn Haugstvedt V. J. Sukselainen
Ragnhildur Helgadottir Ingrid Sundberg
Sverrir Hermannsson Bernhardt Tastesen
Allan Hernelius M irjam  Tuominen
Elsi Hetemåki-O lander E rkki Tuomioja
Anna-Liisa H yvonen Sigrid Utkilen
Doris H åvik Raino IVesterholm



Rekom m endation 6 1923

H enrik W esterlund R o lf Wirtén
Håkan Winberg

De två medlem m ar, som rostade m ot rekom m endationen, var: L eif 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1924

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 7/1978 
de nordiska landem as rege
ringar nedanstående rekom 
m endation angående europeisk 
m iljdskyddskonvention.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (A 500/s) m ed 46 roster m ot 2. 30 m edlem m ar 
var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska låndernas regeringar 
att verka for u tarbetande och antagande av en europeisk miljo- 
skyddskonvention.

De 46 m edlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o A jo Bror Lillqvist
Kristian A lbert sen Nathalie L ind
Liv Andersen Thor Lund
Halldor Åsgrimsson Grethe Lundblad
Jo Benkow Sven M ellqvist
K jell M agne Bondevik Otto M ørch
Trygve Bratteli Sture Palm
Ulla Ekelund Robert Pedersen
Kjell-O lof Feldt Jens Risgaard Knudsen
R o lf Fjeldvær Gabriel Rom anus
Astrid  Gjertsen Petter Savola
Asbjørn Haugstvedt Liv Stubberud
Ragnhildur Helgadottir V. J. Sukselainen
Sverrir Hermannsson Ingrid Sundberg
Allan Hernelius M irjam  Tuominen
Gustav H olmberg E rkki Tuomioja
Anna-Liisa H yvonen Sigrid U tkilen
Doris H åvik Raino W esterholm
K nut Johansson H enrik W esterlund
Thyra Johansson Seppo W esterlund
Bertil Jonasson Håkan Winberg
Sinikka Karhuvaara R o lf Wirtén
Lars Korvald Folke Woivalin



De två m edlem mar, som rostade m ot rekom m endationen, var: L eif 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud

Rekom m endation 7 j 925



1926

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 8/1978 
N ordiska m inisterrådet nedan- 
stående rekom m endation an
gående forskning om  skydd  
fo r ozonskiktet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet h ar N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (A 505/s) med 55 roster m ot 1. 22 m edlem 
m ar var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att till- 
såtta en arbetsgrupp for att folja den internationella forsk
ningen angående klorfluorm etanforeningarnas inverkan på 
ozonskiktet sam t undersoka i vilken utstrackning andra fak
torer, t. ex. fossila brånslen, har skadlig inverkan på ozon
skiktet.

De 55 medlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o A jo Doris H åvik
Kristian A lbert sen K nut Johansson
Liv Andersen Thyra Johansson
Halldor Åsgrimsson Bertil Jonasson
Jo Benkow Sinikka Karhuvaara
Gunnar Berge M agnus Kjartansson
Ilkka-Christian Bjorklund Tellervo Koivisto
Kjell M agne Bondevik Lars Korvald
Trygve Bratteli Bror Lillqvist
Eric Carlsson Nathalie L ind
Christian Christensen Thor Lund
Ulla Ekelund Grethe Lundblad
K jell-O lof Feldt Sven M ellqvist
R o lf Fjeldvær Sture Palm
Ralf Friberg Robert Pedersen
Astrid Gjertsen Jens Risgaard Knudsen
G uttorm  Hansen Gabriel Rom anus
Asbjørn Haugstvedt Petter Savola
Ragnhildur Flelgadottir R o lf Sellgren
Sverrir Hermannsson Karl Skytte
Allan Hernelius Liv Stubberud
Anna-Liisa H yvdnen V. J. Sukselainen



Rekom m endation 8 1927

Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
M irjam  Tuominen  
E rkki Tuomioja  
Sigrid Ut kilen 
Raino W esterholm

Den medlem, som rostade mot 
Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Henrik W esterlund  
Seppo W esterlund  
H åkan Winberg 
R o lf Wirtén 
Folke Woivalin

rekom m endationen, var: M ogens

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1928

N ordiska rådet har tillstållt REKOMM ENDATION nr 9/1978 
de nordiska låndernas rege
ringar nedanstående rekom 
m endation angående konven
tion till skydd for ozonskiktet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (A 505/s) med 53 roster m ot 1. 24 medlem
m ar var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska låndernas regeringar 
att verka for en internationell konvention till skydd for ozon
skiktet.

De 53 medlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o A jo M agnus Kjartansson
Kristian Albertsen Tellervo Koivisto
Liv Andersen Lars Korvald
Halldor Åsgrhnsson Bror Lillqvist
Jo Benkow Nathalie Lind
Gunnar Berge Thor L und
Ilkka-Christian Bjorklund Grethe Lundblad
Kjell M agne Bondevik Sven M ellqvist
Trygve Bratteli Sture Palm
Eric Carlsson Robert Pedersen
Christian Christensen Jens Risgaard Knudsen
Ulla Ekelund Gabriel Rom anus
Kjell-O lof Feldt Petter Savola
R o lf Fjeldvær R o lf Sellgren
R alf F  rib er g Karl Skytte
Astrid  Gjertsen L iv Stubberud
G uttorm  Hansen V. J. Sukselainen
Asbjørn Haugstvedt Ingrid Sundberg
Ragnhildur Helgadottir Bernhardt Tastesen
Allan Hernelius M irjam  Tuominen
Anna-Liisa H yvonen E rkki Tuomioja
K nut Johansson Sigrid Utkilen
Thyra Johansson Raino W esterholm
Bertil Jonasson Henrik W esterlund
Sinikka Karhuvaara Seppo W esterlund



Håkan Winberg Folke Woivalin
R o lf Wirtén

D en medlem, som rostade m ot rekom m endationen, var: M ogens 
Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud

Rekom m endation 9 1929



1930

N ordiska rådet har tillstållt 
N ordiska ministerrådet nedan- 
stående rekom m endation an
gående forbåttrad hålsovård 
fo r jordbruksbefolkningen.

REKOMMENDATION nr 10/1978

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (A 493/s) med 56 roster mot 2. 20 m edlem 
m ar var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet att ut- 
arbeta gem ensamma riktlinjer for åtgårder for att forbåttra 
arbetsmiljo, hålsovård och rehabilitering for de i jordbruket 
sysselsatta i Norden.

De 56 medlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o A jo K nut Johansson
Kristian Albertsen Thyra Johansson
Halldor Åsgrimsson Bertil Jonasson
Jo Benkow llkka  Kanerva
Gunnar Berge Sinikka Karhuvaara
llkka-Christian Bjdrklund M agnus Kjartansson
K jell M agne Bondevik Lars Korvald
Trygve Bratteli Bror Lillqvist
Eric Carlsson Nathalie L ind
Christian Christensen Thor Lund
Bjarne M ørk Eidem Grethe Lundblad
Ulla Ekelund Sven M ellqvist
K jell-O lof Feldt Sture Palm
R o lf Fjeldvær Erlendur Patursson
R alf Friberg Robert Pedersen
Astrid  Gjertsen Gabriel Rom anus
G uttorm  Hansen Petter Savola
Asbjørn Haugstvedt Poul Schliiter
Ragnhildur Helgadottir R o lf Sellgren
Sverrir Hermannsson Liv Stubberud
A llan Hernelius V. J. Sukselainen
Elsi Hetemåki-Olander Ingrid Sundberg
Anna-Liisa H yvonen Bernhardt Tastesen
Doris H åvik M irjam  Tuominen



Rekom m endation 10 1931

E rkki Tuomioja  
Sigrid LJtkilen 
Raino W esterholm  
Seppo W esterlund

De två medlem mar, som rostade 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Håkan Winberg 
Kåre Willoch 
R o lf Wirtén  
Folke Woivalin

mot rekom m endationen, var: L eif

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1932

N ordiska rådet har tillstallt REKOM M ENDATION nr 11/1978 
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation an 
gående samverkan om  tobaks
upplysning.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (A 498/s) med 49 roster mot 1. 28 m edlem 
m ar var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet, att
1. bygga upp ett nordiskt sam arbete på tobaksupplysningsområ- 

det i enlighet m ed den nordiska tobaksgruppens betankande 
(N U  1975: 24),

2. undersoka form erna for nordisk m edverkan vid arrangerandet 
av den fjårde vårldskonferensen om rokning och hålsa 1979.

De 49 medlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o  A jo Doris H åvik
Kristian Albertsen K n u t Johansson
Halldor Åsgrimsson Thyra Johansson
Jo Benkow Bertil Jonasson
Gunnar Berge llkka  Kanerva
Ilkka-Christian Bjorklund Sinikka Karhuvaara
K jell M agne Bondevik Bror Lillqvist
Trygve Bratteli Thor Lund
Eric Carlsson Grethe Lundblad
Christian Christensen Sven M ellqvist
Bjarne M ørk Eidem Sture Palm
Ulla Ekelund Erlendur Patursson
R o lf Fjeldvær R obert Pedersen
R alf Friberg Gabriel Rom anus
A strid  Gjertsen Petter Savola
G uttorm  Hansen R o lf Sellgren
Asbjørn Haugstvedt L iv  Stubberud
Ragnhildur Helgadottir V. J. Sukselainen
Allan Hernelius Ingrid Sundberg
Elsi Hetemåki-O lander Bernhardt Tastesen
Anna-Liisa H yvdnen E rkki Tuomioja



Sigrid Ut kilen  
Raino W esterholm  
Seppo W esterlund  
Håkan Winberg

D en medlem, som rostade m ot rekom m endationen, var: M ogens 
Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud

Rekom m endation 11 1933

Kåre Willoch 
R o lf Wirtén  
Folke Woivalin

22—770426. Nordiska rådet. Del 2



1934

N ordiska rådet h ar tillstallt REKOMM ENDATION nr 12/1978 
de nordiska låndernas rege
ringar nedanstående rekom 
m endation angående interna
tionell konvention om  arbets- 
tiden.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (A 501/s) med 57 roster m ot 2. 19 m edlem 
m ar var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar de nordiska låndernas rege
ringar att verka for a tt frågan om  en ny internationell kon
vention om arbetstiden aktualiseras inom ILO.

De 57 m edlem mar, som rostade fo r rekom m endationen, var:

A im o  A jo K nu t Johansson
Kristian Albertsen Thyra Johansson
Halldor Åsgrimsson Bertil Jonasson
Jo Benkow Ilkka  Kanerva
Gunnar Berge Sinikka Karhuvaara
Ilkka-Christian Bjorklund M agnus Kjartansson
K jell M agne Bondevik Tellervo Koivisto
Trygve Bratteli Lars Korvald
Eric Carlsson Bror Lillqvist
Christian Christensen Thor L und
Bjarne M ørk Eidem Grethe Lundblad
Ulla Ekelund Sven M ellqvist
K jell-O lof Feldt Sture Palm
R o lf Fjeldvær Erlendur Patursson
Astrid  Gjertsen Robert Pedersen
G uttorm  Hansen Jens Risgaard Knudsen
Asbjørn Haugstvedt Gabriel Rom anus
Ragnhildur Helgadottir Petter Savola
Sverrir Hermannsson Poul Schliiter
A llan Hernelius R o lf Sellgren
Elsi Hetemåki-Olander Karl Skytte
G ustav Holmberg L iv Stubberud
Anna-Liisa H yvonen V. J. Sukselainen
Doris Håvik Ingrid Sundberg



Rekom m endation 12 1935

Bernhardt Tastesen 
M irjam  Tuominen  
E rkki Tuomioja  
Sigrid Ut kilen 
Henrik W esterlund

De två m edlem m ar, som rostade 
Glensgård och M ogens Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Seppo W esterlund  
Håkan Winberg 
R olf Wirtén 
Folke Woivalin

m ot rekom m endationen, var: L eif

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1936

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 13/1978 
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation an
gående åtgårder m ot uppkoms- 
ten av handikapp.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet h a r N ordiska rådet 
den 21 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
social- och m iljoutskottet (A 508/s) m ed 54 roster m ot 1. 23 m edlem 
m ar var frånvarande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordiska rådet rekom m enderar N ordiska m inisterrådet
1. att lå ta u treda orsakerna till uppkom sten av handikapp under 

barns tidiga utvecklingsskeden sam t
2. att på grundval av denna utredning dra upp riktlinjer for åt- 

garder fo r att forhindra uppkom sten av handikapp.

De 54 medlem mar, som rostade for rekom m endationen, var:

A im o  A jo Sinikka Karhuvaara
Kristian A lbert sen M agnus Kjartansson
H alldér 'Åsgrimsson Tellervo Koivisto
Gunnar Berge Lars Korvald
Ilkka-Christian Bjorklund Bror Lillqvist
K jell M agne Bondevik Nathalie L ind
Trygve Bratteli Thor Lund
Eric Carlsson Grethe Lundblad
Bjarne M ørk Eidem Sven M ellqvist
Ulla Ekelund Sture Palm
R o lf Fjeldvær Erlendur Patursson
A strid  Gjertsen Robert Pedersen
G uttorm  Hansen Jens Risgaard Knudsen
Sverrir Hermannsson Gabriel Rom anus
Allan Hernelius Petter Savola
Elsi Hetemåki-Olander Poul Schliiter
Gustav H olmberg R o lf Sellgren
Anna-Liisa H yvdnen Karl Skytte
Doris H åvik L iv Stubberud
K n u t Johansson V. J. Sukselainen
Thyra Johansson Ingrid Sundberg
Bertil Jonasson Bernhardt Tastesen
llkka  Kanerva M irjam  Tuominen



Rekom m endation 13 1937

E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen  
Raino W esterholm  
H enrik W esterlund

D en medlem, som rostade mot
Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Seppo W esterlund  
Håkan Winberg 
R o lf Wirtén 
Folke Woivalin

rekom m endationen, var: M ogens

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1938

N ordiska rådet har tillstallt REKOMMENDATION nr 14/1978 
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angå
ende utveckling av fiskproduk
ter fo r  u-låndernas behov.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
22 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av eko
nomiska utskottet (A 506/e) med 51 roster. 27 m edlem m ar var från 
varande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

Nordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å forberede en 
plan for

a) overføring av kunnskaper og teknikk til utviklingslandene for 
bedre utnyttelse av havets ressurser,

b) utvikling og tilvirkning av nordiske fiskeprodukter med sikte 
på utviklingslandenes aktuelle behov.

De 51 medlemmar, som rostade for rekom m endationen, var:

E rik Adamsson Thyra Johansson
A im o  A jo Bertil Jonasson
L iv Andersen Ilkka Kanerva
Halldor Åsgrimsson Sinikka Karhuvaara
Gunnar Berge Tellervo Koivisto
llkka-Christian Bjorklund Lars Korvald
K jell M agne Bondevik Bror Lillqvist
Trygve Bratteli Thor Lund
Eric Carlsson Grethe Lundblad
Ib Christensen Ove Nordstrandh
Bjarne M ørk Eidem Sture Palm
K jell-O lof Feldt Erlendur Patursson
R o lf Fjeldvær Gabriel Rom anus
R alf Friberg Petter Savola
G ylfi P. Gislason R o lf Sellgren
Astrid  Gjertsen Jon Skaftason
L eif Glensgård Liv Stubberud
Ragnhildur Helgadottir V. J. Sukselainen
Sverrir Hermannsson Ingrid Sundberg
Elsi Hetemåki-Olander Bernhardt Tastesen
Doris H åvik M irjam  Tuominen
Karl-Erik Hall E rkki Tuomioja



Rekom m endation 14 1939

Raino W esterholm  
Seppo W esterlund  
Bengt W iklund  
R olf Wirtén

Oslo den 22 februari 1978

Odd W ith  
M ogens Voigt 
Folke Voivalin

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1940

N ordiska rådet har tillstallt REKOMM ENDATION nr 15/1978
N ordiska m inisterrådet nedan
stående rekom m endation angå
ende återvinning av avfall och 
återanvandning av resurser.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 22 februari antagit nedanstående rekom m endation efter forslag av 
ekonomiska utskottet (A 509/e) med 60 roster. 18 m edlem m ar var från 
varande.

Rekom m endationen har foljande lydelse:

N ordisk Råd rekom m anderer Nordisk M inisterråd å utarbeide en 
plan for en felles nordisk innsats som i det vesentlige bør kun
ne bygge på eksisterende forsknings- og planleggingsressurser 
for hantering og gjenvinning av avfall og gjenbruk av ressurser.

De 60 medlem m ar, som rostade for rekom m endationen, var:

E rik Adamsson Karl-Erik Hall
A im o  A jo Thyra Johansson
Kristian A lbert sen Bertil Jonasson
L iv  Andersen llkka  Kanerva
H alldor Åsgrimsson Sinikka Karhuvaara
Gunnar Berge M agnus Kjartansson
Ilkka-Christian Bjorklund Tellervo Koivisto
K jell M agne Bondevik Lars Korvald
Eric Carlsson Bror Lillqvist
Christian Christensen Thor Lund
Ib Christensen Grethe Lundblad
Bjarne M ørk Eidem Ove Nordstrandh
K jell-O lof Feldt Sture Palm
R o lf Fjeldvær Erlendur Patursson
R alf Friberg Robert Pedersen
G ylfi P. Gislason Jens Risgaard Knudsen
L eif Glensgård Gabriel Rom anus
Ragnhildur Helgadottir R o lf Sellgren
Sverrir Hermannsson Jon Skaftason
A llan Hernelius Karl Skytte
Elsi Hetemåki-Olander Liv Stubberud
Gustav Holmberg V. J. Sukselainen
Anna-Liisa H yvonen Ingrid Sundberg
Doris H åvik Bernhardt Tastesen



Rekom m endation 15 1941

M irjam  Tuominen  
E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen  
Raino W esterholm  
Seppo W esterhind  
Bengt W iklund

Håkan Winberg  
Kåre Willoch 
R o lf Wirtén 
O dd W ith  
M ogens Voigt 
Folke Woivalin

Oslo den 22 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1942

N ordiska rådet har avgivit ytt- YTTRANDE nr 1/1978
rande till N ordiska minister
rådet over Ministerrådsforslag 
om program fo r  Nordiska m i
nisterrådet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
20 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet over 
ministerrådsforslag om program  for N ordiska m inisterrådet (B 24) i 
overensståmmelse med vad som foreslagits i ekonom iska utskottets  be
tånkande. 55 m edlem m ar rostade for yttrandet och 3 mot. 20 m edlem 
m ar var frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

Ved M inisterrådets fastsettelse av program m et bør hensyn tas til:
a) Øket sam råd bør finne sted om den økonomiske politikken med 

sikte på å sikre alle mennesker et trygt og meningsfyllt arbeid.
b) D et legges vekt på at drøftingene om  et utvidet energi- og 

industrisam arbeid bringes fram  til et snarlig resultat.
c) De annonserte forslag vedrørende dypere samarbeid om bedre 

utnyttelser av råvarer og ressurser imøteses. M ed hensyn til 
gjenvinning av avfall vises til økonomisk utvalgs betenkning 
om medlemsforslag A 509/e.

d) Nordisk fond for teknologi og industriell utvikling bør tillegges 
stor betydning i arbeidet med en mer effektiv utnyttelse av 
nordiske ressurser for teknologi og industriell utvikling bl. a. 
ved å støtte finansieringen av prosjekter som har industriell in
teresse i flere nordiske land.

e) Sam arbeidet når det gjelder bistandsvirksomhet og en ny øko
nomisk verdensordning bør utvikles videre m ed sikte på en 
utjevning mellom industriland og utviklingsland.

f) D et nordiske samarbeid i internasjonale organisasjoner har stor 
betydning for de nordiske lands muligheter for å påvirke disse 
organisasjoners virksomhet og bør om mulig intensiveres.

De 55 medlem mar, som rostade for yttrandet, var:

E rik Adam sson K jell M agne Bondevik
Kristian A lbert sen Trygve Bratt eli
L iv Andersen Eric Carlsson
Halldor Åsgrimsson Christian Christensen
Gunnar Berge Erling Dinesen
llkka-Christian B jdrklund Bjarne M ørk Eidem



Y ttrande 1 1943

Ulla Ekelund Sven Mellqvis\
R o lf Fjeldvær Otto M ørch
R alf Friberg Sture Palm
G ylfi P. Gislason O lof Palme
Astrid Gjertsen Erlendur Patursson
G uttorm  Hansen Robert Pedersen
Asbjørn Haugstvedt Jens Risgaard Knudsen
Sverrir Hermannsson Petter Savola
Gustav H olm berg R o lf Sellgren
Karl-Erik Hall Jon Skaftason
Johan J. Jakobsen Karl Skytte
K nut Johansson Liv Stubberud
Bertil Jonasson V. J. Sukselainen
Sinikka Karhuvaara Ingrid Sundberg
M agnus Kjartansson Bernhardt Tastesen
Tellervo Koivisto Sigrid Ut kilen
Lars Korvald Raino W esterholm
Håkon Kyllingm ark Henrik W esterlund
Bror Lillqvist Seppo W esterlund
Nathalie L ind Håkan Winberg
Thor Lund Folke Woivalin
Grethe Lundblad

De tre m edlem mar, som rostade m ot yttrandet, var: L eif Glensgård, 
M irjam Tuom inen  och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1944

N ordiska rådet har avgivit ytt- YTTRANDE nr 2/1978
rande till N ordiska minister
rådet over Ministerrådsforslag 
om  program fo r  Nordiska m i
nisterrådet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet den 
20 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet over 
ministerrådsforslag om program  for N ordiska m inisterrådet (B 24) i 
overensståmmelse med vad som foreslagits i trafikutskottets betånkan
de. 58 m edlem m ar rostade for y ttrandet och 2 mot. 18 m edlem m ar var 
frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

Vid m inisterrådets faststållande av program m et bor hånsyn tas 
till bl. a. foljande punkter:

1. Trafikfrågorna bor i m inisterrådets program  sam m anforas un
der en rubrik inklusive de sjofartsfrågor som  kan hanforas till 
utskottet.

2. Energifrågornas forhållande till olika transportlosningar bor 
utredas.

3. Trafikm iljon i vid bemårkelse bor ses i relation till olika alter
nativ i samhållsplaneringen.

4. Samhålls- och trafikplaneringen bor fråm ja individens frihet 
att vålja arbetsplats.

5. Samhålls- och trafikplaneringen m åste aven ta  hånsyn till de 
handikappade.

6. Samhålls- och trafikplaneringen måste också ta  hånsyn till barn 
och aldre.

De 58 m edlem mar, som rostade for yttrandet, var:

E rik Adamsson  
Kristian Albertsen  
L iv Andersen  
H alldor Åsgrimsson 
Gunnar Berge 
Ilkka-Christian B jorklund  
K jell M agne Bondevik 
Trygve Bratteli 
Eric Carlsson 
Christian Christensen 
Erling Dinesen

Bjarne M ørk Eidem  
Ulla Ekelund  
R o lf Fjeldvær 
R alf F  rib erg 
G ylfi P. Gislason 
A strid  Gjertsen 
G uttorm  Hansen 
Asbjørn Haugstvedt 
Sverrir Hermannsson  
Allan Hernelius 
Gustav Holmberg



Y ttrande 2 1945

Karl-Erik Hall 
Johan J. Jakobsen 
K nu t Johansson 
Bertil Jonasson 
Sinikka Karhuvaara 
M agnus Kjartansson 
Tellervo Koivisto  
Lars Korvald  
H åkon Kyllingmark  
Bror Lillqvist 
Nathalie L ind  
Thor Lund  
Grethe Lundblad  
Sven M ellqvist 
Otto M ørch  
Johannes M . Olsen 
Sture Palm  
O lof Palme

D e två m edlem mar, som rostade 
och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Erlendur Patursson 
Robert Pedersen 
Jens Risgaard Knudsen  
Petter Savola 
R o lf Sellgren 
Jon Skaftason  
Karl Skytte  
L iv  Stubberud  
V. J. Sukselainen  
Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
M irjam  Tuominen  
Sigrid U tkilen  
Raino W esterholm  
H enrik W esterlund  
Seppo W esterlund  
H åkan Winberg  
Folke Woivalin

m ot yttrandet, var: L eif Glensgård

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1946

N ordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 3/1978
yttrande till N ordiska minis
terrådet over M inisterrådsfor
slag om  program fo r  Nordiska  
ministerrådet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 20 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet 
over ministerrådsforslag om program  for N ordiska m inisterrådet (B 24) 
i overensståmmelse med vad som foreslagits i kulturutskottets betån
kande. 58 m edlem m ar rostade for y ttrandet och 2 mot. 18 m edlem m ar 
var frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

N ordiska rådet uppm anar N ordiska ministerrådet att vid fast- 
stållandet av det samlande program m et for ministerrådets 
verksamhet ta  hånsyn till foljande:

1 .1 det nordiska utbildningssam arbetet bor m ot bakgrund av 
den stora ungdom sarbetslosheten sarskild vikt låggas vid de 
16— 19-årigas utbildning.

2. E tt samlat handlingsprogram  for forbattrad språkforståelse i 
N orden och i det nordiska sam arbetet bor snarast forelåggas 
N ordiska rådet.

3. E tt ministerrådsforslag om utvidgat nordiskt radio- och TV- 
samarbete bor forelåggas N ordiska rådet.

4. De nordiska folkrorelserna bor beredas m ojlighet till fast m ed
verkan i det nordiska kultursam arbetet. D årvid bor sarskild 
vikt låggas vid ungdomssamarbete.

De 58 medlemmar, som rostade for yttrandet, var:

Erik Adamsson  
Kristian A lbert sen 
Liv Andersen  
Halldor Åsgrimsson  
Gunnar Berge 
Ilkka-Christian B jorklund  
K jell M agne Bondevik  
Trygve Bratteli 
Eric Carlsson 
Christian Christensen 
Ib Christensen 
Erling Dinesen

Bjarne M ørk Eidem  
Ulla Ekelund  
R olf Fjeldvær 
R alf Friberg 
G ylfi P. Gislason 
Astrid Gjertsen 
G uttorm  Hansen 
Asbjørn Haugstvedt 
Sverrir Hermannsson  
Allan Hernelius 
Gustav Holmberg  
Karl-Erik Ild ll



Y ttrande 3 1947

Johan J. Jakobsen 
K nut Johansson 
Bertil Jonasson 
Sinikka Karhuvaara 
M agnus Kjartansson  
Tellervo Koivisto  
Lars Korvald  
Håkon Kyllingm ark 
Bror Lillqvist 
Nathalie L ind  
Thor L und  
Grethe Lundblad  
Sven M ellqvist 
Otto M ørch 
Johannes M . Olsen 
Sture Palm  
O lof Palme

D e två m edlem mar, som rostade 
och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Erlendur Patursson 
Jens Risgaard Knudsen  
Petter Savola 
R o lf Sellgren 
Jon Skaftason  
K arl Skytte  
L iv Stubberud  
V. J. Sukselainen 
Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
Sigrid Ut kilen 
Raino W esterholm  
H enrik W esterlund  
Seppo W esterlund  
H åkan Winberg 
R o lf Wirtén 
Folke Woivalin

m ot yttrandet, var: L eif Glensgård

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1948

N ordiska rådet har avgivit Y TTR A N D E nr 4/1978
yttrande till N ordiska minis
terrådet over M inisterrådsfor
slag om  program for Nordiska  
ministerrådet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 20 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet 
over m inisterrådsforslag om program  for N ordiska m inisterrådet (B 24) 
i overensståmmelse m ed vad som foreslagits i social- och m iljdutskot- 
tets betånkande. 58 m edlem m ar rostade for y ttrandet och 3 mot. 17 
m edlem m ar var frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

Vid m inisterrådets faststallande av program m et bor hånsyn tas 
till foljande punkter:

1. E tt program  fo r nordiskt sam arbete i syfte a tt kom m a till råtta  
m ed ungdom sarbetslosheten bor utarbetas i skyndsam ordning.

2. Forutsåttningarna fo r en harm onisering av de nordiska lån
dernas sociallagstiftning bor klarlaggas.

3. Reell jåm stålldhet m ellan kvinnor och m ån bor efterstråvas.

De 58 medlem mar, som rostade for yttrandet, var:

E rik Adam sson Asbjørn Haugstvedt
Kristian A lbert sen Sverrir Hermannsson
L iv Andersen Allan Hernelius
Halldor 'Åsgrunsson Gustav H olmberg
Gunnar Berge Karl-Erik Hall
Ilkka-Christian Bjdrklund Johan J. Jakobsen
K jell M agne Bondevik K nu t Johansson
Trygve Bratteli Bertil Jonasson
Eric Carlsson Sinikka Karhuvaara
Christian Christensen M agnus Kjartansson
Ib  Christensen Tellervo Koivisto
Erling Dinesen Lars Korvald
Bjarne M ørk Eidem H åkon Kyllingmark
Ulla Ekelund Bror Lillqvist
R o lf Fjeldvær Nathalie L ind
R a lf Friberg Thor Lund
G ylfi p . Gislason Grethe Lundblad
A strid  Gjertsen Sven M ellqvist
G uttorm  Hansen Otto M ørch



Y ttrande 4 1949

Johannes M . Olsen 
Sture Palm  
O lof Palme 
Erlendur Patursson 
Robert Pedersen 
Jens Risgaard Knudsen  
R o lf Sellgren 
Jon Skaftason  
Karl Skytte  
L iv Stubberud

V. J. Sukselainen  
Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
Sigrid Utkilen  
Raino W esterholm  
H enrik W esterlund  
Seppo W esterlund  
Håkan Winberg 
R o lf W irtén  
Folke Woivalin

De tre m edlem mar, som rostade m ot yttrandet, var: L eif Glensgård, 
M irjam  Tuom inen  och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1950

N ordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 5/1978
yttrande till N ordiska minister
rådet over M inisterrådsforslag 
om  program fo r  Nordiska m i
nisterrådet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet h a r N ordiska rådet 
den 20 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet 
over ministerrådsforslag om program  fo r N ordiska m inisterrådet (B 24) 
i overensståmmelse m ed vad som foreslagits i juridiska utskottets  be
tånkande. 56 m edlem m ar rostade fo r yttrandet och 4 mot. 18 m edlem 
m ar var frånvarande.

Y ttrandet har foljande ly delse:

Nordisk Råd har ud fra  et juridisk synspunkt ikke indvendinger 
mod den form  og det indhold, som m inisterrådet i sit forslag 
lægger frem  for arbejdet i de kom m ende år. Nordisk Råd skal 
dog understrege den vægt, som rådet lægger på Helsingfors- 
aftalens målsætning om harm onisering af de nordiske landes 
lovgivninger i så vidt omfang, som det er muligt.

De 56 medlem mar, som rostade for yttrandet, var:

Erik Adamsson Sverrir Hermannsson
Kristian Albertsen Allan Hernelius
L iv Andersen Karl-Erik Hall
Halldor Åsgrimsson Johan J. Jakobsen
Gunnar Berge K nu t Johansson
llkka-Christian Bjorklund Bertil Jonasson
K jell M agne Bondevik Sinikka Karhuvaara
Trygve Bratteli M agnus Kjartansson
Eric Carlsson Tellervo Koivisto
Christian Christensen Lars Korvald
Ib Christensen H åkon Kyllingmark
Erling Dinesen Bror Lillqvist
Bjarne M ørk Eidem Nathalie Lind
Ulla Ekelund Thor Lund
R o lf Fjeldvær Grethe Lundblad
R alf Friberg Sven M ellqvist
G ylfi P . Gislason Otto M ørch
Astrid  Gjertsen Sture Palm
G uttorm  Hansen O lof Palme
Asbjørn Haugstvedt Robert Pedersen



Y ttrande 5 1951

Jens Risgaard Knudsen  
R o lf Sellgren 
Jon Skaftason  
Karl Skytte  
L iv Stubberud  
V . J. Sukselainen  
Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen

Sigrid Ut kilen 
Lars Werner 
Raino W esterholm  
Henrik W esterlund  
Seppo W esterlund  
Håkan Winberg  
R o lf Wirtén 
Folke Woivalin

De fyra m edlem mar, som rostade m ot yttrandet, var: L eif Glensgård, 
Johannes M . Olsen, Erlendur Patursson och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1952

N ordiska rådet har avgivit ytt- YTTRANDE nr 6/1978
rande till N ordiska m inisterrå
det over Beråttelse rorande det 
nordiska samarbetet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 20 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet 
over beråttelse rorande det nordiska sam arbetet (C 1) i overensstam- 
melse m ed vad som foreslagits i trafikutskottets  betånkande. 54 m ed
lem m ar rostade for y ttrandet och 2 mot. 2 m edlem m ar avstod från  att 
rosta och 20 m edlem m ar var frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

1. Nordisk M inisterråd anmodes om å påskynde forberedelsene 
for tverrgående flyforbindelser mellom de nordlige delene av 
Norge, Sverige og Finland; beslutte snarest mulig hvilke ru ter 
som skal opprettes; fastsette et datum  for åpningen av rutene 
sam t gi om fattende inform asjon til almenheten om  de fore
stående flyforbindelser.

2. Regjeringene i N orge og Sverige anmodes om å ta stilling så 
snart som mulig til de forslag som er fram satt i utredningen 
om godstrafikken i ”Trondheim sleden” (N U  A  1977:10).

3. Nordisk Råd henstiller til N ordisk M inisterråd å påskynde det 
arbeid som er i gang med å etablere en tilfredsstillende skips- 
forbindelse mellom Island, Færøyene og øvrige N orden.

4. Nordisk Råd legger vekt på at arbeidet m ed harm onisering av 
de nordiske lands statistikk på samferdsels- og turistom rådene 
gjennomføres snarest mulig.

5. Nordisk M inisterråd anmodes om å påskynde arbeidet ved
rørende nordisk gyldighet for kjørekort.

6. Nordisk M inisterråd anmodes om å arbeide for gjennomføring 
av de forslag som er frem ført i N ordisk Trafikksikkerhetsråds 
rapport nr. 13. ”M otorcyklar och m opeder ■— trafiksåkerhet 
och konstruktion” .

De 54 medlem mar, som rostade for yttrandet, var:

Erik Adam sson Eric Carlsson
Kristian Albertsen Christian Christensen
L iv Andersen Erling Dinesen
Halldor Åsgrimsson Bjarne M ørk Eidem
llkka-Christian B jdrklund Ulla Ekelund
K jell M agne Bondevik R o lf Fjeldvær
Trygve Bratteli R a lf Friberg
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Astrid Gjertsen 
Guttorm  Hansen 
Asbjørn Haugstvedt 
Sverrir Hermannsson  
Gustav Holmberg  
Anna-Liisa H yvdnen  
Karl-Erik Hall 
Johan J. Jakobsen 
K nu t Johansson 
Bertil Jonasson 
Sinikka Karhuvaara 
M agnus Kjartansson  
Tellervo Koivisto  
Lars Korvald  
H åkon Kyllingm ark  
Bror Lillqvist 
Thor Lund  
Grethe Lundblad  
Sven M ellqvist 
Otto M ørch

De två m edlem m ar, som rostade 
och M ogens Voigt.

Ib Christensen och N athalie Lind 

Oslo den 20 februari 1978

Jan-Ivan Nilsson  
Johannes M . Olsen 
Sture Palm  
O lof Palme 
Erlendur Patursson 
Robert Pedersen 
Jens Risgaard Knudsen  
Petter Savola 
R o lf Sellgren 
Karl Skytte  
R eiulf Steen  
Liv Stubberud  
Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
Sigrid Utkilen  
Raino W esterholm  
H enrik W esterlund  
H åkan Winberg  
R o lf Wirtén 
Folke Woivalin

m ot yttrandet, var: L eif Glensgård

avstod från att rosta.

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1954

N ordiska rådet har avgivit ytt- YTTRANDE nr 7/1978
rande till N ordiska m inisterrå
det over Beråttelse rorande det 
nordiska samarbetet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 20 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet over 
beråttelse rorande det nordiska sam arbetet (C 1) i overensståmmelse med 
vad som foreslagits i kulturutskottets  betånkande. 64 m edlem m ar rostade 
for yttrandet och 2 mot. 12 m edlem m ar var frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

N ordiska rådet anser
1. att det i det nordiska utbildningssam arbetet mot bakgrund av 

den stora ungdomsarbetslosheten bor låggas sarskild vikt vid 
de 16— 19-årigas utbildning och yrkesutbildningen,

2. att arbetet med utvecklingen av grannspråksundervisningen i 
de nordiska lånderna bor vidareforas,

3. att N ordiska rådets kulturutskott bor forelåggas forslag till 
handlingsprogram  for inriktningen av det stod till nordiskt 
forskningssam arbete som kanaliseras genom den nordiska kul
turbudgeten,

4. att det bor skapas mojligheter att ta  till vara det intresse for 
nordiskt kultursam arbete som våckts genom N ordiska kultur
fondens stod till lokala kulturveckor och

5. att frågan om kultursam arbete mellan G ronland och det ovriga 
N orden bor utredas allsidigt med utgångspunkt i gronlandska 
behov och i sam råd med gronlandska myndigheter.

De 64 medlem mar, som

Erik Adam sson  
Kristian Albertsen  
Liv Andersen  
Halldor Åsgrimsson  
Jo Benkow  
Gunnar Berge 
Ilkka-Christian B jorklund  
Kjell Magne Bondevik 
Trygve Bratteli 
Eric Carlsson 
Ib Christensen 
Erling Dinesen

rostade for yttrandet, var:

Bjarne M ørk Eidem  
Ulla Ekelund  
R olf Fjeldvær 
Steen Folke 
G ylfi P. Gislason 
Astrid Gjertsen 
G u ttorm Hansen 
Asbjørn Haugstvedt 
Ragnhildur Helgadottir 
Sverrir Hermannsson  
Allan Hernelius 
Gustav Holmberg



Y ttrande 7 1955

Anna-Liisa H yvonen  
Doris H åvik  
Karl-Erik Hall 
Johan J. Jakobsen 
K nu t Johansson 
Bertil Jonasson 
Sinikka Karhuvaara 
M agnus Kjartansson  
Tellervo Koivisto  
Bror Lillqvist 
Nathalie L ind  
Thor Lund  
Grethe Lundblad  
Sven M ellqvist 
Otto M ørch  
Jan-Ivan Nilsson  
Johannes M . Olsen 
Sture Palm  
Erlendur Patursson 
Robert Pedersen

De två m edlem mar, som rostade 
och M ogens Voigt.

Oslo den 20 februari 1978

Jens Risgaard Knudsen  
Petter Savola 
Jon Skaftason  
Karl Skytte  
Liv Stubberud  
Ingrid Sundberg  
U lf Sundqvist 
Bernhardt Tastesen 
M irjam  Tuominen  
E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen  
Lars W erner 
Raino W esterholm  
H enrik W esterlund  
Seppo W esterlund  
Håkan Winberg  
Kåre Willoch 
R o lf Wirtén 
Folke Woivalin  
M arjatta Vaåndnen

m ot yttrandet, var: L eif Glensgård

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1956

N ordiska rådet har avgivit YTTRANDE nr 8/1978
yttrande till N ordiska minister
rådet over Beråttelse rorande 
det nordiska samarbetet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 21 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet over 
beråttelse rorande det nordiska sam arbetet (C 1) i overensståmmelse med 
vad som foreslagits i social- och m iljdutskottets  betånkande. 54 m edlem 
m ar rostade for y ttrandet och 2 mot. 22 m edlem m ar var frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

I: Y tterligare åtgårder bor vidtagas på nordiskt plan i syfte att 
kom m a till råtta  med missbruket av tunga narkotiska preparat.

II: F rågan om sammanslagning av N ordiska sam arbetsorganet 
for drogforskning och N ordiska nåm nden for alkoholforskning 
bor under året bringas till ett avgorande.

III: U tredningen om forutsåttningarna for inforande av en ge
mensam nordisk arbetsm arknad for olika kategorier av social- 
och medicinalpersonal bor slutforas i skyndsam ordning.

IV: De åtgårder om vilka enighet uppnåtts betråffande ett nor
diskt hålsokortsystem bor snarast omsåttas i praktiken.

V: N ordiska rådet och arbetsm arknadens parter bor ges mojlig- 
het att m edverka vid det fortsatta arbetet m ed det nordiska 
arbetsm arknadsprogram m et.

VI: Intensifierade åtgårder bor vidtagas på nordiskt plan, even- 
tuellt genom utarbetande av ett sårskilt handlingsprogram, for 
att komma till rå tta  med ungdomsarbetslosheten.

V II: U tredningen om uppråttandet av en nordisk databank for 
lediga platser bor slutforas under innevarande år.

V III: A rbetet m ed att forverkliga det nordiska handlingspro
gram m et på arbetsm iljoom rådet bor vidareforas, m en på en 
hogre ambitionsnivå.

IX: De nordiska lånderna bor samfållt verka for att konventio
nen om skydd av Ostersjons m arina miljo i skyndsam ordning 
ratificeras av samtliga icke-nordiska signatårmakter.

De 54 m edlem mar, som rostade for yttrandet, var:

A im o A /o  Gunnar Berge
Kristian Albertsen llkka-Christian Bjdrklund
L iv Andersen K jell M agne Bondevik
Halldor Åsgrimsson Trygve Bratteli
lo  Benkow Christian Christensen



Y ttrande 8 1957

Ulla Ekelund  
K jell-O lof Feldt 
R o lf Fjeldvær 
Astrid G jer tsen 
G uttorm  Hansen 
Asbjørn Haugstvedt 
Ragnhildur Helgadottir 
Sverrir Hermannsson  
A llan Hernelius 
Elsi Hetemdki-Olander 
Gustav Holmberg  
Anna-Liisa H yvonen  
Doris H åvik  
Johan J. Jakobsen 
K nut Johansson 
Thyra Johansson 
Bertil Jonasson 
Sinikka Karhuvaara 
Tellervo Koivisto  
Lars Korvald  
Bror Lillqvist 
Nathalie L ind

Grethe Lundblad  
Sven M ellqvist 
Sture Palm  
O lof Palme 
Erlendur Patursson 
Robert Pedersen 
Jens Risgaard Knudsen  
Gabriel Rom anus  
Petter Savola 
Jon Skaftason  
Karl Skytte  
V. J. Sukselainen  
Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
E rkki Tuomioja  
Sigrid Utkilen  
Raino W esterholm  
Seppo W esterlund  
Håkan Winberg  
Kåre Willoch 
R o lf W irtén  
Folke Woivalin

De två m edlem m ar, som rostade m ot yttrandet, var: L eif Glensgård 
och M ogens Voigt.

Oslo den 21 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1958

N ordiska rådet har avgivit ytt- YTTRANDE nr 9/1978
rande till N ordiska minister
rådet over Beråttelse rorande 
det nordiska samarbetet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 22 februari beslutat avgiva y ttrande till N ordiska m inisterrådet 
over beråttelse rorande det nordiska sam arbetet (C 1) i overensståm
melse med vad som foreslagits i ekonom iska utskottets betånkande. 57 
m edlem m ar rostade for y ttrandet och 2 mot. 19 m edlem m ar var från
varande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

1. Rådet støtter de nordiske statsministres oppfatning at de nor
diske land gjennom felles tiltak på lengre sikt kan bidra til 
en gunstigere økonomisk situasjon i de enkelte land. D et bør 
derfor være en nær kontakt ved utform ingen av den økono
miske politikken.
Rådet har med interesse notert seg opplysningene om de 
industri- og energidrøftinger som har funnet sted mellom 
N orge og de andre nordiske land i de siste to år. Rådet legger 
vekt på at disse forhandlinger så snart som mulig fører til 
konkrete resultater.
Rådet ser med tilfredshet at det foregår en fortløpende dialog 
i M inisterrådet og i Embetsm annskom itéen for industri- og 
energipolitikk om aktuelle industripolitiske spørsmål.

2. N ordisk Råd henstiller til M inisterrådet å  følge utviklingen 
i den nordiske sam handel med sikte på å legge forholdene 
best mulig til rette for en utvidelse av denne. D et er viktig at 
sam arbeidet med sikte på å løse praktiske handelshindrende 
problem er i Europa fortsetter. D et er av betydning at de 
nordiske land sam arbeider om eksportfrem m ende tiltak.

3. Rådet m ener det er viktig at de nordiske land fortsetter det 
nåværende samarbeid på det handels- og valutapolitiske om 
rådet m ed sikte på å sam ordne landenes forberedelser og 
standpunkter i internasjonale fora.

4. Rådet har ikke noe å innvende m ot Nordisk Industrifonds 
forslag når det gjelder innretningen av fondets virksomhet 
i kom m ende 5-årsperiode.
Rådet er enig i prinsippet om innføring av Nordisk Industri
fond i M inisterrådets almene budsjett fra  og med 1979. Rådet 
har ikke noe å bem erke til beslutningen om  å tilføre fondet 
15 mill. s.kroner for 1979. Fondet bør tilføres økede midler



Y ttrande 9 1959

i kommende 5-årsperiode sam m enholdt med foregående pe
riode.

5. Rådet vil prinsipielt understreke betydningen av en øket inte- 
grasjon av det nordiske byggmarked uten derm ed å ta  stilling 
til de forskjellige spørsmål som det er redegjort for på dette 
om rådet i C 1/1978.

6. Rådet vil understreke betydningen av det regionalpolitiske 
samarbeid og konstaterer at det grenseregionale samarbeid i 
tråd  med rådets syn, har vært høyest prioritert.

7. Rådet har notert seg at et forslag til handlingsprogram  for 
samarbeid på forbrukerom rådet vil bli utarbeidet i 1978. 
Rådet forutsetter at forslaget vil bli forelagt Nordisk Råd til 
uttalelse.

8. Rådet konstaterer at de fellesnordiske bistandsinnsatser i 1977 
har holdt seg på samme relative nivå som i det foregående år. 
N år det gjelder samarbeid vedrørende de m ultinasjonale bi- 
standsspørsmål legger rådet vekt på at de nordiske land i 
størst mulig utstrekning kom m er fram  til fellesnordiske hold
ninger og beslutninger.

De 57 m edlem mar, som rostade for yttrandet, var:

E rik Adamsson Karl-Erik Hall
A im o  A jo Johan J. Jakobsen
Kristian Albertsen Thyra Johansson
L iv Andersen Bertil Jonasson
Halldor Åsgrimsson Ilkka Kanerva
Gunnar Berge Sinikka Karhuvaara
llkka-Christian Bjorklund Lars Korvald
K jell M agne Bondevik H åkon Kyllingm ark
Trygve Bratteli Bror Lillqvist
Eric Carlsson Nathalie L ind
Christian Christensen Thor Lund
Bjarne M ørk Eidem Grethe Lundblad
K jell-O lof Feldt Otto M ørch
R o lf Fjeldvær Sture Palm
Astrid  Gjertsen Erlendur Patursson
G uttorm  Hansen Jens Risgaard Knudsen
Ragnhildur Helgadottir Gabriel Rom anus
Sverrir Hermannsson Poul Schliiter
Allan Hernelius R o lf Sellgren
Elsi Hetemåki-O lander Jon Skaftason
Anna-Liisa H yvonen Karl Skytte
Doris H åvik L iv Stubberud
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V. J. Sukselainen 
Ingrid Sundberg  
Bernhardt Tastesen 
Sigrid Utkilen  
Lars Werner 
Raino W esterholm  
Seppo W esterlund

Bengt W iklund  
Håkan Winberg  
Kåre Willoch 
R o lf W irtén  
O dd With  
Folke Woivalin

D e två m edlem mar, som rostade mot yttrandet, var: L eif Glensgård 
och M ogens Voigt.

Oslo den 22 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud



1961

N ordiska rådet har avgivit ytt- YTTRANDE nr 10/1978
rande till N ordiska minister
rådet over Beråttelse rorande 
det nordiska samarbetet.

Enligt artiklarna 45 och 56 i Helsingforsavtalet har N ordiska rådet 
den 22 februari beslutat avgiva yttrande till N ordiska m inisterrådet 
over beråttelse rorande det nordiska sam arbetet (C 1) i overensståm- 
melse m ed vad som foreslagits i juridiska utskottets betånkande. 51 
m edlem m ar rostade fo r y ttrandet och 2 mot. 6 m edlem m ar avstod från 
att rosta och 19 m edlem m ar var frånvarande.

Y ttrandet har foljande lydelse:

1. Nordisk R åd tager indtil videre de oplysninger til efterret
ning, som N ordisk M inisterråd har givet om arbejdet med og 
planerne for gennemførelsen af nye ensartede regler om ægte
skabets økonomiske retsvirkninger, idet rådet samtidig under
streger sin tidligere frem satte anm odning om, at Nordisk M i
nisterråd, i det om fang der m åtte vise sig behov derfor, tager 
de nødvendige initiativer til a t koordinere arbejdet m ed for
beredelsen af ny lovgivning, således at såvel indhold som 
tidspunkt for lovforslags fremsættelse bliver sam m enfaldende 
i så vidt omfang, som det er muligt.

2. N ordisk Råd anser det som en foreløbig tilfredsstillende 
ordning på spørgsmålet om koordinering af sam arbejdet ved
rørende de ikke-ægteskabelige forholds problem er, a t dette ar
bejde varetages ved regelmæssige drøftelser mellem de nor
diske ægteskabsudvalg, idet Nordisk R åd påregner, a t Nordisk 
M inisterråd, på samme m åde som i spørgsmålet om ægteska
bets økonomiske retsvirkninger, tager de nødvendige initiati
ver til at koordinere arbejdet m ed forberedelsen af ny lovgiv
ning, hvis der m åtte vise sig behov derfor, og samtidig op
fordrer M inisterrådet til særlig at søge arbejdet med at skabe 
grundlag for gennemførelse af ensartede retsregler på det øko
nomiske om råde fremmet.

3. Nordisk Råd opfordrer Nordisk M inisterråd til a t undersøge 
mulighederne for gennemførelse af den samme myndigheds
alder i alle de nordiske lande.

4. N ordisk R åd anm oder N ordisk M inisterråd om at følge ud
viklingen i lovgivningen om handelsrepræsentanter uden for 
N orden, og, i det om fang der m åtte vise sig behov derfor, tage 
de nødvendige initiativer til a t søge lovgivningen i de nordiske 
lande tilpasset denne udvikling samt til N ordisk Råds session i
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1979 afgive en vurdering af behovet for ny lovgivning på om 
rådet.

5. Nordisk Råd tiltræder, at der, så snart det er muligt, etable
res et praktisk adm inistrativt sam arbejde mellem organer i de 
nordiske lande, som skal behandle sager om  udførsel og ind
førsel af registre og data, og at der træffes foranstaltninger til 
at indsamle og systematisere erfaringer fra  praksis.

6. Nordisk Råd opfordrer N ordisk M inisterråd til at afslutte 
overvejelserne af, hvorledes et nærm ere nordisk samarbejde 
vedrørende mulighederne fo r at videreføre den udvikling af 
de strafferetlige sanktioner, som h ar fundet sted i de seneste 
år, kan etableres, og fremlægge en rapport om disse over
vejelser snarest og om muligt inden Nordisk Råds session 
1979.

De 51 m edlem mar, som rostade for yttrandet, var:

Erik Adamsson Tellervo Koivisto
Kristian A lbert sen H åkon Kyllingmark
Liv Andersen Bror Lillqvist
Halldor Åsgrimsson Nathalie L ind
Jo Benkow Thor Lund
Gunnar Berge Grethe Lundblad
llkka-Christian B jorklund Ove Nordstrandh
Trygve Bratteli Sture Palm
Ib Christensen Erlendur Patursson
Bjarne M ørk Eidem Jens Risgaard Knudsen
R o lf Fjeldvær Petter Savola
R alf Friberg R o lf Sellgren
A strid  Gjertsen Jon Skaftason
G utt orm  Hansen Karl Skytte
Ragnhildur Helgadottir L iv Stubberud
S ver rir Hermannsson V. J. Sukselainen
Elsi Hetemåki-Olander Ingrid Sundberg
Anna-Liisa H yvonen Bernhardt Tastesen
Doris H åvik Sigrid Utkilen
Karl-Erik Hall Lars Werner
Johan J. Jakobsen Seppo W esterlund
Thyra Johansson H åkan Winberg
Bertil Jonasson Kåre Willoch
llkka  Kanerva R o lf W  irt én
Sinikka Karhuvaara Folke Woivalin
M agnus Kjartansson
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De två medlem mar, som rostade m ot yttrandet, var: L eif Clensgård 
och M ogens Voigt.

Kjell-M agne Bondevik, Eric Carlsson, Lars K orvald, Johannes M. 
Olsen, Raino W esterholm och Odd W ith avstod från att rosta.

Oslo den 22 februari 1978

Trygve Bratteli
G udm und Saxrud
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Ovriga beslut

A . Beslut att icke foretaga sig något i anledning av:

(20 februari)

1. medlemsforslag om nordisk storham n (A 504/t)

(21 februari)

2. medlemsforslag om gemensam nordisk beredskap om oljekatastrofer 
(A 511/s)

(22 februari)

3. medlemsforslag om gem ensamma åtgårder m ot arbetsloshet och in
flation (A 510/e)

4. medlemsforslag om sjålvståndig faroisk representation i N ordiska 
rådet (A 495/j)

5. medlemsforslag om nordiskt domstolsorgan (A 503/j)

B. Beslut att lågga till handlingarna

a. Som slutbehandlade sporsmål:

(20 februari)

1. beråttelse från N ordiska m inisterrådet, de till trafikutskottet hån- 
visade kapitlen (C 1978/1)

2. beråttelse från  N ordiska trafiksåkerhetsrådet och dess sam arbets
organ (C 1978/129/t)

3. m eddelande om rekom m endation n r 1/1976 angående nordiskt 
handlingsprogram  for turistsam arbete (C 1978/1/1976/t)

4. beråttelse från  N ordiska m inisterrådet, de till kulturutskottet han- 
visade kapitlen (C 1978/1)

5. m eddelande om rekom m endation n r 21/1963 angående gemensam 
utbildning for teater, film, radio och television (D 1978/21/1963/k)

6. m eddelande om  rekom m endation n r 24/1964 angående vidgat 
lararutbyte (D 1978/24/1964/k)

7. m eddelande om rekom m endation nr 11/1969 angående Nordisk 
Journalistkursus (D 1978/11/1969/k)

8. m eddelande om rekom m endation n r 27/1969 angående samarbete 
rorande nordiska språklektorer (D 1978/27/1969/k)

9. m eddelande om rekom m endation nr 32/1970 angående nordiskt 
litteraturlexikon (D 1978/32/1970/k)
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10. m eddelande om rekom m endation nr 24/1971 angående okat nor
diskt sam arbete på bildkonstens om råde (D 1978/24/1971/k)

11. m eddelande om rekom m endation nr 6/1976 angående åtgårder ro 
rande nordiskt språksam arbete (D 1978/6/1976/k)

12. m eddelande om rekom m endation nr 4/1971 angående en mellan- 
riksvåg mellan Virtaniemi och T jærebukten (D 1978/4/197l/t)

13. m eddelande om  rekom m endation n r 26/1973 angående likartade 
beståm melser om terrånggående m otorfordon (D 1978/26/1973/t)

14. m eddelande om rekom m endation nr 9/1974 angående m årkning av 
mediciner och andra bedovande am nen som kan utgora en trafik- 
fara (D 1978/9/1974/t)

(21 februari)

15. beråttelse från N ordiska m inisterrådet, de till social- och m iljout
skottet hånvisade kapitlen (C 1978/1)

16. m eddelande om rekom m endation nr 3/1972 angående åtgårder mot 
vissa luftfororeningar (D 1978/3/1972/s)

17. m eddelande om rekom m endation nr 9/1967 angående kom plette
ring av 1955 års konvention om social trygghet (D 1978/9/1967/s)

18. m eddelande om rekom m endation n r 8/1968 angående utbyte av for- 
valtningstjånstem ån (D 1978/8/1968/s)

19. m eddelande om rekom m endation n r 10/1969 angående gemensam 
skeppsmedicinsk forskning (D 1978/10/1969/s)

20. m eddelande om rekom m endation nr 16/1969 angående låkemedels- 
sam arbete (D 1978/16/1969/s)

21. m eddelande om rekom m endation nr 23/1969 angående zigenarnas 
forhållanden i F inland och Sverige (D 1978/23/1969/s)

22. m eddelande om rekom m endation nr 5/1971 angående nordisk gil- 
tighet for recept (D 1978/5/197 l/s)

23. m eddelande om rekom m endation nr 1/1973, punkt 1, angående 
forsorjarbegreppets utform ning (D 1978/1/1973/s)

24. m eddelande om rekom m endation nr 9/1973 angående perm anent 
sam arbete om njurtransplantationer (D 1978/9/1973/s)

25. m eddelande om rekom m endation n r 7/1975 angående råttsligt 
skydd for måns och kvinnors lika råttigheter (D 1978/7/1975/s)

(22 februari)

26. beråttelse från  N ordiska m inisterrådet, de till ekonomiska utskottet 
hånvisade kapitlen (C 1978/1)

27. beråttelse från  N ordiska fonden for teknologi och industriell u t
veckling (C 1978/35/e)

28. beråttelse om N ordel (C 1978/127/e)
29. beråttelse från  N ordiska kontaktorganet for atom energifrågor (C 

1978/128/e)
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30. m eddelande om rekom m endation n r 2/1977 angående avtal om 
kom m unalt sam arbete over de nordiska riksgrånserna (D 1978/2/ 
1977/e)

31. m eddelande om rekom m endation nr 4/1977 angående handlings
program  for sam arbete inom  byggsektorn (D 1978/4/1977/e)

32. beråttelse från  N ordiska investeringsbanken (C 1978/42/e)
33. m eddelande om rekom m endation nr 19/1974 angående nordiskt 

sam råd vid utform ningen av beskattningen av fysiska personer (D 
1978/19/1974/e)

34. beråttelse från  N ordiska m inisterrådet, de till juridiska utskottet 
hånvisade kapitlen (C 1978/1)

35. m eddelande om rekom m endation nr 27/1971 angående privatlivets 
helgd (D 1978/27/1971/j)

36. m eddelande om rekom m endation n r 31/1973 angående samverkan 
m ot politiska våldsdåd m ed internationell bakgrund inom nordiskt 
om råde (D 1978/31/1973/j)

b. I avvaktan på nya meddelanden i sporsmålet till nasta ordinarie 
session
(20 februari)

1. m eddelande om rekom m endation nr 15/1973 angående dkat nor
diskt TV-sam arbete (D 1978/15/1973/k)

2. m eddelande om rekom m endation nr 20/1971 angående utbyggt TV- 
samarbete mellan Finland och Sverige (D 1978/20/1971/k)

3. m eddelande om rekom m endation nr 7/1969 angående skol- och 
studentbetygs jam forbarhet (D 1978/7/1969/k)

4. m eddelande om rekom m endation n r 13/1970 angående nordiska 
skol- och studentbetygs giltighet (D 1978/13/1970/k)

5. m eddelande om rekom m endation n r 19/1972 angående samarbete 
på veterinårmedicinens om råde (D 1978/19/1972/k)

6. m eddelande om rekom m endation n r 19/1973 angående hogre lan t
bruksundervisning och forskning (D 1978/19/1973/k)

7. beråttelse från  N ordiska kulturfonden (C 1978/16/k)
8. m eddelande om rekom m endation nr 11/1976 angående historiskt 

verk om den nordiska kvinnan (D 1978/11/1976/k)

(21 februari)

9. m eddelande om rekom m endation nr 1/1970 angående vidareutbild
ning av socialpersonal (D 1978/1/1970/s)

10. m eddelande om rekom m endation nr 1/1973, punkterna 2 och 3, 
angående forsorjarbegreppets utform ning (D 1978/1/1973/s)
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11. m eddelande om rekom m endation n r 7/1966 angående vuxenunder- 
visning i radio och TV (D 1978/7/1966/k)

12. m eddelande om rekom m endation nr 9/1970 angående m aterial till 
undervisning i radio och TV (D 197 8/9/1970/k)

13. m eddelande om rekom m endation nr 13/1973 angående sam arbete 
rorande G A TT-forhandlingar (D 1978/13/1973/e)

14. m eddelande om rekom m endation nr 15/1974 angående overlågg
ningar med EG  rorande omsesidigt erkånnande av testresultat (D 
1978/15/1974/e)

15. m eddelande om rekom m endation nr 1/1977 angående sam arbete 
betråffande hantering och lagring av radioaktivt avfall (D 1978/1/ 
1977/e)

16. m eddelande om rekom m endation nr 5/1977 angående samarbete 
betråffande utvecklingslånderna (D 1978/5/1977/e)

17. m eddelande om rekom m endation n r 27/1973 angående utredning 
om mellanriksvåg Skjomen— Stora Sjofallet (D 1978/27/1973/t)

18. m eddelande om rekom m endation nr 13/1965 angående enhetlig tid 
for fordringspreskription (D 1978/13/1965/j)

19. m eddelande om rekom m endation nr 30/1973 angående nordisk 
kommunal rostrått (D 1978/30/1973/j)

(22 februari)

c. Anmålningar om fortsatt utskottsbehandling
(20 februari)

1. m eddelande om rekom m endation n r 9/1972 angående flygtrafiken 
mellan Åland och Storstockholm som rådet (D 1978/1972/t)

2. m eddelande om rekom m endation n r 28/1973 angående flygtrafiken 
mellan de nordliga delarna av Finland, N orge och Sverige (D 
1978/28/1973/t)

3. m eddelande om rekom m endation nr 18/1977 angående samarbete 
for att oka spridningen av nordisk film inom N orden (D 1978/18/ 
1977/k)

(21 februari)

4. m eddelande om rekom m endation n r 5/1965 angående utbildning 
av arkitekter m. m. (D 1978/5/1965/s)

5. m eddelande om rekom m endation n r 29/1966 angående nordisk 
språkkonvention (D 1978/29/1966/j)

6. beråttelse från  N ordiska nåm nden for alkoholforskning (C 1978/ 
17/s)

7. medlemsforslag om inforande av enhetlig somm artid i de nordiska 
lånderna (A 516/s)
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8. medlemsforslag om tillsåttande av utredning av N ordiska rådets 
organisation och verksam hetsform er (A 502/j)

d. Bemyndigande av utskotten att lågga berattelser och meddelanden 
till handlingarna

1. beråttelse från  N ordiskt kollegium for viltforskning (C 1978/2/j)
2. beråttelse från Nordisk statistisk sekretariat (C 1978/3/e)
3. beråttelse från  det tulladm inistrativa rådet (C 1978/4/e)
4. beråttelse från  N ordiska sam arbetsnåm nden for medicinsk forsk

ning (C 1978/5/k)
5. beråttelse från  N ordiska sam arbetsorganet for samesporsmål och 

renskotselfrågor (C 1978/6/j)
6. beråttelse från  N ordiska låkem edelsnåm nden (C 1978/7/s)
7. beråttelse från  N ordiska samarbetsdelegationen for samhållsforsk- 

ning (C 1978/8/k)
8. beråttelse om de nordiska språknåm ndernas sam arbete (C 1978/9/k)
9. beråttelse om N ordiska hålsovårdshogskolan (C 1978/10/s)

10. beråttelse från  N ordiska kontaktorganet for jordbrukssporsm ål (C 
1978/11/e)

11. beråttelse från Nordiska kontaktorganet for fiskerifrågor (C 1978/ 
12/e)

12. beråttelse från  N O RD FO RSK  (C 1978/13/k)
13. beråttelse från  N ordiska jordbruksforskares forening (C 1978/14/k)
14. beråttelse från N ordiska utlånningsutskottet (C 1978/15/j)
15. beråttelse från  N ordiska åm betsm annautskottet på livsmedelslag- 

stiftningens om råde (C 1978/18/s)
16. beråttelse från N ordiska turisttrafikkom m ittén (NTTK) (C 1978/ 

19/t)
17. beråttelse från  N ordiska nåm nden for handikappfrågor (C 1978/ 

20/s)
18. beråttelse från  N ordiska telekonferensen och styrkom m ittén for 

nordiskt telesamarbete (C 1978/21/t)
19. beråttelse från N ordiska somm aruniversitetet (C 1978/22/k)
20. beråttelse från N ordiska sam arbetsnåm nden for humanistisk forsk

ning jåm te N ordiska publiceringsnåmnden for humanistiska tidskrif
ter (C 1978/23/k)

21. beråttelse från  N ordiska afrikainstitutet (C 1978/24/k)
22. beråttelse från N ordiska kommittén for transportekonom isk forsk

ning (C 1978/25t)
23. beråttelse från  Finsk-svenska utbildningsrådet (C 1978/26/k)
24. beråttelse från  N ordiska postforeningen (C 1978/27/t)

(22 februari)
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25. beråttelse från  Sam arbetsnam nden for nordisk skogsforskning (SNS) 
(C 1978/28/k)

26. beråttelse från  N ordiska publiceringsnam nden for medicin (C 1978/ 
29/k)

27. beråttelse från N ordiska sam arbetsrådet for kriminologi (C 1978/ 
30/j)

28. beråttelse från  N ordiska skogsarbetsstudiernas råd  (NSR) och sam- 
nordiskt skogstekniskt utvecklingsarbete (C 1978/31/e)

29. beråttelse från N ordiska institutet for odontologisk m aterialprov- 
ning (C 1978/32/s)

30. beråttelse från  N ordiska kontaktorganet for jordbruksforskning (C 
1978/33/k)

31. beråttelse från  Sam arbetsnam nden for de nordiska naturvetenskap
liga forskningsråden jåm te N ordiska publiceringsnam nden for na- 
turvetenskap (C 1978/34/k)

32. beråttelse från  N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter 1977 
( C  1978/36/s)

33. beråttelse från  N ordiska sam arbetsorganet for drogforskning (C 
1978/37/s)

34. beråttelse från  N ordiska konstforbundet (C 1978/38/k)
35. beråttelse från  N ordiska skattevetenskapliga forskningsrådet (C 

1978/39/e)
36. beråttelse från  N ordiska sam fundet for Latinam erikaforskning, 

1973— 1976 (C 1978/40/k a)
37. beråttelse från  N ordiska sam fundet for Latinam erikaforskning, 

1977 (C 1978/40/k b)
38. beråttelse från  NOM US (Nåm nderna for nordiskt musiksamarbete), 

1977 (C 1978/41/k)
39. m eddelande om rekom m endation nr 1/1967 angående gemensamma 

riktlinjer for nordisk transportpolitik (D 1978/1/1967/t)
40. m eddelande om rekom m endation nr 2/1968 angående jakt- och 

fridlysningsbeståmmelser (D 1978/2/1968/j)
41. m eddelande om rekom m endation nr 9/1968 angående utbyggnad 

av transittrafiken over Trondheim  (D 1978/9/1968/t)
42. m eddelande om rekom m endation nr 27/1968 angående gemensam 

trafiklagstiftning (D 1978/27/1968/t)
43. m eddelande om rekom m endation nr 35/1968 angående gemensam 

resebyrålagstiftning (D 1978/35/ 1968/t)
44. meddelande om rekom m endation nr 17/1969 angående samarbete 

på m usikterapins om råde (D 1978/17/1969/k)
45. m eddelande om rekom m endation nr 29/1969 angående samarbete 

rorande yrkesvågledarutbildning (D 1978/29/1969/s)
46. m eddelande om rekom m endation nr 14/1970 angående forsknings

institut for fram tidsfrågor (D 1978/14/1970/e)
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47. m eddelande om rekom m endation nr 15/1970 angående bro vid 
Karesuando (D 1978/15/1970/t)

48. m eddelande om rekom m endation nr 30/1970 angående åtgårder 
mot Ostersjons fororening (D 1978/30/1970/s)

49. m eddelande om rekom m endation nr 35/1970 angående utbildning 
av forare av m otorfordon (D 1978/35/1970/t)

50. m eddelande om rekom m endation nr 1/1971 angående samarbete 
inom forskning och undervisning om Osteuropa (D 1978/1/1971/k)

51. m eddelande om rekom m endation nr 6/1971 angående forenkling 
av tullbehandlingen av skogs- och jordbruksm askiner (D 1978/6/ 
1971/e)

53. m eddelande om rekom m endation nr 7/1971 angående samordning 
av elektriska sakerhetsfrågor (D 1978/7/1971/e)

54. meddelande om rekom m endation nr 11/1971 angående samnordiska 
arkiv (D 1978/11/197 l/k )

55. m eddelanden om rekom m endation nr 12/1971 angående gemensamt 
inforande av Si-systemet (D 1978/12/1971/e)

56 m eddelande om rekom m endation nr 19/1971 angående de finska 
invandrarnas kontakter med Finland (D 1978/19/197l/s)

57. m eddelande om rekom m endation nr 20/1971 angående utbyggt 
TV-samarbete mellan Finland och Sverige (D 1978/20/1971/k)

58. meddelande om rekom m endation nr 21/1971 angående samverkan 
vid bekampningen av fororeningarna i Skagerack, K attegatt och 
Oresund (D 1978/21/1971/s)

59. m eddelande om rekom m endation nr 31/1971 angående analysat- 
tester rorande froer (D 1978/31/1971/e)

60. m eddelande om rekom m endation nr 1/1972 angående nordiskt sam 
arbete rorande beståm melser och norm er avseende tryckkårl och 
ångpanneanlåggningar .D 1978/1/1972/e)

61. m eddelande om rekom m endation nr 2/1972 angående samverkan 
på det m attekniska om rådet (D 1978/2/1972/e)

62. m eddelande om rekom m endation nr 5/1972 angående stod till sa- 
m erna (D 1978/5/1972/j)

63. m eddelande om rekom m endation nr 7/1972 angående nordisk kon- 
sumentupplysning (D 1978/7/1972/e)

64. m eddelande om rekom m endation nr 8/1972 angående underlåttan- 
de av den internordiska flygtrafiken på korta ru tter (D 1978/8/ 
1972/t)

65. m eddelande om rekom m endation nr 11/1972 angående båttre och 
billigare trafikforbindelser mellan Island, Fåroarna, G ronland och 
det ovriga N orden (D 1978/11/1972/t)

66. m eddelande om rekom m endation nr 12/1972 angående forbud mot 
tobaksreklam  (D 1978/12/1972/j)

67. m eddelande om rekom m endation nr 14/1972 angående utgivande 
av en nordisk historia (D 1978/14/1972/k)
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68. m eddelande om rekom m endation nr 15/1972 angående enhetliga 
bestammelser i N orden rorande fritidsbåtar (D 1978/15/1972/t)

69. m eddelande om rekom m endation nr 18/1972 angående sam arbete 
rorande biologisk bekåm pning av skadedjur (D 1978/18/1972/k)

70. m eddelande om rekom m endation n r 20/1972 angående nordiskt 
samarbete rorande havsratt (D 1978/20/1972/j)

71. m eddelande om rekom m endation n r 2/1973 angående auktorisation 
av optiker (D 1978/2/1973/s)

72. m eddelande om rekom m endation nr 3/1973 angående nordisk ar- 
betm arknad for optiker (D 1978/3/1973/s)

73. m eddelande om  rekom m endation nr 5/1973 angående fortbildning 
av larare vid socialhogskolor (D 1978/5/1973/s)

74. m eddelande om rekom m endation nr 10/1973 angående sam ordnad 
utlånningslagstiftning och utlånningspolitik (D 1978/10/1973/j)

75. m eddelande om rekom m endation nr 11/1973 angående patentsam - 
arbete (D 1978/11/1973/j)

76. m eddelande om rekom m endation nr 17/1973 angående samplanerad 
utbyggnad av universitet och hogskolor (D 1978/17/1973/k)

77. m eddelande om rekom m endation nr 20/1973 angående stod till den 
faroiska litteraturen (D 1978/20/1973/k)

78. m eddelande om rekom m endation nr 22/1973 angående likartad 
for handikappfordon (D 1978/25/1973/t)

79. m eddelande om rekom m endation nr 24/1973 angående forarskydd 
vid trafikforsåkring (D 1978/24/1973/t)

80. m eddelande om rekom m endation nr 25/1973 angående trafikregler 
aktenskapslagstiftning (D 1978/22/1973/j)

81. m eddelande om rekom m endation nr 29/1973 angående nordiskt 
hålsokcrtsystem  (D 1978/29/1973/s)

82. m eddelande om rekom m endation nr 32/1973 angående vård av 
narkotikarnissbrukare (D 197 8/32/1973/s)

83. m eddelande om rekom m endation nr 2/1974 angående nordiskt for- 
dareutbildning for fysioterapeuter (D 1978/3/1974/s)

84. m eddelande om rekom m endation nr 3/1974 angående nordisk vi- 
bud mot alkoholreklam  (D 1978/2/1974/j)

85. m eddelande om rekom m endation nr 6/1974 angående tryggande av 
patienternas råttssåkerhet (D 1978/6/1974/s)

86. m eddelande om rekom m endation nr 8/1974 angående nordisk rus- 
medelsforskning (D 1978/8/1974/s)

87. m eddelande om rekom m endation nr 10/1974 angående byggande 
av bro over T ana ålv vid U tsjoki kyrkby (D 1978/10/1974/t)

88. m eddelande om rekom m endation nr 11/1974 anfående begrånsning 
av trafikbuller (D 1978/11/1974/t)

89. m eddelande om rekom m endation nr 13/1974 angående vidareut
bildning inom hotell- och restaurantfacket (D 1978/13/1974/t)
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90. m eddelande om rekom m endation nr 14/1974 angående byggande 
av landsvågsbro vid Kolari (D 1978/14/1974/t)

91. m eddelande om rekom m endation nr 16/1974 angående samordning 
av villkor for exportkrediter bl. a. i ost-våsthandeln (D 1974/16/ 
1974/e)

92. m eddelande om rekom m endation nr 18/1974 angående inform a
tionen om N orden och kurser i nordiska språk i Finland m. m. (D 
1978/18/1974/k)

93. m eddelande om rekom m endation nr 20/1974 angående foretags- 
dem okrati i gem ensamma nordiska foretag (D 1978/20/1974/e)

94. m eddelande om rekom m endation nr 21/1974 angående nordiskt 
energisam arbete (D 1978/21/1974/e)

95. m eddelande om rekom m endation nr 22/1974 angående nordiskt 
samarbete angående ytkemisk forskning (D 1978/22/1974/e)

96. m eddelande om rekom m endation nr 24/1974 angående samnordisk 
insats for skydd av m iljon i samernas kårnom råden (D 1978/24/ 
1974/j)

97. m eddelande om rekom m endation nr 25/1974 angående undersok
ning av de m ultinationella foretagens roll i de nordiska låndernas 
ekonomi (D 1978/25/1974/j)

98. m eddelande om rekom m endation nr 26/1974 angående påbud om 
bruk av skyddshjålm (D 1978/26/1974/t)

99. m eddelande om rekom m endation nr 27/1974 angående inråttande 
av ett nordiskt institut for skårgårdsforskning (D 1978/27/1974/s)

100. m eddelande om rekom m endation nr 28/1974 angående skydd av 
naturtyper och biotoper av gemensamt nordiskt intresse (D 1978/ 
28/1974/s)

101. m eddelande om rekom m endation nr 1/1975 angående fårjeforbin- 
delser mellan Vasa och U m eå (D 1978/1/1975/t)

102. m eddelande om rekom m endation nr 2/1975 angående okad an- 
våndning av reflexanordningar (D 1978/2/1975/t)

103. m eddelande om rekom m endation n r 3/1975 angående N O RD TU - 
RIST-biljett (D 1978/3/1975/t)

104. m eddelande om rekom m endation nr 4/1975 angående passagerar- 
och bilfårja mellan Island, Fåroarna och det ovriga N orden (D 
1978/4/1975/t)

105. m eddelande om rekom m endation n r 5/1975 angående handlings
program  for okad livsmedelsforsorjning (D 1978/5/1975/e)

106. m eddelande om rekom m endation nr 6/1975 angående N ordtest ar- 
betsform er (D 1978/6/1975/e)

107. m eddelande om rekom m endation nr 8/1975 angående begrånsning 
av utslåpp i Bottniska viken m. m. (D/ 1978/8/1975/s)

108. m eddelande om rekom m endation nr 9/1985 angående forhindrande 
av skador genom giftiga laster i Ostersjon (D 1978/9/1975/s)



1973

109. m eddelande om rekom m endation n r 10/1975 angående nordiskt 
sam arbetsorgan på livsmedelsforskningens om råde (D 1978/10/ 
1975/s)

110. m eddelande om rekom m endation nr 13/1975 angående forbattrad  
inform ation om de nordiska lånderna i eterm edia (D 1978/13/ 
1975/k)

111. m eddelande om rekom m endation nr 14/1975 angående språkunder- 
visning for finska barn  i Sverige m. m. (D 1975/14/1975/k)

112. m eddelande om rekom m endation nr 15/1975 angående utbyggt 
nordiskt samarbete betråffande nordisk kom parativ samhållsforsk- 
ning (D 1978/15/1975/k)

113. m eddelande om rekom m endation nr 16/1975 angående utvidgat 
nordiskt idrottssam arbete (D 1978/16/1975/k)

114. m eddelande om rekom m endation nr 19/1975 angående nordiskt 
sam arbetsprogram  på arbetsm arknadsom rådet (D 1978/19/1975/s)

115. m eddelande om rekom m endation nr 2/1976 angående utvidgade 
resealternativ i internordisk flygtrafik (D 1978/2/1976/t)

116. m eddelande om rekom m endation nr 3/1976 angående internordisk 
giltighet for korkort (D 1978/3/1976/t)

117. m eddelande om rekom m endation nr 4/1976 angående utvidgade 
resemojligheter for pensionårer m. fl. (D 1978/4/1976/t)

118. m eddelande om rekom m endation nr 5/1976 angående sam arbete på 
barnkulturens om rådet (D 1978/5/1976/k)

119. m eddelande om rekom m endation nr 7/1976 angående distribution 
av A V-m aterial (D 1978/7/1976/k)

120. m eddelande om rekom m endation nr 8/1976 angående TV-program  
for sjofolk (D 1978/8/1976/k)

121. m eddelande om rekom m endation nr 9/1976 angående okat nor
diskt sam arbete om fram tidsstudier (D 1978/9/1976/k)

122. m eddelande om rekom m endation nr 10/1976 angående åtgårder på 
massmediaforskningens om råde (D 1978/10/1976/k)

123. m eddelande om rekom m endation nr 12/1976 angående offentliga 
inkop i N orden (D 1978/12/1976/e)

124. m eddelande om rekom m endation nr 15/1976 angående åtgårder for 
att stårka det samiska kulturlivet (D 1978/15/1976/k)

125. m eddelande om rekom m endation nr 16/1976 angående åndrade 
m edborgarskapsregler for nordbor (D 1978/16/1976/j)

126. m eddelande om rekom m endation nr 17/1976 angående utokat nor
diskt sam arbete i det offentliga utredningsvåsendet (D 1978/17/ 
1976/j)

127. m eddelande om rekom m endation nr 3/1977 angående samverkan 
for att bevara den fria skeppsfarten i internationella sammanhang 
(D 1978/3/1977/e)

128. m eddelande om rekom m endation nr 6/1977 angående forkortning 
av arbetstiden (D 1978/6/1977/s)
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129. m eddelande om rekom m endation nr 7/1977 angående nordiskt in
stitut for arbetsm arknadsfrågor (D 1978/7/1977/s)

130. m eddelande om rekom m endation nr 8/1977 angående handlings
program  på arbetsm iljoom rådet (D 1978/8/1977/s)

131. m eddelande om rekom m endation nr 9/1977 angående program  for 
sam arbete på social- och hålsovårdsom rådet (D 1978/9/1977/s)

132. m eddelande om rekom m endation n r 10/1977 angående samnordisk 
insats mot trafikonykterhet (D 1977/10/1977/t)

133. m eddelande om rekom m endation nr 11/1977 angående forbåttring 
av barnens trafikm iljo (D 1978/11/1977/t)

134. m eddelande om rekom m endation nr 12/1977 angående handlings
program  for forbåttrad språkforståelse i N orden (D 1978/12/ 
1977/k)

135. m eddelande om rekom m endation nr 13/1977 angående undervis
ning i nordiska språk vid utlåndska universitet och låroanstalter (D 
1978/13/1977/k)

136. m eddelande om rekom m endation nr 14/1977 angående utforsel av 
antikviteter från  de nordiska lånderna (D 1978/14/1977/k)

137. m eddelande om rekom m endation nr 15/1977 angående forsknings- 
samarbete rorande Iantbrukskooperation (D 1978/15/1977/k)

138. m eddelande om rekom m endation nr 16/1977 angående undersok
ning av utvecklingen av kulturkonsum tionen i de nordiska lånderna 
(D 1978/16/1977/k)

139. m eddelande om rekom m endation n r 17/1977 angående samarbete 
m ellan fonogram arkiven i de nordiska lånderna (D 1978/17/1977/k)

C. Beslut i interna sporsmål

(18 februari)

1. att lågga sådana beråttelser, med undantag for C 1, och m eddelan
den till handlingarna vilka ej upptagits på saklistan for sessionen

(20 februari)

2. att lågga rapport från N ordiska rådets presidium till handlingarna 
(Dokum ent 1)

(22 februari)

3. bem yndigande for presidiet att tillsåtta kom m ittéer
4. tid och plats for nåsta ordinarie session
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Val

(18 februari)

1. Val av presidium
2. Val av suppleanter for presidiem edlem m arna
3. Val av budgetkom m itté
4. Val av inform ationskom m itté
5. Val till N ordiska kulturfondens styrelse
6. Val av sårskilt u tskott fo r granskning av N ordiska kulturfondens 

forvaltning
7. Val av m edlem m ar till N ordiska investeringsbankens kontrollkom - 

mitté
8. Val av form an och vice form an till utskotten 

(22 februari)

9. Val av form an och vice form ån till de fasta kom m ittéerna





PRESIDIUM, ARBETSUTSKOTT 
SEKRETARIAT, SAKKUNNIGA





1979

Presidium

Trygve Bratteli, N orge, president 
N athalie Lind, D anm ark, vicepræsident 
V. J. Sukselainen, F inland, vicepresident 
Jon Skaftason, Island, vicepræsident 
Olof Palme, Sverige, vice president

Suppleanter for presidiemedlemmarna

Erling Dinesen, D anm ark 
Bror Lillqvist, Finland 
Ragnhildur H elgadottir, Island 
Lars Korvald, N orge 
Jan-Ivan Nilsson, Sverige

Arbetsutskott

Danmark 

René Brusvang 
Chr. Christensen 
Ib Christensen
Erling Dinesen, næstform and 
Steen Folke 
Leif G lensgård 
N athalie Lind, form and 
Poul Schliiter 
K arl Skytte

Finland

Ilkka-Christian Bjorklund 
H arri Holkeri
Bror Lillqvist, viceordforande 
V. J. Sukselainen, ordforande 
Raino W esterholm 
H enrik W esterlund 
Seppo W esterlund

Island

Gylfi E>. Gislason
Ragnhildur H elgadottir, vice ordforande 
Jon Skaftason, ordforande



1980

Norge

Trygve Bratteli, nestform ann 
G uttorm  Hansen 
Johan J. Jakobsen 
Lars Korvald, form ann 
K åre Willoch

Sverige

Allan Hernelius
Jan-Ivan Nilsson, vice ordforande 
Sture Palm
Olof Palme, ordforande 
Rolf W irtén



1981

De nationella delegationernas sekretariat

Danmark

Andersen, K aren, assistent 
G orm sen, Axel, generalsekretær 
Gottlieb, Niels Ove, stf. generalsekretær 
Holbech, Peter, vagtmester 
Svendsen, Annelise, assistent 
Sølling, Birgit, overassistent 
Thomsen, Henning, vagtmester

Finland

Branders, Håkan, generalsekreterare 
Brantberg, Gosta, vaktm åstare 
Husm an, Paula, byråsekreterare 
K ihlm an-Juokslahti, Ulla, yngre expedi

tionsassistent 
Lindberg, Dag, bitr. generalsekreterare 
Lindstrom , Seppo, translator 
Lohiniva, G reta, translator 
Pimenoff, Berith, avdelningssekreterare 
Poutanen, Pekka, inform ationssekreterare

Island

SigurSsson, FriSjon, kontorchef

Norge

Bjørkvang, Lovelill, adm inistrasjonssekretær 
L indem ann, Ragnhild, adm inistrasjons

sekretær
Ve, Gudvin Låder, generalsekretær 
Vefald, Olav, konsulent

Sverige

Andersson, Eivor, byråassistent 
Gustavsson, Ebon, kontorassistent 
H ultén, Eric, byrådirektor 
Jacobson, Christer, kanslichef 
Johnsson, Vivi, byråassistent 
Jårnebeck, G unnar, byrådirektor 
Landin, Ove, expeditionsassistent 
M almros, Birgitta, avdelningsdirektor 
M iskar, Lillemor, sekreterare 
Smekal, Eva, byrådirektor 
Stenberg, M arianne, byråassistent 
Tjernstrom , Vanni, inform ationssekreterare

Presidiesekretariatet

Andersson, Pia, kam rer
Borg, Ingrid, assistent
Edwall, Åke, redaktor
Hafslund, M arit, assistent
Hagen, Gro, assistent
Joneken, Anneli, byråsekreterare
Juhlin, Rune, expeditionssekreterare

Karlsson, Jan. O., stf. presidiesekreterare 
Koumi, M argaretha, assistent 
Næsselund, G unnar, stf. presidiesekretær 
Saxrud, G udm und, presidiesekretær 
Stenberg, Stig, expeditionsassistent 
W ahrgren, Ingegerd, byråsekreterare 
Wickell, Anita, assistent



1982

Utskottssekreterare

Blaaflat, Lars, byråsjef, ekonomiska Slotte, Kristian, sekreterare, kulturutskottet
utskottet W iklund, Claes, sekreterare, social- och

Lilholt, Peter, fuldmægtig, juridiska miljoutskottet
utskottet 

6 lafsdottir, Snjolaug, sekreterare, 
trafikutskottet

Informationssektionen

G ranberg, H arry, inform ationschef Sørensen, M ary Ann, inform ationsassistent
Rydbeck, M argareta, informations- 

sekreterare

Nordiska ministerrådets sekretariat

Bergman, Olli, generalsekreterare 
Holmstedt, Sven, avdelningschef 
Johansson, Solveig, sekretær 
Jårvinen, Annika, sekreterare 
Kaipainen, Osmo, avdelingschef 
Kiersgaard, Jette, konsulent 
Knudsen, Kjell, avdelingssjef 
Lundstrom, Stig, konsulent 
Madsen, Carsten, konsulent

Pétursson, Olafur, konsulent 
Rekdal, Per, betjent 
Sundby, Terje, konsulent 
Talka, Anne-Riitta, sekreterare 
Thornquist, M orten, konsulent 
W estergård, Tom, inform ationssekreterare 
Østergaard, Anne, konsulent

Sekretariatet for nordiskt kulturellt samarbete

Buer, Lars, sektionschef 
Cold, Steen A., fuldmægtig 
Magnusson, Ulla, inform ationssekretær 
Olofsson, Klas, direktør

Skuthålla, Gustav, sektionschef 
Stenroth, Ove, byråchef 
Voss, Lilla, sektionschef 
W achtmeister, Anne-M argrete, fuldmægtig

Sårskilt inbjudna

Carlsen, Reidar, direktør, Foreningen 
N orden, Norge 

Fløgstad, K jartan, forfatter, Norge

Hoydal, K jartan, cand. scient., Foreningen 
N orden, Færøyene 

Kristjånsson, Arni, fhv. musikchef, Island



1983

Langeland, Arne, Dep. Secretary General, 
EFTA

Lindeman, Lars, am bassador, Finland 
Moller, Yngve, ambassador, Sverige 
NjarSvik, N jorSur P., docent, Island 
Olafsson, H jalm ar, konrektor, Foreningen 

N orden, Island 
Olsson, Bertil, generaldirektør, Foreningen 

Norden, Sverige

Salo, Tuure, justitsminister, Foreningen 
N orden, Finland 

Sallinen, Aulis, komponist, Finland 
Svensson, Hasse, chefredaktor, Foreningen 

N orden, Å land 
Thrane, Erik, ambassadør, D anm ark 
Tryggvason, Arni, am bassador, Island 
Vahlquist, Magnus, D irector, Secretary 

G eneral Office, EFT A

Stenografer och tolkar

Danmark

Bierholm, Bente, assistent 
Holle, Finn, referent 
Jørgensen, Birthe, referent 
Nordstrøm , Bodil, konsulent 
Scheuer. Eja, overassistent 
Sønderskov, Tove, assistent

Finland

K irstua, Anneli, maskinskriverska 
M einander, Olof, stenograf 
Råty, Unto, byråchef 
Schalin, Carl Eric, stenograf 
Siitonen, Pertti, stenograf 
Sivula, Monika, maskinskriverska

Norge

Kvålen, Hallgerd, referentrevisor 
Orten, Anne Grete, referent 
Lund, Kari, referent 
Smeby, Aase, referent

Sverige

Eriksson, Arnold, forste stenograf 
Nilsson, Lars, forste stenograf 
Schenning, Gote, forste stenograf

Simultantolker

A peland, Aino-Elina, fru 
H afrén, Fredrik, byrådirektør 
Huovinen, Sulo, fil. kand.
K aljunen, Riitta, dipl. korrespondent
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Sakkunniga

Kræmer, Svend, utredningschef, Nordisk 
Investeringsbank 

Landqvist, Åke, sekreterare, Foreningene 
N ordens Forbund 

Lindstrom , Bert, direktor, N ordisk 
Investeringsbank 

Sonderholm, Erik, dr. phil., Nordens Hus, 
Island

D anm ark

Andersen, Birthe, overassistent 
Andersen, Åge, kontorchef 
Brynskov, Bjørn, departem entschef 
Christensen, K aren M unck, fuldmægtig 
D juurhuus, Johan, kontorchef 
Gersing, Jørgen, departem entschef 
Hansen, Lars Teit, fuldmægtig 
Jensen, Anders, fuldmægtig 
Kjøller, Ib, fuldmægtig 
Leth, Tage, konsulent 
M elchior, Peter, fuldmægtig 
N oer, Eyvind, E., fuldmægtig 
Nørup-Nielsen, J., fuldmægtig 
Odel, Helge, departem entschef 
Petersen, Bengt, presseråd 
Rasmussen, Jørgen H arder, kontorchef 
Staubo, Torben, direktør 
Thornit, Per, fuldmægtig 
W esterbye-Juhl, Karen, kontorchef 
Willerslev-Olsen, W., ministersekretær 
Zachariassen, Esbern, fuldmægtig 
Aasberg-Petersen, Finn, kontorchef

Finland

Auvinen, Reino J., kanslichef 
Cawén, M atti, konsultativ tjanstem an 
G rcop, Elisabeth, aldre regeringssekreterare 
Gustafson, M atti, kultursekreterare 
H annula, M atti, statsministerens sekreterare

Nordiska Heinrichs, Erik, tf. konsultativ tjanstem an 
Hirsikangas, Påivi, politisk sekreterare 
Huldén, Anders, byråchef, legationsråd 
Jansson, G unnar, kanslichef 
Karsm a, Veikko, kansliråd 
K orpela, Tino, specialforskare 
Korte, Kai, kanslichef 
Kakela, Reijo, politisk sekreterare 
Laatto, Erkki, avdelningschef 
Lehtinen, M arkku, sekreterare for inter

nationella årenden 
Lonnroth, Juhani, byråchef 
Lovkvist, Lars, sektionssekreterare 
M einander, Ragnar, regeringsråd 
Niemi, G unnar, overinspektor 
Num m inen, Jaakko, kanslichef 
Pirttimåki, Paavo, politisk sekreterare 
Ojala, Olli, avdelningschef 
Pihlstrom, Bengt, direktør 
Porko, Lars, verksamhetsledare 
Puro, Kari, kanslichef 
Salmi, Raimo, tf. byråchef 
Tuovinen, M atti, statssekreterare 
Uronen, Reino, kanslichef 
Vålikangas, A arne I., byråchef

Island

Benediktsson, G uSm undur, departem ents
chef

Eysteinsson, Jonas, direktor 
Helgason, H orSur, am bassador 
Thorlacius, Birgir, departem entschef

Norge

Alstad, Brit, konsulent 
Arisholm, Hans, ekspedisjonssjef 
Arnesen, G erhard, direktør 
Bråten, Elsa Rastad, ekspedisjonssjef 
Fort, Richard, byråsjef 
Fretheim , Atle, byråsjef
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Gjesteby, Kari, siviløkonom 
G ulbrandsen, Øistein, statssekretær 
Guldvog, Arnfinn, ekspedisjonssjef 
Halden, Kåre, ekspedisjonssjef 
Hegna, Leif, konsulent 
Hove, Olav, departem entsråd 
H undstad, Turid, byråsjef 
Jensen, Eskild, statssekretær 
Johansen, H alvard, P., konsulent 
Kristensen, Kjell, statssekretær 
Langåker, Lars, byråsjef 
Larsen, Bjørn, departem entsråd 
Leite, Bjørg, personlig sekretær 
Lund, Rolf Lasse, statssekretær 
Lykke, Erik, ekspedisjonssjef 
Mork, Torbjørn, helsedirektør 
Nyham ar, Olav, byråsjef 
Olsen, Reidar Engell, statssekretær 
Paxal, John H., byråsjef 
Ribu, Erik, departem entsråd 
Rognlien, Stein, ekspedisjonssjef 
Skadsem, Enevald, ekspedisjonssjef 
Skard, H alvdan, statssekretær 
Skåre, Jan, underdirektør 
Stabel, Ingse, konsulent 
Vindsetmo, Emil, departem entsråd 
W alther, Arne, konsulent

Sverige

Andersson, Arne, direktor 
Berglind, Stig, inform ationssekreterare 
Bildt, Carl, sakkunnig 
Bjorlcman, G unnar, utredningssekreterare 
Bucht, Sven, departem entsråd 
Cavalli-Bjorkman, Nils, departem entsråd 
Dahlgren, Hans, sekreterare 
Damgren, Fredrik, departem entsråd

Ekstrom , John, ekonomie licentiat 
Ennerfeldt, Kerstin, departem entssekre

terare
Furbåck, Bengt, statssekreterare 
Gellstedt, Bjorn, departem entsråd 
Gunnarsson, Gosta, statssekreterare 
Hagen, Tord, am bassador 
Hedvall, Barbro, sakkunnig 
H irdm an, Sven, kansliråd 
H jort, Lars, departem entsråd 
Linton, Hans, kansliråd 
Leifland, Leif, kabinettssekreterare 
Levin, Bert, statssekreterare 
Levin, Jan, hovråttsassessor 
Lonnberg, Åke, departem entssekreterare 
Moberg, Axel, departem entssekreterare 
M ontgom ery, Henry, statssekreterare 
Nilsson, Bengt, departem entsråd 
Nilsson, M anfred, presschef 
Nilsson, Robert, statssekreterare 
Nilsson, Valter, råttschef 
Persson, Sture, departem entsråd 
Petri, G unnar, departem entsråd 
Senning, Claes, departem entsråd 
Sohlman, Ragnar, departem entsråd 
Sterzel, Fredrik, statssekreterare 
Stiernstedt, Jan, expeditionschef 
Stjernberg, Gustaf, sakkunnig 
Stromberg, Silja, departem entssekreterare 
Sundfeldt, Sten, ambassador 
Svensson, G unnar, departem entsråd 
Sylwan, Karin, departem entssekreterare 
Soder, G unnar, statssekreterare 
Tallroth, Tore, ambassador 
Unger, Lisbeth, departem entssekreterare 
Westerteg, Tommy, inform ationssekreterare 
W iklund, Kerstin, departem entssekreterare 
O rtendahl, Anders, statssekreterare





SUPPLEMENT:
UTDELNING AV NORDISKA RÅDETS 
LITTERATURPRIS OCH MUSIKPRIS

Oslo Konserthus 

19 februari 1978





1989

N ordisk Råds norske delegasjons form ann Lars Korvald:

Kjære nordiske venner, m edlem m er av Nordisk R åd og andre som 
har kom m et h it til dette festm øte i kveld hvor Nordisk Råds litteratur- 
og m usikkpriser for 1978 skal deles ut. Jeg h ar den giede på vegne av 
den norske delegasjon til Nordisk R åd å ønske dere alle hjertelig vel
kom m en til dette festm øte, og jeg re tter et spesielt velkommen til de to 
prisvinnere, til litteraturprisvinneren, K jartan  Fløgstad, og til musikk- 
prisvinneren, Aulis Sallinen, begge med ektefeller. D et er til deres ære 
a t dette festm øte holdes her. Jeg ønsker også velkommen til talsmen- 
nene for de to kom iteer som vil tale her i kveld og om tale kunstnerne 
og deres verk. Jeg re tter også et velkommen til de kunstnere som skal 
delta med oss her i kveld, T aru  V aljakka fra  F inland, som vil tolke 
verker av Aulis Sallinen, akkom pagnert av R obert Levin, og Oslo K am 
m erorkester, som vi allerede har hørt her, med solist.

Vi er glade for a t Oslo Konserthus er ferdig når vi denne gang samles 
til Nordisk Råd her i Oslo, slik at vi kan nytte det og ha denne verdige 
ram m e om dette festmøte.

Vi kom m er til å følge det utdelte program , som dere h ar alle sam
men. Selve program m et står på siste side og det vil bli fulgt uten næ r
m ere introduksjon.

Jeg har så den ære å gi ordet til Litteraturpriskom iteens talsmann, 
N jørdur P. N jardvik.

D ocent N jorSur P. N jarSvik, Island:

Nordiska rådets president, årade forsamling!
K jartan  Fløgstad debuterade som forfattare år 1968 med diktsam- 

lingen Valfart, och under dessa tio å r  h a r han publicerat tio bocker av 
olika slag. H an  har givit u t diktsam lingar, en essasamling, noveller, over- 
såttningar av Pablo N eruda och kubanska dikter, rom aner och t. o. m. 
två krim inalrom aner under pseudonymen K. Villum. D et år dårfor 
ingen overdrift a tt han å r  både en produktiv och en mångsidig fo rfa t
tare.

K jartan  Fløgstad foddes i Sauda på Rogaland i våstra N orge år 1944. 
H an  låste under en tid vid Norges Tekniske Høgskole, m en studerade 
sedan filologi vid Bergens universitet och avlade cand. philol.-examen 
1971. Dessutom h ar han  arbe ta t som industriarbetare i sin hem trakt 
och som sjom an på frak tbåtar. U nder sin sjomanstid m onstrade han  av 
i Sydamerika och drog kors och tvårs genom denna våldiga kontinent 
som en sorts m odern picaro. A lla dessa olika erfarenheter h a r visat sig 
vara en nodvandig forutsåttning for den rom an som h år skall diskuteras 
något nårinare.
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N år bedomningskomm ittén beslot tilldela K jartan Fløgstad årets pris 
for rom anen Dalen Portland, var det m ed m otiveringen att ”den skildrar 
med ett nyskapande språk m ånniskor som påverkas av m otsåttningarna 
mellan en ursprunglig jordbrukarm iljo  och e tt m odernt industrisam- 
hålle. Rom anen praglas både av realistisk berå ttarkonst och fabulerande 
fantasi” . Jag skall nu forsoka forklara lite nårm are vad som menas med 
detta.

Bokens titel kan forefalla något egendomlig. Dalen Portland å r nam- 
net på en stor cem entindustri i Telem ark, ågd av u tlåndskt kapital. I 
en tidningsintervju har forfattaren  sjålv kom m enterat titelns innebord 
på foljande sått: ”Dels h a r jag varit u te efter cem entet som symbol: 
det kan anvåndas for a tt cem entera något bestående, m en det kan också 
anvåndas till a tt bygga nytt. Dels år det ordsam m anstållningen som år 
viktig: det tryggt norska Dalen och det utlandska, penningklingande 
Portland — du får gårna uttala med engelsk accent.” (Dagens Nyheter 
12/11 1977). H år bor m an kanske understryka a tt cem entindustrin 
aldrig nåm ns i boken, vilket sjalvfallet fram håver titelns symboliska 
funktion.

M en det finns flera egendomliga saker som m oter låsaren innan han 
borjar på sjålva beråttelsen. På omslaget finns en reproduktion av 
Goyas berom da tavla "K arneval” som vid forsta ogonkastet forefaller 
ganska avlågsen både i tid och rum  i jåmforelse med bokens aktualitet. 
F ram for beråttelsens sex huvuddelar finns också små vinjetter som 
foreståller håndens teckenspråk vid lastningen av en båt. Rom anens 
motto håm tas från  en hånvåndelse från  kom m unerna i Tinn, Sauda, 
Odda och Kyrkjebø från  åre t 1939 om a tt få fram  en lagstiftning som 
skyddar norska kom m uner m ot foljderna av villkorliga dispositioner 
från  industriella foretags sida. E tt brev från  den svenske 1600-talsdik- 
taren  och luffaren Lars Wivallius bildar en sorts ram  om beråttelsen. 
Och till slut bor nåm nas a tt på omslagets baksida har fo rfattaren  diktat 
två strofer dår han såger a tt beråttelsen å ena sidan beskriver det enkla 
arbetet for det dagliga brodet, å andra sidan vågen u t till det stora åven- 
ty ret i den stora vårlden. A llt detta tyder på a tt m an inte bor låsa 
rom anen som ett realistiskt verk åven om den har realistiska avsnitt. 
Den innehåller tvårtom  sam m a sorts m otsåttningar och dubbeltydighet 
som finns i titeln: en realistisk skildring av det enkla, oskeptiska livet 
som leder till absolut anpassning till rådande sam hållsform er och en 
sorts upprorsflykt från  sam m a form er som leder till de m est fantastiska 
åventyr.

Berattelsen borjar i forfattarens hem trakter under 30-talet n å r de 
m ultinationella storindustriem a borjat ham ta sig efter varldskrisen och 
upprustningen infor det andra vårldskriget såtter i gång. Åven i våstra 
Norge kråver de okad arbetskraft och håller sakia men såkert på med 
a tt totalforåndra invånarnas levnadssått. Låsaren får folja några indi



1991

vider tillhorande slakten Høysand som få tt sitt nam n efter slaktgården. 
I rom anens borjan skickas en liten pojke till sin farbror ute på ången 

med budskapet a tt han få tt arbete på fabriken. D etta kapitel beskriver 
på ett utom ordentligt sått h u r pojken lever i landskapet som han 
springer genom, hu r påtagligt han upplever sam bandet mellan mån- 
niska och natu r i all dess mångfald. Så har dessa m ånniskor levt sedan 
urm innes tider. Budskapet innebar em ellertid a tt pojkens farbror, Sel- 
m er Høysand, skall ryckas upp med ro tte rna  u r sin tystlåtna jordbru- 
karm iljo for a tt anpassas till en internationell ekonomi och tillfreds- 
stalla dess behov. H an springer sam m a våg tillbaka, ty han skall borja 
arbeta om edelbart, men hans tankar ar inte långre knutna till land
skapet:

Selmer hoppades ingenting, m en på andra sidan ålven seglade fa
briken med rok  från  skorstenspiporna som ett jå ttelik t fartyg på 
sin fård genom tiden. Och Selmer gick ombord (33).

H an lar sig ett ny tt jobb, han lå r sig lyda och acceptera. H an godtar 
allt u tan  knot, det hårda arbetet och den giftiga luften och visar dem 
tacksam het som gett honom  jobbet. H an  år en m an med fo tterna på 
m arken. M inst fyra, som det heter i boken.

F rån  och med nu handlar beråttelsen om två kusiner, A rnold och 
Rasm us, Selmers son och systerson. De utgor rom anens två m otsatser 
och delar den i två ganska så olika avsnitt.

Selmer tillhor två olika tidsepoker och olika levnadsform er, och han 
glomm er inte sitt ursprung. Innerst inne upplever han sig sjålv som 
bonde snarare ån  industriarbetare. H an håller kon tak t med sin familj 
på gården och rostar på Bondepartiet. H ans son A rnold vaxer dårem ot 
upp i arbetarm iljo. H ans våg rik ta r sig från  borjan m ot en m onoton 
fram tid. H an gor egentligen bara ett enda forsok till uppror, n a r han 
m onstrar på en fraktbåt, m en ångrar sig redan fore avfarden. D årefter 
skriver han in sig i yrkesskolan och utbildar sig till rorm okare, stiftar 
familj och lever e tt m ycket vardagligt liv. H an  blir socialdem okrat, och 
politik år i hans ogon a tt rosta  på A rbeiderpartiet vart fjårde å r  och 
upprepa sam m a sak i kom m unalvalet två å r  senare. Vid 34 års ålder 
h a r han så gott som helt avslutat konslivet m ed sin fru. Arbetsglådjen 
h ar forsvunnit, istallet rik tas intresset m ot a tt h itta  en avsides krok på 
arbetsplatsen dår han kan sloa eller ta  sig en tupplur. H an  tycker att 
folk år fram fusiga och ståller hoga krav istallet fo r a tt noja sig med 
det de har. H ans intresse å r  forst och fråm st idrottsprogram m en i TV, 
fram for allt fotboll. H an  år ett lydigt och fogligt arbetsdjur i kapitalis
m ens tjånst.

Någonting helt annat gåller om hans kusin Rasmus. H an  å r  oåkta son 
till D urdei H øysand och lå r sig varken lyda eller anpassas. Två vågar 
tycks kunna leda bort från  fabrikens onda cirkel: utbildning eller sjo-
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fart. H an provar båda två. Forst borjar han studera vid Handelshog- 
skolan i Bergen m en ger snart upp och sticker till sjoss. H an ham nar 
så småningom i Sydamerika dår han blir ensam overlevande efter en 
flygolycka. Sedan får han i snabb tak t uppleva det ena fantastiska åven- 
tyret efter det andra: rån, slavarbete, flykt, mord, svek, håm nd, orkan. 
Till slut driver han u t till havs på en liten flotte och råddas på e tt mira- 
kulost sått av en norsk frak tbåt dår hans bortsprungne styvfar finns 
bland besåttningen. H an återvånder till Norge, borjar studera marxism, 
u tbildar sig till bibliotekarie, bor ihop med en m arxistfrålst overklass- 
flicka som till slut visar sig vara hans halvsyster.

E n dylik kortfa ttad  resum é å r  naturligt ganska vilseledande genom 
sin oerhorda forenkling, men den å r  icke desto m indre nodvandig for 
a tt forklara rom anens struk tu r och tem atiska komposition. M an kan se 
a tt avsnittet om Arnold for det mesta håller sig inom ram en for den 
realistiska beråttarform en m edan avsnittet om Rasm us tydligen hårror 
från  den spanska pikareskrom anen. I kritik  om boken har det bl. a. 
fram hållits a tt dessa två olika delar inte riktigt fo rm ått hålla beråttel
sen ihop, utan leder till en olycklig inre splittring. Jag år inte så såker 
på a tt detta år riktigt.

Enligt min mening leder e tt dylikt påstående till a tt m an fåster sig 
for mycket vid beråttelsens realistiska avsnitt. Vid nårm are betraktande 
blir det nåmligen ganska k la rt a tt också dessa ideligen bryts av fan ta
sins ingripande. D et gåller både m ellanrubrikerna som anvånds for att 
bryta det episka sam m anhanget, forfattarens talrika kom m entarer och 
forklaringar, och enskilda episoder. Som exempel kan nåm nas a tt en 
gång trå ffar Arnold en m an på arbetsplatsen som heter Kj. Fløgstad 
och som påstår a tt han sitter och bankar på tystnadens m ur for att 
lyssna efter ett hålrum  i språket! F or att inte tala om ett karnevaltåg 
som yrkesskoleeleverna organiserar den 17 maj dår fantasin får ett 
nåstan obegrånsat spelrum.

D etta for tankarna tillbaka till om slagsillustrationen med Goyas 
tavla, till foreteelsen karneval och K jartan  Fløgstads beråttarteknik. 
Sanningen år den att Fløgstads beråttarform  hela tiden utgor en bland- 
ning av realism och fantasi, dikter, satir, ironi och parodi. H an å r  stan- 
digt ute efter a tt avsloja det m oderna industrisam hållets m yter och 
forestållningar. N år m an m inst våntar det uppl5ses det djupaste allvar 
i e tt gapskratt. Sjålv har han sagt i en tidningsintervju a tt ”m an måste 
ha en absolut fortrogenhet med den verklighet m an skildrar fo r a tt 
kunna slappa in det fantastiska. Realism en måste vara m inutiost ge- 
nom ford och alldeles åk ta for a tt m an ska våga språnga den” (DN 
12/11 1977). I  sjålva verket år en dylik beråttarkonst ganska sållsynt i 
m odern nordisk prosa. Forebilden h ittar m an delvis i den spanska pika
reskromanen, delvis i triviallitteraturen, men icke minst i den m oderna 
latinam erikanska rom anform en. T ankarna fors onekligen till en for-
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fattare  som G abriel G arcia M årques som ar vårldsberomd fo r sin så- 
kallade ” fantasirealism ” .

Sålunda kan m an håvda a tt det i berattartekniken finns en dialektisk 
laddning mellan m otsatserna verklighet och fantasi på sam m a sått som 
m ellan de två huvudpersonerna. Rom anens huvudtem a tycks ro ra sig 
om dessa två individers olika reaktioner infor en sam hållsform  som de 
tvingas konfrontera. Den ena av dem, A rnold, anpassas utan vidare och 
faller for "resignationens vam jelse” som den islandske d iktaren Johan
nes u r Kotlum  en gång uttryckte det. D en andra, Rasm us, ta r  till flyk- 
ten och ham nar på andra sidan jordklotet. M en också han fordoms vid 
beråttelsens slut. Ty n ar han upptacker a tt flickan som han ålskar har 
en fa r som inte bara å r  en storkapitalist och nazismens kollaborator 
under krigsåren, u tan  dessutom hans egen far, då fram står det all- 
deles tydligt a tt också han a r  e tt kapitalismens barn, aven om han ar 
e tt oåkta sådant. Och vid rom anens slut får han det betyget a tt han år 
en misslyckad opportunist som aldrig kan erovra frihet och lycka å t sig 
sjålv allena.

M en kom m er andra a tt forstå detta:

De som jag berå ttar hela denna patetiska beråttelse om Rasmus 
Høysand for, kom m er de att forstå tom heten och fåfångligheten i 
hans ensam m a sokan efter lycka, och låra sig a tt i det grå tom 
rum m et, i det klasslosa lim bot u tan fo r historien finns det bara 
olycka och forgånglighet? (208)

H år borde tem ats tolkning ligga nåra  till hands. Anpassningen for
doms och flykten leder ingenstans. D å återstår den utvåg som borde 
provas. D etta år e tt politiskt budskap i all enkelhet. Till slut år det 
nåm ligen varken A rnold eller Rasm us som fram står som bokens hu- 
vudperson, u tan  den m ånniskotyp som den socialdem okratiska kapita
lismen i N orden har skapat under de senaste 40 åren. D årfor å r  beråt
telsen uppenbarligen en politisk rom an. M en den predikar inte. Den 
ger inte heller sin låsare någon enkel form el eller patentlosning. Ty, 
som det heter i boken, vågen till sanningen å r  kom plicerad och krckig 
som stigar genom ett landskap.

Nordisk Råds president Trygve Bratteli:

Bedømmelseskomiteen for N ordisk Råds litteraturpris 1978 har be
sluttet å  tildele prisen, d. kr. 75.000, til K jartan  Fløgstad for rom a
nen "D alen Portland” , med følgende motivering:

"D en skildrar m ed ett nyskapande språk m ånniskor som påverkas av 
m otsåttningarna mellan en ursprunglig jordbrukarm iljo och ett m oderat 
industrisamhålle. Rom anen pråglas både av realistisk berattarkonst och 
fabulerande fantasi.”

Jeg skal be K jartan  Fløgstad om å komme fram  og m otta prisen.
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Forfatter Kjartan Fløgstad, Norge:

H err president, mine dam er og herrar!
D et er ei bok om norske industriarbeidarar som får Nordisk Råds 

L itteraturpris for 1978. D et vil seia a t det er ei bok som skildrar indu- 
striarbeid som historisk forandrande verksemd, som skildrar den m en
neskelege ku ltu r i kam p med den kvilande natur. D et er ei bok som 
handlar om koss fossane, som i tusenvis av å r  hadde styrta fritt ned 
gjennom vestlandsk gråstein, blei tem m a og lagde i røyr og førte til 
fabrikkar og sam funn i fjordbotnane, til heile perlerada av vestlandske 
industristader. Boka feirar tilværet til dei som bygde desse stadene, men 
det er ikkje berre ei bok om  dei, det er også ei bok av dei. U tan deira 
k raft, u tan  deira språk, u tan  deira la tte r kunne denne boka aldri vore 
skriven.

Kunsten kan i ein sum samla opp i seg fortidas arv av erfaring og 
undertrykking. D en kan gi klassar og folk historie, sjølvmedvit, gjen- 
kjenning. Ved si form  overskrid den erfaringa og m inner om kva lykke 
er. K unsten er alltid ytterleggåande, same kor god eller dårleg han er. 
H an dreiar seg aldri om mulige løysingar på enkeltsaker. Kunsten 
stiller krav  som er absolutte og dogmatiske. H an  krev det umulige: 
Fridom , lykke, overflod, venleik, generøsitet, her, nå! Og han inne- 
held sjølv, når han er på sitt beste, alle desse eigenskapene. I eit kapita
listisk sam funn, som det norske, er han ei røyst som syng u t folkets 
antikapitalistiske draum ar, anten dei peikar i same retning som fram - 
steget eller ikkje. Slik stiller kunstnaren fantasien sin til rådvelde for 
fellesskapet.

Norge er eit lite land, og eit oversiktleg land, seier mange. M en det 
er også eit vanskeleg land å forstå, og ku lturelt sett eit trang t land, 
med ei eineveldig og ofte uopplyst offentlighet som har vokse te tta re  
saman med m aktapparata enn i andre land vi elles sam anliknar oss 
med. D ette m å vera noko av forklaringa på a t vi ikkje høyrer om den 
gode diktinga i massemedia lenger. I  avisene står det ingenting. Radioen 
held hardnakka tett. Og på fjernsynsskjerm en er det ikkje den minste 
sprekk å spora. Spesielt sett frå  våre naboland må denne undergrunns- 
karakteren  gjera den norske litteraturen  til ein ugjennom trengeleg og 
vanskeleg ting å forstå.

D en kapitalistiske produksjonsm åten, som på genialt vis er i stand 
til å tildekka sin eigentlege utbyttande karakter, har skilt dei m enneske
lege verksemdene etter sine eigne hjartelause lover, og spesialisert dei 
som arbeid, kunst, økonomi, fritid, kjærleik, kultur, og samstundes 
skapt den tvers gjennom falske motseiinga mellom finkultur på den 
eine sida, og på den andre sida det ordet som aldri blir nem nt: mellom 
finkultur og styggkultur.
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Forvaltarane av kapitalen har påfallande nok også vore forvaltarane 
av den fine kulturen. Sine evige kulturverdiar har dei så form idla til eit 
m eir eller m indre gjenstridig folk. K ultur til dei kulturlause, språk til 
dei språklause. M aktspråk ovanfrå og ned. D ette er klassesamfunnets 
urørlege, rangordna kultursyn.

G jennom  alle tider har kunstnaren prøvd å bryta ned dette hier
arkiske kulturbildet, og stilt sitt eige m enneskeskapte verk opp m ot den 
såkalla ”naturlege” verdensordning. M ed rå  latter, banning og sverting, 
grove viser, har kunsten profanert og trek t ned på eit jordisk plan alt 
det som ønskjer å sjå på seg sjølv som opphøgd og tidlaust. På denne 
m åten har kunsten stadig erobra nye om råde fo r m enneskeleg skaping 
og historisk forandring.

Med ujam ne mellomrom, og på ny dei siste ti-fem ten åra , har norsk 
litteratur med særleg k ra ft arbeidd i denne retninga. G runnane kan 
vera mange, m en noko av bakgrunnen for denne vitaliteten ligg utan 
tvil i den særeigne språksituasjonen i Norge, og derm ed i det særlege 
språkm edvitet som pregar m ykje av den norske diktinga. Den m oderne 
skjønnlitteraturen blei også til på grensene mellom to språk. Bokm ålet 
og folkespråket stirde lenge og intenst på kvarandre, og begge blei klar 
over seg sjølve, over sine m uligheter og begrensingar, i lys av det andre. 
Slik har den norske språkstriden ein positiv verknad. Like lite som 
annan sosial strid gjeld det å få slu tt på språkstriden. H istoria er ikkje 
slutt, heller ikkje i det sosialdemokratiske Norden.

D iktinga har blitt kalla eit personleg u ttrykk  som får eit offentleg 
stempel, og derm ed ei svært uoversiktleg makt. Karl M arx hevda a t når 
produkta får form  av varer, slik som i det kapitalistiske sam funnet, tar 
dei til å  oppføra seg som sjølvstendige vesen med kropp og sjel. H an 
snakkar vidare om  prislappane som dei talande tungene til desse vesena. 
Kunstverka er som vi veit også varer i forretningsvindaugene. N år N or
disk Råd har valt å setja ekstra pris på m i diktvare, har det samtidig 
gitt denne boka ei tunge som ta lar med høg og tvetydig stemme i vare- 
sam funnet, og som dermed, paradoksalt, kan ropa u t alt det som sam
funnet ikkje vil vita av, alt det forbodne og underm edvitne, fantasiens 
frigjerande kraft, som ei føregriping av røyndom m ar m enneska kan 
skapa.

D erfor er det med stor giede eg har kledd meg opp til fest i kveld, 
og komme hit for å takka Nordisk Råd hjarteleg for Litteraturprisen.

Fhv. musikchef Årni Kristjånsson, Island:

Æ rede forsamling! D a Våinåm oinen forlod Suomi blev hans kantele 
tilbage. Siden har musikken boet blandt hans efterkom mere, og sangen 
i deres hjerter. Blandt de europreiske folk synes Finland at indtage en 
særstiiling, for så vidt som folket, der bor der, er sin oprindelse tro og
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endnu i den nationale bevidsthed gem mer sine guder og helte, sine gode 
såvel som sine onde vætter. M usikken, den ældste af de skønne kunster, 
har efter alt at dømme en af sine oprindelige kilder dér, så original, 
oprindelig og stærk er senere tiders finske tonedigtning. Ingen doktriner, 
ingen intellektuelle teorier kan tøjle eller binde denne musikalske styr
ke. Den bryder frem  og finder sig et naturligt leje, en naturlig form.

M en dette er ikke den rette  lejlighed til en bred om tale af finsk 
musik, her gælder det udelukkende en af denne musiks betydeligste 
repræ sentanter, den m and, som i dag skal m odtage de nordiske kom 
ponisters højeste æresbevisning, "N ordisk M usikpris” , Aulis S A L L I
N E N .

Sallinen er den 7. komponist, der m odtager denne pris, og den 2. 
finske komponist. Den første var Joonas K okkonen, Sallinens tidligere 
lærer, der opnåede prisen m ed sin 3. symfoni i 1968. Begge kom ponister 
har også kom poneret operaer, som der er gået ry af, og har dermed 
ram m et en pæl gennem de usandfærdige påstande, der er frem sat af 
destruktive kræ fter inden for musikken, der finder operaen forældet 
som kunstform  og vil afskaffe den. Så længe m usikken siger menne- 
/skene noget, er den ikke død, og så længe den er i live, er den en magt.

Aulis Sallinen er født østpå i de gamle runesangeres land, K arjala 
eller Karelen, i 1935, i Kalevala-jubelåret, da der var gået hundrede år, 
siden dette store nationalepos udkom, hvorom det er blevet sagt, a t det 
har skænket finnerne deres oldtidshistorie strålende af digterisk ånd 
og magisk k raft og samtidig givet dem troen på nationens historiske 
frem tid. D et er ikke småting a t være født et sådant jubilæumsår. D et 
er som a t fødes med sejrsskjorte.

Aulis Sallinen er endnu ung af år, kun 43 å r  gammel. Ikke desto 
m indre h a r han kom poneret mange værker af flere slags, orkestervær
ker, korværker, soloværker for forskellige instrum enter, sange, kam 
mermusik, sceneværker: ballet og opera —  kompositioner, som regnes 
for at høre til det bedste i m oderne finsk tonedigtning. H an har fulgt 
sine egne veje i sin stræben efter det fuldendte i sin kunst, prøvet for
skelligt, valgt og vraget. H vert værk, som han kom ponerer, m elder os 
om en ny opdagelse, en ny erfaring på den bane. Hans udviklingshistorie 
er derfor bemærkelsesværdig. I begyndelsen foretrak  han kam mermusik. 
I  en redegørelse for nogle af sine kam m erm usikværker, som han lod 
ledsage en grammofonoptagelse af dem i 1975, beskriver han sin er
faring sådan:

” D et år uppenbart, a tt utvecklingen av m itt kam m arm usikaliska 
tånkande har vandrat någorlunda olika vågar ån densam m a av det 
orkestrala, m en betråffande två dimensioner, nåmligen tonalite t och 
rytm, har de varit parallella. Skillnaderna mellan det kam m arm usika
liska och orkestrala skrivsåttet fram går alltså nårm ast av koloriten och 
formens om fattning.”
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Og om ”Elegi fo r Sebastian K night” op. 10, 1964, et værk for solo
violoncel, siger han:

” (Elegian) visar k la rt e tt stråvande a tt udvidga det for årtiondets 
borjan typiska tolvtonstånkandet m ot tonaltm elodiska elem ent.”

I  en udtalelse om ” Q uattro  per Q uattro” op. 12, (1964— 65), ” Fyra 
satser for fyra instrum ent” står, der:

’U nder tiden jag kom ponerade detta stycke måste inom mig ha på- 
borjats en utveckling, som senare har lett till utvidgandet av det har
moniska tånkandet från  treklang ånda till cluster. A tt konstatera detta 
i dag tycks vara enkelt och lått, m en sett em ot de stilriktningar, som 
hårskade i borjan av 60-talet, år saken annorlunda. Treklangen var då 
verkligen något, som man m åste ” uppfinna” på nytt. E tt tecken av det 
”nya” å r  Q uattros treklanger, for forsta gången efter min atonala 
period. Trots detta år det lineåra tånkandet ånnu m ycket viktigt. I 
Q uattro  per Q uattro  finns ånnu ett drag, som troligen fram tråder i 
nåstan alla av m ina senare verk: en viss pastischartad behandling av 
verkets motiv, varierandet av dessa i åldre tiders stilar. I min stråvan 
efter ett sym foniskt tånkesått år ett av medlen a tt variera e tt visst 
grundm aterial och få det till livs i talrika sammanhang, att alltid foda 
det på ny tt.”

Denne yderst interessante redegørelse fra  Sallinens hånd kaster lys 
over hans udvikling som komponist, især i teknisk henseende, indtil 
han opnår den fuldkom m enhed i sin m usikalske stil, som finder et så 
sm ukt udtryk i hans sidste værker, operaen ” Ratsum ies” og den ” 3. 
symfoni” . V ariationsteknikken er her visselig på et højt plan. Den er en 
drivende kraft. Og det er interessant af Sallinens egen m und a t få at 
vide, a t han har m åtte t "opdage” treklangen, denne mystiske gamle 
akkord, der regnes for musikkens begyndelse, og som E. T. A. Hoff- 
m ann sagde a t ” alle andre akkorder var glimt af eller stjerner der 
spandt en stråleham  om kring os” , og som W agner lader verden fødes 
af i "R heingold” . Denne opdagelse kan muligvis have fø rt Sallinen ind 
på det felt, der nu er ved a t åbne sig i m usikkens verden efter atonalis- 
mens uføre og som kaldes ” det nyrom antiske” .

M en lad os nu  gå over til operaen ”Ratsum ies” .
I bedømmelseskomiteens m otivering hedder det om det præmierede 

værk ”Ratsumies” ("R yttaren”).
"R y tta ren ” , en beråttning om  ”m an och kvinna, krig, håstar, kvin

nor, lycka, dod” , utspelar sig på troskeln m ellan m edeltid och nytid, i 
grånsm arken mellan Sverige och Ryssland, m ellan R om  och Bysans, 
och ger samtidigt en vision av ett sjålvståndigt Finland. Sallinen fore- 
tråder den nyrom antiska strom ningen i  nutida tonkonst. De mytiska 
elementen i operan bo ttnar i karelsk folklore och kyrkosång. M usika- 
liskt våxlar operan mellan starkt dram atiska och utpråglat lyriska par
tier, i spånning och avspånning, som ger det m onum entala verket en
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levande puls.”
Dette er værkets indhold og væsenligste træ k i en nøddeskal. Men i 

et tonedram a som dette sker der m ere, end m an kan beskrive med 
ord. Der er spøgeri og sære ting. Symboler og lignelser. Personer, der 
snart er besat af blinde drifter, snart tryllebundet af drømme. D et er i 
slægt med myten. Og alt, hvad vi får at se og høre, vækker genklang 
i os, selv om det af og til skorter på forståelse. D ram aet berører os 
direkte. Så snart påskeklokkerne i Novgorod i begyndelsen af spillet 
falder ind under kirkesangen, kom m er vi under dette storslagne værks 
indflydelse. Og da den mægtige russiske købmand, der holder det finske 
par A nna og A ntti som livegne, istemm er sin klage som en slags kon tra
punkt til kirkesangen, føler vi os som tryllebundne af handlingen. Be
gæret, sanseligheden flam mer, der foregår en slags ”bjøm ebryllup” 
mellem herskabet og tjenestefolkene på købmandsgården, og snart står 
huset i luer. Ilden raser, det syder fra  violinernes strenge. Bag klageråb 
og skæbnetunge toner lyder endnu svagt klokkeklangen og opstandelses- 
nattens sang. Men Antti og A nna undslipper fra  flam merne og når hjem 
til deres fædreland. M usikken beskriver denne første scene med så dæ
monisk en kraft, at der går en gysen igennem én. Sallinen m aler i toner: 
med tempoændringer —  tempo di marcia, appassionato inquieto, adagio 
con rito —  med vældig rytme, voldsomme deklam ationer i taletone og 
kraftige, k lart afgrænsede sangstrofer frem tryller han det barbariske 
Rusland, der skjuler sig bag gudsfrygten. Ledemotiverne, som Sallinen 
bruger med enestående opfindsomhed, fører tilhøreren ad lønlige stier i 
personernes bevidsthed. Særlig betagende er også brugen af space- 
sounds, elektroniske lyde, for at angive, at A nna og A ntti bevæger sig 
i tid og rum. M an behøver ikke at se disse begivenheder på scenen, her 
bliver, som W agner sagde om sin egen musik, ” selve musikkens hand
ling tydelig for det menneskelige blik” .

I de senere akter finder m an de lyriske partier, som omtales i bedøm 
melseskomiteens motivering. V irkningsfulde scener og mesterlige mel
lemspil, der knytter dem sammen. Disse akter viser A ntti og A nna som 
fredløse i deres eget land. D et lykkes rytteren at komme ud i skoven 
ligesom Anna, og dér lever han i dette fristed for landets ufrie børn. 
Af en betagende skønhed er den scene, hvor rytteren, forklædt som en 
gråhåret olding, m øder frem  for dommeren for at hjælpe A nna og 
aflægge vidnesbyrd til hendes forsvar. Ligeledes kvindens sang: ” Ej 
finns en strom  så snabb som livet,” og A nnas sang: ” H an stiger u r min 
drom och han er blott en drom. H an kom m er nattetid  i drommen. H an 
er frusen, tård av långtan. H an som nar inte ens av sånger.”

Jeg havde faktisk tidligere stiftet bekendtskab med denne mørke, 
forklædte drømmeskikkelse, rytteren på den blissede hest, der besøger 
kvinderne ved nattetid. D et var nogle å r  før jeg tra f ham  i tonedra
m aets historiske omgivelser. Han viste sig for mig i de drømmesange,
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” N eljå Laulua U nesta” , ” Fyra sånger om D rom m en” , som Taru Val- 
jakka  sang for m ine landsmænd tidligt på åre t 1974. Dengang var de 
temmelig nye, disse sange, kom poneret i årene 1972— 73 og tilegnet 
sangerinden. D et blev min opgave at tage mig af gangeren —  hvis m an 
kan sige det sådan —  få klaveret til a t udtrykke dens vrinsken og hov
slag, og ringe med dødsklokkerne. De betog mig dengang, disse gåde
fulde sange, selv om stemmens og instrum entets melodier var uden 
staffage. M en det anede mig ikke, a t sangene skulle blive begyndelsen 
til det store drømmespil om ”R yttaren” . De to digtere Haavikko og 
Sallinen h ar nok ikke kunnet frigøre sig for hans billede. M en da ry t
teren ligger lig på valen efter den mislykkede opstand mod tyranniet, 
da A nna har sunget ham  ind i den sidste søvn, da sørgemusikken bruser 
over den m ørke scene, der er svagt oplyst af ”2 000 rottegnavede” voks
lys, og til slut dør hen i tavsheden, er forsoningen fundet. Så stiger 
værket op i tilhørerens bevidsthed, dets personer lever videre i deres 
tonedragt, uforglemmelige, ja, udødelige.

Vi takker begge de to  store kunstnere, der skabte dem. Og vi mindes 
Joonas Kokkonens ord: ” Jag tror på musikens etiska kraft, hur naivt 
idealistisk denna tro  i våra dagar an kan te sig.” Ord, som er en stor 
finsk komponists credo. M on ikke de ord også er på deres plads her 
og nu?

Nordisk Råds president Trygve Bratteli:

Bedømmelseskomiteen for m usikkprisen 1978 har tildelt prisen på 
d. kr. 75.000 til Aulis Sallinen for operaen ” Ratsumies” (Rytteren), 
med denne motivering:

”Rytteren, en beretning om ”m and og kvinde, krig, heste, lykke, død” 
udspiller seg på tærskelen mellem m iddelalder og nutid, i grænseom
rådet mellem Sverige og Rusland, mellom Rom  og Byzans, og giver 
samtidig en vision om  et selvstændigt F inland. Sallinen repræsenterer 
den nyrom antiske strømning i nutidig tonekunst. D e mytiske elementer 
i operaen har rod i karelsk folklore og kirkesang.

M usikalsk skifter operaen m ellem stærkt dram atiska og udpræget ly
riske partier, i spænding og afspænding, som giver det m onum entale 
værk en levende puls.”

Jeg ber prisvinneren komme fram  til podiet.

Kompositor Aulis Sallinen, Finland:

D et var en vintrig onsdag jag fick den glådjande och —  det medger 
jag oppet —  våntade nyheten: N ordiska rådet har tilldelat mig 1978 års 
musikpris. I  det ogonblicket var det forstås for mig den viktigaste ny
heten i varlden. N aivt nog trodde jag a tt den åven i televisionsnyheterna
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sam m a kvåll skulle vara nyhet num m er ett, så a tt saga en forstasides- 
nyhet. M en det var den inte. Den forsta nyheten behandlade arbetslos- 
hetssituationen i Finland och inneholl kalla siffror som oversteg aven 
de m est pessimistiska forutsågelserna. Som punkt num m er två i nyhe- 
te rna  kom sedan m eddelandet om en finsk kom positor som i dag har 
få tt e tt s to rt erkannande och som också fo r ovrigt lever gott och har 
det bra. H an berattade i en intervju att han har arbetsuppgifter for 
m ånga år fram åt. M in gladje grumlades, jag blev offer fo r blandade 
kanslor. Jag kom att tånka på några rader av diktaren Lassi Nummi:

” Blomsterången blomm ar, den å r  m ycket ineffektiv som sadesfålt.” 
H ar in te m usiken ofta av bestam m ande organ ansetts vara just en sån 
hår blomsterång, vacker a tt se på men i och for sig onodig, e tt om råde 
vars behov fylls forst når allt annat redan har satts i stånd? Jag frågade 
mig sjålv, år den tid nu kom m en då han som skoter blom sterången 
lever goda dagar medan samtidigt stora grupper av representanter for 
nyttiga yrken får gå arbetslosa.

Jag  forsokte få klarhet i m ina tankar och kom m a u r min forvirrade 
sinnesståmning och fick hjålp av fortsåttningen av den nyss citerade 
dikten om  den ineffektiva blomsterången. Fortsåttningen av dikten 
lyder såhår:

” M en som blomsterång år den i sjålva verket synnerligen effektiv: 
den flodar av dofter, den kallar till sig klovdjur och hovdjur, bin, dik- 
tare, till sina nyttiga uppgifter: a tt samla honung, a tt sprida pollen, a tt 
idissla, a tt d ik ta .”

A tt sprida pollen! D år har vi den, konstens egentliga uppgift, vårde- 
full och oersåttlig. Dess uppgift a r  a tt fora vidare humanismens pollen, 
a tt sprida doften av andliga impulser och forståelse for det skona åven 
då — och kanske just då —  n år våra samhållen uppvisar allehanda 
brister och oråttvisor. F o r å r  icke de sjålens landskap, u r vilka konsten 
spirar desamma ur vilka den verkliga humanismen håm tar sin nåring, 
den hum anism  som hjålper månskligheten fram  på dess sm årtsam t 
långsam m a våg m ot en båttre och råttvisare framtid.

N år jag i dag med tacksam t sinne ta r  em ot det nordiska priset, gor 
jag det fo r det forsta djupt medveten om a tt jag i N orden har m ånga 
yrkesbroder som hade varit lika fo rtjån ta  av denna utm årkelse och 
samtidigt som jag rik tar m itt personliga tack till N ordiska rådet, tar jag 
mig friheten a tt uttrycka hela min yrkeskårs tacksam het over den kul
turpolitiska vilja som detta pris år ett konkret belagg for.
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S a k

r u b r i k

A  493/s

A 495/j 
A  496/t

A  497/k 
A  498/s 
A  500/s

A  501/s 
A  502/j

A  503/j 
A  504/1 
A 505/s

A 506/e

A 508/s

A  509/e

A  510/e

A  51 l/s  
A 514/k

A 516/s

A . M edlemsforslag
M edlemsforslag om sam arbete betråffande forbåttrad  hålsovård for 
j ordbruksbef olkningen
M edlemsforslag om sjålvståndig fåroisk representation i N ordiska rådet 
M edlemsforslag om sam nordiska åtgårder for att underlatta handikap- 
pades anvåndande av kollektiva trafikm edel
M edlemsforslag om sam nordisk utbildning av larare fo r dov-blinda 
M edlemsforslag om nordisk insats for att m inska tobaksrokningen 
M edlemsforslag om gemensam nordisk insats for att få till stånd en 
europeisk miljoskyddskonvention
M edlemsforslag om internationell konvention om arbetstiden 
M edlemsforslag om tillsåttande av utredning om N ordiska rådets orga
nisation och verksam hetsform er 
M edlemsforslag om nordiskt domstolsorgan 
M edlemsforslag om nordisk storham n
M edlemsforslag om gemensam nordisk insats fo r att få till stånd en 
konvention for bevarande av ozonskiktet
M edlemsforslag om en tioårsplan for utveckling av fiskeprodukter for 
u-låndernas behov
M edlemsforslag om nordiskt sam arbete for att forebygga uppkom sten 
av handikapp
M edlemsforslag om nordisk gemensam insats for återvinning av avfall 
och återanvandning av resurser
M edlemsforslag om gem ensamma nordiska åtgårder m ot arbetsloshet och 
inflation
M edlemsforslag om gemensam nordisk beredskap m ot oljekatastrofer 
M edlemsforslag om nordiskt sam arbete rorande hogre skoglig utbild
ning
M edlemsforslag om inforande av enhetlig som m artid i de nordiska 
landerna

B 23/s 

B 24

B. Ministerrådsforslag
M inisterrådsforslag om handlingsprogram  for nordiskt sam arbete i jåm 
stålldhetsfrågor
M inisterrådsforslag om program  for N ordiska m inisterrådet

B 25/s 

B 26/t

M inisterrådsforslag om program  for nordiskt sam arbete på m iljovårds
om rådet
M inisterrådsforslag om program  for nordiskt sam arbete på turistom rådet

C. 1978. Berattelser
Beråttelse rorande det nordislca sam arbetet
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Tryckt Behandling Rekommendation/
yttrande

A nnat beslut Sak

s. s. s. nr s. innehåll nr

345 278 10 1930 A 493/s

364 329 utan åtgård A 495/j
371 233 4 1918 A 496/t

389 212 2 1914 A 497/k
400 282 11 1932 A 498/s
414 272 7 1924 A 500/s

431 283 12 1934 A 501/s
448 337 fortsatt behandling A 502/j

455 337 utan åtgård A 503/j
461 235 utan åtgård A 504/t
478 274 8 ,9 1926, 1928 A 505/s

495 311 14 1938 A 506/e

509 286 13 1936 A 508/s

528 313 15 1940 A 509/e

544 315 utan åtgård A 510/e

562 277 utan åtgård A 51 l/s
579 213 3 1916 A 514/k

592 288 fortsatt behandling A 516/s

596 256 5 1920 B 23/s

610 60 1 185 (ekon.) 1942 B 24
2 186 (trafik) 1944
3 187 (kultur) 1946
4 187 (soc. o. miljo) 1948
5 188 (jur.) 1950

652 266 6 1922 B 25/s

678 202 1 1912 B 26/t

692 60 1
188 6 (trafik)
205 7 (kultur)
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S a k

nr r u b r i k

*2/j Beråttelse från N ordiskt kollegium for viltforskning
*3/e Beråttelse från  Nordisk statistisk sekretariat
*4/e Beråttelse från  det tulladm inistrativa rådet
*5/k Beråttelse från N ordiska sam arbetsnåm nden for medicinsk forskning
*6/j Beråttelse från N ordiska sam arbetsorganet for samesporsmål och ren- 

skotselfrågor
*7/s Beråttelse från  N ordiska låkemedelsnåmnden
*8/k Beråttelse från N ordiska samarbetsdelegationen for samhållsforskning
*9/k Beråttelse om de nordiska språknåm ndernas samarbete
*10/s Beråttelse om N ordiska halsovårdshogskolan
* 11/e Beråttelse från N ordiska kontaktorganet for jordbrukssporsm ål
*12/e Beråttelse från  N ordiska kontaktorganet for fiskerifrågor
*13/k Beråttelse från N O RD FO RSK
*14/k Beråttelse från N ordiska jordbruksforskares forening
*15/j Beråttelse från N ordiska utlånningsutskottet

16/k Beråttelse om N ordiska kulturfonden 1976

17/s Beråttelse från  N ordiska nåm nden for alkoholforskning
* 18/s Beråttelse från N ordiska åm betsm annautskottet på livsmedelslagstift- 

ningens om råde
* 19/t Beråttelse från N ordiska turisttrafikkom m ittén (NTTK)
*20/s Beråttelse från N ordiska nåm nden for handikappfrågor
*2 l / t Beråttelse från N ordiska telekonferensen och styrkom m ittén for nordiskt 

telesamarbete
*22/k Beråttelse från  N ordiska som m aruniversitetet
*23/k Beråttelse från N ordiska sam arbetsnåm nden for hum anistisk forskning 

jåm te N ordiska publiceringsnåmnden for hum anistiska tidskrifter
*24/k Beråttelse från N ordiska afrikainstitutet
*25/t Beråttelse från N ordiska kom m ittén for transportekonom isk forskning
*26/k Beråttelse från finsk-svenska utbildningsrådet
*27/t Beråttelse från N ordiska postforeningen
*28/'k Beråttelse från Sam arbetsnåm nden for nordisk skogsforskning (SNS)
*29/k Beråttelse från N ordiska publiceringsnåmnden for medicin
* 3 0/j Beråttelse från  N ordiska sam arbetsrådet for kriminologi
*31/e Beråttelse från  N ordiska skogsarbetsstudiernas råd (NSR) och samnor- 

diskt skogstekniskt utvecklingsarbeie
*32/s Beråttelse från N ordiska institutet for odontologisk m aterialprovning
*33/k Beråttelse från N ordiska kontaktorganet for jordbruksforskning
*34/k Beråttelse från Sam arbetsnåm nden for de nordiska naturvetenskapliga 

forskningsråden jåm te N ordiska publiceringsnåm nden for naturveten- 
skap

35/e Beråttelse från N ordiska fonden for teknologi och industriell utveckling
*36/s Beråttelse från N ordkalottens arbetsm arknadsutbildningscenter 1977
*37/s Beråttelse från N ordiska samarbetsorganet for drogforskning
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1262
1263
1265
1267
1271

1274
1278
1282
1285
1293
1296
1298
1299
1302
1303

1333
1339

1340
1343
1347

1351
1359

1365
1371
1374
1377
1379
1381
1385
1386

1389
1394
1396

1404
1444
1447
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Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. nr s. innehåll nr

247 8 (soc. o. miljo)
291 9 (ekon.)
318 10 (jur.)

60 (beråttelse ej avgiven) *2/j
60 (till handlingarna) *3/e
60 (till handlingarna) *4/e
60 (till handlingarna) *5/k
60 (till handlingarna) *6/j

60 (till handlingarna) *7/s
60 (till handlingarna) *8/k
60 (till handlingarna) *9/k
60 (till handlingarna) * 10/'s
60 (till handlingarna) *11/e
60 (till handlingarna) * 12/e
60 (beråttelse ej avgiven) * 13/k
60 (till handlingarna) * 14/k
60 (beråttelse ej avgiven) *15 /j

231 styrelsen beviljad 
ansvarsfrihet; till 
handlingarna

16/k

244 fortsatt behandling 17/s
60 (till handlingarna) * 18/s

60 (till handlingarna) *19/t
60 (till handlingarna) *20/s
60 (till handlingarna) *21/t

60 (till handlingarna) *22/k
60 (till handlingarna) *2 3/k

60 (till handlingarna) *24/k
60 (till handlingarna) *25/t
60 (till handlingarna) *26/k
60 (till handlingarna) *21/t
60 (till handlingarna) *28/k
60 (till handlingarna) *29/k
60 beråttelse ej avgiven *30/j
60 (till handlingarna) *31/e

60 (till handlingarna) *32/s
60 (till handlingarna) *3 3/k
60 (till handlingarna) *3 4/k

291 till handlingarna 35/e
60 (till handlingarna) *36/s
60 (till handlingarna) •37/s
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S a k

*38/k 
*39/e 
*40/k a

*40/k b 
*41/k 

42/e

21/1963/k 

24/1964/k 

5/1965/s 

13/1965/j 

7/1966/k 

29/1966/j 

*l/1967/t 

9/1967/s 

*2/1968/j 

8/1968/s 

*9/1968/t 

*27/1968/t 

*35/1968/t 

7/1969/k 

10/1969/s 

11/1969/k 

16/1969/s 

*17/1969/k 

23/1969/s 

27/1969/k

r u b r i k

Beråttelse från N ordiska konstforbundet
Beråttelse från  N ordiska skattevetenskapliga forskningsrådet
Beråttelse från  N ordiska sam fundet for Latinam erikaforskning, 1973—
1976
Beråttelse från N ordiska sam fundet for Latinam erikaforskning, 1977 
Beråttelse om NOM US (N åm nderna for nordiskt musiksamarbete), 1977 
Beråttelse från  N ordiska investeringsbanken (NIB)

D. 1978. M eddelanden i anledning av tidigare rekom m endationer 
M eddelande om rekom m endation nr 21/1963 angående gemensam u t
bildning for teater, film, radio och television
M eddelande om rekom m endation nr 24/1964 angående vidgat lårar- 
utbyte
M eddelande om rekom m endation nr 5/1965 angående utbildning av ar
kitekter m. m.
M eddelande om rekom m endation nr 13/1965 angående enhetlig tid for 
fordringspreskription
M eddelande om rekom m endation nr 7/1966 angående vuxenundervisning 
i radio och TV
M eddelande om rekom m endation nr 29/1966 angående nordisk språk- 
konvention
M eddelanden om rekom m endation nr 1/1967 angående gem ensamma 
riktlinjer for nordisk transportpolitik
M eddelande om rekom m endation nr 9/1967 angående komplettering av 
1955 års konvention om social trygghet
M eddelande om rekom m endation nr 2/1968 angående jakt- och fridlys- 
ningsbeståmmelser
M eddelande om rekom m endation nr 8/1968 angående utbyte av forvalt- 
ningstjanstemån
M eddelande om rekom m endation nr 9/1968 angående utbyggnad av 
transittrafiken over Trondheim
M eddelande om rekom m endation nr 27/1968 angående gemensam trafik- 
lagstiftning
M eddelande om rekom m endation nr 35/1968 angående gemensam rese- 
byrålagstiftning
M eddelande om rekom m endation nr 7/1969 angående skol- och stu- 
dentbetygs jåm forbarhet
M eddelande om rekom m endation n r 10/1969 angående gemensam 
skeppsmedicinsk forskning
M eddelande om rekom m endation nr 11/1969 angående Nordisk Journa
listkursus
M eddelande om rekom m endation nr 16/1969 angående lakemedelssam- 
arbete
M eddelande om rekom m endation nr 17/1969 angående sam arbete på 
m usikterapins om råde
M eddelande om rekom m endation nr 23/1969 angående zigenarnas for
hållanden i Finland och Sverige
M eddelande om rekom m endation nr 27/1969 angående sam arbete ro 
rande de nordiska språklektorerna



s.

1450
1460
1463

1473
1478
1481

1500

1504

1507

1510

1512

1515

1517

1520

1523

1524

1526

1527

1528

1529

1531

1534

1536

1538

1 "̂20

2009

Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. n r s. innehåll nr

60 (till handlingarna) *38/k
60 (till handlingarna) *39/e
60 (till handlingarna) *40/k a

60 (till handlingarna) *40/k b
60 (till handlingarna) *41/k

295 till handlingarna 42/e

230 slutbehandlad 21/1963/k

231 slutbehandlad 24/1964/k

241 fortsatt behandling 5/1965/s

318 slutbehandlad 13/1965/j

291 nya meddelanden 7/1966/k

242 fortsatt behandling 29/1966/j

60 (till handlingarna) *l/1967/t

288 slutbehandlad 9/1967/s

60 (till handlingarna) *2/1968/j

288 slutbehandlad 8/1968/s

60 (till handlingarna) *9/1968/t

60 (till handlingarna) *27/1968/t

60 (till handlingarna) *35/1968/t

231 nya meddelanden 7/1969/k

288 slutbehandlad 10/1969/s

231 slutbehandlad 11/1969/k

288 slutbehandlad 16/1969/s

60 (till handlingarna) *17/1969/k

288 slutbehandlad 23/1969/s

231 slutbehandlad 27/1969/k



2010

S a k

nr r u b r i k

*29/1969/s

1/1970/s

9/1970/k

13/1970/k

*14/1970/e

*15/1970/1

*30/1970/s

32/1970/k

*35/1970/t

* 1/197 l/k  

4/197 l / t  

5/197 l/s

*6/1971/e

*7/1971/e

* 11/197 l/k

* 12/1971/e 

*19/197 l/s

20/1971/k

*21/197 l/s

24/1971/k

27/197 l/j 
*31/1971/e

*l/1972/e

*2/1972/e

M eddelande om rekom m endation nr 29/1969 angående sam arbete ro
rande yrkesvagledarutbildning
M eddelanden om rekom m endation nr 1/1970 angående vidareutbildning 
av socialpersonal
M eddelande om rekom m endation nr 9/1970 angående m aterial till under
visning i radio och TV
M eddelande om rekom m endation nr 13/1970 angående nordiska skol- 
och studentbetygs giltighet
M eddelande om rekom m endation nr 14/1970 angående forskningsinstitut 
for fram tidsfrågor
M eddelande om rekom m endation nr 15/1970 angående bro vid Kare- 
suando
M eddelande om rekom m endation nr 30/1970 angående åtgårder m ot Os
tersjons fororening
M eddelande om rekom m endation nr 32/1970 angående nordiskt littera- 
turlexikon
M eddelande om rekom m endation nr 35/1970 angående utbildning av 
forare av m otorfordon
M eddelande om rekom m endation nr 1/1971 angående sam arbete inom 
forskning och undervisning om Osteuropa
M eddelanden om rekom m endation n r 4/1971 angående en mellanriksvåg 
mellan Virtaniemi och Tjærebukten
M eddelande om rekom m endation nr 5/1971 angående nordisk giltighet 
for recept
M eddelande om rekom m endation nr 6/1971 angående forenkling av 
tullbehandlingen av skogs- och jordbruksm askiner
M eddelande om rekom m endation n r 7/1971 angående sam ordning av 
elektriska såkerhetsfrågor
M eddelande om rekom m endation nr 11/1971 angående samnordiska 
arkiv
M eddelanden om rekom m endation nr 12/1971 angående gemensamt 
inforande av Si-systemet
M eddelande om rekom m endation nr 19/1971 angående de finska in- 
vandrarnas kontakter m ed Finland
M eddelande om rekom m endation nr 20/1971 angående utbyggt TV- 
samarbete mellan F inland och Sverige
M eddelande om rekom m endation nr 21/1971 angående samverkan vid 
bekåmpningen av fdroreningarna i Skagerack, K attegatt och Oresund 
M eddelande om rekom m endation nr 24/1971 angående okat nordiskt 
samarbete på bildkonstens område
M eddelande om rekom m endation nr 27/1971 angående privatlivets helgd 
M eddelande om rekom m endation n r 31/1971 angående analysattester ro 
rande froer
M eddelande om rekom endation nr 1/1972 angående nordiskt samarbete 
rorande beståmmelser och norm er avseende tryckkårl och ångpanne- 
anlåggningar
M eddelande om rekom m endation nr 2/1972 angående samverkan på det 
måttekniska om rådet



s.

1544

1545

1549

1551

1555

1556

1557

1558

1560

1561

1562

1564

1566

1567

1569

1570

1574

1576

1580

1581

1583
1587

1589

1591

2011

Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. n r s. innehåll n r

60 (till handlingarna) *29/1969/s

288 nya meddelanden 1/1970/s

291 nya meddelanden 9/1970/k

231 nya meddelanden 13/1970/k

60 (till handlingarna) * 14/1970/e

60 (till handlingarna) *15/1970/t

60 (till handlingarna) *30/1970/s

231 slutbehandlad 32/1970/k

60 (till handlingarna) *35/1970/t

60 (till handlingarna) *1 /1971/k

237 slutbehandlad 4/1971 /t

289 slutbehandlad 5/1971 /s

60 (till handlingarna) *6/1971 /e

60 (till handlingarna) *7/1971 /e

60 (till handlingarna) *11/1971/k

60 (till handlingarna) *12/1971/e

60 (till handlingarna) *19/1971 /s

228 nya meddelanden 20/1971 /k

60 (till handlingarna) *21/1971/s

232 slutbehandlad 24/1971/k

338 slutbehandlad 27/1971/j
60 (till handlingarna) *31 /1971 /e

60 (till handlingarna) *1/1972/e

60 (till handlingarna) *2/1972/e



2012

S a k

nr

3/1972/s

*5/1972/j
*7/1972/e

*8/1972/t

9/1972/t

*11/1972/t

*12/1972/j 

*14/1972/k 

* 15/1972/t 

*18/1972/k 

19/1972/k 

*20/1972/j 

1/1973/s

»2/1973/s

*3/1973/s

*5/1973/s

9/1973/s

*10/1973/j

*11/1973/j 
13/1973/e

15/1973/k

*17/1973/k

19/1973/k

*20/1973/k

r u b r i k

M eddelande om rekom m endation nr 3/1972 angående åtgårder mot 
vissa luftfororeningar
M eddelande om  rekom m endation nr 5/1972 angående stod till sam erna 
M eddelande om rekom m endation n r 7/1972 angående nordisk konsu- 
mentupplysning om personbilar
M eddelande om rekom m endation n r 8/1972 angående underlåttande av 
den internordiska flygtrafiken på korta rutter
M eddelande om rekom m endation nr 9/1972 angående flygtrafiken mel
lan Å land och Stoclcholmsområdet
M eddelande om rekom m endation nr 11/1972 angående båttre och billi- 
gare trafikforbindelser mellan Island, Fåroarna, G ronland och det ovriga 
N orden
M eddelande om rekom m endation n r 12/1972 angående forbud mot 
tobaksreklam
M eddelande om rekom m endation nr 14/1972 angående utgivande av en 
nordisk historia
M eddelande om rekom m endation nr 15/1972 angående enhetliga beståm- 
melser i N orden rorande fritidsbåtar
M eddelande om rekom m endation nr 18/1972 angående sam arbete ro 
rande biologisk bekåmpning av skadedjur
M eddelande om rekom m endation nr 19/1972 angående sam arbete på 
veterinårmedicinens om råde
M eddelande om rekom m endation nr 20/1972 angående nordiskt sam
arbete rorande havsrått
M eddelande om rekom m endation n r 1/1973 angående forsorjarbegrep
pets utform ning

M eddelande om rekom m endation nr 2/1973 angående auktorisation av 
optiker
M eddelande om rekom m endation nr 3/1973 angående nordisk arbets
m arknad for optiker
M eddelande om rekom m endation nr 5/1973 angående fortbildning av lå
rare vid socialhogskolor
M eddelande om rekom m endation nr 9/1973 angående perm anent sam
arbete om njurtransplantationer
M eddelande om rekom m endation nr 10/1973 angående sam ordnad ut- 
lånningslagstiftning och utlånningspolitik
M eddelande om rekom m endation nr 11/1973 angående patentsam arbete 
Meddelande om rekom m endation nr 13/1973 angående samarbete ro
rande G A TT-forhandlingar
M eddelande om rekom m endation nr 15/1973 angående okat nordiskt 
TV-sam arbete
M eddelande om rekom m endation n r 17/1973 angående sam planerad u t
byggnad av universitet och hogskolor
M eddelande om rekom m endation nr 19/1973 angående hogre lantbruks
undervisning och forskning
M eddelande om rekom m endation n r 20/1973 angående stod till den 
fåroiska litteraturen



s.

1592

1594
1595

1596

1597

1599

1600

1601

1602

1604

1605

1607

1608

1611

1613

1615

1616

1618

1621
1622

1624

1641

1642

1644

2013

Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. n r s. innenhåll nr

274 slutbehandlad 3/1972/s

60 (till handlingarna) *5/1972/j
60 (till handlingarna) *7/1972/e

60 (till handlingarna) *8/1972/t

193 fortsatt behandling 9/1972/t

60 (till handlingarna) *11/1972/t

60 (till handlingarna) *12/1972/j

60 (till handlingarna) *14/1972/k

60 (till handlingarna) * 15/1972/t

60 (till handlingarna) *18/1972/k

231 nya meddelanden 19/1972/k

60 (till handlingarna) *20/1972/j

289 p. 1 slutbehandlad 1/1973/s
p. 2—3 nya med
delanden

60 (till handlingarna) *2/1973/s

60 (till handlingarna) *3/1973/s

60 (till handlingarna) *5/1973/'s

289 slutbehandlad 9/1973/s

60 (till handlingarna) *10/1973/j

60 (till handlingarna) *11/1973/j
292 nya meddelanden 13/1973/e

215 nya meddelanden 15/1973/k

60 (till handlingarna) *17/1973/k

231 nya meddelanden 19/1973/k

60 (till handlingarna) *20/1973/k



2014

S a k

nr

*22/1973/j 

*24/1973/t 

*25/1973/t 

26/1973/t 

27/ 1973/t 

28/1973/t 

*29/1973/s 

30/1973/j 

31/1973/j 

*32/1973/s 

s'2/1974/j 

*3/1974/s 

*6/1974/s 

*8/1974/s 

9/'1974/t 

*10/1974/t

* 1 l/'l 974/t

* 13/ 1974/t

* 14/1974/t 

15/1974/e

*16/1974/e

*18/1974/k

19/1974/e

*20/1974/e

r u b r i k

M eddelande om rekom m endation nr 22/1973 angående likartad åkten- 
skapslagstiftning
M eddelande om rekom m endation nr 24/1973 angående forarskydd vid 
trafikforsakring
M eddelande om rekom m endation nr 25/1973 angående trafikregler for 
handikappfordon
M eddelande om rekom m endation nr 26/1973 angående likartade be
ståmmelser om terrånggående m otorfordon
M eddelande om rekom m endation nr 27/1973 angående utredning om 
mellanriksvag Skjomen— Stora Sjofallet
M eddelanden om rekom m endation nr 28/1973 angående flygtrafiken 
mellan de nordliga delarna av Finland, N orge och Sverige 
M eddelande om rekom m endation nr 29/1973 angående nordiskt hålso- 
kortsystem
M eddelande om rekom m endation nr 30/1973 angående nordisk kom 
munal rostrått och valbarhet
M eddelande om rekom m endation nr 31/1973 angående samverkan mot 
politiska våldsdåd med internationell bakgrund inom nordiskt om råde 
M eddelande om rekom m endation nr 32/1973 angående vård av narko
tikamissbrukare
M eddelande om rekom m endation nr 2/1974 angående nordiskt forbud 
m ot alkoholreklam
M eddelande om rekom m endation nr 3/1974 angående nordisk vidare
utbildning for fysioterapeuter
M eddelande om rekom m endation nr 6/1974 angående tryggande av pa
tientens rattssåkerhet
M eddelande om rekom m endation nr 8/1974 angående nordisk rusm e
delsforskning
M eddelande om rekom m endation nr 9/1974 angående m årkning av m e
diciner och andra bedovande åm nen som kan utgora en trafikfara 
M eddelande om rekom m endation n r 10/1974 angående byggande av bro 
over T ana ålv vid Utsjoki kyrkby
M eddelande om rekom m endation nr 11/1974 angående begrånsning av 
trafikbuller
M eddelande om rekom m endation nr 13/1974 angående vidareutbildning 
inom hotell- och restaurantfacket
M eddelande om rekom m endation n r 14/1974 angående byggande av 
landsvågsbro vid Kolari
M eddelande om rekom m endation nr 15/1974 angående overlåggningar 
med EG  rorande omsesidigt erkånnande av testresultat 
M eddelande om rekom m endation nr 16/1974 angående samordning av 
villkor for exportkrediter bl. a. i ost— vasthandeln
M eddelande om rekom m endation nr 18/1974 angående inform ation om 
N orden och kurser i nordiska språk i Finland m. m.
M eddelande om rekom m endation nr 19/1974 angående nordiskt samråd 
vid utform ningen av beskattningen av fysiska personer 
M eddelande om rekom m endation nr 20/1974 angående foretagsdemo- 
krati i gemensamma nordiska foretag



s.

1645

1646

1647

1648

1650

1653

1655

1657

1660

1666

1669

1671

1673

1674

1675

1677

1678

1680

1681

1682

1684

1685

1687

1690

2015

Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. n r s. innehåll nr

60 (till handlingarna) *22/1973/j

60 (till handlingarna) *24/1973/t

60 (till handlingarna) *25/1973/t

237 slutbehandlad 26/1973/t

205 317 nya meddelanden 27/1973/t

197 fortsatt behandling 28/1973/t

60 (till handlingarna) *29/1973/s

318 slutbehandlad 30/1973/j

338 slutbehandlad 31/1973/j

60 (till handlingarna) *32/1973/s

60 (till handlingarna) *2/ 1974/j

60 (till handlingarna) *3/1974/s

60 (till handlingarna) *6/1974/s

60 (till handlingarna) *8/1974/s

237 slutbehandlad 9/1974/t

60 (till handlingarna) *10/1974/t

60 (till handlingarna) *11/1974/1

60 (till handlingarna) *13/1974/t

60 (till handlingarna) *14/1974/t

292 nya meddelanden 15/1974/e

60 (till handlingarna) * 16/1974/e

60 (till handlingarna) *18/1974/k

317 slutbehandlad 19/1974/e

60 (till handlingarna) *20/1974/e



2016

S a k

*21/1974/e

*22/1974/e

*23/1974/e

*24/1974/j

*25/1974/j

*26/1974/t

*27/1974/s

*28/1974/s

* 1/1975/t 

*2/1975/t 

*3/1975/t 

*4/1975/t 

*5/1975/e 

*6/1975/e

7/1975/s

*8/1975/s

*9/1975/s

*10/1975/s

*13/1975/k

* J 4/1975/k

* 15/1975/k 

*16/1975/k 

*19/1975/s

1/1976/t

r u b r i k

M eddelande om rekom m endation nr 21/1974 angående nordiskt energi- 
samarbete
M eddelande om  rekom m endation n r 22/1974 angående nordiskt sam 
arbete angående ytkemisk forskning
M eddelande om rekom m endation nr 23/1974 angående nordisk regional
politisk fond for N ordkalotten
M eddelande om rekom m endation nr 24/1974 angående sam nordisk in
sats for skydd av m iljon i samernas kårnom råden
M eddelanden om rekom m endation nr 25/1974 angående undersok
ning av de m ultinationella foretagens roll i de nordiska låndernas eko- 
nomi
M eddelande om rekom m endation nr 26/1974 angående påbud om bruk 
av skyddshjålm
M eddelande om rekom m endation nr 27/1974 angående inråttande av ett 
nordiskt institut for skårgårdsforskning
M eddelande om rekom m endation nr 28/1974 angående skydd av natur
typer och biotoper av gemensamt nordiskt intresse
M eddelande om rekom m endation nr 1/1975 angående fårjeforbindelser 
mellan V asa och Um eå
M eddelande om rekom m endation nr 2/1975 angående okad anvandning 
av reflexanordningar
M eddelande om rekom m endation nr 3/1975 angående N O RD TU R IST- 
biljett
M eddelande om rekom m endation nr 4/1975 angående passagerar- och 
bilfårja mellan Island, F åroarna och det ovriga N orden 
M eddelande om rekom m endation nr 5/1975 angående handlingsprogram  
for okad livsmedelsforsorjning
M eddelande om rekom m endation nr 6/1975 angående N ordtests arbets- 
form er
M eddelande om rekom m endation nr 7/1975 angående råttsligt skydd for 
måns och kvinnors lika råttigheter
M eddelande om rekom m endation nr 8/1975 angående begrånsning av 
utslapp i Bottniska viken m. m.
M eddelande om rekom m endation n r 9/1975 angående forhindrande av 
skador genom giftiga laster i Ostersjon
M eddelande om rekom m endation nr 10/1975 angående nordiskt sam
arbetsorgan på livsmedelsforskningens om råde
M eddelande om rekom m endation nr 13/1975 angående forbåttrad  infor
mation om de nordiska lånderna i etermedia
M eddelande om rekom m endation nr 14/1975 angående språkundervis- 
ning for finska barn  i Sverige m. m.
M eddelande om rekom m endation n r 15/1975 angående utbyggt nordiskt 
samarbete betråffande nordisk kom parativ samhållsforskning 
M eddelande om rekom m endation nr 16/1975 angående utvidgat nordiskt 
idrottssam arbete
M eddelande om rekom m endation n r 19/1975 angående nordiskt sam- 
arbetsprogram  på arbetsm arknadsom rådet
M eddelande om rekom m endation nr 1/1976 angående nordiskt hand
lingsprogram for turistsam arbete



s.

1691

1695

1696

1697

1699

1701

1702

1703

1704

1705

1706

1707

1708

1709

1712

1714

1715

1716

1717

1718

1720

1722

1723

1729

2017

Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. n r s. innehåll nr

60 (till handlingarna) *21/1974/e

60 (till handlingarna) *22/1974/e

60 (till handlingarna) *23/1974/e

60 (till handlingarna) *24/1974/j

60 (till handlingarna) *25/1974/j

60 (till handlingarna) *26/1974/t

60 (till handlingarna) *27/1974/s

60 (till handlingarna) *28/1974/s

60 (till handlingarna) *l/1975/t

60 (till handlingarna) *2/1975/t

60 (till handlingarna) *3/1975/t

60 (till handlingarna) *4/1975/t

60 (till handlingarna) *5/1975/e

60 (till handlingarna) *6/1975/e

289 slutbehandlad 7/1975/s

60 (till handlingarna) *8/1975/s

60 (till handlingarna) *9/1975/s

60 (till handlingarna) *10/1975/s

60 (till handlingarna) *13/1975/k

60 (till handlingarna) * 14/1975/k

60 (till handlingarna) *15/1975/k

60 (till handlingarna) *16/1975/k

60 (till handlingarna) * 19 1975/s

205 slutbehandlad 1/1976/t



2018

S a k

r u b r i k

*2/1976/t 

*3/1976/t 

*4/1976/t 

*5/1976/k 

6/J 976/k 

-7 /1976/k 

*8/1976/k 

*9/1976/k 

*10/1976/k 

11/1976/k 

•12/1976/e 

*15/1976/k 

*16/1976/j 

*  1 7 / 1 9 7 6 / j  

1/1977/e 

2/1977/e 

*3/1977/e 

4/1977/e 

5/1977/e 

*6/1977/s 

7/1977 s 

*S/1977/s 

*9/1977/s 

*10/1977/t

M eddelande om rekom m endation nr 2/1976 angående utvidgade rese- 
alternativ i internordisk flygtrafik
M eddelande om rekom m endation nr 3/1976 angående internordisk giltig- 
het for korkort
M eddelande om rekom m endation nr 4/1976 angående utvidgade rese- 
mojligheter for pensionårer m. fl.
M eddelande om rekom m endation nr 5/1976 angående sam arbete på 
barnkulturens område
M eddelande om rekom m endation nr 6/1976 angående åtgårder rorande 
nordiskt språksamarbete
M eddelande om rekom m endation nr 7/1976 angående distribution av 
AV-material
M eddelande om rekom m endation nr 8/1976 angående TV -program  for 
sjofolk
M eddelande om rekom m endation nr 9/1976 angående okat nordiskt sam
arbete om fram tidsstudier
M eddelande om rekom m endation nr 10/1976 angående åtgårder på 
massmediaforskningens om råde
M eddelande om rekom m endation nr 11/1976 angående historiskt verk 
om den nordiska kvinnan
M eddelande om rekom m endation nr 12/1976 angående offentliga inkop 
i N orden
M eddelande om rekom m endation nr 15/1976 angående åtgårder for att 
stårka det samiska kulturlivet
M eddelande om rekom m endation nr 16/1976 angående åndrade med- 
borgarskapsregler for nordbor
M eddelande om rekom m endation nr 17/1976 angående utokat nordiskt 
samarbete i det ofentliga utredningsvåsendet
M eddelande om rekom m endation nr 1/1977 angående sam arbete betråf
fande hantering och lagring av radioaktivt avfall
M eddelande om rekom m endation n r 2/1977 angående avtal om kom 
m unalt sam arbete over de nordiska riksgrånserna
M eddelande om rekom m endation n r 3/1977 angående samverkan for att 
bevara den fria skeppsfarten i internationella sam m anhang 
M eddelande om rekom m endation nr 4/1977 angående handlingsprogram  
for samarbete inom byggsektorn
M eddelande om rekom m endation nr 5/1977 angående sam arbete betråf
fande utvecklingslånderna
M eddelande om rekom m endation nr 6/1977 angående forkortning av 
arbetstiden
M eddelande om rekom m endation n r 7/1977 angående nordiskt institut 
for arbetsm arknadsfrågor
M eddelande om rekom m endation nr 8/1977 angående handlingspro
gram på arbetsm iljoom rådet
M eddelande om rekom m endation nr 9/1977 angående program  for 
sam arbete på social- och hålsovårdsom rådet
M eddelande om rekom m endation nr 10/1977 angående sam nordisk insats 
m ot trafikonykterheten



s.

1731

1732

1733

1734

1735

1738

1739

1740

1742

1744

1747

1777

1778

1779

1780

1783

1785

1786

1788

1796

1797

1798

1803

2019

Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. nr s. innehåll nr

60 (till handlingarna) *2/1976/t

60 (till handlingarna) *3/1976/t

60 (till handlingarna) *4/1976/t

60 (till handlingarna) *5/1976/k

232 slutbehandlad 6/1976/k

60 (till handlingarna) *7/ 1976/k

60 (till handlingarna) *8/1976/k

60 (till handlingarna) *9/1976/k

(till handlingarna) *10/1976/k

232 nya meddelanden 11/1976/k

60 (till handlingarna) * 12/1976/e

60 (till handlingarna) *15/1976/k

60 (till handlingarna) *16/1976/j

60 (till handlingarna) *17/1976/j

292 nya meddelanden 1/1977/e

292 slutbehandlad 2/1977/e

60 (till handlingarna) *3/1977/e

292 slutbehandlad 4/1977/e

292 nya meddelanden 5/1977/e

60 (till handlingarna) *6/1977/s

60 (till handlingarna) *7/1977/s

60 (till handlingarna) *8/1977,/s

60 (till handlingarna) *9/ 1977/s

60 (till handlingarna) *10/1977/t



2020

S a k

*11/1977/t

* 12/1977/k

* 13/1977/k

* 14/1977/k 

*15/1977/k 

*16/1977/k 

*17/1977/k

18/1977/k

1.

2

3.

4.

5.

6.

7.

8.

r u b r i k

M eddelande om rekom m endation nr 11/1977 angående forbåttring av 
barnens trafikm iljo
M eddelande om rekom m endation nr 12/1977 angående handlingspro
gram for forbattrad språkforståelse i N orden
M eddelande om rekom m endation nr 13/1977 angående undervisning i 
nordiska språk vid utlåndska universitet och låroanstalter 
M eddelande om rekom m endation nr 14/1977 angående utforsel av an
tikviteter från  de nordiska lånderna
M eddelande om rekom m endation nr 15/1977 angående forsknings
sam arbete rorande lantbrukskooperation
M eddelande om rekom m endation nr 16/1977 angående undersokning 
av utvecklingen av kulturkonsum tionen i de nordiska lånderna 
M eddelande om rekom m endation nr 17/1977 angående samarbete mel
lan fonogram arkiven i de nordiska lånderna
M eddelande om rekom m endation nr 18/1977 angående sam arbete for 
att oka spridningen av nordisk film inom N orden

E. Frågor
Fråga till Danm arks och Sveriges regeringar om Oresundsforbindel- 
serna
Fråga till N ordiska m inisterrådet om avgiftslåttnader for handikappfor- 
don
Fråga till N ordiska m inisterrådet om spridning av nordisk film inom 
N orden /D  1978/18/1977/k/
Fråga till N ordiska m inisterrådet om arkitekternas utbildnings- och ar
betsvillkor /D  1978/5/1965/s/
Fråga till N ordiska m inisterrådet om forbåttrade flygforbindelser mellan 
Åland och stockholm som rådet /D  1978/9/1972/t/
F råga till N ordiska m inisterrådet om nordisk språkkonvention /D  1978/ 
29 /1966/j/
F råga till N ordiska m inisterrådet om flygforbindelserna mellan de nord
liga delarna av Norge, Sverige och Finland /D  1978/28/1973/t/
F råga till N ordiska m inisterrådet om alkoholpolitikens samhållspolitiska 
konsekvenser /C  1978/17/s/

Dokum ent 1
Utanfor saklistan forelågges for rådet: 
Rapport från  N ordiska rådets presidium



s.

1806

1807

1809

1810

1811

1812

1813

1814

1816

1818

1820

1822

1824

1825

1826

1828

1830

2021

Behandling Rekommendation A nnat beslut Sak

s. s. n r s. innehåll nr

60 (till handlingarna) * 11/1977/t

60 (till handlingarna) *12/1977/k

60 (till handlingarna) *13/1977/k

60 (till handlingarna) *14/1977/k

60 (till handlingarna) *15/1977/k

60 (till handlingarna) *16/1977/k

60 (till handlingarna) *17/1977/k

198 fortsatt behandling 18/1977/k

194 1.

239 2.

198 3.

241 4.

193 5.

242 6.

197 7.

244 8.

60 D okum ent 1
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Personregister
( Siffrorna hånvisar till sidor)

Adamsson, Erik, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Y ttrande:

Sjalvstandig faroisk representation i N or
diska rådet: 329

Albertsen, Kristian, Danm. riges del. (S)
Vald medlem
M edlemsforslag:

Kollektiva trafikm edel for handikappade: 
371 

Y ttranden:
Generaldebatt: 174, 175 
Beråttelse från N ordiska m inisterrådet 
(juridiska utskottet): 319, 327 
Sjalvstandig faroisk representation i N or
diska rådet: 332

Andersen, K . B., Danm . riges del. (S)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

Generaldebatt: 78, 79, 88

Andersen, Liv, N orska del. (A)
Vald medlem 
Yttranden:

Jåm stålldhetsfrågor: 264 
Beredskap mot oljekatastrofer: 277

Antonsson, Johannes, Sv. del. (c)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 93

Åsgnm sson, Halldor, Isl. del. (F.)
Vald medlem 
Yttranden:

G eneraldebatt: 104
Sjalvstandig faroisk representation i N or
diska rådet: 335 
N ordiskt domstolsorgan: 337

Åugi'istsson, Einar, Isl. del. (F.)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

Generaldebatt: 139

Benkow, Jo, N orska del. (H)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Lårare for dov-blinda: 389 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 152
Lårare for dov-blinda: 212
Okat nordiskt TV-samarbete: 215, 223,
224
Jåm stålldhetsfrågor: 263, 266 
N ordiska investeringsbanken: 311

Berge, Gunnar, N orska del. (A)
Vald medlem 
Yttrande:

Nordiska investeringsbanken: 301

Bjorklund, Ilkka-Christian, Fini. del. (Skdl)
Vald medlem
Yttranden:

G eneraldebatt: 90
Spridning av nordisk film (fråga): 198, 
199, 200
Utbyggt RV-sam arbete Finland-Sverige: 
229
N ordiska investeringsbanken: 297

Bondevik, K jell M agne, N orska del. (Kr.F.)
Vald medlem
Yttranden:

G eneraldebatt: 172
Okat nordiskt TV-samarbete: 226

Bratteli, Trygve, N orska del. (A)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Internationell konvention om arbetstiden: 
431
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Y ttranden:
Inledningsanforande: 57 
G eneraldebatt: 127, 140 
Avslutningsanforande: 339

Brundtland, Gro Harlem, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

Program  på miljovårdsom rådet: 268

Carlsson, Eric, Sv. del. (c)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

Hålsovård jordbruksbefolkningen: 345 
Kollektiva trafikm edel for handikappade: 
371
N ordisk storham n: 461 

Y ttranden:
Kollektiva trafikm edel for handikappade:
233
Alkoholpolitikens samhållsekonomiska 
konsekvenser (fråga): 246

Christensen, Ib, Danm. riges del. (DR)
Vald medlem 
Y ttrande:

Generaldebatt: 155

Dahlgren, Anders, Sv. del. (c)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

Bevarande av ozonskiktet: 275

Dinesen, Erling, Danm . riges del. (S)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Internationell konvention om arbetstiden: 
431
Återvinning av avfall m. m.: 528 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 183

Egeland, K jelv, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

G eneraldebatt: 142
Spridning av nordisk film  (fråga): 198, 
200
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet
(kulturutskottet): 208
Okat nordiskt TV-sam arbete: 228

Eidem, Bjarne M ørk, N orska del. (A)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

Fiskeprodukter for u-lånderna: 495 
Y ttranden:

Generaldebatt: 111
Flygforbindelserna mellan de nordliga de- 
larna av N orge, Sverige och Finland (frå
ga): 198
Mellanriksvag Skjomen— Stora Sjofallet: 
205
N ordisk storham n: 237

Ekelund, Ulla, Sv. del. (c)
Suppleant
Medlemsforslag:

Konvention for bevarandet av ozonskik
tet: 478

Feldt, Kjell-O lof, Sv. del. (s)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

U tredning om N ordiska rådets organisa
tion: 448
Återvinning av avfall m. m.: 528 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 118, 125, 126 
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(ekonomiska utskottet): 293 
N ordiska investeringsbanken: 308

Fjeldvær, Rolf, N orska del. (A)
Vald medlem 
Y ttranden:

Okat nordiskt TV-sam arbete: 227

Folke, Steen, Danm. riges del. (VS)
Suppleant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 79

Friberg, Ralf, Fini. del. (Sd)
Vald medlem 
Y ttranden:

Generaldebatt: 183
Flygforbindelserna mellan de nordliga de- 
larna av Norge, Sverige och Finland (frå
ga): 197, 198
Samarbete på turistom rådet: 203
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Fdlldin, Thorbjorn, Sv. del. (c)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 79

Gestrin, Kristian, Fini. del. (Sv)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

G eneraldebatt: 149
Program  på m iljovårdsom rådet: 270

Gislason, G ylfi P ., Isl. del. (A)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Lårare for dov-blinda: 389 
Internationell konvention om arbetstiden: 
431
Utredning om N ordiska rådets organisa
tion: 448 

Yttrande:
Beråttelse från N ordiska ministerrådet 
(kulturutskottet): 206

Gjerde, Bjartmar, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

G eneraldebatt: 64, 185
Nordiska investeringsbanken: 304, 310

Glensgård, Leif, Danm . riges del. (FP)
Vald medlem 
Yttranden:

Generaldebatt: 178, 180, 182, 183 
Konvention om arbetstiden: 284, 285 
Nordiska investeringsbanken: 298 
Sjålvståndig fåroisk representation i N or
diska rådet: 334, 335

Hallgrimsson, Geir, Isl. del. (Sj.)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

Generaldebatt: 127

Hanhirova, Veikko, Fini. del. (K) 
Suppleant till 24 maj 1977 
Medlemsforslag:

Forebyggande av handikapp: 509

Hansen, G attorm , N orska del. (A)
Vald medlem 
Yttranden:

G eneraldebatt: 95
U tredning om N ordiska rådets organisa
tion och verksam hetsform er: 337

Hartling, Poul, Danm . riges del. (V)
Vald medlem till 10 januari 1978 
Medlemsforslag:

Beredskap mot oljekatastrofer: 562 
Enhetlig som m artid: 592

Haugstvedt, Asbjørn, N orska del. (Kr.F.)
Vald medlem
Medlemsforslag:

Europeisk miljoskyddskonvention: 414 
Fiskeprodukter for u-lånderna: 495 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 161
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(social- och miljoutskottet): 247 
Program  på m iljovårdsom rådet: 272 
Konvention om arbetstiden: 285

Helgadottir, Ragnhildur, Isl. del. (Sj.)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Europeisk miljoskyddskonvention: 414 
Yttranden:

G encraldebatt: 169 
Jåm stålldhetsfrågor: 265 
N ordiska investeringsbanken: 305

Hentze, D em m us, Danm . riges del. (Fkfl)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

Sjålvståndig fåroisk representation i N or
diska rådet: 331, 335

Hernelius, Allan, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Yttrande:

G eneraldebatt: 129

Hetemaki-Olander, Elsi, Fini. del. (Kok)
Vald medlem
M edlemsforslag:

Lårare for dov-blinda: 389 
Yttranden:

G eneraldebatt: 157



2025

Beråttelse från N ordiska m inisterrådet
(kulturutskottet): 210
Historiskt verk om den nordiska kvinnan:
232

Holkeri, Harri, Fini. del. (Kok)
Vald medlem 
Yttrande:

G eneraldebatt: 81

Holmberg, Gustav, Danm. riges del. (V)
Vald medlem
Y ttranden:

Generaldebatt: 181
M årkning av trafikfarliga mediciner 
m. m.: 237

H yvonen, Anna-Liisa, Fini. del. (Skdl)
Vald medlem 
Yttranden:

G eneraldebatt: 113
Beråttelse från  N ordiska ministerrådet 
(kulturutskottet): 211 
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(juridiska utskottet): 323

H åvik, Doris, Sv. del. (s)
Suppleant
Y ttrande:

Forebyggande av handikapp: 286

Hall, Karl-Erik, Sv. del. (s)
Suppleant
Medlemsforslag:

Lårare for dov-blinda: 389

Jakobsen, Johan J., N orska del. (Sp)
Vald medlem 
Yttranden:

G eneraldebatt: 107
Okat nordiskt TV-sam arbete: 225
Nordiska investeringsbanken: 301

Johannesson, Olafur, Isl. del. (F.)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

G eneraldebatt: 87

Johansson, K nut, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Internationell konvention om arbetstiden: 
431 

Yttrande:
G eneraldebatt: 83

Jonasson, Bertil, Sv. del. (c)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

Europeisk miljoskyddskonvention: 414 
Forebyggande av handikapp: 509 
Återvinning av avfall m. m.: 528 

Y ttranden:
G eneraldcbatt: 175, 176 
Avgiftslåttnader for handikappfordon 
(fråga): 239, 240 
M inskad tobaksrokning: 282

Jondng, Gunnel, Sv. del. (c)
Suppleant
Medlemsforslag:

Konvention for bevarandet av ozonskik
tet: 478

Jårvilehto, Ulla, Fini. del. (Ski)
Suppleant
M edlemsforslag:

Forebyggande av handikapp: 509

Jørgensen, Anker, Danm. riges del. (S)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

Generaldebatt: 70

Karhuvaara, Sinnikka, Fini. del. (Kok)
Vald medlem 
Y ttranden:

Okat nordiskt TV-sam arbete: 224 
Beråttelse från N ordiska m inisterrådet 
(juridiska utskottet): 321

Kivisto, Kalevi, Fini. del. (Skdl)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldcbatt: 153

Kjartansson, Magnus, Isl. del. (Ab.)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Kollektiva trafikm edel for handikappade: 
371 

Yttranden:
G eneraldebatt: 78
Kollektiva trafikm edel for handikappade:
234



2026

Kleppe, Per, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 131

Koivisto, Tellervo, Fini. del. (Sd)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Internationell konvention om arbetstiden: 
431 

Y ttranden:
Nordisk språkkonvention (fråga): 242, 
244

Korvald, Lars, N orska del. (Kr.F.)
Vald medlem 
Yttranden:

G eneraldebatt: 68 
Nordiska investeringsbanken: 302 
Fiskeprodukter for u-landerna: 311 
Beråttelse från  N ordiska ministerrådet 
(juridiska utskottet): 324, 327, 328

Kristensson, Astrid, Sv. del. (m)
Vald medlem till 11 oktober 1977 
M edlemsforslag:

N ordiskt domstolsorgan: 455

Kyllingmark, Håkon, N orska del. (H)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

N ordiskt domstolsorgan: 455 
Fiskeprodukter for u-landerna: 495 

Y ttrande:
Samarbete på turistom rådet: 202

Larsen, Reidar T., N orska del. (SV)
Vald medlem till 27 oktober 1977 
Medlemsforslag:

Kollektiva trafikm edel for handikappade: 
371

Lillqvist, Bror, Fini. del. (Sd)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Larare for dov-blinda: 389 
Minska tobaksrokningen: 400 
Internationell konvention om arbetstiden: 
431
Forebyggande av handikapp: 509 
Återvinning av avfall m. m.: 528 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 168

Arkitekternas utbildnings- och arbetsvill- 
kor (fråga): 241, 242
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(social- och miljoutskottet): 249 
Program  på m iljovårdsom rådet: 271

Lind, Nathalie, Danm . riges del. (V)
Vald medlem 
Yttranden:

Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(trafikutskottet): 191 
Okat nordiskt TV-sam arbete: 224 
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(ekonomiska utskottet): 294

Lund, Thor, N orska del. (A)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

Internationell konvention om arbetstiden: 
431
Forebyggande av handikapp: 509

Lundblad, Grethe, Sv. del. (s)
Suppleant
Medlemsforslag:

Europeisk miljoskyddskonvention: 414 
Y ttranden:

Konvention om arbetstiden: 283, 285

M atthiasen, Niels, Danm. riges del. (S)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 146

M ellqvist, Sven, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Yttrande:

Oresundsforbindelserna (fråga): 194, 195, 
197

M yklevoll, Kirsten, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

Jåm stålldhetsfrågor: 258, 265

M ørch, Otto, Danm . riges del. (S)
Vald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 179
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(trafikutskottet): 192
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Nilsen, Arne, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttranden:

Avgiftslåttnader for handikappfordon 
(fråga): 240, 241
Arkitekternas utbildnings- och arbetsvill
kor (fråga): 241, 242
Beråttelse från N ordiska m inisterrådet 
(social- och m iljoutskottet): 251

Nilsson, Jan-lvan, Sv. del. (c)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

N ordiskt domstolsorgan: 455 
K onvention for bevarandet av ozonskik
tet: 478
Sam arbete om hogre skoglig utbildning: 
579 

Yttrande:
Generaldebatt: 112

Nordli, Odvar, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Yttrande:

Generaldebatt: 85

Nørlund, Ib, Danm . riges del. (DKP)
Vald medlem
Medlemsforslag:

Återvinning av avfall m. m.: 528

Olesen, Kjeld, Danm . riges del. (S)
Regeringsrepresentant
Vald medlem till 2 mars 1977
Medlemsforslag:

Kollektiva trafikm edel for handikappade: 
371 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 181
Oresundsforbindelserna (fråga): 194, 196

Olsen, Johs. M ., Danm . riges del. (Sb)
Vald medlem 
Y ttranden:

Generaldebatt: 141
Beråttelse från  N ordiska ministerrådet 
(juridiska utskottet): 326

Palm, Sture, Sv. del. (s)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

Lårare for dov-blinda: 389 
M inska tobaksrokningen: 400 
U tredning om N ordiska rådets organisa
tion: 448 

Y ttranden:
Generaldebatt: 158
Tid och plats for nåsta ordinarie session:
338

Palme, Olof, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Internationell konvention om arbetstiden: 
431 

Y ttrande:
G eneraldebatt: 60

Patursson, Erlendur, Danm. riges del. (Tvfl) 
Vald medlem 
M edlem sforslag:

Sjålvståndig fåroisk representation i N or
diska rådet: 364
Fiskeprodukter for u-lånderna: 495 
Å tgårder m ot arbetsloshet och inflation: 
544 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 76, 78
Å tgårder mot arbetsloshet och inflation:
316
Sjålvståndig fåroisk representation i N or
diska rådet: 333

Pedersen, Robert, Danm . riges del. (S)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Utredning om N ordiska rådets organisa
tion: 448

Pihlajamdki, Veikko, Fini. del. (K)
Vald medlem till 20 maj 1977
Suppleant
Medlemsforslag:

Forebyggande av handikapp: 509

Risgaard K nudsen, Jens, Danm. riges del. (S)
Vald medlem
Medlemsforslag:

Återvinning av avfall m. m.: 528
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Rom anus, Gabriel, Sv. del. (fp)
Suppleant
M edlemsforslag:

M inska tobaksrokningen: 400 
Y ttrande:

Jåm stålldhetsfrågor: 260

Ryste, Ruth, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

Alkoholpolitikens samhållsekonomiska 
konsekvenser (fråga): 245

Saarto, Veikko, Fini. del. (Skdl)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

Forbåttrade flygforbindelser mellan 
Å land och stockholm som rådet (fråga): 
193
Flygforbindelserna mellan de nordliga 
delarna av Norge, Sverige och Finland 
(fråga): 197, 198

Salo, Tuure, Fini. del. (Lkp)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

Generaldebatt: 160

Savola, Petter, Fini. del. (K)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

Hålsovård jordbruksbefolkningen: 345 
Forebyggande av handikapp: 509 

Y ttranden:
Beråttelse från N ordiska m inisterrådet 
(social- och miljoutskottet): 253 
Hålsovård for jordbruksbefolkningen: 
278
N ordiska investeringsbanken: 306

Schliiter, Poul, Danm. riges del. (KF)
Vald medlem 
Y ttrande:

N ordiska investeringsbanken: 299

Sellgren, R olf, Sv. del. (fp)
Vald medlem 
M edlem sforslag:

Europeisk miljoskyddskonvention: 414 
N ordisk storham n: 461 
Beredskap m ot oljekatastrofer: 562 

Y ttranden:
N ordisk storham n: 235

Skaftason, Jon, Isl. del. (F.)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Hålsovård jordbruksbefolkningen: 345 
Lårare for dov-blinda: 389 
M inska tobaksrokningen: 400 
Fiskeprodukter for u-lånderna: 495 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 163
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(ekonomiska utskottet): 294 
N ordiska investeringsbanken: 299

Skantz, Anna-Greta, Sv. del. (s)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Lårare for dov-blinda: 389 
M inska tobaksrokningen: 400 
Forebyggande av handikapp: 509 
Återvinning av avfall m. m.: 528

Skytte, Karl, Danm . riges del. (RV)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

N ordiskt domstolsorgan: 455 
Beredskap m ot oljekatastrofer: 562 

Y ttrande:
G eneraldebatt: 67

Sorsa, Kalevi, Fini. del. (Sd)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 115

Steen, Reiulf, N orska del. (A)
Vald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 167
N ordiska investeringsbanken: 305, 308

Steenberg, Erland, N orska del. (Sp)
Vald medlem till 27 oktober 1977 
Medlemsforslag:

N ordiskt domstolsorgan: 455 
Konvention for bevarandet av ozonskik
tet: 478
Fiskeprodukter for u-lånderna: 495 
Återvinning av avfall m. m.: 528 
Samarbete om hogre skoglig utbildning: 
579

Stenbåck, Par, Fini. del. (Sfp)
Suppleant
Medlemsforslag:

Beredskap mot oljekatastrofer: 562
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Stenius, Marjatta, Fini. del. (Skdl)
Vald medlem till 4 februari 1977 
Medlemsforslag:

Larare for dov-blinda: 389

Stubberud, Liv, N orska del. (A)
Vald medlem 
Y ttrande:

Jåm stålldhetsfrågor: 263

Sukselainen, V. J., Fini. del. (K)
Vald medlem 
Y ttrande:

Oppningsanforande: 53

Sundberg, Ingrid, Sv. del. (m)
V ald medlem 
M edlemsforslag:

L arare fo r dov-blinda: 389 
Y ttranden:

Oresundsforbindelserna (fråga): 194

Sundman, Per Olof, Sv. del. (c)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Larare for dov-blinda: 389
Sam arbete om  hogre skoglig utbildning:
579
Enhetlig somm artid: 592

Sundqvist, Ulf, Fini. del. (Sd)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Internationell konvention om  arbetstiden: 
431
Utredning om N ordiska rådets organisa
tion: 448 

Y ttranden:
Generaldebatt: 106
Okat nordiskt TV-sam arbete: 217

Tarjanne, Pekka, Fini. del. (Lkp)
Vald medlem till 14 oktober 1977 
M edlem sforslag:

N ordiskt domstolsorgan: 455 
Nordisk storham n: 461 
Beredskap m ot oljekatastrofer: 562

Tastesen, Bernhardt, Danm . riges del. (S)
Vald medlem
Medlemsforslag:

Forebyggande av handikapp: 509

25—770426. Nordiska rådet. Del 2

Yttranden:
G eneraldebatt: 78, 92 
Jåm stålldhetsfrågor: 256 
Program  på m iljovårdsom rådet: 267

Tenhiala, Hannu, Fini. del. (K)
Suppleant
M edlemsforslag:

Forebyggande av handikapp: 509

Tuominen, M irjam , Fini. del. (Skdl)
Vald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 164
Okat nordiskt TV-sam arbete: 219, 223

Tuomioja, Erkki, Fini. del. (Sd)
Vald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 176
Å tgårder m ot inflation och arbetsloshet: 
315

Turesson, Bo, Sv. del. (m)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

G eneraldebatt: 151, 179, 181 
Oresundsforbindelserna (fråga): 196 
Flygforbindelserna m ellan de nordliga de- 
la rna av Norge, Sverige och Finland (frå
ga): 198

Utkilen, Sigrid, N orska del. (H)
V ald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 176
Europeisk miljoskyddskonvention: 273

Valle, Inger Louise, N orska del. (A)
Regeringsrepresentant
Y ttranden:

N ordisk språkkonvention (fråga): 243, 
244

Werner, Lars, Sv. del. (vpk)
Vald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 136
Sjålvståndig fåroisk representation i N or
diska rådet: 331
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W esterholm, Raino, Fini. del. (Ski)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

M inska tobaksrokningen: 400 
Y ttranden:

Generaldebatt: 170
Alkoholpolitikens samhållsekonomiska 
konsekvenser (fråga): 244, 246 
Bevarande av ozonskiktet: 274

W esterlund, Henrik, Fini. del. (Sfp)
V ald medlem 
M edlemsforslag:

Återvinning av avfall m. m.: 528 
Y ttrande:

G eneraldebatt: 148

W esterlund, Seppo, Fini. del. (Lkp)
V ald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 96
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet
(trafikutskottet): 189
N ordiska investeringsbanken: 309

W ikstrom , Jan-Erik, Sv. del. (fp)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 144

W iklund, Bengt, Sv. del. (s)
Suppleant
Y ttrande:

Undervisning i radio och TV: 291

W illoch, Kåre, N orska del. (H)
V ald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 121, 126, 127 
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(ekonomiska utskottet): 294 
N ordiska investeringsbanken: 295, 298, 
306, 308, 309
Beråttelse från  N ordiska m inisterrådet 
(juridiska utskottet): 328

Winberg, Håkan, Sv. del. (m)
Vald medlem 
Y ttrande:

Beråttelse från  N ordiska ministerrådet 
(juridiska utskottet): 323

Wirtén, R olf, Sv. del. (fp)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

N ordiskt domstolsorgan: 455 
N ordisk storham n: 461 
Återvinning av avfall m. m.: 528 
Beredskap m ot oljekatastrofer: 562 

Y ttrande:
Återvinning av avfall m. m.: 313

Voigt, Mogens, Danm. riges del. (FP)
V ald medlem 
Y ttranden:

G eneraldebatt: 102
Beråttelse från  N ordiska ministerrådet 
(trafikutskottet): 191, 192 
Sjålvståndig fåroisk representation i N or
diska rådet: 330

Woivalin, Folke, Fini. del. (ÅS)
Vald medlem 
M edlemsforslag:

Kollektiva trafikm edel for handikappade: 
371
Samarbete om hogre skoglig utbildning: 
579
Enhetlig somm artid: 592 

Y ttranden:
G eneraldebatt: 109
Forbåttrade flygforbindelser mellan 
Å land och stockholm som rådet (fråga): 
193
Nordisk storham n: 235

Våiindnen, Marjatta, Fini. del. (K)
Vald medlem 
Medlemsforslag:

Samarbete om hogre skoglig utbildning: 
579 

Y ttranden:
Generaldebatt: 134 
H ogre skoglig utbildning: 213 
Utbyggt TV-sam arbete Finland— Sverige: 
228, 230

Åsling, Nils, Sv. del. (c)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 100

Østergaard, Lise, Danm . riges del. (S)
Regeringsrepresentant
Y ttrande:

G eneraldebatt: 123
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Åmnesregister
(De kursiverade saknumren hanvisar till oversikten over sakernas behandling s. 2003— 2021, 
ovriga siffror hanvisar till sidor. M ed  * markerade saker har ej upptagits till behandling un
der sessionen. N U  hanvisar till ett num m er i NU-serien  —  se dven forteckning i NU-serien)

Acceleratorbaserad forskning: C 126/k, 1082 
ADB: se EDB 
Adoption: 722 
Af: se Av
Afrikainstitutet: *C 24/k, 1365 
Akademi, folklig: C 100/k, 945 
Aktiebolagslagstiftning: 732 
Alkoholforskning, N ordiska nåm nden: 

C 17/s, 774, 1333 
Alkoholpolitikens samhållspolitiska konse

kvenser: E  8, 1828 
Alkoholreklam, forbud m ot: *D 2/1974/j, 

1669
Alm ennkulturell virksomhet: 761 
Analysattester rorande froer: *D 31/1971/e, 

1587
Antikviteter, utforsel av: *D 14/1977/k, 

1810
Arbeidets tilpassing til mennesket: N U  

1975: 31 
Arbeids-: se aven Arbets- 
Arbetsloshet: 79, 86, 116 

ungdomsarbetsloshet: 92 
åtgårder m ot: A 510/e, 544 

Arbetsloshetsforsakringar: 793 
Arbetsm arknad

och arbetsm arknadspolitik: N U  B 
1977: 31
for optiker: *D 3/1973/s, 1613 
samarbete: 703, 789 
sam arbetsprogram : *D 19/1975/s, 1723 

ministerrådets: 790 
for social- och halsovårdspersonal: 776 
utbildning: NU B 1977: 27 

Arbetsm arknadsforskning och -statistik: 792, 
N U  B 1977: 38 

Arbetsmarknadsutbildningscenter, N ordka
lottens: *C 36/s, 1444 

Arbetsmiljofrågor: 704, 796, N U  1975: 18
—  arbetsmedicin: 801
—  handlingsprogram: 796
—  yrkeshygien: 801

Arbetstiden
forkortning av: *D 6/1977/s, 1796 
konvention om: A  501/s, 431 

Arkitekter, utbildning av: D 5/1965/s, 1504 
utbildnings- och arbetsvillkor, E  4, 1822 

Arkiv, samnordiska: *D 11/1971/k, 1569 
Arktisk medicinsk forskning, samarbetskom- 

m ittén for: C 117/k, 1099 
Arvslagstiftning: 722 
Asieninstitut: C 115/k, 1089 
Atom ansvar: 731
Atom energifrågor, K ontaktorganet for 

C 128/e, 1190 
Atomfysik, nordiskt institut for: C 109/k, 

1025
Auktorisation for optiker: *D 2/1973/s, 

1611
Automobiler: se Forare, K orkort och M o

torfordon 
Avfall

radioaktivt: D 1/1977/e, 1780
utslapp i Bottniska viken: *D 8/1975/s,
1714
återvinning av och återanvandning av re
surser: A 509/e, 528, N U  B 1977: 28 

Avfallsfrågor: 808
AV-material, forbattrad distribution av: 

*D 7/1966/k, 1738

Barn
m edborgarskap for: N U  1976: 9 
trafikm iljo for: *D 11/1977/t, 1806 
trafikolyckor: 102 

Barnkulturen, stod till: *D 5/1976/k, 768, 
1734

Bedovande och rusgivande åmnen, mårk- 
ning av: D 9/1974/t, 1675 

Berusande: se Rusmedel 
Beskattning av fysiska personer: D 19/ 

1974/e, 1683; se åven Skatter 
Betyg: se Skolbetyg 
Bevis: se Skolbetyg
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Bilar: se Personbilar
Bildkonst, sam arbete om: D 24/1971/k, 

1581, N U  1975: 10; se åven Konst 
Bilfårja: se Båtforbindelse 
Biologisk bekåmpning av skadedjur: *D 18/ 

1972/k, 1602 
Biotoper och naturtyper, skydd av: *D 28/ 

1974/s, 1703, N U  1973: 6 
Biståndssamarbete: 124; se åven Utveck- 

lingslånderna 
Blinda: se Dovblinda 
Bottniska viken

begrånsning av utslåpp i: *D 811975/s, 
1714
bilateralt samarbete mellan Finland-Sve- 
rige om fororeningar: 807

Bro
vid Karesuando: *D 15/1970/t, 882, 
1556
landsvågs, vid Kolari: *D 14/1974/t, 
882, 1681
over T ana ålv vid U tsjoki kyrkby:
*D 10/1974/t, 883, 1677 

Brottsoffer, ersåttning till: 732 
Buller: 808; se åven Trafikbuller 
Byggesektoren, energisparing: N U  1976: 4 

nordiskt samarbete: D 4/1977/e, 709, 
850, 1786

Båtforbindelse mellan Island, F åroarna och 
det ovriga N orden: *D 4/1975/t, 1707 

Børn: se Barn 
Børnehave: se Forskola

CINA: se Asieninstitutet

Dam pkedler: se Ångpanne- 
Datalagstiftning: 733 
Demokrati

på arbetsplatsen: se Foretagsdem okrati 
det politiske i søkelyset, konferens: N U  
1976: 27 

Devalveringar, nordiska: 90, 119 
Domstolsorgan: A  503/j, 455 
Drogforskning: 773

beråttelse från  sam arbetsorganet for:
*C 37/s, 1447 

Dyrefredning: se Fridlysning 
Dyrelæge: se V eterinår 
Dov-blinda, utbildning av lårare till:

A 497/k , 389

EDB og personvern: 733

EEC: se EG 
EF: se EG 
EFTA : 824 
EG: 77, 88

testresultat, omsesidigt erkånnande av: 
D 15/1974/e, 1682 

Ekologi, kollegium for: C 114/k, 1086 
Ekonom iskt samarbete: 68 
Eksam enskarakter: se Studentbetyg 
Eksport: se Export 
El-sam arbejde: se N ordel 
E lektriska såkerhetsfrågor, sam ordning av: 

D  711971te, 1567 
Energiom rådet, samordning, forskning och 

utveckling och teknologiform edling: N U  
1975: 30

Energisamarbete: 66, 69, *D 21 /1974/e, 831, 
840, 1691 

Erstatning: se Skadestånd 
ETC (European Travel Commission): 900 
Eterm edia, forbåttrad  inform ation om N or

den: *D 13/1975/k, 1717 
Europarådet: 89
Europeiska ekonomiska gemenskapen: se 

EG
Exportkrediter: *D 16/1974/e, 822, 1684

Fackpressen, seminarium: N U  1976: 5 
Faderskap: 721
Fam iljebegreppet i lagstiftning: se Forsor- 

jarbegreppet 
Fellesmarked: se EG  
Film

spridning av nordisk: D 18/1977/k, 
1814, E 3, 1830
uddannelse for: D 21/1963/k, 1500 
samarbete: 767 

Finansutskottet, N ordiska: 82 
Finlåndska barn, språkundervisning for: 

136, *D 14/1975/k, 1718 
Finsk-svenska utbildningsrådet: *C 26/k, 

1374
Finska invandrarna

emigration till Sverige: 113
kontakter med Finland: *D 19/1971!s,
1574

Firm alagstiftning: 729
Fiskerifrågor, kontaktorganet for *C 12/e, 

1296
Fiskeprodukter for u-lånderna: A  506/e, 

495
Fjernsyn: se TV
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Flygtrafik
underlåttande av den internordiska på 
korta rutter: *D 8/1972/t, 1596 
mellan de nordliga delam a av Finland, 
Norge och Sverige: D 28/1973/t, 1653, 
E 7, 1826, N U  1976: 17 
mellan Å land och storstockholmsom rå- 
det: D 9/1972/t, 1597, E  5, 1824 
utvidgade resealternativ: *D 2/1976/1,
1731

Flygforbindelser i de nordiska utvecklings- 
om rådena: 879 

Flyv: se Flyg
Fonogram arkiv: *D 17/1977/k, 1813 
Folkdiktning, nordiskt institut for (NIF): 

C 110/k, 1041 
Folkeakadem i: se Akademi 
Folkupplysningssamarbete: 764 
For-: se åven For- 
Forbruger-: se Konsument- 
Fordringspræskription: se Preskription 
Forskarkurser, nordiska: C 120/k, 1125 
Forskning: 754

acceleratorbaserad: C 126/k, 1082 
alkohol: 774 

N ordiska nåm nden for: C 17/s, 774, 
1333

arktisk medicinsk, Nordisk samarbets- 
kom m itté for: C 117/k, 1099 
asienforskning, Centralinstitutet for:
C 115/k, 1089
drogforskning, sam arbetsorgan for 
*C 37/s, 1447
humanistisk: *C 23/k, 1359 
jordbruks-: *C 33/k, 1394 
konflikt- och fredsforskning, Nordiska 
sam arbetskom m ittén for: C 118/k, 1109 
lantbrukskooperation, sam arbete om: 
*D 15/1977/k, 1811
lantbruksundervisning och forskning, 
sam arbete om: D 19/1973/k, 1642 
om Latinam erika: *C 40/k a, 1463,
*C 40/k b, 1473
livsmedelsforskning, nordiskt samarbets- 
program : *D 10/1975/s, 1716 
massmedia: *D 10/1976/k, 757, 1716, 
1742, N U  1976: 33
medicinsk, N ordiska sam arbetsnåm nden: 
*C 5/k, 1267
naturvetenskapliga forskningsråden, sam
arbetsnåm nden for: *C 34/k, 1396 
overflade og kolloid: se Ytkemisk forsk

ning
regionalpolitisk: 861, N U  1974: 21 
rusmedels-: *D 8ll974ls, 1674 
samhållsforskning

samarbetsdelegationen for: *C 8/k, 
1278
nordisk komparativ: D 15/1975/k, 
759, 1720 

skeppsmedicinsk: D 10/1969/s, 1531 
skogsforskning, sam arbetsnåm nden for: 
*C 28/k, 1379
skårgårdsinstitut: *D 27/1974/s, 1702 
transportekonom isk, N ordiska kommit
tén: *C 25/t, 1371 
ytkemisk: *D 22/1974/e, 1695 
om Osteuropa: *D 1/1971/k, 759, 1561 

Forskningscentrum  for lantbrukskoopera
tion: *D 15/1977/k, 1811 

Fortbildning av lårare vid socialhogskolor: 
*D 511973/s, 1615 

Forureningsbekæm pelse: se Fororening och 
M iljovård 

Forældelse: se Preskription 
Fram tidsfrågor, forskningsinstitut: *D 14/ 

1970/e, 1555 
Fram tidsstudier, program  for: *D 9/1976/k, 

758, 1740
Freds- och konfliktforskning: C 118/k, 1109 
Frem tid: se Fram tid
Fridlysningsbeståm melser for djur: *D 2/ 

1968!], 1523 
Frihetsstraff, alternativ till: 735 
Fritidsbåtar, enhetliga beståm melser for:

*D 15/1972/t, 1602 
F rågor vid 26:e sessionen: 1816 
Froer, analysattester: *D 31/1971/e, 1587 
Fysioterapeuter, vidareutbildning: *D 3/ 

1974/s, 1671, N U  1973: 6 
Fællesmarkedet: se Ekonom iskt samarbete 

och EG 
Færdsel: se Trafik 
Færdselsregler: se Trafikregler 
Fårjeforbindelse Vasa— Umeå: *D 1/1975/t, 

1704 
Fåroarna

bilfårja mellan Island och det ovriga 
N orden: *D 4/1975/t, 886, 1707 
i N orden: N U  1974: 6 
N ordens Hus: 765, N U  B 1977: 4 
kulturforbindelse med: 765 
sjålvståndig representation i N ordiska 
rådet: A 495/j, 77, 364
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trafikforbindelse med det ovriga N or
den: *D 11/1972/t, 1599 

Fåroiska litteraturen, stod till: *D 20/1973/k,
1644

Forare av m otorfordon, utbildning av:
*D 35/1970/t, 1560 

Forarskydd vid trafikforsakring: *D 24/ 
1973/t, 1646 

Førerbevis: se K orkort 
Foretagsdem okrati i gemensamma nordiska 

foretag: *D 20/1974!e, 1690 
Forfattning, publicering av: se Statutsam 

ling
Fororening: se aven Luftfororeningar

Bottniska viken, begrånsning av utslapp: 
*D 8/1975/s, 1714
i Skagerack, K attegatt och Oresund, be- 
kåm pning av: *D 21/1971/s, 806, 1580 
av Ostersjon, åtgårder m ot: *D 30/ 
1970/s, 806, 1557 

Forskola: 786, N U  1973: 13, 1975: 15 
Forvaltningstjånstem ån, utbyte av: D 8/ 

1968/s, 1524 
Forsåkringsavtal: 726
Forsorjarbegreppet: D 1/1973/s, 787, 1524, 

1608

G A TT-forhandlingar, sam arbete rorande:
D  13/1973/e, 821, 1622 

Gemensamma m arknaden: se EG 
Geoexkursioner till Island: C 112/k, 1077 
Giftiga laster i Ostersjon: *D 9/1975/s, 1715 
G rannlandslitteraturkom m ittén: C 126/k, 

1180
G rannspråk och m inoritetsspråk i Norden: 

N U  1975: 32 
Grannspråksundervisning: 749 
G runnskolen

i N orden: N U  1974: 4, N U  B 1977: 5 
naturorienterande åm nen i: N U  1974: 2 

Grånsregionerna, samarbete i: 859 
G ro nland: 76

trafikforbindelse med det ovriga N or
den: *D 11/1972/t, 1599 

Gymnasial utbildning: 744

Handels- och valutapolitiska frågor: 707, 
814

H andelsrepresentanter: 726 
H andikapp, forebyggande av: A  508/s, 509 
H andikappade, kollektiva trafikmedel:

A 496/1, 371

Handikappfordon
avgiftslåttnader for: E  2, 1818 
trafikregler for: *D 25/1973/t, 1647 

H andikappfrågor, N ordiska nåm nden:
*C 20/s, 1343 

H andikapprojektet: 888 
H andikappsam arbete: 775 
Havsrått, sam arbete om: *D 20/1972/], 1607 
H istoria

bok om den nordiska kvinnan: D 11/ 
1976/k, 1744
nordisk, utgivande av: *D 14/1972/k, 
751, 1601
universitetskurser i: C 106/k, 1012 

Hotell- och restaurantfacket, vidareutbild
ning: *D 13/1974/t, 1680 

Humanistisk forskning: *C 23/k, 1359 
Hum anistiska tidskrifter: 1363 
Hushållshogskolan, Nordiska: C 103/k  a, 

989
Hushållsvetenskap, N ordiska hogskolan 

(NH H ): C 103/k b, 995 
Husm odrar, socialskydd for: se F orsorjar

begreppet
Hålso- och socialvårdsområdet, program  for 

nordiskt samarbete: *D 9/1977/s, 781, 
1803

Hålsokortsystem, nordiskt: *D 29/1973/s, 
784, 1655 

Hålsovård for jordbruksbefolkningen:
A  493/s, 345 

Hålsovårdshogskolan, Nordiska: *C 10/s, 
1285

Hogskolor och universitet i N orden, utbygg
nad av: *D 17/1973/k, 1641

ICAO (Internationella luftfartsorganisatio- 
nen): 893

Idrottssam arbete, utvidgat: *D 16/1975/k, 
764, 1722

ILO och kvinnor i arbetslivet: N U  1976: 6, 
1976: 6 E, 1976: 6 F 

1MCO (M ellanstatliga sjofartsorganisatio- 
nen): 892 

Im m aterialrått: 728 
Indfødsret: se M edborgarskap 
Industrifond, nordisk: C 35/e, 83, 843, 1404 
Industrilåndernas ekonom iska kris: 61, 65,

79, 85, 95, 100, 131 
Industrisam arbete: 708, 831 
Industripolitiskt samarbete: 842 
Inflation, åtgårder m ot: A  510/e, 544
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Inkop, offentliga i N orden: *D 12ll976le, 
822, 1747 

INSTA-bygg: 852
Inform ation om N orden och kurser i nor

diska språk i F inland: *D 18ll974lk, 
1685

Institutioner, nordiska, statuter for: 741 
Integritetsbeskyttelse: se Privatlivets helgd 
Internationella organisationer, konferenser 

for
Frostavallen: N U  1975: 33, 1975: 36 
Hindsgavl: N U  1969: 21, 1970: 4 
Håsselby: N U  1965: 9, 1966: 1 
Im atra: N U  1968: 9, 1969: 18 
Reykjavik: N U  1973: 12, 1973: 20 
Røros: N U  1971: 13, 1972: 1 

Invandrare, finska kontakter med Finland: 
*D 19/1971/s, 1574 

Invandrarfrågor: 792
Investeringsbank, nordisk: 123, 125, C 42/e, 

698, 1481
kontrollkom m itté: 60, 1875 

Island
F åroarna och det ovriga N orden, bilf år ja 
mellan: *D 4/1975/t, 886, 1707 
geoexkursioner till: C 112/k, 1077 
inflation: 87
trafikforbindelse m ed det ovriga Norden:
*D 11/1972/t, 1599
vulkanologiskt institut: C 121 /k, 1132

Jakt- och fridlysningsbeståmmelser: *D 2/ 
1968/j, 1523 

Jordbruksbefolkningen, forbåttrad  hålso
vård: A  493/s, 345 

Jordbruksforskares forening: *C 14/k, 1299 
Jordbruksforskning, kontaktorganet for:

*C 33/k, 1394 
Jordbruksm askiner, forenkling av tullbe- 

handlingen: *D 6/1971/t, 1566 
Jordbrukssporsm ål, kontaktorganet for:

*C 11/e, 1293 
Journalistkursus: C 102/k, 984, D 11/

1969/k, 752, 1535 
Jåm stålldhetsfrågor: 61, 146, B 23/s, 596, 

715, 908 
Jårnvågstransport: 727 
Jårnvågstrafik, såkerhet vid: 890

Karesuando, bro vid: *D 15/1970/t, 882, 
1556

Kattegatt, bekåmpning av fororeningarna i: 
*D 21/1971 /s, 806, 1580 

Kolari, landsvågsbro vid: *D 14/1974/t, 882, 
1681

K om m unal rostrått: D 30/1973/j, 909, 1657.
N U  1975: 4 

K om m unalt sam arbete over de nordiska 
riksgrånserna: *D 2/1977/e, 1783, N U  
1976:10

K om m unikation och trafiksåkerhet: 712 
K om parativ samhållsforskning: *D 15/ 

1975/k, 1720 
K onflikt- och fredsforskning: C 118/k, 1109 
K onjunkturorgan: 84 
Konkurslagstiftning: 738 
Konst, okat sam arbete på bildkonstens om 

råde: D 24/1971/k, 1581, N U  1975: 10 
K onstforbundet: *C 38/k, 1450 
Konsum entfrågor: 711, 867 
Konstcentrum , nordiskt: 765, N U  B 1977: 3 
K onsum enttjånster: 726, N U  1974: 16 
K onsum entupplysning om personbilar:

*Z> 711972/e, 1595 
K ontaktm andssem inar 

i Hindsgavl: N U  1966: 6 
i M arieham n: N U  1973: 2 
i Reykjavik: N U  B 1977: 33 
i Røros: N U  1970: 12 
i Storlien: N U  1969: 12 
i Århus: N U  1975: 16 

K raftsam arbejde: se Energisam arbete 
Kreditkop: 725 
Kriminalpolitik: 734
Kriminologi, N ordiska sam arbetsrådet for: 

*C 30/j, 1385 
Kringkasting: se Radio 
K ulturellt samarbete: 700, 739 
K ulturfonden: se N ordiska kulturfonden 
K ulturkonsum tionen i N orden: *D 16/

1977/k , 1812 
Kunst: se Konst
Kvarkenkonferens: N U  1975: 20 
Kvinden i N orden: 1882 
Kvinnan, nordisk bok om: D 11/1976/k, 

1744
K vinnors och m åns likstållighet: D  7/

1975/s, 1712 
K årnkraftens såkerhetsaspekter: 841 
Køb: se Kop 
Koplagstiftning: 724
K orkort, nordisk giltighet for: *D 3/1976/t,

1732
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Lagstiftningssamarbete: 699, 719 
Landbrug: se Jordbruk 
Landsvågsbro vid Kolari: *D 14/1974/t,

882, 1681 
Landsvågstransport: 728 
Lantbrukskooperation, forskningssamarbete 

om: *D 15/1977/k, 1811 
Lantbruksundervisning och forskning, hog

re: D 19/1973/k, 1642 
Lastbilar

belastningstryck: 884 
fordonslangd: 884 

Latinam erika, forskning (NOSALF):
*C 40/k a, 1463, *C 40/k b, 1473 

Lektorer: se Språklektorer 
Levnedsmiddel: se Livsmedel 
Likestillingsspørsmål: 715 
Likstållighet for m ån och kvinnor: D 7/ 

1975/s, 1712 
L itteratur: se åven N abolandslitteratur 

fåroiska, stod till: *D 20/1973/k, 1644 
kurser i: C 105/k, 1009 
om nordiskt samarbete: N U  1975: 3 

Litteraturlexikon, nordiskt: D 32/1970/k, 
1558

Litteraturpris, N ordiska rådets: 1865 
L itteratursam arbete: 766 
Livsmedelsforskning, sam arbetsorgan:

*D 10/1975/s, 1716 
Livsmedelsforsorjning, handlingsprogram 

for: *D 5/1975/e, 1708 
Livsmedelslagstiftning: *C 18/s, 1339 
Lovgivning: se Lagstiftning 
Luftfororeningar, åtgårder m ot: D 3/1972/s, 

809
Lufttransport: 728, 1592 
Låkemedel och trafik: N U  A  1977: 11 
Låkemedelsnåmnden, Nordiska: *C 7/s, 

1274
Låkemedelssamarbete: D 16/1969/s, 780, 

1536
Lårare vid socialhogskolorna, fortbildning: 

*D 5/1973/s, 1615 
Lårarutbyte: D 24/1964/k, 1504

M arinbiologi, N ordiskt kollegium: C 108/k, 
1020

M arkedsspørsmål: 819 
M arknadsforingslag: 724 
M assmediaforskning, samnordisk: *D 10/ 

1970/k, 757, 1742, N U  1976: 33

M edborgarskapsregler for nordbor: *D 16/ 
1976/j, 1778 

M eddelanden, N ordiska m inisterrådets och 
nordiska regeringars om rekom m enda- 
tioner: 1500— 1815 

Medicin, publiceringsnåm nden for: *C 29/k, 
1381

M ediciner och andra bedovande åmnen, 
mårkning av: D 9/1974/t, 1675 

M edicinalstatistik: 785 
M edicinsk forskning: se åven Arktisk medi

cinsk forskning
N ordiska sam arbetsnåm nden for: *C 5/k, 
1267

M edicinsk undervisning, N ordisk federation 
for: C 107/k ,  1013 

M ellanriksvågar: 880, 1853 
Blå vågen: 881 
Graddisvågen: 881 
K iruna— Narvik: 881 
Skjomen— Stora Sjofallet: D 27/1973/t, 
881, 1650
Virtaniemi— Tjærebukten: *D 4/197l / l ,
883, 1562
Ostersund— Trondheim : 880 

M eteorologiskt samarbete: 848 
M iljorått, en nordisk oversikt: N U  1976: 25 
M iljoskydd i samernas kårnom råden: *D 24/ 

1974/j, 1697 
Milj oskyddskonvention 

nordisk: 805, N U  1973: 5 
europeisk: A  500/s, 414 

M iljovård; se åven Fororening 
forskning: 812 
handlingsprogram : 805 
samarbete: B 25/s, 652, 705 

M inisterrådet, N ordiska 
allmån budget: 924 
arbetsform er: N U  1971: 5 
beråttelse från: C 1, 692 
budgetfrågor: 917
budget for nordiskt kulturellt samarbete: 
938
dispositionsmedel: 939 
inform ations verksam het: 718 
investeringsbank: 698 
kontakter 

med arbejdsmarkedets parter: 717 
m ed N ordiska rådet: 716 

kulturbudget: 739 
kultursam arbete: 700, 739 
lagstiftningssamarbete: 699
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miljovårdsområdet, program  for sam ar
bete på: B 25/s, 652 
ministermote, socialpolitiskt 1977: 771 
organisatoriske forhold: 914 
presskom munikéer: 932 
program  for: B 24, 610 
projektbudget: 919 
sekretariat: 915 

i København: 916 
i Oslo: 915 

turistom rådet, program  for samarbete 
på: B 26/t, 678 
utredningar

kulturom rådet: 940 
skolsamarbete: 943 

am betsm annakom m ittéer: 914 
M inoritetsspråk i N orden: N U  1975: 32 
M otorfordon

forare, utbildning av: *D 35/1970/t, 1560 
konsumentupplysning om personbilar: 
*D 7119721e, 1595
terrånggående, beståm melser for: D 26/  
1973/1, 1648 

M ultinationella foretag: 909
roll i N orden: *D 25/1974/j, 1699 

Musikpris, N ordiska rådets: 1866 
M usiksamarbete: 766
M usikterapi, sam arbete om: *D 17/1969/k, 

1538
Myndighetslagstiftning: 722 
Måle: se M åt
M ån och kvinnor, likstållighet: D 7119751s, 

1712
M ånniskan och resurserna: 64, 93, 118, 140, 

183, B 24, 610 
M åtteknik, sam verkan om: *D 2/1972/e, 

1591

N abolandslitteratur
-kommittén: C 126/k, 1180 
oversettelse/udgivelse af: 766, N U  1974: 
18

N abospråksforståelse i Skandinavia: N U  
1976: 13 

Namibien: 100 
Nam nlagstiftning: 723 
N arkotika; se åven Rusmedel

frågor, kontaktm annaorgan: 774 
missbrukare, vård av: *D 32/1973/s, 
1666
kontrollpolitik och narkotika: N U  
1974:9

NARS (Nordiska arbetsgruppen for atom- 
såkerhet): N U  1975: 35 

N aturgas: 838, N U  1976: 1 
N aturgeografisk regionindelning: NU B 

1977: 34
N aturvetenskapliga forskningsråden, samar- 

betsnåm nd for: *C 34/k, 1396 
N aturvård: 811 

-friluftsliv: 811 
N A U T (Nordisk arbeidsmarkedsutvalg): 789 
Navnelovgivning: se N am nlagstiftning 
Nedrustning, FN-undersokning om: 125,166 
N eutronbom b: 113 
NIB: se Investeringsbanken, Nordisk 
N jurtransplantationer: D  9/1973/s, 781, 

1616
NOM US (N åm nderna for nordiskt m usik

samarbete): *C 41/k, 766, 1478 
N ordbor, åndrade m edborgarskapsreglerfor: 

*D 16/1976/], 1778 
N O R D D O K  (Nordiska koordineringsorga

net for vetenskaplig och teknisk inform a
tion och dokum entation): C 119/k, 1118 

Nordel, beråttelse: C 127/e, 1186 
Nordens dag: 1876 
N ordens Hus

på Fåroarna: 765, N U  B 1977: 4 
i Reykjavik: C 122/k, 1140 

N O RD FO RSK  (Nordiska sam arbetsorganet 
for teknisk-naturvetenskaplig forskning): 
*C 13/k, 812, 1298 

N O RD IC OM  (Nordisk dokum entationscen
tral for m asskommunikationsforskning): 
757

N O R D IN FO  (Nordiskt sam arbetsorgan for 
vetenskaplig inform ation: C 119/k, 760, 
1118

Nordisk investeringsbank: se Investerings
bank

Nordisk journalistkursus: se Journalistkur-
sus

"N ordisk K ontak t” : 1883 
budget 1978/79: 1898 

”Nordisk statistisk årsbok” : 1886, N U  1962:
10, 1963: 8, 1964: 10, 1965: 14, 1966: 10, 
1967: 17, 1968: 19, 1969: 22, 1970: 23, 
1971: 21, 1972: 12, 1973: 24, 1974: 29, 
1975: 38, 1976: 35, 1977: 18 

” Nordisk statutsam ling” : 1887, N U  1970:
22, 1971:20, 1972:11, 1973:23, 1974:
28, 1975: 37, 1976: 34, 1977: 17 
Cooperation Agreem ents between the 
N ordic Countries: N U  1976: 8
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N ordiska kulturfonden: 742, 1874 
beråttelse: C 16/k: 1303 
utskottet for granskning av beråttelse: 
59
val: 59

N ordiska kulturkommissionen: se K ultur
kommissionen 

N ordiska kvinnans historia: D  11/1976/k, 
1744 

N ordiska rådet
arbetsordning: 1864
arbetsutskott: 1979
budget 1978 och 1979: 1897
budgetkommittén: 59, 1859
delegationerna och pariam enten: 1867,
1887
direkta val till: 99 
ekonomiska utskottet: 75, 1856 
frågor: 1816
faroisk representation i: A 495/j, 364 
inform ationsfrågor: 1876 
inform ationskommittén: 59, 1862 
inform ationsm atcrial: 1883 
inform ationsplan: 1876 
investeringsbankens kontrollkom m itté: 
60, 1875
juridiska utskottet: 74, 1839 
kulturutskottet: 74, 1842 
litteraturpris: 1865 
m edlem mar: 9 
musikpris: 1866
nationella delegationernas sekretariat: 
1981
NU-serien: 1884
organisation och verksamhetsformer:
A 502/j, 448 
personregister: 2022 
portråttm atrikel: 1887 
presidierapport: 1830— 1908 
presidiesekretariat: 1873, 1981 

personalforteckning: 1901 
presidiets sam mansåttning: 57, 1979 
publikationsverksamhet: 1884 
rekom m endationer: 1912 

m eddelanden om: 1500 
oversikt over 1977 års: 1863 

rådsforhandlingar: 1884 
register over: 2001 

rådskonferenser: 1867 
sekreterarkollegium: 1873 
skrivelser

fårdigbehandlade och besvarade: 1904 
inkomm ande: 1903

till m inisterrådet: 1902 
social- och miljoutskottet: 74, 1846 
suppleanter for presidiemedlemmarna:
57, 1979
trafikutskottet: 75, 1851 
uppfoljning av 25:e sessionen: 1834 
verksamhet

1952— 1970: N U  1971: 14 
1965— 1974: N U  A 1977: 16 

yttranden: 1942 
26:e sessionen

arrangem ang, sårskilda: 49 
avslutningsanforande, presidentens:
339
beråttelser till: 692 
forberedelser for: 1836 
generaldebatt vid: 60— 185 
kallelse till: 7 
medlemslista vid: 9 
nam nupprop: 56 
presidium vid: 57, 1979 
protokoll vid: 51— 341 
regeringsrepresentanter och valda m ed
lemmar: 12
sakernas fordelning på utskott: 37 
sakkunniga vid: 1984 
saklista vid: 22 
sekretariat vid: 1981 
sessionssal, placering av regeringsrep
resentanter och rådsm edlem m ar: 2045 
utskott: 74
oppningsanforande, presidentens: 53 
oversikt over: 48 
ovriga beslut: 1964 

N ordiska språk, inform ationscentrum  i F in
land: *D 1811974/k , 1685 

N ordiskt ekonom iskt samarbete: se Ekono- 
miskt samarbete 

Nordiskt litteraturlexikon: D 32/1970/k, 
1558

N O R D ITA  (Nordiska institutet for teoretisk 
atomfysik): C 109/k, 1025 

N ordkalotten: 864
arbetsm arknadsutbildningscenter:
*C 36/s, 1444
flygtrafiken inom, utbyggnad av: D 28/ 
1973/t, 879, 1653, E  7, 1826 
industriellt samarbete: 864 
Karesuando, bro vid: *D 15/1970/t, 1556 
Kolari, landsvagsbro vid: *D 14/1974/1, 
1681
-kommittén: 874



2039

konferens 10:e: NU  B 1977: 26, 1977: 
26 F
regionalpolitisk fond for: *D 23/1974/e, 
1696
turistsam arbete: 865 

N O RD KO LT: 876, 1851, N U  1974: 25 
N ordplan (Nordiska institutet for samhålls- 

planering): C 104/k, 751, 1002 
N ordR EFO  (Nordiska arbetsgruppen for re

gionalpolitisk forskning): 861 
NORDSAT: 91, 94, 109, 134, 136, 142— 

155, 176, N U  A  1977:7, 1977:7  F, 
1977: 8, 1977: 9, N U  B 1977: 1, 1977: 
36

N ordtest: 846
arbetsform er: *D 6/1975/e, 1709 

N O RD TURIST-biljett
for pensionårer: *D 4/1976/t, 1733 
for ungdom: *D 3/1975/t, 1706 

N orm altid: se Sommartid 
N TTK  (Nordiska turisttrafikkom m ittén): 

*C 19/t, 901, 1340 
NU-serien: 1884 
Nyre: se N jure
N A R P (Nordiska åm betsm annakom m ittén 

for regionalpolitik): 856 
N A T  (Nordiska åm betsm annakom m ittén for 

transportfrågor): 873

Oceanografi, fysisk, nordiskt kollegium for: 
C 116/k, 1096 

Odontologisk materialprovning, nordiskt in
stitut for (NIOM ): *C 32/s, 787, 1389 

Offentliga inkop i N orden: *D 12/1976/e, 
1747

Offentliga utredningsvåsendet, samarbete 
om: *D 17/1976/j, 1779 

Offentlighetsprincipens anvåndande: 922, 
N U  1974: 14 

Olja
katastrofer, beredskap m ot: A  511/s, 562 
samarbete: 838 

Ophavsret: se Upphovsrått 
Optiker

arbetsm arknad for: *D 3/1973/s, 1613 
auktorisation for: *D 2/1973/s, 1611 

Overflade- og kolloidforskning: 848 
Oversættelse: se Oversåttning 
Ozonskiktet, bevarande av: A  505/s, 478

Patcntsam arbete: *D 11/1973/], 1621

Patienters råttssåkerhet: *D 6/1974/s, 783, 
1673

Pension, fortids- och invalid: N U  A 1977: 
15

Pensionårer, N O RD TU R IST-biljett for:
*D 4/1976/t, 1733 

Personbilar, konsumentupplysning om:
*D 711972/e, 1595 

Politik, internationell inklusive konflikt- och 
fredsforskning: se Fredsforskning 

Portråttm atrikel: 1887 
Postforeningen, Nordiska: *C 27’/t, 1377 
Preskription

av fordran: D 13/1965/j, 1511 
lagstiftning: 725 

Privatlivets helgd: D 27/1971/j, 1583 
Processrått: 737 
Produktansvar: 731 
Produktsåkerhet: 868 
Psykosocial arbetsmedicin: 803 
Publiceringsnåm nd

for hum anistiska tidskrifter: 1363 
for medicin: *C 29/k, 1381 
for naturvetenskap: 1401 

Publikationsverksamhet, N ordiska rådets: 
1884

Radio, utbildning for: D  21/1963/k, 1500 
Radio och TV: se åven TV

m aterial till undervisning i: D 9/1970/k, 
1549
samarbete: 762
vuxenutbildning i: D 7/1966/k, 1512 

Radioaktivt avfall: D 1/1977/e, 1780 
Recept, giltighet for: D 5/1971/s, 780, 1564 
Rejse-: se Rese-
Reflexanordningar, okad anvåndning av:

*D 2/1975/t, 1705 
Regionalpolitik: 710, 856 
Regionalpolitsik forskning: 861, N U  1974: 

21
Reklam ; se åven Alkoholreklam  och To- 

baksreklam
och m arknadsforing: 870 

Renskotselfrågor, sam arbetsorganet for:
*C 6/j, 1271 

Rente-: se Rånte-
Resebyrålagstiftning: *D 35/1968/t, 1528 
Resepter: se Recept
Restaurant- och hotellfacket, vidareutbild

ning inom: *D 13/1974/t, 1680
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Rets-: se Ratts-
Reykjavik, Nordens Hus: C 122/k, 1140 
Rusgivande åmnen, m årkning av: *D 9/ 

1974/1, 1075 
Rusmedelsforskning: *D 8/1974/s, 775, 1674 
Råvaru- och resursfrågor: 699, N U  1976:

26, N U  A 1977: 14 
Råntclagstiftning: 725
Rattssakerhet for patienter: *D 6/1974/s, 

1673
Rostratt, kommunal: D 30/1973/j, 909, 1657, 

N U  1975: 4

Samarbete, nordiskt: C 1, 692 
Samerna

kulturliv, stod till: *D 15/1976/k, 1777 
skydd for miljon: *D 24/1974/j, 1697 
stod till: *D 5/1972/], 1594 

Samesporsmål, sam arbetsorganet for: *C 6/j, 
1271

Samhållsforskning
Nordisk komparativ: *D 15/1975/k, 
1720
samarbetsdelegationen for: *C 8/k, 1278 

Samhållsplanering, nordiskt institut for:
C 104/k, 751, 1002 

Samiskt institut: C 125/k, 1158 
Sammenlignende: se K om parativ 
SAS: 178
Si-systemet, inforande av: *D 12/1971/c, 

1570
Sigøjner: se Zigenare 
S jukgymnaster: se Fysioterapeuter 
Sjukhusfysikersamarbete: 782 
Sjukvård: se Hålsovård 
Sjofarten, bevarande av den fria: *D 3/ 

1977/e, 1785 
Sjofolk, TV-program  for: *D 8/1976/k, 1739 
Sjorått, nordiskt institut for: C 111/k, 1056 
Sjosåkerhet: 891 
Sjotransport: 727
Skadedjur, biologisk bekåmpning av: *D 18/ 

1972/k, 1604 
Skadeståndsrått: 730
Skagerack, bekåmpning av fororeningarna i: 

*D 21/1971/s, 806, 1570 
Skatter: se Beskattning 
Skattevetenskapliga forskningsrådet:

*C 39/e, 1460 
Skeppsmedicinsk forskning: D 10/1969/s, 

782, 1531

Skjomen— Stora Sjofallet, mellanriksvåg:
D  27/1973/t, 881, 1650 

Skoglig utbildning, hogre: A 514/k, 579 
Skogs- och jordbruksm askiner, tullbehand- 
ling av: *D 6/1971/e, 1566 
Skogsarbetsstudiernas råd och samnordiskt 

skogstekniskt utvecklingsarbete: *C 31/e, 
1386

Skogsforskning, sam arbetsnåm nden for:
*C 28/k, 1379 

Skol- och studentbetygs
giltighet: D 13/1970/k, 1551 
jåm forbarhet: D 7/1969/k, 1529 

Skolsamarbete: 744
verksamhetsberåttelse: C 101/k, 959 

Skov: se Skog
Skyddshjålm, påbud om: *D 26/1974/t, 1701 
Skårgårdsforskning, institut for: 110, *D 27/ 

1974/s, 1702 
Skonlitteratur: se L itteratur 
Social trygghet: se Trygghetskonventionen 
Social- och hålsovårdsom rådet, program  for 

samarbete: *D 9/1977/s, 781, 1803 
Socialhogskolor, fortbildning av lårare vid: 

*D 5/1973/s, 1615 
Socialpersonal, vidareutbildning av: D 1/ 

1970/s, 1545 
Socialpolitiskt samarbete: 702, 770 
Socialskydd for husm odrar: se Forsorjarbe- 

greppet 
Socialstatistik: 785
Som m artid/ny norm altid i N orden: A  516/s, 

592, N U  1974: 12 
Sommaruniversitetet, N ordiska: C 113/k, 

1351 
Sprog: se Språk 
Språk

nordiska kurser i: C 105/k, 1009,
*D 18/1974/k, 1685, N U  1975: 32 
undervisningsutbudet utom lands i nor
diska: *D 13/1977/k , 1809 

Språkforståelse, fo rbåttrad  i Norden:
*D 12/1977/k, 1807 

Språkkonvention, nordisk: 160, D 29/1966/j, 
1515, E 6 ,  1825 

Språklektorer, sam arbete rorande: D 27/ 
1969/k , 1542 

Språknåm ndernas samarbete: C 9/k, 1282 
Språksamarbete: D 6/1976/k, 1735 
Språksekretariat, nordiskt: 755, N U  A 

1977: 1
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Språkundervisning for finska barn i Sverige: 
*D 14/1975/k, 1718 

Språkvetenskap, dokum entationscentral for: 
756

Spørgsmål: se Frågor 
Statistiskt sekretariat: *C 3/e, 1263 
Statistisk årsbok, nordisk: se "N ordisk sta

tistisk årsbok”
Statsborger: se M edborgare 
Statutsamling, nordisk: se "N ordisk statu t

samling”
Stemmeret: se Rostrått 
STINA-projektet: 874, 1852, N U  1975: 11, 

1975: 12, N U  A  1977: 12 
Stora Sjofallet-Skjomen, mellanriksvag: se 

Skjomen 
Storhamn: 123, 125, A 504/t, 461 
Straffesystem er i N orden, konferens: N U  B 

1977: 25 
Straffrattskom m ittén: 737 
Studentbetyg: se Skol- och studentbetyg 
Støj: se Buller 
Sundheds-: se Hålso 
Syge-, Syke-: se Sjuk- 
Sysselsattningspolitik: se Arbetsloshet 
Såkerhetskonferens: 106 
Sø: se åven Sjo-
Søfartsmedicinsk forskning: D 10/1969/s, 

1531, N U  1976: 11

T ana ålv, bro over: *£> 10/1974/t, 1677 
Teater

-kommittén, N ordiska: C 123/k, 1148 
m aktstruktur och styrelseformer: N U  
1976: 2
samarbete: 766
utbildning for: D 21/1963/k, 1500 

Teknologi och industriell utveckling, fonden 
for: se Industrifond, nordisk 

Teknologiformedling m .m . inom energiom
rådet: 840, N U  1975: 30 

Telekonferensen och styrkom m ittén fo r nor
diskt telesamarbete: *C 24/t, 1347 

Telem edelprojektet, 878, 1852 
Television: se TV
Terrånggående m otorfordon, beståmmelser 

for: D 26/1973/t, 1648 
Testresultat, erkånnande av: D 15/1974/e, 

822, 1682
Tidskrifter, publiceringsnåmnd for hum anis

tiska: 1363
Tjånstem ån, forvaltnings-, utbyte av: D 8/ 

1968/s, 1524

Tjærebukten-Virtaniem i, våg mellan: D 4/ 
197 l / t ,  1562 

Tobaksreklam , nordiskt forbud m ot: *D 12/ 
1972/j, 1600, N U  1975: 24 

Tobaksrokning, åtgårder for att minska:
A  498/s, 400 

Told-: se Tull-
Trafikbuller, begrånsning av: *D 11/1974/t, 

1678
Trafikforbindelserna mellan Island, Fåroar- 

na, G ronland och det ovriga N orden: 
*D 11/1972/t, 1599 

T rafikforsåkring, forarskydd vid: *D 24/ 
1973/1, 1646 

T rafikkort, internordisk giltighet for: *D 3/ 
1976/1, 1732 

Trafiklagstiftning, gemensam: *D 27/1968/t, 
1527

Trafiklarm : se Trafikbuller 
Trafikolyckor: 102
Trafikm iljo for barn: *D 11/1977’/t, 1806 
T rafiknykterhet: *D 10/1977/t, 1804 
Trafikregler for handikappfordon: *D 25/ 

1973/t, 1647 
T rafiksam arbete: 712 
T rafiksåkerhet: 873

reflexanordningar, okad anvåndning av: 
*D 2/1975/t, 1705
rusgivande och bedovande åmnen, m årk
ning av: D 9/1974/t, 1675 
skyddshjålm, påbud om: “D 26/1974/t, 
1701

Trafiksåkerhetsrådet, N ordiska (NTR):
C 129/1, 1196 

T ransittrafiken over Trondheim : *D 9/
1968/1, 1526 

Transport, kom m unikation och trafiksåker
het: 873

Transportekonom isk forskning, Nordiska 
kom m ittén for (NK TF): *C 25/1, 893, 
1371

Transportpolitik, gemensam nordisk:
*D 1/1967/t, 1517 

Transportrått: 727 
Transportstodsfrågor: 889 
Trondheim , transittrafik: *D 9/1968/1, 1526 
Trondheim sleden, godstrafik i: 883, N U  A 

1977: 10
Tryckkårl och ångpanneanlåggningar, be

ståmmelser och norm er: *D 1/1972/e, 
1589

Trygghetskonvention: 772
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komplettering av 1955 års: D  9/1967/s, 
1520

Tulladm inistrativa rådet: *C 4/e, 1265 
Tullbehandling

och distribution av AV-material: *D 7/ 
1976/k, 1738
av skogs- och jordbruksm askiner: *D 6/ 
1971/e, 1566 

Turistfrågor: 714, 899, 1854
nordiskt handlingsprogram: *D 1/1976/t, 
1729, N U  1974: 22 

Turistkom m ittén, Nordiska: se N TTK  
Turistkonferens: N U  1975: 13 
Turistom rådet, program  om sam arbete på: 

B 2611, 678
TV

over grånserna: N U  1974: 19 
program  for sjofolk: *D 8/1976/k, 1739 
samarbete: D 15/1973/k, 762, 1624, N U  
1972: 7
sam arbete mellan Finland och Sverige: 
D 201197H k, 1576 
utbildning for: D 21/1963/k, 1500 
vuxenutbildning i: D 7/1966/k, 1512 

TV och radio, m aterial till undervisning i: 
D 911970/k, 1549

U -landerna: se Utvecklingslånderna 
Ud(en): se åven Ut- 
Uddannelse: se Utbildning 
Udlevering: se Utlåmning 
Udveksling: se Utbyte
Um eå— Vasa, fårjeforbindelse: D 1/1975/t, 

1704 
UN CTA D: 100 
Undervisning

lantbruks, hogre: D 19/1973/k, 1642 
m aterial till radio och TV: D 9/1970/k, 
1549
medicinsk, Nordisk federation: C 107/k, 
1013
i nordiska språk vid utlåndska universi
tet: *D 13/1977/k , 1809 
i språk for finska barn i Sverige: *D 14/ 
1975/k, 1718
for vuxna i radio och TV: *D 7/1966/k, 
1512
om Osteuropa: *D 1/1971/k, 1561 

Ungdom, N O RD TU R ISTBILJETT for:
*£> 3/1975/1, 1706 

Ungdomsarbetsloshet: N U  A 1977: 13 se 
åven Arbetsloshet 

Ungdomssamarbete: 763, C 124/k, 1153

Universitet och hogskolor i N orden, utbygg
nad av: *D 17/1973/k, 1641 

Universitetskurser i historia: C 106/k, 1012 
U pphovsrått: 728, N U  1973: 21 
Utbildning: 743; se åven V idareutbildning 

arbetsm arknadsutbildningscenter, N ord 
kalotten: *C 36/s, 1444 
arkitekter: D  5/1965/s, 1507, E 4, 1822 
av lårare for dov-blinda: A  497/k, 389 
for film: D 21/1963/k, 1500 
for fysioterapeuter: *D 3/1974/s, 1671, 
N U  1973: 6
av forare av m otorfordon: *D 35/1970/1, 
1560
gymnasial i N orden: N U  1974: 13 
inom hotell- och restaurantfacket:
*D 13/1974/t, 1680
lårare, fortbildning av, vid socialhogsko-
lorna: *D 5/1973/s, 1615
for radio: D 21/1963/k, 1500
skoglig, hogre: A  514/k, 579
for teater och television: D 21/1963/k,
1500
for yrkesvågledare: *D 29/1969/s, 1544 

Utbildningsrådet, finsk-svenska: *C 26/k, 
1374

Utbildningsvåsendets styrelseformer i N or
den: N U  1974: 11 

Utbyte
av forvaltningstjånstem ån: D 8/1968/s, 
1524
av lårare och skolungdom: 750; se åven 
Lårarutbyte 

Utdannelse: se Utbildning 
U tlandslektorer: 752 
Utlåmningslagstiftning: 736 
Utlånningslagstiftning och utlånningspolitik: 

*D 10/1973/], 1618 
Utlånningsutskottet, Nordiska: *C 15/j, 1302 
Utredningsvåsendet, offentliga, sam arbete 

om: *D 17/1976/], 1779 
Utsjoki kyrkby, bro over T ana ålv: *D 10/ 

1974/t, 1677 
Utvecklingslånderna 

bistånd till: 715, 902
fiskeprodukter, utveckling av: A  506/e, 
495
kooperativ insats i Kenya: 904 
kooperativ insats i Tanzania: 804 
lantbruksinsats i M beya, Tanzania: 903 
lantbruksinsats i M ozambique: 906 
samarbete: D 5/1977/e, 1788
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Valbarhet: se Kom m unal rostrått 
Valutaorm en: 82
V andforurening i K attegat og Skagerak:

*D 21/1971/s, 1580 
Varem erker: 729
Vasa— Umeå, fårjeforbindelse: *D 1/1975/t, 

1704
Vedtægter: se Statutsam ling 
Vej: se Vag och M ellanriksvåg 
Veterinårm edicin, sam arbete om: D 19/ 

1972/k, 1605 
Vidareutbildning: 747

av fysioterapeuter: *D 3/1974/’s, 1671, 
N U  1973: 6
inom hotell- och restaurantfacket: *D 
13/1974/t, 1680
av social- och m edicinalpersonal: 777 
av socialhogskollårare: *D 5/1973/s, 
1615, N U  1971: 12, 1974: 23 

Vidnesbyrd: se Skol- och studentbetyg 
Viltforskning: nordiskt kollegium for:

*C 2/j, 1262 
Virtaniemi— Tjærebukten, vag mellan:

D  4/197l / t ,  1563 
Voksen: se Vuxen
Vulkanologiskt institut: C 121/k, 1132 
Vuxenutbildning: 747, N U  1974: 10, 1975: 7 

i radio och TV: D 7/1966/k, 1512 
Våldsdåd, politiska med internationell bak

grund inom nordiskt om råde: D 31/ 
1973/j, 1660 

Våg: se M ellanriksvågar 
Vågfinansiering: 889

Yrkes vågledarutbildning: *D 29/1969/s, 
1544

Ytkemisk forskning: *D 22/1974/e, 1695

Zigenarnas forhållande i Finland och Sve
rige: D  2311969/s, 1539

Å land och stockholm som rådet, flygtrafik: 
D 9/1972/1, 1597, E  5, 1824 

Ångpanneanlåggningar och tryckkårl, be
ståmmelser och norm er for: *D 1/ 
1972/e, 1589 

Å terkom m ande utbildning: 748, N U  B 
1977: 18, 1977: 18 E

Æ gteskab; se Aktenskap 
AK-bygg: 851
Aktenskapslagstiftning: *D 22/1973/j, 720,

1645
Aldreomsorg, sam arbetsorgan for: NU 

1974:8

Økologisk kunnskap i samfunnsplanlegg- 
ingen: 812 

Økonomisk: se Ekonomisk 
Oresund

avtal mellan D anm ark— Sverige: 807 
bekåm pning av fororeningarna i: *D 21/ 
1971/s, 806, 1580 

Oresundsfrågorna: 887 
Oresundsforbindelserna: E l ,  1816 
Ostersjon

forhindrande av skador genom giftiga 
laster: *D 9/1975/e, 1715 
fororening, åtgårder mot: *D 30/1970/s, 
806, 1557
fororeningssituationen i: 806 
konvention om skydd fo r den m arina 
miljon: 807 

Oststatsforskning: 759
Ost-våsthandeln, exportkrediter i: *D 16/ 

1974/e, 1684 
Osteuropa, forskning och undervisning om: 

*D 1/1971/k , 1561





Regeringsrepresentanternas och rådsmedlemmarnas 
placering i sessionssalen
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Regeringsrepresentantcr

15. Ågustsson, Einar, Island
16. Andersen, K. B., D anm ark
17. Antonsson, Johannes, Sverige
18. Bohman, Gosta, Sverige
19. Brundtland, G ro Harlem, Norge
20. Dahlgren, Anders, Sverige
21. Egeland, Kjølv, Norge
22. Frydenlund, K nut, N orge
23. Fålldin, Thorbjorn, Sverige
24. Gestrin, Kristian, Finland
25. Gjerde, Bjartm ar, Norge
26. Hallgrimsson, Geir, Island
27. Haukvik, Olav, N orge
28. Hentze, Demmus, Færøyene
29. Haggblom, Alarik, Å land
30. Hækkerup, Per, D anm ark
31. Jensen, Egon, D anm ark
68. Johannesson, Olafur, Island
69. Johansson, Olof, Sverige
70. Jordahl, Asbjørn, Norge
71. Jørgensen, Anker, D anm ark
72. Kivisto, Kalevi, Finland
73. Kleppe, Per, Norge

74. Burenstam Linder, Staffan, Sverige
75. M atthiasen, Niels, D anm ark
76. M undebo, Ingemar, Sverige
77. Myklevoll, K irsten, Norge
78. Nilsen, Arne, Norge
79. Nordli, Odvar, Norge
80. N ørgaard, Ivar, D anm ark
81. Olesen, Kjeld, D anm ark
82. Olsson, Elvy, Sverige
83. Romanus, Sven, Sverige
84. Ryste, Ruth, Norge
85. Saarto, Veikko, Finland
86. Salo, Tuure, Finland
87. Sorsa, Kalevi, Finland
88. Soder, Karin, Sverige
89. Turesson, Bo, Sverige

143. Tyolåjårvi, Pirkko, Finland
144. Valle, Inger Louise, Norge
145. Virolainen, Johannes, Finland
146. Våyrynen, Paavo, Finland
147. W ikstrom, Jan-Erik, Sverige
148. Østergaard, Lise, D anm ark
149. Åsling, Nils G., Sverige
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Valda medlemmar

2. Adamsson, Erik, Sverige
3. Albertsen, Kristian, D anm ark
4. Andersen, Liv, Norge
5. Åsgrimsson, Halldor, Island
6. Benkow, Jo, Norge
7. Berge, G unnar, Norge
8. Bjorklund, Ilkka-Christian, Finland
9. Bondevik, Kjell Magne, Norge

10. Bratteli, Trygve, Norge
11. Brusvang, René, D anm ark
12. Carlsson, Eric, Sverige
13. Christensen, Christian, D anm ark
14. Christensen, Ib, D anm ark
32. Dinesen, Erling, D anm ark
33. Eidem, Bjarne Mørk, Norge
34. Feldt, Kjell-OIof, Sverige
35. Fjeldvær, Rolf, Norge
36. Friberg, Ralf, Finland
37. Folke, Steen, D anm ark
38. Gislason, Gylfi I3 ., Island
39. Gjertsen, Astrid, Norge
40. Glensgård, Leif, D anm ark
41. Hansen, G uttorm , Norge
42. Haugstvedt, Asbjørn, Norge
43. Helgadottir, Ragnhildur, Island
44. Herm annsson, Sverrir, Island
45. Hernelius, Allan, Sverige
46. Hetem åki-O lander, Elsi, Finland
47. Holkeri, H arri, Finland
48. Holmberg, Gustav, D anm ark
49. Hyvonen, Anna-Liisa, Finland
50. Håvik, Doris, Sverige
51. Jakobsen, Johan J., Norge
52. G rethe Lundblad, Sverige
53. Johansson, K nut, Sverige
54. Jonasson, Bertil, Sverige
55. K arhuvaara, Sinikka, Finland 

1. K jartansson, Magnus, Island
56. Knudsen, Jens Risgaard

57. Koivisto, Tellervo, Finland
58. Korvald, Lars, Norge
59. Kyllingmark, Håkon, Norge
60. Lillqvist, Bror, Finland
62. Lind, N athalie, D anm ark
63. Lund, Thor, Norge
64. Mellqvist, Sven, Sverige
65. M ørch, Otto, D anm ark
66. Nilsson, Jan-Ivan, Sverige
67. Olsen, Johannes M., Færøyene
90. Palm, Sture, Sverige
91. Palme, Olof, Sverige
92. Patursson, Erlendur, Færøyene
93. Pedersen, Robert, D anm ark
94. Savola, Petter, Finland
95. Schliiter, Poul, D anm ark

102. Sellgren, Rolf, Sverige
103. Skaftason, Jon, Island
104. Skytte, Karl, D anm ark
105. Steen, Reiulf, Norge
106. Stubbcrud, Liv, Norge
107. Sukselainen, V. J., Finland
108. Sundberg, Ingrid, Sverige
109. Sundman, Per Olof, Sverige
110. Sundqvist, Ulf, Finland
111. Tastesen, Bernhardt, D anm ark
112. Tuom inen, M irjam, Finland
113. Tuom ioja, Erkki, Finland
114. Utkilen, Sigrid, N orge
115. Voigt, Mogens, D anm ark
116. Våånånen, M arjatta, Finland
117. W erner, Lars, Sverige
118. W esterholm, Raino, Finland
119. W esterlund, Henrik, Finland
120. W esterlund, Seppo, Finland
121. Winberg, Håkan, Sverige
122. Willoch, Kåre, Norge
123. W irtén, Rolf, Sverige
124. Woivalin, Folke, Å land
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119 112 50 43 3

118 113 49 44 2

117 114 48 45 1
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116 115 47 46



19 27 74 83 151

20 26 75 82 152
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